The Bible Unpacked

In-Depth Edition

The Bible’s teaching

expounded for Bible students

Featuring the English Standard Version

Paul Mallison

The work of Paul Mallison in The Bible Unpacked is licensed under a Creative Commons Attribution 4.0 International License. The Scripture translations used are not licensed under a Creative Commons license and have all rights reserved (cf. copyright notices below).

The material may be freely reproduced and distributed for non-commercial purposes. Permission must be obtained from the copyright owners of the Scripture translations before the material may be used commercially or freely distributed with changes to how verses of Scripture are used.

All Scripture quotations, unless otherwise indicated, are taken from The Holy Bible, English Standard Version. Copyright © 2001 by Crossway Bibles, a publishing ministry of Good News Publishers. Used by permission. All rights reserved.

Quotations of phrases from other Bible translations are on occasions included in comments on the verses.  The copyright notices for these other translations are given below.

Scripture quotations marked “AMP” are taken from the Amplified® Bible, Copyright © 1954, 1958, 1962, 1964, 1965, 1987 by The Lockman Foundation. All rights reserved. Used by permission. (www.Lockman.org)

Scripture quotations marked “CEV” are from the Contemporary English Version Copyright © 1991, 1992, 1995 by American Bible Society. Used by permission.

Scripture quotations marked “GNT” are from the Good News Translation in Today’s English Version- Second Edition Copyright © 1992 by American Bible Society. Used by permission.

Scripture quotations marked “NASB” are taken from the New American Standard Bible®, Copyright © 1960, 1962, 1963, 1971, 1972, 1973, 1975, 1977, 1995 by The Lockman Foundation. Used by permission. (www.Lockman.org)

Scripture quotations marked “NCV™” are taken from the New Century Version®. Copyright © 2005 by Thomas Nelson, Inc. Used by permission. All rights reserved.

Scripture quotations marked “NIrV®” are taken from the Holy Bible, New International Reader’s Version®. NIrV®. Copyright © 1995, 1996, 1998 by Biblica, Inc.™ Used by permission. All rights reserved worldwide.

Scripture quotations marked “NIV®” taken from the Holy Bible, New International Version ® NIV ®. Copyright © 1973, 1978, 1984 by Biblica Inc.™. Used by permission. All rights reserved worldwide.

Scripture quotations marked “NKJV” are taken from The New King James Version / Thomas Nelson Publishers, Nashville : Thomas Nelson Publishers., Copyright © 1982. Used by permission. All rights reserved.

Scripture quotations marked “NLT” are taken from the Holy Bible, New Living Translation, copyright 1996. Used by permission of Tyndale House Publishers, Inc., Wheaton, Illinois 60189. All rights reserved.

Scripture quotations marked “NRSV” are from the New Revised Standard Version of the Bible, copyright © 1989 by the National Council of the Churches of Christ in the USA. Used by permission. All rights reserved.

This copy was made on: 20-Dec-21.

This work is dedicated to the members of the persecuted church, faithful to Jesus Christ.

Users are asked to pray regularly for persecuted Christians and, if possible, support them financially. These things can be done through organizations that provide both aid to them and prayer notices, such as those listed at the following link.

www.thebibleunpacked.net/persecuted-christians

Contents

Foreword

Tips on Using This Resource

Volume I

What to Know

Unit A

God and Spiritual Powers

1.

God’s Being

2.

God’s Character

3.

Jesus Christ

4.

The Holy Spirit

5.

Angels, Satan and Demons

Unit B

God and the World: Basics

6.

God’s Creation

7.

God’s Sovereignty

8.

God’s Word

9.

The Problem of Sin

10.

God’s Judgment

Unit C

God and the World: Jesus Christ

11.

God’s Promised Messiah

12.

Jesus Christ’s Mission

13.

Salvation through Jesus Christ

14.

The New Order

15.

‘The Last Things’

Unit D

God and His Own People

16.

The Standing of God’s People

17.

Keys to God’s Interaction

18.

God’s Transformation of His People

19.

God’s Care of His People

20.

God’s Plans for His People

Volume II

What to Do

Unit E

Relating to God

21.

Being Right with God

22.

Having Faith in God

23.

Loving, Fearing and Obeying God

24.

Connecting with God

25.

Exalting God

Unit F

Church Life

26.

Being One Body

27.

Worshiping God

28.

Serving God

29.

Significant Practices

30.

Church Leadership

Unit G

Relating to People

31.

Love

32.

Justice

33.

Wisdom

34.

Common Relationships

35.

Spreading the Gospel

Unit H

Persevering

36.

Standing Firm

37.

Rejecting Sin

38.

Major Pitfalls

39.

Hard Times

40.

Persecution

Reference Sections

- Major Headings

- All Headings

- Scripture Index

- Subject Index

Appendixes

- Bibliography

- The Seven Editions

- Persecuted Christians

Foreword

Overview

The aim of this book is to present a compilation of the Bible’s teachings in a clear and readable order, using the Bible itself – i.e. verses taken from the Bible. The structure provides a practical framework for assimilating the Bible’s teachings. Volume I: What to Know covers basically the same themes as a theological text. Volume II: What to Do is more like a manual or a “practical theology” text – mainly giving directions on how to relate to God and to other people.

Each chapter is divided into two parts. Both of these parts contain major headings, which in turn contain groups of subheadings. Each subheading states a teaching derived from the common theme of the verses that follow it. (Thus the subheadings are based on the verses, rather than the verses being selected to support the subheadings.) The parts of the verses that the subheadings reflect are in italics. Many of the verses are followed by a comment, which are indented.

The Selection and Order of Verses

Rather than including all pertinent verses under each subheading, if two or more verses say something using the same or very similar wording, often only one has been used.

Under the subheadings, the verses (or passages) have been ordered according to content, with biblical order being a secondary consideration. This has been done to attempt to produce a smoother flow of thought from verse to verse.

The listing of verses under some subheadings begin with a verse/s that is right on the subheading’s theme, followed by others that expand on the theme. Often where subheadings contain a command or instruction, the initial verses contain comparable instructions – with latter verses containing examples of people following the instructions or outcomes of following or not following the instructions.

Contemplating Verses and Checking Context

Much care has been taken to interpret the verses both in the context of the passage that they are from and in the light of Scripture as a whole. Nevertheless, if you have doubts about the usage of a verse then:

- read the section in the Bible from which it is taken, and consider how it is used in its context. For this purpose, the Bible reference immediately preceding each passage contains a link to the passage in its chapter on the ESV website.

- consider how the verse fits in with Scripture as a whole. (For example, interpret OT teaching in the light of NT teaching.)

- read commentaries on the verse and its passage.

Abbreviations

Abbreviations in comments denoting quotations from Bible translations other than the English Standard Version are identified on the copyright notices page, at the beginning of this book.

Abbreviations for books of the Bible are standard ones. “OT” is used for “Old Testament” and “NT” for “New Testament”.

Where a comment was notably influenced by a particular commentary or study bible, the source is acknowledged with an abbreviation. (Further publication details for each of these are available in the Bibliography, along with other books that have influenced the author.) These abbreviations are:

- BBC = Believer’s Bible Commentary

- BKC = The Bible Knowledge Commentary

- ESB = ESV Study Bible

- NBC = New Bible Commentary

- NEL = The Nelson Study Bible

- NSB = NIV Study Bible

- ZBC = Zondervan NIV Bible Commentary

Note that occasionally “. . .” appears at the end of a subheading and at the beginning of the following one. This indicates that the teaching in the second subheading’s verses follows on closely from that of the first. (Likewise when a subheading begins with a phrase or word like “As such” or “Thus”, the implication is that its teaching follows on closely from that of the previous one.) In such cases the reader may at times find it beneficial to first reread the preceding subheading.

Questions for Bible Studies

Although there are no questions for Bible studies included in this the In-Depth Edition, note that there are in the Comprehensive Edition, Intermediate Edition, Foundations Edition and Concise Edition. See the Foreword in each of these editions for an explanation of the relationship between the questions and the main text.

Endorsements

Note that some of the following endorsements are for The Bible Unpacked series in general or for editions other than this one.

The author has done a great job in collecting and arranging texts under doctrinal and practical headings.

Dr Paul Barnett, Bishop and noted author

I highly recommend “The Bible Unpacked” for its use both in evangelism and helping people grow in their Christian faith.

Dr Peter Ralphs, Former Principal of Bible College of Queensland

Paul Mallison has compiled an excellent resource for the seeker through to mature Christians.

Glyn Henman, CEO of Young Life Australia

I am a big fan of the Intermediate level one. I carry it everywhere with me.

Gary Irvine, YWAM Leader

About the Author

Paul Mallison has a BA Dip Ed from Macquarie University, Sydney. He has spent most of his working life teaching students from a cross section of ages and backgrounds. In his work he has composed numerous teaching materials.

Paul is a son of best-selling Australian author and international educator, the late Rev. Dr John Mallison. He is credited with extensive work on the final draft of the last two of his father’s 20 published books.

He considers the theology of his The Bible Unpacked material to be “evangelical”. As for a statement of faith, he adheres to the Apostle’s Creed.

Paul lives in Sydney, Australia.

Paul wishes to thank the publishers of the ESV for their generosity in allowing such a large number of verses from the ESV to be used in this In-Depth Edition.

Tips on Using This Resource

Colored Headings as Links

Any colored heading is a hyperlink, not just blue headings. There are numerous links to and from headings in the text, as follows.

- There are hyperlinks in the Contents to each of the 8 units and 40 chapters. Additionally, there are hyperlinks at the start of each major section to the headings in the text that follows.

- Each heading in the text is a hyperlink to the corresponding heading in a list of all the headings – which are in turn hyperlinks back to the headings. In the online versions, these lists of headings occur at the bottom of each page in the main text. In the ebook versions, the lists in the All Headings section are used.

- The Major Headings section contains lists of the major headings for each of the 8 units. These are hyperlinks to the major headings in the text.

- The All Headings section contains lists of all headings for each of the 40 chapters. These are hyperlinks to the headings in the text.

Cross-References

There are cross references to other headings in the text. These can occur at the start of chapters, parts, sections and subheadings. These are blue and so obviously are hyperlinks.

The arrows ⇑ and ⇓ occur immediately after verse references in some comments and cross references, e.g. Ex 40:38 ⇑; Ex 13:21 ⇓. These are cross referencing the referred-to verse in the previous or following subsection respectively.

Similarly, the arrows ↑ and ↓ occur immediately after verse references in some comments, e.g. Ex 24:9–11 ↑; Ex 6:3 ↓. These are cross referencing the referred-to verse/s above or below in the same subsection as where they are used.

Links to Bible Websites

To enable quick checking of a passage’s biblical context, the reference at the start of a passage is a hyperlink to the first verse in the passage in its chapter on a Bible website. For the In-Depth Edition, in which all verses are from the English Standard Version, this is the ESV Bible website. For other editions, which use verses from various translations, this is biblia.com.

As The NET Bible is the most commonly used translation in the editions other than the In-Depth Edition, the verses will display on biblia.com using The NET Bible. However, biblia.com has numerous other translations that the user can easily change the verses to.

Index Links

The Scripture Index and the Subject Index have hyperlinks under the verses and topics listed, to the verses and topics in the text.

These links refer to the section that the verse or topic appears, rather than page numbers. For example, 12.II.C refers to Chapter 12, Part II, Section C.

Some of the links in the Subject Index are bold. This denotes that the link is to a major heading.

Volume I

What to Know

A.

God and Spiritual Powers

B.

God and the World: Basics

C.

God and the World: Jesus Christ

D.

God and His Own People

Unit A

God and Spiritual Powers

1. God’s Being

1. Basics

2. God’s Pre-Eminence

2. God’s Character

1. Holy Characteristics

2. Loving Characteristics

3. Jesus Christ

1. General

2. Jesus Christ and God

4. The Holy Spirit

1. General

2. God, Jesus Christ and the Holy Spirit

5. Angels, Satan and Demons

1. Angels

2. Satan and Demons

Chapter 1

God’s Being

1. Basics

1. God’s Form

2. God’s Glory

3. God’s Personhood

4. God’s Eternity

2. God’s Pre-Eminence

1. God’s Greatness

2. God’s Power (I): Ultimate Power

3. God’s Power (II): His Deeds

4. God’s Knowledge and Wisdom

5. Addendum: God’s ‘Name’

Part I

Basics

The concepts in the first half of this chapter are fundamental to understanding what God is like, as they concern basic attributes of his being. These include attributes which show God to be very different to us, but also attributes which indicate that he is like us in that he is a personal being.

Section A

God’s Form

Section Jumps

- God is one

- God is spirit

- God cannot be seen by people . . .

- . . . In some sense, God is said to have been “seen”

- God is everywhere, not just in temples

- Visions of God

- God’s presence has been manifested in a cloud

- God’s presence has been manifested with fire

- Note: God primarily dwells in heaven . . .

- . . . God’s temple is in heaven

See also:

- God’s glory is an integral aspect of God’s presence

- God’s glory manifests his presence . . .

God is one

See also:

- The LORD Is God – the Only God

In teaching that God is one, the Bible indicates that God is a single entity or being.

Deut 6:4  Hear, O Israel: The LORD our God, the LORD is one.a ▤

a Or The LORD our God is one LORD; or The LORD is our God, the LORD is one; or The LORD is our God, the LORD alone

Mark 12:29, 32  Jesus answered, “The most important is, ‘Hear, O Israel: The Lord our God, the Lord is one. ▤  … 32And the scribe said to him, “You are right, Teacher. You have truly said that he is one, and there is no other besides him. ▤

Rom 3:29-30  Or is God the God of Jews only? Is he not the God of Gentiles also? Yes, of Gentiles also, 30since God is one—who will justify the circumcised by faith and the uncircumcised through faith. ▤

Gal 3:20  Now an intermediary implies more than one, but God is one. ▤

James 2:19  You believe that God is one; you do well. Even the demons believe—and shudder! ▤

God is spirit

God’s nature is spirit; he is a spiritual being. So God is not a physical being, in contrast to people and particularly to idols.

John 4:24  God is spirit, and those who worship him must worship in spirit and truth. ▤

Isa 31:3a  The Egyptians are man, and not God, and their horses are flesh, and not spirit. ▤

The parallel phrases “man, and not God” and “flesh, and not spirit” imply that, in contrast to men, God is spirit.

Job 10:4  Have you eyes of flesh? Do you see as man sees? ▤

The direct implication here is that God does not have eyes of flesh. This points to the fact that God as a whole is not flesh – he is spirit.

Ps 139:7  Where shall I go from your Spirit? Or where shall I flee from your presence? ▤

The correlation of “your presence” with “your Spirit” (cf. Ps 51:11) – or “your spirit” (NLT, NRSV) – arguably points to God being spirit.

- God is not a metal or stone image made by man:

Acts 17:29  Being then God’s offspring, we ought not to think that the divine being is like gold or silver or stone, an image formed by the art and imagination of man. ▤

God cannot be seen by people . . .

Deut 4:12, 15  Then the LORD spoke to you out of the midst of the fire. You heard the sound of words, but saw no form; there was only a voice. ▤  … 15“Therefore watch yourselves very carefully. Since you saw no form on the day that the LORD spoke to you at Horeb out of the midst of the fire, … ▤

God has no physical, observable form.

Job 9:11  Behold, he passes by me, and I see him not; he moves on, but I do not perceive him. ▤

Matt 6:6  But when you pray, go into your room and shut the door and pray to your Father who is in secret. And your Father who sees in secret will reward you. ▤

One implication of God being “in secret” is that he is “unseen” (GNT, NIV).

John 1:18  No one has ever seen God; the only God,b who is at the Father’s side,c he has made him known. ▤

b Or the only One, who is God; some manuscripts the only Son

c Greek in the bosom of the Father

1 John 4:12a also states: “No one has ever seen God…”

John 5:37  And the Father who sent me has himself borne witness about me. His voice you have never heard, his form you have never seen, … ▤

In saying that they had never seen God’s form, Jesus may well have been meaning that like all people they had not “seen him face to face” (CEV, NLT; cf. GNT). As such it is pertinent to this subsection. But given the context, the second part of this verse may be referring more to the Jews’ lack of spiritual perception (cf. AMP), in particular in the face of God’s revelation through Jesus.

John 6:46  … not that anyone has seen the Father except he who is from God; he has seen the Father. ▤

Col 1:15  He is the image of the invisible God, the firstborn of all creation. ▤

1Tim 6:15-16a  … which he will display at the proper time—he who is the blessed and only Sovereign, the King of kings and Lord of lords, 16who alone has immortality, who dwells in unapproachable light, whom no one has ever seen or can see. ▤

. . . In some sense, God is said to have been “seen”

See also:

- Visions of God

- God’s glory manifests his presence . . .

- . . . God’s glory is spoken of as manifesting his presence in his temples

Gen 16:13  So she called the name of the LORD who spoke to her, “You are a God of seeing,”d for she said, “Truly here I have seen him who looks after me.”e ▤

d Or You are a God who sees me

e Hebrew Have I really seen him here who sees me? or Would I have looked here for the one who sees me?

Verse 11 indicates that it was “the angel of the LORD” who spoke here to Hagar, rather than necessarily God himself. (Regarding the relationship to God of “the angel of the Lord”, see the comment below on Judg 6:22-23.) The rendering in the text note provides a further possible meaning.

Gen 32:30  So Jacob called the name of the place Peniel,f saying, “For I have seen God face to face, and yet my life has been delivered.” ▤

f Peniel means the face of God

Verses 24-30 appear to speak of Jacob encountering a manifestation of God, possibly in the form of an angel.

Ex 24:9-11  Then Moses and Aaron, Nadab, and Abihu, and seventy of the elders of Israel went up, 10and they saw the God of Israel. There was under his feet as it were a pavement of sapphire stone, like the very heaven for clearness. 11And he did not lay his hand on the chief men of the people of Israel; they beheld God, and ate and drank. ▤

The fact that the description of what they saw of God is restricted merely to what was under his feet, arguably suggests that they did not see the whole of God.

Ex 33:11, 20  Thus the LORD used to speak to Moses face to face, as a man speaks to his friend. When Moses turned again into the camp, his assistant Joshua the son of Nun, a young man, would not depart from the tent. ▤  … 20But,” he said, “you cannot see my face, for man shall not see me and live.” ▤

The phrase “face to face” (v. 11) may be a figure of speech emphasizing the directness and clarity of God’s communication with Moses. This is supported by v. 20, with God saying to Moses “you cannot see my face” (and v. 23 – “my face shall not be seen”). Note that like v. 20 there are other verses that refer to seeing God resulting in death (cf. Gen 32:30 ↑; Ex 24:9-11 ↑; Judg 6:22-23 ↓; Judg 13:21-22 ↓; Ex 19:21; 1Sam 6:19-20; Isa 6:5-7). Sinful, unworthy people cannot look upon the holy, almighty God and live.

Num 12:7-8  Not so with my servant Moses. He is faithful in all my house. 8With him I speak mouth to mouth, clearly, and not in riddles, and he beholds the form of the LORD. Why then were you not afraid to speak against my servant Moses? ▤

The phrase “mouth to mouth” (v. 8) is often translated “face to face”. Note that Moses is said to behold – or see (cf. GNT, NCV, NIRV, NIV, NKJV, NLT) – God’s “form”, which quite likely implies that he did not: see God in all his fullness; or necessarily see God’s face (cf. Ex 3:20 ↑).

Judg 6:22-23  Then Gideon perceived that he was the angel of the LORD. And Gideon said, “Alas, O Lord GOD! For now I have seen the angel of the LORD face to face.” 23But the LORD said to him, “Peace be to you. Do not fear; you shall not die.” ▤

Here and in 13:21-22 immediately below, it is the angel of the LORD who is seen. Although he is correlated with God (v. 23), possibly this is only in the sense that he is speaking on behalf of God (cf. Note: “The angel of the LORD” is identified with God).

Judg 13:21-22  The angel of the LORD appeared no more to Manoah and to his wife. Then Manoah knew that he was the angel of the LORD. 22And Manoah said to his wife, “We shall surely die, for we have seen God.” ▤

Heb 11:27  By faith he left Egypt, not being afraid of the anger of the king, for he endured as seeing him who is invisible. ▤

This may allude back to the expression earlier in Hebrews 11 of being “the conviction of things not seen” (v. 1), possibly meaning that Moses persevered “as if he could see” God (NCV; cf. GNT). Alternatively it may refer to Moses’ encounter with God at the burning bush and his ongoing close communication with God (cf. Ex 3:11, 20 ↑; Num 12:7-8 ↑).

- The LORD’s visible appearance to Abraham, conversing with him:

Gen 18:1-2, 13-14, 25-26  And the LORD appeared to him by the oaksg of Mamre, as he sat at the door of his tent in the heat of the day. 2He lifted up his eyes and looked, and behold, three men were standing in front of him. When he saw them, he ran from the tent door to meet them and bowed himself to the earth ▤  … 13The LORD said to Abraham, “Why did Sarah laugh and say, ‘Shall I indeed bear a child, now that I am old?’ 14Is anything too hardh for the LORD? At the appointed time I will return to you, about this time next year, and Sarah shall have a son.” ▤  … 25[Abraham:] Far be it from you to do such a thing, to put the righteous to death with the wicked, so that the righteous fare as the wicked! Far be that from you! Shall not the Judge of all the earth do what is just?” 26And the LORD said, “If I find at Sodom fifty righteous in the city, I will spare the whole place for their sake.” ▤

g Or terebinths

h Or wonderful

As well as the use of the title “the LORD”, the content of the conversation suggests that this was an appearance of the LORD. Many commentators consider that this was quite likely the angel of the LORD.

God is everywhere, not just in temples

See also:

- a) God is always with his people

Prov 15:3  The eyes of the LORD are in every place, keeping watch on the evil and the good. ▤

Ps 139:5-10  You hem me in, behind and before, and lay your hand upon me. 6Such knowledge is too wonderful for me; it is high; I cannot attain it. 7Where shall I go from your Spirit? Or where shall I flee from your presence? 8If I ascend to heaven, you are there! If I make my bed in Sheol, you are there! 9If I take the wings of the morning and dwell in the uttermost parts of the sea, 10even there your hand shall lead me, and your right hand shall hold me. ▤

Jer 23:23-24  Am I a God at hand, declares the LORD, and not a God far away? 24Can a man hide himself in secret places so that I cannot see him? declares the LORD. Do I not fill heaven and earth? declares the LORD. ▤

Num 14:21  But truly, as I live, and as all the earth shall be filled with the glory of the LORD, … ▤

God’s glory is often linked with his presence, and as such the sense of the latter part of the verse may be: “…my presence fills the earth” (GNT). With the future tense of the verse as it here (cf. AMP, NASB, NKJV, NRSV), the meaning may be that God’s glory and presence will become clearly manifested throughout the earth.

1Ki 8:27  But will God indeed dwell on the earth? Behold, heaven and the highest heaven cannot contain you; how much less this house that I have built! ▤

Acts 7:48-50  Yet the Most High does not dwell in houses made by hands, as the prophet says, 49“‘Heaven is my throne, and the earth is my footstool. What kind of house will you build for me, says the Lord, or what is the place of my rest? 50Did not my hand make all these things?’ ▤

The first statement in v. 49 speaks of God being present in and even throughout heaven and earth – as opposed to merely within temples (vv. 48, 49b). Note that the fact that God has made all things (v. 50) points to the absurdity of any notion of him being confined to a building (cf. Acts 17:24 ↓).

Acts 17:24  The God who made the world and everything in it, being Lord of heaven and earth, does not live in temples made by man,i … ▤

i Greek made by hands

Acts 17:27-28  … that they should seek God, in the hope that they might feel their way toward him and find him. Yet he is actually not far from each one of us, 28for “‘In him we live and move and have our being’;j as even some of your own poets have said, “‘For we are indeed his offspring.’k ▤

j Probably from Epimenides of Crete

k From Aratus’s poem “Phainomena”

Following his assertion that God “he is actually not far from each one of us” (v. 27b), in v. 28a Paul appears to be quoting the Cretan poet Epimenides to illustrate that our existence and its continuation are dependent on God enveloping us.

Eph 4:6  … one God and Father of all, who is over all and through all and in all. ▤

Here “all” may well be speaking of all things (cf. NCV) – making the verse particularly pertinent to this subsection. However it may instead primarily be speaking of all believers.

Visions of God

Isa 6:1-4  In the year that King Uzziah died I saw the Lord sitting upon a throne, high and lifted up; and the trainl of his robe filled the temple. 2Above him stood the seraphim. Each had six wings: with two he covered his face, and with two he covered his feet, and with two he flew. 3And one called to another and said: “Holy, holy, holy is the LORD of hosts; the whole earth is full of his glory!”m 4And the foundations of the thresholds shook at the voice of him who called, and the house was filled with smoke. ▤

l Or hem

m Or may his glory fill the whole earth

The “seraphim” (v. 2) are apparently a high order or class of angelic beings. Their presence and activity (vv. 2-4) accentuates God’s glory.

Ezek 1:26-28  And above the expanse over their heads there was the likeness of a throne, in appearance like sapphire;n and seated above the likeness of a throne was a likeness with a human appearance. 27And upward from what had the appearance of his waist I saw as it were gleaming metal, like the appearance of fire enclosed all around. And downward from what had the appearance of his waist I saw as it were the appearance of fire, and there was brightness around him.o 28Like the appearance of the bow that is in the cloud on the day of rain, so was the appearance of the brightness all around. Such was the appearance of the likeness of the glory of the LORD. And when I saw it, I fell on my face, and I heard the voice of one speaking. ▤

n Or lapis lazuli

o Or it

God is described in like-terms in 8:2 as part of another vision of God – “Then I looked, and behold, a form that had the appearance of a man. Below what appeared to be his waist was fire, and above his waist was something like the appearance of brightness, like gleaming metal.”

Ezek 43:1-3  Then he led me to the gate, the gate facing east. 2And behold, the glory of the God of Israel was coming from the east. And the sound of his coming was like the sound of many waters, and the earth shone with his glory. 3And the vision I saw was just like the vision that I had seen when hep came to destroy the city, and just like the vision that I had seen by the Chebar canal. And I fell on my face. ▤

p Some Hebrew manuscripts and Vulgate; most Hebrew manuscripts when I

The other visions referred to are in chs. 8-11 and chs. 1-3 (cf. Ezek 1:26-28 ↑) respectively.

Dan 7:9-10  As I looked, thrones were placed, and the Ancient of Days took his seat; his clothing was white as snow, and the hair of his head like pure wool; his throne was fiery flames; its wheels were burning fire. 10A stream of fire issued and came out from before him; a thousand thousands served him, and ten thousand times ten thousand stood before him; the court sat in judgment, and the books were opened. ▤

Rev 4:2-5  At once I was in the Spirit, and behold, a throne stood in heaven, with one seated on the throne. 3And he who sat there had the appearance of jasper and carnelian, and around the throne was a rainbow that had the appearance of an emerald. 4Around the throne were twenty-four thrones, and seated on the thrones were twenty-four elders, clothed in white garments, with golden crowns on their heads. 5From the throne came flashes of lightning, and rumblingsq and peals of thunder, and before the throne were burning seven torches of fire, which are the seven spirits of God, … ▤

q Or voices, or sounds

The “twenty-four elders” (v. 4) are quite possibly a high order or class of angelic beings. The “seven spirits of God” (v. 5) is usually interpreted as referring to the Holy Spirit.

God’s presence has been manifested in a cloud

See also:

- Ex 13:21 ⇓; Deut 4:11 ⇓; Deut 5:22 ⇓

- God’s glory manifests his presence . . .

- . . . God’s glory is spoken of as manifesting his presence in his temples

Ex 16:10-11  And as soon as Aaron spoke to the whole congregation of the people of Israel, they looked toward the wilderness, and behold, the glory of the LORD appeared in the cloud. 11And the LORD said to Moses, … ▤

This indicates that God spoke from the cloud (cf. Ex 19:9a ↓; Ex 24:16 ↓; Ex 33:9 ↓), affirming his presence within it.

Ex 19:9a, 16-17  And the LORD said to Moses, “Behold, I am coming to you in a thick cloud, that the people may hear when I speak with you, and may also believe you forever.” ▤  … 16On the morning of the third day there were thunders and lightnings and a thick cloud on the mountain and a very loud trumpet blast, so that all the people in the camp trembled. 17Then Moses brought the people out of the camp to meet God, and they took their stand at the foot of the mountain. ▤

Ex 24:16  The glory of the LORD dwelt on Mount Sinai, and the cloud covered it six days. And on the seventh day he called to Moses out of the midst of the cloud. ▤

Ex 33:9-10  When Moses entered the tent, the pillar of cloud would descend and stand at the entrance of the tent, and the LORDr would speak with Moses. 10And when all the people saw the pillar of cloud standing at the entrance of the tent, all the people would rise up and worship, each at his tent door. ▤

r Hebrew he

Ex 34:5  The LORD descended in the cloud and stood with him there, and proclaimed the name of the LORD. ▤

Ex 40:34-38  Then the cloud covered the tent of meeting, and the glory of the LORD filled the tabernacle. 35And Moses was not able to enter the tent of meeting because the cloud settled on it, and the glory of the LORD filled the tabernacle. 36Throughout all their journeys, whenever the cloud was taken up from over the tabernacle, the people of Israel would set out. 37But if the cloud was not taken up, then they did not set out till the day that it was taken up. 38For the cloud of the LORD was on the tabernacle by day, and fire was in it by night, in the sight of all the house of Israel throughout all their journeys. ▤

The cloud of God’s glory and presence, which had filled the tabernacle (vv. 34-35), guided the Israelites during all their travels (vv. 36-38).

Lev 16:2  … and the LORD said to Moses, “Tell Aaron your brother not to come at any time into the Holy Place inside the veil, before the mercy seat that is on the ark, so that he may not die. For I will appear in the cloud over the mercy seat. ▤

1Ki 8:10-12  And when the priests came out of the Holy Place, a cloud filled the house of the LORD, 11so that the priests could not stand to minister because of the cloud, for the glory of the LORD filled the house of the LORD. 12Then Solomon said, “The LORDs has said that he would dwell in thick darkness. ▤

s Septuagint The LORD has set the sun in the heavens, but

Just as the cloud of God’s glory and presence had filled the movable tabernacle (cf. Ex 40:34-35 ↑) to accompany the Israelites in their travels, it likewise later filled the completed temple in Jerusalem. Note that “thick darkness” can be rendered “dark cloud” (CEV, NCV, NIRV, NIV, NKJV; cf. NASB).

Matt 17:5  He was still speaking when, behold, a bright cloud overshadowed them, and a voice from the cloud said, “This is my beloved Son,t with whom I am well pleased; listen to him.” ▤

t Or my Son, my (or the) Beloved

Here God speaks from a bright cloud on the occasion of Jesus Christ’s transfiguration.

Acts 1:9  And when he had said these things, as they were looking on, he was lifted up, and a cloud took him out of their sight. ▤

A number of commentators consider this cloud to be, as in the above references, a manifestation of God’s presence.

Ps 18:11-12  He made darkness his covering, his canopy around him, thick clouds dark with water. 12Out of the brightness before him hailstones and coals of fire broke through his clouds. ▤

The description here appears to be figurative, although the writer is possibly alluding to earlier manifestations of God’s presence in a cloud (as per the above references).

God’s presence has been manifested with fire

See also:

- Ex 40:38 ⇑

Ex 3:2-6  And the angel of the LORD appeared to him in a flame of fire out of the midst of a bush. He looked, and behold, the bush was burning, yet it was not consumed. 3And Moses said, “I will turn aside to see this great sight, why the bush is not burned.” 4When the LORD saw that he turned aside to see, God called to him out of the bush, “Moses, Moses!” And he said, “Here I am.” 5Then he said, “Do not come near; take your sandals off your feet, for the place on which you are standing is holy ground.” 6And he said, “I am the God of your father, the God of Abraham, the God of Isaac, and the God of Jacob.” And Moses hid his face, for he was afraid to look at God. ▤

The “angel of the LORD” (v. 2) is identified with God (v. 4). God’s presence is here manifested in fire from within a bush.

Ex 13:21  And the LORD went before them by day in a pillar of cloud to lead them along the way, and by night in a pillar of fire to give them light, that they might travel by day and by night. ▤

Ex 19:18  Now Mount Sinai was wrapped in smoke because the LORD had descended on it in fire. The smoke of it went up like the smoke of a kiln, and the whole mountain trembled greatly. ▤

Ex 24:17  Now the appearance of the glory of the LORD was like a devouring fire on the top of the mountain in the sight of the people of Israel. ▤

Deut 4:11-12  And you came near and stood at the foot of the mountain, while the mountain burned with fire to the heart of heaven, wrapped in darkness, cloud, and gloom. 12Then the LORD spoke to you out of the midst of the fire. You heard the sound of words, but saw no form; there was only a voice. ▤

Deut 5:22  These words the LORD spoke to all your assembly at the mountain out of the midst of the fire, the cloud, and the thick darkness, with a loud voice; and he added no more. And he wrote them on two tablets of stone and gave them to me. ▤

Lev 9:24  And fire came out from before the LORD and consumed the burnt offering and the pieces of fat on the altar, and when all the people saw it, they shouted and fell on their faces. ▤

This is not necessarily saying that the fire was a manifestation of God’s presence, but it does at least associate the fire with God’s presence (cf. NIV, NLT).

- God’s Holy Spirit was manifested in what looked like “tongues of fire”:

Acts 2:3-4  And divided tongues as of fire appeared to them and restedu on each one of them. 4And they were all filled with the Holy Spirit and began to speak in other tongues as the Spirit gave them utterance. ▤

u Or And tongues as of fire appeared to them, distributed among them, and rested

Note: God primarily dwells in heaven . . .

See also:

- . . . God is enthroned in heaven

Verses which speak of God being in heaven are not understood to indicate that he is in any way confined to one location. But they do suggest that his form is such that his primary presence is in heaven. Note that some verses suggest that God is present throughout the earth through his Holy Spirit (cf. The Holy Spirit is correlated with God’s presence).

Deut 26:15  Look down from your holy habitation, from heaven, and bless your people Israel and the ground that you have given us, as you swore to our fathers, a land flowing with milk and honey. ▤

1Ki 8:30b  And listen in heaven your dwelling place, and when you hear, forgive. ▤

2Chr 20:6a  … and said, “O LORD, God of our fathers, are you not God in heaven? ▤

Job 22:12a  “Is not God high in the heavens? ▤

Ps 20:6  Now I know that the LORD saves his anointed; he will answer him from his holy heaven with the saving might of his right hand. ▤

Ps 73:25  Whom have I in heaven but you? And there is nothing on earth that I desire besides you. ▤

Eccl 5:2  v Be not rash with your mouth, nor let your heart be hasty to utter a word before God, for God is in heaven and you are on earth. Therefore let your words be few. ▤

v Ch 5:1 in Hebrew

Isa 63:15a  Look down from heaven and see, from your holy and beautifulw habitation. ▤

w Or holy and glorious

Matt 6:9  Pray then like this: “Our Father in heaven, hallowed be your name.x ▤

x Or Let your name be kept holy, or Let your name be treated with reverence

Acts 7:55  But he, full of the Holy Spirit, gazed into heaven and saw the glory of God, and Jesus standing at the right hand of God. ▤

Gen 28:17  And he was afraid and said, “How awesome is this place! This is none other than the house of God, and this is the gate of heaven.” ▤

Jacob was speaking after having a dream of a stairway reaching up to heaven, with God being above the stairway (cf. vv. 12-13).

Isa 40:22  It is he who sits above the circle of the earth, and its inhabitants are like grasshoppers; who stretches out the heavens like a curtain, and spreads them like a tent to dwell in; … ▤

. . . God’s temple is in heaven

There have been earthly temples of God. But as heaven is where God primarily dwells, that which is spoken of as ultimately being God’s temple is in heaven.

Ps 11:4  The LORD is in his holy temple; the LORD’s throne is in heaven; his eyes see, his eyelids test the children of man. ▤

Heb 8:5  They serve a copy and shadow of the heavenly things. For when Moses was about to erect the tent, he was instructed by God, saying, “See that you make everything according to the pattern that was shown you on the mountain.” ▤

The priests served at a sanctuary – initially in the tabernacle and then later the temple – which was set up to reflect God’s heavenly sanctuary or temple.

Rev 11:19  Then God’s temple in heaven was opened, and the ark of his covenant was seen within his temple. There were flashes of lightning, rumblings,y peals of thunder, an earthquake, and heavy hail. ▤

y Or voices, or sounds

The ark of the covenant signifies God’s presence (cf. The Ark of the Covenant and God’s Presence). The background to this reference is the ark of the covenant that was made according to God’s directions to Moses. It was kept in the Most Holy Place in the tabernacle and later in the temple. It contained the stone tablets on which were written the Ten Commandments. Together these tablets were also referred to as the “witness” (cf. Rev 15:5 ↓) – or “testimony” (NIV®) – as they “witnessed” to God’s covenant to Israel, which was based on the Ten Commandments.

Rev 15:5, 8  After this I looked, and the sanctuary of the tentz of witness in heaven was opened, ▤  … 8and the sanctuary was filled with smoke from the glory of God and from his power, and no one could enter the sanctuary until the seven plagues of the seven angels were finished. ▤

z Or tabernacle

This sanctuary appears to denote a/the temple of God (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NIRV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

Jonah 2:4, 7  Then I said, ‘I am driven away from your sight; yet I shall again look upon your holy temple.’ ▤  … 7When my life was fainting away, I remembered the LORD, and my prayer came to you, into your holy temple. ▤

In v. 4, “temple” appears to refer to the temple in Jerusalem, with Jonah speaking of looking towards it. Contrastingly, in v. 7 “temple” may refer to God’s heavenly temple, with Jonah speaking of his prayer rising to God and to his “temple”. The Israelites closely correlated these two temples. Note that although the following references do not actually mention heaven, like v. 7 here they appear to be speaking of heaven as God’s temple.

Ps 18:6  In my distress I called upon the LORD; to my God I cried for help. From his temple he heard my voice, and my cry to him reached his ears. ▤

Mic 1:2  Hear, you peoples, all of you;a pay attention, O earth, and all that is in it, and let the Lord GOD be a witness against you, the Lord from his holy temple. ▤

a Hebrew all of them

Hab 2:20  But the LORD is in his holy temple; let all the earth keep silence before him. ▤

- God dwells in heaven but is also present on earth:

Isa 57:15  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: “I dwell in the high and holy place, and also with him who is of a contrite and lowly spirit, to revive the spirit of the lowly, and to revive the heart of the contrite. ▤

That God dwells in heaven but is present on earth too is also implied in 66:1a – ‘Thus says the Lord: “Heaven is my throne, and the earth is my footstool’.

Pray for persecuted Christians

Section B

God’s Glory

Section Jumps

- Glory is a prominent and key attribute of God

- God’s glory is an integral aspect of God’s presence

- God’s glory manifests his presence . . .

- . . . God’s glory is spoken of as manifesting his presence in his temples

- God is resplendent with light

- God has great splendor and majesty

- God’s glory is reflected in his powerful deeds

- God’s glory is evidenced throughout the earth and the heavens

- God’s glory will be explicitly revealed throughout the earth, to all nations

See also:

- [Reasons for which to exalt God:] God’s glory

Scripture often speaks of God’s glory in reference to his wondrous being. In doing so, it has in view God’s essence and/or his attributes. Regarding his essence, God’s glory pertains to his essential being itself, such that his presence is on occasions perceived as his glory and spoken of in terms of it. Regarding his attributes, God’s glory emanates in part from his attributes – such as his power – which in a sense reflect the glory of God’s essence and presence.

Glory is a prominent and key attribute of God

Ps 24:7-8, 10  Lift up your heads, O gates! And be lifted up, O ancient doors, that the King of glory may come in. 8Who is this King of glory? The LORD, strong and mighty, the LORD, mighty in battle! ▤  … 10Who is this King of glory? The LORD of hosts, he is the King of glory! Selah ▤

The mighty God is “the King of glory” (cf. Acts 7:2b ↓; Eph 1:17 ↓), for his glory far exceeds that of anyone or anything else, and in him glory has its ultimate expression.

Ps 104:31  May the glory of the LORD endure forever; may the LORD rejoice in his works, … ▤

This points to the fact that God’s glory will indeed endure forever.

Ps 138:5  … and they shall sing of the ways of the LORD, for great is the glory of the LORD. ▤

Jer 2:11  Has a nation changed its gods, even though they are no gods? But my people have changed their glory for that which does not profit. ▤

The phrase “their glory” refers to God – “their Glory [God]” (AMP). Referring to God as such reflects that glory is a prominent and key part of his being.

Hab 2:14  For the earth will be filled with the knowledge of the glory of the LORD as the waters cover the sea. ▤

Acts 7:2b  The God of glory appeared to our father Abraham when he was in Mesopotamia, before he lived in Haran, … ▤

“The God of glory” – as with the similar titles “the King of glory” (Ps 24:7-8, 10 ↑) and “the Father of glory” (Eph 1:17 ↓) – appears to indicate one or more of the following: glory is a central attribute of God, permeating or encompassing his entire being; God is the ultimate source of all glory; and God is the one to whom all glory belongs (cf. Rev 19:1 ↓).

Rom 3:23  … for all have sinned and fall short of the glory of God, … ▤

In their sinful state, people are not compatible with God’s wondrous glory. The fact that it is God’s glory that people are measured by or compared to, underlines that glory is a key attribute of God.

2Cor 4:6  For God, who said, “Let light shine out of darkness,” has shone in our hearts to give the light of the knowledge of the glory of God in the face of Jesus Christ. ▤

This is speaking of God enabling believers to know his glory through his revelation of himself in Jesus Christ, largely as seen in Jesus Christ’s mission. Jesus Christ emulated and revealed God in his person, words and deeds; in a sense Jesus Christ personified God.

Eph 1:17  … that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, … ▤

Heb 1:3a  He is the radiance of the glory of God and the exact imprint of his nature, and he upholds the universe by the word of his power. ▤

In speaking of Jesus Christ being like God, the only attribute of God that is specifically mentioned is his glory (cf. 2Cor 4:6 ↑). This highlights that glory is a prominent and key attribute of God.

Jude 1:25  … to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

In ascribing glory to God (cf. Rev 19:1 ↓; [Reasons for which to exalt God:] God’s glory) the writer appears to both acknowledge God’s glory and bestow glory on God, the latter being akin to a blessing.

- Glory belongs to God:

Rev 19:1  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, … ▤

Ultimately glory only truly belongs to God. No other glory is comparable or lasting.

God’s glory is an integral aspect of God’s presence

See also:

- Israel’s glory will primarily be God, with the glory of his presence

Ps 26:8  O LORD, I love the habitation of your house and the place where your glory dwells. ▤

In speaking of where God’s “glory dwells” – and also in view of the earlier reference to “your house” – this correlates God’s glory with his presence.

Ps 85:9  Surely his salvation is near to those who fear him, that glory may dwell in our land. ▤

The reference to “glory” is likely to God’s glory – “his glory” (NCV™, NIV®, NLT, NRSV). The verse may mean that on accomplishing their salvation, God’s glorious presence – God himself – would remain with his people in the land (cf. AMP, GNT). Alternatively, or additionally, it could be speaking of God’s glory being manifested in effecting his people’s salvation.

Isa 58:8  Then shall your light break forth like the dawn, and your healing shall spring up speedily; your righteousness shall go before you; the glory of the LORD shall be your rear guard. ▤

This appears to allude to the cloud of God’s presence, which guided and protected Israel during all their desert travels. The expression “the glory of the LORD” speaks of God himself, his very presence.

Ezek 3:12-13  Then the Spiritb lifted me up, and I heard behind me the voicec of a great earthquake: “Blessed be the glory of the LORD from its place!” 13It was the sound of the wings of the living creatures as they touched one another, and the sound of the wheels beside them, and the sound of a great earthquake. ▤

b Or the wind; also verse 14

c Or sound

The term “its place” likely denotes God’s dwelling place (cf. NIV). The context (cf. Ezek 1:26-28 ⇓; Ezek 3:22-23 ⇓) further suggests that “the glory of the LORD” is correlated with God’s presence.

2Pet 1:17  For when he received honor and glory from God the Father, and the voice was borne to him by the Majestic Glory, “This is my beloved Son,d with whom I am well pleased,” … ▤

d Or my Son, my (or the) Beloved

Peter is speaking of Jesus Christ’s transfiguration where God, “the Majestic Glory”, spoke from a bright cloud that enveloped Jesus and the disciples with him (cf. Matt 17:5). The reference to God as “the Majestic Glory” speaks of and emphasizes the glory of his presence (cf. ESB).

Jude 1:24  Now to him who is able to keep you from stumbling and to present you blameless before the presence of his glory with great joy, … ▤

Num 14:21  But truly, as I live, and as all the earth shall be filled with the glory of the LORD, … ▤

As noted earlier, this may be linking God’s glory with his presence – which may also be the case in Isaiah 6:3 below.

Isa 6:3  And one called to another and said: “Holy, holy, holy is the LORD of hosts; the whole earth is full of his glory!”e ▤

e Or may his glory fill the whole earth

Rev 21:2-3, 10-11  And I saw the holy city, new Jerusalem, coming down out of heaven from God, prepared as a bride adorned for her husband. 3And I heard a loud voice from the throne saying, “Behold, the dwelling placef of God is with man. He will dwell with them, and they will be his people,g and God himself will be with them as their God.h ▤  … 10And he carried me away in the Spirit to a great, high mountain, and showed me the holy city Jerusalem coming down out of heaven from God, 11having the glory of God, its radiance like a most rare jewel, like a jasper, clear as crystal. ▤

f Or tabernacle

g Some manuscripts peoples

h Some manuscripts omit as their God

God will dwell with his people in the new Jerusalem (v. 3). As such God’s glory will be there (v. 11).

God’s glory manifests his presence . . .

See also:

- God’s presence has been manifested in a cloud

- God’s presence has been manifested with fire

Ex 16:10-11  And as soon as Aaron spoke to the whole congregation of the people of Israel, they looked toward the wilderness, and behold, the glory of the LORD appeared in the cloud. 11And the LORD said to Moses, … ▤

Verse 1 indicates that God spoke from the cloud, affirming his presence in it – thus showing his glory to be a manifestation of his presence. Exodus 24:15-17, Numbers 14:10-11, Numbers 20:6-7, Ezekiel 1:26-28 and Ezekiel 8:4-5b below similarly speak of the appearance of God’s glory along with God speaking, showing his glory to be indicative of his presence.

Ex 24:15-17  Then Moses went up on the mountain, and the cloud covered the mountain. 16The glory of the LORD dwelt on Mount Sinai, and the cloud covered it six days. And on the seventh day he called to Moses out of the midst of the cloud. 17Now the appearance of the glory of the LORD was like a devouring fire on the top of the mountain in the sight of the people of Israel. ▤

Ex 33:18-22  Moses said, “Please show me your glory.” 19And he said, “I will make all my goodness pass before you and will proclaim before you my name ‘The LORD.’ And I will be gracious to whom I will be gracious, and will show mercy on whom I will show mercy. 20But,” he said, “you cannot see my face, for man shall not see me and live.” 21And the LORD said, “Behold, there is a place by me where you shall stand on the rock, 22and while my glory passes by I will put you in a cleft of the rock, and I will cover you with my hand until I have passed by. ▤

Verses 19-20, 22b indicate that God’s presence is in view. As such God’s glory (vv. 18, 22) is here closely associated with God’s presence, seemingly manifesting it.

Lev 9:4-6, 23-24  … and an ox and a ram for peace offerings, to sacrifice before the LORD, and a grain offering mixed with oil, for today the LORD will appear to you.’” 5And they brought what Moses commanded in front of the tent of meeting, and all the congregation drew near and stood before the LORD. 6And Moses said, “This is the thing that the LORD commanded you to do, that the glory of the LORD may appear to you.” ▤  … 23And Moses and Aaron went into the tent of meeting, and when they came out they blessed the people, and the glory of the LORD appeared to all the people. 24And fire came out from before the LORD and consumed the burnt offering and the pieces of fat on the altar, and when all the people saw it, they shouted and fell on their faces. ▤

Verses 4, 6 correlate God’s appearance with his glory by speaking of the “LORD” appearing and “the glory of the LORD” appearing as being the same thing. Verses 23, 24 similarly correlate “the glory of the LORD” (v. 23) with his presence (v. 24b; cf. NIV).

Num 14:10-11  Then all the congregation said to stone them with stones. But the glory of the LORD appeared at the tent of meeting to all the people of Israel. 11And the LORD said to Moses, “How long will this people despise me? And how long will they not believe in me, in spite of all the signs that I have done among them? ▤

Num 20:6-7  Then Moses and Aaron went from the presence of the assembly to the entrance of the tent of meeting and fell on their faces. And the glory of the LORD appeared to them, 7and the LORD spoke to Moses, saying, … ▤

Ezek 1:26-28  And above the expanse over their heads there was the likeness of a throne, in appearance like sapphire;i and seated above the likeness of a throne was a likeness with a human appearance. 27And upward from what had the appearance of his waist I saw as it were gleaming metal, like the appearance of fire enclosed all around. And downward from what had the appearance of his waist I saw as it were the appearance of fire, and there was brightness around him.j 28Like the appearance of the bow that is in the cloud on the day of rain, so was the appearance of the brightness all around. Such was the appearance of the likeness of the glory of the LORD. And when I saw it, I fell on my face, and I heard the voice of one speaking. ▤

i Or lapis lazuli

j Or it

Ezek 8:4-5a  And behold, the glory of the God of Israel was there, like the vision that I saw in the valley. 5Then he said to me, “Son of man, lift up your eyes now toward the north.” ▤

Ezek 3:22-23  And the hand of the LORD was upon me there. And he said to me, “Arise, go out into the valley,k and there I will speak with you.” 23So I arose and went out into the valley, and behold, the glory of the LORD stood there, like the glory that I had seen by the Chebar canal, and I fell on my face. ▤

k Or plain; also verse 23

Acts 7:55  But he, full of the Holy Spirit, gazed into heaven and saw the glory of God, and Jesus standing at the right hand of God. ▤

Here “the glory of God” is correlated with “God” himself – and so God’s presence.

. . . God’s glory is spoken of as manifesting his presence in his temples

1Ki 8:10-12  And when the priests came out of the Holy Place, a cloud filled the house of the LORD, 11so that the priests could not stand to minister because of the cloud, for the glory of the LORD filled the house of the LORD. 12Then Solomon said, “The LORDl has said that he would dwell in thick darkness. ▤

l Septuagint The LORD has set the sun in the heavens, but

As noted earlier, the “thick darkness” (v. 12) refers to the cloud (vv. 10-11).

Ezek 43:1-5  Then he led me to the gate, the gate facing east. 2And behold, the glory of the God of Israel was coming from the east. And the sound of his coming was like the sound of many waters, and the earth shone with his glory. 3And the vision I saw was just like the vision that I had seen when hem came to destroy the city, and just like the vision that I had seen by the Chebar canal. And I fell on my face. 4As the glory of the LORD entered the temple by the gate facing east, 5the Spirit lifted me up and brought me into the inner court; and behold, the glory of the LORD filled the temple. ▤

m Some Hebrew manuscripts and Vulgate; most Hebrew manuscripts when I

This is from Ezekiel’s vision of a future temple in Jerusalem.

Rev 15:8  … and the sanctuary was filled with smoke from the glory of God and from his power, and no one could enter the sanctuary until the seven plagues of the seven angels were finished. ▤

God’s heavenly temple appears to be in view.

Ex 40:34-35  Then the cloud covered the tent of meeting, and the glory of the LORD filled the tabernacle. 35And Moses was not able to enter the tent of meeting because the cloud settled on it, and the glory of the LORD filled the tabernacle. ▤

Prior to Solomon building the first temple of God, the tabernacle was the place of God’s sanctuary. (It was a movable structure, which accompanied the Israelites in their travels.) It likewise signified God’s presence and here God’s glory is spoken of as manifesting his presence in it.

God is resplendent with light

One can infer from the following verses that one aspect or effect of God’s glory is that God is resplendent with light.

1Tim 6:15-16  … which he will display at the proper time—he who is the blessed and only Sovereign, the King of kings and Lord of lords, 16who alone has immortality, who dwells in unapproachable light, whom no one has ever seen or can see. To him be honor and eternal dominion. Amen. ▤

Ps 104:2  … covering yourself with light as with a garment, stretching out the heavens like a tent. ▤

The use of “light” here may be figurative (cf. Ps 18:12 ↓), portraying God’s interaction with his creation. But even if this is the case, it probably alludes to the actual light of God’s glory and presence.

Isa 60:19-20  The sun shall be no more your light by day, nor for brightness shall the moon give you light;n but the LORD will be your everlasting light, and your God will be your glory.o 20Your sun shall no more go down, nor your moon withdraw itself; for the LORD will be your everlasting light, and your days of mourning shall be ended. ▤

n Masoretic Text; Dead Sea Scroll, Septuagint, Targum add by night

o Or your beauty

This speaks of the renewed Jerusalem, and is reflected in Revelation 21:11, 23 below, which speaks of the new Jerusalem of the afterlife.

Ezek 1:27-28a  And upward from what had the appearance of his waist I saw as it were gleaming metal, like the appearance of fire enclosed all around. And downward from what had the appearance of his waist I saw as it were the appearance of fire, and there was brightness around him.p 28Like the appearance of the bow that is in the cloud on the day of rain, so was the appearance of the brightness all around. Such was the appearance of the likeness of the glory of the LORD. ▤

p Or it

Ezek 43:1-2  Then he led me to the gate, the gate facing east. 2And behold, the glory of the God of Israel was coming from the east. And the sound of his coming was like the sound of many waters, and the earth shone with his glory. ▤

The earth shone “with the dazzling light” (GNT) of God’s glory.

Dan 2:22  … he reveals deep and hidden things; he knows what is in the darkness, and the light dwells with him. ▤

The meaning of the final clause is debatable, but it may well be speaking of the light that emanates from God’s glory (cf. GNT, NCV, NLT).

Luke 2:9  And an angel of the Lord appeared to them, and the glory of the Lord shone around them, and they were filled with fear. ▤

The angel who appeared to the shepherds to announce Jesus Christ’s birth was accompanied by a manifestation of God’s glory (cf. Rev 21:23 ↓), indicative of God’s presence, which shone around them. Such was the light that, along with the angel, it evoked fear.

Rev 21:23  And the city has no need of sun or moon to shine on it, for the glory of God gives it light, and its lamp is the Lamb. ▤

Rev 22:5a  And night will be no more. They will need no light of lamp or sun, for the Lord God will be their light … ▤

Deut 33:2  He said, “The LORD came from Sinai and dawned from Seir upon us;q he shone forth from Mount Paran; he came from the ten thousands of holy ones, with flaming firer at his right hand. ▤

q Septuagint, Syriac, Vulgate; Hebrew them

r The meaning of the Hebrew word is uncertain

The appearance of God’s glory at Sinai is in view (cf. Ex 24:15-17). God “dawned” as in “rose like the sun” (GNT, NCV; cf. Hab 3:4 ↓). Psalms 50:2 also speaks of God shining forth – “Out of Zion, the perfection of beauty, God shines forth.”

Ps 18:12  Out of the brightness before him hailstones and coals of fire broke through his clouds. ▤

As in Habakkuk 3:4 below, the description here appears to be figurative, although quite possibly alluding to the writer’s understanding of God’s actual presence.

Hab 3:4  His brightness was like the light; rays flashed from his hand; and there he veiled his power. ▤

- God is light:

1Jn 1:5  This is the message we have heard from him and proclaim to you, that God is light, and in him is no darkness at all. ▤

Here “light” appears to be used as a metaphor for God’s holiness and truth, but it may also allude to the light of God’s presence (cf. ZBC) which would make the verse particularly pertinent here.

God has great splendor and majesty

Verses speaking of God’s splendor and/or majesty are reflective of God’s glory. Similar to and in conjunction with God’s glory, God’s splendor and majesty are spoken of as being descriptive of his presence and also on occasions as emanating from his pre-eminent attributes, partly in his exercising of them.

Ps 96:6  Splendor and majesty are before him; strength and beauty are in his sanctuary. ▤

Ps 104:1  Bless the LORD, O my soul! O LORD my God, you are very great! You are clothed with splendor and majesty, … ▤

Ps 145:5  On the glorious splendor of your majesty, and on your wondrous works, I will meditate. ▤

Isa 2:10, 19  Enter into the rock and hide in the dust from before the terror of the LORD, and from the splendor of his majesty. ▤  … 19And people shall enter the caves of the rocks and the holes of the ground,s from before the terror of the LORD, and from the splendor of his majesty, when he rises to terrify the earth. ▤

s Hebrew dust

Hab 3:3  God came from Teman, and the Holy One from Mount Paran. His splendor covered the heavens, and the earth was full of his praise. Selah ▤

Possibly the appearance of God’s glory at Mount Sinai is in view here (cf. Ex 19:16-19). God’s splendor is depicted as covering the heavens and bringing him praise and renown throughout the earth.

Deut 33:26  There is none like God, O Jeshurun, who rides through the heavens to your help, through the skies in his majesty. ▤

This poetically depicts the dynamic power and majesty of God.

1Chr 29:11  Yours, O LORD, is the greatness and the power and the glory and the victory and the majesty, for all that is in the heavens and in the earth is yours. Yours is the kingdom, O LORD, and you are exalted as head above all. ▤

Job 37:22  Out of the north comes golden splendor; God is clothed with awesome majesty. ▤

Ps 29:4  The voice of the LORD is powerful; the voice of the LORD is full of majesty. ▤

Ps 93:1a  The LORD reigns; he is robed in majesty; the LORD is robed; he has put on strength as his belt. ▤

Heb 1:3b  After making purification for sins, he sat down at the right hand of the Majesty on high, … ▤

As well as indicating that God has great majesty, the title “Majesty” alludes to God’s supremacy (cf. GNT) and probably also his glory (cf. 2Pet 1:17 ↓).

Ex 15:7, 11  In the greatness of your majesty you overthrow your adversaries; you send out your fury; it consumes them like stubble. ▤  … 11“Who is like you, O LORD, among the gods? Who is like you, majestic in holiness, awesome in glorious deeds, doing wonders? ▤

Akin to the theme of the following subsection, God’s majesty is manifested in his great power (v. 7; cf. Isa 2:10, 19 ↑; Ps 8:1 ↓). It is also in part due to his holiness (v. 11). Note that this and the following references speak of God as being “majestic”, indicative of his great majesty.

Ps 8:1  O LORD, our Lord, how majestic is your name in all the earth! You have set your glory above the heavens. ▤

Ps 76:4  Glorious are you, more majestic than the mountains of prey. ▤

2Pet 1:17  For when he received honor and glory from God the Father, and the voice was borne to him by the Majestic Glory, “This is my beloved Son,t with whom I am well pleased,” ▤

t Or my Son, my (or the) Beloved

God’s glory is reflected in his powerful deeds

See also:

- Ps 145:5 ⇑; Ex 15:7 ⇑; Ps 8:1 ⇑

- God’s judgment evidences his glory – and also brings him glory

- God’s saving of his people reveals God’s glory

- Israel’s renewal will bring God glory

Note that the following two subsections in part also speak of God’s glory being reflected in his powerful deeds. God’s creation is largely in view in the following subsection and in the subsequent one God’s emphatic intervention at the end of the age is prominent.

Ps 24:8  Who is this King of glory? The LORD, strong and mighty, the LORD, mighty in battle! ▤

God’s power seen in his deeds against enemies, exhibits his glory – pointing to him being the “King of glory”.

Ps 66:2-3  … sing the glory of his name; give to him glorious praise! 3Say to God, “How awesome are your deeds! So great is your power that your enemies come cringing to you. ▤

This speaks both of God’s glory being evidenced in his power and deeds and of him being glorified in people praising him because of his power and deeds.

Ps 138:5  … and they shall sing of the ways of the LORD, for great is the glory of the LORD. ▤

The “ways” of the LORD are inclusive of what he has done (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV) and reflect his great glory.

Ps 145:11-12  They shall speak of the glory of your kingdom and tell of your power, 12to make known to the children of man youru mighty deeds, and the glorious splendor of your kingdom. ▤

u Hebrew his; also next line

These verses associate the glory and glorious splendor of God’s kingdom with God’s mighty acts, arguably suggesting that the latter evidences the former.

Ezek 39:6, 13, 21  I will send fire on Magog and on those who dwell securely in the coastlands, and they shall know that I am the LORD. ▤  … 13All the people of the land will bury them, and it will bring them renown on the day that I show my glory, declares the Lord GOD. ▤  … 21“And I will set my glory among the nations, and all the nations shall see my judgment that I have executed, and my hand that I have laid on them. ▤

John 11:40-44  Jesus said to her, “Did I not tell you that if you believed you would see the glory of God?” 41So they took away the stone. And Jesus lifted up his eyes and said, “Father, I thank you that you have heard me. 42I knew that you always hear me, but I said this on account of the people standing around, that they may believe that you sent me.” 43When he had said these things, he cried out with a loud voice, “Lazarus, come out.” 44The man who had died came out, his hands and feet bound with linen strips, and his face wrapped with a cloth. Jesus said to them, “Unbind him, and let him go.” ▤

God’s glory was seen or reflected in the raising of Lazarus from the dead, with Jesus effectively calling on his Father in raising Lazarus.

Rom 6:4  We were buried therefore with him by baptism into death, in order that, just as Christ was raised from the dead by the glory of the Father, we too might walk in newness of life. ▤

This indicates that God’s glory – encompassing his “glorious power” (GNT, NLT; cf. AMP, NCV) – was evident in his raising of Jesus Christ from the dead.

Ex 15:6  Your right hand, O LORD, glorious in power, your right hand, O LORD, shatters the enemy. ▤

Just as God’s glory is reflected in his powerful deeds, God’s power expressed in his deeds shows him to be glorious.

Luke 9:43  And all were astonished at the majesty of God. But while they were all marveling at everything he was doing, Jesusv said to his disciples, … ▤

v Greek he

Akin to his glory, God’s majesty was reflected in Jesus Christ’s powerful deeds, which were done with God’s power.

- God’s dealings with humankind make known “the riches of his glory”:

Rom 9:22-23  What if God, desiring to show his wrath and to make known his power, has endured with much patience vessels of wrath prepared for destruction, 23in order to make known the riches of his glory for vessels of mercy, which he has prepared beforehand for glory— ▤

Paul may be saying that God makes “the riches of his glory” (v. 23a) known to those who are “vessels of mercy” by bearing with great patience those who are “vessels of wrath”. Alternatively, Paul may mean that God makes “the riches of his glory” known by bestowing these riches on the “vessels of mercy” in contrast to the destruction that he will inflict on the “vessels of wrath”.

God’s glory is evidenced throughout the earth and the heavens

See also:

- Creation attests to God’s greatness and glory

God’s glory is evidenced throughout the earth and the heavens – for God so wonderfully created them, reflecting his glory.

Ps 8:1  O LORD, our Lord, how majestic is your name in all the earth! You have set your glory above the heavens. ▤

Ps 19:1-4a  The heavens declare the glory of God, and the sky abovew proclaims his handiwork. 2Day to day pours out speech, and night to night reveals knowledge. 3There is no speech, nor are there words, whose voice is not heard. 4Their voicex goes out through all the earth, and their words to the end of the world. ▤

w Hebrew the expanse; compare Genesis 1:6-8

x Or Their measuring line

Ps 97:4-6  His lightnings light up the world; the earth sees and trembles. 5The mountains melt like wax before the LORD, before the Lord of all the earth. 6The heavens proclaim his righteousness, and all the peoples see his glory. ▤

This may well be simply speaking of dramatic physical occurrences in nature pointing to God’s reign, illustrating that with the expression of his power in nature, God’s glory is apparent to “all the peoples” (v. 6).

Isa 6:3  And one called to another and said: “Holy, holy, holy is the LORD of hosts; the whole earth is full of his glory!”y ▤

y Or may his glory fill the whole earth

God’s glory will be explicitly revealed throughout the earth, to all nations

See also:

- Israel’s renewal will bring God glory

The following references either refer to or have an application to the end of the age when God will impose his authority over all the earth, unequivocally revealing his glory in his deeds and displaying to all nations the glory of his presence.

Num 14:21  But truly, as I live, and as all the earth shall be filled with the glory of the LORD, … ▤

Ps 57:11  Be exalted, O God, above the heavens! Let your glory be over all the earth! ▤

The prayer here and the similar one in 72:19 below are in a sense anticipatory of what would or will happen in the future, expressing the desire that God’s glory be revealed throughout all the earth.

Ps 72:19  Blessed be his glorious name forever; may the whole earth be filled with his glory! Amen and Amen! ▤

Ps 102:15-16  Nations will fear the name of the LORD, and all the kings of the earth will fear your glory. 16For the LORD builds up Zion; he appears in his glory; … ▤

A future time appears to be in view (cf. Isa 24:23 ↓), as reflected in other translations.

Isa 35:1-2  The wilderness and the dry land shall be glad; the desert shall rejoice and blossom like the crocus; 2it shall blossom abundantly and rejoice with joy and singing. The glory of Lebanon shall be given to it, the majesty of Carmel and Sharon. They shall see the glory of the LORD, the majesty of our God. ▤

In v. 2b, “they” quite possibly refers to the nations. In the future renewal of Israel, “they” would and/or will see the glory of Israel’s God.

Isa 40:5  And the glory of the LORD shall be revealed, and all flesh shall see it together, for the mouth of the LORD has spoken. ▤

This initially refers to God’s deliverance of the Jews from captivity in Babylon. It is also understood to apply to his redemption that would come through Jesus Christ, in his first advent. It likewise is readily applicable to the consummation of this redemption at the end of the age.

Isa 66:18  For I knowz their works and their thoughts, and the time is cominga to gather all nations and tongues. And they shall come and shall see my glory, … ▤

z Septuagint, Syriac; Hebrew lacks know

a Hebrew and it is coming

Ezek 39:21  And I will set my glory among the nations, and all the nations shall see my judgment that I have executed, and my hand that I have laid on them. ▤

Hab 2:14  For the earth will be filled with the knowledge of the glory of the LORD as the waters cover the sea. ▤

The revelation of God’s glory in the destruction of Babylon (cf. vv. 12-13) may initially be in view, but the verse probably also has a final fulfillment at the end of the age. As such, some commentators assert that this is speaking primarily of the glory of God’s presence being manifested throughout the earth.

- God’s glory will be evident when he reigns in Jerusalem:

Isa 24:23  Then the moon will be confounded and the sun ashamed, for the LORD of hosts reigns on Mount Zion and in Jerusalem, and his glory will be before his elders. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

God’s Personhood

Section Jumps

- God has a mind – knowing and comprehending things

- God has a will

- God has feelings and character . . .

- . . . God feels emotional pain

- God is active

- God communicates . . .

- . . . and people can communicate with God

- God interacts with people, responding to their requests and needs

God is not a “thing” but a personal being that one can interrelate with. God thinks, has a will, has feelings and has character. Furthermore, God is active, communicates and interacts with people.

God has a mind – knowing and comprehending things

See also:

- God’s Knowledge and Wisdom

1Sam 2:3  Talk no more so very proudly, let not arrogance come from your mouth; for the LORD is a God of knowledge, and by him actions are weighed. ▤

God knows and examines things (cf. Jer 20:12 ↓).

1Chr 28:9a  “And you, Solomon my son, know the God of your father and serve him with a whole heart and with a willing mind, for the LORD searches all hearts and understands every plan and thought. ▤

Job 28:23  God understands the way to it [wisdom], and he knows its place. ▤

The suggestion is that God alone knows the way to wisdom (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIRV, NIV).

Job 38:18  Have you comprehended the expanse of the earth? Declare, if you know all this. ▤

Here God is speaking to Job. The implication is that, unlike Job, God does know and comprehend the extent of the earth.

Ps 139:1-3  O LORD, you have searched me and known me! 2You know when I sit down and when I rise up; you discern my thoughts from afar. 3You search out my path and my lying down and are acquainted with all my ways. ▤

Jer 20:12  O LORD of hosts, who tests the righteous, who sees the heart and the mind,b let me see your vengeance upon them, for to you have I committed my cause. ▤

b Hebrew kidneys

Jer 29:23  … because they have done an outrageous thing in Israel, they have committed adultery with their neighbors’ wives, and they have spoken in my name lying words that I did not command them. I am the one who knows, and I am witness, declares the LORD. ▤

God has a will

1Cor 1:1  Paul, called by the will of God to be an apostle of Christ Jesus, and our brother Sosthenes, … ▤

Eph 1:9, 11  … making knownc to us the mystery of his will, according to his purpose, which he set forth in Christ ▤  … 11In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, … ▤

c Or he lavished upon us in all wisdom and insight, making known . . .

Col 1:9  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, … ▤

James 1:18  Of his own will he brought us forth by the word of truth, that we should be a kind of firstfruits of his creatures. ▤

Isa 14:26-27a  This is the purpose that is purposed concerning the whole earth, and this is the hand that is stretched out over all the nations. 27For the LORD of hosts has purposed, and who will annul it? ▤

Isa 55:11  … so shall my word be that goes out from my mouth; it shall not return to me empty, but it shall accomplish that which I purpose, and shall succeed in the thing for which I sent it. ▤

Eph 3:10-11  … so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. 11This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, … ▤

Acts 1:24  And they prayed and said, “You, Lord, who know the hearts of all, show which one of these two you have chosen … ▤

Here the disciples ask God to reveal his choice, and thus his will.

God has feelings and character . . .

See also:

- 2. God’s Character

Ex 20:5-6  You shall not bow down to them or serve them, for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and the fourth generation of those who hate me, 6but showing steadfast love to thousandsd of those who love me and keep my commandments. ▤

d Or to the thousandth generation

Regarding God’s jealousy, see the introductory comment on Jealousy.

Judg 2:18  Whenever the LORD raised up judges for them, the LORD was with the judge, and he saved them from the hand of their enemies all the days of the judge. For the LORD was moved to pity by their groaning because of those who afflicted and oppressed them. ▤

2Chr 36:15  The LORD, the God of their fathers, sent persistently to them by his messengers, because he had compassion on his people and on his dwelling place. ▤

Ps 5:5-6  The boastful shall not stand before your eyes; you hate all evildoers. 6You destroy those who speak lies; the LORD abhors the bloodthirsty and deceitful man. ▤

Isa 5:25  Therefore the anger of the LORD was kindled against his people, and he stretched out his hand against them and struck them, and the mountains quaked; and their corpses were as refuse in the midst of the streets. For all this his anger has not turned away, and his hand is stretched out still. ▤

Isa 62:4-5  You shall no more be termed Forsaken,e and your land shall no more be termed Desolate,f but you shall be called My Delight Is in Her,g and your land Married;h for the LORD delights in you, and your land shall be married. 5For as a young man marries a young woman, so shall your sons marry you, and as the bridegroom rejoices over the bride, so shall your God rejoice over you. ▤

e Hebrew Azubah

f Hebrew Shemamah

g Hebrew Hephzibah

h Hebrew Beulah

Jer 31:3b, 20  I have loved you with an everlasting love; therefore I have continued my faithfulness to you. ▤  … 20Is Ephraim my dear son? Is he my darling child? For as often as I speak against him, I do remember him still. Therefore my hearti yearns for him; I will surely have mercy on him, declares the LORD. ▤

i Hebrew bowels

James 5:11b  You have heard of the steadfastness of Job, and you have seen the purpose of the Lord, how the Lord is compassionate and merciful. ▤

. . . God feels emotional pain

See also:

- God can be grieved by sin

Judg 10:16  So they put away the foreign gods from among them and served the LORD, and he became impatient over the misery of Israel. ▤

This appears to suggest that God was “troubled over Israel’s distress” (GNT).

2Sam 24:16a  And when the angel stretched out his hand toward Jerusalem to destroy it, the LORD relented from the calamity and said to the angel who was working destruction among the people, “It is enough; now stay your hand.” ▤

This may suggest that God “was grieved” (Jer 42:10 NIV®) because of the calamity.

Isa 63:9  In all their affliction he was afflicted,j and the angel of his presence saved them; in his love and in his pity he redeemed them; he lifted them up and carried them all the days of old. ▤

j Or he did not afflict

Hos 11:8  How can I give you up, O Ephraim? How can I hand you over, O Israel? How can I make you like Admah? How can I treat you like Zeboiim? My heart recoils within me; my compassion grows warm and tender. ▤

Here God aches over Israel’s looming punishment.

God is active

See also:

- Isa 46:10 ⇓

Ps 22:28  For kingship belongs to the LORD, and he rules over the nations. ▤

Ps 75:7  … but it is God who executes judgment, putting down one and lifting up another. ▤

Ps 115:3  Our God is in the heavens; he does all that he pleases. ▤

Isa 43:13b  I work, and who can turn it back? ▤

Dan 2:21  He changes times and seasons; he removes kings and sets up kings; he gives wisdom to the wise and knowledge to those who have understanding; … ▤

John 5:17  But Jesus answered them, “My Father is working until now, and I am working.” ▤

Acts 14:17  Yet he did not leave himself without witness, for he did good by giving you rains from heaven and fruitful seasons, satisfying your hearts with food and gladness. ▤

Rom 8:30  And those whom he predestined he also called, and those whom he called he also justified, and those whom he justified he also glorified. ▤

Eph 3:20  Now to him who is able to do far more abundantly than all that we ask or think, according to the power at work within us, … ▤

Phil 1:6  And I am sure of this, that he who began a good work in you will bring it to completion at the day of Jesus Christ. ▤

God communicates . . .

See also:

- Num 7:89 ⇓

Gen 35:11, 14a  And God said to him, “I am God Almighty:k be fruitful and multiply. A nation and a company of nations shall come from you, and kings shall come from your own body.l ▤  … 14And Jacob set up a pillar in the place where he had spoken with him, a pillar of stone. ▤

k Hebrew El Shaddai

l Hebrew from your loins

Ex 33:11a  Thus the LORD used to speak to Moses face to face, as a man speaks to his friend. ▤

Ex 29:42  It shall be a regular burnt offering throughout your generations at the entrance of the tent of meeting before the LORD, where I will meet with you, to speak to you there. ▤

Isa 46:9b-10  I am God, and there is none like me, 10declaring the end from the beginning and from ancient times things not yet done, saying, ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ … ▤

Jer 36:2  Take a scroll and write on it all the words that I have spoken to you against Israel and Judah and all the nations, from the day I spoke to you, from the days of Josiah until today. ▤

Obad 1:1  The vision of Obadiah. Thus says the Lord GOD concerning Edom: We have heard a report from the LORD, and a messenger has been sent among the nations: “Rise up! Let us rise against her for battle!” ▤

Zec 7:12  They made their hearts diamond-hard lest they should hear the law and the words that the LORD of hosts had sent by his Spirit through the former prophets. Therefore great anger came from the LORD of hosts. ▤

Eph 1:9  … making knownm to us the mystery of his will, according to his purpose, which he set forth in Christ … ▤

m Or he lavished upon us in all wisdom and insight, making known . . .

Phil 3:15  Let those of us who are mature think this way, and if in anything you think otherwise, God will reveal that also to you. ▤

Heb 1:1-2  Long ago, at many times and in many ways, God spoke to our fathers by the prophets, 2but in these last days he has spoken to us by his Son, whom he appointed the heir of all things, through whom also he created the world. ▤

Job 33:14  For God speaks in one way, and in two, though man does not perceive it. ▤

Note that this points out that people do not necessarily perceive that God has spoken.

. . . and people can communicate with God

See also:

- Ex 33:11a ⇑

Num 7:89  And when Moses went into the tent of meeting to speak with the LORD, he heard the voice speaking to him from above the mercy seat that was on the ark of the testimony, from between the two cherubim; and it spoke to him. ▤

Ezra 8:21  Then I proclaimed a fast there, at the river Ahava, that we might humble ourselves before our God, to seek from him a safe journey for ourselves, our children, and all our goods. ▤

Ps 5:3  O LORD, in the morning you hear my voice; in the morning I prepare a sacrifice for youn and watch. ▤

n Or I direct my prayer to you

Ps 66:3  Say to God, “How awesome are your deeds! So great is your power that your enemies come cringing to you. ▤

Dan 6:10-11  When Daniel knew that the document had been signed, he went to his house where he had windows in his upper chamber open toward Jerusalem. He got down on his knees three times a day and prayed and gave thanks before his God, as he had done previously. 11Then these men came by agreement and found Daniel making petition and plea before his God. ▤

Dan 9:3  Then I turned my face to the Lord God, seeking him by prayer and pleas for mercy with fasting and sackcloth and ashes. ▤

Heb 5:7  In the days of his flesh, Jesuso offered up prayers and supplications, with loud cries and tears, to him who was able to save him from death, and he was heard because of his reverence. ▤

o Greek he

God interacts with people, responding to their requests and needs

See also:

- Ps 5:3 ⇑

Ex 3:7-8  Then the LORD said, “I have surely seen the affliction of my people who are in Egypt and have heard their cry because of their taskmasters. I know their sufferings, 8and I have come down to deliver them out of the hand of the Egyptians and to bring them up out of that land to a good and broad land, a land flowing with milk and honey, to the place of the Canaanites, the Hittites, the Amorites, the Perizzites, the Hivites, and the Jebusites. ▤

1Chr 5:20  And when they prevailed over them, the Hagrites and all who were with them were given into their hands, for they cried out to God in the battle, and he granted their urgent plea because they trusted in him. ▤

Ps 91:15  When he calls to me, I will answer him; I will be with him in trouble; I will rescue him and honor him. ▤

Here God speaks of his care for one who loves him (cf. v. 14) and calls to him for help.

Zec 13:9b  They will call upon my name, and I will answer them. I will say, ‘They are my people’; and they will say, ‘The LORD is my God.’ ▤

Isa 58:9a  Then you shall call, and the LORD will answer; you shall cry, and he will say, ‘Here I am.’ ▤

Rom 10:12-13  For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. 13For “everyone who calls on the name of the Lord will be saved.” ▤

2Cor 1:3-4  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, 4who comforts us in all our affliction, so that we may be able to comfort those who are in any affliction, with the comfort with which we ourselves are comforted by God. ▤

Phil 4:19  And my God will supply every need of yours according to his riches in glory in Christ Jesus. ▤

James 4:8, 10  Draw near to God, and he will draw near to you. Cleanse your hands, you sinners, and purify your hearts, you double-minded. ▤  … 10Humble yourselves before the Lord, and he will exalt you. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

God’s Eternity

Section Jumps

- God is alive

- God has always been alive, the first of all things . . .

- . . . God existed before the world began

- God will live forever

- God transcends time

- God is self-existing

- God does not change

God is alive

Num 14:28  Say to them, ‘As I live, declares the LORD, what you have said in my hearing I will do to you: … ▤

1Ki 1:29  And the king swore, saying, “As the LORD lives, who has redeemed my soul out of every adversity, … ▤

2Sam 22:47  The LORD lives, and blessed be my rock, and exalted be my God, the rock of my salvation, … ▤

Josh 3:10a  And Joshua said, “Here is how you shall know that the living God is among you … ▤

Matt 16:16  Simon Peter replied, “You are the Christ, the Son of the living God.” ▤

John 6:57  As the living Father sent me, and I live because of the Father, so whoever feeds on me, he also will live because of me. ▤

God has always been alive, the first of all things . . .

See also:

- Ps 90:2 ⇓

Ps 93:2  Your throne is established from of old; you are from everlasting. ▤

God has “always existed” (NIrV®).

Hab 1:12a  Are you not from everlasting, O LORD my God, my Holy One? ▤

Job 36:26  Behold, God is great, and we know him not; the number of his years is unsearchable. ▤

Isa 44:6  Thus says the LORD, the King of Israel and his Redeemer, the LORD of hosts: “I am the first and I am the last; besides me there is no god. ▤

Rev 21:6a  And he said to me, “It is done! I am the Alpha and the Omega, the beginning and the end. ▤

Alpha and Omega are the first and last letters of the Greek alphabet. They are used here to emphasize that God is the beginning and end of everything – nothing exists or occurs outside or apart from him (cf. Isa 41:4 ↓).

Isa 41:4  Who has performed and done this, calling the generations from the beginning? I, the LORD, the first, and with the last; I am he. ▤

. . . God existed before the world began

Ps 90:2  Before the mountains were brought forth, or ever you had formed the earth and the world, from everlasting to everlasting you are God. ▤

Gen 1:1  In the beginning, God created the heavens and the earth. ▤

Prov 8:23  Ages ago I was set up, at the first, before the beginning of the earth. ▤

The speaker here is Wisdom, set up by God before the world began. Thus the verse implies or indicates that God existed before the world began.

John 17:5, 24  And now, Father, glorify me in your own presence with the glory that I had with you before the world existed. ▤  … 24Father, I desire that they also, whom you have given me, may be with me where I am, to see my glory that you have given me because you loved me before the foundation of the world. ▤

Eph 1:4a  … even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. ▤

God chose believers “in” Jesus Christ before the world began.

1Pet 1:20  He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you … ▤

That Jesus Christ was foreknown by God before the foundation of the world, indicates that God existed and was active before the world began.

God will live forever

See also:

- Ps 90:2 ⇑

- God will reign forever

- [Reasons for which to exalt God:] God’s eternity

Rev 4:9-10a  And whenever the living creatures give glory and honor and thanks to him who is seated on the throne, who lives forever and ever, 10the twenty-four elders fall down before him who is seated on the throne and worship him who lives forever and ever. ▤

Gen 21:33  Abraham planted a tamarisk tree in Beersheba and called there on the name of the LORD, the Everlasting God. ▤

Deut 32:40  For I lift up my hand to heaven and swear, As I live forever, … ▤

Deut 33:27a  The eternal God is your dwelling place,p and underneath are the everlasting arms.q ▤

p Or a dwelling place

q Revocalization of verse 27 yields He subdues the ancient gods, and shatters the forces of old

Here “arms” is used figuratively to portray God’s support – as similarly is “rock” in Isaiah 26:4 immediately below. The term “everlasting arms” reflects the fact that God and his traits are everlasting.

Isa 26:4  Trust in the LORD forever, for the LORD GOD is an everlasting rock. ▤

Ps 41:13  Blessed be the LORD, the God of Israel, from everlasting to everlasting! Amen and Amen. ▤

Isa 40:28  Have you not known? Have you not heard? The LORD is the everlasting God, the Creator of the ends of the earth. He does not faint or grow weary; his understanding is unsearchable. ▤

Ps 102:24-27  “O my God,” I say, “take me not away in the midst of my days— you whose years endure throughout all generations!” 25Of old you laid the foundation of the earth, and the heavens are the work of your hands. 26They will perish, but you will remain; they will all wear out like a garment. You will change them like a robe, and they will pass away, 27but you are the same, and your years have no end. ▤

Dan 4:34  At the end of the days I, Nebuchadnezzar, lifted my eyes to heaven, and my reason returned to me, and I blessed the Most High, and praised and honored him who lives forever, for his dominion is an everlasting dominion, and his kingdom endures from generation to generation; … ▤

Dan 6:26  I make a decree, that in all my royal dominion people are to tremble and fear before the God of Daniel, for he is the living God, enduring forever; his kingdom shall never be destroyed, and his dominion shall be to the end. ▤

1Tim 1:17  To the King of ages, immortal, invisible, the only God, be honor and glory forever and ever.r Amen. ▤

r Greek to the ages of ages

Rev 15:7  And one of the four living creatures gave to the seven angels seven golden bowls full of the wrath of God who lives forever and ever, … ▤

Isa 44:6  Thus says the LORD, the King of Israel and his Redeemer, the LORD of hosts: “I am the first and I am the last; besides me there is no god. ▤

God is “the last” in that no one will outlast God. Nothing will exist beyond him, for he exists forever.

Rev 1:8  “I am the Alpha and the Omega,” says the Lord God, “who is and who was and who is to come, the Almighty.” ▤

This emphasizes God’s eternity. He is the beginning and end (cf. Rev 21:6a ↓); the one who perpetually exists, who always has been and who always will be – existing as the all-powerful God.

Rev 21:6a  And he said to me, “It is done! I am the Alpha and the Omega, the beginning and the end. ▤

God transcends time

1Cor 2:7  But we impart a secret and hidden wisdom of God, which God decreed before the ages for our glory. ▤

God was active before time began. As well as operating in the world, in the realm of time, God operates outside of time.

2Pet 3:8  But do not overlook this one fact, beloved, that with the Lord one day is as a thousand years, and a thousand years as one day. ▤

God dwells outside of the limitations of time, not bound by its finite perspective. From his eternal perspective, diverse periods such as a day and a thousand years are both small, even insignificant (cf. Ps 90:4 ↓). To God the distinction between them is merely relative. Note that with the use of “Lord”, Peter may be referring primarily to Jesus Christ.

Ps 90:4  For a thousand years in your sight are but as yesterday when it is past, or as a watch in the night. ▤

God is self-existing

John 5:26  For as the Father has life in himself, so he has granted the Son also to have life in himself. ▤

Ex 3:14  God said to Moses, “I AM WHO I AM.”s And he said, “Say this to the people of Israel, ‘I AM has sent me to you.’” ▤

s Or I AM WHAT I AM, or I WILL BE WHAT I WILL BE

God’s name – “I AM WHO I AM” and its shortened form “I AM” – implies that God is self-existent and self-sufficient. This is perhaps more clearly implied by the alternative rendering in the text note.

Acts 17:25  … nor is he served by human hands, as though he needed anything, since he himself gives to all mankind life and breath and everything. ▤

God is never in need. He is not dependent on anyone for anything, for after all he is the one who gives everything to all people.

God does not change

See also:

- God’s righteousness and justice are great – and everlasting

- God’s faithfulness lasts forever

- God does not lie nor change his mind – he keeps his promises

- God’s love is steadfast

- God’s love lasts forever

- God does not change his purposes and plans . . .

Ps 102:27  … but you are the same, and your years have no end. ▤

God stays the same.

Mal 3:6  For I the LORD do not change; therefore you, O children of Jacob, are not consumed. ▤

James 1:17  Every good gift and every perfect gift is from above, coming down from the Father of lights with whom there is no variation or shadow due to change.t ▤

t Some manuscripts variation due to a shadow of turning

Hab 3:6  He stood and measured the earth; he looked and shook the nations; then the eternal mountains were scattered; the everlasting hills sank low. His were the everlasting ways. ▤

God does not change his ways. They are the same now as they were throughout the past and will be throughout eternity.

Isa 40:28  Have you not known? Have you not heard? The LORD is the everlasting God, the Creator of the ends of the earth. He does not faint or grow weary; his understanding is unsearchable. ▤

God does not ever get tired out; his strength and alertness do not vary.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

God’s Pre-Eminence

See also:

- [God’s] Holiness

- Note: God’s word surpasses everything of this world

A failure of many of us in the church today is that we have an inadequate view of God, failing to fully appreciate his pre-eminence. All Christians need to understand and be mindful of God’s surpassing greatness and incomparable capabilities – notably his power, knowledge and wisdom.

Section A

God’s Greatness

Section Jumps

- God is great and awesome

- God is greater than all others

- God is exalted above all others

- There is no one like God . . .

- . . . Things God does which show that there is no one like him

- God is in fact beyond our comprehension

See also:

- God’s great power is shown in his deeds

- God’s “name” is great

- [Reasons for which to exalt God:] God’s greatness

God is great and awesome

See also:

- Ps 89:6b-7 ⇓

- God performs great and awesome deeds

2Sam 7:22  Therefore you are great, O LORD God. For there is none like you, and there is no God besides you, according to all that we have heard with our ears. ▤

Ps 135:5  For I know that the LORD is great, and that our Lord is above all gods. ▤

Ps 104:1a  Bless the LORD, O my soul! O LORD my God, you are very great! ▤

Deut 10:17  For the LORD your God is God of gods and Lord of lords, the great, the mighty, and the awesome God, who is not partial and takes no bribe. ▤

Neh 4:14  And I looked and arose and said to the nobles and to the officials and to the rest of the people, “Do not be afraid of them. Remember the Lord, who is great and awesome, and fight for your brothers, your sons, your daughters, your wives, and your homes.” ▤

Neh 9:32a  “Now, therefore, our God, the great, the mighty, and the awesome God, who keeps covenant and steadfast love, … ▤

Ps 47:2  For the LORD, the Most High, is to be feared, a great king over all the earth. ▤

Ps 99:3  Let them praise your great and awesome name! Holy is he! ▤

Ex 15:11  Who is like you, O LORD, among the gods? Who is like you, majestic in holiness, awesome in glorious deeds, doing wonders? ▤

Job 37:22  Out of the north comes golden splendor; God is clothed with awesome majesty. ▤

Ps 68:35  Awesome is God from hisa sanctuary; the God of Israel—he is the one who gives power and strength to his people. Blessed be God! ▤

a Septuagint; Hebrew your

- God’s glory is great:

Ps 138:5  … and they shall sing of the ways of the LORD, for great is the glory of the LORD. ▤

God is greater than all others

John 10:29  My Father, who has given them to me,b is greater than all, and no one is able to snatch them out of the Father’s hand. ▤

b Some manuscripts What my Father has given to me

Heb 6:13  For when God made a promise to Abraham, since he had no one greater by whom to swear, he swore by himself, … ▤

Job 33:12  Behold, in this you are not right. I will answer you, for God is greater than man. ▤

Ps 77:13  Your way, O God, is holy. What god is great like our God? ▤

Ps 95:3  For the LORD is a great God, and a great King above all gods. ▤

Ex 18:11  Now I know that the LORD is greater than all gods, because in this affair they dealt arrogantly with the people.”c ▤

c Hebrew with them

1Jn 4:4  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤

Note that the “he who is in you” could be referring in particular to the Holy Spirit, or possibly Jesus Christ. The “he who is in the world” refers to Satan.

Ps 89:6b-7  Who among the heavenly beingsd is like the LORD, 7a God greatly to be feared in the council of the holy ones, and awesome above all who are around him? ▤

d Hebrew the sons of God, or the sons of might

Ps 150:2  Praise him for his mighty deeds; praise him according to his excellent greatness! ▤

God has “surpassing greatness” (NIV®, NRSV).

God is exalted above all others

See also:

- Isa 40:17 ⇓

God is exalted above all others in greatness and authority. He is also exalted above all others in the sense that he exists beyond the universe, “high above” all things.

1Chr 29:11  Yours, O LORD, is the greatness and the power and the glory and the victory and the majesty, for all that is in the heavens and in the earth is yours. Yours is the kingdom, O LORD, and you are exalted as head above all. ▤

Ps 97:9  For you, O LORD, are most high over all the earth; you are exalted far above all gods. ▤

Ps 113:4  The LORD is high above all nations, and his glory above the heavens! ▤

Ps 148:13  Let them praise the name of the LORD, for his name alone is exalted; his majesty is above earth and heaven. ▤

Mark 5:7a  And crying out with a loud voice, he said, “What have you to do with me, Jesus, Son of the Most High God? ▤

The title “the Most High God” (cf. Gen 14:18-20 ↓) refers to God’s exalted position over all. But perhaps more specifically his superiority over all other “gods” is the primarily reference.

Gen 14:18-20a  And Melchizedek king of Salem brought out bread and wine. (He was priest of God Most High.) 19And he blessed him and said, “Blessed be Abram by God Most High, Possessore of heaven and earth; 20and blessed be God Most High, who has delivered your enemies into your hand!” ▤

e Or Creator; also verse 22

- God is “on high” forever:

Ps 92:8  … but you, O LORD, are on high forever. ▤

There is no one like God . . .

See also:

- . . . He is the one and only God

2Sam 7:22  Therefore you are great, O LORD God. For there is none like you, and there is no God besides you, according to all that we have heard with our ears. ▤

Jer 10:6-7  There is none like you, O LORD; you are great, and your name is great in might. 7Who would not fear you, O King of the nations? For this is your due; for among all the wise ones of the nations and in all their kingdoms there is none like you. ▤

Ex 15:11  Who is like you, O LORD, among the gods? Who is like you, majestic in holiness, awesome in glorious deeds, doing wonders? ▤

Deut 32:31  For their rock is not as our Rock; our enemies are by themselves. ▤

The gods of Israel’s enemies were not like God. Note that “Rock” (cf. 1Sam 2:2 ↓; 2Sam 2:32 ↓) poetically portrays God as an incredibly strong, mountain-like refuge and support.

1Sam 2:2  There is none holy like the LORD; there is none besides you; there is no rock like our God. ▤

2Sam 22:32  For who is God, but the LORD? And who is a rock, except our God? ▤

2Chr 6:14  … and said, “O LORD, God of Israel, there is no God like you, in heaven or on earth, keeping covenant and showing steadfast love to your servants who walk before you with all their heart, … ▤

Job 36:22-23  Behold, God is exalted in his power; who is a teacher like him? 23Who has prescribed for him his way, or who can say, ‘You have done wrong’? ▤

In addition to there being no one who is a teacher like him (v. 22), unlike all others God has never been subject to direction or correction (v. 23). Similarly Isaiah 40:13-14 below indicates that God has never had anyone instruct or teach him; he has never needed it nor would anyone be capable of doing it.

Ps 71:19  Your righteousness, O God, reaches the high heavens. You who have done great things, O God, who is like you? ▤

Ps 89:6-8  For who in the skies can be compared to the LORD? Who among the heavenly beingsf is like the LORD, 7a God greatly to be feared in the council of the holy ones, and awesome above all who are around him? 8O LORD God of hosts, who is mighty as you are, O LORD, with your faithfulness all around you? ▤

f Hebrew the sons of God, or the sons of might

Isa 40:13-18  Who has measuredg the Spirit of the LORD, or what man shows him his counsel? 14Whom did he consult, and who made him understand? Who taught him the path of justice, and taught him knowledge, and showed him the way of understanding? 15Behold, the nations are like a drop from a bucket, and are accounted as the dust on the scales; behold, he takes up the coastlands like fine dust. 16Lebanon would not suffice for fuel, nor are its beasts enough for a burnt offering. 17All the nations are as nothing before him, they are accounted by him as less than nothing and emptiness. 18To whom then will you liken God, or what likeness compare with him? ▤

g Or has directed

Note that “takes up” (v. 15) has the sense “picks up” (NLT).

Isa 46:5  To whom will you liken me and make me equal, and compare me, that we may be alike? ▤

Jer 49:19b  For who is like me? Who will summon me? What shepherd can stand before me? ▤

. . . Things God does which show that there is no one like him

See also:

- Ex 15:11 ⇑

- God’s deeds show that he is the only God . . .

Deut 33:26  There is none like God, O Jeshurun, who rides through the heavens to your help, through the skies in his majesty. ▤

One aspect of God’s unique greatness is that he “rides through the heavens” to help his people. This imagery implies that God does so swiftly and cannot be impeded.

Ps 35:10  All my bones shall say, “O LORD, who is like you, delivering the poor from him who is too strong for him, the poor and needy from him who robs him?” ▤

Ps 40:5  You have multiplied, O LORD my God, your wondrous deeds and your thoughts toward us; none can compare with you! I will proclaim and tell of them, yet they are more than can be told. ▤

The phrase “your thoughts toward us” appears to refer to – or at least be inclusive of – God’s plans for his people (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT). The multitude of his wondrous deeds and plans for his people show that there is no one comparable to him.

Ps 113:5-6  Who is like the LORD our God, who is seated on high, 6who looks far down on the heavens and the earth? ▤

Isa 40:12, 22-26  Who has measured the waters in the hollow of his hand and marked off the heavens with a span, enclosed the dust of the earth in a measure and weighed the mountains in scales and the hills in a balance? ▤  … 22It is he who sits above the circle of the earth, and its inhabitants are like grasshoppers; who stretches out the heavens like a curtain, and spreads them like a tent to dwell in; 23who brings princes to nothing, and makes the rulers of the earth as emptiness. 24Scarcely are they planted, scarcely sown, scarcely has their stem taken root in the earth, when he blows on them, and they wither, and the tempest carries them off like stubble. 25To whom then will you compare me, that I should be like him? says the Holy One. 26Lift up your eyes on high and see: who created these? He who brings out their host by number, calling them all by name, by the greatness of his might, and because he is strong in power not one is missing. ▤

Isa 44:7  Who is like me? Let him proclaim it.h Let him declare and set it before me, since I appointed an ancient people. Let them declare what is to come, and what will happen. ▤

h Or Who like me can proclaim it?

As well as implying that no one can “tell and explain” (NCV™) all that has happened – and all that will come – this may also be alluding to the fact that no one else could bring all these things about (cf. GNT; Isa 46:9-10 ↓).

Isa 46:9-10  … remember the former things of old; for I am God, and there is no other; I am God, and there is none like me, 10declaring the end from the beginning and from ancient times things not yet done, saying, ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ … ▤

Verse 9 points to what God has done “throughout history” (NLT) as evidence that he is God and there is no other.

Dan 3:29  Therefore I make a decree: Any people, nation, or language that speaks anything against the God of Shadrach, Meshach, and Abednego shall be torn limb from limb, and their houses laid in ruins, for there is no other god who is able to rescue in this way. ▤

Mic 7:18a  Who is a God like you, pardoning iniquity and passing over transgression for the remnant of his inheritance? ▤

- The Egyptian plagues demonstrated that there is no one like God in all the earth:

Ex 9:14  For this time I will send all my plagues on you yourself,i and on your servants and your people, so that you may know that there is none like me in all the earth. ▤

i Hebrew on your heart

God is in fact beyond our comprehension

See also:

- God’s deeds are largely incomprehensible

- God’s knowledge and wisdom is far superior to that of people – beyond our comprehension . . .

Job 36:26  Behold, God is great, and we know him not; the number of his years is unsearchable. ▤

Ps 145:3  Great is the LORD, and greatly to be praised, and his greatness is unsearchable. ▤

Job 9:10-11  … who does great things beyond searching out, and marvelous things beyond number. 11Behold, he passes by me, and I see him not; he moves on, but I do not perceive him. ▤

God’s deeds cannot be understood or counted (v. 10), nor can his movements or presence be perceived (v. 11).

Job 11:7-9  Can you find out the deep things of God? Can you find out the limit of the Almighty? 8It is higher than heavenj—what can you do? Deeper than Sheol—what can you know? 9Its measure is longer than the earth and broader than the sea. ▤

j Hebrew The heights of heaven

Ps 106:2  Who can utter the mighty deeds of the LORD, or declare all his praise? ▤

No one can adequately either tell of God’s acts or praise him. This illustrates that God and what he does are beyond comprehension.

Isa 40:28  Have you not known? Have you not heard? The LORD is the everlasting God, the Creator of the ends of the earth. He does not faint or grow weary; his understanding is unsearchable. ▤

Rom 11:33-34  Oh, the depth of the riches and wisdom and knowledge of God! How unsearchable are his judgments and how inscrutable his ways! 34“For who has known the mind of the Lord, or who has been his counselor?” ▤

Particularly in the light of v. 33, v. 34 implies that not only do we not know God’s mind and thoughts, but they are – for the most part at least – beyond our knowledge and understanding.

- The angel of the LORD’s name was incomprehensible:

Judg 13:18  And the angel of the LORD said to him, “Why do you ask my name, seeing it is wonderful?” ▤

The speaker here is “the angel of the LORD”, who is identified with God in v. 22 and also possibly in v. 19. As in ancient times one’s name was correlated with one’s person, this verse arguably implies that God was “too wonderful” (NRSV) to comprehend.

Pray for persecuted Christians

Section B

God’s Power (I): Ultimate Power

Section Jumps

- God is mighty in power . . .

- . . . God is Almighty

- God can do all things – nothing is too hard

- God does whatever pleases him

- God’s power is far superior to that of anyone else . . .

- . . . No being can do what God can do

- Power in fact belongs to God

See also:

- God made all things with his power

- Creation attests to God’s power

- 7. God’s Sovereignty

- God’s Capacity to Save His People

God is mighty in power . . .

Josh 22:22a  “The Mighty One, God, the LORD! The Mighty One, God, the LORD! ▤

Job 9:19a  If it is a contest of strength, behold, he is mighty! ▤

Ps 24:8  Who is this King of glory? The LORD, strong and mighty, the LORD, mighty in battle! ▤

Ps 89:8  O LORD God of hosts, who is mighty as you are, O LORD, with your faithfulness all around you? ▤

Ps 93:4  Mightier than the thunders of many waters, mightier than the waves of the sea, the LORD on high is mighty! ▤

Ps 106:8  Yet he saved them for his name’s sake, that he might make known his mighty power. ▤

Isa 1:24  Therefore the Lord declares, the LORD of hosts, the Mighty One of Israel: “Ah, I will get relief from my enemies and avenge myself on my foes. ▤

Jer 32:18  You show steadfast love to thousands, but you repay the guilt of fathers to their children after them, O great and mighty God, whose name is the LORD of hosts, … ▤

Eph 1:19-21  … and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might 20that he worked in Christ when he raised him from the dead and seated him at his right hand in the heavenly places, 21far above all rule and authority and power and dominion, and above every name that is named, not only in this age but also in the one to come. ▤

Eph 3:20  Now to him who is able to do far more abundantly than all that we ask or think, according to the power at work within us, … ▤

God’s power is so mighty that he is able to do “much more than anything we can ask or imagine” (NCV™).

Col 1:11  May you be strengthened with all power, according to his glorious might, for all endurance and patience with joy, … ▤

In this context the phrase “all power” points to God as being all-powerful and having ultimate power, in accordance with “his glorious might”.]

Rev 18:8  For this reason her plagues will come in a single day, death and mourning and famine, and she will be burned up with fire; for mighty is the Lord God who has judged her. ▤

Ps 147:5  Great is our Lord, and abundant in power; his understanding is beyond measure. ▤

. . . God is Almighty

The words translated as “Almighty” convey God’s all-surpassing, infinite power (or omnipotence) and his sovereignty.

Gen 17:1  When Abram was ninety-nine years old the LORD appeared to Abram and said to him, “I am God Almighty;k walk before me, and be blameless, … ▤

k Hebrew El Shaddai

Gen 28:3  God Almightyl bless you and make you fruitful and multiply you, that you may become a company of peoples. ▤

l Hebrew El Shaddai

Gen 49:25  … by the God of your father who will help you, by the Almightym who will bless you with blessings of heaven above, blessings of the deep that crouches beneath, blessings of the breasts and of the womb. ▤

m Hebrew Shaddai

Job 21:20  Let their own eyes see their destruction, and let them drink of the wrath of the Almighty. ▤

Job 37:23  The Almighty—we cannot find him; he is great in power; justice and abundant righteousness he will not violate. ▤

2Cor 6:18  … and I will be a father to you, and you shall be sons and daughters to me, says the Lord Almighty. ▤

Rev 11:17  … saying, “We give thanks to you, Lord God Almighty, who is and who was, for you have taken your great power and begun to reign. ▤

Note that the reference appears to be to God imposing his rule on all, with the manifestation of his kingdom (cf. v. 15).

Rev 15:3b  “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!n ▤

n Some manuscripts the ages

- God’s power is eternal:

Rom 1:20  For his invisible attributes, namely, his eternal power and divine nature, have been clearly perceived, ever since the creation of the world, in the things that have been made. So they are without excuse. ▤

God can do all things – nothing is too hard

Job 42:2  I know that you can do all things, and that no purpose of yours can be thwarted. ▤

Mark 10:27  Jesus looked at them and said, “With man it is impossible, but not with God. For all things are possible with God.” ▤

Mark 14:36  And he said, “Abba, Father, all things are possible for you. Remove this cup from me. Yet not what I will, but what you will.” ▤

Gen 18:13-14  The LORD said to Abraham, “Why did Sarah laugh and say, ‘Shall I indeed bear a child, now that I am old?’ 14Is anything too hardo for the LORD? At the appointed time I will return to you, about this time next year, and Sarah shall have a son.” ▤

o Or wonderful

The fulfillment of this promise is recounted in 21:1-2.

Jer 32:17, 27  Ah, Lord GOD! It is you who have made the heavens and the earth by your great power and by your outstretched arm! Nothing is too hard for you. ▤  … 27“Behold, I am the LORD, the God of all flesh. Is anything too hard for me? ▤

Luke 1:36-37  And behold, your relative Elizabeth in her old age has also conceived a son, and this is the sixth month with her who was called barren. 37For nothing will be impossible with God. ▤

Num 11:21-23, 31  But Moses said, “The people among whom I am number six hundred thousand on foot, and you have said, ‘I will give them meat, that they may eat a whole month!’ 22Shall flocks and herds be slaughtered for them, and be enough for them? Or shall all the fish of the sea be gathered together for them, and be enough for them?” 23And the LORD said to Moses, “Is the LORD’s hand shortened? Now you shall see whether my word will come true for you or not.” ▤  … 31Then a wind from the LORD sprang up, and it brought quail from the sea and let them fall beside the camp, about a day’s journey on this side and a day’s journey on the other side, around the camp, and about two cubitsp above the ground. ▤

p A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

“Is the LORD’s hand shortened?” (v. 23) is a rhetorical question asking if the LORD’s power is limited (cf. GNT, NASB, NLT, NRSV).

Zec 8:4-6  Thus says the LORD of hosts: Old men and old women shall again sit in the streets of Jerusalem, each with staff in hand because of great age. 5And the streets of the city shall be full of boys and girls playing in its streets. 6Thus says the LORD of hosts: If it is marvelous in the sight of the remnant of this people in those days, should it also be marvelous in my sight, declares the LORD of hosts? ▤

God’s wonderful renewal of Jerusalem (vv. 4-5) may have seemed “impossible” (CEV, GNT, NLT) and so “too difficult” (NCV™) to the Jews of Zechariah’s day – but not to God.

- The seemingly impossible is easy for God:

2Ki 3:17-18, 20  For thus says the LORD, ‘You shall not see wind or rain, but that streambed shall be filled with water, so that you shall drink, you, your livestock, and your animals.’ 18This is a light thing in the sight of the LORD. He will also give the Moabites into your hand, ▤  … 20The next morning, about the time of offering the sacrifice, behold, water came from the direction of Edom, till the country was filled with water. ▤

God does whatever pleases him

See also:

- Isa 14:26-27 ⇓

Job 23:13  But he is unchangeable,q and who can turn him back? What he desires, that he does. ▤

q Or one

Ps 135:6  Whatever the LORD pleases, he does, in heaven and on earth, in the seas and all deeps. ▤

Isa 46:10  … declaring the end from the beginning and from ancient times things not yet done, saying, ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ … ▤

Dan 4:34-35  At the end of the days I, Nebuchadnezzar, lifted my eyes to heaven, and my reason returned to me, and I blessed the Most High, and praised and honored him who lives forever, for his dominion is an everlasting dominion, and his kingdom endures from generation to generation; 35all the inhabitants of the earth are accounted as nothing, and he does according to his will among the host of heaven and among the inhabitants of the earth; and none can stay his hand or say to him, “What have you done?” ▤

Jer 27:5  It is I who by my great power and my outstretched arm have made the earth, with the men and animals that are on the earth, and I give it to whomever it seems right to me. ▤

Dan 4:25  … that you shall be driven from among men, and your dwelling shall be with the beasts of the field. You shall be made to eat grass like an ox, and you shall be wet with the dew of heaven, and seven periods of time shall pass over you, till you know that the Most High rules the kingdom of men and gives it to whom he will. ▤

- God has the power to do what he promises:

Rom 4:21  … fully convinced that God was able to do what he had promised. ▤

God’s power is far superior to that of anyone else . . .

See also:

- Job 23:13 ⇑; Dan 4:35 ⇑

- Creation and God’s control over it show his power and wisdom to be incomparable . . .

- God Has Power over All Things

2Chr 20:6  … and said, “O LORD, God of our fathers, are you not God in heaven? You rule over all the kingdoms of the nations. In your hand are power and might, so that none is able to withstand you. ▤

2Chr 32:7-8  “Be strong and courageous. Do not be afraid or dismayed before the king of Assyria and all the horde that is with him, for there are more with us than with him. 8With him is an arm of flesh, but with us is the LORD our God, to help us and to fight our battles.” And the people took confidence from the words of Hezekiah king of Judah. ▤

Ps 66:3  Say to God, “How awesome are your deeds! So great is your power that your enemies come cringing to you. ▤

Ps 76:7  But you, you are to be feared! Who can stand before you when once your anger is roused? ▤

Isa 14:26-27  This is the purpose that is purposed concerning the whole earth, and this is the hand that is stretched out over all the nations. 27For the LORD of hosts has purposed, and who will annul it? His hand is stretched out, and who will turn it back? ▤

Note that the title “the LORD of hosts” speaks of God’s power or authority over all things or all forces, though some understand “hosts” to refer in particular to Israel’s army or angels.

Isa 43:13  Also henceforth I am he; there is none who can deliver from my hand; I work, and who can turn it back? ▤

2Cor 4:7  But we have this treasure in jars of clay, to show that the surpassing power belongs to God and not to us. ▤

Eph 1:19-21  … and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might 20that he worked in Christ when he raised him from the dead and seated him at his right hand in the heavenly places, 21far above all rule and authority and power and dominion, and above every name that is named, not only in this age but also in the one to come. ▤

Verse 21 reflects God’s power over all other powers, in accordance with “the immeasurable greatness of his power” (v. 19).

Job 41:1-5, 8-10  r “Can you draw out Leviathans with a fishhook or press down his tongue with a cord? 2Can you put a rope in his nose or pierce his jaw with a hook? 3Will he make many pleas to you? Will he speak to you soft words? 4Will he make a covenant with you to take him for your servant forever? 5Will you play with him as with a bird, or will you put him on a leash for your girls? ▤  … 8Lay your hands on him; remember the battle—you will not do it again! 9 t Behold, the hope of a man is false; he is laid low even at the sight of him. 10No one is so fierce that he dares to stir him up. Who then is he who can stand before me? ▤

r Ch 40:25 in Hebrew

s A large sea animal, exact identity unknown

t Ch 41:1 in Hebrew

If no one is able to control (vv. 1-5) or challenge (vv. 8-10a) the leviathan (cf. text note), then no one has the capacity to stand against God (v. 10b).

Ps 89:8  O LORD God of hosts, who is mighty as you are, O LORD, with your faithfulness all around you? ▤

Isa 31:4  For thus the LORD said to me, “As a lion or a young lion growls over his prey, and when a band of shepherds is called out against him he is not terrified by their shouting or daunted at their noise, so the LORD of hosts will come down to fightu on Mount Zion and on its hill. ▤

u The Hebrew words for hosts and to fight sound alike

Like a mighty lion, God’s supreme power is such that he is unconcerned by any forces that futilely gather against him.

. . . No being can do what God can do

See also:

- . . . Things God does which show that there is no one like him

Deut 3:24  O Lord GOD, you have only begun to show your servant your greatness and your mighty hand. For what god is there in heaven or on earth who can do such works and mighty acts as yours? ▤

Deut 4:32-34  For ask now of the days that are past, which were before you, since the day that God created man on the earth, and ask from one end of heaven to the other, whether such a great thing as this has ever happened or was ever heard of. 33Did any people ever hear the voice of a god speaking out of the midst of the fire, as you have heard, and still live? 34Or has any god ever attempted to go and take a nation for himself from the midst of another nation, by trials, by signs, by wonders, and by war, by a mighty hand and an outstretched arm, and by great deeds of terror, all of which the LORD your God did for you in Egypt before your eyes? ▤

The incomparably great event referred to in v. 32 would appear to be either or both of the glorious revelation of God at Mount Sinai (v. 33) or God’s miraculous deliverance of the Israelites from Egypt (v. 34).

Ps 72:18  Blessed be the LORD, the God of Israel, who alone does wondrous things. ▤

Ps 136:4  … to him who alone does great wonders, for his steadfast love endures forever; … ▤

Ps 86:8  There is none like you among the gods, O Lord, nor are there any works like yours. ▤

Job 40:9-13  Have you an arm like God, and can you thunder with a voice like his? 10“Adorn yourself with majesty and dignity; clothe yourself with glory and splendor. 11Pour out the overflowings of your anger, and look on everyone who is proud and abase him. 12Look on everyone who is proud and bring him low and tread down the wicked where they stand. 13Hide them all in the dust together; bind their faces in the world below.v ▤

v Hebrew in the hidden place

Power in fact belongs to God

Verses which speak of power as belonging to or being with God, point to him as having ultimate power and being all-powerful (or omnipotent). Possibly they also allude to God as ultimately being the source of all power, in part due to him being creator of all creatures and their power.

Rev 19:1  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, … ▤

1Chr 29:11  Yours, O LORD, is the greatness and the power and the glory and the victory and the majesty, for all that is in the heavens and in the earth is yours. Yours is the kingdom, O LORD, and you are exalted as head above all. ▤

Job 12:13  With Godw are wisdom and might; he has counsel and understanding. ▤

w Hebrew him

Rev 4:11  “Worthy are you, our Lord and God, to receive glory and honor and power, for you created all things, and by your will they existed and were created.” ▤

In line with the assertion that power belongs to God, he is worthy to “receive” power or to have ultimate power attributed to him.

Pray for persecuted Christians

Section C

God’s Power (II): His Deeds

Section Jumps

- God’s great power is shown in his deeds

- God performs great and awesome deeds

- God’s deeds are largely incomprehensible

- God’s deeds are uncountable

- God’s deeds are glorious

- God is exalted and glorified in his powerful deeds

See also:

- . . . No being can do what God can do

- Jesus Christ’s Power from God

- God does many good and great things for his people

God’s great power is shown in his deeds

See also:

- Ps 66:3 ⇓

- God’s judgment shows his might and his sovereignty . . .

- God raised Jesus from the dead, by his power . . .

- God’s saving of his people reveals God’s great power

Ex 9:16-18  But for this purpose I have raised you up, to show you my power, so that my name may be proclaimed in all the earth. 17You are still exalting yourself against my people and will not let them go. 18Behold, about this time tomorrow I will cause very heavy hail to fall, such as never has been in Egypt from the day it was founded until now. ▤

Ex 14:27-31  So Moses stretched out his hand over the sea, and the sea returned to its normal course when the morning appeared. And as the Egyptians fled into it, the LORD threwx the Egyptians into the midst of the sea. 28The waters returned and covered the chariots and the horsemen; of all the host of Pharaoh that had followed them into the sea, not one of them remained. 29But the people of Israel walked on dry ground through the sea, the waters being a wall to them on their right hand and on their left. 30Thus the LORD saved Israel that day from the hand of the Egyptians, and Israel saw the Egyptians dead on the seashore. 31Israel saw the great power that the LORD used against the Egyptians, so the people feared the LORD, and they believed in the LORD and in his servant Moses. ▤

x Hebrew shook off

Ex 15:6  Your right hand, O LORD, glorious in power, your right hand, O LORD, shatters the enemy. ▤

Deut 3:24  O Lord GOD, you have only begun to show your servant your greatness and your mighty hand. For what god is there in heaven or on earth who can do such works and mighty acts as yours? ▤

Josh 4:23-24  For the LORD your God dried up the waters of the Jordan for you until you passed over, as the LORD your God did to the Red Sea, which he dried up for us until we passed over, 24so that all the peoples of the earth may know that the hand of the LORD is mighty, that you may fear the LORD your God forever.”y ▤

y Or all the days

Ps 77:14  You are the God who works wonders; you have made known your might among the peoples. ▤

Ps 106:8  Yet he saved them for his name’s sake, that he might make known his mighty power. ▤

Ps 111:6  He has shown his people the power of his works, in giving them the inheritance of the nations. ▤

Ps 145:6  They shall speak of the might of your awesome deeds, and I will declare your greatness. ▤

Isa 33:13  Hear, you who are far off, what I have done; and you who are near, acknowledge my might. ▤

Jer 32:18b-21  O great and mighty God, whose name is the LORD of hosts, 19great in counsel and mighty in deed, whose eyes are open to all the ways of the children of man, rewarding each one according to his ways and according to the fruit of his deeds. 20You have shown signs and wonders in the land of Egypt, and to this day in Israel and among all mankind, and have made a name for yourself, as at this day. 21You brought your people Israel out of the land of Egypt with signs and wonders, with a strong hand and outstretched arm, and with great terror. ▤

In v. 21, “a strong hand and outstretched arm” refer to God’s “great power and strength” (NCV™), shown in performing “signs and wonders” (vv. 21-22).

God performs great and awesome deeds

See also:

- Ps 77:14 ⇑; Ps 145:6 ⇑; Jer 32:20 ⇑

- . . . Things God does which show that there is no one like him

- . . . God can perform awesome deeds to save his people

- [Why God should be feared:] God’s great deeds . . .

- God does many good and great things for his people

- God and Jesus Christ at times confirm the gospel message by miracles . . .

Ps 66:3, 5  Say to God, “How awesome are your deeds! So great is your power that your enemies come cringing to you. ▤  … 5Come and see what God has done: he is awesome in his deeds toward the children of man. ▤

Ps 86:10  For you are great and do wondrous things; you alone are God. ▤

Ps 107:24  … they saw the deeds of the LORD, his wondrous works in the deep. ▤

Ps 111:2-4  Great are the works of the LORD, studied by all who delight in them. 3Full of splendor and majesty is his work, and his righteousness endures forever. 4He has caused his wondrous works to be remembered; the LORD is gracious and merciful. ▤

Isa 29:14  … therefore, behold, I will again do wonderful things with this people, with wonder upon wonder; and the wisdom of their wise men shall perish, and the discernment of their discerning men shall be hidden. ▤

Isa 64:3  When you did awesome things that we did not look for, you came down, the mountains quaked at your presence. ▤

God did awesome things that the people “did not expect” (AMP, GNT, NCV, NASB, NIV, NRSV).

Dan 4:3a  How great are his signs, how mighty his wonders! ▤

Joel 2:21  Fear not, O land; be glad and rejoice, for the LORD has done great things! ▤

Acts 19:11-12  And God was doing extraordinary miracles by the hands of Paul, 12so that even handkerchiefs or aprons that had touched his skin were carried away to the sick, and their diseases left them and the evil spirits came out of them. ▤

Rev 15:3  And they sing the song of Moses, the servantz of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!a ▤

z Greek bondservant

a Some manuscripts the ages

- What God does is perfect:

Deut 32:4  The Rock, his work is perfect, for all his ways are justice. A God of faithfulness and without iniquity, just and upright is he. ▤

God’s deeds are largely incomprehensible

See also:

- Job 5:9 ⇓; Ps 106:2 ⇓

Job 36:29  Can anyone understand the spreading of the clouds, the thunderings of his pavilion? ▤

Job 37:5, 15-16  God thunders wondrously with his voice; he does great things that we cannot comprehend. ▤  … 15Do you know how God lays his command upon them and causes the lightning of his cloud to shine? 16Do you know the balancingsb of the clouds, the wondrous works of him who is perfect in knowledge, … ▤

b Or hoverings

Eccl 3:11  He has made everything beautiful in its time. Also, he has put eternity into man’s heart, yet so that he cannot find out what God has done from the beginning to the end. ▤

People cannot ever fully understand what God does.

Eccl 8:17  … then I saw all the work of God, that man cannot find out the work that is done under the sun. However much man may toil in seeking, he will not find it out. Even though a wise man claims to know, he cannot find it out. ▤

The phrase “the work that is done under the sun” alludes to the earlier phrase “all the work of God”. God has so worked that man cannot find out or understand much of what he has done.

Eccl 11:5  As you do not know the way the spirit comes to the bones in the wombc of a woman with child, so you do not know the work of God who makes everything. ▤

c Some Hebrew manuscripts, Targum; most Hebrew manuscripts As you do not know the way of the wind, or how the bones grow in the womb

Job 26:7, 11-14  He stretches out the north over the void and hangs the earth on nothing. ▤  … 11The pillars of heaven tremble and are astounded at his rebuke. 12By his power he stilled the sea; by his understanding he shattered Rahab. 13By his wind the heavens were made fair; his hand pierced the fleeing serpent. 14Behold, these are but the outskirts of his ways, and how small a whisper do we hear of him! But the thunder of his power who can understand? ▤

In v. 14 Job says that the awesome deeds previously mentioned are only a glimpse of what God does, and in fact the actual extent of his power is beyond our comprehension. One can infer from this that God’s deeds – like his power that is expressed in his deeds (v. 14) – is beyond our comprehension. Note that Rahab (v. 12) and “the fleeing serpent” (v. 13) refer to a mythical monster/s or force/s of the sea, associated with chaos and evil.

Prov 20:24  A man’s steps are from the LORD; how then can man understand his way? ▤

God directs people’s lives, making the course of their lives incomprehensible to them.

Hab 1:5  Look among the nations, and see; wonder and be astounded. For I am doing a work in your days that you would not believe if told. ▤

Akin to doing things beyond our comprehension, God is able to do things that we find difficult to believe.

- God can do immeasurably more than all we can imagine:

Eph 3:20  Now to him who is able to do far more abundantly than all that we ask or think, according to the power at work within us, … ▤

God’s deeds are uncountable

See also:

- God does many good and great things for his people

Ps 40:5  You have multiplied, O LORD my God, your wondrous deeds and your thoughts toward us; none can compare with you! I will proclaim and tell of them, yet they are more than can be told. ▤

Job 5:8-9  As for me, I would seek God, and to God would I commit my cause, 9who does great things and unsearchable, marvelous things without number: … ▤

Ps 104:24-25  O LORD, how manifold are your works! In wisdom have you made them all; the earth is full of your creatures. 25Here is the sea, great and wide, which teems with creatures innumerable, living things both small and great. ▤

God’s works of creation are innumerable.

Ps 71:15  My mouth will tell of your righteous acts, of your deeds of salvation all the day, for their number is past my knowledge. ▤

Ps 106:2  Who can utter the mighty deeds of the LORD, or declare all his praise? ▤

The reason why the psalmist says we cannot tell of the mighty acts of the LORD is probably either because there are too many (cf. GNT, NLT) or because they are beyond our comprehension. Possibly both reasons are in view.

- God’s deeds are incomparable:

Ps 86:8  There is none like you among the gods, O Lord, nor are there any works like yours. ▤

The fact that God’s deeds are incomparable is borne out earlier, in . . . No being can do what God can do.

God’s deeds are glorious

Ps 78:4  We will not hide them from their children, but tell to the coming generation the glorious deeds of the LORD, and his might, and the wonders that he has done. ▤

Ex 15:1, 6, 11  Then Moses and the people of Israel sang this song to the LORD, saying, “I will sing to the LORD, for he has triumphed gloriously; the horse and his riderd he has thrown into the sea. ▤  … 6Your right hand, O LORD, glorious in power, your right hand, O LORD, shatters the enemy. ▤  … 11“Who is like you, O LORD, among the gods? Who is like you, majestic in holiness, awesome in glorious deeds, doing wonders? ▤

d Or its chariot; also verse 21

In speaking of God being “glorious in power” in conjunction with his deeds, v. 6 reflects the fact that God’s deeds are glorious – a fact shown in v. 1 and explicitly indicated in v. 11.

Isa 12:5  Sing praises to the LORD, for he has done gloriously; let this be made knowne in all the earth. ▤

e Or this is made known

Ps 111:3  Full of splendor and majesty is his work, and his righteousness endures forever. ▤

- God’s power is glorious:

Ps 90:16  Let your work be shown to your servants, and your glorious power to their children. ▤

God is exalted and glorified in his powerful deeds

See also:

- God’s deeds show that he is the only God . . .

- God’s judgment evidences his glory – and also brings him glory

- God’s saving of his people reveals God’s glory

- Israel’s renewal will bring God glory

- [Reasons for which to exalt God:] What God Does in the World

- [Reasons for which to exalt God:] What God Does for His People

Job 36:22  Behold, God is exalted in his power; who is a teacher like him? ▤

Ps 46:8-10  Come, behold the works of the LORD, how he has brought desolations on the earth. 9He makes wars cease to the end of the earth; he breaks the bow and shatters the spear; he burns the chariots with fire. 10“Be still, and know that I am God. I will be exalted among the nations, I will be exalted in the earth!” ▤

Isa 2:11  The haughty looks of man shall be brought low, and the lofty pride of men shall be humbled, and the LORD alone will be exalted in that day. ▤

God’s awesome acts of judgment are in view (cf. vv. 12-18).

Isa 12:4  And you will say in that day: “Give thanks to the LORD, call upon his name, make known his deeds among the peoples, proclaim that his name is exalted. ▤

Isa 63:11b-14  Where is he who put in the midst of them his Holy Spirit, 12who caused his glorious arm to go at the right hand of Moses, who divided the waters before them to make for himself an everlasting name, 13who led them through the depths? Like a horse in the desert, they did not stumble. 14Like livestock that go down into the valley, the Spirit of the LORD gave them rest. So you led your people, to make for yourself a glorious name. ▤

Ex 14:17-18, 28  And I will harden the hearts of the Egyptians so that they shall go in after them, and I will get glory over Pharaoh and all his host, his chariots, and his horsemen. 18And the Egyptians shall know that I am the LORD, when I have gotten glory over Pharaoh, his chariots, and his horsemen.” ▤  … 28The waters returned and covered the chariots and the horsemen; of all the host of Pharaoh that had followed them into the sea, not one of them remained. ▤

Ps 66:2-3  … sing the glory of his name; give to him glorious praise! 3Say to God, “How awesome are your deeds! So great is your power that your enemies come cringing to you. ▤

This speaks both of: God’s glory being evidenced in his power and deeds; and God being glorified in people praising him because of his power and deeds.

Ps 86:9-10  All the nations you have made shall come and worship before you, O Lord, and shall glorify your name. 10For you are great and do wondrous things; you alone are God. ▤

Ex 9:16  But for this purpose I have raised you up, to show you my power, so that my name may be proclaimed in all the earth. ▤

God would show his power in (further) great plagues amongst the Egyptians, so that his name would be proclaimed throughout the earth (cf. Jer 32:20 ↓) – thus bringing him glory.

Jer 32:20  You have shown signs and wonders in the land of Egypt, and to this day in Israel and among all mankind, and have made a name for yourself, as at this day. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

God’s Knowledge and Wisdom

Section Jumps

- God knows everything

- God sees all people, seeing and knowing all that they do . . .

- . . . No one can hide themselves or what they do from God

- God knows all people’s “hearts” and minds

- God knows the future

- God has incredible wisdom

- God’s knowledge and wisdom is far superior to that of people – beyond our comprehension . . .

- . . . God knows much that people do not know

- Note: God can frustrate and take away worldly wisdom – and bring down the wise

See also:

- [Reasons for which to exalt God:] God’s wisdom and knowledge

- . . . For it is God who gives wisdom

God knows everything

See also:

- Job 28:24 ⇓

- God knows all his people’s needs and troubles

1Jn 3:20  … for whenever our heart condemns us, God is greater than our heart, and he knows everything. ▤

Job 37:16  Do you know the balancingsf of the clouds, the wondrous works of him who is perfect in knowledge, … ▤

f Or hoverings

1Sam 2:3  Talk no more so very proudly, let not arrogance come from your mouth; for the LORD is a God of knowledge, and by him actions are weighed. ▤

The clause “the LORD is a God of knowledge” implies that God knows all things (cf. CEV, NCV).

Dan 2:22  … he reveals deep and hidden things; he knows what is in the darkness, and the light dwells with him. ▤

In this context “light” may in part allude to knowledge or insight – as per God’s knowledge of all things, illustrated in the first two clauses.

Ps 50:11  I know all the birds of the hills, and all that moves in the field is mine. ▤

Matt 10:30  But even the hairs of your head are all numbered. ▤

This illustrates that God knows every minute detail.

Heb 4:13  And no creature is hidden from his sight, but all are naked and exposed to the eyes of him to whom we must give account. ▤

- God’s wisdom and knowledge is of an amazing depth:

Rom 11:33a  Oh, the depth of the riches and wisdom and knowledge of God! ▤

God sees all people, seeing and knowing all that they do . . .

See also:

- Heb 4:13 ⇑

- Job 34:21 ⇓; Jer 16:17 ⇓

- Note: God is aware of all sins . . .

- God judges people with knowledge of all their deeds

Gen 16:13  So she called the name of the LORD who spoke to her, “You are a God of seeing,”g for she said, “Truly here I have seen him who looks after me.”h ▤

g Or You are a God who sees me

h Hebrew Have I really seen him here who sees me? or Would I have looked here for the one who sees me?

Here Hagar appears to allude to God as the one who sees all people (cf. text notes).

Ps 33:13-15  The LORD looks down from heaven; he sees all the children of man; 14from where he sits enthroned he looks out on all the inhabitants of the earth, 15he who fashions the hearts of them all and observes all their deeds. ▤

Prov 15:3  The eyes of the LORD are in every place, keeping watch on the evil and the good. ▤

Job 23:10  But he knows the way that I take; when he has tried me, I shall come out as gold. ▤

Job was confident that God knew that he lived righteously.

Job 31:4  Does not he see my ways and number all my steps? ▤

Ps 119:168  I keep your precepts and testimonies, for all my ways are before you. ▤

Ps 139:2-3, 15-16  You know when I sit down and when I rise up; you discern my thoughts from afar. 3You search out my path and my lying down and are acquainted with all my ways. ▤  … 15My frame was not hidden from you, when I was being made in secret, intricately woven in the depths of the earth. 16Your eyes saw my unformed substance; in your book were written, every one of them, the days that were formed for me, when as yet there was none of them. ▤

Prov 5:21  For a man’s ways are before the eyes of the LORD, and he pondersi all his paths. ▤

i Or makes level

Matt 6:4, 18  … so that your giving may be in secret. And your Father who sees in secret will reward you. ▤  … 18that your fasting may not be seen by others but by your Father who is in secret. And your Father who sees in secret will reward you. ▤

The phrase “sees in secret” may well be speaking of God seeing what is done in secret (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NIV).

2Ki 19:27  But I know your sitting down and your going out and coming in, and your raging against me. ▤

God knew Sennacherib’s every movement.

Job 28:24  For he looks to the ends of the earth and sees everything under the heavens. ▤

Jer 29:23  … because they have done an outrageous thing in Israel, they have committed adultery with their neighbors’ wives, and they have spoken in my name lying words that I did not command them. I am the one who knows, and I am witness, declares the LORD. ▤

. . . No one can hide themselves or what they do from God

Ps 139:11-12  If I say, “Surely the darkness shall cover me, and the light about me be night,” 12even the darkness is not dark to you; the night is bright as the day, for darkness is as light with you. ▤

Jer 23:24  Can a man hide himself in secret places so that I cannot see him? declares the LORD. Do I not fill heaven and earth? declares the LORD. ▤

Amos 9:3  If they hide themselves on the top of Carmel, from there I will search them out and take them; and if they hide from my sight at the bottom of the sea, there I will command the serpent, and it shall bite them. ▤

Job 34:21-23  For his eyes are on the ways of a man, and he sees all his steps. 22There is no gloom or deep darkness where evildoers may hide themselves. 23For Godj has no need to consider a man further, that he should go before God in judgment. ▤

j Hebrew he

Verse 23 asserts that God does not need to examine men any further, as he already knows all about them. For God sees – and evaluates – all their deeds as they are being carried out.

Isa 29:15  Ah, you who hide deep from the LORD your counsel, whose deeds are in the dark, and who say, “Who sees us? Who knows us?” ▤

The Hebrew translated here as “Ah” is sometimes translated as “Woe” (AMP, NASB, NIV, NKJV). It points with a sense of alarm to coming grave trouble and misery.

Jer 16:17  For my eyes are on all their ways. They are not hidden from me, nor is their iniquity concealed from my eyes. ▤

- Even the dead and the realm of death lie open before God:

Job 26:5-6  The dead tremble under the waters and their inhabitants. 6Sheol is naked before God,k and Abaddon has no covering. ▤

k Hebrew him

Verse 5 appears to imply that the dead “tremble” as they and their deeds are exposed before God (v. 6). In v. 6 “Sheol” is a name used for the place of the dead; and “Abaddon” denotes destruction or the place thereof. Note that Proverbs 15:11 in the following subsection reflects the teaching of v. 6.

God knows all people’s “hearts” and minds

See also:

- God takes into account thoughts and motives

Bear in mind that in the Bible “heart” is often used to refer to a person’s thoughts and feelings.

Acts 15:8  And God, who knows the heart, bore witness to them, by giving them the Holy Spirit just as he did to us, … ▤

1Ki 8:39  … then hear in heaven your dwelling place and forgive and act and render to each whose heart you know, according to all his ways (for you, you only, know the hearts of all the children of mankind), … ▤

Ps 44:21  … would not God discover this? For he knows the secrets of the heart. ▤

Prov 15:11  Sheol and Abaddon lie open before the LORD; how much more the hearts of the children of man! ▤

Ezek 11:5  And the Spirit of the LORD fell upon me, and he said to me, “Say, Thus says the LORD: So you think, O house of Israel. For I know the things that come into your mind. ▤

Gen 6:5  The LORD saw that the wickedness of man was great in the earth, and that every intention of the thoughts of his heart was only evil continually. ▤

2Sam 7:20  And what more can David say to you? For you know your servant, O Lord GOD! ▤

God knew David so well that there was no thought of his that he could voice that God did not already know (cf. Ps 38:9 ↓; Ps 139:4 ↓).

Ps 38:9  O Lord, all my longing is before you; my sighing is not hidden from you. ▤

Prov 21:2  Every way of a man is right in his own eyes, but the LORD weighs the heart. ▤

God examines and evaluates people’s hearts, knowing them fully.

Deut 31:21  And when many evils and troubles have come upon them, this song shall confront them as a witness (for it will live unforgotten in the mouths of their offspring). For I know what they are inclined to do even today, before I have brought them into the land that I swore to give. ▤

Effectively God is saying: “I know their strong desire and the purposes which they are forming even now…” (AMP)

Job 11:11  For he knows worthless men; when he sees iniquity, will he not consider it? ▤

God knows which people are deceitful and evil, knowing all people’s “hearts” and minds.

Ezek 20:32  What is in your mind shall never happen—the thought, ‘Let us be like the nations, like the tribes of the countries, and worship wood and stone.’ ▤

Whether or not they had verbalized this thought, God still knew it.

- God knows us completely:

Ps 139:1-2, 4-5  O LORD, you have searched me and known me! 2You know when I sit down and when I rise up; you discern my thoughts from afar. ▤  … 4Even before a word is on my tongue, behold, O LORD, you know it altogether. 5You hem me in, behind and before, and lay your hand upon me. ▤

Verse 5b may allude to God’s care or protection (cf. CEV, GNT), but in keeping with the context it seems to primarily be speaking of people being unable to get away from God, along with his awareness and discernment of them. Note that God’s complete knowledge of people is also alluded to in 1 Corinthians 13:12, with Paul saying, “I have been fully known.”

God knows the future

Isa 42:9  Behold, the former things have come to pass, and new things I now declare; before they spring forth I tell you of them. ▤

The “former things” that “have come to pass” were things that God had “said would happen” (NIrV®).

Isa 44:7-8  Who is like me? Let him proclaim it.l Let him declare and set it before me, since I appointed an ancient people. Let them declare what is to come, and what will happen. 8Fear not, nor be afraid; have I not told you from of old and declared it? And you are my witnesses! Is there a God besides me? There is no Rock; I know not any. ▤

l Or Who like me can proclaim it?

Note that in the first part of v. 7 God appears to be challenging anyone to be able to declare all that has happened since he “appointed an ancient people”, referring either to his creation of Israel or of humankind. However, the Hebrew is unclear (cf. GNT text note) and it may be that God’s knowledge of the future is in view, as per the last statement in v. 7 and the subsequent verse (v. 8).

Isa 46:9b-10  I am God, and there is none like me, 10declaring the end from the beginning and from ancient times things not yet done, saying, ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ ▤

Like most of the other references in this subsection, this implies that God knows what will happen in the future because he himself has ordained it.

Isa 48:5-8  I declared them to you from of old, before they came to pass I announced them to you, lest you should say, ‘My idol did them, my carved image and my metal image commanded them.’ 6“You have heard; now see all this; and will you not declare it? From this time forth I announce to you new things, hidden things that you have not known. 7They are created now, not long ago; before today you have never heard of them, lest you should say, ‘Behold, I knew them.’ 8You have never heard, you have never known, from of old your ear has not been opened. For I knew that you would surely deal treacherously, and that from before birth you were called a rebel. ▤

The final clause, particularly in light of the preceding clause, suggests that God knew from before the nation of Israel was born that it would be rebellious.

Jer 1:5  “Before I formed you in the womb I knew you, and before you were born I consecrated you; I appointed you a prophet to the nations.” ▤

Dan 2:28-29, 45b  … but there is a God in heaven who reveals mysteries, and he has made known to King Nebuchadnezzar what will be in the latter days. Your dream and the visions of your head as you lay in bed are these: 29To you, O king, as you lay in bed came thoughts of what would be after this, and he who reveals mysteries made known to you what is to be. ▤  … 45… A great God has made known to the king what shall be after this. The dream is certain, and its interpretation sure. ▤

Dan 8:26  The vision of the evenings and the mornings that has been told is true, but seal up the vision, for it refers to many days from now. ▤

Daniel was given a vision from God, about the distant future.

Mark 13:32  But concerning that day or that hour, no one knows, not even the angels in heaven, nor the Son, but only the Father. ▤

This is speaking of the time of Jesus Christ’s return.

Acts 2:23  … this Jesus, delivered up according to the definite plan and foreknowledge of God, you crucified and killed by the hands of lawless men. ▤

Acts 15:17-18  … that the remnantm of mankind may seek the Lord, and all the Gentiles who are called by my name, says the Lord, who makes these things 18known from of old. ▤

m Or rest

Verse 18 indicates that God made known “these things” (v. 17) long ago (cf. CEV, GNT, NLT).

Rom 8:29  For those whom he foreknew he also predestined to be conformed to the image of his Son, in order that he might be the firstborn among many brothers. ▤

Here “foreknew” may mean more than just prior knowledge, quite possibly implying foreordination. (The same applies to “foreknowledge” in Acts 2:23 above.)

God has incredible wisdom

Job 9:4  He is wise in heart and mighty in strength —who has hardened himself against him, and succeeded?— ▤

Job 11:5-6a  But oh, that God would speak and open his lips to you, 6and that he would tell you the secrets of wisdom! For he is manifold in understanding.n ▤

n The meaning of the Hebrew is uncertain

Job 36:5  Behold, God is mighty, and does not despise any; he is mighty in strength of understanding. ▤

Ps 147:5  Great is our Lord, and abundant in power; his understanding is beyond measure. ▤

One can infer from this that God’s “wisdom cannot be measured” (GNT).

Isa 28:29  This also comes from the LORD of hosts; he is wonderful in counsel and excellent in wisdom. ▤

Jer 32:18b-19  O great and mighty God, whose name is the LORD of hosts, 19great in counsel and mighty in deed, whose eyes are open to all the ways of the children of man, rewarding each one according to his ways and according to the fruit of his deeds. ▤

Rom 11:33a  Oh, the depth of the riches and wisdom and knowledge of God! ▤

Rom 16:27  … to the only wise God be glory forevermore through Jesus Christ! Amen. ▤

This intimates that God “alone is all-wise” (GNT; cf. NLT).

Eph 1:7-8  In him we have redemption through his blood, the forgiveness of our trespasses, according to the riches of his grace, 8which he lavished upon us, in all wisdom and insight … ▤

Commentators and translations differ over whether “wisdom and insight” (v. 8) are referring to: (a) God’s comprehensive wisdom and understanding, with which he has lavished his grace on us; or (b) wisdom and understanding that he has given to us along with his grace. If the former is the case, this would be speaking of God having “all wisdom and insight”.

Eph 3:10  … so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. ▤

God’s “manifold” wisdom has a “rich variety” (NLT, NRSV) of forms or aspects.

Job 12:16  With him are strength and sound wisdom; the deceived and the deceiver are his. ▤

Ps 92:5  How great are your works, O LORD! Your thoughts are very deep! ▤

Ps 139:17-18a  How precious to me are your thoughts, O God! How vast is the sum of them! 18If I would count them, they are more than the sand. ▤

The Hebrew translated here as “precious” (v. 17a) has also been translated “difficult” (GNT) and “weighty” (NASB). As such it implies that God’s thoughts are beyond the psalmist’s understanding (cf. CEV), such is God’s wisdom and intelligence. Moreover, God’s thoughts are innumerable (vv. 17b-18a).

- God is the ultimate source and possessor of wisdom:

Job 12:13  With Godo are wisdom and might; he has counsel and understanding. ▤

o Hebrew him

God’s knowledge and wisdom is far superior to that of people – beyond our comprehension . . .

See also:

- Ps 139:17-18a ⇑

- Creation and God’s control over it show his power and wisdom to be incomparable . . .

- . . . God made this point very clear to Job

- Worldly wisdom is flawed and inferior to the wisdom of God

Job 21:22  Will any teach God knowledge, seeing that he judges those who are on high? ▤

The second clause indicates that God judges even the greatest of people (cf. CEV, NCV) – or beings (cf. NIrV). He is in a position to do this as he knows and understands everything about them, including what they do and know. The point of the verse as a whole is that no one can teach God anything that he does not already know (cf. Isa 40:13-14 ↓).

Ps 94:11  … the LORD—knows the thoughts of man, that they are but a breath.p ▤

p Septuagint they are futile

Isa 40:13-14  Who has measuredq the Spirit of the LORD, or what man shows him his counsel? 14Whom did he consult, and who made him understand? Who taught him the path of justice, and taught him knowledge, and showed him the way of understanding? ▤

q Or has directed

The first clause (v. 13) appears to be speaking of no one being able to direct (cf. AMP, NASB, NKJV, NRSV) God, or more particularly his Spirit. As such, like the rest of vv. 13-14, it is implying that God’s knowledge and wisdom is far superior to anyone else’s.

Isa 55:8-9  For my thoughts are not your thoughts, neither are your ways my ways, declares the LORD. 9For as the heavens are higher than the earth, so are my ways higher than your ways and my thoughts than your thoughts. ▤

Jer 10:7  Who would not fear you, O King of the nations? For this is your due; for among all the wise ones of the nations and in all their kingdoms there is none like you. ▤

Dan 1:20  And in every matter of wisdom and understanding about which the king inquired of them, he found them ten times better than all the magicians and enchanters that were in all his kingdom. ▤

The wisdom that God gave to Daniel and his friends was far superior to the wisdom of the wise men of the kingdom, illustrating that God’s wisdom is far superior to that of people. This is also shown by the wisdom that God gave to Solomon, who was “wiser than all other men” (1Ki 4:31).

1Jn 3:20  … for whenever our heart condemns us, God is greater than our heart, and he knows everything. ▤

God’s knowledge is superior to our perception, even our perception of ourselves.

Ps 139:6  Such knowledge is too wonderful for me; it is high; I cannot attain it. ▤

Here David speaks of God’s knowledge (cf. vv. 1-5) as being beyond him and his comprehension.

Isa 40:28  Have you not known? Have you not heard? The LORD is the everlasting God, the Creator of the ends of the earth. He does not faint or grow weary; his understanding is unsearchable. ▤

Rom 11:33b-34  How unsearchable are his judgments and how inscrutable his ways! 34“For who has known the mind of the Lord, or who has been his counselor?” ▤

. . . God knows much that people do not know

Gen 41:15-16  And Pharaoh said to Joseph, “I have had a dream, and there is no one who can interpret it. I have heard it said of you that when you hear a dream you can interpret it.” 16Joseph answered Pharaoh, “It is not in me; God will give Pharaoh a favorable answer.”r ▤

r Or (compare Samaritan, Septuagint) Without God it is not possible to give Pharaoh an answer about his welfare

Joseph indicates that God can interpret dreams (v. 16) – even if no one else can (v. 15).

Deut 29:29  The secret things belong to the LORD our God, but the things that are revealed belong to us and to our children forever, that we may do all the words of this law. ▤

There is much that God has kept secret from us, and the things people know are in a sense at least only what God has revealed to them. Here the “secret things” probably primarily refers to the future. The “things … revealed” appears to primarily be speaking of God’s law – then unknown to nations other than Israel.

1Ki 8:39  … then hear in heaven your dwelling place and forgive and act and render to each whose heart you know, according to all his ways (for you, you only, know the hearts of all the children of mankind), … ▤

Job 38:16-18  Have you entered into the springs of the sea, or walked in the recesses of the deep? 17Have the gates of death been revealed to you, or have you seen the gates of deep darkness? 18Have you comprehended the expanse of the earth? Declare, if you know all this. ▤

The rhetorical questions (cf. v. 37a ↓) imply that God is the only one who has done or can do these things – and thus the only one who knows and understands such things.

Job 38:37a  Who can number the clouds by wisdom? ▤

Job 42:3  ‘Who is this that hides counsel without knowledge?’ Therefore I have uttered what I did not understand, things too wonderful for me, which I did not know. ▤

Here Job begins by quoting God’s earlier question in 38:2, which indicated that Job had detracted from God’s counsel without having any comparable knowledge or wisdom to be able to do so. Job then responds to God’s question by acknowledging that he was in no position to question or interpret God’s counsel, particularly regarding the matters at hand which were in fact beyond his comprehension and knowledge.

Mark 13:32  But concerning that day or that hour, no one knows, not even the angels in heaven, nor the Son, but only the Father. ▤

2Cor 12:2-4  I know a man in Christ who fourteen years ago was caught up to the third heaven—whether in the body or out of the body I do not know, God knows. 3And I know that this man was caught up into paradise—whether in the body or out of the body I do not know, God knows— 4and he heard things that cannot be told, which man may not utter. ▤

Paul is speaking of an experience of his own, the exact nature of which he did not know – in contrast to God, who did know. In this experience he was caught up to heaven where he was given revelations from God that were unknown to humans, even inexpressible.

- People do not know what is best for them in life:

Eccl 6:12a  For who knows what is good for man while he lives the few days of his vain life, which he passes like a shadow? ▤

This illustrates the fact that people’s knowledge and wisdom is markedly inferior to that of God.

Note: God can frustrate and take away worldly wisdom – and bring down the wise

Job 5:12-13  He frustrates the devices of the crafty, so that their hands achieve no success. 13He catches the wise in their own craftiness, and the schemes of the wily are brought to a quick end. ▤

Job 12:17, 20, 24  He leads counselors away stripped, and judges he makes fools. ▤  … 20He deprives of speech those who are trusted and takes away the discernment of the elders. ▤  … 24He takes away understanding from the chiefs of the people of the earth and makes them wander in a pathless waste. ▤

Isa 19:11-14  The princes of Zoan are utterly foolish; the wisest counselors of Pharaoh give stupid counsel. How can you say to Pharaoh, “I am a son of the wise, a son of ancient kings”? 12Where then are your wise men? Let them tell you that they might know what the LORD of hosts has purposed against Egypt. 13The princes of Zoan have become fools, and the princes of Memphis are deluded; those who are the cornerstones of her tribes have made Egypt stagger. 14The LORD has mingled within her a spirit of confusion, and they will make Egypt stagger in all its deeds, as a drunken man staggers in his vomit. ▤

Egypt’s officials and supposed wise counselors were rendered as fools by God, as v. 11a clearly implies. As such they not only knew nothing of his plans against Egypt (v. 12) but they also caused Egypt to stumble (vv. 13-14).

Isa 44:24b-25  I am the LORD, who made all things, who alone stretched out the heavens, who spread out the earth by myself, 25who frustrates the signs of liars and makes fools of diviners, who turns wise men back and makes their knowledge foolish, … ▤

Jer 8:9  The wise men shall be put to shame; they shall be dismayed and taken; behold, they have rejected the word of the LORD, so what wisdom is in them? ▤

Here “taken” refers to being taken captive (cf. AMP, NLT); the exile is in view.

Jer 51:57  I will make drunk her officials and her wise men, her governors, her commanders, and her warriors; they shall sleep a perpetual sleep and not wake, declares the King, whose name is the LORD of hosts. ▤

Obad 1:8  Will I not on that day, declares the LORD, destroy the wise men out of Edom, and understanding out of Mount Esau? ▤

1Cor 1:19-21, 25-27  For it is written, “I will destroy the wisdom of the wise, and the discernment of the discerning I will thwart.” 20Where is the one who is wise? Where is the scribe? Where is the debater of this age? Has not God made foolish the wisdom of the world? 21For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. ▤  … 25For the foolishness of God is wiser than men, and the weakness of God is stronger than men. 26For consider your calling, brothers: not many of you were wise according to worldly standards,s not many were powerful, not many were of noble birth. 27But God chose what is foolish in the world to shame the wise; God chose what is weak in the world to shame the strong; … ▤

s Greek according to the flesh

The context indicates that Paul is showing how the wisdom of man is hopeless as a means of salvation. In regard to this, God renders worldly wisdom as foolish (vv. 19-20) – useless as a means of knowing him (v. 21a). In conjunction, God’s way of salvation that appears to man as folly or foolishness (v. 21b), is actually wiser than man’s wisdom (v. 25). God has further shamed the wise of this world by choosing mostly people who are not seen as wise by human standards (vv. 26-27).

- God has hidden the truths of the kingdom from the wise and learned:

Matt 11:25  At that time Jesus declared, “I thank you, Father, Lord of heaven and earth, that you have hidden these things from the wise and understanding and revealed them to little children; … ▤

The “things” probably primarily refers to the significance of Jesus’ mission and other matters of the kingdom. God chooses to reveal these things to those who are humble and open like “little children”, rather than to those who are “wise and understanding” by the standards of this world – particularly those who see themselves as such.

Pray for persecuted Christians

Section E

Addendum: God’s ‘Name’

Section Jumps

- God’s “name” is synonymous with God himself

- God’s “name” is synonymous with his presence

- God’s “name” is synonymous with God in him helping his people

- God’s “name” is synonymous with God in people relating to him

- God’s “name” is correlated with his authority and power

- God’s “name” is holy

- God’s “name” is great

- God’s “name” is glorious and exalted

- God’s “name” is praised and blessed

- God acts for the sake of his “name”

- Note: God declared his actual name to be the “LORD”

In biblical times, a person’s name represented or embodied their whole person – including their nature, authority and even their purpose or significance. This is highlighted by references to the “name” of the person.

Thus when used in regard to such things as God’s interaction with his people, references to God’s “name” are understood as being synonymous with God himself. For example, God’s “name” is used in expressing God’s presence amongst his people and also his care of them. Furthermore, God’s people are said to do such things as trust in, fear, love and praise his “name”.

God’s “name” is synonymous with God himself

In this subsection God’s “name” is shown to be synonymous with God himself by what are virtually the same things being said in regard to God and also to his “name”.

Ps 18:49  For this I will praise you, O LORD, among the nations, and sing to your name. ▤

Ps 44:5  Through you we push down our foes; through your name we tread down those who rise up against us. ▤

Isa 50:10  Who among you fears the LORD and obeys the voice of his servant? Let him who walks in darkness and has no light trust in the name of the LORD and rely on his God. ▤

The terms “trust” and “rely” are virtually identical. Here God’s “name” and God himself are both spoken of as the object of one’s trust (or reliance), illustrating that God and his “name” are synonymous.

Isa 48:9, 11a  “For my name’s sake I defer my anger, for the sake of my praise I restrain it for you, that I may not cut you off. ▤  … 11For my own sake, for my own sake, I do it, for how should my namet be profaned? ▤

t Hebrew lacks my name

The virtually identical use of “my name’s sake” (v. 9) and “my own sake” (v. 11a) points to God’s “name” being synonymous with God himself.

Jer 10:6  There is none like you, O LORD; you are great, and your name is great in might. ▤

Ezek 36:23  And I will vindicate the holiness of my great name, which has been profaned among the nations, and which you have profaned among them. And the nations will know that I am the LORD, declares the Lord GOD, when through you I vindicate my holiness before their eyes. ▤

God’s “name” is synonymous with his presence

Deut 12:5, 11  But you shall seek the place that the LORD your God will choose out of all your tribes to put his name and make his habitationu there. There you shall go, ▤  … 11then to the place that the LORD your God will choose, to make his name dwell there, there you shall bring all that I command you: your burnt offerings and your sacrifices, your tithes and the contribution that you present, and all your finest vow offerings that you vow to the LORD. ▤

u Or name as its habitation

God would choose a place to put his “name”, signifying his presence, where the people were to “come into his presence and worship him.” (GNT)

1Ki 5:5  And so I intend to build a house for the name of the LORD my God, as the LORD said to David my father, ‘Your son, whom I will set on your throne in your place, shall build the house for my name.’ ▤

Solomon tells of his intention to fulfill God’s words that David’s son would build a house/temple for “My Name and Presence” (AMP).

1Ki 8:29  … that your eyes may be open night and day toward this house, the place of which you have said, ‘My name shall be there,’ that you may listen to the prayer that your servant offers toward this place. ▤

The reference to God hearing prayer prayed toward the temple indicates his presence there, in accordance with the statement: “My name shall be there.”

1Ki 9:3  And the LORD said to him, “I have heard your prayer and your plea, which you have made before me. I have consecrated this house that you have built, by putting my name there forever. My eyes and my heart will be there for all time. ▤

Ps 75:1  We give thanks to you, O God; we give thanks, for your name is near. Wev recount your wondrous deeds. ▤

v Hebrew They

Isa 30:27  Behold, the name of the LORD comes from afar, burning with his anger, and in thick rising smoke;w his lips are full of fury, and his tongue is like a devouring fire; … ▤

w Hebrew in weight of uplifted clouds

Similar to the references to God’s eyes and heart in 1 Kings 9:3 above, the references to God’s lips and tongue emphasize that “the name of the LORD” speaks of God himself and his actual presence.

God’s “name” is synonymous with God in him helping his people

Ps 20:1  May the LORD answer you in the day of trouble! May the name of the God of Jacob protect you! ▤

Ps 44:5  Through you we push down our foes; through your name we tread down those who rise up against us. ▤

Ps 54:1  O God, save me by your name, and vindicate me by your might. ▤

Although the phrase “by your name” could well also be a reference to God’s “might” (GNT, NLT), more precisely David may be calling on God to save him in accordance with his character or nature – “because of who you are” (NCV™).

Ps 124:8  Our help is in the name of the LORD, who made heaven and earth. ▤

Prov 18:10  The name of the LORD is a strong tower; the righteous man runs into it and is safe. ▤

God’s “name” is synonymous with God in people relating to him

Ps 5:11  But let all who take refuge in you rejoice; let them ever sing for joy, and spread your protection over them, that those who love your name may exult in you. ▤

Ps 33:21  For our heart is glad in him, because we trust in his holy name. ▤

Ps 52:9  I will thank you forever, because you have done it. I will wait for your name, for it is good, in the presence of the godly. ▤

Ps 61:5  For you, O God, have heard my vows; you have given me the heritage of those who fear your name. ▤

Ps 106:47  Save us, O LORD our God, and gather us from among the nations, that we may give thanks to your holy name and glory in your praise. ▤

Ps 116:13  I will lift up the cup of salvation and call on the name of the LORD, … ▤

God’s “name” is correlated with his authority and power

Note that most of the verses in the previous two subsections similarly associate God’s “name” with his power.

Ex 23:21  Pay careful attention to him and obey his voice; do not rebel against him, for he will not pardon your transgression, for my name is in him. ▤

The final phrase appears to refer to God’s authority (“I am giving him complete authority” – CEV) and power (“my power is in him” – NCV). While it certainly encompasses God’s authority and power, note that some commentators think it has a deeper meaning, believing it to quite likely indicate that the angel to whom it refers (cf. v. 20) is in fact the pre-incarnate Christ.

Deut 10:8  At that time the LORD set apart the tribe of Levi to carry the ark of the covenant of the LORD to stand before the LORD to minister to him and to bless in his name, to this day. ▤

In pronouncing blessings “in his name”, the priests were acting on God’s behalf and on his authority. The same applies to the prophets who spoke in God’s “name” in Daniel 9:6 immediately below.

Dan 9:6  We have not listened to your servants the prophets, who spoke in your name to our kings, our princes, and our fathers, and to all the people of the land. ▤

1Sam 17:45  Then David said to the Philistine, “You come to me with a sword and with a spear and with a javelin, but I come to you in the name of the LORD of hosts, the God of the armies of Israel, whom you have defied. ▤

David came as one acting on God’s authority (cf. Ps 118:26a ↓) – with and in reliance on God’s power.

Ps 118:10-12  All nations surrounded me; in the name of the LORD I cut them off! 11They surrounded me, surrounded me on every side; in the name of the LORD I cut them off! 12They surrounded me like bees; they went out like a fire among thorns; in the name of the LORD I cut them off! ▤

Ps 118:26a  Blessed is he who comes in the name of the LORD! ▤

This verse and Micah 5:4 below have messianic significance, telling of the Messiah coming with God’s authority and power.

Mic 5:4  And he shall stand and shepherd his flock in the strength of the LORD, in the majesty of the name of the LORD his God. And they shall dwell secure, for now he shall be great to the ends of the earth. ▤

John 10:25  Jesus answered them, “I told you, and you do not believe. The works that I do in my Father’s name bear witness about me, … ▤

Jesus performed his miracles in the “name” of his Father – i.e. by the “authority” (CEV, GNT) or “power” (AMP) of God.

John 17:11-12  And I am no longer in the world, but they are in the world, and I am coming to you. Holy Father, keep them in your name, which you have given me, that they may be one, even as we are one. 12While I was with them, I kept them in your name, which you have given me. I have guarded them, and not one of them has been lost except the son of destruction, that the Scripture might be fulfilled. ▤

These verses may be referring to God keeping his people by the power of his name (cf. CEV, GNT, NCV, NIV), hence their inclusion here. Alternatively, they may be speaking of God keeping them “in” himself. For further comment on v. 12 see Note: God has given Jesus Christ a name that is superior to all others.

Jer 10:6  There is none like you, O LORD; you are great, and your name is great in might. ▤

God’s “name” is holy

1Chr 29:16  O LORD our God, all this abundance that we have provided for building you a house for your holy name comes from your hand and is all your own. ▤

Ps 111:9  He sent redemption to his people; he has commanded his covenant forever. Holy and awesome is his name! ▤

Isa 57:15a  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: … ▤

Ezek 36:22-23a  “Therefore say to the house of Israel, Thus says the Lord GOD: It is not for your sake, O house of Israel, that I am about to act, but for the sake of my holy name, which you have profaned among the nations to which you came. 23And I will vindicate the holiness of my great name, which has been profaned among the nations, and which you have profaned among them. ▤

Ezek 39:7  And my holy name I will make known in the midst of my people Israel, and I will not let my holy name be profaned anymore. And the nations shall know that I am the LORD, the Holy One in Israel. ▤

Luke 1:49  … for he who is mighty has done great things for me, and holy is his name. ▤

God’s “name” is great

See also:

- Ps 111:9 ⇑; Ezek 36:23a ⇑

1Ki 8:42a  … (for they shall hear of your great name and your mighty hand, and of your outstretched arm) … ▤

Ps 99:3  Let them praise your great and awesome name! Holy is he! ▤

Ps 76:1  In Judah God is known; his name is great in Israel. ▤

Jer 10:6  There is none like you, O LORD; you are great, and your name is great in might. ▤

Mal 1:11  For from the rising of the sun to its setting my name will bex great among the nations, and in every place incense will be offered to my name, and a pure offering. For my name will be great among the nations, says the LORD of hosts. ▤

x Or is (three times in verse 11; also verse 14)

The greatness of God’s “name” will be acknowledged amongst the nations – not just amongst his own people (cf. Ps 76:1 ↑).

Judg 13:18  And the angel of the LORD said to him, “Why do you ask my name, seeing it is wonderful?” ▤

If there is a correlation here between “the angel of the LORD” and God (cf. vv. 19, 22), then this would point to the greatness of God’s “name” in saying that it is “wonderful” or “beyond understanding” (NIV®). Psalm 135:13 below likewise points to its greatness by saying that it “endures forever”.

- God’s name endures forever:

Ps 135:13  Your name, O LORD, endures forever, your renown,y O LORD, throughout all ages. ▤

y Or remembrance

God’s “name” is glorious and exalted

Deut 28:58  If you are not careful to do all the words of this law that are written in this book, that you may fear this glorious and awesome name, the LORD your God, … ▤

Here “name” appears to refer to “LORD”, or at least “the LORD your God”.

Neh 9:5b  Blessed be your glorious name, which is exalted above all blessing and praise. ▤

Ps 66:2  … sing the glory of his name; give to him glorious praise! ▤

Ps 8:1  O LORD, our Lord, how majestic is your name in all the earth! You have set your glory above the heavens. ▤

Similarly Micah 5:4 refers to “the majesty of the name of the LORD”.

Ps 138:2  I bow down toward your holy temple and give thanks to your name for your steadfast love and your faithfulness, for you have exalted above all things your name and your word.z ▤

z Or you have exalted your word above all your name

Ps 148:13  Let them praise the name of the LORD, for his name alone is exalted; his majesty is above earth and heaven. ▤

Ex 9:16  But for this purpose I have raised you up, to show you my power, so that my name may be proclaimed in all the earth. ▤

God’s name would be exalted by being proclaimed throughout all the earth (cf. Ps 48:10 ↓).

Ps 48:10  As your name, O God, so your praise reaches to the ends of the earth. Your right hand is filled with righteousness. ▤

This implies that God’s “name” is renowned throughout the earth.

Luke 11:2  And he said to them, “When you pray, say: “Father, hallowed be your name. Your kingdom come. ▤

The clause “hallowed be your name” (v. 9) means may your name “be honored” (GNT, NIrV, NLT, cf. CEV) or “always be kept holy” (NCV™). Such a prayer that God’s “name” be honored also exalts his “name”, implying that it is worthy of such honor.

- The LORD’s name will be the only name:

Zec 14:9  And the LORD will be king over all the earth. On that day the LORD will be one and his name one. ▤

The final phrase appears to refer to the LORD’s name being “the only one” (NASB; cf. NCV, NIV) – the only name that will be worshipped (cf. CEV, NLT).

God’s “name” is praised and blessed

See also:

- Neh 9:5b ⇑; Ps 66:2 ⇑; Ps 148:13 ⇑

Ps 99:3  Let them praise your great and awesome name! Holy is he! ▤

Ps 113:1-3  Praise the LORD! Praise, O servants of the LORD, praise the name of the LORD! 2Blessed be the name of the LORD from this time forth and forevermore! 3From the rising of the sun to its setting, the name of the LORD is to be praised! ▤

Ps 145:1-2  I will extol you, my God and King, and bless your name forever and ever. 2Every day I will bless you and praise your name forever and ever. ▤

- People give thanks to God’s name:

Ps 30:4  Sing praises to the LORD, O you his saints, and give thanks to his holy name.a ▤

a Hebrew to the memorial of his holiness (see Exodus 3:15)

God acts for the sake of his “name”

1Sam 12:22  For the LORD will not forsake his people, for his great name’s sake, because it has pleased the LORD to make you a people for himself. ▤

God was reluctant to reject his people (cf. Isa 48:9 ↓), for to have done so would have brought dishonor to his “name”, God having made them his own.

Ps 23:3  He restores my soul. He leads me in paths of righteousnessb for his name’s sake. ▤

b Or in right paths

What God’s people do is in a sense a reflection on God and his “name”, as they are his. Hence he guides them to live in a way that honors him – and punishes them when they act to the contrary (cf. Isa 48:9-11 ↓; Ezek 43:8 ↓).

Ps 106:8  Yet he saved them for his name’s sake, that he might make known his mighty power. ▤

Isa 48:9-11  For my name’s sake I defer my anger, for the sake of my praise I restrain it for you, that I may not cut you off. 10Behold, I have refined you, but not as silver; I have triedc you in the furnace of affliction. 11For my own sake, for my own sake, I do it, for how should my named be profaned? My glory I will not give to another. ▤

c Or I have chosen

d Hebrew lacks my name

For his “name’s” sake God disciplined his rebellious people (vv. 10-11) rather than cut them off completely in his wrath (v. 9).

Isa 52:3, 5-6  For thus says the LORD: “You were sold for nothing, and you shall be redeemed without money.” ▤  … 5Now therefore what have I here,” declares the LORD, “seeing that my people are taken away for nothing? Their rulers wail,” declares the LORD, “and continually all the day my name is despised. 6Therefore my people shall know my name. Therefore in that day they shall know that it is I who speak; here am I.” ▤

Being in captivity, God’s people brought ridicule to his “name”, with their enemies mocking God (v. 5b) – presumably for supposedly not being able to protect his people (cf. Ezek 36:20 ↓). So God swore to redeem his people (v. 3; cf. Ezek 36:22-25 ↓; Ezek 39:25 ↓) so that they would know his “name” (v. 6a) – who he is. As such they would realize his power and character – and that he was the one who foretold their redemption (v. 6b), all along having the power to implement his will.

Ezek 36:20-25  But when they came to the nations, wherever they came, they profaned my holy name, in that people said of them, ‘These are the people of the LORD, and yet they had to go out of his land.’ 21But I had concern for my holy name, which the house of Israel had profaned among the nations to which they came. 22“Therefore say to the house of Israel, Thus says the Lord GOD: It is not for your sake, O house of Israel, that I am about to act, but for the sake of my holy name, which you have profaned among the nations to which you came. 23And I will vindicate the holiness of my great name, which has been profaned among the nations, and which you have profaned among them. And the nations will know that I am the LORD, declares the Lord GOD, when through you I vindicate my holiness before their eyes. 24I will take you from the nations and gather you from all the countries and bring you into your own land. 25I will sprinkle clean water on you, and you shall be clean from all your uncleannesses, and from all your idols I will cleanse you. ▤

Ezek 39:7, 25  And my holy name I will make known in the midst of my people Israel, and I will not let my holy name be profaned anymore. And the nations shall know that I am the LORD, the Holy One in Israel. ▤  … 25“Therefore thus says the Lord GOD: Now I will restore the fortunes of Jacob and have mercy on the whole house of Israel, and I will be jealous for my holy name. ▤

- God destroyed Israelites who defiled his holy “name”:

Ezek 43:8b  They have defiled my holy name by their abominations that they have committed, so I have consumed them in my anger. ▤

Note: God declared his actual name to be the “LORD”

Bear in mind that references to God’s “name” – at times at least – may be an allusion to God’s actual name, the “LORD”.

Ex 3:12-15  He said, “But I will be with you, and this shall be the sign for you, that I have sent you: when you have brought the people out of Egypt, you shall serve God on this mountain.” 13Then Moses said to God, “If I come to the people of Israel and say to them, ‘The God of your fathers has sent me to you,’ and they ask me, ‘What is his name?’ what shall I say to them?” 14God said to Moses, “I AM WHO I AM.”e And he said, “Say this to the people of Israel, ‘I AM has sent me to you.’” 15God also said to Moses, “Say this to the people of Israel, ‘The LORD,f the God of your fathers, the God of Abraham, the God of Isaac, and the God of Jacob, has sent me to you.’ This is my name forever, and thus I am to be remembered throughout all generations. ▤

e Or I AM WHAT I AM, or I WILL BE WHAT I WILL BE

f The word LORD, when spelled with capital letters, stands for the divine name, YHWH, which is here connected with the verb hayah, “to be” in verse 14

“LORD” (v. 15) can be derived from “I AM” (v. 14) (cf. text notes on vv. 14, 15). For the actual Hebrew that is rendered as “LORD” is “YHWH” (most likely pronounced “Yahweh”) and it “is derived from the verb HAYAH, to be” (NASB, text note) to which “I AM” is also related. Note that “I AM WHO I AM” (v. 14) – or “I WILL BE WHAT I WILL BE” (v. 14 text note) – and its shortened form “I AM” (v. 14) appear to express God’s unchanging nature, self-existence, self-determination and omnipresence. In regard to the last aspect – God being ever-present – God’s name may well allude to his promise in v. 12 – “I will be with you.”

Ex 6:3  I appeared to Abraham, to Isaac, and to Jacob, as God Almighty,g but by my name the LORD I did not make myself known to them. ▤

g Hebrew El Shaddai

Ex 33:19  And he said, “I will make all my goodness pass before you and will proclaim before you my name ‘The LORD.’ And I will be gracious to whom I will be gracious, and will show mercy on whom I will show mercy. ▤

Some commentators see this verse as indicating that God’s name the “LORD” (v. 19a) points to his graciousness and mercy (v. 19b; cf. Ex 34:6 ↓). If this is so, the usages of “I will” in the second sentence may well allude to the primary form of God’s name, “I AM”.

Ex 34:5-7  The LORD descended in the cloud and stood with him there, and proclaimed the name of the LORD. 6The LORD passed before him and proclaimed, “The LORD, the LORD, a God merciful and gracious, slow to anger, and abounding in steadfast love and faithfulness, 7keeping steadfast love for thousands,h forgiving iniquity and transgression and sin, but who will by no means clear the guilty, visiting the iniquity of the fathers on the children and the children’s children, to the third and the fourth generation.” ▤

h Or to the thousandth generation

Similar to the previous reference from Exodus 33:19, the characteristics listed immediately following “The LORD, the LORD” may be elaborating on the meaning of “LORD”.

Isa 42:8  I am the LORD; that is my name; my glory I give to no other, nor my praise to carved idols. ▤

- Sometimes God’s name is stated as “the LORD of hosts”:

Isa 47:4  Our Redeemer—the LORD of hosts is his name— is the Holy One of Israel. ▤

The phrase “the LORD of hosts is his name” occurs in 15 verses in the ESV. It points to God’s sovereign power over all things.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 2

God’s Character

1. Holy Characteristics

1. Holiness

2. Righteousness and Justice

3. Faithfulness

4. Anger

2. Loving Characteristics

1. Love

2. Mercy

3. Benevolence

4. Jealousy

Part I

Holy Characteristics

A good understanding of God requires a balanced understanding of his character, including the fundamental attribute of holiness. To obtain such an understanding, we must “take to heart” all aspects of his character. As well as the many characteristics that we find consoling, we also need to appreciate those that inspire godly fear.

Section A

Holiness

Section Jumps

- God is holy

- There is nothing bad in God – and he cannot tolerate evil

- There is no one holy like God

- God shows himself to be holy by what he does

- Places where God dwells are also holy . . .

- . . . and God only dwells with those who are holy

- Things of God are likewise holy

- Note: God and his ways are perfect

See also:

- God’s Pre-Eminence

- God’s “name” is holy

God’s holiness involves his moral purity. It concerns God’s separateness from and his intolerance of that which is morally impure. Holiness is basic to the other characteristics that follow in the first half of this chapter.

God is holy

Isa 6:3  And one called to another and said: “Holy, holy, holy is the LORD of hosts; the whole earth is full of his glory!”a ▤

a Or may his glory fill the whole earth

The threefold cry of “holy” (cf. Rev 4:8 ↓) emphasizes God’s perfect holiness.

Rev 4:8  And the four living creatures, each of them with six wings, are full of eyes all around and within, and day and night they never cease to say, “Holy, holy, holy, is the Lord God Almighty, who was and is and is to come!” ▤

Lev 19:2  Speak to all the congregation of the people of Israel and say to them, You shall be holy, for I the LORD your God am holy. ▤

Ps 111:9  He sent redemption to his people; he has commanded his covenant forever. Holy and awesome is his name! ▤

Isa 43:15  I am the LORD, your Holy One, the Creator of Israel, your King. ▤

Similarly, in Habakkuk 1:12 the prophet calls God “my Holy One”.

John 17:11  And I am no longer in the world, but they are in the world, and I am coming to you. Holy Father, keep them in your name, which you have given me, that they may be one, even as we are one. ▤

Rev 6:10  They cried out with a loud voice, “O Sovereign Lord, holy and true, how long before you will judge and avenge our blood on those who dwell on the earth?” ▤

There is nothing bad in God – and he cannot tolerate evil

See also:

- . . . and God only dwells with those who are holy

- . . . God does no wrong

- Sin is hated by God

- God turns away from those who persist in sin . . .

- . . . God rejects them and thrusts them from his presence

Ps 92:15  … to declare that the LORD is upright; he is my rock, and there is no unrighteousness in him. ▤

1Jn 1:5  This is the message we have heard from him and proclaim to you, that God is light, and in him is no darkness at all. ▤

As is often the case in the Bible, “light” here is a metaphor for holiness and truth, while “darkness” represents evil and falseness.

Deut 32:4b  A God of faithfulness and without iniquity, just and upright is he. ▤

Ps 5:4  For you are not a God who delights in wickedness; evil may not dwell with you. ▤

Ps 94:20  Can wicked rulers be allied with you, those who frame injustice by statute? ▤

The fact that God will not allow the wicked to be associated with him illustrates that he cannot tolerate them.

Hab 1:13a  You who are of purer eyes than to see evil and cannot look at wrong … ▤

Because God is holy he cannot do such things as stand evil and tolerate wrongdoing.

Josh 24:19  But Joshua said to the people, “You are not able to serve the LORD, for he is a holy God. He is a jealous God; he will not forgive your transgressions or your sins. ▤

God’s holiness means that he will not tolerate apostasy – “rebellion” (NIV®, NKJV, NLT; cf. CEV, NCV).

2Chr 19:7  Now then, let the fear of the LORD be upon you. Be careful what you do, for there is no injustice with the LORD our God, or partiality or taking bribes. ▤

God does no wrong and correspondingly he does not “tolerate” (NLT, GNT) such things as “injustice… or partiality or… bribes”.

- God cannot be tempted by evil:

James 1:13  Let no one say when he is tempted, “I am being tempted by God,” for God cannot be tempted with evil, and he himself tempts no one. ▤

In addition to the fact that God cannot be tempted by evil, note that the last clause points out that neither does God tempt anyone to do evil.

There is no one holy like God

1Sam 2:2  There is none holy like the LORD; there is none besides you; there is no rock like our God. ▤

Rev 15:4a  Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. ▤

Ex 15:11  Who is like you, O LORD, among the gods? Who is like you, majestic in holiness, awesome in glorious deeds, doing wonders? ▤

Rev 16:5  And I heard the angel in charge of the watersb say, “Just are you, O Holy One, who is and who was, for you brought these judgments. ▤

b Greek angel of the waters

This suggests that God is the “Holy One” – the only one who is perfectly holy.

- There is no one good like God:

Mark 10:18b  No one is good except God alone. ▤

Here “good” is a reference to perfection, including being sinless.

God shows himself to be holy by what he does

See also:

- God’s judgment reveals his holiness

- God’s saving of his people shows God’s holiness and righteousness . . .

Isa 5:15-16  Man is humbled, and each one is brought low, and the eyes of the haughtyc are brought low. 16But the LORD of hosts is exaltedd in justice, and the Holy God shows himself holy in righteousness. ▤

c Hebrew high

d Hebrew high

God would show himself to be holy (v. 16) by his righteous judgment on evil doers (v. 15).

Isa 29:23  [God:] For when he sees his children, the work of my hands, in his midst, they will sanctify my name; they will sanctify the Holy One of Jacob and will stand in awe of the God of Israel. ▤

God’s holiness would be recognized in his restoration of his people, fulfilling his promises and proving his faithfulness and righteousness. Consequently the people would “sanctify” God, i.e. acknowledge his holiness and relate to him accordingly.

Ezek 36:22-26  Therefore say to the house of Israel, Thus says the Lord GOD: It is not for your sake, O house of Israel, that I am about to act, but for the sake of my holy name, which you have profaned among the nations to which you came. 23And I will vindicate the holiness of my great name, which has been profaned among the nations, and which you have profaned among them. And the nations will know that I am the LORD, declares the Lord GOD, when through you I vindicate my holiness before their eyes. 24I will take you from the nations and gather you from all the countries and bring you into your own land. 25I will sprinkle clean water on you, and you shall be clean from all your uncleannesses, and from all your idols I will cleanse you. 26And I will give you a new heart, and a new spirit I will put within you. And I will remove the heart of stone from your flesh and give you a heart of flesh. ▤

God’s name had been disgraced when Israel, his people, had been conquered and dispersed throughout the nations. Israel’s rebellion – the reason for its exile – had also very much contributed to the dishonoring of God. So God would take action to demonstrate his holiness, by re-gathering and cleansing his people (vv. 24-26; cf. Ezek 39:25, 27 ↓).

Ezek 39:25-27  Therefore thus says the Lord GOD: Now I will restore the fortunes of Jacob and have mercy on the whole house of Israel, and I will be jealous for my holy name. 26They shall forget their shame and all the treachery they have practiced against me, when they dwell securely in their land with none to make them afraid, 27when I have brought them back from the peoples and gathered them from their enemies’ lands, and through them have vindicated my holiness in the sight of many nations. ▤

Luke 1:46-49  And Mary said, “My soul magnifies the Lord, 47and my spirit rejoices in God my Savior, 48for he has looked on the humble estate of his servant. For behold, from now on all generations will call me blessed; 49for he who is mighty has done great things for me, and holy is his name. ▤

This may well be implying that God’s holiness was apparent in the great blessing he had bestowed upon his “humble… servant” (v. 48), Mary.

Ps 18:25-26  With the merciful you show yourself merciful; with the blameless man you show yourself blameless; 26with the purified you show yourself pure; and with the crooked you make yourself seem tortuous. ▤

- God’s way is holy:

Ps 77:13a  Your way, O God, is holy. ▤

Places where God dwells are also holy . . .

See also:

- Eph 2:21-22 ⇓

Places must be holy for God in his holiness to dwell in them. God is primarily spoken of as dwelling in: heaven; places containing the Ark of the Covenant (cf. comment on Ex 26:33 ↓); and his people (as reflected in the following subsection).

2Chr 30:27  Then the priests and the Levites arose and blessed the people, and their voice was heard, and their prayer came to his holy habitation in heaven. ▤

Isa 57:15  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: “I dwell in the high and holy place, and also with him who is of a contrite and lowly spirit, to revive the spirit of the lowly, and to revive the heart of the contrite. ▤

Zec 2:13  Be silent, all flesh, before the LORD, for he has roused himself from his holy dwelling. ▤

Ex 26:33  And you shall hang the veil from the clasps, and bring the ark of the testimony in there within the veil. And the veil shall separate for you the Holy Place from the Most Holy. ▤

The tabernacle, a tent-like structure, preceded the temple as the centre of worship of God. In the tabernacle and later in the temple was a section called “the Holy Place”, which had an inner section called “the Most Holy” or “the Most Holy Place”. In the latter was the Ark of the Covenant, which signified God’s very presence (cf. The Ark of the Covenant and God’s Presence). It was the reason why the places in which it was contained were deemed holy places. In fact, even places where the Ark had been were considered holy: “…the places to which the ark of the Lord has come are holy” (2Chr 8:11).

Ps 65:4  Blessed is the one you choose and bring near, to dwell in your courts! We shall be satisfied with the goodness of your house, the holiness of your temple! ▤

Joel 3:17  So you shall know that I am the LORD your God, who dwells in Zion, my holy mountain. And Jerusalem shall be holy, and strangers shall never again pass through it. ▤

Just as the temple was holy because it contained the Ark of the Covenant which signified God’s presence, in turn Jerusalem was considered holy as within it was the temple and so God’s presence. Note that “Zion”, God’s “holy mountain”, originally denoted the mountain or hill in Jerusalem on which the temple was built. It was later used to refer to the whole of Jerusalem.

Rev 21:2-3  And I saw the holy city, new Jerusalem, coming down out of heaven from God, prepared as a bride adorned for her husband. 3And I heard a loud voice from the throne saying, “Behold, the dwelling placee of God is with man. He will dwell with them, and they will be his people,f and God himself will be with them as their God.g ▤

e Or tabernacle

f Some manuscripts peoples

g Some manuscripts omit as their God

The holy city known as the new Jerusalem (v. 2) is where God will dwell, with his people (v. 3) throughout eternity.

Ex 3:2-6  And the angel of the LORD appeared to him in a flame of fire out of the midst of a bush. He looked, and behold, the bush was burning, yet it was not consumed. 3And Moses said, “I will turn aside to see this great sight, why the bush is not burned.” 4When the LORD saw that he turned aside to see, God called to him out of the bush, “Moses, Moses!” And he said, “Here I am.” 5Then he said, “Do not come near; take your sandals off your feet, for the place on which you are standing is holy ground.” 6And he said, “I am the God of your father, the God of Abraham, the God of Isaac, and the God of Jacob.” And Moses hid his face, for he was afraid to look at God. ▤

God’s presence in the burning bush meant that the ground before it was holy.

. . . and God only dwells with those who are holy

See also:

- Because God is holy, his people must be holy – which included avoiding uncleanness

- Uncleanness would defile God’s dwelling place amidst his people – and so required isolation and cleansing

- God turns away from those who persist in sin . . .

- . . . God rejects them and thrusts them from his presence

- The godly, blameless and pure are accepted by God and Jesus Christ

Ezek 37:27-28  My dwelling place shall be with them, and I will be their God, and they shall be my people. 28Then the nations will know that I am the LORD who sanctifies Israel, when my sanctuary is in their midst forevermore. ▤

The term “sanctify” basically means to make holy. This passage and Ephesians 2:21-22 below demonstrate that God dwells with those who are holy and it can be inferred from these passages that he only dwells with those who are holy.

Eph 2:21-22  … in whom the whole structure, being joined together, grows into a holy temple in the Lord. 22In him you also are being built together into a dwelling place for God byh the Spirit. ▤

h Or in

Here the church, God’s people, is described as “a holy temple” (v. 21) – “a dwelling place for God” (v. 22).

Ps 15:1-2  O LORD, who shall sojourn in your tent? Who shall dwell on your holy hill? 2He who walks blamelessly and does what is right and speaks truth in his heart; … ▤

Verse 2 effectively describes one who is holy (cf. Ps 24:4 ↓; Heb 10:22 ↓). As God only dwells with those who are holy, only those who are holy can dwell with or approach him (cf. Ps 24:3-4 ↓; Heb 10:19-22 ↓) – or see him (cf. Heb 12:14 ↓; Matt 5:8 ↓).

Ps 24:3-4  Who shall ascend the hill of the LORD? And who shall stand in his holy place? 4He who has clean hands and a pure heart, who does not lift up his soul to what is false and does not swear deceitfully. ▤

Heb 10:19-22  Therefore, brothers,i since we have confidence to enter the holy places by the blood of Jesus, 20by the new and living way that he opened for us through the curtain, that is, through his flesh, 21and since we have a great priest over the house of God, 22let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

i Or brothers and sisters

Heb 12:14  Strive for peace with everyone, and for the holiness without which no one will see the Lord. ▤

Note that here “Lord” may be referring to God rather than to Jesus Christ. The implication here and in Matthew 5:8 immediately below is that only those who are holy will see God (and Jesus Christ) and dwell with him in the afterlife.

Matt 5:8  Blessed are the pure in heart, for they shall see God. ▤

- The Israelite soldiers’ camps had to be kept holy so that God would not turn away from them:

Deut 23:14  Because the LORD your God walks in the midst of your camp, to deliver you and to give up your enemies before you, therefore your camp must be holy, so that he may not see anything indecent among you and turn away from you. ▤

Things of God are likewise holy

See also:

- The Holy Spirit is the Spirit of God . . .

- God’s word is holy, righteous and good

- Being God’s, the church is holy

All things belong to God, but not all things are holy. However, things that are his in a more exclusive or dedicated sense are holy.

Luke 1:49  … for he who is mighty has done great things for me, and holy is his name. ▤

Isa 52:10  The LORD has bared his holy arm before the eyes of all the nations, and all the ends of the earth shall see the salvation of our God. ▤

God’s “holy arm” denotes his “holy power” (GNT, NCV, NLT).

Ps 5:7  But I, through the abundance of your steadfast love, will enter your house. I will bow down toward your holy temple in the fear of you. ▤

As shown earlier, heaven (cf. Ps 20:6 ↓) and God’s temple are holy due to his presence. They are holy also because they belong to him.

Ps 20:6  Now I know that the LORD saves his anointed; he will answer him from his holy heaven with the saving might of his right hand. ▤

Ps 47:8  God reigns over the nations; God sits on his holy throne. ▤

Ps 77:13  Your way, O God, is holy. What god is great like our God? ▤

Jer 23:9  Concerning the prophets: My heart is broken within me; all my bones shake; I am like a drunken man, like a man overcome by wine, because of the LORD and because of his holy words. ▤

Note that Jeremiah is speaking of being overcome by the LORD and his holy words against the false prophets.

Dan 9:16  O Lord, according to all your righteous acts, let your anger and your wrath turn away from your city Jerusalem, your holy hill, because for our sins, and for the iniquities of our fathers, Jerusalem and your people have become a byword among all who are around us. ▤

Deut 7:6  For you are a people holy to the LORD your God. The LORD your God has chosen you to be a people for his treasured possession, out of all the peoples who are on the face of the earth. ▤

The people of God – “his treasured possession” – are holy.

Lev 6:25  Speak to Aaron and his sons, saying, This is the law of the sin offering. In the place where the burnt offering is killed shall the sin offering be killed before the LORD; it is most holy. ▤

Lev 27:9, 14-15, 28  If the vowj is an animal that may be offered as an offering to the LORD, all of it that he gives to the LORD is holy. ▤  … 14“When a man dedicates his house as a holy gift to the LORD, the priest shall value it as either good or bad; as the priest values it, so it shall stand. 15And if the donor wishes to redeem his house, he shall add a fifth to the valuation price, and it shall be his. ▤  … 28“But no devoted thing that a man devotes to the LORD, of anything that he has, whether man or beast, or of his inherited field, shall be sold or redeemed; every devoted thing is most holy to the LORD. ▤

j Hebrew it

Things given to God become holy. In the OT this included things dedicated to him – which could be redeemed or bought back (vv. 14b-15) – and particularly things devoted to him (cf. text note) – which could not be redeemed, being deemed “most holy to the LORD” (v. 28).

- God’s Holy Spirit:

Ps 51:11  Cast me not away from your presence, and take not your Holy Spirit from me. ▤

Note: God and his ways are perfect

See also:

- Ps 77:13 ⇑

Matt 5:48  You therefore must be perfect, as your heavenly Father is perfect. ▤

In Leviticus 19:2b God says: “You shall be holy, for I the LORD your God am holy.” Jesus’ statement here is based on this, with “perfect” being used in place of “holy”.

Ps 18:30  This God—his way is perfect;k the word of the LORD proves true; he is a shield for all those who take refuge in him. ▤

k Or blameless

Rom 12:2  Do not be conformed to this world,l but be transformed by the renewal of your mind, that by testing you may discern what is the will of God, what is good and acceptable and perfect.m ▤

l Greek age

m Or what is the good and acceptable and perfect will of God

Deut 32:4  The Rock, his work is perfect, for all his ways are justice. A God of faithfulness and without iniquity, just and upright is he. ▤

God’s works being perfect reflect that his ways are perfect. The same applies to his law being perfect, as stated in Psalms 19:7a below.

Job 37:16  Do you know the balancingsn of the clouds, the wondrous works of him who is perfect in knowledge, … ▤

n Or hoverings

Ps 19:7  The law of the LORD is perfect,o reviving the soul; the testimony of the LORD is sure, making wise the simple; … ▤

o Or blameless

Similarly, James refers to “the perfect law” (James 1:25).

Isa 55:8-9  For my thoughts are not your thoughts, neither are your ways my ways, declares the LORD. 9For as the heavens are higher than the earth, so are my ways higher than your ways and my thoughts than your thoughts. ▤

In keeping with his ways being perfect, God’s ways are infinitely better than our ways.

- God has excellence:

2Pet 1:3  His divine power has granted to us all things that pertain to life and godliness, through the knowledge of him who called us top his own glory and excellence,q … ▤

p Or by

q Or virtue

Pray for persecuted Christians

Section B

Righteousness and Justice

Section Jumps

- God is righteous

- God is just

- God’s righteousness and justice are great – and everlasting

- God’s ways are right and just . . .

- . . . Examples of God’s righteous and just ways

- All God does is right and just . . .

- . . . God does no wrong

- God is truthful

- God does not show favoritism

- Note: God loves righteousness and justice

God is righteous

See also:

- Ps 89:14 ⇓; Isa 5:16 ⇓

Job 34:17  Shall one who hates justice govern? Will you condemn him who is righteous and mighty, … ▤

Ps 50:6  The heavens declare his righteousness, for God himself is judge! Selah ▤

The heavens are depicted as witnesses to God’s righteousness – possibly because they have been present during his righteous acts as judge.

Ps 97:6  The heavens proclaim his righteousness, and all the peoples see his glory. ▤

Ps 98:2  The LORD has made known his salvation; he has revealed his righteousness in the sight of the nations. ▤

Ps 116:5  Gracious is the LORD, and righteous; our God is merciful. ▤

Ps 119:137  Righteous are you, O LORD, and right are your rules. ▤

Jer 12:1a  Righteous are you, O LORD, when I complain to you; yet I would plead my case before you. ▤

John 17:25  O righteous Father, even though the world does not know you, I know you, and these know that you have sent me. ▤

Ps 25:8  Good and upright is the LORD; therefore he instructs sinners in the way. ▤

God is just

Ezra 9:15a  O LORD, the God of Israel, you are just, for we are left a remnant that has escaped, as it is today. ▤

Isa 30:18b  For the LORD is a God of justice; blessed are all those who wait for him. ▤

Ps 9:7  But the LORD sits enthroned forever; he has established his throne for justice, … ▤

Prov 29:26  Many seek the face of a ruler, but it is from the LORD that a man gets justice. ▤

Justice ultimately comes from God, who therefore should be the focus of one’s petitions for justice.

Ps 89:14  Righteousness and justice are the foundation of your throne; steadfast love and faithfulness go before you. ▤

Isa 5:16  But the LORD of hosts is exaltedr in justice, and the Holy God shows himself holy in righteousness. ▤

r Hebrew high

Isa 28:5-6  In that day the LORD of hosts will be a crown of glory,s and a diadem of beauty, to the remnant of his people, 6and a spirit of justice to him who sits in judgment, and strength to those who turn back the battle at the gate. ▤

s The Hebrew words for glory and hosts sound alike

The first clause in v. 6 speaks of God leading judges to make decisions justly (cf. GNT, NCV, NIrV, NLT).

Isa 51:4  Give attention to me, my people, and give ear to me, my nation; for a lawt will go out from me, and I will set my justice for a light to the peoples. ▤

t Or for teaching; also verse 7

The last clause suggests that God’s justice will become a “guiding light” (NIrV®) to the nations, possibly in part due to the prevalence of God’s aforementioned law. Additionally, God’s salvation (cf. v. 5) may be in view as securing the nations’ welfare, turning the darkness of their circumstances to light.

Heb 6:10  For God is not unjust so as to overlook your work and the love that you have shown for his name in serving the saints, as you still do. ▤

Gen 18:25  Far be it from you to do such a thing, to put the righteous to death with the wicked, so that the righteous fare as the wicked! Far be that from you! Shall not the Judge of all the earth do what is just? ▤

Here Abraham points out that injustice is outside of the sphere of God’s actions.

- God guards the paths of justice:

Prov 2:7b-8  … he is a shield to those who walk in integrity, 8guarding the paths of justice and watching over the way of his saints. ▤

God’s righteousness and justice are great – and everlasting

Ps 36:6  Your righteousness is like the mountains of God; your judgments are like the great deep; man and beast you save, O LORD. ▤

The greatness of God’s righteousness is paralleled with the greatness of the awesome mountains that he has created.

Job 4:17  Can mortal man be in the right beforeu God? Can a man be pure before his Maker? ▤

u Or more than; twice in this verse

Particularly if the rendering in the text note is taken (cf. NIV), this indicates that God’s righteousness surpasses that of all others.

Job 37:23  The Almighty—we cannot find him; he is great in power; justice and abundant righteousness he will not violate. ▤

This indicates that God’s righteousness – and justice (cf. NKJV, NRSV) – is abundant.

Ps 48:10  As your name, O God, so your praise reaches to the ends of the earth. Your right hand is filled with righteousness. ▤

Ps 71:19a  Your righteousness, O God, reaches the high heavens. ▤

Ps 111:3  Full of splendor and majesty is his work, and his righteousness endures forever. ▤

Ps 119:142  Your righteousness is righteous forever, and your law is true. ▤

Isa 51:6, 8  Lift up your eyes to the heavens, and look at the earth beneath; for the heavens vanish like smoke, the earth will wear out like a garment, and they who dwell in it will die in like manner;v but my salvation will be forever, and my righteousness will never be dismayed. ▤  … 8For the moth will eat them up like a garment, and the worm will eat them like wool; but my righteousness will be forever, and my salvation to all generations. ▤

v Or will die like gnats

God’s righteousness is associated with his salvation, for in bringing salvation God is doing what is right (cf. NCV).

Zeph 3:5  The LORD within her is righteous; he does no injustice; every morning he shows forth his justice; each dawn he does not fail; but the unjust knows no shame. ▤

God’s ways are right and just . . .

See also:

- God’s saving of his people shows God’s holiness and righteousness . . .

Hos 14:9  Whoever is wise, let him understand these things; whoever is discerning, let him know them; for the ways of the LORD are right, and the upright walk in them, but transgressors stumble in them. ▤

Rev 15:3  And they sing the song of Moses, the servantw of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!x ▤

w Greek bondservant

x Some manuscripts the ages

Ps 99:4b  You have established equity; you have executed justice and righteousness in Jacob. ▤

Ps 85:10-13  Steadfast love and faithfulness meet; righteousness and peace kiss each other. 11Faithfulness springs up from the ground, and righteousness looks down from the sky. 12Yes, the LORD will give what is good, and our land will yield its increase. 13Righteousness will go before him and make his footsteps a way. ▤

This attests to God’s righteousness – along with his love and faithfulness – in his dealings with his people.

Ps 103:6  The LORD works righteousness and justice for all who are oppressed. ▤

Ps 111:7-8  The works of his hands are faithful and just; all his precepts are trustworthy; 8they are established forever and ever, to be performed with faithfulness and uprightness. ▤

At the start of v. 8, “they” may refer to God’s works (v. 7a) – the things he does – or alternatively his precepts (v. 7b).

Jer 9:24  … but let him who boasts boast in this, that he understands and knows me, that I am the LORD who practices steadfast love, justice, and righteousness in the earth. For in these things I delight, declares the LORD. ▤

. . . Examples of God’s righteous and just ways

See also:

- Ps 85:12 ⇑

Neh 9:8b  And you have kept your promise, for you are righteous. ▤

Ps 129:4  The LORD is righteous; he has cut the cords of the wicked. ▤

Isa 28:17  And I will make justice the line, and righteousness the plumb line; and hail will sweep away the refuge of lies, and waters will overwhelm the shelter. ▤

God states that he will make justice and righteousness the standards by which he will judge the evil doers in view here.

Isa 51:5  My righteousness draws near, my salvation has gone out, and my arms will judge the peoples; the coastlands hope for me, and for my arm they wait. ▤

“My righteousness draws near,” means that God will soon show his righteousness by what he does – here in bringing salvation and judgment/justice.

Luke 18:7-8a  And will not God give justice to his elect, who cry to him day and night? Will he delay long over them? 8I tell you, he will give justice to them speedily. ▤

Rom 3:25  … [Jesus Christ] whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. This was to show God’s righteousness, because in his divine forbearance he had passed over former sins. ▤

In the NT “propitiation” means to turn away or appease the wrath of God against sinners in their guilt. The second sentence means that God’s justice requires that sins be dealt with – with the implication that sins committed under the old covenant were not satisfactorily dealt with, and could not remain as such. God dealt with them through Jesus Christ, thus showing his righteousness.

1Jn 1:9  If we confess our sins, he is faithful and just to forgive us our sins and to cleanse us from all unrighteousness. ▤

2Chr 12:5-6  Then Shemaiah the prophet came to Rehoboam and to the princes of Judah, who had gathered at Jerusalem because of Shishak, and said to them, “Thus says the LORD, ‘You abandoned me, so I have abandoned you to the hand of Shishak.’” 6Then the princes of Israel and the king humbled themselves and said, “The LORD is righteous.” ▤

God is shown to be just even in his punishment of people (cf. Neh 9:33 ⇓).

All God does is right and just . . .

See also:

- Deut 32:4b ⇓

Deut 32:4a  “The Rock, his work is perfect, for all his ways are justice. ▤

Ps 145:17  The LORD is righteous in all his ways and kind in all his works. ▤

Dan 4:37  Now I, Nebuchadnezzar, praise and extol and honor the King of heaven, for all his works are right and his ways are just; and those who walk in pride he is able to humble. ▤

Dan 9:14, 16  Therefore the LORD has kept ready the calamity and has brought it upon us, for the LORD our God is righteous in all the works that he has done, and we have not obeyed his voice. ▤  … 16“O Lord, according to all your righteous acts, let your anger and your wrath turn away from your city Jerusalem, your holy hill, because for our sins, and for the iniquities of our fathers, Jerusalem and your people have become a byword among all who are around us. ▤

In v. 16a, “all your righteous acts” (cf. 1Sam 12:7 ↓) does not necessarily mean that all of God’s acts are righteous, but particularly in light of v. 14 saying, “God is righteous in everything he does”, it does suggest this.

Neh 9:33  Yet you have been righteous in all that has come upon us, for you have dealt faithfully and we have acted wickedly. ▤

In all that God had caused to happen to the Israelites, he had been just (cf. CEV, NLT).

1Sam 12:7  Now therefore stand still that I may plead with you before the LORD concerning all the righteous deeds of the LORD that he performed for you and for your fathers. ▤

. . . God does no wrong

See also:

- There is nothing bad in God – and he cannot tolerate evil

Deut 32:4b  A God of faithfulness and without iniquity, just and upright is he. ▤

Zeph 3:5a  The LORD within her is righteous; he does no injustice … ▤

Job 8:3  Does God pervert justice? Or does the Almighty pervert the right? ▤

This implies that God definitely does not do such things.

Job 34:10, 12  Therefore, hear me, you men of understanding: far be it from God that he should do wickedness, and from the Almighty that he should do wrong. ▤  … 12Of a truth, God will not do wickedly, and the Almighty will not pervert justice. ▤

2Chr 19:7  Now then, let the fear of the LORD be upon you. Be careful what you do, for there is no injustice with the LORD our God, or partiality or taking bribes. ▤

God “will have no part in” (NASB) nor “tolerate” (NLT, GNT) such things as “injustice… or partiality or… bribes”.

- It is impossible for God to do wrong:

Heb 6:18  … so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. ▤

This illustrates that it is impossible for God to do wrong, for him to do anything incompatible with his holiness.

God is truthful

See also:

- Heb 6:18 ⇑

- God does not lie nor change his mind – he keeps his promises

- God’s word is true . . .

Isa 45:19, 23  I did not speak in secret, in a land of darkness; I did not say to the offspring of Jacob, ‘Seek me in vain.’y I the LORD speak the truth; I declare what is right. ▤  … 23By myself I have sworn; from my mouth has gone out in righteousness a word that shall not return: ‘To me every knee shall bow, every tongue shall swear allegiance.’z ▤

y Hebrew in emptiness

z Septuagint every tongue shall confess to God

1Ki 17:24  And the woman said to Elijah, “Now I know that you are a man of God, and that the word of the LORD in your mouth is truth.” ▤

Ps 43:3  Send out your light and your truth; let them lead me; let them bring me to your holy hill and to your dwelling! ▤

The use here of “truth” quite possibly alludes to God’s promises to his people and his faithfulness to his promises.

Isa 65:16  So that he who blesses himself in the land shall bless himself by the God of truth, and he who takes an oath in the land shall swear by the God of truth; because the former troubles are forgotten and are hidden from my eyes. ▤

As “the God of truth” God will fulfill his promises and will carry out what he has stated he will do. This verse appears to imply that when all this has come to fruition, God’s truthfulness in fulfilling his word will be reflected by people who invoke a blessing or take an oath doing so by “the God of truth”, in order to emphasize the truthfulness of what they have said. (cf. BBC)

John 3:33  Whoever receives his testimony sets his seal to this, that God is true. ▤

In saying that God is “true” (cf. 7:28) Jesus could well be implying that God is truthful (cf. CEV, GNT, NIV). Alternatively, he may be meaning that God is real – the true God – and/or that God is faithful. Note that Jesus refers here to his testimony of what he had seen and heard from God (cf. vv. 31-32).

Rom 3:4  By no means! Let God be true though every one were a liar, as it is written, “That you may be justified in your words, and prevail when you are judged.” ▤

God will remain true and faithful (cf. v. 3) even if or when every person is false. The contrast with men being liars implies that God is always truthful. Paul may be using the subsequent quotation to show that God is justified in what he says and does (in particular in his judgments) or possibly that he is faithful to his word, carrying out threatened judgment for sin.

God does not show favoritism

See also:

- God does not show favoritism in his judgment

Deut 10:17  For the LORD your God is God of gods and Lord of lords, the great, the mighty, and the awesome God, who is not partial and takes no bribe. ▤

Acts 10:34-35  So Peter opened his mouth and said: “Truly I understand that God shows no partiality, 35but in every nation anyone who fears him and does what is right is acceptable to him. ▤

Rom 2:11  For God shows no partiality. ▤

Gal 2:6  And from those who seemed to be influential (what they were makes no difference to me; God shows no partiality)—those, I say, who seemed influential added nothing to me. ▤

Eph 6:9  Masters, do the same to them, and stop your threatening, knowing that he who is both their Mastera and yours is in heaven, and that there is no partiality with him. ▤

a Greek Lord

Job 34:17b-19  Will you condemn him who is righteous and mighty, 18who says to a king, ‘Worthless one,’ and to nobles, ‘Wicked man,’ 19who shows no partiality to princes, nor regards the rich more than the poor, for they are all the work of his hands? ▤

Note: God loves righteousness and justice

Ps 33:5  He loves righteousness and justice; the earth is full of the steadfast love of the LORD. ▤

Ps 37:28  For the LORD loves justice; he will not forsake his saints. They are preserved forever, but the children of the wicked shall be cut off. ▤

Ps 11:7  For the LORD is righteous; he loves righteous deeds; the upright shall behold his face. ▤

Ps 99:4a  The King in his might loves justice.b ▤

b Or The might of the King loves justice

Isa 61:8  For I the LORD love justice; I hate robbery and wrong;c I will faithfully give them their recompense, and I will make an everlasting covenant with them. ▤

c Or robbery with a burnt offering

Jer 9:24  … but let him who boasts boast in this, that he understands and knows me, that I am the LORD who practices steadfast love, justice, and righteousness in the earth. For in these things I delight, declares the LORD. ▤

Prov 11:1  A false balance is an abomination to the LORD, but a just weight is his delight. ▤

- God is displeased when there is no justice:

Isa 59:14-15  Justice is turned back, and righteousness stands far away; for truth has stumbled in the public squares, and uprightness cannot enter. 15Truth is lacking, and he who departs from evil makes himself a prey. The LORD saw it, and it displeased himd that there was no justice. ▤

d Hebrew and it was evil in his eyes

Pray for persecuted Christians

Section C

Faithfulness

Section Jumps

- God is faithful

- God’s faithfulness is great

- God’s faithfulness lasts forever

- God never forsakes

- God does not lie nor change his mind – he keeps his promises

See also:

- God Is Faithful to His People

God is faithful

Deut 7:9  Know therefore that the LORD your God is God, the faithful God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, to a thousand generations, … ▤

2Cor 1:18  As surely as God is faithful, our word to you has not been Yes and No. ▤

Heb 10:23  Let us hold fast the confession of our hope without wavering, for he who promised is faithful. ▤

1Pet 4:19  Therefore let those who suffer according to God’s will entrust their souls to a faithful Creator while doing good. ▤

Ps 40:10  I have not hidden your deliverance within my heart; I have spoken of your faithfulness and your salvation; I have not concealed your steadfast love and your faithfulness from the great congregation. ▤

Ps 89:8, 14  O LORD God of hosts, who is mighty as you are, O LORD, with your faithfulness all around you? ▤  … 14Righteousness and justice are the foundation of your throne; steadfast love and faithfulness go before you. ▤

Ps 89:24  My faithfulness and my steadfast love shall be with him, and in my name shall his horn be exalted. ▤

Ps 111:7-8  The works of his hands are faithful and just; all his precepts are trustworthy; 8they are established forever and ever, to be performed with faithfulness and uprightness. ▤

Verse 7a means that God is “faithful and right in everything he does” (NIrV®; cf. CEV, GNT, NCV, NLT). As noted earlier, “they” (v. 8) may refer to God’s works (v. 7a) – i.e. the things he had done in saving and caring for Israel – or to his precepts (v. 7b).

Isa 25:1  O LORD, you are my God; I will exalt you; I will praise your name, for you have done wonderful things, plans formed of old, faithful and sure. ▤

- God is true:

Rev 6:10  They cried out with a loud voice, “O Sovereign Lord, holy and true, how long before you will judge and avenge our blood on those who dwell on the earth?” ▤

As noted earlier regarding John 3:33, the description of God as being “true” could have in view one or more of the following: God is faithful; God is truthful (cf. CEV, GNT); and/or God is real, the true God.

God’s faithfulness is great

See also:

- Ps 89:8 ⇑

Ps 36:5  Your steadfast love, O LORD, extends to the heavens, your faithfulness to the clouds. ▤

Ps 86:15  But you, O Lord, are a God merciful and gracious, slow to anger and abounding in steadfast love and faithfulness. ▤

Lam 3:22-23  The steadfast love of the LORD never ceases;e his mercies never come to an end; 23they are new every morning; great is your faithfulness. ▤

e Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

Gen 32:10  I am not worthy of the least of all the deeds of steadfast love and all the faithfulness that you have shown to your servant, for with only my staff I crossed this Jordan, and now I have become two camps. ▤

Ps 25:10  All the paths of the LORD are steadfast love and faithfulness, for those who keep his covenant and his testimonies. ▤

The great extent of his faithfulness is reflected in the fact that God is faithful in all he does (cf. Ps 3:4 ↓; Ps 111:7 ⇑).

Ps 33:4  For the word of the LORD is upright, and all his work is done in faithfulness. ▤

God’s faithfulness lasts forever

See also:

- God faithfully maintains his covenants with his people forever

Ps 100:5  For the LORD is good; his steadfast love endures forever, and his faithfulness to all generations. ▤

Ps 117:2  For great is his steadfast love toward us, and the faithfulness of the LORD endures forever. Praise the LORD! ▤

Ps 146:6  … who made heaven and earth, the sea, and all that is in them, who keeps faith forever; … ▤

Ps 119:90  Your faithfulness endures to all generations; you have established the earth, and it stands fast. ▤

Ps 89:2  For I said, “Steadfast love will be built up forever; in the heavens you will establish your faithfulness.” ▤

This appears to be implying that God’s faithfulness is “as enduring as the heavens” (NLT; cf. CEV, GNT, NCV) – i.e. that it is “unchangeable and perpetual” (AMP).

Ps 89:30-33  If his children forsake my law and do not walk according to my rules,f 31if they violate my statutes and do not keep my commandments, 32then I will punish their transgression with the rod and their iniquity with stripes, 33but I will not remove from him my steadfast love or be false to my faithfulness. ▤

f Or my just decrees

Jer 31:3  … the LORD appeared to himg from far away. I have loved you with an everlasting love; therefore I have continued my faithfulness to you. ▤

g Septuagint; Hebrew me

God never forsakes

Josh 1:5  No man shall be able to stand before you all the days of your life. Just as I was with Moses, so I will be with you. I will not leave you or forsake you. ▤

Ps 9:10  And those who know your name put their trust in you, for you, O LORD, have not forsaken those who seek you. ▤

Ps 37:28  For the LORD loves justice; he will not forsake his saints. They are preserved forever, but the children of the wicked shall be cut off. ▤

Ps 94:14  For the LORD will not forsake his people; he will not abandon his heritage; … ▤

Isa 42:16  And I will lead the blind in a way that they do not know, in paths that they have not known I will guide them. I will turn the darkness before them into light, the rough places into level ground. These are the things I do, and I do not forsake them. ▤

Jer 51:5  For Israel and Judah have not been forsaken by their God, the LORD of hosts, but the land of the Chaldeansh is full of guilt against the Holy One of Israel. ▤

h Hebrew their land

1Chr 28:20  Then David said to Solomon his son, “Be strong and courageous and do it. Do not be afraid and do not be dismayed, for the LORD God, even my God, is with you. He will not leave you or forsake you, until all the work for the service of the house of the LORD is finished. ▤

David promised Solomon that God would not fail or forsake him throughout all the work in building the temple.

- God does not fail his people:

Zeph 3:5  The LORD within her is righteous; he does no injustice; every morning he shows forth his justice; each dawn he does not fail; but the unjust knows no shame. ▤

The reference appears to be in particular to God not failing to bring forth his justice.

God does not lie nor change his mind – he keeps his promises

See also:

- God is truthful

- God does not change his purposes and plans . . .

- . . . though God may have reason to alter something he did – or relent from something he proposed

- So, God was faithful to his covenants and promises with Abraham and Israel

- God fulfills his promises through Jesus Christ . . .

- God faithfully keeps his promises to his people

Num 23:19  God is not man, that he should lie, or a son of man, that he should change his mind. Has he said, and will he not do it? Or has he spoken, and will he not fulfill it? ▤

1Sam 15:29  And also the Glory of Israel will not lie or have regret, for he is not a man, that he should have regret. ▤

Titus 1:2  … in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages begani … ▤

i Greek before times eternal

Although not specifically stated, this and 2 Samuel 7:28 immediately below imply that God, “who never lies”, will keep the promises referred to.

2Sam 7:28  And now, O Lord GOD, you are God, and your words are true, and you have promised this good thing to your servant. ▤

Ps 89:35  Once for all I have sworn by my holiness; I will not lie to David. ▤

Ps 145:13  Your kingdom is an everlasting kingdom, and your dominion endures throughout all generations. [The LORD is faithful in all his words and kind in all his works.]j ▤

j These two lines are supplied by one Hebrew manuscript, Septuagint, Syriac (compare Dead Sea Scroll)

Isa 31:2  And yet he is wise and brings disaster; he does not call back his words, but will arise against the house of the evildoers and against the helpers of those who work iniquity. ▤

As well as keeping promises regarding blessings, God does not change his mind and take back his words regarding promised judgments (cf. Jer 4:28 ↓).

Jer 4:28  “For this the earth shall mourn, and the heavens above be dark; for I have spoken; I have purposed; I have not relented, nor will I turn back.” ▤

Heb 6:17-18  So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, 18so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. ▤

God’s promise and oath (v. 17) are “two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie”.

Heb 10:23  Let us hold fast the confession of our hope without wavering, for he who promised is faithful. ▤

- The Lord is not slow to keep his promises:

2Pet 3:8-9  But do not overlook this one fact, beloved, that with the Lord one day is as a thousand years, and a thousand years as one day. 9The Lord is not slow to fulfill his promise as some count slowness, but is patient toward you,k not wishing that any should perish, but that all should reach repentance. ▤

k Some manuscripts on your account

Pray for persecuted Christians

Section D

Anger

Section Jumps

- God’s anger and its consequences are awesome . . .

- . . . This has been and will be evident upon all nations and the whole earth

- God’s anger cannot be quenched

- God’s anger cannot be withstood

- God is slow to anger and often holds it back

- God does not stay angry

- God’s anger arises in response to sin and disobedience

- God’s anger arises in response to people forsaking him

- Other things that arouse God’s anger

Although we usually view anger in a negative light, this is not how the Bible depicts God’s anger, or wrath. God’s anger is always justified and righteous, consistent with his holiness. Moreover, it arises in response to that which is contrary to his holiness. Unlike human anger, God’s anger is never uncontrolled, wayward or spasmodic – and is tempered by his mercy, notably where his own people are concerned.

God’s anger and its consequences are awesome . . .

Ps 18:7-8, 15  Then the earth reeled and rocked; the foundations also of the mountains trembled and quaked, because he was angry. 8Smoke went up from his nostrils,l and devouring fire from his mouth; glowing coals flamed forth from him. ▤  … 15Then the channels of the sea were seen, and the foundations of the world were laid bare at your rebuke, O LORD, at the blast of the breath of your nostrils. ▤

l Or in his wrath

Verse 8 poetically portrays God’s readiness to potently express his anger (cf. text note), consuming his enemies. Verse 15 may have in view God’s devastation of the Egyptian army at the Red Sea.

Ps 90:7, 11  For we are brought to an end by your anger; by your wrath we are dismayed. ▤  … 11Who considers the power of your anger, and your wrath according to the fear of you? ▤

Isa 5:25  Therefore the anger of the LORD was kindled against his people, and he stretched out his hand against them and struck them, and the mountains quaked; and their corpses were as refuse in the midst of the streets. For all this his anger has not turned away, and his hand is stretched out still. ▤

The LORD’s anger burned against his people because they had rejected his law and spurned his word (cf. v. 24).

Isa 9:19  Through the wrath of the LORD of hosts the land is scorched, and the people are like fuel for the fire; no one spares another. ▤

Jer 21:5-6  I myself will fight against you with outstretched hand and strong arm, in anger and in fury and in great wrath. 6And I will strike down the inhabitants of this city, both man and beast. They shall die of a great pestilence. ▤

Jer 33:4-5  For thus says the LORD, the God of Israel, concerning the houses of this city and the houses of the kings of Judah that were torn down to make a defense against the siege mounds and against the sword: 5They are coming in to fight against the Chaldeans and to fill themm with the dead bodies of men whom I shall strike down in my anger and my wrath, for I have hidden my face from this city because of all their evil. ▤

m That is, the torn-down houses

The Hebrew in parts is not clear, but it is clear that there would be numerous dead bodies of men struck down due to God’s anger and wrath.

Jer 25:38  Like a lion he has left his lair, for their land has become a waste because of the sword of the oppressor, and because of his fierce anger. ▤

Jer 50:25-26  The LORD has opened his armory and brought out the weapons of his wrath, for the Lord GOD of hosts has a work to do in the land of the Chaldeans. 26Come against her from every quarter; open her granaries; pile her up like heaps of grain, and devote her to destruction; let nothing be left of her. ▤

Lam 2:1-4  How the Lord in his anger has set the daughter of Zion under a cloud! He has cast down from heaven to earth the splendor of Israel; he has not remembered his footstool in the day of his anger. 2The Lord has swallowed up without mercy all the habitations of Jacob; in his wrath he has broken down the strongholds of the daughter of Judah; he has brought down to the ground in dishonor the kingdom and its rulers. 3He has cut down in fierce anger all the might of Israel; he has withdrawn from them his right hand in the face of the enemy; he has burned like a flaming fire in Jacob, consuming all around. 4He has bent his bow like an enemy, with his right hand set like a foe; and he has killed all who were delightful in our eyes in the tent of the daughter of Zion; he has poured out his fury like fire. ▤

Ezek 13:13  Therefore thus says the Lord GOD: I will make a stormy wind break out in my wrath, and there shall be a deluge of rain in my anger, and great hailstones in wrath to make a full end. ▤

Rev 14:9-10  And another angel, a third, followed them, saying with a loud voice, “If anyone worships the beast and its image and receives a mark on his forehead or on his hand, 10he also will drink the wine of God’s wrath, poured full strength into the cup of his anger, and he will be tormented with fire and sulfur in the presence of the holy angels and in the presence of the Lamb. ▤

. . . This has been and will be evident upon all nations and the whole earth

See also:

- . . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked

More so than the surrounding subsections, metaphorical or figurative language features prominently in this subsection. There are also a number of references that are generally understood to be eschatological (e.g. Isa 34:2-3; 63:3, 6; 66:15-16; Zeph 3:8; Rev 14:17-20).

Deut 32:22  For a fire is kindled by my anger, and it burns to the depths of Sheol, devours the earth and its increase, and sets on fire the foundations of the mountains. ▤

Isa 13:9, 13  Behold, the day of the LORD comes, cruel, with wrath and fierce anger, to make the land a desolation and to destroy its sinners from it. ▤  … 13Therefore I will make the heavens tremble, and the earth will be shaken out of its place, at the wrath of the LORD of hosts in the day of his fierce anger. ▤

Isa 30:27-28, 30  Behold, the name of the LORD comes from afar, burning with his anger, and in thick rising smoke;n his lips are full of fury, and his tongue is like a devouring fire; 28his breath is like an overflowing stream that reaches up to the neck; to sift the nations with the sieve of destruction, and to place on the jaws of the peoples a bridle that leads astray. ▤  … 30And the LORD will cause his majestic voice to be heard and the descending blow of his arm to be seen, in furious anger and a flame of devouring fire, with a cloudburst and storm and hailstones. ▤

n Hebrew in weight of uplifted clouds

The final illustration in v. 28 implies that God leads the nations “off to their destruction” (NLT, cf. CEV).

Isa 34:2-3  For the LORD is enraged against all the nations, and furious against all their host; he has devoted them to destruction,o has given them over for slaughter. 3Their slain shall be cast out, and the stench of their corpses shall rise; the mountains shall flow with their blood. ▤

o That is, set apart (devoted) as an offering to the Lord (for destruction); also verse 5

Isa 63:3, 6  “I have trodden the winepress alone, and from the peoples no one was with me; I trod them in my anger and trampled them in my wrath; their lifebloodp spattered on my garments, and stained all my apparel. ▤  … 6I trampled down the peoples in my anger; I made them drunk in my wrath, and I poured out their lifeblood on the earth.” ▤

p Or their juice; also verse 6

Isa 66:15-16  For behold, the LORD will come in fire, and his chariots like the whirlwind, to render his anger in fury, and his rebuke with flames of fire. 16For by fire will the LORD enter into judgment, and by his sword, with all flesh; and those slain by the LORD shall be many. ▤

Jer 4:23-26  I looked on the earth, and behold, it was without form and void; and to the heavens, and they had no light. 24I looked on the mountains, and behold, they were quaking, and all the hills moved to and fro. 25I looked, and behold, there was no man, and all the birds of the air had fled. 26I looked, and behold, the fruitful land was a desert, and all its cities were laid in ruins before the LORD, before his fierce anger. ▤

Jer 25:15-16  Thus the LORD, the God of Israel, said to me: “Take from my hand this cup of the wine of wrath, and make all the nations to whom I send you drink it. 16They shall drink and stagger and be crazed because of the sword that I am sending among them.” ▤

Ezek 38:18-20  But on that day, the day that Gog shall come against the land of Israel, declares the Lord GOD, my wrath will be roused in my anger. 19For in my jealousy and in my blazing wrath I declare, On that day there shall be a great earthquake in the land of Israel. 20The fish of the sea and the birds of the heavens and the beasts of the field and all creeping things that creep on the ground, and all the people who are on the face of the earth, shall quake at my presence. And the mountains shall be thrown down, and the cliffs shall fall, and every wall shall tumble to the ground. ▤

The final statement – in view of the preceding one – may well be referring to the effect on the whole earth rather than just in Israel.

Hab 3:12  You marched through the earth in fury; you threshed the nations in anger. ▤

Zeph 3:8  “Therefore wait for me,” declares the LORD, “for the day when I rise up to seize the prey. For my decision is to gather nations, to assemble kingdoms, to pour out upon them my indignation, all my burning anger; for in the fire of my jealousy all the earth shall be consumed. ▤

Rev 14:17-20  Then another angel came out of the temple in heaven, and he too had a sharp sickle. 18And another angel came out from the altar, the angel who has authority over the fire, and he called with a loud voice to the one who had the sharp sickle, “Put in your sickle and gather the clusters from the vine of the earth, for its grapes are ripe.” 19So the angel swung his sickle across the earth and gathered the grape harvest of the earth and threw it into the great winepress of the wrath of God. 20And the winepress was trodden outside the city, and blood flowed from the winepress, as high as a horse’s bridle, for 1,600 stadia.q ▤

q About 184 miles; a stadion was about 607 feet or 185 meters

This is quite possibly speaking of the final judgment, although some suggest that end-time judgments preceding Jesus Christ’s return may be in view.

- God regularly feels indignation:

Ps 7:11  God is a righteous judge, and a God who feels indignation every day. ▤

God’s anger cannot be quenched

2Ki 22:17  Because they have forsaken me and have made offerings to other gods, that they might provoke me to anger with all the work of their hands, therefore my wrath will be kindled against this place, and it will not be quenched. ▤

Jer 7:20  Therefore thus says the Lord GOD: behold, my anger and my wrath will be poured out on this place, upon man and beast, upon the trees of the field and the fruit of the ground; it will burn and not be quenched. ▤

Jer 21:12  O house of David! Thus says the LORD: “‘Execute justice in the morning, and deliver from the hand of the oppressor him who has been robbed, lest my wrath go forth like fire, and burn with none to quench it, because of your evil deeds.’” ▤

Jer 17:4  You shall loosen your hand from your heritage that I gave to you, and I will make you serve your enemies in a land that you do not know, for in my anger a fire is kindled that shall burn forever. ▤

Note that “burn forever” may be hyperbole, indicating that God’s anger would burn against Judah until that generation had been destroyed.

God’s anger cannot be withstood

See also:

- . . . and irresistible [Characteristics of God’s Judicial Retribution]

Jer 10:10  But the LORD is the true God; he is the living God and the everlasting King. At his wrath the earth quakes, and the nations cannot endure his indignation. ▤

Nah 1:5-6  The mountains quake before him; the hills melt; the earth heaves before him, the world and all who dwell in it. 6Who can stand before his indignation? Who can endure the heat of his anger? His wrath is poured out like fire, and the rocks are broken into pieces by him. ▤

The final statement reinforces the implication of the preceding rhetorical questions, i.e. God’s anger cannot be withstood or endured.

Rev 6:15-17  Then the kings of the earth and the great ones and the generals and the rich and the powerful, and everyone, slaver and free, hid themselves in the caves and among the rocks of the mountains, 16calling to the mountains and rocks, “Fall on us and hide us from the face of him who is seated on the throne, and from the wrath of the Lamb, 17for the great day of their wrath has come, and who can stand?” ▤

r Or servant; Greek bondservant

Ps 76:7  But you, you are to be feared! Who can stand before you when once your anger is roused? ▤

Joel 2:11  The LORD utters his voice before his army, for his camp is exceedingly great; he who executes his word is powerful. For the day of the LORD is great and very awesome; who can endure it? ▤

This speaks of the day of God’s judgment, with the manifestation of his wrath.

Lam 2:22  You summoned as if to a festival day my terrors on every side, and on the day of the anger of the LORD no one escaped or survived; those whom I held and raised my enemy destroyed. ▤

- God’s anger does not relent until he fully accomplishes his purposes:

Jer 23:20  The anger of the LORD will not turn back until he has executed and accomplished the intents of his heart. In the latter days you will understand it clearly. ▤

God is slow to anger and often holds it back

Ex 34:6-7  The LORD passed before him and proclaimed, “The LORD, the LORD, a God merciful and gracious, slow to anger, and abounding in steadfast love and faithfulness, 7keeping steadfast love for thousands,s forgiving iniquity and transgression and sin, but who will by no means clear the guilty, visiting the iniquity of the fathers on the children and the children’s children, to the third and the fourth generation.” ▤

s Or to the thousandth generation

This description of God is often quoted in some form throughout the OT (cf. Num 14:18 ↓; Nah 1:3 ↓). The phrase “slow to anger” occurs nine times in the ESV. Note that v. 7b appears to mean that the ongoing effects of severe punishment would still be felt by future generations. Some commentators think that it also alludes to the sin itself filtering through to later generations, and so being accompanied by appropriate punishment – although this would not apply to any repentant children.

Num 14:18  ‘The LORD is slow to anger and abounding in steadfast love, forgiving iniquity and transgression, but he will by no means clear the guilty, visiting the iniquity of the fathers on the children, to the third and the fourth generation.’ ▤

Nah 1:3  The LORD is slow to anger and great in power, and the LORD will by no means clear the guilty. His way is in whirlwind and storm, and the clouds are the dust of his feet. ▤

Ps 78:38  Yet he, being compassionate, atoned for their iniquity and did not destroy them; he restrained his anger often and did not stir up all his wrath. ▤

The latter part of the verse suggests that, in accordance with restraining or holding back his anger, God is generally reluctant to express it to its full extent.

Isa 48:9  For my name’s sake I defer my anger, for the sake of my praise I restrain it for you, that I may not cut you off. ▤

Here “defer” may have the sense of “restrain” (NKJV, NRSV; cf. NLT).

Hos 11:8-9  How can I give you up, O Ephraim? How can I hand you over, O Israel? How can I make you like Admah? How can I treat you like Zeboiim? My heart recoils within me; my compassion grows warm and tender. 9I will not execute my burning anger; I will not again destroy Ephraim; for I am God and not a man, the Holy One in your midst, and I will not come in wrath.t ▤

t Or into the city

- God is always acting justly when he expresses his wrath:

Rom 3:5-6  But if our unrighteousness serves to show the righteousness of God, what shall we say? That God is unrighteous to inflict wrath on us? (I speak in a human way.) 6By no means! For then how could God judge the world? ▤

God does not stay angry

Ps 103:9-10  He will not always chide, nor will he keep his anger forever. 10He does not deal with us according to our sins, nor repay us according to our iniquities. ▤

Note that v. 10 suggests that God’s people do not suffer the full extent of God’s anger.

Ps 30:5  For his anger is but for a moment, and his favor is for a lifetime.u Weeping may tarry for the night, but joy comes with the morning. ▤

u Or and in his favor is life

Expressions of God’s anger are only temporary. In contrast to his continual, lifelong kindness (cf. Isa 54:8 ↓), they last only “a moment” (cf. Isa 54:8 ↓).

Ps 85:3  You withdrew all your wrath; you turned from your hot anger. ▤

Isa 12:1  Youv will say in that day: “I will give thanks to you, O LORD, for though you were angry with me, your anger turned away, that you might comfort me. ▤

v The Hebrew for you is singular in verse 1

Isa 26:20  Come, my people, enter your chambers, and shut your doors behind you; hide yourselves for a little while until the fury has passed by. ▤

The reference is to God’s fury.

Isa 54:8  In overflowing anger for a moment I hid my face from you, but with everlasting love I will have compassion on you,” says the LORD, your Redeemer. ▤

Isa 57:16  For I will not contend forever, nor will I always be angry; for the spirit would grow faint before me, and the breath of life that I made. ▤

Mic 7:18  Who is a God like you, pardoning iniquity and passing over transgression for the remnant of his inheritance? He does not retain his anger forever, because he delights in steadfast love. ▤

God’s anger arises in response to sin and disobedience

See also:

- God’s jealousy arises in response to his people’s sin

- God’s jealousy arises particularly in response to unfaithfulness

- Sin makes one subject to God’s wrath

- God’s wrath against sinners is manifested in punishment

1Ki 16:2  Since I exalted you out of the dust and made you leader over my people Israel, and you have walked in the way of Jeroboam and have made my people Israel to sin, provoking me to anger with their sins, … ▤

2Ki 17:11b, 17-18  And they did wicked things, provoking the LORD to anger, ▤  … 17And they burned their sons and their daughters as offeringsw and used divination and omens and sold themselves to do evil in the sight of the LORD, provoking him to anger. 18Therefore the LORD was very angry with Israel and removed them out of his sight. None was left but the tribe of Judah only. ▤

w Or made their sons and their daughters pass through the fire

2Ki 22:13  “Go, inquire of the LORD for me, and for the people, and for all Judah, concerning the words of this book that has been found. For great is the wrath of the LORD that is kindled against us, because our fathers have not obeyed the words of this book, to do according to all that is written concerning us.” ▤

Isa 5:24-25a  Therefore, as the tongue of fire devours the stubble, and as dry grass sinks down in the flame, so their root will be as rottenness, and their blossom go up like dust; for they have rejected the law of the LORD of hosts, and have despised the word of the Holy One of Israel. 25Therefore the anger of the LORD was kindled against his people, and he stretched out his hand against them and struck them, and the mountains quaked; and their corpses were as refuse in the midst of the streets. ▤

Isa 42:24-25  Who gave up Jacob to the looter, and Israel to the plunderers? Was it not the LORD, against whom we have sinned, in whose ways they would not walk, and whose law they would not obey? 25So he poured on him the heat of his anger and the might of battle; it set him on fire all around, but he did not understand; it burned him up, but he did not take it to heart. ▤

Isa 57:17  Because of the iniquity of his unjust gain I was angry, I struck him; I hid my face and was angry, but he went on backsliding in the way of his own heart. ▤

Isa 64:5  You meet him who joyfully works righteousness, those who remember you in your ways. Behold, you were angry, and we sinned; in our sins we have been a long time, and shall we be saved?x ▤

x Or in your ways is continuance, that we might be saved

God’s anger was due to the people’s sin.

Mic 5:15  And in anger and wrath I will execute vengeance on the nations that did not obey. ▤

Mic 7:9  I will bear the indignation of the LORD because I have sinned against him, until he pleads my cause and executes judgment for me. He will bring me out to the light; I shall look upon his vindication. ▤

Rom 2:5  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤

Those who stubbornly do not repentant of sin and disobedience will experience the ultimate expression of God’s wrath on the final judgment day.

Eph 5:5-6  For you may be sure of this, that everyone who is sexually immoral or impure, or who is covetous (that is, an idolater), has no inheritance in the kingdom of Christ and God. 6Let no one deceive you with empty words, for because of these things the wrath of God comes upon the sons of disobedience. ▤

The phrase “because of these things” is here referring to the sinful characteristics listed in v. 5, rather than the “empty words” (v. 6) that excuse them (although it is applicable to the latter).

Heb 3:8-10, 17  … do not harden your hearts as in the rebellion, on the day of testing in the wilderness, 9where your fathers put me to the test and saw my works for forty years. 10Therefore I was provoked with that generation, and said, ‘They always go astray in their heart; they have not known my ways.’ ▤  … 17And with whom was he provoked for forty years? Was it not with those who sinned, whose bodies fell in the wilderness? ▤

Verses 8-9 speak of the people hardening themselves and rebelling against God, testing his patience. As such they went astray from God’s ways (v. 10), and so sinned (v. 17). The final clause in v. 10 refers to a willful ignorance of God’s ways; they had not “understood” (NCV™, cf. CEV) them, although they had had ample opportunity. The result of the people’s sinfulness was that God “was provoked” to anger.

God’s anger arises in response to people forsaking him

See also:

- God’s jealousy arises particularly in response to unfaithfulness

Deut 29:24-26  … all the nations will say, ‘Why has the LORD done thus to this land? What caused the heat of this great anger?’ 25Then people will say, ‘It is because they abandoned the covenant of the LORD, the God of their fathers, which he made with them when he brought them out of the land of Egypt, 26and went and served other gods and worshiped them, gods whom they had not known and whom he had not allotted to them. ▤

Judg 2:12-14a, 19-20a  And they abandoned the LORD, the God of their fathers, who had brought them out of the land of Egypt. They went after other gods, from among the gods of the peoples who were around them, and bowed down to them. And they provoked the LORD to anger. 13They abandoned the LORD and served the Baals and the Ashtaroth. 14So the anger of the LORD was kindled against Israel, and he gave them over to plunderers, who plundered them. ▤  … 19But whenever the judge died, they turned back and were more corrupt than their fathers, going after other gods, serving them and bowing down to them. They did not drop any of their practices or their stubborn ways. 20So the anger of the LORD was kindled against Israel, … ▤

Judg 10:6-7  The people of Israel again did what was evil in the sight of the LORD and served the Baals and the Ashtaroth, the gods of Syria, the gods of Sidon, the gods of Moab, the gods of the Ammonites, and the gods of the Philistines. And they forsook the LORD and did not serve him. 7So the anger of the LORD was kindled against Israel, and he sold them into the hand of the Philistines and into the hand of the Ammonites, … ▤

1Ki 11:9  And the LORD was angry with Solomon, because his heart had turned away from the LORD, the God of Israel, who had appeared to him twice … ▤

Ezra 8:22b  “The hand of our God is for good on all who seek him, and the power of his wrath is against all who forsake him.” ▤

- God’s anger arises in response to acts of unfaithfulness to him:

Josh 7:1  But the people of Israel broke faith in regard to the devoted things, for Achan the son of Carmi, son of Zabdi, son of Zerah, of the tribe of Judah, took some of the devoted things. And the anger of the LORD burned against the people of Israel. ▤

Although it would appear to be not as serious as being unfaithful to the point of actually turning away from God (as in the above passages), acting unfaithfully to God in regard to any matter can arouse his anger, as was the case here.

Other things that arouse God’s anger

Num 11:1  And the people complained in the hearing of the LORD about their misfortunes, and when the LORD heard it, his anger was kindled, and the fire of the LORD burned among them and consumed some outlying parts of the camp. ▤

Num 32:10-11  And the LORD’s anger was kindled on that day, and he swore, saying, 11‘Surely none of the men who came up out of Egypt, from twenty years old and upward, shall see the land that I swore to give to Abraham, to Isaac, and to Jacob, because they have not wholly followed me, … ▤

2Chr 36:16  But they kept mocking the messengers of God, despising his words and scoffing at his prophets, until the wrath of the LORD rose against his people, until there was no remedy. ▤

Ps 2:2, 5  The kings of the earth set themselves, and the rulers take counsel together, against the LORD and against his Anointed, saying, ▤  … 5Then he will speak to them in his wrath, and terrify them in his fury, saying, … ▤

Those who oppose God face his anger.

Ps 78:21-22  Therefore, when the LORD heard, he was full of wrath; a fire was kindled against Jacob; his anger rose against Israel, 22because they did not believe in God and did not trust his saving power. ▤

Rom 2:8  … but for those who are self-seekingy and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. ▤

y Or contentious

- God’s wrath remains on whoever disobeys Jesus Christ:

John 3:36  Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

Because of their sin every person is under God’s wrath. Those who believe in Jesus Christ are saved from God’s wrath, but those who do not believe and disobey the Son remain under it.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Loving Characteristics

God’s love is one of the two primary characteristics from which his other personal characteristics emanate, the other primary one being his holiness. Comprehending and persistently being mindful of God’s love and his associated characteristics provides great encouragement for believers.

Section A

Love

Section Jumps

- God is love – as epitomized in him giving his only Son, to save us

- God’s love is great

- God’s love is steadfast

- God’s love lasts forever

See also:

- God Loves His People

God is love – as epitomized in him giving his only Son, to save us

1Jn 4:7-10, 16  Beloved, let us love one another, for love is from God, and whoever loves has been born of God and knows God. 8Anyone who does not love does not know God, because God is love. 9In this the love of God was made manifest among us, that God sent his only Son into the world, so that we might live through him. 10In this is love, not that we have loved God but that he loved us and sent his Son to be the propitiation for our sins. ▤  … 16So we have come to know and to believe the love that God has for us. God is love, and whoever abides in love abides in God, and God abides in him. ▤

The phrase “God is love” (vv. 8, 16) implies that God’s nature is fundamentally love, rather than that love is simply a characteristic of God. It is also indicative of God being the sole source of love; love does not exist apart from him. This correlation of God with love is further reflected: by the fact that “love is from God” (v. 7); and in that one who loves “has been born of God and knows God” (v. 7) and “abides in God, and God abides in him” (v. 16).

John 3:16  For God so loved the world,a that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤

a Or For this is how God loved the world

Rom 5:7-8  For one will scarcely die for a righteous person—though perhaps for a good person one would dare even to die— 8but God shows his love for us in that while we were still sinners, Christ died for us. ▤

Titus 3:4-5  But when the goodness and loving kindness of God our Savior appeared, 5he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

God’s goodness and loving kindness “appeared” (v. 4) in the coming of Jesus Christ, in whom God’s goodness and loving kindness were manifested – in particular by God saving us (v. 5a) through him, and by the Holy Spirit.

Eph 2:4-5  Butb God, being rich in mercy, because of the great love with which he loved us, 5even when we were dead in our trespasses, made us alive together with Christ—by grace you have been saved— ▤

b Or And

Because of his great love for us, God has saved us by grace through Jesus Christ.

Eph 1:4b-5  In love 5he predestined usc for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, … ▤

c Or before him in love, having predestined us

In essence this speaks of God in his love saving his people by adopting them as his children through Jesus Christ.

- He is “the God of love”:

2Cor 13:11  Finally, brothers,d rejoice. Aim for restoration, comfort one another,e agree with one another, live in peace; and the God of love and peace will be with you. ▤

d Or brothers and sisters

e Or listen to my appeal

God’s love is great

See also:

- Eph 2:4-5 ⇑

- God loves his people greatly

Ps 103:11  For as high as the heavens are above the earth, so great is his steadfast love toward those who fear him; … ▤

Ps 108:4  For your steadfast love is great above the heavens; your faithfulness reaches to the clouds. ▤

In addition to 103:11 above, other references to the extent of God’s great love being comparable to the height of the heavens include: “Your steadfast love, O LORD, extends to the heavens…” (36:5a); and “For your steadfast love is great to the heavens…” (57:10a).

Ex 34:6-7a  The LORD passed before him and proclaimed, “The LORD, the LORD, a God merciful and gracious, slow to anger, and abounding in steadfast love and faithfulness, 7keeping steadfast love for thousands,f forgiving iniquity and transgression and sin … ▤

f Or to the thousandth generation

Ps 145:8  The LORD is gracious and merciful, slow to anger and abounding in steadfast love. ▤

Ps 5:7a  But I, through the abundance of your steadfast love, will enter your house. ▤

Despite the current threat, David was confident that because of God’s steadfast love he would again be able to go into God’s presence (with the tabernacle probably in view).

Isa 63:7  I will recount the steadfast love of the LORD, the praises of the LORD, according to all that the LORD has granted us, and the great goodness to the house of Israel that he has granted them according to his compassion, according to the abundance of his steadfast love. ▤

Jer 32:18a  You show steadfast love to thousands … ▤

Ps 33:5  He loves righteousness and justice; the earth is full of the steadfast love of the LORD. ▤

Similarly Psalms 19:64a says: “The earth, O LORD, is full of your steadfast love…” One aspect of the greatness of God’s love is that it is seen all over the world, as evidenced by his care of his creatures and all creation.

Matt 5:44-45  But I say to you, Love your enemies and pray for those who persecute you, 45so that you may be sons of your Father who is in heaven. For he makes his sun rise on the evil and on the good, and sends rain on the just and on the unjust. ▤

By loving our enemies (v. 44) we are to be like God, who shows love to all people (v. 45b). This illustrates the magnitude and greatness of God’s love.

1Jn 3:1a  See what kind of love the Father has given to us, that we should be called children of God; and so we are. ▤

The greatness of God’s love is seen in such blessings to his people.

God’s love is steadfast

Ps 17:7  Wondrously showg your steadfast love, O Savior of those who seek refuge from their adversaries at your right hand. ▤

g Or Distinguish me by

Ps 32:10  Many are the sorrows of the wicked, but steadfast love surrounds the one who trusts in the LORD. ▤

Ps 36:7  How precious is your steadfast love, O God! The children of mankind take refuge in the shadow of your wings. ▤

Ps 62:11-12a  Once God has spoken; twice have I heard this: that power belongs to God, 12and that to you, O Lord, belongs steadfast love. ▤

The opening phrases appear to be a literary technique designed to emphasize that which follows. Their meaning may be that God has spoken of the following and the psalmist has heard of this more than once (cf. NASB, NCV, NKJV, NLT, NRSV).

Ps 63:3  Because your steadfast love is better than life, my lips will praise you. ▤

Ps 69:16  Answer me, O LORD, for your steadfast love is good; according to your abundant mercy, turn to me. ▤

Isa 55:3  Incline your ear, and come to me; hear, that your soul may live; and I will make with you an everlasting covenant, my steadfast, sure love for David. ▤

Jer 9:24  … but let him who boasts boast in this, that he understands and knows me, that I am the LORD who practices steadfast love, justice, and righteousness in the earth. For in these things I delight, declares the LORD. ▤

Mic 7:18b  He does not retain his anger forever, because he delights in steadfast love. ▤

God’s love lasts forever

See also:

- Isa 55:3 ⇑

- God’s love is with his people forever

Ps 89:2  For I said, “Steadfast love will be built up forever; in the heavens you will establish your faithfulness.” ▤

The reference is to God’s covenant with David, in which God’s steadfast love will be maintained forever (cf. Ps 89:28 ↓).

Ps 89:28  My steadfast love I will keep for him forever, and my covenant will stand firmh for him. ▤

h Or will remain faithful

Ps 103:17-18  But the steadfast love of the LORD is from everlasting to everlasting on those who fear him, and his righteousness to children’s children, 18to those who keep his covenant and remember to do his commandments. ▤

Ps 100:5  For the LORD is good; his steadfast love endures forever, and his faithfulness to all generations. ▤

Ps 118:1-4, 29  Oh give thanks to the LORD, for he is good; for his steadfast love endures forever! 2Let Israel say, “His steadfast love endures forever.” 3Let the house of Aaron say, “His steadfast love endures forever.” 4Let those who fear the LORD say, “His steadfast love endures forever.” ▤  … 29Oh give thanks to the LORD, for he is good; for his steadfast love endures forever! ▤

Lam 3:22  The steadfast love of the LORD never ceases;i his mercies never come to an end; … ▤

i Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

Ps 25:6  Remember your mercy, O LORD, and your steadfast love, for they have been from of old. ▤

God’s steadfast love and mercy have always existed. Moreover, the verse appears to imply that they will always continue.

- Nothing can separate us from God’s love:

Rom 8:38-39  For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Mercy

Section Jumps

- God is merciful

- God’s mercy is great and never ending

- Along with being merciful, God is gracious

- God is compassionate

- Due to his mercy, graciousness and compassion: God is long-suffering; . . .

- . . . and God is forgiving

- Note: God is patient – allowing people to repent

God is merciful

Ps 116:5b  God is merciful. ▤

Deut 4:31  For the LORD your God is a merciful God. He will not leave you or destroy you or forget the covenant with your fathers that he swore to them. ▤

Jer 3:12  Go, and proclaim these words toward the north, and say, “‘Return, faithless Israel, declares the LORD. I will not look on you in anger, for I am merciful, declares the LORD; I will not be angry forever. ▤

Luke 6:36  Be merciful, even as your Father is merciful. ▤

Ps 18:25  With the merciful you show yourself merciful; with the blameless man you show yourself blameless; … ▤

Ps 40:11  As for you, O LORD, you will not restrain your mercy from me; your steadfast love and your faithfulness will ever preserve me! ▤

Ps 103:4  … who redeems your life from the pit, who crowns you with steadfast love and mercy, … ▤

Hos 14:3b  In you the orphan finds mercy. ▤

Rom 11:30-32  For just as you were at one time disobedient to God but now have received mercy because of their disobedience, 31so they too have now been disobedient in order that by the mercy shown to you they also may nowj receive mercy. 32For God has consigned all to disobedience, that he may have mercy on all. ▤

j Some manuscripts omit now

Note that v. 32 is not generally interpreted to mean that God made all people become disobedient, but rather that “God has imprisoned all people in their own disobedience” (NLT, cf. CEV). For further comment on these verses see Despite Israel’s current state – which has benefited the Gentiles – Israel will be saved.

2Cor 1:3  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, … ▤

The description of God as “the Father of mercies” may simply be speaking of him as being very merciful, or more specifically as being the source of all mercy (cf. NLT), in keeping with the subsequent description of him as the God of “all comfort”.

Phil 2:27  Indeed he was ill, near to death. But God had mercy on him, and not only on him but on me also, lest I should have sorrow upon sorrow. ▤

God’s mercy is great and never ending

2Sam 24:14  Then David said to Gad, “I am in great distress. Let us fall into the hand of the LORD, for his mercy is great; but let me not fall into the hand of man.” ▤

Ps 119:156  Great is your mercy, O LORD; give me life according to your rules. ▤

Luke 1:57-58  Now the time came for Elizabeth to give birth, and she bore a son. 58And her neighbors and relatives heard that the Lord had shown great mercy to her, and they rejoiced with her. ▤

Elizabeth had been barren (cf. v. 7), hence God had shown her great mercy in enabling her to conceive.

1Pet 1:3-4  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, … ▤

Eph 2:4-5  Butk God, being rich in mercy, because of the great love with which he loved us, 5even when we were dead in our trespasses, made us alive together with Christ—by grace you have been saved— ▤

k Or And

Lam 3:22  The steadfast love of the LORD never ceases;l his mercies never come to an end; … ▤

l Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

God’s “mercies” are his acts for his people that are prompted by and manifest his mercy.

Ps 23:6  Surelym goodness and mercyn shall follow me all the days of my life, and I shall dwello in the house of the LORD forever.p ▤

m Or Only

n Or steadfast love

o Or shall return to dwell

p Hebrew for length of days

Ps 25:6  Remember your mercy, O LORD, and your steadfast love, for they have been from of old. ▤

The last clause indicates that God’s mercy and love have been expressed since time began.

Luke 1:50, 54-55  And his mercy is for those who fear him from generation to generation. ▤  … 54He has helped his servant Israel, in remembrance of his mercy, 55as he spoke to our fathers, to Abraham and to his offspring forever. ▤

In keeping with v. 50, vv. 54-55 speak of God being merciful to his people forever.

- God is merciful toward all:

Ps 145:9  The LORD is good to all, and his mercy is over all that he has made. ▤

Along with being merciful, God is gracious

See also:

- God Shows Grace to His People

Ex 34:6  The LORD passed before him and proclaimed, “The LORD, the LORD, a God merciful and gracious, slow to anger, and abounding in steadfast love and faithfulness, … ▤

Ps 111:4  He has caused his wondrous works to be remembered; the LORD is gracious and merciful. ▤

Ps 116:5  Gracious is the LORD, and righteous; our God is merciful. ▤

Isa 30:18  Therefore the LORD waits to be gracious to you, and therefore he exalts himself to show mercy to you. For the LORD is a God of justice; blessed are all those who wait for him. ▤

Gen 33:11  Please accept my blessing that is brought to you, because God has dealt graciously with me, and because I have enough.” Thus he urged him, and he took it. ▤

Ps 119:132  Turn to me and be gracious to me, as is your way with those who love your name. ▤

Ps 67:1-2  May God be gracious to us and bless us and make his face to shine upon us, Selah 2that your way may be known on earth, your saving power among all nations. ▤

This implies that God’s graciousness to his people brings his blessing and kindness to them (v. 1), making known his ways and saving power to all people (v. 2).

Ex 33:19b  And I will be gracious to whom I will be gracious, and will show mercy on whom I will show mercy. ▤

This shows that the expressing of his mercy and graciousness is God’s prerogative. The fact that God chooses whom to be gracious and have mercy on does not mean that he is unfair in not showing such graciousness and mercy to others. His expression of graciousness and mercy is consistent with his righteousness.

God is compassionate

James 5:11  Behold, we consider those blessed who remained steadfast. You have heard of the steadfastness of Job, and you have seen the purpose of the Lord, how the Lord is compassionate and merciful. ▤

Ex 22:27  … for that is his only covering, and it is his cloak for his body; in what else shall he sleep? And if he cries to me, I will hear, for I am compassionate. ▤

Ps 103:13-14  As a father shows compassion to his children, so the LORD shows compassion to those who fear him. 14For he knows our frame;q he remembers that we are dust. ▤

q Or knows how we are formed

Ps 135:14  For the LORD will vindicate his people and have compassion on his servants. ▤

Isa 49:13  Sing for joy, O heavens, and exult, O earth; break forth, O mountains, into singing! For the LORD has comforted his people and will have compassion on his afflicted. ▤

Isa 54:7-8  For a brief moment I deserted you, but with great compassion I will gather you. 8In overflowing anger for a moment I hid my face from you, but with everlasting love I will have compassion on you,” says the LORD, your Redeemer. ▤

Isa 63:7, 9  I will recount the steadfast love of the LORD, the praises of the LORD, according to all that the LORD has granted us, and the great goodness to the house of Israel that he has granted them according to his compassion, according to the abundance of his steadfast love. ▤  … 9In all their affliction he was afflicted,r and the angel of his presence saved them; in his love and in his pity he redeemed them; he lifted them up and carried them all the days of old. ▤

r Or he did not afflict

Verse 9 speaks of both God’s empathy (v. 9a) – which is not unrelated to his compassion – and his “pity” (v. 9b), a term akin to compassion.

Hos 11:8  How can I give you up, O Ephraim? How can I hand you over, O Israel? How can I make you like Admah? How can I treat you like Zeboiim? My heart recoils within me; my compassion grows warm and tender. ▤

Luke 15:20  And he arose and came to his father. But while he was still a long way off, his father saw him and felt compassion, and ran and embraced him and kissed him. ▤

In the parable of the prodigal son, the father is identified with God. As such, this illustrates God’s compassion.

Due to his mercy, graciousness and compassion: God is long-suffering; . . .

See also:

- Ps 78:38 ⇓

- God is slow to anger and often holds it back

Neh 9:17-19, 26-31  They refused to obey and were not mindful of the wonders that you performed among them, but they stiffened their neck and appointed a leader to return to their slavery in Egypt. But you are a God ready to forgive, gracious and merciful, slow to anger and abounding in steadfast love, and did not forsake them. 18Even when they had made for themselves a goldens calf and said, ‘This is your God who brought you up out of Egypt,’ and had committed great blasphemies, 19you in your great mercies did not forsake them in the wilderness. The pillar of cloud to lead them in the way did not depart from them by day, nor the pillar of fire by night to light for them the way by which they should go. ▤  … 26“Nevertheless, they were disobedient and rebelled against you and cast your law behind their back and killed your prophets, who had warned them in order to turn them back to you, and they committed great blasphemies. 27Therefore you gave them into the hand of their enemies, who made them suffer. And in the time of their suffering they cried out to you and you heard them from heaven, and according to your great mercies you gave them saviors who saved them from the hand of their enemies. 28But after they had rest they did evil again before you, and you abandoned them to the hand of their enemies, so that they had dominion over them. Yet when they turned and cried to you, you heard from heaven, and many times you delivered them according to your mercies. 29And you warned them in order to turn them back to your law. Yet they acted presumptuously and did not obey your commandments, but sinned against your rules, which if a person does them, he shall live by them, and they turned a stubborn shoulder and stiffened their neck and would not obey. 30Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. Yet they would not give ear. Therefore you gave them into the hand of the peoples of the lands. 31Nevertheless, in your great mercies you did not make an end of them or forsake them, for you are a gracious and merciful God. ▤

s Hebrew metal

2Ki 13:23  But the LORD was gracious to them and had compassion on them, and he turned toward them, because of his covenant with Abraham, Isaac, and Jacob, and would not destroy them, nor has he cast them from his presence until now. ▤

Because of his graciousness and compassion God was long-suffering regarding his people, unwilling to promptly execute the punishments entailed in his covenant with them, allowing them time to turn back to him (cf. NSB).

2Chr 36:15  The LORD, the God of their fathers, sent persistently to them by his messengers, because he had compassion on his people and on his dwelling place. ▤

Because of his compassion, God warned his people again and again.

Jer 7:24-25  But they did not obey or incline their ear, but walked in their own counsels and the stubbornness of their evil hearts, and went backward and not forward. 25From the day that your fathers came out of the land of Egypt to this day, I have persistently sent all my servants the prophets to them, day after day. ▤

This and the following reference do not specifically mention God’s compassion, mercy or graciousness – or like qualities – but have been included here as further clear examples of God being long-suffering.

Acts 13:18  And for about forty years he put up witht them in the wilderness. ▤

t Some manuscripts he carried (compare Deuteronomy 1:31)

. . . and God is forgiving

See also:

- Neh 9:17 ⇑

- God’s Response to Repentance

Ex 34:6-7  The LORD passed before him and proclaimed, “The LORD, the LORD, a God merciful and gracious, slow to anger, and abounding in steadfast love and faithfulness, 7keeping steadfast love for thousands,u forgiving iniquity and transgression and sin, but who will by no means clear the guilty, visiting the iniquity of the fathers on the children and the children’s children, to the third and the fourth generation.” ▤

u Or to the thousandth generation

Note that v. 7b shows that God’s grace is balanced: he does punish the guilty, the effects of which are borne for a few generations “of those who hate me” (20:5) (cf. ZBC).

Num 14:19-20  Please pardon the iniquity of this people, according to the greatness of your steadfast love, just as you have forgiven this people, from Egypt until now.” 20Then the LORD said, “I have pardoned, according to your word. ▤

Ps 51:1  Have mercy on me,v O God, according to your steadfast love; according to your abundant mercy blot out my transgressions. ▤

v Or Be gracious to me

Ps 78:38  Yet he, being compassionate, atoned for their iniquity and did not destroy them; he restrained his anger often and did not stir up all his wrath. ▤

Ps 99:8  O LORD our God, you answered them; you were a forgiving God to them, but an avenger of their wrongdoings. ▤

Ps 103:8-14  The LORD is merciful and gracious, slow to anger and abounding in steadfast love. 9He will not always chide, nor will he keep his anger forever. 10He does not deal with us according to our sins, nor repay us according to our iniquities. 11For as high as the heavens are above the earth, so great is his steadfast love toward those who fear him; 12as far as the east is from the west, so far does he remove our transgressions from us. 13As a father shows compassion to his children, so the LORD shows compassion to those who fear him. 14For he knows our frame;w he remembers that we are dust. ▤

w Or knows how we are formed

God’s removal of our sins is here largely attributed to his compassion (vv. 8, 13-14) and great love (vv. 8, 11-12; cf. Mic 7:18 ↓), with the latter term also translated as “mercy” (NKJV). Note that v. 14 is is speaking of moral weakness.

Isa 55:7  … let the wicked forsake his way, and the unrighteous man his thoughts; let him return to the LORD, that he may have compassion on him, and to our God, for he will abundantly pardon. ▤

Dan 9:9, 18b-19a  To the Lord our God belong mercy and forgiveness, for we have rebelled against him ▤  … 18… For we do not present our pleas before you because of our righteousness, but because of your great mercy. 19O Lord, hear; O Lord, forgive. O Lord, pay attention and act. ▤

Mic 7:18-19  Who is a God like you, pardoning iniquity and passing over transgression for the remnant of his inheritance? He does not retain his anger forever, because he delights in steadfast love. 19He will again have compassion on us; he will tread our iniquities underfoot. You will cast all ourx sins into the depths of the sea. ▤

x Hebrew their

Jonah 3:10; 4:1-2, 11  When God saw what they did, how they turned from their evil way, God relented of the disaster that he had said he would do to them, and he did not do it. ▤  … 11[God:] And should not I pity Nineveh, that great city, in which there are more than 120,000 persons who do not know their right hand from their left, and also much cattle?” ▤

y Hebrew it was exceedingly evil to Jonah

Jonah was angry (2:1) that God had decided to spare – effectively forgive – the repentant city of Nineveh from his judgment (3:10). God’s decision reflected the fact that he is “a gracious God and merciful” (2:2) who cares and has “pity” or compassion toward all he has made (2:11; cf. Ps 145:9).

Luke 1:77-79  … to give knowledge of salvation to his people in the forgiveness of their sins, 78because of the tender mercy of our God, whereby the sunrise shall visit usz from on high 79to give light to those who sit in darkness and in the shadow of death, to guide our feet into the way of peace. ▤

z Or when the sunrise shall dawn upon us; some manuscripts since the sunrise has visited us

- A notable expression of God’s grace to his sinful people:

Isa 57:17-18  Because of the iniquity of his unjust gain I was angry, I struck him; I hid my face and was angry, but he went on backsliding in the way of his own heart. 18I have seen his ways, but I will heal him; I will lead him and restore comfort to him and his mourners, … ▤

The contrite amongst God’s wayward people (cf. v. 15) may be primarily in view.

Note: God is patient – allowing people to repent

2Pet 3:9, 15  The Lord is not slow to fulfill his promise as some count slowness, but is patient toward you,a not wishing that any should perish, but that all should reach repentance. ▤  … 15And count the patience of our Lord as salvation, just as our beloved brother Paul also wrote to you according to the wisdom given him, … ▤

a Some manuscripts on your account

Here the “Lord” most likely is referring to God, although Jesus Christ may be in view. The “promise” (v. 9) is that of Jesus Christ’s return (cf. v. 4) – and probably also encompasses the other events of the day of the Lord (cf. vv. 7, 10).

Rom 2:4  Or do you presume on the riches of his kindness and forbearance and patience, not knowing that God’s kindness is meant to lead you to repentance? ▤

Here “forbearance and patience” are associated with God’s kindness, and so appear to be linked with it in leading people to repentance – “He has been very kind and patient, waiting for you to change” (NCV™).

1Pet 3:20  … becauseb they formerly did not obey, when God’s patience waited in the days of Noah, while the ark was being prepared, in which a few, that is, eight persons, were brought safely through water. ▤

b Or when

This appears to be referring to God waiting patiently for the wicked of Noah’s day to repent (cf. CEV, NCV, NIrV).

Neh 9:30a  Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. ▤

In his patience over many years, God admonished the people through his prophets, exhorting them to repent.

Isa 30:15, 18  For thus said the Lord GOD, the Holy One of Israel, “In returningc and rest you shall be saved; in quietness and in trust shall be your strength.” But you were unwilling, ▤  … 18Therefore the LORD waits to be gracious to you, and therefore he exalts himself to show mercy to you. For the LORD is a God of justice; blessed are all those who wait for him. ▤

c Or repentance

God “waits” (v. 18) – indicative of his patience – longing for his people’s repentance (v. 15).

Jer 15:15  O LORD, you know; remember me and visit me, and take vengeance for me on my persecutors. In your forbearance take me not away; know that for your sake I bear reproach. ▤

The reference may be to God’s “forbearance” or patience with Jeremiah’s enemies rather than to with Jeremiah himself (cf. AMP, CEV, GNT, NCV). Note that God’s “forbearance” (cf. Rom 2:4 ↑) is also referred to in Romans 3:25, for which some translations use “patience” (CEV, GNT, NCV) – “…in his divine forbearance he had passed over former sins”.

- God has great patience:

Rom 9:22  What if God, desiring to show his wrath and to make known his power, has endured with much patience vessels of wrath prepared for destruction, … ▤

For comment on the phrase “prepared for destruction”, see the comment on Rom 9:10-24 – under Note: God’s mercy and people’s destiny.

Pray for persecuted Christians

Section C

Benevolence

Section Jumps

- God is good

- God shows great goodness

- God exercises kindness

- God is generous

- God gives good gifts . . .

- . . . God is the ultimate source of all gifts

See also:

- Epilogue: God’s Vast Blessing of His People

God’s benevolence encompasses his goodness, kindness and generosity – as the following subsections indicate. However, it should be noted that “goodness” and “kindness” are quite general concepts and as such pertain to other character traits as well (cf. introductory comment below on God is good…).

God is good

See also:

- [Reasons for which to exalt God:] God’s goodness

When the Bible says that God is good, arguably there are two concepts in view. God is good in that he is: (a) morally upright; and (b) generous and kind towards his people (and all his creatures). The first concept reflects God’s holiness (and so is pertinent to the first half of this chapter). The latter concept is plainly indicative of his benevolence. It is more predominant in the following subsection, while both concepts are apparent in this subsection. The two concepts themselves are by no means unrelated, as God’s upright character produces his generous and kind actions.

Ps 119:68  You are good and do good; teach me your statutes. ▤

Ps 25:7-8  Remember not the sins of my youth or my transgressions; according to your steadfast love remember me, for the sake of your goodness, O LORD! 8Good and upright is the LORD; therefore he instructs sinners in the way. ▤

Ps 34:8  Oh, taste and see that the LORD is good! Blessed is the man who takes refuge in him! ▤

Ps 69:16  Answer me, O LORD, for your steadfast love is good; according to your abundant mercy, turn to me. ▤

Ps 73:1  Truly God is good to Israel, to those who are pure in heart. ▤

Ps 86:5  For you, O Lord, are good and forgiving, abounding in steadfast love to all who call upon you. ▤

Ps 100:5  For the LORD is good; his steadfast love endures forever, and his faithfulness to all generations. ▤

Ps 107:1  Oh give thanks to the LORD, for he is good, for his steadfast love endures forever! ▤

Very similar statements occur some ten times in the OT (cf. Ps 100:5 ↑) – though not always with the first clause, “Give thanks to the LORD…”.

Ps 27:13  I believed that I shall look upon the goodness of the LORD in the land of the living! ▤

d Other Hebrew manuscripts Oh! Had I not believed

Despite his foes, David is confident he will see the evidence of God’s goodness in his lifetime.

Acts 14:17  Yet he did not leave himself without witness, for he did good by giving you rains from heaven and fruitful seasons, satisfying your hearts with food and gladness. ▤

Titus 3:4-5  But when the goodness and loving kindness of God our Savior appeared, 5he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

God’s goodness and loving kindness was manifested in him saving us through Jesus Christ.

Ex 33:19  And he said, “I will make all my goodness pass before you and will proclaim before you my name ‘The LORD.’ And I will be gracious to whom I will be gracious, and will show mercy on whom I will show mercy. ▤

Bear in mind that this is not speaking of God’s “goodness” in reference to his benevolence nor simply his uprightness. The LORD’s statement is in response to Moses’ request to be shown his glory. Thus “splendor” (GNT) and “glory” (CEV) have also been used to express the Hebrew rendered here as “goodness”. The phrase “all my goodness” really refers to his divine nature as a whole.

Neh 2:8b  And the king granted me what I asked, for the good hand of my God was upon me. ▤

God shows great goodness

See also:

- God gives good gifts . . .

Neh 9:25  And they captured fortified cities and a rich land, and took possession of houses full of all good things, cisterns already hewn, vineyards, olive orchards and fruit trees in abundance. So they ate and were filled and became fat and delighted themselves in your great goodness. ▤

Isa 63:7  I will recount the steadfast love of the LORD, the praises of the LORD, according to all that the LORD has granted us, and the great goodness to the house of Israel that he has granted them according to his compassion, according to the abundance of his steadfast love. ▤

Ps 31:19  Oh, how abundant is your goodness, which you have stored up for those who fear you and worked for those who take refuge in you, in the sight of the children of mankind! ▤

Ps 145:7  They shall pour forth the fame of your abundant goodness and shall sing aloud of your righteousness. ▤

Ex 18:9  And Jethro rejoiced for all the good that the LORD had done to Israel, in that he had delivered them out of the hand of the Egyptians. ▤

Josh 21:45  Not one word of all the good promises that the LORD had made to the house of Israel had failed; all came to pass. ▤

Jer 33:9  And this citye shall be to me a name of joy, a praise and a glory before all the nations of the earth who shall hear of all the good that I do for them. They shall fear and tremble because of all the good and all the prosperity I provide for it. ▤

e Hebrew And it

Ezra 8:22  For I was ashamed to ask the king for a band of soldiers and horsemen to protect us against the enemy on our way, since we had told the king, “The hand of our God is for good on all who seek him, and the power of his wrath is against all who forsake him.” ▤

God is good to all (cf. Ps 145:9 ↓) who seek him.

Ps 145:9  The LORD is good to all, and his mercy is over all that he has made. ▤

Ps 23:6  Surelyf goodness and mercyg shall follow me all the days of my life, and I shall dwellh in the house of the LORD forever.i ▤

f Or Only

g Or steadfast love

h Or shall return to dwell

i Hebrew for length of days

David speaks of God’s goodness and love (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT) being with him all his life (cf. Jer 32:40 ↓).

Jer 32:40-41  I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. 41I will rejoice in doing them good, and I will plant them in this land in faithfulness, with all my heart and all my soul. ▤

- Only God is truly good:

Mark 10:18b  No one is good except God alone. ▤

Here “good” refers to perfection, including being sinless.

God exercises kindness

2Sam 9:3a  And the king said, “Is there not still someone of the house of Saul, that I may show the kindness of God to him?” ▤

Ps 145:13  Your kingdom is an everlasting kingdom, and your dominion endures throughout all generations. [The LORD is faithful in all his words and kind in all his works.]j ▤

j These two lines are supplied by one Hebrew manuscript, Septuagint, Syriac (compare Dead Sea Scroll)

Hos 11:4  I led them with cords of kindness,k with the bands of love, and I became to them as one who eases the yoke on their jaws, and I bent down to them and fed them. ▤

k Or humaneness; Hebrew man

Luke 6:35  But love your enemies, and do good, and lend, expecting nothing in return, and your reward will be great, and you will be sons of the Most High, for he is kind to the ungrateful and the evil. ▤

Rom 2:4  Or do you presume on the riches of his kindness and forbearance and patience, not knowing that God’s kindness is meant to lead you to repentance? ▤

The expression “the riches of his kindness” highlights that God shows “great kindness” (GNT, NIrV).

Rom 11:22  Note then the kindness and the severity of God: severity toward those who have fallen, but God’s kindness to you, provided you continue in his kindness. Otherwise you too will be cut off. ▤

Eph 2:6-7  … and raised us up with him and seated us with him in the heavenly places in Christ Jesus, 7so that in the coming ages he might show the immeasurable riches of his grace in kindness toward us in Christ Jesus. ▤

Titus 3:4-5  But when the goodness and loving kindness of God our Savior appeared, 5he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

Ruth 2:19-20  And her mother-in-law said to her, “Where did you glean today? And where have you worked? Blessed be the man who took notice of you.” So she told her mother-in-law with whom she had worked and said, “The man’s name with whom I worked today is Boaz.” 20And Naomi said to her daughter-in-law, “May he be blessed by the LORD, whose kindness has not forsaken the living or the dead!” Naomi also said to her, “The man is a close relative of ours, one of our redeemers.” ▤

In v. 20, “the dead” refers to either Ruth’s dead husband (NLT) or Naomi’s – or both. Redeemers (v. 20) – “family redeemers” (NLT) – had a responsibility to care for any needy amongst their extended family. Coming into contact with one gave real hope of provision for Ruth and Naomi, a sign that God had not stopped showing his kindness to them and so also in a sense to their dead husbands. Additionally, Naomi could also have had in mind that the redeemer could preserve the name of the dead father and son by marrying Ruth.

God is generous

James 1:5  If any of you lacks wisdom, let him ask God, who gives generously to all without reproach, and it will be given him. ▤

The phrase “without reproach” may be implying that God “won’t correct you for asking” (CEV) or possibly that God will not use any fault in a person as a reason or excuse not to give them what they have asked. In any case, the verse points to the fact that God gives “ungrudgingly” (AMP, NRSV; cf. NLT).

Matt 20:8-15  And when evening came, the owner of the vineyard said to his foreman, ‘Call the laborers and pay them their wages, beginning with the last, up to the first.’ 9And when those hired about the eleventh hour came, each of them received a denarius. 10Now when those hired first came, they thought they would receive more, but each of them also received a denarius. 11And on receiving it they grumbled at the master of the house, 12saying, ‘These last worked only one hour, and you have made them equal to us who have borne the burden of the day and the scorching heat.’ 13But he replied to one of them, ‘Friend, I am doing you no wrong. Did you not agree with me for a denarius? 14Take what belongs to you and go. I choose to give to this last worker as I give to you. 15Am I not allowed to do what I choose with what belongs to me? Or do you begrudge my generosity?’l ▤

l Or is your eye bad because I am good?

God is generous and has the right to exercise his generosity however he sees fit, irrespective of whether there is a correlation with human evaluation. The workers who had worked the longest were not unfairly treated, being paid the agreed amount (cf. v. 2); the owner of the vineyard (representative of God) had simply shown great generosity towards those who had worked less hours.

Rom 8:32  He who did not spare his own Son but gave him up for us all, how will he not also with him graciously give us all things? ▤

Given the context, this may well have our salvation primarily in view; i.e. if God gave up his son to save us – the greatest possible gift – surely he will give us everything else needed to secure our salvation. However “all things” may also encompass our inheritance that believers will receive on entry into God’s kingdom. Regardless, the verse illustrates God’s superlative generosity – as do the following passages.

Eph 1:7-8  In him we have redemption through his blood, the forgiveness of our trespasses, according to the riches of his grace, 8which he lavished upon us, in all wisdom and insight … ▤

Titus 3:5-6  … he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, 6whom he poured out on us richly through Jesus Christ our Savior, … ▤

2Pet 1:3  His divine power has granted to us all things that pertain to life and godliness, through the knowledge of him who called us tom his own glory and excellence,n … ▤

m Or by

n Or virtue

God gives good gifts . . .

See also:

- James 1:17 ⇓

Matt 7:11  If you then, who are evil, know how to give good gifts to your children, how much more will your Father who is in heaven give good things to those who ask him! ▤

Ps 85:12  Yes, the LORD will give what is good, and our land will yield its increase. ▤

Deut 8:7-10  For the LORD your God is bringing you into a good land, a land of brooks of water, of fountains and springs, flowing out in the valleys and hills, 8a land of wheat and barley, of vines and fig trees and pomegranates, a land of olive trees and honey, 9a land in which you will eat bread without scarcity, in which you will lack nothing, a land whose stones are iron, and out of whose hills you can dig copper. 10And you shall eat and be full, and you shall bless the LORD your God for the good land he has given you. ▤

Likewise 1:25b says, “It is a good land that the LORD our God is giving us.”

Deut 26:11  And you shall rejoice in all the good that the LORD your God has given to you and to your house, you, and the Levite, and the sojourner who is among you. ▤

Josh 23:14  And now I am about to go the way of all the earth, and you know in your hearts and souls, all of you, that not one word has failed of all the good thingso that the LORD your God promised concerning you. All have come to pass for you; not one of them has failed. ▤

o Or words; also twice in verse 15

Not dissimilarly, 2 Peter 1:4 speaks of God having “given us his very great and precious promises”.

2Sam 7:28  And now, O Lord GOD, you are God, and your words are true, and you have promised this good thing to your servant. ▤

Neh 9:20  You gave your good Spirit to instruct them and did not withhold your manna from their mouth and gave them water for their thirst. ▤

Ps 103:5  … who satisfies you with good so that your youth is renewed like the eagle’s. ▤

Ps 107:9  For he satisfies the longing soul, and the hungry soul he fills with good things. ▤

2Cor 9:15  Thanks be to God for his inexpressible gift! ▤

The “indescribable gift” refers to his gift of his own Son.

Heb 9:11  But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,p then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) … ▤

p Some manuscripts good things to come

The “good things that have come” appear to be the good blessings that God has already given to his people, which have come to fruition through Jesus Christ.

. . . God is the ultimate source of all gifts

See also:

- Ultimately, God gives his people all things

James 1:17  Every good gift and every perfect gift is from above, coming down from the Father of lights with whom there is no variation or shadow due to change.q ▤

q Some manuscripts variation due to a shadow of turning

John 3:27  John answered, “A person cannot receive even one thing unless it is given him from heaven. ▤

Acts 17:25  … nor is he served by human hands, as though he needed anything, since he himself gives to all mankind life and breath and everything. ▤

Rom 11:35-36  “Or who has given a gift to him that he might be repaid?” 36For from him and through him and to him are all things. To him be glory forever. Amen. ▤

Note that v. 36 is not just referring to gifts God has given, but to everything God has created, including people themselves.

1Cor 4:7  For who sees anything different in you? What do you have that you did not receive? If then you received it, why do you boast as if you did not receive it? ▤

We only have what God has given us. God is the ultimate source of all that we have, including our abilities and assets.

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

The ascription of God has “the God of all grace” speaks of him as the one who “imparts all blessing and favor” (AMP).

Eccl 2:24-25  There is nothing better for a person than that he should eat and drink and find enjoymentr in his toil. This also, I saw, is from the hand of God, 25for apart from hims who can eat or who can have enjoyment? ▤

r Or and make his soul see good

s Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac; most Hebrew manuscripts apart from me

The fundamental, essential things of life are gifts from God (cf. Eccl 3:13 ↓).

Eccl 3:13  … also that everyone should eat and drink and take pleasure in all his toil—this is God’s gift to man. ▤

Eccl 5:19  Everyone also to whom God has given wealth and possessions and power to enjoy them, and to accept his lot and rejoice in his toil—this is the gift of God. ▤

Deut 8:17-18  Beware lest you say in your heart, ‘My power and the might of my hand have gotten me this wealth.’ 18You shall remember the LORD your God, for it is he who gives you power to get wealth, that he may confirm his covenant that he swore to your fathers, as it is this day. ▤

God was the ultimate source of the wealth that the people would produce, as it was he who gave them the ability to produce it.

Hos 14:8b  It is I who answer and look after you.t I am like an evergreen cypress; from me comes your fruit. ▤

t Hebrew him

As with Deuteronomy 8:17-18 above, God is portrayed as the ultimate source of Israel’s prosperity and blessings.

Pray for persecuted Christians

Section D

Jealousy

Section Jumps

- God is a jealous God

- God’s jealousy arises in response to his people’s sin

- God’s jealousy arises particularly in response to unfaithfulness

- God is jealous for his people and their well-being . . .

- . . . and God is zealous in working for his people’s cause

- Note: In his jealousy and zeal God punishes his enemies and the ungodly

The Hebrew and Greek words translated as “jealousy” convey a very forceful passion. When used of God, “jealousy” is spoken of in a positive light, as a virtuous attribute aligned with his profound commitment to and love for his people. God’s jealousy in regard to his people is comparable to that of a husband or wife. Their jealousy is a product of their intense love for each other and evoked by anything that poses a threat to their relationship. As such God’s jealousy is expressed in action against whatever threatens his people or his relationship with them. Thus it is expressed both against hostile forces – bringing salvation to his people – and in punishing any unfaithfulness of his people, leading them back to him.

God is a jealous God

Ex 34:14  … (for you shall worship no other god, for the LORD, whose name is Jealous, is a jealous God), … ▤

The description of God as one whose “name is Jealous” emphasizes that jealousy is an innate part of his character. This is enforced by the subsequent reference to God being a “jealous God”.

Deut 4:24  For the LORD your God is a consuming fire, a jealous God. ▤

God’s jealousy is sometimes compared to fire devouring or destroying that which has aroused it.

Josh 24:19  But Joshua said to the people, “You are not able to serve the LORD, for he is a holy God. He is a jealous God; he will not forgive your transgressions or your sins. ▤

Far from it being an ungodly attribute, here God’s jealousy is mentioned alongside his holiness. Having these attributes, God will not tolerate rebellion and persistence in sin.

God’s jealousy arises in response to his people’s sin

See also:

- God’s anger arises in response to sin and disobedience

1Ki 14:22  And Judah did what was evil in the sight of the LORD, and they provoked him to jealousy with their sins that they committed, more than all that their fathers had done. ▤

Ps 79:5, 9  How long, O LORD? Will you be angry forever? Will your jealousy burn like fire? ▤  … 9Help us, O God of our salvation, for the glory of your name; deliver us, and atone for our sins, for your name’s sake! ▤

As is implied by v. 9, the people’s sin was the reason for God’s jealousy and anger (v. 5).

Ezek 23:25-27  And I will direct my jealousy against you, that they may deal with you in fury. They shall cut off your nose and your ears, and your survivors shall fall by the sword. They shall seize your sons and your daughters, and your survivors shall be devoured by fire. 26They shall also strip you of your clothes and take away your beautiful jewels. 27Thus I will put an end to your lewdness and your whoring begun in the land of Egypt, so that you shall not lift up your eyes to them or remember Egypt anymore. ▤

Zeph 1:17-18  I will bring distress on mankind, so that they shall walk like the blind, because they have sinned against the LORD; their blood shall be poured out like dust, and their flesh like dung. 18Neither their silver nor their gold shall be able to deliver them on the day of the wrath of the LORD. In the fire of his jealousy, all the earth shall be consumed; for a full and sudden end he will make of all the inhabitants of the earth. ▤

Prior to the last sentence, the sin of God’s people and his judgment on them is the subject. Some commentators see the inclusion of the “all the earth” (v. 18) – in being punished along with Israel – to be a result of its detrimental influence on Israel and her relationship with God. The same could possibly apply to the following passage, also from Zephaniah, where again Judah’s sin is spoken of prior to reference to punishment of the “all the earth”. Note that with such references to “all the earth”, these passages may well have a more literal future fulfillment or application.

Zeph 3:7b-8  But all the more they were eager to make all their deeds corrupt. 8“Therefore wait for me,” declares the LORD, “for the day when I rise up to seize the prey. For my decision is to gather nations, to assemble kingdoms, to pour out upon them my indignation, all my burning anger; for in the fire of my jealousy all the earth shall be consumed. ▤

God’s jealousy arises particularly in response to unfaithfulness

See also:

- God’s anger arises in response to people forsaking him

Ex 20:4-6  You shall not make for yourself a carved image, or any likeness of anything that is in heaven above, or that is in the earth beneath, or that is in the water under the earth. 5You shall not bow down to them or serve them, for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and the fourth generation of those who hate me, 6but showing steadfast love to thousandsu of those who love me and keep my commandments. ▤

u Or to the thousandth generation

Verses 5b, 6 show two results of God’s deep jealousy for his people (v. 5a): punishment for those who hate and reject him; and lasting love for those who love and follow him.

Deut 6:14-15  You shall not go after other gods, the gods of the peoples who are around you— 15for the LORD your God in your midst is a jealous God—lest the anger of the LORD your God be kindled against you, and he destroy you from off the face of the earth. ▤

Deut 32:16, 20-21  They stirred him to jealousy with strange gods; with abominations they provoked him to anger. ▤  … 20And he said, ‘I will hide my face from them; I will see what their end will be, For they are a perverse generation, children in whom is no faithfulness. 21They have made me jealous with what is no god; they have provoked me to anger with their idols. So I will make them jealous with those who are no people; I will provoke them to anger with a foolish nation. ▤

Ps 78:58  For they provoked him to anger with their high places; they moved him to jealousy with their idols. ▤

Ezek 8:3  He put out the form of a hand and took me by a lock of my head, and the Spirit lifted me up between earth and heaven and brought me in visions of God to Jerusalem, to the entrance of the gateway of the inner court that faces north, where was the seat of the image of jealousy, which provokes to jealousy. ▤

God’s jealousy is provoked by his people’s devotion to any idol, but this one is especially noted – perhaps because it was actually in the temple. It was apparently an idol of Asherah, the Canaanite goddess of fertility.

Ezek 16:38  And I will judge you as women who commit adultery and shed blood are judged, and bring upon you the blood of wrath and jealousy. ▤

Israel had committed spiritual adultery against God (cf. vv. 15-37) and in doing so had shed the blood of children in sacrifices to idols (cf. vv. 20-21), thus incurring God’s “wrath and jealousy”.

- God jealously longs for our devotion:

James 4:5  Or do you suppose it is to no purpose that the Scripture says, “He yearns jealously over the spirit that he has made to dwell in us”? ▤

There are different interpretations of this verse, but it may well be meaning that God jealously longs for our devotion (cf. NCV, NLT).

God is jealous for his people and their well-being . . .

See also:

- Ex 20:5-6 ⇑

- 2Ki 19:31 ⇓

- Note: In his jealousy and zeal God punishes his enemies and the ungodly

Ezek 36:6-7  Therefore prophesy concerning the land of Israel, and say to the mountains and hills, to the ravines and valleys, Thus says the Lord GOD: Behold, I have spoken in my jealous wrath, because you have suffered the reproach of the nations. 7Therefore thus says the Lord GOD: I swear that the nations that are all around you shall themselves suffer reproach. ▤

In his jealousy for Israel’s well-being, God would crush their enemies (v. 7), so that Israel would no longer bear the scornful disdain of the nations (v. 6b). Probably oppression by the other nations is also view.

Joel 2:18-19  Then the LORD became jealous for his land and had pity on his people. 19The LORD answered and said to his people, “Behold, I am sending to you grain, wine, and oil, and you will be satisfied; and I will no more make you a reproach among the nations. ▤

This suggests that God’s jealousy for his land (v. 18) extended to his people and their well-being.

Nah 1:2  The LORD is a jealous and avenging God; the LORD is avenging and wrathful; the LORD takes vengeance on his adversaries and keeps wrath for his enemies. ▤

Here the cause of God’s jealousy (for his people) and wrath appears to be attacks on his people by Assyria, on whom he determined to take vengeance.

Zec 1:14-17  So the angel who talked with me said to me, ‘Cry out, Thus says the LORD of hosts: I am exceedingly jealous for Jerusalem and for Zion. 15And I am exceedingly angry with the nations that are at ease; for while I was angry but a little, they furthered the disaster. 16Therefore, thus says the LORD, I have returned to Jerusalem with mercy; my house shall be built in it, declares the LORD of hosts, and the measuring line shall be stretched out over Jerusalem. 17Cry out again, Thus says the LORD of hosts: My cities shall again overflow with prosperity, and the LORD will again comfort Zion and again choose Jerusalem.’ ▤

This and the following passage speak of God’s jealousy for his people’s well-being partly being expressed in God’s renewal of: Israel (vv. 16-17; Zec 8:4-5 ↓); and his relationship with his people (Zec 8:3 ↓).

Zec 8:2-5  Thus says the LORD of hosts: I am jealous for Zion with great jealousy, and I am jealous for her with great wrath. 3Thus says the LORD: I have returned to Zion and will dwell in the midst of Jerusalem, and Jerusalem shall be called the faithful city, and the mountain of the LORD of hosts, the holy mountain. 4Thus says the LORD of hosts: Old men and old women shall again sit in the streets of Jerusalem, each with staff in hand because of great age. 5And the streets of the city shall be full of boys and girls playing in its streets. ▤

God’s jealousy for Jerusalem (v. 2) has in view her restoration (vv. 3-5; cf. GNT) and expressing wrath towards her enemies (cf. AMP, CEV, GNT).

. . . and God is zealous in working for his people’s cause

In both ancient Hebrew and ancient Greek, the word that is translated as “jealousy” is also the one which is translated as “zeal” – depending on the context; hence God’s jealousy and his zeal are related. God’s zeal in the cause of his people – the subject of this subsection – is also reflected in the verses in the preceding subsection which speak of his jealousy for them, and is shown by Isaiah 42:13, Ezekiel 36:5, 38:18-19, 22 in the following subsection.

2Ki 19:30-31  And the surviving remnant of the house of Judah shall again take root downward and bear fruit upward. 31For out of Jerusalem shall go a remnant, and out of Mount Zion a band of survivors. The zeal of the LORD will do this. ▤

Note that these verses are repeated verbatim in Isaiah 37:31-32.

Isa 9:7  Of the increase of his government and of peace there will be no end, on the throne of David and over his kingdom, to establish it and to uphold it with justice and with righteousness from this time forth and forevermore. The zeal of the LORD of hosts will do this. ▤

God’s zeal would ensure the introduction of the Messiah’s reign, with the associated blessings for his people.

Isa 26:11  O LORD, your hand is lifted up, but they do not see it. Let them see your zeal for your people, and be ashamed. Let the fire for your adversaries consume them. ▤

The expression “your zeal for your people” speaks of God’s eagerness to defend his people (cf. NLT).

Isa 63:15  Look down from heaven and see, from your holy and beautifulv habitation. Where are your zeal and your might? The stirring of your inner parts and your compassion are held back from me. ▤

v Or holy and glorious

Isaiah knows of God’s zeal for his people (and his might) – presumably from what he has done for them in the past and by what he has promised. So in this time of great trial for God’s people, Isaiah appeals to God to show this zeal (cf. Isa 26:11 ↑) and his might in working for his people’s cause.

- God is always at his work:

John 5:17  But Jesus answered them, “My Father is working until now, and I am working.” ▤

This verse suggests that God is zealous in all his work, being always at his work (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT). The following subsection further illustrates God’s zeal in aspects of his work.

Note: In his jealousy and zeal God punishes his enemies and the ungodly

Ezek 36:5  … therefore thus says the Lord GOD: Surely I have spoken in my hot jealousy against the rest of the nations and against all Edom, who gave my land to themselves as a possession with wholehearted joy and utter contempt, that they might make its pasturelands a prey. ▤

In his burning jealousy God pronounced prophecies of punishment against the nations who had plundered Israel.

Ezek 38:18-19, 22  But on that day, the day that Gog shall come against the land of Israel, declares the Lord GOD, my wrath will be roused in my anger. 19For in my jealousy and in my blazing wrath I declare, On that day there shall be a great earthquake in the land of Israel. ▤  … 22With pestilence and bloodshed I will enter into judgment with him, and I will rain upon him and his hordes and the many peoples who are with him torrential rains and hailstones, fire and sulfur. ▤

The earthquake (v. 19) may primarily signify God’s presence, with him poised to destroy the invaders; or it may be one he uses to nullify their attack and begin their destruction.

Deut 29:20  The LORD will not be willing to forgive him, but rather the anger of the LORD and his jealousy will smoke against that man, and the curses written in this book will settle upon him, and the LORD will blot out his name from under heaven. ▤

Ezek 5:13  Thus shall my anger spend itself, and I will vent my fury upon them and satisfy myself. And they shall know that I am the LORD—that I have spoken in my jealousy—when I spend my fury upon them. ▤

Num 25:11  Phinehas the son of Eleazar, son of Aaron the priest, has turned back my wrath from the people of Israel, in that he was jealous with my jealousy among them, so that I did not consume the people of Israel in my jealousy. ▤

Israel had faced annihilation by God in his jealousy (cf. vv. 1-9). However, in contrast to the cases in the previous verses, God’s wrath was appeased so that he did not consume the people in his jealousy. This was largely due to Phinehas sharing God’s jealously, and in this jealousy executing one of the main provocateurs (cf. vv. 6-8).

Isa 42:13  The LORD goes out like a mighty man, like a man of war he stirs up his zeal; he cries out, he shouts aloud, he shows himself mighty against his foes. ▤

Isa 59:17-18  He put on righteousness as a breastplate, and a helmet of salvation on his head; he put on garments of vengeance for clothing, and wrapped himself in zeal as a cloak. 18According to their deeds, so will he repay, wrath to his adversaries, repayment to his enemies; to the coastlands he will render repayment. ▤

- God is also jealous for his name:

Ezek 39:25  Therefore thus says the Lord GOD: Now I will restore the fortunes of Jacob and have mercy on the whole house of Israel, and I will be jealous for my holy name. ▤

God is jealous for his holy name, that it not be dishonored or despised. Similarly Numbers 25:11 above refers to God being jealous for his honor.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 3

Jesus Christ

1. General

1. Jesus Christ’s Eternity

2. Jesus Christ’s Pre-Eminence

3. Jesus Christ’s Character

4. Jesus Christ’s ‘Name’

2. Jesus Christ and God

1. Jesus Christ Is the Son of God (I): General

2. Jesus Christ Is the Son of God (II): Testimony

3. Jesus Christ Is Identified with God

4. Jesus Christ Is Treated like God Is

5. Jesus Christ Is Under God’s Authority

Part I

General

See also:

- Jesus Christ’s Humanity

- Jesus Christ’s Personality [as shown in his mission]

The NT makes remarkable claims about aspects of Jesus Christ’s being and his character. In doing so it shows Jesus Christ’s nature to mirror that of God, and so points to his deity (his “God nature”). The NT also often refers to Jesus Christ’s “name”, making it a further concept that is important to grasp.

Section A

Jesus Christ’s Eternity

Section Jumps

- Jesus Christ is alive

- Jesus Christ existed in the beginning . . .

- . . . Jesus Christ was before all things

- Further references to Jesus Christ existing prior to his advent

- Jesus Christ will be alive forever

- Jesus Christ is self-existing – he is “the life”

- Jesus Christ remains the same

Jesus Christ is alive

See also:

- Jesus Christ’s Resurrection and Ascension

Acts 1:3  He presented himself alive to them after his suffering by many proofs, appearing to them during forty days and speaking about the kingdom of God. ▤

Rom 6:10  For the death he died he died to sin, once for all, but the life he lives he lives to God. ▤

2Cor 13:4  For he was crucified in weakness, but lives by the power of God. For we also are weak in him, but in dealing with you we will live with him by the power of God. ▤

Gal 2:20  I have been crucified with Christ. It is no longer I who live, but Christ who lives in me. And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

1Pet 2:4  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, … ▤

This portrays Jesus as God’s chosen “stone” (v. 4), the chosen “cornerstone” on which believers depend (cf. v. 6). These terms are references to OT prophecy (cf. vv. 6-8).

Jesus Christ existed in the beginning . . .

See also:

- 2Tim 1:9 ⇓

John 1:1-2  In the beginning was the Word, and the Word was with God, and the Word was God. 2He was in the beginning with God. ▤

“In the beginning” has the sense “before all time” (AMP). The title “the Word” refers to Jesus Christ (cf. 1Jn 1:1 ↓).

1Jn 1:1  That which was from the beginning, which we have heard, which we have seen with our eyes, which we looked upon and have touched with our hands, concerning the word of life— ▤

As made clear by the remainder of the verse, the first clause refers to Jesus Christ, speaking of him as being “from the beginning”. For further comment see Jesus Christ is self-existing – he is “the life”.

1Jn 2:13a  I am writing to you, fathers, because you know him who is from the beginning. ▤

Heb 1:10  And, “You, Lord, laid the foundation of the earth in the beginning, and the heavens are the work of your hands; … ▤

This quotation from Psalm 102:25 – where it refers to God – is here applied to Jesus Christ.

Heb 7:3  He [Melchizedek] is without father or mother or genealogy, having neither beginning of days nor end of life, but resembling the Son of God he continues a priest forever. ▤

This indicates that Jesus Christ, the Son of God, had no beginning, indicative of the fact that he existed in the beginning.

Rev 22:13  [Jesus Christ:] I am the Alpha and the Omega, the first and the last, the beginning and the end. ▤

Alpha and Omega are the first and the last letters of the Greek alphabet, here used together to depict Jesus Christ as spanning all time – as do the subsequent pairings in the verse.

. . . Jesus Christ was before all things

See also:

- Rev 22:13 ⇑

Col 1:17  And he is before all things, and in him all things hold together. ▤

The first clause appears to mean that Jesus Christ existed before all things (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT).

John 17:5, 24  [Jesus:] And now, Father, glorify me in your own presence with the glory that I had with you before the world existed. ▤  … 24Father, I desire that they also, whom you have given me, may be with me where I am, to see my glory that you have given me because you loved me before the foundation of the world. ▤

John 1:15  (John bore witness about him, and cried out, “This was he of whom I said, ‘He who comes after me ranks before me, because he was before me.’”) ▤

John 8:58  Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, before Abraham was, I am.” ▤

2Tim 1:9  … who saved us and called us toa a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,b … ▤

a Or with

b Greek before times eternal

This suggests that Jesus Christ existed “before the ages began”.

- Jesus Christ is from ancient times:

Mic 5:2  c But you, O Bethlehem Ephrathah, who are too little to be among the clans of Judah, from you shall come forth for me one who is to be ruler in Israel, whose coming forth is from of old, from ancient days. ▤

c Ch 5:1 in Hebrew

The reference is understood by some to be to an eternal origin of the Messiah.

Further references to Jesus Christ existing prior to his advent

See also:

- God sent Jesus Christ into the world

John 6:38, 62  For I have come down from heaven, not to do my own will but the will of him who sent me. ▤  … 62Then what if you were to see the Son of Man ascending to where he was before? ▤

John 16:28  I came from the Father and have come into the world, and now I am leaving the world and going to the Father. ▤

John 12:41  Isaiah said these things because he saw his glory and spoke of him. ▤

The preceding verse quotes Isaiah 6:10 and suggests that here John may be correlating Isaiah seeing Jesus’ glory with the vision of God’s glory that Isaiah had when he recorded these words (cf. Isa 6:1-10). As such it can be inferred that this verse is implying Jesus Christ existed in Isaiah’s day. For further comment see . . . Other OT references to God are applied to Jesus Christ.

1Cor 10:4b, 9  For they drank from the spiritual Rock that followed them, and the Rock was Christ. ▤  … 9We must not put Christd to the test, as some of them did and were destroyed by serpents, … ▤

d Some manuscripts the Lord

Particularly if the rendering in the text – “Christ” (CEV, NCV, NKJV, NLT, NRSV) – is to be preferred to that in the text note – “the Lord” (cf. AMP, GNT, NASB, NIV) – v. 9 would be speaking of the Israelites testing Christ in Numbers 21:4-6. Thus along with v. 4b this would appear to indicate that Christ accompanied the Israelites during their journey through the desert (cf. Jude 1:5 ↓), perhaps as the angel closely associated with God (cf. Ex 23:20-23; Gen 16:9-10 ↓). (For further comment on v. 4 see God satisfies his people’s spiritual hunger and thirst.)

2Cor 8:9  For you know the grace of our Lord Jesus Christ, that though he was rich, yet for your sake he became poor, so that you by his poverty might become rich. ▤

Heb 11:26  He [Moses] considered the reproach of Christ greater wealth than the treasures of Egypt, for he was looking to the reward. ▤

On face value this suggests that Moses was conscious of Christ’s existence – hence its inclusion here. However, it may simply be meaning that Moses acted with the Messiah in view. A further possibility is that the writer is identifying Christ with the people of Israel.

Jude 1:5  Now I want to remind you, although you once fully knew it, that Jesus, who savede a people out of the land of Egypt, afterward destroyed those who did not believe. ▤

e Some manuscripts although you fully knew it, that the Lord who once saved

Most other modern translations follow the alternative translation in the text note which uses “Lord” instead of Jesus (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

- The “angel of the LORD”:

Gen 16:9-10  The angel of the LORD said to her, “Return to your mistress and submit to her.” 10The angel of the LORD also said to her, “I will surely multiply your offspring so that they cannot be numbered for multitude.” ▤

A number of times in the OT an angel is closely identified with God (cf. Note: “The angel of the LORD” is identified with God). This is such an occurrence, with the angel speaking on behalf of God in the first person (v. 10). These occurrences may concern the same angel – particularly as the title “the angel of the LORD” is often used. Some commentators think this angel may be the pre-incarnate Christ.

Jesus Christ will be alive forever

See also:

- 1Jn 1:2 ⇓

- Jesus Christ was appointed by God as high priest forever, in the superior priestly order of Melchizedek

- God will establish the Messiah as ruler over all, forever

Rom 6:9  We know that Christ, being raised from the dead, will never die again; death no longer has dominion over him. ▤

Here Paul asserts that Jesus Christ cannot die again because he has already died and risen from death. In conjunction, as he is without sin, death has no claim on Jesus Christ. Note that death’s previous “claim” on him was only due to Jesus Christ taking upon himself the sins of the world.

Eph 3:21  … to him be glory in the church and in Christ Jesus throughout all generations, forever and ever. Amen. ▤

This implies that Jesus Christ will exist forever.

Heb 1:8, 10-12  But of the Son he says, “Your throne, O God, is forever and ever, the scepter of uprightness is the scepter of your kingdom. ▤  … 10And, “You, Lord, laid the foundation of the earth in the beginning, and the heavens are the work of your hands; 11they will perish, but you remain; they will all wear out like a garment, 12like a robe you will roll them up, like a garment they will be changed.f But you are the same, and your years will have no end.” ▤

f Some manuscripts omit like a garment

Heb 7:3, 15-17, 24-25  He is without father or mother or genealogy, having neither beginning of days nor end of life, but resembling the Son of God he [Melchizedek] continues a priest forever. ▤  … 15This becomes even more evident when another priest arises in the likeness of Melchizedek, 16who has become a priest, not on the basis of a legal requirement concerning bodily descent, but by the power of an indestructible life. 17For it is witnessed of him, “You are a priest forever, after the order of Melchizedek.” ▤  … 24but he holds his priesthood permanently, because he continues forever. 25Consequently, he is able to save to the uttermostg those who draw near to God through him, since he always lives to make intercession for them. ▤

g That is, completely; or at all times

Melchizedek was king of Salem – probably Jerusalem – and a “priest of God Most High” (Gen 14:18; cf. v. 1). There is no record of his genealogy, birth or death. The writer uses this absence of any information about his death to suggest that his priesthood continues forever, and as such prefigures the eternal priesthood of Jesus Christ.

Rev 1:17-18  When I saw him [Jesus Christ], I fell at his feet as though dead. But he laid his right hand on me, saying, “Fear not, I am the first and the last, 18and the living one. I died, and behold I am alive forevermore, and I have the keys of Death and Hades. ▤

The significance of the title “the living one” (v. 18a) is explained by the rest of the sentence (cf. comment on John 1:25 ⇓).

Rev 22:13  I am the Alpha and the Omega, the first and the last, the beginning and the end. ▤

Ps 72:5  May they fear youh while the sun endures, and as long as the moon, throughout all generations! ▤

h Septuagint He shall endure

This is understood to be messianic, speaking of Jesus Christ, as is Isa 9:6-7 immediately below. This suggests that like fear of him should endure forever, so shall he endure (cf. NIV).

Isa 9:6-7  For to us a child is born, to us a son is given; and the government shall be uponi his shoulder, and his name shall be calledj Wonderful Counselor, Mighty God, Everlasting Father, Prince of Peace. 7Of the increase of his government and of peace there will be no end, on the throne of David and over his kingdom, to establish it and to uphold it with justice and with righteousness from this time forth and forevermore. The zeal of the LORD of hosts will do this. ▤

i Or is upon

j Or is called

Note that the use of “Father” (v. 6) in reference to the Messiah, probably points to his paternal care of his people.

Jesus Christ is self-existing – he is “the life”

See also:

- Rev 1:18 ⇑

John 5:26  For as the Father has life in himself, so he has granted the Son also to have life in himself. ▤

The Father has enabled Jesus Christ “to have life in Himself and be self-existent” (AMP). The implication in this verse’s context is that – like the Father – Jesus is “the source of life” (GNT) with “the power to give life” (CEV). (This implication is reflected in the following references, as commented below.)

John 11:25  Jesus said to her, “I am the resurrection and the life.k Whoever believes in me, though he die, yet shall he live, … ▤

k Some manuscripts omit and the life

Descriptions of Jesus Christ as “the life” (cf. John 14:6 ↓; 1Jn 1:2 ↓) reflect that he has life inherent (cf. John 5:26 ↑) as part of his essential nature, and so is self-existing. Primarily they point to Jesus Christ as the source of life – the one who gives life – as the latter part of this verse suggests.

John 14:6  Jesus said to him, “I am the way, and the truth, and the life. No one comes to the Father except through me. ▤

1Jn 1:1-3  That which was from the beginning, which we have heard, which we have seen with our eyes, which we looked upon and have touched with our hands, concerning the word of life— 2the life was made manifest, and we have seen it, and testify to it and proclaim to you the eternal life, which was with the Father and was made manifest to us— 3that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. ▤

The references to it being seen (vv. 1, 3) and “touched” (v. 1) along with being heard, imply that “the word of life” (v. 1) refers to Jesus Christ. In conjunction, he is “the life” that was “made manifest, and … seen” (v. 2). Being the manifestation of this life, he is the one in whom it is revealed. The suggestion is that through him this life may be partaken of by us, involving fellowship not only with others who share in this life but also with the Father and Christ himself (v. 3).

- Jesus lives because of the Father:

John 6:57  As the living Father sent me, and I live because of the Father, so whoever feeds on me, he also will live because of me. ▤

Possibly Jesus is referring to his life as a man on earth; but he could be speaking more generally. One could conclude that Jesus “has life in himself” (5:26), but he has it because of the Father.

Jesus Christ remains the same

Heb 1:12  … like a robe you will roll them up, like a garment they will be changed.l But you are the same, and your years will have no end. ▤

l Some manuscripts omit like a garment

Heb 13:8  Jesus Christ is the same yesterday and today and forever. ▤

2Tim 2:13  … if we are faithless, he remains faithful— for he cannot deny himself. ▤

Jesus Christ remains the same not only in his ongoing existence but also in his character. He cannot be but “true to himself” (NIrV®).

Pray for persecuted Christians

Section B

Jesus Christ’s Pre-Eminence

Section Jumps

- Jesus Christ is greater than all people

- Jesus Christ is greater than all things

- Jesus Christ has divine glory

- Visions of Jesus Christ, indicative of his surpassing greatness and glory

- Jesus Christ has mighty, sovereign power

- Jesus Christ has superlative knowledge and wisdom

- Jesus Christ is everywhere

See also:

- Jesus Christ is holy

- Note: God has given Jesus Christ a name that is superior to all others

- Jesus Christ Is Identified with God

- Jesus Christ as Lord of All

Jesus Christ is greater than all people

See also:

- Eph 1:19-21 ⇓; Col 1:15-19 ⇓

John 3:31  He who comes from above is above all. He who is of the earth belongs to the earth and speaks in an earthly way. He who comes from heaven is above all. ▤

“He who comes from above” refers to Jesus Christ, who came from heaven above. The phrase “above all” is akin to “greater than all” (GNT, NCV; cf. NLT).

Ps 89:27  And I will make him the firstborn, the highest of the kings of the earth. ▤

This is understood to be messianic, as is Micah 5:4 below.

Mic 5:4  And he shall stand and shepherd his flock in the strength of the LORD, in the majesty of the name of the LORD his God. And they shall dwell secure, for now he shall be great to the ends of the earth. ▤

This suggests that the Messiah’s greatness will surpass that of all others, with all people all over the earth acknowledging his greatness (cf. GNT).

Matt 12:41-42  The men of Nineveh will rise up at the judgment with this generation and condemn it, for they repented at the preaching of Jonah, and behold, something greater than Jonah is here. 42The queen of the South will rise up at the judgment with this generation and condemn it, for she came from the ends of the earth to hear the wisdom of Solomon, and behold, something greater than Solomon is here. ▤

The comparisons with people – Jonah (v. 41) and Solomon (v. 42) – suggest that the “something” is in part at least a reference to “someone” (cf. AMP, NCV, NIV, NLT), i.e. Jesus himself.

Luke 1:32a  He will be great and will be called the Son of the Most High. ▤

Being called “the Son of the Most High” suggests that his aforementioned greatness would be far more than that of all others.

John 1:15, 27  (John bore witness about him, and cried out, “This was he of whom I said, ‘He who comes after me ranks before me, because he was before me.’”) ▤  … 27even he who comes after me, the strap of whose sandal I am not worthy to untie.” ▤

John refers to the concept – more marked in ancient times – that an older person was considered worthy of more honor than a younger one, and so generally considered to be greater. In saying that Jesus – who was younger than John – was “before” him and so ranked before him (v. 15), John appears to be pointing to the fact that Jesus existed before him, from all eternity. Jesus seems to make a similar point about himself in regard to Abraham in John 8:53, 57-58 below.

John 8:53, 57-58  Are you greater than our father Abraham, who died? And the prophets died! Who do you make yourself out to be?” ▤  … 57So the Jews said to him, “You are not yet fifty years old, and have you seen Abraham?”m 58Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, before Abraham was, I am.” ▤

m Some manuscripts has Abraham seen you?

Quite possibly Jesus’ reply (v. 58) to the Jews’ skepticism may have also been alluding to their earlier questions (v. 53), implying that he indeed was greater than Abraham.

Rom 8:29  For those whom he foreknew he also predestined to be conformed to the image of his Son, in order that he might be the firstborn among many brothers. ▤

Here the term “firstborn” (cf. Ps 89:27 ↑; Col 1:15 ⇓; Heb 1:6 ⇓) most likely refers to Christ’s pre-eminence “among” God’s people and/or to him being the firstborn from the dead (cf. Rev 1:5).

Heb 3:3-6  For Jesus has been counted worthy of more glory than Moses—as much more glory as the builder of a house has more honor than the house itself. 4(For every house is built by someone, but the builder of all things is God.) 5Now Moses was faithful in all God’s house as a servant, to testify to the things that were to be spoken later, 6but Christ is faithful over God’s house as a son. And we are his house if indeed we hold fast our confidence and our boasting in our hope.n … ▤

n Some manuscripts insert firm to the end

This implies that Jesus Christ is the builder of God’s house, which probably refers to the household of God’s people. Thus he is greater even than Moses who was just a servant in the house.

Jesus Christ is greater than all things

Matt 12:6  I tell you, something greater than the temple is here. ▤

As per the comment on vv. 41-42 in the previous subsection, Jesus may be referring to himself as the “something”. If so, he may well have meant that he had authority higher than that of the temple and the regulations associated with it and the Sabbath (cf. vv. 1-8). Another possible implication was that as the center and focus for worship of God, the temple had been superseded by the coming of God’s kingdom with its King, Jesus himself.

Eph 1:19-21  … and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might 20that he worked in Christ when he raised him from the dead and seated him at his right hand in the heavenly places, 21far above all rule and authority and power and dominion, and above every name that is named, not only in this age but also in the one to come. ▤

Verse 21 speaks of Christ’s authority and power (cf. CEV, GNT) over all other powers – spiritual as well as human – as pointed to by his position of authority at God’s right hand (v. 20).

Col 1:15-19  He is the image of the invisible God, the firstborn of all creation. 16For byo him all things were created, in heaven and on earth, visible and invisible, whether thrones or dominions or rulers or authorities—all things were created through him and for him. 17And he is before all things, and in him all things hold together. 18And he is the head of the body, the church. He is the beginning, the firstborn from the dead, that in everything he might be preeminent. 19For in him all the fullness of God was pleased to dwell, … ▤

o That is, by means of; or in

In v. 15, “firstborn” (cf. Ps 89:27 ⇑; Rom 8:29 ⇑; Heb 1:6 ↓) points to Christ’s existence before creation and in particular to his supremacy over it, alluding to the privileged status of a firstborn son in a Jewish family. In v. 18 the term has a different usage, speaking of him being the first to be raised from the dead.

Heb 1:3-9, 13  He is the radiance of the glory of God and the exact imprint of his nature, and he upholds the universe by the word of his power. After making purification for sins, he sat down at the right hand of the Majesty on high, 4having become as much superior to angels as the name he has inherited is more excellent than theirs. 5For to which of the angels did God ever say, “You are my Son, today I have begotten you”? Or again, “I will be to him a father, and he shall be to me a son”? 6And again, when he brings the firstborn into the world, he says, “Let all God’s angels worship him.” 7Of the angels he says, “He makes his angels winds, and his ministers a flame of fire.” 8But of the Son he says, “Your throne, O God, is forever and ever, the scepter of uprightness is the scepter of your kingdom. 9You have loved righteousness and hated wickedness; therefore God, your God, has anointed you with the oil of gladness beyond your companions.” ▤  … 13And to which of the angels has he ever said, “Sit at my right hand until I make your enemies a footstool for your feet”? ▤

In regard to “name” (v. 4), see comment on v. 4 in Note: God has given Jesus Christ a name that is superior to all others. In vv. 5-6 Paul applies OT passages to Jesus Christ to illustrate Christ’s supremacy; the first two are clearly messianic. In v. 9, “loved righteousness and hated wickedness” quite possibly has Jesus’ life on earth in view, with the latter part of the verse then probably speaking of his exaltation to God’s right hand, with the joy associated with this “anointing”. In the context, “companions” (v. 9) may well refer to angels, though some consider that his people are in view. In v. 9, “has anointed you… beyond your companions” implies that God set Jesus Christ above these companions (cf. AMP, GNT, NCV, NIV).

- “Christ is all, and in all”:

Col 3:11  Here there is not Greek and Jew, circumcised and uncircumcised, barbarian, Scythian, slave,p free; but Christ is all, and in all. ▤

p Greek bondservant

“Christ is all” indicates that Jesus Christ surpasses all other things or matters in importance. The phrase “in all” may simply refer to him being in all believers (cf. CEV, NCV, NLT) – but it may have a more far-reaching sense, meaning that Christ permeates everything everywhere (cf. AMP).

Jesus Christ has divine glory

See also:

- . . . and Jesus was glorified by God

- Because he had willingly suffered death, God exalted and glorified Jesus Christ

- Jesus Christ will come in great glory

Matt 25:31  When the Son of Man comes in his glory, and all the angels with him, then he will sit on his glorious throne. ▤

John 1:14  And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤

John and others saw Jesus’ glory demonstrated through his miracles (cf. John 2:11 ↓), his transfiguration, and his death and resurrection.

John 2:11  This, the first of his signs, Jesus did at Cana in Galilee, and manifested his glory. And his disciples believed in him. ▤

In turning water into wine (cf. vv. 1-10) Jesus “manifested his glory”. As such Jesus “displayed His greatness and His power openly” (AMP), pointing to his divine nature.

John 12:41  Isaiah said these things because he saw his [Jesus’] glory and spoke of him. ▤

For comment on this verse see the comment on John 12:37-41 – under . . . Other OT references to God are applied to Jesus Christ.

John 17:5, 24  [Jesus:] And now, Father, glorify me in your own presence with the glory that I had with you before the world existed. ▤  … 24Father, I desire that they also, whom you have given me, may be with me where I am, to see my glory that you have given me because you loved me before the foundation of the world. ▤

In v. 5 Jesus has in view his return to the Father and the glorified state that he had before his incarnation. In v. 24 Jesus is speaking of his followers being with him in the afterlife, where they will see his glory.

1Cor 2:8  None of the rulers of this age understood this, for if they had, they would not have crucified the Lord of glory. ▤

The title as “the Lord of glory” points to Jesus’ glory being far above that of all others. Note that the phrase is also used in James 2:1 – “… our Lord Jesus Christ, the Lord of glory.”

2Cor 4:4, 6  In their case the god of this world has blinded the minds of the unbelievers, to keep them from seeing the light of the gospel of the glory of Christ, who is the image of God. ▤  … 6For God, who said, “Let light shine out of darkness,” has shone in our hearts to give the light of the knowledge of the glory of God in the face of Jesus Christ. ▤

Jesus Christ’s glory is such that he reflects the glory of God (cf. Heb 1:3a ↓).

Phil 3:20-21  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, 21who will transform our lowly body to be like his glorious body, by the power that enables him even to subject all things to himself. ▤

2Thes 1:9  They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromq the presence of the Lord and from the glory of his might, … ▤

q Or destruction that comes from

Heb 1:3a  He is the radiance of the glory of God and the exact imprint of his nature, and he upholds the universe by the word of his power. ▤

Heb 7:26  For it was indeed fitting that we should have such a high priest, holy, innocent, unstained, separated from sinners, and exalted above the heavens. ▤

This points to the pre-eminence of Jesus Christ in his glory, speaking of him being set apart from sinful people and exalted above all things – “given the highest place of honor” (NLT; cf. CEV).

2Pet 1:16  For we did not follow cleverly devised myths when we made known to you the power and coming of our Lord Jesus Christ, but we were eyewitnesses of his majesty. ▤

Jesus Christ’s majesty is indicative of and can be associated with his glory. Note that Peter is referring to Jesus’ transfiguration (cf. Luke 9:28-32, 34-35 ↓).

John 16:14  [Jesus:] He will glorify me, for he will take what is mine and declare it to you. ▤

This is speaking of Jesus Christ being glorified or receiving glory, rather than to the glory that is an essential aspect of his nature (this subsection’s theme and which appears to be in view in the above verses). However, in a sense, it does at least point to his glory. The verse speaks of the Holy Spirit bringing glory by taking Jesus Christ’s “message” (CEV, cf. GNT, NCV) – particularly that regarding his person and work – and making it (and Jesus Christ) known to Jesus Christ’s followers. Such revelation – and the manifestation of it in the lives of his followers – is glorifying to Jesus Christ.

- Jesus’ transfiguration, manifesting his glory:

Luke 9:28-32, 34-35  Now about eight days after these sayings he took with him Peter and John and James and went up on the mountain to pray. 29And as he was praying, the appearance of his face was altered, and his clothing became dazzling white. 30And behold, two men were talking with him, Moses and Elijah, 31who appeared in glory and spoke of his departure,r which he was about to accomplish at Jerusalem. 32Now Peter and those who were with him were heavy with sleep, but when they became fully awake they saw his glory and the two men who stood with him. ▤  … 34As he was saying these things, a cloud came and overshadowed them, and they were afraid as they entered the cloud. 35And a voice came out of the cloud, saying, “This is my Son, my Chosen One;s listen to him!” ▤

r Greek exodus

s Some manuscripts my Beloved

Moses and Elijah’s appearance with Jesus “in heavenly glory” (CEV, GNB) supplemented and reflected Jesus’ own glory. Note that the parallel passage in Mark 9 further emphasizes the brightness of Jesus’ appearance: “And he was transfigured before them, 3and his clothes became radiant, intensely white, as no one on earth could bleach them.”

Visions of Jesus Christ, indicative of his surpassing greatness and glory

Acts 7:55-56  But he, full of the Holy Spirit, gazed into heaven and saw the glory of God, and Jesus standing at the right hand of God. 56And he said, “Behold, I see the heavens opened, and the Son of Man standing at the right hand of God.” ▤

God’s right hand side is the ultimate “place of honor and power” (CEV text note; cf. NLT).

Acts 26:13-16, 19  At midday, O king, I saw on the way a light from heaven, brighter than the sun, that shone around me and those who journeyed with me. 14And when we had all fallen to the ground, I heard a voice saying to me in the Hebrew language,t ‘Saul, Saul, why are you persecuting me? It is hard for you to kick against the goads.’ 15And I said, ‘Who are you, Lord?’ And the Lord said, ‘I am Jesus whom you are persecuting. 16But rise and stand upon your feet, for I have appeared to you for this purpose, to appoint you as a servant and witness to the things in which you have seen me and to those in which I will appear to you, ▤  … 19“Therefore, O King Agrippa, I was not disobedient to the heavenly vision, … ▤

t Or the Hebrew dialect (that is, Aramaic)

The “light from heaven, brighter than the sun” (v. 13) was a manifestation of Jesus Christ’s glory.

Rev 1:12-18  Then I turned to see the voice that was speaking to me, and on turning I saw seven golden lampstands, 13and in the midst of the lampstands one like a son of man, clothed with a long robe and with a golden sash around his chest. 14The hairs of his head were white, like white wool, like snow. His eyes were like a flame of fire, 15his feet were like burnished bronze, refined in a furnace, and his voice was like the roar of many waters. 16In his right hand he held seven stars, from his mouth came a sharp two-edged sword, and his face was like the sun shining in full strength. 17When I saw him, I fell at his feet as though dead. But he laid his right hand on me, saying, “Fear not, I am the first and the last, 18and the living one. I died, and behold I am alive forevermore, and I have the keys of Death and Hades. ▤

In v. 16, the “seven stars” are “angels” of the churches (cf. vv. 20; 2:1) that Jesus Christ subsequently addresses (cf. chs 2-3). The “sharp two-edged sword” (v. 16; cf. Rev 19:15 ↓) represents Jesus Christ’s power to execute judgment. Holding the keys of death and the place of the dead (v. 18b), is indicative of Jesus Christ’s total authority over their domain.

Rev 5:1-14  Then I saw in the right hand of him who was seated on the throne a scroll written within and on the back, sealed with seven seals. 2And I saw a strong angel proclaiming with a loud voice, “Who is worthy to open the scroll and break its seals?” 3And no one in heaven or on earth or under the earth was able to open the scroll or to look into it, 4and I began to weep loudly because no one was found worthy to open the scroll or to look into it. 5And one of the elders said to me, “Weep no more; behold, the Lion of the tribe of Judah, the Root of David, has conquered, so that he can open the scroll and its seven seals.” 6And between the throne and the four living creatures and among the elders I saw a Lamb standing, as though it had been slain, with seven horns and with seven eyes, which are the seven spirits of God sent out into all the earth. 7And he went and took the scroll from the right hand of him who was seated on the throne. 8And when he had taken the scroll, the four living creatures and the twenty-four elders fell down before the Lamb, each holding a harp, and golden bowls full of incense, which are the prayers of the saints. 9And they sang a new song, saying, “Worthy are you to take the scroll and to open its seals, for you were slain, and by your blood you ransomed people for God from every tribe and language and people and nation, 10and you have made them a kingdom and priests to our God, and they shall reign on the earth.” 11Then I looked, and I heard around the throne and the living creatures and the elders the voice of many angels, numbering myriads of myriads and thousands of thousands, 12saying with a loud voice, “Worthy is the Lamb who was slain, to receive power and wealth and wisdom and might and honor and glory and blessing!” 13And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” 14And the four living creatures said, “Amen!” and the elders fell down and worshiped. ▤

The “Lamb” (vv. 6, 8, 12, 13) is a name for Jesus Christ, alluding to his sacrificial death which in a number of aspects mirrored the offering of a lamb at Passover and/or as a sin offering. For further comment see Revelation 5:1-7 in God works in all eras through Jesus Christ, impacting all things everywhere.

Rev 19:11-16  Then I saw heaven opened, and behold, a white horse! The one sitting on it is called Faithful and True, and in righteousness he judges and makes war. 12His eyes are like a flame of fire, and on his head are many diadems, and he has a name written that no one knows but himself. 13He is clothed in a robe dipped inu blood, and the name by which he is called is The Word of God. 14And the armies of heaven, arrayed in fine linen, white and pure, were following him on white horses. 15From his mouth comes a sharp sword with which to strike down the nations, and he will rule them with a rod of iron. He will tread the winepress of the fury of the wrath of God the Almighty. 16On his robe and on his thigh he has a name written, King of kings and Lord of lords. ▤

u Some manuscripts sprinkled with

This depicts Jesus Christ on his return. Note that a “diadem” (cf. v. 12) is a jeweled headpiece signifying sovereignty, e.g. a crown.

Jesus Christ has mighty, sovereign power

See also:

- Rev 5:12 ⇑

- Isa 9:6 ⇓; 1Cor 1:24 ⇓

- Jesus Christ’s Power from God

- Jesus Christ’s Miracles

- Jesus Christ as Lord of All

- Jesus Christ’s Return and the Final Judgment

Mark 13:26  And then they will see the Son of Man coming in clouds with great power and glory. ▤

Eph 6:10  Finally, be strong in the Lord and in the strength of his might. ▤

2Thes 1:9  They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromv the presence of the Lord and from the glory of his might, … ▤

v Or destruction that comes from

John 10:28  I give them eternal life, and they will never perish, and no one will snatch them out of my hand. ▤

No one has the power to snatch Jesus Christ’s followers away from him. This illustrates that his authority and power is supreme or sovereign, which is also indicated by Philippians 3:20-21, Hebrews 1:3 and Isaiah 11:4b below – and reflected at least by the other references below.

Phil 3:20-21  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, 21who will transform our lowly body to be like his glorious body, by the power that enables him even to subject all things to himself. ▤

Heb 1:3  He is the radiance of the glory of God and the exact imprint of his nature, and he upholds the universe by the word of his power. After making purification for sins, he sat down at the right hand of the Majesty on high, … ▤

Jesus Christ’s power over all things is evident in him upholding or sustaining all things. In conjunction, his position at the right hand of God is one of surpassing power and influence.

2Pet 1:16  For we did not follow cleverly devised myths when we made known to you the power and coming of our Lord Jesus Christ, but we were eyewitnesses of his majesty. ▤

Various other passages indicate that this power Jesus Christ will display on his return will be an all-surpassing power.

Ps 45:3-4  Gird your sword on your thigh, O mighty one, in your splendor and majesty! 4In your majesty ride out victoriously for the cause of truth and meekness and righteousness; let your right hand teach you awesome deeds! ▤

This psalm is understood to be messianic, which Isaiah 11:4b below clearly is. Particularly in view of what proceeds it, the last clause appears to speak of the Messiah performing awesome deeds – in conjunction with victory over forces opposed to “truth and meekness and righteousness” (v. 4a) and indicative of his great might (v. 3).

Isa 11:4  … but with righteousness he shall judge the poor, and decide with equity for the meek of the earth; and he shall strike the earth with the rod of his mouth, and with the breath of his lips he shall kill the wicked. ▤

- Opposing or resisting Jesus Christ is detrimental:

Acts 26:14  And when we had all fallen to the ground, I heard a voice saying to me in the Hebrew language,w ‘Saul, Saul, why are you persecuting me? It is hard for you to kick against the goads.’ ▤

w Or the Hebrew dialect (that is, Aramaic)

The final statement was apparently a common saying alluding to oxen, speaking of how detrimental and futile it is to oppose God. Here it is applied by Jesus Christ to one opposing himself.

Jesus Christ has superlative knowledge and wisdom

See also:

- Jesus Christ’s Knowledge from God

Isa 9:6  For to us a child is born, to us a son is given; and the government shall be uponx his shoulder, and his name shall be calledy Wonderful Counselor, Mighty God, Everlasting Father, Prince of Peace. ▤

x Or is upon

y Or is called

The term “Wonderful Counselor” points to the Messiah’s wisdom as being superb, even supreme.

Luke 21:15  [Jesus:] … for I will give you a mouth and wisdom, which none of your adversaries will be able to withstand or contradict. ▤

Jesus Christ has wisdom far superior to that of any adversary that believers may encounter.

John 16:30  Now we know that you know all things and do not need anyone to question you; this is why we believe that you came from God. ▤

Acts 1:24  And they prayed and said, “You, Lord, who know the hearts of all, show which one of these two you have chosen … ▤

Note that an earlier reference to the “Lord Jesus” (v. 21) makes it most likely that Jesus Christ is being referred to here as “Lord”, rather than God.

Col 2:2-3  … that their hearts may be encouraged, being knit together in love, to reach all the riches of full assurance of understanding and the knowledge of God’s mystery, which is Christ, 3in whom are hidden all the treasures of wisdom and knowledge. ▤

This is often understood to indicate that Jesus Christ himself possesses all the treasures of divine wisdom and spiritual knowledge. Paul may more specifically be saying that these things can be found in the message about him, the mystery of God revealed in the gospel. But even so, this is still suggestive of Christ possessing these things.

Rev 2:10, 19, 23b  Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤  … 19“‘I know your works, your love and faith and service and patient endurance, and that your latter works exceed the first. ▤  … 23… And all the churches will know that I am he who searches mind and heart, and I will give to each of you according to your works. ▤

Verse 10 illustrates Jesus Christ’s knowledge of the future – in addition to his knowledge of all people’s deeds (v. 19) and thoughts (v. 23b).

Rev 5:12  … saying with a loud voice, “Worthy is the Lamb who was slain, to receive power and wealth and wisdom and might and honor and glory and blessing!” ▤

In saying that Jesus Christ – “the Lamb” – is worthy to receive the things listed, the implication may be that the worshippers are also ascribing or attributing to him these things – including marvelous wisdom.

- Jesus Christ is the power and wisdom by which God saves:

1Cor 1:24  … but to those who are called, both Jews and Greeks, Christ the power of God and the wisdom of God. ▤

Through or in Jesus Christ, God’s power and wisdom to bring salvation (cf. v. 21) has been realized.

Jesus Christ is everywhere

Matt 18:20  [Jesus:] For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

Matt 28:20b  And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

Jesus Christ is with all believers everywhere (cf. Matt 18:20 ↑) – always.

Eph 1:23  … which is his body, the fullness of him who fills all in all. ▤

The last clause quite possibly points to Jesus Christ’s omnipresence, as the one who fills “everything everywhere with his presence” (NLT). But there are other possible translations and interpretations. One is that it means Jesus Christ “completes” (GNT) all things – either referring to his headship or to his sufficiency for the needs or wholeness of all things.

Eph 4:10  He who descended is the one who also ascended far above all the heavens, that he might fill all things.) ▤

Here “all things” encompasses “the whole universe” (CEV, GNT, NIV; cf. NLT).

John 3:13  No one has ascended into heaven except he who descended from heaven, the Son of Man.z ▤

z Some manuscripts add who is in heaven

The appropriateness of the inclusion of this verse – spoken by Jesus during his time on earth – is dependent on the additional phrase in the text note (cf. AMP, NKJV). It appears to point to Jesus Christ’s omnipresence – suggesting that even while he was on earth, he was at least in some sense also in heaven.

Pray for persecuted Christians

Section C

Jesus Christ’s Character

Section Jumps

- Jesus Christ is holy

- Jesus Christ is righteous . . .

- . . . Jesus Christ judges in righteousness and with justice

- Jesus Christ is faithful

- Jesus Christ is loving

- Jesus Christ shows grace . . .

- . . . and Jesus Christ is merciful

- Jesus Christ can display anger and jealousy

See also:

- Jesus Christ’s Personality

This section largely does not include references speaking specifically about Jesus’ character during his time on earth. These can be found in Jesus Christ’s Personality (cross-referenced above) in 11. God’s Promised Messiah.

Jesus Christ is holy

See also:

- . . . Jesus is the messianic Holy One of God

- Jesus Christ was an unblemished offering – being without sin

Luke 1:35  And the angel answered her, “The Holy Spirit will come upon you, and the power of the Most High will overshadow you; therefore the child to be borna will be called holy—the Son of God. ▤

a Some manuscripts add of you

As well as in the latter part of the verse, Jesus Christ’s holiness is reflected in the key role of the Holy Spirit in his conception as a human being.

Acts 3:14  But you denied the Holy and Righteous One, and asked for a murderer to be granted to you, … ▤

Acts 4:27  … for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, … ▤

Heb 7:26-28  For it was indeed fitting that we should have such a high priest, holy, innocent, unstained, separated from sinners, and exalted above the heavens. 27He has no need, like those high priests, to offer sacrifices daily, first for his own sins and then for those of the people, since he did this once for all when he offered up himself. 28For the law appoints men in their weakness as high priests, but the word of the oath, which came later than the law, appoints a Son who has been made perfect forever. ▤

Along with the earlier descriptions of him in vv. 26-27a, being “made perfect forever” (v. 28) further underlines Jesus Christ’s holiness. Note that references to Jesus Christ being made perfect (cf. 2:10; 5:9) are not indicating that Jesus Christ was ever in any way imperfect. A common view is that they are speaking of him being perfectly molded for his high priestly role – in fully experiencing humanity through his suffering. Alternatively such references may be speaking of Jesus Christ as being perfected in the sense of maturing in his incarnation, through his suffering. When he was very young he was not disobedient, but on the other hand he was still to learn to obey, or to obey in the most trying circumstances.

1Jn 3:3, 5  And everyone who thus hopes in him purifies himself as he is pure. ▤  … 5You know that he appeared to take away sins, and in him there is no sin. ▤

Rev 3:7  And to the angel of the church in Philadelphia write: ‘The words of the holy one, the true one, who has the key of David, who opens and no one will shut, who shuts and no one opens. ▤

- Jesus Christ is good:

1Pet 2:3  … if indeed you have tasted that the Lord is good. ▤

The subsequent verse (v. 4) implies that Peter is here referring to Jesus Christ, rather than God.

Jesus Christ is righteous . . .

See also:

- Jesus was righteous

- Jesus showed righteous anger and indignation

- . . . Jesus himself is identified with truth

- The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

Isa 11:5  Righteousness shall be the belt of his waist, and faithfulness the belt of his loins. ▤

Jer 23:5-6  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will raise up for David a righteous Branch, and he shall reign as king and deal wisely, and shall execute justice and righteousness in the land. 6In his days Judah will be saved, and Israel will dwell securely. And this is the name by which he will be called: ‘The LORD is our righteousness.’ ▤

As with Isaiah 11:5 above, this speaks of the Messiah, highlighting his righteousness.

Acts 7:52  Which of the prophets did your fathers not persecute? And they killed those who announced beforehand the coming of the Righteous One, whom you have now betrayed and murdered, … ▤

1Jn 2:1  My little children, I am writing these things to you so that you may not sin. But if anyone does sin, we have an advocate with the Father, Jesus Christ the righteous. ▤

1Jn 3:7  Little children, let no one deceive you. Whoever practices righteousness is righteous, as he is righteous. ▤

It is Jesus Christ who is being spoken of here as righteous. Note that the phrase “he is righteous” also occurs in 2:29. There it is debatable as to whether it is referring to Jesus Christ or to God.

2Pet 1:1b  To those who have obtained a faith of equal standing with ours by the righteousness of our God and Savior Jesus Christ: … ▤

Heb 1:8-9  But of the Son he says, “Your throne, O God, is forever and ever, the scepter of uprightness is the scepter of your kingdom. 9You have loved righteousness and hated wickedness; therefore God, your God, has anointed you with the oil of gladness beyond your companions.” ▤

The quotation is from Psalms 45:5-6, a messianic psalm, in which the preceding verse (45:4) also makes reference to the Messiah’s righteousness – speaking of him acting “for the cause of truth and meekness and righteousness”.

John 7:18  The one who speaks on his own authority seeks his own glory; but the one who seeks the glory of him who sent him is true, and in him there is no falsehood. ▤

Eph 6:9  Masters, do the same to them, and stop your threatening, knowing that he who is both their Masterb and yours is in heaven, and that there is no partiality with him. ▤

b Greek Lord

In the light of the preceding verses (vv. 6-8), “Master” appears to be referring to Jesus Christ, but God may be in view.

. . . Jesus Christ judges in righteousness and with justice

See also:

- Eph 6:9 ⇑

Ps 72:2  May he judge your people with righteousness, and your poor with justice! ▤

This is from a messianic passage, understood to be ultimately fulfilled by Jesus Christ.

Isa 11:3b-4  He shall not judge by what his eyes see, or decide disputes by what his ears hear, 4but with righteousness he shall judge the poor, and decide with equity for the meek of the earth; and he shall strike the earth with the rod of his mouth, and with the breath of his lips he shall kill the wicked. ▤

In making judgments with righteousness and equity (v. 4), Jesus Christ will not judge just simply on the basis of what is seen and heard (v. 3b; cf. Rev 2:23 ↓).

Isa 16:5  … then a throne will be established in steadfast love, and on it will sit in faithfulness in the tent of David one who judges and seeks justice and is swift to do righteousness. ▤

John 5:30  I can do nothing on my own. As I hear, I judge, and my judgment is just, because I seek not my own will but the will of him who sent me. ▤

Acts 17:31  … because he has fixed a day on which he will judge the world in righteousness by a man whom he has appointed; and of this he has given assurance to all by raising him from the dead. ▤

God will judge the world with justice through Jesus Christ – in righteousness.

2Tim 4:8  Henceforth there is laid up for me the crown of righteousness, which the Lord, the righteous judge, will award to me on that Day, and not only to me but also to all who have loved his appearing. ▤

Rev 2:23  … and I will strike her children dead. And all the churches will know that I am he who searches mind and heart, and I will give to each of you according to your works. ▤

Two factors of Jesus Christ’s just judgment are that he knows people’s hearts and minds, and that he repays each person according to their deeds.

Rev 19:11  Then I saw heaven opened, and behold, a white horse! The one sitting on it is called Faithful and True, and in righteousness he judges and makes war. ▤

John 8:16  Yet even if I do judge, my judgment is true, for it is not I alone who judge, but I and the Fatherc who sent me. ▤

c Some manuscripts he

A key aspect of Jesus Christ’s just judgment is that his decisions are true – which implies that they are “right” (NIV®), “correct” (NLT), “valid” (NRSV). This is in part at least because he is supported in them by the Father – whose will he seeks in making judgments (cf. John 5:30 ↑).

- Jesus Christ will establish justice on earth:

Isa 42:1-4  Behold my servant, whom I uphold, my chosen, in whom my soul delights; I have put my Spirit upon him; he will bring forth justice to the nations. 2He will not cry aloud or lift up his voice, or make it heard in the street; 3a bruised reed he will not break, and a faintly burning wick he will not quench; he will faithfully bring forth justice. 4He will not grow faint or be discouragedd till he has established justice in the earth; and the coastlands wait for his law. ▤

d Or bruised

This messianic prophecy is quoted in reference to Jesus in Matthew 12:18-21. Note that Isaiah 11:3b-4 above also speaks of Jesus Christ establishing justice on earth.

Jesus Christ is faithful

See also:

- Isa 42:3 ⇑

2Thes 3:3  But the Lord is faithful. He will establish you and guard you against the evil one.e ▤

e Or evil

2Tim 2:13  … if we are faithless, he remains faithful— for he cannot deny himself. ▤

Heb 2:17  Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. ▤

Heb 3:1-2, 6a  Therefore, holy brothers,f you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, 2who was faithful to him who appointed him, just as Moses also was faithful in all God’sg house. ▤  … 6but Christ is faithful over God’s house as a son. ▤

f Or brothers and sisters; also verse 12

g Greek his; also verses 5, 6

Rev 1:5a  … and from Jesus Christ the faithful witness, the firstborn of the dead, and the ruler of kings on earth. ▤

The description of Jesus Christ as “the faithful witness” is alluding to Christ’s faithfulness in his testimony to God’s word (vv. 1-2).

Rev 19:11  Then I saw heaven opened, and behold, a white horse! The one sitting on it is called Faithful and True, and in righteousness he judges and makes war. ▤

Isa 11:5  Righteousness shall be the belt of his waist, and faithfulness the belt of his loins. ▤

Jesus Christ is loving

See also:

- Jesus was loving – shown ultimately in him giving up his life

- Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them + ref.

John 15:9  As the Father has loved me, so have I loved you. Abide in my love. ▤

The fact that Jesus Christ compares his love for his disciples with that of the Father’s love for him, shows the enormity of his love for them. The following references from Ephesians 3:17b-19 and Romans 8:35-39 also highlight the enormity of Jesus Christ’s love – as do the verses in the above cross references.

Eph 3:17-19  … so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, 18may have strength to comprehend with all the saints what is the breadth and length and height and depth, 19and to know the love of Christ that surpasses knowledge, that you may be filled with all the fullness of God. ▤

Note that in v. 18, “the breadth and length and height and depth” has been interpreted to be speaking of the immensity of either Christ’s love (cf. GNT, NCV, NIV) or God’s love (cf. NLT). It could more generally be referring to the vastness of riches that believers have in their relationship with Christ.

Rom 8:35-39  Who shall separate us from the love of Christ? Shall tribulation, or distress, or persecution, or famine, or nakedness, or danger, or sword? 36As it is written, “For your sake we are being killed all the day long; we are regarded as sheep to be slaughtered.” 37No, in all these things we are more than conquerors through him who loved us. 38For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

Note that vv. 38-39 speak of God’s amazing love expressed to his people in or “through” (GNT) Jesus Christ, rather than the love of Jesus Christ himself. But in light of the earlier reference to Christ’s love – in v. 35 and quite possibly also in v. 37 – it could well be that Paul has Christ’s love in view as the medium of God’s love.

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsh to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

h Some manuscripts chose you from the beginning

- A reference to Jesus Christ’s affection:

Phil 1:8  For God is my witness, how I yearn for you all with the affection of Christ Jesus. ▤

Jesus Christ shows grace . . .

John 1:14, 16-17  And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤  … 16And from his fullness we have all received, grace upon grace. 17For the law was given through Moses; grace and truth came through Jesus Christ. ▤

This may be implying that the Father’s grace and truth came through Jesus Christ. Even so, it points to Jesus Christ’s grace (v. 16). In a similar vein, Romans 5:15 below speaks of the Father’s grace coming through Jesus Christ’s grace.

Rom 5:15  But the free gift is not like the trespass. For if many died through one man’s trespass, much more have the grace of God and the free gift by the grace of that one man Jesus Christ abounded for many. ▤

The “gift” primarily refers to the “free gift of righteousness” (v. 17).

Rom 1:7  To all those in Rome who are loved by God and called to be saints: Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ. ▤

Rom 16:20b  The grace of our Lord Jesus Christ be with you. ▤

Acts 15:11  But we believe that we will be saved through the grace of the Lord Jesus, just as they will. ▤

2Cor 8:9  For you know the grace of our Lord Jesus Christ, that though he was rich, yet for your sake he became poor, so that you by his poverty might become rich. ▤

2Cor 12:9  But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. ▤

Gal 1:6  I am astonished that you are so quickly deserting him who called you in the grace of Christ and are turning to a different gospel— ▤

The term “the grace of Christ” is referring either to the grace Christ showed in sacrificing himself for the sake of others, or to “the grace that Christ has provided” (NIrV®) whereby people are saved by grace rather than by their own merit. The two alternatives are in any case very much interrelated.

Eph 4:7  But grace was given to each one of us according to the measure of Christ’s gift. ▤

The reference here is to spiritual gifts, a manifestation of Jesus Christ’s grace.

1Tim 1:14  … and the grace of our Lord overflowed for me with the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

2Tim 2:1  You then, my child, be strengthened by the grace that is in Christ Jesus, … ▤

2Pet 3:18a  But grow in the grace and knowledge of our Lord and Savior Jesus Christ. ▤

. . . and Jesus Christ is merciful

See also:

- Jesus was compassionate

Heb 2:17  Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. ▤

1Cor 7:25  Now concerningi the betrothed,j I have no command from the Lord, but I give my judgment as one who by the Lord’s mercy is trustworthy. ▤

i The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

j Greek virgins

Jude 1:21  … keep yourselves in the love of God, waiting for the mercy of our Lord Jesus Christ that leads to eternal life. ▤

1Tim 1:2  To Timothy, my true child in the faith: Grace, mercy, and peace from God the Father and Christ Jesus our Lord. ▤

1Tim 1:13, 15-16  … though formerly I was a blasphemer, persecutor, and insolent opponent. But I received mercy because I had acted ignorantly in unbelief, ▤  … 15The saying is trustworthy and deserving of full acceptance, that Christ Jesus came into the world to save sinners, of whom I am the foremost. 16But I received mercy for this reason, that in me, as the foremost, Jesus Christ might display his perfect patience as an example to those who were to believe in him for eternal life. ▤

The reference to Jesus Christ’s “perfect patience” (v. 16) –a further characteristic of Jesus Christ – suggests that it is Jesus Christ’s mercy in view (vv. 13, 16).

2Tim 1:16, 18  May the Lord grant mercy to the household of Onesiphorus, for he often refreshed me and was not ashamed of my chains, ▤  … 18may the Lord grant him to find mercy from the Lord on that Day!—and you well know all the service he rendered at Ephesus. ▤

Note that the two references to “the Lord” in v. 18 seem to be speaking of two different entities, i.e. Jesus Christ and God (cf. CEV). As such the reference to mercy – as with that in v. 16 – may be to the God’s mercy.

- Jesus Christ is sympathetic:

Heb 4:15  For we do not have a high priest who is unable to sympathize with our weaknesses, but one who in every respect has been tempted as we are, yet without sin. ▤

Jesus Christ can display anger and jealousy

See also:

- Jesus showed righteous anger and indignation

Ps 2:11-12  Serve the LORD with fear, and rejoice with trembling. 12Kiss the Son, lest he be angry, and you perish in the way, for his wrath is quickly kindled. Blessed are all who take refuge in him. ▤

This psalm is understood to be messianic, which is supported by NT quotations from it – and thus applicable to Jesus Christ. The references to anger and wrath are possibly speaking of the Son – hence the verse’s inclusion in this subsection. But as the context indicates, they may well instead refer to the LORD (cf. CEV).

Rev 6:16-17  … calling to the mountains and rocks, “Fall on us and hide us from the face of him who is seated on the throne, and from the wrath of the Lamb, 17for the great day of their wrath has come, and who can stand?” ▤

1Cor 10:21-22  You cannot drink the cup of the Lord and the cup of demons. You cannot partake of the table of the Lord and the table of demons. 22Shall we provoke the Lord to jealousy? Are we stronger than he? ▤

Jesus Christ is jealous for his people’s faithfulness to him.

Pray for persecuted Christians

Section D

Jesus Christ’s ‘Name’

Section Jumps

- Jesus Christ’s “name” signifies Jesus Christ himself

- Jesus Christ’s “name” is correlated with his authority and power

- Jesus Christ’s “name” signifies him in his attainment of forgiveness of sins

- Jesus Christ’s “name” signifies him in his attainment of salvation and eternal life

- Jesus Christ’s “name” signifies him in his gospel and cause – with Christians being devoted to it

- Note: God has given Jesus Christ a name that is superior to all others

In biblical times, a person’s name represented or embodied their whole person – including their nature, authority and significance or purpose. This concept is in view in references to the “name” of a person.

Jesus Christ’s “name” signifies Jesus Christ himself

John 3:18  Whoever believes in him is not condemned, but whoever does not believe is condemned already, because he has not believed in the name of the only Son of God. ▤

The phrases “believes in him” and “believed in the name of God’s one and only Son” are equivalent – as are “call on him” and “calls on the name of the Lord” in Romans 10:12-13 immediately below. As such, these verses strongly suggest that Jesus Christ’s “name” signifies Jesus Christ himself.

Rom 10:12-13  For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. 13For “everyone who calls on the name of the Lord will be saved.” ▤

2Thes 1:12  … so that the name of our Lord Jesus may be glorified in you, and you in him, according to the grace of our God and the Lord Jesus Christ. ▤

Here the connection between “the name of our Lord Jesus” and “you”, and the reversal of the connection in the subsequent clause – “you in him” – correlates “the name” of Jesus Christ with Jesus Christ himself.

John 2:23  Now when he was in Jerusalem at the Passover Feast, many believed in his name when they saw the signs that he was doing. ▤

The phrase “believed in his name” is equivalent to “believed in him” (GNT, NCV, cf. CEV), indicative of the fact that Jesus Christ’s “name” signifies Jesus Christ himself.

Acts 9:14  And here he has authority from the chief priests to bind all who call on your name. ▤

To call on Jesus Christ’s name (cf. v. 21) is to call on Jesus Christ himself (cf. Rom 10:12-13 ↑). Note that the verse appears to be speaking of calling on him in terms of expressing allegiance to Jesus Christ as the one whom one worships (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV). To call on him also suggests turning to him for help, as the one we look to and worship as our helper and deliverer (cf. 2:21).

- God sent the Holy Spirit in Jesus Christ’s name, in his place:

John 14:26  But the Helper, the Holy Spirit, whom the Father will send in my name, he will teach you all things and bring to your remembrance all that I have said to you. ▤

Jesus said the Father would send the Holy Spirit in his name – “in My place, to represent Me and act on My behalf” (AMP; cf. CEV, NLT, 16:7 below). As such the Holy Spirit would represent Jesus Christ’s interests and continue his work, doing such things as reminding his followers of everything Jesus Christ had said to them.

Jesus Christ’s “name” is correlated with his authority and power

See also:

- Ask for things in Jesus Christ’s “name”

- . . . Do God’s work in the “name” of Jesus Christ

- Demons are driven out of people in Jesus Christ’s “name”

Note that in addition to the above cross references, the verses in the following two subsections also allude to Jesus Christ’s name being correlated with his authority and power, as they attribute aspects of salvation being appropriated on account of his name – often by believing in it.

Matt 18:20  For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

To meet in Jesus Christ’s “name” involves seeking to act in accordance with his will and by his authority, in recognition of who he is.

1Cor 5:4-5  When you are assembled in the name of the Lord Jesus and my spirit is present, with the power of our Lord Jesus, 5you are to deliver this man to Satan for the destruction of the flesh, so that his spirit may be saved in the day of the Lord.k ▤

k Some manuscripts add Jesus

Acts 4:30  … while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus. ▤

The disciples are effectively asking God to perform such miraculous acts “through the authority and by the power of the name of… Jesus” (AMP; cf. NCV).

Mark 9:38-40  John said to him, “Teacher, we saw someone casting out demons in your name,l and we tried to stop him, because he was not following us.” 39But Jesus said, “Do not stop him, for no one who does a mighty work in my name will be able soon afterward to speak evil of me. 40For the one who is not against us is for us. ▤

l Some manuscripts add who does not follow us

Luke 10:17-19  The seventy-two returned with joy, saying, “Lord, even the demons are subject to us in your name!” 18And he said to them, “I saw Satan fall like lightning from heaven. 19Behold, I have given you authority to tread on serpents and scorpions, and over all the power of the enemy, and nothing shall hurt you. ▤

Bringing demons to submission in Jesus’ “name” (v. 18) was an example of the use of the authority Jesus spoke of in v. 19, which presumably was to be exercised in his “name”.

Acts 3:6-7, 16  But Peter said, “I have no silver and gold, but what I do have I give to you. In the name of Jesus Christ of Nazareth, rise up and walk!” 7And he took him by the right hand and raised him up, and immediately his feet and ankles were made strong. ▤  … 16And his name—by faith in his name—has made this man strong whom you see and know, and the faith that is through Jesusm has given the man this perfect health in the presence of you all. ▤

m Greek him

Peter gave the command in the “name” or by the authority of Jesus Christ, his name representing or incorporating his authority and power – “By the power of Jesus Christ” (NCV™).

Acts 4:10  … let it be known to all of you and to all the people of Israel that by the name of Jesus Christ of Nazareth, whom you crucified, whom God raised from the dead—by him this man is standing before you well. ▤

Acts 16:18  And this she kept doing for many days. Paul, having become greatly annoyed, turned and said to the spirit, “I command you in the name of Jesus Christ to come out of her.” And it came out that very hour. ▤

Matt 7:22  On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ ▤

Note that while this clearly correlates Jesus Christ’s “name” with his authority and power, Jesus subsequently says that he will say to the people quoted here that he never knew them (cf. v. 23). Some commentators think that their claims to have done such things in his “name” may well be true, while others think that any power they may have exercised was actually of an evil source.

- The attempt of some Jews to drive out spirits by Jesus Christ’s “name”:

Acts 19:13-17  Then some of the itinerant Jewish exorcists undertook to invoke the name of the Lord Jesus over those who had evil spirits, saying, “I adjure you by the Jesus whom Paul proclaims.” 14Seven sons of a Jewish high priest named Sceva were doing this. 15But the evil spirit answered them, “Jesus I know, and Paul I recognize, but who are you?” 16And the man in whom was the evil spirit leaped on them, mastered alln of them and overpowered them, so that they fled out of that house naked and wounded. 17And this became known to all the residents of Ephesus, both Jews and Greeks. And fear fell upon them all, and the name of the Lord Jesus was extolled. ▤

n Or both

Jesus Christ’s “name” cannot be invoked by just anyone as if it was some magical formula. To do anything in Jesus Christ’s “name” one has to be a committed follower of Christ. Furthermore not all Christians are given the gift/s to perform powerful deeds.

Jesus Christ’s “name” signifies him in his attainment of forgiveness of sins

See also:

- God’s people are baptized in the “name” of Jesus Christ

The following verses all associate Jesus Christ’s “name” with his attainment of the forgiveness and removal of sins. Correspondingly, they show that people can be forgiven through or on account of the authority of his “name”. (A similar comment can be made for the following subsection, regarding Jesus Christ’s “name” signifying his attainment of salvation and eternal life.)

Acts 10:43  To him all the prophets bear witness that everyone who believes in him receives forgiveness of sins through his name. ▤

Acts 22:16  And now why do you wait? Rise and be baptized and wash away your sins, calling on his name. ▤

1Jn 2:12  I am writing to you, little children, because your sins are forgiven for his name’s sake. ▤

John appears to be speaking of sins being forgiven because of Jesus’ name – “through His name and on account of confessing His name” (AMP).

Luke 24:46-47  … and said to them, “Thus it is written, that the Christ should suffer and on the third day rise from the dead, 47and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. ▤

The message of “repentance and forgiveness of sins” was to be preached “in his name”, with his authority (cf. NLT), as the one who by his work has realized this forgiveness.

1Cor 6:11  And such were some of you. But you were washed, you were sanctified, you were justified in the name of the Lord Jesus Christ and by the Spirit of our God. ▤

This may well be meaning that all three things listed – being “washed…sanctified…justified” – are done in Jesus Christ’s name and by the Holy Spirit (cf. CEV, NIrV).

Jesus Christ’s “name” signifies him in his attainment of salvation and eternal life

As is the case with most of the verses in the previous subsection and indeed all of the subsections in this topic, in most of the following verses references to Jesus Christ’s “name” can be replaced by references simply to Jesus Christ and the verses will maintain the same sense. As such the verses illustrate that Jesus Christ’s name signifies Jesus Christ in his attainment of salvation and eternal life.

Acts 4:12  And there is salvation in no one else, for there is no other name under heaven given among men by which we must be saved. ▤

Acts 2:21  And it shall come to pass that everyone who calls upon the name of the Lord shall be saved. ▤

Matt 12:21  … and in his name the Gentiles will hope. ▤

It was prophesied that people would put their hope for salvation in Jesus Christ’s name (cf. Isa 42:4).

1Jn 3:23  And this is his commandment, that we believe in the name of his Son Jesus Christ and love one another, just as he has commanded us. ▤

This alludes to – or at least can be applied to – believing on Jesus Christ’s name for salvation (cf. John 3:18).

John 20:31  … but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

1Jn 5:13  I write these things to you who believe in the name of the Son of God that you may know that you have eternal life. ▤

- By believing in Jesus Christ’s “name”, people become children of God:

John 1:12  But to all who did receive him, who believed in his name, he gave the right to become children of God, … ▤

The right to become a child of God is an additional aspect of salvation that one is given through Jesus Christ’s name.

Jesus Christ’s “name” signifies him in his gospel and cause – with Christians being devoted to it

Acts 8:12  But when they believed Philip as he preached good news about the kingdom of God and the name of Jesus Christ, they were baptized, both men and women. ▤

Philip preached the gospel “about Jesus Christ” (GNT), and the kingdom of God.

Acts 9:15-16  But the Lord said to him, “Go, for he is a chosen instrument of mine to carry my name before the Gentiles and kings and the children of Israel. 16For I will show him how much he must suffer for the sake of my name.” ▤

Paul was to take the message about Jesus Christ to the Gentiles, which would result in him suffering greatly for Jesus Christ and his cause – the cause of spreading the gospel about him in order to lead people to believe in him.

Luke 21:12  But before all this they will lay their hands on you and persecute you, delivering you up to the synagogues and prisons, and you will be brought before kings and governors for my name’s sake. ▤

For the sake of Jesus Christ’s name – and so for Jesus Christ himself – Christians would suffer greatly, in being faithful to him and spreading his gospel.

John 15:20-21  Remember the word that I said to you: ‘A servant is not greater than his master.’ If they persecuted me, they will also persecute you. If they kept my word, they will also keep yours. 21But all these things they will do to you on account of my name, because they do not know him who sent me. ▤

To suffer on account of the “name” of Jesus Christ means to suffer for him and his cause, doing so as one who is identified with and representative of him.

Acts 5:41  Then they left the presence of the council, rejoicing that they were counted worthy to suffer dishonor for the name. ▤

Acts 21:13  Then Paul answered, “What are you doing, weeping and breaking my heart? For I am ready not only to be imprisoned but even to die in Jerusalem for the name of the Lord Jesus.” ▤

Rev 2:3  I know you are enduring patiently and bearing up for my name’s sake, and you have not grown weary. ▤

Acts 4:18  So they called them and charged them not to speak or teach at all in the name of Jesus. ▤

To speak “in the name of Jesus” (cf. Acts 9:27-28 ↓) means not only to speak about him, but to do so as his representative, furthering his cause. It may well also imply reliance on him and his power.

Acts 9:27-28  But Barnabas took him and brought him to the apostles and declared to them how on the road he had seen the Lord, who spoke to him, and how at Damascus he had preached boldly in the name of Jesus. 28So he went in and out among them at Jerusalem, preaching boldly in the name of the Lord. ▤

- Christians are called by Christ’s name:

1Pet 4:14, 16  If you are insulted for the name of Christ, you are blessed, because the Spirit of gloryo and of God rests upon you. ▤  … 16Yet if anyone suffers as a Christian, let him not be ashamed, but let him glorify God in that name. ▤

o Some manuscripts insert and of power

The correlation between “the name of Christ” (v. 14) and “Christian” (v. 16) underlines the fact that Christians are called by Christ’s name.

Note: God has given Jesus Christ a name that is superior to all others

See also:

- . . . and Jesus’ usage of “I am” quite possibly alludes to God’s name

In addition to “Jesus Christ” or “Christ”, some of the following references are – or appear to be – speaking of an additional name (or names) bestowed on Jesus Christ, without actually stating the name. As referred to in the comments below, possibilities include “LORD”, “Lord” (as in him being the Lord or ruler of all things) and the “Son” of God. Two further names of Jesus Christ are stated below in Revelation 19:13, 16. All these names, given him by God, imply Jesus Christ’s superiority to all others.

John 17:11-12a  And I am no longer in the world, but they are in the world, and I am coming to you. Holy Father, keep them in your name, which you have given me, that they may be one, even as we are one. 12While I was with them, I kept them in your name, which you have given me. ▤

Some Greek manuscripts speak of the believers referred to here, rather than “the name”, as that which is given to Jesus – as is the case earlier in vv. 6, 9 and later in v. 24. This rendering is followed by some modern translations (cf. AMP, NKJV, NLT) and noted in text notes by others (cf. GNT, NRSV). As it is here in the ESV (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NRSV) it speaks of the Father giving his own name to Jesus, which besides emphasizing the superiority of Jesus Christ’s name, would also raise the possibly that “LORD” is in view (cf. comment on Phil 2:9-11 ↓).

Phil 2:9-11  Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

Commentators differ as to whether “name” (v. 9b) is referring to Jesus Christ’s actual name. If it is, it would probably not be referring to “Jesus”, appearing to have been given after his exaltation (v. 9a). “Lord” would be a more likely candidate, particularly with the mention of all people or creatures acknowledging that “Jesus Christ is Lord” (cf. ZBC). Additionally, “LORD” may ultimately be in view, in light of the description “the name that is above every name” (v. 9) and the fact that “LORD” is translated in Greek as “Lord”.

Heb 1:4-5  … having become as much superior to angels as the name he has inherited is more excellent than theirs. 5For to which of the angels did God ever say, “You are my Son, today I have begotten you”? Or again, “I will be to him a father, and he shall be to me a son”? ▤

The “name” may have in view Jesus Christ being called God’s “Son” (v. 5). But it could well be the same name referred to in the above passages.

Acts 4:12  And there is salvation in no one else, for there is no other name under heaven given among men by which we must be saved. ▤

The “name” referred to here and in James 2:7 below is probably simply “Jesus Christ” (or “Jesus” or “Christ”). The verses have been included as they point to the superiority of Jesus Christ’s name to all others.

James 2:7  Are they not the ones who blaspheme the honorable name by which you were called? ▤

Jesus Christ’s name is being referred to here (cf. AMP, NCV, NIrV), although some think that more precisely the derivative “Christian” is in view as “the fair name by which you have been called” (NASB; cf. NKJV, NLT). Either way, this points to Jesus Christ’s name as being “the excellent name” (NRSV).

- Further mention of superlative names being given to Jesus Christ:

Rev 19:12-13, 16  His eyes are like a flame of fire, and on his head are many diadems, and he has a name written that no one knows but himself. 13He is clothed in a robe dipped inp blood, and the name by which he is called is The Word of God. ▤  … 16On his robe and on his thigh he has a name written, King of kings and Lord of lords. ▤

p Some manuscripts sprinkled with

Possibly v. 12b is implying that nobody understood the meaning of the name (cf. CEV, NLT), rather than simply not knowing it. Either way, it appears to speak of the incomprehensibleness of Jesus Christ’s person and points to the supremacy of both him and the name itself. Likewise the other peerless names given him (vv. 13, 16) also point to his supremacy.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Jesus Christ and God

See also:

- Note: Jesus Christ is the Word of God

The claim that Jesus Christ is the Son of God is one of the most central teachings in the NT. In addition to this, the NT says much that associates Jesus Christ with God. This teaching forms the basis of a large portion of what distinguishes Christianity from other religions.

Section A

Jesus Christ Is the Son of God (I): General

Section Jumps

- Jesus Christ is the Son of God . . .

- . . . Jesus Christ is God’s only Son

- God is Jesus Christ’s Father

- Jesus Christ is the image of God

- Jesus Christ has the form and fullness of God – equality in nature

- Note: The Father loves his Son

See also:

- Jesus Is the Promised Messiah

- Note: The Christ is understood to be the Son of God

Jesus Christ is the Son of God . . .

Mark 1:1  The beginning of the gospel of Jesus Christ, the Son of God.a ▤

a Some manuscripts omit the Son of God

2Cor 1:19  For the Son of God, Jesus Christ, whom we proclaimed among you, Silvanus and Timothy and I, was not Yes and No, but in him it is always Yes. ▤

Heb 4:14  Since then we have a great high priest who has passed through the heavens, Jesus, the Son of God, let us hold fast our confession. ▤

1Jn 1:3  … that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. ▤

2Jn 1:3  Grace, mercy, and peace will be with us, from God the Father and from Jesus Christ the Father’s Son, in truth and love. ▤

Heb 1:6  And again, when he brings the firstborn into the world, he says, “Let all God’s angels worship him.” ▤

The description of Jesus Christ as God’s “firstborn” points not only to his sonship but also to his preeminence as “the firstborn of all creation” (Col 1:15), with his exalted status and exclusive privileges.

. . . Jesus Christ is God’s only Son

John 1:14  And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤

John 3:16, 18  For God so loved the world,b that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤  … 18Whoever believes in him is not condemned, but whoever does not believe is condemned already, because he has not believed in the name of the only Son of God. ▤

b Or For this is how God loved the world

Heb 1:5  For to which of the angels did God ever say, “You are my Son, today I have begotten you”? Or again, “I will be to him a father, and he shall be to me a son”? ▤

The rhetorical questions point to Jesus Christ being uniquely the Son of God. Note that here the writer is quoting OT verses that referred to Davidic kings. He asserts that they are ultimately referring to Jesus Christ, in line with the many messianic prophecies that are consummately fulfilled in him (cf. Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus). A further OT reference to God calling a Davidic king his son occurs in Psalms 89:27 – “I will also appoint him my firstborn, the most exalted of the kings of the earth.” These OT verses are key to the Messiah being understood to be the Son of God (cf. Note: The Christ is understood to be the Son of God). Jesus Christ’s claim to be the Son of God was effectively a claim to be the Messiah.

1Jn 4:9  In this the love of God was made manifest among us, that God sent his only Son into the world, so that we might live through him. ▤

1Jn 5:18  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. ▤

The phrase “he who was born of God” quite probably refers to Jesus Christ (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NLT, NRSV), although some understand John to still have in view anyone born of God (cf. NKJV). In referring to “he” who was born of God suggests that “he” is the only one born of God in this sense – and so God’s only Son. Alternatively it may be speaking of him being the first to be born of God.

- A further possible OT reference to God having a son:

Prov 30:4  Who has ascended to heaven and come down? Who has gathered the wind in his fists? Who has wrapped up the waters in a garment? Who has established all the ends of the earth? What is his name, and what is his son’s name? Surely you know! ▤

Whether or not the reference to his son is implying that God has a son depends upon whether the rhetorical questions are primarily implying that God is the one that does all these things, or simply that no one else does; there is only a subtle difference between the two. If the former alternative is correct then it would appear that this is implying that God has a son, however the latter is more likely the case (cf. CEV, NLT).

God is Jesus Christ’s Father

See also:

- Heb 1:5 ⇑

- God is both Jesus Christ’s God and his Father

Regarding the term “God the Father”, the NT often uses it or the similar terms “God our Father” and our/the “God and Father” – over 40 times in total. Almost always Jesus Christ is mentioned in the same verse, even the same clause. The NT does not refer to “God the Son” (although on occasions Jesus Christ is referred to as “God” – cf. Jesus Christ is called “God” . . .). As such the NT would seem to use “God the Father” in a different sense to what we do when we use the term in reference to “God the Son” (and “God the Spirit”). As per the theme of this subsection, the NT would appear to use “Father” as a title of God, primarily to show or reflect God’s relationship to Jesus Christ, his Son.

Matt 16:17  And Jesus answered him, “Blessed are you, Simon Bar-Jonah! For flesh and blood has not revealed this to you, but my Father who is in heaven. ▤

Mark 14:36  And he said, “Abba, Father, all things are possible for you. Remove this cup from me. Yet not what I will, but what you will.” ▤

The term “Abba” was one of intimacy, used of one’s own father.

Rom 15:6  … that together you may with one voice glorify the God and Father of our Lord Jesus Christ. ▤

Col 1:3  We always thank God, the Father of our Lord Jesus Christ, when we pray for you, … ▤

Rev 1:5-6  … and from Jesus Christ the faithful witness, the firstborn of the dead, and the ruler of kings on earth. To him who loves us and has freed us from our sins by his blood 6and made us a kingdom, priests to his God and Father, to him be glory and dominion forever and ever. Amen. ▤

Rev 3:5, 21  The one who conquers will be clothed thus in white garments, and I will never blot his name out of the book of life. I will confess his name before my Father and before his angels. ▤  … 21The one who conquers, I will grant him to sit with me on my throne, as I also conquered and sat down with my Father on his throne. ▤

Jesus Christ is the image of God

See also:

- To know or see Jesus Christ is to know or see the Father

- God is revealed and known through Jesus Christ

The assertion that Jesus Christ is the image of God – having the nature and fullness of God (as per the following subsection) – reflects and supports the assertion that Jesus Christ is the Son of God.

In speaking of Jesus Christ being the image of God, the following verses are probably speaking of Jesus Christ in his exalted state, with his being reflecting God’s. If alternatively Jesus Christ’s incarnation is in view, the verses would be referring to Jesus Christ’s words and actions reflecting the character of God.

2Cor 4:4-6  In their case the god of this world has blinded the minds of the unbelievers, to keep them from seeing the light of the gospel of the glory of Christ, who is the image of God. 5For what we proclaim is not ourselves, but Jesus Christ as Lord, with ourselves as your servantsc for Jesus’ sake. 6For God, who said, “Let light shine out of darkness,” has shone in our hearts to give the light of the knowledge of the glory of God in the face of Jesus Christ. ▤

c Greek bondservants

Verse 6 points to Jesus Christ being the image of God (v. 4), speaking of the glory of God being seen in Christ (cf. Heb 1:3 ↓) – the “glory of God [as it is manifest in the Person and is revealed] in the face of Jesus Christ” (AMP).

Col 1:15  He is the image of the invisible God, the firstborn of all creation. ▤

Heb 1:3  He is the radiance of the glory of God and the exact imprint of his nature, and he upholds the universe by the word of his power. After making purification for sins, he sat down at the right hand of the Majesty on high, … ▤

Jesus Christ has the form and fullness of God – equality in nature

See also:

- Heb 1:3a ⇑

- Jesus Christ’s Pre-Eminence

- Jesus Christ Is the Son of God (II): Testimony

- Jesus Christ Is Identified with God

- Jesus Christ Is Treated like God Is

Jesus Christ’s divinity (or “God nature”) is one of the distinctive, central teachings of Christianity. It is largely based on the teachings in this chapter section and the sections cross-referenced immediately above. In addition, it is also shown by: the divine attributes of his being and character that he has in common with God (which are discussed in the first half of this chapter); his supreme power and rule over the world (cf. Jesus Christ as Lord of All); and, likewise, his deeds during his mission (cf. Jesus Christ’s Authority from God; Jesus Christ’s Power from God; and Jesus Christ’s Miracles).

Phil 2:5-7  Have this mind among yourselves, which is yours in Christ Jesus,d 6who, though he was in the form of God, did not count equality with God a thing to be grasped, 7but made himself nothing, taking the form of a servant,e being born in the likeness of men. ▤

d Or which was also in Christ Jesus

e Greek bondservant

Here “equality with God” (v. 6b) appears to refer primarily at least to being “in the form of God” (v. 6a). As such the verse would appear to be referring to Jesus Christ having equality in nature with God.

Col 1:19  For in him all the fullness of God was pleased to dwell, … ▤

The phrase “all the fullness of God” refers to: the fullness of God’s nature (cf. GNT, NIrV) – “the sum total of the divine perfection, powers, and attributes” (AMP); and/or “all of himself” (NCV™; cf. CEV, NLT), meaning that God himself in all his fullness dwells in Jesus Christ. Similar comment can be made regarding “the whole fullness of deity” in 2:9 below.

Col 2:9  For in him the whole fullness of deity dwells bodily, … ▤

John 1:1  In the beginning was the Word, and the Word was with God, and the Word was God. ▤

One implication of the last clause is that Jesus Christ has the nature of God. It may even be the main thrust of it (cf. REB; NET text note).

John 5:16-18  And this was why the Jews were persecuting Jesus, because he was doing these things on the Sabbath. 17But Jesus answered them, “My Father is working until now, and I am working.” 18This was why the Jews were seeking all the more to kill him, because not only was he breaking the Sabbath, but he was even calling God his own Father, making himself equal with God. ▤

Verse 18 appears to be indicating that in calling God his Father (v. 17) – and as reflected in his claim to like God be persistently working (v. 17) – Jesus in effect asserts that he is equal to God in nature (cf. NEL) and arguably even in status.

- A reference quite possibly to equality in status:

John 5:23  … that all may honor the Son, just as they honor the Father. Whoever does not honor the Son does not honor the Father who sent him. ▤

The sense may be “as much as they honor” God (CEV, NCV).

Note: The Father loves his Son

Matt 12:17-18  This was to fulfill what was spoken by the prophet Isaiah: 18“Behold, my servant whom I have chosen, my beloved with whom my soul is well pleased. I will put my Spirit upon him, and he will proclaim justice to the Gentiles. ▤

Matt 17:5  He was still speaking when, behold, a bright cloud overshadowed them, and a voice from the cloud said, “This is my beloved Son,f with whom I am well pleased; listen to him.” ▤

f Or my Son, my (or the) Beloved

John 3:35  The Father loves the Son and has given all things into his hand. ▤

This and some of the following verses show some ways that God the Father has expressed his love for his Son, Jesus Christ. The Father has: placed everything in his hands; shown him all he does (cf. John 5:20 ↓); and given him great glory (cf. John 17:24 ↓).

John 5:20  For the Father loves the Son and shows him all that he himself is doing. And greater works than these will he show him, so that you may marvel. ▤

John 10:17  For this reason the Father loves me, because I lay down my life that I may take it up again. ▤

The Father loves Jesus because of his obedience (cf. John 15:10 ↓) – ultimately expressed in Jesus laying down his life.

John 15:9-10  As the Father has loved me, so have I loved you. Abide in my love. 10If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. ▤

John 17:24, 26  Father, I desire that they also, whom you have given me, may be with me where I am, to see my glory that you have given me because you loved me before the foundation of the world. ▤  … 26I made known to them your name, and I will continue to make it known, that the love with which you have loved me may be in them, and I in them. ▤

Col 1:13  He has delivered us from the domain of darkness and transferred us to the kingdom of his beloved Son, … ▤

1Pet 2:4  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, … ▤

Being chosen by God and in particular being precious to God, reflect the fact that Jesus Christ is loved by God.

- Jesus Christ loves his Father:

John 14:31a  … but I do as the Father has commanded me, so that the world may know that I love the Father. ▤

Jesus expressed his love for the Father by his obedience – and the Father loved Jesus because of his obedience (cf. John 10:17 ↑; John 15:10 ↑).

Pray for persecuted Christians

Section B

Jesus Christ Is the Son of God (II): Testimony

Section Jumps

- God testifies to Jesus Christ being his Son

- The Holy Spirit testifies to Jesus Christ being the Son of God

- Jesus Christ himself testified to being the Son of God – which is why he was crucified

- Others also testified to Jesus Christ being the Son of God

- Jesus Christ’s deeds are evidence that he is the Son of God

- Other events of Jesus Christ’s incarnation are evidence that he is the Son of God

See also:

- Further Testimony to Jesus Being the Messiah

- Testimonies about Jesus Christ . . . [give reason to believe in him]

God testifies to Jesus Christ being his Son

See also:

- . . . God himself testified to Jesus and his claims

Matt 3:16-17  And when Jesus was baptized, immediately he went up from the water, and behold, the heavens were opened to him,g and he saw the Spirit of God descending like a dove and coming to rest on him; 17and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son,h with whom I am well pleased.” ▤

g Some manuscripts omit to him

h Or my Son, my (or the) Beloved

Matt 16:16-17  Simon Peter replied, “You are the Christ, the Son of the living God.” 17And Jesus answered him, “Blessed are you, Simon Bar-Jonah! For flesh and blood has not revealed this to you, but my Father who is in heaven. ▤

Matt 17:5  He was still speaking when, behold, a bright cloud overshadowed them, and a voice from the cloud said, “This is my beloved Son,i with whom I am well pleased; listen to him.” ▤

i Or my Son, my (or the) Beloved

This occurred during Jesus’ transfiguration (cf. vv. 1-9; 2Pet 1:17 ↓), reflecting God’s testimony at Jesus’ baptism (cf. Matt 3:16-17 ↑).

2Pet 1:17  For when he received honor and glory from God the Father, and the voice was borne to him by the Majestic Glory, “This is my beloved Son,j with whom I am well pleased,” … ▤

j Or my Son, my (or the) Beloved

Heb 1:5  For to which of the angels did God ever say, “You are my Son, today I have begotten you”? Or again, “I will be to him a father, and he shall be to me a son”? ▤

As noted earlier, the writer asserts that these OT verses that referred to Davidic kings are ultimately referring to Jesus Christ, in line with the many messianic prophecies that are consummately fulfilled in him. The rhetorical questions indicate that God has said these things of Christ, and only of him. As such they show that God testifies to Jesus Christ being his Son.

1Jn 5:9-11  If we receive the testimony of men, the testimony of God is greater, for this is the testimony of God that he has borne concerning his Son. 10Whoever believes in the Son of God has the testimony in himself. Whoever does not believe God has made him a liar, because he has not believed in the testimony that God has borne concerning his Son. 11And this is the testimony, that God gave us eternal life, and this life is in his Son. ▤

This speaks of God giving testimony about his Son, Jesus Christ, as opposed to testimony that Jesus Christ is his Son. However the terms in which it is expressed imply or point to the latter. For further comment see . . . God himself testified to Jesus and his claims.

The Holy Spirit testifies to Jesus Christ being the Son of God

See also:

- The Holy Spirit witnesses about Jesus Christ to people, fostering belief

1Jn 5:5-8  Who is it that overcomes the world except the one who believes that Jesus is the Son of God? 6This is he who came by water and blood—Jesus Christ; not by the water only but by the water and the blood. And the Spirit is the one who testifies, because the Spirit is the truth. 7For there are three that testify: 8the Spirit and the water and the blood; and these three agree. ▤

The “water” and “blood” are usually taken as references to Jesus’ baptism and death (NLT, CEV text note, NCV text note). John uses them here in asserting that Jesus Christ, the Son of God, was the truly human person who was baptized and who died. (John was refuting a heresy that the divine Christ came upon the man Jesus at his baptism, but left him before his death.) In accordance with these two events (v. 8), the Holy Spirit testifies that this Jesus was in fact the Son of God. This testimony of the Holy Spirit is generally understood to be primarily referring to the ongoing inner witness of the Holy Spirit to believers, although some think it could also refer to the Holy Spirit descending on Jesus at his baptism.

Rom 1:4  … and was declared to be the Son of God in power according to the Spirit of holiness by his resurrection from the dead, Jesus Christ our Lord, … ▤

Jesus Christ’s resurrection emphatically showed him to be the Son of God, largely because it vindicated Jesus and his claims. It firstly vindicated Jesus’ claim that he would rise from the dead, and accordingly gave credence to his others claims – notably his claim to be the Son of God. This verse speaks of the Holy Spirit playing a key role in this declaration of Jesus Christ’s sonship in his resurrection. More specifically, possibly it is primarily speaking of the Holy Spirit’s role in the revelation of the implications of Jesus Christ’s resurrection; alternatively it may be speaking of the Holy Spirit actually bringing about Christ’s resurrection (cf. NLT).

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hek was manifested in the flesh, vindicatedl by the Spirit,m seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

k Greek Who; some manuscripts God; others Which

l Or justified

m Or vindicated in spirit

Here “Spirit” could alternatively be translated “spirit” (ESV text note, NCV, NRSV) referring to Jesus’ own human spirit. If “Spirit” is to be preferred, the phrase “vindicated by the Spirit” would be referring to the Holy Spirit empowering Jesus to perform miracles and in particular to the Holy Spirit having a role in his resurrection. By such things the Holy Spirit vindicated Jesus and his claims, including his claim to be the Son of God.

- The Holy Spirit coming on Jesus at his baptism supported the declaration that Jesus was God’s Son:

Matt 3:16-17  And when Jesus was baptized, immediately he went up from the water, and behold, the heavens were opened to him,n and he saw the Spirit of God descending like a dove and coming to rest on him; 17and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son,o with whom I am well pleased.” ▤

n Some manuscripts omit to him

o Or my Son, my (or the) Beloved

God’s verbal testimony to Jesus Christ being his Son (v. 17) is supported by God anointing Jesus Christ with his Spirit, in a manner that was apparently visible (v. 16).

Jesus Christ himself testified to being the Son of God – which is why he was crucified

Matt 26:63-68  But Jesus remained silent. And the high priest said to him, “I adjure you by the living God, tell us if you are the Christ, the Son of God.” 64Jesus said to him, “You have said so. But I tell you, from now on you will see the Son of Man seated at the right hand of Power and coming on the clouds of heaven.” 65Then the high priest tore his robes and said, “He has uttered blasphemy. What further witnesses do we need? You have now heard his blasphemy. 66What is your judgment?” They answered, “He deserves death.” 67Then they spit in his face and struck him. And some slapped him, 68saying, “Prophesy to us, you Christ! Who is it that struck you?” ▤

Luke 22:70  So they all said, “Are you the Son of God, then?” And he said to them, “You say that I am.” ▤

Jesus’ response appears to have the sense: “You rightly say that I am.” (NKJV; cf. AMP, NASB, NIV, NLT).

John 5:17-18  But Jesus answered them, “My Father is working until now, and I am working.” 18This was why the Jews were seeking all the more to kill him, because not only was he breaking the Sabbath, but he was even calling God his own Father, making himself equal with God. ▤

By calling God his own Father, Jesus asserted that he was the Son of God.

John 10:36  … do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? ▤

Comment on this verse is given later in this chapter (cf. Jesus Christ’s deeds are evidence that he is the Son of God; and Further evidence of Jesus Christ’s identification with God).

Rev 2:18  And to the angel of the church in Thyatira write: ‘The words of the Son of God, who has eyes like a flame of fire, and whose feet are like burnished bronze. ▤

Jesus Christ is the speaker here.

Matt 27:37-43  And over his head they put the charge against him, which read, “This is Jesus, the King of the Jews.” 38Then two robbers were crucified with him, one on the right and one on the left. 39And those who passed by derided him, wagging their heads 40and saying, “You who would destroy the temple and rebuild it in three days, save yourself! If you are the Son of God, come down from the cross.” 41So also the chief priests, with the scribes and elders, mocked him, saying, 42“He saved others; he cannot save himself. He is the King of Israel; let him come down now from the cross, and we will believe in him. 43He trusts in God; let God deliver him now, if he desires him. For he said, ‘I am the Son of God.’” ▤

John 19:7  The Jewsp answered him, “We have a law, and according to that law he ought to die because he has made himself the Son of God.” ▤

p Greek Ioudaioi probably refers here to Jewish religious leaders, and others under their influence, in that time; also verses 12, 14, 31, 38

Matt 27:27-29  Then the soldiers of the governor took Jesus into the governor’s headquarters,q and they gathered the whole battalionr before him. 28And they stripped him and put a scarlet robe on him, 29and twisting together a crown of thorns, they put it on his head and put a reed in his right hand. And kneeling before him, they mocked him, saying, “Hail, King of the Jews!” ▤

q Greek the praetorium

r Greek cohort; a tenth of a Roman legion, usually about 600 men

This shows that the soldiers understood that Jesus was to be crucified for claiming to be the Christ, the King of the Jews.

Others also testified to Jesus Christ being the Son of God

See also:

- Matt 14:33 ⇓; John 20:31 ⇓; John 1:49 ⇓

Luke 1:31-32, 35  [Gabriel:] And behold, you will conceive in your womb and bear a son, and you shall call his name Jesus. 32He will be great and will be called the Son of the Most High. And the Lord God will give to him the throne of his father David, ▤  … 35And the angel answered her, “The Holy Spirit will come upon you, and the power of the Most High will overshadow you; therefore the child to be borns will be called holy—the Son of God. ▤

s Some manuscripts add of you

The speaker is the angel Gabriel, effectively testifying to Jesus being the Son of God.

Mark 8:29  And he asked them, “But who do you say that I am?” Peter answered him, “You are the Christ.” ▤

John 1:32-34  And John bore witness: “I saw the Spirit descend from heaven like a dove, and it remained on him. 33I myself did not know him, but he who sent me to baptize with water said to me, ‘He on whom you see the Spirit descend and remain, this is he who baptizes with the Holy Spirit.’ 34And I have seen and have borne witness that this is the Son of God.” ▤

John 11:27  She [Martha] said to him, “Yes, Lord; I believe that you are the Christ, the Son of God, who is coming into the world.” ▤

Acts 9:20  And immediately he [Saul] proclaimed Jesus in the synagogues, saying, “He is the Son of God.” ▤

Matt 27:54  When the centurion and those who were with him, keeping watch over Jesus, saw the earthquake and what took place, they were filled with awe and said, “Truly this was the Sont of God!” ▤

t Or a son

Mark 3:11  And whenever the unclean spirits saw him, they fell down before him and cried out, “You are the Son of God.” ▤

Mark 5:7  And crying out with a loud voice, he said, “What have you to do with me, Jesus, Son of the Most High God? I adjure you by God, do not torment me.” ▤

These words were from an evil spirit, speaking through the man he possessed.

Jesus Christ’s deeds are evidence that he is the Son of God

See also:

- Jesus’ deeds showed that he is the Messiah, the Christ

- Jesus’ deeds validated his claims about himself and God

- Jesus’ deeds led many people to believe in him

- Jesus Christ’s deeds [give reason to believe in him]

Matt 14:25, 28-29, 32-33  And in the fourth watch of the night he came to them, walking on the sea. ▤  … 28And Peter answered him, “Lord, if it is you, command me to come to you on the water.” 29He said, “Come.” So Peter got out of the boat and walked on the water and came to Jesus. ▤  … 32And when they got into the boat, the wind ceased. 33And those in the boat worshiped him, saying, “Truly you are the Son of God.” ▤

The disciples’ conclusion that Jesus was the Son of God (v. 33) appears to be in response to: Jesus walking on the water (v. 25); Jesus enabling Peter to walk on the water (v. 29); and the quieting of the strong, threatening wind (v. 32).

John 10:36-38  … do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? 37If I am not doing the works of my Father, then do not believe me; 38but if I do them, even though you do not believe me, believe the works, that you may know and understand that the Father is in me and I am in the Father. ▤

In vv. 37-38 Jesus implies that the fact that he does what God his Father does – showing that God is in him and he in God – indicates that he is God’s Son (v. 36b).

John 20:30-31  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; 31but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

The phrase “these are written” (v. 31) refers to the miraculous signs performed by Jesus that John did record as testimony to Jesus being the Son of God, his miraculous deeds giving credence to his miraculous claim.

John 1:47-49  Jesus saw Nathanael coming toward him and said of him, “Behold, an Israelite indeed, in whom there is no deceit!” 48Nathanael said to him, “How do you know me?” Jesus answered him, “Before Philip called you, when you were under the fig tree, I saw you.” 49Nathanael answered him, “Rabbi, you are the Son of God! You are the King of Israel!” ▤

Along with his actions, Jesus’ words pointed to him being the Son of God. Here Jesus’ words reveal his supernatural knowledge, evidencing that he was the Son of God.

Other events of Jesus Christ’s incarnation are evidence that he is the Son of God

Luke 1:31, 34-35  And behold, you will conceive in your womb and bear a son, and you shall call his name Jesus. ▤  … 34And Mary said to the angel, “How will this be, since I am a virgin?”u 35And the angel answered her, “The Holy Spirit will come upon you, and the power of the Most High will overshadow you; therefore the child to be bornv will be called holy—the Son of God. ▤

u Greek since I do not know a man

v Some manuscripts add of you

The fact that in his advent Jesus was conceived through God’s Holy Spirit and power (v. 35a) is evidence that he is God’s Son (v. 35b). For further comment see Jesus was born, of Mary – after being conceived through the Holy Spirit . . ..

Matt 17:1-3, 5-6  And after six days Jesus took with him Peter and James, and John his brother, and led them up a high mountain by themselves. 2And he was transfigured before them, and his face shone like the sun, and his clothes became white as light. 3And behold, there appeared to them Moses and Elijah, talking with him. ▤  … 5He was still speaking when, behold, a bright cloud overshadowed them, and a voice from the cloud said, “This is my beloved Son,w with whom I am well pleased; listen to him.” 6When the disciples heard this, they fell on their faces and were terrified. ▤

w Or my Son, my (or the) Beloved

Just as the Holy Spirit coming on Jesus at his baptism supported the declaration that Jesus was God’s Son (cf. Matt 3:16-17), God’s verbal testimony to Jesus Christ being his Son (v. 5) is supported by Jesus’ transfiguration (v. 2) and the appearance of Moses and Elijah, talking with him (v. 3). Moses and Elijah’s presence point to the significance of what Jesus would accomplish, bringing God’s people ultimate redemption and turn them to God. They were in a number of ways forerunners of Jesus.

Matt 27:50-54  And Jesus cried out again with a loud voice and yielded up his spirit. 51And behold, the curtain of the temple was torn in two, from top to bottom. And the earth shook, and the rocks were split. 52The tombs also were opened. And many bodies of the saints who had fallen asleep were raised, 53and coming out of the tombs after his resurrection they went into the holy city and appeared to many. 54When the centurion and those who were with him, keeping watch over Jesus, saw the earthquake and what took place, they were filled with awe and said, “Truly this was the Sonx of God!” ▤

x Or a son

Rom 1:1-4  Paul, a servanty of Christ Jesus, called to be an apostle, set apart for the gospel of God, 2which he promised beforehand through his prophets in the holy Scriptures, 3concerning his Son, who was descended from Davidz according to the flesh 4and was declared to be the Son of God in power according to the Spirit of holiness by his resurrection from the dead, Jesus Christ our Lord, … ▤

y Or slave; Greek bondservant

z Or who came from the offspring of David

As spoken of earlier, Jesus Christ’s resurrection is a powerful testimony to him being the Son of God.

Pray for persecuted Christians

Section C

Jesus Christ Is Identified with God

Section Jumps

- Jesus Christ and the Father are one – each is in the other

- To know or see Jesus Christ is to know or see the Father

- Jesus Christ is called “God” . . .

- . . . and Jesus’ usage of “I am” quite possibly alludes to God’s name

- Titles of God are applied to Jesus Christ . . .

- . . . Other OT references to God are applied to Jesus Christ

- Some actions are attributed to both God and Jesus Christ

- Some things are said to be both God’s and Jesus Christ’s

- Further evidence of Jesus Christ’s identification with God

- Note: There is one God, the Father – and one Lord, Jesus Christ

See also:

- Jesus Christ Is Treated like God Is

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit

- . . . One’s response to Jesus Christ is one’s response to God, who sent him

Jesus Christ and the Father are one – each is in the other

John 10:30, 36-38  I and the Father are one.” ▤  … 36do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? 37If I am not doing the works of my Father, then do not believe me; 38but if I do them, even though you do not believe me, believe the works, that you may know and understand that the Father is in me and I am in the Father. ▤

Both here and in 14:10-11 below Jesus claims that what he does shows that he and the Father are one, for in doing his miracles he does what the Father does.

John 17:11, 21-23  And I am no longer in the world, but they are in the world, and I am coming to you. Holy Father, keep them in your name, which you have given me, that they may be one, even as we are one. ▤  … 21that they may all be one, just as you, Father, are in me, and I in you, that they also may be in us, so that the world may believe that you have sent me. 22The glory that you have given me I have given to them, that they may be one even as we are one, 23I in them and you in me, that they may become perfectly one, so that the world may know that you sent me and loved them even as you loved me. ▤

That believers can be one as the Father and Jesus Christ are one (vv. 11b, 21-22) and that Jesus can be in them seemingly in a similar sense to the Father being in him (v. 23; cf. John 10:38b ↑; John 14:10, 20 ↓), suggests that this being “one” points to such things as a spiritual union and a unity of purpose.

John 14:10-11, 20  Do you not believe that I am in the Father and the Father is in me? The words that I say to you I do not speak on my own authority, but the Father who dwells in me does his works. 11Believe me that I am in the Father and the Father is in me, or else believe on account of the works themselves. ▤  … 20In that day you will know that I am in my Father, and you in me, and I in you. ▤

The words Jesus spoke (v. 10b) as well as his miracles (v. 11b) were ultimately due to the Father dwelling in Jesus Christ doing his work.

- Prophecy that the Messiah would be close to God:

Zec 13:7a  “Awake, O sword, against my shepherd, against the man who stands next to me,” declares the LORD of hosts. ▤

The clause “the man who stands next to me” (“my partner” – NLT, cf. NASB, NRSV) appears to point to the closeness or even the oneness of Jesus Christ – God’s shepherd – with God. As the Hebrew is used elsewhere to indicate a close relative, some also see it as implying that Jesus Christ shares God’s nature. Jeremiah 30:21 similarly speaks of the Messiah being close to God, quoting God as saying: “Their prince shall be one of themselves; their ruler shall come out from their midst; I will make him draw near, and he shall approach me, for who would dare of himself to approach me? declares the LORD.”

To know or see Jesus Christ is to know or see the Father

See also:

- Jesus Christ is the image of God

- Jesus Christ has the form and fullness of God – equality in nature

- [Objectives of Jesus’ mission:] Jesus came to enable us to know God

John 8:19  They said to him therefore, “Where is your Father?” Jesus answered, “You know neither me nor my Father. If you knew me, you would know my Father also.” ▤

John 12:45  And whoever sees me sees him who sent me. ▤

This and 14:7-9 below are unlikely meaning that those who saw Jesus saw the Father’s physical appearance. The verses are probably speaking of Jesus: representing the Father, carrying out the will of the Father who sent him (cf. 12:45); and reflecting or embodying what the Father was like (cf. John 14:7-9 ↓).

John 14:7-9  If you had known me, you would have known my Father also.a From now on you do know him and have seen him.” 8Philip said to him, “Lord, show us the Father, and it is enough for us.” 9Jesus said to him, “Have I been with you so long, and you still do not know me, Philip? Whoever has seen me has seen the Father. How can you say, ‘Show us the Father’? ▤

a Or If you know me, you will know my Father also, or If you have known me, you will know my Father also

Jesus Christ is called “God” . . .

See also:

- Note: There is one God, the Father – and one Lord, Jesus Christ

Isa 9:6  For to us a child is born, to us a son is given; and the government shall be uponb his shoulder, and his name shall be calledc Wonderful Counselor, Mighty God, Everlasting Father, Prince of Peace. ▤

b Or is upon

c Or is called

Matt 1:21-23  She will bear a son, and you shall call his name Jesus, for he will save his people from their sins.” 22All this took place to fulfill what the Lord had spoken by the prophet: 23“Behold, the virgin shall conceive and bear a son, and they shall call his name Immanuel” (which means, God with us). ▤

John 1:1, 18  In the beginning was the Word, and the Word was with God, and the Word was God. ▤  … 18No one has ever seen God; the only God,d who is at the Father’s side,e he has made him known. ▤

d Or the only One, who is God; some manuscripts the only Son

e Greek in the bosom of the Father

Jesus Christ is understood to be “the Word” – with the man Jesus being the manifestation of “the Word” (cf. v. 14). Note that the phrases in view here (i.e. in italics) may have a qualitive sense (cf. REB; NET text note).

John 20:28  Thomas answered him, “My Lord and my God!” ▤

Rom 9:5  To them belong the patriarchs, and from their race, according to the flesh, is the Christ who is God over all, blessed forever. Amen. ▤

Note that this verse can be translated differently with “God” not being used of Jesus Christ (cf. CEV, GNT; text notes in NCV, NIV, NLT, NRSV).

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hef was manifested in the flesh, vindicatedg by the Spirit,h seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

f Greek Who; some manuscripts God; others Which

g Or justified

h Or vindicated in spirit

Here it is the rendering in the first text note that identifies Jesus as “God”.

Titus 2:13  … waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, … ▤

Heb 1:8  But of the Son he says, “Your throne, O God, is forever and ever, the scepter of uprightness is the scepter of your kingdom. ▤

The quotation is from Psalms 45:6, where “God” appears to be applied in some sense to a Davidic king. As indicated here in Hebrews 1:8, this application is ultimately fulfilled in Jesus Christ.

2Pet 1:1  Simeoni Peter, a servantj and apostle of Jesus Christ, To those who have obtained a faith of equal standing with ours by the righteousness of our God and Savior Jesus Christ: … ▤

i Some manuscripts Simon

j Or slave; Greek bondservant

1Jn 5:20  And we know that the Son of God has come and has given us understanding, so that we may know him who is true; and we are in him who is true, in his Son Jesus Christ. He is the true God and eternal life. ▤

“He is the true God” could refer to Jesus Christ, as he is mentioned immediately beforehand and typically is more often and directly associated with “eternal life” – as per earlier in the chapter (vv. 11-13) and in the prologue (1:1-3). But it could also refer to God, as he is the subject of the latter part of the previous statement and “true” is used of him twice earlier in the verse.

. . . and Jesus’ usage of “I am” quite possibly alludes to God’s name

See also:

- Luke 2:11 ⇓

- Note: God has given Jesus Christ a name that is superior to all others

In the following selections from John chapters 8, 13 and 18, Jesus uses the phrase “I am” in a manner that may well be a reference to the name God gave for himself to Moses – “I AM WHO I AM” and its shortened form “I AM” – in Exodus 3:14. This is supported by the GNT and NLT translations and text notes in the CEV and NASB (as noted in a couple of the comments below).

John 8:24, 28  I told you that you would die in your sins, for unless you believe that I am he you will die in your sins. ▤  … 28So Jesus said to them, “When you have lifted up the Son of Man, then you will know that I am he, and that I do nothing on my own authority, but speak just as the Father taught me. ▤

The Greek translated as “I am he” (vv. 24, 28) may simply be a reference to Jesus being the promised Messiah, and is used in such an ordinary sense in 9:9 by a man Jesus healed. However, the Greek phrase simply means “I am”. Consequently, some other translations support an allusion to Exodus 3:14 – “I AM WHO I AM” (GNT) and “I AM” (NLT); cf. text notes in CEV, NASB.

John 8:57-59  So the Jews said to him, “You are not yet fifty years old, and have you seen Abraham?”k 58Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, before Abraham was, I am.” 59So they picked up stones to throw at him, but Jesus hid himself and went out of the temple. ▤

k Some manuscripts has Abraham seen you?

This is probably the most pointed of all the possible references to God’s name, with most modern translations using “I am” for the phrase in question. This is affirmed by the Jews’ response, stoning being the penalty for blasphemy. However, even if this is the case, given that Jesus is speaking about existing before Abraham and with God’s use of “I AM” in Exodus apparently referring in part at least to his eternal existence, arguably Jesus may be alluding to sharing God’s nature – in particular God’s eternity, pointing to his (Jesus’) preexistence (cf. NLT footnote) – rather than meaning he is one and the same being as God. The Jews would have also considered such a claim to be blasphemy. Note that if the Jews did think that Jesus was claiming to be God, presumably they did not continue to do so. For there is no mention of such a claim in the accounts of Jesus’ trial – in contrast to Jesus’ claims to be the messianic King of Israel, the Son of God (cf. Jesus Christ himself testified to being the Son of God – which is why he was crucified).

John 13:19  I am telling you this now, before it takes place, that when it does take place you may believe that I am he. ▤

John 18:4-8  Then Jesus, knowing all that would happen to him, came forward and said to them, “Whom do you seek?” 5They answered him, “Jesus of Nazareth.” Jesus said to them, “I am he.”l Judas, who betrayed him, was standing with them. 6When Jesusm said to them, “I am he,” they drew back and fell to the ground. 7So he asked them again, “Whom do you seek?” And they said, “Jesus of Nazareth.” 8Jesus answered, “I told you that I am he. So, if you seek me, let these men go.” ▤

l Greek I am; also verses 6, 8

m Greek he

Again the Greek reads “I am” in vv. 5, 6, 8 (cf. text notes in CEV, NLT). Note that Ezekiel falls on his face in response to manifestations of God (cf. Ezek 1:28; 44:4) and in seeing Jesus Christ in a vision, John “fell at his feet as though dead” (Rev 1:17). Such responses to divine revelation and the lack of an alternative explanation, suggest that the reason why those who came to arrest Jesus drew back and fell to the ground was that they had some sense of a divine revelation in Jesus’ use of “I am”.

- Jesus’ use of “I am” in descriptions of himself:

John 6:35  Jesus said to them, “I am the bread of life; whoever comes to me shall not hunger, and whoever believes in me shall never thirst. ▤

In John, Jesus makes 7 metaphorical statements about himself that begin with “I am”. “I am the bread of life” (6:35, 48; cf. v. 51); “I am the light of the world” (8:12; 9:5); “I am the door” (10:7, 9); “I am the good shepherd” (10:11, 14); “I am the resurrection and the life” (11:25); “I am the way, the truth, and the life” (14:6); and “I am the true vine” (15:1). Some evangelical scholars understand Jesus’ use of “I am” in these statements to also be alluding to God’s name.

Titles of God are applied to Jesus Christ . . .

Acts 3:14  But you denied the Holy and Righteous One, and asked for a murderer to be granted to you, … ▤

The title “the Holy One” is applied to God numerous times, particularly in Isaiah. God is referred to as the “Righteous One” in Proverbs 21:12 and Isaiah 24:16.

Luke 2:11  For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. ▤

The Greek word used for “Lord” in the NT, “kurios”, is the same Greek word used for God’s name – “LORD” (or “Yahweh”) – in the Septuagint (the Greek version of the OT). However, note that “kurios” is also used in the Septuagint to translate “Adon” (and derivative terms) which means “lord”, “ruler” or “master”.

1Cor 2:8  None of the rulers of this age understood this, for if they had, they would not have crucified the Lord of glory. ▤

The title “the Lord of glory” may allude to the titles or descriptions of God as “the King of glory” (Ps 24:7-10) and “the God of glory” (Ps 29:3).

Rev 1:17b-18  I am the first and the last, 18and the living one. I died, and behold I am alive forevermore, and I have the keys of Death and Hades. ▤

The designation “the living One” – here referring to Jesus Christ – possibly alludes to the references to God as “the living God”.

Rev 17:14  They will make war on the Lamb, and the Lamb will conquer them, for he is Lord of lords and King of kings, and those with him are called and chosen and faithful. ▤

Similarly 19:16 ascribes to Jesus Christ the title: “King of kings and Lord of lords”. These titles echo the following titles given to God: “God of gods and Lord of lords” (Deut 10:17); “Lord of lords” (Psalm 136:3); “God of gods and Lord of kings” (Dan 2:47); and “the King of kings and Lord of lords” (1Tim 6:15).

Rev 22:13  I am the Alpha and the Omega, the first and the last, the beginning and the end. ▤

This alludes to God’s descriptions of himself as: “the first and … the last” (Isa 4:6; cf. 48:12); “the Alpha and the Omega” (Rev 1:8); and “the Alpha and the Omega, the beginning and the end.” (Rev 21:6). Note that Jesus Christ also refers to himself as “the first and the last” in Revelation 1:17.

Jer 23:5-6  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will raise up for David a righteous Branch, and he shall reign as king and deal wisely, and shall execute justice and righteousness in the land. 6In his days Judah will be saved, and Israel will dwell securely. And this is the name by which he will be called: ‘The LORD is our righteousness.’ ▤

The reference is obviously to the Messiah, Jesus Christ. The inclusion of the divine name, “The LORD”, in this ascription is striking. It is perhaps speaking of God’s righteousness being manifested amongst his people through the Messiah. Probably it was intended as a contrast with the then ungodly king Zedekiah, whose name meant “The LORD Is My Righteousness”.

. . . Other OT references to God are applied to Jesus Christ

Matt 3:3  For this is he who was spoken of by the prophet Isaiah when he said, “The voice of one crying in the wilderness: ‘Preparen the way of the Lord; make his paths straight.’” ▤

n Or crying: Prepare in the wilderness

John the Baptist was to prepare the way for Jesus Christ, referred to as “the Lord” in this quotation from Isaiah 40:3 which spoke of preparing the way for “the LORD” – i.e. God.

Matt 21:15-16  But when the chief priests and the scribes saw the wonderful things that he did, and the children crying out in the temple, “Hosanna to the Son of David!” they were indignant, 16and they said to him, “Do you hear what these are saying?” And Jesus said to them, “Yes; have you never read, “‘Out of the mouth of infants and nursing babies you have prepared praise’?” ▤

Psalms 8:2 speaks of praise given to God. Here Jesus applies the verse to praise given to himself.

John 12:37-41  Though he had done so many signs before them, they still did not believe in him, 38so that the word spoken by the prophet Isaiah might be fulfilled: “Lord, who has believed what he heard from us, and to whom has the arm of the Lord been revealed?” 39Therefore they could not believe. For again Isaiah said, 40“He has blinded their eyes and hardened their heart, lest they see with their eyes, and understand with their heart, and turn, and I would heal them.” 41Isaiah said these things because he saw his glory and spoke of him. ▤

In v. 40 John quotes Isaiah 6:10. Earlier in the same passage in Isaiah 6, Isaiah speaks of seeing God’s glory (cf. vv. 3-5). Thus a number of commentators understand John in v. 41 to be correlating Isaiah seeing Jesus’ glory with him seeing God’s glory. By this John would appear to be identifying Jesus with God, hence the inclusion of these verses here. However in light of the preceding quotation in v. 38 from Isaiah 53:1, John may instead have in view other parts of Isaiah 52-53. He could thus be speaking of Isaiah foreseeing the messianic servant who would not only be disbelieved and rejected, but subsequently glorified (cf. Isa 52:13-15; 53:10-12). (cf. NBC)

Rom 9:33  … as it is written, “Behold, I am laying in Zion a stone of stumbling, and a rock of offense; and whoever believes in him will not be put to shame.” ▤

The quotation is a combination of Isaiah 8:14 and 28:16, in which God speaks of himself as being to his unfaithful people “a stone of offense and a rock of stumbling” (8:14); and for those who would believe in him, “a tested stone, a precious cornerstone, of a sure foundation” (28:16). Here these segments of these verses are applied to Jesus Christ.

Rom 10:9, 12-13  … because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. ▤  … 12For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. 13For “everyone who calls on the name of the Lord will be saved.” ▤

The reference in v. 9 to Jesus as “Lord” suggests that he is also the one being referred to as “Lord” in vv. 12-13. As such Jesus Christ is correlated with “the Lord” referred to in the quotation from Joel 2:32, which in its original context refers to God.

1Cor 2:16  “For who has understood the mind of the Lord so as to instruct him?” But we have the mind of Christ. ▤

This parallels the mind of God (cf. Isa 40:13) with the mind of Christ.

Eph 4:7-8  But grace was given to each one of us according to the measure of Christ’s gift. 8Therefore it says, “When he ascended on high he led a host of captives, and he gave gifts to men.” ▤

The quotation is from Psalm 68:18, where it speaks of God.

Phil 2:9-11  Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

This alludes to Isaiah 45:23b, where God speaks of himself: “To me every knee shall bow, every tongue shall swear allegiance.”

Heb 1:6, 10-12  And again, when he brings the firstborn into the world, he says, “Let all God’s angels worship him.” ▤  … 10And, “You, Lord, laid the foundation of the earth in the beginning, and the heavens are the work of your hands; 11they will perish, but you remain; they will all wear out like a garment, 12like a robe you will roll them up, like a garment they will be changed.o But you are the same, and your years will have no end.” ▤

o Some manuscripts omit like a garment

The quotations are from Deut. 32:43 (cf. Dead Sea Scrolls and Septuagint) and Psalm 102:25-27, which speak of God.

1Pet 2:3  … if indeed you have tasted that the Lord is good. ▤

“Lord” is here most likely referring to Jesus Christ (cf. v. 4). The verse alludes to Psalm 34:8a – “Oh, taste and see that the LORD is good!”

Rev 2:23  … and I will strike her children dead. And all the churches will know that I am he who searches mind and heart, and I will give to each of you according to your works. ▤

This alludes to a number of OT verses that speak of God in similar terms to the descriptions here of Jesus Christ as “he who searches hearts and minds” and who “will repay each of you according to your deeds”. Quite possibly Jeremiah 17:10 is primarily in view, inclusive of both descriptions – “I the LORD search the heart and test the mind, to give every man according to his ways, according to the fruit of his deeds.”

Some actions are attributed to both God and Jesus Christ

See also:

- Mutual Divine Roles

- Jesus had the authority to forgive sins

- Jesus only did works of God, and God worked through him

The verses in this subsection and the following one are examples of actions and things being attributed to both God and Jesus Christ at the same time, i.e. in the same verse or passage. In addition, there are other instances of where something is attributed to God in one or more verses and is also attributed to Jesus Christ elsewhere. A listing of actions that are in fact attributed to all three of God, Jesus Christ and the Holy Spirit are given in Mutual Divine Roles. (Likewise there are common attributes listed in Mutual Divine Attributes.) There are also other examples in this book in chapters 16-20.

Mark 2:5-7  And when Jesus saw their faith, he said to the paralytic, “Son, your sins are forgiven.” 6Now some of the scribes were sitting there, questioning in their hearts, 7“Why does this man speak like that? He is blaspheming! Who can forgive sins but God alone?” ▤

Although the teachers of the law were mistaken in thinking that Jesus could not forgive sins, they were correct in asserting that the authority and capacity to forgive sins belongs to God.

Luke 8:38-39  The man from whom the demons had gone begged that he might be with him, but Jesus sent him away, saying, 39“Return to your home, and declare how much God has done for you.” And he went away, proclaiming throughout the whole city how much Jesus had done for him. ▤

John 14:23  Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

This speaks of both the Father and Jesus Christ being present with and having fellowship with believers.

1Cor 1:3  Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ. ▤

Gal 1:1  Paul, an apostle—not from men nor through man, but through Jesus Christ and God the Father, who raised him from the dead— ▤

Eph 6:23  Peace be to the brothers,p and love with faith, from God the Father and the Lord Jesus Christ. ▤

p Or brothers and sisters

1Thes 3:11  Now may our God and Father himself, and our Lord Jesus, direct our way to you, … ▤

2Thes 2:16-17  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, 17comfort your hearts and establish them in every good work and word. ▤

Rev 22:6, 16  And he said to me, “These words are trustworthy and true. And the Lord, the God of the spirits of the prophets, has sent his angel to show his servants what must soon take place.” ▤  … 16“I, Jesus, have sent my angel to testify to you about these things for the churches. I am the root and the descendant of David, the bright morning star.” ▤

Here “Lord” (v. 6) appears to refer to God, which would mean that both God (v. 6) and Jesus (v. 16) are accredited with sending the angel.

- Both God and Jesus Christ are acknowledged as “our Savior”:

Titus 1:3-4  … and at the proper time manifested in his word through the preaching with which I have been entrusted by the command of God our Savior; 4To Titus, my true child in a common faith: Grace and peace from God the Father and Christ Jesus our Savior. ▤

Note that in Revelation 7:10 in the following subsection, salvation is similarly said to belong to both God and Jesus Christ.

Some things are said to be both God’s and Jesus Christ’s

See also:

- The Holy Spirit is described as both the Spirit of God and the Spirit of Jesus Christ

Matt 28:19  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them inq the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, … ▤

q Or into

By this use of “name”, this verse also correlates the Father’s authority and power with Jesus Christ’s (and the Holy Spirit’s).

John 17:9-10  [Jesus:] I am praying for them. I am not praying for the world but for those whom you have given me, for they are yours. 10All mine are yours, and yours are mine, and I am glorified in them. ▤

Believers belong to both the Father and Jesus Christ (cf. Rev 20:6 ↓).

Eph 5:5  For you may be sure of this, that everyone who is sexually immoral or impure, or who is covetous (that is, an idolater), has no inheritance in the kingdom of Christ and God. ▤

Rev 7:10  … and crying out with a loud voice, “Salvation belongs to our God who sits on the throne, and to the Lamb!” ▤

Rev 20:6  Blessed and holy is the one who shares in the first resurrection! Over such the second death has no power, but they will be priests of God and of Christ, and they will reign with him for a thousand years. ▤

Rev 22:3  No longer will there be anything accursed, but the throne of God and of the Lamb will be in it, and his servantsr will worship him. ▤

r Greek bondservants; also verse 6

Rom 15:16, 19  … to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. ▤  … 19by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

Note, however, that while “the gospel of God” is speaking of the gospel as belonging to God, here “the gospel of Christ” quite possibly means “the gospel about Christ” rather than “the gospel belonging to Christ”. Thus this is not necessarily an example of something being both God’s and Jesus Christ’s.

- All that the Father has is Jesus Christ’s:

John 16:13-15  When the Spirit of truth comes, he will guide you into all the truth, for he will not speak on his own authority, but whatever he hears he will speak, and he will declare to you the things that are to come. 14He will glorify me, for he will take what is mine and declare it to you. 15All that the Father has is mine; therefore I said that he will take what is mine and declare it to you. ▤

The segment “he will take what is mine and declare it to you” (v. 14b, repeated verbatim in v. 15b) appears to mean that the Holy Spirit would make known to the disciples Jesus’ teaching (cf. CEV, GNT, NCV) and quite possibly also other matters pertaining to his person and work. In view of this segment then, “All that the Father has” (v. 15a) may allude to “all the truth” (v. 13a), possibly referring in particular to matters pertaining to his person and work, which are shared by Christ.

Further evidence of Jesus Christ’s identification with God

Mal 3:1  Behold, I send my messenger, and he will prepare the way before me. And the Lord whom you seek will suddenly come to his temple; and the messenger of the covenant in whom you delight, behold, he is coming, says the LORD of hosts. ▤

God speaks of the messenger preparing the way before him (“me”) – implying that he himself will come – and then proceeds to speak of the “Lord” coming. With the latter more than likely referring to Jesus Christ – “the messenger of the covenant” – the verse correlates the coming of Jesus Christ with God himself coming, thus identifying Jesus Christ with God.

Mark 10:17-18  And as he was setting out on his journey, a man ran up and knelt before him and asked him, “Good Teacher, what must I do to inherit eternal life?” 18And Jesus said to him, “Why do you call me good? No one is good except God alone. ▤

In his reply, commentators generally understand Jesus to be associating himself with God – rather than denying being good.

Luke 7:14-16  Then he came up and touched the bier, and the bearers stood still. And he said, “Young man, I say to you, arise.” 15And the dead man sat up and began to speak, and Jesuss gave him to his mother. 16Fear seized them all, and they glorified God, saying, “A great prophet has arisen among us!” and “God has visited his people!” ▤

s Greek he

In the last statement, the people may be speaking of God working through Jesus – a “great prophet” – rather than necessarily identifying Jesus with God.

John 10:28-36  I give them eternal life, and they will never perish, and no one will snatch them out of my hand. 29My Father, who has given them to me,t is greater than all, and no one is able to snatch them out of the Father’s hand. 30I and the Father are one.” 31The Jews picked up stones again to stone him. 32Jesus answered them, “I have shown you many good works from the Father; for which of them are you going to stone me?” 33The Jews answered him, “It is not for a good work that we are going to stone you but for blasphemy, because you, being a man, make yourself God.” 34Jesus answered them, “Is it not written in your Law, ‘I said, you are gods’? 35If he called them gods to whom the word of God came—and Scripture cannot be broken— 36do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? ▤

t Some manuscripts What my Father has given to me

In v. 33 the Jews indicate that they understood Jesus’ earlier statement in v. 30 to be a claim to be God. In verses 34-36 Jesus replies that if Scripture refers to men as “gods” in some sense, then it is even more appropriate for “him whom the Father consecrated and sent into the world” to be identified with God, or spoken of as “God’s Son” (v. 36b). Note that verses 28-29 also allude to Jesus Christ’s identification with the Father, paralleling the ability of both – to keep hold of their people – with matching terminology.

1Jn 5:20  And we know that the Son of God has come and has given us understanding, so that we may know him who is true; and we are in him who is true, in his Son Jesus Christ. He is the true God and eternal life. ▤

That being in God also involves being in Jesus Christ (cf. John 17:21 ↓; 1Thes 1:1 ↓), correlates Jesus Christ with God.

John 17:21  … that they may all be one, just as you, Father, are in me, and I in you, that they also may be in us, so that the world may believe that you have sent me. ▤

In praying that his followers would be “in us” (cf. 1Thes 1:1 ↓), Jesus is to some extent at least identifying himself with the Father.

1Thes 1:1  Paul, Silvanus, and Timothy, To the church of the Thessalonians in God the Father and the Lord Jesus Christ: Grace to you and peace. ▤

Acts 16:31, 34  And they said, “Believe in the Lord Jesus, and you will be saved, you and your household.” ▤  … 34Then he brought them up into his house and set food before them. And he rejoiced along with his entire household that he had believed in God. ▤

Rev 21:22-23  And I saw no temple in the city, for its temple is the Lord God the Almighty and the Lamb. 23And the city has no need of sun or moon to shine on it, for the glory of God gives it light, and its lamp is the Lamb. ▤

Note: There is one God, the Father – and one Lord, Jesus Christ

See also:

- Jesus Christ is called “God” . . .

- Jesus Christ Is Under God’s Authority

- . . . He is the one and only God

- The church’s unity is linked with it having one God, one Lord and one Spirit

Verses that refer to the Father alone as being God, may be using “God” to refer to the position of sovereign over all (cf. 1Tim 6:15 ↓) – i.e. they may be using “God” to refer to an exclusivity of position rather than exclusivity of divine nature. (This may also be the case with other verses that speak of there being only one “God”.) Such a meaning is: consistent with the words translated as “God”/“god” in the OT originally speaking primarily of strength; consistent with the references to the Father being Jesus Christ’s God (cf. God is both Jesus Christ’s God and his Father); and not contrary to Jesus Christ being fully divine. However, such an interpretation is not standard Christian theology.

1Cor 8:4-6  Therefore, as to the eating of food offered to idols, we know that “an idol has no real existence,” and that “there is no God but one.” 5For although there may be so-called gods in heaven or on earth—as indeed there are many “gods” and many “lords”— 6yet for us there is one God, the Father, from whom are all things and for whom we exist, and one Lord, Jesus Christ, through whom are all things and through whom we exist. ▤

Eph 4:4-6  There is one body and one Spirit—just as you were called to the one hope that belongs to your call— 5one Lord, one faith, one baptism, 6one God and Father of all, who is over all and through all and in all. ▤

Rom 1:7  To all those in Rome who are loved by God and called to be saints: Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ. ▤

The phrase “God our Father” occurs 11 times in the ESV. Other similar phrases are: “God the Father” (cf. Eph 6:23 ↓; 1Thes 1:1 ↓) which occurs 15 times; “God, the Father” (1Cor 8:4-6 ↑; Col 1:3 ↓; James 1:27 ↓); and “God and Father” (cf. Eph 4:6 ↑; 1Thes 1:3 ↓) which occurs 12 times – mostly as in “the God and Father” and “our God and Father”. (See also the introductory comment to God is Jesus Christ’s Father , regarding how the NT would seem to use the phrase “God the Father” in a different way to what we do.)

1Cor 12:5-6  … and there are varieties of service, but the same Lord; 6and there are varieties of activities, but it is the same God who empowers them all in everyone. ▤

Eph 6:23  Peace be to the brothers,u and love with faith, from God the Father and the Lord Jesus Christ. ▤

u Or brothers and sisters

1Tim 6:13-16  I charge you in the presence of God, who gives life to all things, and of Christ Jesus, who in his testimony beforev Pontius Pilate made the good confession, 14to keep the commandment unstained and free from reproach until the appearing of our Lord Jesus Christ, 15which he will display at the proper time—he who is the blessed and only Sovereign, the King of kings and Lord of lords, 16who alone has immortality, who dwells in unapproachable light, whom no one has ever seen or can see. To him be honor and eternal dominion. Amen. ▤

v Or in the time of

As is almost always the case in the NT, here “God” refers to the Father, as made clear in v. 13 by the reference to the presence “of God… and of Christ Jesus”. Verse 15 speaks of him as being the “only Sovereign” – the “only almighty God” (NLT).

1Thes 1:1-3, 9-10  Paul, Silvanus, and Timothy, To the church of the Thessalonians in God the Father and the Lord Jesus Christ: Grace to you and peace. 2We give thanks to God always for all of you, constantlyw mentioning you in our prayers, 3remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤  … 9For they themselves report concerning us the kind of reception we had among you, and how you turned to God from idols to serve the living and true God, 10and to wait for his Son from heaven, whom he raised from the dead, Jesus who delivers us from the wrath to come. ▤

w Or without ceasing

Jude 1:25  … to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

There are also a good number of other NT passages that clearly refer to both the Father as God and Jesus Christ as Lord. The following verses speak of either the Father as God or Jesus Christ as Lord (as opposed to both). There are also many other NT passages that do likewise.

John 5:44-45  How can you believe, when you receive glory from one another and do not seek the glory that comes from the only God? 45Do not think that I will accuse you to the Father. There is one who accuses you: Moses, on whom you have set your hope. ▤

Here Jesus refers to God both as “the only God” (v. 44) and “the Father” (v. 45).

John 17:1-3  When Jesus had spoken these words, he lifted up his eyes to heaven, and said, “Father, the hour has come; glorify your Son that the Son may glorify you, 2since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. 3And this is eternal life, that they know you the only true God, and Jesus Christ whom you have sent. ▤

Col 1:3  We always thank God, the Father of our Lord Jesus Christ, when we pray for you, … ▤

1Tim 2:5  For there is one God, and there is one mediator between God and men, the manx Christ Jesus, … ▤

x men and man render the same Greek word that is translated people in verses 1 and 4

Similar to John 17:3 above, the reference to Jesus Christ in the latter part of the verse further implies that the phrase “there is one God” is referring to the Father in particular.

James 1:27  Religion that is pure and undefiled before God, the Father, is this: to visit orphans and widows in their affliction, and to keep oneself unstained from the world. ▤

John 13:13-14  You call me Teacher and Lord, and you are right, for so I am. 14If I then, your Lord and Teacher, have washed your feet, you also ought to wash one another’s feet. ▤

1Cor 1:2  To the church of God that is in Corinth, to those sanctified in Christ Jesus, called to be saints together with all those who in every place call upon the name of our Lord Jesus Christ, both their Lord and ours: … ▤

- The Father was who the Jews called God:

John 8:54  Jesus answered, “If I glorify myself, my glory is nothing. It is my Father who glorifies me, of whom you say, ‘He is our God.’y ▤

y Some manuscripts your God

Pray for persecuted Christians

Section D

Jesus Christ Is Treated like God Is

Section Jumps

- Jesus Christ is worshiped

- Jesus Christ is honored and glorified

- Jesus Christ is offered praise and blessing

- People pray to Jesus Christ

- People obey, follow and serve Jesus Christ

- People believe and have faith in Jesus Christ

- People put their hope in Jesus Christ

The fact that Christians relate to (or treat) Jesus Christ in ways in which they relate to God, further reflects Jesus Christ’s identification with God and that he is God’s Son. Thus the teaching in this section supplements the teaching in the previous sections.

Jesus Christ is worshiped

Verses below speak of Jesus being worshiped as the Christ (cf. Matt 2:1-4, 11 ↓), the Son of God (cf. Matt 14:33 ↓; John 9:35-38 ↓) – which is in accordance with God’s will (cf. Heb 1:6 ↓).

Matt 2:1-4, 11  Now after Jesus was born in Bethlehem of Judea in the days of Herod the king, behold, wise menz from the east came to Jerusalem, 2saying, “Where is he who has been born king of the Jews? For we saw his star when it rosea and have come to worship him.” 3When Herod the king heard this, he was troubled, and all Jerusalem with him; 4and assembling all the chief priests and scribes of the people, he inquired of them where the Christ was to be born. ▤  … 11And going into the house they saw the child with Mary his mother, and they fell down and worshiped him. Then, opening their treasures, they offered him gifts, gold and frankincense and myrrh. ▤

z Greek magi; also verses 7, 16

a Or in the east; also verse 9

The wise men came to worship Jesus as the messianic king of the Jews – “the Christ” (v. 4).

Matt 14:33  And those in the boat worshiped him, saying, “Truly you are the Son of God.” ▤

Matt 28:8-9, 16-17  So they departed quickly from the tomb with fear and great joy, and ran to tell his disciples. 9And behold, Jesus met them and said, “Greetings!” And they came up and took hold of his feet and worshiped him. ▤  … 16Now the eleven disciples went to Galilee, to the mountain to which Jesus had directed them. 17And when they saw him they worshiped him, but some doubted. ▤

Luke 24:51-52  While he blessed them, he parted from them and was carried up into heaven. 52And they worshiped him and returned to Jerusalem with great joy, … ▤

John 9:35-38  Jesus heard that they had cast him out, and having found him he said, “Do you believe in the Son of Man?”b 36He answered, “And who is he, sir, that I may believe in him?” 37Jesus said to him, “You have seen him, and it is he who is speaking to you.” 38He said, “Lord, I believe,” and he worshiped him. ▤

b Some manuscripts the Son of God

Acts 13:2  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” ▤

Here “Lord” may refer to Jesus Christ, but could instead be speaking of God.

Phil 2:9-11  Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

Heb 1:6  And again, when he brings the firstborn into the world, he says, “Let all God’s angels worship him.” ▤

Note that the reference may be to Jesus Christ’s second coming, when God “again brings the firstborn into the world” (NASB, NKJV; cf. AMP).

Rev 5:8, 14  And when he had taken the scroll, the four living creatures and the twenty-four elders fell down before the Lamb, each holding a harp, and golden bowls full of incense, which are the prayers of the saints. ▤  … 14And the four living creatures said, “Amen!” and the elders fell down and worshiped. ▤

In v. 14 the worship is directed to both “him who sits on the throne and to the Lamb” (v. 13).

Jesus Christ is honored and glorified

See also:

- Rev 5:9-13 ⇓

John 5:22-23  The Father judges no one, but has given all judgment to the Son, 23that all may honor the Son, just as they honor the Father. Whoever does not honor the Son does not honor the Father who sent him. ▤

John 17:10  [Jesus:] All mine are yours, and yours are mine, and I am glorified in them. ▤

In saying that he was “glorified in them” – or perhaps that his glory was “shown through them” (GNT, NCV) – Jesus was probably referring to such things as their testimony to whom he was and their lives (cf. 2Thes 1:12 ↓) that reflected his grace and power.

2Thes 1:12  … so that the name of our Lord Jesus may be glorified in you, and you in him, according to the grace of our God and the Lord Jesus Christ. ▤

2Tim 4:18  The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

Note that here and in the verses below, while the writers are glorifying Jesus Christ, in particular they are ascribing glory to him.

Heb 13:20-21  Now may the God of peace who brought again from the dead our Lord Jesus, the great shepherd of the sheep, by the blood of the eternal covenant, 21equip you with everything good that you may do his will, working in usc that which is pleasing in his sight, through Jesus Christ, to whom be glory forever and ever. Amen. ▤

c Some manuscripts you

The phrase “to whom” (v. 21) probably refers to Jesus Christ (cf. CEV, GNT), but God (v. 20) could be in view instead.

2Pet 3:18  But grow in the grace and knowledge of our Lord and Savior Jesus Christ. To him be the glory both now and to the day of eternity. Amen. ▤

Rev 1:5b-6  To him who loves us and has freed us from our sins by his blood 6and made us a kingdom, priests to his God and Father, to him be glory and dominion forever and ever. Amen. ▤

Jesus Christ is offered praise and blessing

Ps 45:17  I will cause your name to be remembered in all generations; therefore nations will praise you forever and ever. ▤

This psalm is considered to be messianic, with God’s words here understood to be ultimately speaking of the Messiah.

Matt 21:9, 15-16  And the crowds that went before him and that followed him were shouting, “Hosanna to the Son of David! Blessed is he who comes in the name of the Lord! Hosanna in the highest!” ▤  … 15But when the chief priests and the scribes saw the wonderful things that he did, and the children crying out in the temple, “Hosanna to the Son of David!” they were indignant, 16and they said to him, “Do you hear what these are saying?” And Jesus said to them, “Yes; have you never read, “‘Out of the mouth of infants and nursing babies you have prepared praise’?” ▤

Rom 9:5  To them belong the patriarchs, and from their race, according to the flesh, is the Christ who is God over all, blessed forever. Amen. ▤

The phrase “blessed forever” may well be speaking of Christ being blessed by people or praised (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Rev 5:9-13  And they sang a new song, saying, “Worthy are you to take the scroll and to open its seals, for you were slain, and by your blood you ransomed people for God from every tribe and language and people and nation, 10and you have made them a kingdom and priests to our God, and they shall reign on the earth.” 11Then I looked, and I heard around the throne and the living creatures and the elders the voice of many angels, numbering myriads of myriads and thousands of thousands, 12saying with a loud voice, “Worthy is the Lamb who was slain, to receive power and wealth and wisdom and might and honor and glory and blessing!” 13And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” ▤

Rev 7:9-10  After this I looked, and behold, a great multitude that no one could number, from every nation, from all tribes and peoples and languages, standing before the throne and before the Lamb, clothed in white robes, with palm branches in their hands, 10and crying out with a loud voice, “Salvation belongs to our God who sits on the throne, and to the Lamb!” ▤

- Paul gave thanks to Jesus Christ:

1Tim 1:12  I thank him who has given me strength, Christ Jesus our Lord, because he judged me faithful, appointing me to his service, … ▤

People pray to Jesus Christ

John 14:14  [Jesus:] If you ask med anything in my name, I will do it. ▤

d Some manuscripts omit me

Acts 7:59-60  And as they were stoning Stephen, he called out, “Lord Jesus, receive my spirit.” 60And falling to his knees he cried out with a loud voice, “Lord, do not hold this sin against them.” And when he had said this, he fell asleep. ▤

Acts 14:23  And when they had appointed elders for them in every church, with prayer and fasting they committed them to the Lord in whom they had believed. ▤

With the reference to belief, “the Lord in whom they had believed” seemingly refers to Jesus Christ. As such, presumably Christ is the one to whom they prayed, being the one to whom Paul and Barnabas committed the elders.

1Cor 16:22b  Our Lord, come!e ▤

e Greek Maranatha (a transliteration of Aramaic)

John repeats this prayer or call in Revelation 22:20 – “Come, Lord Jesus!”

2Cor 12:8-9  Three times I pleaded with the Lord about this, that it should leave me. 9But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. ▤

2Tim 2:22  So flee youthful passions and pursue righteousness, faith, love, and peace, along with those who call on the Lord from a pure heart. ▤

To “call” on Jesus Christ quite possibly has primarily in view calling out to him for help (cf. GNT) – effectively prayer. It is also indicative of trust in him (cf. NCV). Additionally, it can be construed to speak more generally of worship (cf. CEV).

Gal 6:18  The grace of our Lord Jesus Christ be with your spirit, brothers. Amen. ▤

This benediction or blessing is in a sense a prayer to Jesus Christ.

People obey, follow and serve Jesus Christ

See also:

- Angels serve Jesus Christ

Matt 28:19-20a  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them inf the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. ▤

f Or into

John 15:10  If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. ▤

Matt 16:24  Then Jesus told his disciples, “If anyone would come after me, let him deny himself and take up his cross and follow me. ▤

John 12:26  If anyone serves me, he must follow me; and where I am, there will my servant be also. If anyone serves me, the Father will honor him. ▤

James 1:1a  James, a servantg of God and of the Lord Jesus Christ … ▤

g Or slave; Greek bondservant

Dan 7:14  And to him was given dominion and glory and a kingdom, that all peoples, nations, and languages should serve him; his dominion is an everlasting dominion, which shall not pass away, and his kingdom one that shall not be destroyed. ▤

Ps 72:11  May all kings fall down before him, all nations serve him! ▤

Psalm 72 concerns a king in the line of David. It is generally understood to be messianic.

People believe and have faith in Jesus Christ

See also:

- Have faith in God and Jesus Christ

Acts 16:31  And they said, “Believe in the Lord Jesus, and you will be saved, you and your household.” ▤

1Jn 3:23  And this is his commandment, that we believe in the name of his Son Jesus Christ and love one another, just as he has commanded us. ▤

John 12:36  While you have the light, believe in the light, that you may become sons of light.” When Jesus had said these things, he departed and hid himself from them. ▤

Here “light” refers to Jesus (cf. v. 46) – partly as an allusion to his teaching.

John 14:1  Let not your hearts be troubled. Believe in God;h believe also in me. ▤

h Or You believe in God

Gal 2:20b  And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

Col 1:4  … since we heard of your faith in Christ Jesus and of the love that you have for all the saints, … ▤

People put their hope in Jesus Christ

Eph 1:12  … so that we who were the first to hope in Christ might be to the praise of his glory. ▤

Matt 12:21  … and in his name the Gentiles will hope. ▤

Rom 15:12  And again Isaiah says, “The root of Jesse will come, even he who arises to rule the Gentiles; in him will the Gentiles hope.” ▤

1Cor 15:19  If in Christ we have hopei in this life only, we are of all people most to be pitied. ▤

i Or we have hoped

1Thes 1:3  … remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

1Tim 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by command of God our Savior and of Christ Jesus our hope, … ▤

The expression “Christ Jesus our hope” is indicative of Jesus Christ being the one in whom we have put our hope.

Pray for persecuted Christians

Section E

Jesus Christ Is Under God’s Authority

Section Jumps

- God is both Jesus Christ’s God and his Father

- Jesus Christ is portrayed as being subordinate to God’s authority . . .

- . . . Jesus Christ’s authority was even granted to him by his Father

- Jesus Christ was God’s to give – as a sacrifice for sin

- Jesus Christ was chosen, anointed and sent by God

- Jesus Christ is God’s servant, largely spoken of in reference to his mission

- Jesus Christ is also spoken of as being God’s servant following his ascension

- God continues to be glorified in and through Jesus Christ and his work

- God the Father’s seniority is reflected by things he has done for Jesus Christ

- Note: God’s will is the prominent will in Scripture – sovereign in all the world, throughout the ages

See also:

- Jesus Christ Is Identified with God

- Epilogue: God Works through Jesus Christ

This section looks at the concept of Jesus Christ being subordinate to God in regard to authority – which involves “functional subordination” – as opposed to subordination or inferiority in regard to essence or being.

The concept of Jesus Christ being eternally subordinate to God (rather than only during his incarnation) is a historical doctrine that is still debated by Christian scholars. As such, some would disagree with or wish to qualify propositions put forward in this section.

God is both Jesus Christ’s God and his Father

See also:

- Jesus Christ Is the Son of God (I): General

Mark 15:34  And at the ninth hour Jesus cried with a loud voice, “Eloi, Eloi, lema sabachthani?” which means, “My God, my God, why have you forsaken me?” ▤

This cry from Jesus is also recorded in Matthew 27:46.

John 20:17  Jesus said to her, “Do not cling to me, for I have not yet ascended to the Father; but go to my brothers and say to them, ‘I am ascending to my Father and your Father, to my God and your God.’” ▤

Here Jesus appears to indicate that the Father is his God as the Father is our God.

Rom 15:6  … that together you may with one voice glorify the God and Father of our Lord Jesus Christ. ▤

2Cor 1:3  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, … ▤

2Cor 11:31  The God and Father of the Lord Jesus, he who is blessed forever, knows that I am not lying. ▤

Eph 1:3, 17  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, who has blessed us in Christ with every spiritual blessing in the heavenly places, ▤  … 17that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, … ▤

Heb 1:9  You [the Son] have loved righteousness and hated wickedness; therefore God, your God, has anointed you with the oil of gladness beyond your companions. ▤

Heb 10:5-7  Consequently, when Christj came into the world, he said, “Sacrifices and offerings you have not desired, but a body have you prepared for me; 6in burnt offerings and sin offerings you have taken no pleasure. 7Then I said, ‘Behold, I have come to do your will, O God, as it is written of me in the scroll of the book.’” ▤

j Greek he

The use of the phrase “O God”, particularly in the context, suggests that Jesus is addressing God the Father as his God – “my God” (CEV).

1Pet 1:3a  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! ▤

Rev 1:5b-6  To him who loves us and has freed us from our sins by his blood 6and made us a kingdom, priests to his God and Father, to him be glory and dominion forever and ever. Amen. ▤

Rev 3:2  Wake up, and strengthen what remains and is about to die, for I have not found your works complete in the sight of my God. ▤

Rev 3:12  The one who conquers, I will make him a pillar in the temple of my God. Never shall he go out of it, and I will write on him the name of my God, and the name of the city of my God, the new Jerusalem, which comes down from my God out of heaven, and my own new name. ▤

Here Jesus Christ refers to God as “my God” no less than four times.

Ps 89:26-27  He shall cry to me, ‘You are my Father, my God, and the Rock of my salvation.’ 27And I will make him the firstborn, the highest of the kings of the earth. ▤

Many commentators interpret this as a reference to the Messiah, or at least a promise that would be ultimately fulfilled by the Messiah. As such it speaks of God as the Messiah’s God. Isaiah 49:5 and Micah 5:4 below are both clearly messianic and likewise speak of God as the Messiah’s God.

Isa 49:5  And now the LORD says, he who formed me from the womb to be his servant, to bring Jacob back to him; and that Israel might be gathered to him— for I am honored in the eyes of the LORD, and my God has become my strength— ▤

The messianic servant is speaking.

Mic 5:4  And he shall stand and shepherd his flock in the strength of the LORD, in the majesty of the name of the LORD his God. And they shall dwell secure, for now he shall be great to the ends of the earth. ▤

Jesus Christ is portrayed as being subordinate to God’s authority . . .

See also:

- God sent Jesus Christ into the world

- Epilogue: God Works through Jesus Christ

1Cor 3:23  … and you are Christ’s, and Christ is God’s. ▤

Belonging to another strongly implies subordination to the other’s authority. Additionally, the assertion that Jesus Christ is under God’s authority is further reflected here and in 1 Corinthians 11:3 below by the paralleling of our subordinate status in our relationship to him with his subordinate status in his relationship to God.

1Cor 11:3  But I want you to understand that the head of every man is Christ, the head of a wifek is her husband, and the head of Christ is God. ▤

k Greek gunē. This term may refer to a woman or a wife, depending on the context

1Cor 15:24-28  Then comes the end, when he [Jesus Christ] delivers the kingdom to God the Father after destroying every rule and every authority and power. 25For he must reign until he has put all his enemies under his feet. 26The last enemy to be destroyed is death. 27For “Godl has put all things in subjection under his feet.” But when it says, “all things are put in subjection,” it is plain that he is excepted who put all things in subjection under him. 28When all things are subjected to him, then the Son himself will also be subjected to him who put all things in subjection under him, that God may be all in all. ▤

l Greek he

Matt 20:23  He said to them, “You will drink my cup, but to sit at my right hand and at my left is not mine to grant, but it is for those for whom it has been prepared by my Father.” ▤

This is illustrative of Jesus Christ being subject to the Father’s authority – or at least not challenging the Father’s will.

John 14:28b  If you loved me, you would have rejoiced, because I am going to the Father, for the Father is greater than I. ▤

Commentators generally interpret the final clause as being applicable only to Jesus’ incarnation. However the preceding clause does speak of Jesus’ return to the Father – and as such Jesus makes the remark in association with or in the context of his return to the Father. The timing also suggests that Jesus has in view beyond just his time on earth, with Jesus saying this only hours before his crucifixion. If an eternal sense is intended, exactly what Jesus meant is debatable, but it would at least include subordination to his Father. Note that in John 10:29 Jesus somewhat similarly says, “My Father… is greater than all”.

Acts 3:19-21, 26  Repent therefore, and turn again, that your sins may be blotted out, 20that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, 21whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. ▤  … 26God, having raised up his servant, sent him to you first, to bless you by turning every one of you from your wickedness. ▤

Jesus Christ’s subordination to God is shown or implied here by: God appointing him (v. 20b) and raising him up (v. 26a) i.e. choosing him (cf. CEV, GNT); Jesus Christ being described as God’s “servant” (v. 26a); God having sent him into the world (v. 26); and the fact that God will again send him (v. 20b).

. . . Jesus Christ’s authority was even granted to him by his Father

See also:

- 1Cor 15:27-28 ⇑

- Jesus Christ’s Authority from God

- Jesus Christ’s Power from God

- Jesus Christ as Lord of All

Authority is given to a person by a greater authority.

Matt 11:27a  All things have been handed over to me by my Father … ▤

Jesus is saying that the Father had given him “authority over everything.” (NLT; cf. Matt 28:18 ↓)

Matt 28:18  And Jesus came and said to them, “All authority in heaven and on earth has been given to me. ▤

Luke 22:29  … and I assign to you, as my Father assigned to me, a kingdom, … ▤

John 3:35  The Father loves the Son and has given all things into his hand. ▤

John 5:27  And he has given him authority to execute judgment, because he is the Son of Man. ▤

Here Jesus is speaking of the authority the Father has given him as “the Son of Man”. This title – particularly in this context – is most likely a reference to the “one like a son of man” in Daniel 7:13-14, below.

John 10:17-18  For this reason the Father loves me, because I lay down my life that I may take it up again. 18No one takes it from me, but I lay it down of my own accord. I have authority to lay it down, and I have authority to take it up again. This charge I have received from my Father. ▤

This indicates that Jesus had authority over death. The final statement may allude to the Father granting him this authority. For further comment see Jesus obeyed God.

John 13:3  Jesus, knowing that the Father had given all things into his hands, and that he had come from God and was going back to God, … ▤

John 17:2  … since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. ▤

Acts 2:36  Let all the house of Israel therefore know for certain that God has made him both Lord and Christ, this Jesus whom you crucified. ▤

Acts 5:31  God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. ▤

Phil 2:9-11  Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

Eph 1:22  And he [God] put all things under his feet and gave him as head over all things to the church, … ▤

Rev 2:26-27  The one who conquers and who keeps my works until the end, to him I will give authority over the nations, 27and he will rule them with a rod of iron, as when earthen pots are broken in pieces, even as I myself have received authority from my Father. ▤

This indicates that the Father has given Jesus Christ authority over the nations.

Dan 7:13-14  I saw in the night visions, and behold, with the clouds of heaven there came one like a son of man, and he came to the Ancient of Days and was presented before him. 14And to him was given dominion and glory and a kingdom, that all peoples, nations, and languages should serve him; his dominion is an everlasting dominion, which shall not pass away, and his kingdom one that shall not be destroyed. ▤

Jesus Christ was God’s to give – as a sacrifice for sin

See also:

- God provided Jesus Christ as an offering for sin

- . . . He offered himself to God, as a sacrifice for our sins

John 3:16  For God so loved the world,m that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤

m Or For this is how God loved the world

Rom 8:32  He who did not spare his own Son but gave him up for us all, how will he not also with him graciously give us all things? ▤

Note that the latter part of the verse is speaking of God giving us all things along with having given us Jesus Christ (cf. GNT, NLT).

2Cor 9:15  Thanks be to God for his inexpressible gift! ▤

Isa 53:10  Yet it was the will of the LORD to crush him; he has put him to grief;n when his soul makeso an offering for guilt, he shall see his offspring; he shall prolong his days; the will of the LORD shall prosper in his hand. ▤

n Or he has made him sick

o Or when you make his soul

Rom 3:25a  … whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. ▤

Jesus’ blood “propitiated” or turned away God’s wrath by satisfying God’s justice, making a way for people to be forgiven without compromising God’s justice and holiness.

Rom 8:3  For God has done what the law, weakened by the flesh, could not do. By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,p he condemned sin in the flesh, … ▤

p Or and as a sin offering

The alternative rendering in the text note explicitly speaks of God sending Jesus Christ “as a sin offering”. Note that this and 1 John 4:10 below speak of God sending Christ (as per the theme of the following subsection) rather than of God giving Christ. They have been included in this subsection because of their references to God sending Christ as a sacrifice for sin, akin to the theme of this subsection.

1Jn 4:10  In this is love, not that we have loved God but that he loved us and sent his Son to be the propitiation for our sins. ▤

- Jesus Christ gave himself as a fragrant offering and sacrifice to God:

Eph 5:2  And walk in love, as Christ loved us and gave himself up for us, a fragrant offering and sacrifice to God. ▤

Hebrews 9:14 makes a similar point: “… Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God …” Arguably these verses reflect Jesus Christ’s subordination to God.

Jesus Christ was chosen, anointed and sent by God

See also:

- 1Jn 4:10 ⇑; Rom 8:3 ⇑

- Matt 12:17-18 ⇓; Acts 3:26 ⇓

- Jesus Christ is the one chosen and appointed by God

- Jesus Christ is the one anointed by God, with the Holy Spirit . . .

- . . . Jesus is the messianic Holy One of God

- God sent Jesus Christ into the world

- God sent Jesus to take away sins . . .

There are nine passages in this subsection.  The first three attest to Jesus Christ being chosen by God; the second three attest to him being anointed by God; and the last three attest to him being sent into the world by God. For further passages on these topics, see the cross-references above.

Luke 9:35  And a voice came out of the cloud, saying, “This is my Son, my Chosen One;q listen to him!” ▤

q Some manuscripts my Beloved

1Pet 1:20  He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you … ▤

Likely Jesus Christ was “foreknown” by God in the sense that he was “chosen and foreordained” (AMP; cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

1Pet 2:4, 6  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, ▤  … 6For it stands in Scripture: “Behold, I am laying in Zion a stone, a cornerstone chosen and precious, and whoever believes in him will not be put to shame.” ▤

This portrays Jesus as God’s chosen “stone” (v. 4), the prophesied chosen “cornerstone” on which God’s people would depend (v. 6).

Luke 2:10-11  And the angel said to them, “Fear not, for behold, I bring you good news of great joy that will be for all the people. 11For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. ▤

“Christ” and “Messiah” (the Hebrew equivalent) both mean “the Anointed One”. Thus the numerous ascriptions of Jesus as “Christ” mean that he is “the Anointed One”, anointed by God.

Acts 4:26-27  The kings of the earth set themselves, and the rulers were gathered together, against the Lord and against his Anointed’r— 27for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, … ▤

r Or Christ

In v. 26 the believers are quoting from Psalm 2, applying “his Anointed One” to Jesus Christ – as affirmed in v. 27.

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

John 8:42  Jesus said to them, “If God were your Father, you would love me, for I came from God and I am here. I came not of my own accord, but he sent me. ▤

John 10:36  … do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? ▤

Note that in addition to speaking of the Father sending Jesus, this also refers to the Father consecrating him – i.e. setting him apart. This reflects the fact that the Father chose him (as spoken of earlier in this subsection).

1Jn 4:9, 14  In this the love of God was made manifest among us, that God sent his only Son into the world, so that we might live through him. ▤  … 14And we have seen and testify that the Father has sent his Son to be the Savior of the world. ▤

Jesus Christ is God’s servant, largely spoken of in reference to his mission

See also:

- Heb 2:17 ⇓

- . . . They describe him as a remarkable chosen servant of God

- Jesus Christ is the one chosen and appointed by God

- Jesus Christ’s Mission from God

- Epilogue: God Works through Jesus Christ

- Jesus Christ’s Direction from God

Matt 12:17-18  This was to fulfill what was spoken by the prophet Isaiah: 18“Behold, my servant whom I have chosen, my beloved with whom my soul is well pleased. I will put my Spirit upon him, and he will proclaim justice to the Gentiles. ▤

This is the start of a quotation from Isaiah 42:1-4, which is the beginning of the first of four passages in Isaiah known as the “servant songs”. This first song appears to extend to v. 7 (in Isaiah 42). The other three songs are contained within: 49:1-13; 50:4-11; 52:13-53:12. (Segments of these are included below.) The servant of God of whom the songs speak, is generally understood to be the Messiah and is linked to Jesus Christ in various NT passages, such as this one from Matthew 12.

Acts 3:26  God, having raised up his servant, sent him to you first, to bless you by turning every one of you from your wickedness. ▤

Acts 4:27  … for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, … ▤

Phil 2:6-8  … who, though he was in the form of God, did not count equality with God a thing to be grasped, 7but made himself nothing, taking the form of a servant,s being born in the likeness of men. 8And being found in human form, he humbled himself by becoming obedient to the point of death, even death on a cross. ▤

s Greek bondservant

Isa 49:1-6  Listen to me, O coastlands, and give attention, you peoples from afar. The LORD called me from the womb, from the body of my mother he named my name. 2He made my mouth like a sharp sword; in the shadow of his hand he hid me; he made me a polished arrow; in his quiver he hid me away. 3And he said to me, “You are my servant, Israel, in whom I will be glorified.”t 4But I said, “I have labored in vain; I have spent my strength for nothing and vanity; yet surely my right is with the LORD, and my recompense with my God.” 5And now the LORD says, he who formed me from the womb to be his servant, to bring Jacob back to him; and that Israel might be gathered to him— for I am honored in the eyes of the LORD, and my God has become my strength— 6he says: “It is too light a thing that you should be my servant to raise up the tribes of Jacob and to bring back the preserved of Israel; I will make you as a light for the nations, that my salvation may reach to the end of the earth.” ▤

t Or I will display my beauty

Verses 1-2 speak of God’s call and preparation of the Messiah for his work. In v. 3 “Israel” is usually understood to be a reference to the Messiah. This probably alludes to the fact that the Messiah would come from Israel and that in him would be the culmination of all that God would achieve through Israel. Note that as with the following references from Isaiah in this subsection, this is from one of Isaiah’s “servant songs” (cf. vv. 4-11).

Isa 50:10a  Who among you fears the LORD and obeys the voice of his servant? ▤

Isa 52:13  Behold, my servant shall act wisely;u he shall be high and lifted up, and shall be exalted. ▤

u Or shall prosper

Isa 53:11  Out of the anguish of his soul he shall seev and be satisfied; by his knowledge shall the righteous one, my servant, make many to be accounted righteous, and he shall bear their iniquities. ▤

v Masoretic Text; Dead Sea Scroll he shall see light

Hag 2:23  On that day, declares the LORD of hosts, I will take you, O Zerubbabel my servant, the son of Shealtiel, declares the LORD, and make you like aw signet ring, for I have chosen you, declares the LORD of hosts.” ▤

w Hebrew the

Many understand Zerubbabel – an ancestor of Christ (cf. Matt 1:12-13) – to be spoken of here as foreshadowing the Messiah. This is reflected in him being “chosen” by God and being described as God’s “servant” and “signet ring” – the latter term implying that he was representative of God’s authority, to implement his will.

Zec 3:8  Hear now, O Joshua the high priest, you and your friends who sit before you, for they are men who are a sign: behold, I will bring my servant the Branch. ▤

The “Branch” is a messianic title.

Jesus Christ is also spoken of as being God’s servant following his ascension

Acts 3:12-13  And when Peter saw it he addressed the people: “Men of Israel, why do you wonder at this, or why do you stare at us, as though by our own power or piety we have made him walk? 13The God of Abraham, the God of Isaac, and the God of Jacob, the God of our fathers, glorified his servantx Jesus, whom you delivered over and denied in the presence of Pilate, when he had decided to release him. ▤

x Or child; also verse 26

Acts 4:29-30  And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantsy to continue to speak your word with all boldness, 30while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus. ▤

y Greek bondservants

Heb 2:17  Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. ▤

Jesus Christ’s role as “high priest in the service of God” continues in the present (cf. Heb 8:1-2 ↓). However, his service to God (in this role) in his mission may primarily be in view here, with the latter part of the verse referring to his sacrifice of himself – an aspect of his role as High Priest which he completed during his mission.

Heb 8:1-2, 6  Now the point in what we are saying is this: we have such a high priest, one who is seated at the right hand of the throne of the Majesty in heaven, 2a minister in the holy places, in the true tentz that the Lord set up, not man. ▤  … 6But as it is, Christa has obtained a ministry that is as much more excellent than the old as the covenant he mediates is better, since it is enacted on better promises. ▤

z Or tabernacle; also verse 5

a Greek he

The term “a minister” (v. 2) speaks of Jesus Christ’s serving (cf. CEV, GNT, NCV, NIV), primarily in service of God (cf. ZBC). In v. 6, his “ministry” is the “priestly work” (GNT, NCV) that God has given him to do – his “work to do for God” (NIrV®).

Rom 6:10  For the death he died he died to sin, once for all, but the life he lives he lives to God. ▤

Quite possibly the final clause is speaking of Jesus Christ living for God (cf. CEV), “for the glory of God” (NLT) – and so would be pertinent to this subsection. But it has also been interpreted as speaking of him living with God (cf. NCV), in fellowship with God (cf. AMP, GNT). Possibly both concepts are involved.

Ezek 37:24-25  My servant David shall be king over them, and they shall all have one shepherd. They shall walk in my rules and be careful to obey my statutes. 25They shall dwell in the land that I gave to my servant Jacob, where your fathers lived. They and their children and their children’s children shall dwell there forever, and David my servant shall be their prince forever. ▤

This indicates or at least implies that the Messiah will reign forever as God’s servant.

- Jesus Christ will come in God’s name:

Matt 23:39  For I tell you, you will not see me again, until you say, ‘Blessed is he who comes in the name of the Lord.’” ▤

God continues to be glorified in and through Jesus Christ and his work

See also:

- Note: In doing God’s will, Jesus brought glory to God . . .

- God’s people give thanks and praise to God through Jesus Christ

God is glorified in and through Jesus Christ by such things as: Jesus Christ bringing God’s wonderful, astounding plans and promises for the whole world to fruition; and Jesus Christ reflecting God’s sublime and awesome attributes. As such, through Jesus Christ the greatness and gloriousness of God is shown, bringing God glory.

The fact that Jesus Christ “brings” God glory by what he does – as do God’s people – arguably points to Jesus Christ’s service to God and his subordination to God. God also glorifies Jesus Christ, but in contrast he appears to grant glory to Jesus Christ (cf. John 17:5, 24 ↓) – as he does for his people – arguably pointing to the God’s superior status in blessing Jesus Christ (cf. Heb 7:7).

Eph 3:20-21  Now to him who is able to do far more abundantly than all that we ask or think, according to the power at work within us, 21to him be glory in the church and in Christ Jesus throughout all generations, forever and ever. Amen. ▤

Phil 2:9-11  Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

The status of Jesus Christ and the ultimate submission of all beings to him will bring glory to God as the one whom exalted Jesus Christ to such a position, giving him “the name that is above every name” (v. 9).

Rom 16:27  … to the only wise God be glory forevermore through Jesus Christ! Amen. ▤

Jude 1:25  … to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

For comment on this verse, see the comment on Jude 1:25 – under God works in all eras through Jesus Christ, impacting all things everywhere.

John 14:13  Whatever you ask in my name, this I will do, that the Father may be glorified in the Son. ▤

With the time after his ascension seemingly in view, here Jesus speaks of himself bringing glory to the Father, reflecting the fact that the Father continues to be glorified in and through him.

- The Father grants glory to Jesus Christ:

John 17:5, 24  And now, Father, glorify me in your own presence with the glory that I had with you before the world existed. ▤  … 24Father, I desire that they also, whom you have given me, may be with me where I am, to see my glory that you have given me because you loved me before the foundation of the world. ▤

This implies that the Father grants or bestows glory on Jesus Christ. The same could be said regarding Acts 3:13, where after healing a crippled beggar in Jesus’ name (cf. vv. 3:6-7), Peter declares that by this: “… the God of our fathers, glorified his servant Jesus …”

God the Father’s seniority is reflected by things he has done for Jesus Christ

See also:

- John 17:5, 24 ⇑

- . . . Jesus Christ’s authority was even granted to him by his Father

The things mentioned in the following verses that God the Father has done for Jesus Christ, including what he has given Jesus Christ, point to the Father’s seniority.

John 5:19-20  So Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, the Son can do nothing of his own accord, but only what he sees the Father doing. For whatever the Fatherb does, that the Son does likewise. 20For the Father loves the Son and shows him all that he himself is doing. And greater works than these will he show him, so that you may marvel. ▤

b Greek he

In the light of v. 19, v. 20a appears to mean that the Father enables Jesus to do what he (the Father) does.

John 5:26  For as the Father has life in himself, so he has granted the Son also to have life in himself. ▤

John 13:3  Jesus, knowing that the Father had given all things into his hands, and that he had come from God and was going back to God, … ▤

John 17:7  Now they know that everything that you have given me is from you. ▤

This may be indicating that everything Jesus has comes from the Father (cf. CEV, NLT).

John 17:11-12a  And I am no longer in the world, but they are in the world, and I am coming to you. Holy Father, keep them in your name, which you have given me, that they may be one, even as we are one. 12While I was with them, I kept them in your name, which you have given me. ▤

For comment on this passage, see the comment on John 17:11-12a – under Note: God has given Jesus Christ a name that is superior to all others.

Acts 5:31  God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. ▤

Acts 13:34  And as for the fact that he raised him from the dead, no more to return to corruption, he has spoken in this way, “‘I will give you the holy and sure blessings of David.’ ▤

The quotation refers to God’s promises to David (cf. 2Sam 7) that ultimately God would bestow upon David’s messianic descendant.

Col 1:19  For in him all the fullness of God was pleased to dwell, … ▤

This likely means that God was pleased to have all of his “fullness” dwell in Jesus Christ. This implies that God chose for this to be the case (cf. GNT) and even that he brought this about.

Heb 1:2  … but in these last days he has spoken to us by his Son, whom he appointed the heir of all things, through whom also he created the world. ▤

Heb 2:10  For it was fitting that he, for whom and by whom all things exist, in bringing many sons to glory, should make the founder of their salvation perfect through suffering. ▤

For comment on Christ being made "perfect through suffering", see the comment on Heb 5:8-10 – under Jesus Christ is a high priest who is perfect – but can still identify with his people’s humanity.

1Pet 1:21  … who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God. ▤

2Pet 1:17  For when he received honor and glory from God the Father, and the voice was borne to him by the Majestic Glory, “This is my beloved Son,c with whom I am well pleased,” ▤

c Or my Son, my (or the) Beloved

Rev 1:1a  The revelation of Jesus Christ, which God gave him to show to his servantsd the things that must soon take place. ▤

d Greek bondservants

Note: God’s will is the prominent will in Scripture – sovereign in all the world, throughout the ages

See also:

- Epilogue: God Works through Jesus Christ

Rev 4:11  “Worthy are you, our Lord and God, to receive glory and honor and power, for you created all things, and by your will they existed and were created.” ▤

Acts 17:26  And he made from one man every nation of mankind to live on all the face of the earth, having determined allotted periods and the boundaries of their dwelling place, … ▤

Matt 10:29  Are not two sparrows sold for a penny?e And not one of them will fall to the ground apart from your Father. ▤

e Greek assarion, Roman copper coin (Latin quadrans) worth about 1/16 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

The Father’s will in everyday life is evident here (cf. NIV, NKJV) and in Romans 13:1 immediately below.

Rom 13:1  Let every person be subject to the governing authorities. For there is no authority except from God, and those that exist have been instituted by God. ▤

Rom 8:28  And we know that for those who love God all things work together for good,f for those who are called according to his purpose. ▤

f Some manuscripts God works all things together for good, or God works in all things for the good

God works all things for the good of his people, in accordance with his purpose or will in calling them.

Eph 1:7-12  In him we have redemption through his blood, the forgiveness of our trespasses, according to the riches of his grace, 8which he lavished upon us, in all wisdom and insight 9making knowng to us the mystery of his will, according to his purpose, which he set forth in Christ 10as a plan for the fullness of time, to unite all things in him, things in heaven and things on earth. 11In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, 12so that we who were the first to hope in Christ might be to the praise of his glory. ▤

g Or he lavished upon us in all wisdom and insight, making known . . .

Eph 3:8-11  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, 9and to bring to light for everyone what is the plan of the mystery hidden for ages inh God who created all things, 10so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. 11This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, … ▤

h Or by

2Tim 1:9  … [God] who saved us and called us toi a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,j … ▤

i Or with

j Greek before times eternal

John 6:39-40  And this is the will of him who sent me, that I should lose nothing of all that he has given me, but raise it up on the last day. 40For this is the will of my Father, that everyone who looks on the Son and believes in him should have eternal life, and I will raise him up on the last day. ▤

Acts 1:6-7  So when they had come together, they asked him, “Lord, will you at this time restore the kingdom to Israel?” 7He said to them, “It is not for you to know times or seasons that the Father has fixed by his own authority. ▤

The disciples’ question implies that God the Father would restore Israel’s kingdom through Jesus Christ. Jesus’ reply indicates that the Father had set a time for this – no doubt following his return – and times for other events of the end.

Acts 3:19-21  Repent therefore, and turn again, that your sins may be blotted out, 20that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, 21whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. ▤

Acts 17:31  … because he has fixed a day on which he will judge the world in righteousness by a man whom he has appointed; and of this he has given assurance to all by raising him from the dead. ▤

Rom 8:20  For the creation was subjected to futility, not willingly, but because of him who subjected it, in hope … ▤

God’s will is in view here (as in the other passages in this subsection).

Heb 12:26  At that time his voice shook the earth, but now he has promised, “Yet once more I will shake not only the earth but also the heavens.” ▤

The reference is to God removing the old creation at the end of the age, to make way for the new earth and heavens.

Rev 17:17  … for God has put it into their hearts to carry out his purpose by being of one mind and handing over their royal power to the beast, until the words of God are fulfilled. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 4

The Holy Spirit

1. General

1. The Holy Spirit of God

2. The Holy Spirit’s Being

3. The Holy Spirit’s Personhood

2. God, Jesus Christ and the Holy Spirit

1. Mutual Association

2. Mutual Divine Attributes

3. Mutual Divine Roles

Part I

General

See also:

- God’s Holy Spirit in His People

The Holy Spirit is the Spirit of God, as often indicated in the Bible. This assertion is reflected by the Holy Spirit’s divine and imposing attributes. However, the Bible also distinguishes the Holy Spirit from God, portraying him as a personal being in his own right.

(Note that in regard to the Holy Spirit and God’s people, see II. God’s Holy Spirit in His People, cross referenced above.)

Section A

The Holy Spirit of God

Section Jumps

- The Holy Spirit is the Spirit of God . . .

- . . . God refers to the Holy Spirit as his Spirit

- The Holy Spirit is correlated with God’s presence

- The Holy Spirit is from God

- God and the Holy Spirit know each other’s mind

The Holy Spirit is the Spirit of God . . .

See also:

- The Holy Spirit is described as both the Spirit of God and the Spirit of Jesus Christ

The Holy Spirit is God’s spirit. As such one should bear in mind that when the Bible speaks of the Holy Spirit, it is in effect speaking of God himself.

Gen 1:2  The earth was without form and void, and darkness was over the face of the deep. And the Spirit of God was hovering over the face of the waters. ▤

1Sam 10:6  Then the Spirit of the LORD will rush upon you, and you will prophesy with them and be turned into another man. ▤

Isa 61:1a  The Spirit of the Lord GOD is upon me … ▤

Matt 10:20  For it is not you who speak, but the Spirit of your Father speaking through you. ▤

1Cor 2:11  For who knows a person’s thoughts except the spirit of that person, which is in him? So also no one comprehends the thoughts of God except the Spirit of God. ▤

The parallel drawn between the spirit of a person and the Spirit of God emphasizes that the Holy Spirit is God’s spirit.

1Cor 6:11  And such were some of you. But you were washed, you were sanctified, you were justified in the name of the Lord Jesus Christ and by the Spirit of our God. ▤

2Cor 3:3  And you show that you are a letter from Christ delivered by us, written not with ink but with the Spirit of the living God, not on tablets of stone but on tablets of human hearts.a ▤

a Greek fleshly hearts

Rom 8:11  If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. ▤

Eph 4:30  And do not grieve the Holy Spirit of God, by whom you were sealed for the day of redemption. ▤

Ps 51:11  Cast me not away from your presence, and take not your Holy Spirit from me. ▤

. . . God refers to the Holy Spirit as his Spirit

Note that “Spirit” always refers to the Holy Spirit.

Isa 42:1  [God:] Behold my servant, whom I uphold, my chosen, in whom my soul delights; I have put my Spirit upon him; he will bring forth justice to the nations. ▤

Isa 59:21  “And as for me, this is my covenant with them,” says the LORD: “My Spirit that is upon you, and my words that I have put in your mouth, shall not depart out of your mouth, or out of the mouth of your offspring, or out of the mouth of your children’s offspring,” says the LORD, “from this time forth and forevermore.” ▤

Ezek 39:29  And I will not hide my face anymore from them, when I pour out my Spirit upon the house of Israel, declares the Lord GOD. ▤

Hag 2:5b  [God:] My Spirit remains in your midst. Fear not. ▤

The Holy Spirit is correlated with God’s presence

Ps 51:11  Cast me not away from your presence, and take not your Holy Spirit from me. ▤

As David no doubt was aware and arguably was even suggesting, his two requests are effectively asking the same thing; one involves the other.

Ps 139:7-8  Where shall I go from your Spirit? Or where shall I flee from your presence? 8If I ascend to heaven, you are there! If I make my bed in Sheol, you are there! ▤

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

This verse appears to correlate Jesus having the Holy Spirit with God’s presence being with him.

Eph 2:22  In him you also are being built together into a dwelling place for God byb the Spirit. ▤

b Or in

As perhaps is better reflected in the text note’s rendering, quite possibly this is speaking of the church being a dwelling place “where God lives by his Spirit” (NLT; cf. GNT, NCV, NIV).

1Jn 3:24  Whoever keeps his commandments abides in God,c and Godd in him. And by this we know that he abides in us, by the Spirit whom he has given us. ▤

c Greek him

d Greek he

This verse and 4:13 below correlate the Holy Spirit with God’s presence by asserting that the fact that believers have God’s Spirit verifies that God lives in them.

1Jn 4:13  By this we know that we abide in him and he in us, because he has given us of his Spirit. ▤

- The Holy Spirit is also correlated with Jesus Christ’s presence:

Rom 8:9-10  You, however, are not in the flesh but in the Spirit, if in fact the Spirit of God dwells in you. Anyone who does not have the Spirit of Christ does not belong to him. 10But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. ▤

This links the Holy Spirit living in a person with Jesus Christ living in them. Ephesians 3:16-17 also appears to make this link: “… strengthened with power through his Spirit in your inner being, 17so that Christ may dwell in your hearts through faith …”

The Holy Spirit is from God

See also:

- God gave the Holy Spirit through Jesus Christ

- God Gives the Holy Spirit to His People

1Cor 2:12  Now we have received not the spirit of the world, but the Spirit who is from God, that we might understand the things freely given us by God. ▤

1Cor 6:19a  Or do you not know that your body is a temple of the Holy Spirit within you, whom you have from God? ▤

John 15:26  But when the Helper comes, whom I will send to you from the Father, the Spirit of truth, who proceeds from the Father, he will bear witness about me. ▤

Acts 1:4-5  And while stayinge with them he ordered them not to depart from Jerusalem, but to wait for the promise of the Father, which, he said, “you heard from me; 5for John baptized with water, but you will be baptized withf the Holy Spirit not many days from now.” ▤

e Or eating

f Or in

Acts 2:33  Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. ▤

Particularly in light of the context – the outpouring of the Holy Spirit at Pentecost – the middle clause appears to be referring to Jesus Christ receiving from the God “the promised Holy Spirit” (NIV®; cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NLT).

God and the Holy Spirit know each other’s mind

The fact that God and the Holy Spirit are spoken of as knowing each other’s mind is indicative of the Holy Spirit being the Spirit of God.

Rom 8:27  And he who searches hearts knows what is the mind of the Spirit, becauseg the Spirit intercedes for the saints according to the will of God. ▤

g Or that

Note that a further aspect of God and the Holy Spirit’s relationship is shown here by the Holy Spirit interceding “according to the will of God” – no doubt characteristic of all that the Holy Spirit does. This also points to the Holy Spirit having an intimate knowledge of God’s will and so also of God’s mind.

1Cor 2:9-11  But, as it is written, “What no eye has seen, nor ear heard, nor the heart of man imagined, what God has prepared for those who love him”— 10these things God has revealed to us through the Spirit. For the Spirit searches everything, even the depths of God. 11For who knows a person’s thoughts except the spirit of that person, which is in him? So also no one comprehends the thoughts of God except the Spirit of God. ▤

The “depths of God” (v. 10) denotes “what is deep in the mind of God” (CEV), the “deep secrets” of God (NCV, NLT).

- The Holy Spirit and the mind of Jesus Christ:

1Cor 2:12, 15-16  Now we have received not the spirit of the world, but the Spirit who is from God, that we might understand the things freely given us by God. ▤  … 15The spiritual person judges all things, but is himself to be judged by no one. 16“For who has understood the mind of the Lord so as to instruct him?” But we have the mind of Christ. ▤

This suggests a correlation between having the Holy Spirit (v. 12) and having the mind of Christ (v. 16). In turn this points to the Holy Spirit knowing the mind of Christ, as he knows the mind of God.

Pray for persecuted Christians

Section B

The Holy Spirit’s Being

Section Jumps

- The Holy Spirit is everywhere

- The Holy Spirit is eternal

- The Holy Spirit has great power . . .

- . . . and the Holy Spirit can enable people to do great things

- The Holy Spirit has great wisdom and knowledge . . .

- . . . The Holy Spirit even has knowledge of the future

In addition to the following charactersitics, as the Holy “Spirit”, the Holy Spirit has no visible form.

The Holy Spirit is everywhere

Ps 139:7-8  Where shall I go from your Spirit? Or where shall I flee from your presence? 8If I ascend to heaven, you are there! If I make my bed in Sheol, you are there! ▤

Verse 7 links the Holy Spirit with God’s presence, and so along with v. 8 implies that the Holy Spirit is omnipresent – i.e. everywhere.

John 14:17  … even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

The fact that the Holy Spirit dwells in each of God’s people (cf. 2Tim 1:14 ↓; God Gives the Holy Spirit to His People) – and in each group of them (cf. Eph 2:22 ↓) – shows that he is everywhere.

2Tim 1:14  By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

Eph 2:22  In him you also are being built together into a dwelling place for God byh the Spirit. ▤

h Or in

As noted earlier, this may well be speaking of the church being a dwelling place where God lives by his Spirit (cf. GNT, NLT, NCV, NIV).

The Holy Spirit is eternal

Heb 9:14  … how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ouri conscience from dead works to serve the living God. ▤

i Some manuscripts your

The “eternal Spirit” is probably speaking of the Holy Spirit, although there are other opinions – as reflected in the NCV text note on “Spirit” which says: “This refers to the Holy Spirit, to Christ’s own spirit or to the spiritual and eternal nature of his sacrifice.”

John 14:16-17a  And I will ask the Father, and he will give you another Helper,j to be with you forever, 17even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. ▤

j Or Advocate, or Counselor; also 14:26; 15:26; 16:7

“Helper” is a title for the Holy Spirit.

The Holy Spirit has great power . . .

Isa 11:2  And the Spirit of the LORD shall rest upon him, the Spirit of wisdom and understanding, the Spirit of counsel and might, the Spirit of knowledge and the fear of the LORD. ▤

1Jn 4:4  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤

The “he who is in you” is most likely referring to the Holy Spirit (cf. vv. 2, 6). As such, the description of the Holy Spirit as greater than Satan – “he who is in the world” – is indicative of the Spirit’s great power.

Luke 1:35  And the angel answered her, “The Holy Spirit will come upon you, and the power of the Most High will overshadow you; therefore the child to be bornk will be called holy—the Son of God. ▤

k Some manuscripts add of you

This correlates – or at least associates – the Holy Spirit with the power of God.

Rom 15:13  May the God of hope fill you with all joy and peace in believing, so that by the power of the Holy Spirit you may abound in hope. ▤

Acts 8:39-40  And when they came up out of the water, the Spirit of the Lord carried Philip away, and the eunuch saw him no more, and went on his way rejoicing. 40But Philip found himself at Azotus, and as he passed through he preached the gospel to all the towns until he came to Caesarea. ▤

This appears to indicate that the Holy Spirit miraculously removed Philip and took him to Azotus.

Isa 32:15  … until the Spirit is poured upon us from on high, and the wilderness becomes a fruitful field, and the fruitful field is deemed a forest. ▤

Such is the Holy Spirit’s power that he can bring about renewal of the extent portrayed here. Note that while this appears to firstly refer to the Holy Spirit effecting physical blessings, it is often understood to have a spiritual application – particularly with the reference to the Holy Spirit as being “poured upon us”. As such this would attest to the Holy Spirit renewing God’s people.

. . . and the Holy Spirit can enable people to do great things

See also:

- The Holy Spirit empowered Jesus in what he said and did

- The Holy Spirit empowers God’s people to do God’s work

Judg 14:6a, 19a  Then the Spirit of the LORD rushed upon him, and although he had nothing in his hand, he tore the lion in pieces as one tears a young goat. ▤  … 19And the Spirit of the LORD rushed upon him, and he went down to Ashkelon and struck down thirty men of the town and took their spoil and gave the garments to those who had told the riddle. ▤

Zec 4:6-7  Then he said to me, “This is the word of the LORD to Zerubbabel: Not by might, nor by power, but by my Spirit, says the LORD of hosts. 7Who are you, O great mountain? Before Zerubbabel you shall become a plain. And he shall bring forward the top stone amid shouts of ‘Grace, grace to it!’” ▤

Zerubbabel would not rebuild the temple with the aid of outstanding human might or power, but through the power and direction of the Holy Spirit – who would overcome mountainous obstacles.

Matt 12:28  But if it is by the Spirit of God that I cast out demons, then the kingdom of God has come upon you. ▤

Acts 1:8  But you will receive power when the Holy Spirit has come upon you, and you will be my witnesses in Jerusalem and in all Judea and Samaria, and to the end of the earth. ▤

On receiving “power (ability, efficiency, and might)” (AMP) when the Holy Spirit came upon them, the disciples would be enabled to witness for Christ far and wide.

Rom 15:18-19  For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, 19by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

Grammatically the “signs and wonders” (v. 19) may not be directly attributed to “the power of the Spirit”, but this could well be implied (cf. CEV, NLT). Even if this is not the case, these verses still do attest to the power of the Holy Spirit enabling people to accomplish great things.

1Cor 2:4-5  … and my speech and my message were not in plausible words of wisdom, but in demonstration of the Spirit and of power, 5that your faith might not rest in the wisdom of men but in the power of God. ▤

The last clause in v. 4 appears to associate the Holy Spirit with the power which, through Paul’s preaching, led the Corinthians to faith (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT). As such, the Holy Spirit’s power is here correlated with God’s power (v. 5).

1Pet 3:18-20  For Christ also sufferedl once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, 19in whichm he went and proclaimedn to the spirits in prison, 20becauseo they formerly did not obey, when God’s patience waited in the days of Noah, while the ark was being prepared, in which a few, that is, eight persons, were brought safely through water. ▤

l Some manuscripts died

m Or the Spirit, in whom

n Or preached

o Or when

If the rendering in the first text note is preferred (cf. NIV, NKJV, NLT) this would then attest to the Holy Spirit’s power by speaking of his role in raising Jesus Christ and empowering him to preach to the “spirits in prison” (v. 19a). Note that these “spirits” could be referring to human spirits or to fallen angels or demons – leaving vv. 19-20 open to various interpretations.

The Holy Spirit has great wisdom and knowledge . . .

See also:

- . . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things

Isa 11:2  And the Spirit of the LORD shall rest upon him, the Spirit of wisdom and understanding, the Spirit of counsel and might, the Spirit of knowledge and the fear of the LORD. ▤

Such descriptions of the Holy Spirit (cf. Eph 1:17 ↓) imply that he has great wisdom and knowledge.

Isa 40:13-14  Who has measuredp the Spirit of the LORD, or what man shows him his counsel? 14Whom did he consult, and who made him understand? Who taught him the path of justice, and taught him knowledge, and showed him the way of understanding? ▤

p Or has directed

Arguably the Spirit is partially in view, along with God, in all of vv. 13-14. This is supported by the alternative rendering in the text note, which would more clearly place the Holy Spirit’s wisdom/counsel in view at the start. As such these verses point to the self-sufficiency and pre-eminence of the Holy Spirit’s wisdom and knowledge.

John 14:26  But the Helper, the Holy Spirit, whom the Father will send in my name, he will teach you all things and bring to your remembrance all that I have said to you. ▤

Acts 6:3, 9-10  Therefore, brothers,q pick out from among you seven men of good repute, full of the Spirit and of wisdom, whom we will appoint to this duty. ▤  … 9Then some of those who belonged to the synagogue of the Freedmen (as it was called), and of the Cyrenians, and of the Alexandrians, and of those from Cilicia and Asia, rose up and disputed with Stephen. 10But they could not withstand the wisdom and the Spirit with which he was speaking. ▤

q Or brothers and sisters

This suggests that Stephen’s profound wisdom was a product of the Holy Spirit – indicative of the Holy Spirit having great wisdom.

1Cor 2:9-11  But, as it is written, “What no eye has seen, nor ear heard, nor the heart of man imagined, what God has prepared for those who love him”— 10these things God has revealed to us through the Spirit. For the Spirit searches everything, even the depths of God. 11For who knows a person’s thoughts except the spirit of that person, which is in him? So also no one comprehends the thoughts of God except the Spirit of God. ▤

Verse 10b is saying that the Holy Spirit “searches out all things” (NCV™; cf. NLT), “exploring and examining everything” (AMP). The Holy Spirit’s complete wisdom and knowledge is further attested to by the fact that he comprehends and so knows the thoughts of God (v. 11b).

Eph 1:17  … that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, … ▤

Quite possibly Paul has in view “the Spirit, who will make you wise and reveal God to you” (GNT; cf. CEV).

Eph 3:4-5  When you read this, you can perceive my insight into the mystery of Christ, 5which was not made known to the sons of men in other generations as it has now been revealed to his holy apostles and prophets by the Spirit. ▤

Knowing such a “mystery” attests to the Holy Spirit’s great knowledge.

. . . The Holy Spirit even has knowledge of the future

Luke 2:26  And it had been revealed to him by the Holy Spirit that he would not see death before he had seen the Lord’s Christ. ▤

Acts 1:16  Brothers, the Scripture had to be fulfilled, which the Holy Spirit spoke beforehand by the mouth of David concerning Judas, who became a guide to those who arrested Jesus. ▤

This speaks of the Holy Spirit giving a prophecy (cf. 1Pet 1:10-11 ↓), illustrating that the Holy Spirit has knowledge of the future. Additionally, note that similarly the Bible speaks at times of the Holy Spirit speaking through “prophets” (cf. God has given his word by the Holy Spirit . . .; . . . Further mention of Scripture coming by the Holy Spirit).

Acts 20:23  … except that the Holy Spirit testifies to me in every city that imprisonment and afflictions await me. ▤

Acts 21:11  And coming to us, he took Paul’s belt and bound his own feet and hands and said, “Thus says the Holy Spirit, ‘This is how the Jews at Jerusalem will bind the man who owns this belt and deliver him into the hands of the Gentiles.’” ▤

1Tim 4:1  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, … ▤

1Pet 1:10-11  Concerning this salvation, the prophets who prophesied about the grace that was to be yours searched and inquired carefully, 11inquiring what person or time the Spirit of Christ in them was indicating when he predicted the sufferings of Christ and the subsequent glories. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

The Holy Spirit’s Personhood

Section Jumps

- The Holy Spirit is distinguished from God and Jesus Christ

- The Holy Spirit has a mind

- The Holy Spirit is referred to with personal pronouns

- The Holy Spirit has personal characteristics

- The Holy Spirit communicates . . .

- . . . and the Holy Spirit interacts in other ways

- Note: Like a person, the Holy Spirit can be treated wrongly

The Holy Spirit is distinguished from God and Jesus Christ

See also:

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit

Although perhaps to varying degrees, each of the following verses speak of the Holy Spirit as being distinct from God and from Jesus Christ.

John 14:26  But the Helper, the Holy Spirit, whom the Father will send in my name, he will teach you all things and bring to your remembrance all that I have said to you. ▤

Jesus is the speaker here, as is the case in 15:26 below.

John 15:26  But when the Helper comes, whom I will send to you from the Father, the Spirit of truth, who proceeds from the Father, he will bear witness about me. ▤

Acts 2:32-33  This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. 33Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. ▤

2Cor 13:14  The grace of the Lord Jesus Christ and the love of God and the fellowship of the Holy Spirit be with you all. ▤

Eph 4:4-6  There is one body and one Spirit—just as you were called to the one hope that belongs to your call— 5one Lord, one faith, one baptism, 6one God and Father of all, who is over all and through all and in all. ▤

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsr to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

r Some manuscripts chose you from the beginning

Rev 1:4-5a  John to the seven churches that are in Asia: Grace to you and peace from him who is and who was and who is to come, and from the seven spirits who are before his throne, 5and from Jesus Christ the faithful witness, the firstborn of the dead, and the ruler of kings on earth. ▤

The term “the seven spirits” (v. 4) is usually interpreted as referring to the Holy Spirit – “the sevenfold Spirit” (NIV® text note; cf. AMP) – in his fullness or perfection.

The Holy Spirit has a mind

See also:

- God and the Holy Spirit know each other’s mind

Rom 8:27  And he who searches hearts knows what is the mind of the Spirit, becauses the Spirit intercedes for the saints according to the will of God. ▤

s Or that

Acts 13:2  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” ▤

This suggests that the Holy Spirit has a mind, telling of him giving a command (“Set apart for me…”) and having called people to do a certain task.

Acts 15:28  For it has seemed good to the Holy Spirit and to us to lay on you no greater burden than these requirements: … ▤

1Cor 12:11  All these are empowered by one and the same Spirit, who apportions to each one individually as he wills. ▤

That the Holy Spirit “wills” such things is indicative of him having his own mind.

The Holy Spirit is referred to with personal pronouns

See also:

- Acts 13:2 ⇑; 1Cor 12:11 ⇑

The fact that personal pronouns are used of the Holy Spirit suggests that he is an entity in his own right, as well as alluding to him being a personal being.

John 14:17  … even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

John 16:7-8, 13-14  Nevertheless, I tell you the truth: it is to your advantage that I go away, for if I do not go away, the Helper will not come to you. But if I go, I will send him to you. 8And when he comes, he will convict the world concerning sin and righteousness and judgment: ▤  … 13When the Spirit of truth comes, he will guide you into all the truth, for he will not speak on his own authority, but whatever he hears he will speak, and he will declare to you the things that are to come. 14He will glorify me, for he will take what is mine and declare it to you. ▤

Acts 10:19-20  And while Peter was pondering the vision, the Spirit said to him, “Behold, three men are looking for you. 20Rise and go down and accompany them without hesitation, for I have sent them.” ▤

Acts 13:2  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” ▤

Here the personal pronouns “me” and “I” (cf. Acts 10:19-20 ↑) both do refer to the Holy Spirit.

Rom 8:16, 26  The Spirit himself bears witness with our spirit that we are children of God, ▤  … 26Likewise the Spirit helps us in our weakness. For we do not know what to pray for as we ought, but the Spirit himself intercedes for us with groanings too deep for words. ▤

1Cor 2:12  Now we have received not the spirit of the world, but the Spirit who is from God, that we might understand the things freely given us by God. ▤

1Cor 6:19a  Or do you not know that your body is a temple of the Holy Spirit within you, whom you have from God? ▤

The Holy Spirit has personal characteristics

Prominent amongst the characteristics of the Holy Spirit shown in the following verses are: holiness (Ps 51:11; Acts 10:44-45); goodness (Neh 9:20a; Ps 143:10; Gal 5:22), and love (Rom 15:30; Gal 5:22-23a).

Ps 51:11  Cast me not away from your presence, and take not your Holy Spirit from me. ▤

Acts 10:44-45  While Peter was still saying these things, the Holy Spirit fell on all who heard the word. 45And the believers from among the circumcised who had come with Peter were amazed, because the gift of the Holy Spirit was poured out even on the Gentiles. ▤

Neh 9:20  You gave your good Spirit to instruct them and did not withhold your manna from their mouth and gave them water for their thirst. ▤

Ps 143:10  Teach me to do your will, for you are my God! Let your good Spirit lead me on level ground! ▤

Rom 15:30  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, … ▤

The phrase “the love of the Spirit” refers to the love that the Holy Spirit gives God’s people (cf. GNT, NCV, NLT).

Gal 5:22-23  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. ▤

Each of these characteristics is described as a “fruit of the Spirit” because – like fruit from a tree – their source and means of growth is the Holy Spirit. Arguably this implies that as their source and as the one who fosters them, the Holy Spirit’s own character is reflected in them. This also applies to “the love of the Spirit” in Romans 15:30 above, which refers to the love that the Holy Spirit gives God’s people (cf. GNT, NCV, NLT).

Heb 10:29  How much worse punishment, do you think, will be deserved by the one who has spurned the Son of God, and has profaned the blood of the covenant by which he was sanctified, and has outraged the Spirit of grace? ▤

Isa 63:10  But they rebelled and grieved his Holy Spirit; therefore he turned to be their enemy, and himself fought against them. ▤

This indicates that the Holy Spirit has feelings.

- The Holy Spirit is the truth:

1Jn 5:6  This is he who came by water and blood—Jesus Christ; not by the water only but by the water and the blood. And the Spirit is the one who testifies, because the Spirit is the truth. ▤

This implies that the Holy Spirit is more than just truthful, actually correlating the Holy Spirit with truth (cf. John 16:13 ⇓). As such, this also points to righteousness being a personal characteristic of the Holy Spirit.

The Holy Spirit communicates . . .

See also:

- Neh 9:20a ⇑

- The Holy Spirit teaches God’s people . . .

- . . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things

- The Holy Spirit leads God’s people

- The Holy Spirit directs God’s people in doing God’s work

- The Holy Spirit has a significant role in what God’s people speak

- The Holy Spirit witnesses about Jesus Christ to people, fostering belief

2Sam 23:2  The Spirit of the LORD speaks by me; his word is on my tongue. ▤

Here “his word” probably refers to God’s word (cf. v. 3), but it could instead refer to the Holy Spirit’s word. Contextually – as always – the two are in effect the same.

Matt 10:20  For it is not you who speak, but the Spirit of your Father speaking through you. ▤

John 16:13-14  When the Spirit of truth comes, he will guide you into all the truth, for he will not speak on his own authority, but whatever he hears he will speak, and he will declare to you the things that are to come. 14He will glorify me, for he will take what is mine and declare it to you. ▤

Acts 10:19-20  And while Peter was pondering the vision, the Spirit said to him, “Behold, three men are looking for you. 20Rise and go down and accompany them without hesitation, for I have sent them.” ▤

Acts 13:2  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” ▤

Acts 20:23  … except that the Holy Spirit testifies to me in every city that imprisonment and afflictions await me. ▤

Acts 21:11  And coming to us, he took Paul’s belt and bound his own feet and hands and said, “Thus says the Holy Spirit, ‘This is how the Jews at Jerusalem will bind the man who owns this belt and deliver him into the hands of the Gentiles.’” ▤

Rom 8:16  The Spirit himself bears witness with our spirit that we are children of God, … ▤

Rom 8:26b  For we do not know what to pray for as we ought, but the Spirit himself intercedes for us with groanings too deep for words. ▤

Gal 4:6  And because you are sons, God has sent the Spirit of his Son into our hearts, crying, “Abba! Father!” ▤

Eph 3:5  … which was not made known to the sons of men in other generations as it has now been revealed to his holy apostles and prophets by the Spirit. ▤

1Tim 4:1  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, … ▤

Heb 3:7  Therefore, as the Holy Spirit says, “Today, if you hear his voice, … ▤

Rev 2:7a  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. ▤

Rev 22:17a  The Spirit and the Bride say, “Come.” ▤

. . . and the Holy Spirit interacts in other ways

Matt 4:1  Then Jesus was led up by the Spirit into the wilderness to be tempted by the devil. ▤

Acts 9:31  So the church throughout all Judea and Galilee and Samaria had peace and was being built up. And walking in the fear of the Lord and in the comfort of the Holy Spirit, it multiplied. ▤

One way that the Holy Spirit interacts is that it comforts the church.

Acts 16:6-7  And they went through the region of Phrygia and Galatia, having been forbidden by the Holy Spirit to speak the word in Asia. 7And when they had come up to Mysia, they attempted to go into Bithynia, but the Spirit of Jesus did not allow them. ▤

Acts 20:28  Pay careful attention to yourselves and to all the flock, in which the Holy Spirit has made you overseers, to care for the church of God,t which he obtained with his own blood.u ▤

t Some manuscripts of the Lord

u Or with the blood of his Own

Rom 8:14  For all who are led by the Spirit of God are sonsv of God. ▤

v See discussion on “sons” in the Preface

Rom 8:26a  Likewise the Spirit helps us in our weakness. ▤

Rom 15:30  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, … ▤

As noted earlier, “the love of the Spirit” refers to the love that the Holy Spirit gives God’s people (cf. GNT, NCV, NLT).

1Cor 12:11  All these are empowered by one and the same Spirit, who apportions to each one individually as he wills. ▤

This is speaking of the work of the Holy Spirit in bestowing spiritual gifts on believers (cf. vv. 7-10).

Note: Like a person, the Holy Spirit can be treated wrongly

Matt 12:32  And whoever speaks a word against the Son of Man will be forgiven, but whoever speaks against the Holy Spirit will not be forgiven, either in this age or in the age to come. ▤

There are a number of interpretations of what Jesus meant by speaking against or blaspheming (cf. Mark 3:29) the Holy Spirit. One of the most prominent is that Jesus meant that by attributing to Satan what realistically could only have been the work of the Holy Spirit (v. 24), the Pharisees were willfully rejecting the Holy Spirit – and thus God – a sin that can never be forgiven; “an eternal sin” (Mark 3:29).

Acts 5:3, 9  But Peter said, “Ananias, why has Satan filled your heart to lie to the Holy Spirit and to keep back for yourself part of the proceeds of the land? ▤  … 9But Peter said to her, “How is it that you have agreed together to test the Spirit of the Lord? Behold, the feet of those who have buried your husband are at the door, and they will carry you out.” ▤

Ananias and his wife Sapphira conspired to try to deceive the church and thus also the Holy Spirit (v. 3), in effect testing the Holy Spirit (v. 9).

Acts 7:51  You stiff-necked people, uncircumcised in heart and ears, you always resist the Holy Spirit. As your fathers did, so do you. ▤

Heb 10:29  How much worse punishment, do you think, will be deserved by the one who has spurned the Son of God, and has profaned the blood of the covenant by which he was sanctified, and has outraged the Spirit of grace? ▤

The phrase “outraged the Spirit” can also be translated as “insulted the Spirit” (NASB; cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NKJV), clearly indicating that the Holy Spirit can be treated wrongly.

Isa 63:10  But they rebelled and grieved his Holy Spirit; therefore he turned to be their enemy, and himself fought against them. ▤

Eph 4:30-31  And do not grieve the Holy Spirit of God, by whom you were sealed for the day of redemption. 31Let all bitterness and wrath and anger and clamor and slander be put away from you, along with all malice. ▤

We grieve the Holy Spirit by sinning (cf. Isa 63:10 ↑). In giving this command not to do so, Paul may have had in mind the sins he then lists in v. 31 and also possibly “corrupting talk” (cf. v. 29).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

God, Jesus Christ and the Holy Spirit

See also:

- Jesus Christ and God

The NT speaks of God, Jesus Christ and the Holy Spirit as three identities, but also shows them as being related to each other in a unique unity. This is in part due to divine attributes and roles being attributed to each of them. Since the 4th century the church has viewed their relationship in terms of the Doctrine of the Trinity – the concept of them being three “persons” but one substance.

This close-knit relationship between God, Jesus Christ and the Holy Spirit is still one of the most intriguing and debated aspects of the Bible. The following provides some basic “building blocks” for coming to terms with it.

Section A

Mutual Association

Section Jumps

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit are very closely associated

- The Holy Spirit is identified with God . . .

- . . . and the Holy Spirit is identified with Jesus Christ

- The Holy Spirit is described as both the Spirit of God and the Spirit of Jesus Christ

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit work together in unity of purpose . . .

- . . . Most prominently, they work together in saving people

- Note: Possible references to God in plural form

God, Jesus Christ and the Holy Spirit are very closely associated

Matt 28:19  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them ina the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, … ▤

a Or into

The phrase “the name of” denotes a single name. Here it is applied to all three of the Father, Jesus Christ and the Holy Spirit. As such it points to a very close relationship between the three, indicative of such things as a unity of spirit and purpose.

1Cor 12:4-6  Now there are varieties of gifts, but the same Spirit; 5and there are varieties of service, but the same Lord; 6and there are varieties of activities, but it is the same God who empowers them all in everyone. ▤

For comment on this passage, see the comment on 1Cor 12:4-6 – under God, Jesus Christ and the Holy Spirit work together in unity of purpose . . ..

2Cor 13:14  The grace of the Lord Jesus Christ and the love of God and the fellowship of the Holy Spirit be with you all. ▤

The close association of God, Jesus Christ and the Holy Spirit is pointed to by the attributing of these complementary blessings to them at the one time.

1Cor 2:12, 16  Now we have received not the spirit of the world, but the Spirit who is from God, that we might understand the things freely given us by God. ▤  … 16“For who has understood the mind of the Lord so as to instruct him?” But we have the mind of Christ. ▤

This correlates “the mind of Christ” with “the mind of the Lord” (v. 16a), the latter apparently referring to God as v. 16a is a quotation from Isaiah 40:13 where God is clearly in view. Additionally, Paul may well be implying that “we have the mind of Christ” (v. 16b) because we have received the Holy Spirit (v. 12). If so, this would link the Holy Spirit with “the mind of Christ”. As such these verses indicate that the three are very closely associated.

The Holy Spirit is identified with God . . .

See also:

- Jesus Christ Is Identified with God

- The Holy Spirit is correlated with God’s presence

- The Holy Spirit is distinguished from God and Jesus Christ

- . . . Having the Holy Spirit indicates that God lives in a person

2Sam 23:2-3  The Spirit of the LORD speaks by me; his word is on my tongue. 3The God of Israel has spoken; the Rock of Israel has said to me: When one rules justly over men, ruling in the fear of God, … ▤

This correlates the Holy Spirit speaking (v. 2) with God speaking (v. 3), thus identifying the Holy Spirit with God.

Ps 51:11  Cast me not away from your presence, and take not your Holy Spirit from me. ▤

Quite possibly this is identifying the Holy Spirit with God’s presence (cf. The Holy Spirit is correlated with God’s presence).

Ezek 11:24-25  And the Spirit lifted me up and brought me in the vision by the Spirit of God into Chaldea, to the exiles. Then the vision that I had seen went up from me. 25And I told the exiles all the things that the LORD had shown me. ▤

The phrase “the vision by the Spirit of God” (v. 24) may be speaking of the vision being given by the Spirit (cf. NCV, NIV). If this is the case then the phrase seems to correlate with “all the things that the LORD had shown me” (v. 25), identifying the Spirit with the LORD. Alternatively the phrase in question may be speaking of the Spirit bringing Ezekiel into Chaldea, in the vision (cf. CEV, GNT, NLT).

Mark 3:29  … but whoever blasphemes against the Holy Spirit never has forgiveness, but is guilty of an eternal sin”— ▤

The fact that it is possible to blaspheme the Holy Spirit – along with the severity of the consequences – arguably identifies him with God and points to his deity.

Acts 5:3, 4b  But Peter said, “Ananias, why has Satan filled your heart to lie to the Holy Spirit and to keep back for yourself part of the proceeds of the land? ▤  … 4… You have not lied to men but to God.” ▤

Peter indicates that to lie to the Holy Spirit is to lie to God. As such Peter identifies the Holy Spirit with God.

1Cor 2:4-5  … and my speech and my message were not in plausible words of wisdom, but in demonstration of the Spirit and of power, 5that your faith might not rest in the wisdom of men but in the power of God. ▤

This may well be correlating the Holy Spirit’s power with God’s power – thus identifying the Holy Spirit with God.

Acts 28:25-27  And disagreeing among themselves, they departed after Paul had made one statement: “The Holy Spirit was right in saying to your fathers through Isaiah the prophet: 26“‘Go to this people, and say, You will indeed hear but never understand, and you will indeed see but never perceive. 27For this people’s heart has grown dull, and with their ears they can barely hear, and their eyes they have closed; lest they should see with their eyes and hear with their ears and understand with their heart and turn, and I would heal them.’ ▤

The quotation (vv. 26-27) from Isaiah 6:8-10 is originally attributed to the “the voice of the Lord” (Isa 6:8), whereas here it is said to be spoken by the Holy Spirit. As such this identifies the Holy Spirit with God. Hebrews 10:15-17 immediately below is another occurrence of the NT attributing to the Holy Spirit words spoken by God in the OT (cf. Jeremiah 31:33-34). For other such examples see Hebrews 3:7-11 and Psalms 95:7-11.

Heb 10:15-17  And the Holy Spirit also bears witness to us; for after saying, 16“This is the covenant that I will make with them after those days, declares the Lord: I will put my laws on their hearts, and write them on their minds,” 17then he adds, “I will remember their sins and their lawless deeds no more.” ▤

. . . and the Holy Spirit is identified with Jesus Christ

Rom 8:10-11  But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. 11If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. ▤

The reference to Christ living in believers (v. 10) appears to be used interchangeably with the references to the Spirit living in believers (v. 11; cf. v. 9). As such, this passage identifies the Holy Spirit with Jesus Christ.

2Cor 3:17-18  Now the Lordb is the Spirit, and where the Spirit of the Lord is, there is freedom. 18And we all, with unveiled face, beholding the glory of the Lord,c are being transformed into the same image from one degree of glory to another. For this comes from the Lord who is the Spirit. ▤

b Or this Lord

c Or reflecting the glory of the Lord

There are a number of interpretations of “the Lord is the Spirit” (v. 17) and “the Lord who is the Spirit” (v. 18). The ones that are arguably the most plausible are compatible with a literal reading, identifying the Holy Spirit with the Lord Jesus Christ.

Rev 2:8-11  And to the angel of the church in Smyrna write: ‘The words of the first and the last, who died and came to life. 9“‘I know your tribulation and your poverty (but you are rich) and the slanderd of those who say that they are Jews and are not, but are a synagogue of Satan. 10Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. 11He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. The one who conquers will not be hurt by the second death.’ ▤

d Greek blasphemy

Verses 9-10 appear to be attributed to both Jesus Christ (v. 8) and the Holy Spirit (v. 11). Further similar examples of passages being attributed to both Jesus Christ and the Holy Spirit are found in chapters 2 and 3 of Revelation.

The Holy Spirit is described as both the Spirit of God and the Spirit of Jesus Christ

See also:

- 2Cor 3:17 ⇑

- The Holy Spirit is the Spirit of God . . .

- . . . God refers to the Holy Spirit as his Spirit

The theme of this subsection closely correlates the Holy Spirit with God and with Jesus Christ – and also associates Jesus Christ with God, with the one Spirit being said to be of them both. The first of the verses/passages in this subsection (Rom 8:9) speaks of the Holy Spirit as both the Spirit of God and the Spirit of Jesus Christ. The following four refer to the Holy Spirit as the Spirit of God, while the last four refer to the Holy Spirit as the Spirit of Jesus Christ.

Rom 8:9  You, however, are not in the flesh but in the Spirit, if in fact the Spirit of God dwells in you. Anyone who does not have the Spirit of Christ does not belong to him. ▤

Judg 14:19a  And the Spirit of the LORD rushed upon him … ▤

Isa 63:10  But they rebelled and grieved his Holy Spirit; therefore he turned to be their enemy, and himself fought against them. ▤

1Cor 12:3  Therefore I want you to understand that no one speaking in the Spirit of God ever says “Jesus is accursed!” and no one can say “Jesus is Lord” except in the Holy Spirit. ▤

Eph 4:30  And do not grieve the Holy Spirit of God, by whom you were sealed for the day of redemption. ▤

Acts 16:6-7  And they went through the region of Phrygia and Galatia, having been forbidden by the Holy Spirit to speak the word in Asia. 7And when they had come up to Mysia, they attempted to go into Bithynia, but the Spirit of Jesus did not allow them. ▤

The reference to “the Holy Spirit” and his work in v. 6 underlines the fact that “the Spirit of Jesus” in v. 7 is referring to the Holy Spirit.

Gal 4:6  And because you are sons, God has sent the Spirit of his Son into our hearts, crying, “Abba! Father!” ▤

Phil 1:19  … for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

1Pet 1:10-11  Concerning this salvation, the prophets who prophesied about the grace that was to be yours searched and inquired carefully, 11inquiring what person or time the Spirit of Christ in them was indicating when he predicted the sufferings of Christ and the subsequent glories. ▤

God, Jesus Christ and the Holy Spirit work together in unity of purpose . . .

See also:

- God gave the Holy Spirit through Jesus Christ

- God bestowed the Holy Spirit on Jesus, for his mission

- The Holy Spirit empowered Jesus in what he said and did

Matt 3:16-17  And when Jesus was baptized, immediately he went up from the water, and behold, the heavens were opened to him,e and he saw the Spirit of God descending like a dove and coming to rest on him; 17and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son,f with whom I am well pleased.” ▤

e Some manuscripts omit to him

f Or my Son, my (or the) Beloved

God’s anointing of Jesus with the Holy Spirit empowered Jesus for his mission – and so illustrates the three working together in unity of purpose.

John 20:21-22  Jesus said to them again, “Peace be with you. As the Father has sent me, even so I am sending you.” 22And when he had said this, he breathed on them and said to them, “Receive the Holy Spirit. ▤

The Father sent Jesus Christ to carry out his purposes and Jesus Christ sends his people empowered with the Holy Spirit to continue his work.

Acts 2:32-33  This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. 33Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. ▤

In v. 33, “this that you yourselves are seeing and hearing” refers to the manifestation of the Holy Spirit, apparent in the believers speaking in various unlearned languages (cf. vv. 1-11). God raised and exalted Jesus Christ and gave him the Holy Spirit to further God’s purposes.

Rom 1:1-4  Paul, a servantg of Christ Jesus, called to be an apostle, set apart for the gospel of God, 2which he promised beforehand through his prophets in the holy Scriptures, 3concerning his Son, who was descended from Davidh according to the flesh 4and was declared to be the Son of God in power according to the Spirit of holiness by his resurrection from the dead, Jesus Christ our Lord, … ▤

g Or slave; Greek bondservant

h Or who came from the offspring of David

This reflects the fact that God, Jesus Christ and the Holy Spirit worked together in Jesus’ mission and in bringing to fulfillment “the gospel of God” (v. 1).

1Cor 12:4-6  Now there are varieties of gifts, but the same Spirit; 5and there are varieties of service, but the same Lord; 6and there are varieties of activities, but it is the same God who empowers them all in everyone. ▤

One could interpret this as indicating that gifts are given by the Holy Spirit, for service to Jesus Christ, in which God works. However Paul is not necessarily trying to draw marked distinctions between the roles of the Spirit, the Lord Jesus and God in relation to “gifts”, “service” and “empowers”. Rather the fact that these three things are interrelated reflects the close association and unity in both purpose and arguably even function of the Holy Spirit, Jesus Christ and God. (cf. NBC)

2Cor 1:20-22  For all the promises of God find their Yes in him. That is why it is through him that we utter our Amen to God for his glory. 21And it is God who establishes us with you in Christ, and has anointed us, 22and who has also put his seal on us and given us his Spirit in our hearts as a guarantee.i ▤

i Or down payment

The first statement (v. 20a) means that God’s promises are fulfilled in Jesus Christ (cf. NLT).

Eph 2:18, 22  For through him we both have access in one Spirit to the Father. ▤  … 22In him you also are being built together into a dwelling place for God byj the Spirit. ▤

j Or in

In these verses “him” refers to Jesus Christ. Both verses speak of vital roles of Jesus Christ and the Holy Spirit in God’s relationship with his people.

Eph 3:16-17a  … that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, 17so that Christ may dwell in your hearts through faith … ▤

Note that “his” and “he” refer to God the Father.

1Pet 1:1b-2  To those who are elect exiles of the dispersion in Pontus, Galatia, Cappadocia, Asia, and Bithynia, 2according to the foreknowledge of God the Father, in the sanctification of the Spirit, for obedience to Jesus Christ and for sprinkling with his blood: May grace and peace be multiplied to you. ▤

1Jn 4:2  By this you know the Spirit of God: every spirit that confesses that Jesus Christ has come in the flesh is from God, … ▤

John is speaking of being able to “know” or recognize if someone has the Holy Spirit. The verse reflects that God has sent the Holy Spirit in part to enable people to acknowledge aspects of Jesus Christ’s mission and its significance – here in particular the fact that Jesus Christ came in the form of a human being.

Rev 1:4-5a  John to the seven churches that are in Asia: Grace to you and peace from him who is and who was and who is to come, and from the seven spirits who are before his throne, 5and from Jesus Christ the faithful witness, the firstborn of the dead, and the ruler of kings on earth. ▤

As commented earlier, “the seven spirits” (v. 4) is usually interpreted as referring to the Holy Spirit in his fullness. As such this would be speaking of grace and peace being given by God, the Holy Spirit and Jesus Christ.

. . . Most prominently, they work together in saving people

Some of the references in the previous subsection also make reference to matters connected with salvation, but the references in this subsection speak of it more explicitly.

Titus 3:4-6  But when the goodness and loving kindness of God our Savior appeared, 5he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, 6whom he poured out on us richly through Jesus Christ our Savior, … ▤

Acts 2:38-39  And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. 39For the promise is for you and for your children and for all who are far off, everyone whom the Lord our God calls to himself.” ▤

Acts 5:31-32  God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. 32And we are witnesses to these things, and so is the Holy Spirit, whom God has given to those who obey him. ▤

Verse 32 points to the Holy Spirit’s role in the salvation of people, witnessing to them. This work of the Holy Spirit is in conjunction with God’s will, and with what God has done through Jesus Christ (v. 31) to save people.

Rom 15:15-16  But on some points I have written to you very boldly by way of reminder, because of the grace given me by God 16to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. ▤

Gal 4:4-6  But when the fullness of time had come, God sent forth his Son, born of woman, born under the law, 5to redeem those who were under the law, so that we might receive adoption as sons. 6And because you are sons, God has sent the Spirit of his Son into our hearts, crying, “Abba! Father!” ▤

One objective of God’s salvation was to enable us to become his children, which he has done through Jesus Christ. In conjunction with and subsequent to this, God enables us to relate to him as his children through the Holy Spirit.

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsk to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

k Some manuscripts chose you from the beginning

Although this verse does not specifically speak of Jesus Christ playing a role in saving people, the phrase “brothers beloved by the Lord” points to the will of Jesus Christ being in accord with this purpose and may even allude to his dying for this purpose, the ultimate expression of his love.

Heb 9:14  … how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ourl conscience from dead works to serve the living God. ▤

l Some manuscripts your

The meaning of "dead works" is debatable, but quite possibly denotes the ultimately useless rituals of the law.

Note: Possible references to God in plural form

There are differences of opinion over the use of “our” and “us” in the statements attributed to God in the following verses. As the subheading indicates, some people interpret them as a plural form of the Deity, leading many to understand them as a reference to the Trinity – God as three persons in one being. Other interpretations offered by some evangelical commentators of the terms in question include: they are used to emphasize God’s majesty; they are an expression of the completeness or fullness of God’s being; and they are indicative of God addressing heavenly beings. Note that some commentators specifically reject the last interpretation, particularly in reference to Genesis 1:26.

Gen 1:26a  Then God said, “Let us make manm in our image, after our likeness. ▤

m The Hebrew word for man (adam) is the generic term for mankind and becomes the proper name Adam

Gen 3:22a  Then the LORD God said, “Behold, the man has become like one of us in knowing good and evil. ▤

Gen 11:6-7  And the LORD said, “Behold, they are one people, and they have all one language, and this is only the beginning of what they will do. And nothing that they propose to do will now be impossible for them. 7Come, let us go down and there confuse their language, so that they may not understand one another’s speech.” ▤

Isa 6:8  And I heard the voice of the Lord saying, “Whom shall I send, and who will go for us?” Then I said, “Here am I! Send me.” ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Mutual Divine Attributes

Section Jumps

- Omnipresence – God, Jesus Christ and the Holy Spirit are everywhere

- Omnipotence – they each have infinite, sovereign power

- Omniscience – they each have complete knowledge

- Divine glory

- Eternal existence

- Holiness

The listings here and in the following section of mutual divine attributes and roles are not comprehensive. Note that the subsections generally are composed of six verses – of which the first pair refers to God, the second pair to Jesus Christ and the third pair to the Holy Spirit.

Omnipresence – God, Jesus Christ and the Holy Spirit are everywhere

See also:

- God is everywhere, not just in temples

- Jesus Christ is everywhere

- The Holy Spirit is everywhere

Prov 15:3  The eyes of the LORD are in every place, keeping watch on the evil and the good. ▤

Jer 23:23-24  Am I a God at hand, declares the LORD, and not a God far away? 24Can a man hide himself in secret places so that I cannot see him? declares the LORD. Do I not fill heaven and earth? declares the LORD. ▤

Matt 18:20  For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

The fact that Jesus Christ can promise to be with every gathering of Christians, points to him being everywhere. John 14:17 below makes a similar point regarding the Holy Spirit.

Eph 4:10  He [Jesus Christ] who descended is the one who also ascended far above all the heavens, that he might fill all things.) ▤

Ps 139:7a  Where shall I go from your Spirit? ▤

John 14:17  … even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

Omnipotence – they each have infinite, sovereign power

See also:

- God’s Power (I): Ultimate Power

- God’s Power (II): His Deeds

- Jesus Christ has mighty, sovereign power

- The Holy Spirit has great power . . .

Job 42:2  I know that you can do all things, and that no purpose of yours can be thwarted. ▤

Jer 32:17  Ah, Lord GOD! It is you who have made the heavens and the earth by your great power and by your outstretched arm! Nothing is too hard for you. ▤

Phil 3:20-21  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, 21who will transform our lowly body to be like his glorious body, by the power that enables him even to subject all things to himself. ▤

This and Revelation 3:7 immediately below, illustrate Jesus Christ’s sovereign if not infinite power.

Rev 3:7  And to the angel of the church in Philadelphia write: ‘The words of the holy one, the true one [Jesus Christ], who has the key of David, who opens and no one will shut, who shuts and no one opens. ▤

Luke 1:35  And the angel answered her, “The Holy Spirit will come upon you, and the power of the Most High will overshadow you; therefore the child to be bornn will be called holy—the Son of God. ▤

n Some manuscripts add of you

As noted earlier in the chapter, this correlates – or at least associates – the Holy Spirit and his power with the power of God, pointing to the Holy Spirit having infinite power.

1Jn 4:4  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤

Being greater than Satan points to the Holy Spirit having sovereign power.

Omniscience – they each have complete knowledge

See also:

- God’s Knowledge and Wisdom

- Jesus Christ has superlative knowledge and wisdom

- The Holy Spirit has great wisdom and knowledge . . .

1Jn 3:20b  God is greater than our heart, and he knows everything. ▤

Heb 4:13  And no creature is hidden from his sight, but all are naked and exposed to the eyes of him to whom we must give account. ▤

John 16:30  Now we know that you [Jesus] know all things and do not need anyone to question you; this is why we believe that you came from God. ▤

Acts 1:24  And they prayed and said, “You, Lord, who know the hearts of all, show which one of these two you have chosen … ▤

John 14:26  But the Helper, the Holy Spirit, whom the Father will send in my name, he will teach you all things and bring to your remembrance all that I have said to you. ▤

1Cor 2:10b-11  For the Spirit searches everything, even the depths of God. 11For who knows a person’s thoughts except the spirit of that person, which is in him? So also no one comprehends the thoughts of God except the Spirit of God. ▤

Divine glory

See also:

- God’s Glory

- Jesus Christ has divine glory

Num 14:21  But truly, as I live, and as all the earth shall be filled with the glory of the LORD, … ▤

Ps 138:5  … and they shall sing of the ways of the LORD, for great is the glory of the LORD. ▤

Matt 25:31  When the Son of Man comes in his glory, and all the angels with him, then he will sit on his glorious throne. ▤

1Cor 2:8  None of the rulers of this age understood this, for if they had, they would not have crucified the Lord of glory. ▤

2Cor 3:8  … will not the ministry of the Spirit have even more glory? ▤

This speaks of the glory of “the ministry of the Spirit”, associated with the new covenant (cf. v. 6) – encompassing both “the work of the Holy Spirit” (NIrV®; cf. CEV, GNT, NLT) and the administering of the new covenant which is of the Spirit (cf. AMP, NCV). Although not speaking directly of the glory of the Spirit himself, by association it does point to the Spirit’s glory (cf. 1Pet 4:14 ↓).

1Pet 4:14  If you are insulted for the name of Christ, you are blessed, because the Spirit of gloryo and of God rests upon you. ▤

o Some manuscripts insert and of power

The term “the Spirit of glory” appears to speak of the Holy Spirit’s own glory – “the glorious Spirit” (GNT, NCV, NLT; cf. CEV).

Eternal existence

See also:

- God’s Eternity

- Jesus Christ’s Eternity

- The Holy Spirit is eternal

The Bible portrays God, Jesus Christ and the Holy Spirit as having always existed, and says that they will exist forever.

Ps 93:2  Your throne is established from of old; you are from everlasting. ▤

Deut 32:40b  [God:] As I live forever, … ▤

Rev 22:13  [Jesus Christ:] I am the Alpha and the Omega, the first and the last, the beginning and the end. ▤

Alpha and Omega are the first and the last letters of the Greek alphabet, used together to depict Christ spanning all time – as do the subsequent pairings in the verse.

Rom 6:9  We know that Christ, being raised from the dead, will never die again; death no longer has dominion over him. ▤

John 14:16-17a  And I will ask the Father, and he will give you another Helper,p to be with you forever, 17even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. ▤

p Or Advocate, or Counselor; also 14:26; 15:26; 16:7

Heb 9:14  … how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ourq conscience from dead works to serve the living God. ▤

q Some manuscripts your

Holiness

See also:

- [God’s] Holiness

- Jesus Christ is holy

Rev 4:8  And the four living creatures, each of them with six wings, are full of eyes all around and within, and day and night they never cease to say, “Holy, holy, holy, is the Lord God Almighty, who was and is and is to come!” ▤

Rev 15:4a  Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. ▤

John 6:69  … and we have believed, and have come to know, that you are the Holy One of God. ▤

Simon Peter is addressing Jesus Christ, applying a Messianic title to him.

Rev 3:7  And to the angel of the church in Philadelphia write: ‘The words of the holy one [Jesus Christ], the true one, who has the key of David, who opens and no one will shut, who shuts and no one opens. ▤

Luke 12:12  … for the Holy Spirit will teach you in that very hour what you ought to say. ▤

Heb 10:15a  And the Holy Spirit also bears witness to us … ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Mutual Divine Roles

Section Jumps

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit are each ascribed a primary role in creation

- They each give spiritual or eternal life

- They each sanctify God’s people

- They each are constantly with God’s people, living in them

- They each strengthen and empower God’s people

- They each guide and teach God’s people

- They each give God’s people joy and peace

See also:

- Some actions are attributed to both God and Jesus Christ

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit work together in unity of purpose . . .

- . . . Most prominently, they work together in saving people

- Epilogue: God Works through Jesus Christ

- God Works in His People through the Holy Spirit

Common divine roles reflect the fact that God works through Jesus Christ and the Holy Spirit. This is also reflected in some of the above cross references. Note that the latter roles are not exclusively divine in every sense, with believers also having roles akin to them.

God, Jesus Christ and the Holy Spirit are each ascribed a primary role in creation

See also:

- God Made All Things

- God made and sustains all things through Jesus Christ

- The Holy Spirit played a role in creation – and still does

Isa 44:24  Thus says the LORD, your Redeemer, who formed you from the womb: “I am the LORD, who made all things, who alone stretched out the heavens, who spread out the earth by myself, … ▤

Neh 9:6  r “You are the LORD, you alone. You have made heaven, the heaven of heavens, with all their host, the earth and all that is on it, the seas and all that is in them; and you preserve all of them; and the host of heaven worships you. ▤

r Septuagint adds And Ezra said

John 1:3  All things were made through him, and without him was not any thing made that was made. ▤

This and the following verse refer to Jesus Christ.

Col 1:16  For bys him all things were created, in heaven and on earth, visible and invisible, whether thrones or dominions or rulers or authorities—all things were created through him and for him. ▤

s That is, by means of; or in

Job 33:4  The Spirit of God has made me, and the breath of the Almighty gives me life. ▤

Ps 104:30  When you send forth your Spirit,t they are created, and you renew the face of the ground. ▤

t Or breath

They each give spiritual or eternal life

Rom 6:23  For the wages of sin is death, but the free gift of God is eternal life in Christ Jesus our Lord. ▤

1Jn 5:11  And this is the testimony, that God gave us eternal life, and this life is in his Son. ▤

John 5:21  For as the Father raises the dead and gives them life, so also the Son gives life to whom he will. ▤

Note that this seems to be drawing a parallel between the Father raising the physically dead to life and Jesus giving spiritual life (to the spiritually dead). Jesus’ raising of the physically dead, particularly that of all people at the end of the age, is quite possibly also encompassed.

John 10:28  [Jesus:] I give them eternal life, and they will never perish, and no one will snatch them out of my hand. ▤

John 6:63a  It is the Spirit who gives life; the flesh is no help at all. ▤

2Cor 3:6b  For the letter kills, but the Spirit gives life. ▤

They each sanctify God’s people

See also:

- The Holy Spirit sanctifies God’s people

- God Makes His People Holy

“Sanctify” basically means to “make holy”.

Lev 20:8  Keep my statutes and do them; I am the LORD who sanctifies you. ▤

1Thes 5:23  Now may the God of peace himself sanctify you completely, and may your whole spirit and soul and body be kept blameless at the coming of our Lord Jesus Christ. ▤

Eph 5:25-27  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, 26that he might sanctify her, having cleansed her by the washing of water with the word, 27so that he might present the church to himself in splendor, without spot or wrinkle or any such thing, that she might be holy and without blemish.u ▤

u Or holy and blameless

Heb 2:11  For he who sanctifies and those who are sanctified all have one source.v That is why he is not ashamed to call them brothers,w … ▤

v Greek all are of one

w Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 12

Rom 15:16  … to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. ▤

1Pet 1:2  … according to the foreknowledge of God the Father, in the sanctification of the Spirit, for obedience to Jesus Christ and for sprinkling with his blood: May grace and peace be multiplied to you. ▤

This seems to speak of both the Holy Spirit and Jesus Christ having a role in making God the Father’s people holy, with “sprinkling with his blood” most likely referring to purification by Christ’s blood (cf. GNT, NCV, NLT).

They each are constantly with God’s people, living in them

See also:

- God’s People Are ‘in’ Jesus Christ

- God Is Always with His People

- God Gives the Holy Spirit to His People

Deut 31:8  It is the LORD who goes before you. He will be with you; he will not leave you or forsake you. Do not fear or be dismayed. ▤

1Jn 3:24  Whoever keeps his commandments abides in God,x and Gody in him. And by this we know that he abides in us, by the Spirit whom he has given us. ▤

x Greek him

y Greek he

Matt 28:20b  [Jesus:] And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

Gal 2:20a  I have been crucified with Christ. It is no longer I who live, but Christ who lives in me. ▤

John 14:17  … even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

2Tim 1:14  By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

They each strengthen and empower God’s people

See also:

- The Holy Spirit empowers God’s people to do God’s work

- God Strengthens His People

- God Works through His People (II): Empowerment

Isa 41:10b  I am your God; I will strengthen you, I will help you, I will uphold you with my righteous right hand. ▤

2Tim 1:7  … for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. ▤

Phil 4:13  I can do all things through him who strengthens me. ▤

The reference is to Jesus Christ strengthening (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

1Tim 1:12  I thank him who has given me strength, Christ Jesus our Lord, because he judged me faithful, appointing me to his service, … ▤

Eph 3:16  … that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, … ▤

God strengthens and empowers people through the Holy Spirit.

Acts 1:8  But you will receive power when the Holy Spirit has come upon you, and you will be my witnesses in Jerusalem and in all Judea and Samaria, and to the end of the earth. ▤

They each guide and teach God’s people

See also:

- The Holy Spirit teaches God’s people . . .

- . . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things

- The Holy Spirit leads God’s people

- The Holy Spirit directs God’s people in doing God’s work

- God Teaches His People

Ps 48:14  … that this is God, our God forever and ever. He will guide us forever.z ▤

z Septuagint; another reading is (compare Jerome, Syriac) He will guide us beyond death

Isa 48:17  Thus says the LORD, your Redeemer, the Holy One of Israel: “I am the LORD your God, who teaches you to profit, who leads you in the way you should go. ▤

John 10:3-4  To him the gatekeeper opens. The sheep hear his voice, and he calls his own sheep by name and leads them out. 4When he has brought out all his own, he goes before them, and the sheep follow him, for they know his voice. ▤

Jesus was applying this analogy to himself – the good shepherd. The analogy is indicative of his guidance of his people.

2Tim 2:7  Think over what I say, for the Lord will give you understanding in everything. ▤

As is typical in Paul’s letters, “the Lord” is more than likely a reference to Jesus Christ.

Gal 5:18  But if you are led by the Spirit, you are not under the law. ▤

John 14:26  But the Helper, the Holy Spirit, whom the Father will send in my name, he will teach you all things and bring to your remembrance all that I have said to you. ▤

They each give God’s people joy and peace

See also:

- The Holy Spirit gives God’s people joy and peace

- Peace

- Joy

Ps 4:7  You have put more joy in my heart than they have when their grain and wine abound. ▤

Rom 15:13  May the God of hope fill you with all joy and peace in believing, so that by the power of the Holy Spirit you may abound in hope. ▤

John 15:11  These things I have spoken to you, that my joy may be in you, and that your joy may be full. ▤

Jesus is the speaker in both this and the following verse.

John 14:27  Peace I leave with you; my peace I give to you. Not as the world gives do I give to you. Let not your hearts be troubled, neither let them be afraid. ▤

Rom 8:6  For to set the mind on the flesh is death, but to set the mind on the Spirit is life and peace. ▤

Gal 5:22-23  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 5

Angels, Satan and Demons

1. Angels

1. Attributes of Angels

2. Angels and God

3. Angels and God’s People

4. Further Teaching about Angels

2. Satan and Demons

1. Satan’s Evilness

2. Satan’s Power

3. Satan’s Work against God’s People

4. Demons

Part I

Angels

The Bible often mentions angels. The existence and role of these mighty servants of God should be a great encouragement to believers. This is in no small part due to the fact that their work often involves believers, including giving believers supernatural help.

Note that while the great majority of references to angels in the Bible are to God’s holy angels, evil angels are also mentioned. These evil angels are commonly identified with demons (discussed in the second half of this chapter). In headings in this book, “Angels” primarily refer to angels of God. But bear in mind that some concepts, such as angels being very powerful, are applicable to all angels.

Section A

Attributes of Angels

Section Jumps

- Angels have human-like features, but are very awesome in appearance

- Angels have wings and can fly

- Angels are very powerful

- Angels have great wisdom and knowledge – but their knowledge is limited

- Angels can communicate and interact with others

- Angels have a will and emotions – notably joy

- Angels are holy – but not perfect

- Further attributes of angels

Angels have human-like features, but are very awesome in appearance

Note that there are variations in the descriptions of angelic beings below, suggesting that there are different kinds of angels, and even that they can vary their form. Also note that Hebrews 1:14 (cf. Further attributes of angels) refers to angels as “spirits”, implying that they do not always have a perceivable form.

Judg 13:3, 6a  And the angel of the LORD appeared to the woman and said to her, “Behold, you are barren and have not borne children, but you shall conceive and bear a son. ▤  … 6Then the woman came and told her husband, “A man of God came to me, and his appearance was like the appearance of the angel of God, very awesome. ▤

The reference to the angel as a “man” (v. 6) suggests that angels have a human-like form.

Ezek 1:4-14, 24  As I looked, behold, a stormy wind came out of the north, and a great cloud, with brightness around it, and fire flashing forth continually, and in the midst of the fire, as it were gleaming metal.a 5And from the midst of it came the likeness of four living creatures. And this was their appearance: they had a human likeness, 6but each had four faces, and each of them had four wings. 7Their legs were straight, and the soles of their feet were like the sole of a calf’s foot. And they sparkled like burnished bronze. 8Under their wings on their four sides they had human hands. And the four had their faces and their wings thus: 9their wings touched one another. Each one of them went straight forward, without turning as they went. 10As for the likeness of their faces, each had a human face. The four had the face of a lion on the right side, the four had the face of an ox on the left side, and the four had the face of an eagle. 11Such were their faces. And their wings were spread out above. Each creature had two wings, each of which touched the wing of another, while two covered their bodies. 12And each went straight forward. Wherever the spirit would go, they went, without turning as they went. 13As for the likeness of the living creatures, their appearance was like burning coals of fire, like the appearance of torches moving to and fro among the living creatures. And the fire was bright, and out of the fire went forth lightning. 14And the living creatures darted to and fro, like the appearance of a flash of lightning. ▤  … 24And when they went, I heard the sound of their wings like the sound of many waters, like the sound of the Almighty, a sound of tumult like the sound of an army. When they stood still, they let down their wings. ▤

a Or amber; also verse 27

These “living creatures” are cherubim (cf. Ezek 10:5, 16, 19a ⇓), understood to be one of the highest orders of angels. Verse 10 speaks of each of them having four different faces, including a human face in front (cf. CEV, NLT).

Ezek 8:2  Then I looked, and behold, a form that had the appearance of a man.b Below what appeared to be his waist was fire, and above his waist was something like the appearance of brightness, like gleaming metal.c ▤

b By revocalization (compare Septuagint); Hebrew of fire

c Or amber

Dan 10:5-10, 16a, 18  I lifted up my eyes and looked, and behold, a man clothed in linen, with a belt of fine gold from Uphaz around his waist. 6His body was like beryl, his face like the appearance of lightning, his eyes like flaming torches, his arms and legs like the gleam of burnished bronze, and the sound of his words like the sound of a multitude. 7And I, Daniel, alone saw the vision, for the men who were with me did not see the vision, but a great trembling fell upon them, and they fled to hide themselves. 8So I was left alone and saw this great vision, and no strength was left in me. My radiant appearance was fearfully changed,d and I retained no strength. 9Then I heard the sound of his words, and as I heard the sound of his words, I fell on my face in deep sleep with my face to the ground. 10And behold, a hand touched me and set me trembling on my hands and knees. ▤  … 16And behold, one in the likeness of the children of man touched my lips. ▤  … 18Again one having the appearance of a man touched me and strengthened me. ▤

d Hebrew My splendor was changed to ruin

The heavenly being described in vv. 5-6 is generally understood to be an angel, though some consider him to be the preincarnate Christ (cf. Rev 1:13-16). It probably is the same being in view in vv. 16a, 18. The awesome nature of his appearance and presence is underlined by the reactions of Daniel and the men with him (vv. 7-8, 10; cf. vv. 15-17).

Matt 28:3-4  His appearance was like lightning, and his clothing white as snow. 4And for fear of him the guards trembled and became like dead men. ▤

This is speaking of “an angel of the Lord” (v. 2).

Luke 24:4  While they were perplexed about this, behold, two men stood by them in dazzling apparel. ▤

Heb 13:2  Do not neglect to show hospitality to strangers, for thereby some have entertained angels unawares. ▤

This indicates that angels have or at least can take on a human-like form.

Rev 10:1  Then I saw another mighty angel coming down from heaven, wrapped in a cloud, with a rainbow over his head, and his face was like the sun, and his legs like pillars of fire. ▤

Rev 18:1  After this I saw another angel coming down from heaven, having great authority, and the earth was made bright with his glory. ▤

Angels have wings and can fly

See also:

- Ezek 1:4-11, 24 ⇑

At least some kinds of angelic beings are spoken of as having wings. Note that complementary to verses speaking of angels flying, there are other verses that indicate that angels can move very quickly throughout the earth.

Isa 6:2  Above him stood the seraphim. Each had six wings: with two he covered his face, and with two he covered his feet, and with two he flew. ▤

The “seraphim” are apparently a high order or class of angelic beings.

Ezek 10:5, 16, 19a  And the sound of the wings of the cherubim was heard as far as the outer court, like the voice of God Almighty when he speaks. ▤  … 16And when the cherubim went, the wheels went beside them. And when the cherubim lifted up their wings to mount up from the earth, the wheels did not turn from beside them. ▤  … 19And the cherubim lifted up their wings and mounted up from the earth before my eyes as they went out, with the wheels beside them. ▤

Dan 9:21  … while I was speaking in prayer, the man Gabriel, whom I had seen in the vision at the first, came to me in swift flight at the time of the evening sacrifice. ▤

Rev 14:6  Then I saw another angel flying directly overhead, with an eternal gospel to proclaim to those who dwell on earth, to every nation and tribe and language and people. ▤

Ps 18:10  He rode on a cherub and flew; he came swiftly on the wings of the wind. ▤

This appears to speak poetically of God. The references to a cherub and to flying point to the fact that angels can fly.

- The gold cherubim with wings on the atonement cover of the ark of the covenant:

Ex 25:20  The cherubim shall spread out their wings above, overshadowing the mercy seat with their wings, their faces one to another; toward the mercy seat shall the faces of the cherubim be. ▤

Angels are very powerful

See also:

- [Means of God’s judicial retribution:] Angels

Ps 103:20  Bless the LORD, O you his angels, you mighty ones who do his word, obeying the voice of his word! ▤

Matt 28:2  And behold, there was a great earthquake, for an angel of the Lord descended from heaven and came and rolled back the stone and sat on it. ▤

The linking of the earthquake with the angel’s appearance and the angel rolling back the enormous stone both point to the angel’s great power.

2Thes 1:7  … and to grant relief to you who are afflicted as well as to us, when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels … ▤

2Pet 2:10b-11  Bold and willful, they do not tremble as they blaspheme the glorious ones, 11whereas angels, though greater in might and power, do not pronounce a blasphemous judgment against them before the Lord. ▤

Rev 7:1  After this I saw four angels standing at the four corners of the earth, holding back the four winds of the earth, that no wind might blow on earth or sea or against any tree. ▤

Rev 10:1-3  Then I saw another mighty angel coming down from heaven, wrapped in a cloud, with a rainbow over his head, and his face was like the sun, and his legs like pillars of fire. 2He had a little scroll open in his hand. And he set his right foot on the sea, and his left foot on the land, 3and called out with a loud voice, like a lion roaring. When he called out, the seven thunders sounded. ▤

Verse 3 reflects the “mighty”, awesome nature of this angel (v. 1). His “loud voice, like a lion roaring” (v. 3a) is indicative of his might, as is the resulting awesome revelation (v. 3; cf. v. 4).

Rev 12:7-9  Now war arose in heaven, Michael and his angels fighting against the dragon. And the dragon and his angels fought back, 8but he was defeated, and there was no longer any place for them in heaven. 9And the great dragon was thrown down, that ancient serpent, who is called the devil and Satan, the deceiver of the whole world—he was thrown down to the earth, and his angels were thrown down with him. ▤

The great power of God’s angels is shown here by them overcoming and ejecting Satan and his angels.

Rev 18:1  After this I saw another angel coming down from heaven, having great authority, and the earth was made bright with his glory. ▤

Rev 18:21  Then a mighty angel took up a stone like a great millstone and threw it into the sea, saying, “So will Babylon the great city be thrown down with violence, and will be found no more; … ▤

Rev 20:1-3a  Then I saw an angel coming down from heaven, holding in his hand the key to the bottomless pite and a great chain. 2And he seized the dragon, that ancient serpent, who is the devil and Satan, and bound him for a thousand years, 3and threw him into the pit, and shut it and sealed it over him, so that he might not deceive the nations any longer, until the thousand years were ended. ▤

e Greek the abyss; also verse 3

The extraordinary might of this angel is shown by the angel seizing, binding and imprisoning Satan. Note that the bottomless pit (vv. 1, 3) is portrayed elsewhere as a prison or abode for demons.

2Chr 32:21a  And the LORD sent an angel, who cut off all the mighty warriors and commanders and officers in the camp of the king of Assyria. So he returned with shame of face to his own land. ▤

Angels have great wisdom and knowledge – but their knowledge is limited

2Sam 14:17, 20  And your servant thought, ‘The word of my lord the king will set me at rest,’ for my lord the king is like the angel of God to discern good and evil. The LORD your God be with you!” ▤  … 20In order to change the course of things your servant Joab did this. But my lord has wisdom like the wisdom of the angel of God to know all things that are on the earth. ▤

In addressing King David, a woman refers to the great wisdom and knowledge of angels.

Mark 13:32  But concerning that day or that hour, no one knows, not even the angels in heaven, nor the Son, but only the Father. ▤

Although angels have great wisdom and knowledge, this and the following verses show that angels do not know everything.

Eph 3:10  … so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. ▤

The “rulers and authorities in the heavenly places” (v. 10) may be referring primarily to angels (cf. GNT) or at least inclusive of them.

1Pet 1:12  It was revealed to them that they were serving not themselves but you, in the things that have now been announced to you through those who preached the good news to you by the Holy Spirit sent from heaven, things into which angels long to look. ▤

This suggests that there are certain matters related to the gospel that angels are still to learn or learn more about (cf. CEV, GNT).

Angels can communicate and interact with others

See also:

- Rev 22:8-9 ⇓

- Angels worship God and Jesus Christ

- Angels give God’s people messages, such as instructions

- Angels also give messages about future events

1Ki 19:5-7  And he lay down and slept under a broom tree. And behold, an angel touched him and said to him, “Arise and eat.” 6And he looked, and behold, there was at his head a cake baked on hot stones and a jar of water. And he ate and drank and lay down again. 7And the angel of the LORD came again a second time and touched him and said, “Arise and eat, for the journey is too great for you.” ▤

Isa 6:2-3  Above him stood the seraphim. Each had six wings: with two he covered his face, and with two he covered his feet, and with two he flew. 3And one called to another and said: “Holy, holy, holy is the LORD of hosts; the whole earth is full of his glory!”f ▤

f Or may his glory fill the whole earth

Dan 10:9-10, 18-19  Then I heard the sound of his words, and as I heard the sound of his words, I fell on my face in deep sleep with my face to the ground. 10And behold, a hand touched me and set me trembling on my hands and knees. ▤  … 18Again one having the appearance of a man touched me and strengthened me. 19And he said, “O man greatly loved, fear not, peace be with you; be strong and of good courage.” And as he spoke to me, I was strengthened and said, “Let my lord speak, for you have strengthened me.” ▤

Luke 1:11-13, 18-20  And there appeared to him an angel of the Lord standing on the right side of the altar of incense. 12And Zechariah was troubled when he saw him, and fear fell upon him. 13But the angel said to him, “Do not be afraid, Zechariah, for your prayer has been heard, and your wife Elizabeth will bear you a son, and you shall call his name John. ▤  … 18And Zechariah said to the angel, “How shall I know this? For I am an old man, and my wife is advanced in years.” 19And the angel answered him, “I am Gabriel. I stand in the presence of God, and I was sent to speak to you and to bring you this good news. 20And behold, you will be silent and unable to speak until the day that these things take place, because you did not believe my words, which will be fulfilled in their time.” ▤

The angel Gabriel’s ability to interact is shown not only in him speaking the message but by his responses to Zechariah, responding to Zechariah’s fear (vv. 12-13a) and to his disbelief (vv. 18-20).

Heb 13:2  Do not neglect to show hospitality to strangers, for thereby some have entertained angels unawares. ▤

That angels can be mistaken for people, suggests that they can communicate and interact as people do.

Rev 19:9-10  And the angel saidg to me, “Write this: Blessed are those who are invited to the marriage supper of the Lamb.” And he said to me, “These are the true words of God.” 10Then I fell down at his feet to worship him, but he said to me, “You must not do that! I am a fellow servanth with you and your brothers who hold to the testimony of Jesus. Worship God.” For the testimony of Jesus is the spirit of prophecy. ▤

g Greek he said

h Greek fellow bondservant

Angels have a will and emotions – notably joy

Note that along with such things as their ability to communicate and interact, the fact that angels have a will and emotions suggests that they are personal beings.

1Pet 1:12  It was revealed to them that they were serving not themselves but you, in the things that have now been announced to you through those who preached the good news to you by the Holy Spirit sent from heaven, things into which angels long to look. ▤

This and the following passage clearly illustrate that angels have a will – along with a mind and the ability to reason.

Rev 22:8-9  I, John, am the one who heard and saw these things. And when I heard and saw them, I fell down to worship at the feet of the angel who showed them to me, 9but he said to me, “You must not do that! I am a fellow servanti with you and your brothers the prophets, and with those who keep the words of this book. Worship God.” ▤

i Greek fellow bondservant

Job 38:6-7  On what were its bases sunk, or who laid its cornerstone, 7when the morning stars sang together and all the sons of God shouted for joy? ▤

The “sons of God” are angels (cf. CEV, NCV, NIV, NLT).

Heb 12:22  But you have come to Mount Zion and to the city of the living God, the heavenly Jerusalem, and to innumerable angels in festal gathering, … ▤

The term “festal gathering” is indicative of joy.

Luke 15:10  Just so, I tell you, there is joy before the angels of God over one sinner who repents. ▤

The rejoicing appears to be done at least in part by the angels (cf. AMP, CEV, GNT).

Angels are holy – but not perfect

Mark 8:38  For whoever is ashamed of me and of my words in this adulterous and sinful generation, of him will the Son of Man also be ashamed when he comes in the glory of his Father with the holy angels. ▤

Rev 14:10b  … he will be tormented with fire and sulfur in the presence of the holy angels and in the presence of the Lamb. ▤

Ps 89:5-7  Let the heavens praise your wonders, O LORD, your faithfulness in the assembly of the holy ones! 6For who in the skies can be compared to the LORD? Who among the heavenly beingsj is like the LORD, 7a God greatly to be feared in the council of the holy ones, and awesome above all who are around him? ▤

j Hebrew the sons of God, or the sons of might

The term “holy ones” (vv. 5, 7) appears to refer to angelic beings – “the heavenly beings” (v. 6) – who are therefore holy. The same applies to “holy one” in Daniel 4:13 immediately below.

Dan 4:13  I saw in the visions of my head as I lay in bed, and behold, a watcher, a holy one, came down from heaven. ▤

Rev 19:14  And the armies of heaven, arrayed in fine linen, white and pure, were following him on white horses. ▤

The “armies of heaven” may well be angelic hosts. If so, being dressed “in fine linen, white and pure” would be symbolic of them being holy or righteous. However, some commentators consider that they may be believers, or at least be inclusive of believers. This view is partly due to believers earlier having been given to wear: “fine linen, bright and pure” (v. 8)

Job 4:18  Even in his servants he puts no trust, and his angels he charges with error; … ▤

This and 15:15 below indicate that angels are not perfect.

Job 15:15  Behold, Godk puts no trust in his holy ones, and the heavens are not pure in his sight; … ▤

k Hebrew he

Further attributes of angels

Luke 20:36  … for they cannot die anymore, because they are equal to angels and are sons of God, being sonsl of the resurrection. ▤

l Greek huioi; see Preface

This indicates that angels are immortal.

Heb 1:14  Are they not all ministering spirits sent out to serve for the sake of those who are to inherit salvation? ▤

Angels are spiritual beings.

2Pet 2:10b-11  Bold and willful, they do not tremble as they blaspheme the glorious ones, 11whereas angels, though greater in might and power, do not pronounce a blasphemous judgment against them before the Lord. ▤

This and Jude 9 immediately below illustrate that angels are respectful, even meek – not bold and arrogant like the false teachers being spoken of (v. 10b).

Jude 1:9  But when the archangel Michael, contending with the devil, was disputing about the body of Moses, he did not presume to pronounce a blasphemous judgment, but said, “The Lord rebuke you.” ▤

Note that possibly one reason as to why Michael refrained from bringing a slanderous accusation against Satan is that to do so would be to follow Satan’s own ways as the accuser.

Pray for persecuted Christians

Section B

Angels and God

Section Jumps

- Angels are with God, surrounding him and even standing in his presence

- Angels worship God and Jesus Christ

- Angels serve God . . .

- . . . Angels carry out judgments of God

- Angels serve Jesus Christ

- Note: “The angel of the LORD” is identified with God

Angels are with God, surrounding him and even standing in his presence

See also:

- Rev 7:11 ⇓

1Ki 22:19  And Micaiah said, “Therefore hear the word of the LORD: I saw the LORD sitting on his throne, and all the host of heaven standing beside him on his right hand and on his left; … ▤

Ps 89:7  … a God greatly to be feared in the council of the holy ones, and awesome above all who are around him? ▤

Rev 5:11  Then I looked, and I heard around the throne and the living creatures and the elders the voice of many angels, numbering myriads of myriads and thousands of thousands, … ▤

2Pet 2:11  … whereas angels, though greater in might and power, do not pronounce a blasphemous judgment against them before the Lord. ▤

This is not necessarily indicating that angels are generally in the Lord’s presence, but at the very least it implies that they can enter into it.

Matt 18:10  See that you do not despise one of these little ones. For I tell you that in heaven their angels always see the face of my Father who is in heaven.m ▤

m Some manuscripts add verse 11: For the Son of Man came to save the lost

In saying that angels “always see the face of” God, Jesus indicates that angels are always in the presence of God (cf. AMP, GNT, NLT) and likewise that they are always with God (cf. CEV, NCV).

Luke 1:19  And the angel answered him, “I am Gabriel. I stand in the presence of God, and I was sent to speak to you and to bring you this good news. ▤

Bear in mind that this is not actually saying that all angels stand in the presence of God. Revelation 8:2 below speaks of only seven angels doing so. However, the fact that angels surround God (as indicated in the earlier verses in this subsection) suggests that they are at least close to what may be termed as his “presence”.

Rev 8:2  Then I saw the seven angels who stand before God, and seven trumpets were given to them. ▤

Angels worship God and Jesus Christ

See also:

- Ps 103:20-21 ⇓; Rev 22:8-9 ⇓

Neh 9:6  n “You are the LORD, you alone. You have made heaven, the heaven of heavens, with all their host, the earth and all that is on it, the seas and all that is in them; and you preserve all of them; and the host of heaven worships you. ▤

n Septuagint adds And Ezra said

Ps 148:2  Praise him, all his angels; praise him, all his hosts! ▤

Isa 6:2-3  Above him stood the seraphim. Each had six wings: with two he covered his face, and with two he covered his feet, and with two he flew. 3And one called to another and said: “Holy, holy, holy is the LORD of hosts; the whole earth is full of his glory!”o ▤

o Or may his glory fill the whole earth

Luke 2:13-14  And suddenly there was with the angel a multitude of the heavenly host praising God and saying, 14“Glory to God in the highest, and on earth peace among those with whom he is pleased!”p ▤

p Some manuscripts peace, good will among men

Rev 4:8-9  And the four living creatures, each of them with six wings, are full of eyes all around and within, and day and night they never cease to say, “Holy, holy, holy, is the Lord God Almighty, who was and is and is to come!” 9And whenever the living creatures give glory and honor and thanks to him who is seated on the throne, who lives forever and ever, … ▤

The “four living creatures” appear to be angelic beings – and arguably can be identified with the seraphim of Isaiah 6:2-3 above.

Rev 7:11-12  And all the angels were standing around the throne and around the elders and the four living creatures, and they fell on their faces before the throne and worshiped God, 12saying, “Amen! Blessing and glory and wisdom and thanksgiving and honor and power and might be to our God forever and ever! Amen.” ▤

Heb 1:6  And again, when he brings the firstborn into the world, he says, “Let all God’s angels worship him.” ▤

Rev 5:11-14  Then I looked, and I heard around the throne and the living creatures and the elders the voice of many angels, numbering myriads of myriads and thousands of thousands, 12saying with a loud voice, “Worthy is the Lamb who was slain, to receive power and wealth and wisdom and might and honor and glory and blessing!” 13And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” 14And the four living creatures said, “Amen!” and the elders fell down and worshiped. ▤

Angels serve God . . .

See also:

- Angels and God’s People

- [Means of God’s judicial retribution:] Angels

Ps 103:20-21  Bless the LORD, O you his angels, you mighty ones who do his word, obeying the voice of his word! 21Bless the LORD, all his hosts, his ministers, who do his will! ▤

Heb 1:7  Of the angels he says, “He makes his angels winds, and his ministers a flame of fire.” ▤

Here “ministers” is used of angels (cf. Ps 103:21 ↑). The meaning of the quotation may be that God makes his angels “swift as the wind” (NLT) and potent like fire (cf. NCV). Some understand it to literally mean that God changes his angels into winds and flames of fire to carry out various tasks.

Josh 5:13-15  When Joshua was by Jericho, he lifted up his eyes and looked, and behold, a man was standing before him with his drawn sword in his hand. And Joshua went to him and said to him, “Are you for us, or for our adversaries?” 14And he said, “No; but I am the commander of the army of the LORD. Now I have come.” And Joshua fell on his face to the earth and worshiped and said to him, “What does my lord say to his servant?” 15And the commander of the LORD’s army said to Joshua, “Take off your sandals from your feet, for the place where you are standing is holy.” And Joshua did so. ▤

Possibly Joshua experienced here an encounter with God, although the “man” may have simply been an angel. Either way, the LORD’s army (vv. 14, 15) is presumably an army of angelic beings, ultimately at God’s command to serve him.

Job 25:3a  Is there any number to his armies? ▤

This most likely is speaking of God’s “angels who serve him” (GNT).

Dan 7:10  A stream of fire issued and came out from before him; a thousand thousands served him, and ten thousand times ten thousand stood before him; the court sat in judgment, and the books were opened. ▤

The “thousands” are probably angels (cf. NCV, NLT) who wait upon God to serve him.

Matt 6:10  Your kingdom come, your will be done,q on earth as it is in heaven. ▤

q Or Let your kingdom come, let your will be done

This may well be a reference to – or at least encompasses – God’s will being done in heaven by angels, in service to God.

Rev 22:8-9  I, John, am the one who heard and saw these things. And when I heard and saw them, I fell down to worship at the feet of the angel who showed them to me, 9but he said to me, “You must not do that! I am a fellow servantr with you and your brothers the prophets, and with those who keep the words of this book. Worship God.” ▤

r Greek fellow bondservant

. . . Angels carry out judgments of God

See also:

- Matt 13:40-42 ⇓

- Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return

Carrying out judgments of God is a prominent role of angels in their service of God.

1Chr 21:15-16  And God sent the angel to Jerusalem to destroy it, but as he was about to destroy it, the LORD saw, and he relented from the calamity. And he said to the angel who was working destruction, “It is enough; now stay your hand.” And the angel of the LORD was standing by the threshing floor of Ornan the Jebusite. 16And David lifted his eyes and saw the angel of the LORD standing between earth and heaven, and in his hand a drawn sword stretched out over Jerusalem. Then David and the elders, clothed in sackcloth, fell upon their faces. ▤

Ps 78:49  He let loose on them his burning anger, wrath, indignation, and distress, a company of destroying angels. ▤

This is referring to the last of the ten Egyptians plagues – the death of every firstborn male – as having been carried out by angels.

Zec 6:1-8  Again I lifted my eyes and saw, and behold, four chariots came out from between two mountains. And the mountains were mountains of bronze. 2The first chariot had red horses, the second black horses, 3the third white horses, and the fourth chariot dappled horses—all of them strong.s 4Then I answered and said to the angel who talked with me, “What are these, my lord?” 5And the angel answered and said to me, “These are going out to the four winds of heaven, after presenting themselves before the LORD of all the earth. 6The chariot with the black horses goes toward the north country, the white ones go after them, and the dappled ones go toward the south country.” 7When the strong horses came out, they were impatient to go and patrol the earth. And he said, “Go, patrol the earth.” So they patrolled the earth. 8Then he cried to me, “Behold, those who go toward the north country have set my Spirit at rest in the north country.” ▤

s Or and the fourth chariot strong dappled horses

The “chariots” are angelic “spirits” (v. 5) sent “throughout the earth” (v. 7) – by the angel speaking in the vision – to carry out God’s judgment. Verse 8 suggests that their works of judgment in the north appeased God’s wrath (cf. GNT, NASB, NLT).

1Cor 10:10  … nor grumble, as some of them did and were destroyed by the Destroyer. ▤

The “Destroyer” speaks of a “destroying angel” (CEV, NIV).

Acts 12:23  Immediately an angel of the Lord struck him down, because he did not give God the glory, and he was eaten by worms and breathed his last. ▤

Rev 8:5  Then the angel took the censer and filled it with fire from the altar and threw it on the earth, and there were peals of thunder, rumblings,t flashes of lightning, and an earthquake. ▤

t Or voices, or sounds

Note that judgments spoken of in Revelation (cf. Rev 14:19-20 ↓; Rev 15:5-16:4 ↓) are generally from apocalyptic visions. Much of these visions is symbolic.

Rev 14:19-20  So the angel swung his sickle across the earth and gathered the grape harvest of the earth and threw it into the great winepress of the wrath of God. 20And the winepress was trodden outside the city, and blood flowed from the winepress, as high as a horse’s bridle, for 1,600 stadia.u ▤

u About 184 miles; a stadion was about 607 feet or 185 meters

For comment, see the comment on Rev 14:18-20 – under Horrific consequences . . ..

Rev 15:5-8; 16:1-4  After this I looked, and the sanctuary of the tentv of witness in heaven was opened, 6and out of the sanctuary came the seven angels with the seven plagues, clothed in pure, bright linen, with golden sashes around their chests. 7And one of the four living creatures gave to the seven angels seven golden bowls full of the wrath of God who lives forever and ever, 8and the sanctuary was filled with smoke from the glory of God and from his power, and no one could enter the sanctuary until the seven plagues of the seven angels were finished. ▤  16:1 Then I heard a loud voice from the temple telling the seven angels, “Go and pour out on the earth the seven bowls of the wrath of God.” 2So the first angel went and poured out his bowl on the earth, and harmful and painful sores came upon the people who bore the mark of the beast and worshiped its image. 3The second angel poured out his bowl into the sea, and it became like the blood of a corpse, and every living thing died that was in the sea. 4The third angel poured out his bowl into the rivers and the springs of water, and they became blood. ▤

v Or tabernacle

The “loud voice from the temple” (16:1) is presumably that of God, giving directions to angels. Further examples of angels carrying out God’s judgments are contained in the subsequent verses and elsewhere in Revelation (cf. Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return).

Angels serve Jesus Christ

See also:

- Jesus Christ will return with his angels

Matt 4:11  Then the devil left him, and behold, angels came and were ministering to him. ▤

Matt 13:40-42  Just as the weeds are gathered and burned with fire, so will it be at the close of the age. 41The Son of Man will send his angels, and they will gather out of his kingdom all causes of sin and all law-breakers, 42and throw them into the fiery furnace. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤

Matt 26:50b-54  Then they came up and laid hands on Jesus and seized him. 51And behold, one of those who were with Jesus stretched out his hand and drew his sword and struck the servantw of the high priest and cut off his ear. 52Then Jesus said to him, “Put your sword back into its place. For all who take the sword will perish by the sword. 53Do you think that I cannot appeal to my Father, and he will at once send me more than twelve legions of angels? 54But how then should the Scriptures be fulfilled, that it must be so?” ▤

w Greek bondservant

Rev 1:1  The revelation of Jesus Christ, which God gave him to show to his servantsx the things that must soon take place. He made it known by sending his angel to his servanty John, … ▤

x Greek bondservants

y Greek bondservant

- An angel strengthened Jesus in Gethsemane:

Luke 22:41-43  And he withdrew from them about a stone’s throw, and knelt down and prayed, 42saying, “Father, if you are willing, remove this cup from me. Nevertheless, not my will, but yours, be done.” 43And there appeared to him an angel from heaven, strengthening him. ▤

Note: “The angel of the LORD” is identified with God

See also:

- Ps 34:7 ⇓

Note that the apparent identification of “the angel of the LORD” with God in such passages as the following ones, has led a number of commentators to believe that this angel is the pre-incarnate Jesus Christ. See also the comment below on Exodus 23:20-22. However, this identification with God may simply be due to the angel in question speaking or acting on behalf of God – as per the comment below on Exodus 3:2-6.

Gen 16:9-10, 13  The angel of the LORD said to her, “Return to your mistress and submit to her.” 10The angel of the LORD also said to her, “I will surely multiply your offspring so that they cannot be numbered for multitude.” ▤  … 13So she called the name of the LORD who spoke to her, “You are a God of seeing,”z for she said, “Truly here I have seen him who looks after me.”a ▤

z Or You are a God who sees me

a Hebrew Have I really seen him here who sees me? or Would I have looked here for the one who sees me?

Here the angel of the LORD (v. 9) is identified with God by: speaking as if he was God – “I will surely multiply your offspring” (v. 10); being referred to as “the LORD who spoke to her” (v. 13a); and Hagar referring to him as “God” and by saying that she had seen God (v. 13b). Note however that there is uncertainty about the Hebrew text of v. 13b.

Ex 3:2-6  And the angel of the LORD appeared to him in a flame of fire out of the midst of a bush. He looked, and behold, the bush was burning, yet it was not consumed. 3And Moses said, “I will turn aside to see this great sight, why the bush is not burned.” 4When the LORD saw that he turned aside to see, God called to him out of the bush, “Moses, Moses!” And he said, “Here I am.” 5Then he said, “Do not come near; take your sandals off your feet, for the place on which you are standing is holy ground.” 6And he said, “I am the God of your father, the God of Abraham, the God of Isaac, and the God of Jacob.” And Moses hid his face, for he was afraid to look at God. ▤

Note that in Acts 7:35 Stephen interprets this incident as God speaking to Moses “through the angel who appeared to him in the bush.”

Judg 6:22-23  Then Gideon perceived that he was the angel of the LORD. And Gideon said, “Alas, O Lord GOD! For now I have seen the angel of the LORD face to face.” 23But the LORD said to him, “Peace be to you. Do not fear; you shall not die.” ▤

Those who saw God often expected to die (cf. Judg 13:22 ↓). Here the angel of the LORD is identified with God by Gideon calling him “Lord GOD” and expecting to die for apparently having seen God.

Judg 13:16-22  And the angel of the LORD said to Manoah, “If you detain me, I will not eat of your food. But if you prepare a burnt offering, then offer it to the LORD.” (For Manoah did not know that he was the angel of the LORD.) 17And Manoah said to the angel of the LORD, “What is your name, so that, when your words come true, we may honor you?” 18And the angel of the LORD said to him, “Why do you ask my name, seeing it is wonderful?” 19So Manoah took the young goat with the grain offering, and offered it on the rock to the LORD, to the one who worksb wonders, and Manoah and his wife were watching. 20And when the flame went up toward heaven from the altar, the angel of the LORD went up in the flame of the altar. Now Manoah and his wife were watching, and they fell on their faces to the ground. 21The angel of the LORD appeared no more to Manoah and to his wife. Then Manoah knew that he was the angel of the LORD. 22And Manoah said to his wife, “We shall surely die, for we have seen God.” ▤

b Septuagint, Vulgate; Hebrew LORD, and working

The angel of the LORD’s description of his name as being “wonderful” (v. 18) arguably alludes to deity. Verse 20a may also be correlating the angel of the LORD with the LORD. Manoah, Samson’s father, certainly in a sense at least equated the angel of LORD with God (v. 22).

Zec 3:1-4  Then he showed me Joshua the high priest standing before the angel of the LORD, and Satanc standing at his right hand to accuse him. 2And the LORD said to Satan, “The LORD rebuke you, O Satan! The LORD who has chosen Jerusalem rebuke you! Is not this a brandd plucked from the fire?” 3Now Joshua was standing before the angel, clothed with filthy garments. 4And the angel said to those who were standing before him, “Remove the filthy garments from him.” And to him he said, “Behold, I have taken your iniquity away from you, and I will clothe you with pure vestments.” ▤

c Satan means the accuser

d That is, a burning stick

The “angel of the LORD” is identified with God in that he appears to speak as God (vv. 1-2) and he cleanses and takes away sin (v. 4; cf. v. 9). Later in vv. 6-10 he may also be speaking as God.

Zec 12:8  On that day the LORD will protect the inhabitants of Jerusalem, so that the feeblest among them on that day shall be like David, and the house of David shall be like God, like the angel of the LORD, going before them. ▤

- The angel who accompanied the Israelites on the desert journey:

Ex 23:20-22  Behold, I send an angel before you to guard you on the way and to bring you to the place that I have prepared. 21Pay careful attention to him and obey his voice; do not rebel against him, for he will not pardon your transgression, for my name is in him. 22“But if you carefully obey his voice and do all that I say, then I will be an enemy to your enemies and an adversary to your adversaries. ▤

This angel is not actually referred to as “the angel of the LORD”, but can plausibly be identified as such. Many commentators identify this angel with the pre-incarnate Jesus Christ or even God himself due to: the implication that the angel is able to forgive (v. 21); the assertion that “my name is in him” (v. 21); and the correlation with what the angel says and what God says (v. 22a).

Pray for persecuted Christians

Section C

Angels and God’s People

Section Jumps

- Angels help and care for God’s people

- Examples of angels, sent by God, saving God’s people

- Angels give God’s people messages, such as instructions

- Angels also give messages about future events

- Note: Angels played a role in the introduction of the Mosaic Law

Angels help and care for God’s people

See also:

- Ex 23:20-22 ⇑

Heb 1:14  Are they not all ministering spirits sent out to serve for the sake of those who are to inherit salvation? ▤

Gen 24:40  But he said to me, ‘The LORD, before whom I have walked, will send his angel with you and prosper your way. You shall take a wife for my son from my clan and from my father’s house. ▤

1Ki 19:5-7  And he lay down and slept under a broom tree. And behold, an angel touched him and said to him, “Arise and eat.” 6And he looked, and behold, there was at his head a cake baked on hot stones and a jar of water. And he ate and drank and lay down again. 7And the angel of the LORD came again a second time and touched him and said, “Arise and eat, for the journey is too great for you.” ▤

Ps 34:7  The angel of the LORD encamps around those who fear him, and delivers them. ▤

Ps 91:11-12  For he will command his angels concerning you to guard you in all your ways. 12On their hands they will bear you up, lest you strike your foot against a stone. ▤

Verse 12 figuratively depicts the work of angels in protecting God’s people.

Dan 10:18-19  Again one having the appearance of a man touched me and strengthened me. 19And he said, “O man greatly loved, fear not, peace be with you; be strong and of good courage.” And as he spoke to me, I was strengthened and said, “Let my lord speak, for you have strengthened me.” ▤

Matt 18:10  See that you do not despise one of these little ones. For I tell you that in heaven their angels always see the face of my Father who is in heaven.e ▤

e Some manuscripts add verse 11: For the Son of Man came to save the lost

The reference to “their angels” who “always see the face of my Father who is in heaven” supports the concept of there being “guardian angels” who care for and in some sense represent individuals in God’s presence (although not all commentators would interpret this verse as such). Note that “little ones” probably refers to those who are like a child in a spiritual sense, either a new or young believer – or any humble believer. Some however think that the term may simply denote little children.

Job 33:23-25  If there be for him an angel, a mediator, one of the thousand, to declare to man what is right for him, 24and he is merciful to him, and says, ‘Deliver him from going down into the pit; I have found a ransom; 25let his flesh become fresh with youth; let him return to the days of his youthful vigor’; … ▤

Elihu puts forward the concept of angels having an advocacy role on behalf of people – not dissimilar to that now fulfilled by Jesus Christ – and also giving guidance (v. 23b).

Rev 1:20  As for the mystery of the seven stars that you saw in my right hand, and the seven golden lampstands, the seven stars are the angels of the seven churches, and the seven lampstands are the seven churches. ▤

This and the references to these angels in the subsequent chapters (cf. 2:1, 8, 12, 18; 3:1, 7, 14) suggest that churches have angels who represent them and have responsibility for them. However other common views of the meaning here of “angels” are: the term designates human ministers or messengers (cf. CEV text note); and these “angels” are personifications of the seven churches.

Examples of angels, sent by God, saving God’s people

Num 20:16a  And when we cried to the LORD, he heard our voice and sent an angel and brought us out of Egypt. ▤

2Ki 6:15-17  When the servant of the man of God rose early in the morning and went out, behold, an army with horses and chariots was all around the city. And the servant said, “Alas, my master! What shall we do?” 16He said, “Do not be afraid, for those who are with us are more than those who are with them.” 17Then Elisha prayed and said, “O LORD, please open his eyes that he may see.” So the LORD opened the eyes of the young man, and he saw, and behold, the mountain was full of horses and chariots of fire all around Elisha. ▤

Verse 17 tells of Elisha’s servant being enabled to see the surrounding heavenly forces protecting them. The “horses and chariots of fire” presumably depict angelic forces.

2Chr 32:20-21a  Then Hezekiah the king and Isaiah the prophet, the son of Amoz, prayed because of this and cried to heaven. 21And the LORD sent an angel, who cut off all the mighty warriors and commanders and officers in the camp of the king of Assyria. So he returned with shame of face to his own land. ▤

Isa 63:9  In all their affliction he was afflicted,f and the angel of his presence saved them; in his love and in his pity he redeemed them; he lifted them up and carried them all the days of old. ▤

f Or he did not afflict

Note that a number of commentators identify “the angel of his presence” with “the angel of the LORD”.

Dan 3:24-25, 28  Then King Nebuchadnezzar was astonished and rose up in haste. He declared to his counselors, “Did we not cast three men bound into the fire?” They answered and said to the king, “True, O king.” 25He answered and said, “But I see four men unbound, walking in the midst of the fire, and they are not hurt; and the appearance of the fourth is like a son of the gods.” ▤  … 28Nebuchadnezzar answered and said, “Blessed be the God of Shadrach, Meshach, and Abednego, who has sent his angel and delivered his servants, who trusted in him, and set asideg the king’s command, and yielded up their bodies rather than serve and worship any god except their own God. ▤

g Aramaic and changed

The fourth figure (vv. 24-25) may have simply been an angel (v. 28), but some scholars think that it was a Christophany, a manifestation of Christ, possibly as “the angel of the LORD”.

Dan 6:22  My God sent his angel and shut the lions’ mouths, and they have not harmed me, because I was found blameless before him; and also before you, O king, I have done no harm. ▤

Acts 5:18-19  … they arrested the apostles and put them in the public prison. 19But during the night an angel of the Lord opened the prison doors and brought them out, and said, … ▤

Acts 12:6-11  Now when Herod was about to bring him out, on that very night, Peter was sleeping between two soldiers, bound with two chains, and sentries before the door were guarding the prison. 7And behold, an angel of the Lord stood next to him, and a light shone in the cell. He struck Peter on the side and woke him, saying, “Get up quickly.” And the chains fell off his hands. 8And the angel said to him, “Dress yourself and put on your sandals.” And he did so. And he said to him, “Wrap your cloak around you and follow me.” 9And he went out and followed him. He did not know that what was being done by the angel was real, but thought he was seeing a vision. 10When they had passed the first and the second guard, they came to the iron gate leading into the city. It opened for them of its own accord, and they went out and went along one street, and immediately the angel left him. 11When Peter came to himself, he said, “Now I am sure that the Lord has sent his angel and rescued me from the hand of Herod and from all that the Jewish people were expecting.” ▤

Angels give God’s people messages, such as instructions

See also:

- Gen 16:11 ⇓; Luke 1:19 ⇓; Luke 1:31 ⇓

The Hebrew and Greek words for “angel” carry the meaning “messenger” (cf. Dan 4:13, 17 ⇓).

Gen 16:9  The angel of the LORD said to her, “Return to your mistress and submit to her.” ▤

Judg 13:3-5  And the angel of the LORD appeared to the woman and said to her, “Behold, you are barren and have not borne children, but you shall conceive and bear a son. 4Therefore be careful and drink no wine or strong drink, and eat nothing unclean, 5for behold, you shall conceive and bear a son. No razor shall come upon his head, for the child shall be a Nazirite to God from the womb, and he shall begin to save Israel from the hand of the Philistines.” ▤

Matt 1:20-21  But as he considered these things, behold, an angel of the Lord appeared to him in a dream, saying, “Joseph, son of David, do not fear to take Mary as your wife, for that which is conceived in her is from the Holy Spirit. 21She will bear a son, and you shall call his name Jesus, for he will save his people from their sins.” ▤

Matt 2:13, 19-20  Now when they had departed, behold, an angel of the Lord appeared to Joseph in a dream and said, “Rise, take the child and his mother, and flee to Egypt, and remain there until I tell you, for Herod is about to search for the child, to destroy him.” ▤  … 19But when Herod died, behold, an angel of the Lord appeared in a dream to Joseph in Egypt, 20saying, “Rise, take the child and his mother and go to the land of Israel, for those who sought the child’s life are dead.” ▤

Matt 28:5-7  But the angel said to the women, “Do not be afraid, for I know that you seek Jesus who was crucified. 6He is not here, for he has risen, as he said. Come, see the place where heh lay. 7Then go quickly and tell his disciples that he has risen from the dead, and behold, he is going before you to Galilee; there you will see him. See, I have told you.” ▤

h Some manuscripts the Lord

Acts 7:35  This Moses, whom they rejected, saying, ‘Who made you a ruler and a judge?’—this man God sent as both ruler and redeemer by the hand of the angel who appeared to him in the bush. ▤

Acts 8:26a  Now an angel of the Lord said to Philip, “Rise and go toward the southi to the road that goes down from Jerusalem to Gaza.” ▤

i Or go at about noon

Acts 10:3-6  About the ninth hour of the dayj he saw clearly in a vision an angel of God come in and say to him, “Cornelius.” 4And he stared at him in terror and said, “What is it, Lord?” And he said to him, “Your prayers and your alms have ascended as a memorial before God. 5And now send men to Joppa and bring one Simon who is called Peter. 6He is lodging with one Simon, a tanner, whose house is by the sea.” ▤

j That is, 3 P. M.

- An angel with the gospel to proclaim to all:

Rev 14:6-7  Then I saw another angel flying directly overhead, with an eternal gospel to proclaim to those who dwell on earth, to every nation and tribe and language and people. 7And he said with a loud voice, “Fear God and give him glory, because the hour of his judgment has come, and worship him who made heaven and earth, the sea and the springs of water.” ▤

Note that “angel” – meaning “messenger” – is possibly symbolically speaking of believers, who are to proclaim the gospel to every nation. The “hour of his judgment” (v. 7) presumably does not refer to the final judgment – with other judgments still to come in the following chapters – although it may be inclusive of it.

Angels also give messages about future events

See also:

- Judg 13:3-5 ⇑; Matt 1:20-21 ⇑; Matt 2:13 ⇑; Matt 28:7 ⇑; Rev 14:6-7 ⇑

As indicated by the above cross references, note that a number of the passages in the previous subsection also contain examples of angels giving messages about future events. Note also that a number of the examples below contain extracts of messages and so not the complete messages.

Gen 16:10-12  The angel of the LORD also said to her [Hagar], “I will surely multiply your offspring so that they cannot be numbered for multitude.” 11And the angel of the LORD said to her, “Behold, you are pregnant and shall bear a son. You shall call his name Ishmael,k because the LORD has listened to your affliction. 12He shall be a wild donkey of a man, his hand against everyone and everyone’s hand against him, and he shall dwell over against all his kinsmen.” ▤

k Ishmael means God hears

Dan 4:13, 15b-16  I saw in the visions of my head as I lay in bed, and behold, a watcher, a holy one, came down from heaven. ▤  … 15… [The angel, speaking of Nebuchadnezzar:] Let him be wet with the dew of heaven. Let his portion be with the beasts in the grass of the earth. 16Let his mind be changed from a man’s, and let a beast’s mind be given to him; and let seven periods of time pass over him. ▤

Dan 8:16-17, 19  And I heard a man’s voice between the banks of the Ulai [Canal], and it called, “Gabriel, make this man understand the vision.” 17So he came near where I stood. And when he came, I was frightened and fell on my face. But he said to me, “Understand, O son of man, that the vision is for the time of the end.” ▤  … 19He said, “Behold, I will make known to you what shall be at the latter end of the indignation, for it refers to the appointed time of the end. ▤

Dan 9:22-25a  He [Gabriel] made me understand, speaking with me and saying, “O Daniel, I have now come out to give you insight and understanding. 23At the beginning of your pleas for mercy a word went out, and I have come to tell it to you, for you are greatly loved. Therefore consider the word and understand the vision. 24“Seventy weeksl are decreed about your people and your holy city, to finish the transgression, to put an end to sin, and to atone for iniquity, to bring in everlasting righteousness, to seal both vision and prophet, and to anoint a most holy place.m 25Know therefore and understand that from the going out of the word to restore and build Jerusalem to the coming of an anointed one, a prince, there shall be seven weeks. ▤

l Or sevens; also twice in verse 25 and once in verse 26

m Or thing, or one

Dan 10:13b-14  [An angel:] I was left there with the kings of Persia, 14and came to make you understand what is to happen to your people in the latter days. For the vision is for days yet to come. ▤

Zec 1:14-17  So the angel who talked with me said to me, ‘Cry out, Thus says the LORD of hosts: I am exceedingly jealous for Jerusalem and for Zion. 15And I am exceedingly angry with the nations that are at ease; for while I was angry but a little, they furthered the disaster. 16Therefore, thus says the LORD, I have returned to Jerusalem with mercy; my house shall be built in it, declares the LORD of hosts, and the measuring line shall be stretched out over Jerusalem. 17Cry out again, Thus says the LORD of hosts: My cities shall again overflow with prosperity, and the LORD will again comfort Zion and again choose Jerusalem.’ ▤

Throughout Zechariah’s visions in ch. 1-6 an angel speaks with Zechariah, revealing and explaining things to him, including future matters.

Luke 1:19  And the angel answered him, “I am Gabriel. I stand in the presence of God, and I was sent to speak to you and to bring you this good news. ▤

The angel Gabriel (cf. Luke 1:26-33 ↓) is speaking to Zechariah, the father of John the Baptist, after having informed him of John’s forthcoming birth and role (cf. vv. 13-17). Note that the subsequent chapter records the appearance of the angel to the shepherds informing them of Jesus Christ’s birth (2:8-15).

Luke 1:26-33  In the sixth month the angel Gabriel was sent from God to a city of Galilee named Nazareth, 27to a virgin betrothedn to a man whose name was Joseph, of the house of David. And the virgin’s name was Mary. 28And he came to her and said, “Greetings, O favored one, the Lord is with you!”o 29But she was greatly troubled at the saying, and tried to discern what sort of greeting this might be. 30And the angel said to her, “Do not be afraid, Mary, for you have found favor with God. 31And behold, you will conceive in your womb and bear a son, and you shall call his name Jesus. 32He will be great and will be called the Son of the Most High. And the Lord God will give to him the throne of his father David, 33and he will reign over the house of Jacob forever, and of his kingdom there will be no end.” ▤

n That is, legally pledged to be married

o Some manuscripts add Blessed are you among women!

Acts 1:10-11  And while they were gazing into heaven as he went, behold, two men stood by them in white robes, 11and said, “Men of Galilee, why do you stand looking into heaven? This Jesus, who was taken up from you into heaven, will come in the same way as you saw him go into heaven.” ▤

Acts 27:23-24  For this very night there stood before me an angel of the God to whom I belong and whom I worship, 24and he said, ‘Do not be afraid, Paul; you must stand before Caesar. And behold, God has granted you all those who sail with you.’ ▤

Rev 22:6, 16  And he said to me, “These words are trustworthy and true. And the Lord, the God of the spirits of the prophets, has sent his angel to show his servants what must soon take place.” ▤  … 16“I, Jesus, have sent my angel to testify to you about these things for the churches. I am the root and the descendant of David, the bright morning star.” ▤

Similarly 1:1 says: “The revelation of Jesus Christ, which God gave him to show to his servants the things that must soon take place. He made it known by sending his angel to his servant John,,…” Additionally, elsewhere in Revelation John tells of angels showing and explaining to him things of the future (cf. 17:1, 7; 21:9-10).

- The angel’s message of Jesus Christ’s birth:

Luke 2:8-12  And in the same region there were shepherds out in the field, keeping watch over their flock by night. 9And the angel said to them, “Fear not, for behold, I bring you good news of great joy that will be for all the people. 11For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. 12And this will be a sign for you: you will find a baby wrapped in swaddling cloths and lying in a manger.” ▤

Note: Angels played a role in the introduction of the Mosaic Law

The Mosaic Law (i.e. the law given through Moses, to Israel) was put into effect through angels (cf. Acts 7:53 ↓; Gal 3:19 ↓). This subsection’s content suggests that God gave the law through angels to the mediator Moses to pass on to the people.

Acts 7:37-38  This is the Moses who said to the Israelites, ‘God will raise up for you a prophet like me from your brothers.’ 38This is the one who was in the congregation in the wilderness with the angel who spoke to him at Mount Sinai, and with our fathers. He received living oracles to give to us. ▤

The term “living oracles” is a reference to the Mosaic Law (cf. v. 53 ↓).

Acts 7:53  … you who received the law as delivered by angels and did not keep it. ▤

Gal 3:19  Why then the law? It was added because of transgressions, until the offspring should come to whom the promise had been made, and it was put in place through angels by an intermediary. ▤

Heb 2:2  For since the message declared by angels proved to be reliable, and every transgression or disobedience received a just retribution, … ▤

The “message” refers to the law (cf. AMP, NLT, NIrV), as reflected in the second part of the verse. It is spoken of here as being given through angels.

Pray for persecuted Christians

Section D

Further Teaching about Angels

Section Jumps

- Angels are very important

- There are different kinds and ranks of angels

- There are thousands upon thousands of angels

- Angels reside in heaven

- Angels are not to be worshiped

- Other teachings about angels

Angels are very important

See also:

- Note: “The angel of the LORD” is identified with God

Although not stated directly, the importance and high status of angels is implied and/or reflected in each of the following verses.

2Sam 19:27b  But my lord the king is like the angel of God; do therefore what seems good to you. ▤

Dan 4:16-17  Let his mind be changed from a man’s, and let a beast’s mind be given to him; and let seven periods of time pass over him. 17The sentence is by the decree of the watchers, the decision by the word of the holy ones, to the end that the living may know that the Most High rules the kingdom of men and gives it to whom he will and sets over it the lowliest of men. ▤

Through a vision, an angel – “a watcher, a holy one” (v. 13; cf. v. 17) – tells of how Nebuchadnezzar would become like a wild animal (v. 15). In v. 17a the angel appears to be saying that the decision has been made by angels (cf. GNT), which would exemplify the important status of angels. Alternatively, he may simply be underlining that this decision has been announced by angels.

Luke 12:8-9  And I tell you, everyone who acknowledges me before men, the Son of Man also will acknowledge before the angels of God, 9but the one who denies me before men will be denied before the angels of God. ▤

This speaks of judgment day and angels being witness to Jesus Christ’s judgments. The fact that being spoken of as such underlines the high status of angels is reinforced by the parallel verses in Matthew 10:32-33, which speak of God in the same way. That is, they speak of Jesus Christ acknowledging people and disowning others “before my Father who is in heaven.”

Gal 4:14  … and though my condition was a trial to you, you did not scorn or despise me, but received me as an angel of God, as Christ Jesus. ▤

This points to the great importance of angels, even making something of a parallel of them with Jesus Christ.

1Tim 5:21  In the presence of God and of Christ Jesus and of the elect angels I charge you to keep these rules without prejudging, doing nothing from partiality. ▤

Here the importance of angels is borne out by them being grouped with God and Jesus Christ, in regard to bearing witness to and approving of Paul’s charge.

Heb 13:2  Do not neglect to show hospitality to strangers, for thereby some have entertained angels unawares. ▤

This appears to imply that showing hospitality to angels is a greater privilege than doing so to humans, suggesting that angels are regarded more highly than humans.

Rev 14:10  … he also will drink the wine of God’s wrath, poured full strength into the cup of his anger, and he will be tormented with fire and sulfur in the presence of the holy angels and in the presence of the Lamb. ▤

Similar to 1 Timothy 5:21 above, the importance of angels is indicated by them being grouped with Jesus Christ, “the Lamb” – even being listed before him – in regard to observing such judgment.

There are different kinds and ranks of angels

Gen 3:24  He drove out the man, and at the east of the garden of Eden he placed the cherubim and a flaming sword that turned every way to guard the way to the tree of life. ▤

As noted earlier, cherubim and seraphim (cf. Isa 6:2 ↓) are understood to be amongst the highest orders of the different kinds of angels.

Isa 6:1-2  In the year that King Uzziah died I saw the Lord sitting upon a throne, high and lifted up; and the trainp of his robe filled the temple. 2Above him stood the seraphim. Each had six wings: with two he covered his face, and with two he covered his feet, and with two he flew. ▤

p Or hem

The high ranking of seraphim is implied by their close proximity to God and his throne (cf. Rev 4:4 ↓).

Eph 3:10  … so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. ▤

Here and in Colossians 1:16 and 1 Peter 3:22 immediately below, “rulers”, “authorities” and like terms are often understood as referring to various rankings of angels; hence the inclusion of these verses in this subsection. This may well be the case, particularly here with the reference to the “heavenly” places. However the terms may more generally be intended to cover all spiritual powers – i.e. both good and evil spiritual beings. Earthly powers appear to also be included in Colossians 1:16.

Col 1:16  For byq him all things were created, in heaven and on earth, visible and invisible, whether thrones or dominions or rulers or authorities—all things were created through him and for him. ▤

q That is, by means of; or in

1Pet 3:22  … who has gone into heaven and is at the right hand of God, with angels, authorities, and powers having been subjected to him. ▤

1Thes 4:16  For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. ▤

The reference may well be to Michael (cf. Jude 1:9 ↓; Dan 10:13 ↓), the only angel actually called an archangel in Scripture (cf. Jude 1:9 ↓).

Jude 1:9  But when the archangel Michael, contending with the devil, was disputing about the body of Moses, he did not presume to pronounce a blasphemous judgment, but said, “The Lord rebuke you.” ▤

Dan 10:13  The prince of the kingdom of Persia withstood me twenty-one days, but Michael, one of the chief princes, came to help me, for I was left there with the kings of Persia, … ▤

This reference highlights Michael’s high rank, as similarly does 12:1 below.

Dan 12:1a  “At that time shall arise Michael, the great prince who has charge of your people. ▤

Rev 4:4  Around the throne were twenty-four thrones, and seated on the thrones were twenty-four elders, clothed in white garments, with golden crowns on their heads. ▤

The “elders”, seated in close proximity to God’s throne, are quite possibly a high order of angelic beings.

There are thousands upon thousands of angels

Heb 12:22  But you have come to Mount Zion and to the city of the living God, the heavenly Jerusalem, and to innumerable angels in festal gathering, … ▤

Jude 1:14  It was also about these that Enoch, the seventh from Adam, prophesied, saying, “Behold, the Lord comes with ten thousands of his holy ones, … ▤

Rev 5:11  Then I looked, and I heard around the throne and the living creatures and the elders the voice of many angels, numbering myriads of myriads and thousands of thousands, … ▤

Ps 68:17  The chariots of God are twice ten thousand, thousands upon thousands; the Lord is among them; Sinai is now in the sanctuary. ▤

This appears to be figuratively speaking of God’s angelic forces as chariots – of which there are “thousands upon thousands”.

Deut 33:2  He said, “The LORD came from Sinai and dawned from Seir upon us;r he shone forth from Mount Paran; he came from the ten thousands of holy ones, with flaming fires at his right hand. ▤

r Septuagint, Syriac, Vulgate; Hebrew them

s The meaning of the Hebrew word is uncertain

Matt 26:53  Do you think that I cannot appeal to my Father, and he will at once send me more than twelve legions of angels? ▤

A Roman legion had 3,000 to 6,000 soldiers, plus cavalrymen.

- God’s angelic forces can hardly be numbered:

Job 25:2-3a  “Dominion and fear are with God;t he makes peace in his high heaven. 3Is there any number to his armies? ▤

t Hebrew him

The rhetorical question (v. 3a) appears to be implying that no person could possibly count the number of God’s angelic forces, such is their vast number.

Angels reside in heaven

See also:

- Heb 12:22 ⇑

- Angels are with God, surrounding him and even standing in his presence

Matt 22:30  For in the resurrection they neither marry nor are given in marriage, but are like angels in heaven. ▤

Matt 24:36  But concerning that day and hour no one knows, not even the angels of heaven, nor the Son,u but the Father only. ▤

u Some manuscripts omit nor the Son

Matt 28:2  And behold, there was a great earthquake, for an angel of the Lord descended from heaven and came and rolled back the stone and sat on it. ▤

Luke 2:15  When the angels went away from them into heaven, the shepherds said to one another, “Let us go over to Bethlehem and see this thing that has happened, which the Lord has made known to us.” ▤

John 1:51  And he said to him, “Truly, truly, I say to you,v you will see heaven opened, and the angels of God ascending and descending on the Son of Man.” ▤

v The Greek for you is plural; twice in this verse

For comment, see the comment on John 1:51 – under God’s people have access to God through Jesus Christ – by the Holy Spirit.

Gal 1:8  But even if we or an angel from heaven should preach to you a gospel contrary to the one we preached to you, let him be accursed. ▤

2Thes 1:7  … and to grant relief to you who are afflicted as well as to us, when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels … ▤

Angels are not to be worshiped

Col 2:18  Let no one disqualify you, insisting on asceticism and worship of angels, going on in detail about visions,w puffed up without reason by his sensuous mind, … ▤

w Or about the things he has seen

Here Paul refers with strong disapproval to the practice of worshiping angels.

Rev 19:9-10  And the angel saidx to me, “Write this: Blessed are those who are invited to the marriage supper of the Lamb.” And he said to me, “These are the true words of God.” 10Then I fell down at his feet to worship him, but he said to me, “You must not do that! I am a fellow servanty with you and your brothers who hold to the testimony of Jesus. Worship God.” For the testimony of Jesus is the spirit of prophecy. ▤

x Greek he said

y Greek fellow bondservant

Rev 22:8-9  I, John, am the one who heard and saw these things. And when I heard and saw them, I fell down to worship at the feet of the angel who showed them to me, 9but he said to me, “You must not do that! I am a fellow servantz with you and your brothers the prophets, and with those who keep the words of this book. Worship God.” ▤

z Greek fellow bondservant

Other teachings about angels

Col 1:16  For bya him all things were created, in heaven and on earth, visible and invisible, whether thrones or dominions or rulers or authorities—all things were created through him and for him. ▤

a That is, by means of; or in

Like all other things, angels have been created, by Jesus Christ (cf. Ps 148:2, 5 ↓) and for Jesus Christ.

Ps 148:2, 5  Praise him, all his angels; praise him, all his hosts! ▤  … 5Let them praise the name of the LORD! For he commanded and they were created. ▤

This is also a possible reference to angels being created. However, v. 5 may only be referring to various elements of the heavens and the skies mentioned in the intervening verses (cf. vv. 3-4), rather than being also inclusive of angels (v. 2).

Matt 22:30  For in the resurrection they neither marry nor are given in marriage, but are like angels in heaven. ▤

This implies that angels do not marry.

1Tim 5:21  In the presence of God and of Christ Jesus and of the elect angels I charge you to keep these rules without prejudging, doing nothing from partiality. ▤

God’s holy angels have been chosen by him as such, in contrast to fallen angels.

1Cor 6:3  Do you not know that we are to judge angels? How much more, then, matters pertaining to this life! ▤

Angels will be judged by God’s people. A number of commentators consider that Paul is most likely speaking in particular of believers having a role in the judgment of evil angels.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Satan and Demons

See also:

- Spiritual Warfare

Many people find the existence of Satan (i.e. the devil) and demons disturbing and choose to avoid the subject. But to live the Christian life it is vital to understand our chief opponents. Moreover, the Bible has a lot to say about Satan and demons – much of which is in fact encouraging to believers.

Section A

Satan’s Evilness

Section Jumps

- Satan is evil – and is opposed to God’s kingdom

- Satan is opposed to Jesus Christ

- Satan is deceitful . . .

- . . . Those who follow Satan likewise are deceitful

- Note: Possible references to Satan’s original state and his fall

See also:

- Satan’s Work against God’s People

Satan is evil – and is opposed to God’s kingdom

Matt 6:13  And lead us not into temptation, but deliver us from evil.a ▤

a Or the evil one; some manuscripts add For yours is the kingdom and the power and the glory, forever. Amen

The text note indicates that “evil” can be translated “the evil one” (AMP, NASB, NIV, NKJV, NLT, NRSV; cf. GNT, NCV) – referring to Satan.

1Jn 3:8a, 10, 12  Whoever makes a practice of sinning is of the devil, for the devil has been sinning from the beginning. ▤  … 10By this it is evident who are the children of God, and who are the children of the devil: whoever does not practice righteousness is not of God, nor is the one who does not love his brother. ▤  … 12We should not be like Cain, who was of the evil one and murdered his brother. And why did he murder him? Because his own deeds were evil and his brother’s righteous. ▤

Satan’s evil actions are reflected in those who belong to him, who like Cain typically commit evil actions (v. 12). Their evil actions mirror Satan, “the evil one” (v. 12a), in that they: do what is sinful (v. 8a); do not do what is right (v. 10b; Acts 13:10 ↓); do not love (v. 10b); and even murder (v. 12a; cf. John 8:44a ↓).

John 8:44a  You are of your father the devil, and your will is to do your father’s desires. He was a murderer from the beginning, and has nothing to do with the truth, because there is no truth in him. ▤

Matt 13:19  When anyone hears the word of the kingdom and does not understand it, the evil one comes and snatches away what has been sown in his heart. This is what was sown along the path. ▤

Luke 8:11-12  Now the parable is this: The seed is the word of God. 12The ones along the path are those who have heard; then the devil comes and takes away the word from their hearts, so that they may not believe and be saved. ▤

This speaks of Satan removing God’s word with its message about the kingdom (cf. Matt 13:19 ↑) from those who do not understand it (cf. Matt 13:19 ↑) and absorb it, so that they will not respond to it.

Matt 13:37-41  He answered, “The one who sows the good seed is the Son of Man. 38The field is the world, and the good seed is the sons of the kingdom. The weeds are the sons of the evil one, 39and the enemy who sowed them is the devil. The harvest is the close of the age, and the reapers are angels. 40Just as the weeds are gathered and burned with fire, so will it be at the close of the age. 41The Son of Man will send his angels, and they will gather out of his kingdom all causes of sin and all law-breakers, … ▤

Satan sows his “weeds” – “all causes of sin and all law-breakers” (v. 41) – in opposition to Jesus Christ’s sowing of the sons of the kingdom (vv. 37-38a). At the end of the age Jesus Christ’s angels will weed out of the kingdom all such “weeds” of Satan (v. 41).

Acts 13:10  … and said, “You son of the devil, you enemy of all righteousness, full of all deceit and villainy, will you not stop making crooked the straight paths of the Lord? ▤

This implies that Satan is an enemy of everything that is aligned with righteousness, as reflected by his followers. In particular Satan opposes the paths/ways of the Lord – “plotting against His saving purposes” (AMP).

Satan is opposed to Jesus Christ

See also:

- Matt 13:19a ⇑; Matt 13:37-41 ⇑; Acts 13:10 ⇑

Matt 16:21-23  From that time Jesus began to show his disciples that he must go to Jerusalem and suffer many things from the elders and chief priests and scribes, and be killed, and on the third day be raised. 22And Peter took him aside and began to rebuke him, saying, “Far be it from you, Lord!b This shall never happen to you.” 23But he turned and said to Peter, “Get behind me, Satan! You are a hindrancec to me. For you are not setting your mind on the things of God, but on the things of man.” ▤

b Or “[May God be] merciful to you, Lord!”

c Greek stumbling block

By his use of “Satan” (v. 23) in rebuking Peter, it would appear that Jesus could see an agenda that was of Satan in Peter’s words. For what Peter said was actually opposed to the main aspect of Jesus’ mission, which involved his death (v. 21).

Luke 22:3-4  Then Satan entered into Judas called Iscariot, who was of the number of the twelve. 4He went away and conferred with the chief priests and officers how he might betray him to them. ▤

2Cor 4:4  In their case the god of this world has blinded the minds of the unbelievers, to keep them from seeing the light of the gospel of the glory of Christ, who is the image of God. ▤

The “god of this world” refers to Satan.

Rev 12:1-5  And a great sign appeared in heaven: a woman clothed with the sun, with the moon under her feet, and on her head a crown of twelve stars. 2She was pregnant and was crying out in birth pains and the agony of giving birth. 3And another sign appeared in heaven: behold, a great red dragon, with seven heads and ten horns, and on his heads seven diadems. 4His tail swept down a third of the stars of heaven and cast them to the earth. And the dragon stood before the woman who was about to give birth, so that when she bore her child he might devour it. 5She gave birth to a male child, one who is to rule all the nations with a rod of iron, but her child was caught up to God and to his throne, … ▤

The woman most likely is either the church, Israel or believing Jews. The “dragon” is Satan and the “male child” whom he sought to devour is the Messiah, Jesus Christ. For comment on v. 4, see the comment on Rev 12:3-4a – under Satan is very powerful.

- Jesus Christ came to destroy Satan’s work:

1Jn 3:8b  The reason the Son of God appeared was to destroy the works of the devil. ▤

Satan is deceitful . . .

See also:

- 2Cor 11:14 ⇓

John 8:44  You are of your father the devil, and your will is to do your father’s desires. He was a murderer from the beginning, and has nothing to do with the truth, because there is no truth in him. When he lies, he speaks out of his own character, for he is a liar and the father of lies. ▤

Gen 3:1-6, 13  Now the serpent was more crafty than any other beast of the field that the LORD God had made. He said to the woman, “Did God actually say, ‘Youd shall not eat of any tree in the garden’?” 2And the woman said to the serpent, “We may eat of the fruit of the trees in the garden, 3but God said, ‘You shall not eat of the fruit of the tree that is in the midst of the garden, neither shall you touch it, lest you die.’” 4But the serpent said to the woman, “You will not surely die. 5For God knows that when you eat of it your eyes will be opened, and you will be like God, knowing good and evil.” 6So when the woman saw that the tree was good for food, and that it was a delight to the eyes, and that the tree was to be desired to make one wise,e she took of its fruit and ate, and she also gave some to her husband who was with her, and he ate. ▤  … 13Then the LORD God said to the woman, “What is this that you have done?” The woman said, “The serpent deceived me, and I ate.” ▤

d In Hebrew you is plural in verses 1-5

e Or to give insight

Here Satan is manifested in the serpent (cf. 2Cor 1:3 ↓). There is truth in v. 5 – as often the case with clever lies – but it is stated in such a way as to imply God’s motives were not honorable and not in Eve’s best interests.

2Cor 11:3  But I am afraid that as the serpent deceived Eve by his cunning, your thoughts will be led astray from a sincere and pure devotion to Christ. ▤

2Thes 2:9-10  The coming of the lawless one is by the activity of Satan with all power and false signs and wonders, 10and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. ▤

The “man of lawlessness” is quite likely the antichrist, Satan’s great agent of the end time.

Rev 12:9  And the great dragon was thrown down, that ancient serpent, who is called the devil and Satan, the deceiver of the whole world—he was thrown down to the earth, and his angels were thrown down with him. ▤

Satan deceives everyone in the world who is not of God.

Rev 20:3, 7-10  … and [an angel] threw him [Satan] into the pit, and shut it and sealed it over him, so that he might not deceive the nations any longer, until the thousand years were ended. After that he must be released for a little while. ▤  … 7And when the thousand years are ended, Satan will be released from his prison 8and will come out to deceive the nations that are at the four corners of the earth, Gog and Magog, to gather them for battle; their number is like the sand of the sea. 9And they marched up over the broad plain of the earth and surrounded the camp of the saints and the beloved city, but fire came down from heavenf and consumed them, 10and the devil who had deceived them was thrown into the lake of fire and sulfur where the beast and the false prophet were, and they will be tormented day and night forever and ever. ▤

f Some manuscripts from God, out of heaven, or out of heaven from God

. . . Those who follow Satan likewise are deceitful

See also:

- 2Thes 2:9-10 ⇑

- Demons are deceitful, propagating what is false

- False teachers are deceitful

Acts 13:10  … and said, “You son of the devil, you enemy of all righteousness, full of all deceit and villainy, will you not stop making crooked the straight paths of the Lord? ▤

The last clause appears to refer to twisting the Lord’s truth/s (cf. GNT, NCV). Doing such things, particularly knowingly, is quintessential deceit.

2Cor 11:13-15  For such men are false apostles, deceitful workmen, disguising themselves as apostles of Christ. 14And no wonder, for even Satan disguises himself as an angel of light. 15So it is no surprise if his servants, also, disguise themselves as servants of righteousness. Their end will correspond to their deeds. ▤

Rev 3:9  Behold, I will make those of the synagogue of Satan who say that they are Jews and are not, but lie—behold, I will make them come and bow down before your feet and they will learn that I have loved you. ▤

Synagogues are places of Jewish worship. John coins the term “the synagogue of Satan” to depict supposedly pious Jews, who in fact belonged to Satan (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) – and as such were liars.

Rev 19:20  And the beast was captured, and with it the false prophet who in its presenceg had done the signs by which he deceived those who had received the mark of the beast and those who worshiped its image. These two were thrown alive into the lake of fire that burns with sulfur. ▤

g Or on its behalf

The false prophet of the end times will perform miraculous signs to delude the followers of the beast, who is generally understood to be Satan’s antichrist (cf. 2Thes 2:9-10 ⇑).

Note: Possible references to Satan’s original state and his fall

See also:

- Note: Satan hurled down from heaven to the earth

Some commentators consider the following passages to refer or allude to Satan’s original state and fall, while others think that this is not necessarily so, even unlikely.

Ezek 28:12-17  Son of man, raise a lamentation over the king of Tyre, and say to him, Thus says the Lord GOD: “You were the signet of perfection,h full of wisdom and perfect in beauty. 13You were in Eden, the garden of God; every precious stone was your covering, sardius, topaz, and diamond, beryl, onyx, and jasper, sapphire,i emerald, and carbuncle; and crafted in gold were your settings and your engravings.j On the day that you were created they were prepared. 14You were an anointed guardian cherub. I placed you;k you were on the holy mountain of God; in the midst of the stones of fire you walked. 15You were blameless in your ways from the day you were created, till unrighteousness was found in you. 16In the abundance of your trade you were filled with violence in your midst, and you sinned; so I cast you as a profane thing from the mountain of God, and I destroyed you,l O guardian cherub, from the midst of the stones of fire. 17Your heart was proud because of your beauty; you corrupted your wisdom for the sake of your splendor. I cast you to the ground; I exposed you before kings, to feast their eyes on you. ▤

h The meaning of the Hebrew phrase is uncertain

i Or lapis lazuli

j The meaning of the Hebrew phrase is uncertain

k The meaning of the Hebrew phrase is uncertain

l Or banished you

This is either simply “a lamentation over the king of Tyre” (v. 12) containing highly figurative language, or additionally also descriptive of Satan. If it does allude to Satan, it says much of his origin and fall. It portrays him as originally a perfect being, “full of wisdom and perfect in beauty” (v. 12b) and “blameless” (v. 15a) – and even created by God (v. 13b). Additionally Satan is shown to have been highly exalted by God and to have dwelt in close proximity to God (vv. 13-14). But largely through his pride he became wicked and was expelled from God’s presence (vv. 15b-17; cf. Isa 14:12-15 ↓). Note that if v. 16a is meant to be applicable to Satan, it may be portraying widespread activity or dealings of Satan.

Isa 14:12-15  How you are fallen from heaven, O Day Star, son of Dawn! How you are cut down to the ground, you who laid the nations low! 13You said in your heart, ‘I will ascend to heaven; above the stars of God I will set my throne on high; I will sit on the mount of assembly in the far reaches of the north;m 14I will ascend above the heights of the clouds; I will make myself like the Most High.’ 15But you are brought down to Sheol, to the far reaches of the pit. ▤

m Or in the remote parts of Zaphon

The king of Babylon is spoken of here (cf. v. 4), with some commentators understanding the passage to also allude to Satan and his fall.

Pray for persecuted Christians

Section B

Satan’s Power

Section Jumps

- Satan is very powerful

- Satan has great power and authority in the world

- Satan works in and through unbelievers

- Satan is not as powerful as God . . .

- . . . and Satan is not as powerful as Jesus Christ

- Note: Satan stands condemned

Satan is very powerful

Matt 12:24  But when the Pharisees heard it, they said, “It is only by Beelzebul, the prince of demons, that this man casts out demons.” ▤

“Beelzebub” refers to Satan. The description of him as “the prince of demons” speaks of him as the head of all demons, illustrating his extraordinary power and authority (cf. Rev 12:3-4a ↓).

Eph 6:16  In all circumstances take up the shield of faith, with which you can extinguish all the flaming darts of the evil one; … ▤

Here “the flaming darts” figuratively portray Satan’s potent spiritual weaponry and/or attacks, which have the potential to cause great harm.

Heb 2:14  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, … ▤

This most likely refers to Satan’s power to induce people to sin and so to render them subject to the penalty of death. As such he effectively wields the power of death, an aspect of his very formidable power and influence.

1Pet 5:8  Be sober-minded; be watchful. Your adversary the devil prowls around like a roaring lion, seeking someone to devour. ▤

Rev 12:3-4a  And another sign appeared in heaven: behold, a great red dragon, with seven heads and ten horns, and on his heads seven diadems. 4His tail swept down a third of the stars of heaven and cast them to the earth. ▤

The dragon is Satan (cf. Rev 13:2 ⇓). There are different ideas as to what v. 4a portrays. Some think that it is speaking of Satan winning over the fallen angels (cf. Gen 6:1-4). As such, along with illustrating Satan’s own great power, the verse would point to these powerful beings as extensions of Satan’s power and influence.

Satan has great power and authority in the world

See also:

- Eph 2:2 ⇓

Note that most of the references in the previous subsection to some extent also point to Satan’s great power in the world.

Luke 4:5-6  And the devil took him up and showed him all the kingdoms of the world in a moment of time, 6and said to him, “To you I will give all this authority and their glory, for it has been delivered to me, and I give it to whom I will. ▤

1Jn 5:19  We know that we are from God, and the whole world lies in the power of the evil one. ▤

Here and in Revelation 12:9 below, “the whole world” refers to “the rest of the world” (CEV) apart from the children of God. The term is applicable to world systems as well to the world’s people.

Rev 12:9  And the great dragon was thrown down, that ancient serpent, who is called the devil and Satan, the deceiver of the whole world—he was thrown down to the earth, and his angels were thrown down with him. ▤

John 12:31  Now is the judgment of this world; now will the ruler of this world be cast out. ▤

Jesus also uses the title “the ruler of this world” for Satan in 14:30 and 16:11. Other titles of Satan indicative of his power in the world are: “The god of this age” (2Cor 4:4 ⇓) and “the prince of the power of the air” (Eph 2:2 ⇓).

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

1Jn 4:4  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤

Particularly in this context, “he who is in the world” is indicative of Satan’s great authority in the world.

Rev 2:13  ‘I know where you dwell, where Satan’s throne is. Yet you hold fast my name, and you did not deny my faithn even in the days of Antipas my faithful witness, who was killed among you, where Satan dwells. ▤

n Or your faith in me

The clauses “where Satan’s throne is” and “where Satan dwells” most likely refer to the city of Pergamum as a center of pagan worship. This is illustrative of Satan’s power in the world.

Rev 13:2  And the beast that I saw was like a leopard; its feet were like a bear’s, and its mouth was like a lion’s mouth. And to it the dragon gave his power and his throne and great authority. ▤

This speaks of Satan’s dominating power over the world, which he will extend to the beast of the end times.

Matt 12:26  And if Satan casts out Satan, he is divided against himself. How then will his kingdom stand? ▤

Here Jesus Christ refers to Satan’s worldly kingdom, indicative of the control Satan has in the world, over all people and spiritual beings that do not belong to God.

Satan works in and through unbelievers

Acts 26:17-18  … delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

This implies that all non-believers are to some extent at least under the power of Satan. Being under his power involves such things as being influenced by his temptations and open to his control.

2Cor 4:4  In their case the god of this world has blinded the minds of the unbelievers, to keep them from seeing the light of the gospel of the glory of Christ, who is the image of God. ▤

Eph 2:2  … in which you once walked, following the course of this world, following the prince of the power of the air, the spirit that is now at work in the sons of disobedience— ▤

Note that the reference to Satan as “the prince of the power of the air” probably alludes to him as the ruler and leader of “the spiritual forces of evil” (NIrV®; cf. NCV).

2Cor 11:13-15  For such men are false apostles, deceitful workmen, disguising themselves as apostles of Christ. 14And no wonder, for even Satan disguises himself as an angel of light. 15So it is no surprise if his servants, also, disguise themselves as servants of righteousness. Their end will correspond to their deeds. ▤

The description of false teachers as Satan’s “servants” (v. 15) indicates that they effectively carry out purposes of Satan.

2Tim 2:25-26  … correcting his opponents with gentleness. God may perhaps grant them repentance leading to a knowledge of the truth, 26and they may come to their senses and escape from the snare of the devil, after being captured by him to do his will. ▤

John 8:44  You are of your father the devil, and your will is to do your father’s desires. He was a murderer from the beginning, and has nothing to do with the truth, because there is no truth in him. When he lies, he speaks out of his own character, for he is a liar and the father of lies. ▤

The phrase “do your father’s desires” may mean “carry out what your father desires you to do” or, more likely, “do the things your father desires to do”. These interpretations reflect that Satan is the father of wicked people in that they: are subject to his will; exhibit his characteristics; and follow his example (cf. v. 41), such as being prepared to murder and oppose the truth (cf. v. 40).

John 13:2, 27, 30  During supper, when the devil had already put it into the heart of Judas Iscariot, Simon’s son, to betray him, ▤  … 27Then after he had taken the morsel, Satan entered into him. Jesus said to him, “What you are going to do, do quickly.” ▤  … 30So, after receiving the morsel of bread, he immediately went out. And it was night. ▤

Verses 27a and 30a indicate that as soon as Judas had taken the bread offered to him, Satan entered into him (v. 27a) and he immediately went out (v. 30a) to betray Jesus. This implies that Satan used Judas.

Rev 20:7-9  And when the thousand years are ended, Satan will be released from his prison 8and will come out to deceive the nations that are at the four corners of the earth, Gog and Magog, to gather them for battle; their number is like the sand of the sea. 9And they marched up over the broad plain of the earth and surrounded the camp of the saints and the beloved city, but fire came down from heaveno and consumed them, … ▤

o Some manuscripts from God, out of heaven, or out of heaven from God

This appears to speak of Satan gathering numerous forces to fight against God’s people in the end time.

- Those who are of the devil:

1Jn 3:8a, 10  Whoever makes a practice of sinning is of the devil, for the devil has been sinning from the beginning. ▤  … 10By this it is evident who are the children of God, and who are the children of the devil: whoever does not practice righteousness is not of God, nor is the one who does not love his brother. ▤

Satan is not as powerful as God . . .

See also:

- Note: Satan stands condemned

- Satan can only tempt and afflict as God permits

- God has power over the forces of evil + ref.

- God protects his people from all evil, including Satan

Job 2:1  Again there was a day when the sons of God came to present themselves before the LORD, and Satan also came among them to present himself before the LORD. ▤

In saying that Satan came to “present himself before the LORD”, this verse is indicative of God’s superiority and even of Satan’s acknowledgment of this.

Rom 16:20a  The God of peace will soon crush Satan under your feet. ▤

In view of the preceding verses (vv. 17-19), Paul may be referring to God soon crushing the work of Satan carried out by false teachers. Alternatively Paul may have in view God’s final comprehensive crushing of Satan himself.

Luke 4:5-6  And the devil took him up and showed him all the kingdoms of the world in a moment of time, 6and said to him, “To you I will give all this authority and their glory, for it has been delivered to me, and I give it to whom I will. ▤

The authority that Satan does have in this world is only his because God has given it to him – for a limited time (cf. Rev 12:12 ↓).

Rev 12:12  Therefore, rejoice, O heavens and you who dwell in them! But woe to you, O earth and sea, for the devil has come down to you in great wrath, because he knows that his time is short! ▤

Satan knows that God in his supreme power has limited the time in which Satan has left before God implements his doom.

Rev 20:1-3  Then I saw an angel coming down from heaven, holding in his hand the key to the bottomless pitp and a great chain. 2And he seized the dragon, that ancient serpent, who is the devil and Satan, and bound him for a thousand years, 3and threw him into the pit, and shut it and sealed it over him, so that he might not deceive the nations any longer, until the thousand years were ended. After that he must be released for a little while. ▤

p Greek the abyss; also verse 3

Here even one of God’s angels exerts power over Satan, binding and imprisoning him – in accordance with God’s will. Revelation 12:7-8 also speaks of angels overpowering Satan. Such power being exercised by God’s forces is indicative of God’s power being superior to Satan’s.

. . . and Satan is not as powerful as Jesus Christ

See also:

- Satan can only tempt and afflict as God permits

- Jesus delivered people from demons and Satan – demonstrating power over evil

- Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil

- God protects his people from all evil, including Satan

Gen 3:15  I will put enmity between you and the woman, and between your offspringq and her offspring; he shall bruise your head, and you shall bruise his heel. ▤

q Hebrew seed; so throughout Genesis

Generally this is seen as more than just a description of the enmity that would exist between humans and snakes. The offspring of the woman is thought to represent human beings and God’s people in particular, with the offspring of the serpent symbolizing those controlled by Satan, including demons. The second part of the verse is often understood to be chiefly fulfilled in Jesus Christ’s victory over Satan through his death and resurrection (cf. Heb 2:14 ↓).

Matt 4:10-11  Then Jesus said to him, “Be gone, Satan! For it is written, “‘You shall worship the Lord your God and him only shall you serve.’” 11Then the devil left him, and behold, angels came and were ministering to him. ▤

This reflects Jesus’ authority over Satan.

Luke 11:14, 21-22  Now he was casting out a demon that was mute. When the demon had gone out, the mute man spoke, and the people marveled. ▤  … 21When a strong man, fully armed, guards his own palace, his goods are safe; 22but when one stronger than he attacks him and overcomes him, he takes away his armor in which he trusted and divides his spoil. ▤

In v. 22 Jesus is referring to his overpowering of Satan in Satan’s worldly domain, stripping him of his defenses and taking what was his – a truth demonstrated by Jesus driving out demons (v. 14) and thus releasing people from Satan’s grip.

Heb 2:14  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, … ▤

The term “destroy” appears to have the sense “break the power of” (NLT), although it may also allude to Jesus Christ’s death being significant in Satan’s ultimate destruction.

1Jn 3:8b  The reason the Son of God appeared was to destroy the works of the devil. ▤

1Jn 5:18  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. ▤

- The Holy Spirit is greater than Satan:

1Jn 4:4  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤

The “he who is in you” is most likely referring to the Holy Spirit, but it could be referring to God or to Jesus Christ.

Note: Satan stands condemned

John 16:11  … concerning judgment, because the ruler of this world is judged. ▤

Satan is or has been “judged” in that he has been condemned.

Rom 16:20a  The God of peace will soon crush Satan under your feet. ▤

Matt 25:41  Then he will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. ▤

Rev 20:10  … and the devil who had deceived them was thrown into the lake of fire and sulfur where the beast and the false prophet were, and they will be tormented day and night forever and ever. ▤

1Tim 3:6  He must not be a recent convert, or he may become puffed up with conceit and fall into the condemnation of the devil. ▤

The clause “fall into the condemnation of the devil” most likely means to face the same condemnation as the devil does. However, note that it has also been interpreted as referring to falling from a high position just as the devil did, and even to judgment dealt out by the devil.

Isa 65:25  The wolf and the lamb shall graze together; the lion shall eat straw like the ox, and dust shall be the serpent’s food. They shall not hurt or destroy in all my holy mountain,” says the LORD. ▤

The serpent quite possibly alludes to Satan. As such, “dust shall be the serpent’s food” would allude to Satan’s punishment.

Pray for persecuted Christians

Section C

Satan’s Work against God’s People

Section Jumps

- Satan schemes and fights against God’s people

- Satan tempts God’s people . . .

- . . . and Satan can lead God’s people astray

- Satan can afflict God’s people

- Satan can only tempt and afflict as God permits

- Satan accuses God’s people before God

- Note: Satan hurled down from heaven to the earth

See also:

- The Existence of Spiritual Warfare

- Engaging in Spiritual Warfare

Satan schemes and fights against God’s people

2Cor 2:10-11  Anyone whom you forgive, I also forgive. Indeed, what I have forgiven, if I have forgiven anything, has been for your sake in the presence of Christ, 11so that we would not be outwitted by Satan; for we are not ignorant of his designs. ▤

Paul is speaking of forgiving a church member who has “caused pain” (v. 5) – and presumably has since repented. Not forgiving such a person would leave the church members themselves susceptible to Satan’s designs and schemes, allowing him to work through such things as bitterness and animosity.

Eph 6:11, 16  Put on the whole armor of God, that you may be able to stand against the schemes of the devil. ▤  … 16In all circumstances take up the shield of faith, with which you can extinguish all the flaming darts of the evil one; … ▤

The “flaming darts” (v. 16) depict such things as temptations and trials instigated by Satan against God’s people.

1Tim 3:7  Moreover, he must be well thought of by outsiders, so that he may not fall into disgrace, into a snare of the devil. ▤

The “a snare of the devil” appears to be a general reference to Satan deceiving one into sin, rather than referring to any particular “snare”. Paul may be implying here that a church leader without a good reputation may well not be deserving of such, and so would be the type of person quite likely to fall into one of Satan’s traps.

1Pet 5:8  Be sober-minded; be watchful. Your adversary the devil prowls around like a roaring lion, seeking someone to devour. ▤

Rev 12:17  Then the dragon became furious with the woman and went off to make war on the rest of her offspring, on those who keep the commandments of God and hold to the testimony of Jesus. And he stoodr on the sand of the sea. ▤

r Some manuscripts And I stood, connecting the sentence with 13:1

As noted earlier, the dragon depicts Satan and the woman is usually thought to be symbolically representative of the church – or possibly Israel or believing Jews in particular. So, “the rest of her offspring” appears to refer to Christians.

Gen 3:15  I will put enmity between you and the woman, and between your offsprings and her offspring; he shall bruise your head, and you shall bruise his heel. ▤

s Hebrew seed; so throughout Genesis

See the comment on Gen 3:15 earlier in . . . and Satan is not as powerful as Jesus Christ.

- Satan hinders God’s people:

1Thes 2:18  … because we wanted to come to you—I, Paul, again and again—but Satan hindered us. ▤

Satan tempts God’s people . . .

Gen 3:1-6  Now the serpent was more crafty than any other beast of the field that the LORD God had made. He said to the woman, “Did God actually say, ‘Yout shall not eat of any tree in the garden’?” 2And the woman said to the serpent, “We may eat of the fruit of the trees in the garden, 3but God said, ‘You shall not eat of the fruit of the tree that is in the midst of the garden, neither shall you touch it, lest you die.’” 4But the serpent said to the woman, “You will not surely die. 5For God knows that when you eat of it your eyes will be opened, and you will be like God, knowing good and evil.” 6So when the woman saw that the tree was good for food, and that it was a delight to the eyes, and that the tree was to be desired to make one wise,u she took of its fruit and ate, and she also gave some to her husband who was with her, and he ate. ▤

t In Hebrew you is plural in verses 1-5

u Or to give insight

Matt 6:13  And lead us not into temptation, but deliver us from evil.v ▤

v Or the evil one; some manuscripts add For yours is the kingdom and the power and the glory, forever. Amen

Particularly as James 1:13 says that God does not tempt anyone, “lead us not into temptation” probably has the sense “don’t let us yield to temptation” (NLT; cf. NIrV), notably that of “the evil one” (text note). Alternatively, “temptation” could refer more generally to “hard testing” (GNT; cf. NRSV).

Luke 4:1-13  And Jesus, full of the Holy Spirit, returned from the Jordan and was led by the Spirit in the wilderness 2for forty days, being tempted by the devil. And he ate nothing during those days. And when they were ended, he was hungry. 3The devil said to him, “If you are the Son of God, command this stone to become bread.” 4And Jesus answered him, “It is written, ‘Man shall not live by bread alone.’” 5And the devil took him up and showed him all the kingdoms of the world in a moment of time, 6and said to him, “To you I will give all this authority and their glory, for it has been delivered to me, and I give it to whom I will. 7If you, then, will worship me, it will all be yours.” 8And Jesus answered him, “It is written, “‘You shall worship the Lord your God, and him only shall you serve.’” 9And he took him to Jerusalem and set him on the pinnacle of the temple and said to him, “If you are the Son of God, throw yourself down from here, 10for it is written, “‘He will command his angels concerning you, to guard you,’ 11and “‘On their hands they will bear you up, lest you strike your foot against a stone.’” 12And Jesus answered him, “It is said, ‘You shall not put the Lord your God to the test.’” 13And when the devil had ended every temptation, he departed from him until an opportune time. ▤

Satan’s temptation of Jesus is illustrative of Satan’s work in tempting God’s people. The temptation in vv. 2-3 appears to be for Jesus to invoke his divine power as the Son of God for his own purposes, in a way that would have been inconsistent with God’s purposes for his sacrificial mission, to be lived in dependence on God. Jesus counters Satan by pointing to the priority that God’s word should have in living one’s daily life (v. 4).

1Cor 7:5  Do not deprive one another, except perhaps by agreement for a limited time, that you may devote yourselves to prayer; but then come together again, so that Satan may not tempt you because of your lack of self-control. ▤

1Thes 3:5  For this reason, when I could bear it no longer, I sent to learn about your faith, for fear that somehow the tempter had tempted you and our labor would be in vain. ▤

Paul had been concerned that Satan may have been successful in tempting the Thessalonians.

. . . and Satan can lead God’s people astray

See also:

- Gen 3:6 ⇑; 1Thes 3:5 ⇑

The following verses show that Satan can lead one astray by leading one to: do something wrong (1Chr 21:1; Acts 5:3); compromise one’s faith (2Cor 1:3); or turn away from God to follow Satan (1Tim 5:15). Note that the some of the people concerned may actually never have been genuinely God’s people.

1Chr 21:1  Then Satan stood against Israel and incited David to number Israel. ▤

This taking of a census was wrong in that it appears that David did it to see how powerful he was, a sign of reliance on his own power rather than God’s. Joab’s reaction (cf. vv. 3, 6) showed that he certainly recognized it as sinful.

Acts 5:3  But Peter said, “Ananias, why has Satan filled your heart to lie to the Holy Spirit and to keep back for yourself part of the proceeds of the land? ▤

Keeping some of the money he had received for the sale of his land was not in itself wrong. But Ananias had deceitfully indicated that he had given all of the money to the church (cf. v. 2).

2Cor 11:3  But I am afraid that as the serpent deceived Eve by his cunning, your thoughts will be led astray from a sincere and pure devotion to Christ. ▤

Paul was concerned that just as Eve was deceived by Satan, the Corinthians may also be led astray by false teachers who were ultimately inspired by Satan.

1Tim 5:15  For some have already strayed after Satan. ▤

Presumably such action is primarily instigated by Satan, leading people astray. Note that while those concerned were amongst God’s people, it is debatable as to whether such people ever really have belonged to God.

Satan can afflict God’s people

Job 2:7  So Satan went out from the presence of the LORD and struck Job with loathsome sores from the sole of his foot to the crown of his head. ▤

Luke 13:16  And ought not this woman, a daughter of Abraham whom Satan bound for eighteen years, be loosed from this bond on the Sabbath day? ▤

The woman had been crippled by an evil spirit (cf. v. 11) and here Jesus identifies Satan as the ultimate source of her affliction.

1Pet 5:9  Resist him, firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. ▤

The call to resist Satan implies that he is behind the “suffering”, primarily afflictions associated with persecution, not necessarily physical afflictions.

Rev 2:10  Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

Satan can only tempt and afflict as God permits

God and Jesus Christ may permit Satan to tempt or afflict their people, but only in accordance with their purposes, as 2 Corinthians 12:7-9 below illustrates (cf. God Disciplines His People (I): Reasons).

1Cor 10:13  No temptation has overtaken you that is not common to man. God is faithful, and he will not let you be tempted beyond your ability, but with the temptation he will also provide the way of escape, that you may be able to endure it. ▤

God has the power to limit temptation, including that which originates directly from Satan – illustrating God’s power to curtail Satan at will.

Job 1:12  And the LORD said to Satan, “Behold, all that he has is in your hand. Only against him do not stretch out your hand.” So Satan went out from the presence of the LORD. ▤

Note that the passages immediately preceding this and 2:6 below, are in the following subsection.

Job 2:6  And the LORD said to Satan, “Behold, he is in your hand; only spare his life.” ▤

Luke 22:31  Simon, Simon, behold, Satan demanded to have you,w that he might sift you like wheat, … ▤

w The Greek word for you (twice in this verse) is plural; in verse 32, all four instances are singular

Jesus appears to mean that Satan “demanded permission” (NASB) to strongly test Simon Peter. As such, the fact that Satan needed permission to do so, illustrates that he can only act against God’s people as he is permitted.

2Cor 12:7-9  So to keep me from becoming conceited because of the surpassing greatness of the revelations,x a thorn was given me in the flesh, a messenger of Satan to harass me, to keep me from becoming conceited. 8Three times I pleaded with the Lord about this, that it should leave me. 9But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. ▤

x Or hears from me, even because of the surpassing greatness of the revelations. So to keep me from becoming conceited

Paul’s affliction apparently came from Satan. But Paul implies that Jesus Christ permitted it, using it to both keep Paul from becoming conceited (v. 7) and make him receptive to Christ’s power working in him.

- Jesus Christ protects his people from Satan’s harm:

1Jn 5:18  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. ▤

Particularly in light of the above verses, the last clause appears to be speaking primarily of spiritual harm.

Satan accuses God’s people before God

See also:

- Rev 12:10 ⇓

The Greek word from which “Devil” comes means an accuser, a slanderer. In being used of Satan it points to him carrying out such activity, notably accusing and slandering believers before God. To what extent Satan is still able to accuse believers before God, if at all, depends partly on the meaning of Revelation 12:7-12 in the following subsection.

Zec 3:1-2  Then he showed me Joshua the high priest standing before the angel of the LORD, and Satany standing at his right hand to accuse him. 2And the LORD said to Satan, “The LORD rebuke you, O Satan! The LORD who has chosen Jerusalem rebuke you! Is not this a brandz plucked from the fire?” ▤

y Satan means the accuser

z That is, a burning stick

In this vision Satan makes accusations against Joshua – the high priest at the time of the return of the exiles, here representative of the people. Satan accuses God’s people apparently in the hope that God will condemn them – an objective he obviously fails to achieve here (v. 2).

Job 1:6, 8-11  Now there was a day when the sons of God came to present themselves before the LORD, and Satana also came among them. ▤  … 8And the LORD said to Satan, “Have you considered my servant Job, that there is none like him on the earth, a blameless and upright man, who fears God and turns away from evil?” 9Then Satan answered the LORD and said, “Does Job fear God for no reason? 10Have you not put a hedge around him and his house and all that he has, on every side? You have blessed the work of his hands, and his possessions have increased in the land. 11But stretch out your hand and touch all that he has, and he will curse you to your face.” ▤

a Hebrew the Adversary; so throughout chapters 1-2

Job 2:1, 3-5  Again there was a day when the sons of God came to present themselves before the LORD, and Satan also came among them to present himself before the LORD. ▤  … 3And the LORD said to Satan, “Have you considered my servant Job, that there is none like him on the earth, a blameless and upright man, who fears God and turns away from evil? He still holds fast his integrity, although you incited me against him to destroy him without reason.” 4Then Satan answered the LORD and said, “Skin for skin! All that a man has he will give for his life. 5But stretch out your hand and touch his bone and his flesh, and he will curse you to your face.” ▤

Note: Satan hurled down from heaven to the earth

See also:

- Note: Possible references to Satan’s original state and his fall

Rev 12:7-12  Now war arose in heaven, Michael and his angels fighting against the dragon. And the dragon and his angels fought back, 8but he was defeated, and there was no longer any place for them in heaven. 9And the great dragon was thrown down, that ancient serpent, who is called the devil and Satan, the deceiver of the whole world—he was thrown down to the earth, and his angels were thrown down with him. 10And I heard a loud voice in heaven, saying, “Now the salvation and the power and the kingdom of our God and the authority of his Christ have come, for the accuser of our brothersb has been thrown down, who accuses them day and night before our God. 11And they have conquered him by the blood of the Lamb and by the word of their testimony, for they loved not their lives even unto death. 12Therefore, rejoice, O heavens and you who dwell in them! But woe to you, O earth and sea, for the devil has come down to you in great wrath, because he knows that his time is short!” ▤

b Or brothers and sisters

Commentators differ in their understanding as to whether vv. 7-12: refer to a final expulsion of Satan from heaven in the last days, leading to the rise of the two beasts in the subsequent chapter; or are symbolic of Jesus’ victory on the cross and the victory that his followers have as a result. Further to the latter possibility, some consider that this passage may actually connect the timing of Satan’s expulsion from heaven with Jesus’ victory on the cross (cf. John 12:31 ↓). Much would depend on whether or not v. 10a is referring to the present forms of the things it mentions, which were established through Jesus Christ’s death and resurrection. If it is connected with Jesus’ victory on the cross, then this may imply that that Satan is now not able to accuse Christians before God – or at least not “in” heaven.

Luke 10:17-18  The seventy-two returned with joy, saying, “Lord, even the demons are subject to us in your name!” 18And he said to them, “I saw Satan fall like lightning from heaven. ▤

As with John 12:31 below, v. 18 is not necessarily speaking of the event described above in Revelation 12:7-12. Jesus may have instead been speaking metaphorically, implying that the disciples’ success in exercising authority over demons (v. 17) was a sign that Satan’s power had been broken.

John 12:31  Now is the judgment of this world; now will the ruler of this world be cast out. ▤

Jesus is referring to his imminent death – possibly along with his subsequent resurrection – by which Satan would “be cast out”. By this phrase Jesus may well be simply speaking of the breaking of Satan’s power and hold on humankind through sin and the power of death. However, in conjunction with this truth, Jesus may be more precisely speaking of Satan being “cast out (expelled)” (AMP; cf. NASB, NLT, NKJV) from heaven and “thrown down” (NCV™) to earth.

Pray for persecuted Christians

Section D

Demons

Section Jumps

- Demons are evil and powerful spiritual beings

- Demons are aligned with Satan

- Demons are deceitful, propagating what is false

- Demons can possess people . . .

- . . . Demons can cause people they possess much harm

- Demons both fear and have to submit to God and Jesus Christ

- Demons face eternal punishment

Evil spiritual forces are referred to by a number of names, including “demons”, “evil spirits”, “spirits” (cf. comment on Rev 16:14 ⇓) and even “angels”, with a number of verses correlating demons with fallen angels (cf. Demons face eternal punishment). In order to be concise, only “Demons” has been used in this and the following subheadings.

Demons are evil and powerful spiritual beings

Luke 7:21  In that hour he healed many people of diseases and plagues and evil spirits, and on many who were blind he bestowed sight. ▤

Eph 6:12  For we do not wrestle against flesh and blood, but against the rulers, against the authorities, against the cosmic powers over this present darkness, against the spiritual forces of evil in the heavenly places. ▤

The terms “rulers”, “authorities” and “powers” are indicative of the great – but limited – power of demons.

1Sam 19:9-10  Then a harmful spirit from the LORD came upon Saul, as he sat in his house with his spear in his hand. And David was playing the lyre. 10And Saul sought to pin David to the wall with the spear, but he eluded Saul, so that he struck the spear into the wall. And David fled and escaped that night. ▤

The presence of the harmful spirit – “an evil spirit” (AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NRSV) – in Saul led to Saul’s evil action, attempting to take David’s life. Note that the fact that this evil spirit was “from the LORD” (v. 9a) illustrates that God can use evil for his own purposes (cf. God Has Control over Evil).

Matt 8:28, 30-32  And when he came to the other side, to the country of the Gadarenes,c two demon-possessedd men met him, coming out of the tombs, so fierce that no one could pass that way. ▤  … 30Now a herd of many pigs was feeding at some distance from them. 31And the demons begged him, saying, “If you cast us out, send us away into the herd of pigs.” 32And he said to them, “Go.” So they came out and went into the pigs, and behold, the whole herd rushed down the steep bank into the sea and drowned in the waters. ▤

c Some manuscripts Gergesenes; some Gerasenes

d Greek daimonizomai; also verse 33; elsewhere rendered oppressed by demons

The hostility and power of the men was due to demons possessing them. As such, the men’s hostility and power was indicative of the evil and power of demons – as was the effect of the demons on the herd of pigs. Similar comments can be made in regard to some of the following verses.

Mark 5:2-4  And when Jesuse had stepped out of the boat, immediately there met him out of the tombs a man with an unclean spirit. 3He lived among the tombs. And no one could bind him anymore, not even with a chain, 4for he had often been bound with shackles and chains, but he wrenched the chains apart, and he broke the shackles in pieces. No one had the strength to subdue him. ▤

e Greek he; also verse 9

Note that “an unclean spirit” denotes an evil spirit.

Acts 19:15-16  But the evil spirit answered them, “Jesus I know, and Paul I recognize, but who are you?” 16And the man in whom was the evil spirit leaped on them, mastered allf of them and overpowered them, so that they fled out of that house naked and wounded. ▤

f Or both

Rev 16:14  For they are demonic spirits, performing signs, who go abroad to the kings of the whole world, to assemble them for battle on the great day of God the Almighty. ▤

As well as showing great power in violent actions, demons are also powerful in that they can perform miraculous signs.

- An example of powerful spiritual warfare between demons and God’s angels:

Dan 10:13, 20b-21  [An angel:] The prince of the kingdom of Persia withstood me twenty-one days, but Michael, one of the chief princes, came to help me, for I was left there with the kings of Persia, ▤  … 20… But now I will return to fight against the prince of Persia; and when I go out, behold, the prince of Greece will come. 21But I will tell you what is inscribed in the book of truth: there is none who contends by my side against these except Michael, your prince. ▤

The titles “the prince of the kingdom of Persia” (v. 13, cf. v. 20) and “the prince of Greece” (v. 20) appear to refer to demons that exercise great authority in Persia and Greece. They were combatants against the angel speaking and the archangel Michael (cf. Rev 12:7-9 ⇓).

Demons are aligned with Satan

Matt 25:41  Then he will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. ▤

Luke 11:14-18  Now he was casting out a demon that was mute. When the demon had gone out, the mute man spoke, and the people marveled. 15But some of them said, “He casts out demons by Beelzebul, the prince of demons,” 16while others, to test him, kept seeking from him a sign from heaven. 17But he, knowing their thoughts, said to them, “Every kingdom divided against itself is laid waste, and a divided household falls. 18And if Satan also is divided against himself, how will his kingdom stand? For you say that I cast out demons by Beelzebul. ▤

“Beelzebub” refers to Satan. This passage indicates that demons belong to Satan’s kingdom.

Eph 2:2  … in which you once walked, following the course of this world, following the prince of the power of the air, the spirit that is now at work in the sons of disobedience— ▤

As noted earlier, the reference to Satan as “the prince of the power of the air” probably alludes to him as the ruler and leader of “the spiritual forces of evil” (NIrV®; cf. NCV) – primarily demons or evil angels.

Eph 6:11-12  Put on the whole armor of God, that you may be able to stand against the schemes of the devil. 12For we do not wrestle against flesh and blood, but against the rulers, against the authorities, against the cosmic powers over this present darkness, against the spiritual forces of evil in the heavenly places. ▤

This aligns demonic powers (v. 12) with Satan (v. 11).

Rev 12:7-9  Now war arose in heaven, Michael and his angels fighting against the dragon. And the dragon and his angels fought back, 8but he was defeated, and there was no longer any place for them in heaven. 9And the great dragon was thrown down, that ancient serpent, who is called the devil and Satan, the deceiver of the whole world—he was thrown down to the earth, and his angels were thrown down with him. ▤

Demons are deceitful, propagating what is false

1Tim 4:1-2  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, 2through the insincerity of liars whose consciences are seared, … ▤

The fact that the medium of the teachings of demons is insincere “liars” (v. 2a) emphasizes the deceitfulness and falseness of their teaching (cf. 1Jn 4:1 ↓).

1Jn 4:1, 6  Beloved, do not believe every spirit, but test the spirits to see whether they are from God, for many false prophets have gone out into the world. ▤  … 6We are from God. Whoever knows God listens to us; whoever is not from God does not listen to us. By this we know the Spirit of truth and the spirit of error. ▤

In v. 1, “spirit” and “spirits” refer to the spirits which inspires teachers – the real source of their teaching – either the Holy Spirit or an evil spirit. The false prophets referred to here are examples of false teachers under the influence of an evil spirit “of error” (v. 6) – “the spirit of deception” (NLT). Demons show that they are deceitful in using such people to propagate false teaching.

- Demons can be involved in fortune telling:

Acts 16:16  As we were going to the place of prayer, we were met by a slave girl who had a spirit of divination and brought her owners much gain by fortune-telling. ▤

It would appear that demons have some knowledge of the future. Such things as fortune-telling can be used by demons to bring people under their influence. What demons divulge of the future is by no means necessarily true, as their knowledge is not complete and they are deceptive. Note that if no demon is involved with a particular fortuneteller, then presumably what the fortuneteller predicts is simply made up by themself.

Demons can possess people . . .

See also:

- Demons are evil and powerful spiritual beings

Matt 8:28  And when he came to the other side, to the country of the Gadarenes,g two demon-possessedh men met him, coming out of the tombs, so fierce that no one could pass that way. ▤

g Some manuscripts Gergesenes; some Gerasenes

h Greek daimonizomai; also verse 33; elsewhere rendered oppressed by demons

Matt 9:32  As they were going away, behold, a demon-oppressed man who was mute was brought to him. ▤

The term “demon-oppressed” is indicative of a person being demon-possessed (cf. text note on 8:28a above; AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT).

Mark 7:25  But immediately a woman whose little daughter had an unclean spirit heard of him and came and fell down at his feet. ▤

Acts 19:13  Then some of the itinerant Jewish exorcists undertook to invoke the name of the Lord Jesus over those who had evil spirits, saying, “I adjure you by the Jesus whom Paul proclaims.” ▤

1Sam 18:10  The next day a harmful spirit from God rushed upon Saul, and he raved within his house while David was playing the lyre, as he did day by day. Saul had his spear in his hand. ▤

Matt 12:43-45  “When the unclean spirit has gone out of a person, it passes through waterless places seeking rest, but finds none. 44Then it says, ‘I will return to my house from which I came.’ And when it comes, it finds the house empty, swept, and put in order. 45Then it goes and brings with it seven other spirits more evil than itself, and they enter and dwell there, and the last state of that person is worse than the first. So also will it be with this evil generation.” ▤

This indicates that if people who have been freed of demon possession do not turn to God and so receive his Holy Spirit, they are vulnerable to an even worse case of demon possession (v. 45).

. . . Demons can cause people they possess much harm

Matt 12:22  Then a demon-oppressed man who was blind and mute was brought to him, and he healed him, so that the man spoke and saw. ▤

The man’s blindness and muteness were due to the demon that possessed him (cf. Mark 9:17 ↓).

Matt 15:22  And behold, a Canaanite woman from that region came out and was crying, “Have mercy on me, O Lord, Son of David; my daughter is severely oppressed by a demon.” ▤

The girl was “suffering terribly” (NIV®).

Mark 5:2, 5  And when Jesusi had stepped out of the boat, immediately there met him out of the tombs a man with an unclean spirit. ▤  … 5Night and day among the tombs and on the mountains he was always crying out and cutting himself with stones. ▤

i Greek he; also verse 9

Mark 9:17-22, 25-27  And someone from the crowd answered him, “Teacher, I brought my son to you, for he has a spirit that makes him mute. 18And whenever it seizes him, it throws him down, and he foams and grinds his teeth and becomes rigid. So I asked your disciples to cast it out, and they were not able.” 19And he answered them, “O faithless generation, how long am I to be with you? How long am I to bear with you? Bring him to me.” 20And they brought the boy to him. And when the spirit saw him, immediately it convulsed the boy, and he fell on the ground and rolled about, foaming at the mouth. 21And Jesus asked his father, “How long has this been happening to him?” And he said, “From childhood. 22And it has often cast him into fire and into water, to destroy him. But if you can do anything, have compassion on us and help us.” ▤  … 25And when Jesus saw that a crowd came running together, he rebuked the unclean spirit, saying to it, “You mute and deaf spirit, I command you, come out of him and never enter him again.” 26And after crying out and convulsing him terribly, it came out, and the boy was like a corpse, so that most of them said, “He is dead.” 27But Jesus took him by the hand and lifted him up, and he arose. ▤

Luke 9:39  And behold, a spirit seizes him, and he suddenly cries out. It convulses him so that he foams at the mouth, and shatters him, and will hardly leave him. ▤

Note that this is from the parallel passage in Luke to the extract from Mark 9 above.

Luke 13:11  And there was a woman who had had a disabling spirit for eighteen years. She was bent over and could not fully straighten herself. ▤

- Demons can torment people:

1Sam 16:14  Now the Spirit of the LORD departed from Saul, and a harmful spirit from the LORD tormented him. ▤

Note that it would appear that this evil spirit had been sent by God as a form of judgment.

Demons both fear and have to submit to God and Jesus Christ

See also:

- Matt 12:22 ⇑; Mark 9:25-26 ⇑

- God Has Control over Evil

- Jesus delivered people from demons and Satan – demonstrating power over evil

- Jesus Christ drove out demons . . .

James 2:19  You believe that God is one; you do well. Even the demons believe—and shudder! ▤

The demons shudder in fear of God due to his vastly superior power and threat to them, which will culminate in their eventual eternal punishment (cf. Matt 8:29 ↓; Luke 8:31 ↓; Demons face eternal punishment).

Matt 8:28-29  And when he came to the other side, to the country of the Gadarenes,j two demon-possessedk men met him, coming out of the tombs, so fierce that no one could pass that way. 29And behold, they cried out, “What have you to do with us, O Son of God? Have you come here to torment us before the time?” ▤

j Some manuscripts Gergesenes; some Gerasenes

k Greek daimonizomai; also verse 33; elsewhere rendered oppressed by demons

The questions originate from the demons possessing the two men. The tone of the questions – with them crying out (cf. AMP, GNT, NLT) – and the questions themselves, point to a deep fear of Jesus Christ.

Mark 3:11  And whenever the unclean spirits saw him, they fell down before him and cried out, “You are the Son of God.” ▤

That the evil spirits fell down before Jesus indicates their submissiveness to him – and quite probably their fear of him.

Mark 1:25-27  But Jesus rebuked him, saying, “Be silent, and come out of him!” 26And the unclean spirit, convulsing him and crying out with a loud voice, came out of him. 27And they were all amazed, so that they questioned among themselves, saying, “What is this? A new teaching with authority! He commands even the unclean spirits, and they obey him.” ▤

Luke 8:31-32  And they begged him not to command them to depart into the abyss. 32Now a large herd of pigs was feeding there on the hillside, and they begged him to let them enter these. So he gave them permission. ▤

The Abyss (v. 31) or bottomless pit is understood to be a prison or abode for demons.

- Demons cannot separate believers from God’s love:

Rom 8:38-39  For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

The term “rulers” (v. 38) here denotes demons (cf. NIV, NLT).

Demons face eternal punishment

See also:

- Matt 8:29 ⇑; Luke 8:31 ⇑

Matt 25:41  Then he will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. ▤

As noted earlier, evil angels are commonly identified with demons.

2Pet 2:4  For if God did not spare angels when they sinned, but cast them into helll and committed them to chainsm of gloomy darkness to be kept until the judgment; … ▤

l Greek Tartarus

m Some manuscripts pits

Jude 1:6  And the angels who did not stay within their own position of authority, but left their proper dwelling, he has kept in eternal chains under gloomy darkness until the judgment of the great day— ▤

Note that some commentators think that this and the sin of evil angels spoken of above in 2 Peter 2:4 may refer to Genesis 6:1-4. It speaks of the “sons of God” who went to the “daughters of man” and married them – thus sinfully abandoning their positions of authority and their heavenly home.

Isa 24:21-22  On that day the LORD will punish the host of heaven, in heaven, and the kings of the earth, on the earth. 22They will be gathered together as prisoners in a pit; they will be shut up in a prison, and after many days they will be punished. ▤

The term “the host of heaven” here denotes evil spiritual forces or “fallen angels” (NLT).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Unit B

God and the World: Basics

6. God’s Creation

1. General

2. God’s Creation of People

7. God’s Sovereignty

1. God’s Supreme Authority

2. God’s Control over the World

8. God’s Word

1. General

2. Key Old Testament Covenants

9. The Problem of Sin

1. General

2. The Law’s Provision for Israel’s Sin

10. God’s Judgment

1. Basics

2. The Manifestation of God’s Judgment

Chapter 6

God’s Creation

1. General

1. God Made All Things

2. God Maintains Creation

3. How God Made and Maintains Creation

4. Implications of God Being Creator

2. God’s Creation of People

1. Life and Death

2. The Human Spirit

3. The Uniqueness of People

4. Epilogue: God’s Self-Revelation to People

Part I

General

The formation of the universe is the most astonishing thing that has ever occurred. The Bible claims that God not only created the universe, but that he also created everything in it. Moreover, it claims that God continues to maintain the universe. If we believe that God is capable of doing all this, then we should have little trouble in accepting the other claims that the Bible makes about God.

Section A

God Made All Things

Section Jumps

- God has made all things

- God made the earth . . .

- . . . God made the heavens as well as the earth

- Along with making the earth and the heavens, God made everything in them

- God made light, alongside the darkness

- God made the sky

- God made land and sea – partitioning the land off from the sea

- God made vegetation

- God made the sun, moon and stars

- God made all creatures and people

- Note: All that God makes is good

See also:

- God made and sustains all things through Jesus Christ

- The Holy Spirit played a role in creation – and still does

- On finishing creation, God rested on the seventh day – and made it holy

God has made all things

Isa 44:24a  Thus says the LORD, your Redeemer, who formed you from the womb: “I am the LORD, who made all things … ▤

Jer 10:16  Not like these is he who is the portion of Jacob, for he is the one who formed all things, and Israel is the tribe of his inheritance; the LORD of hosts is his name. ▤

Rom 11:36  For from him and through him and to him are all things. To him be glory forever. Amen. ▤

1Cor 8:6  … yet for us there is one God, the Father, from whom are all things and for whom we exist, and one Lord, Jesus Christ, through whom are all things and through whom we exist. ▤

1Cor 11:12  … for as woman was made from man, so man is now born of woman. And all things are from God. ▤

God “brings everything into existence” (GNT).

Eph 3:9  … and to bring to light for everyone what is the plan of the mystery hidden for ages ina God who created all things, … ▤

a Or by

1Tim 6:13a  I charge you in the presence of God, who gives life to all things … ▤

Heb 2:10  For it was fitting that he, for whom and by whom all things exist, in bringing many sons to glory, should make the founder of their salvation perfect through suffering. ▤

Heb 3:4  (For every house is built by someone, but the builder of all things is God.) ▤

Rev 4:11  “Worthy are you, our Lord and God, to receive glory and honor and power, for you created all things, and by your will they existed and were created.” ▤

Ps 89:12  The north and the south, you have created them; Tabor and Hermon joyously praise your name. ▤

This implies that God created everything – i.e. “everything from north to south” (NIrV®; cf. CEV).

Mark 13:19  For in those days there will be such tribulation as has not been from the beginning of the creation that God created until now, and never will be. ▤

God made or created all creation.

Rom 4:17  … as it is written, “I have made you the father of many nations”—in the presence of the God in whom he believed, who gives life to the dead and calls into existence the things that do not exist. ▤

In conjunction with being the one who has created all things, it is God who will bring into existence the things that do not yet exist, i.e. that are yet to be created. Paul appears to make this point in reflecting on both God’s promise to Abraham that he would make him a father of many nations and the promise’s fulfillment (cf. vv. 16-17).

- God has made countless things:

Ps 104:24-25  O LORD, how manifold are your works! In wisdom have you made them all; the earth is full of your creatures. 25Here is the sea, great and wide, which teems with creatures innumerable, living things both small and great. ▤

God made the earth . . .

1Sam 2:8b  For the pillars of the earth are the LORD’s, and on them he has set the world. ▤

This somewhat figuratively speaks of God creating all of planet earth, with its inner “pillars” (cf. Job 38:4, 6 ↓) upon which the outer parts are set. See also the comment below on Psalms 90:2.

Ps 24:1-2  The earth is the LORD’s and the fullness thereof,b the world and those who dwell therein, 2for he has founded it upon the seas and established it upon the rivers. ▤

b Or and all that fills it

Ps 33:8-9  Let all the earth fear the LORD; let all the inhabitants of the world stand in awe of him! 9For he spoke, and it came to be; he commanded, and it stood firm. ▤

Ps 90:2  Before the mountains were brought forth, or ever you had formed the earth and the world, from everlasting to everlasting you are God. ▤

Note that the reference to both “the earth and the world” refers both to the earth as a whole and to the productive part of it in particular (cf. BKC).

Isa 40:28  Have you not known? Have you not heard? The LORD is the everlasting God, the Creator of the ends of the earth. He does not faint or grow weary; his understanding is unsearchable. ▤

Jer 33:2  Thus says the LORD who made the earth,c the LORD who formed it to establish it—the LORD is his name: … ▤

c Septuagint; Hebrew it

Job 38:4-6  Where were you when I laid the foundation of the earth? Tell me, if you have understanding. 5Who determined its measurements—surely you know! Or who stretched the line upon it? 6On what were its bases sunk, or who laid its cornerstone, … ▤

The rhetorical questions emphasize that it was God who made the earth. The “line” (v. 5) is a measuring line.

Job 26:7  He stretches out the north over the void and hangs the earth on nothing. ▤

. . . God made the heavens as well as the earth

In the following verses, “heavens” and “heaven” appear to refer to the rest of the universe, apart from the earth – as opposed to the abode of God.

Gen 1:1  In the beginning, God created the heavens and the earth. ▤

Gen 2:1-2  Thus the heavens and the earth were finished, and all the host of them. 2And on the seventh day God finished his work that he had done, and he rested on the seventh day from all his work that he had done. ▤

2Chr 2:12  Hiram also said, “Blessed be the LORD God of Israel, who made heaven and earth, who has given King David a wise son, who has discretion and understanding, who will build a temple for the LORD and a royal palace for himself. ▤

Job 9:8  … [God] who alone stretched out the heavens and trampled the waves of the sea; … ▤

Job 26:13  By his wind the heavens were made fair; his hand pierced the fleeing serpent. ▤

Ps 102:25  Of old you laid the foundation of the earth, and the heavens are the work of your hands. ▤

Ps 121:2  My help comes from the LORD, who made heaven and earth. ▤

Ps 148:4-5  Praise him, you highest heavens, and you waters above the heavens! 5Let them praise the name of the LORD! For he commanded and they were created. ▤

In regard to the “waters above the heavens” (v. 4): “It was believed that the earth and the heavens were surrounded by water” (CEV text note). See also the comment on Genesis 1:6-8 in God made the sky. In addition to Genesis 1, such “waters” possibly are also spoken of in Psalms 104:2b-3a – “… stretching out the heavens like a tent. 3He lays the beams of his chambers on the waters …”

Isa 44:24  Thus says the LORD, your Redeemer, who formed you from the womb: “I am the LORD, who made all things, who alone stretched out the heavens, who spread out the earth by myself, … ▤

Isa 48:13  My hand laid the foundation of the earth, and my right hand spread out the heavens; when I call to them, they stand forth together. ▤

Heb 11:3  By faith we understand that the universe was created by the word of God, so that what is seen was not made out of things that are visible. ▤

2Pet 3:5  For they deliberately overlook this fact, that the heavens existed long ago, and the earth was formed out of water and through water by the word of God, … ▤

The phrase “by the word of God” may well refer to how the heavens came into existence (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV), as well as the earth. For further comment on this verse see God made all things with his power.

Along with making the earth and the heavens, God made everything in them

Ex 20:11  For in six days the LORD made heaven and earth, the sea, and all that is in them, and rested on the seventh day. Therefore the LORD blessed the Sabbath day and made it holy. ▤

Some believe that these “days” are literally six 24-hour days, while others take them to indicate six undetermined periods of time. The fact that God did not make the sun until the fourth “day” (cf. Gen 1:14-18) arguably supports the latter.

Neh 9:6  d “You are the LORD, you alone. You have made heaven, the heaven of heavens, with all their host, the earth and all that is on it, the seas and all that is in them; and you preserve all of them; and the host of heaven worships you. ▤

d Septuagint adds And Ezra said

Isa 42:5  Thus says God, the LORD, who created the heavens and stretched them out, who spread out the earth and what comes from it, who gives breath to the people on it and spirit to those who walk in it: … ▤

Isa 66:1-2a  Thus says the LORD: “Heaven is my throne, and the earth is my footstool; what is the house that you would build for me, and what is the place of my rest? 2All these things my hand has made, and so all these things came to be, declares the LORD. ▤

“All these things” (v. 2) probably refers to heaven and earth and all things in them (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV), rather than simply to heaven and earth.

Acts 14:15b  We also are men, of like nature with you, and we bring you good news, that you should turn from these vain things to a living God, who made the heaven and the earth and the sea and all that is in them. ▤

Eph 3:14-15  For this reason I bow my knees before the Father, 15from whom every familye in heaven and on earth is named, … ▤

e Or fatherhood; the Greek word patria is closely related to the word for Father in verse 14

Commentators differ as to whether the phrase “every family” refers to: believers only; all people (and possibly also all angels); or all created beings. If it is the latter, then v. 15 reflects the fact that God created all things in heaven and on earth (cf. NLT). Additionally, the phrase “is named” would most likely speak of God determining the identity and being of each creature (cf. CEV, CEV text note).

Rev 10:6  … and swore by him who lives forever and ever, who created heaven and what is in it, the earth and what is in it, and the sea and what is in it, that there would be no more delay, … ▤

God made light, alongside the darkness

See also:

- God controls the cycle of day and night

Gen 1:2-5  The earth was without form and void, and darkness was over the face of the deep. And the Spirit of God was hovering over the face of the waters. 3And God said, “Let there be light,” and there was light. 4And God saw that the light was good. And God separated the light from the darkness. 5God called the light Day, and the darkness he called Night. And there was evening and there was morning, the first day. ▤

2Cor 4:6  For God, who said, “Let light shine out of darkness,” has shone in our hearts to give the light of the knowledge of the glory of God in the face of Jesus Christ. ▤

The quotation is based on Genesis 1:3 above.

Job 26:10  He has inscribed a circle on the face of the waters at the boundary between light and darkness. ▤

Ps 74:16  Yours is the day, yours also the night; you have established the heavenly lights and the sun. ▤

The context (cf. v. 17) indicates that this may well be alluding to God’s creation of the day and the night (cf. GNT).

Isa 45:7  I form light and create darkness, I make well-being and create calamity, I am the LORD, who does all these things. ▤

Possibly this is speaking of God’s creation of life and darkness (cf. NCV) – hence its inclusion here – but his ongoing control of the cycle of day and night is probably primarily in view (cf. CEV, GNT, NLT).

God made the sky

Gen 1:6-8  And God said, “Let there be an expansef in the midst of the waters, and let it separate the waters from the waters.” 7And God madeg the expanse and separated the waters that were under the expanse from the waters that were above the expanse. And it was so. 8And God called the expanse Heaven.h And there was evening and there was morning, the second day. ▤

f Or a canopy; also verses 7, 8, 14, 15, 17, 20

g Or fashioned; also verse 16

h Or Sky; also verses 9, 14, 15, 17, 20, 26, 28, 30; 2:1

The term “Heaven” (v. 8) can here also be translated as “Sky” (cf. text note). Verses 6-7 may mean that the sky (the “expanse”) separated the atmospheric waters (or clouds) from the waters of the earth, or that the earth was enveloped by a dense layer of moisture (cf. BKC).

Ps 19:1  The heavens declare the glory of God, and the sky abovei proclaims his handiwork. ▤

i Hebrew the expanse; compare Genesis 1:6-8

The sky displays God’s “marvelous craftsmanship.” (NLT; cf. NIrV)

Prov 8:27-28  [Wisdom:] When he established the heavens, I was there; when he drew a circle on the face of the deep, 28when he made firm the skies above, when he establishedj the fountains of the deep, … ▤

j The meaning of the Hebrew is uncertain

Note that v. 27 may be understood as speaking of God setting “the sky in place” (GNT; cf. NCV) and marking out “where the sky meets the sea” (NIrV®; cf. CEV), i.e. the horizon.

Job 26:7  He stretches out the north over the void and hangs the earth on nothing. ▤

The “north” denotes the northern sky (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT). This verse may be referring to God maintaining the skies as much as to (or rather than) his creation of them (cf. Isa 45:7 ⇑).

- God established natural phenomena that occur in the sky:

Job 28:25-26  When he gave to the wind its weight and apportioned the waters by measure, 26when he made a decree for the rain and a way for the lightning of the thunder, … ▤

God made land and sea – partitioning the land off from the sea

On the third day of creation God made the land and sea – and also vegetation (as discussed in the following subsection).

Gen 1:9-10  And God said, “Let the waters under the heavens be gathered together into one place, and let the dry land appear.” And it was so. 10God called the dry land Earth,k and the waters that were gathered together he called Seas. And God saw that it was good. ▤

k Or Land; also verses 11, 12, 22, 24, 25, 26, 28, 30; 2:1

Ps 95:5  The sea is his, for he made it, and his hands formed the dry land. ▤

Jonah 1:9  And he said to them, “I am a Hebrew, and I fear the LORD, the God of heaven, who made the sea and the dry land.” ▤

Rev 14:7  And he said with a loud voice, “Fear God and give him glory, because the hour of his judgment has come, and worship him who made heaven and earth, the sea and the springs of water.” ▤

Prov 3:20  … by his knowledge the deeps broke open, and the clouds drop down the dew. ▤

This appears to be speaking of either the waters coming into existence (cf. CEV; Job 38:8 ↓), or being divided up – “the deeps were broken up” (AMP, NASB, NKJV; cf. NIV).

Job 28:25  When he gave to the wind its weight and apportioned the waters by measure, … ▤

Quite likely “apportioned the waters by measure” is speaking primarily of God determining “the size of the sea” (GNT).

Job 38:8-11  Or who shut in the sea with doors when it burst out from the womb, 9when I made clouds its garment and thick darkness its swaddling band, 10and prescribed limits for it and set bars and doors, 11and said, ‘Thus far shall you come, and no farther, and here shall your proud waves be stayed’? ▤

Note that “thick darkness its swaddling band” (v. 9) may well refer to the darkness that initially was over the surface of the sea (cf. Gen 1:2).

Ps 33:7  He gathers the waters of the sea as a heap; he puts the deeps in storehouses. ▤

This is referring to God gathering the waters at creation (cf. GNT, NCV, NLT, NRSV), restricting them to particular areas on the earth.

Ps 74:17  You have fixed all the boundaries of the earth; you have made summer and winter. ▤

Ps 104:5-9  He set the earth on its foundations, so that it should never be moved. 6You covered it with the deep as with a garment; the waters stood above the mountains. 7At your rebuke they fled; at the sound of your thunder they took to flight. 8The mountains rose, the valleys sank down to the place that you appointed for them. 9You set a boundary that they may not pass, so that they might not again cover the earth. ▤

Prov 8:24-29  [Wisdom:] When there were no depths I was brought forth, when there were no springs abounding with water. 25Before the mountains had been shaped, before the hills, I was brought forth, 26before he had made the earth with its fields, or the first of the dust of the world. 27When he established the heavens, I was there; when he drew a circle on the face of the deep, 28when he made firm the skies above, when he establishedl the fountains of the deep, 29when he assigned to the sea its limit, so that the waters might not transgress his command, when he marked out the foundations of the earth, … ▤

l The meaning of the Hebrew is uncertain

Verse 26 implies that God made the things mentioned in the preceding verses.

Jer 5:22  Do you not fear me? declares the LORD. Do you not tremble before me? I placed the sand as the boundary for the sea, a perpetual barrier that it cannot pass; though the waves toss, they cannot prevail; though they roar, they cannot pass over it. ▤

- God forms the mountains:

Amos 4:13  For behold, he who forms the mountains and creates the wind, and declares to man what is his thought, who makes the morning darkness, and treads on the heights of the earth— the LORD, the God of hosts, is his name! ▤

God made vegetation

Gen 1:11-13  And God said, “Let the earth sprout vegetation, plantsm yielding seed, and fruit trees bearing fruit in which is their seed, each according to its kind, on the earth.” And it was so. 12The earth brought forth vegetation, plants yielding seed according to their own kinds, and trees bearing fruit in which is their seed, each according to its kind. And God saw that it was good. 13And there was evening and there was morning, the third day. ▤

m Or small plants; also verses 12, 29

Gen 2:4-9  These are the generations of the heavens and the earth when they were created, in the day that the LORD God made the earth and the heavens. 5When no bush of the fieldn was yet in the lando and no small plant of the field had yet sprung up—for the LORD God had not caused it to rain on the land, and there was no man to work the ground, 6and a mistp was going up from the land and was watering the whole face of the ground— 7then the LORD God formed the man of dust from the ground and breathed into his nostrils the breath of life, and the man became a living creature. 8And the LORD God planted a garden in Eden, in the east, and there he put the man whom he had formed. 9And out of the ground the LORD God made to spring up every tree that is pleasant to the sight and good for food. The tree of life was in the midst of the garden, and the tree of the knowledge of good and evil. ▤

n Or open country

o Or earth; also verse 6

p Or spring

Ps 104:14-16  You cause the grass to grow for the livestock and plants for man to cultivate, that he may bring forth food from the earth 15and wine to gladden the heart of man, oil to make his face shine and bread to strengthen man’s heart. 16The trees of the LORD are watered abundantly, the cedars of Lebanon that he planted. ▤

This speaks of God’s ongoing formation of plant life, reflective of his initial creation of it.

- God gave the plants for food to humans and other creatures:

Gen 1:29-30  And God said, “Behold, I have given you every plant yielding seed that is on the face of all the earth, and every tree with seed in its fruit. You shall have them for food. 30And to every beast of the earth and to every bird of the heavens and to everything that creeps on the earth, everything that has the breath of life, I have given every green plant for food.” And it was so. ▤

God made the sun, moon and stars

See also:

- God controls the cycle of day and night

Genesis 1 indicates that God made “light” on the first “day” (vv. 3-5), but did not make the sun and stars until the fourth “day” (vv. 14-18). There are different explanations for this. Possibly these entities were made from that through which God first provided light and first marked off each “day” (cf. v. 5); i.e. the fourth “day” may speak of the source of light being made into the sun and stars. That God “separated the light from the darkness” (v. 4) after having earlier created light (v. 3) also suggests that the source of light has not always been in the same form.

Gen 1:14-19  And God said, “Let there be lights in the expanse of the heavens to separate the day from the night. And let them be for signs and for seasons,q and for days and years, 15and let them be lights in the expanse of the heavens to give light upon the earth.” And it was so. 16And God made the two great lights—the greater light to rule the day and the lesser light to rule the night—and the stars. 17And God set them in the expanse of the heavens to give light on the earth, 18to rule over the day and over the night, and to separate the light from the darkness. And God saw that it was good. 19And there was evening and there was morning, the fourth day. ▤

q Or appointed times

The “two great lights” (v. 16) are the sun and the moon.

Job 9:9  … [God] who made the Bear and Orion, the Pleiades and the chambers of the south; … ▤

The “chambers of the south” may well refer to the southern star constellations (cf. NCV, NIV, NLT).

Ps 8:3  When I look at your heavens, the work of your fingers, the moon and the stars, which you have set in place, … ▤

Ps 19:4b  In them [the heavens] he has set a tent for the sun, … ▤

The use of “tent” speaks of God making a home for the sun in the heavens (cf. GNT, NCV, NLT). Perhaps, more specifically, it poetically depicts a place from which the sun rises each day (cf. v. 5).

Ps 33:6  By the word of the LORD the heavens were made, and by the breath of his mouth all their host. ▤

Ps 74:16  Yours is the day, yours also the night; you have established the heavenly lights and the sun. ▤

Ps 136:3, 7-9  Give thanks to the Lord of lords, for his steadfast love endures forever; ▤  … 7to him who made the great lights, for his steadfast love endures forever; 8the sun to rule over the day, for his steadfast love endures forever; 9the moon and stars to rule over the night, for his steadfast love endures forever; … ▤

Ps 147:4  He determines the number of the stars; he gives to all of them their names. ▤

This may well be speaking of God’s creation of the stars (cf. CEV, GNT) – particularly as it speaks of God naming them – although alternatively his control over the display of the stars each night could be in view.

Ps 148:3, 5  Praise him, sun and moon, praise him, all you shining stars! ▤  … 5Let them praise the name of the LORD! For he commanded and they were created. ▤

Isa 40:26  Lift up your eyes on high and see: who created these? He who brings out their host by number, calling them all by name, by the greatness of his might, and because he is strong in power not one is missing. ▤

The phrase “created these” refers to the stars (cf. CEV, GNT, NCV, NLT), with God’s control of their appearance each night subsequently spoken of.

James 1:17  Every good gift and every perfect gift is from above, coming down from the Father of lights with whom there is no variation or shadow due to change.r ▤

r Some manuscripts variation due to a shadow of turning

The title “the Father of lights” speaks of God as the “Creator of the sun, moon, and stars” (NCV™; cf. CEV, GNT, NLT).

- God created the seasons:

Ps 74:17  You have fixed all the boundaries of the earth; you have made summer and winter. ▤

Note that Genesis 1:14 above also points to God creating the seasons. Additionally, see God controls the seasons.

God made all creatures and people

See also:

- Along with making the earth and the heavens, God made everything in them

- God’s Creation of People

On the fifth day of creation God made the sea creatures and the birds. On the sixth day God made the land creatures and people.

Gen 1:20-27  And God said, “Let the waters swarm with swarms of living creatures, and let birdss fly above the earth across the expanse of the heavens.” 21So God created the great sea creatures and every living creature that moves, with which the waters swarm, according to their kinds, and every winged bird according to its kind. And God saw that it was good. 22And God blessed them, saying, “Be fruitful and multiply and fill the waters in the seas, and let birds multiply on the earth.” 23And there was evening and there was morning, the fifth day. 24And God said, “Let the earth bring forth living creatures according to their kinds—livestock and creeping things and beasts of the earth according to their kinds.” And it was so. 25And God made the beasts of the earth according to their kinds and the livestock according to their kinds, and everything that creeps on the ground according to its kind. And God saw that it was good. 26Then God said, “Let us make mant in our image, after our likeness. And let them have dominion over the fish of the sea and over the birds of the heavens and over the livestock and over all the earth and over every creeping thing that creeps on the earth.” 27So God created man in his own image, in the image of God he created him; male and female he created them. ▤

s Or flying things; see Leviticus 11:19-20

t The Hebrew word for man (adam) is the generic term for mankind and becomes the proper name Adam

Gen 2:7, 19-24  … then the LORD God formed the man of dust from the ground and breathed into his nostrils the breath of life, and the man became a living creature. ▤  … 19Now out of the ground the LORD God had formedu every beast of the field and every bird of the heavens and brought them to the man to see what he would call them. And whatever the man called every living creature, that was its name. 20The man gave names to all livestock and to the birds of the heavens and to every beast of the field. But for Adamv there was not found a helper fit for him. 21So the LORD God caused a deep sleep to fall upon the man, and while he slept took one of his ribs and closed up its place with flesh. 22And the rib that the LORD God had taken from the man he madew into a woman and brought her to the man. 23Then the man said, “This at last is bone of my bones and flesh of my flesh; she shall be called Woman, because she was taken out of Man.”x 24Therefore a man shall leave his father and his mother and hold fast to his wife, and they shall become one flesh. ▤

u Or And out of the ground the LORD God formed

v Or the man

w Hebrew built

x The Hebrew words for woman (ishshah) and man (ish) sound alike

Note that v. 24 speaks of a husband and wife being “one flesh” just as the first man and woman had been (v. 23).

Job 40:15  Behold, Behemoth,y which I made as I made you; he eats grass like an ox. ▤

y A large animal, exact identity unknown

Ps 8:6-8  You have given him dominion over the works of your hands; you have put all things under his feet, 7all sheep and oxen, and also the beasts of the field, 8the birds of the heavens, and the fish of the sea, whatever passes along the paths of the seas. ▤

Ps 104:24-26  O LORD, how manifold are your works! In wisdom have you made them all; the earth is full of your creatures. 25Here is the sea, great and wide, which teems with creatures innumerable, living things both small and great. 26There go the ships, and Leviathan, which you formed to play in it.z ▤

z Or you formed to play with

The Leviathan (v. 26) apparently refers to a large animal of the sea – possibly the crocodile.

Jer 27:5  It is I who by my great power and my outstretched arm have made the earth, with the men and animals that are on the earth, and I give it to whomever it seems right to me. ▤

- God gives plants, creatures and inanimate objects different bodies and kinds of glory as he determines:

1Cor 15:37-41  And what you sow is not the body that is to be, but a bare kernel, perhaps of wheat or of some other grain. 38But God gives it a body as he has chosen, and to each kind of seed its own body. 39For not all flesh is the same, but there is one kind for humans, another for animals, another for birds, and another for fish. 40There are heavenly bodies and earthly bodies, but the glory of the heavenly is of one kind, and the glory of the earthly is of another. 41There is one glory of the sun, and another glory of the moon, and another glory of the stars; for star differs from star in glory. ▤

The “earthly bodies” (v. 40) quite possibly refers to such things as mountains and bodies of water.

Note: All that God makes is good

1Tim 4:4-5  For everything created by God is good, and nothing is to be rejected if it is received with thanksgiving, 5for it is made holy by the word of God and prayer. ▤

In both v. 4 and in the following passage from Genesis 1, the word “good” probably entails more than simply excellence. It would seem to also indicate that all of creation was made as God intended, in accordance with his will – i.e. it turned out as he had planned. Here (v. 4) the context also implies moral goodness.

Gen 1:3-4, 10, 12, 17-18, 21, 25, 31a  And God said, “Let there be light,” and there was light. 4And God saw that the light was good. And God separated the light from the darkness. ▤  … 10God called the dry land Earth,a and the waters that were gathered together he called Seas. And God saw that it was good. ▤  … 12The earth brought forth vegetation, plants yielding seed according to their own kinds, and trees bearing fruit in which is their seed, each according to its kind. And God saw that it was good. ▤  … 17And God set them in the expanse of the heavens to give light on the earth, 18to rule over the day and over the night, and to separate the light from the darkness. And God saw that it was good. ▤  … 21So God created the great sea creatures and every living creature that moves, with which the waters swarm, according to their kinds, and every winged bird according to its kind. And God saw that it was good. ▤  … 25And God made the beasts of the earth according to their kinds and the livestock according to their kinds, and everything that creeps on the ground according to its kind. And God saw that it was good. ▤  … 31And God saw everything that he had made, and behold, it was very good. ▤

a Or Land; also verses 11, 12, 22, 24, 25, 26, 28, 30; 2:1

Ps 139:14  I praise you, for I am fearfully and wonderfully made.b Wonderful are your works; my soul knows it very well. ▤

b Or for I am fearfully set apart

Matt 6:28-29  And why are you anxious about clothing? Consider the lilies of the field, how they grow: they neither toil nor spin, 29yet I tell you, even Solomon in all his glory was not arrayed like one of these. ▤

Eccl 3:11  He has made everything beautiful in its time. Also, he has put eternity into man’s heart, yet so that he cannot find out what God has done from the beginning to the end. ▤

The suitability of this verse for this subsection is certainly debatable. Some commentators consider it to be speaking of the beauty of everything God has made – the reason for its inclusion here. However more often it is considered to mean that God has a designated time for every activity in which each activity is “appropriate” (NASB) – God “has set the right time for everything” (GNT; cf. CEV, NCV).

Eccl 7:29  See, this alone I found, that God made man upright, but they have sought out many schemes. ▤

As with all creation, God’s creation of humankind was good, one aspect of which was moral uprightness – something which they have lost.

- The goodness of light and the sun:

Eccl 11:7  Light is sweet, and it is pleasant for the eyes to see the sun. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

God Maintains Creation

Section Jumps

- Every creature’s life is dependent on God

- God provides food for all creatures

- God sends rain on the earth, making it productive

- God’s provision of rain and food is abundant . . .

- . . . God’s provision satisfies his creation

- God regulates all aspects of the weather

- God controls the cycle of day and night

- God controls the seasons

- God regulates and maintains the other aspects of nature

- Note: God made the earth and all creation to last

See also:

- God made and sustains all things through Jesus Christ

- The Holy Spirit played a role in creation – and still does

- Creation and God’s control over it show his power and wisdom to be incomparable . . .

- God Has Control over Nature

Every creature’s life is dependent on God

See also:

- Note: The life of every person is in God’s hands

Job 12:10  In his hand is the life of every living thing and the breath of all mankind. ▤

Neh 9:6  c “You are the LORD, you alone. You have made heaven, the heaven of heavens, with all their host, the earth and all that is on it, the seas and all that is in them; and you preserve all of them; and the host of heaven worships you. ▤

c Septuagint adds And Ezra said

The phrase “you preserve all of them” may well include all the creatures referred to in the heavens, earth and seas. Note that it is often translated to mean that God gives life to all of them (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NLT, NRSV).

Job 10:12  You have granted me life and steadfast love, and your care has preserved my spirit. ▤

Following on from speaking of God creating him (cf. vv. 8-12a), the last clause here may be referring to God’s preserving Job’s life as he does everyone everyday; hence the verse’s inclusion here. Alternatively, Job may be speaking of how God has cared for him in particular.

Ps 36:6  Your righteousness is like the mountains of God; your judgments are like the great deep; man and beast you save, O LORD. ▤

The last clause speaks of people and animals being under God’s care (cf. CEV, GNT, NCV, NLT). It can be translated as: “You preserve man and beast.” (AMP, NASB; cf. NIV).

Job 34:14-15  If he should set his heart to it and gather to himself his spirit and his breath, 15all flesh would perish together, and man would return to dust. ▤

All flesh is reliant on God’s “spirit and … breath” to stay alive.

Ps 104:29-30  When you hide your face, they are dismayed; when you take away their breath, they die and return to their dust. 30When you send forth your Spirit,d they are created, and you renew the face of the ground. ▤

d Or breath

The phrase “hide your face” (v. 29) or “turn away” (CEV, GNT, NCV, NLT) is used to express God’s apparent removal of his favour and care, evidenced by the loss of his provision or blessings. This naturally causes any creature to be terrified, being dependant on his provision. Verse 30 implies that the ongoing reproduction of creatures is dependent on God.

Acts 17:28  … for “‘In him we live and move and have our being’;e as even some of your own poets have said, “‘For we are indeed his offspring.’f ▤

e Probably from Epimenides of Crete

f From Aratus’s poem “Phainomena”

In the first quotation Paul appears to be citing the Cretan poet Epimenides to illustrate that our existence and its continuation depends on God.

Rom 11:36  For from him and through him and to him are all things. To him be glory forever. Amen. ▤

In this context “through him… are all things” may mean that all things continue to exist through God – in which case the verse is applicable to this subsection. Alternatively, it may be speaking of all things being created through him. The same applies to the phrase “by whom all things exist” in the following verse from Hebrews 2:10.

Heb 2:10  For it was fitting that he, for whom and by whom all things exist, in bringing many sons to glory, should make the founder of their salvation perfect through suffering. ▤

- No creature dies apart from God’s will:

Matt 10:29  Are not two sparrows sold for a penny?g And not one of them will fall to the ground apart from your Father. ▤

g Greek assarion, Roman copper coin (Latin quadrans) worth about 1/16 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

God provides food for all creatures

See also:

- Isa 55:10 ⇓; Zec 10:1 ⇓

Ps 136:25  … he who gives food to all flesh, for his steadfast love endures forever. ▤

Ps 145:15  The eyes of all look to you, and you give them their food in due season. ▤

The reference appears to be to all living things (cf. v. 16; GNT, NCV, NIrV).

Ps 104:24, 27-28  O LORD, how manifold are your works! In wisdom have you made them all; the earth is full of your creatures. ▤  … 27These all look to you, to give them their food in due season. 28When you give it to them, they gather it up; when you open your hand, they are filled with good things. ▤

Job 38:41  Who provides for the raven its prey, when its young ones cry to God for help, and wander about for lack of food? ▤

Ps 104:21  The young lions roar for their prey, seeking their food from God. ▤

Ps 147:9  He gives to the beasts their food, and to the young ravens that cry. ▤

Eccl 2:24-25  There is nothing better for a person than that he should eat and drink and find enjoymenth in his toil. This also, I saw, is from the hand of God, 25for apart from himi who can eat or who can have enjoyment? ▤

h Or and make his soul see good

i Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac; most Hebrew manuscripts apart from me

Hos 2:8  And she did not know that it was I who gave her the grain, the wine, and the oil, and who lavished on her silver and gold, which they used for Baal. ▤

This is speaking of Israel, and points to the fact that God provides food for people.

Matt 6:26  Look at the birds of the air: they neither sow nor reap nor gather into barns, and yet your heavenly Father feeds them. Are you not of more value than they? ▤

The implication is that God supplies food for humans, just as he does for less valuable creatures.

Luke 11:3  Give us each day our daily bread,j … ▤

j Or our bread for tomorrow

This points to people being ultimately dependent on God for daily provisions.

Acts 17:25  … nor is he served by human hands, as though he needed anything, since he himself gives to all mankind life and breath and everything. ▤

2Cor 9:10  He who supplies seed to the sower and bread for food will supply and multiply your seed for sowing and increase the harvest of your righteousness. ▤

Paul is referring to God as the one who supplies seed and food, to illustrate that God would also supply the Corinthians with what they needed to produce a harvest from their righteousness, expressed in their generosity (cf. v. 11).

- God created foods to be received with thanksgiving:

1Tim 4:3  … who forbid marriage and require abstinence from foods that God created to be received with thanksgiving by those who believe and know the truth. ▤

God sends rain on the earth, making it productive

Sending rain on the earth, making it productive, is of course one of the key ways that God provides food for all creatures (as per the previous subsection) and maintains creation.

Job 5:10  … he gives rain on the earth and sends waters on the fields; … ▤

Job 37:11-13  He loads the thick cloud with moisture; the clouds scatter his lightning. 12They turn around and around by his guidance, to accomplish all that he commands them on the face of the habitable world. 13Whether for correction or for his land or for love, he causes it to happen. ▤

Jer 14:22  Are there any among the false gods of the nations that can bring rain? Or can the heavens give showers? Are you not he, O LORD our God? We set our hope on you, for you do all these things. ▤

Amos 9:6  … who builds his upper chambers in the heavens and founds his vault upon the earth; who calls for the waters of the sea and pours them out upon the surface of the earth— the LORD is his name. ▤

Matt 5:45  … so that you may be sons of your Father who is in heaven. For he makes his sun rise on the evil and on the good, and sends rain on the just and on the unjust. ▤

Lev 26:4  … then I will give you your rains in their season, and the land shall yield its increase, and the trees of the field shall yield their fruit. ▤

Note that this and the following verses refer to how God sending rain on the earth makes it productive. A number of the verses in the following two subsections likewise speak of this.

Ps 147:8  He covers the heavens with clouds; he prepares rain for the earth; he makes grass grow on the hills. ▤

Isa 55:10  For as the rain and the snow come down from heaven and do not return there but water the earth, making it bring forth and sprout, giving seed to the sower and bread to the eater, … ▤

Zec 10:1  Ask rain from the LORD in the season of the spring rain, from the LORD who makes the storm clouds, and he will give them showers of rain, to everyone the vegetation in the field. ▤

God’s provision of rain and food is abundant . . .

See also:

- Ps 132:15 ⇓

Job 36:27-28, 31  For he draws up the drops of water; they distill his mist in rain, 28which the skies pour down and drop on mankind abundantly. ▤  … 31For by these he judges peoples; he gives food in abundance. ▤

Ps 36:8  They feast on the abundance of your house, and you give them drink from the river of your delights. ▤

The term “your house” denotes the earth – God’s estate. The latter term “the river of delights” quite possibly refers to the constant flow of God’s delightful provisions.

Ps 65:9-13  You visit the earth and water it;k you greatly enrich it; the river of God is full of water; you provide their grain, for so you have prepared it. 10You water its furrows abundantly, settling its ridges, softening it with showers, and blessing its growth. 11You crown the year with your bounty; your wagon tracks overflow with abundance. 12The pastures of the wilderness overflow, the hills gird themselves with joy, 13the meadows clothe themselves with flocks, the valleys deck themselves with grain, they shout and sing together for joy. ▤

k Or and make it overflow

Ps 68:9  Rain in abundance, O God, you shed abroad; you restored your inheritance as it languished; … ▤

Note that here “inheritance” refers to the Promised land.

Ps 104:16  The trees of the LORD are watered abundantly, the cedars of Lebanon that he planted. ▤

Joel 2:22-24  Fear not, you beasts of the field, for the pastures of the wilderness are green; the tree bears its fruit; the fig tree and vine give their full yield. 23“Be glad, O children of Zion, and rejoice in the LORD your God, for he has given the early rain for your vindication; he has poured down for you abundant rain, the early and the latter rain, as before. 24“The threshing floors shall be full of grain; the vats shall overflow with wine and oil. ▤

This speaks of God’s abundant renewal of the land after a devastating locust plague sent as a judgment on Israel.

1Tim 6:17  As for the rich in this present age, charge them not to be haughty, nor to set their hopes on the uncertainty of riches, but on God, who richly provides us with everything to enjoy. ▤

Note that “everything” refers to more than just food, encompassing all that we need and more.

Gen 27:28  May God give you of the dew of heaven and of the fatness of the earth and plenty of grain and wine. ▤

Note that “the dew of heaven” may be poetically speaking of rain (cf. NCV) rather than simply dew.

. . . God’s provision satisfies his creation

See also:

- . . . God satisfies his people’s physical needs

Deut 11:13-15  And if you will indeed obey my commandments that I command you today, to love the LORD your God, and to serve him with all your heart and with all your soul, 14hel will give the rain for your land in its season, the early rain and the later rain, that you may gather in your grain and your wine and your oil. 15And he will give grass in your fields for your livestock, and you shall eat and be full. ▤

l Samaritan, Septuagint, Vulgate; Hebrew I; also verse 15

Job 38:25-27  Who has cleft a channel for the torrents of rain and a way for the thunderbolt, 26to bring rain on a land where no man is, on the desert in which there is no man, 27to satisfy the waste and desolate land, and to make the ground sprout with grass? ▤

Job 38:39-40  Can you hunt the prey for the lion, or satisfy the appetite of the young lions, 40when they crouch in their dens or lie in wait in their thicket? ▤

Ps 104:10-15  You make springs gush forth in the valleys; they flow between the hills; 11they give drink to every beast of the field; the wild donkeys quench their thirst. 12Beside them the birds of the heavens dwell; they sing among the branches. 13From your lofty abode you water the mountains; the earth is satisfied with the fruit of your work. 14You cause the grass to grow for the livestock and plants for man to cultivate, that he may bring forth food from the earth 15and wine to gladden the heart of man, oil to make his face shine and bread to strengthen man’s heart. ▤

As well as being stated in vv. 11, 13 (cf. v. 28 ↓), the fact that God’s provision satisfies his creation appears to be implied or reflected in vv. 12, 15.

Ps 104:27-28  These all look to you, to give them their food in due season. 28When you give it to them, they gather it up; when you open your hand, they are filled with good things. ▤

Being “filled” with good things is indicative of being satisfied (cf. Ps 107:9 ↓).

Ps 107:9  For he satisfies the longing soul, and the hungry soul he fills with good things. ▤

Ps 132:15  I will abundantly bless her [Zion’s] provisions; I will satisfy her poor with bread. ▤

Ps 145:16  You open your hand; you satisfy the desire of every living thing. ▤

Acts 14:17  Yet he did not leave himself without witness, for he did good by giving you rains from heaven and fruitful seasons, satisfying your hearts with food and gladness. ▤

God regulates all aspects of the weather

Job 36:27-30  For he draws up the drops of water; they distill his mist in rain, 28which the skies pour down and drop on mankind abundantly. 29Can anyone understand the spreading of the clouds, the thunderings of his pavilion? 30Behold, he scatters his lightning about him and covers the roots of the sea. ▤

Job 37:6, 9-10  For to the snow he says, ‘Fall on the earth,’ likewise to the downpour, his mighty downpour. ▤  … 9From its chamber comes the whirlwind, and cold from the scattering winds. 10By the breath of God ice is given, and the broad waters are frozen fast. ▤

The “breath of God” (v. 10) refers to the cold driving winds (v. 9), alluding to God ultimately being their source and/or his control over them.

Job 38:28-29  Has the rain a father, or who has begotten the drops of dew? 29From whose womb did the ice come forth, and who has given birth to the frost of heaven? ▤

This is implying that God is the one who does all this and/or that as the one who designed these things, he alone fully comprehends such phenomena (cf. v. 18).

Ps 77:17-18  The clouds poured out water; the skies gave forth thunder; your arrows flashed on every side. 18The crash of your thunder was in the whirlwind; your lightnings lighted up the world; the earth trembled and shook. ▤

This speaks of God being behind a mighty thunderstorm.

Ps 147:16-18  He gives snow like wool; he scatters hoarfrost like ashes. 17He hurls down his crystals of ice like crumbs; who can stand before his cold? 18He sends out his word, and melts them; he makes his wind blow and the waters flow. ▤

The “waters” (v. 18) most likely refers to “streams” (CEV) resulting from God firstly melting his snow and ice, and then stirring up his wind.

Jer 10:13  When he utters his voice, there is a tumult of waters in the heavens, and he makes the mist rise from the ends of the earth. He makes lightning for the rain, and he brings forth the wind from his storehouses. ▤

Amos 4:13  For behold, he who forms the mountains and creates the wind, and declares to man what is his thought, who makes the morning darkness, and treads on the heights of the earth— the LORD, the God of hosts, is his name! ▤

God controls the cycle of day and night

See also:

- Amos 4:13 ⇑

- Gen 8:22 ⇓; Ps 104:19 ⇓

Ps 104:20  You make darkness, and it is night, when all the beasts of the forest creep about. ▤

Ps 74:16  Yours is the day, yours also the night; you have established the heavenly lights and the sun. ▤

This points to God’s dominion and control over day and night.

Jer 31:35  Thus says the LORD, who gives the sun for light by day and the fixed order of the moon and the stars for light by night, who stirs up the sea so that its waves roar— the LORD of hosts is his name: … ▤

Jer 33:20-21  Thus says the LORD: If you can break my covenant with the day and my covenant with the night, so that day and night will not come at their appointed time, 21then also my covenant with David my servant may be broken, so that he shall not have a son to reign on his throne, and my covenant with the Levitical priests my ministers. ▤

The implication is that God’s covenant or “agreement” (CEV, NCV) with the day and night cannot be broken, with them always coming at “their appointed time” (v. 20).

Amos 5:8  He who made the Pleiades and Orion, and turns deep darkness into the morning and darkens the day into night, who calls for the waters of the sea and pours them out on the surface of the earth, the LORD is his name; … ▤

Isa 45:7  I form light and create darkness, I make well-being and create calamity, I am the LORD, who does all these things. ▤

Matt 5:45  … so that you may be sons of your Father who is in heaven. For he makes his sun rise on the evil and on the good, and sends rain on the just and on the unjust. ▤

Ps 19:4b-6  In them [the heavens] he has set a tent for the sun, 5which comes out like a bridegroom leaving his chamber, and, like a strong man, runs its course with joy. 6Its rising is from the end of the heavens, and its circuit to the end of them, and there is nothing hidden from its heat. ▤

This may well refer to God’s control over – or at least his lasting design of – the daily course of the sun.

Isa 40:26  Lift up your eyes on high and see: who created these? He who brings out their host by number, calling them all by name, by the greatness of his might, and because he is strong in power not one is missing. ▤

This points to God’s control over the commencement of each night, speaking of God controlling the appearance of the stars each night.

Job 38:12-13  Have you commanded the morning since your days began, and caused the dawn to know its place, 13that it might take hold of the skirts of the earth, and the wicked be shaken out of it? ▤

God controls the seasons

Gen 8:22  While the earth remains, seedtime and harvest, cold and heat, summer and winter, day and night, shall not cease. ▤

God’s promise that these things will continue is indicative of his control over them.

Ps 104:19  He made the moon to mark the seasons;m the sun knows its time for setting. ▤

m Or the appointed times (compare Genesis 1:14)

The context shows (cf. v. 20 ⇑) – that it is God who causes these things to happen.

Job 38:31-32  Can you bind the chains of the Pleiades or loose the cords of Orion? 32Can you lead forth the Mazzarothn in their season, or can you guide the Bear with its children? ▤

n Probably the name of a constellation

God’s control over the seasons is reflected in the regulated variations in the appearance of the star constellations (cf. text note). The “Bear with its children” most likely refers to the constellations commonly called the Big Dipper and the Little Dipper (cf. CEV, NIrV).

Jer 5:24  They do not say in their hearts, ‘Let us fear the LORD our God, who gives the rain in its season, the autumn rain and the spring rain, and keeps for us the weeks appointed for the harvest.’ ▤

Dan 2:21  He changes times and seasons; he removes kings and sets up kings; he gives wisdom to the wise and knowledge to those who have understanding; … ▤

The appropriateness of including this reference here is debatable, as it is more likely figuratively speaking primarily of God determining “the course of world events” (NLT; cf. NCV), as opposed to the year’s four seasons.

God regulates and maintains the other aspects of nature

See also:

- God has power over all aspects of nature, including: the earth; the skies; . . .

- . . . and the waters

- God Has Control over Nature

Gen 9:13  I have set my bow in the cloud, and it shall be a sign of the covenant between me and the earth. ▤

The “bow” is the rainbow.

Ps 75:3  When the earth totters, and all its inhabitants, it is I who keep steady its pillars. Selah ▤

The psalmist most likely is speaking figuratively of God’s control amidst the institutions of the earth and its people being in turmoil. However some commentators interpret this more literally as referring to earthquakes and the distress they cause amongst people, with God holding firm the foundations of the earth amidst such turmoil. The verse certainly at least reflects God’s control over these things – hence its inclusion here.

Isa 51:15  I am the LORD your God, who stirs up the sea so that its waves roar— the LORD of hosts is his name. ▤

Jer 33:25-26  Thus says the LORD: If I have not established my covenant with day and night and the fixed order of heaven and earth, 26then I will reject the offspring of Jacob and David my servant and will not choose one of his offspring to rule over the offspring of Abraham, Isaac, and Jacob. For I will restore their fortunes and will have mercy on them. ▤

God has established and also maintains “the fixed order” – the laws of nature – regulating the sky and earth (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Matt 6:28-29  And why are you anxious about clothing? Consider the lilies of the field, how they grow: they neither toil nor spin, 29yet I tell you, even Solomon in all his glory was not arrayed like one of these. ▤

This illustrates that God maintains plant life.

Note: God made the earth and all creation to last

See also:

- The present heavens and earth will pass away . . .

- . . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked

- God will create new heavens and a new earth

Ps 78:69  He built his sanctuary like the high heavens, like the earth, which he has founded forever. ▤

Ps 96:10  Say among the nations, “The LORD reigns! Yes, the world is established; it shall never be moved; he will judge the peoples with equity.” ▤

As with Psalms 104:5 below, this appears to be speaking of the earth being firmly secure, not being able to be moved or “shaken” (CEV, NLT). But note that some commentators understand “world” in this context more generally as the world order, under God’s reign.

Ps 104:5  He set the earth on its foundations, so that it should never be moved. ▤

Ps 119:90  Your faithfulness endures to all generations; you have established the earth, and it stands fast. ▤

Ps 148:3-6  Praise him, sun and moon, praise him, all you shining stars! 4Praise him, you highest heavens, and you waters above the heavens! 5Let them praise the name of the LORD! For he commanded and they were created. 6And he established them forever and ever; he gave a decree, and it shall not pass away.o ▤

o Or it shall not be transgressed

Eccl 1:4-7  A generation goes, and a generation comes, but the earth remains forever. 5The sun rises, and the sun goes down, and hastensp to the place where it rises. 6The wind blows to the south and goes around to the north; around and around goes the wind, and on its circuits the wind returns. 7All streams run to the sea, but the sea is not full; to the place where the streams flow, there they flow again. ▤

p Or and returns panting

Verses 5-7 speak of the never ending cyclic nature of these aspects of God’s creation.

Pray for persecuted Christians

Section C

How God Made and Maintains Creation

Section Jumps

- God made all things with his wisdom

- God made all things with his power

- God made and maintains all things by his word or command

- God made and sustains all things through Jesus Christ

- The Holy Spirit played a role in creation – and still does

God made all things with his wisdom

See also:

- Creation and God’s control over it show his power and wisdom to be incomparable . . .

- . . . God made this point very clear to Job

Ps 104:24  O LORD, how manifold are your works! In wisdom have you made them all; the earth is full of your creatures. ▤

Ps 136:5  … to him who by understanding made the heavens, for his steadfast love endures forever; … ▤

Prov 3:19-20  The LORD by wisdom founded the earth; by understanding he established the heavens; 20by his knowledge the deeps broke open, and the clouds drop down the dew. ▤

Prov 8:27-30  [Wisdom:] When he established the heavens, I was there; when he drew a circle on the face of the deep, 28when he made firm the skies above, when he establishedq the fountains of the deep, 29when he assigned to the sea its limit, so that the waters might not transgress his command, when he marked out the foundations of the earth, 30then I was beside him, like a master workman, and I was daily hisr delight, rejoicing before him always, … ▤

q The meaning of the Hebrew is uncertain

r Or daily filled with

Here God’s wisdom is personified and speaks of its presence and role in creation.

Jer 10:12  It is he who made the earth by his power, who established the world by his wisdom, and by his understanding stretched out the heavens. ▤

God made all things with his power

See also:

- Jer 10:12 ⇑

- Creation attests to God’s power

Ps 65:5-6  By awesome deeds you answer us with righteousness, O God of our salvation, the hope of all the ends of the earth and of the farthest seas; 6the one who by his strength established the mountains, being girded with might; … ▤

Jer 27:5  It is I who by my great power and my outstretched arm have made the earth, with the men and animals that are on the earth, and I give it to whomever it seems right to me. ▤

The term “outstretched arm” (cf. Jer 32:17 ↓) depicts God’s strength.

Jer 32:17  Ah, Lord GOD! It is you who have made the heavens and the earth by your great power and by your outstretched arm! Nothing is too hard for you. ▤

Jer 51:15a  “It is he who made the earth by his power … ▤

God made and maintains all things by his word or command

See also:

- Heb 1:3a ⇓; John 1:1-4, 10 ⇓

- Note: God acts by his word

Gen 1:3, 9, 11, 14-15, 24  And God said, “Let there be light,” and there was light. ▤  … 9And God said, “Let the waters under the heavens be gathered together into one place, and let the dry land appear.” And it was so. ▤  … 11And God said, “Let the earth sprout vegetation, plantss yielding seed, and fruit trees bearing fruit in which is their seed, each according to its kind, on the earth.” And it was so. ▤  … 14And God said, “Let there be lights in the expanse of the heavens to separate the day from the night. And let them be for signs and for seasons,t and for days and years, 15and let them be lights in the expanse of the heavens to give light upon the earth.” And it was so. ▤  … 24And God said, “Let the earth bring forth living creatures according to their kinds—livestock and creeping things and beasts of the earth according to their kinds.” And it was so. ▤

s Or small plants; also verses 12, 29

t Or appointed times

“God said” occurs nine times in Genesis 1, largely in introducing the making of the various aspects of creation, emphasizing that God made all things by his word or command.

Ps 33:6, 9  By the word of the LORD the heavens were made, and by the breath of his mouth all their host. ▤  … 9For he spoke, and it came to be; he commanded, and it stood firm. ▤

Ps 148:3-5  Praise him, sun and moon, praise him, all you shining stars! 4Praise him, you highest heavens, and you waters above the heavens! 5Let them praise the name of the LORD! For he commanded and they were created. ▤

Heb 11:3  By faith we understand that the universe was created by the word of God, so that what is seen was not made out of things that are visible. ▤

2Pet 3:5  For they deliberately overlook this fact, that the heavens existed long ago, and the earth was formed out of water and through water by the word of God, … ▤

The clause “the earth was formed out of water” is often thought to have Genesis 1:9 in view, which says that God commanded that the water covering the earth “be gathered together into one place, and let the dry land appear”. The phrase, “through water”, may well indicate that God formed the other parts of creation with water, one of the first elements he created.

Ps 147:15-18  He sends out his command to the earth; his word runs swiftly. 16He gives snow like wool; he scatters hoarfrost like ashes. 17He hurls down his crystals of ice like crumbs; who can stand before his cold? 18He sends out his word, and melts them; he makes his wind blow and the waters flow. ▤

This and Job 37:11-12 below suggest that in addition to creating all things by his command, God continues to control nature (vv. 16-17a, 18b) through his command (vv. 15, 18a).

Job 37:11-12  He loads the thick cloud with moisture; the clouds scatter his lightning. 12They turn around and around by his guidance, to accomplish all that he commands them on the face of the habitable world. ▤

God made and sustains all things through Jesus Christ

Heb 1:2-3a, 10  … but in these last days he has spoken to us by his Son, whom he appointed the heir of all things, through whom also he created the world. 3He is the radiance of the glory of God and the exact imprint of his nature, and he upholds the universe by the word of his power. ▤  … 10And, “You, Lord, laid the foundation of the earth in the beginning, and the heavens are the work of your hands; … ▤

The quotation in v. 10 is attributed to God, as addressing Jesus Christ – i.e. it is here applied to Jesus Christ.

John 1:1-4, 10  In the beginning was the Word, and the Word was with God, and the Word was God. 2He was in the beginning with God. 3All things were made through him, and without him was not any thing made that was made. 4In him was life,u and the life was the light of men. ▤  … 10He was in the world, and the world was made through him, yet the world did not know him. ▤

u Or was not any thing made. That which has been made was life in him

“In him was life” (v. 4) is possibly referring primarily to physical life (cf. text note), following on from v. 3. However it may well simultaneously be alluding to spiritual or eternal life. (Similar comments are made below on 1 Corinthians 8:6 and Acts 3:15a.) Note that this passage may in a sense associate Jesus Christ, “the Word” (v. 1), with God’s spoken word through which all things were created (as per the previous subsection). Such an assertion is perhaps supported by the opening phrase, “In the beginning”, echoing the opening phrase of the account of creation in Genesis (cf. Gen 1:1 ⇓). However, Hebrews 1:3a above speaks of Jesus Christ sustaining creation by his “word”, suggesting that such uses of God’s “word” may be in a similar vein.

1Cor 8:6  … yet for us there is one God, the Father, from whom are all things and for whom we exist, and one Lord, Jesus Christ, through whom are all things and through whom we exist. ▤

The phrase “through whom we exist” may well speak of Jesus Christ’s role in creation (like the preceding clause) or of his role in preserving or sustaining creation.

Col 1:16-17  For byv him all things were created, in heaven and on earth, visible and invisible, whether thrones or dominions or rulers or authorities—all things were created through him and for him. 17And he is before all things, and in him all things hold together. ▤

v That is, by means of; or in

The final clause, “in him all things hold together” (v. 17), refers to Jesus Christ’s work in sustaining creation – i.e. “he holds all creation together” (NLT); “all things continue because of him” (NCV™).

Acts 3:15  … and you killed the Author of life, whom God raised from the dead. To this we are witnesses. ▤

The title “the Author of life” may be referring to Jesus Christ’s role in creation – hence this verse’s inclusion here. But his role in giving eternal life could instead be primarily in view (cf. CEV, GNT).

Rev 3:14  And to the angel of the church in Laodicea write: ‘The words of the Amen, the faithful and true witness, the beginning of God’s creation. ▤

The final phrase appears to refer to Jesus Christ as the “origin” (GNT, NRSV) of God’s creation.

The Holy Spirit played a role in creation – and still does

Gen 1:1-2  In the beginning, God created the heavens and the earth. 2The earth was without form and void, and darkness was over the face of the deep. And the Spirit of God was hovering over the face of the waters. ▤

Many commentators understand the reference here to the Holy Spirit’s presence in the very early stages of creation to be pointing to him playing key a role in it.

Job 26:13  By his wind the heavens were made fair; his hand pierced the fleeing serpent. ▤

The word translated as “wind” can also be translated as “Spirit” (cf. NKJV, NLT). As such this may refer to the Holy Spirit.

Job 33:4  The Spirit of God has made me, and the breath of the Almighty gives me life. ▤

Ps 104:30  When you send forth your Spirit,w they are created, and you renew the face of the ground. ▤

w Or breath

Isa 40:12-13  Who has measured the waters in the hollow of his hand and marked off the heavens with a span, enclosed the dust of the earth in a measure and weighed the mountains in scales and the hills in a balance? 13Who has measuredx the Spirit of the LORD, or what man shows him his counsel? ▤

x Or has directed

Verse 13 appears to refer to directing (cf. ESV text note, AMP, CEV, GNT, NASB, NKJV, NLT, NRSV) or understanding (cf. NCV, NIV) God’s Spirit. With it immediately following what appears to be references to God creating the world and heavens in v. 12, Isaiah may have in view the Holy Spirit’s role in creation.

Gen 6:3  Then the LORD said, “My Spirit shall not abide iny man forever, for he is flesh: his days shall be 120 years.” ▤

y Or My Spirit shall not contend with

This appears to imply that the Holy Spirit plays a critical role in sustaining or preserving people (cf. CEV, NCV). But note that the Hebrew text is not clear (cf. CEV text note). Job 34:14-15 below may also speak of such a role of the Holy Spirit (cf. NKJV).

Job 34:14-15  If he should set his heart to it and gather to himself his spirit and his breath, 15all flesh would perish together, and man would return to dust. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Implications of God Being Creator

Section Jumps

- God is the Father of all things, notably of all people

- God is sovereign over all things

- All things belong to God

- All things exist for God

- Creation attests to God’s greatness and glory

- Creation attests to God’s power

- Creation and God’s control over it show his power and wisdom to be incomparable . . .

- . . . God made this point very clear to Job

See also:

- God’s creation of the world and heavens perpetually evidence and reveal God to all people . . .

- . . . God’s ongoing control over nature likewise testifies to him

- God’s deeds show that he is the only God . . .

- . . . God’s deeds show that he is indeed the LORD

God is the Father of all things, notably of all people

See also:

- God has made people in his own image

- God is their Father

1Cor 8:6  … yet for us there is one God, the Father, from whom are all things and for whom we exist, and one Lord, Jesus Christ, through whom are all things and through whom we exist. ▤

This may be speaking of God as “the Father” of “all things”, being the one “from whom are all things”. However, it may simply be using “Father” to refer to God as either the Father of Jesus Christ or of believers.

Eph 3:14-15  For this reason I bow my knees before the Father, 15from whom every familyz in heaven and on earth is named, … ▤

z Or fatherhood; the Greek word patria is closely related to the word for Father in verse 14

As indicated earlier in this chapter, “every family” could refer to all creation or all people. If this is the case, then this verse would appear to point to God being the Father of them. But bear in mind that the comment above on 1 Corinthians 8:6 is also applicable here.

Deut 32:6, 18  Do you thus repay the LORD, you foolish and senseless people? Is not he your father, who created you, who made you and established you? ▤  … 18You were unmindful of the Rock that borea you, and you forgot the God who gave you birth. ▤

a Or fathered

This is most likely speaking of Israel’s creation as a nation – quite possibly also the case in Isaiah 64:8 and Malachi 2:10a below – rather than the physical creation of each one of the Israelite people (which would be better illustrative of God being the Father of all people). However, even if the former is the case, the verses are still applicable to the latter.

Isa 64:8  But now, O LORD, you are our Father; we are the clay, and you are our potter; we are all the work of your hand. ▤

Mal 2:10a  Have we not all one Father? Has not one God created us? ▤

Heb 12:9  Besides this, we have had earthly fathers who disciplined us and we respected them. Shall we not much more be subject to the Father of spirits and live? ▤

The title “the Father of spirits” is probably acknowledging God as the creator of our spirits. As such the verse would be applicable to this subsection. However possibly it could instead be speaking of God as the “spiritual Father” of believers.

Acts 17:28-29  … for “‘In him we live and move and have our being’;b as even some of your own poets have said, “‘For we are indeed his offspring.’c 29Being then God’s offspring, we ought not to think that the divine being is like gold or silver or stone, an image formed by the art and imagination of man. ▤

b Probably from Epimenides of Crete

c From Aratus’s poem “Phainomena”

The uses of the term “offspring” imply that God is our Father.

- Adam is spoken of as “the son of God”:

Luke 3:38  … the son of Enos, the son of Seth, the son of Adam, the son of God. ▤

In referring to Adam as “the son of God”, Luke appears to have in view that Adam was made directly by God.

God is sovereign over all things

Because God has made all things, God has the right of sovereignty over all things. God’s almighty power and incomparable wisdom enable him to enforce his sovereignty. Note that most of the references in this subsection do not explicitly attribute God’s sovereignty to his status as creator, but they do at least imply it.

2Ki 19:15  And Hezekiah prayed before the LORD and said: “O LORD, the God of Israel, enthroned above the cherubim, you are the God, you alone, of all the kingdoms of the earth; you have made heaven and earth. ▤

Neh 9:6  d “You are the LORD, you alone. You have made heaven, the heaven of heavens, with all their host, the earth and all that is on it, the seas and all that is in them; and you preserve all of them; and the host of heaven worships you. ▤

d Septuagint adds And Ezra said

The first statement and the final clause point to God’s sovereignty, here linked with him being the creator of all things.

Isa 40:21-22, 25-28  Do you not know? Do you not hear? Has it not been told you from the beginning? Have you not understood from the foundations of the earth? 22It is he who sits above the circle of the earth, and its inhabitants are like grasshoppers; who stretches out the heavens like a curtain, and spreads them like a tent to dwell in; ▤  … 25To whom then will you compare me, that I should be like him? says the Holy One. 26Lift up your eyes on high and see: who created these? He who brings out their host by number, calling them all by name, by the greatness of his might, and because he is strong in power not one is missing. 27Why do you say, O Jacob, and speak, O Israel, “My way is hidden from the LORD, and my right is disregarded by my God”? 28Have you not known? Have you not heard? The LORD is the everlasting God, the Creator of the ends of the earth. He does not faint or grow weary; his understanding is unsearchable. ▤

Note that the term “God” (v. 28) itself implies sovereignty over all things.

Jer 10:10-12  But the LORD is the true God; he is the living God and the everlasting King. At his wrath the earth quakes, and the nations cannot endure his indignation. 11Thus shall you say to them: “The gods who did not make the heavens and the earth shall perish from the earth and from under the heavens.”e 12It is he who made the earth by his power, who established the world by his wisdom, and by his understanding stretched out the heavens. ▤

e This verse is in Aramaic

In contrast to other supposed “gods”, God is “the everlasting King” (v. 10), the creator of everything (vv. 11-12).

Acts 4:24  And when they heard it, they lifted their voices together to God and said, “Sovereign Lord, who made the heaven and the earth and the sea and everything in them, … ▤

Acts 17:24  The God who made the world and everything in it, being Lord of heaven and earth, does not live in temples made by man,f … ▤

f Greek made by hands

Isa 45:11-12, 18  Thus says the LORD, the Holy One of Israel, and the one who formed him: “Ask me of things to come; will you command me concerning my children and the work of my hands?g 12I made the earth and created man on it; it was my hands that stretched out the heavens, and I commanded all their host. ▤  … 18For thus says the LORD, who created the heavens (he is God!), who formed the earth and made it (he established it; he did not create it empty, he formed it to be inhabited!): “I am the LORD, and there is no other. ▤

g A slight emendation yields will you question me about my children, or command me concerning the work of my hands?

As the one who formed Israel (v. 11a) – indeed the one who formed the whole earth, mankind and the heavens (v. 12) – the Israelites had no right to question what God chose to do regarding them (v. 11b). In v. 11b, “children” appears to refer to Israel (cf. CEV), which may also be the case with “the work of my hands” (v. 11b) – although in the light of v. 12 the latter could refer to all creation. Together with v. 18, vv. 11-12 point to God as creator being sovereign over all things.

Isa 48:13  My hand laid the foundation of the earth, and my right hand spread out the heavens; when I call to them, they stand forth together. ▤

The second part of the verse probably speaks of God’s sovereignty over the earth and the heavens which he made –portraying them as complying with his every command. Alternatively, it possibly has in view his calling them into being.

Jer 27:5  It is I who by my great power and my outstretched arm have made the earth, with the men and animals that are on the earth, and I give it to whomever it seems right to me. ▤

Job 25:2-3  Dominion and fear are with God;h he makes peace in his high heaven. 3Is there any number to his armies? Upon whom does his light not arise? ▤

h Hebrew him

The fact that the sun is God’s and it shines on all people (v. 3b), reflects that God’s dominion and control extends over all (v. 2).

All things belong to God

See also:

- Note: All things belong to God

- . . . In fact, all we have to give God has been given to us by him and ultimately belongs to him

Ps 24:1-2  The earth is the LORD’s and the fullness thereof,i the world and those who dwell therein, 2for he has founded it upon the seas and established it upon the rivers. ▤

i Or and all that fills it

Ps 89:11  The heavens are yours; the earth also is yours; the world and all that is in it, you have founded them. ▤

Ps 95:4-5  In his hand are the depths of the earth; the heights of the mountains are his also. 5The sea is his, for he made it, and his hands formed the dry land. ▤

“In his hand are the depths of the earth” (v. 4) indicates either that: he owns them – “He owns the depths of the earth” (NLT, cf. NCV); or he has control over them (cf. GNT). Possibly both alternatives are encompassed.

Ps 74:16  Yours is the day, yours also the night; you have established the heavenly lights and the sun. ▤

Ps 100:3  Know that the LORD, he is God! It is he who made us, and we are his;j we are his people, and the sheep of his pasture. ▤

j Or and not we ourselves

“It is he who made us, and we are his” may be implying that “he made us and so therefore we are his”. As such the verse would be applicable to this subsection. The text note gives another possible meaning. Also note that it may well be God’s formation of Israel as a nation that is primarily in view.

Gen 14:19  And he blessed him and said, “Blessed be Abram by God Most High, Possessork of heaven and earth; … ▤

k Or Creator; also verse 22

“Possessor” and “Creator” (text note, CEV, NLT, NIV) here being alternative renderings of the Hebrew word in question, arguably supports the assertion that because God created all things everything belongs to him.

- As the world was made through Jesus Christ, it is “his own”:

John 1:10-11  He was in the world, and the world was made through him, yet the world did not know him. 11He came to his own,l and his own peoplem did not receive him. ▤

l Greek to his own things; that is, to his own domain, or to his own people

m People is implied in Greek

As the world was made through Jesus Christ (v. 10), it is referred to as “his own” (v. 11a) – although note that “his own” could be referring in particular to his own people, the Jews.

All things exist for God

Rom 11:36  For from him and through him and to him are all things. To him be glory forever. Amen. ▤

The phrase “to him are all things” implies that all things have God as their focus – essentially that “all things exist… for him” (GNT, cf. NCV, NLT). The suggestion is that this is because God created all things, with all things coming “from him and through him” (cf. 1Cor 8:6 ↓; Heb 2:10 ↓).

1Cor 8:6  … yet for us there is one God, the Father, from whom are all things and for whom we exist, and one Lord, Jesus Christ, through whom are all things and through whom we exist. ▤

The phrase “for whom we exist” possibly has believers primarily in view, but even if this is the case one can construe from it that all should exist or live for God.

Heb 2:10  For it was fitting that he, for whom and by whom all things exist, in bringing many sons to glory, should make the founder of their salvation perfect through suffering. ▤

Ps 119:91  By your appointment they stand this day, for all things are your servants. ▤

The clause “all things are your servants” suggests that all things exist for God. Note that Psalms 22:30 speaks of all future generations of people serving God – “Posterity shall serve him…”

- All things were created by Jesus Christ and “for him”:

Col 1:16  For byn him all things were created, in heaven and on earth, visible and invisible, whether thrones or dominions or rulers or authorities—all things were created through him and for him. ▤

n That is, by means of; or in

The assertion that all things were created “for him” would appear to be implying that all things were made for Jesus Christ and/or his purposes. In addition, some commentators understand it to be indicating that Jesus Christ is the goal towards which all creation converges or moves.

Creation attests to God’s greatness and glory

See also:

- Rom 1:20 ⇓

1Chr 16:25-26  For great is the LORD, and greatly to be praised, and he is to be held in awe above all gods. 26For all the gods of the peoples are idols, but the LORD made the heavens. ▤

Job 36:24-26  Remember to extol his work, of which men have sung. 25All mankind has looked on it; man beholds it from afar. 26Behold, God is great, and we know him not; the number of his years is unsearchable. ▤

In v. 24 “his work” most likely refers primarily to God’s creation and control of it (cf. vv. 27-33), much of which – such as the stars – can only be observed from afar (v. 25). This leads Elihu to exclaim in v. 26, “Behold, God is great …”

Ps 104:1a, 5  Bless the LORD, O my soul! O LORD my God, you are very great! ▤  … 5He set the earth on its foundations, so that it should never be moved. ▤

Ps 8:1, 3-4  O LORD, our Lord, how majestic is your name in all the earth! You have set your glory above the heavens. ▤  … 3When I look at your heavens, the work of your fingers, the moon and the stars, which you have set in place, 4what is man that you are mindful of him, and the son of man that you care for him? ▤

The exclamation, “how majestic is your name in all the earth!” (v. 1a) indicates that God’s majesty is displayed throughout the earth, it being so wonderfully created. Likewise the subsequent statement (v. 1b) probably is speaking of God’s glory being displayed by the creation of the heavens (cf. Ps 19:1 ↓). Such a creation prompts David to question why God bothers with humankind (vv. 3-4), alluding to God’s surpassing greatness.

Ps 19:1  The heavens declare the glory of God, and the sky aboveo proclaims his handiwork. ▤

o Hebrew the expanse; compare Genesis 1:6-8

Ps 29:3-4, 7-9  The voice of the LORD is over the waters; the God of glory thunders, the LORD, over many waters. 4The voice of the LORD is powerful; the voice of the LORD is full of majesty. ▤  … 7The voice of the LORD flashes forth flames of fire. 8The voice of the LORD shakes the wilderness; the LORD shakes the wilderness of Kadesh. 9The voice of the LORD makes the deer give birthp and strips the forests bare, and in his temple all cry, “Glory!” ▤

p Revocalization yields makes the oaks to shake

God’s glorious power and majesty is spoken of as being manifested or evidenced in an awesome storm or storms – part of the natural world that he has created and controls – evoking the cry ascribing glory to him (v. 9).

Ps 104:24, 31  O LORD, how manifold are your works! In wisdom have you made them all; the earth is full of your creatures. ▤  … 31May the glory of the LORD endure forever; may the LORD rejoice in his works, … ▤

Quite possibly the psalmist is reflecting on God’s glory (v. 31a) in view of God’s creative work (vv. 24, 31b).

Isa 43:7  … everyone who is called by my name, whom I created for my glory, whom I formed and made. ▤

This is speaking primarily of God’s creation of his own people bringing him glory. Arguably it can be applied to his creation of all people.

Num 14:21  But truly, as I live, and as all the earth shall be filled with the glory of the LORD, … ▤

The similar expressions here and in Isaiah 6:3 below may be linking God’s glory with his presence (cf. GNT). However, alternatively (or in conjunction) creation’s testimony to God’s glory may be in view.

Isa 6:3  And one called to another and said: “Holy, holy, holy is the LORD of hosts; the whole earth is full of his glory!”q ▤

q Or may his glory fill the whole earth

Creation attests to God’s power

See also:

- God made all things with his power

Rom 1:20  For his invisible attributes, namely, his eternal power and divine nature, have been clearly perceived, ever since the creation of the world, in the things that have been made. So they are without excuse. ▤

Isa 40:26  Lift up your eyes on high and see: who created these? He who brings out their host by number, calling them all by name, by the greatness of his might, and because he is strong in power not one is missing. ▤

Ps 33:8-9  Let all the earth fear the LORD; let all the inhabitants of the world stand in awe of him! 9For he spoke, and it came to be; he commanded, and it stood firm. ▤

This indicates that God’s creation of the world is ample reason to fear him because it illustrates how incredible is his power. (The same is the case with Jeremiah 5:22 immediately below.)

Jer 5:22  Do you not fear me? declares the LORD. Do you not tremble before me? I placed the sand as the boundary for the sea, a perpetual barrier that it cannot pass; though the waves toss, they cannot prevail; though they roar, they cannot pass over it. ▤

Ps 124:8  Our help is in the name of the LORD, who made heaven and earth. ▤

God’s creation of the world is a great comfort to his people, showing how incredibly powerful is the one who is the source of their help. The references below from Psalm 146, Isaiah 44 and Isaiah 51 have the same theme.

Ps 146:5-6  Blessed is he whose help is the God of Jacob, whose hope is in the LORD his God, 6who made heaven and earth, the sea, and all that is in them, who keeps faith forever; … ▤

Isa 44:24  Thus says the LORD, your Redeemer, who formed you from the womb: “I am the LORD, who made all things, who alone stretched out the heavens, who spread out the earth by myself, … ▤

God’s people have a mighty Redeemer, emphatically shown by him creating the heavens and the earth by himself.

Isa 51:12-13, 15-16  “I, I am he who comforts you; who are you that you are afraid of man who dies, of the son of man who is made like grass, 13and have forgotten the LORD, your Maker, who stretched out the heavens and laid the foundations of the earth, and you fear continually all the day because of the wrath of the oppressor, when he sets himself to destroy? And where is the wrath of the oppressor? ▤  … 15I am the LORD your God, who stirs up the sea so that its waves roar— the LORD of hosts is his name. 16And I have put my words in your mouth and covered you in the shadow of my hand, establishingr the heavens and laying the foundations of the earth, and saying to Zion, ‘You are my people.’” ▤

r Or planting

As the God of his people (vv. 15a, 16b), the one who in his care comforts them (v. 12a), his people have no reason to fear anyone else (v. 13b). For God created all things (vv. 13a, 15-16), such is his power.

Creation and God’s control over it show his power and wisdom to be incomparable . . .

See also:

- Isa 51:12-13, 15-16 ⇑

- God’s knowledge and wisdom is far superior to that of people – beyond our comprehension . . .

Job 9:3-10, 12-15  If one wished to contend with him, one could not answer him once in a thousand times. 4He is wise in heart and mighty in strength —who has hardened himself against him, and succeeded?— 5he who removes mountains, and they know it not, when he overturns them in his anger, 6who shakes the earth out of its place, and its pillars tremble; 7who commands the sun, and it does not rise; who seals up the stars; 8who alone stretched out the heavens and trampled the waves of the sea; 9who made the Bear and Orion, the Pleiades and the chambers of the south; 10who does great things beyond searching out, and marvelous things beyond number. ▤  … 12Behold, he snatches away; who can turn him back? Who will say to him, ‘What are you doing?’ 13“God will not turn back his anger; beneath him bowed the helpers of Rahab. 14How then can I answer him, choosing my words with him? 15Though I am in the right, I cannot answer him; I must appeal for mercy to my accuser.s ▤

s Or to my judge

In view of God’s wisdom and power as shown in his creation – and power over it – Job acknowledges that there is no way that he (v. 14-15) – like everyone else (vv. 3, 12-13) – can hope to contend with God. Note that v. 6 most likely refers to earthquakes (cf. GNT); and, in v. 13, “the helpers of Rahab” is probably a reference to evil forces.

Job 26:7-11, 14  He stretches out the north over the void and hangs the earth on nothing. 8He binds up the waters in his thick clouds, and the cloud is not split open under them. 9He covers the face of the full moont and spreads over it his cloud. 10He has inscribed a circle on the face of the waters at the boundary between light and darkness. 11The pillars of heaven tremble and are astounded at his rebuke. ▤  … 14Behold, these are but the outskirts of his ways, and how small a whisper do we hear of him! But the thunder of his power who can understand? ▤

t Or his throne

As shown in creation (vv. 7-11), God’s power is so much greater than that of people that it is even beyond their comprehension (v. 14). Note that the “pillars of the heavens” (v. 11) are most likely mountains, poetically portrayed as holding up the skies.

Job 37:1-5, 14-18  [Elihu:] “At this also my heart trembles and leaps out of its place. 2Keep listening to the thunder of his voice and the rumbling that comes from his mouth. 3Under the whole heaven he lets it go, and his lightning to the corners of the earth. 4After it his voice roars; he thunders with his majestic voice, and he does not restrain the lightningsu when his voice is heard. 5God thunders wondrously with his voice; he does great things that we cannot comprehend. ▤  … 14“Hear this, O Job; stop and consider the wondrous works of God. 15Do you know how God lays his command upon them and causes the lightning of his cloud to shine? 16Do you know the balancingsv of the clouds, the wondrous works of him who is perfect in knowledge, 17you whose garments are hot when the earth is still because of the south wind? 18Can you, like him, spread out the skies, hard as a cast metal mirror? ▤

u Hebrew them

v Or hoverings

Elihu trembles (v. 1) as he begins to contemplate the manifestations of God’s incomparable power in thunder and lightning (vv. 4-5). Verse 17 reinforces the supremacy of God’s power over people, as manifested in creation, by showing how people are subject to his forces of nature.

Prov 30:4  Who has ascended to heaven and come down? Who has gathered the wind in his fists? Who has wrapped up the waters in a garment? Who has established all the ends of the earth? What is his name, and what is his son’s name? Surely you know! ▤

Isa 40:12-15, 25-26  Who has measured the waters in the hollow of his hand and marked off the heavens with a span, enclosed the dust of the earth in a measure and weighed the mountains in scales and the hills in a balance? 13Who has measuredw the Spirit of the LORD, or what man shows him his counsel? 14Whom did he consult, and who made him understand? Who taught him the path of justice, and taught him knowledge, and showed him the way of understanding? 15Behold, the nations are like a drop from a bucket, and are accounted as the dust on the scales; behold, he takes up the coastlands like fine dust. ▤  … 25To whom then will you compare me, that I should be like him? says the Holy One. 26Lift up your eyes on high and see: who created these? He who brings out their host by number, calling them all by name, by the greatness of his might, and because he is strong in power not one is missing. ▤

w Or has directed

Verses 13-14 may well have primarily in view God’s incredible understanding as shown in him being able to create the universe. As such, vv. 12-14 emphasize that it was God who created the universe (v. 12), without the need of anyone to advise him (vv. 13-14). The implication is that this was/is far beyond the ability of anyone else. In fact this shows that in comparison to God the nations are next to nothing (v. 15).

Eccl 11:5  As you do not know the way the spirit comes to the bones in the wombx of a woman with child, so you do not know the work of God who makes everything. ▤

x Some Hebrew manuscripts, Targum; most Hebrew manuscripts As you do not know the way of the wind, or how the bones grow in the womb

. . . God made this point very clear to Job

During his suffering Job had at times complained against God, making incorrect and unjust assertions. In chapters 38-41 (extracts from which compose this subsection) God answered Job in no uncertain terms.

Job 38:1-8, 12-13  Then the LORD answered Job out of the whirlwind and said: 2“Who is this that darkens counsel by words without knowledge? 3Dress for actiony like a man; I will question you, and you make it known to me. 4“Where were you when I laid the foundation of the earth? Tell me, if you have understanding. 5Who determined its measurements—surely you know! Or who stretched the line upon it? 6On what were its bases sunk, or who laid its cornerstone, 7when the morning stars sang together and all the sons of God shouted for joy? 8“Or who shut in the sea with doors when it burst out from the womb, ▤  … 12“Have you commanded the morning since your days began, and caused the dawn to know its place, 13that it might take hold of the skirts of the earth, and the wicked be shaken out of it? ▤

y Hebrew Gird up your loins

The phrase “surely you know!” (v. 5) may indicate that surely Job knew that God was the one he had done all this (cf. CEV). But more likely it is irony (cf. v. 21), scornfully suggesting that surely Job – who had shown that he considered himself to be knowledgeable and wise enough to question God – knew how all this had been done (cf. GNT, NLT).

Job 38:31-41  Can you bind the chains of the Pleiades or loose the cords of Orion? 32Can you lead forth the Mazzarothz in their season, or can you guide the Bear with its children? 33Do you know the ordinances of the heavens? Can you establish their rule on the earth? 34“Can you lift up your voice to the clouds, that a flood of waters may cover you? 35Can you send forth lightnings, that they may go and say to you, ‘Here we are’? 36Who has put wisdom in the inward partsa or given understanding to the mind?b 37Who can number the clouds by wisdom? Or who can tilt the waterskins of the heavens, 38when the dust runs into a mass and the clods stick fast together? 39“Can you hunt the prey for the lion, or satisfy the appetite of the young lions, 40when they crouch in their dens or lie in wait in their thicket? 41Who provides for the raven its prey, when its young ones cry to God for help, and wander about for lack of food? ▤

z Probably the name of a constellation

a Or in the ibis

b Or rooster

Verse 34 is speaking of God shouting orders to the clouds to make it rain (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Job 39:1-2, 5-6  Do you know when the mountain goats give birth? Do you observe the calving of the does? 2Can you number the months that they fulfill, and do you know the time when they give birth, ▤  … 5“Who has let the wild donkey go free? Who has loosed the bonds of the swift donkey, 6to whom I have given the arid plain for his home and the salt land for his dwelling place? ▤

Verses 1-2 imply not only imply God’s knowledge of such things, but also his active involvement in them.

Job 39:19-20, 26-27  Do you give the horse his might? Do you clothe his neck with a mane? 20Do you make him leap like the locust? His majestic snorting is terrifying. ▤  … 26“Is it by your understanding that the hawk soars and spreads his wings toward the south? 27Is it at your command that the eagle mounts up and makes his nest on high? ▤

Job 41:1-5, 8-10  c “Can you draw out Leviathand with a fishhook or press down his tongue with a cord? 2Can you put a rope in his nose or pierce his jaw with a hook? 3Will he make many pleas to you? Will he speak to you soft words? 4Will he make a covenant with you to take him for your servant forever? 5Will you play with him as with a bird, or will you put him on a leash for your girls? ▤  … 8Lay your hands on him; remember the battle—you will not do it again! 9 e Behold, the hope of a man is false; he is laid low even at the sight of him. 10No one is so fierce that he dares to stir him up. Who then is he who can stand before me? ▤

c Ch 40:25 in Hebrew

d A large sea animal, exact identity unknown

e Ch 41:1 in Hebrew

If no one is able to control (vv. 1-5) or challenge (vv. 8-10a) the leviathan (cf. text note), then no one has the capacity to stand against God (v. 10b).

- Job’s acknowledgment of God’s far superior power and wisdom – and subsequent repentance:

Job 42:1-6  Then Job answered the LORD and said: 2“I know that you can do all things, and that no purpose of yours can be thwarted. 3‘Who is this that hides counsel without knowledge?’ Therefore I have uttered what I did not understand, things too wonderful for me, which I did not know. 4‘Hear, and I will speak; I will question you, and you make it known to me.’ 5I had heard of you by the hearing of the ear, but now my eye sees you; 6therefore I despise myself, and repentf in dust and ashes.” ▤

f Or and am comforted

In the first part of each of v. 3 and v. 4, Job is quoting questions that God had asked him (cf. 38:2-3; 40:7), before responding to them. Note that Job had earlier acknowledged God’s superior power and wisdom. However Job did not appreciate them enough to refrain from complaining against and questioning God.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

God’s Creation of People

Most would agree that the most significant part of God’s creation is his creation of people. God not only gives people life and a spirit, he has made people quite unique amongst all creatures. Furthermore, of all his creatures, it is primarily to people that God reveals himself and relates.

Section A

Life and Death

Section Jumps

- God creates people . . .

- . . . Children ultimately come from God

- God creates the various aspects of people’s beings

- God gives people life and breath

- Human life is of great value

- People’s lives are very brief

- Each person is destined to die . . .

- . . . All people die no matter who or what they are

- Once a person dies, they do not return

- Note: Blood signifies life – and a person’s life is taken by the shedding of their blood

See also:

- People are dead without their spirit

- People’s spirits and souls exist after death

God creates people . . .

See also:

- God made all creatures and people

- God is the Father of all things, notably of all people

- God’s creation of the first people, in an ideal environment

Gen 5:2  Male and female he created them, and he blessed them and named them Mana when they were created. ▤

a Hebrew adam

Deut 4:32  For ask now of the days that are past, which were before you, since the day that God created man on the earth, and ask from one end of heaven to the other, whether such a great thing as this has ever happened or was ever heard of. ▤

Job 10:8-9  Your hands fashioned and made me, and now you have destroyed me altogether. … 9Remember that you have made me like clay; and will you return me to the dust? ▤

Ps 119:73  Your hands have made and fashioned me; give me understanding that I may learn your commandments. ▤

Job 31:15  Did not he who made me in the womb make him? And did not one fashion us in the womb? ▤

Prov 22:2  The rich and the poor meet together; the LORD is the maker of them all. ▤

Acts 17:26  And he made from one man every nation of mankind to live on all the face of the earth, having determined allotted periods and the boundaries of their dwelling place, … ▤

1Cor 11:12  … for as woman was made from man, so man is now born of woman. And all things are from God. ▤

Woman may have originally come from man (in that Eve came from Adam) and every man since has been born of a woman, but everything – including every woman and man – ultimately comes from God.

1Pet 4:19  Therefore let those who suffer according to God’s will entrust their souls to a faithful Creator while doing good. ▤

. . . Children ultimately come from God

See also:

- Note: Children are a blessing to their parents from God . . .

Gen 33:5  And when Esau lifted up his eyes and saw the women and children, he said, “Who are these with you?” Jacob said, “The children whom God has graciously given your servant.” ▤

This and the following two references (Josh 24:3-4a; 1Chr 28:5) speak of God giving children, implying that children are ultimately from God.

Josh 24:3-4a  Then I took your father Abraham from beyond the River and led him through all the land of Canaan, and made his offspring many. I gave him Isaac. 4And to Isaac I gave Jacob and Esau. ▤

1Chr 28:5  And of all my sons (for the LORD has given me many sons) he has chosen Solomon my son to sit on the throne of the kingdom of the LORD over Israel. ▤

Gen 4:1  Now Adam knew Eve his wife, and she conceived and bore Cain, saying, “I have gottenb a man with the help of the LORD.” ▤

b Cain sounds like the Hebrew for gotten

Ruth 4:13  So Boaz took Ruth, and she became his wife. And he went in to her, and the LORD gave her conception, and she bore a son. ▤

1Sam 1:27  For this child I prayed, and the LORD has granted me my petition that I made to him. ▤

Ps 113:9  He gives the barren woman a home, making her the joyous mother of children. Praise the LORD! ▤

Luke 1:7, 13, 57-58  But they had no child, because Elizabeth was barren, and both were advanced in years. ▤  … 13But the angel said to him, “Do not be afraid, Zechariah, for your prayer has been heard, and your wife Elizabeth will bear you a son, and you shall call his name John. ▤  … 57Now the time came for Elizabeth to give birth, and she bore a son. 58And her neighbors and relatives heard that the Lord had shown great mercy to her, and they rejoiced with her. ▤

God creates the various aspects of people’s beings

Ps 139:13  For you formed my inward parts; you knitted me together in my mother’s womb. ▤

Job 10:10-11  Did you not pour me out like milk and curdle me like cheese? 11You clothed me with skin and flesh, and knit me together with bones and sinews. ▤

Note that in v. 10 Job likens his beginnings in the womb to the curdling of milk into cheese.

Ps 33:15  … he who fashions the hearts of them all and observes all their deeds. ▤

Considering the Hebrew meaning of “hearts”, this may well be speaking of God forming people’s minds (cf. CEV) or thoughts (cf. GNT).

Ps 94:9  He who planted the ear, does he not hear? He who formed the eye, does he not see? ▤

Prov 20:12  The hearing ear and the seeing eye, the LORD has made them both. ▤

Prov 29:13  The poor man and the oppressor meet together; the LORD gives light to the eyes of both. ▤

God gives people life and breath

Gen 2:7  … then the LORD God formed the man of dust from the ground and breathed into his nostrils the breath of life, and the man became a living creature. ▤

Job 10:12  You have granted me life and steadfast love, and your care has preserved my spirit. ▤

Job 27:3  … as long as my breath is in me, and the spirit of God is in my nostrils, … ▤

In the latter part of the verse, Job acknowledges that his breath is of or from God – “God gives me breath” (GNT; cf. CEV, NLT). Elihu does likewise in addressing Job in 33:4 immediately below.

Job 33:4  The Spirit of God has made me, and the breath of the Almighty gives me life. ▤

Eccl 8:15  And I commend joy, for man has no good thing under the sun but to eat and drink and be joyful, for this will go with him in his toil through the days of his life that God has given him under the sun. ▤

Isa 42:5  Thus says God, the LORD, who created the heavens and stretched them out, who spread out the earth and what comes from it, who gives breath to the people on it and spirit to those who walk in it: … ▤

Isa 57:16  For I will not contend forever, nor will I always be angry; for the spirit would grow faint before me, and the breath of life that I made. ▤

Acts 17:25  … nor is he served by human hands, as though he needed anything, since he himself gives to all mankind life and breath and everything. ▤

- Jesus Christ is the “author of life”:

Acts 3:15  … and you killed the Author of life, whom God raised from the dead. To this we are witnesses. ▤

As noted earlier, “the Author of life” may be referring to Jesus Christ’s role in creation, giving life to all, but his role in giving eternal life could instead be primarily in view.

Human life is of great value

See also:

- People are of much more value than other creatures

Gen 9:5-6  And for your lifeblood I will require a reckoning: from every beast I will require it and from man. From his fellow man I will require a reckoning for the life of man. 6“Whoever sheds the blood of man, by man shall his blood be shed, for God made man in his own image. ▤

The fact that God says here that he will “require a reckoning” (v. 5) for the taking of any human life, implies that it is very important, of quite some value. One prime reason – if not the prime reason – as to why human life is of great value, is that humans are made in the image of God (v. 6; cf. God has made people in his own image).

Luke 9:24-25  For whoever would save his life will lose it, but whoever loses his life for my sake will save it. 25For what does it profit a man if he gains the whole world and loses or forfeits himself? ▤

The reference to “himself” (v. 25) is associated with one’s “life” (v. 24), both indicated here as having an eternal dimension (cf. John 12:25). Although spiritual life and one’s eternal destiny are primarily in view (cf. v. 26) in the comparison with “the whole world” (v. 25), this passage still reflects the importance of human life. For it speaks of the great priority of saving one’s life, both the present life (generally a higher priority for non-believers) and particularly life in eternity.

Matt 6:25-26  Therefore I tell you, do not be anxious about your life, what you will eat or what you will drink, nor about your body, what you will put on. Is not life more than food, and the body more than clothing? 26Look at the birds of the air: they neither sow nor reap nor gather into barns, and yet your heavenly Father feeds them. Are you not of more value than they? ▤

In teaching that there is more to life than the peripheral issues that people tend to worry about, v. 25 suggests that life is far more important than such things (cf. GNT, NIV). Verse 26 teaches that people and their lives are indeed of great value in God’s eyes.

Ps 91:16  With long life I will satisfy him and show him my salvation. ▤

Such is the value of life that to experience more of it is a satisfying thing.

Ps 49:7-9  Truly no man can ransom another, or give to God the price of his life, 8for the ransom of their life is costly and can never suffice, 9that he should live on forever and never see the pit. ▤

The focus here is on the unaffordable cost of being able to live forever. As such, it points to the great value of human life itself.

- Life is to be loved:

1Pet 3:10  For “Whoever desires to love life and see good days, let him keep his tongue from evil and his lips from speaking deceit; … ▤

This is not actually saying to love life, but the implication is that this is an appropriate and natural thing to do.

People’s lives are very brief

As many older people would affirm, in a relative sense life is very brief.

Job 9:25  My days are swifter than a runner; they flee away; they see no good. ▤

In 7:6 Job similarly says, “My days are swifter than a weaver’s shuttle and come to their end without hope.” In these verses Job may be speaking of the wasting away of his life rather than speaking of the human lot in general, and it may be the swiftness of each of his days that is primarily in view rather than the swiftness of life. However his words are at least applicable to the brevity of human life in general.

Job 14:1-2  Man who is born of a woman is few of days and full of trouble. 2He comes out like a flower and withers; he flees like a shadow and continues not. ▤

Ps 39:5  Behold, you have made my days a few handbreadths, and my lifetime is as nothing before you. Surely all mankind stands as a mere breath! Selah ▤

Ps 89:47  Remember how short my time is! For what vanity you have created all the children of man! ▤

Note that “vanity” probably has the fleetingness of life in view, along with such suffering as spoken of in the preceding verses (cf. vv. 38-46).

Ps 90:10  The years of our life are seventy, or even by reason of strength eighty; yet their spanc is but toil and trouble; they are soon gone, and we fly away. ▤

c Or pride

Ps 103:15-16  As for man, his days are like grass; he flourishes like a flower of the field; 16for the wind passes over it, and it is gone, and its place knows it no more. ▤

Like grass and flowers, relatively speaking, people do not exist for long.

Ps 144:4  Man is like a breath; his days are like a passing shadow. ▤

James 4:14  … yet you do not know what tomorrow will bring. What is your life? For you are a mist that appears for a little time and then vanishes. ▤

Each person is destined to die . . .

See also:

- Sin results in physical death – through Adam’s original sin

Job 30:23  For I know that you will bring me to death and to the house appointed for all living. ▤

Eccl 7:2  It is better to go to the house of mourning than to go to the house of feasting, for this is the end of all mankind, and the living will lay it to heart. ▤

Eccl 9:5  For the living know that they will die, but the dead know nothing, and they have no more reward, for the memory of them is forgotten. ▤

1Cor 15:22  For as in Adam all die, so also in Christ shall all be made alive. ▤

As Adam is the one person from whom the whole human race is descended, all people share in his sin and its consequence of death (cf. Sin results in physical death – through Adam’s original sin).

Heb 9:27  And just as it is appointed for man to die once, and after that comes judgment, … ▤

1Pet 1:24  … for “All flesh is like grass and all its glory like the flower of grass. The grass withers, and the flower falls, … ▤

Josh 23:14a  “And now I am about to go the way of all the earth … ▤

Joshua is referring to his approaching death, the destiny of all who live on the earth.

1Chr 29:15  For we are strangers before you and sojourners, as all our fathers were. Our days on the earth are like a shadow, and there is no abiding.d ▤

d Septuagint, Vulgate; Hebrew hope, or prospect

Job 21:32-33  When he is carried to the grave, watch is kept over his tomb. 33The clods of the valley are sweet to him; all mankind follows after him, and those who go before him are innumerable. ▤

Ps 49:7-9  Truly no man can ransom another, or give to God the price of his life, 8for the ransom of their life is costly and can never suffice, 9that he should live on forever and never see the pit. ▤

Ps 89:48  What man can live and never see death? Who can deliver his soul from the power of Sheol? Selah ▤

“Sheol” is a name used for the place of the dead. It is often translated as “the grave”.

. . . All people die no matter who or what they are

Job 3:11-19  Why did I not die at birth, come out from the womb and expire? 12Why did the knees receive me? Or why the breasts, that I should nurse? 13For then I would have lain down and been quiet; I would have slept; then I would have been at rest, 14with kings and counselors of the earth who rebuilt ruins for themselves, 15or with princes who had gold, who filled their houses with silver. 16Or why was I not as a hidden stillborn child, as infants who never see the light? 17There the wicked cease from troubling, and there the weary are at rest. 18There the prisoners are at ease together; they hear not the voice of the taskmaster. 19The small and the great are there, and the slave is free from his master. ▤

Job 21:23-26  One dies in his full vigor, being wholly at ease and secure, 24his pailse full of milk and the marrow of his bones moist. 25Another dies in bitterness of soul, never having tasted of prosperity. 26They lie down alike in the dust, and the worms cover them. ▤

e The meaning of the Hebrew word is uncertain

No matter what people’s lot in life has been, they all die.

Ps 49:10  For he sees that even the wise die; the fool and the stupid alike must perish and leave their wealth to others. ▤

Eccl 2:14, 16  The wise person has his eyes in his head, but the fool walks in darkness. And yet I perceived that the same event happens to all of them. ▤  … 16For of the wise as of the fool there is no enduring remembrance, seeing that in the days to come all will have been long forgotten. How the wise dies just like the fool! ▤

Eccl 9:2-3  It is the same for all, since the same event happens to the righteous and the wicked, to the good and the evil,f to the clean and the unclean, to him who sacrifices and him who does not sacrifice. As the good one is, so is the sinner, and he who swears is as he who shuns an oath. 3This is an evil in all that is done under the sun, that the same event happens to all. Also, the hearts of the children of man are full of evil, and madness is in their hearts while they live, and after that they go to the dead. ▤

f Septuagint, Syriac, Vulgate; Hebrew lacks and the evil

The common destiny spoken of would appear to be – or to primarily be – death. However, not all commentators would agree (cf. v. 1). Note that the use of “evil” in v. 3a speaks of this common destiny as being seemingly unfair and wrong (cf. CEV, GNT, NCV).

Luke 16:22  The poor man died and was carried by the angels to Abraham’s side.g The rich man also died and was buried, … ▤

g Greek bosom; also verse 23

This illustrates the fact that both poor and rich will die.

- Being destined to die, humans are like the animals:

Eccl 3:19-20  For what happens to the children of man and what happens to the beasts is the same; as one dies, so dies the other. They all have the same breath, and man has no advantage over the beasts, for all is vanity. 20All go to one place. All are from the dust, and to dust all return. ▤

Similarly Psalms 49:12 says, “Man in his pomp will not remain; he is like the beasts that perish.”

Once a person dies, they do not return

2Sam 12:23  But now he is dead. Why should I fast? Can I bring him back again? I shall go to him, but he will not return to me. ▤

Job 7:9-10  As the cloud fades and vanishes, so he who goes down to Sheol does not come up; 10he returns no more to his house, nor does his place know him anymore. ▤

Job 10:21  … before I go—and I shall not return— to the land of darkness and deep shadow, … ▤

Job 16:22  For when a few years have come I shall go the way from which I shall not return. ▤

Ps 49:11  Their graves are their homes forever,h their dwelling places to all generations, though they called lands by their own names. ▤

h Septuagint, Syriac, Targum; Hebrew Their inward thought was that their homes were forever

Eccl 9:6  Their love and their hate and their envy have already perished, and forever they have no more share in all that is done under the sun. ▤

Isa 26:14  They are dead, they will not live; they are shades, they will not arise; to that end you have visited them with destruction and wiped out all remembrance of them. ▤

Note that the term “shades” denotes a shadow or area of darkness.

Job 14:10-12  But a man dies and is laid low; man breathes his last, and where is he? 11As waters fail from a lake and a river wastes away and dries up, 12so a man lies down and rises not again; till the heavens are no more he will not awake or be roused out of his sleep. ▤

2Sam 14:14a  We must all die; we are like water spilled on the ground, which cannot be gathered up again. ▤

The precise intention of the water illustration is somewhat debatable. However, it may well be meaning that we are like water spilled on the ground in that we will disappear and it will not be possible for us to be recovered.

Eccl 12:5  … they are afraid also of what is high, and terrors are in the way; the almond tree blossoms, the grasshopper drags itself along,i and desire fails, because man is going to his eternal home, and the mourners go about the streets— ▤

i Or is a burden

The first part of the verse portrays aspects of old age, preceding one’s death whereupon one goes to one’s “eternal home”.

Note: Blood signifies life – and a person’s life is taken by the shedding of their blood

See also:

- . . . for the life of a creature is in its blood – and as such blood is not to be eaten

Blood sustains life (cf. Lev 17:11, 14 ↓) and as such it is often used in Scripture to signify life.

Gen 9:5-6  And for your lifeblood I will require a reckoning: from every beast I will require it and from man. From his fellow man I will require a reckoning for the life of man. 6“Whoever sheds the blood of man, by man shall his blood be shed, for God made man in his own image. ▤

The term “lifeblood” (v. 5; cf. Isa 63:3 ↓; Jer 2:34 ↓) underlines the correlation between blood and life.

1Ki 2:5  Moreover, you also know what Joab the son of Zeruiah did to me, how he dealt with the two commanders of the armies of Israel, Abner the son of Ner, and Amasa the son of Jether, whom he killed, avengingj in time of peace for blood that had been shed in war, and putting the blood of wark on the belt around hisl waist and on the sandals on his feet. ▤

j Septuagint; Hebrew placing

k Septuagint innocent blood

l Septuagint my; twice in this verse

Ps 72:14  From oppression and violence he redeems their life, and precious is their blood in his sight. ▤

Psalm 72 was composed for a Davidic king, and is understood to be messianic. This verse speaks of the king’s concern for the life of the needy.

Isa 26:21  For behold, the LORD is coming out from his place to punish the inhabitants of the earth for their iniquity, and the earth will disclose the blood shed on it, and will no more cover its slain. ▤

Isa 63:3  I have trodden the winepress alone, and from the peoples no one was with me; I trod them in my anger and trampled them in my wrath; their lifebloodm spattered on my garments, and stained all my apparel. ▤

m Or their juice; also verse 6

Jer 2:34a  Also on your skirts is found the lifeblood of the guiltless poor; you did not find them breaking in. ▤

Ezek 22:3-4a, 25, 27  You shall say, Thus says the Lord GOD: A city that sheds blood in her midst, so that her time may come, and that makes idols to defile herself! 4You have become guilty by the blood that you have shed, and defiled by the idols that you have made, and you have brought your days near, the appointed time ofn your years has come. ▤  … 25The conspiracy of her prophets in her midst is like a roaring lion tearing the prey; they have devoured human lives; they have taken treasure and precious things; they have made many widows in her midst. ▤  … 27Her princes in her midst are like wolves tearing the prey, shedding blood, destroying lives to get dishonest gain. ▤

n Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac, Vulgate, Targum; most Hebrew manuscripts until

Matt 27:3-4  Then when Judas, his betrayer, saw that Jesuso was condemned, he changed his mind and brought back the thirty pieces of silver to the chief priests and the elders, 4saying, “I have sinned by betraying innocent blood.” They said, “What is that to us? See to it yourself.” ▤

o Greek he

Luke 11:50-51  … so that the blood of all the prophets, shed from the foundation of the world, may be charged against this generation, 51from the blood of Abel to the blood of Zechariah, who perished between the altar and the sanctuary. Yes, I tell you, it will be required of this generation. ▤

- The life of every creature is in its blood:

Lev 17:11, 14  For the life of the flesh is in the blood, and I have given it for you on the altar to make atonement for your souls, for it is the blood that makes atonement by the life. ▤  … 14For the life of every creaturep is its blood: its blood is its life.q Therefore I have said to the people of Israel, You shall not eat the blood of any creature, for the life of every creature is its blood. Whoever eats it shall be cut off. ▤

p Hebrew all flesh

q Hebrew it is in its life

Pray for persecuted Christians

Section B

The Human Spirit

Section Jumps

- God has made people with a spirit

- The spirit is distinguished from one’s body

- The spirit and the soul are closely associated – along with one’s “heart”

- The spirit and soul are at the core of one’s being . . .

- . . . They embody and are central to one’s state of mind – as often depicted in hardship

- The spirit and soul are linked with one’s emotions

- The spirit and soul are linked with one’s desires

- The spirit is involved in one’s thinking

- The spirit is fundamental to one’s attitude and actions

- People are dead without their spirit

- People’s spirits and souls exist after death

God has made people with a spirit

See also:

- People’s spirits and souls exist after death

Zec 12:1b  Thus declares the LORD, who stretched out the heavens and founded the earth and formed the spirit of man within him: … ▤

Eccl 12:7  … and the dust returns to the earth as it was, and the spirit returns to God who gave it. ▤

Heb 12:9  Besides this, we have had earthly fathers who disciplined us and we respected them. Shall we not much more be subject to the Father of spirits and live? ▤

As noted earlier, “the Father of spirits” may well be implying that God created our spirits.

Num 16:22  And they fell on their faces and said, “O God, the God of the spirits of all flesh, shall one man sin, and will you be angry with all the congregation?” ▤

Like the similar expression in Hebrews 12:9 above, “God of the spirits of all flesh” may be speaking of God as the creator of the spirits of all mankind (cf. CEV, GNT, NLT). However, it may instead be meaning that he is “God over” (NCV™) the spirits of all mankind.

Job 32:8  But it is the spirit in man, the breath of the Almighty, that makes him understand. ▤

This appears to be speaking of the human spirit with God Almighty as its source. But “spirit” may instead be referring to the Holy Spirit (cf. CEV, GNT, NLT).

Eccl 11:5  As you do not know the way the spirit comes to the bones in the wombr of a woman with child, so you do not know the work of God who makes everything. ▤

r Some Hebrew manuscripts, Targum; most Hebrew manuscripts As you do not know the way of the wind, or how the bones grow in the womb

This verse may well be referring to the spirit entering the body when it is formed as being the work of God, “who makes everything”. But note that the text note has an alternative rendering.

Isa 42:5  Thus says God, the LORD, who created the heavens and stretched them out, who spread out the earth and what comes from it, who gives breath to the people on it and spirit to those who walk in it: … ▤

James 4:5  Or do you suppose it is to no purpose that the Scripture says, “He yearns jealously over the spirit that he has made to dwell in us”? ▤

- God made people with a soul:

Jer 38:16  Then King Zedekiah swore secretly to Jeremiah, “As the LORD lives, who made our souls, I will not put you to death or deliver you into the hand of these men who seek your life.” ▤

The spirit is distinguished from one’s body

See also:

- Eccl 11:5 ⇑

- 1Thes 5:23 ⇓

Matt 26:41  Watch and pray that you may not enter into temptation. The spirit indeed is willing, but the flesh is weak. ▤

1Cor 7:34  … and his interests are divided. And the unmarried or betrothed woman is anxious about the things of the Lord, how to be holy in body and spirit. But the married woman is anxious about worldly things, how to please her husband. ▤

2Cor 7:1  Since we have these promises, beloved, let us cleanse ourselves from every defilement of bodys and spirit, bringing holiness to completion in the fear of God. ▤

s Greek flesh

James 2:26  For as the body apart from the spirit is dead, so also faith apart from works is dead. ▤

1Pet 4:6  For this is why the gospel was preached even to those who are dead, that though judged in the flesh the way people are, they might live in the spirit the way God does. ▤

Col 2:5  For though I am absent in body, yet I am with you in spirit, rejoicing to see your good order and the firmness of your faith in Christ. ▤

Here “spirit” is used in a different sense, referring more directly to Paul’s thoughts. Nevertheless the verse serves to illustrate that the spirit is distinguished from the body.

- Likewise, the soul is distinguished from one’s body:

Matt 10:28  And do not fear those who kill the body but cannot kill the soul. Rather fear him who can destroy both soul and body in hell.t ▤

t Greek Gehenna

The spirit and the soul are closely associated – along with one’s “heart”

Some commentators caution against attempting to make categorical distinctions between the spirit and the soul. The verses in this subsection are supportive of such a view. Having said this, the following subsections show that “spirit” is used when speaking of the will and thoughts, whereas “soul” is more prominent when speaking of emotions and desires or of the person themselves. The term “heart” is perhaps a more inclusive term. In the Bible it can be understood to signify one’s conscious inner-self – encompassing one’s emotions, thoughts and will.

Job 7:11  Therefore I will not restrain my mouth; I will speak in the anguish of my spirit; I will complain in the bitterness of my soul. ▤

This and the two references immediately below portray the spirit and the soul as closely associated by attributing similar actions to both of them.

Isa 26:9a  My soul yearns for you in the night; my spirit within me earnestly seeks you. ▤

Luke 1:46-47  And Mary said, “My soul magnifies the Lord, 47and my spirit rejoices in God my Savior, … ▤

Heb 4:12  For the word of God is living and active, sharper than any two-edged sword, piercing to the division of soul and of spirit, of joints and of marrow, and discerning the thoughts and intentions of the heart. ▤

Although this distinguishes between the soul and the spirit, it is also portrays them as very closely connected.

Ps 143:4  Therefore my spirit faints within me; my heart within me is appalled. ▤

Here and in Isaiah 57:15 below the spirit and the heart are closely associated. The remaining two references (Ps 84:2; Prov 2:10) closely associate the soul and the heart.

Isa 57:15  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: “I dwell in the high and holy place, and also with him who is of a contrite and lowly spirit, to revive the spirit of the lowly, and to revive the heart of the contrite. ▤

Ps 84:2  My soul longs, yes, faints for the courts of the LORD; my heart and flesh sing for joy to the living God. ▤

Prov 2:10  … for wisdom will come into your heart, and knowledge will be pleasant to your soul; … ▤

- The spirit, soul and body as the whole person:

1Thes 5:23  Now may the God of peace himself sanctify you completely, and may your whole spirit and soul and body be kept blameless at the coming of our Lord Jesus Christ. ▤

Paul appears to be speaking of one’s whole being as being composed of the spirit, soul and body (cf. GNT, NCV).

The spirit and soul are at the core of one’s being . . .

Prov 20:27  The spiritu of man is the lamp of the LORD, searching all his innermost parts. ▤

u Hebrew breath

Ps 103:1  Bless the LORD, O my soul, and all that is within me, bless his holy name! ▤

Ps 142:3  When my spirit faints within me, you know my way! In the path where I walk they have hidden a trap for me. ▤

Lam 3:20  My soul continually remembers it and is bowed down within me. ▤

Ps 143:8  Let me hear in the morning of your steadfast love, for in you I trust. Make me know the way I should go, for to you I lift up my soul. ▤

This and of the following reference from Mark 8 arguably imply that one’s soul is not only at the core of one’s inmost being but is the very essence and fundamental aspect of one’s being.

Mark 8:36-37  For what does it profit a man to gain the whole world and forfeit his soul? 37For what can a man give in return for his soul? ▤

. . . They embody and are central to one’s state of mind – as often depicted in hardship

Ps 116:7  Return, O my soul, to your rest; for the LORD has dealt bountifully with you. ▤

Isa 57:15-16  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: “I dwell in the high and holy place, and also with him who is of a contrite and lowly spirit, to revive the spirit of the lowly, and to revive the heart of the contrite. 16For I will not contend forever, nor will I always be angry; for the spirit would grow faint before me, and the breath of life that I made. ▤

Note that similarly to v. 15b, Genesis 45:27b says, “…the spirit of their father Jacob revived.”

Ps 19:7  The law of the LORD is perfect,v reviving the soul; the testimony of the LORD is sure, making wise the simple; … ▤

v Or blameless

Ps 143:7  Answer me quickly, O LORD! My spirit fails! Hide not your face from me, lest I be like those who go down to the pit. ▤

Prov 17:22  A joyful heart is good medicine, but a crushed spirit dries up the bones. ▤

Job 10:1  I loathe my life; I will give free utterance to my complaint; I will speak in the bitterness of my soul. ▤

Ps 6:3  My soul also is greatly troubled. But you, O LORD—how long? ▤

Isa 54:6  For the LORD has called you like a wife deserted and grieved in spirit, like a wife of youth when she is cast off, says your God. ▤

Isa 61:3  … to grant to those who mourn in Zion— to give them a beautiful headdress instead of ashes, the oil of gladness instead of mourning, the garment of praise instead of a faint spirit; that they may be called oaks of righteousness, the planting of the LORD, that he may be glorified.w ▤

w Or that he may display his beauty

John 11:33  When Jesus saw her weeping, and the Jews who had come with her also weeping, he was deeply moved in his spirit and greatly troubled. ▤

John 13:21  After saying these things, Jesus was troubled in his spirit, and testified, “Truly, truly, I say to you, one of you will betray me.” ▤

- Hope braces the soul:

Heb 6:19  We have this as a sure and steadfast anchor of the soul, a hope that enters into the inner place behind the curtain, … ▤

The spirit and soul are linked with one’s emotions

Note that a number of the verses in the previous subsection similarly associate the spirit or the soul with one’s emotions.

Job 30:25  Did not I weep for him whose day was hard? Was not my soul grieved for the needy? ▤

Eccl 7:9  Be not quick in your spirit to become angry, for anger lodges in the bosom of fools. ▤

Ezek 3:14  The Spirit lifted me up and took me away, and I went in bitterness in the heat of my spirit, the hand of the LORD being strong upon me. ▤

Ps 35:9  Then my soul will rejoice in the LORD, exulting in his salvation. ▤

Luke 1:47  … and my spirit rejoices in God my Savior, … ▤

The spirit and soul are linked with one’s desires

Ps 143:6  I stretch out my hands to you; my soul thirsts for you like a parched land. Selah ▤

Ps 84:2  My soul longs, yes, faints for the courts of the LORD; my heart and flesh sing for joy to the living God. ▤

Ps 119:81  My soul longs for your salvation; I hope in your word. ▤

Isa 26:9a  My soul yearns for you in the night; my spirit within me earnestly seeks you. ▤

2Sam 13:39  And the spirit of the kingx longed to go outy to Absalom, because he was comforted about Amnon, since he was dead. ▤

x Dead Sea Scroll, Septuagint; Hebrew David

y Compare Vulgate ceased to go out

Job 24:12  From out of the city the dying groan, and the soul of the wounded cries for help; yet God charges no one with wrong. ▤

The spirit is involved in one’s thinking

See also:

- Phil 1:27 ⇓

Job 32:8  But it is the spirit in man, the breath of the Almighty, that makes him understand. ▤

Ps 77:6-7  I said,z “Let me remember my song in the night; let me meditate in my heart.” Then my spirit made a diligent search: 7“Will the Lord spurn forever, and never again be favorable? ▤

z Hebrew lacks I said

Mark 2:8  And immediately Jesus, perceiving in his spirit that they thus questioned within themselves, said to them, “Why do you question these things in your hearts? ▤

Note that this verse also links the heart with one’s thoughts.

Rom 8:16  The Spirit himself bears witness with our spirit that we are children of God, … ▤

The Holy Spirit enables the believer’s spirit to confidently know that she or he is a child of God.

1Cor 2:11  For who knows a person’s thoughts except the spirit of that person, which is in him? So also no one comprehends the thoughts of God except the Spirit of God. ▤

Eph 4:23  … and to be renewed in the spirit of your minds, … ▤

Here “the spirit” may be referring more to “the attitude” (NIV®) of our minds than to the human spirit. Even so, the use of “spirit” in this way arguably still reflects that the spirit is involved in one’s thinking.

Col 2:5  For though I am absent in body, yet I am with you in spirit, rejoicing to see your good order and the firmness of your faith in Christ. ▤

With this figurative use of “spirit”, Paul seems to be indicating that his thoughts and heart are with them (cf. CEV, NCV, NLT).

The spirit is fundamental to one’s attitude and actions

Deut 2:30  But Sihon the king of Heshbon would not let us pass by him, for the LORD your God hardened his spirit and made his heart obstinate, that he might give him into your hand, as he is this day. ▤

Job 32:18  For I am full of words; the spirit within me constrains me. ▤

Prov 16:18  Pride goes before destruction, and a haughty spirit before a fall. ▤

Prov 18:14  A man’s spirit will endure sickness, but a crushed spirit who can bear? ▤

Isa 66:2  All these things my hand has made, and so all these things came to be, declares the LORD. But this is the one to whom I will look: he who is humble and contrite in spirit and trembles at my word. ▤

To be “contrite in spirit” is to be repentant and remorseful.

Matt 5:3  Blessed are the poor in spirit, for theirs is the kingdom of heaven. ▤

The “poor in spirit” are those who in their spirit humbly acknowledge that they are impoverished in spiritual matters.

Matt 26:41  Watch and pray that you may not enter into temptation. The spirit indeed is willing, but the flesh is weak. ▤

Ezek 13:3  Thus says the Lord GOD, Woe to the foolish prophets who follow their own spirit, and have seen nothing! ▤

2Cor 12:18  I urged Titus to go, and sent the brother with him. Did Titus take advantage of you? Did we not act in the same spirit? Did we not take the same steps? ▤

Paul speaks of Titus and himself acting alike as being of the same “spirit” or “motives” (GNT), alluding to their individual spirits being alike in will and attitude. In Philippians 1:27 below Paul speaks similarly of the Philippians’ “one spirit”.

Phil 1:27  Only let your manner of life be worthya of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, … ▤

a Greek Only behave as citizens worthy

Note that the association of “spirit” and “mind” make this verse also very pertinent to the previous subsection.

- The spirit and the mind contrasted:

1Cor 14:14-16  For if I pray in a tongue, my spirit prays but my mind is unfruitful. 15What am I to do? I will pray with my spirit, but I will pray with my mind also; I will sing praise with my spirit, but I will sing with my mind also. 16Otherwise, if you give thanks with your spirit, how can anyone in the position of an outsiderb say “Amen” to your thanksgiving when he does not know what you are saying? ▤

b Or of him that is without gifts

In the light of this verse and 1 Corinthians 2:11a in the previous subsection, it would appear that the spirit is tuned in to the thoughts of the mind, but the mind does not always comprehend the spirit.

People are dead without their spirit

James 2:26  For as the body apart from the spirit is dead, so also faith apart from works is dead. ▤

Ps 146:4  When his breath departs, he returns to the earth; on that very day his plans perish. ▤

Some translations use “spirit” here instead of “breath” (cf. NASB, NIV, NKJV), making the verse relevant to this subsection.

Luke 8:53-55  And they laughed at him, knowing that she was dead. 54But taking her by the hand he called, saying, “Child, arise.” 55And her spirit returned, and she got up at once. And he directed that something should be given her to eat. ▤

Verse 55 implies that when the girl was dead (v. 53) her spirit was absent – i.e. she was dead without her spirit.

Job 34:14-15  If he should set his heart to it and gather to himself his spirit and his breath, 15all flesh would perish together, and man would return to dust. ▤

The term “his spirit” could be speaking of one’s spirit as that which God has given – making the verse pertinent to this subsection. However (as used earlier in this chapter) it may well be referring to the Holy Spirit.

People’s spirits and souls exist after death

See also:

- Ps 146:4 ⇑

Eccl 3:20-21  All go to one place. All are from the dust, and to dust all return. 21Who knows whether the spirit of man goes upward and the spirit of the beast goes down into the earth? ▤

Following his assertion of the certainty of death (v. 20), the author states his uncertainty as to what happens to the spirit when it departs after a person dies. In doing so he implies that the spirit continues to exist. Note that some commentators think that in v. 21 the author is alluding to the immortality of man in contrast to animals.

Eccl 12:6-7  … before the silver cord is snapped, or the golden bowl is broken, or the pitcher is shattered at the fountain, or the wheel broken at the cistern, 7and the dust returns to the earth as it was, and the spirit returns to God who gave it. ▤

The illustrations in v. 6 may well simply be general representations of death – after which the spirit returns to God (v. 7) – although some commentators see them as portraying particular aspects of the extinguishing of life.

Isa 14:9  Sheol beneath is stirred up to meet you when you come; it rouses the shades to greet you, all who were leaders of the earth; it raises from their thrones all who were kings of the nations. ▤

The Hebrew translated here as “shades” can also be rendered as “spirits of the dead” (NASB, NCV; cf. NIV).

Luke 23:46  Then Jesus, calling out with a loud voice, said, “Father, into your hands I commit my spirit!” And having said this he breathed his last. ▤

The parallel verse in Matthew 27:50 says, “And Jesus cried out again with a loud voice and yielded up his spirit.”

Acts 7:59  And as they were stoning Stephen, he called out, “Lord Jesus, receive my spirit.” ▤

Heb 12:23  … and to the assemblyc of the firstborn who are enrolled in heaven, and to God, the judge of all, and to the spirits of the righteous made perfect, … ▤

c Or church

The reference is to the spirits of righteous people who had died (cf. NLT). The verse implies that their spirits still exist.

1Pet 3:19-20  … in whichd he went and proclaimede to the spirits in prison, 20becausef they formerly did not obey, when God’s patience waited in the days of Noah, while the ark was being prepared, in which a few, that is, eight persons, were brought safely through water. ▤

d Or the Spirit, in whom

e Or preached

f Or when

These “spirits” could well be referring to spirits of people long dead. As such the passage would be relevant to this subsection. Alternatively, fallen angels or demons may be in view.

1Pet 4:6  For this is why the gospel was preached even to those who are dead, that though judged in the flesh the way people are, they might live in the spirit the way God does. ▤

This is most often taken to mean that God’s people will be judged like all people in that their physical bodies will die, but they will live like God does in their spiritual existence (cf. GNT, NCV, NLT) – with their spirits continuing to exist.

Matt 10:28  And do not fear those who kill the body but cannot kill the soul. Rather fear him who can destroy both soul and body in hell.g ▤

g Greek Gehenna

Rev 6:9-11  When he opened the fifth seal, I saw under the altar the souls of those who had been slain for the word of God and for the witness they had borne. 10They cried out with a loud voice, “O Sovereign Lord, holy and true, how long before you will judge and avenge our blood on those who dwell on the earth?” 11Then they were each given a white robe and told to rest a little longer, until the number of their fellow servantsh and their brothersi should be complete, who were to be killed as they themselves had been. ▤

h Greek fellow bondservants

i Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Verses 10-11 indicate that “the souls of those who had been slain” (v. 9) were still very much in existence (cf. Rev 20:4 ↓).

Rev 20:4  Then I saw thrones, and seated on them were those to whom the authority to judge was committed. Also I saw the souls of those who had been beheaded for the testimony of Jesus and for the word of God, and those who had not worshiped the beast or its image and had not received its mark on their foreheads or their hands. They came to life and reigned with Christ for a thousand years. ▤

Here John appears to speak of the souls of dead believers existing even before they came back to life.

Pray for persecuted Christians

Section C

The Uniqueness of People

Section Jumps

- God has made people in his own image

- People have an able mind, with which to think and reason intelligently . . .

- . . . People can make judgments

- People have the moral capacity to know good from evil and right from wrong . . .

- . . . People can choose between good and evil

- People are of much more value than other creatures

- God has made people ruler over all other creatures

- People are to care for other creatures

- People are to act responsibly towards all creation

Note that some of the points made in the previous section on The Human Spirit also point to the uniqueness of people amongst God’s creation.

God has made people in his own image

That God has made people in his own image is evident in that they reflect such things as his personal traits – e.g. aspects of his character and intellect – and that they have a spirit (as discussed in the previous section). Additionally, it is noteworthy that although God essentially is spirit, Ezekiel 1:26-28 below speaks of him in terms of a human-like form (cf. Ezek 1:26-28 ↓).

Gen 1:26-27  Then God said, “Let us make manj in our image, after our likeness. And let them have dominion over the fish of the sea and over the birds of the heavens and over the livestock and over all the earth and over every creeping thing that creeps on the earth.” 27So God created man in his own image, in the image of God he created him; male and female he created them. ▤

j The Hebrew word for man (adam) is the generic term for mankind and becomes the proper name Adam

Gen 5:1  This is the book of the generations of Adam. When God created man, he made him in the likeness of God. ▤

Gen 9:6  Whoever sheds the blood of man, by man shall his blood be shed, for God made man in his own image. ▤

1Cor 11:7  For a man ought not to cover his head, since he is the image and glory of God, but woman is the glory of man. ▤

Paul appears to have in view Adam being made in the image of God and then Eve being made from Adam (cf. v. 8). As such, ultimately both male and female have been made in the image of God (cf. Gen 1:27 ↑).

Col 3:10  … and have put on the new self, which is being renewed in knowledge after the image of its creator. ▤

“Creator” could be referring to either God (cf. GNT) or Jesus Christ (cf. NLT). Particularly if the former is the case, Paul would probably have the above verses from Genesis in view. As such he would be implying that having been created in God’s image but flawed by sin, God’s people are to be renewed in his image.

James 3:9  With it we bless our Lord and Father, and with it we curse people who are made in the likeness of God. ▤

Prov 14:31  Whoever oppresses a poor man insults his Maker, but he who is generous to the needy honors him. ▤

Some commentators understand this to imply that oppressing the poor shows contempt for God their Maker because they have been made in his image. (The same could then be said of why being kind to them honors God.) However the writer may well simply mean that mistreating anything God has made is being contemptuous of God as its maker and of the purpose for which he has created it.

- A manifestation of the likeness of the glory of the LORD had a human appearance:

Ezek 1:26-28  And above the expanse over their heads there was the likeness of a throne, in appearance like sapphire;k and seated above the likeness of a throne was a likeness with a human appearance. 27And upward from what had the appearance of his waist I saw as it were gleaming metal, like the appearance of fire enclosed all around. And downward from what had the appearance of his waist I saw as it were the appearance of fire, and there was brightness around him.l 28Like the appearance of the bow that is in the cloud on the day of rain, so was the appearance of the brightness all around. Such was the appearance of the likeness of the glory of the LORD. And when I saw it, I fell on my face, and I heard the voice of one speaking. ▤

k Or lapis lazuli

l Or it

People have an able mind, with which to think and reason intelligently . . .

Note that most of the following verses make reference to one’s “heart” rather than “mind”. As noted earlier, in the Bible “heart” can be understood to signify one’s conscious inner-self – encompassing one’s emotions, thoughts and will. As such, less literal translations mostly use “mind” in the following verses, reflecting modern terminology for the concept/s involved.

Job 38:36  Who has put wisdom in the inward partsm or given understanding to the mind?n ▤

m Or in the ibis

n Or rooster

Eccl 2:3  I searched with my heart how to cheer my body with wine—my heart still guiding me with wisdom—and how to lay hold on folly, till I might see what was good for the children of man to do under heaven during the few days of their life. ▤

Eccl 7:25  I turned my heart to know and to search out and to seek wisdom and the scheme of things, and to know the wickedness of folly and the foolishness that is madness. ▤

Eccl 8:16  When I applied my heart to know wisdom, and to see the business that is done on earth, how neither day nor night do one’s eyes see sleep, … ▤

Dan 5:14  I have heard of you [Daniel] that the spirit of the godso is in you, and that light and understanding and excellent wisdom are found in you. ▤

o Or Spirit of God

Acts 17:2-3  And Paul went in, as was his custom, and on three Sabbath days he reasoned with them from the Scriptures, 3explaining and proving that it was necessary for the Christ to suffer and to rise from the dead, and saying, “This Jesus, whom I proclaim to you, is the Christ.” ▤

Neh 5:6-7a  I was very angry when I heard their outcry and these words. 7I took counsel with myself, and I brought charges against the nobles and the officials. I said to them, “You are exacting interest, each from his brother.” ▤

On hearing of a significant problem (v. 6), Nehemiah “thought it over” (AMP, CEV, NIrV) – giving the problem “serious thought” (NKJV) – and took appropriate action (v. 7; cf. vv. 8-13).

Rom 14:5  One person esteems one day as better than another, while another esteems all days alike. Each one should be fully convinced in his own mind. ▤

. . . People can make judgments

See also:

- Neh 5:6-7 ⇑; Rom 14:5 ⇑

As with some of the verses in the surrounding subsections, most of the following verses contain examples illustrating the assertion in this subsection’s heading.

2Sam 24:13-14  So Gad came to David and told him, and said to him, “Shall threep years of famine come to you in your land? Or will you flee three months before your foes while they pursue you? Or shall there be three days’ pestilence in your land? Now consider, and decide what answer I shall return to him who sent me.” 14Then David said to Gad, “I am in great distress. Let us fall into the hand of the LORD, for his mercy is great; but let me not fall into the hand of man.” ▤

p Compare 1 Chronicles 21:12, Septuagint; Hebrew seven

David needed to decide or judge which of the three punishments (v. 13) would be his preferred option – which he quickly did (v. 14).

1Cor 7:40  Yet in my judgment she is happier if she remains as she is. And I think that I too have the Spirit of God. ▤

Luke 14:31  Or what king, going out to encounter another king in war, will not sit down first and deliberate whether he is able with ten thousand to meet him who comes against him with twenty thousand? ▤

Acts 15:38  But Paul thought best not to take with them one who had withdrawn from them in Pamphylia and had not gone with them to the work. ▤

Acts 25:27  For it seems to me unreasonable, in sending a prisoner, not to indicate the charges against him. ▤

Luke 1:3-4  … it seemed good to me also, having followed all things closely for some time past, to write an orderly account for you, most excellent Theophilus, 4that you may have certainty concerning the things you have been taught. ▤

The premise that people are able to intelligently make judgments is supported not only by Luke’s reasoning in v. 3, but also in the assumption that Theophilus would be able to know the certainty of what he had been taught (v. 4), for to do so would likewise require him to reason intelligently.

Acts 17:11  Now these Jews were more noble than those in Thessalonica; they received the word with all eagerness, examining the Scriptures daily to see if these things were so. ▤

People have the moral capacity to know good from evil and right from wrong . . .

Gen 3:22a  Then the LORD God said, “Behold, the man has become like one of us in knowing good and evil. ▤

1Ki 2:44  The king also said to Shimei, “You know in your own heart all the harm that you did to David my father. So the LORD will bring back your harm on your own head. ▤

Ps 51:3-4  For I know my transgressions, and my sin is ever before me. 4Against you, you only, have I sinned and done what is evil in your sight, so that you may be justified in your words and blameless in your judgment. ▤

Ps 119:128  Therefore I consider all your precepts to be right; I hate every false way. ▤

Luke 23:41  And we indeed justly, for we are receiving the due reward of our deeds; but this man has done nothing wrong. ▤

Rom 2:14-15  For when Gentiles, who do not have the law, by nature do what the law requires, they are a law to themselves, even though they do not have the law. 15They show that the work of the law is written on their hearts, while their conscience also bears witness, and their conflicting thoughts accuse or even excuse them … ▤

People have an intrinsic awareness of the requirements of God’s moral law, with their consciences and thoughts giving indication as to what is morally right and wrong.

. . . People can choose between good and evil

See also:

- Ps 119:128 ⇑

- We have the choice of whether or not to respond to God and Jesus Christ

Isa 7:15  He shall eat curds and honey when he knows how to refuse the evil and choose the good. ▤

Ps 37:27  Turn away from evil and do good; so shall you dwell forever. ▤

Ps 119:30  I have chosen the way of faithfulness; I set your rules before me. ▤

Prov 3:31  Do not envy a man of violence and do not choose any of his ways, … ▤

Amos 5:14-15  Seek good, and not evil, that you may live; and so the LORD, the God of hosts, will be with you, as you have said. 15Hate evil, and love good, and establish justice in the gate; it may be that the LORD, the God of hosts, will be gracious to the remnant of Joseph. ▤

People are of much more value than other creatures

Matt 6:26  Look at the birds of the air: they neither sow nor reap nor gather into barns, and yet your heavenly Father feeds them. Are you not of more value than they? ▤

Matt 10:31  Fear not, therefore; you are of more value than many sparrows. ▤

Matt 12:12a  Of how much more value is a man than a sheep! ▤

Ps 8:4-5  … what is man that you are mindful of him, and the son of man that you care for him? 5Yet you have made him a little lower than the heavenly beingsq and crowned him with glory and honor. ▤

q Or than God; Septuagint than the angels

It is feasible to conclude from this – particularly in light of the subsequent verses (vv. 6-8 ⇓) – that such a status implies that people are indeed much more valuable than other earthly creatures.

- God has made people more knowledgeable and wiser than other creatures:

Job 35:10-11  But none says, ‘Where is God my Maker, who gives songs in the night, 11who teaches us more than the beasts of the earth and makes us wiser than the birds of the heavens?’ ▤

God has made people ruler over all other creatures

Gen 1:26-28  Then God said, “Let us make manr in our image, after our likeness. And let them have dominion over the fish of the sea and over the birds of the heavens and over the livestock and over all the earth and over every creeping thing that creeps on the earth.” 27So God created man in his own image, in the image of God he created him; male and female he created them. 28And God blessed them. And God said to them, “Be fruitful and multiply and fill the earth and subdue it and have dominion over the fish of the sea and over the birds of the heavens and over every living thing that moves on the earth.” ▤

r The Hebrew word for man (adam) is the generic term for mankind and becomes the proper name Adam

Note that a number of commentators consider that being in God’s image indicates that people are in a sense God’s representatives, and that it is as his representatives that they are to rule over all other creatures.

Gen 2:19-20a  Now out of the ground the LORD God had formeds every beast of the field and every bird of the heavens and brought them to the man to see what he would call them. And whatever the man called every living creature, that was its name. 20The man gave names to all livestock and to the birds of the heavens and to every beast of the field. ▤

s Or And out of the ground the LORD God formed

Adam’s naming of the animals is understood to be indicative of his – and all humankind’s – authority over them.

Gen 9:2-3  The fear of you and the dread of you shall be upon every beast of the earth and upon every bird of the heavens, upon everything that creeps on the ground and all the fish of the sea. Into your hand they are delivered. 3Every moving thing that lives shall be food for you. And as I gave you the green plants, I give you everything. ▤

“Into your hand they are delivered” (v. 2b) indicates that God placed all creation under the control and power of humankind (cf. CEV, GNT, NLT) – as alluded to by the fact that all creatures would “fear” and “dread” (v. 2a) humans and by them even being given to humans for food (v. 3).

Ps 8:6-8  You have given him dominion over the works of your hands; you have put all things under his feet, 7all sheep and oxen, and also the beasts of the field, 8the birds of the heavens, and the fish of the sea, whatever passes along the paths of the seas. ▤

Ps 115:16  The heavens are the LORD’s heavens, but the earth he has given to the children of man. ▤

God is the ultimate ruler of the earth, but he has granted humankind dominion over it.

Heb 2:6b-8  “What is man, that you are mindful of him, or the son of man, that you care for him? 7You made him for a little while lower than the angels; you have crowned him with glory and honor,t 8putting everything in subjection under his feet.” Now in putting everything in subjection to him, he left nothing outside his control. At present, we do not yet see everything in subjection to him. ▤

t Some manuscripts insert and set him over the works of your hands

Note that the last statement is often taken to be referring to humankind’s power over creatures not being complete – a result of sin.

- All kinds of creatures have been tamed by people:

James 3:7  For every kind of beast and bird, of reptile and sea creature, can be tamed and has been tamed by mankind, … ▤

People are to care for other creatures

See also:

- Hab 2:17 ⇓

Ex 23:10-11  For six years you shall sow your land and gather in its yield, 11but the seventh year you shall let it rest and lie fallow, that the poor of your people may eat; and what they leave the beasts of the field may eat. You shall do likewise with your vineyard, and with your olive orchard. ▤

In addition to providing a year of rest for the land (cf. Lev 25:3-5 ⇓) this law made provision for the wild animals (as well as the poor).

Deut 22:4  You shall not see your brother’s donkey or his ox fallen down by the way and ignore them. You shall help him to lift them up again. ▤

Deut 22:6-7  If you come across a bird’s nest in any tree or on the ground, with young ones or eggs and the mother sitting on the young or on the eggs, you shall not take the mother with the young. 7You shall let the mother go, but the young you may take for yourself, that it may go well with you, and that you may live long. ▤

Most likely this command was aimed at the preservation of the species and so also this particular food source. Taking the mother would have meant that the young would also die, whereas leaving her would allow her to reproduce.

Deut 22:10  You shall not plow with an ox and a donkey together. ▤

The unequal strengths of the animals presumably would cause them discomfort in such work.

Deut 25:4  You shall not muzzle an ox when it is treading out the grain. ▤

An ox was not to have its mouth covered to prevent it from eating of the grain as it worked, for this would have been unfair to the animal, not allowing it to renew its strength while it did the work.

Prov 12:10  Whoever is righteous has regard for the life of his beast, but the mercy of the wicked is cruel. ▤

Prov 27:23  Know well the condition of your flocks, and give attention to your herds, … ▤

Matt 12:11  He said to them, “Which one of you who has a sheep, if it falls into a pit on the Sabbath, will not take hold of it and lift it out? ▤

Luke 13:15b  Does not each of you on the Sabbath untie his ox or his donkey from the manger and lead it away to water it? ▤

People are to act responsibly towards all creation

Gen 2:15  The LORD God took the man and put him in the garden of Eden to work it and keep it. ▤

Adam’s responsibility to take care of the Garden of Eden is readily applicable to the relationship of humankind with all of creation.

Lev 25:3-5  For six years you shall sow your field, and for six years you shall prune your vineyard and gather in its fruits, 4but in the seventh year there shall be a Sabbath of solemn rest for the land, a Sabbath to the LORD. You shall not sow your field or prune your vineyard. 5You shall not reap what grows of itself in your harvest, or gather the grapes of your undressed vine. It shall be a year of solemn rest for the land. ▤

Such a sabbath year of rest would replenish the land, ensuring that it maintained its fertility – and hence its goodness.

Deut 20:19  When you besiege a city for a long time, making war against it in order to take it, you shall not destroy its trees by wielding an axe against them. You may eat from them, but you shall not cut them down. Are the trees in the field human, that they should be besieged by you? ▤

Num 35:33  You shall not pollute the land in which you live, for blood pollutes the land, and no atonement can be made for the land for the blood that is shed in it, except by the blood of the one who shed it. ▤

Although this is actually referring to “polluting” the land (specifically the promised land) by bloodshed, arguably it can also be applied to polluting the land in other ways. As such it would be applicable to this subsection.

Hab 2:17  The violence done to Lebanon will overwhelm you, as will the destruction of the beasts that terrified them, for the blood of man and violence to the earth, to cities and all who dwell in them. ▤

The Babylonians’ desolation of the forests of Lebanon (cf. CEV, GNT, NLT) and their destruction of animals contravened humankind’s responsibility towards nature – and they would be punished for such “violence to the earth”, as well as their shedding of blood. Note that “them” may be referring to the forests of Lebanon.

John 6:12  And when they had eaten their fill, he told his disciples, “Gather up the leftover fragments, that nothing may be lost.” ▤

Food – as with all resources – should not be wasted.

Rev 11:18  The nations raged, but your wrath came, and the time for the dead to be judged, and for rewarding your servants,u the prophets and saints, and those who fear your name, both small and great, and for destroying the destroyers of the earth. ▤

u Greek bondservants

If “destroyers of the earth” is referring to or applicable to the destruction of nature, then this of course underlines the necessity for people to care for all creation. But note that some commentators at least, interpret it to be referring to those who actively work against God to the detriment of the earth – in Revelation primarily Satan, the beast, and the false prophet.

- Israel’s land still belonged to God:

Lev 25:23  The land shall not be sold in perpetuity, for the land is mine. For you are strangers and sojourners with me. ▤

This truth can be applied to all land, for – as Scripture says a number of times – God made the whole earth and it belongs to him; people are merely strangers and temporary residents on the earth. This underlines the need for people to act responsibly towards the land.

Pray for persecuted Christians

Section D

Epilogue: God’s Self-Revelation to People

Section Jumps

- People cannot in themselves perceive or know God

- God reveals himself to people

- God reveals himself by what he does

- God’s creation of the world and heavens perpetually evidence and reveal God to all people . . .

- . . . God’s ongoing control over nature likewise testifies to him

- God is revealed in his acts of judgment and of salvation

- God is revealed and known through Jesus Christ

- Note: God reveals his plans and will

See also:

- God communicates . . .

- . . . and people can communicate with God

- God interacts with people, responding to their requests and needs

- God’s Communication of His Word

People cannot in themselves perceive or know God

See also:

- God cannot be seen by people . . .

John 5:37  And the Father who sent me has himself borne witness about me. His voice you have never heard, his form you have never seen, … ▤

Job 9:11  Behold, he passes by me, and I see him not; he moves on, but I do not perceive him. ▤

Job 23:3, 8-9  Oh, that I knew where I might find him, that I might come even to his seat! ▤  … 8“Behold, I go forward, but he is not there, and backward, but I do not perceive him; 9on the left hand when he is working, I do not behold him; he turns to the right hand, but I do not see him. ▤

Job 37:23  The Almighty—we cannot find him; he is great in power; justice and abundant righteousness he will not violate. ▤

Isa 45:15  Truly, you are a God who hides himself, O God of Israel, the Savior. ▤

This appears to be speaking of or at least pointing to God being beyond people’s grasp. More specifically it may be speaking of God concealing himself or possibly of God working in what seems to people as “strange and mysterious ways” (NLT).

Matt 11:27  All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

This and the following references indicate or suggest that by themselves people cannot know God.

1Cor 1:21  For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. ▤

Acts 17:23  For as I passed along and observed the objects of your worship, I found also an altar with this inscription, ‘To the unknown god.’ What therefore you worship as unknown, this I proclaim to you. ▤

Similarly in John 4:22a Jesus says of the Samaritans, “You worship what you do not know …”

1Thes 4:5  … not in the passion of lust like the Gentiles who do not know God; … ▤

Ex 5:2  But Pharaoh said, “Who is the LORD, that I should obey his voice and let Israel go? I do not know the LORD, and moreover, I will not let Israel go.” ▤

God reveals himself to people

Deut 5:24  And you said, ‘Behold, the LORD our God has shown us his glory and greatness, and we have heard his voice out of the midst of the fire. This day we have seen God speak with man, and man still live. ▤

1Sam 2:27  And there came a man of God to Eli and said to him, “Thus the LORD has said, ‘Did I indeed reveal myself to the house of your father when they were in Egypt subject to the house of Pharaoh? ▤

The implication of the rhetorical question is that this was indeed the case.

Ezek 20:5  … and say to them, Thus says the Lord GOD: On the day when I chose Israel, I sworev to the offspring of the house of Jacob, making myself known to them in the land of Egypt; I swore to them, saying, I am the LORD your God. ▤

v Hebrew I lifted my hand; twice in this verse; also verses 6, 15, 23, 28, 42

Isa 65:1  I was ready to be sought by those who did not ask for me; I was ready to be found by those who did not seek me. I said, “Here am I, here am I,” to a nation that was not called byw my name. ▤

w Or that did not call upon

Note that there is debate amongst scholars as to whether this is speaking of the nation of Israel – the first nation that God revealed himself to – or to the Gentiles. Paul applies it to the latter in Romans 10:20.

Num 12:6  And he said, “Hear my words: If there is a prophet among you, I the LORD make myself known to him in a vision; I speak with him in a dream. ▤

1Sam 3:7, 10, 21  Now Samuel did not yet know the LORD, and the word of the LORD had not yet been revealed to him. ▤  … 10And the LORD came and stood, calling as at other times, “Samuel! Samuel!” And Samuel said, “Speak, for your servant hears.” ▤  … 21And the LORD appeared again at Shiloh, for the LORD revealed himself to Samuel at Shiloh by the word of the LORD. ▤

These verses indicate that God revealed himself to Samuel through his word, including (or in particular) his spoken word.

Jer 24:7  I will give them a heart to know that I am the LORD, and they shall be my people and I will be their God, for they shall return to me with their whole heart. ▤

This suggests that God enables people to know him (cf. AMP, NASB, NKJV) – or at least to know key things about him.

God reveals himself by what he does

See also:

- Rom 1:18 ⇓

- God’s great power is shown in his deeds

- God’s judgment shows his might and his sovereignty . . .

- God’s saving of his people reveals God’s great power

Note that the following three subsections further illustrate that God is revealed and made known in his works or deeds.

Ex 9:16-18  But for this purpose I have raised you up, to show you my power, so that my name may be proclaimed in all the earth. 17You are still exalting yourself against my people and will not let them go. 18Behold, about this time tomorrow I will cause very heavy hail to fall, such as never has been in Egypt from the day it was founded until now. ▤

By sending Egypt’s worst hailstorm (v. 18) – and other plagues (cf. 7:14-12:30) – God revealed his power, leading to him being made known throughout the earth (v. 16).

Deut 3:24  O Lord GOD, you have only begun to show your servant your greatness and your mighty hand. For what god is there in heaven or on earth who can do such works and mighty acts as yours? ▤

1Ki 8:41-43  Likewise, when a foreigner, who is not of your people Israel, comes from a far country for your name’s sake 42(for they shall hear of your great name and your mighty hand, and of your outstretched arm), when he comes and prays toward this house, 43hear in heaven your dwelling place and do according to all for which the foreigner calls to you, in order that all the peoples of the earth may know your name and fear you, as do your people Israel, and that they may know that this house that I have built is called by your name. ▤

Isa 40:3-5  A voice cries:x “In the wilderness prepare the way of the LORD; make straight in the desert a highway for our God. 4Every valley shall be lifted up, and every mountain and hill be made low; the uneven ground shall become level, and the rough places a plain. 5And the glory of the LORD shall be revealed, and all flesh shall see it together, for the mouth of the LORD has spoken.” ▤

x Or A voice of one crying

This initially refers to God’s deliverance of the Jews from captivity in Babylon. One interpretation is that vv. 3-4 are speaking metaphorically of the preparation of God’s way for the return of his people – by which God would be revealed (v. 5a). Another interpretation is that vv. 3-4 speak of the need to address the spiritual barrenness of God’s people, before the coming of the King (v. 5). The passage is also understood to have a final fulfillment in God’s redemption that would come through Jesus Christ.

Ezek 20:9  But I acted for the sake of my name, that it should not be profaned in the sight of the nations among whom they lived, in whose sight I made myself known to them in bringing them out of the land of Egypt. ▤

God revealed himself to the Israelites by bringing them out of Egypt. Furthermore, this verse implies that by doing so in the sight of other nations, this act of deliverance also revealed God to some extent to these other nations.

Dan 2:45b, 47  [Daniel, to King Nebuchadnezzar:] A great God has made known to the king what shall be after this. The dream is certain, and its interpretation sure.” ▤  … 47The king answered and said to Daniel, “Truly, your God is God of gods and Lord of kings, and a revealer of mysteries, for you have been able to reveal this mystery.” ▤

God’s revelation (through Daniel) of both the content and meaning of the king’s mysterious dream (cf. vv. 1-11) showed him to be “God of gods and the Lord of kings” (v. 47) – as well as “a revealer of mysteries” (v. 47).

God’s creation of the world and heavens perpetually evidence and reveal God to all people . . .

See also:

- Isa 40:26 ⇓; Isa 41:20 ⇓

- Creation attests to God’s greatness and glory

- Creation attests to God’s power

- Creation and God’s control over it show his power and wisdom to be incomparable . . .

- . . . God made this point very clear to Job

Rom 1:18-20  For the wrath of God is revealed from heaven against all ungodliness and unrighteousness of men, who by their unrighteousness suppress the truth. 19For what can be known about God is plain to them, because God has shown it to them. 20For his invisible attributes, namely, his eternal power and divine nature, have been clearly perceived, ever since the creation of the world, in the things that have been made. So they are without excuse. ▤

Job 36:24-25  Remember to extol his work, of which men have sung. 25All mankind has looked on it; man beholds it from afar. ▤

In v. 24, “work” probably refers primarily to creation. One can infer from these verses that in his work – which is most praiseworthy (v. 24b) – God is evidenced or revealed, with such traits as his power and goodness clearly being demonstrated.

Ps 8:1  O LORD, our Lord, how majestic is your name in all the earth! You have set your glory above the heavens. ▤

The exclamation “how majestic is your name in all the earth!” appears to be implying that God’s majesty is displayed throughout the earth, the earth being so wonderfully created. Likewise the second part of the verse may well be speaking of God’s glory being displayed by the creation of the heavens, with the stars, sun and moon (cf. v. 3; Ps 19:1-4a ↓; Ps 97:6 ⇓).

Ps 19:1-4a  The heavens declare the glory of God, and the sky abovey proclaims his handiwork. 2Day to day pours out speech, and night to night reveals knowledge. 3There is no speech, nor are there words, whose voice is not heard. 4Their voicez goes out through all the earth, and their words to the end of the world. ▤

y Hebrew the expanse; compare Genesis 1:6-8

z Or Their measuring line

The marvelous heavens and skies are wonderful examples of God’s work. Their magnificence is evidence – perpetually displayed to all – that there is a glorious Creator-God.

Acts 17:24-27  The God who made the world and everything in it, being Lord of heaven and earth, does not live in temples made by man,a 25nor is he served by human hands, as though he needed anything, since he himself gives to all mankind life and breath and everything. 26And he made from one man every nation of mankind to live on all the face of the earth, having determined allotted periods and the boundaries of their dwelling place, 27that they should seek God, in the hope that they might feel their way toward him and find him. Yet he is actually not far from each one of us, … ▤

a Greek made by hands

Verse 27 indicates that God’s creation of all things (v. 24) including all people (vv. 25-26a) – along with his providence over the nations (v. 26b) – should move people to seek him, for these things reveal God’s existence and his concern with people.

. . . God’s ongoing control over nature likewise testifies to him

Acts 14:17  Yet he did not leave himself without witness, for he did good by giving you rains from heaven and fruitful seasons, satisfying your hearts with food and gladness. ▤

God’s provision through his regulation of nature testifies to people of his existence and reveals his kindness.

Job 37:6-7  For to the snow he says, ‘Fall on the earth,’ likewise to the downpour, his mighty downpour. 7He seals up the hand of every man, that all men whom he made may know it. ▤

The powerful effects of God’s work in nature can inhibit people’s activities – “seals up the hand of every man” – making them stop and recognize his works and power (cf. CEV, GNT, NCV, NLT). As such God’s works in nature are evidence of God’s existence and reveal his power.

Isa 40:26  Lift up your eyes on high and see: who created these? He who brings out their host by number, calling them all by name, by the greatness of his might, and because he is strong in power not one is missing. ▤

God not only created the stars, he controls or oversees the continuation of their display night by night. The first part of the verse suggests that one should stop and consider these things – and so realize that God is responsible for the universe and its continuance.

Ps 19:4b-6  In them [the heavens] he has set a tent for the sun, 5which comes out like a bridegroom leaving his chamber, and, like a strong man, runs its course with joy. 6Its rising is from the end of the heavens, and its circuit to the end of them, and there is nothing hidden from its heat. ▤

Following on from the preceding verses regarding the heavens in general (cf. 1-4a ⇑), this suggests that the sun and its daily appearance are likewise evidence of God, revealing God and his glory to all things, with “nothing hidden from its heat” (v. 6).

Ps 97:3-6  Fire goes before him and burns up his adversaries all around. 4His lightnings light up the world; the earth sees and trembles. 5The mountains melt like wax before the LORD, before the Lord of all the earth. 6The heavens proclaim his righteousness, and all the peoples see his glory. ▤

This may be speaking of dramatic physical occurrences in nature as revealing God and his reign (cf. vv. 1-2) before “all the peoples” (v. 6) – hence its inclusion here. However some commentators understand it to be referring to God coming and imposing his absolute reign over the earth.

Isa 41:17-20  When the poor and needy seek water, and there is none, and their tongue is parched with thirst, I the LORD will answer them; I the God of Israel will not forsake them. 18I will open rivers on the bare heights, and fountains in the midst of the valleys. I will make the wilderness a pool of water, and the dry land springs of water. 19I will put in the wilderness the cedar, the acacia, the myrtle, and the olive. I will set in the desert the cypress, the plane and the pine together, 20that they may see and know, may consider and understand together, that the hand of the LORD has done this, the Holy One of Israel has created it. ▤

Note that this is often understood to initially at least refer to God’s provision for the Israelites returning from exile in Babylon (cf. 43:19-20). Some commentators, however, think it refers to conditions in the future renewed Israel.

God is revealed in his acts of judgment and of salvation

See also:

- God’s Judgment Reveals God

- God Is Revealed in Saving His People

Ps 9:16  The LORD has made himself known; he has executed judgment; the wicked are snared in the work of their own hands. Higgaion.b Selah ▤

b Probably a musical or liturgical term

Ezek 35:10-11  Because you said, ‘These two nations and these two countries shall be mine, and we will take possession of them’—although the LORD was there— 11therefore, as I live, declares the Lord GOD, I will deal with you according to the anger and envy that you showed because of your hatred against them. And I will make myself known among them, when I judge you. ▤

By his judgment of Edom, God would make himself known – i.e. make known that he exists and that he is God.

Ezek 38:22-23  With pestilence and bloodshed I will enter into judgment with him, and I will rain upon him and his hordes and the many peoples who are with him torrential rains and hailstones, fire and sulfur. 23So I will show my greatness and my holiness and make myself known in the eyes of many nations. Then they will know that I am the LORD. ▤

Ezek 39:4-7, 21-22  You shall fall on the mountains of Israel, you and all your hordes and the peoples who are with you. I will give you to birds of prey of every sort and to the beasts of the field to be devoured. 5You shall fall in the open field, for I have spoken, declares the Lord GOD. 6I will send fire on Magog and on those who dwell securely in the coastlands, and they shall know that I am the LORD. 7“And my holy name I will make known in the midst of my people Israel, and I will not let my holy name be profaned anymore. And the nations shall know that I am the LORD, the Holy One in Israel. ▤  … 21“And I will set my glory among the nations, and all the nations shall see my judgment that I have executed, and my hand that I have laid on them. 22The house of Israel shall know that I am the LORD their God, from that day forward. ▤

2Ki 19:19, 35  So now, O LORD our God, save us, please, from his hand, that all the kingdoms of the earth may know that you, O LORD, are God alone.” ▤  … 35And that night the angel of the LORD went out and struck down 185,000 in the camp of the Assyrians. And when people arose early in the morning, behold, these were all dead bodies. ▤

God’s saving of his people makes him known to the nations. In conjunction with this, it makes known: his salvation and righteousness (cf. Ps 98:1-3 ↓); and his mighty power (cf. Ps 106:8 ↓).

Ps 98:1-3  Oh sing to the LORD a new song, for he has done marvelous things! His right hand and his holy arm have worked salvation for him. 2The LORD has made known his salvation; he has revealed his righteousness in the sight of the nations. 3He has remembered his steadfast love and faithfulness to the house of Israel. All the ends of the earth have seen the salvation of our God. ▤

In v. 1 God’s “right hand” and “arm” signify his great power (cf. CEV, GNT, NLT).

Ps 106:8  Yet he saved them for his name’s sake, that he might make known his mighty power. ▤

Isa 60:16  You shall suck the milk of nations; you shall nurse at the breast of kings; and you shall know that I, the LORD, am your Savior and your Redeemer, the Mighty One of Jacob. ▤

God’s salvation makes known unequivocally to his people that he is their Savior and Redeemer – “the Mighty One of Jacob”.

God is revealed and known through Jesus Christ

See also:

- Jesus Christ is the image of God

- Jesus Christ has the form and fullness of God – equality in nature

- To know or see Jesus Christ is to know or see the Father

- Jesus came to enable us to know God

John 1:18  No one has ever seen God; the only God,c who is at the Father’s side,d he has made him known. ▤

c Or the only One, who is God; some manuscripts the only Son

d Greek in the bosom of the Father

The phrase “the only God” refers to Jesus Christ.

John 17:6, 26  [Jesus:] “I have manifested your name to the people whom you gave me out of the world. Yours they were, and you gave them to me, and they have kept your word. ▤  … 26I made known to them your name, and I will continue to make it known, that the love with which you have loved me may be in them, and I in them.” ▤

The references to “your name” are indicative of God himself. Jesus made God known to a deeper, more comprehensive extent than previous revelation had done, revealing more about such things as attributes of God and matters of his will.

Matt 11:27  All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

John 8:19  They said to him therefore, “Where is your Father?” Jesus answered, “You know neither me nor my Father. If you knew me, you would know my Father also.” ▤

In coming to know Jesus Christ, one comes to know God (cf. John 14:6-7 ↓).

John 12:45  And whoever sees me sees him who sent me. ▤

John 14:6-7  Jesus said to him, “I am the way, and the truth, and the life. No one comes to the Father except through me. 7If you had known me, you would have known my Father also.e From now on you do know him and have seen him.” ▤

e Or If you know me, you will know my Father also, or If you have known me, you will know my Father also

Note that the final statement may be speaking of the disciples knowing God more fully through Jesus following Jesus’ forthcoming death and resurrection.

1Jn 5:20  And we know that the Son of God has come and has given us understanding, so that we may know him who is true; and we are in him who is true, in his Son Jesus Christ. He is the true God and eternal life. ▤

John 15:15  No longer do I call you servants,f for the servantg does not know what his master is doing; but I have called you friends, for all that I have heard from my Father I have made known to you. ▤

f Greek bondservants

g Greek bondservant; also verse 20

In conjunction with making God known, Jesus made known everything that he had heard from the Father.

Note: God reveals his plans and will

See also:

- The gospel reveals God’s hidden mystery concerning Jesus Christ

Gen 41:25  Then Joseph said to Pharaoh, “The dreams of Pharaoh are one; God has revealed to Pharaoh what he is about to do. ▤

1Chr 17:19, 25  For your servant’s sake, O LORD, and according to your own heart, you have done all this greatness, in making known all these great things. ▤  … 25For you, my God, have revealed to your servant that you will build a house for him. Therefore your servant has found courage to pray before you. ▤

The “great things” (v. 19) that God made known to David concerned God’s will and “all this greatness” (v. 19) that God had done in determining to build a “house” or dynasty for David (v. 25; cf. v. 19).

Ps 25:14  The friendshiph of the LORD is for those who fear him, and he makes known to them his covenant. ▤

h Or The secret counsel

Note that the alternative rendering in the text note would make the first half of this verse more pertinent to this subsection.

Ps 103:7  He made known his ways to Moses, his acts to the people of Israel. ▤

Here God’s “ways” may refer to God’s “plans” (GNT, NIrV), “character” (NLT) or his “law” (CEV).

Dan 2:45b  [Daniel, to King Nebuchadnezzar:] A great God has made known to the king what shall be after this. The dream is certain, and its interpretation sure.” ▤

Amos 3:7  For the Lord GOD does nothing without revealing his secret to his servants the prophets. ▤

God’s “secret” would primarily be his plan/s.

Amos 4:13  For behold, he who forms the mountains and creates the wind, and declares to man what is his thought, who makes the morning darkness, and treads on the heights of the earth— the LORD, the God of hosts, is his name! ▤

God’s thoughts that he reveals to people would be inclusive of his plans and will.

Acts 22:14  And he said, ‘The God of our fathers appointed you to know his will, to see the Righteous One and to hear a voice from his mouth; … ▤

Acts 27:22-24  Yet now I urge you to take heart, for there will be no loss of life among you, but only of the ship. 23For this very night there stood before me an angel of the God to whom I belong and whom I worship, 24and he said, ‘Do not be afraid, Paul; you must stand before Caesar. And behold, God has granted you all those who sail with you.’ ▤

Through an angel God revealed to Paul aspects of his plans for him, including his will regarding Paul’s near future (v. 23) and his immediate will regarding the hazardous storm (v. 24).

Rom 1:16-17  For I am not ashamed of the gospel, for it is the power of God for salvation to everyone who believes, to the Jew first and also to the Greek. 17For in it the righteousness of God is revealed from faith for faith,i as it is written, “The righteous shall live by faith.”j ▤

i Or beginning and ending in faith

j Or The one who by faith is righteous shall live

Rom 16:25-26  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 7

God’s Sovereignty

1. God’s Supreme Authority

1. The LORD Is God – the Only God

2. God Reigns Supreme

3. God Has Power over All Things

4. God Defeats His Enemies

5. God Fulfills His Plans

2. God’s Control over the World

1. God Has Control over Evil

2. God Has Control over Nature

3. God Has Control over the Nations

4. God Has Control over Each Person

5. Addendum: God’s Early Dealings with Humankind

Part I

God’s Supreme Authority

See also:

- Jesus Christ as Lord of All

As the one and only God, God reigns supreme in the world. He has supreme power over all things. As such, God defeats his enemies and he fulfills his plans. A realization of this produces submission to and worship of the one and only God.

Section A

The LORD Is God – the Only God

Section Jumps

- The LORD is God

- The LORD is God of heaven and earth

- The LORD is God of all people

- The LORD is the true and living God . . .

- . . . He is the one and only God

- God’s deeds show that he is the only God . . .

- . . . God’s deeds show that he is indeed the LORD

Note that God stated that the “LORD” was the name by which he was to be known (cf. Note: God declared his actual name to be the “LORD”).

The LORD is God

Ps 100:3a  Know that the LORD, he is God! ▤

Josh 22:34  The people of Reuben and the people of Gad called the altar Witness, “For,” they said, “it is a witness between us that the LORD is God.” ▤

The altar was set up as a witness and a reminder between the tribes on both sides of the Jordan River that the LORD is God.

1Ki 18:21, 36-39  And Elijah came near to all the people and said, “How long will you go limping between two different opinions? If the LORD is God, follow him; but if Baal, then follow him.” And the people did not answer him a word. ▤  … 36And at the time of the offering of the oblation, Elijah the prophet came near and said, “O LORD, God of Abraham, Isaac, and Israel, let it be known this day that you are God in Israel, and that I am your servant, and that I have done all these things at your word. 37Answer me, O LORD, answer me, that this people may know that you, O LORD, are God, and that you have turned their hearts back.” 38Then the fire of the LORD fell and consumed the burnt offering and the wood and the stones and the dust, and licked up the water that was in the trench. 39And when all the people saw it, they fell on their faces and said, “The LORD, he is God; the LORD, he is God.” ▤

2Sam 7:28  And now, O Lord GOD, you are God, and your words are true, and you have promised this good thing to your servant. ▤

Although this does not use God’s name, “the LORD”, he is obviously in view.

Ps 46:10  “Be still, and know that I am God. I will be exalted among the nations, I will be exalted in the earth!” ▤

- The LORD is a great God:

Ps 95:3  For the LORD is a great God, and a great King above all gods. ▤

The LORD is God of heaven and earth

See also:

- God is both Jesus Christ’s God and his Father

Gen 24:3  … that I may make you swear by the LORD, the God of heaven and God of the earth, that you will not take a wife for my son from the daughters of the Canaanites, among whom I dwell, … ▤

Deut 4:39  … know therefore today, and lay it to your heart, that the LORD is God in heaven above and on the earth beneath; there is no other. ▤

Josh 2:11  And as soon as we heard it, our hearts melted, and there was no spirit left in any man because of you, for the LORD your God, he is God in the heavens above and on the earth beneath. ▤

Ezra 5:11  And this was their reply to us: ‘We are the servants of the God of heaven and earth, and we are rebuilding the house that was built many years ago, which a great king of Israel built and finished. ▤

Isa 54:5  For your Maker is your husband, the LORD of hosts is his name; and the Holy One of Israel is your Redeemer, the God of the whole earth he is called. ▤

Note that the title “the LORD of hosts” is probably speaking of God’s power or authority over all things or all forces in the universe – physical and spiritual. Other possibilities are that “hosts” refers in particular to Israel’s army or to angels.

Matt 11:25  At that time Jesus declared, “I thank you, Father, Lord of heaven and earth, that you have hidden these things from the wise and understanding and revealed them to little children; … ▤

The fact that the LORD is the God of heaven and earth is reflected in him being acknowledged as the “Lord of heaven and earth” (cf. Luke 10:21; Acts 17:24).

- God makes peace in heaven:

Job 25:2  Dominion and fear are with God;a he makes peace in his high heaven. ▤

a Hebrew him

This points to God’s authority in heaven, where he establishes peace.

The LORD is God of all people

2Ki 19:15  And Hezekiah prayed before the LORD and said: “O LORD, the God of Israel, enthroned above the cherubim, you are the God, you alone, of all the kingdoms of the earth; you have made heaven and earth. ▤

Num 27:16  Let the LORD, the God of the spirits of all flesh, appoint a man over the congregation … ▤

Jer 32:27  Behold, I am the LORD, the God of all flesh. Is anything too hard for me? ▤

Luke 20:38  Now he is not God of the dead, but of the living, for all live to him. ▤

The last clause appears to mean that all people remain “in definite relationship to Him” (AMP); no one ceases to exist and drops off God’s “radar”. In saying that to God all people including the physically dead are in this sense alive to God, Jesus has at least partially in view the resurrection of the dead (cf. vv. 27-37). He may also have in view people’s spirits existing after death (cf. People’s spirits and souls exist after death).

Acts 3:13  The God of Abraham, the God of Isaac, and the God of Jacob, the God of our fathers, glorified his servantb Jesus, whom you delivered over and denied in the presence of Pilate, when he had decided to release him. ▤

b Or child; also verse 26

Rom 3:29  Or is God the God of Jews only? Is he not the God of Gentiles also? Yes, of Gentiles also, … ▤

Rev 22:6  And he said to me, “These words are trustworthy and true. And the Lord, the God of the spirits of the prophets, has sent his angel to show his servants what must soon take place.” ▤

This speaks of God as the one who “controls the spirits of his prophets” (CEV).

Ps 42:8  By day the LORD commands his steadfast love, and at night his song is with me, a prayer to the God of my life. ▤

The LORD is the true and living God . . .

See also:

- God is alive

Jer 10:10  But the LORD is the true God; he is the living God and the everlasting King. At his wrath the earth quakes, and the nations cannot endure his indignation. ▤

1Thes 1:9  For they themselves report concerning us the kind of reception we had among you, and how you turned to God from idols to serve the living and true God, … ▤

1Jn 5:20  And we know that the Son of God has come and has given us understanding, so that we may know him who is true; and we are in him who is true, in his Son Jesus Christ. He is the true God and eternal life. ▤

The last statement is most likely referring to God, although possibly Jesus Christ is in view. Particularly in view of the last statement, the earlier references to God being “true” may well more specifically be speaking of him as “the true God” (CEV, GNT, NLT). (Also note the comment on John 7:28 below.)

John 7:28  So Jesus proclaimed, as he taught in the temple, “You know me, and you know where I come from? But I have not come of my own accord. He who sent me is true, and him you do not know. ▤

In saying here that God is “true” Jesus could have had in view one or more of the following: God is real, the true God (as in this subsection’s theme); God is truthful (cf. CEV, GNT); and/or God is faithful. The same can be said of “true” in Revelation 6:10, where God is called “Sovereign Lord, holy and true”.

Dan 6:26  I make a decree, that in all my royal dominion people are to tremble and fear before the God of Daniel, for he is the living God, enduring forever; his kingdom shall never be destroyed, and his dominion shall be to the end. ▤

Acts 14:15  Men, why are you doing these things? We also are men, of like nature with you, and we bring you good news, that you should turn from these vain things to a living God, who made the heaven and the earth and the sea and all that is in them. ▤

Heb 12:22  But you have come to Mount Zion and to the city of the living God, the heavenly Jerusalem, and to innumerable angels in festal gathering, … ▤

. . . He is the one and only God

See also:

- God is one

- Note: There is one God, the Father – and one Lord, Jesus Christ

Deut 4:39  … know therefore today, and lay it to your heart, that the LORD is God in heaven above and on the earth beneath; there is no other. ▤

2Sam 22:32  For who is God, but the LORD? And who is a rock, except our God? ▤

Isa 44:6, 8b  Thus says the LORD, the King of Israel and his Redeemer, the LORD of hosts: “I am the first and I am the last; besides me there is no god. ▤  … 8… Is there a God besides me? There is no Rock; I know not any.” ▤

References to God as a “Rock” (v. 8) depict him as a secure mountain or stronghold of infallible strength, to whom his people can go for protection. With this use of “Rock”, Isaiah is in effect saying that there is no other “powerful god” (GNT).

Isa 45:21-22  Declare and present your case; let them take counsel together! Who told this long ago? Who declared it of old? Was it not I, the LORD? And there is no other god besides me, a righteous God and a Savior; there is none besides me. 22“Turn to me and be saved, all the ends of the earth! For I am God, and there is no other. ▤

Hos 13:4  But I am the LORD your God from the land of Egypt; you know no God but me, and besides me there is no savior. ▤

1Cor 8:4  Therefore, as to the eating of food offered to idols, we know that “an idol has no real existence,” and that “there is no God but one.” ▤

1Tim 1:17  To the King of ages, immortal, invisible, the only God, be honor and glory forever and ever.c Amen. ▤

c Greek to the ages of ages

God’s deeds show that he is the only God . . .

See also:

- . . . Things God does which show that there is no one like him

- God’s saving of his people makes known that he is the LORD – the only God

Deut 32:39  See now that I, even I, am he, and there is no god beside me; I kill and I make alive; I wound and I heal; and there is none that can deliver out of my hand. ▤

Ps 86:10  For you are great and do wondrous things; you alone are God. ▤

2Ki 19:15  And Hezekiah prayed before the LORD and said: “O LORD, the God of Israel, enthroned above the cherubim, you are the God, you alone, of all the kingdoms of the earth; you have made heaven and earth. ▤

1Chr 16:26  For all the gods of the peoples are idols, but the LORD made the heavens. ▤

All other “gods” are only idols – not real gods at all. In contrast the LORD is certainly not an idol, as shown by the fact that he made the heavens – evidencing that he is the only God.

Isa 43:9-13  All the nations gather together, and the peoples assemble. Who among them can declare this, and show us the former things? Let them bring their witnesses to prove them right, and let them hear and say, It is true. 10“You are my witnesses,” declares the LORD, “and my servant whom I have chosen, that you may know and believe me and understand that I am he. Before me no god was formed, nor shall there be any after me. 11I, I am the LORD, and besides me there is no savior. 12I declared and saved and proclaimed, when there was no strange god among you; and you are my witnesses,” declares the LORD, “and I am God. 13Also henceforth I am he; there is none who can deliver from my hand; I work, and who can turn it back?” ▤

Amongst other things, this speaks of God’s declaration of future events and their fulfillment as evidencing that he is the only God. In v. 9, “this” probably refers to the rise of Cyrus the Great and/or the deliverance of the Jews through him (cf. AMP); and “the former things” speaks of previous prophecies that had been or were being fulfilled (cf. CEV, GNT, NCV). In v. 12, “I declared and saved and proclaimed” likely has in view God stating that he would save Israel and then doing so (cf. CEV, GNT, NLT).

Isa 45:5-7, 18  I am the LORD, and there is no other, besides me there is no God; I equip you, though you do not know me, 6that people may know, from the rising of the sun and from the west, that there is none besides me; I am the LORD, and there is no other. 7I form light and create darkness, I make well-being and create calamity, I am the LORD, who does all these things. ▤  … 18For thus says the LORD, who created the heavens (he is God!), who formed the earth and made it (he established it; he did not create it empty, he formed it to be inhabited!): “I am the LORD, and there is no other. ▤

Isa 46:9-10  … remember the former things of old; for I am God, and there is no other; I am God, and there is none like me, 10declaring the end from the beginning and from ancient times things not yet done, saying, ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ ▤

The first clause refers to things that God had done long before, possibly also alluding to his ability to foretell future events, which he has done throughout history (v. 10).

Isa 64:4  From of old no one has heard or perceived by the ear, no eye has seen a God besides you, who acts for those who wait for him. ▤

Ps 46:8-10  Come, behold the works of the LORD, how he has brought desolations on the earth. 9He makes wars cease to the end of the earth; he breaks the bow and shatters the spear; he burns the chariots with fire. 10“Be still, and know that I am God. I will be exalted among the nations, I will be exalted in the earth!” ▤

2Ki 5:14-15  So he went down and dipped himself seven times in the Jordan, according to the word of the man of God, and his flesh was restored like the flesh of a little child, and he was clean. 15Then he returned to the man of God, he and all his company, and he came and stood before him. And he said, “Behold, I know that there is no God in all the earth but in Israel; so accept now a present from your servant.” ▤

. . . God’s deeds show that he is indeed the LORD

See also:

- God’s saving of his people makes known that he is the LORD – the only God

When God’s speaks of his deeds making known that he is “the LORD”, he is in effect speaking of them making known that he is “the LORD, the God of Israel” (Isa 45:3 ↓; cf. Ezek 28:26 ↓) – the only true God.

1Ki 20:13, 21, 28-29  And behold, a prophet came near to Ahab king of Israel and said, “Thus says the LORD, Have you seen all this great multitude? Behold, I will give it into your hand this day, and you shall know that I am the LORD.” ▤  … 21And the king of Israel went out and struck the horses and chariots, and struck the Syrians with a great blow. ▤  … 28And a man of God came near and said to the king of Israel, “Thus says the LORD, ‘Because the Syrians have said, “The LORD is a god of the hills but he is not a god of the valleys,” therefore I will give all this great multitude into your hand, and you shall know that I am the LORD.’” 29And they encamped opposite one another seven days. Then on the seventh day the battle was joined. And the people of Israel struck down of the Syrians 100,000 foot soldiers in one day. ▤

Neh 9:6  d “You are the LORD, you alone. You have made heaven, the heaven of heavens, with all their host, the earth and all that is on it, the seas and all that is in them; and you preserve all of them; and the host of heaven worships you. ▤

d Septuagint adds And Ezra said

Isa 45:3  I will give you the treasures of darkness and the hoards in secret places, that you may know that it is I, the LORD, the God of Israel, who call you by your name. ▤

The reference is to Cyrus, the Persian king.

Isa 49:23  Kings shall be your foster fathers, and their queens your nursing mothers. With their faces to the ground they shall bow down to you, and lick the dust of your feet. Then you will know that I am the LORD; those who wait for me shall not be put to shame. ▤

Ezek 12:15, 20  And they shall know that I am the LORD, when I disperse them among the nations and scatter them among the countries. ▤  … 20And the inhabited cities shall be laid waste, and the land shall become a desolation; and you shall know that I am the LORD. ▤

The fulfillment of God’s threatened judgment for the people’s persistent unfaithfulness to him would make known that is the LORD.

Ezek 16:62  I will establish my covenant with you, and you shall know that I am the LORD, … ▤

This speaks of an “everlasting covenant” (v. 60). Some think it refers to the New Covenant, but other commentators claim that it is speaking of renewing the covenant with Abraham. In either case it would or will demonstrate God’s power and faithfulness, affirming that he is the LORD.

Ezek 25:17  I will execute great vengeance on them with wrathful rebukes. Then they will know that I am the LORD, when I lay my vengeance upon them. ▤

Ezek 20:38, 42, 44  I will purge out the rebels from among you, and those who transgress against me. I will bring them out of the land where they sojourn, but they shall not enter the land of Israel. Then you will know that I am the LORD. ▤  … 42And you shall know that I am the LORD, when I bring you into the land of Israel, the country that I swore to give to your fathers. ▤  … 44And you shall know that I am the LORD, when I deal with you for my name’s sake, not according to your evil ways, nor according to your corrupt deeds, O house of Israel, declares the Lord GOD. ▤

Ezek 28:26  And they shall dwell securely in it, and they shall build houses and plant vineyards. They shall dwell securely, when I execute judgments upon all their neighbors who have treated them with contempt. Then they will know that I am the LORD their God. ▤

Ezek 34:27  And the trees of the field shall yield their fruit, and the earth shall yield its increase, and they shall be secure in their land. And they shall know that I am the LORD, when I break the bars of their yoke, and deliver them from the hand of those who enslaved them. ▤

Ezek 36:11  And I will multiply on you man and beast, and they shall multiply and be fruitful. And I will cause you to be inhabited as in your former times, and will do more good to you than ever before. Then you will know that I am the LORD. ▤

Ezek 37:13  And you shall know that I am the LORD, when I open your graves, and raise you from your graves, O my people. ▤

Here God speaks figuratively of restoring the shattered and dispersed nation of Israel.

- God’s deeds show that he is “God of gods and Lord of kings”:

Dan 2:27-28, 47  Daniel answered the king and said, “No wise men, enchanters, magicians, or astrologers can show to the king the mystery that the king has asked, 28but there is a God in heaven who reveals mysteries, and he has made known to King Nebuchadnezzar what will be in the latter days. Your dream and the visions of your head as you lay in bed are these: ▤  … 47The king answered and said to Daniel, “Truly, your God is God of gods and Lord of kings, and a revealer of mysteries, for you have been able to reveal this mystery.” ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

God Reigns Supreme

Section Jumps

- God reigns . . .

- . . . God is enthroned in heaven

- God rules over all – over all the earth

- God rules over all nations and authorities

- God will reign forever

- God will impose his absolute rule on all

- Note: All things belong to God

See also:

- The Kingdom of God

- [Reasons for which to exalt God:] God’s reign

God reigns . . .

Ps 93:1  The LORD reigns; he is robed in majesty; the LORD is robed; he has put on strength as his belt. Yes, the world is established; it shall never be moved. ▤

Speaking of God as being “robed in majesty” immediately following the assertion that he reigns, appears to further point to his sovereignty.

Ps 96:10  Say among the nations, “The LORD reigns! Yes, the world is established; it shall never be moved; he will judge the peoples with equity.” ▤

Ps 99:1  The LORD reigns; let the peoples tremble! He sits enthroned upon the cherubim; let the earth quake! ▤

As well as alluding to God’s presence between the cherubim above the atonement cover of the ark of the covenant, this may be referring to such angelic beings being adjacent to his throne in heaven. From there God reigns, enthroned with mighty angelic beings at his side, to obey his command.

Isa 52:7  How beautiful upon the mountains are the feet of him who brings good news, who publishes peace, who brings good news of happiness, who publishes salvation, who says to Zion, “Your God reigns.” ▤

The “good news”, “peace” and “salvation” refer to the Jews return from exile – illustrating and leading to the assertion: “Your God reigns.”

Acts 4:24  And when they heard it, they lifted their voices together to God and said, “Sovereign Lord, who made the heaven and the earth and the sea and everything in them, … ▤

The term “Sovereign Lord” acknowledges God as supreme ruler.

Job 25:2  Dominion and fear are with God;e he makes peace in his high heaven. ▤

e Hebrew him

. . . God is enthroned in heaven

See also:

- Ps 99:1 ⇑

- Note: God primarily dwells in heaven . . .

1Ki 22:19  And Micaiah said, “Therefore hear the word of the LORD: I saw the LORD sitting on his throne, and all the host of heaven standing beside him on his right hand and on his left; … ▤

Ps 2:4  He who sits in the heavens laughs; the Lord holds them in derision. ▤

Ps 11:4  The LORD is in his holy temple; the LORD’s throne is in heaven; his eyes see, his eyelids test the children of man. ▤

Ps 103:19  The LORD has established his throne in the heavens, and his kingdom rules over all. ▤

Ps 123:1  To you I lift up my eyes, O you who are enthroned in the heavens! ▤

Isa 66:1  Thus says the LORD: “Heaven is my throne, and the earth is my footstool; what is the house that you would build for me, and what is the place of my rest? ▤

Note that this portrays heaven itself as being God’s throne (cf. Matt 5:34 ↓) rather than simply being where his throne is.

Matt 5:34-35  But I say to you, Do not take an oath at all, either by heaven, for it is the throne of God, 35or by the earth, for it is his footstool, or by Jerusalem, for it is the city of the great King. ▤

Matt 23:22  And whoever swears by heaven swears by the throne of God and by him who sits upon it. ▤

Heb 8:1  Now the point in what we are saying is this: we have such a high priest, one who is seated at the right hand of the throne of the Majesty in heaven, … ▤

Rev 4:2-3  At once I was in the Spirit, and behold, a throne stood in heaven, with one seated on the throne. 3And he who sat there had the appearance of jasper and carnelian, and around the throne was a rainbow that had the appearance of an emerald. ▤

Isa 6:1  In the year that King Uzziah died I saw the Lord sitting upon a throne, high and lifted up; and the trainf of his robe filled the temple. ▤

f Or hem

Here Isaiah tells of his vision of God enthroned in heaven.

God rules over all – over all the earth

See also:

- God Has Power over All Things

1Chr 29:11-12  Yours, O LORD, is the greatness and the power and the glory and the victory and the majesty, for all that is in the heavens and in the earth is yours. Yours is the kingdom, O LORD, and you are exalted as head above all. 12Both riches and honor come from you, and you rule over all. In your hand are power and might, and in your hand it is to make great and to give strength to all. ▤

Ps 103:19  The LORD has established his throne in the heavens, and his kingdom rules over all. ▤

Eph 4:6  … one God and Father of all, who is over all and through all and in all. ▤

The phrase “is over all” means he rules over all – “rules everything” (NCV™).

Ps 47:2, 7  For the LORD, the Most High, is to be feared, a great king over all the earth. ▤  … 7For God is the King of all the earth; sing praises with a psalm!g ▤

g Hebrew maskil

Ps 97:5  The mountains melt like wax before the LORD, before the Lord of all the earth. ▤

Ps 83:18  … that they may know that you alone, whose name is the LORD, are the Most High over all the earth. ▤

Matt 11:25  At that time Jesus declared, “I thank you, Father, Lord of heaven and earth, that you have hidden these things from the wise and understanding and revealed them to little children; … ▤

Job 34:13  Who gave him charge over the earth, and who laid on himh the whole world? ▤

h Hebrew lacks on him

The implication is that God has always ruled over all the earth; he did not need anyone to grant him this authority.

Ps 50:1, 4  The Mighty One, God the LORD, speaks and summons the earth from the rising of the sun to its setting. ▤  … 4He calls to the heavens above and to the earth, that he may judge his people: … ▤

God’s summoning of the earth and the heavens – and by implication, all that is in them – portrays and illustrates his rule over all people and all things.

God rules over all nations and authorities

Ps 22:28  For kingship belongs to the LORD, and he rules over the nations. ▤

Ps 47:8  God reigns over the nations; God sits on his holy throne. ▤

Jer 10:7  Who would not fear you, O King of the nations? For this is your due; for among all the wise ones of the nations and in all their kingdoms there is none like you. ▤

2Chr 20:6  … and said, “O LORD, God of our fathers, are you not God in heaven? You rule over all the kingdoms of the nations. In your hand are power and might, so that none is able to withstand you. ▤

Ps 9:5  You have rebuked the nations; you have made the wicked perish; you have blotted out their name forever and ever. ▤

Being able to effectively rebuke the nations illustrates God’s sovereignty over them.

Dan 4:32  … and you shall be driven from among men, and your dwelling shall be with the beasts of the field. And you shall be made to eat grass like an ox, and seven periods of time shall pass over you, until you know that the Most High rules the kingdom of men and gives it to whom he will. ▤

1Tim 6:15  … which he will display at the proper time—he who is the blessed and only Sovereign, the King of kings and Lord of lords, … ▤

Rev 15:3  And they sing the song of Moses, the servanti of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!j ▤

i Greek bondservant

j Some manuscripts the ages

Dan 8:25b  And he shall even rise up against the Prince of princes, and he shall be broken—but by no human hand. ▤

The title “the Prince of princes” – indicative of authority over all other authorities – is often understood to be a reference to God (cf. CEV), although some think it refers to Jesus Christ.

Ps 95:3  For the LORD is a great God, and a great King above all gods. ▤

God is “King over all gods” (NCV™; cf. CEV, GNT) – which is indicative of the fact that he is King over all other authorities.

- The LORD is God of all other powers:

Deut 10:17  For the LORD your God is God of gods and Lord of lords, the great, the mighty, and the awesome God, who is not partial and takes no bribe. ▤

“God of gods” and “Lord of lords” are superlatives, “gods” not actually being indicative of the existence of such divine beings. The terms are used to describe God as sovereign over all other powers. (cf. ZBC)

God will reign forever

See also:

- Dan 7:27 ⇓

Ex 15:18  The LORD will reign forever and ever. ▤

Ps 146:10  The LORD will reign forever, your God, O Zion, to all generations. Praise the LORD! ▤

Lam 5:19  But you, O LORD, reign forever; your throne endures to all generations. ▤

Ps 66:6b-7  There did we rejoice in him, 7who rules by his might forever, whose eyes keep watch on the nations— let not the rebellious exalt themselves. Selah ▤

Ps 10:16  The LORD is king forever and ever; the nations perish from his land. ▤

Ps 145:13a  Your kingdom is an everlasting kingdom, and your dominion endures throughout all generations. ▤

Dan 6:26  I make a decree, that in all my royal dominion people are to tremble and fear before the God of Daniel, for he is the living God, enduring forever; his kingdom shall never be destroyed, and his dominion shall be to the end. ▤

Dan 2:44  And in the days of those kings the God of heaven will set up a kingdom that shall never be destroyed, nor shall the kingdom be left to another people. It shall break in pieces all these kingdoms and bring them to an end, and it shall stand forever, … ▤

This is part of Daniel’s explanation of the meaning of Nebuchadnezzar’s dream. Most understand the kingdom spoken of to be what the NT refers to as “the kingdom of God”, the spiritual and ultimately definitive kingdom inaugurated by the first coming of Jesus Christ (cf. Jesus preached the good news of the kingdom of God). Others think that it is speaking of the setting up of a millennial kingdom on Christ’s return.

1Tim 1:17  To the King of ages, immortal, invisible, the only God, be honor and glory forever and ever.k Amen. ▤

k Greek to the ages of ages

God is “the eternal King” (CEV, GNT, NLT) – “the King that rules forever” (NCV™).

Rev 1:8  “I am the Alpha and the Omega,” says the Lord God, “who is and who was and who is to come, the Almighty.” ▤

The assertion, “I am the Alpha and the Omega,” implies that God is sovereign throughout all ages from the beginning to the end (cf. NKJV, NLT). This is reinforced by the second part of the verse, which indicates that God exists eternally (“who is…was…is to come”) as the all powerful God.

Rev 15:3  And they sing the song of Moses, the servantl of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!m ▤

l Greek bondservant

m Some manuscripts the ages

The text note indicates that the final clause is in some manuscripts as: “O King of the ages”, which would make the verse pertinent to this subsection.

- God has reigned forever:

Ps 93:2  Your throne is established from of old; you are from everlasting. ▤

Similarly Ps 55:19 describes God as: “… he who is enthroned from of old”.

God will impose his absolute rule on all

See also:

- The kingdom of God will come in all its fullness in the future

- Jesus Christ’s Universal Rule

Isa 24:21-23  On that day the LORD will punish the host of heaven, in heaven, and the kings of the earth, on the earth. 22They will be gathered together as prisoners in a pit; they will be shut up in a prison, and after many days they will be punished. 23Then the moon will be confounded and the sun ashamed, for the LORD of hosts reigns on Mount Zion and in Jerusalem, and his glory will be before his elders. ▤

Note that v. 23 indicates that such will be the LORD’s reign and the manifestation of his glory, that the sun and moon will be “confounded and … ashamed” at their inferior light.

Dan 7:27  And the kingdom and the dominion and the greatness of the kingdoms under the whole heaven shall be given to the people of the saints of the Most High; their kingdom shall be an everlasting kingdom, and all dominions shall serve and obey them.’n ▤

n Or his kingdom shall be an everlasting kingdom, and all dominions shall serve and obey him

This empowerment and rule of God’s people will be one aspect of his imposition of his absolute rule on all.

Obad 1:21  Saviors shall go up to Mount Zion to rule Mount Esau, and the kingdom shall be the LORD’s. ▤

This refers to the implementation of God’s absolute rule – from Jerusalem, figuratively or otherwise.

Zec 14:9, 16  And the LORD will be king over all the earth. On that day the LORD will be one and his name one. ▤  … 16Then everyone who survives of all the nations that have come against Jerusalem shall go up year after year to worship the King, the LORD of hosts, and to keep the Feast of Booths. ▤

Note that the context suggests that the reference here may be to the Messiah’s rule or God’s rule through him.

1Cor 15:24  Then comes the end, when he delivers the kingdom to God the Father after destroying every rule and every authority and power. ▤

After Jesus Christ has destroyed all demonic and worldly powers, he will hand the kingdom over to God as the ultimate ruler – with all opposition removed.

Rev 11:15-17  Then the seventh angel blew his trumpet, and there were loud voices in heaven, saying, “The kingdom of the world has become the kingdom of our Lord and of his Christ, and he shall reign forever and ever.” 16And the twenty-four elders who sit on their thrones before God fell on their faces and worshiped God, 17saying, “We give thanks to you, Lord God Almighty, who is and who was, for you have taken your great power and begun to reign. ▤

The proclamation in v. 15 and the final phrase “have begun to reign” (v. 17) may mean that at this point God has begun to impose his rule on all – the actualization of the kingdom (v. 15) implemented with the imposition of God’s great power (v. 17). Alternatively the past tense may be used here to indicate the certainty of God doing so in the future. Some view these verses, particularly v. 15, as anticipating Christ’s millennial reign. Note that 10:7 also likely refers to the event in question, describing it as “the mystery of God” – “But in the days when the seventh angel is about to sound his trumpet, the mystery of God will be accomplished, just as he announced to his servants the prophets.”

Rev 19:6  Then I heard what seemed to be the voice of a great multitude, like the roar of many waters and like the sound of mighty peals of thunder, crying out, “Hallelujah! For the Lord our God the Almighty reigns. ▤

Some commentators point out that the statement can be interpreted as saying that God “has begun to reign,” or, “now rules as king” (CEV; cf. AMP). As such it would parallel 11:17 above, and signify God imposing his absolute rule.

- Everyone will submit to and acknowledge God’s sovereignty:

Isa 45:23-24  By myself I have sworn; from my mouth has gone out in righteousness a word that shall not return: ‘To me every knee shall bow, every tongue shall swear allegiance.’o 24“Only in the LORD, it shall be said of me, are righteousness and strength; to him shall come and be ashamed all who were incensed against him. ▤

o Septuagint every tongue shall confess to God

Note that v. 23 is quoted in Romans 14:11 – “As I live, says the Lord, every knee shall bow to me, and every tongue shall confess to God.” It is also alluded to in reference to Jesus Christ in Philippians 2:10.

Note: All things belong to God

See also:

- [Implications of God being creator:] All things belong to God

All things belong to God – as he made all things – and it is because of this that God has the right to his sovereignty over all things. This point is suggested by a number of the following verses. The subsection cross-referenced above makes it very clear.

1Chr 29:11  Yours, O LORD, is the greatness and the power and the glory and the victory and the majesty, for all that is in the heavens and in the earth is yours. Yours is the kingdom, O LORD, and you are exalted as head above all. ▤

This verse clearly indicates that God’s sovereignty over all things arises from the fact that everything belongs to him.

1Cor 10:26  For “the earth is the Lord’s, and the fullness thereof.” ▤

Gen 14:22  But Abram said to the king of Sodom, “I have lifted my handp to the LORD, God Most High, Possessor of heaven and earth, … ▤

p Or I have taken a solemn oath

Ex 9:29  Moses said to him, “As soon as I have gone out of the city, I will stretch out my hands to the LORD. The thunder will cease, and there will be no more hail, so that you may know that the earth is the LORD’s. ▤

Ex 19:5  Now therefore, if you will indeed obey my voice and keep my covenant, you shall be my treasured possession among all peoples, for all the earth is mine; … ▤

Deut 10:14  Behold, to the LORD your God belong heaven and the heaven of heavens, the earth with all that is in it. ▤

Job 41:11  Who has first given to me, that I should repay him? Whatever is under the whole heaven is mine. ▤

Ps 50:9-12  I will not accept a bull from your house or goats from your folds. 10For every beast of the forest is mine, the cattle on a thousand hills. 11I know all the birds of the hills, and all that moves in the field is mine. 12“If I were hungry, I would not tell you, for the world and its fullness are mine. ▤

“I know all the birds” (v. 11a) appears to suggest that God owns them (cf. GNT, NIrV, NLT), in keeping with the context.

Ps 95:4-5  In his hand are the depths of the earth; the heights of the mountains are his also. 5The sea is his, for he made it, and his hands formed the dry land. ▤

“In his hand are the depths of the earth” (v. 4) is either implying that he owns them (cf. NCV, NLT) – as per the sense of the following clauses – or that he has control over them (cf. GNT).

1Sam 2:8b  For the pillars of the earth are the LORD’s, and on them he has set the world. ▤

Ezek 18:4  Behold, all souls are mine; the soul of the father as well as the soul of the son is mine: the soul who sins shall die. ▤

Ps 47:9  The princes of the peoples gather as the people of the God of Abraham. For the shields of the earth belong to God; he is highly exalted! ▤

The second sentence may be indicating that all the forces of the world belong to God, including their leaders/kings (cf. NCV, NIV, NLT).

Ps 82:8  Arise, O God, judge the earth; for you shall inherit all the nations! ▤

God “possesses all the nations” (NASB). The verse may be suggesting that they will all submit to God as such.

Hag 2:8  The silver is mine, and the gold is mine, declares the LORD of hosts. ▤

The context is the building of the new temple in Jerusalem. God appears to be implying that he would provide the silver and gold necessary as all silver and gold – like all things – belongs to him.

Pray for persecuted Christians

Section C

God Has Power over All Things

Section Jumps

- God has power over the forces of evil

- God has power over death, to raise the dead

- God has power over all aspects of nature, including: the earth; the skies; . . .

- . . . and the waters

- God has power over nations . . .

- . . . God can devastate or destroy nations

- God has power over rulers and can bring them down . . .

- . . . Examples of God bringing rulers down

See also:

- God’s Power (I): Ultimate Power

- Jesus Christ as Lord of All

God has power over the forces of evil

See also:

- Note: Satan stands condemned

- The Wicked and God’s Pending Judgment

- Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil

- On Jesus Christ’s return evil powers will be crushed

- God enables his people to overcome all that is in the world, including Satan

- God protects his people from all evil, including Satan

Col 2:15  He disarmed the rulers and authoritiesq and put them to open shame, by triumphing over them in him.r ▤

q Probably demonic rulers and authorities

r Or in it (that is, the cross)

Rom 16:20  The God of peace will soon crush Satan under your feet. The grace of our Lord Jesus Christ be with you. ▤

In view of the preceding verses (vv. 17-19), Paul may be referring to God soon crushing the work of Satan carried out by false teachers. Alternatively he may have in view God’s final comprehensive crushing of Satan himself (cf. Rev 20:7-10 ↓), the fulfillment of the promise in Genesis 3:15 which he appears to be alluding to here.

Rev 20:7-10  And when the thousand years are ended, Satan will be released from his prison 8and will come out to deceive the nations that are at the four corners of the earth, Gog and Magog, to gather them for battle; their number is like the sand of the sea. 9And they marched up over the broad plain of the earth and surrounded the camp of the saints and the beloved city, but fire came down from heavens and consumed them, 10and the devil who had deceived them was thrown into the lake of fire and sulfur where the beast and the false prophet were, and they will be tormented day and night forever and ever. ▤

s Some manuscripts from God, out of heaven, or out of heaven from God

“Gog and Magog” (v. 7) are symbolic of the enemies of God’s people in the end times. The names allude to identities in Ezekiel 38-39, from which extracts are included below; see comment there.

Ezek 39:1-6, 17-21  And you, son of man, prophesy against Gog and say, Thus says the Lord GOD: Behold, I am against you, O Gog, chief prince of Meshecht and Tubal. 2And I will turn you about and drive you forward, and bring you up from the uttermost parts of the north, and lead you against the mountains of Israel. 3Then I will strike your bow from your left hand, and will make your arrows drop out of your right hand. 4You shall fall on the mountains of Israel, you and all your hordes and the peoples who are with you. I will give you to birds of prey of every sort and to the beasts of the field to be devoured. 5You shall fall in the open field, for I have spoken, declares the Lord GOD. 6I will send fire on Magog and on those who dwell securely in the coastlands, and they shall know that I am the LORD. ▤  … 17“As for you, son of man, thus says the Lord GOD: Speak to the birds of every sort and to all beasts of the field, ‘Assemble and come, gather from all around to the sacrificial feast that I am preparing for you, a great sacrificial feast on the mountains of Israel, and you shall eat flesh and drink blood. 18You shall eat the flesh of the mighty, and drink the blood of the princes of the earth—of rams, of lambs, and of he-goats, of bulls, all of them fat beasts of Bashan. 19And you shall eat fat till you are filled, and drink blood till you are drunk, at the sacrificial feast that I am preparing for you. 20And you shall be filled at my table with horses and charioteers, with mighty men and all kinds of warriors,’ declares the Lord GOD. 21“And I will set my glory among the nations, and all the nations shall see my judgment that I have executed, and my hand that I have laid on them. ▤

t Or Gog, prince of Rosh, Meshech

Commentators are generally hesitant to identify this Gog with the Gog of Revelation 20:8 and this event with the final battle, but the consensus appears to be that the passage does refer to an event of the end times. It obviously illustrates God’s overwhelming power over the forces of evil.

Dan 9:27  And he shall make a strong covenant with many for one week,u and for half of the week he shall put an end to sacrifice and offering. And on the wing of abominations shall come one who makes desolate, until the decreed end is poured out on the desolator. ▤

u Or seven; twice in this verse

Many commentators consider that the antichrist is most likely in view here. God’s complete power over him is demonstrated by the fact that God has determined what and when his ending will be – and will bring it to fruition.

Job 9:13  God will not turn back his anger; beneath him bowed the helpers of Rahab. ▤

Rahab was a mythical sea monster, associated with chaos and evil (cf. CEV, GNT, NLT text notes). “Rahab” is also at times used to denote Egypt.)

God has power over death, to raise the dead

See also:

- God raised Jesus from the dead, by his power . . .

Deut 32:39  See now that I, even I, am he, and there is no god beside me; I kill and I make alive; I wound and I heal; and there is none that can deliver out of my hand. ▤

“I make alive” may be speaking of God raising the dead (cf. CEV). Alternatively it may refer to him creating and so bringing to life (cf. ZBC). The same likely applies to “brings to life” in 1 Samuel 2:6 below.

1Sam 2:6  The LORD kills and brings to life; he brings down to Sheol and raises up. ▤

1Ki 17:21-22  Then he stretched himself upon the child three times and cried to the LORD, “O LORD my God, let this child’s lifev come into him again.” 22And the LORD listened to the voice of Elijah. And the life of the child came into him again, and he revived. ▤

v Or soul; also verse 22

2Ki 4:32-35  When Elisha came into the house, he saw the child lying dead on his bed. 33So he went in and shut the door behind the two of them and prayed to the LORD. 34Then he went up and lay on the child, putting his mouth on his mouth, his eyes on his eyes, and his hands on his hands. And as he stretched himself upon him, the flesh of the child became warm. 35Then he got up again and walked once back and forth in the house, and went up and stretched himself upon him. The child sneezed seven times, and the child opened his eyes. ▤

2Ki 5:7  And when the king of Israel read the letter, he tore his clothes and said, “Am I God, to kill and to make alive, that this man sends word to me to cure a man of his leprosy? Only consider, and see how he is seeking a quarrel with me.” ▤

Using rhetorical questions, the king accentuates what is obvious – he is not God; he cannot kill and bring back to life as God can.

Hos 13:14a  [God:] Shall I ransom them from the power of Sheol? Shall I redeem them from Death? O Death, where are your plagues? O Sheol, where is your sting? ▤

The first two rhetorical questions point to the fact that God can indeed do such things. As such, God can take away the power of death, as indicated by the second two rhetorical questions.

John 5:21  For as the Father raises the dead and gives them life, so also the Son gives life to whom he will. ▤

Acts 26:8  Why is it thought incredible by any of you that God raises the dead? ▤

Rom 4:17  … as it is written, “I have made you the father of many nations”—in the presence of the God in whom he believed, who gives life to the dead and calls into existence the things that do not exist. ▤

2Cor 1:9  Indeed, we felt that we had received the sentence of death. But that was to make us rely not on ourselves but on God who raises the dead. ▤

God has power over all aspects of nature, including: the earth; the skies; . . .

See also:

- Ps 135:6-7 ⇓; Ps 114:3-8 ⇓

- God Has Control over Nature + ref.

The language in some of the following verses is figurative, but nevertheless illustrative of God’s power over nature.

Rom 8:20-21  For the creation was subjected to futility, not willingly, but because of him who subjected it, in hope 21that the creation itself will be set free from its bondage to corruption and obtain the freedom of the glory of the children of God. ▤

God has subjected creation “to frailty (to futility, condemned to frustration)” (AMP) in accordance with his will (v. 20), by which it also will be renewed at the end of the age (v. 21). The glorious “freedom” (v. 21) would appear to encompass freedom from decay and anything harmful. These verses categorically illustrate God’s power over nature.

Job 26:11  The pillars of heaven tremble and are astounded at his rebuke. ▤

Mountains are possibly what is referred to here as the “pillars of heaven” – poetically portrayed as holding up the skies/heavens.

Amos 9:5  The Lord GOD of hosts, he who touches the earth and it melts, and all who dwell in it mourn, and all of it rises like the Nile, and sinks again, like the Nile of Egypt; … ▤

This and the following two references (Mic 1:4; Nah 1:5) use largely metaphorical language which possibly alludes to earthquakes. The images portray God’s power as he comes in judgment.

Mic 1:4  And the mountains will melt under him, and the valleys will split open, like wax before the fire, like waters poured down a steep place. ▤

Nah 1:5  The mountains quake before him; the hills melt; the earth heaves before him, the world and all who dwell in it. ▤

Hab 3:6  He stood and measured the earth; he looked and shook the nations; then the eternal mountains were scattered; the everlasting hills sank low. His were the everlasting ways. ▤

This is taken from a passage that some commentators think to be a poetically heightened description of the manifestation of God at Sinai. Alternatively, the comment on Amos 9:5 above may also apply here.

Job 9:5-7  … he who removes mountains, and they know it not, when he overturns them in his anger, 6who shakes the earth out of its place, and its pillars tremble; 7who commands the sun, and it does not rise; who seals up the stars; … ▤

Verse 6 appears to be another reference to earthquakes. Verse 7 is probably not speaking of God controlling the cycle of day and night, but rather of his power to seal off the light of the sun and stars (cf. GNT, NLT).

Ps 29:5-9  The voice of the LORD breaks the cedars; the LORD breaks the cedars of Lebanon. 6He makes Lebanon to skip like a calf, and Sirion like a young wild ox. 7The voice of the LORD flashes forth flames of fire. 8The voice of the LORD shakes the wilderness; the LORD shakes the wilderness of Kadesh. 9The voice of the LORD makes the deer give birthw and strips the forests bare, and in his temple all cry, “Glory!” ▤

w Revocalization yields makes the oaks to shake

This speaks of God’s power in a thunderstorm – with thunder (his “voice”) and lightning – and its effect on various parts of nature. Note the text note on v. 9.

Ezek 32:7-8  When I blot you out, I will cover the heavens and make their stars dark; I will cover the sun with a cloud, and the moon shall not give its light. 8All the bright lights of heaven will I make dark over you, and put darkness on your land, declares the Lord GOD. ▤

Hab 3:11  The sun and moon stood still in their place at the light of your arrows as they sped, at the flash of your glittering spear. ▤

This may allude to the Israelite’s victory at Gibeon – where due to God’s intervention “… the sun stood still, and the moon stopped, until the nation took vengeance on their enemies …” – Joshua 10:13.

Ps 78:26  He caused the east wind to blow in the heavens, and by his power he led out the south wind; … ▤

. . . and the waters

See also:

- Ps 65:7 ⇓

Ps 135:6-7  Whatever the LORD pleases, he does, in heaven and on earth, in the seas and all deeps. 7He it is who makes the clouds rise at the end of the earth, who makes lightnings for the rain and brings forth the wind from his storehouses. ▤

Ex 15:8  At the blast of your nostrils the waters piled up; the floods stood up in a heap; the deeps congealed in the heart of the sea. ▤

This speaks of God dividing the Red Sea (cf. Ex 14; Ps 18:15 ↓; Ps 74:13 ↓; Ps 77:16, 19 ↓).

Job 26:8, 12  He binds up the waters in his thick clouds, and the cloud is not split open under them. ▤  … 12By his power he stilled the sea; by his understanding he shattered Rahab. ▤

Ps 18:15  Then the channels of the sea were seen, and the foundations of the world were laid bare at your rebuke, O LORD, at the blast of the breath of your nostrils. ▤

This may be alluding to the parting of the Red Sea. Alternatively David may be using figurative language with images from nature to depict God’s intervention to deliver him.

Ps 29:3, 10  The voice of the LORD is over the waters; the God of glory thunders, the LORD, over many waters. ▤  … 10The LORD sits enthroned over the flood; the LORD sits enthroned as king forever. ▤

Verse 3 is quite possibly referring to God’s power over the seas. In v. 10 “the flood” may denote the great flood of Noah’s time.

Ps 74:13, 15  You divided the sea by your might; you broke the heads of the sea monstersx on the waters. ▤  … 15You split open springs and brooks; you dried up ever-flowing streams. ▤

x Or the great sea creatures

The use of “the sea monsters” apparently is drawing upon Canaanite mythology, possibly in reference to Egypt in its defeat at the Red Sea. But note also the alternative rendering in the text note.

Ps 77:16, 19  When the waters saw you, O God, when the waters saw you, they were afraid; indeed, the deep trembled. ▤  … 19Your way was through the sea, your path through the great waters; yet your footprints were unseen.y ▤

y Hebrew unknown

This appears to portray God’s forging a path through the Red Sea.

Ps 89:9  You rule the raging of the sea; when its waves rise, you still them. ▤

Ps 93:4  Mightier than the thunders of many waters, mightier than the waves of the sea, the LORD on high is mighty! ▤

Ps 107:24-25, 29  … they saw the deeds of the LORD, his wondrous works in the deep. 25For he commanded and raised the stormy wind, which lifted up the waves of the sea. ▤  … 29He made the storm be still, and the waves of the sea were hushed. ▤

Ps 114:3-8  The sea looked and fled; Jordan turned back. 4The mountains skipped like rams, the hills like lambs. 5What ails you, O sea, that you flee? O Jordan, that you turn back? 6O mountains, that you skip like rams? O hills, like lambs? 7Tremble, O earth, at the presence of the Lord, at the presence of the God of Jacob, 8who turns the rock into a pool of water, the flint into a spring of water. ▤

Elements of nature are personified and spoken of as having a great fear of God, to portray God’s supreme power over them. Note that v. 8 is referring to the occasion when God brought water from a rock (Ex 17; Num 20) to provide for the wandering Israelites. God’s power over other forms of water in nature besides the seas and oceans is also evident above (cf. Job 26:8; Ps 74:15).

Isa 50:2b  Behold, by my rebuke I dry up the sea, I make the rivers a desert; their fish stink for lack of water and die of thirst. ▤

Jer 5:22  Do you not fear me? declares the LORD. Do you not tremble before me? I placed the sand as the boundary for the sea, a perpetual barrier that it cannot pass; though the waves toss, they cannot prevail; though they roar, they cannot pass over it. ▤

God has power over nations . . .

See also:

- God rules over all – over all the earth

- God rules over all nations and authorities

- God is in control of the nations

- God has been in control of the nations throughout history

Dan 4:35  … all the inhabitants of the earth are accounted as nothing, and he does according to his will among the host of heaven and among the inhabitants of the earth; and none can stay his hand or say to him, “What have you done?” ▤

Job 12:23  He makes nations great, and he destroys them; he enlarges nations, and leads them away. ▤

Ps 33:10  The LORD brings the counsel of the nations to nothing; he frustrates the plans of the peoples. ▤

Ps 47:3  He subdued peoples under us, and nations under our feet. ▤

Ps 65:7  … who stills the roaring of the seas, the roaring of their waves, the tumult of the peoples, … ▤

Ps 66:7  … who rules by his might forever, whose eyes keep watch on the nations— let not the rebellious exalt themselves. Selah ▤

Ps 78:55  He drove out nations before them; he apportioned them for a possession and settled the tribes of Israel in their tents. ▤

The middle clause refers to God apportioning the land of the nations that were driven out of Canaan to the tribes of Israel as their possession.

Ps 94:10a  He who disciplines the nations, does he not rebuke? ▤

Isa 17:13  The nations roar like the roaring of many waters, but he will rebuke them, and they will flee far away, chased like chaff on the mountains before the wind and whirling dust before the storm. ▤

Isa 33:3  At the tumultuous noise peoples flee; when you lift yourself up, nations are scattered, … ▤

The “tumultuous noise” appears to speak of that caused by God – or the instrument/s of his wrath – in bringing judgment against nations.

Isa 54:15-17a  If anyone stirs up strife, it is not from me; whoever stirs up strife with you shall fall because of you. 16Behold, I have created the smith who blows the fire of coals and produces a weapon for its purpose. I have also created the ravager to destroy; 17no weapon that is fashioned against you shall succeed, and you shall confute every tongue that rises against you in judgment. ▤

The assertion that God is the one who created both the blacksmith who makes weapons (v. 16a) and the nations that use these weapons to wreak havoc (v. 16b), carries the implication that God has power over such nations and their weapons. As such, God is able to prevent them from prevailing over his people (vv. 15b, 17a).

Ezek 36:7  Therefore thus says the Lord GOD: I swear that the nations that are all around you shall themselves suffer reproach. ▤

Hab 2:13  Behold, is it not from the LORD of hosts that peoples labor merely for fire, and nations weary themselves for nothing? ▤

God determined that all that the nations – primarily the Babylonians – had labored to build would go up in flames.

Mal 1:4-5  If Edom says, “We are shattered but we will rebuild the ruins,” the LORD of hosts says, “They may build, but I will tear down, and they will be called ‘the wicked country,’ and ‘the people with whom the LORD is angry forever.’” 5Your own eyes shall see this, and you shall say, “Great is the LORD beyond the border of Israel!” ▤

On seeing God’s dealings with Edom, the Israelites will realize how great God is – sovereign over all nations, “beyond the border of Israel!” (v. 5)

. . . God can devastate or destroy nations

See also:

- Job 12:23 ⇑; Mal 1:4 ⇑

- Jer 25:17-27 ⇓

Jer 12:17  But if any nation will not listen, then I will utterly pluck it up and destroy it, declares the LORD. ▤

Josh 11:20  For it was the LORD’s doing to harden their hearts that they should come against Israel in battle, in order that they should be devoted to destruction and should receive no mercy but be destroyed, just as the LORD commanded Moses. ▤

Because of the Canaanite people’s prolonged depravity, God led them into judgment – at the hands of the Israelites.

Ps 46:6, 8  The nations rage, the kingdoms totter; he utters his voice, the earth melts. ▤  … 8Come, behold the works of the LORD, how he has brought desolations on the earth. ▤

The first phrase may be speaking of the nations being in uproar (cf. NASB, NIV, NLT, NRSV), quite possibly due to being in terror (cf. GNT, NCV). Verse 6 appears to be implying that the nations and kingdoms face calamity brought upon them by God – particularly with v. 8 speaking of “how he has brought desolations on the earth.” Alternatively, it may be implying that amidst all the chaos, God is in control.

Isa 23:11  He has stretched out his hand over the sea; he has shaken the kingdoms; the LORD has given command concerning Canaan to destroy its strongholds. ▤

Isa 30:28  … his breath is like an overflowing stream that reaches up to the neck; to sift the nations with the sieve of destruction, and to place on the jaws of the peoples a bridle that leads astray. ▤

Isa 31:8  And the Assyrian shall fall by a sword, not of man; and a sword, not of man, shall devour him; and he shall flee from the sword, and his young men shall be put to forced labor. ▤

Isa 41:2  Who stirred up one from the east whom victory meets at every step?z He gives up nations before him, so that he tramples kings underfoot; he makes them like dust with his sword, like driven stubble with his bow. ▤

z Or whom righteousness calls to follow?

This refers to God handing nations over to the Persian king Cyrus the Great.

Jer 25:12-16  Then after seventy years are completed, I will punish the king of Babylon and that nation, the land of the Chaldeans, for their iniquity, declares the LORD, making the land an everlasting waste. 13I will bring upon that land all the words that I have uttered against it, everything written in this book, which Jeremiah prophesied against all the nations. 14For many nations and great kings shall make slaves even of them, and I will recompense them according to their deeds and the work of their hands.” 15Thus the LORD, the God of Israel, said to me: “Take from my hand this cup of the wine of wrath, and make all the nations to whom I send you drink it. 16They shall drink and stagger and be crazed because of the sword that I am sending among them.” ▤

Jer 27:8  “But if any nation or kingdom will not serve this Nebuchadnezzar king of Babylon, and put its neck under the yoke of the king of Babylon, I will punish that nation with the sword, with famine, and with pestilence, declares the LORD, until I have consumed it by his hand. ▤

Amos 9:8  Behold, the eyes of the Lord GOD are upon the sinful kingdom, and I will destroy it from the surface of the ground, except that I will not utterly destroy the house of Jacob,” declares the LORD. ▤

Hab 3:6, 12  He stood and measured the earth; he looked and shook the nations; then the eternal mountains were scattered; the everlasting hills sank low. His were the everlasting ways. ▤  … 12You marched through the earth in fury; you threshed the nations in anger. ▤

Zeph 3:6  I have cut off nations; their battlements are in ruins; I have laid waste their streets so that no one walks in them; their cities have been made desolate, without a man, without an inhabitant. ▤

Hag 2:21-22  Speak to Zerubbabel, governor of Judah, saying, I am about to shake the heavens and the earth, 22and to overthrow the throne of kingdoms. I am about to destroy the strength of the kingdoms of the nations, and overthrow the chariots and their riders. And the horses and their riders shall go down, every one by the sword of his brother. ▤

God has power over rulers and can bring them down . . .

See also:

- God has control over rulers . . .

- . . . God can use rulers in order to accomplish his purposes

Job 12:18-21, 24-25  He looses the bonds of kings and binds a waistcloth on their hips. 19He leads priests away stripped and overthrows the mighty. 20He deprives of speech those who are trusted and takes away the discernment of the elders. 21He pours contempt on princes and loosens the belt of the strong. ▤  … 24He takes away understanding from the chiefs of the people of the earth and makes them wander in a pathless waste. 25They grope in the dark without light, and he makes them stagger like a drunken man. ▤

The clause “binds a waistcloth on their hips” (v. 18b) may be referring to the kings, in which case it would signify their humiliation by God and possibly even enslavement. Alternatively it may be referring to those from whom the bonds put on by kings were torn off (v. 18a).

Job 34:18-19, 24-25  … [God] who says to a king, ‘Worthless one,’ and to nobles, ‘Wicked man,’ 19who shows no partiality to princes, nor regards the rich more than the poor, for they are all the work of his hands? ▤  … 24He shatters the mighty without investigation and sets others in their place. 25Thus, knowing their works, he overturns them in the night, and they are crushed. ▤

“Worthless” (v. 18) may have wickedness in view (cf. CEV, NRSV), as per the remainder of the verse. God has the authority and power to address rulers with such a rebuke. In v. 19, the fact that princes are “the work of his hands” – as with the rich and the poor – points to God’s sovereignty and power over them.

Ps 76:12  … [God] who cuts off the spirit of princes, who is to be feared by the kings of the earth. ▤

Isa 40:23-24  … [God] who brings princes to nothing, and makes the rulers of the earth as emptiness. 24Scarcely are they planted, scarcely sown, scarcely has their stem taken root in the earth, when he blows on them, and they wither, and the tempest carries them off like stubble. ▤

Jer 25:17-27  So I took the cup from the LORD’s hand, and made all the nations to whom the LORD sent me drink it: 18Jerusalem and the cities of Judah, its kings and officials, to make them a desolation and a waste, a hissing and a curse, as at this day; 19Pharaoh king of Egypt, his servants, his officials, all his people, 20and all the mixed tribes among them; all the kings of the land of Uz and all the kings of the land of the Philistines (Ashkelon, Gaza, Ekron, and the remnant of Ashdod); 21Edom, Moab, and the sons of Ammon; 22all the kings of Tyre, all the kings of Sidon, and the kings of the coastland across the sea; 23Dedan, Tema, Buz, and all who cut the corners of their hair; 24all the kings of Arabia and all the kings of the mixed tribes who dwell in the desert; 25all the kings of Zimri, all the kings of Elam, and all the kings of Media; 26all the kings of the north, far and near, one after another, and all the kingdoms of the world that are on the face of the earth. And after them the king of Babylona shall drink. 27“Then you shall say to them, ‘Thus says the LORD of hosts, the God of Israel: Drink, be drunk and vomit, fall and rise no more, because of the sword that I am sending among you.’ ▤

a Hebrew Sheshach, a code name for Babylon

Verse 17 speaks figuratively of Jeremiah pronouncing upon the nations God’s judgments of destruction – the “cup of the wine of wrath” (v. 15 ⇑).

Jer 49:19b  For who is like me? Who will summon me? What shepherd can stand before me? ▤

Here “shepherd” signifies a ruler or leader.

Luke 1:52  … he has brought down the mighty from their thrones and exalted those of humble estate; … ▤

Rev 6:15-17  Then the kings of the earth and the great ones and the generals and the rich and the powerful, and everyone, slaveb and free, hid themselves in the caves and among the rocks of the mountains, 16calling to the mountains and rocks, “Fall on us and hide us from the face of him who is seated on the throne, and from the wrath of the Lamb, 17for the great day of their wrath has come, and who can stand?” ▤

b Or servant; Greek bondservant

. . . Examples of God bringing rulers down

1Ki 22:23, 34-35  Now therefore behold, the LORD has put a lying spirit in the mouth of all these your prophets; the LORD has declared disaster for you.” ▤  … 34But a certain man drew his bow at randomc and struck the king of Israel between the scale armor and the breastplate. Therefore he said to the driver of his chariot, “Turn around and carry me out of the battle, for I am wounded.” 35And the battle continued that day, and the king was propped up in his chariot facing the Syrians, until at evening he died. And the blood of the wound flowed into the bottom of the chariot. ▤

c Hebrew in his innocence

2Ki 19:28, 35-36  Because you have raged against me and your complacency has come into my ears, I will put my hook in your nose and my bit in your mouth, and I will turn you back on the way by which you came. ▤  … 35And that night the angel of the LORD went out and struck down 185,000 in the camp of the Assyrians. And when people arose early in the morning, behold, these were all dead bodies. 36Then Sennacherib king of Assyria departed and went home and lived at Nineveh. ▤

As with his utter defeat here in attempting to capture Jerusalem, Sennacherib’s final demise can also be attributed to God (cf. 2Ki 19:7, 37).

2Chr 22:7-9a  But it was ordained by God that the downfall of Ahaziah should come about through his going to visit Joram. For when he came there, he went out with Jehoram to meet Jehu the son of Nimshi, whom the LORD had anointed to destroy the house of Ahab. 8And when Jehu was executing judgment on the house of Ahab, he met the princes of Judah and the sons of Ahaziah’s brothers, who attended Ahaziah, and he killed them. 9He searched for Ahaziah, and he was captured while hiding in Samaria, and he was brought to Jehu and put to death. ▤

2Chr 25:15-16, 21-23  Therefore the LORD was angry with Amaziah and sent to him a prophet, who said to him, “Why have you sought the gods of a people who did not deliver their own people from your hand?” 16But as he was speaking, the king said to him, “Have we made you a royal counselor? Stop! Why should you be struck down?” So the prophet stopped, but said, “I know that God has determined to destroy you, because you have done this and have not listened to my counsel.” ▤  … 21So Joash king of Israel went up, and he and Amaziah king of Judah faced one another in battle at Beth-shemesh, which belongs to Judah. 22And Judah was defeated by Israel, and every man fled to his home. 23And Joash king of Israel captured Amaziah king of Judah, the son of Joash, son of Ahaziah, at Beth-shemesh, and brought him to Jerusalem and broke down the wall of Jerusalem for 400 cubits,d from the Ephraim Gate to the Corner Gate. ▤

d A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

Ps 135:10-11  … [God] who struck down many nations and killed mighty kings, 11Sihon, king of the Amorites, and Og, king of Bashan, and all the kingdoms of Canaan, … ▤

Dan 5:18-21  O king, the Most High God gave Nebuchadnezzar your father kingship and greatness and glory and majesty. 19And because of the greatness that he gave him, all peoples, nations, and languages trembled and feared before him. Whom he would, he killed, and whom he would, he kept alive; whom he would, he raised up, and whom he would, he humbled. 20But when his heart was lifted up and his spirit was hardened so that he dealt proudly, he was brought down from his kingly throne, and his glory was taken from him. 21He was driven from among the children of mankind, and his mind was made like that of a beast, and his dwelling was with the wild donkeys. He was fed grass like an ox, and his body was wet with the dew of heaven, until he knew that the Most High God rules the kingdom of mankind and sets over it whom he will. ▤

Dan 5:26-28, 30  This is the interpretation of the matter: MENE, God has numberede the days of your kingdom and brought it to an end; 27TEKEL, you have been weighedf in the balances and found wanting; 28PERES, your kingdom is divided and given to the Medes and Persians.”g ▤  … 30That very night Belshazzar the Chaldean king was killed. ▤

e MENE sounds like the Aramaic for numbered

f TEKEL sounds like the Aramaic for weighed

g PERES (the singular of Parsin) sounds like the Aramaic for divided and for Persia

Dan 8:25  By his cunning he shall make deceit prosper under his hand, and in his own mind he shall become great. Without warning he shall destroy many. And he shall even rise up against the Prince of princes, and he shall be broken—but by no human hand. ▤

The reference is to Antiochus IV Epiphanes, an evil king of the Seleucid dynasty which ruled over Syria and much of western Asia. He persecuted the Jews from about 171 B.C. to 165 B.C.

- The ungodly rulers of this world are doomed to perish:

1Cor 2:6  Yet among the mature we do impart wisdom, although it is not a wisdom of this age or of the rulers of this age, who are doomed to pass away. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

God Defeats His Enemies

Section Jumps

- No one can effectively oppose God . . .

- . . . The plans of God’s enemies cannot succeed against him

- God takes vengeance on his enemies

- God repays his enemies for their deeds

- God destroys his enemies

No one can effectively oppose God . . .

See also:

- Ps 2:1-6 ⇓

- No one can thwart God’s purposes and plans . . .

- . . . Nor can anyone alter what God does

- God is far more powerful than our enemies

Job 11:10  If he passes through and imprisons and summons the court, who can turn him back? ▤

The phrase “summons the court” appears to speak of God calling a person to account or trial.

Job 23:13  But he is unchangeable,h and who can turn him back? What he desires, that he does. ▤

h Or one

Job 9:3-4, 12, 14-15  If one wished to contend with him, one could not answer him once in a thousand times. 4He is wise in heart and mighty in strength —who has hardened himself against him, and succeeded?— ▤  … 12Behold, he snatches away; who can turn him back? Who will say to him, ‘What are you doing?’ ▤  … 14How then can I answer him, choosing my words with him? 15Though I am in the right, I cannot answer him; I must appeal for mercy to my accuser.i ▤

i Or to my judge

Verse 12b indicates that no one is in a position to dare question God.

Job 37:19-20  Teach us what we shall say to him; we cannot draw up our case because of darkness. 20Shall it be told him that I would speak? Did a man ever wish that he would be swallowed up? ▤

In v. 19 “darkness” refers to ignorance or lack of understanding – particularly in comparison to God. Verse 20 is suggesting that daring to oppose or quiz God is in effect asking “to be swallowed up”. God’s unmatchable wisdom/knowledge and power both appear to be in view.

Job 40:1-5  And the LORD said to Job: 2“Shall a faultfinder contend with the Almighty? He who argues with God, let him answer it.” 3Then Job answered the LORD and said: 4“Behold, I am of small account; what shall I answer you? I lay my hand on my mouth. 5I have spoken once, and I will not answer; twice, but I will proceed no further.” ▤

Job 42:1-3  Then Job answered the LORD and said: 2“I know that you can do all things, and that no purpose of yours can be thwarted. 3‘Who is this that hides counsel without knowledge?’ Therefore I have uttered what I did not understand, things too wonderful for me, which I did not know. ▤

Job acknowledges that he was in no position to question or interpret God’s counsel (cf. Job 40:3-5 ↑), for in comparison to God he was “without knowledge”, and he had spoken of things beyond his comprehension. Note that in v. 3a Job repeats an earlier question of God to him.

Jer 49:19b  And I will appoint over her whomever I choose. For who is like me? Who will summon me? What shepherd can stand before me? ▤

Job 41:10  No one is so fierce that he dares to stir him up [the leviathan]. Who then is he who can stand before me? ▤

The leviathan may be the crocodile.

2Chr 13:12b  O sons of Israel, do not fight against the LORD, the God of your fathers, for you cannot succeed. ▤

2Chr 20:6  … and [Jehoshaphat] said, “O LORD, God of our fathers, are you not God in heaven? You rule over all the kingdoms of the nations. In your hand are power and might, so that none is able to withstand you. ▤

No one can stand against God (cf. NASB, NCV, NLT).

Acts 5:39a  … but if it is of God, you will not be able to overthrow them. You might even be found opposing God! ▤

John 10:29  My Father, who has given them to me,j is greater than all, and no one is able to snatch them out of the Father’s hand. ▤

j Some manuscripts What my Father has given to me

God’s supremacy means that no one can snatch his people from him.

. . . The plans of God’s enemies cannot succeed against him

See also:

- God can thwart the plans of the nations

Ps 21:11  Though they plan evil against you, though they devise mischief, they will not succeed. ▤

Prov 21:30  No wisdom, no understanding, no counsel can avail against the LORD. ▤

Ps 2:1-6  Why do the nations ragek and the peoples plot in vain? 2The kings of the earth set themselves, and the rulers take counsel together, against the LORD and against his Anointed, saying, 3“Let us burst their bonds apart and cast away their cords from us.” 4He who sits in the heavens laughs; the Lord holds them in derision. 5Then he will speak to them in his wrath, and terrify them in his fury, saying, 6“As for me, I have set my King on Zion, my holy hill.” ▤

k Or nations noisily assemble

God’s initial reaction in v. 4 shows how pathetic the nations’ plots are in his eyes; they are no threat to him whatsoever. In v. 6 God states that he will install his “King” in Jerusalem. In the context this is generally understood to point to a messianic king who will rule over all the nations, crushing any opponents (cf. vv. 8-9).

Nah 1:9-12a  What do you plot against the LORD? He will make a complete end; trouble will not rise up a second time. 10For they are like entangled thorns, like drunkards as they drink; they are consumed like stubble fully dried. 11From you came one who plotted evil against the LORD, a worthless counselor. 12Thus says the LORD, “Though they are at full strength and many, they will be cut down and pass away. ▤

In speaking of this plotting “against the LORD” (VV. 9, 11), the prophet probably has primarily in view plotting against God’s people, which ultimately is against him. Such plots cannot succeed (vv. 9b, 12a).

- God’s power is so great that his enemies cringe before him:

Ps 66:3  Say to God, “How awesome are your deeds! So great is your power that your enemies come cringing to you. ▤

God takes vengeance on his enemies

See also:

- Jer 51:6 ⇓

- Note: God will take vengeance on those who persecute his people

God takes vengeance for the sake of his people and because of his justice – the latter leading God to punish the guilty and exact judgment on sin. God’s vengeance will be evident to all at the end of the age.

Nah 1:2  The LORD is a jealous and avenging God; the LORD is avenging and wrathful; the LORD takes vengeance on his adversaries and keeps wrath for his enemies. ▤

Deut 32:34-35, 40-43  “‘Is not this laid up in store with me, sealed up in my treasuries? 35Vengeance is mine, and recompense,l for the time when their foot shall slip; for the day of their calamity is at hand, and their doom comes swiftly.’ ▤  … 40For I lift up my hand to heaven and swear, As I live forever, 41if I sharpen my flashing swordm and my hand takes hold on judgment, I will take vengeance on my adversaries and will repay those who hate me. 42I will make my arrows drunk with blood, and my sword shall devour flesh— with the blood of the slain and the captives, from the long-haired heads of the enemy.’ 43“Rejoice with him, O heavens; bow down to him, all gods,n for he avenges the blood of his childreno and takes vengeance on his adversaries. He repays those who hate himp and cleansesq his people’s land.”r ▤

l Septuagint and I will repay

m Hebrew the lightning of my sword

n Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text Rejoice his people, O nations

o Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text servants

p Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text lacks He repays those who hate him

q Or atones for

r Septuagint, Vulgate; Hebrew his land his people

Ps 94:1  O LORD, God of vengeance, O God of vengeance, shine forth! ▤

Isa 1:24  Therefore the Lord declares, the LORD of hosts, the Mighty One of Israel: “Ah, I will get relief from my enemies and avenge myself on my foes. ▤

Jer 46:10  That day is the day of the Lord GOD of hosts, a day of vengeance, to avenge himself on his foes. The sword shall devour and be sated and drink its fill of their blood. For the Lord GOD of hosts holds a sacrifice in the north country by the river Euphrates. ▤

The last statement speaks figuratively of God slaughtering his enemies.

Jer 50:14-15  Set yourselves in array against Babylon all around, all you who bend the bow; shoot at her, spare no arrows, for she has sinned against the LORD. 15Raise a shout against her all around; she has surrendered; her bulwarks have fallen; her walls are thrown down. For this is the vengeance of the LORD: take vengeance on her; do to her as she has done. ▤

Mic 5:15  And in anger and wrath I will execute vengeance on the nations that did not obey. ▤

God repays his enemies for their deeds

See also:

- Deut 7:10 ⇓

- God judges and repays people according to what they have done

Isa 59:18  According to their deeds, so will he repay, wrath to his adversaries, repayment to his enemies; to the coastlands he will render repayment. ▤

Isa 66:6  The sound of an uproar from the city! A sound from the temple! The sound of the LORD, rendering recompense to his enemies! ▤

Jer 51:6  Flee from the midst of Babylon; let every one save his life! Be not cut off in her punishment, for this is the time of the LORD’s vengeance, the repayment he is rendering her. ▤

Jer 50:29-30  Summon archers against Babylon, all those who bend the bow. Encamp around her; let no one escape. Repay her according to her deeds; do to her according to all that she has done. For she has proudly defied the LORD, the Holy One of Israel. 30Therefore her young men shall fall in her squares, and all her soldiers shall be destroyed on that day, declares the LORD. ▤

- The descendants of those who hate God also bear his punishment:

Deut 5:9-10  You shall not bow down to them or serve them; for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and fourth generation of those who hate me, 10but showing steadfast love to thousandss of those who love me and keep my commandments. ▤

s Or to the thousandth generation

This appears to speak of the ongoing effects of severe punishment still being felt by future generations. Some commentators think that it alludes to the sin itself filtering through to later generations, and so being accompanied by appropriate punishment; certainly repentant children would not be subject to such punishment. Note the contrasting blessings for those who love God, with God blessing them with his love to a thousand generations (v. 10).

God destroys his enemies

Ex 15:6-7  Your right hand, O LORD, glorious in power, your right hand, O LORD, shatters the enemy. 7In the greatness of your majesty you overthrow your adversaries; you send out your fury; it consumes them like stubble. ▤

Num 14:35  I, the LORD, have spoken. Surely this will I do to all this wicked congregation who are gathered together against me: in this wilderness they shall come to a full end, and there they shall die. ▤

Deut 7:9-10  Know therefore that the LORD your God is God, the faithful God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, to a thousand generations, 10and repays to their face those who hate him, by destroying them. He will not be slack with one who hates him. He will repay him to his face. ▤

1Sam 2:10a  The adversaries of the LORD shall be broken to pieces; against them he will thunder in heaven. ▤

Ps 68:21  But God will strike the heads of his enemies, the hairy crown of him who walks in his guilty ways. ▤

The “hairy crown” refers to long hair, with the term quite possibly being used to allude to the wickedness of God’s enemies.

Ps 78:66  And he put his adversaries to rout; he put them to everlasting shame. ▤

Ps 92:9  For behold, your enemies, O LORD, for behold, your enemies shall perish; all evildoers shall be scattered. ▤

Ps 97:3  Fire goes before him and burns up his adversaries all around. ▤

This may be using poetic imagery or possibly be prophetic of God’s final judgment.

Jer 50:23-24  How the hammer of the whole earth is cut down and broken! How Babylon has become a horror among the nations! 24I set a snare for you and you were taken, O Babylon, and you did not know it; you were found and caught, because you opposed the LORD. ▤

Nah 1:8  But with an overflowing flood he will make a complete end of the adversaries,t and will pursue his enemies into darkness. ▤

t Hebrew of her place

- God’s enemies will vanish:

Ps 37:20  But the wicked will perish; the enemies of the LORD are like the glory of the pastures; they vanish—like smoke they vanish away. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

God Fulfills His Plans

Section Jumps

- God carries out his purposes and plans

- God’s plans were determined long ago – from the beginning

- When the time comes, God’s plans are promptly fulfilled

- God does not change his purposes and plans . . .

- . . . though God may have reason to alter something he did – or relent from something he proposed

- No one can thwart God’s purposes and plans . . .

- . . . Nor can anyone alter what God does

- God works everything for his purposes and plans

See also:

- God fulfills his promises through Jesus Christ . . .

- God Has Plans and Purposes for His People + ref.

God carries out his purposes and plans

See also:

- . . . and what God’s word foretells comes true

Isa 14:24  The LORD of hosts has sworn: “As I have planned, so shall it be, and as I have purposed, so shall it stand, … ▤

Isa 44:28  … who says of Cyrus, ‘He is my shepherd, and he shall fulfill all my purpose’; saying of Jerusalem, ‘She shall be built,’ and of the temple, ‘Your foundation shall be laid.’ ▤

Isa 46:10-11  … declaring the end from the beginning and from ancient times things not yet done, saying, ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ 11calling a bird of prey from the east, the man of my counsel from a far country. I have spoken, and I will bring it to pass; I have purposed, and I will do it. ▤

Note that the “bird of prey from the east” is the Persian king Cyrus (cf. Isa 44:28 ↑), who God would use in fulfilling his purposes.

Gen 41:31-32  … and the plenty will be unknown in the land by reason of the famine that will follow, for it will be very severe. 32And the doubling of Pharaoh’s dream means that the thing is fixed by God, and God will shortly bring it about. ▤

2Sam 7:21  Because of your promise, and according to your own heart, you have brought about all this greatness, to make your servant know it. ▤

This speaks of the fact that God’s prophetic word is fulfilled; his will is carried out.

Prov 19:21  Many are the plans in the mind of a man, but it is the purpose of the LORD that will stand. ▤

Isa 48:16  Draw near to me, hear this: from the beginning I have not spoken in secret, from the time it came to be I have been there.” And now the Lord GOD has sent me, and his Spirit. ▤

The words “from the time it came to be I have been there” imply that God is always present to ensure each “announcement” (NIV®) of his plans comes true (cf. GNT).

Isa 55:11  … so shall my word be that goes out from my mouth; it shall not return to me empty, but it shall accomplish that which I purpose, and shall succeed in the thing for which I sent it. ▤

God’s word accomplishes the purpose for which he imparts it.

Jer 23:20  The anger of the LORD will not turn back until he has executed and accomplished the intents of his heart. In the latter days you will understand it clearly. ▤

Jer 51:12, 29  Set up a standard against the walls of Babylon; make the watch strong; set up watchmen; prepare the ambushes; for the LORD has both planned and done what he spoke concerning the inhabitants of Babylon. ▤  … 29The land trembles and writhes in pain, for the LORD’s purposes against Babylon stand, to make the land of Babylon a desolation, without inhabitant. ▤

Ezek 17:24  And all the trees of the field shall know that I am the LORD; I bring low the high tree, and make high the low tree, dry up the green tree, and make the dry tree flourish. I am the LORD; I have spoken, and I will do it. ▤

The “trees” symbolize nations.

Ezek 39:8  Behold, it is coming and it will be brought about, declares the Lord GOD. That is the day of which I have spoken. ▤

Dan 11:36  And the king shall do as he wills. He shall exalt himself and magnify himself above every god, and shall speak astonishing things against the God of gods. He shall prosper till the indignation is accomplished; for what is decreed shall be done. ▤

Zec 1:6  But my words and my statutes, which I commanded my servants the prophets, did they not overtake your fathers? So they repented and said, As the LORD of hosts purposed to deal with us for our ways and deeds, so has he dealt with us. ▤

The rhetorical question indicates that God’s warnings and plans that he proclaimed through his prophets caught up with their forefathers. They were fulfilled and so the forefathers suffered the punishment prophesied.

Rev 10:7  … but that in the days of the trumpet call to be sounded by the seventh angel, the mystery of God would be fulfilled, just as he announced to his servantsu the prophets. ▤

u Greek bondservants

Commentators generally consider that the “the mystery of God” refers to – or at least encompasses – the establishment of God’s kingdom and his absolute rule. This had been announced to and spoken of by the prophets, but aspects of it – such as the time of its fulfillment – remain a mystery.

Rev 17:17  … for God has put it into their hearts to carry out his purpose by being of one mind and handing over their royal power to the beast, until the words of God are fulfilled. ▤

- God’s will is good and perfect:

Rom 12:2  Do not be conformed to this world,v but be transformed by the renewal of your mind, that by testing you may discern what is the will of God, what is good and acceptable and perfect.w ▤

v Greek age

w Or what is the good and acceptable and perfect will of God

See also Note: God and his ways are perfect.

God’s plans were determined long ago – from the beginning

See also:

- God’s choice and call were determined before creation

2Ki 19:25  Have you not heard that I determined it long ago? I planned from days of old what now I bring to pass, that you should turn fortified cities into heaps of ruins, … ▤

The phrases “long ago” and “days of old” do not necessarily denote the beginning of time, before creation, but quite possibly that is what is implied. This may also be the case in the use of “long ago” and “of old” below in Isaiah 22:11; 25:1; and Isa 48:3.

Isa 22:11  You made a reservoir between the two walls for the water of the old pool. But you did not look to him who did it, or see him who planned it long ago. ▤

Isa 25:1  O LORD, you are my God; I will exalt you; I will praise your name, for you have done wonderful things, plans formed of old, faithful and sure. ▤

Isa 46:9b-10  I am God, and there is none like me, 10declaring the end from the beginning and from ancient times things not yet done, saying, ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ … ▤

Isa 48:3  The former things I declared of old; they went out from my mouth, and I announced them; then suddenly I did them, and they came to pass. ▤

Matt 25:34  Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. ▤

God has planned since the creation of the world that his people will inherit his kingdom.

1Cor 2:7  But we impart a secret and hidden wisdom of God, which God decreed before the ages for our glory. ▤

This “secret and hidden wisdom of God” is the gospel of salvation, which God purposed before time began to effect our glorification.

Titus 1:2  … in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages beganx … ▤

x Greek before times eternal

1Pet 1:20  He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you … ▤

This suggests that God’s purposes for Jesus Christ were determined before the creation of the world.

When the time comes, God’s plans are promptly fulfilled

See also:

- Isa 48:3 ⇑

Hab 2:3  For still the vision awaits its appointed time; it hastens to the end—it will not lie. If it seems slow, wait for it; it will surely come; it will not delay. ▤

At the appointed time God’s revealed plan would come about without delay.

Isa 60:22  The least one shall become a clan, and the smallest one a mighty nation; I am the LORD; in its time I will hasten it. ▤

The use of “hasten” is indicative of prompt fulfillment.

Ezek 12:25, 28  For I am the LORD; I will speak the word that I will speak, and it will be performed. It will no longer be delayed, but in your days, O rebellious house, I will speak the word and perform it, declares the Lord GOD.” ▤  … 28Therefore say to them, Thus says the Lord GOD: None of my words will be delayed any longer, but the word that I speak will be performed, declares the Lord GOD. ▤

God’s may delay or prolong fulfillment of some of his plans. But when the right time comes – here, “in your days” (v. 25) – they are fulfilled.

Rom 9:28  … for the Lord will carry out his sentence upon the earth fully and without delay. ▤

Luke 1:19-20  And the angel answered him, “I am Gabriel. I stand in the presence of God, and I was sent to speak to you and to bring you this good news. 20And behold, you will be silent and unable to speak until the day that these things take place, because you did not believe my words, which will be fulfilled in their time.” ▤

- God has a right time for everything:

Eccl 3:11a  He has made everything beautiful in its time. ▤

This is usually understood to mean that God has a designated time for every activity in which each activity is “appropriate” (NASB) – God “has set the right time for everything.” (GNT; cf. CEV, NCV).

God does not change his purposes and plans . . .

See also:

- God does not lie nor change his mind – he keeps his promises

Num 23:19  God is not man, that he should lie, or a son of man, that he should change his mind. Has he said, and will he not do it? Or has he spoken, and will he not fulfill it? ▤

Ps 33:11  The counsel of the LORD stands forever, the plans of his heart to all generations. ▤

Isa 31:2  And yet he is wise and brings disaster; he does not call back his words, but will arise against the house of the evildoers and against the helpers of those who work iniquity. ▤

Isa 45:23  By myself I have sworn; from my mouth has gone out in righteousness a word that shall not return: ‘To me every knee shall bow, every tongue shall swear allegiance.’y ▤

y Septuagint every tongue shall confess to God

Acts 2:23  … this Jesus, delivered up according to the definite plan and foreknowledge of God, you crucified and killed by the hands of lawless men. ▤

This exemplifies that God’s plans are “definite” – “definite and fixed … and settled” (AMP).

Eph 3:11  This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, … ▤

Heb 6:17  So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, … ▤

Heb 7:21  … but this one was made a priest with an oath by the one who said to him: “The Lord has sworn and will not change his mind, ‘You are a priest forever.’” ▤

Rom 11:29  For the gifts and the calling of God are irrevocable. ▤

This illustrates that God’s purposes and plans are irrevocable.

. . . though God may have reason to alter something he did – or relent from something he proposed

See also:

- . . . Thus God allows for repentance and for punishment to be averted

As seen also in some of the above cross references, in some of God’s intentions or plans he makes allowances for different outcomes, whether expressly stated or not. Reasons prominent amongst the following passages as to why God would change something he did or proposed, include: people’s sin; God’s grief; God’s control of his anger; God’s love and compassion; and the prayers of his people. A further reason shown in the above cross references is people’s repentance.

Gen 6:5-7  The LORD saw that the wickedness of man was great in the earth, and that every intention of the thoughts of his heart was only evil continually. 6And the LORD was sorry that he had made man on the earth, and it grieved him to his heart. 7So the LORD said, “I will blot out man whom I have created from the face of the land, man and animals and creeping things and birds of the heavens, for I am sorry that I have made them.” ▤

Humankind’s wickedness was such that God was grieved about having created them. So in a sense he changed or altered what he had done – though this is not shown to be outside of his plans – by wiping them out and continuing on with just Noah’s family.

1Sam 15:11, 22-23, 29, 35  “I regret that I have made Saul king, for he has turned back from following me and has not performed my commandments.” And Samuel was angry, and he cried to the LORD all night. ▤  … 22And Samuel said [to Saul], “Has the LORD as great delight in burnt offerings and sacrifices, as in obeying the voice of the LORD? Behold, to obey is better than sacrifice, and to listen than the fat of rams. 23For rebellion is as the sin of divination, and presumption is as iniquity and idolatry. Because you have rejected the word of the LORD, he has also rejected you from being king.” ▤  … 29And also the Glory of Israel will not lie or have regret, for he is not a man, that he should have regret.” ▤  … 35And Samuel did not see Saul again until the day of his death, but Samuel grieved over Saul. And the LORD regretted that he had made Saul king over Israel. ▤

Note that vv. 11, 35 speak of God having regret, in contrast to v. 29 which states that God does not have regret. This appears to be due to differences in the way that the Hebrew term involved can be translated. It can speak of sorrow (as per vv. 11, 35) or of actually changing one’s mind (as per v. 29). (ESVSB)

Hos 11:5-10  They shall notz return to the land of Egypt, but Assyria shall be their king, because they have refused to return to me. 6The sword shall rage against their cities, consume the bars of their gates, and devour them because of their own counsels. 7My people are bent on turning away from me, and though they call out to the Most High, he shall not raise them up at all. 8How can I give you up, O Ephraim? How can I hand you over, O Israel? How can I make you like Admah? How can I treat you like Zeboiim? My heart recoils within me; my compassion grows warm and tender. 9I will not execute my burning anger; I will not again destroy Ephraim; for I am God and not a man, the Holy One in your midst, and I will not come in wrath.a 10They shall go after the LORD; he will roar like a lion; when he roars, his children shall come trembling from the west; … ▤

z Or surely

a Or into the city

The LORD is the Holy God; he does not act out of unbridled wrath. Even amidst his great wrath and judgment there is allowance for his great love and compassion. He would not simply destroy his people because of their refusal to repent – an option he appears to propose or air (vv. 5-6). Rather, because of his great compassion (v. 8) he would turn them trembling to him (v. 10).

Isa 38:1-5  In those days Hezekiah became sick and was at the point of death. And Isaiah the prophet the son of Amoz came to him, and said to him, “Thus says the LORD: Set your house in order, for you shall die, you shall not recover.”b 2Then Hezekiah turned his face to the wall and prayed to the LORD, 3and said, “Please, O LORD, remember how I have walked before you in faithfulness and with a whole heart, and have done what is good in your sight.” And Hezekiah wept bitterly. 4Then the word of the LORD came to Isaiah: 5“Go and say to Hezekiah, Thus says the LORD, the God of David your father: I have heard your prayer; I have seen your tears. Behold, I will add fifteen years to your life.c ▤

b Or live; also verses 9, 21

c Hebrew to your days

Ex 32:9-14  And the LORD said to Moses, “I have seen this people, and behold, it is a stiff-necked people. 10Now therefore let me alone, that my wrath may burn hot against them and I may consume them, in order that I may make a great nation of you.” 11But Moses implored the LORD his God and said, “O LORD, why does your wrath burn hot against your people, whom you have brought out of the land of Egypt with great power and with a mighty hand? 12Why should the Egyptians say, ‘With evil intent did he bring them out, to kill them in the mountains and to consume them from the face of the earth’? Turn from your burning anger and relent from this disaster against your people. 13Remember Abraham, Isaac, and Israel, your servants, to whom you swore by your own self, and said to them, ‘I will multiply your offspring as the stars of heaven, and all this land that I have promised I will give to your offspring, and they shall inherit it forever.’” 14And the LORD relented from the disaster that he had spoken of bringing on his people. ▤

Some translations render v. 14 to indicate that God had earlier “threatened” (CEV, GNT, NIV, NLT) the punishment spoken of earlier (v. 10) – as opposed to resolving to carry it out. As such, God did not change any firm plan here.

- God may relent from implementing proposed plans, but not from any firm plan:

Amos 7:1-9  This is what the Lord GOD showed me: behold, he was forming locusts when the latter growth was just beginning to sprout, and behold, it was the latter growth after the king’s mowings. 2When they had finished eating the grass of the land, I said, “O Lord GOD, please forgive! How can Jacob stand? He is so small!” 3The LORD relented concerning this: “It shall not be,” said the LORD. 4This is what the Lord GOD showed me: behold, the Lord GOD was calling for a judgment by fire, and it devoured the great deep and was eating up the land. 5Then I said, “O Lord GOD, please cease! How can Jacob stand? He is so small!” 6The LORD relented concerning this: “This also shall not be,” said the Lord GOD. 7This is what he showed me: behold, the Lord was standing beside a wall built with a plumb line, with a plumb line in his hand. 8And the LORD said to me, “Amos, what do you see?” And I said, “A plumb line.” Then the Lord said, “Behold, I am setting a plumb line in the midst of my people Israel; I will never again pass by them; 9the high places of Isaac shall be made desolate, and the sanctuaries of Israel shall be laid waste, and I will rise against the house of Jeroboam with the sword.” ▤

With the first two proposed judgments God relents at Amos’s intercession, but with the third proposed judgment it is implicit that no allowance will be made. Note that in the third judgment specific mention is made of improper worship and the house of the idolatrous King Jeroboam (v. 9), two of the main things characterizing or behind the people’s sin.

No one can thwart God’s purposes and plans . . .

See also:

- No one can effectively oppose God . . .

Job 42:2  I know that you can do all things, and that no purpose of yours can be thwarted. ▤

Ps 33:10-11  The LORD brings the counsel of the nations to nothing; he frustrates the plans of the peoples. 11The counsel of the LORD stands forever, the plans of his heart to all generations. ▤

Following on the teaching in v. 10 that God is well able to foil the plans of the nations, v. 11 appears to be implying that not only does God not change his plans and purposes, neither can anyone else foil or alter them.

Isa 14:27  For the LORD of hosts has purposed, and who will annul it? His hand is stretched out, and who will turn it back? ▤

Dan 4:35  … all the inhabitants of the earth are accounted as nothing, and he does according to his will among the host of heaven and among the inhabitants of the earth; and none can stay his hand or say to him, “What have you done?” ▤

No one can stop God doing what he wants to, neither can anyone call him to account for what he does.

Acts 5:38-39a  So in the present case I tell you, keep away from these men and let them alone, for if this plan or this undertaking is of man, it will fail; 39but if it is of God, you will not be able to overthrow them. You might even be found opposing God! ▤

1Sam 14:6b  It may be that the LORD will work for us, for nothing can hinder the LORD from saving by many or by few. ▤

. . . Nor can anyone alter what God does

See also:

- Ps 33:10-11 ⇑

- Eccl 6:10 ⇓

Isa 43:13  Also henceforth I am he; there is none who can deliver from my hand; I work, and who can turn it back? ▤

Eccl 3:14  I perceived that whatever God does endures forever; nothing can be added to it, nor anything taken from it. God has done it, so that people fear before him. ▤

Eccl 7:13  Consider the work of God: who can make straight what he has made crooked? ▤

The question posed may be making the general point that no one can change what God has done. But some scholars interpret “what he has made crooked” to refer in particular to things that appear to be incongruous or unfair, with possibly adversity primarily in view.

Job 12:14  If he tears down, none can rebuild; if he shuts a man in, none can open. ▤

Ps 104:5  He set the earth on its foundations, so that it should never be moved. ▤

- No one can deliver someone from God:

Ps 50:22  Mark this, then, you who forget God, lest I tear you apart, and there be none to deliver! ▤

Isaiah 43:13 and Job 12:14 above also speak of this truth.

God works everything for his purposes and plans

Eph 1:11  In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, … ▤

Rom 8:28  And we know that for those who love God all things work together for good,d for those who are called according to his purpose. ▤

d Some manuscripts God works all things together for good, or God works in all things for the good

God works in all things for the good of his people, in accordance with his purpose in calling them.

Phil 2:13  … for it is God who works in you, both to will and to work for his good pleasure. ▤

God works in his people, so that they both desire to act in line with his purposes and actually do so. As such, this illustrates that God works things for his purposes and plans.

Prov 16:4  The LORD has made everything for its purpose, even the wicked for the day of trouble. ▤

God has an end or purpose for everything – even evil and negative things fit into his purposes and plans.

- God predetermines all things:

Eccl 6:10  Whatever has come to be has already been named, and it is known what man is, and that he is not able to dispute with one stronger than he. ▤

“Whatever has come to be has already been named” appears to mean that everything that happens has already been predetermined by God (cf. CEV, GNT, NCV, NLT). The clause “it is known what man is” may mean that God also predetermines each person’s nature, although his foreknowledge of them may instead be in view. The “one stronger” is quite possibly referring to God (cf. CEV, NCV, NLT). As such the final clause may be teaching that no one can alter what God does (the theme of the previous subsection).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

God’s Control over the World

God has power over everything. This includes control over evil powers, nature, the nations of the world and each person’s life. Comprehending this is vital to having a sound understanding of God and of his relationship to the world – including his relationship with ourselves.

Section A

God Has Control over Evil

Section Jumps

- God exerts control over evil

- God can use evil

- God can use evil to fulfill his purposes

- God can use evil and wrongdoing to punish

- God can use evil for the benefit of people

See also:

- Satan can only tempt and afflict as God permits

- God has power over the forces of evil

God exerts control over evil

Gen 31:7  … yet your father has cheated me and changed my wages ten times. But God did not permit him to harm me. ▤

God had kept in check Laban’s ill treatment of Jacob.

Num 24:12-13  And Balaam said to Balak, “Did I not tell your messengers whom you sent to me, 13‘If Balak should give me his house full of silver and gold, I would not be able to go beyond the word of the LORD, to do either good or bad of my own will. What the LORD speaks, that will I speak’? ▤

Balaam was a pagan diviner who Balak, the king of Moab, hired to curse the Israelites. But due to God’s intervention Balaam could not, or would dare not. Instead God made him bless the Israelites (cf. Num 23:11-12; and God can use evil for the benefit of people).

1Sam 2:25  [Eli, to his sons:] If someone sins against a man, God will mediate for him, but if someone sins against the LORD, who can intercede for him?” But they would not listen to the voice of their father, for it was the will of the LORD to put them to death. ▤

Eli’s wicked sons were unwilling to respond to their father’s rebuke to change their ways. This is attributed in part at least to God’s will – no doubt as a judgment, so that punishment for their past wickedness would not be averted. Thus it illustrates God’s control over such evil people – and over their destiny.

2Sam 7:10-11a  And I will appoint a place for my people Israel and will plant them, so that they may dwell in their own place and be disturbed no more. And violent men shall afflict them no more, as formerly, 11from the time that I appointed judges over my people Israel. And I will give you rest from all your enemies. ▤

God has control over the activities of evil people. At times he allows them to oppress and at other times prevents them from doing so.

Job 12:16  With him are strength and sound wisdom; the deceived and the deceiver are his. ▤

Those who deceive – as well as those who are deceived – “are in his power” (GNT, NLT).

Prov 16:4  The LORD has made everything for its purpose, even the wicked for the day of trouble. ▤

God has a purpose for everything – even the wicked fit into his purposes and plans. In fact this verse may imply that God makes the wicked for a time of punishment (cf. NLT).

Ezek 14:9  And if the prophet is deceived and speaks a word, I, the LORD, have deceived that prophet, and I will stretch out my hand against him and will destroy him from the midst of my people Israel. ▤

This is speaking of false prophets, reflecting God’s sovereignty over them and their words – as well as their end. It would appear that God’s deceiving of such a prophet would be part of his judgment of them, culminating in destruction.

1Cor 10:13  No temptation has overtaken you that is not common to man. God is faithful, and he will not let you be tempted beyond your ability, but with the temptation he will also provide the way of escape, that you may be able to endure it. ▤

God has control over and limits any temptation, whether it originates from Satan or from our own sinful nature. This is indicative of God’s control over evil.

2Thes 2:7  For the mystery of lawlessness is already at work. Only he who now restrains it will do so until he is out of the way. ▤

The “mystery of lawlessness” refers to that which is expressed through the “man of lawlessness” (v. 3) who is quite likely the final antichrist. There are a number of theories as to whom or what is “he who now restrains it” (vv. 6-7) – ensuring that the man of lawlessness is revealed at the right time and not before (ESVSB). It would appear to be one who will be both given power to do so and “taken out of the way” (NIV®) by God. As such this demonstrates God’s control over this force of “lawlessness”, initially through “he who now restrains it”.

- God prevented David from doing wrong:

1Sam 25:26, 34, 39a  [Abigail, to David:] Now then, my lord, as the LORD lives, and as your soul lives, because the LORD has restrained you from bloodguilt and from saving with your own hand, now then let your enemies and those who seek to do evil to my lord be as Nabal. ▤  … [David, to Abigail:] 34For as surely as the LORD, the God of Israel, lives, who has restrained me from hurting you, unless you had hurried and come to meet me, truly by morning there had not been left to Nabal so much as one male.” ▤  … 39When David heard that Nabal was dead, he said, “Blessed be the LORD who has avenged the insult I received at the hand of Nabal, and has kept back his servant from wrongdoing. The LORD has returned the evil of Nabal on his own head.” ▤

God can use evil

See also:

- Num 24:12-13 ⇑; Prov 16:4 ⇑

1Sam 18:10a  The next day a harmful spirit from God rushed upon Saul, and he raved within his house while David was playing the lyre, as he did day by day. ▤

The “harmful spirit” is generally understood to have been an “evil spirit” (AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NRSV). For further comment, see 16:14-16 in God can use evil and wrongdoing to punish.

2Sam 16:10-11  But the king said, “What have I to do with you, you sons of Zeruiah? If he is cursing because the LORD has said to him, ‘Curse David,’ who then shall say, ‘Why have you done so?’” 11And David said to Abishai and to all his servants, “Behold, my own son seeks my life; how much more now may this Benjaminite! Leave him alone, and let him curse, for the LORD has told him to. ▤

David considered that the ill treatment he was receiving may well have been of God.

2Sam 24:1  Again the anger of the LORD was kindled against Israel, and he incited David against them, saying, “Go, number Israel and Judah.” ▤

1 Chronicles 21:1 says that it was Satan who incited David. It seems reasonable then to conclude from these two accounts that God used Satan to do this – illustrating God’s use of evil. Even apart from Satan’s involvement, this incident still illustrates God’s use of evil as the action of taking a census was itself sinful. For taking a census – in particular of the fighting men (cf. v. 2) – displayed a lack of trust in God by David, who by doing this was looking to the strength of his own forces. God used the ramifications of this to bring judgment on Israel (cf. v. 15), apparently as punishment for something Israel had done earlier for which God’s anger “was kindled against Israel”.

Ps 105:24-25  And the LORD made his people very fruitful and made them stronger than their foes. 25He turned their hearts to hate his people, to deal craftily with his servants. ▤

The reference is to the Egyptians, in particular Pharaoh, reflecting that God’s sovereignty over his people’s destiny can involve even the malice of their enemies against them.

John 11:49-52  But one of them, Caiaphas, who was high priest that year, said to them, “You know nothing at all. 50Nor do you understand that it is better for you that one man should die for the people, not that the whole nation should perish.” 51He did not say this of his own accord, but being high priest that year he prophesied that Jesus would die for the nation, 52and not for the nation only, but also to gather into one the children of God who are scattered abroad. ▤

Caiaphas wickedly oversaw the trial of Jesus which was engineered to condemn Jesus. But despite this evil context, God used Caiaphas – who “did not say this of his own accord” (v. 51) – to make a profound prophecy of Jesus’ death and what it would accomplish.

Eph 4:6  … one God and Father of all, who is over all and through all and in all. ▤

The phrase “through all” may well mean “works through all” (GNT, cf. CEV). Note that “all” quite likely means all things or all people – arguably then inclusive of evil – but all Christians may instead be primarily in view.

Matt 2:1-2  Now after Jesus was born in Bethlehem of Judea in the days of Herod the king, behold, wise mena from the east came to Jerusalem, 2saying, “Where is he who has been born king of the Jews? For we saw his star when it roseb and have come to worship him.” ▤

a Greek magi; also verses 7, 16

b Or in the east; also verse 9

A number of commentators think it likely that the “wise men” or magi (cf. text note) practiced astrology, a practice spoken of as evil or forbidden elsewhere in the Bible (cf. Isa 47:13-15; Jer 8:2). If this was the case, then it would appear that God used astrology – something understood as evil – to make a revelation to pagan people.

God can use evil to fulfill his purposes

See also:

- Ps 105:24-25 ⇑

- God may actually use his people’s troubles in fulfilling his purposes for them . . .

- . . . God may even initiate seemingly bad things to fulfill his purposes for his people

Note that some of the verses in the previous subsection, to varying degrees, reflect that God can use evil to fulfill his purposes. The ones in this subsection do so more pointedly.

Acts 2:23  … this Jesus, delivered up according to the definite plan and foreknowledge of God, you crucified and killed by the hands of lawless men. ▤

Acts 4:27-28  … for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, 28to do whatever your hand and your plan had predestined to take place. ▤

Those mentioned were not all necessarily particularly evil in themselves, but their actions against Jesus basically were evil.

Rom 9:17  For the Scripture says to Pharaoh, “For this very purpose I have raised you up, that I might show my power in you, and that my name might be proclaimed in all the earth.” ▤

Rom 11:15, 25, 32  For if their rejection means the reconciliation of the world, what will their acceptance mean but life from the dead? ▤  … 25Lest you be wise in your own sight, I want you to understand this mystery, brothers:c a partial hardening has come upon Israel, until the fullness of the Gentiles has come in. ▤  … 32For God has consigned all to disobedience, that he may have mercy on all. ▤

c Or brothers and sisters

The phrase “their rejection” (v. 15) may refer to the Jew’s rejection of God’s way of salvation (cf. CEV). This sinful rejection by the Jews was part of God’s plan to fulfill his purpose of providing salvation to the Gentiles (vv. 25, 32) – hence the inclusion of v. 15 here. However it could instead be speaking of God rejecting the Jews (cf. GNT, NCV, NKJV).

Verse 32 can be interpreted as speaking of God sovereignly binding all people over to disobeying him, which is essentially to do evil, for his purpose of offering his mercy to all. However it is probably more often understood to mean that “God has imprisoned all people in their own disobedience” (NLT, cf. CEV).

Rev 17:17  … for God has put it into their hearts to carry out his purpose by being of one mind and handing over their royal power to the beast, until the words of God are fulfilled. ▤

This speaks of kings or world powers of the end times cooperating with the beast or anti-Christ, to unwittingly accomplish God’s purpose.

Ezek 38:16-18, 21-23  You will come up against my people Israel, like a cloud covering the land. In the latter days I will bring you against my land, that the nations may know me, when through you, O Gog, I vindicate my holiness before their eyes. 17“Thus says the Lord GOD: Are you he of whom I spoke in former days by my servants the prophets of Israel, who in those days prophesied for years that I would bring you against them? 18But on that day, the day that Gog shall come against the land of Israel, declares the Lord GOD, my wrath will be roused in my anger. ▤  … 21I will summon a sword against Gogd on all my mountains, declares the Lord GOD. Every man’s sword will be against his brother. 22With pestilence and bloodshed I will enter into judgment with him, and I will rain upon him and his hordes and the many peoples who are with him torrential rains and hailstones, fire and sulfur. 23So I will show my greatness and my holiness and make myself known in the eyes of many nations. Then they will know that I am the LORD. ▤

d Hebrew against him

Note v. 17 appears to refer to prophecies in general that speak of future attacks on Israel by sizable enemy forces.

- God’s apparent use of insincere preachers to spread the gospel:

Phil 1:15, 17-18a  Some indeed preach Christ from envy and rivalry, but others from good will. ▤  … 17The former proclaim Christ out of rivalry, not sincerely but thinking to afflict me in my imprisonment. 18What then? Only that in every way, whether in pretense or in truth, Christ is proclaimed, and in that I rejoice. ▤

God can use evil and wrongdoing to punish

Judg 9:23-24  And God sent an evil spirit between Abimelech and the leaders of Shechem, and the leaders of Shechem dealt treacherously with Abimelech, 24that the violence done to the seventy sons of Jerubbaal might come, and their blood be laid on Abimelech their brother, who killed them, and on the men of Shechem, who strengthened his hands to kill his brothers. ▤

1Sam 16:14-16  Now the Spirit of the LORD departed from Saul, and a harmful spirit from the LORD tormented him. 15And Saul’s servants said to him, “Behold now, a harmful spirit from God is tormenting you. 16Let our lord now command your servants who are before you to seek out a man who is skillful in playing the lyre, and when the harmful spirit from God is upon you, he will play it, and you will be well.” ▤

It would appear that the “harmful” spirit was an evil spirit from God sent as a punishment for Saul’s disobedient.

1Ki 22:20-23  … and the LORD said, ‘Who will entice Ahab, that he may go up and fall at Ramoth-gilead?’ And one said one thing, and another said another. 21Then a spirit came forward and stood before the LORD, saying, ‘I will entice him.’ 22And the LORD said to him, ‘By what means?’ And he said, ‘I will go out, and will be a lying spirit in the mouth of all his prophets.’ And he said, ‘You are to entice him, and you shall succeed; go out and do so.’ 23Now therefore behold, the LORD has put a lying spirit in the mouth of all these your prophets; the LORD has declared disaster for you. ▤

The “lying spirit” is often considered to be an evil spirit or demon, used by God to instigate Ahab’s downfall.

Isa 10:5-7  Ah, Assyria, the rod of my anger; the staff in their hands is my fury! 6Against a godless nation I send him, and against the people of my wrath I command him, to take spoil and seize plunder, and to tread them down like the mire of the streets. 7But he does not so intend, and his heart does not so think; but it is in his heart to destroy, and to cut off nations not a few; … ▤

Verse 7 shows the Assyrians to have been wicked. Despite this God used them to punish other godless people (vv. 5-6).

Isa 54:16  Behold, I have created the smith who blows the fire of coals and produces a weapon for its purpose. I have also created the ravager to destroy; … ▤

As shown in 10:5-7 above, God raises up destructive and often wicked nations to execute his judgment. Assyria (cf. Isa 10:5-7 ↑) and Babylonia (cf. Hab 1:6-13 ↓), who God had used to punish Israel, are primarily in view – but arguably this can be said of all such destructive nations.

Hab 1:6-13  For behold, I am raising up the Chaldeans, that bitter and hasty nation, who march through the breadth of the earth, to seize dwellings not their own. 7They are dreaded and fearsome; their justice and dignity go forth from themselves. 8Their horses are swifter than leopards, more fierce than the evening wolves; their horsemen press proudly on. Their horsemen come from afar; they fly like an eagle swift to devour. 9They all come for violence, all their faces forward. They gather captives like sand. 10At kings they scoff, and at rulers they laugh. They laugh at every fortress, for they pile up earth and take it. 11Then they sweep by like the wind and go on, guilty men, whose own might is their god!” 12Are you not from everlasting, O LORD my God, my Holy One? We shall not die. O LORD, you have ordained them as a judgment, and you, O Rock, have established them for reproof. 13You who are of purer eyes than to see evil and cannot look at wrong, why do you idly look at traitors and remain silent when the wicked swallows up the man more righteous than he? ▤

God’s use of the evil Babylonians “to execute judgment” and so “to punish” (v. 12) led to Habakkuk questioning God about it (v. 13). Note that v. 6b is indicating that the Babylonians acted only as they themselves saw fit.

- God may use evil people’s wickedness in bringing punishment on them:

Josh 11:20  For it was the LORD’s doing to harden their hearts that they should come against Israel in battle, in order that they should be devoted to destruction and should receive no mercy but be destroyed, just as the LORD commanded Moses. ▤

Note that one such occurrence in view here is contained in Deuteronomy 2:30 – “But Sihon the king of Heshbon would not let us pass by him, for the Lord your God hardened his spirit and made his heart obstinate, that he might give him into your hand, as he is this day.”

God can use evil for the benefit of people

Gen 45:4-8  So Joseph said to his brothers, “Come near to me, please.” And they came near. And he said, “I am your brother, Joseph, whom you sold into Egypt. 5And now do not be distressed or angry with yourselves because you sold me here, for God sent me before you to preserve life. 6For the famine has been in the land these two years, and there are yet five years in which there will be neither plowing nor harvest. 7And God sent me before you to preserve for you a remnant on earth, and to keep alive for you many survivors. 8So it was not you who sent me here, but God. He has made me a father to Pharaoh, and lord of all his house and ruler over all the land of Egypt. ▤

Gen 50:20  [Joseph:] As for you, you meant evil against me, but God meant it for good, to bring it about that many peoplee should be kept alive, as they are today. ▤

e Or a numerous people

Ex 10:1-2  Then the LORD said to Moses, “Go in to Pharaoh, for I have hardened his heart and the heart of his servants, that I may show these signs of mine among them, 2and that you may tell in the hearing of your son and of your grandson how I have dealt harshly with the Egyptians and what signs I have done among them, that you may know that I am the LORD.” ▤

God hardened Pharaoh’s heart for the good of the Israelites – i.e. that through God’s miraculous signs they would know that he was the LORD (as well be set free).

Num 23:11-12  And Balak said to Balaam, “What have you done to me? I took you to curse my enemies, and behold, you have done nothing but bless them.” 12And he answered and said, “Must I not take care to speak what the LORD puts in my mouth?” ▤

As noted earlier, Balaam was a pagan diviner hired by Balak to curse the Israelites. Instead God used this evil man to bless the Israelites.

2Cor 12:7-9  So to keep me from becoming conceited because of the surpassing greatness of the revelations,f a thorn was given me in the flesh, a messenger of Satan to harass me, to keep me from becoming conceited. 8Three times I pleaded with the Lord about this, that it should leave me. 9But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. ▤

f Or hears from me, even because of the surpassing greatness of the revelations. So to keep me from becoming conceited

God – or Christ – used Paul’s affliction, which apparently came from Satan, to both keep him from becoming conceited (v. 7) and make him receptive to Christ’s power working in him (v. 9).

Pray for persecuted Christians

Section B

God Has Control over Nature

Section Jumps

- God directs nature

- Nature serves God

- God can control the elements of nature to bring plentiful provision . . .

- . . . and God can control nature so as to bring depravation

- God has control over all creatures

- God can perform miracles of nature . . .

- . . . God can miraculously use nature for his purposes

See also:

- God Maintains Creation

- God has power over all aspects of nature, including: the earth; the skies; . . .

- . . . and the waters

God directs nature

Note that God Maintains Creation, cross-referenced above, has a number of subsections pertinent to this subsection’s theme. The verses in this subsection are somewhat distinct in that they have a more authoritative tone, emphasizing God’s direction or control over nature. Arguably they should be generally understood as speaking of God as having created nature and set its forces in motion, while maintaining his control over it – rather than meaning that God necessarily needs to direct every occurrence of natural phenomena.

Job 36:32  He covers his hands with the lightning and commands it to strike the mark. ▤

Job 37:11-12, 14-15  He loads the thick cloud with moisture; the clouds scatter his lightning. 12They turn around and around by his guidance, to accomplish all that he commands them on the face of the habitable world. ▤  … 14“Hear this, O Job; stop and consider the wondrous works of God. 15Do you know how God lays his command upon them and causes the lightning of his cloud to shine? ▤

Ps 78:23-24  Yet he commanded the skies above and opened the doors of heaven, 24and he rained down on them manna to eat and gave them the grain of heaven. ▤

Ps 89:9  You rule the raging of the sea; when its waves rise, you still them. ▤

Ps 147:15-18  He sends out his command to the earth; his word runs swiftly. 16He gives snow like wool; he scatters hoarfrost like ashes. 17He hurls down his crystals of ice like crumbs; who can stand before his cold? 18He sends out his word, and melts them; he makes his wind blow and the waters flow. ▤

Lev 14:34-35  When you come into the land of Canaan, which I give you for a possession, and I put a case of leprous disease in a house in the land of your possession, 35then he who owns the house shall come and tell the priest, ‘There seems to me to be some case of disease in my house.’ ▤

The term translated here as “leprous disease” may refer to a “spreading mildew” (GNT). Even such things as the blight of mildew are portrayed as being under God’s control.

Nature serves God

See also:

- Ps 78:23-24 ⇑

Ps 104:3-4  He lays the beams of his chambers on the waters; he makes the clouds his chariot; he rides on the wings of the wind; 4he makes his messengers winds, his ministers a flaming fire. ▤

Verse 3b appears to be figuratively portraying clouds and winds as God’s servants (cf. NIrV), being subservient to God. Verse 4 may well be similarly speaking of winds and lightning (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV) as his “messengers” and “ministers”, i.e. his servants.

Ps 119:91  By your appointment they stand this day, for all things are your servants. ▤

All things serve God, including all aspects of “nature”.

Ps 148:7-8  Praise the LORD from the earth, you great sea creatures and all deeps, 8fire and hail, snow and mist, stormy wind fulfilling his word! ▤

Isa 48:13  My hand laid the foundation of the earth, and my right hand spread out the heavens; when I call to them, they stand forth together. ▤

When God summons the earth and the heavens, “they come at once and present themselves” (GNT), ready to “obey my every command” (CEV). This portrays all creation as being at God’s “beck and call”.

- God uses elements of nature as combative forces:

Job 38:22-23  Have you entered the storehouses of the snow, or have you seen the storehouses of the hail, 23which I have reserved for the time of trouble, for the day of battle and war? ▤

God can control the elements of nature to bring plentiful provision . . .

See also:

- God’s provision of rain and food is abundant . . .

Lev 25:21  I will command my blessing on you in the sixth year, so that it will produce a crop sufficient for three years. ▤

Deut 33:13-16  And of Joseph he said, “Blessed by the LORD be his land, with the choicest gifts of heaven above,g and of the deep that crouches beneath, 14with the choicest fruits of the sun and the rich yield of the months, 15with the finest produce of the ancient mountains and the abundance of the everlasting hills, 16with the best gifts of the earth and its fullness and the favor of him who dwells in the bush. May these rest on the head of Joseph, on the pate of him who is prince among his brothers. ▤

g Two Hebrew manuscripts and Targum; Hebrew with the dew

Jacob’s blessing of Joseph implies that God is able to provide such abundant blessings of nature. Note that “him who dwells in the bush” (v. 16) refers to God’s manifestation to Moses in the burning bush.

Ps 78:15-16  He split rocks in the wilderness and gave them drink abundantly as from the deep. 16He made streams come out of the rock and caused waters to flow down like rivers. ▤

Ps 107:35-38  He turns a desert into pools of water, a parched land into springs of water. 36And there he lets the hungry dwell, and they establish a city to live in; 37they sow fields and plant vineyards and get a fruitful yield. 38By his blessing they multiply greatly, and he does not let their livestock diminish. ▤

Isa 41:18-20  I will open rivers on the bare heights, and fountains in the midst of the valleys. I will make the wilderness a pool of water, and the dry land springs of water. 19I will put in the wilderness the cedar, the acacia, the myrtle, and the olive. I will set in the desert the cypress, the plane and the pine together, 20that they may see and know, may consider and understand together, that the hand of the LORD has done this, the Holy One of Israel has created it. ▤

This is usually understood to refer initially at least to God’s rich provision for the Israelites returning from exile in Babylon. Some commentators think it refers to conditions in the renewed Israel in the Millennium. Note that similar references to God providing “water” in harsh and dry conditions are made in 35:6-7; 43:19-20; 44:3. These and the passage here may well have both literal and figurative (or spiritual) applications.

Joel 2:19, 22-24  The LORD answered and said to his people, “Behold, I am sending to you grain, wine, and oil, and you will be satisfied; and I will no more make you a reproach among the nations. ▤  … 22Fear not, you beasts of the field, for the pastures of the wilderness are green; the tree bears its fruit; the fig tree and vine give their full yield. 23“Be glad, O children of Zion, and rejoice in the LORD your God, for he has given the early rain for your vindication; he has poured down for you abundant rain, the early and the latter rain, as before. 24“The threshing floors shall be full of grain; the vats shall overflow with wine and oil. ▤

Zec 8:12  For there shall be a sowing of peace. The vine shall give its fruit, and the ground shall give its produce, and the heavens shall give their dew. And I will cause the remnant of this people to possess all these things. ▤

James 5:17-18  Elijah was a man with a nature like ours, and he prayed fervently that it might not rain, and for three years and six months it did not rain on the earth. 18Then he prayed again, and heaven gave rain, and the earth bore its fruit. ▤

. . . and God can control nature so as to bring depravation

See also:

- James 5:17 ⇑

- Joel 2:25 ⇓

- [Means of God’s judicial retribution:] Nature

Lev 26:19-20  … and I will break the pride of your power, and I will make your heavens like iron and your earth like bronze. 20And your strength shall be spent in vain, for your land shall not yield its increase, and the trees of the land shall not yield their fruit. ▤

Ps 107:33-34  He turns rivers into a desert, springs of water into thirsty ground, 34a fruitful land into a salty waste, because of the evil of its inhabitants. ▤

Jer 51:36  Therefore thus says the LORD: “Behold, I will plead your cause and take vengeance for you. I will dry up her sea and make her fountain dry, … ▤

The second half of the verse appears to be speaking of God drying up the Euphrates River and therefore Babylon’s water supply, presumably through lack of rain. Alternatively, the language may be figurative.

Amos 4:7  I also withheld the rain from you when there were yet three months to the harvest; I would send rain on one city, and send no rain on another city; one field would have rain, and the field on which it did not rain would wither; … ▤

Hag 1:10-11  Therefore the heavens above you have withheld the dew, and the earth has withheld its produce. 11And I have called for a drought on the land and the hills, on the grain, the new wine, the oil, on what the ground brings forth, on man and beast, and on all their labors. ▤

Hag 2:17  I struck you and all the products of your toil with blight and with mildew and with hail, yet you did not turn to me, declares the LORD. ▤

Blight is a disease affecting plants and crops.

Job 12:15  If he withholds the waters, they dry up; if he sends them out, they overwhelm the land. ▤

Note that second part of the verse speaks of God using rains to devastate the land (cf. Job 37:13 ↓).

- God can use nature both to punish and, in contrast, to show his love:

Job 37:11-13  He loads the thick cloud with moisture; the clouds scatter his lightning. 12They turn around and around by his guidance, to accomplish all that he commands them on the face of the habitable world. 13Whether for correction or for his land or for love, he causes it to happen. ▤

God has control over all creatures

See also:

- Num 22:28 ⇓

Gen 7:15-16  They went into the ark with Noah, two and two of all flesh in which there was the breath of life. 16And those that entered, male and female of all flesh, went in as God had commanded him. And the LORD shut him in. ▤

God caused two of every kind of creature to come to Noah, as God had said (cf. 6:19-20).

1Ki 17:4-6  You shall drink from the brook, and I have commanded the ravens to feed you there.” 5So he went and did according to the word of the LORD. He went and lived by the brook Cherith that is east of the Jordan. 6And the ravens brought him bread and meat in the morning, and bread and meat in the evening, and he drank from the brook. ▤

Ps 78:27-29  … he rained meat on them like dust, winged birds like the sand of the seas; 28he let them fall in the midst of their camp, all around their dwellings. 29And they ate and were well filled, for he gave them what they craved. ▤

Isa 34:15-16  There the owl nests and lays and hatches and gathers her young in her shadow; indeed, there the hawks are gathered, each one with her mate. 16Seek and read from the book of the LORD: Not one of these shall be missing; none shall be without her mate. For the mouth of the LORD has commanded, and his Spirit has gathered them. ▤

Note that the reference is to judgment on Edom. Such will be its desolation that the land will only be inhabited by such creatures – gathered there by the command and Spirit of God.

Jer 27:6  Now I have given all these lands into the hand of Nebuchadnezzar, the king of Babylon, my servant, and I have given him also the beasts of the field to serve him. ▤

Dan 6:22  My God sent his angel and shut the lions’ mouths, and they have not harmed me, because I was found blameless before him; and also before you, O king, I have done no harm. ▤

Hos 2:18  And I will make for them a covenant on that day with the beasts of the field, the birds of the heavens, and the creeping things of the ground. And I will abolishh the bow, the sword, and war from the land, and I will make you lie down in safety. ▤

h Hebrew break

God will cause all creatures to live in peace with the renewed Israel of the future – no longer will they harm the people or their crops.

Jonah 2:10  And the LORD spoke to the fish, and it vomited Jonah out upon the dry land. ▤

In addition to birds and animals (which are largely in view in the above passages) God also has control over fish – and insects (cf. Joel 2:20, 25 ↓).

Joel 2:20, 25  I will remove the northerner far from you, and drive him into a parched and desolate land, his vanguardi into the eastern sea, and his rear guardj into the western sea; the stench and foul smell of him will rise, for he has done great things. ▤  … 25I will restore to you the years that the swarming locust has eaten, the hopper, the destroyer, and the cutter, my great army, which I sent among you. ▤

i Hebrew face

j Hebrew his end

Verse 20 speaks of God driving away a great locust plague, which he had also sent (v. 25).

God can perform miracles of nature . . .

See also:

- Jesus Christ’s Miracles

Numerous other references used in the above subsections also illustrate that God can perform miracles of nature. The ones in this and the following subsection are generally more miraculous.

Ex 3:2  And the angel of the LORD appeared to him in a flame of fire out of the midst of a bush. He looked, and behold, the bush was burning, yet it was not consumed. ▤

Num 22:28  Then the LORD opened the mouth of the donkey, and she said to Balaam, “What have I done to you, that you have struck me these three times?” ▤

Judg 13:3, 24a  And the angel of the LORD appeared to the woman and said to her, “Behold, you are barren and have not borne children, but you shall conceive and bear a son. ▤  … 24And the woman bore a son and called his name Samson. ▤

1Ki 17:12-16  And she said, “As the LORD your God lives, I have nothing baked, only a handful of flour in a jar and a little oil in a jug. And now I am gathering a couple of sticks that I may go in and prepare it for myself and my son, that we may eat it and die.” 13And Elijah said to her, “Do not fear; go and do as you have said. But first make me a little cake of it and bring it to me, and afterward make something for yourself and your son. 14For thus says the LORD, the God of Israel, ‘The jar of flour shall not be spent, and the jug of oil shall not be empty, until the day that the LORD sends rain upon the earth.’” 15And she went and did as Elijah said. And she and he and her household ate for many days. 16The jar of flour was not spent, neither did the jug of oil become empty, according to the word of the LORD that he spoke by Elijah. ▤

2Ki 2:19-22  Now the men of the city said to Elisha, “Behold, the situation of this city is pleasant, as my lord sees, but the water is bad, and the land is unfruitful.” 20He said, “Bring me a new bowl, and put salt in it.” So they brought it to him. 21Then he went to the spring of water and threw salt in it and said, “Thus says the LORD, I have healed this water; from now on neither death nor miscarriage shall come from it.” 22So the water has been healed to this day, according to the word that Elisha spoke. ▤

Exodus 15:25a tells of a similar miracle concerning water that was bitter – “And he cried to the LORD, and the LORD showed him a log, and he threw it into the water, and the water became sweet.”

2Ki 3:17, 20  For thus says the LORD, ‘You shall not see wind or rain, but that streambed shall be filled with water, so that you shall drink, you, your livestock, and your animals.’ ▤  … 20The next morning, about the time of offering the sacrifice, behold, water came from the direction of Edom, till the country was filled with water. ▤

2Ki 4:32-35  When Elisha came into the house, he saw the child lying dead on his bed. 33So he went in and shut the door behind the two of them and prayed to the LORD. 34Then he went up and lay on the child, putting his mouth on his mouth, his eyes on his eyes, and his hands on his hands. And as he stretched himself upon him, the flesh of the child became warm. 35Then he got up again and walked once back and forth in the house, and went up and stretched himself upon him. The child sneezed seven times, and the child opened his eyes. ▤

Although not always expressly stated, Elisha – God’s prophet – performed such miracles through God’s power (cf. 2Ki 2:19-22 ↑; 2Ki 3:17, 20 ↑). Note that the woman was a Shunammite who had shown much hospitality to Elisha (cf. vv. 8-10).

2Ki 4:40-41  And they poured out some for the men to eat. But while they were eating of the stew, they cried out, “O man of God, there is death in the pot!” And they could not eat it. 41He said, “Then bring flour.” And he threw it into the pot and said, “Pour some out for the men, that they may eat.” And there was no harm in the pot. ▤

2Ki 5:14  So he went down and dipped himself seven times in the Jordan, according to the word of the man of God, and his flesh was restored like the flesh of a little child, and he was clean. ▤

The man, Naaman, had had leprosy.

2Ki 6:4-7  So he went with them. And when they came to the Jordan, they cut down trees. 5But as one was felling a log, his axe head fell into the water, and he cried out, “Alas, my master! It was borrowed.” 6Then the man of God said, “Where did it fall?” When he showed him the place, he [Elisha] cut off a stick and threw it in there and made the iron float. 7And he said, “Take it up.” So he reached out his hand and took it. ▤

. . . God can miraculously use nature for his purposes

See also:

- [Means of God’s judicial retribution:] Nature

Note that God also performed for his purposes the miracles mentioned in the previous subsection, but the extracts in this subsection generally show this more clearly.

Ex 4:2-9  The LORD said to him, “What is that in your hand?” He said, “A staff.” 3And he said, “Throw it on the ground.” So he threw it on the ground, and it became a serpent, and Moses ran from it. 4But the LORD said to Moses, “Put out your hand and catch it by the tail”—so he put out his hand and caught it, and it became a staff in his hand— 5“that they may believe that the LORD, the God of their fathers, the God of Abraham, the God of Isaac, and the God of Jacob, has appeared to you.” 6Again, the LORD said to him, “Put your hand inside your cloak.”k And he put his hand inside his cloak, and when he took it out, behold, his hand was leprousl like snow. 7Then God said, “Put your hand back inside your cloak.” So he put his hand back inside his cloak, and when he took it out, behold, it was restored like the rest of his flesh. 8“If they will not believe you,” God said, “or listen to the first sign, they may believe the latter sign. 9If they will not believe even these two signs or listen to your voice, you shall take some water from the Nile and pour it on the dry ground, and the water that you shall take from the Nile will become blood on the dry ground.” ▤

k Hebrew into your bosom; also verse 7

l Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Ex 16:12-15  “I have heard the grumbling of the people of Israel. Say to them, ‘At twilight you shall eat meat, and in the morning you shall be filled with bread. Then you shall know that I am the LORD your God.’” 13In the evening quail came up and covered the camp, and in the morning dew lay around the camp. 14And when the dew had gone up, there was on the face of the wilderness a fine, flake-like thing, fine as frost on the ground. 15When the people of Israel saw it, they said to one another, “What is it?”m For they did not know what it was. And Moses said to them, “It is the bread that the LORD has given you to eat. ▤

m Or “It is manna.” Hebrew man hu

God used the quail and the flakes that formed from the dew to not only satisfy the desires of the people but also to again make known that he was the LORD their God (v. 12b).

Num 17:5, 8  And the staff of the man whom I choose shall sprout. Thus I will make to cease from me the grumblings of the people of Israel, which they grumble against you.” ▤  … 8On the next day Moses went into the tent of the testimony, and behold, the staff of Aaron for the house of Levi had sprouted and put forth buds and produced blossoms, and it bore ripe almonds. ▤

Josh 4:23-24  For the LORD your God dried up the waters of the Jordan for you until you passed over, as the LORD your God did to the Red Sea, which he dried up for us until we passed over, 24so that all the peoples of the earth may know that the hand of the LORD is mighty, that you may fear the LORD your God forever.”n ▤

n Or all the days

Josh 10:11-14  And as they fled before Israel, while they were going down the ascent of Beth-horon, the LORD threw down large stones from heaven on them as far as Azekah, and they died. There were more who died because of the hailstones than the sons of Israel killed with the sword. 12At that time Joshua spoke to the LORD in the day when the LORD gave the Amorites over to the sons of Israel, and he said in the sight of Israel, “Sun, stand still at Gibeon, and moon, in the Valley of Aijalon.” 13And the sun stood still, and the moon stopped, until the nation took vengeance on their enemies. Is this not written in the Book of Jashar? The sun stopped in the midst of heaven and did not hurry to set for about a whole day. 14There has been no day like it before or since, when the LORD heeded the voice of a man, for the LORD fought for Israel. ▤

2Ki 20:9-11  And Isaiah said, “This shall be the sign to you from the LORD, that the LORD will do the thing that he has promised: shall the shadow go forward ten steps, or go back ten steps?” 10And Hezekiah answered, “It is an easy thing for the shadow to lengthen ten steps. Rather let the shadow go back ten steps.” 11And Isaiah the prophet called to the LORD, and he brought the shadow back ten steps, by which it had gone down on the steps of Ahaz. ▤

Ps 78:42-52  They did not remember his powero or the day when he redeemed them from the foe, 43when he performed his signs in Egypt and his marvels in the fields of Zoan. 44He turned their rivers to blood, so that they could not drink of their streams. 45He sent among them swarms of flies, which devoured them, and frogs, which destroyed them. 46He gave their crops to the destroying locust and the fruit of their labor to the locust. 47He destroyed their vines with hail and their sycamores with frost. 48He gave over their cattle to the hail and their flocks to thunderbolts. 49He let loose on them his burning anger, wrath, indignation, and distress, a company of destroying angels. 50He made a path for his anger; he did not spare them from death, but gave their lives over to the plague. 51He struck down every firstborn in Egypt, the firstfruits of their strength in the tents of Ham. 52Then he led out his people like sheep and guided them in the wilderness like a flock. ▤

o Hebrew hand

- God’s use of multiple elements of nature to teach Jonah a lesson:

Jonah 4:6-11  Now the LORD God appointed a plantp and made it come up over Jonah, that it might be a shade over his head, to save him from his discomfort.q So Jonah was exceedingly glad because of the plant. 7But when dawn came up the next day, God appointed a worm that attacked the plant, so that it withered. 8When the sun rose, God appointed a scorching east wind, and the sun beat down on the head of Jonah so that he was faint. And he asked that he might die and said, “It is better for me to die than to live.” 9But God said to Jonah, “Do you do well to be angry for the plant?” And he said, “Yes, I do well to be angry, angry enough to die.” 10And the LORD said, “You pity the plant, for which you did not labor, nor did you make it grow, which came into being in a night and perished in a night. 11And should not I pity Nineveh, that great city, in which there are more than 120,000 persons who do not know their right hand from their left, and also much cattle?” ▤

p Hebrew qiqayon, probably the castor oil plant; also verses 7, 9, 10

q Or his evil

Jonah had been angry that God had spared the people of Nineveh (cf. vv. 1-2). So, in conjunction with the sun, God maneuvered different elements of nature – vegetation, a wind, the sun and a creature (vv. 6-8) – to teach Jonah a lesson (vv. 9-11). Earlier of course God had miraculously employed a great fish – “And the LORD appointed a great fish to swallow up Jonah. And Jonah was in the belly of the fish three days and three nights.” (1:17)

Pray for persecuted Christians

Section C

God Has Control over the Nations

Section Jumps

- God is in control of the nations

- God has been in control of the nations throughout history

- God appoints times for events affecting the nations

- God has control over the outcome of conflicts between nations

- God can thwart the plans of the nations

- God establishes all ruling authorities

- God has control over rulers . . .

- . . . God can use rulers in order to accomplish his purposes

God is in control of the nations

See also:

- God rules over all – over all the earth

- God rules over all nations and authorities

- God has power over nations . . .

- . . . God can devastate or destroy nations

Ps 67:4  Let the nations be glad and sing for joy, for you judge the peoples with equity and guide the nations upon earth. Selah ▤

Isa 14:26-27  This is the purpose that is purposed concerning the whole earth, and this is the hand that is stretched out over all the nations. 27For the LORD of hosts has purposed, and who will annul it? His hand is stretched out, and who will turn it back? ▤

What God determines for the whole world does take place, for his power to impose his will overshadows all nations. For God “controls every nation” (CEV) – none can prevent him from implementing his purposes concerning them.

Gen 15:13-16  Then the LORD said to Abram, “Know for certain that your offspring will be sojourners in a land that is not theirs and will be servants there, and they will be afflicted for four hundred years. 14But I will bring judgment on the nation that they serve, and afterward they shall come out with great possessions. 15As for yourself, you shall go to your fathers in peace; you shall be buried in a good old age. 16And they shall come back here in the fourth generation, for the iniquity of the Amorites is not yet complete.” ▤

This shows God’s sovereignty over not only his people Israel but also Egypt and the Amorites. The latter part of v. 16 refers to God’s plan to destroy the Amorites once their sin had “reached the point” (NIrV®) where God determined that it could no longer go unpunished.

Jer 27:6-7  Now I have given all these lands into the hand of Nebuchadnezzar, the king of Babylon, my servant, and I have given him also the beasts of the field to serve him. 7All the nations shall serve him and his son and his grandson, until the time of his own land comes. Then many nations and great kings shall make him their slave. ▤

Ezek 17:24  And all the trees of the field shall know that I am the LORD; I bring low the high tree, and make high the low tree, dry up the green tree, and make the dry tree flourish. I am the LORD; I have spoken, and I will do it. ▤

Here and in Ezekiel 31:14 below the trees symbolize nations.

Ezek 31:14  All this is in order that no trees by the waters may grow to towering height or set their tops among the clouds, and that no trees that drink water may reach up to them in height. For they are all given over to death, to the world below, among the children of man,r with those who go down to the pit. ▤

r Or of Adam

Proud Assyria (cf. v. 3) and its downfall are primarily in view. The verse speaks of God curtailing the power of nations, in particular those in the region of “the waters”, probably the Tigris and Euphrates rivers.

Dan 2:37-40, 44  You, O king, the king of kings, to whom the God of heaven has given the kingdom, the power, and the might, and the glory, 38and into whose hand he has given, wherever they dwell, the children of man, the beasts of the field, and the birds of the heavens, making you rule over them all—you are the head of gold. 39Another kingdom inferior to you shall arise after you, and yet a third kingdom of bronze, which shall rule over all the earth. 40And there shall be a fourth kingdom, strong as iron, because iron breaks to pieces and shatters all things. And like iron that crushes, it shall break and crush all these. ▤  … 44And in the days of those kings the God of heaven will set up a kingdom that shall never be destroyed, nor shall the kingdom be left to another people. It shall break in pieces all these kingdoms and bring them to an end, and it shall stand forever, … ▤

Here Daniel explains to Nebuchadnezzar – the king of Babylon – what God has revealed in the king’s dream of future empires. The empires spoken of as following the Neo-Babylonian Empire are: the Medo-Persian Empire; the Grecian Empire, established by Alexander the Great; and the Roman Empire. The dream implies that the rise and fall of such empires is according to what God has determined. Commentators generally understand the eternal, all-conquering kingdom of v. 44 to be the kingdom of God.

Dan 4:25b  You shall be made to eat grass like an ox, and you shall be wet with the dew of heaven, and seven periods of time shall pass over you, till you know that the Most High rules the kingdom of men and gives it to whom he will. ▤

Amos 3:6  Is a trumpet blown in a city, and the people are not afraid? Does disaster come to a city, unless the LORD has done it? ▤

What is said here in regard to cities is readily applicable to nations. When disaster strikes a city or nation, God is ultimately behind it.

God has been in control of the nations throughout history

See also:

- Dan 2:37-40, 44 ⇑

Acts 17:26  And he made from one man every nation of mankind to live on all the face of the earth, having determined allotted periods and the boundaries of their dwelling place, … ▤

Deut 32:8  When the Most High gave to the nations their inheritance, when he divided mankind, he fixed the borderss of the peoples according to the number of the sons of God.t ▤

s Or territories

t Compare Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text Israel

This speaks of God determining where nations would live. Note that the second part of the verse may mean that in determining the boundaries for the nations, God ensured that the land he would give to Israel would be of sufficient size (cf. text note).

Isa 41:4  Who has performed and done this, calling the generations from the beginning? I, the LORD, the first, and with the last; I am he. ▤

God “has controlled history” (NCV™, cf. GNT, NLT) since the first generation; and he will continue to do so through to the last.

Amos 9:7  “Are you not like the Cushites to me, O people of Israel?” declares the LORD. “Did I not bring up Israel from the land of Egypt, and the Philistines from Caphtor and the Syrians from Kir? ▤

Acts 14:16  In past generations he allowed all the nations to walk in their own ways. ▤

The implication is that the nations had this liberty only because God allowed it. This points to God being in control of the nations in the past.

God appoints times for events affecting the nations

See also:

- Acts 17:26 ⇑

- Note: Jesus Christ’s mission took place at a time chosen by God . . .

- God has set times for the end of the age and related events . . .

- . . . God has set times for Jesus Christ’s return and subsequent events

In the following verses, references to appointed times all refer to times appointed by God.

Ps 75:2  At the set time that I appoint I will judge with equity. ▤

God’s judgment spoken of here may well primarily be judgment on the nations (cf. v. 3); it is at least inclusive of this. As such the verse speaks of God choosing the times for his judgments of nations – presumably primarily the times of their downfall.

Ps 102:13  You will arise and have pity on Zion; it is the time to favor her; the appointed time has come. ▤

Dan 8:19  He said, “Behold, I will make known to you what shall be at the latter end of the indignation, for it refers to the appointed time of the end. ▤

The “appointed time of the end” (v. 19) appears to refer to the end of the period of history in view, with “the indignation” referring to manifestation/s of God’s wrath (cf. AMP, CEV, GNT, NCV) amongst nations.

Dan 11:27-29  And as for the two kings, their hearts shall be bent on doing evil. They shall speak lies at the same table, but to no avail, for the end is yet to be at the time appointed. 28And he shall return to his land with great wealth, but his heart shall be set against the holy covenant. And he shall work his will and return to his own land. 29“At the time appointed he shall return and come into the south, but it shall not be this time as it was before. ▤

The kings referred to here are Ptolemy Philometor of Egypt and Antiochus IV Epiphanes, with the events concerned eventuating around 170-168 B.C. In v. 27, “the end” may be speaking of the end of Antiochus’ plans to expand his dominion into Egypt.

Hab 2:3  For still the vision awaits its appointed time; it hastens to the end—it will not lie. If it seems slow, wait for it; it will surely come; it will not delay. ▤

This verse referred to and was initially fulfilled in “the end” of Babylon in 539 B.C. The writer to the Hebrews applies it to Jesus Christ’s return (cf. Heb 10:37). The clause “it hastens to the end” may speak of the time fast approaching (cf. GNT) or be alluding to the certainty of its coming (cf. NLT).

Luke 21:24  They will fall by the edge of the sword and be led captive among all nations, and Jerusalem will be trampled underfoot by the Gentiles, until the times of the Gentiles are fulfilled. ▤

The “times of the Gentiles” appears to most likely refer to the period of the Gentiles’ domination over Jerusalem, a period designated by God.

Acts 7:17  But as the time of the promise drew near, which God had granted to Abraham, the people increased and multiplied in Egypt … ▤

This is referring to God’s promise to Abraham that his descendants would possess the promised land (cf. v. 5). The time designated by God not only involved events affecting the nation of Israel, but also Egypt and the nations of Canaan – the latter whom would be crushed and dispossessed by Israel.

- God controls the course of world events:

Dan 2:21  He changes times and seasons; he removes kings and sets up kings; he gives wisdom to the wise and knowledge to those who have understanding; … ▤

“He changes times and seasons” likely means that God controls and “determines the course of world events” (NLT; cf. CEV), with the various eras or “epochs” (NASB).

God has control over the outcome of conflicts between nations

2Chr 25:8  But go, act, be strong for the battle. Why should you suppose that God will cast you down before the enemy? For God has power to help or to cast down. ▤

1Sam 17:47  … and that all this assembly may know that the LORD saves not with sword and spear. For the battle is the LORD’s, and he will give you into our hand. ▤

The battle – including its outcome – belonged to God.

1Chr 5:21-22  They carried off their livestock: 50,000 of their camels, 250,000 sheep, 2,000 donkeys, and 100,000 men alive. 22For many fell, because the war was of God. And they lived in their place until the exile. ▤

The expression “the war was of God” appears to mean that “the war was God’s” (NKJV; cf. AMP, NIV), in that he provided Israel’s victory (cf. CEV, NCV, NLT). Alternatively, or in addition, it may be meaning that “the war was God’s will” (GNT).

Prov 21:31  The horse is made ready for the day of battle, but the victory belongs to the LORD. ▤

Judg 11:27, 32  I therefore have not sinned against you, and you do me wrong by making war on me. The LORD, the Judge, decide this day between the people of Israel and the people of Ammon.” ▤  … 32So Jephthah crossed over to the Ammonites to fight against them, and the LORD gave them into his hand. ▤

In v. 27 Jephthah acknowledges that the outcome of any battle between the Israelites and the Ammonites would be in God’s hands – which indeed it was (v. 32).

2Sam 5:19-20  And David inquired of the LORD, “Shall I go up against the Philistines? Will you give them into my hand?” And the LORD said to David, “Go up, for I will certainly give the Philistines into your hand.” 20And David came to Baal-perazim, and David defeated them there. And he said, “The LORD has burst through my enemies before me like a bursting flood.” Therefore the name of that place is called Baal-perazim.u ▤

u Baal-perazim means lord of bursting through

2Sam 10:12-13  Be of good courage, and let us be courageous for our people, and for the cities of our God, and may the LORD do what seems good to him.” 13So Joab and the people who were with him drew near to battle against the Syrians, and they fled before him. ▤

After encouraging his men (v. 12a), Joab then acknowledges God’s sovereignty over the outcome of the battle (v. 12b). In conjunction with Joab’s statement, God’s sovereignty over the battle is also suggested by the outcome (v. 13).

Dan 1:1-2  In the third year of the reign of Jehoiakim king of Judah, Nebuchadnezzar king of Babylon came to Jerusalem and besieged it. 2And the Lord gave Jehoiakim king of Judah into his hand, with some of the vessels of the house of God. And he brought them to the land of Shinar, to the house of his god, and placed the vessels in the treasury of his god. ▤

- No matter what events beset the nations, God is in control:

Ps 75:3  When the earth totters, and all its inhabitants, it is I who keep steady its pillars. Selah ▤

God can thwart the plans of the nations

See also:

- . . . The plans of God’s enemies cannot succeed against him

Ps 33:10  The LORD brings the counsel of the nations to nothing; he frustrates the plans of the peoples. ▤

Neh 4:15  When our enemies heard that it was known to us and that God had frustrated their plan, we all returned to the wall, each to his work. ▤

The peoples surrounding the Jews on their return from exile are in view here (cf. v. 7), with their antagonistic schemes.

Ps 2:1-6  Why do the nations ragev and the peoples plot in vain? 2The kings of the earth set themselves, and the rulers take counsel together, against the LORD and against his Anointed, saying, 3“Let us burst their bonds apart and cast away their cords from us.” 4He who sits in the heavens laughs; the Lord holds them in derision. 5Then he will speak to them in his wrath, and terrify them in his fury, saying, 6“As for me, I have set my King on Zion, my holy hill.” ▤

v Or nations noisily assemble

Isa 8:9-10  Be broken,w you peoples, and be shattered;x give ear, all you far countries; strap on your armor and be shattered; strap on your armor and be shattered. 10Take counsel together, but it will come to nothing; speak a word, but it will not stand, for God is with us.y ▤

w Or Be evil

x Or dismayed

y The Hebrew for God is with us is Immanuel

Isa 19:3  … and the spirit of the Egyptians within them will be emptied out, and I will confoundz their counsel; and they will inquire of the idols and the sorcerers, and the mediums and the necromancers; … ▤

z Or I will swallow up

The clause in question indicates that God would ruin the plans of the Egyptians.

Jer 19:7  And in this place I will make void the plans of Judah and Jerusalem, and will cause their people to fall by the sword before their enemies, and by the hand of those who seek their life. I will give their dead bodies for food to the birds of the air and to the beasts of the earth. ▤

Hab 2:13  Behold, is it not from the LORD of hosts that peoples labor merely for fire, and nations weary themselves for nothing? ▤

God determined that the wicked nations’ endeavors – their attempts to implement their plans – would come to nothing.

- God frustrates the methods (and plans) of the crafty:

Job 5:12  He frustrates the devices of the crafty, so that their hands achieve no success. ▤

God establishes all ruling authorities

Rom 13:1-2  Let every person be subject to the governing authorities. For there is no authority except from God, and those that exist have been instituted by God. 2Therefore whoever resists the authorities resists what God has appointed, and those who resist will incur judgment. ▤

Dan 4:17  The sentence is by the decree of the watchers, the decision by the word of the holy ones, to the end that the living may know that the Most High rules the kingdom of men and gives it to whom he will and sets over it the lowliest of men. ▤

1Sam 16:1  The LORD said to Samuel, “How long will you grieve over Saul, since I have rejected him from being king over Israel? Fill your horn with oil, and go. I will send you to Jesse the Bethlehemite, for I have provided for myself a king among his sons.” ▤

This is referring to God’s choice of David as king of Israel, which David would recognize as shown in 2 Samuel 5:12 – “And David knew that the Lord had established him king over Israel, and that he had exalted his kingdom for the sake of his people Israel.” (See also Psalms 18:43 below.)

1Ki 11:11-13  Therefore the LORD said to Solomon, “Since this has been your practice and you have not kept my covenant and my statutes that I have commanded you, I will surely tear the kingdom from you and will give it to your servant. 12Yet for the sake of David your father I will not do it in your days, but I will tear it out of the hand of your son. 13However, I will not tear away all the kingdom, but I will give one tribe to your son, for the sake of David my servant and for the sake of Jerusalem that I have chosen.” ▤

1Ki 19:15  And the LORD said to him, “Go, return on your way to the wilderness of Damascus. And when you arrive, you shall anoint Hazael to be king over Syria. ▤

2Chr 36:23a  “Thus says Cyrus king of Persia, ‘The LORD, the God of heaven, has given me all the kingdoms of the earth … ▤

Ps 18:43  [David:] You delivered me from strife with the people; you made me the head of the nations; people whom I had not known served me. ▤

Dan 2:21  He changes times and seasons; he removes kings and sets up kings; he gives wisdom to the wise and knowledge to those who have understanding; … ▤

Dan 2:37-38  You [Nebuchadnezzar], O king, the king of kings, to whom the God of heaven has given the kingdom, the power, and the might, and the glory, 38and into whose hand he has given, wherever they dwell, the children of man, the beasts of the field, and the birds of the heavens, making you rule over them all—you are the head of gold. ▤

John 19:10-11a  So Pilate said to him, “You will not speak to me? Do you not know that I have authority to release you and authority to crucify you?” 11Jesus answered him, “You would have no authority over me at all unless it had been given you from above. ▤

Jesus asserts that Pilate’s power – like that of all governing authorities – ultimately came from God.

- Condemnation of Israel for setting up rulers without God’s consent:

Hos 8:4  They made kings, but not through me. They set up princes, but I knew it not. With their silver and gold they made idols for their own destruction. ▤

God has control over rulers . . .

See also:

- God has power over rulers and can bring them down . . .

- . . . Examples of God bringing rulers down

- God Has Control over Each Person

Prov 21:1  The king’s heart is a stream of water in the hand of the LORD; he turns it wherever he will. ▤

Ex 7:3-4, 13  But I will harden Pharaoh’s heart, and though I multiply my signs and wonders in the land of Egypt, 4Pharaoh will not listen to you. Then I will lay my hand on Egypt and bring my hosts, my people the children of Israel, out of the land of Egypt by great acts of judgment. ▤  … 13Still Pharaoh’s heart was hardened, and he would not listen to them, as the LORD had said. ▤

Note that nine times in Exodus chapters 7-14 God is spoken of as hardening Pharaoh’s heart (cf. Ex 10:1-2 ⇓).

Deut 2:30  But Sihon the king of Heshbon would not let us pass by him, for the LORD your God hardened his spirit and made his heart obstinate, that he might give him into your hand, as he is this day. ▤

2Ki 19:7  Behold, I will put a spirit in him, so that he shall hear a rumor and return to his own land, and I will make him fall by the sword in his own land. ▤

The reference is to Sennacherib, the king of Assyria.

2Chr 25:20-22  But Amaziah would not listen, for it was of God, in order that he [God] might give them into the hand of their enemies, because they had sought the gods of Edom. 21So Joash king of Israel went up, and he and Amaziah king of Judah faced one another in battle at Beth-shemesh, which belongs to Judah. 22And Judah was defeated by Israel, and every man fled to his home. ▤

God caused Amaziah not to listen to the sound warning of Jehoash, king of Israel, to avoid war between their countries (cf. vv. 18-20), for God had determined to use Jehoash to punish Amaziah for his idolatry.

2Chr 35:21-22  [Neco, king of Egypt:] But he sent envoys to him, saying, “What have we to do with each other, king of Judah? I am not coming against you this day, but against the house with which I am at war. And God has commanded me to hurry. Cease opposing God, who is with me, lest he destroy you.” 22Nevertheless, Josiah did not turn away from him, but disguised himself in order to fight with him. He did not listen to the words of Neco from the mouth of God, but came to fight in the plain of Megiddo. ▤

Freely or otherwise, Neco had responded to God’s command (v. 21). Knowingly or otherwise, Neco was used by God to speak his words (v. 22). As such, these verses appear to reflect even illustrate God’s control over rulers.

. . . God can use rulers in order to accomplish his purposes

See also:

- Deut 2:30 ⇑

- [Means of God’s judicial retribution:] Rulers . . .

- . . . and nations

Ex 9:16  But for this purpose I have raised you [Pharaoh] up, to show you my power, so that my name may be proclaimed in all the earth. ▤

Ex 10:1-2  Then the LORD said to Moses, “Go in to Pharaoh, for I have hardened his heart and the heart of his servants, that I may show these signs of mine among them, 2and that you may tell in the hearing of your son and of your grandson how I have dealt harshly with the Egyptians and what signs I have done among them, that you may know that I am the LORD.” ▤

Similarly in 14:4 God says of his purpose in likewise hardening Pharaoh’s heart to pursue the Israelites after they had left Egypt was so that: “I will get glory over Pharaoh and all his host, and the Egyptians shall know that I am the LORD.”

1Ki 12:15  So the king did not listen to the people, for it was a turn of affairs brought about by the LORD that he might fulfill his word, which the LORD spoke by Ahijah the Shilonite to Jeroboam the son of Nebat. ▤

Here God uses King Rehoboam – with Rehoboam’s contrariness and the repercussions – for the purpose of fulfilling his word (cf. 2Chr 36:22-23 ↓).

2Chr 36:22-23  Now in the first year of Cyrus king of Persia, that the word of the LORD by the mouth of Jeremiah might be fulfilled, the LORD stirred up the spirit of Cyrus king of Persia, so that he made a proclamation throughout all his kingdom and also put it in writing: 23“Thus says Cyrus king of Persia, ‘The LORD, the God of heaven, has given me all the kingdoms of the earth, and he has charged me to build him a house at Jerusalem, which is in Judah. Whoever is among you of all his people, may the LORD his God be with him. Let him go up.’” ▤

This and the following three references all refer to the rebuilding of the temple after the Babylonian exile, but speak of three different kings that God used to accomplish the rebuilding – Cyrus (here and in Isaiah 44:28), Darius (Ezra 6:22) and Artaxerxes (Ezra 7:27).

Ezra 6:22  And they kept the Feast of Unleavened Bread seven days with joy, for the LORD had made them joyful and had turned the heart of the king of Assyria to them, so that he aided them in the work of the house of God, the God of Israel. ▤

Note that “the king of Assyria” is actually a reference to the Persian king, with its territory now including that of the earlier Assyrian Empire.

Ezra 7:27  Blessed be the LORD, the God of our fathers, who put such a thing as this into the heart of the king, to beautify the house of the LORD that is in Jerusalem, … ▤

Isa 44:28  … [God] who says of Cyrus, ‘He is my shepherd, and he shall fulfill all my purpose’; saying of Jerusalem, ‘She shall be built,’ and of the temple, ‘Your foundation shall be laid.’ ▤

This and the following two passages (46:11; 48:14-15) speak of the Persian king, Cyrus the Great. The purposes of God referred to in these passages involved the defeat of Babylon, the ensuing return from exile of God’s people and the rebuilding of Jerusalem, notably the temple.

Isa 46:10b-11  ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ 11calling a bird of prey from the east, the man of my counsel from a far country. I have spoken, and I will bring it to pass; I have purposed, and I will do it. ▤

Isa 48:14-15  Assemble, all of you, and listen! Who among them has declared these things? The LORD loves him; he shall perform his purpose on Babylon, and his arm shall be against the Chaldeans. 15I, even I, have spoken and called him; I have brought him, and he will prosper in his way. ▤

Acts 4:27-28  … for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, 28to do whatever your hand and your plan had predestined to take place. ▤

Rev 17:17  … for God has put it into their hearts to carry out his purpose by being of one mind and handing over their royal power to the beast, until the words of God are fulfilled. ▤

As noted earlier in this chapter, this speaks of kings or world powers of the end times working with the beast or anti-Christ, to unwittingly accomplish God’s purpose. No matter how evil rulers might be, God can still use them to accomplish his purposes.

- Rulers are in effect God’s servants:

Rom 13:4a  … for he is God’s servant for your good. ▤

The reference is to “governing authorities” (v. 1) or “rulers” (v. 3) in general. Note that Isaiah 41:2 speaks of God calling Cyrus “to his service”.

Pray for persecuted Christians

Section D

God Has Control over Each Person

Section Jumps

- God has control over people’s hearts and minds

- God has control over people’s actions . . .

- . . . Despite people’s plans, their steps are directed by God

- God controls the good and bad things that happen to people

- God brings people down and exalts others

- God determines the length of people’s lives . . .

- . . . and God finishes people’s lives

- Note: The life of every person is in God’s hands

See also:

- God has control over rulers . . .

God has control over people’s hearts and minds

See also:

- Ps 105:25 ⇓; Isa 63:17 ⇓

- . . . God and Jesus Christ may even judicially blind ungodly people

Ex 10:1  Then the LORD said to Moses, “Go in to Pharaoh, for I have hardened his heart and the heart of his servants, that I may show these signs of mine among them, … ▤

Ex 12:36  And the LORD had given the people favor in the sight of the Egyptians, so that they let them have what they asked. Thus they plundered the Egyptians. ▤

Josh 11:20  For it was the LORD’s doing to harden their hearts that they should come against Israel in battle, in order that they should be devoted to destruction and should receive no mercy but be destroyed, just as the LORD commanded Moses. ▤

As noted earlier in the chapter, it was because of the Canaanite people’s prolonged depravity that God caused them to oppose Israel and suffer his judgment at their hands.

1Sam 2:25  If someone sins against a man, God will mediate for him, but if someone sins against the LORD, who can intercede for him?” But they would not listen to the voice of their father, for it was the will of the LORD to put them to death. ▤

For comment, see the comment on 1Sam 2:25 – under God exerts control over evil.

1Sam 10:9  When he turned his back to leave Samuel, God gave him another heart. And all these signs came to pass that day. ▤

2Sam 17:14  And Absalom and all the men of Israel said, “The counsel of Hushai the Archite is better than the counsel of Ahithophel.” For the LORD had ordaineda to defeat the good counsel of Ahithophel, so that the LORD might bring harm upon Absalom. ▤

a Hebrew commanded

God caused Absalom and all the men of Israel to follow Hushai’s advice, designed to fool them, rather than the sound advice of Ahithophel.

1Ki 18:37  Answer me, O LORD, answer me, that this people may know that you, O LORD, are God, and that you have turned their hearts back. ▤

Dan 1:9  And God gave Daniel favor and compassion in the sight of the chief of the eunuchs, … ▤

Luke 9:43b-45  Jesusb said to his disciples, 44“Let these words sink into your ears: The Son of Man is about to be delivered into the hands of men.” 45But they did not understand this saying, and it was concealed from them, so that they might not perceive it. And they were afraid to ask him about this saying. ▤

b Greek he

It is implicit in this and the following passages from Luke that the lack of perception is caused by God.

Luke 18:31-34  And taking the twelve, he said to them, “See, we are going up to Jerusalem, and everything that is written about the Son of Man by the prophets will be accomplished. 32For he will be delivered over to the Gentiles and will be mocked and shamefully treated and spit upon. 33And after flogging him, they will kill him, and on the third day he will rise.” 34But they understood none of these things. This saying was hidden from them, and they did not grasp what was said. ▤

Luke 24:15-16, 30-31  While they were talking and discussing together, Jesus himself drew near and went with them. 16But their eyes were kept from recognizing him. ▤  … 30When he was at table with them, he took the bread and blessed and broke it and gave it to them. 31And their eyes were opened, and they recognized him. And he vanished from their sight. ▤

John 12:40  “He has blinded their eyes and hardened their heart, lest they see with their eyes, and understand with their heart, and turn, and I would heal them.” ▤

This is interpreted by many commentators to mean not that God prevented them from believing, but rather because the people had purposely and repeatedly rejected God’s message (cf. vv. 37-38), God bestowed on them a judicial blindness and hardening of heart. This mirrors the fact that the consequence of rejecting God’s message time after time is that one’s capacity to believe is greatly curtailed. A similar point can be made regarding Romans 11:7-8 below; see also 2 Thessalonians 2:11-12 and comment below.

Rom 11:7-8  What then? Israel failed to obtain what it was seeking. The elect obtained it, but the rest were hardened, 8as it is written, “God gave them a spirit of stupor, eyes that would not see and ears that would not hear, down to this very day.” ▤

2Thes 2:11-12  Therefore God sends them a strong delusion, so that they may believe what is false, 12in order that all may be condemned who did not believe the truth but had pleasure in unrighteousness. ▤

Note that those here that are so deluded by God (v. 11) are ones who themselves “did not believe the truth but had pleasure in unrighteousness” (v. 12b).

God has control over people’s actions . . .

See also:

- God has control over rulers . . .

- . . . God can use rulers in order to accomplish his purposes

- . . . and God moves his people to do his work

Dan 5:23b  God in whose hand is your breath, and whose are all your ways, you have not honored. ▤

God “has power over your life and everything you do” (NCV™; cf. CEV, GNT).

Eccl 9:1a  But all this I laid to heart, examining it all, how the righteous and the wise and their deeds are in the hand of God. ▤

God has control over (cf. CEV, GNT, NCV) that which is said to be in his hands. Here this would encompass what the righteous actually do, along with the success and effect of these deeds.

Eccl 3:1-8, 11a  For everything there is a season, and a time for every matter under heaven: 2a time to be born, and a time to die; a time to plant, and a time to pluck up what is planted; 3a time to kill, and a time to heal; a time to break down, and a time to build up; 4a time to weep, and a time to laugh; a time to mourn, and a time to dance; 5a time to cast away stones, and a time to gather stones together; a time to embrace, and a time to refrain from embracing; 6a time to seek, and a time to lose; a time to keep, and a time to cast away; 7a time to tear, and a time to sew; a time to keep silence, and a time to speak; 8a time to love, and a time to hate; a time for war, and a time for peace. ▤  … 11He has made everything beautiful in its time. ▤

This suggests that God determines a point in time for all the activities people have to do, times in which the activities are appropriate (v. 11). Often it is understood to mean that people will do these things “at the time God chooses” (GNT, v. 1) – making it applicable to this subsection. However, some take the view that it is meaning that God has chosen a fitting time for such things, with the implication that people should try to carry them out when appropriate, at God’s chosen time.

1Sam 25:32  And David said to Abigail, “Blessed be the LORD, the God of Israel, who sent you this day to meet me! ▤

There is no indication that God overtly directed Abigail to go to meet David; Abigail had acted apparently on her own initiative (cf. vv. 18-20). As such it can be inferred from this verse that Abigail’s actions were unconsciously directed by God.

1Sam 26:12  So David took the spear and the jar of water from Saul’s head, and they went away. No man saw it or knew it, nor did any awake, for they were all asleep, because a deep sleep from the LORD had fallen upon them. ▤

Ps 105:25  He turned their hearts to hate his people, to deal craftily with his servants. ▤

The reference is to the Egyptians, in particular Pharaoh, who God used so as to allow him to provide a miraculous deliverance for his people.

Isa 63:17  O LORD, why do you make us wander from your ways and harden our heart, so that we fear you not? Return for the sake of your servants, the tribes of your heritage. ▤

Some commentators understand this to be speaking of God confirming the people in their rebellion and sin; certainly he does not initiate it. Alternatively the prophet may be asking why God lets them wander from his ways (cf. GNT, NIrV, NLT).

Zec 8:10  For before those days there was no wage for man or any wage for beast, neither was there any safety from the foe for him who went out or came in, for I set every man against his neighbor. ▤

The people had previously ignored the need to start building the temple. This led to God’s punishment in the form of division and hostility against each other.

. . . Despite people’s plans, their steps are directed by God

See also:

- Note: The plans of God’s people are subject to his will

Prov 16:1, 9  The plans of the heart belong to man, but the answer of the tongue is from the LORD. ▤  … 9The heart of man plans his way, but the LORD establishes his steps. ▤

The clause “the answer of the tongue is from the LORD” (v. 1) quite possibly means that God has “the last word” (GNT, cf. CEV). As such v. 1 is saying that a person may make plans, but God has the say on whether or not they come to fruition. This interpretation is reflected in v. 9 – “the LORD directs his steps” (NASB, NKJV; cf. AMP, NRSV).

Prov 19:21  Many are the plans in the mind of a man, but it is the purpose of the LORD that will stand. ▤

Prov 20:24  A man’s steps are from the LORD; how then can man understand his way? ▤

Jer 10:23  I know, O LORD, that the way of man is not in himself, that it is not in man who walks to direct his steps. ▤

The implication is that God directs people’s steps or ways.

Lam 3:37  Who has spoken and it came to pass, unless the Lord has commanded it? ▤

People’s plans for their own activities may well be primarily in view (cf. CEV).

James 4:13-15  Come now, you who say, “Today or tomorrow we will go into such and such a town and spend a year there and trade and make a profit”— 14yet you do not know what tomorrow will bring. What is your life? For you are a mist that appears for a little time and then vanishes. 15Instead you ought to say, “If the Lord wills, we will live and do this or that.” ▤

This is not necessarily meaning that God directs people’s steps or ways, but it certainly at least shows that people’s steps or plans are subject to God’s will.

- People die and then their plans come to nothing:

Ps 146:4  When his breath departs, he returns to the earth; on that very day his plans perish. ▤

God controls the good and bad things that happen to people

See also:

- God Has Control over Evil

- Examples of God’s people even attributing hard times to God

- Prayer despairingly speaking of God as even the source of one’s suffering

Lam 3:38  Is it not from the mouth of the Most High that good and bad come? ▤

Eccl 7:14  In the day of prosperity be joyful, and in the day of adversity consider: God has made the one as well as the other, so that man may not find out anything that will be after him. ▤

Isa 45:7  I form light and create darkness, I make well-being and create calamity, I am the LORD, who does all these things. ▤

God “sends good times and bad times” (NLT).

Ex 4:11  Then the LORD said to him, “Who has made man’s mouth? Who makes him mute, or deaf, or seeing, or blind? Is it not I, the LORD? ▤

Job 2:4-7, 10  Then Satan answered the LORD and said, “Skin for skin! All that a man has he will give for his life. 5But stretch out your hand and touch his bone and his flesh, and he will curse you to your face.” 6And the LORD said to Satan, “Behold, he is in your hand; only spare his life.” 7So Satan went out from the presence of the LORD and struck Job with loathsome sores from the sole of his foot to the crown of his head. ▤  … 10But he [Job] said to her, “You speak as one of the foolish women would speak. Shall we receive good from God, and shall we not receive evil?”c In all this Job did not sin with his lips. ▤

c Or disaster; also verse 11

Although it was Satan who actually afflicted Job (v. 7), in v. 10 Job acknowledges that God was the ultimate source or regulator of the good and bad things that happened to him – as indicated by v. 6 (cf. Job 42:11b-12 ↓). In regard to the use of “evil” (v. 10; Job 42:11b ↓), as the text note suggests, adversity is in view (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

Job 5:18  For he wounds, but he binds up; he shatters, but his hands heal. ▤

Eliphaz may be indicating that he sees God as the ultimate source of all injury and healing.

Job 12:6-9  The tents of robbers are at peace, and those who provoke God are secure, who bring their god in their hand.d 7“But ask the beasts, and they will teach you; the birds of the heavens, and they will tell you; 8or the bushes of the earth,e and they will teach you; and the fish of the sea will declare to you. 9Who among all these does not know that the hand of the LORD has done this? ▤

d The meaning of the Hebrew is uncertain

e Or speak to the earth

Verses 7-9 appear to be referring to people’s circumstances being given them by God’s “hand” (v. 9) – including that of the wicked who often prosper, and righteous Job’s miserable lot. Note that the meaning of the Hebrew of “who bring their god in their hand” is uncertain (cf. text note). It may actually be referring to what such people have as being provided by God’s hand (cf. NASB, NKJV).

Job 42:11b-13, 16-17  And they showed him sympathy and comforted him for all the evilf that the LORD had brought upon him. And each of them gave him a piece of moneyg and a ring of gold. 12And the LORD blessed the latter days of Job more than his beginning. And he had 14,000 sheep, 6,000 camels, 1,000 yoke of oxen, and 1,000 female donkeys. 13He had also seven sons and three daughters. ▤  … 16And after this Job lived 140 years, and saw his sons, and his sons’ sons, four generations. 17And Job died, an old man, and full of days. ▤

f Or disaster

g Hebrew a qesitah; a unit of money of unknown value

Eccl 2:24-25  There is nothing better for a person than that he should eat and drink and find enjoymenth in his toil. This also, I saw, is from the hand of God, 25for apart from himi who can eat or who can have enjoyment? ▤

h Or and make his soul see good

i Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac; most Hebrew manuscripts apart from me

Eccl 5:19  Everyone also to whom God has given wealth and possessions and power to enjoy them, and to accept his lot and rejoice in his toil—this is the gift of God. ▤

Just as this verse shows that there are instances when God gives a man wealth and the “power to enjoy them” (cf. Eccl 2:24-25 ↑), note that later the writer indicates that there are also instances of: “a man to whom God gives wealth, possessions, and honor, so that he lacks nothing of all that he desires, yet God does not give him power to enjoy them, but a stranger enjoys them” (6:2).

1Pet 4:19  Therefore let those who suffer according to God’s will entrust their souls to a faithful Creator while doing good. ▤

Although this is not saying that suffering in general is according to God’s will, this does illustrate that some suffering at least is. As such, arguably it is reflective of God being in control of what happens to people.

- An example of God appointing a time for an event in an individual’s life:

Rom 9:9  For this is what the promise said: “About this time next year I will return, and Sarah shall have a son.” ▤

Note that one cannot necessarily conclude from this one instance that God appoints a time for every single event or even every key event in each person’s life – although there may be further verses supporting such an assertion.

God brings people down and exalts others

See also:

- God has power over rulers and can bring them down . . .

- . . . Examples of God bringing rulers down

1Sam 2:4-8  The bows of the mighty are broken, but the feeble bind on strength. 5Those who were full have hired themselves out for bread, but those who were hungry have ceased to hunger. The barren has borne seven, but she who has many children is forlorn. 6The LORD kills and brings to life; he brings down to Sheol and raises up. 7The LORD makes poor and makes rich; he brings low and he exalts. 8He raises up the poor from the dust; he lifts the needy from the ash heap to make them sit with princes and inherit a seat of honor. For the pillars of the earth are the LORD’s, and on them he has set the world. ▤

Note that vv. 4-5, 8 in particular, illustrate God’s capacity and inclination to reverse the roles of the privileged (who are often proud, cf. v. 3) and the disadvantaged. Luke 1:52-53 below has a similar theme. The phrase “the feeble bind on strength” (v. 4) speaks of weak people being strengthened.

Luke 1:52-53  … he has brought down the mighty from their thrones and exalted those of humble estate; 53he has filled the hungry with good things, and the rich he has sent away empty. ▤

Ps 75:6-7  For not from the east or from the west and not from the wilderness comes lifting up, 7but it is God who executes judgment, putting down one and lifting up another. ▤

2Sam 22:28  You save a humble people, but your eyes are on the haughty to bring them down. ▤

Matt 23:12  Whoever exalts himself will be humbled, and whoever humbles himself will be exalted. ▤

These outcomes can be seen as inherent consequences of such actions. But Jesus may well be speaking primarily of God bringing them about.

God determines the length of people’s lives . . .

Job 14:5  Since his [man’s] days are determined, and the number of his months is with you, and you have appointed his limits that he cannot pass, … ▤

Ps 139:16  Your eyes saw my unformed substance; in your book were written, every one of them, the days that were formed for me, when as yet there was none of them. ▤

Ps 37:18  The LORD knows the days of the blameless, and their heritage will remain forever; … ▤

This may be implying that God controls both the content and number of the days of the blameless. A similar comment could be made regarding Psalms 139:16 above.

Eccl 3:1-2a  For everything there is a season, and a time for every matter under heaven: 2a time to be born, and a time to die … ▤

Some commentators interpret this to mean that God has appointed a time for each person to be born and to die.

Isa 38:5  Go and say to Hezekiah, Thus says the LORD, the God of David your father: I have heard your prayer; I have seen your tears. Behold, I will add fifteen years to your life.j ▤

j Hebrew to your days

. . . and God finishes people’s lives

See also:

- Eccl 3:1-2a ⇑

Note that not all of the following verses are necessarily meaning or implying that God finishes every person’s life, but arguably they at least suggest that this is the case.

Ps 90:3, 5-6  You return man to dust and say, “Return, O children of man!”k ▤  … 5You sweep them away as with a flood; they are like a dream, like grass that is renewed in the morning: 6in the morning it flourishes and is renewed; in the evening it fades and withers. ▤

k Or of Adam

Isa 40:6-7, 24  A voice says, “Cry!” And I said,l “What shall I cry?” All flesh is grass, and all its beautym is like the flower of the field. 7The grass withers, the flower fades when the breath of the LORD blows on it; surely the people are grass. ▤  … 24Scarcely are they planted, scarcely sown, scarcely has their stem taken root in the earth, when he blows on them, and they wither, and the tempest carries them off like stubble. ▤

l Revocalization based on Dead Sea Scroll, Septuagint, Vulgate; Masoretic Text And someone says

m Or all its constancy

Deut 32:39  See now that I, even I, am he, and there is no god beside me; I kill and I make alive; I wound and I heal; and there is none that can deliver out of my hand. ▤

Note that this and the following reference also speak of the converse of God bringing death – which is that he brings to life. God gives life in the first place and is even able to raise people from the dead.

1Sam 2:6  The LORD kills and brings to life; he brings down to Sheol and raises up. ▤

Job 14:20  You prevail forever against him [man], and he passes; you change his countenance, and send him away. ▤

Job 27:8  For what is the hope of the godless when God cuts him off, when God takes away his life? ▤

Job 30:23  For I know that you will bring me to death and to the house appointed for all living. ▤

Job 34:20  In a moment they die; at midnight the people are shaken and pass away, and the mighty are taken away by no human hand. ▤

The last clause may be implying that the lives of the mighty are taken away by God.

Luke 12:20  But God said to him, ‘Fool! This night your soul is required of you, and the things you have prepared, whose will they be?’ ▤

- No one can prevent or postpone their day of death:

Eccl 8:8a  No man has power to retain the spirit, or power over the day of death. ▤

Note: The life of every person is in God’s hands

See also:

- Every creature’s life is dependent on God

Job 12:10  In his hand is the life of every living thing and the breath of all mankind. ▤

Ps 31:15  My times are in your hand; rescue me from the hand of my enemies and from my persecutors! ▤

Eccl 9:1  But all this I laid to heart, examining it all, how the righteous and the wise and their deeds are in the hand of God. Whether it is love or hate, man does not know; both are before him. ▤

Dan 5:23b  God in whose hand is your breath, and whose are all your ways, you have not honored. ▤

Ex 21:12-13  Whoever strikes a man so that he dies shall be put to death. 13But if he did not lie in wait for him, but God let him fall into his hand, then I will appoint for you a place to which he may flee. ▤

The reference in v. 13 is to killing a person unintentionally. The verse offers clear support for God’s sovereignty over human life and death.

Matt 10:29-31  Are not two sparrows sold for a penny?n And not one of them will fall to the ground apart from your Father. 30But even the hairs of your head are all numbered. 31Fear not, therefore; you are of more value than many sparrows. ▤

n Greek assarion, Roman copper coin (Latin quadrans) worth about 1/16 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

Even the life of a sparrow is in God’s hands; how much more then are the lives of Jesus’ disciples. The fact that even the hairs of their head are all numbered implies that God is sovereign over and cares for even the minutest details of their lives. This teaching appears to be applicable to all people.

- Time and chance undermine a person’s control over their own life:

Eccl 9:11  Again I saw that under the sun the race is not to the swift, nor the battle to the strong, nor bread to the wise, nor riches to the intelligent, nor favor to those with knowledge, but time and chance happen to them all. ▤

Note that some commentators understand “time and chance” to allude to God’s control over people’s lives including the apparently indiscriminate events that often occur in them.

Pray for persecuted Christians

Section E

Addendum: God’s Early Dealings with Humankind

Section Jumps

- God’s creation of the first people, in an ideal environment

- Humankind’s original sin and the judgment – including death and expulsion from the Garden of Eden

- The flood and Noah: Escalated sin and judgment; righteousness and salvation

- The Tower of Babel: Sinful pride and the dispersion of humankind

From the time he created the first people, God has ruled over them, exerting his authority and control when necessary – as evidenced throughout this section.

God’s creation of the first people, in an ideal environment

Gen 2:7-10, 15  … then the LORD God formed the man of dust from the ground and breathed into his nostrils the breath of life, and the man became a living creature. 8And the LORD God planted a garden in Eden, in the east, and there he put the man whom he had formed. 9And out of the ground the LORD God made to spring up every tree that is pleasant to the sight and good for food. The tree of life was in the midst of the garden, and the tree of the knowledge of good and evil. 10A river flowed out of Eden to water the garden, and there it divided and became four rivers. ▤  … 15The LORD God took the man and put him in the garden of Eden to work it and keep it. ▤

Gen 2:18, 21-25  Then the LORD God said, “It is not good that the man should be alone; I will make him a helper fit foro him.” ▤  … 21So the LORD God caused a deep sleep to fall upon the man, and while he slept took one of his ribs and closed up its place with flesh. 22And the rib that the LORD God had taken from the man he madep into a woman and brought her to the man. 23Then the man said, “This at last is bone of my bones and flesh of my flesh; she shall be called Woman, because she was taken out of Man.”q 24Therefore a man shall leave his father and his mother and hold fast to his wife, and they shall become one flesh. 25And the man and his wife were both naked and were not ashamed. ▤

o Or corresponding to; also verse 20

p Hebrew built

q The Hebrew words for woman (ishshah) and man (ish) sound alike

- God’s command to not eat from the tree of the knowledge of good and evil:

Gen 2:16-17  And the LORD God commanded the man, saying, “You may surely eat of every tree of the garden, 17but of the tree of the knowledge of good and evil you shall not eat, for in the day that you eatr of it you shall surely die.” ▤

r Or when you eat

A number of commentators understand the reason for God prohibiting eating from the tree of the knowledge of good and evil was that the acquisition of such knowledge would lead to independence from God, with people trusting in their own limited knowledge and perception of what is and is not good. As such God would not allow people to live forever (cf. Gen 3:22 ⇓).

Humankind’s original sin and the judgment – including death and expulsion from the Garden of Eden

See also:

- Sin results in physical death – through Adam’s original sin

Gen 3:1-7, 11-13  Now the serpent was more crafty than any other beast of the field that the LORD God had made. He said to the woman, “Did God actually say, ‘Yous shall not eat of any tree in the garden’?” 2And the woman said to the serpent, “We may eat of the fruit of the trees in the garden, 3but God said, ‘You shall not eat of the fruit of the tree that is in the midst of the garden, neither shall you touch it, lest you die.’” 4But the serpent said to the woman, “You will not surely die. 5For God knows that when you eat of it your eyes will be opened, and you will be like God, knowing good and evil.” 6So when the woman saw that the tree was good for food, and that it was a delight to the eyes, and that the tree was to be desired to make one wise,t she took of its fruit and ate, and she also gave some to her husband who was with her, and he ate. 7Then the eyes of both were opened, and they knew that they were naked. And they sewed fig leaves together and made themselves loincloths. ▤  … 11He [God] said, “Who told you that you were naked? Have you eaten of the tree of which I commanded you not to eat?” 12The man said, “The woman whom you gave to be with me, she gave me fruit of the tree, and I ate.” 13Then the LORD God said to the woman, “What is this that you have done?” The woman said, “The serpent deceived me, and I ate.” ▤

s In Hebrew you is plural in verses 1-5

t Or to give insight

Generally Satan is understood to be behind the serpent’s action, speaking through the serpent.

Gen 3:16-19, 22-24  To the woman he said, “I will surely multiply your pain in childbearing; in pain you shall bring forth children. Your desire shall be foru your husband, and he shall rule over you.” 17And to Adam he said, “Because you have listened to the voice of your wife and have eaten of the tree of which I commanded you, ‘You shall not eat of it,’ cursed is the ground because of you; in pain you shall eat of it all the days of your life; 18thorns and thistles it shall bring forth for you; and you shall eat the plants of the field. 19By the sweat of your face you shall eat bread, till you return to the ground, for out of it you were taken; for you are dust, and to dust you shall return.” ▤  … 22Then the LORD God said, “Behold, the man has become like one of us in knowing good and evil. Now, lest he reach out his hand and take also of the tree of life and eat, and live forever—” 23therefore the LORD God sent him out from the garden of Eden to work the ground from which he was taken. 24He drove out the man, and at the east of the garden of Eden he placed the cherubim and a flaming sword that turned every way to guard the way to the tree of life. ▤

u Or against

“Your desire shall be for your husband,” (v. 16) probably refers to the woman’s attraction and/or devotion to the man, but some interpret it to mean a desire to usurp or breakout of the husband’s leadership. The following clause, “he shall rule over you,” possibly alludes to a degree of anguish under his rule. Verse 2 effectively speaks of the punishment of death (v. 19; cf. v. 3 ↑), with people no longer able to eat from the tree of life and live forever.

- Cain’s murder of Abel and the judgment:

Gen 4:8-12  Cain spoke to Abel his brother.v And when they were in the field, Cain rose up against his brother Abel and killed him. 9Then the LORD said to Cain, “Where is Abel your brother?” He said, “I do not know; am I my brother’s keeper?” 10And the LORD said, “What have you done? The voice of your brother’s blood is crying to me from the ground. 11And now you are cursed from the ground, which has opened its mouth to receive your brother’s blood from your hand. 12When you work the ground, it shall no longer yield to you its strength. You shall be a fugitive and a wanderer on the earth.” ▤

v Hebrew; Samaritan, Septuagint, Syriac, Vulgate add Let us go out to the field

Cain and Abel were sons of Adam and Eve. Cain’s motive arose from his anger over God’s acceptance of Abel’s offering and rejection of his less than wholehearted offering (cf. vv. 3-5).

The flood and Noah: Escalated sin and judgment; righteousness and salvation

Gen 6:5-14, 17-19  The LORD saw that the wickedness of man was great in the earth, and that every intention of the thoughts of his heart was only evil continually. 6And the LORD was sorry that he had made man on the earth, and it grieved him to his heart. 7So the LORD said, “I will blot out man whom I have created from the face of the land, man and animals and creeping things and birds of the heavens, for I am sorry that I have made them.” 8But Noah found favor in the eyes of the LORD. 9These are the generations of Noah. Noah was a righteous man, blameless in his generation. Noah walked with God. 10And Noah had three sons, Shem, Ham, and Japheth. 11Now the earth was corrupt in God’s sight, and the earth was filled with violence. 12And God saw the earth, and behold, it was corrupt, for all flesh had corrupted their way on the earth. 13And God said to Noah, “I have determined to make an end of all flesh,w for the earth is filled with violence through them. Behold, I will destroy them with the earth. 14Make yourself an ark of gopher wood.x Make rooms in the ark, and cover it inside and out with pitch. ▤  … 17For behold, I will bring a flood of waters upon the earth to destroy all flesh in which is the breath of life under heaven. Everything that is on the earth shall die. 18But I will establish my covenant with you, and you shall come into the ark, you, your sons, your wife, and your sons’ wives with you. 19And of every living thing of all flesh, you shall bring two of every sort into the ark to keep them alive with you. They shall be male and female. ▤

w Hebrew The end of all flesh has come before me

x An unknown kind of tree; transliterated from Hebrew

Gen 7:1, 4-7  Then the LORD said to Noah, “Go into the ark, you and all your household, for I have seen that you are righteous before me in this generation. ▤  … 4For in seven days I will send rain on the earth forty days and forty nights, and every living thingy that I have made I will blot out from the face of the ground.” 5And Noah did all that the LORD had commanded him. 6Noah was six hundred years old when the flood of waters came upon the earth. 7And Noah and his sons and his wife and his sons’ wives with him went into the ark to escape the waters of the flood. ▤

y Hebrew all existence; also verse 23

Gen 7:20-24  The waters prevailed above the mountains, covering them fifteen cubitsz deep. 21And all flesh died that moved on the earth, birds, livestock, beasts, all swarming creatures that swarm on the earth, and all mankind. 22Everything on the dry land in whose nostrils was the breath of life died. 23He blotted out every living thing that was on the face of the ground, man and animals and creeping things and birds of the heavens. They were blotted out from the earth. Only Noah was left, and those who were with him in the ark. 24And the waters prevailed on the earth 150 days. ▤

z A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

Gen 8:1, 14-19  But God remembered Noah and all the beasts and all the livestock that were with him in the ark. And God made a wind blow over the earth, and the waters subsided. ▤  … 14In the second month, on the twenty-seventh day of the month, the earth had dried out. 15Then God said to Noah, 16“Go out from the ark, you and your wife, and your sons and your sons’ wives with you. 17Bring out with you every living thing that is with you of all flesh—birds and animals and every creeping thing that creeps on the earth—that they may swarm on the earth, and be fruitful and multiply on the earth.” 18So Noah went out, and his sons and his wife and his sons’ wives with him. 19Every beast, every creeping thing, and every bird, everything that moves on the earth, went out by families from the ark. ▤

- God’s covenant with Noah and the earth:

Gen 9:8-17  Then God said to Noah and to his sons with him, 9“Behold, I establish my covenant with you and your offspring after you, 10and with every living creature that is with you, the birds, the livestock, and every beast of the earth with you, as many as came out of the ark; it is for every beast of the earth. 11I establish my covenant with you, that never again shall all flesh be cut off by the waters of the flood, and never again shall there be a flood to destroy the earth.” 12And God said, “This is the sign of the covenant that I make between me and you and every living creature that is with you, for all future generations: 13I have set my bow in the cloud, and it shall be a sign of the covenant between me and the earth. 14When I bring clouds over the earth and the bow is seen in the clouds, 15I will remember my covenant that is between me and you and every living creature of all flesh. And the waters shall never again become a flood to destroy all flesh. 16When the bow is in the clouds, I will see it and remember the everlasting covenant between God and every living creature of all flesh that is on the earth.” 17God said to Noah, “This is the sign of the covenant that I have established between me and all flesh that is on the earth.” ▤

The Tower of Babel: Sinful pride and the dispersion of humankind

Gen 11:1-9  Now the whole earth had one language and the same words. 2And as people migrated from the east, they found a plain in the land of Shinar and settled there. 3And they said to one another, “Come, let us make bricks, and burn them thoroughly.” And they had brick for stone, and bitumen for mortar. 4Then they said, “Come, let us build ourselves a city and a tower with its top in the heavens, and let us make a name for ourselves, lest we be dispersed over the face of the whole earth.” 5And the LORD came down to see the city and the tower, which the children of man had built. 6And the LORD said, “Behold, they are one people, and they have all one language, and this is only the beginning of what they will do. And nothing that they propose to do will now be impossible for them. 7Come, let us go down and there confuse their language, so that they may not understand one another’s speech.” 8So the LORD dispersed them from there over the face of all the earth, and they left off building the city. 9Therefore its name was called Babel, because there the LORD confuseda the language of all the earth. And from there the LORD dispersed them over the face of all the earth. ▤

a Babel sounds like the Hebrew for confused

Verse 4 suggests that human pride was behind the building of this tower, known as the Tower of Babel. With the people’s pride fuelling their aspirations and accomplishments, God would have foreseen the potential for self-reliance and rebellion against him. As such God confused their language (v. 7), so that they did not speak the same language (v. 6). Moreover – in direct contrast to the people’s second objective for the tower (v. 4b) – God scattered them throughout the earth (v. 9b).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 8

God’s Word

1. General

1. What God’s Word Comprises

2. God’s Communication of His Word

3. Characteristics of God’s Word

4. Functions of God’s Word (I): General

5. Functions of God’s Word (II): Blessings

2. Key Old Testament Covenants

1. God’s Covenant with Abraham

2. God’s Making of Israel as His People

3. God’s Covenant with Israel and the Law

4. The Ark of the Covenant and God’s Presence

5. God’s Faithfulness to His Covenant with Israel

6. God’s Dealings and Covenant with David

Part I

General

God’s word is our window to God. For through it we learn about God and his relationship with us. Moreover, its unique characteristics and functions have the imprint of God.

Note that in the headings of this chapter “word” is generally used to refer to, or at least apply to, God’s written word – the Bible or Scripture. In the verses themselves, more specifically “word” usually refers to either: Scripture itself (as a whole or in particular to God’s laws, promises or prophecies); words that God spoke (many of which have been included in Scripture); or the gospel message (which of course is contained in Scripture).

Section A

What God’s Word Comprises

Section Jumps

- God’s word primarily is Scripture

- God’s word includes his laws

- God’s word includes his covenants and promises

- God’s word includes his prophecies

- God’s word includes the gospel, proclaimed by his people

- Note: Jesus Christ is the Word of God

God’s word primarily is Scripture

Scripture is the writings contained in the Bible.

2Tim 3:16a  All Scripture is breathed out by God … ▤

All Scripture “is inspired by God” (GNT, NASB, NLT, NRSV), which means that effectively all Scripture “is God’s Word” (CEV).

Dan 9:2  … in the first year of his reign, I, Daniel, perceived in the books the number of years that, according to the word of the LORD to Jeremiah the prophet, must pass before the end of the desolations of Jerusalem, namely, seventy years. ▤

The “books” were, or included, the writings of the prophets – the “Scriptures” (NCV™, NIV®).

John 10:35  If he called them gods to whom the word of God came—and Scripture cannot be broken— ▤

This speaks of Scripture as “the word of God”.

Rom 3:2  Much in every way. To begin with, the Jews were entrusted with the oracles of God. ▤

This refers to the Jews being entrusted with the “the oracles (the brief communications, the intentions, the utterances) of God” (AMP) in the OT Scriptures. In doing so it indicates that the Scriptures are – or at least contain – “the very words of God” (NIV®).

Eccl 12:11  The words of the wise are like goads, and like nails firmly fixed are the collected sayings; they are given by one Shepherd. ▤

This appears to be a claim of God’s inspiration for Ecclesiastes – it being “given by one Shepherd” – and perhaps also for the other so-called “wisdom” books of the Bible.

2Pet 3:15-16a  And count the patience of our Lord as salvation, just as our beloved brother Paul also wrote to you according to the wisdom given him, 16as he does in all his letters when he speaks in them of these matters. ▤

This is not expressly saying that what Paul wrote was God’s words – referring to wisdom from God rather than actual words from God – but it does point to this. Additionally, note that in 1 Corinthians 14:37 Paul claims: “…the things I am writing to you are a command of the Lord.”

Rev 19:9  And the angel saida to me, “Write this: Blessed are those who are invited to the marriage supper of the Lamb.” And he said to me, “These are the true words of God.” ▤

a Greek he said

The final statement is referring to the earlier one and the preceding verses, but it is also applicable to the whole of the book of Revelation (cf. 22:6) – and the Scriptures in general.

God’s word includes his laws

See also:

- Ex 34:28 ⇑

- God’s word makes known his commands

Ex 20:1-3  And God spoke all these words, saying, 2“I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery. 3“You shall have no other gods beforeb me. ▤

b Or besides

This introduces the Ten Commandments (cf. vv. 1-17) – as being spoken by God – followed shortly afterwards by further laws of the old covenant (cf. chs 21-23).

Ex 24:3-4a, 12  Moses came and told the people all the words of the LORD and all the rules.c And all the people answered with one voice and said, “All the words that the LORD has spoken we will do.” 4And Moses wrote down all the words of the LORD. ▤  … 12The LORD said to Moses, “Come up to me on the mountain and wait there, that I may give you the tablets of stone, with the law and the commandment, which I have written for their instruction.” ▤

c Or all the just decrees

Note that 32:16 says of the tablets, “The tablets were the work of God, and the writing was the writing of God, engraved on the tablets.” As such they were “written with the finger of God” (Deut 9:10), who “wrote on the tablets … the Ten Commandments” (Deut 10:4).

Ps 147:19  He declares his word to Jacob, his statutes and rulesd to Israel. ▤

d Or and just decrees

Isa 2:3b  For out of Zion shall go the law,e and the word of the LORD from Jerusalem. ▤

e Or teaching

Isa 5:24  Therefore, as the tongue of fire devours the stubble, and as dry grass sinks down in the flame, so their root will be as rottenness, and their blossom go up like dust; for they have rejected the law of the LORD of hosts, and have despised the word of the Holy One of Israel. ▤

God’s word includes his covenants and promises

Ex 34:27-28  And the LORD said to Moses, “Write these words, for in accordance with these words I have made a covenant with you and with Israel.” 28So he was there with the LORD forty days and forty nights. He neither ate bread nor drank water. And he wrote on the tablets the words of the covenant, the Ten Commandments.f ▤

f Hebrew the ten words

This speaks of words of God forming God’s covenant with Israel.

Deut 33:9b  For they observed your word and kept your covenant. ▤

This associates, even correlates, God’s word and his covenant.

Ps 105:8-9  He remembers his covenant forever, the word that he commanded, for a thousand generations, 9the covenant that he made with Abraham, his sworn promise to Isaac, … ▤

2Sam 7:28  And now, O Lord GOD, you are God, and your words are true, and you have promised this good thing to your servant. ▤

1Ki 8:25-26  Now therefore, O LORD, God of Israel, keep for your servant David my father what you have promised him, saying, ‘You shall not lack a man to sit before me on the throne of Israel, if only your sons pay close attention to their way, to walk before me as you have walked before me.’ 26Now therefore, O God of Israel, let your word be confirmed, which you have spoken to your servant David my father. ▤

Ps 119:49  Remember your word to your servant, in which you have made me hope. ▤

Here God’s “word” is his “promise” (CEV, GNT, NCV, NLT).

God’s word includes his prophecies

2Ki 20:16-17  Then Isaiah said to Hezekiah, “Hear the word of the LORD: 17Behold, the days are coming, when all that is in your house, and that which your fathers have stored up till this day, shall be carried to Babylon. Nothing shall be left, says the LORD. ▤

Jer 36:2  Take a scroll and write on it all the words that I have spoken to you against Israel and Judah and all the nations, from the day I spoke to you, from the days of Josiah until today. ▤

Prophecies regarding the future of nations are referred to here, ones which are included in the book of Jeremiah.

Ezek 6:1-4  The word of the LORD came to me: 2“Son of man, set your face toward the mountains of Israel, and prophesy against them, 3and say, You mountains of Israel, hear the word of the Lord GOD! Thus says the Lord GOD to the mountains and the hills, to the ravines and the valleys: Behold, I, even I, will bring a sword upon you, and I will destroy your high places. 4Your altars shall become desolate, and your incense altars shall be broken, and I will cast down your slain before your idols. ▤

Dan 9:2  … in the first year of his reign, I, Daniel, perceived in the books the number of years that, according to the word of the LORD to Jeremiah the prophet, must pass before the end of the desolations of Jerusalem, namely, seventy years. ▤

Zeph 2:5  Woe to you inhabitants of the seacoast, you nation of the Cherethites! The word of the LORD is against you, O Canaan, land of the Philistines; and I will destroy you until no inhabitant is left. ▤

Rev 1:1-3  The revelation of Jesus Christ, which God gave him to show to his servantsg the things that must soon take place. He made it known by sending his angel to his servanth John, 2who bore witness to the word of God and to the testimony of Jesus Christ, even to all that he saw. 3Blessed is the one who reads aloud the words of this prophecy, and blessed are those who hear, and who keep what is written in it, for the time is near. ▤

g Greek bondservants

h Greek bondservant

God’s word includes the gospel, proclaimed by his people

Most of the following verses do not actually use the word “gospel”, but it is clearly what is being referred to in the references to God’s word.

Acts 8:25  Now when they had testified and spoken the word of the Lord, they returned to Jerusalem, preaching the gospel to many villages of the Samaritans. ▤

Acts 13:5  When they arrived at Salamis, they proclaimed the word of God in the synagogues of the Jews. And they had John to assist them. ▤

1Cor 15:1-2  Now I would remind you, brothers,i of the gospel I preached to you, which you received, in which you stand, 2and by which you are being saved, if you hold fast to the word I preached to you—unless you believed in vain. ▤

i Or brothers and sisters; also verses 6, 31, 50, 58

The “word” (v. 2) Paul preached to the Corinthians was essentially God’s word – “the gospel” (v. 1).

Phil 1:14  And most of the brothers, having become confident in the Lord by my imprisonment, are much more bold to speak the wordj without fear. ▤

j Some manuscripts add of God

The text note indicates that some manuscripts add “of God”, clearly indicating that the gospel spoken by the believers was “the word of God”.

Col 1:25  … of which I became a minister according to the stewardship from God that was given to me for you, to make the word of God fully known, … ▤

1Thes 2:13  And we also thank God constantlyk for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

k Or without ceasing

Titus 1:3  … and at the proper time manifested in his word through the preaching with which I have been entrusted by the command of God our Savior; … ▤

Note: Jesus Christ is the Word of God

See also:

- God’s word was spoken by Jesus Christ

Many people link the description of Jesus Christ as the “Word” of God with God acting by or through his word (cf. God made and maintains all things by his word or command; and Note: God acts by his word). This link reflects the fact that God works through Jesus Christ (cf. Epilogue: God Works through Jesus Christ).

Rev 19:13  He is clothed in a robe dipped inl blood, and the name by which he is called is The Word of God. ▤

l Some manuscripts sprinkled with

John 1:1, 14  In the beginning was the Word, and the Word was with God, and the Word was God. ▤  … 14And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤

John’s description of Jesus Christ as “the Word” points to Jesus Christ’s deity, as well as the claim that God spoke through Jesus Christ, with him being the Word of God.

1Jn 1:1  That which was from the beginning, which we have heard, which we have seen with our eyes, which we looked upon and have touched with our hands, concerning the word of life— ▤

Commentators differ over whether “the word of life” refers to Jesus Christ or to the gospel message. Most modern translations capitalize “word”, implying the former. One could argue from this that the title “the word of life” alludes to Jesus Christ as being the one in whom God’s message of life was manifested, and as such to him being “the word of God”.

- Paul’s writings included Jesus Christ’s commands:

1Cor 14:37  If anyone thinks that he is a prophet, or spiritual, he should acknowledge that the things I am writing to you are a command of the Lord. ▤

In Paul’s letters, “Lord” is usually understood to refer to Jesus Christ. Thus this indicates that what Paul wrote contained or included commands of Jesus Christ and so – in light of the above teaching – was in effect God’s word.

Pray for persecuted Christians

Section B

God’s Communication of His Word

Section Jumps

- God has given his word by the Holy Spirit . . .

- . . . Further mention of Scripture coming by the Holy Spirit

- God gave his law through Moses

- God has spoken through prophets

- God has spoken through visions and dreams

- God’s word was spoken by Jesus Christ

See also:

- Angels give God’s people messages, such as instructions

- Angels also give messages about future events

- God’s word includes the gospel, proclaimed by his people

God has given his word by the Holy Spirit . . .

See also:

- . . . Examples of the Holy Spirit enabling believers to speak in other languages and to prophesy

2Pet 1:20-21  … knowing this first of all, that no prophecy of Scripture comes from someone’s own interpretation. 21For no prophecy was ever produced by the will of man, but men spoke from God as they were carried along by the Holy Spirit. ▤

Neh 9:30  Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. Yet they would not give ear. Therefore you gave them into the hand of the peoples of the lands. ▤

Zec 7:12  They made their hearts diamond-hard lest they should hear the law and the words that the LORD of hosts had sent by his Spirit through the former prophets. Therefore great anger came from the LORD of hosts. ▤

Undoubtedly many of these “words” that God sent by his Holy Spirit through the prophets include passages recorded in the OT.

2Sam 23:1-4  Now these are the last words of David: The oracle of David, the son of Jesse, the oracle of the man who was raised on high, the anointed of the God of Jacob, the sweet psalmist of Israel:m 2“The Spirit of the LORD speaks by me; his word is on my tongue. 3The God of Israel has spoken; the Rock of Israel has said to me: When one rules justly over men, ruling in the fear of God, 4he dawns on them like the morning light, like the sun shining forth on a cloudless morning, like rainn that makes grass to sprout from the earth. ▤

m Or the favorite of the songs of Israel

n Hebrew from rain

As with the following passages, it can be inferred from this that God spoke by the Holy Spirit (recorded here through David).

Ezek 11:5  And the Spirit of the LORD fell upon me, and he said to me, “Say, Thus says the LORD: So you think, O house of Israel. For I know the things that come into your mind. ▤

Acts 4:25  … [God] who through the mouth of our father David, your servant,o said by the Holy Spirit, “‘Why did the Gentiles rage, and the peoples plot in vain? ▤

o Or child; also verses 27, 30

Heb 3:7-11  Therefore, as the Holy Spirit says, “Today, if you hear his voice, 8do not harden your hearts as in the rebellion, on the day of testing in the wilderness, 9where your fathers put me to the test and saw my works for forty years. 10Therefore I was provoked with that generation, and said, ‘They always go astray in their heart; they have not known my ways.’ 11As I swore in my wrath, ‘They shall not enter my rest.’” ▤

The fact that God was speaking through the Holy Spirit is reflected by the quotation being attributed to the Holy Spirit (v. 7), while in the quotation “I” refers to God (vv. 9-11). This assertion is supported by Hebrews 4:3 which in quoting Psalm 95:11 (quoted here in v. 11) directly attributes the words to God, “…as he [God] has said, “As I swore in my wrath, ‘They shall not enter my rest’”.

Heb 10:15-17  And the Holy Spirit also bears witness to us; for after saying, 16“This is the covenant that I will make with them after those days, declares the Lord: I will put my laws on their hearts, and write them on their minds,” 17then he adds, “I will remember their sins and their lawless deeds no more.” ▤

As per 3:7-11 above, the quotation is attributed to the Holy Spirit (v. 15), while in the quotation “I” refers to God (vv. 16-17) – thus implying that God was speaking through the Holy Spirit.

. . . Further mention of Scripture coming by the Holy Spirit

Mark 12:36  David himself, in the Holy Spirit, declared, “‘The Lord said to my Lord, Sit at my right hand, until I put your enemies under your feet.’ ▤

As with the following couple of references from Acts, this illustrates Scripture or God’s Word coming by the Holy Spirit in attributing an OT quotation to him.

Acts 1:16  Brothers, the Scripture had to be fulfilled, which the Holy Spirit spoke beforehand by the mouth of David concerning Judas, who became a guide to those who arrested Jesus. ▤

Acts 28:25-26  And disagreeing among themselves, they departed after Paul had made one statement: “The Holy Spirit was right in saying to your fathers through Isaiah the prophet: 26“‘Go to this people, and say, You will indeed hear but never understand, and you will indeed see but never perceive. ▤

Eph 3:4-5  When you read this, you can perceive my insight into the mystery of Christ, 5which was not made known to the sons of men in other generations as it has now been revealed to his holy apostles and prophets by the Spirit. ▤

The “mystery of Christ” – God’s message about Christ – was revealed through the Holy Spirit to God’s “holy apostles and prophets” (v. 5), presumably inclusive of all the writers of the NT. As such this points to the NT generally as being God’s word revealed through the Holy Spirit.

1Pet 1:10-11  Concerning this salvation, the prophets who prophesied about the grace that was to be yours searched and inquired carefully, 11inquiring what person or time the Spirit of Christ in them was indicating when he predicted the sufferings of Christ and the subsequent glories. ▤

That referred to here as what the prophets spoke of (v. 10) is that which the Holy Spirit “predicted” (v. 11) – i.e. the sufferings of the Messiah given by the Holy Spirit in OT prophecies.

Rev 2:7  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will grant to eat of the tree of life, which is in the paradise of God. ▤

The book of Revelation is the word of God as testified to by Jesus Christ (cf. 1:1-2). The fact that here Jesus Christ specifically refers to parts of it as being “what the Spirit says” (cf. 2:11, 17, 29; 3:6, 13, 22) suggests that the Holy Spirit played a key role in the imparting of it (cf. Rev 1:10-11 ↓).

- John was “in the Spirit” when he began receiving Revelation:

Rev 1:10-11  I was in the Spirit on the Lord’s day, and I heard behind me a loud voice like a trumpet 11saying, “Write what you see in a book and send it to the seven churches, to Ephesus and to Smyrna and to Pergamum and to Thyatira and to Sardis and to Philadelphia and to Laodicea.” ▤

The term “in the Spirit” is understood by a number of commentators as referring to a heightened state of spirituality, through the Holy Spirit. Two other possibilities, similar to this one, are that: it speaks of the Holy Spirit’s enablement and influence – “the Spirit took control of me” (CEV, GNT); and it refers to John being “in tune” with or in fellowship with the Holy Spirit. These interpretations are not mutually exclusive and all three point to the Spirit having a critical role in John writing Revelation.

God gave his law through Moses

See also:

- Note: Angels played a role in the introduction of the Mosaic Law

Ex 24:12  The LORD said to Moses, “Come up to me on the mountain and wait there, that I may give you the tablets of stone, with the law and the commandment, which I have written for their instruction.” ▤

Lev 26:46  These are the statutes and rules and laws that the LORD made between himself and the people of Israel through Moses on Mount Sinai. ▤

Deut 4:1-2  [Moses:] “And now, O Israel, listen to the statutes and the rulesp that I am teaching you, and do them, that you may live, and go in and take possession of the land that the LORD, the God of your fathers, is giving you. 2You shall not add to the word that I command you, nor take from it, that you may keep the commandments of the LORD your God that I command you. ▤

p Or just decrees; also verses 5, 8, 14, 45

Deut 5:4-5a  [Moses:] The LORD spoke with you face to face at the mountain, out of the midst of the fire, 5while I stood between the LORD and you at that time, to declare to you the word of the LORD. ▤

Deut 31:9, 24  Then Moses wrote this law and gave it to the priests, the sons of Levi, who carried the ark of the covenant of the LORD, and to all the elders of Israel. ▤  … 24When Moses had finished writing the words of this law in a book to the very end, … ▤

1Ki 2:3  … and keep the charge of the LORD your God, walking in his ways and keeping his statutes, his commandments, his rules, and his testimonies, as it is written in the Law of Moses, that you may prosper in all that you do and wherever you turn, … ▤

The Law is sometimes referred to as “the Law of Moses” indicative of it being given through him.

2Chr 34:14  While they were bringing out the money that had been brought into the house of the LORD, Hilkiah the priest found the Book of the Law of the LORD given through Moses. ▤

Neh 10:29  … join with their brothers, their nobles, and enter into a curse and an oath to walk in God’s Law that was given by Moses the servant of God, and to observe and do all the commandments of the LORD our Lord and his rules and his statutes. ▤

Mal 4:4  Remember the law of my servant Moses, the statutes and rulesq that I commanded him at Horeb for all Israel. ▤

q Or and just decrees

John 1:17  For the law was given through Moses; grace and truth came through Jesus Christ. ▤

John 7:19a  Has not Moses given you the law? ▤

1Cor 9:9  For it is written in the Law of Moses, “You shall not muzzle an ox when it treads out the grain.” Is it for oxen that God is concerned? ▤

God has spoken through prophets

See also:

- Num 12:6 ⇓; Hos 12:10 ⇓

- Many times God called and warned his wayward people, through his prophets

Heb 1:1  Long ago, at many times and in many ways, God spoke to our fathers by the prophets, … ▤

2Ki 17:13  Yet the LORD warned Israel and Judah by every prophet and every seer, saying, “Turn from your evil ways and keep my commandments and my statutes, in accordance with all the Law that I commanded your fathers, and that I sent to you by my servants the prophets.” ▤

Jer 7:25-26  From the day that your fathers came out of the land of Egypt to this day, I have persistently sent all my servants the prophets to them, day after day. 26Yet they did not listen to me or incline their ear, but stiffened their neck. They did worse than their fathers. ▤

Neh 9:30  Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. Yet they would not give ear. Therefore you gave them into the hand of the peoples of the lands. ▤

Jer 1:7, 9  But the LORD said to me, “Do not say, ‘I am only a youth’; for to all to whom I send you, you shall go, and whatever I command you, you shall speak. ▤  … 9Then the LORD put out his hand and touched my mouth. And the LORD said to me, “Behold, I have put my words in your mouth. ▤

To signify that he had given (or would give) Jeremiah his words to speak, God touched Jeremiah’s mouth. This may have occurred in a vision; some think this actually took place, in a physical sense.

Dan 9:10  … and have not obeyed the voice of the LORD our God by walking in his laws, which he set before us by his servants the prophets. ▤

Note that in referring to God’s “laws”, in the latter part of the verse Daniel may have Moses primarily in view or may more generally be speaking of the “teachings” (CEV, NASB, NCV) and commands given by the prophets.

Mic 1:1  The word of the LORD that came to Micah of Moresheth in the days of Jotham, Ahaz, and Hezekiah, kings of Judah, which he saw concerning Samaria and Jerusalem. ▤

Micah subsequently spoke the “word” that God gave him.

Hag 1:1, 12-13  In the second year of Darius the king, in the sixth month, on the first day of the month, the word of the LORD came by the hand of Haggai the prophet to Zerubbabel the son of Shealtiel, governor of Judah, and to Joshua the son of Jehozadak, the high priest: ▤  … 12Then Zerubbabel the son of Shealtiel, and Joshua the son of Jehozadak, the high priest, with all the remnant of the people, obeyed the voice of the LORD their God, and the words of Haggai the prophet, as the LORD their God had sent him. And the people feared the LORD. 13Then Haggai, the messenger of the LORD, spoke to the people with the LORD’s message, “I am with you, declares the LORD.” ▤

Zec 7:12  They made their hearts diamond-hard lest they should hear the law and the words that the LORD of hosts had sent by his Spirit through the former prophets. Therefore great anger came from the LORD of hosts. ▤

God has spoken through visions and dreams

See also:

- Examples of divine guidance through dreams and visions

Gen 15:1  After these things the word of the LORD came to Abram in a vision: “Fear not, Abram, I am your shield; your reward shall be very great.” ▤

Num 12:6  And he said, “Hear my words: If there is a prophet among you, I the LORD make myself known to him in a vision; I speak with him in a dream. ▤

Num 24:15-16  And he took up his discourse and said, “The oracle of Balaam the son of Beor, the oracle of the man whose eye is opened, 16the oracle of him who hears the words of God, and knows the knowledge of the Most High, who sees the vision of the Almighty, falling down with his eyes uncovered: … ▤

1Ki 3:5  At Gibeon the LORD appeared to Solomon in a dream by night, and God said, “Ask what I shall give you.” ▤

Job 33:14-16  For God speaks in one way, and in two, though man does not perceive it. 15In a dream, in a vision of the night, when deep sleep falls on men, while they slumber on their beds, 16then he opens the ears of men and terrifies them with warnings, … ▤

Ps 89:19  Of old you spoke in a vision to your godly one,r and said: “I have granted help to one who is mighty; I have exalted one chosen from the people. ▤

r Some Hebrew manuscripts godly ones

Hos 12:10  I spoke to the prophets; it was I who multiplied visions, and through the prophets gave parables. ▤

Acts 10:10-15  And he became hungry and wanted something to eat, but while they were preparing it, he fell into a trance 11and saw the heavens opened and something like a great sheet descending, being let down by its four corners upon the earth. 12In it were all kinds of animals and reptiles and birds of the air. 13And there came a voice to him: “Rise, Peter; kill and eat.” 14But Peter said, “By no means, Lord; for I have never eaten anything that is common or unclean.” 15And the voice came to him again a second time, “What God has made clean, do not call common.” ▤

- God showed Ezekiel things in visions, which he was to tell the people:

Ezek 40:1-4  In the twenty-fifth year of our exile, at the beginning of the year, on the tenth day of the month, in the fourteenth year after the city was struck down, on that very day, the hand of the LORD was upon me, and he brought me to the city.s 2In visions of God he brought me to the land of Israel, and set me down on a very high mountain, on which was a structure like a city to the south. 3When he brought me there, behold, there was a man whose appearance was like bronze, with a linen cord and a measuring reed in his hand. And he was standing in the gateway. 4And the man said to me, “Son of man, look with your eyes, and hear with your ears, and set your heart upon all that I shall show you, for you were brought here in order that I might show it to you. Declare all that you see to the house of Israel.” ▤

s Hebrew brought me there

In addition to actual words of God, descriptions of things that God shows in a vision are in effect also part of his word or message. Note that God gave Ezekiel a number of visions.

God’s word was spoken by Jesus Christ

See also:

- Note: Jesus Christ is the Word of God

- Jesus’ teaching was not his own; what he spoke was from God

Luke 5:1  On one occasion, while the crowd was pressing in on him [Jesus] to hear the word of God, he was standing by the lake of Gennesaret, … ▤

John 3:34  For he whom God has sent utters the words of God, for he gives the Spirit without measure. ▤

Note that the last clause probably means that God gave to Jesus Christ the Spirit without any limit (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

John 14:24  Whoever does not love me does not keep my words. And the word that you hear is not mine but the Father’s who sent me. ▤

John 12:49-50  For I have not spoken on my own authority, but the Father who sent me has himself given me a commandment—what to say and what to speak. 50And I know that his commandment is eternal life. What I say, therefore, I say as the Father has told me. ▤

John 17:14  [Jesus, to God:] I have given them your word, and the world has hated them because they are not of the world, just as I am not of the world. ▤

Heb 1:1-2  Long ago, at many times and in many ways, God spoke to our fathers by the prophets, 2but in these last days he has spoken to us by his Son, whom he appointed the heir of all things, through whom also he created the world. ▤

Rev 1:1-2, 5, 9  The revelation of Jesus Christ, which God gave him to show to his servantst the things that must soon take place. He made it known by sending his angel to his servantu John, 2who bore witness to the word of God and to the testimony of Jesus Christ, even to all that he saw. ▤  … 5and from Jesus Christ the faithful witness, the firstborn of the dead, and the ruler of kings on earth. To him who loves us and has freed us from our sins by his blood ▤  … 9I, John, your brother and partner in the tribulation and the kingdom and the patient endurance that are in Jesus, was on the island called Patmos on account of the word of God and the testimony of Jesus. ▤

t Greek bondservants

u Greek bondservant

In v. 2, “the word of God and … the testimony of Jesus Christ” appears to refer to the book of Revelation, which God gave Jesus Christ to disclose (v. 1). In contrast, “the word of God and the testimony of Jesus” (v. 9) may instead refer to the gospel and Jesus’ testimony to God’s word during his mission, with it being given as the reason for John’s imprisonment or exile on Patmos. In v. 5, “Jesus Christ the faithful witness” is speaking of Christ’s faithfulness in his conveying of God’s word.

Pray for persecuted Christians

Section C

Characteristics of God’s Word

Section Jumps

- God’s word is holy, righteous and good

- God’s word is true . . .

- . . . and what God’s word foretells comes true

- God’s word is living and active

- God’s word is powerful

- God’s word is everlasting

- Note: God’s word surpasses everything of this world

God’s word is holy, righteous and good

See also:

- Ps 119:160 ⇓; Eccl 12:10 ⇓

- . . . The law is still good

Jer 23:9  Concerning the [false] prophets: My heart is broken within me; all my bones shake; I am like a drunken man, like a man overcome by wine, because of the LORD and because of his holy words. ▤

Rom 1:2  … which he promised beforehand through his prophets in the holy Scriptures, … ▤

Ps 105:42  For he remembered his holy promise, and Abraham, his servant. ▤

Rom 7:12  So the law is holy, and the commandment is holy and righteous and good. ▤

Deut 4:8  And what great nation is there, that has statutes and rules so righteous as all this law that I set before you today? ▤

Ps 12:6  The words of the LORD are pure words, like silver refined in a furnace on the ground, purified seven times. ▤

The description of God’s words as being “pure” (cf. Ps 19:8 ↓) reflects that they are holy and righteous.

Ps 19:8-9  … the precepts of the LORD are right, rejoicing the heart; the commandment of the LORD is pure, enlightening the eyes; 9the fear of the LORD is clean, enduring forever; the rulesv of the LORD are true, and righteous altogether. ▤

v Or just decrees

In v. 9, “fear” is understood by many as a reference to the law, alluding to the fact that one of its purposes was to inspire fear of God (cf. NIrV) and/or that fear of God leads one to obey his law. In a sense the fear of the LORD is effectively what the law requires of us (cf. NSB).

Ps 33:4  For the word of the LORD is upright, and all his work is done in faithfulness. ▤

Ps 119:7, 123, 137-138, 144, 172  I will praise you with an upright heart, when I learn your righteous rules.w ▤  … 123My eyes long for your salvation and for the fulfillment of your righteous promise. ▤  … 137Righteous are you, O LORD, and right are your rules. 138You have appointed your testimonies in righteousness and in all faithfulness. ▤  … 144Your testimonies are righteous forever; give me understanding that I may live. ▤  … 172My tongue will sing of your word, for all your commandments are right. ▤

w Or your just and righteous decrees; also verses 62, 106, 160, 164

The occurrences of “right” (vv. 137, 172; cf. Ps 19:8 ↑; Neh 9:13 ↓) indicate or reflect that God’s commands are righteous or upright (cf. NASB, NRSV). Here “testimonies” (vv. 138, 144) denote rules or decrees.

Neh 9:13  You came down on Mount Sinai and spoke with them from heaven and gave them right rules and true laws, good statutes and commandments, … ▤

Heb 6:5  … and have tasted the goodness of the word of God and the powers of the age to come, … ▤

1Ki 8:56  Blessed be the LORD who has given rest to his people Israel, according to all that he promised. Not one word has failed of all his good promise, which he spoke by Moses his servant. ▤

God’s word is true . . .

See also:

- Ps 19:9 ⇑; Neh 9:13 ⇑

- The gospel is not made up by men – it is true

2Sam 7:28  And now, O Lord GOD, you are God, and your words are true, and you have promised this good thing to your servant. ▤

Ps 18:30  This God—his way is perfect;x the word of the LORD proves true; he is a shield for all those who take refuge in him. ▤

x Or blameless

Ps 119:142, 151  Your righteousness is righteous forever, and your law is true. ▤  … 151But you are near, O LORD, and all your commandments are true. ▤

Prov 30:5  Every word of God proves true; he is a shield to those who take refuge in him. ▤

John 21:24  This is the disciple who is bearing witness about these things, and who has written these things, and we know that his testimony is true. ▤

Rev 19:9  And the angel saidy to me, “Write this: Blessed are those who are invited to the marriage supper of the Lamb.” And he said to me, “These are the true words of God.” ▤

y Greek he said

Rev 21:5  And he who was seated on the throne said, “Behold, I am making all things new.” Also he said, “Write this down, for these words are trustworthy and true.” ▤

1Ki 17:24  And the woman said to Elijah, “Now I know that you are a man of God, and that the word of the LORD in your mouth is truth.” ▤

Ps 119:43, 160  And take not the word of truth utterly out of my mouth, for my hope is in your rules. ▤  … 160The sum of your word is truth, and every one of your righteous rules endures forever. ▤

“The sum of your word” (v. 160) means all of God’s word.

Eccl 12:10  The Preacher sought to find words of delight, and uprightly he wrote words of truth. ▤

“The Preacher” refers to the person who wrote Ecclesiastes, possibly Solomon or a later editor. As such this speaks of what is ultimately God’s word as being true.

John 17:17  Sanctify themz in the truth; your word is truth. ▤

z Greek Set them apart (for holy service to God)

Here “your word” may be referring to Scripture generally, the gospel message primarily or, possibly, Jesus himself.

Ps 19:7, 9  The law of the LORD is perfect,a reviving the soul; the testimony of the LORD is sure, making wise the simple; ▤  … 9the fear of the LORD is clean, enduring forever; the rulesb of the LORD are true, and righteous altogether. ▤

a Or blameless

b Or just decrees

In conjunction with being true (v. 9) God’s word/law is perfect (v. 7; cf. James 1:25 ↓) and sure (v. 7; cf. Ps 119:86 ↓).

Ps 111:7  The works of his hands are faithful and just; all his precepts are trustworthy; … ▤

Ps 119:86  All your commandments are sure; they persecute me with falsehood; help me! ▤

James 1:25  But the one who looks into the perfect law, the law of liberty, and perseveres, being no hearer who forgets but a doer who acts, he will be blessed in his doing. ▤

Matt 5:18  For truly, I say to you, until heaven and earth pass away, not an iota, not a dot, will pass from the Law until all is accomplished. ▤

As he does here, Jesus often introduced his teachings with “truly, I say to you”, underlining the importance and truthfulness of the words to follow.

Luke 1:1-4  Inasmuch as many have undertaken to compile a narrative of the things that have been accomplished among us, 2just as those who from the beginning were eyewitnesses and ministers of the word have delivered them to us, 3it seemed good to me also, having followed all things closely for some time past, to write an orderly account for you, most excellent Theophilus, 4that you may have certainty concerning the things you have been taught. ▤

Luke’s Gospel was based on eyewitnesses’ accounts and careful investigation, to show the certainty – or truth – of gospel teaching (cf. John 21:24 ↑).

John 10:35  If he called them gods to whom the word of God came—and Scripture cannot be broken— ▤

The clause “Scripture cannot be broken” is often understood to be a reference to the inerrancy of God’s word, meaning that it cannot be faulted, being true and remaining so. Hence the inclusion of this verse here. However it may instead mean that Scripture cannot be “altered” (NLT) or “annulled” (NRSV).

. . . and what God’s word foretells comes true

See also:

- God does not lie nor change his mind – he keeps his promises

- When the time comes, God’s plans are promptly fulfilled

- Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus

1Ki 8:56  Blessed be the LORD who has given rest to his people Israel, according to all that he promised. Not one word has failed of all his good promise, which he spoke by Moses his servant. ▤

2Ki 10:10  Know then that there shall fall to the earth nothing of the word of the LORD, which the LORD spoke concerning the house of Ahab, for the LORD has done what he said by his servant Elijah. ▤

The phrase “fall to the earth” speaks of failure.

Isa 44:26  … [God] who confirms the word of his servant and fulfills the counsel of his messengers, who says of Jerusalem, ‘She shall be inhabited,’ and of the cities of Judah, ‘They shall be built, and I will raise up their ruins’; … ▤

Jer 1:12  Then the LORD said to me, “You have seen well, for I am watching over my word to perform it.” ▤

Jer 39:16  Go, and say to Ebed-melech the Ethiopian, ‘Thus says the LORD of hosts, the God of Israel: Behold, I will fulfill my words against this city for harm and not for good, and they shall be accomplished before you on that day. ▤

The fulfillment spoken of here is testified to in Lamentations 2:17 below.

Lam 2:17  The LORD has done what he purposed; he has carried out his word, which he commanded long ago; he has thrown down without pity; he has made the enemy rejoice over you and exalted the might of your foes. ▤

Ezek 12:25  For I am the LORD; I will speak the word that I will speak, and it will be performed. It will no longer be delayed, but in your days, O rebellious house, I will speak the word and perform it, declares the Lord GOD. ▤

Zec 1:6  But my words and my statutes, which I commanded my servants the prophets, did they not overtake your fathers? So they repented and said, As the LORD of hosts purposed to deal with us for our ways and deeds, so has he dealt with us. ▤

God’s words – primarily threatened judgments – “caught up with” (CEV) the people’s ancestors.

Matt 2:14-18, 22-23  And he rose and took the child and his mother by night and departed to Egypt 15and remained there until the death of Herod. This was to fulfill what the Lord had spoken by the prophet, “Out of Egypt I called my son.” 16Then Herod, when he saw that he had been tricked by the wise men, became furious, and he sent and killed all the male children in Bethlehem and in all that region who were two years old or under, according to the time that he had ascertained from the wise men. 17Then was fulfilled what was spoken by the prophet Jeremiah: 18“A voice was heard in Ramah, weeping and loud lamentation, Rachel weeping for her children; she refused to be comforted, because they are no more.” ▤  … 22But when he heard that Archelaus was reigning over Judea in place of his father Herod, he was afraid to go there, and being warned in a dream he withdrew to the district of Galilee. 23And he went and lived in a city called Nazareth, that what was spoken by the prophets might be fulfilled: “He shall be called a Nazarene.” ▤

Acts 1:16  Brothers, the Scripture had to be fulfilled, which the Holy Spirit spoke beforehand by the mouth of David concerning Judas, who became a guide to those who arrested Jesus. ▤

Acts 3:17-18  And now, brothers, I know that you acted in ignorance, as did also your rulers. 18But what God foretold by the mouth of all the prophets, that his Christ would suffer, he thus fulfilled. ▤

Rev 10:7  … but that in the days of the trumpet call to be sounded by the seventh angel, the mystery of God would be fulfilled, just as he announced to his servantsc the prophets. ▤

c Greek bondservants

This “mystery of God” which he had announced (by his word) to the prophets appears to primarily refer to his quashing of all evil and enforcement of his rule, eternally (cf. 11:15-18).

- It is God’s word that stands:

Jer 44:28  And those who escape the sword shall return from the land of Egypt to the land of Judah, few in number; and all the remnant of Judah, who came to the land of Egypt to live, shall know whose word will stand, mine or theirs. ▤

God’s word is living and active

See also:

- Note: God acts by his word

- Note: God’s word and truth dwell in his people – but not in others

Two reasons for describing God’s word as “living” are that it never ceases to be pertinent and it keeps on influencing and affecting people. The latter reason also shows it to be active. Note that the following subsection also reflects that God’s word is living and active.

Heb 4:12a  For the word of God is living and active … ▤

Acts 7:38b  He [Moses] received living oracles to give to us. ▤

1Pet 1:23  … since you have been born again, not of perishable seed but of imperishable, through the living and abiding word of God; … ▤

1Jn 2:14  I write to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I write to you, young men, because you are strong, and the word of God abides in you, and you have overcome the evil one. ▤

God’s word “lives” (GNT, NCV, NIV; cf. NLT) in believers.

2Jn 1:1-2  The elder to the elect lady and her children, whom I love in truth, and not only I, but also all who know the truth, 2because of the truth that abides in us and will be with us forever: … ▤

Acts 12:24  But the word of God increased and multiplied. ▤

1Thes 2:13  And we also thank God constantlyd for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

d Or without ceasing

2Tim 2:8-9  Remember Jesus Christ, risen from the dead, the offspring of David, as preached in my gospel, 9for which I am suffering, bound with chains as a criminal. But the word of God is not bound! ▤

Although Paul was imprisoned – with his activities curtailed – in contrast God’s word was not. It continued to spread and change people’s lives.

God’s word is powerful

Heb 4:12  For the word of God is living and active, sharper than any two-edged sword, piercing to the division of soul and of spirit, of joints and of marrow, and discerning the thoughts and intentions of the heart. ▤

God’s word can penetrate to the very depths of our inner-selves, exposing our thoughts and intentions for what they really are.

Jer 5:14  Therefore thus says the LORD, the God of hosts: “Because you have spoken this word, behold, I am making my words in your mouth a fire, and this people wood, and the fire shall consume them. ▤

The use of “fire” (cf. Jer 20:9 ↓; Jer 23:29 ↓) depicts the power and intensity of God’s words, particularly applicable in the case of his words of judgment. The declaration that it would consume the people probably alludes to its fulfillment, which would bring their destruction (cf. Jer 23:29 ↓; Hos 6:5 ↓).

Jer 20:9  If I say, “I will not mention him, or speak any more in his name,” there is in my heart as it were a burning fire shut up in my bones, and I am weary with holding it in, and I cannot. ▤

Jeremiah found that he was not able to refrain from speaking the word of God given to him to proclaim. Its intensity was such that he could not hold it in.

Jer 23:29  Is not my word like fire, declares the LORD, and like a hammer that breaks the rock in pieces? ▤

The second simile depicts the destructive power of the fulfillment of God’s words of judgment.

Hos 6:5  Therefore I have hewn them by the prophets; I have slain them by the words of my mouth, and my judgment goes forth as the light. ▤

God’s words, spoken by the prophets, cut and slew the unrepentant people, pronouncing their condemnation with frightening judgments – which if not heeded would kill the people on their fulfillment (cf. Jer 5:14 ↑).

Acts 19:20  So the word of the Lord continued to increase and prevail mightily. ▤

This speaks of God’s word triumphing in power over spiritual opposition.

Eph 6:17  … and take the helmet of salvation, and the sword of the Spirit, which is the word of God, … ▤

The description of God’s word as “the sword of the Spirit”, the only offensive weapon listed in “the whole armor of God” (cf. vv. 13-17), emphasizes its power and thrust.

- God’s word accomplishes his purpose for it:

Isa 55:10-11  For as the rain and the snow come down from heaven and do not return there but water the earth, making it bring forth and sprout, giving seed to the sower and bread to the eater, 11so shall my word be that goes out from my mouth; it shall not return to me empty, but it shall accomplish that which I purpose, and shall succeed in the thing for which I sent it. ▤

Romans 9:6a similarly refers to the fact that God’s word does not fail – “… it is not as though the word of God has failed.”

God’s word is everlasting

1Pet 1:23-25  … since you have been born again, not of perishable seed but of imperishable, through the living and abiding word of God; 24for “All flesh is like grass and all its glory like the flower of grass. The grass withers, and the flower falls, 25but the word of the Lord remains forever.” And this word is the good news that was preached to you. ▤

A number of commentators assert that the imperishable “seed” refers to “the living and abiding word of God” (cf. CEV). Alternatively it may allude to God’s own immortality (cf. GNT).

Ps 111:7-8  The works of his hands are faithful and just; all his precepts are trustworthy; 8they are established forever and ever, to be performed with faithfulness and uprightness. ▤

In v. 8, “they” may well be referring to God’s precepts (v. 7b; cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT), hence the inclusion of the verse here. But note that the reference could instead be to his works (v. 7a), being “performed” in faithfulness and uprightness (v. 8b).

Ps 119:89, 144, 152, 160  Forever, O LORD, your word is firmly fixed in the heavens. ▤  … 144Your testimonies are righteous forever; give me understanding that I may live. ▤  … 152Long have I known from your testimonies that you have founded them forever. ▤  … 160The sum of your word is truth, and every one of your righteous rules endures forever. ▤

Verse 89b may be implying that God’s word “stands firm as the heavens” (AMP; cf. CEV, Matt 5:18 ↓). Or it may have in view the authority or standing of God’s word over all things.

Matt 5:18  For truly, I say to you, until heaven and earth pass away, not an iota, not a dot, will pass from the Law until all is accomplished. ▤

The phrase “until all is accomplished” refers to Jesus fulfilling “all” of which the law spoke. Presumably this will come to pass in full at the consummation of his work at the end of the age.

Matt 24:35  Heaven and earth will pass away, but my words will not pass away. ▤

Note: God’s word surpasses everything of this world

Ps 138:2  I bow down toward your holy temple and give thanks to your name for your steadfast love and your faithfulness, for you have exalted above all things your name and your word.e ▤

e Or you have exalted your word above all your name

Ps 19:10  More to be desired are they [the ordinances of God] than gold, even much fine gold; sweeter also than honey and drippings of the honeycomb. ▤

God’s word is “sweeter … than honey” in that it brings pure enjoyment, like honey, but even more so.

Ps 119:96  I have seen a limit to all perfection, but your commandment is exceedingly broad. ▤

The most perfect things of this world have limitations – but not God’s commands. The implication may well be that God’s word is the only thing in this world that is entirely perfect (cf. CEV, GNT).

- God’s promises are precious and very great:

2Pet 1:4  … by which he has granted to us his precious and very great promises, so that through them you may become partakers of the divine nature, having escaped from the corruption that is in the world because of sinful desire. ▤

God’s word is also spoken of as great in Psalms 119:162 – “I rejoice at your word like one who finds great spoil.”

Pray for persecuted Christians

Section D

Functions of God’s Word (I): General

Section Jumps

- God’s word makes known his commands

- God’s word makes known his plans

- God’s word plays a role in salvation

- God’s word plays a role in sanctification

- God’s word helps people avoid sin

- God’s word helps people learn to fear God

- God’s word encourages people

- Other roles of God’s word

- Note: God acts by his word

See also:

- What to Teach: God’s Word

- Use God’s word to avoid sin and counter evil

Note the introductory comment on Key Old Testament Covenants.

God’s word makes known his commands

See also:

- God’s word includes his laws

Deut 5:4-22  The LORD spoke with you face to face at the mountain, out of the midst of the fire, 5while I stood between the LORD and you at that time, to declare to you the word of the LORD. For you were afraid because of the fire, and you did not go up into the mountain. He said: 6“‘I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery. 7“‘You shall have no other gods beforef me. 8“‘You shall not make for yourself a carved image, or any likeness of anything that is in heaven above, or that is on the earth beneath, or that is in the water under the earth. 9You shall not bow down to them or serve them; for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and fourth generation of those who hate me, 10but showing steadfast love to thousandsg of those who love me and keep my commandments. 11“‘You shall not take the name of the LORD your God in vain, for the LORD will not hold him guiltless who takes his name in vain. 12“‘Observe the Sabbath day, to keep it holy, as the LORD your God commanded you. 13Six days you shall labor and do all your work, 14but the seventh day is a Sabbath to the LORD your God. On it you shall not do any work, you or your son or your daughter or your male servant or your female servant, or your ox or your donkey or any of your livestock, or the sojourner who is within your gates, that your male servant and your female servant may rest as well as you. 15You shall remember that you were a slaveh in the land of Egypt, and the LORD your God brought you out from there with a mighty hand and an outstretched arm. Therefore the LORD your God commanded you to keep the Sabbath day. 16“‘Honor your father and your mother, as the LORD your God commanded you, that your days may be long, and that it may go well with you in the land that the LORD your God is giving you. 17“‘You shall not murder.i 18“‘And you shall not commit adultery. 19“‘And you shall not steal. 20“‘And you shall not bear false witness against your neighbor. 21“‘And you shall not covet your neighbor’s wife. And you shall not desire your neighbor’s house, his field, or his male servant, or his female servant, his ox, or his donkey, or anything that is your neighbor’s.’ 22“These words the LORD spoke to all your assembly at the mountain out of the midst of the fire, the cloud, and the thick darkness, with a loud voice; and he added no more. And he wrote them on two tablets of stone and gave them to me. ▤

f Or besides

g Or to the thousandth generation

h Or servant

i The Hebrew word also covers causing human death through carelessness or negligence

That the Ten Commandments (vv. 7-21; cf. Ex 20:1-17) are made known by God’s word – in what he said and wrote – is clearly indicated in vv. 4-5, 22.

Num 15:31  Because he has despised the word of the LORD and has broken his commandment, that person shall be utterly cut off; his iniquity shall be on him. ▤

Although having a negative context, this and 1 Kings 13:21b below do indicate or at least imply that God’s word makes known his commands.

1Ki 13:21b  Because you have disobeyed the word of the LORD and have not kept the command that the LORD your God commanded you, … ▤

Ps 119:172  My tongue will sing of your word, for all your commandments are right. ▤

Ps 147:19  He declares his word to Jacob, his statutes and rulesj to Israel. ▤

j Or and just decrees

Isa 1:10  Hear the word of the LORD, you rulers of Sodom! Give ear to the teachingk of our God, you people of Gomorrah! ▤

k Or law

The “teaching of our God” primarily has God’s law in view (cf. text note).

Isa 2:3  … and many peoples shall come, and say: “Come, let us go up to the mountain of the LORD, to the house of the God of Jacob, that he may teach us his ways and that we may walk in his paths.” For out of Zion shall go the law,l and the word of the LORD from Jerusalem. ▤

l Or teaching

God makes known his “ways” or law through his word.

- Through God’s word one knows God’s will:

Rom 2:18  … and [you] know his will and approve what is excellent, because you are instructed from the law; … ▤

Through learning God’s word or law, one is able to gain a good knowledge of God’s will – here primarily God’s will for us, regarding how he wants us to live. The term “what is excellent” quite possibly is speaking of what is best or “what is right” (CEV, GNT, NIrV) as in knowing “right from wrong” (NLT).

God’s word makes known his plans

See also:

- Rom 2:18 ⇑

- God’s word includes his covenants and promises

- God’s word includes his prophecies

1Ki 6:11-13  Now the word of the LORD came to Solomon, 12“Concerning this house that you are building, if you will walk in my statutes and obey my rules and keep all my commandments and walk in them, then I will establish my word with you, which I spoke to David your father. 13And I will dwell among the children of Israel and will not forsake my people Israel.” ▤

God’s word make known to Solomon God’s plan, which was dependant on Solomon’s obedience. God planned to fulfill his covenant promise to David and to remain amongst the people, most prominently in the newly completed temple (v. 12a).

Isa 38:4-6  Then the word of the LORD came to Isaiah: 5“Go and say to Hezekiah, Thus says the LORD, the God of David your father: I have heard your prayer; I have seen your tears. Behold, I will add fifteen years to your life.m 6I will deliver you and this city out of the hand of the king of Assyria, and will defend this city. ▤

m Hebrew to your days

Isa 46:11b  [God:] I have spoken, and I will bring it to pass; I have purposed, and I will do it. ▤

Jer 29:10  For thus says the LORD: When seventy years are completed for Babylon, I will visit you, and I will fulfill to you my promise and bring you back to this place. ▤

Lam 2:17  The LORD has done what he purposed; he has carried out his word, which he commanded long ago; he has thrown down without pity; he has made the enemy rejoice over you and exalted the might of your foes. ▤

Heb 6:13-14  For when God made a promise to Abraham, since he had no one greater by whom to swear, he swore by himself, 14saying, “Surely I will bless you and multiply you.” ▤

- God’s gospel of Jesus Christ is made known – in part at least – through the prophetic writings in God’s word:

Rom 16:25-26  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— ▤

God’s word plays a role in salvation

See also:

- The gospel brings salvation, saving those who respond to it

- The gospel brings life to those who respond

- The gospel is the power and wisdom of God to save – though it may seem foolish to the world

1Cor 15:1-2  Now I would remind you, brothers,n of the gospel I preached to you, which you received, in which you stand, 2and by which you are being saved, if you hold fast to the word I preached to you—unless you believed in vain. ▤

n Or brothers and sisters; also verses 6, 31, 50, 58

Eph 1:13  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, … ▤

On believing God’s word, the gospel of our salvation, one is included in Christ and marked as such with a seal – the Holy Spirit – providing and ensuring one’s salvation.

2Tim 3:15  … and how from childhood you have been acquainted with the sacred writings, which are able to make you wise for salvation through faith in Christ Jesus. ▤

James 1:18, 21  Of his own will he brought us forth by the word of truth, that we should be a kind of firstfruits of his creatures. ▤  … 21Therefore put away all filthiness and rampant wickedness and receive with meekness the implanted word, which is able to save your souls. ▤

Verse 18 speaks of the key role of God’s word in the rebirth of believers (cf. 1Pet 1:23 ↓), which of course leads to salvation (v. 21).

1Pet 1:23  … since you have been born again, not of perishable seed but of imperishable, through the living and abiding word of God; … ▤

1Pet 2:2  Like newborn infants, long for the pure spiritual milk, that by it you may grow up into salvation— ▤

The “pure spiritual milk” most likely primarily refers to God’s word – “the pure milk of the word” (NKJV).

John 5:24  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. ▤

- Salvation is far from those who ignore God’s word:

Ps 119:155  Salvation is far from the wicked, for they do not seek your statutes. ▤

God’s word plays a role in sanctification

Sanctification refers to the process in which believers are made holy. This is primarily achieved through Jesus Christ’s sacrificial death. Additionally, believers are continually being transformed by God, becoming more like Jesus Christ and increasingly devoid of sin.

John 15:3  Already you are clean because of the word that I have spoken to you. ▤

By Jesus imparting his God-given words to the disciples, they were cleansed of that which is sinful.

John 17:17  Sanctify themo in the truth; your word is truth. ▤

o Greek Set them apart (for holy service to God)

Here Jesus effectively prays that God would sanctify his people by his word.

Acts 20:32  And now I commend you to God and to the word of his grace, which is able to build you up and to give you the inheritance among all those who are sanctified. ▤

This suggests that God’s word sanctifies, by virtue of the fact that it builds up believers and qualifies them for an inheritance that belongs to those who are sanctified.

Eph 5:25-27  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, 26that he might sanctify her, having cleansed her by the washing of water with the word, 27so that he might present the church to himself in splendor, without spot or wrinkle or any such thing, that she might be holy and without blemish.p ▤

p Or holy and blameless

The phrase “washing with water” (v. 26) is understood by some to be a reference to baptism, but more often it is seen simply as a figurative description of Christ’s cleansing of the church through its exposure to God’s word (v. 26). As such, in conjunction with his death, through the word Jesus Christ makes the church holy.

1Tim 4:4-5  For everything created by God is good, and nothing is to be rejected if it is received with thanksgiving, 5for it is made holy by the word of God and prayer. ▤

Although food is primarily in view here (cf. v. 3), v. 5 illustrates that God’s word sanctifies.

Deut 32:2  May my teaching drop as the rain, my speech distill as the dew, like gentle rain upon the tender grass, and like showers upon the herb. ▤

Here Moses asserts that his teaching rejuvenates and nourishes, fostering spiritual growth. This can be applied to all God’s word and the spiritual growth and renewal that it brings to believers – aspects of their sanctification.

- God’s word is at work in those who believe:

1Thes 2:13  And we also thank God constantlyq for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

q Or without ceasing

This in part points to the sanctifying work of God’s word in believers.

God’s word helps people avoid sin

See also:

- Use God’s word to avoid sin and counter evil

Ps 119:9-11, 127-128, 165  How can a young man keep his way pure? By guarding it according to your word. 10With my whole heart I seek you; let me not wander from your commandments! 11I have stored up your word in my heart, that I might not sin against you. ▤  … 127Therefore I love your commandments above gold, above fine gold. 128Therefore I consider all your precepts to be right; I hate every false way. ▤  … 165Great peace have those who love your law; nothing can make them stumble. ▤

In v. 165, “stumble” is quite possibly a reference to committing sin, as is the similar expression “his steps do not slip”, below in Psalms 37:31.

Ps 17:4  With regard to the works of man, by the word of your lips I have avoided the ways of the violent. ▤

Ps 37:31  The law of his God is in his heart; his steps do not slip. ▤

2Pet 1:4  … by which he has granted to us his precious and very great promises, so that through them you may become partakers of the divine nature, having escaped from the corruption that is in the world because of sinful desire. ▤

1Jn 2:1  My little children, I am writing these things to you so that you may not sin. But if anyone does sin, we have an advocate with the Father, Jesus Christ the righteous. ▤

John 16:1  I have said all these things to you to keep you from falling away. ▤

Jesus told his disciples about coming persecutions (cf. 15:18-25), so that when these did come his disciples would not fall away – which is indeed sin. Likewise, taking such words of Jesus to heart helps keep us from faltering or falling away in times of persecution and hardship.

- God’s people are warned by his word:

Ps 19:11  Moreover, by them [God’s rules] is your servant warned; in keeping them there is great reward. ▤

God’s word helps people learn to fear God

God’s word helps people learn to revere and fear God by teaching about who he is, what he has done, what he requires of us and the consequences of not obeying him.

Deut 4:10  … how on the day that you stood before the LORD your God at Horeb, the LORD said to me, ‘Gather the people to me, that I may let them hear my words, so that they may learn to fear me all the days that they live on the earth, and that they may teach their children so.’ ▤

Deut 17:18-19  And when he sits on the throne of his kingdom, he shall write for himself in a book a copy of this law, approved byr the Levitical priests. 19And it shall be with him, and he shall read in it all the days of his life, that he may learn to fear the LORD his God by keeping all the words of this law and these statutes, and doing them, … ▤

r Hebrew from before

Deut 31:12-13  Assemble the people, men, women, and little ones, and the sojourner within your towns, that they may hear and learn to fear the LORD your God, and be careful to do all the words of this law, 13and that their children, who have not known it, may hear and learn to fear the LORD your God, as long as you live in the land that you are going over the Jordan to possess. ▤

Prov 2:1-2, 5  My son, if you receive my words and treasure up my commandments with you, 2making your ear attentive to wisdom and inclining your heart to understanding; ▤  … 5then you will understand the fear of the LORD and find the knowledge of God. ▤

God’s word encourages people

Rom 15:4  For whatever was written in former days was written for our instruction, that through endurance and through the encouragement of the Scriptures we might have hope. ▤

1Thes 4:16-18  For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. 17Then we who are alive, who are left, will be caught up together with them in the clouds to meet the Lord in the air, and so we will always be with the Lord. 18Therefore encourage one another with these words. ▤

Heb 12:5-6  And have you forgotten the exhortation that addresses you as sons? “My son, do not regard lightly the discipline of the Lord, nor be weary when reproved by him. 6For the Lord disciplines the one he loves, and chastises every son whom he receives.” ▤

In exhorting us (v. 5), God’s word encourages us (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT) to think and act as God wants.

Rom 16:25  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages … ▤

Strengthening is an aspect and goal of encouragement. This verse may be meaning that God strengthens people in the faith through the proclamation of the gospel (cf. CEV, NCV, NIV); hence the verse’s inclusion here. Alternatively, it may be speaking of God strengthening people as being consistent with the gospel’s message (AMP; cf. GNT, NLT).

- God’s word brings comfort:

Ps 119:50, 52  This is my comfort in my affliction, that your promise gives me life. ▤  … 52When I think of your rules from of old, I take comfort, O LORD. ▤

In v. 50 the psalmist says that his comfort in suffering is God’s promise which preserves or renews (“revives”, NLT) his life, through the hope that it gives. Perhaps the reason the psalmist found comfort in God’s laws (v. 52) was that in obeying them he could be confident that he remained in God’s will and could look forward to the fulfillment of it, including God’s promises.

Other roles of God’s word

1Sam 3:21  And the LORD appeared again at Shiloh, for the LORD revealed himself to Samuel at Shiloh by the word of the LORD. ▤

Here “word” is probably referring to direct revelation or God’s spoken word, rather than God’s written word. But the concept of God revealing himself through his “word” can certainly be applied to his written word.

Hos 4:1  Hear the word of the LORD, O children of Israel, for the LORD has a controversy with the inhabitants of the land. There is no faithfulness or steadfast love, and no knowledge of God in the land; … ▤

This verse speaks of God making a charge against the people. It illustrates that God admonishes his people through his word, which is very common in the OT.

1Tim 4:4-5  For everything created by God is good, and nothing is to be rejected if it is received with thanksgiving, 5for it is made holy by the word of God and prayer. ▤

The expression “the word of God and prayer” may have in view the use/role of God’s word in prayer or as the basis for prayer. Alternatively “the word of God” could instead be referring to God’s word teaching that all food is acceptable (cf. . . . Believers are released from the food regulations of the law).

Heb 4:12  For the word of God is living and active, sharper than any two-edged sword, piercing to the division of soul and of spirit, of joints and of marrow, and discerning the thoughts and intentions of the heart. ▤

As noted earlier, a person’s thoughts and attitudes are shown clearly for what they are in the light of God’s word. Thus it allows a person’s thoughts and attitudes to be judged, by the person themselves and also by others. But note that God’s judgment may what is primarily in view here (cf. v. 13).

- On Judgment Day people will be judged in the light of Jesus’ words, including their response to them:

John 12:48  The one who rejects me and does not receive my words has a judge; the word that I have spoken will judge him on the last day. ▤

Note: God acts by his word

See also:

- Deut 8:3 ⇓

- God made and maintains all things by his word or command

- Note: Jesus Christ is the Word of God

The references to God’s “word” in this subsection are essentially speaking of his command. These verses imply that God merely needs to command things to be done for them to happen.

Ps 33:6  By the word of the LORD the heavens were made, and by the breath of his mouth all their host. ▤

2Pet 3:5  For they deliberately overlook this fact, that the heavens existed long ago, and the earth was formed out of water and through water by the word of God, … ▤

Ps 147:15-18  He sends out his command to the earth; his word runs swiftly. 16He gives snow like wool; he scatters hoarfrost like ashes. 17He hurls down his crystals of ice like crumbs; who can stand before his cold? 18He sends out his word, and melts them; he makes his wind blow and the waters flow. ▤

This passage suggests that God controls nature by his word (vv. 15, 18a).

Ps 107:20  He sent out his word and healed them, and delivered them from their destruction. ▤

Isa 55:11  … so shall my word be that goes out from my mouth; it shall not return to me empty, but it shall accomplish that which I purpose, and shall succeed in the thing for which I sent it. ▤

- Jesus Christ sustains all things by his powerful word:

Heb 1:3a  He is the radiance of the glory of God and the exact imprint of his nature, and he upholds the universe by the word of his power. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

Functions of God’s Word (II): Blessings

Section Jumps

- Life . . .

- . . . including spiritual and eternal life

- Light

- Knowledge

- Wisdom

- Hope

- Joy

- Freedom

- Note: Rejecting and not keeping God’s word brings his judgment

See also:

- Blessings of Obeying God

Life . . .

See also:

- God’s word plays a role in salvation

Lev 18:5  You shall therefore keep my statutes and my rules; if a person does them, he shall live by them: I am the LORD. ▤

Deut 8:3  And he humbled you and let you hunger and fed you with manna, which you did not know, nor did your fathers know, that he might make you know that man does not live by bread alone, but man lives by every words that comes from the mouth of the LORD. ▤

s Hebrew by all

The supernatural provision of manna by God through his command or word, demonstrated that it is God’s word which is the ultimate source of life’s sustenance. This is true of both his spoken and written word, and is applicable to both physical and spiritual life.

Deut 32:46-47  … he said to them, “Take to heart all the words by which I am warning you today, that you may command them to your children, that they may be careful to do all the words of this law. 47For it is no empty word for you, but your very life, and by this word you shall live long in the land that you are going over the Jordan to possess.” ▤

The Israelites’ lives were to be based on God’s word. By taking God’s words to heart the Israelites would have life (cf. Lev 18:5 ↑). Possibly a fullness of life is partly in view, along with longevity.

Ps 119:93  I will never forget your precepts, for by them you have given me life. ▤

The psalmist appears to have in view the strength and meaning he found in God’s word reviving (cf. NASB, NLT) and/or preserving (cf. GNT, NIV) his life during affliction.

Prov 7:2  … keep my commandments and live; keep my teaching as the apple of your eye; … ▤

God is not the speaker here. Rather it appears that the writer is addressing a son. But biblical wisdom literature – as with all Scripture – is accepted as God’s word, inspired by God. As such these “commandments” are correlated with God’s word and commands.

Prov 19:16  Whoever keeps the commandment keeps his life; he who despises his ways will die. ▤

. . . including spiritual and eternal life

John 5:24  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. ▤

John 6:63, 68  [Jesus:] It is the Spirit who gives life; the flesh is no help at all. The words that I have spoken to you are spirit and life. ▤  … 68Simon Peter answered him, “Lord, to whom shall we go? You have the words of eternal life, … ▤

In v. 63b Jesus appears to be saying that his words are spiritual, producing spiritual or eternal life. With the preceding reference to the Holy Spirit giving life (v. 63a), Jesus may well be implying that it is by the Holy Spirit that his words produce this life.

John 8:51  Truly, truly, I say to you, if anyone keeps my word, he will never see death. ▤

John 20:31  … but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

John wrote in his gospel of certain miraculous signs of Jesus (cf. v. 30), so that in reading it people would believe in Jesus and so “have life in his name”.

Phil 2:16  … holding fast to the word of life, so that in the day of Christ I may be proud that I did not run in vain or labor in vain. ▤

- The Scriptures testify about Jesus Christ (in whom is eternal life):

John 5:39  You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, … ▤

Jesus appears to be meaning that the Jewish leaders studied OT Scripture as an end in itself, thinking that doing this alone would lead to eternal life. Thus they failed to look beyond OT Scripture to whom the Scriptures testified, in whom is eternal life. In effect they failed to believe the Scriptures (cf. vv. 46-47).

Light

See also:

- Instead of living in darkness, live according to the light and truth . . .

- . . . Insights on living in darkness and living in God’s light and truth

God’s word gives “light” in the sense that it gives insight, which is largely what is in view in the verses here – and is reflected in the following pair of subsections. Also bear in mind that God’s word also gives “light” in the sense that it leads to well-being or salvation, turning the darkness of one’s circumstances to light (cf. . . . God gives his people light even amidst darkness). Such outcomes are an effect of the insight and hope that God’s word gives – and/or a product of God’s favor towards those who live by his word.

Ps 19:8  … the precepts of the LORD are right, rejoicing the heart; the commandment of the LORD is pure, enlightening the eyes; … ▤

God’s commands “light up the way” (NCV™), “giving insight to life” (NLT).

Ps 119:105, 130  Your word is a lamp to my feet and a light to my path. ▤  … 130The unfolding of your words gives light; it imparts understanding to the simple. ▤

Prov 6:22-23  When you walk, theyt will lead you; when you lie down, they will watch over you; and when you awake, they will talk with you. 23For the commandment is a lamp and the teaching a light, and the reproofs of discipline are the way of life, … ▤

t Hebrew it; three times in this verse

Note that in saying “when you lie down, they will watch over you” (v. 22), the writer appears to be referring to the security and peace that is produced by following God’s word.

John 8:12  Again Jesus spoke to them, saying, “I am the light of the world. Whoever follows me will not walk in darkness, but will have the light of life.” ▤

Jesus and his teaching give light (cf. Jesus came to bring spiritual light into the world . . .).

Heb 10:32  But recall the former days when, after you were enlightened, you endured a hard struggle with sufferings, … ▤

The spiritual light of the gospel is referred to here.

2Pet 1:19  And we have something more sure, the prophetic word, to which you will do well to pay attention as to a lamp shining in a dark place, until the day dawns and the morning star rises in your hearts, … ▤

Knowledge

See also:

- [Blessings of obeying God:] God’s Knowledge and Wisdom

Isa 51:7  Listen to me, you who know righteousness, the people in whose heart is my law; fear not the reproach of man, nor be dismayed at their revilings. ▤

Luke 1:3-4  … it seemed good to me also, having followed all things closely for some time past, to write an orderly account for you, most excellent Theophilus, 4that you may have certainty concerning the things you have been taught. ▤

Along with providing knowledge, Scripture provides confidence in the truthfulness of it.

John 8:31-32  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, 32and you will know the truth, and the truth will set you free.” ▤

Hos 4:6  My people are destroyed for lack of knowledge; because you have rejected knowledge, I reject you from being a priest to me. And since you have forgotten the law of your God, I also will forget your children. ▤

In ignoring God’s law the people had effectively rejected knowledge (cf. Jer 8:9 ⇓). Thus this correlates God’s law with knowledge.

Dan 9:2  … in the first year of his reign, I, Daniel, perceived in the books the number of years that, according to the word of the LORD to Jeremiah the prophet, must pass before the end of the desolations of Jerusalem, namely, seventy years. ▤

This and the remaining references illustrate that Scripture teaches and gives knowledge, by stating particular things that we learn or come to know through Scripture.

John 20:9  … for as yet they did not understand the Scripture, that he must rise from the dead. ▤

Gal 3:8  And the Scripture, foreseeing that God would justifyu the Gentiles by faith, preached the gospel beforehand to Abraham, saying, “In you shall all the nations be blessed.” ▤

u Or count righteous; also verses 11, 24

Scripture made known elements of the gospel.

1Jn 5:13  I write these things to you who believe in the name of the Son of God that you may know that you have eternal life. ▤

- Not knowing God’s work leads to error:

Matt 22:29  But Jesus answered them, “You are wrong, because you know neither the Scriptures nor the power of God. ▤

A corollary of God’s word giving knowledge is that not knowing it leads to error (cf. Hos 4:6 ↑).

Wisdom

See also:

- Fear of God is the beginning of wisdom and knowledge

Deut 4:5-6  See, I have taught you statutes and rules, as the LORD my God commanded me, that you should do them in the land that you are entering to take possession of it. 6Keep them and do them, for that will be your wisdom and your understanding in the sight of the peoples, who, when they hear all these statutes, will say, ‘Surely this great nation is a wise and understanding people.’ ▤

God’s laws give reliable instruction as to what is best to do in life. Those who observe them are recognized as wise by others (v. 6).

Ps 119:24, 98-100, 104  Your testimonies are my delight; they are my counselors. ▤  … 98Your commandment makes me wiser than my enemies, for it is ever with me. 99I have more understanding than all my teachers, for your testimonies are my meditation. 100I understand more than the aged,v for I keep your precepts. ▤  … 104Through your precepts I get understanding; therefore I hate every false way. ▤

v Or the elders

The psalmist could say that God’s laws were his “counselors” (v. 24), for they gave him sound direction as to which paths to take.

Jer 8:8-9  How can you say, ‘We are wise, and the law of the LORD is with us’? But behold, the lying pen of the scribes has made it into a lie. 9The wise men shall be put to shame; they shall be dismayed and taken; behold, they have rejected the word of the LORD, so what wisdom is in them? ▤

The people’s assertion that wisdom came with the word of the LORD (v. 8a) was correct, but they were mistaken in thinking that they had the word of the LORD (v. 8b).

Dan 9:13  As it is written in the Law of Moses, all this calamity has come upon us; yet we have not entreated the favor of the LORD our God, turning from our iniquities and gaining insight by your truth. ▤

Matt 7:24, 26  Everyone then who hears these words of mine and does them will be like a wise man who built his house on the rock. ▤  … 26And everyone who hears these words of mine and does not do them will be like a foolish man who built his house on the sand. ▤

- The Scriptures can make one wise for salvation:

2Tim 3:15  … and how from childhood you have been acquainted with the sacred writings, which are able to make you wise for salvation through faith in Christ Jesus. ▤

Hope

See also:

- God’s promises give his people hope

- Put your hope in God’s promises

- Put your hope in God’s word

Ps 119:49  Remember your word to your servant, in which you have made me hope. ▤

God had given the psalmist hope by his word, or promise (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NLT).

Rom 15:4  For whatever was written in former days was written for our instruction, that through endurance and through the encouragement of the Scriptures we might have hope. ▤

Col 1:23  … if indeed you continue in the faith, stable and steadfast, not shifting from the hope of the gospel that you heard, which has been proclaimed in all creationw under heaven, and of which I, Paul, became a minister. ▤

w Or to every creature

- The gospel tells of “the hope” stored in heaven:

Col 1:5  … because of the hope laid up for you in heaven. Of this you have heard before in the word of the truth, the gospel, … ▤

Here “the hope” refers to the object of our hope, i.e. what we hope for.

Joy

Neh 8:8, 12  They read from the book, from the Law of God, clearly,x and they gave the sense, so that the people understood the reading. ▤  … 12And all the people went their way to eat and drink and to send portions and to make great rejoicing, because they had understood the words that were declared to them. ▤

x Or with interpretation, or paragraph by paragraph

Note that v. 9 tells of the people weeping in response to what was being read. Thus it shows that God’s word can also bring sorrow when it convicts people of how they have failed to live up to what it requires.

Ps 19:8a  … the precepts of the LORD are right, rejoicing the heart; … ▤

Ps 119:111  Your testimonies are my heritage forever, for they are the joy of my heart. ▤

Jer 15:16  Your words were found, and I ate them, and your words became to me a joy and the delight of my heart, for I am called by your name, O LORD, God of hosts. ▤

1Jn 1:4  And we are writing these things so that oury joy may be complete. ▤

y Some manuscripts your

If the meaning given by the text note was intended (cf. NCV, NKJV), then this attests to the joy given by the writings of the Scriptures to its readers.

- God’s word brings peace:

Ps 119:165  Great peace have those who love your law; nothing can make them stumble. ▤

Those who love (and so live by) God’s laws have great peace – peace with God, inner peace and no needless conflict with others.

Freedom

Ps 119:45  … and I shall walk in a wide place, for I have sought your precepts. ▤

The psalmist appears to be speaking of freedom from things that ordinarily confine or burden a person. Possibly sin and its effects are in view (cf. John 8:31-32 ↓), but in the context it is more likely emotional burdens and oppression that normally would have accompanied hard times.

John 8:31-32  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, 32and you will know the truth, and the truth will set you free.” ▤

This is probably primarily referring to freedom from sin (cf. vv. 34-36).

James 1:25  But the one who looks into the perfect law, the law of liberty, and perseveres, being no hearer who forgets but a doer who acts, he will be blessed in his doing. ▤

The “law of liberty” (cf. James 2:12 ↓) refers to God’s word (cf. vv. 22-24) – seemingly including the OT moral law as interpreted by the NT. This “law” that Christians are under gives liberty/freedom from both OT rigorous regulations and sin.

James 2:12  So speak and so act as those who are to be judged under the law of liberty. ▤

Note: Rejecting and not keeping God’s word brings his judgment

Isa 30:9, 12-13  For they are a rebellious people, lying children, children unwilling to hear the instruction of the LORD; ▤  … 12Therefore thus says the Holy One of Israel, “Because you despise this word and trust in oppression and perverseness and rely on them, 13therefore this iniquity shall be to you like a breach in a high wall, bulging out, and about to collapse, whose breaking comes suddenly, in an instant; … ▤

2Chr 36:16  But they kept mocking the messengers of God, despising his words and scoffing at his prophets, until the wrath of the LORD rose against his people, until there was no remedy. ▤

Prov 13:13  Whoever despises the word brings destruction on himself, but he who reveres the commandment will be rewarded. ▤

Isa 5:24  Therefore, as the tongue of fire devours the stubble, and as dry grass sinks down in the flame, so their root will be as rottenness, and their blossom go up like dust; for they have rejected the law of the LORD of hosts, and have despised the word of the Holy One of Israel. ▤

Jer 6:10-12, 19  To whom shall I speak and give warning, that they may hear? Behold, their ears are uncircumcised, they cannot listen; behold, the word of the LORD is to them an object of scorn; they take no pleasure in it. 11Therefore I am full of the wrath of the LORD; I am weary of holding it in. “Pour it out upon the children in the street, and upon the gatherings of young men, also; both husband and wife shall be taken, the elderly and the very aged. 12Their houses shall be turned over to others, their fields and wives together, for I will stretch out my hand against the inhabitants of the land,” declares the LORD. ▤  … 19Hear, O earth; behold, I am bringing disaster upon this people, the fruit of their devices, because they have not paid attention to my words; and as for my law, they have rejected it. ▤

Hos 8:12-13  Were I to write for him my laws by the ten thousands, they would be regarded as a strange thing. 13As for my sacrificial offerings, they sacrifice meat and eat it, but the LORD does not accept them. Now he will remember their iniquity and punish their sins; they shall return to Egypt. ▤

The clause “they shall return to Egypt” (v. 13b) speaks figuratively of Israel returning to slavery, which this time would be in Assyria.

Zec 7:12-14  They made their hearts diamond-hard lest they should hear the law and the words that the LORD of hosts had sent by his Spirit through the former prophets. Therefore great anger came from the LORD of hosts. 13“As Iz called, and they would not hear, so they called, and I would not hear,” says the LORD of hosts, 14“and I scattered them with a whirlwind among all the nations that they had not known. Thus the land they left was desolate, so that no one went to and fro, and the pleasant land was made desolate.” ▤

z Hebrew he

Matt 7:26-27  And everyone who hears these words of mine and does not do them will be like a foolish man who built his house on the sand. 27And the rain fell, and the floods came, and the winds blew and beat against that house, and it fell, and great was the fall of it. ▤

John 12:47-48  If anyone hears my words and does not keep them, I do not judge him; for I did not come to judge the world but to save the world. 48The one who rejects me and does not receive my words has a judge; the word that I have spoken will judge him on the last day. ▤

Those who have known Jesus’ words will be judged in accordance with having known the teaching and by the content of it. This means that those who have rejected and not obeyed it will be condemned (v. 48b).

1Cor 14:37-38  If anyone thinks that he is a prophet, or spiritual, he should acknowledge that the things I am writing to you are a command of the Lord. 38If anyone does not recognize this, he is not recognized. ▤

The final clause may be speaking of being “not recognized” by God or Jesus Christ, presumably on judgment day. Alternatively, it may be speaking of church members expelling such people.

- Those who fail to take hold of God’s word:

Luke 8:11-14  Now the parable is this: The seed is the word of God. 12The ones along the path are those who have heard; then the devil comes and takes away the word from their hearts, so that they may not believe and be saved. 13And the ones on the rock are those who, when they hear the word, receive it with joy. But these have no root; they believe for a while, and in time of testing fall away. 14And as for what fell among the thorns, they are those who hear, but as they go on their way they are choked by the cares and riches and pleasures of life, and their fruit does not mature. ▤

The two groups portrayed in vv. 13-14 show some interest in God’s word, but lack commitment to it. Additionally, the group in v. 14 are noted as having higher priorities.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Key Old Testament Covenants

See also:

- The flood and Noah: Escalated sin and judgment; righteousness and salvation

- . . . With their appointment, God is said to have made a covenant with the priests

- God’s New Covenant

A covenant is a solemn agreement between two parties. As indicated earlier, God’s covenants are a key aspect of his word – along with his commands, prophecies and promises.

God’s covenants with people were all initiated by God. They generally confirmed his relationship with the persons concerned – who were or who became his people. The covenants included binding promises by God of blessings for his people, reflecting his purposes for them. In some cases God’s covenants also outlined what God required of his people and how they were to relate to him.

God’s covenants with Abraham, Israel and David are prime instances of the role of God’s word. They expound pivotal promises and (in the covenant with Israel) laws of God. They also form the background of God’s relationship with his people today. Learning about them enables us to better understand the significance of much of the NT’s teachings.

Section A

God’s Covenant with Abraham

Section Jumps

- God called Abraham to go to the land of Canaan – and Abraham went

- Subsequently, God made a covenant with Abraham, promising him: countless descendants; the land of Canaan; . . .

- . . . and that all peoples on earth would be blessed through Abraham

- Abraham believed God, and God credited this to him as righteousness

- God’s covenant required Abraham to obey God, which he did

- God confirmed the covenant and promises with Abraham’s descendants

- Note: God made circumcision the sign of the covenant with Abraham and his descendants

See also:

- So, God was faithful to his covenants and promises with Abraham and Israel

God called Abraham to go to the land of Canaan – and Abraham went

Gen 12:1, 4-6  Now the LORD saida to Abram, “Go from your country and your kindred and your father’s house to the land that I will show you. ▤  … 4So Abram went, as the LORD had told him, and Lot went with him. Abram was seventy-five years old when he departed from Haran. 5And Abram took Sarai his wife, and Lot his brother’s son, and all their possessions that they had gathered, and the people that they had acquired in Haran, and they set out to go to the land of Canaan. When they came to the land of Canaan, 6Abram passed through the land to the place at Shechem, to the oakb of Moreh. At that time the Canaanites were in the land. ▤

a Or had said

b Or terebinth

Note that Abraham’s name was initially “Abram”. God later changed it to “Abraham” (cf. Gen 17:5 ⇓).

Acts 7:2-4  And Stephen said: “Brothers and fathers, hear me. The God of glory appeared to our father Abraham when he was in Mesopotamia, before he lived in Haran, 3and said to him, ‘Go out from your land and from your kindred and go into the land that I will show you.’ 4Then he went out from the land of the Chaldeans and lived in Haran. And after his father died, God removed him [Abraham] from there into this land in which you are now living. ▤

God “removed him” (v. 4) in the sense that God had him move.

Heb 11:8-9  By faith Abraham obeyed when he was called to go out to a place that he was to receive as an inheritance. And he went out, not knowing where he was going. 9By faith he went to live in the land of promise, as in a foreign land, living in tents with Isaac and Jacob, heirs with him of the same promise. ▤

Josh 24:2-3  And Joshua said to all the people, “Thus says the LORD, the God of Israel, ‘Long ago, your fathers lived beyond the Euphrates, Terah, the father of Abraham and of Nahor; and they served other gods. 3Then I took your father Abraham from beyond the River and led him through all the land of Canaan, and made his offspring many. I gave him Isaac. ▤

Subsequently, God made a covenant with Abraham, promising him: countless descendants; the land of Canaan; . . .

See also:

- Gen 12:2 ⇓; Gen 18:18 ⇓

- . . . The people of Israel were Abraham’s descendants

- Conquering its inhabitants, God gave the promised land of Canaan to Israel – as an inheritance . . .

God made an everlasting covenant with the Israelite’s ancestor Abraham, aspects of which were included in God’s later covenant with Israel. In the covenant God promised Abraham that if he obeyed, God would: give him countless descendants; give his descendants the land of Canaan; and bless all nations through him (as per the following subsection). In conjunction with this, God would be Abraham’s and his descendants’ God.

Gen 15:1-7, 18-21  After these things the word of the LORD came to Abram in a vision: “Fear not, Abram, I am your shield; your reward shall be very great.” 2But Abram said, “O Lord GOD, what will you give me, for I continuec childless, and the heir of my house is Eliezer of Damascus?” 3And Abram said, “Behold, you have given me no offspring, and a member of my household will be my heir.” 4And behold, the word of the LORD came to him: “This man shall not be your heir; your very own sond shall be your heir.” 5And he brought him outside and said, “Look toward heaven, and number the stars, if you are able to number them.” Then he said to him, “So shall your offspring be.” 6And he believed the LORD, and he counted it to him as righteousness. 7And he said to him, “I am the LORD who brought you out from Ur of the Chaldeans to give you this land to possess.” ▤  … 18On that day the LORD made a covenant with Abram, saying, “To your offspring I givee this land, from the river of Egypt to the great river, the river Euphrates, 19the land of the Kenites, the Kenizzites, the Kadmonites, 20the Hittites, the Perizzites, the Rephaim, 21the Amorites, the Canaanites, the Girgashites and the Jebusites.” ▤

c Or I shall die

d Hebrew what will come out of your own loins

e Or have given

Gen 17:1-8, 15-16, 19-21  When Abram was ninety-nine years old the LORD appeared to Abram and said to him, “I am God Almighty;f walk before me, and be blameless, 2that I may make my covenant between me and you, and may multiply you greatly.” 3Then Abram fell on his face. And God said to him, 4“Behold, my covenant is with you, and you shall be the father of a multitude of nations. 5No longer shall your name be called Abram,g but your name shall be Abraham,h for I have made you the father of a multitude of nations. 6I will make you exceedingly fruitful, and I will make you into nations, and kings shall come from you. 7And I will establish my covenant between me and you and your offspring after you throughout their generations for an everlasting covenant, to be God to you and to your offspring after you. 8And I will give to you and to your offspring after you the land of your sojournings, all the land of Canaan, for an everlasting possession, and I will be their God.” ▤  … 15And God said to Abraham, “As for Sarai your wife, you shall not call her name Sarai, but Sarahi shall be her name. 16I will bless her, and moreover, I will givej you a son by her. I will bless her, and she shall become nations; kings of peoples shall come from her.” ▤  … 19God said, “No, but Sarah your wife shall bear you a son, and you shall call his name Isaac.k I will establish my covenant with him as an everlasting covenant for his offspring after him. 20As for Ishmael, I have heard you; behold, I have blessed him and will make him fruitful and multiply him greatly. He shall father twelve princes, and I will make him into a great nation. 21But I will establish my covenant with Isaac, whom Sarah shall bear to you at this time next year.” ▤

f Hebrew El Shaddai

g Abram means exalted father

h Abraham means father of a multitude

i Sarai and Sarah mean princess

j Hebrew have given

k Isaac means he laughs

This was a confirmation (v. 2) of the covenant recorded in 15:4-7, 18-21 above, and indicated it was to be an “everlasting covenant” (vv. 7, 19). Its promises were fulfilled through Abraham’s second son Isaac (v. 19, 21) borne by his wife Sara – rather than his first son Ishmael (cf. vv. 20) borne by Sara’s maidservant Hagar. This was reiterated later in 21:12 – “…through Isaac shall your offspring be named.” In turn the promises were fulfilled through Isaac’s second son Jacob – who was later renamed “Israel” – and his descendants (cf. 28:10-15).

Gen 12:6-7  Abram passed through the land to the place at Shechem, to the oakl of Moreh. At that time the Canaanites were in the land. 7Then the LORD appeared to Abram and said, “To your offspring I will give this land.” So he built there an altar to the LORD, who had appeared to him. ▤

l Or terebinth

Gen 13:12, 15-17  Abram settled in the land of Canaan, while Lot settled among the cities of the valley and moved his tent as far as Sodom. ▤  … [God:] 15for all the land that you see I will give to you and to your offspring forever. 16I will make your offspring as the dust of the earth, so that if one can count the dust of the earth, your offspring also can be counted. 17Arise, walk through the length and the breadth of the land, for I will give it to you. ▤

Gen 22:17a  I will surely bless you, and I will surely multiply your offspring as the stars of heaven and as the sand that is on the seashore. ▤

Acts 7:5  Yet he gave him no inheritance in it [Canaan], not even a foot’s length, but promised to give it to him as a possession and to his offspring after him, though he had no child. ▤

. . . and that all peoples on earth would be blessed through Abraham

See also:

- . . . and God’s promise or blessing to Abraham is for all who have faith

Gen 12:2-3  And I will make of you a great nation, and I will bless you and make your name great, so that you will be a blessing. 3I will bless those who bless you, and him who dishonors you I will curse, and in you all the families of the earth shall be blessed.”m ▤

m Or by you all the families of the earth shall bless themselves

Gen 18:17-18  The LORD said, “Shall I hide from Abraham what I am about to do, 18seeing that Abraham shall surely become a great and mighty nation, and all the nations of the earth shall be blessed in him? ▤

Gen 22:17b-18  And your offspring shall possess the gate of hisn enemies, 18and in your offspring shall all the nations of the earth be blessed, because you have obeyed my voice. ▤

n Or their

Acts 3:25  You are the sons of the prophets and of the covenant that God made with your fathers, saying to Abraham, ‘And in your offspring shall all the families of the earth be blessed.’ ▤

- The birth of Isaac to Abraham’s wife Sarah in his old age:

Gen 21:1-5  The LORD visited Sarah as he had said, and the LORD did to Sarah as he had promised. 2And Sarah conceived and bore Abraham a son in his old age at the time of which God had spoken to him. 3Abraham called the name of his son who was born to him, whom Sarah bore him, Isaac.o 4And Abraham circumcised his son Isaac when he was eight days old, as God had commanded him. 5Abraham was a hundred years old when his son Isaac was born to him. ▤

o Isaac means he laughs

Abraham believed God, and God credited this to him as righteousness

See also:

- By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him

Gen 15:5-6  And he brought him outside and said, “Look toward heaven, and number the stars, if you are able to number them.” Then he said to him, “So shall your offspring be.” 6And he believed the LORD, and he counted it to him as righteousness. ▤

Rom 4:3, 18-22  For what does the Scripture say? “Abraham believed God, and it was counted to him as righteousness.” ▤  … 18In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” 19He did not weaken in faith when he considered his own body, which was as good as dead (since he was about a hundred years old), or when he considered the barrenness of Sarah’s womb. 20No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. 22That is why his faith was “counted to him as righteousness.” ▤

Gal 3:6  … just as Abraham “believed God, and it was counted to him as righteousness”? ▤

- Abraham’s exemplary life of faith:

Heb 11:8-12, 17-19  By faith Abraham obeyed when he was called to go out to a place that he was to receive as an inheritance. And he went out, not knowing where he was going. 9By faith he went to live in the land of promise, as in a foreign land, living in tents with Isaac and Jacob, heirs with him of the same promise. 10For he was looking forward to the city that has foundations, whose designer and builder is God. 11By faith Sarah herself received power to conceive, even when she was past the age, since she considered him faithful who had promised. 12Therefore from one man, and him as good as dead, were born descendants as many as the stars of heaven and as many as the innumerable grains of sand by the seashore. ▤  … 17By faith Abraham, when he was tested, offered up Isaac, and he who had received the promises was in the act of offering up his only son, 18of whom it was said, “Through Isaac shall your offspring be named.” 19He considered that God was able even to raise him from the dead, from which, figuratively speaking, he did receive him back. ▤

Note that v. 11 speaks of Sarah’s faith.

God’s covenant required Abraham to obey God, which he did

See also:

- Heb 11:8 ⇑

- God called Abraham to go to the land of Canaan – and Abraham went

Gen 17:1-2  When Abram was ninety-nine years old the LORD appeared to Abram and said to him, “I am God Almighty;p walk before me, and be blameless, 2that I may make my covenant between me and you, and may multiply you greatly.” ▤

p Hebrew El Shaddai

Gen 18:19  For I have chosenq him, that he may command his children and his household after him to keep the way of the LORD by doing righteousness and justice, so that the LORD may bring to Abraham what he has promised him. ▤

q Hebrew known

God also required Abraham to direct his children and his household to obey God.

Gen 22:1-2, 9-12, 15-18  After these things God tested Abraham and said to him, “Abraham!” And he said, “Here am I.” 2He said, “Take your son, your only son Isaac, whom you love, and go to the land of Moriah, and offer him there as a burnt offering on one of the mountains of which I shall tell you.” ▤  … 9When they came to the place of which God had told him, Abraham built the altar there and laid the wood in order and bound Isaac his son and laid him on the altar, on top of the wood. 10Then Abraham reached out his hand and took the knife to slaughter his son. 11But the angel of the LORD called to him from heaven and said, “Abraham, Abraham!” And he said, “Here am I.” 12He said, “Do not lay your hand on the boy or do anything to him, for now I know that you fear God, seeing you have not withheld your son, your only son, from me.” ▤  … 15And the angel of the LORD called to Abraham a second time from heaven 16and said, “By myself I have sworn, declares the LORD, because you have done this and have not withheld your son, your only son, 17I will surely bless you, and I will surely multiply your offspring as the stars of heaven and as the sand that is on the seashore. And your offspring shall possess the gate of hisr enemies, 18and in your offspring shall all the nations of the earth be blessed, because you have obeyed my voice.” ▤

r Or their

Gen 26:4-5  I will multiply your offspring as the stars of heaven and will give to your offspring all these lands. And in your offspring all the nations of the earth shall be blessed, 5because Abraham obeyed my voice and kept my charge, my commandments, my statutes, and my laws. ▤

- Under the covenant God would be Abraham and his descendants’ God:

Gen 17:7-8  And I will establish my covenant between me and you and your offspring after you throughout their generations for an everlasting covenant, to be God to you and to your offspring after you. 8And I will give to you and to your offspring after you the land of your sojournings, all the land of Canaan, for an everlasting possession, and I will be their God. ▤

Note that such a relationship requires obedience to God.

God confirmed the covenant and promises with Abraham’s descendants

See also:

- Gen 17:7 ⇑

Gen 26:2-4  And the LORD appeared to him [Isaac] and said, “Do not go down to Egypt; dwell in the land of which I shall tell you. 3Sojourn in this land, and I will be with you and will bless you, for to you and to your offspring I will give all these lands, and I will establish the oath that I swore to Abraham your father. 4I will multiply your offspring as the stars of heaven and will give to your offspring all these lands. And in your offspring all the nations of the earth shall be blessed, … ▤

Gen 28:10-15  Jacob left Beersheba and went toward Haran. 11And he came to a certain place and stayed there that night, because the sun had set. Taking one of the stones of the place, he put it under his head and lay down in that place to sleep. 12And he dreamed, and behold, there was a ladders set up on the earth, and the top of it reached to heaven. And behold, the angels of God were ascending and descending on it! 13And behold, the LORD stood above itt and said, “I am the LORD, the God of Abraham your father and the God of Isaac. The land on which you lie I will give to you and to your offspring. 14Your offspring shall be like the dust of the earth, and you shall spread abroad to the west and to the east and to the north and to the south, and in you and your offspring shall all the families of the earth be blessed. 15Behold, I am with you and will keep you wherever you go, and will bring you back to this land. For I will not leave you until I have done what I have promised you.” ▤

s Or a flight of steps

t Or beside him

Ps 105:8-11  He remembers his covenant forever, the word that he commanded, for a thousand generations, 9the covenant that he made with Abraham, his sworn promise to Isaac, 10which he confirmed to Jacob as a statute, to Israel as an everlasting covenant, 11saying, “To you I will give the land of Canaan as your portion for an inheritance.” ▤

This appears to be speaking of God making or confirming his covenant with: Abraham, Isaac, Jacob and “the people of Israel” (NLT). The following references speak of God affirming with the Israelite people the promise of the Abrahamic covenant to give Abraham’s descendants the land of Canaan.

Ex 33:1  The LORD said to Moses, “Depart; go up from here, you and the people whom you have brought up out of the land of Egypt, to the land of which I swore to Abraham, Isaac, and Jacob, saying, ‘To your offspring I will give it.’ ▤

Lev 20:24  But I have said to you, ‘You shall inherit their land, and I will give it to you to possess, a land flowing with milk and honey.’ I am the LORD your God, who has separated you from the peoples. ▤

- God reaffirmed with Jacob his new name of “Israel” and the Abrahamic covenant:

Gen 35:9-12  God appearedu to Jacob again, when he came from Paddan-aram, and blessed him. 10And God said to him, “Your name is Jacob; no longer shall your name be called Jacob, but Israel shall be your name.” So he called his name Israel. 11And God said to him, “I am God Almighty:v be fruitful and multiply. A nation and a company of nations shall come from you, and kings shall come from your own body.w 12The land that I gave to Abraham and Isaac I will give to you, and I will give the land to your offspring after you.” ▤

u Or had appeared

v Hebrew El Shaddai

w Hebrew from your loins

The first mention of Jacob being renamed “Israel” occurs in 32:24-30, which contains the account of Jacob struggling with God, or at least an angel of God (cf. Hos 12:3-4). As a result of Jacob being renamed “Israel”, his descendants were called the people of Israel or Israelites. Note that “Israel” is usually understood to mean: “he strives with God”. This was significant, for the people of Israel would frequently struggle with God.

Note: God made circumcision the sign of the covenant with Abraham and his descendants

Gen 17:9-14  And God said to Abraham, “As for you, you shall keep my covenant, you and your offspring after you throughout their generations. 10This is my covenant, which you shall keep, between me and you and your offspring after you: Every male among you shall be circumcised. 11You shall be circumcised in the flesh of your foreskins, and it shall be a sign of the covenant between me and you. 12He who is eight days old among you shall be circumcised. Every male throughout your generations, whether born in your house or bought with your money from any foreigner who is not of your offspring, 13both he who is born in your house and he who is bought with your money, shall surely be circumcised. So shall my covenant be in your flesh an everlasting covenant. 14Any uncircumcised male who is not circumcised in the flesh of his foreskin shall be cut off from his people; he has broken my covenant.” ▤

Acts 7:8  And he gave him the covenant of circumcision. And so Abraham became the father of Isaac, and circumcised him on the eighth day, and Isaac became the father of Jacob, and Jacob of the twelve patriarchs. ▤

Rom 4:11  He [Abraham] received the sign of circumcision as a seal of the righteousness that he had by faith while he was still uncircumcised. ▤

In association with being a sign of the covenant, the sign of circumcision was a “seal” of the righteousness that Abraham was accredited with by God for believing God’s covenant promise that Abraham would be the father of countless descendants (cf. Gen 15:5-6).

- The sign of circumcision would be included in God’s covenant with Israel:

Lev 12:1-3  The LORD spoke to Moses, saying, 2“Speak to the people of Israel, saying, ‘If a woman conceives and bears a male child, then she shall be unclean seven days. As at the time of her menstruation, she shall be unclean. 3And on the eighth day the flesh of his foreskin shall be circumcised. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

God’s Making of Israel as His People

Section Jumps

- God made the nation of Israel . . .

- . . . The people of Israel were Abraham’s descendants

- God redeemed the Israelites out of Egypt to take them as his own . . .

- . . . The Passover and God’s deliverance of Israel from Egypt

- God chose Israel out of all the nations to be his holy people . . .

- . . . Israel was God’s chosen servant

- Foreigners were accepted into Israel and able to worship God

- Note: The tribes of Israel

See also:

- . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

God made the nation of Israel . . .

Deut 32:6  Do you thus repay the LORD, you foolish and senseless people? Is not he your father, who created you, who made you and established you? ▤

Isa 43:1, 15, 20-21  But now thus says the LORD, he who created you, O Jacob, he who formed you, O Israel: “Fear not, for I have redeemed you; I have called you by name, you are mine. ▤  … 15I am the LORD, your Holy One, the Creator of Israel, your King.” ▤  … 20The wild beasts will honor me, the jackals and the ostriches, for I give water in the wilderness, rivers in the desert, to give drink to my chosen people, 21the people whom I formed for myself that they might declare my praise. ▤

Note that with the nation of Israel getting its name from its ancestor Jacob who was renamed “Israel”, sometimes it is referred to as “Jacob” (v. 1; Isa 44:2, 21 ↓; Isa 41:8 ⇓).

Isa 44:2, 21  Thus says the LORD who made you, who formed you from the womb and will help you: Fear not, O Jacob my servant, Jeshurun whom I have chosen. ▤  … 21Remember these things, O Jacob, and Israel, for you are my servant; I formed you; you are my servant; O Israel, you will not be forgotten by me. ▤

Isa 45:11  Thus says the LORD, the Holy One of Israel, and the one who formed him: “Ask me of things to come; will you command me concerning my children and the work of my hands?x ▤

x A slight emendation yields will you question me about my children, or command me concerning the work of my hands?

Here God refers to Israel as “my children… the work of my hands” (cf. Isa 64:8 ↓), referring to the fact that he is “the one who formed” Israel.

Ps 95:6  Oh come, let us worship and bow down; let us kneel before the LORD, our Maker! ▤

Ps 100:3  Know that the LORD, he is God! It is he who made us, and we are his;y we are his people, and the sheep of his pasture. ▤

y Or and not we ourselves

Isa 64:8  But now, O LORD, you are our Father; we are the clay, and you are our potter; we are all the work of your hand. ▤

This and Malachi 2:10a below are probably speaking of Israel’s creation as a nation, but note that it is possible that the physical creation of each individual one of them is primarily in view.

Mal 2:10a  Have we not all one Father? Has not one God created us? ▤

Ex 4:22  Then you shall say to Pharaoh, ‘Thus says the LORD, Israel is my firstborn son, … ▤

The description of Israel as “my firstborn son” reflects the fact that God created Israel, while also alluding to Israel’s prominent status amongst the nations.

. . . The people of Israel were Abraham’s descendants

The people of Israel were Abraham’s descendants through Isaac, his second son, and then Jacob, Isaac’s second son. Making the nation of Israel from Abraham’s descendants was a key part of God’s fulfillment of his covenant promise to Abraham that he would give him countless descendants (cf. Heb 11:11-12 ↓).

2Chr 20:7  Did you not, our God, drive out the inhabitants of this land before your people Israel, and give it forever to the descendants of Abraham your friend? ▤

Isa 41:8  But you, Israel, my servant, Jacob, whom I have chosen, the offspring of Abraham, my friend; … ▤

Isa 51:1-2  Listen to me, you who pursue righteousness, you who seek the LORD: look to the rock from which you were hewn, and to the quarry from which you were dug. 2Look to Abraham your father and to Sarah who bore you; for he was but one when I called him, that I might bless him and multiply him. ▤

Here God calls on the faithful amongst the people of Israel to reflect upon their roots – their amazing creation from just one man, Abraham, and his wife Sarah.

Luke 1:54-55  He has helped his servant Israel, in remembrance of his mercy, 55as he spoke to our fathers, to Abraham and to his offspring forever. ▤

Rom 11:1  I ask, then, has God rejected his people? By no means! For I myself am an Israelite, a descendant of Abraham,z a member of the tribe of Benjamin. ▤

z Or one of the offspring of Abraham

- God fulfilled his promise to Abraham of giving him countless descendants:

Heb 11:11-12  By faith Sarah herself received power to conceive, even when she was past the age, since she considered him faithful who had promised. 12Therefore from one man, and him as good as dead, were born descendants as many as the stars of heaven and as many as the innumerable grains of sand by the seashore. ▤

God redeemed the Israelites out of Egypt to take them as his own . . .

In redeeming the Israelites from enslavement in Egypt, God in a sense bought them as his own, making them his people. (See the introductory comment on Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin.)

Ex 6:6-7  Say therefore to the people of Israel, ‘I am the LORD, and I will bring you out from under the burdens of the Egyptians, and I will deliver you from slavery to them, and I will redeem you with an outstretched arm and with great acts of judgment. 7I will take you to be my people, and I will be your God, and you shall know that I am the LORD your God, who has brought you out from under the burdens of the Egyptians. ▤

2Sam 7:23-24  And who is like your [God’s] people Israel, the one nation on earth whom God went to redeem to be his people, making himself a name and doing for thema great and awesome things by driving outb before your people, whom you redeemed for yourself from Egypt, a nation and its gods? 24And you established for yourself your people Israel to be your people forever. And you, O LORD, became their God. ▤

a With a few Targums, Vulgate, Syriac; Hebrew you

b Septuagint (compare 1 Chronicles 17:21); Hebrew for your land

Neh 1:10  They are your servants and your people, whom you have redeemed by your great power and by your strong hand. ▤

Ps 74:2a  Remember your congregation, which you have purchased of old, which you have redeemed to be the tribe of your heritage! ▤

Isa 43:1  But now thus says the LORD, he who created you, O Jacob, he who formed you, O Israel: “Fear not, for I have redeemed you; I have called you by name, you are mine. ▤

Lev 25:38, 55  I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt to give you the land of Canaan, and to be your God. ▤  … 55For it is to me that the people of Israel are servants.c They are my servants whom I brought out of the land of Egypt: I am the LORD your God. ▤

c Or slaves

Ps 114:1-2  When Israel went out from Egypt, the house of Jacob from a people of strange language, 2Judah became his sanctuary, Israel his dominion. ▤

On being redeemed by God and in association with becoming his people, Israel became God’s dominion, where his sovereignty was acknowledged.

. . . The Passover and God’s deliverance of Israel from Egypt

See also:

- Celebration of God’s deliverance: The Passover and the Feast of Unleavened Bread

Ex 12:1-3, 5-7, 11-13  The LORD said to Moses and Aaron in the land of Egypt, 2“This month shall be for you the beginning of months. It shall be the first month of the year for you. 3Tell all the congregation of Israel that on the tenth day of this month every man shall take a lamb according to their fathers’ houses, a lamb for a household. ▤  … 5Your lamb shall be without blemish, a male a year old. You may take it from the sheep or from the goats, 6and you shall keep it until the fourteenth day of this month, when the whole assembly of the congregation of Israel shall kill their lambs at twilight.d 7“Then they shall take some of the blood and put it on the two doorposts and the lintel of the houses in which they eat it. ▤  … 11In this manner you shall eat it: with your belt fastened, your sandals on your feet, and your staff in your hand. And you shall eat it in haste. It is the LORD’s Passover. 12For I will pass through the land of Egypt that night, and I will strike all the firstborn in the land of Egypt, both man and beast; and on all the gods of Egypt I will execute judgments: I am the LORD. 13The blood shall be a sign for you, on the houses where you are. And when I see the blood, I will pass over you, and no plague will befall you to destroy you, when I strike the land of Egypt. ▤

d Hebrew between the two evenings

The young male lamb (vv. 3, 5-7) was to be sacrificed as a substitute for each family, in particular each firstborn male, with its shed blood symbolizing redemption.

Ex 12:28-33  Then the people of Israel went and did so; as the LORD had commanded Moses and Aaron, so they did. 29At midnight the LORD struck down all the firstborn in the land of Egypt, from the firstborn of Pharaoh who sat on his throne to the firstborn of the captive who was in the dungeon, and all the firstborn of the livestock. 30And Pharaoh rose up in the night, he and all his servants and all the Egyptians. And there was a great cry in Egypt, for there was not a house where someone was not dead. 31Then he summoned Moses and Aaron by night and said, “Up, go out from among my people, both you and the people of Israel; and go, serve the LORD, as you have said. 32Take your flocks and your herds, as you have said, and be gone, and bless me also!” 33The Egyptians were urgent with the people to send them out of the land in haste. For they said, “We shall all be dead.” ▤

Ex 12:40-42  The time that the people of Israel lived in Egypt was 430 years. 41At the end of 430 years, on that very day, all the hosts of the LORD went out from the land of Egypt. 42It was a night of watching by the LORD, to bring them out of the land of Egypt; so this same night is a night of watching kept to the LORD by all the people of Israel throughout their generations. ▤

Ex 14:5-6, 9-10, 15-16, 21-22  When the king of Egypt was told that the people had fled, the mind of Pharaoh and his servants was changed toward the people, and they said, “What is this we have done, that we have let Israel go from serving us?” 6So he made ready his chariot and took his army with him, ▤  … 9The Egyptians pursued them, all Pharaoh’s horses and chariots and his horsemen and his army, and overtook them encamped at the sea, by Pi-hahiroth, in front of Baal-zephon. 10When Pharaoh drew near, the people of Israel lifted up their eyes, and behold, the Egyptians were marching after them, and they feared greatly. And the people of Israel cried out to the LORD. ▤  … 15The LORD said to Moses, “Why do you cry to me? Tell the people of Israel to go forward. 16Lift up your staff, and stretch out your hand over the sea and divide it, that the people of Israel may go through the sea on dry ground. ▤  … 21Then Moses stretched out his hand over the sea, and the LORD drove the sea back by a strong east wind all night and made the sea dry land, and the waters were divided. 22And the people of Israel went into the midst of the sea on dry ground, the waters being a wall to them on their right hand and on their left. ▤

Ex 14:23-28  The Egyptians pursued and went in after them into the midst of the sea, all Pharaoh’s horses, his chariots, and his horsemen. 24And in the morning watch the LORD in the pillar of fire and of cloud looked down on the Egyptian forces and threw the Egyptian forces into a panic, 25clogginge their chariot wheels so that they drove heavily. And the Egyptians said, “Let us flee from before Israel, for the LORD fights for them against the Egyptians.” 26Then the LORD said to Moses, “Stretch out your hand over the sea, that the water may come back upon the Egyptians, upon their chariots, and upon their horsemen.” 27So Moses stretched out his hand over the sea, and the sea returned to its normal course when the morning appeared. And as the Egyptians fled into it, the LORD threwf the Egyptians into the midst of the sea. 28The waters returned and covered the chariots and the horsemen; of all the host of Pharaoh that had followed them into the sea, not one of them remained. ▤

e Or binding (compare Samaritan, Septuagint, Syriac); Hebrew removing

f Hebrew shook off

- God had earlier performed a number of miraculous signs, culminating in the deaths of the Egyptian firstborn and Israel’s deliverance:

Ps 105:26-38  He sent Moses, his servant, and Aaron, whom he had chosen. 27They performed his signs among them and miracles in the land of Ham. 28He sent darkness, and made the land dark; they did not rebelg against his words. 29He turned their waters into blood and caused their fish to die. 30Their land swarmed with frogs, even in the chambers of their kings. 31He spoke, and there came swarms of flies, and gnats throughout their country. 32He gave them hail for rain, and fiery lightning bolts through their land. 33He struck down their vines and fig trees, and shattered the trees of their country. 34He spoke, and the locusts came, young locusts without number, 35which devoured all the vegetation in their land and ate up the fruit of their ground. 36He struck down all the firstborn in their land, the firstfruits of all their strength. 37Then he brought out Israel with silver and gold, and there was none among his tribes who stumbled. 38Egypt was glad when they departed, for dread of them had fallen upon it. ▤

g Septuagint, Syriac omit not

The miraculous signs – which involved plagues – are recorded in Exodus 7-11.

God chose Israel out of all the nations to be his holy people . . .

Note that other people were not totally excluded from coming to God – as indicated later in Foreigners were accepted into Israel and able to worship God. But the Israelites were the ones that God chose to firstly be his people – “the firstfruits of his harvest” (Jer 2:3).

Lev 20:24b, 26  I am the LORD your God, who has separated you from the peoples. ▤  … 26You shall be holy to me, for I the LORD am holy and have separated you from the peoples, that you should be mine. ▤

Deut 7:6-8  For you are a people holy to the LORD your God. The LORD your God has chosen you to be a people for his treasured possession, out of all the peoples who are on the face of the earth. 7It was not because you were more in number than any other people that the LORD set his love on you and chose you, for you were the fewest of all peoples, 8but it is because the LORD loves you and is keeping the oath that he swore to your fathers, that the LORD has brought you out with a mighty hand and redeemed you from the house of slavery, from the hand of Pharaoh king of Egypt. ▤

God describes Israel as his “treasured possession” on a number of occasions (cf. Deut 26:18 ↓). Somewhat similarly, Psalms 148:14 describes Israel as “the people of Israel who are near to him”.

Deut 26:18-19  And the LORD has declared today that you are a people for his treasured possession, as he has promised you, and that you are to keep all his commandments, 19and that he will set you in praise and in fame and in honor high above all nations that he has made, and that you shall be a people holy to the LORD your God, as he promised. ▤

Note that v. 19a speaks of the honor God would bestow on Israel, his holy people.

Ps 135:4  For the LORD has chosen Jacob for himself, Israel as his own possession. ▤

1Ki 8:53  For you separated them from among all the peoples of the earth to be your heritage, as you declared through Moses your servant, when you brought our fathers out of Egypt, O Lord GOD. ▤

Rom 9:4  They are Israelites, and to them belong the adoption, the glory, the covenants, the giving of the law, the worship, and the promises. ▤

God effectively adopted the people of Israel as his children.

. . . Israel was God’s chosen servant

In saying that he chose Israel as his servant, God intended that the people of Israel serve him. Additionally, this points to the fact that God would fulfill his will for the world through Israel (cf. Isa 26:18 ↓).

Isa 41:8-9  But you, Israel, my servant, Jacob, whom I have chosen, the offspring of Abraham, my friend; 9you whom I took from the ends of the earth, and called from its farthest corners, saying to you, “You are my servant, I have chosen you and not cast you off”; … ▤

Isa 44:1-2, 21  But now hear, O Jacob my servant, Israel whom I have chosen! 2Thus says the LORD who made you, who formed you from the womb and will help you: Fear not, O Jacob my servant, Jeshurun whom I have chosen. ▤  … 21Remember these things, O Jacob, and Israel, for you are my servant; I formed you; you are my servant; O Israel, you will not be forgotten by me. ▤

Isa 45:4  For the sake of my servant Jacob, and Israel my chosen, I call you by your name, I name you, though you do not know me. ▤

Lev 25:55  For it is to me that the people of Israel are servants.h They are my servants whom I brought out of the land of Egypt: I am the LORD your God. ▤

h Or slaves

Isa 49:3  And he said to me, “You are my servant, Israel, in whom I will be glorified.”i ▤

i Or I will display my beauty

This is speaking in particular of the messianic servant, as the one in whom Israel’s role as God’s servant would be ultimately fulfilled.

Ex 19:5-6  Now therefore, if you will indeed obey my voice and keep my covenant, you shall be my treasured possession among all peoples, for all the earth is mine; 6and you shall be to me a kingdom of priests and a holy nation. These are the words that you shall speak to the people of Israel. ▤

Verse 6a speaks of Israel’s role as God’s servant, being for him a kingdom of priests. The description of them as “priests” (cf. Isa 61:6 ↓) points to their dedication or consecration to God’s service – which involved them being a “holy nation”. In addition it is understood by some commentators as alluding to God mediating salvation and other blessings through Israel to the other nations.

Isa 61:6  … but you shall be called the priests of the LORD; they shall speak of you as the ministers of our God; you shall eat the wealth of the nations, and in their glory you shall boast. ▤

The reference is actually to the renewed Israel of the future, a fulfillment of their role as priests of God (cf. Ex 19:6 ↑).

- Israel’s failure in being a vehicle for God’s salvation to the other nations:

Isa 26:18  … we were pregnant, we writhed, but we have given birth to wind. We have accomplished no deliverance in the earth, and the inhabitants of the world have not fallen. ▤

This speaks of God’s intention to bring salvation to the world through Israel – possibly also in view in Jeremiah 4:2 – and the people’s general failure in this regard. God would later accomplish such salvation through the Messiah of Israel. Bear in mind that the Hebrew in the last clause is not clear; it can be translated: “Nor were inhabitants of the world born” (NASB) – further pointing to Israel’s failure to bring salvation to the world. Note that Israel’s shortcomings as God’s servant are also referred to in 42:19 – “Who is blind but my servant, or deaf as my messenger whom I send? Who is blind as my dedicated one, or blind as the servant of the LORD?”

Foreigners were accepted into Israel and able to worship God

In making Israel his own people or nation, God did not exclude other people from living among them and worshiping him.

Num 9:14  And if a stranger sojourns among you and would keep the Passover to the LORD, according to the statute of the Passover and according to its rule, so shall he do. You shall have one statute, both for the sojourner and for the native. ▤

Num 15:14-16  And if a stranger is sojourning with you, or anyone is living permanently among you, and he wishes to offer a food offering, with a pleasing aroma to the LORD, he shall do as you do. 15For the assembly, there shall be one statute for you and for the stranger who sojourns with you, a statute forever throughout your generations. You and the sojourner shall be alike before the LORD. 16One law and one rule shall be for you and for the stranger who sojourns with you. ▤

Deut 16:10-14  Then you shall keep the Feast of Weeks to the LORD your God with the tribute of a freewill offering from your hand, which you shall give as the LORD your God blesses you. 11And you shall rejoice before the LORD your God, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, the Levite who is within your towns, the sojourner, the fatherless, and the widow who are among you, at the place that the LORD your God will choose, to make his name dwell there. 12You shall remember that you were a slave in Egypt; and you shall be careful to observe these statutes. 13“You shall keep the Feast of Booths seven days, when you have gathered in the produce from your threshing floor and your winepress. 14You shall rejoice in your feast, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, the Levite, the sojourner, the fatherless, and the widow who are within your towns. ▤

1Ki 8:41-43  Likewise, when a foreigner, who is not of your people Israel, comes from a far country for your name’s sake 42(for they shall hear of your great name and your mighty hand, and of your outstretched arm), when he comes and prays toward this house, 43hear in heaven your dwelling place and do according to all for which the foreigner calls to you, in order that all the peoples of the earth may know your name and fear you, as do your people Israel, and that they may know that this house that I have built is called by your name. ▤

Isa 56:6-8  “And the foreigners who join themselves to the LORD, to minister to him, to love the name of the LORD, and to be his servants, everyone who keeps the Sabbath and does not profane it, and holds fast my covenant— 7these I will bring to my holy mountain, and make them joyful in my house of prayer; their burnt offerings and their sacrifices will be accepted on my altar; for my house shall be called a house of prayer for all peoples.” 8The Lord GOD, who gathers the outcasts of Israel, declares, “I will gather yet others to him besides those already gathered.” ▤

Note that the future renewed Israel may be in view here.

- The OT speaks of praise and worship of God amongst the Gentile nations:

Rom 15:9-11  … and in order that the Gentiles might glorify God for his mercy. As it is written, “Therefore I will praise you among the Gentiles, and sing to your name.” 10And again it is said, “Rejoice, O Gentiles, with his people.” 11And again, “Praise the Lord, all you Gentiles, and let all the peoples extol him.” ▤

These quotations from the OT speak of praise and worship of God amongst the Gentile nations, implying that the Gentiles themselves would be participants in this.

Note: The tribes of Israel

The tribes of Israel were descended from Israel’s (Jacob’s) twelve sons. His son Joseph was especially blessed in that two tribes were descended from him, one from each of his two sons Ephraim and Manasseh. The tribe of Judah became prominent, particularly in the time of David who was from the tribe of Judah and with the promise of the Messiah from David’s line. When the kingdom of Israel was split in two, Judah was the prominent tribe of the southern kingdom of Judah, and Ephraim became the prominent tribe of the northern kingdom. The tribe of Levi was also particularly notable, with the Levites being set apart to God. They were placed in charge of God’s tabernacle and the priests, the sons of Aaron, were from their tribe.

Gen 35:22b-26  Now the sons of Jacob were twelve. 23The sons of Leah: Reuben (Jacob’s firstborn), Simeon, Levi, Judah, Issachar, and Zebulun. 24The sons of Rachel: Joseph and Benjamin. 25The sons of Bilhah, Rachel’s servant: Dan and Naphtali. 26The sons of Zilpah, Leah’s servant: Gad and Asher. These were the sons of Jacob who were born to him in Paddan-aram. ▤

Gen 49:8-11  Judah, your brothers shall praise you; your hand shall be on the neck of your enemies; your father’s sons shall bow down before you. 9Judah is a lion’s cub; from the prey, my son, you have gone up. He stooped down; he crouched as a lion and as a lioness; who dares rouse him? 10The scepter shall not depart from Judah, nor the ruler’s staff from between his feet, until tribute comes to him;j and to him shall be the obedience of the peoples. 11Binding his foal to the vine and his donkey’s colt to the choice vine, he has washed his garments in wine and his vesture in the blood of grapes. ▤

j By a slight revocalization; a slight emendation yields (compare Septuagint, Syriac, Targum) until he comes to whom it belongs; Hebrew until Shiloh comes, or until he comes to Shiloh

This is from Jacob’s blessing of his twelve sons (cf. vv. 1-28), reflecting Judah’s emerging prominence amongst the brothers/tribes, even with Jacob’s wonderful blessing on Joseph (cf. vv. 22-26). Verse 11 speaks of prosperity.

Num 2:1-4, 9  The LORD spoke to Moses and Aaron, saying, 2“The people of Israel shall camp each by his own standard, with the banners of their fathers’ houses. They shall camp facing the tent of meeting on every side. 3Those to camp on the east side toward the sunrise shall be of the standard of the camp of Judah by their companies, the chief of the people of Judah being Nahshon the son of Amminadab, 4his company as listed being 74,600. ▤  … 9All those listed of the camp of Judah, by their companies, were 186,400. They shall set out first on the march. ▤

Judah’s prominence is reflected in it being mentioned first and having the most prominent position of the twelve tribes in the Israelite camp (v. 3) and by it setting out first (v. 9).

Num 1:50  But appoint the Levites over the tabernacle of the testimony, and over all its furnishings, and over all that belongs to it. They are to carry the tabernacle and all its furnishings, and they shall take care of it and shall camp around the tabernacle. ▤

Num 8:15-18  And after that the Levites shall go in to serve at the tent of meeting, when you have cleansed them and offered them as a wave offering. 16For they are wholly given to me from among the people of Israel. Instead of all who open the womb, the firstborn of all the people of Israel, I have taken them for myself. 17For all the firstborn among the people of Israel are mine, both of man and of beast. On the day that I struck down all the firstborn in the land of Egypt I consecrated them for myself, 18and I have taken the Levites instead of all the firstborn among the people of Israel. ▤

Josh 14:4a  For the people of Joseph were two tribes, Manasseh and Ephraim. ▤

Ps 78:67-68  He rejected the tent of Joseph; he did not choose the tribe of Ephraim, 68but he chose the tribe of Judah, Mount Zion, which he loves. ▤

Ephraim’s prominence amongst the tribes of the northern kingdom of Israel is often seen in it being used as representative of the northern kingdom as a whole – particularly by the OT prophets (cf. Isa 1:13 ↓; Jer 31:9, 20) – at times in contrast to Judah, as is the case here and in Isaiah 1:13 below.

Isa 11:13  The jealousy of Ephraim shall depart, and those who harass Judah shall be cut off; Ephraim shall not be jealous of Judah, and Judah shall not harass Ephraim. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

God’s Covenant with Israel and the Law

Section Jumps

- God made a covenant with Israel, based on his law . . .

- . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

- The core of the law: The Ten Commandments

- The whole law included: religious laws; . . .

- . . . judicial laws; and social laws

- By obeying all the law, the Israelites would be holy

- By obeying all the law, the Israelites would be righteous and live

- By obeying, the Israelites would have life and prosperity in the promised land

- If the Israelites disobeyed the law and broke the covenant, there would be dreadful consequences . . .

- . . . Their destruction would culminate in exile from the promised land

See also:

- Jesus Christ and the Law’s Diminished Role

God made his covenant with the people of Israel soon after delivering them from Egypt, early on in the desert journey to the promised land.

God made a covenant with Israel, based on his law . . .

See also:

- God gave his law through Moses

Ex 24:6-8  And Moses took half of the blood and put it in basins, and half of the blood he threw against the altar. 7Then he took the Book of the Covenant and read it in the hearing of the people. And they said, “All that the LORD has spoken we will do, and we will be obedient.” 8And Moses took the blood and threw it on the people and said, “Behold the blood of the covenant that the LORD has made with you in accordance with all these words.” ▤

The Book of the Covenant (v. 7a) is generally understood to have contained the laws stipulated in 20:22-23:33, which follow and to a large extent expand on the Ten Commandments (20:2-17). It possibly also included the Ten Commandments themselves. (See also the comment on Deuteronomy 29:21 below.) The sprinkling of blood (vv. 6, 8) – of sacrificed bulls – ceremonially confirmed the covenant. The half sprinkled on the altar (v. 6) appears to point to God’s part in the covenant. The purification of the altar – as being that on which sacrifices were to be made for the forgiveness of sin – was quite possibly signified by this act. The half sprinkled on the people (v. 8) signifies their commitment to keeping the terms of the covenant, as in a blood oath. The “blood of the covenant” (v. 8) is an important theme in the new covenant that God would make through Jesus Christ (cf. Jesus Christ’s blood ratified the new covenant).

Ex 34:10-11a, 27-28  And he said, “Behold, I am making a covenant. Before all your people I will do marvels, such as have not been created in all the earth or in any nation. And all the people among whom you are shall see the work of the LORD, for it is an awesome thing that I will do with you. 11“Observe what I command you this day. ▤  … 27And the LORD said to Moses, “Write these words, for in accordance with these words I have made a covenant with you and with Israel.” 28So he was there with the LORD forty days and forty nights. He neither ate bread nor drank water. And he wrote on the tablets the words of the covenant, the Ten Commandments.k ▤

k Hebrew the ten words

Although under the covenant Israel was to keep all God’s laws, the Ten Commandments were the main focus, the essential basis of the covenant (v. 28; cf. Deut 4:13 ↓; The core of the law: The Ten Commandments).

Deut 4:13-14  And he declared to you his covenant, which he commanded you to perform, that is, the Ten Commandments,l and he wrote them on two tablets of stone. 14And the LORD commanded me at that time to teach you statutes and rules, that you might do them in the land that you are going over to possess. ▤

l Hebrew words

Deut 5:1-3  And Moses summoned all Israel and said to them, “Hear, O Israel, the statutes and the rules that I speak in your hearing today, and you shall learn them and be careful to do them. 2The LORD our God made a covenant with us in Horeb. 3Not with our fathers did the LORD make this covenant, but with us, who are all of us here alive today. ▤

Note that “fathers” refers to the people’s ancestors, rather than simply the previous generation.

Deut 29:1-2, 9, 29  m These are the words of the covenant that the LORD commanded Moses to make with the people of Israel in the land of Moab, besides the covenant that he had made with them at Horeb. 2 n And Moses summoned all Israel and said to them: “You have seen all that the LORD did before your eyes in the land of Egypt, to Pharaoh and to all his servants and to all his land, ▤  … 9Therefore keep the words of this covenant and do them, that you may prospero in all that you do. ▤  … 29“The secret things belong to the LORD our God, but the things that are revealed belong to us and to our children forever, that we may do all the words of this law. ▤

m Ch 28:69 in Hebrew

n Ch 29:1 in Hebrew

o Or deal wisely

This was the confirmation in Moab (cf. Deut 5:1 ↑; Deut 26:17-18 ⇓; Deut 29:12-15 ⇓) of the covenant made at Sinai (Horeb, v. 1; Ex 24:6-8 ↑; Ex 34:10-11a, 27-28 ↑). Presumably this confirmation was related to the fact that the generation that had made the covenant with God at Sinai had virtually died out in the desert.

Deut 29:21  And the LORD will single him out from all the tribes of Israel for calamity, in accordance with all the curses of the covenant written in this Book of the Law. ▤

The Book of the Law is thought by many to be the law – or sections of it – as given in Deuteronomy, much of which is a reiteration of the law given in Exodus 20-23. Quite possibly this is the book spoken of in 2 Kings 23:1-3 below.

2Ki 23:1-3  Then the king sent, and all the elders of Judah and Jerusalem were gathered to him. 2And the king went up to the house of the LORD, and with him all the men of Judah and all the inhabitants of Jerusalem and the priests and the prophets, all the people, both small and great. And he read in their hearing all the words of the Book of the Covenant that had been found in the house of the LORD. 3And the king stood by the pillar and made a covenant before the LORD, to walk after the LORD and to keep his commandments and his testimonies and his statutes with all his heart and all his soul, to perform the words of this covenant that were written in this book. And all the people joined in the covenant. ▤

Here King Josiah and the people renewed the covenant that God had made many years earlier through Moses. In doing so, they pledged themselves to obey God’s law (v. 3).

. . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

If Israel kept the covenant by obeying God’s commands, then under the covenant they would be God’s people and he would be their God.

Ex 19:5-6  Now therefore, if you will indeed obey my voice and keep my covenant, you shall be my treasured possession among all peoples, for all the earth is mine; 6and you shall be to me a kingdom of priests and a holy nation. These are the words that you shall speak to the people of Israel. ▤

Lev 26:3, 11-12  If you walk in my statutes and observe my commandments and do them, ▤  … 11I will make my dwellingp among you, and my soul shall not abhor you. 12And I will walk among you and will be your God, and you shall be my people. ▤

p Hebrew tabernacle

In conjunction with him being their God and they being his people (v. 12), God would dwell amongst the Israelites (vv. 11-12a).

Deut 26:17-18  You have declared today that the LORD is your God, and that you will walk in his ways, and keep his statutes and his commandments and his rules, and will obey his voice. 18And the LORD has declared today that you are a people for his treasured possession, as he has promised you, and that you are to keep all his commandments, … ▤

Deut 28:9-10  The LORD will establish you as a people holy to himself, as he has sworn to you, if you keep the commandments of the LORD your God and walk in his ways. 10And all the peoples of the earth shall see that you are called by the name of the LORD, and they shall be afraid of you. ▤

Deut 29:10a, 12-15  You are standing today all of you before the LORD your God ▤  … 12so that you may enter into the sworn covenant of the LORD your God, which the LORD your God is making with you today, 13that he may establish you today as his people, and that he may be your God, as he promised you, and as he swore to your fathers, to Abraham, to Isaac, and to Jacob. 14It is not with you alone that I am making this sworn covenant, 15but with whoever is standing here with us today before the LORD our God, and with whoever is not here with us today. ▤

Verses 14-15 indicate that the covenant extended to future generations – “whoever is not here with us today.”

Jer 7:23a  But this command I gave them: ‘Obey my voice, and I will be your God, and you shall be my people. ▤

Jer 11:2-4  Hear the words of this covenant, and speak to the men of Judah and the inhabitants of Jerusalem. 3You shall say to them, Thus says the LORD, the God of Israel: Cursed be the man who does not hear the words of this covenant 4that I commanded your fathers when I brought them out of the land of Egypt, from the iron furnace, saying, Listen to my voice, and do all that I command you. So shall you be my people, and I will be your God, … ▤

The core of the law: The Ten Commandments

The Ten Commandments form the fundamentals of the law that God gave through Moses (sometimes referred to as the Mosaic Law). Much of the other stipulations of the law are based on and expand on these commandments. The first four commandments (Ex 20:1-11 ↓) concern one’s relationship with God. The remaining six (Ex 20:12-17 ↓) concern one’s relationships with other people.

Ex 20:1-11  And God spoke all these words, saying, 2“I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery. 3“You shall have no other gods beforeq me. 4“You shall not make for yourself a carved image, or any likeness of anything that is in heaven above, or that is in the earth beneath, or that is in the water under the earth. 5You shall not bow down to them or serve them, for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and the fourth generation of those who hate me, 6but showing steadfast love to thousandsr of those who love me and keep my commandments. 7“You shall not take the name of the LORD your God in vain, for the LORD will not hold him guiltless who takes his name in vain. 8“Remember the Sabbath day, to keep it holy. 9Six days you shall labor, and do all your work, 10but the seventh day is a Sabbath to the LORD your God. On it you shall not do any work, you, or your son, or your daughter, your male servant, or your female servant, or your livestock, or the sojourner who is within your gates. 11For in six days the LORD made heaven and earth, the sea, and all that is in them, and rested on the seventh day. Therefore the LORD blessed the Sabbath day and made it holy. ▤

q Or besides

r Or to the thousandth generation

The command to not take the LORD’s name in vain (v. 7) is applicable to any misuse of it. This includes: deceptive use of it – which is likely primarily in view – such as in taking an oath in his name in order to deceive; intentionally blaspheming it; and disrespectful or irreverent use. Note that any such misuse of God’s name blasphemes it.

Ex 20:12-17  “Honor your father and your mother, that your days may be long in the land that the LORD your God is giving you. 13“You shall not murder.s 14“You shall not commit adultery. 15“You shall not steal. 16“You shall not bear false witness against your neighbor. 17“You shall not covet your neighbor’s house; you shall not covet your neighbor’s wife, or his male servant, or his female servant, or his ox, or his donkey, or anything that is your neighbor’s.” ▤

s The Hebrew word also covers causing human death through carelessness or negligence

Note that Moses later repeats the Ten Commandments in Deuteronomy 5:6-21.

- God wrote the Ten Commandments on two stone tablets:

Deut 5:22  These words the LORD spoke to all your assembly at the mountain out of the midst of the fire, the cloud, and the thick darkness, with a loud voice; and he added no more. And he wrote them on two tablets of stone and gave them to me. ▤

The whole law included: religious laws; . . .

See also:

- Ex 20:3-11 ⇑

- The Law’s Provision for Israel’s Sin

The following are something of a cross section or sample of the religious laws contained in the Mosaic Law. Likewise the following subsection contains examples of the judicial and social law contained therein.

Ex 20:24a  An altar of earth you shall make for me and sacrifice on it your burnt offerings and your peace offerings, your sheep and your oxen. ▤

Ex 22:28  You shall not revile God, nor curse a ruler of your people. ▤

Ex 23:14-17  Three times in the year you shall keep a feast to me. 15You shall keep the Feast of Unleavened Bread. As I commanded you, you shall eat unleavened bread for seven days at the appointed time in the month of Abib, for in it you came out of Egypt. None shall appear before me empty-handed. 16You shall keep the Feast of Harvest, of the firstfruits of your labor, of what you sow in the field. You shall keep the Feast of Ingathering at the end of the year, when you gather in from the field the fruit of your labor. 17Three times in the year shall all your males appear before the Lord GOD. ▤

Lev 4:27-31  If anyone of the common people sins unintentionally in doing any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and realizes his guilt, 28or the sin which he has committed is made known to him, he shall bring for his offering a goat, a female without blemish, for his sin which he has committed. 29And he shall lay his hand on the head of the sin offering and kill the sin offering in the place of burnt offering. 30And the priest shall take some of its blood with his finger and put it on the horns of the altar of burnt offering and pour out all the rest of its blood at the base of the altar. 31And all its fat he shall remove, as the fat is removed from the peace offerings, and the priest shall burn it on the altar for a pleasing aroma to the LORD. And the priest shall make atonement for him, and he shall be forgiven. ▤

Lev 7:37-38  This is the law of the burnt offering, of the grain offering, of the sin offering, of the guilt offering, of the ordination offering, and of the peace offering, 38which the LORD commanded Moses on Mount Sinai, on the day that he commanded the people of Israel to bring their offerings to the LORD, in the wilderness of Sinai. ▤

Lev 11:44  For I am the LORD your God. Consecrate yourselves therefore, and be holy, for I am holy. You shall not defile yourselves with any swarming thing that crawls on the ground. ▤

Lev 19:12, 30  You shall not swear by my name falsely, and so profane the name of your God: I am the LORD. ▤  … 30You shall keep my Sabbaths and reverence my sanctuary: I am the LORD. ▤

Deut 6:5  You shall love the LORD your God with all your heart and with all your soul and with all your might. ▤

. . . judicial laws; and social laws

See also:

- Ex 22:28 ⇑

Ex 21:2  When you buy a Hebrew slave, he shall serve six years, and in the seventh he shall go out free, for nothing. ▤

Ex 21:14  But if a man willfully attacks another to kill him by cunning, you shall take him from my altar, that he may die. ▤

Ex 21:16-19  Whoever steals a man and sells him, and anyone found in possession of him, shall be put to death. 17“Whoever cursest his father or his mother shall be put to death. 18“When men quarrel and one strikes the other with a stone or with his fist and the man does not die but takes to his bed, 19then if the man rises again and walks outdoors with his staff, he who struck him shall be clear; only he shall pay for the loss of his time, and shall have him thoroughly healed. ▤

t Or dishonors; Septuagint reviles

Ex 22:2-5  u If a thief is found breaking in and is struck so that he dies, there shall be no bloodguilt for him, 3but if the sun has risen on him, there shall be bloodguilt for him. He [a thief] shall surely pay. If he has nothing, then he shall be sold for his theft. 4If the stolen beast is found alive in his possession, whether it is an ox or a donkey or a sheep, he shall pay double. 5“If a man causes a field or vineyard to be grazed over, or lets his beast loose and it feeds in another man’s field, he shall make restitution from the best in his own field and in his own vineyard. ▤

u Ch 22:1 in Hebrew

Ex 22:21-22, 25  You shall not wrong a sojourner or oppress him, for you were sojourners in the land of Egypt. 22You shall not mistreat any widow or fatherless child. ▤  … 25“If you lend money to any of my people with you who is poor, you shall not be like a moneylender to him, and you shall not exact interest from him. ▤

Lev 19:9-10  When you reap the harvest of your land, you shall not reap your field right up to its edge, neither shall you gather the gleanings after your harvest. 10And you shall not strip your vineyard bare, neither shall you gather the fallen grapes of your vineyard. You shall leave them for the poor and for the sojourner: I am the LORD your God. ▤

Lev 19:11, 13  You shall not steal; you shall not deal falsely; you shall not lie to one another. ▤  … 13“You shall not oppress your neighbor or rob him. The wages of a hired servant shall not remain with you all night until the morning. ▤

Lev 19:16-18  You shall not go around as a slanderer among your people, and you shall not stand up against the lifev of your neighbor: I am the LORD. 17“You shall not hate your brother in your heart, but you shall reason frankly with your neighbor, lest you incur sin because of him. 18You shall not take vengeance or bear a grudge against the sons of your own people, but you shall love your neighbor as yourself: I am the LORD. ▤

v Hebrew blood

By obeying all the law, the Israelites would be holy

Deut 28:9  The LORD will establish you as a people holy to himself, as he has sworn to you, if you keep the commandments of the LORD your God and walk in his ways. ▤

Ex 19:5-6  Now therefore, if you will indeed obey my voice and keep my covenant, you shall be my treasured possession among all peoples, for all the earth is mine; 6and you shall be to me a kingdom of priests and a holy nation. These are the words that you shall speak to the people of Israel. ▤

Being holy involves being set apart for God (cf. Lev 20:24, 26 ↓). If the Israelites fully obeyed God and kept his covenant, then they would be set apart “from among and above all peoples” (AMP) for God, as his “treasured possession” (v. 5) – “a holy nation” (v. 6).

Lev 19:2-3  Speak to all the congregation of the people of Israel and say to them, You shall be holy, for I the LORD your God am holy. 3Every one of you shall revere his mother and his father, and you shall keep my Sabbaths: I am the LORD your God. ▤

The command in v. 2 introduces a number of commands that the people were to keep, beginning at v. 3. This reflects that the people would be holy by obeying God’s law.

Lev 20:7-8  Consecrate yourselves, therefore, and be holy, for I am the LORD your God. 8Keep my statutes and do them; I am the LORD who sanctifies you. ▤

The people were to be holy (v. 7a), keeping God’s commands (v. 8a). In conjunction, God would make them holy (v. 8b).

Lev 20:22-24, 26  You shall therefore keep all my statutes and all my rules and do them, that the land where I am bringing you to live may not vomit you out. 23And you shall not walk in the customs of the nation that I am driving out before you, for they did all these things, and therefore I detested them. 24But I have said to you, ‘You shall inherit their land, and I will give it to you to possess, a land flowing with milk and honey.’ I am the LORD your God, who has separated you from the peoples. ▤  … 26You shall be holy to me, for I the LORD am holy and have separated you from the peoples, that you should be mine. ▤

Deut 26:18-19  And the LORD has declared today that you are a people for his treasured possession, as he has promised you, and that you are to keep all his commandments, 19and that he will set you in praise and in fame and in honor high above all nations that he has made, and that you shall be a people holy to the LORD your God, as he promised. ▤

- Anyone who defiantly broke God’s law was to be cut off from Israel:

Num 15:30-31  But the person who does anything with a high hand, whether he is native or a sojourner, reviles the LORD, and that person shall be cut off from among his people. 31Because he has despised the word of the LORD and has broken his commandment, that person shall be utterly cut off; his iniquity shall be on him. ▤

To act as such “with a high hand” (v. 30) is to do so “defiantly” (NASB, NIV).

By obeying all the law, the Israelites would be righteous and live

In this and the following subsection, to “live” is largely referring to physical life, at times possibly along with a fullness of life.

Deut 6:25  And it will be righteousness for us, if we are careful to do all this commandment before the LORD our God, as he has commanded us. ▤

Isa 48:18  Oh that you had paid attention to my commandments! Then your peace would have been like a river, and your righteousness like the waves of the sea; … ▤

Ezek 18:9  … [If a man] walks in my statutes, and keeps my rules by acting faithfully—he is righteous; he shall surely live, declares the Lord GOD. ▤

Lev 18:5  You shall therefore keep my statutes and my rules; if a person does them, he shall live by them: I am the LORD. ▤

Neh 9:29b  Yet they acted presumptuously and did not obey your commandments, but sinned against your rules, which if a person does them, he shall live by them, and they turned a stubborn shoulder and stiffened their neck and would not obey. ▤

Ezek 20:11  I gave them my statutes and made known to them my rules, by which, if a person does them, he shall live. ▤

Deut 4:1  And now, O Israel, listen to the statutes and the rulesw that I am teaching you, and do them, that you may live, and go in and take possession of the land that the LORD, the God of your fathers, is giving you. ▤

w Or just decrees; also verses 5, 8, 14, 45

Deut 6:1-2  Now this is the commandment, the statutes and the rulesx that the LORD your God commanded me to teach you, that you may do them in the land to which you are going over, to possess it, 2that you may fear the LORD your God, you and your son and your son’s son, by keeping all his statutes and his commandments, which I command you, all the days of your life, and that your days may be long. ▤

x Or just decrees; also verse 20

Deut 32:45-47  And when Moses had finished speaking all these words to all Israel, 46he said to them, “Take to heart all the words by which I am warning you today, that you may command them to your children, that they may be careful to do all the words of this law. 47For it is no empty word for you, but your very life, and by this word you shall live long in the land that you are going over the Jordan to possess.” ▤

By obeying, the Israelites would have life and prosperity in the promised land

See also:

- Deut 32:47 ⇑

Lev 26:3-6, 9  If you walk in my statutes and observe my commandments and do them, 4then I will give you your rains in their season, and the land shall yield its increase, and the trees of the field shall yield their fruit. 5Your threshing shall last to the time of the grape harvest, and the grape harvest shall last to the time for sowing. And you shall eat your bread to the full and dwell in your land securely. 6I will give peace in the land, and you shall lie down, and none shall make you afraid. And I will remove harmful beasts from the land, and the sword shall not go through your land. ▤  … 9I will turn to you and make you fruitful and multiply you and will confirm my covenant with you. ▤

Deut 4:40  Therefore you shall keep his statutes and his commandments, which I command you today, that it may go well with you and with your children after you, and that you may prolong your days in the land that the LORD your God is giving you for all time. ▤

Deut 5:29, 33  Oh that they had such a mind as this always, to fear me and to keep all my commandments, that it might go well with them and with their descendantsy forever! ▤  … 33You shall walk in all the way that the LORD your God has commanded you, that you may live, and that it may go well with you, and that you may live long in the land that you shall possess. ▤

y Or sons

Deut 28:1-3, 6-8, 11-13  And if you faithfully obey the voice of the LORD your God, being careful to do all his commandments that I command you today, the LORD your God will set you high above all the nations of the earth. 2And all these blessings shall come upon you and overtake you, if you obey the voice of the LORD your God. 3Blessed shall you be in the city, and blessed shall you be in the field. ▤  … 6Blessed shall you be when you come in, and blessed shall you be when you go out. 7“The LORD will cause your enemies who rise against you to be defeated before you. They shall come out against you one way and flee before you seven ways. 8The LORD will command the blessing on you in your barns and in all that you undertake. And he will bless you in the land that the LORD your God is giving you. ▤  … 11And the LORD will make you abound in prosperity, in the fruit of your womb and in the fruit of your livestock and in the fruit of your ground, within the land that the LORD swore to your fathers to give you. 12The LORD will open to you his good treasury, the heavens, to give the rain to your land in its season and to bless all the work of your hands. And you shall lend to many nations, but you shall not borrow. 13And the LORD will make you the head and not the tail, and you shall only go up and not down, if you obey the commandments of the LORD your God, which I command you today, being careful to do them, … ▤

The phrases “when you come in” and “when you go out” (v. 6) are equivalent to speaking of one’s “coming and going” (cf. NLT), a reference to the people’s “daily work” (CEV). In v. 13, “the head and not the tail” is speaking of Israel being the head or “leader” (CEV, GNT) among the nations rather than having a lowly position.

Deut 29:9  Therefore keep the words of this covenant and do them, that you may prosperz in all that you do. ▤

z Or deal wisely

Deut 30:8-10  And you shall again obey the voice of the LORD and keep all his commandments that I command you today. 9The LORD your God will make you abundantly prosperous in all the work of your hand, in the fruit of your womb and in the fruit of your cattle and in the fruit of your ground. For the LORD will again take delight in prospering you, as he took delight in your fathers, 10when you obey the voice of the LORD your God, to keep his commandments and his statutes that are written in this Book of the Law, when you turn to the LORD your God with all your heart and with all your soul. ▤

Deut 30:15-20  [Moses:] “See, I have set before you today life and good, death and evil. 16If you obey the commandments of the LORD your Goda that I command you today, by loving the LORD your God, by walking in his ways, and by keeping his commandments and his statutes and his rules,b then you shall live and multiply, and the LORD your God will bless you in the land that you are entering to take possession of it. 17But if your heart turns away, and you will not hear, but are drawn away to worship other gods and serve them, 18I declare to you today, that you shall surely perish. You shall not live long in the land that you are going over the Jordan to enter and possess. 19I call heaven and earth to witness against you today, that I have set before you life and death, blessing and curse. Therefore choose life, that you and your offspring may live, 20loving the LORD your God, obeying his voice and holding fast to him, for he is your life and length of days, that you may dwell in the land that the LORD swore to your fathers, to Abraham, to Isaac, and to Jacob, to give them.” ▤

a Septuagint; Hebrew lacks If you obey the commandments of the LORD your God

b Or his just decrees

1Ki 2:3  … and keep the charge of the LORD your God, walking in his ways and keeping his statutes, his commandments, his rules, and his testimonies, as it is written in the Law of Moses, that you may prosper in all that you do and wherever you turn, … ▤

If the Israelites disobeyed the law and broke the covenant, there would be dreadful consequences . . .

See also:

- Deut 30:15-20 ⇑

- Lev 26:27-34 ⇓

Note that the blessings and punishments of the first covenant are more tangible and physical – and more immediate – than their parallels in the NT under the new covenant. This reflects the greater spiritual nature of the second covenant; rather than material and physical prosperity or desolation, the outcomes are generally spiritual ones. In a sense, the eternal ramifications of the second covenant are a more obvious parallel of the first covenant outcomes.

Lev 26:14-26  But if you will not listen to me and will not do all these commandments, 15if you spurn my statutes, and if your soul abhors my rules, so that you will not do all my commandments, but break my covenant, 16then I will do this to you: I will visit you with panic, with wasting disease and fever that consume the eyes and make the heart ache. And you shall sow your seed in vain, for your enemies shall eat it. 17I will set my face against you, and you shall be struck down before your enemies. Those who hate you shall rule over you, and you shall flee when none pursues you. 18And if in spite of this you will not listen to me, then I will discipline you again sevenfold for your sins, 19and I will break the pride of your power, and I will make your heavens like iron and your earth like bronze. 20And your strength shall be spent in vain, for your land shall not yield its increase, and the trees of the land shall not yield their fruit. 21“Then if you walk contrary to me and will not listen to me, I will continue striking you, sevenfold for your sins. 22And I will let loose the wild beasts against you, which shall bereave you of your children and destroy your livestock and make you few in number, so that your roads shall be deserted. 23“And if by this discipline you are not turned to me but walk contrary to me, 24then I also will walk contrary to you, and I myself will strike you sevenfold for your sins. 25And I will bring a sword upon you, that shall execute vengeance for the covenant. And if you gather within your cities, I will send pestilence among you, and you shall be delivered into the hand of the enemy. 26When I break your supplyc of bread, ten women shall bake your bread in a single oven and shall dole out your bread again by weight, and you shall eat and not be satisfied. ▤

c Hebrew staff

The expression “walk contrary to” (vv. 21, 23, 24; vv. 27, 28 ⇓) is akin to “act against”.

Deut 28:15-20  But if you will not obey the voice of the LORD your God or be careful to do all his commandments and his statutes that I command you today, then all these curses shall come upon you and overtake you. 16Cursed shall you be in the city, and cursed shall you be in the field. 17Cursed shall be your basket and your kneading bowl. 18Cursed shall be the fruit of your womb and the fruit of your ground, the increase of your herds and the young of your flock. 19Cursed shall you be when you come in, and cursed shall you be when you go out. 20“The LORD will send on you curses, confusion, and frustration in all that you undertake to do, until you are destroyed and perish quickly on account of the evil of your deeds, because you have forsaken me. ▤

Deut 28:25-29, 45  The LORD will cause you to be defeated before your enemies. You shall go out one way against them and flee seven ways before them. And you shall be a horror to all the kingdoms of the earth. 26And your dead body shall be food for all birds of the air and for the beasts of the earth, and there shall be no one to frighten them away. 27The LORD will strike you with the boils of Egypt, and with tumors and scabs and itch, of which you cannot be healed. 28The LORD will strike you with madness and blindness and confusion of mind, 29and you shall grope at noonday, as the blind grope in darkness, and you shall not prosper in your ways.d And you shall be only oppressed and robbed continually, and there shall be no one to help you. ▤  … 45“All these curses shall come upon you and pursue you and overtake you till you are destroyed, because you did not obey the voice of the LORD your God, to keep his commandments and his statutes that he commanded you. ▤

d Or shall not succeed in finding your ways

Deut 28:58-59  If you are not careful to do all the words of this law that are written in this book, that you may fear this glorious and awesome name, the LORD your God, 59then the LORD will bring on you and your offspring extraordinary afflictions, afflictions severe and lasting, and sicknesses grievous and lasting. ▤

. . . Their destruction would culminate in exile from the promised land

Lev 18:26-28  But you shall keep my statutes and my rules and do none of these abominations, either the native or the stranger who sojourns among you 27(for the people of the land, who were before you, did all of these abominations, so that the land became unclean), 28lest the land vomit you out when you make it unclean, as it vomited out the nation that was before you. ▤

Note that Numbers 35:34 mentions God’s presence as an additional reason as to why the people were not to defile the land: “You shall not defile the land in which you live, in the midst of which I dwell, for I the LORD dwell in the midst of the people of Israel.”

Lev 26:27-34, 38  But if in spite of this you will not listen to me, but walk contrary to me, 28then I will walk contrary to you in fury, and I myself will discipline you sevenfold for your sins. 29You shall eat the flesh of your sons, and you shall eat the flesh of your daughters. 30And I will destroy your high places and cut down your incense altars and cast your dead bodies upon the dead bodies of your idols, and my soul will abhor you. 31And I will lay your cities waste and will make your sanctuaries desolate, and I will not smell your pleasing aromas. 32And I myself will devastate the land, so that your enemies who settle in it shall be appalled at it. 33And I will scatter you among the nations, and I will unsheathe the sword after you, and your land shall be a desolation, and your cities shall be a waste. 34“Then the land shall enjoye its Sabbaths as long as it lies desolate, while you are in your enemies’ land; then the land shall rest, and enjoy its Sabbaths. ▤  … 38And you shall perish among the nations, and the land of your enemies shall eat you up. ▤

e Or pay for; twice in this verse; also verse 43

Presumably v. 29 has in view a time of being under siege (c.f. Deuteronomy 28:53-57).

Deut 4:23-27  Take care, lest you forget the covenant of the LORD your God, which he made with you, and make a carved image, the form of anything that the LORD your God has forbidden you. 24For the LORD your God is a consuming fire, a jealous God. 25“When you father children and children’s children, and have grown old in the land, if you act corruptly by making a carved image in the form of anything, and by doing what is evil in the sight of the LORD your God, so as to provoke him to anger, 26I call heaven and earth to witness against you today, that you will soon utterly perish from the land that you are going over the Jordan to possess. You will not live long in it, but will be utterly destroyed. 27And the LORD will scatter you among the peoples, and you will be left few in number among the nations where the LORD will drive you. ▤

Deut 28:58, 63-67  If you are not careful to do all the words of this law that are written in this book, that you may fear this glorious and awesome name, the LORD your God, ▤  … 63And as the LORD took delight in doing you good and multiplying you, so the LORD will take delight in bringing ruin upon you and destroying you. And you shall be plucked off the land that you are entering to take possession of it. 64“And the LORD will scatter you among all peoples, from one end of the earth to the other, and there you shall serve other gods of wood and stone, which neither you nor your fathers have known. 65And among these nations you shall find no respite, and there shall be no resting place for the sole of your foot, but the LORD will give you there a trembling heart and failing eyes and a languishing soul. 66Your life shall hang in doubt before you. Night and day you shall be in dread and have no assurance of your life. 67In the morning you shall say, ‘If only it were evening!’ and at evening you shall say, ‘If only it were morning!’ because of the dread that your heart shall feel, and the sights that your eyes shall see. ▤

Deut 29:25-28  Then people will say, ‘It is because they abandoned the covenant of the LORD, the God of their fathers, which he made with them when he brought them out of the land of Egypt, 26and went and served other gods and worshiped them, gods whom they had not known and whom he had not allotted to them. 27Therefore the anger of the LORD was kindled against this land, bringing upon it all the curses written in this book, 28and the LORD uprooted them from their land in anger and fury and great wrath, and cast them into another land, as they are this day.’ ▤

- Any individual who did not uphold the law was cursed:

Deut 27:26  ‘Cursed be anyone who does not confirm the words of this law by doing them.’ And all the people shall say, ‘Amen.’ ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

The Ark of the Covenant and God’s Presence

Section Jumps

- The ark of the covenant – which contained the stone tablets of the covenant

- The ark signified God’s presence amongst the people

- Signifying God’s presence, the ark was where God would meet with Moses and the people

- The ark brought great power and dreadful effects

- The ark was kept in the Most Holy Place, shielded by a veil – in the tabernacle and later the temple . . .

- . . . Access into the Most Holy Place and the whole sanctuary was greatly restricted

- Containing the ark, the tabernacle and later the temple signified God’s presence . . .

- . . . Thus the temple became the focus of worship and prayer to God

- Note: God’s presence amongst the Israelites was dependant on their continued obedience

The ark of the covenant – which contained the stone tablets of the covenant

Ex 37:1-9  Bezalel made the ark of acacia wood. Two cubitsf and a half was its length, a cubit and a half its breadth, and a cubit and a half its height. 2And he overlaid it with pure gold inside and outside, and made a molding of gold around it. 3And he cast for it four rings of gold for its four feet, two rings on its one side and two rings on its other side. 4And he made poles of acacia wood and overlaid them with gold 5and put the poles into the rings on the sides of the ark to carry the ark. 6And he made a mercy seat of pure gold. Two cubits and a half was its length, and a cubit and a half its breadth. 7And he made two cherubim of gold. He made them of hammered work on the two ends of the mercy seat, 8one cherub on the one end, and one cherub on the other end. Of one piece with the mercy seat he made the cherubim on its two ends. 9The cherubim spread out their wings above, overshadowing the mercy seat with their wings, with their faces one to another; toward the mercy seat were the faces of the cherubim. ▤

f A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

The ark was made in this way in accordance with the instructions God had given to Moses (cf. Ex 25:10-20). The “mercy seat” (vv. 6-9) was the cover or lid. Note that cherubim (vv. 7-9) are understood to be one of the highest orders of angels.

Ex 40:20  He [Moses] took the testimony and put it into the ark, and put the poles on the ark and set the mercy seat above on the ark. ▤

The “testimony” refers to the two stone tablets with the Ten Commandments written on them, which were essentially the terms of the covenant. As such the stone tablets bore “testimony” to God’s covenant with Israel.

Deut 10:5  Then I turned and came down from the mountain and put the tablets in the ark that I had made. And there they are, as the LORD commanded me. ▤

1Ki 8:9, 21  There was nothing in the ark except the two tablets of stone that Moses put there at Horeb, where the LORD made a covenant with the people of Israel, when they came out of the land of Egypt. ▤  … 21And there I [Solomon] have provided a place for the ark, in which is the covenant of the LORD that he made with our fathers, when he brought them out of the land of Egypt. ▤

Heb 9:4  … having the golden altar of incense and the ark of the covenant covered on all sides with gold, in which was a golden urn holding the manna, and Aaron’s staff that budded, and the tablets of the covenant. ▤

In saying that the ark also contained the jar of manna and Aaron’s staff, this verse contrasts with 1 Kings 8:9 above. These two items were earlier stated to have been placed “before the testimony” (Num 17:10; cf. Ex 16:34), which arguably could mean before the testimony/tablets inside the ark. Note that Aaron’s staff had budded as a vindication of him being chosen by God, with the priesthood being of him and his line (cf. Num 16-17).

- The Book of the Law was placed beside the ark of the covenant:

Deut 31:24-26  When Moses had finished writing the words of this law in a book to the very end, 25Moses commanded the Levites who carried the ark of the covenant of the LORD, 26“Take this Book of the Law and put it by the side of the ark of the covenant of the LORD your God, that it may be there for a witness against you. ▤

The Book of the Law was placed beside the ark of the covenant as a witness or testimony against any future apostasy of the people (cf. v. 27), proof that they had known what God had wanted them to do (cf. CEV).

The ark signified God’s presence amongst the people

Lev 16:2  … and the LORD said to Moses, “Tell Aaron your brother not to come at any time into the Holy Place inside the veil, before the mercy seat that is on the ark, so that he may not die. For I will appear in the cloud over the mercy seat. ▤

The latter part of the verse suggests that the glory of God’s presence appeared over the mercy seat.

Num 10:33-36  So they set out from the mount of the LORD three days’ journey. And the ark of the covenant of the LORD went before them three days’ journey, to seek out a resting place for them. 34And the cloud of the LORD was over them by day, whenever they set out from the camp. 35And whenever the ark set out, Moses said, “Arise, O LORD, and let your enemies be scattered, and let those who hate you flee before you.” 36And when it rested, he said, “Return, O LORD, to the ten thousand thousands of Israel.” ▤

Moses’ words (vv. 35-36) correlate the Ark with God’s presence – as do Joshua’s in Joshua 7:6-7 immediately below.

Josh 7:6-7  Then Joshua tore his clothes and fell to the earth on his face before the ark of the LORD until the evening, he and the elders of Israel. And they put dust on their heads. 7And Joshua said, “Alas, O Lord GOD, why have you brought this people over the Jordan at all, to give us into the hands of the Amorites, to destroy us? Would that we had been content to dwell beyond the Jordan! ▤

1Sam 6:19-20  And he struck some of the men of Beth-shemesh, because they looked upon the ark of the LORD. He struck seventy men of them,g and the people mourned because the LORD had struck the people with a great blow. 20Then the men of Beth-shemesh said, “Who is able to stand before the LORD, this holy God? And to whom shall he go up away from us?” ▤

g Hebrew of the people seventy men, fifty thousand men

Here looking at the ark results in death, which parallels the ark with God’s presence, as per Ex 33:20 – “man shall not see me and live”. “Who is able to stand before the LORD” (v. 20) further correlates “the ark of the LORD” (v. 19) with the presence of the LORD (v. 20; cf. NIV, NLT).

2Sam 6:2  And David arose and went with all the people who were with him from Baale-judah to bring up from there the ark of God, which is called by the name of the LORD of hosts who sits enthroned on the cherubim. ▤

The reference is to God’s presence between the cherubim “that are on the ark” (NIV®; cf. CEV).

Signifying God’s presence, the ark was where God would meet with Moses and the people

Note that apart from Moses and Joshua, only the High Priest could meet with God before the ark itself. The larger structures within which the ark was held was where others could meet with God. These structures were the tabernacle – a tent structure – and later the temple.

Ex 25:22  There I will meet with you, and from above the mercy seat, from between the two cherubim that are on the ark of the testimony, I will speak with you about all that I will give you in commandment for the people of Israel. ▤

Ex 30:36  You shall beat some of it very small, and put part of it before the testimony in the tent of meeting where I shall meet with you. It shall be most holy for you. ▤

Num 7:89  And when Moses went into the tent of meeting to speak with the LORD, he heard the voice speaking to him from above the mercy seat that was on the ark of the testimony, from between the two cherubim; and it spoke to him. ▤

Ex 29:42-46  It shall be a regular burnt offering throughout your generations at the entrance of the tent of meeting before the LORD, where I will meet with you, to speak to you there. 43There I will meet with the people of Israel, and it shall be sanctified by my glory. 44I will consecrate the tent of meeting and the altar. Aaron also and his sons I will consecrate to serve me as priests. 45I will dwell among the people of Israel and will be their God. 46And they shall know that I am the LORD their God, who brought them out of the land of Egypt that I might dwell among them. I am the LORD their God. ▤

Here “the tent of meeting” (v. 42) refers to the tabernacle, which would contain the ark. By containing the ark it signified the dwelling of God amongst the Israelites (vv. 45-46), where he would meet with the people (vv. 42-43).

Judg 20:26-28  Then all the people of Israel, the whole army, went up and came to Bethel and wept. They sat there before the LORD and fasted that day until evening, and offered burnt offerings and peace offerings before the LORD. 27And the people of Israel inquired of the LORD (for the ark of the covenant of God was there in those days, 28and Phinehas the son of Eleazar, son of Aaron, ministered before it in those days), saying, “Shall we go out once more to battle against our brothers, the people of Benjamin, or shall we cease?” And the LORD said, “Go up, for tomorrow I will give them into your hand.” ▤

Here the Israelites met with God before the ark of the covenant, with the high priest Phinehas interceding for them.

- The earlier “tent of meeting”:

Ex 33:7, 9-11  Now Moses used to take the tent and pitch it outside the camp, far off from the camp, and he called it the tent of meeting. And everyone who sought the LORD would go out to the tent of meeting, which was outside the camp. ▤  … 9When Moses entered the tent, the pillar of cloud would descend and stand at the entrance of the tent, and the LORDh would speak with Moses. 10And when all the people saw the pillar of cloud standing at the entrance of the tent, all the people would rise up and worship, each at his tent door. 11Thus the LORD used to speak to Moses face to face, as a man speaks to his friend. When Moses turned again into the camp, his assistant Joshua the son of Nun, a young man, would not depart from the tent. ▤

h Hebrew he

This “tent of meeting” was a temporary structure used prior to the construction of the tabernacle. The term was then later often used in reference to the tabernacle (cf. Ex 30:36 ↑; Num 7:89 ↑; Ex 29:42-46 ↑). The tabernacle is clearly correlated with the term in 39:32a – “Thus all the work of the tabernacle of the tent of meeting was finished …”

The ark brought great power and dreadful effects

2Chr 6:41a  “And now arise, O LORD God, and go to your resting place, you and the ark of your might. ▤

Here Solomon speaks of “the Ark… that shows your strength” (NCV™), “the symbol of your power” (GNT; cf. CEV, NIrV).

Josh 4:7  … then you shall tell them that the waters of the Jordan were cut off before the ark of the covenant of the LORD. When it passed over the Jordan, the waters of the Jordan were cut off. So these stones shall be to the people of Israel a memorial forever. ▤

Lev 10:1-3  Now Nadab and Abihu, the sons of Aaron, each took his censer and put fire in it and laid incense on it and offered unauthorizedi fire before the LORD, which he had not commanded them. 2And fire came out from before the LORD and consumed them, and they died before the LORD. 3Then Moses said to Aaron, “This is what the LORD has said, ‘Among those who are near me I will be sanctified, and before all the people I will be glorified.’” And Aaron held his peace. ▤

i Or strange

The occurrences of the phrase “before the LORD” (vv. 1, 2) indicate that this incident occurred in front of the ark. It is not clear exactly why what Nadab and Abihu did was wrong. Either presumptuously or carelessly they violated God’s regulations in some manner.

Lev 16:2  … and the LORD said to Moses, “Tell Aaron your brother not to come at any time into the Holy Place inside the veil, before the mercy seat that is on the ark, so that he may not die. For I will appear in the cloud over the mercy seat. ▤

1Sam 5:1-12  When the Philistines captured the ark of God, they brought it from Ebenezer to Ashdod. 2Then the Philistines took the ark of God and brought it into the house of Dagon and set it up beside Dagon. 3And when the people of Ashdod rose early the next day, behold, Dagon had fallen face downward on the ground before the ark of the LORD. So they took Dagon and put him back in his place. 4But when they rose early on the next morning, behold, Dagon had fallen face downward on the ground before the ark of the LORD, and the head of Dagon and both his hands were lying cut off on the threshold. Only the trunk of Dagon was left to him. 5This is why the priests of Dagon and all who enter the house of Dagon do not tread on the threshold of Dagon in Ashdod to this day. 6The hand of the LORD was heavy against the people of Ashdod, and he terrified and afflicted them with tumors, both Ashdod and its territory. 7And when the men of Ashdod saw how things were, they said, “The ark of the God of Israel must not remain with us, for his hand is hard against us and against Dagon our god.” 8So they sent and gathered together all the lords of the Philistines and said, “What shall we do with the ark of the God of Israel?” They answered, “Let the ark of the God of Israel be brought around to Gath.” So they brought the ark of the God of Israel there. 9But after they had brought it around, the hand of the LORD was against the city, causing a very great panic, and he afflicted the men of the city, both young and old, so that tumors broke out on them. 10So they sent the ark of God to Ekron. But as soon as the ark of God came to Ekron, the people of Ekron cried out, “They have brought around to us the ark of the God of Israel to kill us and our people.” 11They sent therefore and gathered together all the lords of the Philistines and said, “Send away the ark of the God of Israel, and let it return to its own place, that it may not kill us and our people.” For there was a deathly panic throughout the whole city. The hand of God was very heavy there. 12The men who did not die were struck with tumors, and the cry of the city went up to heaven. ▤

1Sam 6:19  And he [God] struck some of the men of Beth-shemesh, because they looked upon the ark of the LORD. He struck seventy men of them,j and the people mourned because the LORD had struck the people with a great blow. ▤

j Hebrew of the people seventy men, fifty thousand men

2Sam 6:3-4, 6-10  And they carried the ark of God on a new cart and brought it out of the house of Abinadab, which was on the hill. And Uzzah and Ahio,k the sons of Abinadab, were driving the new cart,l 4with the ark of God, and Ahio went before the ark. ▤  … 6And when they came to the threshing floor of Nacon, Uzzah put out his hand to the ark of God and took hold of it, for the oxen stumbled. 7And the anger of the LORD was kindled against Uzzah, and God struck him down there because of his error, and he died there beside the ark of God. 8And David was angry because the LORD had burst forth against Uzzah. And that place is called Perez-uzzah,m to this day. 9And David was afraid of the LORD that day, and he said, “How can the ark of the LORD come to me?” 10So David was not willing to take the ark of the LORD into the city of David. But David took it aside to the house of Obed-edom the Gittite. ▤

k Or and his brother; also verse 4

l Compare Septuagint; Hebrew the new cart, and brought it out of the house of Abinadab, which was on the hill

m Perez-uzzah means the bursting forth upon Uzzah

The ark was kept in the Most Holy Place, shielded by a veil – in the tabernacle and later the temple . . .

See also:

- Places where God dwells are also holy . . .

The tabernacle and later the temple had an inner sanctuary known as the Most Holy Place, in which the ark of the covenant was kept. The Most Holy Place was sectioned off from an outer section, the Holy Place, by a veil or curtain. Note that the Holy Place contained the table with the bread of the Presence, the lampstand and the altar of incense (cf. Ex 40:4-5 ⇓).

Ex 26:31-34  And you shall make a veil of blue and purple and scarlet yarns and fine twined linen. It shall be made with cherubim skillfully worked into it. 32And you shall hang it on four pillars of acacia overlaid with gold, with hooks of gold, on four bases of silver. 33And you shall hang the veil from the clasps, and bring the ark of the testimony in there within the veil. And the veil shall separate for you the Holy Place from the Most Holy. 34You shall put the mercy seat on the ark of the testimony in the Most Holy Place. ▤

Ex 30:6  And you shall put it in front of the veil that is above the ark of the testimony, in front of the mercy seat that is above the testimony, where I will meet with you. ▤

Num 4:5  When the camp is to set out, Aaron and his sons shall go in and take down the veil of the screen and cover the ark of the testimony with it. ▤

The veil was used to shield the ark when in transit, as well as when the tabernacle was set up.

1Ki 6:14, 16, 19-20  So Solomon built the house and finished it. ▤  … 16He built twenty cubits of the rear of the house with boards of cedar from the floor to the walls, and he built this within as an inner sanctuary, as the Most Holy Place. ▤  … 19The inner sanctuary he prepared in the innermost part of the house, to set there the ark of the covenant of the LORD. 20The inner sanctuaryn was twenty cubits long, twenty cubits wide, and twenty cubits high, and he overlaid it with pure gold. He also overlaido an altar of cedar. ▤

n Vulgate; Hebrew and before the inner sanctuary

o Septuagint made

The “house” is the houses of the LORD, the temple.

1Ki 8:3-8  And all the elders of Israel came, and the priests took up the ark. 4And they brought up the ark of the LORD, the tent of meeting, and all the holy vessels that were in the tent; the priests and the Levites brought them up. 5And King Solomon and all the congregation of Israel, who had assembled before him, were with him before the ark, sacrificing so many sheep and oxen that they could not be counted or numbered. 6Then the priests brought the ark of the covenant of the LORD to its place in the inner sanctuary of the house, in the Most Holy Place, underneath the wings of the cherubim. 7For the cherubim spread out their wings over the place of the ark, so that the cherubim overshadowed the ark and its poles. 8And the poles were so long that the ends of the poles were seen from the Holy Place before the inner sanctuary; but they could not be seen from outside. And they are there to this day. ▤

2Chr 3:8, 14  And he [Solomon] made the Most Holy Place. Its length, corresponding to the breadth of the house, was twenty cubits, and its breadth was twenty cubits. He overlaid it with 600 talentsp of fine gold. ▤  … 14And he made the veil of blue and purple and crimson fabrics and fine linen, and he worked cherubim on it. ▤

p A talent was about 75 pounds or 34 kilograms

Heb 9:2-4  For a tentq was prepared, the first section, in which were the lampstand and the table and the bread of the Presence.r It is called the Holy Place. 3Behind the second curtain was a second sections called the Most Holy Place, 4having the golden altar of incense and the ark of the covenant covered on all sides with gold, in which was a golden urn holding the manna, and Aaron’s staff that budded, and the tablets of the covenant. ▤

q Or tabernacle; also verses 11, 21

r Greek the presentation of the loaves

s Greek tent; also verses 6, 8

. . . Access into the Most Holy Place and the whole sanctuary was greatly restricted

Only the high priest was allowed to enter the Most Holy Place, and only once a year. The other priests were allowed access into the Holy Place. Other Levites who assisted the priests could enter the tabernacle’s courtyard and later the outer restricted sections of the temple. Any access they may have had into the Holy Place was very much restricted (cf. Num 18:2-4, 6-7 ↓).

Lev 16:2  … and the LORD said to Moses, “Tell Aaron your brother not to come at any time into the Holy Place inside the veil, before the mercy seat that is on the ark, so that he may not die. For I will appear in the cloud over the mercy seat. ▤

Heb 9:6-8  These preparations having thus been made, the priests go regularly into the first section, performing their ritual duties, 7but into the second only the high priest goes, and he but once a year, and not without taking blood, which he offers for himself and for the unintentional sins of the people. 8By this the Holy Spirit indicates that the way into the holy places is not yet opened as long as the first section is still standing … ▤

Note that the reference to “the first section” in v. 8 is often understood to allude to the covenant that God made with Israel (cf. AMP, NCV, NLT), of which the whole structure described here was a key component.

Num 3:8, 10  They [the Levites] shall guard all the furnishings of the tent of meeting, and keep guard over the people of Israel as they minister at the tabernacle. ▤  … 10And you shall appoint Aaron and his sons, and they shall guard their priesthood. But if any outsider comes near, he shall be put to death. ▤

Num 18:1-4, 6-7  So the LORD said to Aaron, “You and your sons and your father’s house with you shall bear iniquity connected with the sanctuary, and you and your sons with you shall bear iniquity connected with your priesthood. 2And with you bring your brothers also, the tribe of Levi, the tribe of your father, that they may join you and minister to you while you and your sons with you are before the tent of the testimony. 3They shall keep guard over you and over the whole tent, but shall not come near to the vessels of the sanctuary or to the altar lest they, and you, die. 4They shall join you and keep guard over the tent of meeting for all the service of the tent, and no outsider shall come near you. ▤  … 6And behold, I have taken your brothers the Levites from among the people of Israel. They are a gift to you, given to the LORD, to do the service of the tent of meeting. 7And you and your sons with you shall guard your priesthood for all that concerns the altar and that is within the veil; and you shall serve. I give your priesthood as a gift,t and any outsider who comes near shall be put to death.” ▤

t Hebrew service of gift

Note that v. 1 speaks of Aaron and his sons bearing responsibility for the sanctuary and the priesthood.

Lev 21:21-23  No man of the offspring of Aaron the priest who has a blemish shall come near to offer the LORD’s food offerings; since he has a blemish, he shall not come near to offer the bread of his God. 22He may eat the bread of his God, both of the most holy and of the holy things, 23but he shall not go through the veil or approach the altar, because he has a blemish, that he may not profane my sanctuaries, for I am the LORD who sanctifies them. ▤

This restriction regarding defects emphasized the need for perfection in the regulations regarding approaching God.

2Chr 26:16-20  But when he was strong, he grew proud, to his destruction. For he was unfaithful to the LORD his God and entered the temple of the LORD to burn incense on the altar of incense. 17But Azariah the priest went in after him, with eighty priests of the LORD who were men of valor, 18and they withstood King Uzziah and said to him, “It is not for you, Uzziah, to burn incense to the LORD, but for the priests, the sons of Aaron, who are consecrated to burn incense. Go out of the sanctuary, for you have done wrong, and it will bring you no honor from the LORD God.” 19Then Uzziah was angry. Now he had a censer in his hand to burn incense, and when he became angry with the priests, leprosyu broke out on his forehead in the presence of the priests in the house of the LORD, by the altar of incense. 20And Azariah the chief priest and all the priests looked at him, and behold, he was leprous in his forehead! And they rushed him out quickly, and he himself hurried to go out, because the LORD had struck him. ▤

u Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Even the king did not have the right to enter the Holy Place.

- The setting up of the tabernacle, with all its components:

Ex 40:1-9, 18-21  The LORD spoke to Moses, saying, 2“On the first day of the first month you shall erect the tabernacle of the tent of meeting. 3And you shall put in it the ark of the testimony, and you shall screen the ark with the veil. 4And you shall bring in the table and arrange it, and you shall bring in the lampstand and set up its lamps. 5And you shall put the golden altar for incense before the ark of the testimony, and set up the screen for the door of the tabernacle. 6You shall set the altar of burnt offering before the door of the tabernacle of the tent of meeting, 7and place the basin between the tent of meeting and the altar, and put water in it. 8And you shall set up the court all around, and hang up the screen for the gate of the court. 9“Then you shall take the anointing oil and anoint the tabernacle and all that is in it, and consecrate it and all its furniture, so that it may become holy. ▤  … 18Moses erected the tabernacle. He laid its bases, and set up its frames, and put in its poles, and raised up its pillars. 19And he spread the tent over the tabernacle and put the covering of the tent over it, as the LORD had commanded Moses. 20He took the testimony and put it into the ark, and put the poles on the ark and set the mercy seat above on the ark. 21And he brought the ark into the tabernacle and set up the veil of the screen, and screened the ark of the testimony, as the LORD had commanded Moses. ▤

Containing the ark, the tabernacle and later the temple signified God’s presence . . .

See also:

- Note: God chose Jerusalem, David’s city, as his dwelling place . . .

- . . . As such, God’s temple was built in Jerusalem – by Solomon, David’s son

Ex 25:8-10a, 21-22  And let them make me a sanctuary, that I may dwell in their midst. 9Exactly as I show you concerning the pattern of the tabernacle, and of all its furniture, so you shall make it. 10“They shall make an ark of acacia wood. ▤  … 21And you shall put the mercy seat on the top of the ark, and in the ark you shall put the testimony that I shall give you. 22There I will meet with you, and from above the mercy seat, from between the two cherubim that are on the ark of the testimony, I will speak with you about all that I will give you in commandment for the people of Israel. ▤

Chief amongst the tabernacle’s “furniture” (v. 9) was of course the ark (vv. 10-22). Containing the ark, the tabernacle was an observable sign of God’s presence to all the people.

Ex 40:33-38  And he erected the court around the tabernacle and the altar, and set up the screen of the gate of the court. So Moses finished the work. 34Then the cloud covered the tent of meeting, and the glory of the LORD filled the tabernacle. 35And Moses was not able to enter the tent of meeting because the cloud settled on it, and the glory of the LORD filled the tabernacle. 36Throughout all their journeys, whenever the cloud was taken up from over the tabernacle, the people of Israel would set out. 37But if the cloud was not taken up, then they did not set out till the day that it was taken up. 38For the cloud of the LORD was on the tabernacle by day, and fire was in it by night, in the sight of all the house of Israel throughout all their journeys. ▤

Note that in vv. 34-35 the terms “the tent of meeting” and “the tabernacle” appear to be used interchangeably, although the former may refer to the inner section.

1Ki 8:6, 10-13  Then the priests brought the ark of the covenant of the LORD to its place in the inner sanctuary of the house, in the Most Holy Place, underneath the wings of the cherubim. ▤  … 10And when the priests came out of the Holy Place, a cloud filled the house of the LORD, 11so that the priests could not stand to minister because of the cloud, for the glory of the LORD filled the house of the LORD. 12Then Solomon said, “The LORDv has said that he would dwell in thick darkness. 13I have indeed built you an exalted house, a place for you to dwell in forever.” ▤

v Septuagint The LORD has set the sun in the heavens, but

As noted earlier, the “house” is the temple.

1Ki 8:20-21  Now the LORD has fulfilled his promise that he made. For I have risen in the place of David my father, and sit on the throne of Israel, as the LORD promised, and I have built the house for the name of the LORD, the God of Israel. 21And there I have provided a place for the ark, in which is the covenant of the LORD that he made with our fathers, when he brought them out of the land of Egypt. ▤

The reference to “the name of the LORD” (v. 20; cf. 1Ki 9:3 ↓; Deut 12:5 ⇓) speaks of God’s presence.

2Chr 6:41-42; 7:1  “And now arise, O LORD God, and go to your resting place, you and the ark of your might. Let your priests, O LORD God, be clothed with salvation, and let your saints rejoice in your goodness. 42O LORD God, do not turn away the face of your anointed one! Remember your steadfast love for David your servant.” ▤  7:1 As soon as Solomon finished his prayer, fire came down from heaven and consumed the burnt offering and the sacrifices, and the glory of the LORD filled the temple. ▤

1Ki 9:3  And the LORD said to him, “I have heard your prayer and your plea, which you have made before me. I have consecrated this house that you have built, by putting my name there forever. My eyes and my heart will be there for all time. ▤

. . . Thus the temple became the focus of worship and prayer to God

Deut 12:2, 4-7  You shall surely destroy all the places where the nations whom you shall dispossess served their gods, on the high mountains and on the hills and under every green tree. ▤  … 4You shall not worship the LORD your God in that way. 5But you shall seek the place that the LORD your God will choose out of all your tribes to put his name and make his habitationw there. There you shall go, 6and there you shall bring your burnt offerings and your sacrifices, your tithes and the contribution that you present, your vow offerings, your freewill offerings, and the firstborn of your herd and of your flock. 7And there you shall eat before the LORD your God, and you shall rejoice, you and your households, in all that you undertake, in which the LORD your God has blessed you. ▤

w Or name as its habitation

Ultimately this place would be where the temple was built at Jerusalem (cf. 1Ki 8:29 ↓).

1Ki 8:28-30, 44-45  Yet have regard to the prayer of your servant and to his plea, O LORD my God, listening to the cry and to the prayer that your servant prays before you this day, 29that your eyes may be open night and day toward this house, the place of which you have said, ‘My name shall be there,’ that you may listen to the prayer that your servant offers toward this place. 30And listen to the plea of your servant and of your people Israel, when they pray toward this place. And listen in heaven your dwelling place, and when you hear, forgive. ▤  … 44“If your people go out to battle against their enemy, by whatever way you shall send them, and they pray to the LORD toward the city that you have chosen and the house that I have built for your name, 45then hear in heaven their prayer and their plea, and maintain their cause. ▤

The people would pray towards the temple, it signifying God’s presence.

2Chr 20:27-28  Then they returned, every man of Judah and Jerusalem, and Jehoshaphat at their head, returning to Jerusalem with joy, for the LORD had made them rejoice over their enemies. 28They came to Jerusalem with harps and lyres and trumpets, to the house of the LORD. ▤

2Chr 30:1  Hezekiah sent to all Israel and Judah, and wrote letters also to Ephraim and Manasseh, that they should come to the house of the LORD at Jerusalem to keep the Passover to the LORD, the God of Israel. ▤

Ps 5:7  But I, through the abundance of your steadfast love, will enter your house. I will bow down toward your holy temple in the fear of you. ▤

Ps 28:2  Hear the voice of my pleas for mercy, when I cry to you for help, when I lift up my hands toward your most holy sanctuary.x ▤

x Hebrew your innermost sanctuary

Ps 100:4  Enter his gates with thanksgiving, and his courts with praise! Give thanks to him; bless his name! ▤

The gates and courts of God’s temple are referred to here.

Ps 134:1-2  Come, bless the LORD, all you servants of the LORD, who stand by night in the house of the LORD! 2Lift up your hands to the holy place and bless the LORD! ▤

Ps 138:2  I bow down toward your holy temple and give thanks to your name for your steadfast love and your faithfulness, for you have exalted above all things your name and your word.y ▤

y Or you have exalted your word above all your name

John 4:20  Our fathers worshiped on this mountain, but you say that in Jerusalem is the place where people ought to worship. ▤

Containing the site of the temple, Jerusalem was the designated centre of worship.

Heb 9:1  Now even the first covenant had regulations for worship and an earthly place of holiness. ▤

The author associates worship of God with his earthly sanctuary – the tabernacle and then the temple.

- The sanctuary was made so as to reflect the place of God’s presence in heaven:

Heb 8:5  They serve a copy and shadow of the heavenly things. For when Moses was about to erect the tent, he was instructed by God, saying, “See that you make everything according to the pattern that was shown you on the mountain.” ▤

The sanctuary (the tabernacle and then that of the temple) reflected the place of God’s presence in heaven, in signifying God’s presence amongst his people.

Note: God’s presence amongst the Israelites was dependant on their continued obedience

Lev 26:3, 11-12  If you walk in my statutes and observe my commandments and do them, ▤  … 11I will make my dwellingz among you, and my soul shall not abhor you. 12And I will walk among you and will be your God, and you shall be my people. ▤

z Hebrew tabernacle

1Ki 6:12-13  “Concerning this house that you are building, if you will walk in my statutes and obey my rules and keep all my commandments and walk in them, then I will establish my word with you, which I spoke to David your father. 13And I will dwell among the children of Israel and will not forsake my people Israel.” ▤

1Ki 8:57-58, 61  The LORD our God be with us, as he was with our fathers. May he not leave us or forsake us, 58that he may incline our hearts to him, to walk in all his ways and to keep his commandments, his statutes, and his rules, which he commanded our fathers. ▤  … 61Let your heart therefore be wholly true to the LORD our God, walking in his statutes and keeping his commandments, as at this day. ▤

Solomon said this at the dedication of the temple. As such he would have had primarily in view God’s presence (amongst his people) in the temple.

- If the people turned away from God, the temple would be destroyed:

1Ki 9:6-9  But if you turn aside from following me, you or your children, and do not keep my commandments and my statutes that I have set before you, but go and serve other gods and worship them, 7then I will cut off Israel from the land that I have given them, and the house that I have consecrated for my name I will cast out of my sight, and Israel will become a proverb and a byword among all peoples. 8And this house will become a heap of ruins.a Everyone passing by it will be astonished and will hiss, and they will say, ‘Why has the LORD done thus to this land and to this house?’ 9Then they will say, ‘Because they abandoned the LORD their God who brought their fathers out of the land of Egypt and laid hold on other gods and worshiped them and served them. Therefore the LORD has brought all this disaster on them.’ ▤

a Syriac, Old Latin; Hebrew will become high

Pray for persecuted Christians

Section E

God’s Faithfulness to His Covenant with Israel

Section Jumps

- God faithfully led Israel through the desert and provided for them

- God promised that none of Israel’s enemies would withstand it – which he fulfilled

- Conquering its inhabitants, God gave the promised land of Canaan to Israel – as an inheritance . . .

- . . . Description of the promised land: Its goodness and location

- God duly cared for Israel in the promised land

- So, God was faithful to his covenants and promises with Abraham and Israel

The following subsections show that God was faithful to his covenant with Israel, keeping the promises he made with it.

God faithfully led Israel through the desert and provided for them

Neh 9:12, 15, 19-21  By a pillar of cloud you led them in the day, and by a pillar of fire in the night to light for them the way in which they should go. ▤  … 15You gave them bread from heaven for their hunger and brought water for them out of the rock for their thirst, and you told them to go in to possess the land that you had sworn to give them. ▤  … 19you in your great mercies did not forsake them in the wilderness. The pillar of cloud to lead them in the way did not depart from them by day, nor the pillar of fire by night to light for them the way by which they should go. 20You gave your good Spirit to instruct them and did not withhold your manna from their mouth and gave them water for their thirst. 21Forty years you sustained them in the wilderness, and they lacked nothing. Their clothes did not wear out and their feet did not swell. ▤

Ps 78:52-54  Then he led out his people like sheep and guided them in the wilderness like a flock. 53He led them in safety, so that they were not afraid, but the sea overwhelmed their enemies. 54And he brought them to his holy land, to the mountain which his right hand had won. ▤

Ps 105:39-42  He spread a cloud for a covering, and fire to give light by night. 40They asked, and he brought quail, and gave them bread from heaven in abundance. 41He opened the rock, and water gushed out; it flowed through the desert like a river. 42For he remembered his holy promise, and Abraham, his servant. ▤

Deut 2:7  For the LORD your God has blessed you in all the work of your hands. He knows your going through this great wilderness. These forty years the LORD your God has been with you. You have lacked nothing.” ▤

“He knows your going” refers to God having watched over the people’s journey (cf. NIV, NLT).

Deut 29:5  [Moses:] I have led you forty years in the wilderness. Your clothes have not worn out on you, and your sandals have not worn off your feet. ▤

Ps 77:20  You led your people like a flock by the hand of Moses and Aaron. ▤

- God chose Joshua to lead the people after Moses:

Num 27:15-21  Moses spoke to the LORD, saying, 16“Let the LORD, the God of the spirits of all flesh, appoint a man over the congregation 17who shall go out before them and come in before them, who shall lead them out and bring them in, that the congregation of the LORD may not be as sheep that have no shepherd.” 18So the LORD said to Moses, “Take Joshua the son of Nun, a man in whom is the Spirit, and lay your hand on him. 19Make him stand before Eleazar the priest and all the congregation, and you shall commission him in their sight. 20You shall invest him with some of your authority, that all the congregation of the people of Israel may obey. 21And he shall stand before Eleazar the priest, who shall inquire for him by the judgment of the Urim before the LORD. At his word they shall go out, and at his word they shall come in, both he and all the people of Israel with him, the whole congregation.” ▤

God promised that none of Israel’s enemies would withstand it – which he fulfilled

Ex 23:27  I will send my terror before you and will throw into confusion all the people against whom you shall come, and I will make all your enemies turn their backs to you. ▤

The last clause speaks of enemies turning around to flee.

Deut 9:1-3  Hear, O Israel: you are to cross over the Jordan today, to go in to dispossess nations greater and mightier than yourselves, cities great and fortified up to heaven, 2a people great and tall, the sons of the Anakim, whom you know, and of whom you have heard it said, ‘Who can stand before the sons of Anak?’ 3Know therefore today that he who goes over before you as a consuming fire is the LORD your God. He will destroy them and subdue them before you. So you shall drive them out and make them perish quickly, as the LORD has promised you. ▤

Deut 11:25  No one shall be able to stand against you. The LORD your God will lay the fear of you and the dread of you on all the land that you shall tread, as he promised you. ▤

Deut 28:7  The LORD will cause your enemies who rise against you to be defeated before you. They shall come out against you one way and flee before you seven ways. ▤

Josh 1:5  No man shall be able to stand before you all the days of your life. Just as I was with Moses, so I will be with you. I will not leave you or forsake you. ▤

Here God is speaking to Joshua as leader of the Israelites.

Deut 2:36  From Aroer, which is on the edge of the Valley of the Arnon, and from the city that is in the valley, as far as Gilead, there was not a city too high for us. The LORD our God gave all into our hands. ▤

Deut 3:2-5  But the LORD said to me, ‘Do not fear him, for I have given him and all his people and his land into your hand. And you shall do to him as you did to Sihon the king of the Amorites, who lived at Heshbon.’ 3So the LORD our God gave into our hand Og also, the king of Bashan, and all his people, and we struck him down until he had no survivor left. 4And we took all his cities at that time—there was not a city that we did not take from them—sixty cities, the whole region of Argob, the kingdom of Og in Bashan. 5All these were cities fortified with high walls, gates, and bars, besides very many unwalled villages. ▤

This and 2:36 above speak of Israel defeating enemies prior to crossing the Jordan to enter the promised land of Canaan. Note that some of the Israelite tribes – the Gadites, the Reubenites and the half-tribe of Manasseh – settled in the land of the kingdoms mentioned here (cf. Num 32:33; Josh 13:8-13; 22:1-9).

Josh 6:2-5, 16, 20  And the LORD said to Joshua, “See, I have given Jericho into your hand, with its king and mighty men of valor. 3You shall march around the city, all the men of war going around the city once. Thus shall you do for six days. 4Seven priests shall bear seven trumpets of rams’ horns before the ark. On the seventh day you shall march around the city seven times, and the priests shall blow the trumpets. 5And when they make a long blast with the ram’s horn, when you hear the sound of the trumpet, then all the people shall shout with a great shout, and the wall of the city will fall down flat,b and the people shall go up, everyone straight before him.” ▤  … 16And at the seventh time, when the priests had blown the trumpets, Joshua said to the people, “Shout, for the LORD has given you the city. ▤  … 20So the people shouted, and the trumpets were blown. As soon as the people heard the sound of the trumpet, the people shouted a great shout, and the wall fell down flat, so that the people went up into the city, every man straight before him, and they captured the city. ▤

b Hebrew under itself; also verse 20

Josh 21:44b-45  Not one of all their enemies had withstood them, for the LORD had given all their enemies into their hands. 45Not one word of all the good promises that the LORD had made to the house of Israel had failed; all came to pass. ▤

Josh 23:9  For the LORD has driven out before you great and strong nations. And as for you, no man has been able to stand before you to this day. ▤

Conquering its inhabitants, God gave the promised land of Canaan to Israel – as an inheritance . . .

Josh 21:43  Thus the LORD gave to Israel all the land that he swore to give to their fathers. And they took possession of it, and they settled there. ▤

Neh 9:23-24  You multiplied their children as the stars of heaven, and you brought them into the land that you had told their fathers to enter and possess. 24So the descendants went in and possessed the land, and you subdued before them the inhabitants of the land, the Canaanites, and gave them into their hand, with their kings and the peoples of the land, that they might do with them as they would. ▤

Ps 44:1-3  O God, we have heard with our ears, our fathers have told us, what deeds you performed in their days, in the days of old: 2you with your own hand drove out the nations, but them you planted; you afflicted the peoples, but them you set free; 3for not by their own sword did they win the land, nor did their own arm save them, but your right hand and your arm, and the light of your face, for you delighted in them. ▤

Ps 78:55  He drove out nations before them; he apportioned them for a possession and settled the tribes of Israel in their tents. ▤

Ps 105:44-45  And he gave them the lands of the nations, and they took possession of the fruit of the peoples’ toil, 45that they might keep his statutes and observe his laws. Praise the LORD! ▤

Ps 136:17-22  … to him who struck down great kings, for his steadfast love endures forever; 18and killed mighty kings, for his steadfast love endures forever; 19Sihon, king of the Amorites, for his steadfast love endures forever; 20and Og, king of Bashan, for his steadfast love endures forever; 21and gave their land as a heritage, for his steadfast love endures forever; 22a heritage to Israel his servant, for his steadfast love endures forever. ▤

Amos 2:9-10  Yet it was I who destroyed the Amorite before them, whose height was like the height of the cedars and who was as strong as the oaks; I destroyed his fruit above and his roots beneath. 10Also it was I who brought you up out of the land of Egypt and led you forty years in the wilderness, to possess the land of the Amorite. ▤

Josh 14:1-5  These are the inheritances that the people of Israel received in the land of Canaan, which Eleazar the priest and Joshua the son of Nun and the heads of the fathers’ houses of the tribes of the people of Israel gave them to inherit. 2Their inheritance was by lot, just as the LORD had commanded by the hand of Moses for the nine and one-half tribes. 3For Moses had given an inheritance to the two and one-half tribes beyond the Jordan, but to the Levites he gave no inheritance among them. 4For the people of Joseph were two tribes, Manasseh and Ephraim. And no portion was given to the Levites in the land, but only cities to dwell in, with their pasturelands for their livestock and their substance. 5The people of Israel did as the LORD commanded Moses; they allotted the land. ▤

The allocation of particular sections of the land to each of the tribes of Israel is detailed in Joshua 13-21.

. . . Description of the promised land: Its goodness and location

Deut 8:7-10  For the LORD your God is bringing you into a good land, a land of brooks of water, of fountains and springs, flowing out in the valleys and hills, 8a land of wheat and barley, of vines and fig trees and pomegranates, a land of olive trees and honey, 9a land in which you will eat bread without scarcity, in which you will lack nothing, a land whose stones are iron, and out of whose hills you can dig copper. 10And you shall eat and be full, and you shall bless the LORD your God for the good land he has given you. ▤

Ex 3:8  … and I have come down to deliver them out of the hand of the Egyptians and to bring them up out of that land to a good and broad land, a land flowing with milk and honey, to the place of the Canaanites, the Hittites, the Amorites, the Perizzites, the Hivites, and the Jebusites. ▤

Num 13:27  And they told him, “We came to the land to which you sent us. It flows with milk and honey, and this is its fruit. ▤

Deut 11:10-12  For the land that you are entering to take possession of it is not like the land of Egypt, from which you have come, where you sowed your seed and irrigated it,c like a garden of vegetables. 11But the land that you are going over to possess is a land of hills and valleys, which drinks water by the rain from heaven, 12a land that the LORD your God cares for. The eyes of the LORD your God are always upon it, from the beginning of the year to the end of the year. ▤

c Hebrew watered it with your feet

Neh 9:25a  And they captured fortified cities and a rich land, and took possession of houses full of all good things, cisterns already hewn, vineyards, olive orchards and fruit trees in abundance. ▤

Gen 15:18-21  On that day the LORD made a covenant with Abram, saying, “To your offspring I gived this land, from the river of Egypt to the great river, the river Euphrates, 19the land of the Kenites, the Kenizzites, the Kadmonites, 20the Hittites, the Perizzites, the Rephaim, 21the Amorites, the Canaanites, the Girgashites and the Jebusites.” ▤

d Or have given

Ex 23:31  And I will set your border from the Red Sea to the Sea of the Philistines, and from the wilderness to the Euphrates, for I will give the inhabitants of the land into your hand, and you shall drive them out before you. ▤

Num 34:1-12  The LORD spoke to Moses, saying, 2“Command the people of Israel, and say to them, When you enter the land of Canaan (this is the land that shall fall to you for an inheritance, the land of Canaan as defined by its borders), 3your south side shall be from the wilderness of Zin alongside Edom, and your southern border shall run from the end of the Salt Sea on the east. 4And your border shall turn south of the ascent of Akrabbim, and cross to Zin, and its limit shall be south of Kadesh-barnea. Then it shall go on to Hazar-addar, and pass along to Azmon. 5And the border shall turn from Azmon to the Brook of Egypt, and its limit shall be at the sea. 6“For the western border, you shall have the Great Sea and itse coast. This shall be your western border. 7“This shall be your northern border: from the Great Sea you shall draw a line to Mount Hor. 8From Mount Hor you shall draw a line to Lebo-hamath, and the limit of the border shall be at Zedad. 9Then the border shall extend to Ziphron, and its limit shall be at Hazar-enan. This shall be your northern border. 10“You shall draw a line for your eastern border from Hazar-enan to Shepham. 11And the border shall go down from Shepham to Riblah on the east side of Ain. And the border shall go down and reach to the shoulder of the Sea of Chinnereth on the east. 12And the border shall go down to the Jordan, and its limit shall be at the Salt Sea. This shall be your land as defined by its borders all around.” ▤

e Syriac; Hebrew lacks its

God duly cared for Israel in the promised land

Neh 9:25b  So they ate and were filled and became fat and delighted themselves in your great goodness. ▤

Ruth 1:1, 6  In the days when the judges ruled there was a famine in the land, and a man of Bethlehem in Judah went to sojourn in the country of Moab, he and his wife and his two sons. ▤  … 6Then she arose with her daughters-in-law to return from the country of Moab, for she had heard in the fields of Moab that the LORD had visited his people and given them food. ▤

Judg 2:16, 18  Then the LORD raised up judges, who saved them out of the hand of those who plundered them. ▤  … 18Whenever the LORD raised up judges for them, the LORD was with the judge, and he saved them from the hand of their enemies all the days of the judge. For the LORD was moved to pity by their groaning because of those who afflicted and oppressed them. ▤

1Sam 12:7, 11  Now therefore stand still that I may plead with you before the LORD concerning all the righteous deeds of the LORD that he performed for you and for your fathers. ▤  … 11And the LORD sent Jerubbaal and Barakf and Jephthah and Samuel and delivered you out of the hand of your enemies on every side, and you lived in safety. ▤

f Septuagint, Syriac; Hebrew Bedan

1Chr 22:18a  “Is not the LORD your God with you? And has he not given you peace on every side? ▤

2Chr 32:21-22  And the LORD sent an angel, who cut off all the mighty warriors and commanders and officers in the camp of the king of Assyria. So he returned with shame of face to his own land. And when he came into the house of his god, some of his own sons struck him down there with the sword. 22So the LORD saved Hezekiah and the inhabitants of Jerusalem from the hand of Sennacherib king of Assyria and from the hand of all his enemies, and he provided for them on every side. ▤

Neh 9:27-28  Therefore you gave them into the hand of their enemies, who made them suffer. And in the time of their suffering they cried out to you and you heard them from heaven, and according to your great mercies you gave them saviors who saved them from the hand of their enemies. 28But after they had rest they did evil again before you, and you abandoned them to the hand of their enemies, so that they had dominion over them. Yet when they turned and cried to you, you heard from heaven, and many times you delivered them according to your mercies. ▤

So, God was faithful to his covenants and promises with Abraham and Israel

See also:

- Note: Because God remembers his covenant with Abraham, God cares for and is merciful to Israel

Gen 21:1-2  The LORD visited Sarah as he had said, and the LORD did to Sarah as he had promised. 2And Sarah conceived and bore Abraham a son in his old age at the time of which God had spoken to him. ▤

Deut 7:8-9  … but it is because the LORD loves you and is keeping the oath that he swore to your fathers, that the LORD has brought you out with a mighty hand and redeemed you from the house of slavery, from the hand of Pharaoh king of Egypt. 9Know therefore that the LORD your God is God, the faithful God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, to a thousand generations, … ▤

Neh 9:8  You found his [Abraham’s] heart faithful before you, and made with him the covenant to give to his offspring the land of the Canaanite, the Hittite, the Amorite, the Perizzite, the Jebusite, and the Girgashite. And you have kept your promise, for you are righteous. ▤

Ps 105:8-11, 42-45  He remembers his covenant forever, the word that he commanded, for a thousand generations, 9the covenant that he made with Abraham, his sworn promise to Isaac, 10which he confirmed to Jacob as a statute, to Israel as an everlasting covenant, 11saying, “To you I will give the land of Canaan as your portion for an inheritance.” ▤  … 42For he remembered his holy promise, and Abraham, his servant. 43So he brought his people out with joy, his chosen ones with singing. 44And he gave them the lands of the nations, and they took possession of the fruit of the peoples’ toil, 45that they might keep his statutes and observe his laws. Praise the LORD! ▤

Josh 21:43-45  Thus the LORD gave to Israel all the land that he swore to give to their fathers. And they took possession of it, and they settled there. 44And the LORD gave them rest on every side just as he had sworn to their fathers. Not one of all their enemies had withstood them, for the LORD had given all their enemies into their hands. 45Not one word of all the good promises that the LORD had made to the house of Israel had failed; all came to pass. ▤

Josh 23:10, 14  One man of you puts to flight a thousand, since it is the LORD your God who fights for you, just as he promised you. ▤  … 14“And now I am about to go the way of all the earth, and you know in your hearts and souls, all of you, that not one word has failed of all the good thingsg that the LORD your God promised concerning you. All have come to pass for you; not one of them has failed. ▤

g Or words; also twice in verse 15

1Ki 8:56  Blessed be the LORD who has given rest to his people Israel, according to all that he promised. Not one word has failed of all his good promise, which he spoke by Moses his servant. ▤

Josh 14:10  And now, behold, the LORD has kept me alive, just as he said, these forty-five years since the time that the LORD spoke this word to Moses, while Israel walked in the wilderness. And now, behold, I am this day eighty-five years old. ▤

Apart from Joshua and Caleb, all the Israelites had not trusted in God to enable them to conquer the promised land. So God had stated that that generation would die in the desert wanderings apart from Joshua and Caleb (cf. Num 14:26-30). Here Caleb attests to God’s faithfulness to this promise to him.

Luke 1:54-55, 69-75  He has helped his servant Israel, in remembrance of his mercy, 55as he spoke to our fathers, to Abraham and to his offspring forever.” ▤  … 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, 70as he spoke by the mouth of his holy prophets from of old, 71that we should be saved from our enemies and from the hand of all who hate us; 72to show the mercy promised to our fathers and to remember his holy covenant, 73the oath that he swore to our father Abraham, to grant us 74that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

The “horn of salvation” (v. 69) refers to the promised Messiah – Jesus Christ, by whom God would fulfill the promises referred to regarding salvation.

Heb 6:13-15  For when God made a promise to Abraham, since he had no one greater by whom to swear, he swore by himself, 14saying, “Surely I will bless you and multiply you.” 15And thus Abraham,h having patiently waited, obtained the promise. ▤

h Greek he

Pray for persecuted Christians

Section F

God’s Dealings and Covenant with David

Section Jumps

- David was chosen and anointed by God, as ruler over Israel

- David reigned over Israel, as a powerful and righteous king – undergirded by God . . .

- . . . However, David was not free of sin and trouble during his reign

- God’s covenant with David, promising that David’s royal dynasty would last forever

- The royal line of any king descended from David would continue if he obeyed God as David did

- Note: God chose Jerusalem, David’s city, as his dwelling place . . .

- . . . As such, God’s temple was built in Jerusalem – by Solomon, David’s son

David was chosen and anointed by God, as ruler over Israel

See also:

- 2Sam 5:12 ⇓

1Sam 16:1, 10-13a  The LORD said to Samuel, “How long will you grieve over Saul, since I have rejected him from being king over Israel? Fill your horn with oil, and go. I will send you to Jesse the Bethlehemite, for I have provided for myself a king among his sons.” ▤  … 10And Jesse made seven of his sons pass before Samuel. And Samuel said to Jesse, “The LORD has not chosen these.” 11Then Samuel said to Jesse, “Are all your sons here?” And he said, “There remains yet the youngest,i but behold, he is keeping the sheep.” And Samuel said to Jesse, “Send and get him, for we will not sit down till he comes here.” 12And he sent and brought him in. Now he was ruddy and had beautiful eyes and was handsome. And the LORD said, “Arise, anoint him, for this is he.” 13Then Samuel took the horn of oil and anointed him in the midst of his brothers. And the Spirit of the LORD rushed upon David from that day forward. ▤

i Or smallest

2Sam 6:21  And David said to Michal, “It was before the LORD, who chose me above your father and above all his house, to appoint me as prince over Israel, the people of the LORD—and I will make merry before the LORD. ▤

1Ki 8:16  ‘Since the day that I brought my people Israel out of Egypt, I chose no city out of all the tribes of Israel in which to build a house, that my name might be there. But I chose David to be over my people Israel.’ ▤

1Ki 11:34  Nevertheless, I will not take the whole kingdom out of his hand, but I will make him ruler all the days of his life, for the sake of David my servant whom I chose, who kept my commandments and my statutes. ▤

2Chr 6:6  … but I have chosen Jerusalem that my name may be there, and I have chosen David to be over my people Israel. ▤

Ps 78:70-71  He chose David his servant and took him from the sheepfolds; 71from following the nursing ewes he brought him to shepherd Jacob his people, Israel his inheritance. ▤

Ps 89:3, 20  You have said, “I have made a covenant with my chosen one; I have sworn to David my servant: ▤  … 20I have found David, my servant; with my holy oil I have anointed him, … ▤

2Sam 23:1  Now these are the last words of David: The oracle of David, the son of Jesse, the oracle of the man who was raised on high, the anointed of the God of Jacob, the sweet psalmist of Israel:j … ▤

j Or the favorite of the songs of Israel

Ps 18:50  Great salvation he brings to his king, and shows steadfast love to his anointed, to David and his offspring forever. ▤

The term “his anointed” here primarily refers to David, the writer of this psalm.

- God spoke of David as being his servant:

1Ki 11:31-32, 36, 38  And he said to Jeroboam, “Take for yourself ten pieces, for thus says the LORD, the God of Israel, ‘Behold, I am about to tear the kingdom from the hand of Solomon and will give you ten tribes 32(but he shall have one tribe, for the sake of my servant David and for the sake of Jerusalem, the city that I have chosen out of all the tribes of Israel), ▤  … 36Yet to his son I will give one tribe, that David my servant may always have a lamp before me in Jerusalem, the city where I have chosen to put my name. ▤  … 38And if you will listen to all that I command you, and will walk in my ways, and do what is right in my eyes by keeping my statutes and my commandments, as David my servant did, I will be with you and will build you a sure house, as I built for David, and I will give Israel to you. ▤

David is spoken of numerous times as God’s servant (cf. v. 34 ↑; Ps 78:70 ↑; Ps 89:3, 20 ↑), in a manner implying that he was so in a unique sense.

David reigned over Israel, as a powerful and righteous king – undergirded by God . . .

2Sam 5:1-4  Then all the tribes of Israel came to David at Hebron and said, “Behold, we are your bone and flesh. 2In times past, when Saul was king over us, it was you who led out and brought in Israel. And the LORD said to you, ‘You shall be shepherd of my people Israel, and you shall be prince over Israel.’” 3So all the elders of Israel came to the king at Hebron, and King David made a covenant with them at Hebron before the LORD, and they anointed David king over Israel. 4David was thirty years old when he began to reign, and he reigned forty years. ▤

2Sam 5:10, 12  And David became greater and greater, for the LORD, the God of hosts, was with him. ▤  … 12And David knew that the LORD had established him king over Israel, and that he had exalted his kingdom for the sake of his people Israel. ▤

1Chr 14:8, 16-17  When the Philistines heard that David had been anointed king over all Israel, all the Philistines went up to search for David. But David heard of it and went out against them. ▤  … 16And David did as God commanded him, and they struck down the Philistine army from Gibeon to Gezer. 17And the fame of David went out into all lands, and the LORD brought the fear of him upon all nations. ▤

2Sam 8:6, 11-14  Then David put garrisons in Aram of Damascus, and the Syrians became servants to David and brought tribute. And the LORD gave victory to David wherever he went. ▤  … 11These [articles of tribute] also King David dedicated to the LORD, together with the silver and gold that he dedicated from all the nations he subdued, 12from Edom, Moab, the Ammonites, the Philistines, Amalek, and from the spoil of Hadadezer the son of Rehob, king of Zobah. 13And David made a name for himself when he returned from striking down 18,000 Edomites in the Valley of Salt. 14Then he put garrisons in Edom; throughout all Edom he put garrisons, and all the Edomites became David’s servants. And the LORD gave victory to David wherever he went. ▤

2Sam 8:15  So David reigned over all Israel. And David administered justice and equity to all his people. ▤

Ps 78:72  With upright heart he [David] shepherded them and guided them with his skillful hand. ▤

Acts 13:22  And when he had removed him, he raised up David to be their king, of whom he testified and said, ‘I have found in David the son of Jesse a man after my heart, who will do all my will.’ ▤

. . . However, David was not free of sin and trouble during his reign

2Sam 11:2-4  It happened, late one afternoon, when David arose from his couch and was walking on the roof of the king’s house, that he saw from the roof a woman bathing; and the woman was very beautiful. 3And David sent and inquired about the woman. And one said, “Is not this Bathsheba, the daughter of Eliam, the wife of Uriah the Hittite?” 4So David sent messengers and took her, and she came to him, and he lay with her. (Now she had been purifying herself from her uncleanness.) Then she returned to her house. ▤

2Sam 11:14-17, 26-27  In the morning David wrote a letter to Joab and sent it by the hand of Uriah. 15In the letter he wrote, “Set Uriah in the forefront of the hardest fighting, and then draw back from him, that he may be struck down, and die.” 16And as Joab was besieging the city, he assigned Uriah to the place where he knew there were valiant men. 17And the men of the city came out and fought with Joab, and some of the servants of David among the people fell. Uriah the Hittite also died. ▤  … 26When the wife of Uriah heard that Uriah her husband was dead, she lamented over her husband. 27And when the mourning was over, David sent and brought her to his house, and she became his wife and bore him a son. But the thing that David had done displeased the LORD. ▤

2Sam 12:9-10  [The prophet Nathan, to David:] Why have you despised the word of the LORD, to do what is evil in his sight? You have struck down Uriah the Hittite with the sword and have taken his wife to be your wife and have killed him with the sword of the Ammonites. 10Now therefore the sword shall never depart from your house, because you have despised me and have taken the wife of Uriah the Hittite to be your wife. ▤

2Sam 24:10, 15  But David’s heart struck him after he had numbered the people. And David said to the LORD, “I have sinned greatly in what I have done. But now, O LORD, please take away the iniquity of your servant, for I have done very foolishly.” ▤  … 15So the LORD sent a pestilence on Israel from the morning until the appointed time. And there died of the people from Dan to Beersheba 70,000 men. ▤

David’s sin in counting his fighting men was one of pride and self-reliance. It resulted in a devastating judgment on his kingdom (v. 15), which would have significantly reduced the number of his fighting men.

Ps 3:1-2  O LORD, how many are my foes! Many are rising against me; 2many are saying of my soul, there is no salvation for him in God. Selahk ▤

k The meaning of the Hebrew word Selah, used frequently in the Psalms, is uncertain. It may be a musical or liturgical direction

This is the beginning of a psalm that David wrote when he fled from his son Absalom. Absalom led a rebellion against David (cf. 2Sam 15-18). It was the major part of the fulfillment of the prophesied punishment against David for his sin in regard to Uriah (cf. 2Sam 12:10 ↑). Absalom was successful for a time, even making himself king, before his death and the re-establishment of David’s rule over Israel. Note that there are a number of other psalms attributed to David which also speak of him undergoing great difficulties.

- David ruled from Jerusalem, known as the City Of David:

2Sam 5:5-7, 9  At Hebron he reigned over Judah seven years and six months, and at Jerusalem he reigned over all Israel and Judah thirty-three years.l 6And the king and his men went to Jerusalem against the Jebusites, the inhabitants of the land, who said to David, “You will not come in here, but the blind and the lame will ward you off”—thinking, “David cannot come in here.” 7Nevertheless, David took the stronghold of Zion, that is, the city of David. ▤  … 9And David lived in the stronghold and called it the city of David. And David built the city all around from the Millo inward. ▤

l Dead Sea Scroll lacks verses 4-5

Apart from the first few years of his reign (v. 5a), David ruled from Jerusalem – after conquering its inhabitants, the Jebusites (vv. 6-7).

God’s covenant with David, promising that David’s royal dynasty would last forever

See also:

- The ruler would be a descendant of King David, in accordance with God’s promise to David

2Sam 7:1-7  Now when the king lived in his house and the LORD had given him rest from all his surrounding enemies, 2the king said to Nathan the prophet, “See now, I dwell in a house of cedar, but the ark of God dwells in a tent.” 3And Nathan said to the king, “Go, do all that is in your heart, for the LORD is with you.” 4But that same night the word of the LORD came to Nathan, 5“Go and tell my servant David, ‘Thus says the Lord: Would you build me a house to dwell in? 6I have not lived in a house since the day I brought up the people of Israel from Egypt to this day, but I have been moving about in a tent for my dwelling. 7In all places where I have moved with all the people of Israel, did I speak a word with any of the judges of Israel, whom I commanded to shepherd my people Israel, saying, “Why have you not built me a house of cedar?”’ ▤

In his devotion to God, David desired to build a temple or house for God. This led to God subsequently making a wonderful and highly significant promise or covenant with David regarding David’s own “house” and descendants (cf. vv. 11-16 ↓).

2Sam 7:8-16  Now, therefore, thus you shall say to my servant David, ‘Thus says the LORD of hosts, I took you from the pasture, from following the sheep, that you should be prince over my people Israel. 9And I have been with you wherever you went and have cut off all your enemies from before you. And I will make for you a great name, like the name of the great ones of the earth. 10And I will appoint a place for my people Israel and will plant them, so that they may dwell in their own place and be disturbed no more. And violent men shall afflict them no more, as formerly, 11from the time that I appointed judges over my people Israel. And I will give you rest from all your enemies. Moreover, the LORD declares to you that the LORD will make you a house. 12When your days are fulfilled and you lie down with your fathers, I will raise up your offspring after you, who shall come from your body, and I will establish his kingdom. 13He shall build a house for my name, and I will establish the throne of his kingdom forever. 14I will be to him a father, and he shall be to me a son. When he commits iniquity, I will discipline him with the rod of men, with the stripes of the sons of men, 15but my steadfast love will not depart from him, as I took it from Saul, whom I put away from before you. 16And your house and your kingdom shall be made sure forever before me.m Your throne shall be established forever.’ ▤

m Septuagint; Hebrew you

In vv. 11, 16 “house” refers to a royal dynasty that God would build for David, in response to his desire to build a “house” (v. 13) or temple for God. The “offspring” spoken of in vv. 12-15 initially refers to David’s son Solomon, but is generally understood to ultimately speak of the Messiah. As such this covenant provided the people of Israel with the hope of a permanently secure kingdom (vv. 10-11a) under a godly and powerful king.

2Sam 23:5  For does not my house stand so with God? For he has made with me an everlasting covenant, ordered in all things and secure. For will he not cause to prosper all my help and my desire? ▤

The first rhetorical question is either referring to David’s house being chosen by God (cf. NLT) in God’s “everlasting covenant” with him, or to it being righteous before God (cf. vv. 3-4; AMP, NRSV).

1Ki 2:45  But King Solomon shall be blessed, and the throne of David shall be established before the LORD forever. ▤

2Chr 13:5  Ought you not to know that the LORD God of Israel gave the kingship over Israel forever to David and his sons by a covenant of salt? ▤

Ps 89:3-4, 28-37  You have said, “I have made a covenant with my chosen one; I have sworn to David my servant: 4‘I will establish your offspring forever, and build your throne for all generations.’” Selah ▤  … 28My steadfast love I will keep for him forever, and my covenant will stand firmn for him. 29I will establish his offspring forever and his throne as the days of the heavens. 30If his children forsake my law and do not walk according to my rules,o 31if they violate my statutes and do not keep my commandments, 32then I will punish their transgression with the rod and their iniquity with stripes, 33but I will not remove from him my steadfast love or be false to my faithfulness. 34I will not violate my covenant or alter the word that went forth from my lips. 35Once for all I have sworn by my holiness; I will not lie to David. 36His offspring shall endure forever, his throne as long as the sun before me. 37Like the moon it shall be established forever, a faithful witness in the skies.” Selah ▤

n Or will remain faithful

o Or my just decrees

Jer 33:25-26  Thus says the LORD: If I have not established my covenant with day and night and the fixed order of heaven and earth, 26then I will reject the offspring of Jacob and David my servant and will not choose one of his offspring to rule over the offspring of Abraham, Isaac, and Jacob. For I will restore their fortunes and will have mercy on them. ▤

- Extracts from David’s response to God’s covenant promises:

2Sam 7:18-19, 28-29  Then King David went in and sat before the LORD and said, “Who am I, O Lord GOD, and what is my house, that you have brought me thus far? 19And yet this was a small thing in your eyes, O Lord GOD. You have spoken also of your servant’s house for a great while to come, and this is instruction for mankind, O Lord GOD! ▤  … 28And now, O Lord GOD, you are God, and your words are true, and you have promised this good thing to your servant. 29Now therefore may it please you to bless the house of your servant, so that it may continue forever before you. For you, O Lord GOD, have spoken, and with your blessing shall the house of your servant be blessed forever.” ▤

The meaning of the Hebrew for the last clause in v. 19 is uncertain. It may be speaking of God’s gracious promise to David providing a lesson for all people, or of it being unusually gracious – “Is this the way you usually treat people?” (CEV; cf. NCV, NIV, NLT).

The royal line of any king descended from David would continue if he obeyed God as David did

See also:

- Ps 89:30-32 ⇑

- Solomon’s unfaithfulness and the consequent division of the kingdom under his son, Rehoboam . . .

Ps 132:11-12  The LORD swore to David a sure oath from which he will not turn back: “One of the sons of your bodyp I will set on your throne. 12If your sons keep my covenant and my testimonies that I shall teach them, their sons also forever shall sit on your throne.” ▤

p Hebrew of your fruit of the womb

2Chr 7:17-18  And as for you, if you will walk before me as David your father walked, doing according to all that I have commanded you and keeping my statutes and my rules, 18then I will establish your royal throne, as I covenanted with David your father, saying, ‘You shall not lack a man to rule Israel.’ ▤

Jer 22:1-5  Thus says the LORD: “Go down to the house of the king of Judah and speak there this word, 2and say, ‘Hear the word of the LORD, O king of Judah, who sits on the throne of David, you, and your servants, and your people who enter these gates. 3Thus says the LORD: Do justice and righteousness, and deliver from the hand of the oppressor him who has been robbed. And do no wrong or violence to the resident alien, the fatherless, and the widow, nor shed innocent blood in this place. 4For if you will indeed obey this word, then there shall enter the gates of this house kings who sit on the throne of David, riding in chariots and on horses, they and their servants and their people. 5But if you will not obey these words, I swear by myself, declares the LORD, that this house shall become a desolation. ▤

Note that in v. 5, “this house” refers to the king’s palace (cf. v. 1).

Jer 36:30-31  Therefore thus says the LORD concerning Jehoiakim king of Judah: He shall have none to sit on the throne of David, and his dead body shall be cast out to the heat by day and the frost by night. 31And I will punish him and his offspring and his servants for their iniquity. I will bring upon them and upon the inhabitants of Jerusalem and upon the people of Judah all the disaster that I have pronounced against them, but they would not hear. ▤

- Despite the wickedness of some descendants of David, God would not destroy David’s house, because of his covenant with David:

2Chr 21:5-7  Jehoram was thirty-two years old when he became king, and he reigned eight years in Jerusalem. 6And he walked in the way of the kings of Israel, as the house of Ahab had done, for the daughter of Ahab was his wife. And he did what was evil in the sight of the LORD. 7Yet the LORD was not willing to destroy the house of David, because of the covenant that he had made with David, and since he had promised to give a lamp to him and to his sons forever. ▤

Although God may have destroyed the family line of some of David’s descendants who were wicked (cf. Jer 36:30 ↑), God would not destroy the whole house of David because of his covenant with David.

Note: God chose Jerusalem, David’s city, as his dwelling place . . .

See also:

- 2Chr 6:6 ⇓; 2Chr 33:7 ⇓

- Note: God primarily dwells in heaven . . .

- God will dwell in Jerusalem, living among his people forever

God chose the city of Jerusalem, from which David ruled, to be the place which signified his presence among his people – as consummately indicated by the building of God’s temple there. As such it was the center of worship of God. Note that Jerusalem is often referred to as “Zion”. This was originally the name of one of the hills on which Jerusalem was built, but came to be used to signify all of Jerusalem.

As seen in the second half of chapter 20, there are numerous prophecies portraying Jerusalem as becoming: the place of God’s renewed, consummate presence; the center of worldwide worship of God; and the focal point of God’s kingdom.

Ps 132:13-14  For the LORD has chosen Zion; he has desired it for his dwelling place: 14“This is my resting place forever; here I will dwell, for I have desired it. ▤

1Ki 11:13, 32, 36  However, I will not tear away all the kingdom, but I will give one tribe to your son, for the sake of David my servant and for the sake of Jerusalem that I have chosen.” ▤  … 32(but he shall have one tribe, for the sake of my servant David and for the sake of Jerusalem, the city that I have chosen out of all the tribes of Israel), ▤  … 36Yet to his son I will give one tribe, that David my servant may always have a lamp before me in Jerusalem, the city where I have chosen to put my name. ▤

In v. 36b (cf. 2Chr 3:7 ⇓) God speaks of Jerusalem as being the city he chose to signify his presence, in effect where he “chose to be worshiped” (NCV™; cf. CEV, GNT).

1Chr 23:25  For David said, “The LORD, the God of Israel, has given rest to his people, and he dwells in Jerusalem forever. ▤

Ps 46:4-5  There is a river whose streams make glad the city of God, the holy habitation of the Most High. 5God is in the midst of her; she shall not be moved; God will help her when morning dawns. ▤

Note that in regard to the “river” (v. 4), Jerusalem had no actual river. It appears to be a metaphor for blessings.

Ps 48:1-2  Great is the LORD and greatly to be praised in the city of our God! His holy mountain, 2beautiful in elevation, is the joy of all the earth, Mount Zion, in the far north, the city of the great King. ▤

Ps 50:2  Out of Zion, the perfection of beauty, God shines forth. ▤

Ps 68:16, 18  Why do you look with hatred, O many-peaked mountain, at the mount that God desired for his abode, yes, where the LORD will dwell forever? ▤  … 18You ascended on high, leading a host of captives in your train and receiving gifts among men, even among the rebellious, that the LORD God may dwell there. ▤

“You ascended on high” (v. 18) appears to speak of God ascending to the heights of Mount Zion, so as to “dwell there” (cf. NIrV). With the reference to captives and to God receiving gifts, David may be referring to his own conquest of enemies and receiving tribute from them, much of which he devoted to God (cf. 2Sam 8:11).

Ps 87:1-2  On the holy mount stands the city he founded; 2the LORD loves the gates of Zion more than all the dwelling places of Jacob. ▤

Ps 135:21  Blessed be the LORD from Zion, he who dwells in Jerusalem! Praise the LORD! ▤

. . . As such, God’s temple was built in Jerusalem – by Solomon, David’s son

2Chr 3:1  Then Solomon began to build the house of the LORD in Jerusalem on Mount Moriah, where the LORDq had appeared to David his father, at the place that David had appointed, on the threshing floor of Ornan the Jebusite. ▤

q Septuagint; Hebrew lacks the LORD

1Ki 6:1-2, 7, 22, 38  In the four hundred and eightieth year after the people of Israel came out of the land of Egypt, in the fourth year of Solomon’s reign over Israel, in the month of Ziv, which is the second month, he began to build the house of the LORD. 2The house that King Solomon built for the LORD was sixty cubitsr long, twenty cubits wide, and thirty cubits high. ▤  … 7When the house was built, it was with stone prepared at the quarry, so that neither hammer nor axe nor any tool of iron was heard in the house while it was being built. ▤  … 22And he overlaid the whole house with gold, until all the house was finished. Also the whole altar that belonged to the inner sanctuary he overlaid with gold. ▤  … 38And in the eleventh year, in the month of Bul, which is the eighth month, the house was finished in all its parts, and according to all its specifications. He was seven years in building it. ▤

r A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

2Chr 6:1-2, 4-10  Then Solomon said, “The LORD has said that he would dwell in thick darkness. 2But I have built you an exalted house, a place for you to dwell in forever.” ▤  … 4And he said, “Blessed be the LORD, the God of Israel, who with his hand has fulfilled what he promised with his mouth to David my father, saying, 5‘Since the day that I brought my people out of the land of Egypt, I chose no city out of all the tribes of Israel in which to build a house, that my name might be there, and I chose no man as prince over my people Israel; 6but I have chosen Jerusalem that my name may be there, and I have chosen David to be over my people Israel.’ 7Now it was in the heart of David my father to build a house for the name of the LORD, the God of Israel. 8But the LORD said to David my father, ‘Whereas it was in your heart to build a house for my name, you did well that it was in your heart. 9Nevertheless, it is not you who shall build the house, but your son who shall be born to you shall build the house for my name.’ 10Now the LORD has fulfilled his promise that he made. For I have risen in the place of David my father and sit on the throne of Israel, as the LORD promised, and I have built the house for the name of the LORD, the God of Israel. ▤

Note the references to God fulfilling his promise to David regarding the building of the temple (vv. 4, 10). Later in v. 15 Solomon further attests to God’s faithfulness to David: [You God] “who have kept with your servant David my father what you declared to him. You spoke with your mouth, and with your hand have fulfilled it this day.”

2Chr 33:7  And the carved image of the idol that he had made he set in the house of God, of which God said to David and to Solomon his son, “In this house, and in Jerusalem, which I have chosen out of all the tribes of Israel, I will put my name forever, … ▤

This and the following references speak further of the temple, God’s house, being in Jerusalem.

2Chr 36:14  All the officers of the priests and the people likewise were exceedingly unfaithful, following all the abominations of the nations. And they polluted the house of the LORD that he had made holy in Jerusalem. ▤

Ezra 1:3  Whoever is among you of all his people, may his God be with him, and let him go up to Jerusalem, which is in Judah, and rebuild the house of the LORD, the God of Israel—he is the God who is in Jerusalem. ▤

This refers to the rebuilding of the temple in Jerusalem after its destruction by the Babylonians and the exile.

Ps 68:29  Because of your temple at Jerusalem kings shall bear gifts to you. ▤

Isa 31:9  His rock shall pass away in terror, and his officers desert the standard in panic,” declares the LORD, whose fire is in Zion, and whose furnace is in Jerusalem. ▤

The use of “fire” and “furnace” may refer to God’s altar – and the offerings made on it – in the temple in Jerusalem.

- The background to the choosing of the site of the temple:

1Chr 21:13-19, 25-30; 22:1  Then David said to Gad, “I am in great distress. Let me fall into the hand of the LORD, for his mercy is very great, but do not let me fall into the hand of man.” 14So the LORD sent a pestilence on Israel, and 70,000 men of Israel fell. 15And God sent the angel to Jerusalem to destroy it, but as he was about to destroy it, the LORD saw, and he relented from the calamity. And he said to the angel who was working destruction, “It is enough; now stay your hand.” And the angel of the LORD was standing by the threshing floor of Ornan the Jebusite. 16And David lifted his eyes and saw the angel of the LORD standing between earth and heaven, and in his hand a drawn sword stretched out over Jerusalem. Then David and the elders, clothed in sackcloth, fell upon their faces. 17And David said to God, “Was it not I who gave command to number the people? It is I who have sinned and done great evil. But these sheep, what have they done? Please let your hand, O LORD my God, be against me and against my father’s house. But do not let the plague be on your people.” 18Now the angel of the LORD had commanded Gad to say to David that David should go up and raise an altar to the LORD on the threshing floor of Ornan the Jebusite. 19So David went up at Gad’s word, which he had spoken in the name of the LORD. ▤  … 25So David paid Ornan 600 shekelss of gold by weight for the site. 26And David built there an altar to the LORD and presented burnt offerings and peace offerings and called on the LORD, and the LORDt answered him with fire from heaven upon the altar of burnt offering. 27Then the LORD commanded the angel, and he put his sword back into its sheath. 28At that time, when David saw that the LORD had answered him at the threshing floor of Ornan the Jebusite, he sacrificed there. 29For the tabernacle of the LORD, which Moses had made in the wilderness, and the altar of burnt offering were at that time in the high place at Gibeon, 30but David could not go before it to inquire of God, for he was afraid of the sword of the angel of the LORD. ▤  22:1Then David said, “Here shall be the house of the LORD God and here the altar of burnt offering for Israel.” ▤

s A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

t Hebrew he

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 9

The Problem of Sin

1. General

1. What Sin Is

2. Sin Is against God

3. Sin Is Universal

4. Sin’s Intrinsic Ill Effects

5. Sin Brings God’s Judgment – Ultimately Death

2. The Law’s Provision for Israel’s Sin

1. Offerings for Atonement for Sinners

2. Aspects of Making Offerings for Sin

3. The Role of the Priests

4. Ceremonial Cleanness

5. Epilogue: Israel’s Persistence in Sin

Part I

General

Knowing what sin is and what its consequences are is vital to understanding God’s relationship with humankind and to appreciating the need for Jesus Christ’s mission. It also helps us not to sin by: clarifying what sin is (which this chapter does in general terms); and providing great motivation to avoid sin.

Section A

What Sin Is

Section Jumps

- Sin is breaking God’s law

- Even unintentionally breaking God’s law is sin

- Doing evil and acting wickedly is sin

- All wrongdoing is sin

- Not doing what we should do is sin

Sin is breaking God’s law

1Jn 3:4  Everyone who makes a practice of sinning also practices lawlessness; sin is lawlessness. ▤

Sin is lawlessness – acting apart from and contrary to God’s law. As such, basically it is breaking God’s law. Conversely, breaking God’s law is sin,

Lev 26:43  But the land shall be abandoned by them and enjoy its Sabbaths while it lies desolate without them, and they shall make amends for their iniquity, because they spurned my rules and their soul abhorred my statutes. ▤

The term “iniquity” means an offense/s against God’s law. Thus “iniquity” (v. 12) is equivalent to “sin”.

1Sam 15:24  Saul said to Samuel, “I have sinned, for I have transgressed the commandment of the LORD and your words, because I feared the people and obeyed their voice. ▤

In addition to breaking any command in God’s law, disobeying any other command or instruction from God is also sin.

Neh 1:6-7  … let your ear be attentive and your eyes open, to hear the prayer of your servant that I now pray before you day and night for the people of Israel your servants, confessing the sins of the people of Israel, which we have sinned against you. Even I and my father’s house have sinned. 7We have acted very corruptly against you and have not kept the commandments, the statutes, and the rules that you commanded your servant Moses. ▤

Neh 9:29  And you warned them in order to turn them back to your law. Yet they acted presumptuously and did not obey your commandments, but sinned against your rules, which if a person does them, he shall live by them, and they turned a stubborn shoulder and stiffened their neck and would not obey. ▤

Ps 89:30-32  If his children forsake my law and do not walk according to my rules,a 31if they violate my statutes and do not keep my commandments, 32then I will punish their transgression with the rod and their iniquity with stripes, … ▤

a Or my just decrees

The terms “transgression” and “sin” are synonyms. The former speaks of acting out of line in regard to rules or breaking them. The latter speaks of missing the mark or target.

Isa 42:24  Who gave up Jacob to the looter, and Israel to the plunderers? Was it not the LORD, against whom we have sinned, in whose ways they would not walk, and whose law they would not obey? ▤

Note that in saying “we” have sinned, the prophet appears to identify himself with his people – “they” who had not obeyed God’s law.

Dan 9:11  All Israel has transgressed your law and turned aside, refusing to obey your voice. And the curse and oath that are written in the Law of Moses the servant of God have been poured out upon us, because we have sinned against him. ▤

James 2:8-9  If you really fulfill the royal law according to the Scripture, “You shall love your neighbor as yourself,” you are doing well. 9But if you show partiality, you are committing sin and are convicted by the law as transgressors. ▤

To show partiality breaks the law to “love your neighbor as yourself” – and so is committing sin.

Even unintentionally breaking God’s law is sin

Lev 4:2-3, 13-14  Speak to the people of Israel, saying, If anyone sins unintentionallyb in any of the Lord’s commandments about things not to be done, and does any one of them, 3if it is the anointed priest who sins, thus bringing guilt on the people, then he shall offer for the sin that he has committed a bull from the herd without blemish to the Lord for a sin offering. ▤  … 13“If the whole congregation of Israel sins unintentionallyc and the thing is hidden from the eyes of the assembly, and they do any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and they realize their guilt,d 14when the sin which they have committed becomes known, the assembly shall offer a bull from the herd for a sin offering and bring it in front of the tent of meeting. ▤

b Or by mistake; so throughout Leviticus

c Or makes a mistake

d Or suffer for their guilt, or are guilty; also verses 22, 27, and chapter 5

Lev 4:22-24, 27-28  When a leader sins, doing unintentionally any one of all the things that by the commandments of the LORD his God ought not to be done, and realizes his guilt, 23or the sin which he has committed is made known to him, he shall bring as his offering a goat, a male without blemish, 24and shall lay his hand on the head of the goat and kill it in the place where they kill the burnt offering before the LORD; it is a sin offering. ▤  … 27“If anyone of the common people sins unintentionally in doing any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and realizes his guilt, 28or the sin which he has committed is made known to him, he shall bring for his offering a goat, a female without blemish, for his sin which he has committed. ▤

Lev 5:17-18  If anyone sins, doing any of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, though he did not know it, then realizes his guilt, he shall bear his iniquity. 18He shall bring to the priest a ram without blemish out of the flock, or its equivalent for a guilt offering, and the priest shall make atonement for him for the mistake that he made unintentionally, and he shall be forgiven. ▤

Ezek 45:20  You shall do the same on the seventh day of the month for anyone who has sinned through error or ignorance; so you shall make atonement for the temple. ▤

The reference to sin has in view breaking God’s law.

- However, sinning unintentionally is not as serious as sinning defiantly:

Num 15:27-28, 30-31  “If one person sins unintentionally, he shall offer a female goat a year old for a sin offering. 28And the priest shall make atonement before the LORD for the person who makes a mistake, when he sins unintentionally, to make atonement for him, and he shall be forgiven. ▤  … 30But the person who does anything with a high hand, whether he is native or a sojourner, reviles the LORD, and that person shall be cut off from among his people. 31Because he has despised the word of the LORD and has broken his commandment, that person shall be utterly cut off; his iniquity shall be on him.” ▤

To act as such “with a high hand” (v. 30) is to do so “defiantly” (NASB, NIV). Forgiveness could be obtained for a person who sinned unintentionally (vv. 27-28) but no such provision is given for one who sinned defiantly (vv. 30-31).

Doing evil and acting wickedly is sin

Deut 9:18  Then I lay prostrate before the LORD as before, forty days and forty nights. I neither ate bread nor drank water, because of all the sin that you had committed, in doing what was evil in the sight of the LORD to provoke him to anger. ▤

1Ki 14:22  And Judah did what was evil in the sight of the LORD, and they provoked him to jealousy with their sins that they committed, more than all that their fathers had done. ▤

Ps 51:4  Against you, you only, have I sinned and done what is evil in your sight, so that you may be justified in your words and blameless in your judgment. ▤

Eccl 8:12  Though a sinner does evil a hundred times and prolongs his life, yet I know that it will be well with those who fear God, because they fear before him. ▤

Rom 7:20-21  Now if I do what I do not want, it is no longer I who do it, but sin that dwells within me. 21So I find it to be a law that when I want to do right, evil lies close at hand. ▤

Dan 9:15  And now, O Lord our God, who brought your people out of the land of Egypt with a mighty hand, and have made a name for yourself, as at this day, we have sinned, we have done wickedly. ▤

1Ki 8:47b  ‘We have sinned and have acted perversely and wickedly,’ … ▤

Ps 106:6  Both we and our fathers have sinned; we have committed iniquity; we have done wickedness. ▤

Prov 5:22  The iniquities of the wicked ensnare him, and he is held fast in the cords of his sin. ▤

- Whoever makes a practice of sinning is of Satan:

1Jn 3:8a  Whoever makes a practice of sinning is of the devil, for the devil has been sinning from the beginning. ▤

This illustrates that sin is evil, indicating that those who habitually continue to sin show that they are of – or belong to – the devil.

All wrongdoing is sin

At least in terms of the Bible’s perspective, wrongdoing involves breaking God’s law. Any morally wrong action can be shown to break one or more of God’s commands. Thus wrongdoing is sin – as is any evil action.

1Jn 5:17  All wrongdoing is sin, but there is sin that does not lead to death. ▤

Dan 9:5  … we have sinned and done wrong and acted wickedly and rebelled, turning aside from your commandments and rules. ▤

Ex 9:27  Then Pharaoh sent and called Moses and Aaron and said to them, “This time I have sinned; the LORD is in the right, and I and my people are in the wrong. ▤

Num 5:6-7  Speak to the people of Israel, When a man or woman commits any of the sins that people commit by breaking faith with the LORD, and that person realizes his guilt, 7he shall confess his sin that he has committed.e And he shall make full restitution for his wrong, adding a fifth to it and giving it to him to whom he did the wrong. ▤

e Hebrew they shall confess their sin that they have committed

Ezek 18:18  As for his father, because he practiced extortion, robbed his brother, and did what is not good among his people, behold, he shall die for his iniquity. ▤

Not doing what we should do is sin

James 4:17  So whoever knows the right thing to do and fails to do it, for him it is sin. ▤

Lev 5:1  If anyone sins in that he hears a public adjuration to testify, and though he is a witness, whether he has seen or come to know the matter, yet does not speak, he shall bear his iniquity; … ▤

Num 32:23  But if you will not do so, behold, you have sinned against the LORD, and be sure your sin will find you out. ▤

2Chr 19:10  … whenever a case comes to you from your brothers who live in their cities, concerning bloodshed, law or commandment, statutes or rules, then you shall warn them, that they may not incur guilt before the LORD and wrath may not come upon you and your brothers. Thus you shall do, and you will not incur guilt. ▤

This indicates that the judges would sin if they did not warn the people as they had been instructed to do.

Luke 12:47  And that servant who knew his master’s will but did not get ready or act according to his will, will receive a severe beating. ▤

Those who know God or Christ’s will and do not do it will be punished – indicative of the fact that not doing what one should is sin.

- Acting contrary to one’s beliefs is sin:

Rom 14:14, 23  I know and am persuaded in the Lord Jesus that nothing is unclean in itself, but it is unclean for anyone who thinks it unclean. ▤  … 23But whoever has doubts is condemned if he eats, because the eating is not from faith. For whatever does not proceed from faith is sin.f ▤

f Some manuscripts insert here 16:25-27

In v. 14 Paul is referring particularly to food, as in v. 23. In v. 23 “faith” is being used in a subjective sense. It refers to our beliefs or convictions (cf. AMP) as to what is right – or at least what is right for ourselves – before God. As such, Paul is saying that acting in a way that is opposed to our beliefs and conscience is in effect sin.

Pray for persecuted Christians

Section B

Sin Is against God

Section Jumps

- Sin is action against God

- Even acting wrongfully against other people is sinning against God

- Sin is rebellion against God

- For sin involves: turning away from God and his commands; . . .

- . . . and going our own way

- Sin is hated by God

- God can be grieved by sin

See also:

- What Sin Is

Sin is action against God

Sin is against God primarily because it is acting contrary to his commands and so against his will. As such the previous section also reflects the fact that sin is against God, by defining sin as breaking God’s law (cf. Neh 1:6-7 ↓; ISA 42:24 ↓; Dan 9:11 ↓; Rom 8:7 ↓).

Lev 26:40  But if they confess their iniquity and the iniquity of their fathers in their treachery that they committed against me, and also in walking contrary to me, … ▤

Neh 1:6-7  … let your ear be attentive and your eyes open, to hear the prayer of your servant that I now pray before you day and night for the people of Israel your servants, confessing the sins of the people of Israel, which we have sinned against you. Even I and my father’s house have sinned. 7We have acted very corruptly against you and have not kept the commandments, the statutes, and the rules that you commanded your servant Moses. ▤

Ps 41:4  As for me, I said, “O LORD, be gracious to me; heal me,g for I have sinned against you!” ▤

g Hebrew my soul

Isa 3:8-9  For Jerusalem has stumbled, and Judah has fallen, because their speech and their deeds are against the LORD, defying his glorious presence.h 9For the look on their faces bears witness against them; they proclaim their sin like Sodom; they do not hide it. Woe to them! For they have brought evil on themselves. ▤

h Hebrew the eyes of his glory

The fact that the people’s words and deeds are said to be “against the LORD” (v. 8) and are latter referred to as “sin” (v. 9), implies that sin involves words and deeds against the LORD. This is reinforced by v. 8 indicating that sinning defies God’s glorious presence.

Isa 42:24  Who gave up Jacob to the looter, and Israel to the plunderers? Was it not the LORD, against whom we have sinned, in whose ways they would not walk, and whose law they would not obey? ▤

Jer 14:20  We acknowledge our wickedness, O LORD, and the iniquity of our fathers, for we have sinned against you. ▤

Dan 9:11  All Israel has transgressed your law and turned aside, refusing to obey your voice. And the curse and oath that are written in the Law of Moses the servant of God have been poured out upon us, because we have sinned against him. ▤

Gen 13:13  Now the men of Sodom were wicked, great sinners against the LORD. ▤

Rom 8:7  For the mind that is set on the flesh is hostile to God, for it does not submit to God’s law; indeed, it cannot. ▤

Those who are “under the control of their sinful nature” (NLT) are actively hostile towards God.

Num 15:30  But the person who does anything with a high hand, whether he is native or a sojourner, reviles the LORD, and that person shall be cut off from among his people. ▤

Sinning defiantly actually “reviles, and blasphemes the Lord” (AMP) as it is very dishonoring to him. This is largely because it: discredits his laws and him as the one who instituted the laws; and shows disdain towards him as the one to whom we are accountable for breaking the laws.

Even acting wrongfully against other people is sinning against God

Gen 39:6-9  So he left all that he had in Joseph’s charge, and because of him he had no concern about anything but the food he ate. Now Joseph was handsome in form and appearance. 7And after a time his master’s wife cast her eyes on Joseph and said, “Lie with me.” 8But he refused and said to his master’s wife, “Behold, because of me my master has no concern about anything in the house, and he has put everything that he has in my charge. 9He is not greater in this house than I am, nor has he kept back anything from me except yourself, because you are his wife. How then can I do this great wickedness and sin against God?” ▤

The proposed action (v. 7) would have been acting against his master, but ultimately it would have been sin against God (v. 9).

Lev 6:2  If anyone sins and commits a breach of faith against the LORD by deceiving his neighbor in a matter of deposit or security, or through robbery, or if he has oppressed his neighbor … ▤

Being “a breach of faith” against God is equivalent to sinning against him (cf. GNT, NCV, NLT). Thus deceiving one’s neighbor is sinning against God.

1Sam 12:23  Moreover, as for me, far be it from me that I should sin against the LORD by ceasing to pray for you, and I will instruct you in the good and the right way. ▤

Failure to fulfill one’s responsibilities towards others – which is wronging them and so in effect acting against them – is sinning against God.

2Sam 12:10, 13a  Now therefore the sword shall never depart from your house, because you have despised me and have taken the wife of Uriah the Hittite to be your wife.’ ▤  … 13David said to Nathan, “I have sinned against the LORD.” ▤

Note that in v. 10 Nathan is conveying God’s words to David.

Ps 51:4  Against you, you only, have I sinned and done what is evil in your sight, so that you may be justified in your words and blameless in your judgment. ▤

Here David reiterates his words above in 2 Samuel 12:13a, acknowledging his committing of adultery with Bathsheba and subsequent murder of Uriah (her husband) as sinning against God.

Luke 15:21  And the son said to him, ‘Father, I have sinned against heaven and before you. I am no longer worthy to be called your son.’i ▤

i Some manuscripts add treat me as one of your hired servants

The prodigal son is saying in effect: “I have sinned against God in heaven and against you.” (CEV)

- Sinning against other Christians is sinning against Christ:

1Cor 8:12  Thus, sinning against your brothersj and wounding their conscience when it is weak, you sin against Christ. ▤

j Or brothers and sisters

The sins referred to in the verses above are against God because they are acting against his commands. Here the sin is spoken of as being against Christ because Christians are members of Christ’s body and so what one does to another Christian, one in effect does to Christ.

Sin is rebellion against God

See also:

- Isa 59:12-13 ⇓; Dan 9:5 ⇓

Ps 5:10  Make them bear their guilt, O God; let them fall by their own counsels; because of the abundance of their transgressions cast them out, for they have rebelled against you. ▤

Ps 78:17  Yet they sinned still more against him, rebelling against the Most High in the desert. ▤

Jer 33:8  I will cleanse them from all the guilt of their sin against me, and I will forgive all the guilt of their sin and rebellion against me. ▤

Lam 3:42  We have transgressed and rebelled, and you have not forgiven. ▤

Ezek 2:3  And he said to me, “Son of man, I send you to the people of Israel, to nations of rebels, who have rebelled against me. They and their fathers have transgressed against me to this very day. ▤

Dan 9:9-10  To the Lord our God belong mercy and forgiveness, for we have rebelled against him 10and have not obeyed the voice of the LORD our God by walking in his laws, which he set before us by his servants the prophets. ▤

Hos 8:1  Set the trumpet to your lips! One like a vulture is over the house of the LORD, because they have transgressed my covenant and rebelled against my law. ▤

For sin involves: turning away from God and his commands; . . .

See also:

- Isa 53:6 ⇓; Jer 8:5 ⇓

Isa 59:12-13  For our transgressions are multiplied before you, and our sins testify against us; for our transgressions are with us, and we know our iniquities: 13transgressing, and denying the LORD, and turning back from following our God, speaking oppression and revolt, conceiving and uttering from the heart lying words. ▤

Job 34:26-27  He strikes them for their wickedness in a place for all to see, 27because they turned aside from following him and had no regard for any of his ways, … ▤

Sin or wickedness involves turning from following God and his ways (or commands).

Isa 1:4  Ah, sinful nation, a people laden with iniquity, offspring of evildoers, children who deal corruptly! They have forsaken the LORD, they have despised the Holy One of Israel, they are utterly estranged. ▤

In their persistence in sin, the people had forsaken God – and so “turned away from him” (NCV™; cf. CEV, GNT, NASB, NIV, NLT). Thus they had alienated themselves from God, becoming “utterly estranged”.

Dan 9:5, 11a  … we have sinned and done wrong and acted wickedly and rebelled, turning aside from your commandments and rules. ▤  … 11All Israel has transgressed your law and turned aside, refusing to obey your voice. ▤

Rom 3:12  All have turned aside; together they have become worthless; no one does good, not even one. ▤

All have sinned and turned away from God (cf. GNT, NLT).

2Sam 22:22-23  For I have kept the ways of the LORD and have not wickedly departed from my God. 23For all his rules were before me, and from his statutes I did not turn aside. ▤

In contrast to the subjects of the above verses, David had not sinned by turning away from God and his laws.

. . . and going our own way

Isa 53:6  All we like sheep have gone astray; we have turned—every one—to his own way; and the LORD has laid on him the iniquity of us all. ▤

In committing iniquity we in effect turn from God to our own way.

Jer 8:5-6  Why then has this people turned away in perpetual backsliding? They hold fast to deceit; they refuse to return. 6I have paid attention and listened, but they have not spoken rightly; no man relents of his evil, saying, ‘What have I done?’ Everyone turns to his own course, like a horse plunging headlong into battle. ▤

Jer 16:12  … and because you have done worse than your fathers, for behold, every one of you follows his stubborn, evil will, refusing to listen to me. ▤

Jer 18:11-12  Now, therefore, say to the men of Judah and the inhabitants of Jerusalem: ‘Thus says the LORD, Behold, I am shaping disaster against you and devising a plan against you. Return, every one from his evil way, and amend your ways and your deeds.’ 12“But they say, ‘That is in vain! We will follow our own plans, and will every one act according to the stubbornness of his evil heart.’ ▤

Eccl 7:29  See, this alone I found, that God made man upright, but they have sought out many schemes. ▤

God made people upright, but they have “turned to follow their own downward path” (NLT).

Sin is hated by God

Isa 61:8  For I the LORD love justice; I hate robbery and wrong;k I will faithfully give them their recompense, and I will make an everlasting covenant with them. ▤

k Or robbery with a burnt offering

Deut 12:31  You shall not worship the LORD your God in that way, for every abominable thing that the LORD hates they have done for their gods, for they even burn their sons and their daughters in the fire to their gods. ▤

Any such “abominable thing” is sin – as are the actions mentioned in the verses below.

Prov 6:16-19  There are six things that the LORD hates, seven that are an abomination to him: 17haughty eyes, a lying tongue, and hands that shed innocent blood, 18a heart that devises wicked plans, feet that make haste to run to evil, 19a false witness who breathes out lies, and one who sows discord among brothers. ▤

Zec 8:17  … do not devise evil in your hearts against one another, and love no false oath, for all these things I hate, declares the LORD. ▤

Ps 5:4-6  For you are not a God who delights in wickedness; evil may not dwell with you. 5The boastful shall not stand before your eyes; you hate all evildoers. 6You destroy those who speak lies; the LORD abhors the bloodthirsty and deceitful man. ▤

In conjunction with hating sin, God hates those who willfully persist in sin – as spoken of in the following three references. In conjunction, note the comment below on Psalms 11:5.

Ps 11:5  The LORD tests the righteous, but his soul hates the wicked and the one who loves violence. ▤

The Hebrew word translated as “hates” speaks of rejection and disassociation.

Prov 3:32  … for the devious person is an abomination to the LORD, but the upright are in his confidence. ▤

An “abomination” is something that is detestable.

Hos 9:15  Every evil of theirs is in Gilgal; there I began to hate them. Because of the wickedness of their deeds I will drive them out of my house. I will love them no more; all their princes are rebels. ▤

- God cannot tolerate sin:

Hab 1:13a  You who are of purer eyes than to see evil and cannot look at wrong … ▤

Further to God hating sin, he cannot tolerate it.

God can be grieved by sin

Ps 78:40  How often they rebelled against him in the wilderness and grieved him in the desert! ▤

Isa 63:10  But they rebelled and grieved his Holy Spirit; therefore he turned to be their enemy, and himself fought against them. ▤

Ezek 6:9a  … then those of you who escape will remember me among the nations where they are carried captive, how I have been broken over their whoring heart that has departed from me and over their eyes that go whoring after their idols. ▤

To have been “broken” is to have been grieved (cf. NIV, NLT).

Gen 6:5-6  The LORD saw that the wickedness of man was great in the earth, and that every intention of the thoughts of his heart was only evil continually. 6And the LORD was sorry that he had made man on the earth, and it grieved him to his heart. ▤

This is not saying that God was grieved by the sin, but it is apparent that sin was the root cause of the grief.

- Sin can burden and weary God:

Isa 43:24  You have not bought me sweet cane with money, or satisfied me with the fat of your sacrifices. But you have burdened me with your sins; you have wearied me with your iniquities. ▤

Sin – particularly that of his people – burdens God in the sense that it weighs heavily on his heart. In saying that it wearies God, Isaiah may be alluding to the fact that it tries his patience.

Pray for persecuted Christians

Section C

Sin Is Universal

Section Jumps

- All people have sinned

- No one is righteous before God

- People have a sinful nature . . .

- . . . People have hearts and minds inclined towards evil

- People are led into sin by their sinful nature . . .

- . . . People are led into sin by their corrupt hearts and minds

- Note: God is aware of all sins . . .

- . . . and God remembers sin

All people have sinned

See also:

- Eccl 7:20 ⇓

1Ki 8:46  If they sin against you—for there is no one who does not sin—and you are angry with them and give them to an enemy, so that they are carried away captive to the land of the enemy, far off or near, … ▤

Ps 130:3  If you, O LORD, should mark iniquities, O Lord, who could stand? ▤

Prov 20:9  Who can say, “I have made my heart pure; I am clean from my sin”? ▤

Isa 53:6  All we like sheep have gone astray; we have turned—every one—to his own way; and the LORD has laid on him the iniquity of us all. ▤

Rom 3:9, 23  What then? Are we Jewsl any better off?m No, not at all. For we have already charged that all, both Jews and Greeks, are under sin, ▤  … 23for all have sinned and fall short of the glory of God, … ▤

l Greek Are we

m Or at any disadvantage?

Rom 5:12  Therefore, just as sin came into the world through one man, and death through sin, and so death spread to all men because all sinned— ▤

Rom 11:32  For God has consigned all to disobedience, that he may have mercy on all. ▤

Note that this is not generally interpreted to mean that God made all people become disobedient – but rather that “God has imprisoned all people in their own disobedience” (NLT, cf. CEV).

Gal 3:22  But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. ▤

The reference to “the Scripture” primarily has the law in view. Under the law the people were effectively imprisoned by sin, with one implication being that all people have sinned.

James 3:2  For we all stumble in many ways. And if anyone does not stumble in what he says, he is a perfect man, able also to bridle his whole body. ▤

1Jn 1:8, 10  If we say we have no sin, we deceive ourselves, and the truth is not in us. ▤  … 10If we say we have not sinned, we make him a liar, and his word is not in us. ▤

- The original sin:

Gen 3:1-6  Now the serpent was more crafty than any other beast of the field that the LORD God had made. He said to the woman, “Did God actually say, ‘Youn shall not eat of any tree in the garden’?” 2And the woman said to the serpent, “We may eat of the fruit of the trees in the garden, 3but God said, ‘You shall not eat of the fruit of the tree that is in the midst of the garden, neither shall you touch it, lest you die.’” 4But the serpent said to the woman, “You will not surely die. 5For God knows that when you eat of it your eyes will be opened, and you will be like God, knowing good and evil.” 6So when the woman saw that the tree was good for food, and that it was a delight to the eyes, and that the tree was to be desired to make one wise,o she took of its fruit and ate, and she also gave some to her husband who was with her, and he ate. ▤

n In Hebrew you is plural in verses 1-5

o Or to give insight

Presumably why Adam and Eve were commanded to not eat from the tree of “the knowledge of good and evil” (v. 2:17) was that having such knowledge would lead to reliance on their own imperfect knowledge and wisdom, which in turn would lead to independence from God. The end result of this is death.

No one is righteous before God

Ps 143:2  Enter not into judgment with your servant, for no one living is righteous before you. ▤

Rom 3:10-12  … as it is written: “None is righteous, no, not one; 11no one understands; no one seeks for God. 12All have turned aside; together they have become worthless; no one does good, not even one.” ▤

The clause “no one does good” (v. 12) is quoted from Psalms 14:3. It may be hyperbole emphasizing the depravity of human nature, or a generalization of sinful man’s conduct. Possibly the writer may be taking the view that no matter what one does, as a whole one’s acts do not meet God’s standard of righteousness.

Job 15:14-16  What is man, that he can be pure? Or he who is born of a woman, that he can be righteous? 15Behold, Godp puts no trust in his holy ones, and the heavens are not pure in his sight; 16how much less one who is abominable and corrupt, a man who drinks injustice like water! ▤

p Hebrew he

Job 25:4-6  How then can man be in the right before God? How can he who is born of woman be pure? 5Behold, even the moon is not bright, and the stars are not pure in his eyes; 6how much less man, who is a maggot, and the son of man, who is a worm! ▤

Eccl 7:20, 29  Surely there is not a righteous man on earth who does good and never sins. ▤  … 29See, this alone I found, that God made man upright, but they have sought out many schemes. ▤

Isa 64:6a  We have all become like one who is unclean, and all our righteous deeds are like a polluted garment. ▤

In saying “all our righteous deeds are like a polluted garment” Isaiah may be: speaking of the people’s righteous acts being polluted or stained by their sin; implying that even their good acts do not meet God’s standard of righteousness, as per the comment on Romans 3:12 above; or using “righteous” in an ironic sense.

People have a sinful nature . . .

Gal 5:24  And those who belong to Christ Jesus have crucified the flesh with its passions and desires. ▤

Here and in Colossians 2:13 immediately below, the term “flesh” refers to our sinful human nature.

Col 2:13  And you, who were dead in your trespasses and the uncircumcision of your flesh, God made alive together with him, having forgiven us all our trespasses, … ▤

In speaking of the “uncircumcision” of their sinful nature, Paul underlines the sinfulness of one’s nature by alluding to its non-renewed or pagan state.

Deut 31:20-21  For when I have brought them into the land flowing with milk and honey, which I swore to give to their fathers, and they have eaten and are full and grown fat, they will turn to other gods and serve them, and despise me and break my covenant. 21And when many evils and troubles have come upon them, this song shall confront them as a witness (for it will live unforgotten in the mouths of their offspring). For I know what they are inclined to do even today, before I have brought them into the land that I swore to give. ▤

By nature people are inclined to turning from God and breaking his law.

Job 14:4  Who can bring a clean thing out of an unclean? There is not one. ▤

This is speaking of how human beings are essentially “born impure” (NLT; cf. Ps 51:5 ↓; Gen 8:21a ⇓); i.e. they have an “unclean” nature from the start.

Ps 51:5  Behold, I was brought forth in iniquity, and in sin did my mother conceive me. ▤

Matt 7:11  If you then, who are evil, know how to give good gifts to your children, how much more will your Father who is in heaven give good things to those who ask him! ▤

In describing his listeners as “evil”, Jesus is probably alluding to their sinful nature. Having a sinful nature, all people are evil – particularly in comparison to God and his standards.

Rom 5:19  For as by the one man’s disobedience the many were made sinners, so by the one man’s obedience the many will be made righteous. ▤

Adam became a sinner through his disobedience, by which his nature either became or proved to be sinful. People were made sinners through their relationship to Adam. Possible reasons as to why this is so include: it is due to Adam’s descendants naturally inheriting this characteristic and his susceptibility to sin; and it is due to their association with Adam as the head of the human race.

Rom 6:6  We know that our old selfq was crucified with him in order that the body of sin might be brought to nothing, so that we would no longer be enslaved to sin. ▤

q Greek man

The term “the body of sin” points to our sinful nature – our “sinful selves” (NCV™; cf. GNT).

. . . People have hearts and minds inclined towards evil

In the Bible “heart” is usually used figuratively, to denote one’s conscious self – somewhat akin to one’s mind. As such it can be used to refer more specifically to one’s intellect, one’s will or one’s emotions.

Gen 6:5  The LORD saw that the wickedness of man was great in the earth, and that every intention of the thoughts of his heart was only evil continually. ▤

Gen 8:21a  And when the LORD smelled the pleasing aroma, the LORD said in his heart, “I will never again curser the ground because of man, for the intention of man’s heart is evil from his youth. ▤

r Or dishonor

Ps 64:6  They search out injustice, saying, “We have accomplished a diligent search.” For the inward mind and heart of a man are deep! ▤

The Hebrew of the last statement is somewhat difficult to translate (cf. CEV text note). The context suggests that it has in view the corruptness of people’s “mind and heart”, implying that they are “cunning” (NIV®, NLT).

Eccl 8:11  Because the sentence against an evil deed is not executed speedily, the heart of the children of man is fully set to do evil. ▤

This is probably not meaning that people’s hearts are always “fully set to do evil”. But it does point to their natural disposition towards such wrongdoing – particularly if they think it may go unpunished.

Eccl 9:3b  Also, the hearts of the children of man are full of evil, and madness is in their hearts while they live, and after that they go to the dead. ▤

Note that “madness” – or foolishness (cf. CEV, NCV, NIrV) – is often associated with evil and sin.

Jer 17:9  The heart is deceitful above all things, and desperately sick; who can understand it? ▤

People are led into sin by their sinful nature . . .

See also:

- Rom 8:5 ⇓

Rom 7:5, 18-25  For while we were living in the flesh, our sinful passions, aroused by the law, were at work in our members to bear fruit for death. ▤  … 18For I know that nothing good dwells in me, that is, in my flesh. For I have the desire to do what is right, but not the ability to carry it out. 19For I do not do the good I want, but the evil I do not want is what I keep on doing. 20Now if I do what I do not want, it is no longer I who do it, but sin that dwells within me. 21So I find it to be a law that when I want to do right, evil lies close at hand. 22For I delight in the law of God, in my inner being, 23but I see in my members another law waging war against the law of my mind and making me captive to the law of sin that dwells in my members. 24Wretched man that I am! Who will deliver me from this body of death? 25Thanks be to God through Jesus Christ our Lord! So then, I myself serve the law of God with my mind, but with my flesh I serve the law of sin. ▤

Verse 5 indicates that our sinful natures are such that the effect of the law is actually to arouse sinful passions. The expression “sin that dwells within me” (v. 20) reflects the fact that sin is something that is within us, a part of us and so a part of our nature. In vv. 21-25, the use of “law” is similar to “rule”, referring to a ruling power and/or a prevailing principle (cf. NSB).

Rom 8:8  Those who are in the flesh cannot please God. ▤

When a person’s sinful nature controls them, they act contrary to God’s will; i.e. they sin.

Gal 5:17, 19-21a  For the desires of the flesh are against the Spirit, and the desires of the Spirit are against the flesh, for these are opposed to each other, to keep you from doing the things you want to do. ▤  … 19Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, 20idolatry, sorcery, enmity, strife, jealousy, fits of anger, rivalries, dissensions, divisions, 21envy,s drunkenness, orgies, and things like these. ▤

s Some manuscripts add murder

In v. 17, “to keep you from doing the things you want to do” is probably speaking of the influence of the sinful nature in hindering one from doing the good one wants to do – in conflict with the Holy Spirit; in effect sinning. Alternatively, it possibly could be speaking of the Spirit helping us to not indulge the desires that we naturally want to fulfill.

Eph 2:3  … among whom we all once lived in the passions of our flesh, carrying out the desires of the bodyt and the mind, and were by nature children of wrath, like the rest of mankind. ▤

t Greek flesh

2Pet 2:18  For, speaking loud boasts of folly, they entice by sensual passions of the flesh those who are barely escaping from those who live in error. ▤

Peter speaks of false teachers enticing people into sin by the sensual passions of their sinful natures.

Matt 26:41  Watch and pray that you may not enter into temptation. The spirit indeed is willing, but the flesh is weak. ▤

Here “temptation” most likely is referring to the temptation to be unfaithful in the testing time about to begin, rather than simply to giving in to sleep (cf. v. 40). If this is the case, “the flesh is weak” would primarily be speaking of the spiritual weakness and sinfulness of the sinful nature, not just physical limitations such as need for sleep.

. . . People are led into sin by their corrupt hearts and minds

Most of the following references are speaking of notably wicked or corrupt people. But what they say regarding the hearts and minds of such people is true to some degree of all people and illustrates the sinful effects of the corrupt human heart and mind.

Ps 73:7  Their eyes swell out through fatness; their hearts overflow with follies. ▤

Isa 44:20  He feeds on ashes; a deluded heart has led him astray, and he cannot deliver himself or say, “Is there not a lie in my right hand?” ▤

Jer 7:24  But they did not obey or incline their ear, but walked in their own counsels and the stubbornness of their evil hearts, and went backward and not forward. ▤

Ezek 20:16  … because they rejected my rules and did not walk in my statutes, and profaned my Sabbaths; for their heart went after their idols. ▤

Mark 7:21-23  For from within, out of the heart of man, come evil thoughts, sexual immorality, theft, murder, adultery, 22coveting, wickedness, deceit, sensuality, envy, slander, pride, foolishness. 23All these evil things come from within, and they defile a person. ▤

Rom 8:5-7  For those who live according to the flesh set their minds on the things of the flesh, but those who live according to the Spirit set their minds on the things of the Spirit. 6For to set the mind on the flesh is death, but to set the mind on the Spirit is life and peace. 7For the mind that is set on the flesh is hostile to God, for it does not submit to God’s law; indeed, it cannot. ▤

Those who carry on in sin – living according to the “flesh” – do so because their corrupt minds are focused on the desires of their sinful natures (v. 5). Such sinful minds are opposed to God and his laws (v. 7), ultimately producing death (v. 6).

Eph 4:17-19  Now this I say and testify in the Lord, that you must no longer walk as the Gentiles do, in the futility of their minds. 18They are darkened in their understanding, alienated from the life of God because of the ignorance that is in them, due to their hardness of heart. 19They have become callous and have given themselves up to sensuality, greedy to practice every kind of impurity. ▤

Due to “their hardness of heart” (v. 18b), such people’s minds and thinking become so darkened that in fact they end up spiritually ignorant (v. 18a). As such their thinking is futile (v. 17b) and leads to a sinful lifestyle (vv. 17, 19).

Col 2:18  Let no one disqualify you, insisting on asceticism and worship of angels, going on in detail about visions,u puffed up without reason by his sensuous mind, … ▤

u Or about the things he has seen

Corrupted unspiritual minds lead to “foolish pride” (NCV™) – which is associated with sin.

2Tim 3:8  Just as Jannes and Jambres opposed Moses, so these men also oppose the truth, men corrupted in mind and disqualified regarding the faith. ▤

This suggests that the men’s depraved minds had led them to oppose the truth – effectively leading them into sin.

- Those who become accustomed to doing evil cannot change and do good:

Jer 13:23  Can the Ethiopian change his skin or the leopard his spots? Then also you can do good who are accustomed to do evil. ▤

Note: God is aware of all sins . . .

See also:

- God sees all people, seeing and knowing all that they do . . .

- . . . No one can hide themselves or what they do from God

Job 10:14  If I sin, you watch me and do not acquit me of my iniquity. ▤

Ps 44:20-21  If we had forgotten the name of our God or spread out our hands to a foreign god, 21would not God discover this? For he knows the secrets of the heart. ▤

Ps 69:5  O God, you know my folly; the wrongs I have done are not hidden from you. ▤

Ps 90:8  You have set our iniquities before you, our secret sins in the light of your presence. ▤

Ps 94:6-11  They kill the widow and the sojourner, and murder the fatherless; 7and they say, “The LORD does not see; the God of Jacob does not perceive.” 8Understand, O dullest of the people! Fools, when will you be wise? 9He who planted the ear, does he not hear? He who formed the eye, does he not see? 10He who disciplines the nations, does he not rebuke? He who teaches man knowledge— 11the LORD—knows the thoughts of man, that they are but a breath.v ▤

v Septuagint they are futile

Jer 16:17  For my eyes are on all their ways. They are not hidden from me, nor is their iniquity concealed from my eyes. ▤

Jer 29:23  … because they have done an outrageous thing in Israel, they have committed adultery with their neighbors’ wives, and they have spoken in my name lying words that I did not command them. I am the one who knows, and I am witness, declares the LORD. ▤

Amos 5:12  For I know how many are your transgressions and how great are your sins— you who afflict the righteous, who take a bribe, and turn aside the needy in the gate. ▤

. . . and God remembers sin

Hos 7:2  But they do not consider that I remember all their evil. Now their deeds surround them; they are before my face. ▤

“Now their deeds surround them” probably means that in God’s eyes their sins covered them; he could not help but see their sins.

Hos 13:12  The iniquity of Ephraim is bound up; his sin is kept in store. ▤

This indicates that God keeps a record of sin (cf. GNT, NCV). The suggestion appears to be that sin is “kept in store” till the time of judgment (cf. NCV, NLT).

Hos 9:9  They have deeply corrupted themselves as in the days of Gibeah: he will remember their iniquity; he will punish their sins. ▤

Amos 8:7  The LORD has sworn by the pride of Jacob: “Surely I will never forget any of their deeds. ▤

Rev 18:5  … for her sins are heaped high as heaven, and God has remembered her iniquities. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Sin’s Intrinsic Ill Effects

Section Jumps

- Shame and disgrace

- Spiritual defilement . . .

- . . . Spiritual uncleanness

- Separation from God . . .

- . . . and spiritual death

- Captivity to sin . . .

- . . . involving enslavement to sin

- Foolishness and spiritual darkness

- Further intrinsic harmful consequences

- Note: Sometimes God “gives people over” to sin

Shame and disgrace

Ezra 9:6  … saying: “O my God, I am ashamed and blush to lift my face to you, my God, for our iniquities have risen higher than our heads, and our guilt has mounted up to the heavens. ▤

Prov 6:32-33  He who commits adultery lacks sense; he who does it destroys himself. 33He will get wounds and dishonor, and his disgrace will not be wiped away. ▤

Prov 13:5  The righteous hates falsehood, but the wicked brings shamew and disgrace. ▤

w Or stench

Isa 1:29  For theyx shall be ashamed of the oaks that you desired; and you shall blush for the gardens that you have chosen. ▤

x Some Hebrew manuscripts you

Idolatry is referred to here.

Jer 3:25  Let us lie down in our shame, and let our dishonor cover us. For we have sinned against the LORD our God, we and our fathers, from our youth even to this day, and we have not obeyed the voice of the LORD our God. ▤

Jer 31:19  For after I had turned away, I relented, and after I was instructed, I struck my thigh; I was ashamed, and I was confounded, because I bore the disgrace of my youth. ▤

Ezek 16:52-54  Bear your disgrace, you also, for you have intervened on behalf of your sisters. Because of your sins in which you acted more abominably than they, they are more in the right than you. So be ashamed, you also, and bear your disgrace, for you have made your sisters appear righteous. 53“I will restore their fortunes, both the fortunes of Sodom and her daughters, and the fortunes of Samaria and her daughters, and I will restore your own fortunes in their midst, 54that you may bear your disgrace and be ashamed of all that you have done, becoming a consolation to them. ▤

Note that the last statement in v. 52 indicates that Jerusalem’s sins were such that they made sinful “sister” cities appear relatively righteous.

Ezek 36:32b  Be ashamed and confounded for your ways, O house of Israel. ▤

Dan 9:7-8  To you, O Lord, belongs righteousness, but to us open shame, as at this day, to the men of Judah, to the inhabitants of Jerusalem, and to all Israel, those who are near and those who are far away, in all the lands to which you have driven them, because of the treachery that they have committed against you. 8To us, O LORD, belongs open shame, to our kings, to our princes, and to our fathers, because we have sinned against you. ▤

Rom 6:20-21  For when you were slaves of sin, you were free in regard to righteousness. 21But what fruit were you getting at that time from the things of which you are now ashamed? For the end of those things is death. ▤

- The secret acts of the ungodly are too shameful to talk about:

Eph 5:12  For it is shameful even to speak of the things that they do in secret. ▤

Spiritual defilement . . .

See also:

- Note: The people polluted and defiled the land by their sin

Isa 59:3  For your hands are defiled with blood and your fingers with iniquity; your lips have spoken lies; your tongue mutters wickedness. ▤

Ezek 14:11  … that the house of Israel may no more go astray from me, nor defile themselves anymore with all their transgressions, but that they may be my people and I may be their God, declares the Lord GOD. ▤

Ezek 20:43  And there you shall remember your ways and all your deeds with which you have defiled yourselves, and you shall loathe yourselves for all the evils that you have committed. ▤

Matt 15:18-20  But what comes out of the mouth proceeds from the heart, and this defiles a person. 19For out of the heart come evil thoughts, murder, adultery, sexual immorality, theft, false witness, slander. 20These are what defile a person. But to eat with unwashed hands does not defile anyone. ▤

2Cor 7:1  Since we have these promises, beloved, let us cleanse ourselves from every defilement of bodyy and spirit, bringing holiness to completion in the fear of God. ▤

y Greek flesh

Here “every defilement” would appear to refer to all sinful influences that defile both our body and spirit – effectively our whole being.

Heb 12:15  See to it that no one fails to obtain the grace of God; that no “root of bitterness” springs up and causes trouble, and by it many become defiled; … ▤

The “root of bitterness” denotes either sinfulness itself (cf. AMP), or a person (cf. CEV, GNT, NCV) who exhibits such sinfulness. In light of the earlier reference to God’s grace, possibly unbelief in particular is in view (cf. NLT). Sin in the church can influence others to sin accordingly; thus by it many can “become defiled”.

Jude 1:7-8  … just as Sodom and Gomorrah and the surrounding cities, which likewise indulged in sexual immorality and pursued unnatural desire,z serve as an example by undergoing a punishment of eternal fire. 8Yet in like manner these people also, relying on their dreams, defile the flesh, reject authority, and blaspheme the glorious ones. ▤

z Greek other flesh

. . . Spiritual uncleanness

See also:

- Note: Spiritual purity is paralleled with cleanness, and sin with uncleanness

Lev 18:24-25, 30  “Do not make yourselves unclean by any of these things, for by all these the nations I am driving out before you have become unclean, 25and the land became unclean, so that I punished its iniquity, and the land vomited out its inhabitants. ▤  … 30So keep my charge never to practice any of these abominable customs that were practiced before you, and never to make yourselves unclean by them: I am the LORD your God.” ▤

The acts to which vv. 24, 30 refer, were unlawful sexual relations (vv. 6-23). The nations’ sin was such that in God’s eyes even the land was made unclean (v. 25), resulting in God wiping the land clean of them.

Ps 106:39  Thus they became unclean by their acts, and played the whore in their deeds. ▤

Lam 1:8-9a  Jerusalem sinned grievously; therefore she became filthy; all who honored her despise her, for they have seen her nakedness; she herself groans and turns her face away. 9Her uncleanness was in her skirts; she took no thought of her future;a therefore her fall is terrible; she has no comforter. ▤

a Or end

“Her uncleanness was in her skirts” (v. 9a) refers to Jerusalem’s uncleanness clinging to her, due to her sin (v. 8a).

Isa 64:5b-6  Behold, you were angry, and we sinned; in our sins we have been a long time, and shall we be saved?b 6We have all become like one who is unclean, and all our righteous deeds are like a polluted garment. We all fade like a leaf, and our iniquities, like the wind, take us away. ▤

b Or in your ways is continuance, that we might be saved

For comment on v. 6a, see Isa 64:6a – under No one is righteous before God.

Prov 30:12  There are those who are clean in their own eyes but are not washed of their filth. ▤

This speaks of uncleanness and filth caused by sin (cf. vv. 11-14).

Isa 1:18  Come now, let us reasonc together, says the LORD: though your sins are like scarlet, they shall be as white as snow; though they are red like crimson, they shall become like wool. ▤

c Or dispute

The blood-guilt of murder had stained the people, like a red dye – thus making them unclean.

- Sin is spoken of as making God’s dwelling place among the Israelites unclean:

Lev 20:2-3  Say to the people of Israel, Any one of the people of Israel or of the strangers who sojourn in Israel who gives any of his children to Molech shall surely be put to death. The people of the land shall stone him with stones. 3I myself will set my face against that man and will cut him off from among his people, because he has given one of his children to Molech, to make my sanctuary unclean and to profane my holy name. ▤

The sin referred to here was a particularly serious one, but any sin – particularly if not appropriately addressed – would have in a sense defiled God’s dwelling place among the Israelites. Note that similarly – in regard to the sin of murder defiling the land, where God dwelt – Numbers 35:34 says: “You shall not defile the land in which you live, in the midst of which I dwell, for I the LORD dwell in the midst of the people of Israel.”

Separation from God . . .

See also:

- The ungodly will be separated from God and Jesus Christ – shut out from the holy city

- God turns away from those who persist in sin . . .

- . . . God rejects them and thrusts them from his presence

Because sin defiles us and makes us spiritually unclean, it necessarily separates us from God. For God is holy – set apart from sin and consequent spiritual “uncleanness”.

Isa 59:2  … but your iniquities have made a separation between you and your God, and your sins have hidden his face from you so that he does not hear. ▤

Eph 2:3, 12  … among whom we all once lived in the passions of our flesh, carrying out the desires of the bodyd and the mind, and were by nature children of wrath, like the rest of mankind. ▤  … 12remember that you were at that time separated from Christ, alienated from the commonwealth of Israel and strangers to the covenants of promise, having no hope and without God in the world. ▤

d Greek flesh

Separation from God and Jesus Christ involves exclusion from God’s people and the associated blessings (v. 12).

Eph 4:18  They are darkened in their understanding, alienated from the life of God because of the ignorance that is in them, due to their hardness of heart. ▤

Such people are alienated or separated from God and the life only he can give, due to their willful ignorance and stubbornness towards God – which is itself sin and also points to other sinful behavior.

Col 1:21  And you, who once were alienated and hostile in mind, doing evil deeds, … ▤

Rom 3:23  … for all have sinned and fall short of the glory of God, … ▤

With the expression “fall short of the glory of God”, Paul most likely is saying that all have failed to measure up to a standard compatible with God’s glory – which is required by God – and so cannot share in his glory. As such, a further implication is that we cannot stand in God’s presence, i.e. sin causes us to be separated from God.

Ezra 9:15  O LORD, the God of Israel, you are just, for we are left a remnant that has escaped, as it is today. Behold, we are before you in our guilt, for none can stand before you because of this. ▤

This is not speaking of sin actually separating us from God, but it does illustrate that sin impairs our relationship with God.

. . . and spiritual death

See also:

- Rom 7:24 ⇓

- Sin brings the prospect of eternal “death”

The state of spiritual death involves being cut off from God – “dead to God” – without his Holy Spirit, who brings spiritual life and spiritual awareness.

Rom 7:5, 9-11, 13  For while we were living in the flesh, our sinful passions, aroused by the law, were at work in our members to bear fruit for death. ▤  … 9I was once alive apart from the law, but when the commandment came, sin came alive and I died. 10The very commandment that promised life proved to be death to me. 11For sin, seizing an opportunity through the commandment, deceived me and through it killed me. ▤  … 13Did that which is good, then, bring death to me? By no means! It was sin, producing death in me through what is good, in order that sin might be shown to be sin, and through the commandment might become sinful beyond measure. ▤

In this passage, “death” appears to primarily refer to spiritual death, although not all commentators would agree. It possibly encompasses being under condemnation of death – both physical and eternal. In v. 5, “bear fruit for death” presumably is referring to “sinful deeds” (NLT) that produce death. In v. 9, “when the commandment came” may refer to the introduction of the law which brought sin into the picture, but more often it is interpreted to be referring to Paul’s full realization of what the law meant in his own life. This caused sin to come to life in him – i.e. sin was aroused and usurped control – bringing his death (vv. 9b-11). Verse 13 further speaks of sin producing death in us through the good law, showing sin for what it is – with the last clause possibly meaning that sin is shown to be evil and contrary to the law, beyond any argument or by any measure.

Eph 2:1-2  And you were dead in the trespasses and sins 2in which you once walked, following the course of this world, following the prince of the power of the air, the spirit that is now at work in the sons of disobedience— ▤

Col 2:13  And you, who were dead in your trespasses and the uncircumcision of your flesh, God made alive together with him, having forgiven us all our trespasses, … ▤

1Tim 5:6  … but she who is self-indulgent is dead even while she lives. ▤

Giving oneself up to luxury and self-indulgence is sinful. Accordingly, anyone who lives as such is “spiritually dead” (NLT).

Rom 8:6, 13  For to set the mind on the flesh is death, but to set the mind on the Spirit is life and peace. ▤  … 13For if you live according to the flesh you will die, but if by the Spirit you put to death the deeds of the body, you will live. ▤

Here the references to “death” (v. 6) and to dying (v. 13) are probably referring to – or are at least inclusive of – spiritual death in both the present form and the future form of the afterlife.

Hos 13:1  When Ephraim spoke, there was trembling; he was exalted in Israel, but he incurred guilt through Baal and died. ▤

Spiritual death may well be in view here, along with physical destruction – “he died [spiritually, and then outward ruin came also, sealing Israel’s doom as a nation]” (AMP).

- God’s law is spiritual but people are not:

Rom 7:14  For we know that the law is spiritual, but I am of the flesh, sold under sin. ▤

Captivity to sin . . .

Acts 8:23  For I see that you are in the galle of bitterness and in the bond of iniquity. ▤

e That is, a bitter fluid secreted by the liver; bile

Gal 3:22  But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. ▤

Under the law the people were effectively imprisoned by sin.

Rom 7:21-24  So I find it to be a law that when I want to do right, evil lies close at hand. 22For I delight in the law of God, in my inner being, 23but I see in my members another law waging war against the law of my mind and making me captive to the law of sin that dwells in my members. 24Wretched man that I am! Who will deliver me from this body of death? ▤

The final question (v. 24), though not actually mentioning sin, reflects Paul’s captive state under the rule of sin. The power of sin held such sway over him (v. 21) that in his body or sinful nature, he was its prisoner (v. 23). Note that opinions differ on whether Paul is speaking in this passage (including vv. 14-17, 25 ⇓) of a Christian or a pre-Christian experience.

Rom 3:9  What then? Are we Jewsf any better off?g No, not at all. For we have already charged that all, both Jews and Greeks, are under sin, … ▤

f Greek Are we

g Or at any disadvantage?

All people (both Jews and Gentiles) are sinners. The phrase “under sin” appears to primarily refer to being “under the power of sin” (GNT, NLT; cf. AMP). Being under the condemnation that results from sin may also be encompassed.

Rom 11:32  For God has consigned all to disobedience, that he may have mercy on all. ▤

As noted earlier in the chapter, this is not generally interpreted to mean that God made all people become disobedient – but rather that “God has imprisoned all people in their own disobedience” (NLT, cf. CEV). As such it alludes to people’s captivity to sin, produced by sin (i.e. disobedience to God).

Gen 4:7  If you do well, will you not be accepted?h And if you do not do well, sin is crouching at the door. Its desire is fori you, but you must rule over it. ▤

h Hebrew will there not be a lifting up [of your face]?

i Or against

“Its desire is for you” speaks either of sin desiring to have one as a captive or desiring to have one so as to devour one.

Eccl 8:8  No man has power to retain the spirit, or power over the day of death. There is no discharge from war, nor will wickedness deliver those who are given to it. ▤

The second statement appears to be teaching that wickedness enslaves the wicked – indicative of the fact that sin enslaves sinners; hence its inclusion here. However, in light of the first statement, it could instead mean that wickedness will not deliver one from death (cf. GNT, NLT).

Hos 5:4  Their deeds do not permit them to return to their God. For the spirit of whoredom is within them, and they know not the LORD. ▤

Their sinful deeds prevented them from returning to God. As such their deeds effectively held them captive.

. . . involving enslavement to sin

John 8:34  Jesus answered them, “Truly, truly, I say to you, everyone who commits sin is a slavej to sin. ▤

j Greek bondservant; also verse 35

Rom 6:16-20  Do you not know that if you present yourselves to anyone as obedient slaves,k you are slaves of the one whom you obey, either of sin, which leads to death, or of obedience, which leads to righteousness? 17But thanks be to God, that you who were once slaves of sin have become obedient from the heart to the standard of teaching to which you were committed, 18and, having been set free from sin, have become slaves of righteousness. 19I am speaking in human terms, because of your natural limitations. For just as you once presented your members as slaves to impurity and to lawlessness leading to more lawlessness, so now present your members as slaves to righteousness leading to sanctification. 20For when you were slaves of sin, you were free in regard to righteousness. ▤

k Greek bondservants. Twice in this verse and verse 19; also once in verses 17, 20

Rom 7:14-17, 25  For we know that the law is spiritual, but I am of the flesh, sold under sin. 15For I do not understand my own actions. For I do not do what I want, but I do the very thing I hate. 16Now if I do what I do not want, I agree with the law, that it is good. 17So now it is no longer I who do it, but sin that dwells within me. ▤  … 25Thanks be to God through Jesus Christ our Lord! So then, I myself serve the law of God with my mind, but with my flesh I serve the law of sin. ▤

In saying, “… it is no longer I who do it …” (v. 17), Paul is not portraying himself as innocent, but pointing out his helplessness in the face of sin’s control over what he does – “I can’t help myself” (NLT). (As noted on vv. 21-24 in the previous subsection, bear in mind that here Paul may well be speaking of his pre-Christian experience.)

Titus 3:3  For we ourselves were once foolish, disobedient, led astray, slaves to various passions and pleasures, passing our days in malice and envy, hated by others and hating one another. ▤

2Pet 2:19  They promise them freedom, but they themselves are slavesl of corruption. For whatever overcomes a person, to that he is enslaved. ▤

l Greek bondservants

The latter part of the verse may be implying that we are all mastered by something, whether it be sin and the devil, or God.

Eph 4:19  They have become callous and have given themselves up to sensuality, greedy to practice every kind of impurity. ▤

Giving oneself up to or over to sin is in a real sense giving or offering oneself to it as a slave (cf. Rom 6:16 ↑).

2Tim 3:6  For among them are those who creep into households and capture weak women, burdened with sins and led astray by various passions, … ▤

Being “burdened with sins” points to being “slaves of sin” (CEV). In such a predicament, sinful desires hold sway over a person.

Gal 5:17  For the desires of the flesh are against the Spirit, and the desires of the Spirit are against the flesh, for these are opposed to each other, to keep you from doing the things you want to do. ▤

The latter part of the verse may be in the same vein as Romans 7:15 above, reflecting one’s captivity and enslavement to sin. However, as noted earlier in this chapter, it could instead be speaking of the Holy Spirit’s influence in inhibiting us from simply doing as we please; as such it would not be so pertinent to this subsection.

Foolishness and spiritual darkness

See also:

- Foolishness involves acting contrary to God

- Foolishness encompasses sin

- Foolishness encompasses wickedness and doing evil

- Spiritual ignorance is caused basically by sin and ungodliness

Ps 107:17  Some were fools through their sinful ways, and because of their iniquities suffered affliction; … ▤

Ps 36:3  The words of his mouth are trouble and deceit; he has ceased to act wisely and do good. ▤

The fact that those who work “trouble and deceit” have “ceased to act wisely”, illustrates that sinful behaviour brings foolishness.

Eccl 7:7  Surely oppression drives the wise into madness, and a bribe corrupts the heart. ▤

Here “madness” speaks of foolishness (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV).

Rom 1:18-22  For the wrath of God is revealed from heaven against all ungodliness and unrighteousness of men, who by their unrighteousness suppress the truth. 19For what can be known about God is plain to them, because God has shown it to them. 20For his invisible attributes, namely, his eternal power and divine nature, have been clearly perceived, ever since the creation of the world, in the things that have been made. So they are without excuse. 21For although they knew God, they did not honor him as God or give thanks to him, but they became futile in their thinking, and their foolish hearts were darkened. 22Claiming to be wise, they became fools, … ▤

The “truth” (v. 18) is the truth about God revealed to all through the testimony of creation (vv. 19-21a). By ungodliness and unrighteousness, such people “suppress” the truth – in which they “push the truth away from themselves” (NLT). Verses 21-22 also demonstrate that ungodliness, with its disregard of God, leads to spiritual darkness and foolishness. The following references (Ezek 12:2; John 3:19-20) further indicate that sin leads to a lack of spiritual insight, or spiritual ignorance.

Ezek 12:2  Son of man, you dwell in the midst of a rebellious house, who have eyes to see, but see not, who have ears to hear, but hear not, for they are a rebellious house. ▤

John 3:19-20  And this is the judgment: the light has come into the world, and people loved the darkness rather than the light because their works were evil. 20For everyone who does wicked things hates the light and does not come to the light, lest his works should be exposed. ▤

Because of their evil deeds, such people spurn the light of Jesus Christ and his truth.

Further intrinsic harmful consequences

See also:

- The wicked reap what they sow . . .

Jude 1:10  But these people blaspheme all that they do not understand, and they are destroyed by all that they, like unreasoning animals, understand instinctively. ▤

The things that such people “understand instinctively” are their immoral practices – by which as a natural consequence “they are destroyed”.

Num 32:23  But if you will not do so, behold, you have sinned against the LORD, and be sure your sin will find you out. ▤

The final clause appears to imply that sin brings its own harmful consequences – sin “catches up with you”. As such it is a similar concept to reaping what one sows (the theme of the above cross reference).

Prov 13:21-22  Disasterm pursues sinners, but the righteous are rewarded with good. 22A good man leaves an inheritance to his children’s children, but the sinner’s wealth is laid up for the righteous. ▤

m Or Evil

Isa 30:12-13  Therefore thus says the Holy One of Israel, “Because you despise this word and trust in oppression and perverseness and rely on them, 13therefore this iniquity shall be to you like a breach in a high wall, bulging out, and about to collapse, whose breaking comes suddenly, in an instant; … ▤

This is possibly speaking of the natural harmful consequences of the people’s oppression and deceit; hence its inclusion here. Alternatively it may have in view God himself implementing such destruction in judgment.

- Sin produces nothing good:

Rom 6:20-21  For when you were slaves of sin, you were free in regard to righteousness. 21But what fruit were you getting at that time from the things of which you are now ashamed? For the end of those things is death. ▤

Note: Sometimes God “gives people over” to sin

Living according to God’s ways produces a fullness of life – a spiritual life, founded on a relationship with God. However for those who choose to live a life apart from God, the Bible at times speaks of God in a sense handing over such people to sin. This appears to mean that God leaves them captive to sin and facing the consequences that naturally result from living contrary to the way that produces a fullness of life.

Ps 81:11-12  But my people did not listen to my voice; Israel would not submit to me. 12So I gave them over to their stubborn hearts, to follow their own counsels. ▤

Acts 7:41-42  And they made a calf in those days, and offered a sacrifice to the idol and were rejoicing in the works of their hands. 42But God turned away and gave them over to worship the host of heaven, as it is written in the book of the prophets: “‘Did you bring to me slain beasts and sacrifices, during the forty years in the wilderness, O house of Israel? ▤

Rom 1:22-29a  Claiming to be wise, they became fools, 23and exchanged the glory of the immortal God for images resembling mortal man and birds and animals and creeping things. 24Therefore God gave them up in the lusts of their hearts to impurity, to the dishonoring of their bodies among themselves, 25because they exchanged the truth about God for a lie and worshiped and served the creature rather than the Creator, who is blessed forever! Amen. 26For this reason God gave them up to dishonorable passions. For their women exchanged natural relations for those that are contrary to nature; 27and the men likewise gave up natural relations with women and were consumed with passion for one another, men committing shameless acts with men and receiving in themselves the due penalty for their error. 28And since they did not see fit to acknowledge God, God gave them up to a debased mind to do what ought not to be done. 29They were filled with all manner of unrighteousness, evil, covetousness, malice. They are full of envy, murder, strife, deceit, maliciousness. ▤

Note that the latter part of v. 27 clearly supports the concept of sin having intrinsic harmful consequences.

Job 8:4  If your children have sinned against him, he has delivered them into the hand of their transgression. ▤

Here Bildad hypothesizes about what was behind the fete of Job’s children.

Pray for persecuted Christians

Section E

Sin Brings God’s Judgment – Ultimately Death

Section Jumps

- When one sins, one becomes guilty

- God holds one responsible for one’s sin

- Sin makes one subject to God’s wrath

- God’s wrath against sinners is manifested in punishment

- Sin results in physical death – through Adam’s original sin

- Sin brings the prospect of eternal “death”

- Note: Sin can lead to consequences that affect others – notably children . . .

- . . . but it is the one who sins who will die for their sin

See also:

- [Effects of sin:] . . . and spiritual death

- Note: Sometimes God “gives people over” to sin

- Reasons for God’s Judgment

- The Wicked and God’s Pending Judgment

- Repayments for the Wicked and the Righteous

- Epilogue: God’s Judgment of Israel – and His Mercy

- God Disciplines His People (I): Reasons

- Consequences of Sin for God’s People

When one sins, one becomes guilty

Lev 6:1-7  n The LORD spoke to Moses, saying, 2“If anyone sins and commits a breach of faith against the LORD by deceiving his neighbor in a matter of deposit or security, or through robbery, or if he has oppressed his neighbor 3or has found something lost and lied about it, swearing falsely—in any of all the things that people do and sin thereby— 4if he has sinned and has realized his guilt and will restore what he took by robbery or what he got by oppression or the deposit that was committed to him or the lost thing that he found 5or anything about which he has sworn falsely, he shall restore it in full and shall add a fifth to it, and give it to him to whom it belongs on the day he realizes his guilt. 6And he shall bring to the priest as his compensation to the LORD a ram without blemish out of the flock, or its equivalent for a guilt offering. 7And the priest shall make atonement for him before the LORD, and he shall be forgiven for any of the things that one may do and thereby become guilty.” ▤

n Ch 5:20 in Hebrew

Num 5:5-6  And the LORD spoke to Moses, saying, 6“Speak to the people of Israel, When a man or woman commits any of the sins that people commit by breaking faith with the LORD, and that person realizes his guilt, … ▤

2Chr 19:10  … whenever a case comes to you from your brothers who live in their cities, concerning bloodshed, law or commandment, statutes or rules, then you shall warn them, that they may not incur guilt before the LORD and wrath may not come upon you and your brothers. Thus you shall do, and you will not incur guilt. ▤

This indicates that sin incurs guilt.

Ps 5:10  Make them bear their guilt, O God; let them fall by their own counsels; because of the abundance of their transgressions cast them out, for they have rebelled against you. ▤

Isa 24:5-6  The earth lies defiled under its inhabitants; for they have transgressed the laws, violated the statutes, broken the everlasting covenant. 6Therefore a curse devours the earth, and its inhabitants suffer for their guilt; therefore the inhabitants of the earth are scorched, and few men are left. ▤

Jer 33:8  I will cleanse them from all the guilt of their sin against me, and I will forgive all the guilt of their sin and rebellion against me. ▤

Ezek 22:4a  You have become guilty by the blood that you have shed, and defiled by the idols that you have made, and you have brought your days near, the appointed time ofo your years has come. ▤

o Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac, Vulgate, Targum; most Hebrew manuscripts until

Ezra 9:6-7, 13, 15  … saying: “O my God, I am ashamed and blush to lift my face to you, my God, for our iniquities have risen higher than our heads, and our guilt has mounted up to the heavens. 7From the days of our fathers to this day we have been in great guilt. And for our iniquities we, our kings, and our priests have been given into the hand of the kings of the lands, to the sword, to captivity, to plundering, and to utter shame, as it is today. ▤  … 13And after all that has come upon us for our evil deeds and for our great guilt, seeing that you, our God, have punished us less than our iniquities deserved and have given us such a remnant as this, ▤  … 15O LORD, the God of Israel, you are just, for we are left a remnant that has escaped, as it is today. Behold, we are before you in our guilt, for none can stand before you because of this.” ▤

Ezek 21:24  Therefore thus says the Lord GOD: Because you have made your guilt to be remembered, in that your transgressions are uncovered, so that in all your deeds your sins appear—because you have come to remembrance, you shall be taken in hand. ▤

Hos 13:1  When Ephraim spoke, there was trembling; he was exalted in Israel, but he incurred guilt through Baal and died. ▤

- People cannot themselves remove their guilt:

Jer 2:21-22  Yet I planted you a choice vine, wholly of pure seed. How then have you turned degenerate and become a wild vine? 22Though you wash yourself with lye and use much soap, the stain of your guilt is still before me, declares the Lord GOD. ▤

God holds one responsible for one’s sin

As reflected by verses in this subsection, being held responsible for one’s sin involves such concepts as: bearing one’s sins, facing its consequences (Lev 5:17; Num 9:13; Ezek 16:58; Hos 13:16); and being held accountable to God (Rom 3:19; James 2:10; Deut 18:19; Job 31:13-14).

Lev 5:1, 17  If anyone sins in that he hears a public adjuration to testify, and though he is a witness, whether he has seen or come to know the matter, yet does not speak, he shall bear his iniquity; ▤  … 17“If anyone sins, doing any of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, though he did not know it, then realizes his guilt, he shall bear his iniquity. ▤

Num 9:13  But if anyone who is clean and is not on a journey fails to keep the Passover, that person shall be cut off from his people because he did not bring the LORD’s offering at its appointed time; that man shall bear his sin. ▤

Ezek 16:58  You bear the penalty of your lewdness and your abominations, declares the LORD. ▤

Hos 13:16  p Samaria shall bear her guilt, because she has rebelled against her God; they shall fall by the sword; their little ones shall be dashed in pieces, and their pregnant women ripped open. ▤

p Ch 14:1 in Hebrew

Rom 3:19  Now we know that whatever the law says it speaks to those who are under the law, so that every mouth may be stopped, and the whole world may be held accountable to God. ▤

Accountability for sin is clearly in view (cf. vv. 9-20).

James 2:10  For whoever keeps the whole law but fails in one point has become accountable for all of it. ▤

The thought behind this appears to be that whenever a person sins and breaks one command of the law, the person is held accountable for breaking the law as a whole.

Deut 18:19  And whoever will not listen to my words that he shall speak in my name, I myself will require it of him. ▤

Not listening to God’s words involves disobedience to them – i.e. sin. The final clause speaks of God holding people accountable for this (cf. NIV, NRSV).

Job 31:13-14  If I have rejected the cause of my manservant or my maidservant, when they brought a complaint against me, 14what then shall I do when God rises up? When he makes inquiry, what shall I answer him? ▤

Verse 14 suggests that God calls people to account for their sin (cf. NASB, NIV).

- Sinners face having to pay for their sins:

Lev 5:5-7, 15-16  … when he realizes his guilt in any of these and confesses the sin he has committed, 6he shall bring to the LORD as his compensationq for the sin that he has committed, a female from the flock, a lamb or a goat, for a sin offering. And the priest shall make atonement for him for his sin. 7“But if he cannot afford a lamb, then he shall bring to the LORD as his compensation for the sin that he has committed two turtledoves or two pigeons,r one for a sin offering and the other for a burnt offering. ▤  … 15“If anyone commits a breach of faith and sins unintentionally in any of the holy things of the LORD, he shall bring to the LORD as his compensation, a ram without blemish out of the flock, valueds in silver shekels,t according to the shekel of the sanctuary, for a guilt offering. 16He shall also make restitution for what he has done amiss in the holy thing and shall add a fifth to it and give it to the priest. And the priest shall make atonement for him with the ram of the guilt offering, and he shall be forgiven. ▤

q Hebrew his guilt penalty; so throughout Leviticus

r Septuagint two young pigeons; also verse 11

s Or flock, or its equivalent

t A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

This speaks of guilt offerings, required in matters where restitution was quantifiable and so could be made for the wrongdoing. As indicated in the text note on v. 6, such “compensation” (vv. 6, 7, 15) was a “guilt penalty”. Note that the concept of payment for sin is also referred to later in Leviticus in 26:43 – “they shall make amends for their iniquity.”

Sin makes one subject to God’s wrath

See also:

- God’s anger arises in response to sin and disobedience

- God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

- The ungodly face God’s wrath . . .

Being guilty of sin and held responsible by God for it, means that one becomes subject to God’s wrath.

2Ki 17:11b  And they did wicked things, provoking the LORD to anger, … ▤

2Ki 22:13  “Go, inquire of the LORD for me, and for the people, and for all Judah, concerning the words of this book that has been found. For great is the wrath of the LORD that is kindled against us, because our fathers have not obeyed the words of this book, to do according to all that is written concerning us.” ▤

Rom 1:18  For the wrath of God is revealed from heaven against all ungodliness and unrighteousness of men, who by their unrighteousness suppress the truth. ▤

Rom 2:5  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤

Those who stubbornly do not repentant of sin and disobedience face the ultimate expression of God’s wrath on the final judgment day.

Eph 2:3  … among whom we all once lived in the passions of our flesh, carrying out the desires of the bodyu and the mind, and were by nature children of wrath, like the rest of mankind. ▤

u Greek flesh

The expression “children of wrath” speaks of facing God’s wrath. Because of who and what we are, with our sinful nature, we stand to “inherit” God’s wrath (cf. AMP).

Eph 5:5-6  For you may be sure of this, that everyone who is sexually immoral or impure, or who is covetous (that is, an idolater), has no inheritance in the kingdom of Christ and God. 6Let no one deceive you with empty words, for because of these things the wrath of God comes upon the sons of disobedience. ▤

1Thes 2:15-16  … who killed both the Lord Jesus and the prophets, and drove us out, and displease God and oppose all mankind 16by hindering us from speaking to the Gentiles that they might be saved—so as always to fill up the measure of their sins. But God’s wrath has come upon them at last!v ▤

v Or completely, or forever

Opinions vary as to which revelation of God’s wrath is being referred to here. It could be a contemporary occurrence, or possibly a future one – with the present tense being used to indicate its certainty. Note that “fill up the measure of their sins” (v. 16) may be speaking of: excessive sin; reaching some limit of sin, possibly that which can trigger manifestation of God’s wrath; or perhaps bringing the sin that they were destined to do to completion. The preceding phrase “so as always to” suggests that the third alternative is less likely.

God’s wrath against sinners is manifested in punishment

See also:

- [Reasons for God’s judgment:] To punish sin and unfaithfulness

Ps 90:7-9  For we are brought to an end by your anger; by your wrath we are dismayed. 8You have set our iniquities before you, our secret sins in the light of your presence. 9For all our days pass away under your wrath; we bring our years to an end like a sigh. ▤

Isa 57:17  Because of the iniquity of his unjust gain I was angry, I struck him; I hid my face and was angry, but he went on backsliding in the way of his own heart. ▤

Dan 9:11, 16  All Israel has transgressed your law and turned aside, refusing to obey your voice. And the curse and oath that are written in the Law of Moses the servant of God have been poured out upon us, because we have sinned against him. ▤  … 16“O Lord, according to all your righteous acts, let your anger and your wrath turn away from your city Jerusalem, your holy hill, because for our sins, and for the iniquities of our fathers, Jerusalem and your people have become a byword among all who are around us. ▤

Ps 38:3-5  There is no soundness in my flesh because of your indignation; there is no health in my bones because of my sin. 4For my iniquities have gone over my head; like a heavy burden, they are too heavy for me. 5My wounds stink and fester because of my foolishness, … ▤

Ps 102:9-11  For I eat ashes like bread and mingle tears with my drink, 10because of your indignation and anger; for you have taken me up and thrown me down. 11My days are like an evening shadow; I wither away like grass. ▤

Zeph 1:17-18  I will bring distress on mankind, so that they shall walk like the blind, because they have sinned against the LORD; their blood shall be poured out like dust, and their flesh like dung. 18Neither their silver nor their gold shall be able to deliver them on the day of the wrath of the LORD. In the fire of his jealousy, all the earth shall be consumed; for a full and sudden end he will make of all the inhabitants of the earth. ▤

Note that this and the following references appear to refer to a final fulfillment at the end of the age.

Zeph 3:7b-8  But all the more they were eager to make all their deeds corrupt. 8“Therefore wait for me,” declares the LORD, “for the day when I rise up to seize the prey. For my decision is to gather nations, to assemble kingdoms, to pour out upon them my indignation, all my burning anger; for in the fire of my jealousy all the earth shall be consumed. ▤

Isa 13:9, 11  Behold, the day of the LORD comes, cruel, with wrath and fierce anger, to make the land a desolation and to destroy its sinners from it. ▤  … 11I will punish the world for its evil, and the wicked for their iniquity; I will put an end to the pomp of the arrogant, and lay low the pompous pride of the ruthless. ▤

Isa 26:20-21  Come, my people, enter your chambers, and shut your doors behind you; hide yourselves for a little while until the fury has passed by. 21For behold, the LORD is coming out from his place to punish the inhabitants of the earth for their iniquity, and the earth will disclose the blood shed on it, and will no more cover its slain. ▤

The reference to God’s “fury” (v. 20b) may be to his fury or wrath against Israel, which they are assured will pass. But it is more likely speaking of his wrath manifested in his punishment of the nations due to their sins (v. 21a), notably their killings of many innocent people (v. 21b) (cf. ZBC).

- Those who persist in sin will certainly receive their due punishment:

Prov 11:31  If the righteous is repaid on earth, how much more the wicked and the sinner! ▤

Sin results in physical death – through Adam’s original sin

See also:

- Rom 6:16, 21, 23 ⇓

- Humankind’s original sin and the judgment – including death and expulsion from the Garden of Eden

People may experience God’s wrath and judgment for sin in various forms during their lifetime, but common to all is the judgment of physical death.

Rom 5:12, 15-18, 21  Therefore, just as sin came into the world through one man, and death through sin, and so death spread to all men because all sinned— ▤  … 15But the free gift is not like the trespass. For if many died through one man’s trespass, much more have the grace of God and the free gift by the grace of that one man Jesus Christ abounded for many. 16And the free gift is not like the result of that one man’s sin. For the judgment following one trespass brought condemnation, but the free gift following many trespasses brought justification. 17For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. 18Therefore, as one trespassw led to condemnation for all men, so one act of righteousnessx leads to justification and life for all men. ▤  … 21so that, as sin reigned in death, grace also might reign through righteousness leading to eternal life through Jesus Christ our Lord. ▤

w Or the trespass of one

x Or the act of righteousness of one

Paul appears to be saying that all people are viewed as having sinned in Adam’s sin (at times referred to as “original sin”) and therefore are subject to death. Presumably this has to do with Adam being the head of the human race. The thought may be intended in a legal sense, with Adam being the representative of all people. Alternatively it may be intended in a natural or physical sense, with all people viewed as being seminally in Adam and thus “participating” in his sin. (cf. BKC)

Death reigned (v. 17) in the sense that it held sway over all people, with all people being subject to it, destined to die. In turn, v. 21 teaches that sin reigned or “exercised dominion” (NRSV) “by means of death” (CEV, GNT). However the supremacy and finality of the reign of sin and death no longer extends over those who receive God’s grace and his gift of righteousness, through Jesus Christ (vv. 17-18, 21; cf. vv. 15-16).

Rom 8:10  But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. ▤

The clause “the body is dead because of sin” most likely is referring to the fact that believers will die physically as a consequence of their sin (cf. CEV, GNT, NLT).

1Cor 15:21-22  For as by a man came death, by a man has come also the resurrection of the dead. 22For as in Adam all die, so also in Christ shall all be made alive. ▤

As with the extracts above from Romans 5, Paul is speaking of all people being subject to death because of their relationship to Adam, with Adam’s sin being in view as the cause.

1Cor 15:56  The sting of death is sin, and the power of sin is the law. ▤

“The sting of death is sin” means that death gets its power to harm from sin (cf. CEV, GNT); without sin there would be no death. This is indicative of the fact that physical death is a consequence of sin.

Sin brings the prospect of eternal “death”

See also:

- [Effects of sin:] . . . and spiritual death

- Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned

- The Punishment for the Ungodly

Because of his justice God demands that unforgiven sin be punished with what is sometimes referred to as eternal “death” or destruction, involving eternal separation from God in hell. A complementary reason for this state is that sin necessitates separation from God, because of his holiness.

Rom 6:16, 21, 23  Do you not know that if you present yourselves to anyone as obedient slaves,y you are slaves of the one whom you obey, either of sin, which leads to death, or of obedience, which leads to righteousness? ▤  … 21But what fruit were you getting at that time from the things of which you are now ashamed? For the end of those things is death. ▤  … 23For the wages of sin is death, but the free gift of God is eternal life in Christ Jesus our Lord. ▤

y Greek bondservants. Twice in this verse and verse 19; also once in verses 17, 20

Here “death” appears to primarily refer to or at least encompass eternal “death”, particularly in view of the contrast with “eternal life” (v. 23). But quite possibly it also encompasses being dead spiritually in the present life as well – which may also be the case in James 1:15 below. Additionally, with physical death being prominent in the previous chapter of Romans (cf. Rom 5:12, 15-18, 21 ⇑), arguably Paul could be speaking of death generally. (A similar point could be made regarding the extracts from Romans 5 in the previous subsection.)

Rom 8:13  For if you live according to the flesh you will die, but if by the Spirit you put to death the deeds of the body, you will live. ▤

Gal 6:8  For the one who sows to his own flesh will from the flesh reap corruption, but the one who sows to the Spirit will from the Spirit reap eternal life. ▤

The term “corruption” denotes “decay and ruin and destruction” (AMP), things which have an eternal application in keeping with the latter reference to “eternal life”.

James 1:15  Then desire when it has conceived gives birth to sin, and sin when it is fully grown brings forth death. ▤

James 5:20  … let him know that whoever brings back a sinner from his wandering will save his soul from death and will cover a multitude of sins. ▤

The reference to saving one’s “soul” from death suggests that eternal “death” is in view.

Rom 2:12  For all who have sinned without the law will also perish without the law, and all who have sinned under the law will be judged by the law. ▤

Only those who have the law will be judged by it; others will be judged according to whatever revelation they had. But the common principle is: all who are found wanting because of their sin will perish.

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

The “second death” is eternal “death”.

Ex 32:33  But the LORD said to Moses, “Whoever has sinned against me, I will blot out of my book. ▤

The reference appears to be to the “book of life” spoken of in the NT as containing the names of those who will live forever. One can infer from this that those who have sinned – and have not accepted God’s provision of forgiveness – will not be listed among those who will live forever; i.e. they will die an eternal “death”.

Note: Sin can lead to consequences that affect others – notably children . . .

See also:

- Note: Unchecked sin corrupts others

Heb 12:15  See to it that no one fails to obtain the grace of God; that no “root of bitterness” springs up and causes trouble, and by it many become defiled; … ▤

For comment, see the comment on Heb 12:15 – under Spiritual defilement . . ..

Josh 7:1, 25a  But the people of Israel broke faith in regard to the devoted things, for Achan the son of Carmi, son of Zabdi, son of Zerah, of the tribe of Judah, took some of the devoted things. And the anger of the LORD burned against the people of Israel. ▤  … 25And Joshua said, “Why did you bring trouble on us? The LORD brings trouble on you today.” ▤

Josh 22:18b  And if you too rebel against the LORD today then tomorrow he will be angry with the whole congregation of Israel. ▤

Joshua is here speaking to the Reubenites, the Gadites and the half-tribe of Manasseh. Joshua says that any rebellion of theirs against God would lead to God’s anger against the Israelites as a whole (cf. Josh 7:1, 25a ↑).

Ex 20:4-6  You shall not make for yourself a carved image, or any likeness of anything that is in heaven above, or that is in the earth beneath, or that is in the water under the earth. 5You shall not bow down to them or serve them, for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and the fourth generation of those who hate me, 6but showing steadfast love to thousandsz of those who love me and keep my commandments. ▤

z Or to the thousandth generation

Verse 5b (cf. Ex 34:7 ↓) appears to speak of the ongoing effects of punishment still being felt by future generations. Some commentators think that it alludes to the sin itself filtering through to later generations, and so being accompanied by appropriate punishment – although this would not apply to repentant children. Note the contrasting blessings for those who love God, with God blessing them with his love to a thousand generations.

Ex 34:6-7  The LORD passed before him and proclaimed, “The LORD, the LORD, a God merciful and gracious, slow to anger, and abounding in steadfast love and faithfulness, 7keeping steadfast love for thousands,a forgiving iniquity and transgression and sin, but who will by no means clear the guilty, visiting the iniquity of the fathers on the children and the children’s children, to the third and the fourth generation.” ▤

a Or to the thousandth generation

Lev 20:4-5  And if the people of the land do at all close their eyes to that man when he gives one of his children to Molech, and do not put him to death, 5then I will set my face against that man and against his clan and will cut them off from among their people, him and all who follow him in whoring after Molech. ▤

Lev 26:39  And those of you who are left shall rot away in your enemies’ lands because of their iniquity, and also because of the iniquities of their fathers they shall rot away like them. ▤

Note that this says that such people will “rot away” because of their own sin in addition to their fathers’ sins.

Num 14:33  And your children shall be shepherds in the wilderness forty years and shall suffer for your faithlessness, until the last of your dead bodies lies in the wilderness. ▤

Jer 32:18  You show steadfast love to thousands, but you repay the guilt of fathers to their children after them, O great and mighty God, whose name is the LORD of hosts, … ▤

Lam 5:7  Our fathers sinned, and are no more; and we bear their iniquities. ▤

. . . but it is the one who sins who will die for their sin

Under the Mosaic Law, one who sinned intentionally was to be put to death for their sin. Whatever other repercussions a father’s sin might have for his children, the father alone was to be put to death for his sin; no one was to die for another’s sin. The stipulation has an eternal application: one will not suffer eternal “death” for another’s sin; those who will be condemned will be condemned for their own unforgiven sin.

Deut 24:16  Fathers shall not be put to death because of their children, nor shall children be put to death because of their fathers. Each one shall be put to death for his own sin. ▤

2Ki 14:6  But he did not put to death the children of the murderers, according to what is written in the Book of the Law of Moses, where the LORD commanded, “Fathers shall not be put to death because of their children, nor shall children be put to death because of their fathers. But each one shall die for his own sin.” ▤

Jer 31:29-30  In those days they shall no longer say: “‘The fathers have eaten sour grapes, and the children’s teeth are set on edge.’ 30But everyone shall die for his own sin. Each man who eats sour grapes, his teeth shall be set on edge. ▤

The proverb quoted (v. 29; cf. Ezek 18:3 ↓) spoke of the fathers doing wrong and the children supposedly suffering the consequences, effectively sharing in the guilt of the father (v. 19a). God indicates that this is not the case, that only the one who sins will die for his or her sin (v. 30; cf. Ezek 18:3-4, 19-20 ↓).

Ezek 18:2-4, 19-20  What do youb mean by repeating this proverb concerning the land of Israel, ‘The fathers have eaten sour grapes, and the children’s teeth are set on edge’? 3As I live, declares the Lord GOD, this proverb shall no more be used by you in Israel. 4Behold, all souls are mine; the soul of the father as well as the soul of the son is mine: the soul who sins shall die. ▤  … 19“Yet you say, ‘Why should not the son suffer for the iniquity of the father?’ When the son has done what is just and right, and has been careful to observe all my statutes, he shall surely live. 20The soul who sins shall die. The son shall not suffer for the iniquity of the father, nor the father suffer for the iniquity of the son. The righteousness of the righteous shall be upon himself, and the wickedness of the wicked shall be upon himself. ▤

b The Hebrew for you is plural

- We alone are responsible for our sin:

Job 19:4  And even if it be true that I have erred, my error remains with myself. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

The Law’s Provision for Israel’s Sin

See also:

- Jesus Christ and the Law’s Diminished Role

In the law on which his covenant with Israel was based, God made provision for atonement to be made for anyone who sinned, and so for the sinner to be forgiven. This allowed the Israelites to remain in their covenant relationship with him, providing that they did not actually give up following God and his laws, as per the terms of the covenant. Sadly Israel would fail to hold to the covenant, willfully forsaking God’s laws and persisting in sin.

The NT contains numerous references to the Mosaic Law’s provision for Israel’s sin. An understanding of what this provision involved enables us to more fully comprehend why Jesus Christ came and the significance of his work. For many of the concepts involved in Jesus Christ’s work have their origin in the law’s stipulations for making offerings for atonement for sin. These aspects of the law actually foreshadowed – and would be superseded by – what Jesus Christ would do and implement.

Note that most of the following passages involve instructions given by God to Moses for the Israelites, with either God or Moses speaking.

Section A

Offerings for Atonement for Sinners

Section Jumps

- The law made provision for the offering of a life of an animal, to make atonement for one who had sinned

- The major offerings for making atonement: The burnt offering; . . .

- . . . the sin offering; . . .

- . . . and the guilt offering

- Atonement was also made annually for all of the people

See also:

- The priests made offerings for people when they sinned, to make atonement for them

- Jesus Christ’s Death as an Offering for Sin

- Jesus Christ’s Death and Atonement for Sin

The law made provision for the offering of a life of an animal, to make atonement for one who had sinned

Under the Mosaic Law, when a person sinned the person had to bring an animal for a priest to sacrifice as an offering of a life to make atonement for the person. Biblical atonement is where God accepts such an offering or sacrifice of a living being as a substitute for the life of a person who has sinned – the person’s life otherwise being required as punishment for their sin. As such, God accepts the sacrifice as payment for the person’s sin. The result is that sin is taken away – and so the sinner is forgiven, pronounced righteous and reconciled to God.

Lev 4:27-31  If anyone of the common people sins unintentionally in doing any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and realizes his guilt, 28or the sin which he has committed is made known to him, he shall bring for his offering a goat, a female without blemish, for his sin which he has committed. 29And he shall lay his hand on the head of the sin offering and kill the sin offering in the place of burnt offering. 30And the priest shall take some of its blood with his finger and put it on the horns of the altar of burnt offering and pour out all the rest of its blood at the base of the altar. 31And all its fat he shall remove, as the fat is removed from the peace offerings, and the priest shall burn it on the altar for a pleasing aroma to the LORD. And the priest shall make atonement for him, and he shall be forgiven. ▤

Note that the altar of burnt offering was used in making atonement for individuals generally, and the altar of incense (which was in the Holy Place) was used in the cases of the high priest and Israel as a whole (cf. vv. 7, 18).

Lev 10:17  Why have you not eaten the sin offering in the place of the sanctuary, since it is a thing most holy and has been given to you that you may bear the iniquity of the congregation, to make atonement for them before the LORD? ▤

The expression “bear the iniquity” speaks of taking or resting the sin and consequent guilt from the people.

Lev 17:11  For the life of the flesh is in the blood, and I have given it for you on the altar to make atonement for your souls, for it is the blood that makes atonement by the life. ▤

This underlines the importance of the shedding of blood in making atonement. The reason as to why “the blood… makes atonement by the life” appears to be given at the beginning of the verse – “the life of the flesh is in the blood”. As such, by the shedding of its blood the creature’s life was given in place of and so to make atonement for a person’s life. (See . . . for the life of a creature is in its blood – and as such blood is not to be eaten.)

Lev 19:22  And the priest shall make atonement for him with the ram of the guilt offering before the LORD for his sin that he has committed, and he shall be forgiven for the sin that he has committed. ▤

Num 6:10-11a  On the eighth day he shall bring two turtledoves or two pigeons to the priest to the entrance of the tent of meeting, 11and the priest shall offer one for a sin offering and the other for a burnt offering, and make atonement for him, because he sinned by reason of the dead body. ▤

Note that these regulations were for Nazirites, who made special vows of separation to God which meant that they could not be in close proximity to a dead body.

Num 15:27-28  If one person sins unintentionally, he shall offer a female goat a year old for a sin offering. 28And the priest shall make atonement before the LORD for the person who makes a mistake, when he sins unintentionally, to make atonement for him, and he shall be forgiven. ▤

2Chr 29:24  … and the priests slaughtered them and made a sin offering with their blood on the altar, to make atonement for all Israel. For the king commanded that the burnt offering and the sin offering should be made for all Israel. ▤

- The concept of paying of a ransom to make atonement for one’s life:

Ex 30:11-12, 15-16  The LORD said to Moses, 12“When you take the census of the people of Israel, then each shall give a ransom for his life to the LORD when you number them, that there be no plague among them when you number them. ▤  … 15The rich shall not give more, and the poor shall not give less, than the half shekel, when you give the LORD’s offering to make atonement for your lives. 16You shall take the atonement money from the people of Israel and shall give it for the service of the tent of meeting, that it may bring the people of Israel to remembrance before the LORD, so as to make atonement for your lives.” ▤

This is not expressly saying that the ransom was to make atonement because of sin, but arguably this is suggested by the word “atonement” itself, particularly with the reference to the annual day of atonement in the preceding verse (v. 10). Alternatively, it may have in view the people’s redemption from Egypt by God, whereby in redeeming them God in a sense bought the people. Thus the instructions here may signify that the people were in turn to pay God for their lives, redeeming or buying themselves from him – similar to the practice regarding firstborn sons in 13:13-16.

As with the concept of making atonement for sin, the concept of paying a ransom for people is paralleled in the NT by Jesus Christ’s sacrifice of himself on behalf of people. His sacrifice is portrayed as a ransom for people, freeing them from sin and its consequences. See Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin. See also God redeemed the Israelites out of Egypt to take them as his own . . ..

The major offerings for making atonement: The burnt offering; . . .

See also:

- Lev 5:7-10 ⇓

Leviticus chapters 1-7 contain the main parts of the law’s stipulations for making what are understood as the five main offerings (and it is from these chapters that the extracts in this and in the following two subsections are taken). The five main offerings are the burnt offering (1:1-17); the grain offering (2:1-16); the peace offering (3:1-17); the sin offering (4:1-5:13); and the guilt offering (5:14-6:7). Following these sections are instructions largely for the priests (6:8-7:38). They repeat some aspects of the aforementioned sections, but also have directions regarding the parts of the sacrifices that remained, such as portions being eaten by the priests. The offerings that concern making atonement for people who have sinned are the burnt offering, the sin offering and the guilt offering.

Making atonement for was one of the main uses of a burnt offering (the subject of the following extract). The burnt offering appears to have been used in regard to one’s sin in general, rather than in response to having committed a particular sin. Other kinds of uses for a burnt offering were: as an expression of devotion to God; as an expression of thanksgiving to God; and to accompany/supplement an appeal to God. It was the only offering where the whole of the animal was burnt up on the altar; as such it expressed one’s complete devotion to God.

Lev 1:3-9  If his offering is a burnt offering from the herd, he shall offer a male without blemish. He shall bring it to the entrance of the tent of meeting, that he may be accepted before the LORD. 4He shall lay his hand on the head of the burnt offering, and it shall be accepted for him to make atonement for him. 5Then he shall kill the bull before the LORD, and Aaron’s sons the priests shall bring the blood and throw the blood against the sides of the altar that is at the entrance of the tent of meeting. 6Then he shall flay the burnt offering and cut it into pieces, 7and the sons of Aaron the priest shall put fire on the altar and arrange wood on the fire. 8And Aaron’s sons the priests shall arrange the pieces, the head, and the fat, on the wood that is on the fire on the altar; 9but its entrails and its legs he shall wash with water. And the priest shall burn all of it on the altar, as a burnt offering, a food offeringa with a pleasing aroma to the LORD. ▤

a Or an offering by fire; so throughout Leviticus

Note that the fat was considered to be the choicest part and was singled out to be burnt as “an aroma pleasing to the LORD” (v. 9). The subsequent verses contain similar instructions regarding making a burnt offering of a sheep or goat (vv. 10-13), or of a dove or young pigeon (vv. 14-17).

. . . the sin offering; . . .

The following extracts speak of sin offerings being made by an individual. Instructions are also given in Leviticus 4 regarding sin offerings for: “the anointed priest” (4:3-12); “the whole Israelite community” (4:13-21); and “a leader” (4:22-26).

Lev 4:27-31  If anyone of the common people sins unintentionally in doing any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and realizes his guilt, 28or the sin which he has committed is made known to him, he shall bring for his offering a goat, a female without blemish, for his sin which he has committed. 29And he shall lay his hand on the head of the sin offering and kill the sin offering in the place of burnt offering. 30And the priest shall take some of its blood with his finger and put it on the horns of the altar of burnt offering and pour out all the rest of its blood at the base of the altar. 31And all its fat he shall remove, as the fat is removed from the peace offerings, and the priest shall burn it on the altar for a pleasing aroma to the LORD. And the priest shall make atonement for him, and he shall be forgiven. ▤

With the animal being identified with the person, the animal’s blood signified the lifeblood of the person, poured out for the person’s sin (v. 30) – i.e. the person’s life being given in payment for his or her sin. As such the animal’s death would be accepted on the person’s behalf to make atonement for the person. The horns of the altar of burnt offering (v. 30) may have symbolized the authority embedded in the process of making of sin offerings for effecting atonement (cf. NSB), as was the case with the altar of incense. Note that “burn it” (v. 31) refers to the fat that had been removed.

Lev 5:5-6  … when he realizes his guilt in any of these and confesses the sin he has committed, 6he shall bring to the LORD as his compensationb for the sin that he has committed, a female from the flock, a lamb or a goat, for a sin offering. And the priest shall make atonement for him for his sin. ▤

b Hebrew his guilt penalty; so throughout Leviticus

Lev 5:7-10  But if he cannot afford a lamb, then he shall bring to the LORD as his compensation for the sin that he has committed two turtledoves or two pigeons,c one for a sin offering and the other for a burnt offering. 8He shall bring them to the priest, who shall offer first the one for the sin offering. He shall wring its head from its neck but shall not sever it completely, 9and he shall sprinkle some of the blood of the sin offering on the side of the altar, while the rest of the blood shall be drained out at the base of the altar; it is a sin offering. 10Then he shall offer the second for a burnt offering according to the rule. And the priest shall make atonement for him for the sin that he has committed, and he shall be forgiven. ▤

c Septuagint two young pigeons; also verse 11

Note that a burnt offering is made here along with a sin offering, the two offerings being required in place of a single sin offering of greater value (cf. v. 6 ↑; Lev 4:28 ↑). Provision is subsequently made for very poor people (cf. vv. 11-13 ↓).

Lev 5:11-13  “But if he cannot afford two turtledoves or two pigeons, then he shall bring as his offering for the sin that he has committed a tenth of an ephahd of fine flour for a sin offering. He shall put no oil on it and shall put no frankincense on it, for it is a sin offering. 12And he shall bring it to the priest, and the priest shall take a handful of it as its memorial portion and burn this on the altar, on the LORD’s food offerings; it is a sin offering. 13Thus the priest shall make atonement for him for the sin which he has committed in any one of these things, and he shall be forgiven. And the remaindere shall be for the priest, as in the grain offering.” ▤

d An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters

e Septuagint; Hebrew it

. . . and the guilt offering

The guilt offering was quite similar to the sin offering, in both the process (cf. Lev 7:1-7; Lev 4:27-31 ⇑) and purpose. The main difference appears to be that it was required in matters where restitution was quantifiable and so could be made for the wrongdoing. The guilt offering was made along with the restitution and a twenty percent surcharge. The sins concerned were in regard to such things as “holy things of the LORD” (Lev 5:15 ↓) and a neighbor’s property (cf. Lev 6:4 ↓).

Lev 5:15-16  If anyone commits a breach of faith and sins unintentionally in any of the holy things of the LORD, he shall bring to the LORD as his compensation, a ram without blemish out of the flock, valuedf in silver shekels,g according to the shekel of the sanctuary, for a guilt offering. 16He shall also make restitution for what he has done amiss in the holy thing and shall add a fifth to it and give it to the priest. And the priest shall make atonement for him with the ram of the guilt offering, and he shall be forgiven. ▤

f Or flock, or its equivalent

g A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

Note that “holy things” could refer to previously required offerings or other quantifiable things involved in worship.

Lev 5:17-19  “If anyone sins, doing any of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, though he did not know it, then realizes his guilt, he shall bear his iniquity. 18He shall bring to the priest a ram without blemish out of the flock, or its equivalent for a guilt offering, and the priest shall make atonement for him for the mistake that he made unintentionally, and he shall be forgiven. 19It is a guilt offering; he has indeed incurred guilt beforeh the LORD.” ▤

h Or he has paid full compensation to

Lev 6:4-7  … if he has sinned and has realized his guilt and will restore what he took by robbery or what he got by oppression or the deposit that was committed to him or the lost thing that he found 5or anything about which he has sworn falsely, he shall restore it in full and shall add a fifth to it, and give it to him to whom it belongs on the day he realizes his guilt. 6And he shall bring to the priest as his compensation to the LORD a ram without blemish out of the flock, or its equivalent for a guilt offering. 7And the priest shall make atonement for him before the LORD, and he shall be forgiven for any of the things that one may do and thereby become guilty. ▤

- God gave these regulations for the major offerings to Moses on Mount Sinai:

Lev 7:37-38  This is the law of the burnt offering, of the grain offering, of the sin offering, of the guilt offering, of the ordination offering, and of the peace offering, 38which the LORD commanded Moses on Mount Sinai, on the day that he commanded the people of Israel to bring their offerings to the LORD, in the wilderness of Sinai. ▤

The fact that God gave these offertory regulations to Moses on or at Mount Sinai shows that they were part of God’s law. Note that the reference to the “ordination offering” (v. 37b) appears to anticipate the ordination of the priests and the commencement of their ministry in the subsequent two chapters.

Atonement was also made annually for all of the people

See also:

- Note: Procedures for the Day of Atonement, involving the high priest entering the Most Holy Place

- The high priest made atonement for Israel as a whole

The procedures spoken of in the previous subsections were required following the committing of sin at any time – either by individuals or the nation as a whole. The Day of Atonement was to be observed just once each year, for the high priest to cleanse the nation as a whole of all sin. It was the most important observance of the OT rituals, the only time the high priest could enter the Most Holy Place.

Ex 30:10  Aaron shall make atonement on its horns once a year. With the blood of the sin offering of atonement he shall make atonement for it once in the year throughout your generations. It is most holy to the LORD. ▤

Lev 16:17, 24  No one may be in the tent of meeting from the time he enters to make atonement in the Holy Place until he comes out and has made atonement for himself and for his house and for all the assembly of Israel. ▤  … 24And he shall bathe his body in water in a holy place and put on his garments and come out and offer his burnt offering and the burnt offering of the people and make atonement for himself and for the people. ▤

Lev 16:29-34  “And it shall be a statute to you forever that in the seventh month, on the tenth day of the month, you shall afflict yourselvesi and shall do no work, either the native or the stranger who sojourns among you. 30For on this day shall atonement be made for you to cleanse you. You shall be clean before the LORD from all your sins. 31It is a Sabbath of solemn rest to you, and you shall afflict yourselves; it is a statute forever. 32And the priest who is anointed and consecrated as priest in his father’s place shall make atonement, wearing the holy linen garments. 33He shall make atonement for the holy sanctuary, and he shall make atonement for the tent of meeting and for the altar, and he shall make atonement for the priests and for all the people of the assembly. 34And this shall be a statute forever for you, that atonement may be made for the people of Israel once in the year because of all their sins.” And Moses did as the LORD commanded him. ▤

i Or shall fast; also verse 31

As in the other extracts here, the priest referred to is the high priest.

Lev 23:26-28  And the LORD spoke to Moses, saying, 27“Now on the tenth day of this seventh month is the Day of Atonement. It shall be for you a time of holy convocation, and you shall afflict yourselves and present a food offering to the LORD. 28And you shall not do any work on that very day, for it is a Day of Atonement, to make atonement for you before the LORD your God. ▤

Heb 9:6-7  These preparations having thus been made, the priests go regularly into the first section, performing their ritual duties, 7but into the second only the high priest goes, and he but once a year, and not without taking blood, which he offers for himself and for the unintentional sins of the people. ▤

In v. 7, “the second” refers to the second section of the sanctuary – the Most Holy Place.

Pray for persecuted Christians

Section B

Aspects of Making Offerings for Sin

Section Jumps

- All offerings were only to be made at the place God chose for his presence amongst his people

- Animals brought as offerings were to be without any blemish

- The sinner laid hands on the offering, identifying the animal with themself

- The blood of the offerings for sin featured in making atonement . . .

- . . . for the life of a creature is in its blood – and as such blood is not to be eaten

- The parts of an offering’s body were burnt or eaten

- Note: Procedures for the Day of Atonement, involving the high priest entering the Most Holy Place

While this section looks in particular at offerings that were made because of sin, note that some aspects of the presentation of these offerings were also applicable to other offerings – such as the aspects involved in the first two subsections.

All offerings were only to be made at the place God chose for his presence amongst his people

See also:

- Containing the ark, the tabernacle and later the temple signified God’s presence . . .

- . . . Thus the temple became the focus of worship and prayer to God

All kinds of offerings were only to be made at the one place, of God’s choosing. All offerings needed to be offered on the altar at the place of God’s presence amongst the people that was signified by the ark of the covenant. Initially this was at “the tent of meeting” (the tabernacle) and later at the temple. This was partly to ensure that the offerings were offered by the priests, God’s chosen mediators between the people and himself. Additionally, it safeguarded against inappropriate offerings and procedures – and against worship of other gods. (Note that in addition to offerings for sin, passages speaking of other offerings are included below.)

Ex 29:11  Then you shall kill the bull before the LORD at the entrance of the tent of meeting, … ▤

Lev 1:3  If his offering is a burnt offering from the herd, he shall offer a male without blemish. He shall bring it to the entrance of the tent of meeting, that he may be accepted before the LORD. ▤

Lev 6:25  Speak to Aaron and his sons, saying, This is the law of the sin offering. In the place where the burnt offering is killed shall the sin offering be killed before the LORD; it is most holy. ▤

Lev 17:1-6, 8-9  And the LORD spoke to Moses, saying, 2“Speak to Aaron and his sons and to all the people of Israel and say to them, This is the thing that the LORD has commanded. 3If any one of the house of Israel kills an ox or a lamb or a goat in the camp, or kills it outside the camp, 4and does not bring it to the entrance of the tent of meeting to offer it as a gift to the LORD in front of the tabernacle of the LORD, bloodguilt shall be imputed to that man. He has shed blood, and that man shall be cut off from among his people. 5This is to the end that the people of Israel may bring their sacrifices that they sacrifice in the open field, that they may bring them to the LORD, to the priest at the entrance of the tent of meeting, and sacrifice them as sacrifices of peace offerings to the LORD. 6And the priest shall throw the blood on the altar of the LORD at the entrance of the tent of meeting and burn the fat for a pleasing aroma to the LORD. ▤  … 8“And you shall say to them, Any one of the house of Israel, or of the strangers who sojourn among them, who offers a burnt offering or sacrifice 9and does not bring it to the entrance of the tent of meeting to offer it to the LORD, that man shall be cut off from his people. ▤

Deut 12:5-6  But you shall seek the place that the LORD your God will choose out of all your tribes to put his name and make his habitationj there. There you shall go, 6and there you shall bring your burnt offerings and your sacrifices, your tithes and the contribution that you present, your vow offerings, your freewill offerings, and the firstborn of your herd and of your flock. ▤

j Or name as its habitation

Deut 12:13-14, 17-18a  Take care that you do not offer your burnt offerings at any place that you see, 14but at the place that the LORD will choose in one of your tribes, there you shall offer your burnt offerings, and there you shall do all that I am commanding you. ▤  … 17You may not eat within your towns the tithe of your grain or of your wine or of your oil, or the firstborn of your herd or of your flock, or any of your vow offerings that you vow, or your freewill offerings or the contribution that you present, 18but you shall eat them before the LORD your God in the place that the LORD your God will choose, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, and the Levite who is within your towns. ▤

Note that some kinds of offerings were eaten by the people together at the place of God’s presence (v. 18) as an act of worship and at times as a celebration.

Deut 12:26-27  But the holy things that are due from you, and your vow offerings, you shall take, and you shall go to the place that the LORD will choose, 27and offer your burnt offerings, the flesh and the blood, on the altar of the LORD your God. The blood of your sacrifices shall be poured out on the altar of the LORD your God, but the flesh you may eat. ▤

Animals brought as offerings were to be without any blemish

See also:

- . . . Do not give what is inferior to God

An offering had to be without defect to be deemed worthy to be offered to God and, in the case of an offering for sin, to be offered as a substitute for a person.

Ex 29:1, 14  Now this is what you shall do to them to consecrate them, that they may serve me as priests. Take one bull of the herd and two rams without blemish, ▤  … 14But the flesh of the bull and its skin and its dung you shall burn with fire outside the camp; it is a sin offering. ▤

Lev 1:3a  “If his offering is a burnt offering from the herd, he shall offer a male without blemish. ▤

Lev 4:3  … if it is the anointed priest who sins, thus bringing guilt on the people, then he shall offer for the sin that he has committed a bull from the herd without blemish to the LORD for a sin offering. ▤

Lev 4:22-23  When a leader sins, doing unintentionally any one of all the things that by the commandments of the LORD his God ought not to be done, and realizes his guilt, 23or the sin which he has committed is made known to him, he shall bring as his offering a goat, a male without blemish, … ▤

Lev 4:27-28, 32  If anyone of the common people sins unintentionally in doing any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and realizes his guilt, 28or the sin which he has committed is made known to him, he shall bring for his offering a goat, a female without blemish, for his sin which he has committed. ▤  … 32“If he brings a lamb as his offering for a sin offering, he shall bring a female without blemish … ▤

Num 6:14  … and he shall bring his gift to the LORD, one male lamb a year old without blemish for a burnt offering, and one ewe lamb a year old without blemish as a sin offering, and one ram without blemish as a peace offering, … ▤

Num 29:8  … but you shall offer a burnt offering to the LORD, a pleasing aroma: one bull from the herd, one ram, seven male lambs a year old: see that they are without blemish. ▤

Deut 15:21  But if it has any blemish, if it is lame or blind or has any serious blemish whatever, you shall not sacrifice it to the LORD your God. ▤

The sinner laid hands on the offering, identifying the animal with themself

When making an offering for sin, a person would lay their hands on the head of the animal to be sacrificed. This was to signify its identification with the person. It could then be sacrificed as a substitute for the person, the offering of its life being accepted by God as a substitute for the life of the person, for their sin. Note that this practice may also have signified the transfer of the person’s sins to the animal (cf. Lev 16:21-22 ↓).

Ex 29:10, 14  Then you shall bring the bull before the tent of meeting. Aaron and his sons shall lay their hands on the head of the bull. ▤  … 14But the flesh of the bull and its skin and its dung you shall burn with fire outside the camp; it is a sin offering. ▤

Note that this was part of the ceremony for the consecration of the priests.

Lev 1:4  He shall lay his hand on the head of the burnt offering, and it shall be accepted for him to make atonement for him. ▤

Lev 4:13-15  If the whole congregation of Israel sins unintentionallyk and the thing is hidden from the eyes of the assembly, and they do any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and they realize their guilt,l 14when the sin which they have committed becomes known, the assembly shall offer a bull from the herd for a sin offering and bring it in front of the tent of meeting. 15And the elders of the congregation shall lay their hands on the head of the bull before the LORD, and the bull shall be killed before the LORD. ▤

k Or makes a mistake

l Or suffer for their guilt, or are guilty; also verses 22, 27, and chapter 5

The elders of the community (v. 15) represented the whole Israelite community in this matter of a sin by the people as a whole.

Lev 4:29  And he [who had sinned] shall lay his hand on the head of the sin offering and kill the sin offering in the place of burnt offering. ▤

Lev 16:21-22  And Aaron shall lay both his hands on the head of the live goat, and confess over it all the iniquities of the people of Israel, and all their transgressions, all their sins. And he shall put them on the head of the goat and send it away into the wilderness by the hand of a man who is in readiness. 22The goat shall bear all their iniquities on itself to a remote area, and he shall let the goat go free in the wilderness. ▤

On the annual Day of Atonement the high priest laid his hands on a goat, signifying the transfer of the people’s sins onto the goat (v. 21).

2Chr 29:23-24  Then the goats for the sin offering were brought to the king and the assembly, and they laid their hands on them, 24and the priests slaughtered them and made a sin offering with their blood on the altar, to make atonement for all Israel. For the king commanded that the burnt offering and the sin offering should be made for all Israel. ▤

The blood of the offerings for sin featured in making atonement . . .

See also:

- Lev 17:11 ⇓

- Note: Further points about the significance of the shedding of Jesus Christ’s blood

The blood of animals sacrificed as offerings to make atonement for sinners, featured prominently in the instructions given for presenting the offerings. As commented earlier, the reason was the correlation of blood with life (as further discussed in the following subsection). As such, the blood signified the life of the animal, given as a substitute for the life of the sinner (as discussed in the previous subsection).

Ex 30:10  Aaron shall make atonement on its [the altar of incense’s] horns once a year. With the blood of the sin offering of atonement he shall make atonement for it once in the year throughout your generations. It is most holy to the LORD. ▤

Lev 1:4-5, 10-11, 14-15  He shall lay his hand on the head of the burnt offering, and it shall be accepted for him to make atonement for him. 5Then he shall kill the bull before the LORD, and Aaron’s sons the priests shall bring the blood and throw the blood against the sides of the altar that is at the entrance of the tent of meeting. ▤  … 10“If his gift for a burnt offering is from the flock, from the sheep or goats, he shall bring a male without blemish, 11and he shall kill it on the north side of the altar before the LORD, and Aaron’s sons the priests shall throw its blood against the sides of the altar. ▤  … 14“If his offering to the LORD is a burnt offering of birds, then he shall bring his offering of turtledoves or pigeons. 15And the priest shall bring it to the altar and wring off its head and burn it on the altar. Its blood shall be drained out on the side of the altar. ▤

Lev 4:16-21  Then the anointed priest shall bring some of the blood of the bull into the tent of meeting, 17and the priest shall dip his finger in the blood and sprinkle it seven times before the LORD in front of the veil. 18And he shall put some of the blood on the horns of the altar that is in the tent of meeting before the LORD, and the rest of the blood he shall pour out at the base of the altar of burnt offering that is at the entrance of the tent of meeting. 19And all its fat he shall take from it and burn on the altar. 20Thus shall he do with the bull. As he did with the bull of the sin offering, so shall he do with this. And the priest shall make atonement for them, and they shall be forgiven. 21And he shall carry the bull outside the camp and burn it up as he burned the first bull; it is the sin offering for the assembly. ▤

Lev 4:32-35  If he [a member of the community] brings a lamb as his offering for a sin offering, he shall bring a female without blemish 33and lay his hand on the head of the sin offering and kill it for a sin offering in the place where they kill the burnt offering. 34Then the priest shall take some of the blood of the sin offering with his finger and put it on the horns of the altar of burnt offering and pour out all the rest of its blood at the base of the altar. 35And all its fat he shall remove as the fat of the lamb is removed from the sacrifice of peace offerings, and the priest shall burn it on the altar, on top of the LORD’s food offerings. And the priest shall make atonement for him for the sin which he has committed, and he shall be forgiven. ▤

. . . for the life of a creature is in its blood – and as such blood is not to be eaten

See also:

- Note: Blood signifies life – and a person’s life is taken by the shedding of their blood

Blood is correlated with life largely because it sustains life. Because of the correlation, the people were not to eat blood – a command that NT believers continued to uphold (cf. Acts 15:20, 29 ↓; 21:25). The command was particularly pertinent in the context of making offerings. For in some kinds of animal offerings the meat was to be eaten, and so the people were required to first drain the blood from it.

Gen 9:4  But you shall not eat flesh with its life, that is, its blood. ▤

This correlates a creature’s blood with its life. As such it points to the concept of the life of a creature being in its blood.

Lev 17:10-14  If any one of the house of Israel or of the strangers who sojourn among them eats any blood, I will set my face against that person who eats blood and will cut him off from among his people. 11For the life of the flesh is in the blood, and I have given it for you on the altar to make atonement for your souls, for it is the blood that makes atonement by the life. 12Therefore I have said to the people of Israel, No person among you shall eat blood, neither shall any stranger who sojourns among you eat blood. 13“Any one also of the people of Israel, or of the strangers who sojourn among them, who takes in hunting any beast or bird that may be eaten shall pour out its blood and cover it with earth. 14For the life of every creaturem is its blood: its blood is its life.n Therefore I have said to the people of Israel, You shall not eat the blood of any creature, for the life of every creature is its blood. Whoever eats it shall be cut off. ▤

m Hebrew all flesh

n Hebrew it is in its life

Deut 12:21, 23-27  If the place that the LORD your God will choose to put his name there is too far from you, then you may kill any of your herd or your flock, which the LORD has given you, as I have commanded you, and you may eat within your towns whenever you desire. ▤  … 23Only be sure that you do not eat the blood, for the blood is the life, and you shall not eat the life with the flesh. 24You shall not eat it; you shall pour it out on the earth like water. 25You shall not eat it, that all may go well with you and with your children after you, when you do what is right in the sight of the LORD. 26But the holy things that are due from you, and your vow offerings, you shall take, and you shall go to the place that the LORD will choose, 27and offer your burnt offerings, the flesh and the blood, on the altar of the LORD your God. The blood of your sacrifices shall be poured out on the altar of the LORD your God, but the flesh you may eat. ▤

Acts 15:20, 29  … but should write to them to abstain from the things polluted by idols, and from sexual immorality, and from what has been strangled, and from blood. ▤  … 29that you abstain from what has been sacrificed to idols, and from blood, and from what has been strangled, and from sexual immorality. If you keep yourselves from these, you will do well. Farewell. ▤

Note that the meat of strangled animals retained the blood.

The parts of an offering’s body were burnt or eaten

See also:

- Note: Priests and Levites were given parts of the people’s offerings, God being their inheritance

Depending on the type of offering, and sometimes on the reasons necessitating it, the parts of the sacrificed animal’s body were either burnt as an offering to God or eaten by the priests and male members of their families.

Lev 1:6-9  Then he shall flay the burnt offering and cut it into pieces, 7and the sons of Aaron the priest shall put fire on the altar and arrange wood on the fire. 8And Aaron’s sons the priests shall arrange the pieces, the head, and the fat, on the wood that is on the fire on the altar; 9but its entrails and its legs he shall wash with water. And the priest shall burn all of it on the altar, as a burnt offering, a food offeringo with a pleasing aroma to the LORD. ▤

o Or an offering by fire; so throughout Leviticus

Lev 4:8-12  And all the fat of the bull of the sin offering he shall remove from it, the fat that covers the entrails and all the fat that is on the entrails 9and the two kidneys with the fat that is on them at the loins and the long lobe of the liver that he shall remove with the kidneys 10(just as these are taken from the ox of the sacrifice of the peace offerings); and the priest shall burn them on the altar of burnt offering. 11But the skin of the bull and all its flesh, with its head, its legs, its entrails, and its dung— 12all the rest of the bull—he shall carry outside the camp to a clean place, to the ash heap, and shall burn it up on a fire of wood. On the ash heap it shall be burned up. ▤

These instructions concerned making a sin offering for the high priest and also applied to a sin offering for the whole Israelite community. In the case of a sin offering for a leader or that of a sin offering for a member of the community, only the fat was burnt (vv. 31, 35), with the body to be eaten by the priests and male family members (cf. Lev 6:26 ↓). Note that vv. 11-12 tell of the leftover parts being burnt up so as to be destroyed rather than as part of the sacrifice to God.

Lev 6:25-26, 29-30  Speak to Aaron and his sons, saying, This is the law of the sin offering. In the place where the burnt offering is killed shall the sin offering be killed before the LORD; it is most holy. 26The priest who offers it for sin shall eat it. In a holy place it shall be eaten, in the court of the tent of meeting. ▤  … 29Every male among the priests may eat of it; it is most holy. 30But no sin offering shall be eaten from which any blood is brought into the tent of meeting to make atonement in the Holy Place; it shall be burned up with fire. ▤

Verse 30 speaks of why the whole of a sin offering made for the high priest or for the whole Israelite community was burned. In their case the blood was taken into the Holy Place (cf. 4:5-7, 16-18). As such the implication may be that the remainder of the offering was particularly holy, to the extent that it was not to be eaten. Additionally, it would have been inappropriate for the priests to eat of these offerings as their own sin was involved.

Lev 7:1-6  This is the law of the guilt offering. It is most holy. 2In the place where they kill the burnt offering they shall kill the guilt offering, and its blood shall be thrown against the sides of the altar. 3And all its fat shall be offered, the fat tail, the fat that covers the entrails, 4the two kidneys with the fat that is on them at the loins, and the long lobe of the liver that he shall remove with the kidneys. 5The priest shall burn them on the altar as a food offering to the LORD; it is a guilt offering. 6Every male among the priests may eat of it. It shall be eaten in a holy place. It is most holy. ▤

Num 18:8-10  Then the LORD spoke to Aaron, “Behold, I have given you charge of the contributions made to me, all the consecrated things of the people of Israel. I have given them to you as a portion and to your sons as a perpetual due. 9This shall be yours of the most holy things, reserved from the fire: every offering of theirs, every grain offering of theirs and every sin offering of theirs and every guilt offering of theirs, which they render to me, shall be most holy to you and to your sons. 10In a most holy place shall you eat it. Every male may eat it; it is holy to you. ▤

Deut 12:27  … and offer your burnt offerings, the flesh and the blood, on the altar of the LORD your God. The blood of your sacrifices shall be poured out on the altar of the LORD your God, but the flesh you may eat. ▤

Note: Procedures for the Day of Atonement, involving the high priest entering the Most Holy Place

The proceedings for the Day of Atonement – featuring offerings – are described in Leviticus 16, extracts of which form this subsection.

Lev 16:2-5  … and the LORD said to Moses, “Tell Aaron your brother not to come at any time into the Holy Place inside the veil, before the mercy seat that is on the ark, so that he may not die. For I will appear in the cloud over the mercy seat. 3But in this way Aaron shall come into the Holy Place: with a bull from the herd for a sin offering and a ram for a burnt offering. 4He shall put on the holy linen coat and shall have the linen undergarment on his body, and he shall tie the linen sash around his waist, and wear the linen turban; these are the holy garments. He shall bathe his body in water and then put them on. 5And he shall take from the congregation of the people of Israel two male goats for a sin offering, and one ram for a burnt offering. ▤

The term “the Holy Place” (vv. 2, 3) refers to what is often called “the Most Holy Place” (GNT, NCV, NIV, NLT). The bull (v. 3) and one of the goats (v. Lev 16:5) were for sin offerings – the bull for the high priest and his household (cf. v. 11 ↓) and the goat for the people (cf. v. 15 ↓). The ram that the high priest brought (v. 3) and the ram from the Israelite community (v. 5) were sacrificed last as burnt offerings for the high priest and the people (cf. v. 24 ↓) – along with the burning of the fat of the sin offering (cf. v. 25 ↓).

Lev 16:8-10  And Aaron shall cast lots over the two goats, one lot for the LORD and the other lot for Azazel.p 9And Aaron shall present the goat on which the lot fell for the LORD and use it as a sin offering, 10but the goat on which the lot fell for Azazel shall be presented alive before the LORD to make atonement over it, that it may be sent away into the wilderness to Azazel. ▤

p The meaning of Azazel is uncertain; possibly the name of a place or a demon, traditionally a scapegoat; also verses 10, 26

The aspects involving the two goats in particular prefigured Jesus Christ’s atoning sacrifice of himself for people’s sin. One was sacrificed as a sin offering, signifying payment for the people’s sin (v. 9; cf. vv. 15, 27). The other goat had the sins of the people symbolically placed on it and then sent away from the community (v. 10; cf. v. 21 ↓), signifying the removal of sin. Regarding the term “Azazel”, see the text note on v. 8. As alluded to in the text note, the term is sometimes translated as “scapegoat” (NASB, NKJV, NLT).

Lev 16:11-14  Aaron shall present the bull as a sin offering for himself, and shall make atonement for himself and for his house. He shall kill the bull as a sin offering for himself. 12And he shall take a censer full of coals of fire from the altar before the LORD, and two handfuls of sweet incense beaten small, and he shall bring it inside the veil 13and put the incense on the fire before the LORD, that the cloud of the incense may cover the mercy seat that is over the testimony, so that he does not die. 14And he shall take some of the blood of the bull and sprinkle it with his finger on the front of the mercy seat on the east side, and in front of the mercy seat he shall sprinkle some of the blood with his finger seven times. ▤

Lev 16:15-17  Then he shall kill the goat of the sin offering that is for the people and bring its blood inside the veil and do with its blood as he did with the blood of the bull, sprinkling it over the mercy seat and in front of the mercy seat. 16Thus he shall make atonement for the Holy Place, because of the uncleannesses of the people of Israel and because of their transgressions, all their sins. And so he shall do for the tent of meeting, which dwells with them in the midst of their uncleannesses. 17No one may be in the tent of meeting from the time he enters to make atonement in the Holy Place until he comes out and has made atonement for himself and for his house and for all the assembly of Israel. ▤

Because the Holy Place and the tent of meeting – along with the altar (cf. vv. 18-19 ↓; v. 20 ↓) – were among the sinful and often unclean people, atonement needed to be made for them.

Lev 16:18-19  Then he shall go out to the altar that is before the LORD and make atonement for it, and shall take some of the blood of the bull and some of the blood of the goat, and put it on the horns of the altar all around. 19And he shall sprinkle some of the blood on it with his finger seven times, and cleanse it and consecrate it from the uncleannesses of the people of Israel. ▤

Lev 16:20-22  And when he has made an end of atoning for the Holy Place and the tent of meeting and the altar, he shall present the live goat. 21And Aaron shall lay both his hands on the head of the live goat, and confess over it all the iniquities of the people of Israel, and all their transgressions, all their sins. And he shall put them on the head of the goat and send it away into the wilderness by the hand of a man who is in readiness. 22The goat shall bear all their iniquities on itself to a remote area, and he shall let the goat go free in the wilderness. ▤

Lev 16:23-25, 27  Then Aaron shall come into the tent of meeting and shall take off the linen garments that he put on when he went into the Holy Place and shall leave them there. 24And he shall bathe his body in water in a holy place and put on his garments and come out and offer his burnt offering and the burnt offering of the people and make atonement for himself and for the people. 25And the fat of the sin offering he shall burn on the altar. ▤  … 27And the bull for the sin offering and the goat for the sin offering, whose blood was brought in to make atonement in the Holy Place, shall be carried outside the camp. Their skin and their flesh and their dung shall be burned up with fire. ▤

Verse 24b marks the final offerings in the process of making atonement, although the remains of the sin offerings still had to be removed and burnt up (v. 27).

Pray for persecuted Christians

Section C

The Role of the Priests

Section Jumps

- God designated Aaron and his descendants as priests . . .

- . . . With their appointment, God is said to have made a covenant with the priests

- The priests were responsible for God’s sanctuary, the offerings and teaching the people . . .

- . . . The other Levites were given to the priests to assist them

- The priests made offerings for people when they sinned, to make atonement for them

- The high priest made atonement for Israel as a whole

- The offering of incense by the priests

- Note: Priests and Levites were given parts of the people’s offerings, God being their inheritance

God designated Aaron and his descendants as priests . . .

When God made his covenant with Israel, he instituted the Aaronic or Levitical priesthood as an integral aspect of the covenant law, in particular in regard to the regulations concerning the people’s relationship with himself. Note that the term “Levitical priesthood” is indicative of Aaron and his descendants being of the Israelite tribe of Levi.

Ex 28:1-5, 41  Then bring near to you Aaron your brother, and his sons with him, from among the people of Israel, to serve me as priests—Aaron and Aaron’s sons, Nadab and Abihu, Eleazar and Ithamar. 2And you shall make holy garments for Aaron your brother, for glory and for beauty. 3You shall speak to all the skillful, whom I have filled with a spirit of skill, that they make Aaron’s garments to consecrate him for my priesthood. 4These are the garments that they shall make: a breastpiece, an ephod, a robe, a coat of checker work, a turban, and a sash. They shall make holy garments for Aaron your brother and his sons to serve me as priests. 5They shall receive gold, blue and purple and scarlet yarns, and fine twined linen. ▤  … 41And you shall put them on Aaron your brother, and on his sons with him, and shall anoint them and ordain them and consecrate them, that they may serve me as priests. ▤

Note that God is addressing Moses here and in the following two references from Exodus.

Ex 29:8-9, 29-30  Then you shall bring his sons and put coats on them, 9and you shall gird Aaron and his sons with sashes and bind caps on them. And the priesthood shall be theirs by a statute forever. Thus you shall ordain Aaron and his sons. ▤  … 29“The holy garments of Aaron shall be for his sons after him; they shall be anointed in them and ordained in them. 30The son who succeeds him as priest, who comes into the tent of meeting to minister in the Holy Place, shall wear them seven days. ▤

In v. 30 “priest” refers to the high priest, of which there was to be only one at any one time.

Ex 40:12-15  Then you shall bring Aaron and his sons to the entrance of the tent of meeting and shall wash them with water 13and put on Aaron the holy garments. And you shall anoint him and consecrate him, that he may serve me as priest. 14You shall bring his sons also and put coats on them, 15and anoint them, as you anointed their father, that they may serve me as priests. And their anointing shall admit them to a perpetual priesthood throughout their generations. ▤

Num 3:2-3, 10  These are the names of the sons of Aaron: Nadab the firstborn, and Abihu, Eleazar, and Ithamar. 3These are the names of the sons of Aaron, the anointed priests, whom he ordained to serve as priests. ▤  … 10And you shall appoint Aaron and his sons, and they shall guard their priesthood. But if any outsider comes near, he shall be put to death. ▤

The ministry of the priests largely involved sacred duties carried out in God’s sanctuary amongst the people. These duties were theirs alone, as v. 10b emphatically indicates (cf. Num 18:7 ↓).

Num 18:7  And you [Aaron] and your sons with you shall guard your priesthood for all that concerns the altar and that is within the veil; and you shall serve. I give your priesthood as a gift,q and any outsider who comes near shall be put to death. ▤

q Hebrew service of gift

Deut 18:5  For the LORD your God has chosen him out of all your tribes to stand and minister in the name of the LORD, him and his sons for all time. ▤

Neh 10:38a  And the priest, the son of Aaron, shall be with the Levites when the Levites receive the tithes. ▤

This illustrates that later priests were to descendants of Aaron.

. . . With their appointment, God is said to have made a covenant with the priests

Jer 33:18-22  … and the Levitical priests shall never lack a man in my presence to offer burnt offerings, to burn grain offerings, and to make sacrifices forever.” 19The word of the LORD came to Jeremiah: 20“Thus says the LORD: If you can break my covenant with the day and my covenant with the night, so that day and night will not come at their appointed time, 21then also my covenant with David my servant may be broken, so that he shall not have a son to reign on his throne, and my covenant with the Levitical priests my ministers. 22As the host of heaven cannot be numbered and the sands of the sea cannot be measured, so I will multiply the offspring of David my servant, and the Levitical priests who minister to me.” ▤

Mal 2:4-6, 8  So shall you know that I have sent this command to you, that my covenant with Levi may stand, says the LORD of hosts. 5My covenant with him was one of life and peace, and I gave them to him. It was a covenant of fear, and he feared me. He stood in awe of my name. 6True instructionr was in his mouth, and no wrong was found on his lips. He walked with me in peace and uprightness, and he turned many from iniquity. ▤  … 8But you have turned aside from the way. You have caused many to stumble by your instruction. You have corrupted the covenant of Levi, says the LORD of hosts, … ▤

r Or law; also verses 7, 8, 9

This may have in view in particular the covenant with the priest Phinehas (cf. Num 25:10-13 ↓), with both it and the covenant referred to here being described as ones of “peace” (v. 5; cf. Num 25:12 ↓).

Neh 13:29  Remember them, O my God, because they have desecrated the priesthood and the covenant of the priesthood and the Levites. ▤

Num 18:19  All the holy contributions that the people of Israel present to the LORD I give to you, and to your sons and daughters with you, as a perpetual due. It is a covenant of salt forever before the LORD for you and for your offspring with you. ▤

The reference to “a covenant” appears to have in view such provisions for the priests as mentioned here as being aspects of this covenant (cf. vv. 8-24), although it may also allude to wider aspects of the terms of God’s appointment of the priests, with their designated responsibilities and privileges.

- God specifically made a covenant of a lasting priesthood with Phinehas, a grandson of Aaron:

Num 25:10-13  And the LORD said to Moses, 11“Phinehas the son of Eleazar, son of Aaron the priest, has turned back my wrath from the people of Israel, in that he was jealous with my jealousy among them, so that I did not consume the people of Israel in my jealousy. 12Therefore say, ‘Behold, I give to him my covenant of peace, 13and it shall be to him and to his descendants after him the covenant of a perpetual priesthood, because he was jealous for his God and made atonement for the people of Israel.’” ▤

Phinehas had taken quick and decisive action against an Israelite who had defiantly sinned greatly against God (cf. vv. 6-8). This covenant appears to indicate that God’s covenant with the priests would continue through Phinehas’s line of Aaron.

The priests were responsible for God’s sanctuary, the offerings and teaching the people . . .

See also:

- Jer 33:18 ⇑; Mal 2:4-6, 8 ⇑

The term “sanctuary” referred initially to the tabernacle or Tent of Meeting, then later to the temple. At times their inner rooms are in view in particular.

Num 3:38  Those who were to camp before the tabernacle on the east, before the tent of meeting toward the sunrise, were Moses and Aaron and his sons, guarding the sanctuary itself, to protects the people of Israel. And any outsider who came near was to be put to death. ▤

s Hebrew guard

Num 18:1, 5, 7-8  So the LORD said to Aaron, “You and your sons and your father’s house with you shall bear iniquity connected with the sanctuary, and you and your sons with you shall bear iniquity connected with your priesthood. ▤  … 5And you shall keep guard over the sanctuary and over the altar, that there may never again be wrath on the people of Israel. ▤  … 7And you and your sons with you shall guard your priesthood for all that concerns the altar and that is within the veil; and you shall serve. I give your priesthood as a gift,t and any outsider who comes near shall be put to death.” 8Then the LORD spoke to Aaron, “Behold, I have given you charge of the contributions made to me, all the consecrated things of the people of Israel. I have given them to you as a portion and to your sons as a perpetual due. ▤

t Hebrew service of gift

Verse 1 appears to be speaking of the priests bearing guilt for any offenses in connection with the sanctuary and/or the priesthood. Such offenses would have included improper actions in the performing of the priest’s work involving the holy things of God, and possibly also offenses of the people in regard to these things. In v. 7, the phrase “guard your priesthood” and that which follows appear to speak of watching over the priesthood so as to carefully fulfill the duties of it.

2Chr 35:2  He appointed the priests to their offices and encouraged them in the service of the house of the LORD. ▤

Ezek 44:15-16  But the Levitical priests, the sons of Zadok, who kept the charge of my sanctuary when the people of Israel went astray from me, shall come near to me to minister to me. And they shall stand before me to offer me the fat and the blood, declares the Lord GOD. 16They shall enter my sanctuary, and they shall approach my table, to minister to me, and they shall keep my charge. ▤

Note that this is from a latter OT prophecy, from Ezekiel. In telling of priestly duties being exclusively granted to priests who were descendants of Zadok (himself a descendant of Aaron), it speaks of priests being responsible for God’s sanctuary and the offerings.

Lev 21:6  They shall be holy to their God and not profane the name of their God. For they offer the LORD’s food offerings, the bread of their God; therefore they shall be holy. ▤

Deut 33:10  They shall teach Jacob your rules and Israel your law; they shall put incense before you and whole burnt offerings on your altar. ▤

This blessing bestowed on the tribe of Levi (cf. v. 8) appears to largely have the priests in particular in view.

Lev 10:10-11  You are to distinguish between the holy and the common, and between the unclean and the clean, 11and you are to teach the people of Israel all the statutes that the LORD has spoken to them by Moses. ▤

As part of teaching the people God’s decrees (v. 11), the priests were to teach them the distinctions spoken of in v. 10.

Mal 2:7  For the lips of a priest should guard knowledge, and peopleu should seek instruction from his mouth, for he is the messenger of the LORD of hosts. ▤

u Hebrew they

Ezra 7:12a  “Artaxerxes, king of kings, to Ezra the priest, the scribe of the Law of the God of heaven. Peace.v ▤

v Aramaic Perfect (probably a greeting)

As a scribe of the Law, Ezra the priest was effectively a teacher of the Law (cf. NCV, NIV, NLT).

. . . The other Levites were given to the priests to assist them

Note that the Levites were set apart for God’s service in part at least due to their commitment to God following the making of the golden calf (cf. Ex 32:23-29). Regarding this, Exodus 32:29 says: ‘And Moses said, “Today you have been ordained for the service of the Lord, each one at the cost of his son and of his brother, so that he might bestow a blessing upon you this day.”’

Num 3:5-9  And the LORD spoke to Moses, saying, 6“Bring the tribe of Levi near, and set them before Aaron the priest, that they may minister to him. 7They shall keep guard over him and over the whole congregation before the tent of meeting, as they minister at the tabernacle. 8They shall guard all the furnishings of the tent of meeting, and keep guard over the people of Israel as they minister at the tabernacle. 9And you shall give the Levites to Aaron and his sons; they are wholly given to him from among the people of Israel. ▤

Num 4:19b, 27a  Aaron and his sons shall go in and appoint them each to his task and to his burden, ▤  … 27All the service of the sons of the Gershonites shall be at the command of Aaron and his sons, in all that they are to carry and in all that they have to do. ▤

Note that different tribal clans of the Levites are being spoken of here. Some of the duties of the Levites were assigned to specific clans.

Num 18:2-4, 6  [God, to Aaron:] And with you bring your brothers also, the tribe of Levi, the tribe of your father, that they may join you and minister to you while you and your sons with you are before the tent of the testimony. 3They shall keep guard over you and over the whole tent, but shall not come near to the vessels of the sanctuary or to the altar lest they, and you, die. 4They shall join you and keep guard over the tent of meeting for all the service of the tent, and no outsider shall come near you. ▤  … 6And behold, I have taken your brothers the Levites from among the people of Israel. They are a gift to you, given to the LORD, to do the service of the tent of meeting. ▤

Deut 10:8  At that time the LORD set apart the tribe of Levi to carry the ark of the covenant of the LORD to stand before the LORD to minister to him and to bless in his name, to this day. ▤

Deut 18:6-7  And if a Levite comes from any of your towns out of all Israel, where he lives—and he may come when he desiresw—to the place that the LORD will choose, 7and ministers in the name of the LORD his God, like all his fellow Levites who stand to minister there before the LORD, … ▤

w Or lives—if he comes enthusiastically

Josh 18:7a  The Levites have no portion among you, for the priesthood of the LORD is their heritage. ▤

This appears to use “the priesthood” in a broad sense, referring to “the priestly service” (NIV®) that was the responsibility of all Levites in assisting the priests.

1Chr 23:25-32  For David said, “The LORD, the God of Israel, has given rest to his people, and he dwells in Jerusalem forever. 26And so the Levites no longer need to carry the tabernacle or any of the things for its service.” 27For by the last words of David the sons of Levi were numbered from twenty years old and upward. 28For their duty was to assist the sons of Aaron for the service of the house of the LORD, having the care of the courts and the chambers, the cleansing of all that is holy, and any work for the service of the house of God. 29Their duty was also to assist with the showbread, the flour for the grain offering, the wafers of unleavened bread, the baked offering, the offering mixed with oil, and all measures of quantity or size. 30And they were to stand every morning, thanking and praising the LORD, and likewise at evening, 31and whenever burnt offerings were offered to the LORD on Sabbaths, new moons, and feast days, according to the number required of them, regularly before the LORD. 32Thus they were to keep charge of the tent of meeting and the sanctuary, and to attend the sons of Aaron, their brothers, for the service of the house of the LORD. ▤

When the tabernacle was to be replaced by the temple in Jerusalem, David reassigned the duties of the Levites accordingly.

2Chr 29:34  But the priests were too few and could not flay all the burnt offerings, so until other priests had consecrated themselves, their brothers the Levites helped them, until the work was finished—for the Levites were more upright in heart than the priests in consecrating themselves. ▤

Ezra 6:18  And they set the priests in their divisions and the Levites in their divisions, for the service of God at Jerusalem, as it is written in the Book of Moses. ▤

- The Levites were set apart as God’s own, in place of the firstborn Israelite males:

Num 8:14-18  Thus you shall separate the Levites from among the people of Israel, and the Levites shall be mine. 15And after that the Levites shall go in to serve at the tent of meeting, when you have cleansed them and offered them as a wave offering. 16For they are wholly given to me from among the people of Israel. Instead of all who open the womb, the firstborn of all the people of Israel, I have taken them for myself. 17For all the firstborn among the people of Israel are mine, both of man and of beast. On the day that I struck down all the firstborn in the land of Egypt I consecrated them for myself, 18and I have taken the Levites instead of all the firstborn among the people of Israel. ▤

The priests made offerings for people when they sinned, to make atonement for them

The theme of this subsection is exemplified in many passages in the previous two sections of this chapter – Offerings for Atonement for Sinners; and Aspects of Making Offerings for Sin.

Lev 4:27-31  If anyone of the common people sins unintentionally in doing any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and realizes his guilt, 28or the sin which he has committed is made known to him, he shall bring for his offering a goat, a female without blemish, for his sin which he has committed. 29And he shall lay his hand on the head of the sin offering and kill the sin offering in the place of burnt offering. 30And the priest shall take some of its blood with his finger and put it on the horns of the altar of burnt offering and pour out all the rest of its blood at the base of the altar. 31And all its fat he shall remove, as the fat is removed from the peace offerings, and the priest shall burn it on the altar for a pleasing aroma to the LORD. And the priest shall make atonement for him, and he shall be forgiven. ▤

Lev 5:15-16  If anyone commits a breach of faith and sins unintentionally in any of the holy things of the LORD, he shall bring to the LORD as his compensation, a ram without blemish out of the flock, valuedx in silver shekels,y according to the shekel of the sanctuary, for a guilt offering. 16He shall also make restitution for what he has done amiss in the holy thing and shall add a fifth to it and give it to the priest. And the priest shall make atonement for him with the ram of the guilt offering, and he shall be forgiven. ▤

x Or flock, or its equivalent

y A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

Lev 19:22  And the priest shall make atonement for him with the ram of the guilt offering before the LORD for his sin that he has committed, and he shall be forgiven for the sin that he has committed. ▤

Num 15:27-28  If one person sins unintentionally, he shall offer a female goat a year old for a sin offering. 28And the priest shall make atonement before the LORD for the person who makes a mistake, when he sins unintentionally, to make atonement for him, and he shall be forgiven. ▤

1Chr 6:49  But Aaron and his sons made offerings on the altar of burnt offering and on the altar of incense for all the work of the Most Holy Place, and to make atonement for Israel, according to all that Moses the servant of God had commanded. ▤

2Chr 29:20-24  Then Hezekiah the king rose early and gathered the officials of the city and went up to the house of the LORD. 21And they brought seven bulls, seven rams, seven lambs, and seven male goats for a sin offering for the kingdom and for the sanctuary and for Judah. And he commanded the priests, the sons of Aaron, to offer them on the altar of the LORD. 22So they slaughtered the bulls, and the priests received the blood and threw it against the altar. And they slaughtered the rams, and their blood was thrown against the altar. And they slaughtered the lambs, and their blood was thrown against the altar. 23Then the goats for the sin offering were brought to the king and the assembly, and they laid their hands on them, 24and the priests slaughtered them and made a sin offering with their blood on the altar, to make atonement for all Israel. For the king commanded that the burnt offering and the sin offering should be made for all Israel. ▤

- The priests also were to intercede in prayer on behalf of the people:

Joel 2:17  Between the vestibule and the altar let the priests, the ministers of the LORD, weep and say, “Spare your people, O LORD, and make not your heritage a reproach, a byword among the nations.z Why should they say among the peoples, ‘Where is their God?’” ▤

z Or reproach, that the nations should rule over them

Apparently as a consequence of the people’s sin (cf. vv. 12-13), an awesome plague of locusts had devastated the land. Thus here Joel relates God’s call for the priests to pray for mercy on the people’s behalf.

The high priest made atonement for Israel as a whole

Lev 4:13-21  If the whole congregation of Israel sins unintentionallya and the thing is hidden from the eyes of the assembly, and they do any one of the things that by the LORD’s commandments ought not to be done, and they realize their guilt,b 14when the sin which they have committed becomes known, the assembly shall offer a bull from the herd for a sin offering and bring it in front of the tent of meeting. 15And the elders of the congregation shall lay their hands on the head of the bull before the LORD, and the bull shall be killed before the LORD. 16Then the anointed priest shall bring some of the blood of the bull into the tent of meeting, 17and the priest shall dip his finger in the blood and sprinkle it seven times before the LORD in front of the veil. 18And he shall put some of the blood on the horns of the altar that is in the tent of meeting before the LORD, and the rest of the blood he shall pour out at the base of the altar of burnt offering that is at the entrance of the tent of meeting. 19And all its fat he shall take from it and burn on the altar. 20Thus shall he do with the bull. As he did with the bull of the sin offering, so shall he do with this. And the priest shall make atonement for them, and they shall be forgiven. 21And he shall carry the bull outside the camp and burn it up as he burned the first bull; it is the sin offering for the assembly. ▤

a Or makes a mistake

b Or suffer for their guilt, or are guilty; also verses 22, 27, and chapter 5

The “anointed priest” (v. 16) is the high priest, who is in view in the remainder of the passage.

Lev 9:7  Then Moses said to Aaron, “Draw near to the altar and offer your sin offering and your burnt offering and make atonement for yourself and for the people, and bring the offering of the people and make atonement for them, as the LORD has commanded.” ▤

Lev 16:17, 24, 32-34  No one may be in the tent of meeting from the time he [Aaron, the high priest] enters to make atonement in the Holy Place until he comes out and has made atonement for himself and for his house and for all the assembly of Israel. ▤  … 24And he shall bathe his body in water in a holy place and put on his garments and come out and offer his burnt offering and the burnt offering of the people and make atonement for himself and for the people. ▤  … 32And the priest who is anointed and consecrated as priest in his father’s place shall make atonement, wearing the holy linen garments. 33He shall make atonement for the holy sanctuary, and he shall make atonement for the tent of meeting and for the altar, and he shall make atonement for the priests and for all the people of the assembly. 34And this shall be a statute forever for you, that atonement may be made for the people of Israel once in the year because of all their sins.” And Moses did as the LORD commanded him. ▤

Note that v. 32 refers to future high priests.

Heb 2:17  Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. ▤

This may well have primarily in view the high priest’s work in making “atonement and propitiation” (AMP) for the people as a whole. Note that “propitiation” means to turn away the wrath of God against sinners.

The offering of incense by the priests

Sweet smelling incense was regularly offered by priests to God, primarily in being burned before him (cf. Ex 30:7-9 ↓), but also in being added to some other offerings (cf. Lev 2:1-2, 15-16 ↓). This was to honor God with such a beautiful and pleasing aroma. The fact that the incense was costly was also honoring to God, in it being offered up to him. The practice was probably also in part to counteract the smell from some of the sacrifices.

Ex 30:7-9  And Aaron shall burn fragrant incense on it. Every morning when he dresses the lamps he shall burn it, 8and when Aaron sets up the lamps at twilight, he shall burn it, a regular incense offering before the LORD throughout your generations. 9You shall not offer unauthorized incense on it, or a burnt offering, or a grain offering, and you shall not pour a drink offering on it. ▤

This refers to the altar of incense, one of the two altars in the tabernacle and later in the temple – the other being the altar of burnt offering. The altar of incense was located in the Holy Place, before the veil that concealed the Most Holy Place. On it the high priest regularly burnt the sweet smelling incense before God.

Deut 33:10  They shall teach Jacob your rules and Israel your law; they shall put incense before you and whole burnt offerings on your altar. ▤

1Chr 6:49  But Aaron and his sons made offerings on the altar of burnt offering and on the altar of incense for all the work of the Most Holy Place, and to make atonement for Israel, according to all that Moses the servant of God had commanded. ▤

2Chr 13:10-11a  But as for us, the LORD is our God, and we have not forsaken him. We have priests ministering to the LORD who are sons of Aaron, and Levites for their service. 11They offer to the LORD every morning and every evening burnt offerings and incense of sweet spices, set out the showbread on the table of pure gold, and care for the golden lampstand that its lamps may burn every evening. ▤

Lev 2:1-2, 15-16  When anyone brings a grain offering as an offering to the LORD, his offering shall be of fine flour. He shall pour oil on it and put frankincense on it 2and bring it to Aaron’s sons the priests. And he shall take from it a handful of the fine flour and oil, with all of its frankincense, and the priest shall burn this as its memorial portion on the altar, a food offering with a pleasing aroma to the LORD. ▤  … 15And you shall put oil on it and lay frankincense on it; it is a grain offering. 16And the priest shall burn as its memorial portion some of the crushed grain and some of the oil with all of its frankincense; it is a food offering to the LORD. ▤

- Lamps of olive oil were to be kept burning before God by the priests:

Ex 27:20-21  You shall command the people of Israel that they bring to you pure beaten olive oil for the light, that a lamp may regularly be set up to burn. 21In the tent of meeting, outside the veil that is before the testimony, Aaron and his sons shall tend it from evening to morning before the LORD. It shall be a statute forever to be observed throughout their generations by the people of Israel. ▤

Note: Priests and Levites were given parts of the people’s offerings, God being their inheritance

See also:

- The parts of an offering’s body were burnt or eaten

The priests and the other Levites were not given an inheritance of land when the Israelites conquered the promised land of Canaan, although they were given towns throughout the land (cf. Num 35:1-8; Josh 21:1-42). Instead God was to be their inheritance. One aspect of this inheritance was that much of what the Israelites gave to God in offerings – including parts of the sin and guilt offerings – was allocated to the priests and Levites, as provision for their households.

Num 18:8-15  Then the LORD spoke to Aaron, “Behold, I have given you charge of the contributions made to me, all the consecrated things of the people of Israel. I have given them to you as a portion and to your sons as a perpetual due. 9This shall be yours of the most holy things, reserved from the fire: every offering of theirs, every grain offering of theirs and every sin offering of theirs and every guilt offering of theirs, which they render to me, shall be most holy to you and to your sons. 10In a most holy place shall you eat it. Every male may eat it; it is holy to you. 11This also is yours: the contribution of their gift, all the wave offerings of the people of Israel. I have given them to you, and to your sons and daughters with you, as a perpetual due. Everyone who is clean in your house may eat it. 12All the best of the oil and all the best of the wine and of the grain, the firstfruits of what they give to the LORD, I give to you. 13The first ripe fruits of all that is in their land, which they bring to the LORD, shall be yours. Everyone who is clean in your house may eat it. 14Every devoted thing in Israel shall be yours. 15Everything that opens the womb of all flesh, whether man or beast, which they offer to the LORD, shall be yours. Nevertheless, the firstborn of man you shall redeem, and the firstborn of unclean animals you shall redeem. ▤

“Everything that opens the womb” (v. 15) refers to the firstborn of every womb.

Num 18:19-21, 24  All the holy contributions that the people of Israel present to the LORD I give to you, and to your sons and daughters with you, as a perpetual due. It is a covenant of salt forever before the LORD for you and for your offspring with you.” 20And the LORD said to Aaron, “You shall have no inheritance in their land, neither shall you have any portion among them. I am your portion and your inheritance among the people of Israel. 21“To the Levites I have given every tithe in Israel for an inheritance, in return for their service that they do, their service in the tent of meeting, ▤  … 24For the tithe of the people of Israel, which they present as a contribution to the LORD, I have given to the Levites for an inheritance. Therefore I have said of them that they shall have no inheritance among the people of Israel.” ▤

Similar to v. 21, later v. 32 says of the tithes given to the Levites, “… it is your reward in return for your service in the tent of meeting.”

Deut 18:1-4  The Levitical priests, all the tribe of Levi, shall have no portion or inheritance with Israel. They shall eat the LORD’s food offeringsc as theird inheritance. 2They shall have no inheritance among their brothers; the LORD is their inheritance, as he promised them. 3And this shall be the priests’ due from the people, from those offering a sacrifice, whether an ox or a sheep: they shall give to the priest the shoulder and the two cheeks and the stomach. 4The firstfruits of your grain, of your wine and of your oil, and the first fleece of your sheep, you shall give him. ▤

c Or the offerings by fire to the LORD

d Hebrew his

Ezek 44:28-30  This shall be their inheritance: I am their inheritance: and you shall give them no possession in Israel; I am their possession. 29They shall eat the grain offering, the sin offering, and the guilt offering, and every devoted thing in Israel shall be theirs. 30And the first of all the firstfruits of all kinds, and every offering of all kinds from all your offerings, shall belong to the priests. You shall also give to the priests the first of your dough, that a blessing may rest on your house. ▤

Josh 13:33  But to the tribe of Levi Moses gave no inheritance; the LORD God of Israel is their inheritance, just as he said to them. ▤

Josh 18:7a  The Levites have no portion among you, for the priesthood of the LORD is their heritage. ▤

In conjunction with the LORD being their inheritance, the priesthood of the LORD was likewise their heritage.

- From what was given to them, the Levites were to give a tithe as an offering:

Num 18:26  Moreover, you shall speak and say to the Levites, ‘When you take from the people of Israel the tithe that I have given you from them for your inheritance, then you shall present a contribution from it to the LORD, a tithe of the tithe. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Ceremonial Cleanness

Section Jumps

- Because God is holy, his people must be holy – which included avoiding uncleanness

- Uncleanness largely came through contact with things that were unclean

- Creatures were designated as either clean or unclean for eating . . .

- . . .  Other sources of uncleanness

- Uncleanness would defile God’s dwelling place amidst his people – and so required isolation and cleansing

- While a person was unclean they could not participate in worship practices

- Cleansing typically involved washing and a purification period

- Uncleanness often required offerings for atonement

- Note: Spiritual purity is paralleled with cleanness, and sin with uncleanness

Alongside the regulations governing atonement for sin, the law had regulations for ceremonial cleanness and uncleanness – of which the latter, at least at times, like sin required atonement. These regulations regarding cleanness were based on the need for God’s people to be holy as he is holy. Holiness is essential if God’s people are to exist with him, for he does not abide with nor tolerate that which is not holy.

The stipulations as to what denoted ceremonial uncleanness were – largely at least – based on what was physically dirty or unhealthy. In contrast to such things God’s own holiness involves absolute purity and perfection – morally and otherwise. Maintaining ceremonial cleanness in God’s presence – particularly in deliberately approaching him, such as in worship – was in accordance with and an acknowledgement of God’s holiness. As such the law demanded the Israelites be ceremonially clean.

Uncleanness also makes an apt parallel to and is correlated with that which is morally unholy. As such, maintaining ceremonial cleanness reinforced the need to maintain spiritual or moral cleanness – discerning and avoiding both sin and sources of it.

Because God is holy, his people must be holy – which included avoiding uncleanness

Lev 19:2  Speak to all the congregation of the people of Israel and say to them, You shall be holy, for I the LORD your God am holy. ▤

Lev 11:44-45  For I am the LORD your God. Consecrate yourselves therefore, and be holy, for I am holy. You shall not defile yourselves with any swarming thing that crawls on the ground. 45For I am the LORD who brought you up out of the land of Egypt to be your God. You shall therefore be holy, for I am holy. ▤

Lev 20:24b-26  I am the LORD your God, who has separated you from the peoples. 25You shall therefore separate the clean beast from the unclean, and the unclean bird from the clean. You shall not make yourselves detestable by beast or by bird or by anything with which the ground crawls, which I have set apart for you to hold unclean. 26You shall be holy to me, for I the LORD am holy and have separated you from the peoples, that you should be mine. ▤

Being holy involved being set apart (vv. 24b, 26) from not only unclean things and practices, but also from others who did not live as such (vv. 24b, 26b). This points to the need for believers today to be set apart from sinful practices and those who practice them.

Ex 22:31  You shall be consecrated to me. Therefore you shall not eat any flesh that is torn by beasts in the field; you shall throw it to the dogs. ▤

To eat anything found dead or torn by wild animals would result in one becoming unclean (cf. Lev 2:8).

Deut 23:9, 12-14  When you are encamped against your enemies, then you shall keep yourself from every evil thing. ▤  … 12“You shall have a place outside the camp, and you shall go out to it. 13And you shall have a trowel with your tools, and when you sit down outside, you shall dig a hole with it and turn back and cover up your excrement. 14Because the LORD your God walks in the midst of your camp, to deliver you and to give up your enemies before you, therefore your camp must be holy, so that he may not see anything indecent among you and turn away from you. ▤

Given the context, “every evil thing” (v. 9) appears to have primarily in view anything ritually unclean.

Lev 10:10-11  You are to distinguish between the holy and the common, and between the unclean and the clean, 11and you are to teach the people of Israel all the statutes that the LORD has spoken to them by Moses. ▤

The “common” (v. 10) or unholy (cf. AMP, CEV, NCV, NIrV, NKJV) quite possibly has particularly in view things that could not be used or involved in worship – and in the ministry of the priests (cf. v. 9). Note that Ezekiel 44:23 is similar to these verses. It says regarding the priests, “They shall teach my people the difference between the holy and the common, and show them how to distinguish between the unclean and the clean.”

Lev 15:31  “Thus you shall keep the people of Israel separate from their uncleanness, lest they die in their uncleanness by defiling my tabernacle that is in their midst.” ▤

If any of the Israelites were unclean, it would defile God’s holy tabernacle among them (cf. Uncleanness would defile God’s dwelling place amidst his people – and so required isolation and cleansing).

Isa 52:11  Depart, depart, go out from there; touch no unclean thing; go out from the midst of her; purify yourselves, you who bear the vessels of the LORD. ▤

The return from Babylonian exile appears to be primarily in view. God’s people – in particular those who would carry the holy vessels which belonged to God’s temple – were to avoid any “unclean thing”.

Uncleanness largely came through contact with things that were unclean

See also:

- Isa 52:11 ⇑

Lev 5:2-3  … or if anyone touches an unclean thing, whether a carcass of an unclean wild animal or a carcass of unclean livestock or a carcass of unclean swarming things, and it is hidden from him and he has become unclean, and he realizes his guilt; 3or if he touches human uncleanness, of whatever sort the uncleanness may be with which one becomes unclean, and it is hidden from him, when he comes to know it, and realizes his guilt; … ▤

Num 19:22  And whatever the unclean person touches shall be unclean, and anyone who touches it shall be unclean until evening. ▤

Lev 11:31-39  These are unclean to you among all that swarm. Whoever touches them when they are dead shall be unclean until the evening. 32And anything on which any of them falls when they are dead shall be unclean, whether it is an article of wood or a garment or a skin or a sack, any article that is used for any purpose. It must be put into water, and it shall be unclean until the evening; then it shall be clean. 33And if any of them falls into any earthenware vessel, all that is in it shall be unclean, and you shall break it. 34Any food in it that could be eaten, on which water comes, shall be unclean. And all drink that could be drunk from every such vessel shall be unclean. 35And everything on which any part of their carcass falls shall be unclean. Whether oven or stove, it shall be broken in pieces. They are unclean and shall remain unclean for you. 36Nevertheless, a spring or a cistern holding water shall be clean, but whoever touches a carcass in them shall be unclean. 37And if any part of their carcass falls upon any seed grain that is to be sown, it is clean, 38but if water is put on the seed and any part of their carcass falls on it, it is unclean to you. 39“And if any animal which you may eat dies, whoever touches its carcass shall be unclean until the evening, … ▤

Note the exceptions given. A spring and a cistern were not deemed unclean (v. 36), perhaps because of the impracticalities involved and/or their large size minimizing any possibility of health issues. Dry seed did not become unclean (v. 37), in contrast to wet seed (v. 38), quite possibly because dry seeds had not begun to produce life and would not be affected.

Lev 15:2-7, 11  Speak to the people of Israel and say to them, When any man has a discharge from his body,e his discharge is unclean. 3And this is the law of his uncleanness for a discharge: whether his body runs with his discharge, or his body is blocked up by his discharge, it is his uncleanness. 4Every bed on which the one with the discharge lies shall be unclean, and everything on which he sits shall be unclean. 5And anyone who touches his bed shall wash his clothes and bathe himself in water and be unclean until the evening. 6And whoever sits on anything on which the one with the discharge has sat shall wash his clothes and bathe himself in water and be unclean until the evening. 7And whoever touches the body of the one with the discharge shall wash his clothes and bathe himself in water and be unclean until the evening. ▤  … 11Anyone whom the one with the discharge touches without having rinsed his hands in water shall wash his clothes and bathe himself in water and be unclean until the evening. ▤

e Hebrew flesh; also verse 3

Lev 15:19, 24  When a woman has a discharge, and the discharge in her body is blood, she shall be in her menstrual impurity for seven days, and whoever touches her shall be unclean until the evening. ▤  … 24And if any man lies with her and her menstrual impurity comes upon him, he shall be unclean seven days, and every bed on which he lies shall be unclean. ▤

Lev 22:4b-6  Whoever touches anything that is unclean through contact with the dead or a man who has had an emission of semen, 5and whoever touches a swarming thing by which he may be made unclean or a person from whom he may take uncleanness, whatever his uncleanness may be— 6the person who touches such a thing shall be unclean until the evening and shall not eat of the holy things unless he has bathed his body in water. ▤

Num 19:11  Whoever touches the dead body of any person shall be unclean seven days. ▤

Lev 7:19a  “Flesh that touches any unclean thing shall not be eaten. It shall be burned up with fire. ▤

“Flesh” appears here to denote meat (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Hag 2:12-13  ‘If someone carries holy meat in the fold of his garment and touches with his fold bread or stew or wine or oil or any kind of food, does it become holy?’” The priests answered and said, “No.” 13Then Haggai said, “If someone who is unclean by contact with a dead body touches any of these, does it become unclean?” The priests answered and said, “It does become unclean.” ▤

Creatures were designated as either clean or unclean for eating . . .

The groupings and the reasons given suggest that the distinctions between animals that were clean or unclean for eating were based on health reasons, although not all commentators would readily concur. Eating such unclean creatures would have left the Israelites vulnerable to disease. As such, making such distinctions was important for the people in keeping themselves holy. Note that contact with living animals that were unclean for eating did not make a person unclean, whereas contact with any dead animal did (apart from a clean animal that had been killed for food).

Lev 11:46-47  This is the law about beast and bird and every living creature that moves through the waters and every creature that swarms on the ground, 47to make a distinction between the unclean and the clean and between the living creature that may be eaten and the living creature that may not be eaten. ▤

Deut 14:3-8  You shall not eat any abomination. 4These are the animals you may eat: the ox, the sheep, the goat, 5the deer, the gazelle, the roebuck, the wild goat, the ibex,f the antelope, and the mountain sheep. 6Every animal that parts the hoof and has the hoof cloven in two and chews the cud, among the animals, you may eat. 7Yet of those that chew the cud or have the hoof cloven you shall not eat these: the camel, the hare, and the rock badger, because they chew the cud but do not part the hoof, are unclean for you. 8And the pig, because it parts the hoof but does not chew the cud, is unclean for you. Their flesh you shall not eat, and their carcasses you shall not touch. ▤

f Or addax

The precise meaning of “parts the hoof and has the hoof cloven in two” (v. 6) is debatable and thus the reason for the requirement is unclear. The requirement that edible animals chew the cud (v. 6) excludes meat-eating animals, which eat dead creatures and so are more likely to carry disease.

Deut 14:9-10  Of all that are in the waters you may eat these: whatever has fins and scales you may eat. 10And whatever does not have fins and scales you shall not eat; it is unclean for you. ▤

Water creatures that do not have fins and scales are apparently more susceptible to such things as parasites.

Deut 14:11-18  You may eat all clean birds. 12But these are the ones that you shall not eat: the eagle,g the bearded vulture, the black vulture, 13the kite, the falcon of any kind; 14every raven of any kind; 15the ostrich, the nighthawk, the sea gull, the hawk of any kind; 16the little owl and the short-eared owl, the barn owl 17and the tawny owl, the carrion vulture and the cormorant, 18the stork, the heron of any kind; the hoopoe and the bat. ▤

g The identity of many of these birds is uncertain

Such birds of prey of course have contact with dead animals.

Deut 14:19-21a  And all winged insects are unclean for you; they shall not be eaten. 20All clean winged things you may eat. 21“You shall not eat anything that has died naturally. You may give it to the sojourner who is within your towns, that he may eat it, or you may sell it to a foreigner. For you are a people holy to the LORD your God. ▤

Lev 11:20-22, 27a  “All winged insects that go on all fours are detestable to you. 21Yet among the winged insects that go on all fours you may eat those that have jointed legs above their feet, with which to hop on the ground. 22Of them you may eat: the locust of any kind, the bald locust of any kind, the cricket of any kind, and the grasshopper of any kind. ▤  … 27And all that walk on their paws, among the animals that go on all fours, are unclean to you. ▤

Note that as insects have six legs, “go on all fours” (vv. 20, 21) may be a figure of speech.

Lev 11:42-44  Whatever goes on its belly, and whatever goes on all fours, or whatever has many feet, any swarming thing that swarms on the ground, you shall not eat, for they are detestable. 43You shall not make yourselves detestable with any swarming thing that swarms, and you shall not defile yourselves with them, and become unclean through them. 44For I am the LORD your God. Consecrate yourselves therefore, and be holy, for I am holy. You shall not defile yourselves with any swarming thing that crawls on the ground. ▤

Verse 42 appears to be describing “little creatures that crawl or walk close to the ground” (CEV), i.e. worms, snakes, rodents and insects. Note that creatures that “swarm” move in a large or dense group.

. . .  Other sources of uncleanness

Lev 12:2, 4-5  Speak to the people of Israel, saying, ‘If a woman conceives and bears a male child, then she shall be unclean seven days. As at the time of her menstruation, she shall be unclean. ▤  … 4Then she shall continue for thirty-three days in the blood of her purifying. She shall not touch anything holy, nor come into the sanctuary, until the days of her purifying are completed. 5But if she bears a female child, then she shall be unclean two weeks, as in her menstruation. And she shall continue in the blood of her purifying for sixty-six days. ▤

The reason for why giving birth rendered a woman ceremonially unclean appears to primarily concern her bleeding (v. 4; cf. v. 7). The expression “the blood of her purifying” speaks of the blood from childbirth from which she required purifying. Bodily discharges are prominent sources of ceremonial uncleanness (cf. Lev 15:2-4 ↓; Lev 15:16-19, 25 ↓). The stipulations concerning them may well have been partly health related.

Lev 13:2-3  When a person has on the skin of his body a swelling or an eruption or a spot, and it turns into a case of leproush disease on the skin of his body, then he shall be brought to Aaron the priest or to one of his sons the priests, 3and the priest shall examine the diseased area on the skin of his body. And if the hair in the diseased area has turned white and the disease appears to be deeper than the skin of his body, it is a case of leprous disease. When the priest has examined him, he shall pronounce him unclean. ▤

h Leprosy was a term for several skin diseases

Lev 13:51-52  Then he shall examine the disease on the seventh day. If the disease has spread in the garment, in the warp or the woof, or in the skin, whatever be the use of the skin, the disease is a persistent leprous disease; it is unclean. 52And he shall burn the garment, or the warp or the woof, the wool or the linen, or any article made of skin that is diseased, for it is a persistent leprous disease. It shall be burned in the fire. ▤

The “disease” in a garment appears to have been a type of mildew – as was that spoken of below in a house (cf. Lev 14:43-46 ↓). Such mildew was unclean as it was both contaminating and destructive.

Lev 14:43-46  If the disease breaks out again in the house, after he has taken out the stones and scraped the house and plastered it, 44then the priest shall go and look. And if the disease has spread in the house, it is a persistent leprous disease in the house; it is unclean. 45And he shall break down the house, its stones and timber and all the plaster of the house, and he shall carry them out of the city to an unclean place. 46Moreover, whoever enters the house while it is shut up shall be unclean until the evening, … ▤

Lev 15:2-4  Speak to the people of Israel and say to them, When any man has a discharge from his body,i his discharge is unclean. 3And this is the law of his uncleanness for a discharge: whether his body runs with his discharge, or his body is blocked up by his discharge, it is his uncleanness. 4Every bed on which the one with the discharge lies shall be unclean, and everything on which he sits shall be unclean. ▤

i Hebrew flesh; also verse 3

It is not clear what the “discharge” is referring to. Possibilities include gonorrhea and diarrhea – or perhaps it is meant to be understood in a general sense.

Lev 15:16-19, 25  If a man has an emission of semen, he shall bathe his whole body in water and be unclean until the evening. 17And every garment and every skin on which the semen comes shall be washed with water and be unclean until the evening. 18If a man lies with a woman and has an emission of semen, both of them shall bathe themselves in water and be unclean until the evening. 19“When a woman has a discharge, and the discharge in her body is blood, she shall be in her menstrual impurity for seven days, and whoever touches her shall be unclean until the evening. ▤  … 25“If a woman has a discharge of blood for many days, not at the time of her menstrual impurity, or if she has a discharge beyond the time of her impurity, all the days of the discharge she shall continue in uncleanness. As in the days of her impurity, she shall be unclean. ▤

Num 19:14-16  This is the law when someone dies in a tent: everyone who comes into the tent and everyone who is in the tent shall be unclean seven days. 15And every open vessel that has no cover fastened on it is unclean. 16Whoever in the open field touches someone who was killed with a sword or who died naturally, or touches a human bone or a grave, shall be unclean seven days. ▤

Uncleanness would defile God’s dwelling place amidst his people – and so required isolation and cleansing

See also:

- Cleansing typically involved washing and a purification period

Lev 15:31  “Thus you shall keep the people of Israel separate from their uncleanness, lest they die in their uncleanness by defiling my tabernacle that is in their midst.” ▤

Num 5:1-3  The LORD spoke to Moses, saying, 2“Command the people of Israel that they put out of the camp everyone who is leprousj or has a discharge and everyone who is unclean through contact with the dead. 3You shall put out both male and female, putting them outside the camp, that they may not defile their camp, in the midst of which I dwell.” ▤

j Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Num 19:13, 20  Whoever touches a dead person, the body of anyone who has died, and does not cleanse himself, defiles the tabernacle of the LORD, and that person shall be cut off from Israel; because the water for impurity was not thrown on him, he shall be unclean. His uncleanness is still on him. ▤  … 20“If the man who is unclean does not cleanse himself, that person shall be cut off from the midst of the assembly, since he has defiled the sanctuary of the LORD. Because the water for impurity has not been thrown on him, he is unclean. ▤

This may be speaking of defiling the LORD’s sanctuary by: the unclean person’s association with it, living in proximity to it; or the unclean person actually approaching it (cf. NCV), presumably in endeavoring to carry out an act of worship (as per the theme of the following subsection).

Lev 13:45-46  The leprous person who has the disease shall wear torn clothes and let the hair of his head hang loose, and he shall cover his upper lipk and cry out, ‘Unclean, unclean.’ 46He shall remain unclean as long as he has the disease. He is unclean. He shall live alone. His dwelling shall be outside the camp. ▤

k Or mustache

A person with an infectious disease was to act as specified in v. 45 to warn others so that they would stay away, keeping the person separate from them.

Deut 23:10-11  If any man among you becomes unclean because of a nocturnal emission, then he shall go outside the camp. He shall not come inside the camp, 11but when evening comes, he shall bathe himself in water, and as the sun sets, he may come inside the camp. ▤

Num 31:19, 24  Encamp outside the camp seven days. Whoever of you has killed any person and whoever has touched any slain, purify yourselves and your captives on the third day and on the seventh day. ▤  … 24You must wash your clothes on the seventh day, and you shall be clean. And afterward you may come into the camp. ▤

While a person was unclean they could not participate in worship practices

See also:

- Num 19:13, 20 ⇑

Ex 30:18-21  “You shall also make a basin of bronze, with its stand of bronze, for washing. You shall put it between the tent of meeting and the altar, and you shall put water in it, 19with which Aaron and his sons shall wash their hands and their feet. 20When they go into the tent of meeting, or when they come near the altar to minister, to burn a food offeringl to the LORD, they shall wash with water, so that they may not die. 21They shall wash their hands and their feet, so that they may not die. It shall be a statute forever to them, even to him and to his offspring throughout their generations.” ▤

l Or an offering by fire

The priests were to wash themselves prior to entering God’s sanctuary, presumably to both ensure and signify that they were ceremonially clean.

Lev 7:20-21  … but the person who eats of the flesh of the sacrifice of the LORD’s peace offerings while an uncleanness is on him, that person shall be cut off from his people. 21And if anyone touches an unclean thing, whether human uncleanness or an unclean beast or any unclean detestable creature, and then eats some flesh from the sacrifice of the LORD’s peace offerings, that person shall be cut off from his people. ▤

Eating of the peace offering signified peace and communion with God. As such it was in essence an act of worship, for which one needed to be ceremonially clean. The same applied to the priests eating of the offerings (cf. Lev 22:3-6 ↓).

Lev 12:4  Then she shall continue for thirty-three days in the blood of her purifying. She shall not touch anything holy, nor come into the sanctuary, until the days of her purifying are completed. ▤

Lev 22:3-6  Say to them, ‘If any one of all your offspring throughout your generations approaches the holy things that the people of Israel dedicate to the LORD, while he has an uncleanness, that person shall be cut off from my presence: I am the LORD. 4None of the offspring of Aaron who has a leprous disease or a discharge may eat of the holy things until he is clean. Whoever touches anything that is unclean through contact with the dead or a man who has had an emission of semen, 5and whoever touches a swarming thing by which he may be made unclean or a person from whom he may take uncleanness, whatever his uncleanness may be— 6the person who touches such a thing shall be unclean until the evening and shall not eat of the holy things unless he has bathed his body in water. ▤

Num 9:6  And there were certain men who were unclean through touching a dead body, so that they could not keep the Passover on that day, and they came before Moses and Aaron on that day. ▤

1Sam 20:24-26  So David hid himself in the field. And when the new moon came, the king sat down to eat food. 25The king sat on his seat, as at other times, on the seat by the wall. Jonathan sat opposite,m and Abner sat by Saul’s side, but David’s place was empty. 26Yet Saul did not say anything that day, for he thought, “Something has happened to him. He is not clean; surely he is not clean.” ▤

m Compare Septuagint; Hebrew stood up

The New Moon festival was an aspect of Israel’s worship of God. Saul presumed that David did not participate in it because of uncleanness.

2Chr 23:19  He stationed the gatekeepers at the gates of the house of the LORD so that no one should enter who was in any way unclean. ▤

2Chr 30:17  For there were many in the assembly who had not consecrated themselves. Therefore the Levites had to slaughter the Passover lamb for everyone who was not clean, to consecrate it to the LORD. ▤

Many of the people had not consecrated themselves, which here points to them not being ceremonially clean. Thus the Levites – who had consecrated themselves (cf. v. 15) – had to perform the act of worship for them.

- Objects such as the altar had to be purified and consecrated prior to being used in worship:

Ex 29:36-37  … and every day you shall offer a bull as a sin offering for atonement. Also you shall purify the altar, when you make atonement for it, and shall anoint it to consecrate it. 37Seven days you shall make atonement for the altar and consecrate it, and the altar shall be most holy. Whatever touches the altar shall become holy. ▤

Cleansing typically involved washing and a purification period

See also:

- Lev 12:4 ⇑

- Lev 12:6 ⇓; Lev 15:13 ⇓; Lev 15:28 ⇓

Note that the other subsections in this chapter section contain a good number of other examples illustrating the truth of this subheading’s teaching.

Lev 12:5  But if she bears a female child, then she shall be unclean two weeks, as in her menstruation. And she shall continue in the blood of her purifying for sixty-six days. ▤

Lev 14:2-3, 8-9  This shall be the law of the leprous person for the day of his cleansing. He shall be brought to the priest, 3and the priest shall go out of the camp, and the priest shall look. Then, if the case of leprous disease is healed in the leprous person, ▤  … 8And he who is to be cleansed shall wash his clothes and shave off all his hair and bathe himself in water, and he shall be clean. And after that he may come into the camp, but live outside his tent seven days. 9And on the seventh day he shall shave off all his hair from his head, his beard, and his eyebrows. He shall shave off all his hair, and then he shall wash his clothes and bathe his body in water, and he shall be clean. ▤

Verse 8 speaks of a period of semi-isolation, not living in close proximity with others.

Lev 15:7, 13  And whoever touches the body of the one with the discharge shall wash his clothes and bathe himself in water and be unclean until the evening. ▤  … 13“And when the one with a discharge is cleansed of his discharge, then he shall count for himself seven days for his cleansing, and wash his clothes. And he shall bathe his body in fresh water and shall be clean. ▤

Lev 17:15  And every person who eats what dies of itself or what is torn by beasts, whether he is a native or a sojourner, shall wash his clothes and bathe himself in water and be unclean until the evening; then he shall be clean. ▤

Num 19:16-19  Whoever in the open field touches someone who was killed with a sword or who died naturally, or touches a human bone or a grave, shall be unclean seven days. 17For the unclean they shall take some ashes of the burnt sin offering, and freshn water shall be added in a vessel. 18Then a clean person shall take hyssop and dip it in the water and sprinkle it on the tent and on all the furnishings and on the persons who were there and on whoever touched the bone, or the slain or the dead or the grave. 19And the clean person shall sprinkle it on the unclean on the third day and on the seventh day. Thus on the seventh day he shall cleanse him, and he shall wash his clothes and bathe himself in water, and at evening he shall be clean. ▤

n Hebrew living

The hyssop (v. 18) is a shrub of the mint family which has medicinal properties, possibly the reason for its use.

- Objects that had become unclean were cleansed or broken:

Lev 11:31-33  These are unclean to you among all that swarm. Whoever touches them when they are dead shall be unclean until the evening. 32And anything on which any of them falls when they are dead shall be unclean, whether it is an article of wood or a garment or a skin or a sack, any article that is used for any purpose. It must be put into water, and it shall be unclean until the evening; then it shall be clean. 33And if any of them falls into any earthenware vessel, all that is in it shall be unclean, and you shall break it. ▤

Uncleanness often required offerings for atonement

Uncleanness was contrary to God’s holiness and, in accordance, also to his law. As such atonement for uncleanness was required.

Lev 5:1-6  If anyone sins in that he hears a public adjuration to testify, and though he is a witness, whether he has seen or come to know the matter, yet does not speak, he shall bear his iniquity; 2or if anyone touches an unclean thing, whether a carcass of an unclean wild animal or a carcass of unclean livestock or a carcass of unclean swarming things, and it is hidden from him and he has become unclean, and he realizes his guilt; 3or if he touches human uncleanness, of whatever sort the uncleanness may be with which one becomes unclean, and it is hidden from him, when he comes to know it, and realizes his guilt; 4or if anyone utters with his lips a rash oath to do evil or to do good, any sort of rash oath that people swear, and it is hidden from him, when he comes to know it, and he realizes his guilt in any of these; 5when he realizes his guilt in any of these and confesses the sin he has committed, 6he shall bring to the LORD as his compensationo for the sin that he has committed, a female from the flock, a lamb or a goat, for a sin offering. And the priest shall make atonement for him for his sin. ▤

o Hebrew his guilt penalty; so throughout Leviticus

This portrays uncleanness as sin, or at least akin to sin. For examples of uncleanness (vv. 2-3) are listed with other sins (vv. 1, 4), they are referred to as sin (vv. 5-6), and they required a sin offering for atonement (v. 6). Each of the following passages from Leviticus also speak of types of uncleanness requiring a sin offering in order to make atonement.

Lev 12:6-8  “‘And when the days of her purifying are completed, whether for a son or for a daughter, she shall bring to the priest at the entrance of the tent of meeting a lamb a year old for a burnt offering, and a pigeon or a turtledove for a sin offering, 7and he shall offer it before the LORD and make atonement for her. Then she shall be clean from the flow of her blood. This is the law for her who bears a child, either male or female. 8And if she cannot afford a lamb, then she shall take two turtledoves or two pigeons,p one for a burnt offering and the other for a sin offering. And the priest shall make atonement for her, and she shall be clean.’” ▤

p Septuagint two young pigeons

Note that in accordance with v. 8, Luke 2:22-24 records Mary bringing such a sacrifice after Jesus’ birth.

Lev 14:10-11, 19-20  And on the eighth day he shall take two male lambs without blemish, and one ewe lamb a year old without blemish, and a grain offering of three tenths of an ephahq of fine flour mixed with oil, and one logr of oil. 11And the priest who cleanses him shall set the man who is to be cleansed and these things before the LORD, at the entrance of the tent of meeting. ▤  … 19The priest shall offer the sin offering, to make atonement for him who is to be cleansed from his uncleanness. And afterward he shall kill the burnt offering. 20And the priest shall offer the burnt offering and the grain offering on the altar. Thus the priest shall make atonement for him, and he shall be clean. ▤

q An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters

r A log was about 1/3 quart or 0.3 liter

These are part of the regulations for the cleansing of a diseased person (cf. vv. 2-3, 8-9 ⇑).

Lev 15:13-15  And when the one with a discharge is cleansed of his discharge, then he shall count for himself seven days for his cleansing, and wash his clothes. And he shall bathe his body in fresh water and shall be clean. 14And on the eighth day he shall take two turtledoves or two pigeons and come before the LORD to the entrance of the tent of meeting and give them to the priest. 15And the priest shall use them, one for a sin offering and the other for a burnt offering. And the priest shall make atonement for him before the LORD for his discharge. ▤

Lev 15:28-30  But if she is cleansed of her discharge, she shall count for herself seven days, and after that she shall be clean. 29And on the eighth day she shall take two turtledoves or two pigeons and bring them to the priest, to the entrance of the tent of meeting. 30And the priest shall use one for a sin offering and the other for a burnt offering. And the priest shall make atonement for her before the LORD for her unclean discharge. ▤

- A leper Jesus healed was to offer the sacrifices for cleansing:

Mark 1:41-44  Moved with pity, he stretched out his hand and touched him and said to him, “I will; be clean.” 42And immediately the leprosy left him, and he was made clean. 43And Jesuss sternly charged him and sent him away at once, 44and said to him, “See that you say nothing to anyone, but go, show yourself to the priest and offer for your cleansing what Moses commanded, for a proof to them.” ▤

s Greek he; also verse 45

Jesus’ ministry took place under the old covenant. Thus he required that the man observe the regulations regarding sacrifices for cleansing.

Note: Spiritual purity is paralleled with cleanness, and sin with uncleanness

See also:

- Lev 5:1-6 ⇑

- Spiritual defilement . . .

- . . . Spiritual uncleanness

Job 33:9  You say, ‘I am pure, without transgression; I am clean, and there is no iniquity in me. ▤

Ps 24:3-4  Who shall ascend the hill of the LORD? And who shall stand in his holy place? 4He who has clean hands and a pure heart, who does not lift up his soul to what is false and does not swear deceitfully. ▤

Prov 20:9  Who can say, “I have made my heart pure; I am clean from my sin”? ▤

Ps 51:3, 7  For I know my transgressions, and my sin is ever before me. ▤  … 7Purge me with hyssop, and I shall be clean; wash me, and I shall be whiter than snow. ▤

Here as in some of the following passages, cleansing from sin is paralleled with cleansing from ceremonial uncleanness.

Isa 1:15-16  When you spread out your hands, I will hide my eyes from you; even though you make many prayers, I will not listen; your hands are full of blood. 16Wash yourselves; make yourselves clean; remove the evil of your deeds from before my eyes; cease to do evil, … ▤

Ezek 36:25  I will sprinkle clean water on you, and you shall be clean from all your uncleannesses, and from all your idols I will cleanse you. ▤

Isa 35:8  And a highway shall be there, and it shall be called the Way of Holiness; the unclean shall not pass over it. It shall belong to those who walk on the way; even if they are fools, they shall not go astray.t ▤

t Or if they are fools, they shall not wander in it

This contrasts holiness with uncleanness. As such it associates holiness or spiritual purity with cleanness, and sin with uncleanness.

Isa 52:11  Depart, depart, go out from there; touch no unclean thing; go out from the midst of her; purify yourselves, you who bear the vessels of the LORD. ▤

The phrase “no unclean thing” here quite possibly refers figuratively to – or is at least inclusive of – sinful things rather than simply or only ceremonially unclean things.

Lev 16:16  Thus he shall make atonement for the Holy Place, because of the uncleannesses of the people of Israel and because of their transgressions, all their sins. And so he shall do for the tent of meeting, which dwells with them in the midst of their uncleannesses. ▤

Here uncleanness and sin are at least being associated. The implication may well be that the rebellion and sin of the Israelites contributed to their unclean state.

Isa 64:5b-6a  Behold, you were angry, and we sinned; in our sins we have been a long time, and shall we be saved?u 6We have all become like one who is unclean, and all our righteous deeds are like a polluted garment. ▤

u Or in your ways is continuance, that we might be saved

For comment on v. 6a, see Isa 64:6a – under No one is righteous before God.

Lam 1:8  Jerusalem sinned grievously; therefore she became filthy; all who honored her despise her, for they have seen her nakedness; she herself groans and turns her face away. ▤

Ezek 36:17  Son of man, when the house of Israel lived in their own land, they defiled it by their ways and their deeds. Their ways before me were like the uncleanness of a woman in her menstrual impurity. ▤

Matt 23:25-28  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you clean the outside of the cup and the plate, but inside they are full of greed and self-indulgence. 26You blind Pharisee! First clean the inside of the cup and the plate, that the outside also may be clean. 27“Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you are like whitewashed tombs, which outwardly appear beautiful, but within are full of dead people’s bones and all uncleanness. 28So you also outwardly appear righteous to others, but within you are full of hypocrisy and lawlessness. ▤

In vv. 25-26 Jesus uses a metaphor based on the cleaning of cups and plates or dishes, to teach that if the Jewish leaders would cleanse their inner selves, then their outward behavior would also be clean in God’s sight.

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: Israel’s Persistence in Sin

Section Jumps

- Israel’s sin and rebellion in the wilderness

- Israel’s sin and unfaithfulness during the time of the judges

- Israel’s sinful demand for a king – and the choice of Saul

- Solomon’s unfaithfulness and the consequent division of the kingdom under his son, Rehoboam . . .

- . . . Jeroboam’s subsequent archetypical apostasy in the northern kingdom

- Some kings in Judah did lead the people in godly ways . . .

- . . . but ultimately both kingdoms of Israel failed to keep God’s laws and broke his covenant

- Note: The people polluted and defiled the land by their sin

Despite the Mosaic Law’s provision for Israel’s sin, the Israelites as a whole persisted in sin – rebelling against God and breaking his covenant with them. This showed that ultimately the law was not sufficient to deal with sin.

Israel’s sin and rebellion in the wilderness

God gave Israel his law early on in its journey from Egypt to the promised land. Despite this, Israel regularly sinned and rebelled against God throughout its wilderness journey.

Deut 9:7, 16, 22  Remember and do not forget how you provoked the LORD your God to wrath in the wilderness. From the day you came out of the land of Egypt until you came to this place, you have been rebellious against the LORD. ▤  … 16And I looked, and behold, you had sinned against the LORD your God. You had made yourselves a goldenv calf. You had turned aside quickly from the way that the LORD had commanded you. ▤  … 22“At Taberah also, and at Massah and at Kibroth-hattaavah you provoked the LORD to wrath. ▤

v Hebrew cast-metal

Ps 78:17-19, 40-41, 56  Yet they sinned still more against him, rebelling against the Most High in the desert. 18They tested God in their heart by demanding the food they craved. 19They spoke against God, saying, “Can God spread a table in the wilderness? ▤  … 40How often they rebelled against him in the wilderness and grieved him in the desert! 41They tested God again and again and provoked the Holy One of Israel. ▤  … 56Yet they tested and rebelled against the Most High God and did not keep his testimonies, … ▤

Ps 95:7b-10  Today, if you hear his voice, 8do not harden your hearts, as at Meribah, as on the day at Massah in the wilderness, 9when your fathers put me to the test and put me to the proof, though they had seen my work. 10For forty years I loathed that generation and said, “They are a people who go astray in their heart, and they have not known my ways.” ▤

Ezek 20:13a  But the house of Israel rebelled against me in the wilderness. They did not walk in my statutes but rejected my rules, by which, if a person does them, he shall live; and my Sabbaths they greatly profaned. ▤

Neh 9:16-19a  “But they and our fathers acted presumptuously and stiffened their neck and did not obey your commandments. 17They refused to obey and were not mindful of the wonders that you performed among them, but they stiffened their neck and appointed a leader to return to their slavery in Egypt. But you are a God ready to forgive, gracious and merciful, slow to anger and abounding in steadfast love, and did not forsake them. 18Even when they had made for themselves a goldenw calf and said, ‘This is your God who brought you up out of Egypt,’ and had committed great blasphemies, 19you in your great mercies did not forsake them in the wilderness. ▤

w Hebrew metal

- The people’s refusal to go in and take the land – and the consequences:

Num 13:31; 14:2-3, 26-33  Then the men who had gone up with him said, “We are not able to go up against the people, for they are stronger than we are.” ▤  … 14:2And all the people of Israel grumbled against Moses and Aaron. The whole congregation said to them, “Would that we had died in the land of Egypt! Or would that we had died in this wilderness! 3Why is the LORD bringing us into this land, to fall by the sword? Our wives and our little ones will become a prey. Would it not be better for us to go back to Egypt?” ▤  … 26And the LORD spoke to Moses and to Aaron, saying, 27“How long shall this wicked congregation grumble against me? I have heard the grumblings of the people of Israel, which they grumble against me. 28Say to them, ‘As I live, declares the LORD, what you have said in my hearing I will do to you: 29your dead bodies shall fall in this wilderness, and of all your number, listed in the census from twenty years old and upward, who have grumbled against me, 30not one shall come into the land where I swore that I would make you dwell, except Caleb the son of Jephunneh and Joshua the son of Nun. 31But your little ones, who you said would become a prey, I will bring in, and they shall know the land that you have rejected. 32But as for you, your dead bodies shall fall in this wilderness. 33And your children shall be shepherds in the wilderness forty years and shall suffer for your faithlessness, until the last of your dead bodies lies in the wilderness. ▤

Israel’s sin and unfaithfulness during the time of the judges

See also:

- 1Sam 8:7-8 ⇓

The “judges” – from which the book of Judges takes its name – were the occasional leaders of Israel during the time following Joshua (and the settling of the promised land) until the death of Samuel, Israel’s last judge. The Israelites were often unfaithful to God during this time, whereupon God would use their enemies to punish them – leading them to repent. Then God would raise up a judge to unite the scattered tribes of Israel to repel the common enemy and bring the Israelites back to worshiping him.

Judg 2:10-15  And all that generation also were gathered to their fathers. And there arose another generation after them who did not know the LORD or the work that he had done for Israel. 11And the people of Israel did what was evil in the sight of the LORD and served the Baals. 12And they abandoned the LORD, the God of their fathers, who had brought them out of the land of Egypt. They went after other gods, from among the gods of the peoples who were around them, and bowed down to them. And they provoked the LORD to anger. 13They abandoned the LORD and served the Baals and the Ashtaroth. 14So the anger of the LORD was kindled against Israel, and he gave them over to plunderers, who plundered them. And he sold them into the hand of their surrounding enemies, so that they could no longer withstand their enemies. 15Whenever they marched out, the hand of the LORD was against them for harm, as the LORD had warned, and as the LORD had sworn to them. And they were in terrible distress. ▤

Judg 2:16-22  Then the LORD raised up judges, who saved them out of the hand of those who plundered them. 17Yet they did not listen to their judges, for they whored after other gods and bowed down to them. They soon turned aside from the way in which their fathers had walked, who had obeyed the commandments of the LORD, and they did not do so. 18Whenever the LORD raised up judges for them, the LORD was with the judge, and he saved them from the hand of their enemies all the days of the judge. For the LORD was moved to pity by their groaning because of those who afflicted and oppressed them. 19But whenever the judge died, they turned back and were more corrupt than their fathers, going after other gods, serving them and bowing down to them. They did not drop any of their practices or their stubborn ways. 20So the anger of the LORD was kindled against Israel, and he said, “Because this people has transgressed my covenant that I commanded their fathers and have not obeyed my voice, 21I will no longer drive out before them any of the nations that Joshua left when he died, 22in order to test Israel by them, whether they will take care to walk in the way of the LORD as their fathers did, or not.” ▤

Judg 17:6  In those days there was no king in Israel. Everyone did what was right in his own eyes. ▤

The second part of the verse indicates that the people were doing what they wanted, rather than what was right in God’s eyes. The verse is repeated verbatim in the last verse of Judges (21:25), reflecting generally on the period of the Judges.

- Samuel’s godly leadership of Israel:

1Sam 7:3-6, 15-16  And Samuel said to all the house of Israel, “If you are returning to the LORD with all your heart, then put away the foreign gods and the Ashtaroth from among you and direct your heart to the LORD and serve him only, and he will deliver you out of the hand of the Philistines.” 4So the people of Israel put away the Baals and the Ashtaroth, and they served the LORD only. 5Then Samuel said, “Gather all Israel at Mizpah, and I will pray to the LORD for you.” 6So they gathered at Mizpah and drew water and poured it out before the LORD and fasted on that day and said there, “We have sinned against the LORD.” And Samuel judged the people of Israel at Mizpah. ▤  … 15Samuel judged Israel all the days of his life. 16And he went on a circuit year by year to Bethel, Gilgal, and Mizpah. And he judged Israel in all these places. ▤

Israel’s sinful demand for a king – and the choice of Saul

Israel’s demand for a king was sinful as it was in effect a rejection of God as her king. But nevertheless the kingship was part of God’s overall plan for Israel (cf. Deut 17:14-15) and God allowed its institution.

1Sam 8:4-9  Then all the elders of Israel gathered together and came to Samuel at Ramah 5and said to him, “Behold, you are old and your sons do not walk in your ways. Now appoint for us a king to judge us like all the nations.” 6But the thing displeased Samuel when they said, “Give us a king to judge us.” And Samuel prayed to the LORD. 7And the LORD said to Samuel, “Obey the voice of the people in all that they say to you, for they have not rejected you, but they have rejected me from being king over them. 8According to all the deeds that they have done, from the day I brought them up out of Egypt even to this day, forsaking me and serving other gods, so they are also doing to you. 9Now then, obey their voice; only you shall solemnly warn them and show them the ways of the king who shall reign over them.” ▤

1Sam 10:17-21a, 24  Now Samuel called the people together to the LORD at Mizpah. 18And he said to the people of Israel, “Thus says the LORD, the God of Israel, ‘I brought up Israel out of Egypt, and I delivered you from the hand of the Egyptians and from the hand of all the kingdoms that were oppressing you.’ 19But today you have rejected your God, who saves you from all your calamities and your distresses, and you have said to him, ‘Set a king over us.’ Now therefore present yourselves before the LORD by your tribes and by your thousands.” 20Then Samuel brought all the tribes of Israel near, and the tribe of Benjamin was taken by lot. 21He brought the tribe of Benjamin near by its clans, and the clan of the Matrites was taken by lot;x and Saul the son of Kish was taken by lot. ▤  … 24And Samuel said to all the people, “Do you see him whom the LORD has chosen? There is none like him among all the people.” And all the people shouted, “Long live the king!” ▤

x Septuagint adds finally he brought the family of the Matrites near, man by man

1Sam 12:12-20  And when you saw that Nahash the king of the Ammonites came against you, you said to me, ‘No, but a king shall reign over us,’ when the LORD your God was your king. 13And now behold the king whom you have chosen, for whom you have asked; behold, the LORD has set a king over you. 14If you will fear the LORD and serve him and obey his voice and not rebel against the commandment of the LORD, and if both you and the king who reigns over you will follow the LORD your God, it will be well. 15But if you will not obey the voice of the LORD, but rebel against the commandment of the LORD, then the hand of the LORD will be against you and your king.y 16Now therefore stand still and see this great thing that the LORD will do before your eyes. 17Is it not wheat harvest today? I will call upon the LORD, that he may send thunder and rain. And you shall know and see that your wickedness is great, which you have done in the sight of the LORD, in asking for yourselves a king.” 18So Samuel called upon the LORD, and the LORD sent thunder and rain that day, and all the people greatly feared the LORD and Samuel. 19And all the people said to Samuel, “Pray for your servants to the LORD your God, that we may not die, for we have added to all our sins this evil, to ask for ourselves a king.” 20And Samuel said to the people, “Do not be afraid; you have done all this evil. Yet do not turn aside from following the LORD, but serve the LORD with all your heart. ▤

y Septuagint; Hebrew fathers

- Saul’s failure as king:

1Sam 15:10-11a, 19, 23, 27-28  The word of the LORD came to Samuel: 11“I regret that I have made Saul king, for he has turned back from following me and has not performed my commandments.” ▤  … [Samuel, to Saul:] 19Why then did you not obey the voice of the LORD? Why did you pounce on the spoil and do what was evil in the sight of the LORD?” ▤  … 23For rebellion is as the sin of divination, and presumption is as iniquity and idolatry. Because you have rejected the word of the LORD, he has also rejected you from being king.” ▤  … 27As Samuel turned to go away, Saul seized the skirt of his robe, and it tore. 28And Samuel said to him, “The LORD has torn the kingdom of Israel from you this day and has given it to a neighbor of yours, who is better than you. ▤

Saul was instructed to totally destroy the Amalekites and everything that belonged to them for what they had done to Israel (cf. v. 3), but he failed to do so (v. 19; cf. v. 9). In v. 28 Samuel makes reference to David, who would follow Saul as king and be faithful to God (cf. God’s Dealings and Covenant with David). David would in turn be followed by his son Solomon.

Solomon’s unfaithfulness and the consequent division of the kingdom under his son, Rehoboam . . .

1Ki 11:1-6  Now King Solomon loved many foreign women, along with the daughter of Pharaoh: Moabite, Ammonite, Edomite, Sidonian, and Hittite women, 2from the nations concerning which the LORD had said to the people of Israel, “You shall not enter into marriage with them, neither shall they with you, for surely they will turn away your heart after their gods.” Solomon clung to these in love. 3He had 700 wives, princesses, and 300 concubines. And his wives turned away his heart. 4For when Solomon was old his wives turned away his heart after other gods, and his heart was not wholly true to the LORD his God, as was the heart of David his father. 5For Solomon went after Ashtoreth the goddess of the Sidonians, and after Milcom the abomination of the Ammonites. 6So Solomon did what was evil in the sight of the LORD and did not wholly follow the LORD, as David his father had done. ▤

1Ki 11:9-13  And the LORD was angry with Solomon, because his heart had turned away from the LORD, the God of Israel, who had appeared to him twice 10and had commanded him concerning this thing, that he should not go after other gods. But he did not keep what the LORD commanded. 11Therefore the LORD said to Solomon, “Since this has been your practice and you have not kept my covenant and my statutes that I have commanded you, I will surely tear the kingdom from you and will give it to your servant. 12Yet for the sake of David your father I will not do it in your days, but I will tear it out of the hand of your son. 13However, I will not tear away all the kingdom, but I will give one tribe to your son, for the sake of David my servant and for the sake of Jerusalem that I have chosen.” ▤

1Ki 11:31-33, 39  And he [the prophet Ahijah] said to Jeroboam, “Take for yourself ten pieces, for thus says the LORD, the God of Israel, ‘Behold, I am about to tear the kingdom from the hand of Solomon and will give you ten tribes 32(but he shall have one tribe, for the sake of my servant David and for the sake of Jerusalem, the city that I have chosen out of all the tribes of Israel), 33because they havez forsaken me and worshiped Ashtoreth the goddess of the Sidonians, Chemosh the god of Moab, and Milcom the god of the Ammonites, and they have not walked in my ways, doing what is right in my sight and keeping my statutes and my rules, as David his father did. ▤  … 39And I will afflict the offspring of David because of this, but not forever.’” ▤

z Septuagint, Syriac, Vulgate he has; twice in this verse

Note that Solomon may well be primarily in view in v. 33a (cf. text note, CEV, GNT, NCV, NLT).

1Ki 12:1-5, 12-16  Rehoboam went to Shechem, for all Israel had come to Shechem to make him king. 2And as soon as Jeroboam the son of Nebat heard of it (for he was still in Egypt, where he had fled from King Solomon), then Jeroboam returned froma Egypt. 3And they sent and called him, and Jeroboam and all the assembly of Israel came and said to Rehoboam, 4“Your father made our yoke heavy. Now therefore lighten the hard service of your father and his heavy yoke on us, and we will serve you.” 5He said to them, “Go away for three days, then come again to me.” So the people went away. ▤  … 12So Jeroboam and all the people came to Rehoboam the third day, as the king said, “Come to me again the third day.” 13And the king answered the people harshly, and forsaking the counsel that the old men had given him, 14he spoke to them according to the counsel of the young men, saying, “My father made your yoke heavy, but I will add to your yoke. My father disciplined you with whips, but I will discipline you with scorpions.” 15So the king did not listen to the people, for it was a turn of affairs brought about by the LORD that he might fulfill his word, which the LORD spoke by Ahijah the Shilonite to Jeroboam the son of Nebat. 16And when all Israel saw that the king did not listen to them, the people answered the king, “What portion do we have in David? We have no inheritance in the son of Jesse. To your tents, O Israel! Look now to your own house, David.” So Israel went to their tents. ▤

a Septuagint, Vulgate (compare 2 Chronicles 10:2); Hebrew lived in

1Ki 12:19-24  So Israel has been in rebellion against the house of David to this day. 20And when all Israel heard that Jeroboam had returned, they sent and called him to the assembly and made him king over all Israel. There was none that followed the house of David but the tribe of Judah only. 21When Rehoboam came to Jerusalem, he assembled all the house of Judah and the tribe of Benjamin, 180,000 chosen warriors, to fight against the house of Israel, to restore the kingdom to Rehoboam the son of Solomon. 22But the word of God came to Shemaiah the man of God: 23“Say to Rehoboam the son of Solomon, king of Judah, and to all the house of Judah and Benjamin, and to the rest of the people, 24‘Thus says the LORD, You shall not go up or fight against your relatives the people of Israel. Every man return to his home, for this thing is from me.’” So they listened to the word of the LORD and went home again, according to the word of the LORD. ▤

Note that although the tribe of Benjamin is not mentioned initially as remaining loyal to Rehoboam (v. 20), it would appear that it soon did so, or that at least a notable portion of it did (v. 21). As such, Benjamin is often mentioned along with Judah in the remainder of OT history, even in the return from the Babylonian exile (cf. Ezra 1:5; 4:1; 10:9; Neh 1:4-9, 36).

. . . Jeroboam’s subsequent archetypical apostasy in the northern kingdom

Following the division of Israel, Jeroboam was the first king of the breakaway northern kingdom, which was simply called “Israel”. Jeroboam was concerned that if his people went to worship at the temple in Jerusalem – in the southern kingdom of Judah – he would risk losing his kingdom. He thus decided to institute false gods and an alternative system of worship. The false worship that Jeroboam instituted persisted throughout the existence of the northern kingdom of Israel, until the kingdom’s demise.

1Ki 12:26-32  And Jeroboam said in his heart, “Now the kingdom will turn back to the house of David. 27If this people go up to offer sacrifices in the temple of the LORD at Jerusalem, then the heart of this people will turn again to their lord, to Rehoboam king of Judah, and they will kill me and return to Rehoboam king of Judah.” 28So the king took counsel and made two calves of gold. And he said to the people, “You have gone up to Jerusalem long enough. Behold your gods, O Israel, who brought you up out of the land of Egypt.” 29And he set one in Bethel, and the other he put in Dan. 30Then this thing became a sin, for the people went as far as Dan to be before one.b 31He also made temples on high places and appointed priests from among all the people, who were not of the Levites. 32And Jeroboam appointed a feast on the fifteenth day of the eighth month like the feast that was in Judah, and he offered sacrifices on the altar. So he did in Bethel, sacrificing to the calves that he made. And he placed in Bethel the priests of the high places that he had made. ▤

b Septuagint went to the one at Bethel and to the other as far as Dan

1Ki 13:33-34  After this thing Jeroboam did not turn from his evil way, but made priests for the high places again from among all the people. Any who would, he ordained to be priests of the high places. 34And this thing became sin to the house of Jeroboam, so as to cut it off and to destroy it from the face of the earth. ▤

1Ki 16:1-3, 18-19, 25-26, 30-31  And the word of the LORD came to Jehu the son of Hanani against Baasha [king of Israel], saying, 2“Since I exalted you out of the dust and made you leader over my people Israel, and you have walked in the way of Jeroboam and have made my people Israel to sin, provoking me to anger with their sins, 3behold, I will utterly sweep away Baasha and his house, and I will make your house like the house of Jeroboam the son of Nebat. ▤  … 18And when Zimri [king of Israel] saw that the city was taken, he went into the citadel of the king’s house and burned the king’s house over him with fire and died, 19because of his sins that he committed, doing evil in the sight of the LORD, walking in the way of Jeroboam, and for his sin which he committed, making Israel to sin. ▤  … 25Omri [king of Israel] did what was evil in the sight of the LORD, and did more evil than all who were before him. 26For he walked in all the way of Jeroboam the son of Nebat, and in the sins that he made Israel to sin, provoking the LORD, the God of Israel, to anger by their idols. ▤  … 30And Ahab [king of Israel] the son of Omri did evil in the sight of the LORD, more than all who were before him. 31And as if it had been a light thing for him to walk in the sins of Jeroboam the son of Nebat, he took for his wife Jezebel the daughter of Ethbaal king of the Sidonians, and went and served Baal and worshiped him. ▤

Here in one chapter four kings of Israel – Baasha, Zimri, Omri and the infamous Ahab – are each said to have followed the unfaithful ways of Jeroboam.

2Ki 17:21-23  When he had torn Israel from the house of David, they made Jeroboam the son of Nebat king. And Jeroboam drove Israel from following the LORD and made them commit great sin. 22The people of Israel walked in all the sins that Jeroboam did. They did not depart from them, 23until the LORD removed Israel out of his sight, as he had spoken by all his servants the prophets. So Israel was exiled from their own land to Assyria until this day. ▤

- The southern kingdom of Judah also was unfaithful to God:

2Chr 12:1-2  When the rule of Rehoboam was established and he was strong, he abandoned the law of the LORD, and all Israel with him. 2In the fifth year of King Rehoboam, because they had been unfaithful to the LORD, Shishak king of Egypt came up against Jerusalem … ▤

Here “Israel” refers in particular to the people of Judah (cf. CEV, NCV).

Some kings in Judah did lead the people in godly ways . . .

2Chr 14:2-5  c And Asa did what was good and right in the eyes of the LORD his God. 3He took away the foreign altars and the high places and broke down the pillars and cut down the Asherim 4and commanded Judah to seek the LORD, the God of their fathers, and to keep the law and the commandment. 5He also took out of all the cities of Judah the high places and the incense altars. And the kingdom had rest under him. ▤

c Ch 14:1 in Hebrew

Verses 3, 5 speak of Asa removing things involved in worship of false gods.

2Chr 15:9-17  And he [King Asa] gathered all Judah and Benjamin, and those from Ephraim, Manasseh, and Simeon who were residing with them, for great numbers had deserted to him from Israel when they saw that the LORD his God was with him. 10They were gathered at Jerusalem in the third month of the fifteenth year of the reign of Asa. 11They sacrificed to the LORD on that day from the spoil that they had brought 700 oxen and 7,000 sheep. 12And they entered into a covenant to seek the LORD, the God of their fathers, with all their heart and with all their soul, 13but that whoever would not seek the LORD, the God of Israel, should be put to death, whether young or old, man or woman. 14They swore an oath to the LORD with a loud voice and with shouting and with trumpets and with horns. 15And all Judah rejoiced over the oath, for they had sworn with all their heart and had sought him with their whole desire, and he was found by them, and the LORD gave them rest all around. 16Even Maacah, his mother, King Asa removed from being queen mother because she had made a detestable image for Asherah. Asa cut down her image, crushed it, and burned it at the brook Kidron. 17But the high places were not taken out of Israel. Nevertheless, the heart of Asa was wholly true all his days. ▤

2Chr 19:4, 8-10a  Jehoshaphat lived at Jerusalem. And he went out again among the people, from Beersheba to the hill country of Ephraim, and brought them back to the LORD, the God of their fathers. ▤  … 8Moreover, in Jerusalem Jehoshaphat appointed certain Levites and priests and heads of families of Israel, to give judgment for the LORD and to decide disputed cases. They had their seat at Jerusalem. 9And he charged them: “Thus you shall do in the fear of the LORD, in faithfulness, and with your whole heart: 10whenever a case comes to you from your brothers who live in their cities, concerning bloodshed, law or commandment, statutes or rules, then you shall warn them, that they may not incur guilt before the LORD and wrath may not come upon you and your brothers. ▤

2Ki 18:3-7a  And he [King Hezekiah] did what was right in the eyes of the LORD, according to all that David his father had done. 4He removed the high places and broke the pillars and cut down the Asherah. And he broke in pieces the bronze serpent that Moses had made, for until those days the people of Israel had made offerings to it (it was called Nehushtan).d 5He trusted in the LORD, the God of Israel, so that there was none like him among all the kings of Judah after him, nor among those who were before him. 6For he held fast to the LORD. He did not depart from following him, but kept the commandments that the LORD commanded Moses. 7And the LORD was with him; wherever he went out, he prospered. ▤

d Nehushtan sounds like the Hebrew for both bronze and serpent

2Ki 23:1-3, 21-25  Then the king [Josiah] sent, and all the elders of Judah and Jerusalem were gathered to him. 2And the king went up to the house of the LORD, and with him all the men of Judah and all the inhabitants of Jerusalem and the priests and the prophets, all the people, both small and great. And he read in their hearing all the words of the Book of the Covenant that had been found in the house of the LORD. 3And the king stood by the pillar and made a covenant before the LORD, to walk after the LORD and to keep his commandments and his testimonies and his statutes with all his heart and all his soul, to perform the words of this covenant that were written in this book. And all the people joined in the covenant. ▤  … 21And the king commanded all the people, “Keep the Passover to the LORD your God, as it is written in this Book of the Covenant.” 22For no such Passover had been kept since the days of the judges who judged Israel, or during all the days of the kings of Israel or of the kings of Judah. 23But in the eighteenth year of King Josiah this Passover was kept to the LORD in Jerusalem. 24Moreover, Josiah put away the mediums and the necromancers and the household gods and the idols and all the abominations that were seen in the land of Judah and in Jerusalem, that he might establish the words of the law that were written in the book that Hilkiah the priest found in the house of the LORD. 25Before him there was no king like him, who turned to the LORD with all his heart and with all his soul and with all his might, according to all the Law of Moses, nor did any like him arise after him. ▤

. . . but ultimately both kingdoms of Israel failed to keep God’s laws and broke his covenant

2Ki 17:15-16  They despised his statutes and his covenant that he made with their fathers and the warnings that he gave them. They went after false idols and became false, and they followed the nations that were around them, concerning whom the LORD had commanded them that they should not do like them. 16And they abandoned all the commandments of the LORD their God, and made for themselves metal images of two calves; and they made an Asherah and worshiped all the host of heaven and served Baal. ▤

2Ki 18:11-12  The king of Assyria carried the Israelites away to Assyria and put them in Halah, and on the Habor, the river of Gozan, and in the cities of the Medes, 12because they did not obey the voice of the LORD their God but transgressed his covenant, even all that Moses the servant of the LORD commanded. They neither listened nor obeyed. ▤

Ps 78:9-10, 37  The Ephraimites, armed withe the bow, turned back on the day of battle. 10They did not keep God’s covenant, but refused to walk according to his law. ▤  … 37Their heart was not steadfast toward him; they were not faithful to his covenant. ▤

e Hebrew armed and shooting

Jer 11:10  They have turned back to the iniquities of their forefathers, who refused to hear my words. They have gone after other gods to serve them. The house of Israel and the house of Judah have broken my covenant that I made with their fathers. ▤

Jer 31:31-32  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will make a new covenant with the house of Israel and the house of Judah, 32not like the covenant that I made with their fathers on the day when I took them by the hand to bring them out of the land of Egypt, my covenant that they broke, though I was their husband, declares the LORD. ▤

Ezek 16:59  For thus says the Lord GOD: I will deal with you as you have done, you who have despised the oath in breaking the covenant, … ▤

Hos 6:7  But like Adam they transgressed the covenant; there they dealt faithlessly with me. ▤

Hos 8:1  Set the trumpet to your lips! One like a vulture is over the house of the LORD, because they have transgressed my covenant and rebelled against my law. ▤

With the reference to a “vulture” Hosea portrays Israel’s enemy as being poised to attack her.

- So, Israel failed to fulfill the law and gain righteousness:

Rom 9:31  … but that Israel who pursued a law that would lead to righteousnessf did not succeed in reaching that law. ▤

f Greek a law of righteousness

Note: The people polluted and defiled the land by their sin

Ps 106:38  … they poured out innocent blood, the blood of their sons and daughters, whom they sacrificed to the idols of Canaan, and the land was polluted with blood. ▤

Jer 3:2b, 9  You have polluted the land with your vile whoredom. ▤  … 9Because she took her whoredom lightly, she polluted the land, committing adultery with stone and tree. ▤

The final clause refers to Israel’s unfaithfulness to God in worshiping idols – made of stone and wood.

Jer 16:18  But first I will doubly repay their iniquity and their sin, because they have polluted my land with the carcasses of their detestable idols, and have filled my inheritance with their abominations. ▤

Jer 2:7  And I brought you into a plentiful land to enjoy its fruits and its good things. But when you came in, you defiled my land and made my heritage an abomination. ▤

Ezek 36:17-18  Son of man, when the house of Israel lived in their own land, they defiled it by their ways and their deeds. Their ways before me were like the uncleanness of a woman in her menstrual impurity. 18So I poured out my wrath upon them for the blood that they had shed in the land, for the idols with which they had defiled it. ▤

- The people had been warned not to pollute the land:

Num 35:33  You shall not pollute the land in which you live, for blood pollutes the land, and no atonement can be made for the land for the blood that is shed in it, except by the blood of the one who shed it. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 10

God’s Judgment

1. Basics

1. God Is the Judge of the World

2. Reasons for God’s Judgment

3. God’s Judgment Is Just

4. God’s Judgment Reveals God

2. The Manifestation of God’s Judgment

1. Means of God’s Judicial Retribution

2. Characteristics of God’s Judicial Retribution

3. The Wicked and God’s Pending Judgment

4. Repayments for the Wicked and the Righteous

5. Epilogue: God’s Judgment of Israel – and His Mercy

Part I

Basics

The fact that God does and will judge us is one of the Bible’s key teachings, without which the significance of other key Bible teachings is lost – notably that of salvation. An understanding of it is also vital to understanding God himself. Additionally, bear in mind that God’s judgment – being just and righteous – actually gives his people much reason to be encouraged.

Section A

God Is the Judge of the World

Section Jumps

- God is judge . . .

- . . . God is the judge of the whole earth

- God makes judgments in the world

- God judges nations

- God judges individuals – including rulers

- God judges his own people

- God judges evil spiritual powers

God is judge . . .

Ps 50:6  The heavens declare his righteousness, for God himself is judge! Selah ▤

Ps 75:7  … but it is God who executes judgment, putting down one and lifting up another. ▤

Deut 1:17a  You shall not be partial in judgment. You shall hear the small and the great alike. You shall not be intimidated by anyone, for the judgment is God’s. ▤

Ultimately judgment belongs to God. As such, when making judgments, judges are in a real sense “judging in the place of God” (NLT).

Judg 11:27  I therefore have not sinned against you, and you do me wrong by making war on me. The LORD, the Judge, decide this day between the people of Israel and the people of Ammon. ▤

The LORD is “the Judge” – the one to whom judgment ultimately belongs.

John 8:50  Yet I do not seek my own glory; there is One who seeks it, and he is the judge. ▤

Heb 12:23b  … to God, the judge of all, and to the spirits of the righteous made perfect, … ▤

James 4:12  There is only one lawgiver and judge, he who is able to save and to destroy. But who are you to judge your neighbor? ▤

God is being spoken of here (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Dan 7:9-10  As I looked, thrones were placed, and the Ancient of Days took his seat; his clothing was white as snow, and the hair of his head like pure wool; his throne was fiery flames; its wheels were burning fire. 10A stream of fire issued and came out from before him; a thousand thousands served him, and ten thousand times ten thousand stood before him; the court sat in judgment, and the books were opened. ▤

This depicts God taking his seat (v. 9) as the supreme judge in the heavenly court, to judge the figures or kingdoms in question (cf. vv. 3-8), whose deeds have been recorded in the books that were opened (v. 10).

Ps 82:1  God has taken his place in the divine council; in the midst of the gods he holds judgment: … ▤

The phrases “the divine council” and “in the midst of the gods” appear to portray angelic beings surrounding God’s throne as he begins to make judgment, as the supreme judge.

. . . God is the judge of the whole earth

See also:

- Gen 6:7, 13, 17 ⇓

Gen 18:25  Far be it from you to do such a thing, to put the righteous to death with the wicked, so that the righteous fare as the wicked! Far be that from you! Shall not the Judge of all the earth do what is just? ▤

This is part of Abraham’s appeal to God to spare the righteous amidst the cities of Sodom and Gomorrah from looming judgment.

Ps 94:2  Rise up, O judge of the earth; repay to the proud what they deserve! ▤

1Sam 2:10  The adversaries of the LORD shall be broken to pieces; against them he will thunder in heaven. The LORD will judge the ends of the earth; he will give strength to his king and exalt the powera of his anointed. ▤

a Hebrew horn

Ps 58:11  Mankind will say, “Surely there is a reward for the righteous; surely there is a God who judges on earth.” ▤

Ps 98:9  … before the LORD, for he comes to judge the earth. He will judge the world with righteousness, and the peoples with equity. ▤

Jer 25:29b  You shall not go unpunished, for I am summoning a sword against all the inhabitants of the earth, declares the LORD of hosts. ▤

The reference is to God’s judgment of other nations of Jeremiah’s time.

God makes judgments in the world

1Chr 16:12, 14  Remember the wondrous works that he has done, his miracles and the judgments he uttered, ▤  … 14He is the LORD our God; his judgments are in all the earth. ▤

Although we may still long for God’s judgment on certain matters, the Bible asserts that God does make judgments in the world in the present time – the extent of which we will not know in this life.

Ps 7:11  God is a righteous judge, and a God who feels indignation every day. ▤

With the preceding description of God as a “righteous judge”, the latter part of this verse may have in view God expressing his wrath in judgment every day (cf. CEV, NIV).

Ps 48:10-11  As your name, O God, so your praise reaches to the ends of the earth. Your right hand is filled with righteousness. 11Let Mount Zion be glad! Let the daughters of Judah rejoice because of your judgments! ▤

Ps 75:8  For in the hand of the LORD there is a cup with foaming wine, well mixed, and he pours out from it, and all the wicked of the earth shall drain it down to the dregs. ▤

God’s judgment is pictured as a cup of wine (cf. Jer 25:15-16 ⇓) – “foaming” and “well mixed”, i.e. very potent.

Ps 76:8-9  From the heavens you uttered judgment; the earth feared and was still, 9when God arose to establish judgment, to save all the humble of the earth. Selah ▤

Isa 26:9b  For when your judgments are in the earth, the inhabitants of the world learn righteousness. ▤

Gen 6:7, 13, 17  So the LORD said, “I will blot out man whom I have created from the face of the land, man and animals and creeping things and birds of the heavens, for I am sorry that I have made them.” ▤  … 13And God said to Noah, “I have determined to make an end of all flesh,b for the earth is filled with violence through them. Behold, I will destroy them with the earth. ▤  … 17For behold, I will bring a flood of waters upon the earth to destroy all flesh in which is the breath of life under heaven. Everything that is on the earth shall die. ▤

b Hebrew The end of all flesh has come before me

God judges nations

Ps 7:8a  The LORD judges the peoples … ▤

Ps 110:6  He will execute judgment among the nations, filling them with corpses; he will shatter chiefsc over the wide earth. ▤

c Or the head

Isa 2:4  He shall judge between the nations, and shall decide disputes for many peoples; and they shall beat their swords into plowshares, and their spears into pruning hooks; nation shall not lift up sword against nation, neither shall they learn war anymore. ▤

The end of the age is in view here.

Isa 34:5  For my sword has drunk its fill in the heavens; behold, it descends for judgment upon Edom, upon the people I have devoted to destruction. ▤

Note that the first clause may be referring to either: God’s “sword” or means of judgment being prepared in heaven (cf. AMP, GNT); the appearance of this “sword” in the skies (cf. CEV text note), ready to descend; or the fate of the skies in the end times.

Isa 63:6  I trampled down the peoples in my anger; I made them drunk in my wrath, and I poured out their lifeblood on the earth. ▤

Jer 25:15-16, 31-32  Thus the LORD, the God of Israel, said to me: “Take from my hand this cup of the wine of wrath, and make all the nations to whom I send you drink it. 16They shall drink and stagger and be crazed because of the sword that I am sending among them.” ▤  … 31The clamor will resound to the ends of the earth, for the LORD has an indictment against the nations; he is entering into judgment with all flesh, and the wicked he will put to the sword, declares the LORD.’ 32“Thus says the LORD of hosts: Behold, disaster is going forth from nation to nation, and a great tempest is stirring from the farthest parts of the earth! ▤

Jer 51:9, 56  We would have healed Babylon, but she was not healed. Forsake her, and let us go each to his own country, for her judgment has reached up to heaven and has been lifted up even to the skies. ▤  … 56for a destroyer has come upon her, upon Babylon; her warriors are taken; their bows are broken in pieces, for the LORD is a God of recompense; he will surely repay. ▤

Joel 3:2, 12-13  I will gather all the nations and bring them down to the Valley of Jehoshaphat. And I will enter into judgment with them there, on behalf of my people and my heritage Israel, because they have scattered them among the nations and have divided up my land, ▤  … 12Let the nations stir themselves up and come up to the Valley of Jehoshaphat; for there I will sit to judge all the surrounding nations. 13Put in the sickle, for the harvest is ripe. Go in, tread, for the winepress is full. The vats overflow, for their evil is great. ▤

Here and in the following two passages, God’s final judgment appears to be ultimately in view.

Obad 1:15-16  For the day of the LORD is near upon all the nations. As you have done, it shall be done to you; your deeds shall return on your own head. 16For as you have drunk on my holy mountain, so all the nations shall drink continually; they shall drink and swallow, and shall be as though they had never been. ▤

Zeph 3:8  “Therefore wait for me,” declares the LORD, “for the day when I rise up to seize the prey. For my decision is to gather nations, to assemble kingdoms, to pour out upon them my indignation, all my burning anger; for in the fire of my jealousy all the earth shall be consumed. ▤

God judges individuals – including rulers

See also:

- Ps 110:6 ⇑

- God will judge every person, for all they have done . . .

Ezek 33:20b  O house of Israel, I will judge each of you according to his ways. ▤

Ps 7:8  The LORD judges the peoples; judge me, O LORD, according to my righteousness and according to the integrity that is in me. ▤

Here David asks God to vindicate him by his judgment (cf. NASB).

Ps 75:7  … but it is God who executes judgment, putting down one and lifting up another. ▤

Isa 66:16  For by fire will the LORD enter into judgment, and by his sword, with all flesh; and those slain by the LORD shall be many. ▤

This has in view judgment of the wicked in the end times – either at the beginning of a millennium (cf. the introductory comments on Jesus Christ’s Universal Rule, and its first subsection, Prelude: The thousand years) or in God’s final judgment.

Heb 12:23b  … to God, the judge of all, and to the spirits of the righteous made perfect, … ▤

Gen 4:9-12  Then the LORD said to Cain, “Where is Abel your brother?” He said, “I do not know; am I my brother’s keeper?” 10And the LORD said, “What have you done? The voice of your brother’s blood is crying to me from the ground. 11And now you are cursed from the ground, which has opened its mouth to receive your brother’s blood from your hand. 12When you work the ground, it shall no longer yield to you its strength. You shall be a fugitive and a wanderer on the earth.” ▤

Gen 31:53  The God of Abraham and the God of Nahor, the God of their father, judge between us.” So Jacob swore by the Fear of his father Isaac, … ▤

Acts 13:10-11  … and said, “You son of the devil, you enemy of all righteousness, full of all deceit and villainy, will you not stop making crooked the straight paths of the Lord? 11And now, behold, the hand of the Lord is upon you, and you will be blind and unable to see the sun for a time.” Immediately mist and darkness fell upon him, and he went about seeking people to lead him by the hand. ▤

Job 21:22  Will any teach God knowledge, seeing that he judges those who are on high? ▤

The phrase “those who are on high” refers to authorities (cf. CEV), or at least individuals with great influence or importance. Possibly “the angels in heaven” (NIrV®) are in view.

Isa 24:21  On that day the LORD will punish the host of heaven, in heaven, and the kings of the earth, on the earth. ▤

Dan 4:31-33  While the words were still in the king’s mouth, there fell a voice from heaven, “O King Nebuchadnezzar, to you it is spoken: The kingdom has departed from you, 32and you shall be driven from among men, and your dwelling shall be with the beasts of the field. And you shall be made to eat grass like an ox, and seven periods of time shall pass over you, until you know that the Most High rules the kingdom of men and gives it to whom he will.” 33Immediately the word was fulfilled against Nebuchadnezzar. He was driven from among men and ate grass like an ox, and his body was wet with the dew of heaven till his hair grew as long as eagles’ feathers, and his nails were like birds’ claws. ▤

Dan 5:24-28, 30  “Then from his presence the hand was sent, and this writing was inscribed. 25And this is the writing that was inscribed: MENE, MENE, TEKEL, and PARSIN. 26This is the interpretation of the matter: MENE, God has numberedd the days of your kingdom and brought it to an end; 27TEKEL, you have been weighede in the balances and found wanting; 28PERES, your kingdom is divided and given to the Medes and Persians.”f ▤  … 30That very night Belshazzar the Chaldean king was killed. ▤

d MENE sounds like the Aramaic for numbered

e TEKEL sounds like the Aramaic for weighed

f PERES (the singular of Parsin) sounds like the Aramaic for divided and for Persia

Rev 6:15-17  Then the kings of the earth and the great ones and the generals and the rich and the powerful, and everyone, slaveg and free, hid themselves in the caves and among the rocks of the mountains, 16calling to the mountains and rocks, “Fall on us and hide us from the face of him who is seated on the throne, and from the wrath of the Lamb, 17for the great day of their wrath has come, and who can stand?” ▤

g Or servant; Greek bondservant

God judges his own people

See also:

- [Reasons for God’s judgment:] To punish sin and unfaithfulness

- To discipline and cleanse God’s people

Deut 33:21  He chose the best of the land for himself, for there a commander’s portion was reserved; and he came with the heads of the people, with Israel he executed the justice of the LORD, and his judgments for Israel. ▤

Ps 50:4-5  He calls to the heavens above and to the earth, that he may judge his people: 5“Gather to me my faithful ones, who made a covenant with me by sacrifice!” ▤

God judged his people according to his covenant with them, reflected in this psalm by his implied criticism and exhortations to the people in general (cf. vv. 7-15); and his stinging attack and threat of destruction to the wicked amongst them (cf. vv. 16-23).

Isa 3:14  The LORD will enter into judgment with the elders and princes of his people: “It is you who have devouredh the vineyard, the spoil of the poor is in your houses. ▤

h Or grazed over; compare Exodus 22:5

Isa 33:22  For the LORD is our judge; the LORD is our lawgiver; the LORD is our king; he will save us. ▤

The OT concept of “judge” encompassed other governing roles besides just judicial functions, as is arguably alluded to by this verse.

Ezek 20:35-36  And I will bring you into the wilderness of the peoples, and there I will enter into judgment with you face to face. 36As I entered into judgment with your fathers in the wilderness of the land of Egypt, so I will enter into judgment with you, declares the Lord GOD. ▤

Ezek 34:20-22  Therefore, thus says the Lord GOD to them: Behold, I, I myself will judge between the fat sheep and the lean sheep. 21Because you push with side and shoulder, and thrust at all the weak with your horns, till you have scattered them abroad, 22I will rescuei my flock; they shall no longer be a prey. And I will judge between sheep and sheep. ▤

i Or save

Heb 10:30  For we know him who said, “Vengeance is mine; I will repay.” And again, “The Lord will judge his people.” ▤

A reference in v. 27 to the fearful judgment awaiting apostates, implies that the final judgment is primarily in view here (as is the case with the following reference).

James 2:12-13  So speak and so act as those who are to be judged under the law of liberty. 13For judgment is without mercy to one who has shown no mercy. Mercy triumphs over judgment. ▤

Here “the law” may well be referring to ‘the royal law found in Scripture, “Love your neighbor as yourself,”’ (v. 8), or the law or teachings of the second covenant – including Jesus’ teaching and the OT as interpreted by the NT. Although it is a law that sets us free rather than being a burden to obey, by the same token judgment by such a law will be more demanding.

God judges evil spiritual powers

Gen 3:14-15  The LORD God said to the serpent, “Because you have done this, cursed are you above all livestock and above all beasts of the field; on your belly you shall go, and dust you shall eat all the days of your life. 15I will put enmity between you and the woman, and between your offspringj and her offspring; he shall bruise your head, and you shall bruise his heel.” ▤

j Hebrew seed; so throughout Genesis

This serpent that tempted Eve (cf. vv. 1-7) is generally considered to be representative of or even a manifestation of Satan. As such, the judgment of it and the implications for its “offspring” appears to have an application to Satan and evil powers.

1Tim 3:6  He must not be a recent convert, or he may become puffed up with conceit and fall into the condemnation of the devil. ▤

The reference to the condemnation of the devil most likely is speaking of facing the same judgment as the devil does. Another interpretation is that it is referring to falling from a high position just as the devil is understood to have done.

Rev 20:10  … and the devil who had deceived them was thrown into the lake of fire and sulfur where the beast and the false prophet were, and they will be tormented day and night forever and ever. ▤

Isa 24:21  On that day the LORD will punish the host of heaven, in heaven, and the kings of the earth, on the earth. ▤

Evil spiritual powers are in view in the first part of this verse.

2Pet 2:4  For if God did not spare angels when they sinned, but cast them into hellk and committed them to chainsl of gloomy darkness to be kept until the judgment; … ▤

k Greek Tartarus

l Some manuscripts pits

Evil angels are spoken of here and in Jude 1:6 below.

Jude 1:6  And the angels who did not stay within their own position of authority, but left their proper dwelling, he has kept in eternal chains under gloomy darkness until the judgment of the great day— ▤

- God’s judgment on the Egyptian gods:

Num 33:4  … while the Egyptians were burying all their firstborn, whom the LORD had struck down among them. On their gods also the LORD executed judgments. ▤

The “judgments” on the Egyptian gods may in part at least have in view God striking down the firstborn of all the Egyptians. For the writer may have meant that in striking such a telling blow on the Egyptians, the LORD proved the uselessness of their gods. Alternatively he may have simply meant that such a punishment was a judgment on the Egyptians and in a sense on the supposed gods that they trusted in.

Pray for persecuted Christians

Section B

Reasons for God’s Judgment

Section Jumps

- To punish sin and unfaithfulness

- To discipline and cleanse God’s people

- To punish the ungodly . . .

- . . . and to exact just vengeance

- To save God’s people

- To vindicate God’s people

- To reward God’s people

- Note: God’s judgments serve as examples and warnings to others

To punish sin and unfaithfulness

See also:

- Sin Brings God’s Judgment – Ultimately Death

Dan 9:11  All Israel has transgressed your law and turned aside, refusing to obey your voice. And the curse and oath that are written in the Law of Moses the servant of God have been poured out upon us, because we have sinned against him. ▤

Isa 13:11  I will punish the world for its evil, and the wicked for their iniquity; I will put an end to the pomp of the arrogant, and lay low the pompous pride of the ruthless. ▤

Heb 10:26-27  For if we go on sinning deliberately after receiving the knowledge of the truth, there no longer remains a sacrifice for sins, 27but a fearful expectation of judgment, and a fury of fire that will consume the adversaries. ▤

Rev 18:5, 8  … for her sins are heaped high as heaven, and God has remembered her iniquities. ▤  … 8For this reason her plagues will come in a single day, death and mourning and famine, and she will be burned up with fire; for mighty is the Lord God who has judged her. ▤

Jer 1:16  And I will declare my judgments against them, for all their evil in forsaking me. They have made offerings to other gods and worshiped the works of their own hands. ▤

Ezek 17:20  I will spread my net over him, and he shall be taken in my snare, and I will bring him to Babylon and enter into judgment with him there for the treachery he has committed against me. ▤

2Chr 24:24  Though the army of the Syrians had come with few men, the LORD delivered into their hand a very great army, because Judahm had forsaken the LORD, the God of their fathers. Thus they executed judgment on Joash. ▤

m Hebrew they

Joash was king of Judah and was responsible for it forsaking God.

Hos 6:5, 7  Therefore I have hewn them by the prophets; I have slain them by the words of my mouth, and my judgment goes forth as the light. ▤  … 7But like Adam they transgressed the covenant; there they dealt faithlessly with me. ▤

To discipline and cleanse God’s people

See also:

- God Disciplines His People (I): Reasons

1Cor 11:28-32  Let a person examine himself, then, and so eat of the bread and drink of the cup. 29For anyone who eats and drinks without discerning the body eats and drinks judgment on himself. 30That is why many of you are weak and ill, and some have died.n 31But if we judgedo ourselves truly, we would not be judged. 32But when we are judged by the Lord, we are disciplinedp so that we may not be condemned along with the world. ▤

n Greek have fallen asleep (as in 15:6, 20)

o Or discerned

p Or when we are judged we are being disciplined by the Lord

1Pet 4:16-17  Yet if anyone suffers as a Christian, let him not be ashamed, but let him glorify God in that name. 17For it is time for judgment to begin at the household of God; and if it begins with us, what will be the outcome for those who do not obey the gospel of God? ▤

The judgment of the family of God (v. 17) apparently refers to the persecution that believers were experiencing (v. 16), a form of disciplinary or purifying judgment.

Isa 4:3-4  And he who is left in Zion and remains in Jerusalem will be called holy, everyone who has been recorded for life in Jerusalem, 4when the Lord shall have washed away the filth of the daughters of Zion and cleansed the bloodstains of Jerusalem from its midst by a spirit of judgment and by a spirit of burning.q ▤

q Or purging

The term “spirit of judgment” (v. 4) alludes to actual judgment (cf. AMP, CEV, GNT, NIrV), cleansing Jerusalem of wickedness. This judgment would lead to the cleansing of God’s people as a whole (cf. Ezek 20:36, 38 ↓).

Ezek 20:36, 38  As I entered into judgment with your fathers in the wilderness of the land of Egypt, so I will enter into judgment with you, declares the Lord GOD. ▤  … 38I will purge out the rebels from among you, and those who transgress against me. I will bring them out of the land where they sojourn, but they shall not enter the land of Israel. Then you will know that I am the LORD. ▤

Such purging of the rebellious from amongst God’s people (v. 38) – by his judgment (v. 36) – was a cleansing of the people.

Mal 3:1-5  Behold, I send my messenger, and he will prepare the way before me. And the Lord whom you seek will suddenly come to his temple; and the messenger of the covenant in whom you delight, behold, he is coming, says the LORD of hosts. 2But who can endure the day of his coming, and who can stand when he appears? For he is like a refiner’s fire and like fullers’ soap. 3He will sit as a refiner and purifier of silver, and he will purify the sons of Levi and refine them like gold and silver, and they will bring offerings in righteousness to the LORD.r 4Then the offering of Judah and Jerusalem will be pleasing to the LORD as in the days of old and as in former years. 5“Then I will draw near to you for judgment. I will be a swift witness against the sorcerers, against the adulterers, against those who swear falsely, against those who oppress the hired worker in his wages, the widow and the fatherless, against those who thrust aside the sojourner, and do not fear me, says the LORD of hosts. ▤

r Or and they will belong to the LORD, bringers of an offering in righteousness

This seems to be speaking of God judging his people (v. 5a), through Jesus Christ on his return (vv. 2-4). By this judgment God will purify his people (vv. 2b-3), dealing with all living among them who do evil (v. 5). Note that in referring to “the Lord”, 1 Corinthians 11:28-32 above is probably also speaking of judgment by Jesus Christ.

- God’s judgments teach people to live rightly:

Isa 26:9b  For when your judgments are in the earth, the inhabitants of the world learn righteousness. ▤

To punish the ungodly . . .

See also:

- The Wicked and God’s Pending Judgment

- Repayments for the Wicked and the Righteous

- God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

- The Punishment for the Ungodly

Jer 25:31  The clamor will resound to the ends of the earth, for the LORD has an indictment against the nations; he is entering into judgment with all flesh, and the wicked he will put to the sword, declares the LORD. ▤

Ezek 7:3  Now the end is upon you, and I will send my anger upon you; I will judge you according to your ways, and I will punish you for all your abominations. ▤

2Pet 2:9  … then the Lord knows how to rescue the godly from trials,s and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, … ▤

s Or temptations

This can be interpreted as either: meaning that God persistently punishes such unrighteous people even prior to judgment day; or as speaking of them being kept for their ultimate punishment – spiritual death – to be pronounced on judgment day.

2Pet 3:7  But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤

Isa 3:14  The LORD will enter into judgment with the elders and princes of his people: “It is you who have devouredt the vineyard, the spoil of the poor is in your houses. ▤

t Or grazed over; compare Exodus 22:5

Ps 94:2  Rise up, O judge of the earth; repay to the proud what they deserve! ▤

. . . and to exact just vengeance

See also:

- Isa 34:8 ⇓

- God will take vengeance on those who persecute Israel

- Note: God will take vengeance on those who persecute his people

Rev 19:2  … for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”u ▤

u Greek bondservants; also verse 5

The reference is to the symbolic Babylon (cf. The guilt and consequent judgment of “Babylon the Great”).

Deut 32:35, 41  Vengeance is mine, and recompense,v for the time when their foot shall slip; for the day of their calamity is at hand, and their doom comes swiftly.’ ▤  … 41if I sharpen my flashing swordw and my hand takes hold on judgment, I will take vengeance on my adversaries and will repay those who hate me. ▤

v Septuagint and I will repay

w Hebrew the lightning of my sword

1Sam 24:12  May the LORD judge between me and you, may the LORD avenge me against you, but my hand shall not be against you. ▤

2Ki 9:7  And you shall strike down the house of Ahab your master, so that I may avenge on Jezebel the blood of my servants the prophets, and the blood of all the servants of the LORD. ▤

Jer 11:20  But, O LORD of hosts, who judges righteously, who tests the heart and the mind, let me see your vengeance upon them, for to you have I committed my cause. ▤

Jer 51:11, 24, 36-37  Sharpen the arrows! Take up the shields! The LORD has stirred up the spirit of the kings of the Medes, because his purpose concerning Babylon is to destroy it, for that is the vengeance of the LORD, the vengeance for his temple. ▤  … 24“I will repay Babylon and all the inhabitants of Chaldea before your very eyes for all the evil that they have done in Zion, declares the LORD. ▤  … 36Therefore thus says the LORD: “Behold, I will plead your cause and take vengeance for you. I will dry up her sea and make her fountain dry, 37and Babylon shall become a heap of ruins, the haunt of jackals, a horror and a hissing, without inhabitant. ▤

Joel 3:2, 19  I will gather all the nations and bring them down to the Valley of Jehoshaphat. And I will enter into judgment with them there, on behalf of my people and my heritage Israel, because they have scattered them among the nations and have divided up my land, ▤  … 19“Egypt shall become a desolation and Edom a desolate wilderness, for the violence done to the people of Judah, because they have shed innocent blood in their land. ▤

Rom 12:19  Beloved, never avenge yourselves, but leave itx to the wrath of God, for it is written, “Vengeance is mine, I will repay, says the Lord.” ▤

x Greek give place

To save God’s people

Ex 6:6  Say therefore to the people of Israel, ‘I am the LORD, and I will bring you out from under the burdens of the Egyptians, and I will deliver you from slavery to them, and I will redeem you with an outstretched arm and with great acts of judgment. ▤

1Sam 24:15  May the LORD therefore be judge and give sentence between me and you, and see to it and plead my cause and deliver me from your hand. ▤

Ps 76:8-9  From the heavens you uttered judgment; the earth feared and was still, 9when God arose to establish judgment, to save all the humble of the earth. Selah ▤

The “humble of the earth” appears to refer to the “oppressed of the earth” (GNT, NKJV, NRSV), although the “humble” (NASB) or the afflicted amongst God’s people (cf. NIrV) may primarily be in view.

Isa 34:8  For the LORD has a day of vengeance, a year of recompense for the cause of Zion. ▤

The final clause encompasses God’s salvation or defense of his people (cf. CEV, GNT; Jer 51:36 ⇑).

Ezek 34:20-22  Therefore, thus says the Lord GOD to them: Behold, I, I myself will judge between the fat sheep and the lean sheep. 21Because you push with side and shoulder, and thrust at all the weak with your horns, till you have scattered them abroad, 22I will rescuey my flock; they shall no longer be a prey. And I will judge between sheep and sheep. ▤

y Or save

God would make judgments concerning the powerful and weak among his people (his “flock”). He would thus save his flock from the powerful among them who mistreated the others.

Dan 7:21-22  As I looked, this horn made war with the saints and prevailed over them, 22until the Ancient of Days came, and judgment was given for the saints of the Most High, and the time came when the saints possessed the kingdom. ▤

Ps 36:6  Your righteousness is like the mountains of God; your judgments are like the great deep; man and beast you save, O LORD. ▤

Note that God’s people are not exclusively in view in this verse and Isaiah 51:5 below.

Isa 51:5  My righteousness draws near, my salvation has gone out, and my arms will judge the peoples; the coastlands hope for me, and for my arm they wait. ▤

To vindicate God’s people

1Ki 8:32  … then hear in heaven and act and judge your servants, condemning the guilty by bringing his conduct on his own head, and vindicating the righteous by rewarding him according to his righteousness. ▤

Jer 51:9-10  We would have healed Babylon, but she was not healed. Forsake her, and let us go each to his own country, for her judgment has reached up to heaven and has been lifted up even to the skies. 10The LORD has brought about our vindication; come, let us declare in Zion the work of the LORD our God. ▤

Deut 32:36  For the LORD will vindicatez his people and have compassion on his servants, when he sees that their power is gone and there is none remaining, bond or free. ▤

z Septuagint judge

God’s judgment, in favor of his people, may be in view here in association with his vindication of his people, as suggested by the alternative rendering in the text note (cf. NIV, NKJV, NLT). Note that the latter part of the verse may well have the exile in view.

Ps 9:4  For you have maintained my just cause; you have sat on the throne, giving righteous judgment. ▤

The upholding of one’s “just cause” is indicative of vindication.

Ps 58:10-11  The righteous will rejoice when he sees the vengeance; he will bathe his feet in the blood of the wicked. 11Mankind will say, “Surely there is a reward for the righteous; surely there is a God who judges on earth.” ▤

Verse 1 speaks of the vindication before others of God’s righteous people, established by God’s judgment (v. 10).

Mic 7:8-9  Rejoice not over me, O my enemy; when I fall, I shall rise; when I sit in darkness, the Lord will be a light to me. 9I will bear the indignation of the LORD because I have sinned against him, until he pleads my cause and executes judgment for me. He will bring me out to the light; I shall look upon his vindication. ▤

Zion recognizes her suffering from her enemy is for her sin. But she expresses confidence that God will execute judgment for her and against her enemy – freeing and vindicating her.

Mal 3:16-18  Then those who feared the LORD spoke with one another. The LORD paid attention and heard them, and a book of remembrance was written before him of those who feared the LORD and esteemed his name. 17“They shall be mine, says the LORD of hosts, in the day when I make up my treasured possession, and I will spare them as a man spares his son who serves him. 18Then once more you shall see the distinction between the righteous and the wicked, between one who serves God and one who does not serve him. ▤

By God in his judgment (v. 17) making such a “distinction between the righteous and the wicked” (v. 18), the righteous will be vindicated with their ways proven right. Note that God’s final judgment appears to be in view.

To reward God’s people

See also:

- Eternal life will be the reward for godliness

- The Afterlife

As well as punishment for wrongdoing, God’s judgment includes reward for godliness.

Rom 2:5-10  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. 6He will render to each one according to his works: 7to those who by patience in well-doing seek for glory and honor and immortality, he will give eternal life; 8but for those who are self-seekinga and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. 9There will be tribulation and distress for every human being who does evil, the Jew first and also the Greek, 10but glory and honor and peace for everyone who does good, the Jew first and also the Greek. ▤

a Or contentious

2Thes 1:5  This is evidence of the righteous judgment of God, that you may be considered worthy of the kingdom of God, for which you are also suffering— ▤

Rev 11:18  The nations raged, but your wrath came, and the time for the dead to be judged, and for rewarding your servants,b the prophets and saints, and those who fear your name, both small and great, and for destroying the destroyers of the earth. ▤

b Greek bondservants

Jer 17:10  “I the LORD search the heart and test the mind,c to give every man according to his ways, according to the fruit of his deeds.” ▤

c Hebrew kidneys

- Jesus Christ will judge and reward God’s people at the last judgment:

2Tim 4:8  Henceforth there is laid up for me the crown of righteousness, which the Lord, the righteous judge, will award to me on that Day, and not only to me but also to all who have loved his appearing. ▤

Note: God’s judgments serve as examples and warnings to others

2Pet 2:6  … if by turning the cities of Sodom and Gomorrah to ashes he condemned them to extinction, making them an example of what is going to happen to the ungodly;d … ▤

d Some manuscripts an example to those who were to be ungodly

1Cor 10:6-11  Now these things took place as examples for us, that we might not desire evil as they did. 7Do not be idolaters as some of them were; as it is written, “The people sat down to eat and drink and rose up to play.” 8We must not indulge in sexual immorality as some of them did, and twenty-three thousand fell in a single day. 9We must not put Christe to the test, as some of them did and were destroyed by serpents, 10nor grumble, as some of them did and were destroyed by the Destroyer. 11Now these things happened to them as an example, but they were written down for our instruction, on whom the end of the ages has come. ▤

e Some manuscripts the Lord

Ezek 14:7-8  For any one of the house of Israel, or of the strangers who sojourn in Israel, who separates himself from me, taking his idols into his heart and putting the stumbling block of his iniquity before his face, and yet comes to a prophet to consult me through him, I the LORD will answer him myself. 8And I will set my face against that man; I will make him a sign and a byword and cut him off from the midst of my people, and you shall know that I am the LORD. ▤

Any such person who forsook God would be made “a sign” in the sense that the judgment inflicted on him would be an example and warning to others.

Num 16:35-40  And fire came out from the LORD and consumed the 250 men offering the incense. 36 f Then the LORD spoke to Moses, saying, 37“Tell Eleazar the son of Aaron the priest to take up the censers out of the blaze. Then scatter the fire far and wide, for they have become holy. 38As for the censers of these men who have sinned at the cost of their lives, let them be made into hammered plates as a covering for the altar, for they offered them before the LORD, and they became holy. Thus they shall be a sign to the people of Israel.” 39So Eleazar the priest took the bronze censers, which those who were burned had offered, and they were hammered out as a covering for the altar, 40to be a reminder to the people of Israel, so that no outsider, who is not of the descendants of Aaron, should draw near to burn incense before the LORD, lest he become like Korah and his company—as the LORD said to him through Moses. ▤

f Ch 17:1 in Hebrew

Some of the people had challenged the authority of Moses and Aaron – including some Levites who counter to God’s law were trying to assume the priesthood in addition to their established duties (cf. vv. 8-10). As such they had treated the LORD with contempt (cf. v. 30). Consequently they were punished (v. 35; cf. vv. 28-33; Num 26:9-10 ↓). The guilty Levites had been using censers to burn incense (a role of the priests) at the time of the punishment (v. 35). These were to be refashioned and used as a sign (v. 38) and reminder (v. 40) of their sin and judgment.

Num 26:9-10  The sons of Eliab: Nemuel, Dathan, and Abiram. These are the Dathan and Abiram, chosen from the congregation, who contended against Moses and Aaron in the company of Korah, when they contended against the LORD 10and the earth opened its mouth and swallowed them up together with Korah, when that company died, when the fire devoured 250 men, and they became a warning. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

God’s Judgment Is Just

Section Jumps

- God judges with justice

- God judges righteously

- God does not show favoritism in his judgment

- God judges people with knowledge of all their deeds

- God takes into account thoughts and motives

- God’s judgments are correct

- God judges and repays people according to what they have done

- God repays people’s deeds with fitting recompense

- God gives fair warning of punishment for not obeying him . . .

- . . . Thus God allows for repentance and for punishment to be averted

- Note: In effect, it is people’s own actions that brings God’s punishment on themselves

God judges with justice

See also:

- Ps 9:4, 7-8 ⇓; Ps 98:9 ⇓

- . . . Jesus Christ judges in righteousness and with justice

Rev 16:5, 7  And I heard the angel in charge of the watersg say, “Just are you, O Holy One, who is and who was, for you brought these judgments. ▤  … 7And I heard the altar saying, “Yes, Lord God the Almighty, true and just are your judgments!” ▤

g Greek angel of the waters

Rev 19:2  … for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”h ▤

h Greek bondservants; also verse 5

Isa 28:17  And I will make justice the line, and righteousness the plumb line; and hail will sweep away the refuge of lies, and waters will overwhelm the shelter. ▤

The “line” and “plumb line” are instruments of measurement.

Gen 18:25  Far be it from you to do such a thing, to put the righteous to death with the wicked, so that the righteous fare as the wicked! Far be that from you! Shall not the Judge of all the earth do what is just? ▤

Abraham correctly asserted that God would not, in his judgment, wrongly treat the righteous and the wicked alike.

Isa 11:4  … but with righteousness he shall judge the poor, and decide with equity for the meek of the earth; and he shall strike the earth with the rod of his mouth, and with the breath of his lips he shall kill the wicked. ▤

In implementing his judgments God will deal with the plight of the poor and needy with righteousness and equity/justice – which often involves punishment of the wicked.

God judges righteously

See also:

- Isa 28:17 ⇑; Isa 11:4 ⇑

- [God’s] Righteousness and Justice

God judges righteously in both the evaluations he makes and in the resulting punishment – or rewards – that he imposes.

Ps 7:11  God is a righteous judge, and a God who feels indignation every day. ▤

Ps 9:4, 7-8  For you have maintained my just cause; you have sat on the throne, giving righteous judgment. ▤  … 7But the LORD sits enthroned forever; he has established his throne for justice, 8and he judges the world with righteousness; he judges the peoples with uprightness. ▤

Ps 96:13b  He will judge the world in righteousness, and the peoples in his faithfulness. ▤

Ps 98:9  … before the LORD, for he comes to judge the earth. He will judge the world with righteousness, and the peoples with equity. ▤

Acts 17:31  … because he has fixed a day on which he will judge the world in righteousness by a man whom he has appointed; and of this he has given assurance to all by raising him from the dead. ▤

Rom 2:5  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤

Rom 3:5-6  But if our unrighteousness serves to show the righteousness of God, what shall we say? That God is unrighteous to inflict wrath on us? (I speak in a human way.) 6By no means! For then how could God judge the world? ▤

In v. 5, possibly anticipating an interjection to his previous argument (cf. v. 4), Paul puts forward the question that if people’s unrighteousness allows God’s righteousness to be seen more clearly, is God unjust in executing his judgment on them? Paul emphatically denies that this is case (v. 6).

2Thes 1:5  This is evidence of the righteous judgment of God, that you may be considered worthy of the kingdom of God, for which you are also suffering— ▤

Rev 15:4  Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed. ▤

God’s judgments appear to be primarily in view.

Ps 50:6  The heavens declare his righteousness, for God himself is judge! Selah ▤

This poetically speaks of the heavens proclaiming God’s righteousness such as he demonstrates in his judgments.

Isa 10:22  For though your people Israel be as the sand of the sea, only a remnant of them will return. Destruction is decreed, overflowing with righteousness. ▤

God’s judgments, no matter how devastating, are always righteous (cf. Dan 9:7, 14 ↓).

Dan 9:7, 14  To you, O Lord, belongs righteousness, but to us open shame, as at this day, to the men of Judah, to the inhabitants of Jerusalem, and to all Israel, those who are near and those who are far away, in all the lands to which you have driven them, because of the treachery that they have committed against you. ▤  … 14Therefore the LORD has kept ready the calamity and has brought it upon us, for the LORD our God is righteous in all the works that he has done, and we have not obeyed his voice. ▤

God does not show favoritism in his judgment

1Pet 1:17  And if you call on him as Father who judges impartially according to each one’s deeds, conduct yourselves with fear throughout the time of your exile, … ▤

Col 3:25  For the wrongdoer will be paid back for the wrong he has done, and there is no partiality. ▤

Rom 2:9-11  There will be tribulation and distress for every human being who does evil, the Jew first and also the Greek, 10but glory and honor and peace for everyone who does good, the Jew first and also the Greek. 11For God shows no partiality. ▤

2Chr 19:7  Now then, let the fear of the LORD be upon you. Be careful what you do, for there is no injustice with the LORD our God, or partiality or taking bribes. ▤

In giving instructions to judges he had appointed, Jehoshaphat implies that with God’s judgment “there is no injustice … or partiality or taking bribes”.

Job 34:19  … who shows no partiality to princes, nor regards the rich more than the poor, for they are all the work of his hands? ▤

God’s judgment is in view.

Ps 67:4  Let the nations be glad and sing for joy, for you judge the peoples with equity and guide the nations upon earth. Selah ▤

As “equi” means “equally”, the latter part of the verse indicates that God judges all people equally or “fairly” (NCV™, NLT).

Ps 75:2  At the set time that I appoint I will judge with equity. ▤

God judges people with knowledge of all their deeds

See also:

- Prov 24:12 ⇓

A key factor as to why God’s judgment is just is that he judges people with knowledge of all their deeds – as well as of all their thoughts and motives (as per the following subsection). As such he can make judgments with knowledge of all the relevant information.

1Sam 2:3  Talk no more so very proudly, let not arrogance come from your mouth; for the LORD is a God of knowledge, and by him actions are weighed. ▤

God “knows everything” (NCV™, NIrV; cf. CEV). In view of this, the last clause probably implies that God can therefore judge all deeds. And so the verse reflects the fact that judges people with knowledge of all their deeds.

Ps 11:4, 6-7  The LORD is in his holy temple; the LORD’s throne is in heaven; his eyes see, his eyelids test the children of man. ▤  … 6Let him rain coals on the wicked; fire and sulfur and a scorching wind shall be the portion of their cup. 7For the LORD is righteous; he loves righteous deeds; the upright shall behold his face. ▤

God observes and “tests” or assesses all people and all that they do (v. 4) – and judges accordingly (vv. 6-7a).

Jer 16:17-18  For my eyes are on all their ways. They are not hidden from me, nor is their iniquity concealed from my eyes. 18But first I will doubly repay their iniquity and their sin, because they have polluted my land with the carcasses of their detestable idols, and have filled my inheritance with their abominations. ▤

Knowing all that people do, God judges and repays accordingly (cf. Jer 32:19 ↓).

Jer 32:19  … great in counsel and mighty in deed, whose eyes are open to all the ways of the children of man, rewarding each one according to his ways and according to the fruit of his deeds. ▤

Heb 4:13  And no creature is hidden from his sight, but all are naked and exposed to the eyes of him to whom we must give account. ▤

God takes into account thoughts and motives

See also:

- God knows all people’s “hearts” and minds

1Sam 16:6-7  When they came, he looked on Eliab and thought, “Surely the LORD’s anointed is before him.” 7But the LORD said to Samuel, “Do not look on his appearance or on the height of his stature, because I have rejected him. For the LORD sees not as man sees: man looks on the outward appearance, but the LORD looks on the heart.” ▤

Prov 16:2  All the ways of a man are pure in his own eyes, but the LORD weighs the spirit. ▤

People’s ability to evaluate their own ways is limited and superficial (cf. Prov 21:2a ↓) – in contrast to God’s ability to evaluate or judge people.

Prov 21:2  Every way of a man is right in his own eyes, but the LORD weighs the heart. ▤

Prov 24:11-12  Rescue those who are being taken away to death; hold back those who are stumbling to the slaughter. 12If you say, “Behold, we did not know this,” does not he who weighs the heart perceive it? Does not he who keeps watch over your soul know it, and will he not repay man according to his work? ▤

There is no point in deceitfully claiming to not know about a matter that we should have done something about, as God knows our thoughts and will judge us accordingly.

Jer 11:20  But, O LORD of hosts, who judges righteously, who tests the heart and the mind, let me see your vengeance upon them, for to you have I committed my cause. ▤

In judging righteously God analyses the heart and mind.

Jer 17:10  “I the LORD search the heart and test the mind,i to give every man according to his ways, according to the fruit of his deeds.” ▤

i Hebrew kidneys

Luke 16:15  And he said to them, “You are those who justify yourselves before men, but God knows your hearts. For what is exalted among men is an abomination in the sight of God. ▤

This suggests that there is no point trying to justify oneself in God’s sight, as he already knows our hearts.

1Thes 2:4  … but just as we have been approved by God to be entrusted with the gospel, so we speak, not to please man, but to please God who tests our hearts. ▤

- God’s Messiah will not judge merely by what he sees and hears:

Isa 11:3-4  And his delight shall be in the fear of the LORD. He shall not judge by what his eyes see, or decide disputes by what his ears hear, 4but with righteousness he shall judge the poor, and decide with equity for the meek of the earth; and he shall strike the earth with the rod of his mouth, and with the breath of his lips he shall kill the wicked. ▤

God’s judgments are correct

In saying that God’s judgment is right or true – or based on truth – the following verses make clear that, along with being righteous, God’s judgment is correct. God does not just attempt to judge rightly; he succeeds.

John 8:16  Yet even if I do judge, my judgment is true, for it is not I alone who judge, but I and the Fatherj who sent me. ▤

j Some manuscripts he

Jesus Christ states that his decisions are right because God is with him. The implication is that God’s judgments are always right and correct.

Rev 16:7  And I heard the altar saying, “Yes, Lord God the Almighty, true and just are your judgments!” ▤

Rev 19:2  … for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”k ▤

k Greek bondservants; also verse 5

Ps 51:4  Against you, you only, have I sinned and done what is evil in your sight, so that you may be justified in your words and blameless in your judgment. ▤

In reflecting on God’s judgment on him, David in effect says to God, “You are justified in Your sentence and faultless in Your judgment.” (AMP)

Rom 2:2  We know that the judgment of God rightly falls on those who practice such things. ▤

God judges and repays people according to what they have done

See also:

- On his return, Jesus Christ will judge and reward all people according to what they have done . . .

- . . . God’s people will be judged and rewarded according to what they have done

Rom 2:5-8  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. 6He will render to each one according to his works: 7to those who by patience in well-doing seek for glory and honor and immortality, he will give eternal life; 8but for those who are self-seekingl and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. ▤

l Or contentious

Job 34:11  For according to the work of a man he will repay him, and according to his ways he will make it befall him. ▤

Ps 62:12b  For you will render to a man according to his work. ▤

Isa 59:18  According to their deeds, so will he repay, wrath to his adversaries, repayment to his enemies; to the coastlands he will render repayment. ▤

Jer 25:14  For many nations and great kings shall make slaves even of them, and I will recompense them according to their deeds and the work of their hands. ▤

Jer 32:19  … great in counsel and mighty in deed, whose eyes are open to all the ways of the children of man, rewarding each one according to his ways and according to the fruit of his deeds. ▤

Col 3:25  For the wrongdoer will be paid back for the wrong he has done, and there is no partiality. ▤

1Pet 1:17  And if you call on him as Father who judges impartially according to each one’s deeds, conduct yourselves with fear throughout the time of your exile, … ▤

Ezek 7:3-4, 27  Now the end is upon you, and I will send my anger upon you; I will judge you according to your ways, and I will punish you for all your abominations. 4And my eye will not spare you, nor will I have pity, but I will punish you for your ways, while your abominations are in your midst. Then you will know that I am the LORD. ▤  … 27The king mourns, the prince is wrapped in despair, and the hands of the people of the land are paralyzed by terror. According to their way I will do to them, and according to their judgments I will judge them, and they shall know that I am the LORD. ▤

The term “their judgments” (v. 27) would appear to refer to judgments expressed in their treatment of others (cf. CEV).

Ezek 18:20, 30  The soul who sins shall die. The son shall not suffer for the iniquity of the father, nor the father suffer for the iniquity of the son. The righteousness of the righteous shall be upon himself, and the wickedness of the wicked shall be upon himself. ▤  … 30“Therefore I will judge you, O house of Israel, every one according to his ways, declares the Lord GOD. Repent and turn from all your transgressions, lest iniquity be your ruin.m ▤

m Or lest iniquity be your stumbling block

Ezek 35:11  … therefore, as I live, declares the Lord GOD, I will deal with you according to the anger and envy that you showed because of your hatred against them. And I will make myself known among them, when I judge you. ▤

Isa 65:6-7  Behold, it is written before me: “I will not keep silent, but I will repay; I will indeed repay into their bosom 7both your iniquities and your fathers’ iniquities together, says the LORD; because they made offerings on the mountains and insulted me on the hills, I will measure into their bosom payment for their former deeds.”n ▤

n Or I will first measure their payment into their bosom

Zec 1:6  But my words and my statutes, which I commanded my servants the prophets, did they not overtake your fathers? So they repented and said, As the LORD of hosts purposed to deal with us for our ways and deeds, so has he dealt with us. ▤

Rev 18:6  Pay her back as she herself has paid back others, and repay her double for her deeds; mix a double portion for her in the cup she mixed. ▤

Ruth 2:11-12  But Boaz answered her, “All that you have done for your mother-in-law since the death of your husband has been fully told to me, and how you left your father and mother and your native land and came to a people that you did not know before. 12The LORD repay you for what you have done, and a full reward be given you by the LORD, the God of Israel, under whose wings you have come to take refuge!” ▤

As well as repaying wickedness, God repays good deeds.

- God will surely repay people for their deeds:

Jer 51:56  … for a destroyer has come upon her, upon Babylon; her warriors are taken; their bows are broken in pieces, for the LORD is a God of recompense; he will surely repay. ▤

God repays people’s deeds with fitting recompense

See also:

- Rev 18:6 ⇑

The following passages speak of God’s judicial punishment paralleling the crime committed – suggesting that God repays people’s deeds with fitting recompense.

2Thes 1:6  … since indeed God considers it just to repay with affliction those who afflict you, … ▤

Jer 14:16  And the people to whom they prophesy shall be cast out in the streets of Jerusalem, victims of famine and sword, with none to bury them—them, their wives, their sons, and their daughters. For I will pour out their evil upon them. ▤

Joel 3:6-8  You have sold the people of Judah and Jerusalem to the Greeks in order to remove them far from their own border. 7Behold, I will stir them up from the place to which you have sold them, and I will return your payment on your own head. 8I will sell your sons and your daughters into the hand of the people of Judah, and they will sell them to the Sabeans, to a nation far away, for the LORD has spoken. ▤

Hab 2:8  Because you have plundered many nations, all the remnant of the peoples shall plunder you, for the blood of man and violence to the earth, to cities and all who dwell in them. ▤

Hab 2:15-16  Woe to him who makes his neighbors drink— you pour out your wrath and make them drunk, in order to gaze at their nakedness! 16You will have your fill of shame instead of glory. Drink, yourself, and show your uncircumcision! The cup in the LORD’s right hand will come around to you, and utter shame will come upon your glory! ▤

2Pet 2:12-13a  But these, like irrational animals, creatures of instinct, born to be caught and destroyed, blaspheming about matters of which they are ignorant, will also be destroyed in their destruction, 13suffering wrong as the wage for their wrongdoing. ▤

The terms “wrong” and “wrongdoing” are very general but their similarity arguably reflects that God repays people’s deeds with fitting recompense.

Rev 16:4-6  The third angel poured out his bowl into the rivers and the springs of water, and they became blood. 5And I heard the angel in charge of the waterso say, “Just are you, O Holy One, who is and who was, for you brought these judgments. 6For they have shed the blood of saints and prophets, and you have given them blood to drink. It is what they deserve!” ▤

o Greek angel of the waters

- A person’s end will correspond to their deeds:

2Cor 11:15  So it is no surprise if his servants, also, disguise themselves as servants of righteousness. Their end will correspond to their deeds. ▤

God gives fair warning of punishment for not obeying him . . .

2Ki 17:22-23  The people of Israel walked in all the sins that Jeroboam did. They did not depart from them, 23until the LORD removed Israel out of his sight, as he had spoken by all his servants the prophets. So Israel was exiled from their own land to Assyria until this day. ▤

2Chr 36:15-16  The LORD, the God of their fathers, sent persistently to them by his messengers, because he had compassion on his people and on his dwelling place. 16But they kept mocking the messengers of God, despising his words and scoffing at his prophets, until the wrath of the LORD rose against his people, until there was no remedy. ▤

God had persistently warned his people through his messengers (v. 15) to turn from sin or face devastating consequences – which eventuated (v. 16).

Neh 9:29-30  And you warned them in order to turn them back to your law. Yet they acted presumptuously and did not obey your commandments, but sinned against your rules, which if a person does them, he shall live by them, and they turned a stubborn shoulder and stiffened their neck and would not obey. 30Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. Yet they would not give ear. Therefore you gave them into the hand of the peoples of the lands. ▤

Jer 6:7-8, 17  As a well keeps its water fresh, so she keeps fresh her evil; violence and destruction are heard within her; sickness and wounds are ever before me. 8Be warned, O Jerusalem, lest I turn from you in disgust, lest I make you a desolation, an uninhabited land.” ▤  … 17I set watchmen over you, saying, ‘Pay attention to the sound of the trumpet!’ But they said, ‘We will not pay attention.’ ▤

The “sound of the trumpet” (v. 17) alludes to warning of war and approaching judgment (cf. CEV, GNT, NCV).

Jer 11:7-8  For I solemnly warned your fathers when I brought them up out of the land of Egypt, warning them persistently, even to this day, saying, Obey my voice. 8Yet they did not obey or incline their ear, but everyone walked in the stubbornness of his evil heart. Therefore I brought upon them all the words of this covenant, which I commanded them to do, but they did not. ▤

Heb 12:25  See that you do not refuse him who is speaking. For if they did not escape when they refused him who warned them on earth, much less will we escape if we reject him who warns from heaven. ▤

Possibly “him who warned them on earth” refers to Moses (cf. NLT), but a number of commentators are not convinced. What is clear is that the judgment inflicted on those who had ignored this earlier warning/s underlines the need to heed God’s warnings of judicial punishment in the current era, with people now having a greater revelation in the light of the new covenant and so a greater responsibility.

. . . Thus God allows for repentance and for punishment to be averted

See also:

- Being merciful and compassionate, God saves us from the consequences of our sin

Jer 18:7-8  If at any time I declare concerning a nation or a kingdom, that I will pluck up and break down and destroy it, 8and if that nation, concerning which I have spoken, turns from its evil, I will relent of the disaster that I intended to do to it. ▤

Note that what is said here regarding nations is also applicable to individuals.

Jer 26:2-6, 13  “Thus says the LORD: Stand in the court of the LORD’s house, and speak to all the cities of Judah that come to worship in the house of the LORD all the words that I command you to speak to them; do not hold back a word. 3It may be they will listen, and every one turn from his evil way, that I may relent of the disaster that I intend to do to them because of their evil deeds. 4You shall say to them, ‘Thus says the LORD: If you will not listen to me, to walk in my law that I have set before you, 5and to listen to the words of my servants the prophets whom I send to you urgently, though you have not listened, 6then I will make this house like Shiloh, and I will make this city a curse for all the nations of the earth.’” ▤  … 13Now therefore mend your ways and your deeds, and obey the voice of the LORD your God, and the LORD will relent of the disaster that he has pronounced against you. ▤

Jer 26:18-19  “Micah of Moresheth prophesied in the days of Hezekiah king of Judah, and said to all the people of Judah: ‘Thus says the LORD of hosts, “‘Zion shall be plowed as a field; Jerusalem shall become a heap of ruins, and the mountain of the house a wooded height.’ 19Did Hezekiah king of Judah and all Judah put him to death? Did he not fear the LORD and entreat the favor of the LORD, and did not the LORD relent of the disaster that he had pronounced against them? But we are about to bring great disaster upon ourselves.” ▤

Jer 36:3  It may be that the house of Judah will hear all the disaster that I intend to do to them, so that every one may turn from his evil way, and that I may forgive their iniquity and their sin. ▤

Ezek 18:32  For I have no pleasure in the death of anyone, declares the Lord GOD; so turn, and live. ▤

Note that the first half of the verse indicates that God takes no joy in inflicting such judgment. He would much rather that people heeded his warnings to repent and so live.

Jonah 3:1-10  Then the word of the LORD came to Jonah the second time, saying, 2“Arise, go to Nineveh, that great city, and call out against it the message that I tell you.” 3So Jonah arose and went to Nineveh, according to the word of the LORD. Now Nineveh was an exceedingly great city,p three days’ journey in breadth.q 4Jonah began to go into the city, going a day’s journey. And he called out, “Yet forty days, and Nineveh shall be overthrown!” 5And the people of Nineveh believed God. They called for a fast and put on sackcloth, from the greatest of them to the least of them. 6The word reachedr the king of Nineveh, and he arose from his throne, removed his robe, covered himself with sackcloth, and sat in ashes. 7And he issued a proclamation and published through Nineveh, “By the decree of the king and his nobles: Let neither man nor beast, herd nor flock, taste anything. Let them not feed or drink water, 8but let man and beast be covered with sackcloth, and let them call out mightily to God. Let everyone turn from his evil way and from the violence that is in his hands. 9Who knows? God may turn and relent and turn from his fierce anger, so that we may not perish.” 10When God saw what they did, how they turned from their evil way, God relented of the disaster that he had said he would do to them, and he did not do it. ▤

p Hebrew a great city to God

q Or a visit was a three days’ journey

r Or had reached

Note that the fasting and the use of sackcloth (vv. 5-8) were expressions of sorrow and repentance.

Zeph 2:1-3  Gather together, yes, gather, O shameless nation, 2before the decree takes effects —before the day passes away like chaff— before there comes upon you the burning anger of the LORD, before there comes upon you the day of the anger of the LORD. 3Seek the LORD, all you humble of the land, who do his just commands;t seek righteousness; seek humility; perhaps you may be hidden on the day of the anger of the LORD. ▤

s Hebrew gives birth

t Or who carry out his judgment

- It is due to his kindness that God gives people opportunity to repent and avoid judgment:

Rom 2:3-4  Do you suppose, O man—you who judge those who practice such things and yet do them yourself—that you will escape the judgment of God? 4Or do you presume on the riches of his kindness and forbearance and patience, not knowing that God’s kindness is meant to lead you to repentance? ▤

Making judgments on other people only makes people more liable to God’s judgment (v. 3). For people to do so suggests that they wrongly think that they will escape God’s judgment (v. 3b) and/or that they are showing contempt for God’s “kindness, tolerance and patience” (v. 4a). People should instead recognize that they themselves are under God’s judgment (particularly if they judge others) and that God in his kindness is – for now – giving them opportunity to repent and avoid judgment.

Note: In effect, it is people’s own actions that brings God’s punishment on themselves

See also:

- The wicked reap what they sow . . .

Isa 3:9  For the look on their faces bears witness against them; they proclaim their sin like Sodom; they do not hide it. Woe to them! For they have brought evil on themselves. ▤

Jer 2:17  Have you not brought this upon yourself by forsaking the LORD your God, when he led you in the way? ▤

Jer 4:18  Your ways and your deeds have brought this upon you. This is your doom, and it is bitter; it has reached your very heart. ▤

Jer 6:19  Hear, O earth; behold, I am bringing disaster upon this people, the fruit of their devices, because they have not paid attention to my words; and as for my law, they have rejected it. ▤

Rom 2:5  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤

Hos 12:14  Ephraim has given bitter provocation; so his Lord will leave his bloodguilt on him and will repay him for his disgraceful deeds. ▤

Ephraim’s own wicked deeds provoked God’s anger and judgment.

- God gives people what they deserve:

Rev 16:4-6  The third angel poured out his bowl into the rivers and the springs of water, and they became blood. 5And I heard the angel in charge of the watersu say, “Just are you, O Holy One, who is and who was, for you brought these judgments. 6For they have shed the blood of saints and prophets, and you have given them blood to drink. It is what they deserve!” ▤

u Greek angel of the waters

Pray for persecuted Christians

Section D

God’s Judgment Reveals God

Section Jumps

- God makes himself known by his judgment

- God’s judgment shows his might and his sovereignty . . .

- . . . God’s judgment makes known that he is the LORD

- God’s judgment evidences his glory – and also brings him glory

- God’s judgment reveals his holiness

- God’s judgment displays his anger

- Note: God’s restraint of his judgment shows his compassion and love

See also:

- God judges with justice

- God judges righteously

- God judges people with knowledge of all their deeds

- God Is Revealed in Saving His People

Note that in addition to the attributes of God revealed by his judgment that are discussed in this section, earlier subsections show that God’s judgment reveals his righteousness, justice and complete knowledge.

God makes himself known by his judgment

Ezek 35:10-11  Because you said, ‘These two nations and these two countries shall be mine, and we will take possession of them’—although the LORD was there— 11therefore, as I live, declares the Lord GOD, I will deal with you according to the anger and envy that you showed because of your hatred against them. And I will make myself known among them, when I judge you. ▤

By his judgment of Edom, God would make himself known – i.e. make known that he exists and that he is God.

Ps 9:16  The LORD has made himself known; he has executed judgment; the wicked are snared in the work of their own hands. Higgaion.v Selah ▤

v Probably a musical or liturgical term

Ezek 38:22-23  With pestilence and bloodshed I will enter into judgment with him, and I will rain upon him and his hordes and the many peoples who are with him torrential rains and hailstones, fire and sulfur. 23So I will show my greatness and my holiness and make myself known in the eyes of many nations. Then they will know that I am the LORD. ▤

Ezek 39:6-7  I will send fire on Magog and on those who dwell securely in the coastlands, and they shall know that I am the LORD. 7“And my holy name I will make known in the midst of my people Israel, and I will not let my holy name be profaned anymore. And the nations shall know that I am the LORD, the Holy One in Israel. ▤

- God’s judgment causes people to fear him and recognize what he has done:

Ps 64:7-9  But God shoots his arrow at them [the wicked]; they are wounded suddenly. 8They are brought to ruin, with their own tongues turned against them; all who see them will wag their heads. 9Then all mankind fears; they tell what God has brought about and ponder what he has done. ▤

God’s judgment shows his might and his sovereignty . . .

See also:

- Ezek 38:22-23a ⇑

- [Characteristics of God’s judicial retribution:] Awesome power . . .

- God’s saving of his people reveals God’s great power

Jer 16:18, 21  But first I will doubly repay their iniquity and their sin, because they have polluted my land with the carcasses of their detestable idols, and have filled my inheritance with their abominations.” ▤  … 21“Therefore, behold, I will make them know, this once I will make them know my power and my might, and they shall know that my name is the LORD.” ▤

Ex 6:6  Say therefore to the people of Israel, ‘I am the LORD, and I will bring you out from under the burdens of the Egyptians, and I will deliver you from slavery to them, and I will redeem you with an outstretched arm and with great acts of judgment. ▤

God’s might would be evident in his “great acts of judgment” against Egypt.

Isa 33:12-13  And the peoples will be as if burned to lime, like thorns cut down, that are burned in the fire.” 13Hear, you who are far off, what I have done; and you who are near, acknowledge my might. ▤

Rom 9:22  What if God, desiring to show his wrath and to make known his power, has endured with much patience vessels of wrath prepared for destruction, … ▤

This speaks of God willingness (cf. NASB) to show his wrath – presumably by executing his judgment – and so “make known his power”. Note that Paul makes the point that rather than quickly executing judgment, God bears with great patience the persons who are objects of his wrath, until the proper time for his judgment.

Rev 18:8  For this reason her plagues will come in a single day, death and mourning and famine, and she will be burned up with fire; for mighty is the Lord God who has judged her. ▤

Ps 59:13  … consume them in wrath; consume them till they are no more, that they may know that God rules over Jacob to the ends of the earth. Selah ▤

It is debatable as to whether David is asking God to judge enemy nations (cf. v. 8) or Saul and his men who were trying to kill him (cf. the superscription/title of the psalm). Either way, God’s judgment would reveal to all nations that he was sovereign – in particular, as noted here, sovereign over Israel. The following verses likewise indicate or reflect that God’s judgment shows his sovereignty.

Ps 83:17-18  Let them be put to shame and dismayed forever; let them perish in disgrace, 18that they may know that you alone, whose name is the LORD, are the Most High over all the earth. ▤

Ps 96:10  Say among the nations, “The LORD reigns! Yes, the world is established; it shall never be moved; he will judge the peoples with equity.” ▤

This points to the fact that God’s reign will be seen in his judgment of the peoples.

Ezek 20:33, 36  As I live, declares the Lord GOD, surely with a mighty hand and an outstretched arm and with wrath poured out I will be king over you. ▤  … 36As I entered into judgment with your fathers in the wilderness of the land of Egypt, so I will enter into judgment with you, declares the Lord GOD. ▤

God would assert his sovereignty over his people – “I will be king over you” (v. 33) – in his judgment.

. . . God’s judgment makes known that he is the LORD

See also:

- Jer 16:18, 21 ⇑

- Isa 59:18-19 ⇓

- God’s saving of his people makes known that he is the LORD – the only God

God’s judgment makes known that he is the LORD – the only true God, the supreme being who has power over all people and all creation.

Ex 7:5  The Egyptians shall know that I am the LORD, when I stretch out my hand against Egypt and bring out the people of Israel from among them. ▤

God’s plagues against Egypt (cf. Ex 10:2 ↓) were in a real sense judgments (cf. 6:6). They would vividly illustrate the fact that he is the LORD, both to the Egyptians (as indicated here) and to the Israelites (cf. Ex 10:1-2 ↓).

Ex 10:1-2  Then the LORD said to Moses, “Go in to Pharaoh, for I have hardened his heart and the heart of his servants, that I may show these signs of mine among them, 2and that you may tell in the hearing of your son and of your grandson how I have dealt harshly with the Egyptians and what signs I have done among them, that you may know that I am the LORD.” ▤

Ezek 6:10, 13-14  And they shall know that I am the LORD. I have not said in vain that I would do this evil to them.” ▤  … 13And you shall know that I am the LORD, when their slain lie among their idols around their altars, on every high hill, on all the mountaintops, under every green tree, and under every leafy oak, wherever they offered pleasing aroma to all their idols. 14And I will stretch out my hand against them and make the land desolate and waste, in all their dwelling places, from the wilderness to Riblah.w Then they will know that I am the LORD. ▤

w Some Hebrew manuscripts; most Hebrew manuscripts Diblah

Ezek 7:4  And my eye will not spare you, nor will I have pity, but I will punish you for your ways, while your abominations are in your midst. Then you will know that I am the LORD. ▤

Ezek 11:10-12  You shall fall by the sword. I will judge you at the border of Israel, and you shall know that I am the LORD. 11This city shall not be your cauldron, nor shall you be the meat in the midst of it. I will judge you at the border of Israel, 12and you shall know that I am the LORD. For you have not walked in my statutes, nor obeyed my rules, but have acted according to the rules of the nations that are around you. ▤

The people would know that he is the LORD when they would suffer judgment for not obeying his laws.

Ezek 12:15  And they shall know that I am the LORD, when I disperse them among the nations and scatter them among the countries. ▤

Ezek 28:22-23  … and say, Thus says the Lord GOD: “Behold, I am against you, O Sidon, and I will manifest my glory in your midst. And they shall know that I am the LORD when I execute judgments in her and manifest my holiness in her; 23for I will send pestilence into her, and blood into her streets; and the slain shall fall in her midst, by the sword that is against her on every side. Then they will know that I am the LORD. ▤

Ezek 39:6-7  I will send fire on Magog and on those who dwell securely in the coastlands, and they shall know that I am the LORD. 7“And my holy name I will make known in the midst of my people Israel, and I will not let my holy name be profaned anymore. And the nations shall know that I am the LORD, the Holy One in Israel. ▤

God’s judgment evidences his glory – and also brings him glory

See also:

- Lev 10:1-3 ⇓; Isa 5:15-16 ⇓

- God’s glory is reflected in his powerful deeds

- God is exalted and glorified in his powerful deeds

- God’s saving of his people reveals God’s glory

Note that in the subheading, “glory” is used in two different senses. God’s awesome judgment reflects his own awesome glory that is such an integral aspect of his being (cf. God’s Glory). God’s judgment also brings him glory in the sense that he is glorified through people exalting him because of his judgment.

Ezek 28:21-22  Son of man, set your face toward Sidon, and prophesy against her 22and say, Thus says the Lord GOD: “Behold, I am against you, O Sidon, and I will manifest my glory in your midst. And they shall know that I am the LORD when I execute judgments in her and manifest my holiness in her; … ▤

Ezek 39:4, 13, 21  You [Gog] shall fall on the mountains of Israel, you and all your hordes and the peoples who are with you. I will give you to birds of prey of every sort and to the beasts of the field to be devoured. ▤  … 13All the people of the land will bury them, and it will bring them renown on the day that I show my glory, declares the Lord GOD. ▤  … 21“And I will set my glory among the nations, and all the nations shall see my judgment that I have executed, and my hand that I have laid on them. ▤

Isa 59:18-19  According to their deeds, so will he repay, wrath to his adversaries, repayment to his enemies; to the coastlands he will render repayment. 19So they shall fear the name of the LORD from the west, and his glory from the rising of the sun; for he will come like a rushing stream,x which the wind of the LORD drives. ▤

x Hebrew a narrow river

Hab 2:12-14  Woe to him who builds a town with blood and founds a city on iniquity! 13Behold, is it not from the LORD of hosts that peoples labor merely for fire, and nations weary themselves for nothing? 14For the earth will be filled with the knowledge of the glory of the LORD as the waters cover the sea. ▤

God determined that all that the nations – primarily the Babylonians – had labored to build would go up in flames (vv. 12-13). His devastating accomplishment of this would result in his glory being known throughout the earth (v. 14). Some commentators assert that this is speaking primarily of the glory of God’s presence being manifested (and so known) throughout the earth. This will be emphatically the case once and for all when he crushes his enemies at the end of the age.

Rev 19:1-2  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, 2for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”y ▤

y Greek bondservants; also verse 5

God’s judgment results in people attributing glory – here along with salvation and power – as belonging to God. As such God’s judgment both displays his own glory and brings him glory. The latter – that God’s judgment brings him glory – is reflected in the following verses.

Rev 14:7  And he said with a loud voice, “Fear God and give him glory, because the hour of his judgment has come, and worship him who made heaven and earth, the sea and the springs of water.” ▤

Isa 33:10, 12  “Now I will arise,” says the LORD, “now I will lift myself up; now I will be exalted. ▤  … 12And the peoples will be as if burned to lime, like thorns cut down, that are burned in the fire.” ▤

God’s punishment of the wicked (v. 12), asserting his supreme authority and power, exalts God (v. 10) and so brings him glory.

God’s judgment reveals his holiness

See also:

- God shows himself to be holy by what he does

- God’s saving of his people shows God’s holiness and righteousness . . .

God’s judgment reveals his holiness, showing that he ultimately will not tolerate wickedness – including disrespect for himself and his commands (cf. Lev 10:1-3 ↓; 1Sam 6:19-20 ↓).

Isa 5:15-16  Man is humbled, and each one is brought low, and the eyes of the haughtyz are brought low. 16But the LORD of hosts is exalteda in justice, and the Holy God shows himself holy in righteousness. ▤

z Hebrew high

a Hebrew high

God would show himself to be holy by his righteous judgment on evildoers (v. 15).

Ezek 28:22b  And they shall know that I am the LORD when I execute judgments in her and manifest my holiness in her; … ▤

Ezek 38:16, 22-23  You will come up against my people Israel, like a cloud covering the land. In the latter days I will bring you against my land, that the nations may know me, when through you, O Gog, I vindicate my holiness before their eyes. ▤  … 22With pestilence and bloodshed I will enter into judgment with him, and I will rain upon him and his hordes and the many peoples who are with him torrential rains and hailstones, fire and sulfur. 23So I will show my greatness and my holiness and make myself known in the eyes of many nations. Then they will know that I am the LORD. ▤

Ezek 39:6-7  I will send fire on Magog and on those who dwell securely in the coastlands, and they shall know that I am the LORD. 7“And my holy name I will make known in the midst of my people Israel, and I will not let my holy name be profaned anymore. And the nations shall know that I am the LORD, the Holy One in Israel. ▤

God would show himself to be the Holy One in Israel by destroying those who attack his people Israel (cf. Ezek 38:16, 22-23 ↑).

Lev 10:1-3  Now Nadab and Abihu, the sons of Aaron, each took his censer and put fire in it and laid incense on it and offered unauthorizedb fire before the LORD, which he had not commanded them. 2And fire came out from before the LORD and consumed them, and they died before the LORD. 3Then Moses said to Aaron, “This is what the LORD has said, ‘Among those who are near me I will be sanctified, and before all the people I will be glorified.’” And Aaron held his peace. ▤

b Or strange

The clause “I will be sanctified” (v. 3) either means “I will show myself holy” (NIV®, NLT, NRSV) or “I must be respected as holy” (NCV™; cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NKJV). A similar point can be made to “I will be glorified” (v. 3). The actions of Nadab and Abihu were apparently contrary to previous instructions from God, as in the case of the men of Beth Shemesh, in 1 Samuel 6:19-20 immediately below. God’s holiness demands obedience and honor – emphatically enforced here and in 1 Samuel 6:19-20 below by his judgment.

1Sam 6:19-20  And he struck some of the men of Beth-shemesh, because they looked upon the ark of the LORD. He struck seventy men of them,c and the people mourned because the LORD had struck the people with a great blow. 20Then the men of Beth-shemesh said, “Who is able to stand before the LORD, this holy God? And to whom shall he go up away from us?” ▤

c Hebrew of the people seventy men, fifty thousand men

The ark signified the very presence of God (cf. Lev 10:1-3 ↑). Such is God’s holiness that sinful, unworthy people cannot look upon him and live (cf. comment on Ex 3:11, 20 in . . . In some sense, God is said to have been “seen”). The men’s action was also irreverent and dishonoring to God. As such, God in his holiness would not tolerate them and their act, bringing the severe consequence (v. 19), evidencing his holiness (v. 20).

God’s judgment displays his anger

See also:

- Sin makes one subject to God’s wrath

- God’s wrath against sinners is manifested in punishment

- God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

The following verses do not specifically state that God’s judgment displays his anger, but they all illustrate – as do numerous others – that God’s anger is manifested in his judgment of the wicked.

Isa 13:9, 13  Behold, the day of the LORD comes, cruel, with wrath and fierce anger, to make the land a desolation and to destroy its sinners from it. ▤  … 13Therefore I will make the heavens tremble, and the earth will be shaken out of its place, at the wrath of the LORD of hosts in the day of his fierce anger. ▤

Note that in v. 13 God appears to speak of himself in both the first and third persons.

Isa 63:3  I have trodden the winepress alone, and from the peoples no one was with me; I trod them in my anger and trampled them in my wrath; their lifebloodd spattered on my garments, and stained all my apparel. ▤

d Or their juice; also verse 6

Mic 5:15  And in anger and wrath I will execute vengeance on the nations that did not obey. ▤

Zeph 3:7b-8  But all the more they were eager to make all their deeds corrupt. 8“Therefore wait for me,” declares the LORD, “for the day when I rise up to seize the prey. For my decision is to gather nations, to assemble kingdoms, to pour out upon them my indignation, all my burning anger; for in the fire of my jealousy all the earth shall be consumed. ▤

The use of “decision” (v. 8) alludes to judgment, in which God’s incredible anger will manifest itself on the whole world.

Rom 2:5, 8  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤  … 8but for those who are self-seekinge and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. ▤

e Or contentious

Rev 14:19-20  So the angel swung his sickle across the earth and gathered the grape harvest of the earth and threw it into the great winepress of the wrath of God. 20And the winepress was trodden outside the city, and blood flowed from the winepress, as high as a horse’s bridle, for 1,600 stadia.f ▤

f About 184 miles; a stadion was about 607 feet or 185 meters

Note: God’s restraint of his judgment shows his compassion and love

See also:

- . . . Due to his mercy and compassion, God limits his people’s punishment

2Ki 13:23  But the LORD was gracious to them and had compassion on them, and he turned toward them, because of his covenant with Abraham, Isaac, and Jacob, and would not destroy them, nor has he cast them from his presence until now. ▤

Because of his graciousness and compassion God was long-suffering toward the Israelites, unwilling to promptly execute the punishments entailed in his covenant with them, allowing them time to turn back to him. (cf. NSB)

Ps 78:38  Yet he, being compassionate, atoned for their iniquity and did not destroy them; he restrained his anger often and did not stir up all his wrath. ▤

Lam 3:31-32  For the Lord will not cast off forever, 32but, though he cause grief, he will have compassion according to the abundance of his steadfast love; … ▤

Hos 11:8-9  How can I give you up, O Ephraim? How can I hand you over, O Israel? How can I make you like Admah? How can I treat you like Zeboiim? My heart recoils within me; my compassion grows warm and tender. 9I will not execute my burning anger; I will not again destroy Ephraim; for I am God and not a man, the Holy One in your midst, and I will not come in wrath.g ▤

g Or into the city

Admah and Zeboiim were cities that were totally destroyed in the judgment executed on Sodom and Gomorrah (cf. Deut 29:23). Because of his compassion God would not carry out judgment to such an extent on his people.

Neh 9:26-31  Nevertheless, they were disobedient and rebelled against you and cast your law behind their back and killed your prophets, who had warned them in order to turn them back to you, and they committed great blasphemies. 27Therefore you gave them into the hand of their enemies, who made them suffer. And in the time of their suffering they cried out to you and you heard them from heaven, and according to your great mercies you gave them saviors who saved them from the hand of their enemies. 28But after they had rest they did evil again before you, and you abandoned them to the hand of their enemies, so that they had dominion over them. Yet when they turned and cried to you, you heard from heaven, and many times you delivered them according to your mercies. 29And you warned them in order to turn them back to your law. Yet they acted presumptuously and did not obey your commandments, but sinned against your rules, which if a person does them, he shall live by them, and they turned a stubborn shoulder and stiffened their neck and would not obey. 30Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. Yet they would not give ear. Therefore you gave them into the hand of the peoples of the lands. 31Nevertheless, in your great mercies you did not make an end of them or forsake them, for you are a gracious and merciful God. ▤

Allied with God’s compassion are his graciousness (cf. 2Ki 13:23 ↑; Jonah 4:2 ↓) and his mercy (cf. Jonah 4:2 ↓). As such these are likewise spoken of as evident in God’s restraint of his judgment (v. 31).

Jonah 3:10; 4:1-2  When God saw what they did, how they turned from their evil way, God relented of the disaster that he had said he would do to them, and he did not do it. ▤  4:1 But it displeased Jonah exceedingly,h and he was angry. 2And he prayed to the LORD and said, “O LORD, is not this what I said when I was yet in my country? That is why I made haste to flee to Tarshish; for I knew that you are a gracious God and merciful, slow to anger and abounding in steadfast love, and relenting from disaster. ▤

h Hebrew it was exceedingly evil to Jonah

- In his kindness, God gives people opportunity to repent (and escape judgment):

Rom 2:3-4  Do you suppose, O man—you who judge those who practice such things and yet do them yourself—that you will escape the judgment of God? 4Or do you presume on the riches of his kindness and forbearance and patience, not knowing that God’s kindness is meant to lead you to repentance? ▤

For comment, see Rom 2:3-4 – under . . . Thus God allows for repentance and for punishment to be averted.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

The Manifestation of God’s Judgment

See also:

- Jesus Christ’s Return and the Final Judgment

The topic of God’s judgment – particularly its manifestation – is often avoided, as it contains much that is anything but “nice”. However it contains some of the most awe-inspiring teaching, and even reason for hope for God’s people.

Section A

Means of God’s Judicial Retribution

Section Jumps

- Angels

- Nature

- Rulers . . .

- . . . and nations

- God’s own people

Angels

See also:

- Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return

1Chr 21:15a  And God sent the angel to Jerusalem to destroy it, but as he was about to destroy it, the LORD saw, and he relented from the calamity. And he said to the angel who was working destruction, “It is enough; now stay your hand.” ▤

Ps 78:49  He let loose on them his burning anger, wrath, indignation, and distress, a company of destroying angels. ▤

This is referring to the last of the ten Egyptians plagues – the death of every firstborn male – carried out by angels.

Zec 6:1-8  Again I lifted my eyes and saw, and behold, four chariots came out from between two mountains. And the mountains were mountains of bronze. 2The first chariot had red horses, the second black horses, 3the third white horses, and the fourth chariot dappled horses—all of them strong.a 4Then I answered and said to the angel who talked with me, “What are these, my lord?” 5And the angel answered and said to me, “These are going out to the four winds of heaven, after presenting themselves before the LORD of all the earth. 6The chariot with the black horses goes toward the north country, the white ones go after them, and the dappled ones go toward the south country.” 7When the strong horses came out, they were impatient to go and patrol the earth. And he said, “Go, patrol the earth.” So they patrolled the earth. 8Then he cried to me, “Behold, those who go toward the north country have set my Spirit at rest in the north country.” ▤

a Or and the fourth chariot strong dappled horses

The “chariots” are angelic spirits (v. 5) sent throughout the earth by the angel speaking in the vision (v. 7), to carry out God’s judgment. Note that v. 8 suggests that the works of judgment in the north appeased God’s wrath (cf. GNT, NASB, NLT).

Matt 13:40-42  Just as the weeds are gathered and burned with fire, so will it be at the close of the age. 41The Son of Man will send his angels, and they will gather out of his kingdom all causes of sin and all law-breakers, 42and throw them into the fiery furnace. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤

1Cor 10:10  … nor grumble, as some of them did and were destroyed by the Destroyer. ▤

The “Destroyer” is likely an angel who carried out God’s judgment during the exodus.

Acts 12:23  Immediately an angel of the Lord struck him down, because he did not give God the glory, and he was eaten by worms and breathed his last. ▤

Rev 8:5  Then the angel took the censer and filled it with fire from the altar and threw it on the earth, and there were peals of thunder, rumblings,b flashes of lightning, and an earthquake. ▤

b Or voices, or sounds

Note that judgments spoken of in Revelation (cf. Rev 14:19-20 ↓; Rev 15:5-16:4 ↓) are generally from apocalyptic visions, much of which is symbolic.

Rev 14:19-20  So the angel swung his sickle across the earth and gathered the grape harvest of the earth and threw it into the great winepress of the wrath of God. 20And the winepress was trodden outside the city, and blood flowed from the winepress, as high as a horse’s bridle, for 1,600 stadia.c ▤

c About 184 miles; a stadion was about 607 feet or 185 meters

For comment, see Rev 14:18-20 – under Horrific consequences . . ..

Rev 15:5-8; 16:1-4  After this I looked, and the sanctuary of the tentd of witness in heaven was opened, 6and out of the sanctuary came the seven angels with the seven plagues, clothed in pure, bright linen, with golden sashes around their chests. 7And one of the four living creatures gave to the seven angels seven golden bowls full of the wrath of God who lives forever and ever, 8and the sanctuary was filled with smoke from the glory of God and from his power, and no one could enter the sanctuary until the seven plagues of the seven angels were finished. ▤  16 :1 Then I heard a loud voice from the temple telling the seven angels, “Go and pour out on the earth the seven bowls of the wrath of God.” 2So the first angel went and poured out his bowl on the earth, and harmful and painful sores came upon the people who bore the mark of the beast and worshiped its image. 3The second angel poured out his bowl into the sea, and it became like the blood of a corpse, and every living thing died that was in the sea. 4The third angel poured out his bowl into the rivers and the springs of water, and they became blood. ▤

d Or tabernacle

The judgments enacted by the other four of the seven angels are contained in vv. 8-21. Further examples of angels carrying out God’s judgments are contained elsewhere in Revelation.

Nature

See also:

- . . . and God can control nature so as to bring depravation

Gen 3:17-18  And to Adam he said, “Because you have listened to the voice of your wife and have eaten of the tree of which I commanded you, ‘You shall not eat of it,’ cursed is the ground because of you; in pain you shall eat of it all the days of your life; 18thorns and thistles it shall bring forth for you; and you shall eat the plants of the field. ▤

Gen 7:4, 11-12, 20-21  For in seven days I will send rain on the earth forty days and forty nights, and every living thinge that I have made I will blot out from the face of the ground.” ▤  … 11In the six hundredth year of Noah’s life, in the second month, on the seventeenth day of the month, on that day all the fountains of the great deep burst forth, and the windows of the heavens were opened. 12And rain fell upon the earth forty days and forty nights. ▤  … 20The waters prevailed above the mountains, covering them fifteen cubitsf deep. 21And all flesh died that moved on the earth, birds, livestock, beasts, all swarming creatures that swarm on the earth, and all mankind. ▤

e Hebrew all existence; also verse 23

f A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

Ps 105:28-35  He sent darkness, and made the land [of Egypt] dark; they did not rebelg against his words. 29He turned their waters into blood and caused their fish to die. 30Their land swarmed with frogs, even in the chambers of their kings. 31He spoke, and there came swarms of flies, and gnats throughout their country. 32He gave them hail for rain, and fiery lightning bolts through their land. 33He struck down their vines and fig trees, and shattered the trees of their country. 34He spoke, and the locusts came, young locusts without number, 35which devoured all the vegetation in their land and ate up the fruit of their ground. ▤

g Septuagint, Syriac omit not

Num 16:30-33  But if the LORD creates something new, and the ground opens its mouth and swallows them up with all that belongs to them, and they go down alive into Sheol, then you shall know that these men have despised the LORD.” 31And as soon as he had finished speaking all these words, the ground under them split apart. 32And the earth opened its mouth and swallowed them up, with their households and all the people who belonged to Korah and all their goods. 33So they and all that belonged to them went down alive into Sheol, and the earth closed over them, and they perished from the midst of the assembly. ▤

Deut 28:22-24  The LORD will strike you with wasting disease and with fever, inflammation and fiery heat, and with droughth and with blight and with mildew. They shall pursue you until you perish. 23And the heavens over your head shall be bronze, and the earth under you shall be iron. 24The LORD will make the rain of your land powder. From heaven dust shall come down on you until you are destroyed. ▤

h Or sword

Jer 8:17  For behold, I am sending among you serpents, adders that cannot be charmed, and they shall bite you,” declares the LORD. ▤

Ezek 38:22  With pestilence and bloodshed I will enter into judgment with him, and I will rain upon him and his hordes and the many peoples who are with him torrential rains and hailstones, fire and sulfur. ▤

Joel 1:4  What the cutting locust left, the swarming locust has eaten. What the swarming locust left, the hopping locust has eaten, and what the hopping locust left, the destroying locust has eaten. ▤

Luke 21:11  There will be great earthquakes, and in various places famines and pestilences. And there will be terrors and great signs from heaven. ▤

Note that judgment is not necessarily the primary aim of all these events.

- The judgment inflicted on Sodom and Gomorrah:

Gen 19:24-25  Then the LORD rained on Sodom and Gomorrah sulfur and fire from the LORD out of heaven. 25And he overthrew those cities, and all the valley, and all the inhabitants of the cities, and what grew on the ground. ▤

Rulers . . .

See also:

- Jer 25:9 ⇓

Rom 13:3-4  For rulers are not a terror to good conduct, but to bad. Would you have no fear of the one who is in authority? Then do what is good, and you will receive his approval, 4for he is God’s servant for your good. But if you do wrong, be afraid, for he does not bear the sword in vain. For he is the servant of God, an avenger who carries out God’s wrath on the wrongdoer. ▤

1Chr 5:26  So the God of Israel stirred up the spirit of Pul king of Assyria, the spirit of Tiglath-pileser king of Assyria, and he took them into exile, namely, the Reubenites, the Gadites, and the half-tribe of Manasseh, and brought them to Halah, Habor, Hara, and the river Gozan, to this day. ▤

Isa 7:20  In that day the Lord will shave with a razor that is hired beyond the River—with the king of Assyria—the head and the hair of the feet, and it will sweep away the beard also. ▤

The shaving imagery may be metaphorical, alluding to the humiliation of such shaving of the body, while actually referring to the removing or destroying of such things as their crops, livestock and the people themselves (cf. NLT).

Ezek 29:18, 20  Son of man, Nebuchadnezzar king of Babylon made his army labor hard against Tyre. Every head was made bald, and every shoulder was rubbed bare, yet neither he nor his army got anything from Tyre to pay for the labor that he had performed against her. ▤  … 20I have given him the land of Egypt as his payment for which he labored, because they worked for me, declares the Lord GOD. ▤

Jer 51:11  Sharpen the arrows! Take up the shields! The LORD has stirred up the spirit of the kings of the Medes, because his purpose concerning Babylon is to destroy it, for that is the vengeance of the LORD, the vengeance for his temple. ▤

. . . and nations

Hab 1:6, 12b  [God:] For behold, I am raising up the Chaldeans, that bitter and hasty nation, who march through the breadth of the earth, to seize dwellings not their own. ▤  … 12… [Habakkuk:] O LORD, you have ordained them as a judgment, and you, O Rock, have established them for reproof. ▤

2Ki 24:2  And the LORD sent against him bands of the Chaldeans and bands of the Syrians and bands of the Moabites and bands of the Ammonites, and sent them against Judah to destroy it, according to the word of the LORD that he spoke by his servants the prophets. ▤

2Chr 24:24  Though the army of the Syrians had come with few men, the LORD delivered into their hand a very great army, because Judahi had forsaken the LORD, the God of their fathers. Thus they executed judgment on Joash. ▤

i Hebrew they

Isa 9:11-12  But the LORD raises the adversaries of Rezin against him, and stirs up his enemies. 12The Syrians on the east and the Philistines on the west devour Israel with open mouth. For all this his anger has not turned away, and his hand is stretched out still. ▤

Note that Rezin (v. 11) was king of Aram, at this point allied with the northern kingdom of Israel.

Jer 5:15-17  Behold, I am bringing against you a nation from afar, O house of Israel, declares the LORD. It is an enduring nation; it is an ancient nation, a nation whose language you do not know, nor can you understand what they say. 16Their quiver is like an open tomb; they are all mighty warriors. 17They shall eat up your harvest and your food; they shall eat up your sons and your daughters; they shall eat up your flocks and your herds; they shall eat up your vines and your fig trees; your fortified cities in which you trust they shall beat down with the sword. ▤

Jer 25:9  … behold, I will send for all the tribes of the north, declares the LORD, and for Nebuchadnezzar the king of Babylon, my servant, and I will bring them against this land and its inhabitants, and against all these surrounding nations. I will devote them to destruction, and make them a horror, a hissing, and an everlasting desolation. ▤

Jer 50:9  For behold, I am stirring up and bringing against Babylon a gathering of great nations, from the north country. And they shall array themselves against her. From there she shall be taken. Their arrows are like a skilled warrior who does not return empty-handed. ▤

Jer 51:27-29  Set up a standard on the earth; blow the trumpet among the nations; prepare the nations for war against her; summon against her the kingdoms, Ararat, Minni, and Ashkenaz; appoint a marshal against her; bring up horses like bristling locusts. 28Prepare the nations for war against her, the kings of the Medes, with their governors and deputies, and every land under their dominion. 29The land trembles and writhes in pain, for the LORD’s purposes against Babylon stand, to make the land of Babylon a desolation, without inhabitant. ▤

God’s own people

Josh 7:25  And Joshua said, “Why did you bring trouble on us? The LORD brings trouble on you today.” And all Israel stoned him with stones. They burned them with fire and stoned them with stones. ▤

Josh 11:16-20  So Joshua took all that land, the hill country and all the Negeb and all the land of Goshen and the lowland and the Arabah and the hill country of Israel and its lowland 17from Mount Halak, which rises toward Seir, as far as Baal-gad in the Valley of Lebanon below Mount Hermon. And he captured all their kings and struck them and put them to death. 18Joshua made war a long time with all those kings. 19There was not a city that made peace with the people of Israel except the Hivites, the inhabitants of Gibeon. They took them all in battle. 20For it was the LORD’s doing to harden their hearts that they should come against Israel in battle, in order that they should be devoted to destruction and should receive no mercy but be destroyed, just as the LORD commanded Moses. ▤

God used the Israelites to bring his judgment on the inhabitants of Canaan once their sin was “complete” (cf. Gen 15:16).

Ps 149:6-9  Let the high praises of God be in their throats and two-edged swords in their hands, 7to execute vengeance on the nations and punishments on the peoples, 8to bind their kings with chains and their nobles with fetters of iron, 9to execute on them the judgment written! This is honor for all his godly ones. Praise the LORD! ▤

This presumably has in view judgment on the previous nations of Canaan or later enemies of Israel.

Ezek 25:14  And I will lay my vengeance upon Edom by the hand of my people Israel, and they shall do in Edom according to my anger and according to my wrath, and they shall know my vengeance, declares the Lord GOD. ▤

2Ki 5:26-27  But he [the prophet Elisha] said to him, “Did not my heart go when the man turned from his chariot to meet you? Was it a time to accept money and garments, olive orchards and vineyards, sheep and oxen, male servants and female servants? 27Therefore the leprosy of Naaman shall cling to you and to your descendants forever.” So he went out from his presence a leper, like snow. ▤

This and the following two references from Acts are examples of God’s people pronouncing God’s immediate judgment. As such they are in a sense at least the means of God’s judicial retribution – or part thereof.

Acts 5:9-10  But Peter said to her, “How is it that you have agreed together to test the Spirit of the Lord? Behold, the feet of those who have buried your husband are at the door, and they will carry you out.” 10Immediately she fell down at his feet and breathed her last. When the young men came in they found her dead, and they carried her out and buried her beside her husband. ▤

Acts 13:8-11  But Elymas the magician (for that is the meaning of his name) opposed them, seeking to turn the proconsul away from the faith. 9But Saul, who was also called Paul, filled with the Holy Spirit, looked intently at him 10and said, “You son of the devil, you enemy of all righteousness, full of all deceit and villainy, will you not stop making crooked the straight paths of the Lord? 11And now, behold, the hand of the Lord is upon you, and you will be blind and unable to see the sun for a time.” Immediately mist and darkness fell upon him, and he went about seeking people to lead him by the hand. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Characteristics of God’s Judicial Retribution

Section Jumps

- Awesome power . . .

- . . . and irresistible

- Inescapable

- Terrifying . . .

- . . . causing great grief and anguish

- Horrific consequences . . .

- . . . even complete devastation

Note that not all instances of God’s judicial retribution display all of the following characteristics – certainly not to the extent of which they are spoken of here. Much of the judgment spoken of in this section is conclusive in its purpose, bringing the finality of death – as opposed to, for example, God’s disciplinary judgment.

Awesome power . . .

See also:

- God’s anger and its consequences are awesome . . .

- . . . This has been and will be evident upon all nations and the whole earth

Ex 6:6  Say therefore to the people of Israel, ‘I am the LORD, and I will bring you out from under the burdens of the Egyptians, and I will deliver you from slavery to them, and I will redeem you with an outstretched arm and with great acts of judgment. ▤

Such “great acts of judgment” involve “mighty power” (CEV, NLT).

Isa 5:26-30  He will raise a signal for nations far away, and whistle for them from the ends of the earth; and behold, quickly, speedily they come! 27None is weary, none stumbles, none slumbers or sleeps, not a waistband is loose, not a sandal strap broken; 28their arrows are sharp, all their bows bent, their horses’ hoofs seem like flint, and their wheels like the whirlwind. 29Their roaring is like a lion, like young lions they roar; they growl and seize their prey; they carry it off, and none can rescue. 30They will growl over it on that day, like the growling of the sea. And if one looks to the land, behold, darkness and distress; and the light is darkened by its clouds. ▤

As with some of the following passages, this speaks of God using powerful foreign armies to execute his judgment.

Isa 10:17-18, 33  The light of Israel will become a fire, and his Holy One a flame, and it will burn and devour his [the Assyrian king’s] thorns and briers in one day. 18The glory of his forest and of his fruitful land the LORD will destroy, both soul and body, and it will be as when a sick man wastes away. ▤  … 33Behold, the Lord GOD of hosts will lop the boughs with terrifying power; the great in height will be hewn down, and the lofty will be brought low. ▤

The thorns, briers (v. 17), forests, fields (v. 18), boughs (v. 33) refer primarily to the Assyrian troops – although quite possibly the “glory of his forest and of his fruitful land” allude to the splendor of the Assyrian empire itself. Such is the “terrifying power” (v. 33) of God’s judicial retribution, God would completely destroy the Assyrian forces in a single day (v. 17).

Isa 13:4-5  The sound of a tumult is on the mountains as of a great multitude! The sound of an uproar of kingdoms, of nations gathering together! The LORD of hosts is mustering a host for battle. 5They come from a distant land, from the end of the heavens, the LORD and the weapons of his indignation, to destroy the whole land.j ▤

j Or earth; also verse 9

Isa 27:1  In that day the LORD with his hard and great and strong sword will punish Leviathan the fleeing serpent, Leviathan the twisting serpent, and he will slay the dragon that is in the sea. ▤

Leviathan is taken from Canaanite mythology. There are differing ideas as to what it represents here. Possibilities include wicked nations, evil powers and even Satan.

Isa 29:5-7  But the multitude of your foreign foes shall be like small dust, and the multitude of the ruthless like passing chaff. And in an instant, suddenly, 6you will be visited by the LORD of hosts with thunder and with earthquake and great noise, with whirlwind and tempest, and the flame of a devouring fire. 7And the multitude of all the nations that fight against Ariel, all that fight against her and her stronghold and distress her, shall be like a dream, a vision of the night. ▤

“Ariel” (v. 7) refers to Jerusalem. The LORD would come to her aid with awesome power and effect.

Jer 25:30-32  You, therefore, shall prophesy against them all these words, and say to them: “‘The LORD will roar from on high, and from his holy habitation utter his voice; he will roar mightily against his fold, and shout, like those who tread grapes, against all the inhabitants of the earth. 31The clamor will resound to the ends of the earth, for the LORD has an indictment against the nations; he is entering into judgment with all flesh, and the wicked he will put to the sword, declares the LORD.’ 32“Thus says the LORD of hosts: Behold, disaster is going forth from nation to nation, and a great tempest is stirring from the farthest parts of the earth! ▤

The “great tempest” (v. 32) denotes a very powerful force – the Babylonians – and/or its destructive effects.

Ezek 14:21  For thus says the Lord GOD: How much more when I send upon Jerusalem my four disastrous acts of judgment, sword, famine, wild beasts, and pestilence, to cut off from it man and beast! ▤

The awesome power of these four “severe judgments” (NASB, NKJV) would be felt by Jerusalem, with them causing devastating consequences.

Joel 2:1-2  Blow a trumpet in Zion; sound an alarm on my holy mountain! Let all the inhabitants of the land tremble, for the day of the LORD is coming; it is near, 2a day of darkness and gloom, a day of clouds and thick darkness! Like blackness there is spread upon the mountains a great and powerful people; their like has never been before, nor will be again after them through the years of all generations. ▤

This speaks of an immense locust plague that God used for inflicting his judgment, utterly devastating the land.

Rev 18:8  For this reason her plagues will come in a single day, death and mourning and famine, and she will be burned up with fire; for mighty is the Lord God who has judged her. ▤

. . . and irresistible

See also:

- God’s anger cannot be quenched

- God’s anger cannot be withstood

Num 24:21-23  And he looked on the Kenite, and took up his discourse and said, “Enduring is your dwelling place, and your nest is set in the rock. 22Nevertheless, Kain shall be burned when Asshur takes you away captive.” 23And he took up his discourse and said, “Alas, who shall live when God does this? ▤

The rhetorical question (v. 23) implies that no one can resist or endure God’s judgment.

Joel 2:11  The LORD utters his voice before his army, for his camp is exceedingly great; he who executes his word is powerful. For the day of the LORD is great and very awesome; who can endure it? ▤

Mal 3:2  But who can endure the day of his coming, and who can stand when he appears? For he is like a refiner’s fire and like fullers’ soap. ▤

This seems to be speaking of God judging his people through Jesus Christ on his return, in which he will purify them and take action against the evil among them (cf. vv. 2b-5). God and Jesus Christ are also both in view in Revelation 6:17 immediately below.

Rev 6:16b-17  “Fall on us and hide us from the face of him who is seated on the throne, and from the wrath of the Lamb, 17for the great day of their wrath has come, and who can stand?” ▤

Isa 47:11  But evil shall come upon you, which you will not know how to charm away; disaster shall fall upon you, for which you will not be able to atone; and ruin shall come upon you suddenly, of which you know nothing. ▤

Jer 51:53, 58  Though Babylon should mount up to heaven, and though she should fortify her strong height, yet destroyers would come from me against her, declares the LORD. ▤  … 58“Thus says the LORD of hosts: The broad wall of Babylon shall be leveled to the ground, and her high gates shall be burned with fire. The peoples labor for nothing, and the nations weary themselves only for fire.” ▤

The last part of v. 58 refers to peoples of the nations used as slaves by Babylon in building its defenses. All their efforts will be for nothing in the face of God’s overwhelming judgment.

Amos 2:13-15  Behold, I will press you down in your place, as a cart full of sheaves presses down. 14Flight shall perish from the swift, and the strong shall not retain his strength, nor shall the mighty save his life; 15he who handles the bow shall not stand, and he who is swift of foot shall not save himself, nor shall he who rides the horse save his life; … ▤

Amos 5:6  Seek the LORD and live, lest he break out like fire in the house of Joseph, and it devour, with none to quench it for Bethel, … ▤

Mic 2:3  Therefore thus says the LORD: behold, against this family I am devising disaster,k from which you cannot remove your necks, and you shall not walk haughtily, for it will be a time of disaster. ▤

k The same Hebrew word can mean evil or disaster, depending on the context

- The effects of God’s judgment on his people would be incurable:

Jer 30:12-13, 15  For thus says the LORD: Your hurt is incurable, and your wound is grievous. 13There is none to uphold your cause, no medicine for your wound, no healing for you. ▤  … 15Why do you cry out over your hurt? Your pain is incurable. Because your guilt is great, because your sins are flagrant, I have done these things to you. ▤

Jeremiah figuratively illustrates that no one or nothing (apart from God himself) could cure the people’s plight resulting from God’s judgment. He makes the same point with similar imagery in 8:22 and 14:19.

Inescapable

See also:

- Amos 2:13-15 ⇑

Job 11:20  But the eyes of the wicked will fail; all way of escape will be lost to them, and their hope is to breathe their last. ▤

Jer 11:11  Therefore, thus says the LORD, Behold, I am bringing disaster upon them that they cannot escape. Though they cry to me, I will not listen to them. ▤

Jer 25:34-35  Wail, you shepherds, and cry out, and roll in ashes, you lords of the flock, for the days of your slaughter and dispersion have come, and you shall fall like a choice vessel. 35No refuge will remain for the shepherds, nor escape for the lords of the flock. ▤

Jer 46:5b-6  Their warriors are beaten down and have fled in haste; they look not back— terror on every side! declares the LORD. 6“The swift cannot flee away, nor the warrior escape; in the north by the river Euphrates they have stumbled and fallen. ▤

Lam 2:22  You summoned as if to a festival day my terrors on every side, and on the day of the anger of the LORD no one escaped or survived; those whom I held and raised my enemy destroyed. ▤

Joel 2:3  Fire devours before them, and behind them a flame burns. The land is like the garden of Eden before them, but behind them a desolate wilderness, and nothing escapes them. ▤

Amos 9:1-4  I saw the Lord standing besidel the altar, and he said: “Strike the capitals until the thresholds shake, and shatter them on the heads of all the people;m and those who are left of them I will kill with the sword; not one of them shall flee away; not one of them shall escape. 2“If they dig into Sheol, from there shall my hand take them; if they climb up to heaven, from there I will bring them down. 3If they hide themselves on the top of Carmel, from there I will search them out and take them; and if they hide from my sight at the bottom of the sea, there I will command the serpent, and it shall bite them. 4And if they go into captivity before their enemies, there I will command the sword, and it shall kill them; and I will fix my eyes upon them for evil and not for good.” ▤

l Or on

m Hebrew all of them

Matt 23:33  You serpents, you brood of vipers, how are you to escape being sentenced to hell? ▤

Rom 2:3  Do you suppose, O man—you who judge those who practice such things and yet do them yourself—that you will escape the judgment of God? ▤

1Thes 5:1-3  Now concerning the times and the seasons, brothers,n you have no need to have anything written to you. 2For you yourselves are fully aware that the day of the Lord will come like a thief in the night. 3While people are saying, “There is peace and security,” then sudden destruction will come upon them as labor pains come upon a pregnant woman, and they will not escape. ▤

n Or brothers and sisters; also verses 4, 12, 14, 25, 26, 27

Heb 2:2-3a  For since the message declared by angels proved to be reliable, and every transgression or disobedience received a just retribution, 3how shall we escape if we neglect such a great salvation? ▤

Heb 12:25  See that you do not refuse him who is speaking. For if they did not escape when they refused him who warned them on earth, much less will we escape if we reject him who warns from heaven. ▤

Amos 5:18-20  Woe to you who desire the day of the LORD! Why would you have the day of the LORD? It is darkness, and not light, 19as if a man fled from a lion, and a bear met him, or went into the house and leaned his hand against the wall, and a serpent bit him. 20Is not the day of the LORD darkness, and not light, and gloom with no brightness in it? ▤

The two scenes in v. 19 illustrate how inescapable judgment will be on “the day of the LORD” (vv. 18, 20), showing that while fleeing one danger people would be beset by another. Isaiah 24:18a has a similar illustration: “He who flees at the sound of the terror shall fall into the pit, and he who climbs out of the pit shall be caught in the snare.”

- All people for whom God’s judgment is intended will succumb to it:

Ezek 6:12  He who is far off shall die of pestilence, and he who is near shall fall by the sword, and he who is left and is preserved shall die of famine. Thus I will spend my fury upon them. ▤

Terrifying . . .

See also:

- Isa 13:6-8 ⇓; Jer 4:19 ⇓; Jer 49:23-24 ⇓

Deut 32:25  Outdoors the sword shall bereave, and indoors terror, for young man and woman alike, the nursing child with the man of gray hairs. ▤

Isa 2:19  And people shall enter the caves of the rocks and the holes of the ground,o from before the terror of the LORD, and from the splendor of his majesty, when he rises to terrify the earth. ▤

o Hebrew dust

Isa 19:1, 16-17  An oracle concerning Egypt. Behold, the LORD is riding on a swift cloud and comes to Egypt; and the idols of Egypt will tremble at his presence, and the heart of the Egyptians will melt within them. ▤  … 16In that day the Egyptians will be like women, and tremble with fear before the hand that the LORD of hosts shakes over them. 17And the land of Judah will become a terror to the Egyptians. Everyone to whom it is mentioned will fear because of the purpose that the LORD of hosts has purposed against them. ▤

Note that the last clause refers to what God is planning against Egypt.

Isa 21:2-4  A stern vision is told to me; the traitor betrays, and the destroyer destroys. Go up, O Elam; lay siege, O Media; all the sighing she has caused I bring to an end. 3Therefore my loins are filled with anguish; pangs have seized me, like the pangs of a woman in labor; I am bowed down so that I cannot hear; I am dismayed so that I cannot see. 4My heart staggers; horror has appalled me; the twilight I longed for has been turned for me into trembling. ▤

In vv. 3-4, either: Babylon is portrayed as speaking; or Isaiah is speaking – staggering and trembling because the vision of Babylon’s downfall (v. 2) is so dire and terrifying. Note that v. 3a probably portrays anguish more than terror, and as such is more pertinent to the following subsection.

Isa 28:18-19  Then your covenant with death will be annulled, and your agreement with Sheol will not stand; when the overwhelming scourge passes through, you will be beaten down by it. 19As often as it passes through it will take you; for morning by morning it will pass through, by day and by night; and it will be sheer terror to understand the message. ▤

Jer 4:9  “In that day, declares the LORD, courage shall fail both king and officials. The priests shall be appalled and the prophets astounded.” ▤

Such would be God’s judgment that the priests and the prophets would be “shocked and terrified” (CEV).

Ezek 22:14  Can your courage endure, or can your hands be strong, in the days that I shall deal with you? I the LORD have spoken, and I will do it. ▤

This implies that no one’s courage would endure nor would anyone remain strong in the face of God’s awesome and terrifying judgment.

Ezek 32:10  I will make many peoples appalled at you, and the hair of their kings shall bristle with horror because of you, when I brandish my sword before them. They shall tremble every moment, every one for his own life, on the day of your downfall. ▤

God’s judgment on Egypt would be so staggering that the surrounding nations would be terrified by it.

Jer 46:5b  They are dismayed and have turned backward. Their warriors are beaten down and have fled in haste; they look not back— terror on every side! declares the LORD. ▤

Ezek 21:7  And when they say to you, ‘Why do you groan?’ you shall say, ‘Because of the news that it is coming. Every heart will melt, and all hands will be feeble; every spirit will faint, and all knees will be weak as water. Behold, it is coming, and it will be fulfilled,’” declares the Lord GOD. ▤

Nah 2:10  Desolate! Desolation and ruin! Hearts melt and knees tremble; anguish is in all loins; all faces grow pale! ▤

Heb 10:26-27, 30-31  For if we go on sinning deliberately after receiving the knowledge of the truth, there no longer remains a sacrifice for sins, 27but a fearful expectation of judgment, and a fury of fire that will consume the adversaries. ▤  … 30For we know him who said, “Vengeance is mine; I will repay.” And again, “The Lord will judge his people.” 31It is a fearful thing to fall into the hands of the living God. ▤

. . . causing great grief and anguish

See also:

- Isa 21:3 ⇑; Nah 2:10 ⇑

- Amos 8:3 ⇓

- There will be darkness and torment

- God punishes sin, which can mean physical suffering and emotional anguish . . .

Ex 12:30  And Pharaoh rose up in the night, he and all his servants and all the Egyptians. And there was a great cry in Egypt, for there was not a house where someone was not dead. ▤

Isa 8:22  And they will look to the earth, but behold, distress and darkness, the gloom of anguish. And they will be thrust into thick darkness. ▤

Isa 13:6-8  Wail, for the day of the LORD is near; as destruction from the Almightyp it will come! 7Therefore all hands will be feeble, and every human heart will melt. 8They will be dismayed: pangs and agony will seize them; they will be in anguish like a woman in labor. They will look aghast at one another; their faces will be aflame. ▤

p The Hebrew words for destruction and almighty sound alike

Isa 50:11b  This you have from my hand: you shall lie down in torment. ▤

Jer 4:8, 19, 31  For this put on sackcloth, lament and wail, for the fierce anger of the LORD has not turned back from us.” ▤  … 19My anguish, my anguish! I writhe in pain! Oh the walls of my heart! My heart is beating wildly; I cannot keep silent, for I hear the sound of the trumpet, the alarm of war. ▤  … 31For I heard a cry as of a woman in labor, anguish as of one giving birth to her first child, the cry of the daughter of Zion gasping for breath, stretching out her hands, “Woe is me! I am fainting before murderers.” ▤

Jer 46:12  The nations have heard of your shame, and the earth is full of your cry; for warrior has stumbled against warrior; they have both fallen together. ▤

Jer 48:4-5, 20, 37  Moab is destroyed; her little ones have made a cry. 5For at the ascent of Luhith they go up weeping;q for at the descent of Horonaim they have heard the distressed cryr of destruction. ▤  … 20Moab is put to shame, for it is broken; wail and cry! Tell it beside the Arnon, that Moab is laid waste. ▤  … 37“For every head is shaved and every beard cut off. On all the hands are gashes, and around the waist is sackcloth. ▤

q Hebrew weeping goes up with weeping

r Septuagint (compare Isaiah 15:5) heard the cry

Luhith and Horonaim were likely towns or places in Moab. The references to “the ascent of Luhith” and “the descent of Horonaim” appear to speak of God’s retribution encompassing all of Moab, i.e. the heights and depths of Moab.

Jer 49:23-24  Concerning Damascus: “Hamath and Arpad are confounded, for they have heard bad news; they melt in fear, they are troubled like the sea that cannot be quiet. 24Damascus has become feeble, she turned to flee, and panic seized her; anguish and sorrows have taken hold of her, as of a woman in labor. ▤

Ezek 4:16  Moreover, he said to me, “Son of man, behold, I will break the supplys of bread in Jerusalem. They shall eat bread by weight and with anxiety, and they shall drink water by measure and in dismay. ▤

s Hebrew staff

The references to “weight” and “measure” speak of rationing due to siege (cf. vv. 1-8).

Ezek 21:6, 12  As for you, son of man, groan; with breaking heart and bitter grief, groan before their eyes. ▤  … 12Cry out and wail, son of man, for it is against my people. It is against all the princes of Israel. They are delivered over to the sword with my people. Strike therefore upon your thigh. ▤

The striking of the thigh (v. 12b) was indicative of lament.

Ezek 30:16  And I will set fire to Egypt; Pelusium shall be in great agony; Thebes shall be breached, and Memphis shall face enemiest by day. ▤

t Or distress

Amos 8:10  I will turn your feasts into mourning and all your songs into lamentation; I will bring sackcloth on every waist and baldness on every head; I will make it like the mourning for an only son and the end of it like a bitter day. ▤

Matt 13:42  … and throw them into the fiery furnace. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤

- Prophecies of God’s judgment can be so grave as to be unbelievable:

Hab 1:5-6  Look among the nations, and see; wonder and be astounded. For I am doing a work in your days that you would not believe if told. 6For behold, I am raising up the Chaldeans, that bitter and hasty nation, who march through the breadth of the earth, to seize dwellings not their own. ▤

Horrific consequences . . .

See also:

- God’s anger and its consequences are awesome . . .

- . . . This has been and will be evident upon all nations and the whole earth

- If the Israelites disobeyed the law and broke the covenant, there would be dreadful consequences . . .

Ex 12:29  At midnight the LORD struck down all the firstborn in the land of Egypt, from the firstborn of Pharaoh who sat on his throne to the firstborn of the captive who was in the dungeon, and all the firstborn of the livestock. ▤

Isa 5:14  Therefore Sheol has enlarged its appetite and opened its mouth beyond measure, and the nobility of Jerusalemu and her multitude will go down, her revelers and he who exults in her. ▤

u Hebrew her nobility

Jer 9:21-22  For death has come up into our windows; it has entered our palaces, cutting off the children from the streets and the young men from the squares. 22Speak, “Thus declares the LORD: ‘The dead bodies of men shall fall like dung upon the open field, like sheaves after the reaper, and none shall gather them.’” ▤

Jer 13:14  And I will dash them one against another, fathers and sons together, declares the LORD. I will not pity or spare or have compassion, that I should not destroy them. ▤

Jer 19:7-9  And in this place I will make void the plans of Judah and Jerusalem, and will cause their people to fall by the sword before their enemies, and by the hand of those who seek their life. I will give their dead bodies for food to the birds of the air and to the beasts of the earth. 8And I will make this city a horror, a thing to be hissed at. Everyone who passes by it will be horrified and will hiss because of all its wounds. 9And I will make them eat the flesh of their sons and their daughters, and everyone shall eat the flesh of his neighbor in the siege and in the distress, with which their enemies and those who seek their life afflict them. ▤

The references to hissing (v. 8) appear to speak of contempt or of condemnation.

Jer 25:33  And those pierced by the LORD on that day shall extend from one end of the earth to the other. They shall not be lamented, or gathered, or buried; they shall be dung on the surface of the ground. ▤

Ezek 7:5-7  Thus says the Lord GOD: Disaster after disaster!v Behold, it comes. 6An end has come; the end has come; it has awakened against you. Behold, it comes. 7Your doomw has come to you, O inhabitant of the land. The time has come; the day is near, a day of tumult, and not of joyful shouting on the mountains. ▤

v Some Hebrew manuscripts (compare Syriac, Targum); most Hebrew manuscripts Disaster! A unique disaster!

w The meaning of the Hebrew word is uncertain; also verse 10

Ezek 32:4-6  And I will cast you on the ground; on the open field I will fling you, and will cause all the birds of the heavens to settle on you, and I will gorge the beasts of the whole earth with you. 5I will strew your flesh upon the mountains and fill the valleys with your carcass.x 6I will drench the land even to the mountains with your flowing blood, and the ravines will be full of you. ▤

x Hebrew your height

Amos 8:2-3  And he said, “Amos, what do you see?” And I said, “A basket of summer fruit.” Then the LORD said to me, “The endy has come upon my people Israel; I will never again pass by them. 3The songs of the templez shall become wailingsa in that day,” declares the Lord GOD. “So many dead bodies!” “They are thrown everywhere!” “Silence!” ▤

y The Hebrew words for end and summer fruit sound alike

z Or palace

a Or The singing women of the palace shall wail

Nah 3:3  Horsemen charging, flashing sword and glittering spear, hosts of slain, heaps of corpses, dead bodies without end— they stumble over the bodies! ▤

1Cor 10:8  We must not indulge in sexual immorality as some of them did, and twenty-three thousand fell in a single day. ▤

Rev 9:5-6  They were allowed to torment them for five months, but not to kill them, and their torment was like the torment of a scorpion when it stings someone. 6And in those days people will seek death and will not find it. They will long to die, but death will flee from them. ▤

Rev 14:18-20  And another angel came out from the altar, the angel who has authority over the fire, and he called with a loud voice to the one who had the sharp sickle, “Put in your sickle and gather the clusters from the vine of the earth, for its grapes are ripe.” 19So the angel swung his sickle across the earth and gathered the grape harvest of the earth and threw it into the great winepress of the wrath of God. 20And the winepress was trodden outside the city, and blood flowed from the winepress, as high as a horse’s bridle, for 1,600 stadia.b ▤

b About 184 miles; a stadion was about 607 feet or 185 meters

This is probably speaking of the final judgment, although some suggest that it may have in view the judgments of the end times. The trampling of grapes in a winepress was an OT symbol of God’s wrath and judgment on people (cf. Isa 63:3). The amount of shed blood is likely hyperbole, symbolizing incredible slaughter.

. . . even complete devastation

See also:

- . . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked

Gen 7:20-23  The waters prevailed above the mountains, covering them fifteen cubitsc deep. 21And all flesh died that moved on the earth, birds, livestock, beasts, all swarming creatures that swarm on the earth, and all mankind. 22Everything on the dry land in whose nostrils was the breath of life died. 23He blotted out every living thing that was on the face of the ground, man and animals and creeping things and birds of the heavens. They were blotted out from the earth. Only Noah was left, and those who were with him in the ark. ▤

c A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

Deut 32:22  For a fire is kindled by my anger, and it burns to the depths of Sheol, devours the earth and its increase, and sets on fire the foundations of the mountains. ▤

This portrays judgment on Israel for breaking the covenant. It illustrates that there are no limitations to God’s wrath and the effects that it can have.

Isa 30:13-14  … therefore this iniquity shall be to you like a breach in a high wall, bulging out, and about to collapse, whose breaking comes suddenly, in an instant; 14and its breaking is like that of a potter’s vessel that is smashed so ruthlessly that among its fragments not a shard is found with which to take fire from the hearth, or to dip up water out of the cistern. ▤

This most likely means that the figurative wall of their sin would collapse, bringing their destruction – destruction so complete that nothing of value will be left (cf. GNT, NCV, NLT).

Jer 4:20, 23-26  Crash follows hard on crash; the whole land is laid waste. Suddenly my tents are laid waste, my curtains in a moment. ▤  … 23I looked on the earth, and behold, it was without form and void; and to the heavens, and they had no light. 24I looked on the mountains, and behold, they were quaking, and all the hills moved to and fro. 25I looked, and behold, there was no man, and all the birds of the air had fled. 26I looked, and behold, the fruitful land was a desert, and all its cities were laid in ruins before the LORD, before his fierce anger. ▤

This portrays the complete devastation of Judah.

Jer 12:11-12, 17  They have made it a desolation; desolate, it mourns to me. The whole land is made desolate, but no man lays it to heart. 12Upon all the bare heights in the desert destroyers have come, for the sword of the LORD devours from one end of the land to the other; no flesh has peace. ▤  … 17But if any nation will not listen, then I will utterly pluck it up and destroy it, declares the LORD. ▤

Jer 19:10-11  Then you shall break the flask in the sight of the men who go with you, 11and shall say to them, ‘Thus says the LORD of hosts: So will I break this people and this city, as one breaks a potter’s vessel, so that it can never be mended. Men shall bury in Topheth because there will be no place else to bury. ▤

Jer 50:26  Come against her from every quarter; open her granaries; pile her up like heaps of grain, and devote her to destruction; let nothing be left of her. ▤

Jer 51:26, 37  No stone shall be taken from you for a corner and no stone for a foundation, but you shall be a perpetual waste, declares the LORD. ▤  … 37and Babylon shall become a heap of ruins, the haunt of jackals, a horror and a hissing, without inhabitant. ▤

Ezek 7:11b  None of them shall remain, nor their abundance, nor their wealth; neither shall there be preeminence among them.d ▤

d The meaning of this last Hebrew sentence is uncertain

Ezek 28:18-19  By the multitude of your iniquities, in the unrighteousness of your trade you profaned your sanctuaries; so I brought fire out from your midst; it consumed you, and I turned you to ashes on the earth in the sight of all who saw you. 19All who know you among the peoples are appalled at you; you have come to a dreadful end and shall be no more forever. ▤

This speaks of the king of Tyre. Similarly 26:21 says of Tyre itself: “I will bring you to a horrible end and you will be no more. You will be sought, but you will never again be found, declares the Sovereign LORD.”

Ezek 32:15  When I make the land of Egypt desolate, and when the land is desolate of all that fills it, when I strike down all who dwell in it, then they will know that I am the LORD. ▤

Obad 1:5-6, 9, 18  If thieves came to you, if plunderers came by night— how you have been destroyed!— would they not steal only enough for themselves? If grape gatherers came to you, would they not leave gleanings? 6How Esau has been pillaged, his treasures sought out! ▤  … 9And your mighty men shall be dismayed, O Teman, so that every man from Mount Esau will be cut off by slaughter. ▤  … 18The house of Jacob shall be a fire, and the house of Joseph a flame, and the house of Esau stubble; they shall burn them and consume them, and there shall be no survivor for the house of Esau, for the LORD has spoken. ▤

Unlike the aftermath of robbery or grape picking (v. 5), there would be nothing left of value in what was Edom (v. 6).

Zeph 3:6  I have cut off nations; their battlements are in ruins; I have laid waste their streets so that no one walks in them; their cities have been made desolate, without a man, without an inhabitant. ▤

- God fully carries out his judgments:

Rom 9:28  … for the Lord will carry out his sentence upon the earth fully and without delay. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

The Wicked and God’s Pending Judgment

Section Jumps

- The wicked often prosper

- God shows goodness to the wicked – even their prosperity ultimately comes from him

- Questioning of God’s apparent lack of judgment regarding the wicked

- However, the situation of the wicked is precarious

- God does not leave the guilty unpunished

- In due time God does take action . . .

- . . . God’s silence in the face of wickedness is followed by his judgment

- God destroys the wicked

- The destruction of the wicked is often sudden

- Note: “The day of the LORD” will bring God’s judgment, with its destruction of the wicked

The wicked often prosper

Job 21:7-13, 16-18, 29-30  Why do the wicked live, reach old age, and grow mighty in power? 8Their offspring are established in their presence, and their descendants before their eyes. 9Their houses are safe from fear, and no rod of God is upon them. 10Their bull breeds without fail; their cow calves and does not miscarry. 11They send out their little boys like a flock, and their children dance. 12They sing to the tambourine and the lyre and rejoice to the sound of the pipe. 13They spend their days in prosperity, and in peace they go down to Sheol. ▤  … 16Behold, is not their prosperity in their hand? The counsel of the wicked is far from me. 17“How often is it that the lamp of the wicked is put out? That their calamity comes upon them? That Gode distributes pains in his anger? 18That they are like straw before the wind, and like chaff that the storm carries away? ▤  … 29Have you not asked those who travel the roads, and do you not accept their testimony 30that the evil man is spared in the day of calamity, that he is rescued in the day of wrath? ▤

e Hebrew he

The implication of the rhetorical questions in vv 17-18 is that such things do not happen very often at all.

Ps 10:5-6  His ways prosper at all times; your judgments are on high, out of his sight; as for all his foes, he puffs at them. 6He says in his heart, “I shall not be moved; throughout all generations I shall not meet adversity.” ▤

Ps 73:3-5, 12  For I was envious of the arrogant when I saw the prosperity of the wicked. 4For they have no pangs until death; their bodies are fat and sleek. 5They are not in trouble as others are; they are not stricken like the rest of mankind. ▤  … 12Behold, these are the wicked; always at ease, they increase in riches. ▤

Eccl 7:15  In my vain life I have seen everything. There is a righteous man who perishes in his righteousness, and there is a wicked man who prolongs his life in his evildoing. ▤

Here and below in 8:14 the writer is not necessarily saying that this is generally the case, but the implication is that the fact that it happens at all seems quite unjust.

Eccl 8:14  There is a vanity that takes place on earth, that there are righteous people to whom it happens according to the deeds of the wicked, and there are wicked people to whom it happens according to the deeds of the righteous. I said that this also is vanity. ▤

Mal 3:15  And now we call the arrogant blessed. Evildoers not only prosper but they put God to the test and they escape. ▤

God shows goodness to the wicked – even their prosperity ultimately comes from him

Isa 26:10  If favor is shown to the wicked, he does not learn righteousness; in the land of uprightness he deals corruptly and does not see the majesty of the LORD. ▤

The verse suggests that at times such “favor” is shown to the wicked. This “favor” more than likely refers to God’s merciful continuing provision, providing such things as rain for crops (cf. Matt 5:44-45 ↓), vital to the prosperity of the wicked.

Matt 5:44-45  But I say to you, Love your enemies and pray for those who persecute you, 45so that you may be sons of your Father who is in heaven. For he makes his sun rise on the evil and on the good, and sends rain on the just and on the unjust. ▤

Luke 6:35  But love your enemies, and do good, and lend, expecting nothing in return, and your reward will be great, and you will be sons of the Most High, for he is kind to the ungrateful and the evil. ▤

Job 12:6-9  The tents of robbers are at peace, and those who provoke God are secure, who bring their god in their hand.f 7“But ask the beasts, and they will teach you; the birds of the heavens, and they will tell you; 8or the bushes of the earth,g and they will teach you; and the fish of the sea will declare to you. 9Who among all these does not know that the hand of the LORD has done this? ▤

f The meaning of the Hebrew is uncertain

g Or speak to the earth

The meaning of the Hebrew for the last clause of v. 6 is unclear. It may be speaking of God’s provision for them (cf. AMP, NASB, NIV text note, NKJV, NRSV text note), pointing to the concept that the prosperity of the wicked comes from God. Verse 9 affirms this concept, referring to people’s circumstances being given them by God’s “hand” – including that of the wicked who prosper, and righteous Job’s miserable lot.

Job 22:18  Yet he filled their houses with good things— but the counsel of the wicked is far from me. ▤

Job 24:21-23  They wrong the barren, childless woman, and do no good to the widow. 22Yet Godh prolongs the life of the mighty by his power; they rise up when they despair of life. 23He gives them security, and they are supported, and his eyes are upon their ways. ▤

h Hebrew he

Ps 17:13b-14  Deliver my soul from the wicked by your sword, 14from men by your hand, O LORD, from men of the world whose portion is in this life.i You fill their womb with treasure;j they are satisfied with children, and they leave their abundance to their infants. ▤

i Or from men whose portion in life is of the world

j Or As for your treasured ones, you fill their womb

Jer 12:2  You plant them, and they take root; they grow and produce fruit; you are near in their mouth and far from their heart. ▤

- God is good to everyone:

Ps 145:9  The LORD is good to all, and his mercy is over all that he has made. ▤

Matthew 5:44-45 and Luke 6:35b above also speak of this.

Questioning of God’s apparent lack of judgment regarding the wicked

Jer 12:1  Righteous are you, O LORD, when I complain to you; yet I would plead my case before you. Why does the way of the wicked prosper? Why do all who are treacherous thrive? ▤

Hab 1:3-4, 13  Why do you make me see iniquity, and why do you idly look at wrong? Destruction and violence are before me; strife and contention arise. 4So the law is paralyzed, and justice never goes forth. For the wicked surround the righteous; so justice goes forth perverted. ▤  … 13You who are of purer eyes than to see evil and cannot look at wrong, why do you idly look at traitors and remain silent when the wicked swallows up the man more righteous than he? ▤

Verses 3-4 are part of Habakkuk’s first complaint about God allowing the wicked and injustice to prevail in Judah. After hearing God’s reply that he has appointed the ruthless Babylonians to execute judgment on Judah (cf. vv. 5-11), Habakkuk then questions why these people who are even more wicked should be allowed to swallow up the people of Judah (v. 13).

Job 24:1, 12  Why are not times of judgment kept by the Almighty, and why do those who know him never see his days? ▤  … 12From out of the city the dying groan, and the soul of the wounded cries for help; yet God charges no one with wrong. ▤

In v. 1, “his days” refers to days of God’s judgment.

Ps 10:1-2  Why, O LORD, do you stand far away? Why do you hide yourself in times of trouble? 2In arrogance the wicked hotly pursue the poor; let them be caught in the schemes that they have devised. ▤

Ps 94:3  O LORD, how long shall the wicked, how long shall the wicked exult? ▤

Mal 2:17  You have wearied the LORD with your words. But you say, “How have we wearied him?” By saying, “Everyone who does evil is good in the sight of the LORD, and he delights in them.” Or by asking, “Where is the God of justice?” ▤

This verse serves as a warning that we should be wary of questioning God – or at least of how we question him.

- A somewhat frustrated wish that God would destroy the wicked:

Ps 139:19a  Oh that you would slay the wicked, O God! ▤

However, the situation of the wicked is precarious

Job 8:14-15  His confidence is severed, and his trust is a spider’s web.k 15He leans against his house, but it does not stand; he lays hold of it, but it does not endure. ▤

k Hebrew house

This speaks of the fragility of both the prosperity and security of the wicked.

Job 24:24  They are exalted a little while, and then are gone; they are brought low and gathered up like all others; they are cut off like the heads of grain. ▤

Job 20:4-5, 22  Do you not know this from of old, since man was placed on earth, 5that the exulting of the wicked is short, and the joy of the godless but for a moment? ▤  … 22In the fullness of his sufficiency he will be in distress; the hand of everyone in misery will come against him. ▤

Verse 5 speaks of the relative brevity of the happiness of the wicked.

Ps 37:35-36  I have seen a wicked, ruthless man, spreading himself like a green laurel tree.l 36But he passed away,m and behold, he was no more; though I sought him, he could not be found. ▤

l The identity of this tree is uncertain

m Or But one passed by

Ps 92:6-7  The stupid man cannot know; the fool cannot understand this: 7that though the wicked sprout like grass and all evildoers flourish, they are doomed to destruction forever; … ▤

The psalmist probably is referring to the wicked being destroyed in their life on earth, with their destruction being forever. Obviously his words are very applicable to the fate that awaits the wicked on judgment day.

Isa 26:11  O LORD, your hand is lifted up, but they do not see it. Let them see your zeal for your people, and be ashamed. Let the fire for your adversaries consume them. ▤

Although the wicked are not aware of it, God’s judgment looms.

God does not leave the guilty unpunished

See also:

- Job 24:24 ⇑

Ex 34:6-7  The LORD passed before him and proclaimed, “The LORD, the LORD, a God merciful and gracious, slow to anger, and abounding in steadfast love and faithfulness, 7keeping steadfast love for thousands,n forgiving iniquity and transgression and sin, but who will by no means clear the guilty, visiting the iniquity of the fathers on the children and the children’s children, to the third and the fourth generation.” ▤

n Or to the thousandth generation

The latter part of v. 7 appears to speak of the ongoing effects of severe punishment still being felt by future generations. Some commentators think that it alludes to the sin itself filtering through to later generations, and so being accompanied by appropriate punishment – although this would not apply to repentant children.

Nah 1:3  The LORD is slow to anger and great in power, and the LORD will by no means clear the guilty. His way is in whirlwind and storm, and the clouds are the dust of his feet. ▤

Job 10:14  If I sin, you watch me and do not acquit me of my iniquity. ▤

Mic 6:10-13  Can I forget any longer the treasureso of wickedness in the house of the wicked, and the scant measure that is accursed? 11Shall I acquit the man with wicked scales and with a bag of deceitful weights? 12Yourp rich men are full of violence; your inhabitants speak lies, and their tongue is deceitful in their mouth. 13Therefore I strike you with a grievous blow, making you desolate because of your sins. ▤

o Or Are there still treasures

p Hebrew whose

Col 3:25  For the wrongdoer will be paid back for the wrong he has done, and there is no partiality. ▤

Josh 24:19  But Joshua said to the people, “You are not able to serve the LORD, for he is a holy God. He is a jealous God; he will not forgive your transgressions or your sins. ▤

God does not forgive unrepentant people of their sins.

- God is well aware of the deeds of the wicked:

Ps 94:7, 9-10a  … and they [the wicked] say, “The LORD does not see; the God of Jacob does not perceive.” ▤  … 9He who planted the ear, does he not hear? He who formed the eye, does he not see? 10He who disciplines the nations, does he not rebuke? ▤

In due time God does take action . . .

Deut 32:34-35  ‘Is not this laid up in store with me, sealed up in my treasuries? 35Vengeance is mine, and recompense,q for the time when their foot shall slip; for the day of their calamity is at hand, and their doom comes swiftly.’ ▤

q Septuagint and I will repay

That which God has “laid up in store” and sealed in his “treasuries” (v. 34) refers either to: the injustices of Israel’s enemies against her (cf. CEV) – implying he will not forget them; or God’s sure plans to take revenge on these enemies, as referred to in v. 35.

Ps 37:12-13  The wicked plots against the righteous and gnashes his teeth at him, 13but the Lord laughs at the wicked, for he sees that his day is coming. ▤

Note that God’s laughter and contempt for the wicked is also mentioned elsewhere in Scripture (cf. Job 12:21; Ps 2:4; 59:8; Prov 1:26; Nah 3:6).

Ps 75:2  At the set time that I appoint I will judge with equity. ▤

God sets an appointed time to exact judgment on the wicked (cf. vv. 4-5).

Prov 16:4  The LORD has made everything for its purpose, even the wicked for the day of trouble. ▤

The “day of trouble” is that of God’s punishment of the wicked.

Eccl 3:17  I said in my heart, God will judge the righteous and the wicked, for there is a time for every matter and for every work. ▤

Just as God has set a time for every activity and deed, so he has set a time in which he will bring to judgment the wicked (and the righteous).

Isa 13:22  Hyenasr will cry in its towers, and jackals in the pleasant palaces; its time is close at hand and its days will not be prolonged. ▤

r Or foxes

The reference is to Babylon.

Jer 51:6, 13, 33  “Flee from the midst of Babylon; let every one save his life! Be not cut off in her punishment, for this is the time of the LORD’s vengeance, the repayment he is rendering her. ▤  … 13O you who dwell by many waters, rich in treasures, your end has come; the thread of your life is cut. ▤  … 33For thus says the LORD of hosts, the God of Israel: The daughter of Babylon is like a threshing floor at the time when it is trodden; yet a little while and the time of her harvest will come.” ▤

Verse 33 speaks of the approaching time of Babylon’s judgment, in which she will be thrashed, the product of her deeds.

Ezek 21:28-29  And you, son of man, prophesy, and say, Thus says the Lord GOD concerning the Ammonites and concerning their reproach; say, A sword, a sword is drawn for the slaughter. It is polished to consume and to flash like lightning— 29while they see for you false visions, while they divine lies for you—to place you on the necks of the profane wicked, whose day has come, the time of their final punishment. ▤

Ezek 24:14  I am the LORD. I have spoken; it shall come to pass; I will do it. I will not go back; I will not spare; I will not relent; according to your ways and your deeds you will be judged, declares the Lord GOD. ▤

Mic 7:4  The best of them is like a brier, the most upright of them a thorn hedge. The day of your watchmen, of your punishment, has come; now their confusion is at hand. ▤

The “watchmen” are the prophets, who had warned of a coming day of God’s judgment – a day now at hand.

Matt 13:24-30  He put another parable before them, saying, “The kingdom of heaven may be compared to a man who sowed good seed in his field, 25but while his men were sleeping, his enemy came and sowed weedss among the wheat and went away. 26So when the plants came up and bore grain, then the weeds appeared also. 27And the servantst of the master of the house came and said to him, ‘Master, did you not sow good seed in your field? How then does it have weeds?’ 28He said to them, ‘An enemy has done this.’ So the servants said to him, ‘Then do you want us to go and gather them?’ 29But he said, ‘No, lest in gathering the weeds you root up the wheat along with them. 30Let both grow together until the harvest, and at harvest time I will tell the reapers, Gather the weeds first and bind them in bundles to be burned, but gather the wheat into my barn.’” ▤

s Probably darnel, a wheat-like weed

t Greek bondservants; also verse 28

The “weeds” referred to were quite possibly darnel (cf. text note), which in the early stages of growth looks like wheat, but can easily be distinguished later. God delays final consummate judgment of “the sons of the evil one” (cf. v. 38) until the time of the end of the age. Verse 29 implies that this is in part at least to avoid undue harm to his own, who are in the midst of these “weeds”.

Acts 7:6-7  And God spoke to this effect—that his offspring would be sojourners in a land belonging to others, who would enslave them and afflict them four hundred years. 7‘But I will judge the nation that they serve,’ said God, ‘and after that they shall come out and worship me in this place.’ ▤

The Israelites suffered at the hands of the Egyptians for four hundred years before God’s appointed time for judgment on the Egyptians eventuated.

Rev 6:9-11  When he opened the fifth seal, I saw under the altar the souls of those who had been slain for the word of God and for the witness they had borne. 10They cried out with a loud voice, “O Sovereign Lord, holy and true, how long before you will judge and avenge our blood on those who dwell on the earth?” 11Then they were each given a white robe and told to rest a little longer, until the number of their fellow servantsu and their brothersv should be complete, who were to be killed as they themselves had been. ▤

u Greek fellow bondservants

v Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

. . . God’s silence in the face of wickedness is followed by his judgment

Ps 50:21  These things you have done, and I have been silent; you thought that Iw was one like yourself. But now I rebuke you and lay the charge before you. ▤

w Or that the I AM

Isa 42:13-14  The LORD goes out like a mighty man, like a man of war he stirs up his zeal; he cries out, he shouts aloud, he shows himself mighty against his foes. 14For a long time I have held my peace; I have kept still and restrained myself; now I will cry out like a woman in labor; I will gasp and pant. ▤

The final statement (v. 14b) is alluding to God’s zeal in executing judgment on his enemies (v. 13) and/or in bringing forth his people out of exile (cf. v. 16).

Isa 57:11-13a  Whom did you dread and fear, so that you lied, and did not remember me, did not lay it to heart? Have I not held my peace, even for a long time, and you do not fear me? 12I will declare your righteousness and your deeds, but they will not profit you. 13When you cry out, let your collection of idols deliver you! ▤

God had kept silent for some time and the people’s wickedness had grown (v. 11). But the time had come – or was approaching – for God to intervene (v. 12). Note that in v. 12 “righteousness” is used with irony. The people either wrongly saw themselves as righteous, or pretended to be so.

Isa 65:6-7  Behold, it is written before me: “I will not keep silent, but I will repay; I will indeed repay into their bosom 7both your iniquities and your fathers’ iniquities together, says the LORD; because they made offerings on the mountains and insulted me on the hills, I will measure into their bosom payment for their former deeds.”x ▤

x Or I will first measure their payment into their bosom

Job 34:26, 29  He strikes them for their wickedness in a place for all to see, ▤  … 29When he is quiet, who can condemn? When he hides his face, who can behold him, whether it be a nation or a man?— ▤

Elihu asserts that God does punish the wicked (v. 26), while acknowledging that God does have the right to remain silent (v. 29a) when he sees fit.

- Despite the smugness of the wicked, the psalmist confidently looked to God to act:

Ps 10:11-15  He [the wicked man] says in his heart, “God has forgotten, he has hidden his face, he will never see it.” [The psalmist:] 12Arise, O LORD; O God, lift up your hand; forget not the afflicted. 13Why does the wicked renounce God and say in his heart, “You will not call to account”? 14But you do see, for you note mischief and vexation, that you may take it into your hands; to you the helpless commits himself; you have been the helper of the fatherless. 15Break the arm of the wicked and evildoer; call his wickedness to account till you find none. ▤

God destroys the wicked

1Sam 2:9  He will guard the feet of his faithful ones, but the wicked shall be cut off in darkness, for not by might shall a man prevail. ▤

Ps 9:5, 17  You have rebuked the nations; you have made the wicked perish; you have blotted out their name forever and ever. ▤  … 17The wicked shall return to Sheol, all the nations that forget God. ▤

Ps 52:1a, 5  Why do you boast of evil, O mighty man? ▤  … 5But God will break you down forever; he will snatch and tear you from your tent; he will uproot you from the land of the living. Selah ▤

Ps 73:16-20  But when I thought how to understand this, it seemed to me a wearisome task, 17until I went into the sanctuary of God; then I discerned their end. 18Truly you set them in slippery places; you make them fall to ruin. 19How they are destroyed in a moment, swept away utterly by terrors! 20Like a dream when one awakes, O Lord, when you rouse yourself, you despise them as phantoms. ▤

In v. 16 the psalmist is referring to trying to understand the prosperity of the wicked, which he found oppressive – till he understood their final destiny (vv. 17-19).

Ps 75:8  For in the hand of the LORD there is a cup with foaming wine, well mixed, and he pours out from it, and all the wicked of the earth shall drain it down to the dregs. ▤

As noted earlier, the “cup with foaming wine” signifies God’s potent judgment. The wicked will have no choice but to suffer all of it, drinking it down to the last drop.

Ps 94:23  He will bring back on them their iniquity and wipe them out for their wickedness; the LORD our God will wipe them out. ▤

Ps 119:119  All the wicked of the earth you discard like dross, therefore I love your testimonies. ▤

Ps 145:20  The LORD preserves all who love him, but all the wicked he will destroy. ▤

Prov 21:12  The Righteous One observes the house of the wicked; he throws the wicked down to ruin. ▤

Isa 3:11  Woe to the wicked! It shall be ill with him, for what his hands have dealt out shall be done to him. ▤

Jer 30:23  Behold the storm of the LORD! Wrath has gone forth, a whirling tempest; it will burst upon the head of the wicked. ▤

2Pet 2:4-6, 9  For if God did not spare angels when they sinned, but cast them into helly and committed them to chainsz of gloomy darkness to be kept until the judgment; 5if he did not spare the ancient world, but preserved Noah, a herald of righteousness, with seven others, when he brought a flood upon the world of the ungodly; 6if by turning the cities of Sodom and Gomorrah to ashes he condemned them to extinction, making them an example of what is going to happen to the ungodly;a ▤  … 9then the Lord knows how to rescue the godly from trials,b and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, … ▤

y Greek Tartarus

z Some manuscripts pits

a Some manuscripts an example to those who were to be ungodly

b Or temptations

Verse 9b could be meaning that God persistently punishes the ungodly even prior to judgment day. Alternatively it may be speaking of them being kept for their ultimate punishment to be pronounced on judgment day.

- The wicked do experience the wrath of God in this life:

Rom 1:18  For the wrath of God is revealed from heaven against all ungodliness and unrighteousness of men, who by their unrighteousness suppress the truth. ▤

While the wrath of God spoken of here may also anticipate that of the final judgment, it appears to be speaking of the present. Paul may have in mind God giving people over to the natural consequences of sin (cf. vv. 24, 26, 28) and/or particular acts of judgment.

The destruction of the wicked is often sudden

See also:

- Ps 73:19 ⇑

- Zeph 1:18 ⇓

Deut 32:35  Vengeance is mine, and recompense,c for the time when their foot shall slip; for the day of their calamity is at hand, and their doom comes swiftly. ▤

c Septuagint and I will repay

Ps 64:7  But God shoots his arrow at them; they are wounded suddenly. ▤

Prov 6:15  … therefore calamity will come upon him suddenly; in a moment he will be broken beyond healing. ▤

Prov 24:21-22  My son, fear the LORD and the king, and do not join with those who do otherwise, 22for disaster will arise suddenly from them, and who knows the ruin that will come from them both? ▤

Prov 28:18  Whoever walks in integrity will be delivered, but he who is crooked in his ways will suddenly fall. ▤

Isa 30:13  … therefore this iniquity shall be to you like a breach in a high wall, bulging out, and about to collapse, whose breaking comes suddenly, in an instant; … ▤

Isa 47:11  But evil shall come upon you, which you will not know how to charm away; disaster shall fall upon you, for which you will not be able to atone; and ruin shall come upon you suddenly, of which you know nothing. ▤

Jer 48:16  The calamity of Moab is near at hand, and his affliction hastens swiftly. ▤

1Thes 5:3  While people are saying, “There is peace and security,” then sudden destruction will come upon them as labor pains come upon a pregnant woman, and they will not escape. ▤

Rev 18:10  They will stand far off, in fear of her torment, and say, “Alas! Alas! You great city, you mighty city, Babylon! For in a single hour your judgment has come.” ▤

- Be assured that the wicked will not go unpunished:

Prov 11:21, 31  Be assured, an evil person will not go unpunished, but the offspring of the righteous will be delivered. ▤  … 31If the righteous is repaid on earth, how much more the wicked and the sinner! ▤

Opinions differ on whether the first clause in v. 31 is referring to the righteous being rewarded for their goodness, or to even them receiving some punishment for their sin. Either way it makes the point that the ungodly and sinners will certainly receive their due punishment.

Note: “The day of the LORD” will bring God’s judgment, with its destruction of the wicked

See also:

- Note: The time of Jesus Christ’s return is referred to as “the day of the Lord”

- On Jesus Christ’s return evil powers will be crushed

- Prelude: There will be a final “day” of God’s judgment

- . . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked

- The Punishment for the Ungodly

Passages referring to “the day of the LORD” largely speak of a time of God’s intervention and judgment – usually in what was then the near future or at the end of the age, or with links to both. It is generally understood by Christians that prophecies of “the day of the LORD” – or of such a “day” of God’s reckoning – will be consummately fulfilled at the end of the age.

Isa 13:6, 9-13  Wail, for the day of the LORD is near; as destruction from the Almightyd it will come! ▤  … 9Behold, the day of the LORD comes, cruel, with wrath and fierce anger, to make the land a desolation and to destroy its sinners from it. 10For the stars of the heavens and their constellations will not give their light; the sun will be dark at its rising, and the moon will not shed its light. 11I will punish the world for its evil, and the wicked for their iniquity; I will put an end to the pomp of the arrogant, and lay low the pompous pride of the ruthless. 12I will make people more rare than fine gold, and mankind than the gold of Ophir. 13Therefore I will make the heavens tremble, and the earth will be shaken out of its place, at the wrath of the LORD of hosts in the day of his fierce anger. ▤

d The Hebrew words for destruction and almighty sound alike

Ezek 30:1-3  The word of the LORD came to me: 2“Son of man, prophesy, and say, Thus says the Lord GOD: “Wail, ‘Alas for the day!’ 3For the day is near, the day of the LORD is near; it will be a day of clouds, a time of doom fore the nations. ▤

e Hebrew lacks doom for

Joel 1:15  Alas for the day! For the day of the LORD is near, and as destruction from the Almightyf it comes. ▤

f Destruction sounds like the Hebrew for Almighty

Joel 2:1-2a, 11, 31  Blow a trumpet in Zion; sound an alarm on my holy mountain! Let all the inhabitants of the land tremble, for the day of the LORD is coming; it is near, 2a day of darkness and gloom, a day of clouds and thick darkness! ▤  … 11The LORD utters his voice before his army, for his camp is exceedingly great; he who executes his word is powerful. For the day of the LORD is great and very awesome; who can endure it? ▤  … 31The sun shall be turned to darkness, and the moon to blood, before the great and awesome day of the LORD comes. ▤

Verses 2:1-2a, 11 speak of a day of judgment on Judah through a great locust plague. It is used to point to and reflect “the great and awesome day of the LORD” (v. 31) that will come upon all nations.

Joel 3:12-14  Let the nations stir themselves up and come up to the Valley of Jehoshaphat; for there I will sit to judge all the surrounding nations. 13Put in the sickle, for the harvest is ripe. Go in, tread, for the winepress is full. The vats overflow, for their evil is great. 14Multitudes, multitudes, in the valley of decision! For the day of the LORD is near in the valley of decision. ▤

The Valley of Jehoshaphat (v. 12) seems to be symbolic for a location where God will implement his ultimate judgment on the nations who have oppressed his people (cf. vv. 2-6). The illustrations in v. 13 depict God implementing his judgment as him cutting down the nations – that in their wickedness are “ripe” for harvest – and trampling them in his winepress of judgment.

Amos 5:18, 20  Woe to you who desire the day of the LORD! Why would you have the day of the LORD? It is darkness, and not light, ▤  … 20Is not the day of the LORD darkness, and not light, and gloom with no brightness in it? ▤

Some of the wicked in Israel longed for “the day of the LORD”, with its deliverance of God’s people. But they were unaware that it would bring judgment on their own wickedness and unfaithfulness.

Obad 1:15-16  For the day of the LORD is near upon all the nations. As you have done, it shall be done to you; your deeds shall return on your own head. 16For as you have drunk on my holy mountain, so all the nations shall drink continually; they shall drink and swallow, and shall be as though they had never been. ▤

“For as you have drunk on my holy mountain” (v. 16a) may in the context of the book of Obadiah portray the neighboring Edomites’ gloating over the destruction of Jerusalem. Alternatively, possibly the enemy nations who destroyed Jerusalem are being referred to. Irrespective of which is the case, the verses speak of a wider implication that concerns all nations. Their fete will parallel these depictions, with them having to “drink” of God’s judgment (v. 16b).

Zeph 1:7-10, 14-18  Be silent before the Lord GOD! For the day of the LORD is near; the LORD has prepared a sacrifice and consecrated his guests. 8And on the day of the LORD’s sacrifice— “I will punish the officials and the king’s sons and all who array themselves in foreign attire. 9On that day I will punish everyone who leaps over the threshold, and those who fill their master’sg house with violence and fraud. 10“On that day,” declares the LORD, “a cry will be heard from the Fish Gate, a wail from the Second Quarter, a loud crash from the hills. ▤  … 14The great day of the LORD is near, near and hastening fast; the sound of the day of the LORD is bitter; the mighty man cries aloud there. 15A day of wrath is that day, a day of distress and anguish, a day of ruin and devastation, a day of darkness and gloom, a day of clouds and thick darkness, 16a day of trumpet blast and battle cry against the fortified cities and against the lofty battlements. 17I will bring distress on mankind, so that they shall walk like the blind, because they have sinned against the LORD; their blood shall be poured out like dust, and their flesh like dung. 18Neither their silver nor their gold shall be able to deliver them on the day of the wrath of the LORD. In the fire of his jealousy, all the earth shall be consumed; for a full and sudden end he will make of all the inhabitants of the earth. ▤

g Or their Lord’s

In vv. 7-10, God’s judgment on Judah is in view. This was fulfilled in the Babylonian conquest of Judah, although it is not necessarily without an eschatological application. Verses 14-18 speak of God’s judgment of all nations, with a more obvious eschatological application. The phrase “all the inhabitants of the earth” (v. 18) appears to be somewhat figurative, with the ungodly presumably being in view.

2Pet 3:7, 10  But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤  … 10But the day of the Lord will come like a thief, and then the heavens will pass away with a roar, and the heavenly bodiesh will be burned up and dissolved, and the earth and the works that are done on it will be exposed.i ▤

h Or elements; also verse 12

i Greek found; some manuscripts will be burned up

- Those who call on the name of the LORD will be saved:

Joel 2:32  And it shall come to pass that everyone who calls on the name of the LORD shall be saved. For in Mount Zion and in Jerusalem there shall be those who escape, as the LORD has said, and among the survivors shall be those whom the LORD calls. ▤

The context is “the great and awesome day of the LORD” (v. 31 ↑).

Pray for persecuted Christians

Section D

Repayments for the Wicked and the Righteous

Section Jumps

- The wicked reap what they sow . . .

- . . . The wicked are brought down by their own evil deeds

- In contrast to the wicked, the righteous reap what is good

- God blesses the righteous

- God takes care of the righteous, in contrast to the wicked

- The future of the righteous contrasts with the end of the wicked . . .

- . . . This will be most evident in the afterlife

- The wicked and ungodly are bereft of hope

- Discourses on perils that the wicked typically face

- Note: Further contrasts between the righteous and the wicked

See also:

- God destroys the wicked

- Acting justly brings blessing

- Injustice brings God’s judgment

In the Bible, the term “the righteous” basically denotes God’s people, those who live in accordance with God’s laws and will. The OT particularly often contrasts the wicked and their circumstances with the righteous and their circumstances. Some of the following contrasting repayments for the wicked and the righteous are natural or intrinsic outcomes of their actions. Other outcomes are spoken of as being directly due to God’s intervention and judgment.

Bear in mind that OT verses often speak of what were ramifications of wickedness/disobedience and blessings of righteousness/obedience under the first covenant. Generally these have a spiritual application under the new covenant and also an application to the afterlife. Also note that verses from OT wisdom literature speaking of outcomes of wickedness and righteousness often contain what are considered to be generalizations.

The wicked reap what they sow . . .

See also:

- Note: In effect, it is people’s own actions that brings God’s punishment on themselves

- Ill-gotten gain has ill consequences

All of the wicked face destruction in the next life. As this and the following subsections show, many also suffer consequences for their actions in this life.

Job 4:8  As I have seen, those who plow iniquity and sow trouble reap the same. ▤

Prov 22:8  Whoever sows injustice will reap calamity, and the rod of his fury will fail. ▤

Hos 8:7  For they sow the wind, and they shall reap the whirlwind. The standing grain has no heads; it shall yield no flour; if it were to yield, strangers would devour it. ▤

Israel had broken the covenant and turned to idols (cf. vv. 1-6). They had sewn the “wind”, possibly in the sense that what they had done was hollow and futile. Furthermore, it produced the “whirlwind” of God’s judgment, through Assyria. The second and third statements may be figurative – implying that their deeds would yield nothing useful and that even if something of some value was produced, it would be taken from them.

Hos 10:13a  You have plowed iniquity; you have reaped injustice; you have eaten the fruit of lies. ▤

Here “reaped injustice” appears to refer to the injustice inflicted by oppressors (cf. AMP), with devastation by enemies prophesied against Israel (cf. vv. 13b-15).

Prov 14:14  The backslider in heart will be filled with the fruit of his ways, and a good man will be filled with the fruit of his ways. ▤

Gal 6:7  Do not be deceived: God is not mocked, for whatever one sows, that will he also reap. ▤

. . . The wicked are brought down by their own evil deeds

Note that the following subsection, in contrasting the outcomes of righteousness with those of wickedness, contains a number of verses that further indicate that the wicked reap what they sow and “are brought down by their own wickedness” (Prov 1:5 ⇓).

Ps 7:15-16  He makes a pit, digging it out, and falls into the hole that he has made. 16His mischief returns upon his own head, and on his own skull his violence descends. ▤

Verse 15 speaks, perhaps metaphorically, of a wicked man making a trap for others (cf. Ps 9:15 ↓).

Ps 9:15-16  The nations have sunk in the pit that they made; in the net that they hid, their own foot has been caught. 16The LORD has made himself known; he has executed judgment; the wicked are snared in the work of their own hands. Higgaion.j Selah ▤

j Probably a musical or liturgical term

Ps 37:14-15  The wicked draw the sword and bend their bows to bring down the poor and needy, to slay those whose way is upright; 15their sword shall enter their own heart, and their bows shall be broken. ▤

Jesus also speaks of the ramifications for those who “draw the sword”, saying: “For all who take the sword will perish by the sword” (Matt 26:52b).

Prov 1:18  … but these men lie in wait for their own blood; they set an ambush for their own lives. ▤

Practices such as attempting to kill others will ultimately lead to one’s own death.

Prov 5:22  The iniquities of the wicked ensnare him, and he is held fast in the cords of his sin. ▤

Prov 21:7  The violence of the wicked will sweep them away, because they refuse to do what is just. ▤

Jer 2:19  Your evil will chastise you, and your apostasy will reprove you. Know and see that it is evil and bitter for you to forsake the LORD your God; the fear of me is not in you, declares the Lord GOD of hosts. ▤

Joel 3:4  What are you to me, O Tyre and Sidon, and all the regions of Philistia? Are you paying me back for something? If you are paying me back, I will return your payment on your own head swiftly and speedily. ▤

Obad 1:15  For the day of the LORD is near upon all the nations. As you have done, it shall be done to you; your deeds shall return on your own head. ▤

Jude 1:10  But these people blaspheme all that they do not understand, and they are destroyed by all that they, like unreasoning animals, understand instinctively. ▤

Following their evil instincts would destroy these people.

- God catches the “wise” in their own craftiness:

Job 5:13  He catches the wise in their own craftiness, and the schemes of the wily are brought to a quick end. ▤

God traps those who are “cunning” (GNT) or “wicked” (NCV™) – “who think they are wise” (NLT) – in their own crafty schemes.

In contrast to the wicked, the righteous reap what is good

Prov 10:16  The wage of the righteous leads to life, the gain of the wicked to sin. ▤

“The wages of the righteous” and “the gain of the wicked” refer to the outcomes of righteousness and wickedness.

Prov 11:3-6, 18, 27, 30  The integrity of the upright guides them, but the crookedness of the treacherous destroys them. 4Riches do not profit in the day of wrath, but righteousness delivers from death. 5The righteousness of the blameless keeps his way straight, but the wicked falls by his own wickedness. 6The righteousness of the upright delivers them, but the treacherous are taken captive by their lust. ▤  … 18The wicked earns deceptive wages, but one who sows righteousness gets a sure reward. ▤  … 27Whoever diligently seeks good seeks favor,k but evil comes to him who searches for it. ▤  … 30The fruit of the righteous is a tree of life, and whoever captures souls is wise. ▤

k Or acceptance

The wicked man’s wages are probably described as “deceptive” (v. 18) because although they at first seem fine, they can bring trouble (cf. Prov 15:6 ↓) and do not last. In v. 27a “seeks good” is probably speaking of trying to do what is good and right (cf. CEV), in contrast to planning evil – which incurs harm (v. 27b).

Prov 12:13  An evil man is ensnared by the transgression of his lips, but the righteous escapes from trouble. ▤

Prov 13:6  Righteousness guards him whose way is blameless, but sin overthrows the wicked. ▤

Prov 14:14  The backslider in heart will be filled with the fruit of his ways, and a good man will be filled with the fruit of his ways. ▤

Prov 15:6  In the house of the righteous there is much treasure, but trouble befalls the income of the wicked. ▤

The income of the wicked is presumably that which is gained by evil means.

Prov 14:22  Do they not go astray who devise evil? Those who devise good meetl steadfast love and faithfulness. ▤

l Or show

The term “go astray” in effect means to “err… and wander from the way of life” (AMP).

Prov 21:21  Whoever pursues righteousness and kindness will find life, righteousness, and honor. ▤

Prov 28:10  Whoever misleads the upright into an evil way will fall into his own pit, but the blameless will have a goodly inheritance. ▤

Prov 29:6  An evil man is ensnared in his transgression, but a righteous man sings and rejoices. ▤

Isa 3:10  Tell the righteous that it shall be well with them, for they shall eat the fruit of their deeds. ▤

Isa 32:8  But he who is noble plans noble things, and on noble things he stands. ▤

The term “stands” likely means to “stand firm” (GNT).

Isa 32:17  And the effect of righteousness will be peace, and the result of righteousness, quietness and trustm forever. ▤

m Or security

Hos 10:12  Sow for yourselves righteousness; reap steadfast love; break up your fallow ground, for it is the time to seek the LORD, that he may come and rain righteousness upon you. ▤

The expression “break up your fallow ground” possibly speaks of preparing oneself (primarily by repentance) to be productive and/or for blessing. Doing the things listed would result in God him making his presence known, showering “righteousness” on his people. Here “righteousness” may refer to God righteously fulfilling his promises by showering blessings on his people (cf. GNT) or saving them (cf. CEV). Alternatively it may mean that God would make them righteous.

God blesses the righteous

See also:

- The future of the righteous contrasts with the end of the wicked . . .

- . . . This will be most evident in the afterlife

- Acting justly brings blessing

1Ki 3:6  And Solomon said, “You have shown great and steadfast love to your servant David my father, because he walked before you in faithfulness, in righteousness, and in uprightness of heart toward you. And you have kept for him this great and steadfast love and have given him a son to sit on his throne this day. ▤

1Sam 26:23  The LORD rewards every man for his righteousness and his faithfulness, for the LORD gave you into my hand today, and I would not put out my hand against the LORD’s anointed. ▤

Ps 5:12  For you bless the righteous, O LORD; you cover him with favor as with a shield. ▤

Ps 18:24  So the LORD has rewarded me according to my righteousness, according to the cleanness of my hands in his sight. ▤

Prov 3:33  The LORD’s curse is on the house of the wicked, but he blesses the dwelling of the righteous. ▤

Prov 10:6  Blessings are on the head of the righteous, but the mouth of the wicked conceals violence. ▤

“Blessings” from God are presumably primarily in view.

Job 36:7  He does not withdraw his eyes from the righteous, but with kings on the throne he sets them forever, and they are exalted. ▤

The second half of the verse speaks metaphorically of God’s great blessing of the righteous.

Ps 97:11  Light is sownn for the righteous, and joy for the upright in heart. ▤

n Most Hebrew manuscripts; one Hebrew manuscript, Septuagint, Syriac, Jerome Light dawns

“Light” would appear to refer to the “light of his [God’s] favor” (NIrV®).

Prov 15:19  The way of a sluggard is like a hedge of thorns, but the path of the upright is a level highway. ▤

This implies that the path of the righteous is easy to progress along (cf. Isa 26:7 ↓).

Isa 26:7  The path of the righteous is level; you make level the way of the righteous. ▤

Ps 92:12-15  The righteous flourish like the palm tree and grow like a cedar in Lebanon. 13They are planted in the house of the LORD; they flourish in the courts of our God. 14They still bear fruit in old age; they are ever full of sap and green, 15to declare that the LORD is upright; he is my rock, and there is no unrighteousness in him. ▤

This largely speaks of the prosperity of the righteous, flourishing through their relationship with God. Proverbs 11:28 below uses similar imagery.

Prov 11:28  Whoever trusts in his riches will fall, but the righteous will flourish like a green leaf. ▤

God takes care of the righteous, in contrast to the wicked

See also:

- Prov 3:33 ⇑

- The godly, blameless and pure are cared for and blessed by God

- God hears the cries of the godly and rescues them . . .

Ps 1:6  … for the LORD knows the way of the righteous, but the way of the wicked will perish. ▤

The term translated as “knows” may have the sense “watches over” (NIV®, NLT).

Ps 32:10  Many are the sorrows of the wicked, but steadfast love surrounds the one who trusts in the LORD. ▤

Ps 34:15-17, 19-20  The eyes of the LORD are toward the righteous and his ears toward their cry. 16The face of the LORD is against those who do evil, to cut off the memory of them from the earth. 17When the righteous cry for help, the LORD hears and delivers them out of all their troubles. ▤  … 19Many are the afflictions of the righteous, but the LORD delivers him out of them all. 20He keeps all his bones; not one of them is broken. ▤

Ps 37:16-17, 32-33, 39-40  Better is the little that the righteous has than the abundance of many wicked. 17For the arms of the wicked shall be broken, but the LORD upholds the righteous. ▤  … 32The wicked watches for the righteous and seeks to put him to death. 33The LORD will not abandon him to his power or let him be condemned when he is brought to trial. ▤  … 39The salvation of the righteous is from the LORD; he is their stronghold in the time of trouble. 40The LORD helps them and delivers them; he delivers them from the wicked and saves them, because they take refuge in him. ▤

Ps 55:22  Cast your burden on the LORD, and he will sustain you; he will never permit the righteous to be moved. ▤

Ps 140:13  Surely the righteous shall give thanks to your name; the upright shall dwell in your presence. ▤

The thanks of the righteous and the assertion that the upright will live before God, both attest to God’s saving care of them (cf. v. 12).

Ps 146:9  The LORD watches over the sojourners; he upholds the widow and the fatherless, but the way of the wicked he brings to ruin. ▤

Prov 10:3, 29  The LORD does not let the righteous go hungry, but he thwarts the craving of the wicked. ▤  … 29The way of the LORD is a stronghold to the blameless, but destruction to evildoers. ▤

In v. 3, “the craving of the wicked” probably alludes to “the desire of the wicked” (AMP; cf. CEV, GNT, NCV). In v. 29, “The way of the LORD” refers either to the way God does things or the way he would have people live. With either meaning this verse attests to both: God’s protection of the righteous; and the ruin of the wicked being ultimately caused by God and/or their disregard for his commands. Hosea 14:9b makes a similar point to v. 29 – “… the ways of the LORD are right, and the upright walk in them, but transgressors stumble in them.”

Prov 11:8  The righteous is delivered from trouble, and the wicked walks into it instead. ▤

God may well be in view here and in 12:21 immediately below, as being behind such outcomes.

Prov 12:21  No ill befalls the righteous, but the wicked are filled with trouble. ▤

Note that the book of Proverbs (as with the book of Job) contains many observations or insights that are generally true, i.e. generalizations. Obviously the first clause is not always the case.

Prov 15:29  The LORD is far from the wicked, but he hears the prayer of the righteous. ▤

See also Note: It is vital for prayer that we live righteously . . ..

Prov 18:10  The name of the LORD is a strong tower; the righteous man runs into it and is safe. ▤

The righteous look to the LORD for protection and find in him a strong refuge.

Matt 6:31-33  Therefore do not be anxious, saying, ‘What shall we eat?’ or ‘What shall we drink?’ or ‘What shall we wear?’ 32For the Gentiles seek after all these things, and your heavenly Father knows that you need them all. 33But seek first the kingdom of God and his righteousness, and all these things will be added to you. ▤

- The path of the righteous is like light, in contrast to the darkness of the way of the wicked:

Prov 4:18-19  But the path of the righteous is like the light of dawn, which shines brighter and brighter until full day. 19The way of the wicked is like deep darkness; they do not know over what they stumble. ▤

The way of the wicked is like walking in great darkness (v. 19) – hazardous and insecure. This contrasts to the way of the righteous which is likened to light, blessed with God’s favor (cf. Ps 97:11 ⇑). For the righteous this contrast is taken further in Psalms 112:4, which speaks of light being given to the righteous amidst darkness (i.e. in dark times): “Light dawns in the darkness for the upright; he is gracious, merciful, and righteous.” Again God is probably in view as the ultimate source of such “light”.

The future of the righteous contrasts with the end of the wicked . . .

See also:

- The Wicked and God’s Pending Judgment

Ps 37:1-2, 9-10, 17-20, 28, 37-38  Fret not yourself because of evildoers; be not envious of wrongdoers! 2For they will soon fade like the grass and wither like the green herb. ▤  … 9For the evildoers shall be cut off, but those who wait for the LORD shall inherit the land. 10In just a little while, the wicked will be no more; though you look carefully at his place, he will not be there. ▤  … 17For the arms of the wicked shall be broken, but the LORD upholds the righteous. 18The LORD knows the days of the blameless, and their heritage will remain forever; 19they are not put to shame in evil times; in the days of famine they have abundance. 20But the wicked will perish; the enemies of the LORD are like the glory of the pastures; they vanish—like smoke they vanish away. ▤  … 28For the LORD loves justice; he will not forsake his saints. They are preserved forever, but the children of the wicked shall be cut off. ▤  … 37Mark the blameless and behold the upright, for there is a future for the man of peace. 38But transgressors shall be altogether destroyed; the future of the wicked shall be cut off. ▤

In v. 9, “the land” refers primarily to the promised land of Canaan. Verse 18a speaks of God having the future of the blameless well in hand, watching over them throughout their lives (cf. NCV, NIrV).

Ps 52:6-7  The righteous shall see and fear, and shall laugh at him, saying, 7“See the man who would not make God his refuge, but trusted in the abundance of his riches and sought refuge in his own destruction!”o ▤

o Or in his work of destruction

“See the man” (v. 7) presumably refers to the wicked man’s grave (cf. v. 5). The meaning given by the text note on v. 7 has support amongst other translations (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NKJV, NLT).

Ps 58:10-11  The righteous will rejoice when he sees the vengeance; he will bathe his feet in the blood of the wicked. 11Mankind will say, “Surely there is a reward for the righteous; surely there is a God who judges on earth.” ▤

Ps 75:10  All the horns of the wicked I will cut off, but the horns of the righteous shall be lifted up. ▤

It is debatable who the speaker is here. But most likely it is either God (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT) or one speaking of God. The “horns” speak of strength.

Ps 112:6-10  For the righteous will never be moved; he will be remembered forever. 7He is not afraid of bad news; his heart is firm, trusting in the LORD. 8His heart is steady; he will not be afraid, until he looks in triumph on his adversaries. 9He has distributed freely; he has given to the poor; his righteousness endures forever; his horn is exalted in honor. 10The wicked man sees it and is angry; he gnashes his teeth and melts away; the desire of the wicked will perish! ▤

Prov 10:7, 24-25  The memory of the righteous is a blessing, but the name of the wicked will rot. ▤  … 24What the wicked dreads will come upon him, but the desire of the righteous will be granted. 25When the tempest passes, the wicked is no more, but the righteous is established forever. ▤

Verse 7a appears to speak of the blessing of being well remembered, as reflected by the contrasting end of “the name of the wicked” in the subsequent clause (v. 7b).

Prov 11:19  Whoever is steadfast in righteousness will live, but he who pursues evil will die. ▤

This speaks of a righteous person having a security of life, although it also has an application to the afterlife.

Prov 12:7  The wicked are overthrown and are no more, but the house of the righteous will stand. ▤

The “house” (cf. Prov 14:11 ↓) either denotes the family of the righteous in particular (cf. GNT, NCV, NLT) or the righteous and all that they have.

Prov 14:11  The house of the wicked will be destroyed, but the tent of the upright will flourish. ▤

Prov 24:16  … for the righteous falls seven times and rises again, but the wicked stumble in times of calamity. ▤

Prov 28:18  Whoever walks in integrity will be delivered, but he who is crooked in his ways will suddenly fall. ▤

References to the wicked falling, generally have their ruin or destruction in view.

Isa 58:8  Then shall your light break forth like the dawn, and your healing shall spring up speedily; your righteousness shall go before you; the glory of the LORD shall be your rear guard. ▤

The clause “your righteousness shall go before you” implies that one’s righteousness leads to the security of one’s future. However note that “your righteousness” may instead here be a reference to God.

Eccl 8:12-13  Though a sinner does evil a hundred times and prolongs his life, yet I know that it will be well with those who fear God, because they fear before him. 13But it will not be well with the wicked, neither will he prolong his days like a shadow, because he does not fear before God. ▤

The apparent contradiction that a wicked person “prolongs his life” (v. 12), but “neither will he prolong his days like a shadow” (v. 13) has a few possible explanations, including: the latter may be a reference to life beyond the grave; the writer may be alternating between a notable exception (v. 12) and a generalization (v. 13); and after the first assertion the writer may be quoting a common proverb (vv. 12b-13; cf. CEV, GNT), which he does not necessarily agree with.

Ezek 18:20  The soul who sins shall die. The son shall not suffer for the iniquity of the father, nor the father suffer for the iniquity of the son. The righteousness of the righteous shall be upon himself, and the wickedness of the wicked shall be upon himself. ▤

People will be rewarded according to their own deeds, with the righteous receiving the outcomes of their righteousness and the wicked receiving the outcomes of their wickedness.

. . . This will be most evident in the afterlife

See also:

- Eternal life will be the reward for godliness

- God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

- Those who have believed in Jesus Christ will be saved and have eternal life

- Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned

- The Afterlife

Mal 3:16-18  Then those who feared the LORD spoke with one another. The LORD paid attention and heard them, and a book of remembrance was written before him of those who feared the LORD and esteemed his name. 17“They shall be mine, says the LORD of hosts, in the day when I make up my treasured possession, and I will spare them as a man spares his son who serves him. 18Then once more you shall see the distinction between the righteous and the wicked, between one who serves God and one who does not serve him. ▤

Matt 13:40-43  Just as the weeds are gathered and burned with fire, so will it be at the close of the age. 41The Son of Man will send his angels, and they will gather out of his kingdom all causes of sin and all law-breakers, 42and throw them into the fiery furnace. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. 43Then the righteous will shine like the sun in the kingdom of their Father. He who has ears, let him hear. ▤

Rom 2:7-10  … to those who by patience in well-doing seek for glory and honor and immortality, he will give eternal life; 8but for those who are self-seekingp and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. 9There will be tribulation and distress for every human being who does evil, the Jew first and also the Greek, 10but glory and honor and peace for everyone who does good, the Jew first and also the Greek. ▤

p Or contentious

Ps 17:13b-15  Deliver my soul from the wicked by your sword, 14from men by your hand, O LORD, from men of the world whose portion is in this life.q You fill their womb with treasure;r they are satisfied with children, and they leave their abundance to their infants. 15As for me, I shall behold your face in righteousness; when I awake, I shall be satisfied with your likeness. ▤

q Or from men whose portion in life is of the world

r Or As for your treasured ones, you fill their womb

Verse 14a points out that what good things the wicked may obtain, are limited to this life – the afterlife holds nothing good for them. Verse 15 may well have the afterlife in view (cf. God’s people will see God). Note that similar to v. 15, Psalms 11:7 says, “…the upright shall behold his face.”

Prov 14:32  The wicked is overthrown through his evildoing, but the righteous finds refuge in his death. ▤

The meaning of the Hebrew of the final clause is somewhat unclear (cf. CEV text note). As translated here, it points to the righteous – in contrast to the wicked – having hope or protection in death. On a similar theme Isaiah 57:2 says of the righteous man, “he enters into peace; they rest in their beds who walk in their uprightness.”

Ps 1:4-5  The wicked are not so, but are like chaff that the wind drives away. 5Therefore the wicked will not stand in the judgment, nor sinners in the congregation of the righteous; … ▤

Verse 5 is saying that the wicked will be condemned on the day of judgment and so will have no place with the righteous (cf. CEV, GNT, NLT). Here “the judgment” is probably not referring primarily to God’s final judgment, but it is very much applicable to it.

2Thes 2:11-12  Therefore God sends them a strong delusion, so that they may believe what is false, 12in order that all may be condemned who did not believe the truth but had pleasure in unrighteousness. ▤

- Righteousness leads to life:

Prov 12:28  In the path of righteousness is life, and in its pathway there is no death. ▤

Here “life” probably refers to a secure and fulfilled life, rather than eternal life – although it is certainly applicable to it.

The wicked and ungodly are bereft of hope

Job 8:11-13  Can papyrus grow where there is no marsh? Can reeds flourish where there is no water? 12While yet in flower and not cut down, they wither before any other plant. 13Such are the paths of all who forget God; the hope of the godless shall perish. ▤

Job 11:20  But the eyes of the wicked will fail; all way of escape will be lost to them, and their hope is to breathe their last. ▤

The last clause appears to mean that the only hope of the wicked will be to die.

Job 27:8  For what is the hope of the godless when God cuts him off, when God takes away his life? ▤

Prov 10:28  The hope of the righteous brings joy, but the expectation of the wicked will perish. ▤

Note that the “expectation” of the wicked is contrasted with the “hope” of the righteous, the two terms being similar (cf. Prov 11:7 ↓).

Prov 11:7, 23  When the wicked dies, his hope will perish, and the expectation of wealths perishes too. ▤  … 23The desire of the righteous ends only in good; the expectation of the wicked in wrath. ▤

s Or of his strength, or of iniquity

Prov 24:20  … for the evil man has no future; the lamp of the wicked will be put out. ▤

Eph 2:12  … remember that you were at that time separated from Christ, alienated from the commonwealth of Israel and strangers to the covenants of promise, having no hope and without God in the world. ▤

1Thes 4:13  But we do not want you to be uninformed, brothers, about those who are asleep, that you may not grieve as others do who have no hope. ▤

- What will the wicked do “when the end comes”?:

Jer 5:31  … the prophets prophesy falsely, and the priests rule at their direction; my people love to have it so, but what will you do when the end comes? ▤

The implication is that the wicked will have no recourse at the time of God’s judgment.

Discourses on perils that the wicked typically face

The first three of the following passages are extracts from discourses given by each of Job’s three friends – using often poetically heightened images. The discourse from which the fourth extract comes is attributed to Job, but some scholars attribute it to one his three friends, Zophar. The reasons for this possibility is that it would complete the cycles of speeches – Zophar otherwise having one speech less than the other two friends – and that the theology is more consistent with his than Job’s. For in the chapters following each his friends’ discourses, Job basically rejects their simplified view that the wicked always suffer as such and the righteous always have pleasant lives.

Job 15:20-30, 32-34  The wicked man writhes in pain all his days, through all the years that are laid up for the ruthless. 21Dreadful sounds are in his ears; in prosperity the destroyer will come upon him. 22He does not believe that he will return out of darkness, and he is marked for the sword. 23He wanders abroad for bread, saying, ‘Where is it?’ He knows that a day of darkness is ready at his hand; 24distress and anguish terrify him; they prevail against him, like a king ready for battle. 25Because he has stretched out his hand against God and defies the Almighty, 26running stubbornly against him with a thickly bossed shield; 27because he has covered his face with his fat and gathered fat upon his waist 28and has lived in desolate cities, in houses that none should inhabit, which were ready to become heaps of ruins; 29he will not be rich, and his wealth will not endure, nor will his possessions spread over the earth;t 30he will not depart from darkness; the flame will dry up his shoots, and by the breath of his mouth he will depart. ▤  … 32It will be paid in full before his time, and his branch will not be green. 33He will shake off his unripe grape like the vine, and cast off his blossom like the olive tree. 34For the company of the godless is barren, and fire consumes the tents of bribery. ▤

t Or nor will his produce bend down to the earth

Job 18:5-19  Indeed, the light of the wicked is put out, and the flame of his fire does not shine. 6The light is dark in his tent, and his lamp above him is put out. 7His strong steps are shortened, and his own schemes throw him down. 8For he is cast into a net by his own feet, and he walks on its mesh. 9A trap seizes him by the heel; a snare lays hold of him. 10A rope is hidden for him in the ground, a trap for him in the path. 11Terrors frighten him on every side, and chase him at his heels. 12His strength is famished, and calamity is ready for his stumbling. 13It consumes the parts of his skin; the firstborn of death consumes his limbs. 14He is torn from the tent in which he trusted and is brought to the king of terrors. 15In his tent dwells that which is none of his; sulfur is scattered over his habitation. 16His roots dry up beneath, and his branches wither above. 17His memory perishes from the earth, and he has no name in the street. 18He is thrust from light into darkness, and driven out of the world. 19He has no posterity or progeny among his people, and no survivor where he used to live. ▤

The terms “light” and “lamp” (vv. 5, 6) symbolize wellbeing and life. Verse 13 may well be referring to disease (cf. AMP, GNT, NASB, NCV, NLT, NRSV), with the term “the firstborn of death” perhaps speaking of disease as death’s main weapon. The title “the king of terrors” (v. 14) most likely refers to death itself (cf. AMP, GNT, NCV).

Job 20:6-8, 14-18, 20-29  Though his height mount up to the heavens, and his head reach to the clouds, 7he will perish forever like his own dung; those who have seen him will say, ‘Where is he?’ 8He will fly away like a dream and not be found; he will be chased away like a vision of the night. ▤  … 14yet his food is turned in his stomach; it is the venom of cobras within him. 15He swallows down riches and vomits them up again; God casts them out of his belly. 16He will suck the poison of cobras; the tongue of a viper will kill him. 17He will not look upon the rivers, the streams flowing with honey and curds. 18He will give back the fruit of his toil and will not swallow it down; from the profit of his trading he will get no enjoyment. ▤  … 20“Because he knew no contentment in his belly, he will not let anything in which he delights escape him. 21There was nothing left after he had eaten; therefore his prosperity will not endure. 22In the fullness of his sufficiency he will be in distress; the hand of everyone in misery will come against him. 23To fill his belly to the full, Godu will send his burning anger against him and rain it upon him into his body. 24He will flee from an iron weapon; a bronze arrow will strike him through. 25It is drawn forth and comes out of his body; the glittering point comes out of his gallbladder; terrors come upon him. 26Utter darkness is laid up for his treasures; a fire not fanned will devour him; what is left in his tent will be consumed. 27The heavens will reveal his iniquity, and the earth will rise up against him. 28The possessions of his house will be carried away, dragged off in the day of God’sv wrath. 29This is the wicked man’s portion from God, the heritage decreed for him by God.” ▤

u Hebrew he

v Hebrew his

Verses 14-16 appear to portray ill-gained riches bringing the downfall of the wicked.

Job 27:13-23  This is the portion of a wicked man with God, and the heritage that oppressors receive from the Almighty: 14If his children are multiplied, it is for the sword, and his descendants have not enough bread. 15Those who survive him the pestilence buries, and his widows do not weep. 16Though he heap up silver like dust, and pile up clothing like clay, 17he may pile it up, but the righteous will wear it, and the innocent will divide the silver. 18He builds his house like a moth’s, like a booth that a watchman makes. 19He goes to bed rich, but will do so no more; he opens his eyes, and his wealth is gone. 20Terrors overtake him like a flood; in the night a whirlwind carries him off. 21The east wind lifts him up and he is gone; it sweeps him out of his place. 22Itw hurls at him without pity; he flees from itsx power in headlong flight. 23It claps its hands at him and hisses at him from its place. ▤

w Or He (that is, God); also verse 23

x Or his; also verse 23

- There is no peace for the wicked:

Isa 57:20-21  But the wicked are like the tossing sea; for it cannot be quiet, and its waters toss up mire and dirt. 21There is no peace,” says my God, “for the wicked.” ▤

In the same vein, Isaiah 59:8 – quoted in Romans 3:17 – says, “The way of peace they do not know, and there is no justice in their paths; they have made their roads crooked; no one who treads on them knows peace.”

Note: Further contrasts between the righteous and the wicked

Ps 107:42  The upright see it and are glad, and all wickedness shuts its mouth. ▤

God’s acts of judgment (cf. vv. 39-40) and salvation (cf. v. 41) lead the upright to rejoice, while silencing the wicked.

Prov 10:20, 32  The tongue of the righteous is choice silver; the heart of the wicked is of little worth. ▤  … 32The lips of the righteous know what is acceptable, but the mouth of the wicked, what is perverse. ▤

Verse 20b means that the thoughts of the wicked are of little value.

Prov 15:28  The heart of the righteous ponders how to answer, but the mouth of the wicked pours out evil things. ▤

Prov 11:10-11  When it goes well with the righteous, the city rejoices, and when the wicked perish there are shouts of gladness. 11By the blessing of the upright a city is exalted, but by the mouth of the wicked it is overthrown. ▤

Verse 11b appears to be referring to the wicked within a city bringing it to ruin by their deceitful and malicious talk.

Prov 12:3  No one is established by wickedness, but the root of the righteous will never be moved. ▤

Prov 12:5-6  The thoughts of the righteous are just; the counsels of the wicked are deceitful. 6The words of the wicked lie in wait for blood, but the mouth of the upright delivers them. ▤

Prov 12:26  One who is righteous is a guide to his neighbor,y but the way of the wicked leads them astray. ▤

y Or The righteous chooses his friends carefully

Prov 21:15  When justice is done, it is a joy to the righteous but terror to evildoers. ▤

Prov 21:29  A wicked man puts on a bold face, but the upright gives thought toz his ways. ▤

z Or establishes

This appears to be implying that the wicked may put on a brave front in the face of what is often perilous circumstances resulting from their evil deeds, but the upright have the confidence and security that comes from giving careful, righteous thought to their ways.

Prov 28:1  The wicked flee when no one pursues, but the righteous are bold as a lion. ▤

This appears to be speaking of a wicked person’s guilt and accompanying fear of getting caught, producing persistent apprehension.

Hab 2:4  Behold, his soul is puffed up; it is not upright within him, but the righteous shall live by his faith.a ▤

a Or faithfulness

This contrasts the proud Babylonians with the righteous who will live by their faith in God or faithfulness (cf. text note, AMP, GNT).

- Through righteousness a nation becomes great – in contrast to the dishonor of sin:

Prov 14:34  Righteousness exalts a nation, but sin is a reproach to any people. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: God’s Judgment of Israel – and His Mercy

Section Jumps

- Many times God called and warned his wayward people, through his prophets

- Eventually God determined to bring destruction on unresponsive Israel

- The temple and Jerusalem were destroyed

- God’s judgment on unfaithful Israel culminated in exile from the promised land

- However, God would not completely destroy Israel . . .

- . . . God promised to spare a remnant of Israel

- God also promised to return people of Israel to the land

- Jews did return to the land – rebuilding the temple and Jerusalem’s walls

- Note: Because God remembers his covenant with Abraham, God cares for and is merciful to Israel

See also:

- God is faithful even if his people are unfaithful and do wrong

Many times God called and warned his wayward people, through his prophets

2Ki 17:13  Yet the LORD warned Israel and Judah by every prophet and every seer, saying, “Turn from your evil ways and keep my commandments and my statutes, in accordance with all the Law that I commanded your fathers, and that I sent to you by my servants the prophets.” ▤

Note that the final clause appears to be speaking of the prophets handing on or repeating God’s law to various generations of Israel (cf. CEV, GNT), subsequent to the law’s initial revelation.

2Chr 24:19  Yet he [God] sent prophets among them to bring them back to the LORD. These testified against them, but they would not pay attention. ▤

2Chr 36:15  The LORD, the God of their fathers, sent persistently to them by his messengers, because he had compassion on his people and on his dwelling place. ▤

Neh 9:26, 29-30  Nevertheless, they were disobedient and rebelled against you and cast your law behind their back and killed your prophets, who had warned them in order to turn them back to you, and they committed great blasphemies. ▤  … 29And you warned them in order to turn them back to your law. Yet they acted presumptuously and did not obey your commandments, but sinned against your rules, which if a person does them, he shall live by them, and they turned a stubborn shoulder and stiffened their neck and would not obey. 30Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. Yet they would not give ear. Therefore you gave them into the hand of the peoples of the lands. ▤

Jer 3:12  Go, and proclaim these words toward the north, and say, “‘Return, faithless Israel, declares the LORD. I will not look on you in anger, for I am merciful, declares the LORD; I will not be angry forever. ▤

Jer 6:8  Be warned, O Jerusalem, lest I turn from you in disgust, lest I make you a desolation, an uninhabited land. ▤

Jer 11:7  For I solemnly warned your fathers when I brought them up out of the land of Egypt, warning them persistently, even to this day, saying, Obey my voice. ▤

Jer 25:4-6  You have neither listened nor inclined your ears to hear, although the LORD persistently sent to you all his servants the prophets, 5saying, ‘Turn now, every one of you, from his evil way and evil deeds, and dwell upon the land that the LORD has given to you and your fathers from of old and forever. 6Do not go after other gods to serve and worship them, or provoke me to anger with the work of your hands. Then I will do you no harm.’ ▤

Jer 26:4-6  You shall say to them, ‘Thus says the LORD: If you will not listen to me, to walk in my law that I have set before you, 5and to listen to the words of my servants the prophets whom I send to you urgently, though you have not listened, 6then I will make this house like Shiloh, and I will make this city a curse for all the nations of the earth.’ ▤

Jer 36:3  It may be that the house of Judah will hear all the disaster that I intend to do to them, so that every one may turn from his evil way, and that I may forgive their iniquity and their sin. ▤

- Israel’s unsurpassed, appalling act of exchanging their glorious God for worthless idols:

Jer 2:11-13  Has a nation changed its gods, even though they are no gods? But my people have changed their glory for that which does not profit. 12Be appalled, O heavens, at this; be shocked, be utterly desolate, declares the LORD, 13for my people have committed two evils: they have forsaken me, the fountain of living waters, and hewed out cisterns for themselves, broken cisterns that can hold no water. ▤

Note that in v. 13 useless idols are likened to wells or reservoirs that are cracked and therefore useless for holding water.

Eventually God determined to bring destruction on unresponsive Israel

See also:

- 2Chr 24:19 ⇑; Neh 9:26, 29-30 ⇑; Jer 25:4 ⇑

2Ki 21:12-15  … therefore thus says the LORD, the God of Israel: Behold, I am bringing upon Jerusalem and Judah such disasterb that the ears of everyone who hears of it will tingle. 13And I will stretch over Jerusalem the measuring line of Samaria, and the plumb line of the house of Ahab, and I will wipe Jerusalem as one wipes a dish, wiping it and turning it upside down. 14And I will forsake the remnant of my heritage and give them into the hand of their enemies, and they shall become a prey and a spoil to all their enemies, 15because they have done what is evil in my sight and have provoked me to anger, since the day their fathers came out of Egypt, even to this day. ▤

b Or evil

The “measuring line” and the “plumb line” (v. 13) symbolized God’s measures for standards used in his judgment.

Isa 65:12  I will destine you to the sword, and all of you shall bow down to the slaughter, because, when I called, you did not answer; when I spoke, you did not listen, but you did what was evil in my eyes and chose what I did not delight in. ▤

Jer 7:24-34  But they did not obey or incline their ear, but walked in their own counsels and the stubbornness of their evil hearts, and went backward and not forward. 25From the day that your fathers came out of the land of Egypt to this day, I have persistently sent all my servants the prophets to them, day after day. 26Yet they did not listen to me or incline their ear, but stiffened their neck. They did worse than their fathers. 27“So you shall speak all these words to them, but they will not listen to you. You shall call to them, but they will not answer you. 28And you shall say to them, ‘This is the nation that did not obey the voice of the LORD their God, and did not accept discipline; truth has perished; it is cut off from their lips. 29“‘Cut off your hair and cast it away; raise a lamentation on the bare heights, for the LORD has rejected and forsaken the generation of his wrath.’ 30“For the sons of Judah have done evil in my sight, declares the LORD. They have set their detestable things in the house that is called by my name, to defile it. 31And they have built the high places of Topheth, which is in the Valley of the Son of Hinnom, to burn their sons and their daughters in the fire, which I did not command, nor did it come into my mind. 32Therefore, behold, the days are coming, declares the LORD, when it will no more be called Topheth, or the Valley of the Son of Hinnom, but the Valley of Slaughter; for they will bury in Topheth, because there is no room elsewhere. 33And the dead bodies of this people will be food for the birds of the air, and for the beasts of the earth, and none will frighten them away. 34And I will silence in the cities of Judah and in the streets of Jerusalem the voice of mirth and the voice of gladness, the voice of the bridegroom and the voice of the bride, for the land shall become a waste. ▤

Jer 13:10, 14  This evil people, who refuse to hear my words, who stubbornly follow their own heart and have gone after other gods to serve them and worship them, shall be like this loincloth, which is good for nothing. ▤  … 14And I will dash them one against another, fathers and sons together, declares the LORD. I will not pity or spare or have compassion, that I should not destroy them. ▤

Jer 15:6-7  You have rejected me, declares the LORD; you keep going backward, so I have stretched out my hand against you and destroyed you— I am weary of relenting. 7I have winnowed them with a winnowing fork in the gates of the land; I have bereaved them; I have destroyed my people; they did not turn from their ways. ▤

Mic 6:13, 16  Therefore I strike you with a grievous blow, making you desolate because of your sins. ▤  … 16For you have kept the statutes of Omri,c and all the works of the house of Ahab; and you have walked in their counsels, that I may make you a desolation, and yourd inhabitants a hissing; so you shall bear the scorn of my people. ▤

c Hebrew For the statutes of Omri are kept

d Hebrew its

- Israel was even more sinful than the surrounding nations – and would suffer accordingly:

Ezek 5:5-9  Thus says the Lord GOD: This is Jerusalem. I have set her in the center of the nations, with countries all around her. 6And she has rebelled against my rules by doing wickedness more than the nations, and against my statutes more than the countries all around her; for they have rejected my rules and have not walked in my statutes. 7Therefore thus says the Lord GOD: Because you are more turbulent than the nations that are all around you, and have not walked in my statutes or obeyed my rules, and have note even acted according to the rules of the nations that are all around you, 8therefore thus says the Lord GOD: Behold, I, even I, am against you. And I will execute judgmentsf in your midst in the sight of the nations. 9And because of all your abominations I will do with you what I have never yet done, and the like of which I will never do again. ▤

e Some Hebrew manuscripts and Syriac lack not

f The same Hebrew expression can mean obey rules, or execute judgments, depending on the context

Note that Daniel 9:12 in the following subsection attests to the fulfillment of the prophecy in v. 9.

The temple and Jerusalem were destroyed

2Ki 25:8-10, 13-15  In the fifth month, on the seventh day of the month—that was the nineteenth year of King Nebuchadnezzar, king of Babylon—Nebuzaradan, the captain of the bodyguard, a servant of the king of Babylon, came to Jerusalem. 9And he burned the house of the LORD and the king’s house and all the houses of Jerusalem; every great house he burned down. 10And all the army of the Chaldeans, who were with the captain of the guard, broke down the walls around Jerusalem. ▤  … 13And the pillars of bronze that were in the house of the LORD, and the stands and the bronze sea that were in the house of the LORD, the Chaldeans broke in pieces and carried the bronze to Babylon. 14And they took away the pots and the shovels and the snuffers and the dishes for incense and all the vessels of bronze used in the temple service, 15the fire pans also and the bowls. What was of gold the captain of the guard took away as gold, and what was of silver, as silver. ▤

2Chr 36:18-19  And all the vessels of the house of God, great and small, and the treasures of the house of the LORD, and the treasures of the king and of his princes, all these he brought to Babylon. 19And they burned the house of God and broke down the wall of Jerusalem and burned all its palaces with fire and destroyed all its precious vessels. ▤

Ps 74:2-7  Remember your congregation, which you have purchased of old, which you have redeemed to be the tribe of your heritage! Remember Mount Zion, where you have dwelt. 3Direct your steps to the perpetual ruins; the enemy has destroyed everything in the sanctuary! 4Your foes have roared in the midst of your meeting place; they set up their own signs for signs. 5They were like those who swing axes in a forest of trees.g 6And all its carved wood they broke down with hatchets and hammers. 7They set your sanctuary on fire; they profaned the dwelling place of your name, bringing it down to the ground. ▤

g The meaning of the Hebrew is uncertain

The “sanctuary” (vv. 3, 7) was God’s temple, his “dwelling place” (v. 7).

Ps 79:1  O God, the nations have come into your inheritance; they have defiled your holy temple; they have laid Jerusalem in ruins. ▤

Isa 64:10-11  Your holy cities have become a wilderness; Zion has become a wilderness, Jerusalem a desolation. 11Our holy and beautifulh house, where our fathers praised you, has been burned by fire, and all our pleasant places have become ruins. ▤

h Or holy and glorious

Jer 44:4-6  Yet I persistently sent to you all my servants the prophets, saying, ‘Oh, do not do this abomination that I hate!’ 5But they did not listen or incline their ear, to turn from their evil and make no offerings to other gods. 6Therefore my wrath and my anger were poured out and kindled in the cities of Judah and in the streets of Jerusalem, and they became a waste and a desolation, as at this day. ▤

Lam 2:1-8, 17  How the Lord in his anger has set the daughter of Zion under a cloud! He has cast down from heaven to earth the splendor of Israel; he has not remembered his footstool in the day of his anger. 2The Lord has swallowed up without mercy all the habitations of Jacob; in his wrath he has broken down the strongholds of the daughter of Judah; he has brought down to the ground in dishonor the kingdom and its rulers. 3He has cut down in fierce anger all the might of Israel; he has withdrawn from them his right hand in the face of the enemy; he has burned like a flaming fire in Jacob, consuming all around. 4He has bent his bow like an enemy, with his right hand set like a foe; and he has killed all who were delightful in our eyes in the tent of the daughter of Zion; he has poured out his fury like fire. 5The Lord has become like an enemy; he has swallowed up Israel; he has swallowed up all its palaces; he has laid in ruins its strongholds, and he has multiplied in the daughter of Judah mourning and lamentation. 6He has laid waste his booth like a garden, laid in ruins his meeting place; the LORD has made Zion forget festival and Sabbath, and in his fierce indignation has spurned king and priest. 7The Lord has scorned his altar, disowned his sanctuary; he has delivered into the hand of the enemy the walls of her palaces; they raised a clamor in the house of the LORD as on the day of festival. 8The LORD determined to lay in ruins the wall of the daughter of Zion; he stretched out the measuring line; he did not restrain his hand from destroying; he caused rampart and wall to lament; they languished together. ▤  … 17The LORD has done what he purposed; he has carried out his word, which he commanded long ago; he has thrown down without pity; he has made the enemy rejoice over you and exalted the might of your foes. ▤

The terms “daughter of Zion” (vv. 1, 4, 8) and “daughter of Judah” (vv. 2, 5) signify Jerusalem and her people.

- Nothing had ever been done like what was done to Jerusalem:

Dan 9:12  He has confirmed his words, which he spoke against us and against our rulers who ruled us,i by bringing upon us a great calamity. For under the whole heaven there has not been done anything like what has been done against Jerusalem. ▤

i Or our judges who judged us

God’s judgment on unfaithful Israel culminated in exile from the promised land

See also:

- . . . Their destruction would culminate in exile from the promised land

Note that the two Israelite kingdoms were conquered at different times. The northern kingdom of Israel was conquered by the Assyrians, who captured the main city of Samaria in 722 B.C. Later the Babylonians destroyed the southern kingdom of Judah, with the destruction of Jerusalem in 587 B.C. On both occasions the conquering nations exiled the Israelite people.

2Ki 17:5-8, 18-23  Then the king of Assyria invaded all the land and came to Samaria, and for three years he besieged it. 6In the ninth year of Hoshea, the king of Assyria captured Samaria, and he carried the Israelites away to Assyria and placed them in Halah, and on the Habor, the river of Gozan, and in the cities of the Medes. 7And this occurred because the people of Israel had sinned against the LORD their God, who had brought them up out of the land of Egypt from under the hand of Pharaoh king of Egypt, and had feared other gods 8and walked in the customs of the nations whom the LORD drove out before the people of Israel, and in the customs that the kings of Israel had practiced. ▤  … 18Therefore the LORD was very angry with Israel and removed them out of his sight. None was left but the tribe of Judah only. 19Judah also did not keep the commandments of the LORD their God, but walked in the customs that Israel had introduced. 20And the LORD rejected all the descendants of Israel and afflicted them and gave them into the hand of plunderers, until he had cast them out of his sight. 21When he had torn Israel from the house of David, they made Jeroboam the son of Nebat king. And Jeroboam drove Israel from following the LORD and made them commit great sin. 22The people of Israel walked in all the sins that Jeroboam did. They did not depart from them, 23until the LORD removed Israel out of his sight, as he had spoken by all his servants the prophets. So Israel was exiled from their own land to Assyria until this day. ▤

Note that v. 21a is referring to the division of Israel into two kingdoms.

2Ki 25:10-12  And all the army of the Chaldeans, who were with the captain of the guard, broke down the walls around Jerusalem. 11And the rest of the people who were left in the city and the deserters who had deserted to the king of Babylon, together with the rest of the multitude, Nebuzaradan the captain of the guard carried into exile. 12But the captain of the guard left some of the poorest of the land to be vinedressers and plowmen. ▤

2Chr 36:20  He took into exile in Babylon those who had escaped from the sword, and they became servants to him and to his sons until the establishment of the kingdom of Persia, … ▤

1Chr 9:1a  And Judah was taken into exile in Babylon because of their breach of faith. ▤

Jer 16:12-13  … and because you have done worse than your fathers, for behold, every one of you follows his stubborn, evil will, refusing to listen to me. 13Therefore I will hurl you out of this land into a land that neither you nor your fathers have known, and there you shall serve other gods day and night, for I will show you no favor. ▤

Jer 52:27-30  And the king of Babylon struck them down, and put them to death at Riblah in the land of Hamath. So Judah was taken into exile out of its land. 28This is the number of the people whom Nebuchadnezzar carried away captive: in the seventh year, 3,023 Judeans; 29in the eighteenth year of Nebuchadnezzar he carried away captive from Jerusalem 832 persons; 30in the twenty-third year of Nebuchadnezzar, Nebuzaradan the captain of the guard carried away captive of the Judeans 745 persons; all the persons were 4,600. ▤

The people of Judah were exiled to Babylon in three stages, with the final one following the actual destruction of Jerusalem.

Hos 9:3, 17  They shall not remain in the land of the LORD, but Ephraim shall return to Egypt, and they shall eat unclean food in Assyria. ▤  … 17My God will reject them because they have not listened to him; they shall be wanderers among the nations. ▤

The northern kingdom of Israel was sometimes referred to by the name of its leading tribe, Ephraim (v. 3).

Mic 4:10  Writhe and groan,j O daughter of Zion, like a woman in labor, for now you shall go out from the city and dwell in the open country; you shall go to Babylon. There you shall be rescued; there the LORD will redeem you from the hand of your enemies. ▤

j Or push

- The resettlement of the former northern kingdom of Israel with foreigners, with the resultant false worship:

2Ki 17:24, 28-29, 32-34  And the king of Assyria brought people from Babylon, Cuthah, Avva, Hamath, and Sepharvaim, and placed them in the cities of Samaria instead of the people of Israel. And they took possession of Samaria and lived in its cities. ▤  … 28So one of the priests whom they had carried away from Samaria came and lived in Bethel and taught them how they should fear the LORD. 29But every nation still made gods of its own and put them in the shrines of the high places that the Samaritans had made, every nation in the cities in which they lived. ▤  … 32They also feared the LORD and appointed from among themselves all sorts of people as priests of the high places, who sacrificed for them in the shrines of the high places. 33So they feared the LORD but also served their own gods, after the manner of the nations from among whom they had been carried away. 34To this day they do according to the former manner. They do not fear the LORD, and they do not follow the statutes or the rules or the law or the commandment that the LORD commanded the children of Jacob, whom he named Israel. ▤

Foreign national groups were settled in the former northern kingdom of Israel, the whole region also being known as Samaria. They intermarried with the Israelites who had remained. These foreigners brought their pagan worship practices (vv. 29, 33-34), which were intermingled with some attempt to worship the true God (vv. 28, 33). Thus later the people of Judah, the Jews, came to look down on the people of Samaria, the Samaritans, as not being true Israelites and because of their false worship.

However, God would not completely destroy Israel . . .

Isa 65:8  Thus says the LORD: “As the new wine is found in the cluster, and they say, ‘Do not destroy it, for there is a blessing in it,’ so I will do for my servants’ sake, and not destroy them all. ▤

Jer 5:10, 18  Go up through her vine rows and destroy, but make not a full end; strip away her branches, for they are not the LORD’s. ▤  … 18“But even in those days, declares the LORD, I will not make a full end of you. ▤

Verse 10 is speaking symbolically of the nation as a whole.

Jer 30:11  For I am with you to save you, declares the LORD; I will make a full end of all the nations among whom I scattered you, but of you I will not make a full end. I will discipline you in just measure, and I will by no means leave you unpunished. ▤

Jer 31:35-37  Thus says the LORD, who gives the sun for light by day and the fixed order of the moon and the stars for light by night, who stirs up the sea so that its waves roar— the LORD of hosts is his name: 36“If this fixed order departs from before me, declares the LORD, then shall the offspring of Israel cease from being a nation before me forever.” 37Thus says the LORD: “If the heavens above can be measured, and the foundations of the earth below can be explored, then I will cast off all the offspring of Israel for all that they have done, declares the LORD.” ▤

Amos 9:8  Behold, the eyes of the Lord GOD are upon the sinful kingdom, and I will destroy it from the surface of the ground, except that I will not utterly destroy the house of Jacob,” declares the LORD. ▤

God would destroy “the sinful kingdom” of Israel, but would not totally destroy its people.

Jer 4:27  For thus says the LORD, “The whole land shall be a desolation; yet I will not make a full end. ▤

As with his people, God would ruin the land – but not completely.

. . . God promised to spare a remnant of Israel

See also:

- Isa 65:8 ⇑

Deut 4:27  And the LORD will scatter you among the peoples, and you will be left few in number among the nations where the LORD will drive you. ▤

2Ki 19:30-31  And the surviving remnant of the house of Judah shall again take root downward and bear fruit upward. 31For out of Jerusalem shall go a remnant, and out of Mount Zion a band of survivors. The zeal of the LORD will do this. ▤

Note that apart from the use of “the LORD of hosts” in the last statement, this promise is repeated verbatim in Isaiah 37:31-32.

Ezra 9:8, 13, 15  But now for a brief moment favor has been shown by the LORD our God, to leave us a remnant and to give us a secure holdk within his holy place, that our God may brighten our eyes and grant us a little reviving in our slavery. ▤  … 13And after all that has come upon us for our evil deeds and for our great guilt, seeing that you, our God, have punished us less than our iniquities deserved and have given us such a remnant as this, ▤  … 15O LORD, the God of Israel, you are just, for we are left a remnant that has escaped, as it is today. Behold, we are before you in our guilt, for none can stand before you because of this. ▤

k Hebrew nail, or tent-pin

Note that v. 13b suggests that in sparing a remnant God had punished the people of Israel less than they had deserved (cf. NLT).

Isa 6:13  And though a tenth remain in it, it will be burnedl again, like a terebinth or an oak, whose stump remains when it is felled.” The holy seedm is its stump. ▤

l Or purged

m Or offspring

The “holy seed” are the faithful few. They are the “stump” that would remain, from which Israel would grow again (cf. Isa 17:6 ↓).

Isa 8:18  Behold, I and the children whom the LORD has given me are signs and portents in Israel from the LORD of hosts, who dwells on Mount Zion. ▤

The meanings of Isaiah’s name (Yahweh saves) and his sons’ names – one of which was Shear-Jashub (a remnant will return) signified that a remnant of the people would be saved.

Isa 17:6  Gleanings will be left in it, as when an olive tree is beaten— two or three berries in the top of the highest bough, four or five on the branches of a fruit tree, declares the LORD God of Israel. ▤

Like an olive tree or a fruit tree would have just a few olives or pieces of fruit left after reaping, a remnant of Israel’s people would be left after God’s judgment of her.

Jer 50:20  In those days and in that time, declares the LORD, iniquity shall be sought in Israel, and there shall be none, and sin in Judah, and none shall be found, for I will pardon those whom I leave as a remnant. ▤

Ezek 6:8a  “Yet I will leave some of you alive. ▤

God also promised to return people of Israel to the land

See also:

- God will gather the remnant of exiled Israel from the nations and bring them home

- God will aid them on the journey home and the nations also will assist

Note that there are a number of other verses in which God promises to return the people of Israel and/or Judah to his land. Many of these appear to be speaking (primarily at least) of a return to a restored Israel of the end times. Many such verses can be found in the above cross references. A number of the following passages also can be applied to this still future restoration of Israel.

Jer 23:7-8  “Therefore, behold, the days are coming, declares the LORD, when they shall no longer say, ‘As the LORD lives who brought up the people of Israel out of the land of Egypt,’ 8but ‘As the LORD lives who brought up and led the offspring of the house of Israel out of the north country and out of all the countries where hen had driven them.’ Then they shall dwell in their own land.” ▤

n Septuagint; Hebrew I

Isa 35:10  And the ransomed of the LORD shall return and come to Zion with singing; everlasting joy shall be upon their heads; they shall obtain gladness and joy, and sorrow and sighing shall flee away. ▤

Ezek 20:41-42  As a pleasing aroma I will accept you, when I bring you out from the peoples and gather you out of the countries where you have been scattered. And I will manifest my holiness among you in the sight of the nations. 42And you shall know that I am the LORD, when I bring you into the land of Israel, the country that I swore to give to your fathers. ▤

Ezek 34:11-13  For thus says the Lord GOD: Behold, I, I myself will search for my sheep and will seek them out. 12As a shepherd seeks out his flock when he is among his sheep that have been scattered, so will I seek out my sheep, and I will rescue them from all places where they have been scattered on a day of clouds and thick darkness. 13And I will bring them out from the peoples and gather them from the countries, and will bring them into their own land. And I will feed them on the mountains of Israel, by the ravines, and in all the inhabited places of the country. ▤

Jer 27:21-22  … thus says the LORD of hosts, the God of Israel, concerning the vessels that are left in the house of the LORD, in the house of the king of Judah, and in Jerusalem: 22They shall be carried to Babylon and remain there until the day when I visit them, declares the LORD. Then I will bring them back and restore them to this place. ▤

This is speaking about furnishings of the temple rather than the people themselves, but it is also applicable to the people, being reflective of their circumstances.

Mic 4:10  Writhe and groan,o O daughter of Zion, like a woman in labor, for now you shall go out from the city and dwell in the open country; you shall go to Babylon. There you shall be rescued; there the LORD will redeem you from the hand of your enemies. ▤

o Or push

- God promised to bring the exiles from Judah back after seventy years in Babylon:

Jer 29:10  For thus says the LORD: When seventy years are completed for Babylon, I will visit you, and I will fulfill to you my promise and bring you back to this place. ▤

Jeremiah had earlier spoken of the exile lasting seventy years in Babylon in 25:11-12 (cf. 2Chr 36:21; Dan 9:2).

Jews did return to the land – rebuilding the temple and Jerusalem’s walls

After 70 years of captivity in Babylon (cf. 2Chr 36:21; Zec 1:12; 7:5), descendants of the southern Israelite kingdom of Judah did return to the land. They were known as “Jews”, the term coming from the name “Judah”.

Ezra 1:1-8, 11  In the first year of Cyrus king of Persia, that the word of the LORD by the mouth of Jeremiah might be fulfilled, the LORD stirred up the spirit of Cyrus king of Persia, so that he made a proclamation throughout all his kingdom and also put it in writing: 2“Thus says Cyrus king of Persia: The LORD, the God of heaven, has given me all the kingdoms of the earth, and he has charged me to build him a house at Jerusalem, which is in Judah. 3Whoever is among you of all his people, may his God be with him, and let him go up to Jerusalem, which is in Judah, and rebuild the house of the LORD, the God of Israel—he is the God who is in Jerusalem. 4And let each survivor, in whatever place he sojourns, be assisted by the men of his place with silver and gold, with goods and with beasts, besides freewill offerings for the house of God that is in Jerusalem.” 5Then rose up the heads of the fathers’ houses of Judah and Benjamin, and the priests and the Levites, everyone whose spirit God had stirred to go up to rebuild the house of the LORD that is in Jerusalem. 6And all who were about them aided them with vessels of silver, with gold, with goods, with beasts, and with costly wares, besides all that was freely offered. 7Cyrus the king also brought out the vessels of the house of the LORD that Nebuchadnezzar had carried away from Jerusalem and placed in the house of his gods. 8Cyrus king of Persia brought these out in the charge of Mithredath the treasurer, who counted them out to Sheshbazzar the prince of Judah. ▤  … 11all the vessels of gold and of silver were 5,400. All these did Sheshbazzar bring up, when the exiles were brought up from Babylonia to Jerusalem. ▤

This marked the beginning of the return of exiles to Judah. Note that Sheshbazzar (vv. 8, 11) appears to have been the designated governor of Judah (cf. CEV, GNT), or at least the official who initially led or oversaw the returning exiles.

Ezra 2:1-2  Now these were the people of the province who came up out of the captivity of those exiles whom Nebuchadnezzar the king of Babylon had carried captive to Babylonia. They returned to Jerusalem and Judah, each to his own town. 2They came with Zerubbabel, Jeshua, Nehemiah, Seraiah, Reelaiah, Mordecai, Bilshan, Mispar, Bigvai, Rehum, and Baanah. The number of the men of the people of Israel: … ▤

The subsequent verses (cf. vv. 3-63) contain a list numbering the returning exiles in their clans.

Ezra 2:64-68, 70  The whole assembly together was 42,360, 65besides their male and female servants, of whom there were 7,337, and they had 200 male and female singers. 66Their horses were 736, their mules were 245, 67their camels were 435, and their donkeys were 6,720. 68Some of the heads of families, when they came to the house of the LORD that is in Jerusalem, made freewill offerings for the house of God, to erect it on its site. ▤  … 70Now the priests, the Levites, some of the people, the singers, the gatekeepers, and the temple servants lived in their towns, and all the rest of Israelp in their towns. ▤

p Hebrew all Israel

Ezra 3:1-3  When the seventh month came, and the children of Israel were in the towns, the people gathered as one man to Jerusalem. 2Then arose Jeshua the son of Jozadak, with his fellow priests, and Zerubbabel the son of Shealtiel with his kinsmen, and they built the altar of the God of Israel, to offer burnt offerings on it, as it is written in the Law of Moses the man of God. 3They set the altar in its place, for fear was on them because of the peoples of the lands, and they offered burnt offerings on it to the LORD, burnt offerings morning and evening. ▤

Ezra 6:14-16  And the elders of the Jews built and prospered through the prophesying of Haggai the prophet and Zechariah the son of Iddo. They finished their building by decree of the God of Israel and by decree of Cyrus and Darius and Artaxerxes king of Persia; 15and this house was finished on the third day of the month of Adar, in the sixth year of the reign of Darius the king. 16And the people of Israel, the priests and the Levites, and the rest of the returned exiles, celebrated the dedication of this house of God with joy. ▤

This is speaking of the rebuilding of the temple. Note that this was later replaced piecemeal largely by Herod the Great, who began his work in 20-19 B.C. Herod’s temple took 46 years to complete (cf. John 2:20).

Neh 2:17-18  Then I said to them, “You see the trouble we are in, how Jerusalem lies in ruins with its gates burned. Come, let us build the wall of Jerusalem, that we may no longer suffer derision.” 18And I told them of the hand of my God that had been upon me for good, and also of the words that the king had spoken to me. And they said, “Let us rise up and build.” So they strengthened their hands for the good work. ▤

Neh 6:15-16  So the wall was finished on the twenty-fifth day of the month Elul, in fifty-two days. 16And when all our enemies heard of it, all the nations around us were afraid and fell greatly in their own esteem, for they perceived that this work had been accomplished with the help of our God. ▤

- Jesus’ prophecy of the destruction of the temple:

Luke 21:5-6  And while some were speaking of the temple, how it was adorned with noble stones and offerings, he said, 6“As for these things that you see, the days will come when there will not be left here one stone upon another that will not be thrown down.” ▤

This prophecy was fulfilled in A.D. 70 when the Romans captured Jerusalem and burned the temple, the one built largely by Herod the Great.

Note: Because God remembers his covenant with Abraham, God cares for and is merciful to Israel

Ex 2:23-25  During those many days the king of Egypt died, and the people of Israel groaned because of their slavery and cried out for help. Their cry for rescue from slavery came up to God. 24And God heard their groaning, and God remembered his covenant with Abraham, with Isaac, and with Jacob. 25God saw the people of Israel—and God knew. ▤

The last phrase indicates that God took notice (cf. NASB, NKJV,NRSV) of his people’s predicament, and implies that he was concerned for them (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT). Note that God’s covenant with Abraham was confirmed with his son Isaac and his grandson Jacob.

Ex 6:2-8  God spoke to Moses and said to him, “I am the LORD. 3I appeared to Abraham, to Isaac, and to Jacob, as God Almighty,q but by my name the LORD I did not make myself known to them. 4I also established my covenant with them to give them the land of Canaan, the land in which they lived as sojourners. 5Moreover, I have heard the groaning of the people of Israel whom the Egyptians hold as slaves, and I have remembered my covenant. 6Say therefore to the people of Israel, ‘I am the LORD, and I will bring you out from under the burdens of the Egyptians, and I will deliver you from slavery to them, and I will redeem you with an outstretched arm and with great acts of judgment. 7I will take you to be my people, and I will be your God, and you shall know that I am the LORD your God, who has brought you out from under the burdens of the Egyptians. 8I will bring you into the land that I swore to give to Abraham, to Isaac, and to Jacob. I will give it to you for a possession. I am the LORD.’” ▤

q Hebrew El Shaddai

Lev 26:40-45  “But if they confess their iniquity and the iniquity of their fathers in their treachery that they committed against me, and also in walking contrary to me, 41so that I walked contrary to them and brought them into the land of their enemies—if then their uncircumcised heart is humbled and they make amends for their iniquity, 42then I will remember my covenant with Jacob, and I will remember my covenant with Isaac and my covenant with Abraham, and I will remember the land. 43But the land shall be abandoned by them and enjoy its Sabbaths while it lies desolate without them, and they shall make amends for their iniquity, because they spurned my rules and their soul abhorred my statutes. 44Yet for all that, when they are in the land of their enemies, I will not spurn them, neither will I abhor them so as to destroy them utterly and break my covenant with them, for I am the LORD their God. 45But I will for their sake remember the covenant with their forefathers, whom I brought out of the land of Egypt in the sight of the nations, that I might be their God: I am the LORD.” ▤

In v. 45 and probably also in v. 44, it is God’s covenant made at Sinai with the Israelites that is primarily in view. Like the aforementioned covenant with Abraham and the other patriarchs (v. 42), because of God’s faithfulness to it he would remember it and mercifully care for the people. Note that God’s promise to remember his covenant with the rebellious Israelites was dependant on them repenting (vv. 40-41).

Deut 4:31  For the LORD your God is a merciful God. He will not leave you or destroy you or forget the covenant with your fathers that he swore to them. ▤

God’s covenant with Abraham and the other patriarchs is probably the one spoken of here.

2Ki 13:22-23  Now Hazael king of Syria oppressed Israel all the days of Jehoahaz. 23But the LORD was gracious to them and had compassion on them, and he turned toward them, because of his covenant with Abraham, Isaac, and Jacob, and would not destroy them, nor has he cast them from his presence until now. ▤

Ps 105:7-11, 42-45  He is the LORD our God; his judgments are in all the earth. 8He remembers his covenant forever, the word that he commanded, for a thousand generations, 9the covenant that he made with Abraham, his sworn promise to Isaac, 10which he confirmed to Jacob as a statute, to Israel as an everlasting covenant, 11saying, “To you I will give the land of Canaan as your portion for an inheritance.” ▤  … 42For he remembered his holy promise, and Abraham, his servant. 43So he brought his people out with joy, his chosen ones with singing. 44And he gave them the lands of the nations, and they took possession of the fruit of the peoples’ toil, 45that they might keep his statutes and observe his laws. Praise the LORD! ▤

Luke 1:68-75  Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, 70as he spoke by the mouth of his holy prophets from of old, 71that we should be saved from our enemies and from the hand of all who hate us; 72to show the mercy promised to our fathers and to remember his holy covenant, 73the oath that he swore to our father Abraham, to grant us 74that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

- God acted faithfully in all that happened to Israel:

Neh 9:33  Yet you have been righteous in all that has come upon us, for you have dealt faithfully and we have acted wickedly. ▤

Despite Israel’s great guilt, God acted faithfully; he did not forsake them (vv. 7-32).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Unit C

God and the World: Jesus Christ

11. God’s Promised Messiah

1. The Messiah’s Identity

2. The Messiah’s Purpose and Person

12. Jesus Christ’s Mission

1. God’s Enablement of Jesus Christ

2. Ministry, Death and Resurrection

13. Salvation through Jesus Christ

1. Salvation from Sin

2. Salvation for the World

14. The New Order

1. Jesus Christ and the Law’s Diminished Role

2. Key Elements of the New Order

15. ‘The Last Things’

1. Jesus Christ’s Return and the Final Judgment

2. The Afterlife

Chapter 11

God’s Promised Messiah

1. The Messiah’s Identity

1. The Promise of a Messiah in OT Scripture

2. Jesus Is the Promised Messiah

3. Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus

4. Further Testimony to Jesus Being the Messiah

2. The Messiah’s Purpose and Person

1. Jesus Christ’s Mission from God

2. Jesus Christ’s Humanity

3. Jesus Christ’s Personality

4. Epilogue: God Works through Jesus Christ

Part I

The Messiah’s Identity

The OT Scriptures speak of a leader chosen and sent by God to save his people and to reign forever. This leader is known as the “Christ” or the “Messiah” – which are Greek and Hebrew terms respectively, meaning the “anointed” or the “Anointed One”. In NT times the Jews looked forward to the Messiah’s coming and many still do today. But the NT provides compelling evidence that this Messiah was in fact Jesus Christ.

Note that this chapter is in a sense a prologue to the whole of Unit C. God and the World: Jesus Christ, as Jesus being the Christ or Messiah undergirds many of the topics.

Section A

The Promise of a Messiah in OT Scripture

Section Jumps

- The OT Scriptures speak of a coming anointed one of God, who would have God’s Spirit on him . . .

- . . . They describe him as a remarkable chosen servant of God

- The OT promises that such a one would arise as a great ruler of Israel

- The OT says the ruler will bring justice and salvation to the nations

- The OT speaks of the ruler crushing the wicked

- The ruler would be a descendant of King David, in accordance with God’s promise to David

- The OT also says he would suffer and die, for people’s sins – but then be raised and exalted

See also:

- Prelude: The OT Scriptures speak of God instituting a new covenant with his people – through the Messiah

- God will establish the Messiah as ruler over all, forever

- The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

Note that in addition to the references in this section, there are a number of other OT passages that are understood to refer to the Messiah, many of which appear in the subsections cross-referenced immediately above and at the beginning of some of the following subsections.

The OT Scriptures speak of a coming anointed one of God, who would have God’s Spirit on him . . .

Ps 2:2  The kings of the earth set themselves, and the rulers take counsel together, against the LORD and against his Anointed, saying, … ▤

This was composed for the coronation of Davidic kings, but is understood to be messianic – ultimately speaking of the Messiah.

Dan 9:24-26a  “Seventy weeksa are decreed about your people and your holy city, to finish the transgression, to put an end to sin, and to atone for iniquity, to bring in everlasting righteousness, to seal both vision and prophet, and to anoint a most holy place.b 25Know therefore and understand that from the going out of the word to restore and build Jerusalem to the coming of an anointed one, a prince, there shall be seven weeks. Then for sixty-two weeks it shall be built again with squares and moat, but in a troubled time. 26And after the sixty-two weeks, an anointed one shall be cut off and shall have nothing. ▤

a Or sevens; also twice in verse 25 and once in verse 26

b Or thing, or one

The text note at the end of v. 24 indicates that “to anoint a most holy place” may be referring to the anointing of a most holy “one” – i.e. the Messiah, spoken of in the subsequent verses. As the ESV text stands, quite possibly the consecration of a future temple of God is in view. Verse 26a was fulfilled in Jesus Christ’s death. Regarding the “weeks”, many scholars understand the term to denote seven years – and thus the seventy “weeks” (v. 24) to be 490 years. However there is a lack of agreement as to what periods of time are being referred to. Note that “to seal both vision and prophet” (v. 24) is usually understood as meaning to confirm and/or fulfill prophecies (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Ps 45:6-7  Your throne, O God, is forever and ever. The scepter of your kingdom is a scepter of uprightness; 7you have loved righteousness and hated wickedness. Therefore God, your God, has anointed you with the oil of gladness beyond your companions; … ▤

Psalm 45 is seen as messianic, as borne out in v. 6a.

Ps 132:17  There I will make a horn to sprout for David; I have prepared a lamp for my anointed. ▤

Probably “my anointed” refers at least primarily to David, but it is often understood to ultimately be speaking of the coming messianic anointed one of God – “My Anointed” (NKJV).

Isa 61:1  The Spirit of the Lord GOD is upon me, because the LORD has anointed me to bring good news to the poor;c he has sent me to bind up the brokenhearted, to proclaim liberty to the captives, and the opening of the prison to those who are bound;d … ▤

c Or afflicted

d Or the opening [of the eyes] to those who are blind; Septuagint and recovery of sight to the blind

These words are prophetically attributed to the Messiah.

Isa 11:1-2  There shall come forth a shoot from the stump of Jesse, and a branch from his roots shall bear fruit. 2And the Spirit of the LORD shall rest upon him, the Spirit of wisdom and understanding, the Spirit of counsel and might, the Spirit of knowledge and the fear of the LORD. ▤

Isa 42:1b  I have put my Spirit upon him; he will bring forth justice to the nations. ▤

. . . They describe him as a remarkable chosen servant of God

Isa 42:1a  Behold my servant, whom I uphold, my chosen, in whom my soul delights; … ▤

Isa 49:1-3, 5-7  Listen to me, O coastlands, and give attention, you peoples from afar. The LORD called me from the womb, from the body of my mother he named my name. 2He made my mouth like a sharp sword; in the shadow of his hand he hid me; he made me a polished arrow; in his quiver he hid me away. 3And he said to me, “You are my servant, Israel, in whom I will be glorified.”i ▤  … 5And now the LORD says, he who formed me from the womb to be his servant, to bring Jacob back to him; and that Israel might be gathered to him— for I am honored in the eyes of the LORD, and my God has become my strength— 6he says: “It is too light a thing that you should be my servant to raise up the tribes of Jacob and to bring back the preserved of Israel; I will make you as a light for the nations, that my salvation may reach to the end of the earth.” 7Thus says the LORD, the Redeemer of Israel and his Holy One, to one deeply despised, abhorred by the nation, the servant of rulers: “Kings shall see and arise; princes, and they shall prostrate themselves; because of the LORD, who is faithful, the Holy One of Israel, who has chosen you.” ▤

e Or I will display my beauty

Verse 2 speaks of God readying the one he had called for the decisive work ahead. In v. 3 “Israel” is usually understood to be a reference to the messianic servant, quite possibly as the one who would embody and accomplish all that Israel should have been and done in bringing God’s salvation to all nations.

Isa 52:13  Behold, my servant shall act wisely;e he shall be high and lifted up, and shall be exalted. ▤

f Or shall prosper

Isa 53:11  Out of the anguish of his soul he shall seef and be satisfied; by his knowledge shall the righteous one, my servant, make many to be accounted righteous, and he shall bear their iniquities. ▤

g Masoretic Text; Dead Sea Scroll he shall see light

Hag 2:23  On that day, declares the LORD of hosts, I will take you, O Zerubbabel my servant, the son of Shealtiel, declares the LORD, and make you like ag signet ring, for I have chosen you, declares the LORD of hosts. ▤

h Hebrew the

Many understand Zerubbabel – an ancestor of Jesus Christ (cf. Matt 1:12-13) – to be spoken of here as foreshadowing the Messiah. This is reflected in him being “chosen” by God and being described as God’s “servant” and “signet ring” – the latter term implying that he was representative of God’s authority, to implement his will.

Zec 3:8  Hear now, O Joshua the high priest, you and your friends who sit before you, for they are men who are a sign: behold, I will bring my servant the Branch. ▤

The term “the Branch” is a messianic title (cf. Zec 6:12-13 ⇓).

- The Jews also spoke of “the Christ of God, his Chosen One”:

Luke 23:35  And the people stood by, watching, but the rulers scoffed at him, saying, “He saved others; let him save himself, if he is the Christ of God, his Chosen One!” ▤

Here the Jewish rulers refer to OT teaching of the coming of God’s Christ, speaking of him as the one chosen by God.

The OT promises that such a one would arise as a great ruler of Israel

See also:

- The Davidic Messiah will reign over Israel

- The Messiah will rule forever over Israel, in righteousness and peace

Gen 49:10  The scepter shall not depart from Judah, nor the ruler’s staff from between his feet, until tribute comes to him;h and to him shall be the obedience of the peoples. ▤

i By a slight revocalization; a slight emendation yields (compare Septuagint, Syriac, Targum) until he comes to whom it belongs; Hebrew until Shiloh comes, or until he comes to Shiloh

Particularly in view of the text note (cf. AMP, NCV, NIV, NLT), this is commonly understood to refer to a great ruler coming from the tribe of Judah. Both this and the following prophecy from Numbers 24:17-19 may have been initially fulfilled in David, but probably both primarily or ultimately refer to the promised, divinely appointed leader.

Num 24:17-19  I see him, but not now; I behold him, but not near: a star shall come out of Jacob, and a scepter shall rise out of Israel; it shall crush the foreheadi of Moab and break down all the sons of Sheth. 18Edom shall be dispossessed; Seir also, his enemies, shall be dispossessed. Israel is doing valiantly. 19And one from Jacob shall exercise dominion and destroy the survivors of cities! ▤

j Hebrew corners [of the head]

This speaks of the messianic leader of Israel crushing Israel’s enemies, exercising dominion beyond Israel.

Jer 30:21  Their prince shall be one of themselves; their ruler shall come out from their midst; I will make him draw near, and he shall approach me, for who would dare of himself to approach me? declares the LORD. ▤

Dan 9:25a  Know therefore and understand that from the going out of the word to restore and build Jerusalem to the coming of an anointed one, a prince, there shall be seven weeks. ▤

In this context, “a prince” speaks of a significant ruler of Israel.

Mic 5:2  jBut you, O Bethlehem Ephrathah, who are too little to be among the clans of Judah, from you shall come forth for me one who is to be ruler in Israel, whose coming forth is from of old, from ancient days. ▤

k Ch 5:1 in Hebrew

Zec 6:11-13  Take from them silver and gold, and make a crown, and set it on the head of Joshua, the son of Jehozadak, the high priest. 12And say to him, ‘Thus says the LORD of hosts, “Behold, the man whose name is the Branch: for he shall branch out from his place, and he shall build the temple of the LORD. 13It is he who shall build the temple of the LORD and shall bear royal honor, and shall sit and rule on his throne. And there shall be a priest on his throne, and the counsel of peace shall be between them both.”’ ▤

This crowning of the high priest (v. 11) is understood to be symbolic, portraying the messianic King-Priest who would build the temple of God (v. 12). The final statement (v. 13b) affirms that this leader will combine and bring harmony between the two offices of Priest and King (cf. AMP). Note that the temple of God (v. 12) is quite possibly a reference to the church, although some consider it to represent a millennial temple.

Zec 9:9  Rejoice greatly, O daughter of Zion! Shout aloud, O daughter of Jerusalem! Behold, your king is coming to you; righteous and having salvation is he, humble and mounted on a donkey, on a colt, the foal of a donkey. ▤

Zec 10:4  From him [Judah] shall come the cornerstone, from him the tent peg, from him the battle bow, from him every ruler—all of them together. ▤

A number of commentators understand this to be messianic. The terms “cornerstone” and “tent peg” invoke thoughts of a supportive mainstay; the “battle bow” signifies might against enemies. Arguably “every ruler” looks forward to the ultimate ruler, the Messiah.

Mal 3:1  Behold, I send my messenger, and he will prepare the way before me. And the Lord whom you seek will suddenly come to his temple; and the messenger of the covenant in whom you delight, behold, he is coming, says the LORD of hosts. ▤

This verse points to the messianic ruler – “the Lord” – bringing a new covenant, between God and his people.

Ps 80:16-18  They have burned it with fire; they have cut it down; may they perish at the rebuke of your face! 17But let your hand be on the man of your right hand, the son of man whom you have made strong for yourself! 18Then we shall not turn back from you; give us life, and we will call upon your name! ▤

Verse 16a speaks of Israel, God’s people (v. 16b). The nation of Israel may also be in view in v. 17 (cf. vv. 14-15). Alternatively v. 17 may speak of a Davidic king – possibly in particular the Messiah, through whom the nation would be given life (v. 18). This is perhaps supported by the use of the term “the son of man”, which was commonly used by Jesus Christ as a reference to himself. But note that v. 15 speaks of Israel with similar terminology – “the son whom you made strong for yourself”.

Ezek 21:25-27  And you, O profanek wicked one, prince of Israel, whose day has come, the time of your final punishment, 26thus says the Lord GOD: Remove the turban and take off the crown. Things shall not remain as they are. Exalt that which is low, and bring low that which is exalted. 27A ruin, ruin, ruin I will make it. This also shall not be, until he comes, the one to whom judgment belongs, and I will give it to him. ▤

l Or slain; also verse 29

Some commentators understand the “turban” to refer to the high priesthood. This being the case, with the reference also to the “crown”, these verses would point to the dual role of high priest and king of the one to come (cf. Zec 6:13 ↑). Verse 27 appears to be speaking of Jerusalem and/or Israel being made a ruin, until the one comes “to whom judgment belongs” – the Messiah, to whom the right to rule would be given (v. 27; cf. AMP, NCV, NIrV). Note, however, that in light of the rendering in some translations of v. 27b, Nebuchadnezzar could be in view (cf. CEV, GNT) as the ruler of the Babylonians who would sack Jerusalem.

The OT says the ruler will bring justice and salvation to the nations

See also:

- Gen 49:10 ⇑

- The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

Isa 11:3-4  And his delight shall be in the fear of the LORD. He shall not judge by what his eyes see, or decide disputes by what his ears hear, 4but with righteousness he shall judge the poor, and decide with equity for the meek of the earth; and he shall strike the earth with the rod of his mouth, and with the breath of his lips he shall kill the wicked. ▤

Isa 42:1-4, 6-7  Behold my servant, whom I uphold, my chosen, in whom my soul delights; I have put my Spirit upon him; he will bring forth justice to the nations. 2He will not cry aloud or lift up his voice, or make it heard in the street; 3a bruised reed he will not break, and a faintly burning wick he will not quench; he will faithfully bring forth justice. 4He will not grow faint or be discouragedl till he has established justice in the earth; and the coastlands wait for his law. ▤  … 6“I am the LORD; I have called you in righteousness; I will take you by the hand and keep you; I will give you as a covenant for the people, a light for the nations, 7to open the eyes that are blind, to bring out the prisoners from the dungeon, from the prison those who sit in darkness. ▤

m Or bruised

Verse 4b appears to speak of “foreign nations” (CEV; cf. GNT, NCV, NLT) putting their hope in the Messiah’s “law” or rule to bring justice and salvation. Note that these verses are part of the first of Isaiah’s four “servant songs” – possibly extending to v. 9. The others are in 49:1-7 or 1-13 (extracts of which follow); 50:4-9 or 4-11; and 52:13-53:12. Some consider that 61:1-3, or 1-11 to be a fifth “servant song”. Most commentators understand each of these to be primarily speaking of the Messiah, the divinely appointed leader.

Isa 49:5-6  And now the LORD says, he who formed me from the womb to be his servant, to bring Jacob back to him; and that Israel might be gathered to him— for I am honored in the eyes of the LORD, and my God has become my strength— 6he says: “It is too light a thing that you should be my servant to raise up the tribes of Jacob and to bring back the preserved of Israel; I will make you as a light for the nations, that my salvation may reach to the end of the earth.” ▤

Isa 52:15  … so shall he sprinklem many nations; kings shall shut their mouths because of him; for that which has not been told them they see, and that which they have not heard they understand. ▤

n Or startle

The meaning of the Hebrew term translated here as “sprinkle” is not clear (cf. NRSV text note). It possibly means “cleanse” (NLT text note) – as “sprinkle” implies – in which case “sprinkle many nations” would have in view the cleansing and consequent salvation of the Gentiles by the Messiah.

Isa 55:4  Behold, I made him a witness to the peoples, a leader and commander for the peoples. ▤

This is either referring to the Messiah or back to David (cf. v. 3) as “one (One) who shall testify of salvation” to the peoples (AMP). Even if David is primarily in view, the prophecy is ultimately fulfilled in the Messiah.

Ezek 17:22-23  Thus says the Lord GOD: “I myself will take a sprig from the lofty top of the cedar and will set it out. I will break off from the topmost of its young twigs a tender one, and I myself will plant it on a high and lofty mountain. 23On the mountain height of Israel will I plant it, that it may bear branches and produce fruit and become a noble cedar. And under it will dwell every kind of bird; in the shade of its branches birds of every sort will nest. ▤

This is understood to be a messianic promise. The “sprig” (v. 22) – i.e. a small stem – likely symbolizes the Messiah, who is thus portrayed as being given a place of authority above all others. The birds (v. 23b) most likely represent other nations or people from them, who would find shelter in the messianic kingdom produced by the “sprig”. As such this points to the Messiah’s salvation – and even his justice – for all peoples.

Isa 9:1-2  nBut there will be no gloom for her who was in anguish. In the former time he brought into contempt the land of Zebulun and the land of Naphtali, but in the latter time he has made glorious the way of the sea, the land beyond the Jordan, Galilee of the nations.o 2 p The people who walked in darkness have seen a great light; those who dwelt in a land of deep darkness, on them has light shined. ▤

o Ch 8:23 in Hebrew

p Or of the Gentiles

q Ch 9:1 in Hebrew

The Messiah is in view here (cf. vv. 6-7) as bringing light – effectively the light of salvation – to Gentiles.

Isa 51:4-5  Give attention to me, my people, and give ear to me, my nation; for a lawq will go out from me, and I will set my justice for a light to the peoples. 5My righteousness draws near, my salvation has gone out, and my arms will judge the peoples; the coastlands hope for me, and for my arm they wait. ▤

r Or for teaching; also verse 7

This speaks of God bringing justice and salvation to the nations. However the references elsewhere in Isaiah to God’s messianic servant bringing justice (cf. Isa 11:4 ↑; Isa 42:1-4 ↑) and salvation (cf. Isa 49:6 ↑) – and “light” (cf. Isa 42:6 ↑; Isa 49:6 ↑) – point to God doing this through the work of the Messiah.

- The OT Scriptures speak of God giving the Messiah sovereign authority and of all peoples serving him:

Dan 7:13-14  I saw in the night visions, and behold, with the clouds of heaven there came one like a son of man, and he came to the Ancient of Days and was presented before him. 14And to him was given dominion and glory and a kingdom, that all peoples, nations, and languages should serve him; his dominion is an everlasting dominion, which shall not pass away, and his kingdom one that shall not be destroyed. ▤

The OT speaks of the ruler crushing the wicked

Isa 11:4b  … he shall strike the earth with the rod of his mouth, and with the breath of his lips he shall kill the wicked. ▤

Isa 49:1-2  Listen to me, O coastlands, and give attention, you peoples from afar. The LORD called me from the womb, from the body of my mother he named my name. 2He made my mouth like a sharp sword; in the shadow of his hand he hid me; he made me a polished arrow; in his quiver he hid me away. ▤

Particularly in view of the imagery in 11:4b above, this may well point to the Messiah inflicting judgment on the wicked (vv. 8-9; cf. Rev 19:15). However a number of commentators understand it to be speaking primarily of the power and incisiveness of the Messiah’s words.

Ps 2:6-9  [God:] “As for me, I have set my King on Zion, my holy hill.” 7I will tell of the decree: The LORD said to me, “You are my Son; today I have begotten you. 8Ask of me, and I will make the nations your heritage, and the ends of the earth your possession. 9You shall breakr them with a rod of iron and dash them in pieces like a potter’s vessel.” ▤

s Revocalization yields (compare Septuagint) You shall rule

Like the following two references (21:8-9; 110:5-6), this is from a psalm concerning a Davidic king and with messianic applications. Installed by God as King in Zion (v. 6), the Messiah will assert his authority over the nations (vv. 8-9). In so doing, he will shatter the wicked among them (v. 9b; cf. Rev 19:15).

Ps 21:8-9  Your hand will find out all your enemies; your right hand will find out those who hate you. 9You will make them as a blazing oven when you appear. The LORD will swallow them up in his wrath, and fire will consume them. ▤

The final statement (v. 9b) speaks of the manifestation of God’s wrath with the appearance of the Davidic king.

Ps 110:5-6  The Lord is at your right hand; he will shatter kings on the day of his wrath. 6He will execute judgment among the nations, filling them with corpses; he will shatter chiefss over the wide earth. ▤

t Or the head

Note that the “Lord” (v. 5) refers either to God, as he crushes rulers through his Messiah, or to the Messiah himself, referred to in v. 1 both as “Lord” and as being seated at God’s right hand as may be the case here in v. 5a.

Hag 2:21-23  “Speak to Zerubbabel, governor of Judah, saying, I am about to shake the heavens and the earth, 22and to overthrow the throne of kingdoms. I am about to destroy the strength of the kingdoms of the nations, and overthrow the chariots and their riders. And the horses and their riders shall go down, every one by the sword of his brother. 23On that day, declares the LORD of hosts, I will take you, O Zerubbabel my servant, the son of Shealtiel, declares the LORD, and make you like at signet ring, for I have chosen you, declares the LORD of hosts.” ▤

u Hebrew the

As commented earlier, many understand Zerubbabel here as foreshadowing the Messiah. The passage quite possibly ultimately points to the day of the LORD when God’s Messiah will come with his authority and the earthly powers will be crushed.

Mal 3:1-2, 5  Behold, I send my messenger, and he will prepare the way before me. And the Lord whom you seek will suddenly come to his temple; and the messenger of the covenant in whom you delight, behold, he is coming, says the LORD of hosts. 2But who can endure the day of his coming, and who can stand when he appears? For he is like a refiner’s fire and like fullers’ soap. ▤  … 5“Then I will draw near to you for judgment. I will be a swift witness against the sorcerers, against the adulterers, against those who swear falsely, against those who oppress the hired worker in his wages, the widow and the fatherless, against those who thrust aside the sojourner, and do not fear me, says the LORD of hosts. ▤

This is generally understood as referring to the Messiah’s coming and God’s judgment through him. The wicked who have done things such as those things mentioned in v. 5 will not be able to endure or stand on that day.

The ruler would be a descendant of King David, in accordance with God’s promise to David

See also:

- God’s covenant with David, promising that David’s royal dynasty would last forever

- The Davidic Messiah will reign over Israel

1Chr 17:11-14  When your [David’s] days are fulfilled to walk with your fathers, I will raise up your offspring after you, one of your own sons, and I will establish his kingdom. 12He shall build a house for me, and I will establish his throne forever. 13I will be to him a father, and he shall be to me a son. I will not take my steadfast love from him, as I took it from him who was before you, 14but I will confirm him in my house and in my kingdom forever, and his throne shall be established forever. ▤

This is God’s promise to David, as referred to in the above subheading, of a permanent kingdom under a godly and powerful king from David’s line. It speaks initially of David’s son Solomon, but the promise is understood to be consummately fulfilled in Jesus Christ. In vv. 12, 14, the “house” refers firstly to the temple that Solomon built in Jerusalem; in a messianic context it is readily applicable to God’s people, the church.

Ps 132:11, 17-18  The LORD swore to David a sure oath from which he will not turn back: “One of the sons of your bodyu I will set on your throne. ▤  … 17There [in Zion] I will make a horn to sprout for David; I have prepared a lamp for my anointed. 18His enemies I will clothe with shame, but on him his crown will shine.” ▤

v Hebrew of your fruit of the womb

As is the case with the other passages in this subsection, this is understood to be messianic. The “horn” and “lamp” (v. 17) speak of the strength (“horn”) and continuation (“lamp”) of David’s dynasty, and would be embodied by the Messiah. The “lamp” metaphor appears to come from or allude to God’s promise to David that he would “always have a lamp before me in Jerusalem” (1Ki 11:36).

Isa 11:1  There shall come forth a shoot from the stump of Jesse, and a branch from his roots shall bear fruit. ▤

Jesse was David’s father. The “stump of Jesse” refers to the family or line of David – likening David’s line to the remains of a tree that had been “cut down” (GNT), primarily in reference to the fall of Jerusalem (587 B.C.).

Isa 16:5  … then a throne will be established in steadfast love, and on it will sit in faithfulness in the tent of David one who judges and seeks justice and is swift to do righteousness. ▤

Jer 23:5  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will raise up for David a righteous Branch, and he shall reign as king and deal wisely, and shall execute justice and righteousness in the land. ▤

Jer 33:14-17, 25-26  “Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will fulfill the promise I made to the house of Israel and the house of Judah. 15In those days and at that time I will cause a righteous Branch to spring up for David, and he shall execute justice and righteousness in the land. 16In those days Judah will be saved, and Jerusalem will dwell securely. And this is the name by which it will be called: ‘The LORD is our righteousness.’ 17“For thus says the LORD: David shall never lack a man to sit on the throne of the house of Israel, ▤  … 25Thus says the LORD: If I have not established my covenant with day and night and the fixed order of heaven and earth, 26then I will reject the offspring of Jacob and David my servant and will not choose one of his offspring to rule over the offspring of Abraham, Isaac, and Jacob. For I will restore their fortunes and will have mercy on them.” ▤

Mark 12:35  And as Jesus taught in the temple, he said, “How can the scribes say that the Christ is the son of David? ▤

Jesus is not questioning that the Christ is the son of David, but using this acknowledged truth to begin making a point.

John 7:42  Has not the Scripture said that the Christ comes from the offspring of David, and comes from Bethlehem, the village where David was? ▤

Acts 2:29-30  Brothers, I may say to you with confidence about the patriarch David that he both died and was buried, and his tomb is with us to this day. 30Being therefore a prophet, and knowing that God had sworn with an oath to him that he would set one of his descendants on his throne, … ▤

- Jesus’ followers associated him with the promised establishment of David’s kingdom:

Mark 11:9-10  And those who went before and those who followed were shouting, “Hosanna! Blessed is he who comes in the name of the Lord! 10Blessed is the coming kingdom of our father David! Hosanna in the highest!” ▤

The OT also says he would suffer and die, for people’s sins – but then be raised and exalted

See also:

- For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .

- Prophecies fulfilled in Jesus’ rejection and betrayal

- Prophecies fulfilled in Jesus’ death . . .

- . . . Further OT Scriptures fulfilled or reflected in Jesus’ death

Isa 50:6  I gave my back to those who strike, and my cheeks to those who pull out the beard; I hid not my face from disgrace and spitting. ▤

This appears to anticipate the suffering of the messianic servant detailed shortly afterwards in Isaiah, in the extracts below.

Isa 52:13-15  Behold, my servant shall act wisely;v he shall be high and lifted up, and shall be exalted. 14As many were astonished at you— his appearance was so marred, beyond human semblance, and his form beyond that of the children of mankind— 15so shall he sprinklew many nations; kings shall shut their mouths because of him; for that which has not been told them they see, and that which they have not heard they understand. ▤

w Or shall prosper

x Or startle

Isaiah 52:13-53:12 (cf. Isa 53:1-12 ↓) is the fourth of Isaiah’s “servant songs”. It depicts the sufferings of the messianic servant and the resulting atonement for God’s people. It has been called “the gospel in the OT” and is quoted in the NT more than any other OT passage. Verse 13 speaks of the Messiah’s exaltation. In speaking of the Messiah being exalted (cf. v. 15) after dying (cf. v. 14), such references imply that he would be raised to life (cf. Isa 53:10-12 ↓). Regarding the use of “sprinkle” (v. 15a), see the earlier comment under The OT says the ruler will bring justice and salvation to the nations. The remainder of v. 15 indicates that such will be the exaltation of the messianic servant that kings will be “speechless with amazement” (GNT) when they see his exaltation, and understand who he is and what he has accomplished.

Isa 53:3-12  He was despised and rejectedx by men; a man of sorrows,y and acquainted withz grief;a and as one from whom men hide their facesb he was despised, and we esteemed him not. 4Surely he has borne our griefs and carried our sorrows; yet we esteemed him stricken, smitten by God, and afflicted. 5But he was wounded for our transgressions; he was crushed for our iniquities; upon him was the chastisement that brought us peace, and with his stripes we are healed. 6All we like sheep have gone astray; we have turned—every one—to his own way; and the LORD has laid on him the iniquity of us all. 7He was oppressed, and he was afflicted, yet he opened not his mouth; like a lamb that is led to the slaughter, and like a sheep that before its shearers is silent, so he opened not his mouth. 8By oppression and judgment he was taken away; and as for his generation, who considered that he was cut off out of the land of the living, stricken for the transgression of my people? 9And they made his grave with the wicked and with a rich man in his death, although he had done no violence, and there was no deceit in his mouth. 10Yet it was the will of the LORD to crush him; he has put him to grief;c when his soul makesd an offering for guilt, he shall see his offspring; he shall prolong his days; the will of the LORD shall prosper in his hand. 11Out of the anguish of his soul he shall seee and be satisfied; by his knowledge shall the righteous one, my servant, make many to be accounted righteous, and he shall bear their iniquities. 12Therefore I will divide him a portion with the many,f and he shall divide the spoil with the strong,g because he poured out his soul to death and was numbered with the transgressors; yet he bore the sin of many, and makes intercession for the transgressors. ▤

y Or forsaken

z Or pains; also verse 4

a Or and knowing

b Or sickness; also verse 4

c Or as one who hides his face from us

d Or he has made him sick

e Or when you make his soul

f Masoretic Text; Dead Sea Scroll he shall see light

g Or with the great

h Or with the numerous

The clause “laid on him the iniquity of us all” (v. 6) may well allude to the High Priest on the Day of Atonement (Lev 16) placing his hands on the scapegoat and confessing Israel’s sins, symbolically placing these sins on it. Verse 10 appears to speak of God raising his messianic servant to life (following his death): “… he shall see his offspring; he shall prolong his days …” The term “his offspring” (v. 10b) refers to the messianic servant’s spiritual descendants – those who would be given life through him. The resurrection of the Messiah is further spoken of in vv. 11-12. The phrase rendered “by his knowledge” (v. 11) may mean “because of what he has experienced” (NLT) or “by knowledge of him” (NIV® text note). All these alternatives are pertinent.

Dan 9:26a  And after the sixty-two weeks, an anointed one shall be cut off and shall have nothing. ▤

Zec 12:10  And I will pour out on the house of David and the inhabitants of Jerusalem a spirit of grace and pleas for mercy, so that, when they look on me, on him whom they have pierced, they shall mourn for him, as one mourns for an only child, and weep bitterly over him, as one weeps over a firstborn. ▤

This speaks of the people of Israel grieving over the Messiah whom they had killed. The phrase “when they look on me” could possibly be speaking of them looking “to” him (cf. NIV text note) in faith, or physically looking on him, presumably on his return. The latter interpretation in particular implies that the Messiah would be raised from death to life.

Zec 13:7  “Awake, O sword, against my shepherd, against the man who stands next to me,” declares the LORD of hosts. “Strike the shepherd, and the sheep will be scattered; I will turn my hand against the little ones. ▤

The “shepherd” is the Messiah, spoken of here as being killed or executed.

- The OT Scriptures say that the Christ will remain forever:

John 12:34a  So the crowd answered him, “We have heard from the Law that the Christ remains forever. ▤

Note that the cross references at the start of this and the previous subsection speak further of the everlasting reign of the Christ or Messiah.

Pray for persecuted Christians

Section B

Jesus Is the Promised Messiah

Section Jumps

- Jesus Christ is the one chosen and appointed by God

- Jesus Christ is the one anointed by God, with the Holy Spirit . . .

- . . . Jesus is the messianic Holy One of God

- The OT Scriptures testify to Jesus being the Messiah, the Christ

- For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .

- . . . and the OT speaks of the messianic salvation that would come through Jesus Christ

See also:

- Jesus Christ Is the Son of God (I): General

Bear in mind that in his first advent, or coming, Jesus Christ did not come as an all-conquering ruler, which is how the Messiah is depicted in much of OT messianic prophecy. The NT indicates that this aspect of messianic prophecy will be fulfilled on Jesus Christ’s second coming.

Jesus Christ is the one chosen and appointed by God

See also:

- Matt 12:18 ⇓

- . . . They describe him as a remarkable chosen servant of God

Luke 9:35  And a voice came out of the cloud, saying, “This is my Son, my Chosen One;h listen to him!” ▤

i Some manuscripts my Beloved

Luke 23:35  And the people stood by, watching, but the rulers scoffed at him, saying, “He saved others; let him save himself, if he is the Christ of God, his Chosen One!” ▤

Here the Jewish leaders make reference to Jesus’ claims about himself, the validity of which they had failed to grasp.

1Pet 1:20  He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you … ▤

The term “foreknown” suggests that Christ was chosen (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

1Pet 2:4, 6  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, ▤  … 6For it stands in Scripture: “Behold, I am laying in Zion a stone, a cornerstone chosen and precious, and whoever believes in him will not be put to shame.” ▤

This portrays Jesus Christ as God’s chosen “stone” (vv. 4, 6), the prophesied chosen “cornerstone” on which God’s people would depend (v. 6).

Acts 3:20  … that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, … ▤

Heb 3:1-2  Therefore, holy brothers,i you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, 2who was faithful to him who appointed him, just as Moses also was faithful in all God’sj house. ▤

j Or brothers and sisters; also verse 12

k Greek his; also verses 5, 6

As “apostle” means “one who is sent”, the reference to “Jesus, the apostle” (v. 1) has messianic overtones. Consequently the reference in v. 2 to Jesus Christ being appointed by God as apostle and high priest (cf. AMP) can be understood to point to him being the Messiah appointed by God.

John 10:36  … do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? ▤

Here Jesus speaks of himself as the one God had “consecrated” – “set apart” (AMP, NIV) – in effect the one whom God had chosen (cf. NCV, NLT) and appointed.

Jesus Christ is the one anointed by God, with the Holy Spirit . . .

See also:

- The OT Scriptures speak of a coming anointed one of God, who would have God’s Spirit on him . . .

- God bestowed the Holy Spirit on Jesus, for his mission

- The Holy Spirit empowered Jesus in what he said and did

Luke 2:10-12  And the angel said to them, “Fear not, for behold, I bring you good news of great joy that will be for all the people. 11For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. 12And this will be a sign for you: you will find a baby wrapped in swaddling cloths and lying in a manger.” ▤

Such references to Jesus as “Christ” mean that he is “the Anointed One”, as is underscored here by the expanded title “Christ the Lord”. Note that the terms “Christ” (Greek) and “Messiah” (Hebrew) both mean the “Anointed One”.

Acts 4:26-27  The kings of the earth set themselves, and the rulers were gathered together, against the Lord and against his Anointed’k— 27for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, … ▤

l Or Christ

In v. 26 the believers are quoting from Psalm 2, applying “his Anointed” to Jesus Christ – as they make clear in v. 27.

Matt 3:16-17  And when Jesus was baptized, immediately he went up from the water, and behold, the heavens were opened to him,l and he saw the Spirit of God descending like a dove and coming to rest on him; 17and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son,m with whom I am well pleased.” ▤

m Some manuscripts omit to him

n Or my Son, my (or the) Beloved

The descending of the Holy Spirit onto Jesus at his baptism was God’s anointing of Jesus for his mission (cf. Acts 10:38 ↓) – somewhat similar to the Holy Spirit in the OT coming upon some people at the start of their ministries, empowering them. This also marked Jesus as the Messiah – the “Anointed One” – fulfilling OT prophecies that God would bestow his Spirit on the Messiah (cf. Matt 12:18 ↓; Luke 4:17-19, 21 ↓).

John 1:32  And John bore witness: “I saw the Spirit descend from heaven like a dove, and it remained on him. ▤

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

The coupling of the Holy Spirit and power may well be pointing to Jesus’ anointing with the Holy Spirit empowering him for his mission.

Matt 12:15-19  Jesus, aware of this, withdrew from there. And many followed him, and he healed them all 16and ordered them not to make him known. 17This was to fulfill what was spoken by the prophet Isaiah: 18“Behold, my servant whom I have chosen, my beloved with whom my soul is well pleased. I will put my Spirit upon him, and he will proclaim justice to the Gentiles. 19He will not quarrel or cry aloud, nor will anyone hear his voice in the streets; … ▤

The quotation, which finishes in v. 21, is from Isaiah 42:1-4. It is applied here to Jesus, asserting him to be the Messiah, the one on whom God had bestowed his Spirit.

Luke 4:17-19, 21  And the scroll of the prophet Isaiah was given to him. He unrolled the scroll and found the place where it was written, 18“The Spirit of the Lord is upon me, because he has anointed me to proclaim good news to the poor. He has sent me to proclaim liberty to the captives and recovering of sight to the blind, to set at liberty those who are oppressed, 19to proclaim the year of the Lord’s favor.” ▤  … 21And he began to say to them, “Today this Scripture has been fulfilled in your hearing.” ▤

. . . Jesus is the messianic Holy One of God

See also:

- Acts 4:27 ⇑

- Jesus Christ Is the Son of God (I): General

- Jesus Christ Is the Son of God (II): Testimony

Mark 1:24  “What have you to do with us, Jesus of Nazareth? Have you come to destroy us? I know who you are—the Holy One of God.” ▤

The title “the Holy One of God” (cf. John 6:69 ↓) is a messianic title.

John 6:69  … and we have believed, and have come to know, that you are the Holy One of God. ▤

Acts 3:14  But you denied the Holy and Righteous One, and asked for a murderer to be granted to you, … ▤

Note that this may be speaking primarily of Jesus’ pure and righteous character – in contrast to the murderer Barabbas – rather than primarily of his messiahship. But it would appear to at least point to the latter.

Acts 13:35  Therefore he says also in another psalm, “‘You will not let your Holy One see corruption.’ ▤

Paul is applying this quotation to Jesus Christ (cf. vv. 30-37).

Acts 3:20  … that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, … ▤

This speaks of Jesus being the Christ – God’s “chosen Messiah” (CEV; cf. GNT, NCV).

- All who believe that Jesus is the Christ are “born of God”:

1Jn 5:1  Everyone who believes that Jesus is the Christ has been born of God, and everyone who loves the Father loves whoever has been born of him. ▤

The OT Scriptures testify to Jesus being the Messiah, the Christ

See also:

- Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus

This and the following two subsections are composed mainly of NT references asserting that the OT Scriptures as a whole testify to Jesus Christ being the Messiah and to aspects of his messiahship. The following chapter section, cross-referenced immediately above, largely contains NT references citing particular OT Scriptures as evidencing that Jesus Christ is the Messiah.

Acts 18:28  … for he powerfully refuted the Jews in public, showing by the Scriptures that the Christ was Jesus. ▤

John 1:45  Philip found Nathanael and said to him, “We have found him of whom Moses in the Law and also the prophets wrote, Jesus of Nazareth, the son of Joseph.” ▤

Philip was convinced that the OT testimony about the Christ matched the man Jesus from Nazareth.

John 5:39, 46  You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, ▤  … 46For if you believed Moses, you would believe me; for he wrote of me. ▤

Jesus implies that the OT writings showed that he was the Messiah. (Note that Moses is generally accredited with writing the first five books of the OT.)

John 12:41  Isaiah said these things because he saw his glory and spoke of him. ▤

This may indicate that Isaiah spoke of Jesus as the Messiah (cf. vv. 37-40; NLT).

Acts 28:23  When they had appointed a day for him, they came to him at his lodging in greater numbers. From morning till evening he expounded to them, testifying to the kingdom of God and trying to convince them about Jesus both from the Law of Moses and from the Prophets. ▤

Paul tried to convince the Jews in Rome that Jesus was the Messiah of the OT scriptures (cf. Acts 18:28 ↑).

For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .

See also:

- 1Pet 1:10-12 ⇓

- The OT also says he would suffer and die, for people’s sins – but then be raised and exalted

Acts 17:2-3  And Paul went in, as was his custom, and on three Sabbath days he reasoned with them from the Scriptures, 3explaining and proving that it was necessary for the Christ to suffer and to rise from the dead, and saying, “This Jesus, whom I proclaim to you, is the Christ.” ▤

Matt 26:24, 52-56  The Son of Man goes as it is written of him, but woe to that man by whom the Son of Man is betrayed! It would have been better for that man if he had not been born.” ▤  … 52Then Jesus said to him, “Put your sword back into its place. For all who take the sword will perish by the sword. 53Do you think that I cannot appeal to my Father, and he will at once send me more than twelve legions of angels? 54But how then should the Scriptures be fulfilled, that it must be so?” 55At that hour Jesus said to the crowds, “Have you come out as against a robber, with swords and clubs to capture me? Day after day I sat in the temple teaching, and you did not seize me. 56But all this has taken place that the Scriptures of the prophets might be fulfilled.” Then all the disciples left him and fled. ▤

Jesus accepted his fate that the OT Scriptures prophesied so that the Scriptures would be fulfilled.

Luke 24:25-27, 44-47  And he said to them, “O foolish ones, and slow of heart to believe all that the prophets have spoken! 26Was it not necessary that the Christ should suffer these things and enter into his glory?” 27And beginning with Moses and all the Prophets, he interpreted to them in all the Scriptures the things concerning himself. ▤  … 44Then he said to them, “These are my words that I spoke to you while I was still with you, that everything written about me in the Law of Moses and the Prophets and the Psalms must be fulfilled.” 45Then he opened their minds to understand the Scriptures, 46and said to them, “Thus it is written, that the Christ should suffer and on the third day rise from the dead, 47and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. ▤

Jesus’ suffering, death, resurrection – and subsequent ascension – showed emphatically that he did indeed fulfill the prophecies of the Scriptures referred to here – leading to the ensuing fulfillment of that spoken of in v. 47.

John 20:9  … for as yet they did not understand the Scripture, that he must rise from the dead. ▤

Acts 2:29-33  Brothers, I may say to you with confidence about the patriarch David that he both died and was buried, and his tomb is with us to this day. 30Being therefore a prophet, and knowing that God had sworn with an oath to him that he would set one of his descendants on his throne, 31he foresaw and spoke about the resurrection of the Christ, that he was not abandoned to Hades, nor did his flesh see corruption. 32This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. 33Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. ▤

In vv. 30-31, Peter asserts that David had spoken (cf. vv. 35-38) of the Christ being resurrected to assume the Davidic throne, as the descendant whom God had promised David would be placed on his throne. In vv. 32-33, Peter implies that God’s resurrection of Jesus Christ and his exaltation of Christ to his right hand (pointing to Christ’s enthronement) shows him to be the one of whom David had spoken.

Acts 3:15, 17-18  … and you killed the Author of life, whom God raised from the dead. To this we are witnesses. ▤  … 17“And now, brothers, I know that you acted in ignorance, as did also your rulers. 18But what God foretold by the mouth of all the prophets, that his Christ would suffer, he thus fulfilled. ▤

The title “the Author of life” (v. 15) refers to Jesus Christ (cf. vv. 13-14).

Acts 13:27-33  For those who live in Jerusalem and their rulers, because they did not recognize him nor understand the utterances of the prophets, which are read every Sabbath, fulfilled them by condemning him. 28And though they found in him no guilt worthy of death, they asked Pilate to have him executed. 29And when they had carried out all that was written of him, they took him down from the tree and laid him in a tomb. 30But God raised him from the dead, 31and for many days he appeared to those who had come up with him from Galilee to Jerusalem, who are now his witnesses to the people. 32And we bring you the good news that what God promised to the fathers, 33this he has fulfilled to us their children by raising Jesus, as also it is written in the second Psalm, “‘You are my Son, today I have begotten you.’ ▤

In vv. 27-29 Paul indicates that the sufferings of the Messiah were foretold in the OT Scriptures and that these were fulfilled in Jesus Christ. In v. 32, “what God promised to the fathers” is obviously a reference to OT promises and prophecies of the Messiah, but precisely what aspects of these and how God fulfilled them “by raising Jesus” (v. 33) is debatable. The phrase “raising Jesus” (v. 33) is taken by some to refer to God sending Jesus, viewing the quotation from Psalm 2:7 as referring to Jesus’ birth. But more often it is understood to be speaking of Jesus’ resurrection – in keeping with the subsequent verses – with Psalm 2:7 being fulfilled in the Father begetting (cf. AMP, NASB, NKJV, NRSV) or giving life to the Son, God raising Jesus from death to life. Possibly it refers to Jesus’ resurrection along with his ensuing exaltation and lordship. For further comment see Acts 13:32-37 in Prophecies fulfilled in Jesus’ resurrection.

Acts 26:22-23  To this day I have had the help that comes from God, and so I stand here testifying both to small and great, saying nothing but what the prophets and Moses said would come to pass: 23that the Christ must suffer and that, by being the first to rise from the dead, he would proclaim light both to our people and to the Gentiles. ▤

As Jesus fulfilled these prophecies – which Paul implies in this chapter of Acts – they showed that he was the Christ.

1Cor 15:3-5  For I delivered to you as of first importance what I also received: that Christ died for our sins in accordance with the Scriptures, 4that he was buried, that he was raised on the third day in accordance with the Scriptures, 5and that he appeared to Cephas, then to the twelve. ▤

. . . and the OT speaks of the messianic salvation that would come through Jesus Christ

See also:

- Luke 24:46-47 ⇑; Acts 26:22-23 ⇑

- The OT says the ruler will bring justice and salvation to the nations

The following references refer to the OT speaking of salvation, or aspects of it, coming through the Messiah. Additionally, they assert or imply that Jesus was this messianic savior, who would or did bring these OT prophesies of salvation to fruition.

Luke 1:69-70  … and [God] has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, 70as he spoke by the mouth of his holy prophets from of old, … ▤

Here Zechariah refers to the messianic salvation prophesied in the writings of the prophets (v. 70), as coming through Jesus (cf. vv. 76-79) –,the “horn of salvation” from the line of David (v. 69).

Luke 2:25-32  Now there was a man in Jerusalem, whose name was Simeon, and this man was righteous and devout, waiting for the consolation of Israel, and the Holy Spirit was upon him. 26And it had been revealed to him by the Holy Spirit that he would not see death before he had seen the Lord’s Christ. 27And he came in the Spirit into the temple, and when the parents brought in the child Jesus, to do for him according to the custom of the Law, 28he took him up in his arms and blessed God and said, 29“Lord, now you are letting your servantn depart in peace, according to your word; 30for my eyes have seen your salvation 31that you have prepared in the presence of all peoples, 32a light for revelation to the Gentiles, and for glory to your people Israel.” ▤

o Greek bondservant

In vv. 31-32 Simeon alludes to OT messianic prophecies of the Messiah bringing salvation to all people (cf. Isa 42:6; 49:6), seeing the fulfillment of them in Jesus. Note that in v. 25 “the consolation of Israel” refers to the comfort and salvation (vv. 30-32) associated with the coming of the Messiah.

John 5:39-40  You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, 40yet you refuse to come to me that you may have life. ▤

In conjunction with speaking of the Scriptures as testifying to him being the Christ, Jesus may be implying that the Scriptures indicated that eternal life – a key aspect of salvation – would come through him, the Christ, the one who can give life (v. 40).

Acts 10:43  To him all the prophets bear witness that everyone who believes in him receives forgiveness of sins through his name. ▤

Rom 3:21-22a  But now the righteousness of God has been manifested apart from the law, although the Law and the Prophets bear witness to it— 22the righteousness of God through faith in Jesus Christ for all who believe. ▤

Rom 16:25-26  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— ▤

The “mystery of the plan of redemption” (AMP) – redemption which comes through Jesus Christ – has been made known through the writings of the prophets.

1Pet 1:10-12  Concerning this salvation, the prophets who prophesied about the grace that was to be yours searched and inquired carefully, 11inquiring what person or time the Spirit of Christ in them was indicating when he predicted the sufferings of Christ and the subsequent glories. 12It was revealed to them that they were serving not themselves but you, in the things that have now been announced to you through those who preached the good news to you by the Holy Spirit sent from heaven, things into which angels long to look. ▤

The “glories” (v. 11) most likely primarily refers to those of Christ (cf. CEV, NLT), but some see them as also encompassing those associated with believers’ salvation (v. 10a). The “things” (v. 12) refers to the various aspects of the gospel message of salvation – including Christ’s sufferings and the subsequent “glories”.

- All the prophets foretold Jesus Christ’s coming and the new covenant era:

Acts 3:24  And all the prophets who have spoken, from Samuel and those who came after him, also proclaimed these days. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus

Section Jumps

- Prophecies fulfilled in Jesus’ birth and early years

- Prophecies fulfilled in Jesus’ life and ministry

- Prophecies fulfilled in Jesus’ rejection and betrayal

- Prophecies fulfilled in Jesus’ death . . .

- . . . Further OT Scriptures fulfilled or reflected in Jesus’ death

- Prophecies fulfilled in Jesus’ resurrection

- Prophecies fulfilled in Jesus’ ascension and exaltation

- Other messianic OT Scriptures applied to Jesus Christ

See also:

- The OT Scriptures testify to Jesus being the Messiah, the Christ

- For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .

- . . . and the OT speaks of the messianic salvation that would come through Jesus Christ

Broadly speaking, there are two ways in which prophecies are spoken of as being fulfilled by Jesus Christ. One is that prophecies or predictions were accomplished or came true in Jesus’ life. The other is that aspects of his life have marked parallels in OT Scripture which they thus fulfill in the sense that they correspond to them and reveal a deeper, more complete meaning in them. See also the comments at the beginning of . . . Further OT Scriptures fulfilled or reflected in Jesus’ death; and Other messianic OT Scriptures applied to Jesus Christ.

Prophecies fulfilled in Jesus’ birth and early years

See also:

- The ruler would be a descendant of King David, in accordance with God’s promise to David

- Jesus was a descendant of David

Matt 1:18-23  Now the birth of Jesus Christo took place in this way. When his mother Mary had been betrothedp to Joseph, before they came together she was found to be with child from the Holy Spirit. 19And her husband Joseph, being a just man and unwilling to put her to shame, resolved to divorce her quietly. 20But as he considered these things, behold, an angel of the Lord appeared to him in a dream, saying, “Joseph, son of David, do not fear to take Mary as your wife, for that which is conceived in her is from the Holy Spirit. 21She will bear a son, and you shall call his name Jesus, for he will save his people from their sins.” 22All this took place to fulfill what the Lord had spoken by the prophet: 23“Behold, the virgin shall conceive and bear a son, and they shall call his name Immanuel” (which means, God with us). ▤

p Some manuscripts of the Christ

q That is, legally pledged to be married

The conception of Jesus through the Holy Spirit (vv. 18b, 20b) fulfilled Isaiah 7:14, which is understood to point to the Messiah being born of a virgin. In regard to the relevance of the latter part of the prophecy in v. 23b, possibly Matthew was implying a correlation between the meanings of “Jesus” (v. 21) and “Immanuel” (v. 23b). The former means “the LORD saves”, and the latter “God with us” (v.23b).

Matt 2:1-6  Now after Jesus was born in Bethlehem of Judea in the days of Herod the king, behold, wise menq from the east came to Jerusalem, 2saying, “Where is he who has been born king of the Jews? For we saw his star when it roser and have come to worship him.” 3When Herod the king heard this, he was troubled, and all Jerusalem with him; 4and assembling all the chief priests and scribes of the people, he inquired of them where the Christ was to be born. 5They told him, “In Bethlehem of Judea, for so it is written by the prophet: 6“‘And you, O Bethlehem, in the land of Judah, are by no means least among the rulers of Judah; for from you shall come a ruler who will shepherd my people Israel.’” ▤

r Greek magi; also verses 7, 16

s Or in the east; also verse 9

Matt 2:13-15  Now when they had departed, behold, an angel of the Lord appeared to Joseph in a dream and said, “Rise, take the child and his mother, and flee to Egypt, and remain there until I tell you, for Herod is about to search for the child, to destroy him.” 14And he rose and took the child and his mother by night and departed to Egypt 15and remained there until the death of Herod. This was to fulfill what the Lord had spoken by the prophet, “Out of Egypt I called my son.” ▤

Matt 2:22-23  But when he heard that Archelaus was reigning over Judea in place of his father Herod, he was afraid to go there, and being warned in a dream he withdrew to the district of Galilee. 23And he went and lived in a city called Nazareth, that what was spoken by the prophets might be fulfilled: “He shall be called a Nazarene.” ▤

The prophecy in question is not a quotation from a particular verse, as perhaps intimated by Matthew’s general reference to the “prophets”. One of the more prominent interpretations of this is that Matthew had in view the portrayal of the Christ in the prophets (and Psalms) as being despised, and correlated this with Nazareth being renowned as despised by many people of the time.

- The prophecy fulfilled in Herod’s attempt to kill Jesus:

Matt 2:16-18  Then Herod, when he saw that he had been tricked by the wise men, became furious, and he sent and killed all the male children in Bethlehem and in all that region who were two years old or under, according to the time that he had ascertained from the wise men. 17Then was fulfilled what was spoken by the prophet Jeremiah: 18“A voice was heard in Ramah, weeping and loud lamentation, Rachel weeping for her children; she refused to be comforted, because they are no more.” ▤

Prophecies fulfilled in Jesus’ life and ministry

See also:

- Jesus Christ is the one anointed by God, with the Holy Spirit . . .

In addition to the prophecies fulfilled in Jesus’ life and ministry below, note that the above cross reference shows how Jesus also fulfilled prophecies regarding God bestowing his Spirit on the Messiah (cf. The OT Scriptures speak of a coming anointed one of God, who would have God’s Spirit on him . . .), for the Messiah’s work.

Matt 4:12-16  Now when he heard that John had been arrested, he withdrew into Galilee. 13And leaving Nazareth he went and lived in Capernaum by the sea, in the territory of Zebulun and Naphtali, 14so that what was spoken by the prophet Isaiah might be fulfilled: 15“The land of Zebulun and the land of Naphtali, the way of the sea, beyond the Jordan, Galilee of the Gentiles— 16the people dwelling in darkness have seen a great light, and for those dwelling in the region and shadow of death, on them a light has dawned.” ▤

Matt 8:16-17  That evening they brought to him many who were oppressed by demons, and he cast out the spirits with a word and healed all who were sick. 17This was to fulfill what was spoken by the prophet Isaiah: “He took our illnesses and bore our diseases.” ▤

Matt 11:2-5  Now when John heard in prison about the deeds of the Christ, he sent word by his disciples 3and said to him, “Are you the one who is to come, or shall we look for another?” 4And Jesus answered them, “Go and tell John what you hear and see: 5the blind receive their sight and the lame walk, leperss are cleansed and the deaf hear, and the dead are raised up, and the poor have good news preached to them. ▤

t Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Jesus’ reply to the enquiry as to whether he was the promised Christ, alludes to prophecies regarding the work of the Christ – e.g. Isaiah 35:5-6; 61:1 (cf. Luke 4:17-21 ↓) – implying that he was fulfilling them, as the Christ.

Matt 12:14-21  But the Pharisees went out and conspired against him, how to destroy him. 15Jesus, aware of this, withdrew from there. And many followed him, and he healed them all 16and ordered them not to make him known. 17This was to fulfill what was spoken by the prophet Isaiah: 18“Behold, my servant whom I have chosen, my beloved with whom my soul is well pleased. I will put my Spirit upon him, and he will proclaim justice to the Gentiles. 19He will not quarrel or cry aloud, nor will anyone hear his voice in the streets; 20a bruised reed he will not break, and a smoldering wick he will not quench, until he brings justice to victory; 21and in his name the Gentiles will hope.” ▤

Matthew may be meaning that Jesus fulfilled the prophecy (vv. 18-20) in two ways. Firstly, Jesus was not antagonistic and avoided unnecessary confrontation (vv. 14-16); and secondly, he was not loud, even avoiding publicity (v. 16). These aspects of his approach were in accordance with – and in fulfillment of – the quoted prophecy of the messianic servant (vv. 19-20).

Matt 13:34-35  All these things Jesus said to the crowds in parables; indeed, he said nothing to them without a parable. 35This was to fulfill what was spoken by the prophet:t “I will open my mouth in parables; I will utter what has been hidden since the foundation of the world.” ▤

u Some manuscripts Isaiah the prophet

Luke 4:17-21  And the scroll of the prophet Isaiah was given to him. He unrolled the scroll and found the place where it was written, 18“The Spirit of the Lord is upon me, because he has anointed me to proclaim good news to the poor. He has sent me to proclaim liberty to the captives and recovering of sight to the blind, to set at liberty those who are oppressed, 19to proclaim the year of the Lord’s favor.” 20And he rolled up the scroll and gave it back to the attendant and sat down. And the eyes of all in the synagogue were fixed on him. 21And he began to say to them, “Today this Scripture has been fulfilled in your hearing.” ▤

Jesus’ claim to fulfill the messianic prophecy of one who would be anointed by God with the Holy Spirit to carry out God’s messianic work (vv. 18-19) was supported by his proclamation of the good news of God’s salvation and in his healing works, whereby he liberated people from various kinds of bondage. The release from sin that Jesus would accomplish was a further aspect of his fulfillment of this prophecy.

John 2:14-17  In the temple he found those who were selling oxen and sheep and pigeons, and the money-changers sitting there. 15And making a whip of cords, he drove them all out of the temple, with the sheep and oxen. And he poured out the coins of the money-changers and overturned their tables. 16And he told those who sold the pigeons, “Take these things away; do not make my Father’s house a house of trade.” 17His disciples remembered that it was written, “Zeal for your house will consume me.” ▤

John 12:12-16  The next day the large crowd that had come to the feast heard that Jesus was coming to Jerusalem. 13So they took branches of palm trees and went out to meet him, crying out, “Hosanna! Blessed is he who comes in the name of the Lord, even the King of Israel!” 14And Jesus found a young donkey and sat on it, just as it is written, 15“Fear not, daughter of Zion; behold, your king is coming, sitting on a donkey’s colt!” 16His disciples did not understand these things at first, but when Jesus was glorified, then they remembered that these things had been written about him and had been done to him. ▤

In addition to the fulfillment of the prophecy in vv. 14-15, note that the terms used in regard to Jesus in v. 13 also have messianic significance – as John suggests in v. 16. Regarding the crowd’s use of “Hosanna!”, it is apparent that their use has messianic significance in view of both Matthew’s account and it being an exclamation of praise. In Matthew’s account the crowd uses the word in two expressions: “Hosanna to the Son of David!” and “Hosanna in the highest!” (Matt 21:9); the first is obviously messianic. The crowd’s quotation of Psalm 118:26 (“Blessed is he who comes in the name of the Lord”; v. 13) indicates that they considered Jesus to be the Messiah and in a sense it is a fulfillment of that verse and prophecy. The title “the King of Israel” is obviously messianic.

- John the Baptist’s fulfillment of prophecy of the one would prepare the way for the Christ:

Mark 1:2-4  As it is written in Isaiah the prophet,u “Behold, I send my messenger before your face, who will prepare your way, 3the voice of one crying in the wilderness: ‘Preparev the way of the Lord, make his paths straight,’” 4John appeared, baptizing in the wilderness and proclaiming a baptism of repentance for the forgiveness of sins. ▤

v Some manuscripts in the prophets

w Or crying: Prepare in the wilderness

Mark combines quotations from two prophets and attributes it to the major one, Isaiah (cf. Matt 27:9-10). In addition to these two prophecies, John the Baptist is likewise understood to have fulfilled the prophecy of Malachi 4:5 as the “prophet Elijah” who would come before the “day of the LORD” – as indicated in: Matthew 11:14 (“he is Elijah who is to come”); Matt 17:10-13; and Luke 1:17 (“he will go before him in the spirit and power of Elijah”).

Prophecies fulfilled in Jesus’ rejection and betrayal

John 12:37-41  Though he had done so many signs before them, they still did not believe in him, 38so that the word spoken by the prophet Isaiah might be fulfilled: “Lord, who has believed what he heard from us, and to whom has the arm of the Lord been revealed?” 39Therefore they could not believe. For again Isaiah said, 40“He has blinded their eyes and hardened their heart, lest they see with their eyes, and understand with their heart, and turn, and I would heal them.” 41Isaiah said these things because he saw his glory and spoke of him. ▤

Note that vv. 39-40 are interpreted by many commentators to not mean that God prevented the people from believing, but rather that because they had purposely and repeatedly rejected God’s message (cf. vv. 37-38), God bestowed on them a judicial blindness and hardening of heart. The consequence of rejecting God’s message time after time is that one loses the capacity to believe.

John 15:24-25  If I had not done among them the works that no one else did, they would not be guilty of sin, but now they have seen and hated both me and my Father. 25But the word that is written in their Law must be fulfilled: ‘They hated me without a cause.’ ▤

Matt 21:37-39, 42  Finally he sent his son to them, saying, ‘They will respect my son.’ 38But when the tenants saw the son, they said to themselves, ‘This is the heir. Come, let us kill him and have his inheritance.’ 39And they took him and threw him out of the vineyard and killed him. ▤  … 42Jesus said to them, “Have you never read in the Scriptures: “‘The stone that the builders rejected has become the cornerstone;w this was the Lord’s doing, and it is marvelous in our eyes’? ▤

x Greek the head of the corner

Verses 37-39 are from a parable in which Jesus portrays the Jews’ rejection of him. Jesus subsequently implies in v. 42 that their rejection of him fulfilled the quoted Scripture, with them rejecting the one whom God would make the “cornerstone” of his kingdom.

John 13:18, 21, 26, 30  I am not speaking of all of you; I know whom I have chosen. But the Scripture will be fulfilled,x ‘He who ate my bread has lifted his heel against me.’ ▤  … 21After saying these things, Jesus was troubled in his spirit, and testified, “Truly, truly, I say to you, one of you will betray me.” ▤  … 26Jesus answered, “It is he to whom I will give this morsel of bread when I have dipped it.” So when he had dipped the morsel, he gave it to Judas, the son of Simon Iscariot. ▤  … 30So, after receiving the morsel of bread, he immediately went out. And it was night. ▤

y Greek But in order that the Scripture may be fulfilled

In v. 18 Jesus indicates that not all the disciples belonged to him, but that in one of them the scripture would be fulfilled that spoke of betrayal by a close associate, as he clarifies in v. 21. That Judas would be the one is made apparent in vv. 26, 30.

Matt 27:3-10  Then when Judas, his betrayer, saw that Jesusy was condemned, he changed his mind and brought back the thirty pieces of silver to the chief priests and the elders, 4saying, “I have sinned by betraying innocent blood.” They said, “What is that to us? See to it yourself.” 5And throwing down the pieces of silver into the temple, he departed, and he went and hanged himself. 6But the chief priests, taking the pieces of silver, said, “It is not lawful to put them into the treasury, since it is blood money.” 7So they took counsel and bought with them the potter’s field as a burial place for strangers. 8Therefore that field has been called the Field of Blood to this day. 9Then was fulfilled what had been spoken by the prophet Jeremiah, saying, “And they took the thirty pieces of silver, the price of him on whom a price had been set by some of the sons of Israel, 10and they gave them for the potter’s field, as the Lord directed me.” ▤

z Greek he

The Scripture referred to is not a direct quotation. Matthew appears to have in view verses from both Zechariah and Jeremiah (cf. NIV text note on v. 10), which he attributes to the latter, presumably as the major prophet.

Prophecies fulfilled in Jesus’ death . . .

Matt 26:31, 56  Then Jesus said to them, “You will all fall away because of me this night. For it is written, ‘I will strike the shepherd, and the sheep of the flock will be scattered.’ ▤  … 56But all this has taken place that the Scriptures of the prophets might be fulfilled.” Then all the disciples left him and fled. ▤

Mark 15:27  And with him they crucified two robbers, one on his right and one on his left.z ▤

a Some manuscripts insert verse 28: And the Scripture was fulfilled that says, “He was numbered with the transgressors”

The text note speaks of this fulfilling the prophecy in Isaiah 53:12. Jesus also refers to his fulfillment of this prophecy in Luke 22:37, prior to his arrest – “It is written: ‘And he was numbered with the transgressors’; and I tell you that this must be fulfilled in me. Yes, what is written about me is reaching its fulfillment.”

John 18:8-9  Jesus answered, “I told you that I am he. So, if you seek me, let these men go.” 9This was to fulfill the word that he had spoken: “Of those whom you gave me I have lost not one.” ▤

This and vv. 31-32 immediately below speak of fulfillments of Jesus’ own prophecies (cf. Matt 12:39-40; Luke 24:6-7) rather than OT prophecies, which make up the bulk of the other entries in this section.

John 18:31-32  Pilate said to them, “Take him yourselves and judge him by your own law.” The Jews said to him, “It is not lawful for us to put anyone to death.” 32This was to fulfill the word that Jesus had spoken to show by what kind of death he was going to die. ▤

The reference to Jesus’ words being fulfilled (v. 32) most likely has in view references such as John 3:14 ⇓ and John 12:32-33 – ‘And I, when I am lifted up from the earth, will draw all people to myself.” 33He said this to show by what kind of death he was going to die.’ The Jews maneuvered Pilate into executing Jesus, which involved the Roman form of execution (crucifixion) rather than the Jewish form (stoning), thus fulfilling Jesus’ words.

John 19:23-24  When the soldiers had crucified Jesus, they took his garments and divided them into four parts, one part for each soldier; also his tunic.a But the tunic was seamless, woven in one piece from top to bottom, 24so they said to one another, “Let us not tear it, but cast lots for it to see whose it shall be.” This was to fulfill the Scripture which says, “They divided my garments among them, and for my clothing they cast lots.” So the soldiers did these things, … ▤

b Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

John 19:28-29  After this, Jesus, knowing that all was now finished, said (to fulfill the Scripture), “I thirst.” 29A jar full of sour wine stood there, so they put a sponge full of the sour wine on a hyssop branch and held it to his mouth. ▤

The Scripture John refers to is probably Psalms 69:21 – “They gave me poison for food, and for my thirst they gave me sour wine to drink.”

John 19:31-37  Since it was the day of Preparation, and so that the bodies would not remain on the cross on the Sabbath (for that Sabbath was a high day), the Jews asked Pilate that their legs might be broken and that they might be taken away. 32So the soldiers came and broke the legs of the first, and of the other who had been crucified with him. 33But when they came to Jesus and saw that he was already dead, they did not break his legs. 34But one of the soldiers pierced his side with a spear, and at once there came out blood and water. 35He who saw it has borne witness—his testimony is true, and he knows that he is telling the truth—that you also may believe. 36For these things took place that the Scripture might be fulfilled: “Not one of his bones will be broken.” 37And again another Scripture says, “They will look on him whom they have pierced.” ▤

Acts 8:32-35  Now the passage of the Scripture that he was reading was this: “Like a sheep he was led to the slaughter and like a lamb before its shearer is silent, so he opens not his mouth. 33In his humiliation justice was denied him. Who can describe his generation? For his life is taken away from the earth.” 34And the eunuch said to Philip, “About whom, I ask you, does the prophet say this, about himself or about someone else?” 35Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. ▤

The accounts of Jesus’ crucifixion and the preceding events attest to his sheep-like meekness approaching his death (notably his silence before his accusers), his humiliation, the injustice of his trial, and of course his death – thus comprehensively fulfilling the prophecy quoted from Isaiah (cf. 1Pet 2:21-25 ↓).

1Pet 2:21-25  For to this you have been called, because Christ also suffered for you, leaving you an example, so that you might follow in his steps. 22He committed no sin, neither was deceit found in his mouth. 23When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. 24He himself bore our sins in his body on the tree, that we might die to sin and live to righteousness. By his wounds you have been healed. 25For you were straying like sheep, but have now returned to the Shepherd and Overseer of your souls. ▤

This passage draws heavily from Isaiah 53 and – as does Acts 8:32-33 above – clearly implies that Jesus fulfilled what is a monumental messianic prophecy. In addition to the quotation of 53:9 in v. 22: v. 23 appears to refer to 53:7 (“He was oppressed, and he was afflicted, yet he opened not his mouth …”); v. 24a to 53:11 (“… he shall bear their iniquities”; cf. 53:4, 12); v. 24b to 53:5 (“… with his stripes we are healed”); and v. 25 to 53:6 (“All we like sheep have gone astray …).

. . . Further OT Scriptures fulfilled or reflected in Jesus’ death

Unlike the bulk of the previous references, the OT verses quoted or reflected in the following NT passages are not actually said by the NT passages to have been fulfilled in Jesus, nor were all of them necessarily seen by the Jews to be speaking of the Messiah. But each of them is reflected in the circumstances of Jesus’ death, and as such it can be argued that they were “fulfilled” in his death.

Matt 27:39-46  And those who passed by derided him, wagging their heads 40and saying, “You who would destroy the temple and rebuild it in three days, save yourself! If you are the Son of God, come down from the cross.” 41So also the chief priests, with the scribes and elders, mocked him, saying, 42“He saved others; he cannot save himself. He is the King of Israel; let him come down now from the cross, and we will believe in him. 43He trusts in God; let God deliver him now, if he desires him. For he said, ‘I am the Son of God.’” 44And the robbers who were crucified with him also reviled him in the same way. 45Now from the sixth hourb there was darkness over all the landc until the ninth hour.d 46And about the ninth hour Jesus cried out with a loud voice, saying, “Eli, Eli, lema sabachthani?” that is, “My God, my God, why have you forsaken me?” ▤

c That is, noon

d Or earth

e That is, 3 P. M.

Just as v. 46 is a direct quotation from Psalm 22, the mocking and insults (vv. 39-44; cf. Rom 15:3 ↓) parallel vv. 7-8 of the same psalm; in particular much of v. 43 appears to be an unconscious quotation from v. 8 of the psalm. Thus many consider Jesus’ suffering on the cross to be a fulfillment of these verses. Additionally, there is the fulfillment of v. 18 of this same psalm in John 19:23-24 (in the previous subsection), and further parallels with his suffering in other parts of the psalm. For example: “… they have pierced my hands and feet …” (v. 16b), which is emulated in Jesus being nailed to the cross. In the light of all this, Psalm 22 is not surprisingly considered a messianic psalm, to a large degree fulfilled in Jesus’ death.

Matt 27:57-60  When it was evening, there came a rich man from Arimathea, named Joseph, who also was a disciple of Jesus. 58He went to Pilate and asked for the body of Jesus. Then Pilate ordered it to be given to him. 59And Joseph took the body and wrapped it in a clean linen shroud 60and laid it in his own new tomb, which he had cut in the rock. And he rolled a great stone to the entrance of the tomb and went away. ▤

The fact that Jesus’ body was laid to rest in a rich man’s tomb, quite possibly an expensive one in a location amongst other such tombs of rich people, is understood by many to be a fulfillment of Isaiah 53:9 – “And they made his grave with the wicked and with a rich man in his death …”

Luke 23:46  Then Jesus, calling out with a loud voice, said, “Father, into your hands I commit my spirit!” And having said this he breathed his last. ▤

From the cross Jesus quotes Psalms 31:5. In a sense Jesus fulfills it in his fitting utterance of it, with his dire circumstances paralleling that of the quote’s context.

John 3:14-15  And as Moses lifted up the serpent in the wilderness, so must the Son of Man be lifted up, 15that whoever believes in him may have eternal life.e ▤

f Some interpreters hold that the quotation ends at verse 15

On one occasion when the Israelites spoke against God, God sent venomous snakes among them (cf. Num 21:6-9). In response to their repentance and Moses’ intercession, God told Moses to make a bronze snake and put it up on a pole, designating that anyone who had been bitten by a snake could look at it and live. This was paralleled – and in a sense fulfilled – in God’s provision of salvation through Jesus Christ, with Jesus being “lifted up” (v. 14) on a cross in order to provide eternal life (v. 15).

Acts 4:25-27  … who through the mouth of our father David, your servant,f said by the Holy Spirit, “‘Why did the Gentiles rage, and the peoples plot in vain? 26The kings of the earth set themselves, and the rulers were gathered together, against the Lord and against his Anointed’g— 27for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, … ▤

g Or child; also verses 27, 30

h Or Christ

Rom 15:3  For Christ did not please himself, but as it is written, “The reproaches of those who reproached you fell on me.” ▤

Matthew 27:39-46 above shows that this quotation of Psalm 69:9 was fulfilled in Jesus’ death.

- OT Scripture pointing to Jesus’ death as the consummate sin sacrifice:

Heb 10:5-7, 10  Consequently, when Christh came into the world, he said, “Sacrifices and offerings you have not desired, but a body have you prepared for me; 6in burnt offerings and sin offerings you have taken no pleasure. 7Then I said, ‘Behold, I have come to do your will, O God, as it is written of me in the scroll of the book.’” ▤  … 10And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. ▤

i Greek he

Psalm 40:6-8 was fulfilled in Jesus in that, as affirmed here in v. 10, he came in accordance with God’s will to offer his body as a sacrifice for sin, which – unlike previous sacrifices and offerings – was effective in dealing with the problem of sin once for all and so pleasing to God.

Prophecies fulfilled in Jesus’ resurrection

Acts 2:25-32  For David says concerning him, “‘I saw the Lord always before me, for he is at my right hand that I may not be shaken; 26therefore my heart was glad, and my tongue rejoiced; my flesh also will dwell in hope. 27For you will not abandon my soul to Hades, or let your Holy One see corruption. 28You have made known to me the paths of life; you will make me full of gladness with your presence.’ 29“Brothers, I may say to you with confidence about the patriarch David that he both died and was buried, and his tomb is with us to this day. 30Being therefore a prophet, and knowing that God had sworn with an oath to him that he would set one of his descendants on his throne, 31he foresaw and spoke about the resurrection of the Christ, that he was not abandoned to Hades, nor did his flesh see corruption. 32This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. ▤

Acts 13:32-37  And we bring you the good news that what God promised to the fathers, 33this he has fulfilled to us their children by raising Jesus, as also it is written in the second Psalm, “‘You are my Son, today I have begotten you.’ 34And as for the fact that he raised him from the dead, no more to return to corruption, he has spoken in this way, “‘I will give you the holy and sure blessings of David.’ 35Therefore he says also in another psalm, “‘You will not let your Holy One see corruption.’ 36For David, after he had served the purpose of God in his own generation, fell asleep and was laid with his fathers and saw corruption, 37but he whom God raised up did not see corruption. ▤

The OT quotations here are all indicated to be ultimately fulfilled by the Messiah. In particular they relate to God’s promises to David (cf. 2 Sam 7) which ultimately where to be bestowed upon and manifested through David’s messianic descendant. Paul asserts that these prophecies have been fulfilled in Jesus, largely in God raising him from the dead. In this Paul may well also have Jesus Christ’s subsequent exaltation and lordship in view – particularly with Psalm 2 (cf. v. 33) being a coronation psalm. For further comment on this passage see God raised Jesus from the dead, by his power . . .. For more comment on “raising Jesus” (v. 33) in particular, see For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . ..

- Jesus fulfilled his own prophecies of his death and resurrection:

Luke 24:6-7  He is not here, but has risen. Remember how he told you, while he was still in Galilee, 7that the Son of Man must be delivered into the hands of sinful men and be crucified and on the third day rise. ▤

On more than one occasion Jesus had foretold his death and resurrection (and his betrayal). For example in Luke 9:22, 44 Jesus says: ‘“The Son of Man must suffer many things and be rejected by the elders and chief priests and scribes, and be killed, and on the third day be raised.” … 44“Let these words sink into your ears: The Son of Man is about to be delivered into the hands of men.”’

Prophecies fulfilled in Jesus’ ascension and exaltation

See also:

- Acts 2:28 ⇑

Acts 2:33-36  Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. 34For David did not ascend into the heavens, but he himself says, “‘The Lord said to my Lord, Sit at my right hand, 35until I make your enemies your footstool.’ 36Let all the house of Israel therefore know for certain that God has made him both Lord and Christ, this Jesus whom you crucified.” ▤

Peter asserts that in fulfillment of Psalm 110:1 Jesus ascended to heaven, to God’s right hand (v. 33), where God has made him Lord and Christ over all (v. 36).

Eph 4:7-11  But grace was given to each one of us according to the measure of Christ’s gift. 8Therefore it says, “When he ascended on high he led a host of captives, and he gave gifts to men.” 9(In saying, “He ascended,” what does it mean but that he had also descended into the lower regions, the earth?i 10He who descended is the one who also ascended far above all the heavens, that he might fill all things.) 11And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsj and teachers,k … ▤

j Or the lower parts of the earth?

k Or pastors

l Or the shepherd-teachers

Paul sees in Christ’s ascension (v. 10) – along with his bestowing spiritual gifts on his people (vv. 7, 11) – the fulfillment of Psalm 68:18.

Heb 1:5, 8-9, 13  For to which of the angels did God ever say, “You are my Son, today I have begotten you”? Or again, “I will be to him a father, and he shall be to me a son”? ▤  … 8But of the Son he says, “Your throne, O God, is forever and ever, the scepter of uprightness is the scepter of your kingdom. 9You have loved righteousness and hated wickedness; therefore God, your God, has anointed you with the oil of gladness beyond your companions.” ▤  … 13And to which of the angels has he ever said, “Sit at my right hand until I make your enemies a footstool for your feet”? ▤

The psalms quoted from here are royal psalms, with Psalm 2 being a coronation psalm. From early times they were widely understood as messianic. These quotations, along with a key aspect of God’s promise to David (v. 5b), are presented here as being fulfilled by Jesus Christ in his enthronement at God’s right hand on his ascension and glorification. For further comment on v. 5, see Following his death and resurrection, God exalted Jesus Christ to his right hand . . ..

Heb 2:5-9  Now it was not to angels that God subjected the world to come, of which we are speaking. 6It has been testified somewhere, “What is man, that you are mindful of him, or the son of man, that you care for him? 7You made him for a little while lower than the angels; you have crowned him with glory and honor,l 8putting everything in subjection under his feet.” Now in putting everything in subjection to him, he left nothing outside his control. At present, we do not yet see everything in subjection to him. 9But we see him who for a little while was made lower than the angels, namely Jesus, crowned with glory and honor because of the suffering of death, so that by the grace of God he might taste death for everyone. ▤

m Some manuscripts insert and set him over the works of your hands

One interpretation of this passage is that the writer is presenting the quotation from Psalm 8 – where it referred to humankind and the present world – as being ultimately fulfilled in Jesus Christ in his dominion over the world to come. At present we do not see everything in this world subject to humankind (v. 8; cf. AMP, CEV, GNT, NCV); but we do see in Jesus Christ, with his glorification and enthronement, the one who is Lord of all creation and to whom the world to come will be comprehensively subjected.

Heb 5:5-6, 8-10  So also Christ did not exalt himself to be made a high priest, but was appointed by him who said to him, “You are my Son, today I have begotten you”; 6as he says also in another place, “You are a priest forever, after the order of Melchizedek.” ▤  … 8Although he was a son, he learned obedience through what he suffered. 9And being made perfect, he became the source of eternal salvation to all who obey him, 10being designated by God a high priest after the order of Melchizedek. ▤

Following his resurrection and ascension, Jesus Christ was “designated by God a high priest in the order of Melchizedek” (v. 10), thus fulfilling Psalm 110:4 (quoted here in v. 6). (Note that Heb 7:17, 21 also quote Psalm 110:4 in regard to Christ’s appointment by God as a high priest in the order of Melchizedek.) Additionally, the phrase “he was a son” (v. 8) may well be alluding to the quotation from Psalm 2:7 in v. 5, implying that Christ fulfilled it. Quite possibly the writer uses the quotation here to affirm Christ’s sonship (cf. 1:5) and his uniquely close relationship with God, both of which are critical to his priesthood.

Other messianic OT Scriptures applied to Jesus Christ

See also:

- Titles of God are applied to Jesus Christ . . .

- . . . Other OT references to God are applied to Jesus Christ

It is difficult to ascertain to what extent some OT Scriptures applied to Jesus Christ in the NT were understood to be messianic. Some were obviously generally understood to be messianic; others were obviously seen by the NT writers as messianic, but not necessarily by Jews in general; while with some it is not clear if even the NT writers themselves were using them as messianic references. As with the majority in the preceding subsections, most of the following references clearly belong to the first two categories, but with some it is debatable.

Note that there are likely other OT messianic references mentioned in the NT that have not been included in this or the preceding subsections. There are also some OT verses that are reflected in Jesus’ life that are not specifically referred to in the NT (e.g. Isa 50:6; Dan 9:25-26).

Acts 3:20-26  … that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, 21whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. 22Moses said, ‘The Lord God will raise up for you a prophet like me from your brothers. You shall listen to him in whatever he tells you. 23And it shall be that every soul who does not listen to that prophet shall be destroyed from the people.’ 24And all the prophets who have spoken, from Samuel and those who came after him, also proclaimed these days. 25You are the sons of the prophets and of the covenant that God made with your fathers, saying to Abraham, ‘And in your offspring shall all the families of the earth be blessed.’ 26God, having raised up his servant, sent him to you first, to bless you by turning every one of you from your wickedness. ▤

Peter sees Jesus Christ as fulfilling Moses’ prophecy of a coming great prophet (vv. 22-23). He seems to portray the prophecy as applicable both to Jesus Christ’s work in his first coming (v. 26) and to his return (vv. 20-21). In v. 24 Peter indicates that predictions of the OT prophets were fulfilled in Jesus Christ’s mission and the new covenant age that had now begun. Peter may also imply that Jesus Christ is the consummate “offspring” of Abraham through whom all peoples will be blessed (v. 25) – particularly with v. 26 speaking of him bringing blessing firstly to the Jews. Alternatively it is possible that Peter may be referring to the Jews themselves (cf. v. 25a); but in Galatians 3:8, 16 below Paul certainly understands Jesus Christ to be in view in the original prophecy.

Rom 11:26-27  And in this way all Israel will be saved, as it is written, “The Deliverer will come from Zion, he will banish ungodliness from Jacob”; 27“and this will be my covenant with them when I take away their sins.” ▤

In v. 26, Paul most likely is applying Isaiah 59:20 to Israel’s salvation in the end times, quite possibly implying that it will come through the return of Jesus Christ, with him probably being in view as “The Deliverer” (v. 26). This being the case, Paul’s subsequent quotation of Jeremiah 31:33, 34 in v. 27 suggests that he also sees this as being fulfilled through Jesus Christ on his return.

Rom 15:8-9, 12  For I tell you that Christ became a servant to the circumcised to show God’s truthfulness, in order to confirm the promises given to the patriarchs, 9and in order that the Gentiles might glorify God for his mercy. As it is written, “Therefore I will praise you among the Gentiles, and sing to your name.” ▤  … 12And again Isaiah says, “The root of Jesse will come, even he who arises to rule the Gentiles; in him will the Gentiles hope.” ▤

Note that the first quotation (v. 9) is not necessarily messianic and is not being applied to Jesus Christ directly, but it is being applied to his work (in bringing salvation to the Gentiles) or at least to the results of it (cf. vv. 10-11).

Rom 15:20-21  … and thus I make it my ambition to preach the gospel, not where Christ has already been named, lest I build on someone else’s foundation, 21but as it is written, “Those who have never been told of him will see, and those who have never heard will understand.” ▤

Heb 2:11-13  For he who sanctifies and those who are sanctified all have one source.m That is why he is not ashamed to call them brothers,n 12saying, “I will tell of your name to my brothers; in the midst of the congregation I will sing your praise.” 13And again, “I will put my trust in him.” And again, “Behold, I and the children God has given me.” ▤

n Greek all are of one

o Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 12

The writer sees an application of the three quotations to Christ. The reasons for the inclusion of the two in v. 13 are not so obvious. Perhaps to show that Christ and Christians “all have one source” (v. 11), the writer may be using them to illustrate a common nature, with Christ being one who trusted in God during his time on earth and they being his children (cf. ZBC).

Note that in their original setting (cf. Isa 8:17-18), these two quotations in v. 13 shortly follow the messianic sounding: “… a stone of offense and a rock of stumbling …” (Isa 8:14; cf. 1Pet 2:4-8 ↓). This adds plausibility to the writer’s messianic interpretation of them here, in applying them to Jesus Christ.

1Pet 2:4-8  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, 5you yourselves like living stones are being built up as a spiritual house, to be a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ. 6For it stands in Scripture: “Behold, I am laying in Zion a stone, a cornerstone chosen and precious, and whoever believes in him will not be put to shame.” 7So the honor is for you who believe, but for those who do not believe, “The stone that the builders rejected has become the cornerstone,”o 8and “A stone of stumbling, and a rock of offense.” They stumble because they disobey the word, as they were destined to do. ▤

p Greek the head of the corner

The term “stone” was understood to be a messianic title by Jews as well as Christians. For further examples of these OT verses being applied to Jesus Christ, see Matthew 21:42 (above in Prophecies fulfilled in Jesus’ rejection and betrayal), Acts 4:10-12 and Romans 9:32-33.

- Jesus’ claim to be “the Son of Man”:

Matt 26:64  Jesus said to him, “You have said so. But I tell you, from now on you will see the Son of Man seated at the right hand of Power and coming on the clouds of heaven.” ▤

Here Jesus claims to “the Son of Man” who was prophesied about in Daniel 7:13-14 (cf. God will establish the Messiah as ruler over all, forever).

Pray for persecuted Christians

Section D

Further Testimony to Jesus Being the Messiah

Section Jumps

- Jesus’ deeds showed that he is the Messiah, the Christ

- Jesus himself claimed to be the Christ

- Jesus’ followers acknowledged him as the Christ . . .

- . . . and Jesus being the Christ was a central aspect of his followers’ teaching

- Others also acknowledged Jesus as the Christ

- Note: The Christ is understood to be the Son of God

See also:

- Jesus Christ Is the Son of God (II): Testimony

Jesus’ deeds showed that he is the Messiah, the Christ

See also:

- Jesus’ deeds validated his claims about himself and God

- Jesus Christ’s deeds [give reason to believe in him]

Matt 11:2-5  Now when John heard in prison about the deeds of the Christ, he sent word by his disciples 3and said to him, “Are you the one who is to come, or shall we look for another?” 4And Jesus answered them, “Go and tell John what you hear and see: 5the blind receive their sight and the lame walk, lepersp are cleansed and the deaf hear, and the dead are raised up, and the poor have good news preached to them. ▤

q Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

As indicated earlier in this chapter, Jesus here effectively says, “Yes.” His reply implies that by his deeds he was fulfilling prophecies from Isaiah concerning the Messiah (cf. Isa 35:4-6; 61:1).

Matt 12:22-23  Then a demon-oppressed man who was blind and mute was brought to him, and he healed him, so that the man spoke and saw. 23And all the people were amazed, and said, “Can this be the Son of David?” ▤

John 6:9-15  [Andrew:] “There is a boy here who has five barley loaves and two fish, but what are they for so many?” 10Jesus said, “Have the people sit down.” Now there was much grass in the place. So the men sat down, about five thousand in number. 11Jesus then took the loaves, and when he had given thanks, he distributed them to those who were seated. So also the fish, as much as they wanted. 12And when they had eaten their fill, he told his disciples, “Gather up the leftover fragments, that nothing may be lost.” 13So they gathered them up and filled twelve baskets with fragments from the five barley loaves left by those who had eaten. 14When the people saw the sign that he had done, they said, “This is indeed the Prophet who is to come into the world!” 15Perceiving then that they were about to come and take him by force to make him king, Jesus withdrew again to the mountain by himself. ▤

The “Prophet” (v. 14) is quite possibly a reference to Deuteronomy 18:15-19, where Moses speaks of God raising up a prophet like him. As such some scholars consider it to not or not necessarily be a messianic ascription. However the people’s associated intention to make Jesus king (v. 15) suggests strongly that they were using it as a messianic ascription and did see Jesus as the Messiah, due largely to his astonishing miracle (vv. 9-13).

John 7:31  Yet many of the people believed in him. They said, “When the Christ appears, will he do more signs than this man has done?” ▤

John 10:24-25  So the Jews gathered around him and said to him, “How long will you keep us in suspense? If you are the Christ, tell us plainly.” 25Jesus answered them, “I told you, and you do not believe. The works that I do in my Father’s name bear witness about me, … ▤

John 20:30-31  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; 31but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

Jesus himself claimed to be the Christ

See also:

- Matt 11:3b-5 ⇑; John 10:24-25 ⇑

John 4:25-26  The woman said to him, “I know that Messiah is coming (he who is called Christ). When he comes, he will tell us all things.” 26Jesus said to her, “I who speak to you am he.” ▤

Matt 16:20  Then he strictly charged the disciples to tell no one that he was the Christ. ▤

Note that a common explanation for Jesus giving this command at this point in time, concerns the common Jewish misconception that the Messiah would be a powerful political figure that would release the Jews from their oppressors. If the people had realized at that point that he was the Messiah, it would have made it more difficult for Jesus to fulfill his mission as the Messiah who would suffer and die for his people, due to the Jewish expectations and corresponding Roman reaction. Another common explanation of Jesus’ command was that it was due to the Jewish people having largely rejected him.

Matt 23:10  Neither be called instructors, for you have one instructor, the Christ. ▤

Here Jesus is speaking, in reference to himself.

Matt 26:63-64a  But Jesus remained silent. And the high priest said to him, “I adjure you by the living God, tell us if you are the Christ, the Son of God.” 64Jesus said to him, “You have said so. ▤

Mark 9:41  For truly, I say to you, whoever gives you a cup of water to drink because you belong to Christ will by no means lose his reward. ▤

Here Jesus refers to himself as “Christ”.

Luke 23:2-3  And they began to accuse him, saying, “We found this man misleading our nation and forbidding us to give tribute to Caesar, and saying that he himself is Christ, a king.” 3And Pilate asked him, “Are you the King of the Jews?” And he answered him, “You have said so.” ▤

The title “the King of the Jews” is a messianic one – which Pilate may have realized, with his question (v. 3) immediately following the Jews’ accusations that Jesus “claims to be Christ, a king” (v. 2). Jesus’ answer was in recognition of it being a messianic title.

John 13:19  I am telling you this now, before it takes place, that when it does take place you may believe that I am he. ▤

It appears that “before it takes place” refers to Jesus’ death – with the preceding events – and his resurrection. With the phrase “I am He” (cf. 8:38), Jesus may well have been speaking of himself as the Messiah, the one for whom the Jews were waiting.

- Jesus Christ’s messianic claim in Revelation:

Rev 22:16  “I, Jesus, have sent my angel to testify to you about these things for the churches. I am the root and the descendant of David, the bright morning star.” ▤

The title “the root and the descendant of David” is a messianic one (cf. Isa 1:1, 10), and this may also be the case with “the bright morning star” (cf. Num 24:17).

Jesus’ followers acknowledged him as the Christ . . .

Matt 16:16  Simon Peter replied, “You are the Christ, the Son of the living God.” ▤

John 1:41  He first found his own brother Simon and said to him, “We have found the Messiah” (which means Christ). ▤

John 1:45, 49  Philip found Nathanael and said to him, “We have found him of whom Moses in the Law and also the prophets wrote, Jesus of Nazareth, the son of Joseph.” ▤  … 49Nathanael answered him, “Rabbi, you are the Son of God! You are the King of Israel!” ▤

John 6:69  … and we have believed, and have come to know, that you are the Holy One of God. ▤

Quite likely Peter is here acknowledging Jesus as the Messiah (cf. AMP, GNT).

John 11:27  She [Martha] said to him, “Yes, Lord; I believe that you are the Christ, the Son of God, who is coming into the world.” ▤

Acts 3:6  But Peter said, “I have no silver and gold, but what I do have I give to you. In the name of Jesus Christ of Nazareth, rise up and walk!” ▤

The fact that titles such as “Jesus Christ” (cf. Rom 1:1 ↓; 2Pet 1:16 ↓) are regularly used of Jesus in the NT clearly indicates that his followers acknowledged him as the Christ.

Rom 1:1  Paul, a servantq of Christ Jesus, called to be an apostle, set apart for the gospel of God, … ▤

r Or slave; Greek bondservant

2Pet 1:16  For we did not follow cleverly devised myths when we made known to you the power and coming of our Lord Jesus Christ, but we were eyewitnesses of his majesty. ▤

. . . and Jesus being the Christ was a central aspect of his followers’ teaching

See also:

- For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .

John 20:31  … but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

Acts 5:42  And every day, in the temple and from house to house, they did not cease teaching and preaching Jesus as the Christ. ▤

Acts 9:22  But Saul increased all the more in strength, and confounded the Jews who lived in Damascus by proving that Jesus was the Christ. ▤

Acts 17:2-3  And Paul went in, as was his custom, and on three Sabbath days he reasoned with them from the Scriptures, 3explaining and proving that it was necessary for the Christ to suffer and to rise from the dead, and saying, “This Jesus, whom I proclaim to you, is the Christ.” ▤

Acts 18:5  When Silas and Timothy arrived from Macedonia, Paul was occupied with the word, testifying to the Jews that the Christ was Jesus. ▤

Acts 2:36  Let all the house of Israel therefore know for certain that God has made him both Lord and Christ, this Jesus whom you crucified. ▤

Acts 13:23  Of this man’s offspring God has brought to Israel a Savior, Jesus, as he promised. ▤

Although the term Christ is not used here, it is apparent that Paul is speaking to his listeners of Jesus as the promised Messiah.

Others also acknowledged Jesus as the Christ

See also:

- Luke 1:32-33 ⇓; Luke 4:41 ⇓

Matt 2:1-4  Now after Jesus was born in Bethlehem of Judea in the days of Herod the king, behold, wise menr from the east came to Jerusalem, 2saying, “Where is he who has been born king of the Jews? For we saw his star when it roses and have come to worship him.” 3When Herod the king heard this, he was troubled, and all Jerusalem with him; 4and assembling all the chief priests and scribes of the people, he inquired of them where the Christ was to be born. ▤

s Greek magi; also verses 7, 16

t Or in the east; also verse 9

The wise men may not necessarily have been familiar with the promise of a Messiah, but their description of Jesus as “king of the Jews” (v. 2) is in essence a reference to him being the promised Christ – as Herod was acutely aware (v. 4).

Luke 2:25-32  Now there was a man in Jerusalem, whose name was Simeon, and this man was righteous and devout, waiting for the consolation of Israel, and the Holy Spirit was upon him. 26And it had been revealed to him by the Holy Spirit that he would not see death before he had seen the Lord’s Christ. 27And he came in the Spirit into the temple, and when the parents brought in the child Jesus, to do for him according to the custom of the Law, 28he took him up in his arms and blessed God and said, 29“Lord, now you are letting your servantt depart in peace, according to your word; 30for my eyes have seen your salvation 31that you have prepared in the presence of all peoples, 32a light for revelation to the Gentiles, and for glory to your people Israel.” ▤

u Greek bondservant

As commented earlier, “the consolation of Israel” (v. 25) refers to the comfort and salvation (vv. 30-32) associated with the coming of the Messiah.

Matt 21:9  And the crowds that went before him and that followed him were shouting, “Hosanna to the Son of David! Blessed is he who comes in the name of the Lord! Hosanna in the highest!” ▤

The crowd was acknowledging Jesus as the Christ, referring to him with messianic expressions in declaring him to be “the Son of David” and the one “who comes in the name of the Lord”.

Matt 27:17  So when they had gathered, Pilate said to them, “Whom do you want me to release for you: Barabbas, or Jesus who is called Christ?” ▤

In referring to Jesus as the Christ (cf. John 19:19-22 ↓), Pilate was unlikely himself acknowledging Jesus as the Christ. But his words imply that this was what a number of others were saying about Jesus.

Luke 1:67-70  And his father Zechariah was filled with the Holy Spirit and prophesied, saying, 68“Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, 70as he spoke by the mouth of his holy prophets from of old, … ▤

Zechariah speaks of Jesus as being God’s chosen Christ – the one God “raised up” (v. 69), from the line of David (v. 69), as the OT prophets had prophesied (v. 70).

Luke 2:11  For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. ▤

Here an angel is declaring that Jesus is the Christ (cf. Luke 1:32-33 ⇓). This angel was almost immediately joined by a great company of angels (cf. vv. 13-14), who no doubt were in agreement with this angel’s declaration.

- Pilate’s notice on Jesus’ cross:

John 19:19-22  Pilate also wrote an inscription and put it on the cross. It read, “Jesus of Nazareth, the King of the Jews.” 20Many of the Jews read this inscription, for the place where Jesus was crucified was near the city, and it was written in Aramaic, in Latin, and in Greek. 21So the chief priests of the Jews said to Pilate, “Do not write, ‘The King of the Jews,’ but rather, ‘This man said, I am King of the Jews.’” 22Pilate answered, “What I have written I have written.” ▤

“The King of the Jews” was a messianic title – no doubt a major reason for the Jews’ objection (v. 21). Pilate may have used it in retaliation for the Jews forcing him into allowing an innocent man to be crucified, rather then because of any belief of his own. Nevertheless its place on the cross in three notable languages is significant and striking.

Note: The Christ is understood to be the Son of God

The understanding that the Christ would be the Son of God appears to be largely based on OT messianic passages where God speaks of the Christ or Messiah as his Son (cf. 2Sam 7:11b-14a ↓; Ps 2:6-7 ↓; Ps 89:27 ↓).

2Sam 7:11b-14a  Moreover, the LORD declares to you that the LORD will make you a house. 12When your days are fulfilled and you lie down with your fathers, I will raise up your offspring after you, who shall come from your body, and I will establish his kingdom. 13He shall build a house for my name, and I will establish the throne of his kingdom forever. 14I will be to him a father, and he shall be to me a son. ▤

This promise to David initially referred to Solomon, but was understood to ultimately point to the Messiah, who would in an exclusive sense be God’s son (v. 14a; cf. Ps 89:27 ↓).

Ps 2:6-7  “As for me, I have set my King on Zion, my holy hill.” 7I will tell of the decree: The LORD said to me, “You are my Son; today I have begotten you. ▤

Note that this and 2 Samuel 7:11b-14a above are quoted from in Hebrews 1:5 in reference to Jesus Christ – ‘“You are my Son, today I have begotten you”? Or again, “I will be to him a father, and he shall be to me a son”?’

Ps 89:26-27  He shall cry to me, ‘You are my Father, my God, and the Rock of my salvation.’ 27And I will make him the firstborn, the highest of the kings of the earth. ▤

The description of the Messiah – in this messianic psalm – as “the firstborn” (v. 27) implies that the Messiah would have a position of sonship above all others.

Matt 16:16  Simon Peter replied, “You are the Christ, the Son of the living God.” ▤

Matt 26:63  But Jesus remained silent. And the high priest said to him, “I adjure you by the living God, tell us if you are the Christ, the Son of God.” ▤

Bear in mind that here it is the high priest who speaks of the Christ as being the Son of God. As such this correlation is not a uniquely Christian teaching.

Luke 1:32-33  He will be great and will be called the Son of the Most High. And the Lord God will give to him the throne of his father David, 33and he will reign over the house of Jacob forever, and of his kingdom there will be no end. ▤

The reference to kingship here – as with occurrences in the following verses (cf. the comment on John 1:49 ↓) – is speaking of the Christ. With this immediately following the reference to him being “called the Son of the Most High” (v. 32a), these verses indicate that the Christ is understood to be the Son of God.

Luke 4:41  And demons also came out of many, crying, “You are the Son of God!” But he rebuked them and would not allow them to speak, because they knew that he was the Christ. ▤

The final thought reflects on the demons’ exclamation, showing a correlation between the Son of God and the Christ.

John 1:49  Nathanael answered him, “Rabbi, you are the Son of God! You are the King of Israel!” ▤

Note that as with “The King of the Jews” (John 19:19-22 ⇑; cf. Matt 2:2-4 ⇑), “the King of Israel” is a messianic title (cf. vv. 41, 45). In Mark 15:32 it is correlated with “Christ” – “the Christ, the King of Israel”. The correlation is also seen in Matthew 2:2-4 in the preceding subsection.

John 10:24-25, 36  So the Jews gathered around him and said to him, “How long will you keep us in suspense? If you are the Christ, tell us plainly.” 25Jesus answered them, “I told you, and you do not believe. The works that I do in my Father’s name bear witness about me, ▤  … 36do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? ▤

Here Jesus appears to correlate being the Christ (vv. 24-25a) – “him whom the Father consecrated and sent into the world” (v. 36a) – with being “the Son of God’” (v. 36b).

John 11:27  She said to him, “Yes, Lord; I believe that you are the Christ, the Son of God, who is coming into the world.” ▤

John 20:31  … but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

Acts 9:20, 22  And immediately he proclaimed Jesus in the synagogues, saying, “He is the Son of God.” ▤  … 22But Saul increased all the more in strength, and confounded the Jews who lived in Damascus by proving that Jesus was the Christ. ▤

The close proximity of these verses with the former having “He [Jesus] is the Son of God” (v. 20) and the latter having “Jesus was the Christ” (v. 22) as the focus of Paul’s message or ministry, implies that these descriptions are being used more or less interchangeably and that there is a close correlation between the two.

1Jn 5:1-5  Everyone who believes that Jesus is the Christ has been born of God, and everyone who loves the Father loves whoever has been born of him. 2By this we know that we love the children of God, when we love God and obey his commandments. 3For this is the love of God, that we keep his commandments. And his commandments are not burdensome. 4For everyone who has been born of God overcomes the world. And this is the victory that has overcome the world—our faith. 5Who is it that overcomes the world except the one who believes that Jesus is the Son of God? ▤

This appears to correlate believing that Jesus is the Christ (v. 1a) with believing that Jesus is the Son of God (v. 5b). In addition to both being referred to in a like manner and in close proximity, this is further shown by the intervening discussion associating being born of God (linked with believing that Jesus is the Christ in v. 1a) and overcoming the world (linked with believing that Jesus is the Son of God in v. 5).

- Further reference to the divinity or deity of the Messiah:

Isa 9:6  For to us a child is born, to us a son is given; and the government shall be uponu his shoulder, and his name shall be calledv Wonderful Counselor, Mighty God, Everlasting Father, Prince of Peace. ▤

v Or is upon

w Or is called

Also, in 7:14b Isaiah says, “Behold, the virgin shall conceive and bear a son, and shall call his name Immanuel.” This too speaks of the Messiah’s divinity or deity as “Immanuel” means “God with us”.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

The Messiah’s Purpose and Person

Arguably the fundamental assertion of the NT is that God sent the Messiah – Jesus Christ – into the world to save people from sin and its devastating consequences. For this mission, Jesus Christ was born of the Holy Spirit and became fully human – further assertions that are very significant to the Christian faith. In fulfilling the objectives of the mission, Jesus Christ lived a life which was faultless, with his character being both exemplary and inspiring. The following teaching shows the NT’s testimony to these crucial matters.

Section A

Jesus Christ’s Mission from God

Section Jumps

- God sent Jesus Christ into the world

- God sent Jesus to take away sins . . .

- . . . God sent Jesus to save the world

- Jesus came to bring spiritual light into the world . . .

- . . . Jesus came to bring truth

- Jesus came to enable us to know God

- Jesus came to destroy Satan’s power and work

- Further objectives of Jesus Christ’s mission

- Note: Jesus Christ’s mission took place at a time chosen by God . . .

- . . . and aspects of Jesus Christ’s mission occurred at designated or appropriate times

See also:

- 12. Jesus Christ’s Mission

- Salvation from Sin

God sent Jesus Christ into the world

John 5:36-38, 43  But the testimony that I have is greater than that of John. For the works that the Father has given me to accomplish, the very works that I am doing, bear witness about me that the Father has sent me. 37And the Father who sent me has himself borne witness about me. His voice you have never heard, his form you have never seen, 38and you do not have his word abiding in you, for you do not believe the one whom he has sent. ▤  … 43I have come in my Father’s name, and you do not receive me. If another comes in his own name, you will receive him. ▤

Verse 37a implies that God had testified that he had sent Jesus. This testimony of God may primarily have been the voice from heaven at Jesus’ baptism (cf. Matt 3:16-17) or God’s word (cf. vv. 38-40) – or possibly the weighty testimony of the work that the Father had given Jesus (v. 36). Jesus’ claim in v. 43 that he had come in God’s name, reflects the fact that God had sent him.

John 7:28-29  So Jesus proclaimed, as he taught in the temple, “You know me, and you know where I come from? But I have not come of my own accord. He who sent me is true, and him you do not know. 29I know him, for I come from him, and he sent me.” ▤

Note that Jesus’ first statement in v. 28 was quite possibly spoken in irony – “Do you really think you know me and where I came from?” (CEV; cf. AMP, GNT). Most of the people knew where he had grown up, but were not aware of where he had initially come from.

John 8:42  Jesus said to them, “If God were your Father, you would love me, for I came from God and I am here. I came not of my own accord, but he sent me. ▤

John 10:36  … do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? ▤

John 11:41-42  So they took away the stone. And Jesus lifted up his eyes and said, “Father, I thank you that you have heard me. 42I knew that you always hear me, but I said this on account of the people standing around, that they may believe that you sent me.” ▤

Here Jesus thanks God prior to God performing through him the miracle of raising Lazarus from the dead (cf. vv. 43-44). Jesus does this publicly so that the miracle would demonstrate that God had sent him (v. 42).

John 16:30  Now we know that you know all things and do not need anyone to question you; this is why we believe that you came from God. ▤

John 17:8, 25  For I have given them the words that you gave me, and they have received them and have come to know in truth that I came from you; and they have believed that you sent me. ▤  … 25O righteous Father, even though the world does not know you, I know you, and these know that you have sent me. ▤

John 3:13, 31  No one has ascended into heaven except he who descended from heaven, the Son of Man.a ▤  … 31He who comes from above is above all. He who is of the earth belongs to the earth and speaks in an earthly way. He who comes from heaven is above all. ▤

a Some manuscripts add who is in heaven

The inference is that Jesus came from God, in heaven.

- Jesus is the “apostle”:

Heb 3:1  Therefore, holy brothers,b you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, … ▤

b Or brothers and sisters; also verse 12

Referring to Jesus as “the apostle” points to him being sent by God (cf. GNT, NCV) – “God’s Messenger” (NLT).

God sent Jesus to take away sins . . .

See also:

- Luke 1:76-79 ⇓

John 1:29  The next day he [John] saw Jesus coming toward him, and said, “Behold, the Lamb of God, who takes away the sin of the world! ▤

The description of Jesus as “the Lamb of God” alludes to him being given or sent by God as a sacrifice – just as lambs were used in some sacrifices – to take away sin.

Rom 8:3  For God has done what the law, weakened by the flesh, could not do. By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,c he condemned sin in the flesh, … ▤

c Or and as a sin offering

God sent Jesus Christ “for sin”, to deal with sin as a sin offering (cf. text note), thus effectively condemning sin, sounding its “death knell”.

1Jn 3:5  You know that he appeared to take away sins, and in him there is no sin. ▤

1Jn 4:10  In this is love, not that we have loved God but that he loved us and sent his Son to be the propitiation for our sins. ▤

In the NT “propitiation” means to turn away or appease the wrath of God against sinners in their guilt. God sent Jesus to do this, by effectively taking away sin.

Matt 1:21  She will bear a son, and you shall call his name Jesus, for he will save his people from their sins. ▤

“Jesus” is the Greek form of “Joshua”, which means “the LORD saves” (cf. NIV text note).

. . . God sent Jesus to save the world

See also:

- Matt 1:21 ⇑

- God is love – as epitomized in him giving his only Son, to save us

- The OT says the ruler will bring justice and salvation to the nations

- God saves people through Jesus Christ

- The Savior of the World

John 3:16-17  For God so loved the world,d that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. 17For God did not send his Son into the world to condemn the world, but in order that the world might be saved through him. ▤

d Or For this is how God loved the world

1Jn 4:9, 14  In this the love of God was made manifest among us, that God sent his only Son into the world, so that we might live through him. ▤  … 14And we have seen and testify that the Father has sent his Son to be the Savior of the world. ▤

John 12:47  If anyone hears my words and does not keep them, I do not judge him; for I did not come to judge the world but to save the world. ▤

1Tim 1:15  The saying is trustworthy and deserving of full acceptance, that Christ Jesus came into the world to save sinners, of whom I am the foremost. ▤

Luke 19:10  For the Son of Man came to seek and to save the lost. ▤

Acts 13:23  Of this man’s offspring God has brought to Israel a Savior, Jesus, as he promised. ▤

It can be inferred from this that God sent Jesus as Savior, to save Israel – and all peoples.

Luke 1:68-69, 76-79  “Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, ▤  … 76And you, child, will be called the prophet of the Most High; for you will go before the Lord to prepare his ways, 77to give knowledge of salvation to his people in the forgiveness of their sins, 78because of the tender mercy of our God, whereby the sunrise shall visit use from on high 79to give light to those who sit in darkness and in the shadow of death, to guide our feet into the way of peace.” ▤

e Or when the sunrise shall dawn upon us; some manuscripts since the sunrise has visited us

Verses 76-79 speak of God’s salvation coming through Jesus Christ’s mission in both John the Baptist’s preparatory work (v. 77; cf. CEV, NCV, NIrV, NLT) and Jesus himself (vv. 78-79).

Luke 2:27-32  And he came in the Spirit into the temple, and when the parents brought in the child Jesus, to do for him according to the custom of the Law, 28he took him up in his arms and blessed God and said, 29“Lord, now you are letting your servantf depart in peace, according to your word; 30for my eyes have seen your salvation 31that you have prepared in the presence of all peoples, 32a light for revelation to the Gentiles, and for glory to your people Israel.” ▤

f Greek bondservant

John 6:32-33, 51  Jesus then said to them, “Truly, truly, I say to you, it was not Moses who gave you the bread from heaven, but my Father gives you the true bread from heaven. 33For the bread of God is he who comes down from heaven and gives life to the world.” ▤  … 51I am the living bread that came down from heaven. If anyone eats of this bread, he will live forever. And the bread that I will give for the life of the world is my flesh.” ▤

The “bread” given (or sent) by God figuratively refers to Jesus’ flesh or body, which he would sacrifice “for the life of the world” (v. 51). The phrase “eats of this bread” (v. 51) is a metaphor meaning to believe in Jesus (cf. v. 40), trusting in what he would accomplish by his sacrifice. Such faith saves one, bringing life forever.

- Jesus was the propitiation for the sins of the whole world:

1Jn 2:2  He is the propitiation for our sins, and not for ours only but also for the sins of the whole world. ▤

Jesus came to bring spiritual light into the world . . .

See also:

- John 14:6 ⇓

Jesus came as a light of revelation, showing the way to salvation and spiritual, eternal life. His spiritual light enables people to escape the spiritual darkness of this world and its sin. (Note that this and the following subsections speak of other important objectives of Jesus Christ’s mission, that were to be accomplished in conjunction with the key objective of saving the world from sin.)

John 12:46  I have come into the world as light, so that whoever believes in me may not remain in darkness. ▤

Isa 42:6-7  I am the LORD; I have called you in righteousness; I will take you by the hand and keep you; I will give you as a covenant for the people, a light for the nations, 7to open the eyes that are blind, to bring out the prisoners from the dungeon, from the prison those who sit in darkness. ▤

This and 49:6b below are generally understood to have been ultimately fulfilled by Jesus Christ. Verse 7 speaks of the Messiah giving spiritual sight and spiritual release from the darkness of sin.

Isa 49:6b  I will make you as a light for the nations, that my salvation may reach to the end of the earth. ▤

Matt 4:15-16  “The land of Zebulun and the land of Naphtali, the way of the sea, beyond the Jordan, Galilee of the Gentiles— 16the people dwelling in darkness have seen a great light, and for those dwelling in the region and shadow of death, on them a light has dawned.” ▤

The region referred to in v. 15 had a less predominately Jewish population than Judea, and was viewed as somewhat heathen by many other Jews. As with the above prophecies from Isaiah, this reference and Luke 1:78-79 below appear to foreshadow or allude to the enlightening of the Gentiles through Jesus Christ’s mission.

Luke 1:78-79  … because of the tender mercy of our God, whereby the sunrise shall visit usg from on high 79to give light to those who sit in darkness and in the shadow of death, to guide our feet into the way of peace. ▤

g Or when the sunrise shall dawn upon us; some manuscripts since the sunrise has visited us

Here Zechariah prophecies of the approaching advent of the Messiah, “the sunrise”, who would bring light and salvation. In speaking of “those who sit in darkness and in the shadow of death”, Zechariah refers to Isaiah 9:2 (quoted above in Matthew 4:15-16) and so may primarily be referring to the Gentiles, living in the darkness of their sins. Peace with God is paramount in the final phrase.

Luke 2:30-32  … for my eyes have seen your salvation 31that you have prepared in the presence of all peoples, 32a light for revelation to the Gentiles, and for glory to your people Israel. ▤

This was spoken by Simeon on being presented with the infant Jesus.

John 1:4-5, 9  In him was life,h and the life was the light of men. 5The light shines in the darkness, and the darkness has not overcome it. ▤  … 9The true light, which enlightens everyone, was coming into the world. ▤

h Or was not any thing made. That which has been made was life in him

Verse 4 may well be alluding to spiritual or eternal life being in Jesus Christ, available to all people through him. As such this life gave spiritual light to all people, showing the way to salvation.

John 3:19  And this is the judgment: the light has come into the world, and people loved the darkness rather than the light because their works were evil. ▤

John 8:12  Again Jesus spoke to them, saying, “I am the light of the world. Whoever follows me will not walk in darkness, but will have the light of life.” ▤

John 9:5  As long as I am in the world, I am the light of the world. ▤

Acts 26:23  … that the Christ must suffer and that, by being the first to rise from the dead, he would proclaim light both to our people and to the Gentiles. ▤

Through Jesus’ resurrection the light of the way to salvation would be made known to all peoples.

. . . Jesus came to bring truth

See also:

- . . . Jesus himself is identified with truth

John 18:37  Then Pilate said to him, “So you are a king?” Jesus answered, “You say that I am a king. For this purpose I was born and for this purpose I have come into the world—to bear witness to the truth. Everyone who is of the truth listens to my voice.” ▤

Jesus’ answer seems to associate the fact that he came into the world “to bear witness to the truth” with his kingship, perhaps pointing to his authority to proclaim truth. Note that the clause: “For this purpose I was born”, could actually be referring primarily to him being king (cf. NIrV, NLT), rather than primarily to him testifying to the truth. As such it would appear to be a reference to him coming as the Messiah.

John 1:14, 17  And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤  … 17For the law was given through Moses; grace and truth came through Jesus Christ. ▤

- Jesus is “the way and the truth and the life”:

John 14:6  Jesus said to him, “I am the way, and the truth, and the life. No one comes to the Father except through me. ▤

Jesus did not just simply bring the truth, he is “the truth” – the embodiment of truth, as revealed by his life and teaching. (cf. BBC)

Jesus came to enable us to know God

See also:

- Jesus Christ is the image of God

- Jesus Christ has the form and fullness of God – equality in nature

- To know or see Jesus Christ is to know or see the Father

- God is revealed and known through Jesus Christ

- God and Jesus Christ enable their people to know them

1Jn 5:20  And we know that the Son of God has come and has given us understanding, so that we may know him who is true; and we are in him who is true, in his Son Jesus Christ. He is the true God and eternal life. ▤

John 1:18  No one has ever seen God; the only God,i who is at the Father’s side,j he has made him known. ▤

i Or the only One, who is God; some manuscripts the only Son

j Greek in the bosom of the Father

The phrase “at the Father’s side” points to the intimacy of the Son with the Father and the Son’s unique knowledge of him. As such Jesus Christ was in a position to make God known.

John 8:38  I speak of what I have seen with my Father, and you do what you have heard from your father. ▤

By “what I have seen with my Father”, Jesus may have been speaking of what God had “shown” him (cf. CEV, GNT, NCV), but it may more specifically be referring to what he had seen of the Father himself.

John 17:2-3, 6, 26  … since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. 3And this is eternal life, that they know you the only true God, and Jesus Christ whom you have sent. ▤  … 6“I have manifested your name to the people whom you gave me out of the world. Yours they were, and you gave them to me, and they have kept your word. ▤  … 26I made known to them your name, and I will continue to make it known, that the love with which you have loved me may be in them, and I in them.” ▤

Eternal life involves knowing God and Jesus Christ (v. 3) in an ongoing, progressive, intimate relationship. As the one who gives eternal life (v. 2), it is Jesus Christ who enables us to have this personal knowledge of God – as subsequently referred to in vv. 6, 26. Note that such references to God’s “name” (v. 26) are indicative of God himself, here even inclusive of all that can be known about him. Jesus made God known to a deeper, more comprehensive extent than previous revelation had done.

John 5:37-38  And the Father who sent me has himself borne witness about me. His voice you have never heard, his form you have never seen, 38and you do not have his word abiding in you, for you do not believe the one whom he has sent. ▤

Given the context, v. 37b may be alluding to the Jews’ lack of spiritual perception in not believing the one God sent – with “His voice” (v. 37b) and “his word” (v. 38a) possibly referring to God speaking through Jesus, and “his form” (v. 37b) alluding to God’s presence in Jesus. Thus this would evidence that believing Jesus Christ, the one God sent, leads to knowledge of God. However, “His voice” may alternatively refer to God’s voice testifying to Jesus at his baptism, or to the Scriptures – which also may well be the meaning of “his word”. Furthermore, in saying that they had never seen God’s “form”, Jesus may simply have been meaning that – in contrast to himself – like all people they had not “seen him face to face” (CEV, NLT; cf. GNT).

- No one knows God except those Jesus Christ reveals him to:

Matt 11:27  All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

Jesus came to destroy Satan’s power and work

See also:

- Jesus delivered people from demons and Satan – demonstrating power over evil

- Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil

- Jesus Christ drove out demons . . .

- . . . Jesus Christ gave some of his followers similar authority over demons

John 12:31  Now is the judgment of this world; now will the ruler of this world be cast out. ▤

“Now” refers to Jesus’ imminent death, by which Satan would be defeated, with Jesus’ death and resurrection nullifying Satan’s power over people through sin and death. For comment on the phrase “cast out”, see the comment on John 12:31 – under Note: Satan hurled down from heaven to the earth.

Heb 2:14-15  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, 15and deliver all those who through fear of death were subject to lifelong slavery. ▤

The term “destroy” appears to have the sense “break the power of” (NLT), although it may also allude to Jesus Christ’s death being significant in Satan’s ultimate destruction. Note that a further, related objective of Jesus’ mission is given in v. 15.

1Jn 3:8  Whoever makes a practice of sinning is of the devil, for the devil has been sinning from the beginning. The reason the Son of God appeared was to destroy the works of the devil. ▤

The “works of the devil”, which Jesus Christ came to destroy, involves people’s sin – as pointed to by the first statement here and by v. 5 (“… he appeared to take away sins …”). As such it also encompasses the results of sin – such as separation from God, enslavement to sin, and death.

Gen 3:15  I will put enmity between you and the woman, and between your offspringk and her offspring; he shall bruise your head, and you shall bruise his heel. ▤

k Hebrew seed; so throughout Genesis

The prophecy “he shall bruise your head” is understood by many to chiefly or ultimately speak of Christ’s victory over Satan through his mission.

- Jesus’ overpowering of Satan:

Luke 11:14, 21-22  Now he was casting out a demon that was mute. When the demon had gone out, the mute man spoke, and the people marveled. ▤  … 21When a strong man, fully armed, guards his own palace, his goods are safe; 22but when one stronger than he attacks him and overcomes him, he takes away his armor in which he trusted and divides his spoil. ▤

In v. 22 Jesus is referring to his overpowering of Satan in Satan’s worldly domain, taking away Satan’s defenses and laying hold of what Satan had. The reality of this truth was demonstrated by Jesus driving out demons and thus releasing people (v. 14) from Satan’s power.

Further objectives of Jesus Christ’s mission

See also:

- Heb 2:15 ⇑

- Jesus preached the good news of the kingdom of God

- God’s New Covenant

Luke 4:43  … but he said to them, “I must preach the good news of the kingdom of God to the other towns as well; for I was sent for this purpose.” ▤

See also The kingdom of God came in Jesus Christ’s mission.

John 10:10  The thief comes only to steal and kill and destroy. I came that they may have life and have it abundantly. ▤

Acts 3:26  God, having raised up his servant, sent him to you first, to bless you by turning every one of you from your wickedness. ▤

Matt 5:17-18  Do not think that I have come to abolish the Law or the Prophets; I have not come to abolish them but to fulfill them. 18For truly, I say to you, until heaven and earth pass away, not an iota, not a dot, will pass from the Law until all is accomplished. ▤

There are differing views as to what Jesus meant by saying he had come “to fulfill” (v. 17) the Law and the Prophets. It involves the fact that they pointed to Jesus as the Messiah and he would do or “bring about” (NCV™) that of which they spoke (as discussed in the first two sections of this chapter). Other things that commentators suggest that “to fulfill” entails are: providing the righteousness before God that was the objective of the law; expounding God’s laws so as to “give them their full meaning” (CEV); and fulfilling the law’s requirements by perfectly obeying all of it. The phrase “until all is accomplished” (v. 18) refers to Jesus fulfilling “all” of which the law spoke. Presumably this will be ultimately completed in the consummation of his work at the end of the age.

Matt 20:28  … even as the Son of Man came not to be served but to serve, and to give his life as a ransom for many. ▤

Luke 1:69-75  … and [God] has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, 70as he spoke by the mouth of his holy prophets from of old, 71that we should be saved from our enemies and from the hand of all who hate us; 72to show the mercy promised to our fathers and to remember his holy covenant, 73the oath that he swore to our father Abraham, to grant us 74that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

The term “horn of salvation” (v. 69) refers to Jesus Christ. The use of “enemies” (vv. 71, 74) probably encompasses spiritual enemies and even sin, as well as other oppressors. According to some commentators at least, v. 73 appears to have God’s promise to Abraham in Genesis 22:16-18 in view. This would mean that vv. 74-75 are expounding some of the implications of this oath.

Luke 4:18-19  “The Spirit of the Lord is upon me, because he has anointed me to proclaim good news to the poor. He has sent me to proclaim liberty to the captives and recovering of sight to the blind, to set at liberty those who are oppressed, 19to proclaim the year of the Lord’s favor.” ▤

Here Jesus quotes from Isaiah 61:1-2, a messianic passage. In the context of Jesus’ ministry, the phrase “liberty to the captives” (v. 18b) most likely refers at least partly to release from sin. The clause “set at liberty those who are oppressed” possibly also alludes to this; Jesus’ liberating healing ministry is presumably also in view.

Luke 12:49, 51-53  “I came to cast fire on the earth, and would that it were already kindled! ▤  … 51Do you think that I have come to give peace on earth? No, I tell you, but rather division. 52For from now on in one house there will be five divided, three against two and two against three. 53They will be divided, father against son and son against father, mother against daughter and daughter against mother, mother-in-law against her daughter-in-law and daughter-in-law against mother-in-law.” ▤

The use of “fire” (v. 49) may also allude to judgment, but it would appear in this context to primarily denote the division and conflict subsequently spoken of (vv. 51-53). Such division and conflict were the inevitable result of Jesus coming to a hostile world of darkness, for his message and his instituting of God’s kingdom were at odds with this world.

John 1:17  For the law was given through Moses; grace and truth came through Jesus Christ. ▤

Along with bringing truth (cf. . . . Jesus came to bring truth), the implementation of God’s “grace” was another significant objective or outcome of Jesus’ mission.

John 9:39  Jesus said, “For judgment I came into this world, that those who do not see may see, and those who see may become blind.” ▤

Jesus’ coming brought judgment in that those who acknowledge their spiritual blindness and accept his truth will be rewarded with spiritual sight, while those who self-righteously claim to be spiritually aware – leading them to reject Jesus’ truth – will be blinded to the truth. See also the comment on Luke 2:34 ↓.

- Simeon’s prophecy of what Jesus was destined to do:

Luke 2:34-35  And Simeon blessed them and said to Mary his mother, “Behold, this child is appointed for the fall and rising of many in Israel, and for a sign that is opposed 35(and a sword will pierce through your own soul also), so that thoughts from many hearts may be revealed.” ▤

The phrase “the fall and rising of many” (v. 34) appears to refer to the condemnation (“fall”) of those who would reject Jesus and the salvation (“rising”) of those who would believe in him. The “thoughts” (v. 35) probably are of those who would speak against him (cf. GNT, NCV). The responses of people to Jesus would expose their thoughts and hearts, showing where they stood in relation to God.

Note: Jesus Christ’s mission took place at a time chosen by God . . .

Most of the following references do not speak explicitly of Jesus’ mission. But the matters which they speak of as occurring at a time chosen by God are all closely associated with Jesus’ mission. Thus they give credence to the assertion that Jesus’ mission took place at God’s appointed time.

Note also that one could argue that the verses are not necessarily saying that God chose such times well in advance, instead deeming the time to be right closer to the event. However, arguably the contexts and other scriptures (cf. God Fulfills His Plans) suggest that God does choose such times well in advance, even before creation.

Gal 4:1-5  I mean that the heir, as long as he is a child, is no different from a slave,l though he is the owner of everything, 2but he is under guardians and managers until the date set by his father. 3In the same way we also, when we were children, were enslaved to the elementary principlesm of the world. 4But when the fullness of time had come, God sent forth his Son, born of woman, born under the law, 5to redeem those who were under the law, so that we might receive adoption as sons. ▤

l Greek bondservant; also verse 7

m Or elemental spirits; also verse 9

In vv. 2-3 Paul uses an illustration as a parallel to the point he makes in vv. 3-5. As such the phrase “when the fullness of time had come” (v. 4) parallels the earlier phrase “the date set by his father” (v. 2), implying that it also speaks of a time or date chosen by God.

Dan 9:24-26a  “Seventy weeksn are decreed about your people and your holy city, to finish the transgression, to put an end to sin, and to atone for iniquity, to bring in everlasting righteousness, to seal both vision and prophet, and to anoint a most holy place.o 25Know therefore and understand that from the going out of the word to restore and build Jerusalem to the coming of an anointed one, a prince, there shall be seven weeks. Then for sixty-two weeks it shall be built again with squares and moat, but in a troubled time. 26And after the sixty-two weeks, an anointed one shall be cut off and shall have nothing. ▤

n Or sevens; also twice in verse 25 and once in verse 26

o Or thing, or one

There are varying interpretations of these verses, but most commentators consider the passage to be speaking of the Messiah, largely in reference to Jesus Christ’s first coming. A number of commentators consider that the period of time indicated between the restoration of Jerusalem and “the anointed one” (v. 25) corresponds well with the time between the restoration after the Babylonian exile and Jesus Christ’s death. Thus they consider Jesus to have fulfilled this prophecy (yet a further example of Jesus fulfilling a messianic prophecy). As such this is indicative of Jesus’ mission taking place at God’s appointed time. Note, however, that others consider that the coming of “the anointed one” refers to Christ’s second coming.

Mark 1:15  … and saying, “The time is fulfilled, and the kingdom of God is at hand; repent and believe in the gospel.” ▤

When the time had come, the kingdom of God was “at hand” with the commencement of Jesus’ mission.

Heb 4:7  … again he appoints a certain day, “Today,” saying through David so long afterward, in the words already quoted, “Today, if you hear his voice, do not harden your hearts.” ▤

The “certain day” which God set for people to respond to his offer of salvation rest (cf. vv. 1-11) came or began with Jesus’ mission, appearing to indicate that the mission took place at God’s appointed time. Note that the context suggests that the writer is applying “day” (and “Today”) to the present era, beginning with Jesus’ mission. This is the period of time in which people can respond to God’s offer of salvation, through Jesus Christ.

Titus 1:2-3  … in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages beganp 3and at the proper time manifested in his word through the preaching with which I have been entrusted by the command of God our Savior; … ▤

p Greek before times eternal

The reference here is to the Gospel message about Jesus Christ, initiated by his coming. Thus these verses imply that Jesus Christ’s mission took place at God’s “proper time”.

Dan 2:44  And in the days of those kings the God of heaven will set up a kingdom that shall never be destroyed, nor shall the kingdom be left to another people. It shall break in pieces all these kingdoms and bring them to an end, and it shall stand forever, … ▤

The phrase “in the days of those kings” suggests an appointed time, with it being linked to certain kings. But note that the inclusion of this verse here is somewhat debatable. For not all scholars consider this verse to have in view Christ’s first coming and the introduction of the kingdom of God, instead understanding it to be speaking of the setting up of a millennial kingdom on Christ’s return.

. . . and aspects of Jesus Christ’s mission occurred at designated or appropriate times

See also:

- Dan 9:26a ⇑

- Jesus’ suffering and death (and resurrection) were planned . . .

Note that a number of commentators understand references such as the following to suggest that God had chosen times for all the events of Jesus’ life.

John 2:4  And Jesus said to her, “Woman, what does this have to do with me? My hour has not yet come.” ▤

“My hour” appears to refer to the time for Jesus to publicly reveal who he was.

John 7:6, 8  Jesus said to them, “My time has not yet come, but your time is always here. ▤  … 8You go up to the feast. I am notq going up to this feast, for my time has not yet fully come.” ▤

q Some manuscripts add yet

Note that here the references to Jesus’ “time” are not necessarily meaning that there had been a particular time designated by God. Jesus may simply have been speaking of an appropriate time for him to go to the Feast of Tabernacles in Jerusalem, where he would appear to and teach the people.

Matt 26:18  He said, “Go into the city to a certain man and say to him, ‘The Teacher says, My time is at hand. I will keep the Passover at your house with my disciples.’” ▤

“My time is at hand” refers to the appointed time (cf. NCV, NIV) of Jesus’ death. Note that there are a number of like references in the Gospel of John to the “time” of Jesus’ death (cf. Rom 5:6 ↓; 1Tim 2:6 ↓), implying that the time of his death had been designated beforehand. In regard to these references, see Jesus’ suffering and death (and resurrection) were planned . . ..

Rom 5:6  For while we were still weak, at the right time Christ died for the ungodly. ▤

This and 1 Timothy 2:6 below, may be speaking of timing in a less precise sense to most of the other verses in this subsection.

1Tim 2:5-6  For there is one God, and there is one mediator between God and men, the manr Christ Jesus, 6who gave himself as a ransom for all, which is the testimony given at the proper time. ▤

r men and man render the same Greek word that is translated people in verses 1 and 4

The “testimony” refers to Jesus Christ’s sacrifice for sins, given in God’s proper time.

John 13:1  Now before the Feast of the Passover, when Jesus knew that his hour had come to depart out of this world to the Father, having loved his own who were in the world, he loved them to the end. ▤

Luke 9:51  When the days drew near for him to be taken up, he set his face to go to Jerusalem. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Jesus Christ’s Humanity

Section Jumps

- Jesus Christ became a human being

- Jesus was born, of Mary – after being conceived through the Holy Spirit . . .

- . . . Jesus’ mother Mary was a very godly woman, blessed by God

- Jesus was a descendant of David

- Jesus had family

- Jesus grew from childhood through to adulthood

- Jesus was called a man

- Jesus had a physical body . . .

- . . . and Jesus had physical limitations

- Like all humans, Jesus experienced difficult times – including temptation

- Note: Jesus’ humanity was vital to his mission to save people

See also:

- Jesus Christ Is the Son of God (I): General

- Jesus Christ Is Identified with God

This and the following section speak of Jesus Christ’s person in his mission. The sections cross-referenced above are complimentary in that they encompass Jesus Christ’s divine nature.

Jesus Christ became a human being

John 1:14  And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤

Jesus Christ is “the Word” who “became human” (NLT) or “became a human being” (CEV, GNT, cf. NCV).

Rom 1:3  … concerning his Son, who was descended from Davids according to the flesh … ▤

s Or who came from the offspring of David

The term “the flesh” refers to humanness.

Rom 8:3  For God has done what the law, weakened by the flesh, could not do. By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,t he condemned sin in the flesh, … ▤

t Or and as a sin offering

God sent Jesus Christ “in a human body like ours” (NLT; cf. NCV).

Phil 2:5-8  Have this mind among yourselves, which is yours in Christ Jesus,u 6who, though he was in the form of God, did not count equality with God a thing to be grasped, 7but made himself nothing, taking the form of a servant,v being born in the likeness of men. 8And being found in human form, he humbled himself by becoming obedient to the point of death, even death on a cross. ▤

u Or which was also in Christ Jesus

v Greek bondservant

Heb 2:9, 14, 17  But we see him who for a little while was made lower than the angels, namely Jesus, crowned with glory and honor because of the suffering of death, so that by the grace of God he might taste death for everyone. ▤  … 14Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, ▤  … 17Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. ▤

The phrase “made lower than the angels” (v. 9) refers to Jesus Christ becoming a human being, the phrase originally being applied to humans (cf. v. 7; Ps 8:5).

1Jn 4:2-3  By this you know the Spirit of God: every spirit that confesses that Jesus Christ has come in the flesh is from God, 3and every spirit that does not confess Jesus is not from God. This is the spirit of the antichrist, which you heard was coming and now is in the world already. ▤

1Jn 5:6-8  This is he who came by water and blood—Jesus Christ; not by the water only but by the water and the blood. And the Spirit is the one who testifies, because the Spirit is the truth. 7For there are three that testify: 8the Spirit and the water and the blood; and these three agree. ▤

The “water” and “blood” are usually taken as references to Jesus’ baptism and death (cf. NLT, CEV text note, NCV text note), used to assert that Jesus Christ, the Son of God, was the truly human person who was baptized and who died on the cross.

Jesus was born, of Mary – after being conceived through the Holy Spirit . . .

See also:

- Luke 1:43 ⇓

Luke 1:31, 34-37  And behold, you will conceive in your womb and bear a son, and you shall call his name Jesus. ▤  … 34And Mary said to the angel, “How will this be, since I am a virgin?”w 35And the angel answered her, “The Holy Spirit will come upon you, and the power of the Most High will overshadow you; therefore the child to be bornx will be called holy—the Son of God. 36And behold, your relative Elizabeth in her old age has also conceived a son, and this is the sixth month with her who was called barren. 37For nothing will be impossible with God.” ▤

w Greek since I do not know a man

x Some manuscripts add of you

The Holy Spirit’s creative act in Mary supplied the physical means for the physical conception of Jesus (v. 35). This miraculous conception of Jesus through the Holy Spirit – in conjunction with “the power of the Most High” (v. 35) – was necessary because of Jesus’ divinity and pre-existence. As such, the “virgin birth” points to the fact that Jesus was both the Son of God and truly human. (cf. BKC) Note that the angel asserts the fact of this “virgin birth” by referring to the similarly impossible event of barren Elizabeth giving birth (v. 36) – neither of which were impossible with God (v. 37).

Matt 1:18-25  Now the birth of Jesus Christy took place in this way. When his mother Mary had been betrothedz to Joseph, before they came together she was found to be with child from the Holy Spirit. 19And her husband Joseph, being a just man and unwilling to put her to shame, resolved to divorce her quietly. 20But as he considered these things, behold, an angel of the Lord appeared to him in a dream, saying, “Joseph, son of David, do not fear to take Mary as your wife, for that which is conceived in her is from the Holy Spirit. 21She will bear a son, and you shall call his name Jesus, for he will save his people from their sins.” 22All this took place to fulfill what the Lord had spoken by the prophet: 23“Behold, the virgin shall conceive and bear a son, and they shall call his name Immanuel” (which means, God with us). 24When Joseph woke from sleep, he did as the angel of the Lord commanded him: he took his wife, 25but knew her not until she had given birth to a son. And he called his name Jesus. ▤

y Some manuscripts of the Christ

z That is, legally pledged to be married

The references to Joseph not having sexual union with Mary prior to Jesus’ birth (vv. 18, 25) negate the idea that Jesus was conceived by Joseph rather than through the Holy Spirit (vv. 18, 20; Luke 1:34-35 ↑).

Luke 2:4-11  And Joseph also went up from Galilee, from the town of Nazareth, to Judea, to the city of David, which is called Bethlehem, because he was of the house and lineage of David, 5to be registered with Mary, his betrothed,a who was with child. 6And while they were there, the time came for her to give birth. 7And she gave birth to her firstborn son and wrapped him in swaddling cloths and laid him in a manger, because there was no place for them in the inn. 8And in the same region there were shepherds out in the field, keeping watch over their flock by night. 9And an angel of the Lord appeared to them, and the glory of the Lord shone around them, and they were filled with fear. 10And the angel said to them, “Fear not, for behold, I bring you good news of great joy that will be for all the people. 11For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. ▤

a That is, one legally pledged to be married

Gal 4:4  But when the fullness of time had come, God sent forth his Son, born of woman, born under the law, … ▤

Isa 9:6  For to us a child is born, to us a son is given; and the government shall be uponb his shoulder, and his name shall be calledc Wonderful Counselor, Mighty God, Everlasting Father, Prince of Peace. ▤

b Or is upon

c Or is called

This supports the assertion that Jesus, the Messiah, was actually born.

. . . Jesus’ mother Mary was a very godly woman, blessed by God

Luke 1:26-33, 38-45  In the sixth month the angel Gabriel was sent from God to a city of Galilee named Nazareth, 27to a virgin betrothedd to a man whose name was Joseph, of the house of David. And the virgin’s name was Mary. 28And he came to her and said, “Greetings, O favored one, the Lord is with you!”e 29But she was greatly troubled at the saying, and tried to discern what sort of greeting this might be. 30And the angel said to her, “Do not be afraid, Mary, for you have found favor with God. 31And behold, you will conceive in your womb and bear a son, and you shall call his name Jesus. 32He will be great and will be called the Son of the Most High. And the Lord God will give to him the throne of his father David, 33and he will reign over the house of Jacob forever, and of his kingdom there will be no end.” ▤  … 38And Mary said, “Behold, I am the servantf of the Lord; let it be to me according to your word.” And the angel departed from her. 39In those days Mary arose and went with haste into the hill country, to a town in Judah, 40and she entered the house of Zechariah and greeted Elizabeth. 41And when Elizabeth heard the greeting of Mary, the baby leaped in her womb. And Elizabeth was filled with the Holy Spirit, 42and she exclaimed with a loud cry, “Blessed are you among women, and blessed is the fruit of your womb! 43And why is this granted to me that the mother of my Lord should come to me? 44For behold, when the sound of your greeting came to my ears, the baby in my womb leaped for joy. 45And blessed is she who believed that there would beg a fulfillment of what was spoken to her from the Lord.” ▤

d That is, legally pledged to be married

e Some manuscripts add Blessed are you among women!

f Greek bondservant; also verse 48

g Or believed, for there will be

Note that in v. 45 Elizabeth is speaking of Mary as having believed God, rather than encouraging her to do so.

Luke 1:46-55  And Mary said, “My soul magnifies the Lord, 47and my spirit rejoices in God my Savior, 48for he has looked on the humble estate of his servant. For behold, from now on all generations will call me blessed; 49for he who is mighty has done great things for me, and holy is his name. 50And his mercy is for those who fear him from generation to generation. 51He has shown strength with his arm; he has scattered the proud in the thoughts of their hearts; 52he has brought down the mighty from their thrones and exalted those of humble estate; 53he has filled the hungry with good things, and the rich he has sent away empty. 54He has helped his servant Israel, in remembrance of his mercy, 55as he spoke to our fathers, to Abraham and to his offspring forever.” ▤

This renowned passage is known as the Magnificat, which in Latin means “glorifies”. It clearly illustrates Mary’s godliness. In it Mary wonderfully glorifies God and appears to show a good knowledge of Scripture, particularly with it reflecting Hannah’s song in 1 Samuel 2:1-10.

Luke 2:21-24, 39  And at the end of eight days, when he was circumcised, he was called Jesus, the name given by the angel before he was conceived in the womb. 22And when the time came for their purification according to the Law of Moses, they brought him up to Jerusalem to present him to the Lord 23(as it is written in the Law of the Lord, “Every male who first opens the womb shall be called holy to the Lord”) 24and to offer a sacrifice according to what is said in the Law of the Lord, “a pair of turtledoves, or two young pigeons.” ▤  … 39And when they had performed everything according to the Law of the Lord, they returned into Galilee, to their own town of Nazareth. ▤

Mary and her husband Joseph characteristically complied with God’s will, notably here the requirements of “the Law of the Lord” (v. 39).

John 2:1-5  On the third day there was a wedding at Cana in Galilee, and the mother of Jesus was there. 2Jesus also was invited to the wedding with his disciples. 3When the wine ran out, the mother of Jesus said to him, “They have no wine.” 4And Jesus said to her, “Woman, what does this have to do with me? My hour has not yet come.” 5His mother said to the servants, “Do whatever he tells you.” ▤

Even at this early stage Mary displays great faith in Jesus, as suggested in v. 3 and more clearly implied in v. 5.

John 19:25  … but standing by the cross of Jesus were his mother and his mother’s sister, Mary the wife of Clopas, and Mary Magdalene. ▤

The fact that Mary stood by Jesus at his crucifixion arguably reflects her godliness, as well as the unrelenting love and devotion of a mother for her child.

Acts 1:14  All these with one accord were devoting themselves to prayer, together with the women and Mary the mother of Jesus, and his brothers.h ▤

h Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 15

- The visit of the wise men, sometime after Jesus’ birth:

Matt 2:1-2, 11  Now after Jesus was born in Bethlehem of Judea in the days of Herod the king, behold, wise meni from the east came to Jerusalem, 2saying, “Where is he who has been born king of the Jews? For we saw his star when it rosej and have come to worship him.” ▤  … 11And going into the house they saw the child with Mary his mother, and they fell down and worshiped him. Then, opening their treasures, they offered him gifts, gold and frankincense and myrrh. ▤

i Greek magi; also verses 7, 16

j Or in the east; also verse 9

Little is known about the wise men. They may have come from southern Arabia or Persia.

Jesus was a descendant of David

See also:

- The ruler would be a descendant of King David, in accordance with God’s promise to David

Matt 1:1-2, 6-7, 16-17  The book of the genealogy of Jesus Christ, the son of David, the son of Abraham. 2Abraham was the father of Isaac, and Isaac the father of Jacob, and Jacob the father of Judah and his brothers, ▤  … 6and Jesse the father of David the king. And David was the father of Solomon by the wife of Uriah, 7and Solomon the father of Rehoboam, and Rehoboam the father of Abijah, and Abijah the father of Asaph,k ▤  … 16and Jacob the father of Joseph the husband of Mary, of whom Jesus was born, who is called Christ. 17So all the generations from Abraham to David were fourteen generations, and from David to the deportation to Babylon fourteen generations, and from the deportation to Babylon to the Christ fourteen generations. ▤

k Asaph is probably an alternate spelling for Asa; some manuscripts read Asa; also verse 8

Luke 1:26-27, 31-32  In the sixth month the angel Gabriel was sent from God to a city of Galilee named Nazareth, 27to a virgin betrothedl to a man whose name was Joseph, of the house of David. And the virgin’s name was Mary. ▤  … 31And behold, you will conceive in your womb and bear a son, and you shall call his name Jesus. 32He will be great and will be called the Son of the Most High. And the Lord God will give to him the throne of his father David, … ▤

l That is, legally pledged to be married

As with v. 27 here and other passages in this subsection (cf. Matt 1:6-7, 16-17 ↑; Luke 3:23, 31 ↓), Luke 2:4 also directly states that Joseph, Jesus’ earthly and legal father, was a descendant of David – “he belonged to the house and line of David.”

Luke 3:23, 31  Jesus, when he began his ministry, was about thirty years of age, being the son (as was supposed) of Joseph, the son of Heli, ▤  … 31the son of Melea, the son of Menna, the son of Mattatha, the son of Nathan, the son of David, … ▤

The line of descent in Luke is different to the one in Matthew (cf. Matt 1:1-2, 6-7, 16-17 ↑). Commentators generally consider that Matthew traces the legal line of descent, through Joseph, whereas Luke traces the actual biological line of descent, through Mary – Jesus’ mother. As such both Mary and Joseph are understood to be descendents of David.

Matt 9:27  And as Jesus passed on from there, two blind men followed him, crying aloud, “Have mercy on us, Son of David.” ▤

Rom 1:3  … concerning his Son, who was descended from Davidm according to the flesh … ▤

m Or who came from the offspring of David

Acts 13:22-23  And when he had removed him, he raised up David to be their king, of whom he testified and said, ‘I have found in David the son of Jesse a man after my heart, who will do all my will.’ 23Of this man’s offspring God has brought to Israel a Savior, Jesus, as he promised. ▤

2Tim 2:8  Remember Jesus Christ, risen from the dead, the offspring of David, as preached in my gospel, … ▤

Rev 22:16  “I, Jesus, have sent my angel to testify to you about these things for the churches. I am the root and the descendant of David, the bright morning star.” ▤

Jesus had family

Matt 13:55-56  Is not this the carpenter’s son? Is not his mother called Mary? And are not his brothers James and Joseph and Simon and Judas? 56And are not all his sisters with us? Where then did this man get all these things? ▤

John 6:42  They said, “Is not this Jesus, the son of Joseph, whose father and mother we know? How does he now say, ‘I have come down from heaven’?” ▤

Obviously the previous subsections likewise contain references to Jesus having parents, thus also supporting the assertion that Jesus had family.

Luke 2:48  And when his parentsn saw him, they were astonished. And his mother said to him, “Son, why have you treated us so? Behold, your father and I have been searching for you in great distress.” ▤

n Greek they

Acts 1:14  All these with one accord were devoting themselves to prayer, together with the women and Mary the mother of Jesus, and his brothers.o ▤

o Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 15

1Cor 9:5  Do we not have the right to take along a believing wife,p as do the other apostles and the brothers of the Lord and Cephas? ▤

p Greek a sister as wife

The “brothers of the Lord” likely refers to siblings. These include the James who became a key church leader and Judas, who may well have written the Letter of Jude.

Jesus grew from childhood through to adulthood

Luke 2:40-42  And the child grew and became strong, filled with wisdom. And the favor of God was upon him. 41Now his parents went to Jerusalem every year at the Feast of the Passover. 42And when he was twelve years old, they went up according to custom. ▤

Luke 2:52  And Jesus increased in wisdom and in statureq and in favor with God and man. ▤

q Or years

Luke 3:23  Jesus, when he began his ministry, was about thirty years of age, being the son (as was supposed) of Joseph, the son of Heli, … ▤

Luke 4:16a  And he came to Nazareth, where he had been brought up. ▤

Jesus was called a man

Mark 15:39  And when the centurion, who stood facing him, saw that in this way her breathed his last, he said, “Truly this man was the Sons of God!” ▤

r Some manuscripts insert cried out and

s Or a son

John 1:29-30  The next day he saw Jesus coming toward him, and said, “Behold, the Lamb of God, who takes away the sin of the world! 30This is he of whom I said, ‘After me comes a man who ranks before me, because he was before me.’ ▤

John 7:12, 15  And there was much muttering about him among the people. While some said, “He is a good man,” others said, “No, he is leading the people astray.” ▤  … 15The Jews therefore marveled, saying, “How is it that this man has learning,t when he has never studied?” ▤

t Or this man knows his letters

John 8:40a  … but now you seek to kill me, a man who has told you the truth that I heard from God. ▤

Here Jesus himself refers to himself as “a man”.

John 10:33  The Jews answered him, “It is not for a good work that we are going to stone you but for blasphemy, because you, being a man, make yourself God.” ▤

John 19:5  So Jesus came out, wearing the crown of thorns and the purple robe. Pilate said to them, “Behold the man!” ▤

Acts 17:31  … because he has fixed a day on which he will judge the world in righteousness by a man whom he has appointed; and of this he has given assurance to all by raising him from the dead. ▤

Acts 2:22  Men of Israel, hear these words: Jesus of Nazareth, a man attested to you by God with mighty works and wonders and signs that God did through him in your midst, as you yourselves know— ▤

Rom 5:15, 17, 19  But the free gift is not like the trespass. For if many died through one man’s trespass, much more have the grace of God and the free gift by the grace of that one man Jesus Christ abounded for many. ▤  … 17For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. ▤  … 19For as by the one man’s disobedience the many were made sinners, so by the one man’s obedience the many will be made righteous. ▤

Note that in addition to the references to Jesus Christ being a “man”, the comparisons in this – and the following reference from 1 Corinthians 15:21, 47 – between Jesus Christ and the first man Adam, highlight the fact that Jesus Christ was a man.

1Cor 15:21, 47  For as by a man came death, by a man has come also the resurrection of the dead. ▤  … 47The first man was from the earth, a man of dust; the second man is from heaven. ▤

1Tim 2:5  For there is one God, and there is one mediator between God and men, the manu Christ Jesus, … ▤

u men and man render the same Greek word that is translated people in verses 1 and 4

- Jesus referred to himself as “the Son of Man”:

Matt 8:20  And Jesus said to him, “Foxes have holes, and birds of the air have nests, but the Son of Man has nowhere to lay his head.” ▤

The term “the Son of Man” was the title Jesus used for himself the most – approximately 80 times. It is a messianic title (cf. Dan 7:13-14), but it also underlines his humanity.

Jesus had a physical body . . .

See also:

- Jesus Christ became a human being

- Jesus was raised in a bodily form

Col 1:22  … he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, … ▤

Matt 27:58-60  He went to Pilate and asked for the body of Jesus. Then Pilate ordered it to be given to him. 59And Joseph took the body and wrapped it in a clean linen shroud 60and laid it in his own new tomb, which he had cut in the rock. And he rolled a great stone to the entrance of the tomb and went away. ▤

Luke 24:39  See my hands and my feet, that it is I myself. Touch me, and see. For a spirit does not have flesh and bones as you see that I have. ▤

John 2:21  But he was speaking about the temple of his body. ▤

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hev was manifested in the flesh, vindicatedw by the Spirit,x seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

v Greek Who; some manuscripts God; others Which

w Or justified

x Or vindicated in spirit

Heb 2:14  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, … ▤

Heb 10:5, 10  Consequently, when Christy came into the world, he said, “Sacrifices and offerings you have not desired, but a body have you prepared for me; ▤  … 10And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. ▤

y Greek he

1Pet 2:24  He himself bore our sins in his body on the tree, that we might die to sin and live to righteousness. By his wounds you have been healed. ▤

1Jn 1:1-2  That which was from the beginning, which we have heard, which we have seen with our eyes, which we looked upon and have touched with our hands, concerning the word of life— 2the life was made manifest, and we have seen it, and testify to it and proclaim to you the eternal life, which was with the Father and was made manifest to us— ▤

The “word of life” (v. 1) refers to Jesus Christ. That he appeared, was heard, seen and – in particular – touched, points to him having a physical body.

. . . and Jesus had physical limitations

See also:

- Col 1:22 ⇑

- Luke 4:2 ⇓

- The horrific suffering and death of Jesus

Matt 21:18  In the morning, as he was returning to the city, he became hungry. ▤

John 19:28  After this, Jesus, knowing that all was now finished, said (to fulfill the Scripture), “I thirst.” ▤

John 4:6  Jacob’s well was there; so Jesus, wearied as he was from his journey, was sitting beside the well. It was about the sixth hour.z ▤

z That is, about noon

Mark 4:38a  But he was in the stern, asleep on the cushion. ▤

Mark 15:37  And Jesus uttered a loud cry and breathed his last. ▤

1Pet 3:18  For Christ also suffereda once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, … ▤

a Some manuscripts died

That Jesus had physical limitations is clearly reflected by the fact that he died.

- Jesus had a spirit, which departed his body on his death:

John 19:30  When Jesus had received the sour wine, he said, “It is finished,” and he bowed his head and gave up his spirit. ▤

Like all humans, Jesus experienced difficult times – including temptation

See also:

- Jesus Christ’s Rejection and Death

Isa 53:3  He was despised and rejectedb by men; a man of sorrows,c and acquainted withd grief;e and as one from whom men hide their facesf he was despised, and we esteemed him not. ▤

b Or forsaken

c Or pains; also verse 4

d Or and knowing

e Or sickness; also verse 4

f Or as one who hides his face from us

Mark 14:33-34  And he took with him Peter and James and John, and began to be greatly distressed and troubled. 34And he said to them, “My soul is very sorrowful, even to death. Remain here and watch.”g ▤

g Or keep awake; also verses 37, 38

Luke 12:50  I have a baptism to be baptized with, and how great is my distress until it is accomplished! ▤

Luke 22:44  And being in an agony he prayed more earnestly; and his sweat became like great drops of blood falling down to the ground.h ▤

h Some manuscripts omit verses 43 and 44

Sweat “like great drops of blood” is indicative of great anguish.

John 11:33-35  When Jesus saw her weeping, and the Jews who had come with her also weeping, he was deeply moved in his spirit and greatly troubled. 34And he said, “Where have you laid him?” They said to him, “Lord, come and see.” 35Jesus wept. ▤

John 12:27  Now is my soul troubled. And what shall I say? ‘Father, save me from this hour’? But for this purpose I have come to this hour. ▤

John 13:21  After saying these things, Jesus was troubled in his spirit, and testified, “Truly, truly, I say to you, one of you will betray me.” ▤

Heb 5:7-8  In the days of his flesh, Jesusi offered up prayers and supplications, with loud cries and tears, to him who was able to save him from death, and he was heard because of his reverence. 8Although he was a son, he learned obedience through what he suffered. ▤

i Greek he

1Pet 4:1  Since therefore Christ suffered in the flesh,j arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, … ▤

j Some manuscripts add for us; some for you

Luke 4:1-2, 13  And Jesus, full of the Holy Spirit, returned from the Jordan and was led by the Spirit in the wilderness 2for forty days, being tempted by the devil. And he ate nothing during those days. And when they were ended, he was hungry. ▤  … 13And when the devil had ended every temptation, he departed from him until an opportune time. ▤

The reasons why Jesus was led by the Spirit into the desert to be tempted – or tested – by the devil probably include the following: it was to prepare him for what lay ahead (and also proved his worthiness to do the work); it allowed him to assert his dominance over Satan from the beginning of his ministry (not that Satan was one to give up, v. 13); it unequivocally demonstrated his allegiance to God; and it meant he would be in a better position to help his followers when they are tempted (cf. Heb 2:18 ⇓).

Heb 4:15  For we do not have a high priest who is unable to sympathize with our weaknesses, but one who in every respect has been tempted as we are, yet without sin. ▤

- In difficult times Jesus put his trust in God:

Heb 2:13a  And again, “I will put my trust in him.” ▤

Taken from Isaiah 8:17 where the prophet asserts his trust in God amidst difficult times, this quotation is usually understood to here be speaking of Jesus’ trust in God in his often difficult life on earth as a human being. By trusting God he both identified with and was an example to his “brothers” (cf. vv. 11-12).

Note: Jesus’ humanity was vital to his mission to save people

See also:

- Jesus Christ is a high priest who is perfect – but can still identify with his people’s humanity

Hebrews 2:14-18 below clearly states that for his redemptive work, it was necessary for Jesus Christ to become fully human. The other references likewise imply or allude to this.

Heb 2:14-18  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, 15and deliver all those who through fear of death were subject to lifelong slavery. 16For surely it is not angels that he helps, but he helps the offspring of Abraham. 17Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. 18For because he himself has suffered when tempted, he is able to help those who are being tempted. ▤

Jesus needed to share in the humanity of God’s people and become like them so as to be identified with them, in a sense being one with them. As such he could die as a substitute and an offering (cf. Rom 8:3 ↓) for them. Partaking of their humanity would also be important for him in his ongoing role in helping God’s people, as indicated in v. 18 and possibly also in v. 17 (if aspects of his ongoing role as high priest are in view in addition to his sacrificial death).

Rom 8:3  For God has done what the law, weakened by the flesh, could not do. By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,k he condemned sin in the flesh, … ▤

k Or and as a sin offering

Rom 5:15-19  But the free gift is not like the trespass. For if many died through one man’s trespass, much more have the grace of God and the free gift by the grace of that one man Jesus Christ abounded for many. 16And the free gift is not like the result of that one man’s sin. For the judgment following one trespass brought condemnation, but the free gift following many trespasses brought justification. 17For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. 18Therefore, as one trespassl led to condemnation for all men, so one act of righteousnessm leads to justification and life for all men. 19For as by the one man’s disobedience the many were made sinners, so by the one man’s obedience the many will be made righteous. ▤

l Or the trespass of one

m Or the act of righteousness of one

The contrasts between death and sin coming through the man Adam with life and righteousness coming through the man Jesus Christ, may suggest that it was necessary for the latter pair to come through a man – i.e. they needed to come in the same way that death and sin came (cf. 1Cor 15:21 ↓). The reasoning may be along the line of the following. Adam as the father of the human race, acted in a sense as representative of all people, who would come from him. Jesus Christ as a human being, acted on behalf of all people, effectively those who would believe in him. In part at least because of this, Jesus Christ’s righteousness – stemming from his obedience (v. 19) – could be imputed on all. For further comment on this passage see Sin results in physical death – through Adam’s original sin; and God and Jesus Christ show abundant grace toward their people.

1Cor 15:21  For as by a man came death, by a man has come also the resurrection of the dead. ▤

Gal 4:4-5  But when the fullness of time had come, God sent forth his Son, born of woman, born under the law, 5to redeem those who were under the law, so that we might receive adoption as sons. ▤

Following on from the clause “born of woman”, in saying that Jesus was “born under the law” (v. 4) Paul further emphasizes Jesus’ humanity and his identification with all humanity which is subject to the law. Paul asserts that as such Christ could redeem those under law. Jesus was human and fully obeyed the law and so was not liable under the law, not having to pay any penalty for himself. As such he was in a position to offer his blameless life as a substitute for the lives of others. In conjunction, bear in mind that just as a human he could die on behalf of humans, as the Son of God his death was worth that of an immeasurable number of humans.

Col 1:22  … he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, … ▤

It can be inferred from this that Christ’s body needed to be a physical, human body for people to be reconciled to God through his death.

1Tim 2:5-6  For there is one God, and there is one mediator between God and men, the mann Christ Jesus, 6who gave himself as a ransom for all, which is the testimony given at the proper time. ▤

n men and man render the same Greek word that is translated people in verses 1 and 4

The reference to “the man Christ Jesus” appears to point to Jesus Christ’s humanity as being significant to his role as the “mediator between God and men”.

Pray for persecuted Christians

Section C

Jesus Christ’s Personality

Section Jumps

- Jesus was loving – shown ultimately in him giving up his life

- Jesus was compassionate

- Jesus was meek

- Jesus was gentle and humble – as a servant

- Jesus was good

- Jesus was righteous

- Jesus showed righteous anger and indignation

- Jesus showed great strength of character, being courageous and composed

- Note: Jesus was prepared to associate with and even support notably sinful people

See also:

- Jesus Christ’s Character

Jesus was loving – shown ultimately in him giving up his life

See also:

- John 19:26-27 ⇓

- Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them + ref.

Mark 10:20-21  And he said to him, “Teacher, all these I have kept from my youth.” 21And Jesus, looking at him, loved him, and said to him, “You lack one thing: go, sell all that you have and give to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” ▤

John 11:5  Now Jesus loved Martha and her sister and Lazarus. ▤

John 11:34-36  And he said, “Where have you laid him?” They said to him, “Lord, come and see.” 35Jesus wept. 36So the Jews said, “See how he loved him!” ▤

John 13:1  Now before the Feast of the Passover, when Jesus knew that his hour had come to depart out of this world to the Father, having loved his own who were in the world, he loved them to the end. ▤

John 13:34  A new commandment I give to you, that you love one another: just as I have loved you, you also are to love one another. ▤

John 15:9, 12-13  As the Father has loved me, so have I loved you. Abide in my love. ▤  … 12“This is my commandment, that you love one another as I have loved you. 13Greater love has no one than this, that someone lay down his life for his friends. ▤

The ultimate depth of Jesus’ love is shown emphatically in: v. 9, with the comparison to God’s otherwise unmatchable love for him; and v. 13, which alludes to Jesus’ own love in speaking of the greatest expression of human love, that of laying down one’s life for another.

1Jn 2:8  At the same time, it is a new commandment that I am writing to you, which is true in him and in you, becauseo the darkness is passing away and the true light is already shining. ▤

o Or that

The “command” is the command to love others (cf. 9-11), as demonstrated by Jesus – “true in Him” (NASB, NKJV; cf. NRSV).

Jesus was compassionate

Matt 9:36  When he saw the crowds, he had compassion for them, because they were harassed and helpless, like sheep without a shepherd. ▤

Matt 14:13-14  Now when Jesus heard this, he withdrew from there in a boat to a desolate place by himself. But when the crowds heard it, they followed him on foot from the towns. 14When he went ashore he saw a great crowd, and he had compassion on them and healed their sick. ▤

Jesus’ compassion for the crowd (v. 14) is all the more notable as he had wanted to be alone (v. 13).

Matt 15:32  Then Jesus called his disciples to him and said, “I have compassion on the crowd because they have been with me now three days and have nothing to eat. And I am unwilling to send them away hungry, lest they faint on the way.” ▤

Matt 20:30-31, 34  And behold, there were two blind men sitting by the roadside, and when they heard that Jesus was passing by, they cried out, “Lord,p have mercy on us, Son of David!” 31The crowd rebuked them, telling them to be silent, but they cried out all the more, “Lord, have mercy on us, Son of David!” ▤  … 34And Jesus in pity touched their eyes, and immediately they recovered their sight and followed him. ▤

p Some manuscripts omit Lord

Jesus’ compassion/pity (v. 34) is accentuated by the crowd’s contrasting heartless response to the blind men (v. 31).

Mark 1:40-41  And a leperq came to him, imploring him, and kneeling said to him, “If you will, you can make me clean.” 41Moved with pity, he stretched out his hand and touched him and said to him, “I will; be clean.” ▤

q Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Luke 7:12-13  As he drew near to the gate of the town, behold, a man who had died was being carried out, the only son of his mother, and she was a widow, and a considerable crowd from the town was with her. 13And when the Lord saw her, he had compassion on her and said to her, “Do not weep.” ▤

Luke 19:41-44  And when he drew near and saw the city, he wept over it, 42saying, “Would that you, even you, had known on this day the things that make for peace! But now they are hidden from your eyes. 43For the days will come upon you, when your enemies will set up a barricade around you and surround you and hem you in on every side 44and tear you down to the ground, you and your children within you. And they will not leave one stone upon another in you, because you did not know the time of your visitation.” ▤

Jesus wept with heartfelt compassion because the people of Jerusalem had not recognized him and the peace that could have come through him (v. 42), and now would face destruction (vv. 43-44). This came by the Romans in A.D. 70.

John 19:25-27  … but standing by the cross of Jesus were his mother and his mother’s sister, Mary the wife of Clopas, and Mary Magdalene. 26When Jesus saw his mother and the disciple whom he loved standing nearby, he said to his mother, “Woman, behold, your son!” 27Then he said to the disciple, “Behold, your mother!” And from that hour the disciple took her to his own home. ▤

Perhaps thoughtfulness as much as – or more than – compassion is what Jesus shows here; even while he was being crucified, he could still think of others.

- Jesus’ mercy shown in asking for forgiveness for those who crucified him:

Luke 23:33-34a  And when they came to the place that is called The Skull, there they crucified him, and the criminals, one on his right and one on his left. 34And Jesus said, “Father, forgive them, for they know not what they do.”r ▤

r Some manuscripts omit the sentence And Jesus . . . what they do

Jesus was meek

See also:

- Luke 23:33-34a ⇑

As demonstrated by Jesus, meekness is not a sign of weakness. On the contrary it shows strength of character, enabling a person to “take in their stride” any injustices committed against them. (See also the introductory comment on Be meek.)

2Cor 10:1a  I, Paul, myself entreat you, by the meekness and gentleness of Christ … ▤

Matt 26:47-52  While he was still speaking, Judas came, one of the twelve, and with him a great crowd with swords and clubs, from the chief priests and the elders of the people. 48Now the betrayer had given them a sign, saying, “The one I will kiss is the man; seize him.” 49And he came up to Jesus at once and said, “Greetings, Rabbi!” And he kissed him. 50Jesus said to him, “Friend, do what you came to do.”s Then they came up and laid hands on Jesus and seized him. 51And behold, one of those who were with Jesus stretched out his hand and drew his sword and struck the servantt of the high priest and cut off his ear. 52Then Jesus said to him, “Put your sword back into its place. For all who take the sword will perish by the sword. ▤

s Or Friend, why are you here?

t Greek bondservant

Even amidst the most infamous betrayal in history, Jesus showed no antagonism towards his betrayer (v. 50), but instead meekly accepted his destiny. Luke even records him healing the adversary who lost his ear in v. 51 (cf. Luke 2:47-51).

Matt 26:62-63a  And the high priest stood up and said, “Have you no answer to make? What is it that these men testify against you?”u 63But Jesus remained silent. ▤

u Or Have you no answer to what these men testify against you?

Here and in 27:12-14 immediately below, Jesus appears to show meekness by making no retort or attempt to justify himself in the face of unjust accusations.

Matt 27:12-14  But when he was accused by the chief priests and elders, he gave no answer. 13Then Pilate said to him, “Do you not hear how many things they testify against you?” 14But he gave him no answer, not even to a single charge, so that the governor was greatly amazed. ▤

1Pet 2:23  When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. ▤

Isa 50:6  I gave my back to those who strike, and my cheeks to those who pull out the beard; I hid not my face from disgrace and spitting. ▤

This and the following verse are from two of the four “servant songs” in Isaiah, which depict aspects of the life and work of the Messiah (the servant). As such they are prophecies fulfilled by Jesus. These two verses speak of his meek response to those inflicting on him great suffering.

Isa 53:7  He was oppressed, and he was afflicted, yet he opened not his mouth; like a lamb that is led to the slaughter, and like a sheep that before its shearers is silent, so he opened not his mouth. ▤

Jesus was gentle and humble – as a servant

See also:

- 2Cor 10:1a ⇑

- Jesus Christ’s Direction from God

Matt 11:29  Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. ▤

The term “lowly in heart” is indicative of humility.

Matt 21:5  “Say to the daughter of Zion, ‘Behold, your king is coming to you, humble, and mounted on a donkey, andv on a colt, the foal of a beast of burden.’” ▤

v Or even

That Jesus as king would enter Jerusalem in such a way, reflects not only his humility but also his gentleness (cf. NCV, NIV).

Matt 12:19-20  He will not quarrel or cry aloud, nor will anyone hear his voice in the streets; 20a bruised reed he will not break, and a smoldering wick he will not quench, until he brings justice to victory; … ▤

The Messiah would not act like political leaders, arguing and loudly proclaiming his cause in public (v. 19). Instead he had a largely non-confrontational approach to carrying out his work in the face of opposition (cf. vv. 14-16). His gentleness was also evident in the way he dealt with the sick and weak – not crushing those who were weak (v. 20).

Phil 2:6-8  … who, though he was in the form of God, did not count equality with God a thing to be grasped, 7but made himself nothing, taking the form of a servant,w being born in the likeness of men. 8And being found in human form, he humbled himself by becoming obedient to the point of death, even death on a cross. ▤

w Greek bondservant

This and the following references illustrate Jesus’ exemplary humility and also his preparedness to serve, both God (here and Isa 53:11 ↓) and people (the other references below).

Luke 22:27  For who is the greater, one who reclines at table or one who serves? Is it not the one who reclines at table? But I am among you as the one who serves. ▤

John 13:3-5  Jesus, knowing that the Father had given all things into his hands, and that he had come from God and was going back to God, 4rose from supper. He laid aside his outer garments, and taking a towel, tied it around his waist. 5Then he poured water into a basin and began to wash the disciples’ feet and to wipe them with the towel that was wrapped around him. ▤

The reference to Jesus’ great authority (v. 3) accentuates his humility in performing such a menial task (v. 5). One reason why Jesus washed his disciples’ feet was to set them an example of humble service (cf. vv. 12-15).

John 21:9-13  When they got out on land, they saw a charcoal fire in place, with fish laid out on it, and bread. 10Jesus said to them, “Bring some of the fish that you have just caught.” 11So Simon Peter went aboard and hauled the net ashore, full of large fish, 153 of them. And although there were so many, the net was not torn. 12Jesus said to them, “Come and have breakfast.” Now none of the disciples dared ask him, “Who are you?” They knew it was the Lord. 13Jesus came and took the bread and gave it to them, and so with the fish. ▤

Even as the risen savior, Jesus was pleased to prepare and serve breakfast to his disciples.

Isa 53:11  Out of the anguish of his soul he shall seex and be satisfied; by his knowledge shall the righteous one, my servant, make many to be accounted righteous, and he shall bear their iniquities. ▤

x Masoretic Text; Dead Sea Scroll he shall see light

- Jesus did not seek glory or to glorify himself:

John 8:50, 54  Yet I do not seek my own glory; there is One who seeks it, and he is the judge. ▤  … 54Jesus answered, “If I glorify myself, my glory is nothing. It is my Father who glorifies me, of whom you say, ‘He is our God.’y ▤

y Some manuscripts your God

Jesus was good

John 10:11  I am the good shepherd. The good shepherd lays down his life for the sheep. ▤

Mark 10:17-18  And as he was setting out on his journey, a man ran up and knelt before him and asked him, “Good Teacher, what must I do to inherit eternal life?” 18And Jesus said to him, “Why do you call me good? No one is good except God alone. ▤

Note that in his reply (v. 18) Jesus in effect says that only God is truly good. Commentators generally see this as pointing to his oneness with God rather than denying that he himself was good.

John 7:12  And there was much muttering about him among the people. While some said, “He is a good man,” others said, “No, he is leading the people astray.” ▤

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

Jesus was righteous

See also:

- . . . Jesus himself is identified with truth

- Jesus Christ was an unblemished offering – being without sin

Isa 53:11  Out of the anguish of his soul he shall seez and be satisfied; by his knowledge shall the righteous one, my servant, make many to be accounted righteous, and he shall bear their iniquities. ▤

z Masoretic Text; Dead Sea Scroll he shall see light

Acts 3:14  But you denied the Holy and Righteous One, and asked for a murderer to be granted to you, … ▤

1Pet 3:18  For Christ also suffereda once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, … ▤

a Some manuscripts died

Matt 22:16  And they sent their disciples to him, along with the Herodians, saying, “Teacher, we know that you are true and teach the way of God truthfully, and you do not care about anyone’s opinion, for you are not swayed by appearances.b ▤

b Greek for you do not look at people’s faces

John 5:30  I can do nothing on my own. As I hear, I judge, and my judgment is just, because I seek not my own will but the will of him who sent me. ▤

John 7:18  The one who speaks on his own authority seeks his own glory; but the one who seeks the glory of him who sent him is true, and in him there is no falsehood. ▤

Jesus showed righteous anger and indignation

Mark 3:2-5  And they watched Jesus,c to see whether he would heal him on the Sabbath, so that they might accuse him. 3And he said to the man with the withered hand, “Come here.” 4And he said to them, “Is it lawful on the Sabbath to do good or to do harm, to save life or to kill?” But they were silent. 5And he looked around at them with anger, grieved at their hardness of heart, and said to the man, “Stretch out your hand.” He stretched it out, and his hand was restored. ▤

c Greek him

Here and in John 2:14-17 below Jesus expresses anger (with the remaining references probably more precisely examples of indignation). In both instances his anger has nothing to do with any concern for himself. Rather it is directed at unacceptable attitudes or actions, towards others and God.

John 2:14-17  In the temple he found those who were selling oxen and sheep and pigeons, and the money-changers sitting there. 15And making a whip of cords, he drove them all out of the temple, with the sheep and oxen. And he poured out the coins of the money-changers and overturned their tables. 16And he told those who sold the pigeons, “Take these things away; do not make my Father’s house a house of trade.” 17His disciples remembered that it was written, “Zeal for your house will consume me.” ▤

Note that this passage also shows Jesus’ zeal, as emphasized by v. 17.

Mark 10:13-14  And they were bringing children to him that he might touch them, and the disciples rebuked them. 14But when Jesus saw it, he was indignant and said to them, “Let the children come to me; do not hinder them, for to such belongs the kingdom of God. ▤

Matt 17:17  And Jesus answered, “O faithless and twisted generation, how long am I to be with you? How long am I to bear with you? Bring him here to me.” ▤

Arguably this and the following references evidence indignation in Jesus – and possibly other personal characteristics.

Matt 23:13  But woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you shut the kingdom of heaven in people’s faces. For you neither enter yourselves nor allow those who would enter to go in.d ▤

d Some manuscripts add here (or after verse 12) verse 14: Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you devour widows’ houses and for a pretense you make long prayers; therefore you will receive the greater condemnation

Mark 8:11-12  The Pharisees came and began to argue with him, seeking from him a sign from heaven to test him. 12And he sighed deeply in his spirit and said, “Why does this generation seek a sign? Truly, I say to you, no sign will be given to this generation.” ▤

Jesus showed great strength of character, being courageous and composed

See also:

- John 2:14-17 ⇑

- . . . Nobody could match Jesus’ wisdom

Matt 15:1-9  Then Pharisees and scribes came to Jesus from Jerusalem and said, 2“Why do your disciples break the tradition of the elders? For they do not wash their hands when they eat.” 3He answered them, “And why do you break the commandment of God for the sake of your tradition? 4For God commanded, ‘Honor your father and your mother,’ and, ‘Whoever reviles father or mother must surely die.’ 5But you say, ‘If anyone tells his father or his mother, “What you would have gained from me is given to God,”e 6he need not honor his father.’ So for the sake of your tradition you have made void the wordf of God. 7You hypocrites! Well did Isaiah prophesy of you, when he said: 8“‘This people honors me with their lips, but their heart is far from me; 9in vain do they worship me, teaching as doctrines the commandments of men.’” ▤

e Or is an offering

f Some manuscripts law

Jesus did not hesitate to stand up to and rebuke the religious authorities and leaders of the Jews, which he did with astuteness and composure.

Matt 17:18  And Jesus rebuked the demon,g and ith came out of him, and the boy was healed instantly.i ▤

g Greek it

h Greek the demon

i Greek from that hour

Jesus was unfazed by evil forces.

Luke 14:1-4  One Sabbath, when he went to dine at the house of a ruler of the Pharisees, they were watching him carefully. 2And behold, there was a man before him who had dropsy. 3And Jesus responded to the lawyers and Pharisees, saying, “Is it lawful to heal on the Sabbath, or not?” 4But they remained silent. Then he took him and healed him and sent him away. ▤

Jesus knew full well that his opponents were watching him to catch him out and that they would find fault with him healing a person on the Sabbath. Still he did not let the threat that they posed deter him from rightfully healing the man.

John 8:3-9  The scribes and the Pharisees brought a woman who had been caught in adultery, and placing her in the midst 4they said to him, “Teacher, this woman has been caught in the act of adultery. 5Now in the Law Moses commanded us to stone such women. So what do you say?” 6This they said to test him, that they might have some charge to bring against him. Jesus bent down and wrote with his finger on the ground. 7And as they continued to ask him, he stood up and said to them, “Let him who is without sin among you be the first to throw a stone at her.” 8And once more he bent down and wrote on the ground. 9But when they heard it, they went away one by one, beginning with the older ones, and Jesus was left alone with the woman standing before him. ▤

We do not know what Jesus wrote on the ground (vv. 6, 8). In view of v. 7, possibly it was other commandments, to point out the hypocrisy of the woman’s accusers in condemning her for one sin while being guilty themselves of other sins, in breaking other commandments. Whatever it was, along with his insightful directive (v. 7b), it illustrates his courage and in particular his composure under pressure.

John 18:3-11  So Judas, having procured a band of soldiers and some officers from the chief priests and the Pharisees, went there with lanterns and torches and weapons. 4Then Jesus, knowing all that would happen to him, came forward and said to them, “Whom do you seek?” 5They answered him, “Jesus of Nazareth.” Jesus said to them, “I am he.”j Judas, who betrayed him, was standing with them. 6When Jesusk said to them, “I am he,” they drew back and fell to the ground. 7So he asked them again, “Whom do you seek?” And they said, “Jesus of Nazareth.” 8Jesus answered, “I told you that I am he. So, if you seek me, let these men go.” 9This was to fulfill the word that he had spoken: “Of those whom you gave me I have lost not one.” 10Then Simon Peter, having a sword, drew it and struck the high priest’s servantl and cut off his right ear. (The servant’s name was Malchus.) 11So Jesus said to Peter, “Put your sword into its sheath; shall I not drink the cup that the Father has given me?” ▤

j Greek I am; also verses 6, 8

k Greek he

l Greek bondservant; twice in this verse

It appears that Jesus’ remarkable composure – and possibly some perception of his majesty – intimidated and unnerved his would-be captors so much that “they drew back and fell to the ground” (v. 6). A number of commentators consider that in saying, “I am he,” (v. 5) Jesus may have been alluding to God’s name (cf. text note) and so his own authority – adding to his opponents’ trepidation.

Note: Jesus was prepared to associate with and even support notably sinful people

See also:

- John 8:3-9 ⇑

In his mission to save the world from sin, Jesus reached out to sinners – in particular those who recognized themselves as such. These included groups of people looked down upon as “sinners” by the self-righteous members of society. Associating with and supporting such people showed Jesus’ love and compassion. These actions also reflected his strength of character, with him not being influenced by or giving in to social norms and the pressure of public opinion.

Matt 9:10-13  And as Jesusm reclined at table in the house, behold, many tax collectors and sinners came and were reclining with Jesus and his disciples. 11And when the Pharisees saw this, they said to his disciples, “Why does your teacher eat with tax collectors and sinners?” 12But when he heard it, he said, “Those who are well have no need of a physician, but those who are sick. 13Go and learn what this means, ‘I desire mercy, and not sacrifice.’ For I came not to call the righteous, but sinners.” ▤

m Greek he

In v. 13, “righteous” is probably used in an ironical sense, denoting the self-righteous, those who considered themselves to be spiritually “well” (v. 12) and not in need of what Jesus offered.

Matt 11:19  The Son of Man came eating and drinking, and they say, ‘Look at him! A glutton and a drunkard, a friend of tax collectors and sinners!’ Yet wisdom is justified by her deeds.”n ▤

n Some manuscripts children (compare Luke 7:35)

Although stated judgmentally, Jesus opponents were basically correct in saying that Jesus was a friend of sinners. Regarding the last statement, “wisdom” refers either to that expressed in the approach of Jesus and John the Baptist (cf. v. 18) or to God’s wisdom, as the one who sent them. This “wisdom” would be vindicated by Jesus’ and John’s work, and the outcomes of their work.

Luke 15:2  And the Pharisees and the scribes grumbled, saying, “This man receives sinners and eats with them.” ▤

Luke 19:5-7  And when Jesus came to the place, he looked up and said to him, “Zacchaeus, hurry and come down, for I must stay at your house today.” 6So he hurried and came down and received him joyfully. 7And when they saw it, they all grumbled, “He has gone in to be the guest of a man who is a sinner.” ▤

Luke 7:37-50  And behold, a woman of the city, who was a sinner, when she learned that he was reclining at table in the Pharisee’s house, brought an alabaster flask of ointment, 38and standing behind him at his feet, weeping, she began to wet his feet with her tears and wiped them with the hair of her head and kissed his feet and anointed them with the ointment. 39Now when the Pharisee who had invited him saw this, he said to himself, “If this man were a prophet, he would have known who and what sort of woman this is who is touching him, for she is a sinner.” 40And Jesus answering said to him, “Simon, I have something to say to you.” And he answered, “Say it, Teacher.” 41“A certain moneylender had two debtors. One owed five hundred denarii, and the other fifty. 42When they could not pay, he cancelled the debt of both. Now which of them will love him more?” 43Simon answered, “The one, I suppose, for whom he cancelled the larger debt.” And he said to him, “You have judged rightly.” 44Then turning toward the woman he said to Simon, “Do you see this woman? I entered your house; you gave me no water for my feet, but she has wet my feet with her tears and wiped them with her hair. 45You gave me no kiss, but from the time I came in she has not ceased to kiss my feet. 46You did not anoint my head with oil, but she has anointed my feet with ointment. 47Therefore I tell you, her sins, which are many, are forgiven—for she loved much. But he who is forgiven little, loves little.” 48And he said to her, “Your sins are forgiven.” 49Then those who were at table with him began to say amongo themselves, “Who is this, who even forgives sins?” 50And he said to the woman, “Your faith has saved you; go in peace.” ▤

o Or to

In being described as “a sinner” (vv. 37, 39), the woman was probably a prostitute. Jesus not only showed that he was comfortable associating with – even being touched by (v. 39) – a repentant prostitute, but was prepared to publicly speak up for her (vv. 40-50; cf. John 8:3-9 ⇑).

Pray for persecuted Christians

Section D

Epilogue: God Works through Jesus Christ

Section Jumps

- God works in all eras through Jesus Christ, impacting all things everywhere

- God enacts his will in or through Jesus Christ

- God fulfills his promises through Jesus Christ . . .

- . . . Key promises of God have been centered on Jesus Christ

- God saves people through Jesus Christ

- God reconciles people to himself through Jesus Christ

- God gave the Holy Spirit through Jesus Christ

- God works in and through his people, through Jesus Christ

See also:

- God made and sustains all things through Jesus Christ

- God’s Enablement of Jesus Christ

- The Significance of Being ‘in’ Jesus Christ

- God Works in His People through the Holy Spirit

God works in all eras through Jesus Christ, impacting all things everywhere

See also:

- Gal 1:3-4 ⇓; Eph 1:9-10 ⇓; Eph 3:10-11 ⇓

Note that the verses in this subsection are ordered according to the chronological order of their subject matter. As such the ordering of some could be varied as they make reference to more than one era or time period.

Heb 1:2  … but in these last days he has spoken to us by his Son, whom he appointed the heir of all things, through whom also he created the world. ▤

This verse speaks of God working through Jesus Christ in saying that God made the world through Jesus Christ and spoke to us through him during his mission (“in these last days”). Additionally the clause “whom he appointed the heir of all things” could be interpreted to point to God further impacting all things through Jesus Christ. It may well have largely in view the future consummation of Jesus Christ’s lordship when he will reign with all things as his and in submission to him.

Col 1:19-20  For in him all the fullness of God was pleased to dwell, 20and through him to reconcile to himself all things, whether on earth or in heaven, making peace by the blood of his cross. ▤

Col 2:15  He disarmed the rulers and authoritiesp and put them to open shame, by triumphing over them in him.q ▤

p Probably demonic rulers and authorities

q Or in it (that is, the cross)

Opinions differ over whether this is talking of God or of Jesus Christ, defeating the forces of evil through Christ’s death. If it is God, then it illustrates that God works in – or at least impacts on – the spiritual world through Jesus Christ. For further comment see Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil.

Jude 1:25  … to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

The things listed by Jude are ascribed to God – or proclaimed to be God’s – throughout the past, present and future. With the clause “through Jesus Christ our Lord”, Jude probably means they are God’s through Jesus Christ; alternatively he may be speaking of such acclamation being offered to God through Christ (cf. NIrV). If the former is the case, God’s accomplishing of his purposes through Jesus Christ – which have and will bring glory to God – would appear to be in view.

Rev 1:1a  The revelation of Jesus Christ, which God gave him to show to his servantsr the things that must soon take place. ▤

r Greek bondservants

Rev 5:1-7  Then I saw in the right hand of him who was seated on the throne a scroll written within and on the back, sealed with seven seals. 2And I saw a strong angel proclaiming with a loud voice, “Who is worthy to open the scroll and break its seals?” 3And no one in heaven or on earth or under the earth was able to open the scroll or to look into it, 4and I began to weep loudly because no one was found worthy to open the scroll or to look into it. 5And one of the elders said to me, “Weep no more; behold, the Lion of the tribe of Judah, the Root of David, has conquered, so that he can open the scroll and its seven seals.” 6And between the throne and the four living creatures and among the elders I saw a Lamb standing, as though it had been slain, with seven horns and with seven eyes, which are the seven spirits of God sent out into all the earth. 7And he went and took the scroll from the right hand of him who was seated on the throne. ▤

Opinions differ on the likely contents of the scroll. Quite possibly it contains God’s will for the world for the remainder of this age and the subsequent events leading into eternity, including judgment (cf. Rom 2:16 ↓) and the bequeathing of the inheritance of the saints. As such it would include the events portrayed in the remaining chapters of Revelation. The Lamb which was slain (vv. 6, 9) is Jesus Christ. The fact that he is the only one worthy to open it probably signifies that he will execute it, bringing God’s plans for the world to fulfillment. As such the passage speaks of God working through Jesus Christ.

Acts 3:19-21  Repent therefore, and turn again, that your sins may be blotted out, 20that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, 21whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. ▤

Quite possibly this is implying that God will restore “all things” (CEV, GNT, NCV, NIV, NKJV, NLT) through Jesus Christ.

Rom 2:16  … on that day when, according to my gospel, God judges the secrets of men by Christ Jesus. ▤

God enacts his will in or through Jesus Christ

Note that the other subsections in this chapter section similarly illustrate that God enacts his will in or through Jesus Christ, even though they may not make specific reference to God’s will or purpose.

Bear in mind that the teaching in this and the previous subsection is not necessarily indicating that God works or enacts his will exclusively through Jesus Christ. The Bible also speaks of God working through the Holy Spirit and through his people – although this does not mean that Jesus Christ is not also involved in such work (cf. God works in and through his people, through Jesus Christ).

Isa 53:10-11  Yet it was the will of the LORD to crush him; he has put him to grief;s when his soul makest an offering for guilt, he shall see his offspring; he shall prolong his days; the will of the LORD shall prosper in his hand. 11Out of the anguish of his soul he shall seeu and be satisfied; by his knowledge shall the righteous one, my servant, make many to be accounted righteous, and he shall bear their iniquities. ▤

s Or he has made him sick

t Or when you make his soul

u Masoretic Text; Dead Sea Scroll he shall see light

It was God’s will to “to crush him … put him to grief” (v. 10a), in order to make him an offering for sin (v. 10b) so that he would make many righteous, bearing their sins for them (v. 11b). Thus through the Messiah the will of God would come to fruition – “prosper in his hand” (v. 10b).

John 6:40  For this is the will of my Father, that everyone who looks on the Son and believes in him should have eternal life, and I will raise him up on the last day. ▤

Gal 1:3-4  Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ, 4who gave himself for our sins to deliver us from the present evil age, according to the will of our God and Father, … ▤

Eph 1:5  … he predestined usv for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, … ▤

v Or before him in love, having predestined us

Eph 1:9-10  … making knownw to us the mystery of his will, according to his purpose, which he set forth in Christ 10as a plan for the fullness of time, to unite all things in him, things in heaven and things on earth. ▤

w Or he lavished upon us in all wisdom and insight, making known . . .

The clause “he set forth in Christ” (v. 9) indicates that God planned to bring his will into effect “through Christ” (NCV™) or “by means of Christ” (GNT).

Eph 3:8-11  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, 9and to bring to light for everyone what is the plan of the mystery hidden for ages inx God who created all things, 10so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. 11This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, … ▤

x Or by

God’s “eternal purpose that he has realized in Christ” (v. 11) appears to be speaking primarily of the Gentiles being made “fellow heirs [with Jews], members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus” (v. 6). Possibly it also points to his purpose that Paul had spoken of earlier in 1:9-10 above. Note that this also speaks of God fulfilling his will through the church, although with it playing a somewhat more passive role.

God fulfills his promises through Jesus Christ . . .

See also:

- Acts 2:33 ⇓

- Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus

2Cor 1:20  For all the promises of God find their Yes in him. That is why it is through him that we utter our Amen to God for his glory. ▤

All God’s promises are confirmed in Jesus Christ; they are “fulfilled in him” (NLT).

Luke 1:68-75  Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, 70as he spoke by the mouth of his holy prophets from of old, 71that we should be saved from our enemies and from the hand of all who hate us; 72to show the mercy promised to our fathers and to remember his holy covenant, 73the oath that he swore to our father Abraham, to grant us 74that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

This speaks of promises of God, promises that encompassed the salvation and associated blessings spoken of in the rest of the passage. Jesus Christ is the “horn of salvation” (v. 69) “raised up” or sent by God in order to fulfill these promises.

Acts 2:38-39  And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. 39For the promise is for you and for your children and for all who are far off, everyone whom the Lord our God calls to himself.” ▤

The “promise” (v. 39) is that of the Holy Spirit (cf. AMP), to be given to those who have their sins forgiven through the name of Jesus Christ. Thus these verses can be construed to indicate that this promise of God is largely fulfilled through Jesus Christ (cf. Gal 3:14, 22 ↓) – or at least that this promise has been made possible because of Jesus Christ and what he has accomplished.

Acts 3:21  … [Jesus] whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. ▤

As indicated earlier, this suggests that God will fulfill through Jesus Christ his promise (spoken through the prophets) to restore everything.

Acts 13:32-33  And we bring you the good news that what God promised to the fathers, 33this he has fulfilled to us their children by raising Jesus, as also it is written in the second Psalm, “‘You are my Son, today I have begotten you.’ ▤

For comment, see the comments on: Acts 13:27-33 – under For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .; and Prophecies fulfilled in Jesus’ resurrection.

Rom 15:8  For I tell you that Christ became a servant to the circumcised to show God’s truthfulness, in order to confirm the promises given to the patriarchs, … ▤

Christ’s ministry to the Jews was in order to confirm God’s promises to the patriarchs, particularly the promise that they would be a blessing to all nations. The prime blessing that would come by them would be salvation through the Messiah.

Gal 3:14, 22  … so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spirity through faith. ▤  … 22But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. ▤

y Greek receive the promise of the Spirit

In v. 14, “the blessing of Abraham” refers to justification by faith (cf. vv. 6-11). In v. 22, “the promise” most likely also refers to this righteousness or justification by faith and the associated promise of the Spirit (v. 14b) – possibly along with other concepts related to “the promise”, particularly salvation and life. These promises are fulfilled essentially through Jesus Christ, with those who have faith in him receiving them (vv. 14b, 22b).

Heb 9:15  Therefore he is the mediator of a new covenant, so that those who are called may receive the promised eternal inheritance, since a death has occurred that redeems them from the transgressions committed under the first covenant.z ▤

z The Greek word means both covenant and will; also verses 16, 17

The “promised eternal inheritance” – fulfilled through the work of Jesus Christ – may refer specifically to “eternal redemption” (v. 12).

. . . Key promises of God have been centered on Jesus Christ

The references in the previous subsection largely tell of God making promises and then fulfilling them through Jesus Christ, whereas in this subsection the references tell of promises of God that in themselves speak of the Messiah or Jesus Christ (and so have been or will be fulfilled through Jesus Christ).

Acts 2:29-33  Brothers, I may say to you with confidence about the patriarch David that he both died and was buried, and his tomb is with us to this day. 30Being therefore a prophet, and knowing that God had sworn with an oath to him that he would set one of his descendants on his throne, 31he foresaw and spoke about the resurrection of the Christ, that he was not abandoned to Hades, nor did his flesh see corruption. 32This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. 33Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. ▤

In vv. 30-31, Peter asserts that David had spoken (cf. vv. 35-38) of the Christ being resurrected to assume the Davidic throne, as the descendant whom God had promised David would be placed on his throne. In vv. 32-33, Peter implies that God’s resurrection of Jesus Christ and his exaltation of Christ to his right hand (pointing to Christ’s enthronement) show Christ to be the one that God had spoken of. (Additionally, note that v. 33 speaks of God fulfilling through Christ his promise of the Holy Spirit.)

Acts 13:23  Of this man’s offspring God has brought to Israel a Savior, Jesus, as he promised. ▤

Rom 1:1-3  Paul, a servanta of Christ Jesus, called to be an apostle, set apart for the gospel of God, 2which he promised beforehand through his prophets in the holy Scriptures, 3concerning his Son, who was descended from Davidb according to the flesh … ▤

a Or slave; Greek bondservant

b Or who came from the offspring of David

Eph 3:6  This mystery isc that the Gentiles are fellow heirs, members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus through the gospel. ▤

c The words This mystery is are inferred from verse 4

What the “promise” refers to is not specified but probably relates to an aspect of salvation, centered on and achieved through Jesus Christ. Possibly it may encompass – or at least be applicable to – all that is promised to those who are “in” Jesus Christ.

2Tim 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by the will of God according to the promise of the life that is in Christ Jesus, … ▤

- God made promises to Christ which are inherited by all who belong to him:

Gal 3:16, 19, 29  Now the promises were made to Abraham and to his offspring. It does not say, “And to offsprings,” referring to many, but referring to one, “And to your offspring,” who is Christ. ▤  … 19Why then the law? It was added because of transgressions, until the offspring should come to whom the promise had been made, and it was put in place through angels by an intermediary. ▤  … 29And if you are Christ’s, then you are Abraham’s offspring, heirs according to promise. ▤

The promises referred to were made to Abraham and to his “offspring”, Christ (v. 16), the one through whom they would be fulfilled. Due to believers’ association with Christ – “the offspring … to whom the promise had been made” (v. 19a) – believers are likewise Abraham’s spiritual offspring and so heirs of the promises made to him (v. 29). Note that it is debatable as to exactly what promise/s are referred to. Possibilities include: righteousness by faith (cf. vv. 6-11, 14, 22-24; Rom 4); and various promises made to Abraham (e.g. Gen. 13:15) or applications thereof.

God saves people through Jesus Christ

See also:

- Rom 5:8-10 ⇓

- God sent Jesus to take away sins . . .

- . . . God sent Jesus to save the world

- God provides salvation through Jesus Christ

- God provides life through Jesus Christ

- Salvation for the Gentiles through Jesus Christ

- People are saved by God’s grace and mercy, through Jesus Christ . . .

- Eternal life is a gift from God, through Jesus Christ

- God saves his people through the Holy Spirit

- God’s salvation through Jesus Christ and the associated blessings . . .

John 3:16-17  For God so loved the world,d that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. 17For God did not send his Son into the world to condemn the world, but in order that the world might be saved through him. ▤

d Or For this is how God loved the world

Acts 5:31  God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. ▤

Jesus Christ is God’s “Savior”, through whom God forgives and saves Israel – and all peoples.

Rom 3:22b-25a  For there is no distinction: 23for all have sinned and fall short of the glory of God, 24and are justified by his grace as a gift, through the redemption that is in Christ Jesus, 25whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. ▤

Rom 7:24-25a  Wretched man that I am! Who will deliver me from this body of death? 25Thanks be to God through Jesus Christ our Lord! ▤

In v. 25a Paul answers the question he poses in v. 24, indicating that God will save him through Jesus Christ (cf. GNT, NCV).

1Cor 15:56-57  The sting of death is sin, and the power of sin is the law. 57But thanks be to God, who gives us the victory through our Lord Jesus Christ. ▤

The “victory” is victory over death and sin.

1Thes 4:14  For since we believe that Jesus died and rose again, even so, through Jesus, God will bring with him those who have fallen asleep. ▤

1Pet 1:3-5  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. ▤

Through Jesus Christ’s resurrection, God has brought believers into a “living hope” (v. 3b) – encompassing the hope of their own resurrection and an inheritance (v. 4). As such the passage speaks of God effecting through Jesus Christ the salvation to be consummated in “the last time” (v. 5).

1Jn 4:9-10  In this the love of God was made manifest among us, that God sent his only Son into the world, so that we might live through him. 10In this is love, not that we have loved God but that he loved us and sent his Son to be the propitiation for our sins. ▤

God reconciles people to himself through Jesus Christ

Rom 5:8-11  … but God shows his love for us in that while we were still sinners, Christ died for us. 9Since, therefore, we have now been justified by his blood, much more shall we be saved by him from the wrath of God. 10For if while we were enemies we were reconciled to God by the death of his Son, much more, now that we are reconciled, shall we be saved by his life. 11More than that, we also rejoice in God through our Lord Jesus Christ, through whom we have now received reconciliation. ▤

God “through” Jesus Christ: saves us from his own wrath (v. 9b), justifying us by Christ’s death (v. 9a); reconciles us to him (vv. 10-11); and brings our salvation to completion (v. 10b).

2Cor 5:18-21  All this is from God, who through Christ reconciled us to himself and gave us the ministry of reconciliation; 19that is, in Christ God was reconcilinge the world to himself, not counting their trespasses against them, and entrusting to us the message of reconciliation. 20Therefore, we are ambassadors for Christ, God making his appeal through us. We implore you on behalf of Christ, be reconciled to God. 21For our sake he made him to be sin who knew no sin, so that in him we might become the righteousness of God. ▤

e Or God was in Christ, reconciling

The phrase “become the righteousness of God” (v. 21b) means either: to be made “right with God” (NCV™, NLT) or to “share the righteousness of God” (GNT). In any case, the two alternatives are connected to each other – and are aspects of the aforementioned reconciliation that God has provided through Jesus Christ.

Col 1:19-22  For in him all the fullness of God was pleased to dwell, 20and through him to reconcile to himself all things, whether on earth or in heaven, making peace by the blood of his cross. 21And you, who once were alienated and hostile in mind, doing evil deeds, 22he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, … ▤

At the start of v. 22, “he” could refer to God or Christ. At the end of v. 22, “him” refers to God.

God gave the Holy Spirit through Jesus Christ

See also:

- The Holy Spirit is from God

Note that this topic has at times been highly controversial in church history. As such some scholars would disagree with or wish to qualify the above subheading.

Titus 3:5-6  … he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, 6whom he poured out on us richly through Jesus Christ our Savior, … ▤

John 15:26  But when the Helper comes, whom I will send to you from the Father, the Spirit of truth, who proceeds from the Father, he will bear witness about me. ▤

Although this does not expressly say that God sent the Holy Spirit (“the Helper”) through Jesus Christ, it clearly implies this. This is also the case in Luke 24:49 and Acts 2:33 immediately below. The subsequent verses speak of Jesus giving the Holy Spirit, reflecting that the Holy Spirit does not come “directly” from God.

Luke 24:49  And behold, I am sending the promise of my Father upon you. But stay in the city until you are clothed with power from on high. ▤

Acts 2:33  Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. ▤

John 16:7  Nevertheless, I tell you the truth: it is to your advantage that I go away, for if I do not go away, the Helper will not come to you. But if I go, I will send him to you. ▤

John 20:22  And when he had said this, he breathed on them and said to them, “Receive the Holy Spirit. ▤

Jesus said this prior to his ascension. It is usually understood as anticipating the forthcoming sending of the Holy Spirit at Pentecost (cf. Acts 2:1-4), though some commentators see it is a partial or limited bestowal of the Spirit.

John 1:33  I myself did not know him, but he who sent me to baptize with water said to me, ‘He on whom you see the Spirit descend and remain, this is he who baptizes with the Holy Spirit.’ ▤

Here John the Baptist speaks of Jesus bestowing the Holy Spirit on believers – as initially realized at Pentecost.

- God sent the Holy Spirit in Jesus’ name:

John 14:26  But the Helper, the Holy Spirit, whom the Father will send in my name, he will teach you all things and bring to your remembrance all that I have said to you. ▤

Jesus said God would send the Holy Spirit in his name – “in My place, to represent Me and act on My behalf” (AMP; cf. CEV, NLT).

God works in and through his people, through Jesus Christ

See also:

- God Works in His People through the Holy Spirit

- God works through his people by the Holy Spirit . . .

- . . . God speaks through his people by the Holy Spirit

2Cor 1:3-5  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, 4who comforts us in all our affliction, so that we may be able to comfort those who are in any affliction, with the comfort with which we ourselves are comforted by God. 5For as we share abundantly in Christ’s sufferings, so through Christ we share abundantly in comfort too.f ▤

f Or For as the sufferings of Christ abound for us, so also our comfort abounds through Christ

Phil 4:19  And my God will supply every need of yours according to his riches in glory in Christ Jesus. ▤

Paul speaks of the magnitude of God’s provision as being in accordance with or reflective of God’s incredible riches emanating in and through Jesus Christ. Note that the phrase “in glory” may be referring to: the glory of his riches (“glorious riches” NIV, NLT); or God’s glory, which encompasses his riches.

Heb 13:21  … [May God] equip you with everything good that you may do his will, working in usg that which is pleasing in his sight, through Jesus Christ, to whom be glory forever and ever. Amen. ▤

g Some manuscripts you

The first part of the verse suggests that “working in us that which is pleasing in his sight” is speaking at least as much of the work he does through us (impacting others) as of that which he does in us (impacting our own spiritual lives).

Rom 1:4b-5  Jesus Christ our Lord, 5through whom we have received grace and apostleship to bring about the obedience of faith for the sake of his name among all the nations, … ▤

God commissioned Paul through Jesus Christ for the task of spreading the gospel. The mention of receiving “grace” is most likely referring to God’s grace shown to Paul in choosing him for this task (cf. CEV, GNT, NLT), but it could also involve the grace which God bestowed on Paul in equipping him for the task. Whichever is the case, the “grace” was received through Jesus Christ.

Acts 4:29-30  And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantsh to continue to speak your word with all boldness, 30while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus. ▤

h Greek bondservants

As shown later in Acts, God answered this prayer – healing and performing miraculous signs and wonders. God did this largely through the apostles and other believers – “through the authority and by the power of” (AMP) the name of Jesus, as this prayer intimates.

- God’s love is expressed to his people through Jesus Christ:

Rom 8:39  … nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

This may be meaning that God’s love has been and continues to be expressed to believers in or “through” (GNT) Christ. However, it could simply have primarily in view the consummate expression of this love manifested in what Jesus Christ has already done in his mission.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 12

Jesus Christ’s Mission

1. God’s Enablement of Jesus Christ

1. Jesus Christ’s Authority from God

2. Jesus Christ’s Power from God

3. Jesus Christ’s Knowledge from God

4. Jesus Christ’s Direction from God

2. Ministry, Death and Resurrection

1. Jesus Christ’s Miracles

2. Jesus Christ’s Teaching

3. Jesus Christ’s Rejection and Death

4. Jesus Christ’s Resurrection and Ascension

Part I

God’s Enablement of Jesus Christ

God enabled Jesus Christ to carry out his mission, empowering and directing him. Consequently what Jesus did and said showed that he had been sent and empowered by God. For without God no one could possibly have the extraordinary authority, power and knowledge that Jesus had.

Section A

Jesus Christ’s Authority from God

Section Jumps

- God granted Jesus sovereign authority

- Jesus had the authority to forgive sins

- Jesus’ teaching had great authority

- Jesus had the authority to state what was required for eternal life

- Jesus had the authority to state what was required to enter God’s kingdom

See also:

- Jesus Christ’s Power from God

- Jesus Christ as Lord of All

God granted Jesus sovereign authority

See also:

- God has given Jesus Christ authority and power over all things

Matt 11:27  All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

Jesus is saying that all things had been “handed over” to him by God. In effect God had given him “authority over everything” (NLT).

Matt 28:18-20  And Jesus came and said to them, “All authority in heaven and on earth has been given to me. 19Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them ina the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. And behold, I am with you always, to the end of the age.” ▤

a Or into

As Jesus made this statement after his resurrection, there is some discussion as to what extent he had this authority beforehand. Matthew 11:27 above, John 17:2, 3:35 and 13:3 below suggest that he did have such authority beforehand. Possibly this was an extension of the realm of his authority.

John 17:2  … since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. ▤

This is either speaking of: authority over all people, by which Jesus could give eternal life as well as do other things; or more particularly authority to give eternal life, i.e. the second part of the verse may be qualifying the first part. Arguably at least, the first alternative is more likely.

John 3:35  The Father loves the Son and has given all things into his hand. ▤

John 13:3  Jesus, knowing that the Father had given all things into his hands, and that he had come from God and was going back to God, … ▤

John 5:27  And he has given him authority to execute judgment, because he is the Son of Man. ▤

Here Jesus is speaking of the authority God has given him as “the Son of Man”. This title – particularly in this context – is probably a reference to the “one like a son of man” in Daniel 7:13-14 below, who was given dominion over all peoples.

John 10:17-18  For this reason the Father loves me, because I lay down my life that I may take it up again. 18No one takes it from me, but I lay it down of my own accord. I have authority to lay it down, and I have authority to take it up again. This charge I have received from my Father. ▤

This indicates that Jesus had authority over death. The final statement may refer to God granting him this authority, in light of the preceding statement. For further comment see Jesus obeyed God.

John 16:23  In that day you will ask nothing of me. Truly, truly, I say to you, whatever you ask of the Father in my name, he will give it to you. ▤

In Jewish thought, a person’s name represented or embodied their whole person – including their authority, along with their nature and purpose. To make requests “in Jesus’ name” therefore involves a claim on his authority. So with the promise that “whatever you ask of the Father in my name, he will give it to you”, this verse points to the sovereignty of Jesus’ authority.

Matt 12:6  I tell you, something greater than the temple is here. ▤

Here Jesus is speaking of himself or possibly the kingdom of God – the two are interrelated in any case. Jesus may well have meant that he had authority higher than that of the temple and the regulations associated with it and the Sabbath (cf. vv. 1-8). Another possible implication was that as the center and focus for worship of God, the temple had been superseded by the coming of God’s kingdom with its King, Jesus himself (cf. John 2:19-22 ↓), and what he would accomplish in allowing people to approach God directly. Both possibilities point to Jesus’ supreme authority.

John 2:13-22  The Passover of the Jews was at hand, and Jesus went up to Jerusalem. 14In the temple he found those who were selling oxen and sheep and pigeons, and the money-changers sitting there. 15And making a whip of cords, he drove them all out of the temple, with the sheep and oxen. And he poured out the coins of the money-changers and overturned their tables. 16And he told those who sold the pigeons, “Take these things away; do not make my Father’s house a house of trade.” 17His disciples remembered that it was written, “Zeal for your house will consume me.” 18So the Jews said to him, “What sign do you show us for doing these things?” 19Jesus answered them, “Destroy this temple, and in three days I will raise it up.” 20The Jews then said, “It has taken forty-six years to build this temple, and will you raise it up in three days?” 21But he was speaking about the temple of his body. 22When therefore he was raised from the dead, his disciples remembered that he had said this, and they believed the Scripture and the word that Jesus had spoken. ▤

Jesus’ authority to clear the temple of those using it to make money is illustrative of his sovereign authority. The Jews questioned Jesus’ authority to take such imposing action in the temple – “prove your authority to do all this” (v. 18, NIV). Some commentators consider that they also had in view his reference to the temple as “my Father’s house” (v. 16) as being a messianic allusion and were essentially questioning what appeared to them at least to be a claim to be the Messiah. Jesus Christ gave his death and resurrection (vv. 19, 21) as proof that he had the authority to take such action and – if his Messiah-ship was in question – that he was the Messiah. Thus when he died and rose again his disciples believed him (v. 22).

- The sovereign authority given by God to “one like a son of man”:

Dan 7:13-14  I saw in the night visions, and behold, with the clouds of heaven there came one like a son of man, and he came to the Ancient of Days and was presented before him. 14And to him was given dominion and glory and a kingdom, that all peoples, nations, and languages should serve him; his dominion is an everlasting dominion, which shall not pass away, and his kingdom one that shall not be destroyed. ▤

This is understood to be messianic and thus to be speaking of Jesus Christ. Its complete fulfillment, with all people worshiping him, will come at the end of the age.

Jesus had the authority to forgive sins

Matt 9:2-8  And behold, some people brought to him a paralytic, lying on a bed. And when Jesus saw their faith, he said to the paralytic, “Take heart, my son; your sins are forgiven.” 3And behold, some of the scribes said to themselves, “This man is blaspheming.” 4But Jesus, knowingb their thoughts, said, “Why do you think evil in your hearts? 5For which is easier, to say, ‘Your sins are forgiven,’ or to say, ‘Rise and walk’? 6But that you may know that the Son of Man has authority on earth to forgive sins”—he then said to the paralytic—“Rise, pick up your bed and go home.” 7And he rose and went home. 8When the crowds saw it, they were afraid, and they glorified God, who had given such authority to men. ▤

b Some manuscripts perceiving

Jesus’ question in v. 5 makes the point that forgiving sins is, like healing a paralytic, humanly impossible. So although his claim to be able to forgive sins could not be directly verified, by proving he could do the latter (vv. 7-8) Jesus gave his claim credence. Note that the parallel passage in Mark adds to the remark of the teachers of the law: “Who can forgive sins but God alone?” (Mark 2:7b) This correctly indicates that forgiveness of sins could only be done with God’s authority.

Luke 7:47-49  Therefore I tell you, her sins, which are many, are forgiven—for she loved much. But he who is forgiven little, loves little.” 48And he said to her, “Your sins are forgiven.” 49Then those who were at table with him began to say amongc themselves, “Who is this, who even forgives sins?” ▤

c Or to

Col 3:13  … bearing with one another and, if one has a complaint against another, forgiving each other; as the Lord has forgiven you, so you also must forgive. ▤

This is probably speaking generally of Jesus Christ forgiving sins rather than in particular to him doing so during his mission. It has been included here as it further illustrates that he has such authority.

- Jesus had the authority to state what could and could not be forgiven:

Matt 12:31  Therefore I tell you, every sin and blasphemy will be forgiven people, but the blasphemy against the Spirit will not be forgiven. ▤

For comment, see the comment on Matt 12:24, 31-32 – under Do not blaspheme God.

Jesus’ teaching had great authority

See also:

- Jesus’ teaching was not his own; what he spoke was from God

- Jesus’ teaching was amazing and powerful – leading people to believe in him . . .

Mark 1:21-27  And they went into Capernaum, and immediately on the Sabbath he entered the synagogue and was teaching. 22And they were astonished at his teaching, for he taught them as one who had authority, and not as the scribes. 23And immediately there was in their synagogue a man with an unclean spirit. And he cried out, 24“What have you to do with us, Jesus of Nazareth? Have you come to destroy us? I know who you are—the Holy One of God.” 25But Jesus rebuked him, saying, “Be silent, and come out of him!” 26And the unclean spirit, convulsing him and crying out with a loud voice, came out of him. 27And they were all amazed, so that they questioned among themselves, saying, “What is this? A new teaching with authority! He commands even the unclean spirits, and they obey him.” ▤

In v. 27 the people appear to be saying that Jesus’ teaching had great authority and that this authority was confirmed and demonstrated by Jesus’ power to authoritatively give orders to evil spirits.

Matt 5:21-22, 27-28, 31-35, 38-39, 43-44  You have heard that it was said to those of old, ‘You shall not murder; and whoever murders will be liable to judgment.’ 22But I say to you that everyone who is angry with his brotherd will be liable to judgment; whoever insultse his brother will be liable to the council; and whoever says, ‘You fool!’ will be liable to the hellf of fire. ▤  … 27“You have heard that it was said, ‘You shall not commit adultery.’ 28But I say to you that everyone who looks at a woman with lustful intent has already committed adultery with her in his heart. ▤  … 31“It was also said, ‘Whoever divorces his wife, let him give her a certificate of divorce.’ 32But I say to you that everyone who divorces his wife, except on the ground of sexual immorality, makes her commit adultery, and whoever marries a divorced woman commits adultery. 33“Again you have heard that it was said to those of old, ‘You shall not swear falsely, but shall perform to the Lord what you have sworn.’ 34But I say to you, Do not take an oath at all, either by heaven, for it is the throne of God, 35or by the earth, for it is his footstool, or by Jerusalem, for it is the city of the great King. ▤  … 38“You have heard that it was said, ‘An eye for an eye and a tooth for a tooth.’ 39But I say to you, Do not resist the one who is evil. But if anyone slaps you on the right cheek, turn to him the other also. ▤  … 43“You have heard that it was said, ‘You shall love your neighbor and hate your enemy.’ 44But I say to you, Love your enemies and pray for those who persecute you, … ▤

d Some manuscripts insert without cause

e Greek says Raca to (a term of abuse)

f Greek Gehenna; also verses 29, 30

Six times Jesus quotes the OT law. Each time he interprets the law and even develops it. He does so in a manner that does not undermine the law (cf. vv. 18-20), but nevertheless is indicative of his authority being comparable with or even greater than that of the law itself. Note that regarding “hate your enemy” (v. 43), the OT law never says to do this. This suggests that with his use of “you have heard” (vv. 21, 27, 33, 38, 43), Jesus is addressing not simply the OT law itself, but misinterpretations and misapplications of it.

Matt 24:35  Heaven and earth will pass away, but my words will not pass away. ▤

The great authority of Jesus’ teaching is reflected by its permanence, verifiable by its standing nearly two thousand years later.

Luke 4:18-21  “The Spirit of the Lord is upon me, because he has anointed me to proclaim good news to the poor. He has sent me to proclaim liberty to the captives and recovering of sight to the blind, to set at liberty those who are oppressed, 19to proclaim the year of the Lord’s favor.” 20And he rolled up the scroll and gave it back to the attendant and sat down. And the eyes of all in the synagogue were fixed on him. 21And he began to say to them, “Today this Scripture has been fulfilled in your hearing.” ▤

In v. 21 Jesus lays claim to being the one anointed by God to preach and proclaim the messianic messages (vv. 18-19), indicative of the divine authority of his teaching.

John 6:47  Truly, truly, I say to you, whoever believes has eternal life. ▤

Jesus used the clause “Truly, truly, I say to you” numerous times in his teaching (cf. John 5:24 ⇓; Mark 10:29 ⇓). By it Jesus asserts his authority – or at least his capacity – to state truth.

Mark 7:14  And he called the people to him again and said to them, “Hear me, all of you, and understand: … ▤

This exemplifies the authoritative tone or nature of Jesus’ teaching, with him asserting the necessity for everyone to listen to him (cf. Mark 9:7 ↓) and understand his teaching.

Mark 9:7  And a cloud overshadowed them, and a voice came out of the cloud, “This is my beloved Son;g listen to him.” ▤

g Or my Son, my (or the) Beloved

The fact that God commanded people to listen to Jesus emphatically underlines Jesus’ great authority in his teaching.

- Jesus’ silencing of the leaders who queried his authority:

Matt 21:23-27  And when he entered the temple, the chief priests and the elders of the people came up to him as he was teaching, and said, “By what authority are you doing these things, and who gave you this authority?” 24Jesus answered them, “I also will ask you one question, and if you tell me the answer, then I also will tell you by what authority I do these things. 25The baptism of John, from where did it come? From heaven or from man?” And they discussed it among themselves, saying, “If we say, ‘From heaven,’ he will say to us, ‘Why then did you not believe him?’ 26But if we say, ‘From man,’ we are afraid of the crowd, for they all hold that John was a prophet.” 27So they answered Jesus, “We do not know.” And he said to them, “Neither will I tell you by what authority I do these things. ▤

The phrase “these things” (vv. 23, 27) quite possibly encompasses his teaching in the temple (v. 23), but also his past clearing of the temple of buyers and sellers and his performing miracles there (cf. vv. 12-15; John 2:14-18). Jesus’ reply (v. 25a) implies that both John’s and his authority came from heaven; it also foiled his opponents.

Jesus had the authority to state what was required for eternal life

Note that Jesus is the speaker in each of the verses listed in this and the following subsection.

John 3:16, 36  For God so loved the world,h that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤  … 36Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

h Or For this is how God loved the world

John 5:24  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. ▤

John 12:25  Whoever loves his life loses it, and whoever hates his life in this world will keep it for eternal life. ▤

Jesus states that those who live for the benefit of themselves and their own lives will ultimately lose it, whereas those who are prepared to forsake living for themselves and their own lives (for the sake of God’s kingdom) will be granted eternal life. Similarly in Mark 8:35 Jesus says, “For whoever would save his life will lose it, but whoever loses his life for my sake and the gospel’s will save it.”

- Jesus’ stated that those who give up much for him and the gospel, will receive eternal life:

Mark 10:29-30  Jesus said, “Truly, I say to you, there is no one who has left house or brothers or sisters or mother or father or children or lands, for my sake and for the gospel, 30who will not receive a hundredfold now in this time, houses and brothers and sisters and mothers and children and lands, with persecutions, and in the age to come eternal life. ▤

Jesus had the authority to state what was required to enter God’s kingdom

Matt 5:20  For I tell you, unless your righteousness exceeds that of the scribes and Pharisees, you will never enter the kingdom of heaven. ▤

The “righteousness” of the Pharisees and the teachers of the law was a self-righteousness, rather than godly righteousness.

Matt 7:21  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. ▤

Matt 18:3  … and said, “Truly, I say to you, unless you turn and become like children, you will never enter the kingdom of heaven. ▤

Here Jesus speaks of the humility, trust and receptiveness of little children, which are required to believe Jesus’ message and enter God’s kingdom.

John 3:3, 5  Jesus answered him, “Truly, truly, I say to you, unless one is born againi he cannot see the kingdom of God.” ▤  … 5Jesus answered, “Truly, truly, I say to you, unless one is born of water and the Spirit, he cannot enter the kingdom of God. ▤

i Or from above; the Greek is purposely ambiguous and can mean both again and from above; also verse 7

For comment, see the comment on John 3:3-8 – under . . . They are born again of the Holy Spirit and through God’s word.

Matt 21:28-32  “What do you think? A man had two sons. And he went to the first and said, ‘Son, go and work in the vineyard today.’ 29And he answered, ‘I will not,’ but afterward he changed his mind and went. 30And he went to the other son and said the same. And he answered, ‘I go, sir,’ but did not go. 31Which of the two did the will of his father?” They said, “The first.” Jesus said to them, “Truly, I say to you, the tax collectors and the prostitutes go into the kingdom of God before you. 32For John came to you in the way of righteousness, and you did not believe him, but the tax collectors and the prostitutes believed him. And even when you saw it, you did not afterward change your minds and believe him. ▤

Here Jesus is teaching that to enter God’s kingdom one must do what God wants (vv. 28-29, 31; Matt 7:21 ↑), rather than merely profess an intention to do so (v. 30). Doing what God wants involves believing his message (v. 32), as a number of the tax collectors and the prostitutes had done (vv. 31-32) in contrast to the chief priests and elders.

- Jesus had the authority to make statements about who would enter God’s kingdom:

Matt 8:11-12  I tell you, many will come from east and west and recline at table with Abraham, Isaac, and Jacob in the kingdom of heaven, 12while the sons of the kingdom will be thrown into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤

Here Jesus asserts that many of the Gentiles would enter God’s kingdom, while many of the Jews would be thrown out. Note that in 21:31 above, Jesus similarly makes a statement about who were entering God’s kingdom, declaring that the believing tax collectors and prostitutes were entering the kingdom as opposed to the chief priests and elders.

Pray for persecuted Christians

Section B

Jesus Christ’s Power from God

Section Jumps

- God bestowed the Holy Spirit on Jesus, for his mission

- The Holy Spirit empowered Jesus in what he said and did

- Jesus did many miraculous deeds with God’s power . . .

- . . . God would do for Jesus whatever he asked

- Jesus’ deeds led people to glorify God

- Jesus’ deeds validated his claims about himself and God

- Jesus’ deeds led many people to believe in him

See also:

- Jesus Christ’s Miracles

God bestowed the Holy Spirit on Jesus, for his mission

See also:

- Acts 10:38 ⇓

- Jesus Christ is the one anointed by God, with the Holy Spirit . . .

The descending of the Holy Spirit onto Jesus Christ at his baptism (cf. Matt 3:16-17 ↓; John 1:32-33 ↓) is generally understood to be God’s anointing of Jesus Christ for his mission (cf. Luke 4:18 ↓) – mirroring the bestowal of the Holy Spirit upon some OT leaders at the commencement of their ministries (cf. The Holy Spirit empowers God’s people to do God’s work). As such, through the Holy Spirit God empowered Jesus in his mission and Jesus performed many miraculous deeds with God’s power.

Matt 3:16-17  And when Jesus was baptized, immediately he went up from the water, and behold, the heavens were opened to him,j and he saw the Spirit of God descending like a dove and coming to rest on him; 17and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son,k with whom I am well pleased.” ▤

j Some manuscripts omit to him

k Or my Son, my (or the) Beloved

Verse 17 points to the fact that God sent the Holy Spirit, bestowing the Spirit on Jesus. Note that “like a dove” (v. 16b; cf. John 1:32 ↓) may simply be referring to how the Holy Spirit descended, but it is understood by many to refer to the Spirit’s form or appearance. A dove symbolized purity and gentleness, and this may be the connotation here.

John 1:32-34  And John bore witness: “I saw the Spirit descend from heaven like a dove, and it remained on him. 33I myself did not know him, but he who sent me to baptize with water said to me, ‘He on whom you see the Spirit descend and remain, this is he who baptizes with the Holy Spirit.’ 34And I have seen and have borne witness that this is the Son of God.” ▤

Note that John points out two significant implications of the Holy Spirit coming down and remaining on Jesus: he is the one who would baptize with the Holy Spirit (v. 33); and he “is the Son of God” (v. 34). With the latter, John may also have had in mind God’s declaration at Jesus’ baptism (cf. Matt 3:17 ↑).

Matt 12:18  Behold, my servant whom I have chosen, my beloved with whom my soul is well pleased. I will put my Spirit upon him, and he will proclaim justice to the Gentiles. ▤

Matthew speaks of this messianic prophecy as having been fulfilled in Jesus. Being anointed with the Spirit, the Messiah would proclaim justice to the nations. Note that Jesus did this in announcing God’s gospel of righteousness and the “judgment” (GNT) for those who do not respond. The justice Christ implements on his return may well also be in view.

Luke 4:17-19, 21  And the scroll of the prophet Isaiah was given to him. He unrolled the scroll and found the place where it was written, 18“The Spirit of the Lord is upon me, because he has anointed me to proclaim good news to the poor. He has sent me to proclaim liberty to the captives and recovering of sight to the blind, to set at liberty those who are oppressed, 19to proclaim the year of the Lord’s favor.” ▤  … 21And he began to say to them, “Today this Scripture has been fulfilled in your hearing.” ▤

As noted earlier in this chapter, Jesus claimed that the prophecy of one who would be anointed by God with the Holy Spirit to carry out God’s messianic work (vv. 18-19) was fulfilled in himself.

Isa 11:2  And the Spirit of the LORD shall rest upon him, the Spirit of wisdom and understanding, the Spirit of counsel and might, the Spirit of knowledge and the fear of the LORD. ▤

The Messiah is in view as the one upon whom the Holy Spirit would rest. The verse implies that the listed traits of the Spirit would characterize – i.e. be given to (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV) – the Messiah in his anointment with the Spirit. Such traits would be critical for his ministry.

Isa 48:16b  And now the Lord GOD has sent me, and his Spirit. ▤

A number of commentators consider this to be speaking of the Messiah being sent, although it could simply be referring to Isaiah himself. The rendering and the context suggest that God sent his Spirit with the one in question to aid him in his work.

The Holy Spirit empowered Jesus in what he said and did

See also:

- Matt 12:18 ⇑; Luke 4:17-19, 21 ⇑; Isa 11:2 ⇑

Matt 12:28  But if it is by the Spirit of God that I cast out demons, then the kingdom of God has come upon you. ▤

Luke 4:1-2, 14  And Jesus, full of the Holy Spirit, returned from the Jordan and was led by the Spirit in the wilderness 2for forty days, being tempted by the devil. And he ate nothing during those days. And when they were ended, he was hungry. ▤  … 14And Jesus returned in the power of the Spirit to Galilee, and a report about him went out through all the surrounding country. ▤

In saying that Jesus was “full of the Holy Spirit” (v. 1a) and “led by the Spirit” (v. 1b), Luke appears to point to the Spirit’s empowerment (cf. v. 14) and guidance of Jesus in facing his time of testing in the desert (v. 2).

John 3:34  For he whom God has sent utters the words of God, for he gives the Spirit without measure. ▤

Note that the last clause probably means that God gave to Jesus Christ the Spirit without any limit (cf. CEV, GNT, NCV, NLT), rather than meaning that God gives the Holy Spirit without limit whenever he gives the Spirit to someone.

Acts 1:2  … until the day when he was taken up, after he had given commands through the Holy Spirit to the apostles whom he had chosen. ▤

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

Presumably the power spoken of was due to the Holy Spirit, the power being given in conjunction with the Holy Spirit. This verse also appears to correlate Jesus having the Holy Spirit with God’s presence being with him.

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hel was manifested in the flesh, vindicatedm by the Spirit,n seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

l Greek Who; some manuscripts God; others Which

m Or justified

n Or vindicated in spirit

The Holy Spirit vindicated Jesus’ claims about himself by enabling him to perform miracles and by his resurrection (cf. Rom 1:4). Note that there is some doubt as to whether “Spirit” is here referring to the Holy Spirit. As indicated in the alternative rendering given in the text note, it possibly should be translated “spirit” (NCV™, NRSV), thus appearing to refer to Jesus’ own spirit.

Heb 9:14  … how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ouro conscience from dead works to serve the living God. ▤

o Some manuscripts your

The verse appears to be speaking of either: the Holy Spirit indwelling and strengthening Christ, empowering him to make the offering of himself (cf. NLT); or Christ offering himself through the Holy Spirit to God, the Holy Spirit being in some sense the “means” through which Christ offered himself to God.

- Jesus “rejoiced in the Holy Spirit”:

Luke 10:21  In that same hour he rejoiced in the Holy Spirit and said, “I thank you, Father, Lord of heaven and earth, that you have hidden these things from the wise and understanding and revealed them to little children; yes, Father, for such was your gracious will.p ▤

p Or for so it pleased you well

The clause in view may be meaning that Jesus rejoiced by the Holy Spirit (cf. GNT text note). The clause points to the Holy Spirit invigorating and strengthening Jesus in his mission.

Jesus did many miraculous deeds with God’s power . . .

See also:

- Acts 10:38 ⇑

- Jesus performed miraculous deeds that greatly amazed people

Luke 5:17  On one of those days, as he was teaching, Pharisees and teachers of the law were sitting there, who had come from every village of Galilee and Judea and from Jerusalem. And the power of the Lord was with him to heal.q ▤

q Some manuscripts was present to heal them

Luke 11:20  But if it is by the finger of God that I cast out demons, then the kingdom of God has come upon you. ▤

The phrase “the finger of God” is a reference to God’s power – and possibly the Holy Spirit (cf. Matt 12:28 ⇑).

John 10:25  Jesus answered them, “I told you, and you do not believe. The works that I do in my Father’s name bear witness about me, … ▤

Jesus performed his miracles in the name of his Father (v. 25) – i.e. by the “power” (AMP) or “authority” (CEV, GNT) of God.

Luke 9:42-43  While he was coming, the demon threw him to the ground and convulsed him. But Jesus rebuked the unclean spirit and healed the boy, and gave him back to his father. 43And all were astonished at the majesty of God. But while they were all marveling at everything he was doing, Jesusr said to his disciples, … ▤

r Greek he

Verse 43a shows that the people understood that Jesus’ miraculous deeds were done with God’s power.

John 3:2  This man came to Jesuss by night and said to him, “Rabbi, we know that you are a teacher come from God, for no one can do these signs that you do unless God is with him.” ▤

s Greek him

John 9:31-33  We know that God does not listen to sinners, but if anyone is a worshiper of God and does his will, God listens to him. 32Never since the world began has it been heard that anyone opened the eyes of a man born blind. 33If this man were not from God, he could do nothing. ▤

Particularly in light of v. 31, v. 33 points to God’s power enabling Jesus to do unheard-of miracles (v. 32).

John 20:30  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; … ▤

God and his power are not mentioned in this and the following verses (21:25). These verses have been included here as they attest to Jesus doing a great number of miraculous deeds.

John 21:25  Now there are also many other things that Jesus did. Were every one of them to be written, I suppose that the world itself could not contain the books that would be written. ▤

. . . God would do for Jesus whatever he asked

Matt 26:53  Do you think that I cannot appeal to my Father, and he will at once send me more than twelve legions of angels? ▤

John 11:21-22, 41-44  Martha said to Jesus, “Lord, if you had been here, my brother would not have died. 22But even now I know that whatever you ask from God, God will give you.” ▤  … 41So they took away the stone. And Jesus lifted up his eyes and said, “Father, I thank you that you have heard me. 42I knew that you always hear me, but I said this on account of the people standing around, that they may believe that you sent me.” 43When he had said these things, he cried out with a loud voice, “Lazarus, come out.” 44The man who had died came out, his hands and feet bound with linen strips, and his face wrapped with a cloth. Jesus said to them, “Unbind him, and let him go.” ▤

The phrase “always hear me” (v. 42) implies that God always answered Jesus’ requests (cf. CEV), as Martha stated (v. 22) and as exemplified in the raising of Lazarus (vv. 43-44).

Ps 2:8  Ask of me, and I will make the nations your heritage, and the ends of the earth your possession. ▤

This promise of God is understood to be messianic – both applicable to Jesus in his first coming and to be consummately fulfilled on his return.

Jesus’ deeds led people to glorify God

The fact that the people praised God for all the miracles that they saw Jesus perform, suggests that they understood his power to perform the miracles ultimately came from God.

Matt 15:30-31  And great crowds came to him, bringing with them the lame, the blind, the crippled, the mute, and many others, and they put them at his feet, and he healed them, 31so that the crowd wondered, when they saw the mute speaking, the crippled healthy, the lame walking, and the blind seeing. And they glorified the God of Israel. ▤

Luke 5:24-26  But that you may know that the Son of Man has authority on earth to forgive sins”—he said to the man who was paralyzed—“I say to you, rise, pick up your bed and go home.” 25And immediately he rose up before them and picked up what he had been lying on and went home, glorifying God. 26And amazement seized them all, and they glorified God and were filled with awe, saying, “We have seen extraordinary things today.” ▤

Luke 7:14-16  Then he came up and touched the bier, and the bearers stood still. And he said, “Young man, I say to you, arise.” 15And the dead man sat up and began to speak, and Jesust gave him to his mother. 16Fear seized them all, and they glorified God, saying, “A great prophet has arisen among us!” and “God has visited his people!” ▤

t Greek he

Note that the final statement (v. 16b), like the people’s praise of God (v. 16a), also points to God being the source of Jesus power.

Luke 13:12-13  When Jesus saw her, he called her over and said to her, “Woman, you are freed from your disability.” 13And he laid his hands on her, and immediately she was made straight, and she glorified God. ▤

Luke 17:11-15  On the way to Jerusalem he was passing along between Samaria and Galilee. 12And as he entered a village, he was met by ten lepers,u who stood at a distance 13and lifted up their voices, saying, “Jesus, Master, have mercy on us.” 14When he saw them he said to them, “Go and show yourselves to the priests.” And as they went they were cleansed. 15Then one of them, when he saw that he was healed, turned back, praising God with a loud voice; … ▤

u Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Luke 18:42-43  And Jesus said to him, “Recover your sight; your faith has made you well.” 43And immediately he recovered his sight and followed him, glorifying God. And all the people, when they saw it, gave praise to God. ▤

Luke 19:37  As he was drawing near—already on the way down the Mount of Olives—the whole multitude of his disciples began to rejoice and praise God with a loud voice for all the mighty works that they had seen, … ▤

- Jesus’ deeds led people to rejoice:

Luke 13:17  As he said these things, all his adversaries were put to shame, and all the people rejoiced at all the glorious things that were done by him. ▤

Jesus’ deeds validated his claims about himself and God

See also:

- Luke 5:24-26 ⇑

- Jesus’ deeds showed that he is the Messiah, the Christ

John 5:36  But the testimony that I have is greater than that of John. For the works that the Father has given me to accomplish, the very works that I am doing, bear witness about me that the Father has sent me. ▤

Jesus’ “work” appears to refer primarily to his miracles.

John 9:13-16, 32-33  They brought to the Pharisees the man who had formerly been blind. 14Now it was a Sabbath day when Jesus made the mud and opened his eyes. 15So the Pharisees again asked him how he had received his sight. And he said to them, “He put mud on my eyes, and I washed, and I see.” 16Some of the Pharisees said, “This man is not from God, for he does not keep the Sabbath.” But others said, “How can a man who is a sinner do such signs?” And there was a division among them. ▤  … 32Never since the world began has it been heard that anyone opened the eyes of a man born blind. 33If this man were not from God, he could do nothing.” ▤

The question in v. 16b implies that the speakers did consider that Jesus was “from God” (v. 16a).

John 10:36-38  … do you say of him whom the Father consecrated and sent into the world, ‘You are blaspheming,’ because I said, ‘I am the Son of God’? 37If I am not doing the works of my Father, then do not believe me; 38but if I do them, even though you do not believe me, believe the works, that you may know and understand that the Father is in me and I am in the Father. ▤

In vv. 37-38, Jesus claimed that the miracles validated his claim of being the Christ (v. 36a; cf. vv. 24-25a), God’s Son (v. 36b) – and showed that God was in him and he in God (v. 38b).

John 14:11  Believe me that I am in the Father and the Father is in me, or else believe on account of the works themselves. ▤

John 20:30-31  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; 31but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

The phrase “these are written” (v. 31) refers to the miraculous signs that John did record.

Acts 2:22  Men of Israel, hear these words: Jesus of Nazareth, a man attested to you by God with mighty works and wonders and signs that God did through him in your midst, as you yourselves know— ▤

In saying that Jesus was attested to by God, Peter most likely had primary in view Jesus’ claims about himself – most of which related to God.

John 6:26-27  Jesus answered them, “Truly, truly, I say to you, you are seeking me, not because you saw signs, but because you ate your fill of the loaves. 27Do not labor for the food that perishes, but for the food that endures to eternal life, which the Son of Man will give to you. For on him God the Father has set his seal.” ▤

God’s “seal” (v. 27) is thought by a number of commentators to refer to God’s authentication of Jesus as the one who can give spiritual “food that endures to eternal life” (v. 27) by enabling him to perform miraculous signs (v. 26). These signs included providing physical food for thousands of people (cf. vv. 10-14), paralleling the fact that he can give spiritual food for eternal life.

Jesus’ deeds led many people to believe in him

Matt 14:25-33  And in the fourth watch of the night he came to them, walking on the sea. 26But when the disciples saw him walking on the sea, they were terrified, and said, “It is a ghost!” and they cried out in fear. 27But immediately Jesus spoke to them, saying, “Take heart; it is I. Do not be afraid.” 28And Peter answered him, “Lord, if it is you, command me to come to you on the water.” 29He said, “Come.” So Peter got out of the boat and walked on the water and came to Jesus. 30But when he saw the wind,v he was afraid, and beginning to sink he cried out, “Lord, save me.” 31Jesus immediately reached out his hand and took hold of him, saying to him, “O you of little faith, why did you doubt?” 32And when they got into the boat, the wind ceased. 33And those in the boat worshiped him, saying, “Truly you are the Son of God.” ▤

v Some manuscripts strong wind

Verse 32 may well be implying that Jesus also caused the wind to die down. Verse 33 indicates that the preceding events (vv. 25-32) reinforced the disciples’ belief in Jesus.

John 2:6-11  Now there were six stone water jars there for the Jewish rites of purification, each holding twenty or thirty gallons.w 7Jesus said to the servants, “Fill the jars with water.” And they filled them up to the brim. 8And he said to them, “Now draw some out and take it to the master of the feast.” So they took it. 9When the master of the feast tasted the water now become wine, and did not know where it came from (though the servants who had drawn the water knew), the master of the feast called the bridegroom 10and said to him, “Everyone serves the good wine first, and when people have drunk freely, then the poor wine. But you have kept the good wine until now.” 11This, the first of his signs, Jesus did at Cana in Galilee, and manifested his glory. And his disciples believed in him. ▤

w Greek two or three measures (metrētas); a metrētēs was about 10 gallons or 35 liters

John 2:23  Now when he was in Jerusalem at the Passover Feast, many believed in his name when they saw the signs that he was doing. ▤

Note that the subsequent verses (cf. vv. 24-25) indicate that the belief of many of these people (v. 23) was somewhat superficial (cf. John 4:48 ↓).

John 4:48-53  So Jesus said to him, “Unless you see signs and wonders you will not believe.” 49The official said to him, “Sir, come down before my child dies.” 50Jesus said to him, “Go; your son will live.” The man believed the word that Jesus spoke to him and went on his way. 51As he was going down, his servantsx met him and told him that his son was recovering. 52So he asked them the hour when he began to get better, and they said to him, “Yesterday at the seventh houry the fever left him.” 53The father knew that was the hour when Jesus had said to him, “Your son will live.” And he himself believed, and all his household. ▤

x Greek bondservants

y That is, at 1 P. M.

Note that in v. 48 Jesus is criticizing the attitude of refusing to believe in him unless one saw miracles.

John 6:14-15  When the people saw the sign that he had done, they said, “This is indeed the Prophet who is to come into the world!” 15Perceiving then that they were about to come and take him by force to make him king, Jesus withdrew again to the mountain by himself. ▤

The “Prophet” is quite possibly a reference to Deuteronomy 18:15-19, where Moses speaks of God raising up a prophet like him – which many understand to be a messianic prophecy. This and the people’s associated intention to make Jesus king (v. 15) suggests strongly that they did have in mind that Jesus was the Messiah. Their belief was due largely to his miraculous sign of feeding thousands of people with only five small barley loaves and two small fish (cf. vv. 9-13).

John 7:31  Yet many of the people believed in him. They said, “When the Christ appears, will he do more signs than this man has done?” ▤

John 9:30-38  The man answered, “Why, this is an amazing thing! You do not know where he comes from, and yet he opened my eyes. 31We know that God does not listen to sinners, but if anyone is a worshiper of God and does his will, God listens to him. 32Never since the world began has it been heard that anyone opened the eyes of a man born blind. 33If this man were not from God, he could do nothing.” 34They answered him, “You were born in utter sin, and would you teach us?” And they cast him out. 35Jesus heard that they had cast him out, and having found him he said, “Do you believe in the Son of Man?”z 36He answered, “And who is he, sir, that I may believe in him?” 37Jesus said to him, “You have seen him, and it is he who is speaking to you.” 38He said, “Lord, I believe,” and he worshiped him. ▤

z Some manuscripts the Son of God

John 11:14-15, 41-45  Then Jesus told them plainly, “Lazarus has died, 15and for your sake I am glad that I was not there, so that you may believe. But let us go to him.” ▤  … 41So they took away the stone. And Jesus lifted up his eyes and said, “Father, I thank you that you have heard me. 42I knew that you always hear me, but I said this on account of the people standing around, that they may believe that you sent me.” 43When he had said these things, he cried out with a loud voice, “Lazarus, come out.” 44The man who had died came out, his hands and feet bound with linen strips, and his face wrapped with a cloth. Jesus said to them, “Unbind him, and let him go.” 45Many of the Jews therefore, who had come with Mary and had seen what he did, believed in him, … ▤

In v. 41 Jesus thanks God prior to God performing through him the miracle of raising Lazarus from the dead (vv. 43-44). He does this publicly so that the miracle would be recognized as demonstrating that God had sent him (v. 42), leading people to believe in him (vv. 14-15, 45; cf. John 12:9-11 ↓).

John 12:9-11  When the large crowd of the Jews learned that Jesusa was there, they came, not only on account of him but also to see Lazarus, whom he had raised from the dead. 10So the chief priests made plans to put Lazarus to death as well, 11because on account of him many of the Jews were going away and believing in Jesus. ▤

a Greek he

- Despite the evidence of Jesus’ miracles, some did not believe in him:

John 15:24  If I had not done among them the works that no one else did, they would not be guilty of sin, but now they have seen and hated both me and my Father. ▤

Despite seeing the evidence of Jesus’ deeds, many of the leaders of the Jews persisted in hating him (cf. John 12:9-11 ↑) – and by implication hating his Father whom he represented. Thus they refused to believe in Jesus. Such hardness of heart in the face of the privilege of witnessing such deeds rendered them most guilty of sin.

Pray for persecuted Christians

Section C

Jesus Christ’s Knowledge from God

Section Jumps

- Jesus saw and heard things from God

- Jesus knew everything

- Jesus knew everything about all people . . .

- . . . Jesus even knew people’s thoughts and intentions

- Jesus knew about future events

- Jesus was also filled with wisdom . . .

- . . . Nobody could match Jesus’ wisdom

- Note: Jesus knew God

See also:

- Jesus Christ has superlative knowledge and wisdom

- Jesus’ teaching was not his own; what he spoke was from God

Jesus Christ’s surpassing knowledge and his related trait of profound wisdom were key aspects of his teaching ministry. As can be seen in some of the verses in this section, these capabilities were also important in other areas of his life and mission.

Jesus saw and heard things from God

God showed and told many – even countless – things exclusively to Jesus. As such Jesus was taught by God (cf. John 8:28 ↓; Isa 50:4 ↓).

John 3:31b-34  He who comes from heaven is above all. 32He bears witness to what he has seen and heard, yet no one receives his testimony. 33Whoever receives his testimony sets his seal to this, that God is true. 34For he whom God has sent utters the words of God, for he gives the Spirit without measure. ▤

Jesus testified to what he had “seen and heard” (v. 32) from God (v. 33; cf. vv. 26, 28, 38, 40a ↓). As such Jesus spoke “the words of God” (v. 34).

John 5:19-20  So Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, the Son can do nothing of his own accord, but only what he sees the Father doing. For whatever the Fatherb does, that the Son does likewise. 20For the Father loves the Son and shows him all that he himself is doing. And greater works than these will he show him, so that you may marvel. ▤

b Greek he

God shows and in effect teaches Jesus all he does. One of the implications of this passage may be that Jesus did only the things that he had been shown by God. For further comment see Jesus only did works of God, and God worked through him.

John 8:26, 28, 38, 40a  I have much to say about you and much to judge, but he who sent me is true, and I declare to the world what I have heard from him.” ▤  … 28So Jesus said to them, “When you have lifted up the Son of Man, then you will know that I am he, and that I do nothing on my own authority, but speak just as the Father taught me. ▤  … 38I speak of what I have seen with my Father, and you do what you have heard from your father.” ▤  … 40but now you seek to kill me, a man who has told you the truth that I heard from God. ▤

By “what I have seen with my Father” (v. 38) Jesus may have been speaking of what God had “shown” him (cf. CEV, GNT, NCV) when he was with God, but it may more specifically be referring to what he had seen of the Father himself. Both possibilities reflect that God taught Jesus, as stated in v. 28 and quite apparent in vv. 26, 40a.

John 15:15  No longer do I call you servants,c for the servantd does not know what his master is doing; but I have called you friends, for all that I have heard from my Father I have made known to you. ▤

c Greek bondservants

d Greek bondservant; also verse 20

As with other instances in this subsection, In referring to what he had “heard” from God, Jesus appears to be speaking of what he had “learned” (AMP, NIV) from God.

John 17:6-8  I have manifested your name to the people whom you gave me out of the world. Yours they were, and you gave them to me, and they have kept your word. 7Now they know that everything that you have given me is from you. 8For I have given them the words that you gave me, and they have received them and have come to know in truth that I came from you; and they have believed that you sent me. ▤

In v. 7 Jesus may be meaning that that everything he has comes from God. His statement may well primarily have in view the subsequently mentioned “words” that God gave him to speak (v. 8a) and so probably also the associated knowledge. As such this illustrates that Jesus uniquely heard things from God. Alternatively, Jesus statement in v. 7 could primarily have in view those whom God had given him (v. 6).

Isa 50:4  The Lord GOD has given me the tongue of those who are taught, that I may know how to sustain with a word him who is weary. Morning by morning he awakens; he awakens my ear to hear as those who are taught. ▤

The words of this prophecy are attributed to the Messiah. As such it speaks of God teaching the Messiah, Jesus Christ.

- Jesus had great knowledge without having studied:

John 7:15  The Jews therefore marveled, saying, “How is it that this man has learning,e when he has never studied?” ▤

e Or this man knows his letters

That Jesus had great knowledge without having studied reflects the fact that his knowledge was inherent, from God.

Jesus knew everything

Jesus’ complete knowledge would appear to have been due to both: God’s teaching of him (as per the previous subsection); and, perhaps debatably, God enabling him to know or perceive all things about people and everything else (capabilities that are seen in the following subsections).

John 16:30  Now we know that you know all things and do not need anyone to question you; this is why we believe that you came from God. ▤

Note that the second part of the verse arguably suggests that Jesus’ knowledge of all things was due to God and/or his relationship with him.

John 21:17b  “Lord, you know everything; you know that I love you.” Jesus said to him, “Feed my sheep. ▤

John 4:25-26  The woman said to him, “I know that Messiah is coming (he who is called Christ). When he comes, he will tell us all things.” 26Jesus said to her, “I who speak to you am he.” ▤

One implication of Jesus’ reply was that as the Messiah he could tell or teach all things, which is indicative of the fact that he knew all things.

Matt 21:1-2  Now when they drew near to Jerusalem and came to Bethphage, to the Mount of Olives, then Jesus sent two disciples, 2saying to them, “Go into the village in front of you, and immediately you will find a donkey tied, and a colt with her. Untie them and bring them to me. ▤

This appears to illustrate Jesus Christ’s knowledge of everything, although there is the possibility that he may have known of the animals being there by some other means.

John 21:6  He said to them, “Cast the net on the right side of the boat, and you will find some.” So they cast it, and now they were not able to haul it in, because of the quantity of fish. ▤

This shows either Jesus’ complete knowledge or his power over nature, depending on whether he simply knew that the fish were there or had caused them to be there.

Jesus knew everything about all people . . .

John 2:24-25  But Jesus on his part did not entrust himself to them, because he knew all people 25and needed no one to bear witness about man, for he himself knew what was in man. ▤

John 5:42  [Jesus:] But I know that you do not have the love of God within you. ▤

Mark 10:21-22  And Jesus, looking at him, loved him, and said to him, “You lack one thing: go, sell all that you have and give to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” 22Disheartened by the saying, he went away sorrowful, for he had great possessions. ▤

Jesus knew that the man’s great wealth was hindering his commitment to God, as v. 22 affirms.

John 1:47-48  Jesus saw Nathanael coming toward him and said of him, “Behold, an Israelite indeed, in whom there is no deceit!” 48Nathanael said to him, “How do you know me?” Jesus answered him, “Before Philip called you, when you were under the fig tree, I saw you.” ▤

Jesus knew Nathanael (v. 47) and had seen him while he was a long way away, far out of sight (v. 48). Nathanael possibly had been even in another town, his hometown being Bethsaida (cf. v. 44).

John 4:17-18, 29  The woman answered him, “I have no husband.” Jesus said to her, “You are right in saying, ‘I have no husband’; 18for you have had five husbands, and the one you now have is not your husband. What you have said is true.” ▤  … 29[The woman, telling others of Jesus:] “Come, see a man who told me all that I ever did. Can this be the Christ?” ▤

John 13:10  Jesus said to him, “The one who has bathed does not need to wash, except for his feet,f but is completely clean. And youg are clean, but not every one of you.” ▤

f Some manuscripts omit except for his feet

g The Greek words for you in this verse are plural

In v. 10b “clean” is used in a spiritual sense, paralleling the physical sense in which it is used earlier in the verse. The verse illustrates that Jesus knew people’s spiritual state – which in turn illustrates that Jesus knew everything about all people.

. . . Jesus even knew people’s thoughts and intentions

See also:

- John 2:25 ⇑

- John 13:11 ⇓

Matt 12:25  Knowing their thoughts, he said to them, “Every kingdom divided against itself is laid waste, and no city or house divided against itself will stand. ▤

Luke 5:22  When Jesus perceived their thoughts, he answered them, “Why do you question in your hearts? ▤

Luke 9:46-47  An argument arose among them as to which of them was the greatest. 47But Jesus, knowing the reasoning of their hearts, took a child and put him by his side … ▤

Matt 22:18  But Jesus, aware of their malice, said, “Why put me to the test, you hypocrites? ▤

John 6:15  Perceiving then that they were about to come and take him by force to make him king, Jesus withdrew again to the mountain by himself. ▤

Most likely Jesus was aware of the plan through his supernatural knowledge, although he simply may have heard about it. The same can be said of his knowledge of the plot to kill him in Matthew 12:14-15 below.

Matt 12:14-15a  But the Pharisees went out and conspired against him, how to destroy him. 15Jesus, aware of this, withdrew from there. ▤

Jesus knew about future events

Matt 20:18-19  “See, we are going up to Jerusalem. And the Son of Man will be delivered over to the chief priests and scribes, and they will condemn him to death 19and deliver him over to the Gentiles to be mocked and flogged and crucified, and he will be raised on the third day.” ▤

Mark 13:2-8, 14, 18-27  And Jesus said to him, “Do you see these great buildings? There will not be left here one stone upon another that will not be thrown down.” 3And as he sat on the Mount of Olives opposite the temple, Peter and James and John and Andrew asked him privately, 4“Tell us, when will these things be, and what will be the sign when all these things are about to be accomplished?” 5And Jesus began to say to them, “See that no one leads you astray. 6Many will come in my name, saying, ‘I am he!’ and they will lead many astray. 7And when you hear of wars and rumors of wars, do not be alarmed. This must take place, but the end is not yet. 8For nation will rise against nation, and kingdom against kingdom. There will be earthquakes in various places; there will be famines. These are but the beginning of the birth pains. ▤  … 14“But when you see the abomination of desolation standing where he ought not to be (let the reader understand), then let those who are in Judea flee to the mountains. ▤  … 18Pray that it may not happen in winter. 19For in those days there will be such tribulation as has not been from the beginning of the creation that God created until now, and never will be. 20And if the Lord had not cut short the days, no human being would be saved. But for the sake of the elect, whom he chose, he shortened the days. 21And then if anyone says to you, ‘Look, here is the Christ!’ or ‘Look, there he is!’ do not believe it. 22For false christs and false prophets will arise and perform signs and wonders, to lead astray, if possible, the elect. 23But be on guard; I have told you all things beforehand. 24“But in those days, after that tribulation, the sun will be darkened, and the moon will not give its light, 25and the stars will be falling from heaven, and the powers in the heavens will be shaken. 26And then they will see the Son of Man coming in clouds with great power and glory. 27And then he will send out the angels and gather his elect from the four winds, from the ends of the earth to the ends of heaven. ▤

Here Jesus foretells the destruction of Jerusalem by the Romans in A.D. 70 and events of the end times, leading up to his return. Note that the “the abomination that causes desolation” (v. 14) is an expression taken from Daniel’s prophecies (cf. Dan 9:27; 11:31; 12:11). It had had an earlier fulfillment in Antiochus Ephiphanes’ pagan sacrifice on the temple’s altar in 167 B.C. Many think that here Mark may have in view the desecration and destruction of the temple by the Romans in A.D. 70, with possibly a final fulfillment being perpetrated by the antichrist of the end times.

Mark 14:27-30  And Jesus said to them, “You will all fall away, for it is written, ‘I will strike the shepherd, and the sheep will be scattered.’ 28But after I am raised up, I will go before you to Galilee.” 29Peter said to him, “Even though they all fall away, I will not.” 30And Jesus said to him, “Truly, I tell you, this very night, before the rooster crows twice, you will deny me three times.” ▤

John 13:11, 18-19  For he knew who was to betray him; that was why he said, “Not all of you are clean.” ▤  … 18I am not speaking of all of you; I know whom I have chosen. But the Scripture will be fulfilled,h ‘He who ate my bread has lifted his heel against me.’ 19I am telling you this now, before it takes place, that when it does take place you may believe that I am he. ▤

h Greek But in order that the Scripture may be fulfilled

Note that in regard to his full knowledge of his betrayal, 6:64b says, “For Jesus knew from the beginning who those were who did not believe, and who it was who would betray him.”

John 14:28-29  You heard me say to you, ‘I am going away, and I will come to you.’ If you loved me, you would have rejoiced, because I am going to the Father, for the Father is greater than I. 29And now I have told you before it takes place, so that when it does take place you may believe. ▤

For comment on what Jesus is speaking of here, see John 14:28-29 – under Jesus Christ’s words and knowledge [give reason to believe in him].

John 16:2, 4a  They will put you out of the synagogues. Indeed, the hour is coming when whoever kills you will think he is offering service to God. ▤  … 4But I have said these things to you, that when their hour comes you may remember that I told them to you. ▤

John 18:4  Then Jesus, knowing all that would happen to him, came forward and said to them, “Whom do you seek?” ▤

John 18:31-32  Pilate said to them, “Take him yourselves and judge him by your own law.” The Jews said to him, “It is not lawful for us to put anyone to death.” 32This was to fulfill the word that Jesus had spoken to show by what kind of death he was going to die. ▤

Verse 32 most likely has in view Jesus earlier speaking of being “lifted up” in his death (cf. John 3:14; 8:28; 12:32-33). The Jews maneuvered Pilate into executing Jesus, which involved the Roman form of execution (crucifixion) rather than the Jewish form (stoning). Thus Jesus’ words were fulfilled and so showed that he knew about the circumstances of his death ahead of time.

John 21:18  Truly, truly, I say to you, when you were young, you used to dress yourself and walk wherever you wanted, but when you are old, you will stretch out your hands, and another will dress you and carry you where you do not want to go. ▤

Here Jesus tells of the kind of death that Peter would suffer.

- However, apparently Jesus did not know the day of his second coming:

Matt 24:36  But concerning that day and hour no one knows, not even the angels of heaven, nor the Son,i but the Father only. ▤

i Some manuscripts omit nor the Son

Bear in mind that the text note casts some doubt on the assertion that Jesus did not know the day of his second coming.

Jesus was also filled with wisdom . . .

Luke 2:40, 46-47, 52  And the child [Jesus] grew and became strong, filled with wisdom. And the favor of God was upon him. ▤  … 46After three days they found him in the temple, sitting among the teachers, listening to them and asking them questions. 47And all who heard him were amazed at his understanding and his answers. ▤  … 52And Jesus increased in wisdom and in staturej and in favor with God and man. ▤

j Or years

Matt 12:42  The queen of the South will rise up at the judgment with this generation and condemn it, for she came from the ends of the earth to hear the wisdom of Solomon, and behold, something greater than Solomon is here. ▤

The “something” is either Jesus himself – “someone” (cf. AMP, NCV, NIV, NLT) – or possibly the kingdom of God – the two are interrelated in any case. As such, one implication of this is that Jesus’ wisdom was greater even than that of Solomon.

Matt 13:54  … and coming to his hometown he taught them in their synagogue, so that they were astonished, and said, “Where did this man get this wisdom and these mighty works? ▤

Isa 11:1-2  There shall come forth a shoot from the stump of Jesse, and a branch from his roots shall bear fruit. 2And the Spirit of the LORD shall rest upon him, the Spirit of wisdom and understanding, the Spirit of counsel and might, the Spirit of knowledge and the fear of the LORD. ▤

In having the Holy Spirit, the Messiah would have or have access to the Spirit’s wisdom, understanding, counsel and knowledge (as well as the Spirit’s might).

Isa 52:13  Behold, my servant shall act wisely;k he shall be high and lifted up, and shall be exalted. ▤

k Or shall prosper

As with 11:1-2 above, this is a messianic prophecy, fulfilled in Jesus.

. . . Nobody could match Jesus’ wisdom

Matt 21:23-27  And when he entered the temple, the chief priests and the elders of the people came up to him as he was teaching, and said, “By what authority are you doing these things, and who gave you this authority?” 24Jesus answered them, “I also will ask you one question, and if you tell me the answer, then I also will tell you by what authority I do these things. 25The baptism of John, from where did it come? From heaven or from man?” And they discussed it among themselves, saying, “If we say, ‘From heaven,’ he will say to us, ‘Why then did you not believe him?’ 26But if we say, ‘From man,’ we are afraid of the crowd, for they all hold that John was a prophet.” 27So they answered Jesus, “We do not know.” And he said to them, “Neither will I tell you by what authority I do these things. ▤

Profoundly, Jesus in effect answers his opponents’ questions while foiling their attempt to trap him. His reply (vv. 24-25) implies that his authority, like John’s, was from heaven – rather than from men or of his own making.

Matt 22:23-46  The same day Sadducees came to him, who say that there is no resurrection, and they asked him a question, 24saying, “Teacher, Moses said, ‘If a man dies having no children, his brother must marry the widow and raise up children for his brother.’ 25Now there were seven brothers among us. The first married and died, and having no children left his wife to his brother. 26So too the second and third, down to the seventh. 27After them all, the woman died. 28In the resurrection, therefore, of the seven, whose wife will she be? For they all had her.” 29But Jesus answered them, “You are wrong, because you know neither the Scriptures nor the power of God. 30For in the resurrection they neither marry nor are given in marriage, but are like angels in heaven. 31And as for the resurrection of the dead, have you not read what was said to you by God: 32‘I am the God of Abraham, and the God of Isaac, and the God of Jacob’? He is not God of the dead, but of the living.” 33And when the crowd heard it, they were astonished at his teaching. 34But when the Pharisees heard that he had silenced the Sadducees, they gathered together. 35And one of them, a lawyer, asked him a question to test him. 36“Teacher, which is the great commandment in the Law?” 37And he said to him, “You shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your mind. 38This is the great and first commandment. 39And a second is like it: You shall love your neighbor as yourself. 40On these two commandments depend all the Law and the Prophets.” 41Now while the Pharisees were gathered together, Jesus asked them a question, 42saying, “What do you think about the Christ? Whose son is he?” They said to him, “The son of David.” 43He said to them, “How is it then that David, in the Spirit, calls him Lord, saying, 44“‘The Lord said to my Lord, Sit at my right hand, until I put your enemies under your feet’? 45If then David calls him Lord, how is he his son?” 46And no one was able to answer him a word, nor from that day did anyone dare to ask him any more questions. ▤

Jesus’ reply in vv. 37-40 soundly answered the Pharisee’s question (v. 36), as shown not only by its content but by their lack of response. Jesus’ counter questions (v. 42) appear to have been designed to show that he was more than capable of matching their best efforts, as well as teaching that the Messiah was more than just a descendant of David.

Luke 14:1-6  One Sabbath, when he went to dine at the house of a ruler of the Pharisees, they were watching him carefully. 2And behold, there was a man before him who had dropsy. 3And Jesus responded to the lawyers and Pharisees, saying, “Is it lawful to heal on the Sabbath, or not?” 4But they remained silent. Then he took him and healed him and sent him away. 5And he said to them, “Which of you, having a sonl or an ox that has fallen into a well on a Sabbath day, will not immediately pull him out?” 6And they could not reply to these things. ▤

l Some manuscripts a donkey

Jesus was being carefully watched by the religious leaders (v. 1) largely so as to catch him out (cf. Luke 20:20 ↓). But again, although Jesus’ action presented them with the kind of opportunity they were looking for, they could not counter his wisdom (vv. 4a, 6).

Luke 20:19-26  The scribes and the chief priests sought to lay hands on him at that very hour, for they perceived that he had told this parable against them, but they feared the people. 20So they watched him and sent spies, who pretended to be sincere, that they might catch him in something he said, so as to deliver him up to the authority and jurisdiction of the governor. 21So they asked him, “Teacher, we know that you speak and teach rightly, and show no partiality,m but truly teach the way of God. 22Is it lawful for us to give tribute to Caesar, or not?” 23But he perceived their craftiness, and said to them, 24“Show me a denarius.n Whose likeness and inscription does it have?” They said, “Caesar’s.” 25He said to them, “Then render to Caesar the things that are Caesar’s, and to God the things that are God’s.” 26And they were not able in the presence of the people to catch him in what he said, but marveling at his answer they became silent. ▤

m Greek and do not receive a face

n A denarius was a day’s wage for a laborer

The spies’ question (v. 22) was a trap. If Jesus answered in the affirmative he would lose credibility in the eyes of the people, as it would have been seen as being compliant and subservient to their hated Roman rulers. Whereas if he answered in the negative he would have probably earned the wrath of the Romans, to whom the Jewish leaders would have reported him (v. 20). His renowned reply silenced and daunted his adversaries.

John 8:3-9  The scribes and the Pharisees brought a woman who had been caught in adultery, and placing her in the midst 4they said to him, “Teacher, this woman has been caught in the act of adultery. 5Now in the Law Moses commanded us to stone such women. So what do you say?” 6This they said to test him, that they might have some charge to bring against him. Jesus bent down and wrote with his finger on the ground. 7And as they continued to ask him, he stood up and said to them, “Let him who is without sin among you be the first to throw a stone at her.” 8And once more he bent down and wrote on the ground. 9But when they heard it, they went away one by one, beginning with the older ones, and Jesus was left alone with the woman standing before him. ▤

- Jesus’ capacity to judge rightly:

John 8:16  Yet even if I do judge, my judgment is true, for it is not I alone who judge, but I and the Fathero who sent me. ▤

o Some manuscripts he

Jesus Christ states that his evaluations are right – reflective of his great wisdom – because God stands with him in making any such judgments.

Note: Jesus knew God

See also:

- Jesus came to enable us to know God

Matt 11:27  All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

Jesus actually knew God as – unlike others – Jesus had prime, firsthand knowledge of and interaction with God.

John 7:28-29  So Jesus proclaimed, as he taught in the temple, “You know me, and you know where I come from? But I have not come of my own accord. He who sent me is true, and him you do not know. 29I know him, for I come from him, and he sent me.” ▤

John 8:55  But you have not known him. I know him. If I were to say that I do not know him, I would be a liar like you, but I do know him and I keep his word. ▤

John 10:14-15  I am the good shepherd. I know my own and my own know me, 15just as the Father knows me and I know the Father; and I lay down my life for the sheep. ▤

John 17:25  O righteous Father, even though the world does not know you, I know you, and these know that you have sent me. ▤

- Jesus had seen God:

John 6:46  … not that anyone has seen the Father except he who is from God; he has seen the Father. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Jesus Christ’s Direction from God

Section Jumps

- God was with Jesus

- Jesus only did works of God, and God worked through him

- Jesus obeyed God

- Jesus carried out God’s will, doing the work God had given him . . .

- . . . Jesus sought to do God’s will as opposed to his own will

- Jesus spoke what God wanted him to say

- Note: In doing God’s will, Jesus brought glory to God . . .

- . . . and Jesus was glorified by God

See also:

- Epilogue: God Works through Jesus Christ

God was with Jesus

See also:

- John 14:10 ⇓; John 10:38 ⇓

- Jesus Christ and the Father are one – each is in the other

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

John 3:2  This man came to Jesusp by night and said to him, “Rabbi, we know that you are a teacher come from God, for no one can do these signs that you do unless God is with him.” ▤

p Greek him

John 8:29  And he who sent me is with me. He has not left me alone, for I always do the things that are pleasing to him. ▤

John 16:32  Behold, the hour is coming, indeed it has come, when you will be scattered, each to his own home, and will leave me alone. Yet I am not alone, for the Father is with me. ▤

Isa 42:6  I am the LORD; I have called you in righteousness; I will take you by the hand and keep you; I will give you as a covenant for the people, a light for the nations, … ▤

This points to God being with his messianic servant – strengthening and upholding him.

Jesus only did works of God, and God worked through him

See also:

- Acts 10:38 ⇑; John 3:2 ⇑

- Jesus Christ’s Miracles

These verses indicate that (as shown in the previous subsection) God was with or in Jesus (John 10:38; 14:10) and that being in Jesus, God worked through Jesus (John 5:17; 9:1-3, 6-7; 10:32a; 14:10; Acts 2:22; Heb 1:1-2). In accordance with this, the verses further indicate that Jesus did nothing on his own (John 5:19, 30; 8:16, 28) but only works of God (John 5:19-21, 30; 8:28; 10:37). As such, these things show that: Jesus acted in accordance with God; Jesus acted on God’s authority; and Jesus did not act independently of God and even acted in dependence on him. See also the comments on the extracts from John 10 and John 5 below.

John 5:16-21, 30  And this was why the Jews were persecuting Jesus, because he was doing these things on the Sabbath. 17But Jesus answered them, “My Father is working until now, and I am working.” 18This was why the Jews were seeking all the more to kill him, because not only was he breaking the Sabbath, but he was even calling God his own Father, making himself equal with God. 19So Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, the Son can do nothing of his own accord, but only what he sees the Father doing. For whatever the Fatherq does, that the Son does likewise. 20For the Father loves the Son and shows him all that he himself is doing. And greater works than these will he show him, so that you may marvel. 21For as the Father raises the dead and gives them life, so also the Son gives life to whom he will. ▤  … 30“I can do nothing on my own. As I hear, I judge, and my judgment is just, because I seek not my own will but the will of him who sent me. ▤

q Greek he

In the light of the three assertions in v. 19 (cf. v. 30), v. 17 suggests that the Father was at his work in Jesus’ work. Moreover, v. 20 arguably implies that God does all things through him – even the greater things of the Father’s work such as giving life (v. 21). In saying that he “can do nothing of his own accord” (v. 19; cf. v. 30; John 8:28 ↓), Jesus may be acknowledging his dependency on and empowerment by the Father – and/or that such is his exceedingly close relationship with the Father, he cannot act independently. Either way the passage reflects that Jesus’ activity is directed or at least initiated by the Father (cf. BKC).

John 8:16, 28  Yet even if I do judge, my judgment is true, for it is not I alone who judge, but I and the Fatherr who sent me. ▤  … 28So Jesus said to them, “When you have lifted up the Son of Man, then you will know that I am he, and that I do nothing on my own authority, but speak just as the Father taught me. ▤

r Some manuscripts he

In v. 16, Jesus Christ states that his evaluations are right because God stands with him in making any such judgments. “I do nothing on my own authority” (v. 28) implies that Jesus only did works of God. And “speak just as the Father taught me” (cf. John 14:10 ↓; Heb 1:1-2 ↓) illustrates that God worked through him.

John 9:1-3, 6-7  As he passed by, he saw a man blind from birth. 2And his disciples asked him, “Rabbi, who sinned, this man or his parents, that he was born blind?” 3Jesus answered, “It was not that this man sinned, or his parents, but that the works of God might be displayed in him. ▤  … 6Having said these things, he spat on the ground and made mud with the saliva. Then he anointed the man’s eyes with the mud 7and said to him, “Go, wash in the pool of Siloam” (which means Sent). So he went and washed and came back seeing. ▤

Jesus’ healing of the blind man (vv. 6-7) was an instance of “the works of God” (v. 3) – illustrative of God working through Jesus.

John 10:32, 37-38  Jesus answered them, “I have shown you many good works from the Father; for which of them are you going to stone me?” ▤  … 37If I am not doing the works of my Father, then do not believe me; 38but if I do them, even though you do not believe me, believe the works, that you may know and understand that the Father is in me and I am in the Father.” ▤

Jesus’ oneness with God was such that God was in him, and he in God (v. 38). In this relationship Jesus did many great miracles from God (v. 32a), with God working through him. As such, Jesus could say that he did “the works of my Father” (v. 37).

John 14:10  Do you not believe that I am in the Father and the Father is in me? The words that I say to you I do not speak on my own authority, but the Father who dwells in me does his works. ▤

What Jesus spoke came from the Father, who dwelt in Jesus and worked through him.

Acts 2:22  Men of Israel, hear these words: Jesus of Nazareth, a man attested to you by God with mighty works and wonders and signs that God did through him in your midst, as you yourselves know— ▤

Heb 1:1-2  Long ago, at many times and in many ways, God spoke to our fathers by the prophets, 2but in these last days he has spoken to us by his Son, whom he appointed the heir of all things, through whom also he created the world. ▤

As reflected in John 8:28 and 14:10 above, a key aspect of the work God did through Jesus was speaking his word.

Jesus obeyed God

John 14:31  … but I do as the Father has commanded me, so that the world may know that I love the Father. Rise, let us go from here. ▤

John 15:10  If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. ▤

Rom 5:19  For as by the one man’s disobedience the many were made sinners, so by the one man’s obedience the many will be made righteous. ▤

As with the other verses in this subsection, this is speaking of Jesus Christ’s obedience to God.

Phil 2:8  And being found in human form, he humbled himself by becoming obedient to the point of death, even death on a cross. ▤

Heb 5:8  Although he was a son, he learned obedience through what he suffered. ▤

In saying that Jesus “learned obedience”, the author was not indicating that at any time Jesus was disobedient. The author may have had in view that before Jesus had experienced suffering he was still to learn consummate obedience, involving obedience to the most demanding commands and in the most trying circumstances. This of course Jesus did do.

John 10:17-18  For this reason the Father loves me, because I lay down my life that I may take it up again. 18No one takes it from me, but I lay it down of my own accord. I have authority to lay it down, and I have authority to take it up again. This charge I have received from my Father. ▤

The last sentence is generally understood to indicate that Jesus had been commanded to lay down his life by God – which obediently he was willing to do (vv. 17-18a). It may also allude to the fact that God had given him the authority to do this, as stated in the preceding sentence.

John 8:29, 55  And he who sent me is with me. He has not left me alone, for I always do the things that are pleasing to him.” ▤  … 55But you have not known him. I know him. If I were to say that I do not know him, I would be a liar like you, but I do know him and I keep his word. ▤

Jesus’ claim to always do what pleases God (v. 29) is affirmed elsewhere by God saying of him: “This is my beloved Son, with whom I am well pleased.” God said this of Jesus both at his baptism (cf. Matt 3:17) and later at his transfiguration (cf. Matt 17:5).

Heb 3:1b-2  Jesus, the apostle and high priest of our confession, 2who was faithful to him who appointed him, just as Moses also was faithful in all God’ss house. ▤

s Greek his; also verses 5, 6

Isa 50:5-6  The Lord GOD has opened my ear, and I was not rebellious; I turned not backward. 6I gave my back to those who strike, and my cheeks to those who pull out the beard; I hid not my face from disgrace and spitting. ▤

This OT prophecy of the messianic servant reflects Jesus’ obedience to God in that he was responsive to God’s word (v. 5), to the point of being prepared to endure great suffering (v. 6).

Jesus carried out God’s will, doing the work God had given him . . .

John 4:34  Jesus said to them, “My food is to do the will of him who sent me and to accomplish his work. ▤

In speaking of doing God’s will as his “food”, Jesus indicated that it was his prime source of “nourishment” (AMP, NLT). Doing God’s work was in a sense what sustained him in his mission and was his highest priority.

John 5:36b  For the works that the Father has given me to accomplish, the very works that I am doing, bear witness about me that the Father has sent me. ▤

John 17:4  I glorified you on earth, having accomplished the work that you gave me to do. ▤

John 18:11  So Jesus said to Peter, “Put your sword into its sheath; shall I not drink the cup that the Father has given me?” ▤

Jesus was determined to take the path which would lead to the cross, which he knew was part of the work that God had given him to do.

John 19:30  When Jesus had received the sour wine, he said, “It is finished,” and he bowed his head and gave up his spirit. ▤

“It is finished” signifies that Jesus had successfully completed the work he had come to do – he had fully carried out God’s will.

Gal 1:3-4  Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ, 4who gave himself for our sins to deliver us from the present evil age, according to the will of our God and Father, … ▤

Heb 10:7  Then I said, ‘Behold, I have come to do your will, O God, as it is written of me in the scroll of the book.’ ▤

In quoting from Psalm 40, the writer sees the fulfillment of these words in Jesus Christ’s mission and work.

Matt 3:13-17  Then Jesus came from Galilee to the Jordan to John, to be baptized by him. 14John would have prevented him, saying, “I need to be baptized by you, and do you come to me?” 15But Jesus answered him, “Let it be so now, for thus it is fitting for us to fulfill all righteousness.” Then he consented. 16And when Jesus was baptized, immediately he went up from the water, and behold, the heavens were opened to him,t and he saw the Spirit of God descending like a dove and coming to rest on him; 17and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son,u with whom I am well pleased.” ▤

t Some manuscripts omit to him

u Or my Son, my (or the) Beloved

The expression “to fulfill all righteousness” (v. 15) means to “do everything that is right” (NLT), in effect to “do all that God requires” (GNT, cf. CEV, NCV). In saying this, Jesus implied that it was God’s will that he should undergo baptism, with which he was determined to comply. The fact that it was God’s will is reflected in vv. 16-17.

. . . Jesus sought to do God’s will as opposed to his own will

John 6:38  For I have come down from heaven, not to do my own will but the will of him who sent me. ▤

Matt 26:39  And going a little farther he fell on his face and prayed, saying, “My Father, if it be possible, let this cup pass from me; nevertheless, not as I will, but as you will.” ▤

John 5:30  I can do nothing on my own. As I hear, I judge, and my judgment is just, because I seek not my own will but the will of him who sent me. ▤

John 12:27  Now is my soul troubled. And what shall I say? ‘Father, save me from this hour’? But for this purpose I have come to this hour. ▤

Jesus put God’s will for his coming to the world ahead of his own wellbeing (cf. Matt 26:39 ↑).

Rom 15:3  For Christ did not please himself, but as it is written, “The reproaches of those who reproached you fell on me.” ▤

Commentators generally agree that the quotation is used to illustrate that Christ sought to please God rather than himself, but they offer a variety of interpretations as to precisely what Paul is implying by it.

Jesus spoke what God wanted him to say

See also:

- John 7:16 ⇓

- Jesus’ teaching was not his own; what he spoke was from God + ref.

John 12:49-50  For I have not spoken on my own authority, but the Father who sent me has himself given me a commandment—what to say and what to speak. 50And I know that his commandment is eternal life. What I say, therefore, I say as the Father has told me. ▤

John 14:10  Do you not believe that I am in the Father and the Father is in me? The words that I say to you I do not speak on my own authority, but the Father who dwells in me does his works. ▤

John 8:28  So Jesus said to them, “When you have lifted up the Son of Man, then you will know that I am he, and that I do nothing on my own authority, but speak just as the Father taught me. ▤

In the latter part of the sentence Jesus appears to indicate that he would speak only what God had instructed him to say (GNT).

Heb 1:1-2  Long ago, at many times and in many ways, God spoke to our fathers by the prophets, 2but in these last days he has spoken to us by his Son, whom he appointed the heir of all things, through whom also he created the world. ▤

In saying that God spoke to us by Jesus, the writer points to the fact that Jesus spoke what God wanted him to say. Note that the phrase “spoken to us by his Son” probably refers not just to what Jesus said but to the revelation of his mission as a whole.

Deut 18:18  I will raise up for them a prophet like you from among their brothers. And I will put my words in his mouth, and he shall speak to them all that I command him. ▤

This is generally understood to be a messianic prophecy (cf. Acts 3:22-23).

- God enabled Jesus to know what to say:

Isa 50:4  The Lord GOD has given me the tongue of those who are taught, that I may know how to sustain with a word him who is weary. Morning by morning he awakens; he awakens my ear to hear as those who are taught. ▤

Note: In doing God’s will, Jesus brought glory to God . . .

See also:

- John 11:4 ⇓; John 13:31-32 ⇓; John 17:1, 4 ⇓

Jesus brought honor and glory to God by doing God’s work and carrying out his will, making God’s glorious will and awesome power obvious to all. Jesus accomplished God’s will largely through his teaching, deeds and willing sacrifice. (Note the further references to Jesus bringing glory to God in the following subsection, cross-referenced above.)

John 7:16, 18  So Jesus answered them, “My teaching is not mine, but his who sent me. ▤  … 18The one who speaks on his own authority seeks his own glory; but the one who seeks the glory of him who sent him is true, and in him there is no falsehood. ▤

Jesus taught and spoke what God had sent him to, bringing glory to God by faithfully delivering his wonderful and profound words – which furthered God’s glorious plan and purposes – and by acknowledging these words to be God’s words (v. 16).

John 8:49-50  Jesus answered, “I do not have a demon, but I honor my Father, and you dishonor me. 50Yet I do not seek my own glory; there is One who seeks it, and he is the judge. ▤

In saying, “I honor my Father,” (v. 49) Jesus may primarily have in view his claims or teachings about himself (cf. vv. 12-47), as the one sent from God (cf. vv. 26, 29, 42). With such claims, as with his deeds, he was not seeking glory for himself (v. 50a) but rather he honored and glorified God – in line with God’s desire (v. 50b) – for in enlightening people about his own identity and purpose he was revealing God’s glorious will.

John 11:38-44  Then Jesus, deeply moved again, came to the tomb. It was a cave, and a stone lay against it. 39Jesus said, “Take away the stone.” Martha, the sister of the dead man, said to him, “Lord, by this time there will be an odor, for he has been dead four days.” 40Jesus said to her, “Did I not tell you that if you believed you would see the glory of God?” 41So they took away the stone. And Jesus lifted up his eyes and said, “Father, I thank you that you have heard me. 42I knew that you always hear me, but I said this on account of the people standing around, that they may believe that you sent me.” 43When he had said these things, he cried out with a loud voice, “Lazarus, come out.” 44The man who had died came out, his hands and feet bound with linen strips, and his face wrapped with a cloth. Jesus said to them, “Unbind him, and let him go.” ▤

Jesus’ raising of Lazarus was for God’s glory (v. 4 ⇓) – displaying God’s glory (v. 40). In vv. 41-42 Jesus publicly acknowledged that it would be God’s power at work in what he was about to do (vv. 43-44), thus ensuring that God would receive glory through it.

John 12:27-28  “Now is my soul troubled. And what shall I say? ‘Father, save me from this hour’? But for this purpose I have come to this hour. 28Father, glorify your name.” Then a voice came from heaven: “I have glorified it, and I will glorify it again.” ▤

In v. 28b God indicates that he had glorified his name through Jesus – notably through Jesus’ ministry of speaking God’s words and performing wonderful deeds with God’s power. God then says that he would glorify his name again – as Jesus had asked (v. 28a). God would do so through Jesus, in his forthcoming death, resurrection and exaltation.

Matt 9:5-8  For which is easier, to say, ‘Your sins are forgiven,’ or to say, ‘Rise and walk’? 6But that you may know that the Son of Man has authority on earth to forgive sins”—he then said to the paralytic—“Rise, pick up your bed and go home.” 7And he rose and went home. 8When the crowds saw it, they were afraid, and they glorified God, who had given such authority to men. ▤

Isa 49:3  And he said to me, “You are my servant, Israel, in whom I will be glorified.”v ▤

v Or I will display my beauty

“Israel” is used here to refer to the Messiah. God would be glorified in the Messiah, by what God would accomplish through the Messiah as he carried out God’s will.

. . . and Jesus was glorified by God

In doing God’s glorious will, Jesus not only glorified God but he himself was glorified by God, with God implementing his glorious will through him. In particular, God glorified Jesus by: providing him with his amazing teaching; enabling him to perform powerful deeds; raising him from the dead; and exalting him.

John 8:54  Jesus answered, “If I glorify myself, my glory is nothing. It is my Father who glorifies me, of whom you say, ‘He is our God.’w ▤

w Some manuscripts your God

John 11:4  But when Jesus heard it he said, “This illness does not lead to death. It is for the glory of God, so that the Son of God may be glorified through it.” ▤

Jesus’ raising of Lazarus from death would display God’s glory (cf. vv. 38-44 ⇑) and also result in Jesus being glorified, as the means of God’s resurrection power. One important reason for this was so that Jesus’ claims about himself – in regard to being sent by God – would be further validated.

John 13:31-32  When he had gone out, Jesus said, “Now is the Son of Man glorified, and God is glorified in him. 32If God is glorified in him, God will also glorify him in himself, and glorify him at once. ▤

Here Jesus’ death, resurrection and exaltation appear to be in view. God would be glorified in these events as they would show his wonderful plan, righteousness and love in providing salvation. In conjunction with this, Jesus would also be glorified in these events as: they would show him to be the Son of God; by them he would be renowned as the means of God’s glorious salvation; and in his exaltation God would grant him great glory and authority.

John 17:1-5  When Jesus had spoken these words, he lifted up his eyes to heaven, and said, “Father, the hour has come; glorify your Son that the Son may glorify you, 2since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. 3And this is eternal life, that they know you the only true God, and Jesus Christ whom you have sent. 4I glorified you on earth, having accomplished the work that you gave me to do. 5And now, Father, glorify me in your own presence with the glory that I had with you before the world existed. ▤

“Glorify your Son” (v. 1b) is most likely a request that God would enable Jesus to endure the cross, raise him to life and exalt him to his former glory (cf. v. 5). By God doing all of this for him, God would glorify Jesus. Also, by doing such great things for Jesus and providing eternal life through him (v. 2), God’s greatness would be apparent and thus he would be glorified by or through Jesus (v. 1b). Note that in v. 4 Jesus appears to have his imminent death in view, as well as all that he had already accomplished.

- Jesus received honor and glory from God, when God spoke of him from heaven:

2Pet 1:17  For when he received honor and glory from God the Father, and the voice was borne to him by the Majestic Glory, “This is my beloved Son,x with whom I am well pleased,” … ▤

x Or my Son, my (or the) Beloved

The reference appears to be to what God spoke at Jesus’ transfiguration (Matt 17:5; Mark 9:7; Luke 9:35), for which Peter was present. God’s identical words at Jesus’ baptism (Matt 3:17; Luke 3:22) could also be in view. Note that John 12:28 in the previous subsection contains another instance of God speaking audibly from heaven, in authenticating Jesus as being of God (cf. John 12:29-30).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Ministry, Death and Resurrection

The life Jesus Christ lived has been unparalleled in word and deed. It culminated in his sacrificial death and subsequent resurrection by God. How we respond to the NT’s testimony to these events and their significance, will determine our eternal destiny.

Section A

Jesus Christ’s Miracles

Section Jumps

- Jesus performed miraculous deeds that greatly amazed people

- Jesus delivered people from demons and Satan – demonstrating power over evil

- Jesus delivered people from disease and disorders

- Jesus even raised the dead

- Jesus exercised control over nature, in rescuing and helping people

- Note: Jesus initially did not want his deeds – nor his identity – to be widely known . . .

- . . . but still large crowds came to him from all around

See also:

- Jesus’ deeds showed that he is the Messiah, the Christ

- Jesus Christ’s Power from God

- Jesus was a prophet . . .

The earlier section Jesus Christ’s Power from God, also spoke of Jesus’ miraculous deeds, in referring to God as the source of Jesus’ power. The focus of this section is on Jesus’ use of his power in his ministry, which was largely in performing miracles that brought people deliverance from some form of bondage or difficulty. In performing these miracles Jesus demonstrated power over all other forces.

Jesus performed miraculous deeds that greatly amazed people

See also:

- Luke 4:36 ⇓; Luke 11:14 ⇓

- Jesus did many miraculous deeds with God’s power . . .

- Jesus’ teaching was amazing and powerful – leading people to believe in him . . .

Matt 9:32-33  As they were going away, behold, a demon-oppressed man who was mute was brought to him. 33And when the demon had been cast out, the mute man spoke. And the crowds marveled, saying, “Never was anything like this seen in Israel.” ▤

Matt 12:22-23  Then a demon-oppressed man who was blind and mute was brought to him, and he healed him, so that the man spoke and saw. 23And all the people were amazed, and said, “Can this be the Son of David?” ▤

Note that “the Son of David” is a messianic title.

Mark 5:35, 41-42  While he was still speaking, there came from the ruler’s house some who said, “Your daughter is dead. Why trouble the Teacher any further?” ▤  … 41Taking her by the hand he said to her, “Talitha cumi,” which means, “Little girl, I say to you, arise.” 42And immediately the girl got up and began walking (for she was twelve years of age), and they were immediately overcome with amazement. ▤

Mark 6:48a, 51  And he saw that they were making headway painfully, for the wind was against them. And about the fourth watch of the nighta he came to them, walking on the sea. ▤  … 51And he got into the boat with them, and the wind ceased. And they were utterly astounded, … ▤

a That is, between 3 A.M. and 6 A.M.

Mark 7:37  And they were astonished beyond measure, saying, “He has done all things well. He even makes the deaf hear and the mute speak.” ▤

Luke 5:4-9  And when he had finished speaking, he said to Simon, “Put out into the deep and let down your nets for a catch.” 5And Simon answered, “Master, we toiled all night and took nothing! But at your word I will let down the nets.” 6And when they had done this, they enclosed a large number of fish, and their nets were breaking. 7They signaled to their partners in the other boat to come and help them. And they came and filled both the boats, so that they began to sink. 8But when Simon Peter saw it, he fell down at Jesus’ knees, saying, “Depart from me, for I am a sinful man, O Lord.” 9For he and all who were with him were astonished at the catch of fish that they had taken, … ▤

Note that in v. 8, Peter was so awestruck by Jesus’ display of power, that in trepidation he acknowledged Jesus’ power and holiness – and his own unworthiness before Jesus.

Luke 9:42-43  While he was coming, the demon threw him to the ground and convulsed him. But Jesus rebuked the unclean spirit and healed the boy, and gave him back to his father. 43And all were astonished at the majesty of God. But while they were all marveling at everything he was doing, Jesusb said to his disciples, … ▤

b Greek he

Luke 5:24-26  But that you may know that the Son of Man has authority on earth to forgive sins”—he said to the man who was paralyzed—“I say to you, rise, pick up your bed and go home.” 25And immediately he rose up before them and picked up what he had been lying on and went home, glorifying God. 26And amazement seized them all, and they glorified God and were filled with awe, saying, “We have seen extraordinary things today.” ▤

- Jesus’ teaching also astonished people:

Matt 13:54  … and coming to his hometown he taught them in their synagogue, so that they were astonished, and said, “Where did this man get this wisdom and these mighty works? ▤

Jesus delivered people from demons and Satan – demonstrating power over evil

See also:

- Matt 9:32-33 ⇑; Matt 12:22-23 ⇑; Luke 9:42-43 ⇑

- Matt 4:24 ⇓

- Demons both fear and have to submit to God and Jesus Christ

- Jesus came to destroy Satan’s power and work

- Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil

Matt 8:16  That evening they brought to him many who were oppressed by demons, and he cast out the spirits with a word and healed all who were sick. ▤

Luke 4:36  And they were all amazed and said to one another, “What is this word? For with authority and power he commands the unclean spirits, and they come out!” ▤

Luke 13:10-13, 16  Now he was teaching in one of the synagogues on the Sabbath. 11And there was a woman who had had a disabling spirit for eighteen years. She was bent over and could not fully straighten herself. 12When Jesus saw her, he called her over and said to her, “Woman, you are freed from your disability.” 13And he laid his hands on her, and immediately she was made straight, and she glorified God. ▤  … 16And ought not this woman, a daughter of Abraham whom Satan bound for eighteen years, be loosed from this bond on the Sabbath day?” ▤

Luke 11:14, 21-22  Now he was casting out a demon that was mute. When the demon had gone out, the mute man spoke, and the people marveled. ▤  … 21[Jesus:] When a strong man, fully armed, guards his own palace, his goods are safe; 22but when one stronger than he attacks him and overcomes him, he takes away his armor in which he trusted and divides his spoil. ▤

In v. 22 Jesus refers to his own overpowering of Satan – breaking Satan’s stranglehold on Satan’s earthly domain – a truth demonstrated by Jesus driving out demons (v. 14).

Luke 10:17-19  The seventy-two returned with joy, saying, “Lord, even the demons are subject to us in your name!” 18And he said to them, “I saw Satan fall like lightning from heaven. 19Behold, I have given you authority to tread on serpents and scorpions, and over all the power of the enemy, and nothing shall hurt you. ▤

This illustrates that Jesus had power over Satan – “the enemy” (v. 19) – and demons. Note that Jesus may be speaking metaphorically in v. 18; but even if this is the case, it clearly implies that the disciples’ success in exercising the authority he gave over demons was a sign that Satan’s power had been broken.

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

- Satan had “no hold on” Jesus:

John 14:30  I will no longer talk much with you, for the ruler of this world is coming. He has no claim on me, … ▤

A number of commentators think that Jesus had his sinlessness in view here, i.e. that Satan had no “claim” or power over him because he had never sinned.

Jesus delivered people from disease and disorders

See also:

- Matt 11:4-5 ⇓

- Jesus performed miraculous deeds that greatly amazed people

- Have faith that God and Jesus Christ will do what you ask

Matt 4:23-24  And he went throughout all Galilee, teaching in their synagogues and proclaiming the gospel of the kingdom and healing every disease and every affliction among the people. 24So his fame spread throughout all Syria, and they brought him all the sick, those afflicted with various diseases and pains, those oppressed by demons, epileptics, and paralytics, and he healed them. ▤

Matt 8:2-3  And behold, a leperc came to him and knelt before him, saying, “Lord, if you will, you can make me clean.” 3And Jesusd stretched out his hand and touched him, saying, “I will; be clean.” And immediately his leprosy was cleansed. ▤

c Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

d Greek he

Matt 8:14-15  And when Jesus entered Peter’s house, he saw his mother-in-law lying sick with a fever. 15He touched her hand, and the fever left her, and she rose and began to serve him. ▤

Matt 15:30  And great crowds came to him, bringing with them the lame, the blind, the crippled, the mute, and many others, and they put them at his feet, and he healed them, … ▤

Mark 6:56  And wherever he came, in villages, cities, or countryside, they laid the sick in the marketplaces and implored him that they might touch even the fringe of his garment. And as many as touched it were made well. ▤

Luke 6:19  And all the crowd sought to touch him, for power came out from him and healed them all. ▤

John 5:5, 8-9a  One man was there who had been an invalid for thirty-eight years. ▤  … 8Jesus said to him, “Get up, take up your bed, and walk.” 9And at once the man was healed, and he took up his bed and walked. ▤

Mark 8:25  Then Jesuse laid his hands on his eyes again; and he opened his eyes, his sight was restored, and he saw everything clearly. ▤

e Greek he

John 9:1, 6-7, 32  As he passed by, he saw a man blind from birth. ▤  … 6Having said these things, he spat on the ground and made mud with the saliva. Then he anointed the man’s eyes with the mud 7and said to him, “Go, wash in the pool of Siloam” (which means Sent). So he went and washed and came back seeing. ▤  … [The man:] 32Never since the world began has it been heard that anyone opened the eyes of a man born blind. ▤

Jesus even raised the dead

Matt 11:4-5  And Jesus answered them, “Go and tell John what you hear and see: 5the blind receive their sight and the lame walk, lepersf are cleansed and the deaf hear, and the dead are raised up, and the poor have good news preached to them. ▤

f Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Luke 7:14-15  Then he came up and touched the bier, and the bearers stood still. And he said, “Young man, I say to you, arise.” 15And the dead man sat up and began to speak, and Jesusg gave him to his mother. ▤

g Greek he

Luke 8:53-55  And they laughed at him, knowing that she was dead. 54But taking her by the hand he called, saying, “Child, arise.” 55And her spirit returned, and she got up at once. And he directed that something should be given her to eat. ▤

John 11:39, 43-44  Jesus said, “Take away the stone.” Martha, the sister of the dead man, said to him, “Lord, by this time there will be an odor, for he has been dead four days.” ▤  … 43When he had said these things, he cried out with a loud voice, “Lazarus, come out.” 44The man who had died came out, his hands and feet bound with linen strips, and his face wrapped with a cloth. Jesus said to them, “Unbind him, and let him go.” ▤

John 5:21  For as the Father raises the dead and gives them life, so also the Son gives life to whom he will. ▤

This may primarily be referring to Jesus’ granting of spiritual, eternal life. But his raising of the physically dead, particularly that of all at the end of the age, appears to also be encompassed.

Jesus exercised control over nature, in rescuing and helping people

See also:

- God has given Jesus Christ authority and power over all things

Note that the two previous subsections also show Jesus’ power over what can be considered aspects of nature.

Mark 4:37-41  And a great windstorm arose, and the waves were breaking into the boat, so that the boat was already filling. 38But he was in the stern, asleep on the cushion. And they woke him and said to him, “Teacher, do you not care that we are perishing?” 39And he awoke and rebuked the wind and said to the sea, “Peace! Be still!” And the wind ceased, and there was a great calm. 40He said to them, “Why are you so afraid? Have you still no faith?” 41And they were filled with great fear and said to one another, “Who then is this, that even the wind and the sea obey him?” ▤

Mark 6:47-51  And when evening came, the boat was out on the sea, and he was alone on the land. 48And he saw that they were making headway painfully, for the wind was against them. And about the fourth watch of the nighth he came to them, walking on the sea. He meant to pass by them, 49but when they saw him walking on the sea they thought it was a ghost, and cried out, 50for they all saw him and were terrified. But immediately he spoke to them and said, “Take heart; it is I. Do not be afraid.” 51And he got into the boat with them, and the wind ceased. And they were utterly astounded, … ▤

h That is, between 3 A.M. and 6 A.M.

In addition to Jesus being able to walk on water, v. 51 suggests that it was because of him that the wind died down.

Matt 17:27  However, not to give offense to them, go to the sea and cast a hook and take the first fish that comes up, and when you open its mouth you will find a shekel.i Take that and give it to them for me and for yourself. ▤

i Greek stater, a silver coin worth four drachmas or approximately one shekel

Presumably Peter followed Jesus’ direction and found a coin in the fish’s mouth. As with Luke 5:4-9 below, arguably this could be showing Jesus’ complete knowledge rather than his power over nature, but more likely the latter or both are evidenced in the two references.

Luke 5:4-7  And when he had finished speaking, he said to Simon, “Put out into the deep and let down your nets for a catch.” 5And Simon answered, “Master, we toiled all night and took nothing! But at your word I will let down the nets.” 6And when they had done this, they enclosed a large number of fish, and their nets were breaking. 7They signaled to their partners in the other boat to come and help them. And they came and filled both the boats, so that they began to sink. ▤

John 2:1-3, 6-10  On the third day there was a wedding at Cana in Galilee, and the mother of Jesus was there. 2Jesus also was invited to the wedding with his disciples. 3When the wine ran out, the mother of Jesus said to him, “They have no wine.” ▤  … 6Now there were six stone water jars there for the Jewish rites of purification, each holding twenty or thirty gallons.j 7Jesus said to the servants, “Fill the jars with water.” And they filled them up to the brim. 8And he said to them, “Now draw some out and take it to the master of the feast.” So they took it. 9When the master of the feast tasted the water now become wine, and did not know where it came from (though the servants who had drawn the water knew), the master of the feast called the bridegroom 10and said to him, “Everyone serves the good wine first, and when people have drunk freely, then the poor wine. But you have kept the good wine until now.” ▤

j Greek two or three measures (metrētas); a metrētēs was about 10 gallons or 35 liters

John 6:9-14  “There is a boy here who has five barley loaves and two fish, but what are they for so many?” 10Jesus said, “Have the people sit down.” Now there was much grass in the place. So the men sat down, about five thousand in number. 11Jesus then took the loaves, and when he had given thanks, he distributed them to those who were seated. So also the fish, as much as they wanted. 12And when they had eaten their fill, he told his disciples, “Gather up the leftover fragments, that nothing may be lost.” 13So they gathered them up and filled twelve baskets with fragments from the five barley loaves left by those who had eaten. 14When the people saw the sign that he had done, they said, “This is indeed the Prophet who is to come into the world!” ▤

- Jesus caused an unproductive fig tree to immediately wither:

Matt 21:18-19  In the morning, as he was returning to the city, he became hungry. 19And seeing a fig tree by the wayside, he went to it and found nothing on it but only leaves. And he said to it, “May no fruit ever come from you again!” And the fig tree withered at once. ▤

Jesus did not make a habit of killing trees, but in part at least he did this to emphatically make a crucial point to his disciples (cf. vv. 21-22).

Note: Jesus initially did not want his deeds – nor his identity – to be widely known . . .

Apparently Jesus initially did not want his deeds and identity as the Messiah to be widely known because he was wary about the publicity hindering his mission. It would bring overwhelming crowds and false expectations with political complications, all of which would stifle his work (cf. Mark 1:45 ↓).

Matt 9:29-30  Then he touched their eyes, saying, “According to your faith be it done to you.” 30And their eyes were opened. And Jesus sternly warned them, “See that no one knows about it.” ▤

Mark 1:41-45  Moved with pity, he stretched out his hand and touched him and said to him, “I will; be clean.” 42And immediately the leprosy left him, and he was made clean. 43And Jesusk sternly charged him and sent him away at once, 44and said to him, “See that you say nothing to anyone, but go, show yourself to the priest and offer for your cleansing what Moses commanded, for a proof to them.” 45But he went out and began to talk freely about it, and to spread the news, so that Jesus could no longer openly enter a town, but was out in desolate places, and people were coming to him from every quarter. ▤

k Greek he; also verse 45

Mark 5:41-43  Taking her by the hand he said to her, “Talitha cumi,” which means, “Little girl, I say to you, arise.” 42And immediately the girl got up and began walking (for she was twelve years of age), and they were immediately overcome with amazement. 43And he strictly charged them that no one should know this, and told them to give her something to eat. ▤

Mark 7:35-36  And his ears were opened, his tongue was released, and he spoke plainly. 36And Jesusl charged them to tell no one. But the more he charged them, the more zealously they proclaimed it. ▤

l Greek he

Matt 12:15-16  Jesus, aware of this, withdrew from there. And many followed him, and he healed them all 16and ordered them not to make him known. ▤

Note that in this and the following couple of references it is Jesus’ identity in particular that he instructs people not to reveal.

Matt 16:20  Then he strictly charged the disciples to tell no one that he was the Christ. ▤

Mark 3:11-12  And whenever the unclean spirits saw him, they fell down before him and cried out, “You are the Son of God.” 12And he strictly ordered them not to make him known. ▤

. . . but still large crowds came to him from all around

See also:

- Mark 1:45 ⇑

Matt 13:2  And great crowds gathered about him, so that he got into a boat and sat down. And the whole crowd stood on the beach. ▤

Matt 14:14, 21  When he went ashore he saw a great crowd, and he had compassion on them and healed their sick. ▤  … 21And those who ate were about five thousand men, besides women and children. ▤

Mark 1:37  … and they found him and said to him, “Everyone is looking for you.” ▤

Mark 2:2, 4  And many were gathered together, so that there was no more room, not even at the door. And he was preaching the word to them. ▤  … 4And when they could not get near him because of the crowd, they removed the roof above him, and when they had made an opening, they let down the bed on which the paralytic lay. ▤

Mark 3:7-10, 20  Jesus withdrew with his disciples to the sea, and a great crowd followed, from Galilee and Judea 8and Jerusalem and Idumea and from beyond the Jordan and from around Tyre and Sidon. When the great crowd heard all that he was doing, they came to him. 9And he told his disciples to have a boat ready for him because of the crowd, lest they crush him, 10for he had healed many, so that all who had diseases pressed around him to touch him. ▤  … 20Then he went home, and the crowd gathered again, so that they could not even eat. ▤

Mark 6:54-55  And when they got out of the boat, the people immediately recognized him 55and ran about the whole region and began to bring the sick people on their beds to wherever they heard he was. ▤

Mark 10:1  And he left there and went to the region of Judea and beyond the Jordan, and crowds gathered to him again. And again, as was his custom, he taught them. ▤

Luke 6:17-18a  And he came down with them and stood on a level place, with a great crowd of his disciples and a great multitude of people from all Judea and Jerusalem and the seacoast of Tyre and Sidon, 18who came to hear him and to be healed of their diseases. ▤

Large crowds came to hear Jesus (cf. Luke 21:38 ↓), as well as because of his deeds.

Luke 8:4, 19  And when a great crowd was gathering and people from town after town came to him, he said in a parable: ▤  … 19Then his mother and his brothers came to him, but they could not reach him because of the crowd. ▤

Luke 21:37-38  And every day he was teaching in the temple, but at night he went out and lodged on the mount called Olivet. 38And early in the morning all the people came to him in the temple to hear him. ▤

- Jesus commanded the disciples who were with him not to tell anyone about his transfiguration:

Matt 17:9  And as they were coming down the mountain, Jesus commanded them, “Tell no one the vision, until the Son of Man is raised from the dead.” ▤

Jesus’ transfiguration was indicative of his messiahship. Telling others about it would have been in effect telling them that Jesus was the Messiah or Christ. Once he had been raised from the dead – with the purpose of his coming being accomplished and basically unequivocal – it would be appropriate and in deed necessary to tell others.

Pray for persecuted Christians

Section B

Jesus Christ’s Teaching

Section Jumps

- Jesus was a prophet . . .

- . . . As a prophet, Jesus taught and preached to the people

- Jesus preached the good news of the kingdom of God

- Jesus’ teaching was not his own; what he spoke was from God

- Jesus’ teaching is the truth . . .

- . . . Jesus himself is identified with truth

- Jesus’ teaching was amazing and powerful – leading people to believe in him . . .

- . . . However, many others did not believe Jesus

- Note: Jesus’ use of parables and figurative speech

See also:

- Jesus’ teaching had great authority

- Jesus spoke what God wanted him to say

Jesus was a prophet . . .

See also:

- Jesus knew about future events

As a prophet Jesus was a representative and spokesperson of God, speaking and acting on God’s behalf. His speaking role as a prophet included: teaching, admonishing and prophesying (cf. Jesus knew about future events). He further displayed powers of a great prophet in other aspects of his knowledge (cf. Luke 7:39-40 ↓; John 4:17-19 ↓) and by his deeds (cf. Luke 24:19 ↓; Luke 7:14-16 ↓; John 6:14 ↓; John 9:17 ↓).

Luke 24:19  And he said to them, “What things?” And they said to him, “Concerning Jesus of Nazareth, a man who was a prophet mighty in deed and word before God and all the people, … ▤

Luke 13:33  Nevertheless, I must go on my way today and tomorrow and the day following, for it cannot be that a prophet should perish away from Jerusalem. ▤

Note that in the latter part of the verse Jesus refers to the fact that numerous prophets had been killed in Jerusalem (cf. v. 34), the capital and heart of the nation, representative of the nation as a whole.

Matt 21:10-11, 46  And when he entered Jerusalem, the whole city was stirred up, saying, “Who is this?” 11And the crowds said, “This is the prophet Jesus, from Nazareth of Galilee.” ▤  … 46And although they were seeking to arrest him, they feared the crowds, because they held him to be a prophet. ▤

The people’s assertions that Jesus was a prophet (cf. Mark 6:15 ↓; John 6:14 ↓; Luke 7:14-16 ↓) supported the claims of Jesus (cf. Luke 13:33 ↑) and his followers (cf. Luke 24:19 ↑).

Mark 6:15  But others said, “He is Elijah.” And others said, “He is a prophet, like one of the prophets of old.” ▤

Luke 7:14-16  Then he came up and touched the bier, and the bearers stood still. And he said, “Young man, I say to you, arise.” 15And the dead man sat up and began to speak, and Jesusm gave him to his mother. 16Fear seized them all, and they glorified God, saying, “A great prophet has arisen among us!” and “God has visited his people!” ▤

m Greek he

Luke 7:39-40  Now when the Pharisee who had invited him saw this, he said to himself, “If this man were a prophet, he would have known who and what sort of woman this is who is touching him, for she is a sinner.” 40And Jesus answering said to him, “Simon, I have something to say to you.” And he answered, “Say it, Teacher.” ▤

Verse 40 and the subsequent verses (cf. vv. 41-47) showed that Jesus not only knew what kind of woman the lady in question was, but also Simon’s thoughts – demonstrating that Jesus was indeed a prophet.

John 4:17-19  The woman answered him, “I have no husband.” Jesus said to her, “You are right in saying, ‘I have no husband’; 18for you have had five husbands, and the one you now have is not your husband. What you have said is true.” 19The woman said to him, “Sir, I perceive that you are a prophet. ▤

John 6:14  When the people saw the sign that he had done, they said, “This is indeed the Prophet who is to come into the world!” ▤

In speaking of Jesus as “the Prophet” the people are probably referring to Deuteronomy 18:15-19, where Moses speaks of God raising up a prophet like him (cf. Acts 3:22 ↓).

John 9:17  So they said again to the blind man, “What do you say about him, since he has opened your eyes?” He said, “He is a prophet.” ▤

Acts 3:22  Moses said, ‘The Lord God will raise up for you a prophet like me from your brothers. You shall listen to him in whatever he tells you. ▤

Here Peter clearly has Jesus Christ in view (cf. vv. 13-26).

Matt 24:1-4  Jesus left the temple and was going away, when his disciples came to point out to him the buildings of the temple. 2But he answered them, “You see all these, do you not? Truly, I say to you, there will not be left here one stone upon another that will not be thrown down.” 3As he sat on the Mount of Olives, the disciples came to him privately, saying, “Tell us, when will these things be, and what will be the sign of your coming and of the close of the age?” 4And Jesus answered them, “See that no one leads you astray. ▤

Jesus makes a prophesy in v. 2 and then in v. 4 he begins a detailed prophesy of the fall of Jerusalem and events of the end times (cf. vv. 4-35). These and other prophecies made by Jesus – indicative of him being a prophet – are mentioned in Jesus knew about future events.

. . . As a prophet, Jesus taught and preached to the people

Mark 6:34  When he went ashore he saw a great crowd, and he had compassion on them, because they were like sheep without a shepherd. And he began to teach them many things. ▤

Luke 19:47a  And he was teaching daily in the temple. ▤

Matt 11:1  When Jesus had finished instructing his twelve disciples, he went on from there to teach and preach in their cities. ▤

Mark 1:38  And he said to them, “Let us go on to the next towns, that I may preach there also, for that is why I came out.” ▤

Note that “came out” appears to refer to coming to the world.

Luke 4:44  And he was preaching in the synagogues of Judea.n ▤

n Some manuscripts Galilee

John 8:2  Early in the morning he came again to the temple. All the people came to him, and he sat down and taught them. ▤

Luke 24:27  And beginning with Moses and all the Prophets, he interpreted to them in all the Scriptures the things concerning himself. ▤

Luke 7:22  And he answered them, “Go and tell John what you have seen and heard: the blind receive their sight, the lame walk, leperso are cleansed, and the deaf hear, the dead are raised up, the poor have good news preached to them. ▤

o Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Matt 19:16  And behold, a man came up to him, saying, “Teacher, what good deed must I do to have eternal life?” ▤

Matt 23:8  But you are not to be called rabbi, for you have one teacher, and you are all brothers.p ▤

p Or brothers and sisters

John 13:13-14  You call me Teacher and Lord, and you are right, for so I am. 14If I then, your Lord and Teacher, have washed your feet, you also ought to wash one another’s feet. ▤

Similarly in Matthew 23:10 Jesus says to his disciples: “…you have one Teacher, the Christ.”

- Jesus spoke and taught openly:

John 18:20  Jesus answered him, “I have spoken openly to the world. I have always taught in synagogues and in the temple, where all Jews come together. I have said nothing in secret. ▤

Jesus preached the good news of the kingdom of God

See also:

- The Kingdom of God

- Jesus had the authority to state what was required to enter God’s kingdom

- The kingdom of God came in Jesus Christ’s mission

The kingdom of God (or the kingdom of heaven) was the most prominent theme in Jesus’ teaching.

Luke 4:43  … but he said to them, “I must preach the good news of the kingdom of God to the other towns as well; for I was sent for this purpose.” ▤

Matt 4:17, 23  From that time Jesus began to preach, saying, “Repent, for the kingdom of heaven is at hand.” ▤  … 23And he went throughout all Galilee, teaching in their synagogues and proclaiming the gospel of the kingdom and healing every disease and every affliction among the people. ▤

Luke 8:1a  Soon afterward he went on through cities and villages, proclaiming and bringing the good news of the kingdom of God. ▤

Luke 9:11  When the crowds learned it, they followed him, and he welcomed them and spoke to them of the kingdom of God and cured those who had need of healing. ▤

Acts 1:3  He presented himself alive to them after his suffering by many proofs, appearing to them during forty days and speaking about the kingdom of God. ▤

Even after his resurrection Jesus continued to speak about the kingdom of God.

Matt 13:24  He put another parable before them, saying, “The kingdom of heaven may be compared to a man who sowed good seed in his field, … ▤

The kingdom of God was the subject of a number of Jesus’ parables, this verse beginning a group of them (cf. vv. 24-52). Other parables are similarly introduced as illustrating what the kingdom of God is like (cf. 13:24; 18:23; 20:1; 22:2; 25:1; Mark 4:26, 30).

- Jesus also sent his disciples out to preach the kingdom of God:

Luke 9:1-2  And he called the twelve together and gave them power and authority over all demons and to cure diseases, 2and he sent them out to proclaim the kingdom of God and to heal. ▤

Jesus’ teaching was not his own; what he spoke was from God

See also:

- John 8:40 ⇓

- Note: Jesus Christ is the Word of God

- God’s word was spoken by Jesus Christ

- Jesus spoke what God wanted him to say

John 7:14-17  About the middle of the feast Jesus went up into the temple and began teaching. 15The Jews therefore marveled, saying, “How is it that this man has learning,q when he has never studied?” 16So Jesus answered them, “My teaching is not mine, but his who sent me. 17If anyone’s will is to do God’sr will, he will know whether the teaching is from God or whether I am speaking on my own authority. ▤

q Or this man knows his letters

r Greek his

Verse 17 indicates that doing what one knows of God’s will, leads to the realization that Jesus’ teaching does come from God; obedience leads to spiritual discernment.

John 14:10b, 24b  The words that I say to you I do not speak on my own authority, but the Father who dwells in me does his works. ▤  … 24… And the word that you hear is not mine but the Father’s who sent me. ▤

John 8:26, 28  I have much to say about you and much to judge, but he who sent me is true, and I declare to the world what I have heard from him.” ▤  … 28So Jesus said to them, “When you have lifted up the Son of Man, then you will know that I am he, and that I do nothing on my own authority, but speak just as the Father taught me. ▤

John 3:31b-34  He who comes from heaven is above all. 32He bears witness to what he has seen and heard, yet no one receives his testimony. 33Whoever receives his testimony sets his seal to this, that God is true. 34For he whom God has sent utters the words of God, for he gives the Spirit without measure. ▤

Jesus “bears witness to what he has seen and heard” from God (v. 32; cf. John 8:26, 28 ↑), in essence teaching that had come from God. In believing Jesus’ testimony, one confirms or acknowledges that God is truthful as he is the one from whom it originated (v. 33).

Isa 50:4  The Lord GOD has given me the tongue of those who are taught, that I may know how to sustain with a word him who is weary. Morning by morning he awakens; he awakens my ear to hear as those who are taught. ▤

God would give the Messiah “words of wisdom” (NLT) to know what to say during his mission, here in particular what to say to strengthen the weary.

Isa 49:2  He made my mouth like a sharp sword; in the shadow of his hand he hid me; he made me a polished arrow; in his quiver he hid me away. ▤

This appears to speak of God enabling the Messiah to speak powerful words in his teaching.

Ps 45:2  You are the most handsome of the sons of men; grace is poured upon your lips; therefore God has blessed you forever. ▤

With Psalm 45 being seen by many as messianic, the middle clause quite possibly alludes to God’s influence on what the Messiah would speak.

- Jesus made known to his disciples everything he had learned from God:

John 15:15  No longer do I call you servants,s for the servantt does not know what his master is doing; but I have called you friends, for all that I have heard from my Father I have made known to you. ▤

s Greek bondservants

t Greek bondservant; also verse 20

Jesus’ teaching is the truth . . .

See also:

- John 3:31b-34 ⇑

- Eph 4:21 ⇓

John 5:19, 24-25  So Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, the Son can do nothing of his own accord, but only what he sees the Father doing. For whatever the Fatheru does, that the Son does likewise. ▤  … 24Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. 25“Truly, truly, I say to you, an hour is coming, and is now here, when the dead will hear the voice of the Son of God, and those who hear will live. ▤

u Greek he

In the ESV, Jesus is recorded using the expression “Truly, truly, I say to you” a total of 72 times. Almost all these instances refer to his teaching, asserting it to be the truth – as is the case with the three occurrences here.

John 8:31-32  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, 32and you will know the truth, and the truth will set you free.” ▤

John 8:40, 45-46  … but now you seek to kill me, a man who has told you the truth that I heard from God. This is not what Abraham did. ▤  … 45But because I tell the truth, you do not believe me. 46Which one of you convicts me of sin? If I tell the truth, why do you not believe me? ▤

John 18:37  Then Pilate said to him, “So you are a king?” Jesus answered, “You say that I am a king. For this purpose I was born and for this purpose I have come into the world—to bear witness to the truth. Everyone who is of the truth listens to my voice.” ▤

Matt 22:16  And they sent their disciples to him, along with the Herodians, saying, “Teacher, we know that you are true and teach the way of God truthfully, and you do not care about anyone’s opinion, for you are not swayed by appearances.v ▤

v Greek for you do not look at people’s faces

John 1:17  For the law was given through Moses; grace and truth came through Jesus Christ. ▤

God’s grace and a fuller revelation of truth came through Jesus Christ and his mission (cf. v. 14 ⇓), including in his teaching.

Luke 7:35  Yet wisdom is justified by all her children. ▤

Here Jesus most likely is meaning that his and John’s wisdom or teaching is “shown to be true” (GNT; cf. AMP) “by the lives of those who follow it” (NLT, cf. CEV, GNT).

. . . Jesus himself is identified with truth

John 14:6  Jesus said to him, “I am the way, and the truth, and the life. No one comes to the Father except through me. ▤

Jesus did not just simply teach the truth, he is “the truth” – the embodiment of truth. (cf. BBC)

John 1:14  And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤

As with v. 17 in the previous subsection, this probably is primarily speaking of grace and truth being imparted through Jesus Christ (and so is quite pertinent to the previous subsection). But the wording also closely associates Jesus’ person with the truth, indicative of the fact that in Jesus was the manifestation of truth (cf. John 14:6 ↑).

Eph 4:21  … assuming that you have heard about him and were taught in him, as the truth is in Jesus, … ▤

The phrase “the truth is in Jesus” is probably inclusive of but not necessarily primarily referring to Jesus’ teaching. It appears to point to what the Ephesians had “heard about him and learned about him” (CEV).

- Jesus is true:

John 7:18  The one who speaks on his own authority seeks his own glory; but the one who seeks the glory of him who sent him is true, and in him there is no falsehood. ▤

Jesus’ teaching was amazing and powerful – leading people to believe in him . . .

See also:

- Matt 13:54 ⇓; John 12:42 ⇓

- Jesus’ teaching had great authority

Matt 7:28-29  And when Jesus finished these sayings, the crowds were astonished at his teaching, 29for he was teaching them as one who had authority, and not as their scribes. ▤

Matt 22:33  And when the crowd heard it, they were astonished at his teaching. ▤

Mark 11:18  And the chief priests and the scribes heard it and were seeking a way to destroy him, for they feared him, because all the crowd was astonished at his teaching. ▤

Luke 19:48  … but they did not find anything they could do, for all the people were hanging on his words. ▤

Luke 24:19  And he said to them, “What things?” And they said to him, “Concerning Jesus of Nazareth, a man who was a prophet mighty in deed and word before God and all the people, … ▤

Luke 24:32  They said to each other, “Did not our hearts burn within us while he talked to us on the road, while he opened to us the Scriptures?” ▤

John 7:45-46  The officers then came to the chief priests and Pharisees, who said to them, “Why did you not bring him?” 46The officers answered, “No one ever spoke like this man!” ▤

Mark 12:37  David himself calls him Lord. So how is he his son?” And the great throng heard him gladly. ▤

The fact that the crowd listened to Jesus “gladly” points to his teaching being outstanding.

John 8:30  As he was saying these things, many believed in him. ▤

John 4:41-42  And many more believed because of his word. 42They said to the woman, “It is no longer because of what you said that we believe, for we have heard for ourselves, and we know that this is indeed the Savior of the world.” ▤

John 16:30  Now we know that you know all things and do not need anyone to question you; this is why we believe that you came from God. ▤

Note that “you … do not need anyone to question you” may be implying that Jesus’ teaching was so clear and emphatic – with him no longer speaking figuratively (cf. v. 29) – that there was no need for any questions. Additionally or alternatively, they possibly had in mind that he answered their questions before they could be asked (cf. NCV).

. . . However, many others did not believe Jesus

Matt 13:54-58  … and coming to his hometown he taught them in their synagogue, so that they were astonished, and said, “Where did this man get this wisdom and these mighty works? 55Is not this the carpenter’s son? Is not his mother called Mary? And are not his brothers James and Joseph and Simon and Judas? 56And are not all his sisters with us? Where then did this man get all these things?” 57And they took offense at him. But Jesus said to them, “A prophet is not without honor except in his hometown and in his own household.” 58And he did not do many mighty works there, because of their unbelief. ▤

Matt 26:63-65  But Jesus remained silent. And the high priest said to him, “I adjure you by the living God, tell us if you are the Christ, the Son of God.” 64Jesus said to him, “You have said so. But I tell you, from now on you will see the Son of Man seated at the right hand of Power and coming on the clouds of heaven.” 65Then the high priest tore his robes and said, “He has uttered blasphemy. What further witnesses do we need? You have now heard his blasphemy. ▤

John 3:32  He bears witness to what he has seen and heard, yet no one receives his testimony. ▤

John the Baptist appears to be implying that largely people did not accept Jesus’ message (cf. NLT).

John 5:38  … and you do not have his word abiding in you, for you do not believe the one whom he has sent. ▤

John 6:36, 60, 64-66  But I said to you that you have seen me and yet do not believe. ▤  … 60When many of his disciples heard it, they said, “This is a hard saying; who can listen to it?” ▤  … [Jesus:] 64But there are some of you who do not believe.” (For Jesus knew from the beginning who those were who did not believe, and who it was who would betray him.) 65And he said, “This is why I told you that no one can come to me unless it is granted him by the Father.” 66After this many of his disciples turned back and no longer walked with him. ▤

John 7:5, 12  For not even his brothers believed in him. ▤  … 12And there was much muttering about him among the people. While some said, “He is a good man,” others said, “No, he is leading the people astray.” ▤

John 7:47-48  The Pharisees answered them, “Have you also been deceived? 48Have any of the authorities or the Pharisees believed in him? ▤

John 8:37, 45-46  I know that you are offspring of Abraham; yet you seek to kill me because my word finds no place in you. ▤  … 45But because I tell the truth, you do not believe me. 46Which one of you convicts me of sin? If I tell the truth, why do you not believe me? ▤

John 10:24-26  So the Jews gathered around him and said to him, “How long will you keep us in suspense? If you are the Christ, tell us plainly.” 25Jesus answered them, “I told you, and you do not believe. The works that I do in my Father’s name bear witness about me, 26but you do not believe because you are not part of my flock. ▤

This indicates that those who do not believe, do not belong to Jesus Christ – not being of his “flock”.

John 12:37-42  Though he had done so many signs before them, they still did not believe in him, 38so that the word spoken by the prophet Isaiah might be fulfilled: “Lord, who has believed what he heard from us, and to whom has the arm of the Lord been revealed?” 39Therefore they could not believe. For again Isaiah said, 40“He has blinded their eyes and hardened their heart, lest they see with their eyes, and understand with their heart, and turn, and I would heal them.” 41Isaiah said these things because he saw his glory and spoke of him. 42Nevertheless, many even of the authorities believed in him, but for fear of the Pharisees they did not confess it, so that they would not be put out of the synagogue; … ▤

In vv. 39-41 John indicates that Isaiah’s words about God judicially closing people’s minds to God’s message were fulfilled in Jesus with his message (cf. Matt 13:3a, 10-16 ⇓).

- Unlike some skeptics claimed, Jesus’ words were not those of a demon or a mad man:

John 10:20-21  Many of them said, “He has a demon, and is insane; why listen to him?” 21Others said, “These are not the words of one who is oppressed by a demon. Can a demon open the eyes of the blind?” ▤

Note: Jesus’ use of parables and figurative speech

A parable is a simple story used to illustrate a spiritual truth. Jesus frequently used parables in his teaching. In illustrating rather than “spelling out” spiritual truth, Jesus’ parables encouraged his listeners to think hard about what he said, encouraging spiritual discernment and hunger – readying them to be able to accept more direct teaching and also more difficult concepts. In conjunction with this, Jesus’ parables often had underlying meanings hidden from all but those who sincerely sought the truth and were prepared to carefully consider what he said. (See also the comment below on Matthew 13:3a, 10-16.) In addition, by using parables Jesus made it more difficult for his enemies to use anything he said against him.

Matt 13:3a, 10-16  And he told them many things in parables ▤  … 10Then the disciples came and said to him, “Why do you speak to them in parables?” 11And he answered them, “To you it has been given to know the secrets of the kingdom of heaven, but to them it has not been given. 12For to the one who has, more will be given, and he will have an abundance, but from the one who has not, even what he has will be taken away. 13This is why I speak to them in parables, because seeing they do not see, and hearing they do not hear, nor do they understand. 14Indeed, in their case the prophecy of Isaiah is fulfilled that says: “‘You will indeed hear but never understand, and you will indeed see but never perceive. 15For this people’s heart has grown dull, and with their ears they can barely hear, and their eyes they have closed, lest they should see with their eyes and hear with their ears and understand with their heart and turn, and I would heal them.’ 16But blessed are your eyes, for they see, and your ears, for they hear. ▤

Mark 4:24-25 ↓ and Luke 8:18 introduce the statement in v. 12 with “Pay attention to what you hear …” and “Take care then how you hear …”. Along with the context, these introductions suggest that the statement in v. 12 is implying that those who are receptive to spiritual truths (cf. v. 16) will receive more, while those who are not (cf. vv. 14-15) will lose what little they have. (See also Mark 4:21-25 below and comment.) Verse 13 then indicates that Jesus used parables in part to conceal spiritual truth – or at least certain teachings – from those who were not receptive to it. As such, his use of parables was instrumental in the spiritual dullness of those who had in themselves – in conjunction with God’s judgment (cf. John 12:37-42 ⇑) – become hardened to spiritual truth (vv. 14-15).

Mark 4:33-34  With many such parables he spoke the word to them, as they were able to hear it. 34He did not speak to them without a parable, but privately to his own disciples he explained everything. ▤

Note that the parallel passage in Matthew adds that Jesus’ use of parables was a fulfillment of prophecy: ‘This was to fulfill what was spoken by the prophet: “I will open my mouth in parables; I will utter what has been hidden since the foundation of the world.”’ (Matt 13:35)

John 10:2, 6  But he who enters by the door is the shepherd of the sheep. ▤  … 6This figure of speech Jesus used with them, but they did not understand what he was saying to them. ▤

The reasons for Jesus’ use of figurative speech would appear to be the same as for his use of parables.

John 16:25  I have said these things to you in figures of speech. The hour is coming when I will no longer speak to you in figures of speech but will tell you plainly about the Father. ▤

Here Jesus is probably meaning that after his resurrection he would speak plainly about God. Perhaps the reason was that through his death and resurrection the disciples would gain a greater maturity, a better perspective and a clearer understanding. As such they would better be able to accept certain concepts. Some commentators consider that enlightenment through the coming Holy Spirit is in view.

- The veiled meaning in Jesus’ teaching was to be disclosed to those who listened carefully:

Mark 4:21-25  And he said to them, “Is a lamp brought in to be put under a basket, or under a bed, and not on a stand? 22For nothing is hidden except to be made manifest; nor is anything secret except to come to light. 23If anyone has ears to hear, let him hear.” 24And he said to them, “Pay attention to what you hear: with the measure you use, it will be measured to you, and still more will be added to you. 25For to the one who has, more will be given, and from the one who has not, even what he has will be taken away.” ▤

Commentators differ in their interpretation of this. But the lamp (v. 21) may well refer to Jesus’ teaching given through parables (cf. vv. 1-20), the meaning of which is intended to be disclosed (v. 22) to those who are willing to listen closely (vv. 23-25).

Pray for persecuted Christians

Section C

Jesus Christ’s Rejection and Death

Section Jumps

- Jesus was rejected

- Jesus was despised

- Jesus faced intense opposition, with efforts to kill him

- Jesus’ betrayal and arrest

- The unjust condemnation of Jesus – who was innocent of any charge

- The horrific suffering and death of Jesus

- The events following Jesus’ death and his burial

- Jesus’ suffering and death (and resurrection) were planned . . .

- . . . It was God’s will that Jesus die – for everyone

- Jesus suffered and died willingly

See also:

- Like all humans, Jesus experienced difficult times – including temptation

Jesus was rejected

See also:

- Isa 53:3 ⇓

- . . . However, many others did not believe Jesus

- But the Jews largely rejected Jesus Christ . . .

- The Jews’ negative response to Jesus Christ brought God’s judgment

Jesus was rejected by the Jewish people as a whole, but in particular by the Jewish religious leaders.

Luke 17:25  But first he must suffer many things and be rejected by this generation. ▤

Matt 21:42  Jesus said to them, “Have you never read in the Scriptures: “‘The stone that the builders rejected has become the cornerstone;w this was the Lord’s doing, and it is marvelous in our eyes’? ▤

w Greek the head of the corner

The Jews refused to believe that Jesus fulfilled the prophecy of this key “stone” being rejected (v. 7; cf. Acts 4:11 ↓, 1Pet 2:4, 7 ↓). Jesus was in fact the “cornerstone” who would complete God’s plan of salvation for humankind – and be the most significant part of God’s people.

Acts 4:11  This Jesusx is the stone that was rejected by you, the builders, which has become the cornerstone.y ▤

x Greek This one

y Greek the head of the corner

1Pet 2:4, 7  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, ▤  … 7So the honor is for you who believe, but for those who do not believe, “The stone that the builders rejected has become the cornerstone,”z … ▤

z Greek the head of the corner

John 1:11  He came to his own,a and his own peopleb did not receive him. ▤

a Greek to his own things; that is, to his own domain, or to his own people

b People is implied in Greek

John 5:43  I have come in my Father’s name, and you do not receive me. If another comes in his own name, you will receive him. ▤

Matt 23:37  O Jerusalem, Jerusalem, the city that kills the prophets and stones those who are sent to it! How often would I have gathered your children together as a hen gathers her brood under her wings, and you would not! ▤

The people’s unwillingness to respond to Jesus’ longing to “gather” them demonstrates their rejection of him. The following references also show ways in which Jesus was rejected.

Matt 13:57  And they took offense at him. But Jesus said to them, “A prophet is not without honor except in his hometown and in his own household.” ▤

Similarly John 4:44 says, “For Jesus himself had testified that a prophet has no honor in his own hometown.”

Luke 2:34  And Simeon blessed them and said to Mary his mother, “Behold, this child is appointed for the fall and rising of many in Israel, and for a sign that is opposed … ▤

Simeon was speaking of Jesus, when he was an infant.

John 9:16  Some of the Pharisees said, “This man is not from God, for he does not keep the Sabbath.” But others said, “How can a man who is a sinner do such signs?” And there was a division among them. ▤

Jesus was despised

Isa 53:3  He was despised and rejectedc by men; a man of sorrows,d and acquainted withe grief;f and as one from whom men hide their facesg he was despised, and we esteemed him not. ▤

c Or forsaken

d Or pains; also verse 4

e Or and knowing

f Or sickness; also verse 4

g Or as one who hides his face from us

This is from the fourth of the four servant songs in Isaiah (52:13-53:12). The passage as a whole depicts the sufferings of the messianic Servant and the resulting atonement for God’s people – a prophecy fulfilled in Jesus. A number of references from the passage are included in the remainder of this chapter.

Matt 11:19  The Son of Man came eating and drinking, and they say, ‘Look at him! A glutton and a drunkard, a friend of tax collectors and sinners!’ Yet wisdom is justified by her deeds.”h ▤

h Some manuscripts children (compare Luke 7:35)

John 8:48, 52-53  The Jews answered him, “Are we not right in saying that you are a Samaritan and have a demon?” ▤  … 52The Jews said to him, “Now we know that you have a demon! Abraham died, as did the prophets, yet you say, ‘If anyone keeps my word, he will never taste death.’ 53Are you greater than our father Abraham, who died? And the prophets died! Who do you make yourself out to be?” ▤

Regarding the use of “Samaritan” as a slur (v. 48), the Samaritans were a mixed race, in part descendant from the Israelite tribes of the northern kingdom of Israel. Many of the Jews despised the Samaritans, contemptuous of them as a people and of their religious practices. Regarding the charge that Jesus was demon-possessed (vv. 48, 52), in Matthew 9:34 the Pharisees similarly link Jesus with demons, and Satan: ‘But the Pharisees said, “He casts out demons by the prince of demons.”’

John 9:24  So for the second time they called the man who had been blind and said to him, “Give glory to God. We know that this man is a sinner.” ▤

John 15:18, 24-25  If the world hates you, know that it has hated me before it hated you. ▤  … 24If I had not done among them the works that no one else did, they would not be guilty of sin, but now they have seen and hated both me and my Father. 25But the word that is written in their Law must be fulfilled: ‘They hated me without a cause.’ ▤

In conjunction with being despised, Jesus was hated by many.

John 7:7  The world cannot hate you, but it hates me because I testify about it that its works are evil. ▤

- At one time Jesus’ family even thought he was out of his mind:

Mark 3:21  And when his family heard it, they went out to seize him, for they were saying, “He is out of his mind.” ▤

Jesus faced intense opposition, with efforts to kill him

Matt 21:45-46  When the chief priests and the Pharisees heard his parables, they perceived that he was speaking about them. 46And although they were seeking to arrest him, they feared the crowds, because they held him to be a prophet. ▤

Note that v. 45 speaks of how the Jewish leaders’ intense opposition was aroused in part by parables and teachings of Jesus that were condemnatory of them (cf. vv. 33-34).

Matt 26:3-4  Then the chief priests and the elders of the people gathered in the palace of the high priest, whose name was Caiaphas, 4and plotted together in order to arrest Jesus by stealth and kill him. ▤

Mark 11:18  And the chief priests and the scribes heard it and were seeking a way to destroy him, for they feared him, because all the crowd was astonished at his teaching. ▤

Luke 4:28-30  When they heard these things, all in the synagogue were filled with wrath. 29And they rose up and drove him out of the town and brought him to the brow of the hill on which their town was built, so that they could throw him down the cliff. 30But passing through their midst, he went away. ▤

The people were incensed by Jesus’ prior admonishment of them (cf. vv. 23-27).

Luke 11:53-54  As he went away from there, the scribes and the Pharisees began to press him hard and to provoke him to speak about many things, 54lying in wait for him, to catch him in something he might say. ▤

John 5:16-18  And this was why the Jews were persecuting Jesus, because he was doing these things on the Sabbath. 17But Jesus answered them, “My Father is working until now, and I am working.” 18This was why the Jews were seeking all the more to kill him, because not only was he breaking the Sabbath, but he was even calling God his own Father, making himself equal with God. ▤

John 7:1, 19, 25  After this Jesus went about in Galilee. He would not go about in Judea, because the Jewsi were seeking to kill him. ▤  … [Jesus:] 19Has not Moses given you the law? Yet none of you keeps the law. Why do you seek to kill me?” ▤  … 25Some of the people of Jerusalem therefore said, “Is not this the man whom they seek to kill? ▤

i Or Judeans

John 8:37, 40  I know that you are offspring of Abraham; yet you seek to kill me because my word finds no place in you. ▤  … 40but now you seek to kill me, a man who has told you the truth that I heard from God. This is not what Abraham did. ▤

John 10:30-33, 38-39  I and the Father are one.” 31The Jews picked up stones again to stone him. 32Jesus answered them, “I have shown you many good works from the Father; for which of them are you going to stone me?” 33The Jews answered him, “It is not for a good work that we are going to stone you but for blasphemy, because you, being a man, make yourself God.” ▤  … [Jesus:] 38but if I do them, even though you do not believe me, believe the works, that you may know and understand that the Father is in me and I am in the Father.” 39Again they sought to arrest him, but he escaped from their hands. ▤

John 11:48-53  If we let him go on like this, everyone will believe in him, and the Romans will come and take away both our place and our nation.” 49But one of them, Caiaphas, who was high priest that year, said to them, “You know nothing at all. 50Nor do you understand that it is better for you that one man should die for the people, not that the whole nation should perish.” 51He did not say this of his own accord, but being high priest that year he prophesied that Jesus would die for the nation, 52and not for the nation only, but also to gather into one the children of God who are scattered abroad. 53So from that day on they made plans to put him to death. ▤

Acts 4:26-27  The kings of the earth set themselves, and the rulers were gathered together, against the Lord and against his Anointed’j— 27for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, … ▤

j Or Christ

Verse 26 is part of a quotation from a messianic psalm (Psalm 2), spoken of in v. 27 as being fulfilled in the conspiracy against Jesus.

Heb 12:3  Consider him who endured from sinners such hostility against himself, so that you may not grow weary or fainthearted. ▤

- Herod’s attempt to kill Jesus as an infant:

Matt 2:7-8, 11-13, 16  Then Herod summoned the wise men secretly and ascertained from them what time the star had appeared. 8And he sent them to Bethlehem, saying, “Go and search diligently for the child, and when you have found him, bring me word, that I too may come and worship him.” ▤  … 11And going into the house they saw the child with Mary his mother, and they fell down and worshiped him. Then, opening their treasures, they offered him gifts, gold and frankincense and myrrh. 12And being warned in a dream not to return to Herod, they departed to their own country by another way. 13Now when they had departed, behold, an angel of the Lord appeared to Joseph in a dream and said, “Rise, take the child and his mother, and flee to Egypt, and remain there until I tell you, for Herod is about to search for the child, to destroy him.” ▤  … 16Then Herod, when he saw that he had been tricked by the wise men, became furious, and he sent and killed all the male children in Bethlehem and in all that region who were two years old or under, according to the time that he had ascertained from the wise men. ▤

Herod had been alarmed by the wise men’s claim that a child had been born who would be king of the Jews (cf. vv. 1-3). Seeing Jesus as a threat, he tried to kill him.

Jesus’ betrayal and arrest

Luke 22:3-6  Then Satan entered into Judas called Iscariot, who was of the number of the twelve. 4He went away and conferred with the chief priests and officers how he might betray him to them. 5And they were glad, and agreed to give him money. 6So he consented and sought an opportunity to betray him to them in the absence of a crowd. ▤

Matt 26:45-50  Then he came to the disciples and said to them, “Sleep and take your rest later on.k See, the hour is at hand, and the Son of Man is betrayed into the hands of sinners. 46Rise, let us be going; see, my betrayer is at hand.” 47While he was still speaking, Judas came, one of the twelve, and with him a great crowd with swords and clubs, from the chief priests and the elders of the people. 48Now the betrayer had given them a sign, saying, “The one I will kiss is the man; seize him.” 49And he came up to Jesus at once and said, “Greetings, Rabbi!” And he kissed him. 50Jesus said to him, “Friend, do what you came to do.”l Then they came up and laid hands on Jesus and seized him. ▤

k Or Are you still sleeping and taking your rest?

l Or Friend, why are you here?

In his account Luke records Jesus’ poignant question of Judas: “Judas, would you betray the Son of Man with a kiss?” (Luke 22:48b)

John 18:2-13  Now Judas, who betrayed him, also knew the place, for Jesus often met there with his disciples. 3So Judas, having procured a band of soldiers and some officers from the chief priests and the Pharisees, went there with lanterns and torches and weapons. 4Then Jesus, knowing all that would happen to him, came forward and said to them, “Whom do you seek?” 5They answered him, “Jesus of Nazareth.” Jesus said to them, “I am he.”m Judas, who betrayed him, was standing with them. 6When Jesusn said to them, “I am he,” they drew back and fell to the ground. 7So he asked them again, “Whom do you seek?” And they said, “Jesus of Nazareth.” 8Jesus answered, “I told you that I am he. So, if you seek me, let these men go.” 9This was to fulfill the word that he had spoken: “Of those whom you gave me I have lost not one.” 10Then Simon Peter, having a sword, drew it and struck the high priest’s servanto and cut off his right ear. (The servant’s name was Malchus.) 11So Jesus said to Peter, “Put your sword into its sheath; shall I not drink the cup that the Father has given me?” 12So the band of soldiers and their captain and the officers of the Jews arrested Jesus and bound him. 13First they led him to Annas, for he was the father-in-law of Caiaphas, who was high priest that year. ▤

m Greek I am; also verses 6, 8

n Greek he

o Greek bondservant; twice in this verse

For comment on v. 6, see the comment on John 18:3-11 – under Jesus showed great strength of character, being courageous and composed.

- Judas’s remorse and suicide:

Matt 27:3-5  Then when Judas, his betrayer, saw that Jesusp was condemned, he changed his mind and brought back the thirty pieces of silver to the chief priests and the elders, 4saying, “I have sinned by betraying innocent blood.” They said, “What is that to us? See to it yourself.” 5And throwing down the pieces of silver into the temple, he departed, and he went and hanged himself. ▤

p Greek he

The unjust condemnation of Jesus – who was innocent of any charge

See also:

- Matt 27:4 ⇑

- Jesus Christ himself testified to being the Son of God – which is why he was crucified

Mark 14:53, 55-56, 61-64  And they led Jesus to the high priest. And all the chief priests and the elders and the scribes came together. ▤  … 55Now the chief priests and the whole Councilq were seeking testimony against Jesus to put him to death, but they found none. 56For many bore false witness against him, but their testimony did not agree. ▤  … 61But he remained silent and made no answer. Again the high priest asked him, “Are you the Christ, the Son of the Blessed?” 62And Jesus said, “I am, and you will see the Son of Man seated at the right hand of Power, and coming with the clouds of heaven.” 63And the high priest tore his garments and said, “What further witnesses do we need? 64You have heard his blasphemy. What is your decision?” And they all condemned him as deserving death. ▤

q Greek Sanhedrin

Matt 27:1-2, 17-26  When morning came, all the chief priests and the elders of the people took counsel against Jesus to put him to death. 2And they bound him and led him away and delivered him over to Pilate the governor. ▤  … 17So when they had gathered, Pilate said to them, “Whom do you want me to release for you: Barabbas, or Jesus who is called Christ?” 18For he knew that it was out of envy that they had delivered him up. 19Besides, while he was sitting on the judgment seat, his wife sent word to him, “Have nothing to do with that righteous man, for I have suffered much because of him today in a dream.” 20Now the chief priests and the elders persuaded the crowd to ask for Barabbas and destroy Jesus. 21The governor again said to them, “Which of the two do you want me to release for you?” And they said, “Barabbas.” 22Pilate said to them, “Then what shall I do with Jesus who is called Christ?” They all said, “Let him be crucified!” 23And he said, “Why, what evil has he done?” But they shouted all the more, “Let him be crucified!” 24So when Pilate saw that he was gaining nothing, but rather that a riot was beginning, he took water and washed his hands before the crowd, saying, “I am innocent of this man’s blood;r see to it yourselves.” 25And all the people answered, “His blood be on us and on our children!” 26Then he released for them Barabbas, and having scourgeds Jesus, delivered him to be crucified. ▤

r Some manuscripts this righteous blood, or this righteous man’s blood

s A Roman judicial penalty, consisting of a severe beating with a multi-lashed whip containing imbedded pieces of bone and metal

Luke 23:4, 13-15, 20-24  Then Pilate said to the chief priests and the crowds, “I find no guilt in this man.” ▤  … 13Pilate then called together the chief priests and the rulers and the people, 14and said to them, “You brought me this man as one who was misleading the people. And after examining him before you, behold, I did not find this man guilty of any of your charges against him. 15Neither did Herod, for he sent him back to us. Look, nothing deserving death has been done by him. ▤  … 20Pilate addressed them once more, desiring to release Jesus, 21but they kept shouting, “Crucify, crucify him!” 22A third time he said to them, “Why, what evil has he done? I have found in him no guilt deserving death. I will therefore punish and release him.” 23But they were urgent, demanding with loud cries that he should be crucified. And their voices prevailed. 24So Pilate decided that their demand should be granted. ▤

Luke 23:41  And we indeed justly, for we are receiving the due reward of our deeds; but this man has done nothing wrong. ▤

This is spoken by one of the criminals crucified with Jesus.

Acts 8:33  In his humiliation justice was denied him. Who can describe his generation? For his life is taken away from the earth. ▤

Acts 13:28  And though they found in him no guilt worthy of death, they asked Pilate to have him executed. ▤

The horrific suffering and death of Jesus

Matt 26:67-68  Then they spit in his face and struck him. And some slapped him, 68saying, “Prophesy to us, you Christ! Who is it that struck you?” ▤

Matt 27:26-31  Then he [Pilate] released for them Barabbas, and having scourgedt Jesus, delivered him to be crucified. 27Then the soldiers of the governor took Jesus into the governor’s headquarters,u and they gathered the whole battalionv before him. 28And they stripped him and put a scarlet robe on him, 29and twisting together a crown of thorns, they put it on his head and put a reed in his right hand. And kneeling before him, they mocked him, saying, “Hail, King of the Jews!” 30And they spit on him and took the reed and struck him on the head. 31And when they had mocked him, they stripped him of the robe and put his own clothes on him and led him away to crucify him. ▤

t A Roman judicial penalty, consisting of a severe beating with a multi-lashed whip containing imbedded pieces of bone and metal

u Greek the praetorium

v Greek cohort; a tenth of a Roman legion, usually about 600 men

Matt 27:32-38  As they went out, they found a man of Cyrene, Simon by name. They compelled this man to carry his cross. 33And when they came to a place called Golgotha (which means Place of a Skull), 34they offered him wine to drink, mixed with gall, but when he tasted it, he would not drink it. 35And when they had crucified him, they divided his garments among them by casting lots. 36Then they sat down and kept watch over him there. 37And over his head they put the charge against him, which read, “This is Jesus, the King of the Jews.” 38Then two robbers were crucified with him, one on the right and one on the left. ▤

Note that it is generally thought that Jesus refused the drink offered to him (v. 34) so as to remain fully conscious, enduring the full ordeal by which he would pay for the sins of the world.

Matt 27:39-44  And those who passed by derided him, wagging their heads 40and saying, “You who would destroy the temple and rebuild it in three days, save yourself! If you are the Son of God, come down from the cross.” 41So also the chief priests, with the scribes and elders, mocked him, saying, 42“He saved others; he cannot save himself. He is the King of Israel; let him come down now from the cross, and we will believe in him. 43He trusts in God; let God deliver him now, if he desires him. For he said, ‘I am the Son of God.’” 44And the robbers who were crucified with him also reviled him in the same way. ▤

Matt 27:45-46, 50  Now from the sixth hourw there was darkness over all the landx until the ninth hour.y 46And about the ninth hour Jesus cried out with a loud voice, saying, “Eli, Eli, lema sabachthani?” that is, “My God, my God, why have you forsaken me?” ▤  … 50And Jesus cried out again with a loud voice and yielded up his spirit. ▤

w That is, noon

x Or earth

y That is, 3 P. M.

No reason is given for the cause or significance of the darkness (v. 45). It was unlikely the result of an eclipse; Luke 23:45 simply adds “the sun’s light failed.” It would appear to have been a divine act, indicative of the gravity of what had taken place. In v. 46, Jesus’ cry (cf. Luke 23:46 ↓; John 19:30 ↓) suggests that the intimate relationship between himself and God had in some way or sense been impaired.

Luke 23:33-34, 46  And when they came to the place that is called The Skull, there they crucified him, and the criminals, one on his right and one on his left. 34And Jesus said, “Father, forgive them, for they know not what they do.”z And they cast lots to divide his garments. ▤  … 46Then Jesus, calling out with a loud voice, said, “Father, into your hands I commit my spirit!” And having said this he breathed his last. ▤

z Some manuscripts omit the sentence And Jesus . . . what they do

John 19:28-30  After this, Jesus, knowing that all was now finished, said (to fulfill the Scripture), “I thirst.” 29A jar full of sour wine stood there, so they put a sponge full of the sour wine on a hyssop branch and held it to his mouth. 30When Jesus had received the sour wine, he said, “It is finished,” and he bowed his head and gave up his spirit. ▤

Having the sour wine fulfilled Psalm 69:21. The use of a branch of the hyssop plant (v. 29b) may point to the use of hyssop in the celebration of the Passover (cf. Ex 12:22), underlining the parallel of Jesus’ death with that of a Passover lamb.

Isa 52:14  As many were astonished at you— his appearance was so marred, beyond human semblance, and his form beyond that of the children of mankind— ▤

Isa 53:7-8  He was oppressed, and he was afflicted, yet he opened not his mouth; like a lamb that is led to the slaughter, and like a sheep that before its shearers is silent, so he opened not his mouth. 8By oppression and judgment he was taken away; and as for his generation, who considered that he was cut off out of the land of the living, stricken for the transgression of my people? ▤

The Hebrew rendered “he was cut off” (v. 8b) indicates a violent death.

- Jesus’ care of his mother while on the cross:

John 19:25-27  … but standing by the cross of Jesus were his mother and his mother’s sister, Mary the wife of Clopas, and Mary Magdalene. 26When Jesus saw his mother and the disciple whom he loved standing nearby, he said to his mother, “Woman, behold, your son!” 27Then he said to the disciple, “Behold, your mother!” And from that hour the disciple took her to his own home. ▤

The events following Jesus’ death and his burial

Matt 27:51-54  And behold, the curtain of the temple was torn in two, from top to bottom. And the earth shook, and the rocks were split. 52The tombs also were opened. And many bodies of the saints who had fallen asleep were raised, 53and coming out of the tombs after his resurrection they went into the holy city and appeared to many. 54When the centurion and those who were with him, keeping watch over Jesus, saw the earthquake and what took place, they were filled with awe and said, “Truly this was the Sona of God!” ▤

a Or a son

To enter the Most Holy Place of God’s presence the high priest – the only one permitted to do so – went through a curtain. The tearing of the curtain of the temple in two from top to bottom (v. 51) symbolically announced that there was no longer any barrier to people directly entering into God’s presence; no longer was this privilege confined to just the high priest. For comment on the holy people being raised to life (vv. 52-53), see Matt 27:52-53 – under Jesus Christ’s resurrection was essential for our resurrection.

Matt 27:57-61  When it was evening, there came a rich man from Arimathea, named Joseph, who also was a disciple of Jesus. 58He went to Pilate and asked for the body of Jesus. Then Pilate ordered it to be given to him. 59And Joseph took the body and wrapped it in a clean linen shroud 60and laid it in his own new tomb, which he had cut in the rock. And he rolled a great stone to the entrance of the tomb and went away. 61Mary Magdalene and the other Mary were there, sitting opposite the tomb. ▤

- The securing of Jesus’ tomb:

Matt 27:62-66  The next day, that is, after the day of Preparation, the chief priests and the Pharisees gathered before Pilate 63and said, “Sir, we remember how that impostor said, while he was still alive, ‘After three days I will rise.’ 64Therefore order the tomb to be made secure until the third day, lest his disciples go and steal him away and tell the people, ‘He has risen from the dead,’ and the last fraud will be worse than the first.” 65Pilate said to them, “You have a guardb of soldiers. Go, make it as secure as you can.” 66So they went and made the tomb secure by sealing the stone and setting a guard. ▤

b Or Take a guard

Such security measures ensured no one could underhandedly take Jesus’ body from the tomb. Certainly the Roman guards would not have complied with any such plan, as its removal would quite probably have cost them their lives.

Jesus’ suffering and death (and resurrection) were planned . . .

See also:

- The OT also says he would suffer and die, for people’s sins – but then be raised and exalted

- For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .

- Prophecies fulfilled in Jesus’ death . . .

- . . . Further OT Scriptures fulfilled or reflected in Jesus’ death

- Prophecies fulfilled in Jesus’ resurrection

Matt 12:40  For just as Jonah was three days and three nights in the belly of the great fish, so will the Son of Man be three days and three nights in the heart of the earth. ▤

Note that the phrase “three days and three nights” is commonly understood to be referring somewhat figuratively to three days or parts thereof.

Matt 20:17-19  And as Jesus was going up to Jerusalem, he took the twelve disciples aside, and on the way he said to them, 18“See, we are going up to Jerusalem. And the Son of Man will be delivered over to the chief priests and scribes, and they will condemn him to death 19and deliver him over to the Gentiles to be mocked and flogged and crucified, and he will be raised on the third day.” ▤

Matt 26:2, 18, 45  “You know that after two days the Passover is coming, and the Son of Man will be delivered up to be crucified.” ▤  … 18He said, “Go into the city to a certain man and say to him, ‘The Teacher says, My time is at hand. I will keep the Passover at your house with my disciples.’” ▤  … 45Then he came to the disciples and said to them, “Sleep and take your rest later on.c See, the hour is at hand, and the Son of Man is betrayed into the hands of sinners. ▤

c Or Are you still sleeping and taking your rest?

In v. 45, “is betrayed” has the sense “is about to be betrayed” (cf. NIrV).

Luke 18:31-33  And taking the twelve, he said to them, “See, we are going up to Jerusalem, and everything that is written about the Son of Man by the prophets will be accomplished. 32For he will be delivered over to the Gentiles and will be mocked and shamefully treated and spit upon. 33And after flogging him, they will kill him, and on the third day he will rise.” ▤

John 7:30  So they were seeking to arrest him, but no one laid a hand on him, because his hour had not yet come. ▤

The timing and circumstances of Jesus’ death were part of God’s plan and could not be hastened. Note that similarly 8:20b says, “… no one arrested him, because his hour had not yet come.”

John 12:23, 27, 32-33  And Jesus answered them, “The hour has come for the Son of Man to be glorified. ▤  … 27“Now is my soul troubled. And what shall I say? ‘Father, save me from this hour’? But for this purpose I have come to this hour. ▤  … 32And I, when I am lifted up from the earth, will draw all people to myself.” 33He said this to show by what kind of death he was going to die. ▤

In v. 23 Jesus appears to be referring to his death, resurrection and exaltation. Verses 32-33 indicate that the manner of his death was foreordained.

John 13:1  Now before the Feast of the Passover, when Jesus knew that his hour had come to depart out of this world to the Father, having loved his own who were in the world, he loved them to the end. ▤

John 17:1  When Jesus had spoken these words, he lifted up his eyes to heaven, and said, “Father, the hour has come; glorify your Son that the Son may glorify you, … ▤

1Tim 2:5-6  For there is one God, and there is one mediator between God and men, the mand Christ Jesus, 6who gave himself as a ransom for all, which is the testimony given at the proper time. ▤

d men and man render the same Greek word that is translated people in verses 1 and 4

The “testimony” refers to Jesus Christ’s sacrifice for sins, given at the proper time, presumably the time God had set.

1Pet 1:10-11  Concerning this salvation, the prophets who prophesied about the grace that was to be yours searched and inquired carefully, 11inquiring what person or time the Spirit of Christ in them was indicating when he predicted the sufferings of Christ and the subsequent glories. ▤

. . . It was God’s will that Jesus die – for everyone

See also:

- God is love – as epitomized in him giving his only Son, to save us

- Prophecies fulfilled in Jesus’ death . . .

- . . . Further OT Scriptures fulfilled or reflected in Jesus’ death

John 11:50-52  Nor do you understand that it is better for you that one man should die for the people, not that the whole nation should perish.” 51He did not say this of his own accord, but being high priest that year he prophesied that Jesus would die for the nation, 52and not for the nation only, but also to gather into one the children of God who are scattered abroad. ▤

God prophesied Jesus’ death and its effect through Caiaphas – who “did not say this of his own accord” (v. 51) – indicative of it being God’s will.

Acts 2:23  … this Jesus, delivered up according to the definite plan and foreknowledge of God, you crucified and killed by the hands of lawless men. ▤

Acts 3:15, 17-18  … and you killed the Author of life, whom God raised from the dead. To this we are witnesses. ▤  … 17“And now, brothers, I know that you acted in ignorance, as did also your rulers. 18But what God foretold by the mouth of all the prophets, that his Christ would suffer, he thus fulfilled. ▤

Acts 4:27-28  … for truly in this city there were gathered together against your holy servant Jesus, whom you anointed, both Herod and Pontius Pilate, along with the Gentiles and the peoples of Israel, 28to do whatever your hand and your plan had predestined to take place. ▤

Rom 3:25a  … [Jesus Christ] whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. ▤

Rom 8:32  He who did not spare his own Son but gave him up for us all, how will he not also with him graciously give us all things? ▤

Gal 1:3-4  Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ, 4who gave himself for our sins to deliver us from the present evil age, according to the will of our God and Father, … ▤

Col 1:19-20  For in him all the fullness of God was pleased to dwell, 20and through him to reconcile to himself all things, whether on earth or in heaven, making peace by the blood of his cross. ▤

As well as referring to God’s fullness dwelling in Christ, “God was pleased to …” (v. 19) appears to also refer to what follows, indicating that it likewise was of God’s will (cf. AMP, CEV, GNT, NIrV, NRSV).

Heb 2:9  But we see him who for a little while was made lower than the angels, namely Jesus, crowned with glory and honor because of the suffering of death, so that by the grace of God he might taste death for everyone. ▤

1Pet 1:18-20  … knowing that you were ransomed from the futile ways inherited from your forefathers, not with perishable things such as silver or gold, 19but with the precious blood of Christ, like that of a lamb without blemish or spot. 20He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you … ▤

“He was foreknown” (v. 20) suggests that Christ was chosen and destined (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV) by God to bring redemption through his death (v. 19).

- OT prophecy indicates that it was God’s will that the Messiah should die:

Isa 53:4, 10  Surely he has borne our griefs and carried our sorrows; yet we esteemed him stricken, smitten by God, and afflicted. ▤  … 10Yet it was the will of the LORD to crush him; he has put him to grief;e when his soul makesf an offering for guilt, he shall see his offspring; he shall prolong his days; the will of the LORD shall prosper in his hand. ▤

e Or he has made him sick

f Or when you make his soul

Further such prophecies are listed in The OT also says he would suffer and die, for people’s sins – but then be raised and exalted. Note that here the LORD’s will (v. 10) was not just to crush him and cause him to suffer, but also to resurrect him (by which he would see his spiritual “offspring” – those who would believe him) and have him live on forever (“prolong his days”).

Jesus suffered and died willingly

See also:

- Gal 1:3-4 ⇑

- Because he had willingly suffered death, God exalted and glorified Jesus Christ

- Jesus Christ died for our sins . . .

- . . . He offered himself to God, as a sacrifice for our sins

- Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them

Matt 16:21  From that time Jesus began to show his disciples that he must go to Jerusalem and suffer many things from the elders and chief priests and scribes, and be killed, and on the third day be raised. ▤

The fact that Jesus explained his suffering and death beforehand suggests that he would undergo it willingly.

Luke 22:20-22  And likewise the cup after they had eaten, saying, “This cup that is poured out for you is the new covenant in my blood.g 21But behold, the hand of him who betrays me is with me on the table. 22For the Son of Man goes as it has been determined, but woe to that man by whom he is betrayed!” ▤

g Some manuscripts omit, in whole or in part, verses 19b-20 (which is given . . . in my blood)

John 6:51  I am the living bread that came down from heaven. If anyone eats of this bread, he will live forever. And the bread that I will give for the life of the world is my flesh. ▤

John 10:11, 14-15, 17-18  I am the good shepherd. The good shepherd lays down his life for the sheep. ▤  … 14I am the good shepherd. I know my own and my own know me, 15just as the Father knows me and I know the Father; and I lay down my life for the sheep. ▤  … 17For this reason the Father loves me, because I lay down my life that I may take it up again. 18No one takes it from me, but I lay it down of my own accord. I have authority to lay it down, and I have authority to take it up again. This charge I have received from my Father. ▤

John 18:11  So Jesus said to Peter, “Put your sword into its sheath; shall I not drink the cup that the Father has given me?” ▤

Heb 10:5-10  Consequently, when Christh came into the world, he said, “Sacrifices and offerings you have not desired, but a body have you prepared for me; 6in burnt offerings and sin offerings you have taken no pleasure. 7Then I said, ‘Behold, I have come to do your will, O God, as it is written of me in the scroll of the book.’” 8When he said above, “You have neither desired nor taken pleasure in sacrifices and offerings and burnt offerings and sin offerings” (these are offered according to the law), 9then he added, “Behold, I have come to do your will.” He does away with the first in order to establish the second. 10And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. ▤

h Greek he

The quotation from Psalm 40:6-8 is applied in such a way as to indicate that Jesus Christ willingly came to offer himself as a sacrifice for sin in accordance with God’s will (v. 10).

Isa 50:6  I gave my back to those who strike, and my cheeks to those who pull out the beard; I hid not my face from disgrace and spitting. ▤

This and 53:12 below are messianic verses which portray the Messiah’s willingness to suffer and die in line with God’s will.

Isa 53:12  Therefore I will divide him a portion with the many,i and he shall divide the spoil with the strong,j because he poured out his soul to death and was numbered with the transgressors; yet he bore the sin of many, and makes intercession for the transgressors. ▤

i Or with the great

j Or with the numerous

- Jesus willingly endured the shame of a death on a cross:

Heb 12:2  … looking to Jesus, the founder and perfecter of our faith, who for the joy that was set before him endured the cross, despising the shame, and is seated at the right hand of the throne of God. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Jesus Christ’s Resurrection and Ascension

Section Jumps

- God raised Jesus from the dead, by his power . . .

- . . . The Holy Spirit is linked to Jesus’ resurrection

- Jesus’ body was not found in his tomb

- Jesus was raised in a bodily form

- Jesus appeared to people after his resurrection

- Jesus was taken up to God in heaven

- Because he had willingly suffered death, God exalted and glorified Jesus Christ

God raised Jesus from the dead, by his power . . .

Acts 2:24, 32  God raised him up, loosing the pangs of death, because it was not possible for him to be held by it. ▤  … 32This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. ▤

Regarding the reason why it was not possible for death to hold Jesus Christ (v. 24b), Peter’s thought may be that: as God’s justice had been satisfied by Jesus’ death, it was neither necessary nor permissible under God’s justice for him to remain there; and/or it was not possible for him who has life in himself to be kept by death.

Rom 6:4  We were buried therefore with him by baptism into death, in order that, just as Christ was raised from the dead by the glory of the Father, we too might walk in newness of life. ▤

The “glory of the Father” in part points to God’s “glorious power” (GNT, NLT; cf. NCV).

1Cor 6:14  And God raised the Lord and will also raise us up by his power. ▤

2Cor 13:4  For he was crucified in weakness, but lives by the power of God. For we also are weak in him, but in dealing with you we will live with him by the power of God. ▤

Eph 1:19-20  … and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might 20that he worked in Christ when he raised him from the dead and seated him at his right hand in the heavenly places, … ▤

Col 2:12  … having been buried with him in baptism, in which you were also raised with him through faith in the powerful working of God, who raised him from the dead. ▤

Acts 13:32-37  And we bring you the good news that what God promised to the fathers, 33this he has fulfilled to us their children by raising Jesus, as also it is written in the second Psalm, “‘You are my Son, today I have begotten you.’ 34And as for the fact that he raised him from the dead, no more to return to corruption, he has spoken in this way, “‘I will give you the holy and sure blessings of David.’ 35Therefore he says also in another psalm, “‘You will not let your Holy One see corruption.’ 36For David, after he had served the purpose of God in his own generation, fell asleep and was laid with his fathers and saw corruption, 37but he whom God raised up did not see corruption. ▤

The quotation in v. 33 in its original context is a reference to a Davidic king’s coronation, in which the king entered into a unique relationship with God – reflective of God’s promise to David regarding one of his sons (cf. 2Sam 7:14). Most likely Paul is implying that it has been ultimately fulfilled in God’s resurrection of Jesus Christ, in which God begot or gave life to Jesus Christ and subsequently exalted him as Lord of all. Having stated his case that Jesus Christ is the promised savior in who the messianic writings of the OT had been fulfilled (cf. vv. 23-33), in v. 34 Paul contends that God had to have raised Jesus for him to be given the messianic blessings promised to David. In vv. 35-37 Paul adds further evidence to his argument.

Heb 13:20  Now may the God of peace who brought again from the dead our Lord Jesus, the great shepherd of the sheep, by the blood of the eternal covenant, … ▤

For comment, see Heb 13:20 – under Jesus Christ’s blood ratified the new covenant.

. . . The Holy Spirit is linked to Jesus’ resurrection

Rom 1:3-4  … concerning his Son, who was descended from Davidk according to the flesh 4and was declared to be the Son of God in power according to the Spirit of holiness by his resurrection from the dead, Jesus Christ our Lord, … ▤

k Or who came from the offspring of David

This appears to indicate either that the Holy Spirit played a critical role in the resurrection of Jesus Christ (cf. NLT), or that the Holy Spirit powerfully showed that Jesus Christ’s resurrection demonstrated that he was the Son of God.

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hel was manifested in the flesh, vindicatedm by the Spirit,n seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

l Greek Who; some manuscripts God; others Which

m Or justified

n Or vindicated in spirit

The Holy Spirit vindicated Jesus’ claims about himself by enabling him to perform miracles and in particular by his resurrection.

1Pet 3:18-19  For Christ also sufferedo once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, 19in whichp he went and proclaimedq to the spirits in prison, … ▤

o Some manuscripts died

p Or the Spirit, in whom

q Or preached

In v. 18, some translations use “Spirit” (NIV®, NKJV, NLT) rather than “spirit”, which would make this passage relevant to this subsection.

- Jesus himself had spoken of taking up his life after laying it down:

John 10:17-18  For this reason the Father loves me, because I lay down my life that I may take it up again. 18No one takes it from me, but I lay it down of my own accord. I have authority to lay it down, and I have authority to take it up again. This charge I have received from my Father. ▤

Jesus had also spoken of raising his own body in 2:18-22 (cf. Jesus Was Raised in a Bodily Form below). See also Acts 2:24 and comment in the previous subsection.

Jesus’ body was not found in his tomb

Matt 28:1-7  Now after the Sabbath, toward the dawn of the first day of the week, Mary Magdalene and the other Mary went to see the tomb. 2And behold, there was a great earthquake, for an angel of the Lord descended from heaven and came and rolled back the stone and sat on it. 3His appearance was like lightning, and his clothing white as snow. 4And for fear of him the guards trembled and became like dead men. 5But the angel said to the women, “Do not be afraid, for I know that you seek Jesus who was crucified. 6He is not here, for he has risen, as he said. Come, see the place where her lay. 7Then go quickly and tell his disciples that he has risen from the dead, and behold, he is going before you to Galilee; there you will see him. See, I have told you.” ▤

r Some manuscripts the Lord

Luke 24:1-7  But on the first day of the week, at early dawn, they went to the tomb, taking the spices they had prepared. 2And they found the stone rolled away from the tomb, 3but when they went in they did not find the body of the Lord Jesus. 4While they were perplexed about this, behold, two men stood by them in dazzling apparel. 5And as they were frightened and bowed their faces to the ground, the men said to them, “Why do you seek the living among the dead? 6He is not here, but has risen. Remember how he told you, while he was still in Galilee, 7that the Son of Man must be delivered into the hands of sinful men and be crucified and on the third day rise.” ▤

Luke 24:22-24  Moreover, some women of our company amazed us. They were at the tomb early in the morning, 23and when they did not find his body, they came back saying that they had even seen a vision of angels, who said that he was alive. 24Some of those who were with us went to the tomb and found it just as the women had said, but him they did not see. ▤

Note that the final clause probably refers to the disciples in question not seeing the resurrected Jesus – though like v. 23a it could be speaking of them not seeing his body in the tomb (cf. NIrV, NLT).

John 20:1-12  Now on the first day of the week Mary Magdalene came to the tomb early, while it was still dark, and saw that the stone had been taken away from the tomb. 2So she ran and went to Simon Peter and the other disciple, the one whom Jesus loved, and said to them, “They have taken the Lord out of the tomb, and we do not know where they have laid him.” 3So Peter went out with the other disciple, and they were going toward the tomb. 4Both of them were running together, but the other disciple outran Peter and reached the tomb first. 5And stooping to look in, he saw the linen cloths lying there, but he did not go in. 6Then Simon Peter came, following him, and went into the tomb. He saw the linen cloths lying there, 7and the face cloth, which had been on Jesus’s head, not lying with the linen cloths but folded up in a place by itself. 8Then the other disciple, who had reached the tomb first, also went in, and he saw and believed; 9for as yet they did not understand the Scripture, that he must rise from the dead. 10Then the disciples went back to their homes. 11But Mary stood weeping outside the tomb, and as she wept she stooped to look into the tomb. 12And she saw two angels in white, sitting where the body of Jesus had lain, one at the head and one at the feet. ▤

s Greek his

- Jesus was raised on the third day:

1Cor 15:4  … that he was buried, that he was raised on the third day in accordance with the Scriptures, … ▤

Matthew 28:1-7, Luke 24:1-7 and John 20:1-9 above likewise indicate that Jesus had risen by the morning of the Sunday (cf. Mark 16:1-7) – i.e. on the third day following his death on the previous Friday morning. The phrase “in accordance with the Scriptures” appears to refer to him being “raised on the third day” rather than just to him simply being raised. As such it may well have Hosea 6:2 in view, seeing Jesus as fulfilling what is said there of Israel: “After two days he will revive us; on the third day he will raise us up, that we may live before him.” Jesus reference to Jonah in Matthew 12:40 may also be in view: “For just as Jonah was three days and three nights in the belly of the great fish, so will the Son of Man be three days and three nights in the heart of the earth.”

Jesus was raised in a bodily form

See also:

- Matt 28:9 ⇓; John 20:17 ⇓; John 20:27 ⇓; Acts 10:40-41 ⇓

- On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ

John 2:18-22  So the Jews said to him, “What sign do you show us for doing these things?” 19Jesus answered them, “Destroy this temple, and in three days I will raise it up.” 20The Jews then said, “It has taken forty-six years to build this temple, and will you raise it up in three days?” 21But he was speaking about the temple of his body. 22When therefore he was raised from the dead, his disciples remembered that he had said this, and they believed the Scripture and the word that Jesus had spoken. ▤

In speaking here of the resurrection of his body, Jesus appears to indicate that it would be raised in bodily form. Note that the “Scripture” (v. 22b) refers in particular to OT prophecies which speak of the Messiah’s death and resurrection (cf. The OT also says he would suffer and die, for people’s sins – but then be raised and exalted, and Prophecies fulfilled in Jesus’ death . . .; . . . Further OT Scriptures fulfilled or reflected in Jesus’ death).

Luke 24:36-43  As they were talking about these things, Jesus himself stood among them, and said to them, “Peace to you!” 37But they were startled and frightened and thought they saw a spirit. 38And he said to them, “Why are you troubled, and why do doubts arise in your hearts? 39See my hands and my feet, that it is I myself. Touch me, and see. For a spirit does not have flesh and bones as you see that I have.” 40And when he had said this, he showed them his hands and his feet. 41And while they still disbelieved for joy and were marveling, he said to them, “Have you anything here to eat?” 42They gave him a piece of broiled fish,t 43and he took it and ate before them. ▤

t Some manuscripts add and some honeycomb

The fact that Jesus had “flesh and bones” (v. 39), ate food (vv. 42-43; cf. Acts 1:4 ⇓; Acts 10:41 ⇓) and had nail marks in his hands and a hole in side (cf. John 20:24-29 ⇓), shows that he had been raised in the body in which he had been crucified.

Acts 2:31  … he foresaw and spoke about the resurrection of the Christ, that he was not abandoned to Hades, nor did his flesh see corruption. ▤

This at least suggests that Jesus was raised in bodily form.

Col 2:9  For in him the whole fullness of deity dwells bodily, … ▤

The term “bodily” denotes a “bodily form” (AMP, NASB, NIV). Opinions differ over whether this is referring only to Jesus’ time on earth or also to after his resurrection and ascension. If the latter is the case in, then this verse supports the assertion that Jesus Christ was raised in a bodily form.

- Following his resurrection Jesus did not have normal physical limitations:

John 20:19, 26  On the evening of that day, the first day of the week, the doors being locked where the disciples were for fear of the Jews, Jesus came and stood among them and said to them, “Peace be with you.” ▤  … 26Eight days later, his disciples were inside again, and Thomas was with them. Although the doors were locked, Jesus came and stood among them and said, “Peace be with you.” ▤

Luke 24:31 in the following subsection also shows that Jesus not have normal physical limitations. For it says that on one occasion when Jesus had been with two of his followers “he vanished from their sight”.

Jesus appeared to people after his resurrection

See also:

- Luke 24:36-43 ⇑

Matt 28:8-10  So they departed quickly from the tomb with fear and great joy, and ran to tell his disciples. 9And behold, Jesus met them and said, “Greetings!” And they came up and took hold of his feet and worshiped him. 10Then Jesus said to them, “Do not be afraid; go and tell my brothers to go to Galilee, and there they will see me.” ▤

Mark 16:9, 12, 14  Now when he rose early on the first day of the week, he appeared first to Mary Magdalene, from whom he had cast out seven demons. ▤  … 12After these things he appeared in another form to two of them, as they were walking into the country. ▤  … 14Afterward he appeared to the eleven themselves as they were reclining at table, and he rebuked them for their unbelief and hardness of heart, because they had not believed those who saw him after he had risen. ▤

Note that “he appeared in another form” (v. 12) seems to be intended to contrast to how he appeared to Mary Magdalene (v. 9). As such it may simply be speaking of him appearing as a traveler rather than as a gardener.

Luke 24:13-16, 28-32  That very day two of them were going to a village named Emmaus, about seven milesu from Jerusalem, 14and they were talking with each other about all these things that had happened. 15While they were talking and discussing together, Jesus himself drew near and went with them. 16But their eyes were kept from recognizing him. ▤  … 28So they drew near to the village to which they were going. He acted as if he were going farther, 29but they urged him strongly, saying, “Stay with us, for it is toward evening and the day is now far spent.” So he went in to stay with them. 30When he was at table with them, he took the bread and blessed and broke it and gave it to them. 31And their eyes were opened, and they recognized him. And he vanished from their sight. 32They said to each other, “Did not our hearts burn within us while he talked to us on the road, while he opened to us the Scriptures?” ▤

u Greek sixty stadia; a stadion was about 607 feet or 185 meters

John 20:14-18  Having said this, she turned around and saw Jesus standing, but she did not know that it was Jesus. 15Jesus said to her, “Woman, why are you weeping? Whom are you seeking?” Supposing him to be the gardener, she said to him, “Sir, if you have carried him away, tell me where you have laid him, and I will take him away.” 16Jesus said to her, “Mary.” She turned and said to him in Aramaic,v “Rabboni!” (which means Teacher). 17Jesus said to her, “Do not cling to me, for I have not yet ascended to the Father; but go to my brothers and say to them, ‘I am ascending to my Father and your Father, to my God and your God.’” 18Mary Magdalene went and announced to the disciples, “I have seen the Lord”—and that he had said these things to her. ▤

v Or Hebrew

John 20:19-20, 24-29  On the evening of that day, the first day of the week, the doors being locked where the disciples were for fear of the Jews, Jesus came and stood among them and said to them, “Peace be with you.” 20When he had said this, he showed them his hands and his side. Then the disciples were glad when they saw the Lord. ▤  … 24Now Thomas, one of the Twelve, called the Twin,w was not with them when Jesus came. 25So the other disciples told him, “We have seen the Lord.” But he said to them, “Unless I see in his hands the mark of the nails, and place my finger into the mark of the nails, and place my hand into his side, I will never believe.” 26Eight days later, his disciples were inside again, and Thomas was with them. Although the doors were locked, Jesus came and stood among them and said, “Peace be with you.” 27Then he said to Thomas, “Put your finger here, and see my hands; and put out your hand, and place it in my side. Do not disbelieve, but believe.” 28Thomas answered him, “My Lord and my God!” 29Jesus said to him, “Have you believed because you have seen me? Blessed are those who have not seen and yet have believed.” ▤

w Greek Didymus

John 21:12-14  Jesus said to them, “Come and have breakfast.” Now none of the disciples dared ask him, “Who are you?” They knew it was the Lord. 13Jesus came and took the bread and gave it to them, and so with the fish. 14This was now the third time that Jesus was revealed to the disciples after he was raised from the dead. ▤

Acts 1:3-4  He presented himself alive to them after his suffering by many proofs, appearing to them during forty days and speaking about the kingdom of God. 4And while stayingx with them he ordered them not to depart from Jerusalem, but to wait for the promise of the Father, which, he said, “you heard from me; … ▤

x Or eating

Note that vv. 6-8 record what might be a further, separate conversation between Jesus and his followers.

Acts 2:32  This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. ▤

Acts 10:40-41  … but God raised him on the third day and made him to appear, 41not to all the people but to us who had been chosen by God as witnesses, who ate and drank with him after he rose from the dead. ▤

It is not stated why God chose only certain people to see Jesus Christ, rather than have him be seen by all the people. The reason may well largely concern faith. The NT only records Jesus being seen by those who had already believed. Since the time of Abraham, God’s plan of bringing righteousness and salvation has involved a requirement of faith in him and what he says. Allowing Jesus to be seen by all the people would have significantly lessened a need or place for faith.

Acts 13:30-31  But God raised him from the dead, 31and for many days he appeared to those who had come up with him from Galilee to Jerusalem, who are now his witnesses to the people. ▤

1Cor 15:4-8  … that he was buried, that he was raised on the third day in accordance with the Scriptures, 5and that he appeared to Cephas, then to the twelve. 6Then he appeared to more than five hundred brothers at one time, most of whom are still alive, though some have fallen asleep. 7Then he appeared to James, then to all the apostles. 8Last of all, as to one untimely born, he appeared also to me. ▤

Note that in v. 8 Paul is referring to Jesus Christ’s post-ascension appearance to him on the road to Damascus.

Jesus was taken up to God in heaven

See also:

- Jesus Christ is the high priest of God’s people – representing them before God in the superior heavenly sanctuary

- Following his death and resurrection, God exalted Jesus Christ to his right hand . . .

John 7:33-34  Jesus then said, “I will be with you a little longer, and then I am going to him who sent me. 34You will seek me and you will not find me. Where I am you cannot come.” ▤

John 16:28  I came from the Father and have come into the world, and now I am leaving the world and going to the Father. ▤

Luke 24:50-51  Then he led them out as far as Bethany, and lifting up his hands he blessed them. 51While he blessed them, he parted from them and was carried up into heaven. ▤

Acts 1:2  … until the day when he was taken up, after he had given commands through the Holy Spirit to the apostles whom he had chosen. ▤

Acts 1:9-11  And when he had said these things, as they were looking on, he was lifted up, and a cloud took him out of their sight. 10And while they were gazing into heaven as he went, behold, two men stood by them in white robes, 11and said, “Men of Galilee, why do you stand looking into heaven? This Jesus, who was taken up from you into heaven, will come in the same way as you saw him go into heaven.” ▤

Heb 9:24  For Christ has entered, not into holy places made with hands, which are copies of the true things, but into heaven itself, now to appear in the presence of God on our behalf. ▤

Rev 12:5  She gave birth to a male child, one who is to rule all the nations with a rod of iron, but her child was caught up to God and to his throne, … ▤

The woman most likely symbolizes either the messianic community, Israel or believing Jews. The “male child” is the Messiah, Jesus Christ. The second statement is often understood by commentators to refer to Jesus Christ’s ascension.

Eph 4:8, 10  Therefore it says, “When he ascended on high he led a host of captives, and he gave gifts to men.” ▤  … 10He who descended is the one who also ascended far above all the heavens, that he might fill all things.) ▤

Jewish thought understood there to be different heavens. Apparently Paul is asserting that in conjunction with Jesus Christ being taken into God’s presence in heaven itself, Christ ascended higher and is supreme over all other “heavens” (v. 10). Note that the clause “fill all things” (v. 10) appears to speak of Jesus Christ not only being throughout the whole universe, but also being supreme throughout it.

- Jesus Christ will remain in heaven until God’s appointed time:

Acts 3:20-21  … that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, 21whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. ▤

Because he had willingly suffered death, God exalted and glorified Jesus Christ

See also:

- Following his death and resurrection, God exalted Jesus Christ to his right hand . . .

- . . . and God made Jesus Christ Lord of all

Phil 2:8-11  And being found in human form, he humbled himself by becoming obedient to the point of death, even death on a cross. 9Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

Verses 10-11 speak of all people in the future acknowledging Jesus Christ’s status, which itself is a current reality.

Heb 1:9  You have loved righteousness and hated wickedness; therefore God, your God, has anointed you with the oil of gladness beyond your companions. ▤

A number of commentators consider this to be referring to Christ’s exaltation after his life of “righteousness”, which of course included his obedience unto death.

Heb 2:9  But we see him who for a little while was made lower than the angels, namely Jesus, crowned with glory and honor because of the suffering of death, so that by the grace of God he might taste death for everyone. ▤

Heb 12:2  … looking to Jesus, the founder and perfecter of our faith, who for the joy that was set before him endured the cross, despising the shame, and is seated at the right hand of the throne of God. ▤

The “joy that was set before him” points to the glory that would be his for enduring the cross, notably being seated at God’s right hand – the place of honor and power above all others.

1Pet 1:11, 21  … inquiring what person or time the Spirit of Christ in them was indicating when he predicted the sufferings of Christ and the subsequent glories. ▤  … 21who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God. ▤

Rev 5:9, 11-12  And they sang a new song, saying, “Worthy are you to take the scroll and to open its seals, for you were slain, and by your blood you ransomed people for God from every tribe and language and people and nation, ▤  … 11Then I looked, and I heard around the throne and the living creatures and the elders the voice of many angels, numbering myriads of myriads and thousands of thousands, 12saying with a loud voice, “Worthy is the Lamb who was slain, to receive power and wealth and wisdom and might and honor and glory and blessing!” ▤

Presumably the reason as to why Jesus Christ, the “Lamb” who was slain, was worthy to receive the glory and accompanying wonderful blessings (v. 12), was the same as to why he was deemed worthy to open the scroll (v. 5a) – i.e. he suffered death so as to purchase people for God from all nations (v. 5b).

Luke 24:26  Was it not necessary that the Christ should suffer these things and enter into his glory? ▤

Isa 52:13-15  Behold, my servant shall act wisely;y he shall be high and lifted up, and shall be exalted. 14As many were astonished at you— his appearance was so marred, beyond human semblance, and his form beyond that of the children of mankind— 15so shall he sprinklez many nations; kings shall shut their mouths because of him; for that which has not been told them they see, and that which they have not heard they understand. ▤

y Or shall prosper

z Or startle

The meaning of “sprinkle” (v. 15) is not altogether clear. Most likely it either means “cleanse” (NLT text note, cf. CEV) or “startle” (ESV text note, NLT, NRSV, cf. NCV). Regarding the remainder of v. 15, such would be or will be the exaltation of the messianic servant that kings will be “speechless with amazement” (GNT) when they see his exaltation, and understand who he is and what he has accomplished. Possibly Christ’s return is in view here.

Isa 53:12  Therefore I will divide him a portion with the many,a and he shall divide the spoil with the strong,b because he poured out his soul to death and was numbered with the transgressors; yet he bore the sin of many, and makes intercession for the transgressors. ▤

a Or with the great

b Or with the numerous

The segments “a portion with the many” or “with the great” (text note) and “divide the spoil with the strong”, appear to allude to a victorious commander dividing up the spoils of battle. They speak of the messianic servant being given “the honors of one who is mighty and great” (NLT, cf. GNT).

1Tim 3:16b  Hec was manifested in the flesh, vindicatedd by the Spirit,e seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

c Greek Who; some manuscripts God; others Which

d Or justified

e Or vindicated in spirit

- As well as in his subsequent exaltation, Jesus Christ was glorified in his death and resurrection:

John 13:31-32  When he had gone out, Jesus said, “Now is the Son of Man glorified, and God is glorified in him. 32If God is glorified in him, God will also glorify him in himself, and glorify him at once. ▤

Here Jesus’ death, resurrection and exaltation appear to all be in view. Possibly the glory associated with what Jesus accomplished in his death and resurrection is primarily in view in v. 31, with his subsequent glorification on his ascension then being spoken of in v. 32.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 13

Salvation through Jesus Christ

1. Salvation from Sin

1. Jesus Christ’s Death as an Offering for Sin

2. Jesus Christ’s Death and Atonement for Sin

3. Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin

4. Jesus Christ’s Resurrection and Salvation

2. Salvation for the World

1. The Savior of the World

2. Life through Jesus Christ

3. Salvation for the Gentiles through Jesus Christ

4. The Gentiles as Part of God’s People

5. Epilogue: Jesus Christ’s Mission and Israel

Part I

Salvation from Sin

See also:

- 9. The Problem of Sin

- God sent Jesus to take away sins . . .

- . . . God sent Jesus to save the world

The teachings in this section are at the absolute heart of the NT and the gospel message. It is critical for anyone trying to comprehend the Christian faith to soundly understand them.

Section A

Jesus Christ’s Death as an Offering for Sin

Section Jumps

- God provided Jesus Christ as an offering for sin

- Jesus Christ died for our sins . . .

- . . . He offered himself to God, as a sacrifice for our sins

- Jesus Christ is the “Lamb” who was sacrificed

- Jesus Christ was an unblemished offering – being without sin

- In his death, Jesus Christ bore our sins

God provided Jesus Christ as an offering for sin

See also:

- Gal 1:4 ⇓

Isa 53:10  Yet it was the will of the LORD to crush him; he has put him to grief;a when his soul makesb an offering for guilt, he shall see his offspring; he shall prolong his days; the will of the LORD shall prosper in his hand. ▤

a Or he has made him sick

b Or when you make his soul

Note that this verse is from Isaiah 52:13-53:12, which prophesies the sufferings of the Messiah and the resulting atonement for sin. As such it was comprehensively fulfilled in Jesus Christ. It is quoted in the NT more than any other OT passage and a number of verses from it have been included in this chapter (cf. Isa 53:5, 8 ⇓).

John 1:29, 36  The next day he saw Jesus coming toward him, and said, “Behold, the Lamb of God, who takes away the sin of the world! ▤  … 36and he looked at Jesus as he walked by and said, “Behold, the Lamb of God!” ▤

The title “the Lamb of God” refers to Jesus being a sin offering, with “of God” implying that he was an offering provided by God.

Rom 3:24-25  … and are justified by his grace as a gift, through the redemption that is in Christ Jesus, 25whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. This was to show God’s righteousness, because in his divine forbearance he had passed over former sins. ▤

In the NT “propitiation” means to turn away or appease the wrath of God against sinners in their guilt. In light of the phrase “by his blood” and of other translations, it would appear that Paul has in view God sending Jesus as an offering for our sin (cf. AMP, CEV, GNT, NIV, NLT, NRSV) in order to justifiably avert his wrath. A similar comment can be made re 1 John 4:10 below. Note that the second sentence shows that God’s justice requires that sins be punished – with the implication that sins committed under the old covenant were not satisfactorily punished or dealt with, and could not remain as such.

Rom 8:3  For God has done what the law, weakened by the flesh, could not do. By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,c he condemned sin in the flesh, … ▤

c Or and as a sin offering

The alternative rendering in the text note speaks of Jesus being sent “as a sin offering” (cf. AMP, CEV, NASB, NCV, NIV, NLT), as the ESV text itself suggests.

2Cor 5:21  For our sake he made him to be sin who knew no sin, so that in him we might become the righteousness of God. ▤

The verse speaks of Jesus being a perfect offering for sin (cf. NLT), with Jesus himself having had “no sin”.

Heb 10:9-10  … then he added, “Behold, I have come to do your will.” He does away with the first in order to establish the second. 10And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. ▤

This indicates that it was God’s will that Jesus Christ be sacrificed, to make people holy.

1Jn 4:10  In this is love, not that we have loved God but that he loved us and sent his Son to be the propitiation for our sins. ▤

Jesus Christ died for our sins . . .

Isa 53:5, 8  But he was wounded for our transgressions; he was crushed for our iniquities; upon him was the chastisement that brought us peace, and with his stripes we are healed. ▤  … 8By oppression and judgment he was taken away; and as for his generation, who considered that he was cut off out of the land of the living, stricken for the transgression of my people? ▤

Rom 4:24b-25  It will be counted to us who believe in him who raised from the dead Jesus our Lord, 25who was delivered up for our trespasses and raised for our justification. ▤

1Cor 15:3  For I delivered to you as of first importance what I also received: that Christ died for our sins in accordance with the Scriptures, … ▤

Gal 1:4  … who gave himself for our sins to deliver us from the present evil age, according to the will of our God and Father, … ▤

1Pet 3:18  For Christ also sufferedd once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, … ▤

d Some manuscripts died

. . . He offered himself to God, as a sacrifice for our sins

Eph 5:2  And walk in love, as Christ loved us and gave himself up for us, a fragrant offering and sacrifice to God. ▤

Heb 9:14  … how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify oure conscience from dead works to serve the living God. ▤

e Some manuscripts your

Heb 7:27  He has no need, like those high priests, to offer sacrifices daily, first for his own sins and then for those of the people, since he did this once for all when he offered up himself. ▤

Heb 9:26b-28  But as it is, he has appeared once for all at the end of the ages to put away sin by the sacrifice of himself. 27And just as it is appointed for man to die once, and after that comes judgment, 28so Christ, having been offered once to bear the sins of many, will appear a second time, not to deal with sin but to save those who are eagerly waiting for him. ▤

Note that the phrase “the end of the ages” (v. 26b) may be speaking of “when all ages of time are nearing the end” (GNT; cf. CEV). However, some commentators think that the end of the Old Testament period and the beginning of the Messianic Age is in view.

Jesus Christ is the “Lamb” who was sacrificed

See also:

- 1Pet 1:19 ⇓

References to Jesus as a “Lamb” allude to him being an offering. Possibly the title alludes to the imagery of the suffering Messiah in Isaiah 53:7 below, which in turn may well be based on the use of a lamb in some sin offerings (e.g. Lev 4:32; 5:6). Alternatively, the Passover lamb (cf. 1Cor 5:7 ↓; Mark 14:12 ↓), which was integral to the Israelite’s redemption from Egypt, may primarily be in view. Thus such references speak of Jesus Christ as a sin offering and/or as an offering to pay for redemption. Both meanings are very relevant.

1Cor 5:7  Cleanse out the old leaven that you may be a new lump, as you really are unleavened. For Christ, our Passover lamb, has been sacrificed. ▤

Rev 5:6, 12  And between the throne and the four living creatures and among the elders I saw a Lamb standing, as though it had been slain, with seven horns and with seven eyes, which are the seven spirits of God sent out into all the earth. ▤  … 12saying with a loud voice, “Worthy is the Lamb who was slain, to receive power and wealth and wisdom and might and honor and glory and blessing!” ▤

These verses are from a passage describing a vision of Jesus Christ. Although the vision shows Jesus Christ as being very much alive, it speaks of him as appearing to have been slain (v. 6) and even as “the Lamb who was slain” (v. 12; cf. Rev 13:8 ↓).

Rev 13:8  … and all who dwell on earth will worship it, everyone whose name has not been written before the foundation of the world in the book of life of the Lamb who was slain. ▤

Rev 7:14  I said to him, “Sir, you know.” And he said to me, “These are the ones coming out of the great tribulation. They have washed their robes and made them white in the blood of the Lamb. ▤

The phrase “the blood of the Lamb” (cf. Rev 12:11 ↓) speaks of Jesus Christ as the “Lamb” who was sacrificed.

Rev 12:11  And they have conquered him by the blood of the Lamb and by the word of their testimony, for they loved not their lives even unto death. ▤

For comment, see the comment on Rev 12:11 – under Note: Further points about the significance of the shedding of Jesus Christ’s blood.

Isa 53:7  He was oppressed, and he was afflicted, yet he opened not his mouth; like a lamb that is led to the slaughter, and like a sheep that before its shearers is silent, so he opened not his mouth. ▤

John 1:29, 36  The next day he saw Jesus coming toward him, and said, “Behold, the Lamb of God, who takes away the sin of the world! ▤  … 36and he looked at Jesus as he walked by and said, “Behold, the Lamb of God!” ▤

- The sacrifice of the Passover lamb:

Mark 14:12  And on the first day of Unleavened Bread, when they sacrificed the Passover lamb, his disciples said to him, “Where will you have us go and prepare for you to eat the Passover?” ▤

The Feast of Unleavened Bread is a seven-day feast to commemorate the Israelites’ release and deliverance from Egypt. The sacrificial Passover lamb was a critical part of the feast, in remembrance of the sparing of the Israelites’ firstborn amidst the killing of the Egyptians’ firstborn, which led to the Israelites’ deliverance. For in delivering them (cf. Ex 12), God had commanded the Israelites to slaughter a lamb and put some of the blood on the doorframes of their houses; they were then to eat the meat with unleavened bread, in readiness to hastily leave Egypt. The houses so marked were “passed over” and their firstborn spared. The NT (cf. 1Cor 5:7 ↑) suggests a parallel between the sacrifice of the Passover lamb of the feast, associated with the Israelite’s deliverance from Egypt (along with the sparing of their firstborn), and the sacrifice of Jesus Christ during the time of the feast, with the resultant deliverance from sin.

Jesus Christ was an unblemished offering – being without sin

See also:

- Animals brought as offerings were to be without any blemish

Just as offerings or sacrifices in the OT had to be perfect (i.e. without defect) in order to be acceptable sacrifices to atone for sin, so it was essential that Christ be perfect in a moral sense (i.e. sinless) in order for him to be a sacrifice for sin.

Heb 9:14  … how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ourf conscience from dead works to serve the living God. ▤

f Some manuscripts your

1Pet 1:18-19  … knowing that you were ransomed from the futile ways inherited from your forefathers, not with perishable things such as silver or gold, 19but with the precious blood of Christ, like that of a lamb without blemish or spot. ▤

2Cor 5:21  For our sake he made him to be sin who knew no sin, so that in him we might become the righteousness of God. ▤

1Pet 3:18  For Christ also sufferedg once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, … ▤

g Some manuscripts died

Christ died as “the righteous” one – perfect, without sin.

John 8:46  Which one of you convicts me of sin? If I tell the truth, why do you not believe me? ▤

Heb 4:15  For we do not have a high priest who is unable to sympathize with our weaknesses, but one who in every respect has been tempted as we are, yet without sin. ▤

1Pet 2:22  He committed no sin, neither was deceit found in his mouth. ▤

1Jn 3:5  You know that he appeared to take away sins, and in him there is no sin. ▤

In his death, Jesus Christ bore our sins

See also:

- Note: Procedures for the Day of Atonement, involving the high priest entering the Most Holy Place

In his death Jesus Christ effectively took our sins from us and bore them and their consequences himself. As such his death signified the eradication of the sins that he bore. In this Jesus Christ paralleled and fulfilled the role of the scapegoat on the Day of Atonement (cf. comment on Isa 53:6 below; and the above cross reference). Note that having no sin of his own (as discussed in the previous subsection) was critical to Jesus Christ being eligible to bear the sins of others.

1Pet 2:24  He himself bore our sins in his body on the tree, that we might die to sin and live to righteousness. By his wounds you have been healed. ▤

Isa 53:4-6, 11-12  Surely he has borne our griefs and carried our sorrows; yet we esteemed him stricken, smitten by God, and afflicted. 5But he was wounded for our transgressions; he was crushed for our iniquities; upon him was the chastisement that brought us peace, and with his stripes we are healed. 6All we like sheep have gone astray; we have turned—every one—to his own way; and the LORD has laid on him the iniquity of us all. ▤  … 11Out of the anguish of his soul he shall seeh and be satisfied; by his knowledge shall the righteous one, my servant, make many to be accounted righteous, and he shall bear their iniquities. 12Therefore I will divide him a portion with the many,i and he shall divide the spoil with the strong,j because he poured out his soul to death and was numbered with the transgressors; yet he bore the sin of many, and makes intercession for the transgressors. ▤

h Masoretic Text; Dead Sea Scroll he shall see light

i Or with the great

j Or with the numerous

Verses 4-5 in part speak of the Messiah taking the punishment for our sins upon himself, the effect of taking our sins upon himself (vv. 6, 11-12). The phrase “laid on him the iniquity of us all” (v. 6) appears to allude to the High Priest on the Day of Atonement (Lev 16) placing his hands on the scapegoat and confessing Israel’s sins, symbolically placing these sins on it.

Heb 9:28  … so Christ, having been offered once to bear the sins of many, will appear a second time, not to deal with sin but to save those who are eagerly waiting for him. ▤

This indicates that when Christ first appeared, in his sacrifice he bore the sin of many.

- God made Jesus Christ to “be sin”:

2Cor 5:21  For our sake he made him to be sin who knew no sin, so that in him we might become the righteousness of God. ▤

God made Jesus Christ – the only one to have not sinned – to “be sin”. This expression appears to allude or point to Jesus taking our sin upon himself – and with sin, the punishment accorded it.

Pray for persecuted Christians

Section B

Jesus Christ’s Death and Atonement for Sin

Section Jumps

- Jesus Christ died for us

- Jesus Christ’s sacrifice of himself for us means that our sins can be forgiven . . .

- . . . and that we can therefore be justified and righteous before God

- So through Jesus Christ’s death we can be reconciled to God . . .

- . . . and through Jesus Christ we can have peace with God

- Thus, Jesus Christ saves people from God’s wrath

- Note: Further points about the significance of the shedding of Jesus Christ’s blood

Biblical atonement is where God in his grace accepts an offering or sacrifice of a living being (i.e. its life) as a substitute for the life of a sinner – the person’s life otherwise being required for their sin. As such, God accepts the sacrifice as payment for the person’s sin. The result is that sin is taken away – and so the sinner is forgiven, pronounced righteous and reconciled to God. In conjunction with this, God’s wrath – provoked by sin – is appeased. (These concepts are all spoken of in the following subsections, in regard to Jesus Christ.)

In the OT, people who had sinned brought an animal as an offering of a life, for the priests to sacrifice on their behalf to make atonement for them. Jesus Christ’s offering or sacrifice of himself has a number of striking parallels with this OT practice. Furthermore, his death in fact fulfilled this requirement of the OT law once and for all, making such offerings no longer necessary (cf. With Jesus Christ’s once and for all sacrifice, there is no longer any need to sacrifice for sin). The atonement made by Jesus Christ’s death is central to the Christian faith.

Jesus Christ died for us

See also:

- Matt 26:28 ⇓

- Jesus Christ gave himself as a ransom for us, to redeem us from sin

- . . . Jesus Christ died for all people

- Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them

Jesus Christ died for us, in place of us, as a substitute for our lives. As such, in giving himself as an offering to God for our sin, he gave his life so that we would not have to forfeit our own lives eternally for our sin and suffer eternal “death”. Instead we can have eternal life, life which extends beyond physical death. Note that because he is the Son of God, Jesus Christ’s life is worth infinitely more than our lives, and so his death was an adequate sacrifice for any number of people.

Rom 5:6-8  For while we were still weak, at the right time Christ died for the ungodly. 7For one will scarcely die for a righteous person—though perhaps for a good person one would dare even to die— 8but God shows his love for us in that while we were still sinners, Christ died for us. ▤

Gal 2:20b  And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

Eph 5:2, 25  And walk in love, as Christ loved us and gave himself up for us, a fragrant offering and sacrifice to God. ▤  … 25Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, … ▤

Titus 2:13-14  … waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, 14who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

Heb 2:9  But we see him who for a little while was made lower than the angels, namely Jesus, crowned with glory and honor because of the suffering of death, so that by the grace of God he might taste death for everyone. ▤

1Pet 3:18  For Christ also sufferedk once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, … ▤

k Some manuscripts died

1Jn 3:16  By this we know love, that he laid down his life for us, and we ought to lay down our lives for the brothers. ▤

- Jesus Christ bore the law’s curse for us:

Gal 3:13  Christ redeemed us from the curse of the law by becoming a curse for us—for it is written, “Cursed is everyone who is hanged on a tree”— ▤

The law imposes on people a curse for sinning and breaking the law – meaning that they are doomed (cf. AMP). But Jesus Christ redeemed us from this curse as he removed it from us and took it upon himself – “put himself under that curse” (NCV™) – meaning that he was doomed to die, instead of us.

Jesus Christ’s sacrifice of himself for us means that our sins can be forgiven . . .

See also:

- God’s people are primarily made holy through Jesus Christ’s sacrifice

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We are forgiven of our sins and purified

Isa 53:5  But he was wounded for our transgressions; he was crushed for our iniquities; upon him was the chastisement that brought us peace, and with his stripes we are healed. ▤

By Jesus Christ’s “stripes we are healed” – forgiven and so cured of the blemishes of our sin.

Matt 26:28  … for this is my blood of thel covenant, which is poured out for many for the forgiveness of sins. ▤

l Some manuscripts insert new

Eph 1:7  In him we have redemption through his blood, the forgiveness of our trespasses, according to the riches of his grace, … ▤

Col 2:13-14  And you, who were dead in your trespasses and the uncircumcision of your flesh, God made alive together with him, having forgiven us all our trespasses, 14by canceling the record of debt that stood against us with its legal demands. This he set aside, nailing it to the cross. … ▤

In v. 14, “the record of debt that stood against us with its legal demands” appears to portray a record of our sins with the corresponding “legal demands” of the law which we have broken. These have been forgiven through Christ’s death on “the cross”.

Heb 9:22, 26b-28  Indeed, under the law almost everything is purified with blood, and without the shedding of blood there is no forgiveness of sins. ▤  … 26… But as it is, he has appeared once for all at the end of the ages to put away sin by the sacrifice of himself. 27And just as it is appointed for man to die once, and after that comes judgment, 28so Christ, having been offered once to bear the sins of many, will appear a second time, not to deal with sin but to save those who are eagerly waiting for him. ▤

Note that v. 22 underlines the need for Jesus Christ to have died, shedding his blood, in order for our sins to be forgiven.

1Jn 2:12  I am writing to you, little children, because your sins are forgiven for his name’s sake. ▤

The reference to sins being forgiven “for his name’s sake” appears to be speaking of sins being forgiven “on account of his name” (NIV®, NRSV). For “his name” encompasses all Christ has himself accomplished – here notably the forgiveness of sins through his death and resurrection.

John 1:29  The next day he saw Jesus coming toward him, and said, “Behold, the Lamb of God, who takes away the sin of the world! ▤

John speaks of Jesus as the offering that God would give to take away the sin of the world.

. . . and that we can therefore be justified and righteous before God

See also:

- Col 1:22 ⇓

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We are granted righteousness and justified before God

Isa 53:11  Out of the anguish of his soul he shall seem and be satisfied; by his knowledge shall the righteous one, my servant, make many to be accounted righteous, and he shall bear their iniquities. ▤

m Masoretic Text; Dead Sea Scroll he shall see light

In addition to the rendering in the text note, another plausible meaning of “by his knowledge” is: “because of what he has experienced” (NLT). Essentially the second part of the verse means that: in his death the Messiah would bear the iniquities or sins of many, and so by his death he would justify them.

Rom 4:24b-25  Jesus our Lord, 25who was delivered up for our trespasses and raised for our justification. ▤

In raising Jesus Christ to life, God showed his acceptance of Jesus Christ’s sacrifice for sin, for which he was “delivered up for our trespasses”. Thus those who accept his sacrifice as being on their behalf, no longer have their sins counted against them and so are justified.

Rom 5:9  Since, therefore, we have now been justified by his blood, much more shall we be saved by him from the wrath of God. ▤

Rom 5:15-19  But the free gift is not like the trespass. For if many died through one man’s trespass, much more have the grace of God and the free gift by the grace of that one man Jesus Christ abounded for many. 16And the free gift is not like the result of that one man’s sin. For the judgment following one trespass brought condemnation, but the free gift following many trespasses brought justification. 17For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. 18Therefore, as one trespassn led to condemnation for all men, so one act of righteousnesso leads to justification and life for all men. 19For as by the one man’s disobedience the many were made sinners, so by the one man’s obedience the many will be made righteous. ▤

n Or the trespass of one

o Or the act of righteousness of one

In vv. 15-16 “the gift”, evoked by grace, primarily refers to “the free gift of righteousness” (v. 17) which by God’s grace comes through Jesus Christ, with his sacrifice. Christ’s sacrifice is clearly in view with the expressions “one act of righteousness” (v. 18) and “the one man’s obedience” (v. 19) – and probably also with “the grace of that one man Jesus Christ” (v. 15). The phrase “made righteous” (v. 19) speaks of being deemed righteous and “put right with God” (GNT, cf. NCV, NLT) – rather than referring to a morally righteous character.

2Cor 5:21  For our sake he made him to be sin who knew no sin, so that in him we might become the righteousness of God. ▤

The phrase “become the righteousness of God” means either to: be made “right with God” (NCV™, NLT) or “share the righteousness of God” (GNT). Arguably each of these alternatives is inclusive of the other.

1Cor 1:30  And because of himp you are in Christ Jesus, who became to us wisdom from God, righteousness and sanctification and redemption, … ▤

p Greek And from him

Jesus Christ’s offering is not specifically referred to here and in 6:11 below. But it is understood to be that by which we gain “righteousness” – our status of being right before God (cf. GNT, NCV, NLT) – and by which we are “justified” (1Cor 6:11 ↓).

1Cor 6:11  And such were some of you. But you were washed, you were sanctified, you were justified in the name of the Lord Jesus Christ and by the Spirit of our God. ▤

See the comment on 1Jn 2:12 in the previous subsection. Note also that this indicates that the Holy Spirit plays a role in one’s justification.

- Forgiveness of sins brings salvation:

Luke 1:77  … to give knowledge of salvation to his people in the forgiveness of their sins, … ▤

So through Jesus Christ’s death we can be reconciled to God . . .

In dying to remove sin – that which causes people to be estranged from God – Jesus Christ has opened the way for people to be reconciled with God.

Rom 5:10-11  For if while we were enemies we were reconciled to God by the death of his Son, much more, now that we are reconciled, shall we be saved by his life. 11More than that, we also rejoice in God through our Lord Jesus Christ, through whom we have now received reconciliation. ▤

2Cor 5:18-19  All this is from God, who through Christ reconciled us to himself and gave us the ministry of reconciliation; 19that is, in Christ God was reconcilingq the world to himself, not counting their trespasses against them, and entrusting to us the message of reconciliation. ▤

q Or God was in Christ, reconciling

Eph 2:16  … and might reconcile us both to God in one body through the cross, thereby killing the hostility. ▤

The phrase “us both” refers to Jews and Gentiles, who are now both part of Jesus Christ’s spiritual body – the “one body”. This association with Christ means that both groups can be reconciled to God through what Christ accomplished in his death on the cross.

Col 1:19-22  For in him all the fullness of God was pleased to dwell, 20and through him to reconcile to himself all things, whether on earth or in heaven, making peace by the blood of his cross. 21And you, who once were alienated and hostile in mind, doing evil deeds, 22he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, … ▤

The phrase “all things” (v. 20) is usually taken to refer to all things in creation, particularly in light of vv. 16-17, but some limit it to “all beings” (CEV). Jesus’ death signified the reconciliation of “all things” to God – a reconciliation which will be consummated at the end of the age, but one which is a current reality for believers (v. 22).

1Pet 3:18  For Christ also sufferedr once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, … ▤

r Some manuscripts died

. . . and through Jesus Christ we can have peace with God

See also:

- Col 1:20 ⇑

Isa 53:5  But he was wounded for our transgressions; he was crushed for our iniquities; upon him was the chastisement that brought us peace, and with his stripes we are healed. ▤

Acts 10:36  As for the word that he sent to Israel, preaching good news of peace through Jesus Christ (he is Lord of all), … ▤

Rom 5:1  Therefore, since we have been justified by faith, wes have peace with God through our Lord Jesus Christ. ▤

s Some manuscripts let us

Eph 2:17  And he came and preached peace to you who were far off and peace to those who were near. ▤

Note that here Paul may be referring to Jesus Christ making peace between Gentiles and Jews, rather than to Christ making peace with God on their behalf. However, even if the former is the case, such peace between them was only made possible by Christ’s work in making peace between them and God, i.e. reconciling both of them to God (v. 16a ⇑).

- A prophecy of Jesus Christ leading us into peace:

Luke 1:78-79  … because of the tender mercy of our God, whereby the sunrise shall visit ust from on high 79to give light to those who sit in darkness and in the shadow of death, to guide our feet into the way of peace. ▤

t Or when the sunrise shall dawn upon us; some manuscripts since the sunrise has visited us

The reference to the “sunrise” visiting is likely to the coming of the Messiah, who would bring the light of God’s salvation. Here peace appears to refer primarily to peace with God – or at least to be inclusive of it.

Thus, Jesus Christ saves people from God’s wrath

Rom 5:9  Since, therefore, we have now been justified by his blood, much more shall we be saved by him from the wrath of God. ▤

1Thes 1:10  … and to wait for his Son from heaven, whom he raised from the dead, Jesus who delivers us from the wrath to come. ▤

1Thes 5:9  For God has not destined us for wrath, but to obtain salvation through our Lord Jesus Christ, … ▤

Rom 3:25  … [Jesus Christ] whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. This was to show God’s righteousness, because in his divine forbearance he had passed over former sins. ▤

As noted earlier, the use of “propitiation” speaks of the wrath of God against guilty sinners being turned away or quenched. Jesus’ blood “propitiated” or turned away God’s wrath by satisfying God’s justice, making a way for people to be forgiven without compromising God’s justice and holiness. Bear in mind that “propitiation” is closely associated with atonement. Where “propitiation” is used in this and the following verses, some other translations make reference to Jesus’ sacrifice making “atonement” (AMP, NIV, NRSV).

Heb 2:17  Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. ▤

1Jn 2:2  He is the propitiation for our sins, and not for ours only but also for the sins of the whole world. ▤

1Jn 4:10  In this is love, not that we have loved God but that he loved us and sent his Son to be the propitiation for our sins. ▤

- God’s wrath remains on those who do not obey Christ:

John 3:36  Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

Note: Further points about the significance of the shedding of Jesus Christ’s blood

See also:

- Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin

- Jesus Christ’s blood ratified the new covenant

References to the shedding of Jesus Christ’s blood speak of Jesus Christ’s death, as in the preceding subsections. Note that the next chapter section is included in the above cross references. It contains numerous references to Jesus Christ’s blood, speaking of its significance in relation to matters concerning redemption.

John 6:53-56  So Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, unless you eat the flesh of the Son of Man and drink his blood, you have no life in you. 54Whoever feeds on my flesh and drinks my blood has eternal life, and I will raise him up on the last day. 55For my flesh is true food, and my blood is true drink. 56Whoever feeds on my flesh and drinks my blood abides in me, and I in him. ▤

In speaking metaphorically of drinking his blood – and eating his flesh – Jesus is referring to believing in him and depending on his death for eternal life (vv. 53-54). One key reason as to why this is so, is that in so doing we remain spiritually interlocked with him (v. 56), the one who is “the life” (John 1:25; 14:6; 1Jn 1:2).

Eph 2:12-13  … remember that you were at that time separated from Christ, alienated from the commonwealth of Israel and strangers to the covenants of promise, having no hope and without God in the world. 13But now in Christ Jesus you who once were far off have been brought near by the blood of Christ. ▤

As commented earlier on v. 17, “brought near” (v. 13) may well be talking of being brought near to God, as a number of other translations stipulate. But alternatively it may be referring to being bought near to Israel – as the people of God – and “the covenants of promise”. Certainly the passage as a whole demonstrates that the Gentiles have been accepted into God’s people through the shedding of Jesus Christ’s blood.

Heb 9:12, 14  … he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. ▤  … 14how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ouru conscience from dead works to serve the living God. ▤

u Some manuscripts your

Verse 12 alludes to the High Priest needing to sprinkle blood from sacrifices when he entered the Most Holy Place in the earthly tabernacle in order to make atonement. By the shedding of his blood Jesus Christ similarly entered God’s presence – but once and for all, having by his blood obtained eternal redemption. This points to Jesus Christ’s ongoing role as high priest for God’s people, in which he is always in God’s presence to act on their behalf. In v. 14, the meaning of “dead works” is debatable. But the verse does clearly indicate that the shedding of Jesus Christ’s blood enables believers to “serve the living God!”

Heb 10:19-22  Therefore, brothers,v since we have confidence to enter the holy places by the blood of Jesus, 20by the new and living way that he opened for us through the curtain, that is, through his flesh, 21and since we have a great priest over the house of God, 22let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

v Or brothers and sisters

Not only did Jesus Christ himself enter God’s presence through the shedding of his blood (cf. Heb 9:12 ↑), through this all God’s people can. Verse 20 draws a parallel between the curtain in the temple and Christ’s body. Just as the way into God’s presence in the temple was through the curtain which cordoned off the Most Holy Place, so the death of Christ’s physical body has provided a way into God’s presence for all of God’s people. In v. 22 “sprinkled” is speaking of being sprinkled with “the blood of Jesus” (v. 19) – alluding to OT rituals signifying cleansing by the sprinkling of the blood of animal sacrifices.

Heb 13:12  So Jesus also suffered outside the gate in order to sanctify the people through his own blood. ▤

1Jn 5:6-8  This is he who came by water and blood—Jesus Christ; not by the water only but by the water and the blood. And the Spirit is the one who testifies, because the Spirit is the truth. 7For there are three that testify: 8the Spirit and the water and the blood; and these three agree. ▤

The “water” and “blood” are usually taken as references to Jesus’ baptism and death (NLT, CEV text note, NCV text note). In refuting a heresy, John uses them as evidence that Jesus Christ, the Son of God, was the truly human person who was baptized and who died. Thus the shedding of Jesus Christ’s blood testifies to his humanity.

Rev 12:11  And they have conquered him by the blood of the Lamb and by the word of their testimony, for they loved not their lives even unto death. ▤

This appears to be saying that the believers in question overcame Satan by their belief in and testimony to Jesus Christ’s death and its significance. Such an implication is applicable to all believers in their conflict with Satan.

Pray for persecuted Christians

Section C

Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin

Section Jumps

- Jesus Christ gave himself as a ransom for us, to redeem us from sin

- God’s people have been bought by Jesus Christ’s death . . .

- . . . They have been freed from sin and are now slaves to God – and Jesus Christ

- Jesus Christ’s death sets us free from sin’s control . . .

- . . . and Jesus Christ’s death cleanses us from sin

- Note: Jesus Christ’s death redeems people from the law and its consequences

See also:

- God redeemed the Israelites out of Egypt to take them as his own . . .

- . . . The Passover and God’s deliverance of Israel from Egypt

In the OT, references to God redeeming his people generally speak of God saving them or setting them free from oppression. In the NT, references to redemption more specifically involve the concept of setting people free by the payment of a ransom, a payment of comparable value. This reflected the use in NT times of “redeem” to denote the freeing of a slave by a payment. The NT applies such terms to Jesus Christ redeeming or freeing believers from enslavement to sin by giving his life as a ransom.

In regard to atonement – the theme of the preceding section – redemption (the act of redeeming) can be considered an aspect of or another way of describing atonement from sin. In one sense it is a complementary concept.

Jesus Christ gave himself as a ransom for us, to redeem us from sin

Matt 20:28  … even as the Son of Man came not to be served but to serve, and to give his life as a ransom for many. ▤

1Tim 2:5-6  For there is one God, and there is one mediator between God and men, the manw Christ Jesus, 6who gave himself as a ransom for all, which is the testimony given at the proper time. ▤

w men and man render the same Greek word that is translated people in verses 1 and 4

1Pet 1:18-19  … knowing that you were ransomed from the futile ways inherited from your forefathers, not with perishable things such as silver or gold, 19but with the precious blood of Christ, like that of a lamb without blemish or spot. ▤

The phrase “the futile ways” refers either to: the sinful, pointless way of life of non-Jews (cf. v. 14) – in which case it would be very pertinent to this subsection; or the Jewish way of life under the old covenant.

Rev 5:9  And they sang a new song, saying, “Worthy are you to take the scroll and to open its seals, for you were slain, and by your blood you ransomed people for God from every tribe and language and people and nation, … ▤

Eph 1:7  In him we have redemption through his blood, the forgiveness of our trespasses, according to the riches of his grace, … ▤

This indicates that the redemption provided by Jesus Christ’s death encompasses being forgiven for sins.

Heb 9:11-12, 15  But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,x then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) 12he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. ▤  … 15Therefore he is the mediator of a new covenant, so that those who are called may receive the promised eternal inheritance, since a death has occurred that redeems them from the transgressions committed under the first covenant.y ▤

x Some manuscripts good things to come

y The Greek word means both covenant and will; also verses 16, 17

Verse 15 makes reference in particular to sins committed while the first covenant was still in force.

Rev 14:4  It is these who have not defiled themselves with women, for they are virgins. It is these who follow the Lamb wherever he goes. These have been redeemed from mankind as firstfruits for God and the Lamb, … ▤

This may not expressly refer to being redeemed from sin, but the use of “redeemed” appears to at least allude to it.

- The psalmist’s confidence that God would redeem his people from their sins:

Ps 130:7-8  O Israel, hope in the LORD! For with the LORD there is steadfast love, and with him is plentiful redemption. 8And he will redeem Israel from all his iniquities. ▤

Although the psalmist is unlikely to have been intentionally referring to the Messiah, this hope or prophecy of God fully redeeming his people from their sins was ultimately fulfilled through Jesus Christ.

God’s people have been bought by Jesus Christ’s death . . .

See also:

- God’s people belong to him

An implication of believers being redeemed from sin by Jesus Christ’s death is that they have been bought by God and Jesus Christ – to whom they are now slaves (as the following subsection indicates).

Acts 20:28  Pay careful attention to yourselves and to all the flock, in which the Holy Spirit has made you overseers, to care for the church of God,z which he obtained with his own blood.a ▤

z Some manuscripts of the Lord

a Or with the blood of his Own

God’s “own blood” refers to that of his own Son, which thus in a sense is his own. The rendering in the second text note suggests more strongly that Jesus Christ and his blood are in view. With “his own blood” he obtained or “purchased” (NASB, NKJV, NLT cf. AMP, CEV, NCV, NIV) his church.

1Cor 6:19b-20  You are not your own, 20for you were bought with a price. So glorify God in your body. ▤

Believers have been bought by God – the one whom they should honor (v. 20b) – at the price of the death of his Son. Note that shortly afterwards Paul again remarks, “You were bought with a price” (7:23a).

2Pet 2:1  But false prophets also arose among the people, just as there will be false teachers among you, who will secretly bring in destructive heresies, even denying the Master who bought them, bringing upon themselves swift destruction. ▤

Rev 5:9-10  And they sang a new song, saying, “Worthy are you to take the scroll and to open its seals, for you were slain, and by your blood you ransomed people for God from every tribe and language and people and nation, 10and you have made them a kingdom and priests to our God, and they shall reign on the earth.” ▤

In ransoming people for God, Jesus Christ effectively “bought people for God” (NCV™; cf. AMP, CEV, GNT, NIV). A similar point can be made in 14:4 below re the reference to Christ redeeming people.

Rev 14:4  It is these who have not defiled themselves with women, for they are virgins. It is these who follow the Lamb wherever he goes. These have been redeemed from mankind as firstfruits for God and the Lamb, … ▤

. . . They have been freed from sin and are now slaves to God – and Jesus Christ

See also:

- We are God’s and Jesus Christ’s servants

- Instead of living as a slave to sin, live as a slave to God and righteousness . . .

Rom 6:17-18, 22  But thanks be to God, that you who were once slaves of sin have become obedient from the heart to the standard of teaching to which you were committed, 18and, having been set free from sin, have become slaves of righteousness. ▤  … 22But now that you have been set free from sin and have become slaves of God, the fruit you get leads to sanctification and its end, eternal life. ▤

Titus 2:13-14  … waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, 14who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

Jesus Christ has freed us from sin – redeeming us from wickedness and purifying us. Thus we now are his – “his own possession” – as servants or slaves who are zealous in doing good works.

1Cor 7:22  For he who was called in the Lord as a slave is a freedman of the Lord. Likewise he who was free when called is a slave of Christ. ▤

Note that Paul is explaining that slaves should not be troubled by their lack of freedom (cf. v. 21) because as believers they are free in a more significant sense – free from sin and Satan’s bondage. By the same token, those who are free people (like all believers) are slaves of Christ.

Eph 6:6, 9  … not by the way of eye-service, as people-pleasers, but as servantsb of Christ, doing the will of God from the heart, ▤  … 9Masters, do the same to them, and stop your threatening, knowing that he who is both their Masterc and yours is in heaven, and that there is no partiality with him. ▤

b Or slaves; Greek bondservants

c Greek Lord

As reflected in the text note on v. 6, the Greek for “servants of Christ” is often rendered as “slaves of Christ” (CEV, GNT, NASB, NIV, NLT, NRSV).

1Pet 2:16  Live as people who are free, not using your freedom as a cover-up for evil, but living as servantsd of God. ▤

d Greek bondservants

The phrase “servants of God” has a similar sense to “servants of Christ” above in Ephesians 6:6, indicative of being “God’s slaves” (NASB; cf. GNT, NLT).

- The Holy Spirit is a mark of God’s ownership, guaranteeing our inheritance until the consummation of our redemption:

Eph 1:13-14  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, 14who is the guaranteee of our inheritance until we acquire possession of it,f to the praise of his glory. ▤

e Or down payment

f Or until God redeems his possession

Most other modern translations support the alternative rendering in the ESV text note – “until God redeems his possession”. As such, this verse reflects that the Holy Spirit in each of God’s people is his mark of ownership (v. 13), signifying that they belong to God, i.e. that they are God’s “possession” (v. 14).

Jesus Christ’s death sets us free from sin’s control . . .

See also:

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

Sin exercises control over people, whereby people live sinful lives, in a sense bound and led by sin. However Jesus Christ’s death sets believers free from sin’s control; sin no longer dominates their lives.

Titus 2:13-14  … waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, 14who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

The phrase “all lawlessness” suggests “every kind of sin” (NLT). Jesus Christ’s death redeems or frees us from bondage to all sin.

Rom 6:6-7, 10-11, 14, 17-18  We know that our old selfg was crucified with him in order that the body of sin might be brought to nothing, so that we would no longer be enslaved to sin. 7For one who has died has been set freeh from sin. ▤  … 10For the death he died he died to sin, once for all, but the life he lives he lives to God. 11So you also must consider yourselves dead to sin and alive to God in Christ Jesus. ▤  … 14For sin will have no dominion over you, since you are not under law but under grace. ▤  … 17But thanks be to God, that you who were once slaves of sin have become obedient from the heart to the standard of teaching to which you were committed, 18and, having been set free from sin, have become slaves of righteousness. ▤

g Greek man

h Greek has been justified

This speaks of believers being freed from sin through Jesus Christ’s death in terms of our union with him, in which we participate in his death in a spiritual sense and consequently die to sin. In v. 6, “the body of sin” is a figurative term referring to the “sinful self” (GNT, cf. NCV). Verse 10a appears to be indicating that because Christ died, sin now “has no power over him” (GNT; cf. v. 10b). One implication of this is that Christ has defeated the power of sin (cf. NCV, NLT). This also means that those who are “in Christ” similarly have died to sin (v. 11). In v. 14, “sin will have no dominion over you” is stating that sin will no longer have mastery over us and/or is an exhortation to the readers to not let sin rule them.

Rom 7:23-25  … but I see in my members another law waging war against the law of my mind and making me captive to the law of sin that dwells in my members. 24Wretched man that I am! Who will deliver me from this body of death? 25Thanks be to God through Jesus Christ our Lord! So then, I myself serve the law of God with my mind, but with my flesh I serve the law of sin. ▤

The term “body of death” (v. 24) may refer primarily to the sinful nature which brings death. Alternatively the whole person may be in view – including the physical body – which is so dominated by sin (v. 23). Through Jesus Christ and what he had accomplished in his death, God rescues believers from this state (v. 25), thus freeing them from being prisoners of sin.

Rom 8:2-3  For the law of the Spirit of life has set youi free in Christ Jesus from the law of sin and death. 3For God has done what the law, weakened by the flesh, could not do. By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,j he condemned sin in the flesh, … ▤

i Some manuscripts me

j Or and as a sin offering

The “law” (of the Spirit and that of sin and death, v. 2) quite possibly refers to power or authority. Thus v. 2 would be speaking of Jesus Christ setting people free from the power of sin. (For a fuller discussion of this matter, see We have been freed from the law to live by the Holy Spirit.) The final clause of v. 3 indicates that by Jesus Christ’s death “God destroyed sin’s control over us” (NLT).

1Pet 2:24  He himself bore our sins in his body on the tree, that we might die to sin and live to righteousness. By his wounds you have been healed. ▤

Christ bore our sins, removing them from us and enabling us to no longer live under sin’s control – to “stop living for sin” (NCV™) – but rather live dedicated to righteousness. In this sense we have been “healed”.

Gal 3:22  But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. ▤

The reference to “the Scripture” appears to primarily have the law in view. The “promise” most likely is that of righteousness or justification by faith – possibly along with other related concepts (cf. v. 14b). This is granted by faith in Jesus Christ and what he accomplished by his death. The implication is that correspondingly one is released from being a “imprisoned … under sin”.

John 8:31-36  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, 32and you will know the truth, and the truth will set you free.” 33They answered him, “We are offspring of Abraham and have never been enslaved to anyone. How is it that you say, ‘You will become free’?” 34Jesus answered them, “Truly, truly, I say to you, everyone who commits sin is a slavek to sin. 35The slave does not remain in the house forever; the son remains forever. 36So if the Son sets you free, you will be free indeed. ▤

k Greek bondservant; also verse 35

In association with what Jesus’ death accomplished, we are set free from slavery to sin through following Jesus’ teaching and coming to know the truth.

Acts 13:38-39  Let it be known to you therefore, brothers, that through this man forgiveness of sins is proclaimed to you, 39and by him everyone who believes is freedl from everything from which you could not be freed by the law of Moses. ▤

l Greek justified; twice in this verse

Note that here and in Revelation 1:5b below, freedom from the consequences of past sin may be more in view than freedom from sin’s ongoing control over our actions.

Rev 1:5b  To him who loves us and has freed us from our sins by his blood … ▤

. . . and Jesus Christ’s death cleanses us from sin

See also:

- Titus 2:13-14 ⇑

- Spiritual defilement . . .

- . . . Spiritual uncleanness

- God’s people are primarily made holy through Jesus Christ’s sacrifice

Sin defiles us and makes us spiritually unclean – separating us from God who is holy, set apart from sin and such uncleanness. However, in conjunction with redeeming us and freeing us from sin, Jesus Christ’s death purifies us from sin’s defilement and the associated spiritually uncleanness. This allows us to be brought to God (as reflected in the following two subsections).

1Jn 1:7  But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. ▤

The word translated “cleanses” has a continuous tense, implying ongoing purification rather than a single act of purification. (cf. NBC) Although Jesus Christ’s sacrifice is the only sacrifice needed, the purification from sin that it provides needs to be claimed time and again.

Heb 1:3  He is the radiance of the glory of God and the exact imprint of his nature, and he upholds the universe by the word of his power. After making purification for sins, he sat down at the right hand of the Majesty on high, … ▤

This has Jesus Christ’s sacrificial death in view, as the means of providing purification for sins.

Heb 9:13-14  For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifym for the purification of the flesh, 14how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ourn conscience from dead works to serve the living God. ▤

m Or For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifies

n Some manuscripts your

The phrase “purify our conscience” may have at least partly in view purification from sin, through Christ’s death. With one’s conscience no longer having past sin to deal with, it has been purified from sin and the need to perform “dead works” – quite possibly the ultimately useless rituals of the law – to attempt to address the defilement of sin.

1Pet 1:2  … according to the foreknowledge of God the Father, in the sanctification of the Spirit, for obedience to Jesus Christ and for sprinkling with his blood: May grace and peace be multiplied to you. ▤

The phrase “sprinkling by his blood” probably refers to purification from sin by Christ’s blood (cf. GNT, NCV, NLT).

Rev 7:14  I said to him, “Sir, you know.” And he said to me, “These are the ones coming out of the great tribulation. They have washed their robes and made them white in the blood of the Lamb. ▤

Zec 3:3-5, 8-9  Now Joshua was standing before the angel, clothed with filthy garments. 4And the angel said to those who were standing before him, “Remove the filthy garments from him.” And to him he said, “Behold, I have taken your iniquity away from you, and I will clothe you with pure vestments.” 5And I said, “Let them put a clean turban on his head.” So they put a clean turban on his head and clothed him with garments. And the angel of the LORD was standing by. ▤  … 8Hear now, O Joshua the high priest, you and your friends who sit before you, for they are men who are a sign: behold, I will bring my servant the Branch. 9For behold, on the stone that I have set before Joshua, on a single stone with seven eyes,o I will engrave its inscription, declares the LORD of hosts, and I will remove the iniquity of this land in a single day. ▤

o Or facets

The “Branch” (v. 8) signifies the Messiah. The “stone” (v. 9) may signify the Messiah or his priestly/cleansing work, particularly with it having an inscription. For as such it may parallel the plate of gold on the high priest’s turban, which was engraved with “Holy to the Lord” (cf. Ex 28:36-38). The promise to “remove the iniquity of this land in a single day” (v. 9) may well refer to Jesus’ death on Good Friday, although the day of his return may instead be in view. Particularly if the former is the case, vv. 3-5 probably point to the cleansing and removal of sin affected by Christ’s death. In v. 8a, “your friends” are Joshua’s fellow-priests. They are “a sign” (v. 8b), “types of what is to come” (AMP), perhaps in that they prefigure Christ’s priestly work.

- Jesus’ washing of his disciples’ feet:

John 13:5, 8-10  Then he poured water into a basin and began to wash the disciples’ feet and to wipe them with the towel that was wrapped around him. ▤  … 8Peter said to him, “You shall never wash my feet.” Jesus answered him, “If I do not wash you, you have no share with me.” 9Simon Peter said to him, “Lord, not my feet only but also my hands and my head!” 10Jesus said to him, “The one who has bathed does not need to wash, except for his feet,p but is completely clean. And youq are clean, but not every one of you.” ▤

p Some manuscripts omit except for his feet

q The Greek words for you in this verse are plural

Particularly as his atoning death was drawing near, in washing and so cleaning his disciples’ feet, Jesus appears to symbolically portray the cleansing that his death would bring – and the need for people to partake of it. Verse 10a may possibly be implying that once one has been saved and completely cleansed of their past sins through Jesus Christ’s death, one then only needs regular confession and cleansing of any sin one may commit – the cleansing made viable by the application of Jesus Christ’s once and for all sacrifice (cf. 1Jn 1:7 ↑).

Note: Jesus Christ’s death redeems people from the law and its consequences

See also:

- Release from the Law through Jesus Christ

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

Rom 7:1, 4-6  Or do you not know, brothersr—for I am speaking to those who know the law—that the law is binding on a person only as long as he lives? ▤  … 4Likewise, my brothers, you also have died to the law through the body of Christ, so that you may belong to another, to him who has been raised from the dead, in order that we may bear fruit for God. 5For while we were living in the flesh, our sinful passions, aroused by the law, were at work in our members to bear fruit for death. 6But now we are released from the law, having died to that which held us captive, so that we serve in the new way of the Spirit and not in the old way of the written code.s ▤

r Or brothers and sisters; also verse 4

s Greek of the letter

Verse 4a is saying that as “part of the body of Christ” (CEV, GNT), in Christ’s death believers died with him (cf. NLT) and so are dead to the law (v. 6a), the law only having authority over a person while they are alive (v. 1). Thus through Jesus Christ’s death “we are released from the law” – to serve by the Spirit. Note that the phrase “that which held us captive” (v. 6) is understood to be a reference to the law (cf. CEV, NCV, NLT), rather than the sinful nature (v. 5).

Rom 8:2  For the law of the Spirit of life has set yout free in Christ Jesus from the law of sin and death. ▤

t Some manuscripts me

As noted earlier, the use of “law” here quite possibly refers to power or authority. However, it may instead refer to the OT law as “the law that brings sin and death” (NCV™). As such this would be speaking of Jesus Christ (and his death) redeeming people from the law and its consequences.

Gal 4:3-5  In the same way we also, when we were children, were enslaved to the elementary principlesu of the world. 4But when the fullness of time had come, God sent forth his Son, born of woman, born under the law, 5to redeem those who were under the law, so that we might receive adoption as sons. ▤

u Or elemental spirits; also verse 9

One important aspect of the redemption provided by Jesus Christ, is that we have been redeemed from bondage to the Mosaic Law – which is the sense here of “to redeem those who were under law” (cf. CEV, NLT). As such, we are freed from the law’s regulations and rituals. Regarding the term “the elementary principles” (v. 3), the law may primarily be in view (cf. AMP) – which would fit comfortably with vv. 4-5 (and this subsection). But this interpretation is debatable, with the text note providing one other possibility. For further comment see So through Jesus Christ believers have been released from the law.

Gal 3:13  Christ redeemed us from the curse of the law by becoming a curse for us—for it is written, “Cursed is everyone who is hanged on a tree”— ▤

The law imposes on us a curse as a consequence for sinning and breaking the law. But Jesus Christ redeemed us from this curse as he removed it from us and took it upon himself – “put himself under that curse” (NCV™) – by dying for us, in our place.

Gal 3:19, 22-25  Why then the law? It was added because of transgressions, until the offspring should come to whom the promise had been made, and it was put in place through angels by an intermediary. ▤  … 22But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. 23Now before faith came, we were held captive under the law, imprisoned until the coming faith would be revealed. 24So then, the law was our guardian until Christ came, in order that we might be justified by faith. 25But now that faith has come, we are no longer under a guardian, … ▤

The law was only ever to be the authority over God’s people until Jesus Christ came (v. 19a), when faith in Jesus Christ’s death would supersede it as the way for God’s people to be justified (v. 22). Now that this is the case, believers have been released from the law’s supervision (v. 25), no longer “captive under the law” (v. 23; cf. vv. 24-25) nor by sin (v. 22a) which held sway under the law.

Gal 5:1  For freedom Christ has set us free; stand firm therefore, and do not submit again to a yoke of slavery. ▤

By his death, Jesus Christ has set God’s people free from the burden of the yoke of the law.

Heb 2:14-15  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, 15and deliver all those who through fear of death were subject to lifelong slavery. ▤

By his death Jesus Christ has set us “free” (AMP, GNT, NASB, NCV, NIV, NRSV) from the fear of the primary consequence of the law and sin – death (v. 15), effectively foiling Satan and nullifying the power of death (v. 14).

1Pet 1:18-19  … knowing that you were ransomed from the futile ways inherited from your forefathers, not with perishable things such as silver or gold, 19but with the precious blood of Christ, like that of a lamb without blemish or spot. ▤

As noted earlier, “futile ways” may refer to the Jewish way of life under the old covenant and law, a way of life which was ultimately pointless and futile – useless for gaining salvation. As such, these two verses would be pertinent to this subsection.

- The law gives sin its power – but God gives victory through Jesus Christ:

1Cor 15:56-57  The sting of death is sin, and the power of sin is the law. 57But thanks be to God, who gives us the victory through our Lord Jesus Christ. ▤

The “victory” is victory over the otherwise inevitable products of the law – sin and death.

Pray for persecuted Christians

Section D

Jesus Christ’s Resurrection and Salvation

Section Jumps

- Jesus Christ’s resurrection has a key part in people being saved

- Jesus Christ’s resurrection is linked to the forgiveness of sins and justification

- Jesus Christ’s resurrection was essential for our resurrection

- Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil

- Note: Jesus Christ’s resurrection affirmed significant things about him

See also:

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

- . . . This identification also has other implications – present and future

- [Reasons for assurance:] Jesus Christ’s death and his ministry in his risen life

Jesus Christ’s resurrection has a key part in people being saved

See also:

- Acts 5:30-31 ⇓

1Pet 3:21  Baptism, which corresponds to this, now saves you, not as a removal of dirt from the body but as an appeal to God for a good conscience, through the resurrection of Jesus Christ, … ▤

The “appeal to God for a good conscience” may be an appeal to God: to enable one to live before him with a clear conscience; and/or for forgiveness of past sins that leave one with a guilty conscience. Some other translations use “from” instead of “for”, which opens up other possibilities – e.g. that Peter is speaking of a commitment to live in accordance with God’s will as governed by “a good conscience”. With any of these meanings, in making such an appeal in baptism we are saved by Christ’s resurrection – the culmination of his saving work – with our baptism being an acknowledgement of this, signifying our faith in Christ’s saving work.

Rom 5:9-10  Since, therefore, we have now been justified by his blood, much more shall we be saved by him from the wrath of God. 10For if while we were enemies we were reconciled to God by the death of his Son, much more, now that we are reconciled, shall we be saved by his life. ▤

By Jesus Christ’s death believers are presently justified and reconciled to God. Following on from this, through what Jesus Christ does for them in his life – him having been resurrected – they can be assured of salvation. But note that while the phrase “saved by his life” (v. 10) may well refer to Jesus Christ’s present life and ministry for believers, some commentators interpret it as referring to believers being saved through their sharing in Christ’s resurrected life in their union with him. These two concepts themselves are somewhat intertwined.

Rom 10:9  … because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. ▤

The fact that God’s raising of Jesus Christ is one of the key things we are to believe to be saved, implies that Christ’s resurrection is critical to our salvation.

Acts 26:23  … that the Christ must suffer and that, by being the first to rise from the dead, he would proclaim light both to our people and to the Gentiles. ▤

Here “light” refers to the “light of salvation” (GNT). The verse suggests that without Jesus Christ’s resurrection there would be no “light of salvation”.

Rom 6:4-5, 8-11  We were buried therefore with him by baptism into death, in order that, just as Christ was raised from the dead by the glory of the Father, we too might walk in newness of life. 5For if we have been united with him in a death like his, we shall certainly be united with him in a resurrection like his. ▤  … 8Now if we have died with Christ, we believe that we will also live with him. 9We know that Christ, being raised from the dead, will never die again; death no longer has dominion over him. 10For the death he died he died to sin, once for all, but the life he lives he lives to God. 11So you also must consider yourselves dead to sin and alive to God in Christ Jesus. ▤

Believers have a “newness of life” (v. 4b), in effect a new life. This is: a spiritual life, identified with Jesus Christ’s resurrection and life (vv. 4-8, 11); a life lived in union with Jesus Christ (vv. 5, 8, 11); a life free of the controlling power of sin (vv. 10-11); and a life lived for God (vv. 10-11). This new life is an integral part of salvation, even identifiable with it. Without Jesus Christ’s resurrection this new life – and all these aspects of it – would not be a reality.

Jesus Christ’s resurrection is linked to the forgiveness of sins and justification

Acts 5:30-31  The God of our fathers raised Jesus, whom you killed by hanging him on a tree. 31God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. ▤

Without Jesus Christ’s resurrection he could not have subsequently been exalted as Savior (and Leader), which is here implied as being integral to God’s people being given repentance and forgiveness.

Acts 13:37-39  … but he whom God raised up did not see corruption. 38Let it be known to you therefore, brothers, that through this man forgiveness of sins is proclaimed to you, 39and by him everyone who believes is freedv from everything from which you could not be freed by the law of Moses. ▤

v Greek justified; twice in this verse

“Let it be known to you therefore” (v. 38a) appears to indicate that forgiveness of sins (v. 38b) and justification (v. 39, cf. text note) are based on or confirmed by Jesus Christ’s resurrection (v. 37), it being affirmation that he was the promised Messiah (cf. vv. 30-36), who in his death would effect such outcomes.

Rom 4:25  … who was delivered up for our trespasses and raised for our justification. ▤

The clause “raised for our justification” may well mean that Christ was raised to secure our justification. Alternatively, mirroring the earlier use of “for our”, it may be saying that he was raised “because of our” (NASB) justification – which could infer that our justification had been secured by his death. In either case, this verse points to God showing his acceptance of Jesus Christ’s sacrifice for sin by raising him to life, thus signifying our justification. As such, God’s resurrection of Jesus Christ validated or affirmed Christ’s sacrifice as being acceptable for the sin of humankind.

1Cor 15:17  And if Christ has not been raised, your faith is futile and you are still in your sins. ▤

Without Jesus Christ’s resurrection we would not be forgiven for our sins – nor justified; our faith would be useless. One reason put forward by commentators as to why this is the case is that in raising Jesus, God signified that he accepted Jesus Christ’s sacrifice for sins (as per the above comment on Romans 4:25).

Rom 8:34  Who is to condemn? Christ Jesus is the one who died—more than that, who was raised—who is at the right hand of God, who indeed is interceding for us.w ▤

w Or Is it Christ Jesus who died . . . for us?

Not being open to condemnation is of course a concept related to being forgiven and justified, not having any sin to be charged with. Jesus Christ’s resurrection is a key factor in why believers can be confident of being free of condemnation – and of continuing to be free of it. For without his resurrection Jesus Christ would not be now “at the right hand of God, … interceding for us”. Jesus Christ’s role as the appointed judge – the one who will condemn the guilty – may also be in view here. Both of these are critical factors, along with his death, as to why Christians are not open to condemnation.

Jesus Christ’s resurrection was essential for our resurrection

See also:

- As God raised Jesus Christ from the dead, God will also raise his people

Jesus Christ’s resurrection was vital to our salvation in part at least due to it being essential for our own resurrection.

John 14:19  Yet a little while and the world will see me no more, but you will see me. Because I live, you also will live. ▤

A number of commentators understand the last statement to be primarily referring to – or at least encompassing – resurrection life; i.e. they take it to indicate that Jesus Christ’s resurrection guarantees the resurrection of believers. It could also be a reference to spiritual life, that believers share in now.

1Cor 15:18-23  Then [if Christ has not been raised] those also who have fallen asleep in Christ have perished. 19If in Christ we have hopex in this life only, we are of all people most to be pitied. 20But in fact Christ has been raised from the dead, the firstfruits of those who have fallen asleep. 21For as by a man came death, by a man has come also the resurrection of the dead. 22For as in Adam all die, so also in Christ shall all be made alive. 23But each in his own order: Christ the firstfruits, then at his coming those who belong to Christ. ▤

x Or we have hoped

The “firstfruits” (vv. 20, 23) alludes to the firstfruits of the harvest which were offered to God. As well as preceding the rest of the harvest, they were seen as a confirmation that the rest would take place. Here the term is applied to Christ, as like the firstfruits of the harvest, his resurrection precedes and is an assurance of the resurrection of all believers. The concept is reflected in similar expressions elsewhere in the NT (cf. Acts 26:23 ↓).

Phil 3:10-11  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, 11that by any means possible I may attain the resurrection from the dead. ▤

Here Paul speaks of the power of Jesus Christ’s resurrection (v. 10a) as a significant factor in himself being able to be resurrected from the dead (v. 11).

1Thes 4:14  For since we believe that Jesus died and rose again, even so, through Jesus, God will bring with him those who have fallen asleep. ▤

Jesus’ resurrection is essential for God to raise and bring to himself “through Jesus” believers who have died. The verse also suggests that if we do not believe that Jesus rose from death, we have no reason to believe that God will raise others.

2Tim 1:10  … and which now has been manifested through the appearing of our Savior Christ Jesus, who abolished death and brought life and immortality to light through the gospel, … ▤

In part at least it was through Jesus Christ’s resurrection that the power of death was abolished, producing life and immortality for believers.

1Pet 1:3-4  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, … ▤

Because of Jesus Christ’s resurrection we have a “living hope” (v. 3) of an inheritance (v. 4) – which encompasses our own resurrection and eternal life.

Acts 26:23  … that the Christ must suffer and that, by being the first to rise from the dead, he would proclaim light both to our people and to the Gentiles. ▤

In saying that the Christ would be the “first” to rise from the dead, this points to the necessity of his resurrection for the resurrection of God’s people – which will follow in due course. The verse also speaks of Christ’s resurrection as being key to “the light of salvation” (GNT), which is inclusive of the resurrection of God’s people.

Matt 27:52-53  The tombs also were opened. And many bodies of the saints who had fallen asleep were raised, 53and coming out of the tombs after his resurrection they went into the holy city and appeared to many. ▤

The resurrection of these saints after Jesus Christ’s resurrection may have been to signify his victory over death – for which his resurrection was paramount – and the firm hope of resurrection for God’s people.

- If Christ has not been raised, our witnessing and faith are useless:

1Cor 15:14-15, 17  And if Christ has not been raised, then our preaching is in vain and your faith is in vain. 15We are even found to be misrepresenting God, because we testified about God that he raised Christ, whom he did not raise if it is true that the dead are not raised. ▤  … 17And if Christ has not been raised, your faith is futile and you are still in your sins. ▤

Note that in regard to the importance of Christ’s resurrection for our faith, it can similarly be inferred from 1 Peter 1:21 that it was because God raised Jesus (and glorified him) that we can have faith and hope in God – “[You saints] who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God.”

Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil

See also:

- Jesus came to destroy Satan’s power and work

John 12:31-33  Now is the judgment of this world; now will the ruler of this world be cast out. 32And I, when I am lifted up from the earth, will draw all people to myself.” 33He said this to show by what kind of death he was going to die. ▤

As vv. 32-33 indicate, v. 31 refers to Jesus’ imminent death, by which Satan would be defeated (v. 31b) – with Jesus’ death and resurrection nullifying Satan’s power over people through sin and death (cf. Heb 2:14 ↓). The “judgment of this world” (v. 31a) possibly is primarily referring to the defeat of its “ruler”, Satan (cf. NLT), meaning that the world as his domain would correspondingly be overcome by Christ and condemned for its values and ways. Another possibility is that it refers to the world’s guilt in rejecting Jesus – shown ultimately in its impending crucifixion of him – and its consequent judgment, with the latter in a sense foreshadowed in Christ’s victory over it by his resurrection.

Heb 2:14  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, … ▤

The term “destroy” has the sense “break the power of” (NLT).

1Jn 3:8b  The reason the Son of God appeared was to destroy the works of the devil. ▤

This largely has Jesus Christ’s death and resurrection in view as that by which he destroyed the devil’s work in seeking to bring destruction on humankind.

Rev 12:10  And I heard a loud voice in heaven, saying, “Now the salvation and the power and the kingdom of our God and the authority of his Christ have come, for the accuser of our brothersy has been thrown down, who accuses them day and night before our God. ▤

y Or brothers and sisters

Commentators differ on whether this refers to Jesus Christ’s victory over Satan by his death and resurrection – correlated with Satan’s defeat in heaven (cf. vv. 7-9); or to a final expulsion of Satan from heaven in the last days. The first interpretation would make the verse pertinent to this subsection.

John 16:33  I have said these things to you, that in me you may have peace. In the world you will have tribulation. But take heart; I have overcome the world. ▤

As Jesus said this in the hours prior to his death, it is quite possibly largely a reference to his death and subsequent resurrection – by which he triumphed over all that is evil in the world. Alternatively – or in conjunction with the above – he may have had his sinless life and/or his ministry in view, in which he prevailed over the ways of the world and evil powers.

Eph 4:8  Therefore it says, “When he ascended on high he led a host of captives, and he gave gifts to men.” ▤

Here “captives” is most likely being applied to Christ’s evil spiritual enemies – whom he triumphed over in his death and resurrection, culminating in him ascending “on high” with them subject to him.

Col 2:15  He disarmed the rulers and authoritiesz and put them to open shame, by triumphing over them in him.a ▤

z Probably demonic rulers and authorities

a Or in it (that is, the cross)

The reference here is probably to God (cf. AMP, NCV, NLT) triumphing over evil spiritual powers by Jesus Christ’s death, God being the one who orchestrated it. But note that some interpret this to be speaking of Jesus Christ as the one who triumphed over evil (cf. CEV, GNT)

Gen 3:15  I will put enmity between you [the serpent] and the woman, and between your offspringb and her offspring; he shall bruise your head, and you shall bruise his heel. ▤

b Hebrew seed; so throughout Genesis

Generally this is seen as more than just a description of the enmity that would exist between humans and snakes. The offspring of the woman is thought to represent human beings and God’s people in particular, with the offspring of the serpent symbolizing those controlled by Satan, including demons. The prophecy in the second half of the verse is ultimately fulfilled in Christ’s victory over Satan through his death and resurrection.

John 1:4-5  In him was life,c and the life was the light of men. 5The light shines in the darkness, and the darkness has not overcome it. ▤

c Or was not any thing made. That which has been made was life in him

Here “darkness” may be referring to this world’s sin and unbelief and/or spiritual powers of darkness. If it is inclusive of the latter, then the fact that the darkness did not overcome the light that Jesus brought is reflective of him triumphing over evil.

- By his death Jesus Christ rescues people from evil:

Gal 1:4  … who gave himself for our sins to deliver us from the present evil age, according to the will of our God and Father, … ▤

Through dying for our sins, Jesus Christ deliverers believers from the power of the present evil world system (cf. Gal 6:14). Colossians 1:13 similarly refers to God rescuing people from evil: “He has delivered us from the domain of darkness …”

Note: Jesus Christ’s resurrection affirmed significant things about him

See also:

- For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .

- Jesus Christ’s death and resurrection [give reason to believe in him]

John 13:19  I am telling you this now, before it takes place, that when it does take place you may believe that I am he. ▤

It appears that “before it takes place” refers to Jesus’ death – with the preceding events – and his resurrection. In addition to the importance of his death and resurrection themselves in showing who Jesus was, the fact that he predicted them also substantiated his claims. Note that while “I am he” (cf. 8:38) may be a reference to God’s name, implying Jesus’ oneness with God, more likely Jesus is meaning that he is the Messiah – the one for whom the Jews were waiting.

Acts 2:29-33  Brothers, I may say to you with confidence about the patriarch David that he both died and was buried, and his tomb is with us to this day. 30Being therefore a prophet, and knowing that God had sworn with an oath to him that he would set one of his descendants on his throne, 31he foresaw and spoke about the resurrection of the Christ, that he was not abandoned to Hades, nor did his flesh see corruption. 32This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. 33Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. ▤

In vv. 30-31, Peter asserts that David had spoken (cf. vv. 35-38) of the Christ being resurrected to assume the Davidic throne, as the descendant whom God had promised David would be placed on his throne. In vv. 32-33, Peter implies that God’s resurrection of Jesus and his subsequent exaltation of Jesus to his right hand (pointing to Jesus’ enthronement) shows him to be the one – the Christ. Note that in v. 33 Peter may be speaking of the manifestation of the Holy Spirit that Jesus had promised, as evidence of Jesus’ enthronement at God’s right hand.

Acts 13:30-37  But God raised him from the dead, 31and for many days he appeared to those who had come up with him from Galilee to Jerusalem, who are now his witnesses to the people. 32And we bring you the good news that what God promised to the fathers, 33this he has fulfilled to us their children by raising Jesus, as also it is written in the second Psalm, “‘You are my Son, today I have begotten you.’ 34And as for the fact that he raised him from the dead, no more to return to corruption, he has spoken in this way, “‘I will give you the holy and sure blessings of David.’ 35Therefore he says also in another psalm, “‘You will not let your Holy One see corruption.’ 36For David, after he had served the purpose of God in his own generation, fell asleep and was laid with his fathers and saw corruption, 37but he whom God raised up did not see corruption. ▤

Similar to Peter in 2:29-33 above, here Paul asserts that God fulfilled OT promises regarding the Messiah by raising up Jesus Christ – thus confirming by his resurrection that Jesus Christ is the Messiah. The quotation in v. 33 in its original context is a reference to a Davidic king’s coronation, in which the king entered into a unique relationship with God – reflective of God’s promise to David regarding one of his sons (cf. 2Sam 7:14). Most likely Paul is implying that it has been ultimately fulfilled in God’s resurrection of Jesus Christ, in which God in a sense begot or gave life to him and subsequently exalted him as Lord of all. Similarly the two quotations that follow it (vv. 34, 35) point to the promised blessings to David (cf. 2Sam 7) that would ultimately come to and through David’s messianic descendant, the Christ. He would be the one who God would “not let… see corruption” (v. 35) – a prophecy fulfilled in Jesus Christ (v. 37).

Rom 1:4  … and was declared to be the Son of God in power according to the Spirit of holiness by his resurrection from the dead, Jesus Christ our Lord, … ▤

Paul’s argument here may be that to rise from the dead as Jesus Christ did could only be possible for the Son of God, the Messiah, in accordance with messianic prophecies (cf. Isa 52:13-15; 53:10-12). Alternatively Paul may be meaning that Jesus Christ’s resurrection from the dead validated his claims that he would rise from the dead, and thereby gave credence to his other claims, in particular here his claim to be the Son of God.

Rom 6:9  We know that Christ, being raised from the dead, will never die again; death no longer has dominion over him. ▤

Col 1:18  And he is the head of the body, the church. He is the beginning, the firstborn from the dead, that in everything he might be preeminent. ▤

Christ is the “beginning” of a whole new order as he was the first to rise from among the dead to never die again. As the founder of this new creation he is first not only chronologically but also in primacy, both of which are indicated by the term “the firstborn”.

Acts 17:31  … because he has fixed a day on which he will judge the world in righteousness by a man whom he has appointed; and of this he has given assurance to all by raising him from the dead. ▤

In the second part of the verse, Paul may be meaning that by raising Jesus Christ, God validated Christ’s claims that God would judge the world through him (cf. John 5:22-23a, 27). For in raising Christ, God firstly validated Christ’s claim that he would rise from the dead and consequently gave credibility to all Christ’s other claims.

- Jesus Christ’s resurrection was necessary for him to be Lord of all:

Rom 14:9  For to this end Christ died and lived again, that he might be Lord both of the dead and of the living. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Salvation for the World

Prior to Jesus Christ’s mission, God dealt primarily with Israel, as his people. What Jesus Christ accomplished had momentous implications for all people – notably in making God’s salvation, with eternal life, freely available to every person in the world. An associated outcome is that people from all nations can readily become one of God’s own people.

Section A

The Savior of the World

Section Jumps

- God provides salvation through Jesus Christ

- Jesus Christ is the Savior of the world – in conjunction with God . . .

- . . . Jesus Christ realizes salvation and redemption

- We can only be saved through Jesus Christ

- Jesus Christ will bring believers’ salvation to completion on his return

God provides salvation through Jesus Christ

See also:

- 1Jn 4:14 ⇓; Acts 5:31 ⇓; Acts 13:23 ⇓

- God sent Jesus to take away sins . . .

- . . . God sent Jesus to save the world

- God saves people through Jesus Christ

- God has provided salvation for the Gentiles through Jesus Christ . . .

John 3:17  For God did not send his Son into the world to condemn the world, but in order that the world might be saved through him. ▤

Rom 3:22b-25a  For there is no distinction: 23for all have sinned and fall short of the glory of God, 24and are justified by his grace as a gift, through the redemption that is in Christ Jesus, 25whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. ▤

Rom 7:24-25a  Wretched man that I am! Who will deliver me from this body of death? 25Thanks be to God through Jesus Christ our Lord! ▤

In v. 25a Paul answers the question he poses in v. 24, indicating that God will save him through Jesus Christ (cf. GNT, NCV).

1Cor 15:56-57  The sting of death is sin, and the power of sin is the law. 57But thanks be to God, who gives us the victory through our Lord Jesus Christ. ▤

The “victory” is victory over death and sin. As such it is associated with salvation.

1Thes 5:9  For God has not destined us for wrath, but to obtain salvation through our Lord Jesus Christ, … ▤

2Tim 1:8-9  Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, 9who saved us and called us toa a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,b … ▤

a Or with

b Greek before times eternal

1Pet 1:3-5  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. ▤

Through Jesus Christ’s resurrection, God has brought believers into a “living hope” (v. 3) – encompassing their own resurrection and an inheritance (v. 4), aspects of the salvation to be consummated in “the last time” (v. 5).

Rom 5:8-11  … but God shows his love for us in that while we were still sinners, Christ died for us. 9Since, therefore, we have now been justified by his blood, much more shall we be saved by him from the wrath of God. 10For if while we were enemies we were reconciled to God by the death of his Son, much more, now that we are reconciled, shall we be saved by his life. 11More than that, we also rejoice in God through our Lord Jesus Christ, through whom we have now received reconciliation. ▤

God through Jesus Christ: saves us from his own wrath (v. 9b), justifying us by Christ’s death (v. 9a); reconciles us to him (vv. 10-11); and brings our salvation to completion (v. 10b).

- Zechariah’s prophecy that God would redeem and save his people through Jesus Christ:

Luke 1:68-79  “Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, 70as he spoke by the mouth of his holy prophets from of old, 71that we should be saved from our enemies and from the hand of all who hate us; 72to show the mercy promised to our fathers and to remember his holy covenant, 73the oath that he swore to our father Abraham, to grant us 74that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. 76And you, child, will be called the prophet of the Most High; for you will go before the Lord to prepare his ways, 77to give knowledge of salvation to his people in the forgiveness of their sins, 78because of the tender mercy of our God, whereby the sunrise shall visit usc from on high 79to give light to those who sit in darkness and in the shadow of death, to guide our feet into the way of peace.” ▤

c Or when the sunrise shall dawn upon us; some manuscripts since the sunrise has visited us

The salvation spoken of here is inclusive of both spiritual salvation and salvation from the oppression of enemies (vv. 71, 74) – ultimately fulfilled by the final deliverance of God’s people on Jesus Christ’s return. The term “horn of salvation” (v. 69) refers to Jesus Christ. Verses 76-79 speak of God’s salvation coming through Jesus Christ’s mission in both John the Baptist’s preparatory work (v. 77; cf. CEV, NCV, NIrV, NLT) and Jesus himself (vv. 78-79).

Jesus Christ is the Savior of the world – in conjunction with God . . .

See also:

- John 3:17 ⇑

- God is the Savior of his people . . .

John 4:42  They said to the woman, “It is no longer because of what you said that we believe, for we have heard for ourselves, and we know that this is indeed the Savior of the world.” ▤

1Jn 4:14  And we have seen and testify that the Father has sent his Son to be the Savior of the world. ▤

John 12:47  If anyone hears my words and does not keep them, I do not judge him; for I did not come to judge the world but to save the world. ▤

Luke 2:11  For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. ▤

References to Jesus Christ as “Savior” generally have in view him being the Savior of the world.

Acts 5:31  God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. ▤

Jesus Christ’s role as Savior in respect to Israel – as mentioned here and in 13:23 immediately below – is readily applicable to the world.

Acts 13:23  Of this man’s offspring God has brought to Israel a Savior, Jesus, as he promised. ▤

Eph 5:23  For the husband is the head of the wife even as Christ is the head of the church, his body, and is himself its Savior. ▤

Phil 3:20  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, … ▤

Titus 1:3-4  … and at the proper time manifested in his word through the preaching with which I have been entrusted by the command of God our Savior; 4To Titus, my true child in a common faith: Grace and peace from God the Father and Christ Jesus our Savior. ▤

God is our Savior (v. 3) in conjunction with Jesus Christ (v. 4), for God planned, initiated and oversaw Jesus Christ’s saving work. Additionally, through Jesus Christ and the Holy Spirit, God brings the believer’s salvation to fulfillment. Note that as well as in Titus 3:4 below, the phrase “God our Savior” is also used in the NT in 1 Timothy 1:1; 2:3; Titus 2:10; and Jude 1:25.

Titus 3:4-7  But when the goodness and loving kindness of God our Savior appeared, 5he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, 6whom he poured out on us richly through Jesus Christ our Savior, 7so that being justified by his grace we might become heirs according to the hope of eternal life. ▤

Rev 7:10  … and crying out with a loud voice, “Salvation belongs to our God who sits on the throne, and to the Lamb!” ▤

1Tim 4:10  For to this end we toil and strive,d because we have our hope set on the living God, who is the Savior of all people, especially of those who believe. ▤

d Some manuscripts and suffer reproach

The description of God as “the Savior of all people” implies that his salvation is open to all people of the world, although it only comes to fruition for “those who believe”.

. . . Jesus Christ realizes salvation and redemption

See also:

- Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin

2Tim 2:10  Therefore I endure everything for the sake of the elect, that they also may obtain the salvation that is in Christ Jesus with eternal glory. ▤

Heb 2:10  For it was fitting that he, for whom and by whom all things exist, in bringing many sons to glory, should make the founder of their salvation perfect through suffering. ▤

Heb 5:9  And being made perfect, he became the source of eternal salvation to all who obey him, … ▤

Heb 7:25  Consequently, he is able to save to the uttermoste those who draw near to God through him, since he always lives to make intercession for them. ▤

e That is, completely; or at all times

Rom 3:23-24  … for all have sinned and fall short of the glory of God, 24and are justified by his grace as a gift, through the redemption that is in Christ Jesus, … ▤

1Cor 1:30  And because of himf you are in Christ Jesus, who became to us wisdom from God, righteousness and sanctification and redemption, … ▤

f Greek And from him

Col 1:13-14  He has delivered us from the domain of darkness and transferred us to the kingdom of his beloved Son, 14in whom we have redemption, the forgiveness of sins. ▤

Heb 9:11-12  But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,g then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) 12he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. ▤

g Some manuscripts good things to come

By his own blood – his sacrificial death – Jesus Christ entered God’s very presence in heaven as high priest, once and for all, to secure eternal redemption.

We can only be saved through Jesus Christ

Acts 4:12  And there is salvation in no one else, for there is no other name under heaven given among men by which we must be saved. ▤

John 14:6  Jesus said to him, “I am the way, and the truth, and the life. No one comes to the Father except through me. ▤

The first statement is understood by some commentators to mean that: Jesus is the way to the Father because he is the truth and the life. The second statement emphatically states that he is the only way to God, one implication of which is that Jesus is the only source of salvation.

1Tim 2:5-6  For there is one God, and there is one mediator between God and men, the manh Christ Jesus, 6who gave himself as a ransom for all, which is the testimony given at the proper time. ▤

h men and man render the same Greek word that is translated people in verses 1 and 4

As suggested by v. 6, the most significant part of Jesus Christ’s exclusive role as the “one mediator” (v. 5) was giving himself as a ransom to mediate peace between God and humankind. Thus this portrays him as the sole provider of salvation.

John 6:68  Simon Peter answered him, “Lord, to whom shall we go? You have the words of eternal life, … ▤

Peter acknowledged that the way to eternal life was found exclusively in Jesus’ message; there was no one else to go to for it.

John 10:7-9  So Jesus again said to them, “Truly, truly, I say to you, I am the door of the sheep. 8All who came before me are thieves and robbers, but the sheep did not listen to them. 9I am the door. If anyone enters by me, he will be saved and will go in and out and find pasture. ▤

Verse 8 is probably referring to the numerous false Messiahs who had come previously and/or to the supposed spiritual leaders such as the Pharisees. In v. 9, Jesus claims to be the only “door” leading into salvation, through which one can find “pasture” – the provision of one’s needs.

Acts 16:30-31  Then he brought them out and said, “Sirs, what must I do to be saved?” 31And they said, “Believe in the Lord Jesus, and you will be saved, you and your household.” ▤

Paul and Silas’s reply to the question posed suggests that one can only be saved through Jesus Christ.

1Cor 3:11  For no one can lay a foundation other than that which is laid, which is Jesus Christ. ▤

Jesus Christ alone is the foundation of the Christian faith and all it entails, including salvation.

- Life comes only through Jesus Christ:

1Jn 5:12  Whoever has the Son has life; whoever does not have the Son of God does not have life. ▤

The “bottom line” is that: those who have a right relationship with Jesus Christ have eternal, spiritual life; those who do not have this relationship with him, do not have life.

Jesus Christ will bring believers’ salvation to completion on his return

See also:

- . . . and all his followers will be gathered to him

- On Jesus Christ’s return his followers will be rewarded

Luke 21:25-28  “And there will be signs in sun and moon and stars, and on the earth distress of nations in perplexity because of the roaring of the sea and the waves, 26people fainting with fear and with foreboding of what is coming on the world. For the powers of the heavens will be shaken. 27And then they will see the Son of Man coming in a cloud with power and great glory. 28Now when these things begin to take place, straighten up and raise your heads, because your redemption is drawing near.” ▤

Heb 9:28  … so Christ, having been offered once to bear the sins of many, will appear a second time, not to deal with sin but to save those who are eagerly waiting for him. ▤

Phil 3:20-21  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, 21who will transform our lowly body to be like his glorious body, by the power that enables him even to subject all things to himself. ▤

Verse 21 speaks of Jesus Christ, as “Savior” (v. 20), bringing the salvation of believers to fulfillment on his return).

1Thes 5:9  For God has not destined us for wrath, but to obtain salvation through our Lord Jesus Christ, … ▤

The consummation of believers’ salvation is contrasted here with the alternative future of having to suffer God’s wrath.

2Tim 2:10  Therefore I endure everything for the sake of the elect, that they also may obtain the salvation that is in Christ Jesus with eternal glory. ▤

- A further reference to the culmination of the salvation of believers:

Phil 1:28  … and not frightened in anything by your opponents. This is a clear sign to them of their destruction, but of your salvation, and that from God. ▤

Note that the final phrase is speaking of either: the believers’ salvation being from God (cf. NCV); or the “sign” being from God, pointing to the believers’ fearlessness as coming from God.

Pray for persecuted Christians

Section B

Life through Jesus Christ

Section Jumps

- God provides life through Jesus Christ

- Jesus Christ gives spiritual life

- Jesus Christ gives eternal life

- Through Jesus Christ we can have eternal life as opposed to death

- Jesus Christ saves people from the power of death

- Note: The book of life

The “life” spoken of in the NT that Jesus Christ provides is often referred to as spiritual life. It involves being “alive to God” (Rom 6:11), with God’s Holy Spirit indwelling us, renewing and nourishing us. With this, we have a spiritual consciousness that enables us to live in communion with and in dependence on God, eternally. This spiritual life is only attainable through Jesus Christ and what he has accomplished.

God provides life through Jesus Christ

See also:

- John 6:33 ⇓

John 3:16  For God so loved the world,i that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤

i Or For this is how God loved the world

John 6:40  For this is the will of my Father, that everyone who looks on the Son and believes in him should have eternal life, and I will raise him up on the last day. ▤

God’s will – which he has determined and implemented – is that those believe in Jesus Christ will have eternal life.

John 17:2  … since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. ▤

Here Jesus Christ speaks of God granting him such authority so as to provide eternal life through him.

Rom 5:17  For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. ▤

For comment on “reign in life”, see the comment on Rom 5:17-18, 20-21 – under Through Jesus Christ we can have eternal life as opposed to death.

Rom 6:23  For the wages of sin is death, but the free gift of God is eternal life in Christ Jesus our Lord. ▤

1Jn 4:9  In this the love of God was made manifest among us, that God sent his only Son into the world, so that we might live through him. ▤

1Jn 5:11-13, 20  And this is the testimony, that God gave us eternal life, and this life is in his Son. 12Whoever has the Son has life; whoever does not have the Son of God does not have life. 13I write these things to you who believe in the name of the Son of God that you may know that you have eternal life. ▤  … 20And we know that the Son of God has come and has given us understanding, so that we may know him who is true; and we are in him who is true, in his Son Jesus Christ. He is the true God and eternal life. ▤

The last statement of v. 20 could be referring to Jesus Christ, but more likely God. In either case, the verse as a whole supports the assertion that God provides life through Jesus Christ.

John 4:10  Jesus answered her, “If you knew the gift of God, and who it is that is saying to you, ‘Give me a drink,’ you would have asked him, and he would have given you living water.” ▤

The “gift of God” probably refers to the “living water”, although Jesus could be in view as the one through whom God has provided the “living water”. The “living water” is spiritual water – signifying either that which gives spiritual life or spiritual life itself. If it is the former it may well primarily refer to Jesus’ teaching, inclusive of his claims and substantiated by what he was to accomplish. Note that in 7:38-39 Jesus uses the term “living water” to refer to the Holy Spirit.

John 12:49-50  For I have not spoken on my own authority, but the Father who sent me has himself given me a commandment—what to say and what to speak. 50And I know that his commandment is eternal life. What I say, therefore, I say as the Father has told me. ▤

God’s “commandment” (v. 50) is usually understood here to refer to the commands that he gave Jesus to teach, rather than to his commanding Jesus what to say (v. 49). Either way these verses show that God has provided eternal life through Jesus Christ teaching what God told him to.

- God has enabled Jesus Christ to have life in himself:

John 5:26  For as the Father has life in himself, so he has granted the Son also to have life in himself. ▤

This indicates that Jesus has intrinsic life. The implication in this context is that – like his Father – Jesus is “the source of life” (GNT) with “the power to give life” (CEV).

Jesus Christ gives spiritual life

See also:

- God Makes His People Spiritually Alive

John 1:4  In him was life,j and the life was the light of men. ▤

j Or was not any thing made. That which has been made was life in him

“In him was life” is possibly here referring primarily to physical life (cf. v. 3). However even if this is the case, it still is probably also alluding to spiritual or eternal life, as being brought by Jesus Christ.

John 5:21  For as the Father raises the dead and gives them life, so also the Son gives life to whom he will. ▤

John 6:33, 35  For the bread of God is he who comes down from heaven and gives life to the world.” ▤  … 35Jesus said to them, “I am the bread of life; whoever comes to me shall not hunger, and whoever believes in me shall never thirst. ▤

Here Jesus speaks of himself as the source of spiritual life. The phrases “shall not hunger” and “shall not thirst” speak of him satisfying one’s spiritual needs, supplying what is needed for spiritual life.

John 8:12  Again Jesus spoke to them, saying, “I am the light of the world. Whoever follows me will not walk in darkness, but will have the light of life.” ▤

Those who follow Jesus do not live in falsehood and ignorance, but have the light or truth that produces spiritual life.

John 10:10  The thief comes only to steal and kill and destroy. I came that they may have life and have it abundantly. ▤

John 14:6  Jesus said to him, “I am the way, and the truth, and the life. No one comes to the Father except through me. ▤

Descriptions of Jesus Christ as “the life” point to him as the source or way of life – the one who brings life.

John 20:31  … but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

Acts 3:15  … and you killed the Author of life, whom God raised from the dead. To this we are witnesses. ▤

The phrase “the author of life” could be referring to Jesus Christ’s role in creation, but more likely it has in view his role in giving spiritual and eternal life.

2Tim 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by the will of God according to the promise of the life that is in Christ Jesus, … ▤

Jesus Christ gives eternal life

See also:

- John 10:28 ⇓

- Jesus Christ’s “name” signifies him in his attainment of salvation and eternal life

- “In” Jesus Christ God’s people have eternal life

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We have eternal life

Eternal life encompasses the spiritual life that Christians experience now, as well as its developed form of the afterlife. (As such the verses in the previous subsection are also relevant to this subsection.) Having said this, often references to “eternal life” have the afterlife primarily in view.

Note that eternal life is more than just eternal existence, which all will have. In the afterlife it will involve: having a glorified and spiritual “body” or form; being perfectly holy; and a very perceptible experience of God, in which believers will live in God’s actual presence, in constant fellowship with him.

John 4:13-14  Jesus said to her, “Everyone who drinks of this water will be thirsty again, 14but whoever drinks of the water that I will give him will never be thirsty again.k The water that I will give him will become in him a spring of water welling up to eternal life.” ▤

k Greek forever

Regarding “the water that I will give” see the comment on John 4:10 – above in God provides life through Jesus Christ.

John 6:27a  Do not labor for the food that perishes, but for the food that endures to eternal life, which the Son of Man will give to you. ▤

That “which the Son of Man will give to you” appears to be the “food” (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV) that leads to eternal life, rather than being a direct reference to eternal life. The food is ultimately Jesus himself – “the bread of life” (v. 35 ⇑). As such it is inclusive of Jesus’ teaching (cf. v. 68 ↓), as supported by what he accomplished in his mission. To obtain this spiritual food one must believe in Jesus, believing what he taught and claimed about himself (cf. comment on vv. 48-58 ⇓).

John 6:68  Simon Peter answered him, “Lord, to whom shall we go? You have the words of eternal life, … ▤

Jesus has the words or message of the way to eternal life.

John 14:19  Yet a little while and the world will see me no more, but you will see me. Because I live, you also will live. ▤

The last statement is most likely primarily speaking of Jesus’ resurrection ensuring or leading to the resurrection of believers and subsequently life ever after.

John 17:2-3  … since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. 3And this is eternal life, that they know you the only true God, and Jesus Christ whom you have sent. ▤

As is implied in v. 3, eternal life involves living in fellowship with God (cf. 1Jn 5:20) and Jesus Christ, the means of eternal life.

Jude 1:21  … keep yourselves in the love of God, waiting for the mercy of our Lord Jesus Christ that leads to eternal life. ▤

Through Jesus Christ we can have eternal life as opposed to death

See also:

- They have passed from their former state of spiritual death to spiritual life

The punishment or price for sin is ultimately eternal “death”, costing us eternal life. But by giving his life in dying for our sins, Jesus Christ has paid this price for us. He gave his life as a substitute for our lives, that we might live eternally rather than suffer eternal “death”.

Note that in addition to verses speaking of eternal “death”, there are verses in this subsection that speak more generally of spiritual death, in the present life and/or the afterlife.

John 3:16, 36  For God so loved the world,l that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤  … 36Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

l Or For this is how God loved the world

John 5:21, 24-25  For as the Father raises the dead and gives them life, so also the Son gives life to whom he will. ▤  … 24Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. 25“Truly, truly, I say to you, an hour is coming, and is now here, when the dead will hear the voice of the Son of God, and those who hear will live. ▤

Verse 21 seems to be drawing a parallel between God raising the physically dead to life and Jesus giving spiritual life to the spiritually dead. Jesus’ raising of the physically dead, particularly that of all people at the end of the age, is presumably also encompassed. In v. 25 “the dead” may well be the spiritually dead; the time had come when such people could hear Jesus’ words and come to spiritual life.

John 6:48-58  I am the bread of life. 49Your fathers ate the manna in the wilderness, and they died. 50This is the bread that comes down from heaven, so that one may eat of it and not die. 51I am the living bread that came down from heaven. If anyone eats of this bread, he will live forever. And the bread that I will give for the life of the world is my flesh.” 52The Jews then disputed among themselves, saying, “How can this man give us his flesh to eat?” 53So Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, unless you eat the flesh of the Son of Man and drink his blood, you have no life in you. 54Whoever feeds on my flesh and drinks my blood has eternal life, and I will raise him up on the last day. 55For my flesh is true food, and my blood is true drink. 56Whoever feeds on my flesh and drinks my blood abides in me, and I in him. 57As the living Father sent me, and I live because of the Father, so whoever feeds on me, he also will live because of me. 58This is the bread that came down from heaven, not like the breadm the fathers ate and died. Whoever feeds on this bread will live forever.” ▤

m Greek lacks the bread

There are two subtly different but interrelated interpretations of what Jesus meant when he spoke metaphorically of eating of him, the bread of life. One is that it simply means to believe in him and depend on his death, for eternal life. The other is that it means to partake of Jesus Christ – including following him, trusting him and living in fellowship with him – for the sustenance of one’s life, which likewise leads to eternal life.

John 10:28  I give them eternal life, and they will never perish, and no one will snatch them out of my hand. ▤

John 11:25-26  Jesus said to her, “I am the resurrection and the life.n Whoever believes in me, though he die, yet shall he live, 26and everyone who lives and believes in me shall never die. Do you believe this?” ▤

n Some manuscripts omit and the life

Jesus is the one through whom resurrection and life come (v. 25a). Those who believe in him will live even though they die physically (v. 25b). At a spiritual level they will never die (v. 26a), but will live eternally.

Rom 5:17-18, 20-21  For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. 18Therefore, as one trespasso led to condemnation for all men, so one act of righteousnessp leads to justification and life for all men. ▤  … 20Now the law came in to increase the trespass, but where sin increased, grace abounded all the more, 21so that, as sin reigned in death, grace also might reign through righteousness leading to eternal life through Jesus Christ our Lord. ▤

o Or the trespass of one

p Or the act of righteousness of one

The phrase “reign in life” (v. 17) is understood by many to refer to the future reign that believers will participate in through Jesus Christ, but the context indicates that it could more specifically be referring to their “triumph over sin and death” (NLT), pointing also to spiritual life in the present. In v. 21, Paul speaks firstly of sin reigning, having the power of death, with all people under its reign and facing death. Paul then speaks of God’s grace taking hold of people with them being made “right with God” (NIrV®; cf. AMP, NCV, NLT) to bring them to eternal life through Jesus Christ.

Rom 6:23  For the wages of sin is death, but the free gift of God is eternal life in Christ Jesus our Lord. ▤

2Tim 1:9-10  … who saved us and called us toq a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,r 10and which now has been manifested through the appearing of our Savior Christ Jesus, who abolished death and brought life and immortality to light through the gospel, … ▤

q Or with

r Greek before times eternal

By his resurrection Jesus Christ has “ended the power of death” (GNT, cf. NLT), and those who put their faith in what he has accomplished will have life after death, with immortality.

Jesus Christ saves people from the power of death

See also:

- Rom 5:17-18, 20-21 ⇑; 2Tim 1:10 ⇑

Luke 1:78-79  … because of the tender mercy of our God, whereby the sunrise shall visit uss from on high 79to give light to those who sit in darkness and in the shadow of death, to guide our feet into the way of peace. ▤

s Or when the sunrise shall dawn upon us; some manuscripts since the sunrise has visited us

The “sunrise” refers to the Messiah. The phrase “who sit in darkness” probably refers to people living in the darkness of their sins. The subsequent phrase, “in the shadow of death”, may well then be speaking of people living under the prospect of eternal “death”, the consequence of their sins. The light given by the Messiah would save people from this.

John 8:51  Truly, truly, I say to you, if anyone keeps my word, he will never see death. ▤

Those who follow Jesus’ teaching will not see “death”, i.e. the conclusive and irrevocable destruction of the afterlife.

1Cor 15:54-57  When the perishable puts on the imperishable, and the mortal puts on immortality, then shall come to pass the saying that is written: “Death is swallowed up in victory.” 55“O death, where is your victory? O death, where is your sting?” 56The sting of death is sin, and the power of sin is the law. 57But thanks be to God, who gives us the victory through our Lord Jesus Christ. ▤

Through Jesus Christ believers are given victory over death (vv. 54-55, 57). The “sting” of death – its “power to hurt” (GNT) – comes from sin; sin’s potency in turn comes from the consequent condemnation of the sinner by the law (v. 56). So with the law no longer being what determines a believer’s righteousness – because of what Jesus Christ accomplished – death no longer has a “sting” for believers.

Heb 2:14-15  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, 15and deliver all those who through fear of death were subject to lifelong slavery. ▤

By destroying or breaking the power of the devil (cf. NLT) – the one who holds the power of death – Jesus Christ saves people from the power of death and frees them from enslavement caused by their fear of death. This enslavement may refer to being encumbered and stifled by a fear of death, or possibly to enslavement to Satan as the one who wields the power of death.

Note: The book of life

On occasions the Bible makes reference to “the book of life”. In this book are listed only the names of those who will receive eternal life. Those whose names are not written in the book of life, instead of having eternal life, will suffer spiritual death.

Phil 4:3  Yes, I ask you also, true companion,t help these women, who have labored side by side with me in the gospel together with Clement and the rest of my fellow workers, whose names are in the book of life. ▤

t Or loyal Syzygus; Greek true yokefellow

Rev 3:5  The one who conquers will be clothed thus in white garments, and I will never blot his name out of the book of life. I will confess his name before my Father and before his angels. ▤

Rev 13:7b-8  And authority was given it [the first beast] over every tribe and people and language and nation, 8and all who dwell on earth will worship it, everyone whose name has not been written before the foundation of the world in the book of life of the Lamb who was slain. ▤

The reference to the book of life “of the Lamb” (cf. Rev 21:27 ↓) appears to imply that Jesus Christ has authority over it, determining whose names are included in it or omitted from it (cf. Rev 3:5 ↑).

Rev 20:12, 15  And I saw the dead, great and small, standing before the throne, and books were opened. Then another book was opened, which is the book of life. And the dead were judged by what was written in the books, according to what they had done. ▤  … 15And if anyone’s name was not found written in the book of life, he was thrown into the lake of fire. ▤

Rev 21:27  But nothing unclean will ever enter it, nor anyone who does what is detestable or false, but only those who are written in the Lamb’s book of life. ▤

This speaks of entry into the new Jerusalem of the afterlife.

Ps 69:28  Let them be blotted out of the book of the living; let them not be enrolled among the righteous. ▤

Wicked people are spoken of here.

Ex 32:32-33  But now, if you will forgive their sin—but if not, please blot me out of your book that you have written.” 33But the LORD said to Moses, “Whoever has sinned against me, I will blot out of my book. ▤

The “book” is understood to be the same one referred to in the other verses in this subsection.

Dan 12:1-2  At that time shall arise Michael, the great prince who has charge of your people. And there shall be a time of trouble, such as never has been since there was a nation till that time. But at that time your people shall be delivered, everyone whose name shall be found written in the book. 2And many of those who sleep in the dust of the earth shall awake, some to everlasting life, and some to shame and everlasting contempt. ▤

Generally commentators interpret v. 1 to be referring to the end days as a time of distress primarily for God’s people, with the reign of the antichrist quite possibly in view (cf. 11:36). The eternal deliverance of those whose names are “written in the book” is probably in view (cf. vv. 2-3), bringing “everlasting life” (v. 2).

- Believers’ names are “written in heaven”:

Luke 10:20  Nevertheless, do not rejoice in this, that the spirits are subject to you, but rejoice that your names are written in heaven. ▤

Similarly Hebrews 12:23 speaks of “the assembly of the firstborn who are enrolled in heaven.”

Pray for persecuted Christians

Section C

Salvation for the Gentiles through Jesus Christ

Section Jumps

- God has extended his salvation to the Gentiles

- God has provided salvation for the Gentiles through Jesus Christ . . .

- . . . Jesus Christ died for all people

- God has made the way of faith in Jesus Christ open to Gentiles as well as Jews – there is no difference

- The gospel about Jesus Christ is preached also to the Gentiles . . .

- . . . Through the gospel Gentiles come to faith

- God has given the Holy Spirit to the Gentiles as well as to Jews

See also:

- The OT says the ruler will bring justice and salvation to the nations

The term “Jew” basically refers to the descendants of the people of the former Israelite kingdom of Judah. In NT times these people largely lived in the southern part of the land of Israel. The term “Gentiles” refers to non-Jewish people.

In OT times it was firstly only the Israelites, then after the Babylonian captivity more specifically the Jews, who were “God’s people” and as such knew of God’s salvation. But through Jesus Christ’s mission, God has made salvation open to the Gentiles.

God has extended his salvation to the Gentiles

Luke 3:6  … and all flesh shall see the salvation of God. ▤

Acts 13:26, 47-48  “Brothers, sons of the family of Abraham, and those among you who fear God, to us has been sent the message of this salvation. ▤  … 47For so the Lord has commanded us, saying, “‘I have made you a light for the Gentiles, that you may bring salvation to the ends of the earth.’” 48And when the Gentiles heard this, they began rejoicing and glorifying the word of the Lord, and as many as were appointed to eternal life believed. ▤

In v. 26, “those among you who fear God” refers to Gentiles, in contrast to “sons of the family of Abraham” which refers to Jews. In v. 47 Paul applies God’s words to the Messiah to his own work, his work being part of the fulfillment of God’s plan to bring salvation to the Gentiles through the Messiah.

Acts 28:28  Therefore let it be known to you that this salvation of God has been sent to the Gentiles; they will listen.”u ▤

u Some manuscripts add verse 29: And when he had said these words, the Jews departed, having much dispute among themselves

Rom 1:16  For I am not ashamed of the gospel, for it is the power of God for salvation to everyone who believes, to the Jew first and also to the Greek. ▤

The use of “Greek” in comparison to “Jews” (v. 23) denotes Gentiles.

Rom 11:11  So I ask, did they stumble in order that they might fall? By no means! Rather through their trespass salvation has come to the Gentiles, so as to make Israel jealous. ▤

Rev 7:9-10  After this I looked, and behold, a great multitude that no one could number, from every nation, from all tribes and peoples and languages, standing before the throne and before the Lamb, clothed in white robes, with palm branches in their hands, 10and crying out with a loud voice, “Salvation belongs to our God who sits on the throne, and to the Lamb!” ▤

This strongly suggests that this great multitude “from every nation, from all tribes and peoples and languages” (v. 9) – largely Gentiles – had been granted God’s salvation (v. 10).

Acts 10:10-15, 28, 34-35  And he became hungry and wanted something to eat, but while they were preparing it, he fell into a trance 11and saw the heavens opened and something like a great sheet descending, being let down by its four corners upon the earth. 12In it were all kinds of animals and reptiles and birds of the air. 13And there came a voice to him: “Rise, Peter; kill and eat.” 14But Peter said, “By no means, Lord; for I have never eaten anything that is common or unclean.” 15And the voice came to him again a second time, “What God has made clean, do not call common.” ▤  … 28And he [Peter] said to them, “You yourselves know how unlawful it is for a Jew to associate with or to visit anyone of another nation, but God has shown me that I should not call any person common or unclean. ▤  … 34So Peter opened his mouth and said: “Truly I understand that God shows no partiality, 35but in every nation anyone who fears him and does what is right is acceptable to him. ▤

Peter’s vision revealed God had granted the Gentiles salvation. The vision showed firstly that God’s people were to no longer follow the OT stipulations regarding unclean food (vv. 12-15), but the greater applications that Peter was soon to learn were that Jews were no longer to view Gentiles as unclean (v. 28) and that God accepts all people (vv. 34-35).

Acts 11:18  When they heard these things they fell silent. And they glorified God, saying, “Then to the Gentiles also God has granted repentance that leads to life.” ▤

Acts 15:3, 12  So, being sent on their way by the church, they passed through both Phoenicia and Samaria, describing in detail the conversion of the Gentiles, and brought great joy to all the brothers.v ▤  … 12And all the assembly fell silent, and they listened to Barnabas and Paul as they related what signs and wonders God had done through them among the Gentiles. ▤

v Or brothers and sisters; also verse 22

The fact that Gentiles had been converted (v. 3) and that God’s miraculous signs and wonders had been performed among the Gentiles (v. 12), reflect that God had extended his salvation to the Gentiles. Note that similarly to v. 12, 21:19 says, “After greeting them, he related one by one the things that God had done among the Gentiles through his ministry.”

- Jesus Christ sent Paul to the Gentiles, to turn them to God, so that they might be forgiven and sanctified:

Acts 26:16-18  But rise and stand upon your feet, for I have appeared to you for this purpose, to appoint you as a servant and witness to the things in which you have seen me and to those in which I will appear to you, 17delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

God has provided salvation for the Gentiles through Jesus Christ . . .

Luke 2:27-32  And he came in the Spirit into the temple, and when the parents brought in the child Jesus, to do for him according to the custom of the Law, 28he took him up in his arms and blessed God and said, 29“Lord, now you are letting your servantw depart in peace, according to your word; 30for my eyes have seen your salvation 31that you have prepared in the presence of all peoples, 32a light for revelation to the Gentiles, and for glory to your people Israel.” ▤

w Greek bondservant

Rom 1:4-5  … and was declared to be the Son of God in power according to the Spirit of holiness by his resurrection from the dead, Jesus Christ our Lord, 5through whom we have received grace and apostleship to bring about the obedience of faith for the sake of his name among all the nations, … ▤

Through Jesus Christ believers, like Paul, have received from God the ministry of calling people from among all the Gentiles to faith and obedience – which lead to salvation. Particularly if the phrase “through whom” has in view what Jesus Christ has accomplished (cf. NIrV), this reflects that God has provided salvation for the Gentiles through Jesus Christ.

Rom 10:12-13  For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. 13For “everyone who calls on the name of the Lord will be saved.” ▤

Arguably the context indicates that “Lord” is most likely referring to Jesus Christ (cf. v. 9). Salvation comes to both Jews and Gentiles through calling on Christ’s name – which involves looking to him in faith, believing what the gospel says of him.

Rom 15:8-12  For I tell you that Christ became a servant to the circumcised to show God’s truthfulness, in order to confirm the promises given to the patriarchs, 9and in order that the Gentiles might glorify God for his mercy. As it is written, “Therefore I will praise you among the Gentiles, and sing to your name.” 10And again it is said, “Rejoice, O Gentiles, with his people.” 11And again, “Praise the Lord, all you Gentiles, and let all the peoples extol him.” 12And again Isaiah says, “The root of Jesse will come, even he who arises to rule the Gentiles; in him will the Gentiles hope.” ▤

Christ’s ministry to the Jews was to confirm God’s promises to the patriarchs (v. 8), particularly the promise that they would be a blessing to all nations. The prime blessing that would come by them would be salvation through the Messiah. So the Gentiles would both praise God and rejoice with the Jews over the fulfillment of these promises (vv. 9-11), and put their hope – presumably primarily hope for salvation – in the Messiah (v. 12).

1Cor 1:21, 23-24  For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. ▤  … 23but we preach Christ crucified, a stumbling block to Jews and folly to Gentiles, 24but to those who are called, both Jews and Greeks, Christ the power of God and the wisdom of God. ▤

God saves people through belief in the message of Jesus Christ and his death (vv. 21, 23). As such Jesus Christ is the power and wisdom of God for salvation for both Jews and Gentiles (v. 24).

Gal 3:13-14  Christ redeemed us from the curse of the law by becoming a curse for us—for it is written, “Cursed is everyone who is hanged on a tree”— 14so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spiritx through faith. ▤

x Greek receive the promise of the Spirit

The blessing given to Abraham is most likely justification by faith (cf. vv. 6-9) – a key aspect of salvation. Through Christ and his redemptive work (v. 13), this blessing has come to the Gentiles (v. 14).

Col 1:27  To them God chose to make known how great among the Gentiles are the riches of the glory of this mystery, which is Christ in you, the hope of glory. ▤

Jesus Christ’s spiritual presence with every believer, including Gentiles, gives them the real hope of sharing through him in the glory of the afterlife – and thus also having salvation.

. . . Jesus Christ died for all people

Jesus died for all people, making it possible for anyone to be saved.

John 6:51  I am the living bread that came down from heaven. If anyone eats of this bread, he will live forever. And the bread that I will give for the life of the world is my flesh. ▤

2Cor 5:14-15  For the love of Christ controls us, because we have concluded this: that one has died for all, therefore all have died; 15and he died for all, that those who live might no longer live for themselves but for him who for their sake died and was raised. ▤

The usages of “all” here may refer to all people. If this is so, “one has died for all, therefore all have died” (v. 14) would mean that as Jesus Christ died on behalf of all, his substitutionary death is applicable to all people – “all share in his death” (GNT) – although it must still be appropriated by each individual. Some however interpret “all” as referring only to all believers. This would mean that “all died” (v. 14) is then either referring to only believers sharing in his death, or to believers dying to their old sinful selves – “we have all died to the old life we used to live” (NLT).

1Tim 2:5-6  For there is one God, and there is one mediator between God and men, the many Christ Jesus, 6who gave himself as a ransom for all, which is the testimony given at the proper time. ▤

y men and man render the same Greek word that is translated people in verses 1 and 4

Heb 2:9  But we see him who for a little while was made lower than the angels, namely Jesus, crowned with glory and honor because of the suffering of death, so that by the grace of God he might taste death for everyone. ▤

Note that “so that” appears to continue on from Jesus being “for a little while was made lower than the angels” rather than to him being “crowned with glory and honor”.

1Jn 2:2  He is the propitiation for our sins, and not for ours only but also for the sins of the whole world. ▤

Rev 5:9  And they sang a new song, saying, “Worthy are you to take the scroll and to open its seals, for you were slain, and by your blood you ransomed people for God from every tribe and language and people and nation, … ▤

The inclusion of this verse in this subsection needs to be qualified. This verse is not necessarily implying that Jesus died for all people, only actually saying that he died for people from all nations. As such, it may be in the same vein as John 11:51-52, speaking of all of God’s people of all nationalities rather than simply all people.

2Pet 2:1  But false prophets also arose among the people, just as there will be false teachers among you, who will secretly bring in destructive heresies, even denying the Master who bought them, bringing upon themselves swift destruction. ▤

This speaks of the false teachers – who presumably are not truly believers – as being bought by Christ’s death. As such this suggests that Jesus Christ paid the price to redeem every person, including those who fail to recognize and accept his redemption.

- By his death Jesus drew all people to himself:

John 12:32-33  And I, when I am lifted up from the earth, will draw all people to myself.” 33He said this to show by what kind of death he was going to die. ▤

Verse 32 most likely means that when Jesus was “lifted up on the cross” (NLT), he would draw people – or in effect begin to draw people – from all nations to himself for salvation.

God has made the way of faith in Jesus Christ open to Gentiles as well as Jews – there is no difference

See also:

- Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ

Acts 14:1, 27  Now at Iconium they entered together into the Jewish synagogue and spoke in such a way that a great number of both Jews and Greeks believed. ▤  … 27And when they arrived and gathered the church together, they declared all that God had done with them, and how he had opened a door of faith to the Gentiles. ▤

Acts 21:20, 25  And when they heard it, they glorified God. And they said to him, “You see, brother, how many thousands there are among the Jews of those who have believed. They are all zealous for the law, ▤  … 25But as for the Gentiles who have believed, we have sent a letter with our judgment that they should abstain from what has been sacrificed to idols, and from blood, and from what has been strangled,z and from sexual immorality.” ▤

z Some manuscripts omit and from what has been strangled

As with 14:1 above, this indicates that many Gentiles as well as Jews believed, adhering to God’s way of faith – indicative of it being made open to both Gentiles and Jews.

Acts 15:9  … and he made no distinction between us and them, having cleansed their hearts by faith. ▤

The phrase “us and them” refers to Jews and Gentiles – as do “the circumcised… and the uncircumcised” in Romans 3:30 below.

Rom 3:22-24, 29-30  … the righteousness of God through faith in Jesus Christ for all who believe. For there is no distinction: 23for all have sinned and fall short of the glory of God, 24and are justified by his grace as a gift, through the redemption that is in Christ Jesus, ▤  … 29Or is God the God of Jews only? Is he not the God of Gentiles also? Yes, of Gentiles also, 30since God is one—who will justify the circumcised by faith and the uncircumcised through faith. ▤

Rom 10:8-13  But what does it say? “The word is near you, in your mouth and in your heart” (that is, the word of faith that we proclaim); 9because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. 10For with the heart one believes and is justified, and with the mouth one confesses and is saved. 11For the Scripture says, “Everyone who believes in him will not be put to shame.” 12For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. 13For “everyone who calls on the name of the Lord will be saved.” ▤

Gal 3:8, 13-14  And the Scripture, foreseeing that God would justifya the Gentiles by faith, preached the gospel beforehand to Abraham, saying, “In you shall all the nations be blessed.” ▤  … 13Christ redeemed us from the curse of the law by becoming a curse for us—for it is written, “Cursed is everyone who is hanged on a tree”— 14so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spiritb through faith. ▤

a Or count righteous; also verses 11, 24

b Greek receive the promise of the Spirit

The blessing given to Abraham (v. 14) most likely refers to justification by faith (v. 8). Christ redeemed us from the curse of the law (v. 13) – the former way to righteousness and justification, which is in contrast to the way of faith (cf. vv. 9-12). Christ did this in order that the blessing of justification by faith might come to the Gentiles through him (v. 14).

The gospel about Jesus Christ is preached also to the Gentiles . . .

Mark 13:10  And the gospel must first be proclaimed to all nations. ▤

Acts 13:26  Brothers, sons of the family of Abraham, and those among you who fear God, to us has been sent the message of this salvation. ▤

As noted earlier, in this context “those among you who fear God” is referring to Gentiles.

Acts 26:19-20  Therefore, O King Agrippa, I was not disobedient to the heavenly vision, 20but declared first to those in Damascus, then in Jerusalem and throughout all the region of Judea, and also to the Gentiles, that they should repent and turn to God, performing deeds in keeping with their repentance. ▤

Rom 15:15-19  But on some points I have written to you very boldly by way of reminder, because of the grace given me by God 16to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. 17In Christ Jesus, then, I have reason to be proud of my work for God. 18For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, 19by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

Illyricum (v. 19) was a province of the Roman Empire, north of Macedonia. In preaching the gospel “from Jerusalem and all the way around to Illyricum”, Paul preached in numerous predominantly Gentile cities.

Gal 2:7-8  On the contrary, when they saw that I had been entrusted with the gospel to the uncircumcised, just as Peter had been entrusted with the gospel to the circumcised 8(for he who worked through Peter for his apostolic ministry to the circumcised worked also through me for mine to the Gentiles), … ▤

2Tim 4:17a  But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. ▤

. . . Through the gospel Gentiles come to faith

See also:

- Rom 15:18 ⇑

Acts 13:47-48  For so the Lord has commanded us, saying, “‘I have made you a light for the Gentiles, that you may bring salvation to the ends of the earth.’” 48And when the Gentiles heard this, they began rejoicing and glorifying the word of the Lord, and as many as were appointed to eternal life believed. ▤

Acts 15:7  And after there had been much debate, Peter stood up and said to them, “Brothers, you know that in the early days God made a choice among you, that by my mouth the Gentiles should hear the word of the gospel and believe. ▤

Acts 26:17-18  … delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

Here Paul reiterates Christ’s commission to him to take the gospel to the Gentiles to enlighten them and turn them to God (v. 18a), so that they would be forgiven and sanctified by faith in Christ (v. 18b).

Rom 1:4b-5, 14-17  … Jesus Christ our Lord, 5through whom we have received grace and apostleship to bring about the obedience of faith for the sake of his name among all the nations, ▤  … 14I am under obligation both to Greeks and to barbarians,c both to the wise and to the foolish. 15So I am eager to preach the gospel to you also who are in Rome. 16For I am not ashamed of the gospel, for it is the power of God for salvation to everyone who believes, to the Jew first and also to the Greek. 17For in it the righteousness of God is revealed from faith for faith,d as it is written, “The righteous shall live by faith.”e ▤

c That is, non-Greeks

d Or beginning and ending in faith

e Or The one who by faith is righteous shall live

Paul again is speaking of his call to preach the gospel about Jesus Christ (cf. vv. 1-3, 9) to the Gentiles, so that by believing it they would be saved (v. 16), made righteous by faith (v. 17). Note that “Greeks and barbarians” (v. 14) refers here to the Gentiles as being either of cultured Greek ways or uncultured, i.e. non-Greeks (cf. text note). Presumably Paul expected to find both categories of Gentiles at Rome (v. 15).

Rom 16:25-26  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— ▤

1Cor 1:21, 23-24  For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. ▤  … 23but we preach Christ crucified, a stumbling block to Jews and folly to Gentiles, 24but to those who are called, both Jews and Greeks, Christ the power of God and the wisdom of God. ▤

As noted earlier, this indicates that God saves people through belief in the message of Jesus Christ and his death (vv. 21, 23). As such Jesus Christ is the power and wisdom of God for salvation for both Jews and Gentiles (v. 24) who believe.

God has given the Holy Spirit to the Gentiles as well as to Jews

Acts 10:44-46a  While Peter was still saying these things, the Holy Spirit fell on all who heard the word. 45And the believers from among the circumcised who had come with Peter were amazed, because the gift of the Holy Spirit was poured out even on the Gentiles. 46For they were hearing them speaking in tongues and extolling God. ▤

Acts 11:15-17  As I began to speak, the Holy Spirit fell on them just as on us at the beginning. 16And I remembered the word of the Lord, how he said, ‘John baptized with water, but you will be baptized with the Holy Spirit.’ 17If then God gave the same gift to them as he gave to us when we believed in the Lord Jesus Christ, who was I that I could stand in God’s way? ▤

Here and in 15:8 immediately below, Peter speaks of the events of 10:44-46a above, where Jewish believers witnessed the Holy Spirit being given also to Gentiles who believed.

Acts 15:8  And God, who knows the heart, bore witness to them, by giving them the Holy Spirit just as he did to us, … ▤

Rom 15:16  … to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. ▤

Being “sanctified by the Holy Spirit” involves receiving the Holy Spirit. Thus this verse implies that God has given the Holy Spirit to the Gentiles.

1Cor 12:13  For in one Spirit we were all baptized into one body—Jews or Greeks, slavesf or free—and all were made to drink of one Spirit. ▤

f Or servants; Greek bondservants

Gal 3:14  … so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spiritg through faith. ▤

g Greek receive the promise of the Spirit

Christ brought redemption (cf. v. 13) in order that justification by faith would come to the Gentiles through him, so that all – including Gentiles – might receive the promised Holy Spirit.

- The promise of the Holy Spirit for repentant Jews and Gentiles:

Acts 2:38-39  And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. 39For the promise is for you and for your children and for all who are far off, everyone whom the Lord our God calls to himself.” ▤

The “promise” (v. 39) is that of the Holy Spirit (cf. AMP), here promised to not only repentant Jews but also to “all who are far off” (v. 39), which probably refers to Gentiles.

Pray for persecuted Christians

Section D

The Gentiles as Part of God’s People

Section Jumps

- Gentiles have been accepted by God as being of his people

- Jesus Christ has made Jews and Gentiles one

- Gentiles have been included in the true “Israel” . . .

- . . . God’s people are now of the heavenly Jerusalem

- Those who have faith are the true, spiritual children of Abraham . . .

- . . . and God’s promise or blessing to Abraham is for all who have faith

- Note: Believing Jews still have a privileged status, amongst God’s people

See also:

- God largely rejected the Jews and accepted the Gentiles, due to the Jews rejecting Christ and the gospel . . .

- . . . The Jews’ negative response contrasted with the responsiveness of the Gentiles

- Despite Israel’s current state – which has benefited the Gentiles – Israel will be saved

Gentiles have been accepted by God as being of his people

See also:

- Eph 2:19 ⇓

Acts 10:34-35  So Peter opened his mouth and said: “Truly I understand that God shows no partiality, 35but in every nation anyone who fears him and does what is right is acceptable to him. ▤

Acts 15:7-9, 14-19  And after there had been much debate, Peter stood up and said to them, “Brothers, you know that in the early days God made a choice among you, that by my mouth the Gentiles should hear the word of the gospel and believe. 8And God, who knows the heart, bore witness to them, by giving them the Holy Spirit just as he did to us, 9and he made no distinction between us and them, having cleansed their hearts by faith. ▤  … [James:] 14Simeon [Simon Peter] has related how God first visited the Gentiles, to take from them a people for his name. 15And with this the words of the prophets agree, just as it is written, 16“‘After this I will return, and I will rebuild the tent of David that has fallen; I will rebuild its ruins, and I will restore it, 17that the remnanth of mankind may seek the Lord, and all the Gentiles who are called by my name, says the Lord, who makes these things 18known from of old.’ 19Therefore my judgment is that we should not trouble those of the Gentiles who turn to God, … ▤

h Or rest

In v. 14 James is referring to God earlier saving some Gentiles through Simon Peter’s preaching to them (vv. 7-9; Acts 10:34-35 ↑). He then appears to use a quotation that ultimately refers to the end of the age (vv. 16-18) to affirm that what Peter had described – along with the general concept of the Gentiles coming to God (v. 19) – is consistent with the Scriptures.

These verses provide evidence that people from among the Gentiles have been accepted by God as being of his people along with Jews, in that: God gave the Gentiles the Holy Spirit just as he did to Jews (v. 8) making no distinction between Gentiles and Jews (v. 9); God had not long before taken some Gentile people for himself through Peter (vv. 7-9, 14); there are Gentiles who are called by God’s name (v. 17); and Gentiles are said to have turned to God (v. 19).

Rom 9:22-26  What if God, desiring to show his wrath and to make known his power, has endured with much patience vessels of wrath prepared for destruction, 23in order to make known the riches of his glory for vessels of mercy, which he has prepared beforehand for glory— 24even us whom he has called, not from the Jews only but also from the Gentiles? 25As indeed he says in Hosea, “Those who were not my people I will call ‘my people,’ and her who was not beloved I will call ‘beloved.’” 26“And in the very place where it was said to them, ‘You are not my people,’ there they will be called ‘sons of the living God.’” ▤

In vv. 25-26 Paul quotes from Hosea to show that from among the Gentiles who formerly were not God’s people, would now be those who God would call his people (cf. 1Pet 2:10 ↓).

1Pet 2:9-10  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. 10Once you were not a people, but now you are God’s people; once you had not received mercy, but now you have received mercy. ▤

Peter was writing to readers who were predominantly Gentiles.

Rom 15:10  And again it is said, “Rejoice, O Gentiles, with his people.” ▤

This speaks of the Gentiles rejoicing “together with his people” (NCV™; cf. AMP, NLT), arguably pointing to them now being part of “his people”, i.e. part of God’s people.

2Cor 6:16  What agreement has the temple of God with idols? For we are the temple of the living God; as God said, “I will make my dwelling among them and walk among them, and I will be their God, and they shall be my people. ▤

Most of Paul’s letters were written to churches composed basically of Gentiles, as was the church at Corinth. So references to them being God’s people – as in this verse – illustrate that Gentiles are included in the people of God. The same can be said of expressions such as “God’s chosen ones” (Col 3:12 ↓).

Col 3:12  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, … ▤

Rom 16:4  … who risked their necks for my life, to whom not only I give thanks but all the churches of the Gentiles give thanks as well. ▤

The forming of churches by Gentiles illustrates that they had become part of the people of God.

Jesus Christ has made Jews and Gentiles one

See also:

- All believers – including Jews and Gentiles, slaves and free – are one body “in” Jesus Christ . . .

John 10:16  And I have other sheep that are not of this fold. I must bring them also, and they will listen to my voice. So there will be one flock, one shepherd. ▤

The “other sheep that are not of this fold” are the Gentiles, who are not of Judaism.

John 11:50-52  Nor do you understand that it is better for you that one man should die for the people, not that the whole nation should perish.” 51He did not say this of his own accord, but being high priest that year he prophesied that Jesus would die for the nation [of Israel], 52and not for the nation only, but also to gather into one the children of God who are scattered abroad. ▤

Eph 2:11-20  Therefore remember that at one time you Gentiles in the flesh, called “the uncircumcision” by what is called the circumcision, which is made in the flesh by hands— 12remember that you were at that time separated from Christ, alienated from the commonwealth of Israel and strangers to the covenants of promise, having no hope and without God in the world. 13But now in Christ Jesus you who once were far off have been brought near by the blood of Christ. 14For he himself is our peace, who has made us both one and has broken down in his flesh the dividing wall of hostility 15by abolishing the law of commandments expressed in ordinances, that he might create in himself one new man in place of the two, so making peace, 16and might reconcile us both to God in one body through the cross, thereby killing the hostility. 17And he came and preached peace to you who were far off and peace to those who were near. 18For through him we both have access in one Spirit to the Father. 19So then you are no longer strangers and aliens,i but you are fellow citizens with the saints and members of the household of God, 20built on the foundation of the apostles and prophets, Christ Jesus himself being the cornerstone, … ▤

i Or sojourners

The references to “peace” and “hostility” in vv. 14-16 are quite possibly referring to that between Gentiles and Jews, rather than between them and God; this may also be the case with “peace” in v. 17. However, having said this, this peace between them was only made possible by Christ’s work in making peace between them and God, i.e. in reconciling both of them to God (v. 16a).

Note that “brought near” (v. 13) may be referring to being brought near to Israel and “the covenants of the promise”, as per the theme of the following subsection. Alternatively, as a number of other translations stipulate, it may be talking of being bought near to God. Even if the latter interpretation is correct, the passage is still very pertinent to the following subsection (as it is to this subsection) indicating that believing Gentiles now have “citizenship in Israel” (NIV® vv. 12, 19).

Eph 3:6  This mystery isj that the Gentiles are fellow heirs, members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus through the gospel. ▤

j The words This mystery is are inferred from verse 4

Note that commentators differ somewhat on what “the promise” refers to, but it does seem clear that it is a promise relating to the saving work of the Messiah – in which Gentile believers share in together with Jewish believers.

Col 3:11  Here there is not Greek and Jew, circumcised and uncircumcised, barbarian, Scythian, slave,k free; but Christ is all, and in all. ▤

k Greek bondservant

“Christ is all, and in all” points to Christ as being that which unifies his people. He is “all that matters” (CEV, NLT); all the distinctions previously referred to become irrelevant, no longer forming any kind of barrier. Note that in addition to “Greek”, Gentiles are also referred to here by the terms “uncircumcised, barbarian, Scythian” – with the latter two speaking of uncivilized Gentiles in particular, in contrast to “Greek”.

Rev 5:9-10  And they sang a new song, saying, “Worthy are you to take the scroll and to open its seals, for you were slain, and by your blood you ransomed people for God from every tribe and language and people and nation, 10and you have made them a kingdom and priests to our God, and they shall reign on the earth.” ▤

Jesus Christ has formed people “from every tribe and language and people and nation” into one kingdom.

Gentiles have been included in the true “Israel” . . .

See also:

- Eph 2:11-20 ⇑

- . . . and nations will be established with Israel as God’s people

Gal 6:15-16  For neither circumcision counts for anything, nor uncircumcision, but a new creation. 16And as for all who walk by this rule, peace and mercy be upon them, and upon the Israel of God. ▤

The term “Israel of God” (v. 16) refers to those who are “a new creation” (v. 15b). It stands in contrast with circumcision (v. 15a) – the sign of God’s old covenant with Israel, in which they were his people. As such the term alludes to a new “Israel” – “the new people of God” (NLT), “God’s true people” (CEV). This new people of God is composed not just of believing Israelites or Jews, but believing Gentiles as well.

Rom 2:28-29  For no one is a Jew who is merely one outwardly, nor is circumcision outward and physical. 29But a Jew is one inwardly, and circumcision is a matter of the heart, by the Spirit, not by the letter. His praise is not from man but from God. ▤

Verse 29 may be saying that any person can be considered a “true Jew” (NCV™, NLT; cf. AMP, CEV, GNT) if they are one “inwardly” – and so these verses would be rightly included in this subsection. On the other hand it may be speaking of only Jews, differentiating between those who inwardly manifest all that Jews ought to be and those who are only outwardly Jews. Note that “letter” (v. 29) is a reference to the “the written Law” (GNT; cf. CEV), which is visible and “outward”, in contrast to the Spirit.

Rom 11:17-18  But if some of the branches were broken off, and you, although a wild olive shoot, were grafted in among the others and now share in the nourishing rootl of the olive tree, 18do not be arrogant toward the branches. If you are, remember it is not you who support the root, but the root that supports you. ▤

l Greek root of richness; some manuscripts richness

The natural olive “root” represents Israel, particularly the patriarchs with whom Israel’s relationship with God was established. The “wild olive shoot” represents Gentile believers accepted into the true, spiritual Israel (i.e. God’s people).

Rom 15:27  For they were pleased to do it, and indeed they owe it to them. For if the Gentiles have come to share in their spiritual blessings, they ought also to be of service to them in material blessings. ▤

That the Gentiles have now been accepted into the true “Israel” is reflected here by the fact that they now share in the Jews’ spiritual blessings.

Rev 7:4  And I heard the number of the sealed, 144,000, sealed from every tribe of the sons of Israel: … ▤

The phrase “every tribe of the sons of Israel” – here sealed for protection against forthcoming judgments – may be symbolic of the whole church as the new, spiritual Israel (which would mean that the verse is relevant to this subsection). Alternatively actual Jewish believers may be in view.

Ps 73:1  Truly God is good to Israel, to those who are pure in heart. ▤

An application can be made of this verse to the concept of the true “Israel” being composed of all godly people, including Gentiles.

Isa 44:5  This one will say, ‘I am the LORD’s,’ another will call on the name of Jacob, and another will write on his hand, ‘The LORD’s,’ and name himself by the name of Israel. ▤

This may well be alluding to the conversion of people from among the Gentiles, becoming part of “Israel” and likewise identifying with Jacob.

. . . God’s people are now of the heavenly Jerusalem

See also:

- God’s people will live in the new Jerusalem

- Description of the new Jerusalem

For Jews, Jerusalem is the focal point of their worship and identity. But those of the new or renewed people of God – the true “Israel” – ultimately belong to the new Jerusalem. It is where they will dwell forever with God.

Gal 4:25-26  Now Hagar is Mount Sinai in Arabia;m she corresponds to the present Jerusalem, for she is in slavery with her children. 26But the Jerusalem above is free, and she is our mother. ▤

m Some manuscripts For Sinai is a mountain in Arabia

Those who live as Jews, under the law given at Mount Sinai, are associated with the present city of Jerusalem (v. 25). Contrastingly believers are of the heavenly Jerusalem. The heavenly Jerusalem is the “mother” of believers in at least two senses. Firstly, they are born again of what she represents – a faith that is free of slavery to the law (cf. vv. 24-25). Secondly – as per the theme of this subsection – they belong to her. This second point is indicative of the heavenly Jerusalem being where believers belong – their ultimate home.

Heb 12:22  But you have come to Mount Zion and to the city of the living God, the heavenly Jerusalem, and to innumerable angels in festal gathering, … ▤

In a spiritual, positional sense, believers now partake in the heavenly Jerusalem and what it signifies, assured of the full realization of this.

Rev 3:12  The one who conquers, I will make him a pillar in the temple of my God. Never shall he go out of it, and I will write on him the name of my God, and the name of the city of my God, the new Jerusalem, which comes down from my God out of heaven, and my own new name. ▤

Having the name of the new Jerusalem written on one, signifies that one belongs to her. Those who overcome, persisting in their faith, will be marked as such. Moreover, they will be an integral part of God’s temple, presumably his temple in the new Jerusalem and a key part of it as the earthly temple was of Jerusalem.

Rev 21:2, 9-10  And I saw the holy city, new Jerusalem, coming down out of heaven from God, prepared as a bride adorned for her husband. ▤  … 9Then came one of the seven angels who had the seven bowls full of the seven last plagues and spoke to me, saying, “Come, I will show you the Bride, the wife of the Lamb.” 10And he carried me away in the Spirit to a great, high mountain, and showed me the holy city Jerusalem coming down out of heaven from God, … ▤

The new Jerusalem will be inhabited by God’s people. In view of this, some commentators see this depiction of the new Jerusalem as a bride beautifully dressed for her husband, to be a portrayal of the church as Christ’s bride. As such it would speak of God’s people, members of the church, being of the heavenly Jerusalem.

Those who have faith are the true, spiritual children of Abraham . . .

Rom 4:9-12, 16-18  Is this blessing then only for the circumcised, or also for the uncircumcised? We say that faith was counted to Abraham as righteousness. 10How then was it counted to him? Was it before or after he had been circumcised? It was not after, but before he was circumcised. 11He received the sign of circumcision as a seal of the righteousness that he had by faith while he was still uncircumcised. The purpose was to make him the father of all who believe without being circumcised, so that righteousness would be counted to them as well, 12and to make him the father of the circumcised who are not merely circumcised but who also walk in the footsteps of the faith that our father Abraham had before he was circumcised. ▤  … 16That is why it depends on faith, in order that the promise may rest on grace and be guaranteed to all his offspring—not only to the adherent of the law but also to the one who shares the faith of Abraham, who is the father of us all, 17as it is written, “I have made you the father of many nations”—in the presence of the God in whom he believed, who gives life to the dead and calls into existence the things that do not exist. 18In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” ▤

The term “the circumcised” (vv. 9, 12) denotes Jews and “the uncircumcised” (v. 9) denotes Gentiles.

Rom 9:6-9  But it is not as though the word of God has failed. For not all who are descended from Israel belong to Israel, 7and not all are children of Abraham because they are his offspring, but “Through Isaac shall your offspring be named.” 8This means that it is not the children of the flesh who are the children of God, but the children of the promise are counted as offspring. 9For this is what the promise said: “About this time next year I will return, and Sarah shall have a son.” ▤

There is a similar issue in this passage to that commented on in 2:28-29 in the previous subsection. Paul may be speaking of all believers who prove to be spiritual kin of Abraham by having faith in God’s promises – hence its inclusion here. However some commentators understand it more literally as referring to the Jews in contrast to other descendants of Abraham, the Jews being descendants of Isaac (v. 7) who was promised to Abraham (vv. 8-9). Possibly Paul is using terms indicative of the latter meaning to allude to the former.

Gal 3:6-7  … just as Abraham “believed God, and it was counted to him as righteousness”? 7Know then that it is those of faith who are the sons of Abraham. ▤

Luke 19:8-9  And Zacchaeus stood and said to the Lord, “Behold, Lord, the half of my goods I give to the poor. And if I have defrauded anyone of anything, I restore it fourfold.” 9And Jesus said to him, “Today salvation has come to this house, since he also is a son of Abraham. ▤

The assertion that Zacchaeus was “a son of Abraham” (v. 9) seems to refer to Zacchaeus’ faith, evidenced by his actions (v. 8), implying that he was not merely a physical descendant but also a spiritual descendant of “Abraham, the man of faith” (Gal 3:9 ⇓).

Matt 3:7-10  But when he saw many of the Pharisees and Sadducees coming to his baptism, he said to them, “You brood of vipers! Who warned you to flee from the wrath to come? 8Bear fruit in keeping with repentance. 9And do not presume to say to yourselves, ‘We have Abraham as our father,’ for I tell you, God is able from these stones to raise up children for Abraham. 10Even now the axe is laid to the root of the trees. Every tree therefore that does not bear good fruit is cut down and thrown into the fire. ▤

This points to the fact that Jews are not necessarily children of Abraham in a spiritual sense, while Gentiles can become so (v. 9b). Moreover, unrepentant Jews will be cut off from Abraham, and so no longer be of God’s people (v. 10)

. . . and God’s promise or blessing to Abraham is for all who have faith

See also:

- By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him

The background to the following passages is that because Abraham believed God’s promise that his descendants would be countless like the stars, God credited Abraham’s belief (or faith) to him as righteousness (cf. Gen 15:5-6). Note that in a number of the following passages Paul speaks of this blessing of righteousness – given in association with God’s promise – as being itself a promise.

Rom 4:9-11  Is this blessing then only for the circumcised, or also for the uncircumcised? We say that faith was counted to Abraham as righteousness. 10How then was it counted to him? Was it before or after he had been circumcised? It was not after, but before he was circumcised. 11He received the sign of circumcision as a seal of the righteousness that he had by faith while he was still uncircumcised. The purpose was to make him the father of all who believe without being circumcised, so that righteousness would be counted to them as well, … ▤

As soon becomes clear, v. 9 is speaking of the blessedness of people to whom, like Abraham, God credits righteousness by faith apart from works (cf. vv. 1-6). (Note that these three verses were included in the previous subsection, but here italics have been applied to additional clauses pertaining to the theme of this subsection.)

Rom 4:13-16  For the promise to Abraham and his offspring that he would be heir of the world did not come through the law but through the righteousness of faith. 14For if it is the adherents of the law who are to be the heirs, faith is null and the promise is void. 15For the law brings wrath, but where there is no law there is no transgression. 16That is why it [the promise] depends on faith, in order that the promise may rest on grace and be guaranteed to all his offspring—not only to the adherent of the law but also to the one who shares the faith of Abraham, who is the father of us all, … ▤

There is no record of God specifically promising Abraham that “he would be heir of the world” (v. 13). Paul could be alluding to Abraham being the father of all believers, who like him would be granted righteousness by faith. As such, Paul would have in view the promise that Abraham would be “the father of many nations” (vv. 17, 18 ⇑), Gentiles as well as Jews. This interpretation appears to be supported by the cross reference in the ESV to Genesis 17:4-6. Alternatively, it could be referring to Abraham and his spiritual offspring inheriting the earth (cf. Matt 5:5) – in the form of the world to come – as an ultimate fulfillment or extension of the promise to Abraham that he would inherit the land of Canaan.

Verse 14 is saying that if it is through the law that one is to become an heir then the role of faith is nullified and the promise is void, in part at least because no one can keep the law – which in fact brings wrath (v. 15). In v. 16, “the adherent of the law” refers to Jews – to whom the law was given – in the context probably believing Jews in particular.

Gal 3:9  So then, those who are of faith are blessed along with Abraham, the man of faith. ▤

Gal 3:14, 16, 22-24, 29  … so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spiritn through faith. ▤  … 16Now the promises were made to Abraham and to his offspring. It does not say, “And to offsprings,” referring to many, but referring to one, “And to your offspring,” who is Christ. ▤  … 22But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. 23Now before faith came, we were held captive under the law, imprisoned until the coming faith would be revealed. 24So then, the law was our guardian until Christ came, in order that we might be justified by faith. ▤  … 29And if you are Christ’s, then you are Abraham’s offspring, heirs according to promise. ▤

n Greek receive the promise of the Spirit

The “blessing of Abraham” (v. 14a) primarily refers to justification by faith (v. 24; cf. v. 8 ↓), by which we receive the promised Spirit (v. 14b). Similarly, the “promises” (v. 16) and “the promise” (v. 22) probably refer to righteousness or justification by faith and to the Spirit – possibly along with associated blessings, particularly salvation and life. The promises were made to Abraham and to his “offspring”, Christ (v. 16) – in whom they are fulfilled. The promises are shared in by faith in Jesus Christ (vv. 14, 22), by which one is identified with Christ as Abraham’s offspring (v. 29).

- God’s promise to bless all nations through Abraham is fulfilled by God justifying the Gentiles by faith:

Gal 3:8  And the Scripture, foreseeing that God would justifyo the Gentiles by faith, preached the gospel beforehand to Abraham, saying, “In you shall all the nations be blessed.” ▤

o Or count righteous; also verses 11, 24

God promised to bless all nations through Abraham (cf. . . . and that all peoples on earth would be blessed through Abraham). This promise is fulfilled by God justifying the Gentiles by faith. For all who follow Abraham’s example of having faith in what God has said are considered righteous as he was, and so are justified. As reflected in the following subsection, a related aspect of God’s fulfillment of this promise is that Jesus Christ – the object of the faith that leads to justification for people of all nations – was himself a descendant of Abraham. So as the Savior of all nations came through Abraham, the nations were thus blessed through Abraham.

Note: Believing Jews still have a privileged status, amongst God’s people

The Jews’ privileged status is largely related to their religious heritage (cf. Rom 3:2 ↓; Rom 9:4-5 ↓; Acts 3:25a ↓) and to the related fact that salvation came through them (cf. Rom 9:5 ↓; Acts 3:25 ↓; Luke 2:30-32 ↓; John 4:22 ↓).

Rom 3:1-2  Then what advantage has the Jew? Or what is the value of circumcision? 2Much in every way. To begin with, the Jews were entrusted with the oracles of God. ▤

Rom 9:3-5  For I could wish that I myself were accursed and cut off from Christ for the sake of my brothers,p my kinsmen according to the flesh. 4They are Israelites, and to them belong the adoption, the glory, the covenants, the giving of the law, the worship, and the promises. 5To them belong the patriarchs, and from their race, according to the flesh, is the Christ who is God over all, blessed forever. Amen. ▤

p Or brothers and sisters

The clause “to them belong the adoption” (v. 4) refers to God effectively adopting Israel as his children (cf. Deut 14:1; Ex 4:22; Isa 43:6; Hos 1:1). The phrase “the glory” (v. 4) probably refers partly at least to the manifestations of God’s glory to the Israelites, such as in the cloud in the desert (cf. Ex 16:10) and in the temple (cf. 1Ki 8:10-11).

Acts 3:25  You [Jews] are the sons of the prophets and of the covenant that God made with your fathers, saying to Abraham, ‘And in your offspring shall all the families of the earth be blessed.’ ▤

Luke 2:30-32  … for my eyes have seen your salvation 31that you have prepared in the presence of all peoples, 32a light for revelation to the Gentiles, and for glory to your people Israel. ▤

The clause “for glory to your people Israel” implies that God’s salvation would bring glory or honor to Israel because of the Messiah – the means of God’s salvation – coming from Israel.

John 4:22  You worship what you do not know; we worship what we know, for salvation is from the Jews. ▤

- On Judgment Day, punishment and rewards will be given to Jews first:

Rom 2:9-10  There will be tribulation and distress for every human being who does evil, the Jew first and also the Greek, 10but glory and honor and peace for everyone who does good, the Jew first and also the Greek. ▤

This order may suggest that the Jews have a primacy in both status and responsibility.

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: Jesus Christ’s Mission and Israel

Section Jumps

- Jesus Christ came foremost to Israel . . .

- . . . and the gospel of Christ was first preached to the Jews

- But the Jews largely rejected Jesus Christ . . .

- . . . and many Jews strongly opposed the spreading of the gospel

- The Jews’ negative response to Jesus Christ brought God’s judgment

- God largely rejected the Jews and accepted the Gentiles, due to the Jews rejecting Christ and the gospel . . .

- . . . The Jews’ negative response contrasted with the responsiveness of the Gentiles

- But God has left a faithful remnant of Israel

- Despite Israel’s current state – which has benefited the Gentiles – Israel will be saved

Jesus Christ came foremost to Israel . . .

See also:

- Acts 13:23-24 ⇓

Acts 3:26  God, having raised up his servant, sent him to you [Jews] first, to bless you by turning every one of you from your wickedness. ▤

Matt 2:6  “‘And you, O Bethlehem, in the land of Judah, are by no means least among the rulers of Judah; for from you shall come a ruler who will shepherd my people Israel.’” ▤

One aspect of Jesus’ role as “shepherd” of Israel in his first advent was to guide the people in God’s ways, leading them to salvation.

Matt 4:23  And he went throughout all Galilee, teaching in their synagogues and proclaiming the gospel of the kingdom and healing every disease and every affliction among the people. ▤

Galilee, Samaria and Judea (cf. Acts 10:36-39a ↓) were adjoining regions – listed here north to south – which largely encompassed the land of Israel. At least most of Jesus’ ministry took place in these regions, thus reflecting the prominence of Israel in his mission.

Matt 10:5-6  These twelve Jesus sent out, instructing them, “Go nowhere among the Gentiles and enter no town of the Samaritans, 6but go rather to the lost sheep of the house of Israel. ▤

Jesus’ directions to his disciples reflect the priority of the people of Israel, the Jews, in his own mission.

Matt 15:21-28  And Jesus went away from there and withdrew to the district of Tyre and Sidon. 22And behold, a Canaanite woman from that region came out and was crying, “Have mercy on me, O Lord, Son of David; my daughter is severely oppressed by a demon.” 23But he did not answer her a word. And his disciples came and begged him, saying, “Send her away, for she is crying out after us.” 24He answered, “I was sent only to the lost sheep of the house of Israel.” 25But she came and knelt before him, saying, “Lord, help me.” 26And he answered, “It is not right to take the children’s bread and throw it to the dogs.” 27She said, “Yes, Lord, yet even the dogs eat the crumbs that fall from their masters’ table.” 28Then Jesus answered her, “O woman, great is your faith! Be it done for you as you desire.” And her daughter was healed instantly.q ▤

q Greek from that hour

Jesus’ words appear to point out that the people of Israel were the primary focus of his mission (vv. 24, 26), while also testing the faith of the Canaanite woman (vv. 26, 28).

John 11:51-52  He did not say this of his own accord, but being high priest that year he prophesied that Jesus would die for the nation, 52and not for the nation only, but also to gather into one the children of God who are scattered abroad. ▤

Here “nation” refers to the Jewish nation. The mention of Jesus dying for the Jewish nation before reference is made to the “children of God” of other nations, arguably points to the primacy of the Jews in Jesus’ mission.

Acts 10:36-39a  As for the word that he sent to Israel, preaching good news of peace through Jesus Christ (he is Lord of all), 37you yourselves know what happened throughout all Judea, beginning from Galilee after the baptism that John proclaimed: 38how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. 39And we are witnesses of all that he did both in the country of the Jews and in Jerusalem. ▤

Luke 1:16-17  And he will turn many of the children of Israel to the Lord their God, 17and he will go before him in the spirit and power of Elijah, to turn the hearts of the fathers to the children, and the disobedient to the wisdom of the just, to make ready for the Lord a people prepared. ▤

John the Baptist’s ministry, preliminary to Jesus Christ’s ministry, is spoken of here. John was to minister to “the children of Israel” (v. 16) – “to make ready for the Lord a people prepared” (v. 17), i.e. for Jesus to come to them. This points to the priority of Israel in Jesus’ mission.

Acts 5:31  God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. ▤

Israel is given prominence even in this reference to Jesus Christ after his mission.

. . . and the gospel of Christ was first preached to the Jews

Acts 11:19  Now those who were scattered because of the persecution that arose over Stephen traveled as far as Phoenicia and Cyprus and Antioch, speaking the word to no one except Jews. ▤

Acts 2:5, 14, 22-24, 36-39  Now there were dwelling in Jerusalem Jews, devout men from every nation under heaven. ▤  … 14But Peter, standing with the eleven, lifted up his voice and addressed them: “Men of Judea and all who dwell in Jerusalem, let this be known to you, and give ear to my words. ▤  … 22“Men of Israel, hear these words: Jesus of Nazareth, a man attested to you by God with mighty works and wonders and signs that God did through him in your midst, as you yourselves know— 23this Jesus, delivered up according to the definite plan and foreknowledge of God, you crucified and killed by the hands of lawless men. 24God raised him up, loosing the pangs of death, because it was not possible for him to be held by it. ▤  … 36Let all the house of Israel therefore know for certain that God has made him both Lord and Christ, this Jesus whom you crucified.” 37Now when they heard this they were cut to the heart, and said to Peter and the rest of the apostles, “Brothers, what shall we do?” 38And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. 39For the promise is for you and for your children and for all who are far off, everyone whom the Lord our God calls to himself.” ▤

This is the first recorded proclamation of the gospel following Jesus’ ascension, made to a crowd largely composed of Jews.

Acts 13:14-16, 23-26, 43  … but they went on from Perga and came to Antioch in Pisidia. And on the Sabbath day they went into the synagogue and sat down. 15After the reading from the Law and the Prophets, the rulers of the synagogue sent a message to them, saying, “Brothers, if you have any word of encouragement for the people, say it.” 16So Paul stood up, and motioning with his hand said: “Men of Israel and you who fear God, listen. ▤  … 23Of this man’s offspring God has brought to Israel a Savior, Jesus, as he promised. 24Before his coming, John had proclaimed a baptism of repentance to all the people of Israel. 25And as John was finishing his course, he said, ‘What do you suppose that I am? I am not he. No, but behold, after me one is coming, the sandals of whose feet I am not worthy to untie.’ 26“Brothers, sons of the family of Abraham, and those among you who fear God, to us has been sent the message of this salvation. ▤  … 43And after the meeting of the synagogue broke up, many Jews and devout converts to Judaism followed Paul and Barnabas, who, as they spoke with them, urged them to continue in the grace of God. ▤

This is an example of the priority given to the Jews in the early preaching of the gospel. Note that in this context “you who fear God” (vv. 16, 26) likely denotes Gentiles. However these Gentiles would have been converts to Judaism, as indicated in v. 43 and by the fact that they were worshiping in a Jewish synagogue (vv. 14-16).

Acts 13:45-46  But when the Jews saw the crowds, they were filled with jealousy and began to contradict what was spoken by Paul, reviling him. 46And Paul and Barnabas spoke out boldly, saying, “It was necessary that the word of God be spoken first to you. Since you thrust it aside and judge yourselves unworthy of eternal life, behold, we are turning to the Gentiles. ▤

Acts 18:5-6  When Silas and Timothy arrived from Macedonia, Paul was occupied with the word, testifying to the Jews that the Christ was Jesus. 6And when they opposed and reviled him, he shook out his garments and said to them, “Your blood be on your own heads! I am innocent. From now on I will go to the Gentiles.” ▤

This implies that Paul had initially made the Jews his priority in spreading the gospel.

Rom 1:16  For I am not ashamed of the gospel, for it is the power of God for salvation to everyone who believes, to the Jew first and also to the Greek. ▤

The phrase “to the Jew first” alludes to their unique position and chronological precedence, in which God used them in bringing his revelation and plan of salvation to the whole world. They were God’s chosen people, the recipients of the OT laws and prophecies, the participants with God in the first covenant, and the people through whom the Messiah came. Additionally, the gospel was to be first revealed to them, which is what Paul has in view here.

- Jesus Christ’s ministry to the Jews was to bring salvation to the Gentiles:

Rom 15:8-9  For I tell you that Christ became a servant to the circumcised to show God’s truthfulness, in order to confirm the promises given to the patriarchs, 9and in order that the Gentiles might glorify God for his mercy. As it is written, “Therefore I will praise you among the Gentiles, and sing to your name.” ▤

Christ’s ministry to the Jews – “the circumcised” – was in order to confirm God’s promises to the patriarchs (v. 8), particularly the promise that they would be a blessing to all nations. The prime blessing that would come by them would be salvation through the Messiah. The Gentiles would then glorify God for his mercy to them through the fulfillment of these promises (v. 9).

But the Jews largely rejected Jesus Christ . . .

See also:

- 1Thes 2:14-16 ⇓

- . . . However, many others did not believe Jesus

- Jesus Christ’s Rejection and Death

John 3:32  He bears witness to what he has seen and heard, yet no one receives his testimony. ▤

This indicates that the Jewish people largely did not accept Jesus’ message.

John 4:44  (For Jesus himself had testified that a prophet has no honor in his own hometown.) ▤

This illustrates Jesus’ rejection by the Jews, referring here in particular to those of his hometown.

John 1:11  He came to his own,r and his own peoples did not receive him. ▤

r Greek to his own things; that is, to his own domain, or to his own people

s People is implied in Greek

Although the first occurrence of “own” is sometimes taken to refer to the world (cf. v. 10), the second at least is more often understood to be referring to Jesus’ own people, the Jews.

John 5:16-18  And this was why the Jews were persecuting Jesus, because he was doing these things on the Sabbath. 17But Jesus answered them, “My Father is working until now, and I am working.” 18This was why the Jews were seeking all the more to kill him, because not only was he breaking the Sabbath, but he was even calling God his own Father, making himself equal with God. ▤

Note that references to Jesus being persecuted by the Jews, generally have the Jewish leaders in view.

John 8:48, 52-53  The Jews answered him, “Are we not right in saying that you are a Samaritan and have a demon?” ▤  … 52The Jews said to him, “Now we know that you have a demon! Abraham died, as did the prophets, yet you say, ‘If anyone keeps my word, he will never taste death.’ 53Are you greater than our father Abraham, who died? And the prophets died! Who do you make yourself out to be?” ▤

John 10:30-33, 37-39  I and the Father are one.” 31The Jews picked up stones again to stone him. 32Jesus answered them, “I have shown you many good works from the Father; for which of them are you going to stone me?” 33The Jews answered him, “It is not for a good work that we are going to stone you but for blasphemy, because you, being a man, make yourself God.” ▤  … 37If I am not doing the works of my Father, then do not believe me; 38but if I do them, even though you do not believe me, believe the works, that you may know and understand that the Father is in me and I am in the Father.” 39Again they sought to arrest him, but he escaped from their hands. ▤

Acts 3:13-15  The God of Abraham, the God of Isaac, and the God of Jacob, the God of our fathers, glorified his servantt Jesus, whom you [Jews] delivered over and denied in the presence of Pilate, when he had decided to release him. 14But you denied the Holy and Righteous One, and asked for a murderer to be granted to you, 15and you killed the Author of life, whom God raised from the dead. To this we are witnesses. ▤

t Or child; also verse 26

Acts 7:51-54  “You stiff-necked people, uncircumcised in heart and ears, you always resist the Holy Spirit. As your fathers did, so do you. 52Which of the prophets did your fathers not persecute? And they killed those who announced beforehand the coming of the Righteous One, whom you have now betrayed and murdered, 53you who received the law as delivered by angels and did not keep it.” 54Now when they heard these things they were enraged, and they ground their teeth at him. ▤

Note that in addition to the Jews’ betrayal and killing of Jesus Christ (v. 52b), Stephen also points out other aspects of their obstinacy towards God (vv. 51-53) – raising their ire (v. 54), leading to them stoning him (cf. 59).

. . . and many Jews strongly opposed the spreading of the gospel

Acts 9:22-23, 28-29  But Saul increased all the more in strength, and confounded the Jews who lived in Damascus by proving that Jesus was the Christ. 23When many days had passed, the Jews plotted to kill him, ▤  … 28So he went in and out among them at Jerusalem, preaching boldly in the name of the Lord. 29And he spoke and disputed against the Hellenists.u But they were seeking to kill him. ▤

u That is, Greek-speaking Jews

Acts 13:44-45, 49-50  The next Sabbath almost the whole city gathered to hear the word of the Lord. 45But when the Jews saw the crowds, they were filled with jealousy and began to contradict what was spoken by Paul, reviling him. ▤  … 49And the word of the Lord was spreading throughout the whole region. 50But the Jews incited the devout women of high standing and the leading men of the city, stirred up persecution against Paul and Barnabas, and drove them out of their district. ▤

Acts 14:19  But Jews came from Antioch and Iconium, and having persuaded the crowds, they stoned Paul and dragged him out of the city, supposing that he was dead. ▤

Acts 17:13  But when the Jews from Thessalonica learned that the word of God was proclaimed by Paul at Berea also, they came there too, agitating and stirring up the crowds. ▤

Acts 18:12-13  But when Gallio was proconsul of Achaia, the Jews made a united attack on Paul and brought him before the tribunal, 13saying, “This man is persuading people to worship God contrary to the law.” ▤

Acts 20:19  … serving the Lord with all humility and with tears and with trials that happened to me through the plots of the Jews; … ▤

Note that Paul is speaking here – and in the following passages.

Acts 26:19-21  Therefore, O King Agrippa, I was not disobedient to the heavenly vision, 20but declared first to those in Damascus, then in Jerusalem and throughout all the region of Judea, and also to the Gentiles, that they should repent and turn to God, performing deeds in keeping with their repentance. 21For this reason the Jews seized me in the temple and tried to kill me. ▤

2Cor 11:23-24  Are they servants of Christ? I am a better one—I am talking like a madman—with far greater labors, far more imprisonments, with countless beatings, and often near death. 24Five times I received at the hands of the Jews the forty lashes less one. ▤

1Thes 2:14-16  For you, brothers, became imitators of the churches of God in Christ Jesus that are in Judea. For you suffered the same things from your own countrymen as they did from the Jews, 15who killed both the Lord Jesus and the prophets, and drove us out, and displease God and oppose all mankind 16by hindering us from speaking to the Gentiles that they might be saved—so as always to fill up the measure of their sins. But God’s wrath has come upon them at last!v ▤

v Or completely, or forever

Note that opinions vary as to which revelation of God’s wrath is being referred to in v. 16. It could be a contemporary occurrence, or possibly a future one – with the present tense being used to indicate its certainty. It could concern one particular group of Jews, or the Jews as a whole. Alternatively, some think that sinful humankind in general may be in view, with the earlier reference to the Thessalonians being persecuted by their own countrymen (v. 14).

- The Jews did not submit to God’s righteousness, which comes through Christ:

Rom 10:1-4  Brothers,w my heart’s desire and prayer to God for them is that they may be saved. 2For I bear them witness that they have a zeal for God, but not according to knowledge. 3For, being ignorant of the righteousness of God, and seeking to establish their own, they did not submit to God’s righteousness. 4For Christ is the end of the law for righteousness to everyone who believes.x ▤

w Or Brothers and sisters

x Or end of the law, that everyone who believes may be justified

The Jews were ignorant of the righteousness that comes from God (v. 3a), through belief in Christ (v. 4). Thus their zeal for God was misplaced (v. 2), as they sought to establish their own righteousness rather than submitting to God’s righteousness (v. 3b) by believing in Christ.

The Jews’ negative response to Jesus Christ brought God’s judgment

See also:

- Matt 21:37-44 ⇓

Matt 23:29-38  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you build the tombs of the prophets and decorate the monuments of the righteous, 30saying, ‘If we had lived in the days of our fathers, we would not have taken part with them in shedding the blood of the prophets.’ 31Thus you witness against yourselves that you are sons of those who murdered the prophets. 32Fill up, then, the measure of your fathers. 33You serpents, you brood of vipers, how are you to escape being sentenced to hell? 34Therefore I send you prophets and wise men and scribes, some of whom you will kill and crucify, and some you will flog in your synagogues and persecute from town to town, 35so that on you may come all the righteous blood shed on earth, from the blood of innocent Abel to the blood of Zechariah the son of Barachiah,y whom you murdered between the sanctuary and the altar. 36Truly, I say to you, all these things will come upon this generation. 37“O Jerusalem, Jerusalem, the city that kills the prophets and stones those who are sent to it! How often would I have gathered your children together as a hen gathers her brood under her wings, and you would not! 38See, your house is left to you desolate. ▤

y Some manuscripts omit the son of Barachiah

Verse 32 appears to indicate that this generation of Jews – particularly the spiritual leaders (cf. vv. 29-31) – would in a sense bring to completion the sins that their ancestors began. This would include them killing a number of those who would spread the gospel (v. 34). Their generation would suffer a judgment that would be the culmination of God’s judgment for all the righteous blood that they and their forefathers had shed (vv. 35-36). The judgment may refer – initially at least – to the destruction by the Romans of Jerusalem and the temple in A.D. 70 (cf. Luke 19:43-44 ↓; Luke 23:28-31 ↓). The “house” (v. 38) that would be left desolate, may be the temple (cf. AMP, CEV, GNT); Jerusalem and the nation are other possibilities. In v. 37, Jesus speaks of his longing to take the Jewish people under his care and guidance, but they were not willing.

Luke 19:12, 14-15, 27  He said therefore, “A nobleman went into a far country to receive for himself a kingdom and then return. ▤  … 14But his citizens hated him and sent a delegation after him, saying, ‘We do not want this man to reign over us.’ 15When he returned, having received the kingdom, he ordered these servants to whom he had given the money to be called to him, that he might know what they had gained by doing business. ▤  … [The king:] 27But as for these enemies of mine, who did not want me to reign over them, bring them here and slaughter them before me.’” ▤

The king represents Jesus Christ, and his enemies represent the Jews or at least their leaders. Verse 27 has in view their judgment on Jesus Christ’s return.

Luke 19:41-44  And when he drew near and saw the city, he wept over it, 42saying, “Would that you, even you, had known on this day the things that make for peace! But now they are hidden from your eyes. 43For the days will come upon you, when your enemies will set up a barricade around you and surround you and hem you in on every side 44and tear you down to the ground, you and your children within you. And they will not leave one stone upon another in you, because you did not know the time of your visitation.” ▤

Jesus wept with heartfelt compassion because the people of Jerusalem had not recognized their “visitation” (v. 44b), the time of God’s intervention, providing salvation and the opportunity for peace (v. 42). Consequently they would face destruction (vv. 43-44) – which came by the Romans in A.D. 70.

Luke 23:26-31  And as they led him away, they seized one Simon of Cyrene, who was coming in from the country, and laid on him the cross, to carry it behind Jesus. 27And there followed him a great multitude of the people and of women who were mourning and lamenting for him. 28But turning to them Jesus said, “Daughters of Jerusalem, do not weep for me, but weep for yourselves and for your children. 29For behold, the days are coming when they will say, ‘Blessed are the barren and the wombs that never bore and the breasts that never nursed!’ 30Then they will begin to say to the mountains, ‘Fall on us,’ and to the hills, ‘Cover us.’ 31For if they do these things when the wood is green, what will happen when it is dry?” ▤

In v. 31 “when the wood is green” may refer to the time of Jesus being with them. The verse then would probably be contrasting the Jews’ rejection of Jesus – leading to his crucifixion by the Romans – with the horrors that would befall the Jewish nation in the “dry” time to come when Jerusalem would face destruction by the Romans (cf. Luke 19:43-44 ↑).

Rom 11:7-10  What then? Israel failed to obtain what it was seeking. The elect obtained it, but the rest were hardened, 8as it is written, “God gave them a spirit of stupor, eyes that would not see and ears that would not hear, down to this very day.” 9And David says, “Let their table become a snare and a trap, a stumbling block and a retribution for them; 10let their eyes be darkened so that they cannot see, and bend their backs forever.” ▤

Having rejected the gospel of Christ and sought righteousness in their own way, the bulk of the Jews did not obtain righteousness (v. 7a) – in contrast to the elect amongst them. Instead God judicially hardened them, leaving them bereft of spiritual perception (vv. 7b-8) and facing grave punishment (vv. 9-10).

In the psalm from which the quotation in vv. 9-10 is taken, “table” may well allude to the food metaphors of the preceding verse in the psalm, depicting the ill treatment of the psalmist by the wicked. As such Paul may have in mind the wickedness of the Jews in rejecting Christ, using the quotation to speak of the Jews’ unrighteousness leading to judgment. Alternatively some commentators consider that Paul is using the reference to feasting to allude to the rich religious heritage of the Jews under the old covenant as becoming a snare to them in their failure to accept the gospel of the new covenant (v. 9), resulting in looming judgment (v. 10).

- Zechariah’s portrayal of two shepherds:

Zec 11:7-17  So I became the shepherd of the flock doomed to be slaughtered by the sheep traders. And I took two staffs, one I named Favor, the other I named Union. And I tended the sheep. 8In one month I destroyed the three shepherds. But I became impatient with them, and they also detested me. 9So I said, “I will not be your shepherd. What is to die, let it die. What is to be destroyed, let it be destroyed. And let those who are left devour the flesh of one another.” 10And I took my staff Favor, and I broke it, annulling the covenant that I had made with all the peoples. 11So it was annulled on that day, and the sheep traders, who were watching me, knew that it was the word of the LORD. 12Then I said to them, “If it seems good to you, give me my wages; but if not, keep them.” And they weighed out as my wages thirty pieces of silver. 13Then the LORD said to me, “Throw it to the potter”—the lordly price at which I was priced by them. So I took the thirty pieces of silver and threw them into the house of the LORD, to the potter. 14Then I broke my second staff Union, annulling the brotherhood between Judah and Israel. 15Then the LORD said to me, “Take once more the equipment of a foolish shepherd. 16For behold, I am raising up in the land a shepherd who does not care for those being destroyed, or seek the young or heal the maimed or nourish the healthy, but devours the flesh of the fat ones, tearing off even their hoofs. 17“Woe to my worthless shepherd, who deserts the flock! May the sword strike his arm and his right eye! Let his arm be wholly withered, his right eye utterly blinded!” ▤

Zechariah firstly portrays a shepherd who many think is the rejected messianic Shepherd-King (vv. 7-14) and then a “foolish” or “worthless” (CEV, GNT, NLT) shepherd (vv. 15-17) – which some understand to symbolize the final anti-Christ. The flock is of course Israel – “doomed to be slaughtered” (v. 7), i.e. marked for God’s judgment (cf. vv. 4-6). It is not clear who or what the three shepherds (v. 8) represent. The covenant made with the nations (v. 10) most likely speaks of God having restrained other nations from overrunning Israel; the revoking of this left Israel open to destruction. Verses 12-13 were fulfilled as a prophecy when the Jewish leaders paid Judas thirty silver coins to betray Christ and then, on Judas returning it, using it to buy the potter’s field (cf. Matt 27:3-10). Verse 14 then associates the disunity of the nation with its rejection of this first shepherd.

God largely rejected the Jews and accepted the Gentiles, due to the Jews rejecting Christ and the gospel . . .

See also:

- Matt 8:8-12 ⇓; Acts 28:24-28 ⇓

Matt 21:33-46  “Hear another parable. There was a master of a house who planted a vineyard and put a fence around it and dug a winepress in it and built a tower and leased it to tenants, and went into another country. 34When the season for fruit drew near, he sent his servantsz to the tenants to get his fruit. 35And the tenants took his servants and beat one, killed another, and stoned another. 36Again he sent other servants, more than the first. And they did the same to them. 37Finally he sent his son to them, saying, ‘They will respect my son.’ 38But when the tenants saw the son, they said to themselves, ‘This is the heir. Come, let us kill him and have his inheritance.’ 39And they took him and threw him out of the vineyard and killed him. 40When therefore the owner of the vineyard comes, what will he do to those tenants?” 41They said to him, “He will put those wretches to a miserable death and let out the vineyard to other tenants who will give him the fruits in their seasons.” 42Jesus said to them, “Have you never read in the Scriptures: “‘The stone that the builders rejected has become the cornerstone;a this was the Lord’s doing, and it is marvelous in our eyes’? 43Therefore I tell you, the kingdom of God will be taken away from you and given to a people producing its fruits. 44And the one who falls on this stone will be broken to pieces; and when it falls on anyone, it will crush him.”b 45When the chief priests and the Pharisees heard his parables, they perceived that he was speaking about them. 46And although they were seeking to arrest him, they feared the crowds, because they held him to be a prophet. ▤

z Greek bondservants; also verses 35, 36

a Greek the head of the corner

b Some manuscripts omit verse 44

The master represents God; the servants, his prophets; and the son, Jesus Christ (who is also symbolized by the “stone that the builders rejected”, v. 42, cf. v. 44). However opinions differ on the other aspects of the parable. One view is that the vineyard represents the kingdom of God; the tenants depict the Jews generally; and the “other tenants” (v. 41) refers to believers who would come from among the Gentiles. Such a view would neatly fit the theme of this subsection. A somewhat different view is that the vineyard represents Israel; the tenants depict the Jewish leaders; and the “other tenants” (v. 41) refers to all true people of God, not just chiefly Gentiles.

Luke 14:15-18a, 21-24  When one of those who reclined at table with him heard these things, he said to him, “Blessed is everyone who will eat bread in the kingdom of God!” 16But he said to him, “A man once gave a great banquet and invited many. 17And at the time for the banquet he sent his servantc to say to those who had been invited, ‘Come, for everything is now ready.’ 18But they all alike began to make excuses. ▤  … 21So the servant came and reported these things to his master. Then the master of the house became angry and said to his servant, ‘Go out quickly to the streets and lanes of the city, and bring in the poor and crippled and blind and lame.’ 22And the servant said, ‘Sir, what you commanded has been done, and still there is room.’ 23And the master said to the servant, ‘Go out to the highways and hedges and compel people to come in, that my house may be filled. 24For I tell you,d none of those men who were invited shall taste my banquet.’” ▤

c Greek bondservant; also verses 21, 22, 23

d The Greek word for you here is plural

This is often viewed as alluding to the invitation into God’s kingdom being extended to the Gentiles (v. 23), following its rejection by many of the Jews (vv. 18-20) – who would in turn be denied access into it. Note that v. 21 appears to be portraying the invitation being given to outcasts of Jewish society, many of whom did respond to Jesus and/or the gospel.

Rom 10:16-21  But they have not all obeyed the gospel. For Isaiah says, “Lord, who has believed what he has heard from us?” 17So faith comes from hearing, and hearing through the word of Christ. 18But I ask, have they not heard? Indeed they have, for “Their voice has gone out to all the earth, and their words to the ends of the world.” 19But I ask, did Israel not understand? First Moses says, “I will make you jealous of those who are not a nation; with a foolish nation I will make you angry.” 20Then Isaiah is so bold as to say, “I have been found by those who did not seek me; I have shown myself to those who did not ask for me.” 21But of Israel he says, “All day long I have held out my hands to a disobedient and contrary people.” ▤

After indicating that the Jews generally rejected the gospel (v. 16), Paul examines the possibilities that perhaps this was because they either did not hear it or did not understand it. He emphatically states that they did hear it (v. 18). He then indicates that they should have understood it, using the OT quotations to imply that the Gentiles with less spiritual understanding had responded when confronted with the gospel (vv. 19-20). The Jews’ problem was not that the gospel was beyond their understanding but that they themselves were “a disobedient and contrary people” (v. 21).

Rom 11:11-12, 15  So I ask, did they stumble in order that they might fall? By no means! Rather through their trespass salvation has come to the Gentiles, so as to make Israel jealous. 12Now if their trespass means riches for the world, and if their failure means riches for the Gentiles, how much more will their full inclusione mean! ▤  … 15For if their rejection means the reconciliation of the world, what will their acceptance mean but life from the dead? ▤

e Greek their fullness

In vv. 11, 12, “their trespass” refers to the Jews’ rejection of the gospel (cf. v. 28 ↓) and God’s way of righteousness that is by faith. Their “failure” (v. 12) could refer to their failure to take hold of God’s salvation and/or them being rejected by God (v. 15), broken off from their place as his people (cf. vv. 17, 19-20 ↓).

Rom 11:17-22  But if some of the branches were broken off, and you [Gentiles], although a wild olive shoot, were grafted in among the others and now share in the nourishing rootf of the olive tree, 18do not be arrogant toward the branches. If you are, remember it is not you who support the root, but the root that supports you. 19Then you will say, “Branches were broken off so that I might be grafted in.” 20That is true. They were broken off because of their unbelief, but you stand fast through faith. So do not become proud, but fear. 21For if God did not spare the natural branches, neither will he spare you. 22Note then the kindness and the severity of God: severity toward those who have fallen, but God’s kindness to you, provided you continue in his kindness. Otherwise you too will be cut off. ▤

f Greek root of richness; some manuscripts richness

Rom 11:25, 28-31  Lest you be wise in your own sight, I want you to understand this mystery, brothers:g a partial hardening has come upon Israel, until the fullness of the Gentiles has come in. ▤  … 28As regards the gospel, they are enemies of God for your sake. But as regards election, they are beloved for the sake of their forefathers. 29For the gifts and the calling of God are irrevocable. 30For just as you were at one time disobedient to God but now have received mercy because of their disobedience, 31so they too have now been disobedient in order that by the mercy shown to you they also may nowh receive mercy. ▤

g Or brothers and sisters

h Some manuscripts omit now

. . . The Jews’ negative response contrasted with the responsiveness of the Gentiles

See also:

- Rom 10:20 ⇑

Matt 8:8-12  But the centurion replied, “Lord, I am not worthy to have you come under my roof, but only say the word, and my servant will be healed. 9For I too am a man under authority, with soldiers under me. And I say to one, ‘Go,’ and he goes, and to another, ‘Come,’ and he comes, and to my servant,i ‘Do this,’ and he does it.” 10When Jesus heard this, he marveled and said to those who followed him, “Truly, I tell you, with no one in Israelj have I found such faith. 11I tell you, many will come from east and west and recline at table with Abraham, Isaac, and Jacob in the kingdom of heaven, 12while the sons of the kingdom will be thrown into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth.” ▤

i Greek bondservant

j Some manuscripts not even in Israel

Those that would “come from east and west” (v. 11) refers to those who would come from outside of Israel, i.e. Gentiles like the centurion. The “sons of the kingdom” (v. 12) refers to Jews who were as such a part of God’s people and of his kingdom, but who without faith would be thrown out. These last two verses are very pertinent to the previous two subsections.

Acts 13:45-48  But when the Jews saw the crowds, they were filled with jealousy and began to contradict what was spoken by Paul, reviling him. 46And Paul and Barnabas spoke out boldly, saying, “It was necessary that the word of God be spoken first to you. Since you thrust it aside and judge yourselves unworthy of eternal life, behold, we are turning to the Gentiles. 47For so the Lord has commanded us, saying, “‘I have made you a light for the Gentiles, that you may bring salvation to the ends of the earth.’” 48And when the Gentiles heard this, they began rejoicing and glorifying the word of the Lord, and as many as were appointed to eternal life believed. ▤

Acts 18:5-8  When Silas and Timothy arrived from Macedonia, Paul was occupied with the word, testifying to the Jews that the Christ was Jesus. 6And when they opposed and reviled him, he shook out his garments and said to them, “Your blood be on your own heads! I am innocent. From now on I will go to the Gentiles.” 7And he left there and went to the house of a man named Titius Justus, a worshiper of God. His house was next door to the synagogue. 8Crispus, the ruler of the synagogue, believed in the Lord, together with his entire household. And many of the Corinthians hearing Paul believed and were baptized. ▤

The many Corinthians who believed (v. 8b) would have been largely Gentiles. Note that Crispus (v. 8a), as the synagogue ruler, would have been a Jew. He and his household were exceptions to the generally negative response of the Jews towards the gospel.

Acts 28:24-28  And some [of the Jews in Rome] were convinced by what he said, but others disbelieved. 25And disagreeing among themselves, they departed after Paul had made one statement: “The Holy Spirit was right in saying to your fathers through Isaiah the prophet: 26“‘Go to this people, and say, You will indeed hear but never understand, and you will indeed see but never perceive. 27For this people’s heart has grown dull, and with their ears they can barely hear, and their eyes they have closed; lest they should see with their eyes and hear with their ears and understand with their heart and turn, and I would heal them.’ 28Therefore let it be known to you that this salvation of God has been sent to the Gentiles; they will listen.”k ▤

k Some manuscripts add verse 29: And when he had said these words, the Jews departed, having much dispute among themselves

- The Gentiles have obtained righteousness, by faith – in contrast to Israel:

Rom 9:30-32a  What shall we say, then? That Gentiles who did not pursue righteousness have attained it, that is, a righteousness that is by faith; 31but that Israel who pursued a law that would lead to righteousnessl did not succeed in reaching that law. 32Why? Because they did not pursue it by faith, but as if it were based on works. ▤

l Greek a law of righteousness

In vv. 31-32 Paul appears to be speaking of Israel failing to obtain the righteousness of the law – the righteousness that the law embodied.

But God has left a faithful remnant of Israel

See also:

- Note: Believing Jews still have a privileged status, amongst God’s people

Rom 9:27, 29  And Isaiah cries out concerning Israel: “Though the number of the sons of Israelm be as the sand of the sea, only a remnant of them will be saved, ▤  … 29And as Isaiah predicted, “If the Lord of hosts had not left us offspring, we would have been like Sodom and become like Gomorrah.” ▤

m Or children of Israel

Note that v. 29 quotes Isaiah 1:9. Rather than “offspring” (from the Septuagint), the original text is arguably better translated as “survivors” (cf. NRSV, Isaiah 1:9), which more closely reflects the concept of a remnant (v. 27).

Rom 11:1-7  I ask, then, has God rejected his people? By no means! For I myself am an Israelite, a descendant of Abraham,n a member of the tribe of Benjamin. 2God has not rejected his people whom he foreknew. Do you not know what the Scripture says of Elijah, how he appeals to God against Israel? 3“Lord, they have killed your prophets, they have demolished your altars, and I alone am left, and they seek my life.” 4But what is God’s reply to him? “I have kept for myself seven thousand men who have not bowed the knee to Baal.” 5So too at the present time there is a remnant, chosen by grace. 6But if it is by grace, it is no longer on the basis of works; otherwise grace would no longer be grace. 7What then? Israel failed to obtain what it was seeking. The elect obtained it, but the rest were hardened, … ▤

n Or one of the offspring of Abraham

God did not totally reject his people Israel, for as in Elijah’s time (vv. 2-4) God chose a remnant from among them. “The elect” (v. 7) refers to those among the Jews – “a chosen few of the people of Israel” (CEV). Israel in general failed to obtain righteousness (cf. 9:31-10:3); in contrast the elected remnant amongst them did.

Acts 2:22, 41  Men of Israel, hear these words: Jesus of Nazareth, a man attested to you by God with mighty works and wonders and signs that God did through him in your midst, as you yourselves know— ▤  … 41So those who received his word were baptized, and there were added that day about three thousand souls. ▤

This and the following references – along with the above cross references – illustrate that thousands of Jews did respond to the Gospel message about Jesus Christ, making up a sizable faithful remnant of Israel.

Acts 4:4  But many of those who had heard the word believed, and the number of the men came to about five thousand. ▤

The contexts indicate that Jews are primarily in view here and in 5:14 below – as in the other references in this subsection.

Acts 5:14  And more than ever believers were added to the Lord, multitudes of both men and women, … ▤

Acts 14:1  Now at Iconium they entered together into the Jewish synagogue and spoke in such a way that a great number of both Jews and Greeks believed. ▤

Acts 21:20a  And when they heard it, they glorified God. And they said to him, “You see, brother, how many thousands there are among the Jews of those who have believed. ▤

Despite Israel’s current state – which has benefited the Gentiles – Israel will be saved

See also:

- God’s Plans for Israel

Rom 11:11-12, 15-16, 23-24  So I ask, did they stumble in order that they might fall? By no means! Rather through their trespass salvation has come to the Gentiles, so as to make Israel jealous. 12Now if their trespass means riches for the world, and if their failure means riches for the Gentiles, how much more will their full inclusiono mean! ▤  … 15For if their rejection means the reconciliation of the world, what will their acceptance mean but life from the dead? 16If the dough offered as firstfruits is holy, so is the whole lump, and if the root is holy, so are the branches. ▤  … 23And even they, if they do not continue in their unbelief, will be grafted in, for God has the power to graft them in again. 24For if you were cut from what is by nature a wild olive tree, and grafted, contrary to nature, into a cultivated olive tree, how much more will these, the natural branches, be grafted back into their own olive tree. ▤

o Greek their fullness

In v. 15, “their rejection” is probably speaking of the Jews being rejected by God, but possibly the Jews’ rejection of the gospel is in view (cf. CEV). Opinions differ as to the meaning of “life from the dead” (v. 15). Possibilities include: further spiritual renewal and/or blessing for the world; the resurrection of the dead; or Israel’s spiritual resurrection. In v. 16, “firstfruits” and “root” represent the patriarchs, while “whole lump” and “branches” depict the Jewish people as a whole. The verse is not meaning that all Jews are holy, but that God will fulfill his promises made to them as a people (cf. 3:3-4). (cf. NSB)

Rom 11:25-32  Lest you be wise in your own sight, I want you to understand this mystery, brothers:p a partial hardening has come upon Israel, until the fullness of the Gentiles has come in. 26And in this way all Israel will be saved, as it is written, “The Deliverer will come from Zion, he will banish ungodliness from Jacob”; 27“and this will be my covenant with them when I take away their sins.” 28As regards the gospel, they are enemies of God for your sake. But as regards election, they are beloved for the sake of their forefathers. 29For the gifts and the calling of God are irrevocable. 30For just as you were at one time disobedient to God but now have received mercy because of their disobedience, 31so they too have now been disobedient in order that by the mercy shown to you they also may nowq receive mercy. 32For God has consigned all to disobedience, that he may have mercy on all. ▤

p Or brothers and sisters

q Some manuscripts omit now

In keeping with the context, the clause “all Israel will be saved” (v. 26) probably refers to Israel as a whole, rather than every individual Israelite or Jew. Alternatively some see it as referring to all redeemed Israelites (or even all believers including Gentiles), past and living. (cf. NEL, ZBC, NBC) Likewise “all” (v. 32) refers not to all individuals but to all peoples, i.e. Jews and Gentiles. Verse 30 is speaking of God’s mercy – through the gospel of Jesus Christ – being turned to the formerly disobedient Gentiles as a result of the Jews disobediently rejecting the gospel (vv. 11b-12a, 15, 23, 25, 28). But, v. 31 explains, now that the Jews too have become disobedient they are able to share in God’s mercy shown to the Gentiles.

Matt 23:38-39  See, your house is left to you desolate. 39For I tell you, you will not see me again, until you say, ‘Blessed is he who comes in the name of the Lord.’ ▤

As noted earlier, v. 38 may speak initially of the desolation of Jerusalem – and the temple in particular – by the Romans. But in light of v. 39, Israel’s ongoing state – particularly its spiritual state – may also be alluded to. Verse 39 could well be implying that a good proportion of Jews will rightfully acknowledge Jesus Christ (cf. Zec 12:10), at the time of his return. As such this would point to the salvation of Israel.

- A possible further reference to the end of the prominence of the Gentiles in God’s plan of salvation:

Luke 21:24  They will fall by the edge of the sword and be led captive among all nations, and Jerusalem will be trampled underfoot by the Gentiles, until the times of the Gentiles are fulfilled. ▤

The “times of the Gentiles” may be referring to the time of the Gentiles’ prominence, relative to the Jews, in God’s plan of salvation. However, the period of Gentile domination of the city of Jerusalem could well be in view instead.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 14

The New Order

1. Jesus Christ and the Law’s Diminished Role

1. Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ

2. Salvation by Grace, through Jesus Christ

3. Release from the Law through Jesus Christ

4. The Relevance of the Law

2. Key Elements of the New Order

1. God’s New Covenant

2. Jesus Christ as High Priest

3. The Kingdom of God

4. Jesus Christ as Lord of All

Part I

Jesus Christ and the Law’s Diminished Role

See also:

- God’s Covenant with Israel and the Law

- The Law’s Provision for Israel’s Sin

- The first covenant (with its priesthood and law) was inadequate and superseded by the superior new covenant – through Jesus Christ . . .

- . . . Components of the first covenant were merely a shadow of what was to come in the new covenant

The law was given to Israel through Moses – hence the term the “Mosaic Law”. It was what God’s covenant with Israel was based upon. (The contents of this law – including its provisions for dealing with sin – are discussed in the sections cross-referenced above.)

In order to be righteous before God, the Israelites had to continually follow this law, keeping all of its commands – something which they proved incapable of doing. But through Jesus Christ’s life and death, God has provided a new way of righteousness, for all people – leading to salvation. As a result of this, the role of the law has been profoundly changed.

Note that the term “the law” is used in a number of ways in the NT, but most commonly to refer to the Mosaic Law. The references to “the law” in verses in this section have been interpreted here as referring to the Mosaic Law.

Section A

Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ

Section Jumps

- The Mosaic Law cannot bring perfection . . .

- . . . The law only exacerbates the problem of sin

- People are not justified or made righteous by obeying the law – but by faith in Jesus Christ . . .

- . . . This is the way of the righteousness from God, who justifies by faith – not by law

- By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him

- One’s righteous standing is no reason to boast, as it is not due to what one does – but to faith

See also:

- Getting Right with God

The Mosaic Law cannot bring perfection . . .

Heb 7:11  Now if perfection had been attainable through the Levitical priesthood (for under it the people received the law), what further need would there have been for another priest to arise after the order of Melchizedek, rather than one named after the order of Aaron? ▤

The Levitical priesthood was an integral part of the law, and so closely associated with it.

Heb 7:18-19  For on the one hand, a former commandment is set aside because of its weakness and uselessness 19(for the law made nothing perfect); but on the other hand, a better hope is introduced, through which we draw near to God. ▤

Heb 10:1  For since the law has but a shadow of the good things to come instead of the true form of these realities, it can never, by the same sacrifices that are continually offered every year, make perfect those who draw near. ▤

Rom 8:3  For God has done what the law, weakened by the flesh, could not do. By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,a he condemned sin in the flesh, … ▤

a Or and as a sin offering

The last part of the verse clarifies that “what the law … could not do” was condemn sin. The law could not “do away with sin” (GNT), and so could not bring perfection.

. . . The law only exacerbates the problem of sin

Rom 4:15  For the law brings wrath, but where there is no law there is no transgression. ▤

The law clearly stipulates boundaries or rules which we must not break, but we inevitably do break them. So the law “brings wrath” because we face God’s wrath as the consequence of sinning and breaking the law. Without the law there is no “violation” (NASB, NRSV) of such rules and ensuing wrath.

Rom 5:13-14, 20  … for sin indeed was in the world before the law was given, but sin is not counted where there is no law. 14Yet death reigned from Adam to Moses, even over those whose sinning was not like the transgression of Adam, who was a type of the one who was to come. ▤  … 20Now the law came in to increase the trespass, but where sin increased, grace abounded all the more, … ▤

Verse 13 indicates that with the law people are more accountable for sin, the reason being is that in sinning they are breaking commands that have been clearly specified as Adam did (v. 14). In view of this, the expression “to increase the trespass” (v. 20) may well mean that the law increased the seriousness of sin. Other possibilities are that this expression means that the law was added to: magnify sin, as in make it more apparent; or literally increase sin (cf. GNT). It may even encompass all these concepts. (For a fuller explanation see The primary purpose of the law is to make people aware of sin.)

Rom 7:5, 7-11  For while we were living in the flesh, our sinful passions, aroused by the law, were at work in our members to bear fruit for death. ▤  … 7What then shall we say? That the law is sin? By no means! Yet if it had not been for the law, I would not have known sin. For I would not have known what it is to covet if the law had not said, “You shall not covet.” 8But sin, seizing an opportunity through the commandment, produced in me all kinds of covetousness. For apart from the law, sin lies dead. 9I was once alive apart from the law, but when the commandment came, sin came alive and I died. 10The very commandment that promised life proved to be death to me. 11For sin, seizing an opportunity through the commandment, deceived me and through it killed me. ▤

The law actually stimulates sin, arousing sinful passions (v. 5), such as “all kinds of covetousness” (v. 8). In fact if it were not for the law, sin would be “a dead thing” (v. 8, GNT) – immaterial. The clause “when the commandment came” (v. 9) may refer to the introduction of the law which brought sin into the picture, but more often it is interpreted to mean Paul’s full realization of what the law meant in his own life. This realization caused sin to come to life in him, bringing his death (vv. 9b-11; cf. v. 5) – referring most likely either to provisional spiritual death or being under condemnation of death. Verse 1 appears to mean that the law allows sin the opportunity to deceive, as the law presents truth and – being contrary to the law – sin deceives us in regard to its truths.

1Cor 15:56  The sting of death is sin, and the power of sin is the law. ▤

The law gives sin its power. For it is the law that makes sin transgression against God, i.e. violation of standards he has set. As such it gives sin the power to bring about condemnation (of sinners) and so bring death.

Gal 3:22  But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. ▤

The reference to “the Scripture” primarily has the law in view. Under the law the people were effectively imprisoned by sin.

People are not justified or made righteous by obeying the law – but by faith in Jesus Christ . . .

See also:

- People are justified and made righteous by God’s grace, through Jesus Christ – not by law

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We are granted righteousness and justified before God

God’s way now for us to be made righteous before him is through having faith in Jesus Christ. This primarily involves believing Jesus Christ to be (with what he has accomplished) the means of righteousness – and accordingly trusting in him for one’s own righteousness. In conjunction with this, faith in Jesus Christ encompasses believing what the Bible says about: who he is; his death and resurrection; and the outcomes of his mission. This is discussed further in Belief in Jesus Christ (I): General; and Belief in Jesus Christ (III): Outcomes.

Acts 13:38-39  Let it be known to you therefore, brothers, that through this man forgiveness of sins is proclaimed to you, 39and by him everyone who believes is freedb from everything from which you could not be freed by the law of Moses. ▤

b Greek justified; twice in this verse

The two instances of “freed” in v. 39 appear to speak of being freed from the guilt of one’s sins – i.e. “justified” (cf. ESV text note).

Rom 3:20  For by works of the law no human beingc will be justified in his sight, since through the law comes knowledge of sin. ▤

c Greek flesh

Rom 9:30-33  What shall we say, then? That Gentiles who did not pursue righteousness have attained it, that is, a righteousness that is by faith; 31but that Israel who pursued a law that would lead to righteousnessd did not succeed in reaching that law. 32Why? Because they did not pursue it by faith, but as if it were based on works. They have stumbled over the stumbling stone, 33as it is written, “Behold, I am laying in Zion a stone of stumbling, and a rock of offense; and whoever believes in him will not be put to shame.” ▤

d Greek a law of righteousness

Because Israel was intent on pursuing righteousness via the law and the associated “works” rather than by faith in Jesus Christ, they stumbled (v. 32) over him – the “stone” (vv. 32b-33a); i.e. they failed because they did not try to gain righteousness by the only means that it can be obtained. This is in contrast to the Gentiles (v. 30) and “whoever believes in him” (v. 33b). The latter is spoken of as not being “disappointed” (CEV, GNT, NCV, NLT), presumably regarding being made righteous through faith, and so not being ashamed – particularly before God.

Gal 2:16, 21  … yet we know that a person is not justifiede by works of the law but through faith in Jesus Christ, so we also have believed in Christ Jesus, in order to be justified by faith in Christ and not by works of the law, because by works of the law no one will be justified. ▤  … 21I do not nullify the grace of God, for if righteousnessf were through the law, then Christ died for no purpose. ▤

e Or counted righteous (three times in verse 16); also verse 17

f Or justification

Gal 3:2-5, 10-12  Let me ask you only this: Did you receive the Spirit by works of the law or by hearing with faith? 3Are you so foolish? Having begun by the Spirit, are you now being perfected byg the flesh? 4Did you sufferh so many things in vain—if indeed it was in vain? 5Does he who supplies the Spirit to you and works miracles among you do so by works of the law, or by hearing with faith— ▤  … 10For all who rely on works of the law are under a curse; for it is written, “Cursed be everyone who does not abide by all things written in the Book of the Law, and do them.” 11Now it is evident that no one is justified before God by the law, for “The righteous shall live by faith.”i 12But the law is not of faith, rather “The one who does them shall live by them.” ▤

g Or now ending with

h Or experience

i Or The one who by faith is righteous will live

Although there is no mention in verses 2-5 of justification (or being made righteous), receiving the Holy Spirit is indicative of it – even alluding to it. In v. 10 Paul says that all who rely on observing the law to gain justification are cursed because no one is able to continually do everything written in it. In v. 11 Paul quotes Habakkuk 2:4 to imply that one can only be justified by faith. Verse 12 has been included here as it makes the associated point that the inaccessible way of the law to justification and life is incompatible with the way of faith. The contrasting phrases – “live by them” (v. 12b) and “live by faith” (v. 11b) – indicate that the law stipulates that we will live by doing the things it says, whereas the way of faith stipulates that we will live by faith. The two paths are diverse and in fact incompatible.

Gal 3:21b-22  For if a law had been given that could give life, then righteousness would indeed be by the law. 22But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. ▤

By asserting that “the Scripture imprisoned everything under sin” (v. 22) Paul affirms that righteousness certainly did not come by the law, as v. 21b implies. The “promise” (v. 22) is no doubt inclusive of righteousness (v. 21), but probably also incorporates associated concepts, notably life (v. 21) and salvation.

Gal 5:4-5  You are severed from Christ, you who would be justifiedj by the law; you have fallen away from grace. 5For through the Spirit, by faith, we ourselves eagerly wait for the hope of righteousness. ▤

j Or counted righteous

The “hope of righteousness” (v. 5) is either referring to being pronounced right with God on Judgment Day, or being made righteous in ourselves (i.e. the consummation of our sanctification) following Christ’s return. In conjunction with being justified by faith and so even now viewed by God as righteous, we also await by faith these final aspects of “righteousness”.

Heb 6:1  Therefore let us leave the elementary doctrine of Christ and go on to maturity, not laying again a foundation of repentance from dead works and of faith toward God, … ▤

The writer is actually rebuking his readers for failing to build on elementary Christian beliefs, with them not having moved on to more advanced aspects. In doing so he speaks of repentance “from dead works” together with faith as being elementary and foundational aspects of Christianity. The term “dead works” is likely a reference to trying to obtain righteousness by works.

. . . This is the way of the righteousness from God, who justifies by faith – not by law

See also:

- Gal 3:22 ⇑

- Gal 3:8 ⇓

Rom 1:17  For in it the righteousness of God is revealed from faith for faith,k as it is written, “The righteous shall live by faith.”l ▤

k Or beginning and ending in faith

l Or The one who by faith is righteous shall live

The phrase “the righteousness of God” – as with similar expressions in the following passages – likely primarily means “righteousness from God”, whereby people can be deemed righteousness in his sight. It may also point to God’s own righteousness in effecting this righteousness in a way which satisfies his own justice and holiness. The expression “from faith for faith” appears to mean “through faith from beginning to end” (GNT; cf. NCV, NIV, NLT). Another possible meaning is “both springing from faith and leading to faith [disclosed through the way of faith that arouses to more faith]” (AMP). The quotation from Habakkuk 2:4 (as with Galatians 3:11 in the previous subsection) is used by Paul to support his assertion that one can only be deemed righteous by faith, implying by it that because of their faith the righteous will live.

Rom 3:21-22a, 28-30  But now the righteousness of God has been manifested apart from the law, although the Law and the Prophets bear witness to it— 22the righteousness of God through faith in Jesus Christ for all who believe. ▤  … 28For we hold that one is justified by faith apart from works of the law. 29Or is God the God of Jews only? Is he not the God of Gentiles also? Yes, of Gentiles also, 30since God is one—who will justify the circumcised by faith and the uncircumcised through faith. ▤

Note that v. 21 indicates that in fact the law itself testifies to this “righteousness of God … manifested apart from the law”.

Rom 10:1-10  Brothers,m my heart’s desire and prayer to God for them is that they may be saved. 2For I bear them witness that they have a zeal for God, but not according to knowledge. 3For, being ignorant of the righteousness of God, and seeking to establish their own, they did not submit to God’s righteousness. 4For Christ is the end of the law for righteousness to everyone who believes.n 5For Moses writes about the righteousness that is based on the law, that the person who does the commandments shall live by them. 6But the righteousness based on faith says, “Do not say in your heart, ‘Who will ascend into heaven?’” (that is, to bring Christ down) 7or “‘Who will descend into the abyss?’” (that is, to bring Christ up from the dead). 8But what does it say? “The word is near you, in your mouth and in your heart” (that is, the word of faith that we proclaim); 9because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. 10For with the heart one believes and is justified, and with the mouth one confesses and is saved. ▤

m Or Brothers and sisters

n Or end of the law, that everyone who believes may be justified

The Jews’ zeal in their attempt to establish their righteousness in their own way, was not acting in accordance with knowledge of God’s righteousness (vv. 2-3). Verse 4 indicates that through Jesus Christ, God’s righteousness (cf. v. 3) is now gained by belief or faith, and that the law is no longer a valid means of gaining righteousness before God. The basic thrust of verses 6-8 is that the righteousness that is by faith – in contrast to that which is by the law – is not inaccessible or too difficult. The references to bringing “Christ down” (v. 6) and bringing him “up from the dead” (v. 7) most likely are alluding to his incarnation and resurrection. These have already taken place and been achieved; nothing else needs to be done to gain righteousness and justification but to confess and believe (vv. 9-10).

Phil 3:3-9  For we are the circumcision, who worship by the Spirit of Godo and glory in Christ Jesus and put no confidence in the flesh— 4though I myself have reason for confidence in the flesh also. If anyone else thinks he has reason for confidence in the flesh, I have more: 5circumcised on the eighth day, of the people of Israel, of the tribe of Benjamin, a Hebrew of Hebrews; as to the law, a Pharisee; 6as to zeal, a persecutor of the church; as to righteousness under the law,p blameless. 7But whatever gain I had, I counted as loss for the sake of Christ. 8Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— ▤

o Some manuscripts God in spirit

p Greek in the law

The expression “put no confidence in the flesh” (v. 3) refers to not relying on our own human effort to gain “a righteousness of my own that comes from the law” (v. 9). In vv. 7-9, Paul says that he had regarded the things he listed in vv. 5-6 as credit towards acquiring righteousness by the law, but now realized that they were in fact useless, incompatible with God’s way to righteousness – which is by faith in Christ (v. 9).

- We are to believe in God who justifies and credits righteousness apart from any works of our own:

Rom 4:5-8  And to the one who does not work but believes inq him who justifies the ungodly, his faith is counted as righteousness, 6just as David also speaks of the blessing of the one to whom God counts righteousness apart from works: 7“Blessed are those whose lawless deeds are forgiven, and whose sins are covered; 8blessed is the man against whom the Lord will not count his sin.” ▤

q Or but trusts; compare verse 24

In the quotation in vv. 7-8 (Ps 32:1-2), David speaks of forgiveness of sins – and thus righteousness – which did not come through works of the law. David was forgiven when he confessed his sin (Ps 32:5), with his words (Ps 32:1-2, 5) being indicative of his faith. Note that v. 24 in the following subsection similarly speaks of righteousness being counted to those who believe in God.

By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him

See also:

- Abraham believed God, and God credited this to him as righteousness

- Those who have faith are the true, spiritual children of Abraham . . .

- . . . and God’s promise or blessing to Abraham is for all who have faith

- Like Abraham, by faith we receive what God has promised . . .

In believing God’s promises, Abraham was credited with righteousness – and received the promises. Paul maintains that likewise those who believe what God has said/promised regarding righteousness by faith – having faith in Jesus Christ – will be credited with righteousness. Additionally, with their belief – and consequent righteousness – showing them to be children of Abraham in a spiritual sense, they become heirs of the promise made to Abraham (cf. Rom 4:13 ↓).

Note that just as Abraham was declared righteous by belief or faith, similarly Hebrews 11 speaks of Abel’s (v. 4) and Noah’s (v. 7) righteousness also coming by faith – “By faith Abel offered to God a more acceptable sacrifice than Cain, through which he was commended as righteous, God commending him by accepting his gifts. …  7 By faith Noah, being warned by God concerning events as yet unseen, in reverent fear constructed an ark for the saving of his household. By this he condemned the world and became an heir of the righteousness that comes by faith.”  This also appears to be the case in the example of Enoch (v. 5), who because of his faith “was commended as having pleased God.”

Rom 4:2-3  For if Abraham was justified by works, he has something to boast about, but not before God. 3For what does the Scripture say? “Abraham believed God, and it was counted to him as righteousness.” ▤

The phrase “but not before God” (v. 2) may be meaning that if the prior supposition was true – that he was justified by works – Abraham could still not boast before God (cf. CEV). Alternatively it may mean that this supposition was not true in God’s eyes (cf. NCV, NLT). This second alternative is consistent with v. 3, which by implication refutes the supposition.

Rom 4:9-12  Is this blessing then only for the circumcised, or also for the uncircumcised? We say that faith was counted to Abraham as righteousness. 10How then was it counted to him? Was it before or after he had been circumcised? It was not after, but before he was circumcised. 11He received the sign of circumcision as a seal of the righteousness that he had by faith while he was still uncircumcised. The purpose was to make him the father of all who believe without being circumcised, so that righteousness would be counted to them as well, 12and to make him the father of the circumcised who are not merely circumcised but who also walk in the footsteps of the faith that our father Abraham had before he was circumcised. ▤

Rom 4:13-24  For the promise to Abraham and his offspring that he would be heir of the world did not come through the law but through the righteousness of faith. 14For if it is the adherents of the law who are to be the heirs, faith is null and the promise is void. 15For the law brings wrath, but where there is no law there is no transgression. 16That is why it depends on faith, in order that the promise may rest on grace and be guaranteed to all his offspring—not only to the adherent of the law but also to the one who shares the faith of Abraham, who is the father of us all, 17as it is written, “I have made you the father of many nations”—in the presence of the God in whom he believed, who gives life to the dead and calls into existence the things that do not exist. 18In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” 19He did not weaken in faith when he considered his own body, which was as good as dead (since he was about a hundred years old), or when he considered the barrenness of Sarah’s womb. 20No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. 22That is why his faith was “counted to him as righteousness.” 23But the words “it was counted to him” were not written for his sake alone, 24but for ours also. It will be counted to us who believe in him who raised from the dead Jesus our Lord, … ▤

The promise that Abraham “would be heir of the world” (v. 13) in the context may be alluding to Abraham being the father of all believers (vv. 11-12 ↑; v. 16) – who like him would be granted righteousness by faith – i.e. “the father of many nations” (vv. 17, 18), Gentiles as well as Jews. Alternatively, it could be referring to Abraham and his spiritual offspring inheriting the earth (cf. Matt 5:5) – in the form of the world to come – as an ultimate fulfillment or extension of the promise to Abraham that he would inherit the land of Canaan.

Regarding v. 16, the promise comes by faith to all Abraham’s spiritual offspring, both believing Jews (“the adherent of the law”) and Gentiles who have faith like Abraham did. In v. 20, the expression “he grew strong in his faith” means either: “his faith grew stronger” (NLT); or “His faith made him strong” (CEV; cf. AMP, GNT).

Gal 3:5-9, 13-14  Does he who supplies the Spirit to you and works miracles among you do so by works of the law, or by hearing with faith— 6just as Abraham “believed God, and it was counted to him as righteousness”? 7Know then that it is those of faith who are the sons of Abraham. 8And the Scripture, foreseeing that God would justifyr the Gentiles by faith, preached the gospel beforehand to Abraham, saying, “In you shall all the nations be blessed.” 9So then, those who are of faith are blessed along with Abraham, the man of faith. ▤  … 13Christ redeemed us from the curse of the law by becoming a curse for us—for it is written, “Cursed is everyone who is hanged on a tree”— 14so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spirits through faith. ▤

r Or count righteous; also verses 11, 24

s Greek receive the promise of the Spirit

Abraham by his example (v. 6) leads the way to righteousness by faith, and so all who have faith are likewise blessed through him (v. 8) and along with him (v. 9). Verse 14 indicates that by Christ’s redemptive work (v. 13) the blessing given to Abraham of righteousness through faith has been extended to the Gentiles – along with the associated outcome of faith, the gift of the Holy Spirit. Note that the phrase “the promised Spirit” may be associating the gift of the Holy Spirit with the promise (or promises) made to Abraham, with the Spirit being an integral part of the fulfillment of the promise.

- The promise to Abraham, and his “offspring”, was not done away with by the law:

Gal 3:15-18, 29  To give a human example, brothers:t even with a man-made covenant, no one annuls it or adds to it once it has been ratified. 16Now the promises were made to Abraham and to his offspring. It does not say, “And to offsprings,” referring to many, but referring to one, “And to your offspring,” who is Christ. 17This is what I mean: the law, which came 430 years afterward, does not annul a covenant previously ratified by God, so as to make the promise void. 18For if the inheritance comes by the law, it no longer comes by promise; but God gave it to Abraham by a promise. ▤  … 29And if you are Christ’s, then you are Abraham’s offspring, heirs according to promise. ▤

t Or brothers and sisters

God’s covenant with Abraham was not superseded by the later introduction of the law (v. 17; cf. v. 15). Thus the covenant to Abraham and his “offspring” – with its promises – still stands. Due to their association with Christ – who is Abraham’s “offspring” (v. 16) – believers are also counted as Abraham’s seed (v. 29) or spiritual offspring and so heirs of the “promise” (v. 29) or promises (v. 16) made to him.

With these references to the “promise” Paul may have primarily in view justification by faith (cf. vv. 5-9 ↑; v. 24). (Other possibilities are the promise of the Spirit by faith, as per v. 14 above; or even various or all of the promises made to Abraham, cf. v. 16, 21.) The references to the “promise” and “promises” at least allude to faith and righteousness, as it was because of faith and the righteousness that comes by faith that Abraham received the promise (cf. Rom 4:13, 16 ↑). So Paul appears to imply that the law did not set aside faith as the basis for righteousness; the principle still applies for those who have faith in and belong to Christ – and so are of Abraham’s “offspring” (v. 29).

One’s righteous standing is no reason to boast, as it is not due to what one does – but to faith

See also:

- Rom 4:2-3 ⇑

- Note: Our good deeds or works do not earn righteousness and salvation, which are by grace

Rom 3:27-28  Then what becomes of our boasting? It is excluded. By what kind of law? By a law of works? No, but by the law of faith. 28For we hold that one is justified by faith apart from works of the law. ▤

We have no reason to boast because we cannot ourselves earn justification, through observing the law; our justification is only by faith. Note that “the law of faith” is akin to “the way of faith” (NCV™).

Eph 2:8-9  For by grace you have been saved through faith. And this is not your own doing; it is the gift of God, 9not a result of works, so that no one may boast. ▤

Rom 11:17-21  But if some of the branches were broken off, and you, although a wild olive shoot, were grafted in among the others and now share in the nourishing rootu of the olive tree, 18do not be arrogant toward the branches. If you are, remember it is not you who support the root, but the root that supports you. 19Then you will say, “Branches were broken off so that I might be grafted in.” 20That is true. They were broken off because of their unbelief, but you stand fast through faith. So do not become proud, but fear. 21For if God did not spare the natural branches, neither will he spare you. ▤

u Greek root of richness; some manuscripts richness

The natural “olive root” represents Israel, particularly the patriarchs with whom Israel’s relationship with God was established. The “wild olive shoot” represents Gentile believers accepted into “Israel”, God’s people. Gentile believers should not be arrogant toward or boast over (cf. AMP, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV) Israel in being of God’s people because: they do not stand on their own (vv. 17-18); it is only by faith that they stand at all (v. 20); and they can be broken off too (v. 21).

- There is nothing special about believers when God calls them, so they cannot boast as it is only because of God that they are in Jesus Christ:

1Cor 1:26-31  For consider your calling, brothers: not many of you were wise according to worldly standards,v not many were powerful, not many were of noble birth. 27But God chose what is foolish in the world to shame the wise; God chose what is weak in the world to shame the strong; 28God chose what is low and despised in the world, even things that are not, to bring to nothing things that are, 29so that no human beingw might boast in the presence of God. 30And because of himx you are in Christ Jesus, who became to us wisdom from God, righteousness and sanctification and redemption, 31so that, as it is written, “Let the one who boasts, boast in the Lord.” ▤

v Greek according to the flesh

w Greek no flesh

x Greek And from him

In v. 28 Paul expands on the previous verse, saying that God has chosen the lowly, the despised and those seen as nothing, “to reduce to nothing” (NRSV) the things that are important in the eyes of the world – so that no one can be in a position to boast before him (v. 29), as it is nothing to do with what they were. Rather it is because of God alone that believers are in Christ, by whom they have their righteousness – along with sanctification and redemption (v. 30). So no one can boast about their standing, for it is in no way due to ourselves; one can only rightfully boast in God alone (v. 31).

Pray for persecuted Christians

Section B

Salvation by Grace, through Jesus Christ

Section Jumps

- God chooses and calls people by his grace and mercy, through Jesus Christ – not because of works

- God leads people to respond to him by his grace

- People are justified and made righteous by God’s grace, through Jesus Christ – not by law

- People are saved by God’s grace and mercy, through Jesus Christ . . .

- . . . People are saved by God’s grace and mercy rather than by works and the law

- Eternal life is a gift from God, through Jesus Christ

- Note: Jesus Christ’s grace and mercy are integral to salvation

See also:

- Instead of being under the law, believers are under grace and Jesus Christ’s law

- Prologue: God Draws People to Himself

- God Shows Grace to His People

- The gospel is of God’s grace

Bear in mind that in this section, “works” refers to things one does to attempt to work for or earn righteousness and salvation. This includes good deeds but mainly has in view actions specifically aimed at fulfilling the law’s demands. Note that the following subsections all speak of aspects of God’s salvation, as per the theme of this section.

God chooses and calls people by his grace and mercy, through Jesus Christ – not because of works

See also:

- God chooses people (to be his people) . . .

- . . . God chooses people to receive spiritual blessings

- God calls people . . .

- . . . God calls people to the blessings and other aspects of the faith

That God would choose some people and not others has been a subject of great debate and frustration. But the Bible never gives any indication that this is in any way unjust; to the contrary, as shown in the references below, it takes the view that the fact that God would choose any at all is indeed a reflection of his glorious grace. For further discussion, see the introductory comment on Prologue: God Draws People to Himself.

Eph 1:4-6  … even as he [God] chose us in him [Jesus Christ] before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. In love 5he predestined usy for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, 6to the praise of his glorious grace, with which he has blessed us in the Beloved. ▤

y Or before him in love, having predestined us

Gal 1:6  I am astonished that you are so quickly deserting him who called you in the grace of Christ and are turning to a different gospel— ▤

For comment, see the comment on Gal 1:6 – under God chooses and calls people by his grace and mercy, through Jesus Christ – not because of works.

Gal 1:15  But when he who had set me apart before I was born,z and who called me by his grace, … ▤

z Greek set me apart from my mother’s womb

The reference to being called by grace may be speaking of Paul’s conversion – hence the verse’s inclusion here. Alternatively his apostolic work (cf. v. 16, GNT, NCV) may primarily be in view. Possibly Paul is not intending to distinguish between the two.

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

1Pet 2:9-10  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. 10Once you were not a people, but now you are God’s people; once you had not received mercy, but now you have received mercy. ▤

By God’s mercy (v. 10b), believers are “a chosen race”, “called… out of darkness into his marvelous light” (v. 9).

Rom 9:16  So then it depends not on human will or exertion,a but on God, who has mercy. ▤

a Greek not of him who wills or runs

Here “it” refers to God’s choice of persons to be his people (cf. vv. 11-12). This and the following verses (11:5-6; 2Tim 1:9) speak not only of God’s choice of persons being due to God’s mercy or grace, but also indicate that it is not due to our own efforts or works.

Rom 11:5-6  So too at the present time there is a remnant, chosen by grace. 6But if it is by grace, it is no longer on the basis of works; otherwise grace would no longer be grace. ▤

The “remnant” refers to those that God had chosen from among the largely unbelieving Jewish nation.

2Tim 1:9  … [God] who saved us and called us tob a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,c … ▤

b Or with

c Greek before times eternal

God leads people to respond to him by his grace

See also:

- God enables people to believe

- God enables people to come to him, in repentance

Acts 11:21-23  And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. 22The report of this came to the ears of the church in Jerusalem, and they sent Barnabas to Antioch. 23When he came and saw the grace of God, he was glad, and he exhorted them all to remain faithful to the Lord with steadfast purpose, … ▤

Acts 18:27  And when he wished to cross to Achaia, the brothers encouraged him and wrote to the disciples to welcome him. When he arrived, he greatly helped those who through grace had believed, … ▤

Rom 2:4  Or do you presume on the riches of his kindness and forbearance and patience, not knowing that God’s kindness is meant to lead you to repentance? ▤

God’s kindness is akin to his grace, which is often described as his “undeserved kindness”.

2Cor 4:15  For it is all for your sake, so that as grace extends to more and more people it may increase thanksgiving, to the glory of God. ▤

This is speaking of God’s grace being extended to people to bring them (cf. NCV, NLT) to him.

1Tim 1:13-14  … though formerly I was a blasphemer, persecutor, and insolent opponent. But I received mercy because I had acted ignorantly in unbelief, 14and the grace of our Lord overflowed for me with the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

Particularly in light of v. 13, the clause “the grace of our Lord overflowed for me” (v. 14) would appear to primarily have in view the effecting of Paul’s salvation. In line with this, the addition of the following phrase – “with the faith” – points to Paul’s faith being a product of the aforementioned grace. (Note that it is Jesus Christ’s grace that is referred to here.)

People are justified and made righteous by God’s grace, through Jesus Christ – not by law

Rom 3:22b-24  For there is no distinction: 23for all have sinned and fall short of the glory of God, 24and are justified by his grace as a gift, through the redemption that is in Christ Jesus, … ▤

Rom 5:1-2  Therefore, since we have been justified by faith, wed have peace with God through our Lord Jesus Christ. 2Through him we have also obtained access by faithe into this grace in which we stand, and wef rejoiceg in hope of the glory of God. ▤

d Some manuscripts let us

e Some manuscripts omit by faith

f Or let us; also verse 3

g Or boast; also verses 3, 11

The “grace in which we stand” quite probably is referring to believers being justified and at peace with God (v. 1), a position in which they stand by grace, through Jesus Christ.

Rom 5:15-21  But the free gift is not like the trespass. For if many died through one man’s trespass, much more have the grace of God and the free gift by the grace of that one man Jesus Christ abounded for many. 16And the free gift is not like the result of that one man’s sin. For the judgment following one trespass brought condemnation, but the free gift following many trespasses brought justification. 17For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. 18Therefore, as one trespassh led to condemnation for all men, so one act of righteousnessi leads to justification and life for all men. 19For as by the one man’s disobedience the many were made sinners, so by the one man’s obedience the many will be made righteous. 20Now the law came in to increase the trespass, but where sin increased, grace abounded all the more, 21so that, as sin reigned in death, grace also might reign through righteousness leading to eternal life through Jesus Christ our Lord. ▤

h Or the trespass of one

i Or the act of righteousness of one

In vv. 15-16 “the free gift”, evoked by grace, primarily refers to “the free gift of righteousness” (v. 17). Verses 18-19 speak further of this justification and righteousness that comes through Jesus Christ. In vv. 20-21 grace is again associated with righteousness. Paul says that despite the proliferation of sin, God’s grace has overcome it (v. 20), for in providing righteousness, God’s grace brings eternal life through Jesus Christ (v. 21; cf. vv. 17-18).

2Cor 5:21; 6:1  For our sake he made him to be sin who knew no sin, so that in him we might become the righteousness of God. ▤  6:1 Working together with him, then, we appeal to you not to receive the grace of God in vain. ▤

In 6:1, Paul urges the Corinthians not to waste the grace of God, his grace manifested in making people righteous through Jesus Christ (5:21).

Titus 3:7  … so that being justified by his grace we might become heirs according to the hope of eternal life. ▤

Gal 2:21  I do not nullify the grace of God, for if righteousnessj were through the law, then Christ died for no purpose. ▤

j Or justification

Righteousness comes by God’s grace – by what Jesus Christ’s death accomplished – not through abiding by the law. The following reference (5:4) by implication makes the same point about justification, which is of course akin to righteousness.

Gal 5:4  You are severed from Christ, you who would be justifiedk by the law; you have fallen away from grace. ▤

k Or counted righteous

- It is God who justifies:

Rom 8:30, 33  And those whom he predestined he also called, and those whom he called he also justified, and those whom he justified he also glorified. ▤  … 33Who shall bring any charge against God’s elect? It is God who justifies. ▤

People are saved by God’s grace and mercy, through Jesus Christ . . .

See also:

- Rom 5:17-21 ⇑

- God saves people through Jesus Christ + ref.

Titus 2:11  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, … ▤

Eph 1:7-8  In him we have redemption through his blood, the forgiveness of our trespasses, according to the riches of his grace, 8which he lavished upon us, in all wisdom and insight … ▤

Jesus Christ appears to be in view in the first part of v. 7, but “his grace, 8which he lavished upon us” may well be speaking of God and God’s grace (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Eph 2:4-8  Butl God, being rich in mercy, because of the great love with which he loved us, 5even when we were dead in our trespasses, made us alive together with Christ—by grace you have been saved— 6and raised us up with him and seated us with him in the heavenly places in Christ Jesus, 7so that in the coming ages he might show the immeasurable riches of his grace in kindness toward us in Christ Jesus. 8For by grace you have been saved through faith. And this is not your own doing; it is the gift of God, … ▤

l Or And

In v. 7, “the immeasurable riches of his grace in kindness toward us in Christ Jesus” has largely in view the consummate salvation of “the coming ages” (v. 7a) and all the blessings associated with it.

2Tim 1:9  … [God] who saved us and called us tom a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,n … ▤

m Or with

n Greek before times eternal

1Pet 1:3, 10  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, ▤  … 10Concerning this salvation, the prophets who prophesied about the grace that was to be yours searched and inquired carefully, … ▤

In v. 10, “the grace that was to be yours” refers to “this salvation” – which has been provided by God’s grace. Aspects of this salvation are described in v. 3, where it is likewise spoken of as the product of his “great mercy”.

Rom 4:16  That is why it depends on faith, in order that the promise may rest on grace and be guaranteed to all his offspring—not only to the adherent of the law but also to the one who shares the faith of Abraham, who is the father of us all, … ▤

In regard to “the promise” – which is associated with salvation and comes by grace – see the earlier comment on Romans 4:11-24 in By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him.

2Cor 6:2  For he says, “In a favorable time I listened to you, and in a day of salvation I have helped you.” Behold, now is the favorable time; behold, now is the day of salvation. ▤

This “favorable time” concerns the expression of God’s favor. His favor corresponds to his grace (cf. v. 1 ⇑) by which he has provided the present opportunity of salvation, through Jesus Christ (cf. 2Cor 5:21 ⇑).

Luke 1:76-79  And you, child, will be called the prophet of the Most High; for you will go before the Lord to prepare his ways, 77to give knowledge of salvation to his people in the forgiveness of their sins, 78because of the tender mercy of our God, whereby the sunrise shall visit uso from on high 79to give light to those who sit in darkness and in the shadow of death, to guide our feet into the way of peace. ▤

o Or when the sunrise shall dawn upon us; some manuscripts since the sunrise has visited us

Because of “the tender mercy of our God” (v. 78a), God has provided people with “salvation to his people in the forgiveness of their sins” (v. 77) – by the coming of Jesus Christ, “the sunrise” (v. 78b). Verse 79 speaks of aspects of this salvation. The clause “those who sit in darkness and in the shadow of death” probably primarily refers to the Gentiles, but may denote both Jews and Gentiles living in the darkness of their sins. Peace with God is paramount in the final phrase.

. . . People are saved by God’s grace and mercy rather than by works and the law

Eph 2:8-9  For by grace you have been saved through faith. And this is not your own doing; it is the gift of God, 9not a result of works, so that no one may boast. ▤

Note that the “gift of God” (v. 8) may be referring either to faith in particular or to the whole process of being saved.

2Tim 1:9a  … who saved us and called us top a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace … ▤

p Or with

Titus 3:4-5  But when the goodness and loving kindness of God our Savior appeared, 5he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

Acts 15:10-11  Now, therefore, why are you putting God to the test by placing a yoke on the neck of the disciples that neither our fathers nor we have been able to bear? 11But we believe that we will be saved through the grace of the Lord Jesus, just as they will. ▤

In v. 10 Peter is arguing against trying to put the Gentile disciples under the yoke of the law, a yoke that the Jews had never been able to carry – i.e. live up to. Verse 1 refers to the grace of Jesus Christ, which is at one in purpose with and in many ways synonymous with the grace of God.

- It was by God’s grace that Jesus died for everyone:

Heb 2:9  But we see him who for a little while was made lower than the angels, namely Jesus, crowned with glory and honor because of the suffering of death, so that by the grace of God he might taste death for everyone. ▤

Eternal life is a gift from God, through Jesus Christ

See also:

- Eph 2:8 ⇑

The fact that eternal life is indeed a gift from God – through the gift of his Son – is illustrative of salvation being of God’s grace.

Rom 6:23  For the wages of sin is death, but the free gift of God is eternal life in Christ Jesus our Lord. ▤

1Jn 5:11  And this is the testimony, that God gave us eternal life, and this life is in his Son. ▤

John 4:10  Jesus answered her, “If you knew the gift of God, and who it is that is saying to you, ‘Give me a drink,’ you would have asked him, and he would have given you living water.” ▤

The “gift of God” probably refers to eternal life, although some think it refers to Jesus as the one through whom eternal life comes. Jesus gives spiritual “living water” – which results in eternal life. Note that in Jesus’ use here of “water”, some commentators see a possible allusion to the Holy Spirit (cf. John 7:38-39).

Rev 22:17  The Spirit and the Bride say, “Come.” And let the one who hears say, “Come.” And let the one who is thirsty come; let the one who desires take the water of life without price. ▤

The term “water of life” appears to reflect Jesus’ use of “living water” (cf. John 4:10 ↑) in alluding to eternal life. It is “without price”, indicative of it being a gift.

- God’s free gift of righteousness, by grace, that brings life:

Rom 5:15-17  But the free gift is not like the trespass. For if many died through one man’s trespass, much more have the grace of God and the free gift by the grace of that one man Jesus Christ abounded for many. 16And the free gift is not like the result of that one man’s sin. For the judgment following one trespass brought condemnation, but the free gift following many trespasses brought justification. 17For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. ▤

Note that similarly Romans 3:24 speaks of how people “are justified by his grace as a gift, through the redemption that is in Christ Jesus.”

Note: Jesus Christ’s grace and mercy are integral to salvation

See also:

- Rom 5:15 ⇑

Acts 15:11  But we believe that we will be saved through the grace of the Lord Jesus, just as they will. ▤

2Cor 8:9  For you know the grace of our Lord Jesus Christ, that though he was rich, yet for your sake he became poor, so that you by his poverty might become rich. ▤

Gal 1:6  I am astonished that you are so quickly deserting him who called you in the grace of Christ and are turning to a different gospel— ▤

For comment on this verse see God chooses and calls people by his grace and mercy, through Jesus Christ – not because of works.

1Tim 1:12-16  I thank him who has given me strength, Christ Jesus our Lord, because he judged me faithful, appointing me to his service, 13though formerly I was a blasphemer, persecutor, and insolent opponent. But I received mercy because I had acted ignorantly in unbelief, 14and the grace of our Lord overflowed for me with the faith and love that are in Christ Jesus. 15The saying is trustworthy and deserving of full acceptance, that Christ Jesus came into the world to save sinners, of whom I am the foremost. 16But I received mercy for this reason, that in me, as the foremost, Jesus Christ might display his perfect patience as an example to those who were to believe in him for eternal life. ▤

Paul typically uses “Lord” (cf. 2Tim 1:18 ↓) in reference to Jesus Christ rather than to God. This fact coupled with the context suggests that the “grace of our Lord” (v. 14) is speaking of Jesus Christ’s grace. Of course God’s grace (and mercy) and Jesus Christ’s grace (and mercy) are intertwined, and so a number of commentators refer to God’s grace when discussing v. 14.

2Tim 1:18  … may the Lord grant him to find mercy from the Lord on that Day!—and you well know all the service he rendered at Ephesus. ▤

Jude 1:21  … keep yourselves in the love of God, waiting for the mercy of our Lord Jesus Christ that leads to eternal life. ▤

Acts 2:46-47  And day by day, attending the temple together and breaking bread in their homes, they received their food with glad and generous hearts, 47praising God and having favor with all the people. And the Lord added to their number day by day those who were being saved. ▤

The reference to God earlier in the verse suggests that “the Lord” (v. 47) may well be speaking of Jesus Christ. His grace and mercy is apparent in Luke saying that he “added” believers to the church, indicating that the new members were saved on Christ’s initiative rather than their own.

Pray for persecuted Christians

Section C

Release from the Law through Jesus Christ

Section Jumps

- Jesus Christ fully realized what the law had worked towards

- So through Jesus Christ believers have been released from the law

- With Jesus Christ’s once and for all sacrifice, there is no longer any need to sacrifice for sin

- The regulations and rituals of the law are no longer applicable . . .

- . . . Believers are released from the food regulations of the law

- Instead of being under the law, believers are under grace and Jesus Christ’s law

See also:

- Living Free of the Law and Sin – by the Spirit

This section looks at how Jesus Christ has fully realized the key objectives of the Mosaic Law, and how as a result God’s people have been released from the law.

The most notable implication of this release is that God’s people have been freed from bondage to the law as the means of obtaining righteousness and being made holy. Additionally, other major aspects of the law are no longer applicable to God’s people. There is also a change of focus in their lives, with them living their lives primarily by faith and in step with the Holy Spirit (cf. Living Free of the Law and Sin – by the Spirit) – rather than being preoccupied with the requirements of the law. (See also Instead of being under the law, believers are under grace and Jesus Christ’s law, later in this section.)

Note that the law’s commands that are applicable to the believer’s new spiritual relationship with God or to their relationships with other people, are still very much relevant in that they give guidance in how to please God (cf. The Relevance of the Law).

Jesus Christ fully realized what the law had worked towards

See also:

- Jesus Christ’s Death and Atonement for Sin

- The Mosaic Law cannot bring perfection . . .

- The first covenant (with its priesthood and law) was inadequate and superseded by the superior new covenant – through Jesus Christ . . .

- . . . Components of the first covenant were merely a shadow of what was to come in the new covenant

- Previous sacrifices offered by priests were ultimately ineffective in dealing with sin . . .

- . . . As high priest, Jesus Christ sacrificed for sin once and for all

Jesus Christ fully realized what the law had worked towards, primarily the removal of sin and making God’s people holy. In conjunction with this, he realized the corresponding goal of salvation.

Heb 10:1, 10-14  For since the law has but a shadow of the good things to come instead of the true form of these realities, it can never, by the same sacrifices that are continually offered every year, make perfect those who draw near. ▤  … 10And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. 11And every priest stands daily at his service, offering repeatedly the same sacrifices, which can never take away sins. 12But when Christq had offered for all time a single sacrifice for sins, he sat down at the right hand of God, 13waiting from that time until his enemies should be made a footstool for his feet. 14For by a single offering he has perfected for all time those who are being sanctified. ▤

q Greek this one

The law’s work toward making God’s people holy merely foreshadowed the “realities” (v. 1) that would be realized through Jesus Christ. The law’s sacrifices for sin were not sufficient to comprehensively deal with sin and make people perfect (vv. 1, 11). But by the sacrifice of himself Jesus Christ fulfilled the primary goal that the law with its sin offerings pointed towards – the consummate removal of sins (v. 12), sanctifying God’s people (vv. 10, 14).

Heb 7:18-19, 25-27  For on the one hand, a former commandment is set aside because of its weakness and uselessness 19(for the law made nothing perfect); but on the other hand, a better hope is introduced, through which we draw near to God. ▤  … 25Consequently, he [Christ] is able to save to the uttermostr those who draw near to God through him, since he always lives to make intercession for them. 26For it was indeed fitting that we should have such a high priest, holy, innocent, unstained, separated from sinners, and exalted above the heavens. 27He has no need, like those high priests, to offer sacrifices daily, first for his own sins and then for those of the people, since he did this once for all when he offered up himself. ▤

r That is, completely; or at all times

The law with its priesthood had worked towards making God’s people perfect (vv. 18-19; cf. v. 11) and to remove sin (v. 27) – though it could not effectively do so. Verses 25-27 point to the fact that this goal has been realized by Jesus Christ, in sacrificing for sins once for all (v. 27) and achieving the corresponding goal of completely saving God’s people (v. 25; cf. Heb 9:12 ↓). Note that “a former commandment” (v. 18) may refer in particular to priests of the Levitical priesthood becoming priests “on the basis of a legal requirement concerning bodily descent” (v. 16). In any case it was an aspect of the law which “made nothing perfect” (v. 19).

Heb 9:6-14  These preparations having thus been made, the priests go regularly into the first section, performing their ritual duties, 7but into the second only the high priest goes, and he but once a year, and not without taking blood, which he offers for himself and for the unintentional sins of the people. 8By this the Holy Spirit indicates that the way into the holy places is not yet opened as long as the first section is still standing 9(which is symbolic for the present age).s According to this arrangement, gifts and sacrifices are offered that cannot perfect the conscience of the worshiper, 10but deal only with food and drink and various washings, regulations for the body imposed until the time of reformation. 11But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,t then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) 12he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. 13For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifyu for the purification of the flesh, 14how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ourv conscience from dead works to serve the living God. ▤

s Or which is symbolic for the age then present

t Some manuscripts good things to come

u Or For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifies

v Some manuscripts your

Jesus Christ fully realized the efforts made under the law’s regulations to remove sin and secure holiness for God’s people – to the extent that they may now enter God’s presence. Under the law the high priest alone entered the earthly Most Holy Place – the second inner room of the sanctuary – with the blood of sacrifices made for sin (v. 7). This indicated that the sacrifices ultimately were not able to clear the people’s consciences, for them themselves to be able to enter God’s presence (vv. 8-9). But by his own blood Jesus Christ entered God’s very presence in heaven to obtain eternal redemption (v. 12) and realize true inner cleansing for God’s people (vv. 13-14). As such they may serve God (v. 14b), having been made holy – with the implication that Jesus Christ’s work has opened the way into God’s presence (v. 8) for all God’s people. Note that in vv. 9-10 two contrasting eras are referred to – “the present age” (v. 9) and “the time of reformation” (v. 10). These appear to refer respectively to: the old order under the Levitical priesthood (cf. text note) and the new order inaugurated by what Christ has done.

Col 2:11  In him also you were circumcised with a circumcision made without hands, by putting off the body of the flesh, by the circumcision of Christ, … ▤

Circumcision was a key aspect of the Mosaic Law, signifying adherence to the law as a whole. Arguably the suggestion here is that circumcision symbolizes the removal of sin, with faultless obedience to the law meaning that sin has been removed from one’s life. However such complete obedience to the law is impossible. But in Jesus Christ God’s people have had the controlling power of the sinful nature cut off, through what Christ has done – “the circumcision of Christ” (v. 11) – making them holy. As such, Jesus Christ realized what circumcision symbolizes.

John 1:17  For the law was given through Moses; grace and truth came through Jesus Christ. ▤

God’s grace and a fuller revelation of truth came through Jesus Christ. The verse may allude to the fact that with this “grace and truth” Christ fulfilled the Mosaic Law’s objectives of effecting holiness and salvation.

- Jesus Christ came to fulfill the Law and the Prophets:

Matt 5:17-18  Do not think that I have come to abolish the Law or the Prophets; I have not come to abolish them but to fulfill them. 18For truly, I say to you, until heaven and earth pass away, not an iota, not a dot, will pass from the Law until all is accomplished. ▤

There are differing views as to what Jesus meant by saying he had come “to fulfill” (v. 17) the Law and the Prophets. It involves the fact that they pointed to Jesus as the Messiah and that he would do or “bring about” (NCV™) that of which they spoke. This includes him fully realizing the holiness and righteousness before God that the law had worked towards but could not accomplish, as well as fulfilling other prophecies related to the Messiah and his work. Other things that some commentators suggest that “to fulfill” the law entails are: expounding God’s laws so as to “give them their full meaning” (CEV; cf. vv. 21-22a, 27-28, 31-35, 38-39, 43-44); and fulfilling the law’s requirements by perfectly obeying all of it.

The expression “until all is accomplished” (v. 18) refers to Jesus fulfilling “everything” of which the law and the prophets spoke – presumably including the consummation of his work at the end of the age.

So through Jesus Christ believers have been released from the law

See also:

- The first covenant (with its priesthood and law) was inadequate and superseded by the superior new covenant – through Jesus Christ . . .

- Living Free of the Law and Sin – by the Spirit

Rom 7:1, 4-6  Or do you not know, brothersw—for I am speaking to those who know the law—that the law is binding on a person only as long as he lives? ▤  … 4Likewise, my brothers, you also have died to the law through the body of Christ, so that you may belong to another, to him who has been raised from the dead, in order that we may bear fruit for God. 5For while we were living in the flesh, our sinful passions, aroused by the law, were at work in our members to bear fruit for death. 6But now we are released from the law, having died to that which held us captive, so that we serve in the new way of the Spirit and not in the old way of the written code.x ▤

w Or brothers and sisters; also verse 4

x Greek of the letter

This refers to the concept of believers being in or united with Jesus Christ, in a spiritual sense. As such, through Jesus Christ’s death and because of its implications, believers have themselves “died as far as the law is concerned” (NIrV®, v. 4; cf. Gal 2:19 ↓). In v. 6, “that which held us captive” is a reference to the law (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Rom 10:4  For Christ is the end of the law for righteousness to everyone who believes.y ▤

y Or end of the law, that everyone who believes may be justified

The assertion that Christ is the “end” of the law may mean that he was the “goal” of the law, that it would have its fulfillment in him. But it could well instead mean that he “ended the law” (NCV™, cf. CEV, GNT), instituting righteousness by belief (and the new way of living by the Holy Spirit). The two interpretations are actually compatible: as the “goal” or focal point of the law, Jesus Christ has come and fulfilled it, and so has completed its work – thus ending it.

Gal 2:19  For through the law I died to the law, so that I might live to God. ▤

Believers have died to the law so as to live for God, freer to serve him more effectively. In saying that “through the law” he died to the law, Paul may be meaning that in accordance with the law and the penalty of death that it demands for sin, he has died – in being crucified with Christ (v. 20) – and by dying he has been released from the realm of the law. Alternatively Paul may have in view the law’s role in leading one to Christ, in whom one has died to the law.

Gal 3:19, 23-25  Why then the law? It was added because of transgressions, until the offspring [Jesus] should come to whom the promise had been made, and it was put in place through angels by an intermediary. ▤  … 23Now before faith came, we were held captive under the law, imprisoned until the coming faith would be revealed. 24So then, the law was our guardian until Christ came, in order that we might be justified by faith. 25But now that faith has come, we are no longer under a guardian, … ▤

The law was only ever to be the authority over God’s people until Jesus Christ came, when faith would supersede it as the way for God’s people to be justified.

Gal 4:1-5  I mean that the heir, as long as he is a child, is no different from a slave,z though he is the owner of everything, 2but he is under guardians and managers until the date set by his father. 3In the same way we also, when we were children, were enslaved to the elementary principlesa of the world. 4But when the fullness of time had come, God sent forth his Son, born of woman, born under the law, 5to redeem those who were under the law, so that we might receive adoption as sons. ▤

z Greek bondservant; also verse 7

a Or elemental spirits; also verse 9

One direct result of Christ coming “to redeem those who were under the law” (v. 5), is that we are now no longer under the law. Regarding v. 3, there is debate over the meaning of the “elementary principles” of the world. The immediate context suggests that v. 3 is speaking of people being in slavery to the “rules” (NCV™) of this world – primarily the Mosaic Law (cf. AMP.), from which Christ has redeemed or set them free (vv. 4-5). However the Greek can also be translated as “elemental spirits” (cf. text note). This correlates well with v. 8 (“you were enslaved to those that by nature are not gods”), although v. 8 is speaking more specifically of the Galatians’ own prior predicament, which does not appear to be the case with v. 3.

Gal 4:21-26, 30-31; 5:1  Tell me, you who desire to be under the law, do you not listen to the law? 22For it is written that Abraham had two sons, one by a slave woman and one by a free woman. 23But the son of the slave was born according to the flesh, while the son of the free woman was born through promise. 24Now this may be interpreted allegorically: these women are two covenants. One is from Mount Sinai, bearing children for slavery; she is Hagar. 25Now Hagar is Mount Sinai in Arabia;b she corresponds to the present Jerusalem, for she is in slavery with her children. 26But the Jerusalem above is free, and she is our mother. ▤  … 30But what does the Scripture say? “Cast out the slave woman and her son, for the son of the slave woman shall not inherit with the son of the free woman.” 31So, brothers, we are not children of the slave but of the free woman. ▤  5:1 For freedom Christ has set us free; stand firm therefore, and do not submit again to a yoke of slavery. ▤

b Some manuscripts For Sinai is a mountain in Arabia

In contrast to those under the old covenant, under the new covenant God’s people are free from being enslaved to the law – the “yoke of slavery” (5:1). “Cast out the slave woman and her son” (v. 30) is a call for Paul’s readers to rid themselves of legalistic adherence to the law and of those who propagate this.

1Cor 9:20  To the Jews I became as a Jew, in order to win Jews. To those under the law I became as one under the law (though not being myself under the law) that I might win those under the law. ▤

Gal 2:4  Yet because of false brothers secretly brought in—who slipped in to spy out our freedom that we have in Christ Jesus, so that they might bring us into slavery— ▤

The “false brothers” – unenlightened as to the freedom from the law which Paul and his companions had in Christ – wanted to make them slaves again to the law. Thus this verse supports the assertion that through Christ believers have been released from the law.

- The Law was in force only until John’s ministry:

Luke 16:16  The Law and the Prophets were until John; since then the good news of the kingdom of God is preached, and everyone forces his way into it.c ▤

c Or everyone is forcefully urged into it

The Law was in force until John the Baptist’s ministry, proclaimed along with the teaching of the Prophets. John’s ministry was preparatory to that of Jesus, who began the proclamation of the kingdom of God, superseding the Law and the Prophets in prominence.

With Jesus Christ’s once and for all sacrifice, there is no longer any need to sacrifice for sin

Note that this and the following two subsections speak of aspects of the law from which believers have been released.

Heb 7:27  He has no need, like those high priests, to offer sacrifices daily, first for his own sins and then for those of the people, since he did this once for all when he offered up himself. ▤

Heb 9:6-14  These preparations having thus been made, the priests go regularly into the first section, performing their ritual duties, 7but into the second only the high priest goes, and he but once a year, and not without taking blood, which he offers for himself and for the unintentional sins of the people. 8By this the Holy Spirit indicates that the way into the holy places is not yet opened as long as the first section is still standing 9(which is symbolic for the present age).d According to this arrangement, gifts and sacrifices are offered that cannot perfect the conscience of the worshiper, 10but deal only with food and drink and various washings, regulations for the body imposed until the time of reformation. 11But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,e then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) 12he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. 13For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifyf for the purification of the flesh, 14how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ourg conscience from dead works to serve the living God. ▤

d Or which is symbolic for the age then present

e Some manuscripts good things to come

f Or For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifies

g Some manuscripts your

The offerings for sin and uncleanness (vv. 7, 9) were “imposed until the time of reformation” (v. 10). They no longer apply under “the new order” (v. 10, NIV), due to what Jesus Christ’s sacrifice has accomplished (vv. 12, 14). For as v. 12 indicates, Jesus Christ sacrificed himself before God, for our sins – once and for all – thus “securing eternal redemption”. Note that “dead works” (v. 14) appears to be inclusive of – or even primarily speaking of – the offering of sacrifices, further implying that they are no longer needed.

Heb 9:26b-28  But as it is, he has appeared once for all at the end of the ages to put away sin by the sacrifice of himself. 27And just as it is appointed for man to die once, and after that comes judgment, 28so Christ, having been offered once to bear the sins of many, will appear a second time, not to deal with sin but to save those who are eagerly waiting for him. ▤

Verse 26b implies that Jesus Christ’s sacrifice for sin once and for all did away with sin, and the need to sacrifice for it. The first part of v. 28 also suggests this and what follows further alludes to it, speaking of Jesus Christ coming again but “not to deal with sin”.

Heb 10:3-18  But in these sacrifices there is a reminder of sins every year. 4For it is impossible for the blood of bulls and goats to take away sins. 5Consequently, when Christh came into the world, he said, “Sacrifices and offerings you have not desired, but a body have you prepared for me; 6in burnt offerings and sin offerings you have taken no pleasure. 7Then I said, ‘Behold, I have come to do your will, O God, as it is written of me in the scroll of the book.’” 8When he said above, “You have neither desired nor taken pleasure in sacrifices and offerings and burnt offerings and sin offerings” (these are offered according to the law), 9then he added, “Behold, I have come to do your will.” He does away with the first in order to establish the second. 10And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. 11And every priest stands daily at his service, offering repeatedly the same sacrifices, which can never take away sins. 12But when Christi had offered for all time a single sacrifice for sins, he sat down at the right hand of God, 13waiting from that time until his enemies should be made a footstool for his feet. 14For by a single offering he has perfected for all time those who are being sanctified. 15And the Holy Spirit also bears witness to us; for after saying, 16“This is the covenant that I will make with them after those days, declares the Lord: I will put my laws on their hearts, and write them on their minds,” 17then he adds, “I will remember their sins and their lawless deeds no more.” 18Where there is forgiveness of these, there is no longer any offering for sin. ▤

h Greek he

i Greek this one

The OT sacrifices were ineffective in dealing with sin (vv. 3-4, 11). As such they ultimately were not desired by God or pleasing to him (vv. 5-6, 8), a standing which anticipates their redundancy. Later in accordance with God’s will, Jesus Christ set aside the first covenant with its sacrifices for sin (v. 9), through the once and for all sacrifice of himself for sin (vv. 10, 12, 14). This means that God’s people are now sanctified (vv. 10, 14) and forgiven (vv. 17-18a), and so “there is no longer any offering for sin” (v. 18b).

The regulations and rituals of the law are no longer applicable . . .

See also:

- Heb 9:6-14 ⇑

- Circumcision: Its Needlessness

Acts 10:28  And he said to them, “You yourselves know how unlawful it is for a Jew to associate with or to visit anyone of another nation, but God has shown me that I should not call any person common or unclean. ▤

Aspects of the law that distinguished Jews from other peoples – such as food regulations and other Jewish customs (cf. Gal 2:14 ↓) – meant that Jews had to largely be separate from Gentiles (cf. Gal 2:12-13 ↓). But God had shown Peter that such regulations and corresponding differentiations between Jews and Gentiles were no longer applicable (cf. Acts 10:9-16 ⇓).

Rom 14:5  One person esteems one day as better than another, while another esteems all days alike. Each one should be fully convinced in his own mind. ▤

Paul is primarily referring to the special days set aside by the law for special observances. The verse indicates that keeping such days for special observances is not mandatory for Christians.

Gal 4:9-10  But now that you have come to know God, or rather to be known by God, how can you turn back again to the weak and worthless elementary principles of the world, whose slaves you want to be once more? 10You observe days and months and seasons and years! ▤

In v. 10 Paul may well be referring to the Galatians wrongly observing regulations of the law as mirroring their past pagan observances (cf. v. 8) – hence the inclusion of these verses here. Alternatively Paul may have the actual pagan observances themselves in view.

Gal 5:6  For in Christ Jesus neither circumcision nor uncircumcision counts for anything, but only faith working through love. ▤

Similarly 6:15 says, “For neither circumcision counts for anything, nor uncircumcision, but a new creation.”

Eph 2:14-15  For he himself is our peace, who has made us both one and has broken down in his flesh the dividing wall of hostility 15by abolishing the law of commandments expressed in ordinances, that he might create in himself one new man in place of the two, so making peace, … ▤

The law with its various regulations and rituals (v. 15a) given to the Jews, distinguished and separated the Jews from the Gentiles. By abolishing it (or its former role) through his death, Jesus Christ destroyed the barrier and associated hostility between Jews and Gentiles (v. 14).

Col 2:13-14, 16-17  And you, who were dead in your trespasses and the uncircumcision of your flesh, God made alive together with him, having forgiven us all our trespasses, 14by canceling the record of debt that stood against us with its legal demands. This he set aside, nailing it to the cross. ▤  … 16Therefore let no one pass judgment on you in questions of food and drink, or with regard to a festival or a new moon or a Sabbath. 17These are a shadow of the things to come, but the substance belongs to Christ. ▤

In v. 14, “the record of debt that stood against us with its legal demands” appears to portray a record of our sins with the corresponding “legal demands” of the law which we have broken. Paul may be implying that Christ cancelled not only our sins but also the “legal demands” of the law. Verses 16-17 are saying that the various aspects of the old covenant mentioned (v. 16) merely foreshadowed what was to come with Christ (v. 17). So there is now no longer any binding requirement to observe such regulations – in accordance with what God has done through Christ (vv. 13-14).

Heb 7:15-19  This becomes even more evident when another priest arises in the likeness of Melchizedek, 16who has become a priest, not on the basis of a legal requirement concerning bodily descent, but by the power of an indestructible life. 17For it is witnessed of him, “You are a priest forever, after the order of Melchizedek.” 18For on the one hand, a former commandment is set aside because of its weakness and uselessness 19(for the law made nothing perfect); but on the other hand, a better hope is introduced, through which we draw near to God. ▤

The former commandment that is set aside (v. 18) is most likely that requiring the priests to be descendants of Aaron, the legal requirement referred to in v. 16. The Aaronic priesthood and its functions ultimately proved to be weak and useless (v. 18), for in conjunction with them the law could not bring perfection (v. 19). So the Aaronic priesthood is no longer applicable to God’s people, who now have a priest from a different order with a permanent priesthood (v. 17).

Gal 2:11-14  But when Cephas came to Antioch, I opposed him to his face, because he stood condemned. 12For before certain men came from James, he was eating with the Gentiles; but when they came he drew back and separated himself, fearing the circumcision party. 13And the rest of the Jews acted hypocritically along with him, so that even Barnabas was led astray by their hypocrisy. 14But when I saw that their conduct was not in step with the truth of the gospel, I said to Cephas before them all, “If you, though a Jew, live like a Gentile and not like a Jew, how can you force the Gentiles to live like Jews?” ▤

By their action (vv. 12-13) Peter and other Jews were adhering to Jewish ways based on the law, pandering to the views of “the circumcision party” (v. 12). As such, their action wrongly implied that the Gentiles should likewise follow Jewish customs (v. 14b) based on the law. The implication is that such Jewish customs based on the law are not applicable to Christians.

. . . Believers are released from the food regulations of the law

See also:

- Col 2:16-17 ⇑

- Creatures were designated as either clean or unclean for eating . . .

The distinction between “clean” and “unclean” animals existed since Noah’s time (cf. Gen 7:2). Animals that were designated “clean” could be eaten and were used in sacrifices, in contrast to “unclean” animals. The restrictions on not eating “unclean” animals were included in the OT law (as per the subsection cross-referenced above). Note that in regard to believers being permitted to eat food previously sacrificed to idols, see . . . Do not do anything that will cause another to “stumble”.

Mark 7:14-19  And he called the people to him again and said to them, “Hear me, all of you, and understand: 15There is nothing outside a person that by going into him can defile him, but the things that come out of a person are what defile him.”j 17And when he had entered the house and left the people, his disciples asked him about the parable. 18And he said to them, “Then are you also without understanding? Do you not see that whatever goes into a person from outside cannot defile him, 19since it enters not his heart but his stomach, and is expelled?”k (Thus he declared all foods clean.) ▤

j Some manuscripts add verse 16: If anyone has ears to hear, let him hear

k Greek goes out into the latrine

Acts 10:9-16  The next day, as they were on their journey and approaching the city, Peter went up on the housetop about the sixth hourl to pray. 10And he became hungry and wanted something to eat, but while they were preparing it, he fell into a trance 11and saw the heavens opened and something like a great sheet descending, being let down by its four corners upon the earth. 12In it were all kinds of animals and reptiles and birds of the air. 13And there came a voice to him: “Rise, Peter; kill and eat.” 14But Peter said, “By no means, Lord; for I have never eaten anything that is common or unclean.” 15And the voice came to him again a second time, “What God has made clean, do not call common.” 16This happened three times, and the thing was taken up at once to heaven. ▤

l That is, noon

Note that the vision had a deeper meaning than just illustrating that believers are free of restrictions concerning “unclean” foods. In terms of God’s people, one was no longer to distinguish between Jews and Gentiles (cf. v. 28 ⇑) – nor adhere to the accompanying differential practices of the law, of which food restrictions was one of the most prominent.

Rom 14:3, 14, 20  Let not the one who eats despise the one who abstains, and let not the one who abstains pass judgment on the one who eats, for God has welcomed him. ▤  … 14I know and am persuaded in the Lord Jesus that nothing is unclean in itself, but it is unclean for anyone who thinks it unclean. ▤  … 20Do not, for the sake of food, destroy the work of God. Everything is indeed clean, but it is wrong for anyone to make another stumble by what he eats. ▤

Note that here Paul makes allowance for those with weak consciences to abstain from eating certain foods. Food previously sacrificed to idols may have been the background to the discussion, rather than simply the law’s food regulations.

Heb 13:9-10  Do not be led away by diverse and strange teachings, for it is good for the heart to be strengthened by grace, not by foods, which have not benefited those devoted to them. 10We have an altar from which those who serve the tent have no right to eat. ▤

Like the other verses in this subsection, this concerns regulations regarding particular foods. However, rather than forbidding certain foods, the false teaching in question here advocated eating certain “ceremonial foods” (v. 9). In light of the reference in v. 10 to priests, the “teachings” and the “ceremonial foods” (NIV®) may primarily be referring to teachings propagating certain food regulations of the law. However, rules regarding foods were also common in other religions and cults, and the “diverse and strange teachings” may have instead concerned such things.

The “altar” (v. 10) seems to refer to Christ’s sacrifice – or the cross, being the “altar” on which he was sacrificed. The phrase “no right to eat” (v. 10) most likely somewhat ironically alludes to the regulations regarding eating and food under the law. Thus v. 10 would appear to teach – in addition to believers not needing to follow the law’s food regulations (v. 9) – that those who do legalistically adhere to the law, with its regulations, have no share in Christ’s sacrifice and the blessings it brings.

Matt 15:1-2, 20  Then Pharisees and scribes came to Jesus from Jerusalem and said, 2“Why do your disciples break the tradition of the elders? For they do not wash their hands when they eat.” ▤  … [Jesus:] 20These are what defile a person. But to eat with unwashed hands does not defile anyone.” ▤

Here it is not actually food regulations of the law that are being spoken of as unnecessary, but rather the related practice of washing hands before eating. This did not actually come directly from the law, but apparently had been derived from it by Jewish religious leaders and so had become a religious tradition.

- All food is created by God and so is good – and to be received with thanksgiving:

1Tim 4:1-5  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, 2through the insincerity of liars whose consciences are seared, 3who forbid marriage and require abstinence from foods that God created to be received with thanksgiving by those who believe and know the truth. 4For everything created by God is good, and nothing is to be rejected if it is received with thanksgiving, 5for it is made holy by the word of God and prayer. ▤

Ascetic teaching rather than the law is in question here – but the principles outlined are applicable to this subsection. In v. 5 “prayer” may well refer to giving thanks for food before meals, and possibly “the word of God” may then denote Scripture used in giving thanks. Alternatively, the “word of God” could be referring to teaching in Scripture regarding all food being acceptable – notably the above references.

Instead of being under the law, believers are under grace and Jesus Christ’s law

See also:

- . . . and live in God’s grace

Believers are not under the law but “under grace”. By grace righteousness and salvation are not only gained (cf. Titus 2:11 ↓), as discussed earlier, but are also maintained. For in his grace God enables believers to live godly lives (cf. Titus 2:12 ↓) and continues to provide for forgiveness when they do sin (cf. comment on Acts 13:43 ↓). Accordingly, believers are to rely on God’s grace both in striving to please God and for forgiveness.

Rom 6:14-15  For sin will have no dominion over you, since you are not under law but under grace. 15What then? Are we to sin because we are not under law but under grace? By no means! ▤

Titus 2:11-12  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, … ▤

God’s people are to comply with training/teaching that has come through or resulted from God’s grace.

Acts 13:43  And after the meeting of the synagogue broke up, many Jews and devout converts to Judaism followed Paul and Barnabas, who, as they spoke with them, urged them to continue in the grace of God. ▤

Continuing in the realm of God’s grace involves continuing to be faithful to him, thus remaining under God’s grace for our righteous status before him.

1Pet 5:12  By Silvanus, a faithful brother as I regard him, I have written briefly to you, exhorting and declaring that this is the true grace of God. Stand firm in it. ▤

The teaching contained in Peter’s letter was – or at least reflected and was based on – “the true grace of God”, in which Peter encouraged his readers to stand firm.

Rom 11:22  Note then the kindness and the severity of God: severity toward those who have fallen, but God’s kindness to you, provided you continue in his kindness. Otherwise you too will be cut off. ▤

Many commentators see Paul here as talking specifically of the Gentiles as a whole, rather than individual believers. But the concept of the need to continue in God’s “gracious kindness” (AMP) – so as not to be “cut off” – is obviously also applicable to individuals.

1Cor 9:20-21  To the Jews I became as a Jew, in order to win Jews. To those under the law I became as one under the law (though not being myself under the law) that I might win those under the law. 21To those outside the law I became as one outside the law (not being outside the law of God but under the law of Christ) that I might win those outside the law. ▤

In the bracketed section of v. 21, Paul indicates that he was not “without law toward God” (NKJV); rather he was under God’s authority through being “under the law of Christ” (cf. Gal 6:2 ↓). The “law of Christ” presumably primarily denotes Jesus’ teaching and apostolic teaching based on it. As such it would encompass the law’s spiritual and moral commands, as interpreted by Jesus and other NT teaching (cf. James 1:25 ↓).

Gal 6:2  Bear one another’s burdens, and so fulfill the law of Christ. ▤

James 1:25  But the one who looks into the perfect law, the law of liberty, and perseveres, being no hearer who forgets but a doer who acts, he will be blessed in his doing. ▤

God’s people are to obey “the perfect law that sets people free” (GNT; cf. CEV, NCV, NLT). Similar to “Christ’s law” (1Cor 9:21 ↑; cf. Gal 6:2 ↑), “the law of liberty” (cf. 2:12) refers to God’s word (cf. vv. 22-24) – seemingly including the law’s moral commands as interpreted by Jesus Christ and the NT writers. This “law” that Christians are under gives freedom from both rigorous regulations and sin. As such, note that Christians are freer to please God and so judgment by this law will in fact demand a higher standard of speech and actions, as alluded to in 2:12 – “So speak and so act as those who are to be judged under the law of liberty.”

- The significance of the old covenant is understood only through Christ:

2Cor 3:14  But their minds were hardened. For to this day, when they read the old covenant, that same veil remains unlifted, because only through Christ is it taken away. ▤

When listening to the old covenant being read, the people’s minds and hearts were in a sense covered so that they could not see the significance of the old covenant, with its transitory nature probably being what Paul had foremost in mind. Only through Christ is this “veil” taken away.

Pray for persecuted Christians

Section D

The Relevance of the Law

Section Jumps

- The law is not nullified . . .

- . . . The law is still good

- The primary purpose of the law is to make people aware of sin

- The spiritual and moral commands of the law are still to be obeyed

- The law’s principles – such as love, justice and mercy – are of central importance, above its rules

The spiritual and moral commands of the law are largely in view this section. These commands are those pertaining to the believer’s spiritual relationship with God and their relationships with other people.

The law is not nullified . . .

See also:

- Rom 8:3b-4 ⇓

Matt 5:17-18  Do not think that I have come to abolish the Law or the Prophets; I have not come to abolish them but to fulfill them. 18For truly, I say to you, until heaven and earth pass away, not an iota, not a dot, will pass from the Law until all is accomplished. ▤

In regard to the phrase “to fulfill them” (v. 17), see the earlier comment in Jesus Christ fully realized what the law had worked towards.

Rom 3:31  Do we then overthrow the law by this faith? By no means! On the contrary, we uphold the law. ▤

In saying that by faith “we uphold the law”, Paul is probably meaning that the way of faith validates the law. As such, Paul is probably speaking of either: faith showing the law to play a key role in God’s plan of salvation, such as in regard to awareness of sin; or faith providing the way of fulfilling the law’s demands (cf. NCV, NLT) thus showing the law’s demands to be legitimate.

Acts 24:14  But this I confess to you, that according to the Way, which they call a sect, I worship the God of our fathers, believing everything laid down by the Law and written in the Prophets, … ▤

Rom 2:18, 20  … and [you Jews] know his will and approve what is excellent, because you are instructed from the law; ▤  … 20an instructor of the foolish, a teacher of children, having in the law the embodiment of knowledge and truth— ▤

These verses illustrate that the law is still relevant, as by the law we know God’s will and what is best (v. 18), having in the law “the embodiment of knowledge and truth” (v. 20b).

1Tim 1:9-11  … understanding this, that the law is not laid down for the just but for the lawless and disobedient, for the ungodly and sinners, for the unholy and profane, for those who strike their fathers and mothers, for murderers, 10the sexually immoral, men who practice homosexuality, enslavers,m liars, perjurers, and whatever else is contrary to soundn doctrine, 11in accordance with the gospel of the glory of the blessed God with which I have been entrusted. ▤

m That is, those who take someone captive in order to sell him into slavery

n Or healthy

The law is important for governing and/or condemning the ungodly.

. . . The law is still good

See also:

- God’s word is holy, righteous and good

1Tim 1:8  Now we know that the law is good, if one uses it lawfully, … ▤

Note that the subsequent verses showing how one should use the law “lawfully” or properly (vv. 9-11) have been included in the previous subsection. The following subsections speak further of proper use of the law.

Rom 7:12-16  So the law is holy, and the commandment is holy and righteous and good. 13Did that which is good, then, bring death to me? By no means! It was sin, producing death in me through what is good, in order that sin might be shown to be sin, and through the commandment might become sinful beyond measure. 14For we know that the law is spiritual, but I am of the flesh, sold under sin. 15For I do not understand my own actions. For I do not do what I want, but I do the very thing I hate. 16Now if I do what I do not want, I agree with the law, that it is good. ▤

In v. 13b Paul is saying that sin produces death in us through the good law, so through the law sin is shown for what it is, i.e. unequivocally and “utterly sinful” (NASB, NIV). By saying that he hates the things he does that violate the law (v. 15b) and that he does not want to do such things (v. 16a), Paul shows that he agrees that the law is good (v. 16b) – “my bad conscience shows that I agree that the law is good” (NLT).

Rom 8:3b-4  By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,o he condemned sin in the flesh, 4in order that the righteous requirement of the law might be fulfilled in us, who walk not according to the flesh but according to the Spirit. ▤

o Or and as a sin offering

As well as indicating that the law is righteous (v. 4a) and thus good, this further shows that it has not simply been dismissed (as per the theme of the previous subsection). For this speaks of the law’s righteous requirements being fully met by believers, who live by the Spirit (v. 4b). As such, this implies that it is important that the law’s requirements be met – which in turn implies that the law is good.

Ps 119:39  Turn away the reproach that I dread, for your rules are good. ▤

Isa 42:21  The LORD was pleased, for his righteousness’ sake, to magnify his law and make it glorious. ▤

In conjunction with and in addition to being good, God’s law is in fact exalted and glorious.

- The law is not opposed to the promises of God:

Gal 3:21  Is the law then contrary to the promises of God? Certainly not! For if a law had been given that could give life, then righteousness would indeed be by the law. ▤

The law is not opposed to the promises of God, in particular the promise of righteousness through faith. For they are not in practice two opposing ways of gaining righteousness and thus life, as righteousness cannot be gained through the law. The two have different purposes, working in conjunction with each other – as Paul expounds elsewhere in Galatians 3.

The primary purpose of the law is to make people aware of sin

See also:

- Rom 7:13 ⇑

Rom 3:19-20  Now we know that whatever the law says it speaks to those who are under the law, so that every mouth may be stopped, and the whole world may be held accountable to God. 20For by works of the law no human beingp will be justified in his sight, since through the law comes knowledge of sin. ▤

p Greek flesh

Note that v. 19 speaks of another purpose of the law, which follows on from that of making people aware of sin (v. 20). It teaches that the law leaves people without excuse and accountable to God, under his judgment.

Rom 7:7  What then shall we say? That the law is sin? By no means! Yet if it had not been for the law, I would not have known sin. For I would not have known what it is to covet if the law had not said, “You shall not covet.” ▤

Gal 3:19  Why then the law? It was added because of transgressions, until the offspring should come to whom the promise had been made, and it was put in place through angels by an intermediary. ▤

The phrase “because of transgressions” may mean that the law was given to restrain sin, but more likely it is indicating that the law’s purpose was to show or define what transgressions are (cf. Rom 4:15 ↓; NBC)

Rom 4:15  For the law brings wrath, but where there is no law there is no transgression. ▤

Where there is no law there is no “violation” (NASB, NRSV) of clearly defined boundaries or rules – i.e. the law defines what God requires and what sin is.

Rom 5:20  Now the law came in to increase the trespass, but where sin increased, grace abounded all the more, … ▤

A literal reading of the phrase “to increase the trespass” indicates that the law was added to augment sin (cf. GNT). Although this is quite possibly the meaning, a more common explanation is that it means that the law magnified sin, showing clearly what sin is and how wrong it is (cf. CEV, NLT). Another related interpretation, an expansion of this one, is that it means that the law magnified the seriousness of sin, for by showing what sin is, it has made those who sin more accountable as they are breaking clearly defined rules (cf. Rom 3:19 ↑).

Prov 29:18  Where there is no prophetic vision the people cast off restraint,q but blessed is he who keeps the law. ▤

q Or the people are discouraged

The reference to “the law” at the end of the verse suggests that the earlier mentioned prophetic revelations would, in part at least, have pointed to the law and the need to obey it. As such this verse reflects that an absence of consciousness of the law leads to unchecked sin, with one being unaware of what sin is and what God requires.

Isa 51:7  Listen to me, you who know righteousness, the people in whose heart is my law; fear not the reproach of man, nor be dismayed at their revilings. ▤

In conjunction with making one aware of what sin is, God’s law enables one to “know righteousness”, and so to know what is right and therefore what is not right – i.e. wrong and sinful.

Heb 10:3  But in these sacrifices there is a reminder of sins every year. ▤

Complimentary to making people aware of sin, the law’s stipulated sacrifices on its annual Day of Atonement reminded people of sin.

- Prior to Christ’s coming and the advent of faith, the law played a supervisory role:

Gal 3:23-25  Now before faith came, we were held captive under the law, imprisoned until the coming faith would be revealed. 24So then, the law was our guardian until Christ came, in order that we might be justified by faith. 25But now that faith has come, we are no longer under a guardian, … ▤

Verse 23 may be presenting a negative aspect of the law, but it is often interpreted in a positive sense in the light of vv. 24-25. As such it is understood to mean that the law guarded God’s people, keeping them in “protective custody” (NLT).

The spiritual and moral commands of the law are still to be obeyed

See also:

- Obeying God and doing what is right

- The Need to Obey God

Matt 5:19  Therefore whoever relaxes one of the least of these commandments and teaches others to do the same will be called least in the kingdom of heaven, but whoever does them and teaches them will be called great in the kingdom of heaven. ▤

Most likely Jesus had the moral commands of the law primarily in view, with a number of them being the subject of his subsequent teaching (cf. vv. 21-48).

Luke 4:8, 12  And Jesus answered him, “It is written, “‘You shall worship the Lord your God, and him only shall you serve.’” ▤  … 12And Jesus answered him, “It is said, ‘You shall not put the Lord your God to the test.’” ▤

The quotations of commands from the law here and in a number of the following passages, indicate that such laws are to be obeyed.

Luke 10:25-28  And behold, a lawyer stood up to put him to the test, saying, “Teacher, what shall I do to inherit eternal life?” 26He said to him, “What is written in the Law? How do you read it?” 27And he answered, “You shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your strength and with all your mind, and your neighbor as yourself.” 28And he said to him, “You have answered correctly; do this, and you will live.” ▤

Jesus shows that these key commands of the spiritual and moral realms of the law are significant for eternal life.

Rom 2:12-16  For all who have sinned without the law will also perish without the law, and all who have sinned under the law will be judged by the law. 13For it is not the hearers of the law who are righteous before God, but the doers of the law who will be justified. 14For when Gentiles, who do not have the law, by nature do what the law requires, they are a law to themselves, even though they do not have the law. 15They show that the work of the law is written on their hearts, while their conscience also bears witness, and their conflicting thoughts accuse or even excuse them 16on that day when, according to my gospel, God judges the secrets of men by Christ Jesus. ▤

How one’s actions measure up against God’s law will be a key factor on judgment day (vv. 12-13, 16) – in conjunction with one’s knowledge of the law (v. 12), including one’s innate awareness of the law’s requirements (vv. 14-15). Thus this illustrates that the law is still to be obeyed. Note that in regard to v. 13, Paul subsequently argues (cf. ch. 3) that no one is able to keep the whole law so as to be declared righteous through obedience to it.

1Tim 1:9-11  … understanding this, that the law is not laid down for the just but for the lawless and disobedient, for the ungodly and sinners, for the unholy and profane, for those who strike their fathers and mothers, for murderers, 10the sexually immoral, men who practice homosexuality, enslavers,r liars, perjurers, and whatever else is contrary to sounds doctrine, 11in accordance with the gospel of the glory of the blessed God with which I have been entrusted. ▤

r That is, those who take someone captive in order to sell him into slavery

s Or healthy

Breaking the moral commands of the law – as such ungodly people freely do – is acting contrary to gospel doctrine (vv. 10b-11).

Eph 6:1-2  Children, obey your parents in the Lord, for this is right. 2“Honor your father and mother” (this is the first commandment with a promise), … ▤

1Pet 1:15-16  … but as he who called you is holy, you also be holy in all your conduct, 16since it is written, “You shall be holy, for I am holy.” ▤

Heb 8:10  For this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the Lord: I will put my laws into their minds, and write them on their hearts, and I will be their God, and they shall be my people. ▤

This quotation from Jeremiah 31:33 refers to the new covenant instituted by Jesus Christ, in which God’s people are more inclined and able to obey his commands – indicative of the fact that the spiritual and moral commands of the law are still to be obeyed.

James 2:8-11  If you really fulfill the royal law according to the Scripture, “You shall love your neighbor as yourself,” you are doing well. 9But if you show partiality, you are committing sin and are convicted by the law as transgressors. 10For whoever keeps the whole law but fails in one point has become accountable for all of it. 11For he who said, “Do not commit adultery,” also said, “Do not murder.” If you do not commit adultery but do murder, you have become a transgressor of the law. ▤

Here James clearly supports keeping the law and disapproves of breaking it. Note the thought behind v. 10 probably is that whoever breaks one command of the law, has broken the law as a whole.

1Jn 5:2-3  By this we know that we love the children of God, when we love God and obey his commandments. 3For this is the love of God, that we keep his commandments. And his commandments are not burdensome. ▤

Ezek 11:19-20  And I will give them one heart, and a new spirit I will put within them. I will remove the heart of stone from their flesh and give them a heart of flesh, 20that they may walk in my statutes and keep my rules and obey them. And they shall be my people, and I will be their God. ▤

This looks forward to God bestowing his Holy Spirit on his people, enabling and moving them to follow his laws. Now having his Holy Spirit, believers are in fact more accountable than God’s people previously were for keeping his commands.

The law’s principles – such as love, justice and mercy – are of central importance, above its rules

See also:

- Luke 10:25-28 ⇑; James 2:8 ⇑

- Note: Inner righteousness and right attitudes are needed, rather than mere compliance with rules

- It is permissible to do good and necessary things on the Sabbath

- . . . “Love your neighbor as yourself” sums up God’s law

Note that assertions such as that made in this subheading have been used to justify the breaking of some of God’s moral laws. As a general guideline at least, if a fundamental principle of the law is used to justify the breaking of a particular moral command of God, then it is being misapplied. This is in part because the moral commands largely reflect the law’s basic principles.

Matt 22:35-40  And one of them, a lawyer, asked him a question to test him. 36“Teacher, which is the great commandment in the Law?” 37And he said to him, “You shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your mind. 38This is the great and first commandment. 39And a second is like it: You shall love your neighbor as yourself. 40On these two commandments depend all the Law and the Prophets.” ▤

Mark 12:33  And to love him with all the heart and with all the understanding and with all the strength, and to love one’s neighbor as oneself, is much more than all whole burnt offerings and sacrifices. ▤

Rom 13:8-10  Owe no one anything, except to love each other, for the one who loves another has fulfilled the law. 9For the commandments, “You shall not commit adultery, You shall not murder, You shall not steal, You shall not covet,” and any other commandment, are summed up in this word: “You shall love your neighbor as yourself.” 10Love does no wrong to a neighbor; therefore love is the fulfilling of the law. ▤

Gal 5:13-14  For you were called to freedom, brothers. Only do not use your freedom as an opportunity for the flesh, but through love serve one another. 14For the whole law is fulfilled in one word: “You shall love your neighbor as yourself.” ▤

Note that in v. 13 Paul is speaking of being free from bondage to the law, primarily its numerous ceremonial rules and regulations.

Matt 23:23-24  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you tithe mint and dill and cumin, and have neglected the weightier matters of the law: justice and mercy and faithfulness. These you ought to have done, without neglecting the others. 24You blind guides, straining out a gnat and swallowing a camel! ▤

The Jewish leaders had become preoccupied with lesser matters of the law, to the detriment of the more important matters (cf. Luke 1:42a ↓).

Luke 11:42a  “But woe to you Pharisees! For you tithe mint and rue and every herb, and neglect justice and the love of God. ▤

Mic 6:6-8  “With what shall I come before the LORD, and bow myself before God on high? Shall I come before him with burnt offerings, with calves a year old? 7Will the LORD be pleased witht thousands of rams, with ten thousands of rivers of oil? Shall I give my firstborn for my transgression, the fruit of my body for the sin of my soul?” 8He has told you, O man, what is good; and what does the LORD require of you but to do justice, and to love kindness,u and to walk humbly with your God? ▤

t Or Will the LORD accept

u Or steadfast love

Believers should still give offerings (though not ones for sin) but doing so is of secondary importance to upholding the central principles of the law (v. 8). Note that the term rendered as “kindness” has also been rendered as “mercy” (cf. ESV text note, NIV, NKJV, NLT). This is also the case with “steadfast love” below in Hosea 6:6.

Hos 6:6  For I desire steadfast lovev and not sacrifice, the knowledge of God rather than burnt offerings. ▤

v Septuagint mercy

Matt 12:1-13  At that time Jesus went through the grainfields on the Sabbath. His disciples were hungry, and they began to pluck heads of grain and to eat. 2But when the Pharisees saw it, they said to him, “Look, your disciples are doing what is not lawful to do on the Sabbath.” 3He said to them, “Have you not read what David did when he was hungry, and those who were with him: 4how he entered the house of God and ate the bread of the Presence, which it was not lawful for him to eat nor for those who were with him, but only for the priests? 5Or have you not read in the Law how on the Sabbath the priests in the temple profane the Sabbath and are guiltless? 6I tell you, something greater than the temple is here. 7And if you had known what this means, ‘I desire mercy, and not sacrifice,’ you would not have condemned the guiltless. 8For the Son of Man is lord of the Sabbath.” 9He went on from there and entered their synagogue. 10And a man was there with a withered hand. And they asked him, “Is it lawful to heal on the Sabbath?”—so that they might accuse him. 11He said to them, “Which one of you who has a sheep, if it falls into a pit on the Sabbath, will not take hold of it and lift it out? 12Of how much more value is a man than a sheep! So it is lawful to do good on the Sabbath.” 13Then he said to the man, “Stretch out your hand.” And the man stretched it out, and it was restored, healthy like the other. ▤

Matters relating to mercy (v. 7) and doing good (v. 12) are more important than the law’s regulations. For comment on vv. 1-8, see Mark 2:23-28 in It is permissible to do good and necessary things on the Sabbath.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Key Elements of the New Order

See also:

- 21. Being Right with God

Through Jesus Christ’s mission God enhanced his relationship with his people and the world. Two defining aspects of this new order are God’s new covenant with his own people and the kingdom of God.

As well as having instituted these two things in his mission, Jesus Christ continues to play a key role in both of them. Jesus Christ’s role as high priest is arguably the central aspect of God’s new covenant with his people. Jesus Christ’s reign as Lord of all things involves reigning over the kingdom of God. Additionally, his reign extends to reigning over all things that are as yet to be subjugated to God’s kingdom, which awaits consummation.

Section A

God’s New Covenant

Section Jumps

- Prelude: The OT Scriptures speak of God instituting a new covenant with his people – through the Messiah

- The first covenant (with its priesthood and law) was inadequate and superseded by the superior new covenant – through Jesus Christ . . .

- . . . Components of the first covenant were merely a shadow of what was to come in the new covenant

- Jesus Christ’s blood ratified the new covenant

- The new covenant is everlasting

- The new covenant is spiritual – of an internal nature and of the Holy Spirit

- Under the new covenant God’s people know him and are forgiven

- Other contrasting aspects of the new covenant with the old

See also:

- God’s Covenant with Israel and the Law

- Release from the Law through Jesus Christ

- Jesus Christ as High Priest

For a discussion of the term “covenant”, see the introductory comment on Key Old Testament Covenants. Note that in addition to a number of the following subsections, the superiority of God’s new covenant with his people to that of the old covenant (or first covenant) which God made with Israel, is further illustrated in the following section – Jesus Christ as High Priest. It discusses in detail the advantages of Jesus Christ’s priesthood of the new covenant over the priesthood of the old covenant.

Prelude: The OT Scriptures speak of God instituting a new covenant with his people – through the Messiah

Jer 31:31-34  “Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will make a new covenant with the house of Israel and the house of Judah, 32not like the covenant that I made with their fathers on the day when I took them by the hand to bring them out of the land of Egypt, my covenant that they broke, though I was their husband, declares the LORD. 33But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. 34And no longer shall each one teach his neighbor and each his brother, saying, ‘Know the LORD,’ for they shall all know me, from the least of them to the greatest, declares the LORD. For I will forgive their iniquity, and I will remember their sin no more.” ▤

Jer 32:40  I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

Isa 42:6  I am the LORD; I have called you in righteousness; I will take you by the hand and keep you; I will give you as a covenant for the people, a light for the nations, … ▤

The Messiah is in view here – and in the following passages – as the one through whom the new covenant would be established.

Isa 49:8b-9a  I will keep you and give you as a covenant to the people, to establish the land, to apportion the desolate heritages, 9saying to the prisoners, ‘Come out,’ to those who are in darkness, ‘Appear.’ ▤

This appears to have in view, partly at least, aspects of the Messiah’s work that will be achieved in Jesus Christ’s second coming. Many prophecies concerning the Messiah will not be fulfilled – or consummately fulfilled – until his return.

Mal 3:1  Behold, I send my messenger, and he will prepare the way before me. And the Lord whom you seek will suddenly come to his temple; and the messenger of the covenant in whom you delight, behold, he is coming, says the LORD of hosts. ▤

The “messenger of the covenant” refers to the Messiah as the one who would institute the new covenant.

The first covenant (with its priesthood and law) was inadequate and superseded by the superior new covenant – through Jesus Christ . . .

See also:

- Heb 10:1 ⇓; Heb 9:15 ⇓

- Release from the Law through Jesus Christ

The covenant which God made with Israel proved inadequate as Israel could not keep the covenant (by obeying its law) and consequently could not be righteous before God. But God has abolished the old covenant and introduced a superior new covenant – through Jesus Christ and his mission. Note that as the first covenant was based on the law, the earlier section Release from the Law through Jesus Christ, also points to the first covenant being abolished.

Heb 7:11-12, 15-22  Now if perfection had been attainable through the Levitical priesthood (for under it the people received the law), what further need would there have been for another priest to arise after the order of Melchizedek, rather than one named after the order of Aaron? 12For when there is a change in the priesthood, there is necessarily a change in the law as well. ▤  … 15This becomes even more evident when another priest arises in the likeness of Melchizedek, 16who has become a priest, not on the basis of a legal requirement concerning bodily descent, but by the power of an indestructible life. 17For it is witnessed of him, “You are a priest forever, after the order of Melchizedek.” 18For on the one hand, a former commandment is set aside because of its weakness and uselessness 19(for the law made nothing perfect); but on the other hand, a better hope is introduced, through which we draw near to God. 20And it was not without an oath. For those who formerly became priests were made such without an oath, 21but this one was made a priest with an oath by the one who said to him: “The Lord has sworn and will not change his mind, ‘You are a priest forever.’” 22This makes Jesus the guarantor of a better covenant. ▤

In Psalm 110 David speaks of God installing a Davidic king as “a priest forever after the order of Melchizedek”, which is referred to here in vv. 11, 17, 21. With Jesus Christ in view, the writer asserts that this psalm indicates that there was need “for another priest to arise after the order of Melchizedek, rather than one named after the order of Aaron” (v. 11b). He implies that the fact that this was needed shows that the Levitical priesthood could not bring perfection (cf. Heb 10:1 ⇓) and that consequently the law (and covenant) that came with it (v. 11a) was inadequate and hence set aside (vv. 12, 18-19a). That this change has occurred, the writer points out, becomes more clear with the appearance of a priest of a different order (vv. 15-17). In vv. 20-22 the writer then asserts that because on oath God has made him a priest forever, Jesus Christ is the “guarantor of a better covenant” (v. 22). For discussion on Melchizedek and the superiority of his priesthood, see Jesus Christ was appointed by God as high priest forever, in the superior priestly order of Melchizedek. Note that “a better hope” (v. 19) is referring to the hope generated by either the new covenant in general, or more specifically the priesthood of Jesus Christ.

Heb 8:6-9, 13  But as it is, Christa has obtained a ministry that is as much more excellent than the old as the covenant he mediates is better, since it is enacted on better promises. 7For if that first covenant had been faultless, there would have been no occasion to look for a second. 8For he finds fault with them when he says:b “Behold, the days are coming, declares the Lord, when I will establish a new covenant with the house of Israel and with the house of Judah, 9not like the covenant that I made with their fathers on the day when I took them by the hand to bring them out of the land of Egypt. For they did not continue in my covenant, and so I showed no concern for them, declares the Lord. ▤  … 13In speaking of a new covenant, he makes the first one obsolete. And what is becoming obsolete and growing old is ready to vanish away. ▤

a Greek he

b Some manuscripts For finding fault with it he says to them

The “ministry” (v. 6) Jesus has been given refers is his ministry as high priest, of a new covenant. God found “fault” (v. 8) with the people under the first covenant, because they did not remain faithful to it (v. 9).

Heb 10:8-10  When he said above, “You have neither desired nor taken pleasure in sacrifices and offerings and burnt offerings and sin offerings” (these are offered according to the law), 9then he added, “Behold, I have come to do your will.” He does away with the first in order to establish the second. 10And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. ▤

The quotation from Psalm 40:6-8 (in the Septuagint) is here attributed to Jesus Christ, implying it was paralleled and fulfilled in Jesus Christ and his work. Verse 8 reflects the preliminary nature and limited capacity of the first covenant – a system requiring repetitive sacrifices and offerings. Verses 9-10 show that Jesus Christ came to set aside this first system of sacrifices with the new “system” based on his sacrifice, according to God’s will – a sacrifice which sanctifies us, something that the old system could not do.

Heb 12:24  … and to Jesus, the mediator of a new covenant, and to the sprinkled blood that speaks a better word than the blood of Abel. ▤

Note that 9:15 in the following subsection also refers to Jesus Christ as “the mediator of a new covenant” – i.e. the one who brought the new covenant into being, or through whom it was brought into being.

1Pet 1:18-19  … knowing that you were ransomed from the futile ways inherited from your forefathers, not with perishable things such as silver or gold, 19but with the precious blood of Christ, like that of a lamb without blemish or spot. ▤

The phrase “the futile ways” may refer to the Jewish way of life under the old covenant, as being ultimately pointless and futile – useless for gaining salvation. As such these verses would speak of the first covenant being superseded through Jesus Christ. Alternatively the sinful, pointless way of life of non-Jews (cf. v. 14) may be in view.

. . . Components of the first covenant were merely a shadow of what was to come in the new covenant

Heb 10:1  For since the law has but a shadow of the good things to come instead of the true form of these realities, it can never, by the same sacrifices that are continually offered every year, make perfect those who draw near. ▤

Col 2:16-17  Therefore let no one pass judgment on you in questions of food and drink, or with regard to a festival or a new moon or a Sabbath. 17These are a shadow of the things to come, but the substance belongs to Christ. ▤

The things listed in v. 16 were largely things (or references to things) of the old covenant – only a shadow of what was to be realized with Jesus Christ and the new covenant (v. 17).

Heb 8:1-2, 5  Now the point in what we are saying is this: we have such a high priest, one who is seated at the right hand of the throne of the Majesty in heaven, 2a minister in the holy places, in the true tentc that the Lord set up, not man. ▤  … 5They serve a copy and shadow of the heavenly things. For when Moses was about to erect the tent, he was instructed by God, saying, “See that you make everything according to the pattern that was shown you on the mountain.” ▤

c Or tabernacle; also verse 5

The sanctuary in heaven is very much a part of the new covenant, it being where Jesus Christ serves as the high priest of the new covenant (vv. 1-2). The earthly sanctuary of the old covenant – where its priests served – was merely “a copy and shadow” of the heavenly one, based on a “pattern” of it (v. 5).

Heb 9:1-15  Now even the first covenant had regulations for worship and an earthly place of holiness. 2For a tentd was prepared, the first section, in which were the lampstand and the table and the bread of the Presence.e It is called the Holy Place. 3Behind the second curtain was a second sectionf called the Most Holy Place, 4having the golden altar of incense and the ark of the covenant covered on all sides with gold, in which was a golden urn holding the manna, and Aaron’s staff that budded, and the tablets of the covenant. 5Above it were the cherubim of glory overshadowing the mercy seat. Of these things we cannot now speak in detail. 6These preparations having thus been made, the priests go regularly into the first section, performing their ritual duties, 7but into the second only the high priest goes, and he but once a year, and not without taking blood, which he offers for himself and for the unintentional sins of the people. 8By this the Holy Spirit indicates that the way into the holy places is not yet opened as long as the first section is still standing 9(which is symbolic for the present age).g According to this arrangement, gifts and sacrifices are offered that cannot perfect the conscience of the worshiper, 10but deal only with food and drink and various washings, regulations for the body imposed until the time of reformation. 11But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,h then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) 12he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. 13For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifyi for the purification of the flesh, 14how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ourj conscience from dead works to serve the living God. 15Therefore he is the mediator of a new covenant, so that those who are called may receive the promised eternal inheritance, since a death has occurred that redeems them from the transgressions committed under the first covenant.k ▤

d Or tabernacle; also verses 11, 21

e Greek the presentation of the loaves

f Greek tent; also verses 6, 8

g Or which is symbolic for the age then present

h Some manuscripts good things to come

i Or For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifies

j Some manuscripts your

k The Greek word means both covenant and will; also verses 16, 17

This passage presents various parallels between the two covenants. It begins by describing important aspects of the first covenant (vv. 1-6). Then those of the new are contrasted directly to the limitations of the corresponding ones of the first (vv. 7-14) – paralleled in such a way that they illustrate how the things of the first covenant were merely a shadow of those of the second. In a sense they foreshadowed what was to come in the new covenant. In v. 11, “the good things that have come” is quite possibly speaking of the good things of the new covenant that had come.

Note that the “first section” (v. 8) was the outer section of the tabernacle, which in part was for a barrier to the second section, the Most Holy Place (vv. 2-7). Here it is used to represent “the entire system” (NLT) of the first covenant, which could not provide unrestricted access to God’s presence.

- What Jesus taught and introduced could not be contained in the religious order of the old covenant:

Matt 9:16-17  No one puts a piece of unshrunk cloth on an old garment, for the patch tears away from the garment, and a worse tear is made. 17Neither is new wine put into old wineskins. If it is, the skins burst and the wine is spilled and the skins are destroyed. But new wine is put into fresh wineskins, and so both are preserved. ▤

By these illustrations Jesus implied that the things of the new covenant could not be contained nor restricted by the old covenant.

Jesus Christ’s blood ratified the new covenant

See also:

- Heb 9:11-15 ⇑

- Jesus Christ’s sacrifice of himself for us means that our sins can be forgiven . . .

- . . . and that we can therefore be justified and righteous before God

The shedding of Jesus Christ’s blood through his death, made it possible for people’s sins to be forgiven and so opened the way for the new relationship – or covenant – between God and his people. As the new covenant is made possible and instituted through Christ’s death, the shedding of his blood in effect ratified the new covenant – just as the sprinkling of “the blood of the covenant” by Moses ceremonially confirmed the old covenant (cf. Heb 9:16-20 ↓; Ex 24:6-8, in God made a covenant with Israel, based on his law . . .). Hence Jesus Christ’s blood, shed in his death, is described as “the blood of the covenant”.

Matt 26:28  … for this is my blood of thel covenant, which is poured out for many for the forgiveness of sins. ▤

l Some manuscripts insert new

Luke 22:20  And likewise the cup after they had eaten, saying, “This cup that is poured out for you is the new covenant in my blood.m ▤

m Some manuscripts omit, in whole or in part, verses 19b-20 (which is given . . . in my blood)

At the “last supper” Jesus used the cup of wine to symbolize his blood that would be shed (cf. Matt 26:28 ↑) in ratifying the new covenant.

Heb 9:15-20  Therefore he is the mediator of a new covenant, so that those who are called may receive the promised eternal inheritance, since a death has occurred that redeems them from the transgressions committed under the first covenant.n 16For where a will is involved, the death of the one who made it must be established. 17For a will takes effect only at death, since it is not in force as long as the one who made it is alive. 18Therefore not even the first covenant was inaugurated without blood. 19For when every commandment of the law had been declared by Moses to all the people, he took the blood of calves and goats, with water and scarlet wool and hyssop, and sprinkled both the book itself and all the people, 20saying, “This is the blood of the covenant that God commanded for you.” ▤

n The Greek word means both covenant and will; also verses 16, 17

In verses 15-17, the author uses a word play – the same Greek word being used for both “will” and “covenant” (cf. v. 15 text note). He draws a parallel between the necessity of Jesus Christ’s death in order for the new covenant – with its promised eternal inheritance (v. 15) – to come into force, and the death of the maker of a will for the will to come into force. The author then emphasizes this point (vv. 18-20) by saying that there was this same necessity for the shedding of blood for the first covenant to be “inaugurated”. Thus Christ is the mediator of the new covenant because by his own death and blood he has inaugurated and correspondingly, as with a will, made its eternal inheritance now open to those who had been bound by sin under the inadequate first covenant (v. 15).

Heb 10:29  How much worse punishment, do you think, will be deserved by the one who has spurned the Son of God, and has profaned the blood of the covenant by which he was sanctified, and has outraged the Spirit of grace? ▤

The reference is to deliberately keeping on sinning after coming to know the truth (cf. v. 26), a contemptuous treatment of Jesus Christ and “the blood of the covenant” shed in his death.

Heb 12:24  … and to Jesus, the mediator of a new covenant, and to the sprinkled blood that speaks a better word than the blood of Abel. ▤

The “sprinkled blood” is linked with Jesus’ role as mediator of the new covenant, and alludes to the sprinkling of the blood of the old covenant (Ex 24:5-8); thus this verse points to Jesus Christ’s blood being the blood of the new covenant. The latter part of the verse refers to Genesis 4:10, which metaphorically describes Abel’s blood as crying out to God. Christ’s blood “speaks a better word” in that it “speaks” of atonement rather than retribution.

Heb 13:20  Now may the God of peace who brought again from the dead our Lord Jesus, the great shepherd of the sheep, by the blood of the eternal covenant, … ▤

The reference to Christ’s blood here appears to be linked to him being the “great Shepherd of the sheep”, rather than to the preceding clause (cf. NIV). As such, this verse seems to indicate that Jesus Christ is the Shepherd of God’s people through his blood of the covenant (cf. CEV, GNT, NLT) – i.e. by virtue of him sacrificing himself to establish God’s new covenant with his people.

1Pet 1:2  … according to the foreknowledge of God the Father, in the sanctification of the Spirit, for obedience to Jesus Christ and for sprinkling with his blood: May grace and peace be multiplied to you. ▤

The phrase “sprinkling with his blood” may refer primarily to purification by Christ’s blood (cf. GNT, NCV, NLT), a reference to the sprinkling of the blood of animal sacrifices signifying purification. However, particularly with the prior reference to obedience, it may instead allude to Exodus 24:3-8, where the people were sprinkled with blood to signify their agreement to and them being bound to the first covenant with God (cf. Heb 9:18-20 ↑). If so, Peter may be implying here that it is the blood of Jesus Christ that ratifies the new covenant of God with his people (cf. CEV text note), with them in a spiritual sense being sprinkled by his blood, signifying their compliance to the new covenant. (Note that these two interpretations are not unrelated.)

- Just as things used under the first covenant needed to be cleansed with blood, their superior heavenly counterparts required purification with the better sacrifice of Jesus’ blood:

Heb 9:21-24  And in the same way he [Moses] sprinkled with the blood both the tent and all the vessels used in worship. 22Indeed, under the law almost everything is purified with blood, and without the shedding of blood there is no forgiveness of sins. 23Thus it was necessary for the copies of the heavenly things to be purified with these rites, but the heavenly things themselves with better sacrifices than these. 24For Christ has entered, not into holy places made with hands, which are copies of the true things, but into heaven itself, now to appear in the presence of God on our behalf. ▤

The “heavenly things” (v. 23) appears to refer to elements of God’s heavenly sanctuary. It is not clear in what sense they needed to be purified. One possibility is that Paul is to some degree speaking figuratively, highlighting the need for a greater sacrifice (than those made for the things of the earthly sanctuary) in order to enter God’s most holy presence in heaven, to atone for unholy sins.

The new covenant is everlasting

See also:

- Heb 13:20 ⇑

- Isa 59:21 ⇓

The uses of “covenant” in the OT references in this subsection are usually considered to most likely refer to the new covenant. However some of them may also have in view an ultimate fulfillment in a millennium age. Note that a covenant of such a future age may be in view in Ezekiel 34:25 and 37:26, which make reference to an everlasting “covenant of peace” (cf. Israel will have peace – and no fear – forever . . .).

Isa 55:3  Incline your ear, and come to me; hear, that your soul may live; and I will make with you an everlasting covenant, my steadfast, sure love for David. ▤

This quite possibly is speaking of the new covenant, while also having in view God’s promise to David of an unending dynasty – a promise linked to Jesus Christ’s accomplishments in his first mission (cf. Acts 13:34) and which will culminate in Jesus Christ’s reign on his return.

Isa 61:8  For I the LORD love justice; I hate robbery and wrong;o I will faithfully give them their recompense, and I will make an everlasting covenant with them. ▤

o Or robbery with a burnt offering

Jer 32:40  I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

The eternal nature of the new “everlasting covenant” is reinforced in this verse by it saying that God will not stop doing good to his people and that they will not turn away from him.

Ezek 16:60  … yet I will remember my covenant with you in the days of your youth, and I will establish for you an everlasting covenant. ▤

2Cor 3:11  For if what was being brought to an end came with glory, much more will what is permanent have glory. ▤

This refers to the new covenant (cf. v. 6 ⇓) as permanent.

The new covenant is spiritual – of an internal nature and of the Holy Spirit

Under the new covenant God’s people are renewed internally. As such they are able to abide by the new covenant and worship God in their hearts and minds, or spirit. God facilitates all this through his Holy Spirit, who lives and works in his people as they live under the new covenant.

Isa 59:21  “And as for me, this is my covenant with them,” says the LORD: “My Spirit that is upon you, and my words that I have put in your mouth, shall not depart out of your mouth, or out of the mouth of your offspring, or out of the mouth of your children’s offspring,” says the LORD, “from this time forth and forevermore.” ▤

God’s “words” may well refer to – or at least be inclusive of – his laws (cf. AMP, GNT). As such this verse appears to imply that under the new covenant the Holy Spirit “writes the law of God inwardly on the heart” (AMP; cf. Jer 31:33 ↓; Ezek 36:26-27 ↓).

Jer 31:33  But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. ▤

Under the new covenant God’s laws have become internal principles, not just commands from an external source. Bear in mind that the reference to “the house of Israel” (cf. Heb 8:10 ⇓) is applicable to the new people of God, inclusive of Gentiles.

Ezek 36:26-27  And I will give you a new heart, and a new spirit I will put within you. And I will remove the heart of stone from your flesh and give you a heart of flesh. 27And I will put my Spirit within you, and cause you to walk in my statutes and be careful to obey my rules.p ▤

p Or my just decrees

This is generally understood to be referring to or have a fulfillment in the new covenant, in which God would renew his people internally – including giving them his Holy Spirit – and move them to follow his laws (cf. Jer 31:33 ↑).

John 4:19-24  The woman said to him, “Sir, I perceive that you are a prophet. 20Our fathers worshiped on this mountain, but you say that in Jerusalem is the place where people ought to worship.” 21Jesus said to her, “Woman, believe me, the hour is coming when neither on this mountain nor in Jerusalem will you worship the Father. 22You worship what you do not know; we worship what we know, for salvation is from the Jews. 23But the hour is coming, and is now here, when the true worshipers will worship the Father in spirit and truth, for the Father is seeking such people to worship him. 24God is spirit, and those who worship him must worship in spirit and truth.” ▤

Under the old covenant the Jews were to carry out worship practices – such as sacrifices and annual feasts – only in Jerusalem, the location of the temple. Jesus’ teaching points to the new covenant, the time when worship would be “in spirit and truth” – internal and not subject to geographical restrictions.

Rom 7:6  But now we are released from the law, having died to that which held us captive, so that we serve in the new way of the Spirit and not in the old way of the written code.q ▤

q Greek of the letter

Although not necessarily intended, the terms “the new way” and “the old way” parallel the new covenant and the old covenant. As such this verse at least reflects – and quite possibly teaches – that the new covenant is “of the Spirit” (cf. 2Cor 3:3, 6-8 ↓), as per the theme of this subsection.

2Cor 3:3-8  And you show that you are a letter from Christ delivered by us, written not with ink but with the Spirit of the living God, not on tablets of stone but on tablets of human hearts.r 4Such is the confidence that we have through Christ toward God. 5Not that we are sufficient in ourselves to claim anything as coming from us, but our sufficiency is from God 6who has made us competents to be ministers of a new covenant, not of the letter but of the Spirit. For the letter kills, but the Spirit gives life. 7Now if the ministry of death, carved in letters on stone, came with such glory that the Israelites could not gaze at Moses’ face because of its glory, which was being brought to an end, 8will not the ministry of the Spirit have even more glory? ▤

r Greek fleshly hearts

s Or sufficient

Verse 3 portrays God’s people under the new covenant. The Corinthians’ new spiritual lives were composed not with ink but with God’s Holy Spirit, “not on tablets of stone but on tablets of human hearts” (v. 3b). This clause alludes to the two covenants. As such it contrasts the old covenant with the new covenant under which the Corinthians’ new spiritual lives were formed – the latter covenant being written with the Spirit internally on human hearts, as reflected in v. 6. Verse 8 further associates the Holy Spirit with the new covenant. Note that “the letter” (v. 6) is a reference to the law – which brings death, in contrast to the Spirit.

Under the new covenant God’s people know him and are forgiven

Under the new covenant, God’s people know him more intimately and more completely. Also under the new covenant, the forgiveness of God’s people which the old covenant foreshadowed and signified is emphatically and comprehensively accomplished.

Heb 8:10-12  For this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the Lord: I will put my laws into their minds, and write them on their hearts, and I will be their God, and they shall be my people. 11And they shall not teach, each one his neighbor and each one his brother, saying, ‘Know the Lord,’ for they shall all know me, from the least of them to the greatest. 12For I will be merciful toward their iniquities, and I will remember their sins no more. ▤

This is a quotation from Jeremiah 31:31-34 (cf. Jer 31:33 ⇑; Heb 10:16-18 ↓). Verses 11-12 show that under God’s new covenant, all God’s people know him and their sins are truly forgiven. Note that v. 10b speaks of the new covenant also fulfilling a primary aim of the old covenant – “I will be their God, and they shall be my people” (cf. Jer 24:7 ↓).

Jer 24:7  I will give them a heart to know that I am the LORD, and they shall be my people and I will be their God, for they shall return to me with their whole heart. ▤

Particularly with the covenantal language of the second clause, this is quite probably looking forward to the new covenant which Jeremiah describes a few chapters later in 31:31-34 (cf. Heb 8:10-12 ↑). In conjunction with knowing him personally, God’s people will know – and not lose sight of – who he is.

Heb 10:16-18  “This is the covenant that I will make with them after those days, declares the Lord: I will put my laws on their hearts, and write them on their minds,” 17then he adds, “I will remember their sins and their lawless deeds no more.” 18Where there is forgiveness of these, there is no longer any offering for sin. ▤

Under the new covenant the sins of God’s people are totally forgiven (v. 17) and so no further sacrifices are required (v. 18).

Rom 11:27  … “and this will be my covenant with them when I take away their sins.” ▤

The context is the turning to God of Israel as a whole at the end of the age. The new covenant – with its forgiveness for those who turn to God – is generally considered to be in view.

Other contrasting aspects of the new covenant with the old

See also:

- Living by the Spirit brings life – in contrast to living by the sinful nature and to the law

2Cor 3:6-11  … [God] who has made us competentt to be ministers of a new covenant, not of the letter but of the Spirit. For the letter kills, but the Spirit gives life. 7Now if the ministry of death, carved in letters on stone, came with such glory that the Israelites could not gaze at Moses’ face because of its glory, which was being brought to an end, 8will not the ministry of the Spirit have even more glory? 9For if there was glory in the ministry of condemnation, the ministry of righteousness must far exceed it in glory. 10Indeed, in this case, what once had glory has come to have no glory at all, because of the glory that surpasses it. 11For if what was being brought to an end came with glory, much more will what is permanent have glory. ▤

t Or sufficient

In contrast to the old covenant based on the law, the new covenant brings life through the Spirit (v. 6). The new covenant also far exceeds the old covenant in its glory (vv. 7-9). Paul shows the new covenant to be more glorious by pointing out that it is: of the Spirit (v. 8); brings righteousness (v. 9); and is everlasting (v. 11).

Gal 4:22-26, 28-31  For it is written that Abraham had two sons, one by a slave woman and one by a free woman. 23But the son of the slave was born according to the flesh, while the son of the free woman was born through promise. 24Now this may be interpreted allegorically: these women are two covenants. One is from Mount Sinai, bearing children for slavery; she is Hagar. 25Now Hagar is Mount Sinai in Arabia;u she corresponds to the present Jerusalem, for she is in slavery with her children. 26But the Jerusalem above is free, and she is our mother. ▤  … 28Now you,v brothers, like Isaac, are children of promise. 29But just as at that time he who was born according to the flesh persecuted him who was born according to the Spirit, so also it is now. 30But what does the Scripture say? “Cast out the slave woman and her son, for the son of the slave woman shall not inherit with the son of the free woman.” 31So, brothers, we are not children of the slave but of the free woman. ▤

u Some manuscripts For Sinai is a mountain in Arabia

v Some manuscripts we

Those under the old covenant are like Hagar’s children in that they are: merely “born according to the flesh” (vv. 23, 29); in slavery under the yoke of the law given at Mount Sinai (vv. 24-25), as exemplified by those of “the present Jerusalem” (v. 25); and without a share in the inheritance of God’s people (v. 30). In contrast, those under the new covenant are: born (or reborn spiritually) by the power of the Holy Spirit, as the result of a promise (vv. 23, 28-29); free from the yoke of the law (vv. 26, 31; cf. 5:1), typified by “the Jerusalem above” (cf. Heb 12:22 ↓) which is free (v. 26); and will “inherit with the son of the free woman” (v. 30).

Heb 12:18-24  For you have not come to what may be touched, a blazing fire and darkness and gloom and a tempest 19and the sound of a trumpet and a voice whose words made the hearers beg that no further messages be spoken to them. 20For they could not endure the order that was given, “If even a beast touches the mountain, it shall be stoned.” 21Indeed, so terrifying was the sight that Moses said, “I tremble with fear.” 22But you have come to Mount Zion and to the city of the living God, the heavenly Jerusalem, and to innumerable angels in festal gathering, 23and to the assemblyw of the firstborn who are enrolled in heaven, and to God, the judge of all, and to the spirits of the righteous made perfect, 24and to Jesus, the mediator of a new covenant, and to the sprinkled blood that speaks a better word than the blood of Abel. ▤

w Or church

Verses 18-21 speak of the giving of the law at Mount Sinai, reflecting unappealing aspects of the old covenant such as its less spiritual nature, fearsomeness and severity. The wonderful aspects of the new covenant – to which and to whom believers “have come” – are then stated in contrast (vv. 22-24). The “assembly of the firstborn” (v. 23) likely refers to believers, either: as those who in Christ will share in the blessings that he (the firstborn Son) has won; or simply as those who are of Christ, having followed him.

Pray for persecuted Christians

Section B

Jesus Christ as High Priest

Section Jumps

- Jesus Christ is the high priest of God’s people – representing them before God in the superior heavenly sanctuary

- Jesus Christ was appointed by God as high priest forever, in the superior priestly order of Melchizedek

- Previous sacrifices offered by priests were ultimately ineffective in dealing with sin . . .

- . . . As high priest, Jesus Christ sacrificed for sin once and for all

- As high priest, Jesus Christ continues to intercede for God’s people

- Jesus Christ is a high priest who is perfect – but can still identify with his people’s humanity

See also:

- The Role of the Priests

- Epilogue: God’s People Relate to God through Jesus Christ

As referred to earlier, in the replacement of God’s old covenant with Israel by God’s new covenant with all who are now his people, the Levitical priesthood of the old covenant has been replaced by Jesus Christ’s priesthood of the new covenant. The following subsections highlight the superiority of Jesus Christ’s priesthood to the Levitical priesthood.

Jesus Christ is the high priest of God’s people – representing them before God in the superior heavenly sanctuary

Heb 3:1  Therefore, holy brothers,x you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, … ▤

x Or brothers and sisters; also verse 12

In accordance with the faith, believers confess Jesus Christ to be their high priest.

Heb 10:21  … and since we have a great priest over the house of God, … ▤

The “house of God” refers to the church (cf. 3:6), the family of believers. Jesus Christ is the high priest of all God’s people.

Heb 4:14  Since then we have a great high priest who has passed through the heavens, Jesus, the Son of God, let us hold fast our confession. ▤

Heb 6:19-20  We have this as a sure and steadfast anchor of the soul, a hope that enters into the inner place behind the curtain, 20where Jesus has gone as a forerunner on our behalf, having become a high priest forever after the order of Melchizedek. ▤

In speaking of Jesus Christ ministering before God in his heavenly sanctuary, this refers or alludes to the earthly tabernacle set up in Moses’ time (cf. The ark was kept in the Most Holy Place, shielded by a veil – in the tabernacle and later the temple . . .). This tabernacle was God’s temporary earthly sanctuary and dwelling place with his people. It was there that the priests performed their most sacred duties. The following passages also refer to this tabernacle, which was a tent structure.

Heb 8:1-2, 5  Now the point in what we are saying is this: we have such a high priest, one who is seated at the right hand of the throne of the Majesty in heaven, 2a minister in the holy places, in the true tenty that the Lord set up, not man. ▤  … 5They [other high priests] serve a copy and shadow of the heavenly things. For when Moses was about to erect the tent, he was instructed by God, saying, “See that you make everything according to the pattern that was shown you on the mountain.” ▤

y Or tabernacle; also verse 5

Verse 5 underlines the superiority of the heavenly sanctuary, of which the earthly one is merely “a copy and shadow”.

Heb 9:11-12, 24  But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,z then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) 12he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. ▤  … 24For Christ has entered, not into holy places made with hands, which are copies of the true things, but into heaven itself, now to appear in the presence of God on our behalf. ▤

z Some manuscripts good things to come

As indicated by v. 24, “the holy places” is used in v. 12 to refer to the heavenly sanctuary, wherein is the very presence of God – as does the “greater and more perfect tent” (v. 11). In contrast to the earthly high priests who only entered a man-made sanctuary, and that only briefly once a year – Jesus Christ entered into the heavenly sanctuary, “once for all” (v. 12).

- High priests represent people before God:

Heb 5:1  For every high priest chosen from among men is appointed to act on behalf of men in relation to God, to offer gifts and sacrifices for sins. ▤

Jesus Christ was appointed by God as high priest forever, in the superior priestly order of Melchizedek

See also:

- Heb 6:20 ⇑

Genesis 14:18-20 tells of Abraham (then Abram) meeting with Melchizedek, who was king of Salem (which would become Jerusalem). It refers to Melchizedek as “priest of God Most High”, indicating he was a priest and worshipper of the LORD. Aside from Hebrews, the only other time that Melchizedek is mentioned in the Bible is in Psalms 110:4, a messianic verse, quoted below in Hebrews 5:6 and 7:17, 21. The meeting between Abraham and Melchizedek – along with the implications arising out of it – is discussed at the end of this subsection in Hebrews 7:1-10.

Aspects of the superiority of Jesus Christ’s priesthood in the order of Melchizedek (over the Levitical priesthood) are discussed in most of the following passages. Most notable is the fact that Jesus Christ’s priesthood is everlasting.

Heb 5:5-6, 9-10  So also Christ did not exalt himself to be made a high priest, but was appointed by him who said to him, “You are my Son, today I have begotten you”; 6as he says also in another place, “You are a priest forever, after the order of Melchizedek.” ▤  … 9And being made perfect, he became the source of eternal salvation to all who obey him, 10being designated by God a high priest after the order of Melchizedek. ▤

The first quotation (v. 5b) is from Psalm 2, which was composed for the coronation of kings. It is quite possibly being used here both to reflect the fact that God had appointed Jesus Christ as high priest and to assert the superiority of his priesthood, him being both a king and God’s Son. Along with the second quotation, it shows that like Melchizedek Jesus Christ is both a king and a high priest.

Heb 7:11-17  Now if perfection had been attainable through the Levitical priesthood (for under it the people received the law), what further need would there have been for another priest to arise after the order of Melchizedek, rather than one named after the order of Aaron? 12For when there is a change in the priesthood, there is necessarily a change in the law as well. 13For the one of whom these things are spoken belonged to another tribe, from which no one has ever served at the altar. 14For it is evident that our Lord was descended from Judah, and in connection with that tribe Moses said nothing about priests. 15This becomes even more evident when another priest arises in the likeness of Melchizedek, 16who has become a priest, not on the basis of a legal requirement concerning bodily descent, but by the power of an indestructible life. 17For it is witnessed of him, “You are a priest forever, after the order of Melchizedek.” ▤

The Levitical priesthood, with the law, was inadequate and so there was the need for another priest to come, one in the order of Melchizedek (v. 11). In vv. 13-14 the writer indicates that this priest is Jesus Christ, from the tribe of Judah rather than the tribe of Levi. “This” (v. 15a) probably refers to the assertion that there has been a change in the priesthood and the law (v. 12; cf. NLT), with the previous ones having been inadequate (v. 11). That this change has occurred becomes clearer with the appearance of a priest of a different order (who is Christ). His appointment has been made (in part at least) on the basis of an indestructible life, and thus he has an everlasting priesthood in the order of Melchizedek (vv. 15-17; cf. v. 24 ↓).

Heb 7:20-25  And it was not without an oath. For those who formerly became priests were made such without an oath, 21but this one was made a priest with an oath by the one who said to him: “The Lord has sworn and will not change his mind, ‘You are a priest forever.’” 22This makes Jesus the guarantor of a better covenant. 23The former priests were many in number, because they were prevented by death from continuing in office, 24but he holds his priesthood permanently, because he continues forever. 25Consequently, he is able to save to the uttermosta those who draw near to God through him, since he always lives to make intercession for them. ▤

a That is, completely; or at all times

The fact that God appointed Jesus Christ as a priest forever is affirmed by God having done so with an oath (vv. 20-21). This guarantees that the new order or covenant is a superior one (v. 22), in part at least because as its high priest endures forever it will also. A further advantage of Jesus Christ’s priesthood is that with it being everlasting, he is able to save completely those who come to God through him (v. 25).

Heb 8:6  But as it is, Christb has obtained a ministry that is as much more excellent than the old as the covenant he mediates is better, since it is enacted on better promises. ▤

b Greek he

The ministry or priesthood Jesus Christ has received from God is as superior to the Levitical high priesthood as the new covenant is to the old covenant.

- Melchizedek’s superiority to Abraham and the Levitical priesthood:

Heb 7:1-10  For this Melchizedek, king of Salem, priest of the Most High God, met Abraham returning from the slaughter of the kings and blessed him, 2and to him Abraham apportioned a tenth part of everything. He is first, by translation of his name, king of righteousness, and then he is also king of Salem, that is, king of peace. 3He is without father or mother or genealogy, having neither beginning of days nor end of life, but resembling the Son of God he continues a priest forever. 4See how great this man was to whom Abraham the patriarch gave a tenth of the spoils! 5And those descendants of Levi who receive the priestly office have a commandment in the law to take tithes from the people, that is, from their brothers,c though these also are descended from Abraham. 6But this man who does not have his descent from them received tithes from Abraham and blessed him who had the promises. 7It is beyond dispute that the inferior is blessed by the superior. 8In the one case tithes are received by mortal men, but in the other case, by one of whom it is testified that he lives. 9One might even say that Levi himself, who receives tithes, paid tithes through Abraham, 10for he was still in the loins of his ancestor when Melchizedek met him. ▤

c Or brothers and sisters

This shows Melchizedek’s spiritual superiority to both Abraham and the Levitical priesthood that came from Abraham, the priests being Abraham’s descendents. Melchizedek’s superiority is evidenced by Abraham giving him “a tenth part of everything” (vv. 2, 4-10) and by him blessing Abraham (vv. 1, 6-7). It is also alluded to by that fact that no account is given of Melchizedek’s ancestry, birth or death – which is interpreted to imply an everlasting priesthood (vv. 3, 8; cf. vv. 15-17 ↑). Additionally, note that the meanings of his name and his kingly title (v. 2) have messianic overtones.

Previous sacrifices offered by priests were ultimately ineffective in dealing with sin . . .

See also:

- Heb 7:11 ⇑

- Offerings for Atonement for Sinners

Note that the contrasts made in this and the following subsection between Jesus Christ’s sacrifice and those made by priests, largely refer to the high priest’s sacrifice for the sins of all the people on the annual Day of Atonement – the most significant sacrifice stipulated in the law.

Heb 9:7-10  … but into the second only the high priest goes, and he but once a year, and not without taking blood, which he offers for himself and for the unintentional sins of the people. 8By this the Holy Spirit indicates that the way into the holy places is not yet opened as long as the first section is still standing 9(which is symbolic for the present age).d According to this arrangement, gifts and sacrifices are offered that cannot perfect the conscience of the worshiper, 10but deal only with food and drink and various washings, regulations for the body imposed until the time of reformation. ▤

d Or which is symbolic for the age then present

Verse 7 reflects how because of their sin people cannot stand in God’s presence. The fact that only the high priest could enter into God’s presence, and only once a year, illustrates the insufficiency of the sacrifices in eradicating sin. (For if the sacrifices had have eradicated sin, then the people themselves could have entered God’s presence on a regular basis.) So the gifts and sacrifices could not clear the conscience of the worshiper (v. 9b). They were merely external procedures (v. 10), never able to cleanse the heart and deal effectively with sin.

Note that v. 10 appears to refer more to regulations regarding ceremonial cleanness than offerings specifically for sin. But with the prior reference to offerings for sin (v. 7) and the subsequent discussion of Jesus Christ’s sacrifice of himself (cf. vv. 11-14) what is said in v. 9b regarding the shortcomings of these regulations is likely also referring to or at least applicable to sin offerings. This is further supported by the parallels made between uncleanness and sin in the OT.

Heb 10:1-6  For since the law has but a shadow of the good things to come instead of the true form of these realities, it can never, by the same sacrifices that are continually offered every year, make perfect those who draw near. 2Otherwise, would they not have ceased to be offered, since the worshipers, having once been cleansed, would no longer have any consciousness of sins? 3But in these sacrifices there is a reminder of sins every year. 4For it is impossible for the blood of bulls and goats to take away sins. 5Consequently, when Christe came into the world, he said, “Sacrifices and offerings you have not desired, but a body have you prepared for me; 6in burnt offerings and sin offerings you have taken no pleasure. ▤

e Greek he

Following on from vv. 1-4, vv. 5-6 further emphasize that the sacrifices of the old covenant were ineffective in removing sin.

Heb 10:11  And every priest stands daily at his service, offering repeatedly the same sacrifices, which can never take away sins. ▤

Rom 3:25  … whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. This was to show God’s righteousness, because in his divine forbearance he had passed over former sins. ▤

The second sentence indicates that the sins committed under the old covenant were not satisfactorily punished or dealt with (and because of God’s righteousness could not remain as such). This shows that – in contrast to God’s presentation of Jesus Christ as a “propitiation” – previous sacrifices were ultimately ineffective in dealing with sin.

. . . As high priest, Jesus Christ sacrificed for sin once and for all

Heb 7:27  He has no need, like those high priests, to offer sacrifices daily, first for his own sins and then for those of the people, since he did this once for all when he offered up himself. ▤

Heb 9:11-12  But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,f then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) 12he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. ▤

f Some manuscripts good things to come

Verse 12 refers to the high priest being required to enter the Most Holy Place with the blood of sacrificed animals each time he entered, which was annually on the Day of Atonement. This was to make atonement for the Most Holy Place – because of its defilement by the people’s sins – and as part of the process of making atonement for the people’s sin (cf. Lev 16:11-17). In contrast to the high priests of the old covenant, by the sacrifice of himself Jesus Christ entered into God’s presence once for all, by his own blood – “thus securing an eternal redemption” (v. 12).

Heb 9:24-28  For Christ has entered, not into holy places made with hands, which are copies of the true things, but into heaven itself, now to appear in the presence of God on our behalf. 25Nor was it to offer himself repeatedly, as the high priest enters the holy places every year with blood not his own, 26for then he would have had to suffer repeatedly since the foundation of the world. But as it is, he has appeared once for all at the end of the ages to put away sin by the sacrifice of himself. 27And just as it is appointed for man to die once, and after that comes judgment, 28so Christ, having been offered once to bear the sins of many, will appear a second time, not to deal with sin but to save those who are eagerly waiting for him. ▤

In contrast to the high priest who sacrifices every year with blood that is not his own (v. 25b), Jesus Christ sacrificed for sin once and for all by “the sacrifice of himself” (v. 26) – i.e. with his own blood.

Heb 10:10, 12-18  And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. ▤  … 12But when Christg had offered for all time a single sacrifice for sins, he sat down at the right hand of God, 13waiting from that time until his enemies should be made a footstool for his feet. 14For by a single offering he has perfected for all time those who are being sanctified. 15And the Holy Spirit also bears witness to us; for after saying, 16“This is the covenant that I will make with them after those days, declares the Lord: I will put my laws on their hearts, and write them on their minds,” 17then he adds, “I will remember their sins and their lawless deeds no more.” 18Where there is forgiveness of these, there is no longer any offering for sin. ▤

g Greek this one

1Pet 3:18  For Christ also sufferedh once for sins, the righteous for the unrighteous, that he might bring us to God, being put to death in the flesh but made alive in the spirit, … ▤

h Some manuscripts died

As high priest, Jesus Christ continues to intercede for God’s people

See also:

- Jesus Christ is the high priest of God’s people – representing them before God in the superior heavenly sanctuary

Jesus Christ’s sacrifice for sin – to make God’s people holy and reconcile them to God – was itself a form of intercession on their behalf. Further to this, in his ongoing priestly ministry for them, Jesus Christ continues to intercede before God for them, speaking to God on their behalf. This second aspect is in view in this subsection.

Heb 7:23-25  The former priests were many in number, because they were prevented by death from continuing in office, 24but he holds his priesthood permanently, because he continues forever. 25Consequently, he is able to save to the uttermosti those who draw near to God through him, since he always lives to make intercession for them. ▤

i That is, completely; or at all times

Rom 8:34  Who is to condemn? Christ Jesus is the one who died—more than that, who was raised—who is at the right hand of God, who indeed is interceding for us.j ▤

j Or Is it Christ Jesus who died . . . for us?

Heb 9:24  For Christ has entered, not into holy places made with hands, which are copies of the true things, but into heaven itself, now to appear in the presence of God on our behalf. ▤

Even “now” Jesus Christ appears for us before God “as our Advocate” (NLT).

1Jn 2:1  My little children, I am writing these things to you so that you may not sin. But if anyone does sin, we have an advocate with the Father, Jesus Christ the righteous. ▤

Job 16:19-21  Even now, behold, my witness is in heaven, and he who testifies for me is on high. 20My friends scorn me; my eye pours out tears to God, 21that he would argue the case of a man with God, ask a son of man does with his neighbor. ▤

k Hebrew and

This OT reference is not necessarily pointing directly to Jesus Christ, but is often understood to anticipate his intercessory role. Note that what Job is actually saying or meaning is also debatable, particularly in vv. 20-21.

Rom 5:9-10  Since, therefore, we have now been justified by his blood, much more shall we be saved by him from the wrath of God. 10For if while we were enemies we were reconciled to God by the death of his Son, much more, now that we are reconciled, shall we be saved by his life. ▤

The latter parts of each of these two verses may well refer to Jesus Christ’s present life and ministry for believers – largely that pertaining to his role as high priest of God’s people, particularly his intercession for them. However, note that some commentators interpret them instead as referring to believers being saved through sharing in Christ’s resurrected life in their union with him.

- Jesus’ prayer of intercession for his disciples and all believers:

John 17:9, 11, 15, 17, 20-21, 24  I am praying for them. I am not praying for the world but for those whom you have given me, for they are yours. ▤  … 11And I am no longer in the world, but they are in the world, and I am coming to you. Holy Father, keep them in your name, which you have given me, that they may be one, even as we are one. ▤  … 15I do not ask that you take them out of the world, but that you keep them from the evil one.l ▤  … 17Sanctify themm in the truth; your word is truth. ▤  … 20“I do not ask for these only, but also for those who will believe in me through their word, 21that they may all be one, just as you, Father, are in me, and I in you, that they also may be in us, so that the world may believe that you have sent me. ▤  … 24Father, I desire that they also, whom you have given me, may be with me where I am, to see my glory that you have given me because you loved me before the foundation of the world. ▤

l Or from evil

m Greek Set them apart (for holy service to God)

Note that Luke 22:32a tells of an instance of Jesus interceding in prayer on behalf of one of his people (Simon Peter): “… but I have prayed for you that your faith may not fail.”

Jesus Christ is a high priest who is perfect – but can still identify with his people’s humanity

See also:

- Note: Jesus’ humanity was vital to his mission to save people

Jesus Christ is a high priest who is himself perfect. As such Jesus Christ: was able to offer himself as the perfect sacrifice; does not need to sacrifice for himself; and is able to remain always in God’s presence to represent his people. On the other hand, Jesus Christ is also a high priest who can identify with his people’s humanity. As such, being perfect yet empathetic, Jesus Christ is a high priest who will meet his people’s needs (cf. Heb 7:26 ↓; Heb 2:16-18 ↓; Heb 4:15-16 ↓).

Heb 7:26-28  For it was indeed fitting that we should have such a high priest, holy, innocent, unstained, separated from sinners, and exalted above the heavens. 27He has no need, like those high priests, to offer sacrifices daily, first for his own sins and then for those of the people, since he did this once for all when he offered up himself. 28For the law appoints men in their weakness as high priests, but the word of the oath, which came later than the law, appoints a Son who has been made perfect forever. ▤

Heb 5:8-10  Although he was a son, he learned obedience through what he suffered. 9And being made perfect, he became the source of eternal salvation to all who obey him, 10being designated by God a high priest after the order of Melchizedek. ▤

References to Jesus Christ being made perfect (v. 9; cf. Heb 7:28 ↑; Heb 2:10 ↓) are not indicating that Jesus Christ was ever in any way imperfect. A common view is that they are speaking of him being perfectly molded for his high priestly role – in fully experiencing humanity through his suffering (v. 8 cf. Heb 2:10 ↓; Heb 4:15 ↓). Alternatively the verses may be speaking of Jesus Christ as being perfected in the sense of maturing in his incarnation, through his suffering. When he was very young he was not disobedient, but on the other hand he was still to learn to obey, or to obey in the most trying circumstances.

Heb 2:10  For it was fitting that he, for whom and by whom all things exist, in bringing many sons to glory, should make the founder of their salvation perfect through suffering. ▤

Heb 2:16-18  For surely it is not angels that he [Christ] helps, but he helps the offspring of Abraham. 17Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. 18For because he himself has suffered when tempted, he is able to help those who are being tempted. ▤

Jesus Christ can identify with his people’s humanity as he was “made like his brothers in every respect” (v. 17) and “he himself has suffered when tempted” (v. 18). And so we have “a merciful and faithful high priest” (v. 17), “able to help those who are being tempted” (v. 18).

Heb 4:15-16  For we do not have a high priest who is unable to sympathize with our weaknesses, but one who in every respect has been tempted as we are, yet without sin. 16Let us then with confidence draw near to the throne of grace, that we may receive mercy and find grace to help in time of need. ▤

The “help” (v. 16) may be from God rather than Jesus Christ. But even so, these verses indicate that Christ’s identification with his people’s humanity is critical to obtaining such help, with him as high priest representing them before God in their time of need.

- Every high priest is selected from among men:

Heb 5:1  For every high priest chosen from among men is appointed to act on behalf of men in relation to God, to offer gifts and sacrifices for sins. ▤

In saying that every high priest is “chosen from among men”, this points to the need for Jesus Christ to have become like his people in order to represent them before God as their high priest.

Pray for persecuted Christians

Section C

The Kingdom of God

Section Jumps

- The kingdom of God came in Jesus Christ’s mission

- The kingdom of God will come in all its fullness in the future

- The spiritual nature of the kingdom of God

- The dynamism and power of the kingdom of God

- The great cost of participating in the kingdom of God

- Those who will enter the kingdom of God . . .

- . . . Those to whom the kingdom of God belongs

- Those who will not enter nor inherit the kingdom of God

- Note: The kingdom of God is also the kingdom of Jesus Christ

See also:

- God Reigns Supreme

NT teaching on the kingdom of God (or the kingdom of heaven) follows on from OT teaching on God’s reign or kingship  (cf. God Reigns Supreme). It indicates that Jesus Christ’s coming inaugurated a more far-reaching, spiritual dimension of God’s reign. Its domain is in the hearts and minds of those who submit to God. This kingdom of God also has both a present and future dimension – existing now, but only being fully consummated at the end of the age. Then God’s authority will be fully imposed in all spheres of existence – once and for all.

Note that the kingdom of God is often spoken of as Jesus Christ’s kingdom (cf. Note: The kingdom of God is also the kingdom of Jesus Christ).

The kingdom of God came in Jesus Christ’s mission

See also:

- Jesus preached the good news of the kingdom of God

Mark 1:14-15  Now after John was arrested, Jesus came into Galilee, proclaiming the gospel of God, 15and saying, “The time is fulfilled, and the kingdom of God is at hand; repent and believe in the gospel.” ▤

With Jesus’ mission, the time had come for the kingdom of God to “come near” (NRSV).

Matt 11:12  From the days of John the Baptist until now the kingdom of heaven has suffered violence,n and the violent take it by force. ▤

n Or has been coming violently

John the Baptist’s ministry was to prepare the way for Jesus’ ministry, so in it was the beginnings of the coming of the kingdom of God (cf. Luke 16:16 ↓). The verse is speaking of either: hostile forces opposing the kingdom (as per the ESV text); or the kingdom “forcefully advancing” (NIV®; cf. ESV text note), with fervent people pressing their way into it (cf. Luke 16:16 ↓).

Luke 16:16  The Law and the Prophets were until John; since then the good news of the kingdom of God is preached, and everyone forces his way into it.o ▤

o Or everyone is forcefully urged into it

Matt 12:28  But if it is by the Spirit of God that I cast out demons, then the kingdom of God has come upon you. ▤

Matt 13:11, 17  And he answered them, “To you it has been given to know the secrets of the kingdom of heaven, but to them it has not been given. ▤  … 17For truly, I say to you, many prophets and righteous people longed to see what you see, and did not see it, and to hear what you hear, and did not hear it. ▤

In v. 11, “to them it has not” refers to listeners with calloused hearts. In v. 17, the “prophets and righteous people” were OT prophets and righteous people who lived before Jesus came and had looked forward to the coming of the kingdom – including the things associated with its coming such as referred to in v. 11.

Matt 13:37-38  He answered, “The one who sows the good seed is the Son of Man. 38The field is the world, and the good seed is the sons of the kingdom. The weeds are the sons of the evil one, … ▤

That Jesus “sowed” the people of the kingdom into the world shows that in his mission the kingdom had indeed come.

Luke 17:20-21  Being asked by the Pharisees when the kingdom of God would come, he answered them, “The kingdom of God is not coming with signs to be observed, 21nor will they say, ‘Look, here it is!’ or ‘There!’ for behold, the kingdom of God is in the midst of you.”p ▤

p Or within you, or within your grasp

Jesus appears to be saying that the coming of the kingdom of God was not going to be manifested with wondrous signs, but was in fact already in the midst of them – presumably meaning in Jesus himself, along with his work and teaching, and in the lives of his followers. However, note the alternative renderings in the text note.

Matt 16:28  Truly, I say to you, there are some standing here who will not taste death until they see the Son of Man coming in his kingdom. ▤

Generally commentators do not consider that “coming” is here referring to Christ’s second coming. Although many see this verse as alluding to the transfiguration (cf. 17:1-8), it possibly refers instead to Jesus Christ’s resurrection and the ensuing phase of the kingdom.

Rev 12:10  And I heard a loud voice in heaven, saying, “Now the salvation and the power and the kingdom of our God and the authority of his Christ have come, for the accuser of our brothersq has been thrown down, who accuses them day and night before our God. ▤

q Or brothers and sisters

The things mentioned in the first clause of the quotation were established through Jesus Christ’s death and resurrection. However it is debatable as to whether this verse is referring to the present forms of these things. If it is, then the verse is pertinent to this subsection; otherwise it would be better placed in the following subsection.

The kingdom of God will come in all its fullness in the future

See also:

- Rev 12:10 ⇑

- God will impose his absolute rule on all

- The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

Matt 6:9-10  Pray then like this: “Our Father in heaven, hallowed be your name.r 10Your kingdom come, your will be done,s on earth as it is in heaven. ▤

r Or Let your name be kept holy, or Let your name be treated with reverence

s Or Let your kingdom come, let your will be done

“Your kingdom come” appears at least primarily to be a request for the full manifestation of the kingdom (cf. CEV, NLT), yet to be realized. Some commentators interpret it to also refer to the furthering of the kingdom in its present form. Possibly both aspects are in view.

Matt 25:34  Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. ▤

The future judgment day is in view, when the righteous will be rewarded with participation in God’s kingdom in its complete form.

Luke 13:28-29  In that place there will be weeping and gnashing of teeth, when you see Abraham and Isaac and Jacob and all the prophets in the kingdom of God but you yourselves cast out. 29And people will come from east and west, and from north and south, and recline at table in the kingdom of God. ▤

This speaks of the future consummation of the kingdom, with the messianic banquet (v. 29; cf. Note: The feast in the kingdom of God).

Luke 21:31  So also, when you see these things taking place, you know that the kingdom of God is near. ▤

The phrase “these things” refers to signs of the end of the age.

Luke 22:15-18  And he said to them, “I have earnestly desired to eat this Passover with you before I suffer. 16For I tell you I will not eat itt until it is fulfilled in the kingdom of God.” 17And he took a cup, and when he had given thanks he said, “Take this, and divide it among yourselves. 18For I tell you that from now on I will not drink of the fruit of the vine until the kingdom of God comes.” ▤

t Some manuscripts never eat it again

The Passover, which was celebrated in remembrance of God’s saving the Israelites from slavery in Egypt, will be fulfilled in a more complete sense by the final salvation for God’s people in the future consummation of the kingdom. With this in view, it would appear that Jesus is alluding to the messianic banquet (cf. Luke 13:28-29 ↑) and God’s kingdom in the afterlife. Note, however, that as Jesus’ death with the salvation that it brought is also linked to the Passover (cf. 1Cor 5:7), some commentators think that Jesus may instead be referring to his appearance after his death and resurrection.

2Tim 4:1  I charge you in the presence of God and of Christ Jesus, who is to judge the living and the dead, and by his appearing and his kingdom: … ▤

This appears to point to Jesus Christ implementing his Kingdom in its final form on his return (cf. CEV, GNT, NLT).

2Tim 4:18  The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

Paul appears to speak of a form of the kingdom that he will not experience until the afterlife.

Rev 11:15  Then the seventh angel blew his trumpet, and there were loud voices in heaven, saying, “The kingdom of the world has become the kingdom of our Lord and of his Christ, and he shall reign forever and ever.” ▤

The setting is in the end times, when the whole world will be brought under God and Jesus Christ’s rule, becoming theirs. As such it will be integrated into the kingdom of God.

- Some people mistakenly thought that the kingdom was going to appear at once:

Luke 19:11-12  As they heard these things, he proceeded to tell a parable, because he was near to Jerusalem, and because they supposed that the kingdom of God was to appear immediately. 12He said therefore, “A nobleman went into a far country to receive for himself a kingdom and then return. ▤

Following on from v. 11, v. 12 suggests that God’s kingdom would come in all its fullness only after Jesus had gone away and then returned – with Jesus quite likely telling the parable (cf. vv. 12-27) partly to correct the people’s mistaken notion (v. 11).

The spiritual nature of the kingdom of God

See also:

- Matt 13:31-33 ⇓; Mark 4:26-27 ⇓

John 18:36  Jesus answered, “My kingdom is not of this world. If my kingdom were of this world, my servants would have been fighting, that I might not be delivered over to the Jews. But my kingdom is not from the world.” ▤

The first statement points to the spiritual nature of the kingdom, it not being a physical or material kind as are those in this world. In connection with this, the final statement speaks of the kingdom having an “origin or source” (AMP) from a place other than this world – i.e. heaven, ultimately God (cf. John 3:3 text note ↓). Jesus’ kingdom is a spiritual one, in contrast to the values, aims and methods of this world. As such his servants were not to turn to physical force.

Luke 17:20-21  Being asked by the Pharisees when the kingdom of God would come, he answered them, “The kingdom of God is not coming with signs to be observed, 21nor will they say, ‘Look, here it is!’ or ‘There!’ for behold, the kingdom of God is in the midst of you.”u ▤

u Or within you, or within your grasp

The final clause of v. 21 may well indicate that God’s kingdom is within the hearts of its people (cf. ESV text note, CEV text note). As such it is a spiritual kingdom – as opposed to being an observable thing (v. 20). (See also the earlier comment on these verses in The kingdom of God came in Jesus Christ’s mission.)

John 3:3, 5  Jesus answered him, “Truly, truly, I say to you, unless one is born againv he cannot see the kingdom of God.” ▤  … 5Jesus answered, “Truly, truly, I say to you, unless one is born of water and the Spirit, he cannot enter the kingdom of God. ▤

v Or from above; the Greek is purposely ambiguous and can mean both again and from above; also verse 7

The members of God’s kingdom have been spiritually reborn, born of the Spirit (v. 5), born “from above” (v. 3 text note). Being born of the Holy Spirit involves the spiritual renewal produced by the Spirit, which we open ourselves to in humbly turning to God. There are a number of interpretations as to what “water” (v. 5) refers. These include: spiritual cleansing; water baptism, for repentance; the Holy Spirit (cf. John 7:37-39); God’s word (cf. Eph 5:26; 1Pet 1:23); or physical birth. With the last interpretation, “born of water and the Spirit” would then mean that one needs to be born physically and also spiritually.

Rom 14:17  For the kingdom of God is not a matter of eating and drinking but of righteousness and peace and joy in the Holy Spirit. ▤

Matt 18:4  Whoever humbles himself like this child is the greatest in the kingdom of heaven. ▤

Being a spiritual domain, godly spiritual traits are of great importance in the kingdom of God (cf. Rom 14:17 ↑). One prominent such trait is humility, which not only enables one to enter the kingdom (cf. v. 3) but is also critical for one’s continuing participation in the kingdom and spiritual growth.

Luke 8:10  … he said, “To you it has been given to know the secrets of the kingdom of God, but for others they are in parables, so that ‘seeing they may not see, and hearing they may not understand.’ ▤

The kingdom of God holds secrets hidden from the people of “the world”. Such secrets regard spiritual matters, and are given to or discerned by those with spiritual openness and spiritual insight.

- Reversals in the rewards of God’s kingdom:

Matt 19:30  But many who are first will be last, and the last first. ▤

Jesus said this when speaking of rewards bestowed when the kingdom is consummated (cf. 19:28-20:16). The implication appears to be that rewards in the kingdom will be not as one might expect; in fact they will generally reflect the reverse of worldly values. As such one should be wary of being presumptuous or acquisitive (cf. v. 27) in contemplating one’s reward.

The dynamism and power of the kingdom of God

Matt 13:31-33  He put another parable before them, saying, “The kingdom of heaven is like a grain of mustard seed that a man took and sowed in his field. 32It is the smallest of all seeds, but when it has grown it is larger than all the garden plants and becomes a tree, so that the birds of the air come and make nests in its branches.” 33He told them another parable. “The kingdom of heaven is like leaven that a woman took and hid in three measures of flour, till it was all leavened.” ▤

The point of these parables is that despite its small beginnings, the kingdom of heaven will spread throughout the world.

Mark 4:26-29  And he said, “The kingdom of God is as if a man should scatter seed on the ground. 27He sleeps and rises night and day, and the seed sprouts and grows; he knows not how. 28The earth produces by itself, first the blade, then the ear, then the full grain in the ear. 29But when the grain is ripe, at once he puts in the sickle, because the harvest has come.” ▤

The phrase “produces by itself” (v. 28) indicates that the growth of the kingdom is not brought about simply by human effort. Rather it is in a way that is in fact beyond human comprehension – “he knows not how” (v. 27). There are a number of differing interpretations of this parable, or at least of aspects of it. The parable may be depicting the growth of the kingdom through the spreading of the gospel (i.e. the scattering of the seed) which produces a harvest of converts. It may instead be illustrating the spiritual growth in believers or members of the kingdom. It could also be referring to the growth and eventual consummation of the kingdom, with the harvest involving judgment. All such interpretations of this parable speak of the remarkable growth of God’s kingdom, pointing to its dynamism and power.

1Cor 4:20  For the kingdom of God does not consist in talk but in power. ▤

God’s kingdom “consists of and is based on” (AMP) spiritual power – not talk.

Heb 12:27-28  This phrase, “Yet once more,” indicates the removal of things that are shaken—that is, things that have been made—in order that the things that cannot be shaken may remain. 28Therefore let us be grateful for receiving a kingdom that cannot be shaken, and thus let us offer to God acceptable worship, with reverence and awe, … ▤

The power of God’s kingdom is such that it cannot be “destroyed” (NLT) – in contrast to created things (v. 27) – or derailed.

- The greatness of those in the kingdom of God:

Matt 11:11  Truly, I say to you, among those born of women there has arisen no one greater than John the Baptist. Yet the one who is least in the kingdom of heaven is greater than he. ▤

There are different interpretations of how “one who is least in the kingdom of heaven is greater than” John. Possibly the most common one is that this is referring to the superior or more privileged position of those who have already entered the kingdom, in contrast to those – such as John – who had lived under the old covenant.

The great cost of participating in the kingdom of God

Matt 13:44-46  The kingdom of heaven is like treasure hidden in a field, which a man found and covered up. Then in his joy he goes and sells all that he has and buys that field. 45“Again, the kingdom of heaven is like a merchant in search of fine pearls, 46who, on finding one pearl of great value, went and sold all that he had and bought it. ▤

Although some commentators have a somewhat different understanding, both these parables seem to be essentially illustrating the absolute cost of the kingdom of God; one must be prepared to forgo everything for it. Note the joy in doing so that is apparent in v. 44.

Luke 9:59-62  To another he said, “Follow me.” But he said, “Lord, let me first go and bury my father.” 60And Jesusw said to him, “Leave the dead to bury their own dead. But as for you, go and proclaim the kingdom of God.” 61Yet another said, “I will follow you, Lord, but let me first say farewell to those at my home.” 62Jesus said to him, “No one who puts his hand to the plow and looks back is fit for the kingdom of God.” ▤

w Greek he

This speaks of the cost of serving in the kingdom of God, with it requiring us to make it the main priority and focus of our lives – above everything else. For further comment see Put God and Jesus Christ before everyone else.

Luke 18:22-30  When Jesus heard this, he said to him, “One thing you still lack. Sell all that you have and distribute to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” 23But when he heard these things, he became very sad, for he was extremely rich. 24Jesus, seeing that he had become sad, said, “How difficult it is for those who have wealth to enter the kingdom of God! 25For it is easier for a camel to go through the eye of a needle than for a rich person to enter the kingdom of God.” 26Those who heard it said, “Then who can be saved?” 27But he said, “What is impossible with men is possible with God.” 28And Peter said, “See, we have left our homes and followed you.” 29And he said to them, “Truly, I say to you, there is no one who has left house or wife or brothersx or parents or children, for the sake of the kingdom of God, 30who will not receive many times more in this time, and in the age to come eternal life.” ▤

x Or wife or brothers and sisters

Jesus command to sell everything (v. 22) is given here to an extremely rich man whose main spiritual problem was that he loved his riches. The extent that this command is relevant to people generally is debatable. At the very least it suggests that to follow Jesus Christ and enter God’s kingdom one needs to shed all that is not a necessity for living. Verses 28-29 speak of giving up even the dearest of things for the sake of the kingdom of God.

Acts 14:22  … strengthening the souls of the disciples, encouraging them to continue in the faith, and saying that through many tribulations we must enter the kingdom of God. ▤

Participating in the kingdom of God is not only costly in terms of what one has to give up, it also involves accepting hardship and suffering (cf. 2Thes 1:5 ↓; Rev 1:9 ↓).

2Thes 1:5  This is evidence of the righteous judgment of God, that you may be considered worthy of the kingdom of God, for which you are also suffering— ▤

Rev 1:9  I, John, your brother and partner in the tribulation and the kingdom and the patient endurance that are in Jesus, was on the island called Patmos on account of the word of God and the testimony of Jesus. ▤

This associates suffering (along with the need for patient endurance) with participating in God’s kingdom.

Those who will enter the kingdom of God . . .

See also:

- God’s people will enter the kingdom of God . . .

Matt 18:1-4  At that time the disciples came to Jesus, saying, “Who is the greatest in the kingdom of heaven?” 2And calling to him a child, he put him in the midst of them 3and said, “Truly, I say to you, unless you turn and become like children, you will never enter the kingdom of heaven. 4Whoever humbles himself like this child is the greatest in the kingdom of heaven. ▤

Mark 10:15  Truly, I say to you, whoever does not receive the kingdom of God like a child shall not enter it. ▤

Similar to Matthew 18:1-4 above, this speaks of the humility, trust and receptiveness exemplified in little children (cf. Matt 19:14 ⇓), which are required to enter God’s kingdom.

Matt 21:31-32  Which of the two did the will of his father?” They said, “The first.” Jesus said to them, “Truly, I say to you, the tax collectors and the prostitutes go into the kingdom of God before you. 32For John came to you in the way of righteousness, and you did not believe him, but the tax collectors and the prostitutes believed him. And even when you saw it, you did not afterward change your minds and believe him. ▤

This and Mark 1:14-15 below indicate that those who repent and believe will enter the kingdom of God. Those portrayed as such here are those who recognized themselves to be sinners – the tax collectors and the prostitutes – as opposed to the self-righteous chief priests and elders to whom Jesus was speaking.

Mark 1:14-15  Now after John was arrested, Jesus came into Galilee, proclaiming the gospel of God, 15and saying, “The time is fulfilled, and the kingdom of God is at hand; repent and believe in the gospel.” ▤

John 3:3, 5  Jesus answered him, “Truly, truly, I say to you, unless one is born againy he cannot see the kingdom of God.” ▤  … 5Jesus answered, “Truly, truly, I say to you, unless one is born of water and the Spirit, he cannot enter the kingdom of God. ▤

y Or from above; the Greek is purposely ambiguous and can mean both again and from above; also verse 7

Mark 12:28-34a  And one of the scribes came up and heard them disputing with one another, and seeing that he answered them well, asked him, “Which commandment is the most important of all?” 29Jesus answered, “The most important is, ‘Hear, O Israel: The Lord our God, the Lord is one. 30And you shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your mind and with all your strength.’ 31The second is this: ‘You shall love your neighbor as yourself.’ There is no other commandment greater than these.” 32And the scribe said to him, “You are right, Teacher. You have truly said that he is one, and there is no other besides him. 33And to love him with all the heart and with all the understanding and with all the strength, and to love one’s neighbor as oneself, is much more than all whole burnt offerings and sacrifices.” 34And when Jesus saw that he answered wisely, he said to him, “You are not far from the kingdom of God.” ▤

Realizing the utmost importance of love for God and for others – particularly as opposed to external aspects of religion (v. 33) – is critical for drawing near to God’s kingdom. For to participate in God’s kingdom, one’s life must be based on love for God and others.

Matt 7:21  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. ▤

Note that the future form of the kingdom is in view in this and the remaining verses.

Matt 13:43  Then the righteous will shine like the sun in the kingdom of their Father. He who has ears, let him hear. ▤

2Pet 1:10-11  Therefore, brothers,z be all the more diligent to make your calling and election sure, for if you practice these qualities you will never fall. 11For in this way there will be richly provided for you an entrance into the eternal kingdom of our Lord and Savior Jesus Christ. ▤

z Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

In v. 10 Peter refers to the spiritual qualities listed earlier in vv. 5-7 (i.e. faith, virtue, knowledge, self-control, steadfastness, godliness, brotherly affection and love). One needs to nurture and grow in such things, acting accordingly, to ensure one’s entry into God’s kingdom at the end of the age.

. . . Those to whom the kingdom of God belongs

See also:

- . . . and God’s people will inherit the kingdom

Note that those to whom the kingdom of God belongs are the same as those who will enter it.

Matt 5:3, 10  Blessed are the poor in spirit, for theirs is the kingdom of heaven. ▤  … 10“Blessed are those who are persecuted for righteousness’ sake, for theirs is the kingdom of heaven. ▤

To be “poor in spirit” (v. 3) means to be aware of one’s spiritual need, with the suggestion of looking to God to fulfill such need.

Matt 19:14  … but Jesus said, “Let the little children come to me and do not hinder them, for to such belongs the kingdom of heaven.” ▤

Matt 21:43  Therefore I tell you, the kingdom of God will be taken away from you and given to a people producing its fruits. ▤

The kingdom of God will be given to those who produce the spiritual “fruits” that are of the kingdom. These “fruits” involves the spiritual traits and practices that characterize the kingdom and its citizens. Jesus may have primarily in view producing such “fruits” in oneself or in the world – or both.

Matt 25:34-36, 40  Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. 35For I was hungry and you gave me food, I was thirsty and you gave me drink, I was a stranger and you welcomed me, 36I was naked and you clothed me, I was sick and you visited me, I was in prison and you came to me.’ ▤  … 40And the King will answer them, ‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers,a you did it to me.’ ▤

a Or brothers and sisters

Luke 6:20  And he lifted up his eyes on his disciples, and said: “Blessed are you who are poor, for yours is the kingdom of God. ▤

For comments on this and the following verse from James, see the comments on Luke 6:20-21 and James 2:5 – under . . . Contrastingly, the poor are given prominence as recipients of the gospel and God’s kingdom.

James 2:5  Listen, my beloved brothers, has not God chosen those who are poor in the world to be rich in faith and heirs of the kingdom, which he has promised to those who love him? ▤

- God enables people to participate in the kingdom:

Col 1:12-13  … giving thanksb to the Father, who has qualified youc to share in the inheritance of the saints in light. 13He has delivered us from the domain of darkness and transferred us to the kingdom of his beloved Son, … ▤

b Or patience, with joy giving thanks

c Some manuscripts us

Note that somewhat similarly Revelation 5:10 speaks of Jesus Christ forming his people into a kingdom – akin to enabling them to participate in the kingdom of God. It says: “… and you have made them a kingdom and priests to our God, and they shall reign on the earth.”

Those who will not enter nor inherit the kingdom of God

See also:

- Eph 5:5 ⇓

Matt 5:20  For I tell you, unless your righteousness exceeds that of the scribes and Pharisees, you will never enter the kingdom of heaven. ▤

Anyone who is like the Pharisees – with their hypocritical and self-righteous ways, and closed mindedness – will not enter God’s kingdom.

Matt 7:21-23  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. 22On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ 23And then will I declare to them, ‘I never knew you; depart from me, you workers of lawlessness.’ ▤

The “workers of lawlessness” (v. 23b) are people who have not done “the will of my Father who is in heaven” (v. 21b). Those who claim to be Christians and to have done such works will not enter God’s kingdom if they have in fact not sought to do the will of God.

Matt 13:41, 47-50  The Son of Man will send his angels, and they will gather out of his kingdom all causes of sin and all law-breakers, ▤  … 47“Again, the kingdom of heaven is like a net that was thrown into the sea and gathered fish of every kind. 48When it was full, men drew it ashore and sat down and sorted the good into containers but threw away the bad. 49So it will be at the close of the age. The angels will come out and separate the evil from the righteous 50and throw them into the fiery furnace. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤

1Cor 6:9-10  Or do you not know that the unrighteousd will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,e 10nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

d Or wrongdoers

e The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

Gal 5:19-21  Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, 20idolatry, sorcery, enmity, strife, jealousy, fits of anger, rivalries, dissensions, divisions, 21envy,f drunkenness, orgies, and things like these. I warn you, as I warned you before, that those who do such things will not inherit the kingdom of God. ▤

f Some manuscripts add murder

Matt 5:19  Therefore whoever relaxes one of the least of these commandments and teaches others to do the same will be called least in the kingdom of heaven, but whoever does them and teaches them will be called great in the kingdom of heaven. ▤

Being “called least in the kingdom of heaven” may be referring to the consummation of the kingdom and its reign enveloping all creation, with such people being deemed as the least of all people – in effect condemned. As such this verse would be applicable to this subsection. However, the phrase “in the kingdom of heaven” suggests that such people may still be accepted into the kingdom rather than necessarily being shut out and in hell. Furthermore, with “these commandments” most likely referring to the OT law, Jesus may be speaking of these commands being incorrectly downplayed by some teachers under the new covenant, in the present form of God’s kingdom that he introduced – rather than them generally flouting Christian teaching.

- It is extremely difficult for the rich to enter the kingdom of God:

Mark 10:23-25  And Jesus looked around and said to his disciples, “How difficult it will be for those who have wealth to enter the kingdom of God!” 24And the disciples were amazed at his words. But Jesus said to them again, “Children, how difficult it isg to enter the kingdom of God! 25It is easier for a camel to go through the eye of a needle than for a rich person to enter the kingdom of God.” ▤

g Some manuscripts add for those who trust in riches

Note: The kingdom of God is also the kingdom of Jesus Christ

See also:

- Matt 13:41 ⇑

As shown in the following section, Jesus Christ as Lord of All, God has granted authority over all things to Jesus Christ. This includes authority over his kingdom (cf. Luke 2:29 ↓). Thus the kingdom can be referred to as being of God and also as being of Jesus Christ.

Eph 5:5  For you may be sure of this, that everyone who is sexually immoral or impure, or who is covetous (that is, an idolater), has no inheritance in the kingdom of Christ and God. ▤

This verse and Revelation 11:15 below are instances of the kingdom being referred to as being of both Jesus Christ and God. The subsequent verses are largely examples of it being spoken of as being Jesus Christ’s. (There are of course numerous times where it is spoken of as being God’s kingdom, as seen earlier.)

Rev 11:15  Then the seventh angel blew his trumpet, and there were loud voices in heaven, saying, “The kingdom of the world has become the kingdom of our Lord and of his Christ, and he shall reign forever and ever.” ▤

Col 1:13  He has delivered us from the domain of darkness and transferred us to the kingdom of his beloved Son, … ▤

2Tim 4:1  I charge you in the presence of God and of Christ Jesus, who is to judge the living and the dead, and by his appearing and his kingdom: … ▤

2Pet 1:11  For in this way there will be richly provided for you an entrance into the eternal kingdom of our Lord and Savior Jesus Christ. ▤

Luke 23:42  And he said, “Jesus, remember me when you come into your kingdom.” ▤

John 18:36-37  Jesus answered, “My kingdom is not of this world. If my kingdom were of this world, my servants would have been fighting, that I might not be delivered over to the Jews. But my kingdom is not from the world.” 37Then Pilate said to him, “So you are a king?” Jesus answered, “You say that I am a king. For this purpose I was born and for this purpose I have come into the world—to bear witness to the truth. Everyone who is of the truth listens to my voice.” ▤

“My kingdom” (v. 36) can be equated with the kingdom of God. “You say that I am a king” (v. 37) appears to affirm that he is a king (cf. AMP, NIV, NLT). Jesus’ answer in v. 37 seems to associate his bearing witness to the truth with his kingship, perhaps pointing to his authority to propagate truth.

Luke 22:29-30  … and I assign to you, as my Father assigned to me, a kingdom, 30that you may eat and drink at my table in my kingdom and sit on thrones judging the twelve tribes of Israel. ▤

- Jesus Christ’s handing over of the kingdom to God:

1Cor 15:24-28  Then comes the end, when he delivers the kingdom to God the Father after destroying every rule and every authority and power. 25For he must reign until he has put all his enemies under his feet. 26The last enemy to be destroyed is death. 27For “Godh has put all things in subjection under his feet.” But when it says, “all things are put in subjection,” it is plain that he is excepted who put all things in subjection under him. 28When all things are subjected to him, then the Son himself will also be subjected to him who put all things in subjection under him, that God may be all in all. ▤

h Greek he

Jesus Christ will reign until he has subdued all his enemies (v. 25). Then the end of this age will come when he turns the kingdom over to God (v. 24).

Pray for persecuted Christians

Section D

Jesus Christ as Lord of All

Section Jumps

- Following his death and resurrection, God exalted Jesus Christ to his right hand . . .

- . . . and God made Jesus Christ Lord of all

- God has given Jesus Christ authority and power over all things

- God has entrusted everything to Jesus Christ – and made him heir of all things

- Jesus Christ has power over all other powers

- Jesus Christ’s power extends over death

- In the end, all Jesus Christ’s enemies will be made his footstool – totally conquered

See also:

- Jesus Christ has mighty, sovereign power

- Note: The kingdom of God is also the kingdom of Jesus Christ

- God has appointed Jesus Christ judge and will judge all people through him

- The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

- Jesus Christ is the church’s Lord and ruler

God has made Jesus Christ Lord of all things, to rule over all creation on God’s behalf.

The NT speaks of Jesus Christ’s lordship as being initiated or affirmed, in him being pronounced Lord of all upon his post-resurrection exaltation to God’s right hand. However, note that some verses suggest that in some sense at least he was Lord of all things prior to this, speaking of his prior power or authority over all things. This point is discussed further in the comments under Luke 2:11 and Colossians 1:15-18 in . . . and God made Jesus Christ Lord of all.

Following his death and resurrection, God exalted Jesus Christ to his right hand . . .

See also:

- Acts 5:31 ⇓; Phil 2:9 ⇓

- Jesus was taken up to God in heaven

- Because he had willingly suffered death, God exalted and glorified Jesus Christ

In seating Jesus Christ at his right hand, God exalted Jesus Christ in honor and authority above every other being.

Luke 22:69  But from now on the Son of Man shall be seated at the right hand of the power of God. ▤

The phrase “seated at the right hand of the power of God” alludes to Psalm 110:1 (cf. Acts 2:34 ↓; Heb 1:13 ↓), which is understood to be messianic. The phrase speaks of being in God’s presence with divine authority. Note that Jesus said this when on trial before the council of the elders, and so some commentators take it to mean that from that point on he was in a sense at God’s right-hand. However it is probably more commonly understood that Jesus was referring to when he would return to heaven.

Mark 16:19  So then the Lord Jesus, after he had spoken to them, was taken up into heaven and sat down at the right hand of God. ▤

Acts 2:32-34  This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. 33Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. 34For David did not ascend into the heavens, but he himself says, “‘The Lord said to my Lord, Sit at my right hand, … ▤

Acts 7:55-56  But he, full of the Holy Spirit, gazed into heaven and saw the glory of God, and Jesus standing at the right hand of God. 56And he said, “Behold, I see the heavens opened, and the Son of Man standing at the right hand of God.” ▤

Rom 8:34  Who is to condemn? Christ Jesus is the one who died—more than that, who was raised—who is at the right hand of God, who indeed is interceding for us.i ▤

i Or Is it Christ Jesus who died . . . for us?

Eph 1:19-20  … and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might 20that he worked in Christ when he raised him from the dead and seated him at his right hand in the heavenly places, … ▤

Col 3:1  If then you have been raised with Christ, seek the things that are above, where Christ is, seated at the right hand of God. ▤

Heb 1:3b-5, 13  After making purification for sins, he sat down at the right hand of the Majesty on high, 4having become as much superior to angels as the name he has inherited is more excellent than theirs. 5For to which of the angels did God ever say, “You are my Son, today I have begotten you”? Or again, “I will be to him a father, and he shall be to me a son”? ▤  … 13And to which of the angels has he ever said, “Sit at my right hand until I make your enemies a footstool for your feet”? ▤

The first quotation in v. 5 is from Psalms 2:7. Psalm 2 is a coronation psalm, and it appears to be quoted here in reference to Christ’s enthronement at God’s right hand. The second quotation is part of the promise given to David that future kings in his line would have a special relationship with God likened to a father-son relationship. Quoting it here in reference to Christ signifies his enthronement as a Davidic king (at God’s right hand) and to him being God’s son. Verse 13 quotes from Psalm 110:1 (cf. Luke 2:69 ↑).

Heb 10:12  But when Christj had offered for all time a single sacrifice for sins, he sat down at the right hand of God, … ▤

j Greek this one

This speaks of both Jesus Christ’s role as High Priest – in sacrificing for sins – and his enthronement at the right hand of God. The messianic Psalm 110 (referred to above) also speaks of the Messiah both sitting at God’s right hand and being a priest (in vv. 1, 4): ‘The LORD says to my Lord: “Sit at my right hand, until I make your enemies your footstool.” … 4The LORD has sworn and will not change his mind, “You are a priest forever after the order of Melchizedek.”’ As Jesus Christ has both the position of sovereign authority at God’s right hand and the office of high priest (as discussed earlier in this chapter), he fulfills this prophecy from Psalm 110 and also that of Zechariah 6:11-13 (cf. The OT promises that such a one would arise as a great ruler of Israel), which likewise speaks of the Messiah being both high priest and king.

Heb 12:2  … looking to Jesus, the founder and perfecter of our faith, who for the joy that was set before him endured the cross, despising the shame, and is seated at the right hand of the throne of God. ▤

Rev 3:21  The one who conquers, I will grant him to sit with me on my throne, as I also conquered and sat down with my Father on his throne. ▤

This reflects the fact that Jesus Christ is seated at God’s right hand. It emphatically highlights Jesus Christ’s position of authority in saying that he sat down “with” God “on his [God’s] throne”.

. . . and God made Jesus Christ Lord of all

Acts 2:36  Let all the house of Israel therefore know for certain that God has made him both Lord and Christ, this Jesus whom you crucified. ▤

Preceding this in vv. 24-35, Peter declares that David was prophesying about the Messiah’s resurrection in Psalms 16:10 and the Messiah’s exaltation to the position of supreme authority at God’s right hand in Psalms 110:1 (cf. Acts 2:34 ⇑). In his message Peter implies that God’s raising and exaltation of Jesus (cf. Acts 2:32-33 ⇑) fulfills these prophecies. By so doing, Peter asserts here in v. 36, God has designated Jesus as Lord of all things and to be the promised Messiah or Christ.

Acts 5:31  God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. ▤

The term rendered “Leader” points to Jesus Christ’s lordship.

Acts 10:36  As for the word that he sent to Israel, preaching good news of peace through Jesus Christ (he is Lord of all), … ▤

Rom 10:12  For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. ▤

Rom 14:9  For to this end Christ died and lived again, that he might be Lord both of the dead and of the living. ▤

Phil 2:9-11  Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

Commentators differ as to whether “name” (v. 9b) is referring to Jesus Christ’s actual name. If it is, it would probably not be referring to “Jesus”, appearing to have been given after his exaltation (v. 9a). “Lord” would be a more likely candidate (cf. ZBC). Furthermore, being the Greek translation for the Hebrew “LORD”, it well fits the designation of “the name that is above every name” (v. 9). Whether it is or not referring to his actual name, it is clear that Jesus Christ’s rank above all others is reflected – something which will be shown in the future when all will acknowledge and submit to him as Lord (vv. 10-11).

Jude 1:4  For certain people have crept in unnoticed who long ago were designated for this condemnation, ungodly people, who pervert the grace of our God into sensuality and deny our only Master and Lord, Jesus Christ. ▤

Rev 17:14  They will make war on the Lamb, and the Lamb will conquer them, for he is Lord of lords and King of kings, and those with him are called and chosen and faithful. ▤

Mark 2:28  So the Son of Man is lord even of the Sabbath. ▤

Luke 2:11  For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. ▤

Although elsewhere Jesus is spoken of as being the “Lord” of individuals (cf. Lk 1:43; 6:46; 11:1), this and Mark 2:28 immediately above are notable examples of him being referred to as Lord in a more general sense prior to his exaltation.

1Cor 8:6  … yet for us there is one God, the Father, from whom are all things and for whom we exist, and one Lord, Jesus Christ, through whom are all things and through whom we exist. ▤

The fact that Jesus Christ is the only Lord reflects the assertion that Jesus Christ is Lord of all.

- Jesus Christ is “the firstborn of all creation”:

Col 1:15-18  He is the image of the invisible God, the firstborn of all creation. 16For byk him all things were created, in heaven and on earth, visible and invisible, whether thrones or dominions or rulers or authorities—all things were created through him and for him. 17And he is before all things, and in him all things hold together. 18And he is the head of the body, the church. He is the beginning, the firstborn from the dead, that in everything he might be preeminent. ▤

k That is, by means of; or in

The term “firstborn” (v. 15) points to Christ’s pre-eminence, alluding to the privileged status of a firstborn son in Jewish society. This passage suggests that in some sense at least Jesus Christ has always been Lord of all things. This is pointed to by the description of Jesus Christ as “the firstborn of all creation” (v. 15), along with him being the creator and sustainer of all things (vv. 16, 17b) and the fact that all things were created for him (v. 16b). (Regarding the latter, see the comment on Col 1:16 – under God has entrusted everything to Jesus Christ – and made him heir of all things.) Similarly, some verses in the following two subsections suggest that Jesus had authority over all things in his mission prior to his death – in Matthew 28:18, John 3:35, John 13:3 and John 17:2. See also the cross references in the following subsection. But note that here in v. 18b, Paul appears to indicate that following his resurrection Jesus Christ’s authority had a wider or greater extent.

God has given Jesus Christ authority and power over all things

See also:

- Jesus Christ has mighty, sovereign power

- God granted Jesus sovereign authority

Matt 28:18  And Jesus came and said to them, “All authority in heaven and on earth has been given to me. ▤

John 17:2  … since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. ▤

Rom 9:5  To them belong the patriarchs, and from their race, according to the flesh, is the Christ who is God over all, blessed forever. Amen. ▤

1Cor 15:27-28  For “Godl has put all things in subjection under his feet.” But when it says, “all things are put in subjection,” it is plain that he is excepted who put all things in subjection under him. 28When all things are subjected to him, then the Son himself will also be subjected to him who put all things in subjection under him, that God may be all in all. ▤

l Greek he

Eph 1:22-23  And he put all things under his feet and gave him as head over all things to the church, 23which is his body, the fullness of him who fills all in all. ▤

In v. 23, “fills all in all” (cf. Eph 4:10 ↓) appears to speak of Jesus Christ extending and/or manifesting his presence and authority, “as head over all things” (v. 22). Alternatively or additionally, Paul may have in view Christ making all things complete (cf. AMP, GNT).

Eph 4:10  He who descended is the one who also ascended far above all the heavens, that he might fill all things.) ▤

Jewish thought understood there to be different heavens. Paul asserts that Jesus Christ ascended higher and was supreme over all such heavens. In light of the above comment on 1:23, “fill all things” appears to speak of Jesus Christ being supreme throughout the whole universe.

Phil 3:20-21  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, 21who will transform our lowly body to be like his glorious body, by the power that enables him even to subject all things to himself. ▤

Jesus Christ now has the power to bring everything under his control, but these verses appear to suggest that he will not fully do so until his return.

Heb 2:5  Now it was not to angels that God subjected the world to come, of which we are speaking. ▤

There are different interpretations of this verse. Interpretations of the “world to come” include the millennium, the afterlife and the present age (cf. NCV). The verse probably speaks of the subjection of this “world to come” to Jesus Christ, or possibly to him and his followers.

Rev 2:26-27  The one who conquers and who keeps my works until the end, to him I will give authority over the nations, 27and he will rule them with a rod of iron, as when earthen pots are broken in pieces, even as I myself have received authority from my Father. ▤

This indicates that God has given Jesus Christ authority over the nations.

Rev 3:7  And to the angel of the church in Philadelphia write: ‘The words of the holy one, the true one, who has the key of David, who opens and no one will shut, who shuts and no one opens. ▤

This verse alludes to Isaiah 22:22, where “the key of the house of David” symbolized authority over David’s royal house. In parallel to this, here Jesus Christ is portrayed as holding “the key of David”, symbolizing his sole authority over entry into the kingdom of God. (cf. NBC) The latter part of the verse appears to further enforce this point – and also illustrates Jesus Christ’s supreme authority.

Rev 12:10  And I heard a loud voice in heaven, saying, “Now the salvation and the power and the kingdom of our God and the authority of his Christ have come, for the accuser of our brothersm has been thrown down, who accuses them day and night before our God. ▤

m Or brothers and sisters

See the earlier comment on this verse in The kingdom of God came in Jesus Christ’s mission.

Dan 7:14  And to him was given dominion and glory and a kingdom, that all peoples, nations, and languages should serve him; his dominion is an everlasting dominion, which shall not pass away, and his kingdom one that shall not be destroyed. ▤

This is a messianic prophecy, which the above NT verses imply has its fulfillment in Jesus Christ.

God has entrusted everything to Jesus Christ – and made him heir of all things

As is also implied by the previous subsections, God has entrusted all things to Jesus Christ as Lord (cf. Matt 1:27 ↓; John 3:35 ↓) and furthermore has made him the heir of all things (cf. Heb 1:2 ↓; Ps 2:8 ↓). The latter may largely have in view the future consummation of Jesus Christ’s authority, with all things being in complete submission to him.

Matt 11:27  All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

This is quite possibly speaking of God giving Jesus Christ “authority over everything” (NLT) – hence the verse’s inclusion here. But given the context, it may more specifically be speaking of hidden matters of God’s will (cf. vv. 25, 27b) being committed to Jesus.

John 3:35  The Father loves the Son and has given all things into his hand. ▤

John 13:3  Jesus, knowing that the Father had given all things into his hands, and that he had come from God and was going back to God, … ▤

Heb 1:2  … but in these last days he has spoken to us by his Son, whom he appointed the heir of all things, through whom also he created the world. ▤

Ps 2:8  Ask of me, and I will make the nations your heritage, and the ends of the earth your possession. ▤

This is considered to be messianic.

Matt 21:37-38  Finally he sent his son to them, saying, ‘They will respect my son.’ 38But when the tenants saw the son, they said to themselves, ‘This is the heir. Come, let us kill him and have his inheritance.’ ▤

The son represents Jesus Christ and the “inheritance” would appear to be the vineyard in the parable (cf. v. 33) which represents Israel. As such this portrays Israel – or even God’s kingdom – as Jesus Christ’s inheritance or part thereof.

- All things were created for Jesus Christ:

Col 1:16  For byn him all things were created, in heaven and on earth, visible and invisible, whether thrones or dominions or rulers or authorities—all things were created through him and for him. ▤

n That is, by means of; or in

This would at least appear to be implying that all things were made for Jesus Christ and his purposes. Note that some commentators understand the assertion that all things were created “for him” to be more specifically indicating that Jesus Christ is the goal towards which all creation converges or moves. As such, all things were created for being in or of Jesus Christ.

Jesus Christ has power over all other powers

See also:

- Jesus delivered people from demons and Satan – demonstrating power over evil + ref.

Eph 1:19-21  … and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might 20that he worked in Christ when he raised him from the dead and seated him at his right hand in the heavenly places, 21far above all rule and authority and power and dominion, and above every name that is named, not only in this age but also in the one to come. ▤

Col 2:10  … and you have been filled in him [Christ], who is the head of all rule and authority. ▤

1Pet 3:21-22  Baptism, which corresponds to this, now saves you, not as a removal of dirt from the body but as an appeal to God for a good conscience, through the resurrection of Jesus Christ, 22who has gone into heaven and is at the right hand of God, with angels, authorities, and powers having been subjected to him. ▤

1Jn 5:18  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. ▤

This demonstrates that Jesus Christ’s power is superior to Satan’s power.

Rev 1:5a  … and from Jesus Christ the faithful witness, the firstborn of the dead, and the ruler of kings on earth. ▤

Rev 17:12-14  And the ten horns that you saw are ten kings who have not yet received royal power, but they are to receive authority as kings for one hour, together with the beast. 13These are of one mind, and they hand over their power and authority to the beast. 14They will make war on the Lamb, and the Lamb will conquer them, for he is Lord of lords and King of kings, and those with him are called and chosen and faithful. ▤

Rev 19:15-16  From his mouth comes a sharp sword with which to strike down the nations, and he will rule them with a rod of iron. He will tread the winepress of the fury of the wrath of God the Almighty. 16On his robe and on his thigh he has a name written, King of kings and Lord of lords. ▤

This is from a description of Jesus Christ’s return, where he crushes the forces of evil (cf. Rev 17:12-14 ↑) and enforces his authority and rule.

Jesus Christ’s power extends over death

See also:

- Jesus even raised the dead

- Jesus Christ saves people from the power of death

Rev 1:18  … and the living one. I died, and behold I am alive forevermore, and I have the keys of Death and Hades. ▤

As the holder of the keys of death and the place of the dead, Jesus Christ has total authority over their domain – including authority over who goes in and out of them, and when.

2Tim 1:10  … and which now has been manifested through the appearing of our Savior Christ Jesus, who abolished death and brought life and immortality to light through the gospel, … ▤

This speaks of what Christ accomplished by his resurrection – he “broke the power of death” (NLT, cf. GNT), in a sense nullifying it. The following reference (1Cor 15:26) speaks of Jesus Christ’s final destruction of death at the end of the age, after which it will no longer have any effect on humankind. The nullification of death by Jesus Christ and the fact that he will destroy it completely, both illustrate his power over it.

1Cor 15:26  The last enemy to be destroyed is death. ▤

John 10:17-18  For this reason the Father loves me, because I lay down my life that I may take it up again. 18No one takes it from me, but I lay it down of my own accord. I have authority to lay it down, and I have authority to take it up again. This charge I have received from my Father. ▤

Even in his incarnation, death’s power over Jesus (cf. Rom 6:9 ↓) was limited (cf. Acts 2:24 ↓). While experiencing death himself, Jesus still had the authority to resume his life again (cf. John 2:19-21 ↓).

John 2:19-21  Jesus answered them, “Destroy this temple, and in three days I will raise it up.” 20The Jews then said, “It has taken forty-six years to build this temple, and will you raise it up in three days?” 21But he was speaking about the temple of his body. ▤

Acts 2:24  God raised him up, loosing the pangs of death, because it was not possible for him to be held by it. ▤

Rom 6:9  We know that Christ, being raised from the dead, will never die again; death no longer has dominion over him. ▤

In conjunction with Jesus Christ having power over death, death no longer has any power over him.

- Jesus Christ has the power to give life:

John 5:21, 25-29  For as the Father raises the dead and gives them life, so also the Son gives life to whom he will. ▤  … 25“Truly, truly, I say to you, an hour is coming, and is now here, when the dead will hear the voice of the Son of God, and those who hear will live. 26For as the Father has life in himself, so he has granted the Son also to have life in himself. 27And he has given him authority to execute judgment, because he is the Son of Man. 28Do not marvel at this, for an hour is coming when all who are in the tombs will hear his voice 29and come out, those who have done good to the resurrection of life, and those who have done evil to the resurrection of judgment. ▤

Verses 21, 25-26 may refer primarily to spiritual life (cf. v. 24) – which is eternal – although Jesus Christ’s power to resurrect the dead (vv. 28-29) could well be in view instead or in addition. Verse 26 indicates that Jesus has intrinsic life. The implication in this context is that – like the Father – Jesus is “the source of life” (GNT) with “the power to give life” (CEV).

In the end, all Jesus Christ’s enemies will be made his footstool – totally conquered

See also:

- 1Cor 15:26 ⇑

- On Jesus Christ’s return evil powers will be crushed

Ps 110:1-2  The LORD says to my Lord: “Sit at my right hand, until I make your enemies your footstool.” 2The LORD sends forth from Zion your mighty scepter. Rule in the midst of your enemies! ▤

These verses are messianic, speaking of the Messiah’s enemies being subjugated to him and his rule over them. In speaking of the Messiah’s enemies being made his footstool (v. 1), David portrays them as being conquered and either destroyed or in full submission to the Messiah. As shown below, v. 1 is applied to Jesus Christ in the NT.

Acts 2:33-35  Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. 34For David did not ascend into the heavens, but he himself says, “‘The Lord said to my Lord, Sit at my right hand, 35until I make your enemies your footstool.’ ▤

Peter correlates Jesus being exalted to the right hand of God (v. 33a) with David’s prophetic messianic words (v. 34; cf. Ps 110:1 ↑).

Heb 10:12-13  But when Christo had offered for all time a single sacrifice for sins, he sat down at the right hand of God, 13waiting from that time until his enemies should be made a footstool for his feet. ▤

o Greek this one

1Cor 15:24-25  Then comes the end, when he delivers the kingdom to God the Father after destroying every rule and every authority and power. 25For he must reign until he has put all his enemies under his feet. ▤

Ps 72:9  May desert tribes bow down before him, and his enemies lick the dust! ▤

This and 132:17-18 below are understood as referring to the Messiah and his conquest of his enemies.

Ps 132:17-18  There I will make a horn to sprout for David; I have prepared a lamp for my anointed. 18His enemies I will clothe with shame, but on him his crown will shine. ▤

Luke 19:27  But as for these enemies of mine, who did not want me to reign over them, bring them here and slaughter them before me. ▤

Similar to 1 Corinthians 15:24-25 and the verses from Psalms above, this parable extract illustrates that ultimately Jesus Christ’s enemies will be destroyed.

- God will bring all things together in Jesus Christ:

Eph 1:9-10  … making knownp to us the mystery of his will, according to his purpose, which he set forth in Christ 10as a plan for the fullness of time, to unite all things in him, things in heaven and things on earth. ▤

p Or he lavished upon us in all wisdom and insight, making known . . .

God will bring all things together under the headship of Jesus Christ (cf. AMP, GNT, NCV, NIV, NLT).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 15

‘The Last Things’

1. Jesus Christ’s Return and the Final Judgment

1. Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return

2. The Timing of Jesus Christ’s Return

3. Jesus Christ’s Return

4. The Final Judgment (I): Its Scope and Outcomes

5. The Final Judgment (II): The Process

6. Jesus Christ’s Universal Rule

2. The Afterlife

1. The New Creation

2. Eternal Life

3. The Heavenly State of God’s People

4. Being with God

5. The Punishment for the Ungodly

Part I

Jesus Christ’s Return and the Final Judgment

See also:

- The Antichrist and the Final Persecution

The history of the world as we know it will culminate in Jesus Christ’s dramatic and awesome return. Associated with this is God’s final judgment of all people, through Jesus Christ, in which the eternal destiny of each person will be pronounced.

Note that the section cross-referenced above also deals with events of the end times – in its case, events that precede Jesus Christ’s second coming. As such it is a further aspect of the biblical teachings that are often referred to as “The Last Things”.

Section A

Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return

Section Jumps

- The first series of judgments: The seven seals

- The second series of judgments: The seven trumpets

- The third series of judgments: The seven bowls

- The guilt and consequent judgment of “Babylon the Great”

The passages in this section are largely extracts from visions that the apostle John received. Bear in mind that they are from Revelation, chapters 6-18, which contain apocalyptic literature. Apocalyptic literature is prophetic and largely symbolic. It mostly speaks of events of the end times. Many of these events involve great destruction, but show God’s emphatic control and justice. As such apocalyptic literature provides great encouragement to God’s people.

Commentators differ in their interpretation of a number of aspects of the three series of seven judgments below. Such points of difference include: to what extent each of the judgments are symbolic or literal; the timing of the judgments; and whether the three sets describe the same events, although probably most commentators think that they do not even though there are parallels.

The first series of judgments: The seven seals

See also:

- Rev 8:1-2 ⇓

Quite possibly the seven seals represent events leading up to the end of the age, although it is open to conjecture as to whether these take place just prior to the end or over a longer period. The latter two sets of judgments certainly appear to be among the events of the end of the age, with the bowl judgments – the most severe – taking place immediately prior to Jesus Christ’s return.

Note that there are parallels between the seals and the signs of the end times that Jesus spoke of (Matt 24:1-35; Mark 13:1-31; Luke 21:5-33) – as well as with the later two more harsh series of judgments.

Rev 6:1-8  Now I watched when the Lamb opened one of the seven seals, and I heard one of the four living creatures say with a voice like thunder, “Come!” 2And I looked, and behold, a white horse! And its rider had a bow, and a crown was given to him, and he came out conquering, and to conquer. 3When he opened the second seal, I heard the second living creature say, “Come!” 4And out came another horse, bright red. Its rider was permitted to take peace from the earth, so that people should slay one another, and he was given a great sword. 5When he opened the third seal, I heard the third living creature say, “Come!” And I looked, and behold, a black horse! And its rider had a pair of scales in his hand. 6And I heard what seemed to be a voice in the midst of the four living creatures, saying, “A quarta of wheat for a denarius,b and three quarts of barley for a denarius, and do not harm the oil and wine!” 7When he opened the fourth seal, I heard the voice of the fourth living creature say, “Come!” 8And I looked, and behold, a pale horse! And its rider’s name was Death, and Hades followed him. And they were given authority over a fourth of the earth, to kill with sword and with famine and with pestilence and by wild beasts of the earth. ▤

a Greek choinix, a dry measure equal to about a quart

b A denarius was a day’s wage for a laborer

There is debate over the identity of the rider on the white horse (v. 2), with both Jesus Christ (on his return) and the antichrist among the suggestions. The description may however simply be portraying increased attempts at conquest, with the associated warfare possibly signified by the following judgment (vv. 3-4). The pair of scales in the hand of the third horseman (v. 5) is explained in v. 6, which appears to point to inflated food prices and famine.

Rev 6:12-14  When he opened the sixth seal, I looked, and behold, there was a great earthquake, and the sun became black as sackcloth, the full moon became like blood, 13and the stars of the sky fell to the earth as the fig tree sheds its winter fruit when shaken by a gale. 14The sky vanished like a scroll that is being rolled up, and every mountain and island was removed from its place. ▤

As alluded to earlier, the physical terminology describing judgments in these subsections may in fact be symbolic. If it is meant to be taken literally, this would appear to be speaking of the devastation associated with “the day of the LORD” and God’s final judgment on the wicked.

- The sealing of God’s people, protecting them from following judgments:

Rev 7:1-4  After this I saw four angels standing at the four corners of the earth, holding back the four winds of the earth, that no wind might blow on earth or sea or against any tree. 2Then I saw another angel ascending from the rising of the sun, with the seal of the living God, and he called with a loud voice to the four angels who had been given power to harm earth and sea, 3saying, “Do not harm the earth or the sea or the trees, until we have sealed the servantsc of our God on their foreheads.” 4And I heard the number of the sealed, 144,000, sealed from every tribe of the sons of Israel: … ▤

c Greek bondservants

The tribes “of the sons of Israel” – here sealed for protection against forthcoming judgments – may be symbolic of the whole church as the new, spiritual Israel. Alternatively actual Jewish believers may be in view.

The second series of judgments: The seven trumpets

Rev 8:1-2  When the Lamb opened the seventh seal, there was silence in heaven for about half an hour. 2Then I saw the seven angels who stand before God, and seven trumpets were given to them. ▤

Rev 8:7-13  The first angel blew his trumpet, and there followed hail and fire, mixed with blood, and these were thrown upon the earth. And a third of the earth was burned up, and a third of the trees were burned up, and all green grass was burned up. 8The second angel blew his trumpet, and something like a great mountain, burning with fire, was thrown into the sea, and a third of the sea became blood. 9A third of the living creatures in the sea died, and a third of the ships were destroyed. 10The third angel blew his trumpet, and a great star fell from heaven, blazing like a torch, and it fell on a third of the rivers and on the springs of water. 11The name of the star is Wormwood.d A third of the waters became wormwood, and many people died from the water, because it had been made bitter. 12The fourth angel blew his trumpet, and a third of the sun was struck, and a third of the moon, and a third of the stars, so that a third of their light might be darkened, and a third of the day might be kept from shining, and likewise a third of the night. 13Then I looked, and I heard an eagle crying with a loud voice as it flew directly overhead, “Woe, woe, woe to those who dwell on the earth, at the blasts of the other trumpets that the three angels are about to blow!” ▤

d Wormwood is the name of a plant and of the bitter-tasting extract derived from it

Rev 9:1-6  And the fifth angel blew his trumpet, and I saw a star fallen from heaven to earth, and he was given the key to the shaft of the bottomless pit.e 2He opened the shaft of the bottomless pit, and from the shaft rose smoke like the smoke of a great furnace, and the sun and the air were darkened with the smoke from the shaft. 3Then from the smoke came locusts on the earth, and they were given power like the power of scorpions of the earth. 4They were told not to harm the grass of the earth or any green plant or any tree, but only those people who do not have the seal of God on their foreheads. 5They were allowed to torment them for five months, but not to kill them, and their torment was like the torment of a scorpion when it stings someone. 6And in those days people will seek death and will not find it. They will long to die, but death will flee from them. ▤

e Greek the abyss; also verses 2, 11

The “star” (v. 1) appears to depict an angel, in view of what it does (v. 2).

Rev 9:13-18  Then the sixth angel blew his trumpet, and I heard a voice from the four horns of the golden altar before God, 14saying to the sixth angel who had the trumpet, “Release the four angels who are bound at the great river Euphrates.” 15So the four angels, who had been prepared for the hour, the day, the month, and the year, were released to kill a third of mankind. 16The number of mounted troops was twice ten thousand times ten thousand; I heard their number. 17And this is how I saw the horses in my vision and those who rode them: they wore breastplates the color of fire and of sapphiref and of sulfur, and the heads of the horses were like lions’ heads, and fire and smoke and sulfur came out of their mouths. 18By these three plagues a third of mankind was killed, by the fire and smoke and sulfur coming out of their mouths. ▤

f Greek hyacinth

The four angels (vv. 14-15) apparently control the mounted troops (vv. 16-17), who implement the three devastating plagues (v. 18). The mounted troops may be demonic – which is possibly also the case with the four angels who were “bound” (v. 14).

- The seventh trumpet acclaiming the advent of God’s kingdom:

Rev 11:15, 19  Then the seventh angel blew his trumpet, and there were loud voices in heaven, saying, “The kingdom of the world has become the kingdom of our Lord and of his Christ, and he shall reign forever and ever.” ▤  … 19Then God’s temple in heaven was opened, and the ark of his covenant was seen within his temple. There were flashes of lightning, rumblings,g peals of thunder, an earthquake, and heavy hail. ▤

g Or voices, or sounds

Verse 19 – with the appearance of “the ark of his covenant” and the awesome signs – is possibly symbolically affirming the advent of God’s consummated kingdom along with the manifestation of God’s presence and the fulfillment of his covenant promises to his people.

The third series of judgments: The seven bowls

Rev 15:1, 5-8  Then I saw another sign in heaven, great and amazing, seven angels with seven plagues, which are the last, for with them the wrath of God is finished. ▤  … 5After this I looked, and the sanctuary of the tenth of witness in heaven was opened, 6and out of the sanctuary came the seven angels with the seven plagues, clothed in pure, bright linen, with golden sashes around their chests. 7And one of the four living creatures gave to the seven angels seven golden bowls full of the wrath of God who lives forever and ever, 8and the sanctuary was filled with smoke from the glory of God and from his power, and no one could enter the sanctuary until the seven plagues of the seven angels were finished. ▤

h Or tabernacle

Some commentators raise the possibility that the fact that “no one could enter the sanctuary until the seven plagues … were finished” (v. 8) may indicate that the time for intercession will have passed; the judgments must take place.

Rev 16:1-4, 8-11  Then I heard a loud voice from the temple telling the seven angels, “Go and pour out on the earth the seven bowls of the wrath of God.” 2So the first angel went and poured out his bowl on the earth, and harmful and painful sores came upon the people who bore the mark of the beast and worshiped its image. 3The second angel poured out his bowl into the sea, and it became like the blood of a corpse, and every living thing died that was in the sea. 4The third angel poured out his bowl into the rivers and the springs of water, and they became blood. ▤  … 8The fourth angel poured out his bowl on the sun, and it was allowed to scorch people with fire. 9They were scorched by the fierce heat, and they cursedi the name of God who had power over these plagues. They did not repent and give him glory. 10The fifth angel poured out his bowl on the throne of the beast, and its kingdom was plunged into darkness. People gnawed their tongues in anguish 11and cursed the God of heaven for their pain and sores. They did not repent of their deeds. ▤

i Greek blasphemed; also verses 11, 21

The “throne of the beast” (v. 10) appears to refer to the heart of the authority of the first beast – often thought to be a final antichrist. The “darkness” into which his kingdom was plunged, may not be physical darkness. It quite possibly depicts major problems besetting the beast’s reign with its false worship.

Rev 16:12-16  The sixth angel poured out his bowl on the great river Euphrates, and its water was dried up, to prepare the way for the kings from the east. 13And I saw, coming out of the mouth of the dragon and out of the mouth of the beast and out of the mouth of the false prophet, three unclean spirits like frogs. 14For they are demonic spirits, performing signs, who go abroad to the kings of the whole world, to assemble them for battle on the great day of God the Almighty. 15(“Behold, I am coming like a thief! Blessed is the one who stays awake, keeping his garments on, that he may not go about naked and be seen exposed!”) 16And they assembled them at the place that in Hebrew is called Armageddon. ▤

The “dragon” (v. 13) is Satan. Likely the “three unclean spirits like frogs” (v. 13) will perform supposedly miraculous signs leading world rulers to believe they can successfully and/or ought to fight against people or forces of God, not realizing that they will be overwhelmed by the Messiah and his forces. For further comment on this passage see On Jesus Christ’s return evil powers will be crushed.

Rev 16:17-21  The seventh angel poured out his bowl into the air, and a loud voice came out of the temple, from the throne, saying, “It is done!” 18And there were flashes of lightning, rumblings,j peals of thunder, and a great earthquake such as there had never been since man was on the earth, so great was that earthquake. 19The great city was split into three parts, and the cities of the nations fell, and God remembered Babylon the great, to make her drain the cup of the wine of the fury of his wrath. 20And every island fled away, and no mountains were to be found. 21And great hailstones, about one hundred poundsk each, fell from heaven on people; and they cursed God for the plague of the hail, because the plague was so severe. ▤

j Or voices, or sounds

k Greek a talent in weight

The guilt and consequent judgment of “Babylon the Great”

See also:

- Rev 16:19 ⇑

There are differing views as to what Babylon represents in Revelation. The most prominent are: Rome, with its decadence and oppression of Christians; an actual rebuilt city of Babylon, characterized by the power and ungodliness of the original; and all worldly political and religious opposition to the true God.

Note that Revelation 16:17-21 in the previous subsection, speaks of “Babylon the Great” suffering the judgment of the seventh bowl.

Rev 17:1-6, 15-18  Then one of the seven angels who had the seven bowls came and said to me, “Come, I will show you the judgment of the great prostitute who is seated on many waters, 2with whom the kings of the earth have committed sexual immorality, and with the wine of whose sexual immorality the dwellers on earth have become drunk.” 3And he carried me away in the Spirit into a wilderness, and I saw a woman sitting on a scarlet beast that was full of blasphemous names, and it had seven heads and ten horns. 4The woman was arrayed in purple and scarlet, and adorned with gold and jewels and pearls, holding in her hand a golden cup full of abominations and the impurities of her sexual immorality. 5And on her forehead was written a name of mystery: “Babylon the great, mother of prostitutes and of earth’s abominations.” 6And I saw the woman, drunk with the blood of the saints, the blood of the martyrs of Jesus.l When I saw her, I marveled greatly. ▤  … 15And the angelm said to me, “The waters that you saw, where the prostitute is seated, are peoples and multitudes and nations and languages. 16And the ten horns that you saw, they and the beast will hate the prostitute. They will make her desolate and naked, and devour her flesh and burn her up with fire, 17for God has put it into their hearts to carry out his purpose by being of one mind and handing over their royal power to the beast, until the words of God are fulfilled. 18And the woman that you saw is the great city that has dominion over the kings of the earth.” ▤

l Greek the witnesses to Jesus

m Greek he

The beast (vv. 3, 16) is probably the same as the one in the preceding chapters – quite possibly a final antichrist. The ruining of the prostitute by the beast and the ten horns shows division amongst the forces of evil. It also illustrates God’s power over evil, by his using evil forces to accomplish his purposes (v. 17).

Rev 18:1-10  After this I saw another angel coming down from heaven, having great authority, and the earth was made bright with his glory. 2And he called out with a mighty voice, “Fallen, fallen is Babylon the great! She has become a dwelling place for demons, a haunt for every unclean spirit, a haunt for every unclean bird, a haunt for every unclean and detestable beast. 3For all nations have drunkn the wine of the passion of her sexual immorality, and the kings of the earth have committed immorality with her, and the merchants of the earth have grown rich from the power of her luxurious living.” 4Then I heard another voice from heaven saying, “Come out of her, my people, lest you take part in her sins, lest you share in her plagues; 5for her sins are heaped high as heaven, and God has remembered her iniquities. 6Pay her back as she herself has paid back others, and repay her double for her deeds; mix a double portion for her in the cup she mixed. 7As she glorified herself and lived in luxury, so give her a like measure of torment and mourning, since in her heart she says, ‘I sit as a queen, I am no widow, and mourning I shall never see.’ 8For this reason her plagues will come in a single day, death and mourning and famine, and she will be burned up with fire; for mighty is the Lord God who has judged her.” 9And the kings of the earth, who committed sexual immorality and lived in luxury with her, will weep and wail over her when they see the smoke of her burning. 10They will stand far off, in fear of her torment, and say, “Alas! Alas! You great city, you mighty city, Babylon! For in a single hour your judgment has come.” ▤

n Some manuscripts fallen by

Note that earlier in 14:8 an angel uses similar terminology to v. 2 in prophesying Babylon’s fall: ‘Another angel, a second, followed, saying, “Fallen, fallen is Babylon the great, she who made all nations drink the wine of the passion of her sexual immorality.”’

Rev 18:20-24  Rejoice over her, O heaven, and you saints and apostles and prophets, for God has given judgment for you against her!” 21Then a mighty angel took up a stone like a great millstone and threw it into the sea, saying, “So will Babylon the great city be thrown down with violence, and will be found no more; 22and the sound of harpists and musicians, of flute players and trumpeters, will be heard in you no more, and a craftsman of any craft will be found in you no more, and the sound of the mill will be heard in you no more, 23and the light of a lamp will shine in you no more, and the voice of bridegroom and bride will be heard in you no more, for your merchants were the great ones of the earth, and all nations were deceived by your sorcery. 24And in her was found the blood of prophets and of saints, and of all who have been slain on earth.” ▤

Rev 19:1-3  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, 2for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”o 3Once more they cried out, “Hallelujah! The smoke from her goes up forever and ever.” ▤

o Greek bondservants; also verse 5

Pray for persecuted Christians

Section B

The Timing of Jesus Christ’s Return

Section Jumps

- God has set times for the end of the age and related events . . .

- . . . God has set times for Jesus Christ’s return and subsequent events

- Jesus Christ’s return will be at an unexpected time, while people are living as usual

- Jesus Christ’s return will be preceded by distressful events

- Awesome cosmic events will occur just prior to Jesus Christ’s return

- Jesus Christ’s return is spoken of as being imminent

- Note: The time of Jesus Christ’s return is referred to as “the day of the Lord”

See also:

- The gospel will be preached to all nations before the end

God has set times for the end of the age and related events . . .

See also:

- God appoints times for events affecting the nations + ref.

- “Three and a half years” is given for the rule of the antichrist and intense persecution

Dan 11:35  … and some of the wise shall stumble, so that they may be refined, purified, and made white, until the time of the end, for it still awaits the appointed time. ▤

Dan 12:4, 9  But you, Daniel, shut up the words and seal the book, until the time of the end. Many shall run to and fro, and knowledge shall increase.” ▤  … 9He said, “Go your way, Daniel, for the words are shut up and sealed until the time of the end. ▤

The expression “the time of the end” (vv. 4, 9) may have in view an appointed time, hence the inclusion of these verses in this subsection. Note that the book contained prophecies of events of the end time.

Rev 1:3  Blessed is the one who reads aloud the words of this prophecy, and blessed are those who hear, and who keep what is written in it, for the time is near. ▤

This suggests that there are times set by God for events of the end times prophesied in Revelation (cf. Rev 9:15 ↓).

Rev 9:15  So the four angels, who had been prepared for the hour, the day, the month, and the year, were released to kill a third of mankind. ▤

Dan 9:27  And he shall make a strong covenant with many for one week,p and for half of the week he shall put an end to sacrifice and offering. And on the wing of abominations shall come one who makes desolate, until the decreed end is poured out on the desolator. ▤

p Or seven; twice in this verse

A number of commentators consider that the antichrist of the end of the age is most likely in view here – particularly if the one in view in the first sentence is involved in what is described in the second sentence. The “week” (cf. vv. 25-26) or “seven” (cf. text note) denotes a period of time, sometimes interpreted as seven years (cf. AMP, GNT, NCV). This verse shows that the times of key activities of the identity in the first sentence have been predetermined by God – as has the end of “the desolator” in the second sentence.

. . . God has set times for Jesus Christ’s return and subsequent events

See also:

- 1Thes 5:1 ⇓

Matt 24:36-37  But concerning that day and hour no one knows, not even the angels of heaven, nor the Son,q but the Father only. 37For as were the days of Noah, so will be the coming of the Son of Man. ▤

q Some manuscripts omit nor the Son

In v. 36, “that day” most likely refers to the day of Jesus Christ’s return (v. 37). As such, the verse indicates that God has set a time for it.

1Cor 7:29a  This is what I mean, brothers: the appointed time has grown very short. ▤

1Tim 6:14-15  … to keep the commandment unstained and free from reproach until the appearing of our Lord Jesus Christ, 15which he will display at the proper time—he who is the blessed and only Sovereign, the King of kings and Lord of lords, … ▤

Here “proper time” probably refers to an appointed time for Jesus Christ’s return – a time “that God has already decided” (CEV).

Acts 1:6-7  So when they had come together, they asked him, “Lord, will you at this time restore the kingdom to Israel?” 7He said to them, “It is not for you to know times or seasons that the Father has fixed by his own authority. ▤

The disciples’ question implies that God would restore Israel’s kingdom through Jesus Christ. Jesus’ reply indicates that God had set a time for this – presumably following Jesus’ return – and times for other events of the end. (Regarding Israel’s restored kingdom or state, see God’s Plans for Israel.)

Acts 3:20-21  … that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, 21whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. ▤

Acts 17:31  … because he has fixed a day on which he will judge the world in righteousness by a man whom he has appointed; and of this he has given assurance to all by raising him from the dead. ▤

Matt 8:29  And behold, they cried out, “What have you to do with us, O Son of God? Have you come here to torment us before the time?” ▤

The term “the time” may well speak of an “appointed time” (NIV®, NLT). As such the second question indicates that God has appointed a future time for the judgment and punishment of demons – as he has for judgment of all the world (cf. Acts 17:31 ↑).

Hab 2:3  For still the vision awaits its appointed time; it hastens to the end—it will not lie. If it seems slow, wait for it; it will surely come; it will not delay. ▤

Initially this referred to the destruction of Babylon in 539 B.C. In Hebrews 10:37 the writer adapted the second statement of this verse to Jesus Christ’s return – ‘For, “Yet a little while, and the coming one will come and will not delay …’ In doing this the writer of Hebrews may well have viewed the first part of the verse to likewise apply to Jesus Christ’s return and “the end” of the age. If this is the case, then one could infer that it alludes to an “appointed time” for Christ’s return.

- God has determined the length of the tribulation of the end times:

Mark 13:20  And if the Lord had not cut short the days, no human being would be saved. But for the sake of the elect, whom he chose, he shortened the days. ▤

The reference here is to God shortening the time of the tribulation of the end days. Arguably this suggests that God has determined the length of other such events of the end times.

Jesus Christ’s return will be at an unexpected time, while people are living as usual

See also:

- As we do not know when Jesus Christ will come, “stay awake” and be ready

2Pet 3:3-4, 10a  … knowing this first of all, that scoffers will come in the last days with scoffing, following their own sinful desires. 4They will say, “Where is the promise of his coming? For ever since the fathers fell asleep, all things are continuing as they were from the beginning of creation.” ▤  … 10But the day of the Lord will come like a thief … ▤

1Thes 5:1-3  Now concerning the times and the seasons, brothers,r you have no need to have anything written to you. 2For you yourselves are fully aware that the day of the Lord will come like a thief in the night. 3While people are saying, “There is peace and security,” then sudden destruction will come upon them as labor pains come upon a pregnant woman, and they will not escape. ▤

r Or brothers and sisters; also verses 4, 12, 14, 25, 26, 27

Matt 24:37-41  For as were the days of Noah, so will be the coming of the Son of Man. 38For as in those days before the flood they were eating and drinking, marrying and giving in marriage, until the day when Noah entered the ark, 39and they were unaware until the flood came and swept them all away, so will be the coming of the Son of Man. 40Then two men will be in the field; one will be taken and one left. 41Two women will be grinding at the mill; one will be taken and one left. ▤

The separation of the pairs of people in vv. 40-41 is indicative of the suddenness of Jesus Christ’s return. In speaking of people being “taken”, this may well be referring to a rapture – believers being taken away to be with Jesus Christ, with unbelieving partners being left behind to face a perilous future and/or judgment. Alternatively the verses could be speaking of one being taken in judgment – paralleling the flood coming and taking people away (v. 39a) – while the other is spared.

Luke 17:28-30  Likewise, just as it was in the days of Lot—they were eating and drinking, buying and selling, planting and building, 29but on the day when Lot went out from Sodom, fire and sulfur rained from heaven and destroyed them all— 30so will it be on the day when the Son of Man is revealed. ▤

- No one knows when Jesus Christ’s return will be, except God:

Mark 13:32-33  But concerning that day or that hour, no one knows, not even the angels in heaven, nor the Son, but only the Father. 33Be on guard, keep awake.s For you do not know when the time will come. ▤

s Some manuscripts add and pray

Jesus Christ’s return will be preceded by distressful events

See also:

- Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return

- The Antichrist and the Final Persecution

Matt 24:3-14  As he sat on the Mount of Olives, the disciples came to him privately, saying, “Tell us, when will these things be, and what will be the sign of your coming and of the close of the age?” 4And Jesus answered them, “See that no one leads you astray. 5For many will come in my name, saying, ‘I am the Christ,’ and they will lead many astray. 6And you will hear of wars and rumors of wars. See that you are not alarmed, for this must take place, but the end is not yet. 7For nation will rise against nation, and kingdom against kingdom, and there will be famines and earthquakes in various places. 8All these are but the beginning of the birth pains. 9“Then they will deliver you up to tribulation and put you to death, and you will be hated by all nations for my name’s sake. 10And then many will fall awayt and betray one another and hate one another. 11And many false prophets will arise and lead many astray. 12And because lawlessness will be increased, the love of many will grow cold. 13But the one who endures to the end will be saved. 14And this gospel of the kingdom will be proclaimed throughout the whole world as a testimony to all nations, and then the end will come. ▤

t Or stumble

In v. 8 “birth pains” denotes the time of distress which leads into – or “gives birth” to – the advent of the Messiah and what will follow. Note that in addition to the distressful events, Christ’s return will be preceded by the gospel reaching all nations (v. 14).

Luke 21:9-11  And when you hear of wars and tumults, do not be terrified, for these things must first take place, but the end will not be at once.” 10Then he said to them, “Nation will rise against nation, and kingdom against kingdom. 11There will be great earthquakes, and in various places famines and pestilences. And there will be terrors and great signs from heaven. ▤

This is from Luke’s parallel passage to Matthew 24 immediately above. In addition to what is mentioned there, note that this speaks of “tumults” along with war (v. 9), “great” earthquakes and “pestilences” along with famines (v. 11a) and “terrors and great signs from heaven” (v. 11b). The “tumults” may involve revolutions (cf. GNT, NIV). (The “great signs from heaven” are further discussed below in the following subsection.)

2Thes 2:1-10  Now concerning the coming of our Lord Jesus Christ and our being gathered together to him, we ask you, brothers,u 2not to be quickly shaken in mind or alarmed, either by a spirit or a spoken word, or a letter seeming to be from us, to the effect that the day of the Lord has come. 3Let no one deceive you in any way. For that day will not come, unless the rebellion comes first, and the man of lawlessnessv is revealed, the son of destruction,w 4who opposes and exalts himself against every so-called god or object of worship, so that he takes his seat in the temple of God, proclaiming himself to be God. 5Do you not remember that when I was still with you I told you these things? 6And you know what is restraining him now so that he may be revealed in his time. 7For the mystery of lawlessness is already at work. Only he who now restrains it will do so until he is out of the way. 8And then the lawless one will be revealed, whom the Lord Jesus will kill with the breath of his mouth and bring to nothing by the appearance of his coming. 9The coming of the lawless one is by the activity of Satan with all power and false signs and wonders, 10and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. ▤

u Or brothers and sisters; also verses 13, 15

v Some manuscripts sin

w Greek the son of perdition (a Hebrew idiom)

This “man of lawlessness” (v. 3) appears to be a final antichrist, quite possibly the first beast of Revelation 13. Presumably he will be the prime instigator of this momentous “rebellion” (v. 3) against God. There are a number of theories as to who or what is “restraining him now” (vv. 6-7) – including the Holy Spirit, and the archangel Michael.

Dan 9:26b  And the people of the prince who is to come shall destroy the city and the sanctuary. Itsx end shall come with a flood, and to the end there shall be war. Desolations are decreed. ▤

x Or His

This may be speaking of widespread war and desolations continuing, even increasing, until the end of the age – hence the verse’s inclusion here. Alternatively, Jerusalem may be view, in particular her “end” or destruction at the hand of the Romans in A.D. 70, which is likely the subject of the first sentence.

Awesome cosmic events will occur just prior to Jesus Christ’s return

See also:

- Luke 21:11 ⇑

Matt 24:29-30  Immediately after the tribulation of those days the sun will be darkened, and the moon will not give its light, and the stars will fall from heaven, and the powers of the heavens will be shaken. 30Then will appear in heaven the sign of the Son of Man, and then all the tribes of the earth will mourn, and they will see the Son of Man coming on the clouds of heaven with power and great glory. ▤

Luke 21:25-26  And there will be signs in sun and moon and stars, and on the earth distress of nations in perplexity because of the roaring of the sea and the waves, 26people fainting with fear and with foreboding of what is coming on the world. For the powers of the heavens will be shaken. ▤

As the moon affects the tides, “the roaring of the sea and the waves” (v. 25b) may well be a reflection of the lunar and other cosmological changes spoken of here.

Acts 2:19-20  And I will show wonders in the heavens above and signs on the earth below, blood, and fire, and vapor of smoke; 20the sun shall be turned to darkness and the moon to blood, before the day of the Lord comes, the great and magnificent day. ▤

Here “the day of the Lord” definitely refers to Jesus Christ’s return. However, it is not clear how Peter envisaged the “signs on the earth below” mentioned in quoting this prophecy of Joel. The “blood, and fire, and vapor of smoke” (v. 19) could be part of the cosmological wonders that God will show as a precursor to his impending judgment. The devastating effects of warfare are another possibility.

Rev 6:12-17  When he opened the sixth seal, I looked, and behold, there was a great earthquake, and the sun became black as sackcloth, the full moon became like blood, 13and the stars of the sky fell to the earth as the fig tree sheds its winter fruit when shaken by a gale. 14The sky vanished like a scroll that is being rolled up, and every mountain and island was removed from its place. 15Then the kings of the earth and the great ones and the generals and the rich and the powerful, and everyone, slavey and free, hid themselves in the caves and among the rocks of the mountains, 16calling to the mountains and rocks, “Fall on us and hide us from the face of him who is seated on the throne, and from the wrath of the Lamb, 17for the great day of their wrath has come, and who can stand?” ▤

y Or servant; Greek bondservant

There is debate as to whether this passage is literal or figurative. The terminology is similar to descriptions above of the cosmological events immediately preceding Jesus Christ’s coming and so may in fact be speaking of this, as also suggested by v. 17 saying that “the great day of their wrath has come”. However as it is part of the first of the three series of seven judgments of the end times, Christ’s return and the climax of God’s judgment may not be in view.

Jesus Christ’s return is spoken of as being imminent

Obviously as these verses were written nearly two thousand years ago, Jesus Christ’s return was not near in terms of our perception of time. One explanation of this is that as with the Lord “a day is like a thousand years, and a thousand years are like a day” (2Pet 3:8 ↓), Christ’s return can be spoken of in a sense as “near” from any point in time. Another view is that in some of these verses at least, the writers are asserting the certainty of Christ’s return rather than its nearness in time.

1Cor 7:29a  This is what I mean, brothers: the appointed time has grown very short. ▤

Phil 4:5  Let your reasonableness be known to everyone. The Lord is at hand; … ▤

Heb 10:25, 37  … not neglecting to meet together, as is the habit of some, but encouraging one another, and all the more as you see the Day drawing near. ▤  … 37For, “Yet a little while, and the coming one will come and will not delay; … ▤

James 5:8-9  You also, be patient. Establish your hearts, for the coming of the Lord is at hand. 9Do not grumble against one another, brothers, so that you may not be judged; behold, the Judge is standing at the door. ▤

As with v. 8b, v. 9b is referring to Jesus Christ and his impending entry or return to the world.

1Pet 4:7  The end of all things is at hand; therefore be self-controlled and sober-minded for the sake of your prayers. ▤

1Jn 2:18  Children, it is the last hour, and as you have heard that antichrist is coming, so now many antichrists have come. Therefore we know that it is the last hour. ▤

Rev 22:7, 10, 12, 20  “And behold, I am coming soon. Blessed is the one who keeps the words of the prophecy of this book.” ▤  … 10And he said to me, “Do not seal up the words of the prophecy of this book, for the time is near. ▤  … 12“Behold, I am coming soon, bringing my recompense with me, to repay everyone for what he has done. ▤  … 20He who testifies to these things says, “Surely I am coming soon.” Amen. Come, Lord Jesus! ▤

Matt 16:28  Truly, I say to you, there are some standing here who will not taste death until they see the Son of Man coming in his kingdom. ▤

Especially with the clear reference to his return in the preceding verse (cf. v. 27), it would appear on face value that Jesus was speaking of his second coming occurring in the lifetime of some of those who there with him. But as this obviously did not happen, generally commentators do not consider that “coming” is here referring to Christ’s second coming. Although many see this verse as alluding to his subsequent transfiguration (cf. 17:1-8), it possibly refers instead to Jesus Christ’s resurrection and the ensuing phase of the kingdom.

- Insights regarding God’s apparent slowness:

2Pet 3:8-9  But do not overlook this one fact, beloved, that with the Lord one day is as a thousand years, and a thousand years as one day. 9The Lord is not slow to fulfill his promise as some count slowness, but is patient toward you,z not wishing that any should perish, but that all should reach repentance. ▤

z Some manuscripts on your account

Note: The time of Jesus Christ’s return is referred to as “the day of the Lord”

See also:

- Note: “The day of the LORD” will bring God’s judgment, with its destruction of the wicked

- Prelude: There will be a final “day” of God’s judgment

The phrase “the day of the Lord” alludes to the OT usage of the phrase “the day of the LORD”. The latter is a phrase with eschatological connotations, speaking of God’s decisive intervention to crush the wicked and enforce his rule.

1Cor 5:5  … you are to deliver this man to Satan for the destruction of the flesh, so that his spirit may be saved in the day of the Lord.a ▤

a Some manuscripts add Jesus

1Thes 5:2  For you yourselves are fully aware that the day of the Lord will come like a thief in the night. ▤

2 Peter 3:10a similarly says, “But the day of the Lord will come like a thief.”

2Thes 2:2  … not to be quickly shaken in mind or alarmed, either by a spirit or a spoken word, or a letter seeming to be from us, to the effect that the day of the Lord has come. ▤

1Cor 1:8  … who will sustain you to the end, guiltless in the day of our Lord Jesus Christ. ▤

This and the following references do not use the exact term “the day of the Lord”, but they do similarly make reference to the “day” of Christ’s return.

2Cor 1:14  … just as you did partially acknowledge us—that on the day of our Lord Jesus you will boast of us as we will boast of you. ▤

Phil 1:6, 9-10  And I am sure of this, that he who began a good work in you will bring it to completion at the day of Jesus Christ. ▤  … 9And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, 10so that you may approve what is excellent, and so be pure and blameless for the day of Christ, … ▤

Phil 2:16  … holding fast to the word of life, so that in the day of Christ I may be proud that I did not run in vain or labor in vain. ▤

Heb 10:25  … not neglecting to meet together, as is the habit of some, but encouraging one another, and all the more as you see the Day drawing near. ▤

Eph 4:30  And do not grieve the Holy Spirit of God, by whom you were sealed for the day of redemption. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Jesus Christ’s Return

Section Jumps

- Jesus Christ will return with his angels

- Jesus Christ will come in great glory

- On Jesus Christ’s return believers who have died will be resurrected . . .

- . . . and all his followers will be gathered to him

- On Jesus Christ’s return his followers will be rewarded

- On Jesus Christ’s return evil powers will be crushed

See also:

- On his return, Jesus Christ will judge and reward all people according to what they have done . . .

- Be Ready for Jesus Christ’s Return

Jesus Christ will return with his angels

See also:

- Matt 25:31 ⇓; Luke 9:26 ⇓

Matt 16:27  For the Son of Man is going to come with his angels in the glory of his Father, and then he will repay each person according to what he has done. ▤

1Thes 3:13  … so that he may establish your hearts blameless in holiness before our God and Father, at the coming of our Lord Jesus with all his saints. ▤

Here “saints” probably is at least inclusive of angels, quite possibly referring also to Christians who have died. See also the comment on Rev 19:14 below.

2Thes 1:7  … and to grant relief to you who are afflicted as well as to us, when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels … ▤

Jude 1:14  It was also about these that Enoch, the seventh from Adam, prophesied, saying, “Behold, the Lord comes with ten thousands of his holy ones, … ▤

Rev 19:14  And the armies of heaven, arrayed in fine linen, white and pure, were following him on white horses. ▤

Note that rather then simply referring to angelic hosts, some commentators consider that the “armies of heaven” following Christ may be speaking of believers, or at least be inclusive of them – particularly with the description of them being dressed “in fine linen” which is what believers had been given to wear in v. 8.

1Thes 4:16  For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. ▤

As the archangel is the leader of God’s angels (cf. NCV text note), quite possibly “the voice of an archangel” may signify the summoning of heavenly forces to accompany Christ on his return. The “sound of the trumpet of God” may well also be – in part at least – a signal to the angels, with Matthew 24:31 saying, “And he will send out his angels with a loud trumpet call, and they will gather his elect …”

Alternatively their focus may be the raising of “the dead in Christ”. This is more of a possibility in the case of the trumpet call, with Matthew 24:31 being applicable to it and 1 Corinthians 15:52 saying, “For the trumpet will sound, and the dead will be raised imperishable, and we shall be changed.” However the prime purpose of the voice of the archangel and the trumpet call may simply be to resoundingly announce Jesus Christ’s return.

Zec 14:5  And you shall flee to the valley of my mountains, for the valley of the mountains shall reach to Azal. And you shall flee as you fled from the earthquake in the days of Uzziah king of Judah. Then the LORD my God will come, and all the holy ones with him. ▤

Jesus Christ’s return appears to be what is ultimately in view here.

Jesus Christ will come in great glory

See also:

- Matt 16:27 ⇑; 2Thes 1:7 ⇑

On his return Jesus Christ’s awesome intrinsic glory will be manifested. In conjunction with this and other factors, his return will be wonderfully glorious.

Matt 25:31  When the Son of Man comes in his glory, and all the angels with him, then he will sit on his glorious throne. ▤

Luke 9:26  For whoever is ashamed of me and of my words, of him will the Son of Man be ashamed when he comes in his glory and the glory of the Father and of the holy angels. ▤

Luke 21:27  And then they will see the Son of Man coming in a cloud with power and great glory. ▤

Acts 2:20  … the sun shall be turned to darkness and the moon to blood, before the day of the Lord comes, the great and magnificent day. ▤

This speaks of the day of Christ’s return as a “glorious day” (GNT, NASB, NCV, NIV, NLT, NRSV).

Titus 2:13  … waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, … ▤

1Pet 4:13  But rejoice insofar as you share Christ’s sufferings, that you may also rejoice and be glad when his glory is revealed. ▤

Matt 24:27  For as the lightning comes from the east and shines as far as the west, so will be the coming of the Son of Man. ▤

The main point of the simile is to indicate that Jesus Christ’s return will be obvious to all, but it also implies that his return will be stunning and glorious.

Matt 26:64  Jesus said to him, “You have said so. But I tell you, from now on you will see the Son of Man seated at the right hand of Power and coming on the clouds of heaven.” ▤

The phrase “coming on the clouds of heaven” – a reference to Daniel 7:13, part of a messianic prophecy – is often understood to be alluding to Jesus Christ’s return (cf. NLT; Luke 21:27 ↑). As such this verse points to Jesus Christ’s glory or at least the gloriousness of his return, with him being seen at the right hand of God and “coming on the clouds of heaven”. Another view supported by its original context in Daniel is that it is referring to Jesus Christ’s enthronement, rather than to his return. (cf. NBC) If this view is the case, then the verse is not applicable to this subsection.

2Thes 1:10  … when he comes on that day to be glorified in his saints, and to be marveled at among all who have believed, because our testimony to you was believed. ▤

Allied with the manifestation of his actual glory on his return, Jesus Christ will receive glory “in his saints” who have believed – presumably because of what they are (cf. NCV) and/or in their praise (cf. CEV, GNT, NLT). His glory is also reflected in the fact that they shall marvel at him – no doubt with a sense of joy and delightful anticipation.

Heb 1:6  And again, when he brings the firstborn into the world, he says, “Let all God’s angels worship him.” ▤

The reference may be to Jesus Christ’s second coming, when God “again brings the firstborn into the world” (NASB, NKJV; cf. AMP). As such it would speak of Jesus Christ being glorified on his return (cf. 2Thes 1:10 ↑).

- Angels spoke of Jesus Christ returning in the same way that he went into heaven:

Acts 1:9-11  And when he had said these things, as they were looking on, he was lifted up, and a cloud took him out of their sight. 10And while they were gazing into heaven as he went, behold, two men stood by them in white robes, 11and said, “Men of Galilee, why do you stand looking into heaven? This Jesus, who was taken up from you into heaven, will come in the same way as you saw him go into heaven.” ▤

On Jesus Christ’s return believers who have died will be resurrected . . .

See also:

- On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ

1Cor 15:22-23  For as in Adam all die, so also in Christ shall all be made alive. 23But each in his own order: Christ the firstfruits, then at his coming those who belong to Christ. ▤

1Cor 15:51-52  Behold! I tell you a mystery. We shall not all sleep, but we shall all be changed, 52in a moment, in the twinkling of an eye, at the last trumpet. For the trumpet will sound, and the dead will be raised imperishable, and we shall be changed. ▤

1Thes 4:13-16  But we do not want you to be uninformed, brothers, about those who are asleep, that you may not grieve as others do who have no hope. 14For since we believe that Jesus died and rose again, even so, through Jesus, God will bring with him those who have fallen asleep. 15For this we declare to you by a word from the Lord,b that we who are alive, who are left until the coming of the Lord, will not precede those who have fallen asleep. 16For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. ▤

b Or by the word of the Lord

Some understand the use of “bring” (v. 14) to speak of believers who have died returning from heaven with Jesus. However their resurrection on his return is in view in the subsequent verses. As such, in v. 14 Paul may be referring to these believers joining Jesus prior to believers who have not died (cf. v. 16; v. 17 ⇓).

John 6:39-40, 44, 54  And this is the will of him who sent me, that I should lose nothing of all that he has given me, but raise it up on the last day. 40For this is the will of my Father, that everyone who looks on the Son and believes in him should have eternal life, and I will raise him up on the last day.” ▤  … 44No one can come to me unless the Father who sent me draws him. And I will raise him up on the last day. ▤  … 54Whoever feeds on my flesh and drinks my blood has eternal life, and I will raise him up on the last day. ▤

Particularly in view of the above verses from Paul’s letters, in these verses and in 11:24 below, “the last day” would appear to refer to the day of Christ’s return. It could also be taken to refer to the day of judgment, particularly if the two “days” are understood to coincide.

John 11:24  Martha said to him, “I know that he will rise again in the resurrection on the last day.” ▤

. . . and all his followers will be gathered to him

Matt 24:31  And he will send out his angels with a loud trumpet call, and they will gather his elect from the four winds, from one end of heaven to the other. ▤

Luke 17:30, 34-35  … so will it be on the day when the Son of Man is revealed. ▤  … 34I tell you, in that night there will be two in one bed. One will be taken and the other left. 35There will be two women grinding together. One will be taken and the other left.”c ▤

c Some manuscripts add verse 36: Two men will be in the field; one will be taken and the other left

John 14:2-3  In my Father’s house are many rooms. If it were not so, would I have told you that I go to prepare a place for you?d 3And if I go and prepare a place for you, I will come again and will take you to myself, that where I am you may be also. ▤

d Or In my Father’s house are many rooms; if it were not so, I would have told you; for I go to prepare a place for you

Jesus Christ will come back and take his people to be with him in his Father’s house, i.e. heaven.

1Thes 4:17  Then we who are alive, who are left, will be caught up together with them in the clouds to meet the Lord in the air, and so we will always be with the Lord. ▤

2Thes 2:1-2  Now concerning the coming of our Lord Jesus Christ and our being gathered together to him, we ask you, brothers,e 2not to be quickly shaken in mind or alarmed, either by a spirit or a spoken word, or a letter seeming to be from us, to the effect that the day of the Lord has come. ▤

e Or brothers and sisters; also verses 13, 15

Rev 14:14-16  Then I looked, and behold, a white cloud, and seated on the cloud one like a son of man, with a golden crown on his head, and a sharp sickle in his hand. 15And another angel came out of the temple, calling with a loud voice to him who sat on the cloud, “Put in your sickle, and reap, for the hour to reap has come, for the harvest of the earth is fully ripe.” 16So he who sat on the cloud swung his sickle across the earth, and the earth was reaped. ▤

The one “like a son of man” (v. 14) quite probably refers to Jesus Christ. The angel in v. 15 appears to be passing on instructions – that are presumably from God – to begin “harvesting” what appears to be the righteous from the earth. As such this may well be speaking primarily of the harvesting or gathering of believers by Christ on his return, particularly with the subsequent verses (cf. vv. 17-20) referring to the judgment of the wicked.

On Jesus Christ’s return his followers will be rewarded

See also:

- Jesus Christ will bring believers’ salvation to completion on his return

Matt 24:45-47  Who then is the faithful and wise servant,f whom his master has set over his household, to give them their food at the proper time? 46Blessed is that servant whom his master will find so doing when he comes. 47Truly, I say to you, he will set him over all his possessions. ▤

f Greek bondservant; also verses 46, 48, 50

Although the servant referred to is in charge of other servants in the master’s household, the application of this teaching is not limited to leaders.

Luke 12:37  Blessed are those servantsg whom the master finds awake when he comes. Truly, I say to you, he will dress himself for service and have them recline at table, and he will come and serve them. ▤

g Greek bondservants

The final statement suggests that in the afterlife Jesus Christ will in some sense again condescend to serving his people, in rewarding them.

Col 3:4  When Christ who is yourh life appears, then you also will appear with him in glory. ▤

h Some manuscripts our

Quite possibly “appear with him in glory” refers to – or at least involves – sharing in Jesus Christ’s glory (cf. GNT, NCV, NLT).

2Tim 4:8  Henceforth there is laid up for me the crown of righteousness, which the Lord, the righteous judge, will award to me on that Day, and not only to me but also to all who have loved his appearing. ▤

The “crown of righteousness” could allude to being pronounced right with God or being made completely righteous. Alternatively it may be speaking of a reward for a righteous life, even an actual crown. Not that the last phrase appears to refer to longing for Christ’s return (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV). As such the verse appears to associate “Day” with both the day of judgment and the day of Christ’s return, linking the two.

1Pet 1:7  … so that the tested genuineness of your faith—more precious than gold that perishes though it is tested by fire—may be found to result in praise and glory and honor at the revelation of Jesus Christ. ▤

1Pet 5:4  And when the chief Shepherd appears, you will receive the unfading crown of glory. ▤

Similar to “the crown of righteousness” (cf. 2Tim 4:8 ↑), this “crown of glory” is most likely figurative, alluding to the glory that will be bestowed on believers.

1Jn 3:2  Beloved, we are God’s children now, and what we will be has not yet appeared; but we know that when he appearsi we shall be like him, because we shall see him as he is. ▤

i Or when it appears

For comment, see the comment on 1Jn 3:2 – under On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ.

- In contrast, Jesus Christ’s return will cause widespread mourning amongst unbelievers:

Rev 1:7  Behold, he is coming with the clouds, and every eye will see him, even those who pierced him, and all tribes of the earth will wailj on account of him. Even so. Amen. ▤

j Or mourn

Similarly Matthew 24:30a says, “Then will appear in heaven the sign of the Son of Man, and then all the tribes of the earth will mourn …” On Jesus Christ’s return, unbelievers will realize too late the errors of their ways. In the light of their rejection of Jesus Christ and the persecution of his people by many of them, they will mourn deeply – particularly in anticipation of the judgment that awaits them.

On Jesus Christ’s return evil powers will be crushed

See also:

- Note: Satan stands condemned

- In the end, all Jesus Christ’s enemies will be made his footstool – totally conquered

- . . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked

1Cor 15:23-27a  But each in his own order: Christ the firstfruits, then at his coming those who belong to Christ. 24Then comes the end, when he delivers the kingdom to God the Father after destroying every rule and every authority and power. 25For he must reign until he has put all his enemies under his feet. 26The last enemy to be destroyed is death. 27For “Godk has put all things in subjection under his feet.” ▤

k Greek he

This age will end when Jesus Christ has come (v. 23) and destroyed all his enemies (vv. 24-26). In v. 25 “reign” could be referring to Christ’s present reign as Lord, climaxing with the defeat of his enemies on his return. Alternatively “reign” may be speaking of a Millennium reign of Jesus Christ following his return (cf. Rev 20:4-6), during which he will crush all opposing powers (vv. 24-27).

2Thes 2:8  And then the lawless one will be revealed, whom the Lord Jesus will kill with the breath of his mouth and bring to nothing by the appearance of his coming. ▤

Rev 16:14-16  For they are demonic spirits, performing signs, who go abroad to the kings of the whole world, to assemble them for battle on the great day of God the Almighty. 15(“Behold, I am coming like a thief! Blessed is the one who stays awake, keeping his garments on, that he may not go about naked and be seen exposed!”) 16And they assembled them at the place that in Hebrew is called Armageddon. ▤

Verse 15 appears to link Jesus Christ’s return with the final defeat of evil powers in the battle “on the great day of God the Almighty” (v. 14), at “Armageddon” (v. 16). There is a place in Israel that many identify with “Armageddon” (but this identification is not without its critics). Others see the usage of “Armageddon” as symbolic, simply signifying the event of God’s final defeat of evil (cf. Rev 19:19-21 ↓), rather than its geographical location.

Rev 17:14  They will make war on the Lamb, and the Lamb will conquer them, for he is Lord of lords and King of kings, and those with him are called and chosen and faithful. ▤

“They” refers to ten future kings (cf. v. 12) who may well be amongst the kings allied with the beast on Jesus Christ’s return (cf. Rev 16:14, 16 ↑; Rev 19:19 ↓), whom he will consequently destroy (cf. Rev 19:21 ↓).

Rev 19:11-21  Then I saw heaven opened, and behold, a white horse! The one sitting on it is called Faithful and True, and in righteousness he judges and makes war. 12His eyes are like a flame of fire, and on his head are many diadems, and he has a name written that no one knows but himself. 13He is clothed in a robe dipped inl blood, and the name by which he is called is The Word of God. 14And the armies of heaven, arrayed in fine linen, white and pure, were following him on white horses. 15From his mouth comes a sharp sword with which to strike down the nations, and he will rule them with a rod of iron. He will tread the winepress of the fury of the wrath of God the Almighty. 16On his robe and on his thigh he has a name written, King of kings and Lord of lords. 17Then I saw an angel standing in the sun, and with a loud voice he called to all the birds that fly directly overhead, “Come, gather for the great supper of God, 18to eat the flesh of kings, the flesh of captains, the flesh of mighty men, the flesh of horses and their riders, and the flesh of all men, both free and slave,m both small and great.” 19And I saw the beast and the kings of the earth with their armies gathered to make war against him who was sitting on the horse and against his army. 20And the beast was captured, and with it the false prophet who in its presencen had done the signs by which he deceived those who had received the mark of the beast and those who worshiped its image. These two were thrown alive into the lake of fire that burns with sulfur. 21And the rest were slain by the sword that came from the mouth of him who was sitting on the horse, and all the birds were gorged with their flesh. ▤

l Some manuscripts sprinkled with

m Greek bondservant

n Or on its behalf

The rider on the “white horse” (vv. 11, 19, 21) is Jesus Christ, on his second coming. Diadems (v. 12) are crowns signifying sovereignty.

- The final defeat of Satan and evil:

Rev 20:7-10  And when the thousand years are ended, Satan will be released from his prison 8and will come out to deceive the nations that are at the four corners of the earth, Gog and Magog, to gather them for battle; their number is like the sand of the sea. 9And they marched up over the broad plain of the earth and surrounded the camp of the saints and the beloved city, but fire came down from heaveno and consumed them, 10and the devil who had deceived them was thrown into the lake of fire and sulfur where the beast and the false prophet were, and they will be tormented day and night forever and ever. ▤

o Some manuscripts from God, out of heaven, or out of heaven from God

In Revelation, Jesus Christ’s return and the subsequent crushing of evil forces (cf. Rev 19:11-21 ↑) is separated from Satan’s final defeat here by the period of the “thousand years” (cf. 20:1-6) commonly known as “The Millennium” (cf. Jesus Christ’s Universal Rule).

Pray for persecuted Christians

Section D

The Final Judgment (I): Its Scope and Outcomes

Section Jumps

- Prelude: There will be a final “day” of God’s judgment

- God will judge every person, for all they have done . . .

- . . . All that is hidden will be revealed and judged

- The dead will rise . . .

- . . . They will rise to be judged, and either rewarded with eternal life or be condemned

- Eternal life will be the reward for godliness

- God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

See also:

- The Afterlife

As reflected by the above cross reference (and some of the cross references under the following subsection headings) the outcomes of the final judgment are further discussed in the second half of this chapter.

Prelude: There will be a final “day” of God’s judgment

See also:

- Matt 12:36 ⇓

- Note: “The day of the LORD” will bring God’s judgment, with its destruction of the wicked

- Note: The time of Jesus Christ’s return is referred to as “the day of the Lord”

Matt 10:15  Truly, I say to you, it will be more bearable on the day of judgment for the land of Sodom and Gomorrah than for that town. ▤

2Pet 2:9  … then the Lord knows how to rescue the godly from trials,p and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, … ▤

p Or temptations

2Pet 3:7, 10-12  But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤  … 10But the day of the Lord will come like a thief, and then the heavens will pass away with a roar, and the heavenly bodiesq will be burned up and dissolved, and the earth and the works that are done on it will be exposed.r 11Since all these things are thus to be dissolved, what sort of people ought you to be in lives of holiness and godliness, 12waiting for and hastening the coming of the day of God, because of which the heavens will be set on fire and dissolved, and the heavenly bodies will melt as they burn! ▤

q Or elements; also verse 12

r Greek found; some manuscripts will be burned up

1Jn 4:17  By this is love perfected with us, so that we may have confidence for the day of judgment, because as he is so also are we in this world. ▤

Jude 1:6  And the angels who did not stay within their own position of authority, but left their proper dwelling, he has kept in eternal chains under gloomy darkness until the judgment of the great day— ▤

Matt 7:21-23  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. 22On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ 23And then will I declare to them, ‘I never knew you; depart from me, you workers of lawlessness.’ ▤

John 12:48  The one who rejects me and does not receive my words has a judge; the word that I have spoken will judge him on the last day. ▤

Rom 2:5, 16  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤  … 16on that day when, according to my gospel, God judges the secrets of men by Christ Jesus. ▤

2Tim 1:18  … may the Lord grant him to find mercy from the Lord on that Day!—and you well know all the service he rendered at Ephesus. ▤

2Tim 4:8  Henceforth there is laid up for me the crown of righteousness, which the Lord, the righteous judge, will award to me on that Day, and not only to me but also to all who have loved his appearing. ▤

James 5:5  You have lived on the earth in luxury and in self-indulgence. You have fattened your hearts in a day of slaughter. ▤

The term the “day of slaughter” may in part at least be a reference to God’s final day of judgment.

1Pet 2:12  Keep your conduct among the Gentiles honorable, so that when they speak against you as evildoers, they may see your good deeds and glorify God on the day of visitation. ▤

The phrase “the day of visitation” may well mean “when he comes to judge” (NLT, NIrV, NRSV).

Rev 6:15-17  Then the kings of the earth and the great ones and the generals and the rich and the powerful, and everyone, slaves and free, hid themselves in the caves and among the rocks of the mountains, 16calling to the mountains and rocks, “Fall on us and hide us from the face of him who is seated on the throne, and from the wrath of the Lamb, 17for the great day of their wrath has come, and who can stand?” ▤

s Or servant; Greek bondservant

God will judge every person, for all they have done . . .

See also:

- Eccl 12:14 ⇓

- God judges and repays people according to what they have done

- God has appointed Jesus Christ judge and will judge all people through him

- On his return, Jesus Christ will judge and reward all people according to what they have done . . .

Rom 14:10  Why do you pass judgment on your brother? Or you, why do you despise your brother? For we will all stand before the judgment seat of God; … ▤

The context suggests Paul is primarily referring to all believers, but even so this is certainly applicable to all people.

Heb 4:13  And no creature is hidden from his sight, but all are naked and exposed to the eyes of him to whom we must give account. ▤

Heb 9:27  And just as it is appointed for man to die once, and after that comes judgment, … ▤

Heb 12:23  … and to the assemblyt of the firstborn who are enrolled in heaven, and to God, the judge of all, and to the spirits of the righteous made perfect, … ▤

t Or church

Jude 1:14-15  It was also about these that Enoch, the seventh from Adam, prophesied, saying, “Behold, the Lord comes with ten thousands of his holy ones, 15to execute judgment on all and to convict all the ungodly of all their deeds of ungodliness that they have committed in such an ungodly way, and of all the harsh things that ungodly sinners have spoken against him.” ▤

Eccl 3:17  I said in my heart, God will judge the righteous and the wicked, for there is a time for every matter and for every work. ▤

In saying “there is a time for every matter and for every work” the author means either that at God’s time every activity and deed will be judged; or that just as God has a time for everything, he also has a time set for judgment. Note also that this verse, 11:9 below and 12:14 in the following subsection are not necessarily referring exclusively to God’s final judgment.

Eccl 11:9  Rejoice, O young man, in your youth, and let your heart cheer you in the days of your youth. Walk in the ways of your heart and the sight of your eyes. But know that for all these things God will bring you into judgment. ▤

The writer tempers his advice by warning his readers to bear in mind that God will assess all that they do, giving fitting reward or punishment.

Matt 12:36  I tell you, on the day of judgment people will give account for every careless word they speak, … ▤

One aspect of being judged for all we have done, is that we will be judged for all we have said.

. . . All that is hidden will be revealed and judged

1Cor 4:5  Therefore do not pronounce judgment before the time, before the Lord comes, who will bring to light the things now hidden in darkness and will disclose the purposes of the heart. Then each one will receive his commendation from God. ▤

1Tim 5:24  The sins of some men are conspicuous, going before them to judgment, but the sins of others appear later. ▤

This speaks of how some people’s sins are well known, long before they will face judgment on the great day. In contrast, the sins of others will not be known until that day, when hidden sins will be revealed.

Luke 12:1-3  In the meantime, when so many thousands of the people had gathered together that they were trampling one another, he began to say to his disciples first, “Beware of the leaven of the Pharisees, which is hypocrisy. 2Nothing is covered up that will not be revealed, or hidden that will not be known. 3Therefore whatever you have said in the dark shall be heard in the light, and what you have whispered in private rooms shall be proclaimed on the housetops. ▤

Following on from v. 1, v. 2 and quite possibly v. 3 are teaching that nothing which is hidden, in particular sin hidden by hypocrisy (v. 1), will fail to be revealed – on the day of judgment if not before. Note that, alternatively, v.3 may have a positive thrust (cf. Matt 10:26-27).

Eccl 12:14  For God will bring every deed into judgment, withu every secret thing, whether good or evil. ▤

u Or into the judgment on

Rom 2:16  … on that day when, according to my gospel, God judges the secrets of men by Christ Jesus. ▤

The dead will rise . . .

See also:

- As God raised Jesus Christ from the dead, God will also raise his people

Luke 20:37-38  But that the dead are raised, even Moses showed, in the passage about the bush, where he calls the Lord the God of Abraham and the God of Isaac and the God of Jacob. 38Now he is not God of the dead, but of the living, for all live to him. ▤

To God even the physically dead exist. And they with be raised to conscious existence at the end of the age.

John 11:24  Martha said to him, “I know that he will rise again in the resurrection on the last day.” ▤

Acts 24:15  … having a hope in God, which these men themselves accept, that there will be a resurrection of both the just and the unjust. ▤

Acts 24:21b  ‘It is with respect to the resurrection of the dead that I am on trial before you this day.’ ▤

Rev 20:4-5  Then I saw thrones, and seated on them were those to whom the authority to judge was committed. Also I saw the souls of those who had been beheaded for the testimony of Jesus and for the word of God, and those who had not worshiped the beast or its image and had not received its mark on their foreheads or their hands. They came to life and reigned with Christ for a thousand years. 5The rest of the dead did not come to life until the thousand years were ended. This is the first resurrection. ▤

Verse 4b may be referring only to martyrs spoken of earlier in the verse, but possibly the raising to life of all dead believers is in view. The fact that this occurrence is termed “the first resurrection” (v. 5b) supports the assertion that there will be another resurrection, in which all others will be raised from death (v. 5a).

. . . They will rise to be judged, and either rewarded with eternal life or be condemned

Dan 12:2, 13  And many of those who sleep in the dust of the earth shall awake, some to everlasting life, and some to shame and everlasting contempt. ▤  … 13But go your way till the end. And you [Daniel] shall rest and shall stand in your allotted place at the end of the days. ▤

The phrase “your allotted place” speaks of Daniel’s allotted inheritance or reward (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

John 5:28-29  Do not marvel at this, for an hour is coming when all who are in the tombs will hear his voice 29and come out, those who have done good to the resurrection of life, and those who have done evil to the resurrection of judgment. ▤

Rev 11:18  The nations raged, but your wrath came, and the time for the dead to be judged, and for rewarding your servants,v the prophets and saints, and those who fear your name, both small and great, and for destroying the destroyers of the earth. ▤

v Greek bondservants

Rev 20:11-15  Then I saw a great white throne and him who was seated on it. From his presence earth and sky fled away, and no place was found for them. 12And I saw the dead, great and small, standing before the throne, and books were opened. Then another book was opened, which is the book of life. And the dead were judged by what was written in the books, according to what they had done. 13And the sea gave up the dead who were in it, Death and Hades gave up the dead who were in them, and they were judged, each one of them, according to what they had done. 14Then Death and Hades were thrown into the lake of fire. This is the second death, the lake of fire. 15And if anyone’s name was not found written in the book of life, he was thrown into the lake of fire. ▤

Eternal life will be the reward for godliness

See also:

- John 5:28-29 ⇑; Rev 11:18 ⇑

- Jesus Christ’s “name” signifies him in his attainment of salvation and eternal life

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We have eternal life

- Obedience and doing God’s will lead to eternal life

Matt 19:29  And everyone who has left houses or brothers or sisters or father or mother or children or lands, for my name’s sake, will receive a hundredfoldw and will inherit eternal life. ▤

w Some manuscripts manifold

Matt 25:46  And these will go away into eternal punishment, but the righteous into eternal life. ▤

John 12:25  Whoever loves his life loses it, and whoever hates his life in this world will keep it for eternal life. ▤

One who forsakes his or her life in order to live for God and follow Christ will be given eternal life.

Rom 2:7  … to those who by patience in well-doing seek for glory and honor and immortality, he will give eternal life; … ▤

Rom 6:22  But now that you have been set free from sin and have become slaves of God, the fruit you get leads to sanctification and its end, eternal life. ▤

Gal 6:8  For the one who sows to his own flesh will from the flesh reap corruption, but the one who sows to the Spirit will from the Spirit reap eternal life. ▤

1Tim 4:8  … for while bodily training is of some value, godliness is of value in every way, as it holds promise for the present life and also for the life to come. ▤

Godliness gives hope of sharing in God’s promises of both this present life and the eternal life to come.

1Tim 6:12, 18-19  Fight the good fight of the faith. Take hold of the eternal life to which you were called and about which you made the good confession in the presence of many witnesses. ▤  … 18They are to do good, to be rich in good works, to be generous and ready to share, 19thus storing up treasure for themselves as a good foundation for the future, so that they may take hold of that which is truly life. ▤

References to “eternal life” (v. 12) can include the abundant, spiritual life that Christians experience now – as well as life after death. However – like the references generally in this subsection – here the latter is probably primarily in view, as with the expression “that which is truly life” (v. 19). Note that “the good confession” (v. 12) probably refers to a formal confession of belief in Jesus Christ, most likely on the occasion of Timothy’s baptism.

James 1:12  Blessed is the man who remains steadfast under trial, for when he has stood the test he will receive the crown of life, which God has promised to those who love him. ▤

The “the crown of life” (cf. Rev 2:10) is most likely an allusion to eternal life – “life forever” (NCV™).

1Jn 2:17, 24-25  And the world is passing away along with its desires, but whoever does the will of God abides forever. ▤  … 24Let what you heard from the beginning abide in you. If what you heard from the beginning abides in you, then you too will abide in the Son and in the Father. 25And this is the promise that he made to usx—eternal life. ▤

x Some manuscripts you

Verse 24a speaks of the teaching they had been given. It was to remain or abide in them; they were to keep it in their hearts (cf. GNT), reflecting on it and applying it to their lives. As such, it speaks of godliness, which is also reflected in remaining in one’s relationship with Jesus Christ and God (v. 24b). The outcome of this is eternal life (v. 25), the reward for “whoever does the will of God” (v. 17).

Dan 12:3  And those who are wise shall shine like the brightness of the sky above;y and those who turn many to righteousness, like the stars forever and ever. ▤

y Hebrew the expanse; compare Genesis 1:6-8

The “wise” are those who have acted wisely in God’s eyes. The rewards mentioned refer to the eternal glorification of these believers.

God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

See also:

- Matt 25:46 ⇑; John 12:25 ⇑; Gal 6:8 ⇑

- Sin makes one subject to God’s wrath

- God’s wrath against sinners is manifested in punishment

- The ungodly face God’s wrath . . .

- . . . The ungodly face destruction

Rom 2:5, 8  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤  … 8but for those who are self-seekingz and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. ▤

z Or contentious

Col 3:5-6  Put to death therefore what is earthly in you:a sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. 6On account of these the wrath of God is coming.b ▤

a Greek therefore your members that are on the earth

b Some manuscripts add upon the sons of disobedience

This probably primarily refers to the wrath of God associated with the final judgment.

2Thes 1:8-9  … in flaming fire, inflicting vengeance on those who do not know God and on those who do not obey the gospel of our Lord Jesus. 9They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromc the presence of the Lord and from the glory of his might, … ▤

c Or destruction that comes from

2Pet 2:4-6, 9  For if God did not spare angels when they sinned, but cast them into helld and committed them to chainse of gloomy darkness to be kept until the judgment; 5if he did not spare the ancient world, but preserved Noah, a herald of righteousness, with seven others, when he brought a flood upon the world of the ungodly; 6if by turning the cities of Sodom and Gomorrah to ashes he condemned them to extinction, making them an example of what is going to happen to the ungodly;f ▤  … 9then the Lord knows how to rescue the godly from trials,g and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, … ▤

d Greek Tartarus

e Some manuscripts pits

f Some manuscripts an example to those who were to be ungodly

g Or temptations

The phrase “under punishment” (v. 9) could mean that God persistently punishes the unrighteous even prior to judgment day. Alternatively, it may simply refer to them being kept for their ultimate punishment pronounced on judgment day.

2Pet 3:7  But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤

Rev 11:18  The nations raged, but your wrath came, and the time for the dead to be judged, and for rewarding your servants,h the prophets and saints, and those who fear your name, both small and great, and for destroying the destroyers of the earth. ▤

h Greek bondservants

The unbelieving nations vented their anger at God (cf. NLT), raging against him. The result of this is that they face God’s wrath – primarily at the time of the final judgment, when “the destroyers of the earth” will themselves face destruction.

Luke 6:49  But the one who hears and does not do them is like a man who built a house on the ground without a foundation. When the stream broke against it, immediately it fell, and the ruin of that house was great. ▤

Although certainly also applicable to any torrential “stream” of this life, God’s final judgment may be primarily in view, with the complete destruction it brings on the ungodly who do not put Jesus’ words into action.

- The bleak prospects of the ungodly in the face of God’s judgment:

1Pet 4:17-18  For it is time for judgment to begin at the household of God; and if it begins with us, what will be the outcome for those who do not obey the gospel of God? 18And “If the righteous is scarcely saved, what will become of the ungodly and the sinner?”i ▤

i Greek where will the ungodly and sinner appear?

The “judgment” beginning with the family of God quite possibly refers to the hardships God’s people suffer now as a form of purifying judgment. If they experience such judgment, the prospects of the ungodly are bleak indeed.

Pray for persecuted Christians

Section E

The Final Judgment (II): The Process

Section Jumps

- God has appointed Jesus Christ judge and will judge all people through him

- On his return, Jesus Christ will judge and reward all people according to what they have done . . .

- . . . God’s people will be judged and rewarded according to what they have done

- People will have to give an account of themselves

- Those who have believed in Jesus Christ will be saved and have eternal life

- Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned

- What people have known will be taken into account

See also:

- On Jesus Christ’s return his followers will be rewarded

As this section shows, there will be two prominent factors in the final judgment: people’s deeds; and people’s response to Jesus Christ (i.e. whether one has believed in or has rejected him). This has led many theologians to conclude that people’s eternal destiny (i.e. heaven or hell) will be determined by their response to Jesus Christ, with their deeds then determining the degree of their reward or punishment.

However bear in mind that there is also a correlation between godly deeds and belief in Jesus Christ, and likewise between ungodly deeds and rejection of Jesus Christ. As such, there may well be a strong correlation between judgment on the basis of one’s deeds and judgment on the basis of one’s response to Jesus Christ. (See also the introductory comment on Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned.)

God has appointed Jesus Christ judge and will judge all people through him

See also:

- 2Thes 1:6-7 ⇓

John 5:22-23, 27  The Father judges no one, but has given all judgment to the Son, 23that all may honor the Son, just as they honor the Father. Whoever does not honor the Son does not honor the Father who sent him. ▤  … 27And he has given him authority to execute judgment, because he is the Son of Man. ▤

In saying that God has given him authority to judge “because he is the Son of Man” (v. 27), Jesus may be meaning that it is because he is the one spoken of in Daniel 7:13-14 as “one like a son of man” to whom was given “dominion and glory and a kingdom”.

Acts 10:42  And he commanded us to preach to the people and to testify that he is the one appointed by God to be judge of the living and the dead. ▤

Acts 17:31  … because he has fixed a day on which he will judge the world in righteousness by a man whom he has appointed; and of this he has given assurance to all by raising him from the dead. ▤

In the second part of the verse Paul’s point may be that by raising Jesus Christ, God validated Christ’s claims that God would judge the world through him (cf. John 5:22-23, 27 ↑). For in raising Christ, God firstly validated Christ’s claim that he would rise from the dead, and consequently gave credence to all Christ’s other claims.

Rom 2:16  … on that day when, according to my gospel, God judges the secrets of men by Christ Jesus. ▤

2Cor 5:10  For we must all appear before the judgment seat of Christ, so that each one may receive what is due for what he has done in the body, whether good or evil. ▤

2Tim 4:1  I charge you in the presence of God and of Christ Jesus, who is to judge the living and the dead, and by his appearing and his kingdom: … ▤

Matt 3:12  His winnowing fork is in his hand, and he will clear his threshing floor and gather his wheat into the barn, but the chaff he will burn with unquenchable fire. ▤

Here John the Baptist speaks of Jesus. The reference to Jesus sorting out the righteous “wheat” from the condemned “chaff” may be applicable to his ministry in his first coming, but taken as a whole the statement appears to primarily at least have in view his role in the final judgment.

On his return, Jesus Christ will judge and reward all people according to what they have done . . .

See also:

- 1Cor 4:4-5 ⇓; 2Cor 5:10 ⇓; Col 3:23-25 ⇓; 1Pet 1:17 ⇓; Rev 2:23 ⇓

- God judges and repays people according to what they have done

- Eternal life will be the reward for godliness

- God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

- Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned

- What people have known will be taken into account

Matt 16:27  For the Son of Man is going to come with his angels in the glory of his Father, and then he will repay each person according to what he has done. ▤

Rev 22:12  Behold, I am coming soon, bringing my recompense with me, to repay everyone for what he has done. ▤

Matt 7:21-23  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. 22On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ 23And then will I declare to them, ‘I never knew you; depart from me, you workers of lawlessness.’ ▤

Those who do God’s will “will enter the kingdom of heaven” (v. 21); those who do evil will be turned away (v. 23).

Matt 25:31-46  “When the Son of Man comes in his glory, and all the angels with him, then he will sit on his glorious throne. 32Before him will be gathered all the nations, and he will separate people one from another as a shepherd separates the sheep from the goats. 33And he will place the sheep on his right, but the goats on the left. 34Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. 35For I was hungry and you gave me food, I was thirsty and you gave me drink, I was a stranger and you welcomed me, 36I was naked and you clothed me, I was sick and you visited me, I was in prison and you came to me.’ 37Then the righteous will answer him, saying, ‘Lord, when did we see you hungry and feed you, or thirsty and give you drink? 38And when did we see you a stranger and welcome you, or naked and clothe you? 39And when did we see you sick or in prison and visit you?’ 40And the King will answer them, ‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers,j you did it to me.’ 41“Then he will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. 42For I was hungry and you gave me no food, I was thirsty and you gave me no drink, 43I was a stranger and you did not welcome me, naked and you did not clothe me, sick and in prison and you did not visit me.’ 44Then they also will answer, saying, ‘Lord, when did we see you hungry or thirsty or a stranger or naked or sick or in prison, and did not minister to you?’ 45Then he will answer them, saying, ‘Truly, I say to you, as you did not do it to one of the least of these, you did not do it to me.’ 46And these will go away into eternal punishment, but the righteous into eternal life.” ▤

j Or brothers and sisters

When Jesus Christ returns and judges people according to what they have done, he will take into account the things they have not done that they should have done (vv. 41-46).

Rom 2:5-10, 16  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. 6He will render to each one according to his works: 7to those who by patience in well-doing seek for glory and honor and immortality, he will give eternal life; 8but for those who are self-seekingk and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. 9There will be tribulation and distress for every human being who does evil, the Jew first and also the Greek, 10but glory and honor and peace for everyone who does good, the Jew first and also the Greek. ▤  … 16on that day when, according to my gospel, God judges the secrets of men by Christ Jesus. ▤

k Or contentious

2Thes 1:6-7  … since indeed God considers it just to repay with affliction those who afflict you, 7and to grant relief to you who are afflicted as well as to us, when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels … ▤

Jude 1:14-15  It was also about these that Enoch, the seventh from Adam, prophesied, saying, “Behold, the Lord comes with ten thousands of his holy ones, 15to execute judgment on all and to convict all the ungodly of all their deeds of ungodliness that they have committed in such an ungodly way, and of all the harsh things that ungodly sinners have spoken against him.” ▤

Rev 20:12-13  And I saw the dead, great and small, standing before the throne, and books were opened. Then another book was opened, which is the book of life. And the dead were judged by what was written in the books, according to what they had done. 13And the sea gave up the dead who were in it, Death and Hades gave up the dead who were in them, and they were judged, each one of them, according to what they had done. ▤

. . . God’s people will be judged and rewarded according to what they have done

See also:

- Good deeds are critical for salvation and eternal life

- You will be rewarded for your work . . .

- Whoever does not produce good “fruit” will be cut off from God and Jesus Christ

1Cor 3:8, 12-15  He who plants and he who waters are one, and each will receive his wages according to his labor. ▤  … 12Now if anyone builds on the foundation with gold, silver, precious stones, wood, hay, straw— 13each one’s work will become manifest, for the Day will disclose it, because it will be revealed by fire, and the fire will test what sort of work each one has done. 14If the work that anyone has built on the foundation survives, he will receive a reward. 15If anyone’s work is burned up, he will suffer loss, though he himself will be saved, but only as through fire. ▤

Here Paul speaks of the work of building the church (v. 12), and he probably has church teachers primarily in view. The builders need to be careful to build with quality materials – symbolized by the gold, silver and costly stones. (Such materials would include correct doctrine, complemented by a godly lifestyle.) Quality work – as with poor work – will be shown for what it is when tested on the Day of Judgment (vv. 13-15).

1Cor 4:4-5  For I am not aware of anything against myself, but I am not thereby acquitted. It is the Lord who judges me. 5Therefore do not pronounce judgment before the time, before the Lord comes, who will bring to light the things now hidden in darkness and will disclose the purposes of the heart. Then each one will receive his commendation from God. ▤

The context and the reference to receiving “commendation from God” (v. 5b), suggests that Paul may well have primarily in view judgment and reward of Christian service.

2Cor 5:10  For we must all appear before the judgment seat of Christ, so that each one may receive what is due for what he has done in the body, whether good or evil. ▤

A number of commentators understand this to be referring primarily to evaluation of what believers have done – for determining their reward, rather than their eternal destiny (which is secured by faith in Jesus Christ). However Paul could more generally be referring to Christ’s judgment of all people.

Eph 6:8  … knowing that whatever good anyone does, this he will receive back from the Lord, whether he is a slave or free. ▤

For whatever good we do, we “will receive back from the Lord” repayment which is in accordance with it. Note that here Paul is addressing Christian slaves (cf. Col 3:23-25 ↓).

Col 3:23-25  Whatever you do, work heartily, as for the Lord and not for men, 24knowing that from the Lord you will receive the inheritance as your reward. You are serving the Lord Christ. 25For the wrongdoer will be paid back for the wrong he has done, and there is no partiality. ▤

Particularly given the context, v. 25 provides a sobering warning for professing believers.

James 2:12  So speak and so act as those who are to be judged under the law of liberty. ▤

Christians are freer to please God, being under a “law” and covenant that gives freedom from encumbering regulations and sin. As such, more will be expected of them in the judgment of their words and actions.

1Pet 1:17  And if you call on him as Father who judges impartially according to each one’s deeds, conduct yourselves with fear throughout the time of your exile, … ▤

As with a number of the other verses in this subsection, this is not necessarily confined to just the “work” of Christians – nor to just the final judgment.

Rev 2:23  … and I will strike her children dead. And all the churches will know that I am he who searches mind and heart, and I will give to each of you according to your works. ▤

The immediate context is the judgment of a false prophetess and her “children” or followers. However Christ’s second statement here is a general truth, applicable to all his judgments – on churches and their members, as well as other people – including of course the final judgment.

Rev 14:13  And I heard a voice from heaven saying, “Write this: Blessed are the dead who die in the Lord from now on.” “Blessed indeed,” says the Spirit, “that they may rest from their labors, for their deeds follow them!” ▤

The first statement makes it clear that deeds of believers are being spoken of in the second statement. The latter implies that their godly deeds will bring them reward in the afterlife.

- Supposed servants of Jesus Christ who do evil will be doomed:

Luke 12:45-46  But if that servant says to himself, ‘My master is delayed in coming,’ and begins to beat the male and female servants, and to eat and drink and get drunk, 46the master of that servant will come on a day when he does not expect him and at an hour he does not know, and will cut him in pieces and put him with the unfaithful. ▤

The final clause appears to refer to the punishment in store for unbelievers, which will be shared by supposed servants of Christ who have been unfaithful. Note that Matthew 7:21-23 in the previous subsection has a similar theme.

People will have to give an account of themselves

Rom 14:11-12  … for it is written, “As I live, says the Lord, every knee shall bow to me, and every tongue shall confessl to God.” 12So then each of us will give an account of himself to God. ▤

l Or shall give praise

The fact that everyone will have to bow before and acknowledge God (v. 11) points to the assertion that all will have to give an account of themselves to God (v. 12). Given the context of the passage, in v.12 the writer is probably primarily referring to Christians. However v. 11 may be implying a more general application, which is also valid.

Heb 4:13  And no creature is hidden from his sight, but all are naked and exposed to the eyes of him to whom we must give account. ▤

1Pet 4:5  … but they will give account to him who is ready to judge the living and the dead. ▤

Luke 19:15  When he returned, having received the kingdom, he ordered these servants to whom he had given the money to be called to him, that he might know what they had gained by doing business. ▤

The parable from which this is taken (cf. vv. 11-27) is illustrative of judgment day and the accompanying requirement to give an account for what we have been entrusted with. Believers may primarily be in view.

- We will have to give account of careless words, for by our words we will be acquitted or condemned:

Matt 12:34-37  You brood of vipers! How can you speak good, when you are evil? For out of the abundance of the heart the mouth speaks. 35The good person out of his good treasure brings forth good, and the evil person out of his evil treasure brings forth evil. 36I tell you, on the day of judgment people will give account for every careless word they speak, 37for by your words you will be justified, and by your words you will be condemned. ▤

Although words and deeds are often distinguished, to say something is itself an action or a deed – so these verses correlate well with the previous subsections’ teaching of deeds being a critical aspect of judgment. But probably what Jesus has primarily in mind is that one’s words are fitting as a basis of judgment because they are indicative of what is in one’s heart (vv. 34-35). As such, this reflects a further correlation between one’s words and one’s deeds.

Those who have believed in Jesus Christ will be saved and have eternal life

See also:

- John 3:18 ⇓

- Belief in Jesus Christ (III): Outcomes

Acts 16:30-31  Then he brought them out and said, “Sirs, what must I do to be saved?” 31And they said, “Believe in the Lord Jesus, and you will be saved, you and your household.” ▤

Rom 10:9  … because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. ▤

The confession “Jesus is Lord” is a statement of one’s belief.

2Tim 3:15  … and how from childhood you have been acquainted with the sacred writings, which are able to make you wise for salvation through faith in Christ Jesus. ▤

Mark 16:16  Whoever believes and is baptized will be saved, but whoever does not believe will be condemned. ▤

Note that baptism is an affirmation of one’s faith, rather than an additional requirement of salvation.

Heb 10:39  But we are not of those who shrink back and are destroyed, but of those who have faith and preserve their souls. ▤

John 3:14-16, 36  And as Moses lifted up the serpent in the wilderness, so must the Son of Man be lifted up, 15that whoever believes in him may have eternal life.m 16“For God so loved the world,n that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤  … 36Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

m Some interpreters hold that the quotation ends at verse 15

n Or For this is how God loved the world

John 5:24  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. ▤

Believing what God spoke through Jesus primarily involves believing in Jesus Christ, the focus of God’s message.

John 6:40  For this is the will of my Father, that everyone who looks on the Son and believes in him should have eternal life, and I will raise him up on the last day. ▤

John 11:25-26  Jesus said to her, “I am the resurrection and the life.o Whoever believes in me, though he die, yet shall he live, 26and everyone who lives and believes in me shall never die. Do you believe this?” ▤

o Some manuscripts omit and the life

Those who believe in Jesus Christ will live even though they die physically (v. 25b); in a spiritual sense they will never die (v. 26a).

John 20:31  … but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

Believers have spiritual, eternal life. It begins on belief and continues forever.

1Tim 1:16  But I received mercy for this reason, that in me, as the foremost, Jesus Christ might display his perfect patience as an example to those who were to believe in him for eternal life. ▤

- By faith, through Jesus Christ, people have peace with God:

Rom 5:1  Therefore, since we have been justified by faith, wep have peace with God through our Lord Jesus Christ. ▤

p Some manuscripts let us

In conjunction with being saved, by faith in Jesus Christ one is justified and at peace with God.

Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned

See also:

- Mark 16:16 ⇑; John 3:36 ⇑

- Matt 11:20-24 ⇓; Matt 12:41-42 ⇓; John 15:22, 24 ⇓

- Those who do not believe in Jesus Christ are condemned and do not have life . . .

The following passages reflect an association between not believing in Jesus Christ and disobedience (or acting wickedly). These two things parallel the need for people to both believe and repent, and reflect the fact that at the last judgment both what people have believed in and what they have done will be critical factors.

John 3:18-21  Whoever believes in him is not condemned, but whoever does not believe is condemned already, because he has not believed in the name of the only Son of God. 19And this is the judgment: the light has come into the world, and people loved the darkness rather than the light because their works were evil. 20For everyone who does wicked things hates the light and does not come to the light, lest his works should be exposed. 21But whoever does what is true comes to the light, so that it may be clearly seen that his works have been carried out in God. ▤

The phrase “this is the judgment” (v. 19) essentially means: “Their judgment is based on this fact” (NLT; cf. GNT, NCV). One’s acceptance or rejection of the “light” that came in Jesus Christ – here associated with one’s deeds (vv. 19-21) – forms the basis of one’s judgment.

John 12:47-48  If anyone hears my words and does not keep them, I do not judge him; for I did not come to judge the world but to save the world. 48The one who rejects me and does not receive my words has a judge; the word that I have spoken will judge him on the last day. ▤

In v. 47a, “does not keep them” appears to refer to not obeying Jesus’ words (v. 47a; cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT), but could also or instead refer to not believing them (cf. NKJV). Verse 48 teaches that those who have rejected Jesus and his words will be condemned in the light of and in accordance with his words. Note that in saying that he did not come to judge (v. 47), Jesus is speaking of his first advent.

2Thes 1:7b-9  … when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels 8in flaming fire, inflicting vengeance on those who do not know God and on those who do not obey the gospel of our Lord Jesus. 9They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromq the presence of the Lord and from the glory of his might, … ▤

q Or destruction that comes from

Not obeying the gospel of Jesus Christ (v. 8b) involves rejecting him. Additionally, rejecting Jesus Christ and not obeying the gospel is symptomatic of not knowing God (v. 8a).

Heb 10:26-31  For if we go on sinning deliberately after receiving the knowledge of the truth, there no longer remains a sacrifice for sins, 27but a fearful expectation of judgment, and a fury of fire that will consume the adversaries. 28Anyone who has set aside the law of Moses dies without mercy on the evidence of two or three witnesses. 29How much worse punishment, do you think, will be deserved by the one who has spurned the Son of God, and has profaned the blood of the covenant by which he was sanctified, and has outraged the Spirit of grace? 30For we know him who said, “Vengeance is mine; I will repay.” And again, “The Lord will judge his people.” 31It is a fearful thing to fall into the hands of the living God. ▤

Deliberately continuing to sin (v. 26) will bring God’s judgment (v. 27). This is because it is in effect doing the things listed in v. 29, which amount to rejecting Jesus Christ and his sacrifice for sin – as the comparison with rejecting the law of Moses (v. 28) implies. Such rejection of Jesus Christ necessitates God’s judgment (vv. 30-31).

Jude 1:14-15  It was also about these that Enoch, the seventh from Adam, prophesied, saying, “Behold, the Lord comes with ten thousands of his holy ones, 15to execute judgment on all and to convict all the ungodly of all their deeds of ungodliness that they have committed in such an ungodly way, and of all the harsh things that ungodly sinners have spoken against him.” ▤

This speaks of the ungodly as both acting in an “ungodly way” and rejecting Jesus Christ with the harsh words they have spoken against him. Consequently they will be convicted.

2Thes 2:9-12  The coming of the lawless one is by the activity of Satan with all power and false signs and wonders, 10and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. 11Therefore God sends them a strong delusion, so that they may believe what is false, 12in order that all may be condemned who did not believe the truth but had pleasure in unrighteousness. ▤

The references to perishing (v. 9) speak of eternal destruction and punishment. Loving the truth (v. 10) and believing the truth (v. 12) involve adhering to and believing the truth about Jesus.

- In contrast to those who acknowledge him, whoever disowns Jesus Christ will be disowned by him:

Matt 10:32-33  So everyone who acknowledges me before men, I also will acknowledge before my Father who is in heaven, 33but whoever denies me before men, I also will deny before my Father who is in heaven. ▤

What people have known will be taken into account

See also:

- John 12:48 ⇑

- God’s creation of the world and heavens perpetually evidence and reveal God to all people . . .

- . . . God’s ongoing control over nature likewise testifies to him

What people have known of Jesus Christ and of God’s will, will be taken into account in their judgment.

Matt 10:7-8, 14-15  And proclaim as you go, saying, ‘The kingdom of heaven is at hand.’ 8Heal the sick, raise the dead, cleanse lepers,r cast out demons. You received without paying; give without pay. ▤  … 14And if anyone will not receive you or listen to your words, shake off the dust from your feet when you leave that house or town. 15Truly, I say to you, it will be more bearable on the day of judgment for the land of Sodom and Gomorrah than for that town. ▤

r Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Those who have heard the message of the kingdom and witnessed the accompanying signs that authenticate it (vv. 7-8), are more accountable than those who have not (vv. 14-15). This will be reflected in the judgments of both groups. Note that for the disciples to shake the dust off their feet (v. 14), would be indicative of the unclean state of the place and alluded to the judgment that awaited it.

Matt 11:20-24  Then he began to denounce the cities where most of his mighty works had been done, because they did not repent. 21“Woe to you, Chorazin! Woe to you, Bethsaida! For if the mighty works done in you had been done in Tyre and Sidon, they would have repented long ago in sackcloth and ashes. 22But I tell you, it will be more bearable on the day of judgment for Tyre and Sidon than for you. 23And you, Capernaum, will you be exalted to heaven? You will be brought down to Hades. For if the mighty works done in you had been done in Sodom, it would have remained until this day. 24But I tell you that it will be more tolerable on the day of judgment for the land of Sodom than for you.” ▤

Matt 12:41-42  The men of Nineveh will rise up at the judgment with this generation and condemn it, for they repented at the preaching of Jonah, and behold, something greater than Jonah is here. 42The queen of the South will rise up at the judgment with this generation and condemn it, for she came from the ends of the earth to hear the wisdom of Solomon, and behold, something greater than Solomon is here. ▤

As the people of Nineveh and the Queen of Sheba had responded to lesser revelations from God, Jesus’ generation will be all the more accountable for not responding to the revelation that came through him.

Luke 12:47-48  And that servant who knew his master’s will but did not get ready or act according to his will, will receive a severe beating. 48But the one who did not know, and did what deserved a beating, will receive a light beating. Everyone to whom much was given, of him much will be required, and from him to whom they entrusted much, they will demand the more. ▤

John 9:41  Jesus said to them, “If you were blind, you would have no guilt;s but now that you say, ‘We see,’ your guilt remains. ▤

s Greek you would not have sin

Jesus appears to be implying that if the Pharisees were ignorant of spiritual things, they would not be guilty – at least not to such an extent (cf. comment on John 15:22, 24 ↓). But as they claimed knowledge of such matters, their guilt was confirmed.

John 15:22, 24  If I had not come and spoken to them, they would not have been guilty of sin,t but now they have no excuse for their sin. ▤  … 24If I had not done among them the works that no one else did, they would not be guilty of sin, but now they have seen and hated both me and my Father. ▤

t Greek they would not have sin; also verse 24

The phrase “they would not have been guilty of sin” (vv. 22, 24) does not mean that they had never sinned, but rather that if they did not have the revelation made known to them through Jesus, they would not be guilty of such deliberate, defiant sin; now they were without excuse for their sin (v. 22). Verse 24 implies that in particular they were now guilty of the decisive sin of rejecting Jesus in spite of what they had seen.

Rom 2:12-15  For all who have sinned without the law will also perish without the law, and all who have sinned under the law will be judged by the law. 13For it is not the hearers of the law who are righteous before God, but the doers of the law who will be justified. 14For when Gentiles, who do not have the law, by nature do what the law requires, they are a law to themselves, even though they do not have the law. 15They show that the work of the law is written on their hearts, while their conscience also bears witness, and their conflicting thoughts accuse or even excuse them … ▤

Gentiles without knowledge of the Mosaic Law, by nature have a grasp of its requirements (vv. 14-15) and will be judged as such (v. 12a). Those who know the law have a clearer understanding of what God requires, and so their judgment will be more exacting (v. 12b).

- All people have at least known of God through his creation – and so have no excuse:

Rom 1:18-20  For the wrath of God is revealed from heaven against all ungodliness and unrighteousness of men, who by their unrighteousness suppress the truth. 19For what can be known about God is plain to them, because God has shown it to them. 20For his invisible attributes, namely, his eternal power and divine nature, have been clearly perceived, ever since the creation of the world, in the things that have been made. So they are without excuse. ▤

This passage is not talking specifically about God’s final judgment, but its teaching is certainly applicable to it.

Pray for persecuted Christians

Section F

Jesus Christ’s Universal Rule

Section Jumps

- Prelude: The thousand years

- God will establish the Messiah as ruler over all, forever

- The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

- All nations will turn to God

- All nations will worship God

- All people will acknowledge and submit to Jesus Christ

- God’s people will reign with Jesus Christ

See also:

- God’s Plans for Israel

The subject of Jesus Christ’s universal rule and a messianic age has different interpretations. One view is that they should primarily be correlated with the present form of God’s kingdom, over which Jesus Christ rules as Lord and where people from among the nations have turned to God. Another view is that there will be a period of widespread righteousness at the end of the age prior to the consummation of God’s kingdom and the afterlife (as per “The Millennium”, see below). A further possibility is that verses speaking of the Messiah’s universal rule are portraying the afterlife. (Additionally, some of the passages may have different stages of fulfillment, and so be relevant to more than one of these scenarios.)

Accordingly, it is debatable whether chronologically this section – or particular subsections in it – should be placed: before the earlier sections on Jesus Christ’s return; before the above sections on the last judgment; or even in the second half of this chapter.

Note that while most of the subsections’ themes are open to interpretation, some of the verses that they contain quite clearly have a particular one of the above three scenarios in view.

Prelude: The thousand years

Revelation 20:1-6 below is critical to the significant concept of “The Millennium”. Each verse in vv. 2-6 refers to a thousand-year period – a millennium. This millennium is also arguably referred to by numerous OT prophetic passages and possibly a few NT ones. As well as in the following subsections, many such OT passages are found in God’s Plans for Israel. This section (Jesus Christ’s Universal Rule) and God’s Plans for Israel cover most of the concepts involved in the doctrine of “The Millennium”.

There are three major views of this “Millennium”. Amillennialists view the reign of deceased believers with Christ (cf. Rev 20:4, 6 ↓) to refer to a present reign in heaven. They see this reign as having been introduced by Jesus Christ’s first coming, with him being pronounced Lord of all (cf. introductory comment on Jesus Christ as Lord of All). They believe that Jesus Christ will return, and then the general resurrection will occur, followed by the final judgment. Following this would be the reign of Jesus Christ over the new earth in the afterlife.

Postmillennialists believe that Christianity will become dominant in the world through the spread of the gospel, resulting in a long lasting era of righteousness – i.e. the millennium. This would be followed by Christ’s return, the resurrection of the dead and the final judgment. Premillennialists believe that Christ’s return will be followed by a first resurrection of believers, who will reign with Christ in a literal thousand-year rule of righteousness on earth. This would then be followed by the final resurrection and then the final judgment.

The use of “post” and “pre” in the names of the latter two positions refers to their view of when Christ will return in relation to the millennium. The Amillennialist and Premillennialist viewpoints are probably the most popular today.

Rev 20:1-6  Then I saw an angel coming down from heaven, holding in his hand the key to the bottomless pitu and a great chain. 2And he seized the dragon, that ancient serpent, who is the devil and Satan, and bound him for a thousand years, 3and threw him into the pit, and shut it and sealed it over him, so that he might not deceive the nations any longer, until the thousand years were ended. After that he must be released for a little while. 4Then I saw thrones, and seated on them were those to whom the authority to judge was committed. Also I saw the souls of those who had been beheaded for the testimony of Jesus and for the word of God, and those who had not worshiped the beast or its image and had not received its mark on their foreheads or their hands. They came to life and reigned with Christ for a thousand years. 5The rest of the dead did not come to life until the thousand years were ended. This is the first resurrection. 6Blessed and holy is the one who shares in the first resurrection! Over such the second death has no power, but they will be priests of God and of Christ, and they will reign with him for a thousand years. ▤

u Greek the abyss; also verse 3

The clause “those to whom the authority to judge was committed” (v. 4a) most likely refers to believers, though angels are a possibility. They are not necessarily the martyrs subsequently spoken of, although they could be at least inclusive of them. Furthermore, the clause may not be speaking of only believers who remain faithful during the severe persecution of the end times, but may symbolically encompass all believers. Premillennialists understand “the first resurrection” (v. 6) to be the physical raising to life of all dead believers, to reign with Christ upon the earth for a thousand years.

God will establish the Messiah as ruler over all, forever

See also:

- Heb 1:8 ⇓; Isa 11:10 ⇓

- God will impose his absolute rule on all

God’s implementation of his authority through Jesus Christ’s rule will not only be universal but also everlasting. Note that some commentators understand the Millennium to be an initial stage in Christ’s rule.

Gen 49:10  The scepter shall not depart from Judah, nor the ruler’s staff from between his feet, until tribute comes to him;v and to him shall be the obedience of the peoples. ▤

v By a slight revocalization; a slight emendation yields (compare Septuagint, Syriac, Targum) until he comes to whom it belongs; Hebrew until Shiloh comes, or until he comes to Shiloh

Particularly in view of the text note (cf. AMP, NCV, NIV, NLT), this is commonly understood to refer to a descendant of Judah who would rule not only Israel but have “the obedience of the peoples”. It may have had an initial fulfillment in David, but probably ultimately refers to the Messiah (or Christ).

Ps 2:6-9  “As for me, I have set my King on Zion, my holy hill.” 7I will tell of the decree: The LORD said to me, “You are my Son; today I have begotten you. 8Ask of me, and I will make the nations your heritage, and the ends of the earth your possession. 9You shall breakw them with a rod of iron and dash them in pieces like a potter’s vessel.” ▤

w Revocalization yields (compare Septuagint) You shall rule

This and the following two references (72:8-11; 89:25-29) are from psalms concerning Davidic kings, with messianic applications. Installed by God as King in Zion (v. 6), the Messiah – God’s Son (v. 7) – will assert his authority over the nations (vv. 8-9; cf. Rev 19:15). Once his rule is established, as the following subsection shows, it will be one of righteousness and peace.

Ps 72:8-11  May he have dominion from sea to sea, and from the Riverx to the ends of the earth! 9May desert tribes bow down before him, and his enemies lick the dust! 10May the kings of Tarshish and of the coastlands render him tribute; may the kings of Sheba and Seba bring gifts! 11May all kings fall down before him, all nations serve him! ▤

x That is, the Euphrates

Ps 89:25-29  I will set his hand on the sea and his right hand on the rivers. 26He shall cry to me, ‘You are my Father, my God, and the Rock of my salvation.’ 27And I will make him the firstborn, the highest of the kings of the earth. 28My steadfast love I will keep for him forever, and my covenant will stand firmy for him. 29I will establish his offspring forever and his throne as the days of the heavens. ▤

y Or will remain faithful

The term “firstborn” (v. 27) is indicative of being in a position above all others in God’s kingdom, as reflected in the subsequent clause.

Isa 55:4  Behold, I made him a witness to the peoples, a leader and commander for the peoples. ▤

This is either referring to the Messiah or back to David (cf. v. 3) as “one (One) who shall testify of salvation” to the peoples (AMP). Even if David is primarily in view, the prophecy is ultimately fulfilled in the Messiah.

Dan 7:13-14  I saw in the night visions, and behold, with the clouds of heaven there came one like a son of man, and he came to the Ancient of Days and was presented before him. 14And to him was given dominion and glory and a kingdom, that all peoples, nations, and languages should serve him; his dominion is an everlasting dominion, which shall not pass away, and his kingdom one that shall not be destroyed. ▤

1Cor 15:25  For he must reign until he has put all his enemies under his feet. ▤

For comment, see the comment on 1Cor 15:25 – under On Jesus Christ’s return evil powers will be crushed.

Eph 1:9-10  … making knownz to us the mystery of his will, according to his purpose, which he set forth in Christ 10as a plan for the fullness of time, to unite all things in him, things in heaven and things on earth. ▤

z Or he lavished upon us in all wisdom and insight, making known . . .

The latter part of v. 10 – key to these verses being pertinent to this subsection – may be speaking more of God unifying and consummating creation in Christ (cf. AMP), rather than primarily of Christ’s rule over them. However, even so, arguably the latter is implied (cf. GNT, NCV, NIV, NLT).

Heb 2:5  Now it was not to angels that God subjected the world to come, of which we are speaking. ▤

There are different interpretations of this verse. The time period in view with the phrase “the world to come” has been interpreted as referring to the millennium, the afterlife and even the present age (cf. NCV). The phrase “it was not to angels” quite possibly refers to Jesus Christ, although it may allude to believers in their participation in Christ’s reign. In either case, the verse is indicative of the subjection of this “world” to Jesus Christ.

Dan 2:44  And in the days of those kings the God of heaven will set up a kingdom that shall never be destroyed, nor shall the kingdom be left to another people. It shall break in pieces all these kingdoms and bring them to an end, and it shall stand forever, … ▤

This is considered by some scholars to be referring to the introduction of the kingdom of God on Christ’s first coming, while others think that it is speaking of the setting up of a millennial kingdom on Christ’s return. Another possibility is that the first alternative is initially in view, with the prophecy to be consummately fulfilled on Christ’s return by either a millennial kingdom or the consummation of God’s kingdom on the commencement of the afterlife.

- On his return, Jesus Christ will assume his throne:

Matt 25:31  When the Son of Man comes in his glory, and all the angels with him, then he will sit on his glorious throne. ▤

This points to Jesus Christ asserting his ultimate authority over the entire world on his return. Note that in 19:28 Jesus similarly speaks of: “… the new world, when the Son of Man will sit on his glorious throne …”

The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

See also:

- The OT promises that such a one would arise as a great ruler of Israel

- The OT says the ruler will bring justice and salvation to the nations

- The Messiah will rule forever over Israel, in righteousness and peace

Heb 1:8  But of the Son he says, “Your throne, O God, is forever and ever, the scepter of uprightness is the scepter of your kingdom. ▤

Isa 11:1-10  There shall come forth a shoot from the stump of Jesse, and a branch from his roots shall bear fruit. 2And the Spirit of the LORD shall rest upon him, the Spirit of wisdom and understanding, the Spirit of counsel and might, the Spirit of knowledge and the fear of the LORD. 3And his delight shall be in the fear of the LORD. He shall not judge by what his eyes see, or decide disputes by what his ears hear, 4but with righteousness he shall judge the poor, and decide with equity for the meek of the earth; and he shall strike the earth with the rod of his mouth, and with the breath of his lips he shall kill the wicked. 5Righteousness shall be the belt of his waist, and faithfulness the belt of his loins. 6The wolf shall dwell with the lamb, and the leopard shall lie down with the young goat, and the calf and the lion and the fattened calf together; and a little child shall lead them. 7The cow and the bear shall graze; their young shall lie down together; and the lion shall eat straw like the ox. 8The nursing child shall play over the hole of the cobra, and the weaned child shall put his hand on the adder’s den. 9They shall not hurt or destroy in all my holy mountain; for the earth shall be full of the knowledge of the LORD as the waters cover the sea. 10In that day the root of Jesse, who shall stand as a signal for the peoples—of him shall the nations inquire, and his resting place shall be glorious. ▤

The “shoot” and “branch” (v. 1) signify the Christ, who will be from the line of David the son of Jesse (vv. 1, 10). Verses 6-8 portray the ultimate peace that will characterize the Christ’s reign. Although this peace is spoken of in v. 9a as occurring on God’s “holy mountain”, vv. 9b-10 appear to imply that such conditions will extend over all the earth. In v. 10, “a signal for the peoples” appears to speak of the Messiah rallying the nations to himself (cf. NIV, NLT), in submission to him and possibly also as the one who provides them with salvation. His “resting place” refers to where he dwells (cf. AMP, NCV, NLT) – in effect the place from where he rules (cf. NIrV).

Isa 42:1-4  Behold my servant, whom I uphold, my chosen, in whom my soul delights; I have put my Spirit upon him; he will bring forth justice to the nations. 2He will not cry aloud or lift up his voice, or make it heard in the street; 3a bruised reed he will not break, and a faintly burning wick he will not quench; he will faithfully bring forth justice. 4He will not grow faint or be discourageda till he has established justice in the earth; and the coastlands wait for his law. ▤

a Or bruised

Most of this passage is quoted in Matthew 12:18-21 in reference to Jesus Christ. Particularly in light of this, the unassuming and gentle nature portrayed in vv. 2-3 may well have his first advent primarily in view (cf. Zec 9:9 ↓), while v. 4 – not included in the Matthew quotation – seems to look to Christ’s second coming.

Mic 4:3-4  He shall judge between many peoples, and shall decide for strong nations far away; and they shall beat their swords into plowshares, and their spears into pruning hooks; nation shall not lift up sword against nation, neither shall they learn war anymore; 4but they shall sit every man under his vine and under his fig tree, and no one shall make them afraid, for the mouth of the LORD of hosts has spoken. ▤

“He” (v. 3) refers to the LORD (cf. v. 1), but many understand this prophecy as being fulfilled through the Messiah. As with v. 3, v. 4 reflects the peaceful state of his kingdom.

Zec 9:9-10  Rejoice greatly, O daughter of Zion! Shout aloud, O daughter of Jerusalem! Behold, your king is coming to you; righteous and having salvation is he, humble and mounted on a donkey, on a colt, the foal of a donkey. 10I will cut off the chariot from Ephraim and the war horse from Jerusalem; and the battle bow shall be cut off, and he shall speak peace to the nations; his rule shall be from sea to sea, and from the River to the ends of the earth. ▤

Similar to Isaiah 42:1-4 above, v. 9 has Jesus Christ’s first advent primarily in view (cf. Matt 21:1-11), while v. 10 probably looks towards Christ’s second coming.

- God promises to bring justice to the nations:

Isa 51:4-5  Give attention to me, my people, and give ear to me, my nation; for a lawb will go out from me, and I will set my justice for a light to the peoples. 5My righteousness draws near, my salvation has gone out, and my arms will judge the peoples; the coastlands hope for me, and for my arm they wait. ▤

b Or for teaching; also verse 7

The last clause in v. 4 suggests that God’s justice will become a “guiding light” (NIrV®) to the nations, possibly in part due to the prevalence of God’s aforementioned law. Additionally, God’s salvation (cf. v. 5) may be in view as securing the nations’ welfare, turning the darkness of their circumstances to light.

All nations will turn to God

See also:

- Isa 11:10 ⇑

- Ps 22:27 ⇓; Isa 19:22 ⇓; Dan 7:27 ⇓; Zeph 2:11 ⇓; Rev 15:4 ⇓

As with the other subsections in this chapter section, the verses in this and the following subsection appear to have in view the time of the Messiah’s reign. Under the Messiah’s universal reign of righteousness, all nations will turn to God.

Ps 65:2  O you who hear prayer, to you shall all flesh come. ▤

Ps 68:31  Nobles shall come from Egypt; Cush shall hasten to stretch out her hands to God. ▤

Isa 2:3  … and many peoples shall come, and say: “Come, let us go up to the mountain of the LORD, to the house of the God of Jacob, that he may teach us his ways and that we may walk in his paths.” For out of Zion shall go the law,c and the word of the LORD from Jerusalem. ▤

c Or teaching

The “mountain” is Mount Zion. It is part of Jerusalem, which it is often used to represent – as is implied by the latter part of the verse. In conjunction with the submission of the nations to God, this portrays God’s law and word as emanating from Jerusalem, teaching all the nations.

Isa 66:18  For I knowd their works and their thoughts, and the time is cominge to gather all nations and tongues. And they shall come and shall see my glory, … ▤

d Septuagint, Syriac; Hebrew lacks know

e Hebrew and it is coming

This speaks of God leading the nations to turn to him.

Jer 16:19  O LORD, my strength and my stronghold, my refuge in the day of trouble, to you shall the nations come from the ends of the earth and say: “Our fathers have inherited nothing but lies, worthless things in which there is no profit. ▤

Zec 2:11a  And many nations shall join themselves to the LORD in that day, and shall be my people. ▤

Zec 8:20-21  Thus says the LORD of hosts: Peoples shall yet come, even the inhabitants of many cities. 21The inhabitants of one city shall go to another, saying, ‘Let us go at once to entreat the favor of the LORD and to seek the LORD of hosts; I myself am going.’ ▤

Acts 15:16-18  ‘After this I will return, and I will rebuild the tent of David that has fallen; I will rebuild its ruins, and I will restore it, 17that the remnantf of mankind may seek the Lord, and all the Gentiles who are called by my name, says the Lord, who makes these things 18known from of old.’ ▤

f Or rest

Here Amos 9:11-12 is quoted by James as being fulfilled in part at least in the turning to God by significant numbers of Gentiles following Jesus Christ’s mission (cf. vv. 13-19). (As such a similar application or interpretation could be applied to a number of other verses in this and other subsections in this section.) Some scholars consider that it also speaks of a more comprehensive turning to God by the Gentiles at the end of the age.

Mic 7:15-17  As in the days when you came out of the land of Egypt, I will show themg marvelous things. 16The nations shall see and be ashamed of all their might; they shall lay their hands on their mouths; their ears shall be deaf; 17they shall lick the dust like a serpent, like the crawling things of the earth; they shall come trembling out of their strongholds; they shall turn in dread to the LORD our God, and they shall be in fear of you. ▤

g Hebrew him

In v. 16, “they shall lay their hands on their mouths” appears to indicate “awe” (NLT) of God and “dismay” (GNT, cf. AMP). As a result of God’s wonderful acts (v. 15), the nations will understand their relative lack of power and be in awe of God (v. 16). Consequently they will humbly turn in fear to God (v. 17).

- Prophecy of peoples coming to join God’s people:

Isa 45:14  Thus says the LORD: “The wealth of Egypt and the merchandise of Cush, and the Sabeans, men of stature, shall come over to you and be yours; they shall follow you; they shall come over in chains and bow down to you. They will plead with you, saying: ‘Surely God is in you, and there is no other, no god besides him.’” ▤

In conjunction with coming to God, this speaks of peoples coming to Jerusalem – aligning themselves with God’s people – and acknowledging that he is the only God. Furthermore, earlier Isaiah says that all people will have knowledge of the LORD: “… the earth shall be full of the knowledge of the LORD as the waters cover the sea.” (11:9)

All nations will worship God

See also:

- The nations will come to Jerusalem to worship God . . .

Ps 22:27-29  All the ends of the earth shall remember and turn to the LORD, and all the families of the nations shall worship before you. 28For kingship belongs to the LORD, and he rules over the nations. 29All the prosperous of the earth eat and worship; before him shall bow all who go down to the dust, even the one who could not keep himself alive. ▤

Verse 29b is speaking of “all mortals— those born to die” (NLT, cf. GNT, NCV).

Ps 66:4  All the earth worships you and sings praises to you; they sing praises to your name.” Selah ▤

A number of other translations use a future tense (cf. AMP, NASB, NKJV, NLT), suggesting that this has a future fulfillment.

Ps 86:9  All the nations you have made shall come and worship before you, O Lord, and shall glorify your name. ▤

Isa 19:18-25  In that day there will be five cities in the land of Egypt that speak the language of Canaan and swear allegiance to the LORD of hosts. One of these will be called the City of Destruction.h 19In that day there will be an altar to the LORD in the midst of the land of Egypt, and a pillar to the LORD at its border. 20It will be a sign and a witness to the LORD of hosts in the land of Egypt. When they cry to the LORD because of oppressors, he will send them a savior and defender, and deliver them. 21And the LORD will make himself known to the Egyptians, and the Egyptians will know the LORD in that day and worship with sacrifice and offering, and they will make vows to the LORD and perform them. 22And the LORD will strike Egypt, striking and healing, and they will return to the LORD, and he will listen to their pleas for mercy and heal them. 23In that day there will be a highway from Egypt to Assyria, and Assyria will come into Egypt, and Egypt into Assyria, and the Egyptians will worship with the Assyrians. 24In that day Israel will be the third with Egypt and Assyria, a blessing in the midst of the earth, 25whom the LORD of hosts has blessed, saying, “Blessed be Egypt my people, and Assyria the work of my hands, and Israel my inheritance.” ▤

h Dead Sea Scroll and some other manuscripts City of the Sun

As part of the Gentiles turning to God and worshiping him, this passage also speaks of the Gentiles being incorporated into God’s people and kingdom. In saying that the Egyptians will “speak the language of Canaan”, v. 18 points to the Egyptians identifying themselves with God’s people – which they will do more emphatically when they “swear allegiance” to God. The reference to both Egypt and Assyria (v. 23-25), two of Israel’s most notable enemies, may well signify the Gentiles in general joining Israel in devotion to and worship of God, and sharing equally with her in God’s blessings.

Isa 45:23  By myself I have sworn; from my mouth has gone out in righteousness a word that shall not return: ‘To me every knee shall bow, every tongue shall swear allegiance.’i ▤

i Septuagint every tongue shall confess to God

Bowing before God and swearing allegiance (v. 23) are acts of worship.

Isa 61:11  For as the earth brings forth its sprouts, and as a garden causes what is sown in it to sprout up, so the Lord GOD will cause righteousness and praise to sprout up before all the nations. ▤

The “righteousness and praise” may refer to the righteousness and praise of God of all nations (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) – hence the verse’s inclusion here. Israel’s righteousness and praise of God is also a possibility.

Isa 66:23  From new moon to new moon, and from Sabbath to Sabbath, all flesh shall come to worship before me, declares the LORD. ▤

Dan 7:27  And the kingdom and the dominion and the greatness of the kingdoms under the whole heaven shall be given to the people of the saints of the Most High; their kingdom shall be an everlasting kingdom, and all dominions shall serve and obey them.’j ▤

j Or his kingdom shall be an everlasting kingdom, and all dominions shall serve and obey him

If the rendering in the text note is to be preferred (cf. AMP, CEV, NASB, NIV, NKJV), then this verse would be indicative of all nations worshiping God, with serving God being associated with worship of him.

Zeph 2:11  The LORD will be awesome against them; for he will famish all the gods of the earth, and to him shall bow down, each in its place, all the lands of the nations. ▤

Zeph 3:9-10  For at that time I will change the speech of the peoples to a pure speech, that all of them may call upon the name of the LORD and serve him with one accord. 10From beyond the rivers of Cush my worshipers, the daughter of my dispersed ones, shall bring my offering. ▤

In v. 9 “peoples” refers to all nations. Similarly “my dispersed ones” (v. 10) may be speaking of those among other nations who worship God, although the scattered remnant of Israel may be in view.

Mal 1:11  For from the rising of the sun to its setting my name will bek great among the nations, and in every place incense will be offered to my name, and a pure offering. For my name will be great among the nations, says the LORD of hosts. ▤

k Or is (three times in verse 11; also verse 14)

Rev 15:4  Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed. ▤

- All nations will fear God:

Ps 102:15  Nations will fear the name of the LORD, and all the kings of the earth will fear your glory. ▤

That all nations will fear God is reflected above in Revelation 15:4 and also in Micah 7:15-17 in the previous subsection.

All people will acknowledge and submit to Jesus Christ

As the Messiah, under his reign all people will acknowledge Jesus Christ’s identity and authority – and consequently submit to him. The following verses reflect this, speaking of people’s words and deeds which are indicative of these things.

Phil 2:9-11  Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

The implication is that every knee “will bow” (CEV, NASB, NCV, NIrV, NLT) in submission as all people and spiritual beings acknowledge Jesus Christ’s lordship.

Rev 5:13  And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” ▤

Ps 72:11  May all kings fall down before him, all nations serve him! ▤

The suggestion is that this will happen (cf. AMP, GNT, NIV, NKJV, NLT). The Messiah is ultimately in view.

Dan 7:14  And to him was given dominion and glory and a kingdom, that all peoples, nations, and languages should serve him; his dominion is an everlasting dominion, which shall not pass away, and his kingdom one that shall not be destroyed. ▤

Isa 49:7  Thus says the LORD, the Redeemer of Israel and his Holy One, to one deeply despised, abhorred by the nation, the servant of rulers: “Kings shall see and arise; princes, and they shall prostrate themselves; because of the LORD, who is faithful, the Holy One of Israel, who has chosen you.” ▤

The Messianic servant is likely in view here. Note that “his Holy One” refers to the LORD as Israel’s Holy One.

- People will come to understand who Jesus Christ is:

Isa 52:13-15  Behold, my servant shall act wisely;l he shall be high and lifted up, and shall be exalted. 14As many were astonished at you— his appearance was so marred, beyond human semblance, and his form beyond that of the children of mankind— 15so shall he sprinklem many nations; kings shall shut their mouths because of him; for that which has not been told them they see, and that which they have not heard they understand. ▤

l Or shall prosper

m Or startle

Jesus Christ’s return and subsequent reign may well be in view in v. 15 – and possibly alluded to or encompassed with the earlier reference to him being “exalted”. Such will be the exaltation of the messianic servant that kings will be “speechless with amazement” (GNT) when they see his exaltation and understand who he is and what he has accomplished. Note that “startle” – the alternative rendering in the text note (cf. NLT, NRSV; cf. AMP, NCV, NIrV), points more strongly to Christ’s return being in view.

God’s people will reign with Jesus Christ

Dan 7:18, 21-22, 27  But the saints of the Most High shall receive the kingdom and possess the kingdom forever, forever and ever.’ ▤  … 21As I looked, this horn made war with the saints and prevailed over them, 22until the Ancient of Days came, and judgment was given for the saints of the Most High, and the time came when the saints possessed the kingdom. ▤  … 27And the kingdom and the dominion and the greatness of the kingdoms under the whole heaven shall be given to the people of the saints of the Most High; their kingdom shall be an everlasting kingdom, and all dominions shall serve and obey them.’n ▤

n Or his kingdom shall be an everlasting kingdom, and all dominions shall serve and obey him

2Tim 2:12  … if we endure, we will also reign with him; if we deny him, he also will deny us; … ▤

Rev 2:26-27  The one who conquers and who keeps my works until the end, to him I will give authority over the nations, 27and he will rule them with a rod of iron, as when earthen pots are broken in pieces, even as I myself have received authority from my Father. ▤

The quotation in v. 27 is from Psalm 2, a psalm with messianic applications. It is used here to underscore the stern authority that believers will have in conjunction with the supreme authority of Jesus Christ, who is the speaker here and in 3:21 immediately below.

Rev 3:21  The one who conquers, I will grant him to sit with me on my throne, as I also conquered and sat down with my Father on his throne. ▤

Rev 5:10  … and you have made them a kingdom and priests to our God, and they shall reign on the earth. ▤

The use of “you” refers to “the Lamb” (v. 8), Jesus Christ.

Rev 20:4-6  Then I saw thrones, and seated on them were those to whom the authority to judge was committed. Also I saw the souls of those who had been beheaded for the testimony of Jesus and for the word of God, and those who had not worshiped the beast or its image and had not received its mark on their foreheads or their hands. They came to life and reigned with Christ for a thousand years. 5The rest of the dead did not come to life until the thousand years were ended. This is the first resurrection. 6Blessed and holy is the one who shares in the first resurrection! Over such the second death has no power, but they will be priests of God and of Christ, and they will reign with him for a thousand years. ▤

For comment, see both the comment on Rev 20:1-6 and the introductory comment for the subsection it is under – Prelude: The thousand years.

Rev 22:5  And night will be no more. They will need no light of lamp or sun, for the Lord God will be their light, and they will reign forever and ever. ▤

This refers to the time after the “thousand years” and the final judgment, showing that believers will continue to reign throughout eternity, not just during the “thousand years” (cf. Rev 20:4-6 ↑).

Matt 24:46-47  Blessed is that servant whom his master will find so doing when he comes. 47Truly, I say to you, he will set him over all his possessions. ▤

Here and in 25:21 below, Jesus Christ is speaking of himself as the “master”, with faithful believers as the faithful servants. Being put in charge of “all his possessions” and “much” (Matt 25:21 ↓) appears to point to their roles in reigning with Jesus Christ.

Matt 25:21  His master said to him, ‘Well done, good and faithful servant.o You have been faithful over a little; I will set you over much. Enter into the joy of your master.’ ▤

o Greek bondservant; also verses 23, 26, 30

Luke 22:29-30  … and I assign to you, as my Father assigned to me, a kingdom, 30that you may eat and drink at my table in my kingdom and sit on thrones judging the twelve tribes of Israel. ▤

In v. 29 Jesus appears to speak of granting his kingdom – with “the right to rule” (CEV, GNT) – to his twelve disciples. (For an alternative interpretation see the comment on Luke 22:28-30 – under . . . and God’s people will inherit the kingdom.) The latter part of v. 30 appears to speak of a future role assigned to the twelve disciples in particular, and as such would not be so readily applicable to believers in general.

1Cor 6:2-3  Or do you not know that the saints will judge the world? And if the world is to be judged by you, are you incompetent to try trivial cases? 3Do you not know that we are to judge angels? How much more, then, matters pertaining to this life! ▤

This is perhaps meaning that believers will play a role in the final judgment. Otherwise it is referring to judging as one aspect of their role in ruling with Christ.

Rom 5:17  For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. ▤

The phrase “reign in life” possibly refers to the future reign that believers will participate in through Jesus Christ, although the context indicates that it may primarily be referring to their “triumph over sin and death” (NLT).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

The Afterlife

See also:

- God’s Plans for Israel

The believer’s hope is largely based on God’s wonderful promises for his people concerning the afterlife, the life begun by their resurrection from death. At the center of these promises is the final, everlasting phase of God’s relationship with his people. In contrast to these wonderful promises are the teachings about the horrific eternity that the ungodly face.

Section A

The New Creation

Section Jumps

- The present heavens and earth will pass away . . .

- . . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked

- God will create new heavens and a new earth

- God will renew all things

- God’s people will live in the new Jerusalem

- Description of the new Jerusalem

- Note: The new Jerusalem is linked with the renewed Jerusalem prophesied in the OT . . .

- . . . This association is seen in the descriptions of the two cities

The Bible speaks of the present heavens and earth passing away. Correspondingly, the Bible says that God will create new heavens and a new earth – a key part of which appears to be the new Jerusalem, where God and Jesus Christ will dwell with their people. In association, God will renew all things. See also the introductory comments below on: . . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked; and God’s people will live in the new Jerusalem.

The present heavens and earth will pass away . . .

See also:

- 2Pet 3:7, 10-12 ⇓

Matt 5:18  For truly, I say to you, until heaven and earth pass away, not an iota, not a dot, will pass from the Law until all is accomplished. ▤

Matt 24:35  Heaven and earth will pass away, but my words will not pass away. ▤

1Cor 7:31b  For the present form of this world is passing away. ▤

Note that possibly this is referring primarily to the material and transitory things of this world passing away, rather than referring in particular to the earth itself. (See also the comments on 1 John 2:17 and Revelation 21:4 below.)

Heb 1:10-12  And, “You, Lord, laid the foundation of the earth in the beginning, and the heavens are the work of your hands; 11they will perish, but you remain; they will all wear out like a garment, 12like a robe you will roll them up, like a garment they will be changed.a But you are the same, and your years will have no end.” ▤

a Some manuscripts omit like a garment

Heb 12:26-27  At that time his voice shook the earth, but now he has promised, “Yet once more I will shake not only the earth but also the heavens.” 27This phrase, “Yet once more,” indicates the removal of things that are shaken—that is, things that have been made—in order that the things that cannot be shaken may remain. ▤

Note that “the things that cannot be shaken” alludes to God’s kingdom – the “kingdom that cannot be shaken” (v. 28).

1Jn 2:17  And the world is passing away along with its desires, but whoever does the will of God abides forever. ▤

Here “the world” may here be primarily a reference to the realm of sin, but arguably it is also inclusive of the physical world; it is at least applicable to it.

Rev 20:11  Then I saw a great white throne and him who was seated on it. From his presence earth and sky fled away, and no place was found for them. ▤

This may not necessarily be referring to heaven and earth passing away, but it does seem the most likely meaning.

Rev 21:1, 4  Then I saw a new heaven and a new earth, for the first heaven and the first earth had passed away, and the sea was no more. ▤  … 4He will wipe away every tear from their eyes, and death shall be no more, neither shall there be mourning, nor crying, nor pain anymore, for the former things have passed away. ▤

Some commentators consider that “the sea was no more” (v. 1) to allude to the absence of evil. The latter part of v. 4 indicates that the “old world and its evils” (NLT) will be gone.

Isa 51:6  Lift up your eyes to the heavens, and look at the earth beneath; for the heavens vanish like smoke, the earth will wear out like a garment, and they who dwell in it will die in like manner;b but my salvation will be forever, and my righteousness will never be dismayed. ▤

b Or will die like gnats

. . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked

See also:

- Isa 51:6 ⇑

- God’s anger and its consequences are awesome . . .

- . . . This has been and will be evident upon all nations and the whole earth

Quite possibly the removal of the old heavens and earth can be correlated with their devastation in association with God’s eschatological judgment of the wicked, as discussed here. However this is debatable. Note also that not all of the following references are necessarily meaning that the earth will be completely destroyed. (See also the comment at the start of the following subsection.)

2Pet 3:7, 10-12  But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤  … 10But the day of the Lord will come like a thief, and then the heavens will pass away with a roar, and the heavenly bodiesc will be burned up and dissolved, and the earth and the works that are done on it will be exposed.d 11Since all these things are thus to be dissolved, what sort of people ought you to be in lives of holiness and godliness, 12waiting for and hastening the coming of the day of God, because of which the heavens will be set on fire and dissolved, and the heavenly bodies will melt as they burn! ▤

c Or elements; also verse 12

d Greek found; some manuscripts will be burned up

The phrase “be exposed” (v. 10) either refers to being exposed “for what they are” (CEV; cf. NRSV) and “exposed to judgment” (NLT; cf. NIrV), or to being emptied, with everything being “burned up” (AMP, NASB, NCV, NIV text note, NKJV).

Isa 13:9-13  Behold, the day of the LORD comes, cruel, with wrath and fierce anger, to make the land a desolation and to destroy its sinners from it. 10For the stars of the heavens and their constellations will not give their light; the sun will be dark at its rising, and the moon will not shed its light. 11I will punish the world for its evil, and the wicked for their iniquity; I will put an end to the pomp of the arrogant, and lay low the pompous pride of the ruthless. 12I will make people more rare than fine gold, and mankind than the gold of Ophir. 13Therefore I will make the heavens tremble, and the earth will be shaken out of its place, at the wrath of the LORD of hosts in the day of his fierce anger. ▤

Isa 24:1-6, 19-20  Behold, the LORD will empty the earthe and make it desolate, and he will twist its surface and scatter its inhabitants. 2And it shall be, as with the people, so with the priest; as with the slave, so with his master; as with the maid, so with her mistress; as with the buyer, so with the seller; as with the lender, so with the borrower; as with the creditor, so with the debtor. 3The earth shall be utterly empty and utterly plundered; for the LORD has spoken this word. 4The earth mourns and withers; the world languishes and withers; the highest people of the earth languish. 5The earth lies defiled under its inhabitants; for they have transgressed the laws, violated the statutes, broken the everlasting covenant. 6Therefore a curse devours the earth, and its inhabitants suffer for their guilt; therefore the inhabitants of the earth are scorched, and few men are left. ▤  … 19The earth is utterly broken, the earth is split apart, the earth is violently shaken. 20The earth staggers like a drunken man; it sways like a hut; its transgression lies heavy upon it, and it falls, and will not rise again. ▤

e Or land; also throughout this chapter

Note that possibilities for the meaning of “the everlasting covenant” (v. 5) include the covenant made through Noah (cf. Gen 9:16) or that made with David (cf. 2Sam 23:5), both of which have applications to all mankind.

Isa 34:1-5  Draw near, O nations, to hear, and give attention, O peoples! Let the earth hear, and all that fills it; the world, and all that comes from it. 2For the LORD is enraged against all the nations, and furious against all their host; he has devoted them to destruction,f has given them over for slaughter. 3Their slain shall be cast out, and the stench of their corpses shall rise; the mountains shall flow with their blood. 4All the host of heaven shall rot away, and the skies roll up like a scroll. All their host shall fall, as leaves fall from the vine, like leaves falling from the fig tree. 5For my sword has drunk its fill in the heavens; behold, it descends for judgment upon Edom, upon the people I have devoted to destruction. ▤

f That is, set apart (devoted) as an offering to the Lord (for destruction); also verse 5

Some commentators consider “Edom” (v. 5) to be symbolic of all the enemies of God’s people.

Joel 3:15-16  The sun and the moon are darkened, and the stars withdraw their shining. 16The LORD roars from Zion, and utters his voice from Jerusalem, and the heavens and the earth quake. But the LORD is a refuge to his people, a stronghold to the people of Israel. ▤

Mic 7:13  But the earth will be desolate because of its inhabitants, for the fruit of their deeds. ▤

Zeph 1:2-3, 18  “I will utterly sweep away everything from the face of the earth,” declares the LORD. 3“I will sweep away man and beast; I will sweep away the birds of the heavens and the fish of the sea, and the rubbleg with the wicked. I will cut off mankind from the face of the earth,” declares the LORD. ▤  … 18Neither their silver nor their gold shall be able to deliver them on the day of the wrath of the LORD. In the fire of his jealousy, all the earth shall be consumed; for a full and sudden end he will make of all the inhabitants of the earth. ▤

g Or stumbling blocks (that is, idols)

Being followed by what appears to be a prophecy of the Babylonian destruction of Judah, it is somewhat debatable as to whether vv. 2-3 refers to God’s eschatological definitive judgment of the wicked. But its universal scope and the latter description of the “great day of the LORD” (vv. 14-18) make it likely to be the case, or at the very least applicable to it.

- A further reference to God’s eschatological judgment of the wicked:

Isa 66:15-16  For behold, the LORD will come in fire, and his chariots like the whirlwind, to render his anger in fury, and his rebuke with flames of fire. 16For by fire will the LORD enter into judgment, and by his sword, with all flesh; and those slain by the LORD shall be many. ▤

God will create new heavens and a new earth

See also:

- Matt 19:28 ⇓

Commentators differ on whether the verses in this subsection refer to the creation of an entirely different heaven and earth, or a renewal of the old heaven and earth. The former seems the more likely, with the previous subsections seemingly supporting this view. However some verses in the following subsection could be interpreted to support the latter. In either case, this new creation will be free of any corruption – moral or otherwise – and will exist in harmony with God.

2Pet 3:13  But according to his promise we are waiting for new heavens and a new earth in which righteousness dwells. ▤

Righteousness will characterize the new heavens and earth and all who are there – to the exclusion of everything that is not righteous.

Isa 65:17  For behold, I create new heavens and a new earth, and the former things shall not be remembered or come into mind. ▤

Isa 66:22  For as the new heavens and the new earth that I make shall remain before me, says the LORD, so shall your offspring and your name remain. ▤

Rev 21:1  Then I saw a new heaven and a new earth, for the first heaven and the first earth had passed away, and the sea was no more. ▤

- The meek will inherit “the earth”:

Matt 5:5  Blessed are the meek, for they shall inherit the earth. ▤

Here “the earth” appears to be speaking of a new or renewed earth at the consummation of the messianic kingdom. This is quite possibly also the meaning of “the world” in Romans 4:13, which refers to “… the promise to Abraham and his offspring that he would be heir of the world …”

God will renew all things

See also:

- Physical Renewal [of Israel]

Matt 19:28  Jesus said to them, “Truly, I say to you, in the new world,h when the Son of Man will sit on his glorious throne, you who have followed me will also sit on twelve thrones, judging the twelve tribes of Israel. ▤

h Greek in the regeneration

As the text note indicates, the Greek speaks of “the regeneration” (NASB, NKJV), i.e. “the renewal of all things” (NIV®, NRSV).

Acts 3:21  … whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. ▤

This tells of the time when God will make “all things new” (CEV, cf. GNT). The prophecies referred to in the latter part of the verse may well include the prophecies given in the verses from Isaiah in the previous subsection and the numerous OT prophecies referring primarily to the restoration of Israel (cf. Return to the Land).

Rom 8:19-22  For the creation waits with eager longing for the revealing of the sons of God. 20For the creation was subjected to futility, not willingly, but because of him who subjected it, in hope 21that the creation itself will be set free from its bondage to corruption and obtain the freedom of the glory of the children of God. 22For we know that the whole creation has been groaning together in the pains of childbirth until now. ▤

The “freedom” (v. 21) would appear to encompass freedom from decay and anything harmful. It is also very much applicable to – and may even have largely in view – freedom from sin, sin’s consequences and all evil influences.

Rev 21:5  And he who was seated on the throne said, “Behold, I am making all things new.” Also he said, “Write this down, for these words are trustworthy and true.” ▤

- God will unite all creation in Christ:

Eph 1:9-10  … making knowni to us the mystery of his will, according to his purpose, which he set forth in Christ 10as a plan for the fullness of time, to unite all things in him, things in heaven and things on earth. ▤

i Or he lavished upon us in all wisdom and insight, making known . . .

Here “heaven” may well denote “the heavens” (NASB) – rather than referring to or being limited to the spiritual realm of heaven. In conjunction with this, “all things” appears to refer to “all creation” (GNT). At the end of the age God will “unify all things and head them up and consummate them in Christ” (AMP). To what extent this includes aspects of creation other than people is open to conjecture.

God’s people will live in the new Jerusalem

See also:

- The ungodly will be separated from God and Jesus Christ – shut out from the holy city

The new Jerusalem is associated with the new heaven and new earth in Revelation 21:1-2 (cf. Isa 65:17-18). It is the central aspect of the domain of the kingdom of God in its final form. It is spoken of as “coming down out of heaven” (Rev 3:12 ↓; Rev 21:2 ↓, Rev 21:10 ⇓) but also appears to be closely connected with heaven, perhaps in some sense a manifestation of it. For like heaven, it is said to be the dwelling place of God and where his people will dwell with him and Jesus Christ throughout eternity.

Rev 3:12  The one who conquers, I will make him a pillar in the temple of my God. Never shall he go out of it, and I will write on him the name of my God, and the name of the city of my God, the new Jerusalem, which comes down from my God out of heaven, and my own new name. ▤

Writing on believers “the name of the city of my God, the new Jerusalem” implies that Jesus Christ will mark believers as belonging to the new Jerusalem, in effect citizens of it.

Rev 21:1-3, 7, 27  Then I saw a new heaven and a new earth, for the first heaven and the first earth had passed away, and the sea was no more. 2And I saw the holy city, new Jerusalem, coming down out of heaven from God, prepared as a bride adorned for her husband. 3And I heard a loud voice from the throne saying, “Behold, the dwelling placej of God is with man. He will dwell with them, and they will be his people,k and God himself will be with them as their God.l ▤  … 7The one who conquers will have this heritage, and I will be his God and he will be my son. ▤  … 27But nothing unclean will ever enter it, nor anyone who does what is detestable or false, but only those who are written in the Lamb’s book of life. ▤

j Or tabernacle

k Some manuscripts peoples

l Some manuscripts omit as their God

Verses 2-3 suggest that God’s people will dwell with God in the new Jerusalem. In v. 7, presumably “this heritage” encompasses the new Jerusalem, reflecting that God’s people will dwell there – in contrast to the ungodly (cf. vv. 8, 27). Note that with the likening of the new Jerusalem to a bride (v. 2) – “the Bride, the wife of the Lamb” (v. 9 ⇓) – some see a correlation between it and the church or God’s people, spoken of as Jesus Christ’s or God’s bride a number of times elsewhere in Scripture.

Rev 22:14  Blessed are those who wash their robes,m so that they may have the right to the tree of life and that they may enter the city by the gates. ▤

m Some manuscripts do his commandments

Gal 4:26  But the Jerusalem above is free, and she is our mother. ▤

The heavenly Jerusalem is the “mother” of believers in at least two senses. Firstly, they are born again of what she represents – a faith that is free of slavery to the law (cf. vv. 24-25). Secondly, they belong to her. This second point is indicative of the heavenly Jerusalem being where believers belong – their ultimate home.

Heb 11:10, 16  For he was looking forward to the city that has foundations, whose designer and builder is God. ▤  … 16But as it is, they desire a better country, that is, a heavenly one. Therefore God is not ashamed to be called their God, for he has prepared for them a city. ▤

Heb 12:22  But you have come to Mount Zion and to the city of the living God, the heavenly Jerusalem, and to innumerable angels in festal gathering, … ▤

In a spiritual, positional sense, believers now partake in the heavenly Jerusalem and what it signifies, assured of the realization of this.

Heb 13:14  For here we have no lasting city, but we seek the city that is to come. ▤

Description of the new Jerusalem

Rev 21:9-26  Then came one of the seven angels who had the seven bowls full of the seven last plagues and spoke to me, saying, “Come, I will show you the Bride, the wife of the Lamb.” 10And he carried me away in the Spirit to a great, high mountain, and showed me the holy city Jerusalem coming down out of heaven from God, 11having the glory of God, its radiance like a most rare jewel, like a jasper, clear as crystal. 12It had a great, high wall, with twelve gates, and at the gates twelve angels, and on the gates the names of the twelve tribes of the sons of Israel were inscribed— 13on the east three gates, on the north three gates, on the south three gates, and on the west three gates. 14And the wall of the city had twelve foundations, and on them were the twelve names of the twelve apostles of the Lamb. 15And the one who spoke with me had a measuring rod of gold to measure the city and its gates and walls. 16The city lies foursquare, its length the same as its width. And he measured the city with his rod, 12,000 stadia.n Its length and width and height are equal. 17He also measured its wall, 144 cubitso by human measurement, which is also an angel’s measurement. 18The wall was built of jasper, while the city was pure gold, clear as glass. 19The foundations of the wall of the city were adorned with every kind of jewel. The first was jasper, the second sapphire, the third agate, the fourth emerald, 20the fifth onyx, the sixth carnelian, the seventh chrysolite, the eighth beryl, the ninth topaz, the tenth chrysoprase, the eleventh jacinth, the twelfth amethyst. 21And the twelve gates were twelve pearls, each of the gates made of a single pearl, and the street of the city was pure gold, transparent as glass. 22And I saw no temple in the city, for its temple is the Lord God the Almighty and the Lamb. 23And the city has no need of sun or moon to shine on it, for the glory of God gives it light, and its lamp is the Lamb. 24By its light will the nations walk, and the kings of the earth will bring their glory into it, 25and its gates will never be shut by day—and there will be no night there. 26They will bring into it the glory and the honor of the nations. ▤

n About 1,380 miles; a stadion was about 607 feet or 185 meters

o A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

Possibly “the twelve tribes of the sons of Israel” (v. 12) and “the twelve apostles of the Lamb” (v. 14) allude to the new Jerusalem of the afterlife being inclusive of both the people of God throughout the OT and the NT church. There will be no need for any temple, signifying God’s presence amidst unholy people, for not only will there will be no impurity but God and Jesus Christ will themselves be present (v. 22). “By its light will the nations walk” (v. 24) may be speaking of the nations being drawn to it (cf. Isa 60:3 ⇓).

Rev 22:1-5  Then the angelp showed me the river of the water of life, bright as crystal, flowing from the throne of God and of the Lamb 2through the middle of the street of the city; also, on either side of the river, the tree of lifeq with its twelve kinds of fruit, yielding its fruit each month. The leaves of the tree were for the healing of the nations. 3No longer will there be anything accursed, but the throne of God and of the Lamb will be in it, and his servantsr will worship him. 4They will see his face, and his name will be on their foreheads. 5And night will be no more. They will need no light of lamp or sun, for the Lord God will be their light, and they will reign forever and ever. ▤

p Greek he

q Or the Lamb. In the midst of the street of the city, and on either side of the river, was the tree of life

r Greek bondservants; also verse 6

The “tree of life” (v. 2) probably parallels the tree of life in Genesis 2, and likewise the mention of things having been “accursed” (v. 3) alludes to the curse pronounced in Genesis 3:14-19. These verses imply that the relationship between God and his people will be restored in a sense to what it was like before the fall (cf. Rev 2:7 ↓). The “healing of the nations” (v. 2b) appears to speak of the renewal of all peoples who share in God’s kingdom, with the removal of all that is harmful and/or evil.

- God’s people will be restored to an Eden-like paradise:

Rev 2:7  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will grant to eat of the tree of life, which is in the paradise of God. ▤

The Greek word for “paradise” comes from a Persian word meaning “park” or “garden”. As such, particularly with the reference to the tree of life, this appears to allude to the Garden of Eden. Jesus similarly speaks of being in “paradise” after death, in saying to the repentant thief on the cross: “Truly, I say to you, today you will be with me in Paradise” (Luke 23:43). Note that Paul also uses the term in reference to heaven, speaking of being “caught up into paradise” (2Cor 12:3).

Note: The new Jerusalem is linked with the renewed Jerusalem prophesied in the OT . . .

The relationship of the new Jerusalem of the afterlife (primarily depicted in Revelation 21 and 22) and the renewed Jerusalem prophesied in the OT is the subject of no small debate. A good number of commentators see them as separate things, but often differ as to the degree and to the ways in which they are associated. Some of these commentators see the renewed Jerusalem prophesied in the OT as literal, something of an archetype of and leading into the new Jerusalem of the eternal state. Other commentators see it as symbolic of the new Jerusalem. See also the introductory comment on God’s Plans for Israel.

The references in this and the following subsection are arranged in pairs. The first of each pair is a reference from Revelation 21 or 22 speaking of the new Jerusalem. The second of each pair is from one of the OT prophets, speaking of the future renewed Jerusalem. Each pair demonstrates at least one thing common to the two cities. The fact that there are so many striking parallels suggests a correlation between the two cities.

Rev 21:3  And I heard a loud voice from the throne saying, “Behold, the dwelling places of God is with man. He will dwell with them, and they will be his people,t and God himself will be with them as their God.u ▤

s Or tabernacle

t Some manuscripts peoples

u Some manuscripts omit as their God

Zec 2:10  Sing and rejoice, O daughter of Zion, for behold, I come and I will dwell in your midst, declares the LORD. ▤

Rev 21:4  He will wipe away every tear from their eyes, and death shall be no more, neither shall there be mourning, nor crying, nor pain anymore, for the former things have passed away. ▤

Isa 25:7-8  And he will swallow up on this mountain the covering that is cast over all peoples, the veil that is spread over all nations. 8He will swallow up death forever; and the Lord GOD will wipe away tears from all faces, and the reproach of his people he will take away from all the earth, for the LORD has spoken. ▤

The “mountain” (v. 7) is Mount Zion and the “covering” or “veil” (v. 7) is death (v. 8a). Note that similar to v. 8b and also paralleling Revelation 21:4 above, 65:19b says of Jerusalem: “… no more shall be heard in it the sound of weeping and the cry of distress.”

Rev 21:24, 26  By its light will the nations walk, and the kings of the earth will bring their glory into it, ▤  … 26They will bring into it the glory and the honor of the nations. ▤

Isa 60:3, 5  And nations shall come to your light, and kings to the brightness of your rising. ▤  … 5Then you shall see and be radiant; your heart shall thrill and exult,v because the abundance of the sea shall be turned to you, the wealth of the nations shall come to you. ▤

v Hebrew your heart shall tremble and grow wide

Rev 21:25  … and its gates will never be shut by day—and there will be no night there. ▤

Isa 60:11  Your gates shall be open continually; day and night they shall not be shut, that people may bring to you the wealth of the nations, with their kings led in procession. ▤

Rev 21:27  But nothing unclean will ever enter it, nor anyone who does what is detestable or false, but only those who are written in the Lamb’s book of life. ▤

Isa 52:1  Awake, awake, put on your strength, O Zion; put on your beautiful garments, O Jerusalem, the holy city; for there shall no more come into you the uncircumcised and the unclean. ▤

Rev 22:3  No longer will there be anything accursed, but the throne of God and of the Lamb will be in it, and his servantsw will worship him. ▤

w Greek bondservants; also verse 6

Zec 14:11  And it shall be inhabited, for there shall never again be a decree of utter destruction.x Jerusalem shall dwell in security. ▤

x The Hebrew term rendered decree of utter destruction refers to things devoted (or set apart) to the Lord (or by the Lord) for destruction

The Hebrew of the second clause can be rendered as “there will no longer be a curse” (NASB; cf. AMP), reflecting what Revelation 22:3a above says of the new Jerusalem.

. . . This association is seen in the descriptions of the two cities

Rev 21:2  And I saw the holy city, new Jerusalem, coming down out of heaven from God, prepared as a bride adorned for her husband. ▤

This parallels Isaiah 52:1a below in both describing Jerusalem as the holy city and speaking of its splendor.

Isa 52:1a  Awake, awake, put on your strength, O Zion; put on your beautiful garments, O Jerusalem, the holy city … ▤

Rev 21:11  … having the glory of God, its radiance like a most rare jewel, like a jasper, clear as crystal. ▤

Isa 60:1-2  Arise, shine, for your light has come, and the glory of the LORD has risen upon you. 2For behold, darkness shall cover the earth, and thick darkness the peoples; but the LORD will arise upon you, and his glory will be seen upon you. ▤

Rev 21:12  It had a great, high wall, with twelve gates, and at the gates twelve angels, and on the gates the names of the twelve tribes of the sons of Israel were inscribed— ▤

Ezek 48:30-34  These shall be the exits of the city: On the north side, which is to be 4,500 cubits by measure, 31three gates, the gate of Reuben, the gate of Judah, and the gate of Levi, the gates of the city being named after the tribes of Israel. 32On the east side, which is to be 4,500 cubits, three gates, the gate of Joseph, the gate of Benjamin, and the gate of Dan. 33On the south side, which is to be 4,500 cubits by measure, three gates, the gate of Simeon, the gate of Issachar, and the gate of Zebulun. 34On the west side, which is to be 4,500 cubits, three gates,y the gate of Gad, the gate of Asher, and the gate of Naphtali. ▤

y One Hebrew manuscript, Syriac (compare Septuagint); most Hebrew manuscripts their gates three

Rev 21:18-21  The wall was built of jasper, while the city was pure gold, clear as glass. 19The foundations of the wall of the city were adorned with every kind of jewel. The first was jasper, the second sapphire, the third agate, the fourth emerald, 20the fifth onyx, the sixth carnelian, the seventh chrysolite, the eighth beryl, the ninth topaz, the tenth chrysoprase, the eleventh jacinth, the twelfth amethyst. 21And the twelve gates were twelve pearls, each of the gates made of a single pearl, and the street of the city was pure gold, transparent as glass. ▤

Isa 54:11-12  O afflicted one, storm-tossed and not comforted, behold, I will set your stones in antimony, and lay your foundations with sapphires.z 12I will make your pinnacles of agate,a your gates of carbuncles,b and all your wall of precious stones. ▤

z Or lapis lazuli

a Or jasper, or ruby

b Or crystal

Rev 21:23  And the city has no need of sun or moon to shine on it, for the glory of God gives it light, and its lamp is the Lamb. ▤

Isa 60:19  The sun shall be no more your light by day, nor for brightness shall the moon give you light;c but the LORD will be your everlasting light, and your God will be your glory.d ▤

c Masoretic Text; Dead Sea Scroll, Septuagint, Targum add by night

d Or your beauty

Rev 22:1-2  Then the angele showed me the river of the water of life, bright as crystal, flowing from the throne of God and of the Lamb 2through the middle of the street of the city; also, on either side of the river, the tree of lifef with its twelve kinds of fruit, yielding its fruit each month. The leaves of the tree were for the healing of the nations. ▤

e Greek he

f Or the Lamb. In the midst of the street of the city, and on either side of the river, was the tree of life

Ezek 47:1, 5-9, 12  Then he brought me back to the door of the temple, and behold, water was issuing from below the threshold of the temple toward the east (for the temple faced east). The water was flowing down from below the south end of the threshold of the temple, south of the altar. ▤  … 5Again he measured a thousand, and it was a river that I could not pass through, for the water had risen. It was deep enough to swim in, a river that could not be passed through. 6And he said to me, “Son of man, have you seen this?” Then he led me back to the bank of the river. 7As I went back, I saw on the bank of the river very many trees on the one side and on the other. 8And he said to me, “This water flows toward the eastern region and goes down into the Arabah, and enters the sea;g when the water flows into the sea, the water will become fresh.h 9And wherever the river goes,i every living creature that swarms will live, and there will be very many fish. For this water goes there, that the waters of the seaj may become fresh; so everything will live where the river goes. ▤  … 12And on the banks, on both sides of the river, there will grow all kinds of trees for food. Their leaves will not wither, nor their fruit fail, but they will bear fresh fruit every month, because the water for them flows from the sanctuary. Their fruit will be for food, and their leaves for healing.” ▤

g That is, the Dead Sea

h Hebrew will be healed; also verses 9, 11

i Septuagint, Syriac, Vulgate, Targum; Hebrew the two rivers go

j Hebrew lacks the waters of the sea

The river beginning from the temple (v. 1) parallels the river of Revelation 22:1-2 beginning from the throne, with both the temple and the throne being indicative of God’s presence. Note that Zechariah 14:8 speaks of a river flowing out from Jerusalem – “On that day living waters shall flow out from Jerusalem, half of them to the eastern sea and half of them to the western sea. It shall continue in summer as in winter.”

- In the new Jerusalem there will be no temple:

Rev 21:22  And I saw no temple in the city, for its temple is the Lord God the Almighty and the Lamb. ▤

In the new Jerusalem, God’s presence amongst his people will be such that there will be no temple. This appears to be a difference between the new Jerusalem and the renewed Jerusalem prophesied in the OT (cf. Ezek 47:1 ↑; Note: References to a temple of God in Jerusalem in the future).

Pray for persecuted Christians

Section B

Eternal Life

Section Jumps

- As God raised Jesus Christ from the dead, God will also raise his people

- On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ

- God’s people will be given eternal life

- Eternal life transcends physical death and precludes eternal spiritual death . . .

- . . . There will be no more death for God’s people

- God’s people will have the right to the tree of life and the water of life

- God’s people will have accompanying eternal blessings

See also:

- Life through Jesus Christ

- Eternal life will be the reward for godliness

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We have eternal life

- Obedience and doing God’s will lead to eternal life

As God raised Jesus Christ from the dead, God will also raise his people

See also:

- On Jesus Christ’s return believers who have died will be resurrected . . .

- The dead will rise . . .

- . . . They will rise to be judged, and either rewarded with eternal life or be condemned

Rom 8:11  If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. ▤

1Cor 6:14  And God raised the Lord and will also raise us up by his power. ▤

2Cor 4:14  … knowing that he who raised the Lord Jesus will raise us also with Jesus and bring us with you into his presence. ▤

By referring to believers being raised “with Jesus”, Paul may have in view Jesus Christ’s resurrection as the prototype and guarantee of their resurrection (cf. 1Cor 15:20-23 ↓). He could also or alternatively have in view each believer’s union with Jesus Christ, they being “in him” (cf. 1Cor 15:22 ↓; 1Thes 4:14, 16 ↓).

1Cor 15:12-13, 15-16, 20-23, 29-32  Now if Christ is proclaimed as raised from the dead, how can some of you say that there is no resurrection of the dead? 13But if there is no resurrection of the dead, then not even Christ has been raised. ▤  … 15We are even found to be misrepresenting God, because we testified about God that he raised Christ, whom he did not raise if it is true that the dead are not raised. 16For if the dead are not raised, not even Christ has been raised. ▤  … 20But in fact Christ has been raised from the dead, the firstfruits of those who have fallen asleep. 21For as by a man came death, by a man has come also the resurrection of the dead. 22For as in Adam all die, so also in Christ shall all be made alive. 23But each in his own order: Christ the firstfruits, then at his coming those who belong to Christ. ▤  … 29Otherwise, what do people mean by being baptized on behalf of the dead? If the dead are not raised at all, why are people baptized on their behalf? 30Why are we in danger every hour? 31I protest, brothers, by my pride in you, which I have in Christ Jesus our Lord, I die every day! 32What do I gain if, humanly speaking, I fought with beasts at Ephesus? If the dead are not raised, “Let us eat and drink, for tomorrow we die.” ▤

The “firstfruits” (vv. 20, 23) alludes to the firstfruits of the harvest which were offered to God. As well as preceding the rest of the harvest, they were viewed as a confirmation that the rest of the harvest would come to fruition. Here the term is applied to Christ as, like the firstfruits of the harvest, his resurrection precedes and is an assurance of the resurrection of all believers. In vv. 29-32 Paul gives further reasons to support his argument for the resurrection of the dead. These are: the practice of baptizing people for the dead (v. 29), of which little is known or understood; and Paul and his companions frequently exposing themselves to death in their ministry (vv. 30-32), attesting to their utmost confidence that the dead will be raised.

1Thes 4:13-17  But we do not want you to be uninformed, brothers, about those who are asleep, that you may not grieve as others do who have no hope. 14For since we believe that Jesus died and rose again, even so, through Jesus, God will bring with him those who have fallen asleep. 15For this we declare to you by a word from the Lord,k that we who are alive, who are left until the coming of the Lord, will not precede those who have fallen asleep. 16For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. 17Then we who are alive, who are left, will be caught up together with them in the clouds to meet the Lord in the air, and so we will always be with the Lord. ▤

k Or by the word of the Lord

Acts 26:23  … that the Christ must suffer and that, by being the first to rise from the dead, he would proclaim light both to our people and to the Gentiles. ▤

This suggests that the “light” – the “light of salvation” (GNT) – which Jesus Christ would proclaim as “the first to rise from the dead”, would involve the hope of resurrection in the light of his own resurrection.

Ps 49:15  But God will ransom my soul from the power of Sheol, for he will receive me. Selah ▤

Isa 26:19  Your dead shall live; their bodies shall rise. You who dwell in the dust, awake and sing for joy! For your dew is a dew of light, and the earth will give birth to the dead. ▤

This appears to speak of the resurrection of the dead, primarily that of God’s people, in the context of the future restoration of Israel. Note that in speaking of God raising the dead, the last statement refers to the moisture of the morning dew giving life.

On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ

See also:

- 1Thes 4:16 ⇑; 1Cor 15:23 ⇑

- God’s people will share in God’s and Jesus Christ’s glory

Note that the above cross references to verses in the previous subsection have been included as the verses make reference to God’s people being raised on Jesus Christ’s return. But the verses do not speak of their resurrection bodies.

Rom 8:29  For those whom he foreknew he also predestined to be conformed to the image of his Son, in order that he might be the firstborn among many brothers. ▤

Being “conformed to the image of his Son” would appear to include, in addition to a moral conformity, the bodies of believers being conformed to the likeness of the body of the risen Christ.

1Cor 15:35-38, 42-54  But someone will ask, “How are the dead raised? With what kind of body do they come?” 36You foolish person! What you sow does not come to life unless it dies. 37And what you sow is not the body that is to be, but a bare kernel, perhaps of wheat or of some other grain. 38But God gives it a body as he has chosen, and to each kind of seed its own body. ▤  … 42So is it with the resurrection of the dead. What is sown is perishable; what is raised is imperishable. 43It is sown in dishonor; it is raised in glory. It is sown in weakness; it is raised in power. 44It is sown a natural body; it is raised a spiritual body. If there is a natural body, there is also a spiritual body. 45Thus it is written, “The first man Adam became a living being”;l the last Adam became a life-giving spirit. 46But it is not the spiritual that is first but the natural, and then the spiritual. 47The first man was from the earth, a man of dust; the second man is from heaven. 48As was the man of dust, so also are those who are of the dust, and as is the man of heaven, so also are those who are of heaven. 49Just as we have borne the image of the man of dust, we shallm also bear the image of the man of heaven. 50I tell you this, brothers: flesh and blood cannot inherit the kingdom of God, nor does the perishable inherit the imperishable. 51Behold! I tell you a mystery. We shall not all sleep, but we shall all be changed, 52in a moment, in the twinkling of an eye, at the last trumpet. For the trumpet will sound, and the dead will be raised imperishable, and we shall be changed. 53For this perishable body must put on the imperishable, and this mortal body must put on immortality. 54When the perishable puts on the imperishable, and the mortal puts on immortality, then shall come to pass the saying that is written: “Death is swallowed up in victory.” ▤

l Greek a living soul

m Some manuscripts let us

In vv. 36-41 Paul lays a foundation for his description of the resurrection bodies of believers. In vv. 36-38 he draws a parallel between the dead being resurrected with a different body and how a seed dies before it comes to life as a plant, the different body that God has determined for it. Then in vv. 39-41 Paul gives examples of how God gives different things different bodies – before arguing that the case is the same with the resurrection of the dead (v. 42). In v. 45 Jesus Christ is described as “the life-giving Spirit” for as from Adam (a natural, living being) came natural bodies, from Jesus Christ (a heavenly, spiritual being) will come spiritual bodies (vv. 45-49). The changing of our bodies will take place on his return, heralded by the sounding of the trumpet (vv. 51-52).

2Cor 5:1, 4  For we know that if the tent that is our earthly home is destroyed, we have a building from God, a house not made with hands, eternal in the heavens. ▤  … 4For while we are still in this tent, we groan, being burdened—not that we would be unclothed, but that we would be further clothed, so that what is mortal may be swallowed up by life. ▤

In v. 1, the earthly “tent” denotes the earthly body, whereas the “building from God … eternal in the heavens” appears to refer to the believer’s imperishable resurrection body – which is in view in v. 4b. The use of “life” (v. 4b) alludes to the imperishable nature of this future body – and possibly also its spiritual nature.

Phil 3:20-21  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, 21who will transform our lowly body to be like his glorious body, by the power that enables him even to subject all things to himself. ▤

1Jn 3:2  Beloved, we are God’s children now, and what we will be has not yet appeared; but we know that when he appearsn we shall be like him, because we shall see him as he is. ▤

n Or when it appears

The phrase “we shall be like him” is probably referring to our beings being like Christ’s, but could also be referring to our characters – or both. The last clause seems to be saying that it will be through seeing him (on his return) that we shall become like him. Alternatively in the final sentence John may simply be meaning that we will see that we have become like him when we actually see him.

- Believers will experience the “redemption” of their bodies:

Rom 8:23  And not only the creation, but we ourselves, who have the firstfruits of the Spirit, groan inwardly as we wait eagerly for adoption as sons, the redemption of our bodies. ▤

Believers will in effect experience the redemption of their bodies in gaining their new or renewed bodies.

God’s people will be given eternal life

Matt 19:29  And everyone who has left houses or brothers or sisters or father or mother or children or lands, for my name’s sake, will receive a hundredfoldo and will inherit eternal life. ▤

o Some manuscripts manifold

John 6:40  For this is the will of my Father, that everyone who looks on the Son and believes in him should have eternal life, and I will raise him up on the last day. ▤

Acts 13:48  And when the Gentiles heard this, they began rejoicing and glorifying the word of the Lord, and as many as were appointed to eternal life believed. ▤

Titus 1:1-2  Paul, a servantp of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, 2in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages beganq … ▤

p Or slave; Greek bondservant

q Greek before times eternal

Titus 3:7  … so that being justified by his grace we might become heirs according to the hope of eternal life. ▤

Regarding “heirs”, Paul may be saying that believers have the hope of eternal life, a hope which involves the promise of being heirs of God. Alternatively, he may have in view that believers will inherit eternal life (cf. AMP, GNT, NLT; Matt 19:29 ↑; 1Pet 3:7 ↓), the object of their hope.

Jude 1:21  … keep yourselves in the love of God, waiting for the mercy of our Lord Jesus Christ that leads to eternal life. ▤

1Pet 3:7  Likewise, husbands, live with your wives in an understanding way, showing honor to the woman as the weaker vessel, since they are heirs with your of the grace of life, so that your prayers may not be hindered. ▤

r Some manuscripts since you are joint heirs

The eternal life to come appears to be in view (cf. GNT, NIrV), particularly with “life” being spoken of as something which believers are heirs to.

1Thes 4:17  Then we who are alive, who are left, will be caught up together with them in the clouds to meet the Lord in the air, and so we will always be with the Lord. ▤

Ps 23:6  Surelys goodness and mercyt shall follow me all the days of my life, and I shall dwellu in the house of the LORD forever.v ▤

s Or Only

t Or steadfast love

u Or shall return to dwell

v Hebrew for length of days

The latter part of this verse is possibly referring to living forever, although “forever” may instead have the sense “as long as I live” (GNT).

Ps 133:3  It is like the dew of Hermon, which falls on the mountains of Zion! For there the LORD has commanded the blessing, life forevermore. ▤

This is not necessarily referring to eternal life, though presumably at least an application can be made to it.

Eternal life transcends physical death and precludes eternal spiritual death . . .

See also:

- Luke 20:35 ⇓

In the above heading, “eternal spiritual death” refers to conclusive separation from God in hell. It appears to be spoken of below in: John 11:26; John 8:51; 10:28; Rev 2:11.

John 11:25-26  Jesus said to her, “I am the resurrection and the life.w Whoever believes in me, though he die, yet shall he live, 26and everyone who lives and believes in me shall never die. Do you believe this?” ▤

w Some manuscripts omit and the life

In v. 25 “die” refers to physical death, whereas in v. 26 “never die” speaks of never being subject to eternal spiritual death.

Ps 16:9-11  Therefore my heart is glad, and my whole beingx rejoices; my flesh also dwells secure. 10For you will not abandon my soul to Sheol, or let your holy one see corruption.y 11You make known to me the path of life; in your presence there is fullness of joy; at your right hand are pleasures forevermore. ▤

x Hebrew my glory

y Or see the pit

Although v. 10 is spoken of in Acts as being consummately fulfilled in Jesus Christ’s resurrection (cf. Acts 2:24-32; 13:35-37), David appears to initially be speaking of himself. With the references to “life” and “eternal pleasures” in v. 11, David is possibly speaking of eternal life following physical death, with God not leaving him in the grave (cf. CEV, NCV, NLT, NIrV). Alternatively he may simply be speaking of God protecting him in the face of the threat of death.

1Cor 15:36b, 42  What you sow does not come to life unless it dies. ▤  … 42So is it with the resurrection of the dead. What is sown is perishable; what is raised is imperishable. ▤

God’s people who have died physically will be raised to life – eternal life, with them being imperishable.

1Pet 4:6  For this is why the gospel was preached even to those who are dead, that though judged in the flesh the way people are, they might live in the spirit the way God does. ▤

This is appears to be referring either to Jesus Christ preaching to the dead (cf. 3:19-20) or to the gospel being preached to believers who had since died (cf. CEV text note). Particularly if the second interpretation is correct, the latter part probably means that God’s people will be judged like all people in that their physical bodies will die, but they will live like God does in their spiritual existence (cf. GNT, NCV, NLT).

John 8:51  Truly, truly, I say to you, if anyone keeps my word, he will never see death. ▤

John 10:28  I give them eternal life, and they will never perish, and no one will snatch them out of my hand. ▤

Rev 2:11  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. The one who conquers will not be hurt by the second death. ▤

. . . There will be no more death for God’s people

Luke 20:35-36  … but those who are considered worthy to attain to that age and to the resurrection from the dead neither marry nor are given in marriage, 36for they cannot die anymore, because they are equal to angels and are sons of God, being sonsz of the resurrection. ▤

z Greek huioi; see Preface

Rev 21:4  He will wipe away every tear from their eyes, and death shall be no more, neither shall there be mourning, nor crying, nor pain anymore, for the former things have passed away. ▤

Isa 25:7-8  And he will swallow up on this mountain the covering that is cast over all peoples, the veil that is spread over all nations. 8He will swallow up death forever; and the Lord GOD will wipe away tears from all faces, and the reproach of his people he will take away from all the earth, for the LORD has spoken. ▤

As noted earlier, the “mountain” (v. 7) is Mount Zion and the “covering” or “veil” (v. 7) probably signify death (v. 8a).

1Cor 15:26, 54-55  The last enemy to be destroyed is death. ▤  … 54When the perishable puts on the imperishable, and the mortal puts on immortality, then shall come to pass the saying that is written: “Death is swallowed up in victory.” 55“O death, where is your victory? O death, where is your sting?” ▤

Rev 20:14  Then Death and Hades were thrown into the lake of fire. This is the second death, the lake of fire. ▤

God’s people will have the right to the tree of life and the water of life

The “tree of life” was one of the trees in the Garden of Eden from which Adam and Eve could eat. But after their fall into sin, they were banished from the garden so that they could not eat from the tree and so live forever (cf. Gen 3:22-24). That God’s people are said to be given access to this tree (cf. Rev 2:7 ↓; Rev 22:2, 14 ↓) signifies them being given life forever. As referred to below, being enabled to drink from “the water of life” (cf. Rev 7:17 ↓; Rev 21:6 ↓; Rev 22:17 ↓) likewise signifies being given eternal life.

Rev 2:7  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will grant to eat of the tree of life, which is in the paradise of God. ▤

Rev 7:16-17  They shall hunger no more, neither thirst anymore; the sun shall not strike them, nor any scorching heat. 17For the Lamb in the midst of the throne will be their shepherd, and he will guide them to springs of living water, and God will wipe away every tear from their eyes. ▤

The “springs of living water” (v. 17; cf. Rev 21:6 ↓) are “springs of the water of life” (NASB, NRSV).

Rev 21:6  And he said to me, “It is done! I am the Alpha and the Omega, the beginning and the end. To the thirsty I will give from the spring of the water of life without payment. ▤

Rev 22:1-2, 14, 17  Then the angela showed me the river of the water of life, bright as crystal, flowing from the throne of God and of the Lamb 2through the middle of the street of the city; also, on either side of the river, the tree of lifeb with its twelve kinds of fruit, yielding its fruit each month. The leaves of the tree were for the healing of the nations. ▤  … 14Blessed are those who wash their robes,c so that they may have the right to the tree of life and that they may enter the city by the gates. ▤  … 17The Spirit and the Bride say, “Come.” And let the one who hears say, “Come.” And let the one who is thirsty come; let the one who desires take the water of life without price. ▤

a Greek he

b Or the Lamb. In the midst of the street of the city, and on either side of the river, was the tree of life

c Some manuscripts do his commandments

- The life-giving river in Ezekiel’s vision:

Ezek 47:9, 12  And wherever the river goes,d every living creature that swarms will live, and there will be very many fish. For this water goes there, that the waters of the seae may become fresh; so everything will live where the river goes. ▤  … 12And on the banks, on both sides of the river, there will grow all kinds of trees for food. Their leaves will not wither, nor their fruit fail, but they will bear fresh fruit every month, because the water for them flows from the sanctuary. Their fruit will be for food, and their leaves for healing. ▤

d Septuagint, Syriac, Vulgate, Targum; Hebrew the two rivers go

e Hebrew lacks the waters of the sea

Some scholars raise the possibility of this life-giving river being associated with the river of Revelation 22 (cf. . . . This association is seen in the descriptions of the two cities), pointing to similarities between the two rivers. Another interpretation is that the temple in Ezekiel’s vision (ch. 40-48) most likely refers to a Millennium temple, the river then also being of the Millennium. It remains open to debate as to whether the temple and this river are symbolic or actual.

God’s people will have accompanying eternal blessings

See also:

- Note: God gives his people blessings that last

Luke 12:33  Sell your possessions, and give to the needy. Provide yourselves with moneybags that do not grow old, with a treasure in the heavens that does not fail, where no thief approaches and no moth destroys. ▤

Luke 16:9  And I tell you, make friends for yourselves by means of unrighteous wealth,f so that when it fails they may receive you into the eternal dwellings. ▤

f Greek mammon, a Semitic word for money or possessions; also verse 11; rendered money in verse 13

1Cor 9:25  Every athlete exercises self-control in all things. They do it to receive a perishable wreath, but we an imperishable. ▤

The “wreath” is likely a metaphor for the wonderful blessings that will be bestowed on believers.

2Tim 2:10  Therefore I endure everything for the sake of the elect, that they also may obtain the salvation that is in Christ Jesus with eternal glory. ▤

Heb 5:9  And being made perfect, he became the source of eternal salvation to all who obey him, … ▤

Heb 9:15  Therefore he is the mediator of a new covenant, so that those who are called may receive the promised eternal inheritance, since a death has occurred that redeems them from the transgressions committed under the first covenant.g ▤

g The Greek word means both covenant and will; also verses 16, 17

Heb 10:34  For you had compassion on those in prison, and you joyfully accepted the plundering of your property, since you knew that you yourselves had a better possession and an abiding one. ▤

The “better possession” may denote all that God’s people have or will have. Being an “abiding” one, it is a lasting one; it will last forever (cf. CEV, GNT).

Heb 12:28  Therefore let us be grateful for receiving a kingdom that cannot be shaken, and thus let us offer to God acceptable worship, with reverence and awe, … ▤

That which “cannot be shaken” will remain forever (cf. v. 27).

1Pet 1:3-4  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, … ▤

1Pet 5:4  And when the chief Shepherd appears, you will receive the unfading crown of glory. ▤

As with “wreath” (cf. 1Cor 9:25 ↑), the “crowns” spoken of in the NT as being rewards for believers are probably symbolic, metaphors for the wonderful blessings that will be bestowed on believers.

Rev 3:12  The one who conquers, I will make him a pillar in the temple of my God. Never shall he go out of it, and I will write on him the name of my God, and the name of the city of my God, the new Jerusalem, which comes down from my God out of heaven, and my own new name. ▤

Being made “a pillar in the temple of my God” appears to point to the permanence of the believer’s place in the new Jerusalem or God’s kingdom – which they never will leave.

Ps 16:11  You make known to me the path of life; in your presence there is fullness of joy; at your right hand are pleasures forevermore. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

The Heavenly State of God’s People

Section Jumps

- God’s people will enter the kingdom of God . . .

- . . . and God’s people will inherit the kingdom

- God’s people will be in heaven . . .

- . . . Heaven is where their reward is kept

- God’s people will be made perfect

- God’s people will have glory

- God’s people will have great joy . . .

- . . . There will be no more sorrow

- Note: The salvation and redemption of God’s people will be fully realized

See also:

- On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ

- Epilogue: Blessings for Faithfulness in Persecution

God’s people will enter the kingdom of God . . .

See also:

- Luke 22:30 ⇓

- Those who will enter the kingdom of God . . .

- Note: The feast in the kingdom of God

Similar to the concept of the coming of the kingdom of God, entering and receiving the kingdom of God have both a present (cf. Col 1:13) and a future dimension – the latter being shown in this and the following subsection. See also the above cross references. Note also the introductory comment to the following subsection, which is also pertinent here.

Matt 13:43  Then the righteous will shine like the sun in the kingdom of their Father. He who has ears, let him hear. ▤

The afterlife is in view here.

Acts 14:22  … strengthening the souls of the disciples, encouraging them to continue in the faith, and saying that through many tribulations we must enter the kingdom of God. ▤

1Thes 2:12  … we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

The coupling of “kingdom” with “glory” suggests that the future consummate form of the kingdom is being referred to here.

2Thes 1:5  This is evidence of the righteous judgment of God, that you may be considered worthy of the kingdom of God, for which you are also suffering— ▤

Note that although this may be speaking of being counted worthy “to enter God’s kingdom” (NIrV®), it can also be applied to being counted worthy of inheriting God’s kingdom (as per the following subsection).

2Tim 4:18  The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

2Pet 1:10-11  Therefore, brothers,h be all the more diligent to make your calling and election sure, for if you practice these qualities you will never fall. 11For in this way there will be richly provided for you an entrance into the eternal kingdom of our Lord and Savior Jesus Christ. ▤

h Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

. . . and God’s people will inherit the kingdom

See also:

- 2Thes 1:5 ⇑

- Those who will enter the kingdom of God . . .

- . . . Those to whom the kingdom of God belongs

Believers will inherit the kingdom of God. As such they will partake of it (as reflected in the previous subsection) in a fuller sense than they do now, and it will be their domain.

Matt 5:3, 10  Blessed are the poor in spirit, for theirs is the kingdom of heaven. ▤  … 10“Blessed are those who are persecuted for righteousness’ sake, for theirs is the kingdom of heaven. ▤

The expression “theirs is the kingdom of heaven” quite probably refers primarily to future inheritance of the kingdom. However there may also be a present application intended, to sharing in the blessings of the kingdom in its present form.

Matt 25:34  Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. ▤

Luke 12:32  Fear not, little flock, for it is your Father’s good pleasure to give you the kingdom. ▤

Jesus appears to be speaking of his vulnerable “little flock” of disciples inheriting the future form of the kingdom.

Luke 22:28-30  You are those who have stayed with me in my trials, 29and I assign to you, as my Father assigned to me, a kingdom, 30that you may eat and drink at my table in my kingdom and sit on thrones judging the twelve tribes of Israel. ▤

Some consider that Jesus is principally speaking of passing on to his disciples the privilege and responsibility of building the kingdom, but the context (v. 28 and particularly v. 30) arguably suggest that the future form of the kingdom is primarily in view. Moreover, some translations indicate that Jesus may more specifically be speaking of conferring the right to do what he subsequently refers to in v. 30 (cf. AMP, NASB, NLT). What Jesus says here to his disciples is largely applicable to all believers.

1Cor 15:50  I tell you this, brothers: flesh and blood cannot inherit the kingdom of God, nor does the perishable inherit the imperishable. ▤

Believers will be changed and raised imperishable (cf. vv. 51-52) to inherit the kingdom of God.

Heb 12:28  Therefore let us be grateful for receiving a kingdom that cannot be shaken, and thus let us offer to God acceptable worship, with reverence and awe, … ▤

Note that this could be speaking of receiving the kingdom in a present sense (cf. CEV).

James 2:5  Listen, my beloved brothers, has not God chosen those who are poor in the world to be rich in faith and heirs of the kingdom, which he has promised to those who love him? ▤

Dan 7:18  But the saints of the Most High shall receive the kingdom and possess the kingdom forever, forever and ever. ▤

God’s kingdom in its final form may be in view here, although some think a millennial earthly kingdom is the subject. With the second possibility, “the saints of the Most High” would not necessarily refer to believers in general.

Rev 21:7  The one who conquers will have this heritage, and I will be his God and he will be my son. ▤

This “heritage” refers in part at least to the new heavenly Jerusalem, the prime domain of the future form of God’s kingdom.

- The meek will inherit “the earth”:

Matt 5:5  Blessed are the meek, for they shall inherit the earth. ▤

As noted earlier, this appears to be speaking of the new or renewed earth at the consummation of the messianic kingdom, as quite possibly is also the case in Romans 4:13 which speaks of: “… the promise to Abraham and his offspring that he would be heir of the world …”

God’s people will be in heaven . . .

See also:

- God’s people will live in the new Jerusalem

- Description of the new Jerusalem

As discussed earlier, God’s people will live in the new Jerusalem. Although this is spoken of as “coming down out of heaven” (Rev 3:12; 21:2, 10) it also appears to be closely connected with heaven, perhaps in some sense a manifestation of it. For the verses in this and the following subsection would appear to indicate that in the afterlife God’s people will be in heaven.

John 14:2-3  In my Father’s house are many rooms. If it were not so, would I have told you that I go to prepare a place for you?i 3And if I go and prepare a place for you, I will come again and will take you to myself, that where I am you may be also. ▤

i Or In my Father’s house are many rooms; if it were not so, I would have told you; for I go to prepare a place for you

In v. 2, “my Father’s house” is generally understood to be a reference to heaven.

2Cor 5:1  For we know that if the tent that is our earthly home is destroyed, we have a building from God, a house not made with hands, eternal in the heavens. ▤

The phrase “the heavens” presumably can be correlated with “heaven” (CEV, GNT, NCV, NIV, NLT). Note that the use of “house” is different here to John 14:2 above. Here it refers to the believer’s spiritual resurrection body.

Luke 10:20  Nevertheless, do not rejoice in this, that the spirits are subject to you, but rejoice that your names are written in heaven. ▤

Like Hebrews 12:23 below, this suggests that believers are “registered as citizens of heaven” (NLT; cf. Phil 3:20 ↓).

Phil 3:14, 20  I press on toward the goal for the prize of the upward call of God in Christ Jesus. ▤  … 20But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, … ▤

In v. 14 Paul seems to refer to “the prize of being called to heaven” (CEV). In v. 20 he appears to indicate that even now believers have citizenship of heaven. As such it suggests that heaven is believers’ ultimate place of residency.

Heb 3:1  Therefore, holy brothers,j you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, … ▤

j Or brothers and sisters; also verse 12

The “heavenly calling” may have in view a call to heaven (cf. NLT; Phil 3:14 ↑) – hence the verse’s inclusion here. Alternatively it may simply mean a call from God in heaven (cf. GNT, NCV) to follow him.

Heb 12:22-23  But you have come to Mount Zion and to the city of the living God, the heavenly Jerusalem, and to innumerable angels in festal gathering, 23and to the assemblyk of the firstborn who are enrolled in heaven, and to God, the judge of all, and to the spirits of the righteous made perfect, … ▤

k Or church

. . . Heaven is where their reward is kept

In saying that believers’ reward/s are in heaven, the suggestion is that their rewards will be obtained through the believers being taken into heaven.

Matt 5:12  Rejoice and be glad, for your reward is great in heaven, for so they persecuted the prophets who were before you. ▤

Matt 6:20  … but lay up for yourselves treasures in heaven, where neither moth nor rust destroys and where thieves do not break in and steal. ▤

As indicated in Luke 12:33 below, rewards for righteous acts are in view.

Luke 12:33  Sell your possessions, and give to the needy. Provide yourselves with moneybags that do not grow old, with a treasure in the heavens that does not fail, where no thief approaches and no moth destroys. ▤

Eph 2:6-7  … and raised us up with him and seated us with him in the heavenly places in Christ Jesus, 7so that in the coming ages he might show the immeasurable riches of his grace in kindness toward us in Christ Jesus. ▤

In v. 6, what is true of Christ now, is applied to believers in a secondary, spiritual sense. Being “in him” they participate with him in his risen life and are in a sense positioned with him in heaven (cf. CEV). The consummation of this will take place in the future (v. 7) when “in Christ” they will experience the “immeasurable riches” of God’s grace – which the context suggests will be in heaven. Note that “seated us with him” (v. 6) is generally understood to be speaking of Jesus Christ rather than God (cf. CEV).

Col 1:5  … because of the hope laid up for you in heaven. Of this you have heard before in the word of the truth, the gospel, … ▤

Here “the hope” is that for which we hope for – the blessings waiting for believers in heaven (cf. AMP).

1Pet 1:3-4  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, … ▤

- The unparalleled, inconceivable reward for God’s people:

1Cor 2:9  But, as it is written, “What no eye has seen, nor ear heard, nor the heart of man imagined, what God has prepared for those who love him”— ▤

Note that the phrase “what God has prepared” is probably inclusive of – or at least applicable to – blessings of both the present and future ages (cf. NSB).

God’s people will be made perfect

1Cor 13:9-10  For we know in part and we prophesy in part, 10but when the perfect comes, the partial will pass away. ▤

Quite likely “when the perfect comes” refers to the perfection of believers in the afterlife – or at least encompasses it; but there are also other interpretations.

Phil 3:12  Not that I have already obtained this or am already perfect, but I press on to make it my own, because Christ Jesus has made me his own. ▤

This implies that believers will be made perfect.

Heb 11:39-40  And all these, though commended through their faith, did not receive what was promised, 40since God had provided something better for us, that apart from us they should not be made perfect. ▤

All faithful people of God, of all eras, will together share in the sinless perfection of the afterlife. Possibly the perfection of their resurrection bodies may also be in view.

Heb 12:23  … and to the assemblyl of the firstborn who are enrolled in heaven, and to God, the judge of all, and to the spirits of the righteous made perfect, … ▤

l Or church

The last clause refers to the spirits of righteous people who had died (cf. NLT), pointing to the assertion that God’s people will be made perfect in the afterlife. Note that some commentators think that it may refer in particular to people of God from OT times, whose righteousness is now complete following Jesus Christ’s death.

God’s people will have glory

See also:

- On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ

- God’s people will share in God’s and Jesus Christ’s glory

Rom 2:9-10  There will be tribulation and distress for every human being who does evil, the Jew first and also the Greek, 10but glory and honor and peace for everyone who does good, the Jew first and also the Greek. ▤

Rom 8:30  And those whom he predestined he also called, and those whom he called he also justified, and those whom he justified he also glorified. ▤

The use of the past tense in referring to the glorification of believers, is generally understood to be indicative of the certainty of their glorification, as if it had already taken place.

Rom 9:22-23  What if God, desiring to show his wrath and to make known his power, has endured with much patience vessels of wrath prepared for destruction, 23in order to make known the riches of his glory for vessels of mercy, which he has prepared beforehand for glory— ▤

Verse 23 suggests that the glory that will be bestowed upon believers will be a product of the riches of God’s own glory.

1Cor 15:42-43  So is it with the resurrection of the dead. What is sown is perishable; what is raised is imperishable. 43It is sown in dishonor; it is raised in glory. It is sown in weakness; it is raised in power. ▤

2Cor 4:17  For this light momentary affliction is preparing for us an eternal weight of glory beyond all comparison, … ▤

1Pet 1:7  … so that the tested genuineness of your faith—more precious than gold that perishes though it is tested by fire—may be found to result in praise and glory and honor at the revelation of Jesus Christ. ▤

1Pet 5:1, 4  So I exhort the elders among you, as a fellow elder and a witness of the sufferings of Christ, as well as a partaker in the glory that is going to be revealed: ▤  … 4And when the chief Shepherd appears, you will receive the unfading crown of glory. ▤

Ps 73:24  You guide me with your counsel, and afterward you will receive me to glory. ▤

The final clause can be translated “receive me with honor” (GNT, NRSV; cf. NCV, NLT). The use of “with” would suggest that it is speaking of the honor or glory to be bestowed upon God’s people.

Dan 12:2-3  And many of those who sleep in the dust of the earth shall awake, some to everlasting life, and some to shame and everlasting contempt. 3And those who are wise shall shine like the brightness of the sky above;m and those who turn many to righteousness, like the stars forever and ever. ▤

m Hebrew the expanse; compare Genesis 1:6-8

Shining “like the brightness of the sky above … like the stars” (cf. Matt 13:43 ↓) depicts or evidences the glory that believers will have.

Matt 13:43  Then the righteous will shine like the sun in the kingdom of their Father. He who has ears, let him hear. ▤

John 12:26  If anyone serves me, he must follow me; and where I am, there will my servant be also. If anyone serves me, the Father will honor him. ▤

This probably refers primarily to honor given in the afterlife, associated with the glory to be received.

Rom 8:20-21  For the creation was subjected to futility, not willingly, but because of him who subjected it, in hope 21that the creation itself will be set free from its bondage to corruption and obtain the freedom of the glory of the children of God. ▤

- God’s “glorious inheritance in the saints”:

Eph 1:18  … having the eyes of your hearts enlightened, that you may know what is the hope to which he has called you, what are the riches of his glorious inheritance in the saints, … ▤

The expression “the riches of his glorious inheritance in the saints” probably refers to the glorious inheritance that God has for his people (cf. CEV, GNT, NCV, NLT), which presumably involves the glory to be theirs. Alternatively it could instead be speaking of the saints as God’s own glorious inheritance – which also alludes to the glory of believers.

God’s people will have great joy . . .

See also:

- Joy will accompany God’s renewal of Israel . . .

Jude 1:24  Now to him who is able to keep you from stumbling and to present you blameless before the presence of his glory with great joy, … ▤

Matt 25:21  His master said to him, ‘Well done, good and faithful servant.n You have been faithful over a little; I will set you over much. Enter into the joy of your master.’ ▤

n Greek bondservant; also verses 23, 26, 30

Heb 12:22  But you have come to Mount Zion and to the city of the living God, the heavenly Jerusalem, and to innumerable angels in festal gathering, … ▤

One can infer from this verse that believers will share in this “joyful assembly” (NIV®, NLT).

1Pet 4:13  But rejoice insofar as you share Christ’s sufferings, that you may also rejoice and be glad when his glory is revealed. ▤

Ps 16:11  You make known to me the path of life; in your presence there is fullness of joy; at your right hand are pleasures forevermore. ▤

The final clause suggests that this verse has an application to the afterlife.

. . . There will be no more sorrow

See also:

- Promises of God replacing sorrow with joy

- . . . Israel’s sorrow will be no more

Isa 65:17, 19  For behold, I create new heavens and a new earth, and the former things shall not be remembered or come into mind. ▤  … 19I will rejoice in Jerusalem and be glad in my people; no more shall be heard in it the sound of weeping and the cry of distress. ▤

The “former things” (v. 17) encompasses all that arouses weeping and crying (v. 19). Note that Premillennialists see these verses as primarily referring to a Millennium kingdom, as well as being applicable to the afterlife. Some Premillennialists, but not all, have a similar view of 25:8 below.

Rev 7:16-17  They shall hunger no more, neither thirst anymore; the sun shall not strike them, nor any scorching heat. 17For the Lamb in the midst of the throne will be their shepherd, and he will guide them to springs of living water, and God will wipe away every tear from their eyes. ▤

Note that v. 16 points to the fact that in heaven believers will not lack anything, nor will there be anything to cause concern or trouble.

Rev 21:4  He will wipe away every tear from their eyes, and death shall be no more, neither shall there be mourning, nor crying, nor pain anymore, for the former things have passed away. ▤

Isa 25:8  He will swallow up death forever; and the Lord GOD will wipe away tears from all faces, and the reproach of his people he will take away from all the earth, for the LORD has spoken. ▤

- Promise of rest:

Heb 4:1-3, 9-11  Therefore, while the promise of entering his rest still stands, let us fear lest any of you should seem to have failed to reach it. 2For good news came to us just as to them, but the message they heard did not benefit them, because they were not united by faith with those who listened.o 3For we who have believed enter that rest, as he has said, “As I swore in my wrath, ‘They shall not enter my rest,’” although his works were finished from the foundation of the world. ▤  … 9So then, there remains a Sabbath rest for the people of God, 10for whoever has entered God’s rest has also rested from his works as God did from his. 11Let us therefore strive to enter that rest, so that no one may fall by the same sort of disobedience. ▤

o Some manuscripts it did not meet with faith in the hearers

The “rest” spoken of here is primarily the eternal rest that believers will have in heaven, paralleled with God’s rest on the seventh day following six days of creative work. Verse 3a may possibly be meaning that believers in one sense experience this rest now. The phrase “his works” (v. 10) probably refers to good works done in Christ, although some think it may refer instead to or be inclusive of attempts to work for salvation, from which believers are “at rest”. Note that Revelation 14:13b also speaks of rest for God’s people in the afterlife: “Blessed indeed,” says the Spirit, “that they may rest from their labors, for their deeds follow them!”

Note: The salvation and redemption of God’s people will be fully realized

See also:

- Jesus Christ will bring believers’ salvation to completion on his return

In accordance with the teachings in the subsections above and in the previous section – Eternal Life – it is apparent that the salvation and redemption of God’s people will come to fulfillment in the afterlife, at the end of this age. The following section – Being with God – further reflects on what will be involved in this.

Heb 9:28  … so Christ, having been offered once to bear the sins of many, will appear a second time, not to deal with sin but to save those who are eagerly waiting for him. ▤

1Pet 1:5, 8-9  … who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. ▤  … 8Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, 9obtaining the outcome of your faith, the salvation of your souls. ▤

Rom 13:11  Besides this you know the time, that the hour has come for you to wake from sleep. For salvation is nearer to us now than when we first believed. ▤

This implies that the salvation of God’s people will be fully realized at the end of the age.

Phil 1:28  … and not frightened in anything by your opponents. This is a clear sign to them of their destruction, but of your salvation, and that from God. ▤

Heb 1:14  Are they not all ministering spirits sent out to serve for the sake of those who are to inherit salvation? ▤

Luke 21:28  Now when these things begin to take place, straighten up and raise your heads, because your redemption is drawing near. ▤

Eph 4:30  And do not grieve the Holy Spirit of God, by whom you were sealed for the day of redemption. ▤

Eph 1:14  … who is the guaranteep of our inheritance until we acquire possession of it,q to the praise of his glory. ▤

p Or down payment

q Or until God redeems his possession

The alternative rendering in the second text note speaks of the consummation of the redemption of God’s people and is strongly supported by other translations (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

- The salvation of God’s people is eternal:

Heb 5:9  And being made perfect, he became the source of eternal salvation to all who obey him, … ▤

Note that similarly 9:12 refers to Jesus having secured “an eternal redemption”.

Pray for persecuted Christians

Section D

Being with God

Section Jumps

- God will dwell with his people

- God’s people will see God

- God’s people will be with Jesus Christ

- God’s people will have God’s and Jesus Christ’s names written on them

- God’s people will share in God’s and Jesus Christ’s glory

- God’s people will praise God – and serve him

- Note: The feast in the kingdom of God

God will dwell with his people

See also:

- God will dwell in Jerusalem, living among his people forever

Rev 21:3, 22  And I heard a loud voice from the throne saying, “Behold, the dwelling placer of God is with man. He will dwell with them, and they will be his people,s and God himself will be with them as their God.t ▤  … 22And I saw no temple in the city, for its temple is the Lord God the Almighty and the Lamb. ▤

r Or tabernacle

s Some manuscripts peoples

t Some manuscripts omit as their God

The fact that God and Jesus Christ are the city’s temple (v. 22) is indicative of their presence being in the city (cf. Rev 2:3 ↓), the new Jerusalem. With them being with their people, in a consummate sense, there will be no need for a temple. Note that v. 3b speaks of the ultimate fulfillment of one of the fundamental aspects or aims of God’s relationship with his people throughout history – that they be his people and he be their God.

Rev 22:3  No longer will there be anything accursed, but the throne of God and of the Lamb will be in it, and his servantsu will worship him. ▤

u Greek bondservants; also verse 6

God’s and Jesus Christ’s presence with believers in the new Jerusalem is referred to here with the reference to their throne.

Rev 7:15  Therefore they are before the throne of God, and serve him day and night in his temple; and he who sits on the throne will shelter them with his presence. ▤

Note that this is speaking of believers who have come out of the “great tribulation” (v. 14). Although not speaking of life in the new Jerusalem, the presence of God with these believers appears to reflect the reality of God dwelling with his people throughout the afterlife.

Ps 23:6  Surelyv goodness and mercyw shall follow me all the days of my life, and I shall dwellx in the house of the LORD forever.y ▤

v Or Only

w Or steadfast love

x Or shall return to dwell

y Hebrew for length of days

More likely David is speaking of experiencing God’s presence at the earthly temple in Jerusalem throughout his life, but possibly this also alludes to – or at least can be applied to – dwelling with God in the afterlife.

Ps 49:15  But God will ransom my soul from the power of Sheol, for he will receive me. Selah ▤

God’s people will see God

See also:

- 1Jn 3:2 ⇓

Job 19:26-27  And after my skin has been thus destroyed, yet inz my flesh I shall see God, 27whom I shall see for myself, and my eyes shall behold, and not another. My heart faints within me! ▤

z Or without

The text note further suggests that the afterlife is in view.

Ps 11:7  For the LORD is righteous; he loves righteous deeds; the upright shall behold his face. ▤

The phrase “shall behold his face” is often understood to mean “live in his presence” (GNT), but some commentators think it may also refer to actually seeing God’s face in the afterlife – the reason for the verse’s inclusion here.

Ps 17:15  As for me, I shall behold your face in righteousness; when I awake, I shall be satisfied with your likeness. ▤

The phrase “when I awake” may simply denote waking from sleep, but it is seen by a number of scholars to be referring to resurrection. Such an interpretation more comfortably matches the literal meaning of the surrounding phrases that speak of seeing God.

Matt 5:8  Blessed are the pure in heart, for they shall see God. ▤

The final phrase may have a spiritual application to the believer’s life of faith in the present, but it would appear that seeing God in the age to come is the primary reference.

1Cor 13:12  For now we see in a mirror dimly, but then face to face. Now I know in part; then I shall know fully, even as I have been fully known. ▤

In saying “then I shall know fully” Paul is speaking of fully knowing God, being in fellowship with him in his presence and seeing him “face to face”.

Heb 12:14  Strive for peace with everyone, and for the holiness without which no one will see the Lord. ▤

The implication here is that God’s holy people will see the Lord. Note that here “Lord” may be referring to God rather than to Jesus Christ.

Jude 1:24  Now to him who is able to keep you from stumbling and to present you blameless before the presence of his glory with great joy, … ▤

Presumably being presented before his glorious presence will mean that one will be able to see God.

Rev 22:4  They will see his face, and his name will be on their foreheads. ▤

God is in view here.

God’s people will be with Jesus Christ

See also:

- God’s people will reign with Jesus Christ

- God’s people are with Jesus Christ even in death

The Bible speaks of believers living with Jesus Christ both during this life and in the afterlife following his return. But the verses in this subsection (and in the following one) generally indicate that in the afterlife they will be with him in a deeper, more tangible sense.

John 12:26  If anyone serves me, he must follow me; and where I am, there will my servant be also. If anyone serves me, the Father will honor him. ▤

In saying “where I am, there will my servant be also” Jesus may be alluding to believers being with him in the afterlife – hence the verse’s inclusion here – as well as to following him in their lives on earth.

John 14:2-3  In my Father’s house are many rooms. If it were not so, would I have told you that I go to prepare a place for you?a 3And if I go and prepare a place for you, I will come again and will take you to myself, that where I am you may be also. ▤

a Or In my Father’s house are many rooms; if it were not so, I would have told you; for I go to prepare a place for you

John 17:24  Father, I desire that they also, whom you have given me, may be with me where I am, to see my glory that you have given me because you loved me before the foundation of the world. ▤

Jesus is speaking of his followers being with him in the afterlife, where they will see his glory.

Rom 6:5, 8  For if we have been united with him in a death like his, we shall certainly be united with him in a resurrection like his. ▤  … 8Now if we have died with Christ, we believe that we will also live with him. ▤

Some commentators point to the future tenses as meaning that these verses are referring to the believer’s resurrection and life with Christ following the end of the age. However others claim that the context indicates that one’s spiritual resurrection and life on becoming a believer is in view, with a future tense only used to indicate certainty. The latter view appears more plausible, although one could still claim that as such the verses are also applicable to believers being with Jesus Christ in the afterlife.

Col 3:4  When Christ who is yourb life appears, then you also will appear with him in glory. ▤

b Some manuscripts our

1Thes 4:16-17  For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. 17Then we who are alive, who are left, will be caught up together with them in the clouds to meet the Lord in the air, and so we will always be with the Lord. ▤

2Tim 2:11  The saying is trustworthy, for: If we have died with him, we will also live with him; … ▤

Similar to Romans 6:5, 8 above, commentators differ on whether “we will also live with him” refers to living with Christ in heaven (cf. vv. 10, 12) or to the Christian’s life in him now.

Rev 3:4  Yet you have still a few names in Sardis, people who have not soiled their garments, and they will walk with me in white, for they are worthy. ▤

- God’s people shall see Jesus Christ:

1Jn 3:2  Beloved, we are God’s children now, and what we will be has not yet appeared; but we know that when he appearsc we shall be like him, because we shall see him as he is. ▤

c Or when it appears

On Jesus Christ’s return all people will see him, but this verse may be implying that believers will in some sense see him more clearly.

God’s people will have God’s and Jesus Christ’s names written on them

See also:

- God’s people are called and identified by his name and Jesus Christ’s name

Having God’s and Jesus Christ’s names written on them will identify believers as belonging to God and Jesus Christ – forever. As such, it is also indicative of the fact that believers will forever be with God and Jesus Christ.

Rev 3:12  The one who conquers, I will make him a pillar in the temple of my God. Never shall he go out of it, and I will write on him the name of my God, and the name of the city of my God, the new Jerusalem, which comes down from my God out of heaven, and my own new name. ▤

Rev 14:1  Then I looked, and behold, on Mount Zion stood the Lamb, and with him 144,000 who had his name and his Father’s name written on their foreheads. ▤

Rev 22:4  They will see his face, and his name will be on their foreheads. ▤

- They will be God’s – his treasured possession:

Mal 3:17  They shall be mine, says the LORD of hosts, in the day when I make up my treasured possession, and I will spare them as a man spares his son who serves him. ▤

God’s people will share in God’s and Jesus Christ’s glory

See also:

- God’s people will have glory

1Thes 2:12  … we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

Heb 2:10  For it was fitting that he, for whom and by whom all things exist, in bringing many sons to glory, should make the founder of their salvation perfect through suffering. ▤

This appears to speak of God bringing believers “to share in his glory” (CEV, NIrV; cf. GNT, NCV), usually understood as referring to the age to come.

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

2Thes 2:14  To this he called you through our gospel, so that you may obtain the glory of our Lord Jesus Christ. ▤

Rom 8:17-18  … and if children, then heirs—heirs of God and fellow heirs with Christ, provided we suffer with him in order that we may also be glorified with him. 18For I consider that the sufferings of this present time are not worth comparing with the glory that is to be revealed to us. ▤

Particularly in light of the final clause of v. 17, the final clause of v. 18 may well refer to “the glory that is about to be revealed to us and in us and for us and conferred on us!” (AMP; cf. NIV, NLT).

Col 1:27  To them God chose to make known how great among the Gentiles are the riches of the glory of this mystery, which is Christ in you, the hope of glory. ▤

Jesus Christ’s indwelling of his people gives them the hope of glory. Quite possibly it is sharing in his glory that is in view. Note that the relationship between “the riches of the glory of this mystery” of God and the “hope of glory” for the believer appears similar to that between “the riches of his glory” and the latter occurrence of “glory” in Romans 9:23. See Rom 9:22-23 and the comment on it in God’s people will have glory.

Col 3:4  When Christ who is yourd life appears, then you also will appear with him in glory. ▤

d Some manuscripts our

Probably “appear with him in glory” refers to – or at least involves – sharing in his glory (cf. GNT, NCV, NLT).

Phil 3:21  … who will transform our lowly body to be like his glorious body, by the power that enables him even to subject all things to himself. ▤

This points to believers sharing in Jesus Christ’s glory – or at least a glory that mirrors his.

1Pet 4:13  But rejoice insofar as you share Christ’s sufferings, that you may also rejoice and be glad when his glory is revealed. ▤

Particularly with the earlier reference to sharing in the sufferings of Jesus Christ, in the second half of the verse Peter may have in view “the wonderful joy of sharing his glory” (NLT).

- Even in the present believers increasingly share in Christ’s glory:

2Cor 3:18  And we all, with unveiled face, beholding the glory of the Lord,e are being transformed into the same image from one degree of glory to another. For this comes from the Lord who is the Spirit. ▤

e Or reflecting the glory of the Lord

Believers reflect Jesus Christ’s glory, with their characters being transformed into his likeness, increasingly reflecting (cf. text note) even manifesting Christ’s glory. Note that John 17:22 speaks of the disciples being given Jesus Christ’s glory – “The glory that you have given me I have given to them …” This possibly refers to eternal glory that will be consummated in heaven, but alternatively the present life could be in view, or partially in view.

God’s people will praise God – and serve him

The examples in the following verses of people praising God in his presence are largely in response to events at the end of this age and the beginning of the new. Presumably such praise of God and Jesus Christ will continue throughout eternity.

Rev 5:13  And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” ▤

Rev 7:10  … and crying out with a loud voice, “Salvation belongs to our God who sits on the throne, and to the Lamb!” ▤

Those praising God and Jesus Christ are believers who have come out of “the great tribulation” (v. 14; cf. v. 15 ↓; Rev 19:1-3, 5-7 ↓) of the end times.

Rev 15:2-4  And I saw what appeared to be a sea of glass mingled with fire—and also those who had conquered the beast and its image and the number of its name, standing beside the sea of glass with harps of God in their hands. 3And they sing the song of Moses, the servantf of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!g 4Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed.” ▤

f Greek bondservant

g Some manuscripts the ages

Rev 19:1-3, 5-7  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, 2for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”h 3Once more they cried out, “Hallelujah! The smoke from her goes up forever and ever.” ▤  … 5And from the throne came a voice saying, “Praise our God, all you his servants, you who fear him, small and great.” 6Then I heard what seemed to be the voice of a great multitude, like the roar of many waters and like the sound of mighty peals of thunder, crying out, “Hallelujah! For the Lord our God the Almighty reigns. 7Let us rejoice and exult and give him the glory, for the marriage of the Lamb has come, and his Bride has made herself ready; … ▤

h Greek bondservants; also verse 5

The “great multitude” (v. 1) could denote primarily angelic beings, but more likely believers – as appears to be the case in v. 6 – possibly in particular those who had come out of the great tribulation (cf. chs 7, 14).

Rev 22:3  No longer will there be anything accursed, but the throne of God and of the Lamb will be in it, and his servantsi will worship him. ▤

i Greek bondservants; also verse 6

Rev 5:10  … and you have made them a kingdom and priests to our God, and they shall reign on the earth. ▤

“You” refers to “the Lamb” (v. 8), Jesus Christ. As “priests to our God”, God’s people will “serve God as priests” (CEV; cf. GNT, NIV, NRSV).

Rev 7:15  Therefore they are before the throne of God, and serve him day and night in his temple; and he who sits on the throne will shelter them with his presence. ▤

Note: The feast in the kingdom of God

The Bible speaks of a feast that will take place in the consummated kingdom of God, often referred to as the messianic “banquet” or “marriage supper” (cf. Rev 19:9 ↓). This feast or banquet is generally understood to be symbolic of the wonderful existence and blessings that believers will enjoy in the afterlife, in the presence of God and Jesus Christ.

Luke 13:29  And people will come from east and west, and from north and south, and recline at table in the kingdom of God. ▤

The “feast” (GNT, NIV; cf. AMP, CEV) of the afterlife appears to be in view.

Luke 14:15  When one of those who reclined at table with him heard these things, he said to him, “Blessed is everyone who will eat bread in the kingdom of God!” ▤

Luke 22:15-16, 29-30  And he said to them, “I have earnestly desired to eat this Passover with you before I suffer. 16For I tell you I will not eat itj until it is fulfilled in the kingdom of God.” ▤  … 29and I assign to you, as my Father assigned to me, a kingdom, 30that you may eat and drink at my table in my kingdom and sit on thrones judging the twelve tribes of Israel. ▤

j Some manuscripts never eat it again

Particularly in light of v. 30, vv. 15-16 possibly imply that the celebration of the Passover meal will be fulfilled in the messianic feast in the consummated kingdom of God.

Rev 19:7-9  Let us rejoice and exult and give him the glory, for the marriage of the Lamb has come, and his Bride has made herself ready; 8it was granted her to clothe herself with fine linen, bright and pure”— for the fine linen is the righteous deeds of the saints. 9And the angel saidk to me, “Write this: Blessed are those who are invited to the marriage supper of the Lamb.” And he said to me, “These are the true words of God.” ▤

k Greek he said

The “Lamb” is Jesus Christ, and the “Bride” may represent God’s people – “the saints” (v. 8b). As such this looks forward to the consummation of Jesus Christ’s relationship or union with his people – associated with the consummation of their salvation – at the “the marriage supper of the Lamb” (v. 9).

Isa 25:6  On this mountain the LORD of hosts will make for all peoples a feast of rich food, a feast of well-aged wine, of rich food full of marrow, of aged wine well refined. ▤

Some think that the setting for this is the Millennium rather than the afterlife. But even so, it still could allude to such a feast in the afterlife.

Rev 2:17  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will give some of the hidden manna, and I will give him a white stone, with a new name written on the stone that no one knows except the one who receives it. ▤

Some commentators see here a reference to the feast to come in the kingdom.

- The parable of the wedding feast:

Matt 22:1-3, 8-10  And again Jesus spoke to them in parables, saying, 2“The kingdom of heaven may be compared to a king who gave a wedding feast for his son, 3and sent his servantsl to call those who were invited to the wedding feast, but they would not come. ▤  … 8Then he said to his servants, ‘The wedding feast is ready, but those invited were not worthy. 9Go therefore to the main roads and invite to the wedding feast as many as you find.’ 10And those servants went out into the roads and gathered all whom they found, both bad and good. So the wedding hall was filled with guests. ▤

l Greek bondservants; also verses 4, 6, 8, 10

Although this is only a parable illustrating aspects of the kingdom, with it Jesus is quite possibly referring or alluding to a feast in the consummated kingdom.

Pray for persecuted Christians

Section E

The Punishment for the Ungodly

Section Jumps

- The ungodly face God’s wrath . . .

- . . . The ungodly face destruction

- The ungodly will be separated from God and Jesus Christ – shut out from the holy city

- The ungodly will be thrown into fire

- There will be darkness and torment

- The punishment is eternal

- Note: There will be varying degrees of punishment

The ungodly face God’s wrath . . .

See also:

- Rom 9:22 ⇓

- God’s wrath against sinners is manifested in punishment

Matt 3:7  But when he saw many of the Pharisees and Sadducees coming to his baptism, he said to them, “You brood of vipers! Who warned you to flee from the wrath to come? ▤

Hardly subtly, John the Baptist refers to the wickedness of the Pharisees and Sadducees – and the wrath of God that they faced as a result of their wickedness.

John 3:36  Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

Because of their sin every person is under God’s wrath. Those who believe in Jesus Christ are saved from God’s wrath. But for those who reject him, God’s wrath remains and will be manifested conclusively in the afterlife.

Rom 2:5, 8  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤  … 8but for those who are self-seekingm and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. ▤

m Or contentious

Col 3:5-6  Put to death therefore what is earthly in you:n sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. 6On account of these the wrath of God is coming.o ▤

n Greek therefore your members that are on the earth

o Some manuscripts add upon the sons of disobedience

This probably primarily refers to the wrath of God associated with the final judgment.

Rev 11:18  The nations raged, but your wrath came, and the time for the dead to be judged, and for rewarding your servants,p the prophets and saints, and those who fear your name, both small and great, and for destroying the destroyers of the earth. ▤

p Greek bondservants

Rev 14:17-20  Then another angel came out of the temple in heaven, and he too had a sharp sickle. 18And another angel came out from the altar, the angel who has authority over the fire, and he called with a loud voice to the one who had the sharp sickle, “Put in your sickle and gather the clusters from the vine of the earth, for its grapes are ripe.” 19So the angel swung his sickle across the earth and gathered the grape harvest of the earth and threw it into the great winepress of the wrath of God. 20And the winepress was trodden outside the city, and blood flowed from the winepress, as high as a horse’s bridle, for 1,600 stadia.q ▤

q About 184 miles; a stadion was about 607 feet or 185 meters

This is probably speaking of the final judgment and the consequences of God’s wrath, although some suggest that it may have in view the earlier judgments of the end times.

. . . The ungodly face destruction

See also:

- Rev 11:18 ⇑; Rev 14:19-20 ⇑

- God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

Rom 9:22  What if God, desiring to show his wrath and to make known his power, has endured with much patience vessels of wrath prepared for destruction, … ▤

For comment on the phrase “prepared for destruction” see Rom 9:10-24 – under Note: God’s mercy and people’s destiny.

Gal 6:8  For the one who sows to his own flesh will from the flesh reap corruption, but the one who sows to the Spirit will from the Spirit reap eternal life. ▤

The stating of corruption as the outcome of pleasing one’s sinful nature and the contrast of corruption with eternal life, suggest that the corruption in view is the eternal destruction of the ungodly – associated with spiritual “death” (AMP, GNT, NLT).

Phil 1:28  … and not frightened in anything by your opponents. This is a clear sign to them of their destruction, but of your salvation, and that from God. ▤

Phil 3:18-19  For many, of whom I have often told you and now tell you even with tears, walk as enemies of the cross of Christ. 19Their end is destruction, their god is their belly, and they glory in their shame, with minds set on earthly things. ▤

1Thes 5:2-3  For you yourselves are fully aware that the day of the Lord will come like a thief in the night. 3While people are saying, “There is peace and security,” then sudden destruction will come upon them as labor pains come upon a pregnant woman, and they will not escape. ▤

2Thes 1:9a  They will suffer the punishment of eternal destruction … ▤

2Thes 2:10  … and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. ▤

This is speaking of those who have been deceived by and have succumbed to evil – the ungodly, who refuse to “love the truth”. They are “perishing” – “on their way to destruction” (NLT). 1 Corinthians 1:18 likewise refers to “those who are perishing”.

2Pet 3:7  But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤

Matt 7:13  Enter by the narrow gate. For the gate is wide and the way is easyr that leads to destruction, and those who enter by it are many. ▤

r Some manuscripts For the way is wide and easy

The ungodly are not specifically mentioned, but it is clear that they are in view.

Matt 10:28  And do not fear those who kill the body but cannot kill the soul. Rather fear him who can destroy both soul and body in hell.s ▤

s Greek Gehenna

Also in alluding to God’s destruction of the ungodly, James 4:12 somewhat similarly says of God: “There is only one lawgiver and judge, he who is able to save and to destroy.”

John 17:12  While I was with them, I kept them in your name, which you have given me. I have guarded them, and not one of them has been lost except the son of destruction, that the Scripture might be fulfilled. ▤

Here Jesus refers to Judas as “the one doomed to destruction” (NIV®).

The ungodly will be separated from God and Jesus Christ – shut out from the holy city

See also:

- Matt 13:40-42, 47-50 ⇓; Matt 25:41 ⇓

2Thes 1:9  They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromt the presence of the Lord and from the glory of his might, … ▤

t Or destruction that comes from

Matt 7:21-23  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. 22On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ 23And then will I declare to them, ‘I never knew you; depart from me, you workers of lawlessness.’ ▤

Matt 22:13  Then the king said to the attendants, ‘Bind him hand and foot and cast him into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth.’ ▤

This is from the parable of the wedding banquet, which portrays aspects of the consummation of the kingdom and where the king represents God or Christ. Those not worthy will be thrown “out into the outer darkness” (NLT).

Matt 25:41, 46  “Then he will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. ▤  … 46And these will go away into eternal punishment, but the righteous into eternal life.” ▤

Luke 13:24-28  Strive to enter through the narrow door. For many, I tell you, will seek to enter and will not be able. 25When once the master of the house has risen and shut the door, and you begin to stand outside and to knock at the door, saying, ‘Lord, open to us,’ then he will answer you, ‘I do not know where you come from.’ 26Then you will begin to say, ‘We ate and drank in your presence, and you taught in our streets.’ 27But he will say, ‘I tell you, I do not know where you come from. Depart from me, all you workers of evil!’ 28In that place there will be weeping and gnashing of teeth, when you see Abraham and Isaac and Jacob and all the prophets in the kingdom of God but you yourselves cast out. ▤

Unrepentant Jews are being addressed here by Jesus – as v. 28 suggests – but the warning is applicable to all.

Luke 16:26  And besides all this, between us and you a great chasm has been fixed, in order that those who would pass from here to you may not be able, and none may cross from there to us. ▤

Here Abraham is depicted as speaking to a rich man who was in hell, the scene having been set in the preceding verses (cf. Luke 16:23-25, 27-28 below in There will be darkness and torment). Abraham may well be in heaven, but many understand that “Abraham’s side” (cf. v. 22) denotes a place where the righteous who have died reside before their final vindication.

Rev 21:27  But nothing unclean will ever enter it, nor anyone who does what is detestable or false, but only those who are written in the Lamb’s book of life. ▤

As with the following reference, this is clearly referring to the Holy City, the new Jerusalem. It – or at least heaven – also appears to be in view in a number of the above verses.

Rev 22:14-15  Blessed are those who wash their robes,u so that they may have the right to the tree of life and that they may enter the city by the gates. 15Outside are the dogs and sorcerers and the sexually immoral and murderers and idolaters, and everyone who loves and practices falsehood. ▤

u Some manuscripts do his commandments

The ungodly will be thrown into fire

See also:

- Luke 16:24 ⇓; Rev 14:10-11 ⇓

Matt 3:12  His winnowing fork is in his hand, and he will clear his threshing floor and gather his wheat into the barn, but the chaff he will burn with unquenchable fire. ▤

John the Baptist is speaking figuratively of Jesus Christ assigning the ungodly to “unquenchable fire”.

Matt 13:40-42, 47-50  Just as the weeds are gathered and burned with fire, so will it be at the close of the age. 41The Son of Man will send his angels, and they will gather out of his kingdom all causes of sin and all law-breakers, 42and throw them into the fiery furnace. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤  … 47“Again, the kingdom of heaven is like a net that was thrown into the sea and gathered fish of every kind. 48When it was full, men drew it ashore and sat down and sorted the good into containers but threw away the bad. 49So it will be at the close of the age. The angels will come out and separate the evil from the righteous 50and throw them into the fiery furnace. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤

Matt 25:41  Then he will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. ▤

Heb 10:26-27  For if we go on sinning deliberately after receiving the knowledge of the truth, there no longer remains a sacrifice for sins, 27but a fearful expectation of judgment, and a fury of fire that will consume the adversaries. ▤

2Pet 2:6  … if by turning the cities of Sodom and Gomorrah to ashes he condemned them to extinction, making them an example of what is going to happen to the ungodly;v … ▤

v Some manuscripts an example to those who were to be ungodly

2Pet 3:7  But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤

Jude 1:7  … just as Sodom and Gomorrah and the surrounding cities, which likewise indulged in sexual immorality and pursued unnatural desire,w serve as an example by undergoing a punishment of eternal fire. ▤

w Greek other flesh

Rev 20:14-15  Then Death and Hades were thrown into the lake of fire. This is the second death, the lake of fire. 15And if anyone’s name was not found written in the book of life, he was thrown into the lake of fire. ▤

The “second death” (cf. Rev 21:8 ↓) is eternal “death” – final destruction for the ungodly, the outcome of God’s judgment.

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

Heb 6:8  But if it bears thorns and thistles, it is worthless and near to being cursed, and its end is to be burned. ▤

This is quite likely speaking of “worthless” people being “burned” in the fire of hell. Alternatively, some understand it to refer to a temporal judgment or a judgment of works.

Isa 33:14  The sinners in Zion are afraid; trembling has seized the godless: “Who among us can dwell with the consuming fire? Who among us can dwell with everlasting burnings?” ▤

The “consuming fire” is probably referring to God in his judgment, rather than to the fire of hell. But parallels can be drawn between the fire of hell and the “consuming fire”, along with the concept of “everlasting burnings”.

- A warning of the punishment of the fire of hell:

Matt 5:22  But I say to you that everyone who is angry with his brotherx will be liable to judgment; whoever insultsy his brother will be liable to the council; and whoever says, ‘You fool!’ will be liable to the hellz of fire. ▤

x Some manuscripts insert without cause

y Greek says Raca to (a term of abuse)

z Greek Gehenna; also verses 29, 30

“You fool!” (v. 22) appears to be an insult spoken in anger.

There will be darkness and torment

See also:

- Jude 1:13 ⇓

Matt 22:13  Then the king said to the attendants, ‘Bind him hand and foot and cast him into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth.’ ▤

In Matthew’s gospel, on six occasions Jesus speaks of the punishment of the ungodly using the expression, “there will be weeping and gnashing of teeth,” (cf. Matt 13:42, 50 ⇑; Matt 25:30 ↓). This repetition underlines the prevalence of such torment.

Matt 25:30  And cast the worthless servant into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤

2Pet 2:17  These are waterless springs and mists driven by a storm. For them the gloom of utter darkness has been reserved. ▤

Luke 16:23-25, 27-28  … and in Hades, being in torment, he lifted up his eyes and saw Abraham far off and Lazarus at his side. 24And he called out, ‘Father Abraham, have mercy on me, and send Lazarus to dip the end of his finger in water and cool my tongue, for I am in anguish in this flame.’ 25But Abraham said, ‘Child, remember that you in your lifetime received your good things, and Lazarus in like manner bad things; but now he is comforted here, and you are in anguish. ▤  … 27And he said, ‘Then I beg you, father, to send him to my father’s house— 28for I have five brothersa—so that he may warn them, lest they also come into this place of torment.’ ▤

a Or brothers and sisters

Rev 14:9-11  And another angel, a third, followed them, saying with a loud voice, “If anyone worships the beast and its image and receives a mark on his forehead or on his hand, 10he also will drink the wine of God’s wrath, poured full strength into the cup of his anger, and he will be tormented with fire and sulfur in the presence of the holy angels and in the presence of the Lamb. 11And the smoke of their torment goes up forever and ever, and they have no rest, day or night, these worshipers of the beast and its image, and whoever receives the mark of its name.” ▤

Similarly Revelation 20:10 says of the devil, the beast and the false prophet: “… they will be tormented day and night forever and ever.” The reference in both of these verses to “day and night” points to the fact that the punishment is also constant.

Isa 50:11  Behold, all you who kindle a fire, who equip yourselves with burning torches! Walk by the light of your fire, and by the torches that you have kindled! This you have from my hand: you shall lie down in torment. ▤

Quite possibly this refers to the self-sufficient who live by their own “light”, rather than trusting in God (cf. v. 10). Their end will be torment. This might not be speaking directly of the experience of hell, but even so, it is very much applicable to it.

- There will be trouble and distress:

Rom 2:9  There will be tribulation and distress for every human being who does evil, the Jew first and also the Greek, … ▤

The punishment is eternal

See also:

- Rev 14:11 ⇑

Dan 12:2  And many of those who sleep in the dust of the earth shall awake, some to everlasting life, and some to shame and everlasting contempt. ▤

Isa 33:14  The sinners in Zion are afraid; trembling has seized the godless: “Who among us can dwell with the consuming fire? Who among us can dwell with everlasting burnings?” ▤

Matt 25:41, 46  “Then he will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. ▤  … 46And these will go away into eternal punishment, but the righteous into eternal life.” ▤

2Thes 1:9  They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromb the presence of the Lord and from the glory of his might, … ▤

b Or destruction that comes from

Heb 6:2  … and of instruction about washings,c the laying on of hands, the resurrection of the dead, and eternal judgment. ▤

c Or baptisms (that is, cleansing rites)

Jude 1:7  … just as Sodom and Gomorrah and the surrounding cities, which likewise indulged in sexual immorality and pursued unnatural desire,d serve as an example by undergoing a punishment of eternal fire. ▤

d Greek other flesh

Jude 1:12-13  These are hidden reefse at your love feasts, as they feast with you without fear, shepherds feeding themselves; waterless clouds, swept along by winds; fruitless trees in late autumn, twice dead, uprooted; 13wild waves of the sea, casting up the foam of their own shame; wandering stars, for whom the gloom of utter darkness has been reserved forever. ▤

e Or are blemishes

Mark 9:43, 47-48  And if your hand causes you to sin, cut it off. It is better for you to enter life crippled than with two hands to go to hell,f to the unquenchable fire.g ▤  … 47And if your eye causes you to sin, tear it out. It is better for you to enter the kingdom of God with one eye than with two eyes to be thrown into hell, 48‘where their worm does not die and the fire is not quenched.’ ▤

f Greek Gehenna; also verse 47

g Some manuscripts add verses 44 and 46 (which are identical with verse 48)

The fact that the fire of hell will be unquenchable (cf. Luke 3:17 ↓) suggests that the punishment is eternal.

Luke 3:17  His winnowing fork is in his hand, to clear his threshing floor and to gather the wheat into his barn, but the chaff he will burn with unquenchable fire. ▤

Note: There will be varying degrees of punishment

See also:

- On his return, Jesus Christ will judge and reward all people according to what they have done . . .

- What people have known will be taken into account

Matt 11:20-24  Then he began to denounce the cities where most of his mighty works had been done, because they did not repent. 21“Woe to you, Chorazin! Woe to you, Bethsaida! For if the mighty works done in you had been done in Tyre and Sidon, they would have repented long ago in sackcloth and ashes. 22But I tell you, it will be more bearable on the day of judgment for Tyre and Sidon than for you. 23And you, Capernaum, will you be exalted to heaven? You will be brought down to Hades. For if the mighty works done in you had been done in Sodom, it would have remained until this day. 24But I tell you that it will be more tolerable on the day of judgment for the land of Sodom than for you.” ▤

Mark 12:40  … who devour widows’ houses and for a pretense make long prayers. They will receive the greater condemnation. ▤

The implication is that such men will be punished more severely than most others will be punished (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Luke 12:45-48  But if that servant says to himself, ‘My master is delayed in coming,’ and begins to beat the male and female servants, and to eat and drink and get drunk, 46the master of that servant will come on a day when he does not expect him and at an hour he does not know, and will cut him in pieces and put him with the unfaithful. 47And that servant who knew his master’s will but did not get ready or act according to his will, will receive a severe beating. 48But the one who did not know, and did what deserved a beating, will receive a light beating. Everyone to whom much was given, of him much will be required, and from him to whom they entrusted much, they will demand the more. ▤

The use of “servant” in the context (cf. vv. 35-44) points to supposed believers, primarily leaders. It would appear that as they do not prove faithful they will be condemned “with the unfaithful” (v. 46). Particularly in the light of the above references, this also appears to support the assertion that there will be varying degrees of punishment of the ungodly.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Unit D

God and His Own People

16. The Standing of God’s People

1. Basics

2. Being ‘in’ Jesus Christ

17. Keys to God’s Interaction

1. Basics

2. God’s Holy Spirit in His People

18. God’s Transformation of His People

1. General

2. Spiritual Attributes

19. God’s Care of His People

1. God’s Saving of His People

2. God’s Preservation of His People

20. God’s Plans for His People

1. General

2. God’s Plans for Israel

Chapter 16

The Standing of God’s People

1. Basics

1. Prologue: God Draws People to Himself

2. God’s People Belong to God

3. God’s People Are His Family

4. God’s People Are His Church

2. Being ‘in’ Jesus Christ

1. God’s People Are ‘in’ Jesus Christ

2. The Significance of Being ‘in’ Jesus Christ

3. God’s People Are One Body ‘in’ Jesus Christ

4. Epilogue: God’s People Relate to God through Jesus Christ

Part I

Basics

This chapter looks at the standing or position of God’s people in relationship to God. Probably the most basic aspect of this is that they belong to God, as his people. As such the relationship between believers and God is both a strong one and a close one. This is underlined by them being his family and also his church.

Section A

Prologue: God Draws People to Himself

Section Jumps

- God chooses people (to be his people) . . .

- . . . God chooses people to receive spiritual blessings

- God calls people . . .

- . . . God calls people to the blessings and other aspects of the faith

- God’s choice and call were determined before creation

- God’s choice and call are in accordance with his purpose

- God enables people to believe

- God enables people to come to him, in repentance

- Note: God’s mercy and people’s destiny

See also:

- Salvation by Grace, through Jesus Christ

- God’s Invitation

This section contains some teaching which contrasts with teaching elsewhere in the Bible – and has been the subject of much debate. It teaches that God chooses (or elects) some people to be his, and so to be saved. Yet the Bible also teaches that God desires and provides for the salvation of all people (cf. God and Jesus Christ invite all people to come to them and be saved . . .; . . . For God wants all people to be saved, making salvation open to everyone) and in conjunction with this that all people have the choice of whether to respond to him or not (cf. We have the choice of whether or not to respond to God and Jesus Christ). In coming to terms with this “tension” in Scripture, one should bear in mind that as the Bible teaches both “sides”, the truth lies in both of them, as opposed to a position that is a compromise of both (cf. BBC).

God chooses people (to be his people) . . .

See also:

- God chooses and calls people by his grace and mercy, through Jesus Christ – not because of works

Mark 13:20  And if the Lord had not cut short the days, no human being would be saved. But for the sake of the elect, whom he chose, he shortened the days. ▤

God’s people are in view here as “the elect, whom he chose”. This is similarly the case with the use of like terms in a number of the following verses.

Luke 18:7  And will not God give justice to his elect, who cry to him day and night? Will he delay long over them? ▤

1Cor 1:26-30  For consider your calling, brothers: not many of you were wise according to worldly standards,a not many were powerful, not many were of noble birth. 27But God chose what is foolish in the world to shame the wise; God chose what is weak in the world to shame the strong; 28God chose what is low and despised in the world, even things that are not, to bring to nothing things that are, 29so that no human beingb might boast in the presence of God. 30And because of himc you are in Christ Jesus, who became to us wisdom from God, righteousness and sanctification and redemption, … ▤

a Greek according to the flesh

b Greek no flesh

c Greek And from him

It is because God has chosen them (vv. 27-28a) – even though they may be disregarded by the world – that God’s people are in Jesus Christ (v. 30a).

Col 3:12  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, … ▤

1Thes 1:4-5a  For we know, brothersd loved by God, that he has chosen you, 5because our gospel came to you not only in word, but also in power and in the Holy Spirit and with full conviction. ▤

d Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Titus 1:1  Paul, a servante of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, … ▤

e Or slave; Greek bondservant

1Pet 2:9  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

1Pet 5:13  She who is at Babylon, who is likewise chosen, sends you greetings, and so does Mark, my son. ▤

“She who is in Babylon” most likely refers to the church in Rome.

2Pet 1:10  Therefore, brothers,f be all the more diligent to make your calling and election sure, for if you practice these qualities you will never fall. ▤

f Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

2Jn 1:1, 13  The elder to the elect lady and her children, whom I love in truth, and not only I, but also all who know the truth, ▤  … 13The children of your elect sister greet you. ▤

Matt 22:14  For many are called, but few are chosen. ▤

The invitation into God’s kingdom is extended to “many”, possibly in fact meaning all people. But the phrase “few are chosen” appears to refer to God choosing only certain people – although it does not detract from the onus on all to respond to his invitation (cf. vv. 11-13). Those who do respond in effect show that they are chosen.

John 13:18  I am not speaking of all of you; I know whom I have chosen. But the Scripture will be fulfilled,g ‘He who ate my bread has lifted his heel against me.’ ▤

g Greek But in order that the Scripture may be fulfilled

John 15:16, 19  You did not choose me, but I chose you and appointed you that you should go and bear fruit and that your fruit should abide, so that whatever you ask the Father in my name, he may give it to you. ▤  … 19If you were of the world, the world would love you as its own; but because you are not of the world, but I chose you out of the world, therefore the world hates you. ▤

As per the disciples in v. 16, all believers are likewise chosen and appointed to bear fruit for God’s kingdom. Note that in Philippians 3:12 Paul somewhat similarly speaks of Jesus Christ initiating his coming to Christ, saying that “Christ Jesus has made me his own.”

Ps 22:9-10  Yet you are he who took me from the womb; you made me trust you at my mother’s breasts. 10On you was I cast from my birth, and from my mother’s womb you have been my God. ▤

David appears to attribute his relationship with God (v. 10) – along with his lifelong trust in God (v. 9) – as originating from God. As such it points to God as having chosen him.

Isa 65:22  They shall not build and another inhabit; they shall not plant and another eat; for like the days of a tree shall the days of my people be, and my chosen shall long enjoyh the work of their hands. ▤

h Hebrew shall wear out

Note that the messianic age or millennium appears to be in view.

. . . God chooses people to receive spiritual blessings

See also:

- Rev 17:14 ⇓

Ps 65:4  Blessed is the one you choose and bring near, to dwell in your courts! We shall be satisfied with the goodness of your house, the holiness of your temple! ▤

This points to God choosing his people in part to bring them into fellowship with him.

Matt 11:25-27  At that time Jesus declared, “I thank you, Father, Lord of heaven and earth, that you have hidden these things from the wise and understanding and revealed them to little children; 26yes, Father, for such was your gracious will.i 27All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

i Or for so it pleased you well

The “things” (v. 25) probably primarily refers to the significance of Jesus’ mission and matters of the kingdom. That God chose the “little children” to reveal these things to but not “the wise and understanding” (vv. 25-26) is reflected in v. 27 by the parallel act of the Son choosing those to whom he would reveal the Father. Note that similar to v. 27, John 17:6a says, “I have manifested your name to the people whom you gave me out of the world.”

Acts 13:48  And when the Gentiles heard this, they began rejoicing and glorifying the word of the Lord, and as many as were appointed to eternal life believed. ▤

The use here of “appointed” speaks of God choosing people for eternal life.

Rom 8:29-30  For those whom he foreknew he also predestined to be conformed to the image of his Son, in order that he might be the firstborn among many brothers. 30And those whom he predestined he also called, and those whom he called he also justified, and those whom he justified he also glorified. ▤

Some understand the reference to God’s foreknowledge (v. 29; cf. 1Pet 1:2 ↓) to indicate that v. 29 teaches that God predestined or chose those whom he knew beforehand would come to faith. However “foreknew” is understood by a number of commentators to mean more than just prior knowledge, but also to imply foreordination. The term “predestined” (vv. 29, 30) means “destined from the beginning [foreordaining them]” (AMP). Note that in v. 30, the use of the past tense in referring to the glorification of believers is generally understood to be indicative of the certainty of their glorification, as if it had already taken place.

Eph 1:4a  … even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. ▤

1Thes 5:9  For God has not destined us for wrath, but to obtain salvation through our Lord Jesus Christ, … ▤

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsj to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

j Some manuscripts chose you from the beginning

Salvation and sanctification are two associated blessings for which God’s people are chosen.

James 2:5  Listen, my beloved brothers, has not God chosen those who are poor in the world to be rich in faith and heirs of the kingdom, which he has promised to those who love him? ▤

1Pet 1:1-2  Peter, an apostle of Jesus Christ, To those who are elect exiles of the dispersion in Pontus, Galatia, Cappadocia, Asia, and Bithynia, 2according to the foreknowledge of God the Father, in the sanctification of the Spirit, for obedience to Jesus Christ and for sprinkling with his blood: May grace and peace be multiplied to you. ▤

Those “who are elect” (v. 1) have been chosen in part for obedience to Jesus Christ and the blessing of being cleansed by his blood (v. 2).

God calls people . . .

See also:

- Rom 8:30 ⇑

- God chooses and calls people by his grace and mercy, through Jesus Christ – not because of works

Acts 2:39  For the promise is for you and for your children and for all who are far off, everyone whom the Lord our God calls to himself. ▤

Particularly with the phrase “calls to himself”, this verse clearly supports the assertion that those who are God’s people have been called to be by God.

Rom 1:6-7  … including you who are called to belong to Jesus Christ, 7To all those in Rome who are loved by God and called to be saints: Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ. ▤

Rom 9:23-24  … in order to make known the riches of his glory for vessels of mercy, which he has prepared beforehand for glory— 24even us whom he has called, not from the Jews only but also from the Gentiles? ▤

Gal 1:15-16  But when he who had set me apart before I was born,k and who called me by his grace, 16was pleased to reveal his Son tol me, in order that I might preach him among the Gentiles, I did not immediately consult with anyone;m … ▤

k Greek set me apart from my mother’s womb

l Greek in

m Greek with flesh and blood

This speaks of God both choosing Paul – in setting him apart from birth – and calling Paul. 2 Peter 1:10a and Revelation 17:14 below also speak of God both choosing and calling his people.

1Thes 4:7  For God has not called us for impurity, but in holiness. ▤

1Thes 5:24  He who calls you is faithful; he will surely do it. ▤

1Pet 1:15  … but as he who called you is holy, you also be holy in all your conduct, … ▤

1Cor 1:24, 26  … but to those who are called, both Jews and Greeks, Christ the power of God and the wisdom of God. ▤  … 26For consider your calling, brothers: not many of you were wise according to worldly standards,n not many were powerful, not many were of noble birth. ▤

n Greek according to the flesh

Heb 9:15  Therefore he is the mediator of a new covenant, so that those who are called may receive the promised eternal inheritance, since a death has occurred that redeems them from the transgressions committed under the first covenant.o ▤

o The Greek word means both covenant and will; also verses 16, 17

2Pet 1:10  Therefore, brothers,p be all the more diligent to make your calling and election sure, for if you practice these qualities you will never fall. ▤

p Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Jude 1:1b  To those who are called, beloved in God the Father and kept forq Jesus Christ: … ▤

q Or by

Rev 17:14  They will make war on the Lamb, and the Lamb will conquer them, for he is Lord of lords and King of kings, and those with him are called and chosen and faithful. ▤

Joel 2:32  And it shall come to pass that everyone who calls on the name of the LORD shall be saved. For in Mount Zion and in Jerusalem there shall be those who escape, as the LORD has said, and among the survivors shall be those whom the LORD calls. ▤

. . . God calls people to the blessings and other aspects of the faith

See also:

- Heb 9:15 ⇑

- Eph 1:4 ⇓; 2Tim 1:9 ⇓

1Cor 1:9  God is faithful, by whom you were called into the fellowship of his Son, Jesus Christ our Lord. ▤

Eph 1:17-18  … that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, 18having the eyes of your hearts enlightened, that you may know what is the hope to which he has called you, what are the riches of his glorious inheritance in the saints, … ▤

Eph 4:4  There is one body and one Spirit—just as you were called to the one hope that belongs to your call— ▤

Phil 3:14  I press on toward the goal for the prize of the upward call of God in Christ Jesus. ▤

1Thes 2:12  … we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

2Thes 2:13-14  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsr to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. 14To this he called you through our gospel, so that you may obtain the glory of our Lord Jesus Christ. ▤

r Some manuscripts chose you from the beginning

This indicates that God calls people to salvation.

1Tim 6:12  Fight the good fight of the faith. Take hold of the eternal life to which you were called and about which you made the good confession in the presence of many witnesses. ▤

Heb 3:1  Therefore, holy brothers,s you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, … ▤

s Or brothers and sisters; also verse 12

Similar to Philippians 3:14 above, the “heavenly calling” may have in view a call to heaven (cf. NLT) – hence the verse’s inclusion here. Alternatively it may refer to the call from God in heaven (cf. CEV, GNT, NCV) to be of his people – which would make the verse more applicable to the previous subsection.

1Pet 2:9  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

1Pet 2:20-21  For what credit is it if, when you sin and are beaten for it, you endure? But if when you do good and suffer for it you endure, this is a gracious thing in the sight of God. 21For to this you have been called, because Christ also suffered for you, leaving you an example, so that you might follow in his steps. ▤

God’s people are called in part to endure any suffering that they may experience for doing good.

1Pet 3:9  Do not repay evil for evil or reviling for reviling, but on the contrary, bless, for to this you were called, that you may obtain a blessing. ▤

The clause “to this you were called” refers to what precedes it, but can be construed to be inclusive of the subsequent “blessing”.

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

2Pet 1:3  His divine power has granted to us all things that pertain to life and godliness, through the knowledge of him who called us tot his own glory and excellence,u … ▤

t Or by

u Or virtue

- God’s gifts and his call are irrevocable:

Rom 11:29  For the gifts and the calling of God are irrevocable. ▤

God’s choice and call were determined before creation

Eph 1:4a  … even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. ▤

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsv to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

v Some manuscripts chose you from the beginning

If the rendering in the text note is to be preferred (cf. NASB, NCV, NIV, NKJV), then this verse is pertinent to the theme of this subsection.

2Tim 1:8-9  Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, 9who saved us and called us tow a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,x … ▤

w Or with

x Greek before times eternal

Rev 13:8  … and all who dwell on earth will worship it, everyone whose name has not been written before the foundation of the world in the book of life of the Lamb who was slain. ▤

This indicates that the names that have been written in the book of life, were written before creation.

Matt 25:34  Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. ▤

This verse and 1 Corinthians 2:7 below are not necessarily meaning that individual believers themselves have been chosen for these things since creation, with the emphasis being on these things being prepared or destined since creation. However, the verses may be implying that it is the case; hence their inclusion here.

1Cor 2:7  But we impart a secret and hidden wisdom of God, which God decreed before the ages for our glory. ▤

The “secret and hidden wisdom of God” is the gospel of salvation.

God’s choice and call are in accordance with his purpose

See also:

- 2Tim 1:8-9 ⇑

Rom 9:10-12  And not only so, but also when Rebekah had conceived children by one man, our forefather Isaac, 11though they were not yet born and had done nothing either good or bad—in order that God’s purpose of election might continue, not because of works but because of him who calls— 12she was told, “The older will serve the younger.” ▤

God’s purpose in his election of Jacob rather than Esau would become clear in the creation of the nation of Israel (from Jacob) and God’s dealings with it (cf. vv. 4-5).

Eph 1:4b-5  In love 5he predestined usy for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, … ▤

y Or before him in love, having predestined us

Eph 1:11  In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, … ▤

Rom 8:28  And we know that for those who love God all things work together for good,z for those who are called according to his purpose. ▤

z Some manuscripts God works all things together for good, or God works in all things for the good

John 5:21  For as the Father raises the dead and gives them life, so also the Son gives life to whom he will. ▤

The fact that Jesus Christ “gives life to whom he will” points to the role of his will and purpose – even possibly his choice – in people receiving eternal life.

God enables people to believe

See also:

- Acts 11:21 ⇓

- God gives his people faith

- God and the Gospel’s Effectiveness

God and Jesus Christ enable people to respond to God’s call, by enabling them to believe and to turn to God in repentance (the latter being discussed in the following subsection).

John 6:60, 64-65  When many of his disciples heard it, they said, “This is a hard saying; who can listen to it?” ▤  … 64But there are some of you who do not believe.” (For Jesus knew from the beginning who those were who did not believe, and who it was who would betray him.) 65And he said, “This is why I told you that no one can come to me unless it is granted him by the Father.” ▤

Verse 65 appears to refer back to vv. 60, 64. This would indicate that Jesus was meaning that the teaching of faith in him is not easy to accept (v. 60) and so people do not naturally accept or believe it (vv. 60, 64a); they do so only on the Father’s initiative (v. 65). Note that in the preceding passages (cf. vv. 25-59) Jesus had spoken in figurative terms of the need to believe in him, referring to the need to “eat” of him, the “the bread of life” (v. 35). The inability or unwillingness of many of his listeners to look beyond the figurative expressions – reflecting the need for God’s enablement (v. 65) – would have contributed to such teaching being hard to accept.

Acts 16:14-15  One who heard us was a woman named Lydia, from the city of Thyatira, a seller of purple goods, who was a worshiper of God. The Lord opened her heart to pay attention to what was said by Paul. 15And after she was baptized, and her household as well, she urged us, saying, “If you have judged me to be faithful to the Lord, come to my house and stay.” And she prevailed upon us. ▤

These verses imply that Lydia believed Paul’s message, with the Lord opening her heart to the message and her subsequent baptism; in the context, the expression “faithful to the Lord” (v. 15) also suggests this (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV). The Lord enabled Lydia to respond to Paul’s message of the gospel in believing it and acting accordingly. Note that the reference to “God” earlier in the verse makes it likely that “Lord” is referring to Jesus Christ.

Acts 18:27b  When he arrived, he greatly helped those who through grace had believed, … ▤

For more discussion of the role of God’s grace in people responding to him (cf. Eph 2:8 ↓; Acts 1:20-23 ⇓) see Salvation by Grace, through Jesus Christ.

1Cor 3:5-7  What then is Apollos? What is Paul? Servants through whom you believed, as the Lord assigned to each. 6I planted, Apollos watered, but God gave the growth. 7So neither he who plants nor he who waters is anything, but only God who gives the growth. ▤

The final clause of v. 5 is generally understood to be referring to the Lord assigning to each believer – here Apollos and Paul in particular – the work he has for them (cf. AMP, GNT, NCV, NIV, NLT). However, it could be speaking of the Lord assigning belief to each of those who had believed (cf. CEV) – as per the theme of this subsection. In vv. 6-7, the references to God giving growth are quite possibly speaking of God’s pivotal role (v. 6b) in people coming to believe (v. 5b), enabling his word that has been planted in people to grow into faith. Alternatively, God’s role in the subsequent growth or maturing of believers may instead be primarily in view.

Eph 2:8  For by grace you have been saved through faith. And this is not your own doing; it is the gift of God, … ▤

The “gift of God” may be referring to faith or to the whole process of salvation. If the latter is in view it would still be inclusive of faith. This and the following two references portray faith as a gift from God.

Phil 1:29  For it has been granted to you that for the sake of Christ you should not only believe in him but also suffer for his sake, … ▤

1Jn 5:1  Everyone who believes that Jesus is the Christ has been born of God, and everyone who loves the Father loves whoever has been born of him. ▤

This may well be implying that people can only believe because they have first been born of God – i.e. people can only come to belief because of God’s work in them.

God enables people to come to him, in repentance

See also:

- God chooses and calls people by his grace and mercy, through Jesus Christ – not because of works

- God leads people to respond to him by his grace

John 6:37, 44-45  All that the Father gives me will come to me, and whoever comes to me I will never cast out. ▤  … 44No one can come to me unless the Father who sent me draws him. And I will raise him up on the last day. 45It is written in the Prophets, ‘And they will all be taught by God.’ Everyone who has heard and learned from the Father comes to me— ▤

Verse 37 implies that it is only because God gives a person to Jesus that they can “come to” him – which is consistent with the teaching in the latter verses. Verse 45b points to the individual’s part and responsibility in coming to Christ, in conjunction with the essential role of God (vv. 44-45a).

Acts 11:20-23  But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsa also, preaching the Lord Jesus. 21And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. 22The report of this came to the ears of the church in Jerusalem, and they sent Barnabas to Antioch. 23When he came and saw the grace of God, he was glad, and he exhorted them all to remain faithful to the Lord with steadfast purpose, … ▤

a Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

The people’s belief and turning to the Lord (v. 21b) is attributed to neither how the message was presented nor the people’s own initiative, but to the “the hand of the Lord” (v. 21a) – evidencing “the grace of God” (v. 23a).

Rom 2:4  Or do you presume on the riches of his kindness and forbearance and patience, not knowing that God’s kindness is meant to lead you to repentance? ▤

Arguably this suggests that God’s kindness enables people to repent, without which at least some people would not.

2Tim 2:24-25  And the Lord’s servantb must not be quarrelsome but kind to everyone, able to teach, patiently enduring evil, 25correcting his opponents with gentleness. God may perhaps grant them repentance leading to a knowledge of the truth, … ▤

b Greek bondservant

- Only with God is salvation possible:

Mark 10:24-27  And the disciples were amazed at his words. But Jesus said to them again, “Children, how difficult it isc to enter the kingdom of God! 25It is easier for a camel to go through the eye of a needle than for a rich person to enter the kingdom of God.” 26And they were exceedingly astonished, and said to him,d “Then who can be saved?” 27Jesus looked at them and said, “With man it is impossible, but not with God. For all things are possible with God.” ▤

c Some manuscripts add for those who trust in riches

d Some manuscripts to one another

No one can enter God’s kingdom and be saved through their own efforts – only God can accomplish this. The fact that it is God who brings about salvation is also reflected in Acts 2:47 – “And the Lord added to their number day by day those who were being saved.”

Note: God’s mercy and people’s destiny

Rom 9:10-24  And not only so, but also when Rebekah had conceived children by one man, our forefather Isaac, 11though they were not yet born and had done nothing either good or bad—in order that God’s purpose of election might continue, not because of works but because of him who calls— 12she was told, “The older will serve the younger.” 13As it is written, “Jacob I loved, but Esau I hated.” 14What shall we say then? Is there injustice on God’s part? By no means! 15For he says to Moses, “I will have mercy on whom I have mercy, and I will have compassion on whom I have compassion.” 16So then it depends not on human will or exertion,e but on God, who has mercy. 17For the Scripture says to Pharaoh, “For this very purpose I have raised you up, that I might show my power in you, and that my name might be proclaimed in all the earth.” 18So then he has mercy on whomever he wills, and he hardens whomever he wills. 19You will say to me then, “Why does he still find fault? For who can resist his will?” 20But who are you, O man, to answer back to God? Will what is molded say to its molder, “Why have you made me like this?” 21Has the potter no right over the clay, to make out of the same lump one vessel for honorable use and another for dishonorable use? 22What if God, desiring to show his wrath and to make known his power, has endured with much patience vessels of wrath prepared for destruction, 23in order to make known the riches of his glory for vessels of mercy, which he has prepared beforehand for glory— 24even us whom he has called, not from the Jews only but also from the Gentiles? ▤

e Greek not of him who wills or runs

The basic thrust of this passage is that God has mercy on who he wants or chooses to, which he has the right to do. Thus God’s purpose for people and their destiny – in this life (vv. 11-12, 17) and the next (vv. 22-23) – depends on God’s mercy. In illustrating this in the case of Jacob and Esau, “hated” (v. 13) is used in a relative sense (cf. AMP, CEV), to emphasize God’s choice of Jacob over Esau. In v. 21, the illustration of the potter and the clay is used to set forth the principle that God as the creator of people has the right to have mercy on whom he wants; this is further illustrated in vv. 22-23.

Note that commentators generally qualify the phrase “prepared for destruction” (v. 22). It is not necessarily saying that it is God who does the preparation – in contrast to those who are prepared for glory (v. 23) – although this does fit the context. Some think that Paul means that such people prepare themselves for destruction by their actions. Another possibility is that it means that such people’s lives deem them fit for destruction, for which God prepares them. Whatever the case it certainly should not be interpreted in such a way as to diminish either God’s sovereignty over people’s lives and destiny, or people’s responsibility for their own actions.

1Pet 2:7-10  So the honor is for you who believe, but for those who do not believe, “The stone that the builders rejected has become the cornerstone,”f 8and “A stone of stumbling, and a rock of offense.” They stumble because they disobey the word, as they were destined to do. 9But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. 10Once you were not a people, but now you are God’s people; once you had not received mercy, but now you have received mercy. ▤

f Greek the head of the corner

The term “stumble” (v. 8) quite possibly alludes to condemnation. Verse 8 speaks of those who disobey God’s gospel and are thus condemned, as being destined for this. In contrast, those who are of God have been chosen (v. 9), having received God’s mercy (v. 10).

- Further reference to people being destined for condemnation:

Jude 1:4  For certain people have crept in unnoticed who long ago were designated for this condemnation, ungodly people, who pervert the grace of our God into sensuality and deny our only Master and Lord, Jesus Christ. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

God’s People Belong to God

Section Jumps

- God’s people belong to him

- They are God’s people . . .

- . . . and God is their God

- God’s people belong to Jesus Christ . . .

- . . . The Father gives his people to Jesus Christ

- God’s people are called and identified by his name and Jesus Christ’s name

God’s people belong to him

See also:

- God’s people have been bought by Jesus Christ’s death . . .

Lev 20:26  You shall be holy to me, for I the LORD am holy and have separated you from the peoples, that you should be mine. ▤

Verses which speak of Israel belonging to God and/or being his people are readily applicable to believers.

Deut 26:18  And the LORD has declared today that you are a people for his treasured possession, as he has promised you, and that you are to keep all his commandments, … ▤

Ps 100:3  Know that the LORD, he is God! It is he who made us, and we are his;g we are his people, and the sheep of his pasture. ▤

g Or and not we ourselves

Isa 43:1  But now thus says the LORD, he who created you, O Jacob, he who formed you, O Israel: “Fear not, for I have redeemed you; I have called you by name, you are mine. ▤

Isa 44:5  This one will say, ‘I am the LORD’s,’ another will call on the name of Jacob, and another will write on his hand, ‘The LORD’s,’ and name himself by the name of Israel. ▤

This may well be alluding to the conversion of people from among the Gentiles. The clause “another will call on the name of Jacob” appears to speak of aligning oneself with Israel, as per the final clause. These two clauses are indicative of becoming God’s people – as clearly are the other parts of the verse.

John 17:9  I am praying for them. I am not praying for the world but for those whom you have given me, for they are yours. ▤

Acts 27:23  For this very night there stood before me an angel of the God to whom I belong and whom I worship, … ▤

Eph 1:14  … who is the guaranteeh of our inheritance until we acquire possession of it,i to the praise of his glory. ▤

h Or down payment

i Or until God redeems his possession

Most other modern translations support the alternative rendering in the ESV text note, which refers to God’s people as “his possession”.

Col 3:12  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, … ▤

1Pet 2:9  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

They are God’s people . . .

See also:

- 1Pet 2:9 ⇑

- Jer 31:33 ⇓; Zec 8:8 ⇓

- . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

- The people of Israel will be God’s people and he will be their God

Heb 4:9  So then, there remains a Sabbath rest for the people of God, … ▤

1Pet 2:10  Once you were not a people, but now you are God’s people; once you had not received mercy, but now you have received mercy. ▤

Here and in Romans 9:25-26 immediately below, Paul refers to passages from Hosea to show how God has now taken people from among the Gentiles to make them also his people, bringing them into a covenant relationship with him.

Rom 9:25-26  As indeed he says in Hosea, “Those who were not my people I will call ‘my people,’ and her who was not beloved I will call ‘beloved.’” 26“And in the very place where it was said to them, ‘You are not my people,’ there they will be called ‘sons of the living God.’” ▤

Ex 6:7  I will take you to be my people, and I will be your God, and you shall know that I am the LORD your God, who has brought you out from under the burdens of the Egyptians. ▤

Here God promises to make Israel his own people, the fulfillment of which is attested to in the following verses.

Deut 27:9  Then Moses and the Levitical priests said to all Israel, “Keep silence and hear, O Israel: this day you have become the people of the LORD your God. ▤

1Ki 8:43  … hear in heaven your dwelling place and do according to all for which the foreigner calls to you, in order that all the peoples of the earth may know your name and fear you, as do your people Israel, and that they may know that this house that I have built is called by your name. ▤

Isa 51:16  And I have put my words in your mouth and covered you in the shadow of my hand, establishingj the heavens and laying the foundations of the earth, and saying to Zion, ‘You are my people.’ ▤

j Or planting

Isa 63:8  For he said, “Surely they are my people, children who will not deal falsely.” And he became their Savior. ▤

2Ki 11:17  And Jehoiada made a covenant between the LORD and the king and people, that they should be the LORD’s people, and also between the king and the people. ▤

Here Jehoiada the priest in effect renews the Mosaic covenant between God and the people (and the king), signifying their commitment to be faithful to God as his people.

. . . and God is their God

See also:

- Ex 6:7 ⇑

- . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

- The people of Israel will be God’s people and he will be their God

Num 15:41  I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt to be your God: I am the LORD your God. ▤

Deut 29:5-6  I have led you forty years in the wilderness. Your clothes have not worn out on you, and your sandals have not worn off your feet. 6You have not eaten bread, and you have not drunk wine or strong drink, that you may know that I am the LORD your God. ▤

God showed himself to be the LORD their God by his miraculous preservation of the Israelites in their forty-year desert journey, bereft of many of life’s basics.

Ps 50:7b  I am God, your God. ▤

Isa 40:9  Get you up to a high mountain, O Zion, herald of good news;k lift up your voice with strength, O Jerusalem, herald of good news;l lift it up, fear not; say to the cities of Judah, “Behold your God!” ▤

k Or O herald of good news to Zion

l Or O herald of good news to Jerusalem

Jer 31:33  But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. ▤

Zec 8:8  … and I will bring them to dwell in the midst of Jerusalem. And they shall be my people, and I will be their God, in faithfulness and in righteousness. ▤

Heb 11:16  But as it is, they desire a better country, that is, a heavenly one. Therefore God is not ashamed to be called their God, for he has prepared for them a city. ▤

Ex 15:2  The LORD is my strength and my song, and he has become my salvation; this is my God, and I will praise him, my father’s God, and I will exalt him. ▤

2Chr 13:10a  But as for us, the LORD is our God, and we have not forsaken him. ▤

Ps 31:14  But I trust in you, O LORD; I say, “You are my God.” ▤

Ps 22:10  On you was I cast from my birth, and from my mother’s womb you have been my God. ▤

Ps 48:14  … that this is God, our God forever and ever. He will guide us forever.m ▤

m Septuagint; another reading is (compare Jerome, Syriac) He will guide us beyond death

- Blessed are those whose God is the LORD:

Ps 144:15  Blessed are the people to whom such blessings fall! Blessed are the people whose God is the LORD! ▤

Similarly Psalms 33:12a says, “Blessed is the nation whose God is the LORD …”

God’s people belong to Jesus Christ . . .

Mark 9:41  For truly, I say to you, whoever gives you a cup of water to drink because you belong to Christ will by no means lose his reward. ▤

Rom 1:6  … including you who are called to belong to Jesus Christ, … ▤

Rom 7:4  Likewise, my brothers, you also have died to the law through the body of Christ, so that you may belong to another, to him who has been raised from the dead, in order that we may bear fruit for God. ▤

Rom 14:8  For if we live, we live to the Lord, and if we die, we die to the Lord. So then, whether we live or whether we die, we are the Lord’s. ▤

2Cor 10:7  Look at what is before your eyes. If anyone is confident that he is Christ’s, let him remind himself that just as he is Christ’s, so also are we. ▤

1Cor 3:23  … and you are Christ’s, and Christ is God’s. ▤

Note that most other modern translations render the clause in question as “you belong to Christ”.

Titus 2:14  … who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

. . . The Father gives his people to Jesus Christ

One could infer from this subsection that God’s people belong to Jesus Christ (as per the previous subsection) in part at least due to God giving his people to Jesus Christ.

John 6:37-39  All that the Father gives me will come to me, and whoever comes to me I will never cast out. 38For I have come down from heaven, not to do my own will but the will of him who sent me. 39And this is the will of him who sent me, that I should lose nothing of all that he has given me, but raise it up on the last day. ▤

As reflected in v. 37, “all that he has given me” (v. 39) refers – primarily at least – to all those people whom God has given to Jesus (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

John 10:29  My Father, who has given them to me,n is greater than all, and no one is able to snatch them out of the Father’s hand. ▤

n Some manuscripts What my Father has given to me

John 17:1-2, 6, 9, 24  When Jesus had spoken these words, he lifted up his eyes to heaven, and said, “Father, the hour has come; glorify your Son that the Son may glorify you, 2since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. ▤  … 6“I have manifested your name to the people whom you gave me out of the world. Yours they were, and you gave them to me, and they have kept your word. ▤  … 9I am praying for them. I am not praying for the world but for those whom you have given me, for they are yours. ▤  … 24Father, I desire that they also, whom you have given me, may be with me where I am, to see my glory that you have given me because you loved me before the foundation of the world. ▤

Jesus Christ is the speaker throughout this passage, including in vv. 1-2 where he speaks of himself in the third person. Note that in v. 9 Jesus makes the point that those whom God has given him are still in a real sense God’s.

Heb 2:13  And again, “I will put my trust in him.” And again, “Behold, I and the children God has given me.” ▤

Here OT passages are applied to Christ.

- Jesus Christ makes them his own:

Phil 3:12  Not that I have already obtained this or am already perfect, but I press on to make it my own, because Christ Jesus has made me his own. ▤

God’s people are called and identified by his name and Jesus Christ’s name

See also:

- God’s people will have God’s and Jesus Christ’s names written on them

- God’s People Are His Family

Verses which refer to being called (i.e. named or identified) by God’s name may simply be speaking of being called “God’s” – or “the LORD’s” (cf. Isa 4:5 ↓) – or “God’s people”.

Being called by God’s name identifies God’s people as his, showing their unique relationship with him and is reflective of them being part of his family (cf. God’s People Are His Family). Possibly it also indicates that they uniquely reflect characteristics of God. See also the comment below on Numbers 6:22-27.

Deut 28:10  And all the peoples of the earth shall see that you are called by the name of the LORD, and they shall be afraid of you. ▤

2Chr 7:14  … if my people who are called by my name humble themselves, and pray and seek my face and turn from their wicked ways, then I will hear from heaven and will forgive their sin and heal their land. ▤

Isa 43:6-7  I will say to the north, Give up, and to the south, Do not withhold; bring my sons from afar and my daughters from the end of the earth, 7everyone who is called by my name, whom I created for my glory, whom I formed and made. ▤

Isa 44:5  This one will say, ‘I am the LORD’s,’ another will call on the name of Jacob, and another will write on his hand, ‘The LORD’s,’ and name himself by the name of Israel. ▤

Writing “The LORD’s” on one’s hand appears to be in imitation of the practice of a master’s mark being branded on a slave’s hand. Being identified as such by God’s name underlines the fact that one belongs to him.

James 2:7  Are they not the ones who blaspheme the honorable name by which you were called? ▤

The “name by which you were called” appears to refer to Jesus Christ’s name being invoked over them (cf. NRSV), typically in baptism (cf. AMP). As such believers bear Christ’s name (cf. GNT, NLT)

Rev 14:1  Then I looked, and behold, on Mount Zion stood the Lamb, and with him 144,000 who had his name and his Father’s name written on their foreheads. ▤

Rev 22:4  They will see his face, and his name will be on their foreheads. ▤

- With the Aaronic blessing, the priests “put” God’s name on the Israelites:

Num 6:22-27  The LORD spoke to Moses, saying, 23“Speak to Aaron and his sons, saying, Thus you shall bless the people of Israel: you shall say to them, 24The LORD bless you and keep you; 25the LORD make his face to shine upon you and be gracious to you; 26the LORD lift up his countenanceo upon you and give you peace. 27“So shall they put my name upon the people of Israel, and I will bless them.” ▤

o Or face

Here the placing of God’s name on the Israelites (v. 27) appears to designate them as God’s people (cf. NLT), showing that they were identified with him, belonged to him and were in a close relationship with him. However there is a different interpretation. Instead of speaking of putting God’s name on the people, v. 27 may be referring to invoking God’s name on the people (cf. NASB). As such – bearing in mind that a person’s name was often used to signify the person themselves – the meaning may simply be that in so blessing the people (vv. 23-26), the priests would invoke God’s presence accompanied by his blessing on the people.

Pray for persecuted Christians

Section C

God’s People Are His Family

Section Jumps

- Each believer belongs to the household of God

- God is their Father

- God’s people are his children

- As God’s children, they are heirs of God

- God’s people are Jesus Christ’s brothers and sisters

- God’s people are brothers and sisters of each other

- Some of God’s people have parent-child relationships

See also:

- God’s people are called and identified by his name and Jesus Christ’s name

Each believer belongs to the household of God

See also:

- The church is God’s temple or house, in which God dwells by his Holy Spirit . . .

John 8:34-36  Jesus answered them, “Truly, truly, I say to you, everyone who commits sin is a slavep to sin. 35The slave does not remain in the house forever; the son remains forever. 36So if the Son sets you free, you will be free indeed. ▤

p Greek bondservant; also verse 35

Jesus implies that those he – “the Son” (v. 36) – sets free from being slaves to sin become members of God’s “house” or household – a “son” (v. 35) – forever.

Gal 6:10  So then, as we have opportunity, let us do good to everyone, and especially to those who are of the household of faith. ▤

The term “household of faith” is akin to “God’s family” (AMP).

Eph 2:19  So then you are no longer strangers and aliens,q but you are fellow citizens with the saints and members of the household of God, … ▤

q Or sojourners

Note that similar to being “members of the household of God” or family, God’s people are “citizens” of God’s kingdom.

1Tim 3:15  … if I delay, you may know how one ought to behave in the household of God, which is the church of the living God, a pillar and buttress of the truth. ▤

Heb 3:6  … but Christ is faithful over God’s house as a son. And we are his house if indeed we hold fast our confidence and our boasting in our hope.r ▤

r Some manuscripts insert firm to the end

1Pet 4:17  For it is time for judgment to begin at the household of God; and if it begins with us, what will be the outcome for those who do not obey the gospel of God? ▤

Note that Peter is referring to persecution that believers experience (cf. v. 16) as a form of disciplinary or purifying judgment.

God is their Father

See also:

- Matt 5:45 ⇓; Rom 8:15 ⇓; Gal 4:6 ⇓; 2Cor 6:18 ⇓

As creator, God is the father of all people (cf. God is the Father of all things, notably of all people). But he is also the Father of Christians in a spiritual, more personal sense (cf. God’s people are spiritually reborn of God . . .).

Matt 6:8-9  Do not be like them, for your Father knows what you need before you ask him. 9Pray then like this: “Our Father in heaven, hallowed be your name.s ▤

s Or Let your name be kept holy, or Let your name be treated with reverence

Matt 6:26  Look at the birds of the air: they neither sow nor reap nor gather into barns, and yet your heavenly Father feeds them. Are you not of more value than they? ▤

Matt 13:43  Then the righteous will shine like the sun in the kingdom of their Father. He who has ears, let him hear. ▤

Matt 23:9  And call no man your father on earth, for you have one Father, who is in heaven. ▤

Note that the instruction to not call anyone “father” is part of an exhortation against the seeking of titles of authority and status (cf. vv. 8-12).

John 20:17  Jesus said to her, “Do not cling to me, for I have not yet ascended to the Father; but go to my brothers and say to them, ‘I am ascending to my Father and your Father, to my God and your God.’” ▤

Gal 1:4  … who gave himself for our sins to deliver us from the present evil age, according to the will of our God and Father, … ▤

Rom 1:7  To all those in Rome who are loved by God and called to be saints: Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ. ▤

The phrase “God our Father” occurs eleven times in the ESV, nine of them in the clause “Grace to you and peace from God our Father”. Similarly the phrase “our God and Father” (cf. Gal 1:4 ↑) occurs five times.

Heb 12:9  Besides this, we have had earthly fathers who disciplined us and we respected them. Shall we not much more be subject to the Father of spirits and live? ▤

The expression “the Father of spirits” is generally understood to be speaking of God as “our spiritual Father” (CEV, GNT), pointing to him as the one who gives us spiritual life.

Deut 32:6b, 18  Is not he your father, who created you, who made you and established you? ▤  … 18You were unmindful of the Rock that boret you, and you forgot the God who gave you birth. ▤

t Or fathered

This is speaking primarily of God fathering Israel as a nation, but it is applicable to him being the spiritual father of each of his people. A similar comment could be made regarding the following references from Isaiah, though arguably they more likely also have in view God’s role as the spiritual Father of his people, particularly 64:8.

Isa 63:16  For you are our Father, though Abraham does not know us, and Israel does not acknowledge us; you, O LORD, are our Father, our Redeemer from of old is your name. ▤

Even if their human fathers – or ancestors – would disown them, God would still remain their Father (cf. NLT).

Isa 64:8  But now, O LORD, you are our Father; we are the clay, and you are our potter; we are all the work of your hand. ▤

Heb 2:11  For he who sanctifies and those who are sanctified all have one source.u That is why he is not ashamed to call them brothers,v … ▤

u Greek all are of one

v Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 12

This refers to the fact that God’s people – and Jesus Christ – “have the same Father” (GNT, NLT; cf. AMP, NASB, NRSV).

- God’s fatherly nurturing and care of Israel:

Hos 11:1, 3-4  When Israel was a child, I loved him, and out of Egypt I called my son. ▤  … 3Yet it was I who taught Ephraim to walk; I took them up by their arms, but they did not know that I healed them. 4I led them with cords of kindness,w with the bands of love, and I became to them as one who eases the yoke on their jaws, and I bent down to them and fed them. ▤

w Or humaneness; Hebrew man

God’s people are his children

See also:

- God’s people are spiritually reborn of God . . .

- God disciplines his people as his children, who he loves

- . . . and imitate God, as children of God

Deut 14:1  You are the sons of the LORD your God. You shall not cut yourselves or make any baldness on your foreheads for the dead. ▤

Isa 43:6  I will say to the north, Give up, and to the south, Do not withhold; bring my sons from afar and my daughters from the end of the earth, … ▤

Isa 63:8  For he said, “Surely they are my people, children who will not deal falsely.” And he became their Savior. ▤

Matt 5:44-45  But I say to you, Love your enemies and pray for those who persecute you, 45so that you may be sons of your Father who is in heaven. For he makes his sun rise on the evil and on the good, and sends rain on the just and on the unjust. ▤

Luke 6:35  But love your enemies, and do good, and lend, expecting nothing in return, and your reward will be great, and you will be sons of the Most High, for he is kind to the ungrateful and the evil. ▤

John 1:12-13  But to all who did receive him, who believed in his name, he gave the right to become children of God, 13who were born, not of blood nor of the will of the flesh nor of the will of man, but of God. ▤

Those who accept Jesus Christ and believe in him (v. 12a) are enabled to become God’s children (v. 12b) – born of God (v. 13) into spiritual life.

Rom 8:14-16  For all who are led by the Spirit of God are sonsx of God. 15For you did not receive the spirit of slavery to fall back into fear, but you have received the Spirit of adoption as sons, by whom we cry, “Abba! Father!” 16The Spirit himself bears witness with our spirit that we are children of God, … ▤

x See discussion on “sons” in the Preface

This passage – particularly vv. 14, 15b – associate being God’s children with having God’s Spirit (cf. Gal 4:6 ↓), “the Spirit of adoption as sons” (v. 15b). As such they suggest even imply that believers are God’s children because they have his Spirit – somewhat akin to having a key hereditary “trait” from God, distinguishing one as being God’s offspring.

Gal 4:4-6  But when the fullness of time had come, God sent forth his Son, born of woman, born under the law, 5to redeem those who were under the law, so that we might receive adoption as sons. 6And because you are sons, God has sent the Spirit of his Son into our hearts, crying, “Abba! Father!” ▤

Verse 6 implies that as the Spirit who calls out “Father” is in the hearts of believers, they participate in calling on God as “Father” (cf. Rom 8:15b ↑) – reflecting that they are God’s children.

Rom 9:26  “And in the very place where it was said to them, ‘You are not my people,’ there they will be called ‘sons of the living God.’” ▤

2Cor 6:18  … and I will be a father to you, and you shall be sons and daughters to me, says the Lord Almighty. ▤

Eph 1:5  … he predestined usy for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, … ▤

y Or before him in love, having predestined us

Eph 5:1  Therefore be imitators of God, as beloved children. ▤

1Jn 3:1a  See what kind of love the Father has given to us, that we should be called children of God; and so we are. ▤

1Jn 5:18-19  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. 19We know that we are from God, and the whole world lies in the power of the evil one. ▤

In saying that Christians are “from God” (v. 19a), John appears to be referring to them being “been born of God” (v. 18a), reborn spiritually of him.

Luke 20:36  … for they cannot die anymore, because they are equal to angels and are sons of God, being sonsz of the resurrection. ▤

z Greek huioi; see Preface

Particularly given the context (cf. vv. 27-38), this most likely is meaning that after being raised to life by God at the resurrection believers “will be God’s children” (CEV), with him having given them life. But note that the present tense may mean that it also alludes to the present status of believers as “God’s children” – in view of the fact that God will give them life at the resurrection.

- The adoption of believers will be consummated at the end of the age:

Rom 8:19, 23  For the creation waits with eager longing for the revealing of the sons of God. ▤  … 23And not only the creation, but we ourselves, who have the firstfruits of the Spirit, groan inwardly as we wait eagerly for adoption as sons, the redemption of our bodies. ▤

As God’s children, they are heirs of God

See also:

- . . . and God’s people will inherit the kingdom

Rom 8:17  … and if children, then heirs—heirs of God and fellow heirs with Christ, provided we suffer with him in order that we may also be glorified with him. ▤

Gal 4:7  So you are no longer a slave, but a son, and if a son, then an heir through God. ▤

Eph 1:11  In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, … ▤

Eph 3:6  This mystery isa that the Gentiles are fellow heirs, members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus through the gospel. ▤

a The words This mystery is are inferred from verse 4

This speaks of Gentile believers sharing in “the riches inherited by God’s children” (NLT), in Jesus Christ.

Titus 3:7  … so that being justified by his grace we might become heirs according to the hope of eternal life. ▤

Rev 21:7  The one who conquers will have this heritage, and I will be his God and he will be my son. ▤

As a child of God – “he will be my son” – each believer who overcomes will “have this heritage”. This appears to refer to inheriting all the blessings of the new Jerusalem in the afterlife.

Gal 3:26, 29  … for in Christ Jesus you are all sons of God, through faith. ▤  … 29And if you are Christ’s, then you are Abraham’s offspring, heirs according to promise. ▤

In v. 29 “heirs” speaks primarily of being heirs of Abraham (cf. Heb 6:13-20 – “the heirs of the promise”, v. 17) rather than of God. But in view of the prior reference to “sons of God” in v. 26 – coupled with what is said about Jesus Christ in both verses – one could argue that it may also in part allude to the latter.

God’s people are Jesus Christ’s brothers and sisters

Matt 12:49-50  And stretching out his hand toward his disciples, he said, “Here are my mother and my brothers! 50For whoever does the will of my Father in heaven is my brother and sister and mother.” ▤

John 20:17  Jesus said to her, “Do not cling to me, for I have not yet ascended to the Father; but go to my brothers and say to them, ‘I am ascending to my Father and your Father, to my God and your God.’” ▤

Rom 8:29  For those whom he foreknew he also predestined to be conformed to the image of his Son, in order that he might be the firstborn among many brothers. ▤

Heb 2:11-12  For he who sanctifies and those who are sanctified all have one source.b That is why he is not ashamed to call them brothers,c 12saying, “I will tell of your name to my brothers; in the midst of the congregation I will sing your praise.” ▤

b Greek all are of one

c Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 12

Heb 2:17  Therefore he had to be made like his brothers in every respect, so that he might become a merciful and faithful high priest in the service of God, to make propitiation for the sins of the people. ▤

God’s people are brothers and sisters of each other

See also:

- Love each other as brothers (and sisters)

Matt 23:8  But you are not to be called rabbi, for you have one teacher, and you are all brothers.d ▤

d Or brothers and sisters

Rom 16:1  I commend to you our sister Phoebe, a servante of the church at Cenchreae, … ▤

e Or deaconess

Eph 6:21  So that you also may know how I am and what I am doing, Tychicus the beloved brother and faithful minister in the Lord will tell you everything. ▤

1Thes 3:2  … and we sent Timothy, our brother and God’s coworkerf in the gospel of Christ, to establish and exhort you in your faith, … ▤

f Some manuscripts servant

Philem 1:2  … and Apphia our sister and Archippus our fellow soldier, and the church in your house: … ▤

Philem 1:15-16  For this perhaps is why he was parted from you for a while, that you might have him back forever, 16no longer as a slaveg but more than a slave, as a beloved brother—especially to me, but how much more to you, both in the flesh and in the Lord. ▤

g Greek bondservant; twice in this verse

1Pet 2:17  Honor everyone. Love the brotherhood. Fear God. Honor the emperor. ▤

The “brotherhood” of believers is composed of “the brothers and sisters of God’s family” (NCV™).

1Pet 5:12  By Silvanus, a faithful brother as I regard him, I have written briefly to you, exhorting and declaring that this is the true grace of God. Stand firm in it. ▤

2Jn 1:13  The children of your elect sister greet you. ▤

The “sister” of John’s readers was elected or chosen by God as such, a “sister” in God’s family.

Some of God’s people have parent-child relationships

1Cor 4:14  I do not write these things to make you ashamed, but to admonish you as my beloved children. ▤

Gal 4:19  … my little children, for whom I am again in the anguish of childbirth until Christ is formed in you! ▤

The term “my little children” (cf. 1Cor 4:14 ↑) alludes to Paul’s role in the Galatians coming to Christ. Paul appears to speak of having again to go through such “pains of childbirth” following their waywardness so as to lead them back, to a greater maturity.

1Thes 2:7, 11-12  But we were gentleh among you, like a nursing mother taking care of her own children. ▤  … 11For you know how, like a father with his children, 12we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

h Some manuscripts infants

Note that here and in Philippians 2:22 below, Paul is not actually calling his readers his children, but the similes involving parent-child terminology suggest this.

Phil 2:22  But you know Timothy’si proven worth, how as a sonj with a father he has served with me in the gospel. ▤

i Greek his

j Greek child

Titus 1:4  To Titus, my true child in a common faith: Grace and peace from God the Father and Christ Jesus our Savior. ▤

In 1 Timothy 1:2 Paul similarly addresses Timothy as “my true child in the faith”.

Philem 1:10  I appeal to you for my child, Onesimus,k whose father I became in my imprisonment. ▤

k Onesimus means useful (see verse 11) or beneficial (see verse 20)

1Jn 2:1, 12-13  My little children, I am writing these things to you so that you may not sin. But if anyone does sin, we have an advocate with the Father, Jesus Christ the righteous. ▤  … 12I am writing to you, little children, because your sins are forgiven for his name’s sake. 13I am writing to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I am writing to you, young men, because you have overcome the evil one. I write to you, children, because you know the Father. ▤

“My little children” (v. 1a) is quite possibly a reference to John’s readers being his spiritual children, and so implies that the latter uses of “children” have the same sense. This then suggests that “fathers” is being used to allude to spiritual parents or elders. However “fathers”, “young men” (v. 13a) and “children” may simply denote various stages of spiritual maturity or possibly chronological age groupings – or even just be emphasizing that John is referring to all of his readers.

Pray for persecuted Christians

Section D

God’s People Are His Church

Section Jumps

- God’s people form his and Jesus Christ’s church

- Jesus Christ is the church’s Lord and ruler

- The church is God’s temple or house, in which God dwells by his Holy Spirit . . .

- . . . As such, God’s people meet together in his presence

- Being God’s, the church is holy

See also:

- God’s People Are One Body ‘in’ Jesus Christ

- The Church as One Body

The term “church” denotes an assembly or body of believers that belong to God. Additionally it can be used more generally of God’s people as a whole – the worldwide church.

God’s people form his and Jesus Christ’s church

See also:

- . . . The church is in fact the body of Christ

The following verses contain references to groups of believers as God’s and/or Jesus Christ’s church. References are made both to local churches and to the worldwide church.

Acts 20:28  Pay careful attention to yourselves and to all the flock, in which the Holy Spirit has made you overseers, to care for the church of God,l which he obtained with his own blood.m ▤

l Some manuscripts of the Lord

m Or with the blood of his Own

God’s “own blood” refers to that of his own Son, which thus in a sense is his own. Church members have been bought or redeemed by God with “his own blood” and so they belong to him as his church – “the church of God”. But also note the rendering in the text note, with the alternative use of “Lord” suggesting that Jesus Christ is in view.

1Cor 1:2  To the church of God that is in Corinth, to those sanctified in Christ Jesus, called to be saints together with all those who in every place call upon the name of our Lord Jesus Christ, both their Lord and ours: … ▤

1Cor 11:16  If anyone is inclined to be contentious, we have no such practice, nor do the churches of God. ▤

1Cor 15:9  For I am the least of the apostles, unworthy to be called an apostle, because I persecuted the church of God. ▤

1Tim 3:15  … if I delay, you may know how one ought to behave in the household of God, which is the church of the living God, a pillar and buttress of the truth. ▤

1Thes 1:1  Paul, Silvanus, and Timothy, To the church of the Thessalonians in God the Father and the Lord Jesus Christ: Grace to you and peace. ▤

This reflects the fact that the church in Thessalonica comprised “the people of God the Father and of the Lord Jesus Christ” (CEV).

Matt 16:18  And I tell you, you are Peter, and on this rockn I will build my church, and the gates of hello shall not prevail against it. ▤

n The Greek words for Peter and rock sound similar

o Greek the gates of Hades

Rom 16:16  Greet one another with a holy kiss. All the churches of Christ greet you. ▤

Eph 5:25-27  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, 26that he might sanctify her, having cleansed her by the washing of water with the word, 27so that he might present the church to himself in splendor, without spot or wrinkle or any such thing, that she might be holy and without blemish.p ▤

p Or holy and blameless

The clause “that he might present the church to himself” points to the fact that the church belongs to Jesus Christ (cf. CEV, NCV) – and so that God’s people are Jesus Christ’s church.

Jesus Christ is the church’s Lord and ruler

See also:

- Jesus Christ is the head of the church body

- Jesus Christ is portrayed as the husband of the church

- . . . Jesus Christ is a shepherd to his people

John 13:13-14  You call me Teacher and Lord, and you are right, for so I am. 14If I then, your Lord and Teacher, have washed your feet, you also ought to wash one another’s feet. ▤

Here Jesus refers to himself as his disciples’ “Lord” – which is indicative of the fact that he is the church’s Lord.

Eph 5:24  Now as the church submits to Christ, so also wives should submit in everything to their husbands. ▤

Heb 3:6  … but Christ is faithful over God’s house as a son. And we are his house if indeed we hold fast our confidence and our boasting in our hope.q ▤

q Some manuscripts insert firm to the end

This speaks of Jesus Christ being “in charge” (CEV, GNT, NLT) of God’s house or church – i.e. its ruler.

Heb 13:20  Now may the God of peace who brought again from the dead our Lord Jesus, the great shepherd of the sheep, by the blood of the eternal covenant, … ▤

References to Jesus Christ being the “shepherd” (cf. 1Pet 2:25 ↓; 1Pet 5:4 ↓) of God’s people are indicative of him being their Lord and ruler.

1Pet 2:25  For you were straying like sheep, but have now returned to the Shepherd and Overseer of your souls. ▤

1Pet 5:4  And when the chief Shepherd appears, you will receive the unfading crown of glory. ▤

Rev 1:12-13, 16, 20; 2:1-3  Then I turned to see the voice that was speaking to me, and on turning I saw seven golden lampstands, 13and in the midst of the lampstands one like a son of man, clothed with a long robe and with a golden sash around his chest. ▤  … 16In his right hand he held seven stars, from his mouth came a sharp two-edged sword, and his face was like the sun shining in full strength. ▤  … 20As for the mystery of the seven stars that you saw in my right hand, and the seven golden lampstands, the seven stars are the angels of the seven churches, and the seven lampstands are the seven churches. ▤  2:1 “To the angel of the church in Ephesus write: ‘The words of him who holds the seven stars in his right hand, who walks among the seven golden lampstands. 2“‘I know your works, your toil and your patient endurance, and how you cannot bear with those who are evil, but have tested those who call themselves apostles and are not, and found them to be false. 3I know you are enduring patiently and bearing up for my name’s sake, and you have not grown weary. ▤

The vision showing Jesus Christ as the one who holds the “angels” of the churches (vv. 16, 20; 2:1) and who “walks among” the churches (2:1; cf. 1:13), portrays him as the ruler of the churches. The “sharp two-edged sword” (v. 16) alludes to his power to execute judgment, one aspect of his rule. His role as ruler is further illustrated by his subsequent rebukes and exhortations to the churches (cf. chs 2-3), extracts of which follow below. The Ephesian church’s endurance for Jesus Christ’s sake (2:3; cf. Rev 3:8 ↓) reflects its allegiance to him as Lord.

Rev 2:5, 16, 20-23  Remember therefore from where you have fallen; repent, and do the works you did at first. If not, I will come to you and remove your lampstand from its place, unless you repent. ▤  … 16Therefore repent. If not, I will come to you soon and war against them with the sword of my mouth. ▤  … 20But I have this against you, that you tolerate that woman Jezebel, who calls herself a prophetess and is teaching and seducing my servantsr to practice sexual immorality and to eat food sacrificed to idols. 21I gave her time to repent, but she refuses to repent of her sexual immorality. 22Behold, I will throw her onto a sickbed, and those who commit adultery with her I will throw into great tribulation, unless they repent of her works, 23and I will strike her children dead. And all the churches will know that I am he who searches mind and heart, and I will give to each of you according to your works. ▤

r Greek bondservants

Jesus Christ’s authority over the church is underlined here – and in Revelation 3:3, 19 below – with him not only rebuking wayward churches but speaking of executing judgment on unrepentant ones.

Rev 3:3, 19  Remember, then, what you received and heard. Keep it, and repent. If you will not wake up, I will come like a thief, and you will not know at what hour I will come against you. ▤  … 19Those whom I love, I reprove and discipline, so be zealous and repent. ▤

Rev 3:7-8  And to the angel of the church in Philadelphia write: ‘The words of the holy one, the true one, who has the key of David, who opens and no one will shut, who shuts and no one opens. 8“‘I know your works. Behold, I have set before you an open door, which no one is able to shut. I know that you have but little power, and yet you have kept my word and have not denied my name. ▤

As the one who “has the key of David”, Jesus Christ has sole authority over entry into the kingdom of God and so also the church.

- Jesus Christ is pre-eminent among God’s people:

Rom 8:29  For those whom he foreknew he also predestined to be conformed to the image of his Son, in order that he might be the firstborn among many brothers. ▤

The term “firstborn” is indicative of Jesus Christ’s pre-eminence among God’s people. It also may allude to the fact that he is “the firstborn of the dead” (Rev 1:5).

The church is God’s temple or house, in which God dwells by his Holy Spirit . . .

See also:

- Each believer belongs to the household of God

The church is in effect God’s temple or house, in which God dwells by his Holy Spirit. This is true of the universal church and also individual churches, with each church’s members together in effect forming a spiritual building.

1Cor 3:16-17  Do you not know that yous are God’s temple and that God’s Spirit dwells in you? 17If anyone destroys God’s temple, God will destroy him. For God’s temple is holy, and you are that temple. ▤

s The Greek for you is plural in verses 16 and 17

Here “you” refers to the Corinthian church. God’s Spirit lives in and plays a role in the corporate life of each church. Note that later in 6:19a Paul refers to each individual believer as a temple of the Holy Spirit – “Or do you not know that your body is a temple of the Holy Spirit within you, whom you have from God?”

2Cor 6:16  What agreement has the temple of God with idols? For we are the temple of the living God; as God said, “I will make my dwelling among them and walk among them, and I will be their God, and they shall be my people. ▤

Eph 2:19-22  So then you are no longer strangers and aliens,t but you are fellow citizens with the saints and members of the household of God, 20built on the foundation of the apostles and prophets, Christ Jesus himself being the cornerstone, 21in whom the whole structure, being joined together, grows into a holy temple in the Lord. 22In him you also are being built together into a dwelling place for God byu the Spirit. ▤

t Or sojourners

u Or in

As perhaps is suggested by the alternative rendering in the text note, quite possibly v. 22 speaks of the church being a dwelling place “where God lives by his Spirit” (NLT; cf. GNT, NCV, NIV). Note that in vv. 19-21 the universal church appears to be in view. This may also be the case in v. 22, although there Paul may be turning the focus to the Ephesian church in particular.

1Tim 3:15  … if I delay, you may know how one ought to behave in the household of God, which is the church of the living God, a pillar and buttress of the truth. ▤

The phrase “the church of the living God” arguably points to God’s presence amidst his church (cf. ESB).

Heb 3:6  … but Christ is faithful over God’s house as a son. And we are his house if indeed we hold fast our confidence and our boasting in our hope.v ▤

v Some manuscripts insert firm to the end

Heb 10:21  … and since we have a great priest over the house of God, … ▤

1Pet 2:5  … you yourselves like living stones are being built up as a spiritual house, to be a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ. ▤

The church is a “spiritual house” – in effect a “spiritual temple” (GNT, NCV, NLT), a term which correlates well with the subsequent description here of church members as “a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God”.

1Cor 3:9  For we are God’s fellow workers. You are God’s field, God’s building. ▤

Similar to the terms “God’s temple” and “God’s house”, the church is also referred to as “God’s building”.

1Cor 14:24-25  But if all prophesy, and an unbeliever or outsider enters, he is convicted by all, he is called to account by all, 25the secrets of his heart are disclosed, and so, falling on his face, he will worship God and declare that God is really among you. ▤

One can infer from this that the exercising of spiritual gifts in the church (v. 24a) is evidence of the Holy Spirit, indicating that God is present in the church (v. 25b).

Isa 63:11b  Where is he who put in the midst of them his Holy Spirit, … ▤

Although referring to Israel and the Jews rather than the church, this verse and Haggai 2:5b below have been included as further verification that the Holy Spirit is present amongst God’s people as a whole – indicative of God’s presence – as well as individually (cf. God’s Holy Spirit in His People).

Hag 2:5b  My Spirit remains in your midst. Fear not. ▤

. . . As such, God’s people meet together in his presence

That God’s people meet together in his presence reflects the fact that the church is God’s temple or house, in which God dwells.

Acts 10:33  So I sent for you at once, and you have been kind enough to come. Now therefore we are all here in the presence of God to hear all that you have been commanded by the Lord. ▤

Deut 31:11  … when all Israel comes to appear before the LORD your God at the place that he will choose, you shall read this law before all Israel in their hearing. ▤

The requirement for Israel to meet or come together before God (cf. Deut 12:18 ↓) is applicable to the life of the church.

Deut 12:7, 18  And there you shall eat before the LORD your God, and you shall rejoice, you and your households, in all that you undertake, in which the LORD your God has blessed you. ▤  … 18but you shall eat them before the LORD your God in the place that the LORD your God will choose, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, and the Levite who is within your towns. And you shall rejoice before the LORD your God in all that you undertake. ▤

This is speaking of the people being gathered together in the presence of God, celebrating and rejoicing over everything that they had done or worked for (cf. GNT, NCV).

- When believers meet together in his name, Jesus Christ is with them:

Matt 18:20  For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

Being God’s, the church is holy

Things belonging to God characteristically are holy (cf. Things of God are likewise holy). The fact that the church is holy is indicative of it belonging to God. Moreover, it is essential that the church be holy for God in his holiness to dwell in it.

Eph 5:25-27  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, 26that he might sanctify her, having cleansed her by the washing of water with the word, 27so that he might present the church to himself in splendor, without spot or wrinkle or any such thing, that she might be holy and without blemish.w ▤

w Or holy and blameless

1Cor 1:2  To the church of God that is in Corinth, to those sanctified in Christ Jesus, called to be saints together with all those who in every place call upon the name of our Lord Jesus Christ, both their Lord and ours: … ▤

The terms “sanctified” and “saints” both speak of being holy, with the latter basically meaning “holy people” (GNT, NCV, NLT).

1Cor 3:17  If anyone destroys God’s temple, God will destroy him. For God’s temple is holy, and you are that temple. ▤

Eph 2:21  … in whom the whole structure, being joined together, grows into a holy temple in the Lord. ▤

1Pet 2:4-5, 9  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, 5you yourselves like living stones are being built up as a spiritual house, to be a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ. ▤  … 9But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

This speaks of the church as the holy people of God.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Being ‘in’ Jesus Christ

See also:

- Epilogue: Living ‘in’ Jesus Christ

Arguably the most fundamental change in the standing of God’s people in relationship to him that followed what Jesus Christ accomplished, is that they are now “in” Jesus Christ. Being “in” Jesus Christ involves the association or correlation of believers with Jesus Christ, by which God views them in association with his Son.

Due to this connection with Jesus Christ, they participate with him in such things as: his victory over sin and death; his life; and other blessings he has secured. As such it has great significance in the relationship of believers to God – and of their relationship to Jesus Christ.

Note that expressions like “in Jesus Christ” sometimes have other meanings, such as “through Jesus Christ”. While the great majority of verses in this section quite probably use such expressions to speak of believers being “in” Jesus Christ, in some instances the meaning is debatable.

Section A

God’s People Are ‘in’ Jesus Christ

Section Jumps

- God’s people are “in” Jesus Christ

- God’s people are “in” Jesus Christ because of what God has done

- Jesus Christ identifies himself with God’s people

- God’s people live with Jesus Christ . . .

- . . . and Jesus Christ is in his people

God’s people are “in” Jesus Christ

See also:

- God’s people are baptized in the “name” of Jesus Christ

- Baptism into Jesus Christ signifies being united with him – with the corresponding implications

John 14:20  In that day you will know that I am in my Father, and you in me, and I in you. ▤

Rom 14:14  I know and am persuaded in the Lord Jesus that nothing is unclean in itself, but it is unclean for anyone who thinks it unclean. ▤

Gal 3:27-28  For as many of you as were baptized into Christ have put on Christ. 28There is neither Jew nor Greek, there is neither slavea nor free, there is no male and female, for you are all one in Christ Jesus. ▤

a Greek bondservant

The expression “have put on Christ” (v. 27), in line with the preceding clause, quite possibly is speaking of immersing oneself in one’s union with Christ. As such it refers to surrounding oneself with Christ, acting in line with his purposes and for his glory, and in reliance on him. Alternatively, it may be referring to taking on or adopting Christ’s character, and so following his example.

Eph 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by the will of God, To the saints who are in Ephesus, and are faithfulb in Christ Jesus: … ▤

b Some manuscripts saints who are also faithful (omitting in Ephesus)

Col 1:28  Him we proclaim, warning everyone and teaching everyone with all wisdom, that we may present everyone mature in Christ. ▤

Phil 3:8-9  Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— ▤

1Thes 2:14a  For you, brothers, became imitators of the churches of God in Christ Jesus that are in Judea. ▤

1Thes 4:16  For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. ▤

Philem 1:15-16  For this perhaps is why he was parted from you for a while, that you might have him back forever, 16no longer as a slavec but more than a slave, as a beloved brother—especially to me, but how much more to you, both in the flesh and in the Lord. ▤

c Greek bondservant; twice in this verse

Philem 1:23  Epaphras, my fellow prisoner in Christ Jesus, sends greetings to you, … ▤

1Pet 5:14  Greet one another with the kiss of love. Peace to all of you who are in Christ. ▤

- Believers are joined with Christ, as one spirit with him:

1Cor 6:17  But he who is joined to the Lord becomes one spirit with him. ▤

God’s people are “in” Jesus Christ because of what God has done

1Cor 1:30  And because of himd you are in Christ Jesus, who became to us wisdom from God, righteousness and sanctification and redemption, … ▤

d Greek And from him

Eph 2:10  For we are his workmanship, created in Christ Jesus for good works, which God prepared beforehand, that we should walk in them. ▤

Eph 1:4a  … even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. ▤

This is saying that God chose us “to be his through our union with Christ” (GNT). As such it points to believers being in Jesus Christ because of what God has done.

2Cor 1:21  And it is God who establishes us with you in Christ, and has anointed us, … ▤

Note that this appears to refer to God’s part in the believer’s ongoing status in Christ as much as their initial inclusion in Christ.

- God calls believers into the fellowship of Jesus Christ:

1Cor 1:9  God is faithful, by whom you were called into the fellowship of his Son, Jesus Christ our Lord. ▤

The expression “the fellowship of his Son” would appear to involve fellowship with Jesus Christ (cf. AMP, GNT, NASB, NIV, NLT), as well as with other Christians.

Jesus Christ identifies himself with God’s people

See also:

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

- . . . This identification also has other implications – present and future

- Note: What one does for another Christian, one does for Jesus Christ

Jesus’ statements below identifying himself with God’s people arguably reflect their union with him.

Matt 18:5  Whoever receives one such child in my name receives me, … ▤

With his use of the phrase “one such child”, Jesus is often understood to be referring primarily to his followers, who should humble themselves like little children (cf. vv. 3-4).

Matt 25:35-40  For I was hungry and you gave me food, I was thirsty and you gave me drink, I was a stranger and you welcomed me, 36I was naked and you clothed me, I was sick and you visited me, I was in prison and you came to me.’ 37Then the righteous will answer him, saying, ‘Lord, when did we see you hungry and feed you, or thirsty and give you drink? 38And when did we see you a stranger and welcome you, or naked and clothe you? 39And when did we see you sick or in prison and visit you?’ 40And the King will answer them, ‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers,e you did it to me.’ ▤

e Or brothers and sisters

The King in this parable represents Jesus Christ himself. Commentators generally interpret “these my brothers” to be referring to Christians. It has also been interpreted to refer to the poor in general and even to the Jews.

Acts 22:4-8  I persecuted this Way to the death, binding and delivering to prison both men and women, 5as the high priest and the whole council of elders can bear me witness. From them I received letters to the brothers, and I journeyed toward Damascus to take those also who were there and bring them in bonds to Jerusalem to be punished. 6“As I was on my way and drew near to Damascus, about noon a great light from heaven suddenly shone around me. 7And I fell to the ground and heard a voice saying to me, ‘Saul, Saul, why are you persecuting me?’ 8And I answered, ‘Who are you, Lord?’ And he said to me, ‘I am Jesus of Nazareth, whom you are persecuting.’ ▤

Persecution of Jesus Christ’s followers amounts to persecution of him.

Matt 10:40  Whoever receives you receives me, and whoever receives me receives him who sent me. ▤

Here and in the following two verses listed (John 13:20; Luke 10:16) Jesus primarily has in view believers spreading his message, meaning that people’s response to them and their message about him is effectively the people’s response to him. As such in these verses Jesus is perhaps not as explicitly identifying himself with God’s people in a general sense.

John 13:20  Truly, truly, I say to you, whoever receives the one I send receives me, and whoever receives me receives the one who sent me. ▤

Luke 10:16  “The one who hears you hears me, and the one who rejects you rejects me, and the one who rejects me rejects him who sent me.” ▤

God’s people live with Jesus Christ . . .

See also:

- God Is Always with His People

2Cor 13:4  For he was crucified in weakness, but lives by the power of God. For we also are weak in him, but in dealing with you we will live with him by the power of God. ▤

Rom 6:8  Now if we have died with Christ, we believe that we will also live with him. ▤

Note that here “live with him” is probably referring to the new spiritual life that Christians share in Christ now.

1Thes 5:10  … who died for us so that whether we are awake or asleep we might live with him. ▤

John 14:23  Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

. . . and Jesus Christ is in his people

See also:

- John 14:23 ⇑

- God and Jesus Christ in fact live in their people . . .

John 6:56  Whoever feeds on my flesh and drinks my blood abides in me, and I in him. ▤

The “eating” of Jesus’ “flesh” and “drinking” of his “blood” is metaphorical language alluding to dependence on Jesus’ death. Jesus appears to teach that the result of such dependence is a reciprocal indwelling of a believer with him. He is at least referring to a very close spiritual association.

John 14:20  In that day you will know that I am in my Father, and you in me, and I in you. ▤

John 15:4  Abide in me, and I in you. As the branch cannot bear fruit by itself, unless it abides in the vine, neither can you, unless you abide in me. ▤

John 17:23, 26  I in them and you in me, that they may become perfectly one, so that the world may know that you sent me and loved them even as you loved me. ▤  … 26I made known to them your name, and I will continue to make it known, that the love with which you have loved me may be in them, and I in them. ▤

2Cor 13:5  Examine yourselves, to see whether you are in the faith. Test yourselves. Or do you not realize this about yourselves, that Jesus Christ is in you?—unless indeed you fail to meet the test! ▤

Gal 2:20  I have been crucified with Christ. It is no longer I who live, but Christ who lives in me. And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

Jesus Christ lives in believers through the presence of the Holy Spirit.

Col 1:27  To them God chose to make known how great among the Gentiles are the riches of the glory of this mystery, which is Christ in you, the hope of glory. ▤

The phrase “Christ in you” denotes the personal experience of Jesus Christ dwelling within one, as indicated by the rendering “Christ lives in you” (CEV, NLT; cf. ZBC).

Col 3:11  Here there is not Greek and Jew, circumcised and uncircumcised, barbarian, Scythian, slave,f free; but Christ is all, and in all. ▤

f Greek bondservant

With the final clause, Paul appears to have primarily in view Jesus Christ being in all believers (cf. CEV, NCV, NLT).

2Jn 1:9  Everyone who goes on ahead and does not abide in the teaching of Christ, does not have God. Whoever abides in the teaching has both the Father and the Son. ▤

This indicates that in a sense both God and Jesus Christ are in believers (cf. 1Jn 5:20). This is understood to be a reality through the Holy Spirit’s presence in believers.

Rom 8:9-10  You, however, are not in the flesh but in the Spirit, if in fact the Spirit of God dwells in you. Anyone who does not have the Spirit of Christ does not belong to him. 10But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. ▤

As per the above comments on Galatians 2:20a and 2 John 1:9, this and Ephesians 3:16-17a below link the Holy Spirit living in a person with Jesus Christ living in them.

Eph 3:16-17  … that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, 17so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, … ▤

- Paul gave up all else to “gain Christ and be found in him”:

Phil 3:7-9  But whatever gain I had, I counted as loss for the sake of Christ. 8Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— ▤

Particularly with the subsequent reference to being found in Christ (v. 9a), the term “gain Christ” (v. 8b) may well be speaking of Christ indwelling believers in a spiritual sense, as per the theme of this subsection. Note that Paul’s use of “gain” here may well allude to his earlier use of “gain” in v. 7, to contrast his “gain” of Christ with what he no longer considered as gain.

Pray for persecuted Christians

Section B

The Significance of Being ‘in’ Jesus Christ

Section Jumps

- “In” Jesus Christ God’s people are saved

- “In” Jesus Christ they have righteousness and are redeemed

- “In” Jesus Christ God’s people are sanctified

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

- . . . This identification also has other implications – present and future

- “In” Jesus Christ God’s people are given God’s grace

- “In” Jesus Christ God’s people have peace and other spiritual “fruits”

- “In” Jesus Christ God’s people have eternal life

- “In” Jesus Christ they will have glory and other blessings in the afterlife

- Further blessings of being “in” Jesus Christ

Generally speaking at least, the spiritual standing and blessings that Christians have are based on them being “in” Jesus Christ, by which they are associated and even identified with him. As referred to earlier, this means that they are granted by God the standing and blessings that Jesus Christ has attained on behalf of those so associated with him.

Note that not all of the verses in the following subsections specifically refer to being in Jesus Christ, but they do at least speak of associated concepts.

“In” Jesus Christ God’s people are saved

See also:

- “In” Jesus Christ God’s people have eternal life

2Tim 2:10  Therefore I endure everything for the sake of the elect, that they also may obtain the salvation that is in Christ Jesus with eternal glory. ▤

This may be meaning that salvation comes to those who are “in” or “belong to” (CEV) Jesus Christ – hence its inclusion here. However it could simply be referring to salvation coming through Jesus Christ (cf. GNT).

Eph 2:4-5  Butg God, being rich in mercy, because of the great love with which he loved us, 5even when we were dead in our trespasses, made us alive together with Christ—by grace you have been saved— ▤

g Or And

This indicates that we “have been saved” (v. 5b) through God having “made us alive together with Christ” (v. 5a) – i.e. God has made us alive in our relationship with Christ, or “in” Christ.

Gal 3:16, 29  Now the promises were made to Abraham and to his offspring. It does not say, “And to offsprings,” referring to many, but referring to one, “And to your offspring,” who is Christ. ▤  … 29And if you are Christ’s, then you are Abraham’s offspring, heirs according to promise. ▤

The reference to being Christ’s (v. 29) can be linked with being “in” Christ. Due to this association with Christ, believers are Abraham’s “offspring” and so are heirs “according to” and/or of the “promise” (v. 29) – or “promises” (v. 16) – made to Abraham and his offspring. The promise or promises referred to are not specified, but most likely matters associated with salvation are in view – quite possibly justification by faith (cf. vv. 6-9, v. 24), or the promise of receiving the Spirit by faith (cf. v. 14). Even various or all of the promises made to Abraham (v. 16, cf. v. 21) may be in view.

Eph 3:6  This mystery ish that the Gentiles are fellow heirs, members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus through the gospel. ▤

h The words This mystery is are inferred from verse 4

Similar to Galatians 3:16, 29 above, what the “promise” refers to is not specified but most likely relates to an aspect of salvation in the saving work of the Messiah. As such this also points to the fact that in Jesus Christ believers are saved.

- In Jesus Christ, those who were far off have been brought near:

Eph 2:12-13  … remember that you were at that time separated from Christ, alienated from the commonwealth of Israel and strangers to the covenants of promise, having no hope and without God in the world. 13But now in Christ Jesus you who once were far off have been brought near by the blood of Christ. ▤

In v. 13 “brought near” may be talking of being brought near to God (cf. v. 12) – as a number of other translations stipulate or imply – alluding to reconciliation with God. Alternatively it may be referring to being brought near to Israel and “the covenants of the promise” (v. 13). Both possibilities are associated with salvation, which is obtained in Jesus Christ as v. 13 implies.

“In” Jesus Christ they have righteousness and are redeemed

1Cor 1:30  And because of himi you are in Christ Jesus, who became to us wisdom from God, righteousness and sanctification and redemption, … ▤

i Greek And from him

This suggests that by being in Jesus Christ believers are afforded “righteousness and sanctification and redemption.”

Rom 8:10  But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. ▤

This associates union with Jesus Christ with righteousness – as well as having the Holy Spirit and spiritual life.

2Cor 5:21  For our sake he made him to be sin who knew no sin, so that in him we might become the righteousness of God. ▤

Phil 3:8-9  Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— ▤

Paul is saying that righteousness comes through faith, but in conjunction with this he links righteousness with being in Jesus Christ.

Eph 1:7  In him we have redemption through his blood, the forgiveness of our trespasses, according to the riches of his grace, … ▤

Col 1:13-14  He has delivered us from the domain of darkness and transferred us to the kingdom of his beloved Son, 14in whom we have redemption, the forgiveness of sins. ▤

“In” Jesus Christ God’s people are sanctified

See also:

- 1Cor 1:30 ⇑

- Rom 6:2b-11 ⇓; Col 2:11-14 ⇓; Rom 8:1-2 ⇓

As reflected in the above cross references, note that aspects of the following subsection also pertain to this one.

1Cor 1:2  To the church of God that is in Corinth, to those sanctified in Christ Jesus, called to be saints together with all those who in every place call upon the name of our Lord Jesus Christ, both their Lord and ours: … ▤

Eph 1:4a  … even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. ▤

This suggests that it is through being in Christ that God’s people are holy and blameless.

1Jn 3:6  No one who abides in him keeps on sinning; no one who keeps on sinning has either seen him or known him. ▤

One who lives in Christ does not keep on or persistently go on sinning. As one’s relationship with Christ deepens, the hold of sin on them diminishes. This speaks of sanctification in the ongoing sense.

Eph 5:8  … for at one time you were darkness, but now you are light in the Lord. Walk as children of light … ▤

Christians no longer live in the “darkness” of sin but now, in the Lord, they are “light”. As such this points to their sanctification.

- “In” Jesus Christ God’s people become a new creation:

2Cor 5:17  Therefore, if anyone is in Christ, he is a new creation.j The old has passed away; behold, the new has come. ▤

j Or creature

“In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

See also:

- Jesus Christ identifies himself with God’s people

- In union with Jesus Christ, their sinful selves have “died” and they are now spiritually alive

- Baptism into Jesus Christ signifies being united with him – with the corresponding implications

Rom 6:2b-11  How can we who died to sin still live in it? 3Do you not know that all of us who have been baptized into Christ Jesus were baptized into his death? 4We were buried therefore with him by baptism into death, in order that, just as Christ was raised from the dead by the glory of the Father, we too might walk in newness of life. 5For if we have been united with him in a death like his, we shall certainly be united with him in a resurrection like his. 6We know that our old selfk was crucified with him in order that the body of sin might be brought to nothing, so that we would no longer be enslaved to sin. 7For one who has died has been set freel from sin. 8Now if we have died with Christ, we believe that we will also live with him. 9We know that Christ, being raised from the dead, will never die again; death no longer has dominion over him. 10For the death he died he died to sin, once for all, but the life he lives he lives to God. 11So you also must consider yourselves dead to sin and alive to God in Christ Jesus. ▤

k Greek man

l Greek has been justified

Being “baptized into Christ” (v. 3) signifies the union of the believer with Christ. In v. 5, the phrases “a death like his” and “a resurrection like his” appear to refer to “the likeness of His death” and “the likeness of His resurrection” (NASB), which perhaps more closely associate the believer’s death to sin and spiritual resurrection with those of Christ, as per the context. Verse 10a appears to be indicating that because Christ died, sin now “has no power over him” (GNT; cf. v. 10b) – meaning that those who are “in Christ” have also died to sin (v. 11), sin thus losing its stranglehold on them. One implication of this is that Christ has defeated the power of sin (cf. NCV, NLT).

Col 2:11-14  In him also you were circumcised with a circumcision made without hands, by putting off the body of the flesh, by the circumcision of Christ, 12having been buried with him in baptism, in which you were also raised with him through faith in the powerful working of God, who raised him from the dead. 13And you, who were dead in your trespasses and the uncircumcision of your flesh, God made alive together with him, having forgiven us all our trespasses, 14by canceling the record of debt that stood against us with its legal demands. This he set aside, nailing it to the cross. ▤

Verses 11-12 speak of one’s sinful nature being cut off through one being buried and raised with Christ. Following on from this, Paul speaks of believers being given life with Christ (v. 13). In v. 14, “the record of debt that stood against us with its legal demands” appears to portray a record of our sins with the corresponding “legal demands” of the law which we have broken. Paul may be implying that Christ cancelled not only our sins but also the “legal demands” of the law, releasing us from the law. The passage suggests that this cancellation is due to believers’ association with Christ.

Rom 7:4-6  Likewise, my brothers, you also have died to the law through the body of Christ, so that you may belong to another, to him who has been raised from the dead, in order that we may bear fruit for God. 5For while we were living in the flesh, our sinful passions, aroused by the law, were at work in our members to bear fruit for death. 6But now we are released from the law, having died to that which held us captive, so that we serve in the new way of the Spirit and not in the old way of the written code.m ▤

m Greek of the letter

Verse 4a is saying that as “part of the body of Christ” (CEV, GNT), in a spiritual sense believers died with Christ (cf. NLT) and so are dead to the law “which held us captive” (v. 6a) – released from it to “serve in the new way of the Spirit” (v. 6b). Note that the believer’s union with Christ appears to continue to be in view in v. 4b, and thus Paul probably alludes to their spiritual identification with Christ in him being raised from the dead, whereby being spiritually alive they can “bear fruit for God” (cf. v. 6b).

Gal 2:19-20  For through the law I died to the law, so that I might live to God. 20I have been crucified with Christ. It is no longer I who live, but Christ who lives in me. And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

In saying that “through the law” he died to the law (v. 19), Paul may be meaning that in accordance with the law and the penalty of death that it demands for sin, he has died – in being crucified with Christ (v. 20) – and by dying he has been released from the realm of the law. Alternatively Paul may have in view the law’s role in leading one to Christ, in whom one has died to the law.

Rom 8:1-2  There is therefore now no condemnation for those who are in Christ Jesus.n 2For the law of the Spirit of life has set youo free in Christ Jesus from the law of sin and death. ▤

n Some manuscripts add who walk not according to the flesh (but according to the Spirit)

o Some manuscripts me

For an explanation of the phrase “the law of sin and death”, see the comment on Rom 8:2-3 – under We have been freed from the law to live by the Holy Spirit.

Gal 2:4  Yet because of false brothers secretly brought in—who slipped in to spy out our freedom that we have in Christ Jesus, so that they might bring us into slavery— ▤

Freedom from the OT law is in view here.

. . . This identification also has other implications – present and future

This subsection speaks of further implications of Christians – through their position “in” Jesus Christ – being identified with Christ in his death, resurrection and life. These implications relate to both present and future aspects of their lives – including their own resurrection.

2Cor 4:10-11  … always carrying in the body the death of Jesus, so that the life of Jesus may also be manifested in our bodies. 11For we who live are always being given over to death for Jesus’ sake, so that the life of Jesus also may be manifested in our mortal flesh. ▤

Paul alludes to the sufferings he undergoes for Jesus’ sake (v. 11a), by which he identifies with and shares in – metaphorically speaking – the death of Jesus (v. 10a). In both verses Paul says he does this so that the power of Jesus Christ’s resurrection life may be revealed in his fragile, mortal body. The believer’s union with Christ is clearly in view.

2Cor 13:4  For he was crucified in weakness, but lives by the power of God. For we also are weak in him, but in dealing with you we will live with him by the power of God. ▤

The phrase “crucified in weakness” is probably a reference to Jesus’ death, with “weakness” alluding to either his humanity or his submissiveness and meekness. In Christ, Paul similarly was “weak”. This is a reference to Paul’s apparent non-assertiveness on his previous visit to Corinth and quite possibly to emulating the submissiveness and meekness of Christ (cf. 10:1). Additionally, in view of the earlier clause “he was crucified in weakness”, “we also are weak in him” may allude to the believer’s identification with Jesus Christ in his death. Despite such weakness, Paul asserts that by God’s power he lived with Christ. This implies that he shared in the power of God that Christ lives by – with God’s power working through him in his service of others.

Col 2:20  If with Christ you died to the elemental spirits of the world, why, as if you were still alive in the world, do you submit to regulations— ▤

The term “the elemental spirits of the world” quite possibly has in view “the evil powers of this world” (NLT; cf. CEV, GNT, NCV). Alternatively, “elementary principles” (NASB; cf. AMP, NIV) born of the thinking of this world may be in view. With either possibility, in the context Paul is clearly using the expression to refer to the influence – demonic and/or worldly – apparent in people’s adherence to the false teaching of asceticism, which involved strict, rigorous rules (cf. v. 21). In Christ believers have died to both evil powers and worldly wisdom – and thus should not needlessly submit to any such rules propagated by them.

Eph 2:4-7  Butp God, being rich in mercy, because of the great love with which he loved us, 5even when we were dead in our trespasses, made us alive together with Christ—by grace you have been saved— 6and raised us up with him and seated us with him in the heavenly places in Christ Jesus, 7so that in the coming ages he might show the immeasurable riches of his grace in kindness toward us in Christ Jesus. ▤

p Or And

In v. 6, what is true of Jesus Christ in the present is applied to believers in a secondary, spiritual sense. Being “in” Christ – in addition to participating now with him in his risen life (v. 5) – believers are in a spiritual sense positioned with him in heaven (cf. Col 3:1-4 ↓). The consummation of this with its wonderful blessings will take place in the afterlife (v. 7).

Col 3:1-4  If then you have been raised with Christ, seek the things that are above, where Christ is, seated at the right hand of God. 2Set your minds on things that are above, not on things that are on earth. 3For you have died, and your life is hidden with Christ in God. 4When Christ who is yourq life appears, then you also will appear with him in glory. ▤

q Some manuscripts our

The phrase “hidden with Christ in God” (v. 3) suggests that through the believer’s spiritual union with Christ they are “in God” in a spiritual sense, by virtue of Christ’s relationship with the Father. Similar to Ephesians 2:6-7 above, the believer’s “position” in heaven “with Christ” may well be in view throughout this passage, particularly with its consummation being spoken of in v. 4.

1Cor 15:22-23  For as in Adam all die, so also in Christ shall all be made alive. 23But each in his own order: Christ the firstfruits, then at his coming those who belong to Christ. ▤

Verse 2 parallels all people’s identification and union with Adam, in which they die, with believers’ identification and union with Jesus Christ, in which they will be made alive – as he has been (v. 23).

2Cor 4:14  … knowing that he who raised the Lord Jesus will raise us also with Jesus and bring us with you into his presence. ▤

The believer’s union with Christ is apparent here. As God raised Jesus Christ from the dead, he will raise those who are “with Jesus”.

2Tim 2:11  The saying is trustworthy, for: If we have died with him, we will also live with him; … ▤

Commentators differ on whether “we will also live with him” refers to the Christian’s spiritual life in him now or to living with Christ in heaven. Arguably the context suggests that the latter is in view (cf. vv. 10, 12).

“In” Jesus Christ God’s people are given God’s grace

1Cor 1:4-5  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— ▤

Eph 1:6  … to the praise of his glorious grace, with which he has blessed us in the Beloved. ▤

The phrase “in the Beloved” may well be referring to believers being “in Jesus Christ” – hence the verse’s inclusion here. But it could alternatively be speaking of what God has done in the work of Jesus Christ. (The same could be said of “in Christ Jesus” in the following verses.)

Eph 2:7  … so that in the coming ages he might show the immeasurable riches of his grace in kindness toward us in Christ Jesus. ▤

2Tim 1:9  … who saved us and called us tor a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,s … ▤

r Or with

s Greek before times eternal

2Tim 2:1  You then, my child, be strengthened by the grace that is in Christ Jesus, … ▤

Arguably this most likely refers to grace from God (cf. NLT), although Jesus Christ himself may be in view as the source of the grace (cf. CEV). Probably the believer’s union with Christ is again being spoken of (cf. GNT).

- Paul received grace through Jesus Christ:

Rom 1:4b-5  Jesus Christ our Lord, 5through whom we have received grace and apostleship to bring about the obedience of faith for the sake of his name among all the nations, … ▤

“In” Jesus Christ God’s people have peace and other spiritual “fruits”

John 16:33  I have said these things to you, that in me you may have peace. In the world you will have tribulation. But take heart; I have overcome the world. ▤

Phil 4:7  And the peace of God, which surpasses all understanding, will guard your hearts and your minds in Christ Jesus. ▤

1Pet 5:14b  Peace to all of you who are in Christ. ▤

1Tim 1:14  … and the grace of our Lord overflowed for me with the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

This appears to be speaking of the faith and love “that are [to be realized] in Christ Jesus” (AMP), “in union with Christ Jesus” (GNT). However it has also been interpreted as referring to this faith and love as coming from or being of Jesus Christ (cf. NIrV, NLT). A similar comment could be made regarding faith and love in 2 Timothy 1:13 below.

2Tim 1:13  Follow the pattern of the soundt words that you have heard from me, in the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

t Or healthy

- Christians are filled with the fruit of righteousness through Jesus Christ:

Phil 1:10-11  … so that you may approve what is excellent, and so be pure and blameless for the day of Christ, 11filled with the fruit of righteousness that comes through Jesus Christ, to the glory and praise of God. ▤

Note that this is speaking of “the fruit of righteousness” coming through Christ (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NKJV, NLT) as opposed to speaking of righteousness coming through him.

“In” Jesus Christ God’s people have eternal life

See also:

- Col 3:3-4 ⇓

Rom 6:23  For the wages of sin is death, but the free gift of God is eternal life in Christ Jesus our Lord. ▤

1Thes 4:16-17  For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. 17Then we who are alive, who are left, will be caught up together with them in the clouds to meet the Lord in the air, and so we will always be with the Lord. ▤

While v. 17 does not specifically speak of the believers who have not died as being “in” Christ, it does associate them with “the dead in Christ” (v. 16b) and so arguably does imply this. As such these verses reflect that all those who are in Christ will always live with him, and thus have eternal life.

1Cor 15:22  For as in Adam all die, so also in Christ shall all be made alive. ▤

2Tim 2:11  The saying is trustworthy, for: If we have died with him, we will also live with him; … ▤

1Jn 5:11-12  And this is the testimony, that God gave us eternal life, and this life is in his Son. 12Whoever has the Son has life; whoever does not have the Son of God does not have life. ▤

Verse 11 may be speaking of eternal life having its source in Jesus Christ (cf. GNT), rather than being realized through one being “in” him. However v. 12 certainly has the believer’s union with Christ in view.

2Tim 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by the will of God according to the promise of the life that is in Christ Jesus, … ▤

This may be referring to the promise of life – inclusive of eternal life – that one has “in union with Christ Jesus” (GNT). Alternatively, “in Christ” may more generally have a meaning akin to “because of Christ”.

- With Christ in believers, the Spirit brings life:

Rom 8:10  But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. ▤

Believers have now spiritual life – equated with eternal life – through their relationship to Christ and the associated presence of the Holy Spirit (cf. v. 9). Such life is theirs in Christ on the basis of the righteousness that they have been granted.

“In” Jesus Christ they will have glory and other blessings in the afterlife

Col 3:3-4  For you have died, and your life is hidden with Christ in God. 4When Christ who is youru life appears, then you also will appear with him in glory. ▤

u Some manuscripts our

Col 1:27  To them God chose to make known how great among the Gentiles are the riches of the glory of this mystery, which is Christ in you, the hope of glory. ▤

Because of their union with Jesus Christ, believers have the hope of glory.

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

Eph 1:3  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, who has blessed us in Christ with every spiritual blessing in the heavenly places, … ▤

The phrase “in the heavenly places” may well be indicating that the blessings spoken of are ones that we will experience in the afterlife, although they have already been designated to us. However, possibly the phrase may be emphasizing the heavenly and eternal dimension of spiritual blessings that we have now.

Eph 1:11  In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, … ▤

Eph 2:6-7  … and raised us up with him and seated us with him in the heavenly places in Christ Jesus, 7so that in the coming ages he might show the immeasurable riches of his grace in kindness toward us in Christ Jesus. ▤

As referred to earlier, that which God has granted us in Jesus Christ will come to fulfillment in the coming ages, perpetually displaying the incomparable riches of God’s grace to us in Christ.

Phil 3:14  I press on toward the goal for the prize of the upward call of God in Christ Jesus. ▤

Rev 14:13  And I heard a voice from heaven saying, “Write this: Blessed are the dead who die in the Lord from now on.” “Blessed indeed,” says the Spirit, “that they may rest from their labors, for their deeds follow them!” ▤

Those who die in the Lord will be blessed in the afterlife with the rewards for their deeds (cf. CEV). Note that this is speaking of those who die in the great tribulation, but its teaching is applicable to all Christians.

- Those who continue in Jesus Christ will be confident and unashamed on his return:

1Jn 2:28  And now, little children, abide in him, so that when he appears we may have confidence and not shrink from him in shame at his coming. ▤

Further blessings of being “in” Jesus Christ

John 15:5-7  I am the vine; you are the branches. Whoever abides in me and I in him, he it is that bears much fruit, for apart from me you can do nothing. 6If anyone does not abide in me he is thrown away like a branch and withers; and the branches are gathered, thrown into the fire, and burned. 7If you abide in me, and my words abide in you, ask whatever you wish, and it will be done for you. ▤

Rom 8:10  But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. ▤

Paul may well have in view that through our union with Christ we have God’s gift of the Holy Spirit – as spoken of below in Ephesians 1:13 and possibly also Philippians 2:1.

1Cor 1:4-5  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— ▤

Gal 3:25-26  But now that faith has come, we are no longer under a guardian, 26for in Christ Jesus you are all sons of God, through faith. ▤

Eph 1:13  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, … ▤

In Christ God’s people have been sealed with the Holy Spirit.

Eph 3:11-12  This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, 12in whom we have boldness and access with confidence through our faith in him. ▤

This speaks of “access” into God’s presence.

Phil 2:1-2  So if there is any encouragement in Christ, any comfort from love, any participation in the Spirit, any affection and sympathy, 2complete my joy by being of the same mind, having the same love, being in full accord and of one mind. ▤

Note that here Paul may imply that together with other believers in Christ there is not only encouragement, but also the subsequent things he lists – i.e. “comfort from love, … participation in the Spirit, … affection and sympathy”.

Col 2:9-10  For in him the whole fullness of deity dwells bodily, 10and you have been filled in him, who is the head of all rule and authority. ▤

In Jesus Christ dwells “God’s whole nature” (NIrV®). Through their union with him believers share in this fullness; in a spiritual sense they are “complete” (NKJV, NLT).

1Jn 5:20  And we know that the Son of God has come and has given us understanding, so that we may know him who is true; and we are in him who is true, in his Son Jesus Christ. He is the true God and eternal life. ▤

This indicates that God’s people are in God through being in Jesus Christ.

2Cor 2:14  But thanks be to God, who in Christ always leads us in triumphal procession, and through us spreads the fragrance of the knowledge of him everywhere. ▤

Paul alludes to the practice of victorious Roman generals leading their soldiers and captives in a triumphant procession, where the air was filled with sweet aroma, in describing God triumphantly spreading the gospel through him in Christ. Although in being part of this we ourselves may not always feel triumphant, it is certainly a privilege, accompanied by many other blessings.

John 13:8  Peter said to him, “You shall never wash my feet.” Jesus answered him, “If I do not wash you, you have no share with me.” ▤

This reflects that because of the believer’s identification with Christ, they will have a “share with” him – which quite possibly refers to or is inclusive of having a part with him in such things as his glory and kingdom.

- Being “in” Christ also entails hardship:

Rev 1:9  I, John, your brother and partner in the tribulation and the kingdom and the patient endurance that are in Jesus, was on the island called Patmos on account of the word of God and the testimony of Jesus. ▤

This shows that along with incomparable blessings such as the kingdom, being in Christ also entails hardship.

Pray for persecuted Christians

Section C

God’s People Are One Body ‘in’ Jesus Christ

Section Jumps

- All believers – including Jews and Gentiles, slaves and free – are one body “in” Jesus Christ . . .

- . . . The church is in fact the body of Christ

- God’s people are many different parts making up one body “in” Jesus Christ

- The church body is built by and “in” Jesus Christ . . .

- . . . and Jesus Christ is the cornerstone of the church

- Jesus Christ is the head of the church body

- Jesus Christ is portrayed as the husband of the church

- God fosters unity and peace in the church body

- The church’s unity is linked with it having one God, one Lord and one Spirit

See also:

- The Church as One Body

All believers – including Jews and Gentiles, slaves and free – are one body “in” Jesus Christ . . .

See also:

- Jesus Christ has made Jews and Gentiles one

1Cor 12:13  For in one Spirit we were all baptized into one body—Jews or Greeks, slavesv or free—and all were made to drink of one Spirit. ▤

v Or servants; Greek bondservants

The “one body” is the body of believers. Believers are one body in which they share in the “one Spirit”. The following references indicate that it is in Jesus Christ that all these groups are made one body (cf. v. 12).

Gal 3:28  There is neither Jew nor Greek, there is neither slavew nor free, there is no male and female, for you are all one in Christ Jesus. ▤

w Greek bondservant

Oneness in Jesus Christ takes primacy over all distinctions. In him “there is no difference” (GNT, NCV) between contrasting groups such as Jews and Gentiles, slaves and free people, and males and females. For no group is spiritually superior to another, and all are equal before God (cf. Eph 6:8-9). Note that the use of “Greek” as opposed to “Jew”, appears to denote all Gentiles.

Eph 2:11-20  Therefore remember that at one time you Gentiles in the flesh, called “the uncircumcision” by what is called the circumcision, which is made in the flesh by hands— 12remember that you were at that time separated from Christ, alienated from the commonwealth of Israel and strangers to the covenants of promise, having no hope and without God in the world. 13But now in Christ Jesus you who once were far off have been brought near by the blood of Christ. 14For he himself is our peace, who has made us both one and has broken down in his flesh the dividing wall of hostility 15by abolishing the law of commandments expressed in ordinances, that he might create in himself one new man in place of the two, so making peace, 16and might reconcile us both to God in one body through the cross, thereby killing the hostility. 17And he came and preached peace to you who were far off and peace to those who were near. 18For through him we both have access in one Spirit to the Father. 19So then you are no longer strangers and aliens,x but you are fellow citizens with the saints and members of the household of God, 20built on the foundation of the apostles and prophets, Christ Jesus himself being the cornerstone, … ▤

x Or sojourners

Note that the references to “peace” and “hostility” (vv. 14-17) are probably referring to that between Gentiles and Jews, rather than between them and God – although some commentators would debate this in respect to v. 17 at least.

Eph 3:6  This mystery isy that the Gentiles are fellow heirs, members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus through the gospel. ▤

y The words This mystery is are inferred from verse 4

Note that commentators differ somewhat on what “the promise” refers to, but it seems clear that it is a promise relating to the saving work of the Messiah.

Col 3:11  Here there is not Greek and Jew, circumcised and uncircumcised, barbarian, Scythian, slave,z free; but Christ is all, and in all. ▤

z Greek bondservant

“Christ is all, and in all” points to Christ as being that which unifies his people, making them one body. For Jesus Christ is “all that matters, and he lives in all of us” (CEV, NLT). Note that in addition to “Greek”, Gentiles are also referred to here by the terms “uncircumcised, barbarian, Scythian” – with the latter two speaking of uncivilized Gentiles in particular, in contrast to “Greek”.

. . . The church is in fact the body of Christ

See also:

- Participating in the Lord’s Supper also symbolizes participating in the blood and body of Jesus Christ

The term “the body of Christ” figuratively depicts the spiritual union of Jesus Christ with his people. As such it points to the oneness Christ’s people have together in their relationship with him. Note that references to the church in this and the following subsections, are generally applicable both to the worldwide church as a whole and to each individual church.

1Cor 12:27  Now you are the body of Christ and individually members of it. ▤

Eph 5:23, 30-32  For the husband is the head of the wife even as Christ is the head of the church, his body, and is himself its Savior. ▤  … 30because we are members of his body. 31“Therefore a man shall leave his father and mother and hold fast to his wife, and the two shall become one flesh.” 32This mystery is profound, and I am saying that it refers to Christ and the church. ▤

The profound mystery (v. 32) is the union of Christ with the church, which is what the quotation in v. 31 is used to illustrate, drawing a marked parallel of this union with that of husband and wife becoming one body.

Eph 1:22-23  And he put all things under his feet and gave him as head over all things to the church, 23which is his body, the fullness of him who fills all in all. ▤

The phrase “the fullness of him” (v. 23) has a few possible meanings. It may mean that: the church is filled by Christ’s presence and/or by the blessings he gives it; the fullness of Christ is manifested in the church; or the church is the complement of Christ, in a sense the completion of what he represents.

Col 1:24  Now I rejoice in my sufferings for your sake, and in my flesh I am filling up what is lacking in Christ’s afflictions for the sake of his body, that is, the church, … ▤

1Cor 6:15  Do you not know that your bodies are members of Christ? Shall I then take the members of Christ and make them members of a prostitute? Never! ▤

Our bodies are parts of “the body of Christ” (GNT, CEV).

- Believers are added to Jesus Christ:

Acts 5:14  And more than ever believers were added to the Lord, multitudes of both men and women, … ▤

This reflects and possibly even has in view the fact that believers form the body of Christ.

God’s people are many different parts making up one body “in” Jesus Christ

See also:

- 1Cor 12:27 ⇑

- The many church members form one body – the body of Christ – with no overriding distinctions

- God’s people are given different spiritual gifts

Rom 12:4-5  For as in one body we have many members,a and the members do not all have the same function, 5so we, though many, are one body in Christ, and individually members one of another. ▤

a Greek parts; also verse 5

With the phrase “individually members one of another” (cf. Eph 4:25 ↓) Paul may have in view the fact that believers are “mutually dependent on one another” (AMP; cf. NLT).

1Cor 12:12-14, 18-20  For just as the body is one and has many members, and all the members of the body, though many, are one body, so it is with Christ. 13For in one Spirit we were all baptized into one body—Jews or Greeks, slavesb or free—and all were made to drink of one Spirit. 14For the body does not consist of one member but of many. ▤  … 18But as it is, God arranged the members in the body, each one of them, as he chose. 19If all were a single member, where would the body be? 20As it is, there are many parts,c yet one body. ▤

b Or servants; Greek bondservants

c Or members; also verse 22

Throughout this passage Paul draws parallels between the human body with its many parts and the body of Christ which likewise has many different parts.

1Cor 10:16-17  The cup of blessing that we bless, is it not a participation in the blood of Christ? The bread that we break, is it not a participation in the body of Christ? 17Because there is one bread, we who are many are one body, for we all partake of the one bread. ▤

When believers participate in the Lord’s Supper, sharing the one loaf of bread signifies that each of them is a part of the one body.

Eph 4:4, 25  There is one body and one Spirit—just as you were called to the one hope that belongs to your call ▤  … 25Therefore, having put away falsehood, let each one of you speak the truth with his neighbor, for we are members one of another. ▤

The church body is built by and “in” Jesus Christ . . .

See also:

- The church body grows – spiritually and numerically

Matt 16:18  And I tell you, you are Peter, and on this rockd I will build my church, and the gates of helle shall not prevail against it. ▤

d The Greek words for Peter and rock sound similar

e Greek the gates of Hades

Note that “Peter” – the new name given here by Jesus to Simon – sounds like “rock” (cf. text note). This points to Peter’s leadership role in Jesus Christ’s building of his church. The “gates of hell” may be speaking of “all the powers of hell” (NLT; cf. AMP) that are opposed to Jesus Christ and his church – or, more specifically, death (cf. CEV, GNT, NCV).

Heb 3:3  For Jesus has been counted worthy of more glory than Moses—as much more glory as the builder of a house has more honor than the house itself. ▤

This implies that Jesus Christ is the builder of God’s house, which probably refers to the household of God’s people although some think it could denote all creation. In contrast Moses was just a part of the house, a servant in it (cf. v. 5).

Eph 2:21-22  … in whom [Christ] the whole structure, being joined together, grows into a holy temple in the Lord. 22In him you also are being built together into a dwelling place for God byf the Spirit. ▤

f Or in

Note that v. 22 may be speaking of church members “being built together” “by the Holy Spirit”. But “by the Holy Spirit” may instead be speaking of how God dwells in the church (cf. GNT, NCV, NIV, NLT).

Eph 4:7, 11-16  But grace was given to each one of us according to the measure of Christ’s gift. ▤  … 11And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsg and teachers,h 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, 13until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,i to the measure of the stature of the fullness of Christ, 14so that we may no longer be children, tossed to and fro by the waves and carried about by every wind of doctrine, by human cunning, by craftiness in deceitful schemes. 15Rather, speaking the truth in love, we are to grow up in every way into him who is the head, into Christ, 16from whom the whole body, joined and held together by every joint with which it is equipped, when each part is working properly, makes the body grow so that it builds itself up in love. ▤

g Or pastors

h Or the shepherd-teachers

i Greek to a full-grown man

The grace given (v. 7) refers to the gifts (v. 11) that Christ has given his people, to build up his body (v. 12). In v. 13, “to the measure of the stature of the fullness of Christ” refers to becoming more like Christ. In v. 15, “grow up … into him” could have a similar meaning, but more likely means to grow into a deeper union with Christ.

Eph 5:25-30  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, 26that he might sanctify her, having cleansed her by the washing of water with the word, 27so that he might present the church to himself in splendor, without spot or wrinkle or any such thing, that she might be holy and without blemish.j 28In the same way husbands should love their wives as their own bodies. He who loves his wife loves himself. 29For no one ever hated his own flesh, but nourishes and cherishes it, just as Christ does the church, 30because we are members of his body. ▤

j Or holy and blameless

A primary aspect of Jesus Christ’s work in building up the church was/is making it holy (vv. 25-27). The phrase “washing of water” (v. 26) is understood by some to be a reference to baptism, but more often it is seen simply as a description of Christ’s cleansing of the church – which is vital to its growth – through its exposure to God’s word (v. 26).

Col 2:19  … and not holding fast to the Head, from whom the whole body, nourished and knit together through its joints and ligaments, grows with a growth that is from God. ▤

Note that this speaks of God producing the growth of the church, with Jesus Christ being the basis or source of its growth.

John 17:22-23  The glory that you have given me I have given to them, that they may be one even as we are one, 23I in them and you in me, that they may become perfectly one, so that the world may know that you sent me and loved them even as you loved me. ▤

Jesus enables believers to be one just as he and God are one. Regarding the use of “glory”, there are various interpretations of what it is referring to here. These include: Christ’s glorious reconciliatory work, given to believers to continue doing; Christ’s manifestation in believers; and the eternal glory that will be consummated in heaven.

2Cor 3:3  And you show that you are a letter from Christ delivered by us, written not with ink but with the Spirit of the living God, not on tablets of stone but on tablets of human hearts.k ▤

k Greek fleshly hearts

The “letter from Christ” is the Corinthian Church. The terminology points to them being one entity, formed by Christ – in Paul’s ministry and through the Holy Spirit.

Zec 6:11-13  Take from them silver and gold, and make a crown, and set it on the head of Joshua, the son of Jehozadak, the high priest. 12And say to him, ‘Thus says the LORD of hosts, “Behold, the man whose name is the Branch: for he shall branch out from his place, and he shall build the temple of the LORD. 13It is he who shall build the temple of the LORD and shall bear royal honor, and shall sit and rule on his throne. And there shall be a priest on his throne, and the counsel of peace shall be between them both.”’ ▤

This crowning of the high priest is understood to be symbolic, portraying the messianic King-Priest who would build the temple of God. This “temple” is quite possibly a reference to the church – making the verse pertinent to this subsection – although some consider a millennial temple to be in view.

. . . and Jesus Christ is the cornerstone of the church

Acts 4:11  This Jesusl is the stone that was rejected by you, the builders, which has become the cornerstone.m ▤

l Greek This one

m Greek the head of the corner

Although rejected by the Jewish religious leaders (cf. 1Pet 2:4 ↓), Jesus Christ became the cornerstone of God’s church – the most important and honored stone in the structure. The metaphor alludes to such roles as: being the key element in the building’s foundation (cf. 1Cor 3:9-11 ↓), holding the building together; and setting the direction for the building’s design and growth.

Eph 2:19-21  So then you are no longer strangers and aliens,n but you are fellow citizens with the saints and members of the household of God, 20built on the foundation of the apostles and prophets, Christ Jesus himself being the cornerstone, 21in whom the whole structure, being joined together, grows into a holy temple in the Lord. ▤

n Or sojourners

1Pet 2:4-8  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, 5you yourselves like living stones are being built up as a spiritual house, to be a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ. 6For it stands in Scripture: “Behold, I am laying in Zion a stone, a cornerstone chosen and precious, and whoever believes in him will not be put to shame.” 7So the honor is for you who believe, but for those who do not believe, “The stone that the builders rejected has become the cornerstone,”o 8and “A stone of stumbling, and a rock of offense.” They stumble because they disobey the word, as they were destined to do. ▤

o Greek the head of the corner

With Christ as the living cornerstone (vv. 4, 6, 7), believers “like living stones are being built up as a spiritual house” (v. 5). Note that regarding the term “the honor”, most other modern translations interpret the Greek to refer to the stone being “precious” or of great value to believers (v. 7a) – as he is to God (v. 4b) – because he is the “precious” cornerstone” (v. 6) of the “spiritual house” (v. 5), the one in whom they can trust (v. 6).

1Cor 3:9-11  For we are God’s fellow workers. You are God’s field, God’s building. 10According to the grace of God given to me, like a skilled master builder I laid a foundation, and someone else is building upon it. Let each one take care how he builds upon it. 11For no one can lay a foundation other than that which is laid, which is Jesus Christ. ▤

Akin to being its cornerstone, Jesus Christ is the foundation of God’s building, the church.

- Christ is like a vine with believers as the branches:

John 15:5  I am the vine; you are the branches. Whoever abides in me and I in him, he it is that bears much fruit, for apart from me you can do nothing. ▤

This reflects the fact that Jesus Christ is the cornerstone of the church, portraying him as being that on which the church is based and revolves around.

Jesus Christ is the head of the church body

See also:

- Jesus Christ is the church’s Lord and ruler

- . . . and Jesus Christ is the cornerstone of the church

As the head of his body, the church, Christ is its ruler and leader – and the key factor in its life and growth.

Col 1:18  And he is the head of the body, the church. He is the beginning, the firstborn from the dead, that in everything he might be preeminent. ▤

Eph 4:15-16  Rather, speaking the truth in love, we are to grow up in every way into him who is the head, into Christ, 16from whom the whole body, joined and held together by every joint with which it is equipped, when each part is working properly, makes the body grow so that it builds itself up in love. ▤

Eph 5:23  For the husband is the head of the wife even as Christ is the head of the church, his body, and is himself its Savior. ▤

Col 2:19  … and not holding fast to the Head, from whom the whole body, nourished and knit together through its joints and ligaments, grows with a growth that is from God. ▤

The “Head” of the body clearly refers to Jesus Christ.

- Jesus Christ is the head of every man in the church:

1Cor 11:3  But I want you to understand that the head of every man is Christ, the head of a wifep is her husband, and the head of Christ is God. ▤

p Greek gunē. This term may refer to a woman or a wife, depending on the context

This points to Jesus Christ’s headship over all individuals in his body.

Jesus Christ is portrayed as the husband of the church

See also:

- 1Cor 11:3 ⇑

Jesus Christ’s portrayal as the husband of the church points to both his headship of it and his oneness with it (cf. Gen 2:24 et al.).

2Cor 11:2  For I feel a divine jealousy for you, since I betrothed you to one husband, to present you as a pure virgin to Christ. ▤

Paul is speaking to the Corinthian church.

Eph 5:23-32  For the husband is the head of the wife even as Christ is the head of the church, his body, and is himself its Savior. 24Now as the church submits to Christ, so also wives should submit in everything to their husbands. 25Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, 26that he might sanctify her, having cleansed her by the washing of water with the word, 27so that he might present the church to himself in splendor, without spot or wrinkle or any such thing, that she might be holy and without blemish.q 28In the same way husbands should love their wives as their own bodies. He who loves his wife loves himself. 29For no one ever hated his own flesh, but nourishes and cherishes it, just as Christ does the church, 30because we are members of his body. 31“Therefore a man shall leave his father and mother and hold fast to his wife, and the two shall become one flesh.” 32This mystery is profound, and I am saying that it refers to Christ and the church. ▤

q Or holy and blameless

Here Paul draws a number of parallels between a husband’s relationship to his wife and Jesus Christ’s relationship with the church, portraying Jesus Christ as an ideal husband with the church as his wife. In v. 27, the reference to the “splendor” of the church alludes to a bride in her splendor. As noted earlier, in v. 32 Paul indicates that in v. 31 he has Christ’s union with the church primarily in view.

Rev 19:7-9  Let us rejoice and exult and give him the glory, for the marriage of the Lamb has come, and his Bride has made herself ready; 8it was granted her to clothe herself with fine linen, bright and pure”— for the fine linen is the righteous deeds of the saints. 9And the angel saidr to me, “Write this: Blessed are those who are invited to the marriage supper of the Lamb.” And he said to me, “These are the true words of God.” ▤

r Greek he said

The “Lamb” is Jesus Christ, and the “bride” likely represents God’s people – “the saints” (v. 8). These verses look forward to the consummation of Jesus Christ’s relationship or union with his people, associated with the consummation of their salvation at the end of the age.

Matt 9:15  And Jesus said to them, “Can the wedding guests mourn as long as the bridegroom is with them? The days will come when the bridegroom is taken away from them, and then they will fast. ▤

Jesus is here referring to himself as a bridegroom. (His disciples are the guests and the “days” when he would be taken from them refers to his death.) Arguably this alludes to his people as a whole as his bride (cf. John 3:29 ↓).

John 3:29  The one who has the bride is the bridegroom. The friend of the bridegroom, who stands and hears him, rejoices greatly at the bridegroom’s voice. Therefore this joy of mine is now complete. ▤

Here John the Baptist parallels the roles of Jesus and himself with the roles of a bridegroom and a friend. In speaking of a bridegroom and a bride, John possibly is alluding to Jesus’ relationship with his people.

- The new Jerusalem as a bride beautifully dressed for her husband:

Rev 21:2, 9-10  And I saw the holy city, new Jerusalem, coming down out of heaven from God, prepared as a bride adorned for her husband. ▤  … 9Then came one of the seven angels who had the seven bowls full of the seven last plagues and spoke to me, saying, “Come, I will show you the Bride, the wife of the Lamb.” 10And he carried me away in the Spirit to a great, high mountain, and showed me the holy city Jerusalem coming down out of heaven from God, … ▤

Partially in view of the new Jerusalem being the future dwelling place of God’s people, some commentators view this depiction of it as a bride beautifully dressed for her husband to be a portrayal of God’s people as Christ’s bride (vv. 2, 9; cf. 22:17).

God fosters unity and peace in the church body

See also:

- Eph 4:3-4 ⇓; John 17:11, 20-23 ⇓

- All believers – including Jews and Gentiles, slaves and free – are one body “in” Jesus Christ . . .

- The church body is built by and “in” Jesus Christ . . .

God, Jesus Christ and the Holy Spirit take a critical role in establishing and maintaining unity and peace in the church body, which is made up of many different parts. In reading the following passages, bear in mind that amongst the references below to unity in the church are references to a unity of form and function as well as to a unity of spirit.

2Chr 30:12  The hand of God was also on Judah to give them one heart to do what the king and the princes commanded by the word of the LORD. ▤

God’s work here in giving unity of mind to the people of Israel is illustrative of his work in the church.

Rom 15:5-6  May the God of endurance and encouragement grant you to live in such harmony with one another, in accord with Christ Jesus, 6that together you may with one voice glorify the God and Father of our Lord Jesus Christ. ▤

1Cor 12:7, 12-13  To each is given the manifestation of the Spirit for the common good. ▤  … 12For just as the body is one and has many members, and all the members of the body, though many, are one body, so it is with Christ. 13For in one Spirit we were all baptized into one body—Jews or Greeks, slavess or free—and all were made to drink of one Spirit. ▤

s Or servants; Greek bondservants

Verse 7 speaks of spiritual gifts being given by the Holy Spirit (cf. vv. 4-6, 11 ⇓) for the good of the church as a whole. These gifts from the Spirit and the Spirit’s role in believers becoming part of the church body (v. 13), illustrate the Holy Spirit’s part in fostering a unity amongst the many members in form and function. For as such the church is able to exist as a unit or single body (v. 12).

1Cor 12:24b-25  But God has so composed the body, giving greater honor to the part that lacked it, 25that there may be no division in the body, but that the members may have the same care for one another. ▤

Eph 2:21-22  … in whom [Christ] the whole structure, being joined together, grows into a holy temple in the Lord. 22In him you also are being built together into a dwelling place for God byt the Spirit. ▤

t Or in

Note that v. 22 could be speaking of church members “being built together” “by the Holy Spirit”. But “by the Holy Spirit” may instead be speaking of how God dwells in the church (cf. GNT, NCV, NIV, NLT).

Eph 4:11-13  And he [Jesus Christ] gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsu and teachers,v 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, 13until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,w to the measure of the stature of the fullness of Christ, … ▤

u Or pastors

v Or the shepherd-teachers

w Greek to a full-grown man

Phil 2:1-2  So if there is any encouragement in Christ, any comfort from love, any participation in the Spirit, any affection and sympathy, 2complete my joy by being of the same mind, having the same love, being in full accord and of one mind. ▤

That which we have from or with Jesus Christ and the Holy Spirit (v. 1) should spur church members on to unity (v. 2).

2Cor 13:11  Finally, brothers,x rejoice. Aim for restoration, comfort one another,y agree with one another, live in peace; and the God of love and peace will be with you. ▤

x Or brothers and sisters

y Or listen to my appeal

The phrase “the God of love and peace” may well be alluding to God as the one who gives love and peace (cf. AMP, CEV, NIrV), suggesting that the aforementioned unity and peace comes from him.

2Thes 3:16  Now may the Lord of peace himself give you peace at all times in every way. The Lord be with you all. ▤

This is probably speaking primarily of Jesus Christ giving peace or harmony amongst the believers as a church.

Col 3:15  And let the peace of Christ rule in your hearts, to which indeed you were called in one body. And be thankful. ▤

The reference here is to relationships with other believers, in which they should seek after Christ’s “peace” in working out differences.

- The kingdom of God is characterized by righteousness, peace and joy in the Holy Spirit:

Rom 14:17  For the kingdom of God is not a matter of eating and drinking but of righteousness and peace and joy in the Holy Spirit. ▤

This is from a passage dealing with matters of church harmony. The implication is that in and through the Holy Spirit, the church should be characterized by peace (along with righteousness and joy).

The church’s unity is linked with it having one God, one Lord and one Spirit

See also:

- 1Cor 12:12-13 ⇑

1Cor 12:4-6, 11  Now there are varieties of gifts, but the same Spirit; 5and there are varieties of service, but the same Lord; 6and there are varieties of activities, but it is the same God who empowers them all in everyone. ▤  … 11All these are empowered by one and the same Spirit, who apportions to each one individually as he wills. ▤

Verses 4-6 speak of the different spiritual gifts given to church members and their different applications all having a unity in their source, function and purpose – in accordance with the same Spirit, Lord and God being behind them. Verse 1 further underlines that there is one Spirit involved (cf. v. 13 ⇑) in these gifts.

Eph 2:18  For through him we both have access in one Spirit to the Father. ▤

The unity of Gentile and Jewish believers in Christ (cf. vv. 14-17) is alluded to here with Paul saying that it is by “one Spirit” that they both can have access to God.

Eph 4:3-6  … eager to maintain the unity of the Spirit in the bond of peace. 4There is one body and one Spirit—just as you were called to the one hope that belongs to your call— 5one Lord, one faith, one baptism, 6one God and Father of all, who is over all and through all and in all. ▤

The reference to “one Spirit… one Lord… one God and Father of all” (vv. 4-6) – along with other singular elements of the faith – reinforces the call (v. 3) and need for unity. The coupling of the term “one Spirit” with “one body” (v. 4) may well be intended to underline the Holy Spirit’s role in facilitating the spiritual life and unity of the body – as per the theme of the previous subsection – reinforcing the earlier reference to “the unity of the Spirit” (v. 3). In v. 6, if the use of “all” refers to all of God’s people (cf. CEV, NLT) as opposed to all things (cf. NCV), then the verse points to the unity of believers in having one God who encompasses all of them.

1Cor 1:2  To the church of God that is in Corinth, to those sanctified in Christ Jesus, called to be saints together with all those who in every place call upon the name of our Lord Jesus Christ, both their Lord and ours: … ▤

All believers everywhere together call on the one Lord – the Lord of all of them. This points to the unity of all believers worldwide.

Mal 2:10  Have we not all one Father? Has not one God created us? Why then are we faithless to one another, profaning the covenant of our fathers? ▤

For God’s people to be unfaithful to one another is incongruous with the fact that they all have the one Father.

Matt 23:8-10  But you are not to be called rabbi, for you have one teacher, and you are all brothers.z 9And call no man your father on earth, for you have one Father, who is in heaven. 10Neither be called instructors, for you have one instructor, the Christ. ▤

z Or brothers and sisters

The emphasis here is on equality and humility more so than unity, but the concepts are not unrelated and each is right and proper in view of the fact the church has only one “teacher” and “instructor” (Jesus Christ) and one spiritual “Father”.

- God’s people should be one just as the Father and Jesus Christ are one:

John 17:11, 20-23  And I am no longer in the world, but they are in the world, and I am coming to you. Holy Father, keep them in your name, which you have given me, that they may be one, even as we are one. ▤  … 20“I do not ask for these only, but also for those who will believe in me through their word, 21that they may all be one, just as you, Father, are in me, and I in you, that they also may be in us, so that the world may believe that you have sent me. 22The glory that you have given me I have given to them, that they may be one even as we are one, 23I in them and you in me, that they may become perfectly one, so that the world may know that you sent me and loved them even as you loved me. ▤

The clause “that they also may be in us” (v. 21b) is most likely speaking of believers being one in the Father and Jesus Christ (cf. AMP, NCV). egarding “glory” (v. 22), see the comment on John 17:22-23 – under The church body is built by and “in” Jesus Christ . . ..

Pray for persecuted Christians

Section D

Epilogue: God’s People Relate to God through Jesus Christ

Section Jumps

- Jesus Christ’s death and priesthood have opened the way into God’s presence for God’s people

- God’s people have access to God through Jesus Christ – by the Holy Spirit

- God’s people give thanks and praise to God through Jesus Christ

- God’s people ask the Father for things in Jesus Christ’s “name”

- Further references to God’s people relating to him through Jesus Christ

See also:

- God works in and through his people, through Jesus Christ

- Jesus Christ as High Priest

Verses which speak of God’s people relating to God (e.g. praying to him) “through” Jesus Christ appear to have in view one or more of the following three concepts: Jesus Christ’s death opening the way into God’s presence; Jesus Christ’s priesthood; and God’s people being “in” Jesus Christ. Bear in mind that these three concepts or interpretations are not mutually exclusive and all three are aspects of Jesus Christ’s mediatory role in a believer’s relationship with God. The following three paragraphs discuss these three concepts further.

By his death, Jesus Christ’s consummate sacrifice removed sin forever as a barrier between God and his people – opening the way into God’s presence for God’s people. Thus it can be said that God’s people approach God “through Jesus Christ” by what he has accomplished in his death.

In his ongoing high priestly role Jesus Christ mediates between God and God’s people, representing the people before God. It would appear that this includes him doing so in conjunction with individual believer’s approaches to God. As such, just as under the old covenant people approached God by having a priest go before God on their behalf, now believers approach God “through Jesus Christ” in his role as high priest.

Additionally, it can be said that one relates to God “through Jesus Christ” by being “in” Christ (as per the theme of the preceding sections). Believers have the right to approach God because of their relationship with Jesus Christ, being “in” him (cf. Eph 3:12). For it is because of this union with Jesus Christ that what they say is sanctioned to be spoken before God. (See also the introductory comment below on God’s people ask the Father for things in Jesus Christ’s “name”.)

Jesus Christ’s death and priesthood have opened the way into God’s presence for God’s people

Matt 27:50-51  And Jesus cried out again with a loud voice and yielded up his spirit. 51And behold, the curtain of the temple was torn in two, from top to bottom. And the earth shook, and the rocks were split. ▤

To enter the Most Holy Place of God’s presence in the temple, the high priest – the only one permitted to do so – went through the curtain that separated the Most Holy Place from the Holy Place. The tearing of the curtain of the temple in two from top to bottom (v. 51) is understood to symbolically proclaim that there was no longer any barrier to people themselves directly entering into God’s presence; no longer was this privilege confined to just the high priest.

Heb 10:19-22  Therefore, brothers,a since we have confidence to enter the holy places by the blood of Jesus, 20by the new and living way that he opened for us through the curtain, that is, through his flesh, 21and since we have a great priest over the house of God, 22let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

a Or brothers and sisters

The reference to Jesus Christ’s body as “the curtain” (v. 20), is drawing a parallel between his death which opened a way for believers to confidently enter into God’s presence, and the curtain which the high priest went through to enter the Most Holy Place of God’s presence on the Day of Atonement. The expression “our bodies washed with pure water” (v. 22) is understood by some to be a reference to baptism, but more often it is seen as a reference to being made clean by Jesus Christ’s sacrifice. Similar to “hearts sprinkled clean” (v. 22), the expression is used to draw a parallel with the priests washing with water to signify them being cleansed whenever they entered the Tent of Meeting or approached the altar to present an offering to God (cf. Ex 30:20-21).

Heb 4:14-16  Since then we have a great high priest who has passed through the heavens, Jesus, the Son of God, let us hold fast our confession. 15For we do not have a high priest who is unable to sympathize with our weaknesses, but one who in every respect has been tempted as we are, yet without sin. 16Let us then with confidence draw near to the throne of grace, that we may receive mercy and find grace to help in time of need. ▤

Because of Jesus Christ and his position as high priest (vv. 14-15), we may approach “the throne of our gracious God” (NLT; cf. CEV, GNT, NCV).

Heb 7:17-22  For it is witnessed of him, “You are a priest forever, after the order of Melchizedek.” 18For on the one hand, a former commandment is set aside because of its weakness and uselessness 19(for the law made nothing perfect); but on the other hand, a better hope is introduced, through which we draw near to God. 20And it was not without an oath. For those who formerly became priests were made such without an oath, 21but this one was made a priest with an oath by the one who said to him: “The Lord has sworn and will not change his mind, ‘You are a priest forever.’” 22This makes Jesus the guarantor of a better covenant. ▤

God made Jesus Christ high priest forever, on oath (vv. 20-21). In doing so God has effectively introduced a better hope for us (v. 19; cf. Heb 6:19-20 ↓), with Jesus Christ’s role as high priest guaranteeing a better covenant (cf. v. 22) or relationship between God and his people. In this relationship we can now draw near to God (v. 19b), through Jesus Christ (v. 25 ⇓).

Heb 9:6-14  These preparations having thus been made, the priests go regularly into the first section, performing their ritual duties, 7but into the second only the high priest goes, and he but once a year, and not without taking blood, which he offers for himself and for the unintentional sins of the people. 8By this the Holy Spirit indicates that the way into the holy places is not yet opened as long as the first section is still standing 9(which is symbolic for the present age).b According to this arrangement, gifts and sacrifices are offered that cannot perfect the conscience of the worshiper, 10but deal only with food and drink and various washings, regulations for the body imposed until the time of reformation. 11But when Christ appeared as a high priest of the good things that have come,c then through the greater and more perfect tent (not made with hands, that is, not of this creation) 12he entered once for all into the holy places, not by means of the blood of goats and calves but by means of his own blood, thus securing an eternal redemption. 13For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifyd for the purification of the flesh, 14how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify oure conscience from dead works to serve the living God. ▤

b Or which is symbolic for the age then present

c Some manuscripts good things to come

d Or For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifies

e Some manuscripts your

Previously the high priest alone entered the earthly Most Holy Place, with the blood of sacrifices made for sin (v. 7). This indicated that the sacrifices ultimately were not able to clear the people’s consciences, for them themselves to be able to enter God’s presence (vv. 8-9). But by his own blood Jesus Christ entered God’s very presence in heaven to obtain eternal redemption (v. 12) and realize true cleansing for God’s people (vv. 13-14). As such they may serve God (v. 14b), having been made holy – with the implication that Jesus Christ’s high priestly work, notably his sacrifice, has opened the way into God’s presence (v. 8) for all God’s people.

- Because of Jesus, our hope extends into God’s presence, “behind the curtain”:

Heb 6:19-20  We have this as a sure and steadfast anchor of the soul, a hope that enters into the inner place behind the curtain, 20where Jesus has gone as a forerunner on our behalf, having become a high priest forever after the order of Melchizedek. ▤

Verses 19b-20 may mean that our hope extends into God’s very presence, where Jesus has entered as a “forerunner” on our behalf – giving us an assured hope that we will be able to follow. (As such our future, ultimate entry into God’s presence would appear to be in view.) Alternatively, or along with the above, the verses may mean that our hope is based on Jesus’ ministry for us in God’s presence, in his role as high priest.

God’s people have access to God through Jesus Christ – by the Holy Spirit

See also:

- Pray in the Holy Spirit

- Worship God in spirit and by the Holy Spirit

Eph 2:18  For through him we both have access in one Spirit to the Father. ▤

Here “through him” may be speaking of how people are to approach God. Alternatively it could be referring to being able to approach God because of what Jesus Christ has done (cf. NLT) – i.e. his reconciliation of people to God by his death (cf. v. 16).

Eph 3:11-12  This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, 12in whom we have boldness and access with confidence through our faith in him. ▤

In v. 12, “in whom” may well have the believer’s union with Christ in view (cf. GNT). In him and through our faith in him we can confidently access God.

Heb 7:25  Consequently, he is able to save to the uttermostf those who draw near to God through him, since he always lives to make intercession for them. ▤

f That is, completely; or at all times

The expression “draw near to God through him” may be referring to believers turning to God at conversion. However, in the Greek the verb translated as “draw near” is in the present tense, which suggests that this phrase is referring to continuing to come to God through Jesus Christ, relating to God through him (cf. NEL, NBC).

- Jesus’ declaration of heaven opening up:

John 1:51  And he said to him, “Truly, truly, I say to you,g you will see heaven opened, and the angels of God ascending and descending on the Son of Man.” ▤

g The Greek for you is plural; twice in this verse

A number of commentators understand this to be speaking of communication between God and humankind being opened or freed up through Jesus Christ. In this, Jesus (“the Son of Man”) is the representative of humankind or God’s people and the means by which this more accessible communication is possible. Another interpretation of this verse is that Jesus is implying that the disciples would see heaven, or God, testifying to who he is.

God’s people give thanks and praise to God through Jesus Christ

See also:

- Eph 5:20 ⇓

Rom 1:8  First, I thank my God through Jesus Christ for all of you, because your faith is proclaimed in all the world. ▤

Col 3:17  And whatever you do, in word or deed, do everything in the name of the Lord Jesus, giving thanks to God the Father through him. ▤

Heb 13:15  Through him then let us continually offer up a sacrifice of praise to God, that is, the fruit of lips that acknowledge his name. ▤

As quite possibly is the case in other verses in this subsection, Jesus Christ’s role as high priest is in view here, with him being the one through whom we offer such sacrifices.

1Pet 4:10-11  As each has received a gift, use it to serve one another, as good stewards of God’s varied grace: 11whoever speaks, as one who speaks oracles of God; whoever serves, as one who serves by the strength that God supplies—in order that in everything God may be glorified through Jesus Christ. To him belong glory and dominion forever and ever. Amen. ▤

This could well be speaking of people glorifying or praising (cf. GNT, NIV) God through Jesus Christ for God’s grace in one’s ministry. However, some commentators understand the reference to Jesus Christ to be primarily related to his role in one’s ministry, through which glory comes to God.

Jude 1:25  … to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

This may be speaking of ascribing to God through Jesus Christ “glory, majesty, dominion, and authority” (cf. NIrV) – hence its inclusion here. Alternatively it may be saying that these things are or will be God’s through Jesus Christ.

Rom 7:24-25a  Wretched man that I am! Who will deliver me from this body of death? 25Thanks be to God through Jesus Christ our Lord! ▤

Note that the appropriateness of this verse to this subsection is debatable, as v. 24 and the general context suggests that rather than giving thanks to God through Jesus Christ, Paul may instead be speaking of God saving him through Jesus Christ (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT).

- They offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ:

1Pet 2:4-5  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, 5you yourselves like living stones are being built up as a spiritual house, to be a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ. ▤

The phrase “through Jesus Christ” may be referring to how the spiritual sacrifices are offered (cf. CEV), or the reason why they are acceptable, i.e. Jesus Christ’s work in securing salvation (cf. NLT).

God’s people ask the Father for things in Jesus Christ’s “name”

See also:

- Ask for things in Jesus Christ’s “name”

In Jewish thought, a person’s name represented or embodied their whole person – including their nature, authority and goals. Believers make requests of God “in Jesus Christ’s name” – in accordance with all that his name signifies. Such prayer is compatible with Jesus’ person and purpose and offered on his authority. (cf. NSB, ZBC) (See also the introductory comment on Ask for things in Jesus Christ’s “name”.)

Being “in” Jesus Christ and relating to God “through” Christ are connected to this concept of relating to God “in the name of” Jesus Christ. For it is only because of a believer’s relationship with Jesus Christ – in which believers may relate to God “through” Jesus Christ – that a believer can make requests of God in Jesus Christ’s “name”, on his authority.

John 15:16  You did not choose me, but I chose you and appointed you that you should go and bear fruit and that your fruit should abide, so that whatever you ask the Father in my name, he may give it to you. ▤

John 16:23-24, 26  In that day you will ask nothing of me. Truly, truly, I say to you, whatever you ask of the Father in my name, he will give it to you. 24Until now you have asked nothing in my name. Ask, and you will receive, that your joy may be full. ▤  … 26In that day you will ask in my name, and I do not say to you that I will ask the Father on your behalf; … ▤

“I do not say to you that I will ask the Father on your behalf” (v. 26b), probably refers to the fact that God’s people are able to ask God directly, in Jesus Christ’s name; Jesus does not have to ask for them.

Matt 18:19-20  Again I say to you, if two of you agree on earth about anything they ask, it will be done for them by my Father in heaven. 20For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

Coming together in Jesus Christ’s name (v. 20) to pray to God (v. 19), is comparable to praying in his name.

- They give thanks to God the Father in the name of Jesus Christ:

Eph 5:20  … giving thanks always and for everything to God the Father in the name of our Lord Jesus Christ, … ▤

Along with the verses in the previous subsection and in accordance with the teaching in this subsection, this verse suggests that giving thanks to God in the name of Jesus Christ is closely associated with giving thanks to God through him.

Further references to God’s people relating to him through Jesus Christ

John 14:6  Jesus said to him, “I am the way, and the truth, and the life. No one comes to the Father except through me. ▤

A common interpretation of the first statement is that Jesus means he is the way to the Father for he is the truth and the life. The second statement appears to relate back to the first assertion – “I am the way”. The verse is speaking of, primarily at least, coming into a relationship with the Father through Jesus Christ, and is usually understood to be meaning that what Jesus has done is the reason for why we can begin this relationship. Arguably it is also applicable to one’s ongoing relationship with the Father, with Jesus being the means or way through which we can come to the Father.

Rom 5:11  More than that, we also rejoice in God through our Lord Jesus Christ, through whom we have now received reconciliation. ▤

The phrase “through our Lord Jesus Christ” may be referring to Jesus Christ as the means by which we rejoice in God. However, the phrase may instead mean that Christ is the reason why we can, which is spoken of in the subsequent clause.

2Cor 1:20  For all the promises of God find their Yes in him. That is why it is through him that we utter our Amen to God for his glory. ▤

“Amen” is a reference to the “Yes” in the first sentence (as emphasized by the NCV which uses “yes” in both instances; cf. CEV text note). In response to God’s promises to us finding their fulfillment (i.e. being “Yes”) in Jesus Christ, we say “Yes” or “Amen” in worship to God “through Christ” – quite possibly meaning “in His Person and by His agency” (AMP). Presumably Paul means we do this in acknowledgment of the promises and of their fulfillment in Christ, including in his death and resurrection.

- Paul’s confidence “through Christ toward God”:

2Cor 3:3-4  And you show that you are a letter from Christ delivered by us, written not with ink but with the Spirit of the living God, not on tablets of stone but on tablets of human hearts.h 4Such is the confidence that we have through Christ toward God. ▤

h Greek fleshly hearts

Paul was confident through Christ toward or before God that the product of his work amongst the Corinthians (v. 3) validated his ministry (cf. vv. 1-2).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 17

Keys to God’s Interaction

1. Basics

1. God Is Always with His People

2. God Knows His People and They Know Him

3. God Loves His People

4. God Is Faithful to His People

5. God Shows Grace to His People

2. God’s Holy Spirit in His People

1. God Gives the Holy Spirit to His People

2. God Works in His People through the Holy Spirit

3. The Holy Spirit Renews God’s People

4. The Holy Spirit Helps God’s People

Part I

Basics

This section looks at some basic factors underlying God’s interaction with his people. They show that God’s relationship with his people is not an aloof, impersonal one – far from it. God is always with his people and they can actually know him. Complementary to this is God’s great love and steadfast faithfulness towards his people – two characteristics which are often coupled together in the Bible. Undergirding all God’s interaction with his people is his truly amazing grace.

Section A

God Is Always with His People

Section Jumps

- God and Jesus Christ are with their people

- God and Jesus Christ are always with their people . . .

- . . . God’s people are always with God – living in his presence

- God is with his people wherever they go . . .

- . . . God also goes before his people

- God is with his people in trouble

- Being with his people in trouble, God sees them through it

- God and Jesus Christ in fact live in their people . . .

- . . . and God’s people live in him and Jesus Christ

- God’s people are with Jesus Christ even in death

- Note: Examples of people being successful because God was with them

See also:

- God’s people live with Jesus Christ . . .

- . . . and Jesus Christ is in his people

“The best of all is: God is with us.” – John Wesley

God and Jesus Christ are with their people

Num 23:21  He has not beheld misfortune in Jacob, nor has he seen trouble in Israel. The LORD their God is with them, and the shout of a king is among them. ▤

Note that the final clause appears to either: further be speaking of God’s presence amongst his people; or meaning that God is proclaimed as King by them (cf. GNT, NLT).

Num 35:34  You shall not defile the land in which you live, in the midst of which I dwell, for I the LORD dwell in the midst of the people of Israel. ▤

2Chr 15:2, 9  … and he [Azariah] went out to meet Asa and said to him, “Hear me, Asa, and all Judah and Benjamin: The LORD is with you while you are with him. If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will forsake you. ▤  … 9And he [Asa] gathered all Judah and Benjamin, and those from Ephraim, Manasseh, and Simeon who were residing with them, for great numbers had deserted to him from Israel when they saw that the LORD his God was with him. ▤

Isa 57:15  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: “I dwell in the high and holy place, and also with him who is of a contrite and lowly spirit, to revive the spirit of the lowly, and to revive the heart of the contrite. ▤

Note that to have a “contrite” spirit is to be deeply remorseful and repentant of sin. One who has a “lowly spirit” is humble – here quite possibly a reference to being so in response to one’s own sin.

Hag 1:13  Then Haggai, the messenger of the LORD, spoke to the people with the LORD’s message, “I am with you, declares the LORD.” ▤

1Cor 14:24-25  But if all prophesy, and an unbeliever or outsider enters, he is convicted by all, he is called to account by all, 25the secrets of his heart are disclosed, and so, falling on his face, he will worship God and declare that God is really among you. ▤

2Cor 6:16  What agreement has the temple of God with idols? For we are the temple of the living God; as God said, “I will make my dwelling among them and walk among them, and I will be their God, and they shall be my people. ▤

God’s people being his “temple” is indicative of God’s presence amongst them.

2Cor 13:11  Finally, brothers,a rejoice. Aim for restoration, comfort one another,b agree with one another, live in peace; and the God of love and peace will be with you. ▤

a Or brothers and sisters

b Or listen to my appeal

Phil 4:9  What you have learned and received and heard and seen in me—practice these things, and the God of peace will be with you. ▤

John 14:18  I will not leave you as orphans; I will come to you. ▤

Quite possibly this refers to the giving of the Holy Spirit (cf. vv. 16-17) at Pentecost and Jesus’ presence through the Spirit’s indwelling. Alternatively Jesus’ appearance to the disciples after his resurrection or even his second coming may be in view.

2Thes 3:16  Now may the Lord of peace himself give you peace at all times in every way. The Lord be with you all. ▤

This is a blessing or prayer, speaking of Jesus Christ’s presence with his people (cf. 2Tim 4:22 ↓).

2Tim 4:22  The Lord be with your spirit. Grace be with you.c ▤

c The Greek for you is plural

- Prayer that Christ’s grace, God’s love and the fellowship of the Holy Spirit will be with believers:

2Cor 13:14  The grace of the Lord Jesus Christ and the love of God and the fellowship of the Holy Spirit be with you all. ▤

These things can be considered aspects or results of the presence of Jesus Christ, God and the Holy Spirit with their people.

God and Jesus Christ are always with their people . . .

Deut 31:8  It is the LORD who goes before you. He will be with you; he will not leave you or forsake you. Do not fear or be dismayed. ▤

Josh 1:5  No man shall be able to stand before you all the days of your life. Just as I was with Moses, so I will be with you. I will not leave you or forsake you. ▤

Ps 89:21  … so that my hand shall be established with him; my arm also shall strengthen him. ▤

Here God says of David that his “hand” – indicative of his power in particular – “shall always remain with him” (NRSV; cf. GNT). This indicates that God would always be with him – “I will always be there” (CEV).

Ps 90:1  Lord, you have been our dwelling placed in all generations. ▤

d Some Hebrew manuscripts (compare Septuagint) our refuge

God has always been his people’s home and refuge, indicative of him always being with them.

Gen 48:15  And he blessed Joseph and said, “The God before whom my fathers Abraham and Isaac walked, the God who has been my shepherd all my life long to this day, … ▤

The reference to God as his “shepherd” points to God’s presence with Joseph, caring for him and guiding him – all his life.

Gen 21:22  At that time Abimelech and Phicol the commander of his army said to Abraham, “God is with you in all that you do. ▤

Deut 4:7  For what great nation is there that has a god so near to it as the LORD our God is to us, whenever we call upon him? ▤

Ps 16:8  I have set the LORD always before me; because he is at my right hand, I shall not be shaken. ▤

David is saying that he continually kept himself aware of God’s presence (cf. GNT), indicative of the fact that God was always at his side.

Matt 28:20b  [Jesus:] And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

. . . God’s people are always with God – living in his presence

See also:

- Continue to live before God, in his presence . . .

Ps 73:23  Nevertheless, I am continually with you; you hold my right hand. ▤

Here and in 139:18b immediately below, the psalmists speaks of always being with God.

Ps 139:18b  I awake, and I am still with you. ▤

Luke 15:31  And he said to him, ‘Son, you are always with me, and all that is mine is yours. ▤

A parallel can be made with the son being spoken of as always being with his father and God’s people always being with their heavenly Father.

Deut 33:27a  The eternal God is your dwelling place,e and underneath are the everlasting arms.f ▤

e Or a dwelling place

f Revocalization of verse 27 yields He subdues the ancient gods, and shatters the forces of old

Note that this and most of the following verses do not refer to God’s people as “always” dwelling or being with God (as per the above subheading). However they do show that God’s people dwell with him and even suggest that this is always the case.

Ps 91:1  He who dwells in the shelter of the Most High will abide in the shadow of the Almighty. ▤

The latter part of the verse speaks of resting securely under God’s protection (cf. v. 2).

Ps 41:12  But you have upheld me because of my integrity, and set me in your presence forever. ▤

This and the following verses refer to God’s people living in his presence.

Ps 140:13  Surely the righteous shall give thanks to your name; the upright shall dwell in your presence. ▤

Ps 102:28  The children of your servants shall dwell secure; their offspring shall be established before you. ▤

This speaks of God’s people being firmly set in his “presence” (CEV, NLT, NRSV).

- Blessed are those who God brings near to live in presence:

Ps 65:4  Blessed is the one you choose and bring near, to dwell in your courts! We shall be satisfied with the goodness of your house, the holiness of your temple! ▤

Note Psalm 148:14 also speaks of God’s people being near him – “He has raised up a horn for his people, praise for all his saints, for the people of Israel who are near to him. Praise the LORD!”

God is with his people wherever they go . . .

Gen 28:15  Behold, I am with you and will keep you wherever you go, and will bring you back to this land. For I will not leave you until I have done what I have promised you. ▤

The fulfillment of this promise made to Jacob, is testified to by him in the following reference – Genesis 35:3.

Gen 35:3  Then let us arise and go up to Bethel, so that I may make there an altar to the God who answers me in the day of my distress and has been with me wherever I have gone. ▤

Josh 1:9  Have I not commanded you? Be strong and courageous. Do not be frightened, and do not be dismayed, for the LORD your God is with you wherever you go. ▤

2Sam 7:9  And I have been with you wherever you went and have cut off all your enemies from before you. And I will make for you a great name, like the name of the great ones of the earth. ▤

Ex 33:14  And he said, “My presence will go with you, and I will give you rest.” ▤

Ex 40:38  For the cloud of the LORD was on the tabernacle by day, and fire was in it by night, in the sight of all the house of Israel throughout all their journeys. ▤

The “cloud of the LORD” signified the LORD’s presence (cf. vv. 34-35), with the people in all their travels, guiding them along the way (cf. vv. 36-37; Ex 13:21-22 ⇓).

. . . God also goes before his people

Deut 31:3, 8  The LORD your God himself will go over before you. He will destroy these nations before you, so that you shall dispossess them, and Joshua will go over at your head, as the LORD has spoken. ▤  … 8It is the LORD who goes before you. He will be with you; he will not leave you or forsake you. Do not fear or be dismayed. ▤

Isa 52:12  For you shall not go out in haste, and you shall not go in flight, for the LORD will go before you, and the God of Israel will be your rear guard. ▤

Not only did God promise to go before them, but also to protect them from behind – to be their “rear guard”.

Mic 2:13  He who opens the breach goes up before them; they break through and pass the gate, going out by it. Their king passes on before them, the LORD at their head. ▤

“He who opens the breach” refers to the LORD – who will be “at their head”. The verse speaks of God regathering his people from exile.

Judg 4:14-15a  And Deborah said to Barak, “Up! For this is the day in which the LORD has given Sisera into your hand. Does not the LORD go out before you?” So Barak went down from Mount Tabor with 10,000 men following him. 15And the LORD routed Sisera and all his chariots and all his army before Barak by the edge of the sword. ▤

Verse 15a demonstrates that the LORD had indeed gone ahead of Barak to deliver the enemy into his hands, as Deborah had declared (v. 14).

1Chr 14:15  And when you hear the sound of marching in the tops of the balsam trees, then go out to battle, for God has gone out before you to strike down the army of the Philistines. ▤

Ex 13:21-22  And the LORD went before them by day in a pillar of cloud to lead them along the way, and by night in a pillar of fire to give them light, that they might travel by day and by night. 22The pillar of cloud by day and the pillar of fire by night did not depart from before the people. ▤

Isa 45:2  I will go before you and level the exalted places,g I will break in pieces the doors of bronze and cut through the bars of iron, … ▤

g Masoretic Text; Dead Sea Scroll, Septuagint level the mountains

The reference is to God going before the Persian king Cyrus, breaking down any obstacles, as he used Cyrus to do his work. This can be applied to God going before his people.

- The Israelites knew God was among them and would drive out nations before them when the ark went into the Jordan before them and cut off its water:

Josh 3:10-11, 13, 15-16  And Joshua said, “Here is how you shall know that the living God is among you and that he will without fail drive out from before you the Canaanites, the Hittites, the Hivites, the Perizzites, the Girgashites, the Amorites, and the Jebusites. 11Behold, the ark of the covenant of the Lord of all the earthh is passing over before you into the Jordan. ▤  … 13And when the soles of the feet of the priests bearing the ark of the LORD, the Lord of all the earth, shall rest in the waters of the Jordan, the waters of the Jordan shall be cut off from flowing, and the waters coming down from above shall stand in one heap.” ▤  … 15and as soon as those bearing the ark had come as far as the Jordan, and the feet of the priests bearing the ark were dipped in the brink of the water (now the Jordan overflows all its banks throughout the time of harvest), 16the waters coming down from above stood and rose up in a heap very far away, at Adam, the city that is beside Zarethan, and those flowing down toward the Sea of the Arabah, the Salt Sea, were completely cut off. And the people passed over opposite Jericho. ▤

h Hebrew the ark of the covenant, the Lord of all the earth

God is with his people in trouble

See also:

- [Reasons to not be afraid:] God Is Always with His People

Ps 46:1  God is our refuge and strength, a very presenti help in trouble. ▤

i Or well proved

Gen 39:20-22  And Joseph’s master took him and put him into the prison, the place where the king’s prisoners were confined, and he was there in prison. 21But the LORD was with Joseph and showed him steadfast love and gave him favor in the sight of the keeper of the prison. 22And the keeper of the prison put Joseph in charge of all the prisoners who were in the prison. Whatever was done there, he was the one who did it. ▤

2Chr 20:17  You will not need to fight in this battle. Stand firm, hold your position, and see the salvation of the LORD on your behalf, O Judah and Jerusalem.’ Do not be afraid and do not be dismayed. Tomorrow go out against them, and the LORD will be with you. ▤

Ezra 9:9  For we are slaves. Yet our God has not forsaken us in our slavery, but has extended to us his steadfast love before the kings of Persia, to grant us some reviving to set up the house of our God, to repair its ruins, and to give us protectionj in Judea and Jerusalem. ▤

j Hebrew a wall

Even though they were slaves, Ezra could say: “God has not left us.” (NCV™)

Ps 14:4-5  Have they no knowledge, all the evildoers who eat up my people as they eat bread and do not call upon the LORD? 5There they are in great terror, for God is with the generation of the righteous. ▤

Amidst attacks by evildoers (v. 4; cf. 2Chr 20:17 ↑), God is present with his people (v. 5) – protecting them and bringing terror to their enemies.

Ezek 11:16  Therefore say, ‘Thus says the Lord GOD: Though I removed them far off among the nations, and though I scattered them among the countries, yet I have been a sanctuary to them for a whilek in the countries where they have gone.’ ▤

k Or in small measure

Although the people had been sent far away from the sanctuary in Jerusalem which signified God’s presence with his people, he himself was a sanctuary for them in their exile, which indicates that he was “present with them” (GNT, cf. CEV).

- In persecution, God’s people are not forsaken by him:

2Cor 4:9  … persecuted, but not forsaken; struck down, but not destroyed; … ▤

Most likely this is referring to not being abandoned by God (cf. CEV, NCV, NLT), in persecution.

Being with his people in trouble, God sees them through it

Ps 46:4-7  There is a river whose streams make glad the city of God, the holy habitation of the Most High. 5God is in the midst of her; she shall not be moved; God will help her when morning dawns. 6The nations rage, the kingdoms totter; he utters his voice, the earth melts. 7The LORD of hosts is with us; the God of Jacob is our fortress. Selah ▤

Ps 91:15  When he calls to me, I will answer him; I will be with him in trouble; I will rescue him and honor him. ▤

Ps 109:31  For he stands at the right hand of the needy one, to save him from those who condemn his soul to death. ▤

Isa 8:9-10  Be broken,l you peoples, and be shattered;m give ear, all you far countries; strap on your armor and be shattered; strap on your armor and be shattered. 10Take counsel together, but it will come to nothing; speak a word, but it will not stand, for God is with us.n ▤

l Or Be evil

m Or dismayed

n The Hebrew for God is with us is Immanuel

Despite the hostility of enemy nations, Israel would not succumb for God was with them.

Isa 43:2  When you pass through the waters, I will be with you; and through the rivers, they shall not overwhelm you; when you walk through fire you shall not be burned, and the flame shall not consume you. ▤

Jer 1:19  They will fight against you, but they shall not prevail against you, for I am with you, declares the LORD, to deliver you. ▤

Jer 20:10-11  For I hear many whispering. Terror is on every side! “Denounce him! Let us denounce him!” say all my close friends, watching for my fall. “Perhaps he will be deceived; then we can overcome him and take our revenge on him.” 11But the LORD is with me as a dread warrior; therefore my persecutors will stumble; they will not overcome me. They will be greatly shamed, for they will not succeed. Their eternal dishonor will never be forgotten. ▤

Jer 30:11a  For I am with you to save you, declares the LORD; I will make a full end of all the nations among whom I scattered you, but of you I will not make a full end. ▤

Ezek 34:29-30  And I will provide for them renowned plantations so that they shall no more be consumed with hunger in the land, and no longer suffer the reproach of the nations. 30And they shall know that I am the LORD their God with them, and that they, the house of Israel, are my people, declares the Lord GOD. ▤

Zec 10:5  They shall be like mighty men in battle, trampling the foe in the mud of the streets; they shall fight because the LORD is with them, and they shall put to shame the riders on horses. ▤

The GNT and NLT use “even” in relation to the horsemen – i.e. “even the enemy horsemen” (GNT) – implying that horsemen were generally a superior force. Because the LORD would be with his people, they would overcome stronger enemies.

Acts 7:9-10  And the patriarchs, jealous of Joseph, sold him into Egypt; but God was with him 10and rescued him out of all his afflictions and gave him favor and wisdom before Pharaoh, king of Egypt, who made him ruler over Egypt and over all his household. ▤

Acts 18:9-10  And the Lord said to Paul one night in a vision, “Do not be afraid, but go on speaking and do not be silent, 10for I am with you, and no one will attack you to harm you, for I have many in this city who are my people.” ▤

2Tim 4:16-17  At my first defense no one came to stand by me, but all deserted me. May it not be charged against them! 17But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. So I was rescued from the lion’s mouth. ▤

Ps 16:8  I have set the LORD always before me; because he is at my right hand, I shall not be shaken. ▤

“I will not be shaken” points to God’s protection.

God and Jesus Christ in fact live in their people . . .

See also:

- 1Jn 3:24a ⇓; 1Jn 4:13, 15-16 ⇓

- . . . Having the Holy Spirit indicates that God lives in a person

- . . . God and Jesus Christ are with those who obey – they in God and he in them

Verses that speak of God and/or Jesus Christ living in their people (or vice versa) largely have in view the spiritual union of God and Jesus Christ with their people. This union is in part at least based on God’s people having his Holy Spirit (cf. 1Jn 3:24 ↓; 1Jn 4:13 ⇓).

John 14:23  Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

1Jn 3:24  Whoever keeps his commandments abides in God,o and Godp in him. And by this we know that he abides in us, by the Spirit whom he has given us. ▤

o Greek him

p Greek he

1Jn 4:12  No one has ever seen God; if we love one another, God abides in us and his love is perfected in us. ▤

1Jn 2:23  No one who denies the Son has the Father. Whoever confesses the Son has the Father also. ▤

Whoever acknowledges and accepts (cf. CEV, GNT) Jesus Christ “has” God also. This appears to refer to God’s and Jesus Christ’s presence in their people (cf. ZBC).

2Jn 1:9  Everyone who goes on ahead and does not abide in the teaching of Christ, does not have God. Whoever abides in the teaching has both the Father and the Son. ▤

Eph 4:6  … one God and Father of all, who is over all and through all and in all. ▤

Here “all” may mean all things, rather than being limited to all Christians, although the latter would still likely be primarily in view.

. . . and God’s people live in him and Jesus Christ

See also:

- God’s People Are ‘in’ Jesus Christ

- Epilogue: Living ‘in’ Jesus Christ

See also the introductory comments on the above cross references.

John 17:21  … that they may all be one, just as you, Father, are in me, and I in you, that they also may be in us, so that the world may believe that you have sent me. ▤

Col 3:3  For you have died, and your life is hidden with Christ in God. ▤

Through the believer’s spiritual union with Christ, they are “in God” (cf. 1Jn 5:20 ↓) in a spiritual sense by virtue of Christ’s relationship with the Father.

1Thes 1:1  Paul, Silvanus, and Timothy, To the church of the Thessalonians in God the Father and the Lord Jesus Christ: Grace to you and peace. ▤

1Jn 2:5-6  … but whoever keeps his word, in him truly the love of God is perfected. By this we may know that we are in him: 6whoever says he abides in him ought to walk in the same way in which he walked. ▤

Note that it is debatable as to whether John is speaking here of knowing and abiding in God (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) or Jesus Christ.

1Jn 3:24a  Whoever keeps his commandments abides in God,q and Godr in him. ▤

q Greek him

r Greek he

1Jn 4:13, 15-16  By this we know that we abide in him and he in us, because he has given us of his Spirit. ▤  … 15Whoever confesses that Jesus is the Son of God, God abides in him, and he in God. 16So we have come to know and to believe the love that God has for us. God is love, and whoever abides in love abides in God, and God abides in him. ▤

Each of these three verses gives a different reason as to how we can know that we live in God and he in us.

1Jn 5:20  And we know that the Son of God has come and has given us understanding, so that we may know him who is true; and we are in him who is true, in his Son Jesus Christ. He is the true God and eternal life. ▤

God’s people are with Jesus Christ even in death

See also:

- God’s people will be with Jesus Christ

Luke 23:42-43  And he said, “Jesus, remember me when you come into your kingdom.” 43And he said to him, “Truly, I say to you, today you will be with me in Paradise.” ▤

Jesus is speaking here to one of the other criminals being crucified next to him.

Acts 7:59-60  And as they were stoning Stephen, he called out, “Lord Jesus, receive my spirit.” 60And falling to his knees he cried out with a loud voice, “Lord, do not hold this sin against them.” And when he had said this, he fell asleep. ▤

2Cor 5:8  Yes, we are of good courage, and we would rather be away from the body and at home with the Lord. ▤

Phil 1:23-24  I am hard pressed between the two. My desire is to depart and be with Christ, for that is far better. 24But to remain in the flesh is more necessary on your account. ▤

1Thes 5:9-10  For God has not destined us for wrath, but to obtain salvation through our Lord Jesus Christ, 10who died for us so that whether we are awake or asleep we might live with him. ▤

With the reference to being “asleep”, this may in part be speaking of believers who die being with Jesus Christ following their death. However some translations specifically refer to Jesus Christ’s return (cf. CEV, GNT, NCV, NLT), i.e. their focus is on whether we are alive or dead when he returns.

Rev 14:3-4  … and they were singing a new song before the throne and before the four living creatures and before the elders. No one could learn that song except the 144,000 who had been redeemed from the earth. 4It is these who have not defiled themselves with women, for they are virgins. It is these who follow the Lamb wherever he goes. These have been redeemed from mankind as firstfruits for God and the Lamb, … ▤

The 144,000 probably symbolize the faithful believers who had come out of “the great tribulation” (7:14) and at this point are most likely in heaven after dying, though not all commentators would agree. Note that the expression “not defiled themselves with women” (v. 4) most likely refers to either abstaining from sexual immortality or from defiling relationships with the world.

- Jesus Christ is the Lord of believers even after they die:

Rom 14:6-9  The one who observes the day, observes it in honor of the Lord. The one who eats, eats in honor of the Lord, since he gives thanks to God, while the one who abstains, abstains in honor of the Lord and gives thanks to God. 7For none of us lives to himself, and none of us dies to himself. 8For if we live, we live to the Lord, and if we die, we die to the Lord. So then, whether we live or whether we die, we are the Lord’s. 9For to this end Christ died and lived again, that he might be Lord both of the dead and of the living. ▤

Paul’s assertion that believers do not die to themselves alone (v. 7b) but rather to the Lord (v. 8a), appears to mean that even on the other side of death, they belong to Christ (v. 8b) who remains their Lord (v. 9). As such the passage also points to them being with him in death.

Note: Examples of people being successful because God was with them

Gen 39:2-4, 23  The LORD was with Joseph, and he became a successful man, and he was in the house of his Egyptian master. 3His master saw that the LORD was with him and that the LORD caused all that he did to succeed in his hands. 4So Joseph found favor in his sight and attended him, and he made him overseer of his house and put him in charge of all that he had. ▤  … 23The keeper of the prison paid no attention to anything that was in Joseph’s charge, because the LORD was with him. And whatever he did, the LORD made it succeed. ▤

1Sam 18:14-15  And David had success in all his undertakings, for the LORD was with him. 15And when Saul saw that he had great success, he stood in fearful awe of him. ▤

1Chr 11:9  And David became greater and greater, for the LORD of hosts was with him. ▤

2Chr 1:1  Solomon the son of David established himself in his kingdom, and the LORD his God was with him and made him exceedingly great. ▤

2Ki 18:7  And the LORD was with him; wherever he went out, he prospered. He rebelled against the king of Assyria and would not serve him. ▤

1Sam 10:6-7  Then the Spirit of the LORD will rush upon you, and you will prophesy with them and be turned into another man. 7Now when these signs meet you, do what your hand finds to do, for God is with you. ▤

This implies that because God was with Saul, he would be successful in whatever he did. It also may be implying that as God was with him, God would lead him in his course of action – “do whatever God leads you to do” (GNT).

- God’s promise to Isaac that he would be with him and bless him:

Gen 26:2-3  And the LORD appeared to him and said, “Do not go down to Egypt; dwell in the land of which I shall tell you. 3Sojourn in this land, and I will be with you and will bless you, for to you and to your offspring I will give all these lands, and I will establish the oath that I swore to Abraham your father. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

God Knows His People and They Know Him

Section Jumps

- God and Jesus Christ know their people

- God knows all his people’s needs and troubles

- God and Jesus Christ enable their people to know them

- So God’s people know him . . .

- . . . and God’s people know Jesus Christ

- God’s people are friends of him and Jesus Christ

- God’s people have fellowship with him and Jesus Christ

See also:

- Know God

God and Jesus Christ know their people

God and Jesus Christ of course know everybody, which is what may be primarily in view in some of the verses below even though they do all refer to God or Jesus Christ knowing their followers (either individual ones or all of them). However, at least a number of the following verses suggest that their “knowing” believers has an additional intimacy or a more personal facet. (See the comments below on Exodus 33:17 and 1 Corinthians 8:3.)

Ex 33:17  And the LORD said to Moses, “This very thing that you have spoken I will do, for you have found favor in my sight, and I know you by name.” ▤

The expression “I know you by name” (cf. John 10:3 ↓) indicates: an intimate knowledge – “I know you very well” (GNT, NCV); and a personal relationship – “I know you personally” (AMP); “you are my friend” (NLT, cf. CEV).

2Sam 7:20  And what more can David say to you? For you know your servant, O Lord GOD! ▤

David acknowledged that there was nothing he could tell God about himself and his situation that God did not already know.

Ps 139:1  O LORD, you have searched me and known me! ▤

Jer 1:5  “Before I formed you in the womb I knew you, and before you were born I consecrated you; I appointed you a prophet to the nations.” ▤

Jer 12:3a  But you, O LORD, know me; you see me, and test my heart toward you. ▤

Nah 1:7  The LORD is good, a stronghold in the day of trouble; he knows those who take refuge in him. ▤

1Cor 8:3  But if anyone loves God, he is known by God.s ▤

s Greek him

Here and in Galatians 4:9a below, the phrase “known by God” may be speaking of God knowing his own people in a unique way, in his personal, intimate relationship with them. However it could instead be referring simply to them being recognized by God as one of his own (cf. 2Tim 2:19 ↓).

1Cor 13:12  For now we see in a mirror dimly, but then face to face. Now I know in part; then I shall know fully, even as I have been fully known. ▤

Gal 4:9  But now that you have come to know God, or rather to be known by God, how can you turn back again to the weak and worthless elementary principles of the world, whose slaves you want to be once more? ▤

2Tim 2:19  But God’s firm foundation stands, bearing this seal: “The Lord knows those who are his,” and, “Let everyone who names the name of the Lord depart from iniquity.” ▤

“The Lord knows those who are his” could be referring to God knowing his people in an intimate, relational sense. However it may instead mean: “The Lord knows who his people are.” (CEV) The latter probably better fits the OT verse that it is quoting, Numbers 16:5. If this latter meaning is the case, then the verse is not so applicable to this subsection. Note that “God’s firm foundation” is usually interpreted to be referring to either his truth as a whole or to the church.

John 10:3, 14, 27  To him the gatekeeper opens. The sheep hear his voice, and he calls his own sheep by name and leads them out. ▤  … 14I am the good shepherd. I know my own and my own know me, ▤  … 27My sheep hear my voice, and I know them, and they follow me. ▤

God knows all his people’s needs and troubles

See also:

- God hears the cries of the godly and rescues them . . .

Matt 6:8, 31-32  Do not be like them, for your Father knows what you need before you ask him. ▤  … 31Therefore do not be anxious, saying, ‘What shall we eat?’ or ‘What shall we drink?’ or ‘What shall we wear?’ 32For the Gentiles seek after all these things, and your heavenly Father knows that you need them all. ▤

Ex 2:23-25  During those many days the king of Egypt died, and the people of Israel groaned because of their slavery and cried out for help. Their cry for rescue from slavery came up to God. 24And God heard their groaning, and God remembered his covenant with Abraham, with Isaac, and with Jacob. 25God saw the people of Israel—and God knew. ▤

Ex 3:7  Then the LORD said, “I have surely seen the affliction of my people who are in Egypt and have heard their cry because of their taskmasters. I know their sufferings, … ▤

Ps 31:7  I will rejoice and be glad in your steadfast love, because you have seen my affliction; you have known the distress of my soul, … ▤

Ps 38:9  O Lord, all my longing is before you; my sighing is not hidden from you. ▤

Ps 69:19  You know my reproach, and my shame and my dishonor; my foes are all known to you. ▤

Isa 40:27-28  Why do you say, O Jacob, and speak, O Israel, “My way is hidden from the LORD, and my right is disregarded by my God”? 28Have you not known? Have you not heard? The LORD is the everlasting God, the Creator of the ends of the earth. He does not faint or grow weary; his understanding is unsearchable. ▤

The idea that our “way” and “right” (v. 27) – including our needs and troubles – are hidden from God is absurd in the light of who God is (v. 28).

Jer 15:15a  O LORD, you know; remember me and visit me, and take vengeance for me on my persecutors. ▤

God knew the persecution that Jeremiah suffered.

Jer 18:23  Yet you, O LORD, know all their plotting to kill me. Forgive not their iniquity, nor blot out their sin from your sight. Let them be overthrown before you; deal with them in the time of your anger. ▤

Lam 3:59-61  You have seen the wrong done to me, O LORD; judge my cause. 60You have seen all their vengeance, all their plots against me. 61“You have heard their taunts, O LORD, all their plots against me. ▤

Rev 2:9, 13  ‘I know your tribulation and your poverty (but you are rich) and the slandert of those who say that they are Jews and are not, but are a synagogue of Satan. ▤  … 13“‘I know where you dwell, where Satan’s throne is. Yet you hold fast my name, and you did not deny my faithu even in the days of Antipas my faithful witness, who was killed among you, where Satan dwells. ▤

t Greek blasphemy

u Or your faith in me

In v. 13a, “where Satan’s throne is” refers to Pergamum as a center of pagan worship, and is indicative of a place hostile to Christians. Jesus Christ knew these very difficult circumstances in which these Christians lived.

Rev 3:8  I know your works. Behold, I have set before you an open door, which no one is able to shut. I know that you have but little power, and yet you have kept my word and have not denied my name. ▤

Jesus Christ knew that the church in Philadelphia had “little strength” (NCV™, NIV®) amidst trying circumstances.

Deut 2:7  For the LORD your God has blessed you in all the work of your hands. He knows your going through this great wilderness. These forty years the LORD your God has been with you. You have lacked nothing.” ▤

The implication in this and the following verses is that God not only knows about his people’s circumstances, he also cares about them and acts accordingly.

Ps 1:6  … for the LORD knows the way of the righteous, but the way of the wicked will perish. ▤

Ps 37:18  The LORD knows the days of the blameless, and their heritage will remain forever; … ▤

Hos 13:5  It was I who knew you in the wilderness, in the land of drought; … ▤

God “knew (recognized, understood, and had regard for)” (AMP) Israel during her desert ordeal.

Zec 9:8  Then I will encamp at my house as a guard, so that none shall march to and fro; no oppressor shall again march over them, for now I see with my own eyes. ▤

A number of commentators understand this to be primarily referring to the renewed Israel of the end times. The last clause suggests that not only did God see the affliction of his people, he would now acknowledge it and act accordingly.

God and Jesus Christ enable their people to know them

See also:

- Heb 8:10-12 ⇓

- Jesus came to enable us to know God

Matt 11:27  All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

John 17:1-3, 6, 26  When Jesus had spoken these words, he lifted up his eyes to heaven, and said, “Father, the hour has come; glorify your Son that the Son may glorify you, 2since you have given him authority over all flesh, to give eternal life to all whom you have given him. 3And this is eternal life, that they know you the only true God, and Jesus Christ whom you have sent. ▤  … 6“I have manifested your name to the people whom you gave me out of the world. Yours they were, and you gave them to me, and they have kept your word. ▤  … 26I made known to them your name, and I will continue to make it known, that the love with which you have loved me may be in them, and I in them.” ▤

Eternal life involves knowing God and Jesus Christ (v. 3) in an ongoing, progressive, intimate relationship. As the one who gives eternal life (v. 2), it is Jesus Christ who enables us to have this personal knowledge of God. The references to manifesting and making known God’s “name” (vv. 6, 26), speak of manifesting and making known God – “I have revealed Your very Self, Your real Self” (AMP).

Gal 1:15-16  But when he who had set me apart before I was born,v and who called me by his grace, 16was pleased to reveal his Son tow me, in order that I might preach him among the Gentiles, I did not immediately consult with anyone;x … ▤

v Greek set me apart from my mother’s womb

w Greek in

x Greek with flesh and blood

Eph 1:16-17  I do not cease to give thanks for you, remembering you in my prayers, 17that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, … ▤

Isa 43:10  “You are my witnesses,” declares the LORD, “and my servant whom I have chosen, that you may know and believe me and understand that I am he. Before me no god was formed, nor shall there be any after me. ▤

The clause “that you may know and believe me” may be speaking of knowing God and believing him (cf. AMP, CEV, GNT, NIrV, NLT) – hence the verse’s inclusion here. However, in speaking of Israel being his “witnesses” that he is God, it may instead be speaking of knowing (and believing) that he is God. Alternatively, both concepts could be involved, which may well be the case in Jeremiah 24:7 immediately below.

Jer 24:7  I will give them a heart to know that I am the LORD, and they shall be my people and I will be their God, for they shall return to me with their whole heart. ▤

- Jesus’ promise to his disciples that he would come and manifest himself to them:

John 14:18-23  “I will not leave you as orphans; I will come to you. 19Yet a little while and the world will see me no more, but you will see me. Because I live, you also will live. 20In that day you will know that I am in my Father, and you in me, and I in you. 21Whoever has my commandments and keeps them, he it is who loves me. And he who loves me will be loved by my Father, and I will love him and manifest myself to him.” 22Judas (not Iscariot) said to him, “Lord, how is it that you will manifest yourself to us, and not to the world?” 23Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

This could be referring to either: the giving of the Holy Spirit (cf. vv. 16-17) at Pentecost, with believers’ experience of Jesus’ presence through the Spirit’s indwelling; Jesus’ appearance to the disciples after his resurrection; or Jesus’ second coming.

So God’s people know him . . .

See also:

- John 17:3 ⇓

Heb 8:10-12  For this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the Lord: I will put my laws into their minds, and write them on their hearts, and I will be their God, and they shall be my people. 11And they shall not teach, each one his neighbor and each one his brother, saying, ‘Know the Lord,’ for they shall all know me, from the least of them to the greatest. 12For I will be merciful toward their iniquities, and I will remember their sins no more. ▤

Note that v. 12 points out that knowing God under the new covenant is due in no small part to his forgiveness.

Hos 2:19-20  And I will betroth you to me forever. I will betroth you to me in righteousness and in justice, in steadfast love and in mercy. 20I will betroth you to me in faithfulness. And you shall know the LORD. ▤

Gal 4:8-9  Formerly, when you did not know God, you were enslaved to those that by nature are not gods. 9But now that you have come to know God, or rather to be known by God, how can you turn back again to the weak and worthless elementary principles of the world, whose slaves you want to be once more? ▤

Col 1:10  … so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

The final clause may well be speaking of coming to “know God better and better” (NLT, cf. GNT) – rather than just growing in knowledge about God.

1Jn 2:13b  I write to you, children, because you know the Father. ▤

1Jn 4:7  Beloved, let us love one another, for love is from God, and whoever loves has been born of God and knows God. ▤

Rom 8:15  For you did not receive the spirit of slavery to fall back into fear, but you have received the Spirit of adoption as sons, by whom we cry, “Abba! Father!” ▤

“Abba” is an intimate term, and so highlights the intimacy of believers with God, indicative of them knowing him.

Job 42:5  I had heard of you by the hearing of the ear, but now my eye sees you; … ▤

Here Job attests to his personal encounter with God. Any such encounter leads to greater personal knowledge of God.

. . . and God’s people know Jesus Christ

John 10:4, 14  When he has brought out all his own, he goes before them, and the sheep follow him, for they know his voice. ▤  … 14I am the good shepherd. I know my own and my own know me, … ▤

Jesus illustrates the intimate knowledge that he and his people have of each other by drawing a parallel with the close relationship between a shepherd and his sheep. The clause “they know his voice” (v. 4) can be applied to his people knowing Jesus Christ’s leading (through the Holy Spirit) and perhaps also his teachings – including his claims that enable his people to recognize who he is.

John 17:3  And this is eternal life, that they know you the only true God, and Jesus Christ whom you have sent. ▤

Phil 3:8-10  Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— 10that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, … ▤

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.y ▤

y Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

Here Paul appears to be saying that he knows the one in whom he has believed (cf. CEV, NRSV), rather than simply that he knows who it is that he has believed. It is not clear whether Paul is referring here to Jesus Christ or God; what he says is applicable to both.

1Jn 2:13a  I am writing to you, fathers, because you know him who is from the beginning. ▤

The expression “him who is from the beginning” refers to Jesus Christ.

Eph 4:11-13  And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsz and teachers,a 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, 13until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,b to the measure of the stature of the fullness of Christ, … ▤

z Or pastors

a Or the shepherd-teachers

b Greek to a full-grown man

The phrase “the knowledge of the Son of God” appears to speak of – or at least be applicable to – both knowing Christ personally and knowing what the Bible teaches about him (cf. ESB).

- God’s people know the Holy Spirit:

John 14:17  … even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

God’s people are friends of him and Jesus Christ

Job 29:4  … as I was in my prime,c when the friendship of God was upon my tent, … ▤

c Hebrew my autumn days

Here Job refers to experiencing “God’s intimate friendship” (NIV®) and its blessings.

Ps 25:14  The friendshipd of the LORD is for those who fear him, and he makes known to them his covenant. ▤

d Or The secret counsel

Prov 18:24  A man of many companions may come to ruin, but there is a friend who sticks closer than a brother. ▤

The “friend who sticks closer than a brother” is probably not intended as a reference to God, but it has often been applied to him, and appropriately so.

Isa 41:8  But you, Israel, my servant, Jacob, whom I have chosen, the offspring of Abraham, my friend; … ▤

Jer 3:4  Have you not just now called to me, ‘My father, you are the friend of my youth— ▤

Despite this being applicable to God’s people generally, note that the context shows that regrettably this had been a very shallow declaration by the people.

James 2:23  … and the Scripture was fulfilled that says, “Abraham believed God, and it was counted to him as righteousness”—and he was called a friend of God. ▤

The reference is probably primarily to 2 Chronicles 20:7 – “Abraham your friend” – but also note Isaiah 41:8 above.

Luke 12:4  I tell you, my friends, do not fear those who kill the body, and after that have nothing more that they can do. ▤

John 15:12-15  This is my commandment, that you love one another as I have loved you. 13Greater love has no one than this, that someone lay down his life for his friends. 14You are my friends if you do what I command you. 15No longer do I call you servants,e for the servantf does not know what his master is doing; but I have called you friends, for all that I have heard from my Father I have made known to you. ▤

e Greek bondservants

f Greek bondservant; also verse 20

The “command” (v. 14) primarily in view is to love each other as Jesus had loved them (v. 12). The thought behind Jesus’ statement in v. 14 may then be that Jesus’ friends are those who are like-minded and act as he does. Such friends share common goals, and as such Jesus takes them into his confidence, sharing with them all he has learned from God (v. 15).

Judg 5:31  “So may all your enemies perish, O LORD! But your friends be like the sun as he rises in his might.” And the land had rest for forty years. ▤

Note that Deborah may in essence be asking God to give those who are his friends a life of much blessing (cf. BKC), or perhaps more simply that they would be strong (cf. NCV).

God’s people have fellowship with him and Jesus Christ

See also:

- . . . Believers have fellowship collectively with God and Jesus Christ

1Jn 1:3  … that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. ▤

1Cor 1:9  God is faithful, by whom you were called into the fellowship of his Son, Jesus Christ our Lord. ▤

The expression “the fellowship of his Son” would appear to involve fellowship with Jesus Christ (cf. AMP, GNT, NASB, NIV, NLT), as well as with other Christians.

Phil 3:10  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, … ▤

We experience a deep fellowship and bonding with others when we endure difficult times together with them. In the same way we experience such fellowship with Christ when we share in his sufferings – “the fellowship of sharing in his sufferings” (NIV®; cf. KNKJ) – suffering for his cause as he did.

Lev 26:12  And I will walk among you and will be your God, and you shall be my people. ▤

“I will walk among you” points to the close relationship and fellowship that God would have with his people as he lived among them (cf. v. 11) – “I will walk in and with and among you” (AMP).

Ps 15:1-2  O LORD, who shall sojourn in your tent? Who shall dwell on your holy hill? 2He who walks blamelessly and does what is right and speaks truth in his heart; … ▤

The phrases “sojourn in your tent” and “dwell on your holy hill” are suggestive of fellowship or communion with God (cf. ZBC).

John 14:23  Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

The last clause quite possibly alludes to fellowship with God and Jesus Christ, as part of their abiding presence – as does the latter part of Revelation 3:20 below.

Rev 3:20  Behold, I stand at the door and knock. If anyone hears my voice and opens the door, I will come in to him and eat with him, and he with me. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

God Loves His People

Section Jumps

- God loves his people

- God loves his people greatly

- God’s love is with his people forever

- God shows his love for his people in delivering them . . .

- . . . and God shows his love for his people in protecting them

- God shows his love in his kindness and blessings to his people

- Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them

- Note: God delights and rejoices in his people

See also:

- [God’s] Love

God loves the whole world but his love for his people has an additional intimacy or a more personal facet (as was noted in the previous section regarding his knowing them). There is also far more latitude for God to express his love in his dealings with those who are in a right or true relationship with him.

God loves his people

Ex 20:5-6  You shall not bow down to them or serve them, for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and the fourth generation of those who hate me, 6but showing steadfast love to thousandsg of those who love me and keep my commandments. ▤

g Or to the thousandth generation

Deut 33:3  Yes, he loved his people,h all his holy ones were in hisi hand; so they followedj in your steps, receiving direction from you, … ▤

h Septuagint; Hebrew peoples

i Hebrew your

j The meaning of the Hebrew word is uncertain

Job 10:12  You have granted me life and steadfast love, and your care has preserved my spirit. ▤

Ps 18:50  Great salvation he brings to his king, and shows steadfast love to his anointed, to David and his offspring forever. ▤

What is said here of David (cf. Isa 55:3 ↓) is applicable to all God’s people.

Ps 25:10  All the paths of the LORD are steadfast love and faithfulness, for those who keep his covenant and his testimonies. ▤

Ps 42:8  By day the LORD commands his steadfast love, and at night his song is with me, a prayer to the God of my life. ▤

As implied by the second clause, in the first clause the psalmist speaks of God directing his love towards him (cf. NIrV, NLT).

Ps 103:4  … who redeems your life from the pit, who crowns you with steadfast love and mercy, … ▤

The second part of the verse suggests that God surrounds his people with his love and mercy (cf. NLT), even blessing them with manifestations of his love and mercy (cf. GNT).

Ps 146:8  … the LORD opens the eyes of the blind. The LORD lifts up those who are bowed down; the LORD loves the righteous. ▤

Prov 15:9  The way of the wicked is an abomination to the LORD, but he loves him who pursues righteousness. ▤

Isa 55:3  Incline your ear, and come to me; hear, that your soul may live; and I will make with you an everlasting covenant, my steadfast, sure love for David. ▤

God’s love for all his people is “steadfast” and “sure”.

John 14:21  Whoever has my commandments and keeps them, he it is who loves me. And he who loves me will be loved by my Father, and I will love him and manifest myself to him. ▤

John 16:27  … for the Father himself loves you, because you have loved me and have believed that I came from God.k ▤

k Some manuscripts from the Father

1Thes 1:4  For we know, brothersl loved by God, that he has chosen you, … ▤

l Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

1Jn 4:16  So we have come to know and to believe the love that God has for us. God is love, and whoever abides in love abides in God, and God abides in him. ▤

- God treasures his people:

Ex 19:5  Now therefore, if you will indeed obey my voice and keep my covenant, you shall be my treasured possession among all peoples, for all the earth is mine; … ▤

God loves his people greatly

See also:

- God’s love is great

Gen 32:10a  I am not worthy of the least of all the deeds of steadfast love and all the faithfulness that you have shown to your servant … ▤

1Ki 3:6  And Solomon said, “You have shown great and steadfast love to your servant David my father, because he walked before you in faithfulness, in righteousness, and in uprightness of heart toward you. And you have kept for him this great and steadfast love and have given him a son to sit on his throne this day. ▤

Ps 32:10  Many are the sorrows of the wicked, but steadfast love surrounds the one who trusts in the LORD. ▤

Ps 86:5  For you, O Lord, are good and forgiving, abounding in steadfast love to all who call upon you. ▤

Ps 103:11-12  For as high as the heavens are above the earth, so great is his steadfast love toward those who fear him; 12as far as the east is from the west, so far does he remove our transgressions from us. ▤

Ps 117:2  For great is his steadfast love toward us, and the faithfulness of the LORD endures forever. Praise the LORD! ▤

Dan 10:19  And he said, “O man greatly loved, fear not, peace be with you; be strong and of good courage.” And as he spoke to me, I was strengthened and said, “Let my lord speak, for you have strengthened me.” ▤

Here an angel is addressing Daniel.

John 17:23  I in them and you in me, that they may become perfectly one, so that the world may know that you sent me and loved them even as you loved me. ▤

This shows the incomprehensible depth of God’s love for his people, by comparing it with his love for Jesus Christ.

Rom 5:5  … and hope does not put us to shame, because God’s love has been poured into our hearts through the Holy Spirit who has been given to us. ▤

This is generally understood to be referring to God filling his people with his love for them – as opposed to giving them his love so as to enable them to love. The term “poured” depicts the abundance of God’s love for his people.

Eph 2:4-5  Butm God, being rich in mercy, because of the great love with which he loved us, 5even when we were dead in our trespasses, made us alive together with Christ—by grace you have been saved— ▤

m Or And

Eph 5:1  Therefore be imitators of God, as beloved children. ▤

The term “beloved” (cf. Col 3:12 ↓) means “dearly loved” (NIV®).

Col 3:12  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, … ▤

Jude 1:2  May mercy, peace, and love be multiplied to you. ▤

Jude in effect prays that his readers would experience a multiple measure of God’s love.

Hos 14:4  I will heal their apostasy; I will love them freely, for my anger has turned from them. ▤

- God’s people are “the apple of his eye”:

Zec 2:8  For thus said the LORD of hosts, after his glory sent men to the nations who plundered you, for he who touches you touches the apple of his eye: … ▤

n Or he sent me after glory

God’s love is with his people forever

See also:

- Ps 32:10 ⇑

- God’s love is steadfast

- God’s love lasts forever

Deut 7:9  Know therefore that the LORD your God is God, the faithful God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, to a thousand generations, … ▤

The covenant God made with Israel was a covenant based on love – and he would keep it for “a thousand generations”, suggesting forever (cf. NIrV).

Ps 23:6  Surelyo goodness and mercyp shall follow me all the days of my life, and I shall dwellq in the house of the LORD forever.r ▤

o Or Only

p Or steadfast love

q Or shall return to dwell

r Hebrew for length of days

The alternative rendering in the second text note offers “steadfast love” instead of “mercy”.

Ps 89:28, 30-33  My steadfast love I will keep for him forever, and my covenant will stand firms for him. ▤  … 30If his children forsake my law and do not walk according to my rules,t 31if they violate my statutes and do not keep my commandments, 32then I will punish their transgression with the rod and their iniquity with stripes, 33but I will not remove from him my steadfast love or be false to my faithfulness. ▤

s Or will remain faithful

t Or my just decrees

Ps 103:17-18  But the steadfast love of the LORD is from everlasting to everlasting on those who fear him, and his righteousness to children’s children, 18to those who keep his covenant and remember to do his commandments. ▤

Ps 136:1-2, 26  Give thanks to the LORD, for he is good, for his steadfast love endures forever. 2Give thanks to the God of gods, for his steadfast love endures forever. ▤  … 26Give thanks to the God of heaven, for his steadfast love endures forever. ▤

The refrain “his love endures forever” is repeated in each of this psalm’s 26 verses (cf. vv. 3, 10-16, 23-24 ⇓). It is likewise used as a refrain in 118:1-4.

Isa 54:8, 10  In overflowing anger for a moment I hid my face from you, but with everlasting love I will have compassion on you,” says the LORD, your Redeemer. ▤  … 10For the mountains may depart and the hills be removed, but my steadfast love shall not depart from you, and my covenant of peace shall not be removed,” says the LORD, who has compassion on you. ▤

Jer 31:3b  I have loved you with an everlasting love; therefore I have continued my faithfulness to you. ▤

Lam 3:22  The steadfast love of the LORD never ceases;u his mercies never come to an end; … ▤

u Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

- Nothing can separate God’s people from his and Jesus Christ’s love:

Rom 8:35-39  Who shall separate us from the love of Christ? Shall tribulation, or distress, or persecution, or famine, or nakedness, or danger, or sword? 36As it is written, “For your sake we are being killed all the day long; we are regarded as sheep to be slaughtered.” 37No, in all these things we are more than conquerors through him who loved us. 38For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

God shows his love for his people in delivering them . . .

See also:

- Rom 8:37 ⇑

- Ps 144:2 ⇓

- God is love – as epitomized in him giving his only Son, to save us

Deut 7:8  … but it is because the LORD loves you and is keeping the oath that he swore to your fathers, that the LORD has brought you out with a mighty hand and redeemed you from the house of slavery, from the hand of Pharaoh king of Egypt. ▤

Ps 17:7  Wondrously showv your steadfast love, O Savior of those who seek refuge from their adversaries at your right hand. ▤

v Or Distinguish me by

Ps 31:7-8  I will rejoice and be glad in your steadfast love, because you have seen my affliction; you have known the distress of my soul, 8and you have not delivered me into the hand of the enemy; you have set my feet in a broad place. ▤

Ps 57:3  He will send from heaven and save me; he will put to shame him who tramples on me. Selah God will send out his steadfast love and his faithfulness! ▤

Ps 86:13  For great is your steadfast love toward me; you have delivered my soul from the depths of Sheol. ▤

Ps 98:3  He has remembered his steadfast love and faithfulness to the house of Israel. All the ends of the earth have seen the salvation of our God. ▤

Here “salvation” is primarily that which God provided for “the house of Israel” – showing his love and faithfulness to his people.

Ps 136:3, 10-16, 23-24  Give thanks to the Lord of lords, for his steadfast love endures forever; ▤  … 10to him who struck down the firstborn of Egypt, for his steadfast love endures forever; 11and brought Israel out from among them, for his steadfast love endures forever; 12with a strong hand and an outstretched arm, for his steadfast love endures forever; 13to him who divided the Red Sea in two, for his steadfast love endures forever; 14and made Israel pass through the midst of it, for his steadfast love endures forever; 15but overthreww Pharaoh and his host in the Red Sea, for his steadfast love endures forever; 16to him who led his people through the wilderness, for his steadfast love endures forever; ▤  … 23It is he who remembered us in our low estate, for his steadfast love endures forever; 24and rescued us from our foes, for his steadfast love endures forever; … ▤

w Hebrew shook off

Regarding v. 10, the striking down of “the firstborn of Egypt” (v. 10a) was a critical act in God’s redemption of his people from Egypt, and so reflected his love for them (v. 10b).

Isa 43:3-4  For I am the LORD your God, the Holy One of Israel, your Savior. I give Egypt as your ransom, Cush and Seba in exchange for you. 4Because you are precious in my eyes, and honored, and I love you, I give men in return for you, peoples in exchange for your life. ▤

The second half of v. 4 is referring to what was said in v. 3. It is implying that in exchange for allowing his people (the Jewish exiles) to return home, God would allow the Persians to usurp the countries mentioned in v. 3b.

Isa 63:9  In all their affliction he was afflicted,x and the angel of his presence saved them; in his love and in his pity he redeemed them; he lifted them up and carried them all the days of old. ▤

x Or he did not afflict

Lam 3:22, 32  The steadfast love of the LORD never ceases;y his mercies never come to an end; ▤  … 32but, though he cause grief, he will have compassion according to the abundance of his steadfast love; … ▤

y Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

Particularly if the rendering in the text note is to be preferred, these verses illustrate that God shows his love for his people in delivering them.

Zeph 3:17  The LORD your God is in your midst, a mighty one who will save; he will rejoice over you with gladness; he will quiet you by his love; he will exult over you with loud singing. ▤

The clause “quiet you by his love” appears to speak of the calm (cf. NLT) and rest (cf. NCV) produced by God’s love and salvation (the latter being referred to earlier in the verse). However there is some doubt about the Hebrew text (cf. AMP, CEV, GNT, NASB).

. . . and God shows his love for his people in protecting them

Deut 23:5  But the LORD your God would not listen to Balaam; instead the LORD your God turned the curse into a blessing for you, because the LORD your God loved you. ▤

Deut 33:3, 12  Yes, he loved his people,z all his holy ones were in hisa hand; so they followedb in your steps, receiving direction from you, ▤  … 12Of Benjamin he said, “The beloved of the LORD dwells in safety. The High Godc surrounds him all day long, and dwells between his shoulders.” ▤

z Septuagint; Hebrew peoples

a Hebrew your

b The meaning of the Hebrew word is uncertain

c Septuagint; Hebrew dwells in safety by him. He

The clause “all his holy ones were in his hand” (v. 3) speaks of God’s protection and care of his people (cf. CEV, GNT, NCV). The expression “dwells between his shoulders” (v. 12) refers to God’s people resting amidst God’s strength.

Ezra 9:9  For we are slaves. Yet our God has not forsaken us in our slavery, but has extended to us his steadfast love before the kings of Persia, to grant us some reviving to set up the house of our God, to repair its ruins, and to give us protectiond in Judea and Jerusalem. ▤

d Hebrew a wall

Ps 21:7  For the king trusts in the LORD, and through the steadfast love of the Most High he shall not be moved. ▤

Because of God’s steadfast love for them, his people (like the king here) “will not be overwhelmed” (NCV™).

Ps 40:11  As for you, O LORD, you will not restrain your mercy from me; your steadfast love and your faithfulness will ever preserve me! ▤

Ps 94:18  When I thought, “My foot slips,” your steadfast love, O LORD, held me up. ▤

Ps 144:2  … he is my steadfast love and my fortress, my stronghold and my deliverer, my shield and he in whom I take refuge, who subdues peoplese under me. ▤

e Many Hebrew manuscripts, Dead Sea Scroll, Jerome, Syriac, Aquila; most Hebrew manuscripts subdues my people

God’s steadfast love appears to be in view in the subsequent protective images applied to him.

Isa 38:17  Behold, it was for my welfare that I had great bitterness; but in love you have delivered my life from the pit of destruction, for you have cast all my sins behind your back. ▤

- In his steadfast love, God leads his people:

Ex 15:13  You have led in your steadfast love the people whom you have redeemed; you have guided them by your strength to your holy abode. ▤

Note that Hosea 11:4 in the following subsection also speaks of God’s love in leading his people.

God shows his love in his kindness and blessings to his people

See also:

- God shows his faithfulness in helping and blessing his people

Gen 39:20-21  And Joseph’s master took him and put him into the prison, the place where the king’s prisoners were confined, and he was there in prison. 21But the LORD was with Joseph and showed him steadfast love and gave him favor in the sight of the keeper of the prison. ▤

Num 14:19  Please pardon the iniquity of this people, according to the greatness of your steadfast love, just as you have forgiven this people, from Egypt until now. ▤

2Chr 9:8  Blessed be the LORD your God, who has delighted in you and set you on his throne as king for the LORD your God! Because your God loved Israel and would establish them forever, he has made you king over them, that you may execute justice and righteousness. ▤

Ps 103:11-12  For as high as the heavens are above the earth, so great is his steadfast love toward those who fear him; 12as far as the east is from the west, so far does he remove our transgressions from us. ▤

Ps 106:44-46  Nevertheless, he looked upon their distress, when he heard their cry. 45For their sake he remembered his covenant, and relented according to the abundance of his steadfast love. 46He caused them to be pitied by all those who held them captive. ▤

Out of his great love God diminished the punishment that his people had deserved.

Ps 136:17, 21-22  … to him who struck down great kings, for his steadfast love endures forever; ▤  … 21and gave their land as a heritage, for his steadfast love endures forever; 22a heritage to Israel his servant, for his steadfast love endures forever. ▤

God brought down great kings (v. 17) and gave their land – the promised land of Canaan – as an inheritance to his people Israel (vv. 21-22), illustrating his enduring love for them.

Hos 11:4  I led them with cords of kindness,f with the bands of love, and I became to them as one who eases the yoke on their jaws, and I bent down to them and fed them. ▤

f Or humaneness; Hebrew man

Mic 7:18  Who is a God like you, pardoning iniquity and passing over transgression for the remnant of his inheritance? He does not retain his anger forever, because he delights in steadfast love. ▤

Eph 1:4b-5  In love 5he predestined usg for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, … ▤

g Or before him in love, having predestined us

1Jn 3:1a  See what kind of love the Father has given to us, that we should be called children of God; and so we are. ▤

2Thes 2:16  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, … ▤

- God’s love and great blessings for Israel under the first covenant:

Deut 7:12-14  And because you listen to these rules and keep and do them, the LORD your God will keep with you the covenant and the steadfast love that he swore to your fathers. 13He will love you, bless you, and multiply you. He will also bless the fruit of your womb and the fruit of your ground, your grain and your wine and your oil, the increase of your herds and the young of your flock, in the land that he swore to your fathers to give you. 14You shall be blessed above all peoples. There shall not be male or female barren among you or among your livestock. ▤

Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them

See also:

- Jesus was loving – shown ultimately in him giving up his life

John 14:21  Whoever has my commandments and keeps them, he it is who loves me. And he who loves me will be loved by my Father, and I will love him and manifest myself to him. ▤

John 15:9-10  As the Father has loved me, so have I loved you. Abide in my love. 10If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. ▤

In v. 9 Jesus remarkably likens his love for his people with God’s ultimate love for him.

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsh to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

h Some manuscripts chose you from the beginning

Rev 3:9  Behold, I will make those of the synagogue of Satan who say that they are Jews and are not, but lie—behold, I will make them come and bow down before your feet and they will learn that I have loved you. ▤

John 15:12-13  This is my commandment, that you love one another as I have loved you. 13Greater love has no one than this, that someone lay down his life for his friends. ▤

In v. 13 Jesus alludes to himself laying down his life for his followers, demonstrating a love of which there is none greater amongst people.

2Cor 5:14  For the love of Christ controls us, because we have concluded this: that one has died for all, therefore all have died; … ▤

The love that Christ expressed in dying for all, compelled Paul to live for him.

Gal 2:20b  And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

Eph 5:2, 25  And walk in love, as Christ loved us and gave himself up for us, a fragrant offering and sacrifice to God. ▤  … 25Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, … ▤

1Jn 3:16  By this we know love, that he laid down his life for us, and we ought to lay down our lives for the brothers. ▤

Jesus Christ encapsulated or epitomized love in laying down his life for us.

Rev 1:5b  To him who loves us and has freed us from our sins by his blood … ▤

Note: God delights and rejoices in his people

Deut 30:9-10  The LORD your God will make you abundantly prosperous in all the work of your hand, in the fruit of your womb and in the fruit of your cattle and in the fruit of your ground. For the LORD will again take delight in prospering you, as he took delight in your fathers, 10when you obey the voice of the LORD your God, to keep his commandments and his statutes that are written in this Book of the Law, when you turn to the LORD your God with all your heart and with all your soul. ▤

2Sam 22:20  He brought me out into a broad place; he rescued me, because he delighted in me. ▤

Ps 35:27  Let those who delight in my righteousness shout for joy and be glad and say evermore, “Great is the LORD, who delights in the welfare of his servant!” ▤

In conjunction with his delighting in his people, God also delights in their well-being.

Ps 147:10-11  His delight is not in the strength of the horse, nor his pleasure in the legs of a man, 11but the LORD takes pleasure in those who fear him, in those who hope in his steadfast love. ▤

Ps 149:4  For the LORD takes pleasure in his people; he adorns the humble with salvation. ▤

Prov 11:20  Those of crooked heart are an abomination to the LORD, but those of blameless ways are his delight. ▤

Isa 62:4-5  You shall no more be termed Forsaken,i and your land shall no more be termed Desolate,j but you shall be called My Delight Is in Her,k and your land Married;l for the LORD delights in you, and your land shall be married. 5For as a young man marries a young woman, so shall your sons marry you, and as the bridegroom rejoices over the bride, so shall your God rejoice over you. ▤

i Hebrew Azubah

j Hebrew Shemamah

k Hebrew Hephzibah

l Hebrew Beulah

A renewed Israel of the future is most likely in view here – and below in 65:19 and Zephaniah 3:17.

Isa 65:19  I will rejoice in Jerusalem and be glad in my people; no more shall be heard in it the sound of weeping and the cry of distress. ▤

Jer 32:41  I will rejoice in doing them good, and I will plant them in this land in faithfulness, with all my heart and all my soul. ▤

Zeph 3:17  The LORD your God is in your midst, a mighty one who will save; he will rejoice over you with gladness; he will quiet you by his love; he will exult over you with loud singing. ▤

- God delights in his people’s obedience:

1Sam 15:22  And Samuel said, “Has the LORD as great delight in burnt offerings and sacrifices, as in obeying the voice of the LORD? Behold, to obey is better than sacrifice, and to listen than the fat of rams. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

God Is Faithful to His People

Section Jumps

- God is completely faithful to his people

- God is faithful even if his people are unfaithful and do wrong

- God shows his faithfulness in helping and blessing his people

- God faithfully keeps his promises to his people

- God faithfully maintains his covenants with his people forever

- Note: God remembers his people

See also:

- [God’s] Faithfulness

God is completely faithful to his people

Ps 25:10  All the paths of the LORD are steadfast love and faithfulness, for those who keep his covenant and his testimonies. ▤

Gen 32:10a  I am not worthy of the least of all the deeds of steadfast love and all the faithfulness that you have shown to your servant … ▤

Deut 7:9  Know therefore that the LORD your God is God, the faithful God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, to a thousand generations, … ▤

Lam 3:22-23  The steadfast love of the LORD never ceases;m his mercies never come to an end; 23they are new every morning; great is your faithfulness. ▤

m Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

1Thes 5:23-24  Now may the God of peace himself sanctify you completely, and may your whole spirit and soul and body be kept blameless at the coming of our Lord Jesus Christ. 24He who calls you is faithful; he will surely do it. ▤

1Pet 4:19  Therefore let those who suffer according to God’s will entrust their souls to a faithful Creator while doing good. ▤

- Promise of faithfulness and steadfast love:

Ps 89:24  My faithfulness and my steadfast love shall be with him, and in my name shall his horn be exalted. ▤

This promise of faithfulness and steadfast love – which are often paired together in the OT – is made to the Davidic Messiah, but is applicable to all of God’s people.

God is faithful even if his people are unfaithful and do wrong

Rom 3:3-4  What if some were unfaithful? Does their faithlessness nullify the faithfulness of God? 4By no means! Let God be true though every one were a liar, as it is written, “That you may be justified in your words, and prevail when you are judged.” ▤

Neh 9:17-19, 33  They refused to obey and were not mindful of the wonders that you performed among them, but they stiffened their neck and appointed a leader to return to their slavery in Egypt. But you are a God ready to forgive, gracious and merciful, slow to anger and abounding in steadfast love, and did not forsake them. 18Even when they had made for themselves a goldenn calf and said, ‘This is your God who brought you up out of Egypt,’ and had committed great blasphemies, 19you in your great mercies did not forsake them in the wilderness. The pillar of cloud to lead them in the way did not depart from them by day, nor the pillar of fire by night to light for them the way by which they should go. ▤  … 33Yet you have been righteous in all that has come upon us, for you have dealt faithfully and we have acted wickedly. ▤

n Hebrew metal

In vv. 17, 19 God’s faithfulness to his unfaithful people (v. 33) is highlighted by the fact that he “did not forsake them” (vv. 17, 19).

Lev 26:43-44  But the land shall be abandoned by them and enjoy its Sabbaths while it lies desolate without them, and they shall make amends for their iniquity, because they spurned my rules and their soul abhorred my statutes. 44Yet for all that, when they are in the land of their enemies, I will not spurn them, neither will I abhor them so as to destroy them utterly and break my covenant with them, for I am the LORD their God. ▤

2Ki 13:22-23  Now Hazael king of Syria oppressed Israel all the days of Jehoahaz. 23But the LORD was gracious to them and had compassion on them, and he turned toward them, because of his covenant with Abraham, Isaac, and Jacob, and would not destroy them, nor has he cast them from his presence until now. ▤

Despite the sin and unfaithfulness of the people (cf. v. 11) – which lead to their oppression by the Syrians (v. 22) – God faithfully persisted in keeping his covenant (cf. God faithfully maintains his covenants with his people forever . . ., below) and so did not destroy them.

Jer 31:37  Thus says the LORD: “If the heavens above can be measured, and the foundations of the earth below can be explored, then I will cast off all the offspring of Israel for all that they have done, declares the LORD.” ▤

Jer 51:5  For Israel and Judah have not been forsaken by their God, the LORD of hosts, but the land of the Chaldeanso is full of guilt against the Holy One of Israel. ▤

o Hebrew their land

Most other modern translations follow the interpretation reflected in the alternative rendering in the ESV text note (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV). As such this verse attests to God’s faithfulness to Israel in spite of their guilt and unfaithfulness.

2Tim 2:13  … if we are faithless, he remains faithful— for he cannot deny himself. ▤

The reference is to Jesus Christ. Like his Father, Jesus is faithful even when his people are faithless.

- Despite what David’s descendants might do, God would maintain his faithfulness to David:

Ps 89:30-33  If his children forsake my law and do not walk according to my rules,p 31if they violate my statutes and do not keep my commandments, 32then I will punish their transgression with the rod and their iniquity with stripes, 33but I will not remove from him my steadfast love or be false to my faithfulness. ▤

p Or my just decrees

God shows his faithfulness in helping and blessing his people

See also:

- God’s discipline is characterized by faithfulness and justice

Gen 24:27  … and said, “Blessed be the LORD, the God of my master Abraham, who has not forsaken his steadfast love and his faithfulness toward my master. As for me, the LORD has led me in the way to the house of my master’s kinsmen.” ▤

Abraham’s servant is speaking of God leading him to find a wife for Abraham’s son Isaac, thus showing his faithfulness to Abraham.

Gen 32:10  I am not worthy of the least of all the deeds of steadfast love and all the faithfulness that you have shown to your servant, for with only my staff I crossed this Jordan, and now I have become two camps. ▤

The term “two camps” refers to Jacob’s large household (including servants) and numerous flocks, herds and camels – all of which Jacob had just (v. 7) divided into two groups.

Ps 31:5  Into your hand I commit my spirit; you have redeemed me, O LORD, faithful God. ▤

Ps 40:11  As for you, O LORD, you will not restrain your mercy from me; your steadfast love and your faithfulness will ever preserve me! ▤

Ps 57:3  He will send from heaven and save me; he will put to shame him who tramples on me. Selah God will send out his steadfast love and his faithfulness! ▤

Ps 85:10-12  Steadfast love and faithfulness meet; righteousness and peace kiss each other. 11Faithfulness springs up from the ground, and righteousness looks down from the sky. 12Yes, the LORD will give what is good, and our land will yield its increase. ▤

This attests to God’s faithfulness – along with his love and righteousness – in his care of his people.

Ps 91:4  He will cover you with his pinions, and under his wings you will find refuge; his faithfulness is a shield and buckler. ▤

In his faithfulness God will protect his people.

Ps 98:3  He has remembered his steadfast love and faithfulness to the house of Israel. All the ends of the earth have seen the salvation of our God. ▤

Here “salvation” is primarily that which God provided for “the house of Israel” – showing his faithfulness to his people.

Lam 3:22-23  The steadfast love of the LORD never ceases;q his mercies never come to an end; 23they are new every morning; great is your faithfulness. ▤

q Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

Zec 8:7-8  Thus says the LORD of hosts: behold, I will save my people from the east country and from the west country, 8and I will bring them to dwell in the midst of Jerusalem. And they shall be my people, and I will be their God, in faithfulness and in righteousness. ▤

This may be speaking of God being faithful (and righteous) to his people following on their return to the land, rather than in his earlier actions (vv. 7-8a). But even if this is the case, this is well complimented by God’s saving them and returning them home (vv. 7-8a), exemplifying his faithfulness.

1Cor 10:13  No temptation has overtaken you that is not common to man. God is faithful, and he will not let you be tempted beyond your ability, but with the temptation he will also provide the way of escape, that you may be able to endure it. ▤

1Thes 5:23-24  Now may the God of peace himself sanctify you completely, and may your whole spirit and soul and body be kept blameless at the coming of our Lord Jesus Christ. 24He who calls you is faithful; he will surely do it. ▤

1Jn 1:9  If we confess our sins, he is faithful and just to forgive us our sins and to cleanse us from all unrighteousness. ▤

Isa 49:7  Thus says the LORD, the Redeemer of Israel and his Holy One, to one deeply despised, abhorred by the nation, the servant of rulers: “Kings shall see and arise; princes, and they shall prostrate themselves; because of the LORD, who is faithful, the Holy One of Israel, who has chosen you.” ▤

This speaks of God’s faithfulness to his Messiah, in exalting him.

- God promises to be faithful to his people:

Hos 2:20  I will betroth you to me in faithfulness. And you shall know the LORD. ▤

God faithfully keeps his promises to his people

See also:

- God does not lie nor change his mind – he keeps his promises

- So, God was faithful to his covenants and promises with Abraham and Israel

Note that most of the promises referred to in the following verses are ones associated with covenants that God had made with his people.

Josh 21:45  Not one word of all the good promises that the LORD had made to the house of Israel had failed; all came to pass. ▤

Josh 23:14-15  And now I am about to go the way of all the earth, and you know in your hearts and souls, all of you, that not one word has failed of all the good thingsr that the LORD your God promised concerning you. All have come to pass for you; not one of them has failed. 15But just as all the good things that the LORD your God promised concerning you have been fulfilled for you, so the LORD will bring upon you all the evil things, until he has destroyed you from off this good land that the LORD your God has given you, … ▤

r Or words; also twice in verse 15

In v. 15 Joshua refers to God’s promised judgment for the people if they broke his covenant with them. Just as he keeps his promises of blessings to his people, God also keeps his promises of judgment.

Deut 7:8  … but it is because the LORD loves you and is keeping the oath that he swore to your fathers, that the LORD has brought you out with a mighty hand and redeemed you from the house of slavery, from the hand of Pharaoh king of Egypt. ▤

1Ki 5:12a  And the LORD gave Solomon wisdom, as he promised him. ▤

1Ki 17:16  The jar of flour was not spent, neither did the jug of oil become empty, according to the word of the LORD that he spoke by Elijah. ▤

Ps 105:42-45  For he remembered his holy promise, and Abraham, his servant. 43So he brought his people out with joy, his chosen ones with singing. 44And he gave them the lands of the nations, and they took possession of the fruit of the peoples’ toil, 45that they might keep his statutes and observe his laws. Praise the LORD! ▤

The “holy promise” (v. 42) was that of the land of Canaan (cf. vv. 8-11), referred to here as “the lands of the nations” (v. 44).

Ps 119:65, 140  You have dealt well with your servant, O LORD, according to your word. ▤  … 140Your promise is well tried, and your servant loves it. ▤

This reflects that God’s promises have been “thoroughly tested” (NIV®) and proven true.

Ps 132:11  The LORD swore to David a sure oath from which he will not turn back: “One of the sons of your bodys I will set on your throne. ▤

s Hebrew of your fruit of the womb

Ps 145:13  Your kingdom is an everlasting kingdom, and your dominion endures throughout all generations. [The LORD is faithful in all his words and kind in all his works.]t ▤

t These two lines are supplied by one Hebrew manuscript, Septuagint, Syriac (compare Dead Sea Scroll)

Jer 33:14  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will fulfill the promise I made to the house of Israel and the house of Judah. ▤

Mic 7:20  You will show faithfulness to Jacob and steadfast love to Abraham, as you have sworn to our fathers from the days of old. ▤

Note that here faithfulness is part of what God swore or promised, a promise which Micah asserts God will fulfill.

Acts 13:23  Of this man’s offspring God has brought to Israel a Savior, Jesus, as he promised. ▤

Heb 10:23  Let us hold fast the confession of our hope without wavering, for he who promised is faithful. ▤

- God is able to keep his promises:

Rom 4:20-21  No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. ▤

God faithfully maintains his covenants with his people forever

God’s faithful keeping of his covenants with his people is one of the most prominent OT attestations to God’s faithfulness.

Gen 9:11-16  I establish my covenant with you [Noah and his sons], that never again shall all flesh be cut off by the waters of the flood, and never again shall there be a flood to destroy the earth.” 12And God said, “This is the sign of the covenant that I make between me and you and every living creature that is with you, for all future generations: 13I have set my bow in the cloud, and it shall be a sign of the covenant between me and the earth. 14When I bring clouds over the earth and the bow is seen in the clouds, 15I will remember my covenant that is between me and you and every living creature of all flesh. And the waters shall never again become a flood to destroy all flesh. 16When the bow is in the clouds, I will see it and remember the everlasting covenant between God and every living creature of all flesh that is on the earth.” ▤

God has faithfully kept this covenant – made with those who were his people, but for all humankind and all creatures – to this day.

Deut 4:31  For the LORD your God is a merciful God. He will not leave you or destroy you or forget the covenant with your fathers that he swore to them. ▤

Deut 7:9  Know therefore that the LORD your God is God, the faithful God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, to a thousand generations, … ▤

Judg 2:1  Now the angel of the LORD went up from Gilgal to Bochim. And he said, “I brought you up from Egypt and brought you into the land that I swore to give to your fathers. I said, ‘I will never break my covenant with you, … ▤

Here the angel of the LORD speaks on behalf of God.

2Sam 23:5  For does not my house stand so with God? For he has made with me an everlasting covenant, ordered in all things and secure. For will he not cause to prosper all my help and my desire? ▤

Ps 89:28, 34-37  My steadfast love I will keep for him forever, and my covenant will stand firmu for him. ▤  … 34I will not violate my covenant or alter the word that went forth from my lips. 35Once for all I have sworn by my holiness; I will not lie to David. 36His offspring shall endure forever, his throne as long as the sun before me. 37Like the moon it shall be established forever, a faithful witness in the skies.” Selah ▤

u Or will remain faithful

Verse 37 speaks of the moon faithfully remaining in the sky as being reflective of God faithfully keeping his covenant with David forever.

Ps 105:8-11  He remembers his covenant forever, the word that he commanded, for a thousand generations, 9the covenant that he made with Abraham, his sworn promise to Isaac, 10which he confirmed to Jacob as a statute, to Israel as an everlasting covenant, 11saying, “To you I will give the land of Canaan as your portion for an inheritance.” ▤

Ps 111:9  He sent redemption to his people; he has commanded his covenant forever. Holy and awesome is his name! ▤

Jer 32:40  I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

Jer 33:20-21  Thus says the LORD: If you can break my covenant with the day and my covenant with the night, so that day and night will not come at their appointed time, 21then also my covenant with David my servant may be broken, so that he shall not have a son to reign on his throne, and my covenant with the Levitical priests my ministers. ▤

Just as God will keep the cycle of day and night continuing till the end of days, so will he faithfully keep his covenants with David (cf. Ps 89:28, 34-37 ↑) and with the Levitical priests.

Hos 2:19  And I will betroth you to me forever. I will betroth you to me in righteousness and in justice, in steadfast love and in mercy. ▤

Betrothal was a binding contract – a covenant – entered into prior to marriage. In saying that he will betroth Israel to himself forever, God speaks of faithfully maintaining this covenant with her forever.

Note: God remembers his people

Ps 136:23  It is he who remembered us in our low estate, for his steadfast love endures forever; … ▤

Ps 115:12  The LORD has remembered us; he will bless us; he will bless the house of Israel; he will bless the house of Aaron; … ▤

Isa 44:21  Remember these things, O Jacob, and Israel, for you are my servant; I formed you; you are my servant; O Israel, you will not be forgotten by me. ▤

Isa 49:14-16  But Zion said, “The LORD has forsaken me; my Lord has forgotten me.” 15“Can a woman forget her nursing child, that she should have no compassion on the son of her womb? Even these may forget, yet I will not forget you. 16Behold, I have engraved you on the palms of my hands; your walls are continually before me. ▤

With the last clause (vv. 16b) God is in effect saying to Jerusalem and its people: “You are always in my thoughts!” (CEV)

Zeph 2:7  The seacoast shall become the possession of the remnant of the house of Judah, on which they shall graze, and in the houses of Ashkelon they shall lie down at evening. For the LORD their God will be mindful of them and restore their fortunes. ▤

Gen 8:1  But God remembered Noah and all the beasts and all the livestock that were with him in the ark. And God made a wind blow over the earth, and the waters subsided. ▤

Gen 19:29  So it was that, when God destroyed the cities of the valley, God remembered Abraham and sent Lot out of the midst of the overthrow when he overthrew the cities in which Lot had lived. ▤

Gen 30:22  Then God remembered Rachel, and God listened to her and opened her womb. ▤

1Sam 1:19-20  They rose early in the morning and worshiped before the LORD; then they went back to their house at Ramah. And Elkanah knew Hannah his wife, and the LORD remembered her. 20And in due time Hannah conceived and bore a son, and she called his name Samuel, for she said, “I have asked for him from the LORD.”v ▤

v Samuel sounds like the Hebrew for heard of God

Ps 40:17  As for me, I am poor and needy, but the Lord takes thought for me. You are my help and my deliverer; do not delay, O my God! ▤

- God remembers his covenants:

Ex 2:24  And God heard their groaning, and God remembered his covenant with Abraham, with Isaac, and with Jacob. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

God Shows Grace to His People

Section Jumps

- God and Jesus Christ show abundant grace toward their people

- By grace God’s people are given spiritual blessings and gifts

- By grace God’s people are entrusted with his work . . .

- . . . By grace God’s people are enabled to do his work

- By grace God’s people are strengthened

- By grace God’s people avoid sin

- Further notes on grace in the lives of God’s people

See also:

- Along with being merciful, God is gracious

- Salvation by Grace, through Jesus Christ

- “In” Jesus Christ God’s people are given God’s grace

What God does for his people is based on his “grace” – his free and undeserved favour. God’s wonderful grace in the believer’s salvation is discussed largely in Salvation by Grace, through Jesus Christ. The first subsection here also includes references to it, but this section as a whole primarily deals with the ongoing role of God’s grace in his people’s lives.

God and Jesus Christ show abundant grace toward their people

See also:

- John 1:14, 16 ⇓

Rom 5:15-17, 20-21  But the free gift is not like the trespass. For if many died through one man’s trespass, much more have the grace of God and the free gift by the grace of that one man Jesus Christ abounded for many. 16And the free gift is not like the result of that one man’s sin. For the judgment following one trespass brought condemnation, but the free gift following many trespasses brought justification. 17For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. ▤  … 20Now the law came in to increase the trespass, but where sin increased, grace abounded all the more, 21so that, as sin reigned in death, grace also might reign through righteousness leading to eternal life through Jesus Christ our Lord. ▤

Verse 15 contrasts the sin of Adam, which led to many dying, with the grace of Jesus Christ, which led to many receiving God’s grace and the accompanying gift of righteousness. In saying that “much more” the latter “abounded” to many, Paul appears to be pointing to it being more emphatic and overwhelming. This greater forcefulness is illustrated in the following verse (v. 16), which describes how the judgment followed only one sin whereas the gift that came by grace surmounted many sins. The result of the latter is also more triumphant – it being the irrevocable justification which offsets the judgment. Verses 17, 20-21 further show how “much more” (v. 17) effusive is the effect of God’s grace than that of sin.

2Cor 9:8, 14  And God is able to make all grace abound to you, so that having all sufficiencyw in all things at all times, you may abound in every good work. ▤  … 14while they long for you and pray for you, because of the surpassing grace of God upon you. ▤

w Or all contentment

Eph 2:6-7  … and raised us up with him and seated us with him in the heavenly places in Christ Jesus, 7so that in the coming ages he might show the immeasurable riches of his grace in kindness toward us in Christ Jesus. ▤

1Tim 1:14  … and the grace of our Lord overflowed for me with the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

1Pet 1:2b  May grace and peace be multiplied to you. ▤

Acts 4:33  And with great power the apostles were giving their testimony to the resurrection of the Lord Jesus, and great grace was upon them all. ▤

Acts 6:8  And Stephen, full of grace and power, was doing great wonders and signs among the people. ▤

- God is “the God of all grace”:

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

The ascription of God has “the God of all grace” speaks of God as the one who “imparts all blessing and favor” (AMP), the ultimate source of all spiritual blessings. It also points to his grace as being incalculable and limitless.

By grace God’s people are given spiritual blessings and gifts

John 1:14, 16  And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤  … 16And from his fullness we have all received, grace upon grace. ▤

The term “fullness” (v. 16) refers to Christ being “full of grace and truth” (v. 14; cf. NCV), and thus refers to “the fullness of his grace” (GNT, NIV). The phrase “grace upon grace” speaks of “one gracious blessing after another” (NLT).

Rom 12:3  For by the grace given to me I say to everyone among you not to think of himself more highly than he ought to think, but to think with sober judgment, each according to the measure of faith that God has assigned. ▤

The phrase “the grace given me” appears to refer to the wisdom and authority given to Paul by God’s grace (cf. v. 6 ↓).

Rom 12:6  Having gifts that differ according to the grace given to us, let us use them: if prophecy, in proportion to our faith; … ▤

The spiritual gifts given to believers are manifestations of God’s grace (cf. v. 3 ↑; 1Cor 1:4-5 ↓; Eph 4:7-8, 11 ↓; 1Pet 4:10 ↓).

1Cor 1:4-5  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— ▤

In v. 5b Paul quite possibly has spiritual gifts in view, particularly as he deals with them in detail later in the letter.

Eph 4:7-8, 11  But grace was given to each one of us according to the measure of Christ’s gift. 8Therefore it says, “When he ascended on high he led a host of captives, and he gave gifts to men.” ▤  … 11And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsx and teachers,y … ▤

x Or pastors

y Or the shepherd-teachers

1Pet 4:10  As each has received a gift, use it to serve one another, as good stewards of God’s varied grace: … ▤

“God’s varied grace” here points to the different spiritual gifts one receives from God, manifestations of his grace.

- God graciously blesses his people:

Gen 33:11  [Jacob, to Esau:] Please accept my blessing that is brought to you, because God has dealt graciously with me, and because I have enough.” Thus he urged him, and he took it. ▤

The use of “gracious” (or “graciously”) in the OT does not have precisely the same sense as “grace” in the NT. Nevertheless this verse reflects the fact that God in his grace blesses us, to the extent that we can in turn bless others.

By grace God’s people are entrusted with his work . . .

Although the following passages all involve Paul speaking largely of his own circumstances, the principle of God’s people being entrusted with his work by his grace is applicable to all believers.

Rom 1:4b-5  … Jesus Christ our Lord, 5through whom we have received grace and apostleship to bring about the obedience of faith for the sake of his name among all the nations, … ▤

The mention of Paul receiving “grace” is most likely referring to God’s grace shown to him in choosing him for his task (cf. CEV, GNT, NLT). But it could also refer to or include the grace which God bestowed on Paul in equipping him for the task.

Rom 15:15-16  But on some points I have written to you very boldly by way of reminder, because of the grace given me by God 16to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. ▤

1Cor 15:9-10a  For I am the least of the apostles, unworthy to be called an apostle, because I persecuted the church of God. 10But by the grace of God I am what I am, and his grace toward me was not in vain. ▤

By grace Paul was made an apostle, with the accompanying critical ministry of extending God’s kingdom. Note that the first part of v. 10a gives a sobering principle that can be applied generally to all aspects of our lives – i.e. we are what we are only by the grace of God.

Gal 1:15-16  But when he who had set me apart before I was born,z and who called me by his grace, 16was pleased to reveal his Son toa me, in order that I might preach him among the Gentiles, I did not immediately consult with anyone;b … ▤

z Greek set me apart from my mother’s womb

a Greek in

b Greek with flesh and blood

The fact that Paul was set apart by God before he was born illustrates God’s grace, along with him being called by grace (v. 15). Note that Paul is likely talking – primarily at least – of being set apart for and called to his apostolic work (cf. GNT, NCV), but instead his conversion could be in view. Possibly Paul is not intending to distinguish between the two.

Gal 2:7, 9  On the contrary, when they saw that I had been entrusted with the gospel to the uncircumcised, just as Peter had been entrusted with the gospel to the circumcised ▤  … 9and when James and Cephas and John, who seemed to be pillars, perceived the grace that was given to me, they gave the right hand of fellowship to Barnabas and me, that we should go to the Gentiles and they to the circumcised. ▤

The grace given to Paul (v. 9a) refers to him being entrusted with preaching the gospel to the Gentiles (v. 7; cf. v. 9b).

Eph 3:2-3, 7-9  … assuming that you have heard of the stewardship of God’s grace that was given to me for you, 3how the mystery was made known to me by revelation, as I have written briefly. ▤  … 7Of this gospel I was made a minister according to the gift of God’s grace, which was given me by the working of his power. 8To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, 9and to bring to light for everyone what is the plan of the mystery hidden for ages inc God who created all things, … ▤

c Or by

There is some doubt as to how “grace” is used in v. 2. Amongst the possibilities are that it refers to God’s grace: in commissioning Paul for this work; in making known the mystery of Christ to Paul (cf. v. 3); in the message itself; and in imparting the message to the Ephesians or the Gentiles in general. The first two options – which are closely related – are reflected in the use of “grace” in vv. 7-9. Both options pertain to this subsection. The fourth option pertains to the following subsection. Note that the latter part of v. 7 may be speaking of the expression of God’s grace in Paul becoming a servant of the gospel being effected by God’s power, in changing Paul and/or equipping him for the work. However God’s power in Paul’s ongoing ministry may primarily be in view (cf. BKC).

. . . By grace God’s people are enabled to do his work

See also:

- Eph 3:2-3 ⇑

Acts 4:33  And with great power the apostles were giving their testimony to the resurrection of the Lord Jesus, and great grace was upon them all. ▤

This may well be implying that the apostles were able to give such powerful testimony because of God’s grace.

Acts 6:8  And Stephen, full of grace and power, was doing great wonders and signs among the people. ▤

Acts 14:26  … and from there they sailed to Antioch, where they had been commended to the grace of God for the work that they had fulfilled. ▤

In committing Paul and Barnabas to God’s grace (cf. Acts 15:40 ↓), the believers acknowledged that it would only be by God’s grace that they would be able to complete the work – which they now had done.

Acts 15:40  … but Paul chose Silas and departed, having been commended by the brothers to the grace of the Lord. ▤

1Cor 3:10  According to the grace of God given to me, like a skilled master builder I laid a foundation, and someone else is building upon it. Let each one take care how he builds upon it. ▤

1Cor 15:10  But by the grace of God I am what I am, and his grace toward me was not in vain. On the contrary, I worked harder than any of them, though it was not I, but the grace of God that is with me. ▤

2Cor 8:1-2, 6-7  We want you to know, brothers,d about the grace of God that has been given among the churches of Macedonia, 2for in a severe test of affliction, their abundance of joy and their extreme poverty have overflowed in a wealth of generosity on their part. ▤  … 6Accordingly, we urged Titus that as he had started, so he should complete among you this act of grace. 7But as you excel in everything—in faith, in speech, in knowledge, in all earnestness, and in our love for youe—see that you excel in this act of grace also. ▤

d Or brothers and sisters

e Some manuscripts in your love for us

Particularly in light of vv. 1-2, in vv. 6-7 “grace” probably is primarily likewise referring to the grace of God manifested in generous giving towards supplying the needs of God’s people (cf. 2Cor 9:8, 12-14 ↓). Note that such acts are a service (cf. 2Cor 9:13 ↓) to others, an aspect of God’s work for believers to do.

2Cor 9:8  And God is able to make all grace abound to you, so that having all sufficiencyf in all things at all times, you may abound in every good work. ▤

f Or all contentment

2Cor 9:13-14  By their approval of this service, theyg will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, 14while they long for you and pray for you, because of the surpassing grace of God upon you. ▤

g Or you

The “surpassing grace of God upon you” (v. 14) is that manifested in their “service” (v. 13) of giving.

Phil 1:7  It is right for me to feel this way about you all, because I hold you in my heart, for you are all partakers with me of grace,h both in my imprisonment and in the defense and confirmation of the gospel. ▤

h Or you all have fellowship with me in grace

Particularly in light of Paul’s reference earlier in v. 5 to their partnership with him in spreading the gospel, it appears that here “grace” refers to that which God gave Paul and the Philippians in regard to defending and confirming the gospel – either in being commissioned to do so (as per the theme of the previous subsection) or in being enabled to do so.

2Thes 1:11-12  To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, 12so that the name of our Lord Jesus may be glorified in you, and you in him, according to the grace of our God and the Lord Jesus Christ. ▤

1Pet 4:10  As each has received a gift, use it to serve one another, as good stewards of God’s varied grace: … ▤

As noted earlier, the gifts of the Holy Spirit are a manifestation of God’s grace, equipping believers for God’s work, such as serving others.

By grace God’s people are strengthened

Heb 13:9  Do not be led away by diverse and strange teachings, for it is good for the heart to be strengthened by grace, not by foods, which have not benefited those devoted to them. ▤

2Tim 2:1  You then, my child, be strengthened by the grace that is in Christ Jesus, … ▤

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

The title “the God of all grace” suggests that it is by God’s grace that he restores his people and confirms, strengthens, and establishes them in the faith.

2Cor 12:9-10  But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. 10For the sake of Christ, then, I am content with weaknesses, insults, hardships, persecutions, and calamities. For when I am weak, then I am strong. ▤

Christ’s grace was sufficient for Paul in his weakness for the more he was aware of his weaknesses, the more he was open to depending on Christ’s power – in which by Christ’s grace he was truly made strong.

- The word of God’s grace builds them up:

Acts 20:32  And now I commend you to God and to the word of his grace, which is able to build you up and to give you the inheritance among all those who are sanctified. ▤

The use of the expression “the word of his grace” speaks of “the commands and counsels and promises of His unmerited favor” (AMP).

By grace God’s people avoid sin

Rom 6:14  For sin will have no dominion over you, since you are not under law but under grace. ▤

We are not under the law but “under grace” – the new regime where, in addition to being gained by God’s grace, our righteousness is maintained by God’s grace.

Titus 2:11-12  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, … ▤

Heb 4:15-16  For we do not have a high priest who is unable to sympathize with our weaknesses, but one who in every respect has been tempted as we are, yet without sin. 16Let us then with confidence draw near to the throne of grace, that we may receive mercy and find grace to help in time of need. ▤

For comment, see Heb 4:15-16 – under Approach God with confidence.

James 4:4-6  You adulterous people!i Do you not know that friendship with the world is enmity with God? Therefore whoever wishes to be a friend of the world makes himself an enemy of God. 5Or do you suppose it is to no purpose that the Scripture says, “He yearns jealously over the spirit that he has made to dwell in us”? 6But he gives more grace. Therefore it says, “God opposes the proud, but gives grace to the humble.” ▤

i Greek You adulteresses!

God’s people are to shun friendship with the world (vv. 4-5), which is contrary to God (v. 4) and so an aspect of sin. This is not easily done, but God gives his humble people grace that is greater than such a difficulty (v. 6a; cf. AMP, GNT, NLT).

Further notes on grace in the lives of God’s people

See also:

- Due to his mercy, graciousness and compassion: God is long-suffering; . . .

- . . . and God is forgiving

- . . . and live in God’s grace

2Thes 2:16  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, … ▤

By his grace, in conjunction with the salvation in which it was manifested, God has given us “eternal comfort and good hope”.

Gal 6:18  The grace of our Lord Jesus Christ be with your spirit, brothers. Amen. ▤

This benediction or blessing of the presence of Jesus Christ’s grace suggests that Christ continues to minister to believers through his grace. (A similar comment can be made regarding the following two references.)

2Jn 1:3  Grace, mercy, and peace will be with us, from God the Father and from Jesus Christ the Father’s Son, in truth and love. ▤

John assures his readers that God and Jesus Christ’s grace – along with their mercy and peace – will “be with us who live in truth and love” (NLT).

Rev 22:21  The grace of the Lord Jesus be with all.j Amen. ▤

j Some manuscripts all the saints

- The hope of the grace to come:

1Pet 1:13  Therefore, preparing your minds for action,k and being sober-minded, set your hope fully on the grace that will be brought to you at the revelation of Jesus Christ. ▤

k Greek girding up the loins of your mind

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

God’s Holy Spirit in His People

God’s incomparable gift of his Holy Spirit is critical to God’s relationship with each of his people – including God’s work in and through them. In part at least, this is due to the Holy Spirit being the prime means by which God renews and helps believers.

Section A

God Gives the Holy Spirit to His People

Section Jumps

- Prelude: Prophecies of God giving his Spirit to his people

- God gives his people his Holy Spirit . . .

- . . . God gives the Holy Spirit to those who believe and obey him

- The Holy Spirit lives in God’s people

- Having the Holy Spirit verifies that a person is one of God’s people . . .

- . . . Having the Holy Spirit indicates that God lives in a person

- The Holy Spirit is God’s seal, guaranteeing what is to come

- Examples of people receiving the Holy Spirit

- Examples of people being filled with the Holy Spirit

- Note: The concept of asking for the Holy Spirit

See also:

- God gave the Holy Spirit through Jesus Christ

- Baptism signifies or is linked with receiving the Holy Spirit . . .

- . . . Receiving the Holy Spirit is sometimes spoken of as being “baptized” with the Holy Spirit

Prelude: Prophecies of God giving his Spirit to his people

Apart perhaps from Zechariah 12:10, the following verses are referring to – or are at least applicable to – the pouring out of the Holy Spirit on God’s people under the new covenant, first occurring at Pentecost (cf. Acts 2:1-4 ↓). But note that some commentators see them referring to a dispensation of the Spirit in the end times, during a millennial kingdom. Possibly some of the verses have both in view. See also comments below on Joel 2:28-29 and Ezekiel 36:26-27.

Isa 32:14-15  For the palace is forsaken, the populous city deserted; the hill and the watchtower will become dens forever, a joy of wild donkeys, a pasture of flocks; 15until the Spirit is poured upon us from on high, and the wilderness becomes a fruitful field, and the fruitful field is deemed a forest. ▤

Isa 44:3  For I will pour water on the thirsty land, and streams on the dry ground; I will pour my Spirit upon your offspring, and my blessing on your descendants. ▤

Ezek 36:26-27  And I will give you a new heart, and a new spirit I will put within you. And I will remove the heart of stone from your flesh and give you a heart of flesh. 27And I will put my Spirit within you, and cause you to walk in my statutes and be careful to obey my rules.a ▤

a Or my just decrees

The contexts for this and the following two verses from Ezekiel speak of a national restoration of Israel, apparently in the end times (cf. Zec 12:10 ↓). Note that v. 26 repeats 11:19 almost verbatim. The context of the earlier occurrence (11:19) makes it easier to associate it with the giving of the Holy Spirit at Pentecost.

Ezek 37:14  And I will put my Spirit within you, and you shall live, and I will place you in your own land. Then you shall know that I am the LORD; I have spoken, and I will do it, declares the LORD. ▤

Ezek 39:29  And I will not hide my face anymore from them, when I pour out my Spirit upon the house of Israel, declares the Lord GOD. ▤

Joel 2:28-29  b “And it shall come to pass afterward, that I will pour out my Spirit on all flesh; your sons and your daughters shall prophesy, your old men shall dream dreams, and your young men shall see visions. 29Even on the male and female servants in those days I will pour out my Spirit. ▤

b Ch 3:1 in Hebrew

This refers at least primarily to the present era, following Jesus Christ’s inaugurating of God’s kingdom. In Peter’s use of this passage in Acts 2, “all flesh” is applied to all of God’s people, from among the Gentiles as well as the Jews.

Zec 12:10  And I will pour out on the house of David and the inhabitants of Jerusalem a spirit of grace and pleas for mercy, so that, when they look on me, on him whom they have pierced, they shall mourn for him, as one mourns for an only child, and weep bitterly over him, as one weeps over a firstborn. ▤

It is possible that “spirit” refers to the Holy “Spirit” (NASB, NKJV), hence this verse’s inclusion here. Note that the verse quite likely refers to Israel in the end times.

Acts 1:4-5  And while stayingc with them he ordered them not to depart from Jerusalem, but to wait for the promise of the Father, which, he said, “you heard from me; 5for John baptized with water, but you will be baptized withd the Holy Spirit not many days from now.” ▤

c Or eating

d Or in

- The fulfillment at Pentecost of God’s promises of the Holy Spirit:

Acts 2:1-4  When the day of Pentecost arrived, they were all together in one place. 2And suddenly there came from heaven a sound like a mighty rushing wind, and it filled the entire house where they were sitting. 3And divided tongues as of fire appeared to them and restede on each one of them. 4And they were all filled with the Holy Spirit and began to speak in other tongues as the Spirit gave them utterance. ▤

e Or And tongues as of fire appeared to them, distributed among them, and rested

The “tongues as of fire” (v. 3) were a visual symbol of the presence of God’s Spirit, “tongues” quite possibly signifying the “other tongues” (v. 4) or languages that the Holy Spirit enabled the believers to speak.

God gives his people his Holy Spirit . . .

Rom 5:5  … and hope does not put us to shame, because God’s love has been poured into our hearts through the Holy Spirit who has been given to us. ▤

Gal 4:6  And because you are sons, God has sent the Spirit of his Son into our hearts, crying, “Abba! Father!” ▤

1Cor 2:12  Now we have received not the spirit of the world, but the Spirit who is from God, that we might understand the things freely given us by God. ▤

1Cor 6:19a  Or do you not know that your body is a temple of the Holy Spirit within you, whom you have from God? ▤

1Cor 12:13  For in one Spirit we were all baptized into one body—Jews or Greeks, slavesf or free—and all were made to drink of one Spirit. ▤

f Or servants; Greek bondservants

The expression “in one Spirit we were all baptized” speaks of Christians sharing in the Holy Spirit, being cleansed by the Spirit at conversion. This is closely associated here with – even identified with – receiving the Holy Spirit (“all were made to drink of one Spirit”).

1Thes 4:8  Therefore whoever disregards this, disregards not man but God, who gives his Holy Spirit to you. ▤

Titus 3:5-6  … he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, 6whom he poured out on us richly through Jesus Christ our Savior, … ▤

1Jn 2:20, 27b  But you have been anointed by the Holy One, and you all have knowledge.g ▤  … 27… But as his anointing teaches you about everything, and is true, and is no lie—just as it has taught you, abide in him. ▤

g Some manuscripts you know everything

This “anointing” that believers receive is taken by most commentators to refer to the Holy Spirit. Being anointed with the Holy Spirit designates and sets apart a believer for a life devoted to God. The phrases “and is true, and is no lie” (v. 27b) is either affirming that the anointing is “real, not counterfeit” (NIV®), or speaking of the Spirit’s teaching being true (cf. CEV, GNT, NLT).

Phil 2:1  So if there is any encouragement in Christ, any comfort from love, any participation in the Spirit, any affection and sympathy, … ▤

In being given the Holy Spirit, God’s people participate in the Holy Spirit.

. . . God gives the Holy Spirit to those who believe and obey him

See also:

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We are given God’s Holy Spirit

This subsection reiterates the teaching of the previous two subsections – i.e. that God gives the Holy Spirit to his people – but it does so by teaching that God gives the Holy Spirit to those who believe and obey.

John 7:38-39  Whoever believes in me, ash the Scripture has said, ‘Out of his heart will flow rivers of living water.’” 39Now this he said about the Spirit, whom those who believed in him were to receive, for as yet the Spirit had not been given, because Jesus was not yet glorified. ▤

h Or let him come to me, and let him who believes in me drink. As

Acts 11:17  If then God gave the same gift to them as he gave to us when we believed in the Lord Jesus Christ, who was I that I could stand in God’s way? ▤

The “gift” is the Holy Spirit (cf. vv. 15-16), given to people when they believe in Christ.

Eph 1:13  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, … ▤

Gal 3:2, 14  Let me ask you only this: Did you receive the Spirit by works of the law or by hearing with faith? ▤  … 14so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spiriti through faith. ▤

i Greek receive the promise of the Spirit

The latter part of v. 14 may seem like it is talking about having faith in receiving the Spirit. But as reflected by v. 2, its context shows that it is almost definitely meaning that if we have faith in Christ, we will receive the Spirit that God has promised (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

1Cor 12:3  Therefore I want you to understand that no one speaking in the Spirit of God ever says “Jesus is accursed!” and no one can say “Jesus is Lord” except in the Holy Spirit. ▤

“Jesus is Lord” was the earliest Christian confession, expressing one’s belief. This cannot be done “except in the Holy Spirit” – which illustrates the connection between having the Holy Spirit and belief.

John 14:15-17a  “If you love me, you will keep my commandments. 16And I will ask the Father, and he will give you another Helper,j to be with you forever, 17even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. ▤

j Or Advocate, or Counselor; also 14:26; 15:26; 16:7

This and the following verses show that God gives the Holy Spirit to those who obey him.

Acts 2:38  And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. ▤

This refers to repentance, which involves obedience. Thus this verse also indicates that those who obey receive the Holy Spirit.

Acts 5:32  And we are witnesses to these things, and so is the Holy Spirit, whom God has given to those who obey him. ▤

1Jn 3:24  Whoever keeps his commandments abides in God,k and Godl in him. And by this we know that he abides in us, by the Spirit whom he has given us. ▤

k Greek him

l Greek he

- David’s repentant plea for God to not take the Holy Spirit from him:

Ps 51:11  Cast me not away from your presence, and take not your Holy Spirit from me. ▤

Note that David had received a distinctive anointing with the Holy Spirit. For when Samuel anointed him to be king, “the Spirit of the Lord rushed upon David from that day forward.” (1Sa 16:13)

The Holy Spirit lives in God’s people

John 14:17  … even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

Note that this verse shows that in contrast to God’s people, the world cannot accept or “receive” (GNT, NASB, NCV, NKJV, NRSV) the Holy Spirit – nor discern him.

Rom 8:9a, 11  You, however, are not in the flesh but in the Spirit, if in fact the Spirit of God dwells in you. ▤  … 11If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. ▤

2Tim 1:14  By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

James 4:5  Or do you suppose it is to no purpose that the Scripture says, “He yearns jealously over the spirit that he has made to dwell in us”? ▤

The Holy Spirit may be the “spirit” being spoken of here (cf. CEV, NASB, NCV, NKJV, NLT), who dwells within believers.

1Jn 2:27a  But the anointing that you received from him abides in you, and you have no need that anyone should teach you. ▤

1Cor 6:19  Or do you not know that your body is a temple of the Holy Spirit within you, whom you have from God? You are not your own, … ▤

The reference to each believer’s body as “a temple of the Holy Spirit” is indicative of the fact that the Holy Spirit lives in believers – as reflected by the subsequent phrase (“within you”).

Eph 3:16  … that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, … ▤

- The mystery of the Holy Spirit in a believer:

John 3:8  The windm blows where it wishes, and you hear its sound, but you do not know where it comes from or where it goes. So it is with everyone who is born of the Spirit. ▤

m The same Greek word means both wind and spirit

This most likely is implying one or more of the following: the Holy Spirit is sovereign in the lives of God’s people, doing whatever he pleases; one cannot comprehend the work of the Spirit in God’s people; and/or one “can’t explain how people are born of the Spirit” (NLT).

Having the Holy Spirit verifies that a person is one of God’s people . . .

See also:

- The Holy Spirit is correlated with God’s presence

- [Reasons for assurance:] Having the Holy Spirit

Acts 15:8  And God, who knows the heart, bore witness to them, by giving them the Holy Spirit just as he did to us, … ▤

The phrase “bore witness to them” refers to God indicating that he had accepted people from among the Gentiles as his people – by giving them the Holy Spirit.

Rom 8:15-16  For you did not receive the spirit of slavery to fall back into fear, but you have received the Spirit of adoption as sons, by whom we cry, “Abba! Father!” 16The Spirit himself bears witness with our spirit that we are children of God, … ▤

The Holy Spirit testifies to and assures believers that they are God’s children (v. 16). Accordingly, by the Holy Spirit believers can acknowledge or address God as Father (v. 15). Note that “Abba” is Aramaic for “Father”.

Rom 8:9  You, however, are not in the flesh but in the Spirit, if in fact the Spirit of God dwells in you. Anyone who does not have the Spirit of Christ does not belong to him. ▤

Acts 11:17  If then God gave the same gift to them as he gave to us when we believed in the Lord Jesus Christ, who was I that I could stand in God’s way? ▤

God gives people the Holy Spirit “when” (cf. Eph 1:13 ↓) they believe. This implies that all people who believe have the Holy Spirit. As such, having the Holy Spirit verifies that a person is a believer, one of God’s people.

Eph 1:13  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, … ▤

Gal 3:2-3  Let me ask you only this: Did you receive the Spirit by works of the law or by hearing with faith? 3Are you so foolish? Having begun by the Spirit, are you now being perfected byn the flesh? ▤

n Or now ending with

Like Acts 11:17 above, this implies that we receive the Holy Spirit when we believe (v. 2), at the beginning (v. 3) of our lives as one of God’s people.

. . . Having the Holy Spirit indicates that God lives in a person

1Jn 3:24  Whoever keeps his commandments abides in God,o and Godp in him. And by this we know that he abides in us, by the Spirit whom he has given us. ▤

o Greek him

p Greek he

Having the Spirit of God verifies that God himself lives in us.

1Jn 4:13  By this we know that we abide in him and he in us, because he has given us of his Spirit. ▤

The Greek translated here as “given us of his Spirit” indicates that we are given a share in God’s Spirit (cf. BKC) – a “participation in the Spirit” (Phil 2:1; cf. Rom 8:9) – which is probably a more precise description of what is meant when one speaks of God giving his Holy Spirit to his people. Also note that sharing with God of his Spirit is a key aspect to the mutual indwelling of God and believers.

John 14:16-21  And I will ask the Father, and he will give you another Helper,q to be with you forever, 17even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. 18“I will not leave you as orphans; I will come to you. 19Yet a little while and the world will see me no more, but you will see me. Because I live, you also will live. 20In that day you will know that I am in my Father, and you in me, and I in you. 21Whoever has my commandments and keeps them, he it is who loves me. And he who loves me will be loved by my Father, and I will love him and manifest myself to him.” ▤

q Or Advocate, or Counselor; also 14:26; 15:26; 16:7

This could be referring to believers experiencing Jesus Christ’s presence (vv. 18-21) – with him living in them (v. 20) – through having the Holy Spirit (cf. vv. 16-17). For further comment, including alternative interpretations, see God and Jesus Christ enable their people to know them.

- One must be born of the Holy Spirit to enter God’s kingdom:

John 3:5-7  Jesus answered, “Truly, truly, I say to you, unless one is born of water and the Spirit, he cannot enter the kingdom of God. 6That which is born of the flesh is flesh, and that which is born of the Spirit is spirit.r 7Do not marvel that I said to you, ‘Yous must be born again.’ ▤

r The same Greek word means both wind and spirit

s The Greek for you is plural here

One needs to be born of the Spirit – given spiritual life by the Spirit (v. 6b) – through the Spirit’s presence, in order to enter God’s kingdom.

The Holy Spirit is God’s seal, guaranteeing what is to come

Eph 1:13-14  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, 14who is the guaranteet of our inheritance until we acquire possession of it,u to the praise of his glory. ▤

t Or down payment

u Or until God redeems his possession

Eph 4:30  And do not grieve the Holy Spirit of God, by whom you were sealed for the day of redemption. ▤

2Cor 1:21-22  And it is God who establishes us with you in Christ, and has anointed us, 22and who has also put his seal on us and given us his Spirit in our hearts as a guarantee.v ▤

v Or down payment

In saying that God “put his seal on us” (v. 22) Paul appears to be referring to God giving the Holy Spirit to believers, as in the subsequent phrase. Note that “anointed us” (v. 21b) may have in view God bestowing on believers gifts of the Holy Spirit (cf. AMP), in commissioning them for his service (cf. NLT).

2Cor 5:5  He who has prepared us for this very thing is God, who has given us the Spirit as a guarantee. ▤

Rom 8:11  If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. ▤

Although the physical bodies of believers will die due to sin (cf. v. 10), because God’s Spirit lives in them believers can be assured that God will raise them from the dead through his Spirit.

Rom 8:23  And not only the creation, but we ourselves, who have the firstfruits of the Spirit, groan inwardly as we wait eagerly for adoption as sons, the redemption of our bodies. ▤

The term “firstfruits” alludes to the firstfruits of the harvest which were offered to God. As well as preceding the rest of the harvest, it was seen as a confirmation that the rest would take place. Here the term is applied to either the spiritual fruits produced in believers by the indwelling Holy Spirit and/or the Holy Spirit himself (cf. GNT, NCV, NLT) in believers. For like the firstfruits of the harvest, the Spirit’s presence and his fruit both precede and are an assurance of the future blessings promised to believers.

Gal 5:5  For through the Spirit, by faith, we ourselves eagerly wait for the hope of righteousness. ▤

Having the Holy Spirit enables believers to await the righteousness to come – presumably one aspect of the Spirit’s role as God’s seal. This “hope of righteousness” is either referring to being pronounced right with God on Judgment Day (cf. v. 4), or being made righteous in ourselves (i.e. the consummation of our sanctification) following Christ’s return.

- God’s promise that his Spirit (and words) will not leave his people:

Isa 59:21  “And as for me, this is my covenant with them,” says the LORD: “My Spirit that is upon you, and my words that I have put in your mouth, shall not depart out of your mouth, or out of the mouth of your offspring, or out of the mouth of your children’s offspring,” says the LORD, “from this time forth and forevermore.” ▤

A millennial age is understood by many to be primarily in view, but even so (as often is the case) the truth set forth is very much applicable to believers now.

Examples of people receiving the Holy Spirit

Acts 8:14-17  Now when the apostles at Jerusalem heard that Samaria had received the word of God, they sent to them Peter and John, 15who came down and prayed for them that they might receive the Holy Spirit, 16for he had not yet fallen on any of them, but they had only been baptized in the name of the Lord Jesus. 17Then they laid their hands on them and they received the Holy Spirit. ▤

This occurrence of the Gentiles not receiving the Holy Spirit until some time after their apparent conversion is unusual (although possibly it also occurs in Acts 19:1-6 below). As seen in the previous subsections, Scripture as a whole teaches that believers receive the Holy Spirit at the time of their conversion. A common explanation for this occurrence is that it was because these particular believers were Samaritans and being in the very early days of the church, even prior to the lesson learnt through Cornelius (cf. Acts 1-12), it was very beneficial that leaders from the church in Jerusalem be present to see these Gentiles receive the Holy Spirit. This showed the Jewish section of the church that their conversion was genuine and that God had accepted them (cf. Acts 10:44-46a ↓). Additionally, particularly as they received the Holy Spirit when Peter and John laid hands on them, it promoted unity and acceptance of each other.

Acts 9:17-18  So Ananias departed and entered the house. And laying his hands on him he said, “Brother Saul, the Lord Jesus who appeared to you on the road by which you came has sent me so that you may regain your sight and be filled with the Holy Spirit.” 18And immediately something like scales fell from his eyes, and he regained his sight. Then he rose and was baptized; … ▤

Although it is not explicitly stated, presumably Paul received the Holy Spirit at this time, particularly as it is mentioned along with receiving back his sight in v. 17, which did occur here (v. 18).

Acts 10:44-46a  While Peter was still saying these things, the Holy Spirit fell on all who heard the word. 45And the believers from among the circumcised who had come with Peter were amazed, because the gift of the Holy Spirit was poured out even on the Gentiles. 46For they were hearing them speaking in tongues and extolling God. ▤

Acts 19:1-6  And it happened that while Apollos was at Corinth, Paul passed through the inlandw country and came to Ephesus. There he found some disciples. 2And he said to them, “Did you receive the Holy Spirit when you believed?” And they said, “No, we have not even heard that there is a Holy Spirit.” 3And he said, “Into what then were you baptized?” They said, “Into John’s baptism.” 4And Paul said, “John baptized with the baptism of repentance, telling the people to believe in the one who was to come after him, that is, Jesus.” 5On hearing this, they were baptized inx the name of the Lord Jesus. 6And when Paul had laid his hands on them, the Holy Spirit came on them, and they began speaking in tongues and prophesying. ▤

w Greek upper (that is, highland)

x Or into

A number of commentators think that these disciples (v. 1) were disciples of John and had only a limited understanding of the gospel. Verses 4b-5 may well mean that it was only at this point that Jesus became the focus of their faith – which would explain why they received the Holy Spirit at this time rather than when they earlier “believed” (v. 2).

Examples of people being filled with the Holy Spirit

See also:

- Acts 9:17 ⇑

Being “filled with the Holy Spirit” involves one being thoroughly immersed in the Spirit and under his control, with one’s own spirit being in step with, even at one with, the Holy Spirit. At times it appears to be spoken of as occurring for a relatively short period of time, such as in empowering a person to speak or preach God’s word on a particular occasion (cf. Luke 1:41-42, 67 ↓; Acts 4:8 ↓; Acts 4:31 ↓; Acts 13:8-11 ↓). (Although this does not necessarily mean that afterwards such people were no longer filled with the Spirit.) In contrast, some people are described generally as being full of the Holy Spirit (cf. Luke 1:15 ↓; Acts 6:3-5 ↓; Acts 11:24 ↓). Like these people, all believers are called to keep on being filled with the Holy Spirit (Eph 5:18 ↓).

Luke 1:15  … for he will be great before the Lord. And he must not drink wine or strong drink, and he will be filled with the Holy Spirit, even from his mother’s womb. … ▤

This is a prophecy regarding John the Baptist, whose parents were Elizabeth (cf. v. 41 ↓) and Zechariah (cf. v. 67 ↓).

Luke 1:41-42, 67  And when Elizabeth heard the greeting of Mary, the baby leaped in her womb. And Elizabeth was filled with the Holy Spirit, 42and she exclaimed with a loud cry, “Blessed are you among women, and blessed is the fruit of your womb! ▤  … 67And his father Zechariah was filled with the Holy Spirit and prophesied, saying, … ▤

Luke 4:1  And Jesus, full of the Holy Spirit, returned from the Jordan and was led by the Spirit in the wilderness … ▤

Acts 2:4  And they were all filled with the Holy Spirit and began to speak in other tongues as the Spirit gave them utterance. ▤

Acts 4:8  Then Peter, filled with the Holy Spirit, said to them, “Rulers of the people and elders, … ▤

Acts 4:31  And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

Acts 6:3-5  Therefore, brothers,y pick out from among you seven men of good repute, full of the Spirit and of wisdom, whom we will appoint to this duty. 4But we will devote ourselves to prayer and to the ministry of the word.” 5And what they said pleased the whole gathering, and they chose Stephen, a man full of faith and of the Holy Spirit, and Philip, and Prochorus, and Nicanor, and Timon, and Parmenas, and Nicolaus, a proselyte of Antioch. ▤

y Or brothers and sisters

Acts 11:24  … for [Barnabas] he was a good man, full of the Holy Spirit and of faith. And a great many people were added to the Lord. ▤

Acts 13:8-11  But Elymas the magician (for that is the meaning of his name) opposed them, seeking to turn the proconsul away from the faith. 9But Saul, who was also called Paul, filled with the Holy Spirit, looked intently at him 10and said, “You son of the devil, you enemy of all righteousness, full of all deceit and villainy, will you not stop making crooked the straight paths of the Lord? 11And now, behold, the hand of the Lord is upon you, and you will be blind and unable to see the sun for a time.” Immediately mist and darkness fell upon him, and he went about seeking people to lead him by the hand. ▤

Note the power (v. 11) that accompanied Paul’s words that he spoke when “filled with the Holy Spirit” (v. 9).

Acts 13:52  And the disciples were filled with joy and with the Holy Spirit. ▤

Ex 31:3  … and I have filled him with the Spirit of God, with ability and intelligence, with knowledge and all craftsmanship, … ▤

- Believers are to go on being filled with the Holy Spirit:

Eph 5:18  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, … ▤

Here Paul implies that believers are to continue on being filled with the Holy Spirit. It also suggests that they are passively involved – they are to “let” (CEV, NLT) the Holy Spirit fill them (cf. ZBC).

Note: The concept of asking for the Holy Spirit

Luke 11:13  If you then, who are evil, know how to give good gifts to your children, how much more will the heavenly Father give the Holy Spirit to those who ask him! ▤

This reference to asking for the Holy Spirit appears to contradict the teaching that all believers have the Holy Spirit, given to them when they first believe. In explaining this, some commentators point out that Jesus said this before the Holy Spirit was given to believers at Pentecost (although note Acts 8:14-15 below which occurred afterwards). Possibly this reference here can be applied to asking God to continue filling one with his Holy Spirit (cf. Eph 5:18 ⇑).

Acts 8:14-15  Now when the apostles at Jerusalem heard that Samaria had received the word of God, they sent to them Peter and John, 15who came down and prayed for them that they might receive the Holy Spirit, … ▤

For comment, see the comment on Acts 8:14-17 – under Examples of people receiving the Holy Spirit.

Pray for persecuted Christians

Section B

God Works in His People through the Holy Spirit

Section Jumps

- God saves his people through the Holy Spirit

- God instructs and teaches his people through the Holy Spirit

- God works through his people by the Holy Spirit . . .

- . . . God speaks through his people by the Holy Spirit

- Jesus Christ works amongst God’s people through the Holy Spirit . . .

- . . . The Holy Spirit continues Jesus Christ’s work in and through his people

God saves his people through the Holy Spirit

See also:

- Isa 63:14 ⇓

- God saves people through Jesus Christ + ref.

- God works in and through his people, through Jesus Christ

- The Holy Spirit brings spiritual life

- . . . They are born again of the Holy Spirit and through God’s word

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsz to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

z Some manuscripts chose you from the beginning

Titus 3:5  … he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

Eph 4:30  And do not grieve the Holy Spirit of God, by whom you were sealed for the day of redemption. ▤

Being sealed by God with the Holy Spirit for “the day of redemption” indicates that the Spirit has a key role in securing a Christian’s salvation – supporting the assertion that God saves his people through the Holy Spirit.

Rom 8:11  If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. ▤

This refers in part at least to the culmination of the salvation of God’s people (cf. Eph 4:30 ↑) – i.e. their resurrection from the dead.

- God fills his people with his love for them through the Holy Spirit:

Rom 5:5  … and hope does not put us to shame, because God’s love has been poured into our hearts through the Holy Spirit who has been given to us. ▤

God fills his people with his love for them “by means of” (GNT) the Holy Spirit.

God instructs and teaches his people through the Holy Spirit

See also:

- God has given his word by the Holy Spirit . . .

- . . . Further mention of Scripture coming by the Holy Spirit

- The Holy Spirit teaches God’s people . . .

- . . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things

- The Holy Spirit leads God’s people

- The Holy Spirit directs God’s people in doing God’s work

God instructs his people through the Holy Spirit, both in teaching them and directing them.

Neh 9:20  You gave your good Spirit to instruct them and did not withhold your manna from their mouth and gave them water for their thirst. ▤

Isa 63:11-14  Then he remembered the days of old, of Moses and his people.a Where is he who brought them up out of the sea with the shepherds of his flock? Where is he who put in the midst of them his Holy Spirit, 12who caused his glorious arm to go at the right hand of Moses, who divided the waters before them to make for himself an everlasting name, 13who led them through the depths? Like a horse in the desert, they did not stumble. 14Like livestock that go down into the valley, the Spirit of the LORD gave them rest. So you led your people, to make for yourself a glorious name. ▤

a Or Then his people remembered the days of old, of Moses

This implies that the Holy Spirit played a key role in God’s directing of his people during the Exodus and the subsequent journey.

John 16:13  When the Spirit of truth comes, he will guide you into all the truth, for he will not speak on his own authority, but whatever he hears he will speak, and he will declare to you the things that are to come. ▤

God teaches his people through the Holy Spirit, for the Spirit speaks to them of “what he hears”. (Note that this could be referring to “what he hears” from Jesus Christ rather than from God.) See also The Holy Spirit teaches God’s people . . .; . . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things.

1Cor 2:9-10  But, as it is written, “What no eye has seen, nor ear heard, nor the heart of man imagined, what God has prepared for those who love him”— 10these things God has revealed to us through the Spirit. For the Spirit searches everything, even the depths of God. ▤

Eph 3:14-19  For this reason I bow my knees before the Father, 15from whom every familyb in heaven and on earth is named, 16that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, 17so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, 18may have strength to comprehend with all the saints what is the breadth and length and height and depth, 19and to know the love of Christ that surpasses knowledge, that you may be filled with all the fullness of God. ▤

b Or fatherhood; the Greek word patria is closely related to the word for Father in verse 14

God granting that we “be strengthened with power through his Spirit” in our inner beings (v. 16) is key to us having “strength to comprehend” (v. 18a) the things subsequently mentioned (vv. 18b-19a). It also reflects that God strengthens us spiritually through his Spirit – with power. Note that in v. 18, “the breadth and length and height and depth” has been interpreted to be speaking of the immensity of either Christ’s love (cf. GNT, NCV, NIV) or God’s love (cf. NLT). It could more generally be referring to the vastness of riches that believers have in their relationship with Christ.

Heb 10:15-16  And the Holy Spirit also bears witness to us; for after saying, 16“This is the covenant that I will make with them after those days, declares the Lord: I will put my laws on their hearts, and write them on their minds,” … ▤

This speaks of an example of God instructing people through the Holy Spirit by inspiring Scripture through the Spirit. Further examples of this can be found in some of the above cross references.

- God causes his people to obey him through the Holy Spirit:

Ezek 36:27  And I will put my Spirit within you, and cause you to walk in my statutes and be careful to obey my rules.c ▤

c Or my just decrees

This appears to be saying that God would move his people to follow his laws through his Holy Spirit dwelling in them.

God works through his people by the Holy Spirit . . .

See also:

- The Holy Spirit empowers God’s people to do God’s work

- God gives each of his people a spiritual gift, through the Holy Spirit

Ex 31:1-5  The LORD said to Moses, 2“See, I have called by name Bezalel the son of Uri, son of Hur, of the tribe of Judah, 3and I have filled him with the Spirit of God, with ability and intelligence, with knowledge and all craftsmanship, 4to devise artistic designs, to work in gold, silver, and bronze, 5in cutting stones for setting, and in carving wood, to work in every craft. ▤

This was for the construction of the tabernacle, which God would accomplish through craftsmen like Bezalel. The verse suggests that Bezalel’s “ability and intelligence … knowledge and … craftsmanship” (v. 3) were a result of God filling him with the Holy Spirit – to do God’s work.

Judg 3:10  The Spirit of the LORD was upon him, and he judged Israel. He went out to war, and the LORD gave Cushan-rishathaim king of Mesopotamia into his hand. And his hand prevailed over Cushan-rishathaim. ▤

This verse implies that the LORD empowered Othniel with the Holy Spirit, and then through Othniel defeated the king of Mesopotamia, to whom his people had been subject (cf. v. 4).

1Sam 10:6-7  Then the Spirit of the LORD will rush upon you, and you will prophesy with them and be turned into another man. 7Now when these signs meet you, do what your hand finds to do, for God is with you. ▤

This suggests that the LORD empowered Saul with the Spirit (v. 6) to accomplish whatever the LORD led him to do (v. 7).

Ezek 3:11, 14-15  And go to the exiles, to your people, and speak to them and say to them, ‘Thus says the Lord GOD,’ whether they hear or refuse to hear.” ▤  … 14The Spirit lifted me up and took me away, and I went in bitterness in the heat of my spirit, the hand of the LORD being strong upon me. 15And I came to the exiles at Tel-abib, who were dwelling by the Chebar canal, and I sat where they were dwelling.d And I sat there overwhelmed among them seven days. ▤

d Or Chebar, and to where they dwelt

The Spirit’s transportation of Ezekiel may have been part of his vision, although some commentators suggest that it may have involved a physical movement of Ezekiel. Whatever it actually involved, these verses are an example of God working through his people by the Holy Spirit – particularly if one associates the Holy Spirit’s work with “the hand of the LORD being strong” (v. 14b) upon Ezekiel. Note that commentators are divided over whether Ezekiel’s bitterness and anger of spirit (v. 14) was a response to being given such an arduous task, or in accordance with God’s wrath towards the sin and hard-hearted attitude of his people.

Zec 4:6-7  Then he said to me, “This is the word of the LORD to Zerubbabel: Not by might, nor by power, but by my Spirit, says the LORD of hosts. 7Who are you, O great mountain? Before Zerubbabel you shall become a plain. And he shall bring forward the top stone amid shouts of ‘Grace, grace to it!’” ▤

God would accomplish the work he was doing through Zerubbabel by his Spirit. Mountainous problems would be overcome and Zerubbabel would “bring forward the top stone” (v. 7b) signifying the completion of the work, the rebuilding of the temple.

Gal 3:5  Does he who supplies the Spirit to you and works miracles among you do so by works of the law, or by hearing with faith— ▤

Paul may at least partially be referring to God working miracles amongst believers by the Holy Spirit, including through individual believers.

Heb 2:4  … while God also bore witness by signs and wonders and various miracles and by gifts of the Holy Spirit distributed according to his will. ▤

One aspect of God’s work through his people by the Holy Spirit is that he gives his people gifts of the indwelling Holy Spirit for them to use in doing his work. This is discussed at length in Spiritual Gifts.

. . . God speaks through his people by the Holy Spirit

See also:

- God has given his word by the Holy Spirit . . .

- . . . Further mention of Scripture coming by the Holy Spirit

- The Holy Spirit has a significant role in what God’s people speak

One way in which God works through his people by the Holy Spirit (as per the previous subsection) is speaking through them by the Holy Spirit.

2Sam 23:2-3  The Spirit of the LORD speaks by me; his word is on my tongue. 3The God of Israel has spoken; the Rock of Israel has said to me: When one rules justly over men, ruling in the fear of God, … ▤

2Chr 24:20  Then the Spirit of God clothed Zechariah the son of Jehoiada the priest, and he stood above the people, and said to them, “Thus says God, ‘Why do you break the commandments of the LORD, so that you cannot prosper? Because you have forsaken the LORD, he has forsaken you.’” ▤

Neh 9:30a  Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. ▤

God spoke through his prophets by the Holy Spirit, often to admonish the Israelites.

Acts 4:29, 31  And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantse to continue to speak your word with all boldness, ▤  … 31And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

e Greek bondservants

1Cor 2:4-5  … and my speech and my message were not in plausible words of wisdom, but in demonstration of the Spirit and of power, 5that your faith might not rest in the wisdom of men but in the power of God. ▤

With the phrases “of the Spirit and of power” (v. 4b) and “in the power of God” (v. 5b), this suggests that God used the Spirit to powerfully and effectively impart his message through Paul’s preaching.

John 15:26-27  But when the Helper comes, whom I will send to you from the Father, the Spirit of truth, who proceeds from the Father, he will bear witness about me. 27And you also will bear witness, because you have been with me from the beginning. ▤

The Holy Spirit is said here to come “from the Father” to believers (v. 26a); it is also said that both the Holy Spirit and believers “will bear witness” (vv. 26b, 27a). As such, this passage points to God – and Jesus himself who would send the Spirit – speaking through believers by the Holy Spirit, in witnessing about Jesus.

1Pet 1:12  It was revealed to them that they were serving not themselves but you, in the things that have now been announced to you through those who preached the good news to you by the Holy Spirit sent from heaven, things into which angels long to look. ▤

The Holy Spirit was sent by God – “sent from heaven” – to empower believers in preaching the good news from God. So in the believers preaching “by the Holy Spirit”, God spoke through them by the Holy Spirit.

Num 24:2-4  And Balaam lifted up his eyes and saw Israel camping tribe by tribe. And the Spirit of God came upon him, 3and he took up his discourse and said, “The oracle of Balaam the son of Beor, the oracle of the man whose eye is opened,f 4the oracle of him who hears the words of God, who sees the vision of the Almighty, falling down with his eyes uncovered: … ▤

f Or closed, or perfect; also verse 15

This is actually an example of God communicating his word by the Holy Spirit through someone who was not one of his people. Balaam was actually a pagan diviner.

- A further example of God working through the Holy Spirit:

Isa 34:15-16  There the owl nests and lays and hatches and gathers her young in her shadow; indeed, there the hawks are gathered, each one with her mate. 16Seek and read from the book of the LORD: Not one of these shall be missing; none shall be without her mate. For the mouth of the LORD has commanded, and his Spirit has gathered them. ▤

The reference is to judgment on Edom, here possibly representative of Israel’s enemies generally. Such will be its desolation that the land will only be inhabited by animals that God will gather there through his Holy Spirit.

Jesus Christ works amongst God’s people through the Holy Spirit . . .

In conjunction with God and his will, Jesus Christ works amongst God’s people through the Holy Spirit – working through believers to advance God’s kingdom (cf. Rom 15:18-19 ↓) as well as working in their own spiritual development (cf. 2Cor 3:3 ↓; Rev 3:1, 6 ↓). A number of verses in the following subsection also point to Jesus Christ working amongst God’s people through the Holy Spirit, with the theme of the following subsection supplementing the theme of this subsection.

Rom 15:18-19  For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, 19by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

The clause “by the power of the Spirit of God” (v. 19b) – along with the two preceding clauses – is likely speaking of how Christ accomplished what he did through Paul (cf. CEV, GNT, NIrV).

2Cor 3:3  And you show that you are a letter from Christ delivered by us, written not with ink but with the Spirit of the living God, not on tablets of stone but on tablets of human hearts.g ▤

g Greek fleshly hearts

The Corinthians’ new spiritual lives were composed by Jesus Christ through the Holy Spirit, in Paul’s ministry.

Rev 3:1, 6  And to the angel of the church in Sardis write: ‘The words of him who has the seven spirits of God and the seven stars. “‘I know your works. You have the reputation of being alive, but you are dead. ▤  … 6He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches.’ ▤

In v. 1, “the seven spirits of God” – who Christ is said to have (cf. Rev 5:6 ↓) – is understood to portray the Holy Spirit, “the sevenfold Spirit” (NIV® text note). The term depicts his completeness or perfection. Verse 6 is a refrain occurring seven times in chapters 2 and 3 of Revelation (cf. 2:7, 11, 17, 29; 3:13, 22). Each time the refrain and the context show Jesus Christ and the Holy Spirit being involved together in conveying messages to churches. If the refrain is implying that Jesus Christ conveys these words through the Holy Spirit, than these occurrences are evidence that Jesus Christ works through the Holy Spirit amongst God’s people. Alternatively they could be interpreted as showing the Holy Spirit or God working/speaking through Jesus Christ.

Rev 5:6  And between the throne and the four living creatures and among the elders I saw a Lamb standing, as though it had been slain, with seven horns and with seven eyes, which are the seven spirits of God sent out into all the earth. ▤

This verse could well imply that Jesus Christ – the “Lamb” – works in the world (including amongst God’s people) through the Holy Spirit – “the seven spirits of God”. For the Spirit is spoken of as the “seven eyes” that Christ has (cf. Rev 3:1 ↑), presumably for him to use, in “all the earth”. Additionally, he may well be the one who sent out “the seven spirits of God … into all the earth”.

. . . The Holy Spirit continues Jesus Christ’s work in and through his people

John 14:16-18  And I will ask the Father, and he will give you another Helper,h to be with you forever, 17even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. 18“I will not leave you as orphans; I will come to you. ▤

h Or Advocate, or Counselor; also 14:26; 15:26; 16:7

The reference to “another Helper” (v. 16) alludes to the Holy Spirit being another helper like Jesus – with the apparent implication that he would take Jesus’ place, continuing on his work with believers. Furthermore, in light of vv. 16-17, quite possibly v. 18 refers to the giving of the Holy Spirit at Pentecost and Jesus’ presence with believers through the Spirit’s indwelling. As such it would also reflect the fact that the Holy Spirit continues Jesus Christ’s work in believers. (Alternatively, as noted earlier in this chapter, Jesus’ appearance to the disciples after his resurrection or even his second coming may be in view in v. 18.)

John 14:26  But the Helper, the Holy Spirit, whom the Father will send in my name, he will teach you all things and bring to your remembrance all that I have said to you. ▤

Jesus said God would send the Holy Spirit in his name – “in My place, to represent Me and act on My behalf” (AMP; cf. CEV, NLT; John 16:7 ↓). As such the Holy Spirit represents Jesus Christ’s interests and continues his work, doing such things as bringing to their minds things Jesus Christ said.

John 15:26-27  But when the Helper comes, whom I will send to you from the Father, the Spirit of truth, who proceeds from the Father, he will bear witness about me. 27And you also will bear witness, because you have been with me from the beginning. ▤

Similar to what was commented earlier, in Jesus saying that the Holy Spirit “will bear witness” and that believers “also will bear witness”, the implication is that one of the major roles of the Holy Spirit in a believer’s life is to work with them or through them to witness to others about Christ. The context also supports this assertion.

John 16:7, 12-15  Nevertheless, I tell you the truth: it is to your advantage that I go away, for if I do not go away, the Helper will not come to you. But if I go, I will send him to you. ▤  … 12“I still have many things to say to you, but you cannot bear them now. 13When the Spirit of truth comes, he will guide you into all the truth, for he will not speak on his own authority, but whatever he hears he will speak, and he will declare to you the things that are to come. 14He will glorify me, for he will take what is mine and declare it to you. 15All that the Father has is mine; therefore I said that he will take what is mine and declare it to you. ▤

The Holy Spirit continues Jesus Christ’s work in believers, effectively taking Jesus Christ’s place (v. 7; cf. comments on: John 14:26 ↑; John 7:39 ↓) and continuing on to completion the teaching that Jesus began (vv. 12-15; cf. John 14:26 ↑). In doing the latter, the Holy Spirit takes what Jesus Christ (and/or God) has to say or teach (vv. 13-14; cf. CEV, GNT, NCV), particularly that regarding Christ’s person and work, and makes it known to Christ’s followers (vv. 14-15). Verse 14 indicates that the Holy Spirit brings glory to Jesus Christ by revealing what Jesus Christ has to say – and presumably by the manifestation of it in the lives of believers.

John 20:21-22  Jesus said to them again, “Peace be with you. As the Father has sent me, even so I am sending you.” 22And when he had said this, he breathed on them and said to them, “Receive the Holy Spirit. ▤

Jesus Christ sends his people anointed and empowered with the Holy Spirit to continue his work, the work God sent him to do (v. 21b). Note that v. 22 is often understood as anticipating the sending of the Holy Spirit at Pentecost.

Acts 1:8  But you will receive power when the Holy Spirit has come upon you, and you will be my witnesses in Jerusalem and in all Judea and Samaria, and to the end of the earth. ▤

The Holy Spirit empowers believers to witness for Jesus Christ, throughout the world.

- Those who believe in Jesus Christ receive the Holy Spirit:

John 7:37-39  On the last day of the feast, the great day, Jesus stood up and cried out, “If anyone thirsts, let him come to me and drink. 38Whoever believes in me, asi the Scripture has said, ‘Out of his heart will flow rivers of living water.’” 39Now this he said about the Spirit, whom those who believed in him were to receive, for as yet the Spirit had not been given, because Jesus was not yet glorified. ▤

i Or let him come to me, and let him who believes in me drink. As

Note that the final statement alludes to the Holy Spirit taking Jesus Christ’s place (cf. John 16:7 ↑). Particularly in light of this, the fact that those who believe in Jesus Christ receive the Holy Spirit arguably reflects the reality that the Holy Spirit continues the work begun by Jesus Christ in and through believers.

Pray for persecuted Christians

Section C

The Holy Spirit Renews God’s People

Section Jumps

- The Holy Spirit brings spiritual life

- The Holy Spirit sanctifies God’s people

- The Holy Spirit gives God’s people love and faith

- The Holy Spirit gives God’s people joy and peace

- The Holy Spirit teaches God’s people . . .

- . . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things

- Having the Holy Spirit is linked with having wisdom and knowledge

The Holy Spirit brings spiritual life

See also:

- . . . They are born again of the Holy Spirit and through God’s word

- Living by the Spirit brings life – in contrast to living by the sinful nature and to the law

The Holy Spirit brings spiritual life in the present, leading to everlasting life in the next age.

John 3:6  That which is born of the flesh is flesh, and that which is born of the Spirit is spirit.j ▤

j The same Greek word means both wind and spirit

The final clause appears to indicate that Christians are born of the Spirit into “spiritual life” (NCV™; cf. NLT).

John 6:63  It is the Spirit who gives life; the flesh is no help at all. The words that I have spoken to you are spirit and life. ▤

Particularly in light of the verse’s first clause, the second statement may indicate that the words Jesus spoke were from (cf. NIrV, CEV) or spoken through the Holy Spirit. As such they are words that the Holy Spirit uses to produce life – when people believe them and live according to them.

John 7:38-39  Whoever believes in me, ask the Scripture has said, ‘Out of his heart will flow rivers of living water.’” 39Now this he said about the Spirit, whom those who believed in him were to receive, for as yet the Spirit had not been given, because Jesus was not yet glorified. ▤

k Or let him come to me, and let him who believes in me drink. As

In referring to the Holy Spirit as “living water”, Jesus associates the Holy Spirit with spiritual life.

Rom 8:2, 6, 10-13  For the law of the Spirit of life has set youl free in Christ Jesus from the law of sin and death. ▤  … 6For to set the mind on the flesh is death, but to set the mind on the Spirit is life and peace. ▤  … 10But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. 11If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. 12So then, brothers,m we are debtors, not to the flesh, to live according to the flesh. 13For if you live according to the flesh you will die, but if by the Spirit you put to death the deeds of the body, you will live. ▤

l Some manuscripts me

m Or brothers and sisters; also verse 29

The Holy Spirit brings life in contrast to sin, which brings death. Regarding the meaning of “the law” (v. 2), see the comment on Rom 8:2-3 – under We have been freed from the law to live by the Holy Spirit. As indicated earlier, vv. 10-11 appear to teach that although the physical bodies of believers will die due to sin (v. 10), because God’s Spirit lives in them God will raise them from the dead through his Spirit. However, another interpretation holds that Paul may also have in view that the Spirit brings spiritual life now to each believer. Similarly it can be argued that the references to “life” in vv. 2, 6 are inclusive of spiritual life both now and in the afterlife.

2Cor 3:6b  For the letter kills, but the Spirit gives life. ▤

Gal 6:7-8  Do not be deceived: God is not mocked, for whatever one sows, that will he also reap. 8For the one who sows to his own flesh will from the flesh reap corruption, but the one who sows to the Spirit will from the Spirit reap eternal life. ▤

Isa 32:14-15  For the palace is forsaken, the populous city deserted; the hill and the watchtower will become dens forever, a joy of wild donkeys, a pasture of flocks; 15until the Spirit is poured upon us from on high, and the wilderness becomes a fruitful field, and the fruitful field is deemed a forest. ▤

This and 44:3-4 below likely portray the spiritual life and vitality that the Holy Spirit brings to God’s people. Although the latter parts of v. 15 appear to firstly refer to the Holy Spirit effecting physical blessings, they are often understood to have a spiritual application – particularly with the aforementioned reference to the Holy Spirit as being “poured upon us” (v. 15a). As often the case in the books of the OT prophets (cf. Isa 44:3-4 ↓; Ezek 37:13-14 ↓), this prophecy can be understood to have a number of fulfillments or applications. These include: the renewal of Israel after the Babylonian exile; the pouring out of the Holy Spirit following Christ’s ascension; and a renewal of Israel in the last days. Arguably it can also be applied to the Spirit’s renewing of God’s people, both corporately and individually, in any era.

Isa 44:3-4  For I will pour water on the thirsty land, and streams on the dry ground; I will pour my Spirit upon your offspring, and my blessing on your descendants. 4They shall spring up among the grass like willows by flowing streams. ▤

This is prophesying of – or at least has a fulfillment in – the Holy Spirit giving spiritual life and renewal to God’s people, the spiritual descendants of Israel. Similar to 32:15 above, v. 4 portrays the spiritual life and vitality of those on whom God would pour out his Spirit and consequent blessings (v. 3b). The terms used in this portrayal correspond to the language of v. 3a, implying that v. 3a has a similar spiritual meaning or application.

Ezek 37:13-14  And you shall know that I am the LORD, when I open your graves, and raise you from your graves, O my people. 14And I will put my Spirit within you, and you shall live, and I will place you in your own land. Then you shall know that I am the LORD; I have spoken, and I will do it, declares the LORD. ▤

As with the above prophecies from Isaiah, this speaks of the Spirit bringing life. Primarily at least, it is speaking of the Israelite nation as a whole, but it is also applicable to believers. Note that at the time of the prophecy, Israel was in exile and practically dead as a nation. Thus the Jews’ return from the Babylonian exile was a fulfillment of this.

- Specific reference to God’s people being renewed by the Holy Spirit:

Titus 3:5  … he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

This talks of the overall theme of this section – i.e. that the Holy Spirit renews God’s people. As such it is reflected in this and the following subsections.

The Holy Spirit sanctifies God’s people

See also:

- God saves his people through the Holy Spirit

“Sanctification” and like terms can refer to: Christians being made holy in a judicial sense through Christ’s sacrifice on coming to faith; and/or to the ongoing process of Christians being made increasingly more holy. The Holy Spirit plays a key role in both.

Rom 15:16  … to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. ▤

1Cor 6:11  And such were some of you. But you were washed, you were sanctified, you were justified in the name of the Lord Jesus Christ and by the Spirit of our God. ▤

Along with being justified, this appears to be attributing being washed and sanctified – here aspects of being justified – to the name of the Lord Jesus Christ and the work of the Holy Spirit (cf. CEV).

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsn to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

n Some manuscripts chose you from the beginning

1Pet 1:1-2  Peter, an apostle of Jesus Christ, To those who are elect exiles of the dispersion in Pontus, Galatia, Cappadocia, Asia, and Bithynia, 2according to the foreknowledge of God the Father, in the sanctification of the Spirit, for obedience to Jesus Christ and for sprinkling with his blood: May grace and peace be multiplied to you. ▤

2Cor 3:18  And we all, with unveiled face, beholding the glory of the Lord,o are being transformed into the same image from one degree of glory to another. For this comes from the Lord who is the Spirit. ▤

o Or reflecting the glory of the Lord

One aspect of the believer’s sanctification is that their characters are being transformed into Christ’s likeness, increasingly reflecting (cf. text note) even manifesting his glory. The last statement associates the Holy Spirit with this process.

- Jesus would baptize “with the Holy Spirit and fire”:

Matt 3:11  I baptize you with water for repentance, but he who is coming after me is mightier than I, whose sandals I am not worthy to carry. He will baptize you with the Holy Spirit and fire. ▤

Some see “fire” as referring to the purification associated with having the Holy Spirit – reflecting the theme of this subsection. However it may instead refer to Christ’s judgment on the wicked (cf. v. 12) or even to the “tongues as of fire” that came with the initial outpouring of the Holy Spirit at Pentecost (cf. Acts 2:3-4).

The Holy Spirit gives God’s people love and faith

See also:

- Gal 5:22 ⇓

Rom 15:30  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, … ▤

The “love of the Spirit” is probably referring to love which is given by the Holy Spirit (cf. AMP, CEV, NCV, NIrV, NLT; Col 1:8 ↓).

Col 1:8  … and has made known to us your love in the Spirit. ▤

This refers to the love that believers have through partaking of the Holy Spirit – “love that God’s Spirit has given you” (CEV, cf. GNT, NCV, NLT).

2Tim 1:7  … for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. ▤

Here the term “spirit” may well refer to or allude to the Holy Spirit (cf. CEV, GNT).

Rom 5:5  … and hope does not put us to shame, because God’s love has been poured into our hearts through the Holy Spirit who has been given to us. ▤

This may be referring to God giving us his love to enable us to love, through the Holy Spirit – hence the verse’s inclusion here. However, it is more often taken to be speaking of God filling us with his love for us.

Acts 11:24  … for he was a good man, full of the Holy Spirit and of faith. And a great many people were added to the Lord. ▤

The description of Barnabas as being full of both the Holy Spirit and faith arguably suggests that faith comes with the Holy Spirit. It at least associates faith with having the Holy Spirit. Note that Acts 6:5 similarly refers to Stephen as “a man full of faith and of the Holy Spirit”.

1Cor 12:8-9  For to one is given through the Spirit the utterance of wisdom, and to another the utterance of knowledge according to the same Spirit, 9to another faith by the same Spirit, to another gifts of healing by the one Spirit, … ▤

This “faith” refers to the spiritual gift of exceptional faith or trust in God. The Holy Spirit gives to some believers such exceptional faith – for the edification of the whole church.

The Holy Spirit gives God’s people joy and peace

See also:

- God fosters unity and peace in the church body

1Thes 1:6  And you became imitators of us and of the Lord, for you received the word in much affliction, with the joy of the Holy Spirit, … ▤

Acts 13:52  And the disciples were filled with joy and with the Holy Spirit. ▤

This may be implying – and certainly is reflective of the fact – that joy comes with or through the Holy Spirit.

Rom 14:17  For the kingdom of God is not a matter of eating and drinking but of righteousness and peace and joy in the Holy Spirit. ▤

This speaks of the Holy Spirit facilitating peace and joy amongst God’s people.

Gal 5:22-23  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. ▤

Note the other “fruits” of the Spirit listed here.

Rom 8:6  For to set the mind on the flesh is death, but to set the mind on the Spirit is life and peace. ▤

For those who minds are controlled by the Spirit, there will be life and peace.

Isa 63:14  Like livestock that go down into the valley, the Spirit of the LORD gave them rest. So you led your people, to make for yourself a glorious name. ▤

The rest given by the Holy Spirit to the Israelites is reflective of the spiritual rest and peace that believers have through the Holy Spirit.

- Jesus rejoiced in the Holy Spirit:

Luke 10:21  In that same hour he rejoiced in the Holy Spirit and said, “I thank you, Father, Lord of heaven and earth, that you have hidden these things from the wise and understanding and revealed them to little children; yes, Father, for such was your gracious will.p ▤

p Or for so it pleased you well

The Holy Spirit teaches God’s people . . .

Neh 9:20  You gave your good Spirit to instruct them and did not withhold your manna from their mouth and gave them water for their thirst. ▤

1Cor 2:13  And we impart this in words not taught by human wisdom but taught by the Spirit, interpreting spiritual truths to those who are spiritual. q ▤

q Or interpreting spiritual truths in spiritual language, or comparing spiritual things with spiritual

The Holy Spirit enables God’s people to know spiritual truths – and to express them to others.

Eph 3:4-5  When you read this, you can perceive my insight into the mystery of Christ, 5which was not made known to the sons of men in other generations as it has now been revealed to his holy apostles and prophets by the Spirit. ▤

1Tim 4:1  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, … ▤

This is an example of the Holy Spirit’s teaching of or for God’s people.

Heb 9:6-8  These preparations having thus been made, the priests go regularly into the first section, performing their ritual duties, 7but into the second only the high priest goes, and he but once a year, and not without taking blood, which he offers for himself and for the unintentional sins of the people. 8By this the Holy Spirit indicates that the way into the holy places is not yet opened as long as the first section is still standing … ▤

The greatly restricted access into the Most Holy Place – the second section (v. 7) – was used by the Holy Spirit to show or teach the people that they did not have access into God’s presence while the first covenant – here signified by “the first section” (v. 6; cf. AMP, NCV, NLT) – was still in force.

Heb 10:12-17  But when Christr had offered for all time a single sacrifice for sins, he sat down at the right hand of God, 13waiting from that time until his enemies should be made a footstool for his feet. 14For by a single offering he has perfected for all time those who are being sanctified. 15And the Holy Spirit also bears witness to us; for after saying, 16“This is the covenant that I will make with them after those days, declares the Lord: I will put my laws on their hearts, and write them on their minds,” 17then he adds, “I will remember their sins and their lawless deeds no more.” ▤

r Greek this one

The Holy Spirit testifies or teaches, through Scripture, that through Jesus Christ’s sole sacrifice (vv. 12-14) a new covenant has been instituted (v. 16) in which the sins of God’s people are forgiven and remembered no more (v. 17).

Rev 2:7  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will grant to eat of the tree of life, which is in the paradise of God. ▤

As noted earlier, the first statement is a refrain used a further half dozen times in chapters 2 and 3 of Revelation. It is indicative of the Holy Spirit (in conjunction with Jesus Christ) being instrumental in the teaching and exhortations contained therein.

. . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things

See also:

- 1Cor 2:15 ⇓

John 14:26  But the Helper, the Holy Spirit, whom the Father will send in my name, he will teach you all things and bring to your remembrance all that I have said to you. ▤

John 16:13-15  When the Spirit of truth comes, he will guide you into all the truth, for he will not speak on his own authority, but whatever he hears he will speak, and he will declare to you the things that are to come. 14He will glorify me, for he will take what is mine and declare it to you. 15All that the Father has is mine; therefore I said that he will take what is mine and declare it to you. ▤

As referred to earlier, the segment “he will take what is mine and declare it to you” (v. 14, repeated almost verbatim in v. 15) appears to mean that the Holy Spirit would make known to the disciples Jesus’ teaching (cf. CEV, GNT, NCV; John 14:26 ↑) and quite possibly also other matters pertaining to his person and work. In conjunction with this segment, v. 15a may allude to the fact that the Holy Spirit would guide them into “all truth”.

1Jn 2:20, 27  But you have been anointed by the Holy One, and you all have knowledge.s ▤  … 27But the anointing that you received from him abides in you, and you have no need that anyone should teach you. But as his anointing teaches you about everything, and is true, and is no lie—just as it has taught you, abide in him. ▤

s Some manuscripts you know everything

The “anointing” from God is more than likely the Holy Spirit (cf. GNT, NLT, NCV text note). Regarding v. 20, both the alternative rendering in the text note (cf. NKJV) and v. 27 imply that along with v. 27, v. 20 is speaking of the Holy Spirit teaching believers “all things”.

1Cor 2:9-10  But, as it is written, “What no eye has seen, nor ear heard, nor the heart of man imagined, what God has prepared for those who love him”— 10these things God has revealed to us through the Spirit. For the Spirit searches everything, even the depths of God. ▤

This suggests that the things God reveals to us by his Holy Spirit (v. 10a) are not confined to the previously unknown things referred to in v. 9, but to some degree at least encompass “everything, even the depths of God” (v. 10).

- The Holy Spirit enables one’s conscience to be a trustworthy guide:

Rom 9:1  I am speaking the truth in Christ—I am not lying; my conscience bears me witness in the Holy Spirit— ▤

Having the Holy Spirit is linked with having wisdom and knowledge

Acts 6:3, 9-10  Therefore, brothers,t pick out from among you seven men of good repute, full of the Spirit and of wisdom, whom we will appoint to this duty. ▤  … 9Then some of those who belonged to the synagogue of the Freedmen (as it was called), and of the Cyrenians, and of the Alexandrians, and of those from Cilicia and Asia, rose up and disputed with Stephen. 10But they could not withstand the wisdom and the Spirit with which he was speaking. ▤

t Or brothers and sisters

1Cor 2:11-12, 14-16  For who knows a person’s thoughts except the spirit of that person, which is in him? So also no one comprehends the thoughts of God except the Spirit of God. 12Now we have received not the spirit of the world, but the Spirit who is from God, that we might understand the things freely given us by God. ▤  … 14The natural person does not accept the things of the Spirit of God, for they are folly to him, and he is not able to understand them because they are spiritually discerned. 15The spiritual person judges all things, but is himself to be judged by no one. 16“For who has understood the mind of the Lord so as to instruct him?” But we have the mind of Christ. ▤

Being the Spirit of God, the Holy Spirit “comprehends the thoughts of God” (v. 11). Having received the Holy Spirit, believers gain insight into God’s thinking and ways (v. 12) – whereas those without the Holy Spirit cannot understand such things (v. 14). Furthermore, having the Holy Spirit believers have the capacity – at least to some degree – to understand and make judgment about all things (v. 15; cf. v. 10), spiritual truths probably being primarily in view. One has such spiritual understanding because by having the Holy Spirit to some degree at least one has “the mind of Christ” (v. 16a) – which is comparable to having the mind of God (v. 16b).

Eph 1:17  … that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, … ▤

Some translations use “Spirit” here instead of “spirit” (cf. CEV, GNT, NIV), which would make the verse relevant to this subsection.

Gen 41:37-39  This proposal pleased Pharaoh and all his servants. 38And Pharaoh said to his servants, “Can we find a man like this, in whom is the Spirit of God?”u 39Then Pharaoh said to Joseph, “Since God has shown you all this, there is none so discerning and wise as you are. ▤

u Or of the gods

Pharaoh acknowledges that such great wisdom in a person must come from the Spirit of God – as does Nebuchadnezzar in Daniel 4:8-9 immediately below (cf. text note).

Dan 4:8-9  At last Daniel came in before me—he who was named Belteshazzar after the name of my god, and in whom is the spirit of the holy godsv—and I told him the dream, saying, 9“O Belteshazzar, chief of the magicians, because I know that the spirit of the holy gods is in you and that no mystery is too difficult for you, tell me the visions of my dream that I saw and their interpretation. ▤

v Or Spirit of the holy God; also verses 9, 18

- The spiritual gifts of wisdom and knowledge given through the Holy Spirit:

1Cor 12:8  For to one is given through the Spirit the utterance of wisdom, and to another the utterance of knowledge according to the same Spirit, … ▤

In having the Holy Spirit, all believers have and grow in spiritual knowledge and wisdom. However, as spoken of earlier in this chapter, different spiritual gifts are given through the Holy Spirit to individual believers. The “utterance of wisdom” and the “utterance of knowledge” are such gifts, given only to certain believers. These gifts may broadly speaking be “the ability to give wise advice” (NLT) or insight and “the gift of special knowledge” (NLT) – with probably the application and conveying of spiritual truths being particularly in view.

Pray for persecuted Christians

Section D

The Holy Spirit Helps God’s People

Section Jumps

- The Holy Spirit helps each believer

- The Holy Spirit leads God’s people

- The Holy Spirit directs God’s people in doing God’s work

- The Holy Spirit empowers God’s people to do God’s work

- The Holy Spirit has a significant role in what God’s people speak

- God’s people worship and pray by the Holy Spirit

The Holy Spirit helps each believer

John 14:16-17  And I will ask the Father, and he will give you another Helper,w to be with you forever, 17even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

w Or Advocate, or Counselor; also 14:26; 15:26; 16:7

The Greek translated as “Helper” – one “who will help you” (CEV) – was a term used for a legal “Advocate” (NRSV).

Rom 8:26  Likewise the Spirit helps us in our weakness. For we do not know what to pray for as we ought, but the Spirit himself intercedes for us with groanings too deep for words. ▤

Phil 1:18b-19  Yes, and I will rejoice, 19for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

2Tim 1:14  By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

The Holy Spirit leads God’s people

See also:

- We have been freed from the law to live by the Holy Spirit

- Instead of living by the sinful nature, live by the Holy Spirit . . .

The Holy Spirit may lead a person by an inner conviction or sense of assurance, by circumstances, or even by a discernible revelation. (Giving such a revelation to a person with a prophetic spiritual gift is one way the Holy Spirit leads and directs Christian groups.)

Rom 8:14  For all who are led by the Spirit of God are sonsx of God. ▤

x See discussion on “sons” in the Preface

Gal 5:18  But if you are led by the Spirit, you are not under the law. ▤

Ps 143:10  Teach me to do your will, for you are my God! Let your good Spirit lead me on level ground! ▤

1Ki 18:12  And as soon as I have gone from you, the Spirit of the LORD will carry you I know not where. And so, when I come and tell Ahab and he cannot find you, he will kill me, although I your servant have feared the LORD from my youth. ▤

The speaker, Obadiah, seems to be suggesting that the Holy Spirit could supernaturally transport Elijah (cf. Acts 8:39 ⇓). Irrespective of whether or not supernatural means are referred to, this attests to the Holy Spirit’s leading or guidance.

Isa 63:11-14  Then he remembered the days of old, of Moses and his people.y Where is he who brought them up out of the sea with the shepherds of his flock? Where is he who put in the midst of them his Holy Spirit, 12who caused his glorious arm to go at the right hand of Moses, who divided the waters before them to make for himself an everlasting name, 13who led them through the depths? Like a horse in the desert, they did not stumble. 14Like livestock that go down into the valley, the Spirit of the LORD gave them rest. So you led your people, to make for yourself a glorious name. ▤

y Or Then his people remembered the days of old, of Moses

This appears to speak of the Holy Spirit’s role in the leading of Israel by God, “who led them” (v. 13a).

Luke 2:25-28  Now there was a man in Jerusalem, whose name was Simeon, and this man was righteous and devout, waiting for the consolation of Israel, and the Holy Spirit was upon him. 26And it had been revealed to him by the Holy Spirit that he would not see death before he had seen the Lord’s Christ. 27And he came in the Spirit into the temple, and when the parents brought in the child Jesus, to do for him according to the custom of the Law, 28he took him up in his arms and blessed God and said, … ▤

Verse 27 indicates that Simeon was led by the Holy Spirit to go into the temple (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV) to see God’s Messiah. Note that v. 26 is an example of the Holy Spirit revealing God’s will to his people.

The Holy Spirit directs God’s people in doing God’s work

Acts 8:29-31, 35, 39-40  And the Spirit said to Philip, “Go over and join this chariot.” 30So Philip ran to him and heard him reading Isaiah the prophet and asked, “Do you understand what you are reading?” 31And he said, “How can I, unless someone guides me?” And he invited Philip to come up and sit with him. ▤  … 35Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. ▤  … 39And when they came up out of the water, the Spirit of the Lord carried Philip away, and the eunuch saw him no more, and went on his way rejoicing. 40But Philip found himself at Azotus, and as he passed through he preached the gospel to all the towns until he came to Caesarea. ▤

Verse 39-40 suggest more than spiritual guidance or direction. Most likely the Spirit miraculously removed Philip and took him to Azotus (v. 40).

Acts 10:19-20  And while Peter was pondering the vision, the Spirit said to him, “Behold, three men are looking for you. 20Rise and go down and accompany them without hesitation, for I have sent them.” ▤

Acts 13:2-4  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” 3Then after fasting and praying they laid their hands on them and sent them off. 4So, being sent out by the Holy Spirit, they went down to Seleucia, and from there they sailed to Cyprus. ▤

Acts 15:28  For it has seemed good to the Holy Spirit and to us to lay on you no greater burden than these requirements: … ▤

Acts 16:6-7  And they went through the region of Phrygia and Galatia, having been forbidden by the Holy Spirit to speak the word in Asia. 7And when they had come up to Mysia, they attempted to go into Bithynia, but the Spirit of Jesus did not allow them. ▤

For comment on these actions of the Holy Spirit, see the comment on Acts 16:6-7 – under Note: The plans of God’s people are subject to his will.

Acts 20:22-23  And now, behold, I am going to Jerusalem, constrained byz the Spirit, not knowing what will happen to me there, 23except that the Holy Spirit testifies to me in every city that imprisonment and afflictions await me. ▤

z Or bound in

In v. 22 Paul is likely speaking of the Holy Spirit compelling him to go to Jerusalem (cf. AMP, NIV, NLT, NRSV). Note that supplementary to directing Paul in doing God’s work (v. 22), the Holy Spirit also warned Paul that hardships awaited him in the work (v. 23).

1Cor 7:40  Yet in my judgment she is happier if she remains as she is. And I think that I too have the Spirit of God. ▤

In saying here that he thinks he too has God’s Spirit, Paul is implying that he considers that the Holy Spirit guides or affirms his judgment.

Judg 6:34  But the Spirit of the LORD clothed Gideon, and he sounded the trumpet, and the Abiezrites were called out to follow him. ▤

The term “clothed” implies that to some extent at least, the Holy Spirit “took control of” (CEV, GNT) Gideon, thus directing him. Note that the following subsection contains similar examples of the Holy Spirit clothing or coming upon people, empowering them to do God’s work.

1Sam 11:6-7  And the Spirit of God rushed upon Saul when he heard these words, and his anger was greatly kindled. 7He took a yoke of oxen and cut them in pieces and sent them throughout all the territory of Israel by the hand of messengers, saying, “Whoever does not come out after Saul and Samuel, so shall it be done to his oxen!” Then the dread of the LORD fell upon the people, and they came out as one man. ▤

Under the influence of the Holy Spirit, Saul mustered an army to defeat the Ammonites (cf. vv. 8-11).

- The beginning of the Holy Spirit working through Samson:

Judg 13:24-25  And the woman bore a son and called his name Samson. And the young man grew, and the LORD blessed him. 25And the Spirit of the LORD began to stir him in Mahaneh-dan, between Zorah and Eshtaol. ▤

This suggests that the Holy Spirit was stirring or moving Samson towards doing God’s work.

The Holy Spirit empowers God’s people to do God’s work

See also:

- Luke 24:46-49 ⇓

- God gives each of his people a spiritual gift, through the Holy Spirit

Acts 1:8  But you will receive power when the Holy Spirit has come upon you, and you will be my witnesses in Jerusalem and in all Judea and Samaria, and to the end of the earth. ▤

Through the Holy Spirit the disciples would receive “power (ability, efficiency, and might)” (AMP), enabling them to witness for Christ far and wide.

Rom 15:18-19  For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, 19by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

1Cor 2:4  … and my speech and my message were not in plausible words of wisdom, but in demonstration of the Spirit and of power, … ▤

Here Paul may not so much be speaking of the Holy Spirit empowering him, but rather of the Holy Spirit’s power (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) working through what he had said.

Mic 3:8  But as for me, I am filled with power, with the Spirit of the LORD, and with justice and might, to declare to Jacob his transgression and to Israel his sin. ▤

Zec 4:6-7  Then he said to me, “This is the word of the LORD to Zerubbabel: Not by might, nor by power, but by my Spirit, says the LORD of hosts. 7Who are you, O great mountain? Before Zerubbabel you shall become a plain. And he shall bring forward the top stone amid shouts of ‘Grace, grace to it!’” ▤

God promised Zerubbabel that through the enablement of the Spirit (v. 6) he would be able to overcome any great obstacle – here metaphorically described as a mountain (v. 7) – to his work of rebuilding the temple.

Ex 31:2-5  See, I have called by name Bezalel the son of Uri, son of Hur, of the tribe of Judah, 3and I have filled him with the Spirit of God, with ability and intelligence, with knowledge and all craftsmanship, 4to devise artistic designs, to work in gold, silver, and bronze, 5in cutting stones for setting, and in carving wood, to work in every craft. ▤

As noted earlier, the verse suggests that it was through being filled with the Holy Spirit that Bezalel was empowered or equipped with the necessary ability, intelligence, knowledge and craftsmanship (v. 3) needed to do God’s work.

Num 11:17  And I will come down and talk with you there. And I will take some of the Spirit that is on you and put it on them, and they shall bear the burden of the people with you, so that you may not bear it yourself alone. ▤

This and 27:16-19 below suggest that those spoken of would be empowered or equipped to do the work referred to through having the Holy Spirit.

Num 27:16-18  “Let the LORD, the God of the spirits of all flesh, appoint a man over the congregation 17who shall go out before them and come in before them, who shall lead them out and bring them in, that the congregation of the LORD may not be as sheep that have no shepherd.” 18So the LORD said to Moses, “Take Joshua the son of Nun, a man in whom is the Spirit, and lay your hand on him. ▤

The Spirit’s empowerment to do the aforementioned work is likely in view.

Judg 3:10  The Spirit of the LORD was upon him, and he judged Israel. He went out to war, and the LORD gave Cushan-rishathaim king of Mesopotamia into his hand. And his hand prevailed over Cushan-rishathaim. ▤

The Holy Spirit came upon Othniel, empowering him for his appointed task (cf. Judg 15:14-15 ↓).

Judg 15:14-15  When he came to Lehi, the Philistines came shouting to meet him. Then the Spirit of the LORD rushed upon him, and the ropes that were on his arms became as flax that has caught fire, and his bonds melted off his hands. 15And he found a fresh jawbone of a donkey, and put out his hand and took it, and with it he struck 1,000 men. ▤

1Sam 10:6-7, 10  Then the Spirit of the LORD will rush upon you, and you will prophesy with them and be turned into another man. 7Now when these signs meet you, do what your hand finds to do, for God is with you. ▤  … 10When they came to Gibeah,a behold, a group of prophets met him, and the Spirit of God rushed upon him, and he prophesied among them. ▤

a Gibeah means the hill

This implies that through the empowerment of the Spirit (vv. 6, 10) – and because correspondingly God was with him (v. 7) – Saul would be able to accomplish whatever God led him to do (v. 7).

1Sam 16:13a  Then Samuel took the horn of oil and anointed him in the midst of his brothers. And the Spirit of the LORD rushed upon David from that day forward. ▤

Ezek 2:2-3  And as he [God] spoke to me, the Spirit entered into me and set me on my feet, and I heard him speaking to me. 3And he said to me, “Son of man, I send you to the people of Israel, to nations of rebels, who have rebelled against me. They and their fathers have transgressed against me to this very day. ▤

Verse 2 may well be indicative of the Spirit’s empowerment, to do the work that God was sending Ezekiel to do (v. 3).

- God strengthens people with power through the Holy Spirit:

Eph 3:16  … that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, … ▤

The Holy Spirit has a significant role in what God’s people speak

See also:

- Acts 1:8 ⇑; 1Sam 10:6, 10 ⇑; Mic 3:8 ⇑

- God works through his people by the Holy Spirit . . .

- . . . God speaks through his people by the Holy Spirit

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

Note that the teaching of this subsection is relevant to that of the two previous subsections. For the Holy Spirit’s role in what God’s people say in doing his work is an aspect of both: the Holy Spirit’s direction in doing God’s work; and the Holy Spirit’s empowerment to do God’s work.

2Sam 23:2  The Spirit of the LORD speaks by me; his word is on my tongue. ▤

Matt 10:18-20  … and you will be dragged before governors and kings for my sake, to bear witness before them and the Gentiles. 19When they deliver you over, do not be anxious how you are to speak or what you are to say, for what you are to say will be given to you in that hour. 20For it is not you who speak, but the Spirit of your Father speaking through you. ▤

Luke 12:12  … for the Holy Spirit will teach you in that very hour what you ought to say. ▤

Luke 24:46-49  … and said to them, “Thus it is written, that the Christ should suffer and on the third day rise from the dead, 47and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. 48You are witnesses of these things. 49And behold, I am sending the promise of my Father upon you. But stay in the city until you are clothed with power from on high.” ▤

This indicates that the disciples were to preach and witness (vv. 47-48; cf. CEV, NLT), for which they would be empowered with the promised Holy Spirit of God (v. 49). This is reflected in most of the following verses.

Acts 4:8  Then Peter, filled with the Holy Spirit, said to them, “Rulers of the people and elders, … ▤

Luke uses the phrase “filled with the Holy Spirit” eight times (Luke 1:15, 41, 67; Acts 2:4; Acts 4:31 ↓; Acts 9:17; Acts 13:9 ↓). On most of these occasions the person so filled speaks words that are divinely inspired or empowered. This is indicative of the Spirit having a significant role in what they speak.

Acts 4:31  And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

Acts 5:32  And we are witnesses to these things, and so is the Holy Spirit, whom God has given to those who obey him. ▤

This suggests that the Holy Spirit aids those he indwells in their witnessing.

Acts 6:9-10  Then some of those who belonged to the synagogue of the Freedmen (as it was called), and of the Cyrenians, and of the Alexandrians, and of those from Cilicia and Asia, rose up and disputed with Stephen. 10But they could not withstand the wisdom and the Spirit with which he was speaking. ▤

Acts 13:9-11  But Saul, who was also called Paul, filled with the Holy Spirit, looked intently at him 10and said, “You son of the devil, you enemy of all righteousness, full of all deceit and villainy, will you not stop making crooked the straight paths of the Lord? 11And now, behold, the hand of the Lord is upon you, and you will be blind and unable to see the sun for a time.” Immediately mist and darkness fell upon him, and he went about seeking people to lead him by the hand. ▤

1Cor 2:13  And we impart this in words not taught by human wisdom but taught by the Spirit, interpreting spiritual truths to those who are spiritual.b ▤

b Or interpreting spiritual truths in spiritual language, or comparing spiritual things with spiritual

1Pet 1:12  It was revealed to them that they were serving not themselves but you, in the things that have now been announced to you through those who preached the good news to you by the Holy Spirit sent from heaven, things into which angels long to look. ▤

God’s people worship and pray by the Holy Spirit

See also:

- Pray in the Holy Spirit

- Worship God in spirit and by the Holy Spirit

A further aspect of the Holy Spirit’s help of God’s people is that they are to worship and pray by or in the Holy Spirit. As such they worship and pray in reliance on the Holy Spirit – who dwells within them – under his power and guidance.

Phil 3:3  For we are the circumcision, who worship by the Spirit of Godc and glory in Christ Jesus and put no confidence in the flesh— ▤

c Some manuscripts God in spirit

Eph 5:18-20  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, 19addressing one another in psalms and hymns and spiritual songs, singing and making melody to the Lord with your heart, 20giving thanks always and for everything to God the Father in the name of our Lord Jesus Christ, … ▤

The exhortation to “be filled with the Spirit” (v. 18) accompanied by the exhortations to sing “to the Lord with your heart” (v. 19b) and to give thanks to God (v. 20), point to the need for believers to worship by the Holy Spirit.

Eph 6:18  … praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, … ▤

Jude 1:20  But you, beloved, building yourselves up in your most holy faith and praying in the Holy Spirit, … ▤

Rom 8:26-27  Likewise the Spirit helps us in our weakness. For we do not know what to pray for as we ought, but the Spirit himself intercedes for us with groanings too deep for words. 27And he who searches hearts knows what is the mind of the Spirit, becaused the Spirit intercedes for the saints according to the will of God. ▤

d Or that

This likely speaks of the Holy Spirit helping believers while they pray, overcoming their ignorance as to what to pray for by interceding on their behalf. As such one can infer from this that believers should pray by the Holy Spirit.

- By the Holy Spirit believers call to God as their Father:

Rom 8:15  For you did not receive the spirit of slavery to fall back into fear, but you have received the Spirit of adoption as sons, by whom we cry, “Abba! Father!” ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 18

God’s Transformation of His People

1. General

1. God Makes His People Spiritually Alive

2. God Makes His People Holy

3. God Teaches His People

4. God Disciplines His People (I): Reasons

5. God Disciplines His People (II): Insights

2. Spiritual Attributes

1. Love, Faith and Hope

2. Peace

3. Joy

4. Wisdom and Knowledge

Part I

General

God transforms his people by giving them the invaluable gift of spiritual life, in which they are “reborn” in a spiritual sense. Additionally, God makes them holy and accordingly begins to transform them to be like Jesus Christ and himself. God does this through such things as teaching and disciplining them.

Section A

God Makes His People Spiritually Alive

Section Jumps

- God’s people have spiritual life

- They have passed from their former state of spiritual death to spiritual life

- In union with Jesus Christ, their sinful selves have “died” and they are now spiritually alive

- God’s people are spiritually reborn of God . . .

- . . . They are born again of the Holy Spirit and through God’s word

- God’s people are a new creation

- Note: God’s promise of a new or renewed heart and spirit – so that his people will be committed to him

See also:

- Eternal Life

God’s people have spiritual life

See also:

- The Holy Spirit brings spiritual life

Spiritual life involves being “alive to God” (Rom 6:11) and comes through having God’s Holy Spirit. Each believer has the Holy Spirit dwelling in them, renewing and nourishing them spiritually. Consequently believers have a spiritual consciousness that enables them to live in communion with and in dependence on God. As such they are “alive to God”.

One could make a parallel with a person’s own spirit enabling them to have physical life (for without one’s spirit indwelling one’s physical body, the body is dead). Somewhat similarly, having the Holy Spirit enables a person to have spiritual life.

Note that the following verses do not use the term “spiritual life”, but this is generally understood to be in view (though note the comment on Psalms 36:9).

John 3:6  That which is born of the flesh is flesh, and that which is born of the Spirit is spirit.a ▤

a The same Greek word means both wind and spirit

This implies that through the indwelling of the Holy Spirit, one is born to spiritual life (cf. John 6:63 ↓).

John 6:47  Truly, truly, I say to you, whoever believes has eternal life. ▤

Anyone who believes in Jesus Christ “has (now possesses) eternal life” (AMP; cf. NLT). As well as a future dimension, eternal life has a present dimension. As such eternal life can basically be correlated with spiritual life (cf. v. 63 ↓; John 5:24 ⇓), life that comes through the Holy Spirit and God’s word.

John 6:63  It is the Spirit who gives life; the flesh is no help at all. The words that I have spoken to you are spirit and life. ▤

In the second statement Jesus appears to be saying that his words are spiritual, producing spiritual or eternal life. In the light of the first statement, Jesus may well be implying that it is by the Holy Spirit that his words produce this life.

John 10:10  The thief comes only to steal and kill and destroy. I came that they may have life and have it abundantly. ▤

Life of such abundance is indicative of and can be correlated with spiritual life.

Acts 5:20  “Go and stand in the temple and speak to the people all the words of this Life.” ▤

Here an angel of the Lord refers to the “new life” (CEV, GNT, NCV, NIV) that believers have, a life that is spiritual and far richer than any other experience of life.

Acts 11:18  When they heard these things they fell silent. And they glorified God, saying, “Then to the Gentiles also God has granted repentance that leads to life.” ▤

Rom 8:6  For to set the mind on the flesh is death, but to set the mind on the Spirit is life and peace. ▤

Particularly as this is speaking of life that comes through the presence and work of the Holy Spirit, “life” appears to refer to – or at least encompass – spiritual life.

Isa 55:3  Incline your ear, and come to me; hear, that your soul may live; and I will make with you an everlasting covenant, my steadfast, sure love for David. ▤

Ps 36:9  For with you is the fountain of life; in your light do we see light. ▤

The “life” spoken of here and in 133:3 below (cf. Deut 30:19-20 ⇓) has many parallels with the spiritual “life” that is prominent in the NT, and is arguably akin to it. Here “life” denotes a full and blessed life (cf. John 10:10 ↑), stemming from a right relationship with God.

Ps 133:3  It is like the dew of Hermon, which falls on the mountains of Zion! For there the LORD has commanded the blessing, life forevermore. ▤

They have passed from their former state of spiritual death to spiritual life

See also:

- Col 2:13 ⇓

- [Sin has intrinsic ill-effects:] . . . and spiritual death

- Through Jesus Christ we can have eternal life as opposed to death

- God’s people are given spiritual sight . . .

- . . . They have spiritual light instead of spiritual darkness

1Jn 3:14  We know that we have passed out of death into life, because we love the brothers. Whoever does not love abides in death. ▤

John 5:24-25  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. 25“Truly, truly, I say to you, an hour is coming, and is now here, when the dead will hear the voice of the Son of God, and those who hear will live. ▤

In v. 25, “is now here” implies that what follows refers to or at least is applicable to spiritual life, that believers can begin participating in now – which is consistent with the teaching in v. 24.

Rom 6:13  Do not present your members to sin as instruments for unrighteousness, but present yourselves to God as those who have been brought from death to life, and your members to God as instruments for righteousness. ▤

The suitability of the inclusion of this verse is somewhat debatable. The wording (supported by a number of other translations) does suggest that “death” is referring to one’s former state of spiritual death – in which case it would be suitable here. However, the wider context indicates that the believer’s subsequent death to sin may instead be in view (cf. NCV). If this is the case, the verse would be better placed in the following subsection.

Eph 2:1, 4-5  And you were dead in the trespasses and sin ▤  … 4Butb God, being rich in mercy, because of the great love with which he loved us, 5even when we were dead in our trespasses, made us alive together with Christ—by grace you have been saved— ▤

b Or And

Luke 15:24  For this my son was dead, and is alive again; he was lost, and is found.’ And they began to celebrate. ▤

This provides an illustration of a believer’s changed spiritual state, with the description of the prodigal son as being “dead” and now “alive”, “lost” and now “found”.

Eph 5:14  … for anything that becomes visible is light. Therefore it says, “Awake, O sleeper, and arise from the dead, and Christ will shine on you.” ▤

This speaks of a person waking from a state of spiritual death to the light – and by implication the life – which Christ provides.

- The Israelites’ choice of life or death:

Deut 30:19-20  I call heaven and earth to witness against you today, that I have set before you life and death, blessing and curse. Therefore choose life, that you and your offspring may live, 20loving the LORD your God, obeying his voice and holding fast to him, for he is your life and length of days, that you may dwell in the land that the LORD swore to your fathers, to Abraham, to Isaac, and to Jacob, to give them. ▤

Moses exhorted the people to choose “life” (v. 19b), aligned with obeying God who was the essence of their life (v. 20b). Such “life” involved blessings; a full and fruitful life.

In union with Jesus Christ, their sinful selves have “died” and they are now spiritually alive

See also:

- Eph 5:14 ⇑

- 1Pet 1:3 ⇓

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

Rom 6:2-8, 11, 23  By no means! How can we who died to sin still live in it? 3Do you not know that all of us who have been baptized into Christ Jesus were baptized into his death? 4We were buried therefore with him by baptism into death, in order that, just as Christ was raised from the dead by the glory of the Father, we too might walk in newness of life. 5For if we have been united with him in a death like his, we shall certainly be united with him in a resurrection like his. 6We know that our old selfc was crucified with him in order that the body of sin might be brought to nothing, so that we would no longer be enslaved to sin. 7For one who has died has been set freed from sin. 8Now if we have died with Christ, we believe that we will also live with him. ▤  … 11So you also must consider yourselves dead to sin and alive to God in Christ Jesus. ▤  … 23For the wages of sin is death, but the free gift of God is eternal life in Christ Jesus our Lord. ▤

c Greek man

d Greek has been justified

In our union with Jesus Christ we are identified with him in his death and resurrection. In a spiritual sense our old sinful selves have died with him in his death and we have been made alive spiritually with him in his post-resurrection life. Thus we have “died to sin” (v. 2; cf. v. 11a), are “no longer be enslaved to sin” (v. 6b) and so have been “set free from sin” (v. 7). In conjunction with the above, we “walk in newness of life” (v. 4a) in union with Jesus Christ (v. 5b), living with him (v. 8b). Furthermore, in Jesus Christ we are “alive to God” (v. 11b) and have eternal life (v. 23b). Regarding vv. 5, 8, note that some commentators point to the future tenses as meaning that these verses are referring to the believer’s resurrection and life with Christ at the end of the age. However others claim that the context indicates that the believer’s spiritual resurrection and life on coming to faith is in view, with a future tense only used to indicate certainty. In v. 23 “eternal life” may well be meant to be inclusive of the spiritual life which God’s people have in the present.

Rom 8:10  But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. ▤

There is doubt – as is reflected in other translations – as to whether the Greek translated here as “Spirit” refers to the Holy Spirit who brings spiritual life or to the believer’s spirit. But both possibilities point to the spiritual life that believers have through their relationship with Christ and the Holy Spirit’s presence (cf. v. 9) – which are theirs on the basis of the righteousness that they have been granted (v. 10b).

Gal 2:20  I have been crucified with Christ. It is no longer I who live, but Christ who lives in me. And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

In the first couple of sentences Paul refers to his former “self” that was self-centered and sinful. This sinful “self” has died and now his being is permeated by Christ’s life – from which it can be inferred that Paul has spiritual life.

Gal 5:24  And those who belong to Christ Jesus have crucified the flesh with its passions and desires. ▤

Col 2:11-13  In him also you were circumcised with a circumcision made without hands, by putting off the body of the flesh, by the circumcision of Christ, 12having been buried with him in baptism, in which you were also raised with him through faith in the powerful working of God, who raised him from the dead. 13And you, who were dead in your trespasses and the uncircumcision of your flesh, God made alive together with him, having forgiven us all our trespasses, … ▤

Note that “dead in your trespasses” (v. 13; cf. Eph 2:5a ↓) refers to the former dead spiritual state (spoken of in the preceding subsection) that is associated with the sinful nature. When one’s old sinful self dies through one’s union with Christ, one is made alive spiritually with him.

Col 3:3-4  For you have died, and your life is hidden with Christ in God. 4When Christ who is youre life appears, then you also will appear with him in glory. ▤

e Some manuscripts our

“For you have died” (v. 3) quite possibly has in view the believer’s death to sin as being in association with Christ’s death (cf. NLT) – particularly with the subsequent references to the believer’s life with Christ.

2Tim 2:11  The saying is trustworthy, for: If we have died with him, we will also live with him; … ▤

Note that commentators differ on whether “we will also live with him” refers to the Christian’s spiritual life in him now or to living with Christ in heaven (cf. vv. 10, 12).

Eph 2:4-6  Butf God, being rich in mercy, because of the great love with which he loved us, 5even when we were dead in our trespasses, made us alive together with Christ—by grace you have been saved— 6and raised us up with him and seated us with him in the heavenly places in Christ Jesus, … ▤

f Or And

In v. 6, what is true of Christ now, is applied to believers in a secondary, spiritual sense. Being “in him” they participate with him in his risen life and are in a spiritual sense positioned with him in heaven. The consummation of this will take place in the future (cf. v. 7). Note that “dead” (v. 5) refers to spiritual death as per the previous subsection, in which vv. 4-5 were included.

- Through Jesus Christ’s death we have died to the things of this world:

Gal 6:14  But far be it from me to boast except in the cross of our Lord Jesus Christ, by whichg the world has been crucified to me, and I to the world. ▤

g Or through whom

God’s people are spiritually reborn of God . . .

See also:

- John 3:3-8 ⇓

- God’s people are his children

The expressions “born of God” and “born again” (cf. the following subsection) refer to the spiritual rebirth people undergo when they come to faith, and by which they have spiritual life. It is accomplished by God through the work of the Holy Spirit within a person’s heart or mind, along with exposure to God’s word. This spiritual birth means that believers are in a real sense children of God (cf. comment on 1Jn 3:9 ↓). It also begins a process of growing more like God, as believers share in his Spirit which transforms them.

John 1:12-13  But to all who did receive him, who believed in his name, he gave the right to become children of God, 13who were born, not of blood nor of the will of the flesh nor of the will of man, but of God. ▤

1Jn 2:29  If you know that he is righteous, you may be sure that everyone who practices righteousness has been born of him. ▤

Note that “him” may be referring to Jesus Christ rather than God.

1Jn 3:9  No one born of God makes a practice of sinning, for God’sh seed abides in him, and he cannot keep on sinning because he has been born of God. ▤

h Greek his

“God’s seed” may well refer to God’s nature, particularly his personal or moral nature, inherited to an extent by those who are born of him. It has also been interpreted to refer to Jesus Christ, the Holy Spirit and God’s word. (If the either of the latter two are in view, than this verse would also be pertinent to the following subsection.)

1Jn 4:4, 7  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤  … 7Beloved, let us love one another, for love is from God, and whoever loves has been born of God and knows God. ▤

The phrase “from God” (v. 4; cf. v. 6) appears here to have the same sense as “born of God” (v. 7).

1Jn 5:1  Everyone who believes that Jesus is the Christ has been born of God, and everyone who loves the Father loves whoever has been born of him. ▤

1Jn 5:18-19  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. 19We know that we are from God, and the whole world lies in the power of the evil one. ▤

“We know that we are from God” (v. 19a) has in view being “born of God” (v. 18a). Note that “he who was born of God” (v. 18b) is Jesus Christ, the Son of God.

1Pet 1:3  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, … ▤

God has caused us to be born again, indicating that we have been reborn of him. Being born again, we now have a hope that is likewise living – real and ongoing. Note that “born again … through the resurrection of Jesus Christ” may have in view believers being reborn into spiritual life through their union with Jesus Christ. If so, then this verse would also be pertinent to the previous subsection – as indeed it is to the following subsection.

. . . They are born again of the Holy Spirit and through God’s word

See also:

- 1Jn 3:9 ⇑; 1Pet 1:3 ⇑

- [Blessings of God’s word:] Life . . .

- . . . including spiritual and eternal life

- The Holy Spirit brings spiritual life

- Living by the Spirit brings life – in contrast to living by the sinful nature and to the law

John 3:3-8  Jesus answered him, “Truly, truly, I say to you, unless one is born againi he cannot see the kingdom of God.” 4Nicodemus said to him, “How can a man be born when he is old? Can he enter a second time into his mother’s womb and be born?” 5Jesus answered, “Truly, truly, I say to you, unless one is born of water and the Spirit, he cannot enter the kingdom of God. 6That which is born of the flesh is flesh, and that which is born of the Spirit is spirit.j 7Do not marvel that I said to you, ‘Youk must be born again.’ 8The windl blows where it wishes, and you hear its sound, but you do not know where it comes from or where it goes. So it is with everyone who is born of the Spirit.” ▤

i Or from above; the Greek is purposely ambiguous and can mean both again and from above; also verse 7

j The same Greek word means both wind and spirit

k The Greek for you is plural here

l The same Greek word means both wind and spirit

There are a number of interpretations as to what “water” (v. 5) refers. They include: cleansing, here associated with spiritual birth; water baptism, for repentance; the Holy Spirit (cf. John 7:37-39); God’s word (cf. Eph 5:26; 1Pet 1:23); and physical birth. With the last possibility, “born of water and the Spirit” would mean that one needs to be born not only physically but also spiritually. Note that v. 8 speaks of the mystery of the Holy Spirit’s work in a believer. It is most likely implying one or more of the following: the Holy Spirit is sovereign in the lives of God’s people, doing whatever he pleases; one cannot comprehend the work of the Spirit in God’s people; or one “can’t explain how people are born of the Spirit” (NLT).

Gal 4:29  But just as at that time he who was born according to the flesh persecuted him who was born according to the Spirit, so also it is now. ▤

Titus 3:5  … he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

Possibly “regeneration” or “rebirth” (NIV®, NRSV; cf. AMP, CEV, GNT) is here being attributed to the Holy Spirit, along with “renewal”.

James 1:18  Of his own will he brought us forth by the word of truth, that we should be a kind of firstfruits of his creatures. ▤

The expression “brought us forth” refers to giving us birth (cf. AMP, NIV, NRSV).

1Pet 1:22-23  Having purified your souls by your obedience to the truth for a sincere brotherly love, love one another earnestly from a pure heart, 23since you have been born again, not of perishable seed but of imperishable, through the living and abiding word of God; … ▤

A number of commentators assert that the “imperishable” seed (v. 23) refers to “the living and abiding word of God” (cf. CEV). Alternatively it may refer to the seed of God (cf. 1Jn 3:9 ⇑), which/who “is immortal” (GNT).

- The Spirit gives life through Jesus’ words:

John 6:63  It is the Spirit who gives life; the flesh is no help at all. The words that I have spoken to you are spirit and life. ▤

This probably speaks of the Holy Spirit and God’s word (through Jesus Christ) together bringing eternal life – akin to spiritual rebirth. The second sentence implies that the description of Jesus’ words as “spirit” associates his words with the Holy Spirit. As such (as commented earlier) the first sentence would appear to be indicating that his words are used by the Holy Spirit to bring eternal life.

God’s people are a new creation

2Cor 5:17  Therefore, if anyone is in Christ, he is a new creation.m The old has passed away; behold, the new has come. ▤

m Or creature

Gal 6:15  For neither circumcision counts for anything, nor uncircumcision, but a new creation. ▤

This implies that believers are – or at least should be – “a new creation”.

Eph 2:10  For we are his workmanship, created in Christ Jesus for good works, which God prepared beforehand, that we should walk in them. ▤

Eph 4:20-24  But that is not the way you learned Christ!— 21assuming that you have heard about him and were taught in him, as the truth is in Jesus, 22to put off your old self,n which belongs to your former manner of life and is corrupt through deceitful desires, 23and to be renewed in the spirit of your minds, 24and to put on the new self, created after the likeness of God in true righteousness and holiness. ▤

n Greek man; also verse 24

The term “the new self” (v. 24; cf. Col 3:9-10 ↓) reflects that Christians are a new creation. Note that Paul speaks here of the putting off of one’s old self or nature and the putting on of the new self as an ongoing process. In contrast in Colossians 3:9-10 below he speaks of this process as having been completed, although the phrase “is being renewed” (v. 10) does point to an ongoing aspect.

Col 3:9-10  Do not lie to one another, seeing that you have put off the old selfo with its practices 10and have put on the new self, which is being renewed in knowledge after the image of its creator. ▤

o Greek man; also as supplied in verse 10

Note: God’s promise of a new or renewed heart and spirit – so that his people will be committed to him

Bear in mind that the verses below from Jeremiah and Ezekiel (which make up most of this subsection) have different stages of fulfillment, or at least an application in different stages of God’s plan for his people throughout the ages. There was arguably a partial fulfillment of them in the people of Israel or Judah following the Babylonian exile. They also point to the second covenant, with the enriched spiritual state of those who have faith in Jesus Christ. Lastly, they may well have a consummate fulfillment in the renewal of Israel or God’s people as a whole at the end of the age (cf. Zec 12:10 ↓).

Jer 24:7  I will give them a heart to know that I am the LORD, and they shall be my people and I will be their God, for they shall return to me with their whole heart. ▤

Note that they being God’s people and God being their God (cf. Jer 31:33 ↓; Ezek 1:19-20 ↓) is indicative of the people’s commitment to him.

Jer 31:33  But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. ▤

The writing of God’s law on their hearts points to a renewal of their hearts.

Jer 32:39  I will give them one heart and one way, that they may fear me forever, for their own good and the good of their children after them. ▤

This and Ezekiel 11:19 below may be figuratively speaking of God giving his people as a whole a new heart (cf. CEV). As such, the phrase “one heart and one way” points to a unity amongst the people, to follow God and fear him. Or the verses may be meaning that God would give each of his people “singleness of heart and action” (NIV®; cf. GNT) – i.e. an undivided heart totally committed to him.

Ezek 11:19-20  And I will give them one heart, and a new spirit I will put within them. I will remove the heart of stone from their flesh and give them a heart of flesh, 20that they may walk in my statutes and keep my rules and obey them. And they shall be my people, and I will be their God. ▤

The term “a heart of flesh” (cf. Ezek 36:26 ↓) – in contrast to a “heart of stone” – speaks of a pliable heart, compliant to God’s will and ways.

Ezek 36:26-27  And I will give you a new heart, and a new spirit I will put within you. And I will remove the heart of stone from your flesh and give you a heart of flesh. 27And I will put my Spirit within you, and cause you to walk in my statutes and be careful to obey my rules.p ▤

p Or my just decrees

Zec 12:10  And I will pour out on the house of David and the inhabitants of Jerusalem a spirit of grace and pleas for mercy, so that, when they look on me, on him whom they have pierced, they shall mourn for him, as one mourns for an only child, and weep bitterly over him, as one weeps over a firstborn. ▤

This speaks of God’s spiritual renewal of Israel in the end days.

Deut 30:6  And the LORD your God will circumcise your heart and the heart of your offspring, so that you will love the LORD your God with all your heart and with all your soul, that you may live. ▤

The promised to circumcise the people’s hearts is akin to the promise of a new heart in the above verses.

- David’s request for a pure heart and a steadfast spirit:

Ps 51:10  Create in me a clean heart, O God, and renew a rightq spirit within me. ▤

q Or steadfast

Pray for persecuted Christians

Section B

God Makes His People Holy

Section Jumps

- God makes his people holy . . .

- . . . God’s people are a holy people

- God’s people are primarily made holy through Jesus Christ’s sacrifice

- God’s people are being made like God . . .

- . . . God’s people are being transformed to be like Jesus Christ

- Note: God’s people are his workmanship

See also:

- The Holy Spirit sanctifies God’s people

- God Teaches His People

- God Disciplines His People (I): Reasons

- Avoiding Sin and Being Holy

The concept of being made holy concerns God’s people being set apart for God, as dedicated to him – for such purposes as doing his work and worshiping him. This involves them being made pure from sin.

Being made holy has a couple of phases or facets. Firstly, when a person comes to faith their sins are forgiven and as such they are holy. Secondly, believers are made holy in that they are continually being transformed by God, becoming more like Jesus Christ and increasingly devoid of sin – a process often referred to as sanctification (though this term is sometimes also used of the first phase).

Note that in this second facet, believers are spoken of both as being passive and as being active in their sanctification. It is primarily a work of God through the Holy Spirit, but also something that believers are to strive towards (cf. Avoiding Sin and Being Holy).

God makes his people holy . . .

See also:

- God’s word plays a role in sanctification

- The Holy Spirit sanctifies God’s people

- God purifies his people, making them holy, to do his work . . .

- It is our hearts that must be circumcised – as is ultimately accomplished by God

Ex 31:13  You are to speak to the people of Israel and say, ‘Above all you shall keep my Sabbaths, for this is a sign between me and you throughout your generations, that you may know that I, the LORD, sanctify you. ▤

Ezek 37:28  Then the nations will know that I am the LORD who sanctifies Israel, when my sanctuary is in their midst forevermore. ▤

Note that this is referring to a renewed Israel of the end times.

1Thes 5:23-24  Now may the God of peace himself sanctify you completely, and may your whole spirit and soul and body be kept blameless at the coming of our Lord Jesus Christ. 24He who calls you is faithful; he will surely do it. ▤

Heb 12:10  For they disciplined us for a short time as it seemed best to them, but he disciplines us for our good, that we may share his holiness. ▤

1Jn 1:9  If we confess our sins, he is faithful and just to forgive us our sins and to cleanse us from all unrighteousness. ▤

In making people holy God forgives their sins and cleanses them from “all unrighteousness”, i.e. “everything not in conformity to His will in purpose, thought, and action” (AMP).

Ps 4:3  But know that the LORD has set apart the godly for himself; the LORD hears when I call to him. ▤

As noted earlier, being set apart for God is one aspect of holiness.

Ps 18:32  … the God who equipped me with strength and made my way blameless. ▤

Acts 15:9  … and he made no distinction between us and them, having cleansed their hearts by faith. ▤

Note that this is referring to God’s part in the initial cleansing of believes, on their coming to faith, whereas a number of other verses in this subsection largely have in view the ongoing process of sanctification.

Heb 11:40  … since God had provided something better for us, that apart from us they should not be made perfect. ▤

This is alluding to either God’s people being made holy now – by what God has accomplished through Jesus Christ – or to the consummation of their holiness or perfection in the afterlife. Note that “they” refers to the OT saints mentioned in the preceding verses.

. . . God’s people are a holy people

Jer 2:3  Israel was holy to the LORD, the firstfruits of his harvest. All who ate of it incurred guilt; disaster came upon them, declares the LORD. ▤

1Cor 3:17b  For God’s temple is holy, and you are that temple. ▤

God’s temple – the church – is “holy (sacred to Him)” (AMP).

Eph 2:21  … in whom the whole structure, being joined together, grows into a holy temple in the Lord. ▤

In Jesus Christ the whole church is joined together and grows (cf. CEV, GNT, NCV) to become a holy “temple”.

Eph 5:25-27  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, 26that he might sanctify her, having cleansed her by the washing of water with the word, 27so that he might present the church to himself in splendor, without spot or wrinkle or any such thing, that she might be holy and without blemish.r ▤

r Or holy and blameless

2Thes 1:10  … when he comes on that day to be glorified in his saints, and to be marveled at among all who have believed, because our testimony to you was believed. ▤

The term “saints” literally means “holy ones” – “holy people” (NCV™, NIV®, NLT).

1Pet 2:5  … you yourselves like living stones are being built up as a spiritual house, to be a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ. ▤

Isa 62:12  And they shall be called The Holy People, The Redeemed of the LORD; and you shall be called Sought Out, A City Not Forsaken. ▤

This is speaking of the spiritually renewed Israel of the end times, but arguably is applicable to all God’s people of all eras.

- God enables his people to serve him in holiness and righteousness:

Luke 1:69, 74-75  … and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, ▤  … 74that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

By what he has done through Jesus Christ – as v. 69 alludes to – God enables us to serve him in holiness and righteousness throughout our lives.

God’s people are primarily made holy through Jesus Christ’s sacrifice

See also:

- Eph 5:25-27 ⇑

- . . . and Jesus Christ’s death cleanses us from sin

- “In” Jesus Christ God’s people are sanctified

Jesus Christ’s sacrifice is the basis both for being forgiven of sin on coming to faith and for ongoing forgiveness – i.e. both being deemed holy initially and continuing to be deemed holy. In conjunction with this, it allows for Christians’ characters to increasingly reflect their holy status.

Heb 10:10, 14, 19, 22  And by that will we have been sanctified through the offering of the body of Jesus Christ once for all. ▤  … 14For by a single offering he has perfected for all time those who are being sanctified. ▤  … 19Therefore, brothers,s since we have confidence to enter the holy places by the blood of Jesus, ▤  … 22let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

s Or brothers and sisters

Being able to enter into God’s holy presence (vv. 19, 22) is indicative of God’s people having been made holy, for one cannot do so without being holy. The phrase “with our hearts sprinkled clean” (v. 22) alludes to the sprinkling with blood of Aaron and his sons to consecrate them (cf. Ex 29:21; Lev 8:30). Here it is used to refer to the parallel concept of the cleansing of God’s people – making them holy – by the shedding of Jesus Christ’s blood (v. 19; cf. vv. 10, 14; 1Pet 1:2 ↓).

Heb 13:12  So Jesus also suffered outside the gate in order to sanctify the people through his own blood. ▤

Col 1:21-22  And you, who once were alienated and hostile in mind, a doing evil deeds, 22he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, … ▤

Heb 2:9-11  But we see him who for a little while was made lower than the angels, namely Jesus, crowned with glory and honor because of the suffering of death, so that by the grace of God he might taste death for everyone. 10For it was fitting that he, for whom and by whom all things exist, in bringing many sons to glory, should make the founder of their salvation perfect through suffering. 11For he who sanctifies and those who are sanctified all have one source.t That is why he is not ashamed to call them brothers,u … ▤

t Greek all are of one

u Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 12

The reference to Jesus Christ’s death in v. 9 implies that this is in view as the means by which he sanctifies God’s people (v. 11).

1Pet 1:1b-2  To those who are elect exiles of the dispersion in Pontus, Galatia, Cappadocia, Asia, and Bithynia, 2according to the foreknowledge of God the Father, in the sanctification of the Spirit, for obedience to Jesus Christ and for sprinkling with his blood: May grace and peace be multiplied to you. ▤

The clause “sprinkling with his blood” appears to primarily refer to being cleansed (cf. Heb 9:13-14), as in OT sacrificial practices, akin to being made holy.

Gal 6:14  But far be it from me to boast except in the cross of our Lord Jesus Christ, by whichv the world has been crucified to me, and I to the world. ▤

v Or through whom

This speaks of God’s people being set apart from worldly things – through Jesus Christ’s death – an important aspect of holiness.

John 17:19  And for their sake I consecrate myself,w that they also may be sanctifiedx in truth. ▤

w Or I sanctify myself; or I set myself apart (for holy service to God)

x Greek may be set apart (for holy service to God)

In saying “I consecrate myself” – or “I sanctify myself” (cf. text note) – Jesus appears to be speaking of totally dedicating or giving himself to God’s service (cf. text note, CEV, GNT, NLT), alluding to his approaching sacrifice of his life by which his followers would “sanctified in truth”. Note that this final phrase appears to be referring to Jesus followers being either: “truly sanctified” (NIV®; cf. GNT); sanctified to/for the truth (CEV, NCV); or “sanctified by the truth” (NKJV).

Heb 10:29  How much worse punishment, do you think, will be deserved by the one who has spurned the Son of God, and has profaned the blood of the covenant by which he was sanctified, and has outraged the Spirit of grace? ▤

The “blood of the covenant” is Jesus Christ’s blood, shed in instituting the new covenant between God and his people. The verse is speaking of one who deliberately keeps on sinning after having received the knowledge of the truth (cf. v. 26).

- Jesus Christ establishes our hearts “blameless in holiness” before God:

1Thes 3:12-13  … and may the Lord make you increase and abound in love for one another and for all, as we do for you, 13so that he may establish your hearts blameless in holiness before our God and Father, at the coming of our Lord Jesus with all his saints. ▤

God’s people are being made like God . . .

See also:

- Col 2:9-10 ⇓

Eph 3:19  … and to know the love of Christ that surpasses knowledge, that you may be filled with all the fullness of God. ▤

Commentators differ widely on their interpretation of exactly what the final clause refers to. However it can be said that it appears to be referring to believers growing in God’s communicable attributes – basically his personal characteristics (cf. Eph 4:24 ↓; 1Jn 4:17 ↓).

Eph 4:24  … and to put on the new self, created after the likeness of God in true righteousness and holiness. ▤

This is not so much saying that believers are being made like God. Rather, though not dissimilarly, Paul is encouraging his readers to take on their new selves which have been created like God. As believers do this more and more, their likeness to God becomes increasingly apparent.

Col 3:9-10  Do not lie to one another, seeing that you have put off the old selfy with its practices 10and have put on the new self, which is being renewed in knowledge after the image of its creator. ▤

y Greek man; also as supplied in verse 10

In saying that “the new self” is “being renewed in knowledge after the image of its creator”, Paul appears to mean either that: through knowledge we are being renewed in God’s image; or we are being renewed in knowledge in accordance with the image of God.

2Pet 1:4  … by which he has granted to us his precious and very great promises, so that through them you may become partakers of the divine nature, having escaped from the corruption that is in the world because of sinful desire. ▤

1Jn 4:17  By this is love perfected with us, so that we may have confidence for the day of judgment, because as he is so also are we in this world. ▤

As love is made complete among us, we become like God.

. . . God’s people are being transformed to be like Jesus Christ

See also:

- On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ

Rom 8:29  For those whom he foreknew he also predestined to be conformed to the image of his Son, in order that he might be the firstborn among many brothers. ▤

2Cor 3:18  And we all, with unveiled face, beholding the glory of the Lord,z are being transformed into the same image from one degree of glory to another. For this comes from the Lord who is the Spirit. ▤

z Or reflecting the glory of the Lord

Paul has the development of the believer’s sanctification in view, with their characters growing more like Christ. As such believers increasingly reflect and even manifest Christ’s glory.

Gal 4:19  … my little children, for whom I am again in the anguish of childbirth until Christ is formed in you! ▤

Paul is speaking of “Christ’s nature” (GNT) being formed in the Galatian believers (cf. NCV, NLT).

Eph 4:11-13  And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsa and teachers,b 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, 13until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,c to the measure of the stature of the fullness of Christ, … ▤

a Or pastors

b Or the shepherd-teachers

c Greek to a full-grown man

Note that this is probably primarily referring to the spiritual maturity of “the body of Christ” (v. 12), rather than to the individual believer, but it is still applicable to individuals.

Phil 3:10  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, … ▤

The final clause possibly means that Paul wanted to become like Christ as exemplified in his death, perfectly submissive and obedient to God. A different interpretation (not as relevant to this subsection) is that, following on from the preceding phrase, Paul is indicating that he was prepared to suffer for Christ’s cause even to the point of dying like he did (cf. CEV).

1Cor 2:16  “For who has understood the mind of the Lord so as to instruct him?” But we have the mind of Christ. ▤

Paul’s assertion that believers “have the mind of Christ” concludes the preceding teaching that believers have the Holy Spirit who knows the thoughts of God (cf. vv. 10-13). This points to their minds being or growing to be like Christ’s – and even God’s.

- They are “filled” in Christ:

Col 2:9-10  For in him the whole fullness of deity dwells bodily, 10and you have been filled in him, who is the head of all rule and authority. ▤

As Christ has all the fullness of deity (v. 9), through their union with him believers share in this fullness; they are “complete” (NKJV, NLT). These verses also point to the theme of the previous subsection, of believers being made like God.

Note: God’s people are his workmanship

Eph 2:10  For we are his workmanship, created in Christ Jesus for good works, which God prepared beforehand, that we should walk in them. ▤

Isa 60:21  Your people shall all be righteous; they shall possess the land forever, the branch of my planting, the work of my hands, that I might be glorified.d ▤

d Or that I might display my beauty

The renewed Israel, composed of all God’s people, is in view here.

Isa 64:8  But now, O LORD, you are our Father; we are the clay, and you are our potter; we are all the work of your hand. ▤

Jer 18:4-6  And the vessel he was making of clay was spoiled in the potter’s hand, and he reworked it into another vessel, as it seemed good to the potter to do. 5Then the word of the LORD came to me: 6“O house of Israel, can I not do with you as this potter has done? declares the LORD. Behold, like the clay in the potter’s hand, so are you in my hand, O house of Israel. ▤

Bear in mind that this speaks of Israel as a whole. (For further comment see God disciplines his people to rid them of sin.)

John 15:2  Every branch in me that does not bear fruit he takes away, and every branch that does bear fruit he prunes, that it may bear more fruit. ▤

Rom 9:20-24  But who are you, O man, to answer back to God? Will what is molded say to its molder, “Why have you made me like this?” 21Has the potter no right over the clay, to make out of the same lump one vessel for honorable use and another for dishonorable use? 22What if God, desiring to show his wrath and to make known his power, has endured with much patience vessels of wrath prepared for destruction, 23in order to make known the riches of his glory for vessels of mercy, which he has prepared beforehand for glory— 24even us whom he has called, not from the Jews only but also from the Gentiles? ▤

This passage – which has Jeremiah 18:4-6 above in view – speaks of all people as God’s workmanship. Verses 21, 23-24 in particular show that God’s people are his workmanship. For further comment on this passage see Note: God’s mercy and people’s destiny.

- God will complete his good work in his people:

Phil 1:6  And I am sure of this, that he who began a good work in you will bring it to completion at the day of Jesus Christ. ▤

The term “good work” would appear to refer to sanctification, which would make the inclusion of this verse here complimentary to the theme of this subsection. But note that a number of commentators understand it to refer more generally to salvation.

Pray for persecuted Christians

Section C

God Teaches His People

Section Jumps

- God teaches his people

- God teaches his people how to live

- God enables his people to know the truth

- God makes known things about himself to his people . . .

- . . . and God makes known other things of his to his people

- God reveals unknown and concealed things to his people

- Note: God’s word and truth dwell in his people – but not in others

See also:

- The Holy Spirit teaches God’s people . . .

- . . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things

- [Spiritual attributes:] Wisdom and Knowledge

God teaches his people

Ps 51:6  Behold, you delight in truth in the inward being, and you teach me wisdom in the secret heart. ▤

Ps 71:17  O God, from my youth you have taught me, and I still proclaim your wondrous deeds. ▤

Ps 94:12  Blessed is the man whom you discipline, O LORD, and whom you teach out of your law, … ▤

Ps 119:102  I do not turn aside from your rules, for you have taught me. ▤

Isa 30:20  And though the Lord give you the bread of adversity and the water of affliction, yet your Teacher will not hide himself anymore, but your eyes shall see your Teacher. ▤

Following a period of discipline, God their Teacher would reveal himself to his people. Presumably then they would be responsive to his teaching unlike previously when they were “unwilling to hear the instruction of the LORD” (v. 9).

Isa 54:13  All your children shall be taught by the LORD, and great shall be the peace of your children. ▤

This refers to the future renewed Jerusalem, but is given a current application by Jesus below in John 6:45.

John 6:45  It is written in the Prophets, ‘And they will all be taught by God.’ Everyone who has heard and learned from the Father comes to me— ▤

Phil 3:15  Let those of us who are mature think this way, and if in anything you think otherwise, God will reveal that also to you. ▤

2Tim 2:7  Think over what I say, for the Lord will give you understanding in everything. ▤

Rev 2:7  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will grant to eat of the tree of life, which is in the paradise of God. ▤

Jesus Christ’s first statement here is a refrain used a further half dozen times in chapters 2 and 3 of Revelation (cf. 2:11, 17, 29; 3:6, 13, 22). It is indicative of Jesus Christ (in conjunction with the Holy Spirit) being the source of the teachings – largely exhortations and revelations – for various churches contained therein, such as the teaching in the second statement here.

Ps 16:7  I bless the LORD who gives me counsel; in the night also my heart instructs me.e ▤

e Hebrew my kidneys instruct me

Even at night God instructed David through his thoughts and “conscience” (GNT).

- Jesus opened his disciples’ minds so they could understand the Scriptures:

Luke 24:45  Then he opened their minds to understand the Scriptures, … ▤

God teaches his people how to live

Ex 24:12  The LORD said to Moses, “Come up to me on the mountain and wait there, that I may give you the tablets of stone, with the law and the commandment, which I have written for their instruction.” ▤

God’s law and commands contain his teaching about how we should live.

Deut 8:3  And he humbled you and let you hunger and fed you with manna, which you did not know, nor did your fathers know, that he might make you know that man does not live by bread alone, but man lives by every wordf that comes from the mouth of the LORD. ▤

f Hebrew by all

We should live on God’s word, following its instructions regarding how we ought to live our lives.

Deut 33:3-4  Yes, he loved his people,g all his holy ones were in hish hand; so they followedi in your steps, receiving direction from you, 5when Moses commanded us a law, as a possession for the assembly of Jacob. ▤

g Septuagint; Hebrew peoples

h Hebrew your

i The meaning of the Hebrew word is uncertain

The “direction” (v. 3b) appears to be in relation to the law (v. 4a), i.e. it likely speaks of direction or teaching regarding how to live, rather than guidance for particular circumstances.

Ps 25:8-9, 12  Good and upright is the LORD; therefore he instructs sinners in the way. 9He leads the humble in what is right, and teaches the humble his way. ▤  … 12Who is the man who fears the LORD? Him will he instruct in the way that he should choose. ▤

In v. 8 “sinners” refers to repentant sinners, such as David (as the context shows). God’s “way” (vv. 8, 9; cf. Ps 32:8 ↓; Isa 48:17 ↓) refers to God’s way/s for people to live.

Ps 32:8  I will instruct you and teach you in the way you should go; I will counsel you with my eye upon you. ▤

Ps 119:171  My lips will pour forth praise, for you teach me your statutes. ▤

Isa 48:17-18  Thus says the LORD, your Redeemer, the Holy One of Israel: “I am the LORD your God, who teaches you to profit, who leads you in the way you should go. 18Oh that you had paid attention to my commandments! Then your peace would have been like a river, and your righteousness like the waves of the sea; … ▤

The references in v. 18 to God’s commands and the people’s righteousness suggests that v. 17 is primarily speaking of God teaching his people how to live, as opposed to giving guidance in making isolated decisions. Note that “teaches you to profit” has the sense “teaches you what is best for you” (NIV®).

1Thes 4:9  Now concerning brotherly love you have no need for anyone to write to you, for you yourselves have been taught by God to love one another, … ▤

Titus 2:11-12  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, … ▤

Isa 28:26  For he is rightly instructed; his God teaches him. ▤

The reference is actually to God instructing a farmer to know the various things to do to produce crops (cf. vv. 24-25). There is an obvious parallel between this and God instructing his people and teaching them the right way to live.

- God made known to David “the path of life”:

Ps 16:11  You make known to me the path of life; in your presence there is fullness of joy; at your right hand are pleasures forevermore. ▤

Although it may be an allusion to eternal life (cf. Acts 13:35), here “life” quite possibly refers to a full and fruitful life. Thus David may be speaking of God making known to him the way to live so as to obtain or be granted such life. Alternatively David may simply be primarily referring to God delivering him from death.

God enables his people to know the truth

Note that in at least most of the following references, “the truth” corresponds largely to the gospel and/or related matters.

John 8:31-32  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, 32and you will know the truth, and the truth will set you free.” ▤

John 16:13  When the Spirit of truth comes, he will guide you into all the truth, for he will not speak on his own authority, but whatever he hears he will speak, and he will declare to you the things that are to come. ▤

The Holy Spirit guides believers “into all truth”, making known truth from Jesus Christ and ultimately God (cf. vv. 14-15).

1Tim 2:3-4  This is good, and it is pleasing in the sight of God our Savior, 4who desires all people to be saved and to come to the knowledge of the truth. ▤

This points to the fact that it is only because of what God has done as “our Savior” that we can be saved and, in conjunction with this, “come to the knowledge of the truth” (cf. 2Tim 2:25 ↓; James 1:18 ↓). Thus, God enables his people to know the truth.

2Tim 2:25  … correcting his opponents with gentleness. God may perhaps grant them repentance leading to a knowledge of the truth, … ▤

Titus 1:1  Paul, a servantj of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, … ▤

j Or slave; Greek bondservant

As God’s servant and a commissioned messenger of Jesus Christ, Paul was used by God and Jesus Christ to impart “knowledge of the truth” to those to whom he ministered.

James 1:18  Of his own will he brought us forth by the word of truth, that we should be a kind of firstfruits of his creatures. ▤

This implies that God enables believers to comprehend the truth.

2Pet 1:12  Therefore I intend always to remind you of these qualities, though you know them and are established in the truth that you have. ▤

God is of course the ultimate source of this truth believers have.

1Jn 2:20-21  But you have been anointed by the Holy One, and you all have knowledge.k 21I write to you, not because you do not know the truth, but because you know it, and because no lie is of the truth. ▤

k Some manuscripts you know everything

Verse 21 indicates that “knowledge” (v. 20) refers to knowledge of the truth. Verse 20 appears to imply that it is through this anointing from God – the Holy Spirit – that his people know the truth (cf. GNT, NCV).

God makes known things about himself to his people . . .

See also:

- Epilogue: God’s Self-Revelation to People

- God’s Judgment Reveals God

- Jesus came to enable us to know God

- God and Jesus Christ enable their people to know them

- God Is Revealed in Saving His People

Deut 4:34-35  Or has any god ever attempted to go and take a nation for himself from the midst of another nation, by trials, by signs, by wonders, and by war, by a mighty hand and an outstretched arm, and by great deeds of terror, all of which the LORD your God did for you in Egypt before your eyes? 35To you it was shown, that you might know that the LORD is God; there is no other besides him. ▤

Josh 3:10, 13  And Joshua said, “Here is how you shall know that the living God is among you and that he will without fail drive out from before you the Canaanites, the Hittites, the Hivites, the Perizzites, the Girgashites, the Amorites, and the Jebusites. ▤  … 13And when the soles of the feet of the priests bearing the ark of the LORD, the Lord of all the earth, shall rest in the waters of the Jordan, the waters of the Jordan shall be cut off from flowing, and the waters coming down from above shall stand in one heap.” ▤

The reference is to God stopping the waters of the Jordan from flowing (v. 13; cf. vv. 15-17), emphatically making known to the Israelites that the living God was among them (v. 10).

Ps 103:7  He made known his ways to Moses, his acts to the people of Israel. ▤

Isa 43:10  “You are my witnesses,” declares the LORD, “and my servant whom I have chosen, that you may know and believe me and understand that I am he. Before me no god was formed, nor shall there be any after me. ▤

God enables his people to know him (cf. AMP, CEV, GNT, NIrV, NLT) and that he is the only God.

Isa 52:6  Therefore my people shall know my name. Therefore in that day they shall know that it is I who speak; here am I. ▤

God promised that his people would “learn who I am” (CEV; cf. NCV) and that it was he who had foretold their redemption (cf. v. 3).

2Cor 4:6  For God, who said, “Let light shine out of darkness,” has shone in our hearts to give the light of the knowledge of the glory of God in the face of Jesus Christ. ▤

This is speaking of God enabling believers to know his glory through his revelation of himself in Christ.

Matt 16:15-17  He said to them, “But who do you say that I am?” 16Simon Peter replied, “You are the Christ, the Son of the living God.” 17And Jesus answered him, “Blessed are you, Simon Bar-Jonah! For flesh and blood has not revealed this to you, but my Father who is in heaven. ▤

Luke 24:27  And beginning with Moses and all the Prophets, he interpreted to them in all the Scriptures the things concerning himself. ▤

John 17:7-8  Now they know that everything that you have given me is from you. 8For I have given them the words that you gave me, and they have received them and have come to know in truth that I came from you; and they have believed that you sent me. ▤

Eph 3:14-19  For this reason I bow my knees before the Father, 15from whom every familyl in heaven and on earth is named, 16that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, 17so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, 18may have strength to comprehend with all the saints what is the breadth and length and height and depth, 19and to know the love of Christ that surpasses knowledge, that you may be filled with all the fullness of God. ▤

l Or fatherhood; the Greek word patria is closely related to the word for Father in verse 14

Here Paul appears to pray that the Ephesians would know and experience Jesus Christ’s love. The fact that he prays for this is indicative that he saw God as ultimately the source of such knowledge (cf. 1:18-19a ⇓), through the presence of his Spirit and Christ in believers (vv. 16-17). For comment on “the breadth and length and height and depth” (v. 18), see the comment on Eph 3:17-19 – under Jesus Christ is loving.

. . . and God makes known other things of his to his people

Ps 25:14  The friendshipm of the LORD is for those who fear him, and he makes known to them his covenant. ▤

m Or The secret counsel

1Chr 17:19  For your servant’s sake, O LORD, and according to your own heart, you have done all this greatness, in making known all these great things. ▤

The “great things” included God’s plans and promises concerning David (cf. vv. 3-14).

Amos 3:7  For the Lord GOD does nothing without revealing his secret to his servants the prophets. ▤

Obviously this is speaking of revelation given to prophets. However they in turn were usually given such revelations of God’s plans to pass on to the whole of God’s people. To some degree at least, this is applicable to those with the spiritual gift of prophecy and their ministry in today’s church.

Luke 1:76-77  And you, child, will be called the prophet of the Most High; for you will go before the Lord to prepare his ways, 77to give knowledge of salvation to his people in the forgiveness of their sins, … ▤

God would first give his people “knowledge of salvation” through John the Baptist, in preparation for the coming of the Messiah.

John 15:15  No longer do I call you servants,n for the servanto does not know what his master is doing; but I have called you friends, for all that I have heard from my Father I have made known to you. ▤

n Greek bondservants

o Greek bondservant; also verse 20

Eph 1:16-19  I do not cease to give thanks for you, remembering you in my prayers, 17that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, 18having the eyes of your hearts enlightened, that you may know what is the hope to which he has called you, what are the riches of his glorious inheritance in the saints, 19and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might … ▤

Gal 1:11-12  For I would have you know, brothers, that the gospel that was preached by me is not man’s gospel.p 12For I did not receive it from any man, nor was I taught it, but I received it through a revelation of Jesus Christ. ▤

p Greek not according to man

By Jesus Christ the gospel of God was made known to Paul.

Col 1:9  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, … ▤

God reveals unknown and concealed things to his people

See also:

- The gospel reveals God’s hidden mystery concerning Jesus Christ

Deut 29:29  The secret things belong to the LORD our God, but the things that are revealed belong to us and to our children forever, that we may do all the words of this law. ▤

The “things that are revealed” appears to primarily refer to the law – unknown to other nations (cf. Ps 147:19-20 ↓).

Ps 147:19-20  He declares his word to Jacob, his statutes and rulesq to Israel. 20He has not dealt thus with any other nation; they do not know his rules.r Praise the LORD! ▤

q Or and just decrees

r Or his just decrees

Isa 48:6  You have heard; now see all this; and will you not declare it? From this time forth I announce to you new things, hidden things that you have not known. ▤

Matters of the future – such as Israel’s restoration – are primarily in view here and in Jeremiah 33:3 immediately below.

Jer 33:3  Call to me and I will answer you, and will tell you great and hidden things that you have not known. ▤

Dan 2:22-23, 47  … he reveals deep and hidden things; he knows what is in the darkness, and the light dwells with him. 23To you, O God of my fathers, I give thanks and praise, for you have given me wisdom and might, and have now made known to me what we asked of you, for you have made known to us the king’s matter.” ▤  … 47The king answered and said to Daniel, “Truly, your God is God of gods and Lord of kings, and a revealer of mysteries, for you have been able to reveal this mystery.” ▤

This refers to God revealing to Daniel the mystery of King Nebuchadnezzar’s dream. As well as speaking of the king’s own kingdom of Babylon, the dream spoke of the rise and fall of future kingdoms.

Matt 11:25-27  At that time Jesus declared, “I thank you, Father, Lord of heaven and earth, that you have hidden these things from the wise and understanding and revealed them to little children; 26yes, Father, for such was your gracious will.s 27All things have been handed over to me by my Father, and no one knows the Son except the Father, and no one knows the Father except the Son and anyone to whom the Son chooses to reveal him. ▤

s Or for so it pleased you well

In v. 25 Jesus is referring to God concealing matters from the religious leaders, yet revealing them to Jesus’ lowly, humble followers. The “things” in question would appear to be matters of God’s kingdom (cf. Matt 13:11 ↓), including the significance of Jesus’ mission; revelation of God (v. 27) may also be in view.

Matt 13:11, 17  And he answered them, “To you it has been given to know the secrets of the kingdom of heaven, but to them it has not been given. ▤  … 17For truly, I say to you, many prophets and righteous people longed to see what you see, and did not see it, and to hear what you hear, and did not hear it. ▤

Jesus revealed what had been God’s hidden teachings of the kingdom of heaven, previously hidden even from the prophets (v. 17). These were revealed to his disciples but not to others in the crowd (v. 11) – presumably in part at least because the others were not open to believing and/or were not prepared to intently seek the truth.

1Cor 2:9-10  But, as it is written, “What no eye has seen, nor ear heard, nor the heart of man imagined, what God has prepared for those who love him”— 10these things God has revealed to us through the Spirit. For the Spirit searches everything, even the depths of God. ▤

2Cor 12:1, 7  I must go on boasting. Though there is nothing to be gained by it, I will go on to visions and revelations of the Lord. ▤  … 7So to keep me from becoming conceited because of the surpassing greatness of the revelations,t a thorn was given me in the flesh, a messenger of Satan to harass me, to keep me from becoming conceited. ▤

t Or hears from me, even because of the surpassing greatness of the revelations. So to keep me from becoming conceited

Paul was given extraordinary visions and revelations, in which “he heard things that cannot be told, which man may not utter.” (v. 4b)

Col 2:1-3  For I want you to know how great a struggle I have for you and for those at Laodicea and for all who have not seen me face to face, 2that their hearts may be encouraged, being knit together in love, to reach all the riches of full assurance of understanding and the knowledge of God’s mystery, which is Christ, 3in whom are hidden all the treasures of wisdom and knowledge. ▤

When one comes to know the mystery of God – Jesus Christ – then in turn one has access to the vast treasures of wisdom and knowledge that are stored up and “hidden” in him.

Job 12:22  He uncovers the deeps out of darkness and brings deep darkness to light. ▤

This may be speaking of God bringing mysteries and secrets things to light (cf. Dan 2:22-23 ↑) – possibly referring to “evil plans” (NIrV®); hence its inclusion here. Alternatively, it is possibly simply speaking of shining physical light into places of physical darkness and shadows (cf. CEV, GNT, NLT).

- God takes the upright into his confidence:

Prov 3:32  … for the devious person is an abomination to the LORD, but the upright are in his confidence. ▤

Note: God’s word and truth dwell in his people – but not in others

1Jn 2:14  I write to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I write to you, young men, because you are strong, and the word of God abides in you, and you have overcome the evil one. ▤

2Jn 1:1-2  The elder to the elect lady and her children, whom I love in truth, and not only I, but also all who know the truth, 2because of the truth that abides in us and will be with us forever: … ▤

Truth is more than simply a body of teaching that one can know. As reflected in 1 John 2:14b above, in a sense the truth “abides in” (v. 2) believers – “all who know the truth” (v. 1). As such it plays an active roll in their lives (cf. 1Thes 2:13 ↓), renewing and directing them.

1Thes 2:13  And we also thank God constantlyu for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

u Or without ceasing

John 5:38  … and you do not have his word abiding in you, for you do not believe the one whom he has sent. ▤

God’s word does not dwell in unbelievers – as can also be inferred from the following verses.

John 8:37  I know that you are offspring of Abraham; yet you seek to kill me because my word finds no place in you. ▤

1Jn 1:8, 10  If we say we have no sin, we deceive ourselves, and the truth is not in us. ▤  … 10If we say we have not sinned, we make him a liar, and his word is not in us. ▤

1Jn 2:4  Whoever says “I know him” but does not keep his commandments is a liar, and the truth is not in him, … ▤

- God’s promise that his words (and Spirit) will not leave his people:

Isa 59:21  “And as for me, this is my covenant with them,” says the LORD: “My Spirit that is upon you, and my words that I have put in your mouth, shall not depart out of your mouth, or out of the mouth of your offspring, or out of the mouth of your children’s offspring,” says the LORD, “from this time forth and forevermore.” ▤

Israel’s future renewal may primarily be in view, but this still has an application to believers in the present.

Pray for persecuted Christians

Section D

God Disciplines His People (I): Reasons

Section Jumps

- When his people turn to sin, God punishes and disciplines them . . .

- . . . By punishment and discipline God causes his people to seek him again

- God disciplines his people to rid them of sin

- God disciplines his people to save them from sin’s consequences

- However, hard times from God are not always due to sin

- God also tests his people to show if they will obey him and remain faithful

- Further reasons why God disciplines and tests his people

See also:

- God disciplines his people as his children, who he loves

When his people turn to sin, God punishes and disciplines them . . .

See also:

- God’s punishment of his people is warranted . . .

- . . . and God’s punishment is often less than what his people’s sins really deserve

- God punishes sin, which can mean physical suffering and emotional anguish . . .

- . . . along with various other troubles

Note that in some of the follow verses the wicked among those who are supposedly God’s people appear to be primarily in view and the punishment spoken of seems to be of a final nature (bringing death) rather than simply disciplinary. But even so the teaching and principles involved are applicable to a large degree to God’s disciplinary punishment of any of his people for sin.

Ps 39:11  When you discipline a man with rebukes for sin, you consume like a moth what is dear to him; surely all mankind is a mere breath! Selah ▤

Ps 89:32  … then I will punish their transgression with the rod and their iniquity with stripes, … ▤

Jer 9:7-9  Therefore thus says the LORD of hosts: “Behold, I will refine them and test them, for what else can I do, because of my people? 8Their tongue is a deadly arrow; it speaks deceitfully; with his mouth each speaks peace to his neighbor, but in his heart he plans an ambush for him. 9Shall I not punish them for these things? declares the LORD, and shall I not avenge myself on a nation such as this? ▤

Jer 14:10  Thus says the LORD concerning this people: “They have loved to wander thus; they have not restrained their feet; therefore the LORD does not accept them; now he will remember their iniquity and punish their sins.” ▤

Jer 30:11b, 14  I will discipline you in just measure, and I will by no means leave you unpunished. ▤  … 14All your lovers have forgotten you; they care nothing for you; for I have dealt you the blow of an enemy, the punishment of a merciless foe, because your guilt is great, because your sins are flagrant. ▤

Hos 5:2  And the revolters have gone deep into slaughter, but I will discipline all of them. ▤

Hos 10:10  When I please, I will discipline them, and nations shall be gathered against them when they are bound up for their double iniquity. ▤

Their “double iniquity” appears to denote multiple sins.

Amos 3:2  You only have I known of all the families of the earth; therefore I will punish you for all your iniquities. ▤

Mic 7:9  I will bear the indignation of the LORD because I have sinned against him, until he pleads my cause and executes judgment for me. He will bring me out to the light; I shall look upon his vindication. ▤

Ps 99:8  O LORD our God, you answered them; you were a forgiving God to them, but an avenger of their wrongdoings. ▤

. . . By punishment and discipline God causes his people to seek him again

See also:

- Prelude: God seeks to draw his wayward people back to him

Hos 5:14-15  For I will be like a lion to Ephraim, and like a young lion to the house of Judah. I, even I, will tear and go away; I will carry off, and no one shall rescue. 15I will return again to my place, until they acknowledge their guilt and seek my face, and in their distress earnestly seek me. ▤

1Ki 8:35  When heaven is shut up and there is no rain because they have sinned against you, if they pray toward this place and acknowledge your name and turn from their sin, when you afflict them, … ▤

2Chr 15:3-4  For a long time Israel was without the true God, and without a teaching priest and without law, 4but when in their distress they turned to the LORD, the God of Israel, and sought him, he was found by them. ▤

Verse 3 is probably referring to the period of the judges, when the Israelites – “without the true God, and without a teaching priest and without law” – repeatedly turned away from God and sinned. This brought God’s punishment and hence the distress, leading the people to seek him (v. 4).

2Chr 33:9-12  Manasseh led Judah and the inhabitants of Jerusalem astray, to do more evil than the nations whom the LORD destroyed before the people of Israel. 10The LORD spoke to Manasseh and to his people, but they paid no attention. 11Therefore the LORD brought upon them the commanders of the army of the king of Assyria, who captured Manasseh with hooks and bound him with chains of bronze and brought him to Babylon. 12And when he was in distress, he entreated the favor of the LORD his God and humbled himself greatly before the God of his fathers. ▤

Ps 78:32, 34  In spite of all this, they still sinned; despite his wonders, they did not believe. ▤  … 34When he killed them, they sought him; they repented and sought God earnestly. ▤

Ps 107:10-13  Some sat in darkness and in the shadow of death, prisoners in affliction and in irons, 11for they had rebelled against the words of God, and spurned the counsel of the Most High. 12So he bowed their hearts down with hard labor; they fell down, with none to help. 13Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. ▤

Isa 17:4, 7  And in that day the glory of Jacob will be brought low, and the fat of his flesh will grow lean. ▤  … 7In that day man will look to his Maker, and his eyes will look on the Holy One of Israel. ▤

Verse 4 speaks of how Israel would be invaded by the Assyrians – a consequence of their idolatry and their alliance with the ungodly Damascus. The resultant devastation (v. 4) would move them to turn to God (v. 7).

Isa 26:16  O LORD, in distress they sought you; they poured out a whispered prayer when your discipline was upon them. ▤

Jer 31:18  I have heard Ephraim grieving, ‘You have disciplined me, and I was disciplined, like an untrained calf; bring me back that I may be restored, for you are the LORD my God. ▤

Ezek 14:4-5  Therefore speak to them and say to them, Thus says the Lord GOD: Any one of the house of Israel who takes his idols into his heart and sets the stumbling block of his iniquity before his face, and yet comes to the prophet, I the LORD will answer him as he comes with the multitude of his idols, 5that I may lay hold of the hearts of the house of Israel, who are all estranged from me through their idols. ▤

The latter part of v. 4 alludes to God’s disciplinary action, which would turn the people’s hearts back to him (v. 5).

- The Egyptian’s turning to God in response to punishment:

Isa 19:22  And the LORD will strike Egypt, striking and healing, and they will return to the LORD, and he will listen to their pleas for mercy and heal them. ▤

This appears to speak of Egypt’s submission to God in the end times.

God disciplines his people to rid them of sin

2Chr 32:25-26  But Hezekiah did not make return according to the benefit done to him, for his heart was proud. Therefore wrath came upon him and Judah and Jerusalem. 26But Hezekiah humbled himself for the pride of his heart, both he and the inhabitants of Jerusalem, so that the wrath of the LORD did not come upon them in the days of Hezekiah. ▤

God’s disciplinary action led Hezekiah to get rid of his sinful pride.

Ps 119:67  Before I was afflicted I went astray, but now I keep your word. ▤

Isa 1:25  I will turn my hand against you and will smelt away your dross as with lye and remove all your alloy. ▤

Here God speaks of removing impurity from his people.

Isa 4:4  … when the Lord shall have washed away the filth of the daughters of Zion and cleansed the bloodstains of Jerusalem from its midst by a spirit of judgment and by a spirit of burning.v ▤

v Or purging

Jer 18:3-6  So I went down to the potter’s house, and there he was working at his wheel. 4And the vessel he was making of clay was spoiled in the potter’s hand, and he reworked it into another vessel, as it seemed good to the potter to do. 5Then the word of the LORD came to me: 6“O house of Israel, can I not do with you as this potter has done? declares the LORD. Behold, like the clay in the potter’s hand, so are you in my hand, O house of Israel. ▤

When the pot he was making from the clay became flawed, the potter remolded the clay into another pot, shaping it as he wanted (v. 4). In the same way when his people’s flaws became such that his people would not become what he wanted, God indicated that he would remold them (v. 6). Such remolding includes discipline to remove sinful flaws.

Mal 3:2-3  But who can endure the day of his coming, and who can stand when he appears? For he is like a refiner’s fire and like fullers’ soap. 3He will sit as a refiner and purifier of silver, and he will purify the sons of Levi and refine them like gold and silver, and they will bring offerings in righteousness to the LORD.w ▤

w Or and they will belong to the LORD, bringers of an offering in righteousness

The reference appears to be to Christ purifying his people of sin – the people of Judah and the priests in particular – on his return (cf. v. 1). The imagery suggests that it will be a severe disciplinary process.

Zec 13:1-2, 8-9  “On that day there shall be a fountain opened for the house of David and the inhabitants of Jerusalem, to cleanse them from sin and uncleanness. 2“And on that day, declares the LORD of hosts, I will cut off the names of the idols from the land, so that they shall be remembered no more. And also I will remove from the land the prophets and the spirit of uncleanness. ▤  … 8In the whole land, declares the LORD, two thirds shall be cut off and perish, and one third shall be left alive. 9And I will put this third into the fire, and refine them as one refines silver, and test them as gold is tested. They will call upon my name, and I will answer them. I will say, ‘They are my people’; and they will say, ‘The LORD is my God.’” ▤

The punishment and refinement in vv. 8-9 appear to be associated with the purification attained in vv. 1-2. Together these verses depict the discipline and resulting purification of Israel in the end times. Note that the “fountain” (v. 1) signifies a form of purification, though unlikely a disciplinary one.

Heb 12:9-11  Besides this, we have had earthly fathers who disciplined us and we respected them. Shall we not much more be subject to the Father of spirits and live? 10For they disciplined us for a short time as it seemed best to them, but he disciplines us for our good, that we may share his holiness. 11For the moment all discipline seems painful rather than pleasant, but later it yields the peaceful fruit of righteousness to those who have been trained by it. ▤

Such holiness (v. 10) and righteousness (v. 11) is indicative of discipline cleansing one of sin. Note that v. 9 implies that God’s discipline saves us from spiritual death, and so is pertinent to the following subsection.

1Pet 4:1-2  Since therefore Christ suffered in the flesh,x arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, 2so as to live for the rest of the time in the flesh no longer for human passions but for the will of God. ▤

x Some manuscripts add for us; some for you

The suffering of Christians referred to here – “whoever has suffered in the flesh” – is according to God’s will, though as a result of doing good rather than sin (cf. 3:17). But even so sin is not totally absent from the lives of those who do good. These verses make the point that a significant effect of being faithful to God in the midst of such suffering, is disregard for whatever such sin that one may have previously entertained. As such, one “has ceased from sin” (v. 1) and does not live for “human passions” (v. 2).

- God used Paul’s affliction to keep him from sin:

2Cor 12:7  So to keep me from becoming conceited because of the surpassing greatness of the revelations,y a thorn was given me in the flesh, a messenger of Satan to harass me, to keep me from becoming conceited. ▤

y Or hears from me, even because of the surpassing greatness of the revelations. So to keep me from becoming conceited

God, or Christ (cf. vv. 8-10), used Paul’s affliction, which apparently came from Satan, not so much as a disciplinary measure as a preventative measure – to keep him from becoming conceited.

God disciplines his people to save them from sin’s consequences

See also:

- Heb 12:9 ⇑

Job 33:19-20, 29-30  Man is also rebuked with pain on his bed and with continual strife in his bones, 20so that his life loathes bread, and his appetite the choicest food. ▤  … 29“Behold, God does all these things, twice, three times, with a man, 30to bring back his soul from the pit, that he may be lighted with the light of life. ▤

Job 36:8-12, 15-16  And if they are bound in chains and caught in the cords of affliction, 9then he declares to them their work and their transgressions, that they are behaving arrogantly. 10He opens their ears to instruction and commands that they return from iniquity. 11If they listen and serve him, they complete their days in prosperity, and their years in pleasantness. 12But if they do not listen, they perish by the sword and die without knowledge. ▤  … 15He delivers the afflicted by their affliction and opens their ear by adversity. 16He also allured you out of distress into a broad place where there was no cramping, and what was set on your table was full of fatness. ▤

The “chains and … the cords of affliction” (v. 8) are imposed by God, so as to be used by him in exhorting those concerned (vv. 9-10). In the light of the earlier verses, the suffering mentioned in v. 15 appears to be suffering used by God for correction. The “distress” (v. 16) may be referring to the suffering itself, but alternatively it may well speak of the troubles that sin would have eventually resulted in.

Ps 94:12-13  Blessed is the man whom you discipline, O LORD, and whom you teach out of your law, 13to give him rest from days of trouble, until a pit is dug for the wicked. ▤

Those who respond to God’s discipline are spared the trouble that comes on the wicked (cf. Isa 38:17 ↓) in the time of God’s judgment.

Isa 38:17  Behold, it was for my welfare that I had great bitterness; but in love you have delivered my life from the pit of destruction, for you have cast all my sins behind your back. ▤

Here Hezekiah speaks of a time of intense suffering, which he attributes to God’s punishment or discipline for sin (cf. 2Chr 32:25-26 ⇑). His words point to the fact that those who respond appropriately to God’s discipline are forgiven for their sins and no longer face destruction.

1Cor 11:32  But when we are judged by the Lord, we are disciplinedz so that we may not be condemned along with the world. ▤

z Or when we are judged we are being disciplined by the Lord

However, hard times from God are not always due to sin

Job 2:3  And the LORD said to Satan, “Have you considered my servant Job, that there is none like him on the earth, a blameless and upright man, who fears God and turns away from evil? He still holds fast his integrity, although you incited me against him to destroy him without reason.” ▤

Job’s hard times were not deserved – “without cause” (NLT; cf. AMP, NASB, NKJV, NLT). They were to vindicate his righteousness in the face of Satan’s accusations of Job only being godly to obtain God’s blessings (cf. 1:8-12).

Ps 44:14-22  You have made us a byword among the nations, a laughingstocka among the peoples. 15All day long my disgrace is before me, and shame has covered my face 16at the sound of the taunter and reviler, at the sight of the enemy and the avenger. 17All this has come upon us, though we have not forgotten you, and we have not been false to your covenant. 18Our heart has not turned back, nor have our steps departed from your way; 19yet you have broken us in the place of jackals and covered us with the shadow of death. 20If we had forgotten the name of our God or spread out our hands to a foreign god, 21would not God discover this? For he knows the secrets of the heart. 22Yet for your sake we are killed all the day long; we are regarded as sheep to be slaughtered. ▤

a Hebrew a shaking of the head

Not only was the people’s suffering from God not due to sin (vv. 17-18, 20-21), but it was because of their faithfulness to him that they were looked upon as objects suitable for abuse and even death (v. 22). This illustrates that discipline or suffering is not necessarily due to sin. Often the reason may in fact not be apparent.

John 9:1-3  As he passed by, he saw a man blind from birth. 2And his disciples asked him, “Rabbi, who sinned, this man or his parents, that he was born blind?” 3Jesus answered, “It was not that this man sinned, or his parents, but that the works of God might be displayed in him. ▤

1Pet 3:17  For it is better to suffer for doing good, if that should be God’s will, than for doing evil. ▤

- Illness is not always due to sin:

James 5:15  And the prayer of faith will save the one who is sick, and the Lord will raise him up. And if he has committed sins, he will be forgiven. ▤

The final statement indicates that sometimes sickness is due to sin, but its conditional first clause also shows that this is not the case with all sickness.

God also tests his people to show if they will obey him and remain faithful

See also:

- . . . For faith is tested

God tests his people to show or see if they will obey him, not in the sense that he wants to find out – as he knows all things – but more in the sense of proving or affirming their obedience. This can involve hard times and is not necessarily due to sin.

Gen 22:1-2, 12  After these things God tested Abraham and said to him, “Abraham!” And he said, “Here am I.” 2He said, “Take your son, your only son Isaac, whom you love, and go to the land of Moriah, and offer him there as a burnt offering on one of the mountains of which I shall tell you.” ▤  … 12He said, “Do not lay your hand on the boy or do anything to him, for now I know that you fear God, seeing you have not withheld your son, your only son, from me.” ▤

In being prepared to sacrifice his son in response to God’s testing instruction, Abraham proved his fear of God (v. 12) and thus, in association, his obedience to God.

Ex 16:4  Then the LORD said to Moses, “Behold, I am about to rain bread from heaven for you, and the people shall go out and gather a day’s portion every day, that I may test them, whether they will walk in my law or not. ▤

Deut 8:2  And you shall remember the whole way that the LORD your God has led you these forty years in the wilderness, that he might humble you, testing you to know what was in your heart, whether you would keep his commandments or not. ▤

Deut 13:1-4  If a prophet or a dreamer of dreams arises among you and gives you a sign or a wonder, 2and the sign or wonder that he tells you comes to pass, and if he says, ‘Let us go after other gods,’ which you have not known, ‘and let us serve them,’ 3you shall not listen to the words of that prophet or that dreamer of dreams. For the LORD your God is testing you, to know whether you love the LORD your God with all your heart and with all your soul. 4You shall walk after the LORD your God and fear him and keep his commandments and obey his voice, and you shall serve him and hold fast to him. ▤

Here the reason given for God’s testing is to find out whether they loved him completely – as opposed to following other gods (vv. 2-3). Such love involves obedience to him, as implied by v. 4.

Judg 2:20-22  So the anger of the LORD was kindled against Israel, and he said, “Because this people has transgressed my covenant that I commanded their fathers and have not obeyed my voice, 21I will no longer drive out before them any of the nations that Joshua left when he died, 22in order to test Israel by them, whether they will take care to walk in the way of the LORD as their fathers did, or not.” ▤

God would use the remaining nations to keep testing Israel’s obedience to him (cf. Judg 3:4 ↓), to prove whether they were committed to him, in the face of the lure of the ungodly practices of these other nations.

Judg 3:4  They were for the testing of Israel, to know whether Israel would obey the commandments of the LORD, which he commanded their fathers by the hand of Moses. ▤

2Chr 32:31  And so in the matter of the envoys of the princes of Babylon, who had been sent to him to inquire about the sign that had been done in the land, God left him to himself, in order to test him and to know all that was in his heart. ▤

God left Hezekiah alone (cf. NASB, NCV) to speak with these envoys, to see how true his heart was to God (cf. CEV). Regrettably Hezekiah revealed pride and/or a lack of trust in God (cf. 2Ki 20:12-18).

Job 23:10  But he knows the way that I take; when he has tried me, I shall come out as gold. ▤

This verse is often interpreted as referring to the purification brought about by testing, but more likely Job is expressing his confidence that when God has tested him, God will find him to be pure (cf. GNT) – i.e. pronounce him innocent (cf. NLT).

- As fire tests silver and gold, so the LORD tests the heart:

Prov 17:3  The crucible is for silver, and the furnace is for gold, and the LORD tests hearts. ▤

Just as fire tests precious metals – both verifying their worth and improving their quality – so God tests the heart.

Further reasons why God disciplines and tests his people

See also:

- Rejoice because trials develop Christian character and virtues

Deut 8:3, 16  And he humbled you and let you hunger and fed you with manna, which you did not know, nor did your fathers know, that he might make you know that man does not live by bread alone, but man lives by every wordb that comes from the mouth of the LORD. ▤  … [God:] 16who fed you in the wilderness with manna that your fathers did not know, that he might humble you and test you, to do you good in the end. ▤

b Hebrew by all

In the desert, God caused the Israelites to hunger. Lacking bread, they had to rely on God’s miraculous provision by his word, with which he commands nature. This forced them to realize that it is not enough to rely on bread alone to sustain one’s life (v. 3). For God’s word is paramount to life, the ultimate source of fulfillment of all one’s needs. And so, by such testing, the Israelites would benefit “in the end” (v. 16).

Ps 119:71  It is good for me that I was afflicted, that I might learn your statutes. ▤

As elsewhere in this subsection, affliction appears to be spoken of here as being instigated by God as a disciplinary measure or to test his people.

Isa 38:13-17  I calmed myselfc until morning; like a lion he breaks all my bones; from day to night you bring me to an end. 14Like a swallow or a crane I chirp; I moan like a dove. My eyes are weary with looking upward. O Lord, I am oppressed; be my pledge of safety! 15What shall I say? For he has spoken to me, and he himself has done it. I walk slowly all my years because of the bitterness of my soul. 16O Lord, by these things men live, and in all these is the life of my spirit. Oh restore me to health and make me live! 17Behold, it was for my welfare that I had great bitterness; but in love you have delivered my life from the pit of destruction, for you have cast all my sins behind your back. ▤

c Or (with Targum) I cried for help

In v. 16a, Hezekiah acknowledges that such God-given trials (cf. vv. 13-15) are vital not only for people’s natural life but also for the life of their spirits, or their spiritual life. (Note, however, that the Hebrew text for v. 16a is apparently not clear.) One reason for such trials is that they teach humility – quite possibly in view in v. 15b (cf. NCV, NIV, NLT) – along with forgiveness of sin (v. 17b).

John 15:1-2  I am the true vine, and my Father is the vinedresser. 2Every branch in me that does not bear fruit he takes away, and every branch that does bear fruit he prunes, that it may bear more fruit. ▤

The reference to pruning suggests that God uses discipline or trials so as to make his people more fruitful.

Heb 12:9-11  Besides this, we have had earthly fathers who disciplined us and we respected them. Shall we not much more be subject to the Father of spirits and live? 10For they disciplined us for a short time as it seemed best to them, but he disciplines us for our good, that we may share his holiness. 11For the moment all discipline seems painful rather than pleasant, but later it yields the peaceful fruit of righteousness to those who have been trained by it. ▤

Verse 9 indicates that God disciplines his people so that they may “live” – most likely referring to spiritual or eternal life.

James 1:2-3, 12  Count it all joy, my brothers,d when you meet trials of various kinds, 3for you know that the testing of your faith produces steadfastness. ▤  … 12Blessed is the man who remains steadfast under trial, for when he has stood the test he will receive the crown of life, which God has promised to those who love him. ▤

d Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 16, 19

Note that James does not specifically say that such trials and testing are necessarily instigated by God. But what he says is applicable to all trials and testing. Moreover, God works in all things for his purposes.

- Those who God corrects are blessed:

Job 5:17  Behold, blessed is the one whom God reproves; therefore despise not the discipline of the Almighty. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

God Disciplines His People (II): Insights

Section Jumps

- God disciplines his people as his children, who he loves

- God’s discipline is characterized by faithfulness and justice

- God’s punishment of his people is warranted . . .

- . . . and God’s punishment is often less than what his people’s sins really deserve

- God’s discipline and testing are temporary . . .

- . . . Due to his mercy and compassion, God limits his people’s punishment

- God’s discipline and testing can be intense, but God brings his people through

God disciplines his people as his children, who he loves

Deut 8:5  Know then in your heart that, as a man disciplines his son, the LORD your God disciplines you. ▤

Prov 3:11-12  My son, do not despise the LORD’s discipline or be weary of his reproof, 12for the LORD reproves him whom he loves, as a father the son in whom he delights. ▤

Heb 12:5-8  And have you forgotten the exhortation that addresses you as sons? “My son, do not regard lightly the discipline of the Lord, nor be weary when reproved by him. 6For the Lord disciplines the one he loves, and chastises every son whom he receives.” 7It is for discipline that you have to endure. God is treating you as sons. For what son is there whom his father does not discipline? 8If you are left without discipline, in which all have participated, then you are illegitimate children and not sons. ▤

2Sam 7:14-15  I will be to him a father, and he shall be to me a son. When he commits iniquity, I will discipline him with the rod of men, with the stripes of the sons of men, 15but my steadfast love will not depart from him, as I took it from Saul, whom I put away from before you. ▤

Rev 3:19  Those whom I love, I reprove and discipline, so be zealous and repent. ▤

- Because they are his people God punishes them:

Amos 3:1-2  Hear this word that the LORD has spoken against you, O people of Israel, against the whole family that I brought up out of the land of Egypt: 2“You only have I known of all the families of the earth; therefore I will punish you for all your iniquities. ▤

The term “known” appears to be indicative of his close relationship with them and/or that he has chosen them (cf. AMP, CEV, NCV, NIV, NLT). As they are the ones he has “known”, God punishes and disciplines his people for their sins. Verse 2 may also allude to the fact that as they are his people, their sin is all the more reprehensible and in committing it they are more culpable.

God’s discipline is characterized by faithfulness and justice

See also:

- God’s Judgment Is Just

Ps 119:75  I know, O LORD, that your rules are righteous, and that in faithfulness you have afflicted me. ▤

In disciplining his people God is being faithful. For true to his promises he is working for their greater good, notably in purifying them and consolidating their relationship with him, which in turn leads to great blessing.

Neh 9:30-31, 33  Many years you bore with them and warned them by your Spirit through your prophets. Yet they would not give ear. Therefore you gave them into the hand of the peoples of the lands. 31Nevertheless, in your great mercies you did not make an end of them or forsake them, for you are a gracious and merciful God. ▤  … 33Yet you have been righteous in all that has come upon us, for you have dealt faithfully and we have acted wickedly. ▤

As well as speaking of his patience and mercy, vv. 30-31 beautifully illustrate God’s faithfulness and justice in his discipline and dealings with his people, affirmed in v. 33.

Isa 30:17-18  A thousand shall flee at the threat of one; at the threat of five you shall flee, till you are left like a flagstaff on the top of a mountain, like a signal on a hill. 18Therefore the LORD waits to be gracious to you, and therefore he exalts himself to show mercy to you. For the LORD is a God of justice; blessed are all those who wait for him. ▤

“For the LORD is a God of justice” (v. 18b) may have in view his discipline (v. 17) because of his people’s sin (vv. 8-16), as well as his mercy (v. 18a) – underlining that God always does the right thing by his people.

Jer 30:11  For I am with you to save you, declares the LORD; I will make a full end of all the nations among whom I scattered you, but of you I will not make a full end. I will discipline you in just measure, and I will by no means leave you unpunished. ▤

Note that the contents of this verse is repeated almost verbatim in 46:28, including the segment: “I will discipline you in just measure”.

Dan 9:14  Therefore the LORD has kept ready the calamity and has brought it upon us, for the LORD our God is righteous in all the works that he has done, and we have not obeyed his voice. ▤

God’s righteousness is of course associated with his justice (cf. NLT).

God’s punishment of his people is warranted . . .

See also:

- Neh 9:30 ⇑

- God judges and repays people according to what they have done

Jer 21:14  I will punish you according to the fruit of your deeds, declares the LORD; I will kindle a fire in her forest, and it shall devour all that is around her. ▤

Ezek 16:59  For thus says the Lord GOD: I will deal with you as you have done, you who have despised the oath in breaking the covenant, … ▤

Jer 13:22  And if you say in your heart, ‘Why have these things come upon me?’ it is for the greatness of your iniquity that your skirts are lifted up and you suffer violence. ▤

The latter part of the verse figuratively describes Judah’s sufferings at the hands of foreign invaders. Some commentators say that the reference is to the public disgracing of a prostitute.

Jer 30:15  Why do you cry out over your hurt? Your pain is incurable. Because your guilt is great, because your sins are flagrant, I have done these things to you. ▤

Israel had no valid reason to cry out or protest about the punishment God had inflicted on her – it was well deserved.

Ezek 14:23  They will console you, when you see their ways and their deeds, and you shall know that I have not done without cause all that I have done in it, declares the Lord GOD. ▤

God assured Ezekiel that when he saw the ungodliness of those who had previously remained in Jerusalem, he would realize that God had done nothing in his destruction of it without good cause.

Ezek 39:23-24  And the nations shall know that the house of Israel went into captivity for their iniquity, because they dealt so treacherously with me that I hid my face from them and gave them into the hand of their adversaries, and they all fell by the sword. 24I dealt with them according to their uncleanness and their transgressions, and hid my face from them. ▤

. . . and God’s punishment is often less than what his people’s sins really deserve

Ps 103:10  He does not deal with us according to our sins, nor repay us according to our iniquities. ▤

Ezra 9:13  And after all that has come upon us for our evil deeds and for our great guilt, seeing that you, our God, have punished us less than our iniquities deserved and have given us such a remnant as this, … ▤

Job 33:19, 26-28  Man is also rebuked with pain on his bed and with continual strife in his bones, ▤  … 26then mane prays to God, and he accepts him; he sees his face with a shout of joy, and he restores to man his righteousness. 27He sings before men and says: ‘I sinned and perverted what was right, and it was not repaid to me. 28He has redeemed my soul from going down into the pit, and my life shall look upon the light.’ ▤

e Hebrew he

In the second clause of v. 26, the speaker may well mean that he did not get what he deserved (cf. NCV, NIV).

Job 11:6b  For he is manifold in understanding.f Know then that God exacts of you less than your guilt deserves. ▤

f The meaning of the Hebrew is uncertain

The final statement in effect means that God “has punished you less than you deserve” (CEV; cf. GNT, NCV). Note that although generally at least what Zophar says is true, Zophar’s implication that Job was being punished was not actually correct.

God’s discipline and testing are temporary . . .

Ps 30:5  For his anger is but for a moment, and his favor is for a lifetime.g Weeping may tarry for the night, but joy comes with the morning. ▤

g Or and in his favor is life

Such references to God’s anger (cf. Ps 103:9 ↓) point to his discipline and punishment.

Ps 103:9  He will not always chide, nor will he keep his anger forever. ▤

Lam 4:22  The punishment of your iniquity, O daughter of Zion, is accomplished; he will keep you in exile no longer;h but your iniquity, O daughter of Edom, he will punish; he will uncover your sins. ▤

h Or he will not exile you again

Nah 1:12-13  Thus says the LORD, “Though they are at full strength and many, they will be cut down and pass away. Though I have afflicted you, I will afflict you no more. 13And now I will break his yoke from off you and will burst your bonds apart.” ▤

1Pet 1:6  In this you rejoice, though now for a little while, if necessary, you have been grieved by various trials, … ▤

Note that in contrast to the above verses and the ones in the following subsection, the trials and suffering mentioned here and in 5:10 below were not necessarily due to sin. They were quite possibly a form of testing rather than punishment.

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

. . . Due to his mercy and compassion, God limits his people’s punishment

See also:

- Note: God’s restraint of his judgment shows his compassion and love

- Being merciful and compassionate, God saves us from the consequences of our sin

Neh 9:26-28  Nevertheless, they were disobedient and rebelled against you and cast your law behind their back and killed your prophets, who had warned them in order to turn them back to you, and they committed great blasphemies. 27Therefore you gave them into the hand of their enemies, who made them suffer. And in the time of their suffering they cried out to you and you heard them from heaven, and according to your great mercies you gave them saviors who saved them from the hand of their enemies. 28But after they had rest they did evil again before you, and you abandoned them to the hand of their enemies, so that they had dominion over them. Yet when they turned and cried to you, you heard from heaven, and many times you delivered them according to your mercies. ▤

Ps 78:38-39  Yet he, being compassionate, atoned for their iniquity and did not destroy them; he restrained his anger often and did not stir up all his wrath. 39He remembered that they were but flesh, a wind that passes and comes not again. ▤

Verse 38b indicates that God – at times at least – limits the ferocity of his discipline. Due to his compassion, God’s discipline is both tempered and temporary. Verse 39 further reflects God’s compassion.

Isa 30:17-20  A thousand shall flee at the threat of one; at the threat of five you shall flee, till you are left like a flagstaff on the top of a mountain, like a signal on a hill. 18Therefore the LORD waits to be gracious to you, and therefore he exalts himself to show mercy to you. For the LORD is a God of justice; blessed are all those who wait for him. 19For a people shall dwell in Zion, in Jerusalem; you shall weep no more. He will surely be gracious to you at the sound of your cry. As soon as he hears it, he answers you. 20And though the Lord give you the bread of adversity and the water of affliction, yet your Teacher will not hide himself anymore, but your eyes shall see your Teacher. ▤

Along with vv. 18-19, v. 20 points to the people’s deliverance.

Isa 54:7-8  For a brief moment I deserted you, but with great compassion I will gather you. 8In overflowing anger for a moment I hid my face from you, but with everlasting love I will have compassion on you,” says the LORD, your Redeemer. ▤

Lam 3:31-32  For the Lord will not cast off forever, 32but, though he cause grief, he will have compassion according to the abundance of his steadfast love; … ▤

God’s apparent rejection (v. 31) and punishment (v. 32) of his people are not permanent – he does again show compassion.

Ps 106:43-46  Many times he delivered them, but they were rebellious in their purposes and were brought low through their iniquity. 44Nevertheless, he looked upon their distress, when he heard their cry. 45For their sake he remembered his covenant, and relented according to the abundance of his steadfast love. 46He caused them to be pitied by all those who held them captive. ▤

This indicates that God “showed compassion” (NRSV) in discontinuing his people’s punishment – along with his steadfast love (v. 45).

- God does not like to punish people:

Lam 3:33  … for he does not willingly afflict or grieve the children of men. ▤

God’s discipline and testing can be intense, but God brings his people through

Deut 4:20  But the LORD has taken you and brought you out of the iron furnace, out of Egypt, to be a people of his own inheritance, as you are this day. ▤

The use of the phrase “iron furnace” in reference to the Israelites’ time in Egypt, points to this time of great suffering as being one of refinement and purification, i.e. a time of testing or discipline.

Ps 66:10-12  For you, O God, have tested us; you have tried us as silver is tried. 11You brought us into the net; you laid a crushing burden on our backs; 12you let men ride over our heads; we went through fire and through water; yet you have brought us out to a place of abundance. ▤

Ps 71:20-21  You who have made me see many troubles and calamities will revive me again; from the depths of the earth you will bring me up again. 21You will increase my greatness and comfort me again. ▤

Ps 118:18, 21  The LORD has disciplined me severely, but he has not given me over to death. ▤  … 21I thank you that you have answered me and have become my salvation. ▤

Isa 30:26  Moreover, the light of the moon will be as the light of the sun, and the light of the sun will be sevenfold, as the light of seven days, in the day when the LORD binds up the brokenness of his people, and heals the wounds inflicted by his blow. ▤

Isa 40:1-2  Comfort, comfort my people, says your God. 2Speak tenderly to Jerusalem, and cry to her that her warfarei is ended, that her iniquity is pardoned, that she has received from the LORD’s hand double for all her sins. ▤

i Or time of service

In v. 2a, “her warfare” likely speaks of suffering from warfare. In v. 2b, “double” may well be hyperbole to indicate that God had punished the Israelites “in full” (GNT, NLT) for their sin.

Jer 30:4-8  These are the words that the LORD spoke concerning Israel and Judah: 5“Thus says the LORD: We have heard a cry of panic, of terror, and no peace. 6Ask now, and see, can a man bear a child? Why then do I see every man with his hands on his stomach like a woman in labor? Why has every face turned pale? 7Alas! That day is so great there is none like it; it is a time of distress for Jacob; yet he shall be saved out of it. 8“And it shall come to pass in that day, declares the LORD of hosts, that I will break his yoke from off your neck, and I will burst your bonds, and foreigners shall no more make a servant of him.j ▤

j Or serve him

This may be ultimately speaking of the end times. It tells of the intense suffering of Israel – or possibly God’s people in general – and God’s subsequent deliverance of them out of it.

Mic 4:10  Writhe and groan,k O daughter of Zion, like a woman in labor, for now you shall go out from the city and dwell in the open country; you shall go to Babylon. There you shall be rescued; there the LORD will redeem you from the hand of your enemies. ▤

k Or push

Mic 7:9  I will bear the indignation of the LORD because I have sinned against him, until he pleads my cause and executes judgment for me. He will bring me out to the light; I shall look upon his vindication. ▤

- God brought Jonah through his corrective ordeal in the sea:

Jonah 2:3-6  For you cast me into the deep, into the heart of the seas, and the flood surrounded me; all your waves and your billows passed over me. 4Then I said, ‘I am driven away from your sight; yet I shall again look upon your holy temple.’ 5The waters closed in over me to take my life; the deep surrounded me; weeds were wrapped about my head 6at the roots of the mountains. I went down to the land whose bars closed upon me forever; yet you brought up my life from the pit, O LORD my God. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Spiritual Attributes

The spiritual attributes that God bestows on his people far exceed anything that this world can offer. Attributes or blessings such as love, hope, joy, peace and wisdom are longed for by most people, and sought after in many ways. But it is only from God that they can be gained in their highest form.

Section A

Love, Faith and Hope

Section Jumps

- God gives his people love . . .

- . . . God enables his people to love

- God gives his people faith

- God gives his people hope – especially by what he has done through Jesus Christ

- God’s promises give his people hope

- God’s promises to his people include promises for the present life . . .

- . . . and promises for the afterlife – notably eternal life

See also:

- Faith and Hope

- Love Each Other (I): General

- Love Each Other (II): How

- 31. Love

Love, faith and hope form a key triad of spiritual graces or attributes. They are linked a number of times in the NT, most famously in 1 Corinthians 13:13.

God gives his people love . . .

See also:

- The Holy Spirit gives God’s people love and faith

Eph 6:23  Peace be to the brothers,a and love with faith, from God the Father and the Lord Jesus Christ. ▤

a Or brothers and sisters

2Tim 1:7  … for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. ▤

1Jn 4:7  Beloved, let us love one another, for love is from God, and whoever loves has been born of God and knows God. ▤

1Tim 1:14  … and the grace of our Lord overflowed for me with the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

Gal 5:22-23  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. ▤

2Cor 13:11  Finally, brothers,b rejoice. Aim for restoration, comfort one another,c agree with one another, live in peace; and the God of love and peace will be with you. ▤

b Or brothers and sisters

c Or listen to my appeal

The expression “the God of love and peace” may well be alluding to God as the God “who gives love and peace” (CEV, NIrV), “the Source of affection, goodwill, love, and benevolence toward men” (AMP). The final clause would then be indicative of God giving such things primarily to those whom he is with – hence the verse’s inclusion here. Alternatively “the God of love and peace” could be simply referring to love and peace as characteristics of God.

. . . God enables his people to love

See also:

- Col 1:5 ⇓

1Thes 4:9  Now concerning brotherly love you have no need for anyone to write to you, for you yourselves have been taught by God to love one another, … ▤

1Jn 4:7, 16-17, 19  Beloved, let us love one another, for love is from God, and whoever loves has been born of God and knows God. ▤  … 16So we have come to know and to believe the love that God has for us. God is love, and whoever abides in love abides in God, and God abides in him. 17By this is love perfected with us, so that we may have confidence for the day of judgment, because as he is so also are we in this world. ▤  … 19We love because he first loved us. ▤

Those who have been “born of God” and know God (v. 7b) – living in God, with God living in them (v. 16b) – love others in accordance with this relationship with God who “is love” (v. 16). By this they love others with a love that is “perfected” (v. 17a). Note that in v. 19, “love” quite possibly includes love for God as well as for others.

1Thes 3:12  … and may the Lord make you increase and abound in love for one another and for all, as we do for you, … ▤

Such blessings (cf. 2Thes 3:5 ↓) – which are effectively prayers – are indicative that the Lord does do such things.

2Thes 3:5  May the Lord direct your hearts to the love of God and to the steadfastness of Christ. ▤

This appears to be speaking of the Lord directing them into an “ever deeper understanding” (NLT; cf. GNT) of God’s love, so as to love with his love (cf. CEV).

John 17:26  I made known to them your name, and I will continue to make it known, that the love with which you have loved me may be in them, and I in them. ▤

In saying that “the love with which you have loved me may be in them”, Jesus is probably referring to believers reflecting God’s love, the love he has for Christ (cf. NCV) – through Jesus Christ making God known to them. As such it seems to be alluding to believers loving others in this way, although possibly loving Christ is primarily in view. Note that alternatively some understand this to be speaking of believers as the object of God’s love.

Deut 30:6  And the LORD your God will circumcise your heart and the heart of your offspring, so that you will love the LORD your God with all your heart and with all your soul, that you may live. ▤

Just as God enables us to love others, he also enables us to love him, by changing our hearts – as metaphorically depicted here.

God gives his people faith

See also:

- God enables people to believe

- The Holy Spirit gives God’s people love and faith

Rom 12:3  For by the grace given to me I say to everyone among you not to think of himself more highly than he ought to think, but to think with sober judgment, each according to the measure of faith that God has assigned. ▤

The “measure of faith” – given by God to each of his people – is commonly understood to refer to the amount of faith one has (in God). More specifically, some think it refers in particular to our faith as applied to serving others, and especially to the gifts we have been given (cf. vv. 6-8). Others take it to refer to the Christian faith, the body of truth that Christians believe.

Eph 2:8  For by grace you have been saved through faith. And this is not your own doing; it is the gift of God, … ▤

The “gift of God” may be referring to faith in particular or more generally to the whole process of salvation.

Eph 6:23  Peace be to the brothers,d and love with faith, from God the Father and the Lord Jesus Christ. ▤

d Or brothers and sisters

1Tim 1:14  … and the grace of our Lord overflowed for me with the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

Arguably this and 2 Timothy 1:13 immediately below suggest that the believer’s faith and love emanate from his or her union with Jesus Christ. They certainly reflect the importance of the believer’s union with Christ for the sustaining and continuance of this faith and love.

2Tim 1:13  Follow the pattern of the sounde words that you have heard from me, in the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

e Or healthy

Heb 12:2  … looking to Jesus, the founder and perfecter of our faith, who for the joy that was set before him endured the cross, despising the shame, and is seated at the right hand of the throne of God. ▤

The reference to Jesus being the “perfecter of our faith” is often understood to indicate that Jesus Christ is the one who perfects the believer’s faith or brings it to completion – making the verse very pertinent to this subsection. But some commentators, pointing out that “our” does not appear in the Greek, raise the possibility that with the description of Christ as the “founder”, it is actually referring to Jesus as the one who originated and perfected the way of faith.

James 2:5  Listen, my beloved brothers, has not God chosen those who are poor in the world to be rich in faith and heirs of the kingdom, which he has promised to those who love him? ▤

This implies that God gives such faith to those who are poor in the world’s eyes.

2Pet 1:1  Simeonf Peter, a servantg and apostle of Jesus Christ, To those who have obtained a faith of equal standing with ours by the righteousness of our God and Savior Jesus Christ: … ▤

f Some manuscripts Simon

g Or slave; Greek bondservant

Here “faith” most likely refers to the capacity and will to believe, although it could instead be speaking of the Christian faith. The phrase “obtained a faith” suggests that this faith has been given (cf. GNT, NLT).

Ps 22:9  Yet you are he who took me from the womb; you made me trust you at my mother’s breasts. ▤

Acts 3:16  And his name—by faith in his name—has made this man strong whom you see and know, and the faith that is through Jesush has given the man this perfect health in the presence of you all. ▤

h Greek him

This may be saying more than that we can have faith because of what Jesus has done (although this may possibly be the case). It suggests that our faith comes “through and by Him” (AMP).

- Faith and love are due to our hope for what God has stored up for us in heaven:

Col 1:3-5a  We always thank God, the Father of our Lord Jesus Christ, when we pray for you, 4since we heard of your faith in Christ Jesus and of the love that you have for all the saints, 5because of the hope laid up for you in heaven. ▤

The hope of what believers are to receive from God in the life to come stimulates faith and love, leading them to both believe God’s promises and act in accordance with them.

God gives his people hope – especially by what he has done through Jesus Christ

See also:

- Col 1:5a ⇑

- Reasons to have hope in God: God’s steadfast love and faithfulness; . . .

- . . . and the deeds of God, our Savior

Ps 62:5  For God alone, O my soul, wait in silence, for my hope is from him. ▤

Rom 15:13  May the God of hope fill you with all joy and peace in believing, so that by the power of the Holy Spirit you may abound in hope. ▤

The phrase “the God of hope” implies that God is “the source of hope” (GNT), “the God who gives hope” (NCV™, cf. CEV, NLT), as suggested in the latter part of the verse. God imparts hope to his people by “the power of the Holy Spirit”.

2Thes 2:16  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, … ▤

The hope is spoken of as being given by God (cf. CEV, NCV).

1Pet 1:3-4  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, … ▤

Through Jesus Christ’s resurrection, God has brought believers into a “living hope” – encompassing the hope of their own resurrection (v. 3), and an inheritance (v. 4).

Col 1:27  To them God chose to make known how great among the Gentiles are the riches of the glory of this mystery, which is Christ in you, the hope of glory. ▤

By what God has made possible through Christ, he has given believers the hope of sharing in his glory (cf. CEV, GNT, NLT).

Heb 6:19-20  We have this as a sure and steadfast anchor of the soul, a hope that enters into the inner place behind the curtain, 20where Jesus has gone as a forerunner on our behalf, having become a high priest forever after the order of Melchizedek. ▤

Verses 19b-20 appear to mean either: that our hope extends into God’s very presence, where Jesus has entered as a forerunner on our behalf – giving us an assured hope that we will be able to follow; or that our hope is based on Jesus’ ministry for us in God’s presence, in his role as high priest. The preceding verses (vv. 17-18 ⇓) indicate that God is the originator of this hope that we have through Jesus Christ.

Heb 7:18-22  For on the one hand, a former commandment is set aside because of its weakness and uselessness 19(for the law made nothing perfect); but on the other hand, a better hope is introduced, through which we draw near to God. 20And it was not without an oath. For those who formerly became priests were made such without an oath, 21but this one was made a priest with an oath by the one who said to him: “The Lord has sworn and will not change his mind, ‘You are a priest forever.’” 22This makes Jesus the guarantor of a better covenant. ▤

God made Jesus Christ high priest forever, on oath (vv. 20-21). In doing so God has effectively introduced a better hope for us (v. 19), with Jesus Christ’s role as high priest guaranteeing a better covenant (v. 22) or relationship between God and his people.

- God calls his people to a hope:

Eph 1:18  … having the eyes of your hearts enlightened, that you may know what is the hope to which he has called you, what are the riches of his glorious inheritance in the saints, … ▤

The “hope to which he has called you” is basically that which is based on God’s promises of salvation, a salvation based on what he has done through Jesus Christ. In speaking of God calling people “to a hope”, this reflects the fact that God gives his people hope.

God’s promises give his people hope

See also:

- Heb 7:18-22 ⇑

- Put your hope in God’s promises

The hope that God gives his people rests on his promises.

Ps 119:49  Remember your word to your servant, in which you have made me hope. ▤

God’s “word” here is primarily his “promise” (CEV, GNT, NCV, NLT).

Jer 29:11  For I know the plans I have for you, declares the LORD, plans for welfarei and not for evil, to give you a future and a hope. ▤

i Or peace

Speaking of his plans for them, God effectively gives the people of Judah a promise of a good future, giving them hope.

Jer 31:16-17  Thus says the LORD: “Keep your voice from weeping, and your eyes from tears, for there is a reward for your work, declares the LORD, and they shall come back from the land of the enemy. 17There is hope for your future, declares the LORD, and your children shall come back to their own country. ▤

These promises of God (v. 16, v. 17b) gave his people hope (v. 17a).

Hos 2:15  And there I will give her her vineyards and make the Valley of Achorj a door of hope. And there she shall answer as in the days of her youth, as at the time when she came out of the land of Egypt. ▤

j Achor means trouble; compare Joshua 7:26

The people of Israel would pass through the Valley of Achor on their return from exile. As such it would act as a door provided by God to the hope that would be theirs as they returned to their land, the hope for a blessed future in accordance with God’s promises along with their deliverance from exile, itself a fulfillment of promises of God.

Heb 6:17-18  So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, 18so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. ▤

This indicates that “the hope set before us” (v. 18) by God is based on, or comes from, the promise of his referred to and his confirmation of it with an oath – the “two unchangeable things” (v. 18). The referred-to promise is one made to Abraham, in the context applied to all God’s people – “the heirs” (v. 17) – pertaining to their salvation. Note that the phrase “fled for refuge” appears to refer to taking refuge in God, with quite possibly his great promises for our future primarily in view as the reason for taking refuge in him.

- Without God and his promises, people are without future hope:

Eph 2:12  … remember that you were at that time separated from Christ, alienated from the commonwealth of Israel and strangers to the covenants of promise, having no hope and without God in the world. ▤

Paul is referring to the Gentiles who formerly did not participate in “the covenants of promise” that God had made with Israel. Without God and his covenant promises, people are without a realistic future hope. Thus this verse also implies that God’s promises give his people hope.

God’s promises to his people include promises for the present life . . .

Num 10:29  And Moses said to Hobab the son of Reuel the Midianite, Moses’ father-in-law, “We are setting out for the place of which the LORD said, ‘I will give it to you.’ Come with us, and we will do good to you, for the LORD has promised good to Israel.” ▤

God’s promises to his people in the OT often reflect the more physical or tangible nature of the first covenant’s blessings (cf. Deut 15:6 ↓; Deut 26:19 ↓). Such promises are not necessarily applicable to God’s people now under the new covenant in their original sense, though many of these have a spiritual application.

Deut 15:6  For the LORD your God will bless you, as he promised you, and you shall lend to many nations, but you shall not borrow, and you shall rule over many nations, but they shall not rule over you. ▤

Deut 26:18-19  And the LORD has declared today that you are a people for his treasured possession, as he has promised you, and that you are to keep all his commandments, 19and that he will set you in praise and in fame and in honor high above all nations that he has made, and that you shall be a people holy to the LORD your God, as he promised. ▤

Deut 29:13  … that he may establish you today as his people, and that he may be your God, as he promised you, and as he swore to your fathers, to Abraham, to Isaac, and to Jacob. ▤

Ps 119:41, 58, 76, 116, 154, 170  Let your steadfast love come to me, O LORD, your salvation according to your promise; ▤  … 58I entreat your favor with all my heart; be gracious to me according to your promise. ▤  … 76Let your steadfast love comfort me according to your promise to your servant. ▤  … 116Uphold me according to your promise, that I may live, and let me not be put to shame in my hope! ▤  … 154Plead my cause and redeem me; give me life according to your promise! ▤  … 170Let my plea come before you; deliver me according to your word. ▤

In these verses “your promise” refers to a promise/s of salvation.

Acts 2:33, 38-39  Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, he has poured out this that you yourselves are seeing and hearing. ▤  … 38And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. 39For the promise is for you and for your children and for all who are far off, everyone whom the Lord our God calls to himself.” ▤

Rom 1:1-2  Paul, a servantk of Christ Jesus, called to be an apostle, set apart for the gospel of God, 2which he promised beforehand through his prophets in the holy Scriptures, … ▤

k Or slave; Greek bondservant

Note that the promised gospel itself contains promises, both regarding the present life and the afterlife.

2Tim 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by the will of God according to the promise of the life that is in Christ Jesus, … ▤

Here “life” appears to refer to spiritual life that one has in Jesus Christ. This spiritual life is inclusive of eternal life, spoken of further in the following subsection.

. . . and promises for the afterlife – notably eternal life

See also:

- Rom 1:1-2 ⇑; 2Tim 1:1 ⇑

Acts 3:20-21  … that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, 21whom heaven must receive until the time for restoring all the things about which God spoke by the mouth of his holy prophets long ago. ▤

This future restoration was “promised long ago” (CEV, NIV, NLT) by God.

2Pet 3:13  But according to his promise we are waiting for new heavens and a new earth in which righteousness dwells. ▤

Heb 4:1  Therefore, while the promise of entering his rest still stands, let us fear lest any of you should seem to have failed to reach it. ▤

This appears to primarily have in view the eternal rest for God’s people in the afterlife.

Heb 9:15  Therefore he is the mediator of a new covenant, so that those who are called may receive the promised eternal inheritance, since a death has occurred that redeems them from the transgressions committed under the first covenant.l ▤

l The Greek word means both covenant and will; also verses 16, 17

The “promised eternal inheritance” – fulfilled through the work of Jesus Christ – may have primarily in view “eternal redemption” (v. 12).

James 2:5  Listen, my beloved brothers, has not God chosen those who are poor in the world to be rich in faith and heirs of the kingdom, which he has promised to those who love him? ▤

Titus 1:2  … in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages beganm … ▤

m Greek before times eternal

1Jn 2:25  And this is the promise that he made to usn—eternal life. ▤

n Some manuscripts you

James 1:12  Blessed is the man who remains steadfast under trial, for when he has stood the test he will receive the crown of life, which God has promised to those who love him. ▤

- Godliness gives one promise “for both the present life and the life to come”:

1Tim 4:8  … for while bodily training is of some value, godliness is of value in every way, as it holds promise for the present life and also for the life to come. ▤

One can infer from this that godliness brings the promise of eternal life, amongst other things.

Pray for persecuted Christians

Section B

Peace

Section Jumps

- God gives his people peace

- God provides his people with rest

- Jesus Christ gives his people peace and rest

- God’s people have great peace

- God’s people have peace and rest even in death

- Note: God is the God of peace

See also:

- . . . and through Jesus Christ we can have peace with God

OT references to the peace that God gives to his people encompass both inner peace (including being at ease) and outer peace (the absence of war and adversity). In addition to peace with God, the NT speaks of God giving his people an inner, spiritual peace – even amidst adversity. The NT also speaks of God engendering peace or harmony amongst groups of believers.

God gives his people peace

See also:

- God fosters unity and peace in the church body

- The church’s unity is linked with it having one God, one Lord and one Spirit

- The Holy Spirit gives God’s people joy and peace

- Everlasting Peace

Num 6:26  … the LORD lift up his countenanceo upon you and give you peace. ▤

o Or face

This is from what is often called “The Aaronic Benediction” (cf. vv. 22-25), a blessing that the priests were to bestow on the people. One’s “countenance” is one’s face or facial expression. The segment “lift up his countenance upon you” refers to God looking favorably on the people, to act accordingly – as illustrated by the last phrase.

Ps 4:8  In peace I will both lie down and sleep; for you alone, O LORD, make me dwell in safety. ▤

Ps 29:11  May the LORD give strength to his people! May the LORD blessp his people with peace! ▤

p Or The LORD will give . . . The LORD will bless

Ps 85:8  Let me hear what God the LORD will speak, for he will speak peace to his people, to his saints; but let them not turn back to folly. ▤

Prov 16:7  When a man’s ways please the LORD, he makes even his enemies to be at peace with him. ▤

It is debatable as to whether “he” refers to the LORD (cf. NIrV) or to the man whose ways are pleasing to the LORD (cf. GNT). Even if it is the latter, the verse would indicate that such peace comes indirectly from God, through following his ways.

Isa 26:12  O LORD, you will ordain peace for us, for you have indeed done for us all our works. ▤

Isa 57:19b  Peace, peace, to the far and to the near,” says the LORD, “and I will heal him. ▤

Those who are spoken of as being “far” away are quite possibly exiled Jews, with the return of God’s repentant people after the Babylonian exile probably at least partially in view. Alternatively the Gentiles may be in view; Paul at least applies this to the Gentiles (cf. Eph 2:17).

Nah 1:15  q Behold, upon the mountains, the feet of him who brings good news, who publishes peace! Keep your feasts, O Judah; fulfill your vows, for never again shall the worthless pass through you; he is utterly cut off. ▤

q Ch 2:1 in Hebrew

The term “publishes peace” is speaking of proclaiming peace, here done by people bringing the good news of the peace that God had brought about. The reference is to the destruction of Nineveh and the end of the Assyrian threat. Some of God’s promises of peace are given prior to or in troubled times, looking forward to peace in the future.

Mal 2:5  My covenant with him was one of life and peace, and I gave them to him. It was a covenant of fear, and he feared me. He stood in awe of my name. ▤

This probably is speaking of God’s covenant with the priest Phinehas. He acted zealously for the honor of God, and in so doing turned God’s anger away from the Israelites (cf. Num 25:6-13).

Luke 2:14  “Glory to God in the highest, and on earth peace among those with whom he is pleased!”r ▤

r Some manuscripts peace, good will among men

The angels spoke of an inner peace, inclusive of peace with God – granted to his people, “with whom he is pleased”.

Col 1:2  To the saints and faithful brotherss in Christ at Colossae: Grace to you and peace from God our Father. ▤

s Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Heb 12:10-11  For they disciplined us for a short time as it seemed best to them, but he disciplines us for our good, that we may share his holiness. 11For the moment all discipline seems painful rather than pleasant, but later it yields the peaceful fruit of righteousness to those who have been trained by it. ▤

Lev 26:6  I will give peace in the land, and you shall lie down, and none shall make you afraid. And I will remove harmful beasts from the land, and the sword shall not go through your land. ▤

These are part of the blessings promised to the Israelites for obeying God’s commands under the first covenant.

2Chr 14:6-7  He built fortified cities in Judah, for the land had rest. He had no war in those years, for the LORD gave him peace. 7And he said to Judah, “Let us build these cities and surround them with walls and towers, gates and bars. The land is still ours, because we have sought the LORD our God. We have sought him, and he has given us peace on every side.” So they built and prospered. ▤

God provides his people with rest

See also:

- 2Chr 14:6 ⇑

Ex 33:14  And he said, “My presence will go with you, and I will give you rest.” ▤

Josh 1:13  Remember the word that Moses the servant of the LORD commanded you, saying, ‘The LORD your God is providing you a place of rest and will give you this land.’ ▤

Deut 12:9-10  … for you have not as yet come to the rest and to the inheritance that the LORD your God is giving you. 10But when you go over the Jordan and live in the land that the LORD your God is giving you to inherit, and when he gives you rest from all your enemies around, so that you live in safety, … ▤

The following verses from Joshua and 1 Kings attest to the fulfillment of this promise.

Josh 21:44  And the LORD gave them rest on every side just as he had sworn to their fathers. Not one of all their enemies had withstood them, for the LORD had given all their enemies into their hands. ▤

Josh 23:1  A long time afterward, when the LORD had given rest to Israel from all their surrounding enemies, and Joshua was old and well advanced in years, … ▤

1Ki 5:4  But now the LORD my God has given me rest on every side. There is neither adversary nor misfortune. ▤

1Ki 8:56  Blessed be the LORD who has given rest to his people Israel, according to all that he promised. Not one word has failed of all his good promise, which he spoke by Moses his servant. ▤

Ps 116:7  Return, O my soul, to your rest; for the LORD has dealt bountifully with you. ▤

Isa 28:12  … to whom he has said, “This is rest; give rest to the weary; and this is repose”; yet they would not hear. ▤

If the people had have been faithful to God, they would have experienced the promised rest.

Jer 6:16a  Thus says the LORD: “Stand by the roads, and look, and ask for the ancient paths, where the good way is; and walk in it, and find rest for your souls. ▤

Prov 19:23  The fear of the LORD leads to life, and whoever has it rests satisfied; he will not be visited by harm. ▤

Ps 23:2  He makes me lie down in green pastures. He leads me beside still waters.t ▤

t Hebrew beside waters of rest

The Hebrew rendered as “still waters” means “waters of rest” (cf. text note). As such the last statement speaks of God providing his people with rest.

Jesus Christ gives his people peace and rest

See also:

- . . . and through Jesus Christ we can have peace with God

- “In” Jesus Christ God’s people have peace and other spiritual “fruits”

John 14:27  Peace I leave with you; my peace I give to you. Not as the world gives do I give to you. Let not your hearts be troubled, neither let them be afraid. ▤

Unlike the superficial peace that the world gives, the peace Jesus Christ gives is real, deep and lasting. Thus believers need not be troubled or afraid.

John 16:33  I have said these things to you, that in me you may have peace. In the world you will have tribulation. But take heart; I have overcome the world. ▤

The phrase “these things” appears to refer to all that Jesus had told them throughout his discourse (cf. chs 14-16). The verse as a whole indicates that because Jesus Christ has overcome the world, in him believers have peace amidst the trouble that the world causes them.

John 20:19-21, 26  On the evening of that day, the first day of the week, the doors being locked where the disciples were for fear of the Jews, Jesus came and stood among them and said to them, “Peace be with you.” 20When he had said this, he showed them his hands and his side. Then the disciples were glad when they saw the Lord. 21Jesus said to them again, “Peace be with you. As the Father has sent me, even so I am sending you.” ▤  … 26Eight days later, his disciples were inside again, and Thomas was with them. Although the doors were locked, Jesus came and stood among them and said, “Peace be with you.” ▤

Being spoken by Jesus, the greeting “Peace be with you” conveys the imparting of his peace.

Rom 1:7  To all those in Rome who are loved by God and called to be saints: Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ. ▤

Such blessings of grace and peace from God and Jesus Christ (cf. 2Jn 1:3 ↓) occur frequently throughout the NT, especially at the start of Paul’s letters.

Col 3:15  And let the peace of Christ rule in your hearts, to which indeed you were called in one body. And be thankful. ▤

The “peace of Christ” is the “peace that comes from Christ” (CEV, NLT, cf. NCV, GNT). Some understand it to denote inner peace, while others take it to primarily be referring here to peace amongst Christian groups – which should rule the way we relate to each other.

2Jn 1:3  Grace, mercy, and peace will be with us, from God the Father and from Jesus Christ the Father’s Son, in truth and love. ▤

God and Jesus Christ give peace – along with grace and mercy – to those “who live in truth and love” (NLT).

Mic 5:4-5a  And he shall stand and shepherd his flock in the strength of the LORD, in the majesty of the name of the LORD his God. And they shall dwell secure, for now he shall be great to the ends of the earth. 5And he shall be their peace. ▤

Jesus Christ is in view here as the Messiah. This prophecy of peace will ultimately be fulfilled on his second coming.

Matt 11:28-30  Come to me, all who labor and are heavy laden, and I will give you rest. 29Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. 30For my yoke is easy, and my burden is light. ▤

Here “rest” appears to encompass (or at least be applicable to) rest from: trying to obey the OT law in order to be righteous before God, particularly with how it was embellished by the Jews; the burden of sin; and any troubles in our lives that weary and burden us. For further comment see Note: God’s and Jesus Christ’s commands are not too difficult or burdensome.

Mark 6:30-31  The apostles returned to Jesus and told him all that they had done and taught. 31And he said to them, “Come away by yourselves to a desolate place and rest a while.” For many were coming and going, and they had no leisure even to eat. ▤

Jesus was calling on the disciples to go with him to a quiet place to rest. Application can be made of this to believers resting with Jesus.

God’s people have great peace

Ps 37:11  But the meek shall inherit the land and delight themselves in abundant peace. ▤

Ps 119:165  Great peace have those who love your law; nothing can make them stumble. ▤

Isa 26:3  You keep him in perfect peace whose mind is stayed on you, because he trusts in you. ▤

The one who trusts in God is kept in “perfect peace” – a “true” (NCV™) and complete peace.

Isa 48:18  Oh that you had paid attention to my commandments! Then your peace would have been like a river, and your righteousness like the waves of the sea; … ▤

Rom 15:13  May the God of hope fill you with all joy and peace in believing, so that by the power of the Holy Spirit you may abound in hope. ▤

Phil 4:6-7  … do not be anxious about anything, but in everything by prayer and supplication with thanksgiving let your requests be made known to God. 7And the peace of God, which surpasses all understanding, will guard your hearts and your minds in Christ Jesus. ▤

The peace of God is so great that it is beyond comprehension. As such it guards the hearts and minds of believers from anxiety (cf. v. 6) – and from anything else detrimental to their life in Christ.

2Thes 3:16  Now may the Lord of peace himself give you peace at all times in every way. The Lord be with you all. ▤

As is the case with some of the other verses elsewhere in this section on peace, this is primarily speaking of peace amongst believers.

2Pet 1:2  May grace and peace be multiplied to you in the knowledge of God and of Jesus our Lord. ▤

- Peace brings health:

Prov 14:30  A tranquilu heart gives life to the flesh, but envyv makes the bones rot. ▤

u Or healing

v Or jealousy

God’s people have peace and rest even in death

See also:

- God’s people are with Jesus Christ even in death

Isa 57:1-2  The righteous man perishes, and no one lays it to heart; devout men are taken away, while no one understands. For the righteous man is taken away from calamity; 2he enters into peace; they rest in their beds who walk in their uprightness. ▤

Num 23:10  Who can count the dust of Jacob or number the fourth partw of Israel? Let me die the death of the upright, and let my end be like his! ▤

w Or dust clouds

Balaam’s wish points to the blessed state of God’s people even in death, probably encompassing the thought that the righteous “die in peace” (GNT; cf. CEV).

2Ki 22:20  Therefore, behold, I will gather you to your fathers, and you shall be gathered to your grave in peace, and your eyes shall not see all the disaster that I will bring upon this place.’” And they brought back word to the king. ▤

Ps 16:9-10  Therefore my heart is glad, and my whole beingx rejoices; my flesh also dwells secure. 10For you will not abandon my soul to Sheol, or let your holy one see corruption.y ▤

x Hebrew my glory

y Or see the pit

The phrase translated as “dwells secure” can also be rendered “rests secure” (NIV®, NRSV; cf. CEV, NKJV, NLT). David may be speaking here more of resting securely in the face of death – when under threat from enemies – rather then actually in death. However in Acts 2:24-33 it is used in the latter sense, being applied there to Jesus Christ.

Prov 14:32  The wicked is overthrown through his evildoing, but the righteous finds refuge in his death. ▤

Dan 12:13  But go your way till the end. And you shall rest and shall stand in your allotted place at the end of the days. ▤

This suggests that for God’s people the time between death and resurrection at the end of the age is one of rest.

Luke 2:29  Lord, now you are letting your servantz depart in peace, according to your word; … ▤

z Greek bondservant

It had been revealed to Simeon by the Holy Spirit that he would not die before he had seen the Christ (v. 26). On seeing the child Jesus he joyfully realized the promise was fulfilled, and so was ready to die – in peace.

Luke 16:22, 25  The poor man died and was carried by the angels to Abraham’s side.a The rich man also died and was buried, ▤  … 25But Abraham said, ‘Child, remember that you in your lifetime received your good things, and Lazarus in like manner bad things; but now he is comforted here, and you are in anguish. ▤

a Greek bosom; also verse 23

“Abraham’s side” (v. 22) apparently refers to a blessed place or state – one of comfort (cf. v. 25b), inclusive of peace and rest – to which the righteous are understood to enter on death.

Rev 14:13  And I heard a voice from heaven saying, “Write this: Blessed are the dead who die in the Lord from now on.” “Blessed indeed,” says the Spirit, “that they may rest from their labors, for their deeds follow them!” ▤

The “rest” here could well refer to or be inclusive of rest throughout eternity, following the resurrection (cf. Heb 4:1-1 ↓).

Job 3:11-13, 17-18  Why did I not die at birth, come out from the womb and expire? 12Why did the knees receive me? Or why the breasts, that I should nurse? 13For then I would have lain down and been quiet; I would have slept; then I would have been at rest, ▤  … 17There the wicked cease from troubling, and there the weary are at rest. 18There the prisoners are at ease together; they hear not the voice of the taskmaster. ▤

This speaks of death bringing rest initially in some sense to all people.

- The promised future rest for believers:

Heb 4:1-11  Therefore, while the promise of entering his rest still stands, let us fear lest any of you should seem to have failed to reach it. 2For good news came to us just as to them, but the message they heard did not benefit them, because they were not united by faith with those who listened.b 3For we who have believed enter that rest, as he has said, “As I swore in my wrath, ‘They shall not enter my rest,’” although his works were finished from the foundation of the world. 4For he has somewhere spoken of the seventh day in this way: “And God rested on the seventh day from all his works.” 5And again in this passage he said, “They shall not enter my rest.” 6Since therefore it remains for some to enter it, and those who formerly received the good news failed to enter because of disobedience, 7again he appoints a certain day, “Today,” saying through David so long afterward, in the words already quoted, “Today, if you hear his voice, do not harden your hearts.” 8For if Joshua had given them rest, Godc would not have spoken of another day later on. 9So then, there remains a Sabbath rest for the people of God, 10for whoever has entered God’s rest has also rested from his works as God did from his. 11Let us therefore strive to enter that rest, so that no one may fall by the same sort of disobedience. ▤

b Some manuscripts it did not meet with faith in the hearers

c Greek he

The rest spoken of here is primarily the eternal rest that believers will have in the afterlife (v. 11a). However, vv. 3-4 may be implying that believers in a sense have this rest now. It seemingly speaks of the rest in a present tense (v. 3a) and refers to God’s rest – the rest in which believers can or will share – as having been a reality since the creation of the world (vv. 3b-4). In vv. 2-6, the need to respond to the gospel message in belief is emphasized by the contrasting unbelief and disobedience of the Israelites during the desert wanderings. This cost that generation the opportunity of entering the promised land and the rest God had promised (cf. 3:7-11). In v. 10, “his works” probably refers to good works done in Christ, from which believers will rest in the afterlife; although some think it may refer to or be inclusive of attempts to work for salvation, from which believers have rest now.

Note: God is the God of peace

In describing God as the God of peace, these verses are generally understood to be primarily indicating that God is the source of peace. However, in some at least the thought may be more that peace is a characteristic of God, with him providing peace being an implication.

Rom 15:33  May the God of peace be with you all. Amen. ▤

The reference to the “God of peace” being with them (cf. 2Cor 13:11 ↓) suggests that Paul may have in view God’s presence facilitating peace in or amongst them.

Rom 16:20  The God of peace will soon crush Satan under your feet. The grace of our Lord Jesus Christ be with you. ▤

2Cor 13:11  Finally, brothers,d rejoice. Aim for restoration, comfort one another,e agree with one another, live in peace; and the God of love and peace will be with you. ▤

d Or brothers and sisters

e Or listen to my appeal

1Thes 5:23  Now may the God of peace himself sanctify you completely, and may your whole spirit and soul and body be kept blameless at the coming of our Lord Jesus Christ. ▤

Note that in addition to this and the above references, the ascription “the God of peace” is also used of God in Philippians 4:9 and Hebrews 13:20.

1Cor 14:33  For God is not a God of confusion but of peace. As in all the churches of the saints, … ▤

Judg 6:22-24  Then Gideon perceived that he was the angel of the LORD. And Gideon said, “Alas, O Lord GOD! For now I have seen the angel of the LORD face to face.” 23But the LORD said to him, “Peace be to you. Do not fear; you shall not die.” 24Then Gideon built an altar there to the LORD and called it, The LORD Is Peace. To this day it still stands at Ophrah, which belongs to the Abiezrites. ▤

Ps 46:9  He makes wars cease to the end of the earth; he breaks the bow and shatters the spear; he burns the chariots with fire. ▤

Such actions (cf. Isa 2:4; Mic 4:3) illustrate that God is the God of peace.

- Jesus Christ is the Lord of peace:

2Thes 3:16  Now may the Lord of peace himself give you peace at all times in every way. The Lord be with you all. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Joy

Section Jumps

- God gives joy to his people

- God gives his people fullness of joy

- The joy is present even in trouble

- Promises of God replacing sorrow with joy

- Note: Joy strengthens people

See also:

- How to Give Praise and Thanks (II): Rejoicing

God gives joy to his people

See also:

- The Holy Spirit gives God’s people joy and peace

1Pet 1:8-9  Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, 9obtaining the outcome of your faith, the salvation of your souls. ▤

The magnitude of the joy is heightened by it being described as not only “inexpressible” but also “filled with glory” – a “glorious (triumphant, heavenly) joy” (AMP).

Ezra 6:22  And they kept the Feast of Unleavened Bread seven days with joy, for the LORD had made them joyful and had turned the heart of the king of Assyria to them, so that he aided them in the work of the house of God, the God of Israel. ▤

Neh 12:43  And they offered great sacrifices that day and rejoiced, for God had made them rejoice with great joy; the women and children also rejoiced. And the joy of Jerusalem was heard far away. ▤

Likewise 8:17b speaks of the great joy of the people in celebrating God’s blessing at this Feast of Tabernacles – “And there was very great rejoicing.”

Ps 4:7  You have put more joy in my heart than they have when their grain and wine abound. ▤

Ps 21:6  For you make him most blessed forever;f you make him glad with the joy of your presence. ▤

f Or make him a source of blessing forever

God’s presence brings joy (cf. Ps 16:11 ⇓) – here making the king glad.

Ps 97:11  Light is sowng for the righteous, and joy for the upright in heart. ▤

g Most Hebrew manuscripts; one Hebrew manuscript, Septuagint, Syriac, Jerome Light dawns

Ps 105:43  So he brought his people out with joy, his chosen ones with singing. ▤

Ps 132:9, 16  Let your priests be clothed with righteousness, and let your saints shout for joy. ▤  … 16Her priests I will clothe with salvation, and her saints will shout for joy. ▤

Eccl 2:26  For to the one who pleases him God has given wisdom and knowledge and joy, but to the sinner he has given the business of gathering and collecting, only to give to one who pleases God. This also is vanity and a striving after wind. ▤

Eccl 5:19-20  Everyone also to whom God has given wealth and possessions and power to enjoy them, and to accept his lot and rejoice in his toil—this is the gift of God. 20For he will not much remember the days of his life because God keeps him occupied with joy in his heart. ▤

This appears to be an observation rather than an actual claim that God does this all the time for every one of his people. It is also not necessarily referring exclusively to his own people (cf. Acts 14:17 ↓).

Acts 14:17  Yet he did not leave himself without witness, for he did good by giving you rains from heaven and fruitful seasons, satisfying your hearts with food and gladness. ▤

The reference here is not just to God’s people. Through his provision of food, God gives all people gladness or joy (cf. NCV, NIV, NLT, NRSV).

Gen 21:6-7  And Sarah said, “God has made laughter for me; everyone who hears will laugh over me.” 7And she said, “Who would have said to Abraham that Sarah would nurse children? Yet I have borne him a son in his old age.” ▤

Ps 34:5  Those who look to him are radiant, and their faces shall never be ashamed. ▤

Being “radiant” reflects joy. The second part of the verse implies that this radiance and joy lasts.

Ps 46:4  There is a river whose streams make glad the city of God, the holy habitation of the Most High. ▤

The river is understood by a number of commentators to symbolize God’s blessing, possibly even alluding to God’s presence. Such blessing makes glad the people of God.

Ps 90:14  Satisfy us in the morning with your steadfast love, that we may rejoice and be glad all our days. ▤

The psalmist appears to be praying for restoration during a time of discipline, including restoration of the people’s relationship with God, from which would flow joy and gladness all of their days.

- Finding God’s kingdom brings great joy:

Matt 13:44  The kingdom of heaven is like treasure hidden in a field, which a man found and covered up. Then in his joy he goes and sells all that he has and buys that field. ▤

God gives his people fullness of joy

This subsection contains both references to God and Jesus Christ filling their people with joy in an ongoing sense and references to them doing so on particular occasions.

Ps 16:11  You make known to me the path of life; in your presence there is fullness of joy; at your right hand are pleasures forevermore. ▤

John 15:10-11  If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. 11These things I have spoken to you, that my joy may be in you, and that your joy may be full. ▤

Following Jesus Christ (v. 10) results in our joy being “the fullest possible joy” (NCV™).

John 16:24  Until now you have asked nothing in my name. Ask, and you will receive, that your joy may be full. ▤

John 17:13  But now I am coming to you, and these things I speak in the world, that they may have my joy fulfilled in themselves. ▤

Here Jesus speaks of his followers having all of his joy in them, giving them a complete joy – i.e. having “the same complete joy that I do” (CEV).

Rom 15:13  May the God of hope fill you with all joy and peace in believing, so that by the power of the Holy Spirit you may abound in hope. ▤

Deut 16:15  For seven days you shall keep the feast to the LORD your God at the place that the LORD will choose, because the LORD your God will bless you in all your produce and in all the work of your hands, so that you will be altogether joyful. ▤

Ps 126:1-3  When the LORD restored the fortunes of Zion, we were like those who dream. 2Then our mouth was filled with laughter, and our tongue with shouts of joy; then they said among the nations, “The LORD has done great things for them.” 3The LORD has done great things for us; we are glad. ▤

Acts 13:52  And the disciples were filled with joy and with the Holy Spirit. ▤

This may be implying – and certainly is reflective of the fact – that God fills his people with joy through the Holy Spirit (cf. Rom 15:13 ↑).

2Cor 7:4  I am acting with great boldness toward you; I have great pride in you; I am filled with comfort. In all our affliction, I am overflowing with joy. ▤

This and the following references do not speak of believers’ joy as coming “directly” from God or Christ, but as coming from this related source of other believers.

1Jn 1:3-4  … that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. 4And we are writing these things so that ourh joy may be complete. ▤

h Some manuscripts your

By telling of what they had seen and heard, John and others sought to bring their readers into fellowship with not only themselves, but more importantly with God and Jesus Christ – thus making their own joy complete. (Note that, rather than their own joy, the reference may be to their readers’ joy – as per the text note.)

2Jn 1:12  Though I have much to write to you, I would rather not use paper and ink. Instead I hope to come to you and talk face to face, so that our joy may be complete. ▤

- John’s great joy at the commencement of Jesus’ ministry:

John 3:29  The one who has the bride is the bridegroom. The friend of the bridegroom, who stands and hears him, rejoices greatly at the bridegroom’s voice. Therefore this joy of mine is now complete. ▤

What John had been working towards – and no doubt looking forward to – had begun. Hence his great joy.

The joy is present even in trouble

See also:

- [What to do in persecution:] Rejoice

2Cor 6:10  … as sorrowful, yet always rejoicing; as poor, yet making many rich; as having nothing, yet possessing everything. ▤

In their work for the gospel there was much that caused Paul and his co-workers sorrow, yet they always had reason to rejoice. Such reasons would have included the promises and hope they always had in Christ, and the fruit of their work (cf. 2Cor 7:4 ↓).

2Cor 7:4  I am acting with great boldness toward you; I have great pride in you; I am filled with comfort. In all our affliction, I am overflowing with joy. ▤

The spiritual growth of his converts gave Paul reason for great joy amidst trouble.

2Cor 8:2  … for in a severe test of affliction, their abundance of joy and their extreme poverty have overflowed in a wealth of generosity on their part. ▤

1Thes 1:6  And you became imitators of us and of the Lord, for you received the word in much affliction, with the joy of the Holy Spirit, … ▤

Heb 10:34  For you had compassion on those in prison, and you joyfully accepted the plundering of your property, since you knew that you yourselves had a better possession and an abiding one. ▤

1Pet 1:3-9  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. 6In this you rejoice, though now for a little while, if necessary, you have been grieved by various trials, 7so that the tested genuineness of your faith—more precious than gold that perishes though it is tested by fire—may be found to result in praise and glory and honor at the revelation of Jesus Christ. 8Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, 9obtaining the outcome of your faith, the salvation of your souls. ▤

Ps 28:1, 6-7  To you, O LORD, I call; my rock, be not deaf to me, lest, if you be silent to me, I become like those who go down to the pit. ▤  … 6Blessed be the LORD! For he has heard the voice of my pleas for mercy. 7The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

Because he believes God has heard his cry (v. 6) and as God is his strength and shield in which he trusts (v. 7), the psalmist’s “heart leaps for joy” (NIV®, v. 7) despite his troubles (v. 1).

Ps 94:19  When the cares of my heart are many, your consolations cheer my soul. ▤

Note that the Hebrew translated here as “consolations” can also be rendered “comforts” (NKJV; cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Promises of God replacing sorrow with joy

See also:

- God’s people will have great joy . . .

- . . . There will be no more sorrow

- Joy will accompany God’s renewal of Israel . . .

- . . . Israel’s sorrow will be no more

Ps 30:5  For his anger is but for a moment, and his favor is for a lifetime.i Weeping may tarry for the night, but joy comes with the morning. ▤

i Or and in his favor is life

This speaks of the sorrow brought by consequences of sin, and the joy brought by God’s restoration.

Ps 126:5-6  Those who sow in tears shall reap with shouts of joy! 6He who goes out weeping, bearing the seed for sowing, shall come home with shouts of joy, bringing his sheaves with him. ▤

This psalm was written for the exiles who had returned from Babylon, apparently encouraging them with a promise of their land’s restoration, despite the initial pains in tending it. Note that the concept of sowing in tears and reaping with joy is sometimes applied to the hardships encountered in spreading the gospel and the joy experienced in seeing people saved.

Isa 9:1-4  j But there will be no gloom for her who was in anguish. In the former time he brought into contempt the land of Zebulun and the land of Naphtali, but in the latter time he has made glorious the way of the sea, the land beyond the Jordan, Galilee of the nations.k 2 l The people who walked in darkness have seen a great light; those who dwelt in a land of deep darkness, on them has light shined. 3You have multiplied the nation; you have increased its joy; they rejoice before you as with joy at the harvest, as they are glad when they divide the spoil. 4For the yoke of his burden, and the staff for his shoulder, the rod of his oppressor, you have broken as on the day of Midian. ▤

j Ch 8:23 in Hebrew

k Or of the Gentiles

l Ch 9:1 in Hebrew

Note that among the reasons given for this promised joy include the shattering of the yoke that burdened the people (v. 4), that would eventuate through the coming of the Messiah (cf. vv. 6-7).

Isa 35:10  And the ransomed of the LORD shall return and come to Zion with singing; everlasting joy shall be upon their heads; they shall obtain gladness and joy, and sorrow and sighing shall flee away. ▤

As with Jeremiah 31:11-13 below, this probably initially referred to the people’s return from exile in Babylon. Many understand that it is to be consummately fulfilled in the future renewal of Israel (cf. above cross references).

Isa 61:1-3  The Spirit of the Lord GOD is upon me, because the LORD has anointed me to bring good news to the poor;m he has sent me to bind up the brokenhearted, to proclaim liberty to the captives, and the opening of the prison to those who are bound;n 2to proclaim the year of the LORD’s favor, and the day of vengeance of our God; to comfort all who mourn; 3to grant to those who mourn in Zion— to give them a beautiful headdress instead of ashes, the oil of gladness instead of mourning, the garment of praise instead of a faint spirit; that they may be called oaks of righteousness, the planting of the LORD, that he may be glorified.o ▤

m Or afflicted

n Or the opening [of the eyes] to those who are blind; Septuagint and recovery of sight to the blind

o Or that he may display his beauty

Here the work of the Messiah is primarily in view. Jesus applied vv. 1-2a to himself in Luke 4:19-20. Commentators generally interpret Jesus concluding his quotation immediately prior to “the day of vengeance of our God” to imply that he will fulfill the remainder of the prophecy on his second coming. Note that “a faint spirit” (v. 3) speaks of “a spirit of despair” (NIV®; cf. NLT).

Jer 31:11-13  For the LORD has ransomed Jacob and has redeemed him from hands too strong for him. 12They shall come and sing aloud on the height of Zion, and they shall be radiant over the goodness of the LORD, over the grain, the wine, and the oil, and over the young of the flock and the herd; their life shall be like a watered garden, and they shall languish no more. 13Then shall the young women rejoice in the dance, and the young men and the old shall be merry. I will turn their mourning into joy; I will comfort them, and give them gladness for sorrow. ▤

The clause “they shall languish no more” (v. 12b) can be rendered as “they shall sorrow no more at all” (NKJV; cf. NIV, NLT).

John 16:20-22  Truly, truly, I say to you, you will weep and lament, but the world will rejoice. You will be sorrowful, but your sorrow will turn into joy. 21When a woman is giving birth, she has sorrow because her hour has come, but when she has delivered the baby, she no longer remembers the anguish, for joy that a human being has been born into the world. 22So also you have sorrow now, but I will see you again, and your hearts will rejoice, and no one will take your joy from you. ▤

The disciples’ sorrow on Jesus’ death would be replaced by joy on his resurrection.

Job 8:20-21  Behold, God will not reject a blameless man, nor take the hand of evildoers. 21He will yet fill your mouth with laughter, and your lips with shouting. ▤

Although Bildad said this with the underlying incorrect assumption that Job must be guilty of evil or wrongdoing to suffer as he did, his words do reflect the assertion that God does replace sorrow with joy.

- An example of God replacing sorrow with joy:

Ps 30:11  You have turned for me my mourning into dancing; you have loosed my sackcloth and clothed me with gladness, … ▤

Note: Joy strengthens people

Neh 8:10  Then he said to them, “Go your way. Eat the fat and drink sweet wine and send portions to anyone who has nothing ready, for this day is holy to our Lord. And do not be grieved, for the joy of the LORD is your strength.” ▤

The grief of the people would be offset through them drawing strength from the joy they had in the LORD, or the “joy that the LORD gives” (GNT, cf. CEV).

Prov 17:22  A joyful heart is good medicine, but a crushed spirit dries up the bones. ▤

2Cor 8:2  … for in a severe test of affliction, their abundance of joy and their extreme poverty have overflowed in a wealth of generosity on their part. ▤

This illustrates the power of joy amidst troubles. Despite “a severe test of affliction” and “their extreme poverty”, such was their joy that rather than be overcome by their own problems, the Macedonian churches had the strength of character and desire to be very generous with what little they had.

Pray for persecuted Christians

Section D

Wisdom and Knowledge

Section Jumps

- God gives his people wisdom

- God gives his people knowledge

- God’s people are given spiritual sight . . .

- . . . They have spiritual light instead of spiritual darkness

- Note: The exceptional wisdom and knowledge that God gave to Solomon, Daniel and others

See also:

- Having the Holy Spirit is linked with having wisdom and knowledge

- God Teaches His People

God gives his people wisdom

See also:

- Eccl 2:26a ⇓; Isa 33:6 ⇓; Col 2:2-3 ⇓

- Ask God for wisdom . . .

- . . . For it is God who gives wisdom

James 1:5  If any of you lacks wisdom, let him ask God, who gives generously to all without reproach, and it will be given him. ▤

Ps 51:6  Behold, you delight in truth in the inward being, and you teach me wisdom in the secret heart. ▤

The “secret heart” refers to one’s “inmost being” (NLT), presumably one’s “mind” (GNT); it appears to have a similar sense or meaning as the earlier phrase “inward being”.

Col 1:28  Him we proclaim, warning everyone and teaching everyone with all wisdom, that we may present everyone mature in Christ. ▤

The wisdom referred to is understood as having been given to Paul and his associates by God (cf. 2Pet 3:15 ↓) – “all the wisdom God has given us” (NLT).

2Pet 3:15  And count the patience of our Lord as salvation, just as our beloved brother Paul also wrote to you according to the wisdom given him, … ▤

Acts 7:9-10  And the patriarchs, jealous of Joseph, sold him into Egypt; but God was with him 10and rescued him out of all his afflictions and gave him favor and wisdom before Pharaoh, king of Egypt, who made him ruler over Egypt and over all his household. ▤

Ezra 7:25  And you, Ezra, according to the wisdom of your God that is in your hand, appoint magistrates and judges who may judge all the people in the province Beyond the River, all such as know the laws of your God. And those who do not know them, you shall teach. ▤

Dan 9:22  He made me understand, speaking with me and saying, “O Daniel, I have now come out to give you insight and understanding. ▤

The speaker here is the angel Gabriel, sent by God.

Luke 21:15  … for I will give you a mouth and wisdom, which none of your adversaries will be able to withstand or contradict. ▤

Col 1:9  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, … ▤

Paul asks God to fill the Colossians with the knowledge of his will through instilling in them “all spiritual wisdom and understanding”.

- Traits of the wisdom that comes from God:

James 3:17  But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

God gives his people knowledge

See also:

- Col 1:9 ⇑

- Isa 32:3-4 ⇓; Eph 1:18-19 ⇓

- God Teaches His People

In the Bible, particularly in the NT, “knowledge” generally refers to spiritual knowledge, indicative of a clear comprehension of things of God.

Eccl 2:26a  For to the one who pleases him God has given wisdom and knowledge and joy, but to the sinner he has given the business of gathering and collecting, only to give to one who pleases God. ▤

Isa 33:6  … and he will be the stability of your times, abundance of salvation, wisdom, and knowledge; the fear of the LORD is Zion’sp treasure. ▤

p Hebrew his

This speaks of God as “providing a rich store of salvation, wisdom, and knowledge” (NLT; cf. NIV) for his people.

Matt 13:11  And he answered them, “To you it has been given to know the secrets of the kingdom of heaven, but to them it has not been given. ▤

Luke 1:76-77  And you, child, will be called the prophet of the Most High; for you will go before the Lord to prepare his ways, 77to give knowledge of salvation to his people in the forgiveness of their sins, … ▤

God would give knowledge of salvation to his people through John the Baptist’s ministry.

Rom 15:14  I myself am satisfied about you, my brothers,q that you yourselves are full of goodness, filled with all knowledge and able to instruct one another. ▤

q Or brothers and sisters; also verse 30

The phrase “filled with all knowledge” presumably does not literally mean that Paul thought his readers knew everything. He appears to speak of them having a sound knowledge (cf. NLT), perhaps all the knowledge that they needed (cf. CEV, NCV). Paul presumably had God in mind as the ultimate source of this knowledge. Note that being “able to instruct one another” is reflective of having such knowledge.

2Cor 4:6  For God, who said, “Let light shine out of darkness,” has shone in our hearts to give the light of the knowledge of the glory of God in the face of Jesus Christ. ▤

This is speaking of God enabling believers to know his glory through his revelation of himself in Christ.

Col 2:2-3  … that their hearts may be encouraged, being knit together in love, to reach all the riches of full assurance of understanding and the knowledge of God’s mystery, which is Christ, 3in whom are hidden all the treasures of wisdom and knowledge. ▤

When one comes to know the mystery of God – Jesus Christ – then in turn one has access to the vast treasures of wisdom and knowledge that are stored up and “hidden” in him.

Col 3:10  … and have put on the new self, which is being renewed in knowledge after the image of its creator. ▤

The phrase “being renewed in knowledge” means either that our knowledge is being renewed (by God), or that through knowledge we are being renewed.

2Tim 2:7  Think over what I say, for the Lord will give you understanding in everything. ▤

Titus 1:1  Paul, a servantr of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, … ▤

r Or slave; Greek bondservant

It can be argued that God is seen as the ultimate source of the knowledge referred to here and in 2 Peter 1:2 below, as is clearly the case in other references to knowledge in this subsection.

2Pet 1:2  May grace and peace be multiplied to you in the knowledge of God and of Jesus our Lord. ▤

- Now our knowledge is imperfect, but it will be made complete:

1Cor 13:8-12  Love never ends. As for prophecies, they will pass away; as for tongues, they will cease; as for knowledge, it will pass away. 9For we know in part and we prophesy in part, 10but when the perfect comes, the partial will pass away. 11When I was a child, I spoke like a child, I thought like a child, I reasoned like a child. When I became a man, I gave up childish ways. 12For now we see in a mirror dimly, but then face to face. Now I know in part; then I shall know fully, even as I have been fully known. ▤

In v. 8, “knowledge” may refer to the spiritual gift of knowledge (cf. NCV, NLT); in any case the “knowledge” referred to is partial or imperfect, as opposed to complete truth (cf. AMP). As such it will pass away. The difference in our present knowledge and the knowledge that we will have is contrasted in v. 11 with the change in knowledge from childhood to adulthood. In v. 12, the phrase “I shall know fully” is most likely meaning that we shall have a complete knowledge, but it could more specifically be referring to knowing God fully.

God’s people are given spiritual sight . . .

See also:

- Acts 26:18 ⇓

Ps 119:18  Open my eyes, that I may behold wondrous things out of your law. ▤

God willingly opens his people’s eyes to spiritual truth.

Isa 29:18  In that day the deaf shall hear the words of a book, and out of their gloom and darkness the eyes of the blind shall see. ▤

Along with 32:3-4 and 35:5 below, this appears to have an eschatological setting or final fulfillment. However in view of 42:6-7 below, these passages arguably have a partial fulfillment in Christ’s first mission. As such they would be readily applicable to spiritual sight being given to believers in the current age.

Isa 32:3-4  Then the eyes of those who see will not be closed, and the ears of those who hear will give attention. 4The heart of the hasty will understand and know, and the tongue of the stammerers will hasten to speak distinctly. ▤

Isa 35:5  Then the eyes of the blind shall be opened, and the ears of the deaf unstopped; … ▤

Isa 42:6-7  I am the LORD; I have called you in righteousness; I will take you by the hand and keep you; I will give you as a covenant for the people, a light for the nations, 7to open the eyes that are blind, to bring out the prisoners from the dungeon, from the prison those who sit in darkness. ▤

The work of the Messiah is in view. Verse 7 speaks of him giving spiritual sight and also spiritual release from the darkness of sin.

Matt 13:16-17  But blessed are your eyes, for they see, and your ears, for they hear. 17For truly, I say to you, many prophets and righteous people longed to see what you see, and did not see it, and to hear what you hear, and did not hear it. ▤

God’s people are given spiritual sight/insight by God (v. 16) – even more so since Jesus Christ’s fuller revelation of truth that earlier people of God had longed for (v. 17).

2Cor 3:14-16  But their minds were hardened. For to this day, when they read the old covenant, that same veil remains unlifted, because only through Christ is it taken away. 15Yes, to this day whenever Moses is read a veil lies over their hearts. 16But when ones turns to the Lord, the veil is removed. ▤

s Greek he

When listening to the old covenant being read, the people’s minds and hearts were in a sense covered so that they could not see the significance of the old covenant, with its transitory nature probably being what Paul had foremost in mind. One can infer from these verses that whenever anyone turns to the Lord any “veil” blocking spiritual insight is taken away.

Eph 1:18-19  … having the eyes of your hearts enlightened, that you may know what is the hope to which he has called you, what are the riches of his glorious inheritance in the saints, 19and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might … ▤

Luke 24:45  Then he opened their minds to understand the Scriptures, … ▤

. . . They have spiritual light instead of spiritual darkness

See also:

- [Blessings of God’s word:] Light

- Jesus came to bring spiritual light into the world . . .

- . . . Jesus came to bring truth

- Instead of living in darkness, live according to the light and truth . . .

- . . . Insights on living in darkness and living in God’s light and truth

Isa 42:16  And I will lead the blind in a way that they do not know, in paths that they have not known I will guide them. I will turn the darkness before them into light, the rough places into level ground. These are the things I do, and I do not forsake them. ▤

Initially at least, this appears to be referring to God bringing the exiles back to their homeland. But additionally, particularly in view of vv. 6-7 in the previous subsection, this may well be alluding to spiritual blindness and spiritual darkness/light (cf. vv. 18-19).

John 8:12  Again Jesus spoke to them, saying, “I am the light of the world. Whoever follows me will not walk in darkness, but will have the light of life.” ▤

The light that Jesus gives enables one to recognize and avoid “darkness” or falsehood – including false ideologies and ways of life – and it shows the way to spiritual life.

Acts 26:17-18  … delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

2Cor 4:6  For God, who said, “Let light shine out of darkness,” has shone in our hearts to give the light of the knowledge of the glory of God in the face of Jesus Christ. ▤

God who at creation commanded light to “shine out of darkness”, has made his spiritual light shine in the previously darkened hearts of believers, enabling them to know the glory of God that is seen in Christ.

Eph 5:8a, 13-14  … for at one time you were darkness, but now you are light in the Lord. ▤  … 13But when anything is exposed by the light, it becomes visible, 14for anything that becomes visible is light. Therefore it says, “Awake, O sleeper, and arise from the dead, and Christ will shine on you.” ▤

The references to sleep and death in v. 14 allude to spiritual darkness. The verse speaks of waking from a state of spiritual darkness to the light which Christ provides. With v. 14a saying that “anything that becomes visible is light”, v. 14b may more precisely be indicating that through Christ’s light shining on them, believers become light – as per v. 8a – rather than just simply receiving light.

Col 1:12-13  … giving thankst to the Father, who has qualified youu to share in the inheritance of the saints in light. 13He has delivered us from the domain of darkness and transferred us to the kingdom of his beloved Son, … ▤

t Or patience, with joy giving thanks

u Some manuscripts us

1Pet 2:9  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

2Pet 1:19  And we have something more sure, the prophetic word, to which you will do well to pay attention as to a lamp shining in a dark place, until the day dawns and the morning star rises in your hearts, … ▤

God’s word gives light amidst darkness. The latter part of the verse is understood to be speaking of the coming of the day and light of the return of Jesus Christ – “the morning star”. It is debatable as to what “rises in your hearts” means. Possibilities include: the purifying transformation of Christians by Christ’s light; and the illumination and perhaps also joy of the realization of the Christian’s hope.

1Jn 2:8  At the same time, it is a new commandment that I am writing to you, which is true in him and in you, becausev the darkness is passing away and the true light is already shining. ▤

v Or that

The “true light” is associated with the “new commandment”, the command to love. The truth or validity of the command is seen in Jesus and also believers. As such, the final clause may refer to the fact that the true light is shining in and through believers – a result of following this command. Alternatively it may simply mean that because God’s true light is shining, the truth of the command can be seen in Jesus and believers.

Heb 10:32  But recall the former days when, after you were enlightened, you endured a hard struggle with sufferings, … ▤

This is speaking of the spiritual enlightenment received in becoming a believer. Similarly 6:4 refers to “those who have once been enlightened”.

- Believers belong to the light rather than the darkness:

1Thes 5:4-5  But you are not in darkness, brothers, for that day to surprise you like a thief. 5For you are all childrenw of light, children of the day. We are not of the night or of the darkness. ▤

w Or sons; twice in this verse

Note: The exceptional wisdom and knowledge that God gave to Solomon, Daniel and others

1Ki 4:29-34  And God gave Solomon wisdom and understanding beyond measure, and breadth of mind like the sand on the seashore, 30so that Solomon’s wisdom surpassed the wisdom of all the people of the east and all the wisdom of Egypt. 31For he was wiser than all other men, wiser than Ethan the Ezrahite, and Heman, Calcol, and Darda, the sons of Mahol, and his fame was in all the surrounding nations. 32He also spoke 3,000 proverbs, and his songs were 1,005. 33He spoke of trees, from the cedar that is in Lebanon to the hyssop that grows out of the wall. He spoke also of beasts, and of birds, and of reptiles, and of fish. 34And people of all nations came to hear the wisdom of Solomon, and from all the kings of the earth, who had heard of his wisdom. ▤

1Ki 3:22, 24-28  But the other woman said, “No, the living child is mine, and the dead child is yours.” The first said, “No, the dead child is yours, and the living child is mine.” Thus they spoke before the king. ▤  … 24And the king said, “Bring me a sword.” So a sword was brought before the king. 25And the king said, “Divide the living child in two, and give half to the one and half to the other.” 26Then the woman whose son was alive said to the king, because her heart yearned for her son, “Oh, my lord, give her the living child, and by no means put him to death.” But the other said, “He shall be neither mine nor yours; divide him.” 27Then the king answered and said, “Give the living child to the first woman, and by no means put him to death; she is his mother.” 28And all Israel heard of the judgment that the king had rendered, and they stood in awe of the king, because they perceived that the wisdom of God was in him to do justice. ▤

1Ki 10:1-8, 23-24  Now when the queen of Sheba heard of the fame of Solomon concerning the name of the LORD, she came to test him with hard questions. 2She came to Jerusalem with a very great retinue, with camels bearing spices and very much gold and precious stones. And when she came to Solomon, she told him all that was on her mind. 3And Solomon answered all her questions; there was nothing hidden from the king that he could not explain to her. 4And when the queen of Sheba had seen all the wisdom of Solomon, the house that he had built, 5the food of his table, the seating of his officials, and the attendance of his servants, their clothing, his cupbearers, and his burnt offerings that he offered at the house of the LORD, there was no more breath in her. 6And she said to the king, “The report was true that I heard in my own land of your words and of your wisdom, 7but I did not believe the reports until I came and my own eyes had seen it. And behold, the half was not told me. Your wisdom and prosperity surpass the report that I heard. 8Happy are your men! Happy are your servants, who continually stand before you and hear your wisdom! ▤  … 23Thus King Solomon excelled all the kings of the earth in riches and in wisdom. 24And the whole earth sought the presence of Solomon to hear his wisdom, which God had put into his mind. ▤

Dan 1:17, 20  As for these four youths, God gave them learning and skill in all literature and wisdom, and Daniel had understanding in all visions and dreams. ▤  … 20And in every matter of wisdom and understanding about which the king inquired of them, he found them ten times better than all the magicians and enchanters that were in all his kingdom. ▤

The others referred to along with Daniel (cf. Dan 5:11-12 ↓) are Shadrach, Meshach and Abednego.

Dan 5:11-12  There is a man in your kingdom in whom is the spirit of the holy gods.x In the days of your father, light and understanding and wisdom like the wisdom of the gods were found in him, and King Nebuchadnezzar, your father—your father the king—made him chief of the magicians, enchanters, Chaldeans, and astrologers, 12because an excellent spirit, knowledge, and understanding to interpret dreams, explain riddles, and solve problems were found in this Daniel, whom the king named Belteshazzar. Now let Daniel be called, and he will show the interpretation. ▤

x Or Spirit of the holy God

Gen 41:39  Then Pharaoh said to Joseph, “Since God has shown you all this, there is none so discerning and wise as you are. ▤

- Elisha’s God-given, supernatural knowledge of the enemies’ plans:

2Ki 6:8-12  Once when the king of Syria was warring against Israel, he took counsel with his servants, saying, “At such and such a place shall be my camp.” 9But the man of God sent word to the king of Israel, “Beware that you do not pass this place, for the Syrians are going down there.” 10And the king of Israel sent to the place about which the man of God told him. Thus he used to warn him, so that he saved himself there more than once or twice. 11And the mind of the king of Syria was greatly troubled because of this thing, and he called his servants and said to them, “Will you not show me who of us is for the king of Israel?” 12And one of his servants said, “None, my lord, O king; but Elisha, the prophet who is in Israel, tells the king of Israel the words that you speak in your bedroom.” ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 19

God’s Care of His People

1. God’s Saving of His People

1. God’s Capacity to Save His People

2. God Saves His People – from All Things

3. God Redeems His People

4. God Helps His People against Enemies

5. God Is Revealed in Saving His People

2. God’s Preservation of His People

1. God Meets His People’s Needs

2. God Strengthens His People

3. God Protects His People (I): General

4. God Protects His People (II): Depictions

5. Epilogue: God’s Care of the Needy

Part I

God’s Saving of His People

See also:

- 13. Salvation through Jesus Christ

God has the capacity to save his people always – no matter what the circumstances. Thus God can save his people from all things – and ultimately he does. The Bible contains both numerous examples of God saving his people and promises of him continuing to do so.

In reading this chapter about God’s saving and preservation of his people, one should bear in mind that the Bible also speaks of God’s people experiencing sufferings common to all people (cf. 39. Hard Times) and also persecution for their faith (cf. 40. Persecution). God can and does save and preserve his people, but also does allow or even ordain difficult experiences for his people – often for reasons that may not be clear.

Promises given in the OT of God saving and preserving his people are still very much relevant under the new covenant – as is reflected in a number of NT passages. But they are more applicable in a spiritual sense – in keeping with the greater spiritual nature of the second covenant in contrast to the often more tangible aspects of the first covenant. As such we should bear in mind C. H. Spurgeon’s words: “It is impossible that any ill should happen to the man who is beloved of the Lord…Ill to him is no ill, but only good in a mysterious form. Losses enrich him, sickness is his medicine, reproach his honour, death is his gain”. (See also the introductory comment under Epilogue: God’s Care of the Needy.)

Section A

God’s Capacity to Save His People

Section Jumps

- God is able to save his people – no matter what the circumstances

- God has mighty power to save his people . . .

- . . . God can perform awesome deeds to save his people

- God does not need to use any other means but himself to save his people

- Note: Salvation belongs to God – for he is the only savior

God is able to save his people – no matter what the circumstances

James 4:12  There is only one lawgiver and judge, he who is able to save and to destroy. But who are you to judge your neighbor? ▤

Heb 5:7  In the days of his flesh, Jesusa offered up prayers and supplications, with loud cries and tears, to him who was able to save him from death, and he was heard because of his reverence. ▤

a Greek he

Dan 3:15-17  Now if you are ready when you hear the sound of the horn, pipe, lyre, trigon, harp, bagpipe, and every kind of music, to fall down and worship the image that I have made, well and good.b But if you do not worship, you shall immediately be cast into a burning fiery furnace. And who is the god who will deliver you out of my hands?” 16Shadrach, Meshach, and Abednego answered and said to the king, “O Nebuchadnezzar, we have no need to answer you in this matter. 17If this be so, our God whom we serve is able to deliver us from the burning fiery furnace, and he will deliver us out of your hand, O king.c ▤

b Aramaic lacks well and good

c Or If our God whom we serve is able to deliver us, he will deliver us from the burning fiery furnace and out of your hand, O king.

2Pet 2:4-9  For if God did not spare angels when they sinned, but cast them into helld and committed them to chainse of gloomy darkness to be kept until the judgment; 5if he did not spare the ancient world, but preserved Noah, a herald of righteousness, with seven others, when he brought a flood upon the world of the ungodly; 6if by turning the cities of Sodom and Gomorrah to ashes he condemned them to extinction, making them an example of what is going to happen to the ungodly;f 7and if he rescued righteous Lot, greatly distressed by the sensual conduct of the wicked 8(for as that righteous man lived among them day after day, he was tormenting his righteous soul over their lawless deeds that he saw and heard); 9then the Lord knows how to rescue the godly from trials,g and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, … ▤

d Greek Tartarus

e Some manuscripts pits

f Some manuscripts an example to those who were to be ungodly

g Or temptations

1Sam 14:6  Jonathan said to the young man who carried his armor, “Come, let us go over to the garrison of these uncircumcised. It may be that the LORD will work for us, for nothing can hinder the LORD from saving by many or by few.” ▤

Ps 55:18  He redeems my soul in safety from the battle that I wage, for many are arrayed against me. ▤

David was confident that God would save him “even though many” (NIV®, NLT) opposed him.

Judg 7:7, 22  And the LORD said to Gideon, “With the 300 men who lapped I will save you and give the Midianites into your hand, and let all the others go every man to his home.” ▤  … 22When they blew the 300 trumpets, the LORD set every man’s [Midianite’s] sword against his comrade and against all the army. And the army fled as far as Beth-shittah toward Zererah,h as far as the border of Abel-meholah, by Tabbath. ▤

h Some Hebrew manuscripts Zeredah

In order that Israel would not boast that her own strength had saved her (cf. v. 2), God saved the Israelites with only 300 men against an army of at least tens of thousands.

- God saved all of the Israelites from Egypt – laden with riches:

Ps 105:37  Then he brought out Israel with silver and gold, and there was none among his tribes who stumbled. ▤

The final clause indicates that God saved all of the people – “no one was left behind” (CEV).

God has mighty power to save his people . . .

Deut 9:26  And I prayed to the LORD, ‘O Lord GOD, do not destroy your people and your heritage, whom you have redeemed through your greatness, whom you have brought out of Egypt with a mighty hand. ▤

Neh 1:10  They are your servants and your people, whom you have redeemed by your great power and by your strong hand. ▤

Ps 20:6  Now I know that the LORD saves his anointed; he will answer him from his holy heaven with the saving might of his right hand. ▤

God’s “saving might” is all-surpassing. Note that God’s “right hand” signifies his mighty power, with the right hand usually being spoken of as the stronger hand.

Ps 74:12-13  Yet God my King is from of old, working salvation in the midst of the earth. 13You divided the sea by your might; you broke the heads of the sea monstersi on the waters. ▤

i Or the great sea creatures

Note that “the sea monsters” apparently is drawing upon Canaanite mythology, possibly in reference to Egypt in its defeat at the Red Sea.

Ps 79:11  Let the groans of the prisoners come before you; according to your great power, preserve those doomed to die! ▤

The “prisoners” may well be the exiles in Babylon (cf. vv. 1-3, 7). In calling on God to preserve the lives of his people condemned to die there, the psalmist indicates that God has great power to do so.

Ps 106:8  Yet he saved them for his name’s sake, that he might make known his mighty power. ▤

Isa 50:2-3  Why, when I came, was there no man; why, when I called, was there no one to answer? Is my hand shortened, that it cannot redeem? Or have I no power to deliver? Behold, by my rebuke I dry up the sea, I make the rivers a desert; their fish stink for lack of water and die of thirst. 3I clothe the heavens with blackness and make sackcloth their covering. ▤

Isa 63:1  Who is this who comes from Edom, in crimsoned garments from Bozrah, he who is splendid in his apparel, marching in the greatness of his strength? “It is I, speaking in righteousness, mighty to save.” ▤

Zeph 3:17  The LORD your God is in your midst, a mighty one who will save; he will rejoice over you with gladness; he will quiet you by his love; he will exult over you with loud singing. ▤

Acts 13:17  The God of this people Israel chose our fathers and made the people great during their stay in the land of Egypt, and with uplifted arm he led them out of it. ▤

The phrase “uplifted arm” points to God’s “mighty power” (CEV, NIV; cf. GNT, NCV, NLT).

. . . God can perform awesome deeds to save his people

Ex 14:21-23, 26-27, 30  Then Moses stretched out his hand over the sea, and the LORD drove the sea back by a strong east wind all night and made the sea dry land, and the waters were divided. 22And the people of Israel went into the midst of the sea on dry ground, the waters being a wall to them on their right hand and on their left. 23The Egyptians pursued and went in after them into the midst of the sea, all Pharaoh’s horses, his chariots, and his horsemen. ▤  … 26Then the LORD said to Moses, “Stretch out your hand over the sea, that the water may come back upon the Egyptians, upon their chariots, and upon their horsemen.” 27So Moses stretched out his hand over the sea, and the sea returned to its normal course when the morning appeared. And as the Egyptians fled into it, the LORD threwj the Egyptians into the midst of the sea. ▤  … 30Thus the LORD saved Israel that day from the hand of the Egyptians, and Israel saw the Egyptians dead on the seashore. ▤

j Hebrew shook off

Deut 26:8  And the LORD brought us out of Egypt with a mighty hand and an outstretched arm, with great deeds of terror,k with signs and wonders. ▤

k Hebrew with great terror

2Sam 22:13-18  Out of the brightness before him coals of fire flamed forth. 14The LORD thundered from heaven, and the Most High uttered his voice. 15And he sent out arrows and scattered them; lightning, and routed them. 16Then the channels of the sea were seen; the foundations of the world were laid bare, at the rebuke of the LORD, at the blast of the breath of his nostrils. 17“He sent from on high, he took me; he drew me out of many waters. 18He rescued me from my strong enemy, from those who hated me, for they were too mighty for me. ▤

Here David uses references to natural phenomena – probably volcanoes (v. 13), storms (vv. 14-15) and an earthquake (v. 16) – to metaphorically depict God’s mighty deeds in rescuing him.

Ps 65:5  By awesome deeds you answer us with righteousness, O God of our salvation, the hope of all the ends of the earth and of the farthest seas; … ▤

Ps 66:5-6a  Come and see what God has done: he is awesome in his deeds toward the children of man. 6He turned the sea into dry land; they passed through the river on foot. ▤

Ps 118:14-16  The LORD is my strength and my song; he has become my salvation. 15Glad songs of salvation are in the tents of the righteous: “The right hand of the LORD does valiantly, 16the right hand of the LORD exalts, the right hand of the LORD does valiantly!” ▤

In saying that God “does valiantly”, the psalmist speaks of God doing “mighty things” (NCV™, NIV®; cf. GNT, NLT).

Isa 64:3-4  When you did awesome things that we did not look for, you came down, the mountains quaked at your presence. 4From of old no one has heard or perceived by the ear, no eye has seen a God besides you, who acts for those who wait for him. ▤

Verse 4 implies that the “awesome things that we did not look for” (v. 3) were done by God to deliver his people.

Dan 6:27  He delivers and rescues; he works signs and wonders in heaven and on earth, he who has saved Daniel from the power of the lions. ▤

Particularly in this context, presumably the “signs and wonders” primarily denote the awesome deeds that God has performed in saving his people.

Hab 3:11-13  The sun and moon stood still in their place at the light of your arrows as they sped, at the flash of your glittering spear. 12You marched through the earth in fury; you threshed the nations in anger. 13You went out for the salvation of your people, for the salvation of your anointed. You crushed the head of the house of the wicked, laying him bare from thigh to neck.l Selah ▤

l The meaning of the Hebrew line is uncertain

This is a poetic illustration of God’s awesome power and deeds in saving his people.

- God can do many good things in saving his people:

Ex 18:9  And Jethro rejoiced for all the good that the LORD had done to Israel, in that he had delivered them out of the hand of the Egyptians. ▤

God does not need to use any other means but himself to save his people

1Sam 17:46-47  This day the LORD will deliver you into my hand, and I will strike you down and cut off your head. And I will give the dead bodies of the host of the Philistines this day to the birds of the air and to the wild beasts of the earth, that all the earth may know that there is a God in Israel, 47and that all this assembly may know that the LORD saves not with sword and spear. For the battle is the LORD’s, and he will give you into our hand. ▤

Isa 31:8  And the Assyrian shall fall by a sword, not of man; and a sword, not of man, shall devour him; and he shall flee from the sword, and his young men shall be put to forced labor. ▤

Assyria was a mortal threat to God’s people, but God would crush it without need of human force, and so would save his people.

Isa 52:3, 9-10  For thus says the LORD: “You were sold for nothing, and you shall be redeemed without money.” ▤  … 9Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. 10The LORD has bared his holy arm before the eyes of all the nations, and all the ends of the earth shall see the salvation of our God. ▤

God does not need to use material means such as money to redeem his people (v. 3). For he redeems them by his own “holy power” (GNT, NCV, NLT), for all to see (v. 10).

Isa 63:3, 5  I have trodden the winepress alone, and from the peoples no one was with me; I trod them in my anger and trampled them in my wrath; their lifebloodm spattered on my garments, and stained all my apparel. ▤  … 5I looked, but there was no one to help; I was appalled, but there was no one to uphold; so my own arm brought me salvation, and my wrath upheld me. ▤

m Or their juice; also verse 6

This speaks of God executing judgment on enemy forces (v. 3) in saving his people (v. 5). Similar to v. 3a, in v. 5 God appears to be speaking of there being no one to help him (cf. CEV, GNT, NCV, NRSV) realize salvation. As such this illustrates that God does not need human help to save his people.

Hos 1:7  But I will have mercy on the house of Judah, and I will save them by the LORD their God. I will not save them by bow or by sword or by war or by horses or by horsemen. ▤

Here God speaks of saving his people by no other power but himself.

Zec 4:6-7  Then he said to me, “This is the word of the LORD to Zerubbabel: Not by might, nor by power, but by my Spirit, says the LORD of hosts. 7Who are you, O great mountain? Before Zerubbabel you shall become a plain. And he shall bring forward the top stone amid shouts of ‘Grace, grace to it!’” ▤

This is referring to God helping his people accomplish a particular task (the rebuilding of the temple) rather than actually saving them. It is included here to further demonstrate that God does not need to use any other means but himself to accomplish his purposes.

- No other “god” can save the way God can:

Dan 3:29  Therefore I make a decree: Any people, nation, or language that speaks anything against the God of Shadrach, Meshach, and Abednego shall be torn limb from limb, and their houses laid in ruins, for there is no other god who is able to rescue in this way. ▤

Note: Salvation belongs to God – for he is the only savior

See also:

- God is the Savior of his people . . .

- . . . God is the one who their salvation is in

In saying that salvation belongs to God and that he is the only savior, the Bible suggests that though salvation or deliverance from trouble may take different forms, ultimately God is behind it.

Jonah 2:9  But I with the voice of thanksgiving will sacrifice to you; what I have vowed I will pay. Salvation belongs to the LORD! ▤

Ps 3:8  Salvation belongs to the LORD; your blessing be on your people! Selah ▤

Ps 68:20  Our God is a God of salvation, and to GOD, the Lord, belong deliverances from death. ▤

Rev 7:10  … and crying out with a loud voice, “Salvation belongs to our God who sits on the throne, and to the Lamb!” ▤

Rev 19:1-2  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, 2for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”n ▤

n Greek bondservants; also verse 5

Isa 43:11  I, I am the LORD, and besides me there is no savior. ▤

Isa 45:21  Declare and present your case; let them take counsel together! Who told this long ago? Who declared it of old? Was it not I, the LORD? And there is no other god besides me, a righteous God and a Savior; there is none besides me. ▤

Although the final clause may primarily have in view God being the only God, as per the first clause in the statement, quite possibly it also alludes to the fact that ultimately he the only “Savior”.

Hos 13:4  But I am the LORD your God from the land of Egypt; you know no God but me, and besides me there is no savior. ▤

- One is not saved simply through mortal strength:

Ps 33:16-17  The king is not saved by his great army; a warrior is not delivered by his great strength. 17The war horse is a false hope for salvation, and by its great might it cannot rescue. ▤

Similarly 1 Samuel 2:9 says, “… for not by might shall a man prevail.” The implication in both of these references is that ultimately it is God who has control over one’s deliverance, rather than human strength or any other power.

Pray for persecuted Christians

Section B

God Saves His People – from All Things

Section Jumps

- God is the Savior of his people . . .

- . . . God is the one who their salvation is in

- God saves his people out of all troubles

- God saves his people from all their enemies

- On delivering them, God may even honor or exalt his people

- Note: God is the light of his people, giving them light . . .

- . . . God gives his people light even amidst darkness

God is the Savior of his people . . .

See also:

- God is the Redeemer of his people . . .

Isa 60:16  You shall suck the milk of nations; you shall nurse at the breast of kings; and you shall know that I, the LORD, am your Savior and your Redeemer, the Mighty One of Jacob. ▤

Isa 63:8  For he said, “Surely they are my people, children who will not deal falsely.” And he became their Savior. ▤

Jer 14:8  O you hope of Israel, its savior in time of trouble, why should you be like a stranger in the land, like a traveler who turns aside to tarry for a night? ▤

During a time of drought in Judah (cf. vv. 1-2), Jeremiah acknowledges and calls upon God as “its savior in time of trouble”.

1Tim 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by command of God our Savior and of Christ Jesus our hope, … ▤

Note that the phrase “God our Savior” is also used in the NT in 1 Timothy 2:3; Titus 1:3; 2:10; and 3:4. See also Jude 1:25 below.

Jude 1:25  … to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

Deut 33:29  Happy are you, O Israel! Who is like you, a people saved by the LORD, the shield of your help, and the sword of your triumph! Your enemies shall come fawning to you, and you shall tread upon their backs. ▤

As the one who helps and enables them to triumph, God is the Savior of Israel, “a people saved by the LORD”.

. . . God is the one who their salvation is in

Jer 3:23b  Truly in the LORD our God is the salvation of Israel. ▤

Ps 18:2  The LORD is my rock and my fortress and my deliverer, my God, my rock, in whom I take refuge, my shield, and the horn of my salvation, my stronghold. ▤

The “horn” refers to “the horns of a bull” (CEV text note), one of the strongest animals in ancient Israel.

Ps 25:5  Lead me in your truth and teach me, for you are the God of my salvation; for you I wait all the day long. ▤

Ps 37:39  The salvation of the righteous is from the LORD; he is their stronghold in the time of trouble. ▤

Ps 62:7  On God rests my salvation and my glory; my mighty rock, my refuge is God. ▤

Ps 68:19  Blessed be the Lord, who daily bears us up; God is our salvation. Selah ▤

Ps 95:1  Oh come, let us sing to the LORD; let us make a joyful noise to the rock of our salvation! ▤

Isa 12:2  “Behold, God is my salvation; I will trust, and will not be afraid; for the LORD Godo is my strength and my song, and he has become my salvation.” ▤

o Hebrew for Yah, the LORD

Isa 59:16  He saw that there was no man, and wondered that there was no one to intercede; then his own arm brought him salvation, and his righteousness upheld him. ▤

Arguably this points to the fact that God is the ultimate source of his people’s salvation. With no one to intervene on behalf of his people (cf. 63:3-5), here God takes decisive action to save them.

- The salvation of his people comes from God alone:

Ps 62:1-2  For God alone my soul waits in silence; from him comes my salvation. 2He only is my rock and my salvation, my fortress; I shall not be greatly shaken. ▤

A number of the above verses also suggest that the salvation of his people comes from God alone. Psalm 4:8 likewise points to this – “In peace I will both lie down and sleep; for you alone, O LORD, make me dwell in safety.”

God saves his people out of all troubles

See also:

- 2Ki 17:39 ⇓

The following verses do not speak of God saving his people from experiencing any troubles. A number of them speak of situations in which his people had experienced much suffering, in some cases for a number of years. Believers are not immune to experiencing trouble. But God promises to save them out of it, whether this is realized in this life or in the ultimate salvation of the afterlife (cf. 2Tim 4:17-18 ↓).

Ps 34:4-6, 17, 19  I sought the LORD, and he answered me and delivered me from all my fears. 5Those who look to him are radiant, and their faces shall never be ashamed. 6This poor man cried, and the LORD heard him and saved him out of all his troubles. ▤  … 17When the righteous cry for help, the LORD hears and delivers them out of all their troubles. ▤  … 19Many are the afflictions of the righteous, but the LORD delivers him out of them all. ▤

Ps 54:7  For he has delivered me from every trouble, and my eye has looked in triumph on my enemies. ▤

Gen 41:51  Joseph called the name of the firstborn Manasseh. “For,” he said, “God has made me forget all my hardship and all my father’s house.”p ▤

p Manasseh sounds like the Hebrew for making to forget

Here Joseph in effect acknowledges that God had saved him out of all his trouble or suffering (cf. Acts 7:9 ↓). Note that his reference to forgetting his father’s household probably has primarily in view the pain of separation from them. The emotional scarring from what his brothers had done to him is another possibility.

Gen 48:15-16  And he blessed Joseph and said, “The God before whom my fathers Abraham and Isaac walked, the God who has been my shepherd all my life long to this day, 16the angel who has redeemed me from all evil, bless the boys; and in them let my name be carried on, and the name of my fathers Abraham and Isaac; and let them grow into a multitudeq in the midst of the earth.” ▤

q Or let them be like fish for multitude

The “angel” (v. 16) appears to be a reference to God, or at least to the angel of the Lord (cf. 16:7-11; 22:11, 15), closely associated with God.

Ex 18:8  Then Moses told his father-in-law all that the LORD had done to Pharaoh and to the Egyptians for Israel’s sake, all the hardship that had come upon them in the way, and how the LORD had delivered them. ▤

1Sam 10:19a  But today you have rejected your God, who saves you from all your calamities and your distresses, and you have said to him, ‘Set a king over us.’ ▤

1Ki 1:29  And the king swore, saying, “As the LORD lives, who has redeemed my soul out of every adversity, … ▤

Acts 7:9-10  And the patriarchs, jealous of Joseph, sold him into Egypt; but God was with him 10and rescued him out of all his afflictions and gave him favor and wisdom before Pharaoh, king of Egypt, who made him ruler over Egypt and over all his household. ▤

2Tim 3:10-11  You, however, have followed my teaching, my conduct, my aim in life, my faith, my patience, my love, my steadfastness, 11my persecutions and sufferings that happened to me at Antioch, at Iconium, and at Lystra—which persecutions I endured; yet from them all the Lord rescued me. ▤

2Tim 4:17-18  But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. So I was rescued from the lion’s mouth. 18The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

The Lord had rescued Paul from physical danger (v. 17) – in fact he had done so many times (cf. 2Tim 3:11 ↑). However in light of vv. 6-8 which indicate that Paul’s death was near, it appears that in v. 18 Paul is not this time referring to a physical rescue but a spiritual one – where the Lord would bring him “safely into his heavenly kingdom”.

Ps 25:22  Redeem Israel, O God, out of all his troubles. ▤

David’s plea to God to save Israel from all their troubles, implies that God is able to do so.

- God gives his people an abundance of salvation:

Isa 33:5-6  The LORD is exalted, for he dwells on high; he will fill Zion with justice and righteousness, and he will be the stability of your times, abundance of salvation, wisdom, and knowledge; the fear of the LORD is Zion’sr treasure. ▤

r Hebrew his

God saves his people from all their enemies

See also:

- God redeems his people from enemies

- God Helps His People against Enemies

Note that many of the verses in the previous subsection probably primarily also have enemies in view.

2Ki 17:39  … but you shall fear the LORD your God, and he will deliver you out of the hand of all your enemies. ▤

1Sam 10:18  And he said to the people of Israel, “Thus says the LORD, the God of Israel, ‘I brought up Israel out of Egypt, and I delivered you from the hand of the Egyptians and from the hand of all the kingdoms that were oppressing you.’ ▤

1Sam 12:11  And the LORD sent Jerubbaal and Baraks and Jephthah and Samuel and delivered you out of the hand of your enemies on every side, and you lived in safety. ▤

s Septuagint, Syriac; Hebrew Bedan

2Sam 7:9-11a  And I have been with you wherever you went and have cut off all your enemies from before you. And I will make for you a great name, like the name of the great ones of the earth. 10And I will appoint a place for my people Israel and will plant them, so that they may dwell in their own place and be disturbed no more. And violent men shall afflict them no more, as formerly, 11from the time that I appointed judges over my people Israel. And I will give you rest from all your enemies. ▤

2Sam 18:31  And behold, the Cushite came, and the Cushite said, “Good news for my lord the king! For the LORD has delivered you this day from the hand of all who rose up against you.” ▤

2Chr 32:22  So the LORD saved Hezekiah and the inhabitants of Jerusalem from the hand of Sennacherib king of Assyria and from the hand of all his enemies, and he provided for them on every side. ▤

Ps 6:9-10  The LORD has heard my plea; the LORD accepts my prayer. 10All my enemies shall be ashamed and greatly troubled; they shall turn back and be put to shame in a moment. ▤

Ps 106:10-11  So he saved them from the hand of the foe and redeemed them from the power of the enemy. 11And the waters covered their adversaries; not one of them was left. ▤

Isa 41:11-12  Behold, all who are incensed against you shall be put to shame and confounded; those who strive against you shall be as nothing and shall perish. 12You shall seek those who contend with you, but you shall not find them; those who war against you shall be as nothing at all. ▤

Mic 6:4-5  For I brought you up from the land of Egypt and redeemed you from the house of slavery, and I sent before you Moses, Aaron, and Miriam. 5O my people, remember what Balak king of Moab devised, and what Balaam the son of Beor answered him, and what happened from Shittim to Gilgal, that you may know the saving acts of the LORD. ▤

The people are called upon to remember how God saved them from their enemies, in taking them from slavery in Egypt to settlement in the promised land.

Luke 1:68-75  Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, 70as he spoke by the mouth of his holy prophets from of old, 71that we should be saved from our enemies and from the hand of all who hate us; 72to show the mercy promised to our fathers and to remember his holy covenant, 73the oath that he swore to our father Abraham, to grant us 74that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

The salvation spoken of here is inclusive of both spiritual salvation and salvation from the oppression of enemies (vv. 71, 74) – which will be consummately fulfilled by the final deliverance of God’s people on Jesus Christ’s return.

Acts 26:16-17  But rise and stand upon your feet, for I have appeared to you for this purpose, to appoint you as a servant and witness to the things in which you have seen me and to those in which I will appear to you, 17delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you … ▤

On delivering them, God may even honor or exalt his people

See also:

- Ps 84:11 ⇓

- Note: God honors and gives glory to his people

In speaking of God honoring his people after delivering them from a time of trouble, the verses below illustrate the extent of what God’s salvation can comprise.

Ps 91:15  When he calls to me, I will answer him; I will be with him in trouble; I will rescue him and honor him. ▤

Ps 71:20-21  You who have made me see many troubles and calamities will revive me again; from the depths of the earth you will bring me up again. 21You will increase my greatness and comfort me again. ▤

Ps 3:2-3  … many are saying of my soul, there is no salvation for him in God. Selaht 3But you, O LORD, are a shield about me, my glory, and the lifter of my head. ▤

t The meaning of the Hebrew word Selah, used frequently in the Psalms, is uncertain. It may be a musical or liturgical direction

The implication is that God would deliver him, bestowing glory on him.

Ps 18:35, 48  You have given me the shield of your salvation, and your right hand supported me, and your gentleness made me great. ▤  … 48who delivered me from my enemies; yes, you exalted me above those who rose against me; you rescued me from the man of violence. ▤

In v. 35b, “your gentleness made me great” appears to refer to God being prepared to “stoop down” (NIV®; cf. NCV) to make David great. In v. 48b David is quite possibly speaking of God setting him over his enemies, either in authority or greatness (cf. CEV, NCV) – hence the verse’s inclusion here. However, he could instead be speaking of lifting him “beyond the reach” of his enemies (NLT; cf. GNT).

Ps 37:32-34  The wicked watches for the righteous and seeks to put him to death. 33The LORD will not abandon him to his power or let him be condemned when he is brought to trial. 34Wait for the LORD and keep his way, and he will exalt you to inherit the land; you will look on when the wicked are cut off. ▤

Note: God is the light of his people, giving them light . . .

See also:

- Mic 7:8 ⇓

OT verses that speak of God giving light to his people generally use “light” to represent that which extends from God’s favor, such as salvation and well-being. By such things, metaphorically speaking the darkness of one’s circumstances is turned to light. (See also the comment below on Psalms 27:1.)

2Sam 22:29  For you are my lamp, O LORD, and my God lightens my darkness. ▤

Ps 27:1  The LORD is my light and my salvation; whom shall I fear? The LORD is the strongholdu of my life; of whom shall I be afraid? ▤

u Or refuge

“The LORD is my light” is acknowledgment of God as the source of that which “light” represents, here salvation and well-being (cf. NSB).

Ps 84:11  For the LORD God is a sun and shield; the LORD bestows favor and honor. No good thing does he withhold from those who walk uprightly. ▤

The description of God as a “sun” is indicative of him being “our light” (NLT) – bestowing favor and honor, withholding no good thing.

Isa 10:16-17  Therefore the Lord GOD of hosts will send wasting sickness among his stout warriors, and under his glory a burning will be kindled, like the burning of fire. 17The light of Israel will become a fire, and his Holy One a flame, and it will burn and devour his thorns and briers in one day. ▤

Here the portrayal of God as his people’s light is one of destructive power against her enemies, in contrast but complimentary to portrayals of his light shining on her in providing salvation.

Isa 60:1-3, 19-20  Arise, shine, for your light has come, and the glory of the LORD has risen upon you. 2For behold, darkness shall cover the earth, and thick darkness the peoples; but the LORD will arise upon you, and his glory will be seen upon you. 3And nations shall come to your light, and kings to the brightness of your rising. ▤  … 19The sun shall be no more your light by day, nor for brightness shall the moon give you light;v but the LORD will be your everlasting light, and your God will be your glory.w 20Your sun shall no more go down, nor your moon withdraw itself; for the LORD will be your everlasting light, and your days of mourning shall be ended. ▤

v Masoretic Text; Dead Sea Scroll, Septuagint, Targum add by night

w Or your beauty

As reflected in Revelation 21:23 and 22:5 below, the ultimate fulfillment of this prophecy regarding Zion – vv. 19-20 particularly – will be in the new Jerusalem. A present day application is that this reflects that God’s people experience his continued presence and the associated blessings; God’s everlasting light transforms all aspects of their lives (cf. ZBC).

Ps 4:6  There are many who say, “Who will show us some good? Lift up the light of your face upon us, O LORD!” ▤

The “light of your face” speaks of the light of God’s favor in him watching over his people.

Ps 36:9  For with you is the fountain of life; in your light do we see light. ▤

Ps 43:3  Send out your light and your truth; let them lead me; let them bring me to your holy hill and to your dwelling! ▤

Ps 97:11  Light is sownx for the righteous, and joy for the upright in heart. ▤

x Most Hebrew manuscripts; one Hebrew manuscript, Septuagint, Syriac, Jerome Light dawns

This seems to speak of light along with joy being sewn in the lives of the righteous, so as to produce significant blessing.

Ps 118:27a  The LORD is God, and he has made his light to shine upon us. ▤

Rev 21:23  And the city has no need of sun or moon to shine on it, for the glory of God gives it light, and its lamp is the Lamb. ▤

Rev 22:5  And night will be no more. They will need no light of lamp or sun, for the Lord God will be their light, and they will reign forever and ever. ▤

. . . God gives his people light even amidst darkness

In the following verses “darkness” is used as a metaphor for difficult times.

Job 29:3  … when his lamp shone upon my head, and by his light I walked through darkness, … ▤

Ps 18:28  For it is you who light my lamp; the LORD my God lightens my darkness. ▤

In saying that “it is you who light my lamp”, David indicates that God brings light to his life (cf. NLT), as reflected in the second clause.

Ps 112:4  Light dawns in the darkness for the upright; he is gracious, merciful, and righteous. ▤

Isa 42:16  And I will lead the blind in a way that they do not know, in paths that they have not known I will guide them. I will turn the darkness before them into light, the rough places into level ground. These are the things I do, and I do not forsake them. ▤

Initially at least, this is referring to God bringing the exiles back to their homeland from Babylon. Possibly the people are called “the blind” to indicate their helplessness in the face of dark circumstances, but note that some commentators interpret it to be referring to their spiritual blindness (cf. vv. 18-19).

Isa 58:8-10  Then shall your light break forth like the dawn, and your healing shall spring up speedily; your righteousness shall go before you; the glory of the LORD shall be your rear guard. 9Then you shall call, and the LORD will answer; you shall cry, and he will say, ‘Here I am.’ If you take away the yoke from your midst, the pointing of the finger, and speaking wickedness, 10if you pour yourself out for the hungry and satisfy the desire of the afflicted, then shall your light rise in the darkness and your gloom be as the noonday. ▤

Mic 7:8-9  Rejoice not over me, O my enemy; when I fall, I shall rise; when I sit in darkness, the LORD will be a light to me. 9I will bear the indignation of the LORD because I have sinned against him, until he pleads my cause and executes judgment for me. He will bring me out to the light; I shall look upon his vindication. ▤

Ezra 9:8  But now for a brief moment favor has been shown by the LORD our God, to leave us a remnant and to give us a secure holdy within his holy place, that our God may brighten our eyes and grant us a little reviving in our slavery. ▤

y Hebrew nail, or tent-pin

Ezra is referring to God arranging the return of a remnant of Jews to Jerusalem, from exile and bondage in Babylon. The phrases “brighten our eyes” and “in our slavery” reflect that God gives his people light even in the midst of darkness.

- The contrasting light and dark paths of the righteous and the wicked:

Prov 4:18-19  But the path of the righteous is like the light of dawn, which shines brighter and brighter until full day. 19The way of the wicked is like deep darkness; they do not know over what they stumble. ▤

Being precise, the “path” (and “way”) refers either: to the path one chooses to take – that of righteousness with spiritual light or that of spiritual wickedness with darkness, producing either well-being or trouble; or to the path which one’s life takes as a result of righteousness or wickedness – containing light (well-being) or darkness (trouble).

Pray for persecuted Christians

Section C

God Redeems His People

Section Jumps

- God is the Redeemer of his people . . .

- . . . God redeems his people

- God redeems his people from enemies

- God sets his people free from suffering and things that imprison

- God will redeem his people from death

- Note: God vindicates his people

See also:

- Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin

- Release from the Law through Jesus Christ

In the OT (from which most of the verses in this section come), references to God redeeming his people generally speak of God saving them or setting them free from oppression. Occasionally they may involve the concept of exchanging a substitute or ransom, which is prominent in the NT usage.

God is the Redeemer of his people . . .

See also:

- God is the Savior of his people . . .

Ps 19:14  Let the words of my mouth and the meditation of my heart be acceptable in your sight, O LORD, my rock and my redeemer. ▤

Ps 78:35  They remembered that God was their rock, the Most High God their redeemer. ▤

Isa 41:14  Fear not, you worm Jacob, you men of Israel! I am the one who helps you, declares the LORD; your Redeemer is the Holy One of Israel. ▤

Isa 47:4  Our Redeemer—the LORD of hosts is his name— is the Holy One of Israel. ▤

Isa 49:26  I will make your oppressors eat their own flesh, and they shall be drunk with their own blood as with wine. Then all flesh shall know that I am the LORD your Savior, and your Redeemer, the Mighty One of Jacob. ▤

Isa 54:5  For your Maker is your husband, the LORD of hosts is his name; and the Holy One of Israel is your Redeemer, the God of the whole earth he is called. ▤

Isa 63:16  For you are our Father, though Abraham does not know us, and Israel does not acknowledge us; you, O LORD, are our Father, our Redeemer from of old is your name. ▤

Job 19:25  For I know that my Redeemer lives, and at the last he will stand upon the earth.z ▤

z Hebrew dust

Job states his conviction that God would show himself to be his Redeemer, vindicating him in the end, even if that should be after his death. Note that some commentators see this verse as pointing to Jesus Christ as “Redeemer”.

. . . God redeems his people

Neh 1:10  They are your servants and your people, whom you have redeemed by your great power and by your strong hand. ▤

Ps 31:5  Into your hand I commit my spirit; you have redeemed me, O LORD, faithful God. ▤

Ps 34:22  The LORD redeems the life of his servants; none of those who take refuge in him will be condemned. ▤

Ps 71:23  My lips will shout for joy, when I sing praises to you; my soul also, which you have redeemed. ▤

Isa 1:27  Zion shall be redeemed by justice, and those in her who repent, by righteousness. ▤

Isa 35:9-10  No lion shall be there, nor shall any ravenous beast come up on it; they shall not be found there, but the redeemed shall walk there. 10And the ransomed of the LORD shall return and come to Zion with singing; everlasting joy shall be upon their heads; they shall obtain gladness and joy, and sorrow and sighing shall flee away. ▤

The future renewed Israel is primarily in view here as in 62:12 below – and possibly ultimately in view in some of the other following references from Isaiah.

Isa 43:1, 3-4  But now thus says the LORD, he who created you, O Jacob, he who formed you, O Israel: “Fear not, for I have redeemed you; I have called you by name, you are mine. ▤  … 3For I am the LORD your God, the Holy One of Israel, your Savior. I give Egypt as your ransom, Cush and Seba in exchange for you. 4Because you are precious in my eyes, and honored, and I love you, I give men in return for you, peoples in exchange for your life. ▤

The second half of v. 4 is referring to what was said in v. 3, suggesting that in exchange for allowing the exiles to return home, God would allow the Persians to usurp the countries mentioned in v. 3b. As such God speaks of giving these countries to the Persians as a ransom to redeem his people.

Isa 44:22-23  I have blotted out your transgressions like a cloud and your sins like mist; return to me, for I have redeemed you. 23Sing, O heavens, for the LORD has done it; shout, O depths of the earth; break forth into singing, O mountains, O forest, and every tree in it! For the LORD has redeemed Jacob, and will be glorifieda in Israel. ▤

a Or will display his beauty

Isa 52:3, 9  For thus says the LORD: “You were sold for nothing, and you shall be redeemed without money.” ▤  … 9Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. ▤

Isa 62:12  And they shall be called The Holy People, The Redeemed of the LORD; and you shall be called Sought Out, A City Not Forsaken. ▤

Isa 63:9  In all their affliction he was afflicted,b and the angel of his presence saved them; in his love and in his pity he redeemed them; he lifted them up and carried them all the days of old. ▤

b Or he did not afflict

Zec 10:8  I will whistle for them and gather them in, for I have redeemed them, and they shall be as many as they were before. ▤

Luke 1:68  Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people … ▤

Ps 25:22  Redeem Israel, O God, out of all his troubles. ▤

- With God is plentiful redemption:

Ps 130:7  O Israel, hope in the LORD! For with the LORD there is steadfast love, and with him is plentiful redemption. ▤

God redeems his people from enemies

Note that the contexts of most of the verses in the previous subsection show that they likewise have redemption from enemies in view. Some of the verses in the following subsection do too, speaking of freedom from such things as imprisonment by enemies.

Ex 6:6  Say therefore to the people of Israel, ‘I am the LORD, and I will bring you out from under the burdens of the Egyptians, and I will deliver you from slavery to them, and I will redeem you with an outstretched arm and with great acts of judgment. ▤

Ps 106:10  So he saved them from the hand of the foe and redeemed them from the power of the enemy. ▤

Ps 107:2-3  Let the redeemed of the LORD say so, whom he has redeemed from troublec 3and gathered in from the lands, from the east and from the west, from the north and from the south. ▤

c Or from the hand of the foe

The alternative rendering in the text note makes clear that redemption from enemies is in view (cf. AMP, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT).

Isa 48:20  Go out from Babylon, flee from Chaldea, declare this with a shout of joy, proclaim it, send it out to the end of the earth; say, “The LORD has redeemed his servant Jacob!” ▤

Jer 15:21  I will deliver you out of the hand of the wicked, and redeem you from the grasp of the ruthless. ▤

Jer 31:11  For the LORD has ransomed Jacob and has redeemed him from hands too strong for him. ▤

Jer 50:33-34  Thus says the LORD of hosts: The people of Israel are oppressed, and the people of Judah with them. All who took them captive have held them fast; they refuse to let them go. 34Their Redeemer is strong; the LORD of hosts is his name. He will surely plead their cause, that he may give rest to the earth, but unrest to the inhabitants of Babylon. ▤

Isa 9:4  For the yoke of his burden, and the staff for his shoulder, the rod of his oppressor, you have broken as on the day of Midian. ▤

The last phrase refers to Gideon’s remarkable defeat of the Midianites, through God’s power, by which the Israelites were freed from Midian’s oppression of them. Note that in the subsequent chapter Isaiah similarly says – in regard to the Assyrian’s oppression of his people – “And in that day his burden will depart from your shoulder, and his yoke from your neck; and the yoke will be broken because of the fat.” (10:27)

God sets his people free from suffering and things that imprison

See also:

- Jesus Christ gave himself as a ransom for us, to redeem us from sin

- Jesus Christ’s death sets us free from sin’s control . . .

Ps 44:1-2  O God, we have heard with our ears, our fathers have told us, what deeds you performed in their days, in the days of old: 2you with your own hand drove out the nations, but them you planted; you afflicted the peoples, but them you set free; … ▤

Ps 81:6  I relieved yourd shoulder of the burden; your hands were freed from the basket. ▤

d Hebrew his; also next line

This refers to God setting the Israelites free from enforced labor, their time of slavery of in Egypt.

Ps 102:18-20  Let this be recorded for a generation to come, so that a people yet to be created may praise the LORD: 19that he looked down from his holy height; from heaven the LORD looked at the earth, 20to hear the groans of the prisoners, to set free those who were doomed to die, … ▤

Here the psalmist has his own anticipated deliverance partially in view.

Ps 116:16  O LORD, I am your servant; I am your servant, the son of your maidservant. You have loosed my bonds. ▤

Ps 118:5  Out of my distress I called on the LORD; the LORD answered me and set me free. ▤

Ps 119:32, 45  I will run in the way of your commandments when you enlarge my heart!e ▤  … 45and I shall walk in a wide place, for I have sought your precepts. ▤

e Or for you set my heart free

The Hebrew rendered “you enlarge my heart” (v. 32) may be referring to an increased understanding (cf. CEV, GNT, NRSV). However the rendering in the text note – “for you set my heart free” (cf. NIV) – may be preferable, making it relevant to this subsection. Verse 45 indicates that following God’s teachings brings “freedom” (CEV, GNT, NCV, NIV, NLT; cf. AMP, NASB, NKJV, NRSV). Note that similarly Job 36:16 speaks of God bringing Job “out of distress into a broad place where there was no cramping …”

Isa 14:3  When the LORD has given you rest from your pain and turmoil and the hard service with which you were made to serve, … ▤

Isaiah speaks of God giving his people rest from these things, effectively setting them free from such things (cf. CEV).

Isa 51:14  He who is bowed down shall speedily be released; he shall not die and go down to the pit, neither shall his bread be lacking. ▤

Isa 61:1  The Spirit of the Lord GOD is upon me, because the LORD has anointed me to bring good news to the poor;f he has sent me to bind up the brokenhearted, to proclaim liberty to the captives, and the opening of the prison to those who are bound;g … ▤

f Or afflicted

g Or the opening [of the eyes] to those who are blind; Septuagint and recovery of sight to the blind

Here the work of the Messiah is primarily in view. Jesus applied vv. 1-2a to himself in Luke 4:19-20. As such it largely speaks of spiritual freedom and release.

Zec 9:11  As for you also, because of the blood of my covenant with you, I will set your prisoners free from the waterless pit. ▤

Luke 13:10-13, 16  Now he was teaching in one of the synagogues on the Sabbath. 11And there was a woman who had had a disabling spirit for eighteen years. She was bent over and could not fully straighten herself. 12When Jesus saw her, he called her over and said to her, “Woman, you are freed from your disability.” 13And he laid his hands on her, and immediately she was made straight, and she glorified God. ▤  … 16And ought not this woman, a daughter of Abraham whom Satan bound for eighteen years, be loosed from this bond on the Sabbath day?” ▤

God will redeem his people from death

See also:

- Through Jesus Christ we can have eternal life as opposed to death

- Jesus Christ saves people from the power of death

- Eternal Life

There are at least two ways in which the Bible speaks of God redeeming his people from death. One way is deliverance from premature physical death, (cf. Ps 103:4 ↓; Lam 3:58 ↓). A second way is redemption or salvation from the eternal state of death, as per the above cross references. This is most likely the sense in Psalms 49:15 below; also see Hosea 13:14 and Romans 8:21 below, and the accompanying comments.

Ps 103:2-4  Bless the LORD, O my soul, and forget not all his benefits, 3who forgives all your iniquity, who heals all your diseases, 4who redeems your life from the pit, who crowns you with steadfast love and mercy, … ▤

Lam 3:58  You have taken up my cause, O Lord; you have redeemed my life. ▤

Ps 49:15  But God will ransom my soul from the power of Sheol, for he will receive me. Selah ▤

The use of “ransom” implies that redemption is in view – “redeem my soul” (NASB, NKJV; cf. NIV, NLT).

Hos 13:14  Shall I ransom them from the power of Sheol? Shall I redeem them from Death? O Death, where are your plagues? O Sheol, where is your sting? Compassion is hidden from my eyes. ▤

Because of Israel’s great sin, God is indicating here that he will not redeem them from death. However, as such it reflects that he can do so and even suggests that he will do so for those who truly are his (cf. NIV, NKJV). This assertion is supported by the fact that in 1 Corinthians 15:54-57 Paul applies the verse to the believer’s victory over death through Jesus Christ.

- The freedom of God’s people in the afterlife:

Rom 8:21  … that the creation itself will be set free from its bondage to corruption and obtain the freedom of the glory of the children of God. ▤

This freedom of God’s children would appear to encompass freedom from decay as well as being at least applicable to freedom from sin and its consequences (notably death) – and any danger.

Note: God vindicates his people

See also:

- [Reasons for God’s judgment:] To vindicate God’s people

To vindicate someone is to clear them from blame; one could say it means to free or redeem from blame.

Ps 135:14  For the LORD will vindicate his people and have compassion on his servants. ▤

Isa 50:7-8  But the Lord GOD helps me; therefore I have not been disgraced; therefore I have set my face like a flint, and I know that I shall not be put to shame. 8He who vindicates me is near. Who will contend with me? Let us stand up together. Who is my adversary? Let him come near to me. ▤

Vindication of the Messiah is foremost in view here.

Jer 51:10  The LORD has brought about our vindication; come, let us declare in Zion the work of the LORD our God. ▤

Ps 37:6  He will bring forth your righteousness as the light, and your justice as the noonday. ▤

This most likely speaks of God causing his people’s “vindication” (NRSV) to be as clear as the shining of the sun (cf. CEV).

Isa 54:17  … no weapon that is fashioned against you shall succeed, and you shall confute every tongue that rises against you in judgment. This is the heritage of the servants of the LORD and their vindicationh from me, declares the LORD. ▤

h Or righteousness

Mic 7:9-10  I will bear the indignation of the LORD because I have sinned against him, until he pleads my cause and executes judgment for me. He will bring me out to the light; I shall look upon his vindication. 10Then my enemy will see, and shame will cover her who said to me, “Where is the LORD your God?” My eyes will look upon her; now she will be trampled down like the mire of the streets. ▤

God vindicates his people, establishing justice for them and saving them (v. 9). As such God proves to their enemies: the validity of his people’s cause; and the reality of himself as their God who cares for them as his people (v. 10).

- The LORD will not let the righteous be condemned when brought to trial:

Ps 37:32-33  The wicked watches for the righteous and seeks to put him to death. 33The LORD will not abandon him to his power or let him be condemned when he is brought to trial. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

God Helps His People against Enemies

Section Jumps

- God helps his people in need, including against enemies

- God consistently helps his people in need

- God helps his people by upholding them and delivering them from enemies

- God helps his people defeat enemies

- For God fights for his people, giving victory over enemies . . .

- . . . as God fought for the Israelites in their conquest of Canaan

- God enables his people to overcome all that is in the world, including Satan

- Further examples of God saving his people from enemies

- Further promises of God saving his people from enemies

See also:

- God saves his people from all their enemies

- God redeems his people from enemies

- God sets his people free from suffering and things that imprison

- God protects his people from enemies

God helps his people in need, including against enemies

Although not always specifically referred to in a number of the verses in this and the following subsection, it is help against enemies that is primarily in view in most of the verses.

1Chr 12:18  Then the Spirit clothed Amasai, chief of the thirty, and he said, “We are yours, O David, and with you, O son of Jesse! Peace, peace to you, and peace to your helpers! For your God helps you.” Then David received them and made them officers of his troops. ▤

2Chr 32:8  With him is an arm of flesh, but with us is the LORD our God, to help us and to fight our battles.” And the people took confidence from the words of Hezekiah king of Judah. ▤

Ps 27:9  Hide not your face from me. Turn not your servant away in anger, O you who have been my help. Cast me not off; forsake me not, O God of my salvation! ▤

In a prayer for help against enemies, David speaks of God’s past help.

Ps 86:17  Show me a sign of your favor, that those who hate me may see and be put to shame because you, LORD, have helped me and comforted me. ▤

David asks for “a sign of your favor” that would shame his enemies. The past tense of “helped” and “comforted” may allude to God’s past help and comfort of David, or primarily reflect David’s confidence that God would help and comfort him again with such goodness.

Ps 115:9-11  O Israel,i trust in the LORD! He is their help and their shield. 10O house of Aaron, trust in the LORD! He is their help and their shield. 11You who fear the LORD, trust in the LORD! He is their help and their shield. ▤

i Masoretic Text; many Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac O house of Israel

Ps 121:1-2  I lift up my eyes to the hills. From where does my help come? 2My help comes from the LORD, who made heaven and earth. ▤

Help against enemies would appear to be at least partially in view here (cf. v. 7).

Ps 124:8  Our help is in the name of the LORD, who made heaven and earth. ▤

The “name” of the LORD denotes his presence, here with the implication that all his wondrous attributes are on hand to help his people.

Luke 1:54-55  He has helped his servant Israel, in remembrance of his mercy, 55as he spoke to our fathers, to Abraham and to his offspring forever. ▤

Heb 13:6  So we can confidently say, “The Lord is my helper; I will not fear; what can man do to me?” ▤

Deut 33:26  There is none like God, O Jeshurun, who rides through the heavens to your help, through the skies in his majesty. ▤

Not only does God help his people, there is no one like him, who can help like he can.

God consistently helps his people in need

Ps 46:1  God is our refuge and strength, a very presentj help in trouble. ▤

j Or well proved

Acts 26:21-22  For this reason the Jews seized me in the temple and tried to kill me. 22To this day I have had the help that comes from God, and so I stand here testifying both to small and great, saying nothing but what the prophets and Moses said would come to pass: … ▤

1Sam 7:12-13  Then Samuel took a stone and set it up between Mizpah and Shenk and called its name Ebenezer;l for he said, “Till now the LORD has helped us.” 13So the Philistines were subdued and did not again enter the territory of Israel. And the hand of the LORD was against the Philistines all the days of Samuel. ▤

k Hebrew; Septuagint, Syriac Jeshanah

l Ebenezer means stone of help

Samuel set up a type of monument and called it “Ebenezer” (v. 12), which as the text note states means “stone of help”. He did this as an acknowledgment that up to that point in time God had helped the Israelites “every step of the way” (NIrV®; cf. GNT). Following this occasion God continued to help the Israelites against the Philistines, doing so all throughout Samuel’s lifetime (v. 13b).

Ps 68:19  Blessed be the Lord, who daily bears us up; God is our salvation. Selah ▤

- God works all things together for the good of his people:

Rom 8:28  And we know that for those who love God all things work together for good,m for those who are called according to his purpose. ▤

m Some manuscripts God works all things together for good, or God works in all things for the good

Note the alternative renderings in the text note.

God helps his people by upholding them and delivering them from enemies

See also:

- Deut 33:29 ⇓

Verses regarding God’s help in physical warfare/adversity are readily applicable to spiritual warfare and dealing with various kinds of adversaries and opposition.

Ps 46:5  God is in the midst of her; she shall not be moved; God will help her when morning dawns. ▤

Here “her” refers to Jerusalem.

Ps 54:3-4  For strangersn have risen against me; ruthless men seek my life; they do not set God before themselves. Selah 4Behold, God is my helper; the Lord is the upholder of my life. ▤

n Some Hebrew manuscripts and Targum insolent men (compare Psalm 86:14)

Isa 41:10-14  … fear not, for I am with you; be not dismayed, for I am your God; I will strengthen you, I will help you, I will uphold you with my righteous right hand. 11Behold, all who are incensed against you shall be put to shame and confounded; those who strive against you shall be as nothing and shall perish. 12You shall seek those who contend with you, but you shall not find them; those who war against you shall be as nothing at all. 13For I, the LORD your God, hold your right hand; it is I who say to you, “Fear not, I am the one who helps you.” 14Fear not, you worm Jacob, you men of Israel! I am the one who helps you, declares the LORD; your Redeemer is the Holy One of Israel. ▤

2Chr 18:31-32  As soon as the captains of the chariots saw Jehoshaphat, they said, “It is the king of Israel.” So they turned to fight against him. And Jehoshaphat cried out, and the LORD helped him; God drew them away from him. 32For as soon as the captains of the chariots saw that it was not the king of Israel, they turned back from pursuing him. ▤

Ps 37:40  The LORD helps them and delivers them; he delivers them from the wicked and saves them, because they take refuge in him. ▤

Ps 94:16-17  Who rises up for me against the wicked? Who stands up for me against evildoers? 17If the LORD had not been my help, my soul would soon have lived in the land of silence. ▤

Isa 50:7-9  But the Lord GOD helps me; therefore I have not been disgraced; therefore I have set my face like a flint, and I know that I shall not be put to shame. 8He who vindicates me is near. Who will contend with me? Let us stand up together. Who is my adversary? Let him come near to me. 9Behold, the Lord GOD helps me; who will declare me guilty? Behold, all of them will wear out like a garment; the moth will eat them up. ▤

This is from one of Isaiah’s servant songs, and so is ultimately referring to the Messiah.

- With God as their helper, his people need not fear anyone:

Heb 13:6  So we can confidently say, “The Lord is my helper; I will not fear; what can man do to me?” ▤

God helps his people defeat enemies

Ps 118:7, 12-13  The LORD is on my side as my helper; I shall look in triumph on those who hate me. ▤  … 12They surrounded me like bees; they went out like a fire among thorns; in the name of the LORD I cut them off! 13I was pushed hard,o so that I was falling, but the LORD helped me. ▤

o Hebrew You (that is, the enemy) pushed me hard

Gen 49:23-25  The archers bitterly attacked him, shot at him, and harassed him severely, 24yet his bow remained unmoved; his armsp were made agile by the hands of the Mighty One of Jacob (from there is the Shepherd,q the Stone of Israel), 25by the God of your father who will help you, by the Almightyr who will bless you with blessings of heaven above, blessings of the deep that crouches beneath, blessings of the breasts and of the womb. ▤

p Hebrew the arms of his hands

q Or by the name of the Shepherd

r Hebrew Shaddai

Deut 33:29  Happy are you, O Israel! Who is like you, a people saved by the LORD, the shield of your help, and the sword of your triumph! Your enemies shall come fawning to you, and you shall tread upon their backs. ▤

Josh 14:12  So now give me this hill country of which the LORD spoke on that day, for you heard on that day how the Anakim were there, with great fortified cities. It may be that the LORD will be with me, and I shall drive them out just as the LORD said. ▤

2Chr 26:6-7  He went out and made war against the Philistines and broke through the wall of Gath and the wall of Jabneh and the wall of Ashdod, and he built cities in the territory of Ashdod and elsewhere among the Philistines. 7God helped him against the Philistines and against the Arabians who lived in Gurbaal and against the Meunites. ▤

Ps 18:29, 32-36, 39-40  For by you I can run against a troop, and by my God I can leap over a wall. ▤  … 32the God who equipped me with strength and made my way blameless. 33He made my feet like the feet of a deer and set me secure on the heights. 34He trains my hands for war, so that my arms can bend a bow of bronze. 35You have given me the shield of your salvation, and your right hand supported me, and your gentleness made me great. 36You gave a wide place for my steps under me, and my feet did not slip. ▤  … 39For you equipped me with strength for the battle; you made those who rise against me sink under me. 40You made my enemies turn their backs to me,s and those who hated me I destroyed. ▤

s Or You gave me my enemies’ necks

The “wall” (v. 29) would most likely be a wall of his enemies, presumably for their defenses (cf. GNT), perhaps a city wall (cf. CEV).

For God fights for his people, giving victory over enemies . . .

See also:

- Ps 18:39-40 ⇑

Note that the references below from Exodus 14 and 2 Chronicles 20 speak of God defeating Israel’s enemies without the Israelites even having to fight. Most of the other references speak of God fighting with the Israelites, to enable them to be victorious over their enemies.

Ex 14:13-14, 23-28  And Moses said to the people, “Fear not, stand firm, and see the salvation of the LORD, which he will work for you today. For the Egyptians whom you see today, you shall never see again. 14The LORD will fight for you, and you have only to be silent.” ▤  … 23The Egyptians pursued and went in after them into the midst of the sea, all Pharaoh’s horses, his chariots, and his horsemen. 24And in the morning watch the LORD in the pillar of fire and of cloud looked down on the Egyptian forces and threw the Egyptian forces into a panic, 25cloggingt their chariot wheels so that they drove heavily. And the Egyptians said, “Let us flee from before Israel, for the LORD fights for them against the Egyptians.” 26Then the LORD said to Moses, “Stretch out your hand over the sea, that the water may come back upon the Egyptians, upon their chariots, and upon their horsemen.” 27So Moses stretched out his hand over the sea, and the sea returned to its normal course when the morning appeared. And as the Egyptians fled into it, the LORD threwu the Egyptians into the midst of the sea. 28The waters returned and covered the chariots and the horsemen; of all the host of Pharaoh that had followed them into the sea, not one of them remained. ▤

t Or binding (compare Samaritan, Septuagint, Syriac); Hebrew removing

u Hebrew shook off

Judg 4:14-16  And Deborah said to Barak, “Up! For this is the day in which the LORD has given Sisera into your hand. Does not the LORD go out before you?” So Barak went down from Mount Tabor with 10,000 men following him. 15And the LORD routed Sisera and all his chariots and all his army before Barak by the edge of the sword. And Sisera got down from his chariot and fled away on foot. 16And Barak pursued the chariots and the army to Harosheth-hagoyim, and all the army of Sisera fell by the edge of the sword; not a man was left. ▤

In saying that the LORD had gone out before them (v. 15; cf. 1Chr 14:15 ↓), Deborah spoke of the LORD “marching ahead” (NLT) of the Israelites, leading them in the attack, to route their enemies at their advance (v. 16).

2Sam 8:14  Then he put garrisons in Edom; throughout all Edom he put garrisons, and all the Edomites became David’s servants. And the LORD gave victory to David wherever he went. ▤

1Chr 14:15-16  And when you hear the sound of marching in the tops of the balsam trees, then go out to battle, for God has gone out before you to strike down the army of the Philistines.” 16And David did as God commanded him, and they struck down the Philistine army from Gibeon to Gezer. ▤

2Chr 20:15, 17, 22, 29  And he said, “Listen, all Judah and inhabitants of Jerusalem and King Jehoshaphat: Thus says the LORD to you, ‘Do not be afraid and do not be dismayed at this great horde, for the battle is not yours but God’s. ▤  … 17You will not need to fight in this battle. Stand firm, hold your position, and see the salvation of the LORD on your behalf, O Judah and Jerusalem.’ Do not be afraid and do not be dismayed. Tomorrow go out against them, and the LORD will be with you.” ▤  … 22And when they began to sing and praise, the LORD set an ambush against the men of Ammon, Moab, and Mount Seir, who had come against Judah, so that they were routed. ▤  … 29And the fear of God came on all the kingdoms of the countries when they heard that the LORD had fought against the enemies of Israel. ▤

Note that the “ambush” (v. 22) appears to have involved the enemy forces destroying each other (cf. v. 23), seemingly in confusion orchestrated by God.

2Chr 32:8  With him is an arm of flesh, but with us is the LORD our God, to help us and to fight our battles.” And the people took confidence from the words of Hezekiah king of Judah. ▤

Neh 4:20  In the place where you hear the sound of the trumpet, rally to us there. Our God will fight for us. ▤

Here Nehemiah gives his strategy should his people be attacked while rebuilding Jerusalem’s walls. He confidently asserts that if they are attacked God would fight for them.

Ps 60:12  With God we shall do valiantly; it is he who will tread down our foes. ▤

Ex 17:15  And Moses built an altar and called the name of it, The LORD Is My Banner, … ▤

God is his people’s banner amidst the battle – the base or source of victory. As such the title “The LORD Is My Banner” effectively means: “The Lord Gives Me Victory.” (CEV)

. . . as God fought for the Israelites in their conquest of Canaan

Deut 9:1-3  Hear, O Israel: you are to cross over the Jordan today, to go in to dispossess nations greater and mightier than yourselves, cities great and fortified up to heaven, 2a people great and tall, the sons of the Anakim, whom you know, and of whom you have heard it said, ‘Who can stand before the sons of Anak?’ 3Know therefore today that he who goes over before you as a consuming fire is the LORD your God. He will destroy them and subdue them before you. So you shall drive them out and make them perish quickly, as the LORD has promised you. ▤

Deut 20:4  … for the LORD your God is he who goes with you to fight for you against your enemies, to give you the victory. ▤

Josh 10:10-14  And the LORD threw them into a panic before Israel, whov struck them with a great blow at Gibeon and chased them by the way of the ascent of Beth-horon and struck them as far as Azekah and Makkedah. 11And as they fled before Israel, while they were going down the ascent of Beth-horon, the LORD threw down large stones from heaven on them as far as Azekah, and they died. There were more who died because of the hailstones than the sons of Israel killed with the sword. 12At that time Joshua spoke to the LORD in the day when the LORD gave the Amorites over to the sons of Israel, and he said in the sight of Israel, “Sun, stand still at Gibeon, and moon, in the Valley of Aijalon.” 13And the sun stood still, and the moon stopped, until the nation took vengeance on their enemies. Is this not written in the Book of Jashar? The sun stopped in the midst of heaven and did not hurry to set for about a whole day. 14There has been no day like it before or since, when the LORD heeded the voice of a man, for the LORD fought for Israel. ▤

v Or and he

There are many explanations of what is being described in vv. 12-13, such as a solar eclipse occurring or that the phrase “stood still” may in fact mean “stopped shining”. But most commentators understand it to literally mean that the sun’s position in relation to the earth did not change for about a day.

Josh 10:42  And Joshua captured all these kings and their land at one time, because the LORD God of Israel fought for Israel. ▤

Josh 23:3-5, 10  And you have seen all that the LORD your God has done to all these nations for your sake, for it is the LORD your God who has fought for you. 4Behold, I have allotted to you as an inheritance for your tribes those nations that remain, along with all the nations that I have already cut off, from the Jordan to the Great Sea in the west. 5The LORD your God will push them back before you and drive them out of your sight. And you shall possess their land, just as the LORD your God promised you. ▤  … 10One man of you puts to flight a thousand, since it is the LORD your God who fights for you, just as he promised you. ▤

Ps 44:3-7  … for not by their own sword did they win the land, nor did their own arm save them, but your right hand and your arm, and the light of your face, for you delighted in them. 4You are my King, O God; ordain salvation for Jacob! 5Through you we push down our foes; through your name we tread down those who rise up against us. 6For not in my bow do I trust, nor can my sword save me. 7But you have saved us from our foes and have put to shame those who hate us. ▤

The psalmist parallels God giving the Israelites victory in their conquest of Canaan (v. 3) with his own experience of – and/or belief in – God giving the people victory in his own lifetime (vv. 4-7).

God enables his people to overcome all that is in the world, including Satan

Rom 8:31, 35, 37  What then shall we say to these things? If God is for us, who can bew against us? ▤  … 35Who shall separate us from the love of Christ? Shall tribulation, or distress, or persecution, or famine, or nakedness, or danger, or sword? ▤  … 37No, in all these things we are more than conquerors through him who loved us. ▤

w Or who is

Verse 31b implies that if God is for us then no one can effectively oppose us. In all adversity we are more than conquerors through Christ (v. 37; cf. CEV, NIrV, NLT).

Luke 10:19-20  Behold, I have given you authority to tread on serpents and scorpions, and over all the power of the enemy, and nothing shall hurt you. 20Nevertheless, do not rejoice in this, that the spirits are subject to you, but rejoice that your names are written in heaven. ▤

Here “serpents and scorpions” (v. 19) most likely is a reference to evil spirits (v. 20). The “enemy” is Satan (cf. CEV). There is disagreement among commentators as to what degree this authority – given here to the disciples – is given to believers generally.

1Jn 2:14  I write to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I write to you, young men, because you are strong, and the word of God abides in you, and you have overcome the evil one. ▤

The reference to the word of God living in these believers implies that it played a significant role in them overcoming Satan. As such this points to God enabling his people to overcome Satan.

1Jn 4:4  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤

This speaks of overcoming false prophets, who are ultimately inspired by “the spirit of the antichrist” (v. 3). The one “who is in you” is most likely referring to the Holy Spirit, but it could be referring to God or Jesus Christ. The one “who is in the world” refers to Satan.

1Jn 5:3-5  For this is the love of God, that we keep his commandments. And his commandments are not burdensome. 4For everyone who has been born of God overcomes the world. And this is the victory that has overcome the world—our faith. 5Who is it that overcomes the world except the one who believes that Jesus is the Son of God? ▤

To “overcome the world” means to rise above its sinful way of life. This victory is our faith (v. 4), or won through our faith, which is essentially believing that Jesus is the Son of God (v. 5) and acting accordingly.

Rev 12:10-11  And I heard a loud voice in heaven, saying, “Now the salvation and the power and the kingdom of our God and the authority of his Christ have come, for the accuser of our brothersx has been thrown down, who accuses them day and night before our God. 11And they have conquered him by the blood of the Lamb and by the word of their testimony, for they loved not their lives even unto death. ▤

x Or brothers and sisters

This appears to be saying that these believers overcame Satan by their belief in and testimony to Jesus Christ’s death and its significance. As such it is applicable to all believers in their conflict with Satan.

Ps 91:13  You will tread on the lion and the adder; the young lion and the serpent you will trample underfoot. ▤

The lions and snakes (cf. Luke 10:19 ↑) denote dangers or foes, possibly implying both powerful ones (the lions) and insidious ones (the snakes). As such they are applicable to both physical and spiritual enemies.

Isa 54:15, 17  If anyone stirs up strife, it is not from me; whoever stirs up strife with you shall fall because of you. ▤  … 17no weapon that is fashioned against you shall succeed, and you shall confute every tongue that rises against you in judgment. This is the heritage of the servants of the LORD and their vindicationy from me, declares the LORD. ▤

y Or righteousness

These promises are made to Jerusalem in its time of future renewal.

- Despite trouble, God’s people have peace in Jesus Christ – who has overcome the world:

John 16:33  I have said these things to you, that in me you may have peace. In the world you will have tribulation. But take heart; I have overcome the world. ▤

Although the world causes his followers trouble, in him – the one who has overcome the world – they have peace amidst the trouble.

Further examples of God saving his people from enemies

1Sam 17:37, 47-49, 51b  And David said, “The LORD who delivered me from the paw of the lion and from the paw of the bear will deliver me from the hand of this Philistine.” And Saul said to David, “Go, and the LORD be with you!” ▤  … 47and that all this assembly may know that the LORD saves not with sword and spear. For the battle is the LORD’s, and he will give you into our hand.” 48When the Philistine arose and came and drew near to meet David, David ran quickly toward the battle line to meet the Philistine. 49And David put his hand in his bag and took out a stone and slung it and struck the Philistine on his forehead. The stone sank into his forehead, and he fell on his face to the ground. ▤  … 51… When the Philistines saw that their champion was dead, they fled. ▤

2Sam 22:17-20  He sent from on high, he took me; he drew me out of many waters. 18He rescued me from my strong enemy, from those who hated me, for they were too mighty for me. 19They confronted me in the day of my calamity, but the LORD was my support. 20He brought me out into a broad place; he rescued me, because he delighted in me. ▤

Ezra 8:31  Then we departed from the river Ahava on the twelfth day of the first month, to go to Jerusalem. The hand of our God was on us, and he delivered us from the hand of the enemy and from ambushes by the way. ▤

Ps 18:47-48  … the God who gave me vengeance and subdued peoples under me, 48who delivered me from my enemies; yes, you exalted me above those who rose against me; you rescued me from the man of violence. ▤

Ps 116:6, 8  The LORD preserves the simple; when I was brought low, he saved me. ▤  … 8For you have delivered my soul from death, my eyes from tears, my feet from stumbling; … ▤

The deliverance spoken may well have been from enemies (cf. v. 11).

Ps 129:1-4  “Greatlyz have they afflicted me from my youth”— let Israel now say— 2“Greatly have they afflicted me from my youth, yet they have not prevailed against me. 3The plowers plowed upon my back; they made long their furrows.” 4The LORD is righteous; he has cut the cords of the wicked. ▤

z Or Often; also verse 2

Ps 138:7  Though I walk in the midst of trouble, you preserve my life; you stretch out your hand against the wrath of my enemies, and your right hand delivers me. ▤

Isa 63:9  In all their affliction he was afflicted,a and the angel of his presence saved them; in his love and in his pity he redeemed them; he lifted them up and carried them all the days of old. ▤

a Or he did not afflict

This is probably speaking of the Israelite’s deliverance from the Egyptians.

Acts 12:11  When Peter came to himself, he said, “Now I am sure that the Lord has sent his angel and rescued me from the hand of Herod and from all that the Jewish people were expecting.” ▤

2Cor 1:10  He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. ▤

It is not known to what “deadly peril” Paul was referring; enemies are certainly a strong possibility.

Further promises of God saving his people from enemies

See also:

- Deliverance and Everlasting Peace

Deut 23:14  Because the LORD your God walks in the midst of your camp, to deliver you and to give up your enemies before you, therefore your camp must be holy, so that he may not see anything indecent among you and turn away from you. ▤

2Ki 20:6b  I will deliver you and this city out of the hand of the king of Assyria, and I will defend this city for my own sake and for my servant David’s sake. ▤

Isa 49:25  For thus says the LORD: “Even the captives of the mighty shall be taken, and the prey of the tyrant be rescued, for I will contend with those who contend with you, and I will save your children. ▤

Jer 15:20-21  And I will make you to this people a fortified wall of bronze; they will fight against you, but they shall not prevail over you, for I am with you to save you and deliver you, declares the LORD. 21I will deliver you out of the hand of the wicked, and redeem you from the grasp of the ruthless. ▤

Jer 39:16-17  Go, and say to Ebed-melech the Ethiopian, ‘Thus says the LORD of hosts, the God of Israel: Behold, I will fulfill my words against this city for harm and not for good, and they shall be accomplished before you on that day. 17But I will deliver you on that day, declares the LORD, and you shall not be given into the hand of the men of whom you are afraid. ▤

Ezek 34:12b, 27  I will rescue them from all places where they have been scattered on a day of clouds and thick darkness. ▤  … 27And the trees of the field shall yield their fruit, and the earth shall yield its increase, and they shall be secure in their land. And they shall know that I am the LORD, when I break the bars of their yoke, and deliver them from the hand of those who enslaved them. ▤

- Promise of imminent salvation:

Isa 56:1  Thus says the LORD: “Keep justice, and do righteousness, for soon my salvation will come, and my deliverance be revealed. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

God Is Revealed in Saving His People

Section Jumps

- God’s saving of his people makes known his salvation to the nations

- God’s saving of his people makes known that he is the LORD – the only God

- God’s saving of his people reveals God’s great power

- God’s saving of his people reveals God’s glory

- God’s saving of his people evidences God’s love and faithfulness

- God’s saving of his people shows God’s holiness and righteousness . . .

- . . . God’s righteousness is closely associated with his salvation

See also:

- God’s Judgment Reveals God

God’s saving of his people makes known his salvation to the nations

Note that throughout the following subsections there are a number of verses which speak of God’s saving of his people making known to the nations either God or various things about him (e.g. 1Ki 8:59-60 ⇓; 2Ki 19:19, 35 ⇓; 1Sam 17:46 ⇓).

Ps 98:1-3  Oh sing to the LORD a new song, for he has done marvelous things! His right hand and his holy arm have worked salvation for him. 2The LORD has made known his salvation; he has revealed his righteousness in the sight of the nations. 3He has remembered his steadfast love and faithfulness to the house of Israel. All the ends of the earth have seen the salvation of our God. ▤

God’s working of salvation for his people is referred to in each of these three verses.

Isa 52:9-10  Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. 10The LORD has bared his holy arm before the eyes of all the nations, and all the ends of the earth shall see the salvation of our God. ▤

This speaks of future deliverance for Jerusalem, in which God would demonstrate his holy power, causing all nations to see his salvation (v. 10).

Isa 49:26  I will make your oppressors eat their own flesh, and they shall be drunk with their own blood as with wine. Then all flesh shall know that I am the LORD your Savior, and your Redeemer, the Mighty One of Jacob. ▤

In conjunction with making known his salvation, by saving his people God makes known to all nations that he is the Savior of his people.

Ps 67:1-2  May God be gracious to us and bless us and make his face to shine upon us, Selah 2that your way may be known on earth, your saving power among all nations. ▤

The reference to God’s “saving power” in v. 2, suggests that the request for God’s favor in v. 1 has his saving of his people at least partially in view. Thus his “way” (v. 2) that such favor to his people would make known throughout the earth would include his salvation. This is also implied by his “saving power” being spoken of in conjunction with his “way”.

- All nations will see God’s salvation in Jesus Christ:

Luke 3:6  … and all flesh shall see the salvation of God. ▤

This verse quotes from Isaiah 40:5, applying it to the salvation that would come through Jesus Christ.

God’s saving of his people makes known that he is the LORD – the only God

See also:

- God’s deeds show that he is the only God . . .

- . . . God’s deeds show that he is indeed the LORDORD

- God’s judgment shows his might and his sovereignty . . .

- . . . God’s judgment makes known that he is the LORD

Ex 6:6-7  Say therefore to the people of Israel, ‘I am the LORD, and I will bring you out from under the burdens of the Egyptians, and I will deliver you from slavery to them, and I will redeem you with an outstretched arm and with great acts of judgment. 7I will take you to be my people, and I will be your God, and you shall know that I am the LORD your God, who has brought you out from under the burdens of the Egyptians. ▤

By redeeming Israel out of Egypt with mighty acts (v. 6) and taking them as his own (v. 7a), Israel would know that he was the LORD their God (v. 7b). Deuteronomy 4:34-35 below has similar teaching.

Deut 4:32-35  For ask now of the days that are past, which were before you, since the day that God created man on the earth, and ask from one end of heaven to the other, whether such a great thing as this has ever happened or was ever heard of. 33Did any people ever hear the voice of a god speaking out of the midst of the fire, as you have heard, and still live? 34Or has any god ever attempted to go and take a nation for himself from the midst of another nation, by trials, by signs, by wonders, and by war, by a mighty hand and an outstretched arm, and by great deeds of terror, all of which the LORD your God did for you in Egypt before your eyes? 35To you it was shown, that you might know that the LORD is God; there is no other besides him. ▤

1Ki 20:13, 21, 28-30a  And behold, a prophet came near to Ahab king of Israel and said, “Thus says the LORD, Have you seen all this great multitude? Behold, I will give it into your hand this day, and you shall know that I am the LORD.” ▤  … 21And the king of Israel went out and struck the horses and chariots, and struck the Syrians with a great blow. ▤  … 28And a man of God came near and said to the king of Israel, “Thus says the LORD, ‘Because the Syrians have said, “The LORD is a god of the hills but he is not a god of the valleys,” therefore I will give all this great multitude into your hand, and you shall know that I am the LORD.’” 29And they encamped opposite one another seven days. Then on the seventh day the battle was joined. And the people of Israel struck down of the Syrians 100,000 foot soldiers in one day. 30And the rest fled into the city of Aphek, and the wall fell upon 27,000 men who were left. ▤

Ezek 28:24  And for the house of Israel there shall be no more a brier to prick or a thorn to hurt them among all their neighbors who have treated them with contempt. Then they will know that I am the Lord GOD. ▤

1Ki 8:59-60  Let these words of mine, with which I have pleaded before the LORD, be near to the LORD our God day and night, and may he maintain the cause of his servant and the cause of his people Israel, as each day requires, 60that all the peoples of the earth may know that the LORD is God; there is no other. ▤

Solomon’s request encompassed God saving Israel from her enemies.

2Ki 19:19, 35-36  So now, O LORD our God, save us, please, from his hand, that all the kingdoms of the earth may know that you, O LORD, are God alone.” ▤  … 35And that night the angel of the LORD went out and struck down 185,000 in the camp of the Assyrians. And when people arose early in the morning, behold, these were all dead bodies. 36Then Sennacherib king of Assyria departed and went home and lived at Nineveh. ▤

2Chr 33:11-13  Therefore the LORD brought upon them the commanders of the army of the king of Assyria, who captured Manasseh with hooks and bound him with chains of bronze and brought him to Babylon. 12And when he was in distress, he entreated the favor of the LORD his God and humbled himself greatly before the God of his fathers. 13He prayed to him, and God was moved by his entreaty and heard his plea and brought him again to Jerusalem into his kingdom. Then Manasseh knew that the LORD was God. ▤

Isa 43:12  I declared and saved and proclaimed, when there was no strange god among you; and you are my witnesses,” declares the LORD, “and I am God. ▤

The fulfillment of God’s declaration of what was to come and his salvation would affirm that he is “the only God” (NLT; cf. AMP, NIV).

Joel 2:26-27  You shall eat in plenty and be satisfied, and praise the name of the LORD your God, who has dealt wondrously with you. And my people shall never again be put to shame. 27You shall know that I am in the midst of Israel, and that I am the LORD your God and there is none else. And my people shall never again be put to shame. ▤

- Israel’s defeat of the Philistines would make known to the whole world that there was a God in Israel:

1Sam 17:46  This day the LORD will deliver you into my hand, and I will strike you down and cut off your head. And I will give the dead bodies of the host of the Philistines this day to the birds of the air and to the wild beasts of the earth, that all the earth may know that there is a God in Israel, … ▤

God’s saving of his people reveals God’s great power

See also:

- God’s great power is shown in his deeds

- God’s judgment shows his might and his sovereignty . . .

- God has mighty power to save his people . . .

- . . . God can perform awesome deeds to save his people

Ex 14:30-31  Thus the LORD saved Israel that day from the hand of the Egyptians, and Israel saw the Egyptians dead on the seashore. 31Israel saw the great power that the LORD used against the Egyptians, so the people feared the LORD, and they believed in the LORD and in his servant Moses. ▤

Ps 67:1-2  May God be gracious to us and bless us and make his face to shine upon us, Selah 2that your way may be known on earth, your saving power among all nations. ▤

Ps 106:8  Yet he saved them for his name’s sake, that he might make known his mighty power. ▤

Jer 32:20-21  You have shown signs and wonders in the land of Egypt, and to this day in Israel and among all mankind, and have made a name for yourself, as at this day. 21You brought your people Israel out of the land of Egypt with signs and wonders, with a strong hand and outstretched arm, and with great terror. ▤

God had gained renown among all nations for the powerful “signs and wonders” he had performed, notably in saving his people out of Egypt.

Isa 52:9-10  Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. 10The LORD has bared his holy arm before the eyes of all the nations, and all the ends of the earth shall see the salvation of our God. ▤

This speaks of God’s coming salvation of Jerusalem. The term “his holy arm” (v. 10) refers to God’s holy power, here revealed in his salvation.

Ex 34:10  And he said, “Behold, I am making a covenant. Before all your people I will do marvels, such as have not been created in all the earth or in any nation. And all the people among whom you are shall see the work of the LORD, for it is an awesome thing that I will do with you. ▤

The reference appears to be primarily to driving out enemy nations before Israel in the Promised Land (vv. 11), in a sense saving his people from them – and demonstrating his awesome power.

1Sam 17:46-47, 50-52  This day the LORD will deliver you into my hand, and I will strike you down and cut off your head. And I will give the dead bodies of the host of the Philistines this day to the birds of the air and to the wild beasts of the earth, that all the earth may know that there is a God in Israel, 47and that all this assembly may know that the LORD saves not with sword and spear. For the battle is the LORD’s, and he will give you into our hand.” ▤  … 50So David prevailed over the Philistine with a sling and with a stone, and struck the Philistine and killed him. There was no sword in the hand of David. 51Then David ran and stood over the Philistine and took his sword and drew it out of its sheath and killed him and cut off his head with it. When the Philistines saw that their champion was dead, they fled. 52And the men of Israel and Judah rose with a shout and pursued the Philistines as far as Gathb and the gates of Ekron, so that the wounded Philistines fell on the way from Shaaraim as far as Gath and Ekron. ▤

b Septuagint; Hebrew Gai

All those gathered would realize that it is not by human power that God saves (vv. 47, 50b), but by rather his own mighty power, as implied in v. 47 and subsequently demonstrated in vv. 50-52.

- God’s restoration of his people made known among the nations that he has done great things for them:

Ps 126:1-2  When the LORD restored the fortunes of Zion, we were like those who dream. 2Then our mouth was filled with laughter, and our tongue with shouts of joy; then they said among the nations, “The LORD has done great things for them.” ▤

God’s saving of his people reveals God’s glory

See also:

- God’s glory is reflected in his powerful deeds

- God’s judgment evidences his glory – and also brings him glory

- Israel’s renewal will bring God glory

Ex 16:6-8  So Moses and Aaron said to all the people of Israel, “At evening you shall know that it was the LORD who brought you out of the land of Egypt, 7and in the morning you shall see the glory of the LORD, because he has heard your grumbling against the LORD. For what are we, that you grumble against us?” 8And Moses said, “When the LORD gives you in the evening meat to eat and in the morning bread to the full, because the LORD has heard your grumbling that you grumble against him—what are we? Your grumbling is not against us but against the LORD.” ▤

God would miraculously provide meat and bread for the Israelites in the desert (v. 8) – saving them from perishing – thereby displaying his glory (v. 7). It would also underline the fact that it was he who had delivered them out of Egypt (v. 6).

Ps 57:3, 5  He will send from heaven and save me; he will put to shame him who tramples on me. Selah God will send out his steadfast love and his faithfulness! ▤  … 5Be exalted, O God, above the heavens! Let your glory be over all the earth! ▤

In v. 5 David appears to be meaning that God’s glory would be made apparent throughout the earth by God’s deliverance of him from powerful enemies (v. 3).

Ps 85:9  Surely his salvation is near to those who fear him, that glory may dwell in our land. ▤

The verse may mean that on accomplishing their salvation, God’s glorious presence – God himself – would remain with his people in the land (cf. GNT). Alternatively, or additionally, it could be speaking of God’s glory being displayed by effecting his people’s salvation. As such the verse would pertain to the theme of this subsection.

Isa 40:3-5  A voice cries:c “In the wilderness prepare the way of the LORD; make straight in the desert a highway for our God. 4Every valley shall be lifted up, and every mountain and hill be made low; the uneven ground shall become level, and the rough places a plain. 5And the glory of the LORD shall be revealed, and all flesh shall see it together, for the mouth of the LORD has spoken.” ▤

c Or A voice of one crying

This initially refers to God’s deliverance of the Jews from captivity in Babylon, with vv. 3-4 speaking of the preparation for God’s way in which his people would return. It is also understood to apply to God’s redemption that would come through Jesus Christ (cf. Luke 3:4-6).

Isa 44:23  Sing, O heavens, for the LORD has done it; shout, O depths of the earth; break forth into singing, O mountains, O forest, and every tree in it! For the LORD has redeemed Jacob, and will be glorifiedd in Israel. ▤

d Or will display his beauty

The latter part of the verse may well speak of God displaying his glory by his redemption of Israel (cf. NASB, NCV, NIV).

- What God has done for believers through Jesus Christ, is to the praise of his glory:

Eph 1:11-14  In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, 12so that we who were the first to hope in Christ might be to the praise of his glory. 13In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, 14who is the guaranteee of our inheritance until we acquire possession of it,f to the praise of his glory. ▤

e Or down payment

f Or until God redeems his possession

The fact that what God has done for believers through Jesus Christ is for “the praise of his glory” (vv. 12b, 14b) indicates that what he has done exhibits or reflects his glory. Note that the final clause (v. 14b) may have in view God sealing believers with the Holy Spirit (v. 13b), as well as them acquiring their inheritance (v. 14a), being “to the praise of his glory”.

God’s saving of his people evidences God’s love and faithfulness

See also:

- God shows his love for his people in delivering them . . .

- . . . and God shows his love for his people in protecting them

- God shows his faithfulness in helping and blessing his people

Most of the following verses do not specifically say that God’s saving of his people actually shows his love and faithfulness, but they do at least correlate it with one or both of these characteristics.

Ps 17:7  Wondrously showg your steadfast love, O Savior of those who seek refuge from their adversaries at your right hand. ▤

g Or Distinguish me by

Ps 40:10  I have not hidden your deliverance within my heart; I have spoken of your faithfulness and your salvation; I have not concealed your steadfast love and your faithfulness from the great congregation. ▤

The psalmist asserts that he tells others of God’s salvation, along with God’s faithfulness and love, as manifested in his salvation.

Ps 57:3  He will send from heaven and save me; he will put to shame him who tramples on me. Selah God will send out his steadfast love and his faithfulness! ▤

Ps 98:3  He has remembered his steadfast love and faithfulness to the house of Israel. All the ends of the earth have seen the salvation of our God. ▤

Zec 8:7-8  Thus says the LORD of hosts: behold, I will save my people from the east country and from the west country, 8and I will bring them to dwell in the midst of Jerusalem. And they shall be my people, and I will be their God, in faithfulness and in righteousness. ▤

- God’s saving of his people is in indicative of his mercy:

Hos 1:7  But I will have mercy on the house of Judah, and I will save them by the LORD their God. I will not save them by bow or by sword or by war or by horses or by horsemen. ▤

God’s saving of his people shows God’s holiness and righteousness . . .

See also:

- Zec 8:7-8 ⇑

- God’s judgment reveals his holiness

Note that God’s saving of his people shows God’s holiness in part at least in that it demonstrates his faithfulness to them and his righteousness.

Ezek 28:25  Thus says the Lord GOD: When I gather the house of Israel from the peoples among whom they are scattered, and manifest my holiness in them in the sight of the nations, then they shall dwell in their own land that I gave to my servant Jacob. ▤

This likely means that God would manifest his holiness in his people by gathering from the nations (cf. CEV, GNT, NCV, NIV), i.e. by rescuing them from exile.

Ezek 39:27  … when I have brought them back from the peoples and gathered them from their enemies’ lands, and through them have vindicated my holiness in the sight of many nations. ▤

Ps 98:1-2  Oh sing to the LORD a new song, for he has done marvelous things! His right hand and his holy arm have worked salvation for him. 2The LORD has made known his salvation; he has revealed his righteousness in the sight of the nations. ▤

1Sam 12:7-8, 11  Now therefore stand still that I may plead with you before the LORD concerning all the righteous deeds of the LORD that he performed for you and for your fathers. 8When Jacob went into Egypt, and the Egyptians oppressed them,h then your fathers cried out to the LORD and the LORD sent Moses and Aaron, who brought your fathers out of Egypt and made them dwell in this place. ▤  … 11And the LORD sent Jerubbaal and Baraki and Jephthah and Samuel and delivered you out of the hand of your enemies on every side, and you lived in safety. ▤

h Septuagint; Hebrew lacks and the Egyptians oppressed them

i Septuagint, Syriac; Hebrew Bedan

The reference to God’s acts of salvation (vv. 8, 11) as his “righteous deeds” (v. 7) implies that they show his righteousness.

Ps 65:5  By awesome deeds you answer us with righteousness, O God of our salvation, the hope of all the ends of the earth and of the farthest seas; … ▤

Ps 129:4  The LORD is righteous; he has cut the cords of the wicked. ▤

. . . God’s righteousness is closely associated with his salvation

God’s righteousness is often associated even correlated with his salvation, for in bringing salvation God is doing what is right; his salvation is a product of his righteousness.

Isa 51:5-6, 8  My righteousness draws near, my salvation has gone out, and my arms will judge the peoples; the coastlands hope for me, and for my arm they wait. 6Lift up your eyes to the heavens, and look at the earth beneath; for the heavens vanish like smoke, the earth will wear out like a garment, and they who dwell in it will die in like manner;j but my salvation will be forever, and my righteousness will never be dismayed. ▤  … 8For the moth will eat them up like a garment, and the worm will eat them like wool; but my righteousness will be forever, and my salvation to all generations. ▤

j Or will die like gnats

Isa 59:16-17  He saw that there was no man, and wondered that there was no one to intercede; then his own arm brought him salvation, and his righteousness upheld him. 17He put on righteousness as a breastplate, and a helmet of salvation on his head; he put on garments of vengeance for clothing, and wrapped himself in zeal as a cloak. ▤

The clause “his righteousness upheld him” (v. 16b) may speak of God’s righteousness spurring him on, in affecting salvation.

Ps 71:15  My mouth will tell of your righteous acts, of your deeds of salvation all the day, for their number is past my knowledge. ▤

Isa 1:27  Zion shall be redeemed by justice, and those in her who repent, by righteousness. ▤

This may be meaning that God in his justice and righteousness will redeem the people of Jerusalem (cf. GNT, NLT), hence its inclusion here. Alternatively it may mean that God will redeem the people when they themselves repent and then act justly and righteously (cf. AMP, CEV, NCV, NIrV).

Isa 63:1  Who is this who comes from Edom, in crimsoned garments from Bozrah, he who is splendid in his apparel, marching in the greatness of his strength? “It is I, speaking in righteousness, mighty to save.” ▤

Isa 45:8  Shower, O heavens, from above, and let the clouds rain down righteousness; let the earth open, that salvation and righteousness may bear fruit; let the earth cause them both to sprout; I the LORD have created it. ▤

The last clause indicates that such salvation and righteousness is produced on earth by God.

Isa 46:13  I bring near my righteousness; it is not far off, and my salvation will not delay; I will put salvation in Zion, for Israel my glory. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

God’s Preservation of His People

As with verses which speak of God’s saving of his people, verses which speak of God’s preservation of his people are amongst the best-loved verses in the Bible. They contain some of the Bible’s great promises, which reassure us when we wonder if God has “lost our address”. As such they provide good reason for God’s people to trust in him and be at peace.

Section A

God Meets His People’s Needs

Section Jumps

- God cares for his people

- God sustains his people

- God meets his people’s physical needs . . .

- . . . God satisfies his people’s physical needs

- God meets their physical needs even in harsh circumstances . . .

- . . . Further specific examples

- God satisfies his people’s spiritual hunger and thirst

- God will provide for all his people’s needs – they will not lack anything

- Note: God is his people’s portion

God cares for his people

Note that this subsection points to the overall theme of this chapter. As such it is reflected in and pertinent to the whole chapter.

Deut 32:10-12  He found him in a desert land, and in the howling waste of the wilderness; he encircled him [Israel], he cared for him, he kept him as the apple of his eye. 11Like an eagle that stirs up its nest, that flutters over its young, spreading out its wings, catching them, bearing them on its pinions, 12the Lord alone guided him, no foreign god was with him. ▤

The reference is to the Israelites as a whole.

1Sam 25:29a  If men rise up to pursue you and to seek your life, the life of my lord shall be bound in the bundle of the living in the care of the LORD your God. ▤

Job 10:12  You have granted me life and steadfast love, and your care has preserved my spirit. ▤

Zec 10:3  My anger is hot against the shepherds, and I will punish the leaders;a for the LORD of hosts cares for his flock, the house of Judah, and will make them like his majestic steed in battle. ▤

a Hebrew the male goats

1Pet 5:6-7  Humble yourselves, therefore, under the mighty hand of God so that at the proper time he may exalt you, 7casting all your anxieties on him, because he cares for you. ▤

In contrast to the above verses, Peter is talking about God caring about his people (cf. NCV, NLT, NIrV) rather than actually taking care of them. However the latter is implied (cf. AMP).

Hos 13:5  It was I who knew you in the wilderness, in the land of drought; … ▤

This indicates that God “cared for” (NASB, NCV, NIV; cf. CEV, GNT, NLT) Israel, during her desert ordeal.

Hos 14:8  O Ephraim, what have I to do with idols? It is I who answer and look after you.b I am like an evergreen cypress; from me comes your fruit. ▤

b Hebrew him

Zeph 2:7  The seacoast shall become the possession of the remnant of the house of Judah, on which they shall graze, and in the houses of Ashkelon they shall lie down at evening. For the LORD their God will be mindful of them and restore their fortunes. ▤

The suggestion is that “God will care for them” (NASB, NIV).

God sustains his people

Neh 9:21  Forty years you sustained them in the wilderness, and they lacked nothing. Their clothes did not wear out and their feet did not swell. ▤

Ps 3:5  I lay down and slept; I woke again, for the LORD sustained me. ▤

Ps 41:3  The LORD sustains him on his sickbed; in his illness you restore him to full health.c ▤

c Hebrew you turn all his bed

The reference is to “one who considers the poor” (v. 1).

Ps 55:22  Cast your burden on the LORD, and he will sustain you; he will never permit the righteous to be moved. ▤

Isa 50:4  The Lord GOD has given me the tongue of those who are taught, that I may know how to sustain with a word him who is weary. Morning by morning he awakens; he awakens my ear to hear as those who are taught. ▤

The words of this prophecy are attributed to the Messiah. As such it indicates that Jesus Christ sustains God’s people.

1Cor 1:7b-8  … as you wait for the revealing of our Lord Jesus Christ, 8who will sustain you to the end, guiltless in the day of our Lord Jesus Christ. ▤

God meets his people’s physical needs . . .

1Tim 6:17  As for the rich in this present age, charge them not to be haughty, nor to set their hopes on the uncertainty of riches, but on God, who richly provides us with everything to enjoy. ▤

It can be inferred from the final clause that God provides us with everything we need (cf. CEV, NLT) and more, with physical needs being primarily in view here.

Deut 8:10  And you shall eat and be full, and you shall bless the LORD your God for the good land he has given you. ▤

Such promises are characteristic of God’s covenant with Israel.

Deut 11:15  And he will give grass in your fields for your livestock, and you shall eat and be full. ▤

Deut 32:13-14  He made him ride on the high places of the land, and he ate the produce of the field, and he suckled him with honey out of the rock, and oil out of the flinty rock. 14Curds from the herd, and milk from the flock, with fatd of lambs, rams of Bashan and goats, with the very fineste of the wheat— and you drank foaming wine made from the blood of the grape. ▤

d That is, with the best

e Hebrew with the kidney fat

The “honey out of the rock” (v. 13b) refers to honey being found in cracks in rocks and in between rocks. The subsequent phrase, the “oil out of the flinty rock”, speaks of olive trees growing in rocky soil (cf. CEV, GNT, NIrV).

Neh 9:25  And they captured fortified cities and a rich land, and took possession of houses full of all good things, cisterns already hewn, vineyards, olive orchards and fruit trees in abundance. So they ate and were filled and became fat and delighted themselves in your great goodness. ▤

Ps 37:25  I have been young, and now am old, yet I have not seen the righteous forsaken or his children begging for bread. ▤

Ps 81:10  I am the LORD your God, who brought you up out of the land of Egypt. Open your mouth wide, and I will fill it. ▤

The people are encouraged to look to God to fulfill their needs – and he will do so, fully.

Ps 111:5  He provides food for those who fear him; he remembers his covenant forever. ▤

Ps 147:14  He makes peace in your borders; he fills you with the finest of the wheat. ▤

Prov 10:3  The LORD does not let the righteous go hungry, but he thwarts the craving of the wicked. ▤

Ezek 34:14  I will feed them with good pasture, and on the mountain heights of Israel shall be their grazing land. There they shall lie down in good grazing land, and on rich pasture they shall feed on the mountains of Israel. ▤

Joel 2:23  Be glad, O children of Zion, and rejoice in the LORD your God, for he has given the early rain for your vindication; he has poured down for you abundant rain, the early and the latter rain, as before. ▤

. . . God satisfies his people’s physical needs

See also:

- Isa 58:11 ⇓

- . . . God’s provision satisfies his creation

While a number of the verses in the adjacent subsections reflect that God satisfies his people’s physical needs, the verses in this section specifically say that God “satisfied” or “satisfies” his people’s physical needs. Note that the contexts of some indicate a future fulfillment. Also note that some of the verses in this and the following subsection clearly have a spiritual application.

Ps 22:26  The afflictedf shall eat and be satisfied; those who seek him shall praise the LORD! May your hearts live forever! ▤

f Or The meek

Ps 103:5  … [God] who satisfies you with good so that your youth is renewed like the eagle’s. ▤

The meaning of the Hebrew in the first half of the verse is unclear (cf. text notes of CEV, GNT, NRSV). It appears to be saying either that God satisfies us with good things (cf. NCV, NRSV) or that God fills our lives with good things (cf. NCV, NLT). The “good” probably refers to physical provisions and other blessings.

Ps 107:9  For he satisfies the longing soul, and the hungry soul he fills with good things. ▤

Ps 132:15  I will abundantly bless her provisions; I will satisfy her poor with bread. ▤

Jer 31:14, 25  I will feast the soul of the priests with abundance, and my people shall be satisfied with my goodness, declares the LORD.” ▤  … 25For I will satisfy the weary soul, and every languishing soul I will replenish. ▤

Food appears to be primarily in view here.

Jer 50:19  I will restore Israel to his pasture, and he shall feed on Carmel and in Bashan, and his desire shall be satisfied on the hills of Ephraim and in Gilead. ▤

Joel 2:19  The LORD answered and said to his people, “Behold, I am sending to you grain, wine, and oil, and you will be satisfied; and I will no more make you a reproach among the nations. ▤

Joel 2:26  You shall eat in plenty and be satisfied, and praise the name of the LORD your God, who has dealt wondrously with you. And my people shall never again be put to shame. ▤

Matt 15:36-37  … he took the seven loaves and the fish, and having given thanks he broke them and gave them to the disciples, and the disciples gave them to the crowds. 37And they all ate and were satisfied. And they took up seven baskets full of the broken pieces left over. ▤

God meets their physical needs even in harsh circumstances . . .

Neh 9:21  Forty years you sustained them in the wilderness, and they lacked nothing. Their clothes did not wear out and their feet did not swell. ▤

Deuteronomy 8:4 likewise says of Israel’s time in the desert: “Your clothing did not wear out on you and your foot did not swell these forty years.” God’s provision for the Israelites in the desert is further referred to below in Psalms 78:23-29 and Isaiah 48:21.

Ps 23:5  You prepare a table before me in the presence of my enemies; you anoint my head with oil; my cup overflows. ▤

Even amidst adversaries, God provided for David – as implied by the clauses “prepare a table before me” and “my cup overflows”. Note that the anointing of a guest’s head with oil was a way of welcoming or honoring the guest (cf. CEV, GNT, NLT).

Ps 33:18-19  Behold, the eye of the LORD is on those who fear him, on those who hope in his steadfast love, 19that he may deliver their soul from death and keep them alive in famine. ▤

Ps 37:19  … they are not put to shame in evil times; in the days of famine they have abundance. ▤

Ps 78:23-29  Yet he commanded the skies above and opened the doors of heaven, 24and he rained down on them manna to eat and gave them the grain of heaven. 25Man ate of the bread of the angels; he sent them food in abundance. 26He caused the east wind to blow in the heavens, and by his power he led out the south wind; 27he rained meat on them like dust, winged birds like the sand of the seas; 28he let them fall in the midst of their camp, all around their dwellings. 29And they ate and were well filled, for he gave them what they craved. ▤

Isa 48:21  They did not thirst when he led them through the deserts; he made water flow for them from the rock; he split the rock and the water gushed out. ▤

The reference is to the incidents in Exodus 17:1-7 and Numbers 20:2-11).

Isa 35:6  … then shall the lame man leap like a deer, and the tongue of the mute sing for joy. For waters break forth in the wilderness, and streams in the desert; … ▤

This and the remaining passages, from Isaiah, all may well have both literal and figurative (or spiritual) applications. Some of the passages are often understood to refer initially to the return from exile in Babylon, with the making of a way through the desert and provision of water in it. The passages have both literal and spiritual applications today, with the references to provision of water applicable to spiritual blessings. Some commentators think they will have a final fulfillment at the end of this age, with the accompanying deliverance for God’s people and the renewal of creation.

Isa 41:17-18  When the poor and needy seek water, and there is none, and their tongue is parched with thirst, I the LORD will answer them; I the God of Israel will not forsake them. 18I will open rivers on the bare heights, and fountains in the midst of the valleys. I will make the wilderness a pool of water, and the dry land springs of water. ▤

Isa 43:19-21  Behold, I am doing a new thing; now it springs forth, do you not perceive it? I will make a way in the wilderness and rivers in the desert. 20The wild beasts will honor me, the jackals and the ostriches, for I give water in the wilderness, rivers in the desert, to give drink to my chosen people, 21the people whom I formed for myself that they might declare my praise. ▤

Isa 44:2-3  Thus says the LORD who made you, who formed you from the womb and will help you: Fear not, O Jacob my servant, Jeshurun whom I have chosen. 3For I will pour water on the thirsty land, and streams on the dry ground; I will pour my Spirit upon your offspring, and my blessing on your descendants. ▤

Isa 49:9-10  … saying to the prisoners, ‘Come out,’ to those who are in darkness, ‘Appear.’ They shall feed along the ways; on all bare heights shall be their pasture; 10they shall not hunger or thirst, neither scorching wind nor sun shall strike them, for he who has pity on them will lead them, and by springs of water will guide them. ▤

The work of the messianic servant (cf. vv. 1-8) is ultimately in view here. As such this may simply be using physical images to portray spiritual blessings.

Isa 58:11  And the LORD will guide you continually and satisfy your desire in scorched places and make your bones strong; and you shall be like a watered garden, like a spring of water, whose waters do not fail. ▤

Here “desire” is probably referring to – or at least applicable to – spiritual needs as well as physical ones.

. . . Further specific examples

Gen 21:14-19  So Abraham rose early in the morning and took bread and a skin of water and gave it to Hagar, putting it on her shoulder, along with the child, and sent her away. And she departed and wandered in the wilderness of Beersheba. 15When the water in the skin was gone, she put the child under one of the bushes. 16Then she went and sat down opposite him a good way off, about the distance of a bowshot, for she said, “Let me not look on the death of the child.” And as she sat opposite him, she lifted up her voice and wept. 17And God heard the voice of the boy, and the angel of God called to Hagar from heaven and said to her, “What troubles you, Hagar? Fear not, for God has heard the voice of the boy where he is. 18Up! Lift up the boy, and hold him fast with your hand, for I will make him into a great nation.” 19Then God opened her eyes, and she saw a well of water. And she went and filled the skin with water and gave the boy a drink. ▤

Gen 45:6-7, 10-11  For the famine has been in the land these two years, and there are yet five years in which there will be neither plowing nor harvest. 7And God sent me before you to preserve for you a remnant on earth, and to keep alive for you many survivors. ▤  … 10You shall dwell in the land of Goshen, and you shall be near me, you and your children and your children’s children, and your flocks, your herds, and all that you have. 11There I will provide for you, for there are yet five years of famine to come, so that you and your household, and all that you have, do not come to poverty. ▤

Ruth 1:6  Then she arose with her daughters-in-law to return from the country of Moab, for she had heard in the fields of Moab that the LORD had visited his people and given them food. ▤

This is speaking of God providing food for his people when there had been a famine (cf. v. 1).

Ruth 4:14  Then the women said to Naomi, “Blessed be the LORD, who has not left you this day without a redeemer, and may his name be renowned in Israel! ▤

A “redeemer” had a responsibility to care for any needy amongst their extended family. The one referred to here was a newly born boy (cf. v. 13), related to Naomi through Ruth. Naomi had been widowed and her future was bleak. But through loyal Ruth’s marriage to Boaz, God provided for Naomi in her widowhood – first by Ruth’s marriage to the wealthy Boaz, and here by the birth of their son.

1Ki 17:7-9  And after a while the brook dried up, because there was no rain in the land. 8Then the word of the LORD came to him, 9“Arise, go to Zarephath, which belongs to Sidon, and dwell there. Behold, I have commanded a widow there to feed you.” ▤

2Ki 3:8-9, 16-17, 20  Then he said, “By which way shall we march?” Jehoram answered, “By the way of the wilderness of Edom.” 9So the king of Israel went with the king of Judah and the king of Edom. And when they had made a circuitous march of seven days, there was no water for the army or for the animals that followed them. ▤  … 16And he [Elisha] said, “Thus says the LORD, ‘I will make this dry streambed full of pools.’ 17For thus says the LORD, ‘You shall not see wind or rain, but that streambed shall be filled with water, so that you shall drink, you, your livestock, and your animals.’ ▤  … 20The next morning, about the time of offering the sacrifice, behold, water came from the direction of Edom, till the country was filled with water. ▤

2Ki 4:1-7  Now the wife of one of the sons of the prophets cried to Elisha, “Your servant my husband is dead, and you know that your servant feared the LORD, but the creditor has come to take my two children to be his slaves.” 2And Elisha said to her, “What shall I do for you? Tell me; what have you in the house?” And she said, “Your servant has nothing in the house except a jar of oil.” 3Then he said, “Go outside, borrow vessels from all your neighbors, empty vessels and not too few. 4Then go in and shut the door behind yourself and your sons and pour into all these vessels. And when one is full, set it aside.” 5So she went from him and shut the door behind herself and her sons. And as she poured they brought the vessels to her. 6When the vessels were full, she said to her son, “Bring me another vessel.” And he said to her, “There is not another.” Then the oil stopped flowing. 7She came and told the man of God, and he said, “Go, sell the oil and pay your debts, and you and your sons can live on the rest.” ▤

- Without God no one can eat, or find enjoyment:

Eccl 2:24-25  There is nothing better for a person than that he should eat and drink and find enjoymentg in his toil. This also, I saw, is from the hand of God, 25for apart from himh who can eat or who can have enjoyment? ▤

g Or and make his soul see good

h Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac; most Hebrew manuscripts apart from me

Note that this verse does not just refer to God’s people.

God satisfies his people’s spiritual hunger and thirst

As mentioned earlier, note that some of the previous subsections have verses which appear to have a spiritual application intended.

Ps 63:5  My soul will be satisfied as with fat and rich food, and my mouth will praise you with joyful lips, … ▤

In saying that his “soul will be satisfied” David appears to be referring to the spiritual satisfaction he experiences in association with praising God (v. 5b; cf. vv. 3-4) – quite possibly with his deliverance in view.

Ps 65:4  Blessed is the one you choose and bring near, to dwell in your courts! We shall be satisfied with the goodness of your house, the holiness of your temple! ▤

The “goodness of your house” may refer to – and is at least applicable to – the spiritual blessings that come from God’s presence, where one can have communion with God.

Isa 55:1-3  Come, everyone who thirsts, come to the waters; and he who has no money, come, buy and eat! Come, buy wine and milk without money and without price. 2Why do you spend your money for that which is not bread, and your labor for that which does not satisfy? Listen diligently to me, and eat what is good, and delight yourselves in rich food. 3Incline your ear, and come to me; hear, that your soul may live; and I will make with you an everlasting covenant, my steadfast, sure love for David. ▤

This is primarily speaking of spiritual thirst, hunger and nourishment, as indicated in v. 3. Jesus Christ similarly uses thirst/water and hunger/bread imagery in a spiritual sense (cf. Matt 5:6 ↓; John 4:14 ↓; John 6:35 ↓; John 7:37 ↓), perhaps alluding to this passage from Isaiah. Note that the fact that God does satisfy one’s spiritual needs is underlined here by the reference to other things not satisfying (v. 2).

Matt 5:6  Blessed are those who hunger and thirst for righteousness, for they shall be satisfied. ▤

John 4:13-14  Jesus said to her, “Everyone who drinks of this water will be thirsty again, 14but whoever drinks of the water that I will give him will never be thirsty again.i The water that I will give him will become in him a spring of water welling up to eternal life.” ▤

i Greek forever

Those who are nourished with spiritual “water” – who absorb and live on Jesus’ teaching – will gain spiritual, eternal life.

John 6:35  Jesus said to them, “I am the bread of life; whoever comes to me shall not hunger, and whoever believes in me shall never thirst. ▤

Jesus speaks of himself as the source of spiritual life. The phrases “shall not hunger” and “shall never thirst” indicate that one’s spiritual needs will always be satisfied in him.

John 7:37-39  On the last day of the feast, the great day, Jesus stood up and cried out, “If anyone thirsts, let him come to me and drink. 38Whoever believes in me, asj the Scripture has said, ‘Out of his heart will flow rivers of living water.’” 39Now this he said about the Spirit, whom those who believed in him were to receive, for as yet the Spirit had not been given, because Jesus was not yet glorified. ▤

j Or let him come to me, and let him who believes in me drink. As

John 10:9-10  I am the door. If anyone enters by me, he will be saved and will go in and out and find pasture. 10The thief comes only to steal and kill and destroy. I came that they may have life and have it abundantly. ▤

In v. 9 Jesus claims to be the door leading into salvation, through which one can find pasture – provision for one’s spiritual needs. Jesus’ provision for one’s needs is reflected by his claim to bring abundance of life (v. 10).

1Cor 10:3-4  … and all ate the same spiritual food, 4and all drank the same spiritual drink. For they drank from the spiritual Rock that followed them, and the Rock was Christ. ▤

Here Paul refers to the manna and the water from out of a rock that was supplied to the Israelites in their journey through the desert. He may be speaking figuratively, referring to such “spiritual” food and drink to portray the spiritual sustenance that God gives to his people, ultimately through Christ (v. 4b). Alternatively the description of the food and drink as “spiritual” may refer to its supernatural provision and, as some commentators maintain, Paul may be asserting that the pre-incarnate Christ was actually the one who imparted the provisions to the Israelites.

- In heaven, God’s people will never again hunger or thirst:

Rev 7:16  They shall hunger no more, neither thirst anymore; the sun shall not strike them, nor any scorching heat. ▤

This is applicable to both spiritual and physical hunger and thirst, although the absence of physical hardship resulting from faithfulness to God may primarily be in view.

God will provide for all his people’s needs – they will not lack anything

See also:

- God’s people lack no good thing

Gen 33:11  Please accept my blessing that is brought to you, because God has dealt graciously with me, and because I have enough.” Thus he urged him, and he took it. ▤

Jacob may well be implying that it was because of God’s gracious dealings with him that he could say: “I have everything I need” (CEV; cf. GNT, NCV, NIV, NLT).

2Cor 9:8  And God is able to make all grace abound to you, so that having all sufficiencyk in all things at all times, you may abound in every good work. ▤

k Or all contentment

Phil 4:19  And my God will supply every need of yours according to his riches in glory in Christ Jesus. ▤

In the first part of the verse Paul is referring to the magnitude of God’s provision. He speaks of it as being in accordance with or reflective of God’s incredible riches emanating in and through Jesus Christ. Note that the phrase “in glory” may be referring to: the glory of his riches (“glorious riches” NIV, NLT); or God’s glory, which encompasses his riches.

2Pet 1:3  His divine power has granted to us all things that pertain to life and godliness, through the knowledge of him who called us tol his own glory and excellence,m … ▤

l Or by

m Or virtue

God gives us “everything we need” (CEV, GNT, NCV, NIV, NLT) for life in general and for living a godly life.

2Chr 32:22  So the LORD saved Hezekiah and the inhabitants of Jerusalem from the hand of Sennacherib king of Assyria and from the hand of all his enemies, and he provided for them on every side. ▤

As well providing for his people by giving them things – as per most of the other verses in this subsection – God provides his people with such things as protection.

Deut 2:7  For the LORD your God has blessed you in all the work of your hands. He knows your going through this great wilderness. These forty years the LORD your God has been with you. You have lacked nothing.” ▤

Ps 23:1  The LORD is my shepherd; I shall not want. ▤

Luke 22:35  And he said to them, “When I sent you out with no moneybag or knapsack or sandals, did you lack anything?” They said, “Nothing.” ▤

During the mission that Jesus had sent them on without any provisions (cf. 9:1-6; 10:1-4), the disciples did not lack anything.

1Cor 1:4-7  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— 6even as the testimony about Christ was confirmed among you— 7so that you are not lacking in any spiritual gift, as you wait for the revealing of our Lord Jesus Christ, … ▤

As a church the Corinthians did not lack any spiritual gift.

- “The LORD will provide”:

Gen 22:1-2, 7-14  After these things God tested Abraham and said to him, “Abraham!” And he said, “Here am I.” 2He said, “Take your son, your only son Isaac, whom you love, and go to the land of Moriah, and offer him there as a burnt offering on one of the mountains of which I shall tell you.” ▤  … 7And Isaac said to his father Abraham, “My father!” And he said, “Here am I, my son.” He said, “Behold, the fire and the wood, but where is the lamb for a burnt offering?” 8Abraham said, “God will provide for himself the lamb for a burnt offering, my son.” So they went both of them together. 9When they came to the place of which God had told him, Abraham built the altar there and laid the wood in order and bound Isaac his son and laid him on the altar, on top of the wood. 10Then Abraham reached out his hand and took the knife to slaughter his son. 11But the angel of the LORD called to him from heaven and said, “Abraham, Abraham!” And he said, “Here am I.” 12He said, “Do not lay your hand on the boy or do anything to him, for now I know that you fear God, seeing you have not withheld your son, your only son, from me.” 13And Abraham lifted up his eyes and looked, and behold, behind him was a ram, caught in a thicket by his horns. And Abraham went and took the ram and offered it up as a burnt offering instead of his son. 14So Abraham called the name of that place, “The LORD will provide”;n as it is said to this day, “On the mount of the LORD it shall be provided.”o ▤

n Or will see

o Or he will be seen

Note: God is his people’s portion

See also:

- Note: Priests and Levites were given parts of the people’s offerings, God being their inheritance

God is his people’s portion – all that they need.

Ps 73:25-26  Whom have I in heaven but you? And there is nothing on earth that I desire besides you. 26My flesh and my heart may fail, but God is the strengthp of my heart and my portion forever. ▤

p Hebrew rock

The question (v. 25a) implies that not only did the psalmist not have anyone nor anything else in heaven, he also did not long for such. In saying that God was his “portion forever” (v. 26) the psalmist appears to mean that God was all he would ever need (cf. GNT) or desire (cf. v. 25b).

Ps 119:57  The LORD is my portion; I promise to keep your words. ▤

Ps 142:5  I cry to you, O LORD; I say, “You are my refuge, my portion in the land of the living.” ▤

Jer 10:16  Not like these is he who is the portion of Jacob, for he is the one who formed all things, and Israel is the tribe of his inheritance; the LORD of hosts is his name. ▤

Just as he is the portion of each of his people, this speaks of God being the portion of his people as a whole.

Lam 3:24  “The LORD is my portion,” says my soul, “therefore I will hope in him.” ▤

Knowing God to be his portion, Jeremiah could confidently wait for God to supply what he needed.

Ps 16:5  The LORD is my chosen portion and my cup; you hold my lot. ▤

David indicates here that God is – and is the source of – all he has (cf. GNT), needs (cf. NCV) or wants (cf. CEV).

Pray for persecuted Christians

Section B

God Strengthens His People

Section Jumps

- God is the strength of his people

- God strengthens his people

- God strengthens his people when they are weak . . .

- . . . God restores and renews his people

- God strengthens his people in the face of adversity

- God strengthens them spiritually, until Jesus Christ’s return

- God encourages his people

- God heals his people

- God also supports and upholds his people . . .

- . . . God even carries his people

See also:

- God Works through His People (II): Empowerment

- [Reasons to exalt God:] God’s strength for his people

God is the strength of his people

The strength of God’s people comes primarily from him. As such they look to him for strength and draw strength from him.

Ps 28:7-8  The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. 8The LORD is the strength of his people;q he is the saving refuge of his anointed. ▤

q Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac; most Hebrew manuscripts is their strength

Ps 18:1  I love you, O LORD, my strength. ▤

Ps 46:1  God is our refuge and strength, a very presentr help in trouble. ▤

r Or well proved

Ps 59:16  But I will sing of your strength; I will sing aloud of your steadfast love in the morning. For you have been to me a fortress and a refuge in the day of my distress. ▤

Ps 84:5, 7  Blessed are those whose strength is in you, in whose heart are the highways to Zion.s ▤  … 7They go from strength to strength; each one appears before God in Zion. ▤

s Hebrew lacks to Zion

This refers to the Israelites journeying to Jerusalem for religious festivals. The phrase “strength to strength” implies that the people grow stronger (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) in their journey.

Ps 89:17  For you are the glory of their strength; by your favor our horn is exalted. ▤

The first clause suggests that the strength of God’s people is in a sense glorious and comes from God.

Isa 45:24  Only in the LORD, it shall be said of me, are righteousness and strength; to him shall come and be ashamed all who were incensed against him. ▤

Hab 3:19a  GOD, the Lord, is my strength; he makes my feet like the deer’s; he makes me tread on my high places. ▤

Zec 12:5  Then the clans of Judah shall say to themselves, ‘The inhabitants of Jerusalem have strength through the LORD of hosts, their God.’ ▤

God strengthens his people

Deut 33:25  Your bars shall be iron and bronze, and as your days, so shall your strength be. ▤

This is from Moses’ blessing on the tribe of Asher. He speaks of her towns (cf. CEV, GNT) being secure and God strengthening its people all of their days.

1Sam 2:10b  The LORD will judge the ends of the earth; he will give strength to his king and exalt the powert of his anointed. ▤

t Hebrew horn

1Chr 29:12  Both riches and honor come from you, and you rule over all. In your hand are power and might, and in your hand it is to make great and to give strength to all. ▤

Ps 29:11  May the LORD give strength to his people! May the LORD blessu his people with peace! ▤

u Or The LORD will give . . . The LORD will bless

Ps 89:21  … so that my hand shall be established with him; my arm also shall strengthen him. ▤

Ps 138:3  On the day I called, you answered me; my strength of soul you increased.v ▤

v Hebrew you made me bold in my soul with strength

Isa 41:10  … fear not, for I am with you; be not dismayed, for I am your God; I will strengthen you, I will help you, I will uphold you with my righteous right hand. ▤

Eph 3:14-16  For this reason I bow my knees before the Father, 15from whom every familyw in heaven and on earth is named, 16that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, … ▤

w Or fatherhood; the Greek word patria is closely related to the word for Father in verse 14

2Thes 2:16-17  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, 17comfort your hearts and establish them in every good work and word. ▤

Paul prays that the Thessalonians would be encouraged, and given strength – “strengthen your hearts” (NASB; cf. AMP, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV) in everything they did and said for the Lord.

Phil 4:13  I can do all things through him who strengthens me. ▤

Paul is referring to Jesus Christ strengthening him.

1Tim 1:12  I thank him who has given me strength, Christ Jesus our Lord, because he judged me faithful, appointing me to his service, … ▤

Deut 34:7  Moses was 120 years old when he died. His eye was undimmed, and his vigor unabated. ▤

1Sam 2:1  And Hannah prayed and said, “My heart exults in the LORD; my strengthx is exalted in the LORD. My mouth derides my enemies, because I rejoice in your salvation. ▤

x Hebrew horn

1Ki 18:44-46  And at the seventh time he said, “Behold, a little cloud like a man’s hand is rising from the sea.” And he said, “Go up, say to Ahab, ‘Prepare your chariot and go down, lest the rain stop you.’” 45And in a little while the heavens grew black with clouds and wind, and there was a great rain. And Ahab rode and went to Jezreel. 46And the hand of the LORD was on Elijah, and he gathered up his garment and ran before Ahab to the entrance of Jezreel. ▤

This illustrates God’s strengthening of his people, as it suggests that Elijah runs for some distance ahead of Ahab who was in a chariot.

God strengthens his people when they are weak . . .

See also:

- 1Pet 5:10 ⇓; Zec 10:6 ⇓

Isa 40:27-31  Why do you say, O Jacob, and speak, O Israel, “My way is hidden from the LORD, and my right is disregarded by my God”? 28Have you not known? Have you not heard? The LORD is the everlasting God, the Creator of the ends of the earth. He does not faint or grow weary; his understanding is unsearchable. 29He gives power to the faint, and to him who has no might he increases strength. 30Even youths shall faint and be weary, and young men shall fall exhausted; 31but they who wait for the LORD shall renew their strength; they shall mount up with wings like eagles; they shall run and not be weary; they shall walk and not faint. ▤

Note that Israel’s dismay in v. 27 reflects its weakened state.

Ezek 34:16  I will seek the lost, and I will bring back the strayed, and I will bind up the injured, and I will strengthen the weak, and the fat and the strong I will destroy.y I will feed them in justice. ▤

y Septuagint, Syriac, Vulgate I will watch over

1Sam 2:4  The bows of the mighty are broken, but the feeble bind on strength. ▤

Ps 73:26  My flesh and my heart may fail, but God is the strengthz of my heart and my portion forever. ▤

z Hebrew rock

1Ki 19:3-8  Then he was afraid, and he arose and ran for his life and came to Beersheba, which belongs to Judah, and left his servant there. 4But he himself went a day’s journey into the wilderness and came and sat down under a broom tree. And he asked that he might die, saying, “It is enough; now, O LORD, take away my life, for I am no better than my fathers.” 5And he lay down and slept under a broom tree. And behold, an angel touched him and said to him, “Arise and eat.” 6And he looked, and behold, there was at his head a cake baked on hot stones and a jar of water. And he ate and drank and lay down again. 7And the angel of the LORD came again a second time and touched him and said, “Arise and eat, for the journey is too great for you.” 8And he arose and ate and drank, and went in the strength of that food forty days and forty nights to Horeb, the mount of God. ▤

. . . God restores and renews his people

See also:

- [God’s plans for Israel:] Return to the Land

- [God’s plans for Israel:] Physical Renewal

1Pet 5:10  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

Ps 23:2-3  He makes me lie down in green pastures. He leads me beside still waters.a 3He restores my soul. He leads me in paths of righteousnessb for his name’s sake. ▤

a Hebrew beside waters of rest

b Or in right paths

Ps 85:1  LORD, you were favorable to your land; you restored the fortunes of Jacob. ▤

Joel 2:23-26  Be glad, O children of Zion, and rejoice in the LORD your God, for he has given the early rain for your vindication; he has poured down for you abundant rain, the early and the latter rain, as before. 24“The threshing floors shall be full of grain; the vats shall overflow with wine and oil. 25I will restore to you the years that the swarming locust has eaten, the hopper, the destroyer, and the cutter, my great army, which I sent among you. 26“You shall eat in plenty and be satisfied, and praise the name of the LORD your God, who has dealt wondrously with you. And my people shall never again be put to shame. ▤

God would restore Judah, sending her plentiful rain “as before” (v. 23). In so doing he would “restore” (v. 25) to the people the fruitfulness of the years which had been devastated by a horrendous locust plague.

Zec 1:16-17  Therefore, thus says the LORD, I have returned to Jerusalem with mercy; my house shall be built in it, declares the LORD of hosts, and the measuring line shall be stretched out over Jerusalem. 17Cry out again, Thus says the LORD of hosts: My cities shall again overflow with prosperity, and the LORD will again comfort Zion and again choose Jerusalem. ▤

The “measuring line” (v. 16) seems to refer to work involved in reconstruction, alluding to the restoration of Jerusalem. Restoration of Jerusalem is reflected in v. 17.

Zec 10:6  I will strengthen the house of Judah, and I will save the house of Joseph. I will bring them back because I have compassion on them, and they shall be as though I had not rejected them, for I am the LORD their God and I will answer them. ▤

Ps 103:5  … [God] who satisfies you with good so that your youth is renewed like the eagle’s. ▤

2Cor 4:16  So we do not lose heart. Though our outer selfc is wasting away, our inner self is being renewed day by day. ▤

c Greek man

Isa 57:15  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: “I dwell in the high and holy place, and also with him who is of a contrite and lowly spirit, to revive the spirit of the lowly, and to revive the heart of the contrite. ▤

Jer 31:25  For I will satisfy the weary soul, and every languishing soul I will replenish. ▤

- Turning to God brings “times of refreshing” from the Lord:

Acts 3:19  Repent therefore, and turn again, that your sins may be blotted out, 20that times of refreshing may come from the presence of the Lord, and that he may send the Christ appointed for you, Jesus, … ▤

The “times of refreshing” speaks of spiritual refreshing – “times of spiritual strength” (GNT).

God strengthens his people in the face of adversity

Ps 10:17  O LORD, you hear the desire of the afflicted; you will strengthen their heart; you will incline your ear … ▤

Ps 18:32-34, 39  … the God who equipped me with strength and made my way blameless. 33He made my feet like the feet of a deer and set me secure on the heights. 34He trains my hands for war, so that my arms can bend a bow of bronze. ▤  … 39For you equipped me with strength for the battle; you made those who rise against me sink under me. ▤

Isa 28:5-6  In that day the LORD of hosts will be a crown of glory,d 6and a diadem of beauty, to the remnant of his people, and a spirit of justice to him who sits in judgment, and strength to those who turn back the battle at the gate. ▤

d The Hebrew words for glory and hosts sound alike

Isa 58:11  And the LORD will guide you continually and satisfy your desire in scorched places and make your bones strong; and you shall be like a watered garden, like a spring of water, whose waters do not fail. ▤

Zec 10:11-12  He shall pass through the sea of troubles and strike down the waves of the sea, and all the depths of the Nile shall be dried up. The pride of Assyria shall be laid low, and the scepter of Egypt shall depart. 12I will make them strong in the LORD, and they shall walk in his name,” declares the LORD. ▤

A number of other modern translations interpret v. 11a as speaking of God’s people passing through “the sea of troubles” (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NLT, NRSV). If this is the case, then these verses would tell of God strengthening his people (v. 12) amidst “the sea of troubles” (v. 11).

Zec 12:3-5  On that day I will make Jerusalem a heavy stone for all the peoples. All who lift it will surely hurt themselves. And all the nations of the earth will gather against it. 4On that day, declares the LORD, I will strike every horse with panic, and its rider with madness. But for the sake of the house of Judah I will keep my eyes open, when I strike every horse of the peoples with blindness. 5Then the clans of Judah shall say to themselves, ‘The inhabitants of Jerusalem have strength through the LORD of hosts, their God.’ ▤

2Tim 4:16-17  At my first defense no one came to stand by me, but all deserted me. May it not be charged against them! 17But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. So I was rescued from the lion’s mouth. ▤

2Thes 3:3  But the Lord is faithful. He will establish you and guard you against the evil one.e ▤

e Or evil

Paul is probably speaking of the Lord strengthening them (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NLT, NRSV) – along with protecting them – in the face of Satan’s attacks, i.e. the trials and temptations that Satan initiates.

Judg 7:10-11, 13-15  But if you are afraid to go down, go down to the camp with Purah your servant. 11And you shall hear what they say, and afterward your hands shall be strengthened to go down against the camp.” Then he went down with Purah his servant to the outposts of the armed men who were in the camp. ▤  … 13When Gideon came, behold, a man was telling a dream to his comrade. And he said, “Behold, I dreamed a dream, and behold, a cake of barley bread tumbled into the camp of Midian and came to the tent and struck it so that it fell and turned it upside down, so that the tent lay flat.” 14And his comrade answered, “This is no other than the sword of Gideon the son of Joash, a man of Israel; God has given into his hand Midian and all the camp.” 15As soon as Gideon heard the telling of the dream and its interpretation, he worshiped. And he returned to the camp of Israel and said, “Arise, for the LORD has given the host of Midian into your hand.” ▤

- God’s strengthening of Samson amidst his enemies:

Judg 16:23, 25-30  Now the lords of the Philistines gathered to offer a great sacrifice to Dagon their god and to rejoice, and they said, “Our god has given Samson our enemy into our hand.” ▤  … 25And when their hearts were merry, they said, “Call Samson, that he may entertain us.” So they called Samson out of the prison, and he entertained them. They made him stand between the pillars. 26And Samson said to the young man who held him by the hand, “Let me feel the pillars on which the house rests, that I may lean against them.” 27Now the house was full of men and women. All the lords of the Philistines were there, and on the roof there were about 3,000 men and women, who looked on while Samson entertained. 28Then Samson called to the LORD and said, “O Lord GOD, please remember me and please strengthen me only this once, O God, that I may be avenged on the Philistines for my two eyes.” 29And Samson grasped the two middle pillars on which the house rested, and he leaned his weight against them, his right hand on the one and his left hand on the other. 30And Samson said, “Let me die with the Philistines.” Then he bowed with all his strength, and the house fell upon the lords and upon all the people who were in it. So the dead whom he killed at his death were more than those whom he had killed during his life. ▤

God strengthens them spiritually, until Jesus Christ’s return

See also:

- Ps 10:17 ⇑; 2Tim 4:16-17 ⇑; 2Thes 3:3 ⇑

- 2Thes 2:16-17 ⇓

- God and Jesus Christ keep their people as their own – until the end

- God and Jesus Christ strengthen their people amidst trials

A number of the verses in the previous subsections also have a spiritual application.

Rom 16:25  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages … ▤

2Cor 1:21-22  And it is God who establishes us with you in Christ, and has anointed us, 22and who has also put his seal on us and given us his Spirit in our hearts as a guarantee.f ▤

f Or down payment

The first clause points to God making us strong in Christ (cf. NCV), to stand firm in Christ (cf. CEV, NIV, NLT).

Col 1:11  May you be strengthened with all power, according to his glorious might, for all endurance and patience with joy, … ▤

1Cor 1:7b-8  … as you wait for the revealing of our Lord Jesus Christ, 8who will sustain you to the end, guiltless in the day of our Lord Jesus Christ. ▤

1Thes 3:12-13  … and may the Lord make you increase and abound in love for one another and for all, as we do for you, 13so that he may establish your hearts blameless in holiness before our God and Father, at the coming of our Lord Jesus with all his saints. ▤

The first clause in v. 13 speaks of Christ spiritually strengthening believers so that they will be “blameless in holiness” (cf. AMP, GNT, NASB, NCV, NIV, NRSV).

1Thes 5:23-24  Now may the God of peace himself sanctify you completely, and may your whole spirit and soul and body be kept blameless at the coming of our Lord Jesus Christ. 24He who calls you is faithful; he will surely do it. ▤

God sanctifies his people, which has the effect of making them stronger spiritually. In conjunction with this, he keeps them blameless – until Jesus Christ’s return.

- God will carry on his work in each of his people until it is completed on Jesus Christ’s return:

Phil 1:6  And I am sure of this, that he who began a good work in you will bring it to completion at the day of Jesus Christ. ▤

God will finish the “good work” (of making believers more like Christ) that he has begun. One implication of this is that God will continue to sanctify (cf. 1Thes 5:23 ↑) and strengthen his people, until Christ returns.

God encourages his people

See also:

- God’s word encourages people

- God comforts his people in hard times, and in delivering them

Acts 28:15  And the brothers there, when they heard about us, came as far as the Forum of Appius and Three Taverns to meet us. On seeing them, Paul thanked God and took courage. ▤

Paul thanking God for the appearance of these men suggests that he considered that God was ultimately behind their arrival and the encouragement that this brought him.

Rom 15:4-5  For whatever was written in former days was written for our instruction, that through endurance and through the encouragement of the Scriptures we might have hope. 5May the God of endurance and encouragement grant you to live in such harmony with one another, in accord with Christ Jesus, … ▤

The reference to God as the “God of endurance and encouragement” (v. 5) reflects that he is the source of “the encouragement of the Scriptures” (v. 4) – him being the originator of the Scriptures.

Phil 2:1  So if there is any encouragement in Christ, any comfort from love, any participation in the Spirit, any affection and sympathy, … ▤

One implication here is that believers do have encouragement in Christ.

Heb 6:17-18  So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, 18so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. ▤

God gave his promise (one pertaining to salvation) and confirmed it with his oath to greatly encourage those who grasp the hope offered in the promise.

- Jesus Christ and God our Father give believers much comfort:

2Thes 2:16-17  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, 17comfort your hearts and establish them in every good work and word. ▤

In v. 16 Paul speaks of the “eternal comfort” along with the hope that God has given believers (cf. Heb 6:18 ↑) through what he has accomplished in Jesus Christ.

God heals his people

See also:

- Jesus delivered people from disease and disorders

The topic of healing is a somewhat controversial one. Does God promise to heal all illness, if we have faith that he will? Psalms 103:3 and James 5:14-16 support the affirmative. 2 Corinthians 12:7-9 and the fact that numerous people of faith have remained ill after repeated prayer suggest otherwise. However we do know that God wants his people to take all such needs to him in prayer, in assurance that he will hear and act for one’s ultimate good and in line with his will.

Note that spiritual and physical health (and healing) are often linked (cf. comment below on Ps 103:2-3). Some of the following verses may have both kinds of healing in view.

Ex 15:26  … saying, “If you will diligently listen to the voice of the LORD your God, and do that which is right in his eyes, and give ear to his commandments and keep all his statutes, I will put none of the diseases on you that I put on the Egyptians, for I am the LORD, your healer.” ▤

Ps 30:2  O LORD my God, I cried to you for help, and you have healed me. ▤

Ps 41:3  The LORD sustains him on his sickbed; in his illness you restore him to full health.g ▤

g Hebrew you turn all his bed

This speaks of “one who considers the poor” (v. 1).

Ps 103:2-3  Bless the LORD, O my soul, and forget not all his benefits, 3who forgives all your iniquity, who heals all your diseases, … ▤

The coupling of healing and forgiveness may imply that the psalmist linked at least some diseases to sin (cf. James 5:14-16 ↓).

Ps 107:20  He sent out his word and healed them, and delivered them from their destruction. ▤

Phil 2:27  Indeed he was ill, near to death. But God had mercy on him, and not only on him but on me also, lest I should have sorrow upon sorrow. ▤

James 5:14-16  Is anyone among you sick? Let him call for the elders of the church, and let them pray over him, anointing him with oil in the name of the Lord. 15And the prayer of faith will save the one who is sick, and the Lord will raise him up. And if he has committed sins, he will be forgiven. 16Therefore, confess your sins to one another and pray for one another, that you may be healed. The prayer of a righteous person has great power as it is working.h ▤

h Or The effective prayer of a righteous person has great power

For comment, see James 5:14-15 – under Believe and do not doubt that what you ask will be granted.

Ps 147:3  He heals the brokenhearted and binds up their wounds. ▤

Emotional healing is in view here.

Ezek 34:16  I will seek the lost, and I will bring back the strayed, and I will bind up the injured, and I will strengthen the weak, and the fat and the strong I will destroy.i I will feed them in justice. ▤

i Septuagint, Syriac, Vulgate I will watch over

As with Psalms 147:3 immediately above, this speaks of God healing people amongst the exiles of Israel that he had gathered and brought back home (cf. v. 2).

Mark 5:27-29, 34  She had heard the reports about Jesus and came up behind him in the crowd and touched his garment. 28For she said, “If I touch even his garments, I will be made well.” 29And immediately the flow of blood dried up, and she felt in her body that she was healed of her disease. ▤  … 34And he said to her, “Daughter, your faith has made you well; go in peace, and be healed of your disease.” ▤

For further examples of Jesus healing people during his mission, see Jesus delivered people from disease and disorders.

- The Lord did not remove Paul’s “thorn”:

2Cor 12:7-9  So to keep me from becoming conceited because of the surpassing greatness of the revelations,j a thorn was given me in the flesh, a messenger of Satan to harass me, to keep me from becoming conceited. 8Three times I pleaded with the Lord about this, that it should leave me. 9But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. ▤

j Or hears from me, even because of the surpassing greatness of the revelations. So to keep me from becoming conceited

Paul’s “thorn” in his flesh appears to have been a physical disorder. The Lord used Paul’s affliction both to keep him from becoming conceited (v. 7) and to make him receptive to Christ’s power working in him (v. 9).

God also supports and upholds his people . . .

See also:

- Isa 46:3 ⇓

- God helps his people by upholding them and delivering them from enemies

2Sam 22:19  They confronted me in the day of my calamity, but the LORD was my support. ▤

2Chr 16:9a  For the eyes of the LORD run to and fro throughout the whole earth, to give strong support to those whose heart is blameless toward him. ▤

Ps 18:35  You have given me the shield of your salvation, and your right hand supported me, and your gentleness made me great. ▤

As noted earlier in the chapter, God’s “right hand” signifies his mighty power, with the right hand being spoken of as the stronger hand.

Ps 94:18  When I thought, “My foot slips,” your steadfast love, O LORD, held me up. ▤

Ps 54:4  Behold, God is my helper; the Lord is the upholder of my life. ▤

Ps 37:17, 23-24  For the arms of the wicked shall be broken, but the LORD upholds the righteous. ▤  … 23The steps of a man are established by the LORD, when he delights in his way; 24though he fall, he shall not be cast headlong, for the LORD upholds his hand. ▤

Isa 41:10  … fear not, for I am with you; be not dismayed, for I am your God; I will strengthen you, I will help you, I will uphold you with my righteous right hand. ▤

Ps 145:14  The LORD upholds all who are falling and raises up all who are bowed down. ▤

Those “who are bowed down” appear to be ones who have buckled under the weight of their troubles – “those bent beneath their loads” (NLT).

Deut 33:3  Yes, he loved his people,k all his holy ones were in hisl hand; so they followedm in your steps, receiving direction from you, … ▤

k Septuagint; Hebrew peoples

l Hebrew your

m The meaning of the Hebrew word is uncertain

God’s people are in his hand, which suggests that he upholds them – as well as “protects” them (CEV, GNT).

Deut 33:27  The eternal God is your dwelling place,n and underneath are the everlasting arms.o And he thrust out the enemy before you and said, Destroy. ▤

n Or a dwelling place

o Revocalization of verse 27 yields He subdues the ancient gods, and shatters the forces of old

This portrays God as supporting and upholding his people.

Ps 73:23  Nevertheless, I am continually with you; you hold my right hand. ▤

. . . God even carries his people

In supporting and upholding his people, God is at times figuratively spoken of as carrying or bearing them.

Ex 19:4  You yourselves have seen what I did to the Egyptians, and how I bore you on eagles’ wings and brought you to myself. ▤

God’s deliverance of the Israelites from Egypt and safely bringing them to their camp at Mount Sinai is here likened to how “a mighty eagle carries its young” (CEV; cf. GNT, NCV, NIV, NLT). Similar imagery is used below in Deuteronomy 32:10-11.

Deut 1:30-31  The LORD your God who goes before you will himself fight for you, just as he did for you in Egypt before your eyes, 31and in the wilderness, where you have seen how the LORD your God carried you, as a man carries his son, all the way that you went until you came to this place. ▤

Deut 32:10-11  He found him in a desert land, and in the howling waste of the wilderness; he encircled him, he cared for him, he kept him as the apple of his eye. 11Like an eagle that stirs up its nest, that flutters over its young, spreading out its wings, catching them, bearing them on its pinions, … ▤

A bird’s pinions are the outer parts of its wings.

Isa 40:11  He will tend his flock like a shepherd; he will gather the lambs in his arms; he will carry them in his bosom, and gently lead those that are with young. ▤

Isa 46:3-4  Listen to me, O house of Jacob, all the remnant of the house of Israel, who have been borne by me from before your birth, carried from the womb; 4even to your old age I am he, and to gray hairs I will carry you. I have made, and I will bear; I will carry and will save. ▤

Isa 63:9  In all their affliction he was afflicted,p and the angel of his presence saved them; in his love and in his pity he redeemed them; he lifted them up and carried them all the days of old. ▤

p Or he did not afflict

Pray for persecuted Christians

Section C

God Protects His People (I): General

Section Jumps

- God preserves his people

- God protects his people from enemies

- God preserves his people’s lives . . .

- . . . God keeps his people safe and secure

- God protects his people from all evil, including Satan

- God and Jesus Christ keep their people as their own – until the end

God preserves his people

Josh 24:17  … for it is the LORD our God who brought us and our fathers up from the land of Egypt, out of the house of slavery, and who did those great signs in our sight and preserved us in all the way that we went, and among all the peoples through whom we passed. ▤

1Sam 30:23  But David said, “You shall not do so, my brothers, with what the LORD has given us. He has preserved us and given into our hand the band that came against us. ▤

Ps 32:7  You are a hiding place for me; you preserve me from trouble; you surround me with shouts of deliverance. Selah ▤

Ps 31:23  Love the LORD, all you his saints! The LORD preserves the faithful but abundantly repays the one who acts in pride. ▤

Ps 34:19-20  Many are the afflictions of the righteous, but the LORD delivers him out of them all. 20He keeps all his bones; not one of them is broken. ▤

Ps 37:28  For the LORD loves justice; he will not forsake his saints. They are preserved forever, but the children of the wicked shall be cut off. ▤

Ps 116:6  The LORD preserves the simple; when I was brought low, he saved me. ▤

The “simple” are those who are honest, innocent and without deception. Some see in the term a reference to “those of childlike faith” (NLT).

Ps 145:20  The LORD preserves all who love him, but all the wicked he will destroy. ▤

2Pet 2:5  … if he did not spare the ancient world, but preserved Noah, a herald of righteousness, with seven others, when he brought a flood upon the world of the ungodly; … ▤

God protects his people from enemies

See also:

- Ps 41:2 ⇓

- God saves his people from all their enemies + ref.

- God Helps His People against Enemies

Note that protection from enemies is also largely in view in a number of the verses in the other subsections in this section.

Ps 31:20  In the cover of your presence you hide them from the plots of men; you store them in your shelter from the strife of tongues. ▤

Ps 91:14  Because he holds fast to me in love, I will deliver him; I will protect him, because he knows my name. ▤

Ps 105:14-15  … he allowed no one to oppress them; he rebuked kings on their account, 15saying, “Touch not my anointed ones, do my prophets no harm!” ▤

Ps 124:1-6  If it had not been the LORD who was on our side— let Israel now say— 2if it had not been the LORD who was on our side when people rose up against us, 3then they would have swallowed us up alive, when their anger was kindled against us; 4then the flood would have swept us away, the torrent would have gone over us; 5then over us would have gone the raging waters. 6Blessed be the LORD, who has not given us as prey to their teeth! ▤

Isa 31:5  Like birds hovering, so the LORD of hosts will protect Jerusalem; he will protect and deliver it; he will spare and rescue it. ▤

Zec 9:15  The LORD of hosts will protect them, and they shall devour, and tread down the sling stones, and they shall drink and roar as if drunk with wine, and be full like a bowl, drenched like the corners of the altar. ▤

Note that the second part of the verse speaks of the people shedding the blood of their enemies.

Zec 12:8  On that day the LORD will protect the inhabitants of Jerusalem, so that the feeblest among them on that day shall be like David, and the house of David shall be like God, like the angel of the LORD, going before them. ▤

This speaks of deliverance of Jerusalem in the end times.

Gen 35:5  And as they journeyed, a terror from God fell upon the cities that were around them, so that they did not pursue the sons of Jacob. ▤

Ex 14:19-20  Then the angel of God who was going before the host of Israel moved and went behind them, and the pillar of cloud moved from before them and stood behind them, 20coming between the host of Egypt and the host of Israel. And there was the cloud and the darkness. And it lit up the nightq without one coming near the other all night. ▤

q Septuagint and the night passed

Through “the angel of God” and the cloud that signified God’s presence, the Egyptians were blocked throughout the night from attacking the Israelites.

1Sam 23:14  And David remained in the strongholds in the wilderness, in the hill country of the wilderness of Ziph. And Saul sought him every day, but God did not give him into his hand. ▤

Jer 36:26  And the king commanded Jerahmeel the king’s son and Seraiah the son of Azriel and Shelemiah the son of Abdeel to seize Baruch the secretary and Jeremiah the prophet, but the LORD hid them. ▤

Ps 20:1  May the LORD answer you in the day of trouble! May the name of the God of Jacob protect you! ▤

- God’s revelation to Jeremiah of a plot against him:

Jer 11:18  The LORD made it known to me and I knew; then you showed me their deeds. ▤

God preserves his people’s lives . . .

Note that following on from the previous subsection regarding God protecting his people from enemies, the following verses largely have in view God’s preservation of his people’s lives in the face of enemy threat.

Ps 41:2  … the LORD protects him and keeps him alive; he is called blessed in the land; you do not give him up to the will of his enemies. ▤

Ps 66:8-9  Bless our God, O peoples; let the sound of his praise be heard, 9who has kept our soul among the living and has not let our feet slip. ▤

Ps 138:7  Though I walk in the midst of trouble, you preserve my life; you stretch out your hand against the wrath of my enemies, and your right hand delivers me. ▤

1Sam 25:29  If men rise up to pursue you and to seek your life, the life of my lord shall be bound in the bundle of the living in the care of the LORD your God. And the lives of your enemies he shall sling out as from the hollow of a sling. ▤

Ps 97:10  O you who love the LORD, hate evil! He preserves the lives of his saints; he delivers them from the hand of the wicked. ▤

Gen 45:7  And God sent me before you to preserve for you a remnant on earth, and to keep alive for you many survivors. ▤

This speaks of God preserving his people’s lives amidst a great famine.

Acts 28:3-5  When Paul had gathered a bundle of sticks and put them on the fire, a viper came out because of the heat and fastened on his hand. 4When the native people saw the creature hanging from his hand, they said to one another, “No doubt this man is a murderer. Though he has escaped from the sea, Justicer has not allowed him to live.” 5He, however, shook off the creature into the fire and suffered no harm. ▤

r Or justice

Presumably Paul survived the deadly snakebite due to God’s care of him, preserving his life.

Ps 119:93  I will never forget your precepts, for by them you have given me life. ▤

The psalmist appears to be speaking of the strength and meaning he found in God’s word during his affliction, which had effectively preserved his life.

. . . God keeps his people safe and secure

Deut 33:12  Of Benjamin he said, “The beloved of the LORD dwells in safety. The High Gods surrounds him all day long, and dwells between his shoulders.” ▤

s Septuagint; Hebrew dwells in safety by him. He

The last phrase is either speaking of: the people dwelling in the safety of God’s presence; or God dwelling in the midst of the people, to keep them safe.

Deut 33:28  So Israel lived in safety, Jacob lived alone,t in a land of grain and wine, whose heavens drop down dew. ▤

t Hebrew the abode of Jacob was alone

Ps 4:8  In peace I will both lie down and sleep; for you alone, O LORD, make me dwell in safety. ▤

Lev 25:18-19  Therefore you shall do my statutes and keep my rules and perform them, and then you will dwell in the land securely. 19The land will yield its fruit, and you will eat your fill and dwell in it securely. ▤

Ps 16:5, 8-10  The LORD is my chosen portion and my cup; you hold my lot. ▤  … 8I have set the LORD always before me; because he is at my right hand, I shall not be shaken. 9Therefore my heart is glad, and my whole beingu rejoices; my flesh also dwells secure. 10For you will not abandon my soul to Sheol, or let your holy one see corruption.v ▤

u Hebrew my glory

v Or see the pit

In v. 5, “hold my lot” can be rendered “maintain my lot” (AMP, NKJV), thus meaning: “you have made my lot secure” (NIV®). In v. 9-10 David appears to be speaking of being secure in the face of death, when under threat from enemies, rather then actually in death (cf. Acts 2:24-33).

Ps 62:2  He only is my rock and my salvation, my fortress; I shall not be greatly shaken. ▤

Ps 21:7  For the king trusts in the LORD, and through the steadfast love of the Most High he shall not be moved. ▤

Ps 55:22  Cast your burden on the LORD, and he will sustain you; he will never permit the righteous to be moved. ▤

Ps 48:8  As we have heard, so have we seen in the city of the LORD of hosts, in the city of our God, which God will establish forever. Selah ▤

This speaks of God keeping Jerusalem safe for ever.

God protects his people from all evil, including Satan

See also:

- John 10:28-29 ⇓; Rom 8:38-39 ⇓

- . . . For God and Jesus Christ are willing and able to help us withstand temptation

Ps 23:4  Even though I walk through the valley of the shadow of death,w I will fear no evil, for you are with me; your rod and your staff, they comfort me. ▤

w Or the valley of deep darkness

A shepherd used a rod to fight off wild animals and a staff to guide and control the sheep. They are used here to portray God’s care and protection (cf. GNT, NLT) and so his comfort of his people – even amidst evil.

Num 23:7-8, 23  And Balaam took up his discourse and said, “From Aram Balak has brought me, the king of Moab from the eastern mountains: ‘Come, curse Jacob for me, and come, denounce Israel!’ 8How can I curse whom God has not cursed? How can I denounce whom the LORD has not denounced? ▤  … 23For there is no enchantment against Jacob, no divination against Israel; now it shall be said of Jacob and Israel, ‘What has God wrought!’ ▤

Balaam, a pagan seer or diviner, was powerless to curse Israel (v. 8) – or use sorcery or divination against her (v. 23) – as God had not cursed Israel (v. 8) but rather blessed them (v. 23). In fact Balaam was compelled to likewise bless them (cf. ch. 23-24; Deut 23:5 ↓).

Deut 23:5  But the LORD your God would not listen to Balaam; instead the LORD your God turned the curse into a blessing for you, because the LORD your God loved you. ▤

Matt 16:18  And I tell you, you are Peter, and on this rockx I will build my church, and the gates of helly shall not prevail against it. ▤

x The Greek words for Peter and rock sound similar

y Greek the gates of Hades

The “gates of Hades” could be a reference to evil powers – “all the powers of hell” (NLT; cf. NIV text note, AMP) – but it may in particular denote “death” (CEV, GNT, NCV).

Luke 10:19  Behold, I have given you authority to tread on serpents and scorpions, and over all the power of the enemy, and nothing shall hurt you. ▤

As the first part of the sentence probably refers to evil spiritual powers (cf. vv. 17, 20) and to Satan, “the enemy”, it is a fair assumption that Jesus was primarily referring to such evil forces in saying that nothing would harm his followers.

2Thes 3:3  But the Lord is faithful. He will establish you and guard you against the evil one.z ▤

z Or evil

2Tim 4:18  The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

1Jn 5:18  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. ▤

The “he who was born of God” is Jesus Christ, the Son of God.

God and Jesus Christ keep their people as their own – until the end

See also:

- God strengthens them spiritually, until Jesus Christ’s return

God and Jesus Christ keep their people as their own, in a right relationship with them. In doing so they protect their people from spiritual harm throughout their lives, bringing their salvation to fruition at the end of the age.

John 6:39  And this is the will of him who sent me, that I should lose nothing of all that he has given me, but raise it up on the last day. ▤

Jesus is speaking primarily of not losing any of all the people who God has given him (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT; John 18:8-9 ↓).

John 10:28-29  I give them eternal life, and they will never perish, and no one will snatch them out of my hand. 29My Father, who has given them to me,a is greater than all, and no one is able to snatch them out of the Father’s hand. ▤

a Some manuscripts What my Father has given to me

John 18:8-9  Jesus answered, “I told you that I am he. So, if you seek me, let these men go.” 9This was to fulfill the word that he had spoken: “Of those whom you gave me I have lost not one.” ▤

The context shows Jesus to be referring firstly to physically not losing any of his disciples; but possibly the statement is also alluding to a spiritual dimension – applicable to not losing any of his followers. Note that the quotation attributed to Jesus in v. 9 (cf. John 17:12 ↓) is based on his words from 6:39 above.

John 17:11-12, 15  And I am no longer in the world, but they are in the world, and I am coming to you. Holy Father, keep them in your name, which you have given me, that they may be one, even as we are one. 12While I was with them, I kept them in your name, which you have given me. I have guarded them, and not one of them has been lost except the son of destruction, that the Scripture might be fulfilled. ▤  … 15I do not ask that you take them out of the world, but that you keep them from the evil one.b ▤

b Or from evil

This request, it being made by Jesus, is effectively a promise of God’s protection from Satan (v. 15) and all that is in the world (v. 11).

Rom 8:35-39  Who shall separate us from the love of Christ? Shall tribulation, or distress, or persecution, or famine, or nakedness, or danger, or sword? 36As it is written, “For your sake we are being killed all the day long; we are regarded as sheep to be slaughtered.” 37No, in all these things we are more than conquerors through him who loved us. 38For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

There is nothing in all creation that can separate believers from God’s love which is theirs in or “through” (GNT) Christ. This points to the fact that God and Jesus Christ keep their followers, in a right and close relationship with them.

1Pet 1:4-5  … to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. ▤

Jude 1:1  Jude, a servantc of Jesus Christ and brother of James, To those who are called, beloved in God the Father and kept ford Jesus Christ: … ▤

c Or slave; Greek bondservant

d Or by

Jude 1:24  Now to him who is able to keep you from stumbling and to present you blameless before the presence of his glory with great joy, … ▤

The term “stumbling” would appear to mean falling into sin or error – both of which are grave dangers of false teachers who are so prominent in Jude’s letter. The term could alternatively, or additionally, allude to actually falling away from the faith, the result of unchecked sin or error.

Jer 32:40  I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

This is speaking of the renewed Israel of the end time, reflective of the fact that God keeps his people.

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.e ▤

e Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

If the alternative rendering in the text note is to be preferred (cf. NASB, NIV, NKJV, NLT, NRSV), then Paul would appear to be speaking of trusting God to guard his ministry and its fruits, along with himself – even through death.

- God is not willing that any of his “little ones” be lost:

Matt 18:12-14  What do you think? If a man has a hundred sheep, and one of them has gone astray, does he not leave the ninety-nine on the mountains and go in search of the one that went astray? 13And if he finds it, truly, I say to you, he rejoices over it more than over the ninety-nine that never went astray. 14So it is not the will of myf Father who is in heaven that one of these little ones should perish. ▤

f Some manuscripts your

The term “little ones” is understood by most to refer to believers, possibly in particular to young or new ones.

Pray for persecuted Christians

Section D

God Protects His People (II): Depictions

Section Jumps

- God shields his people

- God surrounds his people

- God is a refuge for his people

- God is a rock for his people

- God guards and keeps his people . . .

- . . . God watches over his people, keeping his eyes on them

- God is a shepherd to his people . . .

- . . . Jesus Christ is a shepherd to his people

- Further depictions of God’s protection

God shields his people

Gen 15:1  After these things the word of the LORD came to Abram in a vision: “Fear not, Abram, I am your shield; your reward shall be very great.” ▤

Deut 33:29  Happy are you, O Israel! Who is like you, a people saved by the LORD, the shield of your help, and the sword of your triumph! Your enemies shall come fawning to you, and you shall tread upon their backs. ▤

Ps 3:3  But you, O LORD, are a shield about me, my glory, and the lifter of my head. ▤

Ps 28:7  The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

Ps 33:20  Our soul waits for the LORD; he is our help and our shield. ▤

Prov 2:7  … he stores up sound wisdom for the upright; he is a shield to those who walk in integrity, … ▤

Ps 91:4  He will cover you with his pinions, and under his wings you will find refuge; his faithfulness is a shield and buckler. ▤

A “buckler” was a small shield.

Ps 140:7  O LORD, my Lord, the strength of my salvation, you have covered my head in the day of battle. ▤

The phrase “covered my head” has the sense “shields my head” (NIV®). A similar point can be made regarding “covered” in Isaiah 51:16 immediately below.

Isa 51:16  And I have put my words in your mouth and covered you in the shadow of my hand, establishingg the heavens and laying the foundations of the earth, and saying to Zion, ‘You are my people.’ ▤

g Or planting

Ps 121:5  The LORD is your keeper; the LORD is your shade on your right hand. ▤

In likening God to “shade”, the psalmist is speaking of God as covering his people (cf. Isa 51:16 ↑), shielding them from harm.

God surrounds his people

See also:

- Ps 3:3 ⇑

Deut 33:12  Of Benjamin he said, “The beloved of the LORD dwells in safety. The High Godh surrounds him all day long, and dwells between his shoulders.” ▤

h Septuagint; Hebrew dwells in safety by him. He

As noted earlier, the last phrase is either speaking of: the people dwelling in the safety of God’s presence; or God dwelling in the midst of the people, to keep them safe. If the first alternative is correct, the phrase is suggestive of the people being surrounded by God, as per the preceding clause.

Ps 125:2  As the mountains surround Jerusalem, so the LORD surrounds his people, from this time forth and forevermore. ▤

Ps 32:10  Many are the sorrows of the wicked, but steadfast love surrounds the one who trusts in the LORD. ▤

God’s steadfast love surrounds the one who trusts him, indicative of God himself surrounding them.

Ps 34:7  The angel of the LORD encamps around those who fear him, and delivers them. ▤

Zec 2:4b-5  ‘Jerusalem shall be inhabited as villages without walls, because of the multitude of people and livestock in it. 5And I will be to her a wall of fire all around, declares the LORD, and I will be the glory in her midst.’ ▤

Here the renewed future Jerusalem appears to be ultimately in view.

2Ki 6:15-17  When the servant of the man of God rose early in the morning and went out, behold, an army with horses and chariots was all around the city. And the servant said, “Alas, my master! What shall we do?” 16He said, “Do not be afraid, for those who are with us are more than those who are with them.” 17Then Elisha prayed and said, “O LORD, please open his eyes that he may see.” So the LORD opened the eyes of the young man, and he saw, and behold, the mountain was full of horses and chariots of fire all around Elisha. ▤

Verse 17 tells of Elisha’s servant being enabled to see the surrounding heavenly forces – the “horses and chariots of fire”.

Isa 58:8  Then shall your light break forth like the dawn, and your healing shall spring up speedily; your righteousness shall go before you; the glory of the LORD shall be your rear guard. ▤

If “your righteousness” refers to God (cf. GNT, NCV, NRSV), this would speak of God both going before his people and being their rear guard, akin to surrounding them.

God is a refuge for his people

See also:

- Ps 94:22 ⇓

- God protects and is a refuge for the needy

- God is a refuge for his people, protecting them

- Commit yourself to God and take refuge in him . . .

- . . . For God saves and protects those who take refuge in him

Ps 36:7  How precious is your steadfast love, O God! The children of mankind take refuge in the shadow of your wings. ▤

Ps 62:7-8  On God rests my salvation and my glory; my mighty rock, my refuge is God. 8Trust in him at all times, O people; pour out your heart before him; God is a refuge for us. Selah ▤

Ps 91:4  He will cover you with his pinions, and under his wings you will find refuge; his faithfulness is a shield and buckler. ▤

Ps 142:4-5  Look to the right and see: there is none who takes notice of me; no refuge remains to me; no one cares for my soul. 5I cry to you, O LORD; I say, “You are my refuge, my portion in the land of the living.” ▤

2Sam 22:2-3  He said, “The LORD is my rock and my fortress and my deliverer, 3myi God, my rock, in whom I take refuge, my shield, and the horn of my salvation, my stronghold and my refuge, my savior; you save me from violence. ▤

i Septuagint (compare Psalm 18:2); Hebrew lacks my

Similarly, in conjunction with God being a refuge, a number of the following verses speak of God as a “fortress” or a “stronghold” (or a “strong tower”).

Prov 14:26, 32  In the fear of the LORD one has strong confidence, and his children will have a refuge. ▤  … 32The wicked is overthrown through his evildoing, but the righteous finds refuge in his death. ▤

Verse 26 indicates that when a man (or woman) fears God, his household will have a refuge in God. Verse 32b suggests that the righteous find a refuge “even in death” (AMP, NCV, NIV; cf. CEV), due to what will follow.

Jer 16:19  O LORD, my strength and my stronghold, my refuge in the day of trouble, to you shall the nations come from the ends of the earth and say: “Our fathers have inherited nothing but lies, worthless things in which there is no profit. ▤

Ps 28:8  The LORD is the strength of his people;j he is the saving refuge of his anointed. ▤

j Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac; most Hebrew manuscripts is their strength

Ps 48:3  Within her citadels God has made himself known as a fortress. ▤

Ps 59:16  But I will sing of your strength; I will sing aloud of your steadfast love in the morning. For you have been to me a fortress and a refuge in the day of my distress. ▤

Ps 27:1  The LORD is my light and my salvation; whom shall I fear? The LORD is the strongholdk of my life; of whom shall I be afraid? ▤

k Or refuge

Ps 37:39  The salvation of the righteous is from the LORD; he is their stronghold in the time of trouble. ▤

Ps 61:3  … for you have been my refuge, a strong tower against the enemy. ▤

Prov 18:10  The name of the LORD is a strong tower; the righteous man runs into it and is safe. ▤

Ps 32:7  You are a hiding place for me; you preserve me from trouble; you surround me with shouts of deliverance. Selah ▤

Ps 90:1  Lord, you have been our dwelling placel in all generations. ▤

l Some Hebrew manuscripts (compare Septuagint) our refuge

As reflected in the text note, “dwelling place” has the sense of refuge (cf. AMP) and/or place of repose.

Isa 4:5-6  Then the LORD will create over the whole site of Mount Zion and over her assemblies a cloud by day, and smoke and the shining of a flaming fire by night; for over all the glory there will be a canopy. 6There will be a booth for shade by day from the heat, and for a refuge and a shelter from the storm and rain. ▤

This is seen by many as referring to the messianic age. Such blessing for Mount Zion and the people there is applicable in a spiritual sense to the church.

God is a rock for his people

References to God as a “rock” depict him as a secure mountain or stronghold of infallible strength, to whom his people can go for protection.

1Sam 2:2  There is none holy like the LORD; there is none besides you; there is no rock like our God. ▤

2Sam 23:3  The God of Israel has spoken; the Rock of Israel has said to me: When one rules justly over men, ruling in the fear of God, … ▤

Ps 18:2, 31, 46  The LORD is my rock and my fortress and my deliverer, my God, my rock, in whom I take refuge, my shield, and the horn of my salvation, my stronghold. ▤  … 31For who is God, but the LORD? And who is a rock, except our God?— ▤  … 46The LORD lives, and blessed be my rock, and exalted be the God of my salvation— ▤

Ps 19:14  Let the words of my mouth and the meditation of my heart be acceptable in your sight, O LORD, my rock and my redeemer. ▤

Ps 28:1  To you, O LORD, I call; my rock, be not deaf to me, lest, if you be silent to me, I become like those who go down to the pit. ▤

Ps 31:3  For you are my rock and my fortress; and for your name’s sake you lead me and guide me; … ▤

Ps 62:2, 7  He only is my rock and my salvation, my fortress; I shall not be greatly shaken. ▤  … 7On God rests my salvation and my glory; my mighty rock, my refuge is God. ▤

Ps 78:35  They remembered that God was their rock, the Most High God their redeemer. ▤

Ps 89:26  He shall cry to me, ‘You are my Father, my God, and the Rock of my salvation.’ ▤

Ps 94:22  But the LORD has become my stronghold, and my God the rock of my refuge. ▤

Ps 95:1  Oh come, let us sing to the LORD; let us make a joyful noise to the rock of our salvation! ▤

Isa 44:8b  Is there a God besides me? There is no Rock; I know not any. ▤

Hab 1:12b  O LORD, you have ordained them as a judgment, and you, O Rock, have established them for reproof. ▤

Gen 49:23-24  The archers bitterly attacked him, shot at him, and harassed him severely, 24yet his bow remained unmoved; his armsm were made agile by the hands of the Mighty One of Jacob (from there is the Shepherd,n the Stone of Israel), … ▤

m Hebrew the arms of his hands

n Or by the name of the Shepherd

Deut 32:18  You were unmindful of the Rock that boreo you, and you forgot the God who gave you birth. ▤

o Or fathered

God guards and keeps his people . . .

As used in this subsection, the term “keep” means to guard, watch over and protect.

Ex 23:20  Behold, I send an angel before you to guard you on the way and to bring you to the place that I have prepared. ▤

Due to the context, many commentators see this angel as possibly being the pre-incarnate Jesus Christ or as being identified with God himself. Whether or not it is simply an angel, this verse illustrates the fact that God guards his people, whether directly or through his agents (cf. Ps 91:11-12 ↓).

1Sam 2:9  He will guard the feet of his faithful ones, but the wicked shall be cut off in darkness, for not by might shall a man prevail. ▤

Ps 12:7  You, O LORD, will keep them; you will guard usp from this generation forever. ▤

p Or guard him

Here “them” most likely denotes the poor and needy (cf. v. 5).

Ps 91:11-12  For he will command his angels concerning you to guard you in all your ways. 12On their hands they will bear you up, lest you strike your foot against a stone. ▤

God commands his angels to guard his people. As such, figuratively speaking they lift them up out of the way of harm.

Isa 52:12  For you shall not go out in haste, and you shall not go in flight, for the LORD will go before you, and the God of Israel will be your rear guard. ▤

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.q ▤

q Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

As noted earlier, as per the alternative rendering in the text note, Paul may be speaking of trusting God to guard himself, along with his ministry and its fruits – even through death.

1Pet 1:4-5  … to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. ▤

Gen 28:15  Behold, I am with you and will keep you wherever you go, and will bring you back to this land. For I will not leave you until I have done what I have promised you. ▤

Ps 121:3-8  He will not let your foot be moved; he who keeps you will not slumber. 4Behold, he who keeps Israel will neither slumber nor sleep. 5The LORD is your keeper; the LORD is your shade on your right hand. 6The sun shall not strike you by day, nor the moon by night. 7The LORD will keep you from all evil; he will keep your life. 8The LORD will keep your going out and your coming in from this time forth and forevermore. ▤

Isa 27:2-3  In that day, “A pleasant vineyard,r sing of it! 3I, the LORD, am its keeper; every moment I water it. Lest anyone punish it, I keep it night and day; … ▤

r Many Hebrew manuscripts A vineyard of wine

The “vineyard” is symbolic of Israel.

. . . God watches over his people, keeping his eyes on them

See also:

- Isa 27:2-3 ⇑

- Jer 31:10 ⇓

Prov 2:7-8  … he stores up sound wisdom for the upright; he is a shield to those who walk in integrity, 8guarding the paths of justice and watching over the way of his saints. ▤

Ex 12:42  It was a night of watching by the LORD, to bring them out of the land of Egypt; so this same night is a night of watching kept to the LORD by all the people of Israel throughout their generations. ▤

Ps 127:1  Unless the LORD builds the house, those who build it labor in vain. Unless the LORD watches over the city, the watchman stays awake in vain. ▤

This points to God watching over his people.

Ps 146:9  The LORD watches over the sojourners; he upholds the widow and the fatherless, but the way of the wicked he brings to ruin. ▤

2Chr 16:9a  For the eyes of the LORD run to and fro throughout the whole earth, to give strong support to those whose heart is blameless toward him. ▤

Ezra 5:5  But the eye of their God was on the elders of the Jews, and they did not stop them until the report should reach Darius and then an answer be returned by letter concerning it. ▤

This speaks of God watching over the Jews and their work of rebuilding the temple, so that they were not stopped while their enemies’ accusations were being dealt with.

Jer 24:6  I will set my eyes on them for good, and I will bring them back to this land. I will build them up, and not tear them down; I will plant them, and not uproot them. ▤

Zec 12:4  On that day, declares the LORD, I will strike every horse with panic, and its rider with madness. But for the sake of the house of Judah I will keep my eyes open, when I strike every horse of the peoples with blindness. ▤

1Pet 3:12  For the eyes of the Lord are on the righteous, and his ears are open to their prayer. But the face of the Lord is against those who do evil. ▤

- Joseph and Laban’s oath at Mizpah:

Gen 31:49  … and Mizpah,s for he said, “The LORD watch between you and me, when we are out of one another’s sight. ▤

s Mizpah means watchpost

Although sometimes applied as a blessing, in context this appears to be speaking of God watching that each of them did the right thing by the other.

God is a shepherd to his people . . .

The Bible at times portrays God and Jesus Christ as shepherds (and their people as sheep). As such they protect, rescue, lead, provide and generally care for their people. In conjunction with this, they have a close relationship with their people.

Gen 48:15  And he blessed Joseph and said, “The God before whom my fathers Abraham and Isaac walked, the God who has been my shepherd all my life long to this day, … ▤

Ps 23:1-4  The LORD is my shepherd; I shall not want. 2He makes me lie down in green pastures. He leads me beside still waters.t 3He restores my soul. He leads me in paths of righteousnessu for his name’s sake. 4Even though I walk through the valley of the shadow of death,v I will fear no evil, for you are with me; your rod and your staff, they comfort me. ▤

t Hebrew beside waters of rest

u Or in right paths

v Or the valley of deep darkness

Ps 80:1  Give ear, O Shepherd of Israel, you who lead Joseph like a flock! You who are enthroned upon the cherubim, shine forth. ▤

Similarly Psalms 77:20a says, “You led your people like a flock…”

Ps 100:3  Know that the LORD, he is God! It is he who made us, and we are his;w we are his people, and the sheep of his pasture. ▤

w Or and not we ourselves

Isa 40:11  He will tend his flock like a shepherd; he will gather the lambs in his arms; he will carry them in his bosom, and gently lead those that are with young. ▤

Jer 31:10  Hear the word of the LORD, O nations, and declare it in the coastlands far away; say, ‘He who scattered Israel will gather him, and will keep him as a shepherd keeps his flock.’ ▤

Ezek 34:11-16  For thus says the Lord GOD: Behold, I, I myself will search for my sheep and will seek them out. 12As a shepherd seeks out his flock when he is among his sheep that have been scattered, so will I seek out my sheep, and I will rescue them from all places where they have been scattered on a day of clouds and thick darkness. 13And I will bring them out from the peoples and gather them from the countries, and will bring them into their own land. And I will feed them on the mountains of Israel, by the ravines, and in all the inhabited places of the country. 14I will feed them with good pasture, and on the mountain heights of Israel shall be their grazing land. There they shall lie down in good grazing land, and on rich pasture they shall feed on the mountains of Israel. 15I myself will be the shepherd of my sheep, and I myself will make them lie down, declares the Lord GOD. 16I will seek the lost, and I will bring back the strayed, and I will bind up the injured, and I will strengthen the weak, and the fat and the strong I will destroy.x I will feed them in justice. ▤

x Septuagint, Syriac, Vulgate I will watch over

Verses 11-16a speak of God gathering his from Babylon and other places where they had been scattered, and bringing them back to the land of Israel. In v. 16, “the sleek and the strong” are the powerful among the people who oppress the others.

Mic 7:14  Shepherd your people with your staff, the flock of your inheritance, who dwell alone in a forest in the midst of a garden land;y let them graze in Bashan and Gilead as in the days of old. ▤

y Hebrew of Carmel

Zec 10:3  My anger is hot against the shepherds, and I will punish the leaders;z for the LORD of hosts cares for his flock, the house of Judah, and will make them like his majestic steed in battle. ▤

z Hebrew the male goats

Matt 18:12-14  What do you think? If a man has a hundred sheep, and one of them has gone astray, does he not leave the ninety-nine on the mountains and go in search of the one that went astray? 13And if he finds it, truly, I say to you, he rejoices over it more than over the ninety-nine that never went astray. 14So it is not the will of mya Father who is in heaven that one of these little ones should perish. ▤

a Some manuscripts your

. . . Jesus Christ is a shepherd to his people

Ezek 34:23  And I will set up over them one shepherd, my servant David, and he shall feed them: he shall feed them and be their shepherd. ▤

Jesus Christ is in view with “my servant David” referring to the Messiah, of David’s line.

Matt 2:6  “‘And you, O Bethlehem, in the land of Judah, are by no means least among the rulers of Judah; for from you shall come a ruler who will shepherd my people Israel.’” ▤

John 10:2-4, 11, 14-16  But he who enters by the door is the shepherd of the sheep. 3To him the gatekeeper opens. The sheep hear his voice, and he calls his own sheep by name and leads them out. 4When he has brought out all his own, he goes before them, and the sheep follow him, for they know his voice. ▤  … 11I am the good shepherd. The good shepherd lays down his life for the sheep. ▤  … 14I am the good shepherd. I know my own and my own know me, 15just as the Father knows me and I know the Father; and I lay down my life for the sheep. 16And I have other sheep that are not of this fold. I must bring them also, and they will listen to my voice. So there will be one flock, one shepherd. ▤

Verse 16 refers to non-Jews, from among whom would come those who Jesus, as “the good shepherd”, would unite with Jewish believers to make “one flock”.

Heb 13:20  Now may the God of peace who brought again from the dead our Lord Jesus, the great shepherd of the sheep, by the blood of the eternal covenant, … ▤

1Pet 2:25  For you were straying like sheep, but have now returned to the Shepherd and Overseer of your souls. ▤

1Pet 5:2-4  … shepherd the flock of God that is among you, exercising oversight,b not under compulsion, but willingly, as God would have you;c not for shameful gain, but eagerly; 3not domineering over those in your charge, but being examples to the flock. 4And when the chief Shepherd appears, you will receive the unfading crown of glory. ▤

b Some manuscripts omit exercising oversight

c Some manuscripts omit as God would have you

Rev 7:17  For the Lamb in the midst of the throne will be their shepherd, and he will guide them to springs of living water, and God will wipe away every tear from their eyes. ▤

Note that this speaks of a particular group of believers in heaven who have come out of “the great tribulation” (v. 14) of the end times.

Luke 12:32  Fear not, little flock, for it is your Father’s good pleasure to give you the kingdom. ▤

The implication is that Jesus, or perhaps God their Father, is like a shepherd to his people.

- Jesus also described himself as “the door for the sheep”:

John 10:7, 9  So Jesus again said to them, “Truly, truly, I say to you, I am the door of the sheep. ▤  … 9I am the door. If anyone enters by me, he will be saved and will go in and out and find pasture. ▤

Jesus claims to be the door/gate leading into salvation (v. 9), through which one can find pasture – the provision of one’s needs.

Further depictions of God’s protection

Ps 18:36  You gave a wide place for my steps under me, and my feet did not slip. ▤

Ps 32:6  Therefore let everyone who is godly offer prayer to you at a time when you may be found; surely in the rush of great waters, they shall not reach him. ▤

Prov 3:25-26  Do not be afraid of sudden terror or of the ruind of the wicked, when it comes, 26for the LORD will be your confidence and will keep your foot from being caught. ▤

d Hebrew storm

Isa 43:2  When you pass through the waters, I will be with you; and through the rivers, they shall not overwhelm you; when you walk through fire you shall not be burned, and the flame shall not consume you. ▤

Jer 50:34  Their Redeemer is strong; the LORD of hosts is his name. He will surely plead their cause, that he may give rest to the earth, but unrest to the inhabitants of Babylon. ▤

God takes up the cause of his people (cf. GNT).

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: God’s Care of the Needy

Section Jumps

- The needy experience hardship . . .

- . . . The needy are often mistreated by the wicked and made to suffer

- However, God rescues the needy

- God secures justice for the needy

- God protects and is a refuge for the needy

- God provides for the needy

- Other ways God cares for the needy

See also:

- God cares for his people

Bear in mind that while many verses in the Bible assert that God looks after the needy (as most of this section shows), the Bible also speaks of the suffering of the needy (as per the first two subsections). As such the Bible often speaks of God delivering the needy as opposed to keeping them from experiencing any troubles – just as it often speaks of God saving his people out of troubles as opposed to keeping them from experiencing any troubles, though the latter is also spoken of. (See also the introductory comments on God’s Saving of His People, and God saves his people out of all troubles.)

Also note that many of the references in this section may also have primarily in view the poor amongst the Israelites. Under the first covenant the Israelites – including the poor – experienced God’s care and blessings in a more material way than his people generally do under the current second covenant, with the second covenant’s blessings being largely spiritual and of the afterlife. Additionally, keep in mind that much of the teaching in this section is often interpreted as generality.

In considering the plight of the needy and God’s response, we should also remember that the Bible often refers to God working through his people to achieve his purposes. One can infer from this that a good part of what God does to secure justice and protection for the needy – as spoken of in this section – he does through his people.

The needy experience hardship . . .

See also:

- Note: Advantages of riches, as opposed to poverty

Prov 10:15  A rich man’s wealth is his strong city; the poverty of the poor is their ruin. ▤

James 1:27  Religion that is pure and undefiled before God, the Father, is this: to visit orphans and widows in their affliction, and to keep oneself unstained from the world. ▤

Job 24:5-9  Behold, like wild donkeys in the desert the poore go out to their toil, seeking game; the wasteland yields food for their children. 6They gather theirf fodder in the field, and they glean the vineyard of the wicked man. 7They lie all night naked, without clothing, and have no covering in the cold. 8They are wet with the rain of the mountains and cling to the rock for lack of shelter. 9(There are those who snatch the fatherless child from the breast, and they take a pledge against the poor.) ▤

e Hebrew they

f Hebrew his

Prov 19:4, 7  Wealth brings many new friends, but a poor man is deserted by his friend. ▤  … 7All a poor man’s brothers hate him; how much more do his friends go far from him! He pursues them with words, but does not have them.g ▤

g The meaning of the Hebrew sentence is uncertain

Eccl 9:15-16  But there was found in it a poor, wise man, and he by his wisdom delivered the city. Yet no one remembered that poor man. 16But I say that wisdom is better than might, though the poor man’s wisdom is despised and his words are not heard. ▤

This appears to speak of a poor man saving a city through his wisdom, but then subsequently being forgotten and ignored, basically because he was poor and not esteemed in the eyes of worldly people.

Luke 16:20-21  And at his gate was laid a poor man named Lazarus, covered with sores, 21who desired to be fed with what fell from the rich man’s table. Moreover, even the dogs came and licked his sores. ▤

2Ki 4:1  Now the wife of one of the sons of the prophets cried to Elisha, “Your servant my husband is dead, and you know that your servant feared the LORD, but the creditor has come to take my two children to be his slaves.” ▤

. . . The needy are often mistreated by the wicked and made to suffer

See also:

- The wicked seek to oppress the righteous and the poor

Job 20:19  For he [a wicked person] has crushed and abandoned the poor; he has seized a house that he did not build. ▤

Job 24:3-4  They drive away the donkey of the fatherless; they take the widow’s ox for a pledge. 4They thrust the poor off the road; the poor of the earth all hide themselves. ▤

Ps 10:2  In arrogance the wicked hotly pursue the poor; let them be caught in the schemes that they have devised. ▤

Ps 94:6  They kill the widow and the sojourner, and murder the fatherless; … ▤

Prov 13:23  The fallow ground of the poor would yield much food, but it is swept away through injustice. ▤

Eccl 4:1  Again I saw all the oppressions that are done under the sun. And behold, the tears of the oppressed, and they had no one to comfort them! On the side of their oppressors there was power, and there was no one to comfort them. ▤

Eccl 5:8  If you see in a province the oppression of the poor and the violation of justice and righteousness, do not be amazed at the matter, for the high official is watched by a higher, and there are yet higher ones over them. ▤

This appears to be speaking of oppression of the poor often being aggravated by corrupt officials higher up the chain of command from the one directly in charge of a particular district suffering oppression.

Ezek 22:29  The people of the land have practiced extortion and committed robbery. They have oppressed the poor and needy, and have extorted from the sojourner without justice. ▤

Amos 2:6-7  Thus says the LORD: “For three transgressions of Israel, and for four, I will not revoke the punishment, because they sell the righteous for silver, and the needy for a pair of sandals— 7those who trample the head of the poor into the dust of the earth and turn aside the way of the afflicted; a man and his father go in to the same girl, so that my holy name is profaned; … ▤

Amos 8:4-6  Hear this, you who trample on the needy and bring the poor of the land to an end, 5saying, “When will the new moon be over, that we may sell grain? And the Sabbath, that we may offer wheat for sale, that we may make the ephah small and the shekelh great and deal deceitfully with false balances, 6that we may buy the poor for silver and the needy for a pair of sandals and sell the chaff of the wheat?” ▤

h An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters; a shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

- There will always be poor people:

Matt 26:11  For you always have the poor with you, but you will not always have me. ▤

However, God rescues the needy

See also:

- Ps 76:8-9 ⇓

Job 5:15  But he saves the needy from the sword of their mouth and from the hand of the mighty. ▤

Ps 35:10  All my bones shall say, “O LORD, who is like you, delivering the poor from him who is too strong for him, the poor and needy from him who robs him?” ▤

Ps 107:41  … but he raises up the needy out of affliction and makes their families like flocks. ▤

Ps 109:31  For he stands at the right hand of the needy one, to save him from those who condemn his soul to death. ▤

Jer 20:13  Sing to the LORD; praise the LORD! For he has delivered the life of the needy from the hand of evildoers. ▤

Ps 10:14  But you do see, for you note mischief and vexation, that you may take it into your hands; to you the helpless commits himself; you have been the helper of the fatherless. ▤

God secures justice for the needy

Deut 10:18a  He executes justice for the fatherless and the widow … ▤

Ps 10:17-18  O LORD, you hear the desire of the afflicted; you will strengthen their heart; you will incline your ear 18to do justice to the fatherless and the oppressed, so that man who is of the earth may strike terror no more. ▤

Ps 140:12  I know that the LORD will maintain the cause of the afflicted, and will execute justice for the needy. ▤

Ps 103:6  The LORD works righteousness and justice for all who are oppressed. ▤

Job 5:16  So the poor have hope, and injustice shuts her mouth. ▤

Injustice against the poor is quelled as a result of God saving them from wicked oppressors (cf. v. 15 ⇑).

Job 36:6  He does not keep the wicked alive, but gives the afflicted their right. ▤

Ps 76:8-9  From the heavens you uttered judgment; the earth feared and was still, 9when God arose to establish judgment, to save all the humble of the earth. Selah ▤

Prov 22:22-23  Do not rob the poor, because he is poor, or crush the afflicted at the gate, 23for the LORD will plead their cause and rob of life those who rob them. ▤

- The Messiah will bring justice for the needy:

Isa 11:4  … but with righteousness he shall judge the poor, and decide with equity for the meek of the earth; and he shall strike the earth with the rod of his mouth, and with the breath of his lips he shall kill the wicked. ▤

The first clause may well speak of the Messiah righteously judging cases involving the poor and those who would oppress them.

God protects and is a refuge for the needy

See also:

- Ps 146:7a ⇓; Isa 14:30 ⇓

Ps 12:5  “Because the poor are plundered, because the needy groan, I will now arise,” says the LORD; “I will place him in the safety for which he longs.” ▤

Ps 68:5  Father of the fatherless and protector of widows is God in his holy habitation. ▤

Ps 146:9a  The LORD watches over the sojourners … ▤

Jer 49:11  Leave your fatherless children; I will keep them alive; and let your widows trust in me. ▤

Protection appears to be primarily in view (cf. NIV), although provision of food may be instead.

Ps 14:6  You would shame the plans of the poor, buti the LORD is his refuge. ▤

i Or for

Ps 9:9  The LORD is a stronghold for the oppressed, a stronghold in times of trouble. ▤

Isa 25:4  For you have been a stronghold to the poor, a stronghold to the needy in his distress, a shelter from the storm and a shade from the heat; for the breath of the ruthless is like a storm against a wall, … ▤

God provides for the needy

Deut 10:18  He executes justice for the fatherless and the widow, and loves the sojourner, giving him food and clothing. ▤

Sojourners, or foreigners, were generally considered to be vulnerable and among the needy.

Ps 68:10  … your flockj found a dwelling in it; in your goodness, O God, you provided for the needy. ▤

j Or your congregation

Ps 132:15  I will abundantly bless her provisions; I will satisfy her poor with bread. ▤

This possibly refers to the renewed Israel of the messianic age, as may well be the case in other verses in this subsection and elsewhere in this section.

Ps 146:5-7a  Blessed is he whose help is the God of Jacob, whose hope is in the LORD his God, 6who made heaven and earth, the sea, and all that is in them, who keeps faith forever; 7who executes justice for the oppressed, who gives food to the hungry. ▤

Isa 14:30  And the firstborn of the poor will graze, and the needy lie down in safety; but I will kill your root with famine, and your remnant it will slay. ▤

This is speaking of the conditions for the poor amongst God’s people following the fulfillment of his prophecy against the Philistines (cf. vv. 28-32).

Isa 41:17  When the poor and needy seek water, and there is none, and their tongue is parched with thirst, I the LORD will answer them; I the God of Israel will not forsake them. ▤

Here “the poor and needy” refers to the Jews returning from exile in Babylon.

Other ways God cares for the needy

See also:

- Epilogue: God Does Respond to Suffering and Cries

1Sam 2:8  He raises up the poor from the dust; he lifts the needy from the ash heap to make them sit with princes and inherit a seat of honor. For the pillars of the earth are the LORD’s, and on them he has set the world. ▤

In addition to caring for them, God may even exalt the poor.

Ps 10:17  O LORD, you hear the desire of the afflicted; you will strengthen their heart; you will incline your ear … ▤

Ps 68:5-6  Father of the fatherless and protector of widows is God in his holy habitation. 6God settles the solitary in a home; he leads out the prisoners to prosperity, but the rebellious dwell in a parched land. ▤

Ps 146:7b-9  The LORD sets the prisoners free; 8the LORD opens the eyes of the blind. The LORD lifts up those who are bowed down; the LORD loves the righteous. 9The LORD watches over the sojourners; he upholds the widow and the fatherless, but the way of the wicked he brings to ruin. ▤

Here those who are “bowed down” (v. 8) are those who are buckling underneath adversity (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Prov 15:25  The LORD tears down the house of the proud but maintains the widow’s boundaries. ▤

Hos 14:3  Assyria shall not save us; we will not ride on horses; and we will say no more, ‘Our God,’ to the work of our hands. In you the orphan finds mercy. ▤

Although this does not state any specific way in which God looks after the needy, it does reinforce the fact that God acts toward the needy with mercy.

- The afflicted and needy will not be forgotten by God:

Ps 9:12, 18  For he who avenges blood is mindful of them; he does not forget the cry of the afflicted. ▤  … 18For the needy shall not always be forgotten, and the hope of the poor shall not perish forever. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 20

God’s Plans for His People

1. General

1. God Has Plans and Purposes for His People

2. God Works through His People (I): General

3. God Works through His People (II): Empowerment

4. God Guides His People

2. God’s Plans for Israel

1. Return to the Land

2. Physical Renewal

3. Deliverance and Everlasting Peace

4. Spiritual Renewal

5. A Renewed Relationship with God

6. Exaltation and Glorification

Part I

General

God has wonderful plans and purposes for his people. Many of these concern the work he does through his people, with his incomparably great power. God promises to fulfill these plans and purposes, equipping and guiding his people accordingly.

Section A

God Has Plans and Purposes for His People

Section Jumps

- God has plans and purposes for his people

- God’s plans and purposes include work for his people to do

- God’s plans and purposes are not dependent upon a person’s background

- Further examples of God appointing people to a specific role

- In spite of his people’s troubles, God will fulfill his plans and purposes for them

- God may actually use his people’s troubles in fulfilling his purposes for them . . .

- . . . God may even initiate seemingly bad things to fulfill his purposes for his people

- Note: The plans of God’s people are subject to his will

Bear in mind that references to God’s plans and purposes for his people include: general plans/purposes which apply to all Christians; and specific plans/purposes for each Christian. The various general ones – such as salvation and sanctification – are dealt with in a number of other chapters in this book. This section looks at topics which show that God has specific plans and purposes for each of his people.

Thus the verses have largely been interpreted as such, i.e. as speaking of God having plans or purposes for specific people, or specific groups of his people. However, note that a number of the verses are also applicable to God’s general plans and purposes, and arguably may even have these foremost in view.

God has plans and purposes for his people

Ps 40:5  You have multiplied, O LORD my God, your wondrous deeds and your thoughts toward us; none can compare with you! I will proclaim and tell of them, yet they are more than can be told. ▤

The phrase “your thoughts toward us” appears to refer to – or at least be inclusive of – God’s plans for his people (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Ps 139:16  Your eyes saw my unformed substance; in your book were written, every one of them, the days that were formed for me, when as yet there was none of them. ▤

This quite possibly refers primarily to the content of the days (cf. CEV) – not just the number of them. As such it would imply that each person’s days are planned by God.

Jer 29:11  For I know the plans I have for you, declares the LORD, plans for welfarea and not for evil, to give you a future and a hope. ▤

a Or peace

Here God speaks of his plans for the people of Israel. The aims of the plans – to bless them and give them a future and hope – are largely applicable to God’s individual plans for each of his people. For God blesses each believer spiritually and gives them “a future and a hope”.

Acts 13:36  For David, after he had served the purpose of God in his own generation, fell asleep and was laid with his fathers and saw corruption, … ▤

God’s plans and purposes include work for his people to do

See also:

- Acts 13:36 ⇑

Eph 2:10  For we are his workmanship, created in Christ Jesus for good works, which God prepared beforehand, that we should walk in them. ▤

Col 4:17  And say to Archippus, “See that you fulfill the ministry that you have received in the Lord.” ▤

Acts 20:24  But I do not account my life of any value nor as precious to myself, if only I may finish my course and the ministry that I received from the Lord Jesus, to testify to the gospel of the grace of God. ▤

1Cor 3:5  What then is Apollos? What is Paul? Servants through whom you believed, as the Lord assigned to each. ▤

The final clause may well be referring to the Lord assigning to each believer – here Apollos and Paul in particular – the work he has for them (cf. AMP, GNT, NCV, NIV, NLT); hence the verse’s inclusion here. Alternatively, it could be speaking of the Lord assigning belief to each of those who had believed (cf. CEV).

2Cor 10:13  But we will not boast beyond limits, but will boast only with regard to the area of influence God assigned to us, to reach even to you. ▤

The expression “the area of influence God assigned to us” refers to the work that God had assigned to them (cf. CEV, GNT, NCV) – more specifically, the “sphere” (NASB, NKJV) of their work, which for Paul and his colleagues included Corinth.

Gal 2:7  On the contrary, when they saw that I had been entrusted with the gospel to the uncircumcised, just as Peter had been entrusted with the gospel to the circumcised. ▤

2Tim 1:10b-11  … Christ Jesus, who abolished death and brought life and immortality to light through the gospel, 11for which I was appointed a preacher and apostle and teacher, … ▤

Est 4:13-14  Then Mordecai told them to reply to Esther, “Do not think to yourself that in the king’s palace you will escape any more than all the other Jews. 14For if you keep silent at this time, relief and deliverance will rise for the Jews from another place, but you and your father’s house will perish. And who knows whether you have not come to the kingdom for such a time as this?” ▤

In the rhetorical question (v. 14b) Mordecai is implying that the making of Esther as queen of Persia may well have been part of God’s plan to save his people – which indeed proved to be the case (cf. ch. 5-7).

God’s plans and purposes are not dependent upon a person’s background

Amos 7:14-15  Then Amos answered and said to Amaziah, “I wasb no prophet, nor a prophet’s son, but I was a herdsman and a dresser of sycamore figs. 15But the LORD took me from following the flock, and the LORD said to me, ‘Go, prophesy to my people Israel.’ ▤

b Or am; twice in this verse

Matt 4:18-19  While walking by the Sea of Galilee, he saw two brothers, Simon (who is called Peter) and Andrew his brother, casting a net into the sea, for they were fishermen. 19And he said to them, “Follow me, and I will make you fishers of men.” ▤

Luke 5:27  After this he went out and saw a tax collector named Levi, sitting at the tax booth. And he said to him, “Follow me.” ▤

Tax collectors were despised as traitors and thieves, often taxing more than the ruling Romans required, for their own gain. Thus Jesus’ choice of Levi to follow him as a disciple would have seemed strange, as would have been his choice of fishermen (cf. Matt 4:18-19 ↑) – who generally “were uneducated, common men” (Acts 4:13 ↓). However the apparent inappropriateness of these choices is dwarfed by the choice of Saul (cf. Acts 9:13-15 ↓), who had been the chief persecutor of God’s church.

Acts 4:13  Now when they saw the boldness of Peter and John, and perceived that they were uneducated, common men, they were astonished. And they recognized that they had been with Jesus. ▤

Acts 9:13-15  But Ananias answered, “Lord, I have heard from many about this man, how much evil he has done to your saints at Jerusalem. 14And here he has authority from the chief priests to bind all who call on your name.” 15But the Lord said to him, “Go, for he is a chosen instrument of mine to carry my name before the Gentiles and kings and the children of Israel. ▤

Further examples of God appointing people to a specific role

See also:

- Ultimately it is God who chooses leaders . . .

- . . . Jesus Christ and the Holy Spirit play a role in the making of leaders

Ex 31:2-6a  “See, I have called by name Bezalel the son of Uri, son of Hur, of the tribe of Judah, 3and I have filled him with the Spirit of God, with ability and intelligence, with knowledge and all craftsmanship, 4to devise artistic designs, to work in gold, silver, and bronze, 5in cutting stones for setting, and in carving wood, to work in every craft. 6And behold, I have appointed with him Oholiab, the son of Ahisamach, of the tribe of Dan. ▤

Num 3:6-8  Bring the tribe of Levi near, and set them before Aaron the priest, that they may minister to him. 7They shall keep guard over him and over the whole congregation before the tent of meeting, as they minister at the tabernacle. 8They shall guard all the furnishings of the tent of meeting, and keep guard over the people of Israel as they minister at the tabernacle. ▤

Num 18:6-8  And behold, I have taken your brothers the Levites from among the people of Israel. They are a gift to you, given to the LORD, to do the service of the tent of meeting. 7And you and your sons with you shall guard your priesthood for all that concerns the altar and that is within the veil; and you shall serve. I give your priesthood as a gift,c and any outsider who comes near shall be put to death.” 8Then the LORD spoke to Aaron, “Behold, I have given you charge of the contributions made to me, all the consecrated things of the people of Israel. I have given them to you as a portion and to your sons as a perpetual due. ▤

c Hebrew service of gift

Jer 1:4-5, 9-10  Now the word of the LORD came to me, saying, 5“Before I formed you in the womb I knew you, and before you were born I consecrated you; I appointed you a prophet to the nations.” ▤  … 9Then the LORD put out his hand and touched my mouth. And the LORD said to me, “Behold, I have put my words in your mouth. 10See, I have set you this day over nations and over kingdoms, to pluck up and to break down, to destroy and to overthrow, to build and to plant.” ▤

Verse 10 refers to the content of God’s messages that Jeremiah would pronounce, in his appointed role as “a prophet to the nations” (v. 5).

Acts 13:2  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” ▤

In spite of his people’s troubles, God will fulfill his plans and purposes for them

Ps 57:1-2  Be merciful to me, O God, be merciful to me, for in you my soul takes refuge; in the shadow of your wings I will take refuge, till the storms of destruction pass by. 2I cry out to God Most High, to God who fulfills his purpose for me. ▤

Ps 138:7-8  Though I walk in the midst of trouble, you preserve my life; you stretch out your hand against the wrath of my enemies, and your right hand delivers me. 8The LORD will fulfill his purpose for me; your steadfast love, O LORD, endures forever. Do not forsake the work of your hands. ▤

Jer 15:10-11  Woe is me, my mother, that you bore me, a man of strife and contention to the whole land! I have not lent, nor have I borrowed, yet all of them curse me. 11The LORD said, “Have I notd set you free for their good? Have I not pleaded for you before the enemy in the time of trouble and in the time of distress? ▤

d The meaning of the Hebrew is uncertain

In v. 11 God appears to be speaking of intervening in Jeremiah’s predicament and setting him free “for purposes of good” (NASB), quite likely purposes that God would fulfill through Jeremiah.

Jer 29:10-11  For thus says the LORD: When seventy years are completed for Babylon, I will visit you, and I will fulfill to you my promise and bring you back to this place. 11For I know the plans I have for you, declares the LORD, plans for welfaree and not for evil, to give you a future and a hope. ▤

e Or peace

Despite his people’s exile in Babylon and the apparent decimation of the nation, God would fulfill his promise and plans for them.

Acts 7:35-36  This Moses, whom they rejected, saying, ‘Who made you a ruler and a judge?’—this man God sent as both ruler and redeemer by the hand of the angel who appeared to him in the bush. 36This man led them out, performing wonders and signs in Egypt and at the Red Sea and in the wilderness for forty years. ▤

Rev 3:7-8  And to the angel of the church in Philadelphia write: ‘The words of the holy one, the true one, who has the key of David, who opens and no one will shut, who shuts and no one opens. 8“‘I know your works. Behold, I have set before you an open door, which no one is able to shut. I know that you have but little power, and yet you have kept my word and have not denied my name. ▤

The “open door, which no one is able to shut” (v. 8a) may well be the door to God’s kingdom, but it could be speaking of an opportunity for service. If the latter is the case, this passage well reflects the fact that no one or no thing can foil God and Jesus Christ’s purposes for their people, despite their people’s troubles (v. 8b).

- If God’s plans for his people take some time to eventuate, there is a reason:

Deut 7:22  The LORD your God will clear away these nations before you little by little. You may not make an end of them at once,f lest the wild beasts grow too numerous for you. ▤

f Or quickly

This verse gives an example of a reason for God’s plans for his people taking time to eventuate.

God may actually use his people’s troubles in fulfilling his purposes for them . . .

See also:

- God works everything for his purposes and plans

- God can use evil

- God can use evil to fulfill his purposes

Although a number of the following passages do not actually say that God or Christ used the troubles spoken of in fulfilling their purposes for their people, in each it would appear to be the case.

Matt 10:23  When they persecute you in one town, flee to the next, for truly, I say to you, you will not have gone through all the towns of Israel before the Son of Man comes. ▤

The phrase “through all the towns of Israel” has advancing God’s kingdom in view (cf. vv. 6-8). The inference is that God at times allows persecution, using it to spread the Gospel. That God and Christ do this is clearly shown by Jesus’ words below in Luke 21:12-13 and is subsequently illustrated in Acts 8:3-4, Acts 11:19-21 and Philippians 1:12-14.

Luke 21:12-13  But before all this they will lay their hands on you and persecute you, delivering you up to the synagogues and prisons, and you will be brought before kings and governors for my name’s sake. 13This will be your opportunity to bear witness. ▤

Acts 8:3-4  But Saul was ravaging the church, and entering house after house, he dragged off men and women and committed them to prison. 4Now those who were scattered went about preaching the word. ▤

Acts 11:19-21  Now those who were scattered because of the persecution that arose over Stephen traveled as far as Phoenicia and Cyprus and Antioch, speaking the word to no one except Jews. 20But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsg also, preaching the Lord Jesus. 21And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. ▤

g Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

Gal 4:13  You know it was because of a bodily ailment that I preached the gospel to you at first, … ▤

Phil 1:12-14, 17-19  I want you to know, brothers,h that what has happened to me has really served to advance the gospel, 13so that it has become known throughout the whole imperial guardi and to all the rest that my imprisonment is for Christ. 14And most of the brothers, having become confident in the Lord by my imprisonment, are much more bold to speak the wordj without fear. ▤  … 17The former proclaim Christ out of rivalry, not sincerely but thinking to afflict me in my imprisonment. 18What then? Only that in every way, whether in pretense or in truth, Christ is proclaimed, and in that I rejoice. Yes, and I will rejoice, 19for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

h Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 14

i Greek in the whole praetorium

j Some manuscripts add of God

God used both Paul’s imprisonment and animosity towards Paul from insincere preachers, to advance the gospel. In addition to using these things in fulfilling his purposes for Paul, they would be used by God – through prayer and the help of the Holy Spirit – for Paul’s “deliverance” (v. 19), referring to either deliverance from prison (cf. v. 25) or the culmination of Paul’s salvation on his death (cf. v. 20-21).

Rom 8:28  And we know that for those who love God all things work together for good,k for those who are called according to his purpose. ▤

k Some manuscripts God works all things together for good, or God works in all things for the good

This is an example of “purpose” referring more to God’s general purposes for his people, rather than specific tasks for certain people. Here God’s purpose for his people – which they “are called according to” – appears to refer foremost to their being “conformed to the image of his Son” (v. 29). The phrase “all things” probably primarily refers to adverse experiences (cf. v. 18). Despite whatever adversity “those who love God” might encounter, God will work all such things for their good, that they might be made like Jesus Christ.

. . . God may even initiate seemingly bad things to fulfill his purposes for his people

Note that although not stated, possibly some of the troubles mentioned in the previous subsection were also initiated by God or Christ.

Gen 45:4-5, 8  So Joseph said to his brothers, “Come near to me, please.” And they came near. And he said, “I am your brother, Joseph, whom you sold into Egypt. 5And now do not be distressed or angry with yourselves because you sold me here, for God sent me before you to preserve life. ▤  … 8So it was not you who sent me here, but God. He has made me a father to Pharaoh, and lord of all his house and ruler over all the land of Egypt. ▤

Gen 50:19-20  But Joseph said to them, “Do not fear, for am I in the place of God? 20As for you, you meant evil against me, but God meant it for good, to bring it about that many peoplel should be kept alive, as they are today. ▤

l Or a numerous people

Ex 13:17-18a  When Pharaoh let the people go, God did not lead them by way of the land of the Philistines, although that was near. For God said, “Lest the people change their minds when they see war and return to Egypt.” 18But God led the people around by the way of the wilderness toward the Red Sea. ▤

God took the people by the longer and more arduous desert road, which may well have seemed to be a “bad thing” that God had initiated. But God in fact had the people’s welfare and his plans or purposes for them in view (v. 17b).

Job 42:11  Then came to him all his brothers and sisters and all who had known him before, and ate bread with him in his house. And they showed him sympathy and comforted him for all the evilm that the LORD had brought upon him. And each of them gave him a piece of moneyn and a ring of gold. ▤

m Or disaster

n Hebrew a qesitah; a unit of money of unknown value

God is said to have brought Job’s trouble upon him, presumably because he allowed Satan to afflict Job. God’s purpose in this was, in part at least, to prove Job’s righteousness (cf. ch. 1-2).

John 9:1-3, 6-7  As he passed by, he saw a man blind from birth. 2And his disciples asked him, “Rabbi, who sinned, this man or his parents, that he was born blind?” 3Jesus answered, “It was not that this man sinned, or his parents, but that the works of God might be displayed in him. ▤  … 6Having said these things, he spat on the ground and made mud with the saliva. Then he anointed the man’s eyes with the mud 7and said to him, “Go, wash in the pool of Siloam” (which means Sent). So he went and washed and came back seeing. ▤

This implies that the man’s blindness originated from God – for God’s purposes.

Philem 1:15-16  For this perhaps is why he was parted from you for a while, that you might have him back forever, 16no longer as a slaveo but more than a slave, as a beloved brother—especially to me, but how much more to you, both in the flesh and in the Lord. ▤

o Greek bondservant; twice in this verse

Paul suggests that Philemon’s prior loss of his slave, Onesimus, was perhaps divinely initiated so that Philemon would have Onesimus back for good –as a brother.

1Pet 3:17  For it is better to suffer for doing good, if that should be God’s will, than for doing evil. ▤

Suffering for doing good can be part of God’s will for believers. This points to God using and even initiating suffering, in fulfilling his purposes for believers.

- Samson’s apparently improper intent was initiated by God for his own purpose:

Judg 14:1-4  Samson went down to Timnah, and at Timnah he saw one of the daughters of the Philistines. 2Then he came up and told his father and mother, “I saw one of the daughters of the Philistines at Timnah. Now get her for me as my wife.” 3But his father and mother said to him, “Is there not a woman among the daughters of your relatives, or among all our people, that you must go to take a wife from the uncircumcised Philistines?” But Samson said to his father, “Get her for me, for she is right in my eyes.” 4His father and mother did not know that it was from the LORD, for he was seeking an opportunity against the Philistines. At that time the Philistines ruled over Israel. ▤

Note: The plans of God’s people are subject to his will

See also:

- God has control over people’s actions . . .

- . . . Despite people’s plans, their steps are directed by God

Acts 18:21  But on taking leave of them he said, “I will return to you if God wills,” and he set sail from Ephesus. ▤

Rom 1:9-10  For God is my witness, whom I serve with my spirit in the gospel of his Son, that without ceasing I mention you 10always in my prayers, asking that somehow by God’s will I may now at last succeed in coming to you. ▤

Paul appears to pray that his request be in accordance with God’s will or, similarly, be achieved through God’s will. As such he acknowledges that his plans are subject to God’s will. The case appears to be the same with the similar use of the phrase “by God’s will” in 15:31-32 immediately below.

Rom 15:31-32  … that I may be delivered from the unbelievers in Judea, and that my service for Jerusalem may be acceptable to the saints, 32so that by God’s will I may come to you with joy and be refreshed in your company. ▤

1Cor 4:19  But I will come to you soon, if the Lord wills, and I will find out not the talk of these arrogant people but their power. ▤

1Cor 16:7  For I do not want to see you now just in passing. I hope to spend some time with you, if the Lord permits. ▤

Heb 6:3  And this we will do if God permits. ▤

Acts 16:6-7  And they went through the region of Phrygia and Galatia, having been forbidden by the Holy Spirit to speak the word in Asia. 7And when they had come up to Mysia, they attempted to go into Bithynia, but the Spirit of Jesus did not allow them. ▤

Contrary to Paul’s plans, it was not God’s will that Paul should preach the word in the province of Asia at this time, but rather Macedonia (cf. vv. 8-9). Later Paul did go to the province of Asia (cf. 19:9-10, 22, 26, 20:18-21). The gospel was likewise also made known in Bithynia (cf. 1Pet 1:1).

1Chr 13:2-3  And David said to all the assembly of Israel, “If it seems good to you and from the LORD our God, let us send abroad to our brothers who remain in all the lands of Israel, as well as to the priests and Levites in the cities that have pasturelands, that they may be gathered to us. 3Then let us bring again the ark of our God to us, for we did not seek itp in the days of Saul.” ▤

p Or him

Here David seems to be meaning that the appropriateness and/or success of his plan was dependent on it being God’s will – “if it is the will of the LORD” (GNT, NIV, NLT).

- What God’s people do is in his hands:

Eccl 9:1a  But all this I laid to heart, examining it all, how the righteous and the wise and their deeds are in the hand of God. ▤

God has control over (cf. CEV, GNT, NCV) that which is said to be “in the hand of God”. Here this would appear to encompass what the righteous actually do, along with the success and effect of their deeds.

Pray for persecuted Christians

Section B

God Works through His People (I): General

Section Jumps

- God works through his people

- God works through his people in the spreading of the gospel

- God purifies his people, making them holy, to do his work . . .

- . . . God effectively makes them priests, to serve him

- God sends his people to do his work . . .

- . . . and God moves his people to do his work

- God works with his people, helping them

- God makes it possible for his people to do the work

See also:

- God has plans and purposes for his people

- God’s plans and purposes include work for his people to do

As mentioned earlier, God’s plans and purposes for his people include tasks or work for his people to do for him. In fulfilling these plans and purposes, God works through his people.

God works through his people

See also:

- God works through his people by the Holy Spirit . . .

- . . . God speaks through his people by the Holy Spirit

Hos 12:10, 13  I spoke to the prophets; it was I who multiplied visions, and through the prophets gave parables. ▤  … 13By a prophet the LORD brought Israel up from Egypt, and by a prophet he was guarded. ▤

2Ki 17:13  Yet the LORD warned Israel and Judah by every prophet and every seer, saying, “Turn from your evil ways and keep my commandments and my statutes, in accordance with all the Law that I commanded your fathers, and that I sent to you by my servants the prophets.” ▤

Neh 9:14  … and you made known to them your holy Sabbath and commanded them commandments and statutes and a law by Moses your servant. ▤

1Sam 12:8  When Jacob went into Egypt, and the Egyptians oppressed them,q then your fathers cried out to the LORD and the LORD sent Moses and Aaron, who brought your fathers out of Egypt and made them dwell in this place. ▤

q Septuagint; Hebrew lacks and the Egyptians oppressed them

Acts 9:33-34  There he found a man named Aeneas, bedridden for eight years, who was paralyzed. 34And Peter said to him, “Aeneas, Jesus Christ heals you; rise and make your bed.” And immediately he rose. ▤

This indicates that Jesus Christ healed Aeneas through Peter.

1Cor 12:6  … and there are varieties of activities, but it is the same God who empowers them all in everyone. ▤

The context indicates that the “varieties of activities” probably refers to the diversity of work performed as a result of “varieties of gifts” (v. 4). The final phrase appears to be speaking of God doing these works through his people (cf. NLT, NCV).

2Cor 3:3  And you show that you are a letter from Christ delivered by us, written not with ink but with the Spirit of the living God, not on tablets of stone but on tablets of human hearts.r ▤

r Greek fleshly hearts

Paul did not need letters of recommendation about himself to take to the Corinthians. For their own lives acted as such, having been written by Christ through Paul’s ministry.

2Cor 13:2-3  I warned those who sinned before and all the others, and I warn them now while absent, as I did when present on my second visit, that if I come again I will not spare them— 3since you seek proof that Christ is speaking in me. He is not weak in dealing with you, but is powerful among you. ▤

Note that the “proof” (v. 3a) that Christ was speaking in or through Paul would be the authority Paul would exert, if necessary, on his return (v. 2).

1Cor 15:10  But by the grace of God I am what I am, and his grace toward me was not in vain. On the contrary, I worked harder than any of them, though it was not I, but the grace of God that is with me. ▤

Paul implies that in essence his hard work was not of himself, but God working in and/or through him.

Eph 4:6  … one God and Father of all, who is over all and through all and in all. ▤

The phrase “through all” may well mean “works through all” (GNT, cf. CEV), or at least encompass God working through “all”. Note that “all” could mean all things, rather than only all Christians.

Heb 13:20-21  Now may the God of peace who brought again from the dead our Lord Jesus, the great shepherd of the sheep, by the blood of the eternal covenant, 21equip you with everything good that you may do his will, working in uss that which is pleasing in his sight, through Jesus Christ, to whom be glory forever and ever. Amen. ▤

s Some manuscripts you

Particularly in light of the context, the phrase “working in us” is probably referring to God working through his people (cf. CEV), but alternatively it could possibly be speaking of him working in them themselves, molding them.

2Pet 3:2  … that you should remember the predictions of the holy prophets and the commandment of the Lord and Savior through your apostles, … ▤

The “commandment of the Lord and Savior” probably refers to Jesus’ teachings as a whole, although some commentators think that the command to love one another may be primarily in view. It was given or made known through the apostles.

Eph 3:8-10  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, 9and to bring to light for everyone what is the plan of the mystery hidden for ages int God who created all things, 10so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. ▤

t Or by

Verse 10 speaks of God working through his people in primarily a passive sense, rather than in them actively doing his work. Paul is referring to God making known his wisdom to the heavenly powers through the church, by the union of the Gentiles with Israel in the one church body (cf. v. 6).

God works through his people in the spreading of the gospel

See also:

- Eph 3:8-10 ⇑

Acts 14:27  And when they arrived and gathered the church together, they declared all that God had done with them, and how he had opened a door of faith to the Gentiles. ▤

Acts 15:12  And all the assembly fell silent, and they listened to Barnabas and Paul as they related what signs and wonders God had done through them among the Gentiles. ▤

The miracles were done in the context of spreading the gospel (cf. Rom 15:18-19 ↓), validating Barnabas and Paul’s message.

Rom 15:18-19  For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, 19by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

Rom 16:25  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages … ▤

In the first clause Paul may be meaning that God establishes people in the faith in part through believers proclaiming the gospel – “by means of my good news” (CEV; cf. NCV, NIV). Hence the inclusion of this verse here. However, alternatively he could be meaning that God establishes them in the faith “just as the Good News says” (NLT).

1Cor 1:21  For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. ▤

2Cor 2:14  But thanks be to God, who in Christ always leads us in triumphal procession, and through us spreads the fragrance of the knowledge of him everywhere. ▤

2Cor 5:18-20  All this is from God, who through Christ reconciled us to himself and gave us the ministry of reconciliation; 19that is, in Christ God was reconcilingu the world to himself, not counting their trespasses against them, and entrusting to us the message of reconciliation. 20Therefore, we are ambassadors for Christ, God making his appeal through us. We implore you on behalf of Christ, be reconciled to God. ▤

u Or God was in Christ, reconciling

Gal 2:8  … (for he who worked through Peter for his apostolic ministry to the circumcised worked also through me for mine to the Gentiles), … ▤

2Thes 2:14  To this he called you through our gospel, so that you may obtain the glory of our Lord Jesus Christ. ▤

Titus 1:1-3  Paul, a servantv of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, 2in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages beganw 3and at the proper time manifested in his word through the preaching with which I have been entrusted by the command of God our Savior; … ▤

v Or slave; Greek bondservant

w Greek before times eternal

God purifies his people, making them holy, to do his work . . .

See also:

- Ex 19:5-6 ⇓; Ex 29:1a ⇓; 1Pet 2:4-5, 9 ⇓

- Consecrate yourself to serve God . . .

- . . . Be holy and set apart

Heb 9:13-14  For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifyx for the purification of the flesh, 14how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify oury conscience from dead works to serve the living God. ▤

x Or For if the blood of goats and bulls, and the sprinkling of defiled persons with the ashes of a heifer, sanctifies

y Some manuscripts your

In v. 14, the phrase “purify our conscience” may have at least partly in view purification from sin, through Christ’s death. With one’s conscience no longer having past sin to deal with, it has been purified from sin and the need to perform “dead works” – quite possibly the ultimately useless rituals of the law – to attempt to address the defilement of sin. As such Christians are made ready to serve God.

Titus 2:14  … who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

Jesus Christ purified us so that we would be his own – and as such be eager to do what is good, serving him.

Zeph 3:9  For at that time I will change the speech of the peoples to a pure speech, that all of them may call upon the name of the LORD and serve him with one accord. ▤

The reference is to all nations in the messianic era, but this is still illustrative of the fact that in all eras God purifies and makes his people holy for them to serve him.

John 15:1-2  I am the true vine, and my Father is the vinedresser. 2Every branch in me that does not bear fruit he takes away, and every branch that does bear fruit he prunes, that it may bear more fruit. ▤

The term “prunes” alludes to cleansing (cf. AMP, CEV, GNT, NCV). With the reference to pruning suggesting discipline or trials, v. 2 points to God continuing to cleanse his people and make them holy throughout their life of service.

Luke 1:68-69, 74-75  Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, ▤  … 74that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

This appears to speak of how through Jesus Christ – the “horn of salvation” (v. 69) – God would make his people holy and righteous (v. 75), enabling them to serve him (v. 74). Jesus Christ’s sacrifice is the prime reason for God’s people being made holy and ready to serve God (cf. Heb 9:13-14 ↑; Titus 2:14 ↑; John 17:17-19 ↓; Rev 1:5b-6 ⇓; Rev 5:9-10 ⇓).

John 17:17-19  Sanctify themz in the truth; your word is truth. 18As you sent me into the world, so I have sent them into the world. 19And for their sake I consecrate myself,a that they also may be sanctifiedb in truth. ▤

z Greek Set them apart (for holy service to God)

a Or I sanctify myself; or I set myself apart (for holy service to God)

b Greek may be set apart (for holy service to God)

As reflected in the text note, “sanctify” involves setting apart something or someone (from that which is not holy) for God’s holy service. By sanctifying his people, God in effect dedicates them to himself (cf. GNT) for his use. Note that in v. 19 Jesus appears to be speaking of totally dedicating or giving himself to God’s service (cf. CEV, GNT, NLT), alluding to his approaching sacrifice of his life, by which in turn his followers would be sanctified.

. . . God effectively makes them priests, to serve him

Ex 19:5-6  Now therefore, if you will indeed obey my voice and keep my covenant, you shall be my treasured possession among all peoples, for all the earth is mine; 6and you shall be to me a kingdom of priests and a holy nation. These are the words that you shall speak to the people of Israel. ▤

The description of the Israelites as a kingdom of “priests” points to their dedication to God’s service – involving them being a “holy nation”. In addition it may well allude to God mediating salvation and other blessings through Israel to the other nations. Verse 6a appears to be in view in the NT passages below, which point to the church taking on Israel’s priestly role.

Ex 29:1a  “Now this is what you shall do to them to consecrate them, that they may serve me as priests. ▤

Consecrate means to set apart for God or dedicate as sacred to him. In the OT God consecrated those of the family of Aaron in particular – through the directions he gave to Moses (cf. vv. 1-37) – to serve him as priests. This has a wider application to God’s consecration of believers generally, with the NT speaking of believers as priests.

1Pet 2:4-5, 9  As you come to him, a living stone rejected by men but in the sight of God chosen and precious, 5you yourselves like living stones are being built up as a spiritual house, to be a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ. ▤  … 9But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

Christians form a priesthood, with each of them in a sense being a priest, serving God. As such they are to be holy and are to offer spiritual sacrifices (v. 5). Note that a further aspect of their priesthood is their ministry to and on behalf of others, with believers as priests having direct access to God.

Rev 1:5b-6  To him who loves us and has freed us from our sins by his blood 6and made us a kingdom, priests to his God and Father, to him be glory and dominion forever and ever. Amen. ▤

The phrase “priests to his God and Father” has the sense: “priests to serve his God and Father” (GNT, NIV; cf. CEV, NCV, NLT) – as does the similar phrase “priests to our God” below in 5:10.

Rev 5:9-10  And they sang a new song, saying, “Worthy are you to take the scroll and to open its seals, for you were slain, and by your blood you ransomed people for God from every tribe and language and people and nation, 10and you have made them a kingdom and priests to our God, and they shall reign on the earth.” ▤

Isa 61:6  … but you shall be called the priests of the LORD; they shall speak of you as the ministers of our God; you shall eat the wealth of the nations, and in their glory you shall boast. ▤

The renewed future Israel is in view here.

- Believers as priests reigning with Jesus Christ in the “thousand years”:

Rev 20:6  Blessed and holy is the one who shares in the first resurrection! Over such the second death has no power, but they will be priests of God and of Christ, and they will reign with him for a thousand years. ▤

God sends his people to do his work . . .

See also:

- Jonah 1:1-2 ⇓

- God commands and directs his people in doing his work

God and Jesus Christ send their people to do God’s work. God’s work of course includes work within our church, but often entails going out into the world (as reflected in most of the verses in this subsection). This involves furthering God’s purposes – such as spreading the gospel – in situations where we have contact with non-believers, like our workplace. It may even involve actually changing our circumstances, such as leaving our locality or even our country, so as to further God’s purposes amongst non-believers.

Ex 3:10  Come, I will send you to Pharaoh that you may bring my people, the children of Israel, out of Egypt. ▤

Ezek 2:3-4  And he said to me, “Son of man, I send you to the people of Israel, to nations of rebels, who have rebelled against me. They and their fathers have transgressed against me to this very day. 4The descendants also are impudent and stubborn: I send you to them, and you shall say to them, ‘Thus says the Lord GOD.’ ▤

Matt 28:19-20  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them inc the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

c Or into

Luke 10:1-3, 9  After this the Lord appointed seventy-twod others and sent them on ahead of him, two by two, into every town and place where he himself was about to go. 2And he said to them, “The harvest is plentiful, but the laborers are few. Therefore pray earnestly to the Lord of the harvest to send out laborers into his harvest. 3Go your way; behold, I am sending you out as lambs in the midst of wolves. ▤  … 9Heal the sick in it and say to them, ‘The kingdom of God has come near to you.’ ▤

d Some manuscripts seventy; also verse 17

Note that in addition to sending them out, Jesus Christ also tells his followers to ask God to send out more workers (v. 3b).

John 4:38  I sent you to reap that for which you did not labor. Others have labored, and you have entered into their labor. ▤

This speaks of “reaping” people who are “ripe” or ready for belief and entry into God’s kingdom. For further comment on this verse, see Insights regarding spreading the gospel.

John 15:16  You did not choose me, but I chose you and appointed you that you should go and bear fruit and that your fruit should abide, so that whatever you ask the Father in my name, he may give it to you. ▤

John 17:18  As you sent me into the world, so I have sent them into the world. ▤

John 20:21  Jesus said to them again, “Peace be with you. As the Father has sent me, even so I am sending you.” ▤

Acts 26:17-18  … delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

Rom 10:15  And how are they to preach unless they are sent? As it is written, “How beautiful are the feet of those who preach the good news!” ▤

Paul appears to have in mind God sending believers to preach the gospel. Parallels with this verse can be made with churches, on behalf of God, sending out missionaries. Note that Paul appears to assert that it is only because God has sent his people to spread the gospel – a commission given to all of them – that they can do so.

Acts 13:4  So, being sent out by the Holy Spirit, they went down to Seleucia, and from there they sailed to Cyprus. ▤

. . . and God moves his people to do his work

Phil 2:12-13  Therefore, my beloved, as you have always obeyed, so now, not only as in my presence but much more in my absence, work out your own salvation with fear and trembling, 13for it is God who works in you, both to will and to work for his good pleasure. ▤

Judg 13:24-25  And the woman bore a son and called his name Samson. And the young man grew, and the LORD blessed him. 25And the Spirit of the LORD began to stir him in Mahaneh-dan, between Zorah and Eshtaol. ▤

This suggests that the Holy Spirit was stirring or moving Samson towards doing God’s work.

1Sam 11:6-7  And the Spirit of God rushed upon Saul when he heard these words, and his anger was greatly kindled. 7He took a yoke of oxen and cut them in pieces and sent them throughout all the territory of Israel by the hand of messengers, saying, “Whoever does not come out after Saul and Samuel, so shall it be done to his oxen!” Then the dread of the LORD fell upon the people, and they came out as one man. ▤

Here Saul musters an army to defeat the Ammonites (cf. vv. 8-11).

Ezra 1:5  Then rose up the heads of the fathers’ houses of Judah and Benjamin, and the priests and the Levites, everyone whose spirit God had stirred to go up to rebuild the house of the LORD that is in Jerusalem. ▤

Neh 2:12a  Then I arose in the night, I and a few men with me. And I told no one what my God had put into my heart to do for Jerusalem. ▤

Hag 1:14  And the LORD stirred up the spirit of Zerubbabel the son of Shealtiel, governor of Judah, and the spirit of Joshua the son of Jehozadak, the high priest, and the spirit of all the remnant of the people. And they came and worked on the house of the LORD of hosts, their God, … ▤

2Cor 8:16-17  But thanks be to God, who put into the heart of Titus the same earnest care I have for you. 17For he not only accepted our appeal, but being himself very earnest he is goinge to you of his own accord. ▤

e Or he went

Paul indicates that Titus’s pro-active concern for the Corinthians was instigated by God.

- God may compel unwilling ones to do his work:

Jonah 1:1-4, 12; 3:1-3a  Now the word of the LORD came to Jonah the son of Amittai, saying, 2“Arise, go to Nineveh, that great city, and call out against it, for their evilf has come up before me.” 3But Jonah rose to flee to Tarshish from the presence of the LORD. He went down to Joppa and found a ship going to Tarshish. So he paid the fare and went on board, to go with them to Tarshish, away from the presence of the LORD. 4But the LORD hurled a great wind upon the sea, and there was a mighty tempest on the sea, so that the ship threatened to break up. ▤  … 12He [Jonah] said to them, “Pick me up and hurl me into the sea; then the sea will quiet down for you, for I know it is because of me that this great tempest has come upon you.” ▤  … 3:1Then the word of the LORD came to Jonah the second time, saying, 2“Arise, go to Nineveh, that great city, and call out against it the message that I tell you.” 3So Jonah arose and went to Nineveh, according to the word of the LORD. ▤

f The same Hebrew word can mean evil or disaster, depending on the context; so throughout Jonah

The LORD thwarted Jonah’s efforts to flee (vv. 4, 12), as he tried to avoid carrying out the purpose to which God had called him (vv. 1-3). As a result of this and his experience in the great fish (cf. 1:17-2:10), when God called Jonah a second time to go to Nineveh, he obeyed (cf. 3:1-3a).

God works with his people, helping them

See also:

- Your work for God will be productive

1Sam 3:19  And Samuel grew, and the LORD was with him and let none of his words fall to the ground. ▤

God was with Samuel not only as he grew up but also in his ministry. Moreover, God let none of Samuel’s words fail, ensuring that everything Samuel prophesied would be fulfilled.

1Chr 15:26  And because God helped the Levites who were carrying the ark of the covenant of the LORD, they sacrificed seven bulls and seven rams. ▤

Neh 6:16  And when all our enemies heard of it, all the nations around us were afraid and fell greatly in their own esteem, for they perceived that this work had been accomplished with the help of our God. ▤

Mark 16:20  And they went out and preached everywhere, while the Lord worked with them and confirmed the message by accompanying signs. ▤

Acts 11:20-21  But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsg also, preaching the Lord Jesus. 21And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. ▤

g Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

This and 16:13-14 below are examples of Jesus Christ working with his people, making their work fruitful.

Acts 16:13-14  And on the Sabbath day we went outside the gate to the riverside, where we supposed there was a place of prayer, and we sat down and spoke to the women who had come together. 14One who heard us was a woman named Lydia, from the city of Thyatira, a seller of purple goods, who was a worshiper of God. The Lord opened her heart to pay attention to what was said by Paul. ▤

Acts 26:22  To this day I have had the help that comes from God, and so I stand here testifying both to small and great, saying nothing but what the prophets and Moses said would come to pass: … ▤

2Cor 6:1  Working together with him, then, we appeal to you not to receive the grace of God in vain. ▤

Believers work together with God (cf. 1Thes 3:2 ↓), reflecting the fact that God works with them.

1Thes 3:2  … and we sent Timothy, our brother and God’s coworkerh in the gospel of Christ, to establish and exhort you in your faith, … ▤

h Some manuscripts servant

God makes it possible for his people to do the work

See also:

- God Works through His People (II): Empowerment

Ezra 5:3-5  At the same time Tattenai the governor of the province Beyond the River and Shethar-bozenai and their associates came to them and spoke to them thus: “Who gave you a decree to build this house and to finish this structure?” 4Theyi also asked them this: “What are the names of the men who are building this building?” 5But the eye of their God was on the elders of the Jews, and they did not stop them until the report should reach Darius and then an answer be returned by letter concerning it. ▤

i Septuagint, Syriac; Aramaic We

Note that Darius’s reply not only sanctioned the continuation of the rebuilding of the temple (cf. 6:6-7), but even stipulated that the Jews’ enemies were to aid them (cf. 6:8-10).

Ezra 7:6, 9  … this Ezra went up from Babylonia. He was a scribe skilled in the Law of Moses that the LORD, the God of Israel, had given, and the king granted him all that he asked, for the hand of the LORD his God was on him. ▤  … 9For on the first day of the first month he began to go up from Babylonia, and on the first day of the fifth month he came to Jerusalem, for the good hand of his God was on him. ▤

That for which Ezra asked the king (v. 6) would have been for his journey to Jerusalem and his work there for the LORD. Quite probably the things requested would have been seen as necessary by Ezra for God’s work. God made it possible for this work to be done partly through his “hand” in the king’s granting of the request (v. 6), and seeing Ezra and those with him safely through their journey to Jerusalem (v. 9).

Isa 45:1-2  Thus says the LORD to his anointed, to Cyrus, whose right hand I have grasped, to subdue nations before him and to loose the belts of kings, to open doors before him that gates may not be closed: 2“I will go before you and level the exalted places,j I will break in pieces the doors of bronze and cut through the bars of iron, … ▤

j Masoretic Text; Dead Sea Scroll, Septuagint level the mountains

This speaks of God going before the Persian king Cyrus, breaking down any obstacles as he used Cyrus to do his work. This can be applied to God removing obstacles to make it possible for his people to do his work.

1Cor 16:8-9  But I will stay in Ephesus until Pentecost, 9for a wide door for effective work has opened to me, and there are many adversaries. ▤

Quite likely Paul saw God or Jesus Christ behind the opening of this “door” of opportunity (cf. 2Cor 2:12 ↓; Col 4:3 ↓) for his ministry.

2Cor 2:12-13  When I came to Troas to preach the gospel of Christ, even though a door was opened for me in the Lord, 13my spirit was not at rest because I did not find my brother Titus there. So I took leave of them and went on to Macedonia. ▤

Col 4:3  At the same time, pray also for us, that God may open to us a door for the word, to declare the mystery of Christ, on account of which I am in prison— ▤

2Cor 9:8-11  And God is able to make all grace abound to you, so that having all sufficiencyk in all things at all times, you may abound in every good work. 9As it is written, “He has distributed freely, he has given to the poor; his righteousness endures forever.” 10He who supplies seed to the sower and bread for food will supply and multiply your seed for sowing and increase the harvest of your righteousness. 11You will be enriched in every way to be generous in every way, which through us will produce thanksgiving to God. ▤

k Or all contentment

Further to making it possible for his people to do good works, note that the last clause of v. 10 speaks of God making their good works productive, with their good works being the manifestation of their “righteousness” (cf. AMP).

- God was with Solomon to enable him to complete the work of building God’s temple:

1Chr 28:20  Then David said to Solomon his son, “Be strong and courageous and do it. Do not be afraid and do not be dismayed, for the LORD God, even my God, is with you. He will not leave you or forsake you, until all the work for the service of the house of the LORD is finished. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

God Works through His People (II): Empowerment

Section Jumps

- God empowers his people to do his work

- God equips his people for the work . . .

- . . . Jesus Christ gave authority to his disciples and other followers for God’s work

- God strengthens his people for the work

- God helps and empowers them to do his work even if they feel inadequate . . .

- . . . God’s power works through his people in their weaknesses

- God’s power for his people is great

- Note: The empowerment to perform miracles

See also:

- God’s Enablement of Jesus Christ

- Do the Work through God

God empowers his people to do his work

See also:

- . . . By grace God’s people are enabled to do his work

- The Holy Spirit empowers God’s people to do God’s work

- Apart from God and Jesus Christ we can accomplish nothing

Luke 24:46-49  … and said to them, “Thus it is written, that the Christ should suffer and on the third day rise from the dead, 47and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. 48You are witnesses of these things. 49And behold, I am sending the promise of my Father upon you. But stay in the city until you are clothed with power from on high.” ▤

The power to be given (v. 49) – in the bestowal of the Holy Spirit (cf. Acts 1:8 ↓; John 20:21-22 ⇓) – would be for witnessing (v. 48) to what Christ had accomplished (vv. 46-47).

Acts 1:8  But you will receive power when the Holy Spirit has come upon you, and you will be my witnesses in Jerusalem and in all Judea and Samaria, and to the end of the earth. ▤

2Cor 6:4, 7  … but as servants of God we commend ourselves in every way: by great endurance, in afflictions, hardships, calamities, ▤  … 7by truthful speech, and the power of God; with the weapons of righteousness for the right hand and for the left; … ▤

The term “weapons of righteousness” (v. 7) is usually understood as a reference to the spiritual power and protection given by a life of righteousness and integrity – “right living” (NCV™, cf. CEV, GNT, NLT). However some see it as possibly referring to spiritual “weapons” – of no small power – associated with the righteousness believers have in God’s sight. These include God’s word, prayer and faith.

1Cor 12:6  … and there are varieties of activities, but it is the same God who empowers them all in everyone. ▤

Eph 3:7  Of this gospel I was made a minister according to the gift of God’s grace, which was given me by the working of his power. ▤

It is more apparent in the Greek that the role of God’s power in Paul’s ministry was an ongoing one (cf. BKC).

Rev 11:3-6  And I will grant authority to my two witnesses, and they will prophesy for 1,260 days, clothed in sackcloth.” 4These are the two olive trees and the two lampstands that stand before the Lord of the earth. 5And if anyone would harm them, fire pours from their mouth and consumes their foes. If anyone would harm them, this is how he is doomed to be killed. 6They have the power to shut the sky, that no rain may fall during the days of their prophesying, and they have power over the waters to turn them into blood and to strike the earth with every kind of plague, as often as they desire. ▤

The “two witnesses” of the last days are possibly representative of the faithful community of believers as a whole or perhaps two actual individuals. The “two olive trees and the two lampstands” allude to Joshua (the high priest) and Zerubbabel (the governor or prince) in the vision of Zechariah 4. As such a number of commentators understand this verse to be pointing to the priestly and royal functions of the church – along with its empowerment by God for such functions/work.

Luke 9:1-2  And he called the twelve together and gave them power and authority over all demons and to cure diseases, 2and he sent them out to proclaim the kingdom of God and to heal. ▤

God equips his people for the work . . .

See also:

- God Works in His People through the Holy Spirit

- Spiritual Gifts

Ex 28:3  You shall speak to all the skillful, whom I have filled with a spirit of skill, that they make Aaron’s garments to consecrate him for my priesthood. ▤

Ex 36:1  “Bezalel and Oholiab and every craftsman in whom the LORD has put skill and intelligence to know how to do any work in the construction of the sanctuary shall work in accordance with all that the LORD has commanded.” ▤

Matt 4:19  And he said to them, “Follow me, and I will make you fishers of men.” ▤

Jesus said he would teach them (cf. CEV, GNT, NLT) how to “catch” people, for God’s kingdom.

Luke 19:12-13  He said therefore, “A nobleman went into a far country to receive for himself a kingdom and then return. 13Calling ten of his servants,l he gave them ten minas,m and said to them, ‘Engage in business until I come.’ ▤

l Greek bondservants; also verse 15

m A mina was about three months’ wages for a laborer

This is from a parable that is often applied to the need to put to work the abilities and resources Christ has given us, making good use of them – primarily for God’s kingdom. The parallel account in Matthew’s gospel (cf. Matt 25:14-30) uses the term “talents” instead of “minas”. It is due to this parable that “talent” is now used to denote an ability or gift.

John 20:21-22  Jesus said to them again, “Peace be with you. As the Father has sent me, even so I am sending you.” 22And when he had said this, he breathed on them and said to them, “Receive the Holy Spirit. ▤

Verse 22 possibly anticipates the coming of the Holy Spirit later at Pentecost; some commentators see it as a partial or limited bestowal of the Spirit. As spoken of in the previous subsection, the giving of the Spirit is to empower believers for doing God’s work. It likewise reflects that God and Jesus Christ equip their people for the work. Note that v. 21b indicates that the giving of the Spirit (v. 22) is in the context of doing God’s work.

2Cor 3:5-6  Not that we are sufficient in ourselves to claim anything as coming from us, but our sufficiency is from God, 6who has made us competentn to be ministers of a new covenant, not of the letter but of the Spirit. For the letter kills, but the Spirit gives life. ▤

n Or sufficient

Eph 2:10  For we are his workmanship, created in Christ Jesus for good works, which God prepared beforehand, that we should walk in them. ▤

Eph 4:11-12  And he [Christ] gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdso and teachers,p 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, … ▤

o Or pastors

p Or the shepherd-teachers

God’s people are given spiritual gifts for various ministries, preparing them for the work of building up the body of Christ.

1Cor 1:4-7  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— 6even as the testimony about Christ was confirmed among you— 7so that you are not lacking in any spiritual gift, as you wait for the revealing of our Lord Jesus Christ, … ▤

As with Ephesians 4:11-12 above, this speaks of God equipping church members with spiritual gifts, to build up God’s church.

Phil 2:13  … for it is God who works in you, both to will and to work for his good pleasure. ▤

This verse indicates that as well as moving them to want to do his will, God also works in his people so that they are “able” (CEV, GNT, NCV, cf. NLT, NRSV) to act according to his will.

Philem 1:6  … and I pray that the sharing of your faith may become effective for the full knowledge of every good thing that is in us for the sake of Christ.q ▤

q Or for Christ’s service

With the expression “every good thing that is in us” Paul may speaking at least partially of things we have been equipped with for serving Christ (cf. text note).

Heb 13:20-21  Now may the God of peace who brought again from the dead our Lord Jesus, the great shepherd of the sheep, by the blood of the eternal covenant, 21equip you with everything good that you may do his will, working in usr that which is pleasing in his sight, through Jesus Christ, to whom be glory forever and ever. Amen. ▤

r Some manuscripts you

As noted earlier, the clause “working in us that which is pleasing in his sight” (v. 21) could be speaking of God working in believers, possibly in molding them for his work, continuing the theme of the preceding clause.

2Pet 1:3  His divine power has granted to us all things that pertain to life and godliness, through the knowledge of him who called us tos his own glory and excellence,t … ▤

s Or by

t Or virtue

The phrase “life and godliness” is not referring specifically to doing God’s work, but presumably is inclusive of it.

. . . Jesus Christ gave authority to his disciples and other followers for God’s work

Jesus is recorded as giving some of his followers spiritual authority. This authority included: authority over evil spiritual forces; and authority over others in the kingdom, so as to lead them. To what extent the authority spoken of in some of the following passages is given to believers today is open to debate. It is likely that the authority spoken of in some cases is more applicable to believers with certain gifts or to leaders – rather than to believers generally.

Matt 10:1  And he called to him his twelve disciples and gave them authority over unclean spirits, to cast them out, and to heal every disease and every affliction. ▤

Matt 16:18-19  And I tell you, you are Peter, and on this rocku I will build my church, and the gates of hellv shall not prevail against it. 19I will give you the keys of the kingdom of heaven, and whatever you bind on earth shall be bound in heaven, and whatever you loose on earth shall be loosedw in heaven. ▤

u The Greek words for Peter and rock sound similar

v Greek the gates of Hades

w Or shall have been bound . . . shall have been loosed

The “keys of the kingdom of heaven” may primarily refer to Peter’s authority amongst God’s people – as the “rock” on which the church would be built (v. 18). As such it indicates that Peter would have the authority to decide what would be “bound” or “loosed” – prohibited or permitted (cf. CEV, GNT, NCV) – in the kingdom. However, the alternative rendering in the text note indicates that the phrase may be speaking of acting according to what has already been determined in heaven (cf. comment on John 20:23 ↓). Note that “the keys of the kingdom of heaven” may more specifically refer to authority in regard to people entering into the kingdom. This could have partly in view authoritatively proclaiming the gospel, pronouncing God’s acceptance or his condemnation.

Matt 18:18-20  Truly, I say to you, whatever you bind on earth shall be bound in heaven, and whatever you loose on earth shall be loosedx in heaven. 19Again I say to you, if two of you agree on earth about anything they ask, it will be done for them by my Father in heaven. 20For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

x Or shall have been bound . . . shall have been loosed

In v. 18, authority similar to that given to Peter (cf. Matt 16:19 ↑) is extended to the other disciples (cf. John 20:23 ↓) with the context suggesting that it is applicable to all leaders or groups of believers. Note that church discipline may primarily be in view (cf. vv. 15-17), which may also be the case in 16:18-19 above. In v. 19, Jesus speaks of authority for even small groups of believers in prayer, based on them being his followers and acting on his authority, as alluded to in v. 20.

Luke 10:10-12, 19  But whenever you enter a town and they do not receive you, go into its streets and say, 11‘Even the dust of your town that clings to our feet we wipe off against you. Nevertheless know this, that the kingdom of God has come near.’ 12I tell you, it will be more bearable on that day for Sodom than for that town. ▤  … 19Behold, I have given you authority to tread on serpents and scorpions, and over all the power of the enemy, and nothing shall hurt you. ▤

Here Jesus is addressing seventy-two of his followers he was sending out to places where he was about to go (cf. v. 1). Verses 10-12 indicate that Jesus gave them the authority to pronounce God’s condemnation. In v. 19, “serpents and scorpions” probably is figurative for demons or evil spirits (cf. vv. 17, 20; Matt 10:1 ↑). The “enemy” (v. 19) is Satan.

John 20:23  If you forgive the sins of any, they are forgiven them; if you withhold forgiveness from any, it is withheld. ▤

Jesus said this in the context of sending his disciples into the world to spread the gospel and empowering them with the Holy Spirit (cf. vv. 21-22 ⇑). It most likely means that in doing so they would pronounce the forgiveness of sins of: those who would respond and thus be forgiven by God (cf. NASB and text note).

2Cor 13:10  For this reason I write these things while I am away from you, that when I come I may not have to be severe in my use of the authority that the Lord has given me for building up and not for tearing down. ▤

This – and quite possibly 1 Thessalonians 4:2 below – speaks of Jesus Christ granting authority after his mission. As such it suggests that Jesus Christ continues to grant authority to church leaders.

1Thes 4:2  For you know what instructions we gave you through the Lord Jesus. ▤

Paul appears to refer to giving instructions “by the authority of the Lord Jesus” (GNT, NASB, NCV, NIV; cf. AMP, NLT).

- The authority to rule that Jesus Christ will give his people at the end of the age:

Rev 2:26-27  The one who conquers and who keeps my works until the end, to him I will give authority over the nations, 27and he will rule them with a rod of iron, as when earthen pots are broken in pieces, even as I myself have received authority from my Father. ▤

The quote in v. 27 is from Psalm 2 and is messianic. Its use here implies that Jesus Christ’s followers will play a part in his crushing of evil forces and enforcement of his authority and rule (cf. Rev 19:11-21).

God strengthens his people for the work

Jer 1:17-18  But you, dress yourself for work;y arise, and say to them everything that I command you. Do not be dismayed by them, lest I dismay you before them. 18And I, behold, I make you this day a fortified city, an iron pillar, and bronze walls, against the whole land, against the kings of Judah, its officials, its priests, and the people of the land. ▤

y Hebrew gird up your loins

Here and below in Ezekiel 3:4, 7-9 God speaks of toughening or strengthening his prophets for their arduous work.

Ezek 3:4, 7-9  And he said to me, “Son of man, go to the house of Israel and speak with my words to them. ▤  … 7But the house of Israel will not be willing to listen to you, for they are not willing to listen to me: because all the house of Israel have a hard forehead and a stubborn heart. 8Behold, I have made your face as hard as their faces, and your forehead as hard as their foreheads. 9Like emery harder than flint have I made your forehead. Fear them not, nor be dismayed at their looks, for they are a rebellious house.” ▤

Phil 4:13  I can do all things through him who strengthens me. ▤

Jesus Christ strengthens believers to do everything in God’s will for them.

2Thes 2:16-17  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, 17comfort your hearts and establish them in every good work and word. ▤

Paul prays that Jesus Christ and God would encourage and “strengthen” (AMP, GNT, NASB, NCV, NIV, NRSV) the Thessalonians in every good thing that they do and say, inclusive of all that they do in their work for God.

1Tim 1:12  I thank him who has given me strength, Christ Jesus our Lord, because he judged me faithful, appointing me to his service, … ▤

Presumably Paul has in mind Jesus Christ giving him strength primarily for “his service”.

2Tim 4:17  But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. So I was rescued from the lion’s mouth. ▤

God helps and empowers them to do his work even if they feel inadequate . . .

Ex 4:10-16  But Moses said to the LORD, “Oh, my Lord, I am not eloquent, either in the past or since you have spoken to your servant, but I am slow of speech and of tongue.” 11Then the LORD said to him, “Who has made man’s mouth? Who makes him mute, or deaf, or seeing, or blind? Is it not I, the LORD? 12Now therefore go, and I will be with your mouth and teach you what you shall speak.” 13But he said, “Oh, my Lord, please send someone else.” 14Then the anger of the LORD was kindled against Moses and he said, “Is there not Aaron, your brother, the Levite? I know that he can speak well. Behold, he is coming out to meet you, and when he sees you, he will be glad in his heart. 15You shall speak to him and put the words in his mouth, and I will be with your mouth and with his mouth and will teach you both what to do. 16He shall speak for you to the people, and he shall be your mouth, and you shall be as God to him. ▤

God provided help for apprehensive Moses in his forthcoming work, in the form of his brother Aaron. God would in fact help both of them speak (vv. 12, 15-16) and would teach Moses what to say and do (vv. 12, 15). Note that the fact that Aaron was already on the way to meet Moses (v. 14b) suggests that God already had planned to use Aaron to help Moses.

Judg 6:14-16  And the LORDz turned to him and said, “Go in this might of yours and save Israel from the hand of Midian; do not I send you?” 15And he said to him, “Please, Lord, how can I save Israel? Behold, my clan is the weakest in Manasseh, and I am the least in my father’s house.” 16And the LORD said to him, “But I will be with you, and you shall strike the Midianites as one man.” ▤

z Septuagint the angel of the LORD; also verse 16

The expression “this might of yours” (v. 14) appears to refer to the strength Gideon had, or would have, due to God being with him – as reflected by v. 16 (cf. v. 12) – in spite his own perceived inadequacy (v. 15).

Isa 41:14-16  Fear not, you worm Jacob, you men of Israel! I am the one who helps you, declares the LORD; your Redeemer is the Holy One of Israel. 15Behold, I make of you a threshing sledge, new, sharp, and having teeth; you shall thresh the mountains and crush them, and you shall make the hills like chaff; 16you shall winnow them, and the wind shall carry them away, and the tempest shall scatter them. And you shall rejoice in the LORD; in the Holy One of Israel you shall glory. ▤

This is probably referring to God using Israel as his instrument for bringing judgment on the nations – despite Israel seeing itself as weak and insignificant, as v. 14 appears to suggest.

Jer 1:4-10  Now the word of the LORD came to me, saying, 5“Before I formed you in the womb I knew you, and before you were born I consecrated you; I appointed you a prophet to the nations.” 6Then I said, “Ah, Lord GOD! Behold, I do not know how to speak, for I am only a youth.” 7But the LORD said to me, “Do not say, ‘I am only a youth’; for to all to whom I send you, you shall go, and whatever I command you, you shall speak. 8Do not be afraid of them, for I am with you to deliver you, declares the LORD.” 9Then the LORD put out his hand and touched my mouth. And the LORD said to me, “Behold, I have put my words in your mouth. 10See, I have set you this day over nations and over kingdoms, to pluck up and to break down, to destroy and to overthrow, to build and to plant.” ▤

To signify that he had given (or would give) Jeremiah his words to speak – and as part of his appointing and empowering of Jeremiah – God touched Jeremiah’s mouth (v. 9). This may have occurred in a vision; some think it actually took place.

Jer 15:18-20  Why is my pain unceasing, my wound incurable, refusing to be healed? Will you be to me like a deceitful brook, like waters that fail? 19Therefore thus says the LORD: “If you return, I will restore you, and you shall stand before me. If you utter what is precious, and not what is worthless, you shall be as my mouth. They shall turn to you, but you shall not turn to them. 20And I will make you to this people a fortified wall of bronze; they will fight against you, but they shall not prevail over you, for I am with you to save you and deliver you, declares the LORD. ▤

Here Jeremiah is feeling more discouraged rather than simply inadequate. Jeremiah’s discouragement (v. 18) stemmed not so much from a lack of self-confidence but pain and disillusionment with both his work and God. Even so God promised Jeremiah that if he repented of his attitude towards him (v. 18b), he would strengthen Jeremiah to serve him. Note that “you shall stand before me” (v. 19a) appears to be a reference to serving God (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

2Tim 1:6-8  For this reason I remind you to fan into flame the gift of God, which is in you through the laying on of my hands, 7for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. 8Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, … ▤

Timothy apparently was timid. Paul assured him that in contrast God gives his people “a spirit of power” (v. 7), empowering them to testify to the gospel of Jesus Christ “by the power of God” (v. 8).

. . . God’s power works through his people in their weaknesses

See also:

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

God’s and Jesus Christ’s power works through their people in their weaknesses, often even because of the weaknesses, showing that what is accomplished has been by divine power.

2Cor 4:7-11  But we have this treasure in jars of clay, to show that the surpassing power belongs to God and not to us. 8We are afflicted in every way, but not crushed; perplexed, but not driven to despair; 9persecuted, but not forsaken; struck down, but not destroyed; 10always carrying in the body the death of Jesus, so that the life of Jesus may also be manifested in our bodies. 11For we who live are always being given over to death for Jesus’ sake, so that the life of Jesus also may be manifested in our mortal flesh. ▤

In v. 7, Paul likens the message of the gospel being entrusted to him in his human frailty or weakness, to treasure being placed in jars of clay. In the first part of both v. 10 and v. 11, Paul alludes to the sufferings he undergoes for Jesus’ sake (vv. 8-9) – in which he is vulnerable and presumably weakened. But in the second part of both verses he then speaks of how such suffering for Jesus’ sake means that Jesus’ resurrection life, which entails God’s power, is revealed in Paul’s weak mortal body – one of the “jars of clay” (v. 7) – as he does God’s work.

2Cor 12:7-10  So to keep me from becoming conceited because of the surpassing greatness of the revelations,a a thorn was given me in the flesh, a messenger of Satan to harass me, to keep me from becoming conceited. 8Three times I pleaded with the Lord about this, that it should leave me. 9But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. 10For the sake of Christ, then, I am content with weaknesses, insults, hardships, persecutions, and calamities. For when I am weak, then I am strong. ▤

a Or hears from me, even because of the surpassing greatness of the revelations. So to keep me from becoming conceited

Having weaknesses and acknowledging them, makes us more open to Jesus Christ’s power resting on us, so as to work through us (cf. NLT).

2Cor 13:3-4  … since you seek proof that Christ is speaking in me. He is not weak in dealing with you, but is powerful among you. 4For he was crucified in weakness, but lives by the power of God. For we also are weak in him, but in dealing with you we will live with him by the power of God. ▤

The phrase “crucified in weakness” (v. 4a) is probably a reference either to: Jesus’ humanity; or his submissiveness and/or meekness. In Christ, Paul may similarly be “weak”, but by God’s power he lives with Christ – the implication being that he shares in God’s power that Christ lives by, with God’s power working through him to serve others.

Heb 11:32-34  And what more shall I say? For time would fail me to tell of Gideon, Barak, Samson, Jephthah, of David and Samuel and the prophets— 33who through faith conquered kingdoms, enforced justice, obtained promises, stopped the mouths of lions, 34quenched the power of fire, escaped the edge of the sword, were made strong out of weakness, became mighty in war, put foreign armies to flight. ▤

In their relative weakness, God strengthened these people to enact his will, routing enemy forces (cf. Judg 7:7, 22 ↓; 1Ki 20:27-29 ↓).

Judg 7:2, 7, 22  The LORD said to Gideon, “The people with you are too many for me to give the Midianites into their hand, lest Israel boast over me, saying, ‘My own hand has saved me.’ ▤  … 7And the LORD said to Gideon, “With the 300 men who lapped I will save you and give the Midianites into your hand, and let all the others go every man to his home.” ▤  … 22When they blew the 300 trumpets, the LORD set every man’s [Midianite’s] sword against his comrade and against all the army. And the army fled as far as Beth-shittah toward Zererah,b as far as the border of Abel-meholah, by Tabbath. ▤

b Some Hebrew manuscripts Zeredah

God used an army of a mere three hundred men to defeat the mighty Midianite army of many thousands (vv. 7, 22). God did this rather than use the much larger original Israelite army, so as to show that it was not the Israelites themselves but God who had saved them (v. 1).

1Ki 20:27-29  And the people of Israel were mustered and were provisioned and went against them. The people of Israel encamped before them like two little flocks of goats, but the Syrians filled the country. 28And a man of God came near and said to the king of Israel, “Thus says the LORD, ‘Because the Syrians have said, “The LORD is a god of the hills but he is not a god of the valleys,” therefore I will give all this great multitude into your hand, and you shall know that I am the LORD.’” 29And they encamped opposite one another seven days. Then on the seventh day the battle was joined. And the people of Israel struck down of the Syrians 100,000 foot soldiers in one day. ▤

Ps 8:2  Out of the mouth of babies and infants, you have established strength because of your foes, to still the enemy and the avenger. ▤

This may be speaking of praise from even the young amongst God’s people telling of or evidencing his strength, silencing his enemies. Alternatively it may mean that through the adoration of children God “founded a bulwark” (NRSV) against his enemies, silencing them. Although the precise train of thought may not be clear, this nevertheless clearly is illustrating that God uses the weak to do powerful things.

- God has chosen those who appear as foolish and lowly in manifesting his salvation:

1Cor 1:26-29  For consider your calling, brothers: not many of you were wise according to worldly standards,c not many were powerful, not many were of noble birth. 27But God chose what is foolish in the world to shame the wise; God chose what is weak in the world to shame the strong; 28God chose what is low and despised in the world, even things that are not, to bring to nothing things that are, 29so that no human beingd might boast in the presence of God. ▤

c Greek according to the flesh

d Greek no flesh

God has chosen those who appear as foolish, weak and lowly to receive his salvation (v. 26), demonstrating through them that his salvation does not depend on human wisdom, strength or importance. In so doing God negates the significance of those who are wise, strong and important in the eyes of the world (vv. 27-29).

God’s power for his people is great

See also:

- God’s Power (I): Ultimate Power

In speaking of God’s power for believers, not all the references in this subsection are referring exclusively to doing God’s work (i.e. Eph 1:18-20; 3:20; Phil 3:10a; 4:13). However, they are applicable to it.

Luke 10:19  Behold, I have given you authority to tread on serpents and scorpions, and over all the power of the enemy, and nothing shall hurt you. ▤

As commented earlier, the “serpents and scorpions” are probably allusions to evil forces, such as evil spirits.

John 14:12  Truly, truly, I say to you, whoever believes in me will also do the works that I do; and greater works than these will he do, because I am going to the Father. ▤

For comment, see the comment on John 14:12-14 – under If we have faith nothing will be impossible.

Acts 4:33  And with great power the apostles were giving their testimony to the resurrection of the Lord Jesus, and great grace was upon them all. ▤

2Cor 4:7  But we have this treasure in jars of clay, to show that the surpassing power belongs to God and not to us. ▤

2Cor 10:4-5  For the weapons of our warfare are not of the flesh but have divine power to destroy strongholds. 5We destroy arguments and every lofty opinion raised against the knowledge of God, and take every thought captive to obey Christ, … ▤

Paul used such weapons as prayer, faith and the proclamation of the gospel – weapons which have God’s divine power. This divine power available to believers enables them to demolish whatever resists or opposes the knowledge of God (v. 5a), including: “strongholds” (v. 4) – such as opposing arguments; and “every proud obstacle” (GNT, NRSV, cf. CEV, NCV) – such as ungodly attitudes. In doing so they bring people’s thoughts into conformity with Christ’s will (v. 5b).

Eph 1:18-23  … having the eyes of your hearts enlightened, that you may know what is the hope to which he has called you, what are the riches of his glorious inheritance in the saints, 19and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might 20that he worked in Christ when he raised him from the dead and seated him at his right hand in the heavenly places, 21far above all rule and authority and power and dominion, and above every name that is named, not only in this age but also in the one to come. 22And he put all things under his feet and gave him as head over all things to the church, 23which is his body, the fullness of him who fills all in all. ▤

Verse 2 indicates that Jesus Christ has authority over all things “for the benefit of the church” (NLT, cf. CEV). This implies that his supreme power and authority (vv. 20b-21) – like God’s immeasurably great power for us who believe (v. 19a) – is a very significant force aiding members of the church, his body (v. 23), as they seek to carry out God’s will.

Eph 3:20  Now to him who is able to do far more abundantly than all that we ask or think, according to the power at work within us, … ▤

One can infer from this that God’s immeasurable power is with believers in their service of him.

Phil 3:10  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, … ▤

The power of Christ’s resurrection is available to God’s people. This most likely refers to God’s power that raised Christ from the dead (cf. CEV, NCV, NLT; Eph 1:19-21 ↑), although some think that it refers to the power of the resurrected Christ.

Phil 4:13  I can do all things through him who strengthens me. ▤

Col 1:28-29  Him we proclaim, warning everyone and teaching everyone with all wisdom, that we may present everyone mature in Christ. 29For this I toil, struggling with all his energy that he powerfully works within me. ▤

2Sam 23:9-12  And next to him among the three mighty men was Eleazar the son of Dodo, son of Ahohi. He was with David when they defied the Philistines who were gathered there for battle, and the men of Israel withdrew. 10He rose and struck down the Philistines until his hand was weary, and his hand clung to the sword. And the LORD brought about a great victory that day, and the men returned after him only to strip the slain. 11And next to him was Shammah, the son of Agee the Hararite. The Philistines gathered together at Lehi, where there was a plot of ground full of lentils, and the men fled from the Philistines. 12But he took his stand in the midst of the plot and defended it and struck down the Philistines, and the LORD worked a great victory. ▤

One could draw a parallel between the great physical power that these men displayed from God and the great spiritual power that believers have from God to use.

- God’s people experience the powers of the coming age:

Heb 6:5  … and have tasted the goodness of the word of God and the powers of the age to come, … ▤

In light of the Greek from which it is translated, “powers” may largely have miracles in view; certainly the power is supernatural. (Note that this is actually referring to people who have fallen away from God – who like other believers have “tasted” such things.)

Note: The empowerment to perform miracles

See also:

- Heb 6:5 ⇑

- God and Jesus Christ at times confirm the gospel message by miracles . . .

Opinions differ as to what extent miracles are performed by believers today. One school of thought is that they did not continue after the apostolic period, being “signs of a true apostle” (2Cor 12:12 ↓). Supporters of this view point out that miracles do not occur consistently throughout the Bible, being prominent only at certain times and with only a few men recorded as having performed multiple miracles – notably Moses, Elijah and Elisha, and Jesus. Opponents of this view point out that Paul lists healing and working of miracles as spiritual gifts (cf. 1Cor 12:9-10, 28-30) and claim that miracles are performed by some Christians today, citing examples.

Deut 34:10-12  And there has not arisen a prophet since in Israel like Moses, whom the LORD knew face to face, 11none like him for all the signs and the wonders that the LORD sent him to do in the land of Egypt, to Pharaoh and to all his servants and to all his land, 12and for all the mighty power and all the great deeds of terror that Moses did in the sight of all Israel. ▤

Similarly Psalms 105:27 says of Moses and Aaron: “They performed his signs among them and miracles in the land of Ham.”

2Ki 5:10, 14  And Elisha sent a messenger to him, saying, “Go and wash in the Jordan seven times, and your flesh shall be restored, and you shall be clean.” ▤  … 14So he went down and dipped himself seven times in the Jordan, according to the word of the man of God, and his flesh was restored like the flesh of a little child, and he was clean. ▤

There were a number of other miraculous signs that God performed through Elisha and his predecessor Elijah, not least of which were the restoration to life of two boys (cf. 1Ki 17:21-22; 2Ki 4:32-35; God has power over death, to raise the dead; and God can perform miracles of nature . . .). Likewise there are a number of other verses in addition to the following ones that tell of miracles performed by the apostles.

Matt 10:1, 8  And he called to him his twelve disciples and gave them authority over unclean spirits, to cast them out, and to heal every disease and every affliction. ▤  … 8Heal the sick, raise the dead, cleanse lepers,e cast out demons. You received without paying; give without pay. ▤

e Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Acts 5:12a, 15-16  Now many signs and wonders were regularly done among the people by the hands of the apostles. ▤  … 15so that they [people] even carried out the sick into the streets and laid them on cots and mats, that as Peter came by at least his shadow might fall on some of them. 16The people also gathered from the towns around Jerusalem, bringing the sick and those afflicted with unclean spirits, and they were all healed. ▤

Acts 6:8  And Stephen, full of grace and power, was doing great wonders and signs among the people. ▤

Acts 9:40  But Peter put them all outside, and knelt down and prayed; and turning to the body he said, “Tabitha, arise.” And she opened her eyes, and when she saw Peter she sat up. ▤

Acts 19:11-12  And God was doing extraordinary miracles by the hands of Paul, 12so that even handkerchiefs or aprons that had touched his skin were carried away to the sick, and their diseases left them and the evil spirits came out of them. ▤

Acts 20:9-10, 12  And a young man named Eutychus, sitting at the window, sank into a deep sleep as Paul talked still longer. And being overcome by sleep, he fell down from the third story and was taken up dead. 10But Paul went down and bent over him, and taking him in his arms, said, “Do not be alarmed, for his life is in him.” ▤  … 12And they took the youth away alive, and were not a little comforted. ▤

1Cor 12:28-29  And God has appointed in the church first apostles, second prophets, third teachers, then miracles, then gifts of healing, helping, administrating, and various kinds of tongues. 29Are all apostles? Are all prophets? Are all teachers? Do all work miracles? ▤

2Cor 12:12  The signs of a true apostle were performed among you with utmost patience, with signs and wonders and mighty works. ▤

- John the Baptist did not perform any miraculous signs:

John 10:41  And many came to him. And they said, “John did no sign, but everything that John said about this man was true.” ▤

Not all great people of faith – not even all great prophets – perform miracles.

Pray for persecuted Christians

Section D

God Guides His People

Section Jumps

- God guides his people . . .

- . . . God leads his people

- God guides his people always

- God guides his people in difficult circumstances

- God commands and directs his people in doing his work

- Examples of divine guidance through dreams and visions

See also:

- Being Guided by God

The Bible speaks of God guiding his people in fulfilling his plans and purposes for them. More specifically, it tells of God guiding them in: living righteous lives; doing his work; and making choices in other matters. Many of the following verses do not clearly indicate which of these cases is in view; such general verses are often applicable to all these cases. (See also the introductory comments on God commands and directs his people in doing his work, and Being Guided by God.)

God guides his people . . .

See also:

- The Holy Spirit leads God’s people

- . . . and God moves his people to do his work

Ps 31:3  For you are my rock and my fortress; and for your name’s sake you lead me and guide me; … ▤

Ps 73:24  You guide me with your counsel, and afterward you will receive me to glory. ▤

Ex 15:13  You have led in your steadfast love the people whom you have redeemed; you have guided them by your strength to your holy abode. ▤

Note that the term “your holy abode” could refer to the promised land (cf. GNT). But more likely the place where God’s “abode” would be – ultimately the temple on Mount Zion (cf. v. 17) – is in view in particular.

Isa 49:10  … they shall not hunger or thirst, neither scorching wind nor sun shall strike them, for he who has pity on them will lead them, and by springs of water will guide them. ▤

Deut 1:32-33  Yet in spite of this word you did not believe the LORD your God, 33who went before you in the way to seek you out a place to pitch your tents, in fire by night and in the cloud by day, to show you by what way you should go. ▤

God’s guidance of Israel in the desert by a fire at night and a cloud during the day, is referred to in a number of verses in the following subsections (cf. Neh 9:12 ⇓).

Ps 25:12  Who is the man who fears the LORD? Him will he instruct in the way that he should choose. ▤

Ps 32:8  I will instruct you and teach you in the way you should go; I will counsel you with my eye upon you. ▤

Ps 37:23  The steps of a man are established by the LORD, when he delights in his way; … ▤

This is quite possibly a reference to God’s guidance in making one’s way secure. Note, however, that it could instead less specifically be referring to God’s care (which itself involves guidance).

Ps 107:30  Then they were glad that the watersf were quiet, and he brought them to their desired haven. ▤

f Hebrew they

Prov 3:6  In all your ways acknowledge him, and he will make straight your paths. ▤

The phrase “make straight your paths” seems to be speaking either of: directing our ways so that we will walk on a straight path (cf. CEV, GNT, NLT, NKJV); or straightening the path before us to allow or enable us to take the right way (cf. CEV). Possibly aspects of both interpretations are involved.

. . . God leads his people

Gen 24:48  Then I bowed my head and worshiped the LORD and blessed the LORD, the God of my master Abraham, who had led me by the right wayg to take the daughter of my master’s kinsman for his son. ▤

g Or faithfully

Neh 9:12  By a pillar of cloud you led them in the day, and by a pillar of fire in the night to light for them the way in which they should go. ▤

Ps 23:2-3  He makes me lie down in green pastures. He leads me beside still waters.h 3He restores my soul. He leads me in paths of righteousnessi for his name’s sake. ▤

h Hebrew beside waters of rest

i Or in right paths

The term “still waters” (v. 2b) alludes to places of rest (cf. AMP, NRSV text note).

Ps 77:20  You led your people like a flock by the hand of Moses and Aaron. ▤

Ps 107:7  He led them by a straight way till they reached a city to dwell in. ▤

Isa 40:11  He will tend his flock like a shepherd; he will gather the lambs in his arms; he will carry them in his bosom, and gently lead those that are with young. ▤

Isa 48:17  Thus says the LORD, your Redeemer, the Holy One of Israel: “I am the LORD your God, who teaches you to profit, who leads you in the way you should go. ▤

The messianic servant is the one who is spoken of here as leading and guiding the people, satisfying their needs.

Hos 11:4  I led them with cords of kindness,j with the bands of love, and I became to them as one who eases the yoke on their jaws, and I bent down to them and fed them. ▤

j Or humaneness; Hebrew man

John 10:3-5  To him the gatekeeper opens. The sheep hear his voice, and he calls his own sheep by name and leads them out. 4When he has brought out all his own, he goes before them, and the sheep follow him, for they know his voice. 5A stranger they will not follow, but they will flee from him, for they do not know the voice of strangers. ▤

Jesus was applying this analogy to himself – the good shepherd of his people, the “sheep”. For further comment see Epilogue: Follow Jesus Christ.

2Chr 13:12a  Behold, God is with us at our head, and his priests with their battle trumpets to sound the call to battle against you. ▤

This points to God being the people’s leader – “our leader” (GNT, NIV, NLT).

- The Lord directs believers to God’s love and Christ’s steadfastness:

2Thes 3:5  May the Lord direct your hearts to the love of God and to the steadfastness of Christ. ▤

This appears to be speaking of Jesus Christ directing believers into: an “ever deeper understanding” (NLT; cf. GNT) of God’s love, so as to love with his love (cf. CEV); and either the same perseverance as Christ showed (cf. CEV) or the perseverance that comes from him (cf. GNT, NLT).

God guides his people always

Isa 58:11  And the LORD will guide you continually and satisfy your desire in scorched places and make your bones strong; and you shall be like a watered garden, like a spring of water, whose waters do not fail. ▤

Ps 48:14  … that this is God, our God forever and ever. He will guide us forever.k ▤

k Septuagint; another reading is (compare Jerome, Syriac) He will guide us beyond death

Ex 13:21-22  And the LORD went before them by day in a pillar of cloud to lead them along the way, and by night in a pillar of fire to give them light, that they might travel by day and by night. 22The pillar of cloud by day and the pillar of fire by night did not depart from before the people. ▤

This and Nehemiah 9:19 below show that God continually guided the Israelites in their desert journey. For they say that: God guided them day and night; and the source/s of guidance “did not depart from before the people” (v. 20).

Neh 9:19  … you in your great mercies did not forsake them in the wilderness. The pillar of cloud to lead them in the way did not depart from them by day, nor the pillar of fire by night to light for them the way by which they should go. ▤

- God guides his people no matter where they are:

Ps 139:9-10  If I take the wings of the morning and dwell in the uttermost parts of the sea, 10even there your hand shall lead me, and your right hand shall hold me. ▤

In conjunction with guiding his people at all times, God guides them in all places.

God guides his people in difficult circumstances

See also:

- Neh 9:19 ⇑

Deut 8:15  … [God] who led you through the great and terrifying wilderness, with its fiery serpents and scorpions and thirsty ground where there was no water, who brought you water out of the flinty rock, … ▤

Ps 78:52-54  Then he led out his people like sheep and guided them in the wilderness like a flock. 53He led them in safety, so that they were not afraid, but the sea overwhelmed their enemies. 54And he brought them to his holy land, to the mountain which his right hand had won. ▤

Ps 142:3  When my spirit faints within me, you know my way! In the path where I walk they have hidden a trap for me. ▤

The phrase “know my way” appears to most likely be referring to God knowing and guiding David in the way he should go (cf. CEV, GNT, NCV, NLT), although it could instead be speaking of God knowing what David was going through (cf. NIrV).

Isa 42:16  And I will lead the blind in a way that they do not know, in paths that they have not known I will guide them. I will turn the darkness before them into light, the rough places into level ground. These are the things I do, and I do not forsake them. ▤

- God promised to guide his wayward people after punishing them:

Isa 30:20-21  And though the Lord give you the bread of adversity and the water of affliction, yet your Teacher will not hide himself anymore, but your eyes shall see your Teacher. 21And your ears shall hear a word behind you, saying, “This is the way, walk in it,” when you turn to the right or when you turn to the left. ▤

God commands and directs his people in doing his work

See also:

- The Holy Spirit directs God’s people in doing God’s work

God’s command and direction of Moses and other OT people in doing his work, appears to have been more readily discernible than is usually the case for believers today. Nevertheless such examples of God’s guidance in the OT serve to demonstrate that God does guide his people in doing his work. The NT indicates that God generally guides believers in the present age through the Holy Spirit.

Ex 7:2, 6  You shall speak all that I command you, and your brother Aaron shall tell Pharaoh to let the people of Israel go out of his land. ▤  … 6Moses and Aaron did so; they did just as the LORD commanded them. ▤

Ex 18:21-23  Moreover, look for able men from all the people, men who fear God, who are trustworthy and hate a bribe, and place such men over the people as chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. 22And let them judge the people at all times. Every great matter they shall bring to you, but any small matter they shall decide themselves. So it will be easier for you, and they will bear the burden with you. 23If you do this, God will direct you, you will be able to endure, and all this people also will go to their place in peace. ▤

Ex 31:6, 11b  And behold, I have appointed with him Oholiab, the son of Ahisamach, of the tribe of Dan. And I have given to all able men ability, that they may make all that I have commanded you: ▤  … 11… According to all that I have commanded you, they shall do. ▤

Ex 36:1  “Bezalel and Oholiab and every craftsman in whom the LORD has put skill and intelligence to know how to do any work in the construction of the sanctuary shall work in accordance with all that the LORD has commanded.” ▤

Deut 4:14  And the LORD commanded me at that time to teach you statutes and rules, that you might do them in the land that you are going over to possess. ▤

1Sam 16:3  And invite Jesse to the sacrifice, and I will show you what you shall do. And you shall anoint for me him whom I declare to you. ▤

1Chr 14:16  And David did as God commanded him, and they struck down the Philistine army from Gibeon to Gezer. ▤

1Chr 28:19  “All this he made clear to me in writing from the hand of the LORD, all the work to be done according to the plan.” ▤

David wrote down and passed on to Solomon the plans for the temple that God had given him.

Jer 26:8  And when Jeremiah had finished speaking all that the LORD had commanded him to speak to all the people, then the priests and the prophets and all the people laid hold of him, saying, “You shall die! ▤

Acts 7:44  Our fathers had the tent of witness in the wilderness, just as he who spoke to Moses directed him to make it, according to the pattern that he had seen. ▤

Acts 10:33  So I sent for you at once, and you have been kind enough to come. Now therefore we are all here in the presence of God to hear all that you have been commanded by the Lord. ▤

Acts 10:42  And he commanded us to preach to the people and to testify that he is the one appointed by God to be judge of the living and the dead. ▤

Acts 13:47  For so the Lord has commanded us, saying, “‘I have made you a light for the Gentiles, that you may bring salvation to the ends of the earth.’” ▤

1Thes 3:11  Now may our God and Father himself, and our Lord Jesus, direct our way to you, … ▤

- An angel of the Lord directed Philip in doing God’s work:

Acts 8:26-28  Now an angel of the Lord said to Philip, “Rise and go toward the southl to the road that goes down from Jerusalem to Gaza.” This is a desert place. 27And he rose and went. And there was an Ethiopian, a eunuch, a court official of Candace, queen of the Ethiopians, who was in charge of all her treasure. He had come to Jerusalem to worship 28and was returning, seated in his chariot, and he was reading the prophet Isaiah. ▤

l Or go at about noon

Philip subsequently explained to the Ethiopian what he was reading and told him the gospel, leading to his conversion (vv. 29-39).

Examples of divine guidance through dreams and visions

Gen 46:2-3  And God spoke to Israel in visions of the night and said, “Jacob, Jacob.” And he said, “Here am I.” 3Then he said, “I am God, the God of your father. Do not be afraid to go down to Egypt, for there I will make you into a great nation. ▤

Matt 2:12-13, 19-20  And being warned in a dream not to return to Herod, they [wise men] departed to their own country by another way. 13Now when they had departed, behold, an angel of the Lord appeared to Joseph in a dream and said, “Rise, take the child and his mother, and flee to Egypt, and remain there until I tell you, for Herod is about to search for the child, to destroy him.” ▤  … 19But when Herod died, behold, an angel of the Lord appeared in a dream to Joseph in Egypt, 20saying, “Rise, take the child and his mother and go to the land of Israel, for those who sought the child’s life are dead.” ▤

Acts 9:10-11  Now there was a disciple at Damascus named Ananias. The Lord said to him in a vision, “Ananias.” And he said, “Here I am, Lord.” 11And the Lord said to him, “Rise and go to the street called Straight, and at the house of Judas look for a man of Tarsus named Saul, for behold, he is praying, … ▤

Acts 16:9-10  And a vision appeared to Paul in the night: a man of Macedonia was standing there, urging him and saying, “Come over to Macedonia and help us.” 10And when Paulm had seen the vision, immediately we sought to go on into Macedonia, concluding that God had called us to preach the gospel to them. ▤

m Greek he

Acts 18:9-11  And the Lord said to Paul one night in a vision, “Do not be afraid, but go on speaking and do not be silent, 10for I am with you, and no one will attack you to harm you, for I have many in this city who are my people.” 11And he stayed a year and six months, teaching the word of God among them. ▤

Acts 22:17-18  When I had returned to Jerusalem and was praying in the temple, I fell into a trance 18and saw him [Christ] saying to me, ‘Make haste and get out of Jerusalem quickly, because they will not accept your testimony about me.’ ▤

Acts 26:15-19  And I said, ‘Who are you, Lord?’ And the Lord said, ‘I am Jesus whom you are persecuting. 16But rise and stand upon your feet, for I have appeared to you for this purpose, to appoint you as a servant and witness to the things in which you have seen me and to those in which I will appear to you, 17delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me.’ 19“Therefore, O King Agrippa, I was not disobedient to the heavenly vision, … ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

God’s Plans for Israel

See also:

- Jesus Christ’s Universal Rule

Large portions of the writings of the OT prophets speak of a wonderful, future renewal of Israel by God. There are differences of opinion as to what degree these are literal and physical, as opposed to figurative or spiritual. If they are largely meant to be understood literally, then they speak of the actual Israel and Jerusalem (or Zion), most likely immediately preceding and during the thousand years or Millennium spoken of in Revelation 20:1-7 (cf. Prelude: The thousand years). As such the time of a renewed Israel would largely correspond with that of a physical universal rule of Jesus Christ and would precede the final judgment. If instead the prophecies are basically figurative and spiritual, then they are more likely to be referring to all believers – the “new” Israel (cf. Gentiles have been included in the true “Israel” . . .; . . . God’s people are now of the heavenly Jerusalem). As such they would be portraying God’s people and kingdom following Jesus Christ’s mission and/or quite possibly anticipating heaven or the new Jerusalem (cf. Note: The new Jerusalem is linked with the renewed Jerusalem prophesied in the OT . . .; . . . This association is seen in the descriptions of the two cities).

In reading the following sections, bear in mind that some prophecies are understood to be progressively fulfilled throughout history, culminating in a final fulfillment at the end of the age. For example a number of the passages refer initially to the Jew’s return after the Babylonian exile, but also appear to have a future era in view. Many probably also have an application to the experience of God’s people in all periods. As such – and with the hope that they provide for the future – they are a great source of encouragement to all believers.

Note that while the subheadings speak of Israel, many of the verses refer to Jerusalem in particular.

Section A

Return to the Land

Section Jumps

- God will gather the remnant of exiled Israel from the nations and bring them home

- God will aid them on the journey home and the nations also will assist

- Judah and Israel will be reunited in the land – and share in God’s blessings

- The people of Israel will possess the land – forever

Some commentators see a fulfillment of some of the prophecies in this and the following subsection in the establishment of the modern state of Israel in 1948.

God will gather the remnant of exiled Israel from the nations and bring them home

See also:

- Mic 2:12 ⇓; Isa 11:11, 16 ⇓

Isa 27:12-13  In that day from the river Euphrates to the Brook of Egypt the LORD will thresh out the grain, and you will be gleaned one by one, O people of Israel. 13And in that day a great trumpet will be blown, and those who were lost in the land of Assyria and those who were driven out to the land of Egypt will come and worship the LORD on the holy mountain at Jerusalem. ▤

Isa 43:5-7  Fear not, for I am with you; I will bring your offspring from the east, and from the west I will gather you. 6I will say to the north, Give up, and to the south, Do not withhold; bring my sons from afar and my daughters from the end of the earth, 7everyone who is called by my name, whom I created for my glory, whom I formed and made. ▤

Jer 23:3, 7-8  Then I will gather the remnant of my flock out of all the countries where I have driven them, and I will bring them back to their fold, and they shall be fruitful and multiply. ▤  … 7“Therefore, behold, the days are coming, declares the LORD, when they shall no longer say, ‘As the LORD lives who brought up the people of Israel out of the land of Egypt,’ 8but ‘As the LORD lives who brought up and led the offspring of the house of Israel out of the north country and out of all the countries where hea had driven them.’ Then they shall dwell in their own land.” ▤

a Septuagint; Hebrew I

Jer 29:14  I will be found by you, declares the LORD, and I will restore your fortunes and gather you from all the nations and all the places where I have driven you, declares the LORD, and I will bring you back to the place from which I sent you into exile. ▤

Jer 31:8-11, 16-17  Behold, I will bring them from the north country and gather them from the farthest parts of the earth, among them the blind and the lame, the pregnant woman and she who is in labor, together; a great company, they shall return here. 9With weeping they shall come, and with pleas for mercy I will lead them back, I will make them walk by brooks of water, in a straight path in which they shall not stumble, for I am a father to Israel, and Ephraim is my firstborn. 10“Hear the word of the LORD, O nations, and declare it in the coastlands far away; say, ‘He who scattered Israel will gather him, and will keep him as a shepherd keeps his flock.’ 11For the LORD has ransomed Jacob and has redeemed him from hands too strong for him. ▤  … 16Thus says the LORD: “Keep your voice from weeping, and your eyes from tears, for there is a reward for your work, declares the LORD, and they shall come back from the land of the enemy. 17There is hope for your future, declares the LORD, and your children shall come back to their own country. ▤

The “pleas for mercy” (v. 9) appears to refer to the people “pouring out prayers [for the future]” (AMP) as God leads them back home.

Ezek 34:11-13, 16  For thus says the Lord GOD: Behold, I, I myself will search for my sheep and will seek them out. 12As a shepherd seeks out his flock when he is among his sheep that have been scattered, so will I seek out my sheep, and I will rescue them from all places where they have been scattered on a day of clouds and thick darkness. 13And I will bring them out from the peoples and gather them from the countries, and will bring them into their own land. And I will feed them on the mountains of Israel, by the ravines, and in all the inhabited places of the country. ▤  … 16I will seek the lost, and I will bring back the strayed, and I will bind up the injured, and I will strengthen the weak, and the fat and the strong I will destroy.b I will feed them in justice. ▤

b Septuagint, Syriac, Vulgate I will watch over

Ezek 36:24  I will take you from the nations and gather you from all the countries and bring you into your own land. ▤

Ezek 37:1, 5, 10-12, 14  The hand of the LORD was upon me, and he brought me out in the Spirit of the LORD and set me down in the middle of the valley;c it was full of bones. ▤  … 5Thus says the Lord GOD to these bones: Behold, I will cause breathd to enter you, and you shall live. ▤  … 10So I prophesied as he commanded me, and the breath came into them, and they lived and stood on their feet, an exceedingly great army. 11Then he said to me, “Son of man, these bones are the whole house of Israel. Behold, they say, ‘Our bones are dried up, and our hope is lost; we are indeed cut off.’ 12Therefore prophesy, and say to them, Thus says the Lord GOD: Behold, I will open your graves and raise you from your graves, O my people. And I will bring you into the land of Israel. ▤  … 14And I will put my Spirit within you, and you shall live, and I will place you in your own land. Then you shall know that I am the LORD; I have spoken, and I will do it, declares the LORD.” ▤

c Or plain; also verse 2

d Or spirit; also verses 6, 9, 10

With the Israelites scattered throughout distant lands, as a nation Israel was like the dry bones, completely devoid of life and without any apparent future hope (v. 11). But just as the bones in this vision came back to life (v. 10), God would give Israel life, bringing the people back to the land of Israel (v. 12) – and putting his Spirit in them (v. 14). As well as referring to Israel’s restoration after the Babylonian exile, this also appears to have in view Israel’s restoration in the last days, particularly with the eschatological promises in the remainder of Ezekiel 37.

Ezek 39:28  Then they shall know that I am the LORD their God, because I sent them into exile among the nations and then assembled them into their own land. I will leave none of them remaining among the nations anymore. ▤

Mic 4:6-7  In that day, declares the LORD, I will assemble the lame and gather those who have been driven away and those whom I have afflicted; 7and the lame I will make the remnant, and those who were cast off, a strong nation; and the LORD will reign over them in Mount Zion from this time forth and forevermore. ▤

God will aid them on the journey home and the nations also will assist

See also:

- Jer 31:9b ⇑

Mic 2:12-13  I will surely assemble all of you, O Jacob; I will gather the remnant of Israel; I will set them together like sheep in a fold, like a flock in its pasture, a noisy multitude of men. 13He who opens the breach goes up before them; they break through and pass the gate, going out by it. Their king passes on before them, the LORD at their head. ▤

The one “who opens the breach” – “who breaks open the way” (NIV®) – enabling the people to return, may well be the Messiah (cf. AMP).

Zec 10:8-12  “I will whistle for them and gather them in, for I have redeemed them, and they shall be as many as they were before. 9Though I scattered them among the nations, yet in far countries they shall remember me, and with their children they shall live and return. 10I will bring them home from the land of Egypt, and gather them from Assyria, and I will bring them to the land of Gilead and to Lebanon, till there is no room for them. 11He shall pass through the sea of troubles and strike down the waves of the sea, and all the depths of the Nile shall be dried up. The pride of Assyria shall be laid low, and the scepter of Egypt shall depart. 12I will make them strong in the LORD, and they shall walk in his name,” declares the LORD. ▤

Verses 11-12 appear to speak of God enabling them to return, by removing obstacles and opposition (v. 11) and strengthening them (v. 12).

Isa 11:11-12, 15-16  In that day the Lord will extend his hand yet a second time to recover the remnant that remains of his people, from Assyria, from Egypt, from Pathros, from Cush,e from Elam, from Shinar, from Hamath, and from the coastlands of the sea. 12He will raise a signal for the nations and will assemble the banished of Israel, and gather the dispersed of Judah from the four corners of the earth. ▤  … 15And the LORD will utterly destroyf the tongue of the Sea of Egypt, and will wave his hand over the River with his scorching breath,g and strike it into seven channels, and he will lead people across in sandals. 16And there will be a highway from Assyria for the remnant that remains of his people, as there was for Israel when they came up from the land of Egypt. ▤

e Probably Nubia

f Hebrew devote to destruction

g Or wind

The phrase “a second time” (v. 11) most likely has the Exodus from Egypt in view as the first time. The raising of “a signal for the nations” (v. 12) suggests a giving of a signal to inform the nations of what he is doing, possibly to ensure that they do not hinder the exiles’ return and perhaps even to indicate that they are to assist (cf. Isa 49:22 ↓). In v.15, “the tongue of the Sea of Egypt” is the gulf of the Red Sea.

Isa 14:1-2a  For the LORD will have compassion on Jacob and will again choose Israel, and will set them in their own land, and sojourners will join them and will attach themselves to the house of Jacob. 2And the peoples will take them and bring them to their place, and the house of Israel will possess them in the LORD’s land as male and female slaves. ▤

Verse 2a appears to speak of the nations escorting the Israelites back to the land of Israel (cf. CEV, GNT, NLT).

Isa 49:8-12, 18, 21-22  Thus says the LORD: “In a time of favor I have answered you; in a day of salvation I have helped you; I will keep you and give you as a covenant to the people, to establish the land, to apportion the desolate heritages, 9saying to the prisoners, ‘Come out,’ to those who are in darkness, ‘Appear.’ They shall feed along the ways; on all bare heights shall be their pasture; 10they shall not hunger or thirst, neither scorching wind nor sun shall strike them, for he who has pity on them will lead them, and by springs of water will guide them. 11And I will make all my mountains a road, and my highways shall be raised up. 12Behold, these shall come from afar, and behold, these from the north and from the west,h and these from the land of Syene.”i ▤  … [God, to Zion:] 18Lift up your eyes around and see; they all gather, they come to you. As I live, declares the LORD, you shall put them all on as an ornament; you shall bind them on as a bride does. ▤  … 21Then you will say in your heart: ‘Who has borne me these? I was bereaved and barren, exiled and put away, but who has brought up these? Behold, I was left alone; from where have these come?’” 22Thus says the Lord GOD: “Behold, I will lift up my hand to the nations, and raise my signal to the peoples; and they shall bring your sons in their bosom, and your daughters shall be carried on their shoulders. ▤

h Hebrew from the sea

i Dead Sea Scroll; Masoretic Text Sinim

The reference to the messianic servant (v. 8) makes this passage more likely to be primarily looking forward to a still future return to Israel.

Isa 66:20  And they shall bring all your brothers from all the nations as an offering to the LORD, on horses and in chariots and in litters and on mules and on dromedaries, to my holy mountain Jerusalem, says the LORD, just as the Israelites bring their grain offering in a clean vessel to the house of the LORD. ▤

This appears to be speaking of people of other nations bringing the exiled Israelites home.

Judah and Israel will be reunited in the land – and share in God’s blessings

The following passages are applicable to the unity of all God’s people – which may be partially in view in at least some.

Isa 11:12-14  He will raise a signal for the nations and will assemble the banished of Israel, and gather the dispersed of Judah from the four corners of the earth. 13The jealousy of Ephraim shall depart, and those who harass Judah shall be cut off; Ephraim shall not be jealous of Judah, and Judah shall not harass Ephraim. 14But they shall swoop down on the shoulder of the Philistines in the west, and together they shall plunder the people of the east. They shall put out their hand against Edom and Moab, and the Ammonites shall obey them. ▤

Verse 14 depicts reunited Judah and Israel acting in unity, and illustrates their rising prominence.

Jer 3:18  In those days the house of Judah shall join the house of Israel, and together they shall come from the land of the north to the land that I gave your fathers for a heritage. ▤

Jer 23:5-6  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will raise up for David a righteous Branch, and he shall reign as king and deal wisely, and shall execute justice and righteousness in the land. 6In his days Judah will be saved, and Israel will dwell securely. And this is the name by which he will be called: ‘The LORD is our righteousness.’ ▤

The implication is that this King – the Messiah – will be king over both Judah and Israel (v. 6a), pointing to them being united as a single kingdom.

Ezek 37:16-22  Son of man, take a stickj and write on it, ‘For Judah, and the people of Israel associated with him’; then take another stick and write on it, ‘For Joseph (the stick of Ephraim) and all the house of Israel associated with him.’ 17And join them one to another into one stick, that they may become one in your hand. 18And when your people say to you, ‘Will you not tell us what you mean by these?’ 19say to them, Thus says the Lord GOD: Behold, I am about to take the stick of Joseph (that is in the hand of Ephraim) and the tribes of Israel associated with him. And I will join with it the stick of Judah,k and make them one stick, that they may be one in my hand. 20When the sticks on which you write are in your hand before their eyes, 21then say to them, Thus says the Lord GOD: Behold, I will take the people of Israel from the nations among which they have gone, and will gather them from all around, and bring them to their own land. 22And I will make them one nation in the land, on the mountains of Israel. And one king shall be king over them all, and they shall be no longer two nations, and no longer divided into two kingdoms. ▤

j Or one piece of wood; also verses 17, 19, 20

k Hebrew And I will place them on it, the stick of Judah

Hos 1:11  And the children of Judah and the children of Israel shall be gathered together, and they shall appoint for themselves one head. And they shall go up from the land, for great shall be the day of Jezreel. ▤

Isa 65:9  I will bring forth offspring from Jacob, and from Judah possessors of my mountains; my chosen shall possess it, and my servants shall dwell there. ▤

Here “Jacob” is used to denote the northern kingdom of Israel. Note that this and the following references do not specifically speak of Judah and Israel being reunited. However, they do point to it by speaking of the two of them sharing together in God’s blessings.

Jer 31:27-28  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will sow the house of Israel and the house of Judah with the seed of man and the seed of beast. 28And it shall come to pass that as I have watched over them to pluck up and break down, to overthrow, destroy, and bring harm, so I will watch over them to build and to plant, declares the LORD. ▤

Jer 33:7-8  I will restore the fortunes of Judah and the fortunes of Israel, and rebuild them as they were at first. 8I will cleanse them from all the guilt of their sin against me, and I will forgive all the guilt of their sin and rebellion against me. ▤

Zec 8:13  And as you have been a byword of cursing among the nations, O house of Judah and house of Israel, so will I save you, and you shall be a blessing. Fear not, but let your hands be strong. ▤

Note that in the following chapter of Zechariah, Judah and Ephraim are portrayed as being used together by God against enemies – “For I have bent Judah as my bow; I have made Ephraim its arrow. I will stir up your sons, O Zion, against your sons, O Greece, and wield you like a warrior’s sword.” (9:13)

Zec 10:6  I will strengthen the house of Judah, and I will save the house of Joseph. I will bring them back because I have compassion on them, and they shall be as though I had not rejected them, for I am the LORD their God and I will answer them. ▤

- The new covenant with both Israel and Judah:

Jer 31:31-34  “Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will make a new covenant with the house of Israel and the house of Judah, 32not like the covenant that I made with their fathers on the day when I took them by the hand to bring them out of the land of Egypt, my covenant that they broke, though I was their husband, declares the LORD. 33But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. 34And no longer shall each one teach his neighbor and each his brother, saying, ‘Know the LORD,’ for they shall all know me, from the least of them to the greatest, declares the LORD. For I will forgive their iniquity, and I will remember their sin no more.” ▤

Initially both “the house of Israel and the house of Judah” (v. 31) are referred to and then shortly afterwards only “the house of Israel” (v. 33) is used, quite possibly pointing to the unity or oneness that will be. Note that the NT teaches that this new covenant (cf. Heb 8:8-12) has come into being through Jesus Christ’s mission, with his death. It would appear that it will have a more complete fulfillment in the renewed Israel of the end times.

The people of Israel will possess the land – forever

See also:

- Israel will have peace – and no fear – forever . . .

- . . . Never again will Israel be invaded or destroyed

- God will dwell in Jerusalem, living among his people forever

Ps 69:35-36  For God will save Zion and build up the cities of Judah, and people shall dwell there and possess it; 36the offspring of his servants shall inherit it, and those who love his name shall dwell in it. ▤

Jer 30:3  For behold, days are coming, declares the LORD, when I will restore the fortunes of my people, Israel and Judah, says the LORD, and I will bring them back to the land that I gave to their fathers, and they shall take possession of it. ▤

Ezek 11:17  Therefore say, ‘Thus says the Lord GOD: I will gather you from the peoples and assemble you out of the countries where you have been scattered, and I will give you the land of Israel.’ ▤

Obad 1:17, 19-21  But in Mount Zion there shall be those who escape, and it shall be holy, and the house of Jacob shall possess their own possessions. ▤  … 19Those of the Negeb shall possess Mount Esau, and those of the Shephelah shall possess the land of the Philistines; they shall possess the land of Ephraim and the land of Samaria, and Benjamin shall possess Gilead. 20The exiles of this host of the people of Israel shall possess the land of the Canaanites as far as Zarephath, and the exiles of Jerusalem who are in Sepharad shall possess the cities of the Negeb. 21Saviors shall go up to Mount Zion to rule Mount Esau, and the kingdom shall be the LORD’s. ▤

The people of Israel – including those who were exiles (v. 20) – will reclaim all of the land, to its full extent.

Isa 60:21  Your people shall all be righteous; they shall possess the land forever, the branch of my planting, the work of my hands, that I might be glorified.l ▤

l Or that I might display my beauty

Ezek 36:8, 12  But you, O mountains of Israel, shall shoot forth your branches and yield your fruit to my people Israel, for they will soon come home. ▤  … 12I will let people walk on you, even my people Israel. And they shall possess you, and you shall be their inheritance, and you shall no longer bereave them of children. ▤

Ezek 37:25  They shall dwell in the land that I gave to my servant Jacob, where your fathers lived. They and their children and their children’s children shall dwell there forever, and David my servant shall be their prince forever. ▤

Joel 3:20  But Judah shall be inhabited forever, and Jerusalem to all generations. ▤

This speaks of the people of Israel – or God’s people – as the ones who will inhabit Judah and Jerusalem forever.

Amos 9:15  I will plant them on their land, and they shall never again be uprooted out of the land that I have given them,” says the LORD your God. ▤

Jer 32:41  I will rejoice in doing them good, and I will plant them in this land in faithfulness, with all my heart and all my soul. ▤

This has an air of finality (cf. GNT; v. 40), indicative of the assertion that the people of Israel will possess the land forever.

Pray for persecuted Christians

Section B

Physical Renewal

Section Jumps

- Israel will be physically restored

- The land will be blessed and fruitful

- Israel’s population will be markedly increased, taking up more area

- Joy will accompany God’s renewal of Israel . . .

- . . . Israel’s sorrow will be no more

See also:

- Israel’s renewal will bring God glory

Israel will be physically restored

See also:

- Amos 9:14 ⇓

In speaking of Israel being physically restored, the prophecies in this subsection speak of such things as Israel being repopulated (also reflected in the preceding subsections) and its cities being rebuilt.

Isa 61:4  They shall build up the ancient ruins; they shall raise up the former devastations; they shall repair the ruined cities, the devastations of many generations. ▤

Jer 24:6  I will set my eyes on them for good, and I will bring them back to this land. I will build them up, and not tear them down; I will plant them, and not uproot them. ▤

The reference to planting them (cf. Jer 31:27-28 ↓; Ezek 36:36 ↓; Amos 9:15 ⇑; Jer 32:41 ⇑) appears to allude to the people’s regrowth in the land.

Jer 30:17-18, 20  For I will restore health to you, and your wounds I will heal, declares the LORD, because they have called you an outcast: ‘It is Zion, for whom no one cares!’ 18“Thus says the LORD: Behold, I will restore the fortunes of the tents of Jacob and have compassion on his dwellings; the city shall be rebuilt on its mound, and the palace shall stand where it used to be. ▤  … 20Their children shall be as they were of old, and their congregation shall be established before me, and I will punish all who oppress them. ▤

Jer 31:27-28, 38  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will sow the house of Israel and the house of Judah with the seed of man and the seed of beast. 28And it shall come to pass that as I have watched over them to pluck up and break down, to overthrow, destroy, and bring harm, so I will watch over them to build and to plant, declares the LORD. ▤  … 38“Behold, the days are coming, declares the LORD, when the city shall be rebuilt for the LORD from the Tower of Hananel to the Corner Gate. ▤

Jer 33:6-7  Behold, I will bring to it health and healing, and I will heal them and reveal to them abundance of prosperity and security. 7I will restore the fortunes of Judah and the fortunes of Israel, and rebuild them as they were at first. ▤

Ezek 36:10, 35-36  And I will multiply people on you, the whole house of Israel, all of it. The cities shall be inhabited and the waste places rebuilt. ▤  … 35And they will say, ‘This land that was desolate has become like the garden of Eden, and the waste and desolate and ruined cities are now fortified and inhabited.’ 36Then the nations that are left all around you shall know that I am the LORD; I have rebuilt the ruined places and replanted that which was desolate. I am the LORD; I have spoken, and I will do it. ▤

Joel 3:1  m “For behold, in those days and at that time, when I restore the fortunes of Judah and Jerusalem, … ▤

m Ch 4:1 in Hebrew

Here God promises to “restore the prosperity” (GNT, NLT; cf. CEV) of Judah and Jerusalem.

Amos 9:11  In that day I will raise up the booth of David that is fallen and repair its breaches, and raise up its ruins and rebuild it as in the days of old, … ▤

The “booth of David” refers either to the kingdom of Israel as a whole – as during David’s rule – or to David’s royal line.

Mic 4:7  … and the lame I will make the remnant, and those who were cast off, a strong nation; and the LORD will reign over them in Mount Zion from this time forth and forevermore. ▤

Zeph 3:20  At that time I will bring you in, at the time when I gather you together; for I will make you renowned and praised among all the peoples of the earth, when I restore your fortunes before your eyes,” says the LORD. ▤

Zec 8:4-5  Thus says the LORD of hosts: Old men and old women shall again sit in the streets of Jerusalem, each with staff in hand because of great age. 5And the streets of the city shall be full of boys and girls playing in its streets. ▤

Isa 30:26  Moreover, the light of the moon will be as the light of the sun, and the light of the sun will be sevenfold, as the light of seven days, in the day when the LORD binds up the brokenness of his people, and heals the wounds inflicted by his blow. ▤

This and 35:5-6a below speak, perhaps figuratively, of the physical restoration of the people themselves (cf. Jer 33:6 ↑).

Isa 35:5-6  Then the eyes of the blind shall be opened, and the ears of the deaf unstopped; 6then shall the lame man leap like a deer, and the tongue of the mute sing for joy. For waters break forth in the wilderness, and streams in the desert; … ▤

These references to healing may have a spiritual connotation as well as a physical one.

The land will be blessed and fruitful

See also:

- Ezek 36:35 ⇑

- Isa 9:3 ⇓

Isa 30:23-25  And he will give rain for the seed with which you sow the ground, and bread, the produce of the ground, which will be rich and plenteous. In that day your livestock will graze in large pastures, 24and the oxen and the donkeys that work the ground will eat seasoned fodder, which has been winnowed with shovel and fork. 25And on every lofty mountain and every high hill there will be brooks running with water, in the day of the great slaughter, when the towers fall. ▤

Note that “the day of the great slaughter” (v. 25) presumably speaks of that of proud enemies of Israel, with the Assyrians probably initially in view.

Isa 32:14-15, 20  For the palace is forsaken, the populous city deserted; the hill and the watchtower will become dens forever, a joy of wild donkeys, a pasture of flocks; 15until the Spirit is poured upon us from on high, and the wilderness becomes a fruitful field, and the fruitful field is deemed a forest. ▤  … 20Happy are you who sow beside all waters, who let the feet of the ox and the donkey range free. ▤

Verse 20 speaks of “plenty of water for the crops and safe pasture everywhere for the donkeys and cattle” (GNT).

Isa 35:6-7  … then shall the lame man leap like a deer, and the tongue of the mute sing for joy. For waters break forth in the wilderness, and streams in the desert; 7the burning sand shall become a pool, and the thirsty ground springs of water; in the haunt of jackals, where they lie down, the grass shall become reeds and rushes. ▤

A spiritual application is often made of verses such as these and others in this subsection.

Isa 41:18-20  I will open rivers on the bare heights, and fountains in the midst of the valleys. I will make the wilderness a pool of water, and the dry land springs of water. 19I will put in the wilderness the cedar, the acacia, the myrtle, and the olive. I will set in the desert the cypress, the plane and the pine together, 20that they may see and know, may consider and understand together, that the hand of the LORD has done this, the Holy One of Israel has created it. ▤

This is often understood to initially at least refer to God’s provision for the Israelites returning from exile in Babylon (cf. 43:19-20). Some commentators, however, think it refers to conditions in the renewed Israel in the Millennium.

Isa 55:13  Instead of the thorn shall come up the cypress; instead of the brier shall come up the myrtle; and it shall make a name for the LORD, an everlasting sign that shall not be cut off. ▤

Jer 31:5, 12, 14  Again you shall plant vineyards on the mountains of Samaria; the planters shall plant and shall enjoy the fruit. ▤  … 12They shall come and sing aloud on the height of Zion, and they shall be radiant over the goodness of the LORD, over the grain, the wine, and the oil, and over the young of the flock and the herd; their life shall be like a watered garden, and they shall languish no more. ▤  … 14I will feast the soul of the priests with abundance, and my people shall be satisfied with my goodness, declares the LORD. ▤

The clause “their life shall be like a watered garden” (v. 12) refers figuratively to the people themselves, in a manner reflective of the lush conditions of their land.

Ezek 34:14, 26-27, 29  I will feed them with good pasture, and on the mountain heights of Israel shall be their grazing land. There they shall lie down in good grazing land, and on rich pasture they shall feed on the mountains of Israel. ▤  … 26And I will make them and the places all around my hill a blessing, and I will send down the showers in their season; they shall be showers of blessing. 27And the trees of the field shall yield their fruit, and the earth shall yield its increase, and they shall be secure in their land. And they shall know that I am the LORD, when I break the bars of their yoke, and deliver them from the hand of those who enslaved them. ▤  … 29And I will provide for them renowned plantations so that they shall no more be consumed with hunger in the land, and no longer suffer the reproach of the nations. ▤

In v. 26, “they shall be showers of blessing” suggests that the aforementioned showers of rain will produce much blessing.

Ezek 36:8-9, 34-35  But you, O mountains of Israel, shall shoot forth your branches and yield your fruit to my people Israel, for they will soon come home. 9For behold, I am for you, and I will turn to you, and you shall be tilled and sown. ▤  … 34And the land that was desolate shall be tilled, instead of being the desolation that it was in the sight of all who passed by. 35And they will say, ‘This land that was desolate has become like the garden of Eden, and the waste and desolate and ruined cities are now fortified and inhabited.’ ▤

Hos 2:21-22  And in that day I will answer, declares the LORD, I will answer the heavens, and they shall answer the earth, 22and the earth shall answer the grain, the wine, and the oil, and they shall answer Jezreel,n … ▤

n Jezreel means God will sow

God will provide the heavens with clouds/moisture, to provide rain on the earth, to provide growth for the plants, to provide food for the people. The final clause depicts Israel’s prosperity as that which “God will sow” (text note), with “the grain, the wine and the oil” responding to her, coming in answer to her people’s prayers (cf. AMP).

Joel 3:18  And in that day the mountains shall drip sweet wine, and the hills shall flow with milk, and all the streambeds of Judah shall flow with water; and a fountain shall come forth from the house of the LORD and water the Valley of Shittim. ▤

Amos 9:13-14  “Behold, the days are coming,” declares the LORD, “when the plowman shall overtake the reaper and the treader of grapes him who sows the seed; the mountains shall drip sweet wine, and all the hills shall flow with it. 14I will restore the fortunes of my people Israel, and they shall rebuild the ruined cities and inhabit them; they shall plant vineyards and drink their wine, and they shall make gardens and eat their fruit. ▤

The images in v. 13a indicate an amazing abundance of produce, so much so that there will not be enough time for various tasks to be completed before the next round of them needs to commence.

Zec 8:12  For there shall be a sowing of peace. The vine shall give its fruit, and the ground shall give its produce, and the heavens shall give their dew. And I will cause the remnant of this people to possess all these things. ▤

Israel’s population will be markedly increased, taking up more area

Isa 9:3  You have multiplied the nation; you have increased its joy; they rejoice before you as with joy at the harvest, as they are glad when they divide the spoil. ▤

Isa 26:15  But you have increased the nation, O LORD, you have increased the nation; you are glorified; you have enlarged all the borders of the land. ▤

Isa 49:19-20  Surely your waste and your desolate places and your devastated land— surely now you will be too narrow for your inhabitants, and those who swallowed you up will be far away. 20The children of your bereavement will yet say in your ears: ‘The place is too narrow for me; make room for me to dwell in.’ ▤

Here God speaks to Zion, or Jerusalem.

Isa 54:1-3  “Sing, O barren one, who did not bear; break forth into singing and cry aloud, you who have not been in labor! For the children of the desolate one will be more than the children of her who is married,” says the LORD. 2“Enlarge the place of your tent, and let the curtains of your habitations be stretched out; do not hold back; lengthen your cords and strengthen your stakes. 3For you will spread abroad to the right and to the left, and your offspring will possess the nations and will people the desolate cities. ▤

Jerusalem is depicted as a once barren or “desolate” woman (v. 1), now with more children than ever before.

Isa 60:22  The least one shall become a clan, and the smallest one a mighty nation; I am the LORD; in its time I will hasten it. ▤

Jer 23:3  Then I will gather the remnant of my flock out of all the countries where I have driven them, and I will bring them back to their fold, and they shall be fruitful and multiply. ▤

Jer 30:19  Out of them shall come songs of thanksgiving, and the voices of those who celebrate. I will multiply them, and they shall not be few; I will make them honored, and they shall not be small. ▤

Ezek 36:9-11a  For behold, I am for you, and I will turn to you, and you shall be tilled and sown. 10And I will multiply people on you, the whole house of Israel, all of it. The cities shall be inhabited and the waste places rebuilt. 11And I will multiply on you man and beast, and they shall multiply and be fruitful. ▤

Ezek 36:37-38  “Thus says the Lord GOD: This also I will let the house of Israel ask me to do for them: to increase their people like a flock. 38Like the flock for sacrifices,o like the flock at Jerusalem during her appointed feasts, so shall the waste cities be filled with flocks of people. Then they will know that I am the LORD.” ▤

o Hebrew flock of holy things

Hos 1:10a  p Yet the number of the children of Israel shall be like the sand of the sea, which cannot be measured or numbered. ▤

p Ch 2:1 in Hebrew

Zec 2:4  … and said to him, “Run, say to that young man, ‘Jerusalem shall be inhabited as villages without walls, because of the multitude of people and livestock in it. ▤

Zec 10:10  I will bring them home from the land of Egypt, and gather them from Assyria, and I will bring them to the land of Gilead and to Lebanon, till there is no room for them. ▤

Mic 7:11-12  A day for the building of your walls! In that day the boundary shall be far extended. 12In that day theyq will come to you, from Assyria and the cities of Egypt, and from Egypt to the River, from sea to sea and from mountain to mountain. ▤

q Hebrew he

The people referred to in v. 12 are either returning exiles – “your people” (NCV™, NIrV; cf. GNT) – or people from other nations.

- Israel’s land will extend afar:

Isa 33:17  Your eyes will behold the king in his beauty; they will see a land that stretches afar. ▤

Joy will accompany God’s renewal of Israel . . .

See also:

- Jer 31:13 ⇓; Isa 61:1-3 ⇓

- Israel will greatly rejoice in God’s salvation

Ps 14:7  Oh, that salvation for Israel would come out of Zion! When the LORD restores the fortunes of his people, let Jacob rejoice, let Israel be glad. ▤

As per the theme of this section, the psalmist may have a latter-day consummate salvation and restoration of Israel in view.

Isa 29:19  The meek shall obtain fresh joy in the LORD, and the poor among mankind shall exult in the Holy One of Israel. ▤

Isa 35:10  And the ransomed of the LORD shall return and come to Zion with singing; everlasting joy shall be upon their heads; they shall obtain gladness and joy, and sorrow and sighing shall flee away. ▤

Isa 51:3  For the LORD comforts Zion; he comforts all her waste places and makes her wilderness like Eden, her desert like the garden of the LORD; joy and gladness will be found in her, thanksgiving and the voice of song. ▤

Isa 55:12  For you shall go out in joy and be led forth in peace; the mountains and the hills before you shall break forth into singing, and all the trees of the field shall clap their hands. ▤

The mountains, hills and trees are figuratively portrayed as rejoicing, alluding to the joy of the people of Israel (cf. Isa 35:1-2).

Isa 60:4-5, 15  Lift up your eyes all around, and see; they all gather together, they come to you [Zion]; your sons shall come from afar, and your daughters shall be carried on the hip. 5Then you shall see and be radiant; your heart shall thrill and exult,r because the abundance of the sea shall be turned to you, the wealth of the nations shall come to you. ▤  … 15Whereas you have been forsaken and hated, with no one passing through, I will make you majestic forever, a joy from age to age. ▤

r Hebrew your heart shall tremble and grow wide

Verse 15b may be speaking of Israel being the everlasting joy of all nations, although her own joy may primarily be in view.

Isa 61:7  Instead of your shame there shall be a double portion; instead of dishonor they shall rejoice in their lot; therefore in their land they shall possess a double portion; they shall have everlasting joy. ▤

Isa 65:14, 18  … behold, my servants shall sing for gladness of heart, but you [the unfaithful] shall cry out for pain of heart and shall wail for breaking of spirit. ▤  … 18But be glad and rejoice forever in that which I create; for behold, I create Jerusalem to be a joy, and her people to be a gladness. ▤

Isa 66:10-11, 14  “Rejoice with Jerusalem, and be glad for her, all you who love her; rejoice with her in joy, all you who mourn over her; 11that you may nurse and be satisfied from her consoling breast; that you may drink deeply with delight from her glorious abundance.”s ▤  … 14You shall see, and your heart shall rejoice; your bones shall flourish like the grass; and the hand of the LORD shall be known to his servants, and he shall show his indignation against his enemies. ▤

s Or breast

Jer 30:18-19  Thus says the LORD: Behold, I will restore the fortunes of the tents of Jacob and have compassion on his dwellings; the city shall be rebuilt on its mound, and the palace shall stand where it used to be. 19Out of them shall come songs of thanksgiving, and the voices of those who celebrate. I will multiply them, and they shall not be few; I will make them honored, and they shall not be small. ▤

Jer 31:4, 11-12  Again I will build you, and you shall be built, O virgin Israel! Again you shall adorn yourself with tambourines and shall go forth in the dance of the merrymakers. ▤  … 11For the LORD has ransomed Jacob and has redeemed him from hands too strong for him. 12They shall come and sing aloud on the height of Zion, and they shall be radiant over the goodness of the LORD, over the grain, the wine, and the oil, and over the young of the flock and the herd; their life shall be like a watered garden, and they shall languish no more. ▤

Jer 33:10-11  Thus says the LORD: In this place of which you say, ‘It is a waste without man or beast,’ in the cities of Judah and the streets of Jerusalem that are desolate, without man or inhabitant or beast, there shall be heard again 11the voice of mirth and the voice of gladness, the voice of the bridegroom and the voice of the bride, the voices of those who sing, as they bring thank offerings to the house of the LORD: “‘Give thanks to the LORD of hosts, for the LORD is good, for his steadfast love endures forever!’ For I will restore the fortunes of the land as at first, says the LORD. ▤

Isa 35:1-2  The wilderness and the dry land shall be glad; the desert shall rejoice and blossom like the crocus; 2it shall blossom abundantly and rejoice with joy and singing. The glory of Lebanon shall be given to it, the majesty of Carmel and Sharon. They shall see the glory of the LORD, the majesty of our God. ▤

This is either speaking of the desert and wilderness in Israel itself or other such areas that the returning Israelites pass through.

. . . Israel’s sorrow will be no more

See also:

- . . . There will be no more sorrow

Isa 51:11  And the ransomed of the LORD shall return and come to Zion with singing; everlasting joy shall be upon their heads; they shall obtain gladness and joy, and sorrow and sighing shall flee away. ▤

Note that this repeats 35:10 (in the previous subsection) verbatim.

Isa 60:20  Your sun shall no more go down, nor your moon withdraw itself; for the LORD will be your everlasting light, and your days of mourning shall be ended. ▤

The LORD being their “everlasting light” points to God being present with them in a deeper and more tangible way than previously, assuring their well-being and the absence of sorrow.

Jer 31:13  Then shall the young women rejoice in the dance, and the young men and the old shall be merry. I will turn their mourning into joy; I will comfort them, and give them gladness for sorrow. ▤

Isa 30:19  For a people shall dwell in Zion, in Jerusalem; you shall weep no more. He will surely be gracious to you at the sound of your cry. As soon as he hears it, he answers you. ▤

Isa 65:19  I will rejoice in Jerusalem and be glad in my people; no more shall be heard in it the sound of weeping and the cry of distress. ▤

Isa 25:8  He will swallow up death forever; and the Lord GOD will wipe away tears from all faces, and the reproach of his people he will take away from all the earth, for the LORD has spoken. ▤

Isa 61:1-3  The Spirit of the Lord GOD is upon me, because the LORD has anointed me to bring good news to the poor;t he has sent me to bind up the brokenhearted, to proclaim liberty to the captives, and the opening of the prison to those who are bound;u 2to proclaim the year of the LORD’s favor, and the day of vengeance of our God; to comfort all who mourn; 3to grant to those who mourn in Zion— to give them a beautiful headdress instead of ashes, the oil of gladness instead of mourning, the garment of praise instead of a faint spirit; that they may be called oaks of righteousness, the planting of the LORD, that he may be glorified.v ▤

t Or afflicted

u Or the opening [of the eyes] to those who are blind; Septuagint and recovery of sight to the blind

v Or that he may display his beauty

Here the work of the Messiah is primarily in view. Jesus applied vv. 1-2a to himself in Luke 4:19-20. A good proportion of commentators interpret Jesus concluding his quotation immediately prior to “the day of vengeance of our God” to indicate that he will fulfill the remainder of the prophecy on his second coming.

Pray for persecuted Christians

Section C

Deliverance and Everlasting Peace

Section Jumps

- God will save Israel

- God will take vengeance on those who persecute Israel

- Siege, suffering and deliverance of Jerusalem – followed by judgment on its attackers

- Israel will defeat its enemies

- Israel will greatly rejoice in God’s salvation

- God will protect and care for Israel

- The Davidic Messiah will reign over Israel

- The Messiah will rule forever over Israel, in righteousness and peace

- Israel will have peace – and no fear – forever . . .

- . . . Never again will Israel be invaded or destroyed

God will save Israel

See also:

- Isa 34:8 ⇓; Isa 35:4 ⇓; Isa 59:17 ⇓; Isa 63:1, 4 ⇓; Zeph 3:19 ⇓

Isa 9:4  For the yoke of his burden, and the staff for his shoulder, the rod of his oppressor, you have broken as on the day of Midian. ▤

Isa 12:1-2  Youw will say in that day: “I will give thanks to you, O LORD, for though you were angry with me, your anger turned away, that you might comfort me. 2“Behold, God is my salvation; I will trust, and will not be afraid; for the LORD Godx is my strength and my song, and he has become my salvation.” ▤

w The Hebrew for you is singular in verse 1

x Hebrew for Yah, the LORD

References to a future “day” – as in “that day” (v. 1; Isa 25:9 ↓; Zec 9:16 ↓) – are often understood to have an application to the end time.

Isa 25:9  It will be said on that day, “Behold, this is our God; we have waited for him, that he might save us. This is the LORD; we have waited for him; let us be glad and rejoice in his salvation.” ▤

Isa 41:11-13  Behold, all who are incensed against you shall be put to shame and confounded; those who strive against you shall be as nothing and shall perish. 12You shall seek those who contend with you, but you shall not find them; those who war against you shall be as nothing at all. 13For I, the LORD your God, hold your right hand; it is I who say to you, “Fear not, I am the one who helps you.” ▤

Isa 45:17  But Israel is saved by the LORD with everlasting salvation; you shall not be put to shame or confounded to all eternity. ▤

Isa 51:6, 8  Lift up your eyes to the heavens, and look at the earth beneath; for the heavens vanish like smoke, the earth will wear out like a garment, and they who dwell in it will die in like manner;y but my salvation will be forever, and my righteousness will never be dismayed. ▤  … 8For the moth will eat them up like a garment, and the worm will eat them like wool; but my righteousness will be forever, and my salvation to all generations. ▤

y Or will die like gnats

Note that, as is the case here, God’s righteousness is often associated with his salvation (cf. Isa 59:16 ↓). For in bringing salvation God is doing what is right; his salvation is a product of his righteousness.

Isa 52:2-3, 7-10  Shake yourself from the dust and arise; be seated, O Jerusalem; loose the bonds from your neck, O captive daughter of Zion. 3For thus says the LORD: “You were sold for nothing, and you shall be redeemed without money.” ▤  … 7How beautiful upon the mountains are the feet of him who brings good news, who publishes peace, who brings good news of happiness, who publishes salvation, who says to Zion, “Your God reigns.” 8The voice of your watchmen—they lift up their voice; together they sing for joy; for eye to eye they see the return of the LORD to Zion. 9Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. 10The LORD has bared his holy arm before the eyes of all the nations, and all the ends of the earth shall see the salvation of our God. ▤

Salvation from exile in Babylon is initially in view here, as may well be the case in other passages in this subsection.

Isa 59:15b-16, 20  The LORD saw it, and it displeased himz that there was no justice. 16He saw that there was no man, and wondered that there was no one to intercede; then his own arm brought him salvation, and his righteousness upheld him. ▤  … 20“And a Redeemer will come to Zion, to those in Jacob who turn from transgression,” declares the LORD. ▤

z Hebrew and it was evil in his eyes

Verse 20 is in effect a promise to save all of those in Jacob who repent.

Isa 61:10  I will greatly rejoice in the LORD; my soul shall exult in my God, for he has clothed me with the garments of salvation; he has covered me with the robe of righteousness, as a bridegroom decks himself like a priest with a beautiful headdress, and as a bride adorns herself with her jewels. ▤

Isa 62:1, 11-12  For Zion’s sake I will not keep silent, and for Jerusalem’s sake I will not be quiet, until her righteousness goes forth as brightness, and her salvation as a burning torch. ▤  … 11Behold, the LORD has proclaimed to the end of the earth: Say to the daughter of Zion, “Behold, your salvation comes; behold, his reward is with him, and his recompense before him.” 12And they shall be called The Holy People, The Redeemed of the LORD; and you shall be called Sought Out, A City Not Forsaken. ▤

Zec 9:16  On that day the LORD their God will save them, as the flock of his people; for like the jewels of a crown they shall shine on his land. ▤

God will take vengeance on those who persecute Israel

See also:

- Isa 41:11-13 ⇑; Isa 51:6, 8 ⇑

- Note: “The day of the LORD” will bring God’s judgment, with its destruction of the wicked

- Note: God will take vengeance on those who persecute his people

Isa 34:5, 8  For my sword has drunk its fill in the heavens; behold, it descends for judgment upon Edom, upon the people I have devoted to destruction. ▤  … 8For the LORD has a day of vengeance, a year of recompense for the cause of Zion. ▤

Here “Edom” (v. 5; cf. Isa 63:1-6 ↓) may well be symbolic of all the enemies of God’s people.

Isa 35:4  Say to those who have an anxious heart, “Be strong; fear not! Behold, your God will come with vengeance, with the recompense of God. He will come and save you.” ▤

Isa 59:17-19  He put on righteousness as a breastplate, and a helmet of salvation on his head; he put on garments of vengeance for clothing, and wrapped himself in zeal as a cloak. 18According to their deeds, so will he repay, wrath to his adversaries, repayment to his enemies; to the coastlands he will render repayment. 19So they shall fear the name of the LORD from the west, and his glory from the rising of the sun; for he will come like a rushing stream,a which the wind of the LORD drives. ▤

a Hebrew a narrow river

Note that “coastlands” (v. 18) denotes God’s enemies of other lands (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) – quite possibly ones along the coast of the Mediterranean Sea are in view in particular.

Isa 61:1-2  The Spirit of the Lord GOD is upon me, because the LORD has anointed me to bring good news to the poor;b he has sent me to bind up the brokenhearted, to proclaim liberty to the captives, and the opening of the prison to those who are bound;c 2to proclaim the year of the LORD’s favor, and the day of vengeance of our God; to comfort all who mourn; … ▤

b Or afflicted

c Or the opening [of the eyes] to those who are blind; Septuagint and recovery of sight to the blind

For comment, see the comment on Isa 61:1-3 – under . . . Israel’s sorrow will be no more.

Isa 63:1-6  Who is this who comes from Edom, in crimsoned garments from Bozrah, he who is splendid in his apparel, marching in the greatness of his strength? “It is I, speaking in righteousness, mighty to save.” 2Why is your apparel red, and your garments like his who treads in the winepress? 3“I have trodden the winepress alone, and from the peoples no one was with me; I trod them in my anger and trampled them in my wrath; their lifebloodd spattered on my garments, and stained all my apparel. 4For the day of vengeance was in my heart, and my year of redemptione had come. 5I looked, but there was no one to help; I was appalled, but there was no one to uphold; so my own arm brought me salvation, and my wrath upheld me. 6I trampled down the peoples in my anger; I made them drunk in my wrath, and I poured out their lifeblood on the earth.” ▤

d Or their juice; also verse 6

e Or the year of my redeemed

Jer 30:16  Therefore all who devour you shall be devoured, and all your foes, every one of them, shall go into captivity; those who plunder you shall be plundered, and all who prey on you I will make a prey. ▤

Ezek 38:18, 21-23  But on that day, the day that Gog shall come against the land of Israel, declares the Lord GOD, my wrath will be roused in my anger. ▤  … 21I will summon a sword against Gogf on all my mountains, declares the Lord GOD. Every man’s sword will be against his brother. 22With pestilence and bloodshed I will enter into judgment with him, and I will rain upon him and his hordes and the many peoples who are with him torrential rains and hailstones, fire and sulfur. ▤

f Hebrew against him

Commentators are often hesitant to identify this Gog with the Gog of Revelation 20:8 and this event with the final battle (cf. Rev 20:7-10 ⇓), but many do see the passage as referring to an event of the end times.

Joel 3:21  I will avenge their blood, blood I have not avenged,g for the LORD dwells in Zion. ▤

g Or I will acquit their bloodguilt that I have not acquitted

Zeph 3:19  Behold, at that time I will deal with all your oppressors. And I will save the lame and gather the outcast, and I will change their shame into praise and renown in all the earth. ▤

Zec 2:8-9  For thus said the LORD of hosts, after his glory sent meh to the nations who plundered you, for he who touches you touches the apple of his eye: 9“Behold, I will shake my hand over them, and they shall become plunder for those who served them. Then you will know that the LORD of hosts has sent me. ▤

h Or he sent me after glory

The agent of God’s vengeance is most likely either the Messiah or (figuratively) the prophet with his message.

Siege, suffering and deliverance of Jerusalem – followed by judgment on its attackers

See also:

- Persecution of God’s people will increase in the end times – especially due to the antichrist . . .

Rev 20:7-10  And when the thousand years are ended, Satan will be released from his prison 8and will come out to deceive the nations that are at the four corners of the earth, Gog and Magog, to gather them for battle; their number is like the sand of the sea. 9And they marched up over the broad plain of the earth and surrounded the camp of the saints and the beloved city, but fire came down from heaveni and consumed them, 10and the devil who had deceived them was thrown into the lake of fire and sulfur where the beast and the false prophet were, and they will be tormented day and night forever and ever. ▤

i Some manuscripts from God, out of heaven, or out of heaven from God

Two of the most prominent interpretations of “the camp of the saints and the beloved city” (v. 9) are: a spiritually renewed Jerusalem; and God’s people in general.

Isa 29:1-8  Ah, Ariel, Ariel, the city where David encamped! Add year to year; let the feasts run their round. 2Yet I will distress Ariel, and there shall be moaning and lamentation, and she shall be to me like an Ariel.j 3And I will encamp against you all around, and will besiege you with towers and I will raise siegeworks against you. 4And you will be brought low; from the earth you shall speak, and from the dust your speech will be bowed down; your voice shall come from the ground like the voice of a ghost, and from the dust your speech shall whisper. 5But the multitude of your foreign foes shall be like small dust, and the multitude of the ruthless like passing chaff. And in an instant, suddenly, 6you will be visited by the LORD of hosts with thunder and with earthquake and great noise, with whirlwind and tempest, and the flame of a devouring fire. 7And the multitude of all the nations that fight against Ariel, all that fight against her and her stronghold and distress her, shall be like a dream, a vision of the night. 8As when a hungry man dreams he is eating and awakes with his hunger not satisfied, or as when a thirsty man dreams he is drinking and awakes faint, with his thirst not quenched, so shall the multitude of all the nations be that fight against Mount Zion. ▤

j Ariel could mean lion of God, or hero (2 Samuel 23:20), or altar hearth (Ezekiel 43:15-16)

“Ariel” refers to Jerusalem. Verse 2 speaks of it suffering intently. The siege of Jerusalem and the sudden destruction of Assyria’s army in 701 B.C. may be primarily in view, but a number of commentators see an eschatological application in the passage.

Zec 12:2-9  Behold, I am about to make Jerusalem a cup of staggering to all the surrounding peoples. The siege of Jerusalem will also be against Judah. 3On that day I will make Jerusalem a heavy stone for all the peoples. All who lift it will surely hurt themselves. And all the nations of the earth will gather against it. 4On that day, declares the LORD, I will strike every horse with panic, and its rider with madness. But for the sake of the house of Judah I will keep my eyes open, when I strike every horse of the peoples with blindness. 5Then the clans of Judah shall say to themselves, ‘The inhabitants of Jerusalem have strength through the LORD of hosts, their God.’ 6“On that day I will make the clans of Judah like a blazing pot in the midst of wood, like a flaming torch among sheaves. And they shall devour to the right and to the left all the surrounding peoples, while Jerusalem shall again be inhabited in its place, in Jerusalem. 7“And the LORD will give salvation to the tents of Judah first, that the glory of the house of David and the glory of the inhabitants of Jerusalem may not surpass that of Judah. 8On that day the LORD will protect the inhabitants of Jerusalem, so that the feeblest among them on that day shall be like David, and the house of David shall be like God, like the angel of the LORD, going before them. 9And on that day I will seek to destroy all the nations that come against Jerusalem. ▤

Chapters 12-14 of Zechariah (cf. Zec 14:1-14 ↓) form an oracle which revolves largely around a final siege of Jerusalem and the Messiah’s return to deliver it.

Zec 14:1-14  Behold, a day is coming for the LORD, when the spoil taken from you will be divided in your midst. 2For I will gather all the nations against Jerusalem to battle, and the city shall be taken and the houses plundered and the women raped. Half of the city shall go out into exile, but the rest of the people shall not be cut off from the city. 3Then the LORD will go out and fight against those nations as when he fights on a day of battle. 4On that day his feet shall stand on the Mount of Olives that lies before Jerusalem on the east, and the Mount of Olives shall be split in two from east to west by a very wide valley, so that one half of the Mount shall move northward, and the other half southward. 5And you shall flee to the valley of my mountains, for the valley of the mountains shall reach to Azal. And you shall flee as you fled from the earthquake in the days of Uzziah king of Judah. Then the LORD my God will come, and all the holy ones with him. 6On that day there shall be no light, cold, or frost.k 7And there shall be a uniquel day, which is known to the LORD, neither day nor night, but at evening time there shall be light. 8On that day living waters shall flow out from Jerusalem, half of them to the eastern seam and half of them to the western sea.n It shall continue in summer as in winter. 9And the LORD will be king over all the earth. On that day the LORD will be one and his name one. 10The whole land shall be turned into a plain from Geba to Rimmon south of Jerusalem. But Jerusalem shall remain aloft on its site from the Gate of Benjamin to the place of the former gate, to the Corner Gate, and from the Tower of Hananel to the king’s winepresses. 11And it shall be inhabited, for there shall never again be a decree of utter destruction.o Jerusalem shall dwell in security. 12And this shall be the plague with which the LORD will strike all the peoples that wage war against Jerusalem: their flesh will rot while they are still standing on their feet, their eyes will rot in their sockets, and their tongues will rot in their mouths. 13And on that day a great panic from the LORD shall fall on them, so that each will seize the hand of another, and the hand of the one will be raised against the hand of the other. 14Even Judah will fight at Jerusalem. And the wealth of all the surrounding nations shall be collected, gold, silver, and garments in great abundance. ▤

k Compare Septuagint, Syriac, Vulgate, Targum; the meaning of the Hebrew is uncertain

l Hebrew one

m That is, the Dead Sea

n That is, the Mediterranean Sea

o The Hebrew term rendered decree of utter destruction refers to things devoted (or set apart) to the Lord (or by the Lord) for destruction

In vv. 4-5 the LORD is portrayed as providing a way of escape for the besieged people in Jerusalem. The living waters in v. 8 replenish the land. Verse 10 speaks of the land around Jerusalem being leveled to become a plain, in contrast to Jerusalem, which is raised up – asserting Jerusalem’s prominence. Verse 14 appears to speak of other people of Judah defending Jerusalem (cf. GNT).

Jer 30:7-8  Alas! That day is so great there is none like it; it is a time of distress for Jacob; yet he shall be saved out of it. 8“And it shall come to pass in that day, declares the LORD of hosts, that I will break his yoke from off your neck, and I will burst your bonds, and foreigners shall no more make a servant of him.p ▤

p Or serve him

This is not speaking of a siege of Jerusalem, nor Jerusalem in particular; it concerns both Israel and Judah (cf. v. 4). However it further illustrates the intense suffering of Israel and God’s subsequent deliverance in the end times, with an eschatological setting appearing to be ultimately in view.

- Jesus’ prophecy of siege, suffering and destruction of Jerusalem:

Luke 21:20-24  But when you see Jerusalem surrounded by armies, then know that its desolation has come near. 21Then let those who are in Judea flee to the mountains, and let those who are inside the city depart, and let not those who are out in the country enter it, 22for these are days of vengeance, to fulfill all that is written. 23Alas for women who are pregnant and for those who are nursing infants in those days! For there will be great distress upon the earth and wrath against this people. 24They will fall by the edge of the sword and be led captive among all nations, and Jerusalem will be trampled underfoot by the Gentiles, until the times of the Gentiles are fulfilled. ▤

While this appears to prophecy of the siege and destruction of Jerusalem in A.D. 70 by the Romans, many understand it to also refer to the events of the end times. Bear in mind that the parallel passages in the other synoptic gospels associate the desecration of the temple with this event (cf. Matt 24:15-16). The parallel passages also dwell more on the “great distress” mentioned in v. 23 (cf. Matt 24:21-22). Note that here in v. 24, “the times of the Gentiles” may be referring to the period of Gentile domination of Jerusalem or to the time of their prominence in God’s plan of salvation (cf. Rom 1:11-27).

Israel will defeat its enemies

See also:

- Zec 12:6 ⇑; Zec 14:14 ⇑

Isa 11:14  But they shall swoop down on the shoulder of the Philistines in the west, and together they shall plunder the people of the east. They shall put out their hand against Edom and Moab, and the Ammonites shall obey them. ▤

Isa 41:15-16  Behold, I make of you a threshing sledge, new, sharp, and having teeth; you shall thresh the mountains and crush them, and you shall make the hills like chaff; 16you shall winnow them, and the wind shall carry them away, and the tempest shall scatter them. And you shall rejoice in the LORD; in the Holy One of Israel you shall glory. ▤

The “mountains” and the “hills” (v. 15b) represent enemy nations.

Obad 1:18  The house of Jacob shall be a fire, and the house of Joseph a flame, and the house of Esau stubble; they shall burn them and consume them, and there shall be no survivor for the house of Esau, for the LORD has spoken. ▤

The earlier reference to “the day of the LORD” (cf. v. 15) suggests that the subsequent verses, including this one, have an eschatological meaning or application.

Mic 4:13  Arise and thresh, O daughter of Zion, for I will make your horn iron, and I will make your hoofs bronze; you shall beat in pieces many peoples; and shall devoteq their gain to the LORD, their wealth to the Lord of the whole earth. ▤

q Hebrew devote to destruction

Mic 5:5-9  And he shall be their peace. When the Assyrian comes into our land and treads in our palaces, then we will raise against him seven shepherds and eight princes of men; 6they shall shepherd the land of Assyria with the sword, and the land of Nimrod at its entrances; and he shall deliver us from the Assyrian when he comes into our land and treads within our border. 7Then the remnant of Jacob shall be in the midst of many peoples like dew from the LORD, like showers on the grass, which delay not for a man nor wait for the children of man. 8And the remnant of Jacob shall be among the nations, in the midst of many peoples, like a lion among the beasts of the forest, like a young lion among the flocks of sheep, which, when it goes through, treads down and tears in pieces, and there is none to deliver. 9Your hand shall be lifted up over your adversaries, and all your enemies shall be cut off. ▤

The “Assyrian” (vv. 5-6) may symbolize Israel’s enemies in general. The “seven shepherds and eight princes of men” (vv. 5-6) indicate an ample number of leaders. The phrase “he shall deliver us” (v. 6b) probably refers to the Messiah (cf. vv. 4-5a). Verses 7-9 appear to depict the remnant’s dominance amongst the nations, bringing blessings to the nations (v. 7) and crushing its enemies (vv. 8-9).

Zec 9:13-15  For I have bent Judah as my bow; I have made Ephraim its arrow. I will stir up your sons, O Zion, against your sons, O Greece, and wield you like a warrior’s sword. 14Then the LORD will appear over them, and his arrow will go forth like lightning; the Lord GOD will sound the trumpet and will march forth in the whirlwinds of the south. 15The LORD of hosts will protect them, and they shall devour, and tread down the sling stones, and they shall drink and roar as if drunk with wine, and be full like a bowl, drenched like the corners of the altar. ▤

As suggested by v. 13, this appears to have the Jewish Maccabees’ defeat of the Seleucids in view. But a number of commentators consider it to also have a final fulfillment in the end times.

Mal 4:3  And you shall tread down the wicked, for they will be ashes under the soles of your feet, on the day when I act, says the LORD of hosts. ▤

Israel will greatly rejoice in God’s salvation

See also:

- Isa 41:16b ⇑

- Joy will accompany God’s renewal of Israel . . .

Isa 9:3-4  You have multiplied the nation; you have increased its joy; they rejoice before you as with joy at the harvest, as they are glad when they divide the spoil. 4For the yoke of his burden, and the staff for his shoulder, the rod of his oppressor, you have broken as on the day of Midian. ▤

Isa 12:3  With joy your will draw water from the wells of salvation. ▤

r The Hebrew for you is plural in verses 3, 4

Isa 25:9  It will be said on that day, “Behold, this is our God; we have waited for him, that he might save us. This is the LORD; we have waited for him; let us be glad and rejoice in his salvation.” ▤

Isa 30:28-29  … his breath is like an overflowing stream that reaches up to the neck; to sift the nations with the sieve of destruction, and to place on the jaws of the peoples a bridle that leads astray. 29You shall have a song as in the night when a holy feast is kept, and gladness of heart, as when one sets out to the sound of the flute to go to the mountain of the LORD, to the Rock of Israel. ▤

God’s punishment of the nations (v. 28b) involves Israel’s enemies – and so is a key part of Israel’s salvation, bringing her joy (v. 29).

Isa 52:8-9  The voice of your watchmen—they lift up their voice; together they sing for joy; for eye to eye they see the return of the LORD to Zion. 9Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. ▤

Isa 61:10  I will greatly rejoice in the LORD; my soul shall exult in my God, for he has clothed me with the garments of salvation; he has covered me with the robe of righteousness, as a bridegroom decks himself like a priest with a beautiful headdress, and as a bride adorns herself with her jewels. ▤

Jer 31:11-12  For the LORD has ransomed Jacob and has redeemed him from hands too strong for him. 12They shall come and sing aloud on the height of Zion, and they shall be radiant over the goodness of the LORD, over the grain, the wine, and the oil, and over the young of the flock and the herd; their life shall be like a watered garden, and they shall languish no more. ▤

Zeph 3:14-15  Sing aloud, O daughter of Zion; shout, O Israel! Rejoice and exult with all your heart, O daughter of Jerusalem! 15The LORD has taken away the judgments against you; he has cleared away your enemies. The King of Israel, the LORD, is in your midst; you shall never again fear evil. ▤

Zec 10:6-7  I will strengthen the house of Judah, and I will save the house of Joseph. I will bring them back because I have compassion on them, and they shall be as though I had not rejected them, for I am the LORD their God and I will answer them. 7Then Ephraim shall become like a mighty warrior, and their hearts shall be glad as with wine. Their children shall see it and be glad; their hearts shall rejoice in the LORD. ▤

- The prospect of God’s renewed presence in Jerusalem should make her glad:

Zec 2:10  Sing and rejoice, O daughter of Zion, for behold, I come and I will dwell in your midst, declares the LORD. ▤

God will protect and care for Israel

Isa 4:5-6  Then the LORD will create over the whole site of Mount Zion and over her assemblies a cloud by day, and smoke and the shining of a flaming fire by night; for over all the glory there will be a canopy. 6There will be a booth for shade by day from the heat, and for a refuge and a shelter from the storm and rain. ▤

The “cloud”, “smoke” and “flaming fire” (v. 5) signify God’s presence and protection – the latter further signified by the “canopy” (v. 5).

Isa 26:1  In that day this song will be sung in the land of Judah: “We have a strong city; he sets up salvation as walls and bulwarks. ▤

God’s protection is implicit here (cf. CEV, GNT, NCV).

Isa 27:2-3  In that day, “A pleasant vineyard,s sing of it! 3I, the LORD, am its keeper; every moment I water it. Lest anyone punish it, I keep it night and day; … ▤

s Many Hebrew manuscripts A vineyard of wine

The “vineyard” (v. 2) is “the redeemed nation of Israel” (AMP).

Zec 2:5  And I will be to her a wall of fire all around, declares the LORD, and I will be the glory in her midst. ▤

Zec 9:8  Then I will encamp at my house as a guard, so that none shall march to and fro; no oppressor shall again march over them, for now I see with my own eyes. ▤

The last clause suggests that not only did God see the affliction of his people, he would now acknowledge it and act accordingly.

Zeph 2:7b  For the LORD their God will be mindful of them and restore their fortunes. ▤

Isa 30:19  For a people shall dwell in Zion, in Jerusalem; you shall weep no more. He will surely be gracious to you at the sound of your cry. As soon as he hears it, he answers you. ▤

Isa 65:24  Before they call I will answer; while they are yet speaking I will hear. ▤

Isa 28:5-6  In that day the LORD of hosts will be a crown of glory,t and a diadem of beauty, to the remnant of his people, 6and a spirit of justice to him who sits in judgment, and strength to those who turn back the battle at the gate. ▤

t The Hebrew words for glory and hosts sound alike

Verse 6a speaks of God leading judges to make decisions justly (cf. GNT, NCV, NIrV, NLT).

Isa 33:21-22  But there the LORD in majesty will be for us a place of broad rivers and streams, where no galley with oars can go, nor majestic ship can pass. 22For the LORD is our judge; the LORD is our lawgiver; the LORD is our king; he will save us. ▤

The “broad rivers and streams” (v. 21) are quite possibly being spoken of here primarily as forms of protection for Jerusalem, upon which no threatening ships will sail.

Isa 54:15-17  If anyone stirs up strife, it is not from me; whoever stirs up strife with you shall fall because of you. 16Behold, I have created the smith who blows the fire of coals and produces a weapon for its purpose. I have also created the ravager to destroy; 17no weapon that is fashioned against you shall succeed, and you shall confute every tongue that rises against you in judgment. This is the heritage of the servants of the LORD and their vindicationu from me, declares the LORD. ▤

u Or righteousness

Verse 16 points to how all the enemies of God’s people are under his control.

The Davidic Messiah will reign over Israel

See also:

- The OT promises that such a one would arise as a great ruler of Israel

- The ruler would be a descendant of King David, in accordance with God’s promise to David

The references in this and the following subsection to “David” as a king or ruler are speaking of the promised Christ or Messiah from the line of David. The context of the other verses speaking of a future king, point to them as also being messianic.

Jer 30:9, 21  But they shall serve the LORD their God and David their king, whom I will raise up for them. ▤  … 21Their prince shall be one of themselves; their ruler shall come out from their midst; I will make him draw near, and he shall approach me, for who would dare of himself to approach me? declares the LORD. ▤

The Davidic Messiah-king was possibly not initially in view in v. 21, but some commentators see him as the ultimate fulfillment of this prophecy, as is clearly the case in v. 9.

Ezek 34:23-24  And I will set up over them one shepherd, my servant David, and he shall feed them: he shall feed them and be their shepherd. 24And I, the LORD, will be their God, and my servant David shall be prince among them. I am the LORD; I have spoken. ▤

Ezek 37:24  My servant David shall be king over them, and they shall all have one shepherd. They shall walk in my rules and be careful to obey my statutes. ▤

Hos 3:5  Afterward the children of Israel shall return and seek the LORD their God, and David their king, and they shall come in fear to the LORD and to his goodness in the latter days. ▤

Isa 33:17  Your eyes will behold the king in his beauty; they will see a land that stretches afar. ▤

The first clause appears to speak of the people seeing the Messiah “in all his splendor” (NLT; cf. GNT). The verse suggests that he will rule over all the land.

The Messiah will rule forever over Israel, in righteousness and peace

See also:

- God will establish the Messiah as ruler over all, forever

- The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

Luke 1:32-33  He will be great and will be called the Son of the Most High. And the Lord God will give to him the throne of his father David, 33and he will reign over the house of Jacob forever, and of his kingdom there will be no end. ▤

Ps 72:1-7  Give the king your justice, O God, and your righteousness to the royal son! 2May he judge your people with righteousness, and your poor with justice! 3Let the mountains bear prosperity for the people, and the hills, in righteousness! 4May he defend the cause of the poor of the people, give deliverance to the children of the needy, and crush the oppressor! 5May they fear youv while the sun endures, and as long as the moon, throughout all generations! 6May he be like rain that falls on the mown grass, like showers that water the earth! 7In his days may the righteous flourish, and peace abound, till the moon be no more! ▤

v Septuagint He shall endure

Psalm 72 is understood to be messianic, to be fulfilled ultimately in the Messiah’s rule. Note that vv. 3, 6, 7 speak of the abundant prosperity that will also accompany the messianic king’s reign. The final clause of v. 7 alludes to his reign being everlasting.

Isa 9:5-7  For every boot of the tramping warrior in battle tumult and every garment rolled in blood will be burned as fuel for the fire. 6For to us a child is born, to us a son is given; and the government shall be uponw his shoulder, and his name shall be calledx Wonderful Counselor, Mighty God, Everlasting Father, Prince of Peace. 7Of the increase of his government and of peace there will be no end, on the throne of David and over his kingdom, to establish it and to uphold it with justice and with righteousness from this time forth and forevermore. The zeal of the LORD of hosts will do this. ▤

w Or is upon

x Or is called

Isa 32:1  Behold, a king will reign in righteousness, and princes will rule in justice. ▤

The “king” (v. 1) is understood to be the Messiah. Here other just rulers, subservient to the Messiah, are associated with his righteous reign.

Jer 23:5-6  Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will raise up for David a righteous Branch, and he shall reign as king and deal wisely, and shall execute justice and righteousness in the land. 6In his days Judah will be saved, and Israel will dwell securely. And this is the name by which he will be called: ‘The LORD is our righteousness.’ ▤

Ezek 37:25  They shall dwell in the land that I gave to my servant Jacob, where your fathers lived. They and their children and their children’s children shall dwell there forever, and David my servant shall be their prince forever. ▤

Mic 5:2-6  y But you, O Bethlehem Ephrathah, who are too little to be among the clans of Judah, from you shall come forth for me one who is to be ruler in Israel, whose coming forth is from of old, from ancient days. 3Therefore he shall give them up until the time when she who is in labor has given birth; then the rest of his brothers shall return to the people of Israel. 4And he shall stand and shepherd his flock in the strength of the LORD, in the majesty of the name of the LORD his God. And they shall dwell secure, for now he shall be great to the ends of the earth. 5And he shall be their peace. When the Assyrian comes into our land and treads in our palaces, then we will raise against him seven shepherds and eight princes of men; 6they shall shepherd the land of Assyria with the sword, and the land of Nimrod at its entrances; and he shall deliver us from the Assyrian when he comes into our land and treads within our border. ▤

y Ch 5:1 in Hebrew

Aspects of this prophecy were fulfilled in Christ’s first advent, but much of it is usually understood to be ultimately fulfilled in his second coming and reign. With his second coming in view, “she who is in labor” (v. 3) would likely refer to Zion. As noted earlier, the reference to the Assyrians (vv. 5-6) appears to symbolize Israel’s enemies in general.

Israel will have peace – and no fear – forever . . .

See also:

- Isa 54:14 ⇓

Isa 32:17-18  And the effect of righteousness will be peace, and the result of righteousness, quietness and trustz forever. 18My people will abide in a peaceful habitation, in secure dwellings, and in quiet resting places. ▤

z Or security

Isa 54:10, 13  For the mountains may depart and the hills be removed, but my steadfast love shall not depart from you, and my covenant of peace shall not be removed,” says the LORD, who has compassion on you. ▤  … 13All your children shall be taught by the LORD, and great shall be the peace of your children. ▤

Isa 55:12  For you shall go out in joy and be led forth in peace; the mountains and the hills before you shall break forth into singing, and all the trees of the field shall clap their hands. ▤

Isa 57:18-19  I have seen his ways, but I will heal him; I will lead him and restore comfort to him and his mourners, 19creating the fruit of the lips. Peace, peace, to the far and to the near,” says the LORD, “and I will heal him. ▤

Those who are “far” away may be exiled Jews who will return to the land – or possibly Gentiles (cf. Eph 2:17).

Isa 60:17b  I will make your overseers peace and your taskmasters righteousness. ▤

Isa 65:25  The wolf and the lamb shall graze together; the lion shall eat straw like the ox, and dust shall be the serpent’s food. They shall not hurt or destroy in all my holy mountain,” says the LORD. ▤

Isa 66:12  For thus says the LORD: “Behold, I will extend peace to her like a river, and the glory of the nations like an overflowing stream; and you shall nurse, you shall be carried upon her hip, and bounced upon her knees. ▤

Jer 30:10b  Jacob shall return and have quiet and ease, and none shall make him afraid. ▤

Jer 33:6  Behold, I will bring to it health and healing, and I will heal them and reveal to them abundance of prosperity and security. ▤

Ezek 34:25, 27-28  I will make with them a covenant of peace and banish wild beasts from the land, so that they may dwell securely in the wilderness and sleep in the woods. ▤  … 27And the trees of the field shall yield their fruit, and the earth shall yield its increase, and they shall be secure in their land. And they shall know that I am the LORD, when I break the bars of their yoke, and deliver them from the hand of those who enslaved them. 28They shall no more be a prey to the nations, nor shall the beasts of the land devour them. They shall dwell securely, and none shall make them afraid. ▤

Ezek 37:26  I will make a covenant of peace with them. It shall be an everlasting covenant with them. And I will set them in their landa and multiply them, and will set my sanctuary in their midst forevermore. ▤

a Hebrew lacks in their land

Hos 2:18  And I will make for them a covenant on that day with the beasts of the field, the birds of the heavens, and the creeping things of the ground. And I will abolishb the bow, the sword, and war from the land, and I will make you lie down in safety. ▤

b Hebrew break

The first statement speaks of God ensuring that the animals will no longer be a threat to his people.

Zeph 3:12b-15, 17  They shall seek refuge in the name of the LORD, 13those who are left in Israel; they shall do no injustice and speak no lies, nor shall there be found in their mouth a deceitful tongue. For they shall graze and lie down, and none shall make them afraid.” 14Sing aloud, O daughter of Zion; shout, O Israel! Rejoice and exult with all your heart, O daughter of Jerusalem! 15The LORD has taken away the judgments against you; he has cleared away your enemies. The King of Israel, the LORD, is in your midst; you shall never again fear evil. ▤  … 17The LORD your God is in your midst, a mighty one who will save; he will rejoice over you with gladness; he will quiet you by his love; he will exult over you with loud singing. ▤

The absence of fear amongst the people is reflected in the fact that God will quiet or calm them (cf. NLT, NIrV) with his love (v. 17).

Hag 2:9  The latter glory of this house shall be greater than the former, says the LORD of hosts. And in this place I will give peace, declares the LORD of hosts. ▤

Zec 3:10  In that day, declares the LORD of hosts, every one of you will invite his neighbor to come under his vine and under his fig tree. ▤

This portrays the peace and fulfillment that will characterize Israel.

. . . Never again will Israel be invaded or destroyed

See also:

- Ezek 34:28 ⇑; Hos 2:18 ⇑

Isa 33:20-21  Behold Zion, the city of our appointed feasts! Your eyes will see Jerusalem, an untroubled habitation, an immovable tent, whose stakes will never be plucked up, nor will any of its cords be broken. 21But there the LORD in majesty will be for us a place of broad rivers and streams, where no galley with oars can go, nor majestic ship can pass. ▤

Isa 52:1  Awake, awake, put on your strength, O Zion; put on your beautiful garments, O Jerusalem, the holy city; for there shall no more come into you the uncircumcised and the unclean. ▤

Isa 54:9, 14  This is like the days of Noahc to me: as I swore that the waters of Noah should no more go over the earth, so I have sworn that I will not be angry with you, and will not rebuke you. ▤  … 14In righteousness you shall be established; you shall be far from oppression, for you shall not fear; and from terror, for it shall not come near you. ▤

c Some manuscripts For this is as the waters of Noah

In v. 9b “rebuke” has the sense of “punish” (CEV, GNT, NCV, NIrV). God will never again punish Israel (cf. Isa 51:22 ↓), as he often did previously with enemy invaders.

Isa 60:18  Violence shall no more be heard in your land, devastation or destruction within your borders; you shall call your walls Salvation, and your gates Praise. ▤

Rather than being needed to thwart invasion and devastation, Jerusalem’s walls and gates will be reflective of God’s everlasting salvation and the praise of him that this evokes.

Isa 62:8  The LORD has sworn by his right hand and by his mighty arm: “I will not again give your grain to be food for your enemies, and foreigners shall not drink your wine for which you have labored; … ▤

The things mentioned were consequences of being invaded.

Jer 30:8  And it shall come to pass in that day, declares the LORD of hosts, that I will break his yoke from off your neck, and I will burst your bonds, and foreigners shall no more make a servant of him.d ▤

d Or serve him

God’s people will “never again” (NCV™; cf. AMP, NIrV) be made slaves.

Jer 31:40b  It [Jerusalem] shall not be uprooted or overthrown anymore forever. ▤

Joel 3:17, 20  So you shall know that I am the LORD your God, who dwells in Zion, my holy mountain. And Jerusalem shall be holy, and strangers shall never again pass through it. ▤  … 20But Judah shall be inhabited forever, and Jerusalem to all generations. ▤

Foreigners will never again invade Jerusalem (v. 17b), nor will the people be exiled (v. 20) by conquering enemies.

Zec 9:8  Then I will encamp at my house as a guard, so that none shall march to and fro; no oppressor shall again march over them, for now I see with my own eyes. ▤

Zec 14:11  And it shall be inhabited, for there shall never again be a decree of utter destruction.e Jerusalem shall dwell in security. ▤

e The Hebrew term rendered decree of utter destruction refers to things devoted (or set apart) to the Lord (or by the Lord) for destruction

Isa 45:17  But Israel is saved by the LORD with everlasting salvation; you shall not be put to shame or confounded to all eternity. ▤

Reflective of the fact that Israel will never again be invaded or destroyed, will be the reality of God’s everlasting salvation (cf. Isa 60:18 ↑; Isa 51:6, 8 ↓).

Isa 51:6, 8, 22  Lift up your eyes to the heavens, and look at the earth beneath; for the heavens vanish like smoke, the earth will wear out like a garment, and they who dwell in it will die in like manner;f but my salvation will be forever, and my righteousness will never be dismayed. ▤  … 8For the moth will eat them up like a garment, and the worm will eat them like wool; but my righteousness will be forever, and my salvation to all generations.” ▤  … 22Thus says your Lord, the LORD, your God who pleads the cause of his people: “Behold, I have taken from your hand the cup of staggering; the bowl of my wrath you shall drink no more; … ▤

f Or will die like gnats

- Israel will endure forever:

Isa 66:22  For as the new heavens and the new earth that I make shall remain before me, says the LORD, so shall your offspring and your name remain. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Spiritual Renewal

Section Jumps

- God will cleanse Israel of all impurities and sin . . .

- . . . and God will forgive the people’s sins

- Israel will be holy

- Israel will be righteous

- The people of Israel will be given God’s Spirit

- The people of Israel will be given spiritual understanding

God will cleanse Israel of all impurities and sin . . .

See also:

- Jer 33:8 ⇓; Jer 50:20 ⇓

Isa 4:4  … when the Lord shall have washed away the filth of the daughters of Zion and cleansed the bloodstains of Jerusalem from its midst by a spirit of judgment and by a spirit of burning.g ▤

g Or purging

The second part of the verse is indicative of Israel’s cleansing involving judgment (presumably prior to the everlasting salvation and peace spoken of in the previous sections). Similarly Zechariah 13:8-9a and Malachi 3:2-4 below suggest that Israel’s purification will involve discipline and suffering.

Ezek 36:25, 29, 33  I will sprinkle clean water on you, and you shall be clean from all your uncleannesses, and from all your idols I will cleanse you. ▤  … 29And I will deliver you from all your uncleannesses. And I will summon the grain and make it abundant and lay no famine upon you. ▤  … 33“Thus says the Lord GOD: On the day that I cleanse you from all your iniquities, I will cause the cities to be inhabited, and the waste places shall be rebuilt. ▤

Ezek 37:23  They shall not defile themselves anymore with their idols and their detestable things, or with any of their transgressions. But I will save them from all the backslidingsh in which they have sinned, and will cleanse them; and they shall be my people, and I will be their God. ▤

h Many Hebrew manuscripts; other Hebrew manuscripts dwellings

Mic 5:10-14  And in that day, declares the LORD, I will cut off your horses from among you and will destroy your chariots; 11and I will cut off the cities of your land and throw down all your strongholds; 12and I will cut off sorceries from your hand, and you shall have no more tellers of fortunes; 13and I will cut off your carved images and your pillars from among you, and you shall bow down no more to the work of your hands; 14and I will root out your Asherah images from among you and destroy your cities. ▤

In cleansing Israel God will destroy that in which it relied upon for its power and protection (vv. 10-11), and all that was evil within it (vv. 12-14). Zephaniah 3:11 below indicates that the latter includes removal of the proud.

Zeph 3:11  On that day you shall not be put to shame because of the deeds by which you have rebelled against me; for then I will remove from your midst your proudly exultant ones, and you shall no longer be haughty in my holy mountain. ▤

Zec 3:3-5, 8-9  Now Joshua was standing before the angel, clothed with filthy garments. 4And the angel said to those who were standing before him, “Remove the filthy garments from him.” And to him he said, “Behold, I have taken your iniquity away from you, and I will clothe you with pure vestments.” 5And I said, “Let them put a clean turban on his head.” So they put a clean turban on his head and clothed him with garments. And the angel of the LORD was standing by. ▤  … 8Hear now, O Joshua the high priest, you and your friends who sit before you, for they are men who are a sign: behold, I will bring my servant the Branch. 9For behold, on the stone that I have set before Joshua, on a single stone with seven eyes,i I will engrave its inscription, declares the LORD of hosts, and I will remove the iniquity of this land in a single day. ▤

i Or facets

The high priest Joshua is representative of either or both the priests and the nation of Israel. The “stone” (v. 9) may refer to the Messiah, but this is debatable. Its “seven eyes” most likely symbolizes omniscience, of either the Messiah or God. The promise to “remove the sin of this land in a single day” (v. 9) may well refer to the day of Jesus Christ’s return, but Good Friday could instead be primarily in view.

Zec 13:1-2, 8-9a  “On that day there shall be a fountain opened for the house of David and the inhabitants of Jerusalem, to cleanse them from sin and uncleanness. 2“And on that day, declares the LORD of hosts, I will cut off the names of the idols from the land, so that they shall be remembered no more. And also I will remove from the land the prophets and the spirit of uncleanness. ▤  … 8In the whole land, declares the LORD, two thirds shall be cut off and perish, and one third shall be left alive. 9And I will put this third into the fire, and refine them as one refines silver, and test them as gold is tested. ▤

Particularly in v. 1, Christ’s death may be partially in view as such cleansing is only possible through his death and reference is made to it in v. 7 and in the previous chapter (12:10). The prophets (v. 2b) were false prophets.

Mal 3:2-3  But who can endure the day of his coming, and who can stand when he appears? For he is like a refiner’s fire and like fullers’ soap. 3He will sit as a refiner and purifier of silver, and he will purify the sons of Levi and refine them like gold and silver, and they will bring offerings in righteousness to the LORD.j ▤

j Or and they will belong to the LORD, bringers of an offering in righteousness

This is generally understood as referring to the Messiah’s coming and God’s judgment through him.

Rom 11:25-27  Lest you be wise in your own sight, I want you to understand this mystery, brothers:k a partial hardening has come upon Israel, until the fullness of the Gentiles has come in. 26And in this way all Israel will be saved, as it is written, “The Deliverer will come from Zion, he will banish ungodliness from Jacob”; 27“and this will be my covenant with them when I take away their sins.” ▤

k Or brothers and sisters

The most common interpretations of the term “all Israel” are: the bulk of the Jews of the end times; all believing Jews of every generation; and all believers (cf. NSB). In using the phrase “all Israel will be saved” Paul possibly has in mind Isaiah 45:25 – “In the LORD all the offspring of Israel shall be justified and shall glory.”

. . . and God will forgive the people’s sins

Jer 31:34  And no longer shall each one teach his neighbor and each his brother, saying, ‘Know the LORD,’ for they shall all know me, from the least of them to the greatest, declares the LORD. For I will forgive their iniquity, and I will remember their sin no more. ▤

Jer 33:8  I will cleanse them from all the guilt of their sin against me, and I will forgive all the guilt of their sin and rebellion against me. ▤

Isa 33:24  And no inhabitant will say, “I am sick”; the people who dwell there will be forgiven their iniquity. ▤

Jer 50:20  In those days and in that time, declares the LORD, iniquity shall be sought in Israel, and there shall be none, and sin in Judah, and none shall be found, for I will pardon those whom I leave as a remnant. ▤

Mic 7:18  Who is a God like you, pardoning iniquity and passing over transgression for the remnant of his inheritance? He does not retain his anger forever, because he delights in steadfast love. ▤

Israel will be holy

See also:

- Note: God’s promise of a new or renewed heart and spirit – so that his people will be committed to him

Isa 4:3  And he who is left in Zion and remains in Jerusalem will be called holy, everyone who has been recorded for life in Jerusalem, … ▤

Isa 62:12  And they shall be called The Holy People, The Redeemed of the LORD; and you shall be called Sought Out, A City Not Forsaken. ▤

Jer 31:40  The whole valley of the dead bodies and the ashes, and all the fields as far as the brook Kidron, to the corner of the Horse Gate toward the east, shall be sacred to the LORD. It shall not be uprooted or overthrown anymore forever. ▤

Ezek 37:28  Then the nations will know that I am the LORD who sanctifies Israel, when my sanctuary is in their midst forevermore. ▤

Israel will be shown to be holy when God’s presence is among them forever (cf. Joel 3:17 ↓).

Joel 3:17  So you shall know that I am the LORD your God, who dwells in Zion, my holy mountain. And Jerusalem shall be holy, and strangers shall never again pass through it. ▤

Obad 1:17  But in Mount Zion there shall be those who escape, and it shall be holy, and the house of Jacob shall possess their own possessions. ▤

Zec 8:3  Thus says the LORD: I have returned to Zion and will dwell in the midst of Jerusalem, and Jerusalem shall be called the faithful city, and the mountain of the LORD of hosts, the holy mountain. ▤

Zec 14:20-21  And on that day there shall be inscribed on the bells of the horses, “Holy to the LORD.” And the pots in the house of the LORD shall be as the bowls before the altar. 21And every pot in Jerusalem and Judah shall be holy to the LORD of hosts, so that all who sacrifice may come and take of them and boil the meat of the sacrifice in them. And there shall no longer be a traderl in the house of the LORD of hosts on that day. ▤

l Or Canaanite

Verses 20-21a depict holiness characterizing all aspects of life in Jerusalem, even all things in the city.

Isa 35:8  And a highway shall be there, and it shall be called the Way of Holiness; the unclean shall not pass over it. It shall belong to those who walk on the way; even if they are fools, they shall not go astray.m ▤

m Or if they are fools, they shall not wander in it

The “highway” is that which leads to Zion. This suggests that only those who are holy, spiritually clean, will be able to enter and reside in Jerusalem.

Israel will be righteous

Isa 1:26  And I will restore your judges as at the first, and your counselors as at the beginning. Afterward you shall be called the city of righteousness, the faithful city. ▤

The first statement refers to Jerusalem having “good judges and wise counselors” (NLT; cf. Isa 32:1 ↓), a factor in it being righteous.

Isa 26:2  Open the gates, that the righteous nation that keeps faith may enter in. ▤

The “righteous nation” probably refers primarily to the righteous remnant of Israel.

Isa 32:1, 16-17  Behold, a king will reign in righteousness, and princes will rule in justice. ▤  … 16Then justice will dwell in the wilderness, and righteousness abide in the fruitful field. 17And the effect of righteousness will be peace, and the result of righteousness, quietness and trustn forever. ▤

n Or security

Isa 33:5  The LORD is exalted, for he dwells on high; he will fill Zion with justice and righteousness, … ▤

Isa 45:25  In the LORD all the offspring of Israel shall be justified and shall glory. ▤

Isa 54:14  In righteousness you shall be established; you shall be far from oppression, for you shall not fear; and from terror, for it shall not come near you. ▤

The “righteousness” is that of Jerusalem – “rightness, in conformity with God’s will and order” (AMP).

Isa 60:17b, 21  I will make your overseers peace and your taskmasters righteousness. ▤  … 21Your people shall all be righteous; they shall possess the land forever, the branch of my planting, the work of my hands, that I might be glorified.o ▤

o Or that I might display my beauty

“I will make … your taskmasters righteousness” (v. 17b) quite possibly means that the people will live their lives in accordance with righteousness (v. 21b), although it could instead refer to righteous authorities governing them.

Isa 61:3  … to grant to those who mourn in Zion— to give them a beautiful headdress instead of ashes, the oil of gladness instead of mourning, the garment of praise instead of a faint spirit; that they may be called oaks of righteousness, the planting of the LORD, that he may be glorified.p … ▤

p Or that he may display his beauty

Isa 61:10-11  I will greatly rejoice in the LORD; my soul shall exult in my God, for he has clothed me with the garments of salvation; he has covered me with the robe of righteousness, as a bridegroom decks himself like a priest with a beautiful headdress, and as a bride adorns herself with her jewels. 11For as the earth brings forth its sprouts, and as a garden causes what is sown in it to sprout up, so the Lord GOD will cause righteousness and praise to sprout up before all the nations. ▤

Some commentators understand “righteousness and praise” (v. 11) to be referring to Israel’s righteousness (v. 10) and its praise of God – very pertinent to the theme of this subsection. The other possibility is that it is referring to the righteousness and praise of all nations (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Isa 62:1-2  For Zion’s sake I will not keep silent, and for Jerusalem’s sake I will not be quiet, until her righteousness goes forth as brightness, and her salvation as a burning torch. 2The nations shall see your righteousness, and all the kings your glory, and you shall be called by a new name that the mouth of the LORD will give. ▤

Zeph 3:13  … those who are left in Israel; they shall do no injustice and speak no lies, nor shall there be found in their mouth a deceitful tongue. For they shall graze and lie down, and none shall make them afraid. ▤

The people of Israel will be given God’s Spirit

Isa 59:21  “And as for me, this is my covenant with them,” says the LORD: “My Spirit that is upon you, and my words that I have put in your mouth, shall not depart out of your mouth, or out of the mouth of your offspring, or out of the mouth of your children’s offspring,” says the LORD, “from this time forth and forevermore.” ▤

Ezek 36:26-27  And I will give you a new heart, and a new spirit I will put within you. And I will remove the heart of stone from your flesh and give you a heart of flesh. 27And I will put my Spirit within you, and cause you to walk in my statutes and be careful to obey my rules.q ▤

q Or my just decrees

Being given a new heart (cf. Jer 24:7 ⇓), in association with a new spirit (v. 26) – along with God’s spirit – further points to Israel’s spiritual renewal.

Ezek 37:14  And I will put my Spirit within you, and you shall live, and I will place you in your own land. Then you shall know that I am the LORD; I have spoken, and I will do it, declares the LORD. ▤

In being given God’s Spirit, the decimated nation of Israel would be given life.

Ezek 39:29  And I will not hide my face anymore from them, when I pour out my Spirit upon the house of Israel, declares the Lord GOD. ▤

Joel 2:28-29  r “And it shall come to pass afterward, that I will pour out my Spirit on all flesh; your sons and your daughters shall prophesy, your old men shall dream dreams, and your young men shall see visions. 29Even on the male and female servants in those days I will pour out my Spirit. ▤

r Ch 3:1 in Hebrew

Even with the reference to “all flesh” (v. 28) – and the NT’s broader application of these verses – the renewed Israel would appear to be the primary focus of the promise as originally given here. A similar comment could be made of the above references, which likewise have a clear application under the present new covenant.

The people of Israel will be given spiritual understanding

See also:

- Isa 59:21 ⇑

The references in this subsection to eyes being opened and ears hearing, may allude to God previously having judicially blinded and deafened his rebellious people spiritually (cf. Isa 6:9-10; Matt 13:13-15; Luke 8:10; John 12:40; Acts 28:26-27; Rom 1:8). As such they signify the everlasting reversal of this judgment. Note that these references are understood by some commentators as having a physical connotation as well as a spiritual one.

Isa 29:18, 24  In that day the deaf shall hear the words of a book, and out of their gloom and darkness the eyes of the blind shall see. ▤  … 24And those who go astray in spirit will come to understanding, and those who murmur will accept instruction. ▤

In v. 18, “a book” could refer to God’s word, but the meaning may be more general.

Isa 32:3-5  Then the eyes of those who see will not be closed, and the ears of those who hear will give attention. 4The heart of the hasty will understand and know, and the tongue of the stammerers will hasten to speak distinctly. 5The fool will no more be called noble, nor the scoundrel said to be honorable. ▤

The stammering tongue being able to “speak distinctly” (v. 4) may well also be reflective of spiritual healing and understanding. Verse 5 indicates that, with the renewed spiritual understanding, any fools or wicked people will be recognized for what they are.

Isa 35:5  Then the eyes of the blind shall be opened, and the ears of the deaf unstopped; … ▤

Isa 54:13  All your children shall be taught by the LORD, and great shall be the peace of your children. ▤

Being “taught by the Lord” implies receiving spiritual understanding.

Jer 24:7  I will give them a heart to know that I am the LORD, and they shall be my people and I will be their God, for they shall return to me with their whole heart. ▤

Jer 31:33-34  But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. 34And no longer shall each one teach his neighbor and each his brother, saying, ‘Know the LORD,’ for they shall all know me, from the least of them to the greatest, declares the LORD. For I will forgive their iniquity, and I will remember their sin no more. ▤

Verse 33 suggests a far more complete understanding and compliance with God’s law. As reflective of spiritual understanding, the people will know God (v. 34a; Jer 24:7a ↑).

Ezek 39:7  And my holy name I will make known in the midst of my people Israel, and I will not let my holy name be profaned anymore. And the nations shall know that I am the LORD, the Holy One in Israel. ▤

- God’s steadfast guidance of his people:

Isa 30:21  And your ears shall hear a word behind you, saying, “This is the way, walk in it,” when you turn to the right or when you turn to the left. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

A Renewed Relationship with God

Section Jumps

- Israel will turn to God

- Israel will worship God – and trust in him

- Israel will be devoted to God

- God will be as a husband to Israel, renewing his relationship with her

- The people of Israel will be God’s people and he will be their God

- God will dwell in Jerusalem, living among his people forever

- Note: References to a temple of God in Jerusalem in the future

See also:

- Being with God

- The people of Israel will be given God’s Spirit

Israel will turn to God

Isa 10:21  A remnant will return, the remnant of Jacob, to the mighty God. ▤

Jer 24:7  I will give them a heart to know that I am the LORD, and they shall be my people and I will be their God, for they shall return to me with their whole heart. ▤

Hos 3:5  Afterward the children of Israel shall return and seek the LORD their God, and David their king, and they shall come in fear to the LORD and to his goodness in the latter days. ▤

Jer 31:6  For there shall be a day when watchmen will call in the hill country of Ephraim: ‘Arise, and let us go up to Zion, to the LORD our God.’ ▤

Jer 50:4  In those days and in that time, declares the LORD, the people of Israel and the people of Judah shall come together, weeping as they come, and they shall seek the LORD their God. ▤

- Israel’s mourning for “the one they have pierced”:

Zec 12:10  And I will pour out on the house of David and the inhabitants of Jerusalem a spirit of grace and pleas for mercy, so that, when they look on me, on him whom they have pierced, they shall mourn for him, as one mourns for an only child, and weep bitterly over him, as one weeps over a firstborn. ▤

This is commonly understood to depict Israel’s eventual turning to Jesus Christ in deep remorse over their crucifixion of him.

Israel will worship God – and trust in him

Isa 27:13  And in that day a great trumpet will be blown, and those who were lost in the land of Assyria and those who were driven out to the land of Egypt will come and worship the LORD on the holy mountain at Jerusalem. ▤

Zeph 3:10  From beyond the rivers of Cush my worshipers, the daughter of my dispersed ones, shall bring my offering. ▤

Isa 12:1-6  Yous will say in that day: “I will give thanks to you, O LORD, for though you were angry with me, your anger turned away, that you might comfort me. 2“Behold, God is my salvation; I will trust, and will not be afraid; for the LORD Godt is my strength and my song, and he has become my salvation.” 3With joy youu will draw water from the wells of salvation. 4And you will say in that day: “Give thanks to the LORD, call upon his name, make known his deeds among the peoples, proclaim that his name is exalted. 5“Sing praises to the LORD, for he has done gloriously; let this be made knownv in all the earth. 6Shout, and sing for joy, O inhabitant of Zion, for great in yourw midst is the Holy One of Israel.” ▤

s The Hebrew for you is singular in verse 1

t Hebrew for Yah, the LORD

u The Hebrew for you is plural in verses 3, 4

v Or this is made known

w The Hebrew for your in verse 6 is singular, referring to the inhabitant of Zion

Isa 25:8-9  He will swallow up death forever; and the Lord GOD will wipe away tears from all faces, and the reproach of his people he will take away from all the earth, for the LORD has spoken. 9It will be said on that day, “Behold, this is our God; we have waited for him, that he might save us. This is the LORD; we have waited for him; let us be glad and rejoice in his salvation.” ▤

As is the case with the adjacent passages, this is indicative of praise and worship of God as well as trust in him.

Isa 26:1, 4-5  In that day this song will be sung in the land of Judah: “We have a strong city; he sets up salvation as walls and bulwarks. ▤  … 4Trust in the LORD forever, for the LORD GOD is an everlasting rock. 5For he has humbled the inhabitants of the height, the lofty city. He lays it low, lays it low to the ground, casts it to the dust. ▤

The song of praise to God that “will be sung in the land of Judah” (v. 1) extends to at least v. 6 and possibly as far as v. 19.

Isa 10:20  In that day the remnant of Israel and the survivors of the house of Jacob will no more lean on him who struck them, but will lean on the LORD, the Holy One of Israel, in truth. ▤

The phrase “him who struck them” had the king of Assyria in view. Unlike other aspects of the verse, it may not have an eschatological application.

Zeph 3:12  But I will leave in your midst a people humble and lowly. They shall seek refuge in the name of the LORD, … ▤

Seeking refuge in God is equivalent to trusting in him.

- They will acknowledge God’s holiness and be in awe of God:

Isa 29:23  For when he sees his children, the work of my hands, in his midst, they will sanctify my name; they will sanctify the Holy One of Jacob and will stand in awe of the God of Israel. ▤

Israel will be devoted to God

The following verses show various aspects of the people of Israel’s devotion to God, including: service (Ezek 20:40a; Isa 6:19, 21); obedience (Ezek 37:24; Jer 31:33); and everlasting faithfulness (Jer 32:39-40; Ezek 43:7b). All of these are reflected in the first verse listed (Jer 50:5).

Jer 50:5  They shall ask the way to Zion, with faces turned toward it, saying, ‘Come, let us join ourselves to the LORD in an everlasting covenant that will never be forgotten.’ ▤

This reflects Israel’s devotion to God in showing the people’s unwavering commitment to live in accordance with his will.

Ezek 20:40a  “For on my holy mountain, the mountain height of Israel, declares the Lord GOD, there all the house of Israel, all of them, shall serve me in the land. ▤

Isa 66:19, 21  … and I will set a sign among them. And from them I will send survivors to the nations, to Tarshish, Pul, and Lud, who draw the bow, to Tubal and Javan, to the coastlands far away, that have not heard my fame or seen my glory. And they shall declare my glory among the nations. ▤  … 21And some of them also I will take for priests and for Levites, says the LORD. ▤

In v. 19 “survivors” may refer to a remnant of faithful Israelites who had survived God’s judgment; alternatively it may be people from the Gentile nations that are in view (cf. v. 18). Similarly it is debatable as to whether “some of them” (v. 21) refers to such Israelites or to Gentiles. If Israelites are in view, then this is illustrative of their service (cf. Ezek 20:40a ↑) and hence devotion to God in the end times. Note that similar to v. 21, 61:6a also speaks of God’s people in the end times being his priests – “… but you shall be called the priests of the LORD; they shall speak of you as the ministers of our God …”

Ezek 37:24  My servant David shall be king over them, and they shall all have one shepherd. They shall walk in my rules and be careful to obey my statutes. ▤

Jer 31:33  But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. ▤

As noted earlier, this suggests a far more complete understanding and compliance with God’s law.

Jer 32:39-40  I will give them one heart and one way, that they may fear me forever, for their own good and the good of their children after them. 40I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

Ezek 43:7b  And the house of Israel shall no more defile my holy name, neither they, nor their kings, by their whoring and by the dead bodiesx of their kings at their high places,y … ▤

x Or the monuments; also verse 9

y Or at their deaths

God will be as a husband to Israel, renewing his relationship with her

See also:

- Hos 2:1 ⇓

Isa 54:5-8  For your Maker is your husband, the LORD of hosts is his name; and the Holy One of Israel is your Redeemer, the God of the whole earth he is called. 6For the LORD has called you like a wife deserted and grieved in spirit, like a wife of youth when she is cast off, says your God. 7For a brief moment I deserted you, but with great compassion I will gather you. 8In overflowing anger for a moment I hid my face from you, but with everlasting love I will have compassion on you,” says the LORD, your Redeemer. ▤

“For a brief moment I deserted you” (v. 7) probably refers initially at least to the Babylonian exile. For what was a relatively brief time, God cast off his unfaithful people – in accordance with the warnings stated in his covenant with them.

Isa 62:4-5, 12  You shall no more be termed Forsaken,z and your land shall no more be termed Desolate,a but you shall be called My Delight Is in Her,b and your land Married;c for the LORD delights in you, and your land shall be married. 5For as a young man marries a young woman, so shall your sons marry you, and as the bridegroom rejoices over the bride, so shall your God rejoice over you. ▤  … 12And they shall be called The Holy People, The Redeemed of the LORD; and you shall be called Sought Out, A City Not Forsaken. ▤

z Hebrew Azubah

a Hebrew Shemamah

b Hebrew Hephzibah

c Hebrew Beulah

The Hebrew terms translated as “Forsaken” and “Desolate” (v. 4) allude to a deserted and “Childless” (CEV) wife, as reflected by the contrasting names in the subsequent statement and in v. 12, where “Sought Out” refers to God seeking after Jerusalem. Note that God’s rejoicing over his people (v. 5b) and delighting in them (v. 4b) – as a bridegroom – is similarly spoken of in 65:19a – “I will rejoice in Jerusalem and be glad in my people …”

Hos 2:14-16, 19-20, 23  “Therefore, behold, I will allure her, and bring her into the wilderness, and speak tenderly to her. 15And there I will give her her vineyards and make the Valley of Achord a door of hope. And there she shall answer as in the days of her youth, as at the time when she came out of the land of Egypt. 16“And in that day, declares the LORD, you will call me ‘My Husband,’ and no longer will you call me ‘My Baal.’ ▤  … 19And I will betroth you to me forever. I will betroth you to me in righteousness and in justice, in steadfast love and in mercy. 20I will betroth you to me in faithfulness. And you shall know the LORD. ▤  … 23and I will sow her for myself in the land. And I will have mercy on No Mercy,e and I will say to Not My People,f ‘You are my people’; and he shall say, ‘You are my God.’” ▤

d Achor means trouble; compare Joshua 7:26

e Hebrew Lo-ruhama

f Hebrew Lo-ammi

God is speaking of Israel in vv. 14-15, 23 and directly to her in vv. 16, 19-20. In saying that Israel will no longer call him “My Baal” (v. 16), God may be referring either to: the people turning from worship of false gods (cf. v. 17); and/or that ‘his people will have a deep personal relationship with him (like a devoted wife and husband) rather than merely a legal tie (like a wife and her “master”)’ (CEV text note), for in Hebrew the term “Baal” is the same as one used for “husband” which is “master” (CEV, NIV, NKJV, NLT).

Ezek 20:41  As a pleasing aroma I will accept you, when I bring you out from the peoples and gather you out of the countries where you have been scattered. And I will manifest my holiness among you in the sight of the nations. ▤

Although not using marriage terminology, this and the following verses (Zec 2:12; Ezek 39:29) also point to God renewing his relationship with his people.

Zec 2:12  And the LORD will inherit Judah as his portion in the holy land, and will again choose Jerusalem. ▤

Ezek 39:29  And I will not hide my face anymore from them, when I pour out my Spirit upon the house of Israel, declares the Lord GOD. ▤

Though not as specific as the previous passages, this also is indicative of God renewing his relationship with Israel.

- God’s new covenant relationship with Israel:

Jer 31:31-34  “Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will make a new covenant with the house of Israel and the house of Judah, 32not like the covenant that I made with their fathers on the day when I took them by the hand to bring them out of the land of Egypt, my covenant that they broke, though I was their husband, declares the LORD. 33But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. 34And no longer shall each one teach his neighbor and each his brother, saying, ‘Know the LORD,’ for they shall all know me, from the least of them to the greatest, declares the LORD. For I will forgive their iniquity, and I will remember their sin no more.” ▤

For comment, see the comment on Jer 31:31-34 – under Judah and Israel will be reunited in the land – and share in God’s blessings.

The people of Israel will be God’s people and he will be their God

See also:

- Jer 31:33 ⇑

- Ezek 34:30 ⇓; Ezek 37:27 ⇓; Rev 21:3 ⇓

- . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

- They are God’s people . . .

- . . . and God is their God

The theme of this subsection denotes the consummate fulfillment of a key aspect of the first covenant that God made with Israel – that they would be his people and he would be their God (cf. . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God). Note that the following subsection reflects a further key aspect of the first covenant.

Jer 24:7  I will give them a heart to know that I am the LORD, and they shall be my people and I will be their God, for they shall return to me with their whole heart. ▤

Jer 30:22  And you shall be my people, and I will be your God. ▤

Jer 31:1, 6  “At that time, declares the LORD, I will be the God of all the clans of Israel, and they shall be my people.” ▤  … 6For there shall be a day when watchmen will call in the hill country of Ephraim: ‘Arise, and let us go up to Zion, to the LORD our God.’” ▤

Ezek 37:23b  But I will save them from all the backslidingsg in which they have sinned, and will cleanse them; and they shall be my people, and I will be their God. ▤

g Many Hebrew manuscripts; other Hebrew manuscripts dwellings

Hos 1:10  h Yet the number of the children of Israel shall be like the sand of the sea, which cannot be measured or numbered. And in the place where it was said to them, “You are not my people,” it shall be said to them, “Childreni of the living God.” ▤

h Ch 2:1 in Hebrew

i Or Sons

Although applied in the NT to God’s acceptance of the Gentiles (cf. Rom 9:25-26; 1Pet 2:10), this and 2:23b below ultimately have God’s reconciliation with the Israelites in view.

Hos 2:1, 23b  j Say to your brothers, “You are my people,”k and to your sisters, “You have received mercy.”l ▤  … 23… And I will have mercy on No Mercy,m and I will say to Not My People,n ‘You are my people’; and he shall say, ‘You are my God.’” ▤

j Ch 2:3 in Hebrew

k Hebrew ammi, which means my people

l Hebrew ruhama, which means she has received mercy

m Hebrew Lo-ruhama

n Hebrew Lo-ammi

Mic 4:5  For all the peoples walk each in the name of its god, but we will walk in the name of the LORD our God forever and ever. ▤

Zec 8:8b  And they shall be my people, and I will be their God, in faithfulness and in righteousness. ▤

Zec 13:9b  They will call upon my name, and I will answer them. I will say, ‘They are my people’; and they will say, ‘The LORD is my God.’ ▤

- The people of Israel will acknowledge the LORD as their judge, lawgiver and king:

Isa 33:22  For the LORD is our judge; the LORD is our lawgiver; the LORD is our king; he will save us. ▤

Such acknowledgment of the LORD is reflective of the people’s willing submission to him as their God.

God will dwell in Jerusalem, living among his people forever

See also:

- Ezek 43:4-7a ⇓

- God will dwell with his people

- God’s people will see God

- The nations will know and acknowledge God’s presence in and care of Israel

- The nations will come to Jerusalem to worship God . . .

- The nations will bring their wealth to Jerusalem, as the city of God

- Israel’s glory will primarily be God, with the glory of his presence

Isa 52:8  The voice of your watchmen—they lift up their voice; together they sing for joy; for eye to eye they see the return of the LORD to Zion. ▤

Jer 3:16-17  And when you have multiplied and increased in the land, in those days, declares the LORD, they shall no more say, “The ark of the covenant of the LORD.” It shall not come to mind or be remembered or missed; it shall not be made again. 17At that time Jerusalem shall be called the throne of the LORD, and all nations shall gather to it, to the presence of the LORD in Jerusalem, and they shall no more stubbornly follow their own evil heart. ▤

The ark of the covenant of the LORD – which signified God’s presence amongst his people under the first covenant – will not be missed (v. 16), for God himself will dwell in Jerusalem (v. 17).

Ezek 34:30  And they shall know that I am the LORD their God with them, and that they, the house of Israel, are my people, declares the Lord GOD. ▤

Ezek 37:26b-28  And I will set them in their lando and multiply them, and will set my sanctuary in their midst forevermore. 27My dwelling place shall be with them, and I will be their God, and they shall be my people. 28Then the nations will know that I am the LORD who sanctifies Israel, when my sanctuary is in their midst forevermore. ▤

o Hebrew lacks in their land

Ezek 48:35  The circumference of the city shall be 18,000 cubits. And the name of the city from that time on shall be, The LORD Is There. ▤

Joel 3:16-17, 21  The LORD roars from Zion, and utters his voice from Jerusalem, and the heavens and the earth quake. But the LORD is a refuge to his people, a stronghold to the people of Israel. 17“So you shall know that I am the LORD your God, who dwells in Zion, my holy mountain. And Jerusalem shall be holy, and strangers shall never again pass through it. ▤  … 21I will avenge their blood, blood I have not avenged,p for the LORD dwells in Zion.” ▤

p Or I will acquit their bloodguilt that I have not acquitted

Mic 4:7  … and the lame I will make the remnant, and those who were cast off, a strong nation; and the LORD will reign over them in Mount Zion from this time forth and forevermore. ▤

Zeph 3:15, 17  The LORD has taken away the judgments against you; he has cleared away your enemies. The King of Israel, the LORD, is in your midst; you shall never again fear evil. ▤  … 17The LORD your God is in your midst, a mighty one who will save; he will rejoice over you with gladness; he will quiet you by his love; he will exult over you with loud singing. ▤

Zec 1:16-17  Therefore, thus says the LORD, I have returned to Jerusalem with mercy; my house shall be built in it, declares the LORD of hosts, and the measuring line shall be stretched out over Jerusalem. 17Cry out again, Thus says the LORD of hosts: My cities shall again overflow with prosperity, and the LORD will again comfort Zion and again choose Jerusalem. ▤

These verses with the reference to the rebuilding of God’s temple (v. 16a) had a fulfillment in the return of the exiles from Babylon and the subsequent rebuilding of the temple. The prophecy also appears applicable to the renewed Israel and Jerusalem of the end times. Note that “measuring line” (v. 16) seems to refer to the work involved in reconstruction, alluding to the restoration of Jerusalem and possibly also of the temple.

Zec 2:10-11  Sing and rejoice, O daughter of Zion, for behold, I come and I will dwell in your midst, declares the LORD. 11And many nations shall join themselves to the LORD in that day, and shall be my people. And I will dwell in your midst, and you shall know that the LORD of hosts has sent me to you. ▤

Note that in the last clause Zechariah appears to refer to himself, whereas God appears to be the subject of the preceding clause – “And I will dwell in your midst …” (cf. CEV, GNT, NIrV).

Zec 8:3  Thus says the LORD: I have returned to Zion and will dwell in the midst of Jerusalem, and Jerusalem shall be called the faithful city, and the mountain of the LORD of hosts, the holy mountain. ▤

- In the afterlife, God will live with his people as their God:

Rev 21:3  And I heard a loud voice from the throne saying, “Behold, the dwelling placeq of God is with man. He will dwell with them, and they will be his people,r and God himself will be with them as their God.s ▤

q Or tabernacle

r Some manuscripts peoples

s Some manuscripts omit as their God

Note: References to a temple of God in Jerusalem in the future

See also:

- Ezek 37:26b-28 ⇑; Zec 1:16 ⇑

- God’s people will have the right to the tree of life and the water of life

Some commentators understand at least a number of the following verses to be speaking of a new future temple of God in Jerusalem. (See the comment below under the first Ezekiel passage.)

Isa 2:3  … and many peoples shall come, and say: “Come, let us go up to the mountain of the LORD, to the house of the God of Jacob, that he may teach us his ways and that we may walk in his paths.” For out of Zion shall go the law,t and the word of the LORD from Jerusalem. ▤

t Or teaching

Isa 56:4-7  For thus says the LORD: “To the eunuchs who keep my Sabbaths, who choose the things that please me and hold fast my covenant, 5I will give in my house and within my walls a monument and a name better than sons and daughters; I will give them an everlasting name that shall not be cut off. 6“And the foreigners who join themselves to the LORD, to minister to him, to love the name of the LORD, and to be his servants, everyone who keeps the Sabbath and does not profane it, and holds fast my covenant— 7these I will bring to my holy mountain, and make them joyful in my house of prayer; their burnt offerings and their sacrifices will be accepted on my altar; for my house shall be called a house of prayer for all peoples.” ▤

Jer 33:11a  … the voice of mirth and the voice of gladness, the voice of the bridegroom and the voice of the bride, the voices of those who sing, as they bring thank offerings to the house of the LORD: “‘Give thanks to the LORD of hosts, for the LORD is good, for his steadfast love endures forever!’ ▤

Ezek 40:2, 48  In visions of God he brought me to the land of Israel, and set me down on a very high mountain, on which was a structure like a city to the south. ▤  … 48Then he brought me to the vestibule of the temple and measured the jambs of the vestibule, five cubits on either side. And the breadth of the gate was fourteen cubits, and the sidewalls of the gateu were three cubits on either side. ▤

u Septuagint; Hebrew lacks was fourteen cubits, and the sidewalls of the gate

Ezekiel 40-47 contains a vision/s of a temple (cf. Ezek 41:4-5, 13 ↓; Ezek 43:4-7a ↓). One interpretation is that it speaks of a Millennium temple, during a messianic kingdom on earth. Another view is that the temple and its practices are symbolic of the afterlife.

Ezek 41:3-5, 13  Then he went into the inner room and measured the jambs of the entrance, two cubits; and the entrance, six cubits; and the sidewalls on either sidev of the entrance, seven cubits. 4And he measured the length of the room, twenty cubits, and its breadth, twenty cubits, across the nave. And he said to me, “This is the Most Holy Place.” 5Then he measured the wall of the temple, six cubits thick, and the breadth of the side chambers, four cubits, all around the temple. ▤  … 13Then he measured the temple, a hundred cubits long; and the yard and the building with its walls, a hundred cubits long; … ▤

v Septuagint; Hebrew and the breadth

Note that “the nave” (v. 4) is likely the main room of the temple (cf. CEV), the outer sanctuary adjoining the Most Holy Place.

Ezek 43:4-7a  As the glory of the LORD entered the temple by the gate facing east, 5the Spirit lifted me up and brought me into the inner court; and behold, the glory of the LORD filled the temple. 6While the man was standing beside me, I heard one speaking to me out of the temple, 7and he said to me, “Son of man, this is the place of my throne and the place of the soles of my feet, where I will dwell in the midst of the people of Israel forever. ▤

Hag 2:6-9  For thus says the LORD of hosts: Yet once more, in a little while, I will shake the heavens and the earth and the sea and the dry land. 7And I will shake all nations, so that the treasures of all nations shall come in, and I will fill this house with glory, says the LORD of hosts. 8The silver is mine, and the gold is mine, declares the LORD of hosts. 9The latter glory of this house shall be greater than the former, says the LORD of hosts. And in this place I will give peace, declares the LORD of hosts. ▤

This refers initially to the second temple that the Jews built after the Babylonian exile. In saying that its glory would prove to be greater than that of the first temple, “the former” (v. 9a), Haggai’s words may refer to the spiritual temple that is the NT church and/or a new temple of the renewed Jerusalem.

Mal 3:1-3  Behold, I send my messenger, and he will prepare the way before me. And the Lord whom you seek will suddenly come to his temple; and the messenger of the covenant in whom you delight, behold, he is coming, says the LORD of hosts. 2But who can endure the day of his coming, and who can stand when he appears? For he is like a refiner’s fire and like fullers’ soap. 3He will sit as a refiner and purifier of silver, and he will purify the sons of Levi and refine them like gold and silver, and they will bring offerings in righteousness to the LORD.w ▤

w Or and they will belong to the LORD, bringers of an offering in righteousness

The reference in v. 3 to the Levites bringing offerings has worship in the temple in view.

Zec 6:11-13  Take from them silver and gold, and make a crown, and set it on the head of Joshua, the son of Jehozadak, the high priest. 12And say to him, ‘Thus says the LORD of hosts, “Behold, the man whose name is the Branch: for he shall branch out from his place, and he shall build the temple of the LORD. 13It is he who shall build the temple of the LORD and shall bear royal honor, and shall sit and rule on his throne. And there shall be a priest on his throne, and the counsel of peace shall be between them both.”’ ▤

This crowning of the high priest (v. 11) is understood to be symbolic, portraying the messianic King-Priest who would build the temple of God (v. 12).

- In the new Jerusalem, God’s presence amongst his people will be such that there will be no temple:

Rev 21:3, 22  And I heard a loud voice from the throne saying, “Behold, the dwelling placex of God is with man. He will dwell with them, and they will be his people,y and God himself will be with them as their God.z ▤  … 22And I saw no temple in the city, for its temple is the Lord God the Almighty and the Lamb. ▤

x Or tabernacle

y Some manuscripts peoples

z Some manuscripts omit as their God

Pray for persecuted Christians

Section F

Exaltation and Glorification

Section Jumps

- Israel will be dominant among the nations, who will serve it

- The nations will know and acknowledge God’s presence in and care of Israel

- The nations will come to Jerusalem to worship God . . .

- . . . and nations will be established with Israel as God’s people

- The nations will bring their wealth to Jerusalem, as the city of God

- God himself will exceedingly bless Israel

- God will glorify Israel

- Israel’s glory will primarily be God, with the glory of his presence

- Israel’s renewal will bring God glory

- Note: Israel will have no more shame

Israel will be exalted among the nations because of what God will do for her. In fact God will glorify Israel.

Israel will be dominant among the nations, who will serve it

See also:

- Isa 60:14 ⇓

- Israel will defeat its enemies

Mic 4:1, 8  It shall come to pass in the latter days that the mountain of the house of the LORD shall be established as the highest of the mountains, and it shall be lifted up above the hills; and peoples shall flow to it, ▤  … 8And you, O tower of the flock, hill of the daughter of Zion, to you shall it come, the former dominion shall come, kingship for the daughter of Jerusalem. ▤

The “mountain of the house of the LORD” (v. 1) is Mount Zion. Verse 1 speaks of Jerusalem’s rule over and exaltation above the nations. Likewise v. 8 seems to refer to her dominion over the nations.

Mic 5:6-8  … they shall shepherd the land of Assyria with the sword, and the land of Nimrod at its entrances; and he shall deliver us from the Assyrian when he comes into our land and treads within our border. 7Then the remnant of Jacob shall be in the midst of many peoples like dew from the LORD, like showers on the grass, which delay not for a man nor wait for the children of man. 8And the remnant of Jacob shall be among the nations, in the midst of many peoples, like a lion among the beasts of the forest, like a young lion among the flocks of sheep, which, when it goes through, treads down and tears in pieces, and there is none to deliver. ▤

Often references to renowned enemies of Israel – such as Assyria (v. 6) and those in Isaiah 11:14 below – signify Israel’s enemies in general. For further comment on this passage see Israel will defeat its enemies.

Isa 11:14  But they shall swoop down on the shoulder of the Philistines in the west, and together they shall plunder the people of the east. They shall put out their hand against Edom and Moab, and the Ammonites shall obey them. ▤

Isa 14:2  And the peoples will take them and bring them to their place, and the house of Israel will possess them in the LORD’s land as male and female slaves. They will take captive those who were their captors, and rule over those who oppressed them. ▤

Isa 27:6  In days to comea Jacob shall take root, Israel shall blossom and put forth shoots and fill the whole world with fruit. ▤

a Hebrew In those to come

Israel’s prominence throughout the world may be foremost in view here. Alternatively, though not unconnected, the clause “fill the whole world with fruit” may be speaking of the blessings that will come through Israel to the world, possibly alluding to the spread of the gospel and God’s kingdom.

Isa 45:14  Thus says the LORD: “The wealth of Egypt and the merchandise of Cush, and the Sabeans, men of stature, shall come over to you and be yours; they shall follow you; they shall come over in chains and bow down to you. They will plead with you, saying: ‘Surely God is in you, and there is no other, no god besides him.’” ▤

Isa 49:23  Kings shall be your foster fathers, and their queens your nursing mothers. With their faces to the ground they shall bow down to you, and lick the dust of your feet. Then you will know that I am the LORD; those who wait for me shall not be put to shame. ▤

Isa 60:10-12  Foreigners shall build up your walls, and their kings shall minister to you; for in my wrath I struck you, but in my favor I have had mercy on you. 11Your gates shall be open continually; day and night they shall not be shut, that people may bring to you the wealth of the nations, with their kings led in procession. 12For the nation and kingdom that will not serve you shall perish; those nations shall be utterly laid waste. ▤

The final clause of v. 11 speaks further of the subservience of the kings of the nations, quite possibly even of them being led as captives in a victory procession (cf. NIV, NLT).

Isa 61:5  Strangers shall stand and tend your flocks; foreigners shall be your plowmen and vinedressers; … ▤

Amos 9:11-12  “In that day I will raise up the booth of David that is fallen and repair its breaches, and raise up its ruins and rebuild it as in the days of old, 12that they may possess the remnant of Edom and all the nations who are called by my name,”b declares the LORD who does this. ▤

b Hebrew; Septuagint (compare Acts 15:17) that the remnant of mankind and all the nations who are called by my name may seek the Lord

This speaks of Israel possessing nations, but note the alternative rendering in the text note (cf. Acts 15:17).

- Israel will possess nations:

Isa 54:3  For you will spread abroad to the right and to the left, and your offspring will possess the nations and will people the desolate cities. ▤

Amos 9:12 also speaks of Israel possessing other nations – “… that they may possess the remnant of Edom and all the nations who are called by my name,” declares the LORD who does this.” Obadiah 1:19-20 similarly speaks of Israel possessing nations surrounding her.

The nations will know and acknowledge God’s presence in and care of Israel

See also:

- Isa 45:14 ⇑

- Jer 3:17 ⇓

The nations’ acknowledgement of God’s presence in Israel is also implied by the following three subsections.

Ezek 39:7  And my holy name I will make known in the midst of my people Israel, and I will not let my holy name be profaned anymore. And the nations shall know that I am the LORD, the Holy One in Israel. ▤

Zec 8:23  Thus says the LORD of hosts: In those days ten men from the nations of every tongue shall take hold of the robe of a Jew, saying, ‘Let us go with you, for we have heard that God is with you.’ ▤

Ezek 37:26-28  I will make a covenant of peace with them. It shall be an everlasting covenant with them. And I will set them in their landc and multiply them, and will set my sanctuary in their midst forevermore. 27My dwelling place shall be with them, and I will be their God, and they shall be my people. 28Then the nations will know that I am the LORD who sanctifies Israel, when my sanctuary is in their midst forevermore. ▤

c Hebrew lacks in their land

Isa 60:14  The sons of those who afflicted you shall come bending low to you, and all who despised you shall bow down at your feet; they shall call you the City of the LORD, the Zion of the Holy One of Israel. ▤

This indicates that the nations will acknowledge God’s presence in Jerusalem and also that she belongs to God.

Isa 49:26  I will make your oppressors eat their own flesh, and they shall be drunk with their own blood as with wine. Then all flesh shall know that I am the LORD your Savior, and your Redeemer, the Mighty One of Jacob. ▤

Note that this and the following verses speak of the nations knowing or acknowledging God’s care of Israel.

Isa 52:9-10  Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. 10The LORD has bared his holy arm before the eyes of all the nations, and all the ends of the earth shall see the salvation of our God. ▤

The nations will witness “the salvation of our God” (v. 10) when he redeems Jerusalem (v. 9; cf. Isa 49:26 ↑).

Isa 61:9  Their offspring shall be known among the nations, and their descendants in the midst of the peoples; all who see them shall acknowledge them, that they are an offspring the LORD has blessed. ▤

Jer 33:9  And this cityd shall be to me a name of joy, a praise and a glory before all the nations of the earth who shall hear of all the good that I do for them. They shall fear and tremble because of all the good and all the prosperity I provide for it. ▤

d Hebrew And it

- All the peoples will praise and honor Jerusalem:

Zeph 3:19-20  Behold, at that time I will deal with all your oppressors. And I will save the lame and gather the outcast, and I will change their shame into praise and renown in all the earth. 20At that time I will bring you in, at the time when I gather you together; for I will make you renowned and praised among all the peoples of the earth, when I restore your fortunes before your eyes,” says the LORD. ▤

Similarly Isaiah 62 implies that God will make Jerusalem “a praise in the earth” (v. 7; cf. Deut 26:19) – pointing out that: “The nations shall see your righteousness, and all the kings your glory …” (v. 2).

The nations will come to Jerusalem to worship God . . .

Ps 102:21-22  … that they may declare in Zion the name of the LORD, and in Jerusalem his praise, 22when peoples gather together, and kingdoms, to worship the LORD. ▤

Isa 56:6-8  “And the foreigners who join themselves to the LORD, to minister to him, to love the name of the LORD, and to be his servants, everyone who keeps the Sabbath and does not profane it, and holds fast my covenant— 7these I will bring to my holy mountain, and make them joyful in my house of prayer; their burnt offerings and their sacrifices will be accepted on my altar; for my house shall be called a house of prayer for all peoples.” 8The Lord GOD, who gathers the outcasts of Israel, declares, “I will gather yet others to him besides those already gathered.” ▤

Verse 8 appears to primarily speak of God bringing people of other nations to join the gathered exiles of Israel in worship of him. The phrasing also points to these peoples being joined to Israel as God’s people, the theme of the following subsection.

Jer 3:17  At that time Jerusalem shall be called the throne of the LORD, and all nations shall gather to it, to the presence of the LORD in Jerusalem, and they shall no more stubbornly follow their own evil heart. ▤

Zec 14:16  Then everyone who survives of all the nations that have come against Jerusalem shall go up year after year to worship the King, the LORD of hosts, and to keep the Feast of Booths. ▤

Isa 2:2-3  It shall come to pass in the latter days that the mountain of the house of the LORD shall be established as the highest of the mountains, and shall be lifted up above the hills; and all the nations shall flow to it, 3and many peoples shall come, and say: “Come, let us go up to the mountain of the LORD, to the house of the God of Jacob, that he may teach us his ways and that we may walk in his paths.” For out of Zion shall go the law,e and the word of the LORD from Jerusalem. ▤

e Or teaching

In conjunction with coming to Jerusalem to worship God, the nations will submit to God’s law and word.

Isa 25:6  On this mountain the LORD of hosts will make for all peoples a feast of rich food, a feast of well-aged wine, of rich food full of marrow, of aged wine well refined. ▤

Celebrating feasts (cf. Zec 14:16 ↑) – for which the people gathered in Jerusalem – was an important part of Israelite worship of God. Such worship of God in Jerusalem, by “all peoples”, appears to be in view here.

Zec 6:15  “And those who are far off shall come and help to build the temple of the LORD. And you shall know that the LORD of hosts has sent me to you. And this shall come to pass, if you will diligently obey the voice of the LORD your God.” ▤

This appears to refer to the temple of the future renewed Jerusalem. The readiness of people from “far away” –probably Gentiles rather than exiled Jews – to help to build the temple, reflects their desire to worship God, in Jerusalem.

Zec 8:22  Many peoples and strong nations shall come to seek the LORD of hosts in Jerusalem and to entreat the favor of the LORD. ▤

. . . and nations will be established with Israel as God’s people

See also:

- Isa 56:8 ⇑

Ps 87:4-6  Among those who know me I mention Rahab and Babylon; behold, Philistia and Tyre, with Cushf— “This one was born there,” they say. 5And of Zion it shall be said, “This one and that one were born in her”; for the Most High himself will establish her. 6The LORD records as he registers the peoples, “This one was born there.” Selah ▤

f Probably Nubia

This speaks of God recording people of formerly wicked nations as being born in Zion, the city of God – implying that they will be established amongst God’s people.

Isa 19:24-25  In that day Israel will be the third with Egypt and Assyria, a blessing in the midst of the earth, 25whom the LORD of hosts has blessed, saying, “Blessed be Egypt my people, and Assyria the work of my hands, and Israel my inheritance.” ▤

Jer 12:16  And it shall come to pass, if they will diligently learn the ways of my people, to swear by my name, ‘As the LORD lives,’ even as they taught my people to swear by Baal, then they shall be built up in the midst of my people. ▤

This is speaking of nations who had been wicked neighbors of Israel (cf. v. 14).

Zec 2:11  And many nations shall join themselves to the LORD in that day, and shall be my people. And I will dwell in your midst, and you shall know that the LORD of hosts has sent me to you. ▤

Isa 14:1  For the LORD will have compassion on Jacob and will again choose Israel, and will set them in their own land, and sojourners will join them and will attach themselves to the house of Jacob. ▤

This speaks of individuals from other nations joining Israel.

- In contrast, the earth will become desolate:

Mic 7:12-13  In that day theyg will come to you, from Assyria and the cities of Egypt, and from Egypt to the River, from sea to sea and from mountain to mountain. 13But the earth will be desolate because of its inhabitants, for the fruit of their deeds. ▤

g Hebrew he

People will come to Jerusalem (v. 12) for the rest of the earth will be basically a wasteland (v. 13).

The nations will bring their wealth to Jerusalem, as the city of God

Ps 68:29  Because of your temple at Jerusalem kings shall bear gifts to you. ▤

Isa 18:7  At that time tribute will be brought to the LORD of hosts from a people tall and smooth, from a people feared near and far, a nation mighty and conquering, whose land the rivers divide, to Mount Zion, the place of the name of the LORD of hosts. ▤

Isa 45:14  Thus says the LORD: “The wealth of Egypt and the merchandise of Cush, and the Sabeans, men of stature, shall come over to you and be yours; they shall follow you; they shall come over in chains and bow down to you. They will plead with you, saying: ‘Surely God is in you, and there is no other, no god besides him.’” ▤

The latter part of the verse indicates that God’s presence with Israel was the reason why the nations brought products and merchandise to them.

Isa 60:5-9, 11, 13, 16-17  Then you shall see and be radiant; your heart shall thrill and exult,h because the abundance of the sea shall be turned to you, the wealth of the nations shall come to you. 6A multitude of camels shall cover you, the young camels of Midian and Ephah; all those from Sheba shall come. They shall bring gold and frankincense, and shall bring good news, the praises of the LORD. 7All the flocks of Kedar shall be gathered to you; the rams of Nebaioth shall minister to you; they shall come up with acceptance on my altar, and I will beautify my beautiful house. 8Who are these that fly like a cloud, and like doves to their windows? 9For the coastlands shall hope for me, the ships of Tarshish first, to bring your children from afar, their silver and gold with them, for the name of the LORD your God, and for the Holy One of Israel, because he has made you beautiful. ▤  … 11Your gates shall be open continually; day and night they shall not be shut, that people may bring to you the wealth of the nations, with their kings led in procession. ▤  … 13The glory of Lebanon shall come to you, the cypress, the plane, and the pine, to beautify the place of my sanctuary, and I will make the place of my feet glorious. ▤  … 16You shall suck the milk of nations; you shall nurse at the breast of kings; and you shall know that I, the LORD, am your Savior and your Redeemer, the Mighty One of Jacob. 17Instead of bronze I will bring gold, and instead of iron I will bring silver; instead of wood, bronze, instead of stones, iron. I will make your overseers peace and your taskmasters righteousness. ▤

h Hebrew your heart shall tremble and grow wide

Verse 7 appears to speak of sheep being brought by nations as offerings. The “milk of nations” (v. 16) speaks of the cream of their goods, that will be for the use of the people of Jerusalem (cf. NCV, NLT; Isa 61:6 ↓).

Isa 61:6  … but you shall be called the priests of the LORD; they shall speak of you as the ministers of our God; you shall eat the wealth of the nations, and in their glory you shall boast. ▤

Here and in Isaiah 66:12 immediately below, the “glory” of the nations is a reference to their wealth.

Isa 66:12  For thus says the LORD: “Behold, I will extend peace to her like a river, and the glory of the nations like an overflowing stream; and you shall nurse, you shall be carried upon her hip, and bounced upon her knees. ▤

Hag 2:7-9  And I will shake all nations, so that the treasures of all nations shall come in, and I will fill this house with glory, says the LORD of hosts. 8The silver is mine, and the gold is mine, declares the LORD of hosts. 9The latter glory of this house shall be greater than the former, says the LORD of hosts. And in this place I will give peace, declares the LORD of hosts. ▤

These verses appear to have eschatological significance. This is supported by the context, with the preceding verse (v. 6) being quoted in Hebrews 12:26-27 in reference to Jesus Christ’s return.

Zec 14:14  Even Judah will fight at Jerusalem. And the wealth of all the surrounding nations shall be collected, gold, silver, and garments in great abundance. ▤

Note that this is actually speaking of the wealth of the surrounding nations being captured, rather than these nations voluntarily bringing it to Jerusalem.

- Nations will be drawn to the glory of Zion:

Isa 55:5  Behold, you shall call a nation that you do not know, and a nation that did not know you shall run to you, because of the LORD your God, and of the Holy One of Israel, for he has glorified you. ▤

Similarly Isaiah 60:3 speaks of nations being drawn to the light of God’s glory in Zion – “And nations shall come to your light, and kings to the brightness of your rising.”

God himself will exceedingly bless Israel

See also:

- Isa 60:7, 9, 13, 16-17 ⇑; Isa 66:12 ⇑; Hag 2:7-9 ⇑; Isa 55:5 ⇑

Isa 44:3-4  For I will pour water on the thirsty land, and streams on the dry ground; I will pour my Spirit upon your offspring, and my blessing on your descendants. 4They shall spring up among the grass like willows by flowing streams. ▤

This is an example of a passage with a number of applications or stages of fulfillment. It quite likely initially referred to the exiles returning to the land of Israel from Babylon. Particularly with the reference to the pouring out of the Holy Spirit, it pertains to the giving of the Holy Spirit at Pentecost and to believers in general. It is often understood to also look ahead to the renewed Israel for its final fulfillment.

Isa 61:7-9  Instead of your shame there shall be a double portion; instead of dishonor they shall rejoice in their lot; therefore in their land they shall possess a double portion; they shall have everlasting joy. 8For I the LORD love justice; I hate robbery and wrong;i I will faithfully give them their recompense, and I will make an everlasting covenant with them. 9Their offspring shall be known among the nations, and their descendants in the midst of the peoples; all who see them shall acknowledge them, that they are an offspring the LORD has blessed. ▤

i Or robbery with a burnt offering

A “double portion” (v. 7; cf. Zec 9:12 ↓) probably alludes to the double share given to a firstborn son (cf. Deut 21:17) and may have in view Israel as being God’s firstborn son (cf. Ex 4:22; Jer 31:9). As such Israel will be blessed more than any other nation. Note that the “everlasting covenant” (v. 8; cf. Jer 32:40 ↓) is usually understood to be a reference to the new covenant.

Jer 32:40-42  I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. 41I will rejoice in doing them good, and I will plant them in this land in faithfulness, with all my heart and all my soul. 42“‘For thus says the LORD: Just as I have brought all this great disaster upon this people, so I will bring upon them all the good that I promise them. ▤

Jer 33:9  And this cityj shall be to me a name of joy, a praise and a glory before all the nations of the earth who shall hear of all the good that I do for them. They shall fear and tremble because of all the good and all the prosperity I provide for it. ▤

j Hebrew And it

Ezek 34:26  And I will make them and the places all around my hill a blessing, and I will send down the showers in their season; they shall be showers of blessing. ▤

The term “my hill” refers to Mount Zion.

Ezek 36:11b  And I will cause you to be inhabited as in your former times, and will do more good to you than ever before. Then you will know that I am the LORD. ▤

The land of Israel is being spoken of here, reflective of the blessed state of Israel’s people.

Zec 9:12, 16-17  Return to your stronghold, O prisoners of hope; today I declare that I will restore to you double. ▤  … 16On that day the LORD their God will save them, as the flock of his people; for like the jewels of a crown they shall shine on his land. 17For how great is his goodness, and how great his beauty! Grain shall make the young men flourish, and new wine the young women. ▤

The reference to “his beauty” may well be to that manifested in his people or land (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT).

Isa 65:18, 20, 22-23  But be glad and rejoice forever in that which I create; for behold, I create Jerusalem to be a joy, and her people to be a gladness. ▤  … 20No more shall there be in it an infant who lives but a few days, or an old man who does not fill out his days, for the young man shall die a hundred years old, and the sinner a hundred years old shall be accursed. ▤  … 22They shall not build and another inhabit; they shall not plant and another eat; for like the days of a tree shall the days of my people be, and my chosen shall long enjoyk the work of their hands. 23They shall not labor in vain or bear children for calamity,l for they shall be the offspring of the blessed of the LORD, and their descendants with them. ▤

k Hebrew shall wear out

l Or for sudden terror

This shows some particular ways in which God will greatly bless Jerusalem. Note that in a similar vein 33:24a says, ‘And no inhabitant will say, “I am sick”…’

God will glorify Israel

See also:

- Isa 60:1-2 ⇓

Isa 4:2  In that day the branch of the LORD shall be beautiful and glorious, and the fruit of the land shall be the pride and honor of the survivors of Israel. ▤

A number of commentators consider “the branch of the LORD” to refer to the righteous remnant of Israel (cf. CEV, GNT, NLT), although traditionally it has been taken to refer to the Messiah (cf. NIrV). Particularly if the latter is the case, the “fruit of the land” may well have a spiritual meaning, perhaps speaking of spiritual fruit arising from “the branch”.

Isa 35:1-2  The wilderness and the dry land shall be glad; the desert shall rejoice and blossom like the crocus; 2it shall blossom abundantly and rejoice with joy and singing. The glory of Lebanon shall be given to it, the majesty of Carmel and Sharon. They shall see the glory of the LORD, the majesty of our God. ▤

Verses 1-2a demonstrate the glory (v. 2b) that will be given to Israel and its land. Note that the crocus (v. 1b) is a small plant which has bright yellow, purple or white flowers.

Isa 54:11-12  O afflicted one, storm-tossed and not comforted, behold, I will set your stones in antimony, and lay your foundations with sapphires.m 12I will make your pinnacles of agate,n your gates of carbuncles,o and all your wall of precious stones. ▤

m Or lapis lazuli

n Or jasper, or ruby

o Or crystal

This illustrates God’s glorification of Jerusalem.

Isa 55:5  Behold, you shall call a nation that you do not know, and a nation that did not know you shall run to you, because of the LORD your God, and of the Holy One of Israel, for he has glorified you. ▤

Isa 60:9, 13, 15  For the coastlands shall hope for me, the ships of Tarshish first, to bring your children from afar, their silver and gold with them, for the name of the LORD your God, and for the Holy One of Israel, because he has made you beautiful. ▤  … 13The glory of Lebanon shall come to you, the cypress, the plane, and the pine, to beautify the place of my sanctuary, and I will make the place of my feet glorious. ▤  … 15Whereas you have been forsaken and hated, with no one passing through, I will make you majestic forever, a joy from age to age. ▤

Isa 62:2-3, 6-7  The nations shall see your righteousness, and all the kings your glory, and you shall be called by a new name that the mouth of the LORD will give. 3You shall be a crown of beauty in the hand of the LORD, and a royal diadem in the hand of your God. ▤  … 6On your walls, O Jerusalem, I have set watchmen; all the day and all the night they shall never be silent. You who put the LORD in remembrance, take no rest, 7and give him no rest until he establishes Jerusalem and makes it a praise in the earth. ▤

Note that the “new name” (v. 2) appears to refer to one or more of the new names Zion is called later in vv. 4, 12 – which speak of God’s new relationship with her in terms alluding to marriage.

Jer 30:19  Out of them shall come songs of thanksgiving, and the voices of those who celebrate. I will multiply them, and they shall not be few; I will make them honored, and they shall not be small. ▤

Zeph 3:19-20  Behold, at that time I will deal with all your oppressors. And I will save the lame and gather the outcast, and I will change their shame into praise and renown in all the earth. 20At that time I will bring you in, at the time when I gather you together; for I will make you renowned and praised among all the peoples of the earth, when I restore your fortunes before your eyes,” says the LORD. ▤

- Glorious things are spoken of Jerusalem:

Ps 87:1-3  On the holy mount stands the city he founded; 2the LORD loves the gates of Zion more than all the dwelling places of Jacob. 3Glorious things of you are spoken, O city of God. Selah ▤

Israel’s glory will primarily be God, with the glory of his presence

See also:

- Isa 35:2 ⇑

- God’s people will share in God’s and Jesus Christ’s glory

Isa 28:5  In that day the LORD of hosts will be a crown of glory,p and a diadem of beauty, to the remnant of his people, … ▤

p The Hebrew words for glory and hosts sound alike

God would or will become the pride and glory of his people.

Isa 60:1-3, 19-20  Arise, shine, for your light has come, and the glory of the LORD has risen upon you. 2For behold, darkness shall cover the earth, and thick darkness the peoples; but the LORD will arise upon you, and his glory will be seen upon you. 3And nations shall come to your light, and kings to the brightness of your rising. ▤  … 19The sun shall be no more your light by day, nor for brightness shall the moon give you light;q but the LORD will be your everlasting light, and your God will be your glory.r 20Your sun shall no more go down, nor your moon withdraw itself; for the LORD will be your everlasting light, and your days of mourning shall be ended. ▤

q Masoretic Text; Dead Sea Scroll, Septuagint, Targum add by night

r Or your beauty

Jerusalem’s “light” (vv. 1, 3) is largely due to the presence of God’s glory over her, as her “everlasting light” (vv. 19, 20).

Zec 2:5  And I will be to her a wall of fire all around, declares the LORD, and I will be the glory in her midst. ▤

Ps 102:15-16  Nations will fear the name of the LORD, and all the kings of the earth will fear your glory. 16For the LORD builds up Zion; he appears in his glory; … ▤

Isa 24:23  Then the moon will be confounded and the sun ashamed, for the LORD of hosts reigns on Mount Zion and in Jerusalem, and his glory will be before his elders. ▤

Note that the above passages speak of Israel’s glory primarily being due to God’s glory or glorious presence being in her, in Jerusalem in particular. This and the following passage speak further of the glory of God’s presence being in her, pointing to Israel’s glory rather than explicitly speaking of it.

Isa 66:18-20  For I knows their works and their thoughts, and the time is comingt to gather all nations and tongues. And they shall come and shall see my glory, 19and I will set a sign among them. And from them I will send survivors to the nations, to Tarshish, Pul, and Lud, who draw the bow, to Tubal and Javan, to the coastlands far away, that have not heard my fame or seen my glory. And they shall declare my glory among the nations. 20And they shall bring all your brothers from all the nations as an offering to the LORD, on horses and in chariots and in litters and on mules and on dromedaries, to my holy mountain Jerusalem, says the LORD, just as the Israelites bring their grain offering in a clean vessel to the house of the LORD. ▤

s Septuagint, Syriac; Hebrew lacks know

t Hebrew and it is coming

The references to the nations coming to see God’s glory (v. 18b) and to them bringing Israelites to God’s “holy mountain Jerusalem” (v. 20a), imply that the passage has the glory of God’s presence in Jerusalem in view when it speaks of God’s glory in vv. 18-19.

- The temple being filled with glory:

Hag 2:6-9  For thus says the LORD of hosts: Yet once more, in a little while, I will shake the heavens and the earth and the sea and the dry land. 7And I will shake all nations, so that the treasures of all nations shall come in, and I will fill this house with glory, says the LORD of hosts. 8The silver is mine, and the gold is mine, declares the LORD of hosts. 9The latter glory of this house shall be greater than the former, says the LORD of hosts. And in this place I will give peace, declares the LORD of hosts. ▤

As noted earlier, at least some commentators think that this will have an ultimate fulfillment in a temple in the renewed Jerusalem. In v. 7, “I will fill this house with glory” may well speak of the glory of God’s presence (cf. CEV), though material splendor may instead be in view.

Israel’s renewal will bring God glory

See also:

- God’s glory is reflected in his powerful deeds

- God’s saving of his people reveals God’s glory

Isa 26:15  But you have increased the nation, O LORD, you have increased the nation; you are glorified; you have enlarged all the borders of the land. ▤

Despite its past tense, this appears to be prophetic – or at least to have a future application.

Isa 44:23  Sing, O heavens, for the LORD has done it; shout, O depths of the earth; break forth into singing, O mountains, O forest, and every tree in it! For the LORD has redeemed Jacob, and will be glorifiedu in Israel. ▤

u Or will display his beauty

God will be glorified in redeeming Israel (cf. Isa 46:13 ↓).

Isa 60:21  Your people shall all be righteous; they shall possess the land forever, the branch of my planting, the work of my hands, that I might be glorified.v ▤

v Or that I might display my beauty

Isa 61:3  … to grant to those who mourn in Zion— to give them a beautiful headdress instead of ashes, the oil of gladness instead of mourning, the garment of praise instead of a faint spirit; that they may be called oaks of righteousness, the planting of the LORD, that he may be glorified.w ▤

w Or that he may display his beauty

The term “oaks of righteousness” depicts the people of Jerusalem as being “lofty, strong, and magnificent, distinguished for uprightness, justice, and right standing with God” (AMP).

Isa 43:5-7  Fear not, for I am with you; I will bring your offspring from the east, and from the west I will gather you. 6I will say to the north, Give up, and to the south, Do not withhold; bring my sons from afar and my daughters from the end of the earth, 7everyone who is called by my name, whom I created for my glory, whom I formed and made. ▤

Quite likely v. 7 is saying that God created his people so as to bring himself glory, presumably at least partly through his restoration of them (vv. 5-6).

Isa 55:12-13  “For you shall go out in joy and be led forth in peace; the mountains and the hills before you shall break forth into singing, and all the trees of the field shall clap their hands. 13Instead of the thorn shall come up the cypress; instead of the brier shall come up the myrtle; and it shall make a name for the LORD, an everlasting sign that shall not be cut off.” ▤

The restored Israel would in effect be a “memorial to the LORD” (NASB; cf. NRSV), “a lasting witness to the glory of the LORD” (CEV). As such it will bring God great fame and honor (cf. AMP, NIrV, NLT).

Isa 46:13  I bring near my righteousness; it is not far off, and my salvation will not delay; I will put salvation in Zion, for Israel my glory. ▤

Jer 33:9  And this cityx shall be to me a name of joy, a praise and a glory before all the nations of the earth who shall hear of all the good that I do for them. They shall fear and tremble because of all the good and all the prosperity I provide for it. ▤

x Hebrew And it

- God’s glory will be seen in the renewed Israel:

Isa 35:1-2  The wilderness and the dry land shall be glad; the desert shall rejoice and blossom like the crocus; 2it shall blossom abundantly and rejoice with joy and singing. The glory of Lebanon shall be given to it, the majesty of Carmel and Sharon. They shall see the glory of the LORD, the majesty of our God. ▤

The last statement is quite possibly speaking of God’s glory and majesty being evident in Israel’s wonderful and glorious restoration. Alternatively, it may be referring to the glory of God’s presence coming to Israel, as per the previous subsection.

Note: Israel will have no more shame

Isa 29:22  Therefore thus says the LORD, who redeemed Abraham, concerning the house of Jacob: “Jacob shall no more be ashamed, no more shall his face grow pale. ▤

The phrase “grow pale” may be speaking of being “pale with shame” (GNT; cf. CEV, NCV), but being “pale with fear” (NLT; cf. AMP) is a possibility.

Isa 45:17  But Israel is saved by the LORD with everlasting salvation; you shall not be put to shame or confounded to all eternity. ▤

Isa 54:4  Fear not, for you will not be ashamed; be not confounded, for you will not be disgraced; for you will forget the shame of your youth, and the reproach of your widowhood you will remember no more. ▤

The “shame of your youth” most likely refers to Israel’s enslavement in Egypt and the “reproach of your widowhood” to the Babylonian exile (cf. NIrV). The latter alludes to the nation’s loss of their close relationship with God, who had been and would again be like a husband to them (cf. v. 5).

Isa 61:7  Instead of your shame there shall be a double portion; instead of dishonor they shall rejoice in their lot; therefore in their land they shall possess a double portion; they shall have everlasting joy. ▤

Joel 2:26-27  You shall eat in plenty and be satisfied, and praise the name of the LORD your God, who has dealt wondrously with you. And my people shall never again be put to shame. 27You shall know that I am in the midst of Israel, and that I am the LORD your God and there is none else. And my people shall never again be put to shame. ▤

This ends a section on the promise of restoration after a severe locust plague. But in speaking of God’s people “never again” being shamed and with earlier passages (cf. 1:2-2:11) speaking of “the day of the LORD”, these verses may well have an eschatological application.

Zeph 3:11, 19  On that day you shall not be put to shame because of the deeds by which you have rebelled against me; for then I will remove from your midst your proudly exultant ones, and you shall no longer be haughty in my holy mountain. ▤  … 19Behold, at that time I will deal with all your oppressors. And I will save the lame and gather the outcast, and I will change their shame into praise and renown in all the earth. ▤

Isa 25:8  He will swallow up death forever; and the Lord GOD will wipe away tears from all faces, and the reproach of his people he will take away from all the earth, for the LORD has spoken. ▤

God will take away that which brings his people shame and disgrace – basically the consequences stemming from her sin.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Volume II

What to Do

E.

Relating to God

F.

Church Life

G.

Relating to People

H.

Persevering

Unit E

Relating to God

21. Being Right with God

1. Getting Right with God

2. Staying Right with God

22. Having Faith in God

1. Faith and Hope

2. What Not to Do

23. Loving, Fearing and Obeying God

1. Loving and Fearing God

2. Obeying God

24. Connecting with God

1. Being Close to God

2. Praying to God

25. Exalting God

1. Instructions

2. Reasons to Exalt God

Chapter 21

Being Right with God

1. Getting Right with God

1. God’s Invitation

2. Repentance

3. Belief in Jesus Christ (I): General

4. Belief in Jesus Christ (II): Reasons to Believe

5. Belief in Jesus Christ (III): Outcomes

6. Reasons for Assurance

2. Staying Right with God

1. The Need to Obey God

2. The Need for Good Deeds

3. Living Free of the Law and Sin – by the Spirit

4. Epilogue: Living ‘in’ Jesus Christ

Part I

Getting Right with God

See also:

- Baptism

- Confession of Jesus Christ

The Bible does not simply repeat one basic formula as to how to get “right with God”. However there are two prominent themes, which basically encompass the other things that the Bible mentions. These two fundamental themes are repentance and belief in Jesus Christ.

Bear in mind that in using the expression “right with God”, this chapter largely has in view being deemed righteous in God’s eyes, which involves the forgiveness of one’s sins. As such, it also means that we are at peace with God.

Note the topic of Baptism cross-referenced above, for it is also relevant to the subject of getting right with God, as basically it signifies that one has become “right with God”.

Section A

God’s Invitation

Section Jumps

- God and Jesus Christ invite all people to come to them and be saved . . .

- . . . For God wants all people to be saved, making salvation open to everyone

- God wants us to earnestly seek him – and so find him

- We have the choice of whether or not to respond to God and Jesus Christ

- We must believe in God and what he says

- We need to be open to believing and responding to God

- Now is the time to seek God and to respond to him

- Other preliminary points to consider

- Note: Apart from God, life is pointless

God and Jesus Christ invite all people to come to them and be saved . . .

Isa 45:22  Turn to me and be saved, all the ends of the earth! For I am God, and there is no other. ▤

Isa 55:1-3  Come, everyone who thirsts, come to the waters; and he who has no money, come, buy and eat! Come, buy wine and milk without money and without price. 2Why do you spend your money for that which is not bread, and your labor for that which does not satisfy? Listen diligently to me, and eat what is good, and delight yourselves in rich food. 3Incline your ear, and come to me; hear, that your soul may live; and I will make with you an everlasting covenant, my steadfast, sure love for David. ▤

God invites all people to come and have their spiritual thirst and hunger satisfied, that their “soul may live” (v. 3).

Matt 11:28-30  Come to me, all who labor and are heavy laden, and I will give you rest. 29Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. 30For my yoke is easy, and my burden is light. ▤

Jesus’ invitation is in a sense an invitation to salvation as the promised “rest” appears to encompass rest from: trying to obey the OT law to be righteous before God, particularly with how it was embellished by the Jews; the burden of sin; and any troubles in our lives that weary and burden us.

Matt 22:9-10  Go therefore to the main roads and invite to the wedding feast as many as you find.’ 10And those servants went out into the roads and gathered all whom they found, both bad and good. So the wedding hall was filled with guests. ▤

The wedding banquet for the king’s son in this parable (cf. vv. 1-14) appears to allude to the messianic banquet of the afterlife and so the invitation to the banquet amounts to an invitation to salvation. Note that in saying that “both good and bad” (v. 10) were invited, Matthew may be emphasizing that all people are invited – even those who are considered to be bad.

John 7:37  On the last day of the feast, the great day, Jesus stood up and cried out, “If anyone thirsts, let him come to me and drink. ▤

This is in effect an invitation to salvation (cf. Rev 2:17 ↓), which involves the satisfying of one’s spiritual thirst.

John 10:9  I am the door. If anyone enters by me, he will be saved and will go in and out and find pasture. ▤

This suggests that we are invited to enter the “door” that is Jesus, and so be saved.

Rev 22:17  The Spirit and the Bride say, “Come.” And let the one who hears say, “Come.” And let the one who is thirsty come; let the one who desires take the water of life without price. ▤

Note that the two occurrences of “Come” may be calls for Jesus Christ to return (cf. vv. 12, 20), rather than appeals to non-believers (here made by the Holy Spirit and the “Bride” or church). However the latter is definitely the focus in the second half of the verse.

. . . For God wants all people to be saved, making salvation open to everyone

See also:

- . . . Jesus Christ died for all people

- Prologue: God Draws People to Himself

1Tim 2:3-4  This is good, and it is pleasing in the sight of God our Savior, 4who desires all people to be saved and to come to the knowledge of the truth. ▤

2Pet 3:9  The Lord is not slow to fulfill his promise as some count slowness, but is patient toward you,a not wishing that any should perish, but that all should reach repentance. ▤

a Some manuscripts on your account

Acts 17:30  The times of ignorance God overlooked, but now he commands all people everywhere to repent, … ▤

The fact that God commands all people to repent suggests that salvation is open to everyone.

Rom 10:11-13  For the Scripture says, “Everyone who believes in him will not be put to shame.” 12For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. 13For “everyone who calls on the name of the Lord will be saved.” ▤

Here Paul stresses that salvation is open to all people. Note that as v. 13 suggests, to “call on” the Lord (v. 12) in effect means to pray for salvation, believing in him (cf. BKC).

1Tim 4:10  For to this end we toil and strive,b because we have our hope set on the living God, who is the Savior of all people, especially of those who believe. ▤

b Some manuscripts and suffer reproach

The description of God as “the Savior of all people” implies that his salvation is open to all, although it only comes to fruition for “those who believe”.

Titus 2:11  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, … ▤

Most likely this means that in his grace God has made salvation open to all people. (cf. NBC)

Luke 2:10-11  And the angel said to them, “Fear not, for behold, I bring you good news of great joy that will be for all the people. 11For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. ▤

The phrase “all the people” (v. 10) probably refers to all the Jewish people, but quite possibly it alludes to or at least is applicable to all humankind (cf. vv. 30-32) – “everyone” (CEV, NLT). From this it can be inferred that this good news of a savior and his salvation is for everyone.

John 1:7  He came as a witness, to bear witness about the light, that all might believe through him. ▤

Note that the reference is to John the Baptist.

John 3:16-17  For God so loved the world,c that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. 17For God did not send his Son into the world to condemn the world, but in order that the world might be saved through him. ▤

c Or For this is how God loved the world

- God is not willing that any “little ones” be lost:

Matt 18:12-14  What do you think? If a man has a hundred sheep, and one of them has gone astray, does he not leave the ninety-nine on the mountains and go in search of the one that went astray? 13And if he finds it, truly, I say to you, he rejoices over it more than over the ninety-nine that never went astray. 14So it is not the will of myd Father who is in heaven that one of these little ones should perish. ▤

d Some manuscripts your

Many commentators consider that “little ones” is referring to young believers or believers generally who change and “become like children”, humbling themselves (vv. 3-4). If, however, it does refer to or is applicable to children generally (cf. v. 10), then this reference also supports the assertion that God wants all people to be saved.

God wants us to earnestly seek him – and so find him

See also:

- Seek God – with all your heart

- Seek God wholeheartedly and you will find him

Acts 17:26-27  And he made from one man every nation of mankind to live on all the face of the earth, having determined allotted periods and the boundaries of their dwelling place, 27that they should seek God, in the hope that they might feel their way toward him and find him. Yet he is actually not far from each one of us, … ▤

Acts 15:16-17  After this I will return, and I will rebuild the tent of David that has fallen; I will rebuild its ruins, and I will restore it, 17that the remnante of mankind may seek the Lord, and all the Gentiles who are called by my name, says the Lord, who makes these things … ▤

e Or rest

In these verses James quotes Amos 9:11-12, which probably ultimately refers to the end of the age. Here James appears to use it to affirm that the contention that God wants the Gentiles to come to him to be saved (cf. v. 19) is consistent with the Scriptures.

Heb 11:6  And without faith it is impossible to please him, for whoever would draw near to God must believe that he exists and that he rewards those who seek him. ▤

Presumably enabling people to find him is one prime way in which God “rewards those who seek him”.

Deut 4:29  But from there you will seek the LORD your God and you will find him, if you search after him with all your heart and with all your soul. ▤

The reference is actually to God’s people seeking him again after being unfaithful, but it is also applicable to people initially seeking him. The same applies below to Jeremiah 29:13-14a and Amos 5:4-6.

1Chr 28:9  And you, Solomon my son, know the God of your father and serve him with a whole heart and with a willing mind, for the LORD searches all hearts and understands every plan and thought. If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will cast you off forever. ▤

Jer 29:13-14  You will seek me and find me, when you seek me with all your heart. 14I will be found by you, declares the LORD, and I will restore your fortunes and gather you from all the nations and all the places where I have driven you, declares the LORD, and I will bring you back to the place from which I sent you into exile. ▤

Matt 7:7-8  Ask, and it will be given to you; seek, and you will find; knock, and it will be opened to you. 8For everyone who asks receives, and the one who seeks finds, and to the one who knocks it will be opened. ▤

This is in fact referring to persistence in prayer, but this teaching is also applicable to earnestly seeking God and “knocking” on “the door” to God’s kingdom.

- God’s call to wayward Israel to seek him and live:

Amos 5:4-6  For thus says the LORD to the house of Israel: “Seek me and live; 5but do not seek Bethel, and do not enter into Gilgal or cross over to Beersheba; for Gilgal shall surely go into exile, and Bethel shall come to nothing.” 6Seek the LORD and live, lest he break out like fire in the house of Joseph, and it devour, with none to quench it for Bethel, … ▤

This call is applicable to all people, for them to seek God and have spiritual life.

We have the choice of whether or not to respond to God and Jesus Christ

See also:

- 1Chr 28:9 ⇑

John 3:36  Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

This indicates that we have the choice of believing in or rejecting Jesus Christ.

Deut 30:15-19  See, I have set before you today life and good, death and evil. 16If you obey the commandments of the LORD your Godf that I command you today, by loving the LORD your God, by walking in his ways, and by keeping his commandments and his statutes and his rules,g then you shall live and multiply, and the LORD your God will bless you in the land that you are entering to take possession of it. 17But if your heart turns away, and you will not hear, but are drawn away to worship other gods and serve them, 18I declare to you today, that you shall surely perish. You shall not live long in the land that you are going over the Jordan to enter and possess. 19I call heaven and earth to witness against you today, that I have set before you life and death, blessing and curse. Therefore choose life, that you and your offspring may live, … ▤

f Septuagint; Hebrew lacks If you obey the commandments of the LORD your God

g Or his just decrees

Moses gave the people what was in effect a choice between life and death (vv. 15, 19). He urged the people to choose life (v. 19) by loving and obeying God (v. 16) – as opposed to choosing the path to death, by turning away from God to other gods (v. 17).

Josh 24:14-16, 22  “Now therefore fear the LORD and serve him in sincerity and in faithfulness. Put away the gods that your fathers served beyond the River and in Egypt, and serve the LORD. 15And if it is evil in your eyes to serve the LORD, choose this day whom you will serve, whether the gods your fathers served in the region beyond the River, or the gods of the Amorites in whose land you dwell. But as for me and my house, we will serve the LORD.” 16Then the people answered, “Far be it from us that we should forsake the LORD to serve other gods, ▤  … 22Then Joshua said to the people, “You are witnesses against yourselves that you have chosen the LORD, to serve him.” And they said, “We are witnesses.” ▤

Note that in v. 15 Joshua is speaking of a further choice of which gods to serve – if the people chose not to serve God.

Isa 1:19-20  If you are willing and obedient, you shall eat the good of the land; 20but if you refuse and rebel, you shall be eaten by the sword; for the mouth of the LORD has spoken. ▤

God’s words to the people of Judah, who had turned away from him, indicate that they had the choice as to whether or not to respond to him. This reflects the assertion that all people have such a choice.

Ps 119:30, 173  I have chosen the way of faithfulness; I set your rules before me. ▤  … 173Let your hand be ready to help me, for I have chosen your precepts. ▤

Isa 56:4  For thus says the LORD: “To the eunuchs who keep my Sabbaths, who choose the things that please me and hold fast my covenant, … ▤

John 7:17  If anyone’s will is to do God’sh will, he will know whether the teaching is from God or whether I am speaking on my own authority. ▤

h Greek his

Prov 1:29  Because they hated knowledge and did not choose the fear of the LORD, … ▤

Matt 23:37  O Jerusalem, Jerusalem, the city that kills the prophets and stones those who are sent to it! How often would I have gathered your children together as a hen gathers her brood under her wings, and you would not! ▤

On the whole, the people of Jerusalem were not willing to respond to Jesus – i.e. they chose not to come to him.

Heb 12:25  See that you do not refuse him who is speaking. For if they did not escape when they refused him who warned them on earth, much less will we escape if we reject him who warns from heaven. ▤

- People are responsible for rejecting the gospel:

Acts 18:6  And when they opposed and reviled him, he shook out his garments and said to them, “Your blood be on your own heads! I am innocent. From now on I will go to the Gentiles.” ▤

We must believe in God and what he says

See also:

- Believing in Jesus Christ is integral to believing in God . . .

We must believe in God, believing that he exists and believing what the Bible teaches about him, including the words that the Bible attributes to him.

Heb 11:6  And without faith it is impossible to please him, for whoever would draw near to God must believe that he exists and that he rewards those who seek him. ▤

Acts 16:34  Then he brought them up into his house and set food before them. And he rejoiced along with his entire household that he had believed in God. ▤

1Pet 1:21  … who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God. ▤

John 5:24  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. ▤

Jesus’ words were from God, who sent him. It is critical that we believe God’s words.

Rom 4:16-24  That is why it depends on faith, in order that the promise may rest on grace and be guaranteed to all his offspring—not only to the adherent of the law but also to the one who shares the faith of Abraham, who is the father of us all, 17as it is written, “I have made you the father of many nations”—in the presence of the God in whom he believed, who gives life to the dead and calls into existence the things that do not exist. 18In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” 19He did not weaken in faith when he considered his own body, which was as good as dead (since he was about a hundred years old), or when he considered the barrenness of Sarah’s womb. 20No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. 22That is why his faith was “counted to him as righteousness.” 23But the words “it was counted to him” were not written for his sake alone, 24but for ours also. It will be counted to us who believe in him who raised from the dead Jesus our Lord, … ▤

In describing Abraham as “the father of us all … in the presence of the God in whom he believed” (vv. 16-17), Paul indicates that Abraham is the spiritual father of all people who follow in his steps in believing in God (cf. vv. 23-24) and believing in what God says (vv. 20-21). Note that in speaking of Abraham as “the father of many nations” (vv. 17, 18), Paul links and draws parallels between Abraham being the father of many nations physically and him being the father of all believers spiritually.

We need to be open to believing and responding to God

See also:

- Spiritual ignorance and lack of perception is caused partly by the ungodly being closed-minded . . .

Note that most of the following passages illustrate the need to be open to believing and responding through the examples of people who were not open to doing so, in some cases even in the face of compelling evidence (cf. Luke 16:29-31 ↓; John 5:39-47 ↓; John 12:37-40 ↓).

Jer 6:10  To whom shall I speak and give warning, that they may hear? Behold, their ears are uncircumcised, they cannot listen; behold, the word of the LORD is to them an object of scorn; they take no pleasure in it. ▤

The term “uncircumcised” indicates that their ears were effectively closed to God’s word, as if they were people not in a covenantal relationship with God. The verse illustrates that those whose ears or minds are closed to God’s word, will not heed or listen to it. Additionally, it shows that such people often find God’s word objectionable, further hardening themselves against responding to it.

Matt 18:2-4  And calling to him a child, he put him in the midst of them 3and said, “Truly, I say to you, unless you turn and become like children, you will never enter the kingdom of heaven. 4Whoever humbles himself like this child is the greatest in the kingdom of heaven. ▤

Similarly in Mark 10:15 Jesus says, “Truly, I say to you, whoever does not receive the kingdom of God like a child shall not enter it.” These verses refer to the humility, openness and receptiveness of little children, characteristics which are required to believe Jesus’ message and enter God’s kingdom (cf. 11:25).

Mark 16:14  Afterward he appeared to the eleven themselves as they were reclining at table, and he rebuked them for their unbelief and hardness of heart, because they had not believed those who saw him after he had risen. ▤

Luke 11:34-36  Your eye is the lamp of your body. When your eye is healthy, your whole body is full of light, but when it is bad, your body is full of darkness. 35Therefore be careful lest the light in you be darkness. 36If then your whole body is full of light, having no part dark, it will be wholly bright, as when a lamp with its rays gives you light. ▤

We need to ensure that we are not spiritually blind. We need good eyes – openness to spiritual truth, which will enlighten us.

Luke 16:29-31  But Abraham said, ‘They have Moses and the Prophets; let them hear them.’ 30And he said, ‘No, father Abraham, but if someone goes to them from the dead, they will repent.’ 31He said to him, ‘If they do not hear Moses and the Prophets, neither will they be convinced if someone should rise from the dead.’ ▤

Verse 31 indicates that for those whose minds are closed to God’s word – and so refuse to repent (v. 30) – not even the testimony of someone raised from the dead will open their minds. This would be shown to some extent at least by Jesus Christ’s resurrection, which possibly is alluded to here.

John 3:19-21  And this is the judgment: the light has come into the world, and people loved the darkness rather than the light because their works were evil. 20For everyone who does wicked things hates the light and does not come to the light, lest his works should be exposed. 21But whoever does what is true comes to the light, so that it may be clearly seen that his works have been carried out in God. ▤

The phrase “comes to the light” (v. 21a; cf. v. 20) speaks of coming to Jesus Christ, the light. This passage indicates that unrepentant evil doers will not come to Jesus Christ for their deeds will be shown for what they are (v. 20). Thus because of their evil ways they are not open to believing and responding to Jesus Christ – in contrast to those who seek to do what is true or right (v. 21).

John 5:39-47  You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, 40yet you refuse to come to me that you may have life. 41I do not receive glory from people. 42But I know that you do not have the love of God within you. 43I have come in my Father’s name, and you do not receive me. If another comes in his own name, you will receive him. 44How can you believe, when you receive glory from one another and do not seek the glory that comes from the only God? 45Do not think that I will accuse you to the Father. There is one who accuses you: Moses, on whom you have set your hope. 46For if you believed Moses, you would believe me; for he wrote of me. 47But if you do not believe his writings, how will you believe my words? ▤

The Jews, particularly the Jewish authorities, blankly refused to believe Jesus and to come to him to have life (v. 40); they were not open to Jesus and his message. Factors in this included: studying the Scriptures with closed minds (vv. 39-40) and so in fact not believing what the Scriptures actually teach (vv. 45-47); not having the “love of God” (v. 42), probably love for God (cf. CEV, GNT, NIrV); and their desire for glory or praise from men rather than from God (vv. 41-44).

John 12:37-40  Though he had done so many signs before them, they still did not believe in him, 38so that the word spoken by the prophet Isaiah might be fulfilled: “Lord, who has believed what he heard from us, and to whom has the arm of the Lord been revealed?” 39Therefore they could not believe. For again Isaiah said, 40“He has blinded their eyes and hardened their heart, lest they see with their eyes, and understand with their heart, and turn, and I would heal them.” ▤

Verses 39-40 speak of God’s judicial blinding of many of the Jews – with their subsequent lack of spiritual perception and openness – as being the reason for their unbelief (vv. 37-38).

Luke 8:15  As for that in the good soil, they are those who, hearing the word, hold it fast in an honest and good heart, and bear fruit with patience. ▤

One can infer from this that having “an honest and good heart” is important for being open to responding to God’s word and holding to it.

- One needs to recognize one’s sin:

Matt 21:31b-32  Jesus said to them, “Truly, I say to you, the tax collectors and the prostitutes go into the kingdom of God before you. 32For John came to you in the way of righteousness, and you did not believe him, but the tax collectors and the prostitutes believed him. And even when you saw it, you did not afterward change your minds and believe him. ▤

Here Jesus is addressing the self-righteous chief priests and elders. These verses exemplify the fact that admitted sinners are open to believing and responding to God’s message, in contrast to those who are self-righteous. To be open to the message one must recognize one’s sin (cf. 9:13b).

Now is the time to seek God and to respond to him

Isa 55:6  Seek the LORD while he may be found; call upon him while he is near; … ▤

Hos 10:12  Sow for yourselves righteousness; reap steadfast love; break up your fallow ground, for it is the time to seek the LORD, that he may come and rain righteousness upon you. ▤

2Cor 6:1-2  Working together with him, then, we appeal to you not to receive the grace of God in vain. 2For he says, “In a favorable time I listened to you, and in a day of salvation I have helped you.” Behold, now is the favorable time; behold, now is the day of salvation. ▤

To underline the urgent need to respond to – or to secure – the offer of salvation that God has given in his favor or “grace” (v. 1), Paul cites Isaiah 49:8, applying it to the present time.

Heb 4:6-7  Since therefore it remains for some to enter it, and those who formerly received the good news failed to enter because of disobedience, 7again he appoints a certain day, “Today,” saying through David so long afterward, in the words already quoted, “Today, if you hear his voice, do not harden your hearts.” ▤

“Today” – the present time, which will not continue indefinitely – is the time to respond positively to God’s voice. Here the particular context concerns taking hold of the opportunity of entering God’s rest (cf. vv. 1-12).

Mark 1:14-15  Now after John was arrested, Jesus came into Galilee, proclaiming the gospel of God, 15and saying, “The time is fulfilled, and the kingdom of God is at hand; repent and believe in the gospel.” ▤

Jesus Christ’s life, ministry and sacrifice inaugurated the kingdom of God in its current form – a spiritual, present reality, to be fully consummated at the end of the age when God’s authority will be fully imposed once and for all. With the nearness of its present form – before its consummation – now is the time for the required response, to “repent and believe in the gospel” (v. 15)

Luke 12:54-59  He also said to the crowds, “When you see a cloud rising in the west, you say at once, ‘A shower is coming.’ And so it happens. 55And when you see the south wind blowing, you say, ‘There will be scorching heat,’ and it happens. 56You hypocrites! You know how to interpret the appearance of earth and sky, but why do you not know how to interpret the present time? 57“And why do you not judge for yourselves what is right? 58As you go with your accuser before the magistrate, make an effort to settle with him on the way, lest he drag you to the judge, and the judge hand you over to the officer, and the officer put you in prison. 59I tell you, you will never get out until you have paid the very last penny.”i ▤

i Greek lepton, a Jewish bronze or copper coin worth about 1/128 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

Despite the fact that the people could read the signs which indicated a change in the weather (vv. 54-55), they could not – or were not willing to – interpret the signs of the present time (primarily what God was doing through Jesus) and respond accordingly. Jesus uses the illustration in vv. 58-59 to portray their plight and highlight the urgency for them to take action now to be reconciled to God. Jesus’ teaching is very much applicable today. Note that in v. 58, “accuser”, “magistrate”, “judge” and “officer” may all refer to God, reflecting various aspects of his position in regard to people while they remain not reconciled to him.

Luke 13:23-25  And someone said to him, “Lord, will those who are saved be few?” And he said to them, 24“Strive to enter through the narrow door. For many, I tell you, will seek to enter and will not be able. 25When once the master of the house has risen and shut the door, and you begin to stand outside and to knock at the door, saying, ‘Lord, open to us,’ then he will answer you, ‘I do not know where you come from.’ ▤

Instead of addressing the issue of how many would be saved (v. 23), Jesus speaks of what one needs to do in order to be saved – i.e. we must do all we can to enter the narrow door of salvation (cf. Matt 7:13-14 ⇓). In speaking of this, Jesus refers to the need to act now, saying that the time will come when the door will be closed and it will be too late for those who want to enter then (v. 25).

Other preliminary points to consider

See also:

- Be willing to give up everything to follow Jesus Christ

- Be willing to give up everything – even life’s most basic and dearest things

- Spiritual Ignorance (I): Causes and Results

- God’s People Face Persecution

Matt 7:13-14  Enter by the narrow gate. For the gate is wide and the way is easyj that leads to destruction, and those who enter by it are many. 14For the gate is narrow and the way is hard that leads to life, and those who find it are few. ▤

j Some manuscripts For the way is wide and easy

This implies that determined effort is required to: find the “gate” or way that leads to life; enter through the “gate” (cf. Luke 13:23 ⇑); and keep to the narrow way to life.

Luke 14:15-24  When one of those who reclined at table with him heard these things, he said to him, “Blessed is everyone who will eat bread in the kingdom of God!” 16But he said to him, “A man once gave a great banquet and invited many. 17And at the time for the banquet he sent his servantk to say to those who had been invited, ‘Come, for everything is now ready.’ 18But they all alike began to make excuses. The first said to him, ‘I have bought a field, and I must go out and see it. Please have me excused.’ 19And another said, ‘I have bought five yoke of oxen, and I go to examine them. Please have me excused.’ 20And another said, ‘I have married a wife, and therefore I cannot come.’ 21So the servant came and reported these things to his master. Then the master of the house became angry and said to his servant, ‘Go out quickly to the streets and lanes of the city, and bring in the poor and crippled and blind and lame.’ 22And the servant said, ‘Sir, what you commanded has been done, and still there is room.’ 23And the master said to the servant, ‘Go out to the highways and hedges and compel people to come in, that my house may be filled. 24For I tell you,l none of those men who were invited shall taste my banquet.’” ▤

k Greek bondservant; also verses 21, 22, 23

l The Greek word for you here is plural

This is a parable portraying God’s invitation to all people to come into his kingdom (v. 15). It largely contrasts the responses of the self-sufficient – with their higher priorities (vv. 18-20) – and the needy, who it implies generally do respond positively (vv. 21-22). As such it warns against: being self-sufficient, seeing little need for God in our lives; and giving other things a higher priority than God, leaving no time for him.

Note that the instruction to go beyond the city limits to urge people to come in (v. 23), may allude to the extension of God’s offer of salvation to the Gentiles. Thus the uninterested group would then appear to largely signify those of the Jews who were self-sufficient and self-righteous – notably the religious leaders of the day.

Luke 14:28-33  For which of you, desiring to build a tower, does not first sit down and count the cost, whether he has enough to complete it? 29Otherwise, when he has laid a foundation and is not able to finish, all who see it begin to mock him, 30saying, ‘This man began to build and was not able to finish.’ 31Or what king, going out to encounter another king in war, will not sit down first and deliberate whether he is able with ten thousand to meet him who comes against him with twenty thousand? 32And if not, while the other is yet a great way off, he sends a delegation and asks for terms of peace. 33So therefore, any one of you who does not renounce all that he has cannot be my disciple. ▤

The cost of being a disciple of Jesus Christ is enormous (v. 33). So those who want to respond and follow him should first count the cost (cf. vv. 29-32).

Heb 2:2-3a  For since the message declared by angels proved to be reliable, and every transgression or disobedience received a just retribution, 3how shall we escape if we neglect such a great salvation? ▤

If people were accountable under the OT law – as a means of obtaining righteousness in God’s sight – how much more so are we in the light of God’s greater offer of salvation through Jesus Christ. Neglecting it will bring dreadful consequences.

Note: Apart from God, life is pointless

See also:

- Note: Do not work for things that do not satisfy or do not last – and so are in effect meaningless

The following references are from Ecclesiastes. Its main theme, often underlying some of its more despairing conclusions, is that apart from God everything is pointless. In conveying this, “vanity” is often used. The word translated as “vanity” literally means “vapor” (cf. 1:2 text note), pointing to something being without substance, fleeting and/or elusive. Thus “vanity” presumably has the sense of being “in vain” – being worthless, empty, futile and/or unfulfilling.

Relevant to this whole section (God’s Invitation) is the assertion apparent in the references that to live without God – with life’s realities being what they are – leaves one’s life a largely pointless existence.

Eccl 1:2-10  Vanitym of vanities, says the Preacher, vanity of vanities! All is vanity. 3What does man gain by all the toil at which he toils under the sun? 4A generation goes, and a generation comes, but the earth remains forever. 5The sun rises, and the sun goes down, and hastensn to the place where it rises. 6The wind blows to the south and goes around to the north; around and around goes the wind, and on its circuits the wind returns. 7All streams run to the sea, but the sea is not full; to the place where the streams flow, there they flow again. 8All things are full of weariness; a man cannot utter it; the eye is not satisfied with seeing, nor the ear filled with hearing. 9What has been is what will be, and what has been done is what will be done, and there is nothing new under the sun. 10Is there a thing of which it is said, “See, this is new”? It has been already in the ages before us. ▤

m Hebrew vapor (so throughout Ecclesiastes)

n Or and returns panting

Verses 5-7 portray the unchanging patterns of nature, which the author uses to illustrate that no matter what people do, nothing really satisfies (v. 8) or changes (vv. 9-10).

Eccl 1:14-15  I have seen everything that is done under the sun, and behold, all is vanity and a striving after wind.o 15What is crooked cannot be made straight, and what is lacking cannot be counted. ▤

o Or a feeding on wind; compare Hosea 12:1 (so throughout Ecclesiastes)

Verse 15 appears to be saying that much of what is wrong in life cannot be fixed – although there other interpretations.

Eccl 2:1-2  I said in my heart, “Come now, I will test you with pleasure; enjoy yourself.” But behold, this also was vanity. 2I said of laughter, “It is mad,” and of pleasure, “What use is it?” ▤

Eccl 2:15-16  Then I said in my heart, “What happens to the fool will happen to me also. Why then have I been so very wise?” And I said in my heart that this also is vanity. 16For of the wise as of the fool there is no enduring remembrance, seeing that in the days to come all will have been long forgotten. How the wise dies just like the fool! ▤

Eccl 2:22-23, 26  What has a man from all the toil and striving of heart with which he toils beneath the sun? 23For all his days are full of sorrow, and his work is a vexation. Even in the night his heart does not rest. This also is vanity. ▤  … 26For to the one who pleases him God has given wisdom and knowledge and joy, but to the sinner he has given the business of gathering and collecting, only to give to one who pleases God. This also is vanity and a striving after wind. ▤

In v. 26 the author asserts that the sinner’s efforts are useless to him, toiling for no benefit to himself.

Eccl 3:19  For what happens to the children of man and what happens to the beasts is the same; as one dies, so dies the other. They all have the same breath, and man has no advantage over the beasts, for all is vanity. ▤

Eccl 4:4  Then I saw that all toil and all skill in work come from a man’s envy of his neighbor. This also is vanity and a striving after wind. ▤

If one’s labor basically stems from envy of others – wanting what they have – then it is a rather pointless, hollow exercise.

Eccl 4:13-16  Better was a poor and wise youth than an old and foolish king who no longer knew how to take advice. 14For he went from prison to the throne, though in his own kingdom he had been born poor. 15I saw all the living who move about under the sun, along with thatp youth who was to stand in the king’sq place. 16There was no end of all the people, all of whom he led. Yet those who come later will not rejoice in him. Surely this also is vanity and a striving after wind. ▤

p Hebrew the second

q Hebrew his

The previous king was foolish (v. 13), and so presumably the people were not happy with him. At first the new king, the youth, pleased the people – but later subjects were not pleased with him either. Such cycles of making a change in leadership only to be followed by disenchantment with the leader is to a large degree a pointless phenomenon. (The thought could also be applied to making some other kinds of changes in life.)

Eccl 11:8, 10  So if a person lives many years, let him rejoice in them all; but let him remember that the days of darkness will be many. All that comes is vanity. ▤  … 10Remove vexation from your heart, and put away painr from your body, for youth and the dawn of life are vanity. ▤

r Or evil

In later life, with one’s failing health, there will be many dark days; enduring many of them appears a meaningless proposition (v. 8). By the same token we should not be overly troubled by problems and physical disorders we encounter earlier in life, for youth and good health are short lived anyway and so soon come to nothing (v. 10).

Pray for persecuted Christians

Section B

Repentance

Section Jumps

- We must repent

- Confess your sins . . .

- . . . and turn from sinful ways

- In turning from sin, do what is good and right . . .

- . . . and turn to God

- Repentance is required for the forgiveness of sins

- Repentance leads to life

- Repentance leads to spiritual enlightenment

- Not repenting will result in judgment and eternal punishment

- Note: The great rejoicing in heaven over one sinner who repents

See also:

- Addressing Sin (I): Return from Sin to God

- Addressing Sin (II): Deal with Sin before God

The words in the Bible that are translated as “repent” speak of: changing one’s mind, regret and consequently turning around. When people are called to repent, they are called to change their mindset and turn away from sin to God.

Repentance and belief (or faith) are inextricably linked. Prior to repentance we must believe that God exists and that he requires us to turn to him. On repenting we must believe in Jesus Christ for forgiveness of the sin that we have turned away from.

We must repent

See also:

- Mark 1:4 ⇓

- . . . We are to both believe and repent

Matt 3:1-3  In those days John the Baptist came preaching in the wilderness of Judea, 2“Repent, for the kingdom of heaven is at hand.” 3For this is he who was spoken of by the prophet Isaiah when he said, “The voice of one crying in the wilderness: ‘Prepares the way of the Lord; make his paths straight.’” ▤

s Or crying: Prepare in the wilderness

The call in v. 3b is in effect a call for repentance (complementing the one in v. 2). Its implication appears to be that people should prepare themselves for the Lord, straightening out their lives – making them right and true.

Matt 4:17  From that time Jesus began to preach, saying, “Repent, for the kingdom of heaven is at hand.” ▤

Like John the Baptist in 3:1 above, Jesus emphasizes the need and urgency for one to repent by warning them that “the kingdom of heaven is at hand”, meaning that the kingdom “has come or is coming soon” (NLT text note). See also the introductory comment on The Kingdom of God.

Mark 6:12  So they went out and proclaimed that people should repent. ▤

Acts 17:30  The times of ignorance God overlooked, but now he commands all people everywhere to repent, … ▤

- Jesus called people who recognized themselves as sinners, to repentance:

Luke 5:32  I have not come to call the righteous but sinners to repentance. ▤

In this context “the righteous” refers to those who saw themselves as such – self-righteous people.

Confess your sins . . .

See also:

- Confess your sin to God

Mark 1:4-5  John appeared, baptizing in the wilderness and proclaiming a baptism of repentance for the forgiveness of sins. 5And all the country of Judea and all Jerusalem were going out to him and were being baptized by him in the river Jordan, confessing their sins. ▤

This suggests that confession of sins is a significant act in the process of repentance, with the people “confessing their sins” (v. 5) in undergoing John’s “baptism of repentance” (v. 4).

Acts 19:18  Also many of those who were now believers came, confessing and divulging their practices. ▤

1Jn 1:9  If we confess our sins, he is faithful and just to forgive us our sins and to cleanse us from all unrighteousness. ▤

This was actually written to Christians, rather than people turning to God for the first time. Confession, like repentance, is something believers need to keep doing when they inevitably sin. (See also Confess your sin to God.)

Luke 15:21  And the son said to him, ‘Father, I have sinned against heaven and before you. I am no longer worthy to be called your son.’t ▤

t Some manuscripts add treat me as one of your hired servants

Here Jesus was drawing a parallel between the Prodigal Son’s return to his father – which involved this confession of his sin – and that of repentant sinners coming to God.

. . . and turn from sinful ways

See also:

- Stop sinning, turning away from sin

Ezek 33:11  Say to them, As I live, declares the Lord GOD, I have no pleasure in the death of the wicked, but that the wicked turn from his way and live; turn back, turn back from your evil ways, for why will you die, O house of Israel? ▤

2Tim 2:19  But God’s firm foundation stands, bearing this seal: “The Lord knows those who are his,” and, “Let everyone who names the name of the Lord depart from iniquity.” ▤

Acts 3:26  God, having raised up his servant, sent him to you first, to bless you by turning every one of you from your wickedness. ▤

John 8:11  She said, “No one, Lord.” And Jesus said, “Neither do I condemn you; go, and from now on sin no more.” ▤

Jesus was speaking here to a woman who had been caught in adultery.

Jonah 3:8  … but let man and beast be covered with sackcloth, and let them call out mightily to God. Let everyone turn from his evil way and from the violence that is in his hands. ▤

In turning from sin, do what is good and right . . .

See also:

- The Need for Good Deeds

Ps 34:14  Turn away from evil and do good; seek peace and pursue it. ▤

Isa 1:16-17  Wash yourselves; make yourselves clean; remove the evil of your deeds from before my eyes; cease to do evil, 17learn to do good; seek justice, correct oppression; bring justice to the fatherless, plead the widow’s cause. ▤

Jer 7:5  For if you truly amend your ways and your deeds, if you truly execute justice one with another, … ▤

Jer 35:15a  I have sent to you all my servants the prophets, sending them persistently, saying, ‘Turn now every one of you from his evil way, and amend your deeds, and do not go after other gods to serve them, and then you shall dwell in the land that I gave to you and your fathers.’ ▤

To “amend” our deeds means that we must change the way we act (cf. NIrV). As such we need to turn from evil and sin, and begin to do what is good and right (cf. CEV, GNT, NCV).

Dan 4:27  Therefore, O king, let my counsel be acceptable to you: break off your sins by practicing righteousness, and your iniquities by showing mercy to the oppressed, that there may perhaps be a lengthening of your prosperity. ▤

Ezek 18:21  But if a wicked person turns away from all his sins that he has committed and keeps all my statutes and does what is just and right, he shall surely live; he shall not die. ▤

Matt 3:8  Bear fruit in keeping with repentance. ▤

People are to do things that show they have repented (cf. CEV, GNT, NCV, NLT; Acts 26:20 ↓).

Acts 26:20  … but declared first to those in Damascus, then in Jerusalem and throughout all the region of Judea, and also to the Gentiles, that they should repent and turn to God, performing deeds in keeping with their repentance. ▤

. . . and turn to God

See also:

- Acts 26:20 ⇑

- Isa 55:7 ⇓

- Return to God

- Return to God with all your heart – not insincerely

Isa 45:22  Turn to me and be saved, all the ends of the earth! For I am God, and there is no other. ▤

Acts 14:15  Men, why are you doing these things? We also are men, of like nature with you, and we bring you good news, that you should turn from these vain things to a living God, who made the heaven and the earth and the sea and all that is in them. ▤

Acts 20:20-21  … how I did not shrink from declaring to you anything that was profitable, and teaching you in public and from house to house, 21testifying both to Jews and to Greeks of repentance toward God and of faith in our Lord Jesus Christ. ▤

1Thes 1:9  For they themselves report concerning us the kind of reception we had among you, and how you turned to God from idols to serve the living and true God, … ▤

Acts 11:21  And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. ▤

Here the reference is to turning to Jesus Christ (cf. v. 20).

1Pet 2:25  For you were straying like sheep, but have now returned to the Shepherd and Overseer of your souls. ▤

In the light of the context, Peter seems to be speaking of his readers’ pre-conversion state. Thus “returned” would appear to have the sense of “turned” (NLT). The “Shepherd and Overseer” is Jesus Christ.

2Ki 23:25  Before him there was no king like him, who turned to the LORD with all his heart and with all his soul and with all his might, according to all the Law of Moses, nor did any like him arise after him. ▤

- God accepts those who do what is right (and fear him):

Acts 10:34-35  So Peter opened his mouth and said: “Truly I understand that God shows no partiality, 35but in every nation anyone who fears him and does what is right is acceptable to him. ▤

Repentance is required for the forgiveness of sins

See also:

- . . . Forgive and God will forgive you

- When we repent God forgives our sins . . .

Note that the above subsections speak of what is involved in repenting. This and the following subsections speak of the outcomes of repenting (and of not repenting).

Mark 1:4  John appeared, baptizing in the wilderness and proclaiming a baptism of repentance for the forgiveness of sins. ▤

The repentance that John’s baptism signified brought forgiveness of sins.

Luke 24:47  … and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. ▤

The inference is that repenting brings forgiveness of sins (cf. CEV, NLT), because of what Jesus has accomplished (cf. Acts 2:38 ↓).

Acts 2:38-39  And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. 39For the promise is for you and for your children and for all who are far off, everyone whom the Lord our God calls to himself.” ▤

Note that this speaks of receiving the gift of the Holy Spirit as a further outcome of repentance.

Acts 3:19  Repent therefore, and turn again, that your sins may be blotted out, … ▤

Acts 5:31  God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. ▤

As with Luke 24:47 above, the inference is that repentance brings forgiveness of sins (cf. NLT).

Acts 26:17-18  … delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

Although in this and the following references repentance is not specifically referred to, the actions spoken of are indicative of it. As such the actions lead to God’s forgiveness.

Isa 55:7  … let the wicked forsake his way, and the unrighteous man his thoughts; let him return to the LORD, that he may have compassion on him, and to our God, for he will abundantly pardon. ▤

Ezek 33:14-16  Again, though I say to the wicked, ‘You shall surely die,’ yet if he turns from his sin and does what is just and right, 15if the wicked restores the pledge, gives back what he has taken by robbery, and walks in the statutes of life, not doing injustice, he shall surely live; he shall not die. 16None of the sins that he has committed shall be remembered against him. He has done what is just and right; he shall surely live. ▤

1Jn 1:9  If we confess our sins, he is faithful and just to forgive us our sins and to cleanse us from all unrighteousness. ▤

- Repentance is linked with redemption:

Isa 59:20  “And a Redeemer will come to Zion, to those in Jacob who turn from transgression,” declares the LORD. ▤

This seems to anticipate Jesus Christ’s redemptive work. Note that Jeremiah 4:14a similarly links repentance with being saved: “O Jerusalem, wash your heart from evil, that you may be saved.”

Repentance leads to life

See also:

- Ezek 33:14-16 ⇑

Acts 11:18  When they heard these things they fell silent. And they glorified God, saying, “Then to the Gentiles also God has granted repentance that leads to life.” ▤

Ezek 18:21-23, 26-32  “But if a wicked person turns away from all his sins that he has committed and keeps all my statutes and does what is just and right, he shall surely live; he shall not die. 22None of the transgressions that he has committed shall be remembered against him; for the righteousness that he has done he shall live. 23Have I any pleasure in the death of the wicked, declares the Lord GOD, and not rather that he should turn from his way and live? ▤  … 26When a righteous person turns away from his righteousness and does injustice, he shall die for it; for the injustice that he has done he shall die. 27Again, when a wicked person turns away from the wickedness he has committed and does what is just and right, he shall save his life. 28Because he considered and turned away from all the transgressions that he had committed, he shall surely live; he shall not die. 29Yet the house of Israel says, ‘The way of the Lord is not just.’ O house of Israel, are my ways not just? Is it not your ways that are not just? 30“Therefore I will judge you, O house of Israel, every one according to his ways, declares the Lord GOD. Repent and turn from all your transgressions, lest iniquity be your ruin.u 31Cast away from you all the transgressions that you have committed, and make yourselves a new heart and a new spirit! Why will you die, O house of Israel? 32For I have no pleasure in the death of anyone, declares the Lord GOD; so turn, and live.” ▤

u Or lest iniquity be your stumbling block

The references to living and dying in this passage are probably primarily in regard to physical life and premature death, but they also can be readily applied both to spiritual life in the present and in the afterlife.

Repentance leads to spiritual enlightenment

See also:

- Wisdom through God

2Tim 2:25-26  … correcting his opponents with gentleness. God may perhaps grant them repentance leading to a knowledge of the truth, 26and they may come to their senses and escape from the snare of the devil, after being captured by him to do his will. ▤

2Cor 3:14-16  But their minds were hardened. For to this day, when they read the old covenant, that same veil remains unlifted, because only through Christ is it taken away. 15Yes, to this day whenever Moses is read a veil lies over their hearts. 16But when onev turns to the Lord, the veil is removed. ▤

v Greek he

One can infer from this that whenever anyone turns to the Lord they are spiritually enlightened; any “veil” blocking spiritual insight is taken away. Note that rather than turning to the Lord in repentance from sin, this may well be primarily speaking of turning from the ways of the old covenant to the Lord Jesus Christ and the new covenant that he introduced. Even so, what it says is applicable to repentance from sin.

John 7:17  If anyone’s will is to do God’sw will, he will know whether the teaching is from God or whether I am speaking on my own authority. ▤

w Greek his

Choosing to do what one knows of God’s will – and evaluating Jesus’ teaching in the light of this – leads to the realization that Jesus’ teaching does come from God (cf. Luke 7:35 ↓). Thus this reflects that repentance leads to spiritual enlightenment.

- By following Jesus’ teaching, one’s life will show his teaching to be true:

Luke 7:35  Yet wisdom is justified by all her children. ▤

Jesus most likely meant that his and John’s wisdom or teaching is “shown to be true” (GNT; cf. AMP) “by the lives of those who follow it” (NLT, cf. CEV, GNT).

Not repenting will result in judgment and eternal punishment

Rom 2:5  But because of your hard and impenitent heart you are storing up wrath for yourself on the day of wrath when God’s righteous judgment will be revealed. ▤

Matt 3:8-10  Bear fruit in keeping with repentance. 9And do not presume to say to yourselves, ‘We have Abraham as our father,’ for I tell you, God is able from these stones to raise up children for Abraham. 10Even now the axe is laid to the root of the trees. Every tree therefore that does not bear good fruit is cut down and thrown into the fire. ▤

Repentance needs to be genuine, reflected in what we do (v. 8). Anything but genuine repentance will result in destruction (v. 10), as John the Baptist warned the Jews (vv. 9-10).

Matt 11:20-24  Then he began to denounce the cities where most of his mighty works had been done, because they did not repent. 21“Woe to you, Chorazin! Woe to you, Bethsaida! For if the mighty works done in you had been done in Tyre and Sidon, they would have repented long ago in sackcloth and ashes. 22But I tell you, it will be more bearable on the day of judgment for Tyre and Sidon than for you. 23And you, Capernaum, will you be exalted to heaven? You will be brought down to Hades. For if the mighty works done in you had been done in Sodom, it would have remained until this day. 24But I tell you that it will be more tolerable on the day of judgment for the land of Sodom than for you.” ▤

Matt 12:41  The men of Nineveh will rise up at the judgment with this generation and condemn it, for they repented at the preaching of Jonah, and behold, something greater than Jonah is here. ▤

The implication is that unlike the people of Nineveh, the Jews largely did not repent. As such they faced condemnation at the final judgment.

Luke 13:1-5  There were some present at that very time who told him about the Galileans whose blood Pilate had mingled with their sacrifices. 2And he answered them, “Do you think that these Galileans were worse sinners than all the other Galileans, because they suffered in this way? 3No, I tell you; but unless you repent, you will all likewise perish. 4Or those eighteen on whom the tower in Siloam fell and killed them: do you think that they were worse offenders than all the others who lived in Jerusalem? 5No, I tell you; but unless you repent, you will all likewise perish.” ▤

Although the victims referred to had died terrible, untimely deaths, this did not mean that they were worse sinners than others. All people are sinners and whoever does not repent will also perish – they will die spiritually, a tragic spiritual ending paralleling the tragic physical deaths mentioned here.

John 5:14  Afterward Jesus found him in the temple and said to him, “See, you are well! Sin no more, that nothing worse may happen to you.” ▤

Scholars differ in their understanding of what Jesus meant in referring to something “worse”. It may be eternal punishment or something in the present life.

Ps 7:12  If a manx does not repent, Gody will whet his sword; he has bent and readied his bow; … ▤

x Hebrew he

y Hebrew he

Although not or not necessarily speaking of eternal punishment, the punishment for not repenting in this and the following passages serve to further illustrate that God will punish those who do not repent.

Ps 55:19  God will give ear and humble them, he who is enthroned from of old, Selah because they do not change and do not fear God. ▤

Ezek 3:19  But if you warn the wicked, and he does not turn from his wickedness, or from his wicked way, he shall die for his iniquity, but you will have delivered your soul. ▤

Rev 16:8-12  The fourth angel poured out his bowl on the sun, and it was allowed to scorch people with fire. 9They were scorched by the fierce heat, and they cursedz the name of God who had power over these plagues. They did not repent and give him glory. 10The fifth angel poured out his bowl on the throne of the beast, and its kingdom was plunged into darkness. People gnawed their tongues in anguish 11and cursed the God of heaven for their pain and sores. They did not repent of their deeds. 12The sixth angel poured out his bowl on the great river Euphrates, and its water was dried up, to prepare the way for the kings from the east. ▤

z Greek blasphemed; also verses 11, 21

The implication may be that any who had repented (vv. 9b, 11b) would have been spared from the ensuing judgments (vv. 10-11a, 12).

Note: The great rejoicing in heaven over one sinner who repents

Note that the following are adjacent passages in Luke 15.

Luke 15:1-7  Now the tax collectors and sinners were all drawing near to hear him. 2And the Pharisees and the scribes grumbled, saying, “This man receives sinners and eats with them.” 3So he told them this parable: 4“What man of you, having a hundred sheep, if he has lost one of them, does not leave the ninety-nine in the open country, and go after the one that is lost, until he finds it? 5And when he has found it, he lays it on his shoulders, rejoicing. 6And when he comes home, he calls together his friends and his neighbors, saying to them, ‘Rejoice with me, for I have found my sheep that was lost.’ 7Just so, I tell you, there will be more joy in heaven over one sinner who repents than over ninety-nine righteous persons who need no repentance. ▤

Commentators differ over whether the “ninety-nine righteous persons who need no repentance” (v. 7) refers to people already saved or, with irony, to people such as the scribes and the Pharisees (v. 2) who consider themselves righteous with no need to repent.

Luke 15:8-10  “Or what woman, having ten silver coins,a if she loses one coin, does not light a lamp and sweep the house and seek diligently until she finds it? 9And when she has found it, she calls together her friends and neighbors, saying, ‘Rejoice with me, for I have found the coin that I had lost.’ 10Just so, I tell you, there is joy before the angels of God over one sinner who repents.” ▤

a Greek ten drachmas; a drachma was a Greek coin approximately equal in value to a Roman denarius, worth about a day’s wage for a laborer

Luke 15:11-14, 17, 20-24  And he said, “There was a man who had two sons. 12And the younger of them said to his father, ‘Father, give me the share of property that is coming to me.’ And he divided his property between them. 13Not many days later, the younger son gathered all he had and took a journey into a far country, and there he squandered his property in reckless living. 14And when he had spent everything, a severe famine arose in that country, and he began to be in need. ▤  … 17“But when he came to himself, he said, ‘How many of my father’s hired servants have more than enough bread, but I perish here with hunger! ▤  … 20And he arose and came to his father. But while he was still a long way off, his father saw him and felt compassion, and ran and embraced him and kissed him. 21And the son said to him, ‘Father, I have sinned against heaven and before you. I am no longer worthy to be called your son.’b 22But the father said to his servants,c ‘Bring quickly the best robe, and put it on him, and put a ring on his hand, and shoes on his feet. 23And bring the fattened calf and kill it, and let us eat and celebrate. 24For this my son was dead, and is alive again; he was lost, and is found.’ And they began to celebrate. ▤

b Some manuscripts add treat me as one of your hired servants

c Greek bondservants

The role of the father parallels that of God – and presumably the celebration parallels that in heaven over a repentant sinner.

- Rather than be angry, God’s people should share in the rejoicing over a repentant sinner:

Luke 15:25-32  “Now his older son was in the field, and as he came and drew near to the house, he heard music and dancing. 26And he called one of the servants and asked what these things meant. 27And he said to him, ‘Your brother has come, and your father has killed the fattened calf, because he has received him back safe and sound.’ 28But he was angry and refused to go in. His father came out and entreated him, 29but he answered his father, ‘Look, these many years I have served you, and I never disobeyed your command, yet you never gave me a young goat, that I might celebrate with my friends. 30But when this son of yours came, who has devoured your property with prostitutes, you killed the fattened calf for him!’ 31And he said to him, ‘Son, you are always with me, and all that is mine is yours. 32It was fitting to celebrate and be glad, for this your brother was dead, and is alive; he was lost, and is found.’” ▤

The attitude of the older son reflects that of the Pharisees and the teachers of the law (cf. v. 2). This latter part of the parable of the Prodigal Son is in effect an exhortation to them to, like God, be accepting of repentant sinners. Note that in view of this and the criticism of Jewish leaders (cf. v. 2) which apparently prompted the ensuing parables (above), the rejoicing of God’s people – along with that of angels in heaven (cf. v. 7 ↑, v. 10 ↑) – over a repentant sinner is probably being portrayed here (vv. 25, 32; cf. vv. 23-24 ↑).

Pray for persecuted Christians

Section C

Belief in Jesus Christ (I): General

Section Jumps

- Believe in Jesus Christ

- Believe that Jesus is the Christ, the Son of God

- Further key things to know and believe about Jesus Christ

- Believing in Jesus Christ is integral to believing in God . . .

- . . . One’s response to Jesus Christ is one’s response to God, who sent him

- Superficial belief is not enough . . .

- . . . We are to both believe and repent

See also:

- Baptism

- Confession of Jesus Christ

Believe in Jesus Christ

Believing in Jesus Christ involves believing what the Bible says about: who he is; what he taught and did; his death and resurrection; and the results of his death and resurrection. Regarding the results of his death and resurrection, we are to believe that as a result of his death and resurrection Jesus Christ provides the things discussed below in Belief in Jesus Christ (III): Outcomes.

John 6:29  Jesus answered them, “This is the work of God, that you believe in him whom he has sent.” ▤

1Jn 3:23  And this is his commandment, that we believe in the name of his Son Jesus Christ and love one another, just as he has commanded us. ▤

To “believe in the name” of Jesus Christ is basically to believe in Jesus Christ (cf. CEV, GNT, NCV) and all that he signifies.

John 3:16, 18  For God so loved the world,d that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤  … 18Whoever believes in him is not condemned, but whoever does not believe is condemned already, because he has not believed in the name of the only Son of God. ▤

d Or For this is how God loved the world

John 9:35-38  Jesus heard that they had cast him out, and having found him he said, “Do you believe in the Son of Man?”e 36He answered, “And who is he, sir, that I may believe in him?” 37Jesus said to him, “You have seen him, and it is he who is speaking to you.” 38He said, “Lord, I believe,” and he worshiped him. ▤

e Some manuscripts the Son of God

Note that the term “the Son of Man” (v. 35) is a title Jesus commonly used for himself. It is a messianic title (cf. Dan 7:13-14), but it also underlines Jesus’ humanity.

John 12:36a  While you have the light, believe in the light, that you may become sons of light. ▤

As elsewhere in John’s gospel, “light” is associated here with Jesus and his teaching. “While you have the light” presumably has Jesus’ departure in view. It reflects the urgency to “believe in the light” while one still has the opportunity to do so.

Acts 14:23  And when they had appointed elders for them in every church, with prayer and fasting they committed them to the Lord in whom they had believed. ▤

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hef was manifested in the flesh, vindicatedg by the Spirit,h seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

f Greek Who; some manuscripts God; others Which

g Or justified

h Or vindicated in spirit

Believe that Jesus is the Christ, the Son of God

See also:

- John 3:16, 18 ⇑; 1Jn 3:23 ⇑

- John 4:42 ⇓; John 17:8 ⇓

- [What to explain in spreading the gospel:] That Jesus is the Christ, the Son of God . . .

John 20:30-31  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; 31but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

John 11:27  She said to him, “Yes, Lord; I believe that you are the Christ, the Son of God, who is coming into the world.” ▤

John 6:69  … and we have believed, and have come to know, that you are the Holy One of God. ▤

The “Holy One of God” is a title referring to the Messiah or Christ (cf. John 11:27 ↑).

1Jn 4:15  Whoever confesses that Jesus is the Son of God, God abides in him, and he in God. ▤

1Jn 5:5, 13  Who is it that overcomes the world except the one who believes that Jesus is the Son of God? ▤  … 13I write these things to you who believe in the name of the Son of God that you may know that you have eternal life. ▤

Implicit in believing “in the name of the Son of God” (v. 13; cf. John 3:18 ⇑; 1Jn 3:23 ⇑) is believing that Jesus is the Son of God.

Acts 8:35-37  Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. 36And as they were going along the road they came to some water, and the eunuch said, “See, here is water! What prevents me from being baptized?”i ▤

i Some manuscripts add all or most of verse 37: And Philip said, “If you believe with all your heart, you may.” And he replied, “I believe that Jesus Christ is the Son of God.”

See v. 37, in the text note.

Further key things to know and believe about Jesus Christ

See also:

- Unit C. God and the World: Jesus Christ

- Belief in Jesus Christ (III): Outcomes

- [Spreading the gospel:] What Things to Explain

John 4:42  They said to the woman, “It is no longer because of what you said that we believe, for we have heard for ourselves, and we know that this is indeed the Savior of the world.” ▤

John 10:37-38  If I am not doing the works of my Father, then do not believe me; 38but if I do them, even though you do not believe me, believe the works, that you may know and understand that the Father is in me and I am in the Father. ▤

In saying: “the Father is in me and I am in the Father” Jesus points to the oneness or unity of himself and God – including their unified purpose in their work.

John 17:8  For I have given them the words that you gave me, and they have received them and have come to know in truth that I came from you; and they have believed that you sent me. ▤

Rom 10:9  … because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. ▤

The confession “Jesus is Lord” indicates that one believes Jesus is Lord over all creation.

1Thes 4:14  For since we believe that Jesus died and rose again, even so, through Jesus, God will bring with him those who have fallen asleep. ▤

- Thomas’s initial doubt and then belief in Jesus’ resurrection:

John 20:24-29  Now Thomas, one of the Twelve, called the Twin,j was not with them when Jesus came. 25So the other disciples told him, “We have seen the Lord.” But he said to them, “Unless I see in his hands the mark of the nails, and place my finger into the mark of the nails, and place my hand into his side, I will never believe.” 26Eight days later, his disciples were inside again, and Thomas was with them. Although the doors were locked, Jesus came and stood among them and said, “Peace be with you.” 27Then he said to Thomas, “Put your finger here, and see my hands; and put out your hand, and place it in my side. Do not disbelieve, but believe.” 28Thomas answered him, “My Lord and my God!” 29Jesus said to him, “Have you believed because you have seen me? Blessed are those who have not seen and yet have believed.” ▤

j Greek Didymus

Similarly Mark 16:9-13 contains further instances of Jesus’ followers at first not believing that he had risen. These instances are followed by Jesus’ appearance and rebuke in v. 14b: “… he rebuked them for their unbelief and hardness of heart, because they had not believed those who saw him after he had risen.”

Believing in Jesus Christ is integral to believing in God . . .

See also:

- 1Jn 2:22-23 ⇓

- . . . God himself testified to Jesus and his claims

Believing in Jesus Christ is necessary for believing in what God has said and done/accomplished – an essential part of believing in God himself.

John 12:44  And Jesus cried out and said, “Whoever believes in me, believes not in me but in him who sent me. ▤

Acts 16:31, 34  And they said, “Believe in the Lord Jesus, and you will be saved, you and your household.” ▤  … 34Then he brought them up into his house and set food before them. And he rejoiced along with his entire household that he had believed in God. ▤

John 5:24  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. ▤

Jesus’ words were from God, who sent him. As such, believing what Jesus said is integral to believing what God says.

1Pet 1:17-21  And if you call on him as Father who judges impartially according to each one’s deeds, conduct yourselves with fear throughout the time of your exile, 18knowing that you were ransomed from the futile ways inherited from your forefathers, not with perishable things such as silver or gold, 19but with the precious blood of Christ, like that of a lamb without blemish or spot. 20He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you 21who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God. ▤

It can be inferred from this passage that it is through “knowing” (v. 18a) – and so believing – such things about Jesus Christ that we believe in God, the one who raised and glorified him (v. 21a). As such, basically our faith and hope are in God (v. 21b) as the one who has orchestrated all that has been accomplished by and through Jesus Christ.

1Jn 4:14-16a  And we have seen and testify that the Father has sent his Son to be the Savior of the world. 15Whoever confesses that Jesus is the Son of God, God abides in him, and he in God. 16So we have come to know and to believe the love that God has for us. ▤

Here knowing and believing God’s love for us (v. 16) is correlated with believing that Jesus is God’s Son (v. 15), whom God in his wondrous love sent to save the world (v. 14).

. . . One’s response to Jesus Christ is one’s response to God, who sent him

See also:

- John 12:44 ⇑; John 5:24 ⇑

Whatever is one’s response to Jesus Christ is in effect one’s response to God, for it was God who sent Jesus Christ, to accomplish his will.

John 13:20  Truly, truly, I say to you, whoever receives the one I send receives me, and whoever receives me receives the one who sent me. ▤

Luke 10:16  “The one who hears you hears me, and the one who rejects you rejects me, and the one who rejects me rejects him who sent me.” ▤

Mark 9:37  “Whoever receives one such child in my name receives me, and whoever receives me, receives not me but him who sent me.” ▤

John 5:23  … that all may honor the Son, just as they honor the Father. Whoever does not honor the Son does not honor the Father who sent him. ▤

John 15:23  Whoever hates me hates my Father also. ▤

1Jn 2:22-23  Who is the liar but he who denies that Jesus is the Christ? This is the antichrist, he who denies the Father and the Son. 23No one who denies the Son has the Father. Whoever confesses the Son has the Father also. ▤

Verse 2 indicates that to deny Jesus – more specifically, to deny that Jesus is the Christ – is to deny God as well. Verse 23 then enlarges on this, correlating both denying Jesus Christ with not having God and acknowledging Jesus Christ with having God.

- We need to have faith in the power of God, who raised Jesus:

Col 2:11-12  In him also you were circumcised with a circumcision made without hands, by putting off the body of the flesh, by the circumcision of Christ, 12having been buried with him in baptism, in which you were also raised with him through faith in the powerful working of God, who raised him from the dead. ▤

This is probably speaking of faith in God having the power to have raised Jesus Christ from the dead and to also raise us – both to spiritual life now and life ever after.

Superficial belief is not enough . . .

See also:

- True faith involves good deeds . . .

- . . . One’s Christianity should be proven by one’s deeds

Luke 8:13  And the ones on the rock are those who, when they hear the word, receive it with joy. But these have no root; they believe for a while, and in time of testing fall away. ▤

Such belief is superficial rather than deep-rooted. It is not entrenched in one’s thoughts, persistently influencing one’s behaviour. Moreover, it does not last.

John 2:23-25  Now when he was in Jerusalem at the Passover Feast, many believed in his name when they saw the signs that he was doing. 24But Jesus on his part did not entrust himself to them, because he knew all people 25and needed no one to bear witness about man, for he himself knew what was in man. ▤

Jesus may well have had in view superficial belief that is based on miraculous signs alone and that comes with following what others are thinking – one that does not produce commitment.

Acts 8:13, 18-23  Even Simon himself believed, and after being baptized he continued with Philip. And seeing signs and great miraclesk performed, he was amazed. ▤  … 18Now when Simon saw that the Spirit was given through the laying on of the apostles’ hands, he offered them money, 19saying, “Give me this power also, so that anyone on whom I lay my hands may receive the Holy Spirit.” 20But Peter said to him, “May your silver perish with you, because you thought you could obtain the gift of God with money! 21You have neither part nor lot in this matter, for your heart is not right before God. 22Repent, therefore, of this wickedness of yours, and pray to the Lord that, if possible, the intent of your heart may be forgiven you. 23For I see that you are in the galll of bitterness and in the bond of iniquity.” ▤

k Greek works of power

l That is, a bitter fluid secreted by the liver; bile

Simon’s belief (v. 13) was shallow or at best intellectual. It had not affected his heart (vv. 21-22) and his inner state (v. 23), leaving him vulnerable to condemnation (v. 20).

James 2:19-20  You believe that God is one; you do well. Even the demons believe—and shudder! 20Do you want to be shown, you foolish person, that faith apart from works is useless? ▤

Faith that does not produce good deeds is useless, merely superficial. True faith or belief must affect our lives as a whole – as the following subsection indicates.

Ps 106:12-14  Then they believed his words; they sang his praise. 13But they soon forgot his works; they did not wait for his counsel. 14But they had a wanton craving in the wilderness, and put God to the test in the desert; … ▤

This is an example of superficial or weak faith in God, evidenced by the people’s later actions (vv. 13-14).

. . . We are to both believe and repent

See also:

- Acts 8:13, 18-23 ⇑; James 2:19-20 ⇑

- Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned

- Obedience accompanies belief and faith

As reflected by the previous subsection, our belief in Jesus Christ must be a genuine, committed belief – of which one key aspect is repentance.

Mark 1:14-15  Now after John was arrested, Jesus came into Galilee, proclaiming the gospel of God, 15and saying, “The time is fulfilled, and the kingdom of God is at hand; repent and believe in the gospel.” ▤

Acts 20:20-21  … how I did not shrink from declaring to you anything that was profitable, and teaching you in public and from house to house, 21testifying both to Jews and to Greeks of repentance toward God and of faith in our Lord Jesus Christ. ▤

Acts 11:17-18  If then God gave the same gift to them as he gave to us when we believed in the Lord Jesus Christ, who was I that I could stand in God’s way?” 18When they heard these things they fell silent. And they glorified God, saying, “Then to the Gentiles also God has granted repentance that leads to life.” ▤

In v. 17 Peter speaks of fellow Jews and himself as having “believed in the Lord Jesus Christ”, whereas in v. 18 the Gentiles are spoken of as having repented. In view of this and the context, the suggestion is that Peter saw belief and repentance as complementary aspects of “getting right” with God.

Acts 11:21  And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. ▤

Acts 19:18-19  Also many of those who were now believers came, confessing and divulging their practices. 19And a number of those who had practiced magic arts brought their books together and burned them in the sight of all. And they counted the value of them and found it came to fifty thousand pieces of silver. ▤

Here belief is accompanied by repentance demonstrated by confession of sin (v. 18b) and turning from evil things (v. 19a).

Acts 26:17-18  … delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

This closely associates repenting (“turn from darkness to light and from the power of Satan to God”) with faith (“that they may receive… a place among those who are sanctified by faith in me”).

Rom 16:25-26  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— ▤

Obeying God – here associated with faith or belief – is of course a key aspect of repentance.

Jonah 3:5-10  And the people of Nineveh believed God. They called for a fast and put on sackcloth, from the greatest of them to the least of them. 6The word reachedm the king of Nineveh, and he arose from his throne, removed his robe, covered himself with sackcloth, and sat in ashes. 7And he issued a proclamation and published through Nineveh, “By the decree of the king and his nobles: Let neither man nor beast, herd nor flock, taste anything. Let them not feed or drink water, 8but let man and beast be covered with sackcloth, and let them call out mightily to God. Let everyone turn from his evil way and from the violence that is in his hands. 9Who knows? God may turn and relent and turn from his fierce anger, so that we may not perish.” 10When God saw what they did, how they turned from their evil way, God relented of the disaster that he had said he would do to them, and he did not do it. ▤

m Or had reached

Note the remorse shown by the Ninevites, in conjunction with believing (v. 5) and repenting (vv. 8, 10). See also Be sorrowful over your sin.

Pray for persecuted Christians

Section D

Belief in Jesus Christ (II): Reasons to Believe

Section Jumps

- Jesus Christ’s words and knowledge

- Jesus Christ’s deeds

- Jesus Christ’s death and resurrection

- Testimonies about Jesus Christ . . .

- . . . God himself testified to Jesus and his claims

See also:

- Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus

Jesus Christ’s words and knowledge

See also:

- John 17:8 ⇑

- Jesus’ teaching was amazing and powerful – leading people to believe in him . . .

John 1:47-50  Jesus saw Nathanael coming toward him and said of him, “Behold, an Israelite indeed, in whom there is no deceit!” 48Nathanael said to him, “How do you know me?” Jesus answered him, “Before Philip called you, when you were under the fig tree, I saw you.” 49Nathanael answered him, “Rabbi, you are the Son of God! You are the King of Israel!” 50Jesus answered him, “Because I said to you, ‘I saw you under the fig tree,’ do you believe? You will see greater things than these.” ▤

Here and in some of the following passages, Jesus’ words clearly reflect his complete knowledge – his omniscience – a compelling reason to believe in him and what he taught.

John 4:17-18, 29  The woman answered him, “I have no husband.” Jesus said to her, “You are right in saying, ‘I have no husband’; 18for you have had five husbands, and the one you now have is not your husband. What you have said is true.” ▤  … [The woman:] 29“Come, see a man who told me all that I ever did. Can this be the Christ?” ▤

Jesus’ words, revealing his knowledge of all things, caused the woman to believe or at least seriously consider that Jesus could well be the Messiah.

John 4:41-42  And many more believed because of his word. 42They said to the woman, “It is no longer because of what you said that we believe, for we have heard for ourselves, and we know that this is indeed the Savior of the world.” ▤

John 8:30  As he was saying these things, many believed in him. ▤

John 14:28-29  You heard me say to you, ‘I am going away, and I will come to you.’ If you loved me, you would have rejoiced, because I am going to the Father, for the Father is greater than I. 29And now I have told you before it takes place, so that when it does take place you may believe. ▤

Confirmation of Jesus’ knowledge of the future gives reason to believe in him (cf. John 2:14-22; 13:19). Note that “I am going to the Father” (v. 28b) appears to speak of Jesus’ ascension, which implies that “I am going away” (v. 28a) is also. As such, “I will come to you” (v. 28a) is often understood to refer to Jesus’ second coming (cf. v. 3) – which may well be the case. However by then it would be too late to believe, if confirming their belief in him for salvation is what Jesus has in mind in v. 29. Another possibility is that it refers to the coming of the Holy Spirit, which could be what is in view with the identical clause in v. 18 (cf. vv. 16-17).

John 16:30  Now we know that you know all things and do not need anyone to question you; this is why we believe that you came from God. ▤

The clause “do not need anyone to question you” may be meaning that Jesus had the capacity to answer a person’s question even before it was asked (cf. NCV).

Jesus Christ’s deeds

See also:

- Jesus’ deeds showed that he is the Messiah, the Christ

- Jesus’ deeds validated his claims about himself and God

- Jesus’ deeds led many people to believe in him

John 2:11  This, the first of his signs, Jesus did at Cana in Galilee, and manifested his glory. And his disciples believed in him. ▤

In turning water into wine (cf. vv. 1-10) Jesus “manifested His glory”. As such Jesus “displayed His greatness and His power openly” (AMP), pointing to his divine nature – leading his disciples to believe in him.

John 2:23  Now when he was in Jerusalem at the Passover Feast, many believed in his name when they saw the signs that he was doing. ▤

John 4:49-53  The official said to him, “Sir, come down before my child dies.” 50Jesus said to him, “Go; your son will live.” The man believed the word that Jesus spoke to him and went on his way. 51As he was going down, his servantsn met him and told him that his son was recovering. 52So he asked them the hour when he began to get better, and they said to him, “Yesterday at the seventh houro the fever left him.” 53The father knew that was the hour when Jesus had said to him, “Your son will live.” And he himself believed, and all his household. ▤

n Greek bondservants

o That is, at 1 P. M.

John 7:31  Yet many of the people believed in him. They said, “When the Christ appears, will he do more signs than this man has done?” ▤

John 11:14-15, 41-45  Then Jesus told them plainly, “Lazarus has died, 15and for your sake I am glad that I was not there, so that you may believe. But let us go to him.” ▤  … 41So they took away the stone. And Jesus lifted up his eyes and said, “Father, I thank you that you have heard me. 42I knew that you always hear me, but I said this on account of the people standing around, that they may believe that you sent me.” 43When he had said these things, he cried out with a loud voice, “Lazarus, come out.” 44The man who had died came out, his hands and feet bound with linen strips, and his face wrapped with a cloth. Jesus said to them, “Unbind him, and let him go.” 45Many of the Jews therefore, who had come with Mary and had seen what he did, believed in him, … ▤

John 20:30-31  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; 31but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

- Jesus criticized the attitude of refusing to believe in him unless one saw miracles:

John 4:48  So Jesus said to him, “Unless you see signs and wonders you will not believe.” ▤

Miracles give one little choice but to believe. Such belief is hardly faith and may even restrict the growth of one’s faith in God, making it dependant on further miracles to develop. Moreover, miracles are not enough to convince people who are not open to believing – “Though he had done so many signs before them, they still did not believe in him …” (John 12:37). Jesus also criticizes the seeking of signs in Matthew 12:38-39 in the following subsection.

Jesus Christ’s death and resurrection

See also:

- Note: Jesus Christ’s resurrection affirmed significant things about him

Matt 27:50-54  And Jesus cried out again with a loud voice and yielded up his spirit. 51And behold, the curtain of the temple was torn in two, from top to bottom. And the earth shook, and the rocks were split. 52The tombs also were opened. And many bodies of the saints who had fallen asleep were raised, 53and coming out of the tombs after his resurrection they went into the holy city and appeared to many. 54When the centurion and those who were with him, keeping watch over Jesus, saw the earthquake and what took place, they were filled with awe and said, “Truly this was the Sonp of God!” ▤

p Or a son

Note that “what took place” (v. 54) may well not include the resurrection of the many holy people (v. 52), which seems to have not been apparent till after Jesus’ resurrection (v. 53). For further comment see Jesus Christ’s resurrection was essential for our resurrection.

John 2:18-22  So the Jews said to him, “What sign do you show us for doing these things?” 19Jesus answered them, “Destroy this temple, and in three days I will raise it up.” 20The Jews then said, “It has taken forty-six years to build this temple, and will you raise it up in three days?” 21But he was speaking about the temple of his body. 22When therefore he was raised from the dead, his disciples remembered that he had said this, and they believed the Scripture and the word that Jesus had spoken. ▤

In v. 18 the Jews questioned Jesus’ authority to drive the money-changers and traders out of the temple (cf. vv. 14-16), preventing their commercial activities being carried out in the temple. Some commentators consider that they also had in view his reference to the temple as “my Father’s house” (v. 16) as being a messianic allusion and were essentially questioning such a claim to be the Messiah. Jesus gave his death and resurrection (vv. 19, 21) as proof that he had such authority and – if his messiahship was in question – that he was the Messiah. Thus when his death and resurrection occurred, his disciples believed him (v. 22). Note that in referring to destroying and raising up the “temple” or his body, possibly Jesus is alluding to himself replacing the actual temple as the means of accessing God.

John 8:28  So Jesus said to them, “When you have lifted up the Son of Man, then you will know that I am he, and that I do nothing on my own authority, but speak just as the Father taught me. ▤

Jesus Christ is speaking of his crucifixion, where he would be “lifted up” on the cross. This would lead to people knowing that he was who he claimed to be – presumably through the events marking his death (cf. Matt 27:50-54 ↑) and his subsequent resurrection.

John 13:19  I am telling you this now, before it takes place, that when it does take place you may believe that I am he. ▤

It appears that “before it takes place” refers to Jesus’ death – with the preceding events, including his betrayal (cf. v. 18) – and his subsequent resurrection. In addition to the importance of his death and resurrection themselves in showing who Jesus was, the fact that he predicted them also proved his claims (cf. John 2:18-22 ↑). The phrase “I am He” (cf. 8:38) is most likely meaning that he is the Messiah, the one for whom the Jews were waiting.

John 20:6-8  Then Simon Peter came, following him, and went into the tomb. He saw the linen cloths lying there, 7and the face cloth, which had been on Jesus’q head, not lying with the linen cloths but folded up in a place by itself. 8Then the other disciple, who had reached the tomb first, also went in, and he saw and believed; … ▤

q Greek his

The clause “he saw and believed” is primarily referring to believing that Jesus had risen. But additionally we can conclude that because Jesus had risen, John would have then naturally believed in Jesus and his claims – if he had not already.

- The period of Jesus’ death would be a sign for the Jews:

Matt 12:38-40  Then some of the scribes and Pharisees answered him, saying, “Teacher, we wish to see a sign from you.” 39But he answered them, “An evil and adulterous generation seeks for a sign, but no sign will be given to it except the sign of the prophet Jonah. 40For just as Jonah was three days and three nights in the belly of the great fish, so will the Son of Man be three days and three nights in the heart of the earth. ▤

Jesus’ supernatural emulation of Jonah’s experience – and the fact that he prophesied it – would be a sign to his generation of the validity of his claims. Note that the phrase “three days and three nights” is commonly understood to be referring somewhat figuratively to three days or parts thereof.

Testimonies about Jesus Christ . . .

Luke 1:1-4  Inasmuch as many have undertaken to compile a narrative of the things that have been accomplished among us, 2just as those who from the beginning were eyewitnesses and ministers of the word have delivered them to us, 3it seemed good to me also, having followed all things closely for some time past, to write an orderly account for you, most excellent Theophilus, 4that you may have certainty concerning the things you have been taught. ▤

Luke’s gospel – as with the other gospels – is a carefully investigated account (v. 3). As such, it gives one confidence about the certainty of what it (and the NT) teaches about Jesus – giving reason to believe it and so reason to believe in Jesus Christ. The fact that there were many other written accounts of testimonies of eyewitnesses (vv. 1-2) adds to the certainty.

John 5:31-34  If I alone bear witness about myself, my testimony is not deemed true. 32There is another who bears witness about me, and I know that the testimony that he bears about me is true. 33You sent to John, and he has borne witness to the truth. 34Not that the testimony that I receive is from man, but I say these things so that you may be saved. ▤

John the Baptist’s testimony regarding the truth about Jesus gives reason to believe and be saved (cf. John 10:40-42 ↓). In v. 32, Jesus could be referring to God (cf. v. 37 ⇓) rather than to John and his testimony, though John and his testimony are clearly in view in vv. 33-34. Note that in the first part of v. 34, Jesus is saying that he does not accept – or at least does not depend upon – human testimony.

John 4:39  Many Samaritans from that town believed in him because of the woman’s testimony, “He told me all that I ever did.” ▤

John 10:40-42  He went away again across the Jordan to the place where John had been baptizing at first, and there he remained. 41And many came to him. And they said, “John did no sign, but everything that John said about this man was true.” 42And many believed in him there. ▤

It would appear that “many believed in him” (v. 42) because of John’s testimony (v. 41b) in relationship with what would have taken place when many people came (v. 41a) to Jesus. These things would primarily have been Jesus’ performing of miraculous healings and his teaching – which would have confirmed critical aspects of John’s testimony.

John 19:31-37  Since it was the day of Preparation, and so that the bodies would not remain on the cross on the Sabbath (for that Sabbath was a high day), the Jews asked Pilate that their legs might be broken and that they might be taken away. 32So the soldiers came and broke the legs of the first, and of the other who had been crucified with him. 33But when they came to Jesus and saw that he was already dead, they did not break his legs. 34But one of the soldiers pierced his side with a spear, and at once there came out blood and water. 35He who saw it has borne witness—his testimony is true, and he knows that he is telling the truth—that you also may believe. 36For these things took place that the Scripture might be fulfilled: “Not one of his bones will be broken.” 37And again another Scripture says, “They will look on him whom they have pierced.” ▤

Verses 36-37 explain the significance of what was testified to in vv. 33-35; i.e. it was a fulfillment of Scripture regarding the Messiah, pointing to Jesus being the Messiah.

John 20:30-31  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; 31but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

The phrase “these are written” (v. 31) refers to the miraculous signs that John did record as testimony to Jesus Christ being the son of God, so that people might believe.

John 17:20-21  I do not ask for these only, but also for those who will believe in me through their word, 21that they may all be one, just as you, Father, are in me, and I in you, that they also may be in us, so that the world may believe that you have sent me. ▤

The unity of his followers in himself and God is a practical testimony from believers in all eras to others of Jesus’ claims, here in particular to him being sent by God. Note that in regard to the phrase “be in us”, some “ancient authorities read be one in us” (NRSV text note; cf. CEV, NCV).

. . . God himself testified to Jesus and his claims

See also:

- John 5:32 ⇑

Matt 3:16-17  And when Jesus was baptized, immediately he went up from the water, and behold, the heavens were opened to him,r and he saw the Spirit of God descending like a dove and coming to rest on him; 17and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son,s with whom I am well pleased.” ▤

r Some manuscripts omit to him

s Or my Son, my (or the) Beloved

As well as God’s voice (v. 17), the Holy Spirit’s descent on Jesus “in bodily form, like a dove” (Luke 3:22) was effectively a testimony from God, being apparent not only to Jesus but also to John (cf. John 1:32) and so presumably also to others present.

Matt 17:5  He was still speaking when, behold, a bright cloud overshadowed them, and a voice from the cloud said, “This is my beloved Son,t with whom I am well pleased; listen to him.” ▤

t Or my Son, my (or the) Beloved

At Jesus’ transfiguration (cf. vv. 1-3) God repeated his testimony to Jesus given at Jesus’ baptism (cf. Matt 3:17 ↑).

John 5:37-39  And the Father who sent me has himself borne witness about me. His voice you have never heard, his form you have never seen, 38and you do not have his word abiding in you, for you do not believe the one whom he has sent. 39You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, … ▤

The testimony of God referred to (v. 37) may be: the voice from heaven at Jesus’ baptism (cf. Matt 3:16-17 ↑); God’s word (vv. 38-39); or possibly the weighty testimony of the work that the Father had given Jesus (cf. v. 36). Irrespective of whether God’s word is in view in v. 37, the fact that the Scriptures are stated to bear witness about Jesus in v. 39 further points to God giving testimony to Jesus, through his word.

John 12:27-30  “Now is my soul troubled. And what shall I say? ‘Father, save me from this hour’? But for this purpose I have come to this hour. 28Father, glorify your name.” Then a voice came from heaven: “I have glorified it, and I will glorify it again.” 29The crowd that stood there and heard it said that it had thundered. Others said, “An angel has spoken to him.” 30Jesus answered, “This voice has come for your sake, not mine. ▤

God’s voice, in response to Jesus’ words, served to testify to and illustrate the authenticity of Jesus’ claims to being of God (as implied in v. 30). God’s words appear to mean that he had glorified his name through Jesus’ life, and would now do so again through Jesus’ death and resurrection. Note that the crowd as a whole did not recognize the voice for what it was (v. 29a), although some at least realized it was a supernatural voice (v. 29b).

Acts 2:22  Men of Israel, hear these words: Jesus of Nazareth, a man attested to you by God with mighty works and wonders and signs that God did through him in your midst, as you yourselves know— ▤

John 6:26-27  Jesus answered them, “Truly, truly, I say to you, you are seeking me, not because you saw signs, but because you ate your fill of the loaves. 27Do not labor for the food that perishes, but for the food that endures to eternal life, which the Son of Man will give to you. For on him God the Father has set his seal.” ▤

God’s “seal” is thought by some commentators to refer to God’s authentication – his “seal of approval” (NIV®; cf. GNT) – of Jesus as the one who can give “food that endures to eternal life” (v. 27) by enabling him to perform miraculous signs (v. 26), such as miraculously providing physical food for thousands of people (cf. vv. 10-14). Alternatively it may be a more general reference to him being approved by God in being chosen and sent on his mission, or a reference to his anointment with the Holy Spirit.

John 8:17-18, 54  In your Law it is written that the testimony of two people is true. 18I am the one who bears witness about myself, and the Father who sent me bears witness about me.” ▤  … 54Jesus answered, “If I glorify myself, my glory is nothing. It is my Father who glorifies me, of whom you say, ‘He is our God.’u ▤

u Some manuscripts your God

In saying that God witnessed to him (v. 18) and glorified him (v. 54), likewise bearing witness to him, Jesus may well have had his miracles primarily in view.

1Jn 5:9-11  If we receive the testimony of men, the testimony of God is greater, for this is the testimony of God that he has borne concerning his Son. 10Whoever believes in the Son of God has the testimony in himself. Whoever does not believe God has made him a liar, because he has not believed in the testimony that God has borne concerning his Son. 11And this is the testimony, that God gave us eternal life, and this life is in his Son. ▤

Verse 1 gives the essence of God’s testimony. The verses preceding this passage (vv. 5-8) are generally understood to indicate that the testimony was given through Jesus’ life, death and resurrection.

John 1:51  And he said to him, “Truly, truly, I say to you,v you will see heaven opened, and the angels of God ascending and descending on the Son of Man.” ▤

v The Greek for you is plural; twice in this verse

One interpretation of this verse is that Jesus is implying that the disciples would see heaven, or God, testifying to who he is. For further comment see God’s people have access to God through Jesus Christ – by the Holy Spirit.

Pray for persecuted Christians

Section E

Belief in Jesus Christ (III): Outcomes

Section Jumps

- We are forgiven of our sins and purified

- We are granted righteousness and justified before God

- We are saved

- We have eternal life

- We become a child of God

- We are given God’s Holy Spirit

- Other results of believing in Jesus Christ

- Those who do not believe in Jesus Christ are condemned and do not have life . . .

- . . . Further implications of not believing in Jesus Christ

Note that in conjunction with the following things being outcomes of believing in Jesus Christ, we are to believe in Jesus Christ for these things being granted to us, believing that he has made them possible by what he did. (This is reflected in some of the comments.)

We are forgiven of our sins and purified

See also:

- Acts 13:38-39 ⇓

- Jesus Christ’s sacrifice of himself for us means that our sins can be forgiven . . .

We are to believe in Jesus Christ for God’s forgiveness of our sins. As such we are to believe Jesus Christ to be (with what he has accomplished) the means of forgiveness – and trust in him for the forgiveness of our own sins.

Acts 10:43  To him all the prophets bear witness that everyone who believes in him receives forgiveness of sins through his name. ▤

The term “his name” here speaks of Jesus Christ and what he has accomplished.

Acts 15:9  … and he made no distinction between us and them, having cleansed their hearts by faith. ▤

Acts 26:18  … to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

In association with being forgiven, believers receive a place among those who are “consecrated and purified by faith in Me” (AMP). As such, they become part of God’s holy people.

- By faith people receive the benefits of the propitiatory sacrifice of Jesus Christ:

Rom 3:25a  … [Christ Jesus] whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. ▤

The term “propitiation” speaks of the wrath of God against guilty sinners being turned away or quenched. This only occurs through our sins being taken away by faith in what Jesus Christ accomplished through his death.

We are granted righteousness and justified before God

See also:

- . . . and that we can therefore be justified and righteous before God

- Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ

On being forgiven, we are made righteous and justified before God. We are to believe in Jesus Christ for all these things. Note that the theme of this subsection is dealt with in more detail in Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ, cross-referenced above.

Rom 1:17  For in it the righteousness of God is revealed from faith for faith,w as it is written, “The righteous shall live by faith.”x ▤

w Or beginning and ending in faith

x Or The one who by faith is righteous shall live

Paul quotes Habakkuk 2:4 to support his assertion that one can only be deemed righteous by faith, implying by it that because of their faith the righteous will live. Note that the phrase “revealed from faith” appears to be speaking of this righteousness being revealed through faith, with the subsequent phrase “for faith” meaning either: that it is for those who have faith (cf. CEV); or that it is for having (ongoing) faith.

Rom 3:21-26  But now the righteousness of God has been manifested apart from the law, although the Law and the Prophets bear witness to it— 22the righteousness of God through faith in Jesus Christ for all who believe. For there is no distinction: 23for all have sinned and fall short of the glory of God, 24and are justified by his grace as a gift, through the redemption that is in Christ Jesus, 25whom God put forward as a propitiation by his blood, to be received by faith. This was to show God’s righteousness, because in his divine forbearance he had passed over former sins. 26It was to show his righteousness at the present time, so that he might be just and the justifier of the one who has faith in Jesus. ▤

The clause “to be received by faith” (v. 25) appears to speak of being “justified by his grace as a gift” (v. 24a).

Rom 5:1  Therefore, since we have been justified by faith, wey have peace with God through our Lord Jesus Christ. ▤

y Some manuscripts let us

Rom 10:6, 10  But the righteousness based on faith says, “Do not say in your heart, ‘Who will ascend into heaven?’” (that is, to bring Christ down) ▤  … 10For with the heart one believes and is justified, and with the mouth one confesses and is saved. ▤

For comment on v. 6b, see the comment on Rom 10:1-10 – under . . . This is the way of the righteousness from God, who justifies by faith – not by law.

Gal 3:5-9, 24  Does he who supplies the Spirit to you and works miracles among you do so by works of the law, or by hearing with faith— 6just as Abraham “believed God, and it was counted to him as righteousness”? 7Know then that it is those of faith who are the sons of Abraham. 8And the Scripture, foreseeing that God would justifyz the Gentiles by faith, preached the gospel beforehand to Abraham, saying, “In you shall all the nations be blessed.” 9So then, those who are of faith are blessed along with Abraham, the man of faith. ▤  … 24So then, the law was our guardian until Christ came, in order that we might be justified by faith. ▤

z Or count righteous; also verses 11, 24

Just as Abraham believed God and was credited with righteousness, the same applies to those who believe, Abraham’s spiritual children. They have faith and so are blessed with justification along with Abraham (v. 9; cf. By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him.)

Acts 13:38-39  Let it be known to you therefore, brothers, that through this man forgiveness of sins is proclaimed to you, 39and by him everyone who believes is freeda from everything from which you could not be freed by the law of Moses. ▤

a Greek justified; twice in this verse

Regarding the use of “freed”, as per the text note the Greek term can be translated as “justified” (NIV®, NKJV).

We are saved

Mark 16:16  Whoever believes and is baptized will be saved, but whoever does not believe will be condemned. ▤

Note that baptism is an affirmation of one’s faith, rather than an additional requirement of salvation.

Luke 7:50  And he said to the woman, “Your faith has saved you; go in peace.” ▤

Acts 16:30-31  Then he brought them out and said, “Sirs, what must I do to be saved?” 31And they said, “Believe in the Lord Jesus, and you will be saved, you and your household.” ▤

In v. 31 Paul and Silas tell their jailer that if he and his family believed in Jesus Christ they would be saved, i.e. those who believed would be saved (cf. AMP, CEV). Verse 34 tells of how he and his whole family came to faith.

Rom 1:16  For I am not ashamed of the gospel, for it is the power of God for salvation to everyone who believes, to the Jew first and also to the Greek. ▤

Rom 10:9  … because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. ▤

The confession “Jesus is Lord” is a statement of one’s belief in him.

1Cor 1:21  For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. ▤

Eph 2:8  For by grace you have been saved through faith. And this is not your own doing; it is the gift of God, … ▤

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsb to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

b Some manuscripts chose you from the beginning

The phrase “belief in the truth” refers to belief in the gospel message about Jesus Christ, believing its claims about him and what he accomplished.

1Tim 4:10  For to this end we toil and strive,c because we have our hope set on the living God, who is the Savior of all people, especially of those who believe. ▤

c Some manuscripts and suffer reproach

The description of God as “the Savior of all people” implies that his salvation is open to all, but it only comes to fruition for “those who believe”.

2Tim 3:15  … and how from childhood you have been acquainted with the sacred writings, which are able to make you wise for salvation through faith in Christ Jesus. ▤

Heb 10:39  But we are not of those who shrink back and are destroyed, but of those who have faith and preserve their souls. ▤

1Pet 1:8-9  Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, 9obtaining the outcome of your faith, the salvation of your souls. ▤

2Thes 2:10  … and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. ▤

We have eternal life

See also:

- Life through Jesus Christ

- Those who have believed in Jesus Christ will be saved and have eternal life

Those who believe in Jesus Christ have spiritual, eternal life. It begins when one believes and continues forever.

John 3:14-16, 36  And as Moses lifted up the serpent in the wilderness, so must the Son of Man be lifted up, 15that whoever believes in him may have eternal life.d 16“For God so loved the world,e that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤  … 36Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

d Some interpreters hold that the quotation ends at verse 15

e Or For this is how God loved the world

John 5:24  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. ▤

In believing we move from the state of spiritual death to that of spiritual life, life that is eternal.

John 6:27-29  Do not labor for the food that perishes, but for the food that endures to eternal life, which the Son of Man will give to you. For on him God the Father has set his seal.” 28Then they said to him, “What must we do, to be doing the works of God?” 29Jesus answered them, “This is the work of God, that you believe in him whom he has sent.” ▤

By believing in Jesus Christ we do the “work” required for the spiritual food – found in Jesus himself (v. 27a; cf. v. 48-58 ↓) – that endures to eternal life.

John 6:40, 47-58  For this is the will of my Father, that everyone who looks on the Son and believes in him should have eternal life, and I will raise him up on the last day.” ▤  … 47Truly, truly, I say to you, whoever believes has eternal life. 48I am the bread of life. 49Your fathers ate the manna in the wilderness, and they died. 50This is the bread that comes down from heaven, so that one may eat of it and not die. 51I am the living bread that came down from heaven. If anyone eats of this bread, he will live forever. And the bread that I will give for the life of the world is my flesh.” 52The Jews then disputed among themselves, saying, “How can this man give us his flesh to eat?” 53So Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, unless you eat the flesh of the Son of Man and drink his blood, you have no life in you. 54Whoever feeds on my flesh and drinks my blood has eternal life, and I will raise him up on the last day. 55For my flesh is true food, and my blood is true drink. 56Whoever feeds on my flesh and drinks my blood abides in me, and I in him. 57As the living Father sent me, and I live because of the Father, so whoever feeds on me, he also will live because of me. 58This is the bread that came down from heaven, not like the breadf the fathers ate and died. Whoever feeds on this bread will live forever.” ▤

f Greek lacks the bread

There are two subtly different interpretations of what Jesus meant when he spoke metaphorically of “eating” of him, the bread of life, and drinking his blood, shed in his death. One is that it simply means to believe in him and depend on his death, for eternal life. The other is that it means to partake of Jesus Christ – including following him, trusting him and living in fellowship with him – for the sustenance of one’s life, which likewise leads to eternal life.

John 11:25-26  Jesus said to her, “I am the resurrection and the life.g Whoever believes in me, though he die, yet shall he live, 26and everyone who lives and believes in me shall never die. Do you believe this?” ▤

g Some manuscripts omit and the life

Those who believe in Jesus Christ will live even though they die physically (v. 25b); in a spiritual sense they will never die (v. 26a).

John 20:31  … but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

1Tim 1:16  But I received mercy for this reason, that in me, as the foremost, Jesus Christ might display his perfect patience as an example to those who were to believe in him for eternal life. ▤

1Jn 5:13  I write these things to you who believe in the name of the Son of God that you may know that you have eternal life. ▤

Rom 1:17b  “The righteous shall live by faith.”h ▤

h Or The one who by faith is righteous shall live

- Through faith in the power of God we are raised with Jesus Christ:

Col 2:12  … having been buried with him in baptism, in which you were also raised with him through faith in the powerful working of God, who raised him from the dead. ▤

Through faith in God’s power we are raised with Jesus Christ in a spiritual sense, to spiritual life.

We become a child of God

See also:

- God’s people are his children

- As God’s children, they are heirs of God

John 1:12-13  But to all who did receive him, who believed in his name, he gave the right to become children of God, 13who were born, not of blood nor of the will of the flesh nor of the will of man, but of God. ▤

When one is “born … of God” one is made alive spiritually, and begins a process of growing into God’s likeness.

Gal 3:26  … for in Christ Jesus you are all sons of God, through faith. ▤

1Jn 5:1  Everyone who believes that Jesus is the Christ has been born of God, and everyone who loves the Father loves whoever has been born of him. ▤

Note that instead of meaning that being “born of God” is an outcome of believing Jesus is the Christ, this may more precisely mean that believing is evidence that one has been “born of God”.

We are given God’s Holy Spirit

See also:

- God Gives the Holy Spirit to His People

John 7:38-39  Whoever believes in me, asi the Scripture has said, ‘Out of his heart will flow rivers of living water.’” 39Now this he said about the Spirit, whom those who believed in him were to receive, for as yet the Spirit had not been given, because Jesus was not yet glorified. ▤

i Or let him come to me, and let him who believes in me drink. As

Acts 11:17  If then God gave the same gift to them as he gave to us when we believed in the Lord Jesus Christ, who was I that I could stand in God’s way? ▤

The “gift” is the Holy Spirit (cf. v. 15).

Gal 3:2, 5  Let me ask you only this: Did you receive the Spirit by works of the law or by hearing with faith? ▤  … 5Does he who supplies the Spirit to you and works miracles among you do so by works of the law, or by hearing with faith— ▤

The rhetorical questions imply that one receives the Holy Spirit by belief – not by observing the law.

Gal 3:13-14  Christ redeemed us from the curse of the law by becoming a curse for us—for it is written, “Cursed is everyone who is hanged on a tree”— 14so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spiritj through faith. ▤

j Greek receive the promise of the Spirit

The latter part of v. 14 may seem like it is talking about having faith in receiving the Spirit. But as reflected by v. 2 above, its context shows that it is almost definitely meaning that if we have faith in Christ, we will receive the Spirit that God has promised (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

- On believing, one is included “in” Christ – sealed by the Holy Spirit:

Eph 1:13  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, … ▤

On hearing and believing the gospel we are included “in” Jesus Christ (cf. God’s People Are ‘in’ Jesus Christ) in whom we are marked by the seal of the Holy Spirit, who is given to dwell within us.

Other results of believing in Jesus Christ

Rom 5:1-2  Therefore, since we have been justified by faith, wek have peace with God through our Lord Jesus Christ. 2Through him we have also obtained access by faithl into this grace in which we stand, and wem rejoicen in hope of the glory of God. ▤

k Some manuscripts let us

l Some manuscripts omit by faith

m Or let us; also verse 3

n Or boast; also verses 3, 11

Verse 2a quite probably is referring to believers being justified and at peace with God (v. 1), a position in which they stand by grace. Note that this and the following two references (John 16:27; 1Jn 4:15) speak of aspects of the new, rich relationship that those who believe have with God.

John 16:27  … for the Father himself loves you, because you have loved me and have believed that I came from God.o ▤

o Some manuscripts from the Father

1Jn 4:15  Whoever confesses that Jesus is the Son of God, God abides in him, and he in God. ▤

1Pet 1:8-9  Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, 9obtaining the outcome of your faith, the salvation of your souls. ▤

Similarly Acts 16:34 speaks of the joy of the believing Philippian jailer: “And he rejoiced along with his entire household that he had believed in God.”

John 6:35  Jesus said to them, “I am the bread of life; whoever comes to me shall not hunger, and whoever believes in me shall never thirst. ▤

The phrases “shall not hunger” and “shall never thirst” indicate that one’s spiritual needs will always be satisfied.

John 12:36a, 46  While you have the light, believe in the light, that you may become sons of light.” ▤  … 46I have come into the world as light, so that whoever believes in me may not remain in darkness. ▤

The term “sons of light” (v. 36a) probably refers to living according to the light of Jesus’ teaching, and so increasingly bearing the characteristics of Jesus, “the light”. As such, one who trusts and believes in “the light” will not remain in spiritual darkness (v. 46).

1Jn 5:5  Who is it that overcomes the world except the one who believes that Jesus is the Son of God? ▤

To “overcome the world” means to rise above its sinful way of life. This victory comes through believing that Jesus is the Son of God.

2Thes 1:10  … when he comes on that day to be glorified in his saints, and to be marveled at among all who have believed, because our testimony to you was believed. ▤

On Jesus Christ’s return, he will receive glory “in his saints” who have believed. This glory will presumably be due to what they are (cf. NCV) and their praise of him (cf. CEV, GNT, NLT). Additionally, they shall marvel at him – no doubt with a sense of joy and delightful anticipation of all that awaits those who have believed in him.

Heb 4:1-3a  Therefore, while the promise of entering his rest still stands, let us fear lest any of you should seem to have failed to reach it. 2For good news came to us just as to them, but the message they heard did not benefit them, because they were not united by faith with those who listened.p 3For we who have believed enter that rest … ▤

p Some manuscripts it did not meet with faith in the hearers

Likely the rest to be experienced in the afterlife is primarily in view, in which believers will be free of the struggles of this life.

- Blessed are those who have not seen the risen Christ and yet have believed:

John 20:29  Jesus said to him, “Have you believed because you have seen me? Blessed are those who have not seen and yet have believed.” ▤

Those who do not believe in Jesus Christ are condemned and do not have life . . .

See also:

- Heb 4:1-2 ⇑

- Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned

- Those who do not believe and respond to the gospel will be condemned

Mark 16:16  Whoever believes and is baptized will be saved, but whoever does not believe will be condemned. ▤

John 3:18, 36  Whoever believes in him is not condemned, but whoever does not believe is condemned already, because he has not believed in the name of the only Son of God. ▤  … 36Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

John 5:39-40  You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, 40yet you refuse to come to me that you may have life. ▤

Verse 40 indicates that those who do not believe in Jesus Christ (cf. v. 28) do not have eternal life (cf. v. 39).

Acts 13:39-41, 46  … and by him everyone who believes is freedq from everything from which you could not be freed by the law of Moses. 40Beware, therefore, lest what is said in the Prophets should come about: 41“‘Look, you scoffers, be astounded and perish; for I am doing a work in your days, a work that you will not believe, even if one tells it to you.’” ▤  … 46And Paul and Barnabas spoke out boldly, saying, “It was necessary that the word of God be spoken first to you. Since you thrust it aside and judge yourselves unworthy of eternal life, behold, we are turning to the Gentiles. ▤

q Greek justified; twice in this verse

After saying “everyone who believes is freed” (v. 39), by way of implication Paul then gives a solemn warning of the consequences if his listeners did not respond in belief. He quotes Habakkuk 1:5 where God warned those who scoffed at his word that they would “perish”, in which they would be punished in a way that they never thought possible (v. 41). The “word of God” (v. 46) primarily refers to the gospel about Jesus Christ. To reject it is to spurn eternal life.

2Thes 2:9-12  The coming of the lawless one is by the activity of Satan with all power and false signs and wonders, 10and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. 11Therefore God sends them a strong delusion, so that they may believe what is false, 12in order that all may be condemned who did not believe the truth but had pleasure in unrighteousness. ▤

In the NT “truth” (vv. 10, 12) is often identified with Jesus and the gospel, which would appear to be the case here. Those who do not believe in Jesus and the gospel message centered on him, will be condemned (v. 12) and perish (v. 10). Note that v. 11 mentions a further result of not believing, at the time of “the lawless one” (v. 9): God will judicially delude such people so that they will believe the falsehood stemming from the lawless one (cf. v. 4), probably the antichrist of the end time. This is applicable to all eras, in that those who do not believe in Jesus Christ are prone to believing what is untrue (cf. Titus 1:15 ⇓).

Heb 3:18-19  And to whom did he swear that they would not enter his rest, but to those who were disobedient? 19So we see that they were unable to enter because of unbelief. ▤

The Israelites – who in their unbelief disobeyed God – were prevented from entering the promised land where they were to experience God’s rest. In its context this reference implies that likewise those who refuse to believe the gospel will not enter God’s rest in the afterlife (cf. Heb 4:1-3a ⇑).

1Jn 5:12  Whoever has the Son has life; whoever does not have the Son of God does not have life. ▤

The context (cf. vv. 6-13) indicates that to “not have the Son of God” is akin to not believing in him.

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

The “faithless” may mean the “unbelieving” (NASB; cf. NCV, NIV, NKJV, NLT), hence the verse’s inclusion here. Alternatively it may be speaking of the “untrustworthy” (NASB text note).

Luke 20:17-18  But he looked directly at them and said, “What then is this that is written: “‘The stone that the builders rejected has become the cornerstone’?r 18Everyone who falls on that stone will be broken to pieces, and when it falls on anyone, it will crush him.” ▤

r Greek the head of the corner

This ends “The Parable of the Tenants” (cf. vv. 9-16) in which Jesus portrayed the Jews’ rejection of him. Verse 18 is possibly referring to a saying of the time. It appears to mean that: like a pot that falls on a stone or one on which a stone falls, so everyone who rejects Jesus “the capstone” (v. 17) will be doomed (cf. NSB).

1Pet 2:7-8  So the honor is for you who believe, but for those who do not believe, “The stone that the builders rejected has become the cornerstone,”s 8and “A stone of stumbling, and a rock of offense.” They stumble because they disobey the word, as they were destined to do. ▤

s Greek the head of the corner

Those who do not believe in Jesus, the “stone” (cf. Luke 20:17-18 ↑), “stumble”; as such they fail to obtain life. In v. 8b, “they disobey the word” is indicative of and alludes to not believing the message of Jesus Christ (cf. AMP, GNT, NLT).

John 8:24  I told you that you would die in your sins, for unless you believe that I am he you will die in your sins. ▤

The expression “die in your sins” probably refers to – or at least involves – dying without one’s sins being forgiven (cf. CEV), pointing to the consequences of eternal death.

. . . Further implications of not believing in Jesus Christ

See also:

- 2Thes 2:9-12 ⇑

John 5:38  … and you do not have his word abiding in you, for you do not believe the one whom he has sent. ▤

John 8:46-47  Which one of you convicts me of sin? If I tell the truth, why do you not believe me? 47Whoever is of God hears the words of God. The reason why you do not hear them is that you are not of God. ▤

It can be inferred from this that those who did not believe do not belong to God (cf. John 10:26 ↓).

John 10:26  … but you do not believe because you are not part of my flock. ▤

This makes a similar point to 8:46-47 above, indicating that those who do not believe do not belong to Jesus Christ, not being of his “flock”.

John 16:8-9  And when he comes, he will convict the world concerning sin and righteousness and judgment: 9concerning sin, because they do not believe in me; … ▤

This speaks of the coming of the Holy Spirit who would convict the world of being guilty of sin by not believing in Jesus Christ. Thus it indicates that in not believing in Jesus Christ, one is in fact committing sin.

Titus 1:15  To the pure, all things are pure, but to the defiled and unbelieving, nothing is pure; but both their minds and their consciences are defiled. ▤

This associates not believing in the gospel of Jesus Christ with defiled “minds and … consciences”. Lack of belief leaves one vulnerable to such things, and accompanying false beliefs – such as what Paul has in view here. He is speaking in particular of people incorrectly believing some things to be morally impure.

1Jn 5:10-11  Whoever believes in the Son of God has the testimony in himself. Whoever does not believe God has made him a liar, because he has not believed in the testimony that God has borne concerning his Son. 11And this is the testimony, that God gave us eternal life, and this life is in his Son. ▤

- Blessed are those who are not offended by Jesus:

Matt 11:6  And blessed is the one who is not offended by me. ▤

Pray for persecuted Christians

Section F

Reasons for Assurance

Section Jumps

- God’s word, including his promises

- Jesus Christ’s death and his ministry in his risen life

- Having the Holy Spirit

- Obeying God and doing what is right

- Loving other Christians

- Further reasons

- Note: God’s people are free from condemnation

The verses in this section give reasons for assurance of things such as being saved and being in a close relationship with God – and as a consequence give assurance of being made right with God. Reasons for assurance of such things can also be found in the other sections of this chapter (particularly in Repentance and Belief in Jesus Christ (III): Outcomes) and in a number of parts of other chapters – notably in 13. Salvation through Jesus Christ; and in chapters 16-20 (e.g. God protects his people from all evil, including Satan; God and Jesus Christ keep their people as their own – until the end; and God strengthens them spiritually, until Jesus Christ’s return).

God’s word, including his promises

God’s word, including his promises (cf. Rom 4:16 ↓; Heb 6:12-19 ↓), gives great assurance to those who believe God. Numerous verses in this chapter are examples of God’s word providing assurance, for those who believe. Below are a few exemplary ones.

1Jn 5:10-13  Whoever believes in the Son of God has the testimony in himself. Whoever does not believe God has made him a liar, because he has not believed in the testimony that God has borne concerning his Son. 11And this is the testimony, that God gave us eternal life, and this life is in his Son. 12Whoever has the Son has life; whoever does not have the Son of God does not have life. 13I write these things to you who believe in the name of the Son of God that you may know that you have eternal life. ▤

Believing the testimony God has given about his Son, in his word, brings assurance. For it means that one has the inner testimony (v. 10) that God has given us eternal life in Jesus Christ (vv. 11-12). Thus in believing God’s word and consequently believing in Jesus Christ, we can know that we have eternal life (v. 13).

John 20:30-31  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; 31but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

One can infer from this that in giving reason to believe “that Jesus is the Christ, the Son of God” (v. 31a), God’s word (such as John’s gospel) gives reason to believe and have assurance that we may have life through Jesus Christ (v. 31b).

Rom 4:16  That is why it [God’s promise to Abraham] depends on faith, in order that the promise may rest on grace and be guaranteed to all his offspring—not only to the adherent of the law but also to the one who shares the faith of Abraham, who is the father of us all, … ▤

The promise relates to an aspect/s of salvation (cf. By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him; Heb 6:12-19 ↓). It comes by faith and so is “guaranteed” to all who have faith. So those who have faith have the assurance of such a guarantee – rather than facing the uncertainty of performing works, in adherence to the OT law, in the dubious hope of earning it (cf. vv. 1-15).

Heb 6:12-19  … so that you may not be sluggish, but imitators of those who through faith and patience inherit the promises. 13For when God made a promise to Abraham, since he had no one greater by whom to swear, he swore by himself, 14saying, “Surely I will bless you and multiply you.” 15And thus Abraham,t having patiently waited, obtained the promise. 16For people swear by something greater than themselves, and in all their disputes an oath is final for confirmation. 17So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, 18so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. 19We have this as a sure and steadfast anchor of the soul, a hope that enters into the inner place behind the curtain, … ▤

t Greek he

The promise made to Abraham is here applied to all God’s people – “the heirs” (v. 17) – in regard to their salvation. God’s promise to Abraham and his confirmation of it with an oath – the “two unchangeable things” (v. 18) – gives believers strong hope and assurance that as Abraham’s spiritual heirs they will experience God’s consummate fulfillment of the promise.

Jesus Christ’s death and his ministry in his risen life

Rom 5:9-10  Since, therefore, we have now been justified by his blood, much more shall we be saved by him from the wrath of God. 10For if while we were enemies we were reconciled to God by the death of his Son, much more, now that we are reconciled, shall we be saved by his life. ▤

The final clause of each verse refers to Jesus Christ’s ongoing life and ministry for believers in his risen life.

Rom 8:34  Who is to condemn? Christ Jesus is the one who died—more than that, who was raised—who is at the right hand of God, who indeed is interceding for us.u ▤

u Or Is it Christ Jesus who died . . . for us?

For comment, see the comment on Rom 8:33-34 – under Note: God’s people are free from condemnation.

Heb 7:25  Consequently, he is able to save to the uttermostv those who draw near to God through him, since he always lives to make intercession for them. ▤

v That is, completely; or at all times

Believers can be assured that Jesus Christ will save them completely (cf. text note) as he always lives to speak to God on their behalf.

Heb 10:19-22  Therefore, brothers,w since we have confidence to enter the holy places by the blood of Jesus, 20by the new and living way that he opened for us through the curtain, that is, through his flesh, 21and since we have a great priest over the house of God, 22let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

w Or brothers and sisters

The “holy places” (v. 19) alludes to God’s presence. The phrase “full assurance of faith” (v. 22) appears to refer to a full assurance “that comes from having faith” (CEV). The phrase “with our hearts sprinkled clean” (v. 22) alludes to the sprinkling of blood for ceremonially cleansing under the old covenant; in parallel Jesus Christ’s blood has in a sense “sprinkled” our hearts to cleanse us. The phrase “our bodies washed with pure water” (v. 22) is understood by some to be a reference to baptism, but more often it is seen as a reference to being made clean by Jesus’ sacrifice. The expression draws a parallel with the washing of the priests under the old covenant. Being cleansed as such by Christ’s death and having him as our priest (v. 21) – coupled with faith about the reality of these things – gives great assurance of being accepted into God’s presence.

- It is God’s will that Jesus Christ will not lose any believer, but raise them to life at the end of the age:

John 6:39  And this is the will of him who sent me, that I should lose nothing of all that he has given me, but raise it up on the last day. ▤

Having the Holy Spirit

See also:

- Having the Holy Spirit verifies that a person is one of God’s people . . .

- . . . Having the Holy Spirit indicates that God lives in a person

- The Holy Spirit is God’s seal, guaranteeing what is to come

Note that one can be confident that God has given the Holy Spirit to them through evidence such as: indications of the “fruits” of the Holy Spirit in a person’s life (cf. Gal 5:22); having a spiritual gift from the Holy Spirit (some of which are more obvious than others); and recognition of the Holy Spirit’s help, such as his empowerment or guidance. Moreover, one can sense or have an inner awareness of God, which is constant evidence of the Holy Spirit’s presence (cf. 1Jn 3:24 ↓; 1Jn 4:13 ↓).

Acts 15:8  And God, who knows the heart, bore witness to them, by giving them the Holy Spirit just as he did to us, … ▤

The clause “bore witness to them” speaks of God accepting these people (cf. NCV, NIV, NLT).

Rom 8:15-16  For you did not receive the spirit of slavery to fall back into fear, but you have received the Spirit of adoption as sons, by whom we cry, “Abba! Father!” 16The Spirit himself bears witness with our spirit that we are children of God, … ▤

The Holy Spirit enables us to instinctively call on God as our Father (v. 15), engendering a relationship in which we love, enjoy and trust God as a Father. In conjunction with this the Holy Spirit assures our spirit that we are God’s children (v. 16).

Gal 4:6  And because you are sons, God has sent the Spirit of his Son into our hearts, crying, “Abba! Father!” ▤

Similar to Romans 8:15 above, this implies that as the Spirit who calls out “Father” is in the hearts of believers, they also participate in calling on God as “Father” – reflecting the fact that they are God’s children and assuring them that this is so (cf. Rom 8:16 ↑).

1Cor 2:12  Now we have received not the spirit of the world, but the Spirit who is from God, that we might understand the things freely given us by God. ▤

The “things freely given us by God” are all that by grace we have been given by God – which is inclusive of biblical truths and God’s blessings, notably salvation. Having an understanding of these things – through the Holy Spirit – gives one great assurance.

1Jn 3:24  Whoever keeps his commandments abides in God,x and Gody in him. And by this we know that he abides in us, by the Spirit whom he has given us. ▤

x Greek him

y Greek he

1Jn 4:13  By this we know that we abide in him and he in us, because he has given us of his Spirit. ▤

Rom 5:5  … and hope does not put us to shame, because God’s love has been poured into our hearts through the Holy Spirit who has been given to us. ▤

Through the Holy Spirit, given to a person when they believe, God fills each of his people with his love. One can conclude from this that sensing this love of God for them – given through the indwelling of the Holy Spirit – gives believers a strong conviction that they are accepted by him.

- Having the Holy Spirit is a guarantee of the fulfillment of God’s promises of the afterlife:

2Cor 1:21-22  And it is God who establishes us with you in Christ, and has anointed us, 22and who has also put his seal on us and given us his Spirit in our hearts as a guarantee.z ▤

z Or down payment

This teaching is discussed more deeply in The Holy Spirit is God’s seal, guaranteeing what is to come.

Obeying God and doing what is right

See also:

- True faith involves good deeds . . .

- . . . One’s Christianity should be proven by one’s deeds

1Jn 2:3-6  And by this we know that we have come to know him, if we keep his commandments. 4Whoever says “I know him” but does not keep his commandments is a liar, and the truth is not in him, 5but whoever keeps his word, in him truly the love of God is perfected. By this we may know that we are in him: 6whoever says he abides in him ought to walk in the same way in which he walked. ▤

Note that apart from the last phrase, this passage is often translated to be referring to God rather than Jesus Christ (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Acts 10:34-35  So Peter opened his mouth and said: “Truly I understand that God shows no partiality, 35but in every nation anyone who fears him and does what is right is acceptable to him. ▤

Peter’s realization was largely focused on God’s acceptance of people from all nations, in contrast to only Jews. His words can nevertheless be readily applied to our need to realize and thus be assured that God accepts “anyone who fears him and does what is right”.

Heb 6:9-12  Though we speak in this way, yet in your case, beloved, we feel sure of better things—things that belong to salvation. 10For God is not unjust so as to overlook your work and the love that you have shown for his name in serving the saints, as you still do. 11And we desire each one of you to show the same earnestness to have the full assurance of hope until the end, 12so that you may not be sluggish, but imitators of those who through faith and patience inherit the promises. ▤

We need to persist in doing the things God wants, things indicative of salvation (v. 9b) – such as serving other Christians, which also is indicative of love for God (v. 10). In doing so we will “have the full assurance of hope until the end” (v. 11).

1Jn 2:29  If you know that he is righteous, you may be sure that everyone who practices righteousness has been born of him. ▤

Imitating God – notably his righteousness (cf. 1Jn 3:7, 10 ↓) – evidences that one has been born of him, having his characteristics. (Note that Jesus Christ may be in view here rather than God. The point being made is applicable to both.)

1Jn 3:7, 10  Little children, let no one deceive you. Whoever practices righteousness is righteous, as he is righteous. ▤  … 10By this it is evident who are the children of God, and who are the children of the devil: whoever does not practice righteousness is not of God, nor is the one who does not love his brother. ▤

3Jn 1:11  Beloved, do not imitate evil but imitate good. Whoever does good is from God; whoever does evil has not seen God. ▤

Those who persist in doing good show themselves to be of God – “God’s children” (CEV, NLT; 1Jn 2:29 ↑; 1Jn 3:10 ↑).

Loving other Christians

See also:

- 1Jn 3:10 ⇑

- Loving other Christians is indicative of being of God and Jesus Christ . . .

- . . . Not loving other Christians has negative implications

1Jn 3:14, 18-20  We know that we have passed out of death into life, because we love the brothers. Whoever does not love abides in death. ▤  … 18Little children, let us not love in word or talk but in deed and in truth. 19By this we shall know that we are of the truth and reassure our heart before him; 20for whenever our heart condemns us, God is greater than our heart, and he knows everything. ▤

Tangible facts should take precedence over our feelings. So “whenever our hearts condemn us” (v. 20a) the fact of our sincere actions of love (vv. 14, 18) should “reassure our heart before him” (v. 19), realizing that God knows the whole picture (v. 20b).

1Jn 4:7, 12, 16-19  Beloved, let us love one another, for love is from God, and whoever loves has been born of God and knows God. ▤  … 12No one has ever seen God; if we love one another, God abides in us and his love is perfected in us. ▤  … 16So we have come to know and to believe the love that God has for us. God is love, and whoever abides in love abides in God, and God abides in him. 17By this is love perfected with us, so that we may have confidence for the day of judgment, because as he is so also are we in this world. 18There is no fear in love, but perfect love casts out fear. For fear has to do with punishment, and whoever fears has not been perfected in love. 19We love because he first loved us. ▤

Christian love for each other is a product of God’s love (cf. vv. 7, 12), including his love for us (cf. vv. 16, 19). Knowledge of such love drives out fear of judgment and punishment (vv. 17, 18) – they cannot coexist; they are incompatible, both logically and experientially.

In regards to the first statement in v. 16, interpretation of it depends on whether it is referring to the preceding verses (cf. 1Jn 4:14-16 ⇓) or to what follows (v. 16b-17). Most modern translations imply the former, by having a paragraph break immediately after the statement, i.e. in the middle of the verse. However the latter is a possibility. Also a possibility is an integration of the two views: the statement may mean that we know the love God has for us by the evidence of our love for others (vv. 16b-17) and thus – knowing the extent of it (cf. vv. 14-15a) – we can believe or rely on it for assurance of having a right and close relationship with him.

- The love a woman showed Jesus was proof that her sins had been forgiven:

Luke 7:44-50  Then turning toward the woman he said to Simon, “Do you see this woman? I entered your house; you gave me no water for my feet, but she has wet my feet with her tears and wiped them with her hair. 45You gave me no kiss, but from the time I came in she has not ceased to kiss my feet. 46You did not anoint my head with oil, but she has anointed my feet with ointment. 47Therefore I tell you, her sins, which are many, are forgiven—for she loved much. But he who is forgiven little, loves little.” 48And he said to her, “Your sins are forgiven.” 49Then those who were at table with him began to say amonga themselves, “Who is this, who even forgives sins?” 50And he said to the woman, “Your faith has saved you; go in peace.” ▤

a Or to

Note that in v. 47a Jesus is saying that the woman’s great love showed that her many sins had been forgiven – rather than saying that it was the reason for why they were forgiven. It was in fact her faith that had saved her (v. 50).

Further reasons

John 6:37  All that the Father gives me will come to me, and whoever comes to me I will never cast out. ▤

Jesus assures us that he will not reject anyone who comes to him.

Phil 1:6  And I am sure of this, that he who began a good work in you will bring it to completion at the day of Jesus Christ. ▤

This appears to be implying that the very fact that God had begun a good work in the Philippians gave Paul assurance that God would complete it, for God does not leave things unfinished. Seeing evidence of God’s work in our lives should likewise give us such assurance.

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.b ▤

b Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

If the alternative rendering in the text note is to be preferred (cf. NASB, NIV, NKJV, NLT, NRSV), then Paul would appear to be speaking of trusting God to guard his ministry and its fruits, along with himself – even through death. As such, this would be inclusive of Paul’s salvation. Knowing God, Paul was convinced that God would keep it secure.

1Jn 1:9  If we confess our sins, he is faithful and just to forgive us our sins and to cleanse us from all unrighteousness. ▤

1Jn 2:28  And now, little children, abide in him, so that when he appears we may have confidence and not shrink from him in shame at his coming. ▤

We can be sure that if we continue in Jesus Christ (cf. We live “in” Jesus Christ – and he in us – by faith . . .) we will be confident and unashamed before him on his return.

1Jn 4:14-16a  And we have seen and testify that the Father has sent his Son to be the Savior of the world. 15Whoever confesses that Jesus is the Son of God, God abides in him, and he in God. 16So we have come to know and to believe the love that God has for us. ▤

This gives two reasons for assurance – acknowledgement of Jesus with its implications (v. 15), and “the love that God has for us” (v. 16a). The latter quite possibly refers to God’s love demonstrated in sending his Son to save us (v. 14). Also bear in mind the comment on v. 16a in the previous subsection.

- The sharing of our faith gives us a full knowledge of all we have:

Philem 1:6  … and I pray that the sharing of your faith may become effective for the full knowledge of every good thing that is in us for the sake of Christ.c ▤

c Or for Christ’s service

The phrase “the sharing of your faith” could be speaking of: the sharing in our faith with fellow believers, including the participation in and fellowship of our faith (cf. AMP, GNT, NASB); the sharing that is part of our faith, i.e. sharing of our possessions and/or ourselves with others (cf. NLT); or sharing what we believe with non-believers (cf. NIrV).

Note: God’s people are free from condemnation

John 3:18  Whoever believes in him is not condemned, but whoever does not believe is condemned already, because he has not believed in the name of the only Son of God. ▤

John 5:24  Truly, truly, I say to you, whoever hears my word and believes him who sent me has eternal life. He does not come into judgment, but has passed from death to life. ▤

Rom 5:16-18  And the free gift is not like the result of that one man’s sin. For the judgment following one trespass brought condemnation, but the free gift following many trespasses brought justification. 17For if, because of one man’s trespass, death reigned through that one man, much more will those who receive the abundance of grace and the free gift of righteousness reign in life through the one man Jesus Christ. 18Therefore, as one trespassd led to condemnation for all men, so one act of righteousnesse leads to justification and life for all men. ▤

d Or the trespass of one

e Or the act of righteousness of one

God’s people are no longer under condemnation as Jesus Christ’s work – his “act of righteousness” (v. 18) – has brought them righteousness and justification. Note that the gift (v. 16) is “the free gift of righteousness” (v. 17).

Rom 8:1-2  There is therefore now no condemnation for those who are in Christ Jesus.f 2For the law of the Spirit of life has set youg free in Christ Jesus from the law of sin and death. ▤

f Some manuscripts add who walk not according to the flesh (but according to the Spirit)

g Some manuscripts me

It is through the OT law that people are condemned – when they break its commands. So being free of the law one is not open to its condemnation. Note, however, that this interpretation is based on taking “the law of sin and death” (v. 2) to refer to the OT law; see the comment on Rom 8:2-3 – under We have been freed from the law to live by the Holy Spirit. Paul could instead be speaking of believers being set free from the controlling power of sin.

Rom 8:33-34  Who shall bring any charge against God’s elect? It is God who justifies. 34Who is to condemn? Christ Jesus is the one who died—more than that, who was raised—who is at the right hand of God, who indeed is interceding for us.h ▤

h Or Is it Christ Jesus who died . . . for us?

With the rhetorical question in v. 34a, Paul may simply be asking how anyone could condemn us – as in v. 33a – when Jesus Christ is at God’s right hand and interceding for us. However, it could be that the question has in view Jesus Christ (cf. AMP, NLT) as the judge and so therefore the one who will condemn the guilty. In this case too, believers would have no reason to fear condemnation as the one who pronounces condemnation is the very one who died for them and is now interceding for them.

Col 1:22  … he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, … ▤

When presented “holy and blameless and above reproach” before God, believers will clearly not face condemnation.

Ps 34:21-22  Affliction will slay the wicked, and those who hate the righteous will be condemned. 22The LORD redeems the life of his servants; none of those who take refuge in him will be condemned. ▤

Condemnation in earthly courts may be in view. Even so, this is still applicable to condemnation (and freedom from it) before God.

Isa 50:8-9  He who vindicates me is near. Who will contend with me? Let us stand up together. Who is my adversary? Let him come near to me. 9Behold, the Lord GOD helps me; who will declare me guilty? Behold, all of them will wear out like a garment; the moth will eat them up. ▤

The term “adversary” in the context speaks of an “accuser” (NIV®; cf. CEV, GNT, NCV). This is a prophecy indicating that God would vindicate his servant, the Messiah, keeping him from accusation and condemnation. It has an application to all God’s people.

- God’s people are holy and blameless in his sight:

Eph 1:4a  … even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Staying Right with God

See also:

- By faith we remain in a right relationship with God and Jesus Christ

As seen in the first half of this chapter, being made right with God involves being forgiven and granted righteousness. Having been made right with God, it is critical that we live in accordance with this standing, so as to stay right with God. The following topics deal with some key aspects involved in staying right with God.

Section A

The Need to Obey God

Section Jumps

- Obedience accompanies belief and faith

- Obedience leads to righteousness

- Obedience leads to holiness and purity

- Obedience brings one into a close relationship with God and Jesus Christ . . .

- . . . God and Jesus Christ are with those who obey – they in God and he in them

- Obedience and doing God’s will are critical for salvation

- Obedience and doing God’s will lead to eternal life

- Not obeying God ultimately ends in eternal destruction

See also:

- Obeying God

Obedience does not make us righteous nor earn us salvation. But we need to obey God in keeping with the righteous state before God that is granted to believers through faith in Jesus Christ. (See the introductory comment below on Obedience leads to righteousness.) Moreover, in striving to obey God and to do his will, we effectively accept or grasp the undeserved salvation made possible by God’s grace. These same points can be made regarding good deeds – an aspect of obeying God – the subject of the following chapter section.

Obedience accompanies belief and faith

See also:

- . . . We are to both believe and repent

- Faith produces obedience to God

Coming to faith on believing the gospel message, subsequently entails obedience to God.

Rom 1:5  … through whom we have received grace and apostleship to bring about the obedience of faith for the sake of his name among all the nations, … ▤

The phrase “the obedience of faith” (cf. Rom 16:26 ↓) may well be speaking of obedience that comes from faith, both initial belief and ongoing faith. Alternatively it may be speaking of faith itself as being an act of obedience, to the gospel message.

Rom 15:18-19  For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, 19by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

The Gentiles came to live in obedience to God through believing Paul’s words and deeds – his proclamation of the gospel, supported by the miracles he performed. As such their obedience was a direct consequence of their belief.

Rom 16:25-27  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— 27to the only wise God be glory forevermore through Jesus Christ! Amen. ▤

A key purpose of the spreading of the gospel (vv. 25-26b) is “to bring about the obedience of faith” (v. 26b).

2Cor 9:13  By their approval of this service, theya will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, … ▤

a Or you

This suggests that obedience should accompany genuine belief of the gospel, with Paul speaking of “this service” as proof of the Corinthians’ faith (cf. NCV NIrV).

Acts 6:7  And the word of God continued to increase, and the number of the disciples multiplied greatly in Jerusalem, and a great many of the priests became obedient to the faith. ▤

The final clause indicates that these priests became believers, pre-emptive to becoming obedient to the commands of the body of truth referred to here as “the faith”. In effect it is saying that they “believed and obeyed” (NCV™).

John 3:36  Whoever believes in the Son has eternal life; whoever does not obey the Son shall not see life, but the wrath of God remains on him. ▤

With the opposite results of having eternal life and not seeing life, this contrasts belief with not obeying. As such, by implication it associates belief with obeying.

Gal 5:7  You were running well. Who hindered you from obeying the truth? ▤

The phrase “obeying the truth” speaks of obedience to the truth’s requirements, subsequent to belief of it.

- Those who believe Jesus must obey him to be truly his disciples:

John 8:31  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, … ▤

Obedience leads to righteousness

Righteousness involves conformity to the will of God. As such obedience is critical for it.

However, as is the case earlier in this chapter, righteousness is also sometimes spoken of in a stricter legal sense – in regard to being deemed as righteous by God. This cannot be achieved just by obedience, simply because it is impossible to obey God’s law perfectly so as to be declared completely righteous before him. When Paul says in Romans 2:13 that “those who obey the law who will be declared righteous” the implication behind it is that no one can do this. It is only by faith in Jesus Christ that one can be declared as righteous in this sense.

But bear in mind that obedience goes hand in hand with faith, as shown above in Obedience accompanies belief and faith. Faith requires obedience and is shown to be valid by it. No one will be declared righteous on Judgment Day without having endeavoured to be obedient. So Paul can also say in Romans 6:16 (below) that obedience “leads to righteousness”, a concept applicable to all senses of the word “righteousness”.

Rom 6:16-18  Do you not know that if you present yourselves to anyone as obedient slaves,b you are slaves of the one whom you obey, either of sin, which leads to death, or of obedience, which leads to righteousness? 17But thanks be to God, that you who were once slaves of sin have become obedient from the heart to the standard of teaching to which you were committed, 18and, having been set free from sin, have become slaves of righteousness. ▤

b Greek bondservants. Twice in this verse and verse 19; also once in verses 17, 20

Isa 48:18  Oh that you had paid attention to my commandments! Then your peace would have been like a river, and your righteousness like the waves of the sea; … ▤

Note that some other translations interpret the Hebrew rendered here as “righteousness” to refer instead to success or blessing (cf. CEV, GNT, NCV, NRSV).

Ezek 18:9  … [If a man] walks in my statutes, and keeps my rules by acting faithfully—he is righteous; he shall surely live, declares the Lord GOD. ▤

Luke 1:6  And they were both righteous before God, walking blamelessly in all the commandments and statutes of the Lord. ▤

1Jn 3:7  Little children, let no one deceive you. Whoever practices righteousness is righteous, as he is righteous. ▤

Those who practice righteousness – which basically involves obeying God – are righteous.

Ps 106:28-31  Then they yoked themselves to the Baal of Peor, and ate sacrifices offered to the dead; 29they provoked the LORD to anger with their deeds, and a plague broke out among them. 30Then Phinehas stood up and intervened, and the plague was stayed. 31And that was counted to him as righteousness from generation to generation forever. ▤

Phinehas’ action against apostasy, indicative of his devotion and obedience to God, was credited to him as righteousness.

Obedience leads to holiness and purity

See also:

- Ex 19:5-6 ⇓

Deut 28:9  The LORD will establish you as a people holy to himself, as he has sworn to you, if you keep the commandments of the LORD your God and walk in his ways. ▤

Rom 6:19, 22  I am speaking in human terms, because of your natural limitations. For just as you once presented your members as slaves to impurity and to lawlessness leading to more lawlessness, so now present your members as slaves to righteousness leading to sanctification. ▤  … 22But now that you have been set free from sin and have become slaves of God, the fruit you get leads to sanctification and its end, eternal life. ▤

Paul’s readers had become “obedient from the heart” (v. 17 ⇑) and so had become “slaves to righteousness” (v. 18 ⇑), all of which led to sanctification (v. 19b) or holiness. In v. 22 Paul similarly speaks of becoming slaves in obedience to God, which leads to holiness.

1Pet 1:22  Having purified your souls by your obedience to the truth for a sincere brotherly love, love one another earnestly from a pure heart, … ▤

The word “purified” here refers to purity of character, which comes through obedience.

1Jn 1:7  But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. ▤

The expression “walk in the light” of course is akin to “obeying God”. The Greek translated “cleanses” has a continuous tense, implying that the purification is ongoing rather than a single “once and for all” event. (cf. NBC)

Ps 119:2-3, 9  Blessed are those who keep his testimonies, who seek him with their whole heart, 3who also do no wrong, but walk in his ways! ▤  … 9How can a young man keep his way pure? By guarding it according to your word. ▤

Obeying God’s statutes (v. 2) – walking in his ways (v. 3b) and living according to his word (v. 9b) – leads to purity as in doing so one will “do no wrong” (v. 3a) and so “keep his way pure” (v. 9a).

Obedience brings one into a close relationship with God and Jesus Christ . . .

See also:

- We live “in” Jesus Christ – and he in us – by faith . . .

Jer 7:23  But this command I gave them: ‘Obey my voice, and I will be your God, and you shall be my people. And walk in all the way that I command you, that it may be well with you.’ ▤

Ex 19:5-6  Now therefore, if you will indeed obey my voice and keep my covenant, you shall be my treasured possession among all peoples, for all the earth is mine; 6and you shall be to me a kingdom of priests and a holy nation. These are the words that you shall speak to the people of Israel. ▤

The description of the Israelites as “a kingdom of priests and a holy nation” (v. 6) signifies dedication to God’s service, necessarily involving a close relationship with him. A close relationship with God is also pointed to by “you shall be my treasured possession”.

Mark 3:35  For whoever does the will of God, he is my brother and sister and mother. ▤

John 15:14-15  You are my friends if you do what I command you. 15No longer do I call you servants,c for the servantd does not know what his master is doing; but I have called you friends, for all that I have heard from my Father I have made known to you. ▤

c Greek bondservants

d Greek bondservant; also verse 20

Note that it can be inferred from this that as Jesus’ followers are his friends, as opposed to mere servants, they obey him because they want to please him rather than because they have to do so.

1Jn 1:3-7  … that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. 4And we are writing these things so that oure joy may be complete. 5This is the message we have heard from him and proclaim to you, that God is light, and in him is no darkness at all. 6If we say we have fellowship with him while we walk in darkness, we lie and do not practice the truth. 7But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. ▤

e Some manuscripts your

One can infer from this that if we obey God – walking in his light (v. 7a; cf. v. 5b) – we have fellowship with him and Jesus Christ (vv. 3b; cf. 6-7), along with one another (v. 7; cf. 3a).

1Jn 2:3  And by this we know that we have come to know him, if we keep his commandments. ▤

Obedience to God’s commands is indicative that one has come to know him. The more one obeys God the better one comes to know his will and God himself.

Lev 9:6  And Moses said, “This is the thing that the LORD commanded you to do, that the glory of the LORD may appear to you.” ▤

This appearance of the LORD’s glory took place in v. 23. Although we do not expect such appearances, this arguably does reflect that God manifests himself to those who are obedient.

. . . God and Jesus Christ are with those who obey – they in God and he in them

See also:

- . . . God gives the Holy Spirit to those who believe and obey him

Lev 26:3, 11-12  If you walk in my statutes and observe my commandments and do them, ▤  … 11I will make my dwellingf among you, and my soul shall not abhor you. 12And I will walk among you and will be your God, and you shall be my people. ▤

f Hebrew tabernacle

2Ki 18:6-7  For he [Hezekiah] held fast to the LORD. He did not depart from following him, but kept the commandments that the LORD commanded Moses. 7And the LORD was with him; wherever he went out, he prospered. He rebelled against the king of Assyria and would not serve him. ▤

2Chr 17:3-4  The LORD was with Jehoshaphat, because he walked in the earlier ways of his father David. He did not seek the Baals, 4but sought the God of his father and walked in his commandments, and not according to the practices of Israel. ▤

John 14:23  Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

The promise to “make our home with him” quite possibly alludes to God’s and Jesus Christ’s fellowship with each believer, as part of their abiding presence.

Phil 4:9  What you have learned and received and heard and seen in me—practice these things, and the God of peace will be with you. ▤

That which Paul exhorts the Philippians to put it into practice, would undoubtedly have involved – or been in accordance with – God’s and Jesus Christ’s commands.

1Jn 2:5-6  … but whoever keeps his word, in him truly the love of God is perfected. By this we may know that we are in him: 6whoever says he abides in him ought to walk in the same way in which he walked. ▤

Living in God involves living and acting as Jesus did (v. 6) – in obedience to God’s will and commands, as reflected with the reference to keeping God’s word in v. 5a.

1Jn 3:24  Whoever keeps his commandments abides in God,g and Godh in him. And by this we know that he abides in us, by the Spirit whom he has given us. ▤

g Greek him

h Greek he

2Jn 1:9  Everyone who goes on ahead and does not abide in the teaching of Christ, does not have God. Whoever abides in the teaching has both the Father and the Son. ▤

Obedience and doing God’s will are critical for salvation

Heb 5:9  And being made perfect, he became the source of eternal salvation to all who obey him, … ▤

Heb 10:36  For you have need of endurance, so that when you have done the will of God you may receive what is promised. ▤

God’s promises pertaining to salvation are grasped – though not earned – by doing his will.

Phil 2:12-13  Therefore, my beloved, as you have always obeyed, so now, not only as in my presence but much more in my absence, work out your own salvation with fear and trembling, 13for it is God who works in you, both to will and to work for his good pleasure. ▤

We need to continue to obey (v. 12a) and to please God (v. 13b) so as to lay hold of our salvation (v. 12b).

Matt 7:21-27  “Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. 22On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ 23And then will I declare to them, ‘I never knew you; depart from me, you workers of lawlessness.’ 24“Everyone then who hears these words of mine and does them will be like a wise man who built his house on the rock. 25And the rain fell, and the floods came, and the winds blew and beat on that house, but it did not fall, because it had been founded on the rock. 26And everyone who hears these words of mine and does not do them will be like a foolish man who built his house on the sand. 27And the rain fell, and the floods came, and the winds blew and beat against that house, and it fell, and great was the fall of it.” ▤

Particularly in light of vv. 21-23, the storm in the parable of the wise and foolish builders probably has the final judgment primarily in view; at the very least it is applicable to it. Those who do God’s will (v. 21) and put Jesus’ words into practice (v. 24) will be saved rather than suffer destruction on Judgment Day.

- Jesus lay down his life for those who obey him:

John 15:13-14  Greater love has no one than this, that someone lay down his life for his friends. 14You are my friends if you do what I command you. ▤

Obedience to Jesus Christ means that we are his friends (v. 14) and in turn that he has laid down his life for us (v. 13). This indicates that obedience to Christ is required in order to be granted the benefits of his death, which of course includes salvation.

Obedience and doing God’s will lead to eternal life

Matt 19:16-17  And behold, a man came up to him, saying, “Teacher, what good deed must I do to have eternal life?” 17And he said to him, “Why do you ask me about what is good? There is only one who is good. If you would enter life, keep the commandments.” ▤

Obedience to God’s commands is critical for eternal life. Moreover, we must ensure that we do not make anything else a higher priority than God and Jesus Christ – which sadly this man did (cf. vv. 20-24).

John 8:51  Truly, truly, I say to you, if anyone keeps my word, he will never see death. ▤

John 12:50  And I know that his commandment is eternal life. What I say, therefore, I say as the Father has told me. ▤

The phrase “his commandment” refers to God’s “commands” (CEV, NCV, cf. NLT) – here primarily what he spoke through Jesus Christ (cf. v. 49). Obedience to God’s commands leads to eternal life.

Rom 6:22  But now that you have been set free from sin and have become slaves of God, the fruit you get leads to sanctification and its end, eternal life. ▤

1Jn 2:17  And the world is passing away along with its desires, but whoever does the will of God abides forever. ▤

Prov 12:28  In the path of righteousness is life, and in its pathway there is no death. ▤

Here “life” probably refers to a secure and fulfilled life, rather than eternal life – although the teaching here is certainly applicable to it.

- Following Jesus Christ, forsaking all for God’s kingdom, leads to eternal life:

Luke 18:28-30  And Peter said, “See, we have left our homes and followed you.” 29And he said to them, “Truly, I say to you, there is no one who has left house or wife or brothersi or parents or children, for the sake of the kingdom of God, 30who will not receive many times more in this time, and in the age to come eternal life.” ▤

i Or wife or brothers and sisters

Not obeying God ultimately ends in eternal destruction

Eph 5:6  Let no one deceive you with empty words, for because of these things the wrath of God comes upon the sons of disobedience. ▤

“God’s wrath” is probably at least inclusive of the eschatological wrath of God, if not primarily referring to it.

2Thes 1:7b-9  … when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels 8in flaming fire, inflicting vengeance on those who do not know God and on those who do not obey the gospel of our Lord Jesus. 9They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromj the presence of the Lord and from the glory of his might, … ▤

j Or destruction that comes from

Heb 4:6, 11  Since therefore it remains for some to enter it, and those who formerly received the good news failed to enter because of disobedience, ▤  … 11Let us therefore strive to enter that rest, so that no one may fall by the same sort of disobedience. ▤

When the Israelites arrived at Canaan the first time, because of their disobedience and disbelief they did not enter the place of God’s rest for them. They instead died wandering in the desert. Similarly those who follow their example of disobedience will fail to enter God’s final rest, and instead will face destruction. Hebrews 3:18 also speaks of this – “And to whom did he swear that they would not enter his rest, but to those who were disobedient?”

1Pet 2:7-8  So the honor is for you who believe, but for those who do not believe, “The stone that the builders rejected has become the cornerstone,”k 8and “A stone of stumbling, and a rock of offense.” They stumble because they disobey the word, as they were destined to do. ▤

k Greek the head of the corner

The phrase “disobey the word” (v. 8) is equivalent to not believing in Jesus Christ (v. 7). Such disobedience causes one to “stumble”, a term which quite possibly alludes to one’s “doom” (NASB; cf. CEV).

1Pet 4:17  For it is time for judgment to begin at the household of God; and if it begins with us, what will be the outcome for those who do not obey the gospel of God? ▤

Deut 8:20  Like the nations that the LORD makes to perish before you, so shall you perish, because you would not obey the voice of the LORD your God. ▤

While not speaking explicitly of eternal destruction, this points to the assertion that it is ultimately the end of all who do not obey God.

- Those who are not appropriately prepared for entering God’s kingdom will be thrown out:

Matt 22:8-13  Then he said to his servants, ‘The wedding feast is ready, but those invited were not worthy. 9Go therefore to the main roads and invite to the wedding feast as many as you find.’ 10And those servants went out into the roads and gathered all whom they found, both bad and good. So the wedding hall was filled with guests. 11“But when the king came in to look at the guests, he saw there a man who had no wedding garment. 12And he said to him, ‘Friend, how did you get in here without a wedding garment?’ And he was speechless. 13Then the king said to the attendants, ‘Bind him hand and foot and cast him into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth.’ ▤

The king symbolizes God. The wedding clothes possibly symbolize righteousness. As such these “wedding clothes” could be correlated not only with the righteousness granted through Jesus Christ’s death, but also with subsequently living in obedience to God.

Pray for persecuted Christians

Section B

The Need for Good Deeds

Section Jumps

- We are to persistently do good deeds

- True faith involves good deeds . . .

- . . . One’s Christianity should be proven by one’s deeds

- Good deeds are critical for salvation and eternal life

- Note: Our good deeds or works do not earn righteousness and salvation, which are by grace

While good deeds do not make us right with God, they are critical for staying right with God – not least because they accompany things that are indicative of being right with God. As such, good deeds prove that one’s faith and Christianity are valid – and consequently they are important for one’s salvation.

Note that good deeds are involved in obeying God, the subject of the previous section.

We are to persistently do good deeds

1Tim 6:18  They are to do good, to be rich in good works, to be generous and ready to share, … ▤

2Cor 9:8  And God is able to make all grace abound to you, so that having all sufficiencyl in all things at all times, you may abound in every good work. ▤

l Or all contentment

Gal 6:10  So then, as we have opportunity, let us do good to everyone, and especially to those who are of the household of faith. ▤

Col 1:10  … so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

The phrase “every good work” arguably suggests “all kinds of good deeds” (GNT) and even to “continually do good” (NLT).

1Thes 5:15  See that no one repays anyone evil for evil, but always seek to do good to one another and to everyone. ▤

2Thes 3:13  As for you, brothers, do not grow weary in doing good. ▤

1Tim 5:9-10  Let a widow be enrolled if she is not less than sixty years of age, having been the wife of one husband,m 10and having a reputation for good works: if she has brought up children, has shown hospitality, has washed the feet of the saints, has cared for the afflicted, and has devoted herself to every good work. ▤

m Or a woman of one man

Titus 2:14  … who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

Titus 3:1, 14  Remind them to be submissive to rulers and authorities, to be obedient, to be ready for every good work, ▤  … 14And let our people learn to devote themselves to good works, so as to help cases of urgent need, and not be unfruitful. ▤

James 3:13, 17  Who is wise and understanding among you? By his good conduct let him show his works in the meekness of wisdom. ▤  … 17But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

The coupling of “good fruits” (v. 17) with being “full of mercy” implies that the former denotes “good deeds” (GNT, NLT; cf. CEV, NCV). Our lives are to be “full” of such good deeds.

1Pet 2:12, 15  Keep your conduct among the Gentiles honorable, so that when they speak against you as evildoers, they may see your good deeds and glorify God on the day of visitation. ▤  … 15For this is the will of God, that by doing good you should put to silence the ignorance of foolish people. ▤

Rev 2:19  I know your works, your love and faith and service and patient endurance, and that your latter works exceed the first. ▤

2Chr 31:20  Thus Hezekiah did throughout all Judah, and he did what was good and right and faithful before the LORD his God. ▤

Neh 13:14  Remember me, O my God, concerning this, and do not wipe out my good deeds that I have done for the house of my God and for his service. ▤

Acts 9:36  Now there was in Joppa a disciple named Tabitha, which, translated, means Dorcas.n She was full of good works and acts of charity. ▤

n The Aramaic name Tabitha and the Greek name Dorcas both mean gazelle

Acts 10:38  … how God anointed Jesus of Nazareth with the Holy Spirit and with power. He went about doing good and healing all who were oppressed by the devil, for God was with him. ▤

- There is nothing better to do than to be joyful and do good:

Eccl 3:12  I perceived that there is nothing better for them than to be joyful and to do good as long as they live; … ▤

True faith involves good deeds . . .

See also:

- 2Cor 9:13 ⇓

- Obedience accompanies belief and faith

- Faith produces obedience to God

- Faith produces work in service to God

James 2:14-23, 26  What good is it, my brothers, if someone says he has faith but does not have works? Can that faith save him? 15If a brother or sister is poorly clothed and lacking in daily food, 16and one of you says to them, “Go in peace, be warmed and filled,” without giving them the things needed for the body, what goodo is that? 17So also faith by itself, if it does not have works, is dead. 18But someone will say, “You have faith and I have works.” Show me your faith apart from your works, and I will show you my faith by my works. 19You believe that God is one; you do well. Even the demons believe—and shudder! 20Do you want to be shown, you foolish person, that faith apart from works is useless? 21Was not Abraham our father justified by works when he offered up his son Isaac on the altar? 22You see that faith was active along with his works, and faith was completed by his works; 23and the Scripture was fulfilled that says, “Abraham believed God, and it was counted to him as righteousness”—and he was called a friend of God. ▤  … 26For as the body apart from the spirit is dead, so also faith apart from works is dead. ▤

o Or benefit

In vv. 21-23 James speaks of what Abraham did as affirming his righteousness, a righteousness which was earlier accredited to him because of his belief or faith. In conjunction with this his faith was perfected (cf. GNT, NASB, NCV, NJKV) and in a sense consummated by what he did – proven by his action/work that resulted from it.

Gal 5:6  For in Christ Jesus neither circumcision nor uncircumcision counts for anything, but only faith working through love. ▤

Faith is more than just a matter of one’s intellect. It involves an active trust in God that is manifested in acts of love, i.e. good deeds.

Eph 2:8-10  For by grace you have been saved through faith. And this is not your own doing; it is the gift of God, 9not a result of works, so that no one may boast. 10For we are his workmanship, created in Christ Jesus for good works, which God prepared beforehand, that we should walk in them. ▤

One who has been saved through faith (v. 8) has been “created in Christ Jesus for good works” (v. 10).

Titus 3:8  The saying is trustworthy, and I want you to insist on these things, so that those who have believed in God may be careful to devote themselves to good works. These things are excellent and profitable for people. ▤

1Jn 3:23  And this is his commandment, that we believe in the name of his Son Jesus Christ and love one another, just as he has commanded us. ▤

This associates faith (“believe in the name of his Son”) with loving others and so also with good deeds, as loving others involves good deeds.

Ps 37:3  Trust in the LORD, and do good; dwell in the land and befriend faithfulness.p ▤

p Or and feed on faithfulness, or and find safe pasture

. . . One’s Christianity should be proven by one’s deeds

See also:

- [Reasons for assurance:] Obeying God and doing what is right

Our deeds should show or prove that we are Christians, being proof of the various things that typify Christians.

John 15:8  By this my Father is glorified, that you bear much fruit and so prove to be my disciples. ▤

It is debatable as to precisely what Jesus is referring to by “fruit”. Most likely it is either: personal spiritual characteristics (cf. Gal 5:22-23); or spiritual outcomes of quality work for his kingdom, e.g. helping to bring people into the kingdom. The latter interpretation would make the verse pertinent to this subsection. Note that quite possibly, in some occurrences at least, “fruit” includes both concepts – spiritual characteristics and the work or deeds that flow from them.

Rom 16:10  Greet Apelles, who is approved in Christ. Greet those who belong to the family of Aristobulus. ▤

In his greetings in vv. 3-16, Paul makes a number of references to those who have worked hard in the Lord. Thus what Paul has in view in saying that Apelles “is approved in Christ” may well have been in regard to doing such work or deeds.

2Cor 8:24  So give proof before the churches of your love and of our boasting about you to these men. ▤

The reference is to contributing to the needs of others (cf. 9:13).

2Cor 9:13  By their approval of this service, theyq will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, … ▤

q Or you

Here Paul effectively speaks of such aid being “proof” (GNT, NASB, NCV, NKJV; cf. CEV, NIV, NLT) of their faith.

3Jn 1:11  Beloved, do not imitate evil but imitate good. Whoever does good is from God; whoever does evil has not seen God. ▤

As noted earlier in this chapter, those who persist in doing good show themselves to be of God – “God’s children” (CEV, NLT).

Acts 26:20  … but declared first to those in Damascus, then in Jerusalem and throughout all the region of Judea, and also to the Gentiles, that they should repent and turn to God, performing deeds in keeping with their repentance. ▤

Deeds that are in keeping with repentance will “prove” (CEV, NIV, NLT) or “show” (GNT, NCV) we have repented.

- Do your best to be approved in God’s sight:

2Tim 2:15  Do your best to present yourself to God as one approved,r a worker who has no need to be ashamed, rightly handling the word of truth. ▤

r That is, one approved after being tested

Similarly Galatians 1:10a implies that we should do what we can to win the approval of God – “For am I now seeking the approval of man, or of God?”

Good deeds are critical for salvation and eternal life

See also:

- 2Cor 9:13 ⇑

- On his return, Jesus Christ will judge and reward all people according to what they have done . . .

- . . . God’s people will be judged and rewarded according to what they have done

- In turning from sin, do what is good and right . . .

- Obedience and doing God’s will are critical for salvation

- Obedience and doing God’s will lead to eternal life

Good deeds do not in themselves produce salvation – but one who truly has been saved will be characterized by good deeds.

Heb 6:9-12  Though we speak in this way, yet in your case, beloved, we feel sure of better things—things that belong to salvation. 10For God is not unjust so as to overlook your work and the love that you have shown for his name in serving the saints, as you still do. 11And we desire each one of you to show the same earnestness to have the full assurance of hope until the end, 12so that you may not be sluggish, but imitators of those who through faith and patience inherit the promises. ▤

Luke 19:8-9  And Zacchaeus stood and said to the Lord, “Behold, Lord, the half of my goods I give to the poor. And if I have defrauded anyone of anything, I restore it fourfold.” 9And Jesus said to him, “Today salvation has come to this house, since he also is a son of Abraham. ▤

Jesus was not saying that salvation came because of what Zacchaeus did. Jesus quite possibly meant that what Zacchaeus did was indicative that he had been saved. This interpretation is supported by Jesus calling Zacchaeus “a son of Abraham” (v. 9), which may well refer to Zacchaeus’ faith as the reason “salvation has come to this house”, with Abraham being renowned for his faith.

James 2:14, 21-25  What good is it, my brothers, if someone says he has faith but does not have works? Can that faith save him? ▤  … 21Was not Abraham our father justified by works when he offered up his son Isaac on the altar? 22You see that faith was active along with his works, and faith was completed by his works; 23and the Scripture was fulfilled that says, “Abraham believed God, and it was counted to him as righteousness”—and he was called a friend of God. 24You see that a person is justified by works and not by faith alone. 25And in the same way was not also Rahab the prostitute justified by works when she received the messengers and sent them out by another way? ▤

Justification (vv. 21-25) is of course a key element of salvation (v. 14). Verses 21-25 appear to say that one’s justification is fulfilled or sealed – though not earned – by one’s deeds.

Rev 19:7-8  Let us rejoice and exult and give him the glory, for the marriage of the Lamb has come, and his Bride has made herself ready; 8it was granted her to clothe herself with fine linen, bright and pure”— for the fine linen is the righteous deeds of the saints. ▤

The “righteous deeds” can be understood as “good deeds” (GNT, NLT; cf. CEV, NCV). The “Lamb” is Jesus Christ, and the “bride” represents God’s people, or at least the New Jerusalem that they will inhabit. This looks forward to the consummation of Christ’s relationship or union with his people, associated with the consummation of their salvation. Thus it can be inferred from this that those who are depicted by the “bride” – and so who will receive salvation – are characterized by good deeds.

2Tim 1:16-18  May the Lord grant mercy to the household of Onesiphorus, for he often refreshed me and was not ashamed of my chains, 17but when he arrived in Rome he searched for me earnestly and found me— 18may the Lord grant him to find mercy from the Lord on that Day!—and you well know all the service he rendered at Ephesus. ▤

In v. 18a, Paul effectively asks the Lord to take Onesiphorus’s good deeds into account on Judgment Day and show him mercy, which would involve granting him salvation.

2Pet 1:5-8, 10-11  For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,s and virtue with knowledge, 6and knowledge with self-control, and self-control with steadfastness, and steadfastness with godliness, 7and godliness with brotherly affection, and brotherly affection with love. 8For if these qualitiest are yours and are increasing, they keep you from being ineffective or unfruitful in the knowledge of our Lord Jesus Christ. ▤  … 10Therefore, brothers,u be all the more diligent to make your calling and election sure, for if you practice these qualities you will never fall. 11For in this way there will be richly provided for you an entrance into the eternal kingdom of our Lord and Savior Jesus Christ. ▤

s Or excellence; twice in this verse

t Greek these things; also verses 9, 10, 12

u Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

This indicates that practicing the qualities listed (vv. 5-7) will enable one to be effective and fruitful (v. 8) – which involves good deeds – ensuring one’s “calling and election” (v. 10) and entry into the kingdom (v. 11), both of which are associated with salvation.

Rom 2:7  … to those who by patience in well-doing seek for glory and honor and immortality, he will give eternal life; … ▤

1Tim 6:18-19  They are to do good, to be rich in good works, to be generous and ready to share, 19thus storing up treasure for themselves as a good foundation for the future, so that they may take hold of that which is truly life. ▤

Amos 5:14  Seek good, and not evil, that you may live; and so the LORD, the God of hosts, will be with you, as you have said. ▤

This can be applied to spiritual life, reflecting that seeking to do good is important for it.

- Supposed servants of Christ who do evil will be assigned a place with the unbelievers:

Luke 12:45-46  But if that servant says to himself, ‘My master is delayed in coming,’ and begins to beat the male and female servants, and to eat and drink and get drunk, 46the master of that servant will come on a day when he does not expect him and at an hour he does not know, and will cut him in pieces and put him with the unfaithful. ▤

The “unfaithful” (v. 46b) can be correlated with “unbelievers” (NASB, NIV, NKJV).

Note: Our good deeds or works do not earn righteousness and salvation, which are by grace

See also:

- Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ

- Salvation by Grace, through Jesus Christ

Our good deeds and “works” – including efforts we make in trying to obey aspects of the OT Law that are pertinent to believers – do not earn us righteousness and salvation. They are an effect of righteousness – not a cause of it. Rather, righteousness and salvation come by God’s grace/mercy.

Rom 4:1-6  What then shall we say was gained byv Abraham, our forefather according to the flesh? 2For if Abraham was justified by works, he has something to boast about, but not before God. 3For what does the Scripture say? “Abraham believed God, and it was counted to him as righteousness.” 4Now to the one who works, his wages are not counted as a gift but as his due. 5And to the one who does not work but believes inw him who justifies the ungodly, his faith is counted as righteousness, 6just as David also speaks of the blessing of the one to whom God counts righteousness apart from works: … ▤

v Some manuscripts say about

w Or but trusts; compare verse 24

God credits righteousness to people; it is not earned. Note that with the phrase “does not work” (v. 5) Paul is speaking of one who does not try to earn righteousness by works or deeds.

Rom 9:30-32a  What shall we say, then? That Gentiles who did not pursue righteousness have attained it, that is, a righteousness that is by faith; 31but that Israel who pursued a law that would lead to righteousnessx did not succeed in reaching that law. 32Why? Because they did not pursue it by faith, but as if it were based on works. ▤

x Greek a law of righteousness

In vv. 31-32 Paul appears to be speaking of Israel failing to obtain the righteousness of the law – the righteousness that the law embodied. With his use of “Israel”, Paul may be referring in particular to contemporary Jews, who insisted on trying to pursue righteousness this way – despite the failure of their forefathers – rather than by faith.

Eph 2:8-9  For by grace you have been saved through faith. And this is not your own doing; it is the gift of God, 9not a result of works, so that no one may boast. ▤

2Tim 1:9  … [God] who saved us and called us toy a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,z … ▤

y Or with

z Greek before times eternal

Titus 3:4-5  But when the goodness and loving kindness of God our Savior appeared, 5he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

Rom 9:16  So then it depends not on human will or exertion,a but on God, who has mercy. ▤

a Greek not of him who wills or runs

“It” refers to God’s choice of persons to be his people (cf. vv. 11-12) – also in view in the following reference (11:5-6). As such these verses speak of or allude to God’s salvation not being earned through one’s own efforts.

Rom 11:5-6  So too at the present time there is a remnant, chosen by grace. 6But if it is by grace, it is no longer on the basis of works; otherwise grace would no longer be grace. ▤

The “remnant” refers to those that God had chosen from among the largely unbelieving Jewish nation.

Pray for persecuted Christians

Section C

Living Free of the Law and Sin – by the Spirit

Section Jumps

- Our freedom from the Mosaic Law does not permit us to sin . . .

- . . . In fact, sinning results in enslavement to sin

- We have been freed from the law to live by the Holy Spirit

- Instead of living by the sinful nature, live by the Holy Spirit . . .

- . . . and live in God’s grace

- Living by the Spirit brings life – in contrast to living by the sinful nature and to the law

- Note: Inner righteousness and right attitudes are needed, rather than mere compliance with rules

See also:

- Release from the Law through Jesus Christ

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

Through what Jesus Christ has accomplished, believers have been set free from the Mosaic Law (the law given through Moses) as the means of being made right with God. As such, many aspects of the law are no longer applicable, particularly the regulations regarding making atonement for sin.

This does not mean that we are permitted to sin. For we are still to obey the spiritual and moral commands of the law that remain pertinent to our relationship with God and our relationships with other people. But rather than being preoccupied with doggedly obeying rules, we are to be focused on living by God’s Holy Spirit. In doing so we are better able to avoid sin and more effectively fulfill God’s will.

Our freedom from the Mosaic Law does not permit us to sin . . .

See also:

- Consequences of Sin for God’s People

- Avoiding Sin

Gal 5:13  For you were called to freedom, brothers. Only do not use your freedom as an opportunity for the flesh, but through love serve one another. ▤

Freedom from the Mosaic Law is being referred to.

Rom 6:1-2, 15  What shall we say then? Are we to continue in sin that grace may abound? 2By no means! How can we who died to sin still live in it? ▤  … 15What then? Are we to sin because we are not under law but under grace? By no means! ▤

Gal 2:17  But if, in our endeavor to be justified in Christ, we too were found to be sinners, is Christ then a servant of sin? Certainly not! ▤

The phrase “a servant of sin” has the sense “serving the cause of sin” (GNT). A common interpretation of this verse is that Paul is dealing with the charge that being justified in Christ, apart from the law, encourages sinful behavior as one is no longer subject to the law. Paul totally rejects this accusation. Another interpretation is that Paul is speaking of the realization of Jews that the way of justification in Christ apart from the Jewish law means that they, like the Gentiles (cf. v. 15), are sinners (cf. GNT, NCV). Paul would likewise then be rejecting the accusation that such a truth means that Christ promotes the cause of sin.

1Pet 2:16  Live as people who are free, not using your freedom as a cover-up for evil, but living as servantsb of God. ▤

b Greek bondservants

We should not use our freedom from law as an “excuse” (CEV, NCV, NLT) to do wrong. Note that civil law rather than the Mosaic Law is in view here – but the same principle applies to both.

Jude 1:4  For certain people have crept in unnoticed who long ago were designated for this condemnation, ungodly people, who pervert the grace of our God into sensuality and deny our only Master and Lord, Jesus Christ. ▤

Here Jude condemns people using God’s grace (which involves freedom from the law) as an excuse for sexual immorality.

Acts 24:24-25  After some days Felix came with his wife Drusilla, who was Jewish, and he sent for Paul and heard him speak about faith in Christ Jesus. 25And as he reasoned about righteousness and self-control and the coming judgment, Felix was alarmed and said, “Go away for the present. When I get an opportunity I will summon you.” ▤

Here Paul’s teaching associates “faith in Christ Jesus” (v. 24) with “righteousness and self-control” (v. 25). This is contrary to the concept that the way of faith (with its freedom from the law) permits us to sin.

. . . In fact, sinning results in enslavement to sin

See also:

- Captivity to sin . . .

- . . . involving enslavement to sin

Rather than bringing freedom, choosing to sin in fact results in enslavement to sin.

John 8:34  Jesus answered them, “Truly, truly, I say to you, everyone who commits sin is a slavec to sin. ▤

c Greek bondservant; also verse 35

Rom 6:16  Do you not know that if you present yourselves to anyone as obedient slaves,d you are slaves of the one whom you obey, either of sin, which leads to death, or of obedience, which leads to righteousness? ▤

d Greek bondservants. Twice in this verse and verse 19; also once in verses 17, 20

Paul appears to imply that one lives either as a slave to sin or as a slave to righteousness. Therefore if one chooses to sin and not be committed to living righteously, one will be enslaved to sin.

1Cor 6:12  “All things are lawful for me,” but not all things are helpful. “All things are lawful for me,” but I will not be enslaved by anything. ▤

‘“All things are lawful for me”’ (cf. 1Cor 10:23-24 ↓) appears to be Paul quoting some of the Corinthians who apparently – in order to justify their sexual immorality (cf. v. 13) – claimed that everything is permissible for Christians to do, presumably in reference to not being under law. Paul argues that while in one sense this might be true, obviously it is not a good idea to do things that are harmful. One way in which sin is harmful is that one becomes enslaved by it (cf. 2Pet 2:19 ↓), no longer being free to choose whether or not to indulge in it, as it increasingly dominates one’s life, taking one under its power (cf. CEV, NKJV).

2Pet 2:19  They promise them freedom, but they themselves are slavese of corruption. For whatever overcomes a person, to that he is enslaved. ▤

e Greek bondservants

Eccl 8:8b  There is no discharge from war, nor will wickedness deliver those who are given to it. ▤

For comment, see the comment on Eccl 8:8 – under Captivity to sin . . ..

- In exercising one’s freedom from the law, one should be mindful of others:

1Cor 10:23-24  “All things are lawful,” but not all things are helpful. “All things are lawful,” but not all things build up. 24Let no one seek his own good, but the good of his neighbor. ▤

In speaking of doing what is “lawful”, v. 23 is in the same vein as 6:12 above. But here the effect on others – rather than on ourselves – seems to be in view (v. 24). In exercising one’s freedom from the law, one should not challenge the weaker faith of others so as to cause them to act against their conscience (cf. vv. 28-29b), but rather in doing so one should seek the good of others (v. 24).

We have been freed from the law to live by the Holy Spirit

Living by the Holy Spirit involves: being both alert to and responsive to the Spirit’s promptings; and being reliant on the Spirit’s power, to enable and transform us.

Rom 7:6  But now we are released from the law, having died to that which held us captive, so that we serve in the new way of the Spirit and not in the old way of the written code.f ▤

f Greek of the letter

The term “that which held us captive” is a reference to the aforementioned law. God’s people serve and obey him now by following the directing of the Holy Spirit, with his empowerment, rather than by focusing on “obeying the letter of the law” (NLT).

Gal 5:18  But if you are led by the Spirit, you are not under the law. ▤

2Cor 3:5-6  Not that we are sufficient in ourselves to claim anything as coming from us, but our sufficiency is from God, 6who has made us competentg to be ministers of a new covenant, not of the letter but of the Spirit. For the letter kills, but the Spirit gives life. ▤

g Or sufficient

The “letter” refers to the law. God’s new covenant with his people is not of the law but of the Spirit, whereby his people are renewed by the Holy Spirit and live under the Holy Spirit’s influence.

2Cor 3:17  Now the Lordh is the Spirit, and where the Spirit of the Lord is, there is freedom. ▤

h Or this Lord

This spiritual “freedom” encompasses freedom from bondage to the law, along with freedom from sin and death.

Rom 8:2-3  For the law of the Spirit of life has set youi free in Christ Jesus from the law of sin and death. 3For God has done what the law, weakened by the flesh, could not do. By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,j he condemned sin in the flesh, … ▤

i Some manuscripts me

j Or and as a sin offering

The phrase “the law of sin and death” (v. 2) may refer to the OT law as “the law that brings sin and death” (NCV™), which is consistent with the usage of “law” immediately following in v. 3; thus v. 2 would indicate that the new “law” or system based on living by the Spirit has freed us from living under the OT law – as per the theme of this subsection. However a common alternative interpretation – supported by the preceding discussion on the “law of sin” (7:21-23) – is that both occurrences of “the law of” in v. 2 mean “the power of” (NLT). As such the meaning would be that the controlling (cf. v. 9) power of the Holy Spirit that gives life sets us free from the controlling power of sin, which brings death.

- Through his Spirit being in us, God moves us to follow his laws:

Ezek 36:27  And I will put my Spirit within you, and cause you to walk in my statutes and be careful to obey my rules.k ▤

k Or my just decrees

Largely through giving us his Holy Spirit, God enables us to follow his laws, as we live by his indwelling Spirit (cf. Rom 8:4 ⇓).

Instead of living by the sinful nature, live by the Holy Spirit . . .

See also:

- Rom 8:2-3 ⇑

Rom 8:3b-5  By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,l he condemned sin in the flesh, 4in order that the righteous requirement of the law might be fulfilled in us, who walk not according to the flesh but according to the Spirit. 5For those who live according to the flesh set their minds on the things of the flesh, but those who live according to the Spirit set their minds on the things of the Spirit. ▤

l Or and as a sin offering

Note that v. 4 makes the important point that living under the power of the Holy Spirit enables one to in fact fulfill the law (cf. Ezek 36:27 ⇑).

Rom 8:8-12  Those who are in the flesh cannot please God. 9You, however, are not in the flesh but in the Spirit, if in fact the Spirit of God dwells in you. Anyone who does not have the Spirit of Christ does not belong to him. 10But if Christ is in you, although the body is dead because of sin, the Spirit is life because of righteousness. 11If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. 12So then, brothers,m we are debtors, not to the flesh, to live according to the flesh. ▤

m Or brothers and sisters; also verse 29

In v. 12, “debtors” may have in view that we are indebted to God, as the one will give us life (v. 11). As such we are obligated “not to the flesh” (v. 12), but to live according to his Spirit, “the Spirit of him who raised Jesus from the dead” (v. 11).

Gal 5:13, 16  For you were called to freedom, brothers. Only do not use your freedom as an opportunity for the flesh, but through love serve one another. ▤  … 16But I say, walk by the Spirit, and you will not gratify the desires of the flesh. ▤

Gal 5:24-25  And those who belong to Christ Jesus have crucified the flesh with its passions and desires. 25If we live by the Spirit, let us also walk by the Spirit. ▤

Eph 5:18  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, … ▤

Believers are to continue on being replenished with the Holy Spirit. It is not a contrived experience, but one in which they are passively involved – they are to “let” (CEV, NLT) the Holy Spirit fill them (cf. ZBC). One who is filled by the Holy Spirit, can hardly live other than by the Holy Spirit.

Isa 30:1  “Ah, stubborn children,” declares the LORD, “who carry out a plan, but not mine, and who make an alliance,n but not of my Spirit, that they may add sin to sin; … ▤

n Hebrew who weave a web

This condemnation both of acting apart from God’s Spirit and of sinning, points to the fact that we should live by the Holy Spirit instead of by the sinful nature.

. . . and live in God’s grace

See also:

- Salvation by Grace, through Jesus Christ

- Instead of being under the law, believers are under grace and Jesus Christ’s law

After experiencing God’s grace in being made right with him and being given salvation, Christians are to live in the realm of his grace. This primarily involves being faithful to God and holding to the faith – thus remaining under his grace, staying right with him. It also encompasses trusting in God’s grace to meet one’s needs, including spiritual needs.

Living in God’s grace is complementary to living by the Holy Spirit. Additionally it contrasts in particular with living by the law.

Acts 13:43  And after the meeting of the synagogue broke up, many Jews and devout converts to Judaism followed Paul and Barnabas, who, as they spoke with them, urged them to continue in the grace of God. ▤

Rom 11:22  Note then the kindness and the severity of God: severity toward those who have fallen, but God’s kindness to you, provided you continue in his kindness. Otherwise you too will be cut off. ▤

Many commentators see Paul here as talking specifically of the Gentiles as a whole, rather than individual believers. But the concept of the need to continue in God’s “gracious kindness” (AMP) is obviously also applicable to individuals.

2Cor 6:1-2  Working together with him, then, we appeal to you not to receive the grace of God in vain. 2For he says, “In a favorable time I listened to you, and in a day of salvation I have helped you.” Behold, now is the favorable time; behold, now is the day of salvation. ▤

By urging the Corinthians “not to receive the grace of God in vain” (v. 1), Paul appears to be appealing to the Corinthians not to forfeit the salvation (v. 2) that God’s grace or favor (v. 2) has provided. But note that a number of commentators have a somewhat different interpretation.

Heb 12:15  See to it that no one fails to obtain the grace of God; that no “root of bitterness” springs up and causes trouble, and by it many become defiled; … ▤

The expression “fails to obtain the grace of God” probably refers to failing to “secure God’s grace” (AMP), “turning back from” it (GNT). As well as seeking to ensure that no fellow believer “fails to obtain the grace of God”, we should of course also ensure that we ourselves do not.

1Pet 5:12  By Silvanus, a faithful brother as I regard him, I have written briefly to you, exhorting and declaring that this is the true grace of God. Stand firm in it. ▤

The teaching contained in Peter’s letter was – or at least was in accordance with – “the true grace of God”, in which Peter encouraged his readers to stand firm.

2Pet 3:18  But grow in the grace and knowledge of our Lord and Savior Jesus Christ. To him be the glory both now and to the day of eternity. Amen. ▤

Believers are to grow spiritually in or by Christ’s grace and knowledge of him (cf. 2Tim 2:1 ↓).

2Cor 1:12  For our boast is this, the testimony of our conscience, that we behaved in the world with simplicityo and godly sincerity, not by earthly wisdom but by the grace of God, and supremely so toward you. ▤

o Some manuscripts holiness

Paul and his companions had conducted themselves according to God’s grace, in a manner consistent with it and in reliance on it.

2Tim 2:1  You then, my child, be strengthened by the grace that is in Christ Jesus, … ▤

This is speaking of believers being strengthened by the grace that they have through Christ and/or in their union with Christ (cf. GNT).

Heb 13:9  Do not be led away by diverse and strange teachings, for it is good for the heart to be strengthened by grace, not by foods, which have not benefited those devoted to them. ▤

- Remain in God’s love:

Jude 1:21  … keep yourselves in the love of God, waiting for the mercy of our Lord Jesus Christ that leads to eternal life. ▤

Living by the Spirit brings life – in contrast to living by the sinful nature and to the law

Keep pleasing God so as to remain in the realm of his love.

See also:

- The Holy Spirit brings spiritual life

- . . . They are born again of the Holy Spirit and through God’s word

Rom 8:1-2, 6, 13-14  There is therefore now no condemnation for those who are in Christ Jesus.p 2For the law of the Spirit of life has set youq free in Christ Jesus from the law of sin and death. ▤  … 6For to set the mind on the flesh is death, but to set the mind on the Spirit is life and peace. ▤  … 13For if you live according to the flesh you will die, but if by the Spirit you put to death the deeds of the body, you will live. 14For all who are led by the Spirit of God are sonsr of God. ▤

p Some manuscripts add who walk not according to the flesh (but according to the Spirit)

q Some manuscripts me

r See discussion on “sons” in the Preface

As commented above in We have been freed from the law to live by the Holy Spirit, there are a couple of interpretations of the meaning of “the law” in v. 2, meaning that the last clause is either referring to the Mosaic Law (cf. NCV) or the power of sin (cf. NLT). But with either interpretation the verse still attests to how living by the Spirit “of life” sets us free from death. In v. 14, to be “led by the Spirit” speaks of living under the Spirit’s influence.

Gal 6:7-8  Do not be deceived: God is not mocked, for whatever one sows, that will he also reap. 8For the one who sows to his own flesh will from the flesh reap corruption, but the one who sows to the Spirit will from the Spirit reap eternal life. ▤

2Cor 3:6-9  … who has made us competents to be ministers of a new covenant, not of the letter but of the Spirit. For the letter kills, but the Spirit gives life. 7Now if the ministry of death, carved in letters on stone, came with such glory that the Israelites could not gaze at Moses’ face because of its glory, which was being brought to an end, 8will not the ministry of the Spirit have even more glory? 9For if there was glory in the ministry of condemnation, the ministry of righteousness must far exceed it in glory. ▤

s Or sufficient

The “letter” (v. 6), “the ministry of death” (v. 7) and “the ministry of condemnation” (v. 9) all refer to the law – highlighting that it brings death rather than life. In indicating that “the ministry of the Spirit” (v. 8) brings righteousness (v. 9), vv. 8-9 point to the Spirit bringing life (v. 6), as righteousness and life are associated (cf. Gal 3:21 ↓), the former qualifying a person for the latter.

Gal 3:21  Is the law then contrary to the promises of God? Certainly not! For if a law had been given that could give life, then righteousness would indeed be by the law. ▤

This indicates that the law cannot impart life.

Rom 4:15  For the law brings wrath, but where there is no law there is no transgression. ▤

Rather than bringing life, the law brings God’s wrath and consequently eternal punishment (cf. NLT).

Gal 5:5  For through the Spirit, by faith, we ourselves eagerly wait for the hope of righteousness. ▤

Living by the Spirit (cf. NLT) enables believers to await the righteousness to come (which is either referring to being pronounced right with God on Judgment Day, or being made righteous in ourselves following Jesus Christ’s return). One can infer from this that living by the Spirit enables believers to secure the everlasting life that is to come in conjunction with this righteousness (cf. comment on 2Cor 3:6-9 ↑).

- One is sanctified by the Spirit, not by the law:

Rom 2:29  But a Jew is one inwardly, and circumcision is a matter of the heart, by the Spirit, not by the letter. His praise is not from man but from God. ▤

Note: Inner righteousness and right attitudes are needed, rather than mere compliance with rules

See also:

- The law’s principles – such as love, justice and mercy – are of central importance, above its rules

- The new covenant is spiritual – of an internal nature and of the Holy Spirit

In conjunction with living by the Holy Spirit, true or inner righteousness (including right attitudes) is vital and should be sought – as opposed to merely complying with rules of the law.

Matt 5:20-22, 27-28  For I tell you, unless your righteousness exceeds that of the scribes and Pharisees, you will never enter the kingdom of heaven. 21“You have heard that it was said to those of old, ‘You shall not murder; and whoever murders will be liable to judgment.’ 22But I say to you that everyone who is angry with his brothert will be liable to judgment; whoever insultsu his brother will be liable to the council; and whoever says, ‘You fool!’ will be liable to the hellv of fire. ▤  … 27“You have heard that it was said, ‘You shall not commit adultery.’ 28But I say to you that everyone who looks at a woman with lustful intent has already committed adultery with her in his heart. ▤

t Some manuscripts insert without cause

u Greek says Raca to (a term of abuse)

v Greek Gehenna; also verses 29, 30

In v. 20 Jesus refers to the Jewish leaders’ lack of true, inner righteousness. They gave the appearance of complying with the law’s commandments – and indeed probably did largely comply with its rules and regulations. But their characters were not consistent with the spirit of the law. Jesus may well have had this latter point in view in subsequently speaking of attitudes that should accompany obedience to such commands as those forbidding murder (vv. 21-22a) and adultery (vv. 27-28).

Matt 23:25-28  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you clean the outside of the cup and the plate, but inside they are full of greed and self-indulgence. 26You blind Pharisee! First clean the inside of the cup and the plate, that the outside also may be clean. 27“Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you are like whitewashed tombs, which outwardly appear beautiful, but within are full of dead people’s bones and all uncleanness. 28So you also outwardly appear righteous to others, but within you are full of hypocrisy and lawlessness. ▤

In vv. 25-26, Jesus appears to refer to a tradition of the religious leaders of ensuring the outside of eating bowls were clean. Jesus uses this illustration to draw a parallel with their hypocritical and foolish practice of giving the appearance of being righteous by complying with rules instead of being concerned about inner righteousness. Jesus implies that if one is inwardly clean then one’s whole self, including one’s (outward) actions, will be clean in God’s sight.

Matt 19:16-23  And behold, a man came up to him, saying, “Teacher, what good deed must I do to have eternal life?” 17And he said to him, “Why do you ask me about what is good? There is only one who is good. If you would enter life, keep the commandments.” 18He said to him, “Which ones?” And Jesus said, “You shall not murder, You shall not commit adultery, You shall not steal, You shall not bear false witness, 19Honor your father and mother, and, You shall love your neighbor as yourself.” 20The young man said to him, “All these I have kept. What do I still lack?” 21Jesus said to him, “If you would be perfect, go, sell what you possess and give to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” 22When the young man heard this he went away sorrowful, for he had great possessions. 23And Jesus said to his disciples, “Truly, I say to you, only with difficulty will a rich person enter the kingdom of heaven. ▤

In vv. 18-19 Jesus did not mention any commandments concerning the man’s relationship with God. Jesus’ instructions in v. 21 bore out the fact that the man’s riches had become a higher priority to him than God. Although outwardly he had appeared to have been keeping the commandments, his money had in a real sense become his God – thus breaking the first commandment (cf. Ex 20:3). Even adherence to the moral commandments is insufficient without God-centered priorities and attitudes.

Mark 7:14-23  And he called the people to him again and said to them, “Hear me, all of you, and understand: 15There is nothing outside a person that by going into him can defile him, but the things that come out of a person are what defile him.”w 17And when he had entered the house and left the people, his disciples asked him about the parable. 18And he said to them, “Then are you also without understanding? Do you not see that whatever goes into a person from outside cannot defile him, 19since it enters not his heart but his stomach, and is expelled?”x (Thus he declared all foods clean.) 20And he said, “What comes out of a person is what defiles him. 21For from within, out of the heart of man, come evil thoughts, sexual immorality, theft, murder, adultery, 22coveting, wickedness, deceit, sensuality, envy, slander, pride, foolishness. 23All these evil things come from within, and they defile a person.” ▤

w Some manuscripts add verse 16: If anyone has ears to hear, let him hear

x Greek goes out into the latrine

Jesus refers here to the law’s regulations concerning clean and unclean foods. The tradition of the Jewish elders of washing their hands so as not to eat with “unclean” hands is also in view (cf. vv. 1-5). Such regulations are not imperative; rather it is what is in a person’s heart that counts.

Luke 18:9-14  He also told this parable to some who trusted in themselves that they were righteous, and treated others with contempt: 10“Two men went up into the temple to pray, one a Pharisee and the other a tax collector. 11The Pharisee, standing by himself, prayedy thus: ‘God, I thank you that I am not like other men, extortioners, unjust, adulterers, or even like this tax collector. 12I fast twice a week; I give tithes of all that I get.’ 13But the tax collector, standing far off, would not even lift up his eyes to heaven, but beat his breast, saying, ‘God, be merciful to me, a sinner!’ 14I tell you, this man went down to his house justified, rather than the other. For everyone who exalts himself will be humbled, but the one who humbles himself will be exalted.” ▤

y Or standing, prayed to himself

Rom 2:28-29  For no one is a Jew who is merely one outwardly, nor is circumcision outward and physical. 29But a Jew is one inwardly, and circumcision is a matter of the heart, by the Spirit, not by the letter. His praise is not from man but from God. ▤

With his use here of “Jew”, Paul is speaking of being one of God’s people. This requires a heart made right with God, not merely compliance with outward regulations, such as Jewish circumcision.

Ps 51:16-17  For you will not delight in sacrifice, or I would give it; you will not be pleased with a burnt offering. 17The sacrifices of God are a broken spirit; a broken and contrite heart, O God, you will not despise. ▤

In repentance from sin, what God really wants is a humbled spirit and remorseful heart (v. 17), rather than merely obligatory offerings (v. 16).

- A preoccupation with regulations can in fact lead to nullifying the law:

Mark 7:5-13  And the Pharisees and the scribes asked him, “Why do your disciples not walk according to the tradition of the elders, but eat with defiled hands?” 6And he said to them, “Well did Isaiah prophesy of you hypocrites, as it is written, “‘This people honors me with their lips, but their heart is far from me; 7in vain do they worship me, teaching as doctrines the commandments of men.’ 8You leave the commandment of God and hold to the tradition of men.” 9And he said to them, “You have a fine way of rejecting the commandment of God in order to establish your tradition! 10For Moses said, ‘Honor your father and your mother’; and, ‘Whoever reviles father or mother must surely die.’ 11But you say, ‘If a man tells his father or his mother, “Whatever you would have gained from me is Corban”’ (that is, given to God)z— 12then you no longer permit him to do anything for his father or mother, 13thus making void the word of God by your tradition that you have handed down. And many such things you do.” ▤

z Or an offering

The Jews had developed many traditions, regulations which they had they placed alongside the law – often to the detriment of keeping the law.

Pray for persecuted Christians

Section D

Epilogue: Living ‘in’ Jesus Christ

Section Jumps

- Live “in” Jesus Christ

- Remain “in” Jesus Christ

- We live “in” Jesus Christ – and he in us – by faith . . .

- . . . and by holding to his teachings

- Speak “in” Jesus Christ

- Act towards others “in” Jesus Christ

- Do God’s work “in” Jesus Christ

- Rejoice and take pride “in” Jesus Christ

- Further aspects of living “in” Jesus Christ

See also:

- Being ‘in’ Jesus Christ

Paul often speaks of believers being or acting “in” Christ. This refers to their close relationship and association with Jesus Christ, in which they are even identified with him. More specifically, it involves their spiritual union with Jesus Christ, and also the relationship that they have to God because of this association with Jesus Christ. (See also the introductory comment under Being ‘in’ Jesus Christ.)

Believers are to live their lives in accordance with this relationship. As such, in addition to being mindful of the relationship, believers should: be dependent on Jesus Christ in whom they subsist; and act in a way consistent with Jesus Christ and his teachings.

Live “in” Jesus Christ

Col 2:6-7  Therefore, as you received Christ Jesus the Lord, so walk in him, 7rooted and built up in him and established in the faith, just as you were taught, abounding in thanksgiving. ▤

1Cor 4:17  That is why I senta you Timothy, my beloved and faithful child in the Lord, to remind you of my ways in Christ,b as I teach them everywhere in every church. ▤

a Or am sending

b Some manuscripts add Jesus

2Tim 3:12  Indeed, all who desire to live a godly life in Christ Jesus will be persecuted, … ▤

1Pet 3:16  … having a good conscience, so that, when you are slandered, those who revile your good behavior in Christ may be put to shame. ▤

The expression “your good behavior in Christ” reflects that we should live “in” Christ – “your good life in Christ” (NCV™).

- “Put on” Jesus Christ:

Rom 13:14  But put on the Lord Jesus Christ, and make no provision for the flesh, to gratify its desires. ▤

The expression “put on the Lord Jesus Christ” quite possibly refers to immersing oneself in one’s union with Christ – surrounding oneself with Christ, acting in line with his purposes and for his glory, and in reliance on him. However, it has also been interpreted as a call to take on or adopt his character and example. The first interpretation is more pertinent to the theme of this subsection, but the second would also be relevant.

Remain “in” Jesus Christ

See also:

- Col 2:6 ⇑

John 15:4-6  Abide in me, and I in you. As the branch cannot bear fruit by itself, unless it abides in the vine, neither can you, unless you abide in me. 5I am the vine; you are the branches. Whoever abides in me and I in him, he it is that bears much fruit, for apart from me you can do nothing. 6If anyone does not abide in me he is thrown away like a branch and withers; and the branches are gathered, thrown into the fire, and burned. ▤

The phrase “abide in” (cf. John 15:7-10; 1Jn 2:27-28 ↓) speaks of persistently dwelling in something – and is akin to “remain in” (cf. GNT, NCV, NIV, NLT). Note that this speaks of abiding in Jesus Christ as producing spiritual “fruit” for God – applicable to both “fruit” in our own lives and “fruit” in/for God’s kingdom.

1Jn 2:27-28  But the anointing that you received from him abides in you, and you have no need that anyone should teach you. But as his anointing teaches you about everything, and is true, and is no lie—just as it has taught you, abide in him. 28And now, little children, abide in him, so that when he appears we may have confidence and not shrink from him in shame at his coming. ▤

Note that here abiding in Jesus Christ is associated with the Holy Spirit – “the anointing” (v. 27) – abiding in believers.

Phil 3:8-9  Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— ▤

With the phrase “be found in him” (v. 9) Paul is probably expressing his desire and hope to be found in union with Christ on Christ’s return.

Phil 4:1  Therefore, my brothers,c whom I love and long for, my joy and crown, stand firm thus in the Lord, my beloved. ▤

c Or brothers and sisters; also verses 8, 21

1Thes 3:8  For now we live, if you are standing fast in the Lord. ▤

We live “in” Jesus Christ – and he in us – by faith . . .

See also:

- Phil 4:1 ⇑

Note that the concept of having Jesus Christ is associated with being “in” him (cf. John 6:56 ↓).

Gal 2:20  I have been crucified with Christ. It is no longer I who live, but Christ who lives in me. And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

“I live by faith in the Son of God” is usually understood to be speaking of having faith in Jesus Christ – which may well be the case (cf. AMP, NIrV, NLT). However in line with the references earlier in the verse to Christ living in oneself and to living “in the flesh” (which “in the Son of God” could be intended to parallel), the sense may be “I live by faith, in the Son of God”. The first half of the second sentence could then be rendered, “The life I now live in the flesh, I live in the Son of God, by faith.” Note that Paul’s earlier point that he no longer lives but Christ lives in him (cf. Eph 3:16-17 ↓), is both vital and complimentary to living in Jesus Christ – as reflected in this subsection’s heading.

Col 2:5-7  For though I am absent in body, yet I am with you in spirit, rejoicing to see your good order and the firmness of your faith in Christ. 6Therefore, as you received Christ Jesus the Lord, so walk in him, 7rooted and built up in him and established in the faith, just as you were taught, abounding in thanksgiving. ▤

Paul appears to associate having a firm faith in Christ (v. 5) – and being established in the faith (v. 7) – with living in Christ (v. 6) and being “rooted and built up in him” (v. 7).

John 6:56  Whoever feeds on my flesh and drinks my blood abides in me, and I in him. ▤

As commented earlier in this chapter, there are two subtly different interpretations of what Jesus meant when he spoke metaphorically of eating of him, the bread of life. One is that it simply means to believe in him and depend on his death, for eternal life; the other is that it means to partake of Jesus Christ for the sustenance of one’s life. Both interpretations – particularly the first – are connected with having faith in him. Similarly, both – particularly the second – can also be connected with holding to his teachings. Thus this verse reflects the assertion that we live or abide “in” Jesus Christ – and he in us – by faith and by holding to his teachings (as per the following subsection).

Eph 3:16-17  … that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, 17so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, … ▤

. . . and by holding to his teachings

John 15:7-10  If you abide in me, and my words abide in you, ask whatever you wish, and it will be done for you. 8By this my Father is glorified, that you bear much fruit and so prove to be my disciples. 9As the Father has loved me, so have I loved you. Abide in my love. 10If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. ▤

One abides in Jesus Christ (v. 7) and similarly in his love (vv. 9-10), by holding to his words (v. 7), keeping his commands (vv. 9-10).

1Jn 2:4-6  Whoever says “I know him” but does not keep his commandments is a liar, and the truth is not in him, 5but whoever keeps his word, in him truly the love of God is perfected. By this we may know that we are in him: 6whoever says he abides in him ought to walk in the same way in which he walked. ▤

Verses 4-5a suggest that being “in” Jesus Christ and living in the same way in which he did (vv. 5b-6) involve keeping his teachings.

1Jn 2:24  Let what you heard from the beginning abide in you. If what you heard from the beginning abides in you, then you too will abide in the Son and in the Father. ▤

The teaching referred to as “what you heard from the beginning” would be teaching based on Jesus Christ and his teachings (cf. 1:1; 2:7; 3:11; 2Jn 1:6; 2Jn 1:9 ↓).

1Jn 3:5-6  You know that he appeared to take away sins, and in him there is no sin. 6No one who abides in him keeps on sinning; no one who keeps on sinning has either seen him or known him. ▤

2Jn 1:9  Everyone who goes on ahead and does not abide in the teaching of Christ, does not have God. Whoever abides in the teaching has both the Father and the Son. ▤

- Similarly, those who obey God’s commands abide in God, and he in them:

1Jn 3:24  Whoever keeps his commandments abides in God,d and Gode in him. And by this we know that he abides in us, by the Spirit whom he has given us. ▤

d Greek him

e Greek he

Speak “in” Jesus Christ

Being “in” Jesus Christ we should speak and act “in” Jesus Christ, in a manner consistent with this standing. Doing so involves speaking and acting in accordance with Jesus Christ’s teachings and faith in him (as reflected by the previous two subsections).

Bear in mind, however, that in this and the following subsection, references to doing things in Jesus Christ are not necessarily intended to imply or exemplify that we should consciously do such things in Jesus Christ – which is the thrust of the subheadings. Some at least may just be reflecting that as Christians we are “in” Jesus Christ and thus what we do is therefore done “in” Jesus Christ.

Rom 9:1  I am speaking the truth in Christ—I am not lying; my conscience bears me witness in the Holy Spirit— ▤

2Cor 2:17  For we are not, like so many, peddlers of God’s word, but as men of sincerity, as commissioned by God, in the sight of God we speak in Christ. ▤

Note that with the phrase “in the sight of God” (cf. 2Cor 12:19 ↓), Paul implies that he spoke not only in awareness of God’s presence, but also his scrutiny. He may be alluding to God as his witness that he spoke in Christ.

2Cor 12:19  Have you been thinking all along that we have been defending ourselves to you? It is in the sight of God that we have been speaking in Christ, and all for your upbuilding, beloved. ▤

1Thes 4:1  Finally, then, brothers,f we ask and urge you in the Lord Jesus, that as you received from us how you ought to walk and to please God, just as you are doing, that you do so more and more. ▤

f Or brothers and sisters; also verses 10, 13

As in the following verses, Paul appears to be speaking “in the Lord Jesus” as he gives instructions. Note that in these verses, Paul may have in mind that as he is “in” Jesus Christ he is therefore speaking “in” Jesus Christ – as opposed to saying that he is purposely speaking in accordance with his standing of being “in” Jesus Christ.

2Thes 3:12  Now such persons we command and encourage in the Lord Jesus Christ to do their work quietly and to earn their own living.g ▤

g Greek eat their own bread

Eph 4:17  Now this I say and testify in the Lord, that you must no longer walk as the Gentiles do, in the futility of their minds. ▤

Act towards others “in” Jesus Christ

Note that Paul’s references below to acting towards other believers “in” Jesus Christ, may well have their standing “in” Jesus Christ in view as much as that of Paul or his readers.

Rom 16:1-2  I commend to you our sister Phoebe, a servanth of the church at Cenchreae, 2that you may welcome her in the Lord in a way worthy of the saints, and help her in whatever she may need from you, for she has been a patron of many and of myself as well. ▤

h Or deaconess

Rom 16:8  Greet Ampliatus, my beloved in the Lord. ▤

Paul may be referring to loving Ampliatus “in” Christ (cf. NIV).

1Cor 16:19, 24  The churches of Asia send you greetings. Aquila and Prisca, together with the church in their house, send you hearty greetings in the Lord. ▤  … 24My love be with you all in Christ Jesus. Amen. ▤

Eph 6:1  Children, obey your parents in the Lord, for this is right. ▤

Col 3:18  Wives, submit to your husbands, as is fitting in the Lord. ▤

Phil 2:29  So receive him in the Lord with all joy, and honor such men, … ▤

Phil 4:2  I entreat Euodia and I entreat Syntyche to agree in the Lord. ▤

Philem 1:20  Yes, brother, I want some benefit from you in the Lord. Refresh my heart in Christ. ▤

In the first sentence, Paul appears to ask Philemon to comply “in the Lord” to his earlier request (vv. 17-18).

Do God’s work “in” Jesus Christ

Rom 16:3, 9, 12  Greet Prisca and Aquila, my fellow workers in Christ Jesus, ▤  … 9Greet Urbanus, our fellow worker in Christ, and my beloved Stachys. ▤  … 12Greet those workers in the Lord, Tryphaena and Tryphosa. Greet the beloved Persis, who has worked hard in the Lord. ▤

The phrases in question are often interpreted to mean “in the service (or cause) of Jesus Christ” or “for Jesus Christ”. (This is also often the case for other such phrases in the remainder of this subsection.) While this could be so – and indeed they are at least an implication – arguably they are a simplification of the more precise meaning given in the comments at the beginning of both this chapter section and Being ‘in’ Jesus Christ.

1Cor 9:1  Am I not free? Am I not an apostle? Have I not seen Jesus our Lord? Are not you my workmanship in the Lord? ▤

1Cor 15:58  Therefore, my beloved brothers, be steadfast, immovable, always abounding in the work of the Lord, knowing that in the Lord your labor is not in vain. ▤

Paul may have in view his readers’ labor in the Lord (cf. AMP, CEV, NIV).

Eph 6:21  So that you also may know how I am and what I am doing, Tychicus the beloved brother and faithful minister in the Lord will tell you everything. ▤

- Believers are created in Christ to do good works:

Eph 2:10  For we are his workmanship, created in Christ Jesus for good works, which God prepared beforehand, that we should walk in them. ▤

Rejoice and take pride “in” Jesus Christ

Arguably at least, the verses in this subsection are speaking of rejoicing and glorying “in” Jesus Christ, rather than speaking of Jesus Christ being the object of the rejoicing and glorying (though this is not an unrelated concept).

Phil 4:4, 10  Rejoice in the Lord always; again I will say, Rejoice. ▤  … 10I rejoiced in the Lord greatly that now at length you have revived your concern for me. You were indeed concerned for me, but you had no opportunity. ▤

Phil 3:1-4a  Finally, my brothers,i rejoice in the Lord. To write the same things to you is no trouble to me and is safe for you. 2Look out for the dogs, look out for the evildoers, look out for those who mutilate the flesh. 3For we are the circumcision, who worship by the Spirit of Godj and glory in Christ Jesus and put no confidence in the flesh— 4though I myself have reason for confidence in the flesh also. ▤

i Or brothers and sisters; also verses 13, 17

j Some manuscripts God in spirit

“In” Jesus Christ, we are to rejoice (v. 1) – “be joyful in your union with the Lord” (GNT). In v. 3, when used as a verb “glory” (cf. Phil 1:26 ↓) refers to taking pride – with at least a “hint” of joy.

Phil 1:25-26  Convinced of this, I know that I will remain and continue with you all, for your progress and joy in the faith, 26so that in me you may have ample cause to glory in Christ Jesus, because of my coming to you again. ▤

Paul appears to be speaking of the Philippians having “abundant cause for exultation and glorying in Christ Jesus” (AMP) as a result of his ministry among them.

Rom 15:17  In Christ Jesus, then, I have reason to be proud of my work for God. ▤

1Cor 15:31  I protest, brothers, by my pride in you, which I have in Christ Jesus our Lord, I die every day! ▤

Further aspects of living “in” Jesus Christ

1Cor 4:17  That is why I sentk you Timothy, my beloved and faithful child in the Lord, to remind you of my ways in Christ,l as I teach them everywhere in every church. ▤

k Or am sending

l Some manuscripts add Jesus

This could be speaking of Timothy’s faithfulness in living a life in accordance with being in the Lord, serving him (cf. CEV, NIrV); or in particular it could be speaking of Timothy’s faithfulness to Paul, in the Lord.

2Cor 13:4  For he was crucified in weakness, but lives by the power of God. For we also are weak in him, but in dealing with you we will live with him by the power of God. ▤

For comment, see the comment on 2Cor 13:4 – under . . . This identification also has other implications – present and future.

Gal 5:6  For in Christ Jesus neither circumcision nor uncircumcision counts for anything, but only faith working through love. ▤

2Tim 1:13  Follow the pattern of the soundm words that you have heard from me, in the faith and love that are in Christ Jesus. ▤

m Or healthy

Eph 4:21  … assuming that you have heard about him and were taught in him, as the truth is in Jesus, … ▤

Particularly with the phrase “were taught in him”, Paul may be referring here to his readers being in Jesus Christ (cf. NCV). However he may instead simply be referring to teaching/truth based on Jesus’ life and teaching.

Eph 6:10  Finally, be strong in the Lord and in the strength of his might. ▤

Believers are to be spiritually strong “in union with the Lord and by means of his mighty power” (GNT; cf. AMP).

Phil 2:19, 24  I hope in the Lord Jesus to send Timothy to you soon, so that I too may be cheered by news of you. ▤  … 24and I trust in the Lord that shortly I myself will come also. ▤

Note that these verses may be speaking of hoping and trusting the Lord rather than having hope and trust being “in” the Lord. As such they would not be so relevant to this subsection.

1Thes 5:16-18  Rejoice always, 17pray without ceasing, 18give thanks in all circumstances; for this is the will of God in Christ Jesus for you. ▤

This could be speaking of God’s will for those who are in Christ Jesus (cf. AMP, GNT, NLT).

Rom 16:10a  Greet Apelles, who is approved in Christ. ▤

Apelles’ actions had proven to be in accordance with being “in” Christ.

1Cor 4:15  For though you have countless guides in Christ, you do not have many fathers. For I became your father in Christ Jesus through the gospel. ▤

Similarly in Philemon 1:16, Paul refers to Onesimus as “a beloved brother … in the Lord.” These verses illustrate that believers are family, related to each other, “in” Jesus Christ.

- Paul could do everything “through” Jesus Christ, who strengthened him:

Phil 4:13  I can do all things through him who strengthens me. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 22

Having Faith in God

1. Faith and Hope

1. Have Faith in God

2. What Faith in God Involves Doing

3. The Importance of Faith (I): Godly Living

4. The Importance of Faith (II): Blessings

5. Have Hope in God

6. The Importance of Hope

2. What Not to Do

1. Do Not Lack Faith

2. Do Not Be Afraid (I): Instructions

3. Do Not Be Afraid (II): Reasons

4. Do Not Worry

5. Do Not Trust in Other Things

Part I

Faith and Hope

Faith in God is absolutely fundamental to the Christian life. We in fact need to continually live by faith, doing so in all areas of our lives. Hope is also vital for Christians. It is necessary for such things as sustaining and strengthening us – particularly in sustaining our faith.

Section A

Have Faith in God

Section Jumps

- Have faith in God and Jesus Christ

- Live by faith

- Pursue faith – and grow in faith

- Have strong faith . . .

- . . . For faith is tested

- Persist in faith

- Reasons to trust in God: God’s steadfast love; . . .

- . . . God’s power; . . .

- . . . and God’s past deliverance

See also:

- Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ

- Belief in Jesus Christ (I): General

- Belief in Jesus Christ (II): Reasons to Believe

- Belief in Jesus Christ (III): Outcomes

- Do Not Lack Faith

- [What to do in persecution:] Have Faith in God and Pray

Have faith in God and Jesus Christ

Mark 11:22  And Jesus answered them, “Have faith in God. ▤

1Thes 1:8  For not only has the word of the Lord sounded forth from you in Macedonia and Achaia, but your faith in God has gone forth everywhere, so that we need not say anything. ▤

Paul appears to be saying that the Thessalonians’ faith in God had become known everywhere (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV).

1Pet 1:20-21  He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you 21who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God. ▤

The segment “who through him are believers in God” (v. 21a) may primarily be speaking of trusting in God (cf. NET, NRSV) – through Christ, with what God has done for and by him. Thus believers’ “faith and hope are in God” (v. 21b).

Eph 1:15  For this reason, because I have heard of your faith in the Lord Jesus and your lovea toward all the saints, … ▤

a Some manuscripts omit your love

Eph 3:11-12  This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, 12in whom we have boldness and access with confidence through our faith in him. ▤

Col 2:5  For though I am absent in body, yet I am with you in spirit, rejoicing to see your good order and the firmness of your faith in Christ. ▤

Rev 14:12  Here is a call for the endurance of the saints, those who keep the commandments of God and their faith in Jesus.b ▤

b Greek and the faith of Jesus

- Have a sincere faith:

1Tim 1:5  The aim of our charge is love that issues from a pure heart and a good conscience and a sincere faith. ▤

Faith must be sincere and genuine. Note that in 2 Timothy 1:5 Paul speaks of Timothy’s “sincere faith”.

Live by faith

God’s people are to live by faith, persistently having faith in God and the realization of his promises.

2Cor 5:6-7  So we are always of good courage. We know that while we are at home in the body we are away from the Lord, 7for we walk by faith, not by sight. ▤

Paul was “always of good courage” (v. 6a), knowing that his final destiny was to be with Jesus Christ in a more tangible sense (v. 6b; cf. v. 8). As such, he lived by faith, in the belief of this which he could not yet perceive (v. 7).

Gal 2:20  I have been crucified with Christ. It is no longer I who live, but Christ who lives in me. And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

Heb 10:37-38  For, “Yet a little while, and the coming one will come and will not delay; 38but my righteous one shall live by faith, and if he shrinks back, my soul has no pleasure in him.” ▤

This is a quotation from Habakkuk 2:4b – “… the righteous shall live by his faith.” The writer of Hebrews appears to use it here to indicate that the righteous will live in faith (cf. AMP).

Pursue faith – and grow in faith

See also:

- Grow in the faith and in your knowledge

- God gives his people faith

1Tim 6:11  But as for you, O man of God, flee these things. Pursue righteousness, godliness, faith, love, steadfastness, gentleness. ▤

2Tim 2:22  So flee youthful passions and pursue righteousness, faith, love, and peace, along with those who call on the Lord from a pure heart. ▤

2Cor 10:15  We do not boast beyond limit in the labors of others. But our hope is that as your faith increases, our area of influence among you may be greatly enlarged, … ▤

2Thes 1:3  We ought always to give thanks to God for you, brothers,c as is right, because your faith is growing abundantly, and the love of every one of you for one another is increasing. ▤

c Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

- Quality rather than quantity of faith is what matters:

Luke 17:5-6  The apostles said to the Lord, “Increase our faith!” 6And the Lord said, “If you had faith like a grain of mustard seed, you could say to this mulberry tree, ‘Be uprooted and planted in the sea,’ and it would obey you. ▤

Jesus’ reply appears to be emphasizing genuine or quality faith, rather than amount of faith. His illustration is hyperbole emphasizing that through genuine faith one can do the seemingly impossible.

Have strong faith . . .

Matt 8:5-10  When he entered Capernaum, a centurion came forward to him, appealing to him, 6“Lord, my servant is lying paralyzed at home, suffering terribly.” 7And he said to him, “I will come and heal him.” 8But the centurion replied, “Lord, I am not worthy to have you come under my roof, but only say the word, and my servant will be healed. 9For I too am a man under authority, with soldiers under me. And I say to one, ‘Go,’ and he goes, and to another, ‘Come,’ and he comes, and to my servant,d ‘Do this,’ and he does it.” 10When Jesus heard this, he marveled and said to those who followed him, “Truly, I tell you, with no one in Israele have I found such faith. ▤

d Greek bondservant

e Some manuscripts not even in Israel

Acts 6:5  And what they said pleased the whole gathering, and they chose Stephen, a man full of faith and of the Holy Spirit, and Philip, and Prochorus, and Nicanor, and Timon, and Parmenas, and Nicolaus, a proselyte of Antioch. ▤

Rom 1:8  First, I thank my God through Jesus Christ for all of you, because your faith is proclaimed in all the world. ▤

Such was the degree of the faith of Paul’s readers, it had become very widely known (cf. Eph 1:15; Col 1:4; Philem 1:5).

Rom 4:20-21  No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. ▤

The phrase “he grew strong in his faith” may mean that “his faith grew stronger” (NLT) – hence its inclusion here; but it also could mean that “His faith made him strong” (CEV; cf. AMP, GNT).

2Cor 1:24  Not that we lord it over your faith, but we work with you for your joy, for you stand firm in your faith. ▤

Paul is either speaking of the Corinthians standing firm by means of their faith or firmly holding to their faith. The latter meaning would make the verse pertinent to this subsection, speaking of their faith being strong (cf. CEV). Bear in mind that each alternative implies that the other is true anyway. The same could be said of “firm in your faith” below in 1 Peter 5:9.

2Cor 8:7  But as you excel in everything—in faith, in speech, in knowledge, in all earnestness, and in our love for youf—see that you excel in this act of grace also. ▤

f Some manuscripts in your love for us

Col 2:5-7  For though I am absent in body, yet I am with you in spirit, rejoicing to see your good order and the firmness of your faith in Christ. 6Therefore, as you received Christ Jesus the Lord, so walk in him, 7rooted and built up in him and established in the faith, just as you were taught, abounding in thanksgiving. ▤

Note that “the faith” (v. 7) refers to the body of Christian truth rather than one’s own faith. But the fact that it refers to what Christians believe indicates that it also involves one’s own faith – reflected by some translations having “your faith” – and thus it also is pertinent to this subsection, along with v. 5.

2Tim 1:5  I am reminded of your sincere faith, a faith that dwelt first in your grandmother Lois and your mother Eunice and now, I am sure, dwells in you as well. ▤

Titus 2:2  Older men are to be sober-minded, dignified, self-controlled, sound in faith, in love, and in steadfastness. ▤

The term “sound in faith” may be referring to having “strong faith” (NLT; cf. NCV) – hence the verse’s inclusion here. But with Paul speaking in the preceding verse of teaching what is in accordance with “sound doctrine”, it may instead refer to having a sound understanding of the truths of the faith (cf. 1:13).

Heb 10:22  … let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

The expression “in full assurance of faith” points to “a faith that is sure and strong” (NIrV®; cf. GNT, NCV) so as to give such assurance.

1Pet 5:9  Resist him, firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. ▤

. . . For faith is tested

James 1:3, 12  … for you know that the testing of your faith produces steadfastness. ▤  … 12Blessed is the man who remains steadfast under trial, for when he has stood the test he will receive the crown of life, which God has promised to those who love him. ▤

As suggested by “the testing of your faith” (v. 3), testing of one’s faith is in view in v. 12 – as is generally the case with references to believers being tested.

1Pet 1:6-7  In this you rejoice, though now for a little while, if necessary, you have been grieved by various trials, 7so that the tested genuineness of your faith—more precious than gold that perishes though it is tested by fire—may be found to result in praise and glory and honor at the revelation of Jesus Christ. ▤

Matt 9:28-30a  When he entered the house, the blind men came to him, and Jesus said to them, “Do you believe that I am able to do this?” They said to him, “Yes, Lord.” 29Then he touched their eyes, saying, “According to your faith be it done to you.” 30And their eyes were opened. ▤

In v. 28 Jesus tests or checks the blind men’s belief. Verses 29-30a indicate that their answer reflected sound faith.

Matt 15:22-28  And behold, a Canaanite woman from that region came out and was crying, “Have mercy on me, O Lord, Son of David; my daughter is severely oppressed by a demon.” 23But he did not answer her a word. And his disciples came and begged him, saying, “Send her away, for she is crying out after us.” 24He answered, “I was sent only to the lost sheep of the house of Israel.” 25But she came and knelt before him, saying, “Lord, help me.” 26And he answered, “It is not right to take the children’s bread and throw it to the dogs.” 27She said, “Yes, Lord, yet even the dogs eat the crumbs that fall from their masters’ table.” 28Then Jesus answered her, “O woman, great is your faith! Be it done for you as you desire.” And her daughter was healed instantly.g ▤

g Greek from that hour

Jesus appears to test the Canaanite woman’s faith by firstly not answering (v. 23a) and then highlighting the priority of the Israelites in his mission (vv. 24, 26). The woman’s faith “came through with flying colours”.

Luke 8:13  And the ones on the rock are those who, when they hear the word, receive it with joy. But these have no root; they believe for a while, and in time of testing fall away. ▤

Shallow belief – with “no root” – fails in “time of testing”; one’s faith needs to be strong.

John 6:5-6  Lifting up his eyes, then, and seeing that a large crowd was coming toward him, Jesus said to Philip, “Where are we to buy bread, so that these people may eat?” 6He said this to test him, for he himself knew what he would do. ▤

Heb 11:17-19  By faith Abraham, when he was tested, offered up Isaac, and he who had received the promises was in the act of offering up his only son, 18of whom it was said, “Through Isaac shall your offspring be named.” 19He considered that God was able even to raise him from the dead, from which, figuratively speaking, he did receive him back. ▤

- God allowed Satan to test Job:

Job 2:3-10  And the LORD said to Satan, “Have you considered my servant Job, that there is none like him on the earth, a blameless and upright man, who fears God and turns away from evil? He still holds fast his integrity, although you incited me against him to destroy him without reason.” 4Then Satan answered the LORD and said, “Skin for skin! All that a man has he will give for his life. 5But stretch out your hand and touch his bone and his flesh, and he will curse you to your face.” 6And the LORD said to Satan, “Behold, he is in your hand; only spare his life.” 7So Satan went out from the presence of the LORD and struck Job with loathsome sores from the sole of his foot to the crown of his head. 8And he took a piece of broken pottery with which to scrape himself while he sat in the ashes. 9Then his wife said to him, “Do you still hold fast your integrity? Curse God and die.” 10But he said to her, “You speak as one of the foolish women would speak. Shall we receive good from God, and shall we not receive evil?”h In all this Job did not sin with his lips. ▤

h Or disaster; also verse 11

Note that in v. 3b God refers to allowing Satan to earlier test Job (cf. 1:8-22). There the testing involved taking away virtually all Job had; here it involved afflicting him physically. Verse 10 shows Job’s faith standing firm.

Persist in faith

See also:

- Continue in the faith

In conjunction with having faith in God in regard to issues we face in our everyday lives, we are to persist in our belief and faith in the Bible’s teachings. This latter aspect is what is primarily in view in the following verses – and likely also in view in a number of the verses in the previous subsections.

1Tim 1:18-19  This charge I entrust to you, Timothy, my child, in accordance with the prophecies previously made about you, that by them you may wage the good warfare, 19holding faith and a good conscience. By rejecting this, some have made shipwreck of their faith, … ▤

“By rejecting this” (v. 19b) refers primarily to rejecting “a good conscience” (cf. CEV, GNT, NLT, NRSV), which is vital for holding to our faith in the Bible’s teachings.

Heb 3:14  For we have come to share in Christ, if indeed we hold our original confidence firm to the end. ▤

The use of “confidence” (cf. Heb 10:35 ↓) is akin to “faith” (CEV, NIrV, NCV) – with the writer speaking of “trusting God just as firmly as when we first believed” (NLT).

Heb 10:35  Therefore do not throw away your confidence, which has a great reward. ▤

Heb 11:13  These all died in faith, not having received the things promised, but having seen them and greeted them from afar, and having acknowledged that they were strangers and exiles on the earth. ▤

The patriarchs appear to be largely in view here (cf. vv. 8-12). They persisted in faith until they died. They did not receive the things promised – notably possession of the promised land (v. 8) – but by faith they envisaged the future fulfillment of the promises. Ultimately by faith they were looking toward a heavenly land (cf. vv. 10, 16), as do all who live by/in faith (cf. vv. 39-40).

Luke 18:8  I tell you, he will give justice to them speedily. Nevertheless, when the Son of Man comes, will he find faith on earth? ▤

This points to the need to persist in faith (cf. AMP) until Christ’s return. Jesus makes this statement immediately following a parable concerning persistence in prayer (vv. 1-8a), thus faith in prayer may be its prime concern. However, perseverance in faith amidst the pressures of this world is seen by some commentators to be more likely the main focus.

Reasons to trust in God: God’s steadfast love; . . .

See also:

- Reasons to have hope in God: God’s steadfast love and faithfulness; . . .

- Do Not Be Afraid (II): Reasons

Note that trusting in God is an integral part of having faith in him, as discussed in the following section What Faith in God Involves Doing.

Ps 13:5  But I have trusted in your steadfast love; my heart shall rejoice in your salvation. ▤

Trusting in God’s steadfast love is equivalent to trusting in God because of his steadfast love.

Ps 52:8  But I am like a green olive tree in the house of God. I trust in the steadfast love of God forever and ever. ▤

1Jn 4:16a  So we have come to know and to believe the love that God has for us. ▤

In speaking of coming “to believe” God’s love, John indicates that we should “adhere to and put faith in and rely on” (AMP; cf. NCV, NIV) God’s love.

Ps 21:7  For the king trusts in the LORD, and through the steadfast love of the Most High he shall not be moved. ▤

The above verses speak of trusting in God’s love. This and the following verses refer to trusting in God while also speaking of God’s love, showing it to be a prime reason for trusting in him.

Ps 32:10  Many are the sorrows of the wicked, but steadfast love surrounds the one who trusts in the LORD. ▤

Ps 143:8  Let me hear in the morning of your steadfast love, for in you I trust. Make me know the way I should go, for to you I lift up my soul. ▤

. . . God’s power; . . .

See also:

- Ps 9:9-10 ⇓

- [Reasons to have hope in God:] . . . and the deeds of God, our Savior

Ex 14:31  Israel saw the great power that the LORD used against the Egyptians, so the people feared the LORD, and they believed in the LORD and in his servant Moses. ▤

God’s great power led the people to not only fear God, but believe in him and consequently put their trust/faith in him (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Ps 31:14-15  But I trust in you, O LORD; I say, “You are my God.” 15My times are in your hand; rescue me from the hand of my enemies and from my persecutors! ▤

The statement “You are my God” (v. 14; cf. Ps 91:2 ↓) implies that the LORD is the one David trusts in as sovereign over his life, the one who by his incomparable power held David’s present and future circumstances in his hands (v. 15a).

Ps 91:2  I will sayi to the LORD, “My refuge and my fortress, my God, in whom I trust.” ▤

i Septuagint He will say

The psalmist speaks of God as being an effective refuge or fortress (cf. Isa 26:4 ↓) – reflecting God’s power. He appears to point to this as a prime reason for trusting in God, in conjunction with the fact that he is “my God”.

Isa 26:4  Trust in the LORD forever, for the LORD GOD is an everlasting rock. ▤

In the OT God is often compared to a rock, alluding to the protection and stability he gives to his people – through his power.

Ps 115:9-11  O Israel,j trust in the LORD! He is their help and their shield. 10O house of Aaron, trust in the LORD! He is their help and their shield. 11You who fear the LORD, trust in the LORD! He is their help and their shield. ▤

j Masoretic Text; many Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac O house of Israel

The description of God as his people’s “help and … shield” points to his willingness to help them and the fact that in his great power he is able to help them.

Rom 4:20-21  No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. ▤

2Cor 1:9  Indeed, we felt that we had received the sentence of death. But that was to make us rely not on ourselves but on God who raises the dead. ▤

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.k ▤

k Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

If the alternative rendering in the text note is to be preferred (cf. NASB, NIV, NKJV, NLT, NRSV), then Paul would appear to be speaking of trusting God to guard his ministry and its fruits, along with himself – even through death. As such, the verse suggests that it was because of God’s power that Paul was convinced that God was “able to” (cf. Rom 4:20-21 ↑) guard what he had entrusted God with, against any foe or circumstance.

. . . and God’s past deliverance

See also:

- Ex 14:31 ⇑

Ps 9:9-10  The LORD is a stronghold for the oppressed, a stronghold in times of trouble. 10And those who know your name put their trust in you, for you, O LORD, have not forsaken those who seek you. ▤

In v. 10 God’s past deliverance is primarily in view (cf. vv. 3-6), as suggested by v. 9.

Ps 40:1-3  I waited patiently for the LORD; he inclined to me and heard my cry. 2He drew me up from the pit of destruction, out of the miry bog, and set my feet upon a rock, making my steps secure. 3He put a new song in my mouth, a song of praise to our God. Many will see and fear, and put their trust in the LORD. ▤

Many would see what God had done for David, leading them to trust (and fear) in God.

Ps 106:9-12  He rebuked the Red Sea, and it became dry, and he led them through the deep as through a desert. 10So he saved them from the hand of the foe and redeemed them from the power of the enemy. 11And the waters covered their adversaries; not one of them was left. 12Then they believed his words; they sang his praise. ▤

God’s miraculous deeds of salvation (vv. 9-11) are reason to believe his promises (v. 12; cf. Num 14:11b), and thus trust in him.

Ps 116:2  Because he inclined his ear to me, therefore I will call on him as long as I live. ▤

In saying that he will “call on” God, the psalmist indicates that he will trust God and pray only to him – particularly in times of need (cf. v. 4). The reason he gives for doing so is that God had previously responded to his pleas for help – “inclined his ear to me”.

Isa 12:2  “Behold, God is my salvation; I will trust, and will not be afraid; for the LORD Godl is my strength and my song, and he has become my salvation.” ▤

l Hebrew for Yah, the LORD

The second half of the verse may well allude to God’s deliverance from the Egyptians, virtually quoting Exodus 15:2a which is part of a song celebrating this deliverance.

1Sam 17:37  And David said, “The LORD who delivered me from the paw of the lion and from the paw of the bear will deliver me from the hand of this Philistine.” And Saul said to David, “Go, and the LORD be with you!” ▤

Ps 18:2-3  The LORD is my rock and my fortress and my deliverer, my God, my rock, in whom I take refuge, my shield, and the horn of my salvation, my stronghold. 3I call upon the LORD, who is worthy to be praised, and I am saved from my enemies. ▤

Because God was his deliverer, the “horn” of his salvation who had saved him from his enemies, David would take refuge in God and call on him in times of trouble – i.e. trust in God.

2Tim 4:17-18  But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. So I was rescued from the lion’s mouth. 18The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

The Lord (probably Jesus Christ) had earlier delivered Paul (v. 17), giving Paul reason to continue to believe and trust that the Lord would take care of him (v. 18).

- Trust God because he judges justly:

1Pet 2:23  When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

What Faith in God Involves Doing

Section Jumps

- To have faith in God and Jesus Christ: believe in them and what they say; . . .

- . . . and trust in God

- Have faith that God will fulfill what he promises

- Have faith that God will care for you

- Have faith that God and Jesus Christ will do what you ask

- Note: Faith involves believing in what we do not see

See also:

- Hope is vital for faith

This section discusses what having faith in God (and Jesus Christ) involves doing. Generally speaking, it involves believing and trusting God. More specifically, it involves believing and trusting that God will: fulfill his promises; care for us; and respond to our requests.

Note that as is the case in several other sections, some subheadings refer to “God and Jesus Christ”, while others only refer to “God”. The latter are not intending to imply that what is said of God is not applicable to Jesus Christ. The subheadings are merely reflective of the content of the verses that follow.

To have faith in God and Jesus Christ: believe in them and what they say; . . .

See also:

- Note: Faith involves believing in what we do not see

Faith involves believing in God and Jesus Christ – and what they say. The following verses clearly link and even equate belief with faith. Moreover they imply that we are to have faith and believe.

Note that a number of them speak of saving faith/belief for righteousness through Jesus Christ rather than ongoing faith/belief in God in daily living, which is more the focus of this chapter. They nevertheless serve to illustrate the link between faith and belief.

Rom 3:22a  … the righteousness of God through faith in Jesus Christ for all who believe. ▤

Those who have “faith in Jesus Christ” are those “who believe” (cf. Gal 3:22 ↓). Note that the phrase “faith in Jesus Christ” can be understood as “believing with personal trust and confident reliance on Jesus Christ” (AMP).

Rom 4:5  And to the one who does not work but believes inm him who justifies the ungodly, his faith is counted as righteousness, … ▤

m Or but trusts; compare verse 24

Rom 4:11, 18-25  He [Abraham] received the sign of circumcision as a seal of the righteousness that he had by faith while he was still uncircumcised. The purpose was to make him the father of all who believe without being circumcised, so that righteousness would be counted to them as well, ▤  … 18In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” 19He did not weaken in faith when he considered his own body, which was as good as dead (since he was about a hundred years old), or when he considered the barrenness of Sarah’s womb. 20No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. 22That is why his faith was “counted to him as righteousness.” 23But the words “it was counted to him” were not written for his sake alone, 24but for ours also. It will be counted to us who believe in him who raised from the dead Jesus our Lord, 25who was delivered up for our trespasses and raised for our justification. ▤

2Cor 4:13  Since we have the same spirit of faith according to what has been written, “I believed, and so I spoke,” we also believe, and so we also speak, … ▤

Gal 3:22  But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. ▤

1Pet 1:20-21  He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you 21who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God. ▤

1Tim 4:12  Let no one despise you for your youth, but set the believers an example in speech, in conduct, in love, in faith, in purity. ▤

This illustrates that “the believers” have faith, pointing to the correlation between faith and belief.

. . . and trust in God

See also:

- Rom 4:20 ⇑

Trusting in God is an integral part of having faith in God. As suggested earlier, having faith in God can be defined as believing and trusting God. For we are to believe in God and what he says, and also confidently trust in him and what he says in regard to our own lives (cf. comment on Rom 3:22a ⇑). One could say having faith means that: in our minds we are to believe and in our hearts we are to trust.

Note that the following verses simply indicate that we are to trust God, rather than explicitly associating trust with faith by also mentioning the latter. However Romans 4:20 (in both of the adjacent subsections) in effect does do this, by speaking of “distrust” as being opposite to faith.

Prov 3:5  Trust in the LORD with all your heart, and do not lean on your own understanding. ▤

We should trust God wholeheartedly and not rely on our own understanding, which is quite limited.

Ps 62:8  Trust in him at all times, O people; pour out your heart before him; God is a refuge for us. Selah ▤

Ps 26:1  Vindicate me, O LORD, for I have walked in my integrity, and I have trusted in the LORD without wavering. ▤

Ps 37:3, 5  Trust in the LORD, and do good; dwell in the land and befriend faithfulness.n ▤  … 5Commit your way to the LORD; trust in him, and he will act. ▤

n Or and feed on faithfulness, or and find safe pasture

“Commit your way to the LORD” (v. 5) means to hand your way over to him – i.e. entrust God with what you do and the direction/s your life takes.

Ps 55:23  But you, O God, will cast them down into the pit of destruction; men of blood and treachery shall not live out half their days. But I will trust in you. ▤

Heb 2:13a  And again, “I will put my trust in him.” ▤

Taken from Isaiah 8:17 where the prophet asserts his trust in God amidst difficult times, this quote is usually understood to be applied here to Jesus’ trust in God in his often difficult life on earth as a human being. By trusting God, Jesus both identified with and was an example to his “brothers” (cf. vv. 11-12).

2Ki 18:5  He [Hezekiah] trusted in the LORD, the God of Israel, so that there was none like him among all the kings of Judah after him, nor among those who were before him. ▤

Hezekiah’s exemplary trust in God was unparalleled amongst all the kings of Judah.

Ps 71:5-6  For you, O Lord, are my hope, my trust, O LORD, from my youth. 6Upon you I have leaned from before my birth; you are he who took me from my mother’s womb. My praise is continually of you. ▤

Isa 10:20  In that day the remnant of Israel and the survivors of the house of Jacob will no more lean on him who struck them, but will lean on the LORD, the Holy One of Israel, in truth. ▤

This speaks of truly relying on or trusting in God.

- Wise teachings lead one to trust in God:

Prov 22:19  That your trust may be in the LORD, I have made them known to you today, even to you. ▤

Have faith that God will fulfill what he promises

See also:

- 2Chr 20:20 ⇓

- Like Abraham, by faith we receive what God has promised . . .

- . . . By faith we will receive the promises and salvation of the afterlife

Note that God’s promises include promises to take care of us and to answer prayer – the subjects of the following two subsections. Also prominent amongst them are promises regarding the afterlife.

Luke 1:45  And blessed is she who believed that there would beo a fulfillment of what was spoken to her from the Lord. ▤

o Or believed, for there will be

Acts 27:23-25  For this very night there stood before me an angel of the God to whom I belong and whom I worship, 24and he said, ‘Do not be afraid, Paul; you must stand before Caesar. And behold, God has granted you all those who sail with you.’ 25So take heart, men, for I have faith in God that it will be exactly as I have been told. ▤

Rom 4:18-21  In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” 19He did not weaken in faith when he considered his own body, which was as good as dead (since he was about a hundred years old), or when he considered the barrenness of Sarah’s womb. 20No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. ▤

Verse 18 begins by saying that even though there was no reason for hope, Abraham – having hope in God – believed God’s promise.

Heb 11:13, 20-22, 24-26, 39-40  These all died in faith, not having received the things promised, but having seen them and greeted them from afar, and having acknowledged that they were strangers and exiles on the earth. ▤  … 20By faith Isaac invoked future blessings on Jacob and Esau. 21By faith Jacob, when dying, blessed each of the sons of Joseph, bowing in worship over the head of his staff. 22By faith Joseph, at the end of his life, made mention of the exodus of the Israelites and gave directions concerning his bones. ▤  … 24By faith Moses, when he was grown up, refused to be called the son of Pharaoh’s daughter, 25choosing rather to be mistreated with the people of God than to enjoy the fleeting pleasures of sin. 26He considered the reproach of Christ greater wealth than the treasures of Egypt, for he was looking to the reward. ▤  … 39And all these, though commended through their faith, did not receive what was promised, 40since God had provided something better for us, that apart from us they should not be made perfect. ▤

The actions of Isaac, Jacob and Joseph (vv. 20-22) expressed faith in God’s promises for the future of their people. This is also true for Moses, though in addition mention is made of his faith in God’s promise regarding his own reward (v. 26). In v. 39, “all these” is inclusive of a number of other men and women of faith in the OT (cf. vv. 32-34 ⇓). Verses 39-40 show that here God’s promises of the afterlife are ultimately in view.

2Pet 3:13-14  But according to his promise we are waiting for new heavens and a new earth in which righteousness dwells. 14Therefore, beloved, since you are waiting for these, be diligent to be found by him without spot or blemish, and at peace. ▤

The two references to “waiting” (vv. 13, 14; cf. Gal 5:5 ↓) for a new heaven and earth indicate faith in God’s promise of these things being fulfilled.

Gal 5:5  For through the Spirit, by faith, we ourselves eagerly wait for the hope of righteousness. ▤

Opinions vary as to whether “righteousness” here refers to being pronounced “not guilty” on judgment day, or to being made completely righteous – following Jesus Christ’s return. Either way, God promises both of these and we are to wait by faith for such promises to be fulfilled.

Ps 106:12  Then they believed his words; they sang his praise. ▤

Here God’s “words” are “promises” (GNT, NIV, NLT).

Ps 119:41-42  Let your steadfast love come to me, O LORD, your salvation according to your promise; 42then shall I have an answer for him who taunts me, for I trust in your word. ▤

God’s “word” (v. 42) in which the psalmist trusted, primarily refers to God’s “promise” (v. 41).

Isa 7:5-9  Because Syria, with Ephraim and the son of Remaliah, has devised evil against you, saying, 6“Let us go up against Judah and terrify it, and let us conquer itp for ourselves, and set up the son of Tabeel as king in the midst of it,” 7thus says the Lord GOD: “‘It shall not stand, and it shall not come to pass. 8For the head of Syria is Damascus, and the head of Damascus is Rezin. And within sixty-five years Ephraim will be shattered from being a people. 9And the head of Ephraim is Samaria, and the head of Samaria is the son of Remaliah. If youq are not firm in faith, you will not be firm at all.’” ▤

p Hebrew let us split it open

q The Hebrew for you is plural in verses 9, 13, 14

Verse 9 contains an exhortation to Ahaz, the king of Judah, to firmly have faith in God’s promises (vv. 7-8) regarding the failure of a threatened invasion (vv. 5-6) to eventuate. Note that vv. 8a, 9a are pointing to the human leadership of the enemy, which are in stark contrast to the lordship of the sovereign God.

- Jesus’ promise to Martha, his exhortation to believe it and its fulfillment:

John 11:23, 39-40, 43-44  Jesus said to her, “Your brother will rise again.” ▤  … 39Jesus said, “Take away the stone.” Martha, the sister of the dead man, said to him, “Lord, by this time there will be an odor, for he has been dead four days.” 40Jesus said to her, “Did I not tell you that if you believed you would see the glory of God?” ▤  … 43When he had said these things, he cried out with a loud voice, “Lazarus, come out.” 44The man who had died came out, his hands and feet bound with linen strips, and his face wrapped with a cloth. Jesus said to them, “Unbind him, and let him go.” ▤

Jesus’ question to Martha in v. 40 appears to refer to his earlier promise to her in v. 23. As such it suggests that implicit in such a promise is a call to believe it and an anticipation of the glorification of God in its fulfillment. In regard to the latter, the wording of the question may well allude to Jesus’ earlier statement to his disciples in v. 4 that Lazarus’s condition would be “for the glory of God, so that the Son of God may be glorified through it.”

Have faith that God will care for you

See also:

- Acts 27:23-25 ⇑

Ps 25:1-2  To you, O LORD, I lift up my soul. 2O my God, in you I trust; let me not be put to shame; let not my enemies exult over me. ▤

Ps 143:8-9  Let me hear in the morning of your steadfast love, for in you I trust. Make me know the way I should go, for to you I lift up my soul. 9Deliver me from my enemies, O LORD! I have fled to you for refuge!r ▤

r One Hebrew manuscript, Septuagint; most Hebrew manuscripts To you I have covered

Three times here David appeals to God to take care of him, and immediately following each of these David speaks of his trust in God to do so.

Isa 50:10  Who among you fears the LORD and obeys the voice of his servant? Let him who walks in darkness and has no light trust in the name of the LORD and rely on his God. ▤

This is most likely directed to godly people living in the darkness of difficult circumstances (cf. GNT, NCV, NLT), exhorting them to trust in and rely on God to take care of them. Alternatively, some interpret it as speaking to those living in the darkness of sin (cf. CEV).

2Chr 20:20  And they rose early in the morning and went out into the wilderness of Tekoa. And when they went out, Jehoshaphat stood and said, “Hear me, Judah and inhabitants of Jerusalem! Believe in the LORD your God, and you will be established; believe his prophets, and you will succeed.” ▤

As his people prepare to face a vast invading army, Jehoshaphat encourages them to believe or have faith (cf. NCV, NIV) in God and in his word spoken by the prophets – the latter presumably primarily referring to an earlier prophecy of deliverance (cf. vv. 14-17).

2Chr 14:11  And Asa cried to the LORD his God, “O LORD, there is none like you to help, between the mighty and the weak. Help us, O LORD our God, for we rely on you, and in your name we have come against this multitude. O LORD, you are our God; let not man prevail against you.” ▤

Rom 8:28, 38-39  And we know that for those who love God all things work together for good,s for those who are called according to his purpose. ▤  … 38For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

s Some manuscripts God works all things together for good, or God works in all things for the good

Faith is implicit in the expressions “we know” (v. 28; cf. Phil 1:19 ↓) and “I am sure” (v. 38; cf. 2Tim 1:12 ↓).

Phil 1:19  … for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.t ▤

t Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

If the alternative rendering in the text note is to be preferred (cf. NASB, NIV, NKJV, NLT, NRSV), then Paul would appear to be speaking of trusting God to guard his ministry and its fruits, along with himself – even through death.

2Tim 4:18  The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

The Lord had recently rescued Paul from physical danger (cf. v. 17) – in fact he had done so many times (cf. 3:11). However in light of vv. 6-8 which indicate that Paul’s death was near, it appears that here Paul is not this time referring to a physical rescue but a spiritual one – where the Lord would bring him “safely into his heavenly kingdom”.

Heb 11:23, 27, 29, 32-34  By faith Moses, when he was born, was hidden for three months by his parents, because they saw that the child was beautiful, and they were not afraid of the king’s edict. ▤  … 27By faith he left Egypt, not being afraid of the anger of the king, for he endured as seeing him who is invisible. ▤  … 29By faith the people crossed the Red Sea as on dry land, but the Egyptians, when they attempted to do the same, were drowned. ▤  … 32And what more shall I say? For time would fail me to tell of Gideon, Barak, Samson, Jephthah, of David and Samuel and the prophets— 33who through faith conquered kingdoms, enforced justice, obtained promises, stopped the mouths of lions, 34quenched the power of fire, escaped the edge of the sword, were made strong out of weakness, became mighty in war, put foreign armies to flight. ▤

Various people of God are shown here to have had faith that God would take care of them amidst the threat of things such as powerful rulers and their forces, wild beasts, fire and the sword – most of which carried the threat of imminent death.

Heb 13:6  So we can confidently say, “The Lord is my helper; I will not fear; what can man do to me?” ▤

Have faith that God and Jesus Christ will do what you ask

See also:

- Faith is vital to prayer, for God to grant requests

- Believe and do not doubt that what you ask will be granted

Ps 5:3  O LORD, in the morning you hear my voice; in the morning I prepare a sacrifice for youu and watch. ▤

u Or I direct my prayer to you

Particularly in light of the alternative rendering in the text note (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV), David appears to speak of making requests of God and then watching, presumably in faith, for God to answer.

Matt 8:5-10, 13  When he entered Capernaum, a centurion came forward to him, appealing to him, 6“Lord, my servant is lying paralyzed at home, suffering terribly.” 7And he said to him, “I will come and heal him.” 8But the centurion replied, “Lord, I am not worthy to have you come under my roof, but only say the word, and my servant will be healed. 9For I too am a man under authority, with soldiers under me. And I say to one, ‘Go,’ and he goes, and to another, ‘Come,’ and he comes, and to my servant,v ‘Do this,’ and he does it.” 10When Jesus heard this, he marveled and said to those who followed him, “Truly, I tell you, with no one in Israelw have I found such faith. ▤  … 13And to the centurion Jesus said, “Go; let it be done for you as you have believed.” And the servant was healed at that very moment. ▤

v Greek bondservant

w Some manuscripts not even in Israel

Matt 9:18, 25  While he was saying these things to them, behold, a ruler came in and knelt before him, saying, “My daughter has just died, but come and lay your hand on her, and she will live.” ▤  … 25But when the crowd had been put outside, he went in and took her by the hand, and the girl arose. ▤

The ruler showed astonishing faith, asking Jesus to bring his dead daughter back to life.

Matt 9:27-30a  And as Jesus passed on from there, two blind men followed him, crying aloud, “Have mercy on us, Son of David.” 28When he entered the house, the blind men came to him, and Jesus said to them, “Do you believe that I am able to do this?” They said to him, “Yes, Lord.” 29Then he touched their eyes, saying, “According to your faith be it done to you.” 30And their eyes were opened. ▤

“According to your faith” (v. 29) in effect means: “Because of your faith” (CEV, NLT; cf. NCV).

Mark 10:51-52  And Jesus said to him, “What do you want me to do for you?” And the blind man said to him, “Rabbi, let me recover my sight.” 52And Jesus said to him, “Go your way; your faith has made you well.” And immediately he recovered his sight and followed him on the way. ▤

In saying, “…your faith has made you well,” Jesus appears to indicate that the man’s faith meant that he had made himself open to Jesus healing him. As such he was healed because of his faith (cf. CEV, NCV).

Note: Faith involves believing in what we do not see

Heb 11:1, 6  Now faith is the assurance of things hoped for, the conviction of things not seen. ▤  … 6And without faith it is impossible to please him, for whoever would draw near to God must believe that he exists and that he rewards those who seek him. ▤

Verse 6 illustrates that faith involves believing in “things not seen” (v. 1), indicating that faith is needed to believe that the invisible God exists, and that he will reward those who earnestly seek him.

Heb 11:7-8, 27  By faith Noah, being warned by God concerning events as yet unseen, in reverent fear constructed an ark for the saving of his household. By this he condemned the world and became an heir of the righteousness that comes by faith. 8By faith Abraham obeyed when he was called to go out to a place that he was to receive as an inheritance. And he went out, not knowing where he was going. ▤  … 27By faith he [Moses] left Egypt, not being afraid of the anger of the king, for he endured as seeing him who is invisible. ▤

Abraham’s faith displayed in obediently leaving his homeland “not knowing where he was going” (v. 8) shows – like Noah’s and Moses’ actions – that faith involves believing in what we do not see.

1Pet 1:7-9  … so that the tested genuineness of your faith—more precious than gold that perishes though it is tested by fire—may be found to result in praise and glory and honor at the revelation of Jesus Christ. 8Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, 9obtaining the outcome of your faith, the salvation of your souls. ▤

Verse 8 indicates that “your faith” (vv. 7, 9) involves believing in something – or someone – we have not seen.

John 20:29  Jesus said to him, “Have you believed because you have seen me? Blessed are those who have not seen and yet have believed.” ▤

2Cor 5:7  … for we walk by faith, not by sight. ▤

Living by faith does not involve living by sight, but by faith or belief in what is not physically perceived or is yet to be realized (cf. vv. 1-8).

2Cor 4:18  … as we look not to the things that are seen but to the things that are unseen. For the things that are seen are transient, but the things that are unseen are eternal. ▤

Faith is implicit here, in focusing on and so believing in “things that are unseen”.

- Likewise, our hope is in what is not seen:

Rom 8:24  For in this hope we were saved. Now hope that is seen is not hope. For who hopes for what he sees? ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

The Importance of Faith (I): Godly Living

Section Jumps

- By faith we stand firm

- Faith produces obedience to God

- Faith produces work in service to God

- Faith is vital to prayer, for God to grant requests

- If we have faith nothing will be impossible

- Further points on the importance of faith in living the Christian life

By faith we stand firm

See also:

- God enables his people to overcome all that is in the world, including Satan

- By faith we remain in a right relationship with God and Jesus Christ

- Hope helps us remain firm

- Spiritual weapons and armor include: faith; . . .

Rom 11:20-21  That is true. They were broken off because of their unbelief, but you stand fast through faith. So do not become proud, but fear. 21For if God did not spare the natural branches, neither will he spare you. ▤

By faith we “stand fast” as part of God’s people (v. 20a). Thus we should be wary of unbelief and its consequences (vv. 20b-21).

2Cor 1:24  Not that we lord it over your faith, but we work with you for your joy, for you stand firm in your faith. ▤

As noted earlier in this chapter, here Paul is either speaking of the Corinthians standing firm by means of their faith or firmly holding to their faith. The former meaning would make the verse pertinent to this subsection – though each alternative implies that the other is true anyway. The same quite possibly applies to the similar expressions below in 1 Peter 5:9 and Isaiah 7:9b.

Eph 6:16  In all circumstances take up the shield of faith, with which you can extinguish all the flaming darts of the evil one; … ▤

1Thes 5:8  But since we belong to the day, let us be sober, having put on the breastplate of faith and love, and for a helmet the hope of salvation. ▤

As with Ephesians 6:16 above, this uses battle equipment to illustrate the power of faith in providing protection against the dark forces that oppose “the day” – enabling us to stand firm.

James 1:2-3  Count it all joy, my brothers,x when you meet trials of various kinds, 3for you know that the testing of your faith produces steadfastness. ▤

x Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 16, 19

Faith that perseveres through testing becomes strong and enables us to hold fast, to be faithful to God in the face of persecution or temptation.

1Pet 1:4-5  … to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. ▤

This shows that it is God’s power rather than our faith that actually shields us, but for this protection we need to have faith in God and his power.

1Pet 5:8-9  Be sober-minded; be watchful. Your adversary the devil prowls around like a roaring lion, seeking someone to devour. 9Resist him, firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. ▤

Christians are to stand against Satan by faith in God.

2Chr 20:20  And they rose early in the morning and went out into the wilderness of Tekoa. And when they went out, Jehoshaphat stood and said, “Hear me, Judah and inhabitants of Jerusalem! Believe in the LORD your God, and you will be established; believe his prophets, and you will succeed.” ▤

This is speaking of being “established” or being enabled to “stand firm” (GNT, NLT; cf. NCV) against enemy forces, but is also applicable to standing firm in one’s Christian life, particularly against opposing forces. The same applies to Isaiah 7:9b immediately below.

Isa 7:9b  If youy are not firm in faith, you will not be firm at all. ▤

y The Hebrew for you is plural in verses 9, 13, 14

- We are strengthened by faith:

Rom 4:20-21  No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. ▤

The phrase “strengthened in his faith” may mean that “His faith made him strong” (CEV; cf. AMP, GNT) – hence its use here; but as noted earlier it also could mean that “his faith grew stronger” (NLT). Note that Isaiah 30:15 similarly speaks of having strength through faith (or trust) – “in quietness and in trust shall be your strength”.

Faith produces obedience to God

See also:

- Obedience accompanies belief and faith

- Lack of faith is associated with not obeying God

Rom 1:5  … through whom we have received grace and apostleship to bring about the obedience of faith for the sake of his name among all the nations, … ▤

The phrase “the obedience of faith” (cf. 16:27) may be speaking of “the obedience that comes from faith” (NIV®), hence the verse’s inclusion in this subsection. Alternatively it may be speaking of faith itself as being an act of obedience, to the gospel message.

Heb 11:7-9, 17  By faith Noah, being warned by God concerning events as yet unseen, in reverent fear constructed an ark for the saving of his household. By this he condemned the world and became an heir of the righteousness that comes by faith. 8By faith Abraham obeyed when he was called to go out to a place that he was to receive as an inheritance. And he went out, not knowing where he was going. 9By faith he went to live in the land of promise, as in a foreign land, living in tents with Isaac and Jacob, heirs with him of the same promise. ▤  … 17By faith Abraham, when he was tested, offered up Isaac, and he who had received the promises was in the act of offering up his only son, … ▤

Regarding v. 7b, Noah’s faith – and resultant obedience to God’s command to build the ark (cf. Gen 6) – highlighted the rebellious state of those around him. He thus demonstrated that following God was not impossible, therefore showing the failure of others and consequently that they were deserving of condemnation. In contrast Noah himself was credited with righteousness, because of his faith.

Heb 11:24-31  By faith Moses, when he was grown up, refused to be called the son of Pharaoh’s daughter, 25choosing rather to be mistreated with the people of God than to enjoy the fleeting pleasures of sin. 26He considered the reproach of Christ greater wealth than the treasures of Egypt, for he was looking to the reward. 27By faith he left Egypt, not being afraid of the anger of the king, for he endured as seeing him who is invisible. 28By faith he kept the Passover and sprinkled the blood, so that the Destroyer of the firstborn might not touch them. 29By faith the people crossed the Red Sea as on dry land, but the Egyptians, when they attempted to do the same, were drowned. 30By faith the walls of Jericho fell down after they had been encircled for seven days. 31By faith Rahab the prostitute did not perish with those who were disobedient, because she had given a friendly welcome to the spies. ▤

Although not specifically stated in every case, these actions of faith were acts of obedience in response to direct commands from God, recorded elsewhere in the Bible. The only exceptions are the earlier actions of Moses (vv. 24-27) and Rahab’s (v. 31). But even these acts of faith are here implied to be ones of obedience, with Moses being spoken of as spurning sin (v. 25) and Rahab being contrasted with “those who were disobedient” (v. 31). Note that there is disagreement as to whether v. 27 is referring to Moses initially fleeing Egypt – after having killed an Egyptian – or to the Exodus.

Acts 6:7  And the word of God continued to increase, and the number of the disciples multiplied greatly in Jerusalem, and a great many of the priests became obedient to the faith. ▤

The final clause means that these priests began to obey or live in accordance with the teachings of “the faith”. “The faith” is the body of truths which Christians believe; believing them – or having faith – entails obedience.

2Pet 1:5  For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,z and virtue with knowledge, … ▤

z Or excellence; twice in this verse

Our faith should lead to “moral excellence” (NASB, NLT) – indicative of obedience.

Faith produces work in service to God

See also:

- True faith involves good deeds . . .

A sound faith in God inspires service of him. A person with such faith will seek and be drawn into God’s will, and so they will not be idle when there is so much work to be done for God’s kingdom. Furthermore, if we look to God in faith wanting God to care for us and answer our requests, we should in turn be prepared to do what God wants.

Phil 2:17  Even if I am to be poured out as a drink offering upon the sacrificial offering of your faith, I am glad and rejoice with you all. ▤

The expression “the sacrificial offering of your faith” likely speaks of the sacrifice and service coming from their faith (cf. NASB, NCV, NIV, NKJV).

1Thes 1:3  … remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

The term “work of faith” (cf. 2Thes 1:11 ↓) suggests “work produced by faith” (NIV®; cf. AMP, GNT, NCV).

2Thes 1:11  To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, … ▤

2Cor 4:13-14  Since we have the same spirit of faith according to what has been written, “I believed, and so I spoke,” we also believe, and so we also speak, 14knowing that he who raised the Lord Jesus will raise us also with Jesus and bring us with you into his presence. ▤

Paul’s faith and belief in God – such as his confidence that God would raise him from death (v. 14) – motivated him to pursue his work of telling others the gospel.

Gal 5:6  For in Christ Jesus neither circumcision nor uncircumcision counts for anything, but only faith working through love. ▤

In speaking of “faith working” this suggests that faith produces work for God – which should be done “through love”.

James 2:17-18  So also faith by itself, if it does not have works, is dead. 18But someone will say, “You have faith and I have works.” Show me your faith apart from your works, and I will show you my faith by my works. ▤

Rev 2:19  I know your works, your love and faith and service and patient endurance, and that your latter works exceed the first. ▤

The listing of faith (and love) with works and service arguably implies support for the concept that faith produces service to God.

Rom 12:3-6  For by the grace given to me I say to everyone among you not to think of himself more highly than he ought to think, but to think with sober judgment, each according to the measure of faith that God has assigned. 4For as in one body we have many members,a and the members do not all have the same function, 5so we, though many, are one body in Christ, and individually members one of another. 6Having gifts that differ according to the grace given to us, let us use them: if prophecy, in proportion to our faith; … ▤

a Greek parts; also verse 5

Commentators differ in their understanding of the phrase “measure of faith” (v. 3). One prominent view is that the context suggests that it is referring especially to our faith as applied to serving others, with v. 4 speaking of each member of the body having a “function”. As such it is possibly referring in particular to serving others with the gifts we have been given (cf. vv. 6-8), with the latter phrase “in proportion to our faith” (v. 6) probably alluding to “according to the measure of faith” (v. 3).

There are also different views regarding this latter phrase “in proportion to our faith”, as to whether “our faith” refers to the Christian faith or to faith in God. The latter arguably better fits the context. As such it appears to mean that the gift of prophesying – like all gifts – should be used according to (or to the extent of) the amount of faith one has. It can be inferred from this that faith not only produces service, but the extent to which we serve corresponds to the amount of faith we have.

- God’s work entrusted to us is “by faith”:

1Tim 1:4  … nor to devote themselves to myths and endless genealogies, which promote speculations rather than the stewardshipb from God that is by faith. ▤

b Or good order

The “stewardship from God” may well refer to our responsibility in advancing God’s kingdom and his plan of salvation. As such, given the context, the last clause may well speak of being given and/or of carrying out this responsibility by or in faith (cf. CEV, NCV, NIrV).

Faith is vital to prayer, for God to grant requests

See also:

- Have faith that God will care for you

- Have faith that God and Jesus Christ will do what you ask

- Believe and do not doubt that what you ask will be granted

Matt 21:18-22  In the morning, as he was returning to the city, he became hungry. 19And seeing a fig tree by the wayside, he went to it and found nothing on it but only leaves. And he said to it, “May no fruit ever come from you again!” And the fig tree withered at once. 20When the disciples saw it, they marveled, saying, “How did the fig tree wither at once?” 21And Jesus answered them, “Truly, I say to you, if you have faith and do not doubt, you will not only do what has been done to the fig tree, but even if you say to this mountain, ‘Be taken up and thrown into the sea,’ it will happen. 22And whatever you ask in prayer, you will receive, if you have faith.” ▤

Belief is vital in petitioning God, particularly in regard to things that seem impossible, as Jesus figuratively points out (v. 21; Mark 1:22 ↓; Matt 17:20 ⇓; 1Cor 13:2 ⇓). Such a “mountain” signifies a seemingly insurmountable difficulty, presumably primarily alluding to difficulties encountered in advancing God’s kingdom. (For further comment on this passage, see Believe and do not doubt that what you ask will be granted.)

Mark 11:22-24  And Jesus answered them, “Have faith in God. 23Truly, I say to you, whoever says to this mountain, ‘Be taken up and thrown into the sea,’ and does not doubt in his heart, but believes that what he says will come to pass, it will be done for him. 24Therefore I tell you, whatever you ask in prayer, believe that you have receivedc it, and it will be yours. ▤

c Some manuscripts are receiving

James 1:6-8  But let him ask in faith, with no doubting, for the one who doubts is like a wave of the sea that is driven and tossed by the wind. 7For that person must not suppose that he will receive anything from the Lord; 8he is a double-minded man, unstable in all his ways. ▤

James 5:14-15  Is anyone among you sick? Let him call for the elders of the church, and let them pray over him, anointing him with oil in the name of the Lord. 15And the prayer of faith will save the one who is sick, and the Lord will raise him up. And if he has committed sins, he will be forgiven. ▤

For comment, see the comment on James 5:14-15 – under Believe and do not doubt that what you ask will be granted.

1Chr 5:20  And when they prevailed over them, the Hagrites and all who were with them were given into their hands, for they cried out to God in the battle, and he granted their urgent plea because they trusted in him. ▤

2Chr 14:11-12  And Asa cried to the LORD his God, “O LORD, there is none like you to help, between the mighty and the weak. Help us, O LORD our God, for we rely on you, and in your name we have come against this multitude. O LORD, you are our God; let not man prevail against you.” 12So the LORD defeated the Ethiopians before Asa and before Judah, and the Ethiopians fled. ▤

The phrase “we rely on you” may refer more to them generally trusting God rather than specifically to faith that God would answer the request for help. Nevertheless along with the act of actually making the request it at least to some degree reflects such faith.

Ps 22:5  To you they cried and were rescued; in you they trusted and were not put to shame. ▤

If we have faith nothing will be impossible

If we have faith nothing will be impossible, both in our service of God and in confronting issues in our lives. As such we are to have faith (and pray) that what we understand to be in accordance with God’s will, will take place.

Matt 17:19-20  Then the disciples came to Jesus privately and said, “Why could we not cast it out?” 20He said to them, “Because of your little faith. For truly, I say to you, if you have faith like a grain of mustard seed, you will say to this mountain, ‘Move from here to there,’ and it will move, and nothing will be impossible for you.”d ▤

d Some manuscripts insert verse 21: But this kind never comes out except by prayer and fasting

In v. 19 the disciples are referring to their inability to drive out a demon. In v. 20 Jesus is probably emphasizing the need for genuine or quality faith (cf. Luke 17:6 ↓) – in contrast to the concept of a large quantity of faith (cf. Luke 17:5 ↓). As noted in the previous subsection (cf. Matt 21:18-22 ⇑), the “mountain” (v. 20) signifies a seemingly insurmountable difficulty.

Luke 17:5-6  The apostles said to the Lord, “Increase our faith!” 6And the Lord said, “If you had faith like a grain of mustard seed, you could say to this mulberry tree, ‘Be uprooted and planted in the sea,’ and it would obey you. ▤

Mark 9:22-23  And it has often cast him into fire and into water, to destroy him. But if you can do anything, have compassion on us and help us.” 23And Jesus said to him, “‘If you can’! All things are possible for one who believes.” ▤

John 14:12-14  Truly, truly, I say to you, whoever believes in me will also do the works that I do; and greater works than these will he do, because I am going to the Father. 13Whatever you ask in my name, this I will do, that the Father may be glorified in the Son. 14If you ask mee anything in my name, I will do it. ▤

e Some manuscripts omit me

The amazing promise of doing even greater things than what Jesus had been doing (v. 12) – here coupled with the promises that he will do whatever we ask in his name (vv. 13-14) – would come to fruition through the power of the Holy Spirit. Commentators point to the response to Peter’s sermon at Pentecost and the expansion of the gospel way beyond Palestine as examples of the fulfillment of this promise. The promise would appear to be for all Christians.

Heb 11:29-30, 32-35a  By faith the people crossed the Red Sea as on dry land, but the Egyptians, when they attempted to do the same, were drowned. 30By faith the walls of Jericho fell down after they had been encircled for seven days. ▤  … 32And what more shall I say? For time would fail me to tell of Gideon, Barak, Samson, Jephthah, of David and Samuel and the prophets— 33who through faith conquered kingdoms, enforced justice, obtained promises, stopped the mouths of lions, 34quenched the power of fire, escaped the edge of the sword, were made strong out of weakness, became mighty in war, put foreign armies to flight. 35Women received back their dead by resurrection. ▤

These are examples of seemingly impossible things being done through faith.

- Even with faith that can “remove mountains”, one is nothing without love:

1Cor 13:2  And if I have prophetic powers, and understand all mysteries and all knowledge, and if I have all faith, so as to remove mountains, but have not love, I am nothing. ▤

In addition to teaching that such a person is “nothing”, this may also be suggesting that the works of such a person are similarly largely ineffective.

Further points on the importance of faith in living the Christian life

Ps 28:7  The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

Faith (or trust) prompts joy and thanksgiving. It likewise prompts praise (cf. Ps 106:12 ↓). Note that “I am helped” may refer to God’s help or to David being encouraged through trusting God.

Ps 106:12  Then they believed his words; they sang his praise. ▤

Eph 3:12  … in whom [Jesus Christ] we have boldness and access with confidence through our faith in him. ▤

Through faith in Christ we can confidently access God (cf. Heb 10:22 ↓).

Heb 10:22  … let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

By faith we have full assurance that God consents to us drawing near to him.

1Tim 1:5  The aim of our charge is love that issues from a pure heart and a good conscience and a sincere faith. ▤

Faith is vital for love.

Rom 14:23  But whoever has doubts is condemned if he eats, because the eating is not from faith. For whatever does not proceed from faith is sin.f ▤

f Some manuscripts insert here 16:25-27

Here “faith” is being used in a subjective sense. It refers to our beliefs or convictions (cf. AMP) as to what is right, or at least what is right for ourselves, before God. As such, Paul is saying that acting in a way that is opposed to our beliefs and conscience is in effect sin.

- Our faith is extremely valuable:

1Pet 1:7  … so that the tested genuineness of your faith—more precious than gold that perishes though it is tested by fire—may be found to result in praise and glory and honor at the revelation of Jesus Christ. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

The Importance of Faith (II): Blessings

Section Jumps

- By faith we remain in a right relationship with God and Jesus Christ

- Like Abraham, by faith we receive what God has promised . . .

- . . . By faith we will receive the promises and salvation of the afterlife

- By faith our needs are met

- Trusting in God leads to his deliverance and protection

- Trusting in God brings joy and peace

- Further blessings of trusting in God

Note that the topics in the previous section should also be viewed as blessings that come through faith.

By faith we remain in a right relationship with God and Jesus Christ

See also:

- God and Jesus Christ keep their people as their own – until the end

- By faith we stand firm

Rom 11:20-21  That is true. They were broken off because of their unbelief, but you stand fast through faith. So do not become proud, but fear. 21For if God did not spare the natural branches, neither will he spare you. ▤

By faith we remain as part of God’s people (v. 20a).

Col 1:21-23  And you, who once were alienated and hostile in mind, doing evil deeds, 22he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, 23if indeed you continue in the faith, stable and steadfast, not shifting from the hope of the gospel that you heard, which has been proclaimed in all creationg under heaven, and of which I, Paul, became a minister. ▤

g Or to every creature

Continuing “in the faith” (v. 23) involves continuing to have faith (cf. CEV, NCV, NIV, NLT). By continuing “securely established and steadfast in the faith” (NRSV, v. 23a), we remain reconciled to God (v. 22a), in our righteous standing before him (v. 22b).

Gal 2:20  I have been crucified with Christ. It is no longer I who live, but Christ who lives in me. And the life I now live in the flesh I live by faith in the Son of God, who loved me and gave himself for me. ▤

“I now live by faith in the Son of God” is usually understood to be speaking of trusting or depending on Jesus Christ. However in line with the references earlier in the verse to Christ living in oneself and to living “in the flesh” (which “in the Son of God” could be intended to parallel), the sense may be “I live in the Son of God by faith”. The beginning of the second sentence could then be rendered, “The life I live in the body, I live in the Son of God by faith.” As such the verse would underline the importance of faith for remaining in a right relationship with Jesus Christ. But it should be pointed out that there appears to be little or no obvious support for this interpretation amongst modern translations.

Eph 3:16-17a  … that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, 17so that Christ may dwell in your hearts through faith … ▤

Col 2:5-7  For though I am absent in body, yet I am with you in spirit, rejoicing to see your good order and the firmness of your faith in Christ. 6Therefore, as you received Christ Jesus the Lord, so walk in him, 7rooted and built up in him and established in the faith, just as you were taught, abounding in thanksgiving. ▤

Paul correlates having a firm faith in Christ (v. 5; cf. v. 7) with living in him (v. 6) and being “rooted and built up in him” (v. 7).

Heb 3:14  For we have come to share in Christ, if indeed we hold our original confidence firm to the end. ▤

We “have become partakers of Christ” (NASB) – “partners of Christ” (NRSV; cf. GNT) and share in all that belongs to him (cf. NLT) – if we continue holding to our confidence or faith.

Like Abraham, by faith we receive what God has promised . . .

See also:

- By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him

Heb 6:12, 15  … so that you may not be sluggish, but imitators of those who through faith and patience inherit the promises. ▤  … 15And thus Abraham,h having patiently waited, obtained the promise. ▤

h Greek he

Note that it is debatable as to whether “the promises” (v. 12) is referring primarily to blessings of this life (cf. AMP, CEV, v. 15) or of the afterlife (cf. v. 11) – as per the following subsection. Quite possibly the writer is speaking generally, inclusive of both cases.

Rom 4:16, 18  That is why it depends on faith, in order that the promise may rest on grace and be guaranteed to all his offspring—not only to the adherent of the law but also to the one who shares the faith of Abraham, who is the father of us all, ▤  … 18In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” ▤

For comment, see the comment on Rom 4:13-24 – under By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him.

Heb 11:11-12, 32-33  By faith Sarah herself received power to conceive, even when she was past the age, since she considered him faithful who had promised. 12Therefore from one man, and him as good as dead, were born descendants as many as the stars of heaven and as many as the innumerable grains of sand by the seashore. ▤  … 32And what more shall I say? For time would fail me to tell of Gideon, Barak, Samson, Jephthah, of David and Samuel and the prophets— 33who through faith conquered kingdoms, enforced justice, obtained promises, stopped the mouths of lions, … ▤

Gal 3:22  But the Scripture imprisoned everything under sin, so that the promise by faith in Jesus Christ might be given to those who believe. ▤

The “promise” primarily refers to righteousness or justification by faith (cf. vv. 6-11) – possibly along with the associated promise of the Spirit (v. 14b) and other related concepts, notably salvation and life. All these are given to those have faith as Abraham did (cf. vv. 6-18).

John 4:49-53  The official said to him, “Sir, come down before my child dies.” 50Jesus said to him, “Go; your son will live.” The man believed the word that Jesus spoke to him and went on his way. 51As he was going down, his servantsi met him and told him that his son was recovering. 52So he asked them the hour when he began to get better, and they said to him, “Yesterday at the seventh hourj the fever left him.” 53The father knew that was the hour when Jesus had said to him, “Your son will live.” And he himself believed, and all his household. ▤

i Greek bondservants

j That is, at 1 P. M.

Following the faith he showed initially in his request (v. 49), the official displays exemplary faith in his response to Jesus’ promise (v. 50) – faith that was well vindicated (vv. 51-53).

. . . By faith we will receive the promises and salvation of the afterlife

See also:

- Heb 6:12 ⇑

Heb 10:35-39  Therefore do not throw away your confidence, which has a great reward. 36For you have need of endurance, so that when you have done the will of God you may receive what is promised. 37For, “Yet a little while, and the coming one will come and will not delay; 38but my righteous one shall live by faith, and if he shrinks back, my soul has no pleasure in him.” 39But we are not of those who shrink back and are destroyed, but of those who have faith and preserve their souls. ▤

“For you have need of endurance” (v. 36a) in the context may well have endurance in confidence/faith in view (v. 35) as much as persevering in doing God’s will (v. 36); the two are very closely associated anyway. The result of such endurance is receiving what God has promised (v. 36b; cf. v. 35, 39). In vv. 38-39 Paul further stresses the importance of continuing to live by faith, finishing by emphasizing that it is those who have faith who will “preserve their souls”.

Heb 11:39-40  And all these, though commended through their faith, did not receive what was promised, 40since God had provided something better for us, that apart from us they should not be made perfect. ▤

The phrases “what was promised” (v. 39b) and “something better” (v. 40a) probably refer to aspects of the consummated salvation and sanctification of the afterlife (cf. CEV, NLT), as also referred to by the latter part of v. 40b. The people of faith in the OT did not receive such things in their lifetime or on their death, but will only do so together with us. Another possibility is that these verses have in view – or at least also encompass – all that God’s people have now from what God has accomplished through Jesus Christ.

1Pet 1:4-9  … to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. 6In this you rejoice, though now for a little while, if necessary, you have been grieved by various trials, 7so that the tested genuineness of your faith—more precious than gold that perishes though it is tested by fire—may be found to result in praise and glory and honor at the revelation of Jesus Christ. 8Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, 9obtaining the outcome of your faith, the salvation of your souls. ▤

The term “obtaining” (v. 9) suggests that their salvation – the outcome of their faith – is in the process of being realized, to be consummated on Christ’s return.

- Having kept “the faith”, Paul would receive his reward:

2Tim 4:7-8  I have fought the good fight, I have finished the race, I have kept the faith. 8Henceforth there is laid up for me the crown of righteousness, which the Lord, the righteous judge, will award to me on that Day, and not only to me but also to all who have loved his appearing. ▤

Here Paul speaks of keeping the teachings of the Christian faith resulting in forthcoming reward. Similarly in 1 Timothy 6:12 Paul says, “Fight the good fight of the faith. Take hold of the eternal life to which you were called …”

By faith our needs are met

See also:

- Have faith that God and Jesus Christ will do what you ask

2Chr 20:20-22  And they rose early in the morning and went out into the wilderness of Tekoa. And when they went out, Jehoshaphat stood and said, “Hear me, Judah and inhabitants of Jerusalem! Believe in the LORD your God, and you will be established; believe his prophets, and you will succeed.” 21And when he had taken counsel with the people, he appointed those who were to sing to the LORD and praise him in holy attire, as they went before the army, and say, “Give thanks to the LORD, for his steadfast love endures forever.” 22And when they began to sing and praise, the LORD set an ambush against the men of Ammon, Moab, and Mount Seir, who had come against Judah, so that they were routed. ▤

Jehoshaphat and his army were facing the daunting task of repelling a much larger invading army. As such they were in great need.

Mark 5:25-29, 34  And there was a woman who had had a discharge of blood for twelve years, 26and who had suffered much under many physicians, and had spent all that she had, and was no better but rather grew worse. 27She had heard the reports about Jesus and came up behind him in the crowd and touched his garment. 28For she said, “If I touch even his garments, I will be made well.” 29And immediately the flow of blood dried up, and she felt in her body that she was healed of her disease. ▤  … 34And he said to her, “Daughter, your faith has made you well; go in peace, and be healed of your disease.” ▤

As noted earlier on 10:52 regarding the same wording, “…your faith has made you well” (v. 34; cf. Luke 17:19 ↓), Jesus appears to indicate that by faith the woman had made herself open to him healing her. As such she was healed because of her faith (cf. CEV, NCV).

Luke 17:12-19  And as he entered a village, he was met by ten lepers,k who stood at a distance 13and lifted up their voices, saying, “Jesus, Master, have mercy on us.” 14When he saw them he said to them, “Go and show yourselves to the priests.” And as they went they were cleansed. 15Then one of them, when he saw that he was healed, turned back, praising God with a loud voice; 16and he fell on his face at Jesus’ feet, giving him thanks. Now he was a Samaritan. 17Then Jesus answered, “Were not ten cleansed? Where are the nine? 18Was no one found to return and give praise to God except this foreigner?” 19And he said to him, “Rise and go your way; your faith has made you well.”l ▤

k Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

l Or has saved you

The request (v. 13) and response (v. 14b) of the ten men demonstrated their faith – and consequently they were healed (v. 14b). The gratitude of the Samaritan appears to demonstrate a more sincere faith, reflected in Jesus’ words to him (v. 19), which in turn appear to point to a deeper, spiritual aspect of his healing.

Acts 3:16  And his name—by faith in his name—has made this man strong whom you see and know, and the faith that is through Jesusm has given the man this perfect health in the presence of you all. ▤

m Greek him

The expression “by faith in his name” refers to faith in Jesus and his power, here in particular his power to heal.

Acts 14:8-10  Now at Lystra there was a man sitting who could not use his feet. He was crippled from birth and had never walked. 9He listened to Paul speaking. And Paul, looking intently at him and seeing that he had faith to be made well,n 10said in a loud voice, “Stand upright on your feet.” And he sprang up and began walking. ▤

n Or be saved

Mark 2:3-5, 11-12  And they came, bringing to him a paralytic carried by four men. 4And when they could not get near him because of the crowd, they removed the roof above him, and when they had made an opening, they let down the bed on which the paralytic lay. 5And when Jesus saw their faith, he said to the paralytic, “Son, your sins are forgiven.” ▤  … 11“I say to you, rise, pick up your bed, and go home.” 12And he rose and immediately picked up his bed and went out before them all, so that they were all amazed and glorified God, saying, “We never saw anything like this!” ▤

Here it is the faith of others that is spoken of as leading to the sick person being healed.

Trusting in God leads to his deliverance and protection

See also:

- Ps 28:7 ⇓

Note that the passages in the previous subsection also speak of God or Jesus Christ’s deliverance. There “faith” or belief is said to have led to such deliverance, whereas here “trust” in particular is usually referred to. With trust being an aspect of faith, these two subsections are very closely related.

Ps 22:4-5  In you our fathers trusted; they trusted, and you delivered them. 5To you they cried and were rescued; in you they trusted and were not put to shame. ▤

Jer 39:18  For I will surely save you, and you shall not fall by the sword, but you shall have your life as a prize of war, because you have put your trust in me, declares the LORD. ▤

1Chr 5:20  And when they prevailed over them, the Hagrites and all who were with them were given into their hands, for they cried out to God in the battle, and he granted their urgent plea because they trusted in him. ▤

2Chr 13:14-15, 18  And when Judah looked, behold, the battle was in front of and behind them. And they cried to the LORD, and the priests blew the trumpets. 15Then the men of Judah raised the battle shout. And when the men of Judah shouted, God defeated Jeroboam and all Israel before Abijah and Judah. ▤  … 18Thus the men of Israel were subdued at that time, and the men of Judah prevailed, because they relied on the LORD, the God of their fathers. ▤

2Chr 14:11-12  And Asa cried to the LORD his God, “O LORD, there is none like you to help, between the mighty and the weak. Help us, O LORD our God, for we rely on you, and in your name we have come against this multitude. O LORD, you are our God; let not man prevail against you.” 12So the LORD defeated the Ethiopians before Asa and before Judah, and the Ethiopians fled. ▤

2Chr 16:8  Were not the Ethiopians and the Libyans a huge army with very many chariots and horsemen? Yet because you relied on the LORD, he gave them into your hand. ▤

Dan 3:28  Nebuchadnezzar answered and said, “Blessed be the God of Shadrach, Meshach, and Abednego, who has sent his angel and delivered his servants, who trusted in him, and set asideo the king’s command, and yielded up their bodies rather than serve and worship any god except their own God. ▤

o Aramaic and changed

Dan 6:23  Then the king was exceedingly glad, and commanded that Daniel be taken up out of the den. So Daniel was taken up out of the den, and no kind of harm was found on him, because he had trusted in his God. ▤

Ps 32:10  Many are the sorrows of the wicked, but steadfast love surrounds the one who trusts in the LORD. ▤

In saying that God’s love “surrounds” those who trust him, this points to God’s protection.

Ps 116:6  The LORD preserves the simple; when I was brought low, he saved me. ▤

The “simple” appear to be those who have “childlike faith” (NLT).

Prov 29:25  The fear of man lays a snare, but whoever trusts in the LORD is safe. ▤

Ps 37:5-6  Commit your way to the LORD; trust in him, and he will act. 6He will bring forth your righteousness as the light, and your justice as the noonday. ▤

Some commentators interpret “righteousness” and “justice” as being used here as qualities of God. But other translations support the ESV, indicating that they are probably qualities of the person concerned; thus v. 6 appears to be referring to the vindication of one who trusts in God (v. 5).

Ps 20:7-8  Some trust in chariots and some in horses, but we trust in the name of the LORD our God. 8They collapse and fall, but we rise and stand upright. ▤

In trusting in God, Israel prevailed in battle, with God helping and strengthening them. This is applicable to God’s people prevailing in adversity, being protected and delivered through trusting in God.

Trusting in God brings joy and peace

See also:

- Jer 17:7-8 ⇓; Ps 112:7-8 ⇓

Ps 5:11  But let all who take refuge in you rejoice; let them ever sing for joy, and spread your protection over them, that those who love your name may exult in you. ▤

Taking refuge in God is indicative of trusting in him.

Ps 13:5  But I have trusted in your steadfast love; my heart shall rejoice in your salvation. ▤

Here the psalmist may be speaking of rejoicing at the prospect of God’s salvation (cf. Phil 1:18b-19 ↓), his rejoicing then being a direct result of trusting in God to affect his salvation. Alternatively he may be speaking of rejoicing when he experiences God’s salvation, his rejoicing then being an indirect result of trusting in God.

Ps 16:8-9  I have set the LORD always before me; because he is at my right hand, I shall not be shaken. 9Therefore my heart is glad, and my whole beingp rejoices; my flesh also dwells secure. ▤

p Hebrew my glory

David’s trust is implicit in v. 8.

Ps 21:6-7  For you make him most blessed forever;q you make him glad with the joy of your presence. 7For the king trusts in the LORD, and through the steadfast love of the Most High he shall not be moved. ▤

q Or make him a source of blessing forever

Ps 28:7  The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

Ps 33:21  For our heart is glad in him, because we trust in his holy name. ▤

Trusting in God brings release from one’s concerns and fears – with the knowledge that God has all our needs in hand. Such a realization inspires rejoicing (and peace). Note that other verses here (e.g. Rom 15:13 ↓; Isa 26:3 ↓) indicate that God actually provides joy and peace to those who trust him, rather than just speaking of trust itself leading to these things.

Ps 34:5  Those who look to him are radiant, and their faces shall never be ashamed. ▤

Those who look to God in trust are radiant with joy.

Isa 26:3  You keep him in perfect peace whose mind is stayed on you, because he trusts in you. ▤

Rom 15:13  May the God of hope fill you with all joy and peace in believing, so that by the power of the Holy Spirit you may abound in hope. ▤

Phil 1:18b-19  Yes, and I will rejoice, 19for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

Paul’s faith is underscored by the phrase “I know” (v. 19a).

Ps 131:2  But I have calmed and quieted my soul, like a weaned child with its mother; like a weaned child is my soul within me. ▤

David had “calmed and quieted” his soul or inner self – reflecting his trust and hope in God (cf. v. 3). As such he was like a “weaned child”, content and no longer anxious (for its mother’s milk).

Further blessings of trusting in God

Prov 28:25  A greedy man stirs up strife, but the one who trusts in the LORD will be enriched. ▤

Ps 52:8  But I am like a green olive tree in the house of God. I trust in the steadfast love of God forever and ever. ▤

The green olive tree is indicative of such things as prosperity and productivity (cf. Prov 28:25 ↑; Jer 17:7-8 ↓).

Jer 17:7-8  “Blessed is the man who trusts in the LORD, whose trust is the LORD. 8He is like a tree planted by water, that sends out its roots by the stream, and does not fear when heat comes, for its leaves remain green, and is not anxious in the year of drought, for it does not cease to bear fruit.” ▤

Ps 112:7-8  He is not afraid of bad news; his heart is firm, trusting in the LORD. 8His heart is steady; he will not be afraid, until he looks in triumph on his adversaries. ▤

“His heart is steady” implies confidence (cf. NCV, NLT).

Ps 125:1  Those who trust in the LORD are like Mount Zion, which cannot be moved, but abides forever. ▤

Isa 28:16  … therefore thus says the Lord GOD, “Behold, I am the one who has laidr as a foundation in Zion, a stone, a tested stone, a precious cornerstone, of a sure foundation: ‘Whoever believes will not be in haste.’ ▤

r Dead Sea Scroll I am laying

It is debatable as to whether “cornerstone” here speaks of God himself and/or his salvation, or the Messiah; certainly Christ is the ultimate fulfillment of this verse (cf. Rom 9:33; 10:11; 1Pet 2:4-6). Those who believe or trust in this “precious cornerstone, of a sure foundation”, “will not panic” (NRSV).

Isa 30:15a  For thus said the Lord GOD, the Holy One of Israel, “In returnings and rest you shall be saved; in quietness and in trust shall be your strength.” ▤

s Or repentance

In trusting God we find strength.

Ps 84:12  O LORD of hosts, blessed is the one who trusts in you! ▤

Prov 16:20  Whoever gives thought to the wordt will discover good, and blessed is he who trusts in the LORD. ▤

t Or to a matter

Pray for persecuted Christians

Section E

Have Hope in God

Section Jumps

- Put your hope in God and Jesus Christ

- Put your hope in God’s promises

- Set your hope on God’s timely care

- Set your hope on Jesus Christ’s return and what will follow

- Reasons to have hope in God: God’s steadfast love and faithfulness; . . .

- . . . and the deeds of God, our Savior

- Other godly sources of hope

- Further general points on hope

Hope for a believer involves an assurance of their future, based on the truth of God’s promises – rather than merely being an unfounded optimism.

Put your hope in God and Jesus Christ

See also:

- People put their hope in Jesus Christ

Ps 131:3  O Israel, hope in the LORD from this time forth and forevermore. ▤

Ps 39:7  And now, O Lord, for what do I wait? My hope is in you. ▤

Ps 71:14  But I will hope continually and will praise you yet more and more. ▤

Particularly in light of the second part of the verse, the implication is that the psalmist is talking of hope in God.

Jer 17:13  O LORD, the hope of Israel, all who forsake you shall be put to shame; those who turn away from youu shall be written in the earth, for they have forsaken the LORD, the fountain of living water. ▤

u Hebrew me

1Tim 5:5  She who is truly a widow, left all alone, has set her hope on God and continues in supplications and prayers night and day, … ▤

1Pet 3:5  For this is how the holy women who hoped in God used to adorn themselves, by submitting to their own husbands, … ▤

Eph 1:12  … so that we who were the first to hope in Christ might be to the praise of his glory. ▤

1Thes 1:3  … remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

Put your hope in God’s promises

See also:

- [Blessings of God’s word:] Hope

- God’s promises give his people hope

- Have faith that God will fulfill what he promises

Ps 119:81, 114, 116, 147  My soul longs for your salvation; I hope in your word. ▤  … 114You are my hiding place and my shield; I hope in your word. ▤  … 116Uphold me according to your promise, that I may live, and let me not be put to shame in my hope! ▤  … 147I rise before dawn and cry for help; I hope in your words. ▤

Verse 16 indicates that the psalmist had based his hope on God’s promises. Likewise, the references to hoping in “your word” involve primarily having hope in the promises that God has made in his word – as is also the case in 130:5 below.

Ps 130:5  I wait for the LORD, my soul waits, and in his word I hope; … ▤

Acts 26:6-7  And now I stand here on trial because of my hope in the promise made by God to our fathers, 7to which our twelve tribes hope to attain, as they earnestly worship night and day. And for this hope I am accused by Jews, O king! ▤

For comment on this promise see Set your hope on Jesus Christ’s return and what will follow.

Rom 4:13, 18  For the promise to Abraham and his offspring that he would be heir of the world did not come through the law but through the righteousness of faith. ▤  … 18In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” ▤

It can be inferred from this that Abraham had hope both in the promise and because of it – a hope that led to belief (v. 18).

Titus 1:1-2  Paul, a servantv of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, 2in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages beganw … ▤

v Or slave; Greek bondservant

w Greek before times eternal

Believers put their hope in God’s promise of eternal life.

Heb 6:17-18  So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, 18so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. ▤

In speaking of holding to the hope set before us (v. 18b), the writer is speaking of putting our hope in what God has promised – to Abraham (cf. vv. 13-15) and Abraham’s spiritual heirs. The “two unchangeable things” (v. 18a) are God’s promise itself and his confirmation of it with an oath (v. 17).

Heb 10:23  Let us hold fast the confession of our hope without wavering, for he who promised is faithful. ▤

This implies that believers put their hope in what God has promised.

2Pet 3:13-14  But according to his promise we are waiting for new heavens and a new earth in which righteousness dwells. 14Therefore, beloved, since you are waiting for these, be diligent to be found by him without spot or blemish, and at peace. ▤

The two references to “waiting” (vv. 13, 14) for a new heaven and earth indicate hope in God’s promise of these things.

- God’s promises sustain us and give us reason to rejoice:

Ps 119:50, 162  This is my comfort in my affliction, that your promise gives me life. ▤  … 162I rejoice at your word like one who finds great spoil. ▤

In v. 50, “your promise gives me life” may well refer to God’s promise giving hope and reason to keep persevering, thus sustaining one’s life.

Set your hope on God’s timely care

Ps 33:17-19  The war horse is a false hope for salvation, and by its great might it cannot rescue. 18Behold, the eye of the LORD is on those who fear him, on those who hope in his steadfast love, 19that he may deliver their soul from death and keep them alive in famine. ▤

Ps 71:4-5  Rescue me, O my God, from the hand of the wicked, from the grasp of the unjust and cruel man. 5For you, O Lord, are my hope, my trust, O LORD, from my youth. ▤

The implication is that the psalmist continues to hope in God for deliverance such as is spoken of in v. 4.

Ps 119:166  I hope for your salvation, O LORD, and I do your commandments. ▤

Isa 51:5  My righteousness draws near, my salvation has gone out, and my arms will judge the peoples; the coastlands hope for me, and for my arm they wait. ▤

The return of the exiles is the immediate context for the reference to “righteousness” and “salvation”, and it is for such saving acts that other peoples will wait in hope. Quite possibly this has ultimately in view God’s foremost saving act – the promised salvation to come through the Messiah, Jesus Christ.

Zec 9:11-12  As for you also, because of the blood of my covenant with you, I will set your prisoners free from the waterless pit. 12Return to your stronghold, O prisoners of hope; today I declare that I will restore to you double. ▤

The exiles were “prisoners of hope”, captivated by the hope of both deliverance (v. 11b-12a) and blessing (v. 12b). Note that the coming Messiah and his rule (cf. vv. 9-10) could also be the object of the hope spoken of here.

2Cor 1:10  He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. ▤

1Tim 6:17  As for the rich in this present age, charge them not to be haughty, nor to set their hopes on the uncertainty of riches, but on God, who richly provides us with everything to enjoy. ▤

- Paul’s hope in God that he would have the courage to act so as to honor Christ:

Phil 1:20  … as it is my eager expectation and hope that I will not be at all ashamed, but that with full courage now as always Christ will be honored in my body, whether by life or by death. ▤

Presumably Paul is speaking of hope in God, that through God he would not do anything in his trying circumstances that would bring shame (cf. CEV, GNT, NCV, NLT), but would have the courage to always act in a way that would honor Christ.

Set your hope on Jesus Christ’s return and what will follow

See also:

- Isa 51:5 ⇑; Zec 9:11-12 ⇑

Titus 2:11-13  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, 13waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, … ▤

We should wait in hope for Jesus Christ’s wonderful appearance – “our blessed hope”.

1Pet 1:13  Therefore, preparing your minds for action,x and being sober-minded, set your hope fully on the grace that will be brought to you at the revelation of Jesus Christ. ▤

x Greek girding up the loins of your mind

1Jn 3:2-3  Beloved, we are God’s children now, and what we will be has not yet appeared; but we know that when he appearsy we shall be like him, because we shall see him as he is. 3And everyone who thus hopes in him purifies himself as he is pure. ▤

y Or when it appears

The phrase “thus hopes in him” (v. 3) refers to hope in Jesus Christ’s appearance and becoming like him (v. 2).

Acts 24:14b-15  I worship the God of our fathers, believing everything laid down by the Law and written in the Prophets, 15having a hope in God, which these men themselves accept, that there will be a resurrection of both the just and the unjust. ▤

Acts 26:6-8  And now I stand here on trial because of my hope in the promise made by God to our fathers, 7to which our twelve tribes hope to attain, as they earnestly worship night and day. And for this hope I am accused by Jews, O king! 8Why is it thought incredible by any of you that God raises the dead? ▤

The promise of God in which Paul had put his hope, presumably involved the resurrection of the dead (v. 8; cf. Acts 24:15 ↑) and – according to a number of commentators – the Messiah and his kingdom. This is probably also what Paul had in mind later in 28:20b with the term “the hope of Israel” – “… it is because of the hope of Israel that I am wearing this chain.”

Rom 8:23-25  And not only the creation, but we ourselves, who have the firstfruits of the Spirit, groan inwardly as we wait eagerly for adoption as sons, the redemption of our bodies. 24For in this hope we were saved. Now hope that is seen is not hope. For who hopes for what he sees? 25But if we hope for what we do not see, we wait for it with patience. ▤

Rom 5:2  Through him we have also obtained access by faithz into this grace in which we stand, and wea rejoiceb in hope of the glory of God. ▤

z Some manuscripts omit by faith

a Or let us; also verse 3

b Or boast; also verses 3, 11

Believers have the hope of sharing in God’s glory (cf. Col 1:27 ↓). Some commentators think that the clause in question also, or alternatively, alludes to experiencing God’s glorious presence.

Gal 5:5  For through the Spirit, by faith, we ourselves eagerly wait for the hope of righteousness. ▤

As noted earlier in this chapter, opinions vary as to whether “righteousness” here refers to being pronounced “not guilty” on judgment day, or to being made completely righteous in the afterlife. Both are things following Jesus Christ’s return on which we are to set our hope.

Col 1:5  … because of the hope laid up for you in heaven. Of this you have heard before in the word of the truth, the gospel, … ▤

“Hope” can be a verb – what believers do; or a noun – what believers hope for. In this case it is a noun – like a number of the other verses in this subsection – denoting the wonderful blessings for believers in the afterlife, for which they hope (cf. ZBC).

Col 1:27  To them God chose to make known how great among the Gentiles are the riches of the glory of this mystery, which is Christ in you, the hope of glory. ▤

1Thes 5:8  But since we belong to the day, let us be sober, having put on the breastplate of faith and love, and for a helmet the hope of salvation. ▤

Titus 3:7  … so that being justified by his grace we might become heirs according to the hope of eternal life. ▤

Col 1:23  … if indeed you continue in the faith, stable and steadfast, not shifting from the hope of the gospel that you heard, which has been proclaimed in all creationc under heaven, and of which I, Paul, became a minister. ▤

c Or to every creature

The “hope of the gospel” largely refers to the promised happenings involved in and subsequent to Jesus Christ’s return.

- Non-believers have no future hope, in contrast to all that believers have to look forward to:

1Thes 4:13-17  But we do not want you to be uninformed, brothers, about those who are asleep, that you may not grieve as others do who have no hope. 14For since we believe that Jesus died and rose again, even so, through Jesus, God will bring with him those who have fallen asleep. 15For this we declare to you by a word from the Lord,d that we who are alive, who are left until the coming of the Lord, will not precede those who have fallen asleep. 16For the Lord himself will descend from heaven with a cry of command, with the voice of an archangel, and with the sound of the trumpet of God. And the dead in Christ will rise first. 17Then we who are alive, who are left, will be caught up together with them in the clouds to meet the Lord in the air, and so we will always be with the Lord. ▤

d Or by the word of the Lord

Non-believers who have no hope for anything beyond death (v. 13), in contrast to Christians who have hope and belief in: Christ’s return, the resurrection and eternal life.

Reasons to have hope in God: God’s steadfast love and faithfulness; . . .

See also:

- God’s promises give his people hope

Lam 3:21-23  But this I call to mind, and therefore I have hope: 22The steadfast love of the LORD never ceases;e his mercies never come to an end; 23they are new every morning; great is your faithfulness. ▤

e Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

Ps 33:18-19, 22  Behold, the eye of the LORD is on those who fear him, on those who hope in his steadfast love, 19that he may deliver their soul from death and keep them alive in famine. ▤  … 22Let your steadfast love, O LORD, be upon us, even as we hope in you. ▤

Putting our hope in God’s steadfast love (v. 18; cf. Ps 147:11 ↓; Jonah 2:8 ↓) is equivalent to putting our hope in God because of his steadfast love.

Ps 147:11  … but the LORD takes pleasure in those who fear him, in those who hope in his steadfast love. ▤

Ps 130:7  O Israel, hope in the LORD! For with the LORD there is steadfast love, and with him is plentiful redemption. ▤

The final phrase suggests that God is willing and able to save (cf. CEV, GNT, NCV). As such it is reflective of his steadfast love.

Rom 5:5-8  … and hope does not put us to shame, because God’s love has been poured into our hearts through the Holy Spirit who has been given to us. 6For while we were still weak, at the right time Christ died for the ungodly. 7For one will scarcely die for a righteous person—though perhaps for a good person one would dare even to die— 8but God shows his love for us in that while we were still sinners, Christ died for us. ▤

As believers we can be assured that our hope will not disappoint us (v. 5; cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV) because we have been made keenly aware of the extent of God’s love. For it has been manifested in us by the Holy Spirit (v. 5) and superlatively demonstrated in God sending Christ to die for us (vv. 6-8).

Jonah 2:8  Those who pay regard to vain idols forsake their hope of steadfast love. ▤

Despite the negative context, this verse indicates that God’s steadfast love is something that his people can place their hope in.

Ps 146:5-6  Blessed is he whose help is the God of Jacob, whose hope is in the LORD his God, 6who made heaven and earth, the sea, and all that is in them, who keeps faith forever; … ▤

Note that along with God’s faithfulness, this also points to him being the Maker of all creation as being a prime reason to put one’s hope in him. As such, like some of the other verses in this subsection, it is also pertinent to the following subsection.

Heb 10:23  Let us hold fast the confession of our hope without wavering, for he who promised is faithful. ▤

Titus 1:1-2  Paul, a servantf of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, 2in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages begang … ▤

f Or slave; Greek bondservant

g Greek before times eternal

One aspect of God’s faithfulness is that he does not lie. Thus we have sound reason to hope for the eternal life that he has promised.

. . . and the deeds of God, our Savior

See also:

- Lam 3:21-23 ⇑; Ps 130:7 ⇑; Rom 5:5-8 ⇑; Ps 146:5-6 ⇑

- God gives his people hope – especially by what he has done through Jesus Christ

Note that the verses in this subsection speak both of God having brought salvation from difficulties and of God’s spiritual salvation – as well as other things that God has done.

Ps 62:5-6  For God alone, O my soul, wait in silence, for my hope is from him. 6He only is my rock and my salvation, my fortress; I shall not be shaken. ▤

David’s hope was in God as the one who had provided him with salvation and security, and continued to do so.

Ps 65:5-7  By awesome deeds you answer us with righteousness, O God of our salvation, the hope of all the ends of the earth and of the farthest seas; 6the one who by his strength established the mountains, being girded with might; 7who stills the roaring of the seas, the roaring of their waves, the tumult of the peoples, … ▤

Ps 78:4, 7  We will not hide them from their children, but tell to the coming generation the glorious deeds of the LORD, and his might, and the wonders that he has done. ▤  … 7so that they should set their hope in God and not forget the works of God, but keep his commandments; … ▤

Note that in addition to his past deeds and power (vv. 4, 7), possibly God’s law or commands (cf. v. 5) are also in view in v. 7 as reason to hope in God.

Jer 14:8, 22  O you hope of Israel, its savior in time of trouble, why should you be like a stranger in the land, like a traveler who turns aside to tarry for a night? ▤  … 22Are there any among the false gods of the nations that can bring rain? Or can the heavens give showers? Are you not he, O LORD our God? We set our hope on you, for you do all these things. ▤

2Cor 1:10  He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. ▤

1Tim 4:9-10  The saying is trustworthy and deserving of full acceptance. 10For to this end we toil and strive,h because we have our hope set on the living God, who is the Savior of all people, especially of those who believe. ▤

h Some manuscripts and suffer reproach

As well as speaking of God as being “the Savior of all people”, note that this verse refers to the fact that he is “the living God” as an additional reason to put our hope in him.

1Pet 1:3, 20-21  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, ▤  … 20He was foreknown before the foundation of the world but was made manifest in the last times for the sake of you 21who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God. ▤

For comment on v. 3, see the comment on 1Pet 1:3 – under Further general points on hope. Regarding v. 21, two reasons as to why Peter can say that God’s raising and glorifying of Jesus Christ gives believers reason to have hope (and faith) in God are that: (a) through it (and Christ’s death) God has saved them; and (b) it shows God can likewise raise and glorify them.

Other godly sources of hope

See also:

- [Blessings of God’s word:] Hope

Rom 5:3-4  More than that, we rejoice in our sufferings, knowing that suffering produces endurance, 4and endurance produces character, and character produces hope, … ▤

A person of resolute character, forged and tested by endurance (cf. Rom 15:4 ↓) through suffering, has already experienced God’s faithfulness in seeing them through thus far and so has good reason and the inclination to hope in God. Also such spiritual maturity leads to positiveness and clarity in one’s perception, fertile ground for a believer’s hope.

Rom 15:4  For whatever was written in former days was written for our instruction, that through endurance and through the encouragement of the Scriptures we might have hope. ▤

2Cor 3:5-12  Not that we are sufficient in ourselves to claim anything as coming from us, but our sufficiency is from God, 6who has made us competenti to be ministers of a new covenant, not of the letter but of the Spirit. For the letter kills, but the Spirit gives life. 7Now if the ministry of death, carved in letters on stone, came with such glory that the Israelites could not gaze at Moses’ face because of its glory, which was being brought to an end, 8will not the ministry of the Spirit have even more glory? 9For if there was glory in the ministry of condemnation, the ministry of righteousness must far exceed it in glory. 10Indeed, in this case, what once had glory has come to have no glory at all, because of the glory that surpasses it. 11For if what was being brought to an end came with glory, much more will what is permanent have glory. 12Since we have such a hope, we are very bold, … ▤

i Or sufficient

The new covenant, with “the ministry of the Spirit” (v. 8), has glory that surpasses that of the first covenant and the ministry associated with it (v. 10). This is particularly evident in view of the fact that it brings righteousness (v. 9) and life (v. 6), and is everlasting (v. 11). As such it gives great hope to those who adhere to it (v. 12).

Philem 1:22  At the same time, prepare a guest room for me, for I am hoping that through your prayers I will be graciously given to you. ▤

Prayer encourages hope in God.

Ps 119:43  And take not the word of truth utterly out of my mouth, for my hope is in your rules. ▤

Obeying God’s “rules” gives one hope of such things as: the fulfillment of God’s promises to his obedient people; and a life free of dangers typically encountered by the wicked and foolish who live contrary to God’s rules.

Prov 23:17-18  Let not your heart envy sinners, but continue in the fear of the LORD all the day. 18Surely there is a future, and your hope will not be cut off. ▤

Keenly fearing God (v. 17b) – in contrast to envying the ungodly (v. 17a) – gives one reason for a sure, ongoing hope (v. 18). Finding wisdom is presented as a source of hope in a similar fashion below in 24:14.

Prov 24:14  Know that wisdom is such to your soul; if you find it, there will be a future, and your hope will not be cut off. ▤

Further general points on hope

1Pet 1:3  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, … ▤

The believer’s hope is called a “living hope” because it is real and existing. This description also reflects the fact that it is dynamic, revitalizing and ongoing. Moreover, the teaching that God “has given us new birth into a living hope” suggests that our new spiritual life is begun in and sustained by this hope, permeated by it and lived within it.

1Cor 13:13  So now faith, hope, and love abide, these three; but the greatest of these is love. ▤

Hope – along with faith and love – will “abide”, i.e. “continue forever” (NCV™, cf. NLT).

Rom 8:24-25  For in this hope we were saved. Now hope that is seen is not hope. For who hopes for what he sees? 25But if we hope for what we do not see, we wait for it with patience. ▤

We do not already see or have what we hope for; otherwise it would not be hope. Christian hope is anticipation of future realities.

Eph 4:4  There is one body and one Spirit—just as you were called to the one hope that belongs to your call— ▤

All Christians are called to (cf. Eph 1:18 ↓) and have the same hope – basically that of salvation, with all that it entails.

Heb 6:11  And we desire each one of you to show the same earnestness to have the full assurance of hope until the end, … ▤

Earnestly following and serving God until the end ensures that we can be fully assured of the soundness of our hope. Note that the salvation for which we hope is secured – not earned – by lives devoted to God.

- Paul’s prayer that the Ephesians would know the hope to which God had called them:

Eph 1:16-18  I do not cease to give thanks for you, remembering you in my prayers, 17that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, 18having the eyes of your hearts enlightened, that you may know what is the hope to which he has called you, what are the riches of his glorious inheritance in the saints, … ▤

Quite possibly Paul has the saints’ “glorious inheritance” (v. 18b) at least partly in view in speaking of “the hope” (i.e. that for which believers hope).

Pray for persecuted Christians

Section F

The Importance of Hope

Section Jumps

- Hope is vital for faith

- Hope helps us remain firm

- Further ways hope is important for living the Christian life

- Note: The depressing plight of a lack of hope

Hope is vital for faith

See also:

- Heb 3:6 ⇓

The hope believers have is not a groundless longing, but a confident assurance. Such hope stimulates and supports ongoing faith, which has as its focus that for which believers hope. This is also reflected in the following subsection.

Rom 4:18  In hope he believed against hope, that he should become the father of many nations, as he had been told, “So shall your offspring be.” ▤

Col 1:4-5a  … since we heard of your faith in Christ Jesus and of the love that you have for all the saints, 5because of the hope laid up for you in heaven. ▤

Col 1:22-23  … he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, 23if indeed you continue in the faith, stable and steadfast, not shifting from the hope of the gospel that you heard, which has been proclaimed in all creationj under heaven, and of which I, Paul, became a minister. ▤

j Or to every creature

Titus 1:1-2  Paul, a servantk of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, 2in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages beganl … ▤

k Or slave; Greek bondservant

l Greek before times eternal

The intended relationship here between hope and the duo of faith and knowledge is open to debate. Paul may have in view that faith and knowledge are based on the hope of eternal life (cf. GNT, NCV, NIV) – as per the theme of this subsection – or conversely that faith and knowledge lead to this hope (cf. CEV, NLT). Alternatively, with v. 1 as a whole in view, “in hope of eternal life” could even be being given as part of the reason for Paul’s mission.

Heb 10:23  Let us hold fast the confession of our hope without wavering, for he who promised is faithful. ▤

The Christian hope is what Christians confess to believe – i.e. Christian belief or faith concerns and is based on this hope.

Heb 11:1  Now faith is the assurance of things hoped for, the conviction of things not seen. ▤

Gal 5:5  For through the Spirit, by faith, we ourselves eagerly wait for the hope of righteousness. ▤

As with the preceding verses, this illustrates that what we hope for – here “righteousness” in particular – is the focus of our faith.

Job 11:18  And you will feel secure, because there is hope; you will look around and take your rest in security. ▤

The Hebrew translated as: “you will feel secure”, can also be rendered as: “…you would trust” (NASB), or “…you will have confidence” (NRSV). As such this verse shows that hope generates faith.

Phil 1:20  … as it is my eager expectation and hope that I will not be at all ashamed, but that with full courage now as always Christ will be honored in my body, whether by life or by death. ▤

This shows Paul’s faith (“my eager expectation”) and hope working together, appearing to complement each other – and as such reflects the theme of this subsection. This also seems to be the case in the following verses from 1 Peter 1:21 and Psalms 71:5-6, which further associate hope with faith. See also the comment on Romans 8:23-24a below.

1Pet 1:21  … who through him are believers in God, who raised him from the dead and gave him glory, so that your faith and hope are in God. ▤

Ps 71:5  For you, O Lord, are my hope, my trust, O LORD, from my youth. ▤

This associates hope in God (v. 5a) with trust/faith in God.

- Hope is critical for salvation:

Rom 8:23-24a  And not only the creation, but we ourselves, who have the firstfruits of the Spirit, groan inwardly as we wait eagerly for adoption as sons, the redemption of our bodies. 24For in this hope we were saved. ▤

Paul often states the need for faith to be saved. The last statement (v. 24) does not contradict this, but underlines the close relationship between hope and faith, largely inseparable components of our salvation (cf. Col 1:22-23 ↑). Furthermore, note that “wait eagerly” (v. 23b) reflects both hope and faith.

Hope helps us remain firm

See also:

- By faith we stand firm

1Thes 1:3  … remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

The phrase “steadfastness of hope” may well mean that their steadfastness came from hope (cf. NCV, NIV). As such the verse would be relevant here. Alternatively, it may be speaking of their hope itself as being steadfast (cf. CEV, GNT).

1Thes 5:8  But since we belong to the day, let us be sober, having put on the breastplate of faith and love, and for a helmet the hope of salvation. ▤

The “hope of salvation” – along with “faith and love” – gives protection against whatever might harm believers spiritually and/or lead them astray.

Heb 3:6  … but Christ is faithful over God’s house as a son. And we are his house if indeed we hold fast our confidence and our boasting in our hope.m ▤

m Some manuscripts insert firm to the end

By holding onto our hope (and confidence) we remain a part of God’s “house” or “household” (NLT), his people (cf. CEV).

Heb 6:17-20  So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, 18so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. 19We have this as a sure and steadfast anchor of the soul, a hope that enters into the inner place behind the curtain, 20where Jesus has gone as a forerunner on our behalf, having become a high priest forever after the order of Melchizedek. ▤

Verses 19b-20 may mean that our hope extends into God’s very presence, where Jesus has entered as a “forerunner” on our behalf – giving us an assured hope that we will be able to follow. (As such our future, ultimate entry into God’s presence would appear to be in view.) Alternatively, or along with the above, the verses may mean that our hope is based on Jesus’ ministry for us in God’s presence, in his role as high priest.

- Hope enables us to wait patiently:

Rom 8:25  But if we hope for what we do not see, we wait for it with patience. ▤

Having now the strong hope of the wonderful blessings to come in the afterlife is a great encouragement and enables believers to wait patiently for these blessings.

Further ways hope is important for living the Christian life

Rom 5:2  Through him we have also obtained access by faithn into this grace in which we stand, and weo rejoicep in hope of the glory of God. ▤

n Some manuscripts omit by faith

o Or let us; also verse 3

p Or boast; also verses 3, 11

The hope of sharing God’s glory causes us to rejoice (cf. Rom 12:12 ↓; Heb 3:6 ↓).

Rom 12:12  Rejoice in hope, be patient in tribulation, be constant in prayer. ▤

2Cor 3:12  Since we have such a hope, we are very bold, … ▤

Col 1:4-5a  … since we heard of your faith in Christ Jesus and of the love that you have for all the saints, 5because of the hope laid up for you in heaven. ▤

This verse was used earlier in regard to hope’s importance for faith. It is included again here as additionally it indicates hope is important for love. Having such a future hope spurs one on in loving others – as in other aspects of the Christian life (cf. 1Tim 4:10 ↓; 1Jn 3:2-3 ↓).

1Tim 4:10  For to this end we toil and strive,q because we have our hope set on the living God, who is the Savior of all people, especially of those who believe. ▤

q Some manuscripts and suffer reproach

This shows that the Christian’s hope is a key stimulus for their hard work for God.

Heb 3:6b  And we are his house if indeed we hold fast our confidence and our boasting in our hope.r ▤

r Some manuscripts insert firm to the end

The description of our hope as something in which we boast indicates that our hope is something in which we can: take confidence (cf. GNT, NLT); take pride (cf. NRSV) and have a “sense of triumph” (AMP); and rejoice (cf. NKJV).

1Jn 3:2-3  Beloved, we are God’s children now, and what we will be has not yet appeared; but we know that when he appearss we shall be like him, because we shall see him as he is. 3And everyone who thus hopes in him purifies himself as he is pure. ▤

s Or when it appears

The “hope” of Jesus Christ’s return and of being like him (v. 2) leads one to make or keep themselves pure (v. 3). For focusing on such a hope makes anything that it is not pleasing to Christ incompatible with one’s own goals and desires. Also one would not want to do anything that would bring Christ’s disapproval on his return.

- God watches over those who fear him and put their hope in his love:

Ps 33:18  Behold, the eye of the LORD is on those who fear him, on those who hope in his steadfast love, … ▤

Note: The depressing plight of a lack of hope

See also:

- The wicked and ungodly are bereft of hope

The following verses illustrate the depressing plight of a lack of hope.

Job 7:6  My days are swifter than a weaver’s shuttle and come to their end without hope. ▤

Job 17:13-15  If I hope for Sheol as my house, if I make my bed in darkness, 14if I say to the pit, ‘You are my father,’ and to the worm, ‘My mother,’ or ‘My sister,’ 15where then is my hope? Who will see my hope? ▤

Job is saying that if his only hope is to go to the grave then he has no real hope.

Lam 3:18  … so I say, “My endurance has perished; so has my hope from the LORD.” ▤

The writer is speaking not only of himself but on behalf of his people. God’s judgment on Jerusalem had seemingly taken away any hope of blessings from God, stifling any prospect of endurance. Nevertheless, note that in the subsequent verses the writer could still speak of God’s love and faithfulness giving him hope (cf. vv. 21-26).

Ezek 37:11  Then he said to me, “Son of man, these bones are the whole house of Israel. Behold, they say, ‘Our bones are dried up, and our hope is lost; we are indeed cut off.’ ▤

Acts 27:20  When neither sun nor stars appeared for many days, and no small tempest lay on us, all hope of our being saved was at last abandoned. ▤

1Thes 4:13  But we do not want you to be uninformed, brothers, about those who are asleep, that you may not grieve as others do who have no hope. ▤

Unbelievers without hope can only grieve over death – both over the deaths of loved ones (primarily in view here) and their own certain deaths. Believers still grieve over the deaths of loved ones, but it is not a grief devoid of hope.

- The deferring of hope is sickening:

Prov 13:12  Hope deferred makes the heart sick, but a desire fulfilled is a tree of life. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

What Not to Do

To live a life of faith, we should ensure that we do not lack faith in God. As such we need to avoid things which hinder faith in God. Notably we should avoid doubt, fear, worry and trusting in other things. Some verses which encourage believers not to be afraid and not to worry are amongst the best-loved verses in the Bible.

Section A

Do Not Lack Faith

Section Jumps

- Do not be lacking in faith . . .

- . . . Do not doubt

- Do not test or question God

- Lack of faith is associated with not obeying God

- Lack of faith can have other detrimental effects

- Lack of faith can even bring God’s punishment

See also:

- Have strong faith . . .

Do not be lacking in faith . . .

Matt 6:28-30  And why are you anxious about clothing? Consider the lilies of the field, how they grow: they neither toil nor spin, 29yet I tell you, even Solomon in all his glory was not arrayed like one of these. 30But if God so clothes the grass of the field, which today is alive and tomorrow is thrown into the oven, will he not much more clothe you, O you of little faith? ▤

Matt 16:8-10  But Jesus, aware of this, said, “O you of little faith, why are you discussing among yourselves the fact that you have no bread? 9Do you not yet perceive? Do you not remember the five loaves for the five thousand, and how many baskets you gathered? 10Or the seven loaves for the four thousand, and how many baskets you gathered? ▤

After having twice witnessed Jesus liberally feed thousands of people from just a few loaves of bread, the disciples had no reason to be concerned about having no bread for themselves. Doing so showed a marked lack of faith (cf. Mark 4:37-40 ↓; Mark 9:18-19 ↓).

Mark 4:37-40  And a great windstorm arose, and the waves were breaking into the boat, so that the boat was already filling. 38But he was in the stern, asleep on the cushion. And they woke him and said to him, “Teacher, do you not care that we are perishing?” 39And he awoke and rebuked the wind and said to the sea, “Peace! Be still!” And the wind ceased, and there was a great calm. 40He said to them, “Why are you so afraid? Have you still no faith?” ▤

Mark 9:18-19  And whenever it seizes him, it throws him down, and he foams and grinds his teeth and becomes rigid. So I asked your disciples to cast it out, and they were not able.” 19And he answered them, “O faithless generation, how long am I to be with you? How long am I to bear with you? Bring him to me.” ▤

Jesus appears to be rebuking the disciples for their lack of faith revealed in them not being able to drive out the demon.

Mark 6:1-3, 6a  He went away from there and came to his hometown, and his disciples followed him. 2And on the Sabbath he began to teach in the synagogue, and many who heard him were astonished, saying, “Where did this man get these things? What is the wisdom given to him? How are such mighty works done by his hands? 3Is not this the carpenter, the son of Mary and brother of James and Joses and Judas and Simon? And are not his sisters here with us?” And they took offense at him. ▤  … 6And he marveled because of their unbelief. ▤

John 20:25-27  So the other disciples told him, “We have seen the Lord.” But he said to them, “Unless I see in his hands the mark of the nails, and place my finger into the mark of the nails, and place my hand into his side, I will never believe.” 26Eight days later, his disciples were inside again, and Thomas was with them. Although the doors were locked, Jesus came and stood among them and said, “Peace be with you.” 27Then he said to Thomas, “Put your finger here, and see my hands; and put out your hand, and place it in my side. Do not disbelieve, but believe.” ▤

Mark 16:14  Afterward he appeared to the eleven themselves as they were reclining at table, and he rebuked them for their unbelief and hardness of heart, because they had not believed those who saw him after he had risen. ▤

Rom 4:20-21  No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. ▤

Abraham provides an excellent example of one who did not lack in trust/faith.

. . . Do not doubt

Matt 14:28-31  And Peter answered him, “Lord, if it is you, command me to come to you on the water.” 29He said, “Come.” So Peter got out of the boat and walked on the water and came to Jesus. 30But when he saw the wind,a he was afraid, and beginning to sink he cried out, “Lord, save me.” 31Jesus immediately reached out his hand and took hold of him, saying to him, “O you of little faith, why did you doubt?” ▤

a Some manuscripts strong wind

Mark 11:23  Truly, I say to you, whoever says to this mountain, ‘Be taken up and thrown into the sea,’ and does not doubt in his heart, but believes that what he says will come to pass, it will be done for him. ▤

As noted earlier in this chapter, such a “mountain” signifies a seemingly insurmountable difficulty, presumably primarily alluding to ones encountered in advancing God’s kingdom.

James 1:6-8  But let him ask in faith, with no doubting, for the one who doubts is like a wave of the sea that is driven and tossed by the wind. 7For that person must not suppose that he will receive anything from the Lord; 8he is a double-minded man, unstable in all his ways. ▤

Verse 8 implies that one who doubts in essence cannot make up his mind (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT), wavering between belief of sorts (as shown in asking) and unbelief (as shown in doubting).

1Ki 18:21  And Elijah came near to all the people and said, “How long will you go limping between two different opinions? If the LORD is God, follow him; but if Baal, then follow him.” And the people did not answer him a word. ▤

The Israelites had displayed serious doubt or lack of faith in God, wavering between belief in God and belief in the false god Baal.

- A request to overcome unbelief:

Mark 9:22-24  And it has often cast him into fire and into water, to destroy him. But if you can do anything, have compassion on us and help us.” 23And Jesus said to him, “‘If you can’! All things are possible for one who believes.” 24Immediately the father of the child cried outb and said, “I believe; help my unbelief!” ▤

b Some manuscripts add with tears

Do not test or question God

See also:

- Do not complain against nor contend with God because of hard times

We should not doubt and question such things as God’s wisdom, his power and his commitment to us. In doing so we in a sense “put God to the test”.

Ex 17:1-2, 7  All the congregation of the people of Israel moved on from the wilderness of Sin by stages, according to the commandment of the LORD, and camped at Rephidim, but there was no water for the people to drink. 2Therefore the people quarreled with Moses and said, “Give us water to drink.” And Moses said to them, “Why do you quarrel with me? Why do you test the LORD?” ▤  … 7And he called the name of the place Massahc and Meribah,d because of the quarreling of the people of Israel, and because they tested the LORD by saying, “Is the LORD among us or not?” ▤

c Massah means testing

d Meribah means quarreling

By quarreling with Moses (v. 2) – God’s appointed leader – and questioning God’s commitment to them (v. 7), the Israelites were testing God, as they were in a sense challenging God – not to mention testing his patience. Note that although the Israelites tested God a number of times in the journey through the desert, this particular incident was at times singled out (cf. Deut 6:16 ↓; 9:22; 33:8; Ps 95:8-9 ↓).

Deut 6:16  You shall not put the LORD your God to the test, as you tested him at Massah. ▤

Ps 78:18-22  They tested God in their heart by demanding the food they craved. 19They spoke against God, saying, “Can God spread a table in the wilderness? 20He struck the rock so that water gushed out and streams overflowed. Can he also give bread or provide meat for his people?” 21Therefore, when the LORD heard, he was full of wrath; a fire was kindled against Jacob; his anger rose against Israel, 22because they did not believe in God and did not trust his saving power. ▤

Ps 95:7b-9  Today, if you hear his voice, 8do not harden your hearts, as at Meribah, as on the day at Massah in the wilderness, 9when your fathers put me to the test and put me to the proof, though they had seen my work. ▤

Despite having seen God’s miraculous deeds in Egypt (v. 9b), the Israelites had often doubted God, questioning and quarrelling against him in their desert journey (cf. Ex 17:1-2, 7 ↑; Ps 78:18-22 ↑). As such, they had tested him, effectively challenging God to prove himself (v. 9).

1Cor 10:9  We must not put Christe to the test, as some of them did and were destroyed by serpents, … ▤

e Some manuscripts the Lord

The reference is to an incident recorded in Numbers 21:4-7, where the people complained against God: “And the people became impatient on the way. 5And the people spoke against God and against Moses, “Why have you brought us up out of Egypt to die in the wilderness? For there is no food and no water, and we loathe this worthless food.” (vv. 4b-5)

Mal 2:17  You have wearied the LORD with your words. But you say, “How have we wearied him?” By saying, “Everyone who does evil is good in the sight of the LORD, and he delights in them.” Or by asking, “Where is the God of justice?” ▤

Mal 3:13-14  Your words have been hard against me, says the LORD. But you say, ‘How have we spoken against you?’ 14You have said, ‘It is vain to serve God. What is the profit of our keeping his charge or of walking as in mourning before the LORD of hosts? ▤

Isa 45:9-12  “Woe to him who strives with him who formed him, a pot among earthen pots! Does the clay say to him who forms it, ‘What are you making?’ or ‘Your work has no handles’? 10Woe to him who says to a father, ‘What are you begetting?’ or to a woman, ‘With what are you in labor?’” 11Thus says the LORD, the Holy One of Israel, and the one who formed him: “Ask me of things to come; will you command me concerning my children and the work of my hands?f 12I made the earth and created man on it; it was my hands that stretched out the heavens, and I commanded all their host. ▤

f A slight emendation yields will you question me about my children, or command me concerning the work of my hands?

As the one who formed Israel (vv. 9-11) – indeed the maker of the whole earth, mankind and the heavens (v. 12) – the Israelites had no right to question what God chose to do regarding them (cf. Rom 9:20-21 ↓). Note that “children” (v. 11) appears to refer to Israel (cf. CEV; v. 10), which may also be the case with “the work of my hands” (v. 11) – although in the light of v. 12 the latter may refer to all creation.

Rom 9:20-21  But who are you, O man, to answer back to God? Will what is molded say to its molder, “Why have you made me like this?” 21Has the potter no right over the clay, to make out of the same lump one vessel for honorable use and another for dishonorable use? ▤

With Isaiah 45:9-11 above and Isaiah 29:16 in view, Paul similarly asserts that we have no right to question God as if he were accountable for his actions, or as if there could be any doubts as to the appropriateness of what he does. Such questioning of God is not simply seeking an explanation, but is critical of his wisdom and character.

- One should not presume to test God’s willingness or ability to fulfill his promises:

Matt 4:6-7  … and said to him, “If you are the Son of God, throw yourself down, for it is written, “‘He will command his angels concerning you,’ and “‘On their hands they will bear you up, lest you strike your foot against a stone.’” 7Jesus said to him, “Again it is written, ‘You shall not put the Lord your God to the test.’” ▤

Lack of faith is associated with not obeying God

See also:

- Faith produces obedience to God

Lack of faith – not believing or trusting God – inevitably leads to disobedience.

Deut 9:23  And when the LORD sent you from Kadesh-barnea, saying, ‘Go up and take possession of the land that I have given you,’ then you rebelled against the commandment of the LORD your God and did not believe him or obey his voice. ▤

2Ki 17:14-15  But they would not listen, but were stubborn, as their fathers had been, who did not believe in the LORD their God. 15They despised his statutes and his covenant that he made with their fathers and the warnings that he gave them. They went after false idols and became false, and they followed the nations that were around them, concerning whom the LORD had commanded them that they should not do like them. ▤

One can infer from this that the people’s lack of belief (v. 14b) led them to be stubborn (v. 14a), disobedient and unfaithful (v. 15).

Ps 106:24-25  Then they despised the pleasant land, having no faith in his promise. 25They murmured in their tents, and did not obey the voice of the LORD. ▤

Heb 3:18-19  And to whom did he swear that they would not enter his rest, but to those who were disobedient? 19So we see that they were unable to enter because of unbelief. ▤

This correlates unbelief (v. 19) with disobedience (v. 18).

- A sinful, unbelieving heart leads one to turn away from God:

Heb 3:12  Take care, brothers, lest there be in any of you an evil, unbelieving heart, leading you to fall away from the living God. ▤

Lack of faith can have other detrimental effects

See also:

- Note: Being afraid has grave consequences

Isa 7:5-9  Because Syria, with Ephraim and the son of Remaliah, has devised evil against you, saying, 6“Let us go up against Judah and terrify it, and let us conquer itg for ourselves, and set up the son of Tabeel as king in the midst of it,” 7thus says the Lord GOD: “‘It shall not stand, and it shall not come to pass. 8For the head of Syria is Damascus, and the head of Damascus is Rezin. And within sixty-five years Ephraim will be shattered from being a people. 9And the head of Ephraim is Samaria, and the head of Samaria is the son of Remaliah. If youh are not firm in faith, you will not be firm at all.’” ▤

g Hebrew let us split it open

h The Hebrew for you is plural in verses 9, 13, 14

In v. 9b God warns Ahaz, the king of Judah, that if he did not firmly have faith in God’s promises (vv. 7-8) regarding the threatened invasion (vv. 5-6) failing to eventuate, he would “not last” (NASB; cf. AMP, CEV, NCV, NKJV).

Matt 13:57-58  And they took offense at him. But Jesus said to them, “A prophet is not without honor except in his hometown and in his own household.” 58And he did not do many mighty works there, because of their unbelief. ▤

Jesus’ power was not curtailed by people’s unbelief; rather he exercised it when belief/faith was shown. These verses illustrate that lack of faith can result in forfeiting blessings from Christ’s work in our lives.

Matt 14:28-31  And Peter answered him, “Lord, if it is you, command me to come to you on the water.” 29He said, “Come.” So Peter got out of the boat and walked on the water and came to Jesus. 30But when he saw the wind,i he was afraid, and beginning to sink he cried out, “Lord, save me.” 31Jesus immediately reached out his hand and took hold of him, saying to him, “O you of little faith, why did you doubt?” ▤

i Some manuscripts strong wind

Matt 17:19-20  Then the disciples came to Jesus privately and said, “Why could we not cast it [a demon] out?” 20He said to them, “Because of your little faith. For truly, I say to you, if you have faith like a grain of mustard seed, you will say to this mountain, ‘Move from here to there,’ and it will move, and nothing will be impossible for you.”j ▤

j Some manuscripts insert verse 21: But this kind never comes out except by prayer and fasting

Lack of faith can even bring God’s punishment

Note that most of the following verses speak of lack of faith in terms of not believing or not trusting God.

Heb 10:38-39  … but my righteous one shall live by faith, and if he shrinks back, my soul has no pleasure in him.” 39But we are not of those who shrink back and are destroyed, but of those who have faith and preserve their souls. ▤

By speaking of shrinking back, in view of v. 38a and v. 39b presumably the writer has in mind turning from living by faith, in conjunction with turning away from God. This leads to destruction.

Jude 1:5  Now I want to remind you, although you once fully knew it, that Jesus, who savedk a people out of the land of Egypt, afterward destroyed those who did not believe. ▤

k Some manuscripts although you fully knew it, that the Lord who once saved

Num 14:11-12  And the LORD said to Moses, “How long will this people despise me? And how long will they not believe in me, in spite of all the signs that I have done among them? 12I will strike them with the pestilence and disinherit them, and I will make of you a nation greater and mightier than they.” ▤

Note that later God forgave the people (cf. v. 20) – in response to Moses’ plea (cf. vv. 13-19).

Deut 1:32-36  Yet in spite of this word you did not believe the LORD your God, 33who went before you in the way to seek you out a place to pitch your tents, in fire by night and in the cloud by day, to show you by what way you should go. 34“And the LORD heard your words and was angered, and he swore, 35‘Not one of these men of this evil generation shall see the good land that I swore to give to your fathers, 36except Caleb the son of Jephunneh. He shall see it, and to him and to his children I will give the land on which he has trodden, because he has wholly followed the LORD!’ ▤

Ps 78:21-22  Therefore, when the LORD heard, he was full of wrath; a fire was kindled against Jacob; his anger rose against Israel, 22because they did not believe in God and did not trust his saving power. ▤

Ps 106:24-27  Then they despised the pleasant land, having no faith in his promise. 25They murmured in their tents, and did not obey the voice of the LORD. 26Therefore he raised his hand and swore to them that he would make them fall in the wilderness, 27and would make their offspring fall among the nations, scattering them among the lands. ▤

Not having faith in God’s promises (v. 24) led to the people’s disobedience (v. 25), which in turn resulted in punishment (vv. 26-27).

Isa 30:15-17  For thus said the Lord GOD, the Holy One of Israel, “In returningl and rest you shall be saved; in quietness and in trust shall be your strength.” But you were unwilling, 16and you said, “No! We will flee upon horses”; therefore you shall flee away; and, “We will ride upon swift steeds”; therefore your pursuers shall be swift. 17A thousand shall flee at the threat of one; at the threat of five you shall flee, till you are left like a flagstaff on the top of a mountain, like a signal on a hill. ▤

l Or repentance

Verse 15 indicates that the people were unwilling to trust God. This led to their punishment, punishment that matched their rebellious intentions (vv. 16-17).

Num 20:12  And the LORD said to Moses and Aaron, “Because you did not believe in me, to uphold me as holy in the eyes of the people of Israel, therefore you shall not bring this assembly into the land that I have given them.” ▤

- Zechariah’s lack of belief resulted in him being made temporarily dumb:

Luke 1:19-20  And the angel answered him, “I am Gabriel. I stand in the presence of God, and I was sent to speak to you and to bring you this good news. 20And behold, you will be silent and unable to speak until the day that these things take place, because you did not believe my words, which will be fulfilled in their time.” ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Do Not Be Afraid (I): Instructions

Section Jumps

- Do not be afraid . . .

- . . . Do not be afraid or dismayed

- Do not be afraid – have faith in God and Jesus Christ, trusting in them

- Do not be afraid – be confident and bold

- Do not be afraid – be strong and courageous . . .

- . . . Look to God and Jesus Christ for your strength

- Do not even be afraid of death

To limit the number of duplicated verses, the references in this and the following section have been grouped according to what was considered to be the most prominent point in each one. Many also have points that qualify them for one or more of the other subsections as well.

Do not be afraid . . .

See also:

- Do not fear anyone or anything but God

- Note: God’s people should not live in fear of his punishment

Isa 54:4  Fear not, for you will not be ashamed; be not confounded, for you will not be disgraced; for you will forget the shame of your youth, and the reproach of your widowhood you will remember no more. ▤

This promise was made to Jerusalem regarding its time of future renewal.

Lam 3:55-57  I called on your name, O LORD, from the depths of the pit; 56you heard my plea, ‘Do not close your ear to my cry for help!’ 57You came near when I called on you; you said, ‘Do not fear!’ ▤

Ezek 2:6  And you, son of man, be not afraid of them, nor be afraid of their words, though briers and thorns are with you and you sit on scorpions.m Be not afraid of their words, nor be dismayed at their looks, for they are a rebellious house. ▤

m Or on scorpion plants

John 14:27  Peace I leave with you; my peace I give to you. Not as the world gives do I give to you. Let not your hearts be troubled, neither let them be afraid. ▤

Acts 27:23-24a  For this very night there stood before me an angel of the God to whom I belong and whom I worship, 24and he said, ‘Do not be afraid, Paul; you must stand before Caesar. ▤

1Pet 3:6b  And you are her [Sarah’s] children, if you do good and do not fear anything that is frightening. ▤

1Pet 3:14-15  But even if you should suffer for righteousness’ sake, you will be blessed. Have no fear of them, nor be troubled, 15but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

Rev 2:10  Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

. . . Do not be afraid or dismayed

See also:

- Isa 54:4 ⇑

Being “dismayed” means to be at least somewhat anxious and distressed – i.e. it is akin to being troubled.

Deut 1:21  See, the LORD your God has set the land before you. Go up, take possession, as the LORD, the God of your fathers, has told you. Do not fear or be dismayed. ▤

1Chr 22:13b  Fear not; do not be dismayed. ▤

2Chr 20:15, 17  And he said, “Listen, all Judah and inhabitants of Jerusalem and King Jehoshaphat: Thus says the LORD to you, ‘Do not be afraid and do not be dismayed at this great horde, for the battle is not yours but God’s. ▤  … 17You will not need to fight in this battle. Stand firm, hold your position, and see the salvation of the LORD on your behalf, O Judah and Jerusalem.’ Do not be afraid and do not be dismayed. Tomorrow go out against them, and the LORD will be with you.” ▤

Isa 51:7  Listen to me, you who know righteousness, the people in whose heart is my law; fear not the reproach of man, nor be dismayed at their revilings. ▤

Isa 7:4  And say to him, ‘Be careful, be quiet, do not fear, and do not let your heart be faint because of these two smoldering stumps of firebrands, at the fierce anger of Rezin and Syria and the son of Remaliah. ▤

Despite their “fierce anger”, Judah’s enemies would prove to be little more than “smoldering stubs of firewood” (NIV®), as the subsequent prophecy explained (cf. vv. 7-9).

Jer 51:46  Let not your heart faint, and be not fearful at the report heard in the land, when a report comes in one year and afterward a report in another year, and violence is in the land, and ruler is against ruler. ▤

Eph 3:13  So I ask you not to lose heart over what I am suffering for you, which is your glory. ▤

Paul’s sufferings were instigated by the Jews largely in response to his work in taking the gospel to the Gentiles. So he was suffering because of what he had done for them. The last clause may mean that his sufferings brought them glory, the glory resulting from being in God’s kingdom.

- A godly life counteracts fear:

Job 11:13-15, 18-19  [Zophar:] “If you prepare your heart, you will stretch out your hands toward him. 14If iniquity is in your hand, put it far away, and let not injustice dwell in your tents. 15Surely then you will lift up your face without blemish; you will be secure and will not fear. ▤  … 18And you will feel secure, because there is hope; you will look around and take your rest in security. 19You will lie down, and none will make you afraid; many will court your favor. ▤

Most of this was inappropriately spoken to Job in his predicament, but largely it does have merit as a generalization.

Do not be afraid – have faith in God and Jesus Christ, trusting in them

2Chr 20:17b, 20  Do not be afraid and do not be dismayed. Tomorrow go out against them, and the LORD will be with you.” ▤  … 20And they rose early in the morning and went out into the wilderness of Tekoa. And when they went out, Jehoshaphat stood and said, “Hear me, Judah and inhabitants of Jerusalem! Believe in the LORD your God, and you will be established; believe his prophets, and you will succeed.” ▤

Matt 8:24-26  And behold, there arose a great storm on the sea, so that the boat was being swamped by the waves; but he was asleep. 25And they went and woke him, saying, “Save us, Lord; we are perishing.” 26And he said to them, “Why are you afraid, O you of little faith?” Then he rose and rebuked the winds and the sea, and there was a great calm. ▤

Heb 11:23, 27  By faith Moses, when he was born, was hidden for three months by his parents, because they saw that the child was beautiful, and they were not afraid of the king’s edict. ▤  … 27By faith he left Egypt, not being afraid of the anger of the king, for he endured as seeing him who is invisible. ▤

Mark 5:36b  “Do not fear, only believe.” ▤

Luke 8:49-50  While he was still speaking, someone from the ruler’s house came and said, “Your daughter is dead; do not trouble the Teacher any more.” 50But Jesus on hearing this answered him, “Do not fear; only believe, and she will be well.” ▤

Acts 27:23-25  For this very night there stood before me an angel of the God to whom I belong and whom I worship, 24and he said, ‘Do not be afraid, Paul; you must stand before Caesar. And behold, God has granted you all those who sail with you.’ 25So take heart, men, for I have faith in God that it will be exactly as I have been told. ▤

Ps 56:3-4, 10-11  When I am afraid, I put my trust in you. 4In God, whose word I praise, in God I trust; I shall not be afraid. What can flesh do to me? ▤  … 10In God, whose word I praise, in the LORD, whose word I praise, 11in God I trust; I shall not be afraid. What can man do to me? ▤

Isa 12:2  “Behold, God is my salvation; I will trust, and will not be afraid; for the LORD Godn is my strength and my song, and he has become my salvation.” ▤

n Hebrew for Yah, the LORD

John 14:1  Let not your hearts be troubled. Believe in God;o believe also in me. ▤

o Or You believe in God

Ps 112:7-8  He is not afraid of bad news; his heart is firm, trusting in the LORD. 8His heart is steady; he will not be afraid, until he looks in triumph on his adversaries. ▤

As is also suggested by at least some of the above verses, this and Jeremiah 17:7-8 below clearly indicate that trusting God naturally results in having no fear.

Jer 17:7-8  “Blessed is the man who trusts in the LORD, whose trust is the LORD. 8He is like a tree planted by water, that sends out its roots by the stream, and does not fear when heat comes, for its leaves remain green, and is not anxious in the year of drought, for it does not cease to bear fruit.” ▤

Do not be afraid – be confident and bold

2Chr 32:7-8  “Be strong and courageous. Do not be afraid or dismayed before the king of Assyria and all the horde that is with him, for there are more with us than with him. 8With him is an arm of flesh, but with us is the LORD our God, to help us and to fight our battles.” And the people took confidence from the words of Hezekiah king of Judah. ▤

Ps 27:3, 13  Though an army encamp against me, my heart shall not fear; though war arise against me, yetp I will be confident. ▤  … 13I believeq that I shall look upon the goodness of the LORD in the land of the living! ▤

p Or in this

q Other Hebrew manuscripts Oh! Had I not believed

Confidence is specifically mentioned in v. 3 and clearly exemplified in v. 13.

Prov 3:25-26  Do not be afraid of sudden terror or of the ruinr of the wicked, when it comes, 26for the LORD will be your confidence and will keep your foot from being caught. ▤

r Hebrew storm

Heb 13:6  So we can confidently say, “The Lord is my helper; I will not fear; what can man do to me?” ▤

Prov 28:1  The wicked flee when no one pursues, but the righteous are bold as a lion. ▤

Although this and the following verses do not specifically mention not being afraid, it is implicit in their references to being bold.

2Cor 3:12  Since we have such a hope, we are very bold, … ▤

Acts 4:13  Now when they saw the boldness of Peter and John, and perceived that they were uneducated, common men, they were astonished. And they recognized that they had been with Jesus. ▤

Ps 138:3  On the day I called, you answered me; my strength of soul you increased.s ▤

s Hebrew you made me bold in my soul with strength

As suggested by the text note, boldness may well be in view (cf. NASB, NIV, NKJV).

- God does not give us a spirit of fear, but one of power:

2Tim 1:7-8  … for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. 8Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, … ▤

God does not give us a spirit of fear or cowardice, but rather one of power – enabling us to unashamedly and fearlessly testify for Christ (v. 8).

Do not be afraid – be strong and courageous . . .

See also:

- 2Chr 32:7 ⇑

- Dan 10:19 ⇓

- Be strong and courageous, as God is with those doing his work

- Do not be afraid as you do God’s work . . .

Josh 10:25  And Joshua said to them, “Do not be afraid or dismayed; be strong and courageous. For thus the LORD will do to all your enemies against whom you fight.” ▤

1Chr 22:13  Then you will prosper if you are careful to observe the statutes and the rules that the LORD commanded Moses for Israel. Be strong and courageous. Fear not; do not be dismayed. ▤

Isa 35:3-4  Strengthen the weak hands, and make firm the feeble knees. 4Say to those who have an anxious heart, “Be strong; fear not! Behold, your God will come with vengeance, with the recompense of God. He will come and save you.” ▤

Josh 1:6-7, 9, 18  Be strong and courageous, for you shall cause this people to inherit the land that I swore to their fathers to give them. 7Only be strong and very courageous, being careful to do according to all the law that Moses my servant commanded you. Do not turn from it to the right hand or to the left, that you may have good successt wherever you go. ▤  … 9Have I not commanded you? Be strong and courageous. Do not be frightened, and do not be dismayed, for the LORD your God is with you wherever you go.” ▤  … 18Whoever rebels against your commandment and disobeys your words, whatever you command him, shall be put to death. Only be strong and courageous. ▤

t Or may act wisely

Judg 5:21  The torrent Kishon swept them away, the ancient torrent, the torrent Kishon. March on, my soul, with might! ▤

Deborah speaks here in the context of God’s deliverance, exemplarily urging herself to forge onwards in the face of any difficulties, with strength (cf. GNT, NCV, NIV) or courage (cf. CEV, NLT). Note that Kishon was a stream that at times became a torrent.

2Sam 2:7  Now therefore let your hands be strong, and be valiant, for Saul your lord is dead, and the house of Judah has anointed me king over them. ▤

1Ki 2:2  I am about to go the way of all the earth. Be strong, and show yourself a man, … ▤

Prov 24:10  If you faint in the day of adversity, your strength is small. ▤

This is in effect an exhortation to be strong amidst trouble.

1Cor 16:13  Be watchful, stand firm in the faith, act like men, be strong. ▤

Ps 27:14  Wait for the LORD; be strong, and let your heart take courage; wait for the LORD! ▤

Ps 31:24  Be strong, and let your heart take courage, all you who wait for the LORD! ▤

Matt 14:27  But immediately Jesus spoke to them, saying, “Take heart; it is I. Do not be afraid.” ▤

“Take heart” is akin to: “Take courage!” (NIV®; cf. GNT, NCV).

Acts 23:11  The following night the Lord stood by him and said, “Take courage, for as you have testified to the facts about me in Jerusalem, so you must testify also in Rome.” ▤

2Cor 5:4-8  For while we are still in this tent, we groan, being burdened—not that we would be unclothed, but that we would be further clothed, so that what is mortal may be swallowed up by life. 5He who has prepared us for this very thing is God, who has given us the Spirit as a guarantee. 6So we are always of good courage. We know that while we are at home in the body we are away from the Lord, 7for we walk by faith, not by sight. 8Yes, we are of good courage, and we would rather be away from the body and at home with the Lord. ▤

Paul’s faith in God’s purpose for him in the afterlife (vv. 4-5a) was reinforced by the presence of the Holy Spirit, effectively guaranteeing this (v. 5b). All this gave him reason to be “always of good courage” (v. 6; cf. v. 8) in his life of faith (v. 7).

Phil 1:20  … as it is my eager expectation and hope that I will not be at all ashamed, but that with full courage now as always Christ will be honored in my body, whether by life or by death. ▤

. . . Look to God and Jesus Christ for your strength

See also:

- God Strengthens His People

- Ask God for strength

1Sam 30:6  And David was greatly distressed, for the people spoke of stoning him, because all the people were bitter in soul,u each for his sons and daughters. But David strengthened himself in the LORD his God. ▤

u Compare 22:2

1Chr 16:11  Seek the LORD and his strength; seek his presence continually! ▤

Ps 73:26  My flesh and my heart may fail, but God is the strengthv of my heart and my portion forever. ▤

v Hebrew rock

Ps 84:5, 7  Blessed are those whose strength is in you, in whose heart are the highways to Zion.w ▤  … 7They go from strength to strength; each one appears before God in Zion. ▤

w Hebrew lacks to Zion

Verse 7 speaks of the pilgrims growing stronger as they continue on the journey and draw near to their goal – appearing before God in Jerusalem.

Eph 6:10-11  Finally, be strong in the Lord and in the strength of his might. 11Put on the whole armor of God, that you may be able to stand against the schemes of the devil. ▤

Note that what “the whole armor of God” entails is expounded in the subsequent verses (cf. vv. 14-18).

2Tim 2:1  You then, my child, be strengthened by the grace that is in Christ Jesus, … ▤

Most likely this is speaking of believers finding their strength in God’s grace, in their union with Jesus Christ (cf. GNT).

Heb 13:9  Do not be led away by diverse and strange teachings, for it is good for the heart to be strengthened by grace, not by foods, which have not benefited those devoted to them. ▤

Look to God’s grace for strength (cf. 2Tim 2:1 ↑).

- The angel’s exhortation to be strong and his corresponding strengthening of Daniel:

Dan 10:19  And he said, “O man greatly loved, fear not, peace be with you; be strong and of good courage.” And as he spoke to me, I was strengthened and said, “Let my lord speak, for you have strengthened me.” ▤

Do not even be afraid of death

See also:

- God’s people are with Jesus Christ even in death

- God’s people have peace and rest even in death

Matt 10:28  And do not fear those who kill the body but cannot kill the soul. Rather fear him who can destroy both soul and body in hell.x ▤

x Greek Gehenna

Rev 2:10  Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

The exhortation to not be afraid coupled with the latter reference to death, points to the fact that we should not be afraid of death.

Phil 1:20  … as it is my eager expectation and hope that I will not be at all ashamed, but that with full courage now as always Christ will be honored in my body, whether by life or by death. ▤

Paul’s courage reflects fearlessness in the face of the prospect of death.

Heb 2:14-15  Since therefore the children share in flesh and blood, he himself likewise partook of the same things, that through death he might destroy the one who has the power of death, that is, the devil, 15and deliver all those who through fear of death were subject to lifelong slavery. ▤

This indicates that – among other things – Jesus Christ has freed us from fear of death (cf. Jesus Christ saves people from the power of death).

Ps 23:4  Even though I walk through the valley of the shadow of death,y I will fear no evil, for you are with me; your rod and your staff, they comfort me. ▤

y Or the valley of deep darkness

David is probably meaning here that he does not fear being killed because God will protect him from this occurring. But the verse can be applied or extended to the teaching that when death threatens, God’s people should not fear even should it eventuate. Regarding the alternative rendering in the text note, “the valley of deep darkness” is applicable to any dark times.

- Death cannot separate us from God’s love:

Rom 8:38-39  For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Do Not Be Afraid (II): Reasons

Section Jumps

- God is far more powerful than our enemies

- God is always with his people

- God helps his people

- God saves his people

- God is a refuge for his people, protecting them

- God’s promised blessings

- Further reasons to not be afraid

- Note: Being afraid has grave consequences

God is far more powerful than our enemies

See also:

- God Has Power over All Things

2Chr 32:7-8  “Be strong and courageous. Do not be afraid or dismayed before the king of Assyria and all the horde that is with him, for there are more with us than with him. 8With him is an arm of flesh, but with us is the LORD our God, to help us and to fight our battles.” And the people took confidence from the words of Hezekiah king of Judah. ▤

Deut 7:17-19, 21  If you say in your heart, ‘These nations are greater than I. How can I dispossess them?’ 18you shall not be afraid of them but you shall remember what the LORD your God did to Pharaoh and to all Egypt, 19the great trials that your eyes saw, the signs, the wonders, the mighty hand, and the outstretched arm, by which the LORD your God brought you out. So will the LORD your God do to all the peoples of whom you are afraid. ▤  … 21You shall not be in dread of them, for the LORD your God is in your midst, a great and awesome God. ▤

Neh 4:11, 14  And our enemies said, “They will not know or see till we come among them and kill them and stop the work.” ▤  … 14And I looked and arose and said to the nobles and to the officials and to the rest of the people, “Do not be afraid of them. Remember the Lord, who is great and awesome, and fight for your brothers, your sons, your daughters, your wives, and your homes.” ▤

As above in Deuteronomy 7:21, the description of God as “great and awesome” implies that he is far more so than our enemies.

2Ki 19:6-7  Isaiah said to them, “Say to your master, ‘Thus says the LORD: Do not be afraid because of the words that you have heard, with which the servants of the king of Assyria have reviled me. 7Behold, I will put a spirit in him, so that he shall hear a rumor and return to his own land, and I will make him fall by the sword in his own land.’” ▤

The blasphemous “words” (v. 6) were spoken in ch. 18, particularly v. 35 – ‘Who among all the gods of the lands have delivered their lands out of my hand, that the LORD should deliver Jerusalem out of my hand?’ These words are emphatically refuted by Isaiah’s prophecy (v. 7) and its fulfillment (cf. vv. 35-37) – showing that God was indeed far more powerful than the previously all-conquering king of Assyria and his forces.

Ps 56:4, 10-11  In God, whose word I praise, in God I trust; I shall not be afraid. What can flesh do to me? ▤  … 10In God, whose word I praise, in the LORD, whose word I praise, 11in God I trust; I shall not be afraid. What can man do to me? ▤

The term “flesh” (v. 4) points to the limitations of human enemies in contrast to almighty God (cf. Isa 51:7-8, 12-13 ↓).

Isa 51:7-8, 12-13  “Listen to me, you who know righteousness, the people in whose heart is my law; fear not the reproach of man, nor be dismayed at their revilings. 8For the moth will eat them up like a garment, and the worm will eat them like wool; but my righteousness will be forever, and my salvation to all generations.” ▤  … 12“I, I am he who comforts you; who are you that you are afraid of man who dies, of the son of man who is made like grass, 13and have forgotten the LORD, your Maker, who stretched out the heavens and laid the foundations of the earth, and you fear continually all the day because of the wrath of the oppressor, when he sets himself to destroy? And where is the wrath of the oppressor? ▤

The final question is implying either that the “wrath of the oppressor” was negligible compared to God’s power or that it had been removed.

2Ki 6:15-17  When the servant of the man of God rose early in the morning and went out, behold, an army with horses and chariots was all around the city. And the servant said, “Alas, my master! What shall we do?” 16He said, “Do not be afraid, for those who are with us are more than those who are with them.” 17Then Elisha prayed and said, “O LORD, please open his eyes that he may see.” So the LORD opened the eyes of the young man, and he saw, and behold, the mountain was full of horses and chariots of fire all around Elisha. ▤

Verse 17 tells of Elisha’s servant being enabled to see the surrounding, insurmountable heavenly forces – the “horses and chariots of fire”. In conjunction with God’s supreme power over our enemies, the forces of God are far more powerful than our enemies. Thus we should not be afraid of any adversary (v. 16).

- Believers should take heart as Jesus Christ has overcome the world:

John 16:33  I have said these things to you, that in me you may have peace. In the world you will have tribulation. But take heart; I have overcome the world. ▤

Although the world causes Jesus Christ’s followers trouble, they should take courage because in him – the one who has overcome the world – they have peace amidst the trouble. Note that as Jesus said this in the hours prior to his death, it is quite possibly a reference to his death and subsequent resurrection – by which he triumphed over all that is evil in the world.

God is always with his people

See also:

- 2Chr 32:7-8 ⇑

- Ps 46:1-3 ⇓; Isa 41:10 ⇓; 2Chr 20:17 ⇓; Isa 50:8 ⇓

- God Is Always with His People

Note that most of the following verses make reference to associated benefits of God’s presence, which further show why God being with his people is reason not to be afraid.

Josh 1:9  Have I not commanded you? Be strong and courageous. Do not be frightened, and do not be dismayed, for the LORD your God is with you wherever you go. ▤

Deut 31:6-8  Be strong and courageous. Do not fear or be in dread of them, for it is the LORD your God who goes with you. He will not leave you or forsake you.” 7Then Moses summoned Joshua and said to him in the sight of all Israel, “Be strong and courageous, for you shall go with this people into the land that the LORD has sworn to their fathers to give them, and you shall put them in possession of it. 8It is the LORD who goes before you. He will be with you; he will not leave you or forsake you. Do not fear or be dismayed.” ▤

Verse 8 shows that not only is God is always with his people, he also goes ahead of them, effectively preparing their upcoming circumstances before they encounter them. Note that in v. 6 Moses is addressing all the Israelites, before addressing Joshua in particular in vv. 7-8.

Num 14:9  Only do not rebel against the LORD. And do not fear the people of the land, for they are bread for us. Their protection is removed from them, and the LORD is with us; do not fear them. ▤

Deut 20:1-4  When you go out to war against your enemies, and see horses and chariots and an army larger than your own, you shall not be afraid of them, for the LORD your God is with you, who brought you up out of the land of Egypt. 2And when you draw near to the battle, the priest shall come forward and speak to the people 3and shall say to them, ‘Hear, O Israel, today you are drawing near for battle against your enemies: let not your heart faint. Do not fear or panic or be in dread of them, 4for the LORD your God is he who goes with you to fight for you against your enemies, to give you the victory.’ ▤

1Chr 28:20  Then David said to Solomon his son, “Be strong and courageous and do it. Do not be afraid and do not be dismayed, for the LORD God, even my God, is with you. He will not leave you or forsake you, until all the work for the service of the house of the LORD is finished. ▤

Ps 23:4  Even though I walk through the valley of the shadow of death,z I will fear no evil, for you are with me; your rod and your staff, they comfort me. ▤

z Or the valley of deep darkness

Jer 1:7-8, 19  But the LORD said to me, “Do not say, ‘I am only a youth’; for to all to whom I send you, you shall go, and whatever I command you, you shall speak. 8Do not be afraid of them, for I am with you to deliver you, declares the LORD.” ▤  … 19They will fight against you, but they shall not prevail against you, for I am with you, declares the LORD, to deliver you.” ▤

Zeph 3:14-17  Sing aloud, O daughter of Zion; shout, O Israel! Rejoice and exult with all your heart, O daughter of Jerusalem! 15The LORD has taken away the judgments against you; he has cleared away your enemies. The King of Israel, the LORD, is in your midst; you shall never again fear evil. 16On that day it shall be said to Jerusalem: “Fear not, O Zion; let not your hands grow weak. 17The LORD your God is in your midst, a mighty one who will save; he will rejoice over you with gladness; he will quiet you by his love; he will exult over you with loud singing. ▤

Note that this passage has an eschatological context.

Hag 2:4-5  Yet now be strong, O Zerubbabel, declares the LORD. Be strong, O Joshua, son of Jehozadak, the high priest. Be strong, all you people of the land, declares the LORD. Work, for I am with you, declares the LORD of hosts, 5according to the covenant that I made with you when you came out of Egypt. My Spirit remains in your midst. Fear not. ▤

Acts 18:9-10  And the Lord said to Paul one night in a vision, “Do not be afraid, but go on speaking and do not be silent, 10for I am with you, and no one will attack you to harm you, for I have many in this city who are my people.” ▤

God helps his people

See also:

- Deut 20:1-4 ⇑

- Ex 14:13-14 ⇓

- God Helps His People against Enemies

Ps 46:1-3  God is our refuge and strength, a very presenta help in trouble. 2Therefore we will not fear though the earth gives way, though the mountains be moved into the heart of the sea, 3though its waters roar and foam, though the mountains tremble at its swelling. Selah ▤

a Or well proved

Ps 118:6-7  The LORD is on my side; I will not fear. What can man do to me? 7The LORD is on my side as my helper; I shall look in triumph on those who hate me. ▤

Isa 41:9-14  … you whom I took from the ends of the earth, and called from its farthest corners, saying to you, “You are my servant, I have chosen you and not cast you off”; 10fear not, for I am with you; be not dismayed, for I am your God; I will strengthen you, I will help you, I will uphold you with my righteous right hand. 11Behold, all who are incensed against you shall be put to shame and confounded; those who strive against you shall be as nothing and shall perish. 12You shall seek those who contend with you, but you shall not find them; those who war against you shall be as nothing at all. 13For I, the LORD your God, hold your right hand; it is I who say to you, “Fear not, I am the one who helps you.” 14Fear not, you worm Jacob, you men of Israel! I am the one who helps you, declares the LORD; your Redeemer is the Holy One of Israel. ▤

Heb 13:6  So we can confidently say, “The Lord is my helper; I will not fear; what can man do to me?” ▤

Deut 1:29-31  Then I said to you, ‘Do not be in dread or afraid of them. 30The LORD your God who goes before you will himself fight for you, just as he did for you in Egypt before your eyes, 31and in the wilderness, where you have seen how the LORD your God carried you, as a man carries his son, all the way that you went until you came to this place.’ ▤

God would help the Israelites by fighting for them (vv. 30-31a). As well as previously fighting for them (and delivering them), God had also helped them before by carrying them through the difficult desert journey (v. 31b) which had involved additional difficulties. As such God’s past help gave credence to his promise of future decisive help, giving the Israelites good reason not to be terrified or afraid of their enemies (v. 29).

Josh 8:1  And the LORD said to Joshua, “Do not fear and do not be dismayed. Take all the fighting men with you, and arise, go up to Ai. See, I have given into your hand the king of Ai, and his people, his city, and his land. ▤

Here God promises to help his people, promising to give their enemies into their hands (cf. Josh 10:8 ↓; Josh 11:4-8 ↓).

Josh 10:8  And the LORD said to Joshua, “Do not fear them, for I have given them into your hands. Not a man of them shall stand before you.” ▤

Josh 11:4-8  And they came out with all their troops, a great horde, in number like the sand that is on the seashore, with very many horses and chariots. 5And all these kings joined their forces and came and encamped together at the waters of Merom to fight against Israel. 6And the LORD said to Joshua, “Do not be afraid of them, for tomorrow at this time I will give over all of them, slain, to Israel. You shall hamstring their horses and burn their chariots with fire.” 7So Joshua and all his warriors came suddenly against them by the waters of Merom and fell upon them. 8And the LORD gave them into the hand of Israel, who struck them and chased them as far as Great Sidon and Misrephoth-maim, and eastward as far as the Valley of Mizpeh. And they struck them until he left none remaining. ▤

2Chr 20:15-17  And he said, “Listen, all Judah and inhabitants of Jerusalem and King Jehoshaphat: Thus says the LORD to you, ‘Do not be afraid and do not be dismayed at this great horde, for the battle is not yours but God’s. 16Tomorrow go down against them. Behold, they will come up by the ascent of Ziz. You will find them at the end of the valley, east of the wilderness of Jeruel. 17You will not need to fight in this battle. Stand firm, hold your position, and see the salvation of the LORD on your behalf, O Judah and Jerusalem.’ Do not be afraid and do not be dismayed. Tomorrow go out against them, and the LORD will be with you.” ▤

The people were not to be afraid as the battle belonged to God (v. 15b) – it depended on him (cf. GNT) and he, not them, would fight it (cf. CEV; v. 17).

- Recognition of God’s help when facing enemies – resulting in confidence and a call to trust him:

Isa 50:6-10  I gave my back to those who strike, and my cheeks to those who pull out the beard; I hid not my face from disgrace and spitting. 7But the Lord GOD helps me; therefore I have not been disgraced; therefore I have set my face like a flint, and I know that I shall not be put to shame. 8He who vindicates me is near. Who will contend with me? Let us stand up together. Who is my adversary? Let him come near to me. 9Behold, the Lord GOD helps me; who will declare me guilty? Behold, all of them will wear out like a garment; the moth will eat them up. 10Who among you fears the LORD and obeys the voice of his servant? Let him who walks in darkness and has no light trust in the name of the LORD and rely on his God. ▤

Each of vv. 7-9 begins with a statement acknowledging God’s help, which is then followed by resulting expressions of confidence. The phrase “in darkness” (v. 10) is most likely a reference to troubled times, but note that some interpret it to refer to spiritual darkness.

God saves his people

See also:

- 2Chr 20:15-17 ⇑

- Ps 27:1 ⇓; Ps 91:3 ⇓

- God’s Saving of His People

Ex 14:13-14  And Moses said to the people, “Fear not, stand firm, and see the salvation of the LORD, which he will work for you today. For the Egyptians whom you see today, you shall never see again. 14The LORD will fight for you, and you have only to be silent.” ▤

The final clause may well be an exhortation to stay calm – akin to not being afraid (v. 13a).

Ps 27:1a  The LORD is my light and my salvation; whom shall I fear? ▤

Isa 35:3-4  Strengthen the weak hands, and make firm the feeble knees. 4Say to those who have an anxious heart, “Be strong; fear not! Behold, your God will come with vengeance, with the recompense of God. He will come and save you.” ▤

Isa 43:1  But now thus says the LORD, he who created you, O Jacob, he who formed you, O Israel: “Fear not, for I have redeemed you; I have called you by name, you are mine. ▤

Jer 30:10-11a  “Then fear not, O Jacob my servant, declares the LORD, nor be dismayed, O Israel; for behold, I will save you from far away, and your offspring from the land of their captivity. Jacob shall return and have quiet and ease, and none shall make him afraid. 11For I am with you to save you, declares the LORD; I will make a full end of all the nations among whom I scattered you, but of you I will not make a full end. ▤

Jer 42:11  Do not fear the king of Babylon, of whom you are afraid. Do not fear him, declares the LORD, for I am with you, to save you and to deliver you from his hand. ▤

Isa 12:2  “Behold, God is my salvation; I will trust, and will not be afraid; for the LORD Godb is my strength and my song, and he has become my salvation.” ▤

b Hebrew for Yah, the LORD

Zeph 3:16-17  On that day it shall be said to Jerusalem: “Fear not, O Zion; let not your hands grow weak. 17The LORD your God is in your midst, a mighty one who will save; he will rejoice over you with gladness; he will quiet you by his love; he will exult over you with loud singing. ▤

Zec 8:13  And as you have been a byword of cursing among the nations, O house of Judah and house of Israel, so will I save you, and you shall be a blessing. Fear not, but let your hands be strong. ▤

Isa 10:24-25, 27  Therefore thus says the Lord GOD of hosts: “O my people, who dwell in Zion, be not afraid of the Assyrians when they strike with the rod and lift up their staff against you as the Egyptians did. 25For in a very little while my fury will come to an end, and my anger will be directed to their destruction. ▤  … 27And in that day his burden will depart from your shoulder, and his yoke from your neck; and the yoke will be broken because of the fat.”c ▤

c The meaning of the Hebrew is uncertain

- Paul’s call to those who sailed with him to take heart, for God would save them:

Acts 27:20-25, 34, 43b-44  When neither sun nor stars appeared for many days, and no small tempest lay on us, all hope of our being saved was at last abandoned. 21Since they had been without food for a long time, Paul stood up among them and said, “Men, you should have listened to me and not have set sail from Crete and incurred this injury and loss. 22Yet now I urge you to take heart, for there will be no loss of life among you, but only of the ship. 23For this very night there stood before me an angel of the God to whom I belong and whom I worship, 24and he said, ‘Do not be afraid, Paul; you must stand before Caesar. And behold, God has granted you all those who sail with you.’ 25So take heart, men, for I have faith in God that it will be exactly as I have been told. ▤  … 34Therefore I urge you to take some food. For it will give you strength, for not a hair is to perish from the head of any of you.” ▤  … 43… He [the centurion] ordered those who could swim to jump overboard first and make for the land, 44and the rest on planks or on pieces of the ship. And so it was that all were brought safely to land. ▤

God is a refuge for his people, protecting them

See also:

- Gen 15:1 ⇓

Ps 46:1-3  God is our refuge and strength, a very presentd help in trouble. 2Therefore we will not fear though the earth gives way, though the mountains be moved into the heart of the sea, 3though its waters roar and foam, though the mountains tremble at its swelling. Selah ▤

d Or well proved

Ps 3:3-6  But you, O LORD, are a shield about me, my glory, and the lifter of my head. 4I cried aloud to the LORD, and he answered me from his holy hill. Selah 5I lay down and slept; I woke again, for the LORD sustained me. 6I will not be afraid of many thousands of people who have set themselves against me all around. ▤

God’s protection is apparent in not only v. 3a but also in v. 5 (cf. CEV, GNT, NLT). As such, David does not fear his thousands of surrounding enemies (v. 6).

Ps 27:1-5  The LORD is my light and my salvation; whom shall I fear? The LORD is the strongholde of my life; of whom shall I be afraid? 2When evildoers assail me to eat up my flesh, my adversaries and foes, it is they who stumble and fall. 3Though an army encamp against me, my heart shall not fear; though war arise against me, yetf I will be confident. 4One thing have I asked of the LORD, that will I seek after: that I may dwell in the house of the LORD all the days of my life, to gaze upon the beauty of the LORD and to inquireg in his temple. 5For he will hide me in his shelter in the day of trouble; he will conceal me under the cover of his tent; he will lift me high upon a rock. ▤

e Or refuge

f Or in this

g Or meditate

Because God was the stronghold of his life (v. 1b), David found refuge in God’s house (vv. 4-5), which signified God’s presence.

Ps 91:1-7  He who dwells in the shelter of the Most High will abide in the shadow of the Almighty. 2I will sayh to the LORD, “My refuge and my fortress, my God, in whom I trust.” 3For he will deliver you from the snare of the fowler and from the deadly pestilence. 4He will cover you with his pinions, and under his wings you will find refuge; his faithfulness is a shield and buckler. 5You will not fear the terror of the night, nor the arrow that flies by day, 6nor the pestilence that stalks in darkness, nor the destruction that wastes at noonday. 7A thousand may fall at your side, ten thousand at your right hand, but it will not come near you. ▤

h Septuagint He will say

God’s promised blessings

Gen 15:1  After these things the word of the LORD came to Abram in a vision: “Fear not, Abram, I am your shield; your reward shall be very great.” ▤

Abraham (then called Abram) had no reason to fear because not only would God shield him, he would also greatly reward him (cf. Gen 26:24 ↓).

Gen 26:24  And the LORD appeared to him the same night and said, “I am the God of Abraham your father. Fear not, for I am with you and will bless you and multiply your offspring for my servant Abraham’s sake.” ▤

Isa 44:2-4  Thus says the LORD who made you, who formed you from the womb and will help you: Fear not, O Jacob my servant, Jeshurun whom I have chosen. 3For I will pour water on the thirsty land, and streams on the dry ground; I will pour my Spirit upon your offspring, and my blessing on your descendants. 4They shall spring up among the grass like willows by flowing streams. ▤

This has a number of applications or stages of fulfillment. Probably initially it referred to the exiles returning to the land of Israel from Babylon. Particularly with the reference to the pouring out of the Holy Spirit, it pertains to the giving of the Holy Spirit at Pentecost and to believers in general. As such it portrays the new life that the Holy Spirit brings to believers. It is often understood to also look ahead to a renewed Israel for its final fulfillment. Such promises of renewal give reason not to fear.

Joel 2:22  Fear not, you beasts of the field, for the pastures of the wilderness are green; the tree bears its fruit; the fig tree and vine give their full yield. ▤

Although the tense is present, this may be for effect as the then near future is more likely in view (cf. v. 20; NLT). As such this verse was a promise, somewhat poetically made to the animals, readily applicable to the people.

Zec 8:14-15  For thus says the LORD of hosts: “As I purposed to bring disaster to you when your fathers provoked me to wrath, and I did not relent, says the LORD of hosts, 15so again have I purposed in these days to bring good to Jerusalem and to the house of Judah; fear not. ▤

The giving of these promises of future blessing was to encourage the returned exiles to not be afraid but to complete the rebuilding of the temple (cf. v. 9).

Luke 12:32  Fear not, little flock, for it is your Father’s good pleasure to give you the kingdom. ▤

Although they appeared vulnerable like a “little flock”, the disciples were to inherit the kingdom, with the associated authority. As this was their destiny, there was no need to be afraid of what might be encountered in the meantime.

Further reasons to not be afraid

Ps 49:5-9, 16-17  Why should I fear in times of trouble, when the iniquity of those who cheat me surrounds me, 6those who trust in their wealth and boast of the abundance of their riches? 7Truly no man can ransom another, or give to God the price of his life, 8for the ransom of their life is costly and can never suffice, 9that he should live on forever and never see the pit. ▤  … 16Be not afraid when a man becomes rich, when the glory of his house increases. 17For when he dies he will carry nothing away; his glory will not go down after him. ▤

The basic thrust of these verses is that we should not fear if threatened by wicked people with wealth and resources, for in spite of their riches they will die. As such their power and wealth is short lived, counting for nothing in the long-term.

Isa 43:1-5  But now thus says the LORD, he who created you, O Jacob, he who formed you, O Israel: “Fear not, for I have redeemed you; I have called you by name, you are mine. 2When you pass through the waters, I will be with you; and through the rivers, they shall not overwhelm you; when you walk through fire you shall not be burned, and the flame shall not consume you. 3For I am the LORD your God, the Holy One of Israel, your Savior. I give Egypt as your ransom, Cush and Seba in exchange for you. 4Because you are precious in my eyes, and honored, and I love you, I give men in return for you, peoples in exchange for your life. 5Fear not, for I am with you; I will bring your offspring from the east, and from the west I will gather you. ▤

The “waters”, “rivers” and “fire” are metaphors for danger – possibly alluding to the crossings of the Red Sea and the Jordan, and the fiery furnace (cf. Dan 3). The giving of nations for their ransom (vv. 3-4) likely refers to God allowing Persia to conquer these nations in return for its good treatment of Israel. There is a number of reasons given or evident here as to why the people should not fear, including some given in the preceding subsections. Further reasons given here are: they are God’s people (v. 1b); they are precious and honored in God’s sight (v. 4a); and God loves them (v. 4a).

Isa 44:8  Fear not, nor be afraid; have I not told you from of old and declared it? And you are my witnesses! Is there a God besides me? There is no Rock; I know not any. ▤

God’s proclaiming of the future gives reason not to be afraid, for it reflects the fact that God has ordained what will happen.

Joel 2:21  Fear not, O land; be glad and rejoice, for the LORD has done great things! ▤

Luke 12:6-7  Are not five sparrows sold for two pennies?i And not one of them is forgotten before God. 7Why, even the hairs of your head are all numbered. Fear not; you are of more value than many sparrows. ▤

i Greek two assaria; an assarion was a Roman copper coin worth about 1/16 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

- Amidst any crisis, be still and recognize God’s sovereignty:

Ps 46:10  “Be still, and know that I am God. I will be exalted among the nations, I will be exalted in the earth!” ▤

Somewhat similarly Isaiah 41:10a says, “… be not dismayed, for I am your God.”

Note: Being afraid has grave consequences

See also:

- Lack of faith can have other detrimental effects

- Lack of faith can even bring God’s punishment

Deut 1:29, 32-35  Then I said to you, ‘Do not be in dread or afraid of them. ▤  … 32Yet in spite of this word you did not believe the LORD your God, 33who went before you in the way to seek you out a place to pitch your tents, in fire by night and in the cloud by day, to show you by what way you should go. 34“And the LORD heard your words and was angered, and he swore, 35‘Not one of these men of this evil generation shall see the good land that I swore to give to your fathers, … ▤

This implies the people continued in their fear instead of believing God (vv. 29, 32) – bringing God’s anger and punishment (vv. 34-35).

Prov 29:25  The fear of man lays a snare, but whoever trusts in the LORD is safe. ▤

The fear of people is a trap that can bring you trouble (cf. NCV, NLT).

Isa 57:11-13a  Whom did you dread and fear, so that you lied, and did not remember me, did not lay it to heart? Have I not held my peace, even for a long time, and you do not fear me? 12I will declare your righteousness and your deeds, but they will not profit you. 13When you cry out, let your collection of idols deliver you! The wind will carry them off, a breath will take them away. ▤

Fear of others led the Israelites to forget God and be unfaithful, which in turn resulted in God’s punishment of them. In v. 12 “righteousness” is used with irony; they either wrongly saw themselves as righteous, or pretended to be so.

Jer 1:17  But you, dress yourself for work;j arise, and say to them everything that I command you. Do not be dismayed by them, lest I dismay you before them. ▤

j Hebrew gird up your loins

Pray for persecuted Christians

Section D

Do Not Worry

Section Jumps

- Do not worry – trust God with your concerns . . .

- . . . Ask God to provide for your needs

- Do not worry about the cares of this life for God will provide; focus instead on things of God

- The futility and dangers of worrying about the cares of this life

Do not worry – trust God with your concerns . . .

See also:

- Jer 17:7-8 ⇓

John 14:1  Let not your hearts be troubled. Believe in God;k believe also in me. ▤

k Or You believe in God

Such belief involves trust (cf. AMP, NCV, NIV, NLT).

Phil 4:5b-7  The Lord is at hand; 6do not be anxious about anything, but in everything by prayer and supplication with thanksgiving let your requests be made known to God. 7And the peace of God, which surpasses all understanding, will guard your hearts and your minds in Christ Jesus. ▤

In counteracting worry, we should not overlook the role of thanksgiving (v. 6). Being thankful for what we have – particularly all we have in Christ – puts difficult circumstances into perspective. Also remembering and giving thanks for God’s help in the past prompts trust in current difficulties.

Ps 55:22  Cast your burden on the LORD, and he will sustain you; he will never permit the righteous to be moved. ▤

1Pet 5:6-7  Humble yourselves, therefore, under the mighty hand of God so that at the proper time he may exalt you, 7casting all your anxieties on him, because he cares for you. ▤

. . . Ask God to provide for your needs

In contrast to worrying about our physical needs, we should ask God to provide for them.

Luke 11:2-3  And he said to them, “When you pray, say: “Father, hallowed be your name. Your kingdom come. 3Give us each day our daily bread,l … ▤

l Or our bread for tomorrow

Matt 6:11  Give us this day our daily bread,m … ▤

m Or our bread for tomorrow

Prov 30:8  Remove far from me falsehood and lying; give me neither poverty nor riches; feed me with the food that is needful for me, … ▤

Zec 10:1  Ask rain from the LORD in the season of the spring rain, from the LORD who makes the storm clouds, and he will give them showers of rain, to everyone the vegetation in the field. ▤

As alluded to in the latter part of the verse, such a request for rain primarily has in view the need of rain for growing crops. As such it is essentially a prayer for the provision of physical needs.

- Those who trust in God are not fearful or anxious:

Jer 17:7-8  “Blessed is the man who trusts in the LORD, whose trust is the LORD. 8He is like a tree planted by water, that sends out its roots by the stream, and does not fear when heat comes, for its leaves remain green, and is not anxious in the year of drought, for it does not cease to bear fruit.” ▤

Do not worry about the cares of this life for God will provide; focus instead on things of God

Matt 6:25-34  Therefore I tell you, do not be anxious about your life, what you will eat or what you will drink, nor about your body, what you will put on. Is not life more than food, and the body more than clothing? 26Look at the birds of the air: they neither sow nor reap nor gather into barns, and yet your heavenly Father feeds them. Are you not of more value than they? 27And which of you by being anxious can add a single hour to his span of life?n 28And why are you anxious about clothing? Consider the lilies of the field, how they grow: they neither toil nor spin, 29yet I tell you, even Solomon in all his glory was not arrayed like one of these. 30But if God so clothes the grass of the field, which today is alive and tomorrow is thrown into the oven, will he not much more clothe you, O you of little faith? 31Therefore do not be anxious, saying, ‘What shall we eat?’ or ‘What shall we drink?’ or ‘What shall we wear?’ 32For the Gentiles seek after all these things, and your heavenly Father knows that you need them all. 33But seek first the kingdom of God and his righteousness, and all these things will be added to you. 34“Therefore do not be anxious about tomorrow, for tomorrow will be anxious for itself. Sufficient for the day is its own trouble. ▤

n Or a single cubit to his stature; a cubit was about 18 inches or 45 centimeters

Verse 25b is saying that there are far more important things to life than food and clothing, so to worry about such things indicates a lack of perspective. It also could be implying that as God has given us life and a body, surely he will provide the much lesser things of food and clothing. The clause “for tomorrow will be anxious for itself” (v. 34) may mean that tomorrow “will take care of itself” (CEV) – possibly implying that perceived worries about tomorrow may well not even eventuate. Alternatively if may mean that tomorrow will bring enough worries of its own, so there is no reason to add to them by worrying about other possible troubles beforehand. The final statement has a similar thought – “Each day has enough trouble of its own.” (NCV™, NIV)

Mark 8:14-21  Now they had forgotten to bring bread, and they had only one loaf with them in the boat. 15And he cautioned them, saying, “Watch out; beware of the leaven of the Pharisees and the leaven of Herod.”o 16And they began discussing with one another the fact that they had no bread. 17And Jesus, aware of this, said to them, “Why are you discussing the fact that you have no bread? Do you not yet perceive or understand? Are your hearts hardened? 18Having eyes do you not see, and having ears do you not hear? And do you not remember? 19When I broke the five loaves for the five thousand, how many baskets full of broken pieces did you take up?” They said to him, “Twelve.” 20“And the seven for the four thousand, how many baskets full of broken pieces did you take up?” And they said to him, “Seven.” 21And he said to them, “Do you not yet understand?” ▤

o Some manuscripts the Herodians

The disciples seemingly were too focused on or worried about the problem of not having enough bread, to understand Jesus’ warning against the contaminating disbelief and ungodliness of the Pharisees and Herod (v. 15). Jesus’ rebuke (vv. 17-21) appears to be aimed at their preoccupation with worldly matters, such as a lack of bread, despite witnessing Jesus miraculously providing food for thousands. Such a persisting, worldly focus showed that they still did not comprehend or take to heart things Jesus was showing them – such as his ability to provide for them.

Luke 10:38-42  Now as they went on their way, Jesusp entered a village. And a woman named Martha welcomed him into her house. 39And she had a sister called Mary, who sat at the Lord’s feet and listened to his teaching. 40But Martha was distracted with much serving. And she went up to him and said, “Lord, do you not care that my sister has left me to serve alone? Tell her then to help me.” 41But the Lord answered her, “Martha, Martha, you are anxious and troubled about many things, 42but one thing is necessary.q Mary has chosen the good portion, which will not be taken away from her.” ▤

p Greek he

q Some manuscripts few things are necessary, or only one

Martha was overly concerned with providing hospitality, possibly doing more than was necessary. In contrast Mary had chosen to spend time listening to Jesus – rightly a higher priority.

The futility and dangers of worrying about the cares of this life

See also:

- Matt 6:34 ⇑

Luke 12:25-26  And which of you by being anxious can add a single hour to his span of life?r 26If then you are not able to do as small a thing as that, why are you anxious about the rest? ▤

r Or a single cubit to his stature; a cubit was about 18 inches or 45 centimeters

Eccl 2:22-23  What has a man from all the toil and striving of heart with which he toils beneath the sun? 23For all his days are full of sorrow, and his work is a vexation. Even in the night his heart does not rest. This also is vanity. ▤

The phrase “striving of heart” (v. 22) and much of v. 23 point to the worry that so often accompanies people’s work. This is often the case when our work and the goals of our labor become the main focus of our lives. Spending all our days in such toil (v. 23), is a pointless existence – ultimately futile and even harmful.

Matt 13:22  As for what was sown among thorns, this is the one who hears the word, but the cares of the world and the deceitfulness of riches choke the word, and it proves unfruitful. ▤

Being worried and preoccupied with the cares of this life can “crowd out” the place of God’s word and his kingdom in our lives, choking the effect of God’s word in our lives.

Luke 21:27, 34  And then they will see the Son of Man coming in a cloud with power and great glory. ▤  … 34“But watch yourselves lest your hearts be weighed down with dissipation and drunkenness and cares of this life, and that day come upon you suddenly like a trap. ▤

Prov 12:25  Anxiety in a man’s heart weighs him down, but a good word makes him glad. ▤

In contrast 14:30 says, “A tranquil heart gives life to the flesh …”

- Do not fret over success of the wicked for they will not last – and fretting only leads to evil:

Ps 37:1-2, 7-8  Fret not yourself because of evildoers; be not envious of wrongdoers! 2For they will soon fade like the grass and wither like the green herb. ▤  … 7Be still before the LORD and wait patiently for him; fret not yourself over the one who prospers in his way, over the man who carries out evil devices! 8Refrain from anger, and forsake wrath! Fret not yourself; it tends only to evil. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

Do Not Trust in Other Things

Section Jumps

- Do not trust in other people, but rather trust in God . . .

- . . . People are not worth trusting in

- Do not trust in yourself

- Do not trust in riches

- Do not trust in worldly power

- Do not trust in wickedness

- Do not trust in idols

Note that many of the verses or passages in this section not only say to not trust in other things, but also contrast the outcomes of trusting in other things with the outcomes of trusting in God.

Do not trust in other people, but rather trust in God . . .

Jer 17:5-8  Thus says the LORD: “Cursed is the man who trusts in man and makes flesh his strength,s whose heart turns away from the LORD. 6He is like a shrub in the desert, and shall not see any good come. He shall dwell in the parched places of the wilderness, in an uninhabited salt land. 7“Blessed is the man who trusts in the LORD, whose trust is the LORD. 8He is like a tree planted by water, that sends out its roots by the stream, and does not fear when heat comes, for its leaves remain green, and is not anxious in the year of drought, for it does not cease to bear fruit.” ▤

s Hebrew arm

Ps 40:4  Blessed is the man who makes the LORD his trust, who does not turn to the proud, to those who go astray after a lie! ▤

After saying that the one who trusts in God is blessed, the implication of the latter parts of the verse is that in contrast we should not rely on people – in particular the proud and those who follow “a lie”, likely referring to false gods (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV).

Ps 118:8-9  It is better to take refuge in the LORD than to trust in man. 9It is better to take refuge in the LORD than to trust in princes. ▤

Isa 10:20  In that day the remnant of Israel and the survivors of the house of Jacob will no more lean on him who struck them, but will lean on the LORD, the Holy One of Israel, in truth. ▤

Israel had relied on the Assyrians who in fact ended up turning on Israel and crushing her.

2Chr 16:7-9  At that time Hanani the seer came to Asa king of Judah and said to him, “Because you relied on the king of Syria, and did not rely on the LORD your God, the army of the king of Syria has escaped you. 8Were not the Ethiopians and the Libyans a huge army with very many chariots and horsemen? Yet because you relied on the LORD, he gave them into your hand. 9For the eyes of the LORD run to and fro throughout the whole earth, to give strong support to those whose heart is blameless toward him. You have done foolishly in this, for from now on you will have wars.” ▤

Previously the king of Syria had been allied with Baasha, the king of Israel, who was attacking Asa. But Asa sent gold and silver to the king of Syria to get the king to make a treaty with him instead – thus demonstrating a reliance on the king of Aram. So what Hanani is meaning in v. 7 is that if Asa had have rather relied on God, God would have given over to Asa not only Israel but also her ally at that time, the king of Syria.

. . . People are not worth trusting in

See also:

- Isa 10:20 ⇑

- Ps 49:13-14 ⇓

Ps 60:11-12  Oh, grant us help against the foe, for vain is the salvation of man! 12With God we shall do valiantly; it is he who will tread down our foes. ▤

The second clause of v. 11 is basically saying that human help is useless – in contrast to that of God (v. 12).

Ps 146:3-4  Put not your trust in princes, in a son of man, in whom there is no salvation. 4When his breath departs, he returns to the earth; on that very day his plans perish. ▤

Isa 2:22  Stop regarding man in whose nostrils is breath, for of what account is he? ▤

Here Isaiah calls on the people to: “Stop trusting in man” (NIV®; cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NLT).

2Ki 18:21  Behold, you are trusting now in Egypt, that broken reed of a staff, which will pierce the hand of any man who leans on it. Such is Pharaoh king of Egypt to all who trust in him. ▤

Note that these are actually the words of the Assyrian king, who also denounces Hezekiah’s trust in God (cf. v. 22); but the point he makes here about the undependability of Egypt is valid.

Isa 20:3-6  Then the LORD said, “As my servant Isaiah has walked naked and barefoot for three years as a sign and a portent against Egypt and Cush,t 4so shall the king of Assyria lead away the Egyptian captives and the Cushite exiles, both the young and the old, naked and barefoot, with buttocks uncovered, the nakedness of Egypt. 5Then they shall be dismayed and ashamed because of Cush their hope and of Egypt their boast. 6And the inhabitants of this coastland will say in that day, ‘Behold, this is what has happened to those in whom we hoped and to whom we fled for help to be delivered from the king of Assyria! And we, how shall we escape?’” ▤

t Probably Nubia

Trusting in Cush and Egypt for protection against Assyria would prove futile, even disastrous. Verses 5-6 are speaking of the coastal nations who put their hope and trust in Cush and Egypt, probably the Philistines (cf. NLT, CEV text note), but Judah may also be in view. For it is to Judah that this warning against making such alliances is primarily given.

Isa 30:1-3  “Ah, stubborn children,” declares the LORD, “who carry out a plan, but not mine, and who make an alliance,u but not of my Spirit, that they may add sin to sin; 2who set out to go down to Egypt, without asking for my direction, to take refuge in the protection of Pharaoh and to seek shelter in the shadow of Egypt! 3Therefore shall the protection of Pharaoh turn to your shame, and the shelter in the shadow of Egypt to your humiliation. ▤

u Hebrew who weave a web

Jer 2:36b-37  You shall be put to shame by Egypt as you were put to shame by Assyria. 37From it too you will come away with your hands on your head, for the LORD has rejected those in whom you trust, and you will not prosper by them. ▤

John 2:23-25  Now when he was in Jerusalem at the Passover Feast, many believed in his name when they saw the signs that he was doing. 24But Jesus on his part did not entrust himself to them, because he knew all people 25and needed no one to bear witness about man, for he himself knew what was in man. ▤

Jesus did not entrust himself to these people for he knew how fickle people can be, here in particular ones who had a shallow faith based only on miracles.

Prov 25:19  Trusting in a treacherous man in time of trouble is like a bad tooth or a foot that slips. ▤

Do not trust in yourself

Prov 3:5  Trust in the LORD with all your heart, and do not lean on your own understanding. ▤

Prov 28:26  Whoever trusts in his own mind is a fool, but he who walks in wisdom will be delivered. ▤

Ps 49:13-14  This is the path of those who have foolish confidence; yet after them people approve of their boasts.v Selah 14Like sheep they are appointed for Sheol; death shall be their shepherd, and the upright shall rule over them in the morning. Their form shall be consumed in Sheol, with no place to dwell. ▤

v Or and of those after them who approve of their boasts

In v. 13, “those who have foolish confidence” appear to be people who foolishly “trust in themselves” (GNT, NCV, NIV). In v. 14, “the upright shall rule over them in the morning” probably refers to the triumph of the upright over those who had trusted in themselves, lying in the grave below (cf. CEV, GNT), with “the morning” alluding to the passing of the darkness of the period of their power. But note that some commentators interpret “the morning” to refer to life beyond the grave.

Ezek 16:15  But you trusted in your beauty and played the whorew because of your renown and lavished your whoringsx on any passerby; your beautyy became his. ▤

w Or were unfaithful; also verses 16, 17, 26, 28

x Or unfaithfulness; also verses 20, 22, 25, 26, 29, 33, 34, 36

y Hebrew it

Jerusalem’s “beauty” was largely in her fame and riches. Her trust in these was manifested in making ungodly alliances with nations, which often included payment for protection and the seal of intermarriage with foreign princesses, who brought idolatry. Note that the consequences of Jerusalem’s actions are given later in Ezekiel 16, particularly in vv. 36-43.

Ezek 33:13  Though I say to the righteous that he shall surely live, yet if he trusts in his righteousness and does injustice, none of his righteous deeds shall be remembered, but in his injustice that he has done he shall die. ▤

When such a righteous man esteems his own righteousness and begins trusting in it, he then becomes self-righteous – which leads to evil and the resulting punishment.

Hos 10:13-14  You have plowed iniquity; you have reaped injustice; you have eaten the fruit of lies. Because you have trusted in your own way and in the multitude of your warriors, 14therefore the tumult of war shall arise among your people, and all your fortresses shall be destroyed, as Shalman destroyed Beth-arbel on the day of battle; mothers were dashed in pieces with their children. ▤

2Cor 1:8-10  For we do not want you to be ignorant, brothers,z of the affliction we experienced in Asia. For we were so utterly burdened beyond our strength that we despaired of life itself. 9Indeed, we felt that we had received the sentence of death. But that was to make us rely not on ourselves but on God who raises the dead. 10He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. ▤

z Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Do not trust in riches

Prov 11:28  Whoever trusts in his riches will fall, but the righteous will flourish like a green leaf. ▤

Job 15:29-31  … he will not be rich, and his wealth will not endure, nor will his possessions spread over the earth;a 30he will not depart from darkness; the flame will dry up his shoots, and by the breath of his mouth he will depart. 31Let him not trust in emptiness, deceiving himself, for emptiness will be his payment. ▤

a Or nor will his produce bend down to the earth

The reference to riches and wealth not enduring in v. 29, make it likely that in v. 31 trusting in “empty riches” (NLT) is in view.

Job 31:24, 28  If I have made gold my trust or called fine gold my confidence, ▤  … 28this also would be an iniquity to be punished by the judges, for I would have been false to God above. ▤

Ps 49:5-6, 10  Why should I fear in times of trouble, when the iniquity of those who cheat me surrounds me, 6those who trust in their wealth and boast of the abundance of their riches? ▤  … 10For he sees that even the wise die; the fool and the stupid alike must perish and leave their wealth to others. ▤

In the final analysis there is no point trusting in riches – or fearing those who do – for in the end all people die and then whatever wealth they may have is useless to them.

Ps 52:5-7  But God will break you down forever; he will snatch and tear you from your tent; he will uproot you from the land of the living. Selah 6The righteous shall see and fear, and shall laugh at him, saying, 7“See the man who would not make God his refuge, but trusted in the abundance of his riches and sought refuge in his own destruction!”b ▤

b Or in his work of destruction

Note that there are a number of interpretations of “his own destruction” (v. 7), including that given in the alternative rendering in the text note and the possibility that it also refers to riches (cf. NRSV) as that which was at the root of his destruction.

Jer 49:4-5  Why do you boast of your valleys,c O faithless daughter, who trusted in her treasures, saying, ‘Who will come against me?’ 5Behold, I will bring terror upon you, declares the Lord GOD of hosts, from all who are around you, and you shall be driven out, every man straight before him, with none to gather the fugitives. ▤

c Hebrew boast of your valleys, your valley flows

1Tim 6:17  As for the rich in this present age, charge them not to be haughty, nor to set their hopes on the uncertainty of riches, but on God, who richly provides us with everything to enjoy. ▤

Putting one’s hope in riches is akin to trusting in them – and likewise should be avoided.

- It is very hard for one who trusts in riches to enter God’s kingdom:

Mark 10:24-25  And the disciples were amazed at his words. But Jesus said to them again, “Children, how difficult it isd to enter the kingdom of God! 25It is easier for a camel to go through the eye of a needle than for a rich person to enter the kingdom of God.” ▤

d Some manuscripts add for those who trust in riches

Note that the text note expressly refers to trusting in riches, which would appear to be in view (cf. AMP, CEV, NKJV, NLT).

Do not trust in worldly power

Isa 31:1  Woe to those who go down to Egypt for help and rely on horses, who trust in chariots because they are many and in horsemen because they are very strong, but do not look to the Holy One of Israel or consult the LORD! ▤

As reflected here, the earlier references to powerful Egypt in . . . People are not worth trusting in, also illustrate misplaced trust in worldly power. Note that such reliance on horses and chariots (cf. Ps 20:7-8 ↓) might also be in view in Deuteronomy 17:16, with the directive that any Israelite king “… must not acquire many horses for himself …”

Ps 20:7-8  Some trust in chariots and some in horses, but we trust in the name of the LORD our God. 8They collapse and fall, but we rise and stand upright. ▤

Ps 44:6-7  For not in my bow do I trust, nor can my sword save me. 7But you have saved us from our foes and have put to shame those who hate us. ▤

Verse 7 implies that the psalmist trusted in God, rather than weapons (v. 6).

Ezek 33:26  You rely on the sword, you commit abominations, and each of you defiles his neighbor’s wife; shall you then possess the land? ▤

Hos 10:13-14  You have plowed iniquity; you have reaped injustice; you have eaten the fruit of lies. Because you have trusted in your own way and in the multitude of your warriors, 14therefore the tumult of war shall arise among your people, and all your fortresses shall be destroyed, as Shalman destroyed Beth-arbel on the day of battle; mothers were dashed in pieces with their children. ▤

Jer 5:17  They shall eat up your harvest and your food; they shall eat up your sons and your daughters; they shall eat up your flocks and your herds; they shall eat up your vines and your fig trees; your fortified cities in which you trust they shall beat down with the sword. ▤

- Do not trust in your own deeds:

Jer 48:7  For, because you trusted in your works and your treasures, you also shall be taken; and Chemosh shall go into exile with his priests and his officials. ▤

Here “works” could be referring to Moab’s materialistic “achievements” (NASB) or to its “power” (CEV, cf. GNT). As such, from this verse it can be construed that we should not trust in what we have accomplished – nor in the power (or wisdom) we have shown in achieving these accomplishments.

Do not trust in wickedness

Ps 62:10  Put no trust in extortion; set no vain hopes on robbery; if riches increase, set not your heart on them. ▤

Isa 28:15-17  Because you have said, “We have made a covenant with death, and with Sheol we have an agreement, when the overwhelming whip passes through it will not come to us, for we have made lies our refuge, and in falsehood we have taken shelter”; 16therefore thus says the Lord GOD, “Behold, I am the one who has laide as a foundation in Zion, a stone, a tested stone, a precious cornerstone, of a sure foundation: ‘Whoever believes will not be in haste.’ 17And I will make justice the line, and righteousness the plumb line; and hail will sweep away the refuge of lies, and waters will overwhelm the shelter.” ▤

e Dead Sea Scroll I am laying

The references in v. 15 to making lies and falsehood a “refuge” and a “shelter” respectively, signify trust in them (cf. Isa 59:4 ↓; Jer 7:4, 8 ↓).

Isa 59:4  No one enters suit justly; no one goes to law honestly; they rely on empty pleas, they speak lies, they conceive mischief and give birth to iniquity. ▤

This suggests a reliance on false, hollow arguments.

Isa 47:9-11  These two things shall come to you in a moment, in one day; the loss of children and widowhood shall come upon you in full measure, in spite of your many sorceries and the great power of your enchantments. 10You felt secure in your wickedness, you said, “No one sees me”; your wisdom and your knowledge led you astray, and you said in your heart, “I am, and there is no one besides me.” 11But evil shall come upon you, which you will not know how to charm away; disaster shall fall upon you, for which you will not be able to atone; and ruin shall come upon you suddenly, of which you know nothing. ▤

“You felt secure in your wickedness” (v. 10a) indicates that Babylon “trusted in … wickedness” (AMP, NIV, NKJV). Note that v. 10 shows that Babylon’s reliance on its wisdom and knowledge was also a contributing factor to its downfall.

Job 8:13-15  Such are the paths of all who forget God; the hope of the godless shall perish. 14His confidence is severed, and his trust is a spider’s web.f 15He leans against his house, but it does not stand; he lays hold of it, but it does not endure. ▤

f Hebrew house

Just what the “web” (v. 14) or “house” (v. 14 text note, v. 15) represents – as the object of the godless person’s trust – is not actually stated. Whatever it may represent, the point is clear: the godless or wicked (cf. NCV) have nothing worth trusting in.

- God’s house is not to be trusted in as a safe-haven for wickedness:

Jer 7:4, 8-11, 14  Do not trust in these deceptive words: ‘This is the temple of the LORD, the temple of the LORD, the temple of the LORD.’ ▤  … 8“Behold, you trust in deceptive words to no avail. 9Will you steal, murder, commit adultery, swear falsely, make offerings to Baal, and go after other gods that you have not known, 10and then come and stand before me in this house, which is called by my name, and say, ‘We are delivered!’—only to go on doing all these abominations? 11Has this house, which is called by my name, become a den of robbers in your eyes? Behold, I myself have seen it, declares the LORD. ▤  … 14therefore I will do to the house that is called by my name, and in which you trust, and to the place that I gave to you and to your fathers, as I did to Shiloh. ▤

The temple – or access to it – was not in itself something that could be depended upon (v. 14) to render approval and safety before God (v. 10), while one committed great sin (v. 9). Deceptive words propagating this belief likewise were not to be trusted (vv. 4, 8).

Do not trust in idols

Ps 135:15-18  The idols of the nations are silver and gold, the work of human hands. 16They have mouths, but do not speak; they have eyes, but do not see; 17they have ears, but do not hear, nor is there any breath in their mouths. 18Those who make them become like them, so do all who trust in them! ▤

Isa 42:17  They are turned back and utterly put to shame, who trust in carved idols, who say to metal images, “You are our gods.” ▤

Jer 13:24-25  I will scatter youg like chaff driven by the wind from the desert. 25This is your lot, the portion I have measured out to you, declares the LORD, because you have forgotten me and trusted in lies. ▤

g Hebrew them

Here “lies” appears to allude to false gods (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Jer 48:13  Then Moab shall be ashamed of Chemosh, as the house of Israel was ashamed of Bethel, their confidence. ▤

Moab would learn that putting their trust or confidence in its god Chemosh would prove as futile as the Israelites’ trust in their two golden calves (alluded to here by the reference to Bethel, the location of one of the calves).

Hab 2:18  What profit is an idol when its maker has shaped it, a metal image, a teacher of lies? For its maker trusts in his own creation when he makes speechless idols! ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 23

Loving, Fearing and Obeying God

1. Loving and Fearing God

1. Love God

2. The Importance of Loving God

3. Fear God

4. Why God Should Be Feared

5. The Importance of Fearing God (I): Godly Living

6. The Importance of Fearing God (II): Blessings

2. Obeying God

1. Obey God

2. Learn God’s Commands – and All His Word

3. How to Obey God

4. Blessings of Obeying God

5. Epilogue: Follow Jesus Christ

Part I

Loving and Fearing God

Love and fear are two emotions or attitudes that we should have towards God, and arguably they stand alone as such. The Bible states that loving God is of the utmost importance. Fearing God is also shown to be critical. Like loving God, understanding and having the fear of God that the Bible teaches helps and benefits us in many ways.

Note that both love and fear of God are closely associated with obeying him (the theme of the second half of this chapter). They are very strong, compelling emotions and provide the primary emotional stimuli for obeying God (cf. Deut 10:12-13) – supplementing intellectual stimuli arising out of such things as faith. Moreover, the Bible indicates that our love and fear of God are actually expressed primarily in obeying him.

Section A

Love God

Section Jumps

- Love God . . .

- . . . Love Jesus Christ

- Love and treasure God’s word

- Love for God and Jesus Christ is shown by obeying them

- Love for them is linked with loving and caring for other Christians

Love God . . .

Deut 6:5  You shall love the LORD your God with all your heart and with all your soul and with all your might. ▤

Josh 23:11  Be very careful, therefore, to love the LORD your God. ▤

Ps 18:1  I love you, O LORD, my strength. ▤

Ps 31:23a  Love the LORD, all you his saints! ▤

Ps 116:1  I love the LORD, because he has heard my voice and my pleas for mercy. ▤

Luke 11:42  But woe to you Pharisees! For you tithe mint and rue and every herb, and neglect justice and the love of God. These you ought to have done, without neglecting the others. ▤

Here “the love of God” appears to refer to love for God (cf. CEV, GNT, NCV).

Deut 13:1-3  If a prophet or a dreamer of dreams arises among you and gives you a sign or a wonder, 2and the sign or wonder that he tells you comes to pass, and if he says, ‘Let us go after other gods,’ which you have not known, ‘and let us serve them,’ 3you shall not listen to the words of that prophet or that dreamer of dreams. For the LORD your God is testing you, to know whether you love the LORD your God with all your heart and with all your soul. ▤

Ps 26:8  O LORD, I love the habitation of your house and the place where your glory dwells. ▤

David loved God’s temple primarily because of its correlation with God’s presence.

. . . Love Jesus Christ

Eph 6:24  Grace be with all who love our Lord Jesus Christ with love incorruptible. ▤

1Pet 1:8  Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, … ▤

This is speaking of love for Jesus Christ.

John 8:42  Jesus said to them, “If God were your Father, you would love me, for I came from God and I am here. I came not of my own accord, but he sent me. ▤

John 21:16  He said to him a second time, “Simon, son of John, do you love me?” He said to him, “Yes, Lord; you know that I love you.” He said to him, “Tend my sheep.” ▤

Luke 7:44-47  Then turning toward the woman he said to Simon, “Do you see this woman? I entered your house; you gave me no water for my feet, but she has wet my feet with her tears and wiped them with her hair. 45You gave me no kiss, but from the time I came in she has not ceased to kiss my feet. 46You did not anoint my head with oil, but she has anointed my feet with ointment. 47Therefore I tell you, her sins, which are many, are forgiven—for she loved much. But he who is forgiven little, loves little.” ▤

- We must love Jesus Christ even more than we love those closest to us:

Matt 10:37  Whoever loves father or mother more than me is not worthy of me, and whoever loves son or daughter more than me is not worthy of me. ▤

Love and treasure God’s word

Ps 119:46-47, 72, 97, 103, 127, 140, 159, 165, 167  I will also speak of your testimonies before kings and shall not be put to shame, 47for I find my delight in your commandments, which I love. ▤  … 72The law of your mouth is better to me than thousands of gold and silver pieces. ▤  … 97Oh how I love your law! It is my meditation all the day. ▤  … 103How sweet are your words to my taste, sweeter than honey to my mouth! ▤  … 127Therefore I love your commandments above gold, above fine gold. ▤  … 140Your promise is well tried, and your servant loves it. ▤  … 159Consider how I love your precepts! Give me life according to your steadfast love. ▤  … 165Great peace have those who love your law; nothing can make them stumble. ▤  … 167My soul keeps your testimonies; I love them exceedingly. ▤

Job 23:12  I have not departed from the commandment of his lips; I have treasured the words of his mouth more than my portion of food. ▤

Ps 119:136  My eyes shed streams of tears, because people do not keep your law. ▤

The psalmist’s pain over God’s law not being obeyed evidences his love for it.

Prov 7:1-2  My son, keep my words and treasure up my commandments with you; 2keep my commandments and live; keep my teaching as the apple of your eye; … ▤

Keeping the teachings of God’s word as “the apple of your eye”, shows that one does treasure it (cf. AMP, CEV, NLT).

- The psalmist’s great longing for God’s laws:

Ps 119:20, 40, 131  My soul is consumed with longing for your rulesa at all times. ▤  … 40Behold, I long for your precepts; in your righteousness give me life! ▤  … 131I open my mouth and pant, because I long for your commandments. ▤

a Or your just decrees; also verses 30, 39, 43, 52, 75, 102, 108, 137, 156, 175

Love for God and Jesus Christ is shown by obeying them

See also:

- Ps 119:167 ⇑; Job 23:12 ⇑

1Jn 5:3  For this is the love of God, that we keep his commandments. And his commandments are not burdensome. ▤

1Ki 3:3  Solomon loved the LORD, walking in the statutes of David his father, only he sacrificed and made offerings at the high places. ▤

The “statutes of David his father” were either God’s laws that David had followed or godly instructions given by David, based on God’s laws.

John 14:15, 21, 23-24  “If you love me, you will keep my commandments. ▤  … 21Whoever has my commandments and keeps them, he it is who loves me. And he who loves me will be loved by my Father, and I will love him and manifest myself to him.” ▤  … 23Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. 24Whoever does not love me does not keep my words. And the word that you hear is not mine but the Father’s who sent me. ▤

Deut 7:9  Know therefore that the LORD your God is God, the faithful God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, to a thousand generations, … ▤

As with a number of the following references, this is not specifically saying that those who love God will accordingly obey him. However it does appear to imply this by associating love for God with obedience to him.

Deut 10:12-13  And now, Israel, what does the LORD your God require of you, but to fear the LORD your God, to walk in all his ways, to love him, to serve the LORD your God with all your heart and with all your soul, 13and to keep the commandments and statutes of the LORD, which I am commanding you today for your good? ▤

Deut 11:1, 22  You shall therefore love the LORD your God and keep his charge, his statutes, his rules, and his commandments always. ▤  … 22For if you will be careful to do all this commandment that I command you to do, loving the LORD your God, walking in all his ways, and holding fast to him, … ▤

Deut 30:19b-20  Therefore choose life, that you and your offspring may live, 20loving the LORD your God, obeying his voice and holding fast to him, for he is your life and length of days, that you may dwell in the land that the LORD swore to your fathers, to Abraham, to Isaac, and to Jacob, to give them. ▤

Jer 2:2  Go and proclaim in the hearing of Jerusalem, Thus says the LORD, “I remember the devotion of your youth, your love as a bride, how you followed me in the wilderness, in a land not sown. ▤

John 14:31a  … but I do as the Father has commanded me, so that the world may know that I love the Father. ▤

Just as we show love for God and Jesus Christ by obeying them, Jesus showed his love for God by obeying him.

John 15:14-15  You are my friends if you do what I command you. 15No longer do I call you servants,b for the servantc does not know what his master is doing; but I have called you friends, for all that I have heard from my Father I have made known to you. ▤

b Greek bondservants

c Greek bondservant; also verse 20

Being his friends, as opposed to mere servants (v. 15a), Jesus Christ’s followers obey him because they love him and want to please him rather than merely because they have to do so.

1Thes 1:3  … remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

It is debatable as to whether “love” is referring to love for God (or Christ), or to love for other people; either is applicable. If the former is the case, this illustrates that love for God produces labor or service to God – in conjunction with obedience to him.

Ps 97:10  O you who love the LORD, hate evil! He preserves the lives of his saints; he delivers them from the hand of the wicked. ▤

Along with obeying God, those who love him should hate evil. Likewise, as 1 John 2:15 below teaches, they should not love the world or the things in the world.

1Jn 2:15  Do not love the world or the things in the world. If anyone loves the world, the love of the Father is not in him. ▤

The phrase “love of the Father” appears to refer to – or at least encompass – “love for the Father” (AMP, NIrV; cf. CEV, GNT).

- God’s love is perfected in those who obey him:

1Jn 2:5a  … but whoever keeps his word, in him truly the love of God is perfected. ▤

The phrase translated here as “the love of God” could be referring to a believer’s love for God (cf. CEV, GNT, NLT). However note that the love God has for his people may instead be in view (cf. NCV).

Love for them is linked with loving and caring for other Christians

See also:

- Loving other Christians is indicative of being of God and Jesus Christ . . .

- . . . Not loving other Christians has negative implications

1Jn 5:1  Everyone who believes that Jesus is the Christ has been born of God, and everyone who loves the Father loves whoever has been born of him. ▤

This verse makes the assertion that everyone who loves God will naturally love his children as well.

1Jn 4:20-21  If anyone says, “I love God,” and hates his brother, he is a liar; for he who does not love his brother whom he has seen cannotd love God whom he has not seen. 21And this commandment we have from him: whoever loves God must also love his brother. ▤

d Some manuscripts how can he

For comment, see the comment on 1Jn 4:20-21 – under . . . Not loving other Christians has negative implications.

Heb 6:10  For God is not unjust so as to overlook your work and the love that you have shown for his name in serving the saints, as you still do. ▤

John 21:15-17  When they had finished breakfast, Jesus said to Simon Peter, “Simon, son of John, do you love me more than these?” He said to him, “Yes, Lord; you know that I love you.” He said to him, “Feed my lambs.” 16He said to him a second time, “Simon, son of John, do you love me?” He said to him, “Yes, Lord; you know that I love you.” He said to him, “Tend my sheep.” 17He said to him the third time, “Simon, son of John, do you love me?” Peter was grieved because he said to him the third time, “Do you love me?” and he said to him, “Lord, you know everything; you know that I love you.” Jesus said to him, “Feed my sheep. ▤

As three times Jesus follows Peter’s declaration of love for him with an instruction to take care of or feed his sheep, presumably he was implying a correlation between loving him and caring for his people. Note that in v. 15a Jesus appears to be asking Peter if he loved him more than the others did (cf. AMP, CEV, GNT, NIrV), although possibly he meant more than Peter loved other things (cf. CEV text note).

Pray for persecuted Christians

Section B

The Importance of Loving God

Section Jumps

- Loving God is of the utmost importance

- God and Jesus Christ love those who love them

- God cares for those who love him

- Various spiritual blessings from loving God and Jesus Christ

- Blessings in the afterlife from loving God

Loving God is of the utmost importance

See also:

- The supremacy of love

Matt 22:35-40  And one of them, a lawyer, asked him a question to test him. 36“Teacher, which is the great commandment in the Law?” 37And he said to him, “You shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your mind. 38This is the great and first commandment. 39And a second is like it: You shall love your neighbor as yourself. 40On these two commandments depend all the Law and the Prophets.” ▤

Mark 12:33  And to love him with all the heart and with all the understanding and with all the strength, and to love one’s neighbor as oneself, is much more than all whole burnt offerings and sacrifices. ▤

Loving God is of “much more” worth and importance than all burnt offerings and sacrifices.

- Condemnation of loving other things rather than God:

2Tim 3:1-5  But understand this, that in the last days there will come times of difficulty. 2For people will be lovers of self, lovers of money, proud, arrogant, abusive, disobedient to their parents, ungrateful, unholy, 3heartless, unappeasable, slanderous, without self-control, brutal, not loving good, 4treacherous, reckless, swollen with conceit, lovers of pleasure rather than lovers of God, 5having the appearance of godliness, but denying its power. Avoid such people. ▤

God and Jesus Christ love those who love them

Ex 20:5-6  You shall not bow down to them or serve them, for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and the fourth generation of those who hate me, 6but showing steadfast love to thousandse of those who love me and keep my commandments. ▤

e Or to the thousandth generation

Note that v. 5 speaks of the dreadful ramifications of hating God, the opposite of loving him.

Neh 1:5  And I said, “O LORD God of heaven, the great and awesome God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, … ▤

John 14:21, 23  Whoever has my commandments and keeps them, he it is who loves me. And he who loves me will be loved by my Father, and I will love him and manifest myself to him.” ▤  … 23Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

John 16:27  … for the Father himself loves you, because you have loved me and have believed that I came from God.f ▤

f Some manuscripts from the Father

- Those whose lives are based on love come to know Christ’s love:

Eph 3:17-19  … so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, 18may have strength to comprehend with all the saints what is the breadth and length and height and depth, 19and to know the love of Christ that surpasses knowledge, that you may be filled with all the fullness of God. ▤

In 17b, “love” is probably primarily referring to love for others. However it could instead refer to or involve the love of God (cf. NLT) or Christ (cf. CEV) for us, or our love for them – the topic of this subsection. In v. 18, “the breadth and length and height and depth” is often interpreted to be speaking of Christ’s love (cf. GNT, NCV, NIV) or God’s love (cf. NLT).

God cares for those who love him

See also:

- Neh 1:5 ⇑

- Rom 8:28 ⇓

Deut 11:13-15  And if you will indeed obey my commandments that I command you today, to love the LORD your God, and to serve him with all your heart and with all your soul, 14heg will give the rain for your land in its season, the early rain and the later rain, that you may gather in your grain and your wine and your oil. 15And he will give grass in your fields for your livestock, and you shall eat and be full. ▤

g Samaritan, Septuagint, Vulgate; Hebrew I; also verse 15

Deut 30:6  And the LORD your God will circumcise your heart and the heart of your offspring, so that you will love the LORD your God with all your heart and with all your soul, that you may live. ▤

Here “live” would primarily have God’s provision of ongoing physical life in view, but may also imply a “fullness” of life, a life that is blessed.

Josh 23:10-11  One man of you puts to flight a thousand, since it is the LORD your God who fights for you, just as he promised you. 11Be very careful, therefore, to love the LORD your God. ▤

Ps 5:11  But let all who take refuge in you rejoice; let them ever sing for joy, and spread your protection over them, that those who love your name may exult in you. ▤

The implication here is that God protects those who love him, leading them to exult in him.

Ps 91:14-16  “Because he holds fast to me in love, I will deliver him; I will protect him, because he knows my name. 15When he calls to me, I will answer him; I will be with him in trouble; I will rescue him and honor him. 16With long life I will satisfy him and show him my salvation.” ▤

“I will protect him” (v. 14) and the subsequent blessings (vv. 15-16) apply to those who hold fast to God in love (v. 14a), who know God (v. 14b).

Ps 119:132  Turn to me and be gracious to me, as is your way with those who love your name. ▤

Ps 145:20  The LORD preserves all who love him, but all the wicked he will destroy. ▤

Various spiritual blessings from loving God and Jesus Christ

See also:

- 1Cor 2:9 ⇓

- God and Jesus Christ love those who love them

John 14:15-17  If you love me, you will keep my commandments. 16And I will ask the Father, and he will give you another Helper,h to be with you forever, 17even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

h Or Advocate, or Counselor; also 14:26; 15:26; 16:7

John 14:21, 23  Whoever has my commandments and keeps them, he it is who loves me. And he who loves me will be loved by my Father, and I will love him and manifest myself to him.” ▤  … 23Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

In conjunction with loving those who love them, God and Jesus Christ reveal themselves to (v. 21b) and begin an intimate relationship with those who love them (v. 23b; cf. 1Cor 8:3 ↓).

1Cor 8:3  But if anyone loves God, he is known by God.i ▤

i Greek him

God of course knows everything about all people, but he knows his own people in a unique way in that he has a personal, intimate relationship with them – which may be what Paul has in mind here. A related interpretation is that “known by God” refers to being recognized by God as one of his own.

Rom 8:28  And we know that for those who love God all things work together for good,j for those who are called according to his purpose. ▤

j Some manuscripts God works all things together for good, or God works in all things for the good

Eph 6:24  Grace be with all who love our Lord Jesus Christ with love incorruptible. ▤

This suggests that those who love Jesus Christ experience his and/or God’s grace.

Prov 16:6  By steadfast love and faithfulness iniquity is atoned for, and by the fear of the LORD one turns away from evil. ▤

Probably “steadfast love and faithfulness” is primarily referring to – or at least inclusive of – love for and faithfulness to God (cf. CEV), in line with the subsequent reference to fear of God. In saying that they lead to atonement for sin, the writer may have in mind that they involve doing what God wants and so are associated with his forgiveness and the withdrawal of his judgment. See also the comment on Luke 7:44-50 below.

Luke 7:47-50  Therefore I tell you, her sins, which are many, are forgiven—for she loved much. But he who is forgiven little, loves little.” 48And he said to her, “Your sins are forgiven.” 49Then those who were at table with him began to say amongk themselves, “Who is this, who even forgives sins?” 50And he said to the woman, “Your faith has saved you; go in peace.” ▤

k Or to

Jesus was not meaning that the woman’s love was the reason for why her sins were forgiven; it was her faith that had saved her (v. 50). Jesus is saying that her great love for him (vv. 44-46) showed or was proof that her many sins had been forgiven. Love of God and Jesus Christ is indicative of being forgiven of our sins.

Isa 56:6-7  “And the foreigners who join themselves to the LORD, to minister to him, to love the name of the LORD, and to be his servants, everyone who keeps the Sabbath and does not profane it, and holds fast my covenant— 7these I will bring to my holy mountain, and make them joyful in my house of prayer; their burnt offerings and their sacrifices will be accepted on my altar; for my house shall be called a house of prayer for all peoples.” ▤

This appears to be primarily eschatological, to be consummately fulfilled in a pilgrimage to Jerusalem (perhaps a figurative one) of all peoples at the end of the age. Even so it is applicable to all people who love God being able to worship him and pray to him.

Ps 119:165  Great peace have those who love your law; nothing can make them stumble. ▤

In conjunction with loving God, loving his commands brings great blessing.

Blessings in the afterlife from loving God

Luke 10:25-28  And behold, a lawyer stood up to put him to the test, saying, “Teacher, what shall I do to inherit eternal life?” 26He said to him, “What is written in the Law? How do you read it?” 27And he answered, “You shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your strength and with all your mind, and your neighbor as yourself.” 28And he said to him, “You have answered correctly; do this, and you will live.” ▤

1Cor 2:9  But, as it is written, “What no eye has seen, nor ear heard, nor the heart of man imagined, what God has prepared for those who love him”— ▤

This is probably referring to – or at least is applicable to – both blessings of the present life and blessings of the afterlife.

James 1:12  Blessed is the man who remains steadfast under trial, for when he has stood the test he will receive the crown of life, which God has promised to those who love him. ▤

The “the crown of life” is an allusion to eternal life – “life forever” (NCV™).

James 2:5  Listen, my beloved brothers, has not God chosen those who are poor in the world to be rich in faith and heirs of the kingdom, which he has promised to those who love him? ▤

- Paul’s reference to a curse on those who do not love the Lord:

1Cor 16:22  If anyone has no love for the Lord, let him be accursed. Our Lord, come!l ▤

l Greek Maranatha (a transliteration of Aramaic)

Here Paul appears to allude to God’s wrath and judgment. In contrast to the above blessings for those who love God and Jesus Christ, those who do not love them face God’s wrath and judgment, notably in the afterlife.

Pray for persecuted Christians

Section C

Fear God

Section Jumps

- Fear and be in awe of God

- Fear God to the extent that you tremble before him . . .

- . . . and tremble at God’s word

- Do not fear anyone or anything but God

- Further examples of people fearing God

- Note: God’s people should not live in fear of his punishment

Fearing God is more than just having reverence for him. A sound appreciation of God’s holiness and wrath, along with his supreme power, produces a genuine fear of incurring his displeasure. But this does not involve anxiety or terror for those who seek to please him and who understand his grace (cf. Note: God’s people should not live in fear of his punishment).

Clearly, fearing God moves us to obey him. It also evokes and supplements such things as worship and service, and even trust (cf. BKC). When we grasp the concepts involved and willingly do fear God, we learn to gladly do so, even treasuring verses that call on us to fear God.

Fear and be in awe of God

Josh 24:14  Now therefore fear the LORD and serve him in sincerity and in faithfulness. Put away the gods that your fathers served beyond the River and in Egypt, and serve the LORD. ▤

2Chr 19:7  Now then, let the fear of the LORD be upon you. Be careful what you do, for there is no injustice with the LORD our God, or partiality or taking bribes. ▤

Ps 22:23  You who fear the LORD, praise him! All you offspring of Jacob, glorify him, and stand in awe of him, all you offspring of Israel! ▤

Ps 33:8  Let all the earth fear the LORD; let all the inhabitants of the world stand in awe of him! ▤

Prov 23:17  Let not your heart envy sinners, but continue in the fear of the LORD all the day. ▤

Ps 76:7a  But you, you are to be feared! ▤

Eccl 12:13  The end of the matter; all has been heard. Fear God and keep his commandments, for this is the whole duty of man.m ▤

m Or the duty of all mankind

Note that the final phrase can also be rendered: “this applies to every person” (NASB).

1Pet 1:17  And if you call on him as Father who judges impartially according to each one’s deeds, conduct yourselves with fear throughout the time of your exile, … ▤

1Pet 2:17  Honor everyone. Love the brotherhood. Fear God. Honor the emperor. ▤

Rev 19:5  And from the throne came a voice saying, “Praise our God, all you his servants, you who fear him, small and great.” ▤

1Ki 18:12b  I your servant have feared the LORD from my youth. ▤

Neh 1:11  O Lord, let your ear be attentive to the prayer of your servant, and to the prayer of your servants who delight to fear your name, and give success to your servant today, and grant him mercy in the sight of this man.” Now I was cupbearer to the king. ▤

Ps 5:7  But I, through the abundance of your steadfast love, will enter your house. I will bow down toward your holy temple in the fear of you. ▤

Ps 86:11  Teach me your way, O LORD, that I may walk in your truth; unite my heart to fear your name. ▤

Prov 31:30  Charm is deceitful, and beauty is vain, but a woman who fears the LORD is to be praised. ▤

Mal 2:5  My covenant with him was one of life and peace, and I gave them to him. It was a covenant of fear, and he feared me. He stood in awe of my name. ▤

Lev 19:30  You shall keep my Sabbaths and reverence my sanctuary: I am the LORD. ▤

The Israelites were to have reverence for the place where God was worshiped, as it signified his presence.

- A promise that God would facilitate fear of him in his people:

Jer 32:39-40  I will give them one heart and one way, that they may fear me forever, for their own good and the good of their children after them. 40I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

This may be speaking primarily of God’s spiritually renewing Israel in the end times. Even so it would appear to have an application in all eras – in some respects at least.

Fear God to the extent that you tremble before him . . .

Jer 5:22  Do you not fear me? declares the LORD. Do you not tremble before me? I placed the sand as the boundary for the sea, a perpetual barrier that it cannot pass; though the waves toss, they cannot prevail; though they roar, they cannot pass over it. ▤

Phil 2:12-13  Therefore, my beloved, as you have always obeyed, so now, not only as in my presence but much more in my absence, work out your own salvation with fear and trembling, 13for it is God who works in you, both to will and to work for his good pleasure. ▤

Ps 2:11  Serve the LORD with fear, and rejoice with trembling. ▤

Initially rejoicing and trembling may seem incompatible, but a true understanding of God inspires both, even simultaneously. For example God’s infinite power is something that his people can rejoice in and also tremble because of. Rejoicing that is accompanied by trembling is not at all superficial; it is deep-seated and long lasting.

Ps 119:120  My flesh trembles for fear of you, and I am afraid of your judgments. ▤

Acts 7:30-32  Now when forty years had passed, an angel appeared to him in the wilderness of Mount Sinai, in a flame of fire in a bush. 31When Moses saw it, he was amazed at the sight, and as he drew near to look, there came the voice of the Lord: 32‘I am the God of your fathers, the God of Abraham and of Isaac and of Jacob.’ And Moses trembled and did not dare to look. ▤

Ps 96:9  Worship the LORD in the splendor of holiness;n tremble before him, all the earth! ▤

n Or in holy attire

Ps 99:1  The LORD reigns; let the peoples tremble! He sits enthroned upon the cherubim; let the earth quake! ▤

God reigns with absolute sovereignty, in awesome majesty – to which the only appropriate response is to “tremble” and “quake”. Note that the last clause may figuratively be primarily referring to the earth physically quaking, i.e. to earthquakes.

Ps 114:7-8  Tremble, O earth, at the presence of the Lord, at the presence of the God of Jacob, 8who turns the rock into a pool of water, the flint into a spring of water. ▤

Hos 11:10-11  They shall go after the LORD; he will roar like a lion; when he roars, his children shall come trembling from the west; 11they shall come trembling like birds from Egypt, and like doves from the land of Assyria, and I will return them to their homes, declares the LORD. ▤

Return to the future renewed Israel may be in view here.

. . . and tremble at God’s word

See also:

- Ps 119:120 ⇑

- God’s word helps people learn to fear God

Ezra 9:4  Then all who trembled at the words of the God of Israel, because of the faithlessness of the returned exiles, gathered around me while I sat appalled until the evening sacrifice. ▤

The “words” of God in view here may well be in particular his warnings regarding unfaithfulness (cf. CEV, GNT; Ezra 10:3 ↓), reiterated shortly afterwards in vv. 11-12.

Ezra 10:3  Therefore let us make a covenant with our God to put away all these wives and their children, according to the counsel of my lordo and of those who tremble at the commandment of our God, and let it be done according to the Law. ▤

o Or of the Lord

Some of the Jews had been guilty of intermarriage with foreign women, breaking God’s law. In repentance they sent away these women and their children. This sounds terribly severe, but it illustrates the uncompromising obedience to God’s law that is required by God and inspired by trembling from fear of him and his commands.

Isa 66:2, 5  All these things my hand has made, and so all these things came to be, declares the LORD. But this is the one to whom I will look: he who is humble and contrite in spirit and trembles at my word. ▤  … 5Hear the word of the LORD, you who tremble at his word: “Your brothers who hate you and cast you out for my name’s sake have said, ‘Let the LORD be glorified, that we may see your joy’; but it is they who shall be put to shame. ▤

- Continually have regard for and stand in awe of God’s words:

Ps 119:117, 161  Hold me up, that I may be safe and have regard for your statutes continually! ▤  … 161Princes persecute me without cause, but my heart stands in awe of your words. ▤

Do not fear anyone or anything but God

See also:

- Do Not Be Afraid (I): Instructions

- Do Not Be Afraid (II): Reasons

If a person truly fears God, they are practically unable to fear anyone or anything else. Focussing on God’s characteristics, what he has done and what he will do (cf. Why God Should Be Feared) engenders a deep fear of God that gives us a clear perspective and makes any threat seem hardly significant.

Matt 10:28  And do not fear those who kill the body but cannot kill the soul. Rather fear him who can destroy both soul and body in hell.p ▤

p Greek Gehenna

2Ki 17:35-36  The LORD made a covenant with them and commanded them, “You shall not fear other gods or bow yourselves to them or serve them or sacrifice to them, 36but you shall fear the LORD, who brought you out of the land of Egypt with great power and with an outstretched arm. You shall bow yourselves to him, and to him you shall sacrifice. ▤

Ps 76:11  Make your vows to the LORD your God and perform them; let all around him bring gifts to him who is to be feared, … ▤

This implies that God is the only one who is to be feared.

Eccl 5:7  For when dreams increase and words grow many, there is vanity;q but God is the one you must fear. ▤

q Or For when dreams and vanities increase, words also grow many

Isa 8:11-13  For the LORD spoke thus to me with his strong hand upon me, and warned me not to walk in the way of this people, saying: 12“Do not call conspiracy all that this people calls conspiracy, and do not fear what they fear, nor be in dread. 13But the LORD of hosts, him you shall honor as holy. Let him be your fear, and let him be your dread. ▤

Isa 57:11-13a  Whom did you dread and fear, so that you lied, and did not remember me, did not lay it to heart? Have I not held my peace, even for a long time, and you do not fear me? 12I will declare your righteousness and your deeds, but they will not profit you. 13When you cry out, let your collection of idols deliver you! ▤

This condemnation of fearing other things and not fearing God, also shows what can follow such ill-conceived fear – i.e. lying, forgetting God and not fearing him (v. 11). In turn such things lead to the manifestation of God’s displeasure (vv. 12-13a).

Jer 10:5-7  Their idolsr are like scarecrows in a cucumber field, and they cannot speak; they have to be carried, for they cannot walk. Do not be afraid of them, for they cannot do evil, neither is it in them to do good.” 6There is none like you, O LORD; you are great, and your name is great in might. 7Who would not fear you, O King of the nations? For this is your due; for among all the wise ones of the nations and in all their kingdoms there is none like you. ▤

r Hebrew They

Jer 10:2  Thus says the LORD: “Learn not the way of the nations, nor be dismayed at the signs of the heavens because the nations are dismayed at them, … ▤

The “signs of the heavens” appears to refer to unusual occurrences such as eclipses and comets, although some think that astrological signs are in view (cf. NLT). God’s people ought not to follow the ways of others in being afraid of such things (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT) and what they might mean.

- The Israelite midwives feared God, rather than do what the king of Egypt ordered:

Ex 1:17  But the midwives feared God and did not do as the king of Egypt commanded them, but let the male children live. ▤

Further examples of people fearing God

Gen 22:11-12  But the angel of the LORD called to him from heaven and said, “Abraham, Abraham!” And he said, “Here am I.” 12He said, “Do not lay your hand on the boy or do anything to him, for now I know that you fear God, seeing you have not withheld your son, your only son, from me.” ▤

Abraham feared God to the extent that he was prepared to obey a direction from God that would have been as difficult for him to do as any other.

Gen 31:42a  If the God of my father, the God of Abraham and the Fear of Isaac, had not been on my side, surely now you would have sent me away empty-handed. ▤

The title “the Fear of Isaac” indicates that God was the one Isaac feared.

Job 1:1  There was a man in the land of Uz whose name was Job, and that man was blameless and upright, one who feared God and turned away from evil. ▤

Neh 7:2  I gave my brother Hanani and Hananiah the governor of the castle charge over Jerusalem, for he was a more faithful and God-fearing man than many. ▤

Acts 9:31  So the church throughout all Judea and Galilee and Samaria had peace and was being built up. And walking in the fear of the Lord and in the comfort of the Holy Spirit, it multiplied. ▤

Acts 10:1-2  At Caesarea there was a man named Cornelius, a centurion of what was known as the Italian Cohort, 2a devout man who feared God with all his household, gave alms generously to the people, and prayed continually to God. ▤

Heb 11:7  By faith Noah, being warned by God concerning events as yet unseen, in reverent fear constructed an ark for the saving of his household. By this he condemned the world and became an heir of the righteousness that comes by faith. ▤

- The Messiah would fear God:

Isa 11:2-3  And the Spirit of the LORD shall rest upon him, the Spirit of wisdom and understanding, the Spirit of counsel and might, the Spirit of knowledge and the fear of the LORD. 3And his delight shall be in the fear of the LORD. He shall not judge by what his eyes see, or decide disputes by what his ears hear, … ▤

The Messiah would not only fear the LORD, he would delight in doing so.

Note: God’s people should not live in fear of his punishment

Fear of God’s punishment does lead God’s people to spurn sin and to not turn away from him. But being under God’s grace and knowing his love (cf. 1Jn 4:16-18 ↓), believers need not – and indeed should not – live in anxious fear of God’s punishment.

Rom 8:15  For you did not receive the spirit of slavery to fall back into fear, but you have received the Spirit of adoption as sons, by whom we cry, “Abba! Father!” ▤

Paul is contrasting being a slave with being a son – having “the spirit of slavery” in contrast to having “the spirit of adoption as sons”. Believers do not relate to and respond to God out of fear of punishment for wrongdoing as would slaves, but rather as loving, appreciative children who are eager to please their father.

1Jn 4:16-18  So we have come to know and to believe the love that God has for us. God is love, and whoever abides in love abides in God, and God abides in him. 17By this is love perfected with us, so that we may have confidence for the day of judgment, because as he is so also are we in this world. 18There is no fear in love, but perfect love casts out fear. For fear has to do with punishment, and whoever fears has not been perfected in love. ▤

In v. 18 “love” appears to be referring to the love of God that is manifested in the Christian – the love that God has for them and they in turn show to others (v. 16), revealing themselves to be like God (v. 17b). Knowing and expressing such love drives out anxious fear of punishment from God (v. 18) – particularly as one who “abides in love abides in God, and God abides in him” (v. 16b). Knowledge of such love cannot coexist with anxious fear of God’s punishment; they are incompatible, both logically and experientially. As such, “we may have confidence for the day of judgment” (v. 17).

- Two types of “fear”:

Ex 20:20  Moses said to the people, “Do not fear, for God has come to test you, that the fear of him may be before you, that you may not sin.” ▤

This verse illustrates that the Bible speaks of two types of fear – one of anxiety and even terror, which is detrimental, and one that comes from an appreciation of all that God is, which is very beneficial.

Pray for persecuted Christians

Section D

Why God Should Be Feared

Section Jumps

- God’s surpassing greatness and sovereignty

- God’s great deeds . . .

- . . . including God’s creative work and control over nature

- God’s anger and judgment . . .

- . . . Ominous commands to be silent before God in the face of his judgment

- God’s holiness

- God’s love and forgiveness

God’s surpassing greatness and sovereignty

Ps 96:4  For great is the LORD, and greatly to be praised; he is to be feared above all gods. ▤

Jer 10:6-7  There is none like you, O LORD; you are great, and your name is great in might. 7Who would not fear you, O King of the nations? For this is your due; for among all the wise ones of the nations and in all their kingdoms there is none like you. ▤

Note that God’s great might or power (v. 6) is shown to be a reason to fear him in this subsection and in most of the following ones.

Job 25:2  Dominion and fear are with God;s he makes peace in his high heaven. ▤

s Hebrew him

God is sovereign, his dominion even encompassing “high heaven”. As such he is owed fear; it belongs to him (cf. NASB, NKJV).

Job 37:22-24  Out of the north comes golden splendor; God is clothed with awesome majesty. 23The Almighty—we cannot find him; he is great in power; justice and abundant righteousness he will not violate. 24Therefore men fear him; he does not regard any who are wise in their own conceit.”t ▤

t Hebrew in heart

The portrayal of God in v. 22 shows his greatness – as does v. 23, particularly the references to him being the “Almighty” and “great in power”. God’s “justice and abundant righteousness” (v. 23) – aspects of his sovereign rule – are also given as reasons to fear God.

Ps 89:6-7  For who in the skies can be compared to the LORD? Who among the heavenly beingsu is like the LORD, 7a God greatly to be feared in the council of the holy ones, and awesome above all who are around him? ▤

u Hebrew the sons of God, or the sons of might

The heavenly beings fear God because he is incomparable (v. 6) – “more awesome than all” (v. 7).

Ps 99:1  The LORD reigns; let the peoples tremble! He sits enthroned upon the cherubim; let the earth quake! ▤

Dan 6:26-27  I make a decree, that in all my royal dominion people are to tremble and fear before the God of Daniel, for he is the living God, enduring forever; his kingdom shall never be destroyed, and his dominion shall be to the end. 27He delivers and rescues; he works signs and wonders in heaven and on earth, he who has saved Daniel from the power of the lions. ▤

Mal 1:14  Cursed be the cheat who has a male in his flock, and vows it, and yet sacrifices to the Lord what is blemished. For I am a great King, says the LORD of hosts, and my name will be feared among the nations. ▤

Ps 76:11-12  Make your vows to the LORD your God and perform them; let all around him bring gifts to him who is to be feared, 12who cuts off the spirit of princes, who is to be feared by the kings of the earth. ▤

This highlights God’s sovereignty, being sovereign even over other rulers.

- God’s glory is a reason to fear God:

Ps 102:15  Nations will fear the name of the LORD, and all the kings of the earth will fear your glory. ▤

God’s glory is also alluded to in some of the above references, notably Job 37:22.

God’s great deeds . . .

See also:

- Dan 6:26-27 ⇑

1Sam 12:24  Only fear the LORD and serve him faithfully with all your heart. For consider what great things he has done for you. ▤

2Ki 17:36  … but you shall fear the LORD, who brought you out of the land of Egypt with great power and with an outstretched arm. You shall bow yourselves to him, and to him you shall sacrifice. ▤

Ps 65:8  … so that those who dwell at the ends of the earth are in awe at your signs. You make the going out of the morning and the evening to shout for joy. ▤

God’s “signs” are the wonderful things he has done (cf. GNT) – including his “miracles” (NCV™). Fearing them is in effect fearing God as the one who performs such wonders.

Eccl 3:14  I perceived that whatever God does endures forever; nothing can be added to it, nor anything taken from it. God has done it, so that people fear before him. ▤

Isa 29:23  For when he sees his children, the work of my hands, in his midst, they will sanctify my name; they will sanctify the Holy One of Jacob and will stand in awe of the God of Israel. ▤

A deliverance by God and/or a renewal of Israel is in view – possibly a still future renewal at the end of the age. When the people see their many children (cf. NLT) and how great God has made their nation (cf. CEV), they will stand in awe of God – which is akin to fearing him.

Jer 33:9  And this cityv shall be to me a name of joy, a praise and a glory before all the nations of the earth who shall hear of all the good that I do for them. They shall fear and tremble because of all the good and all the prosperity I provide for it. ▤

v Hebrew And it

Mic 7:15-17  As in the days when you came out of the land of Egypt, I will show themw marvelous things. 16The nations shall see and be ashamed of all their might; they shall lay their hands on their mouths; their ears shall be deaf; 17they shall lick the dust like a serpent, like the crawling things of the earth; they shall come trembling out of their strongholds; they shall turn in dread to the LORD our God, and they shall be in fear of you. ▤

w Hebrew him

In v. 16, “they shall lay their hands on their mouths” appears to indicate “awe” (NLT) of God and “dismay” (GNT, cf. AMP). As a result of God’s wonderful acts (v. 15), the nations will understand and be ashamed (v. 16a). Realizing their relative powerlessness (v. 16a), they will be in awe and humbled (v. 16b-17a) and turn in fear to God (v. 17b).

Hab 3:2a  O LORD, I have heard the report of you, and your work, O LORD, do I fear. ▤

Ps 40:1-3  I waited patiently for the LORD; he inclined to me and heard my cry. 2He drew me up from the pit of destruction, out of the miry bog, and set my feet upon a rock, making my steps secure. 3He put a new song in my mouth, a song of praise to our God. Many will see and fear, and put their trust in the LORD. ▤

Ps 64:8-9  They are brought to ruin, with their own tongues turned against them; all who see them will wag their heads. 9Then all mankind fears; they tell what God has brought about and ponder what he has done. ▤

. . . including God’s creative work and control over nature

Ps 33:8-9  Let all the earth fear the LORD; let all the inhabitants of the world stand in awe of him! 9For he spoke, and it came to be; he commanded, and it stood firm. ▤

Verse 9 is referring to God’s creation of the world.

Ps 96:4-5  For great is the LORD, and greatly to be praised; he is to be feared above all gods. 5For all the gods of the peoples are worthless idols, but the LORD made the heavens. ▤

Jer 5:22  Do you not fear me? declares the LORD. Do you not tremble before me? I placed the sand as the boundary for the sea, a perpetual barrier that it cannot pass; though the waves toss, they cannot prevail; though they roar, they cannot pass over it. ▤

Jonah 1:9  And he said to them, “I am a Hebrew, and I fear the LORD, the God of heaven, who made the sea and the dry land.” ▤

Ex 14:26-27, 31  Then the LORD said to Moses, “Stretch out your hand over the sea, that the water may come back upon the Egyptians, upon their chariots, and upon their horsemen.” 27So Moses stretched out his hand over the sea, and the sea returned to its normal course when the morning appeared. And as the Egyptians fled into it, the LORD threwx the Egyptians into the midst of the sea. ▤  … 31Israel saw the great power that the LORD used against the Egyptians, so the people feared the LORD, and they believed in the LORD and in his servant Moses. ▤

x Hebrew shook off

Josh 4:23-24  For the LORD your God dried up the waters of the Jordan for you until you passed over, as the LORD your God did to the Red Sea, which he dried up for us until we passed over, 24so that all the peoples of the earth may know that the hand of the LORD is mighty, that you may fear the LORD your God forever.”y ▤

y Or all the days

1Sam 12:18  So Samuel called upon the LORD, and the LORD sent thunder and rain that day, and all the people greatly feared the LORD and Samuel. ▤

Jonah 1:15-16  So they picked up Jonah and hurled him into the sea, and the sea ceased from its raging. 16Then the men feared the LORD exceedingly, and they offered a sacrifice to the LORD and made vows. ▤

Jonah had indicated that the storm had been brought by God due to him running away from God (cf. vv. 8-10). Jonah had then told the men that by throwing him into the sea it would become calm (vv. 11-12). Thus when this proved true the men realized that God had power over storms and the sea – and consequently greatly feared him.

Nah 1:4-5  He rebukes the sea and makes it dry; he dries up all the rivers; Bashan and Carmel wither; the bloom of Lebanon withers. 5The mountains quake before him; the hills melt; the earth heaves before him, the world and all who dwell in it. ▤

Verse 5b speaks of the world and its people shuddering in fear before God, due to his power over nature (v. 4).

Jer 5:24  They do not say in their hearts, ‘Let us fear the LORD our God, who gives the rain in its season, the autumn rain and the spring rain, and keeps for us the weeks appointed for the harvest.’ ▤

Deut 14:22-23  You shall tithe all the yield of your seed that comes from the field year by year. 23And before the LORD your God, in the place that he will choose, to make his name dwell there, you shall eat the tithe of your grain, of your wine, and of your oil, and the firstborn of your herd and flock, that you may learn to fear the LORD your God always. ▤

This formal, pronounced acknowledgment of God’s provision for them through his control of nature (cf. Jer 5:24 ↑), would foster fear for God in his people (v. 23b).

God’s anger and judgment . . .

Deut 9:19  For I was afraid of the anger and hot displeasure that the LORD bore against you, so that he was ready to destroy you. But the LORD listened to me that time also. ▤

Ps 90:11  Who considers the power of your anger, and your wrath according to the fear of you? ▤

Ps 76:7-9  But you, you are to be feared! Who can stand before you when once your anger is roused? 8From the heavens you uttered judgment; the earth feared and was still, 9when God arose to establish judgment, to save all the humble of the earth. Selah ▤

Prov 24:21-22  My son, fear the LORD and the king, and do not join with those who do otherwise, 22for disaster will arise suddenly from them, and who knows the ruin that will come from them both? ▤

Isa 25:2-3  For you have made the city a heap, the fortified city a ruin; the foreigners’ palace is a city no more; it will never be rebuilt. 3Therefore strong peoples will glorify you; cities of ruthless nations will fear you. ▤

Isa 59:18-19  According to their deeds, so will he repay, wrath to his adversaries, repayment to his enemies; to the coastlands he will render repayment. 19So they shall fear the name of the LORD from the west, and his glory from the rising of the sun; for he will come like a rushing stream,z which the wind of the LORD drives. ▤

z Hebrew a narrow river

This may have a still future judgment ultimately in view.

Amos 3:8  The lion has roared; who will not fear? The Lord GOD has spoken; who can but prophesy? ▤

God’s announcing of coming judgment (cf. vv. 2, 11-15) is here likened to a roar of a lion, rousing fear.

Luke 12:4-5  I tell you, my friends, do not fear those who kill the body, and after that have nothing more that they can do. 5But I will warn you whom to fear: fear him who, after he has killed, has authority to cast into hell.a Yes, I tell you, fear him! ▤

a Greek Gehenna

Acts 5:8-11  And Peter said to her, “Tell me whether youb sold the land for so much.” And she said, “Yes, for so much.” 9But Peter said to her, “How is it that you have agreed together to test the Spirit of the Lord? Behold, the feet of those who have buried your husband are at the door, and they will carry you out.” 10Immediately she fell down at his feet and breathed her last. When the young men came in they found her dead, and they carried her out and buried her beside her husband. 11And great fear came upon the whole church and upon all who heard of these things. ▤

b The Greek for you is plural here

Rom 11:20-21  That is true. They were broken off because of their unbelief, but you stand fast through faith. So do not become proud, but fear. 21For if God did not spare the natural branches, neither will he spare you. ▤

1Pet 1:17  And if you call on him as Father who judges impartially according to each one’s deeds, conduct yourselves with fear throughout the time of your exile, … ▤

Rev 14:6-7  Then I saw another angel flying directly overhead, with an eternal gospel to proclaim to those who dwell on earth, to every nation and tribe and language and people. 7And he said with a loud voice, “Fear God and give him glory, because the hour of his judgment has come, and worship him who made heaven and earth, the sea and the springs of water.” ▤

2Cor 5:10-11  For we must all appear before the judgment seat of Christ, so that each one may receive what is due for what he has done in the body, whether good or evil. 11Therefore, knowing the fear of the Lord, we persuade others. But what we are is known to God, and I hope it is known also to your conscience. ▤

This appears to speak of fear of Christ (v. 11a) being produced by the certainty of his judgment and repayments (v. 10).

Rev 15:4  Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed. ▤

God’s “righteous acts” – here likely primarily judgments – are shown indirectly to be reason to fear God.

. . . Ominous commands to be silent before God in the face of his judgment

The following commands to be silent allude to awe and fear of God, in view of his imminent judgment.

Isa 41:1  Listen to me in silence, O coastlands; let the peoples renew their strength; let them approach, then let them speak; let us together draw near for judgment. ▤

Hab 2:20  But the LORD is in his holy temple; let all the earth keep silence before him. ▤

Some commentators see this as speaking of God being set to call the nations to account; hence the exhortation to be silent as they ready themselves for his judgment.

Zeph 1:7  Be silent before the Lord GOD! For the day of the LORD is near; the LORD has prepared a sacrifice and consecrated his guests. ▤

Zec 2:13  Be silent, all flesh, before the LORD, for he has roused himself from his holy dwelling. ▤

Saying that God “has roused himself” implies that he will soon be “springing into action” (NLT) – which here likely involves bringing down judgment on his people’s enemies.

God’s holiness

God’s holiness involves his separateness from and intolerance of that which is morally impure, with the latter leading to his judgment. Thus God’s holiness – awesome in itself – and its grave implications give good reason to fear him.

Rev 15:4  Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed. ▤

Isa 8:13  But the LORD of hosts, him you shall honor as holy. Let him be your fear, and let him be your dread. ▤

This may well be implying that we should fear God because of his holiness, along with him being “the LORD of hosts”).

Isa 29:23  For when he sees his children, the work of my hands, in his midst, they will sanctify my name; they will sanctify the Holy One of Jacob and will stand in awe of the God of Israel. ▤

This appears to be speaking of the people’s awe of God being inspired in part by their recognition of God’s holiness in light of his work on their behalf – as well as by the work itself.

God’s love and forgiveness

The verses below that speak of God’s love do not actually explicitly state that God’s love is a reason as to why we should fear him. But they do correlate fearing God and acknowledging or having one’s hope in God’s love. As such arguably they suggest that fear of God is in part stimulated by his love.

Ps 33:18-19  Behold, the eye of the LORD is on those who fear him, on those who hope in his steadfast love, 19that he may deliver their soul from death and keep them alive in famine. ▤

Ps 147:11  … but the LORD takes pleasure in those who fear him, in those who hope in his steadfast love. ▤

Ps 118:4  Let those who fear the LORD say, “His steadfast love endures forever.” ▤

Ps 130:4  But with you there is forgiveness, that you may be feared. ▤

Without God’s forgiveness the fear of God that the Bible commands would not be possible – it being a fear which encompasses (among other things) worship, service and even longing for God. In place of it there would only be terror.

1Ki 8:38-40  … whatever prayer, whatever plea is made by any man or by all your people Israel, each knowing the affliction of his own heart and stretching out his hands toward this house, 39then hear in heaven your dwelling place and forgive and act and render to each whose heart you know, according to all his ways (for you, you only, know the hearts of all the children of mankind), 40that they may fear you all the days that they live in the land that you gave to our fathers. ▤

This speaks of God’s forgiveness and his just dealings with people – including his actions on behalf of those who repent – as leading them to fear him.

- God’s confirmation of his promises to his people gives reason to fear him:

Ps 119:38  Confirm to your servant your promise, that you may be feared. ▤

“Confirm” may here have the sense “fulfill” (cf. CEV, GNT, NCV, NIV). As such this would indicate that God’s fulfillment of his wonderful promises to his people leads one to understand that he is the almighty God – inducing awe and fear.

Pray for persecuted Christians

Section E

The Importance of Fearing God (I): Godly Living

Section Jumps

- Fearing God is closely associated with obeying him

- Fear for God is associated with righteous living

- Fearing God compels one to avoid sin and evil

- Fearing God and Jesus Christ ensures we deal rightly with others

- Not fearing God is linked with ungodliness – and the consequences

Fearing God is closely associated with obeying him

See also:

- . . . Instead, fear God and serve him faithfully

Fear of God and obedience of God are often spoken of in conjunction with each other, to the point where it would appear they are inseparable in practice. A key reason for this close relationship is that fear of God, with an appreciation of his power and wrath, is a great stimulus to obeying him (and likewise is a very strong deterrent against disobeying him). This reason is alluded to or implied in at least most of the following verses.

Deut 5:29  Oh that they had such a mind as this always, to fear me and to keep all my commandments, that it might go well with them and with their descendantsc forever! ▤

c Or sons

Deut 6:1-2  Now this is the commandment, the statutes and the rulesd that the LORD your God commanded me to teach you, that you may do them in the land to which you are going over, to possess it, 2that you may fear the LORD your God, you and your son and your son’s son, by keeping all his statutes and his commandments, which I command you, all the days of your life, and that your days may be long. ▤

d Or just decrees; also verse 20

Just as fearing God leads us to obey him, we also fear God by obeying him. Our fear of him is manifested in obedience to him.

Deut 8:6  So you shall keep the commandments of the LORD your God by walking in his ways and by fearing him. ▤

1Sam 12:14  If you will fear the LORD and serve him and obey his voice and not rebel against the commandment of the LORD, and if both you and the king who reigns over you will follow the LORD your God, it will be well. ▤

Ps 103:17-18  But the steadfast love of the LORD is from everlasting to everlasting on those who fear him, and his righteousness to children’s children, 18to those who keep his covenant and remember to do his commandments. ▤

Ps 111:10  The fear of the LORD is the beginning of wisdom; all those who practice it have a good understanding. His praise endures forever! ▤

In view of other translations, practicing the fear of God – “practice it” – can be correlated with obeying God (cf. AMP, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT).

Eccl 12:13  The end of the matter; all has been heard. Fear God and keep his commandments, for this is the whole duty of man.e ▤

e Or the duty of all mankind

Isa 50:10  Who among you fears the LORD and obeys the voice of his servant? Let him who walks in darkness and has no light trust in the name of the LORD and rely on his God. ▤

Hag 1:12  Then Zerubbabel the son of Shealtiel, and Joshua the son of Jehozadak, the high priest, with all the remnant of the people, obeyed the voice of the LORD their God, and the words of Haggai the prophet, as the LORD their God had sent him. And the people feared the LORD. ▤

Eph 6:5  Slaves,f obey your earthly mastersg with fear and trembling, with a sincere heart, as you would Christ, … ▤

f Or servants; Greek bondservants; similarly verse 8

g Or your masters according to the flesh

This implies that we should obey Christ “with fear and trembling”, along with sincerity.

Gen 22:1-2, 9-12  After these things God tested Abraham and said to him, “Abraham!” And he said, “Here am I.” 2He said, “Take your son, your only son Isaac, whom you love, and go to the land of Moriah, and offer him there as a burnt offering on one of the mountains of which I shall tell you.” ▤  … 9When they came to the place of which God had told him, Abraham built the altar there and laid the wood in order and bound Isaac his son and laid him on the altar, on top of the wood. 10Then Abraham reached out his hand and took the knife to slaughter his son. 11But the angel of the LORD called to him from heaven and said, “Abraham, Abraham!” And he said, “Here am I.” 12He said, “Do not lay your hand on the boy or do anything to him, for now I know that you fear God, seeing you have not withheld your son, your only son, from me.” ▤

Heb 11:7  By faith Noah, being warned by God concerning events as yet unseen, in reverent fear constructed an ark for the saving of his household. By this he condemned the world and became an heir of the righteousness that comes by faith. ▤

In “reverent fear” of God, Noah built an ark in obedience to God’s command (cf. Gen 6:14-16). Note that the phrase “in reverent fear” has been rendered: “He obeyed God” (GNT, NCV, NLT, cf. CEV) – pointing to the association here of fear and obedience.

Ps 19:9  … the fear of the LORD is clean, enduring forever; the rulesh of the LORD are true, and righteous altogether. ▤

h Or just decrees

This correlates fear of God with his law (cf. NIrV), using “fear” in reference to the law – as is implied by the context and indicated by a number of commentators. As such it implies that fear of God is linked with obeying God’s law.

- People learn to fear God through hearing his word:

Deut 31:12-13  Assemble the people, men, women, and little ones, and the sojourner within your towns, that they may hear and learn to fear the LORD your God, and be careful to do all the words of this law, 13and that their children, who have not known it, may hear and learn to fear the LORD your God, as long as you live in the land that you are going over the Jordan to possess. ▤

As well as suggesting that fearing God leads one to obey God’s commands – as do the above verses – this also makes the converse point: learning God’s law leads one to fear God (cf. God’s word helps people learn to fear God).

Fear for God is associated with righteous living

See also:

- Job 1:1 ⇓

Prov 14:2  Whoever walks in uprightness fears the LORD, but he who is devious in his ways despises him. ▤

Acts 10:35  … but in every nation anyone who fears him and does what is right is acceptable to him. ▤

2Sam 23:3  The God of Israel has spoken; the Rock of Israel has said to me: When one rules justly over men, ruling in the fear of God, … ▤

2Cor 7:1  Since we have these promises, beloved, let us cleanse ourselves from every defilement of bodyi and spirit, bringing holiness to completion in the fear of God. ▤

i Greek flesh

Fearing God compels one to avoid sin and evil

Ex 20:20  Moses said to the people, “Do not fear, for God has come to test you, that the fear of him may be before you, that you may not sin.” ▤

Prov 16:6  By steadfast love and faithfulness iniquity is atoned for, and by the fear of the LORD one turns away from evil. ▤

Prov 3:7  Be not wise in your own eyes; fear the LORD, and turn away from evil. ▤

Job 1:1  There was a man in the land of Uz whose name was Job, and that man was blameless and upright, one who feared God and turned away from evil. ▤

Prov 8:13  The fear of the LORD is hatred of evil. Pride and arrogance and the way of evil and perverted speech I hate. ▤

Neh 5:9  So I said, “The thing that you are doing is not good. Ought you not to walk in the fear of our God to prevent the taunts of the nations our enemies? ▤

Living in the fear of God enables us to avoid the taunts of our enemies, as it compels us to stop doing that which is not right and so give them nothing for which to condemn us.

- Fearing God guards against turning away from him:

Jer 32:40  I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

Fearing God and Jesus Christ ensures we deal rightly with others

In conjunction with it being a catalyst for obeying God and living righteously, fearing God leads us to deal justly and properly with others.

Ex 18:21  Moreover, look for able men from all the people, men who fear God, who are trustworthy and hate a bribe, and place such men over the people as chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. ▤

This implies that people who fear God are trustworthy. So capable people who fear God can be trusted to justly exercise authority over others.

Lev 19:14, 32  You shall not curse the deaf or put a stumbling block before the blind, but you shall fear your God: I am the LORD. ▤  … 32“You shall stand up before the gray head and honor the face of an old man, and you shall fear your God: I am the LORD. ▤

Lev 25:17, 36, 43  You shall not wrong one another, but you shall fear your God, for I am the LORD your God. ▤  … 36Take no interest from him or profit, but fear your God, that your brother may live beside you. ▤  … 43You shall not rule over him ruthlessly but shall fear your God. ▤

Note that vv. 36, 43 refer to fellow Israelites who had become poor and, in the latter case, had sold themselves as slaves.

2Sam 23:3-4  The God of Israel has spoken; the Rock of Israel has said to me: When one rules justly over men, ruling in the fear of God, 4he dawns on them like the morning light, like the sun shining forth on a cloudless morning, like rainj that makes grass to sprout from the earth. ▤

j Hebrew from rain

A righteous ruler who rules over others in the fear of God brings great blessing to those subject to him.

1Ki 18:3-4  And Ahab called Obadiah, who was over the household. (Now Obadiah feared the LORD greatly, 4and when Jezebel cut off the prophets of the LORD, Obadiah took a hundred prophets and hid them by fifties in a cave and fed them with bread and water.) ▤

2Chr 19:7-9  Now then, let the fear of the LORD be upon you. Be careful what you do, for there is no injustice with the LORD our God, or partiality or taking bribes.” 8Moreover, in Jerusalem Jehoshaphat appointed certain Levites and priests and heads of families of Israel, to give judgment for the LORD and to decide disputed cases. They had their seat at Jerusalem. 9And he charged them: “Thus you shall do in the fear of the LORD, in faithfulness, and with your whole heart: … ▤

In v. 7 Jehoshaphat urges his judges to fear the LORD so that they will be compelled to judge carefully and without any injustice. Most likely this thought is also behind his exhortation in v. 9.

Neh 5:15  The former governors who were before me laid heavy burdens on the people and took from them for their daily rationk forty shekelsl of silver. Even their servants lorded it over the people. But I did not do so, because of the fear of God. ▤

k Compare Vulgate; Hebrew took from them with food and wine afterward

l A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

Neh 7:2  I gave my brother Hanani and Hananiah the governor of the castle charge over Jerusalem, for he was a more faithful and God-fearing man than many. ▤

Nehemiah put Hananiah in charge over Jerusalem because of his fear of God, which would ensure that he governed justly.

Job 31:16-23  If I have withheld anything that the poor desired, or have caused the eyes of the widow to fail, 17or have eaten my morsel alone, and the fatherless has not eaten of it 18(for from my youth the fatherlessm grew up with me as with a father, and from my mother’s womb I guided the widown), 19if I have seen anyone perish for lack of clothing, or the needy without covering, 20if his body has not blessed me,o and if he was not warmed with the fleece of my sheep, 21if I have raised my hand against the fatherless, because I saw my help in the gate, 22then let my shoulder blade fall from my shoulder, and let my arm be broken from its socket. 23For I was in terror of calamity from God, and I could not have faced his majesty. ▤

m Hebrew he

n Hebrew her

o Hebrew if his loins have not blessed me

Eph 5:20-21  … giving thanks always and for everything to God the Father in the name of our Lord Jesus Christ, 21submitting to one another out of reverence for Christ. ▤

Such “reverence for Christ” is akin to “fear of Christ” (NASB).

Col 3:22  Slaves,p obey in everything those who are your earthly masters,q not by way of eye-service, as people-pleasers, but with sincerity of heart, fearing the Lord. ▤

p Or Servants; Greek Bondservants

q Or your masters according to the flesh

Titus 2:3  Older women likewise are to be reverent in behavior, not slanderers or slaves to much wine. They are to teach what is good, … ▤

Presumably the instruction to “be reverent in behavior” involves reverence towards God. It fosters avoidance of such things as slandering others.

Deut 25:18  … how he attacked you on the way when you were faint and weary, and cut off your tail, those who were lagging behind you, and he did not fear God. ▤

Ill treatment of others reflects a lack of fear of God (cf. Mal 3:5 ↓).

Mal 3:5  Then I will draw near to you for judgment. I will be a swift witness against the sorcerers, against the adulterers, against those who swear falsely, against those who oppress the hired worker in his wages, the widow and the fatherless, against those who thrust aside the sojourner, and do not fear me, says the LORD of hosts. ▤

This refers to the Messiah coming to judge.

- Fearing Jesus Christ leads us to try to persuade others to respond to him:

2Cor 5:11  Therefore, knowing the fear of the Lord, we persuade others. But what we are is known to God, and I hope it is known also to your conscience. ▤

Not fearing God is linked with ungodliness – and the consequences

See also:

- Deut 25:18 ⇑; Mal 3:5 ⇑

Ps 36:1  Transgression speaks to the wicked deep in his heart;r there is no fear of God before his eyes. ▤

r Some Hebrew manuscripts, Syriac, Jerome (compare Septuagint); most Hebrew manuscripts in my heart

Jer 3:8  She saw that for all the adulteries of that faithless one, Israel, I had sent her away with a decree of divorce. Yet her treacherous sister Judah did not fear, but she too went and played the whore. ▤

Having no fear of God, Judah was unfaithful to him.

Deut 28:58-59  If you are not careful to do all the words of this law that are written in this book, that you may fear this glorious and awesome name, the LORD your God, 59then the LORD will bring on you and your offspring extraordinary afflictions, afflictions severe and lasting, and sicknesses grievous and lasting. ▤

This gives some of the curses for not obeying God’s law – and so not fearing him (v. 58) – under the first covenant.

Ps 55:19  God will give ear and humble them, he who is enthroned from of old, Selah because they do not change and do not fear God. ▤

Prov 1:29-31  Because they hated knowledge and did not choose the fear of the LORD, 30would have none of my counsel and despised all my reproof, 31therefore they shall eat the fruit of their way, and have their fill of their own devices. ▤

This speaks of spurning godly wisdom along with not fearing God (vv. 29-30), and the inherent consequences (v. 31).

Eccl 8:13  But it will not be well with the wicked, neither will he prolong his days like a shadow, because he does not fear before God. ▤

Isa 5:12-13  They have lyre and harp, tambourine and flute and wine at their feasts, but they do not regard the deeds of the LORD, or see the work of his hands. 13Therefore my people go into exile for lack of knowledge;s their honored men go hungry,t and their multitude is parched with thirst. ▤

s Or without their knowledge

t Or die of hunger

Lack of regard and respect for God’s deeds (v. 12) – essentially a lack of fear or reverence of God himself – produced a “lack of understanding” (v. 13) of God and his ways, with the consequences (v. 13).

Jer 2:19  Your evil will chastise you, and your apostasy will reprove you. Know and see that it is evil and bitter for you to forsake the LORD your God; the fear of me is not in you, declares the Lord GOD of hosts. ▤

Jer 44:10-11  They have not humbled themselves even to this day, nor have they feared, nor walked in my law and my statutes that I set before you and before your fathers. 11“Therefore thus says the LORD of hosts, the God of Israel: Behold, I will set my face against you for harm, to cut off all Judah. ▤

Hos 10:1-3  Israel is a luxuriant vine that yields its fruit. The more his fruit increased, the more altars he built; as his country improved, he improved his pillars. 2Their heart is false; now they must bear their guilt. The LORDu will break down their altars and destroy their pillars. 3For now they will say: “We have no king, for we do not fear the LORD; and a king—what could he do for us?” ▤

u Hebrew He

This seems to be foretelling the situation in Israel following the Assyrian invasion – through which God would destroy the various elements of their false and pagan worship (v. 2). Israel would be leaderless and without hope, because of their unfaithfulness, not fearing the LORD (v. 3).

Pray for persecuted Christians

Section F

The Importance of Fearing God (II): Blessings

Section Jumps

- God delivers and protects those who fear him

- Fear of God leads to life . . .

- . . . along with physical and material blessings

- Fear of God is the beginning of wisdom and knowledge

- Further present-day blessings of fearing God

- Future blessings for those who fear God

God delivers and protects those who fear him

See also:

- Prov 19:23 ⇓; Mal 2:5 ⇓

2Ki 17:39  … but you shall fear the LORD your God, and he will deliver you out of the hand of all your enemies. ▤

Ps 33:18-19  Behold, the eye of the LORD is on those who fear him, on those who hope in his steadfast love, 19that he may deliver their soul from death and keep them alive in famine. ▤

Ps 34:7  The angel of the LORD encamps around those who fear him, and delivers them. ▤

Some think the term “angel of the LORD” may be an indirect reference to the LORD – as elsewhere it appears to be identified with him – or possibly even denotes the preincarnate Jesus Christ. It is at least speaking of an angel of some significance, with a very close association with God.

Ps 85:9  Surely his salvation is near to those who fear him, that glory may dwell in our land. ▤

Ps 145:19  He fulfills the desire of those who fear him; he also hears their cry and saves them. ▤

Note that particularly in view of the latter part of the verse, “desires” may primarily be speaking of “needs” (GNT, NIrV).

Ps 31:19-20  Oh, how abundant is your goodness, which you have stored up for those who fear you and worked for those who take refuge in you, in the sight of the children of mankind! 20In the cover of your presence you hide them from the plots of men; you store them in your shelter from the strife of tongues. ▤

Ps 60:4  You have set up a banner for those who fear you, that they may flee to it from the bow.v Selah ▤

v Or that it may be displayed because of truth

The meaning of this is not altogether clear, but a number of commentators take it to be a reference to God providing a rallying point or place of defense against enemies.

Ps 115:11  You who fear the LORD, trust in the LORD! He is their help and their shield. ▤

Prov 14:26  In the fear of the LORD one has strong confidence, and his children will have a refuge. ▤

Isa 8:13-14  But the LORD of hosts, him you shall honor as holy. Let him be your fear, and let him be your dread. 14And he will become a sanctuary and a stone of offense and a rock of stumbling to both houses of Israel, a trap and a snare to the inhabitants of Jerusalem. ▤

Verse 14 appears to speak of God being a sanctuary for those who fear him in contrast to the unfaithful houses of Israel (cf. AMP, CEV, NCV, NLT).

Isa 33:6  … and he will be the stability of your times, abundance of salvation, wisdom, and knowledge; the fear of the LORD is Zion’sw treasure. ▤

w Hebrew his

This suggests that the fear of God brings the aforementioned blessings (cf. NIV, NLT).

Fear of God leads to life . . .

See also:

- Deut 6:24 ⇓; Prov 22:4 ⇓

The usages of “life” in this subsection appear to have in view either life as opposed to premature death (cf. Prov 14:27 ↓; Eccl 8:13 ↓) – even longevity (cf. Prov 10:27 ↓) – or a fullness of life. Possibly some have both in view.

Prov 19:23  The fear of the LORD leads to life, and whoever has it rests satisfied; he will not be visited by harm. ▤

Prov 10:27  The fear of the LORD prolongs life, but the years of the wicked will be short. ▤

Prov 14:27  The fear of the LORD is a fountain of life, that one may turn away from the snares of death. ▤

Mal 2:5  My covenant with him was one of life and peace, and I gave them to him. It was a covenant of fear, and he feared me. He stood in awe of my name. ▤

This appears to be referring to the covenant made with the priest Phinehas (cf. Num 25:10-13). Phinehas feared God and God gave him life and peace.

Eccl 8:13  But it will not be well with the wicked, neither will he prolong his days like a shadow, because he does not fear before God. ▤

. . . along with physical and material blessings

The physical and material blessings spoken of here reflect those of the first covenant. As such, mostly they have a limited application under the second covenant.

Deut 6:24  And the LORD commanded us to do all these statutes, to fear the LORD our God, for our good always, that he might preserve us alive, as we are this day. ▤

Ps 25:12a, 13  Who is the man who fears the LORD? ▤  … 13His soul shall abide in well-being, and his offspring shall inherit the land. ▤

The phrase “shall inherit the land” (v. 13) firstly refers to Canaan, the Promised Land. But arguably the verse has a more far-reaching application – to all believers and all the earth (cf. Matt 5:5).

Ps 34:9  Oh, fear the LORD, you his saints, for those who fear him have no lack! ▤

Probably a lack of material needs is in view here, although this certainly has a spiritual application.

Ps 111:5  He provides food for those who fear him; he remembers his covenant forever. ▤

Ps 112:1-3  x Praise the LORD! Blessed is the man who fears the LORD, who greatly delights in his commandments! 2His offspring will be mighty in the land; the generation of the upright will be blessed. 3Wealth and riches are in his house, and his righteousness endures forever. ▤

x This psalm is an acrostic poem, each line beginning with the successive letters of the Hebrew alphabet

Here “mighty” (v. 2) refers to being “successful” (NLT) or “powerful” (GNT, NCV; cf. CEV).

Ps 128:1-4  Blessed is everyone who fears the LORD, who walks in his ways! 2You shall eat the fruit of the labor of your hands; you shall be blessed, and it shall be well with you. 3Your wife will be like a fruitful vine within your house; your children will be like olive shoots around your table. 4Behold, thus shall the man be blessed who fears the LORD. ▤

Prov 3:7-8  Be not wise in your own eyes; fear the LORD, and turn away from evil. 8It will be healing to your fleshy and refreshmentz to your bones. ▤

y Hebrew navel

z Or medicine

Prov 22:4  The reward for humility and fear of the LORD is riches and honor and life.a ▤

a Or The reward for humility is the fear of the LORD, riches and honor and life

Ex 1:21  And because the midwives feared God, he gave them families. ▤

In fear of God, the Israelite midwives did not carry out the Egyptian king’s order to kill the Hebrew baby boys – and so God blessed them accordingly.

- It is better to have a little with the fear of God, than great wealth with trouble:

Prov 15:16  Better is a little with the fear of the LORD than great treasure and trouble with it. ▤

Fear of God is the beginning of wisdom and knowledge

Fearing God is the beginning of wisdom as it moves one to base one’s thinking and life on God and his teachings – which are the source of true, godly wisdom.

Ps 111:10  The fear of the LORD is the beginning of wisdom; all those who practice it have a good understanding. His praise endures forever! ▤

Prov 9:10  The fear of the LORD is the beginning of wisdom, and the knowledge of the Holy One is insight. ▤

Prov 1:7  The fear of the LORD is the beginning of knowledge; fools despise wisdom and instruction. ▤

Prov 15:33  The fear of the LORD is instruction in wisdom, and humility comes before honor. ▤

Prov 31:26, 30  She opens her mouth with wisdom, and the teaching of kindness is on her tongue. ▤  … 30Charm is deceitful, and beauty is vain, but a woman who fears the LORD is to be praised. ▤

A woman who fears the LORD (v. 30) speaks with wisdom (v. 26).

Isa 33:6  … and he will be the stability of your times, abundance of salvation, wisdom, and knowledge; the fear of the LORD is Zion’sb treasure. ▤

b Hebrew his

As noted earlier, this suggests that the fear of God brings the aforementioned blessings.

Job 28:28  And he said to man, ‘Behold, the fear of the Lord, that is wisdom, and to turn away from evil is understanding.’ ▤

Prov 2:5-6  … then you will understand the fear of the LORD and find the knowledge of God. 6For the LORD gives wisdom; from his mouth come knowledge and understanding; … ▤

Note that the preceding verses speak of obeying godly instruction (cf. v. 1) and seeking wisdom (cf. vv. 2-4) as leading to this fear and knowledge of God (v. 5). These two verses here in turn point to the fear of God as being vital to gaining God’s “wisdom, …knowledge and understanding” (v. 6).

Mic 6:9  The voice of the LORD cries to the city— and it is sound wisdom to fear your name: “Hear of the rod and of him who appointed it!c ▤

c The meaning of the Hebrew is uncertain

Ps 2:10-11  Now therefore, O kings, be wise; be warned, O rulers of the earth. 11Serve the LORD with fear, and rejoice with trembling. ▤

This associates serving God in fear (v. 11) with being wise (v. 10).

- Spurning godly knowledge is linked with not fearing God:

Prov 1:29  Because they hated knowledge and did not choose the fear of the LORD, … ▤

Further present-day blessings of fearing God

Acts 10:34-35  So Peter opened his mouth and said: “Truly I understand that God shows no partiality, 35but in every nation anyone who fears him and does what is right is acceptable to him. ▤

Ps 147:11  … but the LORD takes pleasure in those who fear him, in those who hope in his steadfast love. ▤

Ps 31:19  Oh, how abundant is your goodness, which you have stored up for those who fear you and worked for those who take refuge in you, in the sight of the children of mankind! ▤

Ps 103:11, 13-14, 17-18  For as high as the heavens are above the earth, so great is his steadfast love toward those who fear him; ▤  … 13As a father shows compassion to his children, so the LORD shows compassion to those who fear him. 14For he knows our frame;d he remembers that we are dust. ▤  … 17But the steadfast love of the LORD is from everlasting to everlasting on those who fear him, and his righteousness to children’s children, 18to those who keep his covenant and remember to do his commandments. ▤

d Or knows how we are formed

Luke 1:50  And his mercy is for those who fear him from generation to generation. ▤

Ps 25:12, 14  Who is the man who fears the LORD? Him will he instruct in the way that he should choose. ▤  … 14The friendshipe of the LORD is for those who fear him, and he makes known to them his covenant. ▤

e Or The secret counsel

The second half of v. 14 appears to say that God tells such a person about his covenant with his people. But the thrust of it may well be either that God: “affirms his covenant with them” (GNT); makes a covenant with them (cf. CEV); or draws them into his covenant with his people.

Ps 61:5  For you, O God, have heard my vows; you have given me the heritage of those who fear your name. ▤

Commentators differ as to what “heritage” may refer. Quite possibly it refers primarily to the covenant blessings. It can also be applied to all that God promises to his people.

Ps 145:19  He fulfills the desire of those who fear him; he also hears their cry and saves them. ▤

Jer 32:39-40  I will give them one heart and one way, that they may fear me forever, for their own good and the good of their children after them. 40I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

As noted earlier, this speaks primarily of Israel in the end times, with God spiritual renewing Israel and greatly blessing it.

Prov 28:14  Blessed is the one who fears the LORD always, but whoever hardens his heart will fall into calamity. ▤

Ps 115:13  … he will bless those who fear the LORD, both the small and the great. ▤

Eccl 7:16-18  Be not overly righteous, and do not make yourself too wise. Why should you destroy yourself? 17Be not overly wicked, neither be a fool. Why should you die before your time? 18It is good that you should take hold of this, and from that withhold not your hand, for the one who fears God shall come out from both of them. ▤

The phrase “overly righteous” (v. 16) is usually understood to denote legalism or self-righteousness. The phrase “too wise” (v. 16) may be referring to considering oneself wise, or a preoccupation with wisdom itself with an over reliance on it rather than on God. Presumably the exhortation to “not be overly wicked” (v. 17) is not implying that it is alright to be somewhat wicked; more likely it means that we should not capitulate to sin. The one who fears God will avoid all such extremes (v. 18).

Future blessings for those who fear God

See also:

- Ps 103:17 ⇑; Luke 1:50 ⇑

Prov 23:17-18  Let not your heart envy sinners, but continue in the fear of the LORD all the day. 18Surely there is a future, and your hope will not be cut off. ▤

Such “a future” and “hope” would involve experiencing God’s goodness.

Eccl 8:12  Though a sinner does evil a hundred times and prolongs his life, yet I know that it will be well with those who fear God, because they fear before him. ▤

Mal 3:16-17  Then those who feared the LORD spoke with one another. The LORD paid attention and heard them, and a book of remembrance was written before him of those who feared the LORD and esteemed his name. 17“They shall be mine, says the LORD of hosts, in the day when I make up my treasured possession, and I will spare them as a man spares his son who serves him. ▤

This has the day of God’s final judgment in view (cf. Mal 4:2-3 ↓; Rev 1:18 ↓).

Mal 4:2-3  But for you who fear my name, the sun of righteousness shall rise with healing in its wings. You shall go out leaping like calves from the stall. 3And you shall tread down the wicked, for they will be ashes under the soles of your feet, on the day when I act, says the LORD of hosts. ▤

The setting is the day of the Lord – “the day when I do these things” (v. 3; cf. v. 1). As such it is applicable to the day of Jesus Christ’s return and/or God’s final judgment. In v. 2a righteousness is likened to the sun, bringing “healing like the sun’s rays” (GNT, cf. CEV, NCV). The thought is that those who fear God will experience the manifestation of his righteousness (cf. Ps 103:17 ⇑), bringing restoration.

Rev 11:18  The nations raged, but your wrath came, and the time for the dead to be judged, and for rewarding your servants,f the prophets and saints, and those who fear your name, both small and great, and for destroying the destroyers of the earth. ▤

f Greek bondservants

The day of God’s final judgment is in view, when his people who fear him will be rewarded.

Heb 4:1  Therefore, while the promise of entering his rest still stands, let us fear lest any of you should seem to have failed to reach it. ▤

This speaks of the fear of God as being vital to securing entry into God’s eternal rest.

- One who fears the LORD can laugh at the days to come:

Prov 31:25  Strength and dignity are her clothing, and she laughs at the time to come. ▤

This speaks of “an excellent wife” (v. 10), “who fears the LORD” (v. 30).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Obeying God

See also:

- The Need to Obey God

The concept of obeying God permeates the whole Bible – the New Testament as well as the Old Testament. It is fundamental to a functional and healthy relationship with God. A related concept is that of following Jesus Christ, which likewise is relevant to all aspects of the Christian’s life.

Note the section cross-referenced above, which has been placed in 21. Being Right with God, in the second half of the chapter which is entitled Staying Right with God. It is obviously also very pertinent to this topic, Obeying God.

Section A

Obey God

Section Jumps

- Keep God’s commands

- Do all that God commands

- Obey God always – forever

- Do God’s will . . .

- . . . Do what pleases God

- Obey Jesus Christ

- We should obey God because he is our God . . .

- . . . It is no good expressing commitment to God and Jesus Christ without obeying them

- We should obey God and Jesus Christ because of the great things they have done for us

- Note: Implications of not obeying God

Keep God’s commands

See also:

- Do what you learn of God’s and Jesus Christ’s word . . .

- . . . Do not just listen to God’s word

Deut 4:13  And he declared to you his covenant, which he commanded you to perform, that is, the Ten Commandments,a and he wrote them on two tablets of stone. ▤

a Hebrew words

Deut 6:17  You shall diligently keep the commandments of the LORD your God, and his testimonies and his statutes, which he has commanded you. ▤

Deut 13:4  You shall walk after the LORD your God and fear him and keep his commandments and obey his voice, and you shall serve him and hold fast to him. ▤

Eccl 12:13  The end of the matter; all has been heard. Fear God and keep his commandments, for this is the whole duty of man.b ▤

b Or the duty of all mankind

1Jn 3:21-22  Beloved, if our heart does not condemn us, we have confidence before God; 22and whatever we ask we receive from him, because we keep his commandments and do what pleases him. ▤

Ps 119:57, 59, 101  The LORD is my portion; I promise to keep your words. ▤  … 59When I think on my ways, I turn my feet to your testimonies; ▤  … 101I hold back my feet from every evil way, in order to keep your word. ▤

In v. 59, “testimonies” (cf. vv. 129, 167-168 ↓) denotes God’s written laws.

2Sam 22:22  For I have kept the ways of the LORD and have not wickedly departed from my God. ▤

To keep “the ways of the LORD” is to live the way God wants one to (cf. NIrV) – essentially to obey God’s commands.

Num 9:23  At the command of the LORD they camped, and at the command of the LORD they set out. They kept the charge of the LORD, at the command of the LORD by Moses. ▤

1Ki 12:24  ‘Thus says the LORD, You shall not go up or fight against your relatives the people of Israel. Every man return to his home, for this thing is from me.’” So they listened to the word of the LORD and went home again, according to the word of the LORD. ▤

- Reasons to keep God’s commands:

Ps 119:129, 167-168  Your testimonies are wonderful; therefore my soul keeps them. ▤  … 167My soul keeps your testimonies; I love them exceedingly. 168I keep your precepts and testimonies, for all my ways are before you. ▤

The psalmist kept God’s commands because: they are wonderful (v. 129); he loved them (v. 167); and he knew that God was aware of all he did (v. 168).

Do all that God commands

Note that most of the following verses speak of obeying all of the Mosaic Law, which was what God’s covenant with Israel was based on. Under the new covenant instituted by Jesus Christ, believers are still to obey all the law’s commands that remain pertinent under the new covenant. These commands are basically those pertaining to believers’ spiritual relationship with God and their relationships with other people. The elements of the law that have been annulled by what Jesus Christ has accomplished and the new covenant include commands governing: the role of the priests; ritual worship; sacrifices for sin; and ceremonial cleanness.

Ex 24:3, 7  Moses came and told the people all the words of the LORD and all the rules.c And all the people answered with one voice and said, “All the words that the LORD has spoken we will do.” ▤  … 7Then he took the Book of the Covenant and read it in the hearing of the people. And they said, “All that the LORD has spoken we will do, and we will be obedient.” ▤

c Or all the just decrees

Lev 19:37  And you shall observe all my statutes and all my rules, and do them: I am the LORD. ▤

Josh 1:7-8  Only be strong and very courageous, being careful to do according to all the law that Moses my servant commanded you. Do not turn from it to the right hand or to the left, that you may have good successd wherever you go. 8This Book of the Law shall not depart from your mouth, but you shall meditate on it day and night, so that you may be careful to do according to all that is written in it. For then you will make your way prosperous, and then you will have good success. ▤

d Or may act wisely

“Do not turn from it to the right hand or to the left” (cf. 23:6) is an exhortation to not diverge from God’s instructions in any way – to follow them in every detail.

Deut 8:1  The whole commandment that I command you today you shall be careful to do, that you may live and multiply, and go in and possess the land that the LORD swore to give to your fathers. ▤

Deut 15:5  … if only you will strictly obey the voice of the LORD your God, being careful to do all this commandment that I command you today. ▤

Deut 29:29  The secret things belong to the LORD our God, but the things that are revealed belong to us and to our children forever, that we may do all the words of this law. ▤

The “secret things” primarily refers to the “words of this law”, that he has revealed (cf. GNT, CEV).

2Ki 17:13  Yet the LORD warned Israel and Judah by every prophet and every seer, saying, “Turn from your evil ways and keep my commandments and my statutes, in accordance with all the Law that I commanded your fathers, and that I sent to you by my servants the prophets.” ▤

2Ki 21:8  And I will not cause the feet of Israel to wander anymore out of the land that I gave to their fathers, if only they will be careful to do according to all that I have commanded them, and according to all the Law that my servant Moses commanded them. ▤

Gen 6:22  Noah did this; he did all that God commanded him. ▤

Josh 11:15  Just as the LORD had commanded Moses his servant, so Moses commanded Joshua, and so Joshua did. He left nothing undone of all that the LORD had commanded Moses. ▤

2Sam 22:23  For all his rules were before me, and from his statutes I did not turn aside. ▤

Luke 17:10  So you also, when you have done all that you were commanded, say, ‘We are unworthy servants;e we have only done what was our duty.’ ▤

e Greek bondservants

- The importance of obeying even the least of God’s commands:

Matt 5:19  Therefore whoever relaxes one of the least of these commandments and teaches others to do the same will be called least in the kingdom of heaven, but whoever does them and teaches them will be called great in the kingdom of heaven. ▤

Obey God always – forever

Deut 11:1  You shall therefore love the LORD your God and keep his charge, his statutes, his rules, and his commandments always. ▤

2Ki 17:37a  And the statutes and the rules and the law and the commandment that he wrote for you, you shall always be careful to do. ▤

1Chr 28:7  I will establish his kingdom forever if he continues strong in keeping my commandments and my rules, as he is today. ▤

Ps 119:44, 112  I will keep your law continually, forever and ever, ▤  … 112I incline my heart to perform your statutes forever, to the end.f ▤

f Or statutes; the reward is eternal

Deut 12:1  These are the statutes and rules that you shall be careful to do in the land that the LORD, the God of your fathers, has given you to possess, all the days that you live on the earth. ▤

1Ki 15:5  … because David did what was right in the eyes of the LORD and did not turn aside from anything that he commanded him all the days of his life, except in the matter of Uriah the Hittite. ▤

Job 23:11-12  My foot has held fast to his steps; I have kept his way and have not turned aside. 12I have not departed from the commandment of his lips; I have treasured the words of his mouth more than my portion of food. ▤

Acts 23:1  And looking intently at the council, Paul said, “Brothers, I have lived my life before God in all good conscience up to this day.” ▤

Phil 2:12  Therefore, my beloved, as you have always obeyed, so now, not only as in my presence but much more in my absence, work out your own salvation with fear and trembling, … ▤

Here and in 1 Timothy 6:13-14 below Paul speaks of obedience to his commands, which ultimately were commands of God passed on by Paul.

1Tim 6:13-14  I charge you in the presence of God, who gives life to all things, and of Christ Jesus, who in his testimony beforeg Pontius Pilate made the good confession, 14to keep the commandment unstained and free from reproach until the appearing of our Lord Jesus Christ, … ▤

g Or in the time of

Mic 4:5  For all the peoples walk each in the name of its god, but we will walk in the name of the LORD our God forever and ever. ▤

To “walk in the name of the LORD” involves following God (cf. CEV, NCV, NLT) and his will, confessing his name, and trusting in him.

- Do not delay to obey God’s commands:

Ps 119:60  I hasten and do not delay to keep your commandments. ▤

Do God’s will . . .

See also:

- Heb 13:20-21 ⇓

- Do the work assigned to you . . .

- . . . Carry out God’s will

Ezra 10:11a  Now then make confession to the LORD, the God of your fathers and do his will. ▤

Ps 40:8  I delight to do your will, O my God; your law is within my heart. ▤

Acts 13:22  And when he had removed him, he raised up David to be their king, of whom he testified and said, ‘I have found in David the son of Jesse a man after my heart, who will do all my will.’ ▤

Col 4:12  Epaphras, who is one of you, a servant of Christ Jesus, greets you, always struggling on your behalf in his prayers, that you may stand mature and fully assured in all the will of God. ▤

In the last clause, Paul appears to be speaking of conformity or obedience to God’s will (cf. CEV, GNT) and/or being fully assured of what it involves (cf. CEV, GNT, NLT, NRSV).

1Pet 4:1-2  Since therefore Christ suffered in the flesh,h arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, 2so as to live for the rest of the time in the flesh no longer for human passions but for the will of God. ▤

h Some manuscripts add for us; some for you

1Thes 4:3  For this is the will of God, your sanctification:i that you abstain from sexual immorality; … ▤

i Or your holiness

The implication is that we are to act in accordance with God’s will (cf. 1Thes 5:16-18 ↓).

1Thes 5:16-18  Rejoice always, 17pray without ceasing, 18give thanks in all circumstances; for this is the will of God in Christ Jesus for you. ▤

. . . Do what pleases God

1Thes 4:1  Finally, then, brothers,j we ask and urge you in the Lord Jesus, that as you received from us how you ought to walk and to please God, just as you are doing, that you do so more and more. ▤

j Or brothers and sisters; also verses 10, 13

1Jn 3:21-22  Beloved, if our heart does not condemn us, we have confidence before God; 22and whatever we ask we receive from him, because we keep his commandments and do what pleases him. ▤

John 8:29  And he who sent me is with me. He has not left me alone, for I always do the things that are pleasing to him. ▤

Note that earlier at Jesus’ baptism, God had testified that Jesus had pleased him – ‘… and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son, with whom I am well pleased.”’ (Matt 3:17)

1Tim 5:4  But if a widow has children or grandchildren, let them first learn to show godliness to their own household and to make some return to their parents, for this is pleasing in the sight of God. ▤

Heb 13:20-21  Now may the God of peace who brought again from the dead our Lord Jesus, the great shepherd of the sheep, by the blood of the eternal covenant, 21equip you with everything good that you may do his will, working in usk that which is pleasing in his sight, through Jesus Christ, to whom be glory forever and ever. Amen. ▤

k Some manuscripts you

An implication of this prayer is that we should do God’s will and be or do what is pleasing to him.

Isa 56:4-5  For thus says the LORD: “To the eunuchs who keep my Sabbaths, who choose the things that please me and hold fast my covenant, 5I will give in my house and within my walls a monument and a name better than sons and daughters; I will give them an everlasting name that shall not be cut off. ▤

To “choose the things that please me” is essentially to “choose to do what pleases me” (NIrV®, NLT; cf. GNT).

Deut 6:18  And you shall do what is right and good in the sight of the LORD, that it may go well with you, and that you may go in and take possession of the good land that the LORD swore to give to your fathers … ▤

- We should live for God:

1Cor 8:6  … yet for us there is one God, the Father, from whom are all things and for whom we exist, and one Lord, Jesus Christ, through whom are all things and through whom we exist. ▤

Obey Jesus Christ

Matt 28:19-20  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them inl the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

l Or into

John 15:10  If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. ▤

Eph 6:5  Slaves,m obey your earthly mastersn with fear and trembling, with a sincere heart, as you would Christ, … ▤

m Or servants; Greek bondservants; similarly verse 8

n Or your masters according to the flesh

1Pet 1:2  … according to the foreknowledge of God the Father, in the sanctification of the Spirit, for obedience to Jesus Christ and for sprinkling with his blood: May grace and peace be multiplied to you. ▤

Isa 50:10a  Who among you fears the LORD and obeys the voice of his servant? ▤

This speaks of the messianic servant – Jesus Christ – whom we should obey.

Acts 26:19  Therefore, O King Agrippa, I was not disobedient to the heavenly vision, … ▤

Paul is referring to his vision of Jesus Christ on the road to Damascus in which Christ appointed him as a witness to Jews and Gentiles (cf. vv. 15-18).

2Cor 10:5  We destroy arguments and every lofty opinion raised against the knowledge of God, and take every thought captive to obey Christ, … ▤

This reflects that we should bring “every thought” of our own into obedience to Christ.

John 2:5-9  His mother said to the servants, “Do whatever he tells you.” 6Now there were six stone water jars there for the Jewish rites of purification, each holding twenty or thirty gallons.o 7Jesus said to the servants, “Fill the jars with water.” And they filled them up to the brim. 8And he said to them, “Now draw some out and take it to the master of the feast.” So they took it. 9When the master of the feast tasted the water now become wine, and did not know where it came from (though the servants who had drawn the water knew), the master of the feast called the bridegroom … ▤

o Greek two or three measures (metrētas); a metrētēs was about 10 gallons or 35 liters

The servants at the wedding banquet presumably were not obeying as followers of Jesus. Nevertheless their prompt obedience on this occasion provides a good example of obedience to him.

Rev 2:26  The one who conquers and who keeps my works until the end, to him I will give authority over the nations, … ▤

The phrase “keeps my works” likely refers to doing what Jesus Christ wants them to do.

- Submit to Christ:

Eph 5:22-24  Wives, submit to your own husbands, as to the Lord. 23For the husband is the head of the wife even as Christ is the head of the church, his body, and is himself its Savior. 24Now as the church submits to Christ, so also wives should submit in everything to their husbands. ▤

We should obey God because he is our God . . .

See also:

- . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

- [Reasons to serve God:] He is our God, who has done great things for us

Ezek 20:19  I am the LORD your God; walk in my statutes, and be careful to obey my rules, … ▤

Ex 20:1-2  And God spoke all these words, saying, 2“I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery. ▤

God’s statement in v. 2 introduces the Ten Commandments; the Israelites were to obey the LORD’s commandments as he was their God, who had redeemed them.

Deut 26:17  You have declared today that the LORD is your God, and that you will walk in his ways, and keep his statutes and his commandments and his rules, and will obey his voice. ▤

Lev 18:4  You shall follow my rulesp and keep my statutes and walk in them. I am the LORD your God. ▤

p Or my just decrees; also verse 5

1Ki 18:21  And Elijah came near to all the people and said, “How long will you go limping between two different opinions? If the LORD is God, follow him; but if Baal, then follow him.” And the people did not answer him a word. ▤

Ps 40:8  I delight to do your will, O my God; your law is within my heart. ▤

Ps 44:4  You are my King, O God; ordain salvation for Jacob! ▤

In conjunction with being our God, God is also our king. This of course further underlines the need to obey him. Other examples of God being spoken of as both God and king are: “Your procession is seen, O God, the procession of my God, my King, into the sanctuary–” (68:24); and “Yet God my King is from of old …” (74:12a).

. . . It is no good expressing commitment to God and Jesus Christ without obeying them

See also:

- Righteousness and Making Offerings

1Sam 15:22-23  And Samuel said, “Has the LORD as great delight in burnt offerings and sacrifices, as in obeying the voice of the LORD? Behold, to obey is better than sacrifice, and to listen than the fat of rams. 23For rebellion is as the sin of divination, and presumption is as iniquity and idolatry. Because you have rejected the word of the LORD, he has also rejected you from being king.” ▤

Saul had spoken of sacrificing to God (cf. v. 21), but had earlier not carried out God’s word (cf. vv. 1-11). Samuel pointed out that such expressions of supposed devotion or commitment were secondary to obedience to God’s word – in effect pointless without it.

Ps 50:16-17  But to the wicked God says: “What right have you to recite my statutes or take my covenant on your lips? 17For you hate discipline, and you cast my words behind you. ▤

Ezek 33:31  And they come to you as people come, and they sit before you as my people, and they hear what you say but they will not do it; for with lustful talk in their mouths they act; their heart is set on their gain. ▤

Many of the people would willingly listen to Ezekiel’s messages from God as being God’s people. But doing this was pointless as they did not follow God’s ways.

Matt 7:21-23  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. 22On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ 23And then will I declare to them, ‘I never knew you; depart from me, you workers of lawlessness.’ ▤

Note that if such people as referred to in v. 22 perform deeds that are in fact supernatural, the deeds may be of satanic origin. Alternatively these people may simply be self-deceived, fooling themselves into thinking they can or have performed such acts. Whatever the case, the bottom line is: they do not do God’s will.

Luke 6:46  Why do you call me ‘Lord, Lord,’ and not do what I tell you? ▤

Matt 15:3-9  He answered them, “And why do you break the commandment of God for the sake of your tradition? 4For God commanded, ‘Honor your father and your mother,’ and, ‘Whoever reviles father or mother must surely die.’ 5But you say, ‘If anyone tells his father or his mother, “What you would have gained from me is given to God,”q 6he need not honor his father.’ So for the sake of your tradition you have made void the wordr of God. 7You hypocrites! Well did Isaiah prophesy of you, when he said: 8“‘This people honors me with their lips, but their heart is far from me; 9in vain do they worship me, teaching as doctrines the commandments of men.’” ▤

q Or is an offering

r Some manuscripts law

By what they said, the Jewish leaders expressed commitment to God (v. 8a). But in practice they disobeyed God’s word, giving priority to their own traditions (v. 6). Such action is hypocritical and pointless.

1Cor 7:19  For neither circumcision counts for anything nor uncircumcision, but keeping the commandments of God. ▤

Being circumcised is the sign of commitment to the first covenant, including God’s commands therein. The implication is that such an expression of commitment is by itself pointless, for it is the actual keeping of God’s commands that counts.

Titus 1:16  They profess to know God, but they deny him by their works. They are detestable, disobedient, unfit for any good work. ▤

- Obey God because of how awesome he is:

Deut 4:10-14  … how on the day that you stood before the LORD your God at Horeb, the LORD said to me, ‘Gather the people to me, that I may let them hear my words, so that they may learn to fear me all the days that they live on the earth, and that they may teach their children so.’ 11And you came near and stood at the foot of the mountain, while the mountain burned with fire to the heart of heaven, wrapped in darkness, cloud, and gloom. 12Then the LORD spoke to you out of the midst of the fire. You heard the sound of words, but saw no form; there was only a voice. 13And he declared to you his covenant, which he commanded you to perform, that is, the Ten Commandments,s and he wrote them on two tablets of stone. 14And the LORD commanded me at that time to teach you statutes and rules, that you might do them in the land that you are going over to possess. ▤

s Hebrew words

Moses here exhorts the people to remember God’s awesome revelation of himself (v. 11), with his subsequent declaration of his commands for them to obey (v. 13). Moses did this largely to motivate the people to be committed to obeying God’s commands.

We should obey God and Jesus Christ because of the great things they have done for us

See also:

- [Reasons to serve God:] He is our God, who has done great things for us

- Parents should teach their children about God and his deeds, inspiring them to obey God’s laws . . .

- We should be holy and pleasing to God because of the things he has done for us

A number of the following passages speak of God’s deliverance of the Israelites from Egypt and his later wonderful blessings for the Israelites as reasons why they should obey God. What is said of Israel is applicable to God’s people today. We should likewise keep God’s commands because of what God has done for us, particularly in delivering us from sin through Jesus Christ and granting us the associated blessings. We should obey in gratitude to God and also because enjoying such blessings depends on our continued obedience.

Lev 19:36-37  You shall have just balances, just weights, a just ephah, and a just hin:t I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt. 37And you shall observe all my statutes and all my rules, and do them: I am the LORD. ▤

t An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters; a hin was about 4 quarts or 3.5 liters

This and Deuteronomy 6:20-24 immediately below do not explicitly say that Israel should obey God because of what God had done for them. But the references to obeying God immediately following statements of what God had done for them, clearly imply this.

Deut 6:20-24  When your son asks you in time to come, ‘What is the meaning of the testimonies and the statutes and the rules that the LORD our God has commanded you?’ 21then you shall say to your son, ‘We were Pharaoh’s slaves in Egypt. And the LORD brought us out of Egypt with a mighty hand. 22And the LORD showed signs and wonders, great and grievous, against Egypt and against Pharaoh and all his household, before our eyes. 23And he brought us out from there, that he might bring us in and give us the land that he swore to give to our fathers. 24And the LORD commanded us to do all these statutes, to fear the LORD our God, for our good always, that he might preserve us alive, as we are this day. ▤

Ps 78:4-7  We will not hide them from their children, but tell to the coming generation the glorious deeds of the LORD, and his might, and the wonders that he has done. 5He established a testimony in Jacob and appointed a law in Israel, which he commanded our fathers to teach to their children, 6that the next generation might know them, the children yet unborn, and arise and tell them to their children, 7so that they should set their hope in God and not forget the works of God, but keep his commandments; … ▤

This speaks of parents telling their children of God’s deeds and power (v. 4) and subsequently of his commands (vv. 5-6). Verse 7 then concludes that in light of God’s wonderful deeds for them – and his awesome power – the children should set their hope on God and obey his commands.

Ps 105:43-45  So he brought his people out with joy, his chosen ones with singing. 44And he gave them the lands of the nations, and they took possession of the fruit of the peoples’ toil, 45that they might keep his statutes and observe his laws. Praise the LORD! ▤

We should obey God because of all that he has done for us and moreover because our obedience is in fact one of the chief objectives of all his deeds for us (v. 45a).

Ps 25:4-5  Make me to know your ways, O LORD; teach me your paths. 5Lead me in your truth and teach me, for you are the God of my salvation; for you I wait all the day long. ▤

David was intent on obeying or living according to God’s ways, because God was his Savior. To act otherwise would be to act against the one who helped him, his Savior – putting such help at risk.

Jer 3:19b  And I thought you would call me, My Father, and would not turn from following me. ▤

The rebellious Israelites should have obeyed God as he was their “Father”, quite possibly a reference to him bringing them into being as a nation. Likewise believers should obey God because he is their spiritual Father who has given them spiritual birth.

Matt 20:30, 34  And behold, there were two blind men sitting by the roadside, and when they heard that Jesus was passing by, they cried out, “Lord,u have mercy on us, Son of David!” ▤  … 34And Jesus in pity touched their eyes, and immediately they recovered their sight and followed him. ▤

u Some manuscripts omit Lord

2Cor 5:14-15  For the love of Christ controls us, because we have concluded this: that one has died for all, therefore all have died; 15and he died for all, that those who live might no longer live for themselves but for him who for their sake died and was raised. ▤

Christ’s love of us shown in dying for us should in effect control us, compelling us to live for him. Note that the phrase “therefore all have died” (v. 14) appears to refer primarily to his followers dying to their old lives (cf. NLT), in which sin held sway.

- Obey God because of his discipline of his people, along with his care and blessings:

Deut 11:1-2, 5-9  You shall therefore love the LORD your God and keep his charge, his statutes, his rules, and his commandments always. 2And consider today (since I am not speaking to your children who have not known or seen it), consider the disciplinev of the LORD your God, his greatness, his mighty hand and his outstretched arm, ▤  … 5and what he did to you in the wilderness, until you came to this place, 6and what he did to Dathan and Abiram the sons of Eliab, son of Reuben, how the earth opened its mouth and swallowed them up, with their households, their tents, and every living thing that followed them, in the midst of all Israel. 7For your eyes have seen all the great work of the LORD that he did. 8“You shall therefore keep the whole commandment that I command you today, that you may be strong, and go in and take possession of the land that you are going over to possess, 9and that you may live long in the land that the LORD swore to your fathers to give to them and to their offspring, a land flowing with milk and honey. ▤

v Or instruction

We should obey God because of all the great things he does, not only in caring for his people but also in disciplining his people (vv. 2-7). Additionally, we should obey God so as to experience and continue in his blessings (vv. 8-9), as spoken of in the above passages. Note that Dathan and Abiram (v. 6) were punished for their rebellion against God and Moses (cf. Num 16:1-35).

Note: Implications of not obeying God

See also:

- Not obeying God ultimately ends in eternal destruction

- Note: Ill consequences of not obeying God

- . . . God does not listen to those who do evil rather than good

Num 14:21-23  But truly, as I live, and as all the earth shall be filled with the glory of the LORD, 22none of the men who have seen my glory and my signs that I did in Egypt and in the wilderness, and yet have put me to the test these ten times and have not obeyed my voice, 23shall see the land that I swore to give to their fathers. And none of those who despised me shall see it. ▤

In not obeying God we in a sense test him (v. 22; cf. Ps 78:40-41, 56 ↓), testing his patience and response. This passage also shows a further implication of not obeying God, illustrating that by persisting in disobeying God we forfeit the blessings he has promised us (v. 23).

2Ki 18:11-12  The king of Assyria carried the Israelites away to Assyria and put them in Halah, and on the Habor, the river of Gozan, and in the cities of the Medes, 12because they did not obey the voice of the LORD their God but transgressed his covenant, even all that Moses the servant of the LORD commanded. They neither listened nor obeyed. ▤

This illustrates that disobeying God’s word has consequences, even punishment from God.

Ps 78:40-41, 56  How often they rebelled against him in the wilderness and grieved him in the desert! 41They tested God again and again and provoked the Holy One of Israel. ▤  … 56Yet they tested and rebelled against the Most High God and did not keep his testimonies, … ▤

Prov 28:9  If one turns away his ear from hearing the law, even his prayer is an abomination. ▤

Rom 2:23-24  You who boast in the law dishonor God by breaking the law. 24For, as it is written, “The name of God is blasphemed among the Gentiles because of you.” ▤

When God’s people disobey him they dishonor him, even causing his name to be vilified by non-believers.

1Thes 4:7-8  For God has not called us for impurity, but in holiness. 8Therefore whoever disregards this, disregards not man but God, who gives his Holy Spirit to you. ▤

In v. 8 Paul is saying that disregarding his instructions (cf. vv. 3-6) that are in accordance with God’s call or command to live a holy life (v. 7) amounts to disregarding God. This is applicable to disregarding (and thus not obeying) any of God’s commands.

Titus 1:16  They profess to know God, but they deny him by their works. They are detestable, disobedient, unfit for any good work. ▤

One can infer from this that those who are disobedient do not know God (cf. 1Jn 1:6 ↓; 1Jn 2:4 ↓), their actions effectively denying God and any personal knowledge of him.

1Jn 1:6  If we say we have fellowship with him while we walk in darkness, we lie and do not practice the truth. ▤

No one who lives contrary to God’s commands can have fellowship with him. To claim otherwise would be a lie (cf. 1Jn 2:4 ↓).

1Jn 2:4  Whoever says “I know him” but does not keep his commandments is a liar, and the truth is not in him, … ▤

- Satan works in those who disobey God:

Eph 2:1-2  And you were dead in the trespasses and sins 2in which you once walked, following the course of this world, following the prince of the power of the air, the spirit that is now at work in the sons of disobedience— ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Learn God’s Commands – and All His Word

Section Jumps

- Learn God’s commands

- Ask God to teach you his ways and commands

- Persistently read and study God’s commands – and all of God’s word

- Listen carefully and pay attention to God’s word and commands

- Listen carefully to Jesus’ teaching

- Pay attention to all Christian teaching

- Receive and believe God’s word

- Note: Not listening to God and his word has ill consequences

See also:

- Do what you learn of God’s and Jesus Christ’s word . . .

- . . . Do not just listen to God’s word

- Remember God and His Word

In order to obey God we need to learn his commands. Moreover, we should learn all aspects of God’s word.

Learn God’s commands

See also:

- Remember God’s word and commands

Deut 5:1  And Moses summoned all Israel and said to them, “Hear, O Israel, the statutes and the rules that I speak in your hearing today, and you shall learn them and be careful to do them. ▤

Ps 119:7  I will praise you with an upright heart, when I learn your righteous rules.w ▤

w Or your just and righteous decrees; also verses 62, 106, 160, 164

Ps 119:71  It is good for me that I was afflicted, that I might learn your statutes. ▤

Matt 9:13  Go and learn what this means, ‘I desire mercy, and not sacrifice.’ For I came not to call the righteous, but sinners. ▤

In learning what God’s commands say, ensure you also learn what they mean.

Rom 7:1  Or do you not know, brothersx—for I am speaking to those who know the law—that the law is binding on a person only as long as he lives? ▤

x Or brothers and sisters; also verse 4

We can construe from this that just as those who Paul is addressing here knew the law, we should likewise know it and so ensure that we learn it.

1Chr 28:8  Now therefore in the sight of all Israel, the assembly of the LORD, and in the hearing of our God, observe and seek out all the commandments of the LORD your God, that you may possess this good land and leave it for an inheritance to your children after you forever. ▤

We need to “seek out” or find out all God’s commands, so as “to be familiar with” (AMP) them.

- Learn from Jesus Christ and his ways:

Matt 11:29  Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. ▤

Ask God to teach you his ways and commands

See also:

- Ask God to help you follow his ways and commands

Ps 25:4-5  Make me to know your ways, O LORD; teach me your paths. 5Lead me in your truth and teach me, for you are the God of my salvation; for you I wait all the day long. ▤

Ps 27:11  Teach me your way, O LORD, and lead me on a level path because of my enemies. ▤

Ps 86:11  Teach me your way, O LORD, that I may walk in your truth; unite my heart to fear your name. ▤

Ps 119:26-27, 73, 125  When I told of my ways, you answered me; teach me your statutes! 27Make me understand the way of your precepts, and I will meditate on your wondrous works. ▤  … 73Your hands have made and fashioned me; give me understanding that I may learn your commandments. ▤  … 125I am your servant; give me understanding, that I may know your testimonies! ▤

In conjunction with asking God to teach him God’s commands, the psalmist asks God to help him understand God’s commands.

- Ask God to open your eyes to spiritual truths in his law:

Ps 119:18  Open my eyes, that I may behold wondrous things out of your law. ▤

Persistently read and study God’s commands – and all of God’s word

See also:

- Persistently meditate on God’s word and commands . . .

- . . . Keep God’s word and commands in your heart and thoughts

Deut 17:18-20  And when he sits on the throne of his kingdom, he shall write for himself in a book a copy of this law, approved byy the Levitical priests. 19And it shall be with him, and he shall read in it all the days of his life, that he may learn to fear the LORD his God by keeping all the words of this law and these statutes, and doing them, 20that his heart may not be lifted up above his brothers, and that he may not turn aside from the commandment, either to the right hand or to the left, so that he may continue long in his kingdom, he and his children, in Israel. ▤

y Hebrew from before

Neh 9:3  And they stood up in their place and read from the Book of the Law of the LORD their God for a quarter of the day; for another quarter of it they made confession and worshiped the LORD their God. ▤

Ezra 7:10  For Ezra had set his heart to study the Law of the LORD, and to do it and to teach his statutes and rules in Israel. ▤

Neh 8:13  On the second day the heads of fathers’ houses of all the people, with the priests and the Levites, came together to Ezra the scribe in order to study the words of the Law. ▤

John 5:39  You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, … ▤

Like the Jewish leaders we should “search and investigate and pore over the Scriptures diligently” (AMP) – but with a mind open to God’s teachings.

Acts 17:11  Now these Jews were more noble than those in Thessalonica; they received the word with all eagerness, examining the Scriptures daily to see if these things were so. ▤

Just as the Bereans examined the Scriptures every day to see if what Paul said was true, so we ought to examine the Scriptures every day to learn more of God’s truth.

Acts 18:24  Now a Jew named Apollos, a native of Alexandria, came to Ephesus. He was an eloquent man, competent in the Scriptures. ▤

Having “a thorough knowledge of the Scriptures” (GNT, NIV), Apollos is a good example of one who would have persistently read and studied all of God’s word.

James 1:25  But the one who looks into the perfect law, the law of liberty, and perseveres, being no hearer who forgets but a doer who acts, he will be blessed in his doing. ▤

Here “perseveres” appears to refer or be inclusive of perseverance in looking into the Scriptures (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT), although James may possibly have in view perseverance in obeying it (cf. NASB).

- Long for God’s word:

1Pet 2:2  Like newborn infants, long for the pure spiritual milk, that by it you may grow up into salvation— ▤

Longing for “the pure milk of the word” (NKJV) compliments persistence in reading and studying God’s word.

Listen carefully and pay attention to God’s word and commands

See also:

- Do what you learn of God’s and Jesus Christ’s word . . .

- . . . Do not just listen to God’s word

Ex 15:26  … saying, “If you will diligently listen to the voice of the LORD your God, and do that which is right in his eyes, and give ear to his commandments and keep all his statutes, I will put none of the diseases on you that I put on the Egyptians, for I am the LORD, your healer.” ▤

Ex 23:13, 20-21  Pay attention to all that I have said to you, and make no mention of the names of other gods, nor let it be heard on your lips. ▤  … 20“Behold, I send an angel before you to guard you on the way and to bring you to the place that I have prepared. 21Pay careful attention to him and obey his voice; do not rebel against him, for he will not pardon your transgression, for my name is in him. ▤

1Sam 3:10  And the LORD came and stood, calling as at other times, “Samuel! Samuel!” And Samuel said, “Speak, for your servant hears.” ▤

1Ki 11:38  And if you will listen to all that I command you, and will walk in my ways, and do what is right in my eyes by keeping my statutes and my commandments, as David my servant did, I will be with you and will build you a sure house, as I built for David, and I will give Israel to you. ▤

Neh 8:3  And he read from it facing the square before the Water Gate from early morning until midday, in the presence of the men and the women and those who could understand. And the ears of all the people were attentive to the Book of the Law. ▤

Isa 48:18a  Oh that you had paid attention to my commandments! ▤

Isa 50:4-5  The Lord GOD has given me the tongue of those who are taught, that I may know how to sustain with a word him who is weary. Morning by morning he awakens; he awakens my ear to hear as those who are taught. 5The Lord GOD has opened my ear, and I was not rebellious; I turned not backward. ▤

This description of the messianic servant portrays him as listening carefully and being responsive to God’s word – an example all should follow.

Isa 51:4  Give attention to me, my people, and give ear to me, my nation; for a lawz will go out from me, and I will set my justice for a light to the peoples. ▤

z Or for teaching; also verse 7

Isa 55:3  Incline your ear, and come to me; hear, that your soul may live; and I will make with you an everlasting covenant, my steadfast, sure love for David. ▤

Jer 11:4b  Listen to my voice, and do all that I command you. So shall you be my people, and I will be your God, … ▤

Jer 13:15  Hear and give ear; be not proud, for the LORD has spoken. ▤

Jer 23:18  For who among them has stood in the council of the LORD to see and to hear his word, or who has paid attention to his word and listened? ▤

Ezek 2:8  “But you, son of man, hear what I say to you. Be not rebellious like that rebellious house; open your mouth and eat what I give you.” ▤

Ezek 44:5a  And the LORD said to me, “Son of man, mark well, see with your eyes, and hear with your ears all that I shall tell you concerning all the statutes of the temple of the LORD and all its laws. ▤

Hos 5:1  Hear this, O priests! Pay attention, O house of Israel! Give ear, O house of the king! For the judgment is for you; for you have been a snare at Mizpah and a net spread upon Tabor. ▤

John 8:47a  Whoever is of God hears the words of God. ▤

- Everyone who listens to God and learns from him is drawn to Jesus Christ:

John 6:45  It is written in the Prophets, ‘And they will all be taught by God.’ Everyone who has heard and learned from the Father comes to me— ▤

Listen carefully to Jesus’ teaching

Matt 17:5  He was still speaking when, behold, a bright cloud overshadowed them, and a voice from the cloud said, “This is my beloved Son,a with whom I am well pleased; listen to him.” ▤

a Or my Son, my (or the) Beloved

Mark 4:3, 9, 24  “Listen! A sower went out to sow. ▤  … 9And he said, “He who has ears to hear, let him hear.” ▤  … 24And he said to them, “Pay attention to what you hear: with the measure you use, it will be measured to you, and still more will be added to you. ▤

Mark 7:14  And he called the people to him again and said to them, “Hear me, all of you, and understand: … ▤

Note that the parallel verse in Matthew 15:10 similarly but more concisely says, “Hear and understand.”

Luke 8:18  Take care then how you hear, for to the one who has, more will be given, and from the one who has not, even what he thinks that he has will be taken away. ▤

Luke 10:39  And she had a sister called Mary, who sat at the Lord’s feet and listened to his teaching. ▤

John 10:27  My sheep hear my voice, and I know them, and they follow me. ▤

John 18:37  Then Pilate said to him, “So you are a king?” Jesus answered, “You say that I am a king. For this purpose I was born and for this purpose I have come into the world—to bear witness to the truth. Everyone who is of the truth listens to my voice.” ▤

Acts 3:22  Moses said, ‘The Lord God will raise up for you a prophet like me from your brothers. You shall listen to him in whatever he tells you. ▤

Rev 2:7  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will grant to eat of the tree of life, which is in the paradise of God. ▤

The first statement is a refrain used a total of seven times in chapters 2 and 3 of Revelation (cf. 2:11, 17, 29; 3:6, 13, 22). It is indicative of the Holy Spirit, in conjunction with Jesus Christ, being the source of the teaching and exhortations given by Christ in these chapters to various churches.

- Those who hear and understand Jesus’ teaching are blessed:

Matt 13:16  But blessed are your eyes, for they see, and your ears, for they hear. ▤

Pay attention to all Christian teaching

See also:

- Hold to Christian teaching, abiding in it . . .

- . . . Continue to live by Christian teaching

Prov 2:1-2  My son, if you receive my words and treasure up my commandments with you, 2making your ear attentive to wisdom and inclining your heart to understanding; … ▤

Often in Proverbs the teaching is presented as that of a wise father instructing his son (cf. Prov 4:1, 20 ↓; Prov 5:1 ↓; Prov 8:32 ↓). Just as the son is exhorted to do, we should listen and pay attention to what is taught.

Prov 4:1, 20  Hear, O sons, a father’s instruction, and be attentive, that you may gainb insight, ▤  … 20My son, be attentive to my words; incline your ear to my sayings. ▤

b Hebrew know

Prov 5:1  My son, be attentive to my wisdom; incline your ear to my understanding, … ▤

Prov 8:32-34  And now, O sons, listen to me: blessed are those who keep my ways. 33Hear instruction and be wise, and do not neglect it. 34Blessed is the one who listens to me, watching daily at my gates, waiting beside my doors. ▤

Here the teacher speaks as Wisdom personified.

Isa 42:23  Who among you will give ear to this, will attend and listen for the time to come? ▤

Here the prophet Isaiah himself is speaking.

Acts 2:14  But Peter, standing with the eleven, lifted up his voice and addressed them: “Men of Judea and all who dwell in Jerusalem, let this be known to you, and give ear to my words. ▤

Acts 10:33  So I sent for you at once, and you have been kind enough to come. Now therefore we are all here in the presence of God to hear all that you have been commanded by the Lord. ▤

Cornelius is speaking of hearing all that Peter had been commanded to say by the Lord.

Jude 1:17  But you must remember, beloved, the predictions of the apostles of our Lord Jesus Christ. ▤

Heb 2:1  Therefore we must pay much closer attention to what we have heard, lest we drift away from it. ▤

Heb 13:22  I appeal to you, brothers,c bear with my word of exhortation, for I have written to you briefly. ▤

c Or brothers and sisters

The writer asks his audience to “listen patiently” (AMP, GNT, NCV) to what he has to say.

2Pet 1:19  And we have something more sure, the prophetic word, to which you will do well to pay attention as to a lamp shining in a dark place, until the day dawns and the morning star rises in your hearts, … ▤

The latter part of the verse is understood to be speaking of the coming of the day of the return of Jesus Christ – “the morning star”.

Luke 2:46  After three days they found him [Jesus] in the temple, sitting among the teachers, listening to them and asking them questions. ▤

- Gain and hold to knowledge of the truth:

2Pet 1:5, 12  For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,d and virtue with knowledge, ▤  … 12Therefore I intend always to remind you of these qualities, though you know them and are established in the truth that you have. ▤

d Or excellence; twice in this verse

Verse 5 indicates that believers are to make every effort to increase their “knowledge” of Christian truth. Verse 12 indicates that believers should hold firmly to Christian truth, becoming entrenched in it.

Receive and believe God’s word

See also:

- Have faith that God will fulfill what he promises

We must receive (i.e. accept) and believe God and Jesus Christ’s word – both their commands and other truths of the faith.

Job 22:22  Receive instruction from his mouth, and lay up his words in your heart. ▤

Ps 119:66  Teach me good judgment and knowledge, for I believe in your commandments. ▤

This appears to speak of believing in the validity of God’s commands – in their truth and wisdom – and accordingly trusting in them (cf. AMP, CEV, GNT, NCV).

Jer 9:20  Hear, O women, the word of the LORD, and let your ear receive the word of his mouth; teach to your daughters a lament, and each to her neighbor a dirge. ▤

Jer 15:16  Your words were found, and I ate them, and your words became to me a joy and the delight of my heart, for I am called by your name, O LORD, God of hosts. ▤

In saying that he “ate” God’s words, Jeremiah indicates that he accepted and absorbed them.

Ezek 3:10  Moreover, he said to me, “Son of man, all my words that I shall speak to you receive in your heart, and hear with your ears. ▤

Mark 4:20  But those that were sown on the good soil are the ones who hear the word and accept it and bear fruit, thirtyfold and sixtyfold and a hundredfold. ▤

This refers to God’s word, primarily Jesus’ message of the kingdom of God. Accepting God’s word produces great spiritual results.

John 2:22  When therefore he was raised from the dead, his disciples remembered that he had said this, and they believed the Scripture and the word that Jesus had spoken. ▤

John 5:46-47  For if you believed Moses, you would believe me; for he wrote of me. 47But if you do not believe his writings, how will you believe my words? ▤

Jesus rebuked the Jews for their failure to comprehend and believe what Moses had written about him.

John 17:8  For I have given them the words that you gave me, and they have received them and have come to know in truth that I came from you; and they have believed that you sent me. ▤

Acts 24:14  But this I confess to you, that according to the Way, which they call a sect, I worship the God of our fathers, believing everything laid down by the Law and written in the Prophets, … ▤

James 1:21  Therefore put away all filthiness and rampant wickedness and receive with meekness the implanted word, which is able to save your souls. ▤

- Those who receive spiritual truth will be given more – in contrast to others:

Matt 13:11-12  And he answered them, “To you it has been given to know the secrets of the kingdom of heaven, but to them it has not been given. 12For to the one who has, more will be given, and he will have an abundance, but from the one who has not, even what he has will be taken away. ▤

Note: Not listening to God and his word has ill consequences

2Ki 18:11-12  The king of Assyria carried the Israelites away to Assyria and put them in Halah, and on the Habor, the river of Gozan, and in the cities of the Medes, 12because they did not obey the voice of the LORD their God but transgressed his covenant, even all that Moses the servant of the LORD commanded. They neither listened nor obeyed. ▤

2Chr 36:15-16  The LORD, the God of their fathers, sent persistently to them by his messengers, because he had compassion on his people and on his dwelling place. 16But they kept mocking the messengers of God, despising his words and scoffing at his prophets, until the wrath of the LORD rose against his people, until there was no remedy. ▤

Neh 9:34, 37  Our kings, our princes, our priests, and our fathers have not kept your law or paid attention to your commandments and your warnings that you gave them. ▤  … 37And its rich yield goes to the kings whom you have set over us because of our sins. They rule over our bodies and over our livestock as they please, and we are in great distress. ▤

Isa 30:9-13  For they are a rebellious people, lying children, children unwilling to hear the instruction of the LORD; 10who say to the seers, “Do not see,” and to the prophets, “Do not prophesy to us what is right; speak to us smooth things, prophesy illusions, 11leave the way, turn aside from the path, let us hear no more about the Holy One of Israel.” 12Therefore thus says the Holy One of Israel, “Because you despise this word and trust in oppression and perverseness and rely on them, 13therefore this iniquity shall be to you like a breach in a high wall, bulging out, and about to collapse, whose breaking comes suddenly, in an instant; … ▤

Isa 42:20-22  He [Israel] sees many things, but does not observe them; his ears are open, but he does not hear. 21The LORD was pleased, for his righteousness’ sake, to magnify his law and make it glorious. 22But this is a people plundered and looted; they are all of them trapped in holes and hidden in prisons; they have become plunder with none to rescue, spoil with none to say, “Restore!” ▤

Presumably the people’s circumstances (v. 22) were a result of their failure to pay attention and listen to God (v. 20).

Isa 65:12  I will destine you to the sword, and all of you shall bow down to the slaughter, because, when I called, you did not answer; when I spoke, you did not listen, but you did what was evil in my eyes and chose what I did not delight in. ▤

Jer 6:10, 17, 19  To whom shall I speak and give warning, that they may hear? Behold, their ears are uncircumcised, they cannot listen; behold, the word of the LORD is to them an object of scorn; they take no pleasure in it. ▤  … 17I set watchmen over you, saying, ‘Pay attention to the sound of the trumpet!’ But they said, ‘We will not pay attention.’ ▤  … 19Hear, O earth; behold, I am bringing disaster upon this people, the fruit of their devices, because they have not paid attention to my words; and as for my law, they have rejected it. ▤

The trumpet (v. 17) refers to warning of war and approaching judgment (cf. CEV, GNT, NCV).

Jer 26:4-6  You shall say to them, ‘Thus says the LORD: If you will not listen to me, to walk in my law that I have set before you, 5and to listen to the words of my servants the prophets whom I send to you urgently, though you have not listened, 6then I will make this house like Shiloh, and I will make this city a curse for all the nations of the earth.’ ▤

Heb 12:25  See that you do not refuse him who is speaking. For if they did not escape when they refused him who warned them on earth, much less will we escape if we reject him who warns from heaven. ▤

We must ensure we do not “refuse to hear him” (GNT, cf. NCV).

Mark 4:24-25  And he said to them, “Pay attention to what you hear: with the measure you use, it will be measured to you, and still more will be added to you. 25For to the one who has, more will be given, and from the one who has not, even what he has will be taken away.” ▤

This appears to indicate that those who do not carefully consider Jesus’ teaching and so gain spiritual understanding, even the little they have will be taken from them (cf. Matt 13:11-12 ⇑). However note that some scholars interpret v. 24b at least as referring to measures we use in our treatment of others (cf. CEV, GNT, NCV).

Acts 3:22-23  Moses said, ‘The Lord God will raise up for you a prophet like me from your brothers. You shall listen to him in whatever he tells you. 23And it shall be that every soul who does not listen to that prophet shall be destroyed from the people.’ ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

How to Obey God

Section Jumps

- Do what you learn of God’s and Jesus Christ’s word . . .

- . . . Do not just listen to God’s word

- Ask God to help you follow his ways and commands

- Submit yourself to God

- Obey God wholeheartedly

- Delight in God’s commands

- Be careful to obey God

- Note: God’s and Jesus Christ’s commands are not too difficult or burdensome

See also:

- Faith produces obedience to God

- Love for God and Jesus Christ is shown by obeying them

- Fearing God is closely associated with obeying him

- Avoiding Sin and Being Holy

The previous section largely looked at learning God’s words and commands, which is necessary in order to know what God wants us to do in obeying him. This section discusses how, on learning God’s commands, we should set about obeying him.

Note also the supplementary teachings in the above cross references, which indicate that obedience to God is produced by such things as love of God, fear of God and faith in God.

Do what you learn of God’s and Jesus Christ’s word . . .

See also:

- Heb 5:13-14 ⇓

Ezra 7:10  For Ezra had set his heart to study the Law of the LORD, and to do it and to teach his statutes and rules in Israel. ▤

Matt 7:24  Everyone then who hears these words of mine and does them will be like a wise man who built his house on the rock. ▤

Luke 8:21  But he answered them, “My mother and my brothers are those who hear the word of God and do it.” ▤

Luke 11:28  But he said, “Blessed rather are those who hear the word of God and keep it!” ▤

John 17:6  I have manifested your name to the people whom you gave me out of the world. Yours they were, and you gave them to me, and they have kept your word. ▤

Rom 2:13  For it is not the hearers of the law who are righteous before God, but the doers of the law who will be justified. ▤

Rev 3:3  Remember, then, what you received and heard. Keep it, and repent. If you will not wake up, I will come like a thief, and you will not know at what hour I will come against you. ▤

Phil 4:9  What you have learned and received and heard and seen in me—practice these things, and the God of peace will be with you. ▤

Rev 1:3  Blessed is the one who reads aloud the words of this prophecy, and blessed are those who hear, and who keep what is written in it, for the time is near. ▤

Matt 11:29  Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. ▤

This associates taking on the “yoke” of living according to Jesus’ teaching (cf. NCV) with learning from him. True learning involves putting teaching into practice.

Deut 33:9b  For they observed your word and kept your covenant. ▤

. . . Do not just listen to God’s word

Matt 7:26  And everyone who hears these words of mine and does not do them will be like a foolish man who built his house on the sand. ▤

James 1:22-25  But be doers of the word, and not hearers only, deceiving yourselves. 23For if anyone is a hearer of the word and not a doer, he is like a man who looks intently at his natural face in a mirror. 24For he looks at himself and goes away and at once forgets what he was like. 25But the one who looks into the perfect law, the law of liberty, and perseveres, being no hearer who forgets but a doer who acts, he will be blessed in his doing. ▤

The comparison with a man looking at himself in the mirror is used to illustrate how pointless and foolish it is to simply listen to God’s word without obeying it.

Ezek 33:30-32  As for you, son of man, your people who talk together about you by the walls and at the doors of the houses, say to one another, each to his brother, ‘Come, and hear what the word is that comes from the LORD.’ 31And they come to you as people come, and they sit before you as my people, and they hear what you say but they will not do it; for with lustful talk in their mouths they act; their heart is set on their gain. 32And behold, you are to them like one who sings lustful songs with a beautiful voice and playse well on an instrument, for they hear what you say, but they will not do it. ▤

e Hebrew like the singing of lustful songs with a beautiful voice and one who plays

Ps 50:16-19  But to the wicked God says: “What right have you to recite my statutes or take my covenant on your lips? 17For you hate discipline, and you cast my words behind you. 18If you see a thief, you are pleased with him, and you keep company with adulterers. 19“You give your mouth free rein for evil, and your tongue frames deceit. ▤

Further to listening to God’s word or laws, the wicked may even recite them (v. 16), but this is pointless as in practice they discard them (v. 17), acting contrary to them (vv. 18-19).

Heb 5:13-14  … for everyone who lives on milk is unskilled in the word of righteousness, since he is a child. 14But solid food is for the mature, for those who have their powers of discernment trained by constant practice to distinguish good from evil. ▤

In describing those still feeding on the basics of the faith as “unskilled” with the teaching about righteousness, the writer may be meaning that they are inexperienced and unskilled in applying such teaching based on God’s word to what they do, implying that they merely listen to it. In contrast there are those who have trained their “senses and mental faculties” (AMP) – presumably through putting into practice such teaching – to distinguish good from evil, right from wrong.

- As a whole, the Jews who had been given the Mosaic Law had not obeyed it:

Acts 7:52-53  Which of the prophets did your fathers not persecute? And they killed those who announced beforehand the coming of the Righteous One, whom you have now betrayed and murdered, 53you who received the law as delivered by angels and did not keep it. ▤

Ask God to help you follow his ways and commands

See also:

- Ask God for help to avoid sin . . .

- . . . For God and Jesus Christ are willing and able to help us withstand temptation

Ps 25:5  Lead me in your truth and teach me, for you are the God of my salvation; for you I wait all the day long. ▤

“Lead me in your truth” appears to be a request from David for God to guide him to live according to God’s truth (cf. GNT).

Ps 27:11  Teach me your way, O LORD, and lead me on a level path because of my enemies. ▤

A “level path” probably means a path that is smooth, so as not to cause David to stumble into sin – a “right path” (CEV; cf. NCV, NLT). However, especially in view of David’s reference to his “enemies”, it could instead be meaning a “safe path” (GNT). (The same can be said of “level ground” below in 143:10.)

Ps 86:11  Teach me your way, O LORD, that I may walk in your truth; unite my heart to fear your name. ▤

The second half of the verse is in effect a request by David for God to enable him to walk in God’s ways, as reflected in the first half of the verse.

Ps 119:10, 33-36, 80  With my whole heart I seek you; let me not wander from your commandments! ▤  … 33Teach me, O LORD, the way of your statutes; and I will keep it to the end.f 34Give me understanding, that I may keep your law and observe it with my whole heart. 35Lead me in the path of your commandments, for I delight in it. 36Incline my heart to your testimonies, and not to selfish gain! ▤  … 80May my heart be blameless in your statutes, that I may not be put to shame! ▤

f Or keep it as my reward

Ps 143:10  Teach me to do your will, for you are my God! Let your good Spirit lead me on level ground! ▤

1Ki 8:57-58  The LORD our God be with us, as he was with our fathers. May he not leave us or forsake us, 58that he may incline our hearts to him, to walk in all his ways and to keep his commandments, his statutes, and his rules, which he commanded our fathers. ▤

- David’s expressed desire for God to give Solomon wisdom to keep God’s law:

1Chr 22:12  Only, may the LORD grant you discretion and understanding, that when he gives you charge over Israel you may keep the law of the LORD your God. ▤

Submit yourself to God

To persistently obey God, we need to first submit to him.

James 4:7  Submit yourselves therefore to God. Resist the devil, and he will flee from you. ▤

Eph 5:22-24  Wives, submit to your own husbands, as to the Lord. 23For the husband is the head of the wife even as Christ is the head of the church, his body, and is himself its Savior. 24Now as the church submits to Christ, so also wives should submit in everything to their husbands. ▤

Heb 12:9  Besides this, we have had earthly fathers who disciplined us and we respected them. Shall we not much more be subject to the Father of spirits and live? ▤

Being “subject to” God – including to such things as his discipline (cf. vv. 3-11) – means that we submit to him.

2Chr 30:8  Do not now be stiff-necked as your fathers were, but yield yourselves to the LORD and come to his sanctuary, which he has consecrated forever, and serve the LORD your God, that his fierce anger may turn away from you. ▤

Job 22:21-22  Agree with God, and be at peace; thereby good will come to you. 22Receive instruction from his mouth, and lay up his words in your heart. ▤

Ps 81:11  But my people did not listen to my voice; Israel would not submit to me. ▤

Matt 26:38-39, 42  Then he said to them, “My soul is very sorrowful, even to death; remain here, and watchg with me.” 39And going a little farther he fell on his face and prayed, saying, “My Father, if it be possible, let this cup pass from me; nevertheless, not as I will, but as you will.” ▤  … 42Again, for the second time, he went away and prayed, “My Father, if this cannot pass unless I drink it, your will be done.” ▤

g Or keep awake; also verses 40, 41

Submitting to God involves submitting to his will – as Jesus does here, in order to obey and serve God. Such submission is further illustrated below by Mary (Luke 1:35, 38), and Laban and Bethuel (Gen 24:48-51). Other examples of submitting to and accepting God’s will can be found in: Note: Accept God’s discipline for sin; and Accept hard times from God. Also note Acts 21:14 – ‘And since he would not be persuaded, we ceased and said, “Let the will of the Lord be done.”’

Luke 1:35, 38  And the angel answered her, “The Holy Spirit will come upon you, and the power of the Most High will overshadow you; therefore the child to be bornh will be called holy—the Son of God. ▤  … 38And Mary said, “Behold, I am the servanti of the Lord; let it be to me according to your word.” And the angel departed from her. ▤

h Some manuscripts add of you

i Greek bondservant; also verse 48

Gen 24:48-51  Then I bowed my head and worshiped the LORD and blessed the LORD, the God of my master Abraham, who had led me by the right wayj to take the daughter of my master’s kinsman for his son. 49Now then, if you are going to show steadfast love and faithfulness to my master, tell me; and if not, tell me, that I may turn to the right hand or to the left.” 50Then Laban and Bethuel answered and said, “The thing has come from the LORD; we cannot speak to you bad or good. 51Behold, Rebekah is before you; take her and go, and let her be the wife of your master’s son, as the LORD has spoken.” ▤

j Or faithfully

Laban and Bethuel understood that what Abraham’s servant proposed was God’s will and so rightly felt that there was nothing they could say to query or qualify it (v. 50). Instead they submitted to it (v. 51).

- The mind controlled by the sinful nature does not submit to God’s commands:

Rom 8:7  For the mind that is set on the flesh is hostile to God, for it does not submit to God’s law; indeed, it cannot. ▤

Our minds need to be controlled by the Holy Spirit rather than the sinful nature (cf. vv. 1-9), so that we can submit to God and his commands.

Obey God wholeheartedly

See also:

- Serve God with all your heart

Deut 26:16  This day the LORD your God commands you to do these statutes and rules. You shall therefore be careful to do them with all your heart and with all your soul. ▤

1Ki 8:23  … and said, “O LORD, God of Israel, there is no God like you, in heaven above or on earth beneath, keeping covenant and showing steadfast love to your servants who walk before you with all their heart, … ▤

1Ki 14:7-8  Go, tell Jeroboam, ‘Thus says the LORD, the God of Israel: “Because I exalted you from among the people and made you leader over my people Israel 8and tore the kingdom away from the house of David and gave it to you, and yet you have not been like my servant David, who kept my commandments and followed me with all his heart, doing only that which was right in my eyes, … ▤

2Ki 23:3, 25  And the king stood by the pillar and made a covenant before the LORD, to walk after the LORD and to keep his commandments and his testimonies and his statutes with all his heart and all his soul, to perform the words of this covenant that were written in this book. And all the people joined in the covenant. ▤  … 25Before him [Josiah] there was no king like him, who turned to the LORD with all his heart and with all his soul and with all his might, according to all the Law of Moses, nor did any like him arise after him. ▤

Ps 119:69, 106, 112, 167  The insolent smear me with lies, but with my whole heart I keep your precepts; ▤  … 106I have sworn an oath and confirmed it, to keep your righteous rules. ▤  … 112I incline my heart to perform your statutes forever, to the end.k ▤  … 167My soul keeps your testimonies; I love them exceedingly. ▤

k Or statutes; the reward is eternal

The psalmist’s wholeheartedness in obeying God’s laws (vv. 69, 112) is reflected by: him taking an oath to do so (v. 106; cf. Neh 10:29 ↓); his inward desire to keep them (v. 167a); and by his love for them (v. 167b).

Rom 6:17  But thanks be to God, that you who were once slaves of sin have become obedient from the heart to the standard of teaching to which you were committed, … ▤

The phrase “the standard of teaching” refers to the teachings of Jesus Christ and the apostles, inclusive of the OT law as interpreted by Christ.

Eph 6:5-6  Slaves,l obey your earthly mastersm with fear and trembling, with a sincere heart, as you would Christ, 6not by the way of eye-service, as people-pleasers, but as servantsn of Christ, doing the will of God from the heart, … ▤

l Or servants; Greek bondservants; similarly verse 8

m Or your masters according to the flesh

n Or slaves; Greek bondservants

Num 32:11-12  ‘Surely none of the men who came up out of Egypt, from twenty years old and upward, shall see the land that I swore to give to Abraham, to Isaac, and to Jacob, because they have not wholly followed me, 12none except Caleb the son of Jephunneh the Kenizzite and Joshua the son of Nun, for they have wholly followed the LORD.’ ▤

Note Caleb’s later reminder to Joshua of what he had done – “I wholly followed the LORD my God” (Josh 14:8b).

Deut 5:27  Go near and hear all that the LORD our God will say and speak to us all that the LORD our God will speak to you, and we will hear and do it. ▤

Such willingness to obey God is associated with wholehearted obedience.

Neh 10:29  … join with their brothers, their nobles, and enter into a curse and an oath to walk in God’s Law that was given by Moses the servant of God, and to observe and do all the commandments of the LORD our Lord and his rules and his statutes. ▤

Acts 22:12  And one Ananias, a devout man according to the law, well spoken of by all the Jews who lived there, … ▤

Ananias was “a devout observer of the law” (NIV®) – indicative of wholehearted devotion to observe it.

2Chr 25:2  And he did what was right in the eyes of the LORD, yet not with a whole heart. ▤

Amaziah is an example of half-hearted obedience (cf. Num 32:11 ↑).

Delight in God’s commands

See also:

- Note: God’s and Jesus Christ’s commands are not too difficult or burdensome

- [Reasons to exalt God:] God’s word . . .

- [In hard times:] Take comfort in God’s word and delight in it

Ps 1:1-2  Blessed is the mano who walks not in the counsel of the wicked, nor stands in the way of sinners, nor sits in the seat of scoffers; 2but his delight is in the lawp of the LORD, and on his law he meditates day and night. ▤

o The singular Hebrew word for man (ish) is used here to portray a representative example of a godly person; see preface

p Or instruction

Ps 112:1  q Praise the LORD! Blessed is the man who fears the LORD, who greatly delights in his commandments! ▤

q This psalm is an acrostic poem, each line beginning with the successive letters of the Hebrew alphabet

Ps 119:14, 16, 24, 35, 47, 111  In the way of your testimonies I delight as much as in all riches. ▤  … 16I will delight in your statutes; I will not forget your word. ▤  … 24Your testimonies are my delight; they are my counselors. ▤  … 35Lead me in the path of your commandments, for I delight in it. ▤  … 47for I find my delight in your commandments, which I love. ▤  … 111Your testimonies are my heritage forever, for they are the joy of my heart. ▤

Jer 15:16  Your words were found, and I ate them, and your words became to me a joy and the delight of my heart, for I am called by your name, O LORD, God of hosts. ▤

God’s words that “were found” may here refer to God’s law, or to the message/s that Jeremiah was to proclaim to the people which included commands of God.

Rom 7:22  For I delight in the law of God, in my inner being, … ▤

Ps 40:8  I delight to do your will, O my God; your law is within my heart. ▤

- Rejoice in God’s word:

Ps 119:162  I rejoice at your word like one who finds great spoil. ▤

Be careful to obey God

See also:

- Take care not to sin

- . . . Watch and guard yourself against sinning

Deut 5:32  You shall be careful therefore to do as the LORD your God has commanded you. You shall not turn aside to the right hand or to the left. ▤

Deut 7:11  You shall therefore be careful to do the commandment and the statutes and the rules that I command you today. ▤

Deut 12:32  r “Everything that I command you, you shall be careful to do. You shall not add to it or take from it. ▤

r Ch 13:1 in Hebrew

Deut 28:1  And if you faithfully obey the voice of the LORD your God, being careful to do all his commandments that I command you today, the LORD your God will set you high above all the nations of the earth. ▤

Josh 22:5  Only be very careful to observe the commandment and the law that Moses the servant of the LORD commanded you, to love the LORD your God, and to walk in all his ways and to keep his commandments and to cling to him and to serve him with all your heart and with all your soul. ▤

Judg 2:22  … in order to test Israel by them, whether they will take care to walk in the way of the LORD as their fathers did, or not.” ▤

2Ki 17:37a  And the statutes and the rules and the law and the commandment that he wrote for you, you shall always be careful to do. ▤

Ps 119:4  You have commanded your precepts to be kept diligently. ▤

Zec 6:15  “And those who are far off shall come and help to build the temple of the LORD. And you shall know that the LORD of hosts has sent me to you. And this shall come to pass, if you will diligently obey the voice of the LORD your God.” ▤

1Ki 8:25  Now therefore, O LORD, God of Israel, keep for your servant David my father what you have promised him, saying, ‘You shall not lack a man to sit before me on the throne of Israel, if only your sons pay close attention to their way, to walk before me as you have walked before me.’ ▤

- Not being careful to obey God leads to sin:

2Ki 10:31  But Jehu was not careful to walk in the law of the LORD, the God of Israel, with all his heart. He did not turn from the sins of Jeroboam, which he made Israel to sin. ▤

Jehu is an example of careless, half-hearted obedience.

Note: God’s and Jesus Christ’s commands are not too difficult or burdensome

Deut 30:11-14  For this commandment that I command you today is not too hard for you, neither is it far off. 12It is not in heaven, that you should say, ‘Who will ascend to heaven for us and bring it to us, that we may hear it and do it?’ 13Neither is it beyond the sea, that you should say, ‘Who will go over the sea for us and bring it to us, that we may hear it and do it?’ 14But the word is very near you. It is in your mouth and in your heart, so that you can do it. ▤

By saying that God’s commands were not “far off” (v. 11), Moses is indicating that God’s commands are very accessible, as illustrated in the subsequent two verses. Verse 14 reinforces this concept. “It is in your mouth and in your heart” suggests that the people could verbalize it and that they understood it – and as such they could obey it. God’s commands are not too difficult to know or to follow.

1Jn 5:3-4  For this is the love of God, that we keep his commandments. And his commandments are not burdensome. 4For everyone who has been born of God overcomes the world. And this is the victory that has overcome the world—our faith. ▤

Those born of God overcome all that is in the world – by faith – things which would otherwise entangle them and make his commands burdensome to obey.

Matt 11:28-30  Come to me, all who labor and are heavy laden, and I will give you rest. 29Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. 30For my yoke is easy, and my burden is light. ▤

The “yoke” referred to was probably that which lay across the necks of oxen. In saying that the “yoke” and “burden” of following him is “easy” and “light” (v. 30), Jesus may be alluding to the fact that as he is “gentle and lowly in heart” (v. 29) he will not require anything that is beyond us. Also, in contrast to the requirements of the religious leaders, his demands are not burdensome. Far from being tiresome, his “yoke” of discipleship is the way of life that best fits us – the most comfortable and suitable “yoke” – and it benefits us in many ways. Rather than weighing us down, it is actually uplifting.

- God’s laws are in fact wonderful:

Ps 119:129  Your testimonies are wonderful; therefore my soul keeps them. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Blessings of Obeying God

Section Jumps

- General promises of blessing

- God’s and Jesus Christ’s love

- God’s help

- The realization of God’s promises

- Peace and rest

- Other present-day spiritual blessings

- Future blessings

- Note: Ill consequences of not obeying God

See also:

- Functions of God’s Word (II): Blessings

- . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

- . . . God gives the Holy Spirit to those who believe and obey him

- The Need to Obey God

- Knowing God and Jesus Christ is linked to obeying their commands

- God answers those who obey and please him . . .

- Note: Obedience to God and other aspects of the faith are essential for love

- Obeying God’s commands brings wisdom . . .

General promises of blessing

Luke 11:28  But he said, “Blessed rather are those who hear the word of God and keep it!” ▤

John 13:17  If you know these things, blessed are you if you do them. ▤

Ps 119:1-2  s Blessed are those whose way is blameless, who walk in the law of the LORD! 2Blessed are those who keep his testimonies, who seek him with their whole heart, … ▤

s This psalm is an acrostic poem of twenty-two stanzas, following the letters of the Hebrew alphabet; within a stanza, each verse begins with the same Hebrew letter

Prov 8:32  And now, O sons, listen to me: blessed are those who keep my ways. ▤

Prov 13:13  Whoever despises the word brings destruction on himself, but he who reveres the commandment will be rewarded. ▤

Prov 29:18  Where there is no prophetic vision the people cast off restraint,t but blessed is he who keeps the law. ▤

t Or the people are discouraged

Ps 1:1-3  Blessed is the manu who walks not in the counsel of the wicked, nor stands in the way of sinners, nor sits in the seat of scoffers; 2but his delight is in the lawv of the LORD, and on his law he meditates day and night. 3He is like a tree planted by streams of water that yields its fruit in its season, and its leaf does not wither. In all that he does, he prospers. ▤

u The singular Hebrew word for man (ish) is used here to portray a representative example of a godly person; see preface

v Or instruction

Obedience to God’s word is implied in vv. 1-2, resulting in the blessings of v. 3.

Ps 19:11  Moreover, by them is your servant warned; in keeping them there is great reward. ▤

Ps 112:1-2  w Praise the LORD! Blessed is the man who fears the LORD, who greatly delights in his commandments! 2His offspring will be mighty in the land; the generation of the upright will be blessed. ▤

w This psalm is an acrostic poem, each line beginning with the successive letters of the Hebrew alphabet

Deut 5:29, 33  Oh that they had such a mind as this always, to fear me and to keep all my commandments, that it might go well with them and with their descendantsx forever! ▤  … 33You shall walk in all the way that the LORD your God has commanded you, that you may live, and that it may go well with you, and that you may live long in the land that you shall possess. ▤

x Or sons

The material prosperity of the old covenant is referred to in v. 33, and alluded to elsewhere in this subsection (cf. By obeying, the Israelites would have life and prosperity in the promised land; and the introductory comment on If the Israelites disobeyed the law and broke the covenant, there would be dreadful consequences . . .).

Deut 10:12-13  And now, Israel, what does the LORD your God require of you, but to fear the LORD your God, to walk in all his ways, to love him, to serve the LORD your God with all your heart and with all your soul, 13and to keep the commandments and statutes of the LORD, which I am commanding you today for your good? ▤

Deut 15:4-5  But there will be no poor among you; for the LORD will bless you in the land that the LORD your God is giving you for an inheritance to possess— 5if only you will strictly obey the voice of the LORD your God, being careful to do all this commandment that I command you today. ▤

Josh 1:7  Only be strong and very courageous, being careful to do according to all the law that Moses my servant commanded you. Do not turn from it to the right hand or to the left, that you may have good successy wherever you go. ▤

y Or may act wisely

Rev 1:3  Blessed is the one who reads aloud the words of this prophecy, and blessed are those who hear, and who keep what is written in it, for the time is near. ▤

- Keeping God’s commands is a blessing:

Ps 119:56  This blessing has fallen to me, that I have kept your precepts. ▤

God’s and Jesus Christ’s love

Deut 7:9  Know therefore that the LORD your God is God, the faithful God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, to a thousand generations, … ▤

Ps 103:17-18  But the steadfast love of the LORD is from everlasting to everlasting on those who fear him, and his righteousness to children’s children, 18to those who keep his covenant and remember to do his commandments. ▤

Ps 25:10  All the paths of the LORD are steadfast love and faithfulness, for those who keep his covenant and his testimonies. ▤

John 14:23  Jesus answered him, “If anyone loves me, he will keep my word, and my Father will love him, and we will come to him and make our home with him. ▤

John 15:10  If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. ▤

Jesus underlines the correlation between obeying him and remaining in his love by drawing a comparison to him obeying God and so remaining in God’s love. God’s love for him because of his obedience is further illustrated immediately below in 10:17, where Jesus speaks of his obedience to God to the point of laying down his life.

John 10:17-18  For this reason the Father loves me, because I lay down my life that I may take it up again. 18No one takes it from me, but I lay it down of my own accord. I have authority to lay it down, and I have authority to take it up again. This charge I have received from my Father. ▤

The last statement is generally understood to indicate that Jesus had been commanded to lay down his life by God – which he obediently was willing to do (vv. 17-18a). (It may also allude to the fact that God had given him the aforementioned authority to do this.) As such, these verses speak of God loving Jesus because he was obedient.

1Jn 2:5a  … but whoever keeps his word, in him truly the love of God is perfected. ▤

The second clause is referring to either God’s love for a believer, or a believer’s love for God. If the former is intended, then the verse appears to mean either that obedience leads to a deep realization of God’s love for us, or that obedience is evidence of this love being a reality.

God’s help

Ex 23:22  But if you carefully obey his [an angel’s] voice and do all that I say, then I will be an enemy to your enemies and an adversary to your adversaries. ▤

1Ki 8:59-61  Let these words of mine, with which I have pleaded before the LORD, be near to the LORD our God day and night, and may he maintain the cause of his servant and the cause of his people Israel, as each day requires, 60that all the peoples of the earth may know that the LORD is God; there is no other. 61Let your heart therefore be wholly true to the LORD our God, walking in his statutes and keeping his commandments, as at this day. ▤

Ps 81:13-16  Oh, that my people would listen to me, that Israel would walk in my ways! 14I would soon subdue their enemies and turn my hand against their foes. 15Those who hate the LORD would cringe toward him, and their fate would last forever. 16But he would feed youz with the finest of the wheat, and with honey from the rock I would satisfy you. ▤

z That is, Israel; Hebrew him

Prov 16:7  When a man’s ways please the LORD, he makes even his enemies to be at peace with him. ▤

Here “he” could refer to the LORD or to the man whose “ways are pleasing to the LORD”. Either way it asserts that living in line with God’s will, obeying him, is a positive factor in our relationships with others. Note that some commentators rightly make the point that like many proverbs this is a generalization, to which there are exceptions (cf. Following God and Jesus Christ results in persecution . . .; . . . It brings all kinds of hardships and suffering).

Isa 64:5a  You meet him who joyfully works righteousness, those who remember you in your ways. ▤

This is often understood as saying that God comes to the help of those who do what is right and remember God’s ways for his people to live (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Ezra 7:9-10  For on the first day of the first month he began to go up from Babylonia, and on the first day of the fifth month he came to Jerusalem, for the good hand of his God was on him. 10For Ezra had set his heart to study the Law of the LORD, and to do it and to teach his statutes and rules in Israel. ▤

Lev 25:18-22  Therefore you shall do my statutes and keep my rules and perform them, and then you will dwell in the land securely. 19The land will yield its fruit, and you will eat your fill and dwell in it securely. 20And if you say, ‘What shall we eat in the seventh year, if we may not sow or gather in our crop?’ 21I will command my blessing on you in the sixth year, so that it will produce a crop sufficient for three years. 22When you sow in the eighth year, you will be eating some of the old crop; you shall eat the old until the ninth year, when its crop arrives. ▤

God protects and provides for those who obey his commands – including commands that may initially appear to be to one’s detriment (vv. 20-22), the reference being to allowing the land to lay fallow for one year or possibly two.

- God shows mercy and compassion to those who obey him:

Deut 13:17-18  None of the devoted things shall stick to your hand, that the LORD may turn from the fierceness of his anger and show you mercy and have compassion on you and multiply you, as he swore to your fathers, 18if you obey the voice of the LORD your God, keeping all his commandments that I am commanding you today, and doing what is right in the sight of the LORD your God. ▤

Note that the first clause in v. 17 is speaking of not hanging on to or keeping any such “devoted” things.

The realization of God’s promises

Gen 18:19  For I have chosena him, that he may command his children and his household after him to keep the way of the LORD by doing righteousness and justice, so that the LORD may bring to Abraham what he has promised him. ▤

a Hebrew known

Deut 6:18  And you shall do what is right and good in the sight of the LORD, that it may go well with you, and that you may go in and take possession of the good land that the LORD swore to give to your fathers … ▤

Deut 28:9  The LORD will establish you as a people holy to himself, as he has sworn to you, if you keep the commandments of the LORD your God and walk in his ways. ▤

1Ki 2:1-4  When David’s time to die drew near, he commanded Solomon his son, saying, 2“I am about to go the way of all the earth. Be strong, and show yourself a man, 3and keep the charge of the LORD your God, walking in his ways and keeping his statutes, his commandments, his rules, and his testimonies, as it is written in the Law of Moses, that you may prosper in all that you do and wherever you turn, 4that the LORD may establish his word that he spoke concerning me, saying, ‘If your sons pay close attention to their way, to walk before me in faithfulness with all their heart and with all their soul, you shall not lackb a man on the throne of Israel.’ ▤

b Hebrew there shall not be cut off for you

1Ki 6:12  Concerning this house that you are building, if you will walk in my statutes and obey my rules and keep all my commandments and walk in them, then I will establish my word with you, which I spoke to David your father. ▤

The promise referred to – “my word” – appears to be that spoken of by David in 2:4 above. However with the reference to the temple, God’s presence with his people (cf. v. 13) may be in view – in conjunction with or instead of the aforementioned promise.

2Cor 7:1  Since we have these promises, beloved, let us cleanse ourselves from every defilement of bodyc and spirit, bringing holiness to completion in the fear of God. ▤

c Greek flesh

This implies that for the promises (cf. 6:16-18) to be fulfilled, we must purify ourselves and be holy – which obviously involves obedience to God.

Eph 6:2-3  “Honor your father and mother” (this is the first commandment with a promise), 3“that it may go well with you and that you may live long in the land.” ▤

Heb 10:36  For you have need of endurance, so that when you have done the will of God you may receive what is promised. ▤

- Parallel to his promises for obedience, God threatens judgment on those who do not obey him:

Josh 23:15-16  But just as all the good things that the LORD your God promised concerning you have been fulfilled for you, so the LORD will bring upon you all the evil things, until he has destroyed you from off this good land that the LORD your God has given you, 16if you transgress the covenant of the LORD your God, which he commanded you, and go and serve other gods and bow down to them. Then the anger of the LORD will be kindled against you, and you shall perish quickly from off the good land that he has given to you. ▤

Peace and rest

Isa 48:18  Oh that you had paid attention to my commandments! Then your peace would have been like a river, and your righteousness like the waves of the sea; … ▤

Gal 6:16  And as for all who walk by this rule, peace and mercy be upon them, and upon the Israel of God. ▤

By “this rule” Paul may be referring to living in accordance with “the cross of our Lord Jesus Christ” (v. 14), or living as a “new creation” (v. 15). Both interpretations involve living according to “this rule” and so are indicative of obedience to God – by which one receives God’s peace, and mercy.

Jer 6:16  Thus says the LORD: “Stand by the roads, and look, and ask for the ancient paths, where the good way is; and walk in it, and find rest for your souls. But they said, ‘We will not walk in it.’ ▤

The “good way” or “godly way” (NLT) corresponds with God’s way.

Matt 11:28-30  Come to me, all who labor and are heavy laden, and I will give you rest. 29Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. 30For my yoke is easy, and my burden is light. ▤

Here Jesus effectively promises rest to those who live according to his teaching.

Other present-day spiritual blessings

Note also the cross references listed at the beginning of this section.

Luke 8:21  But he answered them, “My mother and my brothers are those who hear the word of God and do it.” ▤

Those who obey God’s word are like Jesus Christ, who was exemplary in doing this. As such they are in a sense his kin, part of the family of God.

John 8:31-32  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, 32and you will know the truth, and the truth will set you free.” ▤

In v. 32 Jesus is referring to freedom from sin (cf. v. 34).

John 15:7  If you abide in me, and my words abide in you, ask whatever you wish, and it will be done for you. ▤

Being in Jesus Christ involves knowing, believing and obeying his words. This produces prayer that is consistent with Jesus Christ’s purpose and will – prayer that will be answered.

John 15:10-11  If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. 11These things I have spoken to you, that my joy may be in you, and that your joy may be full. ▤

Acts 16:4-5  As they went on their way through the cities, they delivered to them for observance the decisions that had been reached by the apostles and elders who were in Jerusalem. 5So the churches were strengthened in the faith, and they increased in numbers daily. ▤

One can infer from this that obedience to godly instruction – which is ultimately instruction based on God’s word – strengthens people in the faith.

Deut 11:8  You shall therefore keep the whole commandment that I command you today, that you may be strong, and go in and take possession of the land that you are going over to possess, … ▤

This promise of military strength to the Israelites if they were obedient can be applied to spiritual strength that believers have or gain in being obedient.

John 7:17  If anyone’s will is to do God’sd will, he will know whether the teaching is from God or whether I am speaking on my own authority. ▤

d Greek his

Doing what one knows of God’s will, leads to the realization that Jesus’ teaching does come from God. Obedience leads to spiritual discernment.

John 11:8-10  The disciples said to him, “Rabbi, the Jews were just now seeking to stone you, and are you going there again?” 9Jesus answered, “Are there not twelve hours in the day? If anyone walks in the day, he does not stumble, because he sees the light of this world. 10But if anyone walks in the night, he stumbles, because the light is not in him.” ▤

In v. 9 Jesus appears to be meaning that those who work or act in the light of God’s will – as he intended doing, despite apparent danger (v. 8) – will not stumble. This is in contrast to those who do not act in the light of God’s will (v. 10).

Future blessings

See also:

- Obedience and doing God’s will are critical for salvation

- Obedience and doing God’s will lead to eternal life

Matt 5:19  Therefore whoever relaxes one of the least of these commandments and teaches others to do the same will be called least in the kingdom of heaven, but whoever does them and teaches them will be called great in the kingdom of heaven. ▤

The future form of God’s kingdom may be referred to here, hence the verse’s inclusion in this subsection.

Matt 7:24-25  Everyone then who hears these words of mine and does them will be like a wise man who built his house on the rock. 25And the rain fell, and the floods came, and the winds blew and beat on that house, but it did not fall, because it had been founded on the rock. ▤

If a person obeys Jesus Christ’s words, they will withstand the storms of life. They will also survive God’s final judgment, which may be primarily in view (cf. vv. 21-23), the reason for the verse’s inclusion here.

Rev 2:26-28  The one who conquers and who keeps my works until the end, to him I will give authority over the nations, 27and he will rule them with a rod of iron, as when earthen pots are broken in pieces, even as I myself have received authority from my Father. 28And I will give him the morning star. ▤

Verses 26-27 may well be speaking of the reign of believers with Jesus Christ (cf. God’s people will reign with Jesus Christ). The “morning star” (v. 28) may refer to the dawning of the resurrection age – and possibly also the accompanying glory – following the night of this life (cf. CEV text note). The term could also allude to the return of Jesus Christ, who is called “the bright morning star” (22:16).

Isa 56:4-7  For thus says the LORD: “To the eunuchs who keep my Sabbaths, who choose the things that please me and hold fast my covenant, 5I will give in my house and within my walls a monument and a name better than sons and daughters; I will give them an everlasting name that shall not be cut off. 6“And the foreigners who join themselves to the LORD, to minister to him, to love the name of the LORD, and to be his servants, everyone who keeps the Sabbath and does not profane it, and holds fast my covenant— 7these I will bring to my holy mountain, and make them joyful in my house of prayer; their burnt offerings and their sacrifices will be accepted on my altar; for my house shall be called a house of prayer for all peoples.” ▤

These promises appear to be primarily eschatological. Verse 5b may well be alluding to eternal life. Verse 7 speaks of a pilgrimage to Jerusalem of all peoples at the end of the age, perhaps a depiction of the afterlife.

Rev 22:7  “And behold, I am coming soon. Blessed is the one who keeps the words of the prophecy of this book.” ▤

This speaks of holding to God’s words of prophecy in Revelation, believing them and acting in accordance with them – which involves obedience (cf. GNT, NCV, NIrV, NLT). In view of the first statement, the blessedness referred to in the second would appear to primarily at least encompass blessings following Christ’s return.

Note: Ill consequences of not obeying God

See also:

- Note: Rejecting and not keeping God’s word brings his judgment

- Not obeying God ultimately ends in eternal destruction

- Note: Implications of not obeying God

- Consequences of Sin for God’s People

Num 14:41  But Moses said, “Why now are you transgressing the command of the LORD, when that will not succeed? ▤

Disobeying God’s commands will typically end in failure of some form. Ultimately it ends in eternal destruction.

Num 32:23  But if you will not do so, behold, you have sinned against the LORD, and be sure your sin will find you out. ▤

The final clause is implying that sin brings its consequences – it “catches up with you”.

2Ki 22:13b  For great is the wrath of the LORD that is kindled against us, because our fathers have not obeyed the words of this book, to do according to all that is written concerning us. ▤

Ps 119:118  You spurn all who go astray from your statutes, for their cunning is in vain. ▤

Ps 119:155  Salvation is far from the wicked, for they do not seek your statutes. ▤

Those who do not obey God will not receive salvation.

Jer 32:23  And they entered and took possession of it. But they did not obey your voice or walk in your law. They did nothing of all you commanded them to do. Therefore you have made all this disaster come upon them. ▤

Hos 9:17  My God will reject them because they have not listened to him; they shall be wanderers among the nations. ▤

Hos 14:9  Whoever is wise, let him understand these things; whoever is discerning, let him know them; for the ways of the LORD are right, and the upright walk in them, but transgressors stumble in them. ▤

Transgressors “stumble” by not following God’s ways.

Matt 5:19  Therefore whoever relaxes one of the least of these commandments and teaches others to do the same will be called least in the kingdom of heaven, but whoever does them and teaches them will be called great in the kingdom of heaven. ▤

This may have in view the time of the consummation of the kingdom and its reign that will envelope all creation. If this is the case, being “called least in the kingdom of heaven” may refer to such people being deemed as the least of all people – in effect condemned. However note that the phrase “in the kingdom of heaven” suggests that such people may still be accepted into the kingdom rather than being shut out and in hell. Another interpretation is that with “these commandments” probably referring to the OT law, Jesus may be speaking of these commands being incorrectly downplayed by some teachers under the new covenant, in the present form of God’s kingdom that he introduced.

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: Follow Jesus Christ

Section Jumps

- Follow Jesus Christ . . .

- . . . Be a disciple of Jesus Christ

- Follow Jesus Christ’s example

- Follow Jesus Christ’s example of love and service of others

- Further aspects of Jesus Christ’s example to follow

- Make Jesus Christ your Lord . . .

- . . . Live for Jesus Christ, pleasing him

- Be willing to give up everything to follow Jesus Christ

- Blessings of following Jesus Christ

- Note: Follow God and his commands . . .

- . . . and imitate God, as children of God

See also:

- We are called to serve God and Jesus Christ

To follow Jesus Christ involves not just simply following his commands, but also following him and his example. In doing so, we follow Christ not only as our leader, but also in companionship with him. This concept is an important aspect of discipleship.

Follow Jesus Christ . . .

See also:

- Luke 14:27 ⇓

Matt 4:18-22  While walking by the Sea of Galilee, he saw two brothers, Simon (who is called Peter) and Andrew his brother, casting a net into the sea, for they were fishermen. 19And he said to them, “Follow me, and I will make you fishers of men.” 20Immediately they left their nets and followed him. 21And going on from there he saw two other brothers, James the son of Zebedee and John his brother, in the boat with Zebedee their father, mending their nets, and he called them. 22Immediately they left the boat and their father and followed him. ▤

Matt 9:9  As Jesus passed on from there, he saw a man called Matthew sitting at the tax booth, and he said to him, “Follow me.” And he rose and followed him. ▤

Mark 8:34  And calling the crowd to him with his disciples, he said to them, “If anyone would come after me, let him deny himself and take up his cross and follow me. ▤

To “deny” ourselves involves setting aside our own desires, no longer having ourselves as the focus of our life. For a person to “take up his cross” implies a willingness to bear any cost – even to give up his/her life – in order to follow Christ as his disciple.

Luke 9:59-62  To another he said, “Follow me.” But he said, “Lord, let me first go and bury my father.” 60And Jesuse said to him, “Leave the dead to bury their own dead. But as for you, go and proclaim the kingdom of God.” 61Yet another said, “I will follow you, Lord, but let me first say farewell to those at my home.” 62Jesus said to him, “No one who puts his hand to the plow and looks back is fit for the kingdom of God.” ▤

e Greek he

The man in v. 59 may well have been meaning that he wanted to wait until after his father had died. In saying, “Leave the dead to bury their own dead”, Jesus was indicating that such tasks as burying the physically dead could be left to the spiritually dead; proclaiming the kingdom was more important. Verses 61-62 appear to be emphasizing the need to be fully focused on doing the work of the kingdom; nothing should be allowed to obstruct the work.

John 10:3-5, 27  To him the gatekeeper opens. The sheep hear his voice, and he calls his own sheep by name and leads them out. 4When he has brought out all his own, he goes before them, and the sheep follow him, for they know his voice. 5A stranger they will not follow, but they will flee from him, for they do not know the voice of strangers.” ▤  … 27My sheep hear my voice, and I know them, and they follow me. ▤

Jesus illustrates the intimate relationship between him and his followers by drawing a parallel with the close relationship between a shepherd and his sheep. His disciples and other followers listened to him and followed him and his teachings. Likewise today believers follow him – his example, his teaching and even his promptings through the Holy Spirit – discerning between teaching and leading that is of him and that which is not.

John 12:26  If anyone serves me, he must follow me; and where I am, there will my servant be also. If anyone serves me, the Father will honor him. ▤

The context (cf. vv. 24-25) suggests that Jesus’ challenge to follow him and be with him had in view his example of sacrificial living, to the point of death (cf. John 21:19b, 22b ↓).

John 21:19b, 22b  And after saying this he said to him, “Follow me.” ▤  … 22… You follow me!” ▤

Note that in both of these verses Jesus is speaking to Peter.

Rom 15:5  May the God of endurance and encouragement grant you to live in such harmony with one another, in accord with Christ Jesus, … ▤

This is effectively speaking of following Christ (cf. CEV, GNT, NIV), possibly in particular of acting according to Jesus Christ’s example (cf. GNT).

. . . Be a disciple of Jesus Christ

A disciple is a learner; one who seeks to learn and follow the teachings of another, even to the extent of becoming like the teacher (as reflected in the following subsections).

Matt 21:6  The disciples went and did as Jesus had directed them. ▤

This illustrates that being a disciple of Jesus Christ requires one to follow his instructions (cf. Matt 28:19-20 ↓; John 8:31 ↓).

Matt 27:57  When it was evening, there came a rich man from Arimathea, named Joseph, who also was a disciple of Jesus. ▤

Matt 28:19-20  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them inf the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

f Or into

Jesus’ command to “make disciples of all nations” (v. 19) reflects the fact that we should all be his disciples, obeying all his commands (v. 20).

John 8:31  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, … ▤

John 15:8  By this my Father is glorified, that you bear much fruit and so prove to be my disciples. ▤

The term “fruit” probably denotes either personal spiritual characteristics (cf. Gal 5:22-23) or wider spiritual outcomes of quality work for God’s kingdom. Arguably the latter is more likely (cf. v. 16). By bearing such good “fruit” we bring glory to God, showing ourselves to be disciples of the One sent by him.

Luke 14:26-27  If anyone comes to me and does not hate his own father and mother and wife and children and brothers and sisters, yes, and even his own life, he cannot be my disciple. 27Whoever does not bear his own cross and come after me cannot be my disciple. ▤

This speaks of the great cost involved in being a disciple of Jesus Christ. In v. 26 Jesus is speaking of the need to love him more than anyone or anything else, including our own lives (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) – in order to be his disciple.

Matt 11:29  Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. ▤

This verse indicates that learning Jesus’ ways – as a disciple or follower of his – is to a large extent a practical experience. We learn from him by accepting his teachings (cf. NCV) and putting them into practice (i.e. taking his yoke upon us).

- Disciples are called “Christians”:

Acts 11:26b  And in Antioch the disciples were first called Christians. ▤

The term “Christian” (cf. Acts 26:28; 1Pet 4:16) implies that one is a follower of – or belongs to – Jesus Christ.

Follow Jesus Christ’s example

See also:

- Love each other as Jesus Christ loved us, even laying down his life

- Consider and follow Jesus Christ’s example in suffering . . .

John 13:15  For I have given you an example, that you also should do just as I have done to you. ▤

1Cor 11:1  Be imitators of me, as I am of Christ. ▤

1Thes 1:6  And you became imitators of us and of the Lord, for you received the word in much affliction, with the joy of the Holy Spirit, … ▤

1Jn 2:6  … whoever says he abides in him ought to walk in the same way in which he walked. ▤

Luke 6:40  A disciple is not above his teacher, but everyone when he is fully trained will be like his teacher. ▤

As referred to earlier, a major goal of being a disciple of a teacher is to become like them. Here Jesus speaks of his disciples becoming like him (cf. Matt 10:25a ↓).

Matt 10:24-25  A disciple is not above his teacher, nor a servantg above his master. 25It is enough for the disciple to be like his teacher, and the servant like his master. If they have called the master of the house Beelzebul, how much more will they malignh those of his household. ▤

g Greek bondservant; also verse 25

h Greek lacks will they malign

Verses 24-25a reflect that Christians should desire to be like Jesus Christ and/or be “satisfied” (GNT, NCV) with this. But given the context (cf. vv. 16-31), it may more specifically be alluding to Jesus’ followers sharing his fate in being persecuted (cf. NLT).

Rom 13:14  But put on the Lord Jesus Christ, and make no provision for the flesh, to gratify its desires. ▤

The expression “put on the Lord Jesus Christ” quite possibly is referring to immersing oneself in one’s union with Christ – surrounding oneself with Christ, acting in line with his purposes and for his glory, and in reliance on him. However, it has also been interpreted as a call to take on or adopt his character and example – an interpretation which would make the verse pertinent to this subsection.

Eph 4:21  … assuming that you have heard about him and were taught in him, as the truth is in Jesus, … ▤

The “truth … in Jesus” most likely refers to teaching based on Jesus’ life and words. As such this speaks in part of being taught to act in accordance with Jesus’ example.

Follow Jesus Christ’s example of love and service of others

See also:

- Phil 2:5-8 ⇓

John 13:34  A new commandment I give to you, that you love one another: just as I have loved you, you also are to love one another. ▤

Eph 5:2, 25  And walk in love, as Christ loved us and gave himself up for us, a fragrant offering and sacrifice to God. ▤  … 25Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, … ▤

1Jn 3:16  By this we know love, that he laid down his life for us, and we ought to lay down our lives for the brothers. ▤

Matt 20:26-28  It shall not be so among you. But whoever would be great among you must be your servant,i 27and whoever would be first among you must be your slave,j 28even as the Son of Man came not to be served but to serve, and to give his life as a ransom for many. ▤

i Greek diakonos

j Greek bondservant (doulos)

John 13:14  If I then, your Lord and Teacher, have washed your feet, you also ought to wash one another’s feet. ▤

Generally this is understood as Jesus urging his disciples to follow his example by humbly serving each other (cf. Matt 20:26-28 ↑), rather than introducing foot washing as a practice for believers.

Rom 15:1-3  We who are strong have an obligation to bear with the failings of the weak, and not to please ourselves. 2Let each of us please his neighbor for his good, to build him up. 3For Christ did not please himself, but as it is written, “The reproaches of those who reproached you fell on me.” ▤

We should please others, as opposed to ourselves, just as Christ did not please himself. In the quotation from Psalms 69:9 (v. 3), the psalmist speaks of pleasing God rather than himself by faithfully suffering the insults that his association with God brought. It is used here to illustrate the point that Christ – who is paralleled with the psalmist – did not please himself, but put God’s will first despite the suffering involved. In view of v. 2, Paul may also be implying that Christ did this for the good of others – effectively in service of them.

2Cor 8:7, 9  But as you excel in everything—in faith, in speech, in knowledge, in all earnestness, and in our love for youk—see that you excel in this act of grace also. ▤  … 9For you know the grace of our Lord Jesus Christ, that though he was rich, yet for your sake he became poor, so that you by his poverty might become rich. ▤

k Some manuscripts in your love for us

Paul later refers to “this act of grace” in meeting the needs of fellow believers as a “service” (cf. 9:12-13). Like Jesus Christ (v. 9), we should be prepared to give of ourselves and our resources in the service of others.

Further aspects of Jesus Christ’s example to follow

John 15:10  If you keep my commandments, you will abide in my love, just as I have kept my Father’s commandments and abide in his love. ▤

Col 3:13  … bearing with one another and, if one has a complaint against another, forgiving each other; as the Lord has forgiven you, so you also must forgive. ▤

Phil 2:5-8  Have this mind among yourselves, which is yours in Christ Jesus,l 6who, though he was in the form of God, did not count equality with God a thing to be grasped, 7but made himself nothing, taking the form of a servant,m being born in the likeness of men. 8And being found in human form, he humbled himself by becoming obedient to the point of death, even death on a cross. ▤

l Or which was also in Christ Jesus

m Greek bondservant

As made more obvious by the alternative rendering in the text note on v. 5, Paul implies here that we should follow Jesus Christ’s example of service, humility and obedience.

Phil 3:10  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, … ▤

The final clause possibly means that Paul wanted to become like Christ as exemplified in his death, perfectly submissive and obedient to God. A somewhat different interpretation is that, following on from the preceding clauses, Paul is indicating that he was prepared to suffer for Christ’s cause even to the point of dying like he did (cf. CEV).

1Pet 2:20-21, 23  For what credit is it if, when you sin and are beaten for it, you endure? But if when you do good and suffer for it you endure, this is a gracious thing in the sight of God. 21For to this you have been called, because Christ also suffered for you, leaving you an example, so that you might follow in his steps. ▤  … 23When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. ▤

Heb 12:3  Consider him who endured from sinners such hostility against himself, so that you may not grow weary or fainthearted. ▤

Consider Jesus Christ’s example of endurance so as to follow his example.

1Jn 3:3  And everyone who thus hopes in him purifies himself as he is pure. ▤

It is debatable as to whether “he” refers to Jesus Christ or God. Often it is taken to be speaking of Christ (cf. CEV, GNT, NCV, NLT). As such, one implication is that believers ought to be pure just as Jesus Christ is pure.

- Identify with Jesus Christ in not being of this world:

John 17:16  They are not of the world, just as I am not of the world. ▤

Make Jesus Christ your Lord . . .

See also:

- . . . and God made Jesus Christ Lord of all

We are to make Christ our Lord, sovereign in every aspect of our lives. As such we are to be fully obedient to him – living according to his will and for his purposes.

John 13:13-14  You call me Teacher and Lord, and you are right, for so I am. 14If I then, your Lord and Teacher, have washed your feet, you also ought to wash one another’s feet. ▤

John 20:28  Thomas answered him, “My Lord and my God!” ▤

1Cor 1:2  To the church of God that is in Corinth, to those sanctified in Christ Jesus, called to be saints together with all those who in every place call upon the name of our Lord Jesus Christ, both their Lord and ours: … ▤

Jude 1:4  For certain people have crept in unnoticed who long ago were designated for this condemnation, ungodly people, who pervert the grace of our God into sensuality and deny our only Master and Lord, Jesus Christ. ▤

Rom 10:9  … because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. ▤

Note that the confession “Jesus is Lord” is primarily an acknowledgement of Jesus’ lordship over all creation. In accordance with this we should make him the Lord of our own life.

Col 2:6-7  Therefore, as you received Christ Jesus the Lord, so walk in him, 7rooted and built up in him and established in the faith, just as you were taught, abounding in thanksgiving. ▤

Some modern translations interpret Paul as speaking of receiving or accepting Christ as one’s Lord (cf. CEV, GNT, NIV, NLT), as per the theme of this subsection.

1Pet 3:15  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

Other modern translations render the phrase “honor Christ the Lord as holy” with the sense “sanctify Christ as Lord” (NASB, NRSV; cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT), making the verse more pertinent to this subsection.

. . . Live for Jesus Christ, pleasing him

See also:

- Give up your life to live for God and Jesus Christ . . .

Rom 14:6-8  The one who observes the day, observes it in honor of the Lord. The one who eats, eats in honor of the Lord, since he gives thanks to God, while the one who abstains, abstains in honor of the Lord and gives thanks to God. 7For none of us lives to himself, and none of us dies to himself. 8For if we live, we live to the Lord, and if we die, we die to the Lord. So then, whether we live or whether we die, we are the Lord’s. ▤

Speaking in regard to contentious issues, in v. 6 Paul says what we do should be done to honor Christ – for we are to live for him (v. 8a). The comment that “if we die, we die to the Lord” appears to mean that even on the other side of death, Christ is still our Lord (cf. v. 9) – and so even then we should be trying to please him. In v. 8 Paul correlates living for Jesus Christ with belonging to him. As we belong to Jesus Christ, we should live for him.

2Cor 5:14-15  For the love of Christ controls us, because we have concluded this: that one has died for all, therefore all have died; 15and he died for all, that those who live might no longer live for themselves but for him who for their sake died and was raised. ▤

As well as living for Jesus Christ because he is our Lord, we should also live for him because he died for us.

Phil 1:21  For to me to live is Christ, and to die is gain. ▤

Here Paul is probably meaning more than just that he lived for Christ. Christ was the essence of his life, permeating throughout it and controlling it. This involved Paul fellowshipping with Christ, working for his purpose and glory, and depending on him.

2Cor 5:9-10  So whether we are at home or away, we make it our aim to please him. 10For we must all appear before the judgment seat of Christ, so that each one may receive what is due for what he has done in the body, whether good or evil. ▤

Eph 5:10  … and try to discern what is pleasing to the Lord. ▤

Col 1:10  … so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

Col 3:20  Children, obey your parents in everything, for this pleases the Lord. ▤

1Cor 7:32  I want you to be free from anxieties. The unmarried man is anxious about the things of the Lord, how to please the Lord. ▤

- It is pointless to call Jesus Christ “Lord” if you do not do what he says:

Luke 6:46  Why do you call me ‘Lord, Lord,’ and not do what I tell you? ▤

Be willing to give up everything to follow Jesus Christ

See also:

- The great cost of participating in the kingdom of God

- Be willing to give up everything – even life’s most basic and dearest things

Mark 10:21, 28-30  And Jesus, looking at him, loved him, and said to him, “You lack one thing: go, sell all that you have and give to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” ▤  … 28Peter began to say to him, “See, we have left everything and followed you.” 29Jesus said, “Truly, I say to you, there is no one who has left house or brothers or sisters or mother or father or children or lands, for my sake and for the gospel, 30who will not receive a hundredfold now in this time, houses and brothers and sisters and mothers and children and lands, with persecutions, and in the age to come eternal life. ▤

Jesus command to “sell all that you have” (v. 21) is given here to “the rich young ruler” whose main spiritual problem was that he loved his riches. However, arguably it is applicable to all Christians – to some degree at least – particularly in the light of Peter’s claim (v. 28) and the references below. In v. 29 Jesus mentions some things that his followers may be required to forego. The promised resultant blessings of this present time (v. 30) are primarily fulfilled through the new relationships in the family of God’s people, to which Jesus’ followers belong.

Luke 5:10-11, 27-28  … and so also were James and John, sons of Zebedee, who were partners with Simon. And Jesus said to Simon, “Do not be afraid; from now on you will be catching men.” 11And when they had brought their boats to land, they left everything and followed him. ▤  … 27After this he went out and saw a tax collector named Levi, sitting at the tax booth. And he said to him, “Follow me.” 28And leaving everything, he rose and followed him. ▤

Luke 9:57-58  As they were going along the road, someone said to him, “I will follow you wherever you go.” 58And Jesus said to him, “Foxes have holes, and birds of the air have nests, but the Son of Man has nowhere to lay his head.” ▤

Here Jesus warns that to follow him means that like him one will have “no place to rest his head” (NCV™) or no “place to call his own” (CEV). It involves foregoing not only the comforts of life, but at times at least even things generally considered as basic to one’s well being.

Luke 14:28-33  For which of you, desiring to build a tower, does not first sit down and count the cost, whether he has enough to complete it? 29Otherwise, when he has laid a foundation and is not able to finish, all who see it begin to mock him, 30saying, ‘This man began to build and was not able to finish.’ 31Or what king, going out to encounter another king in war, will not sit down first and deliberate whether he is able with ten thousand to meet him who comes against him with twenty thousand? 32And if not, while the other is yet a great way off, he sends a delegation and asks for terms of peace. 33So therefore, any one of you who does not renounce all that he has cannot be my disciple. ▤

Someone wanting to build a tower should first estimate the cost (vv. 28-30) and a king going to war should first consider whether he is able to oppose his adversary (vv. 31-32a). Similarly one who is thinking of following Jesus Christ should first count or weigh up the substantial cost in order to decide whether they are willing and able to do so. For to follow Jesus Christ one must give up their hold and claim on everything they have.

- Paul discarded all things for Christ:

Phil 3:7-9  But whatever gain I had, I counted as loss for the sake of Christ. 8Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— ▤

In v. 7 Paul refers to things (cf. vv. 5-6) that he had valued and done for his own benefit – in the context, particularly in regard to achieving righteousness (v. 9). In retrospect Paul considered them “worthless” (CEV, NLT), even detrimental, for the sake of Christ – and all that one has in him (v. 9; cf. vv. 10-11). In v. 8 Paul says that in fact he viewed all things of this world as such.

Blessings of following Jesus Christ

See also:

- Mark 10:28-30 ⇑

Matt 11:29  Take my yoke upon you, and learn from me, for I am gentle and lowly in heart, and you will find rest for your souls. ▤

Matt 20:26-28  It shall not be so among you. But whoever would be great among you must be your servant,n 27and whoever would be first among you must be your slave,o 28even as the Son of Man came not to be served but to serve, and to give his life as a ransom for many. ▤

n Greek diakonos

o Greek bondservant (doulos)

Following Jesus Christ’s example of servanthood leads to greatness in God’s kingdom.

Luke 6:40  A disciple is not above his teacher, but everyone when he is fully trained will be like his teacher. ▤

The more we follow Jesus Christ, the more we will become like him.

John 8:12  Again Jesus spoke to them, saying, “I am the light of the world. Whoever follows me will not walk in darkness, but will have the light of life.” ▤

John 8:31-32  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, 32and you will know the truth, and the truth will set you free.” ▤

As noted earlier in this chapter, in v. 32 Jesus is referring to freedom from sin (cf. v. 34).

John 15:8  By this my Father is glorified, that you bear much fruit and so prove to be my disciples. ▤

This indicates that being a disciple or follower of Jesus Christ will lead to one bearing such “fruit”.

1Jn 2:5-6  … but whoever keeps his word, in him truly the love of God is perfected. By this we may know that we are in him: 6whoever says he abides in him ought to walk in the same way in which he walked. ▤

Those who follow Jesus’ exemplary way of life, live in union with God.

Note: Follow God and his commands . . .

Along with following Jesus Christ and his example, we should follow God and imitate him. Following God involves following his commandments in the Bible and his directing of our lives.

Josh 14:8-9  But my brothers who went up with me made the heart of the people melt; yet I wholly followed the LORD my God. 9And Moses swore on that day, saying, ‘Surely the land on which your foot has trodden shall be an inheritance for you and your children forever, because you have wholly followed the LORD my God.’ ▤

1Ki 18:21  And Elijah came near to all the people and said, “How long will you go limping between two different opinions? If the LORD is God, follow him; but if Baal, then follow him.” And the people did not answer him a word. ▤

2Ki 18:6  For he held fast to the LORD. He did not depart from following him, but kept the commandments that the LORD commanded Moses. ▤

Jer 2:2  Go and proclaim in the hearing of Jerusalem, Thus says the LORD, “I remember the devotion of your youth, your love as a bride, how you followed me in the wilderness, in a land not sown. ▤

2Chr 34:31, 33  And the king stood in his place and made a covenant before the LORD, to walk after the LORD and to keep his commandments and his testimonies and his statutes, with all his heart and all his soul, to perform the words of the covenant that were written in this book. ▤  … 33And Josiah took away all the abominations from all the territory that belonged to the people of Israel and made all who were present in Israel serve the LORD their God. All his days they did not turn away from following the LORD, the God of their fathers. ▤

Deut 13:4  You shall walk after the LORD your God and fear him and keep his commandments and obey his voice, and you shall serve him and hold fast to him. ▤

Job 23:11  My foot has held fast to his steps; I have kept his way and have not turned aside. ▤

In speaking of holding to God’s “steps”, Job is referring to following “God’s paths” (NLT), “the road he chooses” (GNT) for his people.

. . . and imitate God, as children of God

See also:

- Be holy because God is holy

Imitating God is essential for believers, being children of God. For as God is our spiritual Father we ought to grow to be more like him, with our character and actions reflecting his.

Eph 5:1  Therefore be imitators of God, as beloved children. ▤

Matt 5:9  Blessed are the peacemakers, for they shall be called sonsp of God. ▤

p Greek huioi; see Preface

The “peacemakers” (v. 9) are people who “work for peace” (GNT, NLT, cf. NCV) – probably inclusive of reconciling people with God and making peace between people. They will be deemed children of God because they demonstrate that they partake of his nature, with their actions reflecting God’s.

Matt 5:44-45  But I say to you, Love your enemies and pray for those who persecute you, 45so that you may be sons of your Father who is in heaven. For he makes his sun rise on the evil and on the good, and sends rain on the just and on the unjust. ▤

Luke 6:36  Be merciful, even as your Father is merciful. ▤

1Pet 1:14-16  As obedient children, do not be conformed to the passions of your former ignorance, 15but as he who called you is holy, you also be holy in all your conduct, 16since it is written, “You shall be holy, for I am holy.” ▤

1Jn 1:5, 7  This is the message we have heard from him and proclaim to you, that God is light, and in him is no darkness at all. ▤  … 7But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. ▤

In v. 5, as reflected in v. 7, “light” is used as “a symbol of God’s goodness or truth” (NCV™ text note).

Phil 2:15  … that you may be blameless and innocent, children of God without blemish in the midst of a crooked and twisted generation, among whom you shine as lights in the world, … ▤

This and 1 John 3:10 immediately below do not specifically speak of imitating God, But they both speak of displaying godly characteristics and actions as children of God and so point to the theme of this subsection – that we should imitate God as his children.

1Jn 3:10  By this it is evident who are the children of God, and who are the children of the devil: whoever does not practice righteousness is not of God, nor is the one who does not love his brother. ▤

Children of God, like God, practice righteousness and show love – particularly for their brothers and sisters.

- Those who are led by the Spirit of God are children of God:

Rom 8:14  For all who are led by the Spirit of God are sonsq of God. ▤

q See discussion on “sons” in the Preface

Acting in accordance with God’s Spirit is indicative of an intimate relationship with God and that one in fact is a child of God. For further comment see Living by the Spirit brings life – in contrast to living by the sinful nature and to the law.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 24

Connecting with God

1. Being Close to God

1. Seek God

2. Focus on God

3. Meet with God and Live before Him

4. Know God

2. Praying to God

1. The Importance of Prayer

2. Praying before God

3. Physical Aspects of Prayer

4. Making Requests

5. Epilogue: God’s Response to Requests

Part I

Being Close to God

Being or growing close to God involves consciously seeking God and focusing on him. Additionally, we can actually meet with God and also should live throughout each day in awareness of his presence. In growing close to God, we come to know him – the importance of which is emphatically stated by the Bible.

Section A

Seek God

Section Jumps

- Seek God – with all your heart

- Seek God wholeheartedly and you will find him

- Seeking God should be accompanied by obedience to him

- Seek God and his help through prayer and fasting

- Blessings of seeking God

- Not seeking God has detrimental results

- Note: Desire God and things of God

See also:

- God wants us to earnestly seek him – and so find him

- Now is the time to seek God and to respond to him

- Seek God in hard times

The Bible tells all people to seek God in order to find him and become one of his people – as spoken of in the first two of the above cross references. But it also shows that God’s people are to continue seeking him – the focus of this section. “Seeking” typically entails intense effort, which is very much applicable to seeking God and fellowship with him. Seeking God also requires prayer, worship and obedience – along with persistently focusing on God, as per the following section, Focus on God.

Seek God – with all your heart

Ps 105:4  Seek the LORD and his strength; seek his presence continually! ▤

1Chr 22:19a  Now set your mind and heart to seek the LORD your God. ▤

2Chr 19:3  Nevertheless, some good is found in you, for you destroyed the Asherahs out of the land, and have set your heart to seek God. ▤

2Chr 22:9b  They buried him, for they said, “He is the grandson of Jehoshaphat, who sought the LORD with all his heart.” And the house of Ahaziah had no one able to rule the kingdom. ▤

2Chr 30:18-20  For a majority of the people, many of them from Ephraim, Manasseh, Issachar, and Zebulun, had not cleansed themselves, yet they ate the Passover otherwise than as prescribed. For Hezekiah had prayed for them, saying, “May the good LORD pardon everyone 19who sets his heart to seek God, the LORD, the God of his fathers, even though not according to the sanctuary’s rules of cleanness.”a 20And the LORD heard Hezekiah and healed the people. ▤

a Hebrew not according to the cleanness of holiness

The fact that the people were earnestly seeking God took precedence over their failure to carry out the purification rituals (cf. NSB).

2Chr 34:3  For in the eighth year of his reign, while he was yet a boy, he began to seek the God of David his father, and in the twelfth year he began to purge Judah and Jerusalem of the high places, the Asherim, and the carved and the metal images. ▤

Ps 63:1  O God, you are my God; earnestly I seek you; my soul thirsts for you; my flesh faints for you, as in a dry and weary land where there is no water. ▤

Ps 119:2, 10  Blessed are those who keep his testimonies, who seek him with their whole heart, ▤  … 10With my whole heart I seek you; let me not wander from your commandments! ▤

Isa 26:9  My soul yearns for you in the night; my spirit within me earnestly seeks you. For when your judgments are in the earth, the inhabitants of the world learn righteousness. ▤

Dan 9:3  Then I turned my face to the Lord God, seeking him by prayer and pleas for mercy with fasting and sackcloth and ashes. ▤

- David resolved to seek to dwell in God’s presence:

Ps 27:4  One thing have I asked of the LORD, that will I seek after: that I may dwell in the house of the LORD all the days of my life, to gaze upon the beauty of the LORD and to inquireb in his temple. ▤

b Or meditate

David sought to have access to God’s house (later the temple) and so to God’s presence, for worship. God’s “beauty” appears to refer to his “goodness” (GNT) and/or wonder (cf. CEV).

Seek God wholeheartedly and you will find him

See also:

- God wants us to earnestly seek him – and so find him

Deut 4:27-29  And the LORD will scatter you among the peoples, and you will be left few in number among the nations where the LORD will drive you. 28And there you will serve gods of wood and stone, the work of human hands, that neither see, nor hear, nor eat, nor smell. 29But from there you will seek the LORD your God and you will find him, if you search after him with all your heart and with all your soul. ▤

Jer 29:12-14  Then you will call upon me and come and pray to me, and I will hear you. 13You will seek me and find me, when you seek me with all your heart. 14I will be found by you, declares the LORD, and I will restore your fortunes and gather you from all the nations and all the places where I have driven you, declares the LORD, and I will bring you back to the place from which I sent you into exile. ▤

1Chr 28:9  And you, Solomon my son, know the God of your father and serve him with a whole heart and with a willing mind, for the LORD searches all hearts and understands every plan and thought. If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will cast you off forever. ▤

2Chr 15:2-4, 12, 15  … and he went out to meet Asa and said to him, “Hear me, Asa, and all Judah and Benjamin: The LORD is with you while you are with him. If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will forsake you. 3For a long time Israel was without the true God, and without a teaching priest and without law, 4but when in their distress they turned to the LORD, the God of Israel, and sought him, he was found by them. ▤  … 12And they entered into a covenant to seek the LORD, the God of their fathers, with all their heart and with all their soul, ▤  … 15And all Judah rejoiced over the oath, for they had sworn with all their heart and had sought him with their whole desire, and he was found by them, and the LORD gave them rest all around. ▤

Isa 45:19  I did not speak in secret, in a land of darkness; I did not say to the offspring of Jacob, ‘Seek me in vain.’c I the LORD speak the truth; I declare what is right. ▤

c Hebrew in emptiness

This implies that God does not tell us to seek him for nothing (cf. AMP); i.e. he would not tell us to do so if he could not be found.

Matt 7:7-8  Ask, and it will be given to you; seek, and you will find; knock, and it will be opened to you. 8For everyone who asks receives, and the one who seeks finds, and to the one who knocks it will be opened. ▤

These verses concern persistence in prayer, but the promise “seek, and you will find” is applicable to persistently seeking God, with all one’s heart.

Prov 8:17  I love those who love me, and those who seek me diligently find me. ▤

The speaker is Wisdom personified. As with seeking God, those who sincerely seek godly wisdom will find it.

- Seek God’s kingdom and righteousness before other things:

Matt 6:33  But seek first the kingdom of God and his righteousness, and all these things will be added to you. ▤

In this context, God’s “righteousness” involves “doing what God wants” (NCV™, cf. CEV, GNT), i.e. doing what is right in God’s eyes. So to seek it means to seek to do what God wants. See also Pursue righteousness . . ..

Seeking God should be accompanied by obedience to him

See also:

- Matt 6:33 ⇑

- Prepare yourself to come before God, as shown in the OT practice of consecration

2Chr 14:3-4  He took away the foreign altars and the high places and broke down the pillars and cut down the Asherim 4and commanded Judah to seek the LORD, the God of their fathers, and to keep the law and the commandment. ▤

2Chr 17:3-4  The LORD was with Jehoshaphat, because he walked in the earlier ways of his father David. He did not seek the Baals, 4but sought the God of his father and walked in his commandments, and not according to the practices of Israel. ▤

Ps 119:2-3  Blessed are those who keep his testimonies, who seek him with their whole heart, 3who also do no wrong, but walk in his ways! ▤

Zeph 2:3  Seek the LORD, all you humble of the land, who do his just commands;d seek righteousness; seek humility; perhaps you may be hidden on the day of the anger of the LORD. ▤

d Or who carry out his judgment

2Chr 31:21  And every work that he undertook in the service of the house of God and in accordance with the law and the commandments, seeking his God, he did with all his heart, and prospered. ▤

This may mean that in all Hezekiah did in service and obedience to God, he in effect sought God or aspired to seek him. Alternatively it may mean that Hezekiah sought God and God’s will in regard to what he did. The first possibility would be the one most pertinent to this subsection.

Ps 24:3-4, 6  Who shall ascend the hill of the LORD? And who shall stand in his holy place? 4He who has clean hands and a pure heart, who does not lift up his soul to what is false and does not swear deceitfully. ▤  … 6Such is the generation of those who seek him, who seek the face of the God of Jacob.e Selah ▤

e Septuagint, Syriac, and two Hebrew manuscripts; Masoretic Text Jacob, who seek your face

To seek God and fellowship with him (vv. 3, 6) one’s life must reflect such aspects of obedience as purity and faithfulness (v. 4) – and righteousness (Isa 51:1 ↓).

Isa 51:1  Listen to me, you who pursue righteousness, you who seek the LORD: look to the rock from which you were hewn, and to the quarry from which you were dug. ▤

Hos 10:12  Sow for yourselves righteousness; reap steadfast love; break up your fallow ground, for it is the time to seek the LORD, that he may come and rain righteousness upon you. ▤

Righteous living and faithful love are portrayed here as preparatory to seeking the LORD (although “steadfast love” could instead be referring to God’s love). Repentance may also be in view here, with the expression “break up your fallow ground” possibly speaking of preparing oneself (primarily by repentance) to be productive and/or for blessing.

Isa 58:1-3  Cry aloud; do not hold back; lift up your voice like a trumpet; declare to my people their transgression, to the house of Jacob their sins. 2Yet they seek me daily and delight to know my ways, as if they were a nation that did righteousness and did not forsake the judgment of their God; they ask of me righteous judgments; they delight to draw near to God. 3‘Why have we fasted, and you see it not? Why have we humbled ourselves, and you take no knowledge of it?’ Behold, in the day of your fast you seek your own pleasure,f and oppress all your workers. ▤

f Or pursue your own business

This passage and Hosea 5:5-6 below show that seeking God should be accompanied by obedience to him by indicating that it is futile while persisting in sin. Because of their sins (vv. 1, 3b), the people’s efforts to seek God (v. 2) had been fruitless (v. 3a).

Hos 5:5-6  The pride of Israel testifies to his face;g Israel and Ephraim shall stumble in his guilt; Judah also shall stumble with them. 6With their flocks and herds they shall go to seek the LORD, but they will not find him; he has withdrawn from them. ▤

g Or in his presence

Seek God and his help through prayer and fasting

2Chr 7:14  … if my people who are called by my name humble themselves, and pray and seek my face and turn from their wicked ways, then I will hear from heaven and will forgive their sin and heal their land. ▤

Isa 26:16  O LORD, in distress they sought you; they poured out a whispered prayer when your discipline was upon them. ▤

Dan 9:3  Then I turned my face to the Lord God, seeking him by prayer and pleas for mercy with fasting and sackcloth and ashes. ▤

2Sam 12:16  David therefore sought God on behalf of the child. And David fasted and went in and lay all night on the ground. ▤

2Chr 20:2-4  Some men came and told Jehoshaphat, “A great multitude is coming against you from Edom,h from beyond the sea; and, behold, they are in Hazazon-tamar” (that is, Engedi). 3Then Jehoshaphat was afraid and set his face to seek the LORD, and proclaimed a fast throughout all Judah. 4And Judah assembled to seek help from the LORD; from all the cities of Judah they came to seek the LORD. ▤

h One Hebrew manuscript; most Hebrew manuscripts Aram (Syria)

Ezra 8:21, 23  Then I proclaimed a fast there, at the river Ahava, that we might humble ourselves before our God, to seek from him a safe journey for ourselves, our children, and all our goods. ▤  … 23So we fasted and implored our God for this, and he listened to our entreaty. ▤

Blessings of seeking God

2Chr 14:7  And he said to Judah, “Let us build these cities and surround them with walls and towers, gates and bars. The land is still ours, because we have sought the LORD our God. We have sought him, and he has given us peace on every side.” So they built and prospered. ▤

2Chr 26:5  He [Uzziah] set himself to seek God in the days of Zechariah, who instructed him in the fear of God, and as long as he sought the LORD, God made him prosper. ▤

Ezra 8:22  For I was ashamed to ask the king for a band of soldiers and horsemen to protect us against the enemy on our way, since we had told the king, “The hand of our God is for good on all who seek him, and the power of his wrath is against all who forsake him.” ▤

Ps 24:4-6  He who has clean hands and a pure heart, who does not lift up his soul to what is false and does not swear deceitfully. 5He will receive blessing from the LORD and righteousness from the God of his salvation. 6Such is the generation of those who seek him, who seek the face of the God of Jacob.i Selah ▤

i Septuagint, Syriac, and two Hebrew manuscripts; Masoretic Text Jacob, who seek your face

To seek God’s “face” has been equated with seeking God’s favor, but usually it probably primarily refers to seeking his “presence” or fellowship – from which would follow his favor.

Ps 27:4-6  One thing have I asked of the LORD, that will I seek after: that I may dwell in the house of the LORD all the days of my life, to gaze upon the beauty of the LORD and to inquirej in his temple. 5For he will hide me in his shelter in the day of trouble; he will conceal me under the cover of his tent; he will lift me high upon a rock. 6And now my head shall be lifted up above my enemies all around me, and I will offer in his tent sacrifices with shouts of joy; I will sing and make melody to the LORD. ▤

j Or meditate

Ps 34:4, 10  I sought the LORD, and he answered me and delivered me from all my fears. ▤  … 10The young lions suffer want and hunger; but those who seek the LORD lack no good thing. ▤

The reference in v. 4 and possibly also in v. 10 is to seeking God and his help in times of need.

Ps 40:16  But may all who seek you rejoice and be glad in you; may those who love your salvation say continually, “Great is the LORD!” ▤

Likewise Psalms 105:3 says, “… let the hearts of those who seek the LORD rejoice!” The suggestion in both verses is that seeking God leads to rejoicing in him (cf. Ps 27:6 ↑).

Ps 69:32  When the humble see it they will be glad; you who seek God, let your hearts revive. ▤

God’s answering of the psalmist’s prayer for salvation (cf. v. 19) is in view. Answered prayer – particularly prayer regarding deliverance of God’s people – brings encouragement not just to those concerned, but to all who seek God.

Ps 119:2  Blessed are those who keep his testimonies, who seek him with their whole heart, … ▤

Prov 28:5  Evil men do not understand justice, but those who seek the LORD understand it completely. ▤

Lam 3:25  The LORD is good to those who wait for him, to the soul who seeks him. ▤

Hos 10:12  Sow for yourselves righteousness; reap steadfast love; break up your fallow ground, for it is the time to seek the LORD, that he may come and rain righteousness upon you. ▤

Hosea indicates that seeking God would result in God making his presence known, showering “righteousness” on his people. This “righteousness” may refer to God, in faithfulness to his promises, righteously either saving his people (cf. CEV) or showering blessings on them (cf. GNT). Alternatively it may indicate that God would make them righteous.

Amos 5:4-6  For thus says the LORD to the house of Israel: “Seek me and live; 5but do not seek Bethel, and do not enter into Gilgal or cross over to Beersheba; for Gilgal shall surely go into exile, and Bethel shall come to nothing.” 6Seek the LORD and live, lest he break out like fire in the house of Joseph, and it devour, with none to quench it for Bethel, … ▤

Israel is called upon to seek God in repentance so as to live, rather than face the consequences of continuing in its rebelliousness.

Matt 6:33  But seek first the kingdom of God and his righteousness, and all these things will be added to you. ▤

In conjunction with seeking God, we should persistently seek his kingdom, seeking it before anything else. This would appear to encompass both seeking to enter it ourselves and seeking its advancement throughout the world. The phrase “all these things” refers to life’s needs – in particular food, drink and clothing (cf. vv. 25-32).

- God has never forsaken those who seek him:

Ps 9:10  And those who know your name put their trust in you, for you, O LORD, have not forsaken those who seek you. ▤

Not seeking God has detrimental results

2Chr 12:14  And he did evil, for he did not set his heart to seek the LORD. ▤

Isa 31:1  Woe to those who go down to Egypt for help and rely on horses, who trust in chariots because they are many and in horsemen because they are very strong, but do not look to the Holy One of Israel or consult the LORD! ▤

Hos 7:9-10  Strangers devour his strength, and he knows it not; gray hairs are sprinkled upon him, and he knows it not. 10The pride of Israel testifies to his face;k yet they do not return to the LORD their God, nor seek him, for all this. ▤

k Or in his presence

Verse 10b implies that if Israel did seek God – searching for him and returning to him – then it would not suffer the problems mentioned in v. 9. It also suggests that the problems were a result of not seeking God and departing from him in the first place.

Zeph 1:4, 6  “I will stretch out my hand against Judah and against all the inhabitants of Jerusalem; and I will cut off from this place the remnant of Baal and the name of the idolatrous priests along with the priests, ▤  … 6those who have turned back from following the LORD, who do not seek the LORD or inquire of him.” ▤

Zeph 3:1-2  Woe to her who is rebellious and defiled, the oppressing city! 2She listens to no voice; she accepts no correction. She does not trust in the LORD; she does not draw near to her God. ▤

- Salvation is far from those who do not seek out God’s decrees:

Ps 119:155  Salvation is far from the wicked, for they do not seek your statutes. ▤

Note: Desire God and things of God

See also:

- Look forward to what is to come in the afterlife . . .

- . . . Consequent longing for God amidst suffering

Ps 73:25  Whom have I in heaven but you? And there is nothing on earth that I desire besides you. ▤

Isa 26:8-9  In the path of your judgments, O LORD, we wait for you; your name and remembrance are the desire of our soul. 9My soul yearns for you in the night; my spirit within me earnestly seeks you. For when your judgments are in the earth, the inhabitants of the world learn righteousness. ▤

Verse 8b is speaking of desiring or longing for either God (cf. GNT, NASB, NCV, NKJV) or his honor (cf. CEV, NLT) – or possibly both.

Ex 33:18  Moses said, “Please show me your glory.” ▤

Moses desired to see God’s glory.

Matt 5:6  Blessed are those who hunger and thirst for righteousness, for they shall be satisfied. ▤

1Cor 14:1, 39  Pursue love, and earnestly desire the spiritual gifts, especially that you may prophesy. ▤  … 39So, my brothers, earnestly desire to prophesy, and do not forbid speaking in tongues. ▤

Similarly 1 Corinthians 12:31a says, “But earnestly desire the higher gifts.”

Phil 3:8-11  Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— 10that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, 11that by any means possible I may attain the resurrection from the dead. ▤

In v. 10a, Paul speaks of wanting to know Christ and to experience the power of Christ’s resurrection in his own life and the fellowship with Christ produced by sharing in the sufferings incurred by furthering his cause. In v. 10b, “becoming like him in his death” is usually interpreted as referring to either: identification with Christ in his death, in our death to sin; or being willing to obey God to the point of death, as Christ did (cf. CEV).

1Pet 2:2  Like newborn infants, long for the pure spiritual milk, that by it you may grow up into salvation— ▤

The term “pure spiritual milk” probably denotes God’s word or truth, which God’s people are to desire to the point of craving.

Pray for persecuted Christians

Section B

Focus on God

Section Jumps

- Keep thinking about God and his love

- Keep thinking about what God has done

- Think about Jesus Christ – and his example

- Look forward to what is to come in the afterlife . . .

- . . . Do not dwell on the past

- Further godly things to focus on

See also:

- Remember God’s word and commands

- Persistently meditate on God’s word and commands . . .

- . . . Keep God’s word and commands in your heart and thoughts

Keep thinking about God and his love

Ps 16:8  I have set the LORD always before me; because he is at my right hand, I shall not be shaken. ▤

As reflected in the second clause, with the first clause David indicates that he continually kept himself aware of God’s presence (cf. GNT).

Ps 63:5-7  My soul will be satisfied as with fat and rich food, and my mouth will praise you with joyful lips, 6when I remember you upon my bed, and meditate on you in the watches of the night; 7for you have been my help, and in the shadow of your wings I will sing for joy. ▤

Ps 119:55  I remember your name in the night, O LORD, and keep your law. ▤

Ps 27:4  One thing have I asked of the LORD, that will I seek after: that I may dwell in the house of the LORD all the days of my life, to gaze upon the beauty of the LORD and to inquirel in his temple. ▤

l Or meditate

David desired to persistently dwell in God’s presence, focusing on God’s “beauty” – which appears to refer to his “goodness” (GNT) or wonder (cf. CEV).

Ps 26:3  For your steadfast love is before my eyes, and I walk in your faithfulness. ▤

Here David probably means that he intentionally kept God’s love in view. Alternatively David may mean that he was constantly aware of God’s love being shown to him.

Ps 48:9  We have thought on your steadfast love, O God, in the midst of your temple. ▤

Ps 107:43  Whoever is wise, let him attend to these things; let them consider the steadfast love of the LORD. ▤

The phrase “attend to these things” refers to giving attention or heed (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV) to God’s deeds for his people, which demonstrated his “steadfast love”.

Ps 145:5  On the glorious splendor of your majesty, and on your wondrous works, I will meditate. ▤

- God gives peace to those who focus on him:

Isa 26:3  You keep him in perfect peace whose mind is stayed on you, because he trusts in you. ▤

Keep thinking about what God has done

See also:

- Ps 63:5-7 ⇑; Ps 107:43 ⇑; Ps 145:5 ⇑

Ps 77:11-12  I will remember the deeds of the LORD; yes, I will remember your wonders of old. 12I will ponder all your work, and meditate on your mighty deeds. ▤

Ps 105:5  Remember the wondrous works that he has done, his miracles, and the judgments he uttered, … ▤

Ps 119:27  Make me understand the way of your precepts, and I will meditate on your wondrous works. ▤

Ps 143:5  I remember the days of old; I meditate on all that you have done; I ponder the work of your hands. ▤

Job 37:14  Hear this, O Job; stop and consider the wondrous works of God. ▤

Ps 111:2  Great are the works of the LORD, studied by all who delight in them. ▤

- Consider what great things God has done for you:

1Sam 12:24  Only fear the LORD and serve him faithfully with all your heart. For consider what great things he has done for you. ▤

Think about Jesus Christ – and his example

See also:

- Consider and follow Jesus Christ’s example in suffering . . .

In saying to think about Jesus, the following references appear to primarily have in view Jesus’ example (Heb 3:2a; 12:2b-3).

Heb 3:1-2  Therefore, holy brothers,m you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, 2who was faithful to him who appointed him, just as Moses also was faithful in all God’sn house. ▤

m Or brothers and sisters; also verse 12

n Greek his; also verses 5, 6

We should “thoughtfully and attentively” (AMP) consider Jesus and his example.

Heb 12:1-3  Therefore, since we are surrounded by so great a cloud of witnesses, let us also lay aside every weight, and sin which clings so closely, and let us run with endurance the race that is set before us, 2looking to Jesus, the founder and perfecter of our faith, who for the joy that was set before him endured the cross, despising the shame, and is seated at the right hand of the throne of God. 3Consider him who endured from sinners such hostility against himself, so that you may not grow weary or fainthearted. ▤

Look forward to what is to come in the afterlife . . .

See also:

- Phil 3:13-14 ⇓

- Await Jesus Christ’s return – and for all that will follow

Note that Colossians 3:1-3 below in Further godly things to focus on, also pertains to this subsection.

Rom 8:23  And not only the creation, but we ourselves, who have the firstfruits of the Spirit, groan inwardly as we wait eagerly for adoption as sons, the redemption of our bodies. ▤

2Cor 4:17-18  For this light momentary affliction is preparing for us an eternal weight of glory beyond all comparison, 18as we look not to the things that are seen but to the things that are unseen. For the things that are seen are transient, but the things that are unseen are eternal. ▤

The phrase “eternal weight” (v. 17b) appears to be in contrast to the phrase “light momentary” (v. 17a). In v. 18, “the things that are unseen” primarily has in view the “eternal weight of glory” (v. 17b) to come.

2Cor 5:2-4, 8  For in this tent we groan, longing to put on our heavenly dwelling, 3if indeed by putting it ono we may not be found naked. 4For while we are still in this tent, we groan, being burdened—not that we would be unclothed, but that we would be further clothed, so that what is mortal may be swallowed up by life. ▤  … 8Yes, we are of good courage, and we would rather be away from the body and at home with the Lord. ▤

o Some manuscripts putting it off

The “heavenly dwelling” (v. 2) appears to refer to the believer’s resurrection body. Paul longingly looked forward to being “clothed” with such a dwelling, when he would be “at home with the Lord” (v. 8).

Heb 11:10, 13-14, 16  For he [Abraham] was looking forward to the city that has foundations, whose designer and builder is God. ▤  … 13These all died in faith, not having received the things promised, but having seen them and greeted them from afar, and having acknowledged that they were strangers and exiles on the earth. 14For people who speak thus make it clear that they are seeking a homeland. ▤  … 16But as it is, they desire a better country, that is, a heavenly one. Therefore God is not ashamed to be called their God, for he has prepared for them a city. ▤

The “city” (vv. 10, 16b; cf. Heb 13:14 ↓) – in association with the “homeland” (v. 14) and the “country” (v. 14) – can be linked with “the holy city, new Jerusalem” (Rev 21:2).

Heb 11:26  He considered the reproach of Christ greater wealth than the treasures of Egypt, for he was looking to the reward. ▤

Heb 13:14  For here we have no lasting city, but we seek the city that is to come. ▤

2Pet 3:11-13  Since all these things are thus to be dissolved, what sort of people ought you to be in lives of holiness and godliness, 12waiting for and hastening the coming of the day of God, because of which the heavens will be set on fire and dissolved, and the heavenly bodies will melt as they burn! 13But according to his promise we are waiting for new heavens and a new earth in which righteousness dwells. ▤

For comment on the phrase “hastening the coming” (v. 12a), see the comment on 2Pet 3:11-12 – under Await Jesus Christ’s return – and for all that will follow.

Job 19:26-27  And after my skin has been thus destroyed, yet inp my flesh I shall see God, 27whom I shall see for myself, and my eyes shall behold, and not another. My heart faints within me! ▤

p Or without

The final statement appears to be expressing a yearning or longing (cf. AMP, CEV, NCV, NIV, NKJV) for the aforementioned things to eventuate.

. . . Do not dwell on the past

Isa 43:18-19  Remember not the former things, nor consider the things of old. 19Behold, I am doing a new thing; now it springs forth, do you not perceive it? I will make a way in the wilderness and rivers in the desert. ▤

The first statement (v. 18) may be speaking of Israel’s former sins and/or circumstances, meaning that they should forget these things. Instead they were to focus on God’s new work (v. 19).

Luke 9:61-62  Yet another said, “I will follow you, Lord, but let me first say farewell to those at my home.” 62Jesus said to him, “No one who puts his hand to the plow and looks back is fit for the kingdom of God.” ▤

We must not look back to things that took precedence in the past, focussing on them to the detriment of our work for God. Even things that are genuinely important – which appear to be in view here (v. 61) – need to be made a secondary consideration if they conflict with the work of the kingdom. Note that Jesus did not advocate the shirking of family responsibilities (cf. Mark 7:9-13).

Phil 3:13-14  Brothers, I do not consider that I have made it my own. But one thing I do: forgetting what lies behind and straining forward to what lies ahead, 14I press on toward the goal for the prize of the upward call of God in Christ Jesus. ▤

Heb 11:15  If they had been thinking of that land from which they had gone out, they would have had opportunity to return. ▤

Abraham in particular is probably in view here, as an example to all believers. If he had been thinking longingly of the country he had left at God’s command he would have found a way to return. Instead he looked forward to that which God had called him (cf. v. 16).

Gen 19:17, 26  And as they brought them out, one said, “Escape for your life. Do not look back or stop anywhere in the valley. Escape to the hills, lest you be swept away.” ▤  … 26But Lot’s wife, behind him, looked back, and she became a pillar of salt. ▤

Lot’s wife failed to heed the warning to not look back at the sinful city that they had left behind. Her action arguably suggests a longing for or desire to hold on to that which was to be left behind.

Further godly things to focus on

Ps 101:2a  I will ponder the way that is blameless. ▤

Rom 8:5  For those who live according to the flesh set their minds on the things of the flesh, but those who live according to the Spirit set their minds on the things of the Spirit. ▤

Phil 4:8  Finally, brothers, whatever is true, whatever is honorable, whatever is just, whatever is pure, whatever is lovely, whatever is commendable, if there is any excellence, if there is anything worthy of praise, think about these things. ▤

Col 3:1-4  If then you have been raised with Christ, seek the things that are above, where Christ is, seated at the right hand of God. 2Set your minds on things that are above, not on things that are on earth. 3For you have died, and your life is hidden with Christ in God. 4When Christ who is yourq life appears, then you also will appear with him in glory. ▤

q Some manuscripts our

Believers are to seek things above (v. 1), setting their minds on them (v. 2). They are to focus on both the present reality – including Christ’s authority (v. 1) – and on sharing in these things in the future (v. 4). Such a heaven and Christ centered focus leads believers to act in a way that is consistent with: heavenly priorities and goals; a life in Christ (vv. 3-4); and a future share in his glory (v. 4).

Matt 16:21-23  From that time Jesus began to show his disciples that he must go to Jerusalem and suffer many things from the elders and chief priests and scribes, and be killed, and on the third day be raised. 22And Peter took him aside and began to rebuke him, saying, “Far be it from you, Lord!r This shall never happen to you.” 23But he turned and said to Peter, “Get behind me, Satan! You are a hindrances to me. For you are not setting your mind on the things of God, but on the things of man.” ▤

r Or “[May God be] merciful to you, Lord!”

s Greek stumbling block

Obviously the implication here is that we should set our minds or focus on “the things of God”, as opposed to “the things of man” (i.e. earthly or worldly considerations).

Pray for persecuted Christians

Section C

Meet with God and Live before Him

Section Jumps

- Prepare yourself to come before God, as shown in the OT practice of consecration

- Approach God . . .

- . . . Draw near to God

- Come before God, meeting with him

- Continue to live before God, in his presence . . .

- . . . “Walk” with God

- Act before God – in awareness of his presence and scrutiny

We are to come before God – in the sense of coming into his presence, i.e. intentionally being aware of his presence – to meet with him. Christians typically set aside some time everyday to do this, focussing fully on God. Generally this involves reading the Bible, prayer and even meditation.

Additionally, we are to constantly live before God in the sense of living in awareness of his presence, companionship, help and discernment of our lives. As such we should think, speak and act accordingly.

Prepare yourself to come before God, as shown in the OT practice of consecration

See also:

- Seeking God should be accompanied by obedience to him

- Consecrate yourself to serve God . . .

- The godly, blameless and pure are accepted by God and Jesus Christ

To “consecrate” oneself means to set oneself apart for God or to dedicate oneself as sacred to him (cf. Consecrate yourself to serve God . . .; . . . Be holy and set apart). It is also spoken of in the OT in regard to cleansing oneself before approaching God or entering his temple. In both cases it signifies ridding oneself of all that is sinful. As such, a parallel can be drawn between the OT practice of consecration and the need for believers to rid themselves of sinful practices in order to approach God.

Ex 19:22  Also let the priests who come near to the LORD consecrate themselves, lest the LORD break out against them. ▤

1Sam 16:5  And he said, “Peaceably; I have come to sacrifice to the LORD. Consecrate yourselves, and come with me to the sacrifice.” And he consecrated Jesse and his sons and invited them to the sacrifice. ▤

One needed to be consecrated in order to offer a sacrifice before God.

2Chr 5:11  And when the priests came out of the Holy Place (for all the priests who were present had consecrated themselves, without regard to their divisions, … ▤

The “Holy Place” and the temple (cf. 2Chr 23:6 ↓) were places where the priests and – in the case of the temple – the people could come before God. Thus there was the need for one to be consecrated before entering them.

2Chr 23:6  Let no one enter the house of the LORD except the priests and ministering Levites. They may enter, for they are holy, but all the people shall keep the charge of the LORD. ▤

Note that this refers to a particular situation where only the priests and Levites on duty would have been “consecrated” (GNT, NIV) at that time.

Ex 19:10-11  … the LORD said to Moses, “Go to the people and consecrate them today and tomorrow, and let them wash their garments 11and be ready for the third day. For on the third day the LORD will come down on Mount Sinai in the sight of all the people. ▤

Here and in Joshua 3:5 below it is God coming to meet with the people, as opposed to them coming before him. But as this would also require the people to be in God’s presence, they were likewise required to consecrate themselves.

Josh 3:5  Then Joshua said to the people, “Consecrate yourselves, for tomorrow the LORD will do wonders among you.” ▤

Approach God . . .

See also:

- Jesus Christ’s death and priesthood have opened the way into God’s presence for God’s people

- God’s people have access to God through Jesus Christ – by the Holy Spirit

- Approach God with confidence

Ezek 45:4  It shall be the holy portion of the land. It shall be for the priests, who minister in the sanctuary and approach the LORD to minister to him, and it shall be a place for their houses and a holy place for the sanctuary. ▤

Just as the priests approached God to “minister to” him, believers should also approach him. One reason they should do so is that they also have priestly roles, such as interceding with God on behalf of others.

Ps 24:3-4  Who shall ascend the hill of the LORD? And who shall stand in his holy place? 4He who has clean hands and a pure heart, who does not lift up his soul to what is false and does not swear deceitfully. ▤

The “hill of the LORD” (v. 3) refers to Mount Zion, the place of God’s holy sanctuary, which signified his presence amongst his people in the OT. This sanctuary was firstly the tabernacle and later the temple. These verses suggest that not only may God’s righteous people approach him, but it is desirable and appropriate that we do so.

Ps 132:7  “Let us go to his dwelling place; let us worship at his footstool!” ▤

According to some commentators “his footstool” refers to the ark of the covenant, but it may more generally be referring to the temple – which contained the ark – as the place of earthly worship of him. The temple was the primary place for one to approach God, as reflected by most of the verses in this subsection.

Jer 26:2  Thus says the LORD: Stand in the court of the LORD’s house, and speak to all the cities of Judah that come to worship in the house of the LORD all the words that I command you to speak to them; do not hold back a word. ▤

Luke 18:10  Two men went up into the temple to pray, one a Pharisee and the other a tax collector. ▤

Acts 3:1  Now Peter and John were going up to the temple at the hour of prayer, the ninth hour.t ▤

t That is, 3 P. M.

Eph 3:11-12  This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, 12in whom we have boldness and access with confidence through our faith in him. ▤

This speaks of “access” (v. 12) into God’s presence. As per the comment on Psalm 24:3-4 above, this suggests that we should access God’s presence.

. . . Draw near to God

See also:

- God is near us in hard times and when we pray

Heb 7:18-19, 25  For on the one hand, a former commandment is set aside because of its weakness and uselessness 19(for the law made nothing perfect); but on the other hand, a better hope is introduced, through which we draw near to God. ▤  … 25Consequently, he is able to save to the uttermostu those who draw near to God through him, since he always lives to make intercession for them. ▤

u That is, completely; or at all times

The “better hope” (v. 19) alludes to Jesus Christ’s priesthood and the new covenant, by which we are able to draw near to God (cf. Heb 10:19-22 ↓). The Greek verb translated as “draw near” (v. 25) speaks of constantly coming to worship God, through Jesus Christ (cf. NBC).

Heb 10:19-22  Therefore, brothers,v since we have confidence to enter the holy places by the blood of Jesus, 20by the new and living way that he opened for us through the curtain, that is, through his flesh, 21and since we have a great priest over the house of God, 22let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

v Or brothers and sisters

The earlier reference to entering the holy places (v. 19) suggests that in speaking of drawing near to God (v. 22) the writer has in view believers coming into God’s presence to meet with him – as opposed to one coming near to God in the sense of beginning a right relationship with God. The “full assurance of faith” (v. 22) appears to refer to a full assurance “that comes from having faith” (CEV).

James 4:8  Draw near to God, and he will draw near to you. Cleanse your hands, you sinners, and purify your hearts, you double-minded. ▤

This is an appeal to wayward believers to draw near to or come back to God in repentance, rather than simply encouragement to draw near to God so as to meet with him. But even so it is somewhat applicable to the latter.

Ps 73:28  But for me it is good to be near God; I have made the Lord GOD my refuge, that I may tell of all your works. ▤

- Condemnation of ones who rebel and do not draw near to God:

Zeph 3:1-2  Woe to her who is rebellious and defiled, the oppressing city! 2She listens to no voice; she accepts no correction. She does not trust in the LORD; she does not draw near to her God. ▤

Come before God, meeting with him

See also:

- God’s people have access to God through Jesus Christ – by the Holy Spirit

- Pray before God, in his presence

- Worship before God, in his presence

Deut 31:11  … when all Israel comes to appear before the LORD your God at the place that he will choose, you shall read this law before all Israel in their hearing. ▤

Just as the Israelites at times together came before God, believers can both individually and corporately come before God, to meet with him.

Judg 20:26  Then all the people of Israel, the whole army, went up and came to Bethel and wept. They sat there before the LORD and fasted that day until evening, and offered burnt offerings and peace offerings before the LORD. ▤

We ought to come before God and meet with him when facing hard times (cf. 2Chr 20:13 ↓; 2Ki 19:14 ↓), as well as a matter of course.

2Chr 20:13  Meanwhile all Judah stood before the LORD, with their little ones, their wives, and their children. ▤

2Ki 19:14  Hezekiah received the letter from the hand of the messengers and read it; and Hezekiah went up to the house of the LORD and spread it before the LORD. ▤

Deut 12:18  … but you shall eat them before the LORD your God in the place that the LORD your God will choose, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, and the Levite who is within your towns. And you shall rejoice before the LORD your God in all that you undertake. ▤

For their festivals, the Israelites were to come before God and celebrate in his presence (cf. 2Sam 6:5, 21 ↓), at the designated centre of worship, which later would be in Jerusalem.

2Sam 6:5, 21  And David and all the house of Israel were making merry before the LORD, with songsw and lyres and harps and tambourines and castanets and cymbals. ▤  … 21And David said to Michal, “It was before the LORD, who chose me above your father and above all his house, to appoint me as prince over Israel, the people of the LORD—and I will make merry before the LORD. ▤

w Septuagint, 1 Chronicles 13:8; Hebrew fir trees

This clearly demonstrates that being before God involves not only times of being quiet and solemn – as is also reflected in Deuteronomy 12:18 above.

Ps 63:2  So I have looked upon you in the sanctuary, beholding your power and glory. ▤

Here and in 16:11 below David speaks of meeting with or being with God, with a heightened sense of God’s presence.

Ps 16:11  You make known to me the path of life; in your presence there is fullness of joy; at your right hand are pleasures forevermore. ▤

Note that being in God’s presence in the afterlife is possibly in view here.

- The psalmist’s yearning to come before God in his temple:

Ps 84:1-2, 10  How lovely is your dwelling place, O LORD of hosts! 2My soul longs, yes, faints for the courts of the LORD; my heart and flesh sing for joy to the living God. ▤  … 10For a day in your courts is better than a thousand elsewhere. I would rather be a doorkeeper in the house of my God than dwell in the tents of wickedness. ▤

Continue to live before God, in his presence . . .

See also:

- God and Jesus Christ are always with their people . . .

- . . . God’s people are always with God – living in his presence

- God’s people have fellowship with him and Jesus Christ

The references amongst the following verses to dwelling in God’s temple, in his presence, involve more than just simply being there. They also imply interaction with God, in particular being in regular communion and fellowship with him – and so are applicable to believers as they seek to live as such.

Isa 23:18b  It will not be stored or hoarded, but her merchandise will supply abundant food and fine clothing for those who dwell before the LORD. ▤

Ps 15:1-2  O LORD, who shall sojourn in your tent? Who shall dwell on your holy hill? 2He who walks blamelessly and does what is right and speaks truth in his heart; … ▤

Ps 23:6  Surelyx goodness and mercyy shall follow me all the days of my life, and I shall dwellz in the house of the LORD forever.a ▤

x Or Only

y Or steadfast love

z Or shall return to dwell

a Hebrew for length of days

Ps 27:4  One thing have I asked of the LORD, that will I seek after: that I may dwell in the house of the LORD all the days of my life, to gaze upon the beauty of the LORD and to inquireb in his temple. ▤

b Or meditate

Ps 84:4  Blessed are those who dwell in your house, ever singing your praise! Selah ▤

Ps 91:1  He who dwells in a the shelter of the Most High will abide in the shadow of the Almighty. ▤

Ps 92:12-13  The righteous flourish like the palm tree and grow like a cedar in Lebanon. 13They are planted in the house of the LORD; they flourish in the courts of our God. ▤

Verse 13 indicates that the righteous live in fellowship with God, in which they “flourish” (cf. BBC).

Luke 24:52-53  And they worshiped him and returned to Jerusalem with great joy, 53and were continually in the temple blessing God. ▤

Acts 23:1  And looking intently at the council, Paul said, “Brothers, I have lived my life before God in all good conscience up to this day.” ▤

Ps 43:3  Send out your light and your truth; let them lead me; let them bring me to your holy hill and to your dwelling! ▤

The psalmist’s plea to be brought into God’s presence is indicative of his desire to live in or at least be in God’s presence. The term “holy hill” refers to Mount Zion. Note that this verse is part of a prayer for deliverance.

Ps 90:1  Lord, you have been our dwelling placec in all generations. ▤

c Some Hebrew manuscripts (compare Septuagint) our refuge

The reference is apparently primarily to God being the people’s refuge (cf. AMP). It is also indicative of the people living in his presence, under his protection.

. . . “Walk” with God

See also:

- Gen 17:1 ⇓; 1Ki 8:25 ⇓; 1Ki 9:4 ⇓

To “walk” with God involves living before him. It suggests a personal and interactive relationship, inclusive of such things as prayer and trust in God.

Mic 6:8  He has told you, O man, what is good; and what does the LORD require of you but to do justice, and to love kindness,d and to walk humbly with your God? ▤

d Or steadfast love

Gen 5:24  Enoch walked with God, and he was not,e for God took him. ▤

e Septuagint was not found

Gen 6:9  These are the generations of Noah. Noah was a righteous man, blameless in his generation. Noah walked with God. ▤

Mal 2:6  True instructionf was in his mouth, and no wrong was found on his lips. He walked with me in peace and uprightness, and he turned many from iniquity. ▤

f Or law; also verses 7, 8, 9

Ps 56:13  For you have delivered my soul from death, yes, my feet from falling, that I may walk before God in the light of life. ▤

Ps 89:15  Blessed are the people who know the festal shout, who walk, O LORD, in the light of your face, … ▤

Walking with God entails walking in the spiritual light of his “presence” (CEV, NCV, NIV, NLT) and “kindness” (GNT).

- Cling to God:

Ps 63:8  My soul clings to you; your right hand upholds me. ▤

Act before God – in awareness of his presence and scrutiny

See also:

- Note: References to God’s or Jesus Christ’s presence and approval regarding a matter

Verses that speak of acting “before” God, generally suggest that the action/s should be done in awareness of God’s presence and scrutiny.

Gen 17:1  When Abram was ninety-nine years old the LORD appeared to Abram and said to him, “I am God Almighty;g walk before me, and be blameless, … ▤

g Hebrew El Shaddai

In contrast to the phrase “walk with God” (the subject of the previous subsection), most references to walking “before” God (cf. 1Ki 8:25 ↓; 1Ki 9:4 ↓) probably refer more to obeying him than fellowship with him – although they are applicable to and even inclusive of the latter. Note that “walk before God” in Psalms 56:13 in the previous subsection, probably has the fellowship aspect foremost in view.

1Ki 8:25  Now therefore, O LORD, God of Israel, keep for your servant David my father what you have promised him, saying, ‘You shall not lack a man to sit before me on the throne of Israel, if only your sons pay close attention to their way, to walk before me as you have walked before me.’ ▤

1Ki 9:4  And as for you, if you will walk before me, as David your father walked, with integrity of heart and uprightness, doing according to all that I have commanded you, and keeping my statutes and my rules, … ▤

Note that in addition to the above verses, other references to walking “before” God are: “The LORD, before whom I have walked” (Gen 24:40); and “The God before whom my fathers Abraham and Isaac walked” (Gen 48:15).

Deut 6:25  And it will be righteousness for us, if we are careful to do all this commandment before the LORD our God, as he has commanded us. ▤

Deut 18:13  You shall be blameless before the LORD your God, … ▤

2Chr 31:20  Thus Hezekiah did throughout all Judah, and he did what was good and right and faithful before the LORD his God. ▤

2Chr 27:6  So Jotham became mighty, because he ordered his ways before the LORD his God. ▤

2Cor 2:17  For we are not, like so many, peddlers of God’s word, but as men of sincerity, as commissioned by God, in the sight of God we speak in Christ. ▤

2Cor 4:2  But we have renounced disgraceful, underhanded ways. We refuse to practice cunning or to tamper with God’s word, but by the open statement of the truth we would commend ourselves to everyone’s conscience in the sight of God. ▤

Paul in effect claims to “tell the truth before God” (NLT; cf. 2Cor 12:19 ↓), commending himself to “everyone’s sense of what is right and wrong” (NIrV®). As with 2:17 above and 12:19 below, this implies that Paul spoke not only in awareness of God’s presence, but also his scrutiny.

2Cor 12:19  Have you been thinking all along that we have been defending ourselves to you? It is in the sight of God that we have been speaking in Christ, and all for your upbuilding, beloved. ▤

Num 32:20-22, 27  So Moses said to them, “If you will do this, if you will take up arms to go before the LORD for the war, 21and every armed man of you will pass over the Jordan before the LORD, until he has driven out his enemies from before him 22and the land is subdued before the LORD; then after that you shall return and be free of obligation to the LORD and to Israel, and this land shall be your possession before the LORD. ▤  … 27but your servants will pass over, every man who is armed for war, before the LORD to battle, as my lord orders.” ▤

The references relating to going into battle “before the LORD” imply not only recognition of God’s presence and scrutiny or authorization, but also reliance on him. Note that the references to “before the LORD” in v. 22 appear to speak of God’s witness to and authorization of the outcome of the Israelites’ action.

- Jesus Christ’s exhortation to the church in Sardis:

Rev 3:2  Wake up, and strengthen what remains and is about to die, for I have not found your works complete in the sight of my God. ▤

Jesus Christ exhorts the church members to ensure that they do all that they should in God’s eyes.

Pray for persecuted Christians

Section D

Know God

Section Jumps

- Know God and Jesus Christ

- Knowing God and Jesus Christ is linked to obeying their commands

- Knowing God is linked with loving and caring for others

- Knowing God and Jesus Christ aids godly living

- Knowing God and Jesus Christ is vital for spiritual growth

- Further blessings of knowing God and Jesus Christ

- Note: Not knowing God leads to sin and evil

See also:

- To know or see Jesus Christ is to know or see the Father

- Jesus came to enable us to know God

- God and Jesus Christ enable their people to know them

- So God’s people know him . . .

- . . . and God’s people know Jesus Christ

In verses included in this section, occurrences of the term “knowledge of” in relation to God (or Christ), have been interpreted as encompassing knowing God in a personal sense, rather than just simply knowing about him. (This is reflected in some of the comments.) Moreover, knowing God in a personal sense is intertwined with knowing about God. For it is in coming to know more about God that leads us to respond to and interact with God – and thus develop a personal relationship with him.

Know God and Jesus Christ

Jer 9:23-24  Thus says the LORD: “Let not the wise man boast in his wisdom, let not the mighty man boast in his might, let not the rich man boast in his riches, 24but let him who boasts boast in this, that he understands and knows me, that I am the LORD who practices steadfast love, justice, and righteousness in the earth. For in these things I delight, declares the LORD.” ▤

Verse 24 may be presenting two things to boast about. Firstly, that one understands and knows God; and secondly, that he is the LORD who exercises love, justice and righteousness on earth. Alternatively the second thing may be intended as an extension of the first – i.e. the verse may be speaking of boasting that one knows that God is the LORD who exercises such wonderful characteristics.

1Jn 2:13  I am writing to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I am writing to you, young men, because you have overcome the evil one. I write to you, children, because you know the Father. ▤

John wrote this letter to believers partly because they knew Jesus Christ and the Father, one implication of which is that believers know – or should know – Jesus Christ and God. Note that the reference to “fathers”, “young men” and “children” are interpreted by some to denote various stages of spiritual maturity or possibly chronological age groupings, but John may just be using these three terms to emphasize that he is referring to all of his readers. As such the achievements attributed to each of the three groups would be applicable to all of them.

1Chr 28:9  And you, Solomon my son, know the God of your father and serve him with a whole heart and with a willing mind, for the LORD searches all hearts and understands every plan and thought. If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will cast you off forever. ▤

Hos 6:6  For I desire steadfast loveh and not sacrifice, the knowledge of God rather than burnt offerings. ▤

h Septuagint mercy

Such “knowledge of God” (cf. Hos 4:1 ↓) may well refer to or be inclusive of knowing God (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NLT).

Hos 4:1  Hear the word of the LORD, O children of Israel, for the LORD has a controversy with the inhabitants of the land. There is no faithfulness or steadfast love, and no knowledge of God in the land; … ▤

The Israelites are censured here for having no “knowledge of God [from personal experience with Him]” (AMP; cf. NASB, NCV, NKJV, NRSV).

- Learn about Jesus Christ:

Eph 4:19-21  They have become callous and have given themselves up to sensuality, greedy to practice every kind of impurity. 20But that is not the way you learned Christ!— 21assuming that you have heard about him and were taught in him, as the truth is in Jesus, … ▤

Verse 21 describes what was presumably the way that they had “learned Christ” (v. 20).

Knowing God and Jesus Christ is linked to obeying their commands

See also:

- 1Chr 28:9 ⇑

1Jn 2:3-4  And by this we know that we have come to know him, if we keep his commandments. 4Whoever says “I know him” but does not keep his commandments is a liar, and the truth is not in him, … ▤

Ex 33:13  Now therefore, if I have found favor in your sight, please show me now your ways, that I may know you in order to find favor in your sight. Consider too that this nation is your people. ▤

Moses’ request to be shown God’s ways or “plans” (CEV, GNT, NCV, cf. v. 12), leading to knowing God better, was based on him having found favor with God. A key aspect of finding favor with God is obedience to him – reflecting the importance of obedience for knowing God.

Col 1:10  … so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

This appears to indicate that living a life worthy of and pleasing to the Lord, bearing fruit, leads to one “increasing in the knowledge of God” – or coming to “know God better and better” (NLT, cf. GNT). Note that alternatively some interpret the final phrase as referring to growing (spiritually) in or by the knowledge of God.

John 8:55  But you have not known him. I know him. If I were to say that I do not know him, I would be a liar like you, but I do know him and I keep his word. ▤

This is not necessarily indicating that keeping God’s word leads to one knowing God, but it does at least associate them.

John 14:21  Whoever has my commandments and keeps them, he it is who loves me. And he who loves me will be loved by my Father, and I will love him and manifest myself to him. ▤

Jesus Christ will reveal himself or make himself known to those who obey his commands.

Knowing God is linked with loving and caring for others

1Jn 4:7-8  Beloved, let us love one another, for love is from God, and whoever loves has been born of God and knows God. 8Anyone who does not love does not know God, because God is love. ▤

Jer 22:16  He judged the cause of the poor and needy; then it was well. Is not this to know me? declares the LORD. ▤

Knowing God is manifested in caring for the poor and needy, amongst other things. Note that this verse may be implying that one who knows God reflects his character and deeds.

Knowing God and Jesus Christ aids godly living

Note that the previous two subsections also pertain to this topic.

2Pet 1:3  His divine power has granted to us all things that pertain to life and godliness, through the knowledge of him who called us toi his own glory and excellence,j … ▤

i Or by

j Or virtue

The Greek for “knowledge” indicates a complete or additional knowledge, here implying a very close, personal relationship with God. (BKC)

1Chr 28:9  And you, Solomon my son, know the God of your father and serve him with a whole heart and with a willing mind, for the LORD searches all hearts and understands every plan and thought. If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will cast you off forever. ▤

This suggests that knowing God encourages one to serve God.

Ps 9:10  And those who know your name put their trust in you, for you, O LORD, have not forsaken those who seek you. ▤

Knowing God fosters trust or faith in him, as reflected in 2 Timothy 1:12 immediately below.

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.k ▤

k Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

Dan 11:32  He shall seduce with flattery those who violate the covenant, but the people who know their God shall stand firm and take action. ▤

This verse is referring to the evil ruler Antiochus Epiphanes, but is applicable to resisting any forces opposing God and his people.

Gal 4:8  Formerly, when you did not know God, you were enslaved to those that by nature are not gods. ▤

This suggests that knowing God leads to freedom from ungodly things, such as idols (which are in view here).

2Pet 2:20  For if, after they have escaped the defilements of the world through the knowledge of our Lord and Savior Jesus Christ, they are again entangled in them and overcome, the last state has become worse for them than the first. ▤

Although speaking of false teachers who had fallen away from the faith, the verse still does indicate that knowing Jesus Christ enables one to escape “the defilements of the world”.

1Jn 4:6  We are from God. Whoever knows God listens to us; whoever is not from God does not listen to us. By this we know the Spirit of truth and the spirit of error. ▤

This is speaking of recognizing teachers as true or false, depending on whether they listened to the apostles. It can also be applied more generally. For people who know God recognize and listen to true authority – notably that based on the apostolic writings of the NT.

Knowing God and Jesus Christ is vital for spiritual growth

See also:

- Phil 3:10 ⇓

2Pet 3:18  But grow in the grace and knowledge of our Lord and Savior Jesus Christ. To him be the glory both now and to the day of eternity. Amen. ▤

Believers grow spiritually through Christ’s grace and knowledge of him. As noted earlier, the latter probably encompasses personal knowledge of him or knowing him personally.

Col 1:10  … so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

As indicated earlier in Knowing God and Jesus Christ is linked to obeying their commands . . ., the final clause is often interpreted as referring to growing to know God better or increasing in knowledge of him. But because it can alternatively be understood as speaking of “steadily growing and increasing in and by the knowledge of God” (AMP), it arguably pertains to this topic.

Eph 4:11-13  And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsl and teachers,m 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, 13until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,n to the measure of the stature of the fullness of Christ, … ▤

l Or pastors

m Or the shepherd-teachers

n Greek to a full-grown man

Knowledge of Christ is important for unity amongst Christians. The verse also suggests that such knowledge leads to the spiritual maturity of the body of Christ (cf. v. 12). As such it is vital for the spiritual growth of believers – both individually and corporately.

Eph 3:17-19  … so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, 18may have strength to comprehend with all the saints what is the breadth and length and height and depth, 19and to know the love of Christ that surpasses knowledge, that you may be filled with all the fullness of God. ▤

This is speaking of knowing the love of Jesus Christ rather than Jesus Christ himself, the theme of this subsection, but obviously the former is one aspect of the latter. Knowing Christ’s love develops one’s spiritual growth to the extent that one “may be filled with all the fullness of God” (v. 19b) – which appears to be referring to believers growing in God’s communicable attributes.

John 17:26  I made known to them your name, and I will continue to make it known, that the love with which you have loved me may be in them, and I in them. ▤

The last phrase of the verse speaks of the intimate relationship the disciples had with Jesus Christ (cf. Phil 3:8 ⇓) which, like the aforementioned love of God, resulted from Christ making God known to them. One can thus infer from this verse that the more one knows God, the more one experiences God’s love and such a relationship with Jesus Christ. (For comment on “that the love with which you have loved me may be in them”, see John 17:26 – under … . . . God enables his people to love.)

Prov 9:10  The fear of the LORD is the beginning of wisdom, and the knowledge of the Holy One is insight. ▤

Knowing God brings spiritual understanding (cf. GNT, NCV).

Further blessings of knowing God and Jesus Christ

See also:

- John 17:26 ⇑

John 17:3  And this is eternal life, that they know you the only true God, and Jesus Christ whom you have sent. ▤

Eternal life involves knowing God and Jesus Christ in an ongoing, progressive, intimate relationship. While this is not explicitly saying that eternal life is a blessing resulting from knowing God and Jesus Christ, it certainly at least associates knowing them with eternal life.

Phil 3:8-11  Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— 10that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, 11that by any means possible I may attain the resurrection from the dead. ▤

Paul appears to associate knowing Jesus Christ with gaining him (v. 8b) and being “found in him” (v. 9a). Thus it can be inferred that these – along with the associated righteousness (v. 9) – are in a sense blessings of knowing Jesus Christ. Additionally, in vv. 10-11, the concepts immediately following Paul’s declaration that he wants to know Christ (v. 10a) are understood as an elaboration on what knowing Christ involves or leads to. For comment on them, see Phil 3:8-11 – under Note: Desire God and things of God.

2Pet 1:2  May grace and peace be multiplied to you in the knowledge of God and of Jesus our Lord. ▤

Ps 36:10  Oh, continue your steadfast love to those who know you, and your righteousness to the upright of heart! ▤

The implication here is that God does do this – i.e. consistently shows his love to those who know him.

Ps 91:14  Because he holds fast to me in love, I will deliver him; I will protect him, because he knows my name. ▤

- Those who do not know God will be punished when Jesus Christ’s returns:

2Thes 1:7b-10  … when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels 8in flaming fire, inflicting vengeance on those who do not know God and on those who do not obey the gospel of our Lord Jesus. 9They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromo the presence of the Lord and from the glory of his might, 10when he comes on that day to be glorified in his saints, and to be marveled at among all who have believed, because our testimony to you was believed. ▤

o Or destruction that comes from

Similarly, on judgment day Jesus Christ will reject those whom he “never knew”, as indicated in Matthew 7:22-23 – “On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ 23And then will I declare to them, ‘I never knew you; depart from me, you workers of lawlessness.’”

Note: Not knowing God leads to sin and evil

See also:

- Spiritual ignorance results in further sin and ungodliness

- The ungodly do not know God, Jesus Christ or the Holy Spirit

John 15:21  But all these things they will do to you on account of my name, because they do not know him who sent me. ▤

John 16:2-3  They will put you out of the synagogues. Indeed, the hour is coming when whoever kills you will think he is offering service to God. 3And they will do these things because they have not known the Father, nor me. ▤

1Cor 15:34  Wake up from your drunken stupor, as is right, and do not go on sinning. For some have no knowledge of God. I say this to your shame. ▤

The sin referred to here is that of not believing in the resurrection of the dead – one which Paul links to ignorance of God.

Gal 4:8  Formerly, when you did not know God, you were enslaved to those that by nature are not gods. ▤

1Thes 4:3-5  For this is the will of God, your sanctification:p that you abstain from sexual immorality; 4that each one of you know how to control his own bodyq in holiness and honor, 5not in the passion of lust like the Gentiles who do not know God; … ▤

p Or your holiness

q Or how to take a wife for himself; Greek how to possess his own vessel

3Jn 1:11  Beloved, do not imitate evil but imitate good. Whoever does good is from God; whoever does evil has not seen God. ▤

Those who do evil do not know God (cf. AMP, NCV, NIrV, NLT).

Ex 5:2  But Pharaoh said, “Who is the LORD, that I should obey his voice and let Israel go? I do not know the LORD, and moreover, I will not let Israel go.” ▤

1Sam 2:12-17  Now the sons of Eli were worthless men. They did not know the LORD. 13The custom of the priests with the people was that when any man offered sacrifice, the priest’s servantr would come, while the meat was boiling, with a three-pronged fork in his hand, 14and he would thrust it into the pan or kettle or cauldron or pot. All that the fork brought up the priest would take for himself. This is what they did at Shiloh to all the Israelites who came there. 15Moreover, before the fat was burned, the priest’s servant would come and say to the man who was sacrificing, “Give meat for the priest to roast, for he will not accept boiled meat from you but only raw.” 16And if the man said to him, “Let them burn the fat first, and then take as much as you wish,” he would say, “No, you must give it now, and if not, I will take it by force.” 17Thus the sin of the young men was very great in the sight of the LORD, for the men treated the offering of the LORD with contempt. ▤

r Hebrew young man; also verse 15

Acts 17:29-30  Being then God’s offspring, we ought not to think that the divine being is like gold or silver or stone, an image formed by the art and imagination of man. 30The times of ignorance God overlooked, but now he commands all people everywhere to repent, … ▤

Sins such as idolatry (v. 29; cf. Gal 4:8 ↑) resulted from ignorance of God, with people thinking that his divine being was like a man-made image.

- No one who continues to sin has known Jesus Christ:

1Jn 3:6  No one who abides in him keeps on sinning; no one who keeps on sinning has either seen him or known him. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Praying to God

See also:

- Pray for Each Other (I): General

- Pray for Each Other (II): What to Ask

- Praying in Hard Times

Prayer is one of the greatest privileges and one of the greatest responsibilities of being a Christian. It is also one of the main sources of vitality for our lives as Christians, and is critical to our effectiveness in our endeavors for God’s kingdom. At the end of our lives, quite possibly many of us will see prayer as the main thing that we should have done more often. As the saying goes, “Life is short; pray hard.”

Section A

The Importance of Prayer

Section Jumps

- Prayer is portrayed as an offering to God and Jesus Christ

- Prayer is very powerful . . .

- . . . If we ask God for things, he will give or do them

- We help others by praying for them

- We are called on to pray

Prayer is portrayed as an offering to God and Jesus Christ

In being portrayed as an offering to God, the importance of prayer is shown in it being depicted as honoring and desirable to God, amongst other things.

Ps 141:2  Let my prayer be counted as incense before you, and the lifting up of my hands as the evening sacrifice! ▤

Acts 10:4  And he stared at him in terror and said, “What is it, Lord?” And he said to him, “Your prayers and your alms have ascended as a memorial before God. ▤

Cornelius’s prayers and alms are portrayed as being akin to sacrifices offered up (“have ascended”) to God. The last clause implies that they have and/or would be remembered by God.

Rev 8:3-4  And another angel came and stood at the altar with a golden censer, and he was given much incense to offer with the prayers of all the saints on the golden altar before the throne, 4and the smoke of the incense, with the prayers of the saints, rose before God from the hand of the angel. ▤

Incense was a key aspect to a number of OT offerings.

Rev 5:8  And when he had taken the scroll, the four living creatures and the twenty-four elders fell down before the Lamb, each holding a harp, and golden bowls full of incense, which are the prayers of the saints. ▤

Particularly with the correlation of the prayers with incense and in light of 8:3-4 above, this also appears to portray prayer as an offering – in this case to Jesus Christ.

Prayer is very powerful . . .

James 5:16-18  Therefore, confess your sins to one another and pray for one another, that you may be healed. The prayer of a righteous person has great power as it is working.a 17Elijah was a man with a nature like ours, and he prayed fervently that it might not rain, and for three years and six months it did not rain on the earth. 18Then he prayed again, and heaven gave rain, and the earth bore its fruit. ▤

a Or The effective prayer of a righteous person has great power

Mark 9:28-29  And when he had entered the house, his disciples asked him privately, “Why could we not cast it out?” 29And he said to them, “This kind cannot be driven out by anything but prayer.”b ▤

b Some manuscripts add and fasting

The power of prayer is such that demons can be driven out with it – in fact some demons cannot be driven out without it.

John 14:12-14  Truly, truly, I say to you, whoever believes in me will also do the works that I do; and greater works than these will he do, because I am going to the Father. 13Whatever you ask in my name, this I will do, that the Father may be glorified in the Son. 14If you ask mec anything in my name, I will do it. ▤

c Some manuscripts omit me

The promise that the disciples would do even greater things then what Jesus had been doing (v. 12) appears to be linked to prayer (vv. 13-14). As such it is a tremendous witness to the power and importance of prayer. (What the apostles would later accomplish, as recorded in Acts, is evidence of the validity of the promise.)

Acts 9:40  But Peter put them all outside, and knelt down and prayed; and turning to the body he said, “Tabitha, arise.” And she opened her eyes, and when she saw Peter she sat up. ▤

This and 28:8 below demonstrate the incredible power of prayer or, more precisely, the power of God accessed through prayer.

Acts 28:8  It happened that the father of Publius lay sick with fever and dysentery. And Paul visited him and prayed, and putting his hands on him healed him. ▤

Isa 37:21-22  Then Isaiah the son of Amoz sent to Hezekiah, saying, “Thus says the LORD, the God of Israel: Because you have prayed to me concerning Sennacherib king of Assyria, 22this is the word that the LORD has spoken concerning him: “‘She despises you, she scorns you— the virgin daughter of Zion; she wags her head behind you— the daughter of Jerusalem. ▤

Because Hezekiah prayed to God concerning Sennacherib and the Assyrian siege of Jerusalem, God promised to take action against Sennacherib, as poetically indicated in v. 22b. Consequently he delivered Jerusalem (cf. vv. 36-38). Note that the clause “she wags her head behind you” (v. 22) likely speaks of the people of Jerusalem scoffing at Sennacherib and his army fleeing (cf. NCV, NIV, NLT).

. . . If we ask God for things, he will give or do them

See also:

- John 14:12-14 ⇑

- Believe and do not doubt that what you ask will be granted

- Epilogue: God’s Response to Requests

The tremendous promises of answered prayer in this subsection are obviously not an automatic guarantee that every request will be granted. Amongst other things (cf. Making Requests), such prayer must be consistent with God and Jesus Christ’s purpose and will (cf. 1Jn 5:14-15 ↓), which is largely what is meant by asking “in Jesus’ name”. (See the introductory comment on Ask for things in Jesus Christ’s “name”.) Nevertheless, these wonderful promises should greatly encourage us to pray fervently and persistently.

Matt 7:7-11  Ask, and it will be given to you; seek, and you will find; knock, and it will be opened to you. 8For everyone who asks receives, and the one who seeks finds, and to the one who knocks it will be opened. 9Or which one of you, if his son asks him for bread, will give him a stone? 10Or if he asks for a fish, will give him a serpent? 11If you then, who are evil, know how to give good gifts to your children, how much more will your Father who is in heaven give good things to those who ask him! ▤

As with “ask”, the terms “seek” and “knock” are references to prayer. The use of them along with “ask” is to emphasize the need for the listeners to persevere in prayer.

Matt 18:19-20  Again I say to you, if two of you agree on earth about anything they ask, it will be done for them by my Father in heaven. 20For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

As indicated by the preceding verses (cf. vv. 15-18), the immediate reference is to prayer regarding an unrepentant brother who has sinned against you. However the promise here (v. 19) would appear to be applicable to any request consistent with coming together in Jesus Christ’s name (v. 20) and so to furthering his objectives.

Matt 21:22  And whatever you ask in prayer, you will receive, if you have faith. ▤

John 16:24  Until now you have asked nothing in my name. Ask, and you will receive, that your joy may be full. ▤

1Jn 5:14-15  And this is the confidence that we have toward him, that if we ask anything according to his will he hears us. 15And if we know that he hears us in whatever we ask, we know that we have the requests that we have asked of him. ▤

- The apostles gave a very high priority to prayer:

Acts 6:4  But we will devote ourselves to prayer and to the ministry of the word. ▤

We help others by praying for them

Rom 15:30  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, … ▤

2Cor 1:10-11  He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. 11You also must help us by prayer, so that many will give thanks on our behalf for the blessing granted us through the prayers of many. ▤

Phil 1:18b-19  Yes, and I will rejoice, 19for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

Philem 1:22  At the same time, prepare a guest room for me, for I am hoping that through your prayers I will be graciously given to you. ▤

Acts 12:5-7, 11  So Peter was kept in prison, but earnest prayer for him was made to God by the church. 6Now when Herod was about to bring him out, on that very night, Peter was sleeping between two soldiers, bound with two chains, and sentries before the door were guarding the prison. 7And behold, an angel of the Lord stood next to him, and a light shone in the cell. He struck Peter on the side and woke him, saying, “Get up quickly.” And the chains fell off his hands. ▤  … 11When Peter came to himself, he said, “Now I am sure that the Lord has sent his angel and rescued me from the hand of Herod and from all that the Jewish people were expecting.” ▤

This suggests that the church’s prayer for Peter was a key factor in his deliverance.

We are called on to pray

The fact that we are called on and even commanded to pray, points to the importance of prayer.

1Thes 5:16-18  Rejoice always, 17pray without ceasing, 18give thanks in all circumstances; for this is the will of God in Christ Jesus for you. ▤

Quite likely the remark in v. 18b applies also to the directions in the preceding verses (vv. 16-17), as well as to that immediately preceding it (v. 18a).

Matt 6:6  But when you pray, go into your room and shut the door and pray to your Father who is in secret. And your Father who sees in secret will reward you. ▤

Luke 18:1  And he told them a parable to the effect that they ought always to pray and not lose heart. ▤

Rom 12:12  Rejoice in hope, be patient in tribulation, be constant in prayer. ▤

Eph 6:16-18  In all circumstances take up the shield of faith, with which you can extinguish all the flaming darts of the evil one; 17and take the helmet of salvation, and the sword of the Spirit, which is the word of God, 18praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, … ▤

Col 4:2  Continue steadfastly in prayer, being watchful in it with thanksgiving. ▤

1Thes 5:25  Brothers, pray for us. ▤

1Tim 2:1, 8  First of all, then, I urge that supplications, prayers, intercessions, and thanksgivings be made for all people, ▤  … 8I desire then that in every place the men should pray, lifting holy hands without anger or quarreling; … ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Praying before God

Section Jumps

- Pray before God, in his presence

- Approach God with confidence

- Be reverent . . .

- . . . and humble yourself before God

- Pray to God as a caring father

- Pray in the Holy Spirit

- Note: It is vital for prayer that we live righteously . . .

- . . . and so it is vital for prayer that we act rightly towards others

See also:

- Meet with God and Live before Him

- Pray anywhere

Pray before God, in his presence

See also:

- Come before God, meeting with him

To pray “before” God involves being mindful of his presence as one prays.

2Sam 7:18  Then King David went in and sat before the LORD and said, “Who am I, O Lord GOD, and what is my house, that you have brought me thus far? ▤

David went into “the Tent of the Lord’s presence” (GNT). The sacred ark of the covenant, which signified God’s presence, was in David’s time enclosed in an inner section of this tent and then later in the temple. To pray even in the outer sections of these places was indicative of praying before God, in his presence (cf. 2Chr 6:24 ↓).

1Ki 8:28, 59  Yet have regard to the prayer of your servant and to his plea, O LORD my God, listening to the cry and to the prayer that your servant prays before you this day, ▤  … 59Let these words of mine, with which I have pleaded before the LORD, be near to the LORD our God day and night, and may he maintain the cause of his servant and the cause of his people Israel, as each day requires, … ▤

1Ki 9:3  And the LORD said to him, “I have heard your prayer and your plea, which you have made before me. I have consecrated this house that you have built, by putting my name there forever. My eyes and my heart will be there for all time. ▤

2Chr 6:24  If your people Israel are defeated before the enemy because they have sinned against you, and they turn again and acknowledge your name and pray and plead with you in this house, … ▤

Neh 1:4-6  As soon as I heard these words I sat down and wept and mourned for days, and I continued fasting and praying before the God of heaven. 5And I said, “O LORD God of heaven, the great and awesome God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, 6let your ear be attentive and your eyes open, to hear the prayer of your servant that I now pray before you day and night for the people of Israel your servants, confessing the sins of the people of Israel, which we have sinned against you. Even I and my father’s house have sinned. ▤

Jer 36:7  It may be that their plea for mercy will come before the LORD, and that every one will turn from his evil way, for great is the anger and wrath that the LORD has pronounced against this people. ▤

Approach God with confidence

See also:

- Approach God . . .

- . . . Draw near to God

- Believe and do not doubt that what you ask will be granted

We are to approach God with confidence both in regard to him receiving us and to him hearing our prayers.

Eph 3:11-12  This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, 12in whom we have boldness and access with confidence through our faith in him. ▤

This speaks of “access” (v. 12) into God’s presence, with prayer quite possibly being primarily in view.

Heb 4:15-16  For we do not have a high priest who is unable to sympathize with our weaknesses, but one who in every respect has been tempted as we are, yet without sin. 16Let us then with confidence draw near to the throne of grace, that we may receive mercy and find grace to help in time of need. ▤

The phrase “draw near to the throne of grace” is probably referring to approaching God, to whom we can come because of our high priest (v. 15; cf. Heb 10:19-22 ↓). But possibly it could instead be referring to approaching Jesus Christ, the high priest who is able to “sympathize with our weaknesses”. Alternatively, the writer may in fact not be attempting to distinguish between God and Jesus Christ.

Heb 10:19-22  Therefore, brothers,d since we have confidence to enter the holy places by the blood of Jesus, 20by the new and living way that he opened for us through the curtain, that is, through his flesh, 21and since we have a great priest over the house of God, 22let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

d Or brothers and sisters

The reference to Jesus’ body as “the curtain” (v. 20), is drawing a parallel between Jesus’ death which opened a way for believers to confidently enter into God’s presence, and the curtain which the high priest went through to enter the Most Holy Place of God’s presence in the temple. This link was emphatically affirmed by what took place when Jesus died – “And behold, the curtain of the temple was torn in two, from top to bottom.” (Matt 27:51) This event symbolically pronounced that there is no longer any barrier to people themselves directly entering into God’s presence. Because of what our “great priest” (v. 21) has done, this privilege is no longer confined to just the high priest, nor do people need to have a human priest make representations to God on their behalf.

1Jn 3:18-22  Little children, let us not love in word or talk but in deed and in truth. 19By this we shall know that we are of the truth and reassure our heart before him; 20for whenever our heart condemns us, God is greater than our heart, and he knows everything. 21Beloved, if our heart does not condemn us, we have confidence before God; 22and whatever we ask we receive from him, because we keep his commandments and do what pleases him. ▤

By loving each other with actions and in truth we know that we belong to the truth, and set our hearts at rest in God’s presence (vv. 18-19). As such we can have confidence before God when praying to him because we obey and please him.

1Jn 5:14  And this is the confidence that we have toward him, that if we ask anything according to his will he hears us. ▤

- No one would dare of themselves to approach God:

Jer 30:21  Their prince shall be one of themselves; their ruler shall come out from their midst; I will make him draw near, and he shall approach me, for who would dare of himself to approach me? declares the LORD. ▤

Be reverent . . .

See also:

- Worship God in reverence and awe . . .

- . . . Even bow and fall down before God

Heb 5:7  In the days of his flesh, Jesuse offered up prayers and supplications, with loud cries and tears, to him who was able to save him from death, and he was heard because of his reverence. ▤

e Greek he

Eph 3:14-16  For this reason I bow my knees before the Father, 15from whom every familyf in heaven and on earth is named, 16that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, … ▤

f Or fatherhood; the Greek word patria is closely related to the word for Father in verse 14

Kneeling in prayer – “fall to my knees and pray” (NLT) – is indicative of reverence for God, and submission to him. See Postures and gestures used in prayer.

1Chr 17:25  For you, my God, have revealed to your servant that you will build a house for him. Therefore your servant has found courage to pray before you. ▤

That David needed courage to pray to God, reflects the awe he held for God and presumably the reverence in which he prayed.

Eccl 5:1-2, 7  g Guard your steps when you go to the house of God. To draw near to listen is better than to offer the sacrifice of fools, for they do not know that they are doing evil. 2 h Be not rash with your mouth, nor let your heart be hasty to utter a word before God, for God is in heaven and you are on earth. Therefore let your words be few. ▤  … 7For when dreams increase and words grow many, there is vanity;i but God is the one you must fear. ▤

g Ch 4:17 in Hebrew

h Ch 5:1 in Hebrew

i Or For when dreams and vanities increase, words also grow many

The context involves approaching God, with vows being primarily in view (cf. vv. 3-6). Quite possibly “dreams” alludes to foolish or self-centered vows or prayers. As reflected in v. 3, the verse is saying that like much dreaming, many words are meaningless in God’s presence (cf. NCV). Rather, when in God’s presence one should have an overriding sense of awe and so fear and reverence of God (v. 7b), as reflected by the tone of vv. 1-2.

. . . and humble yourself before God

2Chr 33:12-13  And when he was in distress, he entreated the favor of the LORD his God and humbled himself greatly before the God of his fathers. 13He prayed to him, and God was moved by his entreaty and heard his plea and brought him again to Jerusalem into his kingdom. Then Manasseh knew that the LORD was God. ▤

Ezra 8:21  Then I proclaimed a fast there, at the river Ahava, that we might humble ourselves before our God, to seek from him a safe journey for ourselves, our children, and all our goods. ▤

Dan 10:12  Then he said to me, “Fear not, Daniel, for from the first day that you set your heart to understand and humbled yourself before your God, your words have been heard, and I have come because of your words. ▤

This appears to be referring to Daniel consistently being humble before God, not only when praying but obviously inclusive of it.

Gen 18:27-28  Abraham answered and said, “Behold, I have undertaken to speak to the Lord, I who am but dust and ashes. 28Suppose five of the fifty righteous are lacking. Will you destroy the whole city for lack of five?” And he said, “I will not destroy it if I find forty-five there.” ▤

Abraham’s words in v.27 imply humility, in making his request before God (v. 28b) – as do those of the centurion in making his request to Jesus below in Luke 7:6-7.

Deut 9:18-19  Then I lay prostrate before the LORD as before, forty days and forty nights. I neither ate bread nor drank water, because of all the sin that you had committed, in doing what was evil in the sight of the LORD to provoke him to anger. 19For I was afraid of the anger and hot displeasure that the LORD bore against you, so that he was ready to destroy you. But the LORD listened to me that time also. ▤

Moses in effect humbled himself before God, in prayer (v. 19b), by falling prostrate before him and fasting (cf. Ezra 8:21 ↑) for forty days and forty nights (v. 18).

- The centurion’s humble appeal to Jesus:

Luke 7:6-7  And Jesus went with them. When he was not far from the house, the centurion sent friends, saying to him, “Lord, do not trouble yourself, for I am not worthy to have you come under my roof. 7Therefore I did not presume to come to you. But say the word, and let my servant be healed. ▤

Pray to God as a caring father

1Pet 1:17  And if you call on him as Father who judges impartially according to each one’s deeds, conduct yourselves with fear throughout the time of your exile, … ▤

Matt 6:6-9  But when you pray, go into your room and shut the door and pray to your Father who is in secret. And your Father who sees in secret will reward you. 7“And when you pray, do not heap up empty phrases as the Gentiles do, for they think that they will be heard for their many words. 8Do not be like them, for your Father knows what you need before you ask him. 9Pray then like this: “Our Father in heaven, hallowed be your name.j ▤

j Or Let your name be kept holy, or Let your name be treated with reverence

Matt 7:9-11  Or which one of you, if his son asks him for bread, will give him a stone? 10Or if he asks for a fish, will give him a serpent? 11If you then, who are evil, know how to give good gifts to your children, how much more will your Father who is in heaven give good things to those who ask him! ▤

Having a holy and loving Father in heaven should inspire us to make requests of him, doing so in awareness of him being such a Father. Note that the term “evil” (v. 11) is used here in a relative sense, in comparison to God and his standards, rather than in a general sense.

Luke 22:41-42  And he withdrew from them about a stone’s throw, and knelt down and prayed, 42saying, “Father, if you are willing, remove this cup from me. Nevertheless, not my will, but yours, be done.” ▤

John 11:41  So they took away the stone. And Jesus lifted up his eyes and said, “Father, I thank you that you have heard me. ▤

John 15:16  You did not choose me, but I chose you and appointed you that you should go and bear fruit and that your fruit should abide, so that whatever you ask the Father in my name, he may give it to you. ▤

Pray in the Holy Spirit

See also:

- Worship God in spirit and by the Holy Spirit

Being indwelt by the Holy Spirit, believers are to pray “in the Spirit”. As such we are to consciously rely on the Holy Spirit’s help, to empower and guide us in our prayers.

Eph 6:16-18  In all circumstances take up the shield of faith, with which you can extinguish all the flaming darts of the evil one; 17and take the helmet of salvation, and the sword of the Spirit, which is the word of God, 18praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, … ▤

Jude 1:20-21  But you, beloved, building yourselves up in your most holy faith and praying in the Holy Spirit, 21keep yourselves in the love of God, waiting for the mercy of our Lord Jesus Christ that leads to eternal life. ▤

- The Holy Spirit helps us in prayer:

Rom 8:26-27  Likewise the Spirit helps us in our weakness. For we do not know what to pray for as we ought, but the Spirit himself intercedes for us with groanings too deep for words. 27And he who searches hearts knows what is the mind of the Spirit, becausek the Spirit intercedes for the saints according to the will of God. ▤

k Or that

This appears to be speaking of the Holy Spirit helping believers (v. 26a) while they pray (v. 26b). As such, the Holy Spirit overcomes their ignorance as to what to pray for by interceding on their behalf. This action of the Holy Spirit has been linked with people praying in the Spirit. See also the introductory comment on Worship God in spirit and by the Holy Spirit. Note that “with groanings” (v. 26) is unlikely a reference to the gift of tongues.

Note: It is vital for prayer that we live righteously . . .

See also:

- Acts 10:1-4 ⇓

- Prepare yourself to come before God, as shown in the OT practice of consecration

- God answers those who obey and please him . . .

- . . . God does not listen to those who do evil rather than good

- [How to give praise and thanks:] In righteousness

- We must live righteously to acceptably worship God . . .

- . . . Our offerings are not acceptable to God if our lives do not please him

- God hears the cries of the godly and rescues them . . .

Ps 145:18  The LORD is near to all who call on him, to all who call on him in truth. ▤

Calling on God “in truth” may be referring to praying with integrity, implying righteousness – the reason for its inclusion here. However, more precisely, it may well be speaking of praying with sincerity (cf. CEV, GNT, NCV, NLT). The two alternatives are not unrelated.

Prov 15:8  The sacrifice of the wicked is an abomination to the LORD, but the prayer of the upright is acceptable to him. ▤

Prov 15:29  The LORD is far from the wicked, but he hears the prayer of the righteous. ▤

2Tim 2:22  So flee youthful passions and pursue righteousness, faith, love, and peace, along with those who call on the Lord from a pure heart. ▤

Note that “call on the Lord” is not necessarily referring specifically to prayer here, although it would be inclusive of it or at least applicable to it.

James 5:16  Therefore, confess your sins to one another and pray for one another, that you may be healed. The prayer of a righteous person has great power as it is working.l ▤

l Or The effective prayer of a righteous person has great power

1Pet 3:12  For the eyes of the Lord are on the righteous, and his ears are open to their prayer. But the face of the Lord is against those who do evil. ▤

1Pet 4:7  The end of all things is at hand; therefore be self-controlled and sober-minded for the sake of your prayers. ▤

. . . and so it is vital for prayer that we act rightly towards others

Isa 58:3-4  ‘Why have we fasted, and you see it not? Why have we humbled ourselves, and you take no knowledge of it?’ Behold, in the day of your fast you seek your own pleasure,m and oppress all your workers. 4Behold, you fast only to quarrel and to fight and to hit with a wicked fist. Fasting like yours this day will not make your voice to be heard on high. ▤

m Or pursue your own business

Note that fasting and humbling oneself are being spoken of as being done in association with prayer.

Isa 58:9-10  Then you shall call, and the LORD will answer; you shall cry, and he will say, ‘Here I am.’ If you take away the yoke from your midst, the pointing of the finger, and speaking wickedness, 10if you pour yourself out for the hungry and satisfy the desire of the afflicted, then shall your light rise in the darkness and your gloom be as the noonday. ▤

Mark 11:25  And whenever you stand praying, forgive, if you have anything against anyone, so that your Father also who is in heaven may forgive you your trespasses.”n ▤

n Some manuscripts add verse 26: But if you do not forgive, neither will your Father who is in heaven forgive your trespasses

Holding something against someone betrays a lack of grace and is incompatible with both what God wants us to be and to his own character, and so is a barrier to fellowship with him and prayer to him. Furthermore, if we want God to treat us graciously, we then must in turn treat others as such. Note that similarly in Matthew 5:23-24 Jesus says that before making an offering to God, first be reconciled to any brother (or sister) with something against you – “So if you are offering your gift at the altar and there remember that your brother has something against you, 24leave your gift there before the altar and go. First be reconciled to your brother, and then come and offer your gift.”

Acts 10:1-4  At Caesarea there was a man named Cornelius, a centurion of what was known as the Italian Cohort, 2a devout man who feared God with all his household, gave alms generously to the people, and prayed continually to God. 3About the ninth hour of the dayo he saw clearly in a vision an angel of God come in and say to him, “Cornelius.” 4And he stared at him in terror and said, “What is it, Lord?” And he said to him, “Your prayers and your alms have ascended as a memorial before God. ▤

o That is, 3 P. M.

Cornelius’s generosity to the poor (and his devoutness) went “hand in hand” with and in a sense supplemented his prayers.

1Tim 2:8  I desire then that in every place the men should pray, lifting holy hands without anger or quarreling; … ▤

1Pet 3:7  Likewise, husbands, live with your wives in an understanding way, showing honor to the woman as the weaker vessel, since they are heirs with youp of the grace of life, so that your prayers may not be hindered. ▤

p Some manuscripts since you are joint heirs

- However, requests should not be made on the basis of any righteousness of our own, but on God’s mercy:

Dan 9:18  O my God, incline your ear and hear. Open your eyes and see our desolations, and the city that is called by your name. For we do not present our pleas before you because of our righteousness, but because of your great mercy. ▤

Daniel may be referring to his people’s great lack of righteousness, rather than implying that whatever degree of righteousness one might have is no basis on which to make requests of God. However, even so, his words are very much applicable to the latter. For whatever level of righteousness we might display in our own lives is in itself far short of what God requires of us and of what would be needed to impose on his will.

Pray for persecuted Christians

Section C

Physical Aspects of Prayer

Section Jumps

- Pray aloud or in your heart

- Pray anywhere

- Pray anytime

- Pray constantly

- Spend long periods alone in prayer – like Jesus did

- Keep alert to pray

- Postures and gestures used in prayer

- Note: Do not pray for show and do not babble on

Pray aloud or in your heart

Acts 4:24, 29-31  And when they heard it, they lifted their voices together to God and said, “Sovereign Lord, who made the heaven and the earth and the sea and everything in them, ▤  … 29And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantsq to continue to speak your word with all boldness, 30while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus.” 31And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

q Greek bondservants

Ps 3:4  I cried aloud to the LORD, and he answered me from his holy hill. Selah ▤

Ps 142:1  With my voice I cry out to the LORD; with my voice I plead for mercy to the LORD. ▤

Gen 24:42-45  “I came today to the spring and said, ‘O LORD, the God of my master Abraham, if now you are prospering the way that I go, 43behold, I am standing by the spring of water. Let the virgin who comes out to draw water, to whom I shall say, “Please give me a little water from your jar to drink,” 44and who will say to me, “Drink, and I will draw for your camels also,” let her be the woman whom the LORD has appointed for my master’s son.’ 45“Before I had finished speaking in my heart, behold, Rebekah came out with her water jar on her shoulder, and she went down to the spring and drew water. I said to her, ‘Please let me drink.’ ▤

1Sam 1:12-13  As she continued praying before the LORD, Eli observed her mouth. 13Hannah was speaking in her heart; only her lips moved, and her voice was not heard. Therefore Eli took her to be a drunken woman. ▤

Pray anywhere

See also:

- Acts 10:30 ⇓; Acts 16:25 ⇓

The following verses illustrate that one can pray anywhere by giving examples of prayer in a variety of diverse locations.

Luke 18:10  Two men went up into the temple to pray, one a Pharisee and the other a tax collector. ▤

Matt 6:6  But when you pray, go into your room and shut the door and pray to your Father who is in secret. And your Father who sees in secret will reward you. ▤

Acts 10:9  The next day, as they were on their journey and approaching the city, Peter went up on the housetop about the sixth hourr to pray. ▤

r That is, noon

Luke 5:16  But he would withdraw to desolate places and pray. ▤

Luke 6:12  In these days he went out to the mountain to pray, and all night he continued in prayer to God. ▤

Acts 16:13  And on the Sabbath day we went outside the gate to the riverside, where we supposed there was a place of prayer, and we sat down and spoke to the women who had come together. ▤

Acts 21:5b  And kneeling down on the beach, we prayed … ▤

Pray anytime

See also:

- Acts 10:9 ⇑; Luke 6:12 ⇑

Similar to the previous subsection, the following verses illustrate that one can pray anytime by giving examples of prayer at various times of the day.

Ps 119:147  I rise before dawn and cry for help; I hope in your words. ▤

Ps 88:13  But I, O LORD, cry to you; in the morning my prayer comes before you. ▤

Ps 86:3  Be gracious to me, O Lord, for to you do I cry all the day. ▤

Ps 55:17  Evening and morning and at noon I utter my complaint and moan, and he hears my voice. ▤

Dan 6:10  When Daniel knew that the document had been signed, he went to his house where he had windows in his upper chamber open toward Jerusalem. He got down on his knees three times a day and prayed and gave thanks before his God, as he had done previously. ▤

Acts 10:30  And Cornelius said, “Four days ago, about this hour, I was praying in my house at the ninth hour,s and behold, a man stood before me in bright clothing … ▤

s That is, 3 P. M.

Acts 16:25  About midnight Paul and Silas were praying and singing hymns to God, and the prisoners were listening to them, … ▤

1Sam 15:11b  And Samuel was angry, and he cried to the LORD all night. ▤

Pray constantly

See also:

- Ps 86:3 ⇑; 1Sam 15:11b ⇑

- Ask persistently

- Pray constantly for other Christians

Luke 2:37b  She did not depart from the temple, worshiping with fasting and prayer night and day. ▤

Rom 12:12  Rejoice in hope, be patient in tribulation, be constant in prayer. ▤

Eph 6:18  … praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, … ▤

1Thes 5:17-18  … pray without ceasing, 18give thanks in all circumstances; for this is the will of God in Christ Jesus for you. ▤

1Tim 5:5  She who is truly a widow, left all alone, has set her hope on God and continues in supplications and prayers night and day, … ▤

1Cor 7:5  Do not deprive one another, except perhaps by agreement for a limited time, that you may devote yourselves to prayer; but then come together again, so that Satan may not tempt you because of your lack of self-control. ▤

Acts 1:14  All these with one accord were devoting themselves to prayer, together with the women and Mary the mother of Jesus, and his brothers.t ▤

t Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 15

Acts 2:42  And they devoted themselves to the apostles’ teaching and the fellowship, to the breaking of bread and the prayers. ▤

Spend long periods alone in prayer – like Jesus did

See also:

- Pray together

Matt 14:23  And after he had dismissed the crowds, he went up on the mountain by himself to pray. When evening came, he was there alone, … ▤

Mark 1:35-37  And rising very early in the morning, while it was still dark, he departed and went out to a desolate place, and there he prayed. 36And Simon and those who were with him searched for him, 37and they found him and said to him, “Everyone is looking for you.” ▤

The fact that he rose (to go out to pray) very early and apparently continued until he had been missed and eventually found by the disciples (cf. vv. 36-37), implies that Jesus spent a considerable amount of time praying, alone.

Luke 5:16  But he would withdraw to desolate places and pray. ▤

Luke 6:12  In these days he went out to the mountain to pray, and all night he continued in prayer to God. ▤

Luke 21:37  And every day he was teaching in the temple, but at night he went out and lodged on the mount called Olivet. ▤

Jesus probably spent nights in this way so that he could pray for an extended time alone.

Keep alert to pray

Eph 6:18  … praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, … ▤

Col 4:2  Continue steadfastly in prayer, being watchful in it with thanksgiving. ▤

We are to devote ourselves to prayer, “keeping alert in it” (NASB; cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NLT).

1Pet 4:7  The end of all things is at hand; therefore be self-controlled and sober-minded for the sake of your prayers. ▤

In order to pray we must “keep sound minded and self-restrained and alert” (AMP).

Matt 26:40-41  And he came to the disciples and found them sleeping. And he said to Peter, “So, could you not watch with me one hour? 41Watch and pray that you may not enter into temptation. The spirit indeed is willing, but the flesh is weak.” ▤

In light of the reference to keeping watch with him (v. 40), Jesus’ subsequent exhortation to watch – and pray – probably has watching out for imminent danger primarily in view. Nevertheless it still implies that his weary disciples needed to keep alert to pray (cf. NLT).

Mark 13:33  Be on guard, keep awake.u For you do not know when the time will come. ▤

u Some manuscripts add and pray

Here and in Luke 21:36 below, “awake” has the sense “alert” (cf. GNT, NASB, NIV, NLT, NRSV). The rendering in the text note suggests that we need to be alert in prayer (cf. AMP, NKJV).

Luke 21:36  But stay awake at all times, praying that you may have strength to escape all these things that are going to take place, and to stand before the Son of Man. ▤

Postures and gestures used in prayer

See also:

- . . . Even bow and fall down before God

Acts 9:40  But Peter put them all outside, and knelt down and prayed; and turning to the body he said, “Tabitha, arise.” And she opened her eyes, and when she saw Peter she sat up. ▤

Acts 20:36  And when he had said these things, he knelt down and prayed with them all. ▤

Matt 26:39  And going a little farther he fell on his face and prayed, saying, “My Father, if it be possible, let this cup pass from me; nevertheless, not as I will, but as you will.” ▤

2Sam 7:18  Then King David went in and sat before the LORD and said, “Who am I, O Lord GOD, and what is my house, that you have brought me thus far? ▤

Mark 11:25  And whenever you stand praying, forgive, if you have anything against anyone, so that your Father also who is in heaven may forgive you your trespasses.”v ▤

v Some manuscripts add verse 26: But if you do not forgive, neither will your Father who is in heaven forgive your trespasses

John 17:1  When Jesus had spoken these words, he lifted up his eyes to heaven, and said, “Father, the hour has come; glorify your Son that the Son may glorify you, … ▤

Ex 9:29  Moses said to him, “As soon as I have gone out of the city, I will stretch out my hands to the LORD. The thunder will cease, and there will be no more hail, so that you may know that the earth is the LORD’s. ▤

1Tim 2:8  I desire then that in every place the men should pray, lifting holy hands without anger or quarreling; … ▤

Note: Do not pray for show and do not babble on

Matt 6:5-8  And when you pray, you must not be like the hypocrites. For they love to stand and pray in the synagogues and at the street corners, that they may be seen by others. Truly, I say to you, they have received their reward. 6But when you pray, go into your room and shut the door and pray to your Father who is in secret. And your Father who sees in secret will reward you. 7“And when you pray, do not heap up empty phrases as the Gentiles do, for they think that they will be heard for their many words. 8Do not be like them, for your Father knows what you need before you ask him. ▤

We should pray in secret to God “who is in secret” (v. 6), rather than pray publicly to be seen by the public.

Mark 12:38-40  And in his teaching he said, “Beware of the scribes, who like to walk around in long robes and like greetings in the marketplaces 39and have the best seats in the synagogues and the places of honor at feasts, 40who devour widows’ houses and for a pretense make long prayers. They will receive the greater condemnation.” ▤

Eccl 5:1-3, 7  w Guard your steps when you go to the house of God. To draw near to listen is better than to offer the sacrifice of fools, for they do not know that they are doing evil. 2 x Be not rash with your mouth, nor let your heart be hasty to utter a word before God, for God is in heaven and you are on earth. Therefore let your words be few. 3For a dream comes with much business, and a fool’s voice with many words. ▤  … 7For when dreams increase and words grow many, there is vanity;y but God is the one you must fear. ▤

w Ch 4:17 in Hebrew

x Ch 5:1 in Hebrew

y Or For when dreams and vanities increase, words also grow many

Pray for persecuted Christians

Section D

Making Requests

Section Jumps

- Ask for things in Jesus Christ’s “name”

- Ask earnestly . . .

- . . . Even fast when making requests of God

- Ask persistently

- Believe and do not doubt that what you ask will be granted

- Give thanks and praise when asking

- Note: “The Lord’s Prayer” – the prayer Jesus gave as an example

See also:

- Ask God to teach you his ways and commands

- Ask God to help you follow his ways and commands

- Pray for Each Other (II): What to Ask

- Note: Commit to God whatever you do

- Ask God for wisdom . . .

- Ask God for forgiveness and restoration

- Ask God for help to avoid sin . . .

- Ask God for Help (I): General

- [What to do in persecution:] Have Faith in God and Pray

Note that the teaching on prayer in general in the previous two sections – Praying before God, and Physical Aspects of Prayer – is also very pertinent to this section on making requests to God in prayer.

Ask for things in Jesus Christ’s “name”

See also:

- Jesus Christ’s ‘Name’

- Epilogue: God’s People Relate to God through Jesus Christ

- . . . Do God’s work in the “name” of Jesus Christ

In Jewish thought, a person’s name represented or embodied their whole person – including their nature, authority and purpose/s. As such, to ask in Jesus Christ’s “name” is to do so in accordance with all that his name signifies. It is prayer that is compatible with Jesus Christ himself and his purposes – and made on his authority (cf. NIV, ZBC).

When praying, people often use the phrase “in Jesus Christ’s name” (or “in Jesus’ name”) to signify that they are asking for something in Jesus Christ’s “name”. The usage of the phrase does not by itself mean that the prayer is necessarily in accordance with Jesus Christ’s “name”. Along with being conscious of and acknowledging Jesus Christ’s authority and role in our making requests to God, the content of the prayer is also at issue. Thus asking for things in Jesus Christ’s “name” concerns both how we ask and what we ask.

Bear in mind that the deeper one’s relationship with Jesus Christ becomes, the better-equipped one becomes to make requests of God in Jesus Christ’s “name”. (See also the introductory comment on God’s people ask the Father for things in Jesus Christ’s “name”.)

John 14:13-14  Whatever you ask in my name, this I will do, that the Father may be glorified in the Son. 14If you ask mez anything in my name, I will do it. ▤

z Some manuscripts omit me

John 15:16  You did not choose me, but I chose you and appointed you that you should go and bear fruit and that your fruit should abide, so that whatever you ask the Father in my name, he may give it to you. ▤

Notice that the promise in the last part of the verse follows on from the presumption that those asking have been bearing fruit, fulfilling Jesus Christ’s purposes in carrying out their appointed tasks.

John 16:23-24, 26  In that day you will ask nothing of me. Truly, truly, I say to you, whatever you ask of the Father in my name, he will give it to you. 24Until now you have asked nothing in my name. Ask, and you will receive, that your joy may be full. ▤  … 26In that day you will ask in my name, and I do not say to you that I will ask the Father on your behalf; … ▤

“In that day” (vv. 23, 26) refers to the time following Jesus’ ascension and the descent of the Holy Spirit at Pentecost – inclusive of the present age. The second statement in v. 26, probably means that we are able to ask God directly, in Jesus Christ’s name; Jesus does not have to ask for us.

Matt 18:19-20  Again I say to you, if two of you agree on earth about anything they ask, it will be done for them by my Father in heaven. 20For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

Coming together in Jesus Christ’s name (v. 20) to pray (v. 19a) gives assurance of Jesus Christ’s presence (v. 20b), even his participation in and sanction of the prayers. Thus it engenders prayer that is in accordance with his “name”, effectively praying in his “name”.

- Give thanks for things in Jesus Christ’s “name”:

Eph 5:18-20  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, 19addressing one another in psalms and hymns and spiritual songs, singing and making melody to the Lord with your heart, 20giving thanks always and for everything to God the Father in the name of our Lord Jesus Christ, … ▤

Ask earnestly . . .

See also:

- Pray earnestly for other Christians

Ps 119:58, 145  I entreat your favor with all my heart; be gracious to me according to your promise. ▤  … 145With my whole heart I cry; answer me, O LORD! I will keep your statutes. ▤

Dan 9:3  Then I turned my face to the Lord God, seeking him by prayer and pleas for mercy with fasting and sackcloth and ashes. ▤

Wearing sackcloth and ashes was primarily a sign of sorrow, but it also – along with his fasting – reflects the intensity of Daniel’s prayer.

Mark 5:22-23  Then came one of the rulers of the synagogue, Jairus by name, and seeing him, he fell at his feet 23and implored him earnestly, saying, “My little daughter is at the point of death. Come and lay your hands on her, so that she may be made well and live.” ▤

Perhaps this is not a prayer as such, but obviously it is still an example of making an earnest request to Jesus or God.

Luke 22:44  And being in an agony he [Jesus] prayed more earnestly; and his sweat became like great drops of blood falling down to the ground.a ▤

a Some manuscripts omit verses 43 and 44

Heb 5:7  In the days of his flesh, Jesusb offered up prayers and supplications, with loud cries and tears, to him who was able to save him from death, and he was heard because of his reverence. ▤

b Greek he

James 5:17  Elijah was a man with a nature like ours, and he prayed fervently that it might not rain, and for three years and six months it did not rain on the earth. ▤

. . . Even fast when making requests of God

See also:

- Dan 9:3 ⇑

- Deut 9:18 ⇓

- Worship God through prayer and even with fasting

- In petitioning God, express your anguish over consequences of your sin – even with fasting

- Fast as a means of humbling yourself before God

Fasting promotes and is indicative of earnestness in prayer (as clearly reflected in some of the following verses). For when we fast, the ache and craving of our hunger brings an earnestness and intensity to our prayers. In addition, our hunger serves as a persistent reminder to pray.

Note that the references to prayer in the following passages are not all explicitly regarding making requests, but in most at least it appears likely that requests were involved.

Judg 20:26-28  Then all the people of Israel, the whole army, went up and came to Bethel and wept. They sat there before the LORD and fasted that day until evening, and offered burnt offerings and peace offerings before the LORD. 27And the people of Israel inquired of the LORD (for the ark of the covenant of God was there in those days, 28and Phinehas the son of Eleazar, son of Aaron, ministered before it in those days), saying, “Shall we go out once more to battle against our brothers, the people of Benjamin, or shall we cease?” And the LORD said, “Go up, for tomorrow I will give them into your hand.” ▤

2Sam 12:16  David therefore sought God on behalf of the child. And David fasted and went in and lay all night on the ground. ▤

In addition to fasting, David also expressed his earnestness in seeking God’s mercy for his sick child by spending the nights lying on the ground. Note that David’s request was in the face of God’s ordained judgment on him (cf. v. 14) and it was not granted (cf. v. 18).

2Chr 20:2-3  Some men came and told Jehoshaphat, “A great multitude is coming against you from Edom,c from beyond the sea; and, behold, they are in Hazazon-tamar” (that is, Engedi). 3Then Jehoshaphat was afraid and set his face to seek the LORD, and proclaimed a fast throughout all Judah. ▤

c One Hebrew manuscript; most Hebrew manuscripts Aram (Syria)

Ezra 8:21, 23  Then I proclaimed a fast there, at the river Ahava, that we might humble ourselves before our God, to seek from him a safe journey for ourselves, our children, and all our goods. ▤  … 23So we fasted and implored our God for this, and he listened to our entreaty. ▤

Neh 1:4  As soon as I heard these words I sat down and wept and mourned for days, and I continued fasting and praying before the God of heaven. ▤

Est 4:16  “Go, gather all the Jews to be found in Susa, and hold a fast on my behalf, and do not eat or drink for three days, night or day. I and my young women will also fast as you do. Then I will go to the king, though it is against the law, and if I perish, I perish.” ▤

Although not mentioned, presumably prayer is in view.

Jonah 3:7-8  And he issued a proclamation and published through Nineveh, “By the decree of the king and his nobles: Let neither man nor beast, herd nor flock, taste anything. Let them not feed or drink water, 8but let man and beast be covered with sackcloth, and let them call out mightily to God. Let everyone turn from his evil way and from the violence that is in his hands. ▤

Mark 9:28-29  And when he had entered the house, his disciples asked him privately, “Why could we not cast it out?” 29And he said to them, “This kind cannot be driven out by anything but prayer.”d ▤

d Some manuscripts add and fasting

The text note indicates that in some manuscripts v. 29 speaks of “prayer and fasting”.

Luke 2:37  … and then as a widow until she was eighty-four.e She did not depart from the temple, worshiping with fasting and prayer night and day. ▤

e Or as a widow for eighty-four years

Luke 5:33  And they said to him, “The disciples of John fast often and offer prayers, and so do the disciples of the Pharisees, but yours eat and drink.” ▤

Acts 13:3  Then after fasting and praying they laid their hands on them and sent them off. ▤

Acts 14:23  And when they had appointed elders for them in every church, with prayer and fasting they committed them to the Lord in whom they had believed. ▤

Ask persistently

See also:

- Pray constantly

- [In hard times:] Persist in prayer to God

Luke 11:5-10  And he said to them, “Which of you who has a friend will go to him at midnight and say to him, ‘Friend, lend me three loaves, 6for a friend of mine has arrived on a journey, and I have nothing to set before him’; 7and he will answer from within, ‘Do not bother me; the door is now shut, and my children are with me in bed. I cannot get up and give you anything’? 8I tell you, though he will not get up and give him anything because he is his friend, yet because of his impudencef he will rise and give him whatever he needs. 9And I tell you, ask, and it will be given to you; seek, and you will find; knock, and it will be opened to you. 10For everyone who asks receives, and the one who seeks finds, and to the one who knocks it will be opened. ▤

f Or persistence

There are differing opinions as to whether this passage is primarily teaching persistence or boldness in prayer. The key is whether “impudence” (v. 8, cf. NCV, NIV) should be rendered “persistence” (cf. text note, CEV, GNT, NASB, NKJV, NLT, NRSV). The number of translations supporting “persistence” would suggest that this is quite possible. That persistence in prayer is probably the theme, is arguably also implied by the use of three similar terms for asking – i.e. “ask…seek…knock” (vv. 9-10). This is borne out in the NLT – “And so I tell you, keep on asking… Keep on looking… Keep on knocking…”

Luke 18:1-8  And he told them a parable to the effect that they ought always to pray and not lose heart. 2He said, “In a certain city there was a judge who neither feared God nor respected man. 3And there was a widow in that city who kept coming to him and saying, ‘Give me justice against my adversary.’ 4For a while he refused, but afterward he said to himself, ‘Though I neither fear God nor respect man, 5yet because this widow keeps bothering me, I will give her justice, so that she will not beat me down by her continual coming.’” 6And the Lord said, “Hear what the unrighteous judge says. 7And will not God give justice to his elect, who cry to him day and night? Will he delay long over them? 8I tell you, he will give justice to them speedily. Nevertheless, when the Son of Man comes, will he find faith on earth?” ▤

The latter part of v. 8 points to the need to persist in faith (cf. AMP) – as is required in persistence in prayer – until Christ’s return.

1Tim 5:5  She who is truly a widow, left all alone, has set her hope on God and continues in supplications and prayers night and day, … ▤

Deut 9:18-19  Then I lay prostrate before the LORD as before, forty days and forty nights. I neither ate bread nor drank water, because of all the sin that you had committed, in doing what was evil in the sight of the LORD to provoke him to anger. 19For I was afraid of the anger and hot displeasure that the LORD bore against you, so that he was ready to destroy you. But the LORD listened to me that time also. ▤

That the Lord listened to Moses (v. 19b) indicates that he prayed (cf. vv. 26-29), presumably quite constantly, during the 40 days and nights of lying prostrate before God.

Isa 62:1, 6-7  For Zion’s sake I will not keep silent, and for Jerusalem’s sake I will not be quiet, until her righteousness goes forth as brightness, and her salvation as a burning torch. ▤  … 6On your walls, O Jerusalem, I have set watchmen; all the day and all the night they shall never be silent. You who put the LORD in remembrance, take no rest, 7and give him no rest until he establishes Jerusalem and makes it a praise in the earth. ▤

The speaker here is either the LORD (cf. NIrV) or Isaiah (cf. AMP). If it is the LORD, then v. 1 is not speaking of persistence in prayer, although it would still be applicable to it. The term “watchmen” (v. 6a) depicts godly people – quite possibly the prophets, particularly if God is the speaker. While watching for God’s salvation (v. 1) or news of it, they persist in prayer to God – never silent, day or night. Likewise all godly people are called on (vv. 6b-7) to give themselves and God no rest, petitioning God – until he establishes Jerusalem as “a praise in the earth”.

Believe and do not doubt that what you ask will be granted

See also:

- Luke 18:7-8 ⇑

- Have faith that God and Jesus Christ will do what you ask

- If we have faith nothing will be impossible

- Approach God with confidence

- Note: Believe that God will hear you and answer your prayer – and tell him so

Matt 21:18-22  In the morning, as he was returning to the city, he became hungry. 19And seeing a fig tree by the wayside, he went to it and found nothing on it but only leaves. And he said to it, “May no fruit ever come from you again!” And the fig tree withered at once. 20When the disciples saw it, they marveled, saying, “How did the fig tree wither at once?” 21And Jesus answered them, “Truly, I say to you, if you have faith and do not doubt, you will not only do what has been done to the fig tree, but even if you say to this mountain, ‘Be taken up and thrown into the sea,’ it will happen. 22And whatever you ask in prayer, you will receive, if you have faith.” ▤

Belief is vital in petitioning God, particularly in regard to things that seem impossible, as Jesus figuratively points out (v. 21; Mark 11:22-24 ↓). But belief is not merely making yourself “believe” what you do not really believe. Instead, it involves an understanding of God’s will and genuinely trusting in God to fulfill his will (cf. ZBC).

Mark 11:22-24  And Jesus answered them, “Have faith in God. 23Truly, I say to you, whoever says to this mountain, ‘Be taken up and thrown into the sea,’ and does not doubt in his heart, but believes that what he says will come to pass, it will be done for him. 24Therefore I tell you, whatever you ask in prayer, believe that you have receivedg it, and it will be yours. ▤

g Some manuscripts are receiving

These verses are from the parallel passage in Mark to that of the above passage from Matthew 21. Note that Jesus uses a similar illustration in Luke 17:6 (although he does not expressly relate it to prayer): “If you had faith like a grain of mustard seed, you could say to this mulberry tree, ‘Be uprooted and planted in the sea,’ and it would obey you.”

James 1:6-8  But let him ask in faith, with no doubting, for the one who doubts is like a wave of the sea that is driven and tossed by the wind. 7For that person must not suppose that he will receive anything from the Lord; 8he is a double-minded man, unstable in all his ways. ▤

Verse 8 implies that one who doubts when making requests, in a sense cannot make up his mind (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT). For he wavers between belief of sorts (as shown in asking) and unbelief (as shown in doubting).

James 5:14-15  Is anyone among you sick? Let him call for the elders of the church, and let them pray over him, anointing him with oil in the name of the Lord. 15And the prayer of faith will save the one who is sick, and the Lord will raise him up. And if he has committed sins, he will be forgiven. ▤

The broader context of the whole of Scripture would suggest that all prayer, including prayer offered in faith for healing, is still subject to God’s will. (See Ask for things in Jesus Christ’s “name”, and God and Jesus Christ grant anything we ask that is in accordance with their will . . .. Also note the refusal of Paul’s request to have the thorn in his flesh removed, 2 Corinthians 12:7-9; and that Paul left Trophimus sick in Miletus, 2 Timothy 4:20.) Some commentators qualify the sickness spoken of here, seeing it as only referring to sickness brought about by sin, or as meaning a spiritual weakness or weariness; but most interpret it as speaking of sickness generally. Note that the anointing with oil (v. 14b) may be medicinal treatment, although some view it as being of spiritual significance. Either way it is done “in the name of the Lord”, acknowledging that healing is ultimately from him.

Ps 5:3  O LORD, in the morning you hear my voice; in the morning I prepare a sacrifice for youh and watch. ▤

h Or I direct my prayer to you

Particularly if the alternative rendering in the text note is to be preferred (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV), David appears to speak of making requests of God and then watching, presumably in faith, for God to answer.

1Chr 5:20  And when they prevailed over them, the Hagrites and all who were with them were given into their hands, for they cried out to God in the battle, and he granted their urgent plea because they trusted in him. ▤

Presumably the Israelite’s trust encompassed the belief that God would answer their prayers.

- Everything is possible for those who believe:

Mark 9:22-23  And it has often cast him into fire and into water, to destroy him. But if you can do anything, have compassion on us and help us.” 23And Jesus said to him, “‘If you can’! All things are possible for one who believes.” ▤

Give thanks and praise when asking

See also:

- Praise and thank God when he answers prayer made in hard times

Part of the reasoning as to why we ought to give thanks and praise when making our request/s of God, is that it acknowledges and helps us bear in mind God’s blessings – including past answers to prayer – and in doing so reinforces our faith in making our request/s.

Phil 4:6  … do not be anxious about anything, but in everything by prayer and supplication with thanksgiving let your requests be made known to God. ▤

Note that the use of “supplication” appears to underline the need to make “definite requests” (AMP).

1Chr 16:4  Then he appointed some of the Levites as ministers before the ark of the LORD, to invoke, to thank, and to praise the LORD, the God of Israel. ▤

To “invoke” means to call on or appeal to God in prayer, which involves making requests.

Dan 6:10-11  When Daniel knew that the document had been signed, he went to his house where he had windows in his upper chamber open toward Jerusalem. He got down on his knees three times a day and prayed and gave thanks before his God, as he had done previously. 11Then these men came by agreement and found Daniel making petition and plea before his God. ▤

Col 4:2  Continue steadfastly in prayer, being watchful in it with thanksgiving. ▤

1Tim 2:1  First of all, then, I urge that supplications, prayers, intercessions, and thanksgivings be made for all people, … ▤

Philem 1:4  I thank my God always when I remember you in my prayers, … ▤

Ps 66:17  I cried to him with my mouth, and high praise was oni my tongue.j ▤

i Hebrew under

j Or and he was exalted with my tongue

The psalmist’s cries to God for help were accompanied by praise.

Ps 71:12-16  O God, be not far from me; O my God, make haste to help me! 13May my accusers be put to shame and consumed; with scorn and disgrace may they be covered who seek my hurt. 14But I will hope continually and will praise you yet more and more. 15My mouth will tell of your righteous acts, of your deeds of salvation all the day, for their number is past my knowledge. 16With the mighty deeds of the Lord GOD I will come; I will remind them of your righteousness, yours alone. ▤

Note: “The Lord’s Prayer” – the prayer Jesus gave as an example

Matt 6:9-13  Pray then like this: “Our Father in heaven, hallowed be your name.k 10Your kingdom come, your will be done,l on earth as it is in heaven. 11Give us this day our daily bread,m 12and forgive us our debts, as we also have forgiven our debtors. 13And lead us not into temptation, but deliver us from evil.n ▤

k Or Let your name be kept holy, or Let your name be treated with reverence

l Or Let your kingdom come, let your will be done

m Or our bread for tomorrow

n Or the evil one; some manuscripts add For yours is the kingdom and the power and the glory, forever. Amen

The clause “hallowed be your name” (v. 9) means may your name “be honored” (NLT, cf. CEV, GNT) or “always be kept holy” (NCV™). In v. 10, “your will be done” is speaking of people acting in accordance with God’s will and/or the fulfillment of God’s plans for the world. In v. 13, “lead us not into temptation” may have the sense “don’t let us yield to temptation” (NLT; cf. NIrV). Alternatively “temptation” may have a more general sense, referring to “hard testing” (GNT; cf. NRSV). Note that the conclusion of “The Lord’s Prayer” as it is often prayed in church is contained in the text note.

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: God’s Response to Requests

Section Jumps

- God answers those who obey and please him . . .

- . . . God does not listen to those who do evil rather than good

- God and Jesus Christ grant anything we ask that is in accordance with their will . . .

- . . . Further verses regarding prayer and God’s will

- Sometimes God may not appear to answer, or does not answer immediately

- Sometimes God and Jesus Christ refuse requests

- Examples and affirmations of God answering prayer

- Further promises and prophecies of God answering prayer

Note that a number of the subsections in the previous sections regarding how to pray are very pertinent to the theme of this section – because for prayer to be answered, it should be presented appropriately.

God answers those who obey and please him . . .

See also:

- Note: It is vital for prayer that we live righteously . . .

- . . . and so it is vital for prayer that we act rightly towards others

1Jn 3:21-22  Beloved, if our heart does not condemn us, we have confidence before God; 22and whatever we ask we receive from him, because we keep his commandments and do what pleases him. ▤

As noted earlier, the expression “if our hearts do not condemn us” (v. 21) refers to having a clear conscience before God, from obeying and pleasing him (v. 22b; cf. v. 18).

John 9:31  We know that God does not listen to sinners, but if anyone is a worshiper of God and does his will, God listens to him. ▤

John 15:7-8, 16  If you abide in me, and my words abide in you, ask whatever you wish, and it will be done for you. 8By this my Father is glorified, that you bear much fruit and so prove to be my disciples. ▤  … 16You did not choose me, but I chose you and appointed you that you should go and bear fruit and that your fruit should abide, so that whatever you ask the Father in my name, he may give it to you. ▤

Being in Jesus Christ (v. 7) – knowing, believing and obeying his words – produces prayer that is consistent with Jesus Christ’s purpose and will. Such prayer will be answered. Regarding v. 16, the promise to answer prayer appears to be based on one obediently bearing fruit, as alluded to earlier. However some commentators consider it to be primarily related to the preceding clauses regarding being chosen and appointed by Jesus Christ. Either way it would seem that prayer regarding one’s work for God is largely in view.

Ex 33:17  And the LORD said to Moses, “This very thing that you have spoken I will do, for you have found favor in my sight, and I know you by name.” ▤

The final clause points to Moses’ close relationship with God, which is indicative of the fact that he obeyed and pleased God (as per the preceding clause).

Dan 9:23  At the beginning of your pleas for mercy a word went out, and I have come to tell it to you, for you are greatly loved. Therefore consider the word and understand the vision. ▤

As with being known by God (cf. Ex 3:17 ↑), being “greatly loved” by God indicates that one obeys and pleases God, amongst other things.

. . . God does not listen to those who do evil rather than good

See also:

- . . . Our offerings are not acceptable to God if our lives do not please him

Job 35:12-13  There they [wicked people] cry out, but he does not answer, because of the pride of evil men. 13Surely God does not hear an empty cry, nor does the Almighty regard it. ▤

Ps 66:18  If I had cherished iniquity in my heart, the Lord would not have listened. ▤

Prov 21:13  Whoever closes his ear to the cry of the poor will himself call out and not be answered. ▤

Prov 28:9  If one turns away his ear from hearing the law, even his prayer is an abomination. ▤

Isa 1:15  When you spread out your hands, I will hide my eyes from you; even though you make many prayers, I will not listen; your hands are full of blood. ▤

Isa 59:1-2  Behold, the LORD’s hand is not shortened, that it cannot save, or his ear dull, that it cannot hear; 2but your iniquities have made a separation between you and your God, and your sins have hidden his face from you so that he does not hear. ▤

Jer 11:10-11, 14  They have turned back to the iniquities of their forefathers, who refused to hear my words. They have gone after other gods to serve them. The house of Israel and the house of Judah have broken my covenant that I made with their fathers. 11Therefore, thus says the LORD, Behold, I am bringing disaster upon them that they cannot escape. Though they cry to me, I will not listen to them. ▤  … 14“Therefore do not pray for this people, or lift up a cry or prayer on their behalf, for I will not listen when they call to me in the time of their trouble. ▤

Note that in v. 14 God indicates that the people’s judgment was fixed; their doom was sealed. As such there was no point even righteous Jeremiah praying for them.

Lam 3:42-44  We have transgressed and rebelled, and you have not forgiven. 43“You have wrapped yourself with anger and pursued us, killing without pity; 44you have wrapped yourself with a cloud so that no prayer can pass through. ▤

Ezek 8:17-18  Then he said to me, “Have you seen this, O son of man? Is it too light a thing for the house of Judah to commit the abominations that they commit here, that they should fill the land with violence and provoke me still further to anger? Behold, they put the branch to theiro nose. 18Therefore I will act in wrath. My eye will not spare, nor will I have pity. And though they cry in my ears with a loud voice, I will not hear them.” ▤

o Or my

Note that it is not clear what the expression “put the branch to their nose” (v. 17) means. It may have been a reference to a pagan worship ritual or possibly even an insulting gesture towards God. Whatever the case, it was obviously offensive to God (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Ezek 20:31  When you present your gifts and offer up your children in fire,p you defile yourselves with all your idols to this day. And shall I be inquired of by you, O house of Israel? As I live, declares the Lord GOD, I will not be inquired of by you. ▤

p Hebrew and make your children pass through the fire

Mic 3:4  Then they will cry to the LORD, but he will not answer them; he will hide his face from them at that time, because they have made their deeds evil. ▤

Zec 7:13  “As Iq called, and they would not hear, so they called, and I would not hear,” says the LORD of hosts, … ▤

q Hebrew he

John 9:31a  We know that God does not listen to sinners … ▤

- God does not respond to those who ask with wrong motives:

James 4:3  You ask and do not receive, because you ask wrongly, to spend it on your passions. ▤

God and Jesus Christ grant anything we ask that is in accordance with their will . . .

See also:

- Ask for things in Jesus Christ’s “name”

1Jn 5:14-15  And this is the confidence that we have toward him, that if we ask anything according to his will he hears us. 15And if we know that he hears us in whatever we ask, we know that we have the requests that we have asked of him. ▤

Deut 10:10  I myself stayed on the mountain, as at the first time, forty days and forty nights, and the LORD listened to me that time also. The LORD was unwilling to destroy you. ▤

Here Moses refers to his earlier request that God would not destroy his people (cf. 9:26). The last statement suggests that God granted Moses’ request as it was in line with his will.

Matt 8:2-3  And behold, a leperr came to him and knelt before him, saying, “Lord, if you will, you can make me clean.” 3And Jesuss stretched out his hand and touched him, saying, “I will; be clean.” And immediately his leprosy was cleansed. ▤

r Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

s Greek he

“I will” (v. 3) has the sense “I am willing” (AMP, NASB, NIV, NKJV). In stating his willingness to heal, Jesus affirmed that the leper’s request was in accordance with his will, and so he granted the request.

John 14:13-14  Whatever you ask in my name, this I will do, that the Father may be glorified in the Son. 14If you ask met anything in my name, I will do it. ▤

t Some manuscripts omit me

Asking for things in Jesus Christ’s name is akin to asking for things that are in accordance with his will. As noted earlier, praying in Jesus Christ’s name signifies prayer that is compatible with his person and purpose. Thus it is in effect prayer that is reflective of or in accordance with his will – and is answered.

. . . Further verses regarding prayer and God’s will

Matt 6:9-10  Pray then like this: “Our Father in heaven, hallowed be your name.u 10Your kingdom come, your will be done,v on earth as it is in heaven. ▤

u Or Let your name be kept holy, or Let your name be treated with reverence

v Or Let your kingdom come, let your will be done

The believer’s request that “your will be done” (v. 10) reflects the need for the Christian’s own will and requests to conform to God’s will. Note that the instruction to pray that God’s will be done on earth also reflects the need to ask for specific things to be done that are in line with his will.

Luke 22:41-42  And he withdrew from them about a stone’s throw, and knelt down and prayed, 42saying, “Father, if you are willing, remove this cup from me. Nevertheless, not my will, but yours, be done.” ▤

Jesus requested that his impending suffering be avoided – if this was in God’s will. The request was not in accordance with God’s will and so was not granted.

Rom 1:9-10  For God is my witness, whom I serve with my spirit in the gospel of his Son, that without ceasing I mention you 10always in my prayers, asking that somehow by God’s will I may now at last succeed in coming to you. ▤

Paul appears to pray that his request be in accordance with God’s will or, similarly, be achieved through God’s will. The case appears to be the same in 15:31-32 below.

Rom 15:30-32  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, 31that I may be delivered from the unbelievers in Judea, and that my service for Jerusalem may be acceptable to the saints, 32so that by God’s will I may come to you with joy and be refreshed in your company. ▤

- The Holy Spirit intercedes for believers in accordance with God’s will:

Rom 8:26-27  Likewise the Spirit helps us in our weakness. For we do not know what to pray for as we ought, but the Spirit himself intercedes for us with groanings too deep for words. 27And he who searches hearts knows what is the mind of the Spirit, becausew the Spirit intercedes for the saints according to the will of God. ▤

w Or that

Most commentators understand v. 27b to mean that the Holy Spirit intercedes for believers with petitions that are in accordance with God’s will. However v. 27b could instead be read as meaning, “the Spirit intercedes for the saints, which is in accordance with God’s will.”

Sometimes God may not appear to answer, or does not answer immediately

See also:

- Prayer desperately asking God how long suffering and his apparent inaction or wrath is to continue

Job 19:7  Behold, I cry out, ‘Violence!’ but I am not answered; I call for help, but there is no justice. ▤

Job 30:20  I cry to you for help and you do not answer me; I stand, and you only look at me. ▤

“I stand” presumably refers to standing up to pray – “when I pray” (GNT) and/or to standing up in a form of appeal to God.

Ps 22:1-2  My God, my God, why have you forsaken me? Why are you so far from saving me, from the words of my groaning? 2O my God, I cry by day, but you do not answer, and by night, but I find no rest. ▤

Ps 80:4  O LORD God of hosts, how long will you be angry with your people’s prayers? ▤

The people (or the psalmist) are in effect asking how much longer God would reject their prayers.

Ps 88:9b, 14  Every day I call upon you, O LORD; I spread out my hands to you. ▤  … 14O LORD, why do you cast my soul away? Why do you hide your face from me? ▤

Hab 1:2  O LORD, how long shall I cry for help, and you will not hear? Or cry to you “Violence!” and you will not save? ▤

- God may answer without us realizing it:

Job 33:13-14  Why do you contend against him, saying, ‘He will answer none of man’sx words’?y 14For God speaks in one way, and in two, though man does not perceive it. ▤

x Hebrew his

y Or He will not answer for any of his own words

The use of this reference here should be qualified. Firstly, the meaning of the Hebrew in v. 13 is not clear, as evidenced by the second text note. Secondly, “God speaks” (v. 14) is not necessarily referring specifically to answering prayer (cf. vv. 15-20), although it may well be inclusive of it.

Sometimes God and Jesus Christ refuse requests

Deut 3:23-26  And I pleaded with the LORD at that time, saying, 24‘O Lord GOD, you have only begun to show your servant your greatness and your mighty hand. For what god is there in heaven or on earth who can do such works and mighty acts as yours? 25Please let me go over and see the good land beyond the Jordan, that good hill country and Lebanon.’ 26But the LORD was angry with me because of you and would not listen to me. And the LORD said to me, ‘Enough from you; do not speak to me of this matter again. ▤

2Sam 12:14-16, 18a  Nevertheless, because by this deed you have utterly scorned the LORD,z the child who is born to you shall die.” 15Then Nathan went to his house. And the LORD afflicted the child that Uriah’s wife bore to David, and he became sick. 16David therefore sought God on behalf of the child. And David fasted and went in and lay all night on the ground. ▤  … 18On the seventh day the child died. ▤

z Masoretic Text the enemies of the LORD; Dead Sea Scroll the word of the LORD

2Cor 12:7-10  So to keep me from becoming conceited because of the surpassing greatness of the revelations,a a thorn was given me in the flesh, a messenger of Satan to harass me, to keep me from becoming conceited. 8Three times I pleaded with the Lord about this, that it should leave me. 9But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. 10For the sake of Christ, then, I am content with weaknesses, insults, hardships, persecutions, and calamities. For when I am weak, then I am strong. ▤

a Or hears from me, even because of the surpassing greatness of the revelations. So to keep me from becoming conceited

This is an example of God or Jesus Christ not granting a request (v. 9a) because they have a higher purpose (vv. 9b-10).

Mark 14:35-36, 39  And going a little farther, he fell on the ground and prayed that, if it were possible, the hour might pass from him. 36And he said, “Abba, Father, all things are possible for you. Remove this cup from me. Yet not what I will, but what you will.” ▤  … 39And again he went away and prayed, saying the same words. ▤

Obviously Jesus’ request here was not answered (cf. ch. 15). (Note the comment on Luke 22:41-42, above in . . . Further verses regarding prayer and God’s will.)

- God can do far more than all we ask:

Eph 3:20  Now to him who is able to do far more abundantly than all that we ask or think, according to the power at work within us, … ▤

It can be inferred from this that sometimes God declines to answer requests because he has a plan far better “than all that we ask or think”.

Examples and affirmations of God answering prayer

See also:

- Give thanks and praise when asking

- Praise and thank God when he answers prayer made in hard times

- Epilogue: God Does Respond to Suffering and Cries

Gen 24:12-15, 18-19  And he said, “O LORD, God of my master Abraham, please grant me success today and show steadfast love to my master Abraham. 13Behold, I am standing by the spring of water, and the daughters of the men of the city are coming out to draw water. 14Let the young woman to whom I shall say, ‘Please let down your jar that I may drink,’ and who shall say, ‘Drink, and I will water your camels’—let her be the one whom you have appointed for your servant Isaac. By thisb I shall know that you have shown steadfast love to my master.” 15Before he had finished speaking, behold, Rebekah, who was born to Bethuel the son of Milcah, the wife of Nahor, Abraham’s brother, came out with her water jar on her shoulder. ▤  … 18She said, “Drink, my lord.” And she quickly let down her jar upon her hand and gave him a drink. 19When she had finished giving him a drink, she said, “I will draw water for your camels also, until they have finished drinking.” ▤

b Or By her

Note that God began to answer the prayer of Abraham’s servant before he had finished praying (v. 15).

1Sam 1:27  For this child I prayed, and the LORD has granted me my petition that I made to him. ▤

1Ki 13:6  And the king said to the man of God, “Entreat now the favor of the LORD your God, and pray for me, that my hand may be restored to me.” And the man of God entreated the LORD, and the king’s hand was restored to him and became as it was before. ▤

1Ki 17:21-22  Then he stretched himself upon the child three times and cried to the LORD, “O LORD my God, let this child’s lifec come into him again.” 22And the LORD listened to the voice of Elijah. And the life of the child came into him again, and he revived. ▤

c Or soul; also verse 22

1Chr 4:9-10  Jabez was more honorable than his brothers; and his mother called his name Jabez, saying, “Because I bore him in pain.”d 10Jabez called upon the God of Israel, saying, “Oh that you would bless me and enlarge my border, and that your hand might be with me, and that you would keep me from harme so that it might not bring me pain!” And God granted what he asked. ▤

d Jabez sounds like the Hebrew for pain

e Or evil

Note that the latter part of Jabez’s request (v. 10) alludes to the association of his name with pain (cf. v. 9 text note), reflective of his birth (v. 9b).

Ps 21:1-2  O LORD, in your strength the king rejoices, and in your salvation how greatly he exults! 2You have given him his heart’s desire and have not withheld the request of his lips. Selah ▤

The “desire of his heart” and “request” (v. 2) are probably concerning his victories and the deliverance involved (v. 1).

Ps 65:2, 5  O you who hear prayer, to you shall all flesh come. ▤  … 5By awesome deeds you answer us with righteousness, O God of our salvation, the hope of all the ends of the earth and of the farthest seas; … ▤

Ps 99:6  Moses and Aaron were among his priests, Samuel also was among those who called upon his name. They called to the LORD, and he answered them. ▤

Acts 9:40  But Peter put them all outside, and knelt down and prayed; and turning to the body he said, “Tabitha, arise.” And she opened her eyes, and when she saw Peter she sat up. ▤

Acts 12:5, 11  So Peter was kept in prison, but earnest prayer for him was made to God by the church. ▤  … 11When Peter came to himself, he said, “Now I am sure that the Lord has sent his angel and rescued me from the hand of Herod and from all that the Jewish people were expecting.” ▤

Acts 28:8  It happened that the father of Publius lay sick with fever and dysentery. And Paul visited him and prayed, and putting his hands on him healed him. ▤

James 5:17-18  Elijah was a man with a nature like ours, and he prayed fervently that it might not rain, and for three years and six months it did not rain on the earth. 18Then he prayed again, and heaven gave rain, and the earth bore its fruit. ▤

Further promises and prophecies of God answering prayer

Isa 41:17-18  When the poor and needy seek water, and there is none, and their tongue is parched with thirst, I the LORD will answer them; I the God of Israel will not forsake them. 18I will open rivers on the bare heights, and fountains in the midst of the valleys. I will make the wilderness a pool of water, and the dry land springs of water. ▤

Isa 49:8  Thus says the LORD: “In a time of favor I have answered you; in a day of salvation I have helped you; I will keep you and give you as a covenant to the people, to establish the land, to apportion the desolate heritages, … ▤

With the Messiah being in view, “I have answered you” may have a future sense (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT) or fulfillment – i.e. it appears to be a promise.

Isa 65:24  Before they call I will answer; while they are yet speaking I will hear. ▤

This is an eschatological prophecy and promise speaking of the people of the renewed Israel. (Zechariah 13:9 below also has the renewed Israel of the end time in view.)

Jer 29:10-12  For thus says the LORD: When seventy years are completed for Babylon, I will visit you, and I will fulfill to you my promise and bring you back to this place. 11For I know the plans I have for you, declares the LORD, plans for welfaref and not for evil, to give you a future and a hope. 12Then you will call upon me and come and pray to me, and I will hear you. ▤

f Or peace

Jer 33:3  Call to me and I will answer you, and will tell you great and hidden things that you have not known. ▤

Zec 13:9  And I will put this third into the fire, and refine them as one refines silver, and test them as gold is tested. They will call upon my name, and I will answer them. I will say, ‘They are my people’; and they will say, ‘The LORD is my God.’ ▤

Rom 10:12-13  For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. 13For “everyone who calls on the name of the Lord will be saved.” ▤

- Jesus knew God always heard him:

John 11:41-42  So they took away the stone. And Jesus lifted up his eyes and said, “Father, I thank you that you have heard me. 42I knew that you always hear me, but I said this on account of the people standing around, that they may believe that you sent me.” ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 25

Exalting God

1. Instructions

1. Glorify and Honor God

2. Do Not Dishonor God

3. Praise and Thank God

4. How to Give Praise and Thanks (I): General

5. How to Give Praise and Thanks (II): Rejoicing

2. Reasons to Exalt God

1. Aspects of God’s Being

2. Aspects of God’s Character

3. What God Does in the World

4. What God Does for His People

5. Epilogue: God’s Vast Blessing of His People

Part I

Instructions

We exalt God by doing such things as glorifying, honoring, praising and thanking him. Exalting God is a very common theme in the Bible and should also be a prominent part of our lives. In fact the Bible tells us to praise and thank God constantly. The significance of exalting God is underlined by the first answer of the Westminster Shorter Catechism which says: “Man’s chief end is to glorify God, and to enjoy him forever.”

Section A

Glorify and Honor God

Section Jumps

- Glorify God, giving glory to him

- Honor God

- Exalt God

- Glorify and honor God by thanksgiving and praise

- Glorify and honor God and Jesus Christ by how you live . . .

- . . . Glorify and honor them by doing godly work and good deeds

- Live so that others will glorify God because of what you do

- Not glorifying and honoring God has detrimental outcomes

- Note: God honors and gives glory to his people

Glorify God, giving glory to him

See also:

- 1Tim 1:17 ⇓; Rev 5:13 ⇓; Rev 7:11-12 ⇓

- Jesus Christ is honored and glorified

Ps 22:23  You who fear the LORD, praise him! All you offspring of Jacob, glorify him, and stand in awe of him, all you offspring of Israel! ▤

Ps 86:12  I give thanks to you, O Lord my God, with my whole heart, and I will glorify your name forever. ▤

Isa 24:15  Therefore in the easta give glory to the LORD; in the coastlands of the sea, give glory to the name of the LORD, the God of Israel. ▤

a Hebrew in the realm of light

Isa 42:12  Let them give glory to the LORD, and declare his praise in the coastlands. ▤

Luke 2:14  “Glory to God in the highest, and on earth peace among those with whom he is pleased!”b ▤

b Some manuscripts peace, good will among men

Phil 4:20  To our God and Father be glory forever and ever. Amen. ▤

When used at the end of a sentence “Amen” means “so be it” or “may this be fulfilled” (cf. NEL).

Honor God

1Tim 1:17  To the King of ages, immortal, invisible, the only God, be honor and glory forever and ever.c Amen. ▤

c Greek to the ages of ages

1Tim 6:15-16  … which he will display at the proper time—he who is the blessed and only Sovereign, the King of kings and Lord of lords, 16who alone has immortality, who dwells in unapproachable light, whom no one has ever seen or can see. To him be honor and eternal dominion. Amen. ▤

As well as ascribing honor to God in the final statement, Paul also honors God in his preceding eloquent description of God (vv. 15b-16a).

Rev 5:13  And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” ▤

Rev 7:11-12  And all the angels were standing around the throne and around the elders and the four living creatures, and they fell on their faces before the throne and worshiped God, 12saying, “Amen! Blessing and glory and wisdom and thanksgiving and honor and power and might be to our God forever and ever! Amen.” ▤

Isa 26:13  O LORD our God, other lords besides you have ruled over us, but your name alone we bring to remembrance. ▤

This speaks of acknowledging and honoring God as their God (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NRSV).

- Be jealous for God’s honor:

Num 25:11-13  “Phinehas the son of Eleazar, son of Aaron the priest, has turned back my wrath from the people of Israel, in that he was jealous with my jealousy among them, so that I did not consume the people of Israel in my jealousy. 12Therefore say, ‘Behold, I give to him my covenant of peace, 13and it shall be to him and to his descendants after him the covenant of a perpetual priesthood, because he was jealous for his God and made atonement for the people of Israel.’” ▤

In v. 11, “he was jealous with my jealousy among them” speaks of Phinehas acting in jealousy for God, on God’s behalf (cf. NLT, NRSV). By taking decisive measures against a man who behaved with disdain towards God (cf. vv. 6-8), Phinehas acted to preserve God’s honor (vv. 11, 13; cf. NCV, NIV).

Exalt God

To exalt God, we “lift him up” – such as by acknowledging and declaring his surpassing greatness. As noted earlier (and implied by the title and contents of this chapter) it encompasses glorifying and honoring God – as well as praising and thanking him.

Ex 15:2  The LORD is my strength and my song, and he has become my salvation; this is my God, and I will praise him, my father’s God, and I will exalt him. ▤

Ps 34:3  Oh, magnify the LORD with me, and let us exalt his name together! ▤

Ps 99:5  Exalt the LORD our God; worship at his footstool! Holy is he! ▤

Isa 25:1  O LORD, you are my God; I will exalt you; I will praise your name, for you have done wonderful things, plans formed of old, faithful and sure. ▤

Isa 12:4  And you will say in that day: “Give thanks to the LORD, call upon his name, make known his deeds among the peoples, proclaim that his name is exalted. ▤

Ps 18:46  The LORD lives, and blessed be my rock, and exalted be the God of my salvation— ▤

Precisely speaking, this and 57:5 below are expressing a prayer or desire that God be exalted, which in itself is acting so as to exalt him.

Ps 57:5  Be exalted, O God, above the heavens! Let your glory be over all the earth! ▤

Glorify and honor God by thanksgiving and praise

Ps 50:23  The one who offers thanksgiving as his sacrifice glorifies me; to one who orders his way rightly I will show the salvation of God! ▤

Ps 66:2  … sing the glory of his name; give to him glorious praise! ▤

One can infer from this verse that we should praise God in such a way that it is glorious and so glorifies him.

Ps 69:30  I will praise the name of God with a song; I will magnify him with thanksgiving. ▤

Isa 24:15-16a  Therefore in the eastd give glory to the LORD; in the coastlands of the sea, give glory to the name of the LORD, the God of Israel. 16From the ends of the earth we hear songs of praise, of glory to the Righteous One. ▤

d Hebrew in the realm of light

Luke 2:13-14  And suddenly there was with the angel a multitude of the heavenly host praising God and saying, 14“Glory to God in the highest, and on earth peace among those with whom he is pleased!”e ▤

e Some manuscripts peace, good will among men

Rom 14:6  The one who observes the day, observes it in honor of the Lord. The one who eats, eats in honor of the Lord, since he gives thanks to God, while the one who abstains, abstains in honor of the Lord and gives thanks to God. ▤

The reference to “the one who abstains” giving thanks, would appear to speak of thanking God for the food that he does eat.

Rom 15:8-9  For I tell you that Christ became a servant to the circumcised to show God’s truthfulness, in order to confirm the promises given to the patriarchs, 9and in order that the Gentiles might glorify God for his mercy. As it is written, “Therefore I will praise you among the Gentiles, and sing to your name.” ▤

2Cor 4:15  For it is all for your sake, so that as grace extends to more and more people it may increase thanksgiving, to the glory of God. ▤

Paul speaks of thanksgiving – with the consequent glorifying of God – as being in response to God’s grace bringing more and more people to respond to the gospel.

Ps 22:23  You who fear the LORD, praise him! All you offspring of Jacob, glorify him, and stand in awe of him, all you offspring of Israel! ▤

This and the following verses do not say or so clearly imply that we glorify/honor God by praising/thanking him. However the close usages of the terms arguably do point to this.

Ps 86:12  I give thanks to you, O Lord my God, with my whole heart, and I will glorify your name forever. ▤

Dan 4:34, 37  At the end of the days I, Nebuchadnezzar, lifted my eyes to heaven, and my reason returned to me, and I blessed the Most High, and praised and honored him who lives forever, for his dominion is an everlasting dominion, and his kingdom endures from generation to generation; ▤  … 37Now I, Nebuchadnezzar, praise and extol and honor the King of heaven, for all his works are right and his ways are just; and those who walk in pride he is able to humble. ▤

To “extol” God is to enthusiastically praise him.

Glorify and honor God and Jesus Christ by how you live . . .

See also:

- Rom 14:6 ⇑

- John 17:10 ⇓

- Note: In doing God’s will, Jesus brought glory to God . . .

- Live so that others will glorify God because of what you do

- By ungodly actions we bring dishonor to God before other people . . .

God’s people are identified with God and Jesus Christ. As such their lives are in a sense a reflection on God and Jesus Christ. So when God’s people live good lives they bring glory and honor to God and Jesus Christ.

1Cor 10:31  So, whether you eat or drink, or whatever you do, do all to the glory of God. ▤

Josh 7:19  Then Joshua said to Achan, “My son, give glory to the LORD God of Israel and give praisef to him. And tell me now what you have done; do not hide it from me.” ▤

f Or and make confession

The expression “give glory to the LORD God” is used here as an exhortation to glorify God by telling the truth, as reflected in the last statement.

John 21:18-19  Truly, truly, I say to you, when you were young, you used to dress yourself and walk wherever you wanted, but when you are old, you will stretch out your hands, and another will dress you and carry you where you do not want to go.” 19(This he said to show by what kind of death he was to glorify God.) And after saying this he said to him, “Follow me.” ▤

By putting God’s interests ahead of his own life – showing that he considered pleasing God to be more important than keeping his life – Peter would glorify God as a martyr. In conjunction with this, Jesus may also have meant that the means of Peter’s death would be dreadful, indicating that Peter’s preparedness to face such a death would heighten the extent of his glorification of God through it.

Rom 4:20-21  No distrust made him waver concerning the promise of God, but he grew strong in his faith as he gave glory to God, 21fully convinced that God was able to do what he had promised. ▤

In believing that God would fulfill his promise to him, Abraham “brought glory to God” (NLT).

Rom 15:7  Therefore welcome one another as Christ has welcomed you, for the glory of God. ▤

1Cor 6:20  … for you were bought with a price. So glorify God in your body. ▤

Primarily in view here is honoring God by abstaining from sexual sin.

Phil 1:9-11  And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, 10so that you may approve what is excellent, and so be pure and blameless for the day of Christ, 11filled with the fruit of righteousness that comes through Jesus Christ, to the glory and praise of God. ▤

The expression “to the glory and praise of God” (v. 11b) may well have all of the preceding things listed in view (cf. NIrV). However, “the fruit of righteousness” (v. 11a) may primarily be in view. Note that if this term is referring to good deeds (cf. CEV, NCV) rather than to righteous qualities (cf. GNT), then the reference could be placed in the following subsection.

Phil 1:20  … as it is my eager expectation and hope that I will not be at all ashamed, but that with full courage now as always Christ will be honored in my body, whether by life or by death. ▤

2Thes 1:9-10  They will suffer the punishment of eternal destruction, away fromg the presence of the Lord and from the glory of his might, 10when he comes on that day to be glorified in his saints, and to be marveled at among all who have believed, because our testimony to you was believed. ▤

g Or destruction that comes from

This appears to be saying that Jesus Christ will “receive glory because of his holy people” (NCV™), with presumably their “holy” lives being primarily in view.

1Pet 4:16  Yet if anyone suffers as a Christian, let him not be ashamed, but let him glorify God in that name. ▤

This is often understood to be speaking of giving glory or praise to God (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV), but it could well instead be referring to responding to the suffering in a way which glorifies God – which would pertain to the theme of this subsection.

. . . Glorify and honor them by doing godly work and good deeds

See also:

- 1Pet 2:12 ⇓

John 15:8  By this my Father is glorified, that you bear much fruit and so prove to be my disciples. ▤

Here “fruit” appears to refer to – or at least be applicable to – the product of work done for God’s kingdom. By bearing such good “fruit” we bring glory to God, showing ourselves to be disciples of the one sent by him.

John 17:4, 10  I glorified you on earth, having accomplished the work that you gave me to do. ▤  … 10All mine are yours, and yours are mine, and I am glorified in them. ▤

Jesus Christ glorified God through what he did (v. 4). In turn Jesus Christ was glorified through his disciples (v. 10; cf. GNT, NCV). The latter is presumably in part at least speaking of things such as following him, testifying to him being the glorious Son of God and possibly also their lives generally – all of which demonstrated his grace and power.

2Cor 8:19, 23  And not only that, but he has been appointed by the churches to travel with us as we carry out this act of grace that is being ministered by us, for the glory of the Lord himself and to show our good will. ▤  … 23As for Titus, he is my partner and fellow worker for your benefit. And as for our brothers, they are messengersh of the churches, the glory of Christ. ▤

h Greek apostles

In v. 23b, Paul quite possibly means that the “brothers” “bring glory to Christ” (GNT, NCV, NLT; cf. CEV) in themselves and by their work as “messengers of the churches”.

2Thes 1:11-12  To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, 12so that the name of our Lord Jesus may be glorified in you, and you in him, according to the grace of our God and the Lord Jesus Christ. ▤

1Pet 4:10-11  As each has received a gift, use it to serve one another, as good stewards of God’s varied grace: 11whoever speaks, as one who speaks oracles of God; whoever serves, as one who serves by the strength that God supplies—in order that in everything God may be glorified through Jesus Christ. To him belong glory and dominion forever and ever. Amen. ▤

The first clause in v. 11 probably indicates that we should rely on God’s help in what we say in ministering to others. Similarly, the second means that we should serve others with, and in reliance on, God’s strength. This brings glory to God when people perceive the work he is doing, through us.

Prov 3:9  Honor the LORD with your wealth and with the firstfruits of all your produce; … ▤

Honor God by giving to him of your assets and what you produce.

Prov 14:31  Whoever oppresses a poor man insults his Maker, but he who is generous to the needy honors him. ▤

- The church should bring glory to God by what it is and does:

Eph 3:20-21  Now to him who is able to do far more abundantly than all that we ask or think, according to the power at work within us, 21to him be glory in the church and in Christ Jesus throughout all generations, forever and ever. Amen. ▤

The expression “to him be glory in the church” (v. 21) appears to be implying that God is to be glorified by the church in what it is and does – which would fittingly parallel the reference to God being glorified by Jesus Christ, God being glorified in his person and by what he does (and has done). This interpretation also corresponds well with the preceding clause, which speaks of God’s power at work “within us” (v. 20).

Live so that others will glorify God because of what you do

Matt 5:16  In the same way, let your light shine before others, so that they may see your good works and give glory to your Father who is in heaven. ▤

We are to let our good deeds “shine out for all to see” (NLT), so that others will glorify God, with our good deeds being indicative of the goodness and praiseworthiness of God, to whom we belong.

2Cor 9:13  By their approval of this service, theyi will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, … ▤

i Or you

Gal 1:23-24  They only were hearing it said, “He who used to persecute us is now preaching the faith he once tried to destroy.” 24And they glorified God because of me. ▤

The churches of Judea glorified God for Paul’s conversion after Paul having been such a fierce adversary and for what Paul was doing in preaching the faith.

1Pet 2:12  Keep your conduct among the Gentiles honorable, so that when they speak against you as evildoers, they may see your good deeds and glorify God on the day of visitation. ▤

Note that “the day of visitation” probably refers to the day of God’s judgment or Christ’s return. Some commentators see it as possibly referring to any time God grants salvation to such convicted non-believers.

Not glorifying and honoring God has detrimental outcomes

Jer 13:16  Give glory to the LORD your God before he brings darkness, before your feet stumble on the twilight mountains, and while you look for light he turns it into gloom and makes it deep darkness. ▤

Acts 12:21-23  On an appointed day Herod put on his royal robes, took his seat upon the throne, and delivered an oration to them. 22And the people were shouting, “The voice of a god, and not of a man!” 23Immediately an angel of the Lord struck him down, because he did not give God the glory, and he was eaten by worms and breathed his last. ▤

This implies that Herod accepted the praise given to him, praise that no man is worthy of. As he accepted it instead of acknowledging that only God is deserving of such glory, Herod was struck down and died.

Rev 16:8-11  The fourth angel poured out his bowl on the sun, and it was allowed to scorch people with fire. 9They were scorched by the fierce heat, and they cursedj the name of God who had power over these plagues. They did not repent and give him glory. 10The fifth angel poured out his bowl on the throne of the beast, and its kingdom was plunged into darkness. People gnawed their tongues in anguish 11and cursed the God of heaven for their pain and sores. They did not repent of their deeds. ▤

j Greek blasphemed; also verses 11, 21

This suggests that the refusal of people to repent and glorify God (v. 9b) means that they will continue to suffer the effects of the fourth judgment (vv. 8-9a) and be subject to the subsequent judgment (vv. 10-11).

Dan 5:23, 26-28  … but you have lifted up yourself against the Lord of heaven. And the vessels of his house have been brought in before you, and you and your lords, your wives, and your concubines have drunk wine from them. And you have praised the gods of silver and gold, of bronze, iron, wood, and stone, which do not see or hear or know, but the God in whose hand is your breath, and whose are all your ways, you have not honored. ▤  … 26This is the interpretation of the matter: MENE, God has numberedk the days of your kingdom and brought it to an end; 27TEKEL, you have been weighedl in the balances and found wanting; 28PERES, your kingdom is divided and given to the Medes and Persians.”m ▤

k MENE sounds like the Aramaic for numbered

l TEKEL sounds like the Aramaic for weighed

m PERES (the singular of Parsin) sounds like the Aramaic for divided and for Persia

Mal 2:2  If you will not listen, if you will not take it to heart to give honor to my name, says the LORD of hosts, then I will send the curse upon you and I will curse your blessings. Indeed, I have already cursed them, because you do not lay it to heart. ▤

Rom 1:21  For although they knew God, they did not honor him as God or give thanks to him, but they became futile in their thinking, and their foolish hearts were darkened. ▤

Hos 2:8-9  And she did not know that it was I who gave her the grain, the wine, and the oil, and who lavished on her silver and gold, which they used for Baal. 9Therefore I will take back my grain in its time, and my wine in its season, and I will take away my wool and my flax, which were to cover her nakedness. ▤

Israel had “not noticed, understood, or realized” (AMP) that God was the ultimate source of what they produced and had. Acknowledging God (cf. NCV, NIV) as this source is honoring to him. To not do so (v. 8) is failing to honor him and can lead to damaging consequences (v. 9).

- We should seek God’s glory rather than our own:

Ps 115:1  Not to us, O LORD, not to us, but to your name give glory, for the sake of your steadfast love and your faithfulness! ▤

Note: God honors and gives glory to his people

See also:

- On delivering them, God may even honor or exalt his people

Deut 26:19  … and that he will set you in praise and in fame and in honor high above all nations that he has made, and that you shall be a people holy to the LORD your God, as he promised. ▤

1Sam 2:30  Therefore the LORD, the God of Israel, declares: ‘I promised that your house and the house of your father should go in and out before me forever,’ but now the LORD declares: ‘Far be it from me, for those who honor me I will honor, and those who despise me shall be lightly esteemed. ▤

Job 36:7  He does not withdraw his eyes from the righteous, but with kings on the throne he sets them forever, and they are exalted. ▤

Ps 23:5  You prepare a table before me in the presence of my enemies; you anoint my head with oil; my cup overflows. ▤

The anointing of a guest’s head with oil was a way of welcoming or honoring the guest (cf. CEV, GNT, NLT).

Ps 89:15-16  Blessed are the people who know the festal shout, who walk, O LORD, in the light of your face, 16who exult in your name all the day and in your righteousness are exalted. ▤

Ps 148:14  He has raised up a horn for his people, praise for all his saints, for the people of Israel who are near to him. Praise the LORD! ▤

The term “horn” in this sense speaks of power, possibly a strong king is in view (cf. NCV, NIrV). The clause “praise for all his saints” may then speak of them being exalted through this empowerment. Alternatively it may speak of praise for them to offer (cf. GNT, NCV, NIV, NKJV), in which case the verse would not be pertinent to this subsection.

John 12:26  If anyone serves me, he must follow me; and where I am, there will my servant be also. If anyone serves me, the Father will honor him. ▤

John 17:22-23  The glory that you have given me I have given to them, that they may be one even as we are one, 23I in them and you in me, that they may become perfectly one, so that the world may know that you sent me and loved them even as you loved me. ▤

There are various interpretations of what “glory” is referring to here, including: continuing Christ’s glorious reconciliatory work; the manifestation of Christ in them (v. 23a); and eternal glory that will be consummated in heaven.

2Cor 3:18  And we all, with unveiled face, beholding the glory of the Lord,n are being transformed into the same image from one degree of glory to another. For this comes from the Lord who is the Spirit. ▤

n Or reflecting the glory of the Lord

Believers reflect Jesus Christ’s glory, with their characters being transformed into his likeness, increasingly reflecting and even manifesting Christ’s glory.

2Thes 1:11-12  To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, 12so that the name of our Lord Jesus may be glorified in you, and you in him, according to the grace of our God and the Lord Jesus Christ. ▤

1Pet 5:6  Humble yourselves, therefore, under the mighty hand of God so that at the proper time he may exalt you, … ▤

Josh 4:14  On that day the LORD exalted Joshua in the sight of all Israel, and they stood in awe of him just as they had stood in awe of Moses, all the days of his life. ▤

1Chr 29:25  And the LORD made Solomon very great in the sight of all Israel and bestowed on him such royal majesty as had not been on any king before him in Israel. ▤

- God is the glory of his people:

1Sam 15:29  And also the Glory of Israel will not lie or have regret, for he is not a man, that he should have regret. ▤

The glory which God’s people have primarily emanates from God – from their relationship and association with him. In a sense they partake of his glory, as the one to whom they belong and serve.

Pray for persecuted Christians

Section B

Do Not Dishonor God

Section Jumps

- Do not blaspheme God

- Do not by your actions indirectly blaspheme or profane God

- By ungodly actions we bring dishonor to God before other people . . .

- . . . Live a life worthy of God and Jesus Christ – and all that is of them

- Do not profane or defile things of God

- Additionally, do not despise God . . .

- . . . and do not scoff at God

- Note: We must treat God as holy

Do not blaspheme God

See also:

- Note: Like a person, the Holy Spirit can be treated wrongly

Blaspheming God is to speak – or act (cf. the following subsection) – in a way that detracts from the honor of God.

Lev 24:15-16  And speak to the people of Israel, saying, Whoever curses his God shall bear his sin. 16Whoever blasphemes the name of the LORD shall surely be put to death. All the congregation shall stone him. The sojourner as well as the native, when he blasphemes the Name, shall be put to death. ▤

The NT does not advocate the death penalty, but the OT’s stipulation of the death penalty for these actions does serve to underline the seriousness of them – and foreshadow the even more severe eternal judgment to come.

Ex 22:28  You shall not revile God, nor curse a ruler of your people. ▤

To “revile” is to verbally attack someone in an abusive and/or insulting fashion. As such, to revile God is effectively blaspheming him.

Lev 22:32  And you shall not profane my holy name, that I may be sanctified among the people of Israel. I am the LORD who sanctifies you, … ▤

God’s name is profaned when one acts towards him in a blasphemous, derogatory or disrespectful manner.

1Sam 3:13  And I declare to him that I am about to punish his house forever, for the iniquity that he knew, because his sons were blaspheming God,o and he did not restrain them. ▤

o Or blaspheming for themselves

2Ki 19:22  Whom have you mocked and reviled? Against whom have you raised your voice and lifted your eyes to the heights? Against the Holy One of Israel! ▤

By his messengers, Sennacherib king of Assyria had insulted and blasphemed “the Holy One” – the outcome of which would be a horrific defeat (cf. v. 35).

1Tim 1:19b-20  By rejecting this, some have made shipwreck of their faith, 20among whom are Hymenaeus and Alexander, whom I have handed over to Satan that they may learn not to blaspheme. ▤

Paul had expelled these men from the church, putting them out into the cold world – Satan’s domain – till they learnt not to blaspheme.

Matt 12:24, 31-32  But when the Pharisees heard it, they said, “It is only by Beelzebul, the prince of demons, that this man casts out demons.” ▤  … [Jesus:] 31Therefore I tell you, every sin and blasphemy will be forgiven people, but the blasphemy against the Spirit will not be forgiven. 32And whoever speaks a word against the Son of Man will be forgiven, but whoever speaks against the Holy Spirit will not be forgiven, either in this age or in the age to come. ▤

There are a number of interpretations of what Jesus meant by blaspheming or speaking against the Holy Spirit. One of the most prominent is that Jesus meant that by attributing to Satan what realistically could only have been the work of the Holy Spirit (v. 24), the Pharisees were willfully rejecting the Holy Spirit – and thus God – a sin that can never be forgiven; “an eternal sin” (Mark 3:29) (cf. ZBC).

- Do not use God’s name in vain:

Ex 20:7  You shall not take the name of the LORD your God in vain, for the LORD will not hold him guiltless who takes his name in vain. ▤

This command to not take the LORD’s name in vain is applicable to any misuse of it. Misuses include: deceptive use of it – which is likely primarily in view – such as in taking an oath in his name in order to deceive; intentionally blaspheming it; and disrespectful or irreverent use. Note that any such misuse of God’s name blasphemes it.

Do not by your actions indirectly blaspheme or profane God

See also:

- Rom 2:23-24 ⇓

Num 15:30-31  But the person who does anything with a high hand, whether he is native or a sojourner, reviles the LORD, and that person shall be cut off from among his people. 31Because he has despised the word of the LORD and has broken his commandment, that person shall be utterly cut off; his iniquity shall be on him. ▤

To act “with a high hand” (v. 30) is to do so “defiantly” (NASB, NIV). Verse 31a explains why sinning defiantly blasphemes God.

Ezek 20:27, 39  Therefore, son of man, speak to the house of Israel and say to them, Thus says the Lord GOD: In this also your fathers blasphemed me, by dealing treacherously with me. ▤  … 39“As for you, O house of Israel, thus says the Lord GOD: Go serve every one of you his idols, now and hereafter, if you will not listen to me; but my holy name you shall no more profane with your gifts and your idols. ▤

The “gifts” (v. 39b) may have simply been ones the people offered to their idols in worship of them, or alternatively ones that they offered to God (cf. NLT) while hypocritically also worshiping idols. In either case, being God’s people yet turning to idol worship profaned God’s name (cf. Lev 18:21 ↓).

Lev 18:21  You shall not give any of your children to offer themp to Molech, and so profane the name of your God: I am the LORD. ▤

p Hebrew to make them pass through [the fire]

Lev 19:12  You shall not swear by my name falsely, and so profane the name of your God: I am the LORD. ▤

Lev 22:2  Speak to Aaron and his sons so that they abstain from the holy things of the people of Israel, which they dedicate to me, so that they do not profane my holy name: I am the LORD. ▤

Here “abstain” is either speaking of in some way separating themselves from (cf. AMP, NKJV) or being careful with (cf. NASB, NLT, NRSV) or, similarly, respectful of (cf. CEV, GNT, NCV, NIV) the holy things.

Prov 30:9  … lest I be full and deny you and say, “Who is the LORD?” or lest I be poor and steal and profane the name of my God. ▤

Amos 2:7b  … a man and his father go in to the same girl, so that my holy name is profaned; … ▤

The reference is to sexual intercourse.

Ezek 43:7-8  … and he said to me, “Son of man, this is the place of my throne and the place of the soles of my feet, where I will dwell in the midst of the people of Israel forever. And the house of Israel shall no more defile my holy name, neither they, nor their kings, by their whoring and by the dead bodiesq of their kings at their high places,r 8by setting their threshold by my threshold and their doorposts beside my doorposts, with only a wall between me and them. They have defiled my holy name by their abominations that they have committed, so I have consumed them in my anger. ▤

q Or the monuments; also verse 9

r Or at their deaths

Verse 8 may well be speaking of the kings in particular building next to God’s temple (cf. CEV, GNT) and then defiling it and God’s name by committing detestable practices (vv. 7-8) in such close proximity.

Prov 14:31  Whoever oppresses a poor man insults his Maker, but he who is generous to the needy honors him. ▤

Likewise 17:5a says, “Whoever mocks the poor insults his Maker …”. The implication is that we should not do such things for it would be in effect showing contempt for God, he being their Maker.

By ungodly actions we bring dishonor to God before other people . . .

By ungodly actions God’s people bring dishonor to God (as reflected in the previous subsection). This is particularly so when the actions are known to other people, as it publicly reflects badly on God as the one to whom his people belong. The dishonor is heightened if the other people consequently blaspheme or show contempt for God.

Rom 2:21b-24  While you preach against stealing, do you steal? 22You who say that one must not commit adultery, do you commit adultery? You who abhor idols, do you rob temples? 23You who boast in the law dishonor God by breaking the law. 24For, as it is written, “The name of God is blasphemed among the Gentiles because of you.” ▤

When those who are supposedly God’s people act contrary to his commands – particularly if they advocate such commands – not only do they dishonor God (v. 23) but in response to their hypocrisy others blaspheme God (v. 24; cf. 2Sam 12:13-14 ↓; 1Tim 6:1 ↓).

2Sam 12:13-14  David said to Nathan, “I have sinned against the LORD.” And Nathan said to David, “The LORD also has put away your sin; you shall not die. 14Nevertheless, because by this deed you have utterly scorned the LORD,s the child who is born to you shall die.” ▤

s Masoretic Text the enemies of the LORD; Dead Sea Scroll the word of the LORD

If the alternative translation in the text note is to be preferred, then the sense of the first half of v. 14 may well be: “by this deed you have given great occasion to the enemies of the LORD to blaspheme” (NKJV; cf. AMP, NASB, NCV, NIV, NLT).

Ezek 36:19-20  I scattered them among the nations, and they were dispersed through the countries. In accordance with their ways and their deeds I judged them. 20But when they came to the nations, wherever they came, they profaned my holy name, in that people said of them, ‘These are the people of the LORD, and yet they had to go out of his land.’ ▤

Being God’s people and yet being taken into exile by the Babylonians – which was God’s punishment for their sin (v. 19b) – made it appear to other nations that God could not care for his people (v. 20). Thus the people’s actions led to God’s name being profaned.

1Tim 6:1  Let all who are under a yoke as slavest regard their own masters as worthy of all honor, so that the name of God and the teaching may not be reviled. ▤

t Greek bondservants

. . . Live a life worthy of God and Jesus Christ – and all that is of them

1Thes 2:12  … we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

Col 1:9-10  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, 10so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

3Jn 1:6  … who testified to your love before the church. You will do well to send them on their journey in a manner worthy of God. ▤

The expression “in a manner worthy of God” may be speaking of how John’s readers should carry out his instruction, i.e. meaning that they should do so as servants and representatives of God. As such, this would be illustrative of acting and living in a way that is worthy of God. Alternatively the focus may be on the people they were to help, who were worthy of receiving such help (cf. CEV), themselves being people of God. Note that in Romans 16:2 Paul similarly asks his readers to: “… welcome her [Phoebe] in the Lord in a way worthy of the saints …”

Rev 3:4  Yet you have still a few names in Sardis, people who have not soiled their garments, and they will walk with me in white, for they are worthy. ▤

Acts 5:41  Then they left the presence of the council, rejoicing that they were counted worthy to suffer dishonor for the name. ▤

The “name” is “the name of Jesus” (NLT; cf. CEV, GNT, NCV). The apostles appear to have understood that they had been counted worthy by Jesus Christ of being associated with his name – to the point of suffering for it. It can thus be inferred that they had been living lives worthy of Jesus Christ – which is exemplary to all believers.

Phil 1:27  Only let your manner of life be worthyu of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, … ▤

u Greek Only behave as citizens worthy

Note that this and the following verses speak of living lives worthy of things that are of or associated with God and Jesus Christ.

Eph 4:1  I therefore, a prisoner for the Lord, urge you to walk in a manner worthy of the calling to which you have been called, … ▤

2Thes 1:5  This is evidence of the righteous judgment of God, that you may be considered worthy of the kingdom of God, for which you are also suffering— ▤

2Thes 1:11  To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, … ▤

This verse implies that: we ought to live a life worthy of God’s calling (cf. Eph 4:1 ↑); and that such a life involves having good purposes and doing things prompted by faith in God.

Acts 13:46  And Paul and Barnabas spoke out boldly, saying, “It was necessary that the word of God be spoken first to you. Since you thrust it aside and judge yourselves unworthy of eternal life, behold, we are turning to the Gentiles. ▤

This suggests that we should aspire to be “worthy of eternal life” – and so should live accordingly.

- Anyone who does not put Jesus Christ first and follow him is not worthy of him:

Matt 10:37-38  Whoever loves father or mother more than me is not worthy of me, and whoever loves son or daughter more than me is not worthy of me. 38And whoever does not take his cross and follow me is not worthy of me. ▤

To be worthy of Jesus Christ we must put his interests ahead of even those closest to us (v. 37) and follow him, shouldering the accompanying hardships (v. 38).

Do not profane or defile things of God

See also:

- Mal 1:11b-13 ⇓

Lev 19:5-8  When you offer a sacrifice of peace offerings to the LORD, you shall offer it so that you may be accepted. 6It shall be eaten the same day you offer it or on the day after, and anything left over until the third day shall be burned up with fire. 7If it is eaten at all on the third day, it is tainted; it will not be accepted, 8and everyone who eats it shall bear his iniquity, because he has profaned what is holy to the LORD, and that person shall be cut off from his people. ▤

Having been sacrificed to God (v. 5), a fellowship offering was in effect given to God, and holy to him (v. 8). To eat it on the third day would profane or desecrate it (vv. 7-8). For by then the meat would be in poor condition for eating and to eat it would be to use something of God in a substandard, impure form and manner – which would be dishonoring to him.

Lev 22:9  They shall therefore keep my charge, lest they bear sin for it and die thereby when they profane it: I am the LORD who sanctifies them. ▤

This is likely speaking of profaning God’s “charge” or command (cf. GNT, NLT); alternatively the place of worship may be in view (cf. CEV, NRSV).

Lev 22:15-16  They shall not profane the holy things of the people of Israel, which they contribute to the LORD, 16and so cause them to bear iniquity and guilt, by eating their holy things: for I am the LORD who sanctifies them. ▤

Note that the people were to share in eating some types of offerings (cf. Lev 19:5-6 ↑) but not other types, as is in view here.

Ezek 20:13  But the house of Israel rebelled against me in the wilderness. They did not walk in my statutes but rejected my rules, by which, if a person does them, he shall live; and my Sabbaths they greatly profaned. “Then I said I would pour out my wrath upon them in the wilderness, to make a full end of them. ▤

Ezek 22:26  Her priests have done violence to my law and have profaned my holy things. They have made no distinction between the holy and the common, neither have they taught the difference between the unclean and the clean, and they have disregarded my Sabbaths, so that I am profaned among them. ▤

The expression “done violence to my law” most likely refers to breaking the law (cf. GNT, NIrV, NLT).

Ps 74:7  They set your sanctuary on fire; they profaned the dwelling place of your name, bringing it down to the ground. ▤

Likewise 79:1 says, “O God, the nations … have defiled your holy temple …”

Jer 7:30  For the sons of Judah have done evil in my sight, declares the LORD. They have set their detestable things in the house that is called by my name, to defile it. ▤

Ezek 5:11  Therefore, as I live, declares the Lord GOD, surely, because you have defiled my sanctuary with all your detestable things and with all your abominations, therefore I will withdraw.v My eye will not spare, and I will have no pity. ▤

v Some Hebrew manuscripts I will cut you down

- Jesus cleansed the temple of misuse:

Mark 11:15-17  And they came to Jerusalem. And he entered the temple and began to drive out those who sold and those who bought in the temple, and he overturned the tables of the money-changers and the seats of those who sold pigeons. 16And he would not allow anyone to carry anything through the temple. 17And he was teaching them and saying to them, “Is it not written, ‘My house shall be called a house of prayer for all the nations’? But you have made it a den of robbers.” ▤

The merchants were using God’s temple to make unjust gain. Such misuse of the temple was in a real sense desecrating it.

Additionally, do not despise God . . .

To despise God – or to scoff at God (as per the following subsection) – is demeaning and dishonoring to God.

Num 14:11, 23  And the LORD said to Moses, “How long will this people despise me? And how long will they not believe in me, in spite of all the signs that I have done among them? ▤  … 23shall see the land that I swore to give to their fathers. And none of those who despised me shall see it. ▤

Num 15:31  Because he has despised the word of the LORD and has broken his commandment, that person shall be utterly cut off; his iniquity shall be on him. ▤

Num 16:30  But if the LORD creates something new, and the ground opens its mouth and swallows them up with all that belongs to them, and they go down alive into Sheol, then you shall know that these men have despised the LORD. ▤

1Sam 2:17, 29-31  Thus the sin of the young men [the sons of Eli] was very great in the sight of the LORD, for the men treated the offering of the LORD with contempt. ▤  … 29Why then do you scornw my sacrifices and my offerings that I commanded, and honor your sons above me by fattening yourselves on the choicest parts of every offering of my people Israel?’ 30Therefore the LORD, the God of Israel, declares: ‘I promised that your house and the house of your father should go in and out before me forever,’ but now the LORD declares: ‘Far be it from me, for those who honor me I will honor, and those who despise me shall be lightly esteemed. 31Behold, the days are coming when I will cut off your strength and the strength of your father’s house, so that there will not be an old man in your house. ▤

w Septuagint; Hebrew kick at

Mal 1:6-8, 11b-13a  “A son honors his father, and a servant his master. If then I am a father, where is my honor? And if I am a master, where is my fear? says the LORD of hosts to you, O priests, who despise my name. But you say, ‘How have we despised your name?’ 7By offering polluted food upon my altar. But you say, ‘How have we polluted you?’ By saying that the LORD’s table may be despised. 8When you offer blind animals in sacrifice, is that not evil? And when you offer those that are lame or sick, is that not evil? Present that to your governor; will he accept you or show you favor? says the LORD of hosts. ▤  … 11… For my name will be great among the nations, says the LORD of hosts. 12But you profane it when you say that the Lord’s table is polluted, and its fruit, that is, its food may be despised. 13But you say, ‘What a weariness this is,’ and you snort at it, says the LORD of hosts. ▤

The “table” (vv. 7b, 12) is a reference to the altar, probably alluding to the fact that the priests ate from the sacrifices offered on the altar. In placing polluted/defiled food (v. 7) and imperfect sacrifices (v. 8) on God’s altar, the priests were effectively saying by their actions that they considered it contemptible (vv. 7b; 12b-13), implying that such inferior things were good enough for it. In treating God’s altar as such, they were essentially despising him (v. 7) and profaning his name (v. 12).

Ps 28:5  Because they do not regard the works of the LORD or the work of his hands, he will tear them down and build them up no more. ▤

Similarly Isaiah 5:12 says, “… they do not regard the works of the LORD or the work of his hands …” Such disregard for God or things of him is akin to despising God.

. . . and do not scoff at God

2Chr 36:16  But they kept mocking the messengers of God, despising his words and scoffing at his prophets, until the wrath of the LORD rose against his people, until there was no remedy. ▤

Ps 73:11  And they say, “How can God know? Is there knowledge in the Most High?” ▤

Such scoffing is one reason for the end that will befall the wicked (cf. vv. 17-20).

Prov 3:34  Toward the scorners he is scornful, but to the humble he gives favor.x ▤

x Or grace

Those who scorn God may be primarily in view here (cf. CEV).

Isa 5:18-19  Woe to those who draw iniquity with cords of falsehood, who draw sin as with cart ropes, 19who say: “Let him be quick, let him speed his work that we may see it; let the counsel of the Holy One of Israel draw near, and let it come, that we may know it!” ▤

Verse 19 is likely to have been spoken in sarcasm, with those concerned in essence scoffing at God.

Isa 28:14, 22  Therefore hear the word of the LORD, you scoffers, who rule this people in Jerusalem! ▤  … 22Now therefore do not scoff, lest your bonds be made strong; for I have heard a decree of destruction from the Lord GOD of hosts against the whole land. ▤

Those in view here were probably scoffing at Isaiah rather than directly at God, but as he spoke the words of God they were in effect scoffing at God.

Acts 13:41  “‘Look, you scoffers, be astounded and perish; for I am doing a work in your days, a work that you will not believe, even if one tells it to you.’” ▤

2Pet 3:3-7  … knowing this first of all, that scoffers will come in the last days with scoffing, following their own sinful desires. 4They will say, “Where is the promise of his coming? For ever since the fathers fell asleep, all things are continuing as they were from the beginning of creation.” 5For they deliberately overlook this fact, that the heavens existed long ago, and the earth was formed out of water and through water by the word of God, 6and that by means of these the world that then existed was deluged with water and perished. 7But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤

Such scoffers (vv. 3-4) can be correlated with “the ungodly” (v. 7). As such they face destruction (v. 7).

- Wicked fools claim that God does not exist:

Ps 14:1  The fool says in his heart, “There is no God.” They are corrupt, they do abominable deeds, there is none who does good. ▤

Note: We must treat God as holy

Isa 8:13  But the LORD of hosts, him you shall honor as holy. Let him be your fear, and let him be your dread. ▤

Isa 29:23  For when he sees his children, the work of my hands, in his midst, they will sanctify my name; they will sanctify the Holy One of Jacob and will stand in awe of the God of Israel. ▤

Num 20:12  And the LORD said to Moses and Aaron, “Because you did not believe in me, to uphold me as holy in the eyes of the people of Israel, therefore you shall not bring this assembly into the land that I have given them.” ▤

Lev 22:32  And you shall not profane my holy name, that I may be sanctified among the people of Israel. I am the LORD who sanctifies you, … ▤

Lev 10:1-3  Now Nadab and Abihu, the sons of Aaron, each took his censer and put fire in it and laid incense on it and offered unauthorizedy fire before the LORD, which he had not commanded them. 2And fire came out from before the LORD and consumed them, and they died before the LORD. 3Then Moses said to Aaron, “This is what the LORD has said, ‘Among those who are near me I will be sanctified, and before all the people I will be glorified.’” And Aaron held his peace. ▤

y Or strange

Regarding what God says in v. 3, translations differ as to whether God is saying: that he will show himself to be holy/ sanctified, thus displaying his glory; or that he must be treated as holy/sanctified, and accordingly be honored. If the latter is correct, this passage is indicating that by acting contrary to a particular command of God (v. 1) Aaron’s sons dishonored God, not treating him as holy – resulting in their deaths (v. 2).

Ps 96:9  Worship the LORD in the splendor of holiness;z tremble before him, all the earth! ▤

z Or in holy attire

The first clause appears to indicate that we should worship God being mindful of or in view of “all his holy splendor” (NLT). The alternative rendering in the text note offers another possible meaning.

1Pet 3:15  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

- Prayer that God’s name would be treated as holy:

Matt 6:9  Pray then like this: “Our Father in heaven, hallowed be your name.a ▤

a Or Let your name be kept holy, or Let your name be treated with reverence

This request is essentially that God would be treated as holy, and so with the greatest respect and honor. The fact that it is the first request in the Lord’s Prayer is indicative of the priority it should be for us.

Pray for persecuted Christians

Section C

Praise and Thank God

Section Jumps

- Praise God

- Bless God

- Calls for all things everywhere to praise and bless God

- Praise and bless God constantly

- Praise and bless God forever

- Give thanks to God

- Give thanks to God always

- Blessings of giving praise and thanks to God

- Note: God has formed his people to bring himself praise and honor

See also:

- Jesus Christ is offered praise and blessing

Praise God

See also:

- Ps 104:35 ⇓; Ps 135:19-21 ⇓; Dan 2:19-23 ⇓; Ps 106:2 ⇓

Ps 113:1  Praise the LORD! Praise, O servants of the LORD, praise the name of the LORD! ▤

Ps 146:1  Praise the LORD! Praise the LORD, O my soul! ▤

Ex 15:2  The LORD is my strength and my song, and he has become my salvation; this is my God, and I will praise him, my father’s God, and I will exalt him. ▤

Deut 10:21  He is your praise. He is your God, who has done for you these great and terrifying things that your eyes have seen. ▤

Ps 18:3  I call upon the LORD, who is worthy to be praised, and I am saved from my enemies. ▤

Ps 66:2  … sing the glory of his name; give to him glorious praise! ▤

Ps 92:1  It is good to give thanks to the LORD, to sing praises to your name, O Most High; … ▤

Ps 96:4  For great is the LORD, and greatly to be praised; he is to be feared above all gods. ▤

Ps 100:4a  Enter his gates with thanksgiving, and his courts with praise! ▤

Ps 109:30  With my mouth I will give great thanks to the LORD; I will praise him in the midst of the throng. ▤

Ps 149:6  Let the high praises of God be in their throats and two-edged swords in their hands, … ▤

- We cannot praise God to the full extent that he deserves:

Ps 106:2  Who can utter the mighty deeds of the LORD, or declare all his praise? ▤

Bless God

To bless another is to benefit them. We can do this by acting or speaking in a way that benefits them. The same is true of blessing God. Regarding actions, we can bless God by acting in ways that: bring glory or honor to him; and/or benefit his cause (e.g. proclaiming the gospel). Regarding speech, we can bless God by acknowledging and proclaiming his attributes and deeds. Such verbal blessing of God is akin to praising him. It is such speech that a number of commentators have in view when defining what the Bible means when speaking specifically of blessing God.

However, when we speak specifically of blessing another (e.g. “bless you” or “may he/she be blessed”) what we are doing is akin to praying for them, that God would act for their benefit. As such, it can be argued that at times when we speak specifically of blessing God, we are effectively praying that he be benefited, e.g. that he would cause his name to be glorified. This is reflected by the like clauses “hallowed be your name” (Matt 6:9) and “blessed be your name” (cf. Neh 9:5; Job 1:20-21; Ps 113:2; Dan 2:20). These clauses have the same structure and sense. As the former one is obviously a prayer request – the first in the Lord’s Prayer – it would appear that so too is the latter one.

Bear in mind that when the Bible speaks specifically of blessing God, usually (if not always) it has in view God’s wondrous characteristics or great things that he has done for us. So it is clearly associated with praise or thanksgiving.

Ps 103:1-5, 22b  Bless the LORD, O my soul, and all that is within me, bless his holy name! 2Bless the LORD, O my soul, and forget not all his benefits, 3who forgives all your iniquity, who heals all your diseases, 4who redeems your life from the pit, who crowns you with steadfast love and mercy, 5who satisfies you with good so that your youth is renewed like the eagle’s. ▤  … 22… Bless the LORD, O my soul! ▤

Josh 22:33  And the report was good in the eyes of the people of Israel. And the people of Israel blessed God and spoke no more of making war against them to destroy the land where the people of Reuben and the people of Gad were settled. ▤

1Chr 29:10, 20  Therefore David blessed the LORD in the presence of all the assembly. And David said: “Blessed are you, O LORD, the God of Israel our father, forever and ever. ▤  … 20Then David said to all the assembly, “Bless the LORD your God.” And all the assembly blessed the LORD, the God of their fathers, and bowed their heads and paid homage to the LORD and to the king. ▤

Neh 8:6  And Ezra blessed the LORD, the great God, and all the people answered, “Amen, Amen,” lifting up their hands. And they bowed their heads and worshiped the LORD with their faces to the ground. ▤

Neh 9:5b  Blessed be your glorious name, which is exalted above all blessing and praise. ▤

Ps 72:19  Blessed be his glorious name forever; may the whole earth be filled with his glory! Amen and Amen! ▤

Ps 100:4b  Give thanks to him; bless his name! ▤

Ps 104:35  Let sinners be consumed from the earth, and let the wicked be no more! Bless the LORD, O my soul! Praise the LORD! ▤

Ps 113:2  Blessed be the name of the LORD from this time forth and forevermore! ▤

Ps 134:1-2  Come, bless the LORD, all you servants of the LORD, who stand by night in the house of the LORD! 2Lift up your hands to the holy place and bless the LORD! ▤

Ps 135:19-21  O house of Israel, bless the LORD! O house of Aaron, bless the LORD! 20O house of Levi, bless the LORD! You who fear the LORD, bless the LORD! 21Blessed be the LORD from Zion, he who dwells in Jerusalem! Praise the LORD! ▤

Dan 2:19-23  Then the mystery was revealed to Daniel in a vision of the night. Then Daniel blessed the God of heaven. 20Daniel answered and said: “Blessed be the name of God forever and ever, to whom belong wisdom and might. 21He changes times and seasons; he removes kings and sets up kings; he gives wisdom to the wise and knowledge to those who have understanding; 22he reveals deep and hidden things; he knows what is in the darkness, and the light dwells with him. 23To you, O God of my fathers, I give thanks and praise, for you have given me wisdom and might, and have now made known to me what we asked of you, for you have made known to us the king’s matter.” ▤

Luke 1:64  And immediately his mouth was opened and his tongue loosed, and he spoke, blessing God. ▤

Luke 2:27-32  And he came in the Spirit into the temple, and when the parents brought in the child Jesus, to do for him according to the custom of the Law, 28he took him up in his arms and blessed God and said, 29“Lord, now you are letting your servantb depart in peace, according to your word; 30for my eyes have seen your salvation 31that you have prepared in the presence of all peoples, 32a light for revelation to the Gentiles, and for glory to your people Israel.” ▤

b Greek bondservant

James 3:9a  With it we bless our Lord and Father … ▤

1Pet 1:3a  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! ▤

Calls for all things everywhere to praise and bless God

Ps 69:34  Let heaven and earth praise him, the seas and everything that moves in them. ▤

Ps 103:20-22  Bless the LORD, O you his angels, you mighty ones who do his word, obeying the voice of his word! 21Bless the LORD, all his hosts, his ministers, who do his will! 22Bless the LORD, all his works, in all places of his dominion. Bless the LORD, O my soul! ▤

Ps 113:3  From the rising of the sun to its setting, the name of the LORD is to be praised! ▤

Ps 145:21  My mouth will speak the praise of the LORD, and let all flesh bless his holy name forever and ever. ▤

Ps 148:1-12  Praise the LORD! Praise the LORD from the heavens; praise him in the heights! 2Praise him, all his angels; praise him, all his hosts! 3Praise him, sun and moon, praise him, all you shining stars! 4Praise him, you highest heavens, and you waters above the heavens! 5Let them praise the name of the LORD! For he commanded and they were created. 6And he established them forever and ever; he gave a decree, and it shall not pass away.c 7Praise the LORD from the earth, you great sea creatures and all deeps, 8fire and hail, snow and mist, stormy wind fulfilling his word! 9Mountains and all hills, fruit trees and all cedars! 10Beasts and all livestock, creeping things and flying birds! 11Kings of the earth and all peoples, princes and all rulers of the earth! 12Young men and maidens together, old men and children! ▤

c Or it shall not be transgressed

Along with angels and people, the psalmist poetically calls upon other creatures (cf. Ps 69:34 ↑; Ps 145:21b ↑), various objects and other things in nature (cf. Ps 103:22 ↑) to praise God.

Ps 150:1, 6  Praise the LORD! Praise God in his sanctuary; praise him in his mighty heavens!d ▤  … 6Let everything that has breath praise the LORD! Praise the LORD! ▤

d Hebrew expanse (compare Genesis 1:6-8)

Isa 42:10  Sing to the LORD a new song, his praise from the end of the earth, you who go down to the sea, and all that fills it, the coastlands and their inhabitants. ▤

Rom 15:11  And again, “Praise the Lord, all you Gentiles, and let all the peoples extol him.” ▤

Rev 19:5  And from the throne came a voice saying, “Praise our God, all you his servants, you who fear him, small and great.” ▤

Rev 5:13  And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” ▤

This is not actually a call for all things everywhere to praise or bless God (as per this subsection’s heading) but obviously it is an example of it.

- God receives praise from all over the earth:

Ps 48:10a  As your name, O God, so your praise reaches to the ends of the earth. ▤

Praise and bless God constantly

Heb 13:15  Through him then let us continually offer up a sacrifice of praise to God, that is, the fruit of lips that acknowledge his name. ▤

Ps 34:1  I will bless the LORD at all times; his praise shall continually be in my mouth. ▤

Ps 71:6, 8, 14  Upon you I have leaned from before my birth; you are he who took me from my mother’s womb. My praise is continually of you. ▤  … 8My mouth is filled with your praise, and with your glory all the day. ▤  … 14But I will hope continually and will praise you yet more and more. ▤

Ps 84:4  Blessed are those who dwell in your house, ever singing your praise! Selah ▤

Ps 119:164  Seven times a day I praise you for your righteous rules. ▤

Luke 24:52-53  And they worshiped him and returned to Jerusalem with great joy, 53and were continually in the temple blessing God. ▤

Rev 4:8  And the four living creatures, each of them with six wings, are full of eyes all around and within, and day and night they never cease to say, “Holy, holy, holy, is the Lord God Almighty, who was and is and is to come!” ▤

Praise and bless God forever

Ps 70:4  May all who seek you rejoice and be glad in you! May those who love your salvation say evermore, “God is great!” ▤

Ps 145:1-2, 21  I will extol you, my God and King, and bless your name forever and ever. 2Every day I will bless you and praise your name forever and ever. ▤  … 21My mouth will speak the praise of the LORD, and let all flesh bless his holy name forever and ever. ▤

Ps 41:13  Blessed be the LORD, the God of Israel, from everlasting to everlasting! Amen and Amen. ▤

This may mean that God should be blessed “from everlasting to everlasting” – as per the theme of this subsection – or alternatively that blessing should be given to God who is “from everlasting to everlasting”.

Ps 79:13  But we your people, the sheep of your pasture, will give thanks to you forever; from generation to generation we will recount your praise. ▤

Ps 111:10b  His praise endures forever! ▤

God should – and indeed will be – praised forever. (cf. GNT, NCV, NLT).

Ps 115:18  But we will bless the LORD from this time forth and forevermore. Praise the LORD! ▤

Ps 146:2  I will praise the LORD as long as I live; I will sing praises to my God while I have my being. ▤

Isa 38:20  The LORD will save me, and we will play my music on stringed instruments all the days of our lives, at the house of the LORD. ▤

Rom 1:25  … because they exchanged the truth about God for a lie and worshiped and served the creature rather than the Creator, who is blessed forever! Amen. ▤

As per the theme of this subsection, the final phrase may mean that God “is to be” (GNT, NLT; cf. NCV, NIrV) or “will be” (CEV) praised/blessed forever. Alternatively, rather than being used as a verb, “blessed” may be intended as an adjective, describing God’s state as “blessed”. The same can be said regarding the similar clause in 2 Corinthians 11:31 below.

2Cor 11:31  The God and Father of the Lord Jesus, he who is blessed forever, knows that I am not lying. ▤

Rev 5:13  And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” ▤

In speaking of blessing being “to” God “forever and ever” this verse and 7:11-12 below may be acknowledging God as having and/or being deserving forever of blessing. Alternatively or in conjunction with this, the verses may be meaning or implying that we are to bless God forever (as per the theme of this subsection). Note that making such statements is in itself offering a blessing.

Rev 7:11-12  And all the angels were standing around the throne and around the elders and the four living creatures, and they fell on their faces before the throne and worshiped God, 12saying, “Amen! Blessing and glory and wisdom and thanksgiving and honor and power and might be to our God forever and ever! Amen.” ▤

Give thanks to God

As with praising God, thanking God for things exalts him, for by doing so we attribute praiseworthy things to him.

Ps 92:1  It is good to give thanks to the LORD, to sing praises to your name, O Most High; … ▤

Ps 95:2  Let us come into his presence with thanksgiving; let us make a joyful noise to him with songs of praise! ▤

Ps 100:4  Enter his gates with thanksgiving, and his courts with praise! Give thanks to him; bless his name! ▤

The gates and courts – as with the “gates of righteousness” (Ps 118:19 ↓) – are those of the temple.

Ps 109:30  With my mouth I will give great thanks to the LORD; I will praise him in the midst of the throng. ▤

Ps 118:19, 28  Open to me the gates of righteousness, that I may enter through them and give thanks to the LORD. ▤  … 28You are my God, and I will give thanks to you; you are my God; I will extol you. ▤

Ps 136:1-3, 26  Give thanks to the LORD, for he is good, for his steadfast love endures forever. 2Give thanks to the God of gods, for his steadfast love endures forever. 3Give thanks to the Lord of lords, for his steadfast love endures forever; ▤  … 26Give thanks to the God of heaven, for his steadfast love endures forever. ▤

Jonah 2:9  But I with the voice of thanksgiving will sacrifice to you; what I have vowed I will pay. Salvation belongs to the LORD! ▤

Eph 5:4  Let there be no filthiness nor foolish talk nor crude joking, which are out of place, but instead let there be thanksgiving. ▤

Col 1:11-12  May you be strengthened with all power, according to his glorious might, for all endurance and patience with joy, 12giving thankse to the Father, who has qualified youf to share in the inheritance of the saints in light. ▤

e Or patience, with joy giving thanks

f Some manuscripts us

Col 3:15-16  And let the peace of Christ rule in your hearts, to which indeed you were called in one body. And be thankful. 16Let the word of Christ dwell in you richly, teaching and admonishing one another in all wisdom, singing psalms and hymns and spiritual songs, with thankfulness in your hearts to God. ▤

Col 4:2  Continue steadfastly in prayer, being watchful in it with thanksgiving. ▤

Give thanks to God always

See also:

- Always thank God for other Christians because of their faith and love

Eph 5:19-20  … addressing one another in psalms and hymns and spiritual songs, singing and making melody to the Lord with your heart, 20giving thanks always and for everything to God the Father in the name of our Lord Jesus Christ, … ▤

In v. 20 “everything” may be intended to include even bad things; Paul at least appears to be indicating that we should give thanks to God amidst everything that happens (cf. 1Thes 5:18 ↓). If one is able to find something to be thankful for in regard to bad things – particularly if one can continue on giving thanks – one’s spirit will be rejuvenated and strengthened.

1Thes 5:18  … give thanks in all circumstances; for this is the will of God in Christ Jesus for you. ▤

Col 2:7  … rooted and built up in him and established in the faith, just as you were taught, abounding in thanksgiving. ▤

We should be “abounding and overflowing … with thanksgiving” (AMP). As such we should “always be thankful” (NCV™).

Col 3:17  And whatever you do, in word or deed, do everything in the name of the Lord Jesus, giving thanks to God the Father through him. ▤

Even while we do other things we should give thanks to God (cf. NCV, NLT). Note that Paul exhorts the Colossians to be thankful in each of three consecutive verses (cf. vv. 15-16 ⇑), highlighting its importance.

1Chr 23:30  And they were to stand every morning, thanking and praising the LORD, and likewise at evening, … ▤

These duties of the Levites provide an example of regular thanksgiving.

Ps 30:12b  O LORD my God, I will give thanks to you forever! ▤

Ps 44:8  In God we have boasted continually, and we will give thanks to your name forever. Selah ▤

- Thanksgiving is to be made for all people:

1Tim 2:1  First of all, then, I urge that supplications, prayers, intercessions, and thanksgivings be made for all people, … ▤

This appears to be saying that we should give thanks for everyone (cf. CEV). Alternatively, it could possibly be speaking of giving thanks on behalf of others.

Blessings of giving praise and thanks to God

Ps 50:14-15  Offer to God a sacrifice of thanksgiving,g and perform your vows to the Most High, 15and call upon me in the day of trouble; I will deliver you, and you shall glorify me. ▤

g Or Make thanksgiving your sacrifice to God

Ps 63:4-5  So I will bless you as long as I live; in your name I will lift up my hands. 5My soul will be satisfied as with fat and rich food, and my mouth will praise you with joyful lips, … ▤

In saying that his “soul will be satisfied” (v. 5a), David may well be referring to the satisfaction that praising God (vv. 4, 5b) brought to him. Alternatively he could have in view God satisfying his needs as one of God’s people, who praises him.

Ps 89:15-16  Blessed are the people who know the festal shout, who walk, O LORD, in the light of your face, 16who exult in your name all the day and in your righteousness are exalted. ▤

Those who participate in enthusiastic worship of God are blessed (v. 15a). Persistently exulting or reveling in God (v. 16a) is itself a blessing, for it involves much joy. Moreover, God exalts them (v. 16b).

Ps 92:1-3  It is good to give thanks to the LORD, to sing praises to your name, O Most High; 2to declare your steadfast love in the morning, and your faithfulness by night, 3to the music of the lute and the harp, to the melody of the lyre. ▤

In saying that it is “good” to praise God, the psalmist probably primarily means that it is appropriate and right to do so, because of who God is and what he has done. However he may also be pointing to the fact that praising God is good for us. As such the verse would be particularly pertinent to this subsection. The following references similarly speak of the pleasantness of praising God.

Ps 135:3  Praise the LORD, for the LORD is good; sing to his name, for it is pleasant!h ▤

h Or for he is beautiful

Ps 147:1  Praise the LORD! For it is good to sing praises to our God; for it is pleasant,i and a song of praise is fitting. ▤

i Or for he is beautiful

Note: God has formed his people to bring himself praise and honor

God has formed his people to bring himself praise and honor. This praise and honor occurs through such things as: the praise that they themselves give God; the things that God does for them, drawing praise from themselves and others; and that what God makes them to become reflects God’s greatness, bringing him renown, praise and honor.

Isa 43:20-21  The wild beasts will honor me, the jackals and the ostriches, for I give water in the wilderness, rivers in the desert, to give drink to my chosen people, 21the people whom I formed for myself that they might declare my praise. ▤

In v. 20 the wild animals are figuratively said to honor God, to reflect the honor and praise given to God for his provision of water for his people as they returned from exile through desolate land. Verse 21 then speaks of the people themselves praising God, with presumably his provision being largely in view.

1Pet 2:9  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

Isa 60:21  Your people shall all be righteous; they shall possess the land forever, the branch of my planting, the work of my hands, that I might be glorified.j ▤

j Or that I might display my beauty

The future renewed Israel is in view here and below in the verses from Isaiah and Jeremiah 33:8-9. What God will make Israel will reflect his splendor (cf. Isa 61:3 ↓), no doubt bringing him praise and honor.

Isa 61:3  … to grant to those who mourn in Zion— to give them a beautiful headdress instead of ashes, the oil of gladness instead of mourning, the garment of praise instead of a faint spirit; that they may be called oaks of righteousness, the planting of the LORD, that he may be glorified.k ▤

k Or that he may display his beauty

Isa 61:10-11  I will greatly rejoice in the LORD; my soul shall exult in my God, for he has clothed me with the garments of salvation; he has covered me with the robe of righteousness, as a bridegroom decks himself like a priest with a beautiful headdress, and as a bride adorns herself with her jewels. 11For as the earth brings forth its sprouts, and as a garden causes what is sown in it to sprout up, so the Lord GOD will cause righteousness and praise to sprout up before all the nations. ▤

The phrase “righteousness and praise” (v. 11b) probably refers to the righteousness and praise of all nations (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT). As such this speaks of God bringing himself praise in the sight of and even from other nations (v. 11) through what he has done for his people (v. 10b). Correspondingly, his people themselves exult in him (v. 10a). For comment on the term “robe of righteousness” (v. 10), see Isa 61:10 – under . . . in which we should rejoice and exult.

Jer 33:8-9  I will cleanse them from all the guilt of their sin against me, and I will forgive all the guilt of their sin and rebellion against me. 9And this cityl shall be to me a name of joy, a praise and a glory before all the nations of the earth who shall hear of all the good that I do for them. They shall fear and tremble because of all the good and all the prosperity I provide for it. ▤

l Hebrew And it

Eph 1:4b-6, 11-14  In love 5he predestined usm for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, 6to the praise of his glorious grace, with which he has blessed us in the Beloved. ▤  … 11In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, 12so that we who were the first to hope in Christ might be to the praise of his glory. 13In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, 14who is the guaranteen of our inheritance until we acquire possession of it,o to the praise of his glory. ▤

m Or before him in love, having predestined us

n Or down payment

o Or until God redeems his possession

Note that the final clause (v. 14b) may have in view God sealing believers with the Holy Spirit (v. 13b), as well as them acquiring their inheritance (v. 14a) – or his redemption of them (cf. text note) – “to the praise of his glory”.

Jer 13:11  For as the loincloth clings to the waist of a man, so I made the whole house of Israel and the whole house of Judah cling to me, declares the LORD, that they might be for me a people, a name, a praise, and a glory, but they would not listen. ▤

God formed Israel in part to bring himself praise and glory, but they largely failed to live up to this goal.

- God seeks glory for himself:

John 8:50  Yet I do not seek my own glory; there is One who seeks it, and he is the judge. ▤

Here Jesus is speaking, stating that God seeks glory.

Pray for persecuted Christians

Section D

How to Give Praise and Thanks (I): General

Section Jumps

- In righteousness

- Wholeheartedly

- Through prayer

- In singing . . .

- . . . along with making music

- With dancing

- With lifting up of hands

- Loudly and with shouts

- By making offerings

- Note: Give praise and thanks to God with and among other people

See also:

- God’s people give thanks and praise to God through Jesus Christ

- Worshiping before God

Note that in this and the following section there are a handful of references to glorifying and honoring God as the topics are also relevant to doing them, with praise and thanksgiving being a major part of glorifying and honoring God.

In righteousness

See also:

- Note: It is vital for prayer that we live righteously . . .

- . . . and so it is vital for prayer that we act rightly towards others

- Righteousness and Making Offerings

For our praise and thanksgiving to be valid and acceptable to God, it is critical that we be righteous, striving to live righteous lives.

Ps 119:7  I will praise you with an upright heart, when I learn your righteous rules.p ▤

p Or your just and righteous decrees; also verses 62, 106, 160, 164

Ps 33:1  Shout for joy in the LORD, O you righteous! Praise befits the upright. ▤

Ps 97:12  Rejoice in the LORD, O you righteous, and give thanks to his holy name! ▤

Ps 26:6-7  I wash my hands in innocence and go around your altar, O LORD, 7proclaiming thanksgiving aloud, and telling all your wondrous deeds. ▤

In the first clause the psalmist speaks, perhaps figuratively, of declaring or showing his innocence (CEV, GNT, NCV, NLT), indicative of his righteousness.

Wholeheartedly

Ps 9:1  I will give thanks to the LORD with my whole heart; I will recount all of your wonderful deeds. ▤

Ps 111:1  q Praise the LORD! I will give thanks to the LORD with my whole heart, in the company of the upright, in the congregation. ▤

q This psalm is an acrostic poem, each line beginning with the successive letters of the Hebrew alphabet

Ps 103:1  Bless the LORD, O my soul, and all that is within me, bless his holy name! ▤

Ps 108:1  My heart is steadfast, O God! I will sing and make melody with all my being!r ▤

r Hebrew with my glory

2Sam 6:14  And David danced before the LORD with all his might. And David was wearing a linen ephod. ▤

David’s dancing before God was part of a celebration before God – an act of worship in praise and honor of God.

2Chr 30:21  And the people of Israel who were present at Jerusalem kept the Feast of Unleavened Bread seven days with great gladness, and the Levites and the priests praised the LORD day by day, singing with all their mights to the LORD. ▤

s Compare 1 Chronicles 13:8; Hebrew with instruments of might

- Praise to God should be given willingly:

Ps 119:108  Accept my freewill offerings of praise, O LORD, and teach me your rules. ▤

Through prayer

See also:

- Give thanks and praise when asking

Phil 4:6  … do not be anxious about anything, but in everything by prayer and supplication with thanksgiving let your requests be made known to God. ▤

Col 4:2  Continue steadfastly in prayer, being watchful in it with thanksgiving. ▤

Philem 1:4  I thank my God always when I remember you in my prayers, … ▤

Dan 6:10b  He got down on his knees three times a day and prayed and gave thanks before his God, as he had done previously. ▤

Ps 42:8  By day the LORD commands his steadfast love, and at night his song is with me, a prayer to the God of my life. ▤

The psalmist’s prayer takes the form of a song (cf. CEV, GNT, NLT), presumably in praise of God.

Dan 2:23  To you, O God of my fathers, I give thanks and praise, for you have given me wisdom and might, and have now made known to me what we asked of you, for you have made known to us the king’s matter. ▤

This is an example of thanksgiving and praise being given to God in prayer, in this case for what God had done.

In singing . . .

See also:

- Joy should characterize singing and shouting to God

Ps 40:3  He put a new song in my mouth, a song of praise to our God. Many will see and fear, and put their trust in the LORD. ▤

Ps 47:6-7  Sing praises to God, sing praises! Sing praises to our King, sing praises! 7For God is the King of all the earth; sing praises with a psalm!t ▤

t Hebrew maskil

Ps 96:1-2  Oh sing to the LORD a new song; sing to the LORD, all the earth! 2Sing to the LORD, bless his name; tell of his salvation from day to day. ▤

Ps 28:7  The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

Ps 100:2, 4  Serve the LORD with gladness! Come into his presence with singing! ▤  … 4Enter his gates with thanksgiving, and his courts with praise! Give thanks to him; bless his name! ▤

Ps 147:7  Sing to the LORD with thanksgiving; make melody to our God on the lyre! ▤

Jer 30:19  Out of them shall come songs of thanksgiving, and the voices of those who celebrate. I will multiply them, and they shall not be few; I will make them honored, and they shall not be small. ▤

Jonah 2:9  But I with the voice of thanksgiving will sacrifice to you; what I have vowed I will pay. Salvation belongs to the LORD! ▤

Eph 5:18-20  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, 19addressing one another in psalms and hymns and spiritual songs, singing and making melody to the Lord with your heart, 20giving thanks always and for everything to God the Father in the name of our Lord Jesus Christ, … ▤

The singing and melody we make to the Lord should not just be the literal, audible kind. Our hearts and minds should consistently overflow with singing and melody to him.

Col 3:16  Let the word of Christ dwell in you richly, teaching and admonishing one another in all wisdom, singing psalms and hymns and spiritual songs, with thankfulness in your hearts to God. ▤

James 5:13  Is anyone among you suffering? Let him pray. Is anyone cheerful? Let him sing praise. ▤

2Chr 20:21  And when he had taken counsel with the people, he appointed those who were to sing to the LORD and praise him in holy attire, as they went before the army, and say, “Give thanks to the LORD, for his steadfast love endures forever.” ▤

Choirs singing songs of praise and thanksgiving were an important part of formal worship in the OT – as shown in the following verses and in the following subsection.

2Chr 30:21  And the people of Israel who were present at Jerusalem kept the Feast of Unleavened Bread seven days with great gladness, and the Levites and the priests praised the LORD day by day, singing with all their mightu to the LORD. ▤

u Compare 1 Chronicles 13:8; Hebrew with instruments of might

Ezra 3:11a  And they sang responsively, praising and giving thanks to the LORD, “For he is good, for his steadfast love endures forever toward Israel.” ▤

Neh 12:8, 31, 46  And the Levites: Jeshua, Binnui, Kadmiel, Sherebiah, Judah, and Mattaniah, who with his brothers was in charge of the songs of thanksgiving. ▤  … 31Then I brought the leaders of Judah up onto the wall and appointed two great choirs that gave thanks. One went to the south on the wall to the Dung Gate. ▤  … 46For long ago in the days of David and Asaph there were directors of the singers, and there were songsv of praise and thanksgiving to God. ▤

v Or leaders

. . . along with making music

See also:

- Ps 149:3 ⇓; Ps 150:4 ⇓; 2Sam 6:15 ⇓; Ex 15:20-21 ⇓

Ps 57:7-9  My heart is steadfast, O God, my heart is steadfast! I will sing and make melody! 8Awake, my glory!w Awake, O harp and lyre! I will awake the dawn! 9I will give thanks to you, O Lord, among the peoples; I will sing praises to you among the nations. ▤

w Or my whole being

Here “awake the dawn” (v. 8b) refers to greeting either the rising of the sun or possibly the time of salvation, with songs and music of praise.

Ps 33:2-3  Give thanks to the LORD with the lyre; make melody to him with the harp of ten strings! 3Sing to him a new song; play skillfully on the strings, with loud shouts. ▤

Ps 81:1-2  Sing aloud to God our strength; shout for joy to the God of Jacob! 2Raise a song; sound the tambourine, the sweet lyre with the harp. ▤

Ps 150:3-5  Praise him with trumpet sound; praise him with lute and harp! 4Praise him with tambourine and dance; praise him with strings and pipe! 5Praise him with sounding cymbals; praise him with loud clashing cymbals! ▤

Isa 38:19-20  The living, the living, he thanks you, as I do this day; the father makes known to the children your faithfulness. 20The LORD will save me, and we will play my music on stringed instruments all the days of our lives, at the house of the LORD. ▤

1Chr 25:3, 6-7  Of Jeduthun, the sons of Jeduthun: Gedaliah, Zeri, Jeshaiah, Shimei,x Hashabiah, and Mattithiah, six, under the direction of their father Jeduthun, who prophesied with the lyre in thanksgiving and praise to the LORD. ▤  … 6They were all under the direction of their father in the music in the house of the LORD with cymbals, harps, and lyres for the service of the house of God. Asaph, Jeduthun, and Heman were under the order of the king. 7The number of them along with their brothers, who were trained in singing to the LORD, all who were skillful, was 288. ▤

x One Hebrew manuscript, Septuagint; most Hebrew manuscripts lack Shimei

Note that in v. 3 “prophesied” appears to speak of proclaiming God’s message (cf. GNT, NCV, NLT), in this case in song.

2Chr 5:13  … and it was the duty of the trumpeters and singers to make themselves heard in unison in praise and thanksgiving to the LORD), and when the song was raised, with trumpets and cymbals and other musical instruments, in praise to the LORD, “For he is good, for his steadfast love endures forever,” the house, the house of the LORD, was filled with a cloud, … ▤

2Chr 7:6  The priests stood at their posts; the Levites also, with the instruments for music to the LORD that King David had made for giving thanks to the LORD—for his steadfast love endures forever—whenever David offered praises by their ministry;y opposite them the priests sounded trumpets, and all Israel stood. ▤

y Hebrew by their hand

- God is his people’s song:

Ex 15:2  The LORD is my strength and my song, and he has become my salvation; this is my God, and I will praise him, my father’s God, and I will exalt him. ▤

The LORD is called “my song” because he is the subject and stimulus for the Israelites’ song – “the reason for my song” (CEV); he “makes me sing” (NCV™).

With dancing

Ps 149:3  Let them praise his name with dancing, making melody to him with tambourine and lyre! ▤

Ps 150:4  Praise him with tambourine and dance; praise him with strings and pipe! ▤

2Sam 6:14-16  And David danced before the LORD with all his might. And David was wearing a linen ephod. 15So David and all the house of Israel brought up the ark of the LORD with shouting and with the sound of the horn. 16As the ark of the LORD came into the city of David, Michal the daughter of Saul looked out of the window and saw King David leaping and dancing before the LORD, and she despised him in her heart. ▤

David danced “to honour the LORD” (GNT), expressing his joy in the spirit of this celebration, which was in worship of the LORD. Note that David’s wife Michal’s reaction (v. 16b) was entirely inappropriate, as later implied (cf. vv. 21-23).

Ex 15:20-21  Then Miriam the prophetess, the sister of Aaron, took a tambourine in her hand, and all the women went out after her with tambourines and dancing. 21And Miriam sang to them: “Sing to the LORD, for he has triumphed gloriously; the horse and his rider he has thrown into the sea.” ▤

- On being healed, a previously crippled man walked and leaped as he praised God:

Acts 3:8  And leaping up he stood and began to walk, and entered the temple with them, walking and leaping and praising God. ▤

With lifting up of hands

Neh 8:6  And Ezra blessed the LORD, the great God, and all the people answered, “Amen, Amen,” lifting up their hands. And they bowed their heads and worshiped the LORD with their faces to the ground. ▤

Ps 63:4  So I will bless you as long as I live; in your name I will lift up my hands. ▤

Given the context, in the latter part of the verse David may well be speaking of lifting up his hands in praise and honor of God’s name. However it could be referring more generally to prayer (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT; cf. 1Tim 2:8 ↓).

Ps 134:2  Lift up your hands to the holy place and bless the LORD! ▤

- A call to lift up hands in prayer:

1Tim 2:8  I desire then that in every place the men should pray, lifting holy hands without anger or quarreling; … ▤

Loudly and with shouts

See also:

- Joy should characterize singing and shouting to God

2Chr 20:19  And the Levites, of the Kohathites and the Korahites, stood up to praise the LORD, the God of Israel, with a very loud voice. ▤

Ps 26:6-7  I wash my hands in innocence and go around your altar, O LORD, 7proclaiming thanksgiving aloud, and telling all your wondrous deeds. ▤

Ps 66:8  Bless our God, O peoples; let the sound of his praise be heard, … ▤

Ps 95:1  Oh come, let us sing to the LORD; let us make a joyful noise to the rock of our salvation! ▤

Luke 17:15  Then one of them, when he saw that he was healed, turned back, praising God with a loud voice; … ▤

Ezra 3:11  And they sang responsively, praising and giving thanks to the LORD, “For he is good, for his steadfast love endures forever toward Israel.” And all the people shouted with a great shout when they praised the LORD, because the foundation of the house of the LORD was laid. ▤

Ps 33:3  Sing to him a new song; play skillfully on the strings, with loud shouts. ▤

Ps 81:1  Sing aloud to God our strength; shout for joy to the God of Jacob! ▤

By making offerings

See also:

- Offerings are an important part of worshiping God

- Offerings express thanksgiving to God for his deliverance

The OT practices of making formal offerings (or sacrifices) as expressions of thanksgiving, parallel – and are applicable to – the giving of our resources to God and his work as expressions of our thankfulness for his goodness.

Lev 7:11-12  And this is the law of the sacrifice of peace offerings that one may offer to the LORD. 12If he offers it for a thanksgiving, then he shall offer with the thanksgiving sacrifice unleavened loaves mixed with oil, unleavened wafers smeared with oil, and loaves of fine flour well mixed with oil. ▤

2Chr 29:31  Then Hezekiah said, “You have now consecrated yourselves toz the LORD. Come near; bring sacrifices and thank offerings to the house of the LORD.” And the assembly brought sacrifices and thank offerings, and all who were of a willing heart brought burnt offerings. ▤

z Hebrew filled your hand for

Ps 50:14, 23  Offer to God a sacrifice of thanksgiving,a and perform your vows to the Most High, ▤  … 23The one who offers thanksgiving as his sacrifice glorifies me; to one who orders his way rightly I will show the salvation of God! ▤

a Or Make thanksgiving your sacrifice to God

Ps 56:12-13  I must perform my vows to you, O God; I will render thank offerings to you. 13For you have delivered my soul from death, yes, my feet from falling, that I may walk before God in the light of life. ▤

Ps 107:21-22  Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! 22And let them offer sacrifices of thanksgiving, and tell of his deeds in songs of joy! ▤

Note that this speaks of the sacrifice of thank offerings (v. 22) supplementing thanksgiving to God (v. 21).

Ps 116:12, 17  What shall I render to the LORD for all his benefits to me? ▤  … 17I will offer to you the sacrifice of thanksgiving and call on the name of the LORD. ▤

Offerings are not only an expression of our thankfulness to God (v. 17), but in a sense they are to a small extent a repayment for all his goodness (v. 12).

Jer 33:10b-11  … there shall be heard again 11the voice of mirth and the voice of gladness, the voice of the bridegroom and the voice of the bride, the voices of those who sing, as they bring thank offerings to the house of the LORD: “‘Give thanks to the LORD of hosts, for the LORD is good, for his steadfast love endures forever!’ For I will restore the fortunes of the land as at first, says the LORD. ▤

- Offering a song of thanksgiving as a sacrifice:

Jonah 2:9  But I with the voice of thanksgiving will sacrifice to you; what I have vowed I will pay. Salvation belongs to the LORD! ▤

Note: Give praise and thanks to God with and among other people

See also:

- Offer praise and thanksgiving together

- [Things to explain in spreading the gospel:] What God is like and what he has done . . .

- . . . including what God has done for you

As well as doing so by ourselves, we should also give praise and thanks to God with and among other people. Note that the things spoken of in the preceding subsections are applicable to praising and thanking God both individually and with others.

Neh 12:24  And the chiefs of the Levites: Hashabiah, Sherebiah, and Jeshua the son of Kadmiel, with their brothers who stood opposite them, to praise and to give thanks, according to the commandment of David the man of God, watch by watch. ▤

Ps 34:3  Oh, magnify the LORD with me, and let us exalt his name together! ▤

Ps 35:18  I will thank you in the great congregation; in the mighty throng I will praise you. ▤

The “great congregation” (cf. Ps 111:1 ↓; Ps 40:9-10 ↓; Ps 68:26 ↓; Ps 107:32 ↓) and the “mighty throng” refer to the great company of the people gathered for worship at the tabernacle or temple.

Ps 68:26  “Bless God in the great congregation, the LORD, O youb who are of Israel’s fountain!” ▤

b The Hebrew for you is plural here

Ps 111:1  c Praise the LORD! I will give thanks to the LORD with my whole heart, in the company of the upright, in the congregation. ▤

c This psalm is an acrostic poem, each line beginning with the successive letters of the Hebrew alphabet

Ps 40:9-10  I have told the glad news of deliveranced in the great congregation; behold, I have not restrained my lips, as you know, O LORD. 10I have not hidden your deliverance within my heart; I have spoken of your faithfulness and your salvation; I have not concealed your steadfast love and your faithfulness from the great congregation. ▤

d Hebrew righteousness; also verse 10

David would not hide what he knew of God – notably God’s wonderful characteristics, reflected in his deeds. Rather David proclaimed these things to other worshipers. As such he was effectively praising God amongst others.

Ps 57:9  I will give thanks to you, O Lord, among the peoples; I will sing praises to you among the nations. ▤

This may well have an evangelical thrust (cf. What God is like and what he has done . . .; and . . . including what God has done for you). It certainly has such an application.

Ps 71:16-18  With the mighty deeds of the Lord GOD I will come; I will remind them of your righteousness, yours alone. 17O God, from my youth you have taught me, and I still proclaim your wondrous deeds. 18So even to old age and gray hairs, O God, do not forsake me, until I proclaim your might to another generation, your power to all those to come. ▤

As with David in 40:9-10 above, in v. 16 the psalmist speaks of going to the place of worship and proclaiming God’s acts and righteousness to others gathered there. Such public praise would also appear to be what is spoken of in the subsequent verses (vv. 17-18).

Ps 107:32  Let them extol him in the congregation of the people, and praise him in the assembly of the elders. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

How to Give Praise and Thanks (II): Rejoicing

Section Jumps

- Rejoice and be glad in God and Jesus Christ

- Rejoice in God and Jesus Christ always

- Exult and glory in God

- Rejoice and exult when giving praise and thanks to God

- Be glad and joyful when praising and thanking God

- Joy should characterize singing and shouting to God

- Note: Delight in God and in things of God

See also:

- Joy

- Rejoice and take pride “in” Jesus Christ

- [What to do in persecution:] Rejoice

To rejoice is to be glad or joyful. By focusing on God, his promises and the wonderful things he has done – in the world, for others and for ourselves (including his many blessings) – we cannot help but be filled with joy, and so we rejoice. This is typically done in conjunction with praising and thanking God.

Rejoice and be glad in God and Jesus Christ

Ps 97:12  Rejoice in the LORD, O you righteous, and give thanks to his holy name! ▤

Ps 32:11  Be glad in the LORD, and rejoice, O righteous, and shout for joy, all you upright in heart! ▤

Ps 33:1  Shout for joy in the LORD, O you righteous! Praise befits the upright. ▤

Ps 33:21  For our heart is glad in him, because we trust in his holy name. ▤

Ps 70:4  May all who seek you rejoice and be glad in you! May those who love your salvation say evermore, “God is great!” ▤

Psalm 40:16 likewise says: “… may all who seek you rejoice and be glad in you …”

Ps 104:34  May my meditation be pleasing to him, for I rejoice in the LORD. ▤

Ps 105:3  Glory in his holy name; let the hearts of those who seek the LORD rejoice! ▤

Ps 149:2  Let Israel be glad in his Maker; let the children of Zion rejoice in their King! ▤

Phil 3:1a  Finally, my brothers,e rejoice in the Lord. ▤

e Or brothers and sisters; also verses 13, 17

Here “rejoice in the Lord” (cf. 4:4) appears to have a subtly different meaning to similar phrases in the other verses in this subsection – in addition to it referring to Jesus Christ instead of God. Rather than meaning rejoice in or because of the Lord, it probably more specifically means rejoice “in your union with the Lord” (GNT). See Rejoice and take pride “in” Jesus Christ.

Rom 5:11  More than that, we also rejoice in God through our Lord Jesus Christ, through whom we have now received reconciliation. ▤

The phrase “through our Lord Jesus Christ” is referring to either how we rejoice in God (cf. Epilogue: God’s People Relate to God through Jesus Christ) or the reason why we can, as per the remainder of the verse.

Rom 12:12  Rejoice in hope, be patient in tribulation, be constant in prayer. ▤

We are to rejoice in or because of the hope we have due to God, with his promises and what he has done for us, in particular what he has done through Jesus Christ.

Ps 2:11  Serve the LORD with fear, and rejoice with trembling. ▤

This indicates that rejoicing is not incompatible with fearing God and trembling before him.

Ps 34:2  My soul makes its boast in the LORD; let the humble hear and be glad. ▤

Lev 23:40  And you shall take on the first day the fruit of splendid trees, branches of palm trees and boughs of leafy trees and willows of the brook, and you shall rejoice before the LORD your God seven days. ▤

Note that these instructions were in regard to celebrating the Feast of Booths.

Neh 12:43  And they offered great sacrifices that day and rejoiced, for God had made them rejoice with great joy; the women and children also rejoiced. And the joy of Jerusalem was heard far away. ▤

Rejoice in God and Jesus Christ always

See also:

- Ps 89:15-16 ⇓

- [What to do in persecution:] Rejoice

Phil 4:4  Rejoice in the Lord always; again I will say, Rejoice. ▤

See the comment on Phil 3:1a, in the previous subsection.

1Thes 5:16  Rejoice always, … ▤

2Cor 6:8b-10  We are treated as impostors, and yet are true; 9as unknown, and yet well known; as dying, and behold, we live; as punished, and yet not killed; 10as sorrowful, yet always rejoicing; as poor, yet making many rich; as having nothing, yet possessing everything. ▤

Even amidst the sorrow Paul encountered in his work, Paul always had reason to rejoice (cf. Hab 3:16-19 ↓).

Deut 12:18b  And you shall rejoice before the LORD your God in all that you undertake. ▤

This rendering points to the fact that God’s people should rejoice before God in everything they do (cf. NIrV). However, although the verse is applicable to this, note that the context suggests that it is probably more specifically speaking of the people being gathered together before God and rejoicing over everything that they had done or worked for (cf. GNT, NCV).

Deut 33:18  And of Zebulun he said, “Rejoice, Zebulun, in your going out, and Issachar, in your tents. ▤

The phrase “in your going out” is often understood to denote one’s outside activities – particularly those regarding one’s occupation – and “in your tents” probably refers to one’s home life. Together they appear to be intended to encompass all of life and all one does. As such this verse indicates that we are to rejoice always, in everything we do.

Ps 5:11  But let all who take refuge in you rejoice; let them ever sing for joy, and spread your protection over them, that those who love your name may exult in you. ▤

We should sing for joy “always” (CEV, GNT) and “forever” (NCV™, NLT).

Hab 3:16-19a  I hear, and my body trembles; my lips quiver at the sound; rottenness enters into my bones; my legs tremble beneath me. Yet I will quietly wait for the day of trouble to come upon people who invade us. 17Though the fig tree should not blossom, nor fruit be on the vines, the produce of the olive fail and the fields yield no food, the flock be cut off from the fold and there be no herd in the stalls, 18yet I will rejoice in the LORD; I will take joy in the God of my salvation. 19GOD, the Lord, is my strength; he makes my feet like the deer’s; he makes me tread on my high places. ▤

Even in affliction one can – and should – rejoice in God (cf. 2Cor 6:10 ↑).

- “The joy of the LORD is your strength”:

Neh 8:10  Then he said to them, “Go your way. Eat the fat and drink sweet wine and send portions to anyone who has nothing ready, for this day is holy to our Lord. And do not be grieved, for the joy of the LORD is your strength.” ▤

The people would draw strength from the joy that they had in the LORD, or the “joy that the Lord gives” (GNT, cf. CEV).

Exult and glory in God

See also:

- . . . Only boast about God and Jesus Christ

To exult in God is to rejoice in him with a sense of triumph and celebration. To “glory” in God is similar; it also involves taking pride in God. As such it is akin to boasting in God.

Ps 9:2  I will be glad and exult in you; I will sing praise to your name, O Most High. ▤

Ps 64:10  Let the righteous one rejoice in the LORD and take refuge in him! Let all the upright in heart exult! ▤

Ps 68:3-4  But the righteous shall be glad; they shall exult before God; they shall be jubilant with joy! 4Sing to God, sing praises to his name; lift up a song to him who rides through the deserts; his name is the LORD; exult before him! ▤

Ps 89:15-16  Blessed are the people who know the festal shout, who walk, O LORD, in the light of your face, 16who exult in your name all the day and in your righteousness are exalted. ▤

Zeph 3:14  Sing aloud, O daughter of Zion; shout, O Israel! Rejoice and exult with all your heart, O daughter of Jerusalem! ▤

This is from a prophecy of the restoration and redemption of Jerusalem and the remnant of Israel (cf. v. 13).

Ps 35:9  Then my soul will rejoice in the LORD, exulting in his salvation. ▤

Ps 105:3  Glory in his holy name; let the hearts of those who seek the LORD rejoice! ▤

Isa 41:16b  And you shall rejoice in the LORD; in the Holy One of Israel you shall glory. ▤

Phil 3:3  For we are the circumcision, who worship by the Spirit of Godf and glory in Christ Jesus and put no confidence in the flesh— ▤

f Some manuscripts God in spirit

- The godly should exult in “glory”:

Ps 149:5  Let the godly exult in glory; let them sing for joy on their beds. ▤

This appears to be speaking of God’s people exulting in the glory that is theirs in their relationship with God. As such “glory” has a different sense here to the above verses.

Rejoice and exult when giving praise and thanks to God

Ps 9:2  I will be glad and exult in you; I will sing praise to your name, O Most High. ▤

Ps 28:7  The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

Ps 97:12  Rejoice in the LORD, O you righteous, and give thanks to his holy name! ▤

Ps 68:4  Sing to God, sing praises to his name; lift up a song to him who rides through the deserts; his name is the LORD; exult before him! ▤

Ps 106:47  Save us, O LORD our God, and gather us from among the nations, that we may give thanks to your holy name and glory in your praise. ▤

The last clause is probably speaking of glorying in praising God (cf. AMP).

Luke 1:46-47  And Mary said, “My soul magnifies the Lord, 47and my spirit rejoices in God my Savior, … ▤

Rev 19:7  Let us rejoice and exult and give him the glory, for the marriage of the Lamb has come, and his Bride has made herself ready; … ▤

The call in v. 7a is given in view of the impending consummation of Jesus Christ’s relationship or union with his people (v. 7b).

Be glad and joyful when praising and thanking God

See also:

- Ps 33:1 ⇓

2Chr 29:30  And Hezekiah the king and the officials commanded the Levites to sing praises to the LORD with the words of David and of Asaph the seer. And they sang praises with gladness, and they bowed down and worshiped. ▤

Neh 12:27  And at the dedication of the wall of Jerusalem they sought the Levites in all their places, to bring them to Jerusalem to celebrate the dedication with gladness, with thanksgivings and with singing, with cymbals, harps, and lyres. ▤

Ps 42:4  These things I remember, as I pour out my soul: how I would go with the throng and lead them in procession to the house of God with glad shouts and songs of praise, a multitude keeping festival. ▤

Ps 43:4  Then I will go to the altar of God, to God my exceeding joy, and I will praise you with the lyre, O God, my God. ▤

Ps 63:5  My soul will be satisfied as with fat and rich food, and my mouth will praise you with joyful lips, … ▤

Ps 71:23  My lips will shout for joy, when I sing praises to you; my soul also, which you have redeemed. ▤

Ps 95:2  Let us come into his presence with thanksgiving; let us make a joyful noise to him with songs of praise! ▤

Luke 19:37-38  As he was drawing near—already on the way down the Mount of Olives—the whole multitude of his disciples began to rejoice and praise God with a loud voice for all the mighty works that they had seen, 38saying, “Blessed is the King who comes in the name of the Lord! Peace in heaven and glory in the highest!” ▤

Acts 2:46-47  And day by day, attending the temple together and breaking bread in their homes, they received their food with glad and generous hearts, 47praising God and having favor with all the people. And the Lord added to their number day by day those who were being saved. ▤

Col 1:11-12  May you be strengthened with all power, according to his glorious might, for all endurance and patience with joy, 12giving thanksg to the Father, who has qualified youh to share in the inheritance of the saints in light. ▤

g Or patience, with joy giving thanks

h Some manuscripts us

- The great gladness and praise in the celebration of the Passover under Hezekiah:

2Chr 30:21, 23, 25-26  And the people of Israel who were present at Jerusalem kept the Feast of Unleavened Bread seven days with great gladness, and the Levites and the priests praised the LORD day by day, singing with all their mighti to the LORD. ▤  … 23Then the whole assembly agreed together to keep the feast for another seven days. So they kept it for another seven days with gladness. ▤  … 25The whole assembly of Judah, and the priests and the Levites, and the whole assembly that came out of Israel, and the sojourners who came out of the land of Israel, and the sojourners who lived in Judah, rejoiced. 26So there was great joy in Jerusalem, for since the time of Solomon the son of David king of Israel there had been nothing like this in Jerusalem. ▤

i Compare 1 Chronicles 13:8; Hebrew with instruments of might

Joy should characterize singing and shouting to God

See also:

- 2Chr 29:30 ⇑; Neh 12:27 ⇑; Ps 42:4 ⇑; Ps 71:23 ⇑; Ps 95:2 ⇑; Luke 19:37 ⇑

- In singing . . .

- Loudly and with shouts

Singing for joy to God and shouting for joy to God not only expresses our joy (or rejoicing) in praising and thanking God, but also supplements and even intensifies our joy.

1Chr 15:16  David also commanded the chiefs of the Levites to appoint their brothers as the singers who should play loudly on musical instruments, on harps and lyres and cymbals, to raise sounds of joy. ▤

Ps 5:11  But let all who take refuge in you rejoice; let them ever sing for joy, and spread your protection over them, that those who love your name may exult in you. ▤

Ps 33:1  Shout for joy in the LORD, O you righteous! Praise befits the upright. ▤

Ps 47:1  Clap your hands, all peoples! Shout to God with loud songs of joy! ▤

Ps 66:1  Shout for joy to God, all the earth; … ▤

Ps 81:1  Sing aloud to God our strength; shout for joy to the God of Jacob! ▤

Ps 84:2  My soul longs, yes, faints for the courts of the LORD; my heart and flesh sing for joy to the living God. ▤

Ps 98:4-9  Make a joyful noise to the LORD, all the earth; break forth into joyous song and sing praises! 5Sing praises to the LORD with the lyre, with the lyre and the sound of melody! 6With trumpets and the sound of the horn make a joyful noise before the King, the LORD! 7Let the sea roar, and all that fills it; the world and those who dwell in it! 8Let the rivers clap their hands; let the hills sing for joy together 9before the LORD, for he comes to judge the earth. He will judge the world with righteousness, and the peoples with equity. ▤

In vv. 7-8 nature is figuratively called upon to join in the rejoicing of God’s people – expressing a totality of rejoicing in God by his creation.

Ps 107:22  And let them offer sacrifices of thanksgiving, and tell of his deeds in songs of joy! ▤

Isa 35:2a  … it shall blossom abundantly and rejoice with joy and singing. ▤

Isa 42:11  Let the desert and its cities lift up their voice, the villages that Kedar inhabits; let the habitants of Sela sing for joy, let them shout from the top of the mountains. ▤

- David and the people made merry before God, with singing and music:

2Sam 6:5  And David and all the house of Israel were making merry before the LORD, with songsj and lyres and harps and tambourines and castanets and cymbals. ▤

j Septuagint, 1 Chronicles 13:8; Hebrew fir trees

Note: Delight in God and in things of God

See also:

- Delight in God’s commands

- Take comfort in God’s word and delight in it

To delight yourself in God is to make him your desire, your prime source of pleasure and joy.

Ps 37:4  Delight yourself in the LORD, and he will give you the desires of your heart. ▤

Neh 1:11a  O Lord, let your ear be attentive to the prayer of your servant, and to the prayer of your servants who delight to fear your name, and give success to your servant today, and grant him mercy in the sight of this man. ▤

Job 22:23-26  If you return to the Almighty you will be built up; if you remove injustice far from your tents, 24if you lay gold in the dust, and gold of Ophir among the stones of the torrent-bed, 25then the Almighty will be your gold and your precious silver. 26For then you will delight yourself in the Almighty and lift up your face to God. ▤

What Eliphaz actually says is sound, indicating that one should spurn such things and instead delight in God. But note that he was wrong to imply that Job was guilty of wickedness and in giving such priority to riches.

Ps 40:8  I delight to do your will, O my God; your law is within my heart. ▤

Ps 111:2  Great are the works of the LORD, studied by all who delight in them. ▤

Ps 119:14, 16, 24, 35, 47  In the way of your testimonies I delight as much as in all riches. ▤  … 16I will delight in your statutes; I will not forget your word. ▤  … 24Your testimonies are my delight; they are my counselors. ▤  … 35Lead me in the path of your commandments, for I delight in it. ▤  … 47for I find my delight in your commandments, which I love. ▤

Isa 55:1-2  Come, everyone who thirsts, come to the waters; and he who has no money, come, buy and eat! Come, buy wine and milk without money and without price. 2Why do you spend your money for that which is not bread, and your labor for that which does not satisfy? Listen diligently to me, and eat what is good, and delight yourselves in rich food. ▤

Delight yourself in the things of God, which satisfy spiritual thirst and hunger.

Isa 58:13-14  “If you turn back your foot from the Sabbath, from doing your pleasurek on my holy day, and call the Sabbath a delight and the holy day of the LORD honorable; if you honor it, not going your own ways, or seeking your own pleasure,l or talking idly;m 14then you shall take delight in the LORD, and I will make you ride on the heights of the earth;n I will feed you with the heritage of Jacob your father, for the mouth of the LORD has spoken.” ▤

k Or business

l Or pursuing your own business

m Hebrew or speaking a word

n Or of the land

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Reasons to Exalt God

Not only does the Bible tell us to persistently exalt God, it is bulging with good reasons for doing so. Generally speaking, these compelling reasons, or things for which to exalt God, concern what God is like and what he does.

Note that the ensuing sections and subsections, to a degree correspond to the following chapters and their major sections (and generally have been ordered accordingly): 1. God’s Being; 2. God’s Character; 6. God’s Creation; 7. God’s Sovereignty; and 19. God’s Care of His People.

Also note that as rejoicing is usually done in the context of exalting God – praising, thanking and glorifying him – verses speaking of things for which to rejoice, or rejoice in God, have been included in the following sections. These are usually amongst the other references, but they are in a separate subsection where there are a number of them regarding a particular theme.

Section A

Aspects of God’s Being

Section Jumps

- God’s glory

- God’s eternity

- God’s greatness

- God’s power

- God’s wisdom and knowledge

- God’s “name”

The verses in this and the following section speak of exalting both attributes of God and exalting God himself because of attributes of his. Doing the former effectively does the latter as well.

God’s glory

See also:

- 1Tim 6:15-16 ⇓; Rev 4:9 ⇓

- God’s Glory

Note that it is debatable in a number of the following verses as to whether the writers are speaking of: exalting the actual glory of God’s essence and presence; acknowledging the glory or gloriousness of God that is due to his attributes – such as his power, wisdom and grace – and to what he does (which demonstrate or manifest his attributes); or giving glory to him in the sense of glorifying or honoring him (cf. Glorify God, giving glory to him). See also the comment below under 1 Chronicles 29:10b-13, and the introductory comment to God’s Glory.

1Chr 29:10b-13  And David said: “Blessed are you, O LORD, the God of Israel our father, forever and ever. 11Yours, O LORD, is the greatness and the power and the glory and the victory and the majesty, for all that is in the heavens and in the earth is yours. Yours is the kingdom, O LORD, and you are exalted as head above all. 12Both riches and honor come from you, and you rule over all. In your hand are power and might, and in your hand it is to make great and to give strength to all. 13And now we thank you, our God, and praise your glorious name. ▤

As in some of the following passages, in v. 11 the speaker appears to ascribe glory to God. Doing so appears to both attribute it to God and in a sense assign it to God, the latter being somewhat similar to a blessing. God’s name is glorious (v. 13) in no small part due to the glory of his presence along with: the glory that emanates from attributes such as his power, which in a sense reflect the glory of God’s presence; and the glory given to him by people glorifying him.

Ps 29:1-2  Ascribe to the LORD, O heavenly beings,a ascribe to the LORD glory and strength. 2Ascribe to the LORD the glory due his name; worship the LORD in the splendor of holiness.b ▤

a Hebrew sons of God, or sons of might

b Or in holy attire

Ps 29:9  The voice of the LORD makes the deer give birthc and strips the forests bare, and in his temple all cry, “Glory!” ▤

c Revocalization yields makes the oaks to shake

The cry of “Glory” is in response to the aforementioned manifestation of God’s awesome power (cf. vv. 3-8) and in acknowledgment of its reflection of God’s glory.

Ps 66:2  … sing the glory of his name; give to him glorious praise! ▤

The call to “give to him glorious praise” probably has in view the form of the praise reflecting the glory or gloriousness of God.

Ps 71:8  My mouth is filled with your praise, and with your glory all the day. ▤

The last clause may well be speaking of declaring God’s glory (cf. GNT, NIV, NLT).

Ps 72:19  Blessed be his glorious name forever; may the whole earth be filled with his glory! Amen and Amen! ▤

The second clause appears to express the desire – virtually as a prayer – that God’s glory be revealed throughout all the earth (cf. CEV). The manner and context in which the author does this exalts God’s glory.

Ps 138:5  … and they shall sing of the ways of the LORD, for great is the glory of the LORD. ▤

This implies that God’s ways exhibit his glory (cf. Eph 1:4b-6, 11-14 ↓). Singing of God’s marvelous ways, indirectly at least, points to and exalts his glory.

Isa 24:14  They lift up their voices, they sing for joy; over the majesty of the LORD they shout from the west.d ▤

d Hebrew from the sea

This speaks of praise of God’s majesty (cf. 1Chr 29:11 ↑; Jude 1:25 ↓), an attribute associated with and reflective of his glory.

Ezek 3:12  Then the Spirite lifted me up, and I heard behind me the voicef of a great earthquake: “Blessed be the glory of the LORD from its place!” ▤

e Or the wind; also verse 14

f Or sound

The phrase “from its place” appears to refer to heaven (cf. GNT, NCV). The glory of God’s essence and presence is in view.

Jude 1:24-25  Now to him who is able to keep you from stumbling and to present you blameless before the presence of his glory with great joy, 25to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

Here “glory, majesty, power and authority” (v. 25) are ascribed to God – or proclaimed as God’s – throughout the past, present and future. With the clause “through Jesus Christ our Lord”, Jude quite possibly means that they are God’s through Christ. Alternatively he may be speaking of offering such acclamation through Christ (cf. NIrV).

Rev 19:1  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, … ▤

Note that “hallelujah” is a call to praise God, often used itself as an expression of praise to God.

- What God has done regarding his people through Jesus Christ is to the praise of his glorious grace and his glory:

Eph 1:4b-6, 11-14  In love 5he predestined usg for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, 6to the praise of his glorious grace, with which he has blessed us in the Beloved. ▤  … 11In him we have obtained an inheritance, having been predestined according to the purpose of him who works all things according to the counsel of his will, 12so that we who were the first to hope in Christ might be to the praise of his glory. 13In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, 14who is the guaranteeh of our inheritance until we acquire possession of it,i to the praise of his glory. ▤

g Or before him in love, having predestined us

h Or down payment

i Or until God redeems his possession

These verses reflect that God’s glory is manifested or reflected in what he does (vv. 11-14). Note that the praise spoken of in the final clause (v. 14b) may have in view believers being sealed with the Holy Spirit (v. 13) as well as their inheritance and completed redemption (v. 14a; cf. text note).

God’s eternity

See also:

- God has always been alive, the first of all things . . .

- . . . God existed before the world began

- God will live forever

- God transcends time

Neh 9:5  Then the Levites, Jeshua, Kadmiel, Bani, Hashabneiah, Sherebiah, Hodiah, Shebaniah, and Pethahiah, said, “Stand up and bless the LORD your God from everlasting to everlasting. Blessed be your glorious name, which is exalted above all blessing and praise. ▤

The phrase “from everlasting to everlasting” may well be speaking of God’s eternity (cf. CEV, NCV, NIV, NLT) – hence the inclusion of the verse here. But note that some translations interpret the phrase to be referring to how we should bless or praise God, i.e. that we should do so forever (cf. GNT, NASB). Even so, the latter case points to the former.

Dan 4:34  At the end of the days I, Nebuchadnezzar, lifted my eyes to heaven, and my reason returned to me, and I blessed the Most High, and praised and honored him who lives forever, for his dominion is an everlasting dominion, and his kingdom endures from generation to generation; … ▤

1Tim 6:15-16  … which he will display at the proper time—he who is the blessed and only Sovereign, the King of kings and Lord of lords, 16who alone has immortality, who dwells in unapproachable light, whom no one has ever seen or can see. To him be honor and eternal dominion. Amen. ▤

Rev 4:8-10a  And the four living creatures, each of them with six wings, are full of eyes all around and within, and day and night they never cease to say, “Holy, holy, holy, is the Lord God Almighty, who was and is and is to come!” 9And whenever the living creatures give glory and honor and thanks to him who is seated on the throne, who lives forever and ever, 10the twenty-four elders fall down before him who is seated on the throne and worship him who lives forever and ever. ▤

The expression “who was and is and is to come” (v. 8) attests to both the past and future aspects of God’s eternity, along with his present existence.

- Ascribe honor and glory to God forever:

1Tim 1:17  To the King of ages, immortal, invisible, the only God, be honor and glory forever and ever.j Amen. ▤

j Greek to the ages of ages

In conjunction with and indicative of his eternity, Paul speaks of honor and glory either as being possessed by or as being continually given to God, “forever and ever”.

God’s greatness

See also:

- 1Chr 29:10b-13 ⇓; Ps 66:3-4 ⇓

- God’s Greatness

Deut 32:3  For I will proclaim the name of the LORD; ascribe greatness to our God! ▤

Ps 48:1a  Great is the LORD and greatly to be praised in the city of our God! ▤

Ps 95:2-3  Let us come into his presence with thanksgiving; let us make a joyful noise to him with songs of praise! 3For the LORD is a great God, and a great King above all gods. ▤

Ps 99:2-3  The LORD is great in Zion; he is exalted over all the peoples. 3Let them praise your great and awesome name! Holy is he! ▤

Ps 104:1  Bless the LORD, O my soul! O LORD my God, you are very great! You are clothed with splendor and majesty, … ▤

Ps 145:3  Great is the LORD, and greatly to be praised, and his greatness is unsearchable. ▤

Ps 150:2  Praise him for his mighty deeds; praise him according to his excellent greatness! ▤

Isa 12:6  Shout, and sing for joy, O inhabitant of Zion, for great in yourk midst is the Holy One of Israel. ▤

k The Hebrew for your in verse 6 is singular, referring to the inhabitant of Zion

- Praise God for his great deeds:

Rev 15:3  And they sing the song of Moses, the servantl of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!m ▤

l Greek bondservant

m Some manuscripts the ages

God’s power

See also:

- Ps 150:2 ⇑

- Dan 2:20 ⇓; Rev 7:12 ⇓

- God’s Power (I): Ultimate Power

- God’s Power (II): His Deeds

- God’s deeds in general

1Chr 29:10b-13  And David said: “Blessed are you, O LORD, the God of Israel our father, forever and ever. 11Yours, O LORD, is the greatness and the power and the glory and the victory and the majesty, for all that is in the heavens and in the earth is yours. Yours is the kingdom, O LORD, and you are exalted as head above all. 12Both riches and honor come from you, and you rule over all. In your hand are power and might, and in your hand it is to make great and to give strength to all. 13And now we thank you, our God, and praise your glorious name. ▤

Ps 21:13  Be exalted, O LORD, in your strength! We will sing and praise your power. ▤

Ps 59:16  But I will sing of your strength; I will sing aloud of your steadfast love in the morning. For you have been to me a fortress and a refuge in the day of my distress. ▤

The psalmist tells how he will sing about God’s “might” (NRSV) – along with his love – which the psalmist had experienced in God’s fortress-like protection.

Ps 66:3-4  Say to God, “How awesome are your deeds! So great is your power that your enemies come cringing to you. 4All the earth worships you and sings praises to you; they sing praises to your name.” Selah ▤

Ps 68:32-35  O kingdoms of the earth, sing to God; sing praises to the Lord, Selah 33to him who rides in the heavens, the ancient heavens; behold, he sends out his voice, his mighty voice. 34Ascribe power to God, whose majesty is over Israel, and whose power is in the skies. 35Awesome is God from hisn sanctuary; the God of Israel—he is the one who gives power and strength to his people. Blessed be God! ▤

n Septuagint; Hebrew your

Eph 3:20-21  Now to him who is able to do far more abundantly than all that we ask or think, according to the power at work within us, 21to him be glory in the church and in Christ Jesus throughout all generations, forever and ever. Amen. ▤

Rev 19:1  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, … ▤

Here power is ascribed to God (cf. Ps 68:34 ↑). The implication is that ultimate power belongs to God.

- Acknowledge God’s might:

Isa 33:13  Hear, you who are far off, what I have done; and you who are near, acknowledge my might. ▤

God’s wisdom and knowledge

See also:

- God’s Knowledge and Wisdom

Rom 11:33-34, 36b  Oh, the depth of the riches and wisdom and knowledge of God! How unsearchable are his judgments and how inscrutable his ways! 34“For who has known the mind of the Lord, or who has been his counselor?” ▤  … 36… To him be glory forever. Amen. ▤

The rhetorical questions in v. 34 underline that God’s mind and wisdom far surpass that of anyone else.

Rom 16:27  … to the only wise God be glory forevermore through Jesus Christ! Amen. ▤

Dan 2:20  Daniel answered and said: “Blessed be the name of God forever and ever, to whom belong wisdom and might. ▤

Rev 7:11-12  And all the angels were standing around the throne and around the elders and the four living creatures, and they fell on their faces before the throne and worshiped God, 12saying, “Amen! Blessing and glory and wisdom and thanksgiving and honor and power and might be to our God forever and ever! Amen.” ▤

Wisdom, along with the other attributes mentioned, is being ascribed to God – such things “belong to our God” (CEV, GNT, NCV, NLT).

Ps 92:5  How great are your works, O LORD! Your thoughts are very deep! ▤

The subsequent verses (vv. 1-4) speak of thanksgiving, praise and rejoicing, suggesting that this also is spoken in praise.

God’s “name”

See also:

- Ps 105:3 ⇓

- Addendum: God’s ‘Name’

- God’s “name” is praised and blessed

Note that references to God’s “name” are synonymous with God himself. As such, references to attributes of his “name” for which it should be exalted, are effectively speaking of attributes of God for which he should be exalted.

Neh 9:5b  Blessed be your glorious name, which is exalted above all blessing and praise. ▤

Ps 29:2  Ascribe to the LORD the glory due his name; worship the LORD in the splendor of holiness.o ▤

o Or in holy attire

Ps 66:2  … sing the glory of his name; give to him glorious praise! ▤

The psalmist calls us to sing about the glory of God’s name (cf. CEV, NCV, NLT).

Ps 99:3  Let them praise your great and awesome name! Holy is he! ▤

Ps 148:13  Let them praise the name of the LORD, for his name alone is exalted; his majesty is above earth and heaven. ▤

Ps 30:4  Sing praises to the LORD, O you his saints, and give thanks to his holy name.p ▤

p Hebrew to the memorial of his holiness (see Exodus 3:15)

Ps 89:12  The north and the south, you have created them; Tabor and Hermon joyously praise your name. ▤

- Give thanks to God that “his Name” is near:

Ps 75:1  We give thanks to you, O God; we give thanks, for your name is near. Weq recount your wondrous deeds. ▤

q Hebrew They

The psalmist effectively gives thanks that God himself (cf. CEV, NCV, NLT) is near, as evidenced by his wonderful deeds.

Pray for persecuted Christians

Section B

Aspects of God’s Character

Section Jumps

- God’s holiness

- God’s steadfast love . . .

- . . . along with God’s faithfulness

- God’s righteousness and justness

- God’s mercy

- God’s goodness

God’s holiness

See also:

- [God’s] Holiness

God’s holiness – in which he is set apart from all others in his purity and righteousness – should evoke awe, praise and worship.

Ps 71:22  I will also praise you with the harp for your faithfulness, O my God; I will sing praises to you with the lyre, O Holy One of Israel. ▤

“O Holy One of Israel” suggests that God’s holiness is at least partly in view in the aforementioned praise.

Ps 97:12  Rejoice in the LORD, O you righteous, and give thanks to his holy name! ▤

Ps 99:3, 5, 9  Let them praise your great and awesome name! Holy is he! ▤  … 5Exalt the LORD our God; worship at his footstool! Holy is he! ▤  … 9Exalt the LORD our God, and worship at his holy mountain; for the LORD our God is holy! ▤

Rev 4:8  And the four living creatures, each of them with six wings, are full of eyes all around and within, and day and night they never cease to say, “Holy, holy, holy, is the Lord God Almighty, who was and is and is to come!” ▤

Rev 15:4  Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed. ▤

2Chr 20:21  And when he had taken counsel with the people, he appointed those who were to sing to the LORD and praise him in holy attire, as they went before the army, and say, “Give thanks to the LORD, for his steadfast love endures forever.” ▤

It is debatable as to whether “holy attire” refers to God’s holiness (cf. CEV, NCV, NIV, NKJV, NLT) – which would make the verse relevant to this subsection – or to the priests’ holy garments (cf. AMP, GNT).

- Glory in God’s holy name:

Ps 105:3  Glory in his holy name; let the hearts of those who seek the LORD rejoice! ▤

We are to glory or exult in God’s holy name (cf. NLT), rejoicing and being glad that we belong to him (cf. GNT, NCV).

God’s steadfast love . . .

See also:

- [God’s] Love

Ps 31:7-8, 21  I will rejoice and be glad in your steadfast love, because you have seen my affliction; you have known the distress of my soul, 8and you have not delivered me into the hand of the enemy; you have set my feet in a broad place. ▤  … 21Blessed be the LORD, for he has wondrously shown his steadfast love to me when I was in a besieged city. ▤

Ps 36:7  How precious is your steadfast love, O God! The children of mankind take refuge in the shadow of your wings. ▤

Ps 63:3  Because your steadfast love is better than life, my lips will praise you. ▤

Ps 59:16-17  But I will sing of your strength; I will sing aloud of your steadfast love in the morning. For you have been to me a fortress and a refuge in the day of my distress. 17O my Strength, I will sing praises to you, for you, O God, are my fortress, the God who shows me steadfast love. ▤

Ps 86:12-13  I give thanks to you, O Lord my God, with my whole heart, and I will glorify your name forever. 13For great is your steadfast love toward me; you have delivered my soul from the depths of Sheol. ▤

Ps 107:1, 8  Oh give thanks to the LORD, for he is good, for his steadfast love endures forever! ▤  … 8Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! ▤

Ps 136:1-3, 26  Give thanks to the LORD, for he is good, for his steadfast love endures forever. 2Give thanks to the God of gods, for his steadfast love endures forever. 3Give thanks to the Lord of lords, for his steadfast love endures forever; ▤  … 26Give thanks to the God of heaven, for his steadfast love endures forever. ▤

The refrain “his love endures forever” is repeated in each of this psalm’s 26 verses. It is likewise used as a refrain in 118:1-4.

Ezra 7:27-28a  Blessed be the LORD, the God of our fathers, who put such a thing as this into the heart of the king, to beautify the house of the LORD that is in Jerusalem, 28and who extended to me his steadfast love before the king and his counselors, and before all the king’s mighty officers. ▤

. . . along with God’s faithfulness

See also:

- [God’s] Faithfulness

God’s love and faithfulness are often spoken of together in the OT, usually in the context of praise to God, as shown in a number of the passages here.

Ps 57:9-10  I will give thanks to you, O Lord, among the peoples; I will sing praises to you among the nations. 10For your steadfast love is great to the heavens, your faithfulness to the clouds. ▤

Ps 89:1-2, 5, 8  I will sing of the steadfast love of the LORD, forever; with my mouth I will make known your faithfulness to all generations. 2For I said, “Steadfast love will be built up forever; in the heavens you will establish your faithfulness.” ▤  … 5Let the heavens praise your wonders, O LORD, your faithfulness in the assembly of the holy ones! ▤  … 8O LORD God of hosts, who is mighty as you are, O LORD, with your faithfulness all around you? ▤

Verse 2a speaks of God’s steadfast love being established to last forever.

Ps 92:1-2  It is good to give thanks to the LORD, to sing praises to your name, O Most High; 2to declare your steadfast love in the morning, and your faithfulness by night, … ▤

Ps 100:4-5  Enter his gates with thanksgiving, and his courts with praise! Give thanks to him; bless his name! 5For the LORD is good; his steadfast love endures forever, and his faithfulness to all generations. ▤

Ps 115:1  Not to us, O LORD, not to us, but to your name give glory, for the sake of your steadfast love and your faithfulness! ▤

Ps 117:1-2  Praise the LORD, all nations! Extol him, all peoples! 2For great is his steadfast love toward us, and the faithfulness of the LORD endures forever. Praise the LORD! ▤

Ps 138:2  I bow down toward your holy temple and give thanks to your name for your steadfast love and your faithfulness, for you have exalted above all things your name and your word.r ▤

r Or you have exalted your word above all your name

David speaks of God demonstrating his love and faithfulness in helping David, by which he had exalted above all things his name and his word or promises.

Isa 25:1  O LORD, you are my God; I will exalt you; I will praise your name, for you have done wonderful things, plans formed of old, faithful and sure. ▤

Isa 38:19  The living, the living, he thanks you, as I do this day; the father makes known to the children your faithfulness. ▤

Gen 24:27  … and said, “Blessed be the LORD, the God of my master Abraham, who has not forsaken his steadfast love and his faithfulness toward my master. As for me, the LORD has led me in the way to the house of my master’s kinsmen.” ▤

1Ki 8:15, 56  And he said, “Blessed be the LORD, the God of Israel, who with his hand has fulfilled what he promised with his mouth to David my father, saying, ▤  … 56“Blessed be the LORD who has given rest to his people Israel, according to all that he promised. Not one word has failed of all his good promise, which he spoke by Moses his servant. ▤

God’s faithfulness is exemplified by him faithfully keeping his promises, for which Solomon blesses him.

- Request that God’s name be given glory because of his love and faithfulness:

Ps 115:1  Not to us, O LORD, not to us, but to your name give glory, for the sake of your steadfast love and your faithfulness! ▤

God’s righteousness and justness

See also:

- [God’s] Righteousness and Justice

- God’s Judgment Is Just

- God’s judgments

Judg 5:11a  To the sound of musicianss at the watering places, there they repeat the righteous triumphs of the LORD, the righteous triumphs of his villagers in Israel. ▤

s Or archers; the meaning of the Hebrew word is uncertain

Job 36:3  I will get my knowledge from afar and ascribe righteousness to my Maker. ▤

Ps 7:17  I will give to the LORD the thanks due to his righteousness, and I will sing praise to the name of the LORD, the Most High. ▤

Ps 71:15-16, 24  My mouth will tell of your righteous acts, of your deeds of salvation all the day, for their number is past my knowledge. 16With the mighty deeds of the Lord GOD I will come; I will remind them of your righteousness, yours alone. ▤  … 24And my tongue will talk of your righteous help all the day long, for they have been put to shame and disappointed who sought to do me hurt. ▤

Ps 145:7  They shall pour forth the fame of your abundant goodness and shall sing aloud of your righteousness. ▤

Isa 24:16a  From the ends of the earth we hear songs of praise, of glory to the Righteous One. ▤

Ps 101:1  I will sing of steadfast love and justice; to you, O LORD, I will make music. ▤

Dan 4:37  Now I, Nebuchadnezzar, praise and extol and honor the King of heaven, for all his works are right and his ways are just; and those who walk in pride he is able to humble. ▤

Rev 15:3  And they sing the song of Moses, the servantt of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!u ▤

t Greek bondservant

u Some manuscripts the ages

God’s mercy

See also:

- [God’s] Mercy

Ps 103:2-5  Bless the LORD, O my soul, and forget not all his benefits, 3who forgives all your iniquity, who heals all your diseases, 4who redeems your life from the pit, who crowns you with steadfast love and mercy, 5who satisfies you with good so that your youth is renewed like the eagle’s. ▤

Rom 15:8-11  For I tell you that Christ became a servant to the circumcised to show God’s truthfulness, in order to confirm the promises given to the patriarchs, 9and in order that the Gentiles might glorify God for his mercy. As it is written, “Therefore I will praise you among the Gentiles, and sing to your name.” 10And again it is said, “Rejoice, O Gentiles, with his people.” 11And again, “Praise the Lord, all you Gentiles, and let all the peoples extol him.” ▤

Christ’s ministry to the Jews confirmed God’s promises to the patriarchs (v. 8) which included promises of blessings for all nations, including that of salvation through the Messiah. So the Gentiles can now glorify God for his mercy (v. 9a), praising him and rejoicing with the Jews over the fulfillment of such promises (vv. 9b-11).

1Pet 1:3  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, … ▤

2Cor 1:3-4  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, 4who comforts us in all our affliction, so that we may be able to comfort those who are in any affliction, with the comfort with which we ourselves are comforted by God. ▤

God’s mercy is often manifested in comforting his people, as reflected in the following verse. As such, God’s comfort is another reason to exalt him, in conjunction with his mercy and compassion (cf. Isa 49:13 ↓).

Isa 49:13  Sing for joy, O heavens, and exult, O earth; break forth, O mountains, into singing! For the LORD has comforted his people and will have compassion on his afflicted. ▤

God’s goodness

See also:

- [God’s] Benevolence

Ps 54:6  With a freewill offering I will sacrifice to you; I will give thanks to your name, O LORD, for it is good. ▤

Ps 106:1  Praise the LORD! Oh give thanks to the LORD, for he is good, for his steadfast love endures forever! ▤

Note that the second exclamation (cf. Ps 136:1 ↓; 2Chr 5:13 ↓) occurs verbatim in 1 Chronicles 16:24, Psalm 107:1 and Psalm 118:1, 29.

Ps 135:3  Praise the LORD, for the LORD is good; sing to his name, for it is pleasant!v ▤

v Or for he is beautiful

Ps 136:1  Give thanks to the LORD, for he is good, for his steadfast love endures forever. ▤

2Chr 5:13  … and it was the duty of the trumpeters and singers to make themselves heard in unison in praise and thanksgiving to the LORD), and when the song was raised, with trumpets and cymbals and other musical instruments, in praise to the LORD, “For he is good, for his steadfast love endures forever,” the house, the house of the LORD, was filled with a cloud, … ▤

2Chr 6:41  And now arise, O LORD God, and go to your resting place, you and the ark of your might. Let your priests, O LORD God, be clothed with salvation, and let your saints rejoice in your goodness. ▤

Ps 145:7  They shall pour forth the fame of your abundant goodness and shall sing aloud of your righteousness. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

What God Does in the World

Section Jumps

- God’s deeds in general

- God’s creative work

- God’s provision of water and food . . .

- . . . in which one should rejoice

- God’s reign

- God’s word . . .

- . . . and the spreading of the gospel

- God’s judgments

God’s deeds in general

See also:

- Ps 136:3-4 ⇓

- Jesus’ deeds led people to glorify God

- . . . God’s power; . . .

- God’s great deeds for his people

- Worship God for his marvelous deeds – including his creation of everything

Job 36:24  Remember to extol his work, of which men have sung. ▤

Ps 26:6-7  I wash my hands in innocence and go around your altar, O LORD, 7proclaiming thanksgiving aloud, and telling all your wondrous deeds. ▤

Ps 66:3-4  Say to God, “How awesome are your deeds! So great is your power that your enemies come cringing to you. 4All the earth worships you and sings praises to you; they sing praises to your name.” Selah ▤

Ps 72:18  Blessed be the LORD, the God of Israel, who alone does wondrous things. ▤

Ps 92:4-5  For you, O LORD, have made me glad by your work; at the works of your hands I sing for joy. 5How great are your works, O LORD! Your thoughts are very deep! ▤

Ps 86:8-10  There is none like you among the gods, O Lord, nor are there any works like yours. 9All the nations you have made shall come and worship before you, O Lord, and shall glorify your name. 10For you are great and do wondrous things; you alone are God. ▤

Ps 138:5  … and they shall sing of the ways of the LORD, for great is the glory of the LORD. ▤

Isa 12:4-5  And you will say in that day: “Give thanks to the LORD, call upon his name, make known his deeds among the peoples, proclaim that his name is exalted. 5“Sing praises to the LORD, for he has done gloriously; let this be made knownw in all the earth. ▤

w Or this is made known

Isa 25:1  O LORD, you are my God; I will exalt you; I will praise your name, for you have done wonderful things, plans formed of old, faithful and sure. ▤

Rev 15:3-4  And they sing the song of Moses, the servantx of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!y 4Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed.” ▤

x Greek bondservant

y Some manuscripts the ages

Verse 4 may well have in view people bringing glory to God because he is holy as shown by his deeds (v. 3), his “righteous acts” (v. 4).

Luke 19:37-38  As he was drawing near—already on the way down the Mount of Olives—the whole multitude of his disciples began to rejoice and praise God with a loud voice for all the mighty works that they had seen, 38saying, “Blessed is the King who comes in the name of the Lord! Peace in heaven and glory in the highest!” ▤

God’s creative work

See also:

- God Made All Things

Rev 4:11  “Worthy are you, our Lord and God, to receive glory and honor and power, for you created all things, and by your will they existed and were created.” ▤

Neh 9:5b-6  Blessed be your glorious name, which is exalted above all blessing and praise. 6 z “You are the LORD, you alone. You have made heaven, the heaven of heavens, with all their host, the earth and all that is on it, the seas and all that is in them; and you preserve all of them; and the host of heaven worships you. ▤

z Septuagint adds And Ezra said

Ps 136:3-9  Give thanks to the Lord of lords, for his steadfast love endures forever; 4to him who alone does great wonders, for his steadfast love endures forever; 5to him who by understanding made the heavens, for his steadfast love endures forever; 6to him who spread out the earth above the waters, for his steadfast love endures forever; 7to him who made the great lights, for his steadfast love endures forever; 8the sun to rule over the day, for his steadfast love endures forever; 9the moon and stars to rule over the night, for his steadfast love endures forever; … ▤

Ps 148:2-6  Praise him, all his angels; praise him, all his hosts! 3Praise him, sun and moon, praise him, all you shining stars! 4Praise him, you highest heavens, and you waters above the heavens! 5Let them praise the name of the LORD! For he commanded and they were created. 6And he established them forever and ever; he gave a decree, and it shall not pass away.a ▤

a Or it shall not be transgressed

Ps 95:2, 5-6  Let us come into his presence with thanksgiving; let us make a joyful noise to him with songs of praise! ▤  … 5The sea is his, for he made it, and his hands formed the dry land. 6Oh come, let us worship and bow down; let us kneel before the LORD, our Maker! ▤

Note that the title “our Maker” may refer to God as the creator of the nation Israel, rather than actually to him as the creator of their beings.

Ps 71:6  Upon you I have leaned from before my birth; you are he who took me from my mother’s womb. My praise is continually of you. ▤

Ps 139:13-14  For you formed my inward parts; you knitted me together in my mother’s womb. 14I praise you, for I am fearfully and wonderfully made.b Wonderful are your works; my soul knows it very well. ▤

b Or for I am fearfully set apart

The phrase “your works” (v. 14b) is probably primarily at least a reference to God’s works of creation.

Ps 145:10  All your works shall give thanks to you, O LORD, and all your saints shall bless you! ▤

All that God has made will give thanks to him. The fact that he created them may well be primarily in view as the reason for giving thanks.

Rom 11:36  For from him and through him and to him are all things. To him be glory forever. Amen. ▤

In this context “through him” either indicates that all things are created through him – in which case it ties in very closely with the preceding phrase “from him” – or that all things continue to exist through him.

Ps 65:8b  You make the going out of the morning and the evening to shout for joy. ▤

This suggests that God’s working of morning and evening give reason to rejoice.

- Wisdom’s rejoicing over God’s creation:

Prov 8:30-31  [Wisdom:] … then I was beside him, like a master workman, and I was daily hisc delight, rejoicing before him always, 31rejoicing in his inhabited world and delighting in the children of man. ▤

c Or daily filled with

Wisdom is here personified and portrayed as delighting and rejoicing over God’s creation while participating in its formation.

God’s provision of water and food . . .

See also:

- God’s provision of rain and food is abundant . . .

- . . . God’s provision satisfies his creation

- God Meets His People’s Needs

Ps 147:7-9  Sing to the LORD with thanksgiving; make melody to our God on the lyre! 8He covers the heavens with clouds; he prepares rain for the earth; he makes grass grow on the hills. 9He gives to the beasts their food, and to the young ravens that cry. ▤

Ps 136:25-26  … [It is] he who gives food to all flesh, for his steadfast love endures forever. 26Give thanks to the God of heaven, for his steadfast love endures forever. ▤

Ps 107:4-6, 8-9  Some wandered in desert wastes, finding no way to a city to dwell in; 5hungry and thirsty, their soul fainted within them. 6Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. ▤  … 8Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! 9For he satisfies the longing soul, and the hungry soul he fills with good things. ▤

Isa 43:20-21  The wild beasts will honor me, the jackals and the ostriches, for I give water in the wilderness, rivers in the desert, to give drink to my chosen people, 21the people whom I formed for myself that they might declare my praise. ▤

For comment, see Isa 43:20-21 – under Note: God has formed his people to bring himself praise and honor.

Joel 2:26  You shall eat in plenty and be satisfied, and praise the name of the LORD your God, who has dealt wondrously with you. And my people shall never again be put to shame. ▤

Mark 8:6  And he directed the crowd to sit down on the ground. And he took the seven loaves, and having given thanks, he broke them and gave them to his disciples to set before the people; and they set them before the crowd. ▤

Luke 22:17, 19  And he took a cup, and when he had given thanks he said, “Take this, and divide it among yourselves. ▤  … 19And he took bread, and when he had given thanks, he broke it and gave it to them, saying, “This is my body, which is given for you. Do this in remembrance of me.” ▤

Rom 14:6  The one who observes the day, observes it in honor of the Lord. The one who eats, eats in honor of the Lord, since he gives thanks to God, while the one who abstains, abstains in honor of the Lord and gives thanks to God. ▤

Irrespective of what foods one considers appropriate to eat or not to eat, one should give thanks to God for that which one does eat.

1Cor 10:30  If I partake with thankfulness, why am I denounced because of that for which I give thanks? ▤

The reference is to food that had been previously offered to idols (cf. v. 28).

1Tim 4:3-5  … who forbid marriage and require abstinence from foods that God created to be received with thanksgiving by those who believe and know the truth. 4For everything created by God is good, and nothing is to be rejected if it is received with thanksgiving, 5for it is made holy by the word of God and prayer. ▤

Any food that is received with thanksgiving is holy and acceptable to God, and so the eating of it is also acceptable to him. In v. 5 “prayer” may well refer to saying grace before meals, and possibly “the word of God” may then denote Scripture used in the grace. The “word of God” has also been interpreted as referring to teaching in Scripture regarding food, and even as an allusion to God’s creative word.

. . . in which one should rejoice

Joel 2:23-24  Be glad, O children of Zion, and rejoice in the LORD your God, for he has given the early rain for your vindication; he has poured down for you abundant rain, the early and the latter rain, as before. 24“The threshing floors shall be full of grain; the vats shall overflow with wine and oil. ▤

Deut 12:7  And there you shall eat before the LORD your God, and you shall rejoice, you and your households, in all that you undertake, in which the LORD your God has blessed you. ▤

The Israelites were to rejoice in everything they had worked for, because God had blessed them in their work in obtaining food (cf. Deut 16:15 ↓).

Deut 16:13-15  You shall keep the Feast of Booths seven days, when you have gathered in the produce from your threshing floor and your winepress. 14You shall rejoice in your feast, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, the Levite, the sojourner, the fatherless, and the widow who are within your towns. 15For seven days you shall keep the feast to the LORD your God at the place that the LORD will choose, because the LORD your God will bless you in all your produce and in all the work of your hands, so that you will be altogether joyful. ▤

The Feast of Booths was in part to celebrate the fruit harvest before God, rejoicing in and acknowledging God’s provision.

Deut 26:9-11  And he brought us into this place and gave us this land, a land flowing with milk and honey. 10And behold, now I bring the first of the fruit of the ground, which you, O LORD, have given me.’ And you shall set it down before the LORD your God and worship before the LORD your God. 11And you shall rejoice in all the good that the LORD your God has given to you and to your house, you, and the Levite, and the sojourner who is among you. ▤

Jer 31:12  They shall come and sing aloud on the height of Zion, and they shall be radiant over the goodness of the LORD, over the grain, the wine, and the oil, and over the young of the flock and the herd; their life shall be like a watered garden, and they shall languish no more. ▤

Such radiance is indicative of great joy.

- Bless God for good land that produces food:

Deut 8:10  And you shall eat and be full, and you shall bless the LORD your God for the good land he has given you. ▤

God’s reign

See also:

- 7. God’s Sovereignty

1Chr 29:11-13  Yours, O LORD, is the greatness and the power and the glory and the victory and the majesty, for all that is in the heavens and in the earth is yours. Yours is the kingdom, O LORD, and you are exalted as head above all. 12Both riches and honor come from you, and you rule over all. In your hand are power and might, and in your hand it is to make great and to give strength to all. 13And now we thank you, our God, and praise your glorious name. ▤

Job 1:20-21  Then Job arose and tore his robe and shaved his head and fell on the ground and worshiped. 21And he said, “Naked I came from my mother’s womb, and naked shall I return. The LORD gave, and the LORD has taken away; blessed be the name of the LORD.” ▤

In his incredible anguish, Job blesses God for his sovereignty displayed in Job’s circumstances (v. 21); one of the most riveting verses in the Bible.

Ps 47:1-2, 7-9  Clap your hands, all peoples! Shout to God with loud songs of joy! 2For the LORD, the Most High, is to be feared, a great king over all the earth. ▤  … 7For God is the King of all the earth; sing praises with a psalm!d 8God reigns over the nations; God sits on his holy throne. 9The princes of the peoples gather as the people of the God of Abraham. For the shields of the earth belong to God; he is highly exalted! ▤

d Hebrew maskil

Verse 9 speaks of the leaders of the earth (cf. NCV, NIV, NLT) and/or their weapons/power as belonging to God, emphatically affirming his reign.

Ps 67:4  Let the nations be glad and sing for joy, for you judge the peoples with equity and guide the nations upon earth. Selah ▤

Rejoice in and exalt God not just because he reigns supreme but, as indicated here, also because of how he reigns.

Ps 136:2-3  Give thanks to the God of gods, for his steadfast love endures forever. 3Give thanks to the Lord of lords, for his steadfast love endures forever; … ▤

This implies that as God is sovereign over all other authorities, we should give thanks to him – thanking him for such things as all he does and all we have within and because of his reign.

Ps 145:1, 10-13a  I will extol you, my God and King, and bless your name forever and ever. ▤  … 10All your works shall give thanks to you, O LORD, and all your saints shall bless you! 11They shall speak of the glory of your kingdom and tell of your power, 12to make known to the children of man youre mighty deeds, and the glorious splendor of your kingdom. 13Your kingdom is an everlasting kingdom, and your dominion endures throughout all generations. ▤

e Hebrew his; also next line

Note that this shows that the realm of God’s kingdom includes the world, in which are seen many of his mighty acts.

Ps 146:10  The LORD will reign forever, your God, O Zion, to all generations. Praise the LORD! ▤

Ps 149:2  Let Israel be glad in his Maker; let the children of Zion rejoice in their King! ▤

Dan 4:34-35  At the end of the days I, Nebuchadnezzar, lifted my eyes to heaven, and my reason returned to me, and I blessed the Most High, and praised and honored him who lives forever, for his dominion is an everlasting dominion, and his kingdom endures from generation to generation; 35all the inhabitants of the earth are accounted as nothing, and he does according to his will among the host of heaven and among the inhabitants of the earth; and none can stay his hand or say to him, “What have you done?” ▤

1Tim 6:15-16  … which he will display at the proper time—he who is the blessed and only Sovereign, the King of kings and Lord of lords, 16who alone has immortality, who dwells in unapproachable light, whom no one has ever seen or can see. To him be honor and eternal dominion. Amen. ▤

1Pet 5:11  To him be the dominion forever and ever. Amen. ▤

Jude 1:25  … to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

Rev 11:15-17  Then the seventh angel blew his trumpet, and there were loud voices in heaven, saying, “The kingdom of the world has become the kingdom of our Lord and of his Christ, and he shall reign forever and ever.” 16And the twenty-four elders who sit on their thrones before God fell on their faces and worshiped God, 17saying, “We give thanks to you, Lord God Almighty, who is and who was, for you have taken your great power and begun to reign. ▤

For comment, see Rev 11:15-17 – under God will impose his absolute rule on all.

Rev 19:6  Then I heard what seemed to be the voice of a great multitude, like the roar of many waters and like the sound of mighty peals of thunder, crying out, “Hallelujah! For the Lord our God the Almighty reigns. ▤

1Chr 16:31  Let the heavens be glad, and let the earth rejoice, and let them say among the nations, “The LORD reigns!” ▤

Ps 97:1  The LORD reigns, let the earth rejoice; let the many coastlands be glad! ▤

- Exalt him as your God:

Ps 118:28  You are my God, and I will give thanks to you; you are my God; I will extol you. ▤

Similarly Exodus 15:2 says, “… this is my God, and I will praise him, my father’s God, and I will exalt him.”

God’s word . . .

See also:

- 8. God’s Word

- Delight in God’s commands

- Take comfort in God’s word and delight in it

Ps 56:4, 10  In God, whose word I praise, in God I trust; I shall not be afraid. What can flesh do to me? ▤  … 10In God, whose word I praise, in the LORD, whose word I praise, … ▤

Ps 119:48, 54, 62, 111, 162, 164, 171-172  I will lift up my hands toward your commandments, which I love, and I will meditate on your statutes. ▤  … 54Your statutes have been my songs in the house of my sojourning. ▤  … 62At midnight I rise to praise you, because of your righteous rules. ▤  … 111Your testimonies are my heritage forever, for they are the joy of my heart. ▤  … 162I rejoice at your word like one who finds great spoil. ▤  … 164Seven times a day I praise you for your righteous rules. ▤  … 171My lips will pour forth praise, for you teach me your statutes. 172My tongue will sing of your word, for all your commandments are right. ▤

Characteristically, joy and rejoicing (vv. 111, 162) accompany praise. In v. 48, the expression “I will lift up my hands towards” may be indicative of praise (cf. NCV), or similarly respect (cf. GNT, CEV).

Ps 138:4  All the kings of the earth shall give you thanks, O LORD, for they have heard the words of your mouth, … ▤

The “words of your mouth” probably refers to God’s promises (cf. AMP, CEV, GNT, NIrV).

Acts 13:47-48  For so the Lord has commanded us, saying, “‘I have made you a light for the Gentiles, that you may bring salvation to the ends of the earth.’” 48And when the Gentiles heard this, they began rejoicing and glorifying the word of the Lord, and as many as were appointed to eternal life believed. ▤

. . . and the spreading of the gospel

See also:

- Acts 13:47-48 ⇑

- The gospel has spread far and wide

Acts 11:12-18  And the Spirit told me to go with them, making no distinction. These six brothers also accompanied me, and we entered the man’s house. 13And he told us how he had seen the angel stand in his house and say, ‘Send to Joppa and bring Simon who is called Peter; 14he will declare to you a message by which you will be saved, you and all your household.’ 15As I began to speak, the Holy Spirit fell on them just as on us at the beginning. 16And I remembered the word of the Lord, how he said, ‘John baptized with water, but you will be baptized with the Holy Spirit.’ 17If then God gave the same gift to them as he gave to us when we believed in the Lord Jesus Christ, who was I that I could stand in God’s way?” 18When they heard these things they fell silent. And they glorified God, saying, “Then to the Gentiles also God has granted repentance that leads to life.” ▤

Note that glorifying of God for the extension of salvation to the Gentiles is also apparent in 13:47-48 in the previous subsection and 21:19-20a below.

Acts 21:19-20a  After greeting them, he related one by one the things that God had done among the Gentiles through his ministry. 20And when they heard it, they glorified God. ▤

2Cor 2:14  But thanks be to God, who in Christ always leads us in triumphal procession, and through us spreads the fragrance of the knowledge of him everywhere. ▤

Paul alludes to the practice of victorious Roman generals leading their soldiers and captives in a triumphant procession, where the air was filled with sweet aroma, to portray God triumphantly spreading the gospel through him in Christ.

2Cor 4:15  For it is all for your sake, so that as grace extends to more and more people it may increase thanksgiving, to the glory of God. ▤

Paul speaks of God’s grace producing great thanksgiving, as it touches the lives of more and more people in bringing salvation through the gospel.

Phil 1:18a  What then? Only that in every way, whether in pretense or in truth, Christ is proclaimed, and in that I rejoice. ▤

1Thes 2:13  And we also thank God constantlyf for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

f Or without ceasing

Rom 6:17  But thanks be to God, that you who were once slaves of sin have become obedient from the heart to the standard of teaching to which you were committed, … ▤

Here Paul appears to be giving thanks to God for the Roman believers’ adherence to Christian teaching, subsequent to their conversion.

God’s judgments

See also:

- 10. God’s Judgment

The following verses largely speak of exalting God for his judgments because of their justice and/or their awesomeness.

Ps 9:2-4  I will be glad and exult in you; I will sing praise to your name, O Most High. 3When my enemies turn back, they stumble and perish beforeg your presence. 4For you have maintained my just cause; you have sat on the throne, giving righteous judgment. ▤

g Or because of

Ps 67:4-5  Let the nations be glad and sing for joy, for you judge the peoples with equity and guide the nations upon earth. Selah 5Let the peoples praise you, O God; let all the peoples praise you! ▤

Ps 76:8-10  From the heavens you uttered judgment; the earth feared and was still, 9when God arose to establish judgment, to save all the humble of the earth. Selah 10Surely the wrath of man shall praise you; the remnanth of wrath you will put on like a belt. ▤

h Or extremity

The meaning of the Hebrew in v. 10 is unclear. Quite possibly the first clause is meaning that God’s judgment (v. 9) against “the wrath of man” will bring him praise (cf. GNT, NRSV).

Ps 96:10-13  Say among the nations, “The LORD reigns! Yes, the world is established; it shall never be moved; he will judge the peoples with equity.” 11Let the heavens be glad, and let the earth rejoice; let the sea roar, and all that fills it; 12let the field exult, and everything in it! Then shall all the trees of the forest sing for joy 13before the LORD, for he comes, for he comes to judge the earth. He will judge the world in righteousness, and the peoples in his faithfulness. ▤

Here and in 98:8-9 immediately below, creation is poetically called upon to rejoice and sing because of God’s righteous judgment. The implication is that all people everywhere should rejoice and sing as such.

Ps 98:8-9  Let the rivers clap their hands; let the hills sing for joy together 9before the LORD, for he comes to judge the earth. He will judge the world with righteousness, and the peoples with equity. ▤

Ps 48:11  Let Mount Zion be glad! Let the daughters of Judah rejoice because of your judgments! ▤

Rev 14:7  And he said with a loud voice, “Fear God and give him glory, because the hour of his judgment has come, and worship him who made heaven and earth, the sea and the springs of water.” ▤

Rev 19:1-3  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, 2for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”i 3Once more they cried out, “Hallelujah! The smoke from her goes up forever and ever.” ▤

i Greek bondservants; also verse 5

The “great prostitute” (v. 2) is “Babylon the great” (18:2), which is usually understood to represent either ancient Rome, ungodly world powers in general, or a future ungodly city of great influence.

Deut 32:43  “Rejoice with him, O heavens; bow down to him, all gods,j for he avenges the blood of his childrenk and takes vengeance on his adversaries. He repays those who hate himl and cleansesm his people’s land.”n ▤

j Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text Rejoice his people, O nations

k Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text servants

l Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text lacks He repays those who hate him

m Or atones for

n Septuagint, Vulgate; Hebrew his land his people

This and the following references do not refer explicitly to “judgment”, but they are obviously examples of God’s judgment and the joy and/or the glorifying of God that it inspires.

Isa 25:2-3  For you have made the city a heap, the fortified city a ruin; the foreigners’ palace is a city no more; it will never be rebuilt. 3Therefore strong peoples will glorify you; cities of ruthless nations will fear you. ▤

Rev 11:13  And at that hour there was a great earthquake, and a tenth of the city fell. Seven thousand people were killed in the earthquake, and the rest were terrified and gave glory to the God of heaven. ▤

Note that these survivors had been ungodly people. Commentators differ over whether their giving glory to God was an indication of genuine repentance.

Pray for persecuted Christians

Section D

What God Does for His People

Section Jumps

- God’s great deeds for his people

- God’s salvation through Jesus Christ and the associated blessings . . .

- . . . in which we should rejoice

- God’s deliverance from difficulties . . .

- . . . in which we should rejoice and exult

- God’s strength for his people

- Further things that God does for his people

See also:

- God’s steadfast love . . .

- . . . along with God’s faithfulness

- God’s mercy

- God’s goodness

God’s great deeds for his people

See also:

- God’s deeds in general

- God does many good and great things for his people

Deut 10:21  He is your praise. He is your God, who has done for you these great and terrifying things that your eyes have seen. ▤

Ps 66:4-5  All the earth worships you and sings praises to you; they sing praises to your name.” Selah 5Come and see what God has done: he is awesome in his deeds toward the children of man. ▤

Here and in 107:31-32 below, “the children of man” refers to people of God. Here the crossing of the Red Sea and possibly also the crossing of the Jordan are in view in particular (cf. v. 6).

Ps 107:31-32  Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! 32Let them extol him in the congregation of the people, and praise him in the assembly of the elders. ▤

Isa 63:7  I will recount the steadfast love of the LORD, the praises of the LORD, according to all that the LORD has granted us, and the great goodness to the house of Israel that he has granted them according to his compassion, according to the abundance of his steadfast love. ▤

Joel 2:21, 26  Fear not, O land; be glad and rejoice, for the LORD has done great things! ▤  … 26“You shall eat in plenty and be satisfied, and praise the name of the LORD your God, who has dealt wondrously with you. And my people shall never again be put to shame. ▤

Luke 1:46-49  And Mary said, “My soul magnifies the Lord, 47and my spirit rejoices in God my Savior, 48for he has looked on the humble estate of his servant. For behold, from now on all generations will call me blessed; 49for he who is mighty has done great things for me, and holy is his name. ▤

Ps 126:3  The LORD has done great things for us; we are glad. ▤

- The people’s rejoicing at God carry out something suddenly for his people:

2Chr 29:36  And Hezekiah and all the people rejoiced because God had prepared for the people, for the thing came about suddenly. ▤

The reference here is to the re-establishment of the service of the temple of the LORD (cf. v. 35).

God’s salvation through Jesus Christ and the associated blessings . . .

See also:

- 1Pet 1:3-5 ⇓

- 13. Salvation through Jesus Christ

- Always thank God for other Christians because of their faith and love

- Thank and praise God because of the service of other Christians

Note that salvation is not specifically mentioned in most of the following passages, but each passage does speak of at least one aspect of salvation.

Luke 1:68-69  Blessed be the Lord God of Israel, for he has visited and redeemed his people 69and has raised up a horn of salvation for us in the house of his servant David, … ▤

Luke 2:10-12, 16, 20  And the angel said to them, “Fear not, for behold, I bring you good news of great joy that will be for all the people. 11For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. 12And this will be a sign for you: you will find a baby wrapped in swaddling cloths and lying in a manger.” ▤  … 16And they went with haste and found Mary and Joseph, and the baby lying in a manger. ▤  … 20And the shepherds returned, glorifying and praising God for all they had heard and seen, as it had been told them. ▤

The fact that the shepherds found the child as they had been told (vv. 16, 20b) was a sign to them (v. 12) affirming the truth of the rest of the angel’s message (v. 11). As such they glorified and praised God for what had been made known to them concerning this savior (v. 20).

Rom 7:23-25a  … but I see in my members another law waging war against the law of my mind and making me captive to the law of sin that dwells in my members. 24Wretched man that I am! Who will deliver me from this body of death? 25Thanks be to God through Jesus Christ our Lord! ▤

For comment on “body of death” (v. 24), see Rom 7:23-25 – under Jesus Christ’s death sets us free from sin’s control . . ..

1Cor 15:54-57  When the perishable puts on the imperishable, and the mortal puts on immortality, then shall come to pass the saying that is written: “Death is swallowed up in victory.” 55“O death, where is your victory? O death, where is your sting?” 56The sting of death is sin, and the power of sin is the law. 57But thanks be to God, who gives us the victory through our Lord Jesus Christ. ▤

Death gets its “power to hurt” (GNT, NCV) from sin, which in turn is empowered by the law’s condemnation of people who commit sin (v. 56). But through Jesus Christ believers are given victory over death (vv. 54-55), a key aspect of salvation.

2Cor 9:15  Thanks be to God for his inexpressible gift! ▤

This “inexpressible gift” is most probably a reference to Jesus Christ, reflective of the salvation that comes through him.

Gal 1:3-5  Grace to you and peace from God our Father and the Lord Jesus Christ, 4who gave himself for our sins to deliver us from the present evil age, according to the will of our God and Father, 5to whom be the glory forever and ever. Amen. ▤

Eph 1:3-6, 13-14  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, who has blessed us in Christ with every spiritual blessing in the heavenly places, 4even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. In love 5he predestined uso for adoption as sons through Jesus Christ, according to the purpose of his will, 6to the praise of his glorious grace, with which he has blessed us in the Beloved. ▤  … 13In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, 14who is the guaranteep of our inheritance until we acquire possession of it,q to the praise of his glory. ▤

o Or before him in love, having predestined us

p Or down payment

q Or until God redeems his possession

The phrase “in the heavenly places” (v. 3) may be indicating that the blessings spoken of are ones that we will experience in the afterlife. Alternatively, the phrase is possibly emphasizing the heavenly and eternal dimension of spiritual blessings that we have now. Note that blessings associated with God’s salvation are prominent in this and the following verses.

Col 1:11-12  May you be strengthened with all power, according to his glorious might, for all endurance and patience with joy, 12giving thanksr to the Father, who has qualified yous to share in the inheritance of the saints in light. ▤

r Or patience, with joy giving thanks

s Some manuscripts us

Heb 12:28  Therefore let us be grateful for receiving a kingdom that cannot be shaken, and thus let us offer to God acceptable worship, with reverence and awe, … ▤

1Pet 2:9  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

Jude 1:24-25  Now to him who is able to keep you from stumbling and to present you blameless before the presence of his glory with great joy, 25to the only God, our Savior, through Jesus Christ our Lord, be glory, majesty, dominion, and authority, before all time and now and forever. Amen. ▤

. . . in which we should rejoice

See also:

- Luke 2:10 ⇑; Jude 1:24 ⇑

Zec 9:9  Rejoice greatly, O daughter of Zion! Shout aloud, O daughter of Jerusalem! Behold, your king is coming to you; righteous and having salvation is he, humble and mounted on a donkey, on a colt, the foal of a donkey. ▤

The people were called on to rejoice in view of the coming of the Messiah, who would bring salvation.

1Pet 1:3-6, 8-9  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. 6In this you rejoice, though now for a little while, if necessary, you have been grieved by various trials, ▤  … 8Though you have not seen him, you love him. Though you do not now see him, you believe in him and rejoice with joy that is inexpressible and filled with glory, 9obtaining the outcome of your faith, the salvation of your souls. ▤

Note that v. 3 speaks of how through Jesus Christ’s resurrection God has brought believers into a “living hope” (v. 3). This is a hope of such things as their own resurrection and inheritance (v. 4), which are aspects of the salvation to be consummated in “the last time” (v. 5).

Rom 5:11  More than that, we also rejoice in God through our Lord Jesus Christ, through whom we have now received reconciliation. ▤

The reason given for rejoicing here is our reconciliation with God, a key aspect of our salvation.

Luke 10:20  Nevertheless, do not rejoice in this, that the spirits are subject to you, but rejoice that your names are written in heaven. ▤

Rom 5:2  Through him we have also obtained access by faitht into this grace in which we stand, and weu rejoicev in hope of the glory of God. ▤

t Some manuscripts omit by faith

u Or let us; also verse 3

v Or boast; also verses 3, 11

The “hope of the glory of God” refers to the hope of “sharing God’s glory” (GNT, NCV, NLT).

- Future rejoicing and glorifying of God for the wedding of the lamb:

Rev 19:7  Let us rejoice and exult and give him the glory, for the marriage of the Lamb has come, and his Bride has made herself ready; … ▤

The bride represents God’s people, ready to be brought into a consummate relationship with Jesus Christ, the “Lamb”.

God’s deliverance from difficulties . . .

See also:

- God’s Saving of His People

- Determine and promise to praise and thank God for deliverance

- Praise and thank God when he answers prayer made in hard times

Ex 15:1-2  Then Moses and the people of Israel sang this song to the LORD, saying, “I will sing to the LORD, for he has triumphed gloriously; the horse and his riderw he has thrown into the sea. 2The LORD is my strength and my song, and he has become my salvation; this is my God, and I will praise him, my father’s God, and I will exalt him. ▤

w Or its chariot; also verse 21

The “horse and his rider” (v. 1b) refers to the enemy Egyptian forces.

Ps 18:46-49  The LORD lives, and blessed be my rock, and exalted be the God of my salvation— 47the God who gave me vengeance and subdued peoples under me, 48who delivered me from my enemies; yes, you exalted me above those who rose against me; you rescued me from the man of violence. 49For this I will praise you, O LORD, among the nations, and sing to your name. ▤

Ps 40:16  But may all who seek you rejoice and be glad in you; may those who love your salvation say continually, “Great is the LORD!” ▤

Ps 44:7-8  But you have saved us from our foes and have put to shame those who hate us. 8In God we have boasted continually, and we will give thanks to your name forever. Selah ▤

Ps 54:6-7  With a freewill offering I will sacrifice to you; I will give thanks to your name, O LORD, for it is good. 7For he has delivered me from every trouble, and my eye has looked in triumph on my enemies. ▤

Ps 56:12-13  I must perform my vows to you, O God; I will render thank offerings to you. 13For you have delivered my soul from death, yes, my feet from falling, that I may walk before God in the light of life. ▤

Ps 96:2  Sing to the LORD, bless his name; tell of his salvation from day to day. ▤

Ps 98:1  Oh sing to the LORD a new song, for he has done marvelous things! His right hand and his holy arm have worked salvation for him. ▤

Ps 107:18-22  … they loathed any kind of food, and they drew near to the gates of death. 19Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. 20He sent out his word and healed them, and delivered them from their destruction. 21Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! 22And let them offer sacrifices of thanksgiving, and tell of his deeds in songs of joy! ▤

This psalm contains cycles, each of which describe: hardship; cries to God for help; God’s deliverance; and calls to give thanks to God for his deliverance. A longer excerpt is included in Praise and thank God when he answers prayer made in hard times.

Isa 38:20  The LORD will save me, and we will play my music on stringed instruments all the days of our lives, at the house of the LORD. ▤

Isa 44:23  Sing, O heavens, for the LORD has done it; shout, O depths of the earth; break forth into singing, O mountains, O forest, and every tree in it! For the LORD has redeemed Jacob, and will be glorifiedx in Israel. ▤

x Or will display his beauty

Isa 51:3  For the LORD comforts Zion; he comforts all her waste places and makes her wilderness like Eden, her desert like the garden of the LORD; joy and gladness will be found in her, thanksgiving and the voice of song. ▤

The joy, gladness, thanksgiving and singing in Zion are undoubtedly focused on God in response to his comfort in restoring her.

Isa 52:9-10  Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. 10The LORD has bared his holy arm before the eyes of all the nations, and all the ends of the earth shall see the salvation of our God. ▤

Jer 20:13  Sing to the LORD; praise the LORD! For he has delivered the life of the needy from the hand of evildoers. ▤

Luke 5:24-25  But that you may know that the Son of Man has authority on earth to forgive sins”—he said to the man who was paralyzed—“I say to you, rise, pick up your bed and go home.” 25And immediately he rose up before them and picked up what he had been lying on and went home, glorifying God. ▤

Acts 3:6-8  But Peter said, “I have no silver and gold, but what I do have I give to you. In the name of Jesus Christ of Nazareth, rise up and walk!” 7And he took him by the right hand and raised him up, and immediately his feet and ankles were made strong. 8And leaping up he stood and began to walk, and entered the temple with them, walking and leaping and praising God. ▤

Acts 4:21-22  And when they had further threatened them, they let them go, finding no way to punish them, because of the people, for all were praising God for what had happened. 22For the man on whom this sign of healing was performed was more than forty years old. ▤

2Tim 4:18  The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

. . . in which we should rejoice and exult

See also:

- Ps 40:16 ⇑; Ps 107:21 ⇑

- Rejoice in God’s deliverance from hard times

Ex 18:9  And Jethro rejoiced for all the good that the LORD had done to Israel, in that he had delivered them out of the hand of the Egyptians. ▤

1Sam 2:1  And Hannah prayed and said, “My heart exults in the LORD; my strengthy is exalted in the LORD. My mouth derides my enemies, because I rejoice in your salvation. ▤

y Hebrew horn

Ps 5:11  But let all who take refuge in you rejoice; let them ever sing for joy, and spread your protection over them, that those who love your name may exult in you. ▤

God’s protection, effectively delivering from harm, gives good reason to rejoice.

Ps 21:1  O LORD, in your strength the king rejoices, and in your salvation how greatly he exults! ▤

Ps 35:9-10  Then my soul will rejoice in the LORD, exulting in his salvation. 10All my bones shall say, “O LORD, who is like you, delivering the poor from him who is too strong for him, the poor and needy from him who robs him?” ▤

Ps 63:9-11  But those who seek to destroy my life shall go down into the depths of the earth; 10they shall be given over to the power of the sword; they shall be a portion for jackals. 11But the king shall rejoice in God; all who swear by him shall exult, for the mouths of liars will be stopped. ▤

Ps 66:6  He turned the sea into dry land; they passed through the river on foot. There did we rejoice in him, … ▤

Ps 118:15-16, 24  Glad songs of salvation are in the tents of the righteous: “The right hand of the LORD does valiantly, 16the right hand of the LORD exalts, the right hand of the LORD does valiantly!” ▤  … 24This is the day that the LORD has made; let us rejoice and be glad in it. ▤

The expression “the LORD does valiantly” (vv. 15-16) and the resultant “day the LORD has made” (v. 24) speak of the “salvation” (v. 15a) that he had brought about for his people (cf. v. 21).

Ps 149:4-5  For the LORD takes pleasure in his people; he adorns the humble with salvation. 5Let the godly exult in glory; let them sing for joy on their beds. ▤

The “glory” (v. 5) is associated with the “salvation” that God has adorned them with (v. 4).

Isa 25:9  It will be said on that day, “Behold, this is our God; we have waited for him, that he might save us. This is the LORD; we have waited for him; let us be glad and rejoice in his salvation.” ▤

Isa 29:19-20  The meek shall obtain fresh joy in the LORD, and the poor among mankind shall exult in the Holy One of Israel. 20For the ruthless shall come to nothing and the scoffer cease, and all who watch to do evil shall be cut off, … ▤

This is taken from prophecies of future restoration for Israel.

Isa 61:10  I will greatly rejoice in the LORD; my soul shall exult in my God, for he has clothed me with the garments of salvation; he has covered me with the robe of righteousness, as a bridegroom decks himself like a priest with a beautiful headdress, and as a bride adorns herself with her jewels. ▤

Although a number of commentators think it is being used in its usual sense as speaking of living righteously, here “righteousness” may be referring to righting what is wrong. If this is the case, then “he has covered me with the robe of righteousness”, like the clause preceding it, also refers to God’s salvation.

Phil 1:18b-19  Yes, and I will rejoice, 19for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

God’s strength for his people

See also:

- Ps 21:1 ⇑

- 1Tim 1:12 ⇓

- God Strengthens His People

Ps 68:35  Awesome is God from hisz sanctuary; the God of Israel—he is the one who gives power and strength to his people. Blessed be God! ▤

z Septuagint; Hebrew your

1Pet 5:10-11  And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. 11To him be the dominion forever and ever. Amen. ▤

In apparent praise of God – for his strengthening (v. 10) – in v. 11 Peter ascribes dominion to God, acknowledging God’s sovereignty, and in a sense expressing the desire and/or belief that it will belong to God forever.

Ex 15:2  The LORD is my strength and my song, and he has become my salvation; this is my God, and I will praise him, my father’s God, and I will exalt him. ▤

The description of the LORD as “my strength and my song” appears to speak of the strength that God gives as leading to praise of him in song.

Ps 28:7  The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

David calls God “my strength” (cf. Ex 15:2a ↑; Ps 59:17 ↓; Hab 3:19 ↓; cf. Ps 81:1 ↓) for the strength of God’s people lies in God’s strength.

Ps 59:17  O my Strength, I will sing praises to you, for you, O God, are my fortress, the God who shows me steadfast love. ▤

Ps 81:1  Sing aloud to God our strength; shout for joy to the God of Jacob! ▤

Hab 3:18-19a  … yet I will rejoice in the LORD; I will take joy in the God of my salvation. 19GOD, the Lord, is my strength; he makes my feet like the deer’s; he makes me tread on my high places. ▤

Ps 147:12-13  Praise the LORD, O Jerusalem! Praise your God, O Zion! 13For he strengthens the bars of your gates; he blesses your children within you. ▤

- David’s blessing of God for helping and protecting him:

Ps 144:1-2  Blessed be the LORD, my rock, who trains my hands for war, and my fingers for battle; 2he is my steadfast love and my fortress, my stronghold and my deliverer, my shield and he in whom I take refuge, who subdues peoplesa under me. ▤

a Many Hebrew manuscripts, Dead Sea Scroll, Jerome, Syriac, Aquila; most Hebrew manuscripts subdues my people

Further things that God does for his people

See also:

- Ps 147:13 ⇑

Gen 24:48  Then I bowed my head and worshiped the LORD and blessed the LORD, the God of my master Abraham, who had led me by the right wayb to take the daughter of my master’s kinsman for his son. ▤

b Or faithfully

This illustrates that we should bless God for his guidance.

Ezra 7:27-28a  Blessed be the LORD, the God of our fathers, who put such a thing as this into the heart of the king, to beautify the house of the LORD that is in Jerusalem, 28and who extended to me his steadfast love before the king and his counselors, and before all the king’s mighty officers. ▤

Ezra blessed God for moving the king to greatly assist him in his work for God. Like Ezra we should praise God for his help in our service of him.

1Ki 8:56  Blessed be the LORD who has given rest to his people Israel, according to all that he promised. Not one word has failed of all his good promise, which he spoke by Moses his servant. ▤

Ps 16:7-9  I bless the LORD who gives me counsel; in the night also my heart instructs me.c 8I have set the LORD always before me; because he is at my right hand, I shall not be shaken. 9Therefore my heart is glad, and my whole beingd rejoices; my flesh also dwells secure. ▤

c Hebrew my kidneys instruct me

d Hebrew my glory

Ps 52:8-9  But I am like a green olive tree in the house of God. I trust in the steadfast love of God forever and ever. 9I will thank you forever, because you have done it. I will wait for your name, for it is good, in the presence of the godly. ▤

In v. 9, David appears to have his own blessed state at least partly in view – as depicted by the flourishing olive tree imagery (v. 8) – in speaking of thanking God for what he has done. As such, David speaks of thanking God for his blessing of him.

Ps 103:2-5  Bless the LORD, O my soul, and forget not all his benefits, 3who forgives all your iniquity, who heals all your diseases, 4who redeems your life from the pit, who crowns you with steadfast love and mercy, 5who satisfies you with good so that your youth is renewed like the eagle’s. ▤

Ps 119:171  My lips will pour forth praise, for you teach me your statutes. ▤

Isa 12:1  Youe will say in that day: “I will give thanks to you, O LORD, for though you were angry with me, your anger turned away, that you might comfort me. ▤

e The Hebrew for you is singular in verse 1

Isa 26:12-13  O LORD, you will ordain peace for us, for you have indeed done for us all our works. 13O LORD our God, other lords besides you have ruled over us, but your name alone we bring to remembrance. ▤

Matt 11:25  At that time Jesus declared, “I thank you, Father, Lord of heaven and earth, that you have hidden these things from the wise and understanding and revealed them to little children; … ▤

The “things” (v. 25) probably primarily refers to the significance of Jesus’ mission and matters of the kingdom. The term “little children” refers to those who like a child are humble, unassuming and unlearned but open to being taught.

1Tim 1:12  I thank him who has given me strength, Christ Jesus our Lord, because he judged me faithful, appointing me to his service, … ▤

James 5:13  Is anyone among you suffering? Let him pray. Is anyone cheerful? Let him sing praise. ▤

When we are cheerful we should praise God for such happiness and the reasons for it, which generally are things God has done for us.

- Believing in God gives reason to rejoice:

Acts 16:34  Then he brought them up into his house and set food before them. And he rejoiced along with his entire household that he had believed in God. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: God’s Vast Blessing of His People

Section Jumps

- God and Jesus Christ greatly bless their people . . .

- . . . God bestows much favor on his people

- God does many good and great things for his people

- God blesses his people in many ways

- God’s people lack no good thing

- Ultimately, God gives his people all things

- Note: God gives his people blessings that last

See also:

- [God’s] Benevolence

- The Afterlife

The previous section spoke of some of the wonderful things that God does or has done for his people – in the context of exalting God. This section emphasizes the vastness of God’s blessing of his people. The verses in this section generally do not explicitly speak of exalting God because of his vast blessings, but obviously they are readily applicable and adaptable to doing so.

Note that references to blessings in verses from the OT often have material blessings primarily in view. In contrast NT verses primarily speak of spiritual blessings, reflecting one of the differences between the old and new covenants. The OT promises of material blessings can be applied in a spiritual sense to believers in the present life and also the afterlife.

God and Jesus Christ greatly bless their people . . .

See also:

- God himself will exceedingly bless Israel

- God’s great deeds for his people

Deut 7:14a  You shall be blessed above all peoples. ▤

Ps 13:6  I will sing to the LORD, because he has dealt bountifully with me. ▤

Ps 65:4  Blessed is the one you choose and bring near, to dwell in your courts! We shall be satisfied with the goodness of your house, the holiness of your temple! ▤

The “goodness of your house” may refer to – and is at least applicable to – the spiritual blessings that come from God’s presence, where one can have communion with God.

Ps 115:12-13  The LORD has remembered us; he will bless us; he will bless the house of Israel; he will bless the house of Aaron; 13he will bless those who fear the LORD, both the small and the great. ▤

Ps 132:15  I will abundantly bless her provisions; I will satisfy her poor with bread. ▤

Similarly in Genesis 24:35 Abraham’s servant says, “The LORD has blessed my master abundantly…”

Mal 3:10  Bring the full tithe into the storehouse, that there may be food in my house. And thereby put me to the test, says the LORD of hosts, if I will not open the windows of heaven for you and pour down for you a blessing until there is no more need. ▤

Luke 18:29-30  And he said to them, “Truly, I say to you, there is no one who has left house or wife or brothersf or parents or children, for the sake of the kingdom of God, 30who will not receive many times more in this time, and in the age to come eternal life.” ▤

f Or wife or brothers and sisters

Rom 10:12  For there is no distinction between Jew and Greek; for the same Lord is Lord of all, bestowing his riches on all who call on him. ▤

2Cor 8:9  For you know the grace of our Lord Jesus Christ, that though he was rich, yet for your sake he became poor, so that you by his poverty might become rich. ▤

Eph 3:8  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, … ▤

Paul preached to the Gentiles about “the endless treasures available to them in Christ” (NLT).

2Chr 25:7-9  But a man of God came to him and said, “O king, do not let the army of Israel go with you, for the LORD is not with Israel, with all these Ephraimites. 8But go, act, be strong for the battle. Why should you suppose that God will cast you down before the enemy? For God has power to help or to cast down.” 9And Amaziah said to the man of God, “But what shall we do about the hundred talents that I have given to the army of Israel?” The man of God answered, “The LORD is able to give you much more than this.” ▤

Gen 12:2-3  And I will make of you a great nation, and I will bless you and make your name great, so that you will be a blessing. 3I will bless those who bless you, and him who dishonors you I will curse, and in you all the families of the earth shall be blessed.”g ▤

g Or by you all the families of the earth shall bless themselves

This wonderful blessing of God for Abraham, including God’s blessing of others through him, arguably has an application to Abraham’s spiritual descendants – as often do other blessings bestowed on persons of God. Note that Numbers 24:9b – spoken of in regard to Israel – echoes v. 3a: “Blessed are those who bless you, and cursed are those who curse you.”

. . . God bestows much favor on his people

Deut 33:23  And of Naphtali he said, “O Naphtali, sated with favor, and full of the blessing of the LORD, possess the lakeh and the south.” ▤

h Or west

Ps 5:12  For you bless the righteous, O LORD; you cover him with favor as with a shield. ▤

Ps 30:5  For his anger is but for a moment, and his favor is for a lifetime.i Weeping may tarry for the night, but joy comes with the morning. ▤

i Or and in his favor is life

Ps 102:13  You will arise and have pity on Zion; it is the time to favor her; the appointed time has come. ▤

This speaks of a time of deliverance for Jerusalem.

Luke 1:30  And the angel said to her, “Do not be afraid, Mary, for you have found favor with God. ▤

Luke 4:18-19  “The Spirit of the Lord is upon me, because he has anointed me to proclaim good news to the poor. He has sent me to proclaim liberty to the captives and recovering of sight to the blind, to set at liberty those who are oppressed, 19to proclaim the year of the Lord’s favor.” ▤

This quotation is from Isaiah 61:1-2 where it initially had the Israelite’s release from the Babylonian exile in view. Here Jesus applies it to his mission. As such it speaks of the salvation that God grants through him. The phrase “liberty to the captives” (v. 18b) is understood by many here in the context of Jesus’ ministry to refer to release from sin; the clause “set at liberty those who are oppressed” (v. 18b) possibly also alludes to this.

Acts 7:45b-46  So it was until the days of David, 46who found favor in the sight of God and asked to find a dwelling place for the God of Jacob.j ▤

j Some manuscripts for the house of Jacob

- Blessed are those whose God is the LORD:

Ps 144:15  Blessed are the people to whom such blessings fall! Blessed are the people whose God is the LORD! ▤

God does many good and great things for his people

See also:

- God shows great goodness

- God’s great deeds for his people

- Epilogue: God’s Vast Blessing of His People

The verses in this subsection highlight that the things God does for his people (in blessing them) are numerous, good and/or great.

1Ki 8:66  On the eighth day he sent the people away, and they blessed the king and went to their homes joyful and glad of heart for all the goodness that the LORD had shown to David his servant and to Israel his people. ▤

Isa 63:7  I will recount the steadfast love of the LORD, the praises of the LORD, according to all that the LORD has granted us, and the great goodness to the house of Israel that he has granted them according to his compassion, according to the abundance of his steadfast love. ▤

Jer 32:40  I will make with them an everlasting covenant, that I will not turn away from doing good to them. And I will put the fear of me in their hearts, that they may not turn from me. ▤

God promised to “never stop doing good things for them” (GNT; cf. NIV, NLT). Note that the renewed Israel of the end time may well be primarily in view here and in 33:9 immediately below.

Jer 33:9  And this cityk shall be to me a name of joy, a praise and a glory before all the nations of the earth who shall hear of all the good that I do for them. They shall fear and tremble because of all the good and all the prosperity I provide for it. ▤

k Hebrew And it

Ex 34:10  And he said, “Behold, I am making a covenant. Before all your people I will do marvels, such as have not been created in all the earth or in any nation. And all the people among whom you are shall see the work of the LORD, for it is an awesome thing that I will do with you. ▤

Deut 4:34  Or has any god ever attempted to go and take a nation for himself from the midst of another nation, by trials, by signs, by wonders, and by war, by a mighty hand and an outstretched arm, and by great deeds of terror, all of which the LORD your God did for you in Egypt before your eyes? ▤

As well as doing many great things in providing blessings for his people, God has done many great things in delivering his people.

Judg 2:7  And the people served the LORD all the days of Joshua, and all the days of the elders who outlived Joshua, who had seen all the great work that the LORD had done for Israel. ▤

1Sam 12:7  Now therefore stand still that I may plead with you before the LORD concerning all the righteous deeds of the LORD that he performed for you and for your fathers. ▤

All the “righteous acts” refers to all the “good” (NCV™, NIrV) or “great” (NLT) things that God had done for Israel.

2Sam 7:18-21  Then King David went in and sat before the LORD and said, “Who am I, O Lord GOD, and what is my house, that you have brought me thus far? 19And yet this was a small thing in your eyes, O Lord GOD. You have spoken also of your servant’s house for a great while to come, and this is instruction for mankind, O Lord GOD! 20And what more can David say to you? For you know your servant, O Lord GOD! 21Because of your promise, and according to your own heart, you have brought about all this greatness, to make your servant know it. ▤

In v. 18 David refers to the great things that God had already done for him, far more than he or his family were worthy of. Then in v. 19 David speaks of God going even beyond this, with God promising to extend the reign of David’s line far into the future – effecting “all this greatness” (v. 21; cf. 1Chr 17:19 ↓).

1Chr 17:19  For your servant’s sake, O LORD, and according to your own heart, you have done all this greatness, in making known all these great things. ▤

Ps 116:12  What shall I render to the LORD for all his benefits to me? ▤

John 1:16  And from his fullness we have all received, grace upon grace. ▤

The phrase “grace upon grace” speaks of “one gracious blessing after another” (NLT). Spiritual blessings are in view.

- God has given his people very great promises:

2Pet 1:4  … by which he has granted to us his precious and very great promises, so that through them you may become partakers of the divine nature, having escaped from the corruption that is in the world because of sinful desire. ▤

In addition to having done many great things for his people, God has also given us great promises including promises of great things that he will do for us in the future.

God blesses his people in many ways

Gen 24:1  Now Abraham was old, well advanced in years. And the LORD had blessed Abraham in all things. ▤

Mark 10:29-30  Jesus said, “Truly, I say to you, there is no one who has left house or brothers or sisters or mother or father or children or lands, for my sake and for the gospel, 30who will not receive a hundredfold now in this time, houses and brothers and sisters and mothers and children and lands, with persecutions, and in the age to come eternal life. ▤

The “houses” and “lands” promised in this present age (v. 30) are quite unlikely to be speaking of accumulated property. More likely the promises in v. 30 have in view what Christians have within the community of believers. There God’s people have many new intimate relationships and a share in all that belongs to the fellowship of believers.

1Cor 1:4-7  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— 6even as the testimony about Christ was confirmed among you— 7so that you are not lacking in any spiritual gift, as you wait for the revealing of our Lord Jesus Christ, … ▤

In v. 7 “you” is referring to the Corinthian church as a whole, among whom there was no spiritual gift lacking. Note that, particularly in the light of v. 7, Paul also may have spiritual gifts in the church primarily in view in v. 5.

Eph 1:3  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, who has blessed us in Christ with every spiritual blessing in the heavenly places, … ▤

Deut 2:7  For the LORD your God has blessed you in all the work of your hands. He knows your going through this great wilderness. These forty years the LORD your God has been with you. You have lacked nothing.” ▤

2Sam 23:5  For does not my house stand so with God? For he has made with me an everlasting covenant, ordered in all things and secure. For will he not cause to prosper all my help and my desire? ▤

The phrase “all my help” may be speaking of God always providing effective help for him (cf. CEV); it has also been rendered to speak of David’s salvation (cf. NASB, NCV, NIV, NKJV). In speaking of God granting him “my desire”, David has in view God’s wonderful everlasting covenant with him regarding his family (cf. 7:11b-16), giving him in a sense all that he could have hoped for.

Gen 49:25-26  … by the God of your father who will help you, by the Almightyl who will bless you with blessings of heaven above, blessings of the deep that crouches beneath, blessings of the breasts and of the womb. 26The blessings of your father are mighty beyond the blessings of my parents, up to the bounties of the everlasting hills.m May they be on the head of Joseph, and on the brow of him who was set apart from his brothers. ▤

l Hebrew Shaddai

m A slight emendation yields (compare Septuagint) the blessings of the eternal mountains, the bounties of the everlasting hills

These many wonderful blessings bestowed on Joseph may not all be readily applicable to God’s people generally, but they are illustrative of the great extent of God’s blessings for his people. Note that “the deep that crouches beneath” (v. 25b) refers to water from springs or other subterranean sources.

- The various blessings stated in “the Beatitudes”:

Matt 5:3-12  Blessed are the poor in spirit, for theirs is the kingdom of heaven. 4“Blessed are those who mourn, for they shall be comforted. 5“Blessed are the meek, for they shall inherit the earth. 6“Blessed are those who hunger and thirst for righteousness, for they shall be satisfied. 7“Blessed are the merciful, for they shall receive mercy. 8“Blessed are the pure in heart, for they shall see God. 9“Blessed are the peacemakers, for they shall be called sonsn of God. 10“Blessed are those who are persecuted for righteousness’ sake, for theirs is the kingdom of heaven. 11“Blessed are you when others revile you and persecute you and utter all kinds of evil against you falsely on my account. 12Rejoice and be glad, for your reward is great in heaven, for so they persecuted the prophets who were before you. ▤

n Greek huioi; see Preface

To be “poor in spirit” (v. 3) means to be aware of and acknowledge one’s spiritual need (cf. GNT, NCV, NLT), arguably with the suggestion that one looks to God to meet such need (cf. CEV); it implies humility (cf. AMP). The clause “theirs is the kingdom of heaven” (vv. 3, 10) probably refers primarily to the future inheritance of the consummated kingdom, though an application to sharing in the blessings of the kingdom in its present form is viable. Quite likely “those who mourn” (v. 4) is speaking mainly of the mourning of godly people over sin and its consequences – their own sin and/or the world’s. Such people “will be comforted,” which may well have initially in view their salvation from sin through Christ’s work; it would encompass the comfort God’s people will receive in the afterlife. The “earth” (v. 5) is probably the new or renewed earth of the afterlife, though some think it refers to the earth in a millennial reign of Jesus Christ. The “peacemakers” (v. 9) are people who “work for peace” (GNT, NLT, cf. NCV) – probably inclusive of both reconciling people with God and making peace between people. They will be deemed to be children of God because they show that they partake of his nature, and perhaps also in that such work is in accordance with his purposes.

God’s people lack no good thing

See also:

- Deut 2:7 ⇑

- God will provide for all his people’s needs – they will not lack anything

Ps 34:9-10  Oh, fear the LORD, you his saints, for those who fear him have no lack! 10The young lions suffer want and hunger; but those who seek the LORD lack no good thing. ▤

God’s people lack nothing of any real consequence.

Ps 84:11  For the LORD God is a sun and shield; the LORD bestows favor and honor. No good thing does he withhold from those who walk uprightly. ▤

Ps 23:1  The LORD is my shepherd; I shall not want. ▤

God’s people will not be in want of anything they need.

Isa 55:2  Why do you spend your money for that which is not bread, and your labor for that which does not satisfy? Listen diligently to me, and eat what is good, and delight yourselves in rich food. ▤

That which people acquire apart from God, ultimately does not satisfy (cf. Ps 16:2 ↓). Those who listen to and follow God are blessed with the “food that is good for the soul” (NLT) – “the best food of all” (GNT). This suggests that God’s people have the things which are truly good and necessary – i.e. they lack no good thing.

Philem 1:6  … and I pray that the sharing of your faith may become effective for the full knowledge of every good thing that is in us for the sake of Christ.o ▤

o Or for Christ’s service

God’s people are abundantly blessed with many a “good thing” in Christ. In teaching this, the verse is not actually saying that God’s people have “every good thing” – but arguably it does point to this.

Rev 2:9  I know your tribulation and your poverty (but you are rich) and the slanderp of those who say that they are Jews and are not, but are a synagogue of Satan. ▤

p Greek blasphemy

Although the believers in Smyrna were materially very poor, they had great spiritual riches. For in their poverty they did not lack what are true riches – the things that are ultimately genuine riches.

- Apart from God, his people have nothing good:

Ps 16:2  I say to the LORD, “You are my Lord; I have no good apart from you.” ▤

Ultimately, God gives his people all things

As is reflected in the following verses, in a sense God has given his people all things now – a reality that will be consummated in the afterlife.

1Cor 3:21-23  So let no one boast in men. For all things are yours, 22whether Paul or Apollos or Cephas or the world or life or death or the present or the future—all are yours, 23and you are Christ’s, and Christ is God’s. ▤

Verse 23 may be implying that all things belong to us (v. 22) as we belong to Christ. For as Christians are in Christ they share in all that belongs to Christ – to whom God has given or will give everything (cf. Rom 8:32 ↓). This reality will be more tangible in the life to come.

2Cor 6:10  … as sorrowful, yet always rejoicing; as poor, yet making many rich; as having nothing, yet possessing everything. ▤

Matt 5:3, 5  Blessed are the poor in spirit, for theirs is the kingdom of heaven. ▤  … 5“Blessed are the meek, for they shall inherit the earth. ▤

As noted earlier, the future forms of God’s kingdom and the earth appear to be primarily in view, encompassing all good things.

Luke 15:31  And he said to him, ‘Son, you are always with me, and all that is mine is yours. ▤

With the father mirroring God in a number of ways in the parable of the prodigal son, arguably one can infer from this verse that everything of God belongs to his children, as their inheritance.

Rom 8:32  He who did not spare his own Son but gave him up for us all, how will he not also with him graciously give us all things? ▤

The phrase “all things” may have in view the inheritance that believers will receive on entry into God’s kingdom. However, given the context, this could be primarily speaking of our salvation. As such, Paul’s thinking may be that if God gave up his Son – the greatest possible gift – to save us, surely he will give us everything else needed to secure our salvation.

1Tim 6:17  As for the rich in this present age, charge them not to be haughty, nor to set their hopes on the uncertainty of riches, but on God, who richly provides us with everything to enjoy. ▤

The phrase “provides us with everything” may mean that all things that we have come from God, or that God provides us with everything we need (cf. CEV, NLT). Alternatively it may be saying that God gives us everything, similar to the above references, although the focus here does not appear to go beyond material things.

Note: God gives his people blessings that last

See also:

- God’s people will have accompanying eternal blessings

Rom 11:29  For the gifts and the calling of God are irrevocable. ▤

Heb 10:34  For you had compassion on those in prison, and you joyfully accepted the plundering of your property, since you knew that you yourselves had a better possession and an abiding one. ▤

With “a better possession and an abiding one”, presumably the writer has primarily in view our salvation and the associated blessings – including those of the age to come (cf. NLT).

Ps 21:6  For you make him most blessed forever;q you make him glad with the joy of your presence. ▤

q Or make him a source of blessing forever

This points to blessings “that will last forever” (CEV, NIrV; cf. GNT), applicable to but not specifically referring to the eternal blessings of the afterlife.

Ps 23:6  Surelyr goodness and mercys shall follow me all the days of my life, and I shall dwellt in the house of the LORD forever.u ▤

r Or Only

s Or steadfast love

t Or shall return to dwell

u Hebrew for length of days

1Chr 17:27  Now you have been pleased to bless the house of your servant, that it may continue forever before you, for it is you, O LORD, who have blessed, and it is blessed forever. ▤

This speaks of God’s promise to David regarding establishing his royal line forever, primarily through one of his sons (cf. vv. 10b-14).

- God’s favor lasts a lifetime:

Ps 30:5  For his anger is but for a moment, and his favor is for a lifetime.v Weeping may tarry for the night, but joy comes with the morning. ▤

v Or and in his favor is life

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Unit F

Church Life

26. Being One Body

1. General

2. Caring for the Body

27. Worshiping God

1. General

2. Offerings

28. Serving God

1. Preliminary Instructions and Insights

2. Doing God’s Work

29. Significant Practices

1. Symbolic Rites

2. Other Significant Practices

30. Church Leadership

1. General

2. Teaching in the Church

Chapter 26

Being One Body

1. General

1. The Church as One Body

2. Be in Unison

3. Be in Fellowship

4. Love Each Other (I): General

5. Love Each Other (II): How

2. Caring for the Body

1. Pray for Each Other (I): General

2. Pray for Each Other (II): What to Ask

3. Encourage Each Other

4. Help Each Other

Part I

General

The New Testament deals extensively with how we should relate to other Christians and with issues vital for the life of the church. Amongst the most prominent themes are the need for unity and love. Fellowship is another important concept that we need to grasp, with it being involved in a number of aspects of church life.

Section A

The Church as One Body

Section Jumps

- God’s people form local groups, called churches

- The many church members form one body – the body of Christ – with no overriding distinctions

- As one body, church members meet together

- Church members function together as one body

- The church body grows – spiritually and numerically

- Note: All God’s people together are the universal church

See also:

- Be united as one

God’s people form local groups, called churches

The term “church” refers to a community of believers. As such it can be used of small house groups as well as local church congregations. Additionally it can be used more generally of God’s people as a whole – the worldwide church.

As per the first two uses, believers meet and function together in local community groups (as parts of God’s people as a whole). It is this localized context that is generally spoken of in this and the following chapters in Unit F. Church Life. The verses in this subsection evidence the existence of such local churches. (For further discussion on “church”, see the introductory comment under Church members function together as one body.)

Acts 13:1  Now there were in the church at Antioch prophets and teachers, Barnabas, Simeon who was called Niger,a Lucius of Cyrene, Manaen a member of the court of Herod the tetrarch, and Saul. ▤

a Niger is a Latin word meaning black, or dark

1Cor 14:33  For God is not a God of confusion but of peace. As in all the churches of the saints, … ▤

2Cor 8:23  As for Titus, he is my partner and fellow worker for your benefit. And as for our brothers, they are messengersb of the churches, the glory of Christ. ▤

b Greek apostles

This is indicative of believers together forming churches, referring to members of various churches.

1Cor 1:2  To the church of God that is in Corinth, to those sanctified in Christ Jesus, called to be saints together with all those who in every place call upon the name of our Lord Jesus Christ, both their Lord and ours: … ▤

This and the following verses are examples of the numerous references in the NT letters to the names of particular local churches (cf. Acts 13:1 ↑) and local churches in certain regions.

Rom 16:1  I commend to you our sister Phoebe, a servantc of the church at Cenchreae, … ▤

c Or deaconess

1Cor 16:19a  The churches of Asia send you greetings. ▤

Gal 1:2b, 22  To the churches of Galatia: ▤  … 22And I was still unknown in person to the churches of Judea that are in Christ. ▤

Col 4:15  Give my greetings to the brothersd at Laodicea, and to Nympha and the church in her house. ▤

d Or brothers and sisters

The phrase “the brothers at Laodicea” would appear to denote the church at Laodicea.

- A reference to the first church:

Acts 1:15  In those days Peter stood up among the brothers (the company of persons was in all about 120) and said, … ▤

This speaks of what would appear to be the first church or group of believers.

The many church members form one body – the body of Christ – with no overriding distinctions

See also:

- God’s People Are One Body ‘in’ Jesus Christ

The term “the body of Christ” figuratively depicts the spiritual union of Jesus Christ with his people. Moreover, it points to the unity Christ’s people have together in their relationship with him. While the worldwide church is the whole “body of Christ”, each local church is a form of “the body of Christ”. And in each case the many members together make one body – with no disparities or overriding distinctions.

Rom 12:4-5  For as in one body we have many members,e and the members do not all have the same function, 5so we, though many, are one body in Christ, and individually members one of another. ▤

e Greek parts; also verse 5

The phrase “members one of another” (v. 5; Eph 4:25 ↓) indicates that church members are: “part of one another” (CEV); “all joined to each other” (GNT); and “mutually dependent on one another” (AMP; cf. NLT). It also suggests that they “belong to each other” (NLT; cf. NCV, NIV).

1Cor 10:16-17  The cup of blessing that we bless, is it not a participation in the blood of Christ? The bread that we break, is it not a participation in the body of Christ? 17Because there is one bread, we who are many are one body, for we all partake of the one bread. ▤

One thing that the Lord’s Supper signifies, with church members eating of the one loaf, is mutual participation in the church body – the body of Jesus Christ.

1Cor 12:12-14, 18-20, 24b-27  For just as the body is one and has many members, and all the members of the body, though many, are one body, so it is with Christ. 13For in one Spirit we were all baptized into one body—Jews or Greeks, slavesf or free—and all were made to drink of one Spirit. 14For the body does not consist of one member but of many. ▤  … 18But as it is, God arranged the members in the body, each one of them, as he chose. 19If all were a single member, where would the body be? 20As it is, there are many parts,g yet one body. ▤  … 24… But God has so composed the body, giving greater honor to the part that lacked it, 25that there may be no division in the body, but that the members may have the same care for one another. 26If one member suffers, all suffer together; if one member is honored, all rejoice together. 27Now you are the body of Christ and individually members of it. ▤

f Or servants; Greek bondservants

g Or members; also verse 22

For comment on vv. 24b-25, see 1Cor 12:24b-25 – under Be united as one.

Eph 4:4, 25  There is one body and one Spirit—just as you were called to the one hope that belongs to your call ▤  … 25Therefore, having put away falsehood, let each one of you speak the truth with his neighbor, for we are members one of another. ▤

Col 3:15  And let the peace of Christ rule in your hearts, to which indeed you were called in one body. And be thankful. ▤

Gal 3:28  There is neither Jew nor Greek, there is neither slaveh nor free, there is no male and female, for you are all one in Christ Jesus. ▤

h Greek bondservant

Oneness in Jesus Christ takes primacy over all distinctions. In him “there is no difference” (GNT, NCV) between contrasting groups such as Jews and Gentiles, slaves and free people, and males and females. For no such group is spiritually superior to another, and all are equal before God (cf. Eph 6:8-9). Note that the use of “Greek” as opposed to “Jew”, appears to denote Gentiles in general. However in Colossians 3:11 below it may be referring more specifically to those who live according to Greek culture, as opposed to the “uncircumcised, barbarian, Scythian”.

Col 3:11  Here there is not Greek and Jew, circumcised and uncircumcised, barbarian, Scythian, slave,i free; but Christ is all, and in all. ▤

i Greek bondservant

“Christ is all, and in all” (v. 11) points to Christ as the basis and source of his people’s unity. He is “all that matters” (CEV, NLT). All the distinctions previously referred to become irrelevant, no longer forming any kind of barrier.

Acts 4:32  Now the full number of those who believed were of one heart and soul, and no one said that any of the things that belonged to him was his own, but they had everything in common. ▤

As one body, church members meet together

Acts 1:14  All these with one accord were devoting themselves to prayer, together with the women and Mary the mother of Jesus, and his brothers.j ▤

j Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 15

Acts 2:1  When the day of Pentecost arrived, they were all together in one place. ▤

Acts 2:44, 46-47a  And all who believed were together and had all things in common. ▤  … 46And day by day, attending the temple together and breaking bread in their homes, they received their food with glad and generous hearts, 47praising God and having favor with all the people. ▤

Acts 5:12  Now many signs and wonders were regularly done among the people by the hands of the apostles. And they were all together in Solomon’s Portico. ▤

Acts 11:26b  For a whole year they met with the church and taught a great many people. And in Antioch the disciples were first called Christians. ▤

Acts 12:12  When he realized this, he went to the house of Mary, the mother of John whose other name was Mark, where many were gathered together and were praying. ▤

Acts 16:40  So they went out of the prison and visited Lydia. And when they had seen the brothers, they encouraged them and departed. ▤

This speaks of Paul and Silas meeting with the believers at Lydia’s house.

Rom 16:5  Greet also the church in their house. Greet my beloved Epaenetus, who was the first convertk to Christ in Asia. ▤

k Greek firstfruit

Like Acts 16:40 above, this refers to a church that met at a home (cf. Philem 1:1-2 ↓; 1Cor 16:19 ⇓).

1Cor 11:17-21, 33-34  But in the following instructions I do not commend you, because when you come together it is not for the better but for the worse. 18For, in the first place, when you come together as a church, I hear that there are divisions among you. And I believe it in part,l 19for there must be factions among you in order that those who are genuine among you may be recognized. 20When you come together, it is not the Lord’s supper that you eat. 21For in eating, each one goes ahead with his own meal. One goes hungry, another gets drunk. ▤  … 33So then, my brothers,m when you come together to eat, wait forn one another— 34if anyone is hungry, let him eat at home—so that when you come together it will not be for judgment. About the other things I will give directions when I come. ▤

l Or I believe a certain report

m Or brothers and sisters

n Or share with

The Corinthians were doing the right thing in meeting together (cf. 1Cor 14:26 ↓) – and as such are a good example – but their behavior at the meetings obviously left a lot to be desired.

1Cor 14:26  What then, brothers? When you come together, each one has a hymn, a lesson, a revelation, a tongue, or an interpretation. Let all things be done for building up. ▤

Philem 1:1-2  Paul, a prisoner for Christ Jesus, and Timothy our brother, To Philemon our beloved fellow worker 2and Apphia our sister and Archippus our fellow soldier, and the church in your house: … ▤

This appears to refer to church members who met together at Philemon’s house (cf. CEV, GNT).

Heb 10:24-25  And let us consider how to stir up one another to love and good works, 25not neglecting to meet together, as is the habit of some, but encouraging one another, and all the more as you see the Day drawing near. ▤

Matt 18:20  For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

This suggests that it is a good practice for believers to meet together in small groups, in addition to their local church groups.

Neh 8:1  And all the people gathered as one man into the square before the Water Gate. And they told Ezra the scribe to bring the Book of the Law of Moses that the LORD had commanded Israel. ▤

In the OT the Israelites and later – after the Babylonian exile – the Jews, were in a sense forerunners of the NT church. This verse is an example of how they would all meet together as one group, a practice paralleled by church meetings.

Church members function together as one body

See also:

- 1Cor 14:26 ⇑

- Participate together in church activities

The concept represented by the term “church” – often used to translate the Greek word “ekklesia” – involves believers meeting together and functioning as a community or one spiritual body. As such, they worship God together and cohesively further the cause of their head, Jesus Christ. Furthermore, they live in relationship with each other, in which they minister to each other. The verses in this subsection contain segments which speak of churches functioning as a unit or cohesive community.

Matt 18:17  If he refuses to listen to them, tell it to the church. And if he refuses to listen even to the church, let him be to you as a Gentile and a tax collector. ▤

Acts 12:5  So Peter was kept in prison, but earnest prayer for him was made to God by the church. ▤

Acts 15:3-4  So, being sent on their way by the church, they passed through both Phoenicia and Samaria, describing in detail the conversion of the Gentiles, and brought great joy to all the brothers.o 4When they came to Jerusalem, they were welcomed by the church and the apostles and the elders, and they declared all that God had done with them. ▤

o Or brothers and sisters; also verse 22

Acts 15:22  Then it seemed good to the apostles and the elders, with the whole church, to choose men from among them and send them to Antioch with Paul and Barnabas. They sent Judas called Barsabbas, and Silas, leading men among the brothers, … ▤

Rom 16:4  … who risked their necks for my life, to whom not only I give thanks but all the churches of the Gentiles give thanks as well. ▤

1Cor 16:19  The churches of Asia send you greetings. Aquila and Prisca, together with the church in their house, send you hearty greetings in the Lord. ▤

1Tim 5:16  If any believing woman has relatives who are widows, let her care for them. Let the church not be burdened, so that it may care for those who are truly widows. ▤

1Cor 16:1  Now concerningp the collection for the saints: as I directed the churches of Galatia, so you also are to do. ▤

p The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1; also verse 12

Here Paul tells the Corinthian church as a whole to do what he had told other churches to do.

2Cor 8:19  And not only that, but he has been appointed by the churches to travel with us as we carry out this act of grace that is being ministered by us, for the glory of the Lord himself and to show our good will. ▤

- An example of various believers functioning together as one church body:

Acts 6:1-4  Now in these days when the disciples were increasing in number, a complaint by the Hellenistsq arose against the Hebrews because their widows were being neglected in the daily distribution. 2And the twelve summoned the full number of the disciples and said, “It is not right that we should give up preaching the word of God to serve tables. 3Therefore, brothers,r pick out from among you seven men of good repute, full of the Spirit and of wisdom, whom we will appoint to this duty. 4But we will devote ourselves to prayer and to the ministry of the word.” ▤

q That is, Greek-speaking Jews

r Or brothers and sisters

This exemplifies believers functioning together as one church body, by: firstly, their daily distribution of food amongst the needy (v. 1); secondly, them coming together to resolve the problem that arose from it (v. 2); and thirdly, the solution itself, with the believers delegating responsibilities amongst themselves so as to effectively tackle their shared objectives (vv. 3-4).

The church body grows – spiritually and numerically

See also:

- The church body is built by and “in” Jesus Christ . . .

Eph 4:11-16  And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdss and teachers,t 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, 13until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,u to the measure of the stature of the fullness of Christ, 14so that we may no longer be children, tossed to and fro by the waves and carried about by every wind of doctrine, by human cunning, by craftiness in deceitful schemes. 15Rather, speaking the truth in love, we are to grow up in every way into him who is the head, into Christ, 16from whom the whole body, joined and held together by every joint with which it is equipped, when each part is working properly, makes the body grow so that it builds itself up in love. ▤

s Or pastors

t Or the shepherd-teachers

u Greek to a full-grown man

This speaks of believers growing spiritually individually as well as a church body. In keeping with the context – and as suggested by the text note – the phrase “to mature manhood” (v. 13) probably is speaking of believers together as a body becoming “like a mature person” (NCV™; cf. NASB, NKJV).

Acts 9:31  So the church throughout all Judea and Galilee and Samaria had peace and was being built up. And walking in the fear of the Lord and in the comfort of the Holy Spirit, it multiplied. ▤

Note that this and 16:5 below speak of churches both growing spiritually – being built up in the faith – and growing numerically. The subsequent verses speak just of the latter.

Acts 16:5  So the churches were strengthened in the faith, and they increased in numbers daily. ▤

Acts 2:41, 46-47  So those who received his word were baptized, and there were added that day about three thousand souls. ▤  … 46And day by day, attending the temple together and breaking bread in their homes, they received their food with glad and generous hearts, 47praising God and having favor with all the people. And the Lord added to their number day by day those who were being saved. ▤

Acts 4:4  But many of those who had heard the word believed, and the number of the men came to about five thousand. ▤

Acts 5:14  And more than ever believers were added to the Lord, multitudes of both men and women, … ▤

- Each church is to develop into a dwelling in which God lives:

Eph 2:22  In him you also are being built together into a dwelling place for God byv the Spirit. ▤

v Or in

Note: All God’s people together are the universal church

See also:

- Acts 9:31 ⇑

As noted earlier, as well as forming local individual churches, together all believers form the universal church – the whole body of Christ. All the following verses appear to speak of the church in this universal sense.

Matt 16:18  And I tell you, you are Peter, and on this rockw I will build my church, and the gates of hellx shall not prevail against it. ▤

w The Greek words for Peter and rock sound similar

x Greek the gates of Hades

Gal 1:13  For you have heard of my former life in Judaism, how I persecuted the church of God violently and tried to destroy it. ▤

Eph 1:22-23  And he put all things under his feet and gave him as head over all things to the church, 23which is his body, the fullness of him who fills all in all. ▤

Eph 3:8-10  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, 9and to bring to light for everyone what is the plan of the mystery hidden for ages iny God who created all things, 10so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. ▤

y Or by

Eph 5:25  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, … ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Be in Unison

Section Jumps

- Be united as one

- Live in peace and harmony with each other

- Submit to one another

- Avoid foolish controversies and quarreling

- Disagreements and quarreling cause divisions . . .

- . . . Quarreling can even cause ruin

- Sometimes disputes and differences may be necessary

- Note: Have any internal legal disputes judged by people of God

Be united as one

See also:

- 2Cor 13:11 ⇓; Eph 4:3 ⇓; Col 3:15 ⇓

- God fosters unity and peace in the church body

- The church’s unity is linked with it having one God, one Lord and one Spirit

Acts 4:32  Now the full number of those who believed were of one heart and soul, and no one said that any of the things that belonged to him was his own, but they had everything in common. ▤

Note that the second part of the verse shows an important aspect of the early church’s unity – believers sharing their possessions (cf. . . . Share what you have with those in need). This is exemplary for today’s church.

1Cor 1:10  I appeal to you, brothers,z by the name of our Lord Jesus Christ, that all of you agree, and that there be no divisions among you, but that you be united in the same mind and the same judgment. ▤

z Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 11, 26

1Cor 12:24b-25  But God has so composed the body, giving greater honor to the part that lacked it, 25that there may be no division in the body, but that the members may have the same care for one another. ▤

In saying that God has given “greater honor to the part that lacked it” (v. 24b), Paul appears to be referring to people’s innate sense of treating the less honorable and unpresentable parts of the human body with special honor and modesty (cf. v. 23). Paul implies that like the human body, God has combined church members into one body, causing less honorable parts to be given special attention by other body members, so that there will be no division in the body (vv. 24b-25).

Phil 1:27  Only let your manner of life be worthya of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, … ▤

a Greek Only behave as citizens worthy

Phil 2:1-2  So if there is any encouragement in Christ, any comfort from love, any participation in the Spirit, any affection and sympathy, 2complete my joy by being of the same mind, having the same love, being in full accord and of one mind. ▤

Col 2:1-2  For I want you to know how great a struggle I have for you and for those at Laodicea and for all who have not seen me face to face, 2that their hearts may be encouraged, being knit together in love, to reach all the riches of full assurance of understanding and the knowledge of God’s mystery, which is Christ, … ▤

Col 3:11-14  Here there is not Greek and Jew, circumcised and uncircumcised, barbarian, Scythian, slave,b free; but Christ is all, and in all. 12Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, 13bearing with one another and, if one has a complaint against another, forgiving each other; as the Lord has forgiven you, so you also must forgive. 14And above all these put on love, which binds everything together in perfect harmony. ▤

b Greek bondservant

In light of v. 11, v. 14 may be speaking of love as “the perfect bond of unity” (NASB) of believers (cf. NCV, NLT) – particularly pertinent to the theme of this subsection. However it may instead be speaking of love as binding together the aforementioned virtues.

1Pet 3:8  Finally, all of you, have unity of mind, sympathy, brotherly love, a tender heart, and a humble mind. ▤

Judg 20:1, 8, 11  Then all the people of Israel came out, from Dan to Beersheba, including the land of Gilead, and the congregation assembled as one man to the LORD at Mizpah. ▤  … 8And all the people arose as one man, saying, “None of us will go to his tent, and none of us will return to his house. ▤  … 11So all the men of Israel gathered against the city, united as one man. ▤

This and 1 Chronicles 12:38 below are examples of the Israelites acting as one. As such they are exemplary of God’s people being united as one.

1Chr 12:38  All these, men of war, arrayed in battle order, came to Hebron with full intent to make David king over all Israel. Likewise, all the rest of Israel were of a single mind to make David king. ▤

Ps 133:1-3  Behold, how good and pleasant it is when brothers dwell in unity!c 2It is like the precious oil on the head, running down on the beard, on the beard of Aaron, running down on the collar of his robes! 3It is like the dew of Hermon, which falls on the mountains of Zion! For there the LORD has commanded the blessing, life forevermore. ▤

c Or dwell together

The comparisons in vv. 2-3 portray unity amongst believers as being soothing and refreshing, bringing God’s blessing (v. 3b). A number of commentators understand that the comparison with the oil for consecrating priests, as indicative of unity consecrating God’s people.

Live in peace and harmony with each other

See also:

- Seek peace, including peace with others . . .

- . . . and seek peace for others – in part through prayer

1Thes 5:13b  Be at peace among yourselves. ▤

Mark 9:50  Salt is good, but if the salt has lost its saltiness, how will you make it salty again? Have salt in yourselves, and be at peace with one another. ▤

Rom 14:19  So then let us pursue what makes for peace and for mutual upbuilding. ▤

2Cor 13:11  Finally, brothers,d rejoice. Aim for restoration, comfort one another,e agree with one another, live in peace; and the God of love and peace will be with you. ▤

d Or brothers and sisters

e Or listen to my appeal

Eph 4:1-3  I therefore, a prisoner for the Lord, urge you to walk in a manner worthy of the calling to which you have been called, 2with all humility and gentleness, with patience, bearing with one another in love, 3eager to maintain the unity of the Spirit in the bond of peace. ▤

Note that the directions in vv. 1-2 are things which are important to maintaining “the unity of the Spirit in the bond of peace” (v. 3). Other verses in this subsection also speak of such things (cf. 2Cor 13:11 ↑; Rom 12:16 ↓; Rom 15:5-7 ↓).

Col 3:15  And let the peace of Christ rule in your hearts, to which indeed you were called in one body. And be thankful. ▤

The reference here is to relationships amongst church members, in which the church members should seek the “peace of Christ” in working out differences.

Rom 12:16  Live in harmony with one another. Do not be haughty, but associate with the lowly.f Never be wise in your own sight. ▤

f Or give yourselves to humble tasks

Rom 15:5-7  May the God of endurance and encouragement grant you to live in such harmony with one another, in accord with Christ Jesus, 6that together you may with one voice glorify the God and Father of our Lord Jesus Christ. 7Therefore welcome one another as Christ has welcomed you, for the glory of God. ▤

Verse 7 indicates that to live in harmony with other believers we need to welcome or accept them (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Phil 4:2  I entreat Euodia and I entreat Syntyche to agree in the Lord. ▤

Paul urges these two women to “live in harmony in the Lord” (NASB), settling their disagreement (cf. CEV, NLT).

Submit to one another

Eph 5:18-21  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, 19addressing one another in psalms and hymns and spiritual songs, singing and making melody to the Lord with your heart, 20giving thanks always and for everything to God the Father in the name of our Lord Jesus Christ, 21submitting to one another out of reverence for Christ. ▤

1Cor 16:15-16  Now I urge you, brothersg—you know that the householdh of Stephanas were the first converts in Achaia, and that they have devoted themselves to the service of the saints— 16be subject to such as these, and to every fellow worker and laborer. ▤

g Or brothers and sisters; also verse 20

h Greek house

Heb 13:17  Obey your leaders and submit to them, for they are keeping watch over your souls, as those who will have to give an account. Let them do this with joy and not with groaning, for that would be of no advantage to you. ▤

1Pet 5:5  Likewise, you who are younger, be subject to the elders. Clothe yourselves, all of you, with humility toward one another, for “God opposes the proud but gives grace to the humble.” ▤

Avoid foolish controversies and quarreling

See also:

- Do not quarrel

2Tim 2:23-24  Have nothing to do with foolish, ignorant controversies; you know that they breed quarrels. 24And the Lord’s servanti must not be quarrelsome but kind to everyone, able to teach, patiently enduring evil, … ▤

i Greek bondservant

Titus 3:9  But avoid foolish controversies, genealogies, dissensions, and quarrels about the law, for they are unprofitable and worthless. ▤

Rom 13:13  Let us walk properly as in the daytime, not in orgies and drunkenness, not in sexual immorality and sensuality, not in quarreling and jealousy. ▤

Rom 14:1  As for the one who is weak in faith, welcome him, but not to quarrel over opinions. ▤

1Cor 3:3  … for you are still of the flesh. For while there is jealousy and strife among you, are you not of the flesh and behaving only in a human way? ▤

2Cor 12:20  For I fear that perhaps when I come I may find you not as I wish, and that you may find me not as you wish—that perhaps there may be quarreling, jealousy, anger, hostility, slander, gossip, conceit, and disorder. ▤

Phil 2:14-15  Do all things without grumbling or questioning, 15that you may be blameless and innocent, children of God without blemish in the midst of a crooked and twisted generation, among whom you shine as lights in the world, … ▤

In this context “questioning” is effectively quarreling – “arguing” (CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV), “disputing” (NASB, NKJV).

1Tim 2:8  I desire then that in every place the men should pray, lifting holy hands without anger or quarreling; … ▤

James 4:1-2  What causes quarrels and what causes fights among you? Is it not this, that your passionsj are at war within you?k 2You desire and do not have, so you murder. You covet and cannot obtain, so you fight and quarrel. You do not have, because you do not ask. ▤

j Greek pleasures; also verse 3

k Greek in your members

The source of fights and quarrels – the combatant’s own evil desires (v. 1b) – is indicative of the sinfulness of these things.

- The disciples recognized that their arguing was improper:

Mark 9:33-34  And they came to Capernaum. And when he was in the house he asked them, “What were you discussing on the way?” 34But they kept silent, for on the way they had argued with one another about who was the greatest. ▤

The disciples apparently were rightly embarrassed and ashamed of their foolish and vain arguing.

Disagreements and quarreling cause divisions . . .

See also:

- Note: False teachers and their teaching are savage and destructive – causing controversies and divisions

Acts 15:37-39  Now Barnabas wanted to take with them John called Mark. 38But Paul thought best not to take with them one who had withdrawn from them in Pamphylia and had not gone with them to the work. 39And there arose a sharp disagreement, so that they separated from each other. Barnabas took Mark with him and sailed away to Cyprus, … ▤

1Cor 1:10-13  I appeal to you, brothers,l by the name of our Lord Jesus Christ, that all of you agree, and that there be no divisions among you, but that you be united in the same mind and the same judgment. 11For it has been reported to me by Chloe’s people that there is quarreling among you, my brothers. 12What I mean is that each one of you says, “I follow Paul,” or “I follow Apollos,” or “I follow Cephas,” or “I follow Christ.” 13Is Christ divided? Was Paul crucified for you? Or were you baptized in the name of Paul? ▤

l Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 11, 26

Many of the Corinthians had apparently formed a preference for one of the notable leaders of the day. This had resulted in quarrels (v. 11) and divisions (v. 12). Paul points out that Christ cannot be divided (v. 13a), with the implication that neither should his body be. Christ alone should be the focus of the faith of believers, for it was Christ not Paul (or any other) who was crucified for them and into whose name they were baptized (v. 13). Note that the inclusion of those who said they followed Christ in Paul’s condemnatory remarks, may have been due to those concerned doing so in a divisive and exclusive manner, making out that they were spirituality superior.

Gal 5:19-20  Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, 20idolatry, sorcery, enmity, strife, jealousy, fits of anger, rivalries, dissensions, divisions, … ▤

As reflected in v. 20, “dissensions” are disagreements that lead to “divisions” (NCV™).

1Tim 6:3-5  If anyone teaches a different doctrine and does not agree with the soundm words of our Lord Jesus Christ and the teaching that accords with godliness, 4he is puffed up with conceit and understands nothing. He has an unhealthy craving for controversy and for quarrels about words, which produce envy, dissension, slander, evil suspicions, 5and constant friction among people who are depraved in mind and deprived of the truth, imagining that godliness is a means of gain. ▤

m Or healthy

Although true believers are not being spoken of here, this is still illustrative of the fact that controversies and quarrels lead to animosity and division in the church. Note that the “quarrels about words” (v. 4; cf. 2Tim 2:14 ⇓) may refer to quibbling over the technical meaning of certain words, or their application to theological concepts.

Prov 18:19  A brother offended is more unyielding than a strong city, and quarreling is like the bars of a castle. ▤

Disputes cause divisions which are hard to break down.

. . . Quarreling can even cause ruin

Quarrelling can lead to the ruin of both individuals and church groups.

2Tim 2:14  Remind them of these things, and charge them before Godn not to quarrel about words, which does no good, but only ruins the hearers. ▤

n Some manuscripts the Lord

Gal 5:15  But if you bite and devour one another, watch out that you are not consumed by one another. ▤

Possibly the destruction of their faith or their fellowship is in view.

1Cor 3:17  If anyone destroys God’s temple, God will destroy him. For God’s temple is holy, and you are that temple. ▤

This appears to be speaking of God’s church being destroyed by “jealousy and strife” (v. 3) – with those causing this destruction in turn themselves facing destruction from God.

Matt 12:25  Knowing their thoughts, he said to them, “Every kingdom divided against itself is laid waste, and no city or house divided against itself will stand. ▤

Jesus was not talking about church groups here, but obviously what he says is very much applicable to them.

- Do not judge each other on disputable matters:

Rom 14:2-6, 10-13  One person believes he may eat anything, while the weak person eats only vegetables. 3Let not the one who eats despise the one who abstains, and let not the one who abstains pass judgment on the one who eats, for God has welcomed him. 4Who are you to pass judgment on the servant of another? It is before his own mastero that he stands or falls. And he will be upheld, for the Lord is able to make him stand. 5One person esteems one day as better than another, while another esteems all days alike. Each one should be fully convinced in his own mind. 6The one who observes the day, observes it in honor of the Lord. The one who eats, eats in honor of the Lord, since he gives thanks to God, while the one who abstains, abstains in honor of the Lord and gives thanks to God. ▤  … 10Why do you pass judgment on your brother? Or you, why do you despise your brother? For we will all stand before the judgment seat of God; 11for it is written, “As I live, says the Lord, every knee shall bow to me, and every tongue shall confessp to God.” 12So then each of us will give an account of himself to God. 13Therefore let us not pass judgment on one another any longer, but rather decide never to put a stumbling block or hindrance in the way of a brother. ▤

o Or lord

p Or shall give praise

The reminders in vv. 10, 12 that we ourselves will be judged by God is a sobering deterrent to judging others. Note that vv. 5-6 contain a couple of important related points on disputable matters. The last statement of v. 5 indicates that we should “firmly make up our own minds” (GNT), taking care to consider what God would have us do. Verse 6 teaches that whatever course of action one takes in regard to such disputable matters, one should aim to honor the Lord by it.

Sometimes disputes and differences may be necessary

Acts 15:1-2  But some men came down from Judea and were teaching the brothers, “Unless you are circumcised according to the custom of Moses, you cannot be saved.” 2And after Paul and Barnabas had no small dissension and debate with them, Paul and Barnabas and some of the others were appointed to go up to Jerusalem to the apostles and the elders about this question. ▤

1Cor 11:18-19  For, in the first place, when you come together as a church, I hear that there are divisions among you. And I believe it in part,q 19for there must be factions among you in order that those who are genuine among you may be recognized. ▤

q Or I believe a certain report

Where there is sin or false beliefs in the church, differences will be needed so that those who act and believe in accordance with God’s will may distinguish themselves from those who do not (v. 19). It is in fact necessary for believers to take a stand against what is wrong – as is shown in the other passages in this subsection.

Gal 2:11-14  But when Cephas came to Antioch, I opposed him to his face, because he stood condemned. 12For before certain men came from James, he was eating with the Gentiles; but when they came he drew back and separated himself, fearing the circumcision party. 13And the rest of the Jews acted hypocritically along with him, so that even Barnabas was led astray by their hypocrisy. 14But when I saw that their conduct was not in step with the truth of the gospel, I said to Cephas before them all, “If you, though a Jew, live like a Gentile and not like a Jew, how can you force the Gentiles to live like Jews?” ▤

The behavior of Cephas/Peter (vv. 12-13) had left him open to condemnation. As such Paul felt compelled to publicly reprimand him.

Note: Have any internal legal disputes judged by people of God

See also:

- Note: Avoid going to court

1Cor 6:1-7  When one of you has a grievance against another, does he dare go to law before the unrighteous instead of the saints? 2Or do you not know that the saints will judge the world? And if the world is to be judged by you, are you incompetent to try trivial cases? 3Do you not know that we are to judge angels? How much more, then, matters pertaining to this life! 4So if you have such cases, why do you lay them before those who have no standing in the church? 5I say this to your shame. Can it be that there is no one among you wise enough to settle a dispute between the brothers, 6but brother goes to law against brother, and that before unbelievers? 7To have lawsuits at all with one another is already a defeat for you. Why not rather suffer wrong? Why not rather be defrauded? ▤

Verses 2a, 3a appear to refer either to believers playing a role in the final judgment or to their rule with Christ. In v. 7a, Paul appears to be speaking of spiritual failure, either: in seeking retribution, as opposed to being meek and forgiving; or in being at odds with a fellow believer/s, as opposed to being unified as parts of the body of Christ.

Ex 22:7-9  If a man gives to his neighbor money or goods to keep safe, and it is stolen from the man’s house, then, if the thief is found, he shall pay double. 8If the thief is not found, the owner of the house shall come near to God to show whether or not he has put his hand to his neighbor’s property. 9For every breach of trust, whether it is for an ox, for a donkey, for a sheep, for a cloak, or for any kind of lost thing, of which one says, ‘This is it,’ the case of both parties shall come before God. The one whom God condemns shall pay double to his neighbor. ▤

In speaking of Israelites coming before God to have their disputes resolved, this has in view judges (cf. AMP, CEV, NCV, NIV) from among the people making decisions on behalf of God (cf. Deut 1:17), as his representatives. This practice is exemplary to God’s people today.

Ezek 44:24  In a dispute, they [the priests] shall act as judges, and they shall judge it according to my judgments. They shall keep my laws and my statutes in all my appointed feasts, and they shall keep my Sabbaths holy. ▤

- Moses chose capable people as leaders and to be judges for the people at all times:

Ex 18:25-26  Moses chose able men out of all Israel and made them heads over the people, chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. 26And they judged the people at all times. Any hard case they brought to Moses, but any small matter they decided themselves. ▤

This indicates that judges amongst God’s people should be capable, people with authority (as leaders have) and readily available.

Pray for persecuted Christians

Section C

Be in Fellowship

Section Jumps

- Have fellowship together . . .

- . . . Believers have fellowship collectively with God and Jesus Christ

- Participate together in church activities

- Share together in the sufferings that come because of Jesus Christ

- Share together in the joy that comes in being of the church

- Share in each other’s troubles . . .

- . . . and share in each other’s joy

- Keep in touch about each other’s welfare – and keep the others informed of your own

- Note: Believers share together in spiritual blessings and privileges . . .

- . . . Believers will share together in future blessings and privileges

The concept of “fellowship” involves sharing and participating in a partnership concerning a mutual interest or purpose, which for believers is their common faith and life in Christ. This is shown in the Greek word translated as “fellowship” (“koinonia”) which emphasizes participation.  Believers participate in Christ and church activities, and in each other’s lives.

Note that a number of the verses in this section show that fellowship occurs amongst believers across the worldwide church, in addition to the local church context.

Have fellowship together . . .

1Jn 1:3, 7  … that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. ▤  … 7But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. ▤

Christian fellowship has its roots in sharing a common belief (v. 3) and a common way of life based on this belief (v. 7).

Acts 2:42  And they devoted themselves to the apostles’ teaching and the fellowship, to the breaking of bread and the prayers. ▤

2Cor 13:14  The grace of the Lord Jesus Christ and the love of God and the fellowship of the Holy Spirit be with you all. ▤

The term “the fellowship of the Holy Spirit” would appear to refer to the fellowship amongst believers produced by the Holy Spirit (cf. CEV), through their mutual participation in him.

Gal 2:9  … and when James and Cephas and John, who seemed to be pillars, perceived the grace that was given to me, they gave the right hand of fellowship to Barnabas and me, that we should go to the Gentiles and they to the circumcised. ▤

James, Peter and John extended their hands to Paul and Barnabas as a sign of fellowship, inclusive of acceptance and friendship.

Ps 55:14  We used to take sweet counsel together; within God’s house we walked in the throng. ▤

Here David laments the fact that his enemy is one with whom he had once enjoyed “sweet fellowship together” (AMP, NASB; cf. NIV, NLT) amongst those who gathered at God’s temple.

Col 4:7, 10-11  Tychicus will tell you all about my activities. He is a beloved brother and faithful minister and fellow servantr in the Lord. ▤  … 10Aristarchus my fellow prisoner greets you, and Mark the cousin of Barnabas (concerning whom you have received instructions—if he comes to you, welcome him), 11and Jesus who is called Justus. These are the only men of the circumcision among my fellow workers for the kingdom of God, and they have been a comfort to me. ▤

r Greek fellow bondservant; also verse 12

Arguably the use of “fellow” here suggests that believers have fellowship in working together (vv. 7, 11) and in suffering together (v. 10) for God’s kingdom.

Philem 1:6  … and I pray that the sharing of your faith may become effective for the full knowledge of every good thing that is in us for the sake of Christ.s ▤

s Or for Christ’s service

The phrase “the sharing of your faith” may well be speaking of the sharing in our faith with fellow believers, including the participation in and fellowship of our faith (cf. AMP, GNT, NASB). Hence the verse’s inclusion here. Alternatively, it could be speaking of either: the sharing that is part of our faith, i.e. sharing of our possessions or ourselves with others (cf. NLT); or sharing what we believe, as in proclaiming the gospel to non-believers (cf. NIrV).

. . . Believers have fellowship collectively with God and Jesus Christ

See also:

- 2Cor 13:14 ⇑

- God’s people have fellowship with him and Jesus Christ

The fellowship believers have together is not only based on their mutual relationship in Jesus Christ, but is also a fellowship with God, Christ and the Holy Spirit.

1Jn 1:3, 6-7  … that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. ▤  … 6If we say we have fellowship with him while we walk in darkness, we lie and do not practice the truth. 7But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. ▤

The fellowship believers have together is both distinct from and beyond that of any other, being a fellowship that “is with the Father and with his Son” (v. 3b). In line with v. 3, note that vv. 6-7 correlate having “fellowship with him” with having “fellowship with one another”.

1Cor 1:9  God is faithful, by whom you were called into the fellowship of his Son, Jesus Christ our Lord. ▤

Particularly with Paul’s subsequent denunciation of divisions in the Corinthian church (cf. vv. 10-15) this may well be speaking of believers collectively having fellowship with Jesus Christ and/or with each other through Christ and being part of his body. Alternatively or additionally, believers individually having fellowship with Jesus Christ may be in view.

Phil 3:10  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, … ▤

Especially in light of Paul’s stated desire “to know Christ”, the phrase in question may be speaking primarily of Paul himself sharing sufferings – and consequently fellowship – with Christ. But even so, this is readily applicable to believers together sharing in such suffering – and to the consequent fellowship they have with each other and collectively with Christ. Note that some translations actually use “fellowship” here – e.g. “the fellowship of His sufferings” (NASB, NKJV; cf. NIV).

Matt 18:20  For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

This and 2 Corinthians 13:11 below speak of Jesus Christ and God’s presence with assembled believers, suggestive of fellowship with them.

2Cor 13:11  Finally, brothers,t rejoice. Aim for restoration, comfort one another,u agree with one another, live in peace; and the God of love and peace will be with you. ▤

t Or brothers and sisters

u Or listen to my appeal

- One cannot have true fellowship with unbelievers:

2Cor 6:14-16  Do not be unequally yoked with unbelievers. For what partnership has righteousness with lawlessness? Or what fellowship has light with darkness? 15What accord has Christ with Belial?v Or what portion does a believer share with an unbeliever? 16What agreement has the temple of God with idols? For we are the temple of the living God; as God said, “I will make my dwelling among them and walk among them, and I will be their God, and they shall be my people. ▤

v Greek Beliar

This points out some things associated with fellowship, namely having things in common (vv. 14, 15), accord/harmony (v. 15) and agreement (v. 16). All of these believers can and should have with each other, but such things are limited in relationships with non-believers.

Participate together in church activities

See also:

- Note: Give praise and thanks to God with and among other people

- Worshiping Together (I): General

Acts 1:14  All these with one accord were devoting themselves to prayer, together with the women and Mary the mother of Jesus, and his brothers.w ▤

w Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 15

Acts 2:46-47  And day by day, attending the temple together and breaking bread in their homes, they received their food with glad and generous hearts, 47praising God and having favor with all the people. And the Lord added to their number day by day those who were being saved. ▤

Verse 46 suggests that as well as “attending the temple together”, the believers also ate together (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

1Cor 14:26  What then, brothers? When you come together, each one has a hymn, a lesson, a revelation, a tongue, or an interpretation. Let all things be done for building up. ▤

Church members participate together in church meetings, in which various members contribute in such ways as those mentioned here, to build up the church.

1Cor 16:16  … be subject to such as these, and to every fellow worker and laborer. ▤

2Cor 8:3-4  For they gave according to their means, as I can testify, and beyond their means, of their own accord, 4begging us earnestly for the favorx of taking part in the relief of the saints— ▤

x The Greek word charis can mean favor or grace or thanks, depending on the context

3Jn 1:8  Therefore we ought to support people like these, that we may be fellow workers for the truth. ▤

Ps 34:3  Oh, magnify the LORD with me, and let us exalt his name together! ▤

- Participating in the Lord’s Supper signifies believers together participating in the death and body of Jesus Christ:

1Cor 10:16-17  The cup of blessing that we bless, is it not a participation in the blood of Christ? The bread that we break, is it not a participation in the body of Christ? 17Because there is one bread, we who are many are one body, for we all partake of the one bread. ▤

For comment see Participating in the Lord’s Supper also symbolizes participating in the blood and body of Jesus Christ.

Share together in the sufferings that come because of Jesus Christ

See also:

- Share in each other’s troubles . . .

- . . . and share Jesus Christ’s sufferings

Rev 1:9  I, John, your brother and partner in the tribulation and the kingdom and the patient endurance that are in Jesus, was on the island called Patmos on account of the word of God and the testimony of Jesus. ▤

John was imprisoned on the island of Patmos because of his faithfulness to the gospel.

2Cor 1:5-7  For as we share abundantly in Christ’s sufferings, so through Christ we share abundantly in comfort too.y 6If we are afflicted, it is for your comfort and salvation; and if we are comforted, it is for your comfort, which you experience when you patiently endure the same sufferings that we suffer. 7Our hope for you is unshaken, for we know that as you share in our sufferings, you will also share in our comfort. ▤

y Or For as the sufferings of Christ abound for us, so also our comfort abounds through Christ

Phil 3:10  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, … ▤

2Tim 2:3  Share in suffering as a good soldier of Christ Jesus. ▤

Philem 1:23  Epaphras, my fellow prisoner in Christ Jesus, sends greetings to you, … ▤

Rom 8:17  … and if children, then heirs—heirs of God and fellow heirs with Christ, provided we suffer with him in order that we may also be glorified with him. ▤

As may be the case in Philippians 3:10 above (cf. comment in . . . Believers have fellowship collectively with God and Jesus Christ), the focus here and in 1 Peter 4:13 below appears to be primarily on sharing in suffering with Jesus Christ – as opposed to sharing with other believers in the sufferings of Jesus Christ. But even so, they are certainly applicable to the latter.

1Pet 4:13  But rejoice insofar as you share Christ’s sufferings, that you may also rejoice and be glad when his glory is revealed. ▤

2Tim 1:8  Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, … ▤

Sharing in suffering for the gospel is a key aspect of sharing together in the sufferings that come because of Jesus Christ.

Heb 11:25  … choosing rather to be mistreated with the people of God than to enjoy the fleeting pleasures of sin. ▤

Moses’ choice to share in the suffering of “the people of God” is applicable and exemplary to believers in sharing in the suffering of others who suffer because of Jesus Christ.

Share together in the joy that comes in being of the church

See also:

- . . . and share in each other’s joy

Having relationships with other believers and doing God’s work with them, leads us to share in joy with them, for various reasons.

John 4:35-36  Do you not say, ‘There are yet four months, then comes the harvest’? Look, I tell you, lift up your eyes, and see that the fields are white for harvest. 36Already the one who reaps is receiving wages and gathering fruit for eternal life, so that sower and reaper may rejoice together. ▤

Those who work together in bringing people to faith, share together in much gladness over the fruits of their labor.

Acts 2:46-47  And day by day, attending the temple together and breaking bread in their homes, they received their food with glad and generous hearts, 47praising God and having favor with all the people. And the Lord added to their number day by day those who were being saved. ▤

The believers’ glad hearts seem to have been largely due to their fellowship – in which they met together, often ate together and praised God together. It may have also been in part due to them “having favor with all the people” (v. 47a) and/or their growth in numbers (v. 47b).

Phil 1:25-26  Convinced of this, I know that I will remain and continue with you all, for your progress and joy in the faith, 26so that in me you may have ample cause to glory in Christ Jesus, because of my coming to you again. ▤

Here Paul recognized that his direction of and fellowship with the Philippian believers in Christ Jesus would produce joy amongst them (v. 25), even causing them to “glory in Christ Jesus” (v. 26).

Phil 2:28-30  I am the more eager to send him, therefore, that you may rejoice at seeing him again, and that I may be less anxious. 29So receive him in the Lord with all joy, and honor such men, 30for he nearly died for the work of Christ, risking his life to complete what was lacking in your service to me. ▤

Here Paul again speaks of the Philippians being joyful together, in seeing Epaphroditus again and receiving him amongst themselves.

1Jn 1:3-4  … that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. 4And we are writing these things so that ourz joy may be complete. ▤

z Some manuscripts your

The context suggests that the joy John speaks of (v. 4) comes from fellowship with other believers (v. 3a) – a fellowship that “is with the Father and with his Son” (v. 3b). Through this fellowship it is a joy that all believers share in – “you can be full of joy with us” (NCV™; cf. AMP).

2Jn 1:12  Though I have much to write to you, I would rather not use paper and ink. Instead I hope to come to you and talk face to face, so that our joy may be complete. ▤

Ps 106:4-5  Remember me, O LORD, when you show favor to your people; help me when you save them,a 5that I may look upon the prosperity of your chosen ones, that I may rejoice in the gladness of your nation, that I may glory with your inheritance. ▤

a Or Remember me, O Lord, with the favor you show to your people; help me with your salvation

Sharing in God’s help of his people leads to one rejoicing with them.

- David found great delight in other people of God:

Ps 16:3  As for the saints in the land, they are the excellent ones, in whom is all my delight.b ▤

b Or To the saints in the land, the excellent in whom is all my delight, I say:

Share in each other’s troubles . . .

See also:

- Rom 12:15 ⇓

As members of the one spiritual body, believers should as much as possible share with other believers in both their sorrows and joys, identifying themselves with those experiencing such things and where appropriate become involved in their situation. This leads to a strengthening of the bonds between the members, and thus the strengthening of the body itself. It also leads to supportive responses to members in need.

1Cor 12:26  If one member [of the body] suffers, all suffer together; if one member is honored, all rejoice together. ▤

Paul is not so much instructing the Corinthians to suffer and rejoice with each other, but is more making the observation that in a tight knit Christian body this will naturally occur.

Phil 4:14-16  Yet it was kind of you to sharec my trouble. 15And you Philippians yourselves know that in the beginning of the gospel, when I left Macedonia, no church entered into partnership with me in giving and receiving, except you only. 16Even in Thessalonica you sent me help for my needs once and again. ▤

c Or have fellowship in

By sending him aid – giving of their own resources, possibly sacrificially so – the Philippians shared in Paul’s trouble. In doing so they shared with him in “giving and receiving” (v. 15). This expression refers to the exchanges between the Philippians and Paul; they gave him aid and in return spiritual blessings were credited to their account (cf. v. 17).

2Cor 11:28-29  And, apart from other things, there is the daily pressure on me of my anxiety for all the churches. 29Who is weak, and I am not weak? Who is made to fall, and I am not indignant? ▤

Such was Paul’s concern for the churches (v. 28) that he strongly identified with them in their weaknesses and trials (v. 29), effectively sharing in them.

Heb 13:3  Remember those who are in prison, as though in prison with them, and those who are mistreated, since you also are in the body. ▤

Believers are to empathize with suffering believers. In showing empathy, one in a sense projects oneself into the situation of the person concerned. To some extent one then shares in it, both experiencing and being affected by the feelings that the person concerned would have. Doing so motivates us to do what we can to help suffering believers. Note that the final phrase “in the body” likely speaks of being “liable to bodily sufferings” (AMP) rather than being in the body of Christ.

Heb 10:32-34  But recall the former days when, after you were enlightened, you endured a hard struggle with sufferings, 33sometimes being publicly exposed to reproach and affliction, and sometimes being partners with those so treated. 34For you had compassion on those in prison, and you joyfully accepted the plundering of your property, since you knew that you yourselves had a better possession and an abiding one. ▤

The compassion for those in prison (v. 34) appears to have been expressed in helping them (cf. CEV, NCV) – in effect sharing in their suffering (cf. AMP, GNT, NLT), as was the case in v. 33b.

Job 2:11-13  Now when Job’s three friends heard of all this evil that had come upon him, they came each from his own place, Eliphaz the Temanite, Bildad the Shuhite, and Zophar the Naamathite. They made an appointment together to come to show him sympathy and comfort him. 12And when they saw him from a distance, they did not recognize him. And they raised their voices and wept, and they tore their robes and sprinkled dust on their heads toward heaven. 13And they sat with him on the ground seven days and seven nights, and no one spoke a word to him, for they saw that his suffering was very great. ▤

Here Job’s friends in a real sense share in his troubles with him. Unfortunately later, by their well-intended but often inappropriate words, they effectively added to his troubles.

. . . and share in each other’s joy

See also:

- 1Cor 12:26 ⇑

Rom 12:15  Rejoice with those who rejoice, weep with those who weep. ▤

Fellow believers may well be primarily in view here.

2Cor 2:3  And I wrote as I did, so that when I came I might not suffer pain from those who should have made me rejoice, for I felt sure of all of you, that my joy would be the joy of you all. ▤

Paul had confidence in the Corinthian’s obedience to him and because of this he had anticipated to experience much joy on his return to them. Correspondingly, he had anticipated that they would share in his joy, on seeing their mentor’s joy over them.

Phil 2:17-18  Even if I am to be poured out as a drink offering upon the sacrificial offering of your faith, I am glad and rejoice with you all. 18Likewise you also should be glad and rejoice with me. ▤

Luke 1:57-58  Now the time came for Elizabeth to give birth, and she bore a son. 58And her neighbors and relatives heard that the Lord had shown great mercy to her, and they rejoiced with her. ▤

This and the extract below from “The Parable of the Lost Coin” are not speaking specifically of joy experienced amongst believers, but they do mirror such joy which stems from mutual concern, as should exist in churches.

Luke 15:9  And when she has found it, she calls together her friends and neighbors, saying, ‘Rejoice with me, for I have found the coin that I had lost.’ ▤

Keep in touch about each other’s welfare – and keep the others informed of your own

See also:

- Keep each other informed about the work and associated challenges

In the first two references below (Phil 2:19-20; 1Thes 3:5-6) Paul speaks of taking steps to find out about the welfare of other believers, including their spiritual welfare or faith. In the following two (Eph 6:21-22; Col 4:7-9) Paul takes steps to keep other believers informed about his welfare.

Phil 2:19-20  I hope in the Lord Jesus to send Timothy to you soon, so that I too may be cheered by news of you. 20For I have no one like him, who will be genuinely concerned for your welfare. ▤

As well as Paul, Timothy was keen to know about the Philippians’ welfare (v. 20).

1Thes 3:5-7  For this reason, when I could bear it no longer, I sent to learn about your faith, for fear that somehow the tempter had tempted you and our labor would be in vain. 6But now that Timothy has come to us from you, and has brought us the good news of your faith and love and reported that you always remember us kindly and long to see us, as we long to see you— 7for this reason, brothers,d in all our distress and affliction we have been comforted about you through your faith. ▤

d Or brothers and sisters

Eph 6:21-22  So that you also may know how I am and what I am doing, Tychicus the beloved brother and faithful minister in the Lord will tell you everything. 22I have sent him to you for this very purpose, that you may know how we are, and that he may encourage your hearts. ▤

Note that part of Paul’s motivation in keeping other believers informed about his welfare was to encourage them (v. 22; Col 4:8 ↓).

Col 4:7-9  Tychicus will tell you all about my activities. He is a beloved brother and faithful minister and fellow servante in the Lord. 8I have sent him to you for this very purpose, that you may know how we are and that he may encourage your hearts, 9and with him Onesimus, our faithful and beloved brother, who is one of you. They will tell you of everything that has taken place here. ▤

e Greek fellow bondservant; also verse 12

- Keep each other informed about the circumstances of fellow believers:

Heb 13:23  You should know that our brother Timothy has been released, with whom I shall see you if he comes soon. ▤

Note: Believers share together in spiritual blessings and privileges . . .

See also:

- Eph 1:3 ⇓

Rom 11:17  But if some of the branches were broken off, and you, although a wild olive shoot, were grafted in among the others and now share in the nourishing rootf of the olive tree, … ▤

f Greek root of richness; some manuscripts richness

The “olive tree” represents Israel, particularly the patriarchs with whom Israel’s relationship with God was established. The “wild olive shoot” represents Gentile believers accepted into God’s people. The “nourishing root” refers to spiritual blessings that all God’s people have, quite possibly in particular to the promises made to the patriarchs (cf. ESB). Because of what Jesus Christ has accomplished, Gentiles believers now share with the Jews in their spiritual blessings (cf. Rom 15:26-27 ↓; Eph 3:6 ↓).

Rom 15:26-27  For Macedonia and Achaia have been pleased to make some contribution for the poor among the saints at Jerusalem. 27For they were pleased to do it, and indeed they owe it to them. For if the Gentiles have come to share in their spiritual blessings, they ought also to be of service to them in material blessings. ▤

1Cor 9:23  I do it all for the sake of the gospel, that I may share with them in its blessings. ▤

Eph 3:6  This mystery isg that the Gentiles are fellow heirs, members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus through the gospel. ▤

g The words This mystery is are inferred from verse 4

What the “promise” refers to is not specified but probably relates to an aspect of salvation, centered on and achieved through Jesus Christ. Possibly it may encompass – or at least be applicable to – all that is promised to those who are “in” Jesus Christ.

Eph 4:11-13  And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsh and teachers,i 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, 13until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,j to the measure of the stature of the fullness of Christ, … ▤

h Or pastors

i Or the shepherd-teachers

j Greek to a full-grown man

The spiritual maturity of Christians together as “the body of Christ” (v. 12) is a wonderful blessing in which they can share.

Phil 1:7  It is right for me to feel this way about you all, because I hold you in my heart, for you are all partakers with me of grace,k both in my imprisonment and in the defense and confirmation of the gospel. ▤

k Or you all have fellowship with me in grace

Phil 2:1  So if there is any encouragement in Christ, any comfort from love, any participation in the Spirit, any affection and sympathy, … ▤

Christians participate/share together in the Spirit (cf. Heb 6:4 ↓).

Titus 1:4  To Titus, my true child in a common faith: Grace and peace from God the Father and Christ Jesus our Savior. ▤

Heb 6:4  For it is impossible, in the case of those who have once been enlightened, who have tasted the heavenly gift, and have shared in the Holy Spirit, … ▤

2Pet 1:4  … by which he has granted to us his precious and very great promises, so that through them you may become partakers of the divine nature, having escaped from the corruption that is in the world because of sinful desire. ▤

Jude 1:3  Beloved, although I was very eager to write to you about our common salvation, I found it necessary to write appealing to you to contend for the faith that was once for all delivered to the saints. ▤

This speaks of sharing in salvation in the present. This salvation of course has a future aspect, as per the following subsection.

Num 10:32  And if you do go with us, whatever good the LORD will do to us, the same will we do to you. ▤

The reference here is more to material blessings rather than spiritual, but it is applicable to the latter and exemplifies how God’s people share in his blessings (as well as being indicative of how they should share material blessings with each other). Likewise, in 1 Samuel 26:19 David refers to sharing in the God-given blessing/s of the Promised Land – “share in the heritage of the LORD”.

. . . Believers will share together in future blessings and privileges

Acts 20:32  And now I commend you to God and to the word of his grace, which is able to build you up and to give you the inheritance among all those who are sanctified. ▤

This and Colossians 1:12 below are probably referring at least primarily to future blessings that believers together inherit. They may also present spiritual blessings in view.

2Cor 4:14  … knowing that he who raised the Lord Jesus will raise us also with Jesus and bring us with you into his presence. ▤

Col 1:12  … giving thanksl to the Father, who has qualified youm to share in the inheritance of the saints in light. ▤

l Or patience, with joy giving thanks

m Some manuscripts us

1Thes 4:17  Then we who are alive, who are left, will be caught up together with them in the clouds to meet the Lord in the air, and so we will always be with the Lord. ▤

2Thes 2:14  To this he called you through our gospel, so that you may obtain the glory of our Lord Jesus Christ. ▤

This speaks of obtaining glory that we will “share” (CEV, GNT, NCV, NIV, NLT; cf. 1Pet 5:1 ↓).

Heb 3:1  Therefore, holy brothers,n you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, … ▤

n Or brothers and sisters; also verse 12

The “heavenly calling” may have in view a call to heaven (cf. NLT; Phil 3:14), with the accompanying wonderful blessings of the afterlife. However it may simply mean a call from God in heaven (cf. GNT, NCV) to follow him.

1Pet 5:1  So I exhort the elders among you, as a fellow elder and a witness of the sufferings of Christ, as well as a partaker in the glory that is going to be revealed: … ▤

Rev 22:19  … and if anyone takes away from the words of the book of this prophecy, God will take away his share in the tree of life and in the holy city, which are described in this book. ▤

- God has blessed believers with every spiritual blessing:

Eph 1:3  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, who has blessed us in Christ with every spiritual blessing in the heavenly places, … ▤

This implies that in Christ believers share “every spiritual blessing”. The phrase “in the heavenly places” may be indicating that the blessings spoken of are ones that we will experience in the afterlife, although they have already been designated to us. However the phrase may be emphasizing the heavenly and eternal dimension of spiritual blessings that we have now.

Pray for persecuted Christians

Section D

Love Each Other (I): General

Section Jumps

- Love one another

- Love one another more and more

- Loving other Christians is indicative of being of God and Jesus Christ . . .

- . . . Not loving other Christians has negative implications

- Love is vital for Christian service and living

- Further blessings of loving each other

See also:

- 31. Love

Love one another

See also:

- Care about and be concerned for each other

John 15:17  These things I command you, so that you will love one another. ▤

1Jn 3:11, 23  For this is the message that you have heard from the beginning, that we should love one another. ▤  … 23And this is his commandment, that we believe in the name of his Son Jesus Christ and love one another, just as he has commanded us. ▤

2Jn 1:5  And now I ask you, dear lady—not as though I were writing you a new commandment, but the one we have had from the beginning—that we love one another. ▤

1Pet 2:17  Honor everyone. Love the brotherhood. Fear God. Honor the emperor. ▤

Philem 1:4-5  I thank my God always when I remember you in my prayers, 5because I hear of your love and of the faith that you have toward the Lord Jesus and for all the saints, … ▤

Rom 16:8  Greet Ampliatus, my beloved in the Lord. ▤

1Cor 16:24  My love be with you all in Christ Jesus. Amen. ▤

Titus 3:15  All who are with me send greetings to you. Greet those who love us in the faith. Grace be with you all. ▤

Loving others “in the faith”, speaks of loving others who share in the faith (cf. CEV, GNT, NLT).

3Jn 1:1  The elder to the beloved Gaius, whom I love in truth. ▤

Here “love in the truth” (cf. 2Jn 1:1-2) quite possibly refers to loving others who believe in the truth (cf. Titus 3:15 ↑). Alternatively or in conjunction with this, it may be speaking of loving other believers in accordance with the truth. A further possibility is that it simply means “truly love” (AMP, GNT).

Love one another more and more

Phil 1:9  And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, … ▤

1Thes 4:9-10  Now concerning brotherly love you have no need for anyone to write to you, for you yourselves have been taught by God to love one another, 10for that indeed is what you are doing to all the brothers throughout Macedonia. But we urge you, brothers, to do this more and more, … ▤

1Thes 3:11-12  Now may our God and Father himself, and our Lord Jesus, direct our way to you, 12and may the Lord make you increase and abound in love for one another and for all, as we do for you, … ▤

2Thes 1:3  We ought always to give thanks to God for you, brothers,o as is right, because your faith is growing abundantly, and the love of every one of you for one another is increasing. ▤

o Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Prov 17:17  A friend loves at all times, and a brother is born for adversity. ▤

In conjunction with loving one another more and more, we should love at all times and similarly have “steadfast love” (Prov 19:22 ↓).

Prov 19:22  What is desired in a man is steadfast love, and a poor man is better than a liar. ▤

- Have abundant love for other believers:

2Cor 2:4  For I wrote to you out of much affliction and anguish of heart and with many tears, not to cause you pain but to let you know the abundant love that I have for you. ▤

Loving other Christians is indicative of being of God and Jesus Christ . . .

See also:

- 1Jn 3:16 ⇓; 1Jn 4:21 ⇓

- Love for them is linked with loving and caring for other Christians

- Knowing God is linked with loving and caring for others

1Jn 4:7, 12, 16  Beloved, let us love one another, for love is from God, and whoever loves has been born of God and knows God. ▤  … 12No one has ever seen God; if we love one another, God abides in us and his love is perfected in us. ▤  … 16So we have come to know and to believe the love that God has for us. God is love, and whoever abides in love abides in God, and God abides in him. ▤

Love is the essence of God’s nature – “God is love” (v. 16; cf. v. 8 ⇓). Everyone who loves exhibits God’s nature, demonstrating that they have been “born of God” (v. 7b). In addition, loving one another shows that: we know God (v. 7b); we live in God and he lives in us (vv. 12, 16b); and “his love is perfected in us” (v. 12b).

John 13:34-35  A new commandment I give to you, that you love one another: just as I have loved you, you also are to love one another. 35By this all people will know that you are my disciples, if you have love for one another. ▤

John 15:12-14  This is my commandment, that you love one another as I have loved you. 13Greater love has no one than this, that someone lay down his life for his friends. 14You are my friends if you do what I command you. ▤

Loving each other as Jesus Christ loved us (v. 12) means we are friends of Jesus Christ (v. 14) – with the implication that he laid down his life for us, his friends (v. 13). As such we are recipients of both the salvation and the relationship with God that Christ’s death has made possible.

1Jn 2:10  Whoever loves his brother abides in the light, and in himp there is no cause for stumbling. ▤

p Or it

1Jn 3:14a, 18-20  We know that we have passed out of death into life, because we love the brothers. ▤  … 18Little children, let us not love in word or talk but in deed and in truth. 19By this we shall know that we are of the truth and reassure our heart before him; 20for whenever our heart condemns us, God is greater than our heart, and he knows everything. ▤

1Jn 5:1  Everyone who believes that Jesus is the Christ has been born of God, and everyone who loves the Father loves whoever has been born of him. ▤

This verse makes the assertion that everyone who loves God will naturally love his children as well (cf. 1Jn 4:20-21 ⇓).

2Jn 1:1-2  The elder to the elect lady and her children, whom I love in truth, and not only I, but also all who know the truth, 2because of the truth that abides in us and will be with us forever: … ▤

Christian love flows from knowledge of God’s truth and a life lived in accordance with or obedience to this truth. It follows from this that loving other Christians is indicative that one is of God’s truth, and so of God.

. . . Not loving other Christians has negative implications

1Jn 2:9, 11  Whoever says he is in the light and hates his brother is still in darkness. ▤  … 11But whoever hates his brother is in the darkness and walks in the darkness, and does not know where he is going, because the darkness has blinded his eyes. ▤

1Jn 3:10, 14-15  By this it is evident who are the children of God, and who are the children of the devil: whoever does not practice righteousness is not of God, nor is the one who does not love his brother. ▤  … 14We know that we have passed out of death into life, because we love the brothers. Whoever does not love abides in death. 15Everyone who hates his brother is a murderer, and you know that no murderer has eternal life abiding in him. ▤

Those who do not love other Christians: are “children of the devil” as opposed to “children of God” (v. 10); remain in death (v. 14); and are in a spiritual sense murderers (v. 15). Note that the association of hate with murder (v. 15; cf. Matt 5:21-22) appears to point to hate as being the motive behind murder, with the latter being the fulfillment of the former.

1Jn 3:16-17  By this we know love, that he laid down his life for us, and we ought to lay down our lives for the brothers. 17But if anyone has the world’s goods and sees his brother in need, yet closes his heart against him, how does God’s love abide in him? ▤

We ought to follow Jesus Christ’s example and unselfishly show love to fellow believers (v. 16). Anyone who does not show love to a fellow believer in need – “closes his heart against him” – cannot have the love of God in him (v. 17).

1Jn 4:8  Anyone who does not love does not know God, because God is love. ▤

1Jn 4:20-21  If anyone says, “I love God,” and hates his brother, he is a liar; for he who does not love his brother whom he has seen cannotq love God whom he has not seen. 21And this commandment we have from him: whoever loves God must also love his brother. ▤

q Some manuscripts how can he

Fellow Christians: reflect the character of the invisible God, albeit to varying degrees; are highly valued and greatly loved by God; and are associated with God, being of his people. These factors in conjunction with the fact that it is easier to interact with what we can see, mean that if we do not love a fellow Christian we can hardly claim to love God himself.

2Pet 1:7, 9  … and godliness with brotherly affection, and brotherly affection with love. ▤  … 9For whoever lacks these qualities is so nearsighted that he is blind, having forgotten that he was cleansed from his former sins. ▤

In v. 9 Peter refers to having the qualities he lists in vv. 5-7 which climax with love. Peter may be correlating lacking love and the other qualities with sin. He is not actually saying that such a person is not or no longer of God, but the suggestion is that there is a real danger of this being or becoming the case.

- Loving one’s enemies is also indicative of being of God:

Matt 5:44-45  But I say to you, Love your enemies and pray for those who persecute you, 45so that you may be sons of your Father who is in heaven. For he makes his sun rise on the evil and on the good, and sends rain on the just and on the unjust. ▤

In addition to loving other Christians, loving our enemies is also a sign of our relationship with God. For as God lovingly cares for the bad as well as the good, those who love their enemies reflect God’s nature – thus showing themselves to be children of God (cf. 1Jn 4:7 ⇑).

Love is vital for Christian service and living

1Cor 8:1  Now concerningr food offered to idols: we know that “all of us possess knowledge.” This “knowledge” puffs up, but love builds up. ▤

r The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

The phrase “puffs up” is a reference to oneself, whereas “builds up” primarily refers to building up others, particularly those in the church. Note that in the first statement Paul indicates that he is beginning a response to the Corinthians, whom he quotes.

1Thes 1:3  … remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

Their love had produced their labor. Note that here “love” could be referring to love for God or Christ, rather than love for others. It is applicable to both.

2Pet 1:7-8  … and godliness with brotherly affection, and brotherly affection with love. 8For if these qualitiess are yours and are increasing, they keep you from being ineffective or unfruitful in the knowledge of our Lord Jesus Christ. ▤

s Greek these things; also verses 9, 10, 12

1Thes 5:8  But since we belong to the day, let us be sober, having put on the breastplate of faith and love, and for a helmet the hope of salvation. ▤

This figuratively illustrates that love – along with faith and hope – provides significant spiritual protection for the believer.

Phil 1:9-11  And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, 10so that you may approve what is excellent, and so be pure and blameless for the day of Christ, 11filled with the fruit of righteousness that comes through Jesus Christ, to the glory and praise of God. ▤

Love that is knowledgeable and wise enables one to remain pure (v. 10) and to be “filled with the fruit of righteousness” (v. 11a). This expression refers either to good deeds (cf. CEV, NCV) or to righteous qualities (cf. GNT).

Further blessings of loving each other

Eph 3:17-19  … so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, 18may have strength to comprehend with all the saints what is the breadth and length and height and depth, 19and to know the love of Christ that surpasses knowledge, that you may be filled with all the fullness of God. ▤

In v. 17, “love” appears to refer to love that believers have – meaning that the passage is relevant to this subsection. However, it could instead refer to God’s love (cf. NLT) or Jesus Christ’s love (cf. CEV). In v. 18, “the breadth and length and height and depth” is often interpreted to be speaking of Christ’s love (cf. GNT, NCV, NIV) or God’s love (cf. NLT).

Col 2:1-2  For I want you to know how great a struggle I have for you and for those at Laodicea and for all who have not seen me face to face, 2that their hearts may be encouraged, being knit together in love, to reach all the riches of full assurance of understanding and the knowledge of God’s mystery, which is Christ, … ▤

As Christians exist together united in love, they increasingly experience and comprehend spiritual blessings and truths.

1Pet 4:8  Above all, keep loving one another earnestly, since love covers a multitude of sins. ▤

This quotes Proverbs 10:12 – “… love covers all offenses.” It does not mean that loving others atones for sin, but that love forgives and “buries” the sins of others – particularly wrongs against oneself.

1Jn 4:17-18  By this is love perfected with us, so that we may have confidence for the day of judgment, because as he is so also are we in this world. 18There is no fear in love, but perfect love casts out fear. For fear has to do with punishment, and whoever fears has not been perfected in love. ▤

This is speaking of having the love that comes from God, expressed in loving others. Such love, an expression and extension of God’s love, makes judgment from him inconceivable and so annuls any fear of judgment. Conversely, whoever fears has “not really learned to love” (CEV, v. 18b); they do not have perfect love (cf. GNT, NCV, NLT).

2Jn 1:3  Grace, mercy, and peace will be with us, from God the Father and from Jesus Christ the Father’s Son, in truth and love. ▤

Here “in… love” could denote either living in God’s love or loving others; in any case the two are interrelated. As we live in love and truth, we experience the grace, mercy and peace of God and Jesus Christ.

Prov 3:3-4  Let not steadfast love and faithfulness forsake you; bind them around your neck; write them on the tablet of your heart. 4So you will find favor and good successt in the sight of God and man. ▤

t Or repute

Note that here and in 21:21 below, love for others amongst God’s people does not appear to be primarily in view.

- Our love is a great benefit to other believers:

Philem 1:7  For I have derived much joy and comfort from your love, my brother, because the hearts of the saints have been refreshed through you. ▤

The love Philemon had shown other believers had refreshed them, and had also given Paul great joy and comfort.

Pray for persecuted Christians

Section E

Love Each Other (II): How

Section Jumps

- Love is expressed with actions

- Love each other as Jesus Christ loved us, even laying down his life

- Love each other genuinely and earnestly

- Love each other as brothers (and sisters)

- Keep each other in your hearts . . .

- . . . Long for each other

- Greet or send greetings to each other . . .

- . . . and welcome each other

- Note: Obedience to God and other aspects of the faith are essential for love

See also:

- Caring for the Body

- What love is

Love is expressed with actions

See also:

- God is love – as epitomized in him giving his only Son, to save us

- Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them

- Love is vital for Christian service and living

- Note: Obedience to God and other aspects of the faith are essential for love

- Help Each Other

- Do things in love

1Jn 3:17-18  But if anyone has the world’s goods and sees his brother in need, yet closes his heart against him, how does God’s love abide in him? 18Little children, let us not love in word or talk but in deed and in truth. ▤

2Cor 8:7-8, 24  But as you excel in everything—in faith, in speech, in knowledge, in all earnestness, and in our love for youu—see that you excel in this act of grace also. 8I say this not as a command, but to prove by the earnestness of others that your love also is genuine. ▤  … 24So give proof before the churches of your love and of our boasting about you to these men. ▤

u Some manuscripts in your love for us

Paul had known the Corinthians to be earnest and loving to him (v. 7; text note), but now he wanted them to prove their love against the earnestness and love of others (v. 8, 24) by giving towards helping needy fellow believers. As such their love would be manifested or expressed in their action.

2Cor 12:15  I will most gladly spend and be spent for your souls. If I love you more, am I to be loved less? ▤

Paul’s love for the Corinthians (v. 15b) would be shown in what he did for them (v. 15a).

1Thes 1:3  … remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

The Thessalonians’ love was evidenced by their labor, the manifestation of their love.

1Thes 2:8  So, being affectionately desirous of you, we were ready to share with you not only the gospel of God but also our own selves, because you had become very dear to us. ▤

Such sharing of their lives (by Paul and his associates) would have largely involved practical expressions of their affectionate desire or love (cf. GNT, NCV, NIV, NLT).

3Jn 1:5-6  Beloved, it is a faithful thing you do in all your efforts for these brothers, strangers as they are, 6who testified to your love before the church. You will do well to send them on their journey in a manner worthy of God. ▤

Gal 6:2  Bear one another’s burdens, and so fulfill the law of Christ. ▤

The “law of Christ” quite possibly refers primarily to Christ’s commands to love each other as he has loved us (cf. John 13:34; 15:12), although Paul may instead have in view Christ’s teachings in general. By taking action in bearing one another’s burdens, we live out or fulfill this law.

- What love is and is not, and does and does not do:

1Cor 13:4-7  Love is patient and kind; love does not envy or boast; it is not arrogant 5or rude. It does not insist on its own way; it is not irritable or resentful;v 6it does not rejoice at wrongdoing, but rejoices with the truth. 7Love bears all things, believes all things, hopes all things, endures all things. ▤

v Greek irritable and does not count up wrongdoing

For comment, see the comment on 1Cor 13:4-7 – under What love is.

Love each other as Jesus Christ loved us, even laying down his life

See also:

- Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them

John 13:34  A new commandment I give to you, that you love one another: just as I have loved you, you also are to love one another. ▤

John 15:12-13  This is my commandment, that you love one another as I have loved you. 13Greater love has no one than this, that someone lay down his life for his friends. ▤

Jesus disciples were to love each other as he had loved them, a love which he would soon show to be unsurpassed by laying down his life for them.

Eph 5:2  And walk in love, as Christ loved us and gave himself up for us, a fragrant offering and sacrifice to God. ▤

1Jn 3:16  By this we know love, that he laid down his life for us, and we ought to lay down our lives for the brothers. ▤

Eph 5:25  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, … ▤

Phil 1:8  For God is my witness, how I yearn for you all with the affection of Christ Jesus. ▤

1Jn 2:8  At the same time, it is a new commandment that I am writing to you, which is true in him and in you, becausew the darkness is passing away and the true light is already shining. ▤

w Or that

The “command” is the command to love others (cf. vv. 9-11), fulfilled in Jesus in the love he showed and to be evident in the lives of his followers.

1Sam 20:14-15  If I am still alive, show me the steadfast love of the LORD, that I may not die; 15and do not cut offx your steadfast love from my house forever, when the LORD cuts off every one of the enemies of David from the face of the earth. ▤

x Or but if I die, do not cut off

Along with loving each other as Jesus Christ loved us, we should seek to show the steadfast love of God to each other, as Jonathan asks here of David.

- Since God so loved us that he sent his Son to die for us, we ought to love one another:

1Jn 4:9-11, 19  In this the love of God was made manifest among us, that God sent his only Son into the world, so that we might live through him. 10In this is love, not that we have loved God but that he loved us and sent his Son to be the propitiation for our sins. 11Beloved, if God so loved us, we also ought to love one another. ▤  … 19We love because he first loved us. ▤

Verse 19 suggests that our love for other believers is prompted by and an emulation of God’s love for us.

Love each other genuinely and earnestly

Rom 12:9  Let love be genuine. Abhor what is evil; hold fast to what is good. ▤

2Cor 6:4, 6  … but as servants of God we commend ourselves in every way: by great endurance, in afflictions, hardships, calamities, ▤  … 6by purity, knowledge, patience, kindness, the Holy Spirit, genuine love; … ▤

2Cor 8:8  I say this not as a command, but to prove by the earnestness of others that your love also is genuine. ▤

1Pet 1:22  Having purified your souls by your obedience to the truth for a sincere brotherly love, love one another earnestly from a pure heart, … ▤

1Pet 4:8  Above all, keep loving one another earnestly, since love covers a multitude of sins. ▤

1Jn 3:18  Little children, let us not love in word or talk but in deed and in truth. ▤

The final phrase “in truth” is probably referring to expressing love sincerely and truly – “true caring” (NCV™) – and/or in a way that is in accordance with “the truth” (cf. v. 19).

- Timothy’s genuine interest in others:

Phil 2:20  For I have no one like him, who will be genuinely concerned for your welfare. ▤

Love each other as brothers (and sisters)

See also:

- Philem 1:12 ⇓

- God’s people are brothers and sisters of each other

1Pet 3:8  Finally, all of you, have unity of mind, sympathy, brotherly love, a tender heart, and a humble mind. ▤

Heb 13:1  Let brotherly love continue. ▤

Rom 12:10  Love one another with brotherly affection. Outdo one another in showing honor. ▤

Phil 4:1  Therefore, my brothers,y whom I love and long for, my joy and crown, stand firm thus in the Lord, my beloved. ▤

y Or brothers and sisters; also verses 8, 21

Philem 1:15-16  For this perhaps is why he was parted from you for a while, that you might have him back forever, 16no longer as a slavez but more than a slave, as a beloved brother—especially to me, but how much more to you, both in the flesh and in the Lord. ▤

z Greek bondservant; twice in this verse

1Pet 2:17  Honor everyone. Love the brotherhood. Fear God. Honor the emperor. ▤

2Pet 1:5-7  For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,a and virtue with knowledge, 6and knowledge with self-control, and self-control with steadfastness, and steadfastness with godliness, 7and godliness with brotherly affection, and brotherly affection with love. ▤

a Or excellence; twice in this verse

- Be friends:

3Jn 1:15  Peace be to you. The friends greet you. Greet the friends, every one of them. ▤

Keep each other in your hearts . . .

When Paul talks of having others in his heart, he implies that they are an integral part of himself and his consciousness.

2Cor 7:3  I do not say this to condemn you, for I said before that you are in our hearts, to die together and to live together. ▤

The latter part of the verse points to the closeness that Paul felt towards the Corinthians, having them in his heart.

Phil 1:7  It is right for me to feel this way about you all, because I hold you in my heart, for you are all partakers with me of grace,b both in my imprisonment and in the defense and confirmation of the gospel. ▤

b Or you all have fellowship with me in grace

2Cor 6:11-13  We have spoken freely to you,c Corinthians; our heart is wide open. 12You are not restricted by us, but you are restricted in your own affections. 13In return (I speak as to children) widen your hearts also. ▤

c Greek Our mouth is open to you

Opening wide one’s heart to others, is akin to making room in one’s heart for others (cf. CEV).

Philem 1:12  I am sending him back to you, sending my very heart. ▤

In describing Onesimus as “my very heart” Paul speaks of his strong love and closeness to him, akin to having Onesimus in his heart.

. . . Long for each other

Phil 4:1  Therefore, my brothers,d whom I love and long for, my joy and crown, stand firm thus in the Lord, my beloved. ▤

d Or brothers and sisters; also verses 8, 21

Phil 1:8  For God is my witness, how I yearn for you all with the affection of Christ Jesus. ▤

Paul appears to refer to sharing in Jesus Christ’s affection or love – through his union with Christ – expressing such affection in his great yearning/longing for the Philippians.

1Thes 2:17  But since we were torn away from you, brothers, for a short time, in person not in heart, we endeavored the more eagerly and with great desire to see you face to face, … ▤

1Thes 3:6  But now that Timothy has come to us from you, and has brought us the good news of your faith and love and reported that you always remember us kindly and long to see us, as we long to see you— ▤

2Tim 1:4  As I remember your tears, I long to see you, that I may be filled with joy. ▤

- The Ephesians’ grief over the prospect of never seeing Paul again:

Acts 20:37-38  And there was much weeping on the part of all; they embraced Paul and kissed him, 38being sorrowful most of all because of the word he had spoken, that they would not see his face again. And they accompanied him to the ship. ▤

Greet or send greetings to each other . . .

Rom 16:14-16  Greet Asyncritus, Phlegon, Hermes, Patrobas, Hermas, and the brotherse who are with them. 15Greet Philologus, Julia, Nereus and his sister, and Olympas, and all the saints who are with them. 16Greet one another with a holy kiss. All the churches of Christ greet you. ▤

e Or brothers and sisters; also verse 17

“Greet” is used by Paul no less than 18 times in vv. 3-16. Note that a “holy kiss” (v. 16a; cf. 1Cor 16:20 ↓; 1Pet 5:14 ↓) was apparently a common form of greeting in the early church, signifying the bonds and warmth of believers’ unity in Christ.

1Cor 16:19-20  The churches of Asia send you greetings. Aquila and Prisca, together with the church in their house, send you hearty greetings in the Lord. 20All the brothers send you greetings. Greet one another with a holy kiss. ▤

Philem 1:23-24  Epaphras, my fellow prisoner in Christ Jesus, sends greetings to you, 24and so do Mark, Aristarchus, Demas, and Luke, my fellow workers. ▤

Heb 13:24  Greet all your leaders and all the saints. Those who come from Italy send you greetings. ▤

1Pet 5:13-14  She who is at Babylon, who is likewise chosen, sends you greetings, and so does Mark, my son. 14Greet one another with the kiss of love. Peace to all of you who are in Christ. ▤

3Jn 1:15  Peace be to you. The friends greet you. Greet the friends, every one of them. ▤

. . . and welcome each other

See also:

- 1Cor 16:19 ⇑

Acts 15:4  When they came to Jerusalem, they were welcomed by the church and the apostles and the elders, and they declared all that God had done with them. ▤

Acts 18:27a  And when he wished to cross to Achaia, the brothers encouraged him and wrote to the disciples to welcome him. ▤

Rom 14:1  As for the one who is weak in faith, welcome him, but not to quarrel over opinions. ▤

Rom 15:5-7  May the God of endurance and encouragement grant you to live in such harmony with one another, in accord with Christ Jesus, 6that together you may with one voice glorify the God and Father of our Lord Jesus Christ. 7Therefore welcome one another as Christ has welcomed you, for the glory of God. ▤

Gal 4:14  … and though my condition was a trial to you, you did not scorn or despise me, but received me as an angel of God, as Christ Jesus. ▤

Col 4:10  Aristarchus my fellow prisoner greets you, and Mark the cousin of Barnabas (concerning whom you have received instructions—if he comes to you, welcome him), … ▤

Phil 2:29  So receive him in the Lord with all joy, and honor such men, … ▤

Philem 1:17  So if you consider me your partner, receive him as you would receive me. ▤

- A classic Israelite greeting:

Ruth 2:4  And behold, Boaz came from Bethlehem. And he said to the reapers, “The LORD be with you!” And they answered, “The LORD bless you.” ▤

Note: Obedience to God and other aspects of the faith are essential for love

See also:

- God gives his people love . . .

- . . . God enables his people to love

1Pet 1:22  Having purified your souls by your obedience to the truth for a sincere brotherly love, love one another earnestly from a pure heart, … ▤

The importance for love of purity – which is attained through obedience to the truth – is also shown in 1 Timothy 1:5 below.

1Jn 5:2  By this we know that we love the children of God, when we love God and obey his commandments. ▤

2Jn 1:5-6  And now I ask you, dear lady—not as though I were writing you a new commandment, but the one we have had from the beginning—that we love one another. 6And this is love, that we walk according to his commandments; this is the commandment, just as you have heard from the beginning, so that you should walk in it. ▤

Verse 6 appears to be saying that love is lived out by walking in obedience to God’s commands.

1Tim 1:5  The aim of our charge is love that issues from a pure heart and a good conscience and a sincere faith. ▤

2Jn 1:1-2  The elder to the elect lady and her children, whom I love in truth, and not only I, but also all who know the truth, 2because of the truth that abides in us and will be with us forever: … ▤

As commented earlier, Christian love flows from knowledge of God’s truth and a life lived in accordance with or obedience to this truth.

Col 1:4-5a  … since we heard of your faith in Christ Jesus and of the love that you have for all the saints, 5because of the hope laid up for you in heaven. ▤

The very real hope of the wonderful blessings in the afterlife, spurs believers on in their love for others – as well as in their faith.

Phil 1:9  And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, … ▤

The word “knowledge” probably refers to knowledge of God and his ways. Believers should exhibit love that reflects such knowledge (cf. 2Jn 1:1-2 ↑) – and also spiritual discernment – rather than a love which is based merely on sentiment or emotion.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Caring for the Body

The care that church members ought to show each other should be one of the defining characteristics of every church, evidencing Christian love. This care should include both spiritual and practical care, with the former largely involving prayer and encouragement.

Section A

Pray for Each Other (I): General

Section Jumps

- Pray earnestly for other Christians

- Pray constantly for other Christians

- Pray for those facing persecution

- Pray for those spreading the gospel

- Always thank God for other Christians because of their faith and love

- Thank and praise God because of the service of other Christians

See also:

- We help others by praying for them

- [Leaders:] Pray for church members

Pray earnestly for other Christians

Acts 12:5  So Peter was kept in prison, but earnest prayer for him was made to God by the church. ▤

Col 4:12  Epaphras, who is one of you, a servant of Christ Jesus, greets you, always struggling on your behalf in his prayers, that you may stand mature and fully assured in all the will of God. ▤

1Thes 3:10  … as we pray most earnestly night and day that we may see you face to face and supply what is lacking in your faith? ▤

Deut 9:18-19, 25-26  Then I lay prostrate before the LORD as before, forty days and forty nights. I neither ate bread nor drank water, because of all the sin that you had committed, in doing what was evil in the sight of the LORD to provoke him to anger. 19For I was afraid of the anger and hot displeasure that the LORD bore against you, so that he was ready to destroy you. But the LORD listened to me that time also. ▤  … 25“So I lay prostrate before the LORD for these forty days and forty nights, because the LORD had said he would destroy you. 26And I prayed to the LORD, ‘O Lord GOD, do not destroy your people and your heritage, whom you have redeemed through your greatness, whom you have brought out of Egypt with a mighty hand. ▤

Along with falling prostrate before God for forty days and nights, Moses’ fasting (v. 18) points to the earnestness of his accompanying supplication to God (vv. 19, 26).

Pray constantly for other Christians

See also:

- Col 4:12 ⇑; 1Thes 3:10 ⇑; Deut 9:18-19, 25-26 ⇑

- 2Thes 1:11 ⇓

- Pray constantly

When Paul speaks of always or continually praying for his readers (cf. Always thank God for other Christians because of their faith and love), he is using hyperbole to portray his persistence in prayer for them.

Rom 1:9-10  For God is my witness, whom I serve with my spirit in the gospel of his Son, that without ceasing I mention you 10always in my prayers, asking that somehow by God’s will I may now at last succeed in coming to you. ▤

Eph 6:17-18  … and take the helmet of salvation, and the sword of the Spirit, which is the word of God, 18praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, … ▤

Col 1:9  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, … ▤

2Tim 1:3  I thank God whom I serve, as did my ancestors, with a clear conscience, as I remember you constantly in my prayers night and day. ▤

Heb 13:18  Pray for us, for we are sure that we have a clear conscience, desiring to act honorably in all things. ▤

The first clause quite possibly has the sense of: “Keep on praying for us.” (GNT; cf. AMP)

1Sam 7:8  And the people of Israel said to Samuel, “Do not cease to cry out to the LORD our God for us, that he may save us from the hand of the Philistines.” ▤

Unlike the previous references which mention ongoing, tenacious prayer, this and the following verse from Nehemiah 1:6 refer to instances of concentrated prayer for a particular situation.

Neh 1:6  … let your ear be attentive and your eyes open, to hear the prayer of your servant that I now pray before you day and night for the people of Israel your servants, confessing the sins of the people of Israel, which we have sinned against you. Even I and my father’s house have sinned. ▤

Pray for those facing persecution

See also:

- 2Thes 3:2 ⇓

Acts 12:5  So Peter was kept in prison, but earnest prayer for him was made to God by the church. ▤

Rom 15:30-31  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, 31that I may be delivered from the unbelievers in Judea, and that my service for Jerusalem may be acceptable to the saints, … ▤

2Cor 1:10-11  He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. 11You also must help us by prayer, so that many will give thanks on our behalf for the blessing granted us through the prayers of many. ▤

Paul does not indicate exactly what he is referring to by the phrase “deadly peril” (v. 10), although in v. 8 he speaks of “the affliction we experienced in Asia”. Probably it was some kind of persecution.

Phil 1:18b-19  Yes, and I will rejoice, 19for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

Paul speaks of the Philippians’ prayers for him while he was imprisoned because of his work for God’s kingdom (cf. v. 17; Col 4:18 ↓).

Col 4:18  I, Paul, write this greeting with my own hand. Remember my chains. Grace be with you. ▤

2Thes 1:4-5, 11  Therefore we ourselves boast about you in the churches of God for your steadfastness and faith in all your persecutions and in the afflictions that you are enduring. 5This is evidence of the righteous judgment of God, that you may be considered worthy of the kingdom of God, for which you are also suffering— ▤  … 11To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, … ▤

The persecution that the Thessalonians were suffering (vv. 4-5) appears to be at least part of the reason for Paul praying for them.

Pray for those spreading the gospel

See also:

- Pray for them in their work for the kingdom, asking God to aid them in the work

- Pray for the proclamation of the gospel, including others who proclaim it

Acts 13:2-3  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” 3Then after fasting and praying they laid their hands on them and sent them off. ▤

Presumably the prayer was focused on Barnabas and Saul and the work ahead of them (v. 2) in proclaiming the gospel.

Eph 6:18b-20  To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, 19and also for me, that words may be given to me in opening my mouth boldly to proclaim the mystery of the gospel, 20for which I am an ambassador in chains, that I may declare it boldly, as I ought to speak. ▤

Col 4:3-4  At the same time, pray also for us, that God may open to us a door for the word, to declare the mystery of Christ, on account of which I am in prison— 4that I may make it clear, which is how I ought to speak. ▤

1Thes 5:25  Brothers, pray for us. ▤

Paul asks the Thessalonians to pray for him and his companions in spreading the word.

2Thes 3:1-2  Finally, brothers,a pray for us, that the word of the Lord may speed ahead and be honored,b as happened among you, 2and that we may be delivered from wicked and evil men. For not all have faith. ▤

a Or brothers and sisters; also verses 6, 13

b Or glorified

Always thank God for other Christians because of their faith and love

See also:

- 1Thes 1:2-3 ⇓

Eph 1:15-16  For this reason, because I have heard of your faith in the Lord Jesus and your lovec toward all the saints, 16I do not cease to give thanks for you, remembering you in my prayers, … ▤

c Some manuscripts omit your love

Philem 1:4-5  I thank my God always when I remember you in my prayers, 5because I hear of your love and of the faith that you have toward the Lord Jesus and for all the saints, … ▤

2Thes 1:3  We ought always to give thanks to God for you, brothers,d as is right, because your faith is growing abundantly, and the love of every one of you for one another is increasing. ▤

d Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Rom 1:8  First, I thank my God through Jesus Christ for all of you, because your faith is proclaimed in all the world. ▤

1Thes 2:13  And we also thank God constantlye for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

e Or without ceasing

Paul thanked God continually essentially because of the Thessalonians’ faith – with them having “received” and “accepted” Paul’s message as “the word of God”, as “believers”.

1Thes 3:7-9  … for this reason, brothers,f in all our distress and affliction we have been comforted about you through your faith. 8For now we live, if you are standing fast in the Lord. 9For what thanksgiving can we return to God for you, for all the joy that we feel for your sake before our God, … ▤

f Or brothers and sisters

- Paul always thanked God for the Thessalonians because God had chosen them:

2Thes 2:13  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitsg to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. ▤

g Some manuscripts chose you from the beginning

Note that Paul’s reason for thanking God for the Thessalonians involves their coming to faith – their “belief in the truth” – which is line with the theme of this subsection.

Thank and praise God because of the service of other Christians

2Cor 8:16-17  But thanks be to God, who put into the heart of Titus the same earnest care I have for you. 17For he not only accepted our appeal, but being himself very earnest he is goingh to you of his own accord. ▤

h Or he went

We should thank God for the care and earnestness shown by others in their ministry.

Phil 1:3-5  I thank my God in all my remembrance of you, 4always in every prayer of mine for you all making my prayer with joy, 5because of your partnership in the gospel from the first day until now. ▤

1Thes 1:2-3  We give thanks to God always for all of you, constantlyi mentioning you in our prayers, 3remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

i Or without ceasing

Gal 1:22-24  And I was still unknown in person to the churches of Judea that are in Christ. 23They only were hearing it said, “He who used to persecute us is now preaching the faith he once tried to destroy.” 24And they glorified God because of me. ▤

The churches glorified God for Paul not only because of his preaching but also because of the amazing turn around in the life of their former adversary.

Judg 5:2, 9  That the leaders took the lead in Israel, that the people offered themselves willingly, bless the LORD! ▤  … 9My heart goes out to the commanders of Israel who offered themselves willingly among the people. Bless the LORD. ▤

- Always thank God for others because of his grace given to them:

1Cor 1:4-5  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Pray for Each Other (II): What to Ask

Section Jumps

- Ask that other believers will live as God wants

- Ask God to forgive them and show mercy when they do sin

- Pray for their spiritual growth and maturity

- Pray for them in their work for the kingdom, asking God to aid them in the work

- Ask God to help and take care of them

- Pronounce godly blessings on other believers . . .

- . . . Pronouncements of blessings of God’s and Jesus Christ’s presence

- Note: Prayer for the blessing and peace of Jerusalem

Ask that other believers will live as God wants

2Cor 13:7  But we pray to God that you may not do wrong—not that we may appear to have met the test, but that you may do what is right, though we may seem to have failed. ▤

Paul was more concerned that the Corinthians live godly lives than about others’ incorrect perceptions of himself.

Col 1:9-10  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, 10so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

Paul prays that the Colossians would have knowledge of God’s will (v. 9), so as to live a life worthy of the Lord and be pleasing to him (v. 10).

2Thes 1:11  To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, … ▤

Here Paul essentially prays that God would make the Thessalonians worthy of the life to which he had called them to live (cf. GNT, NCV, NLT), with the implication that they would live accordingly.

1Ki 8:36  … then hear in heaven and forgive the sin of your servants, your people Israel, when you teach them the good way in which they should walk, and grant rain upon your land, which you have given to your people as an inheritance. ▤

In this rendering Solomon refers to God teaching his people the right way to live rather than actually asking him to do so, but the Hebrew can be interpreted as at least implying a request that God do so (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NLT).

1Chr 29:18-19  O LORD, the God of Abraham, Isaac, and Israel, our fathers, keep forever such purposes and thoughts in the hearts of your people, and direct their hearts toward you. 19Grant to Solomon my son a whole heart that he may keep your commandments, your testimonies, and your statutes, performing all, and that he may build the palace for which I have made provision. ▤

The phrase “such purposes and thoughts” (v. 18) probably refers to the desire to serve God, as the people had just exhibited in their generous giving toward the work on the temple.

- Jesus prayed that Simon Peter’s faith would not fail:

Luke 22:31-32  “Simon, Simon, behold, Satan demanded to have you,j that he might sift you like wheat, 32but I have prayed for you that your faith may not fail. And when you have turned again, strengthen your brothers.” ▤

j The Greek word for you (twice in this verse) is plural; in verse 32, all four instances are singular

Ask God to forgive them and show mercy when they do sin

See also:

- [Leaders:] Pray for church members

- Ask God for forgiveness and restoration

Num 14:19-20  Please pardon the iniquity of this people, according to the greatness of your steadfast love, just as you have forgiven this people, from Egypt until now.” 20Then the LORD said, “I have pardoned, according to your word. ▤

1Ki 8:33-34, 38-40, 49-51  When your people Israel are defeated before the enemy because they have sinned against you, and if they turn again to you and acknowledge your name and pray and plead with you in this house, 34then hear in heaven and forgive the sin of your people Israel and bring them again to the land that you gave to their fathers. ▤  … 38whatever prayer, whatever plea is made by any man or by all your people Israel, each knowing the affliction of his own heart and stretching out his hands toward this house, 39then hear in heaven your dwelling place and forgive and act and render to each whose heart you know, according to all his ways (for you, you only, know the hearts of all the children of mankind), 40that they may fear you all the days that they live in the land that you gave to our fathers. ▤  … 49then hear in heaven your dwelling place their prayer and their plea, and maintain their cause 50and forgive your people who have sinned against you, and all their transgressions that they have committed against you, and grant them compassion in the sight of those who carried them captive, that they may have compassion on them 51(for they are your people, and your heritage, which you brought out of Egypt, from the midst of the iron furnace). ▤

In v. 39, Solomon appears to be asking God to deal mercifully with those whose hearts are truly repentant, while harshly with those who are not.

Dan 9:16-19  “O Lord, according to all your righteous acts, let your anger and your wrath turn away from your city Jerusalem, your holy hill, because for our sins, and for the iniquities of our fathers, Jerusalem and your people have become a byword among all who are around us. 17Now therefore, O our God, listen to the prayer of your servant and to his pleas for mercy, and for your own sake, O Lord,k make your face to shine upon your sanctuary, which is desolate. 18O my God, incline your ear and hear. Open your eyes and see our desolations, and the city that is called by your name. For we do not present our pleas before you because of our righteousness, but because of your great mercy. 19O Lord, hear; O Lord, forgive. O Lord, pay attention and act. Delay not, for your own sake, O my God, because your city and your people are called by your name.” ▤

k Hebrew for the Lord’s sake

Joel 2:17  Between the vestibule and the altar let the priests, the ministers of the LORD, weep and say, “Spare your people, O LORD, and make not your heritage a reproach, a byword among the nations.l Why should they say among the peoples, ‘Where is their God?’” ▤

l Or reproach, that the nations should rule over them

Apparently as a consequence of the people’s sin (cf. vv. 12-13), an awesome plague of locusts had devastated the land. Thus here Joel relates God’s call for the priests to pray for mercy on the people’s behalf.

Amos 7:1-2  This is what the Lord GOD showed me: behold, he was forming locusts when the latter growth was just beginning to sprout, and behold, it was the latter growth after the king’s mowings. 2When they had finished eating the grass of the land, I said, “O Lord GOD, please forgive! How can Jacob stand? He is so small!” ▤

1Jn 5:16  If anyone sees his brother committing a sin not leading to death, he shall ask, and Godm will give him life—to those who commit sins that do not lead to death. There is sin that leads to death; I do not say that one should pray for that. ▤

m Greek he

For comment, see the comment on 1Jn 5:16 – under Restoring a person who has sinned.

Job 42:7-9  After the LORD had spoken these words to Job, the LORD said to Eliphaz the Temanite: “My anger burns against you and against your two friends, for you have not spoken of me what is right, as my servant Job has. 8Now therefore take seven bulls and seven rams and go to my servant Job and offer up a burnt offering for yourselves. And my servant Job shall pray for you, for I will accept his prayer not to deal with you according to your folly. For you have not spoken of me what is right, as my servant Job has.” 9So Eliphaz the Temanite and Bildad the Shuhite and Zophar the Naamathite went and did what the LORD had told them, and the LORD accepted Job’s prayer. ▤

- Paul’s desire or prayer that Jesus Christ would show mercy to Onesiphorus for all his help:

2Tim 1:16, 18  May the Lord grant mercy to the household of Onesiphorus, for he often refreshed me and was not ashamed of my chains, ▤  … 18may the Lord grant him to find mercy from the Lord on that Day!—and you well know all the service he rendered at Ephesus. ▤

Note that Paul is addressing Timothy here – rather than directly offering a prayer to God.

Pray for their spiritual growth and maturity

See also:

- Col 1:9-10 ⇓

Eph 1:16-19  I do not cease to give thanks for you, remembering you in my prayers, 17that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, 18having the eyes of your hearts enlightened, that you may know what is the hope to which he has called you, what are the riches of his glorious inheritance in the saints, 19and what is the immeasurable greatness of his power toward us who believe, according to the working of his great might … ▤

Spiritual knowledge and insight feature in some of Paul’s prayers for the spiritual growth of his readers (cf. Eph 3:16-19 ↓; Phil 1:9-11 ↓; Col 1:9-10 ⇓), as they are key to other aspects of spiritual growth.

Eph 3:14-19  For this reason I bow my knees before the Father, 15from whom every familyn in heaven and on earth is named, 16that according to the riches of his glory he may grant you to be strengthened with power through his Spirit in your inner being, 17so that Christ may dwell in your hearts through faith—that you, being rooted and grounded in love, 18may have strength to comprehend with all the saints what is the breadth and length and height and depth, 19and to know the love of Christ that surpasses knowledge, that you may be filled with all the fullness of God. ▤

n Or fatherhood; the Greek word patria is closely related to the word for Father in verse 14

Phil 1:9-11  And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, 10so that you may approve what is excellent, and so be pure and blameless for the day of Christ, 11filled with the fruit of righteousness that comes through Jesus Christ, to the glory and praise of God. ▤

The phrase “the fruit of righteousness” (v. 11a) could refer to either good deeds (cf. CEV, NCV) or to righteous qualities (cf. GNT). The concept of being “filled with the fruit” seems to favour the second interpretation.

2Cor 13:9  For we are glad when we are weak and you are strong. Your restoration is what we pray for. ▤

Here Paul appears to have in view the Corinthian’s “restoration to maturity” (NLT) – that they would be “made complete” (NASB, NKJV; cf. NCV) and “become perfect” (GNT, NRSV; cf. AMP, NIV).

Col 4:12  Epaphras, who is one of you, a servant of Christ Jesus, greets you, always struggling on your behalf in his prayers, that you may stand mature and fully assured in all the will of God. ▤

1Thes 3:12-13  … and may the Lord make you increase and abound in love for one another and for all, as we do for you, 13so that he may establish your hearts blameless in holiness before our God and Father, at the coming of our Lord Jesus with all his saints. ▤

Like the next two references – and a number of other verses in the following subsections – this is, strictly speaking, a blessing (the invoking of God’s favor). In a real sense such blessings are prayers – and certainly can be used as such.

1Thes 5:23  Now may the God of peace himself sanctify you completely, and may your whole spirit and soul and body be kept blameless at the coming of our Lord Jesus Christ. ▤

2Thes 3:5  May the Lord direct your hearts to the love of God and to the steadfastness of Christ. ▤

It is not clear as to whether Paul is referring here to the Thessalonians having a greater appreciation of God’s love and Christ’s perseverance for them, or to their lives increasingly reflecting these – the latter being more relevant to this subsection. However, even if the former is the case, it can be inferred that the latter is implied.

Pray for them in their work for the kingdom, asking God to aid them in the work

See also:

- Pray for those spreading the gospel

- Pray for the proclamation of the gospel, including others who proclaim it

- Pray for the salvation of unbelievers

Acts 14:23, 26  And when they had appointed elders for them in every church, with prayer and fasting they committed them to the Lord in whom they had believed. ▤  … 26and from there they sailed to Antioch, where they had been commended to the grace of God for the work that they had fulfilled. ▤

In committing Christian workers by prayer to the Lord and to the grace of God, we are essentially praying for them in their work and thus also the work itself.

Rom 15:30-31  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, 31that I may be delivered from the unbelievers in Judea, and that my service for Jerusalem may be acceptable to the saints, … ▤

Col 1:9-10  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, 10so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

To be precise Paul is praying indirectly for the Colossians’ work. Paul prays that God would fill them with the knowledge of his will (v. 9), with the result that they would bear fruit for God’s kingdom in their work (v. 10).

2Thes 1:11  To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, … ▤

2Thes 2:16-17  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, 17comfort your hearts and establish them in every good work and word. ▤

Paul prays that they would be comforted and given strength in everything they do and say for the Lord.

Philem 1:6  … and I pray that the sharing of your faith may become effective for the full knowledge of every good thing that is in us for the sake of Christ.o ▤

o Or for Christ’s service

With the expression “every good thing that is in us” Paul may have in view things we have been equipped with for serving Christ (cf. text note). Regarding the meaning of “the sharing of your faith”, see Further reasons.

Deut 33:11  Bless, O LORD, his substance, and accept the work of his hands; crush the loins of his adversaries, of those who hate him, that they rise not again. ▤

The request “accept the work of his hands” is in effect asking God to help them (the Levites) to do work which is pleasing to God, in their work as spiritual leaders of their people.

Ask God to help and take care of them

See also:

- Pray for those facing persecution

Deut 33:7  And this he said of Judah: “Hear, O LORD, the voice of Judah, and bring him in to his people. With your hands contendp for him, and be a help against his adversaries.” ▤

p Probable reading; Hebrew With his hands he contended

Judah’s leading role in military campaigns appears to be in view. The clause “bring him in to his people” is most likely a request that God would bring the fighting men safely back to the people, in response to his “voice” or prayer.

1Ki 8:52, 59  Let your eyes be open to the plea of your servant and to the plea of your people Israel, giving ear to them whenever they call to you. ▤  … 59Let these words of mine, with which I have pleaded before the LORD, be near to the LORD our God day and night, and may he maintain the cause of his servant and the cause of his people Israel, as each day requires, … ▤

Verse 52 is from Solomon’s prayer at the dedication of the temple (cf. vv. 22-53). Verse v. 59 is from his subsequent address to the people, where he refers to a prime purpose of his prayer, i.e. that God may uphold the cause of his people “as each day requires”.

Ps 5:11  But let all who take refuge in you rejoice; let them ever sing for joy, and spread your protection over them, that those who love your name may exult in you. ▤

Ps 25:22  Redeem Israel, O God, out of all his troubles. ▤

Ps 28:9  Oh, save your people and bless your heritage! Be their shepherd and carry them forever. ▤

Ps 36:10  Oh, continue your steadfast love to those who know you, and your righteousness to the upright of heart! ▤

David asks God to manifest his love and righteousness to his people in caring for them (cf. v. 11).

Ps 80:14-15  Turn again, O God of hosts! Look down from heaven, and see; have regard for this vine, 15the stock that your right hand planted, and for the son whom you made strong for yourself. ▤

The “vine” (v. 14) – like the “stock” and the “son” (v. 15) – is the people of Israel.

Ps 125:4  Do good, O LORD, to those who are good, and to those who are upright in their hearts! ▤

3Jn 1:2  Beloved, I pray that all may go well with you and that you may be in good health, as it goes well with your soul. ▤

John prays that all may go well with his friend Gaius – including his health – just as he is doing well spiritually.

- Commit others to God:

Acts 20:32  And now I commend you to God and to the word of his grace, which is able to build you up and to give you the inheritance among all those who are sanctified. ▤

Pronounce godly blessings on other believers . . .

See also:

- Num 6:22-27 ⇓; Ruth 2:4 ⇓

Pronouncing godly blessings on people is in effect asking God to grant the blessings (cf. 2Chr 30:27 ↓).

Ps 20:1-5  May the LORD answer you in the day of trouble! May the name of the God of Jacob protect you! 2May he send you help from the sanctuary and give you support from Zion! 3May he remember all your offerings and regard with favor your burnt sacrifices! Selah 4May he grant you your heart’s desire and fulfill all your plans! 5May we shout for joy over your salvation, and in the name of our God set up our banners! May the LORD fulfill all your petitions! ▤

Ps 134:3  May the LORD bless you from Zion, he who made heaven and earth! ▤

Eph 6:23-24  Peace be to the brothers,q and love with faith, from God the Father and the Lord Jesus Christ. 24Grace be with all who love our Lord Jesus Christ with love incorruptible. ▤

q Or brothers and sisters

Jude 1:2  May mercy, peace, and love be multiplied to you. ▤

2Chr 30:27  Then the priests and the Levites arose and blessed the people, and their voice was heard, and their prayer came to his holy habitation in heaven. ▤

Note that the blessing of the people by the priests/Levites and the later phrase “their prayer”, equate blessing others with prayer.

Deut 33:13-16  And of Joseph he said, “Blessed by the LORD be his land, with the choicest gifts of heaven above,r and of the deep that crouches beneath, 14with the choicest fruits of the sun and the rich yield of the months, 15with the finest produce of the ancient mountains and the abundance of the everlasting hills, 16with the best gifts of the earth and its fullness and the favor of him who dwells in the bush. May these rest on the head of Joseph, on the pate of him who is prince among his brothers. ▤

r Two Hebrew manuscripts and Targum; Hebrew with the dew

2Sam 15:20b  Go back and take your brothers with you, and may the LORD shows steadfast love and faithfulness to you. ▤

s Septuagint; Hebrew lacks may the LORD show

Ps 3:8  Salvation belongs to the LORD; your blessing be on your people! Selah ▤

Note that here and in Deuteronomy 33:11a below, the speaker actually asks God to bless the people, rather than pronouncing a blessing on them as such.

Deut 33:11  Bless, O LORD, his substance, and accept the work of his hands; crush the loins of his adversaries, of those who hate him, that they rise not again. ▤

“Bless, O LORD, his substance” (v. 11) may be a general blessing, to bless the people of the tribe of Levi – making them strong (cf. CEV, GNT, NCV).

. . . Pronouncements of blessings of God’s and Jesus Christ’s presence

Ruth 2:4  And behold, Boaz came from Bethlehem. And he said to the reapers, “The LORD be with you!” And they answered, “The LORD bless you.” ▤

“The LORD be with you!” alludes to God’s care and blessing (cf. Num 6:24-26 ↓), as reflected in the harvesters’ responding greeting.

2Thes 3:16  Now may the Lord of peace himself give you peace at all times in every way. The Lord be with you all. ▤

Rom 15:33  May the God of peace be with you all. Amen. ▤

2Tim 4:22  The Lord be with your spirit. Grace be with you.t ▤

t The Greek for you is plural

Similarly in Galatians 6:18 (cf. Phil 4:23; Philem 1:25) Paul says, “The grace of our Lord Jesus Christ be with your spirit, brothers. Amen.”

- The priestly blessing, involving God’s presence:

Num 6:22-27  The LORD spoke to Moses, saying, 23“Speak to Aaron and his sons, saying, Thus you shall bless the people of Israel: you shall say to them, 24The LORD bless you and keep you; 25the LORD make his face to shine upon you and be gracious to you; 26the LORD lift up his countenanceu upon you and give you peace. 27“So shall they put my name upon the people of Israel, and I will bless them.” ▤

u Or face

The clauses “the LORD make his face to shine upon you” (v. 25) and “the LORD lift up his countenance upon you” (v. 26) allude to God’s presence accompanied by his kindness and attentive care. Verse 27a is speaking of the preceding blessing either invoking God’s presence amongst the people or designating them as God’s people. For further comment on v. 27, see God’s people are called and identified by his name and Jesus Christ’s name.

Note: Prayer for the blessing and peace of Jerusalem

Ps 51:18  Do good to Zion in your good pleasure; build up the walls of Jerusalem; … ▤

Ps 122:6-9  Pray for the peace of Jerusalem! “May they be secure who love you! 7Peace be within your walls and security within your towers!” 8For my brothers and companions’ sake I will say, “Peace be within you!” 9For the sake of the house of the LORD our God, I will seek your good. ▤

Ps 125:5  But those who turn aside to their crooked ways the LORD will lead away with evildoers! Peace be upon Israel! ▤

Ps 128:5-6  The LORD bless you from Zion! May you see the prosperity of Jerusalem all the days of your life! 6May you see your children’s children! Peace be upon Israel! ▤

The second exclamation in v. 5 is indirectly a prayer for Jerusalem.

Isa 62:1, 6-7  For Zion’s sake I will not keep silent, and for Jerusalem’s sake I will not be quiet, until her righteousness goes forth as brightness, and her salvation as a burning torch. ▤  … 6On your walls, O Jerusalem, I have set watchmen; all the day and all the night they shall never be silent. You who put the LORD in remembrance, take no rest, 7and give him no rest until he establishes Jerusalem and makes it a praise in the earth. ▤

In v. 1, although it could be God or even the Messiah, Isaiah may well be the speaker. As such he would be in view as the one who “will not stop praying for her” (NLT), i.e. for Jerusalem. Quite probably God is the speaker in vv. 6-7, where Jerusalem’s watchmen are exhorted to pray for her (cf. AMP, NCV, NLT).

- A blessing of peace and mercy upon “the Israel of God”:

Gal 6:16  And as for all who walk by this rule, peace and mercy be upon them, and upon the Israel of God. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Encourage Each Other

Section Jumps

- Encourage each other

- Strengthen each other

- Encourage and strengthen each other by what you say . . .

- . . . Exhort others to continue in God’s grace

- Encourage and strengthen each other by what you do . . .

- . . . Do not do anything that will cause another to “stumble”

- Comfort each other

- Comfort those in need by visiting them

See also:

- Encourage each other in doing God’s work

The Hebrew and Greek words translated “encourage” often imply meanings such as “strengthen”, “exhort” and “comfort”.  Believers are to strengthen each other, particularly in regard to faith and work for the kingdom; they are to exhort each other to press on and to live as God wants; and they are to comfort each other in difficult circumstances.

Encourage each other

See also:

- Acts 14:22 ⇓

1Thes 5:11, 14  Therefore encourage one another and build one another up, just as you are doing. ▤  … 14And we urge you, brothers, admonish the idle,v encourage the fainthearted, help the weak, be patient with them all. ▤

v Or disorderly, or undisciplined

Heb 3:13  But exhort one another every day, as long as it is called “today,” that none of you may be hardened by the deceitfulness of sin. ▤

We are to strongly encourage others in the faith, even doing so daily.

Heb 10:24-25  And let us consider how to stir up one another to love and good works, 25not neglecting to meet together, as is the habit of some, but encouraging one another, and all the more as you see the Day drawing near. ▤

The encouragement spoken of (v. 25) is applicable to – if not at least in part referring to – spurring or encouraging one another on “to love and good works” (v. 24).

Acts 16:40  So they went out of the prison and visited Lydia. And when they had seen the brothers, they encouraged them and departed. ▤

Acts 20:1-2  After the uproar ceased, Paul sent for the disciples, and after encouraging them, he said farewell and departed for Macedonia. 2When he had gone through those regions and had given them much encouragement, he came to Greece. ▤

Col 4:8  I have sent him to you for this very purpose, that you may know how we are and that he may encourage your hearts, … ▤

1Cor 16:17-18  I rejoice at the coming of Stephanas and Fortunatus and Achaicus, because they have made up for your absence, 18for they refreshed my spirit as well as yours. Give recognition to such men. ▤

Rom 12:6-8  Having gifts that differ according to the grace given to us, let us use them: if prophecy, in proportion to our faith; 7if service, in our serving; the one who teaches, in his teaching; 8the one who exhorts, in his exhortation; the one who contributes, in generosity; the one who leads,w with zeal; the one who does acts of mercy, with cheerfulness. ▤

w Or gives aid

All Christians are to exhort one another, but this reference indicates that some are especially equipped to do so with a spiritual gift.

- Exhort others daily so none may be hardened by sin:

Heb 3:12-13  Take care, brothers, lest there be in any of you an evil, unbelieving heart, leading you to fall away from the living God. 13But exhort one another every day, as long as it is called “today,” that none of you may be hardened by the deceitfulness of sin. ▤

Strengthen each other

See also:

- 1Thes 5:11 ⇑

- Isa 35:4 ⇓

- Use your spiritual gift to build up the church

- Strengthen members in the faith

- Exhort and urge members on in aspects of the Christian life

1Sam 23:16  And Jonathan, Saul’s son, rose and went to David at Horesh, and strengthened his hand in God. ▤

Job 4:3-4  Behold, you have instructed many, and you have strengthened the weak hands. 4Your words have upheld him who was stumbling, and you have made firm the feeble knees. ▤

Job had strengthened many who had been weakened and discouraged (cf. Isa 35:3-4 ⇓).

Luke 22:32  … but I have prayed for you that your faith may not fail. And when you have turned again, strengthen your brothers. ▤

Acts 14:21-22  When they had preached the gospel to that city and had made many disciples, they returned to Lystra and to Iconium and to Antioch, 22strengthening the souls of the disciples, encouraging them to continue in the faith, and saying that through many tribulations we must enter the kingdom of God. ▤

Acts 18:23  After spending some time there, he departed and went from one place to the next through the region of Galatia and Phrygia, strengthening all the disciples. ▤

Acts 11:23  When he came and saw the grace of God, he was glad, and he exhorted them all to remain faithful to the Lord with steadfast purpose, … ▤

1Cor 14:26  What then, brothers? When you come together, each one has a hymn, a lesson, a revelation, a tongue, or an interpretation. Let all things be done for building up. ▤

1Thes 3:2-3  … and we sent Timothy, our brother and God’s coworkerx in the gospel of Christ, to establish and exhort you in your faith, 3that no one be moved by these afflictions. For you yourselves know that we are destined for this. ▤

x Some manuscripts servant

- Love builds up others:

1Cor 8:1  Now concerningy food offered to idols: we know that “all of us possess knowledge.” This “knowledge” puffs up, but love builds up. ▤

y The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

The phrase “builds up” here refers to building up others in the church.

Encourage and strengthen each other by what you say . . .

See also:

- Job 4:3-4 ⇑; 1Cor 14:26 ⇑

- 1Pet 5:12 ⇓

2Chr 32:6-8  And he set combat commanders over the people and gathered them together to him in the square at the gate of the city and spoke encouragingly to them, saying, 7“Be strong and courageous. Do not be afraid or dismayed before the king of Assyria and all the horde that is with him, for there are more with us than with him. 8With him is an arm of flesh, but with us is the LORD our God, to help us and to fight our battles.” And the people took confidence from the words of Hezekiah king of Judah. ▤

Job 16:5  I could strengthen you with my mouth, and the solace of my lips would assuage your pain. ▤

Isa 35:3-4  Strengthen the weak hands, and make firm the feeble knees. 4Say to those who have an anxious heart, “Be strong; fear not! Behold, your God will come with vengeance, with the recompense of God. He will come and save you.” ▤

Acts 13:15-16  After the reading from the Law and the Prophets, the rulers of the synagogue sent a message to them, saying, “Brothers, if you have any word of encouragement for the people, say it.” 16So Paul stood up, and motioning with his hand said: “Men of Israel and you who fear God, listen. ▤

Paul responded to the invitation to speak a message of encouragement with a message featuring an exposition regarding Jesus’ fulfillment of OT messianic prophecies (cf. vv. 26-41).

Acts 15:30-32  So when they were sent off, they went down to Antioch, and having gathered the congregation together, they delivered the letter. 31And when they had read it, they rejoiced because of its encouragement. 32And Judas and Silas, who were themselves prophets, encouraged and strengthened the brothers with many words. ▤

The letter had been sent by the Apostles and elders in Jerusalem in response to wrong teaching that had disturbed and troubled the believers at Antioch.

Acts 27:22, 25, 36  Yet now I urge you to take heart, for there will be no loss of life among you, but only of the ship. ▤  … 25So take heart, men, for I have faith in God that it will be exactly as I have been told. ▤  … 36Then they all were encouraged and ate some food themselves. ▤

The bulk of those to whom these words were directed were not believers; nevertheless this is a great example of encouraging others by what one says.

2Cor 12:19  Have you been thinking all along that we have been defending ourselves to you? It is in the sight of God that we have been speaking in Christ, and all for your upbuilding, beloved. ▤

Eph 4:29  Let no corrupting talk come out of your mouths, but only such as is good for building up, as fits the occasion, that it may give grace to those who hear. ▤

Talk that will “give grace” is talk that will benefit and be a blessing to those who hear.

1Thes 4:18  Therefore encourage one another with these words. ▤

The reference here is to “words” about Jesus Christ’s return (vv. 13-17).

Prov 12:25  Anxiety in a man’s heart weighs him down, but a good word makes him glad. ▤

1Cor 14:3-4  On the other hand, the one who prophesies speaks to people for their upbuilding and encouragement and consolation. 4The one who speaks in a tongue builds up himself, but the one who prophesies builds up the church. ▤

Those who prophesy build up and encourage others by what they say. In regard to the term “prophesies”, see The various spiritual gifts . . .; . . . Examples of the Holy Spirit enabling believers to speak in other languages and to prophesy

. . . Exhort others to continue in God’s grace

See also:

- . . . and live in God’s grace

Acts 13:43  And after the meeting of the synagogue broke up, many Jews and devout converts to Judaism followed Paul and Barnabas, who, as they spoke with them, urged them to continue in the grace of God. ▤

Continuing in God’s grace primarily involves remaining true to God and holding to the faith. As such one remains under God’s grace, staying right with him (just as one received God’s grace in originally being made right with him). It also encompasses relying on God’s grace for God to meet one’s needs, notably spiritual needs.

1Pet 5:12  By Silvanus, a faithful brother as I regard him, I have written briefly to you, exhorting and declaring that this is the true grace of God. Stand firm in it. ▤

The word “this” may be referring to their Christian faith, or in particular to the teaching in Peter’s letter. In any case, the final statement is an exhortation to stand firm in God’s grace, in accordance with the “exhorting” Peter had done throughout his letter.

2Cor 6:1  Working together with him, then, we appeal to you not to receive the grace of God in vain. ▤

By urging the Corinthians “not to receive the grace of God in vain” (v. 1), Paul appears to be appealing to the Corinthians not to forfeit the salvation (cf. v. 2) that God’s grace has provided (cf. Heb 12:15 ↓). However, note that a number of commentators have a somewhat different interpretation.

Heb 12:15-16  See to it that no one fails to obtain the grace of God; that no “root of bitterness” springs up and causes trouble, and by it many become defiled; 16that no one is sexually immoral or unholy like Esau, who sold his birthright for a single meal. ▤

- Exhort and encourage others to live lives worthy of God:

1Thes 2:11-12  For you know how, like a father with his children, 12we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

Encourage and strengthen each other by what you do . . .

Note that while the following references to encouraging and strengthening all refer to or are at least applicable to actions, they are not all confined to actions (as opposed to words).

Rom 14:19  So then let us pursue what makes for peace and for mutual upbuilding. ▤

Rom 15:2  Let each of us please his neighbor for his good, to build him up. ▤

Phil 1:14  And most of the brothers, having become confident in the Lord by my imprisonment, are much more bold to speak the wordz without fear. ▤

z Some manuscripts add of God

Paul’s faithful and courageous example in prison had encouraged others to likewise courageously promote the gospel.

Col 2:1-2  For I want you to know how great a struggle I have for you and for those at Laodicea and for all who have not seen me face to face, 2that their hearts may be encouraged, being knit together in love, to reach all the riches of full assurance of understanding and the knowledge of God’s mystery, which is Christ, … ▤

Paul’s “struggle” (v. 1) may have been largely in prayer, as at the time of writing he was confined in chains. As such, one of the main purposes of his prayers for them was that they would be encouraged (v. 2).

Acts 4:36-37  Thus Joseph, who was also called by the apostles Barnabas (which means son of encouragement), a Levite, a native of Cyprus, 37sold a field that belonged to him and brought the money and laid it at the apostles’ feet. ▤

The name given to Joseph by the apostles would have reflected his character. As such its meaning (v. 36b) indicated that he was an encouragement to others – as demonstrated by his notable act of generosity (v. 37).

Rom 1:11-12  For I long to see you, that I may impart to you some spiritual gift to strengthen you— 12that is, that we may be mutually encouraged by each other’s faith, both yours and mine. ▤

In v. 12 Paul qualifies what he has just said in v. 11, indicating that he hoped that there would be mutual encouragement between the believers in Rome and himself. Partly in light of this, a number of commentators interpret “impart to you some spiritual gift” (v. 11) as not referring to Paul bestowing on them a spiritual gift. Rather they think Paul means either that he intended to use a spiritual gift of his own to strengthen them or that he would confer on them a spiritual blessing.

. . . Do not do anything that will cause another to “stumble”

Rom 14:13-15, 20-23; 15:1  Therefore let us not pass judgment on one another any longer, but rather decide never to put a stumbling block or hindrance in the way of a brother. 14I know and am persuaded in the Lord Jesus that nothing is unclean in itself, but it is unclean for anyone who thinks it unclean. 15For if your brother is grieved by what you eat, you are no longer walking in love. By what you eat, do not destroy the one for whom Christ died. ▤  … 20Do not, for the sake of food, destroy the work of God. Everything is indeed clean, but it is wrong for anyone to make another stumble by what he eats. 21It is good not to eat meat or drink wine or do anything that causes your brother to stumble.a 22The faith that you have, keep between yourself and God. Blessed is the one who has no reason to pass judgment on himself for what he approves. 23But whoever has doubts is condemned if he eats, because the eating is not from faith. For whatever does not proceed from faith is sin.b ▤  15:1 We who are strong have an obligation to bear with the failings of the weak, and not to please ourselves. ▤

a Some manuscripts add or be hindered or be weakened

b Some manuscripts insert here 16:25-27

We should not do things (here consuming particular kinds of food or drink) that even though they may be acceptable biblically, other “weak” Christians consider wrong. For by so doing we can influence these Christians to act accordingly, which would for them be going against their conscience and beliefs. Hence they would be acting out of step with their faith (v. 23) – or stumbling – which is sin. Regarding “destroy” (vv. 15, 20; cf. 1Cor 8:11 ↓), though it often denotes eternal destruction, here it may be used with a transient connotation or to indicate serious spiritual harm. Verse 22b, in view of what precedes it, may be speaking of a “strong” Christian not condemning himself by offending others. However, v. 23 suggests that it is talking about a “weak” Christian not condemning himself through his actions by approving something that is inconsistent with his beliefs.

1Cor 8:4, 7-13  Therefore, as to the eating of food offered to idols, we know that “an idol has no real existence,” and that “there is no God but one.” ▤  … 7However, not all possess this knowledge. But some, through former association with idols, eat food as really offered to an idol, and their conscience, being weak, is defiled. 8Food will not commend us to God. We are no worse off if we do not eat, and no better off if we do. 9But take care that this right of yours does not somehow become a stumbling block to the weak. 10For if anyone sees you who have knowledge eatingc in an idol’s temple, will he not be encouraged,d if his conscience is weak, to eat food offered to idols? 11And so by your knowledge this weak person is destroyed, the brother for whom Christ died. 12Thus, sinning against your brotherse and wounding their conscience when it is weak, you sin against Christ. 13Therefore, if food makes my brother stumble, I will never eat meat, lest I make my brother stumble. ▤

c Greek reclining at table

d Or fortified; Greek built up

e Or brothers and sisters

Note that in speaking of “eating in an idol’s temple” (v. 10) Paul may be referring to feasting in part of such a temple in a context which did not involve worship of idols. Alternatively Paul may be figuratively referring to eating food that had previously been sacrificed to idols in a temple.

1Cor 10:27-29a, 31-33  If one of the unbelievers invites you to dinner and you are disposed to go, eat whatever is set before you without raising any question on the ground of conscience. 28But if someone says to you, “This has been offered in sacrifice,” then do not eat it, for the sake of the one who informed you, and for the sake of conscience— 29I do not mean your conscience, but his. ▤  … 31So, whether you eat or drink, or whatever you do, do all to the glory of God. 32Give no offense to Jews or to Greeks or to the church of God, 33just as I try to please everyone in everything I do, not seeking my own advantage, but that of many, that they may be saved. ▤

2Cor 6:3  We put no obstacle in anyone’s way, so that no fault may be found with our ministry, … ▤

Note that here Paul may not necessarily be speaking about an obstacle or “stumbling block” (NIV®) to a fellow believer” in their faith. He may more generally be referring to not causing a person – believer or non-believer – to be offended by some action of his so as to become closed to him and his ministry.

Heb 12:13  … and make straight paths for your feet, so that what is lame may not be put out of joint but rather be healed. ▤

The first clause is quoting Proverbs 4:26. Paul uses it to urge the readers to make straight, righteous paths – so that not only would they not stumble spiritually, but that the spiritually weak among them would not be further weakened or disabled through the influence of their sin. Making such “paths” would in fact help the weak, bringing spiritual healing.

2Cor 7:2  Make room in your heartsf for us. We have wronged no one, we have corrupted no one, we have taken advantage of no one. ▤

f Greek lacks in your hearts

Deut 1:26-28  “Yet you would not go up, but rebelled against the command of the LORD your God. 27And you murmured in your tents and said, ‘Because the LORD hated us he has brought us out of the land of Egypt, to give us into the hand of the Amorites, to destroy us. 28Where are we going up? Our brothers have made our hearts melt, saying, “The people are greater and taller than we. The cities are great and fortified up to heaven. And besides, we have seen the sons of the Anakim there.”’ ▤

The Israelite spies, lacking faith in God, indicated that they did not think the people could conquer the inhabitants of the promised land (v. 28), thereby discouraging the people (v. 28a) and causing them to stumble (vv. 26-27).

- A grave warning against causing a believer to sin:

Matt 18:5-7  Whoever receives one such child in my name receives me, 6but whoever causes one of these little ones who believe in me to sin,g it would be better for him to have a great millstone fastened around his neck and to be drowned in the depth of the sea. 7“Woe to the world for temptations to sin!h For it is necessary that temptations come, but woe to the one by whom the temptation comes! ▤

g Greek causes . . . to stumble; also verses 8, 9

h Greek stumbling blocks

Comfort each other

2Cor 1:3-7  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, 4who comforts us in all our affliction, so that we may be able to comfort those who are in any affliction, with the comfort with which we ourselves are comforted by God. 5For as we share abundantly in Christ’s sufferings, so through Christ we share abundantly in comfort too.i 6If we are afflicted, it is for your comfort and salvation; and if we are comforted, it is for your comfort, which you experience when you patiently endure the same sufferings that we suffer. 7Our hope for you is unshaken, for we know that as you share in our sufferings, you will also share in our comfort. ▤

i Or For as the sufferings of Christ abound for us, so also our comfort abounds through Christ

The comfort God gives to believers in their sufferings for Christ, prepares them to give comfort to other believers who suffer. So Paul could say in v. 6 that both his affliction and the subsequent comfort from God were for the comfort of his readers.

2Cor 7:5-7  For even when we came into Macedonia, our bodies had no rest, but we were afflicted at every turn—fighting without and fear within. 6But God, who comforts the downcast, comforted us by the coming of Titus, 7and not only by his coming but also by the comfort with which he was comforted by you, as he told us of your longing, your mourning, your zeal for me, so that I rejoiced still more. ▤

Titus and the Corinthians both brought comfort to Paul, comfort which Paul attributed ultimately to God.

Col 4:11  … and Jesus who is called Justus. These are the only men of the circumcision among my fellow workers for the kingdom of God, and they have been a comfort to me. ▤

Note that the phrase “men of the circumcision” indicates that these men were Jews.

1Thes 3:6-7  But now that Timothy has come to us from you, and has brought us the good news of your faith and love and reported that you always remember us kindly and long to see us, as we long to see you— 7for this reason, brothers,j in all our distress and affliction we have been comforted about you through your faith. ▤

j Or brothers and sisters

Philem 1:7  For I have derived much joy and comfort from your love, my brother, because the hearts of the saints have been refreshed through you. ▤

Paul had been comforted by what Philemon had done for other believers, which had also encouraged or cheered them (cf. AMP, CEV, GNT). Later in v. 20 Paul similarly asks Philemon: “Refresh my heart in Christ” – by complying with a request (cf. vv. 17-21).

Ruth 2:8-9, 13  Then Boaz said to Ruth, “Now, listen, my daughter, do not go to glean in another field or leave this one, but keep close to my young women. 9Let your eyes be on the field that they are reaping, and go after them. Have I not charged the young men not to touch you? And when you are thirsty, go to the vessels and drink what the young men have drawn.” ▤  … 13Then she said, “I have found favor in your eyes, my lord, for you have comforted me and spoken kindly to your servant, though I am not one of your servants.” ▤

1Cor 14:3  On the other hand, the one who prophesies speaks to people for their upbuilding and encouragement and consolation. ▤

- Forgive and comfort those sorrow over their sin:

2Cor 2:5-7  Now if anyone has caused pain, he has caused it not to me, but in some measure—not to put it too severely—to all of you. 6For such a one, this punishment by the majority is enough, 7so you should rather turn to forgive and comfort him, or he may be overwhelmed by excessive sorrow. ▤

Comfort those in need by visiting them

See also:

- 2Cor 7:5-7 ⇑

1Chr 7:22  And Ephraim their father mourned many days, and his brothers came to comfort him. ▤

Job 2:11  Now when Job’s three friends heard of all this evil that had come upon him, they came each from his own place, Eliphaz the Temanite, Bildad the Shuhite, and Zophar the Naamathite. They made an appointment together to come to show him sympathy and comfort him. ▤

Job 42:11  Then came to him all his brothers and sisters and all who had known him before, and ate bread with him in his house. And they showed him sympathy and comforted him for all the evilk that the LORD had brought upon him. And each of them gave him a piece of moneyl and a ring of gold. ▤

k Or disaster

l Hebrew a qesitah; a unit of money of unknown value

John 11:19  … and many of the Jews had come to Martha and Mary to console them concerning their brother. ▤

2Tim 1:16-17  May the Lord grant mercy to the household of Onesiphorus, for he often refreshed me and was not ashamed of my chains, 17but when he arrived in Rome he searched for me earnestly and found me— ▤

Onesiphorus went to some lengths to visit Paul, so as to refresh him – “comforting and reviving and bracing me like fresh air” (AMP).

- Visit those who are imprisoned:

Matt 25:36, 39-40  I was naked and you clothed me, I was sick and you visited me, I was in prison and you came to me.’ ▤  … 39And when did we see you sick or in prison and visit you?’ 40And the King will answer them, ‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers,m you did it to me.’ ▤

m Or brothers and sisters

Pray for persecuted Christians

Section D

Help Each Other

Section Jumps

- Care about and be concerned for each other

- Consequently, help each other

- Meet each other’s needs . . .

- . . . Share what you have with those in need

- Help others who are doing God’s work

- Note: What one does for another Christian, one does for Jesus Christ

See also:

- Serve each other

Care about and be concerned for each other

1Cor 12:25  … that there may be no division in the body, but that the members may have the same care for one another. ▤

2Cor 8:16  But thanks be to God, who put into the heart of Titus the same earnest care I have for you. ▤

2Cor 11:28-29  And, apart from other things, there is the daily pressure on me of my anxiety for all the churches. 29Who is weak, and I am not weak? Who is made to fall, and I am not indignant? ▤

Such was Paul’s concern for the churches (v. 28) that he strongly identified with them in their weaknesses and trials (v. 29), effectively sharing in them. The final phrase may be speaking of “intense concern” (NASB), “distress” (GNT, cf. NCV), or even “anger” (NLT, cf. CEV).

Phil 2:20  For I have no one like him, who will be genuinely concerned for your welfare. ▤

Phil 4:10  I rejoiced in the Lord greatly that now at length you have revived your concern for me. You were indeed concerned for me, but you had no opportunity. ▤

- Look out for each other’s interests:

Phil 2:4  Let each of you look not only to his own interests, but also to the interests of others. ▤

Consequently, help each other

See also:

- Rom 16:2 ⇓; Phil 4:16 ⇓

We should help fellow believers in whatever way we can, as a consequence of the care and concern we should have towards each other (as spoken of in the previous subsection). Such help of course includes helping those who are in need of material or physical assistance (which is prominent in this and the following two subsections). It also includes helping others in a spiritual sense (cf. Acts 18:27 ↓; 1Thes 5:14 ↓; Col 2:19 ↓).

Acts 18:27  And when he wished to cross to Achaia, the brothers encouraged him and wrote to the disciples to welcome him. When he arrived, he greatly helped those who through grace had believed, … ▤

Acts 20:35  In all things I have shown you that by working hard in this way we must help the weak and remember the words of the Lord Jesus, how he himself said, ‘It is more blessed to give than to receive.’ ▤

Particularly with the reference in the preceding verses to providing his own material needs (cf. vv. 33-34), here “the weak” probably refers to the poor (cf. NLT).

1Cor 12:28  And God has appointed in the church first apostles, second prophets, third teachers, then miracles, then gifts of healing, helping, administrating, and various kinds of tongues. ▤

Church members with a gift of helping are especially equipped and responsible for helping others.

Gal 6:2  Bear one another’s burdens, and so fulfill the law of Christ. ▤

1Thes 5:14  And we urge you, brothers, admonish the idle,n encourage the fainthearted, help the weak, be patient with them all. ▤

n Or disorderly, or undisciplined

As in Acts 20:35 above, here Paul also urges his readers to “help the weak”. While it could refer to the poor, here it may instead have in view those who are weak in the faith – i.e. spiritually immature or morally weak.

Heb 6:10  For God is not unjust so as to overlook your work and the love that you have shown for his name in serving the saints, as you still do. ▤

Serving other believers (as per the above cross reference) is of course indicative of helping them (cf. CEV, GNT, NCV, NIV).

Col 2:18-19  Let no one disqualify you, insisting on asceticism and worship of angels, going on in detail about visions,o puffed up without reason by his sensuous mind, 19and not holding fast to the Head, from whom the whole body, nourished and knit together through its joints and ligaments, grows with a growth that is from God. ▤

o Or about the things he has seen

Presumably the “joints and ligaments” are members of the church, the “body”. As such one can infer from this that church members are to be channels of nourishment and support – and so help one another.

1Chr 12:33  Of Zebulun 50,000 seasoned troops, equipped for battle with all the weapons of war, to help Davidp with singleness of purpose. ▤

p Septuagint; Hebrew lacks David

1Thes 5:15  See that no one repays anyone evil for evil, but always seek to do good to one another and to everyone. ▤

- We should do good especially to other Christians:

Gal 6:10  So then, as we have opportunity, let us do good to everyone, and especially to those who are of the household of faith. ▤

Meet each other’s needs . . .

Rom 16:2  … that you may welcome her in the Lord in a way worthy of the saints, and help her in whatever she may need from you, for she has been a patron of many and of myself as well. ▤

2Cor 9:12  For the ministry of this service is not only supplying the needs of the saints but is also overflowing in many thanksgivings to God. ▤

2Cor 11:9  And when I was with you and was in need, I did not burden anyone, for the brothers who came from Macedonia supplied my need. So I refrained and will refrain from burdening you in any way. ▤

Phil 2:25  I have thought it necessary to send to you Epaphroditus my brother and fellow worker and fellow soldier, and your messenger and minister to my need, … ▤

Phil 4:16  Even in Thessalonica you sent me help for my needs once and again. ▤

Titus 3:13  Do your best to speed Zenas the lawyer and Apollos on their way; see that they lack nothing. ▤

James 2:15-16  If a brother or sister is poorly clothed and lacking in daily food, 16and one of you says to them, “Go in peace, be warmed and filled,” without giving them the things needed for the body, what goodq is that? ▤

q Or benefit

Matt 10:41-42  The one who receives a prophet because he is a prophet will receive a prophet’s reward, and the one who receives a righteous person because he is a righteous person will receive a righteous person’s reward. 42And whoever gives one of these little ones even a cup of cold water because he is a disciple, truly, I say to you, he will by no means lose his reward. ▤

This speaks of rewards for providing for the needs of God’s people.

Acts 11:29  So the disciples determined, everyone according to his ability, to send relief to the brothersr living in Judea. ▤

r Or brothers and sisters

1Tim 5:10  … and having a reputation for good works: if she has brought up children, has shown hospitality, has washed the feet of the saints, has cared for the afflicted, and has devoted herself to every good work. ▤

1Tim 5:16  If any believing woman has relatives who are widows, let her care for them. Let the church not be burdened, so that it may care for those who are truly widows. ▤

. . . Share what you have with those in need

See also:

- Share with others

Note that most of the verses in the previous subsection are also pertinent to the theme of this subsection and vice versa.

Acts 2:44-45  And all who believed were together and had all things in common. 45And they were selling their possessions and belongings and distributing the proceeds to all, as any had need. ▤

Acts 4:32, 34-35  Now the full number of those who believed were of one heart and soul, and no one said that any of the things that belonged to him was his own, but they had everything in common. ▤  … 34There was not a needy person among them, for as many as were owners of lands or houses sold them and brought the proceeds of what was sold 35and laid it at the apostles’ feet, and it was distributed to each as any had need. ▤

Note that the provision in the early Jerusalem church for the needy amongst them is further illustrated with the reference to a “daily distribution” of food (6:1) amongst needy widows.

Rom 12:13  Contribute to the needs of the saints and seek to show hospitality. ▤

Rom 15:26-27  For Macedonia and Achaia have been pleased to make some contribution for the poor among the saints at Jerusalem. 27For they were pleased to do it, and indeed they owe it to them. For if the Gentiles have come to share in their spiritual blessings, they ought also to be of service to them in material blessings. ▤

1Cor 16:1-2  Now concernings the collection for the saints: as I directed the churches of Galatia, so you also are to do. 2On the first day of every week, each of you is to put something aside and store it up, as he may prosper, so that there will be no collecting when I come. ▤

s The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1; also verse 12

2Cor 8:3-4  For they gave according to their means, as I can testify, and beyond their means, of their own accord, 4begging us earnestly for the favort of taking part in the relief of the saints— ▤

t The Greek word charis can mean favor or grace or thanks, depending on the context

2Cor 8:13-15  For I do not mean that others should be eased and you burdened, but that as a matter of fairness 14your abundance at the present time should supply their need, so that their abundance may supply your need, that there may be fairness. 15As it is written, “Whoever gathered much had nothing left over, and whoever gathered little had no lack.” ▤

Paul speaks of the concept of “fairness” or equality, through whoever having plenty at a particular time supplying the needs of those who do not (v. 14). He reinforces it by referring to the giving of manna by God to the Israelites in the desert (v. 15); although some gathered much and others gathered little, all had enough. Paul is quite possibly using the quotation to imply that similarly now some have much and some have little, and steps should be taken to ensure that all have enough.

2Cor 9:13  By their approval of this service, theyu will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, … ▤

u Or you

Eph 4:28  Let the thief no longer steal, but rather let him labor, doing honest work with his own hands, so that he may have something to share with anyone in need. ▤

Philem 1:6  … and I pray that the sharing of your faith may become effective for the full knowledge of every good thing that is in us for the sake of Christ.v ▤

v Or for Christ’s service

The phrase “the sharing of your faith” may be speaking of the sharing that is part of our faith, i.e. sharing of our possessions or ourselves with others (cf. NLT). Hence the verse’s inclusion here. Alternatively, it could be speaking of either: the sharing in our faith with fellow believers, including the participation in and fellowship of our faith (cf. AMP, GNT, NASB); or sharing what we believe with non-believers (cf. NIrV).

- The love of God is not in one who does not share with a needy fellow believer:

1Jn 3:17  But if anyone has the world’s goods and sees his brother in need, yet closes his heart against him, how does God’s love abide in him? ▤

Help others who are doing God’s work

See also:

- Pray for those spreading the gospel

- Pray for them in their work for the kingdom, asking God to aid them in the work

- Do God’s work together

Rom 16:1-2  I commend to you our sister Phoebe, a servantw of the church at Cenchreae, 2that you may welcome her in the Lord in a way worthy of the saints, and help her in whatever she may need from you, for she has been a patron of many and of myself as well. ▤

w Or deaconess

2Cor 1:11  You also must help us by prayer, so that many will give thanks on our behalf for the blessing granted us through the prayers of many. ▤

Phil 4:3  Yes, I ask you also, true companion,x help these women, who have labored side by side with me in the gospel together with Clement and the rest of my fellow workers, whose names are in the book of life. ▤

x Or loyal Syzygus; Greek true yokefellow

2Tim 1:16-18  May the Lord grant mercy to the household of Onesiphorus, for he often refreshed me and was not ashamed of my chains, 17but when he arrived in Rome he searched for me earnestly and found me— 18may the Lord grant him to find mercy from the Lord on that Day!—and you well know all the service he rendered at Ephesus. ▤

The last clause likely refers to earlier help that Onesiphorus had given to Paul (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

2Tim 4:11  Luke alone is with me. Get Mark and bring him with you, for he is very useful to me for ministry. ▤

Philem 1:13  I would have been glad to keep him with me, in order that he might serve me on your behalf during my imprisonment for the gospel, … ▤

- The other Levites were to help the priests in their ministry:

Num 18:2  And with you bring your brothers also, the tribe of Levi, the tribe of your father, that they may join you and minister to you while you and your sons with you are before the tent of the testimony. ▤

Note: What one does for another Christian, one does for Jesus Christ

See also:

- Jesus Christ identifies himself with God’s people

Matt 25:31-46  “When the Son of Man comes in his glory, and all the angels with him, then he will sit on his glorious throne. 32Before him will be gathered all the nations, and he will separate people one from another as a shepherd separates the sheep from the goats. 33And he will place the sheep on his right, but the goats on the left. 34Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. 35For I was hungry and you gave me food, I was thirsty and you gave me drink, I was a stranger and you welcomed me, 36I was naked and you clothed me, I was sick and you visited me, I was in prison and you came to me.’ 37Then the righteous will answer him, saying, ‘Lord, when did we see you hungry and feed you, or thirsty and give you drink? 38And when did we see you a stranger and welcome you, or naked and clothe you? 39And when did we see you sick or in prison and visit you?’ 40And the King will answer them, ‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers,y you did it to me.’ 41“Then he will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. 42For I was hungry and you gave me no food, I was thirsty and you gave me no drink, 43I was a stranger and you did not welcome me, naked and you did not clothe me, sick and in prison and you did not visit me.’ 44Then they also will answer, saying, ‘Lord, when did we see you hungry or thirsty or a stranger or naked or sick or in prison, and did not minister to you?’ 45Then he will answer them, saying, ‘Truly, I say to you, as you did not do it to one of the least of these, you did not do it to me.’ 46And these will go away into eternal punishment, but the righteous into eternal life.” ▤

y Or brothers and sisters

Most interpret “these brothers of mine” to be referring to Christians. It has also been interpreted to refer to the poor and even to the Jews in particular.

Matt 10:40  Whoever receives you receives me, and whoever receives me receives him who sent me. ▤

Matt 18:5  Whoever receives one such child in my name receives me, … ▤

Here Jesus seems to be referring primarily to his followers, who should humble themselves like little children (cf. vv. 3-4). In speaking of welcoming such a “child” in his name, Jesus appears to be speaking of welcoming a believer either: as being of him (cf. Luke 9:48); for his sake (cf. AMP); or on his behalf (cf. NLT). The alternatives are to some extent interrelated. To welcome a believer as such, Jesus states, is in effect to welcome Jesus himself.

Gal 4:14  … and though my condition was a trial to you, you did not scorn or despise me, but received me as an angel of God, as Christ Jesus. ▤

This is not actually implying that what one does for another Christian, one does for Jesus Christ. But it is an excellent example of believers acting in accordance with this teaching.

- By the same token, sinning against a fellow Christian is sinning against Christ:

1Cor 8:9-12  But take care that this right of yours does not somehow become a stumbling block to the weak. 10For if anyone sees you who have knowledge eatingz in an idol’s temple, will he not be encouraged,a if his conscience is weak, to eat food offered to idols? 11And so by your knowledge this weak person is destroyed, the brother for whom Christ died. 12Thus, sinning against your brothersb and wounding their conscience when it is weak, you sin against Christ. ▤

z Greek reclining at table

a Or fortified; Greek built up

b Or brothers and sisters

“Thus” (v. 12) suggests that the reason why sinning against a fellow Christian is sinning against Christ is that: because Christ died for them (v. 11) by sinning against them we are in a sense being disrespectful of Christ’s death. Alternatively Paul may be using the reference to Christ’s death to underline their association with Christ, because of which sinning against them is sinning against Christ.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 27

Worshiping God

1. General

1. Worship God

2. Worshiping before God

3. Worshiping Together (I): General

4. Worshiping Together (II): OT Feasts and Festivals

2. Offerings

1. Reasons to Give to God

2. What to Give to God

3. How to Give to God

4. Righteousness and Making Offerings

Part I

General

See also:

- 25. Exalting God

- 28. Serving God

Worshiping God is one of the most important and fundamental duties of believers. It involves honoring him by acknowledging his worthiness, including his divine characteristics and wondrous deeds. This is done through such things as praise and thanksgiving, offered with adoration and reverence.

It is also done through offering our resources and even ourselves to God. The former is born out in the second half of this chapter. The latter is done largely through serving God. As such the following chapter on serving God is also pertinent to worshiping him.

Section A

Worship God

Section Jumps

- We must worship God

- Worship God alone – do not worship anything or anyone else

- Worship God for his glory and sovereignty

- Worship God for his marvelous deeds – including his creation of everything

- Worship God because of his care of his people

We must worship God

Ps 29:2  Ascribe to the LORD the glory due his name; worship the LORD in the splendor of holiness.a ▤

a Or in holy attire

The last clause appears to indicate that we should worship God being mindful of or in view of “all his holy splendor” (NLT). The alternative rendering in the text note offers another possible meaning.

Ps 132:7  “Let us go to his dwelling place; let us worship at his footstool!” ▤

The use of “footstool” may allude to God’s throne (cf. GNT). It and the reference to “his dwelling place” have in view worshiping God in his presence. As such the psalmist would have been speaking of worshiping God at the temple.

1Sam 1:28  Therefore I have lent him to the LORD. As long as he lives, he is lent to the LORD.” And he worshiped the LORD there. ▤

Neh 9:3  And they stood up in their place and read from the Book of the Law of the LORD their God for a quarter of the day; for another quarter of it they made confession and worshiped the LORD their God. ▤

Luke 2:37  … and then as a widow until she was eighty-four.b She did not depart from the temple, worshiping with fasting and prayer night and day. ▤

b Or as a widow for eighty-four years

Acts 16:14  One who heard us was a woman named Lydia, from the city of Thyatira, a seller of purple goods, who was a worshiper of God. The Lord opened her heart to pay attention to what was said by Paul. ▤

Acts 24:14  But this I confess to you, that according to the Way, which they call a sect, I worship the God of our fathers, believing everything laid down by the Law and written in the Prophets, … ▤

Acts 26:6-7a  And now I stand here on trial because of my hope in the promise made by God to our fathers, 7to which our twelve tribes hope to attain, as they earnestly worship night and day. ▤

Acts 27:23  For this very night there stood before me an angel of the God to whom I belong and whom I worship, … ▤

Worship God alone – do not worship anything or anyone else

See also:

- Serve God only – do not serve anything or anyone else . . .

Ps 97:7  All worshipers of images are put to shame, who make their boast in worthless idols; worship him, all you gods! ▤

The reference to “gods” appears to refer to the aforementioned “images” and “idols”. The psalmist underlines the inappropriateness of worshiping other “gods”, by calling on such “gods” themselves to worship the true God.

Isa 26:13  O LORD our God, other lords besides you have ruled over us, but your name alone we bring to remembrance. ▤

The term “remembrance” is suggestive of such things as worship (cf. NLT) and honor (cf. NCV, NLT).

Dan 3:15-18, 27-28  Now if you are ready when you hear the sound of the horn, pipe, lyre, trigon, harp, bagpipe, and every kind of music, to fall down and worship the image that I have made, well and good.c But if you do not worship, you shall immediately be cast into a burning fiery furnace. And who is the god who will deliver you out of my hands?” 16Shadrach, Meshach, and Abednego answered and said to the king, “O Nebuchadnezzar, we have no need to answer you in this matter. 17If this be so, our God whom we serve is able to deliver us from the burning fiery furnace, and he will deliver us out of your hand, O king.d 18But if not, be it known to you, O king, that we will not serve your gods or worship the golden image that you have set up.” ▤  … 27And the satraps, the prefects, the governors, and the king’s counselors gathered together and saw that the fire had not had any power over the bodies of those men. The hair of their heads was not singed, their cloaks were not harmed, and no smell of fire had come upon them. 28Nebuchadnezzar answered and said, “Blessed be the God of Shadrach, Meshach, and Abednego, who has sent his angel and delivered his servants, who trusted in him, and set asidee the king’s command, and yielded up their bodies rather than serve and worship any god except their own God. ▤

c Aramaic lacks well and good

d Or If our God whom we serve is able to deliver us, he will deliver us from the burning fiery furnace and out of your hand, O king.

e Aramaic and changed

Matt 4:8-10  Again, the devil took him to a very high mountain and showed him all the kingdoms of the world and their glory. 9And he said to him, “All these I will give you, if you will fall down and worship me.” 10Then Jesus said to him, “Be gone, Satan! For it is written, “‘You shall worship the Lord your God and him only shall you serve.’” ▤

Acts 10:25-26  When Peter entered, Cornelius met him and fell down at his feet and worshiped him. 26But Peter lifted him up, saying, “Stand up; I too am a man.” ▤

Rev 19:9-10  And the angel saidf to me, “Write this: Blessed are those who are invited to the marriage supper of the Lamb.” And he said to me, “These are the true words of God.” 10Then I fell down at his feet to worship him, but he said to me, “You must not do that! I am a fellow servantg with you and your brothers who hold to the testimony of Jesus. Worship God.” For the testimony of Jesus is the spirit of prophecy. ▤

f Greek he said

g Greek fellow bondservant

- Worship of other things rather than worshiping God leads to further ungodliness:

Rom 1:21-26a  For although they knew God, they did not honor him as God or give thanks to him, but they became futile in their thinking, and their foolish hearts were darkened. 22Claiming to be wise, they became fools, 23and exchanged the glory of the immortal God for images resembling mortal man and birds and animals and creeping things. 24Therefore God gave them up in the lusts of their hearts to impurity, to the dishonoring of their bodies among themselves, 25because they exchanged the truth about God for a lie and worshiped and served the creature rather than the Creator, who is blessed forever! Amen. 26For this reason God gave them up to dishonorable passions. ▤

Note that further resultant kinds of ungodliness are listed in (vv. 29-31).

Worship God for his glory and sovereignty

See also:

- [Reasons to exalt God:] God’s glory

- [Reasons to exalt God:] God’s reign

Most of the references in the following subsection also reflect the fact that we should worship God because he is the sovereign God. Note that in addition to the following two subsections, Reasons to Exalt God, contains a number of other things for which we should worship God.

2Chr 7:3  When all the people of Israel saw the fire come down and the glory of the LORD on the temple, they bowed down with their faces to the ground on the pavement and worshiped and gave thanks to the LORD, saying, “For he is good, for his steadfast love endures forever.” ▤

Here the Israelites worshiped God in response to a manifestation of his glory. The occasion was the dedication of the temple. Fire came down from heaven and consumed the burnt offering and the sacrifices, and the glory of the LORD filled the temple (v. 1) and was visible above it. This manifestation of God’s glory signified his presence in the temple, which was to be the primary place of his presence amongst his people. Not surprisingly the Israelites responded with worship at this awesome display of God’s glory and greatness.

Ps 96:6-10  Splendor and majesty are before him; strength and beauty are in his sanctuary. 7Ascribe to the LORD, O families of the peoples, ascribe to the LORD glory and strength! 8Ascribe to the LORD the glory due his name; bring an offering, and come into his courts! 9Worship the LORD in the splendor of holiness;h tremble before him, all the earth! 10Say among the nations, “The LORD reigns! Yes, the world is established; it shall never be moved; he will judge the peoples with equity.” ▤

h Or in holy attire

“Ascribe” (cf. vv. 7, 8) means “attribute” or “impute”.

Ps 97:1-9  The LORD reigns, let the earth rejoice; let the many coastlands be glad! 2Clouds and thick darkness are all around him; righteousness and justice are the foundation of his throne. 3Fire goes before him and burns up his adversaries all around. 4His lightnings light up the world; the earth sees and trembles. 5The mountains melt like wax before the LORD, before the Lord of all the earth. 6The heavens proclaim his righteousness, and all the peoples see his glory. 7All worshipers of images are put to shame, who make their boast in worthless idols; worship him, all you gods! 8Zion hears and is glad, and the daughters of Judah rejoice, because of your judgments, O LORD. 9For you, O LORD, are most high over all the earth; you are exalted far above all gods. ▤

Ps 99:1-5  The LORD reigns; let the peoples tremble! He sits enthroned upon the cherubim; let the earth quake! 2The LORD is great in Zion; he is exalted over all the peoples. 3Let them praise your great and awesome name! Holy is he! 4The King in his might loves justice.i You have established equity; you have executed justice and righteousness in Jacob. 5Exalt the LORD our God; worship at his footstool! Holy is he! ▤

i Or The might of the King loves justice

Rev 5:13-14  And I heard every creature in heaven and on earth and under the earth and in the sea, and all that is in them, saying, “To him who sits on the throne and to the Lamb be blessing and honor and glory and might forever and ever!” 14And the four living creatures said, “Amen!” and the elders fell down and worshiped. ▤

God’s sovereignty is largely in view in the worship here as indicated by: every creature participating in it; the reference to God sitting on the throne; and the content of the praise, with “glory and might” being ascribed to him and Jesus Christ “forever and ever!”

Rev 11:16-17  And the twenty-four elders who sit on their thrones before God fell on their faces and worshiped God, 17saying, “We give thanks to you, Lord God Almighty, who is and who was, for you have taken your great power and begun to reign. ▤

- Worship God because he is holy:

Ps 99:9  Exalt the LORD our God, and worship at his holy mountain; for the LORD our God is holy! ▤

Note that vv. 1-5 above also speak of worshiping and praising God in view of his holiness (cf. Rev 15:4 ⇓), in conjunction with his sovereignty. This also appears to be the case above in 96:9.

Worship God for his marvelous deeds – including his creation of everything

See also:

- Ps 97:1-9 ⇑; Ps 99:4-5 ⇑

- Ps 95:6 ⇓

- [Reasons to exalt God:] What God Does in the World

- [Reasons to exalt God:] What God Does for His People

Note that the adjacent subsections also speak of deeds for which God is to be worshiped – deeds indicative of his reign and his care of his people.

Ps 86:9-10  All the nations you have made shall come and worship before you, O Lord, and shall glorify your name. 10For you are great and do wondrous things; you alone are God. ▤

Rev 15:3-4  And they sing the song of Moses, the servantj of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!k 4Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed.” ▤

j Greek bondservant

k Some manuscripts the ages

This reflects the fact that we should worship God for his deeds not only because they are great and marvelous (v. 3a), but also because they are righteous (v. 4a), with God’s ways being just and true (v. 3b; cf. Ps 9:4 ⇑).

Neh 9:6  l “You are the LORD, you alone. You have made heaven, the heaven of heavens, with all their host, the earth and all that is on it, the seas and all that is in them; and you preserve all of them; and the host of heaven worships you. ▤

l Septuagint adds And Ezra said

Rev 4:10-11  … the twenty-four elders fall down before him who is seated on the throne and worship him who lives forever and ever. They cast their crowns before the throne, saying, 11“Worthy are you, our Lord and God, to receive glory and honor and power, for you created all things, and by your will they existed and were created.” ▤

God’s creation of all things (v. 11) appears to be the prime reason for the worship. But God’s sovereignty (“him who is seated on the throne”, v. 10a) and eternity (“him who lives forever and ever”, v. 10a) may well also be in view.

Rev 14:7  And he said with a loud voice, “Fear God and give him glory, because the hour of his judgment has come, and worship him who made heaven and earth, the sea and the springs of water.” ▤

Worship God because of his care of his people

Ex 4:31  And the people believed; and when they heard that the LORD had visited the people of Israel and that he had seen their affliction, they bowed their heads and worshiped. ▤

The elders worshiped God because of his care and concern for them, which they learned of through what Aaron had said regarding the mission to free them (cf. vv. 29-30; Ex 12:26-27 ↓).

Ex 12:26-27  And when your children say to you, ‘What do you mean by this service?’ 27you shall say, ‘It is the sacrifice of the LORD’s Passover, for he passed over the houses of the people of Israel in Egypt, when he struck the Egyptians but spared our houses.’” And the people bowed their heads and worshiped. ▤

The people’s worship appears to be in response to the impending manifestation of God’s power and intervention to secure their redemption, in which God would deal an awesome blow to their enemies while sparing them.

Judg 7:14-15  And his comrade answered, “This is no other than the sword of Gideon the son of Joash, a man of Israel; God has given into his hand Midian and all the camp.” 15As soon as Gideon heard the telling of the dream and its interpretation, he worshiped. And he returned to the camp of Israel and said, “Arise, for the LORD has given the host of Midian into your hand.” ▤

On receiving such confirmation that God would enable his men to defeat his people’s oppressors (cf. vv. 19-25), Gideon worshiped God.

Ps 95:6-7a  Oh come, let us worship and bow down; let us kneel before the LORD, our Maker! 7For he is our God, and we are the people of his pasture, and the sheep of his hand. ▤

The final clause speaks of God’s people as the sheep “under his care” (NIV®, NLT; cf. CEV, GNT). As such, these verses indicate that we should worship God because he is our God and we are his people, for whom he cares.

Ps 138:2-3  I bow down toward your holy temple and give thanks to your name for your steadfast love and your faithfulness, for you have exalted above all things your name and your word.m 3On the day I called, you answered me; my strength of soul you increased.n ▤

m Or you have exalted your word above all your name

n Hebrew you made me bold in my soul with strength

David worships God, bowing down towards his temple and giving him thanks, for the display of his love and faithfulness (v. 2a) in answering and delivering David (v. 3). Note that in answering David, God showed his faithfulness to his word or promises – in effect exalting his word along with his name (v. 2b).

Rev 7:10-11  … and crying out with a loud voice, “Salvation belongs to our God who sits on the throne, and to the Lamb!” 11And all the angels were standing around the throne and around the elders and the four living creatures, and they fell on their faces before the throne and worshiped God, … ▤

The worship (v. 11b) appears to be in response to the cry proclaiming that salvation belongs to God and Jesus Christ (v. 10). It can be inferred from this that we should worship God because of the salvation that he provides for his people.

- God listens to those who worship him:

John 9:31  We know that God does not listen to sinners, but if anyone is a worshiper of God and does his will, God listens to him. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Worshiping before God

Section Jumps

- Worship before God, in his presence

- Worship God in spirit and by the Holy Spirit

- Worship God in reverence and awe . . .

- . . . Even bow and fall down before God

- Worship God with praise

- Worship God with thanksgiving

- Worship God through prayer and even with fasting

See also:

- We must live righteously to acceptably worship God . . .

Worship before God, in his presence

See also:

- Come before God, meeting with him

- Pray before God, in his presence

Note that most of the following references to worshiping before God or in his presence, have in view worshiping God in the temple or the tabernacle. The temple (and before it the tabernacle) signified God’s presence on earth, amongst his people. Believers are still to worship before God, being conscious of his presence – and as such these verses are still pertinent. But God’s people are not restricted as to where they can do so (cf. John 4:20-21 ↓).

1Sam 1:19a  They rose early in the morning and worshiped before the LORD; then they went back to their house at Ramah. ▤

2Sam 12:20  Then David arose from the earth and washed and anointed himself and changed his clothes. And he went into the house of the LORD and worshiped. He then went to his own house. And when he asked, they set food before him, and he ate. ▤

1Chr 16:29  Ascribe to the LORD the glory due his name; bring an offering and come before him! Worship the LORD in the splendor of holiness;o … ▤

o Or in holy attire

2Chr 20:18  Then Jehoshaphat bowed his head with his face to the ground, and all Judah and the inhabitants of Jerusalem fell down before the LORD, worshiping the LORD. ▤

Ps 132:7  “Let us go to his dwelling place; let us worship at his footstool!” ▤

Mic 6:6a  “With what shall I come before the LORD, and bow myself before God on high? ▤

Luke 2:37  … and then as a widow until she was eighty-four.p She did not depart from the temple, worshiping with fasting and prayer night and day. ▤

p Or as a widow for eighty-four years

1Sam 11:15  So all the people went to Gilgal, and there they made Saul king before the LORD in Gilgal. There they sacrificed peace offerings before the LORD, and there Saul and all the men of Israel rejoiced greatly. ▤

- Worship of God is no longer based in the temple in Jerusalem:

John 4:20-21  Our fathers worshiped on this mountain, but you [Jews] say that in Jerusalem is the place where people ought to worship.” 21Jesus said to her, “Woman, believe me, the hour is coming when neither on this mountain nor in Jerusalem will you worship the Father. ▤

Under the first covenant with its priesthood, God’s people were to worship him at Jerusalem – in the tabernacle and later in the temple. (The woman who was a Samaritan refers here to the opposing Samaritan practice of worshiping God on Mount Gerizim.) But with Jesus Christ instituting the new covenant through his death and resurrection, believers are no longer bound to such a restriction. The context of these verses (cf. vv. 23-24 ⇓) suggests that this is partly at least to allow God’s people to worship him in a way that is more appropriate to his nature. God himself is spirit and so is not restricted to a temple. Thus in accordance with this, believers are to worship him “in spirit” (the theme of the following subsection) regardless of location.

Worship God in spirit and by the Holy Spirit

See also:

- God’s people have access to God through Jesus Christ – by the Holy Spirit

- Pray in the Holy Spirit

To worship “in spirit” is primarily an inward activity, rather than being centered on the performing of rituals (which was such a prominent part of OT worship). It involves one’s spirit – and thus one’s mind and will. To begin with, the heart and/or conscience of the worshiper must be right before God. Then one must be honest and open in approaching God (cf. John 4:23-24 ↓), and fully focused on God; obviously this needs to be done willingly. Not least, the worshiper must worship by the Holy Spirit (cf. Phil 3:3 ↓). This involves being conscious of the Spirit, relying on the Spirit’s enablement to commune with God and being open to the Spirit’s promptings.

John 4:23-24  But the hour is coming, and is now here, when the true worshipers will worship the Father in spirit and truth, for the Father is seeking such people to worship him. 24God is spirit, and those who worship him must worship in spirit and truth. ▤

To worship in truth (cf. Ps 145:18; Heb 10:22) – which is vital for worshiping in spirit – means that one’s worship must be genuine, without pretense or hypocrisy. Jesus also may have had in mind the Samaritans’ deficient, false worship (cf. v. 22). Note that some understand the exhortations here to worship “in spirit” to be speaking in particular of worshiping by the Holy Spirit (cf. CEV, GNT).

Mark 7:6-8  And he said to them, “Well did Isaiah prophesy of you hypocrites, as it is written, “‘This people honors me with their lips, but their heart is far from me; 7in vain do they worship me, teaching as doctrines the commandments of men.’ 8You leave the commandment of God and hold to the tradition of men.” ▤

With Jesus saying that “their heart is far from me” (v. 6), it is clear that the Pharisees and the teachers of the law did not worship in spirit (cf. CEV). In stark contrast their worship had been hardened and corrupted by their own rules and traditions. Such hypocritical, spiritless worship is in vain (v. 7a).

Luke 1:46-47  And Mary said, “My soul magnifies the Lord, 47and my spirit rejoices in God my Savior, … ▤

This appears to be illustrative of worshiping – or rejoicing at least – in spirit.

Phil 3:3  For we are the circumcision, who worship by the Spirit of Godq and glory in Christ Jesus and put no confidence in the flesh— ▤

q Some manuscripts God in spirit

Eph 5:18-20  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, 19addressing one another in psalms and hymns and spiritual songs, singing and making melody to the Lord with your heart, 20giving thanks always and for everything to God the Father in the name of our Lord Jesus Christ, … ▤

The exhortations to “be filled with the Spirit” (v. 18) and to sing and make music “to the Lord with your heart” (v. 19b), along with the reference to “spiritual songs” (v. 19a), underline the need to worship in spirit and by the Holy Spirit – even if not actually saying to do so.

Rev 1:10  I was in the Spirit on the Lord’s day, and I heard behind me a loud voice like a trumpet … ▤

A number of commentators consider that “I was in the Spirit” denotes a state of spiritual exaltation. However, particularly as it was “the Lord’s Day”, John may have been speaking of “worshiping in the Spirit” (NLT).

- Worshiping God “with your spirit”:

1Cor 14:15-16  What am I to do? I will pray with my spirit, but I will pray with my mind also; I will sing praise with my spirit, but I will sing with my mind also. 16Otherwise, if you give thanks with your spirit, how can anyone in the position of an outsiderr say “Amen” to your thanksgiving when he does not know what you are saying? ▤

r Or of him that is without gifts

Here worshiping God “with your spirit” is not necessarily exactly the same as worshiping him “in spirit”. One could argue that to worship God “in spirit” involves doing so “with your spirit”. But it also does or can involve the mind, whereas it appears that the latter does not – at least not as used in this passage. Particularly in view of the context (cf. vv. 13-14, 18), in using the terms “with my spirit” and “with your spirit”, Paul appears to be speaking of praying and praising God in tongues as opposed to with his mind. Worshiping God in tongues is not identical to doing so “in spirit”, although it is one way of doing so for the believers who do have such a gift. Note that some commentators understand Paul to be saying here that he prays and praises God with both his spirit and his mind together, which would be at least akin to doing so “in spirit”.

Worship God in reverence and awe . . .

Heb 12:28-29  Therefore let us be grateful for receiving a kingdom that cannot be shaken, and thus let us offer to God acceptable worship, with reverence and awe, 29for our God is a consuming fire. ▤

The description of God as a “consuming fire” points to his power and preparedness to fierily devour or destroy that which is opposed to him and incompatible with his holiness.

2Ki 17:35-36  The LORD made a covenant with them and commanded them, “You shall not fear other gods or bow yourselves to them or serve them or sacrifice to them, 36but you shall fear the LORD, who brought you out of the land of Egypt with great power and with an outstretched arm. You shall bow yourselves to him, and to him you shall sacrifice. ▤

The last statement speaks of worship. What precedes it implies that fear of God evokes and accompanies such worship. As such this indicates that we should worship God in fear (cf. Ps 5:7 ↓), which involves reverence and awe.

Ps 5:7  But I, through the abundance of your steadfast love, will enter your house. I will bow down toward your holy temple in the fear of you. ▤

Ps 96:9  Worship the LORD in the splendor of holiness;s tremble before him, all the earth! ▤

s Or in holy attire

In the light of what precedes it, “tremble” appears to refer to trembling in worship – “tremble and worship the Lord” (CEV). As such it is indicative of worshiping God with reverence and awe.

Jonah 1:16  Then the men feared the LORD exceedingly, and they offered a sacrifice to the LORD and made vows. ▤

As commented above in regard to 2 Kings 17:35-36, here fear of God appears to have both evoked the worship (the offering of a sacrifice and vows) and accompanied the worship.

Ps 2:11  Serve the LORD with fear, and rejoice with trembling. ▤

This reflects the need for reverence or fear in worship by the exhortations to serve (“Worship” – NASB) God “with fear” and to “rejoice with trembling”. For serving God is interrelated with worshiping him and rejoicing is an aspect of worship.

. . . Even bow and fall down before God

See also:

- 2Ki 17:36 ⇑; Ps 5:7 ⇑

The Hebrew for “bow down” can be translated as “worship”, indicative of the fact that bowing down before God signifies and accompanies worship of him. Bowing and falling down before God are also signs of submission and humility – and indicate reverence of him. As such they signify reverent worship of God.

Ex 34:8  And Moses quickly bowed his head toward the earth and worshiped. ▤

2Chr 20:18  Then Jehoshaphat bowed his head with his face to the ground, and all Judah and the inhabitants of Jerusalem fell down before the LORD, worshiping the LORD. ▤

2Chr 29:28-29  The whole assembly worshiped, and the singers sang, and the trumpeters sounded. All this continued until the burnt offering was finished. 29When the offering was finished, the king and all who were present with him bowed themselves and worshiped. ▤

Neh 8:6  And Ezra blessed the LORD, the great God, and all the people answered, “Amen, Amen,” lifting up their hands. And they bowed their heads and worshiped the LORD with their faces to the ground. ▤

Ps 95:6  Oh come, let us worship and bow down; let us kneel before the LORD, our Maker! ▤

Job 1:20  Then Job arose and tore his robe and shaved his head and fell on the ground and worshiped. ▤

Rev 5:14  And the four living creatures said, “Amen!” and the elders fell down and worshiped. ▤

Rev 7:11  And all the angels were standing around the throne and around the elders and the four living creatures, and they fell on their faces before the throne and worshiped God, … ▤

Worship God with praise

See also:

- Rev 7:11-12 ⇓

- How to Give Praise and Thanks (I): General

- How to Give Praise and Thanks (II): Rejoicing

Gen 24:26-27a  The man bowed his head and worshiped the LORD 27and said, “Blessed be the LORD, the God of my master Abraham, who has not forsaken his steadfast love and his faithfulness toward my master. ▤

Such blessing of God (cf. Job 1:21 ↓) is often associated with praise (cf. GNT, NIV, NLT).

2Chr 29:30  And Hezekiah the king and the officials commanded the Levites to sing praises to the LORD with the words of David and of Asaph the seer. And they sang praises with gladness, and they bowed down and worshiped. ▤

Job 1:20-21  Then Job arose and tore his robe and shaved his head and fell on the ground and worshiped. 21And he said, “Naked I came from my mother’s womb, and naked shall I return. The LORD gave, and the LORD has taken away; blessed be the name of the LORD.” ▤

Heb 13:15  Through him then let us continually offer up a sacrifice of praise to God, that is, the fruit of lips that acknowledge his name. ▤

As sacrifices are a form of worship, offering sacrifices of praise – or thanksgiving (cf. Jonah 2:9 ⇓) – are likewise a form of worship.

Rev 19:4  And the twenty-four elders and the four living creatures fell down and worshiped God who was seated on the throne, saying, “Amen. Hallelujah!” ▤

“Hallelujah” is a call to praise God, often used itself as an expression of praise to God.

Ps 29:2  Ascribe to the LORD the glory due his name; worship the LORD in the splendor of holiness.t ▤

t Or in holy attire

Praise of God is evident in the first half of the verse, here spoken of as accompanying worship of God. A similar comment can be made regarding Revelation 4:10-11 immediately below, with praise evident in v. 11.

Rev 4:10-11  … the twenty-four elders fall down before him who is seated on the throne and worship him who lives forever and ever. They cast their crowns before the throne, saying, 11“Worthy are you, our Lord and God, to receive glory and honor and power, for you created all things, and by your will they existed and were created.” ▤

Worship God with thanksgiving

Rev 11:16-17  And the twenty-four elders who sit on their thrones before God fell on their faces and worshiped God, 17saying, “We give thanks to you, Lord God Almighty, who is and who was, for you have taken your great power and begun to reign. ▤

2Chr 7:3  When all the people of Israel saw the fire come down and the glory of the LORD on the temple, they bowed down with their faces to the ground on the pavement and worshiped and gave thanks to the LORD, saying, “For he is good, for his steadfast love endures forever.” ▤

Jer 33:11a  … the voice of mirth and the voice of gladness, the voice of the bridegroom and the voice of the bride, the voices of those who sing, as they bring thank offerings to the house of the LORD: “‘Give thanks to the LORD of hosts, for the LORD is good, for his steadfast love endures forever!’ ▤

Thank offerings were a voluntary offering and so a form of worship, to be given in a spirit of thanksgiving.

Ps 50:14  Offer to God a sacrifice of thanksgiving,u and perform your vows to the Most High, … ▤

u Or Make thanksgiving your sacrifice to God

Jonah 2:9  But I with the voice of thanksgiving will sacrifice to you; what I have vowed I will pay. Salvation belongs to the LORD! ▤

Rev 7:11-12  And all the angels were standing around the throne and around the elders and the four living creatures, and they fell on their faces before the throne and worshiped God, 12saying, “Amen! Blessing and glory and wisdom and thanksgiving and honor and power and might be to our God forever and ever! Amen.” ▤

Here “thanks” is mentioned along with a number of other things that are ascribed to God in worship of him.

- Worship God earnestly and persistently:

Acts 26:6-7a  And now I stand here on trial because of my hope in the promise made by God to our fathers, 7to which our twelve tribes hope to attain, as they earnestly worship night and day. ▤

Worship God through prayer and even with fasting

See also:

- Prayer is portrayed as an offering to God and Jesus Christ

Worship is often done through prayer – in fact prayer itself is indicative of worship. Fasting sharpens our focus on God in prayer and worship of him.

Luke 1:10  And the whole multitude of the people were praying outside at the hour of incense. ▤

This speaks of people assembled for worship (cf. NIV) outside the temple sanctuary. It is not actually saying that they were worshiping while praying, but arguably it is implied.

Luke 2:36-37  And there was a prophetess, Anna, the daughter of Phanuel, of the tribe of Asher. She was advanced in years, having lived with her husband seven years from when she was a virgin, 37and then as a widow until she was eighty-four.v She did not depart from the temple, worshiping with fasting and prayer night and day. ▤

v Or as a widow for eighty-four years

Acts 10:4  And he stared at him in terror and said, “What is it, Lord?” And he said to him, “Your prayers and your alms have ascended as a memorial before God. ▤

Cornelius’s prayers and alms are portrayed as being akin to sacrifices offered up (“have ascended”) to God. As such they were a form of worship of God.

Acts 13:2  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” ▤

- Separate yourself from unclean practices in order to worship God:

Ezra 6:21  It was eaten by the people of Israel who had returned from exile, and also by every one who had joined them and separated himself from the uncleanness of the peoples of the land to worship the LORD, the God of Israel. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Worshiping Together (I): General

Section Jumps

- Worship God together

- Offer praise and thanksgiving together

- Pray together

- Repent together for corporate sin

- Offerings should be made during collective worship

- Have order and propriety in collective worship

Worship God together

See also:

- Luke 1:10 ⇑

Ps 95:6  Oh come, let us worship and bow down; let us kneel before the LORD, our Maker! ▤

This and 132:7 immediately below are calls to worship God which speak of worshiping together with others.

Ps 132:7  “Let us go to his dwelling place; let us worship at his footstool!” ▤

2Chr 35:18  No Passover like it had been kept in Israel since the days of Samuel the prophet. None of the kings of Israel had kept such a Passover as was kept by Josiah, and the priests and the Levites, and all Judah and Israel who were present, and the inhabitants of Jerusalem. ▤

Here the people worshiped God together in celebrating the Passover.

Neh 8:6  And Ezra blessed the LORD, the great God, and all the people answered, “Amen, Amen,” lifting up their hands. And they bowed their heads and worshiped the LORD with their faces to the ground. ▤

Neh 9:1, 3  Now on the twenty-fourth day of this month the people of Israel were assembled with fasting and in sackcloth, and with earth on their heads. ▤  … 3And they stood up in their place and read from the Book of the Law of the LORD their God for a quarter of the day; for another quarter of it they made confession and worshiped the LORD their God. ▤

Acts 13:1-2  Now there were in the church at Antioch prophets and teachers, Barnabas, Simeon who was called Niger,w Lucius of Cyrene, Manaen a member of the court of Herod the tetrarch, and Saul. 2While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” ▤

w Niger is a Latin word meaning black, or dark

Offer praise and thanksgiving together

See also:

- Neh 8:6 ⇑

- Note: Give praise and thanks to God with and among other people

Ex 15:1  Then Moses and the people of Israel sang this song to the LORD, saying, “I will sing to the LORD, for he has triumphed gloriously; the horse and his riderx he has thrown into the sea. ▤

x Or its chariot; also verse 21

2Chr 5:13  … and it was the duty of the trumpeters and singers to make themselves heard in unison in praise and thanksgiving to the LORD), and when the song was raised, with trumpets and cymbals and other musical instruments, in praise to the LORD, “For he is good, for his steadfast love endures forever,” the house, the house of the LORD, was filled with a cloud, … ▤

Neh 12:24  And the chiefs of the Levites: Hashabiah, Sherebiah, and Jeshua the son of Kadmiel, with their brothers who stood opposite them, to praise and to give thanks, according to the commandment of David the man of God, watch by watch. ▤

Ezra 3:10-11  And when the builders laid the foundation of the temple of the LORD, the priests in their vestments came forward with trumpets, and the Levites, the sons of Asaph, with cymbals, to praise the LORD, according to the directions of David king of Israel. 11And they sang responsively, praising and giving thanks to the LORD, “For he is good, for his steadfast love endures forever toward Israel.” And all the people shouted with a great shout when they praised the LORD, because the foundation of the house of the LORD was laid. ▤

Ps 34:3  Oh, magnify the LORD with me, and let us exalt his name together! ▤

Ps 68:26  “Bless God in the great congregation, the LORD, O youy who are of Israel’s fountain!” ▤

y The Hebrew for you is plural here

Ps 95:1-2  Oh come, let us sing to the LORD; let us make a joyful noise to the rock of our salvation! 2Let us come into his presence with thanksgiving; let us make a joyful noise to him with songs of praise! ▤

Ps 122:1, 4  I was glad when they said to me, “Let us go to the house of the LORD!” ▤  … 4to which the tribes go up, the tribes of the LORD, as was decreed forz Israel, to give thanks to the name of the LORD. ▤

z Or as a testimony for

Isa 38:20  The LORD will save me, and we will play my music on stringed instruments all the days of our lives, at the house of the LORD. ▤

Acts 2:46-47a  And day by day, attending the temple together and breaking bread in their homes, they received their food with glad and generous hearts, 47praising God and having favor with all the people. ▤

Note that “breaking bread” (cf. v. 42 ⇓) likely refers to celebrating the Lord’s Supper, another act of worship that believers do together. Acts 20:7 also speaks of believers coming together to break bread – “On the first day of the week, when we were gathered together to break bread …”

Rom 15:5-6  May the God of endurance and encouragement grant you to live in such harmony with one another, in accord with Christ Jesus, 6that together you may with one voice glorify the God and Father of our Lord Jesus Christ. ▤

God’s people should glorify him together as one – both by their unity and in praising God together.

- David and all of Israel celebrated together before God:

2Sam 6:5  And David and all the house of Israel were making merry before the LORD, with songsa and lyres and harps and tambourines and castanets and cymbals. ▤

a Septuagint, 1 Chronicles 13:8; Hebrew fir trees

David and all the Israelites were celebrating the ark of the covenant being brought to Jerusalem.

Pray together

2Chr 20:4-6, 13  And Judah assembled to seek help from the LORD; from all the cities of Judah they came to seek the LORD. 5And Jehoshaphat stood in the assembly of Judah and Jerusalem, in the house of the LORD, before the new court, 6and said, “O LORD, God of our fathers, are you not God in heaven? You rule over all the kingdoms of the nations. In your hand are power and might, so that none is able to withstand you. ▤  … 13Meanwhile all Judah stood before the LORD, with their little ones, their wives, and their children. ▤

Acts 1:14  All these with one accord were devoting themselves to prayer, together with the women and Mary the mother of Jesus, and his brothers.b ▤

b Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verse 15

Acts 2:42  And they devoted themselves to the apostles’ teaching and the fellowship, to the breaking of bread and the prayers. ▤

Acts 4:24, 31  And when they heard it, they lifted their voices together to God and said, “Sovereign Lord, who made the heaven and the earth and the sea and everything in them, ▤  … 31And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

Acts 12:5, 12  So Peter was kept in prison, but earnest prayer for him was made to God by the church. ▤  … 12When he realized this, he went to the house of Mary, the mother of John whose other name was Mark, where many were gathered together and were praying. ▤

Acts 20:36  And when he had said these things, he knelt down and prayed with them all. ▤

Acts 21:5  When our days there were ended, we departed and went on our journey, and they all, with wives and children, accompanied us until we were outside the city. And kneeling down on the beach, we prayed … ▤

1Tim 2:8  I desire then that in every place the men should pray, lifting holy hands without anger or quarreling; … ▤

The admonition to pray “without anger or quarreling” implies that Paul is probably referring to praying together (cf. GNT, NLT).

- Jesus’ promise for when two or more pray together:

Matt 18:19-20  Again I say to you, if two of you agree on earth about anything they ask, it will be done for them by my Father in heaven. 20For where two or three are gathered in my name, there am I among them. ▤

Repent together for corporate sin

When a group of God’s people fail him, it is appropriate that they repent together. Note that in a sense repentance is an aspect of our worship of God or is at least associated with it (cf. Neh 9:3 ↓). For repentance is a facet of our devotion to God, reflective of our reverence and adoration for him.

Num 21:7  And the people came to Moses and said, “We have sinned, for we have spoken against the LORD and against you. Pray to the LORD, that he take away the serpents from us.” So Moses prayed for the people. ▤

Note that repenting together may involve prayer for restoration from consequences of sin, as Moses offers here on behalf of the people (cf. Joel 2:15-17 ↓).

Ezra 10:1, 10-12  While Ezra prayed and made confession, weeping and casting himself down before the house of God, a very great assembly of men, women, and children, gathered to him out of Israel, for the people wept bitterly. ▤  … 10And Ezra the priest stood up and said to them, “You have broken faith and married foreign women, and so increased the guilt of Israel. 11Now then make confession to the LORD, the God of your fathers and do his will. Separate yourselves from the peoples of the land and from the foreign wives.” 12Then all the assembly answered with a loud voice, “It is so; we must do as you have said. ▤

Neh 9:1-3  Now on the twenty-fourth day of this month the people of Israel were assembled with fasting and in sackcloth, and with earth on their heads. 2And the Israelites separated themselves from all foreigners and stood and confessed their sins and the iniquities of their fathers. 3And they stood up in their place and read from the Book of the Law of the LORD their God for a quarter of the day; for another quarter of it they made confession and worshiped the LORD their God. ▤

Joel 1:13-14  Put on sackcloth and lament, O priests; wail, O ministers of the altar. Go in, pass the night in sackcloth, O ministers of my God! Because grain offering and drink offering are withheld from the house of your God. 14Consecrate a fast; call a solemn assembly. Gather the elders and all the inhabitants of the land to the house of the LORD your God, and cry out to the LORD. ▤

In this and the following passage from Joel, the people are called on to seek God’s mercy regarding the punishment for the people’s sin, in conjunction with repenting.

Joel 2:15-17  Blow the trumpet in Zion; consecrate a fast; call a solemn assembly; 16gather the people. Consecrate the congregation; assemble the elders; gather the children, even nursing infants. Let the bridegroom leave his room, and the bride her chamber. 17Between the vestibule and the altar let the priests, the ministers of the LORD, weep and say, “Spare your people, O LORD, and make not your heritage a reproach, a byword among the nations.c Why should they say among the peoples, ‘Where is their God?’” ▤

c Or reproach, that the nations should rule over them

The command to “consecrate the congregation” (v. 16) in effect meant to “prepare them for a sacred meeting” (GNT) with God, setting them apart from all that was not godly, making them “fit to worship” (CEV) God. In the OT this “required going through certain kinds of ceremonies” (CEV text note).

Zeph 2:1-2  Gather together, yes, gather, O shameless nation, 2before the decree takes effectd —before the day passes away like chaff— before there comes upon you the burning anger of the LORD, before there comes upon you the day of the anger of the LORD. ▤

d Hebrew gives birth

Verse 1 is a call to gather together in repentance, as reflected by v. 2.

- Confess your sins to each other and pray for each other’s restoration:

James 5:16  Therefore, confess your sins to one another and pray for one another, that you may be healed. The prayer of a righteous person has great power as it is working.e ▤

e Or The effective prayer of a righteous person has great power

Offerings should be made during collective worship

See also:

- Offerings to God were a prominent part of feasts and festivals

- Offerings

1Cor 16:2  On the first day of every week, each of you is to put something aside and store it up, as he may prosper, so that there will be no collecting when I come. ▤

The reference to “the first day of every week” probably has church meetings in view, for collections of offerings of such sums of money.

2Chr 29:30b-32  And they sang praises with gladness, and they bowed down and worshiped. 31Then Hezekiah said, “You have now consecrated yourselves tof the LORD. Come near; bring sacrifices and thank offerings to the house of the LORD.” And the assembly brought sacrifices and thank offerings, and all who were of a willing heart brought burnt offerings. 32The number of the burnt offerings that the assembly brought was 70 bulls, 100 rams, and 200 lambs; all these were for a burnt offering to the LORD. ▤

f Hebrew filled your hand for

Deut 16:16-17  Three times a year all your males shall appear before the LORD your God at the place that he will choose: at the Feast of Unleavened Bread, at the Feast of Weeks, and at the Feast of Booths. They shall not appear before the LORD empty-handed. 17Every man shall give as he is able, according to the blessing of the LORD your God that he has given you. ▤

The feasts (cf. Num 29:39 ↓) were times of collective worship.

Num 29:39  “These you shall offer to the LORD at your appointed feasts, in addition to your vow offerings and your freewill offerings, for your burnt offerings, and for your grain offerings, and for your drink offerings, and for your peace offerings.” ▤

Have order and propriety in collective worship

See also:

- Controversial passages on women not speaking in church

1Cor 14:26b-33a, 39-40  When you come together, each one has a hymn, a lesson, a revelation, a tongue, or an interpretation. Let all things be done for building up. 27If any speak in a tongue, let there be only two or at most three, and each in turn, and let someone interpret. 28But if there is no one to interpret, let each of them keep silent in church and speak to himself and to God. 29Let two or three prophets speak, and let the others weigh what is said. 30If a revelation is made to another sitting there, let the first be silent. 31For you can all prophesy one by one, so that all may learn and all be encouraged, 32and the spirits of prophets are subject to prophets. 33For God is not a God of confusion but of peace. ▤  … 39So, my brothers, earnestly desire to prophesy, and do not forbid speaking in tongues. 40But all things should be done decently and in order. ▤

Note that v. 26b speaks of the strengthening of the church as one of the main aims of these directions regarding having order in collective worship.

1Cor 11:17-18, 20-22, 33-34  But in the following instructions I do not commend you, because when you come together it is not for the better but for the worse. 18For, in the first place, when you come together as a church, I hear that there are divisions among you. And I believe it in part,g ▤  … 20When you come together, it is not the Lord’s supper that you eat. 21For in eating, each one goes ahead with his own meal. One goes hungry, another gets drunk. 22What! Do you not have houses to eat and drink in? Or do you despise the church of God and humiliate those who have nothing? What shall I say to you? Shall I commend you in this? No, I will not. ▤  … 33So then, my brothers,h when you come together to eat, wait fori one another— 34if anyone is hungry, let him eat at home—so that when you come together it will not be for judgment. About the other things I will give directions when I come. ▤

g Or I believe a certain report

h Or brothers and sisters

i Or share with

The divisions (v. 18) seemed to have been apparent during the Corinthian’s meetings, meaning that they could not get along with each other during worship (cf. CEV). The judgment (v. 34) would be as a consequence for such irreverent participation in the Lord’s Supper.

1Tim 2:8-10  I desire then that in every place the men should pray, lifting holy hands without anger or quarreling; 9likewise also that women should adorn themselves in respectable apparel, with modesty and self-control, not with braided hair and gold or pearls or costly attire, 10but with what is proper for women who profess godliness—with good works. ▤

These verses are from a passage containing instructions on public worship, though some of these instructions obviously have a wider application.

- Instruction on heads being covered:

1Cor 11:3-10, 13-16  But I want you to understand that the head of every man is Christ, the head of a wifej is her husband, and the head of Christ is God. 4Every man who prays or prophesies with his head covered dishonors his head, 5but every wifek who prays or prophesies with her head uncovered dishonors her head, since it is the same as if her head were shaven. 6For if a wife will not cover her head, then she should cut her hair short. But since it is disgraceful for a wife to cut off her hair or shave her head, let her cover her head. 7For a man ought not to cover his head, since he is the image and glory of God, but woman is the glory of man. 8For man was not made from woman, but woman from man. 9Neither was man created for woman, but woman for man. 10That is why a wife ought to have a symbol of authority on her head, because of the angels.l ▤  … 13Judge for yourselves: is it proper for a wife to pray to God with her head uncovered? 14Does not nature itself teach you that if a man wears long hair it is a disgrace for him, 15but if a woman has long hair, it is her glory? For her hair is given to her for a covering. 16If anyone is inclined to be contentious, we have no such practice, nor do the churches of God. ▤

j Greek gunē. This term may refer to a woman or a wife, depending on the context

k In verses 5-13, the Greek word gunē is translated wife in verses that deal with wearing a veil, a sign of being married in first-century culture

l Or messengers, that is, people sent to observe and report

Some consider these instructions to be culturally based, as a woman having her hair uncovered was apparently a sign of loose morals in the society of the day. As such these instructions would not necessarily be pertinent to today’s societies. Others consider that the teachings in vv. 3, 7-10 are indicative that all of the associated instructions are timeless. Regarding the reference to “the angels” (v. 10), Paul appears to be speaking of their presence and witness to our actions as further reason to ensure that our actions are appropriate. Note that vv. 14-15 appear to primarily be pointing to a need to distinguish between the sexes, with the implication that where appropriate – as in this matter of head coverings – such differences should be taken into account and appropriately addressed.

Pray for persecuted Christians

Section D

Worshiping Together (II): OT Feasts and Festivals

Section Jumps

- The Israelites were to celebrate together three annual festivals or feasts

- Celebration of God’s deliverance: The Passover and the Feast of Unleavened Bread

- Celebration of God’s provision: The Feast of Weeks (or Pentecost); . . .

- . . . and the Feast of Booths

- Israel was also to celebrate new moon festivals

- The feasts and festivals were generally times of rejoicing

- The feasts and festivals included sacred assemblies and days of no regular work

- Offerings to God were a prominent part of feasts and festivals

See also:

- Note: Procedures for the Day of Atonement, involving the high priest entering the Most Holy Place

- On the Sabbath God’s people assemble for worship . . .

Although not observed by Christians, the feasts and festivals given in the OT law for the Israelites to participate in, exemplify the need for God’s people to come together to worship God. The reasons and regulations for them also contain principles that are relevant to the worship of God in all eras. Note the above cross references concerning the annual Day of Atonement and the Sabbath, which were also times of sacred gatherings of the Israelites.

The Israelites were to celebrate together three annual festivals or feasts

The three annual festivals required all the people – or at least the men – to gather together. These festivals were: the Passover and The Feast of Unleavened Bread; the Feast of Weeks (also called the Feast of Harvest – and Pentecost, in the NT); and the Feast of Booths (also called the Feast of Tabernacles or the Feast of Ingathering). They were all linked with agricultural seasons, although the first was primarily rooted in God’s deliverance from Egypt, the main focus of its celebration.

Ex 23:14-17  Three times in the year you shall keep a feast to me. 15You shall keep the Feast of Unleavened Bread. As I commanded you, you shall eat unleavened bread for seven days at the appointed time in the month of Abib, for in it you came out of Egypt. None shall appear before me empty-handed. 16You shall keep the Feast of Harvest, of the firstfruits of your labor, of what you sow in the field. You shall keep the Feast of Ingathering at the end of the year, when you gather in from the field the fruit of your labor. 17Three times in the year shall all your males appear before the Lord GOD. ▤

Ex 34:18a, 22-24  You shall keep the Feast of Unleavened Bread. ▤  … 22You shall observe the Feast of Weeks, the firstfruits of wheat harvest, and the Feast of Ingathering at the year’s end. 23Three times in the year shall all your males appear before the LORD God, the God of Israel. 24For I will cast out nations before you and enlarge your borders; no one shall covet your land, when you go up to appear before the LORD your God three times in the year. ▤

Note God’s promise in v. 24 to protect the Israelites’ land while they gathered in one place to celebrate the festivals.

Deut 16:16-17  Three times a year all your males shall appear before the LORD your God at the place that he will choose: at the Feast of Unleavened Bread, at the Feast of Weeks, and at the Feast of Booths. They shall not appear before the LORD empty-handed. 17Every man shall give as he is able, according to the blessing of the LORD your God that he has given you. ▤

2Chr 8:12-13  Then Solomon offered up burnt offerings to the LORD on the altar of the LORD that he had built before the vestibule, 13as the duty of each day required, offering according to the commandment of Moses for the Sabbaths, the new moons, and the three annual feasts—the Feast of Unleavened Bread, the Feast of Weeks, and the Feast of Booths. ▤

- Believers are not bound to observing the OT festivals and feasts:

Col 2:16-17  Therefore let no one pass judgment on you in questions of food and drink, or with regard to a festival or a new moon or a Sabbath. 17These are a shadow of the things to come, but the substance belongs to Christ. ▤

The religious festivals and celebrations were merely a shadow of the things that were to be realized in Christ. This is true in that they were part of the old covenant, which as a whole foreshadowed the new covenant realized in Christ. Additionally Paul may have had in mind parallels between particular elements of the two covenants. One obvious such parallel is between that of the redemption that came through the Passover (involving the sacrifice of a lamb) and the complete redemption that came through Christ (involving the sacrifice of himself).

Celebration of God’s deliverance: The Passover and the Feast of Unleavened Bread

See also:

- . . . The Passover and God’s deliverance of Israel from Egypt

This occurred during the month of Abib (March/April). The Passover was observed in the evening, on the anniversary of the departure from Egypt. It commemorated God passing over the houses of the Israelites on the night he struck down the firstborn of Egypt, in attaining the release of the Israelites. The Feast of Unleavened Bread commenced the following day. The name of this feast is derived from the requirement to eat bread made without yeast for seven days, as the Israelites did when they hurriedly prepared to leave Egypt.

Ex 12:1-3, 5-13, 24-27  The LORD said to Moses and Aaron in the land of Egypt, 2“This month shall be for you the beginning of months. It shall be the first month of the year for you. 3Tell all the congregation of Israel that on the tenth day of this month every man shall take a lamb according to their fathers’ houses, a lamb for a household. ▤  … 5Your lamb shall be without blemish, a male a year old. You may take it from the sheep or from the goats, 6and you shall keep it until the fourteenth day of this month, when the whole assembly of the congregation of Israel shall kill their lambs at twilight.m 7“Then they shall take some of the blood and put it on the two doorposts and the lintel of the houses in which they eat it. 8They shall eat the flesh that night, roasted on the fire; with unleavened bread and bitter herbs they shall eat it. 9Do not eat any of it raw or boiled in water, but roasted, its head with its legs and its inner parts. 10And you shall let none of it remain until the morning; anything that remains until the morning you shall burn. 11In this manner you shall eat it: with your belt fastened, your sandals on your feet, and your staff in your hand. And you shall eat it in haste. It is the LORD’s Passover. 12For I will pass through the land of Egypt that night, and I will strike all the firstborn in the land of Egypt, both man and beast; and on all the gods of Egypt I will execute judgments: I am the LORD. 13The blood shall be a sign for you, on the houses where you are. And when I see the blood, I will pass over you, and no plague will befall you to destroy you, when I strike the land of Egypt. ▤  … 24You shall observe this rite as a statute for you and for your sons forever. 25And when you come to the land that the LORD will give you, as he has promised, you shall keep this service. 26And when your children say to you, ‘What do you mean by this service?’ 27you shall say, ‘It is the sacrifice of the LORD’s Passover, for he passed over the houses of the people of Israel in Egypt, when he struck the Egyptians but spared our houses.’” And the people bowed their heads and worshiped. ▤

m Hebrew between the two evenings

The young male lamb (vv. 3, 5-7) was to be sacrificed as a substitute for each family, in particular each firstborn male, with its shed blood symbolizing redemption. In v. 8 the bitter herbs apparently symbolized the bitterness of the people’s slavery, and the bread without yeast was both necessary for and symbolized their imminent, hasty departure from Egypt (cf. vv. 28-34, 39).

Ex 12:14-17  This day shall be for you a memorial day, and you shall keep it as a feast to the LORD; throughout your generations, as a statute forever, you shall keep it as a feast. 15Seven days you shall eat unleavened bread. On the first day you shall remove leaven out of your houses, for if anyone eats what is leavened, from the first day until the seventh day, that person shall be cut off from Israel. 16On the first day you shall hold a holy assembly, and on the seventh day a holy assembly. No work shall be done on those days. But what everyone needs to eat, that alone may be prepared by you. 17And you shall observe the Feast of Unleavened Bread, for on this very day I brought your hosts out of the land of Egypt. Therefore you shall observe this day, throughout your generations, as a statute forever. ▤

Lev 23:4-8  “These are the appointed feasts of the LORD, the holy convocations, which you shall proclaim at the time appointed for them. 5In the first month, on the fourteenth day of the month at twilight,n is the LORD’s Passover. 6And on the fifteenth day of the same month is the Feast of Unleavened Bread to the LORD; for seven days you shall eat unleavened bread. 7On the first day you shall have a holy convocation; you shall not do any ordinary work. 8But you shall present a food offering to the LORD for seven days. On the seventh day is a holy convocation; you shall not do any ordinary work.” ▤

n Hebrew between the two evenings

Note that a “convocation” is a large formal assembly.

Deut 16:1-8  Observe the month of Abib and keep the Passover to the LORD your God, for in the month of Abib the LORD your God brought you out of Egypt by night. 2And you shall offer the Passover sacrifice to the LORD your God, from the flock or the herd, at the place that the LORD will choose, to make his name dwell there. 3You shall eat no leavened bread with it. Seven days you shall eat it with unleavened bread, the bread of affliction—for you came out of the land of Egypt in haste—that all the days of your life you may remember the day when you came out of the land of Egypt. 4No leaven shall be seen with you in all your territory for seven days, nor shall any of the flesh that you sacrifice on the evening of the first day remain all night until morning. 5You may not offer the Passover sacrifice within any of your towns that the LORD your God is giving you, 6but at the place that the LORD your God will choose, to make his name dwell in it, there you shall offer the Passover sacrifice, in the evening at sunset, at the time you came out of Egypt. 7And you shall cook it and eat it at the place that the LORD your God will choose. And in the morning you shall turn and go to your tents. 8For six days you shall eat unleavened bread, and on the seventh day there shall be a solemn assembly to the LORD your God. You shall do no work on it. ▤

- The offering of the first fruits of the harvest:

Lev 23:10-14  Speak to the people of Israel and say to them, When you come into the land that I give you and reap its harvest, you shall bring the sheaf of the firstfruits of your harvest to the priest, 11and he shall wave the sheaf before the LORD, so that you may be accepted. On the day after the Sabbath the priest shall wave it. 12And on the day when you wave the sheaf, you shall offer a male lamb a year old without blemish as a burnt offering to the LORD. 13And the grain offering with it shall be two tenths of an ephaho of fine flour mixed with oil, a food offering to the LORD with a pleasing aroma, and the drink offering with it shall be of wine, a fourth of a hin.p 14And you shall eat neither bread nor grain parched or fresh until this same day, until you have brought the offering of your God: it is a statute forever throughout your generations in all your dwellings. ▤

o An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters

p A hin was about 4 quarts or 3.5 liters

This offering of the first fruits of the harvest – sometimes known as “The Feast of Firstfruits” – appears to have been connected to the Passover and the Feast of Unleavened Bread. The barley crop was in view. A “sheaf” (vv. 10-12) is a bundle of grain stalks tied together after reaping. The waving of it before God was followed by a series of sacrifices. These actions were an acknowledgment that the whole harvest was a blessing from God. They were also a dedication of the whole harvest – possibly implying that the sustenance that it would give was to be used for living in a way that was honorable to him.

Celebration of God’s provision: The Feast of Weeks (or Pentecost); . . .

The Feast of Weeks (or the Feast of Harvest) was celebrated in the month of Sivan (May/June), fifty days after the Feast of Unleavened Bread. “Pentecost” – the Greek term for this feast – is derived from the number fifty. This feast marked the wheat harvest. It lasted only one day.

Ex 23:16a  You shall keep the Feast of Harvest, of the firstfruits of your labor, of what you sow in the field. ▤

Ex 34:22  You shall observe the Feast of Weeks, the firstfruits of wheat harvest, and the Feast of Ingathering at the year’s end. ▤

Lev 23:15-21  You shall count seven full weeks from the day after the Sabbath, from the day that you brought the sheaf of the wave offering. 16You shall count fifty days to the day after the seventh Sabbath. Then you shall present a grain offering of new grain to the LORD. 17You shall bring from your dwelling places two loaves of bread to be waved, made of two tenths of an ephah. They shall be of fine flour, and they shall be baked with leaven, as firstfruits to the LORD. 18And you shall present with the bread seven lambs a year old without blemish, and one bull from the herd and two rams. They shall be a burnt offering to the LORD, with their grain offering and their drink offerings, a food offering with a pleasing aroma to the LORD. 19And you shall offer one male goat for a sin offering, and two male lambs a year old as a sacrifice of peace offerings. 20And the priest shall wave them with the bread of the firstfruits as a wave offering before the LORD, with the two lambs. They shall be holy to the LORD for the priest. 21And you shall make proclamation on the same day. You shall hold a holy convocation. You shall not do any ordinary work. It is a statute forever in all your dwelling places throughout your generations. ▤

Note that the Sabbath referred to in v. 15 is that concerned in the offering of the first fruits of the harvest (v. 11 ⇑).

Num 28:26  On the day of the firstfruits, when you offer a grain offering of new grain to the LORD at your Feast of Weeks, you shall have a holy convocation. You shall not do any ordinary work, … ▤

Deut 16:9-11  You shall count seven weeks. Begin to count the seven weeks from the time the sickle is first put to the standing grain. 10Then you shall keep the Feast of Weeks to the LORD your God with the tribute of a freewill offering from your hand, which you shall give as the LORD your God blesses you. 11And you shall rejoice before the LORD your God, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, the Levite who is within your towns, the sojourner, the fatherless, and the widow who are among you, at the place that the LORD your God will choose, to make his name dwell there. ▤

. . . and the Feast of Booths

See also:

- Ex 34:22 ⇑

This festival was held in the month of Tishri (September/October), commencing five days after the Day of Atonement (cf. Note: Procedures for the Day of Atonement, involving the high priest entering the Most Holy Place) and lasting for seven days. It marked the fruit harvest, including the grapes. It also commemorated the wilderness wanderings, when the people lived in booths (i.e. temporary shelters) – and probably God’s provision during that time.

Ex 23:16b  You shall keep the Feast of Ingathering at the end of the year, when you gather in from the field the fruit of your labor. ▤

Lev 23:33-36, 39-43  And the LORD spoke to Moses, saying, 34“Speak to the people of Israel, saying, On the fifteenth day of this seventh month and for seven days is the Feast of Boothsq to the LORD. 35On the first day shall be a holy convocation; you shall not do any ordinary work. 36For seven days you shall present food offerings to the LORD. On the eighth day you shall hold a holy convocation and present a food offering to the LORD. It is a solemn assembly; you shall not do any ordinary work. ▤  … 39“On the fifteenth day of the seventh month, when you have gathered in the produce of the land, you shall celebrate the feast of the LORD seven days. On the first day shall be a solemn rest, and on the eighth day shall be a solemn rest. 40And you shall take on the first day the fruit of splendid trees, branches of palm trees and boughs of leafy trees and willows of the brook, and you shall rejoice before the LORD your God seven days. 41You shall celebrate it as a feast to the LORD for seven days in the year. It is a statute forever throughout your generations; you shall celebrate it in the seventh month. 42You shall dwell in booths for seven days. All native Israelites shall dwell in booths, 43that your generations may know that I made the people of Israel dwell in booths when I brought them out of the land of Egypt: I am the LORD your God.” ▤

q Or tabernacles

Deut 16:13-15  You shall keep the Feast of Booths seven days, when you have gathered in the produce from your threshing floor and your winepress. 14You shall rejoice in your feast, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, the Levite, the sojourner, the fatherless, and the widow who are within your towns. 15For seven days you shall keep the feast to the LORD your God at the place that the LORD will choose, because the LORD your God will bless you in all your produce and in all the work of your hands, so that you will be altogether joyful. ▤

- The celebration of the Feast of Booths by the returned exiles:

Neh 8:13-18  On the second day the heads of fathers’ houses of all the people, with the priests and the Levites, came together to Ezra the scribe in order to study the words of the Law. 14And they found it written in the Law that the LORD had commanded by Moses that the people of Israel should dwell in boothsr during the feast of the seventh month, 15and that they should proclaim it and publish it in all their towns and in Jerusalem, “Go out to the hills and bring branches of olive, wild olive, myrtle, palm, and other leafy trees to make booths, as it is written.” 16So the people went out and brought them and made booths for themselves, each on his roof, and in their courts and in the courts of the house of God, and in the square at the Water Gate and in the square at the Gate of Ephraim. 17And all the assembly of those who had returned from the captivity made booths and lived in the booths, for from the days of Jeshua the son of Nun to that day the people of Israel had not done so. And there was very great rejoicing. 18And day by day, from the first day to the last day, he read from the Book of the Law of God. They kept the feast seven days, and on the eighth day there was a solemn assembly, according to the rule. ▤

r Or temporary shelters

Israel was also to celebrate new moon festivals

Num 28:11, 14  At the beginnings of your months, you shall offer a burnt offering to the LORD: two bulls from the herd, one ram, seven male lambs a year old without blemish; ▤  … 14Their drink offerings shall be half a hin of wine for a bull, a third of a hin for a ram, and a quarter of a hin for a lamb. This is the burnt offering of each month throughout the months of the year. ▤

Ps 81:3  Blow the trumpet at the new moon, at the full moon, on our feast day. ▤

The reference to a “feast” may be to one of the three main feasts (cf. NIrV), but it could simply be speaking of a New Moon celebration as a feast (cf. CEV).

1Chr 23:30-31  And they were to stand every morning, thanking and praising the LORD, and likewise at evening, 31and whenever burnt offerings were offered to the LORD on Sabbaths, new moons, and feast days, according to the number required of them, regularly before the LORD. ▤

The term “new moons” denotes “New Moon festivals” (AMP, CEV, NCV, NIV; cf. GNT, NLT).

Ezek 46:1, 3  Thus says the Lord GOD: The gate of the inner court that faces east shall be shut on the six working days, but on the Sabbath day it shall be opened, and on the day of the new moon it shall be opened. ▤  … 3The people of the land shall bow down at the entrance of that gate before the LORD on the Sabbaths and on the new moons. ▤

Note that this is from Ezekiel’s account of his vision of a future temple. His account included associated worship practices, which largely mirrored those given through Moses.

1Sam 20:5  David said to Jonathan, “Behold, tomorrow is the new moon, and I should not fail to sit at table with the king. But let me go, that I may hide myself in the field till the third day at evening. ▤

Amos 8:4-5  Hear this, you who trample on the needy and bring the poor of the land to an end, 5saying, “When will the new moon be over, that we may sell grain? And the Sabbath, that we may offer wheat for sale, that we may make the ephah small and the shekels great and deal deceitfully with false balances, … ▤

s An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters; a shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

The quotation attributed to wicked people indicates that, like the Sabbath, the New Moon festivals were times when normal work stopped.

- The New Moon festival of the seventh month (also known as the Feast of Trumpets):

Num 29:1-5  On the first day of the seventh month you shall have a holy convocation. You shall not do any ordinary work. It is a day for you to blow the trumpets, 2and you shall offer a burnt offering, for a pleasing aroma to the LORD: one bull from the herd, one ram, seven male lambs a year old without blemish; 3also their grain offering of fine flour mixed with oil, three tenths of an ephaht for the bull, two tenths for the ram, 4and one tenth for each of the seven lambs; 5with one male goat for a sin offering, to make atonement for you; … ▤

t An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters

The Feast of Trumpets marked the beginning of the agricultural year. This festival would later be identified with the new year.

The feasts and festivals were generally times of rejoicing

Lev 23:40-41a  And you shall take on the first day the fruit of splendid trees, branches of palm trees and boughs of leafy trees and willows of the brook, and you shall rejoice before the LORD your God seven days. 41You shall celebrate it [the Feast of Booths] as a feast to the LORD for seven days in the year. ▤

Deut 16:10-15  Then you shall keep the Feast of Weeks to the LORD your God with the tribute of a freewill offering from your hand, which you shall give as the LORD your God blesses you. 11And you shall rejoice before the LORD your God, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, the Levite who is within your towns, the sojourner, the fatherless, and the widow who are among you, at the place that the LORD your God will choose, to make his name dwell there. 12You shall remember that you were a slave in Egypt; and you shall be careful to observe these statutes. 13“You shall keep the Feast of Booths seven days, when you have gathered in the produce from your threshing floor and your winepress. 14You shall rejoice in your feast, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, the Levite, the sojourner, the fatherless, and the widow who are within your towns. 15For seven days you shall keep the feast to the LORD your God at the place that the LORD will choose, because the LORD your God will bless you in all your produce and in all the work of your hands, so that you will be altogether joyful. ▤

Neh 8:17  And all the assembly of those who had returned from the captivity made booths and lived in the booths, for from the days of Jeshua the son of Nun to that day the people of Israel had not done so. And there was very great rejoicing. ▤

Zec 8:19  Thus says the LORD of hosts: The fast of the fourth month and the fast of the fifth and the fast of the seventh and the fast of the tenth shall be to the house of Judah seasons of joy and gladness and cheerful feasts. Therefore love truth and peace. ▤

The fasts referred to commemorated events surrounding the destruction of Jerusalem by Nebuchadnezzar. This prophecy promises that these times of sorrow will be transformed into times of joy. The verse reflects the fact that Israel’s festivals were to be joyful occasions.

The feasts and festivals included sacred assemblies and days of no regular work

See also:

- Lev 23:37 ⇓; Num 28:18 ⇓

Lev 23:1-2, 4-8  The LORD spoke to Moses, saying, 2“Speak to the people of Israel and say to them, These are the appointed feasts of the LORD that you shall proclaim as holy convocations; they are my appointed feasts. ▤  … 4“These are the appointed feasts of the LORD, the holy convocations, which you shall proclaim at the time appointed for them. 5In the first month, on the fourteenth day of the month at twilight,u is the LORD’s Passover. 6And on the fifteenth day of the same month is the Feast of Unleavened Bread to the LORD; for seven days you shall eat unleavened bread. 7On the first day you shall have a holy convocation; you shall not do any ordinary work. 8But you shall present a food offering to the LORD for seven days. On the seventh day is a holy convocation; you shall not do any ordinary work.” ▤

u Hebrew between the two evenings

As noted earlier, a “convocation” is a large formal assembly.

Lev 23:24-25  “Speak to the people of Israel, saying, In the seventh month, on the first day of the month, you shall observe a day of solemn rest, a memorial proclaimed with blast of trumpets, a holy convocation. 25You shall not do any ordinary work, and you shall present a food offering to the LORD.” ▤

Lev 23:33-36, 39  And the LORD spoke to Moses, saying, 34“Speak to the people of Israel, saying, On the fifteenth day of this seventh month and for seven days is the Feast of Boothsv to the LORD. 35On the first day shall be a holy convocation; you shall not do any ordinary work. 36For seven days you shall present food offerings to the LORD. On the eighth day you shall hold a holy convocation and present a food offering to the LORD. It is a solemn assembly; you shall not do any ordinary work. ▤  … 39“On the fifteenth day of the seventh month, when you have gathered in the produce of the land, you shall celebrate the feast of the LORD seven days. On the first day shall be a solemn rest, and on the eighth day shall be a solemn rest. ▤

v Or tabernacles

Deut 16:5-8  You may not offer the Passover sacrifice within any of your towns that the LORD your God is giving you, 6but at the place that the LORD your God will choose, to make his name dwell in it, there you shall offer the Passover sacrifice, in the evening at sunset, at the time you came out of Egypt. 7And you shall cook it and eat it at the place that the LORD your God will choose. And in the morning you shall turn and go to your tents. 8For six days you shall eat unleavened bread, and on the seventh day there shall be a solemn assembly to the LORD your God. You shall do no work on it. ▤

The feasts were not to be celebrated in just any town (v. 5). For the feasts the people were to gather together at the place God would choose (v. 6a) – which would be in Jerusalem – to hold solemn assemblies (v. 8).

Neh 8:18  And day by day, from the first day to the last day, he read from the Book of the Law of God. They kept the feast seven days, and on the eighth day there was a solemn assembly, according to the rule. ▤

- As with the feasts, the Sabbath was proclaimed as a day of rest and holy assembly:

Lev 23:3  Six days shall work be done, but on the seventh day is a Sabbath of solemn rest, a holy convocation. You shall do no work. It is a Sabbath to the LORD in all your dwelling places. ▤

The Hebrew word translated as “Sabbath” means to “to cease”. Thus to observe the Sabbath one ceases from work and rests.

Offerings to God were a prominent part of feasts and festivals

See also:

- Lev 23:8 ⇑; Lev 23:36 ⇑; Deut 16:5-7 ⇑

Ex 23:14-15, 19a  “Three times in the year you shall keep a feast to me. 15You shall keep the Feast of Unleavened Bread. As I commanded you, you shall eat unleavened bread for seven days at the appointed time in the month of Abib, for in it you came out of Egypt. None shall appear before me empty-handed. ▤  … 19“The best of the firstfruits of your ground you shall bring into the house of the LORD your God. ▤

Deut 16:16-17  Three times a year all your males shall appear before the LORD your God at the place that he will choose: at the Feast of Unleavened Bread, at the Feast of Weeks, and at the Feast of Booths. They shall not appear before the LORD empty-handed. 17Every man shall give as he is able, according to the blessing of the LORD your God that he has given you. ▤

Num 10:10  On the day of your gladness also, and at your appointed feasts and at the beginnings of your months, you shall blow the trumpets over your burnt offerings and over the sacrifices of your peace offerings. They shall be a reminder of you before your God: I am the LORD your God. ▤

Lev 23:37-38  These are the appointed feasts of the LORD, which you shall proclaim as times of holy convocation, for presenting to the LORD food offerings, burnt offerings and grain offerings, sacrifices and drink offerings, each on its proper day, 38besides the LORD’s Sabbaths and besides your gifts and besides all your vow offerings and besides all your freewill offerings, which you give to the LORD. ▤

Num 28:11-24  At the beginnings of your months, you shall offer a burnt offering to the LORD: two bulls from the herd, one ram, seven male lambs a year old without blemish; 12also three tenths of an ephah of fine flour for a grain offering, mixed with oil, for each bull, and two tenths of fine flour for a grain offering, mixed with oil, for the one ram; 13and a tenth of fine flour mixed with oil as a grain offering for every lamb; for a burnt offering with a pleasing aroma, a food offering to the LORD. 14Their drink offerings shall be half a hin of wine for a bull, a third of a hin for a ram, and a quarter of a hin for a lamb. This is the burnt offering of each month throughout the months of the year. 15Also one male goat for a sin offering to the LORD; it shall be offered besides the regular burnt offering and its drink offering. 16“On the fourteenth day of the first month is the LORD’s Passover, 17and on the fifteenth day of this month is a feast. Seven days shall unleavened bread be eaten. 18On the first day there shall be a holy convocation. You shall not do any ordinary work, 19but offer a food offering, a burnt offering to the LORD: two bulls from the herd, one ram, and seven male lambs a year old; see that they are without blemish; 20also their grain offering of fine flour mixed with oil; three tenths of an ephah shall you offer for a bull, and two tenths for a ram; 21a tenth shall you offer for each of the seven lambs; 22also one male goat for a sin offering, to make atonement for you. 23You shall offer these besides the burnt offering of the morning, which is for a regular burnt offering. 24In the same way you shall offer daily, for seven days, the food of a food offering, with a pleasing aroma to the LORD. It shall be offered besides the regular burnt offering and its drink offering. ▤

Num 29:39  “These you shall offer to the LORD at your appointed feasts, in addition to your vow offerings and your freewill offerings, for your burnt offerings, and for your grain offerings, and for your drink offerings, and for your peace offerings.” ▤

2Chr 2:4  Behold, I am about to build a house for the name of the LORD my God and dedicate it to him for the burning of incense of sweet spices before him, and for the regular arrangement of the showbread, and for burnt offerings morning and evening, on the Sabbaths and the new moons and the appointed feasts of the LORD our God, as ordained forever for Israel. ▤

2Chr 8:12-13  Then Solomon offered up burnt offerings to the LORD on the altar of the LORD that he had built before the vestibule, 13as the duty of each day required, offering according to the commandment of Moses for the Sabbaths, the new moons, and the three annual feasts—the Feast of Unleavened Bread, the Feast of Weeks, and the Feast of Booths. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Offerings

Making offerings to God of money and/or goods is an integral part of worshiping God. Moreover, the Bible gives a number of good reasons to give offerings to God. It also gives guidelines on what to give and how to give to God. Additionally, the Bible emphasizes the need for our lives to please God in order for our offerings to be acceptable to him.

Note that this section contains many OT verses speaking of offerings required by the OT law. Some kinds of OT offerings, or sacrifices, were specifically for sin (cf. Offerings for Atonement for Sinners). These have no current application for Christians as Jesus Christ sacrificed himself for sin once and for all. In contrast, other types of offerings were given for reasons such as thanksgiving to God and for the service of God. These offerings have their parallels in Christian worship offerings today – in the giving of money and other resources to God. Moreover, many of the OT regulations concerning these offerings provide reasons for and important principles involved in giving to God that are applicable today.

Section A

Reasons to Give to God

Section Jumps

- We are required to give offerings to God

- Offerings are an important part of worshiping God

- Offerings acknowledge God’s provision for us . . .

- . . . In fact, all we have to give God has been given to us by him and ultimately belongs to him

- Offerings express thanksgiving to God for his deliverance

- Offerings support the service of God

- Offerings are often to help the needy – bringing thanks and glory to God

- By giving to God, we ourselves will be blessed

- Note: God has given us the ultimate gift – Jesus Christ himself

We are required to give offerings to God

See also:

- 1Chr 16:29 ⇓

- We should in fact offer ourselves to God, in service to him

- Offer spiritual sacrifices to God

2Ki 17:36  … but you shall fear the LORD, who brought you out of the land of Egypt with great power and with an outstretched arm. You shall bow yourselves to him, and to him you shall sacrifice. ▤

Ps 96:8  Ascribe to the LORD the glory due his name; bring an offering, and come into his courts! ▤

Ezek 20:40  For on my holy mountain, the mountain height of Israel, declares the Lord GOD, there all the house of Israel, all of them, shall serve me in the land. There I will accept them, and there I will require your contributions and the choicest of your gifts, with all your sacred offerings. ▤

Ex 25:1-3  The LORD said to Moses, 2“Speak to the people of Israel, that they take for me a contribution. From every man whose heart moves him you shall receive the contribution for me. 3And this is the contribution that you shall receive from them: gold, silver, and bronze, … ▤

The reference is to offerings of materials for the building of the tabernacle.

Lev 7:37-38  This is the law of the burnt offering, of the grain offering, of the sin offering, of the guilt offering, of the ordination offering, and of the peace offering, 38which the LORD commanded Moses on Mount Sinai, on the day that he commanded the people of Israel to bring their offerings to the LORD, in the wilderness of Sinai. ▤

Note that in v. 38 “he” refers to God rather than to Moses (cf. AMP, CEV, NASB, NKJV).

Lev 23:37  These are the appointed feasts of the LORD, which you shall proclaim as times of holy convocation, for presenting to the LORD food offerings, burnt offerings and grain offerings, sacrifices and drink offerings, each on its proper day, … ▤

Offerings are an important part of worshiping God

See also:

- 2Ki 17:36 ⇑

- Deut 26:9-10 ⇓

- Offerings to God were a prominent part of feasts and festivals

1Sam 1:3  Now this man used to go up year by year from his city to worship and to sacrifice to the LORD of hosts at Shiloh, where the two sons of Eli, Hophni and Phinehas, were priests of the LORD. ▤

1Chr 16:29  Ascribe to the LORD the glory due his name; bring an offering and come before him! Worship the LORD in the splendor of holiness;a … ▤

a Or in holy attire

2Chr 29:28  The whole assembly worshiped, and the singers sang, and the trumpeters sounded. All this continued until the burnt offering was finished. ▤

2Chr 32:12  Has not this same Hezekiah taken away his high places and his altars and commanded Judah and Jerusalem, “Before one altar you shall worship, and on it you shall burn your sacrifices”? ▤

God was only to be worshiped with sacrifices at the temple in Jerusalem (cf. All offerings were only to be made at the place God chose for his presence amongst his people), in which was the altar for burning sacrifices.

Isa 19:21  And the LORD will make himself known to the Egyptians, and the Egyptians will know the LORD in that day and worship with sacrifice and offering, and they will make vows to the LORD and perform them. ▤

Ezek 46:2  The prince shall enter by the vestibule of the gate from outside, and shall take his stand by the post of the gate. The priests shall offer his burnt offering and his peace offerings, and he shall worship at the threshold of the gate. Then he shall go out, but the gate shall not be shut until evening. ▤

Ex 10:24-26  Then Pharaoh called Moses and said, “Go, serve the LORD; your little ones also may go with you; only let your flocks and your herds remain behind.” 25But Moses said, “You must also let us have sacrifices and burnt offerings, that we may sacrifice to the LORD our God. 26Our livestock also must go with us; not a hoof shall be left behind, for we must take of them to serve the LORD our God, and we do not know with what we must serve the LORD until we arrive there.” ▤

Here “serve” is akin to “worship” (CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

- God is honored by offerings or gifts:

Prov 3:9  Honor the LORD with your wealth and with the firstfruits of all your produce; … ▤

God is honored by offerings or gifts in the respect and homage attributed to him by such offerings. Additionally, in the case of gifts being made to the needy (cf. Offerings are often to help the needy – bringing thanks and glory to God), God is honored by the needs of the needy being met in his name, as accentuated by their thanksgiving to him for such help.

Offerings acknowledge God’s provision for us . . .

Ex 23:14-16, 19a  “Three times in the year you shall keep a feast to me. 15You shall keep the Feast of Unleavened Bread. As I commanded you, you shall eat unleavened bread for seven days at the appointed time in the month of Abib, for in it you came out of Egypt. None shall appear before me empty-handed. 16You shall keep the Feast of Harvest, of the firstfruits of your labor, of what you sow in the field. You shall keep the Feast of Ingathering at the end of the year, when you gather in from the field the fruit of your labor. ▤  … 19“The best of the firstfruits of your ground you shall bring into the house of the LORD your God. ▤

As noted earlier, the three major OT festivals were all linked with agricultural seasons. In each of these festivals, offerings from the harvest were made as an acknowledgement to God of his provision – and also as an expression of thanksgiving for his provision.

Deut 16:9-10  You shall count seven weeks. Begin to count the seven weeks from the time the sickle is first put to the standing grain. 10Then you shall keep the Feast of Weeks to the LORD your God with the tribute of a freewill offering from your hand, which you shall give as the LORD your God blesses you. ▤

The final clause (cf. Deut 16:17 ↓) indicates that the people were to bring an offering of an amount that was in proportion to the size of the harvest that God had blessed them with.

Deut 16:15-17  For seven days you shall keep the feast to the LORD your God at the place that the LORD will choose, because the LORD your God will bless you in all your produce and in all the work of your hands, so that you will be altogether joyful. 16“Three times a year all your males shall appear before the LORD your God at the place that he will choose: at the Feast of Unleavened Bread, at the Feast of Weeks, and at the Feast of Booths. They shall not appear before the LORD empty-handed. 17Every man shall give as he is able, according to the blessing of the LORD your God that he has given you. ▤

Deut 26:9-10  And he brought us into this place and gave us this land, a land flowing with milk and honey. 10And behold, now I bring the first of the fruit of the ground, which you, O LORD, have given me.’ And you shall set it down before the LORD your God and worship before the LORD your God. ▤

Gen 28:22b  And of all that you give me I will give a full tenth to you. ▤

. . . In fact, all we have to give God has been given to us by him and ultimately belongs to him

See also:

- Gen 28:22 ⇑

1Chr 29:14, 16  But who am I, and what is my people, that we should be able thus to offer willingly? For all things come from you, and of your own have we given you. ▤  … 16O LORD our God, all this abundance that we have provided for building you a house for your holy name comes from your hand and is all your own. ▤

Matt 22:21  They said, “Caesar’s.” Then he said to them, “Therefore render to Caesar the things that are Caesar’s, and to God the things that are God’s.” ▤

We are to give to God what belongs to God. This indicates that what we should give to him actually belongs to him in the first place – as does in fact everything that we have.

Rom 11:35-36  “Or who has given a gift to him that he might be repaid?” 36For from him and through him and to him are all things. To him be glory forever. Amen. ▤

There is nothing that we can give to God that would leave him indebted to us, for all things come from God in the first place – and exist through him and for him.

Job 1:21  And he said, “Naked I came from my mother’s womb, and naked shall I return. The LORD gave, and the LORD has taken away; blessed be the name of the LORD.” ▤

Although this verse is not referring to giving to God, it nevertheless indicates that all we have to give God has been given to us by him. It also reflects that all we have ultimately belongs to God, with Job’s words suggesting that God has the right to take away all we have.

- Hannah’s gift to God of Samuel, her child that God gave her:

1Sam 1:27-28a  For this child I prayed, and the LORD has granted me my petition that I made to him. 28Therefore I have lent him to the LORD. As long as he lives, he is lent to the LORD. ▤

Offerings express thanksgiving to God for his deliverance

Ps 54:6-7  With a freewill offering I will sacrifice to you; I will give thanks to your name, O LORD, for it is good. 7For he has delivered me from every trouble, and my eye has looked in triumph on my enemies. ▤

Ps 56:12-13  I must perform my vows to you, O God; I will render thank offerings to you. 13For you have delivered my soul from death, yes, my feet from falling, that I may walk before God in the light of life. ▤

As the name indicates, thank offerings (v. 12) signified thanksgiving to God, prominently for God’s deliverance (v. 13) – as reflected elsewhere in this subsection. Note that the reference to performing vows (v. 12a) suggests that when facing danger, David had vowed to make thank offerings to God when God had delivered him (cf. Ps 116:8-9, 12-17 ↓).

Ps 107:19, 21-22  Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. ▤  … 21Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! 22And let them offer sacrifices of thanksgiving, and tell of his deeds in songs of joy! ▤

Ps 116:8-9, 12-17  For you have delivered my soul from death, my eyes from tears, my feet from stumbling; 9I will walk before the LORD in the land of the living. ▤  … 12What shall I render to the LORD for all his benefits to me? 13I will lift up the cup of salvation and call on the name of the LORD, 14I will pay my vows to the LORD in the presence of all his people. 15Precious in the sight of the LORD is the death of his saints. 16O LORD, I am your servant; I am your servant, the son of your maidservant. You have loosed my bonds. 17I will offer to you the sacrifice of thanksgiving and call on the name of the LORD. ▤

In v. 13, “the cup of salvation” refers to an offering of wine to thank God for his salvation (cf. CEV, GNT, NIrV), made as part of a thank offering (v. 17). In v. 14, the vows probably at least included ones which were made during the psalmist’s dire predicament, promising offerings (v. 17) for deliverance by God. In v. 17, “the sacrifice of thanksgiving” is likely a “thanksgiving sacrifice” (NRSV; cf. CEV, NCV, NIV), as opposed to simply giving thanks (which is also in a sense a sacrifice).

Jer 33:10-11  Thus says the LORD: In this place of which you say, ‘It is a waste without man or beast,’ in the cities of Judah and the streets of Jerusalem that are desolate, without man or inhabitant or beast, there shall be heard again 11the voice of mirth and the voice of gladness, the voice of the bridegroom and the voice of the bride, the voices of those who sing, as they bring thank offerings to the house of the LORD: “‘Give thanks to the LORD of hosts, for the LORD is good, for his steadfast love endures forever!’ For I will restore the fortunes of the land as at first, says the LORD. ▤

Ezra 8:35  At that time those who had come from captivity, the returned exiles, offered burnt offerings to the God of Israel, twelve bulls for all Israel, ninety-six rams, seventy-seven lambs, and as a sin offering twelve male goats. All this was a burnt offering to the LORD. ▤

These offerings may well have been made primarily in thanksgiving for the people’s release from captivity and return to Jerusalem.

- Thanksgiving offerings were made to express thankfulness:

Lev 7:11-12  And this is the law of the sacrifice of peace offerings that one may offer to the LORD. 12If he offers it for a thanksgiving, then he shall offer with the thanksgiving sacrifice unleavened loaves mixed with oil, unleavened wafers smeared with oil, and loaves of fine flour well mixed with oil. ▤

This underlines the concept that a thank offering was made “as an expression of thankfulness” (NIV®, v. 12). The passage deals with the process of making such thank offerings rather than reasons for them. In addition to God’s deliverance (as per the above references) they were made in response to other blessings of God – such as his provision (as per the previous two subsections).

Offerings support the service of God

See also:

- Note: Priests and Levites were given parts of the people’s offerings, God being their inheritance

- Give your leaders material support . . .

- . . . Leaders deserve material support

Ex 35:20-22, 24, 29  Then all the congregation of the people of Israel departed from the presence of Moses. 21And they came, everyone whose heart stirred him, and everyone whose spirit moved him, and brought the LORD’s contribution to be used for the tent of meeting, and for all its service, and for the holy garments. 22So they came, both men and women. All who were of a willing heart brought brooches and earrings and signet rings and armlets, all sorts of gold objects, every man dedicating an offering of gold to the LORD. ▤  … 24Everyone who could make a contribution of silver or bronze brought it as the LORD’s contribution. And every one who possessed acacia wood of any use in the work brought it. ▤  … 29All the men and women, the people of Israel, whose heart moved them to bring anything for the work that the LORD had commanded by Moses to be done brought it as a freewill offering to the LORD. ▤

Lev 7:14  And from it he shall offer one loaf from each offering, as a gift to the LORD. It shall belong to the priest who throws the blood of the peace offerings. ▤

The description of such an offering as being “a gift to the LORD” arguably suggests that it is seen as being a gift for the LORD’s service – particular with the subsequent reference to it belonging to the priest (cf. 2Chr 31:4-6 ↓).

Num 7:2-5  … the chiefs of Israel, heads of their fathers’ houses, who were the chiefs of the tribes, who were over those who were listed, approached 3and brought their offerings before the LORD, six wagons and twelve oxen, a wagon for every two of the chiefs, and for each one an ox. They brought them before the tabernacle. 4Then the LORD said to Moses, 5“Accept these from them, that they may be used in the service of the tent of meeting, and give them to the Levites, to each man according to his service.” ▤

1Chr 29:2, 7  So I have provided for the house of my God, so far as I was able, the gold for the things of gold, the silver for the things of silver, and the bronze for the things of bronze, the iron for the things of iron, and wood for the things of wood, besides great quantities of onyx and stones for setting, antimony, colored stones, all sorts of precious stones and marble. ▤  … 7They gave for the service of the house of God 5,000 talents and 10,000 daricsb of gold, 10,000 talents of silver, 18,000 talents of bronze and 100,000 talents of iron. ▤

b A daric was a coin weighing about 1/4 ounce or 8.5 grams

2Chr 31:4-6  And he commanded the people who lived in Jerusalem to give the portion due to the priests and the Levites, that they might give themselves to the Law of the LORD. 5As soon as the command was spread abroad, the people of Israel gave in abundance the firstfruits of grain, wine, oil, honey, and of all the produce of the field. And they brought in abundantly the tithe of everything. 6And the people of Israel and Judah who lived in the cities of Judah also brought in the tithe of cattle and sheep, and the tithe of the dedicated things that had been dedicated to the LORD their God, and laid them in heaps. ▤

The offerings allowed the priests and Levites to devote themselves to God’s work (v. 4).

2Ki 12:4-5  Jehoash said to the priests, “All the money of the holy things that is brought into the house of the LORD, the money for which each man is assessed—the money from the assessment of persons—and the money that a man’s heart prompts him to bring into the house of the LORD, 5let the priests take, each from his donor, and let them repair the house wherever any need of repairs is discovered.” ▤

Note that “the money for which each man is assessed” appears to refer to allotted amounts owed by males in accordance with regulations regarding the periodic census (cf. Ex 30:11-16).

2Ki 22:4-6  Go up to Hilkiah the high priest, that he may count the money that has been brought into the house of the LORD, which the keepers of the threshold have collected from the people. 5And let it be given into the hand of the workmen who have the oversight of the house of the LORD, and let them give it to the workmen who are at the house of the LORD, repairing the house 6(that is, to the carpenters, and to the builders, and to the masons), and let them use it for buying timber and quarried stone to repair the house. ▤

Ezra 7:16  … with all the silver and gold that you shall find in the whole province of Babylonia, and with the freewill offerings of the people and the priests, vowed willingly for the house of their God that is in Jerusalem. ▤

Offerings are often to help the needy – bringing thanks and glory to God

Deut 26:12-13a  “When you have finished paying all the tithe of your produce in the third year, which is the year of tithing, giving it to the Levite, the sojourner, the fatherless, and the widow, so that they may eat within your towns and be filled, 13then you shall say before the LORD your God, ‘I have removed the sacred portion out of my house, and moreover, I have given it to the Levite, the sojourner, the fatherless, and the widow, according to all your commandment that you have commanded me. ▤

These gifts were ultimately an offering to God (to help the needy) as indicated by them: being a tenth or a “tithe”, typically the amount set aside for God; and being termed a “sacred portion” (v. 13a).

Rom 15:26  For Macedonia and Achaia have been pleased to make some contribution for the poor among the saints at Jerusalem. ▤

The churches in Macedonia and Achaia had “taken up an offering” (NLT; cf. GNT, NIrV) for the poor believers in Jerusalem. As such it was an offering to God to help the needy amongst his people.

2Cor 9:12-13  For the ministry of this service is not only supplying the needs of the saints but is also overflowing in many thanksgivings to God. 13By their approval of this service, theyc will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, … ▤

c Or you

The “service” was giving towards the needs of the poor believers in Jerusalem, as referred to in the latter part of v. 13. As such their gifts were ultimately a service to or on behalf of God, as suggested by the reference to “many expressions of thanks to God” (v. 12).

2Chr 31:8  When Hezekiah and the princes came and saw the heaps, they blessed the LORD and his people Israel. ▤

The Israelites had generously given the firstfruits of all that their fields produced to support the priests and other Levites in their work (cf. vv. 4-6 ⇑). The Levites were “needy” in that they were in need of such support and were at times listed with other needy groups (cf. Deut 26:12-13a ↑). The people’s generous giving brought blessing – or praise (cf. GNT, NCV, NIV) – to God.

By giving to God, we ourselves will be blessed

See also:

- 2Chr 31:8 ⇑

- Defending and providing for the needy bring one blessing . . .

- Blessings include one’s own needs being met . . .

- . . . There will also be reward in the afterlife

Luke 6:38  … give, and it will be given to you. Good measure, pressed down, shaken together, running over, will be put into your lap. For with the measure you use it will be measured back to you. ▤

2Cor 9:6-8  The point is this: whoever sows sparingly will also reap sparingly, and whoever sows bountifullyd will also reap bountifully. 7Each one must give as he has decided in his heart, not reluctantly or under compulsion, for God loves a cheerful giver. 8And God is able to make all grace abound to you, so that having all sufficiencye in all things at all times, you may abound in every good work. ▤

d Greek with blessings; twice in this verse

e Or all contentment

In v. 7 cheerful givers are noted as being loved by God – a superlative blessing. Verse 8 teaches that God blesses those who give with all that they need for themselves (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NLT) and for abundant good works, such as further sharing with others.

2Cor 9:14  … while they long for you and pray for you, because of the surpassing grace of God upon you. ▤

Those who give are blessed by prayers for them by the appreciative recipients of the gifts. Note that the latter part of the verse suggests that such giving is ultimately as a manifestation of God’s grace to the giver themself.

Phil 4:16-19  Even in Thessalonica you sent me help for my needs once and again. 17Not that I seek the gift, but I seek the fruit that increases to your credit.f 18I have received full payment, and more. I am well supplied, having received from Epaphroditus the gifts you sent, a fragrant offering, a sacrifice acceptable and pleasing to God. 19And my God will supply every need of yours according to his riches in glory in Christ Jesus. ▤

f Or I seek the profit that accrues to your account

The phrase “increases to your credit” (v. 17) points to blessings being credited to them, to be bestowed upon them when appropriate. The often-quoted promise in v. 19 is in its context shown to have been made to people who had given generously to meet the needs of others, specifically the needs of Paul as he spread the gospel. With this promise Paul points to the magnitude of God’s provision to them, it being in accordance with “his riches in glory in Christ Jesus.”

Prov 3:9-10  Honor the LORD with your wealth and with the firstfruits of all your produce; 10then your barns will be filled with plenty, and your vats will be bursting with wine. ▤

Mal 3:10-12  Bring the full tithe into the storehouse, that there may be food in my house. And thereby put me to the test, says the LORD of hosts, if I will not open the windows of heaven for you and pour down for you a blessing until there is no more need. 11I will rebuke the devourerg for you, so that it will not destroy the fruits of your soil, and your vine in the field shall not fail to bear, says the LORD of hosts. 12Then all nations will call you blessed, for you will be a land of delight, says the LORD of hosts. ▤

g Probably a name for some crop-destroying pest or pests

Ex 20:24  An altar of earth you shall make for me and sacrifice on it your burnt offerings and your peace offerings, your sheep and your oxen. In every place where I cause my name to be remembered I will come to you and bless you. ▤

One can infer from this that God will bless those who make offerings to him. “In every place where I cause my name to be remembered” probably refers to wherever the altar and offerings to God would be made (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

- The miraculous blessing of the widow who sacrificially provided for the prophet Elijah:

1Ki 17:10-16  So he arose and went to Zarephath. And when he came to the gate of the city, behold, a widow was there gathering sticks. And he called to her and said, “Bring me a little water in a vessel, that I may drink.” 11And as she was going to bring it, he called to her and said, “Bring me a morsel of bread in your hand.” 12And she said, “As the LORD your God lives, I have nothing baked, only a handful of flour in a jar and a little oil in a jug. And now I am gathering a couple of sticks that I may go in and prepare it for myself and my son, that we may eat it and die.” 13And Elijah said to her, “Do not fear; go and do as you have said. But first make me a little cake of it and bring it to me, and afterward make something for yourself and your son. 14For thus says the LORD, the God of Israel, ‘The jar of flour shall not be spent, and the jug of oil shall not be empty, until the day that the LORD sends rain upon the earth.’” 15And she went and did as Elijah said. And she and he and her household ate for many days. 16The jar of flour was not spent, neither did the jug of oil become empty, according to the word of the LORD that he spoke by Elijah. ▤

The poor widow in a real sense gave to God, sacrificially providing for God’s prophet Elijah. As a result she was miraculously blessed.

Note: God has given us the ultimate gift – Jesus Christ himself

See also:

- Epilogue: God’s Vast Blessing of His People

Arguably the main reason why we should give to God is his unmatchable generosity to us. As spoken of earlier in this section, all we have has in fact being given to us by God. The above cross reference further testifies to God’s amazing generosity to his people. But the most remarkable expression of his generosity was his ultimate gift of his Son Jesus Christ, to die on our behalf.

John 3:16  For God so loved the world,h that he gave his only Son, that whoever believes in him should not perish but have eternal life. ▤

h Or For this is how God loved the world

John 6:32-33  Jesus then said to them, “Truly, truly, I say to you, it was not Moses who gave you the bread from heaven, but my Father gives you the true bread from heaven. 33For the bread of God is he who comes down from heaven and gives life to the world.” ▤

God’s gift of “the true bread from heaven” (v. 32) is Jesus Christ, who in turn gives “life” to the world (v. 33).

2Cor 9:14-15  … while they long for you and pray for you, because of the surpassing grace of God upon you. 15Thanks be to God for his inexpressible gift! ▤

As noted earlier, v. 14 speaks of generosity as being the manifestation of God’s surpassing grace. By its insertion immediately following this, v. 15 implies that God’s “indescribable gift” of his Son is a reason and motivating factor for Christians to give to God, in accordance with and in appreciation of his incredible gift to them.

Eph 1:22-23  And he put all things under his feet and gave him as head over all things to the church, 23which is his body, the fullness of him who fills all in all. ▤

- Jesus Christ gave up being rich and became poor, so that we might become rich:

2Cor 8:9  For you know the grace of our Lord Jesus Christ, that though he was rich, yet for your sake he became poor, so that you by his poverty might become rich. ▤

The phrase “he became poor” (v. 9) refers to Jesus Christ giving up his heavenly glory – ultimately so as to give up his life for us. He did this so that we might become spiritually rich.

Pray for persecuted Christians

Section B

What to Give to God

Section Jumps

- Give the “firstfruits” to God

- Give the best to God . . .

- . . . Do not give what is inferior to God

- Give all that you can

- The practice of giving an amount in proportion to one’s income – such as a tenth

- Offer spiritual sacrifices to God

- Note: The OT grain and peace offerings

Give the “firstfruits” to God

See also:

- Ex 23:19 ⇓; Num 18:12 ⇓; Gen 4:3-5 ⇓

The OT speaks of giving to God the first portion of what we produce, largely in the requirement for the Israelites to offer the first of their crops, i.e. the “firstfruits”. Today many believers emulate this by giving to God a portion of their wage on first receiving it. By this God’s provision and goodness is acknowledged in a way that honors him (cf. Prov 3:9 ↓) – putting him first, rather than simply offering him the leftovers that we can spare. Note also that offering the firstfruits to God was a statement, made in faith, that the rest of the harvest would take place – a principle also applicable today.

Prov 3:9  Honor the LORD with your wealth and with the firstfruits of all your produce; … ▤

Lev 23:10-11  Speak to the people of Israel and say to them, When you come into the land that I give you and reap its harvest, you shall bring the sheaf of the firstfruits of your harvest to the priest, 11and he shall wave the sheaf before the LORD, so that you may be accepted. On the day after the Sabbath the priest shall wave it. ▤

Note that a sheaf is a bundle of grain stalks tied together after reaping. The waving of it before God was followed by a series of sacrifices. These actions were an acknowledgment that the whole harvest was a blessing from God. They were also a dedication of the whole harvest – possibly implying that the sustenance that it would give was to be used for living in a way that was honorable to him.

Deut 26:10  And behold, now I bring the first of the fruit of the ground, which you, O LORD, have given me.’ And you shall set it down before the LORD your God and worship before the LORD your God. ▤

2Chr 31:5a  As soon as the command was spread abroad, the people of Israel gave in abundance the firstfruits of grain, wine, oil, honey, and of all the produce of the field. ▤

Neh 10:35-37  We obligate ourselves to bring the firstfruits of our ground and the firstfruits of all fruit of every tree, year by year, to the house of the LORD; 36also to bring to the house of our God, to the priests who minister in the house of our God, the firstborn of our sons and of our cattle, as it is written in the Law, and the firstborn of our herds and of our flocks; 37and to bring the first of our dough, and our contributions, the fruit of every tree, the wine and the oil, to the priests, to the chambers of the house of our God; and to bring to the Levites the tithes from our ground, for it is the Levites who collect the tithes in all our towns where we labor. ▤

- The offering of the firstborn, to commemorate God’s deliverance of from Egypt:

Ex 13:1-2, 11-16  The LORD said to Moses, 2“Consecrate to me all the firstborn. Whatever is the first to open the womb among the people of Israel, both of man and of beast, is mine.” ▤  … 11“When the LORD brings you into the land of the Canaanites, as he swore to you and your fathers, and shall give it to you, 12you shall set apart to the LORD all that first opens the womb. All the firstborn of your animals that are males shall be the LORD’s. 13Every firstborn of a donkey you shall redeem with a lamb, or if you will not redeem it you shall break its neck. Every firstborn of man among your sons you shall redeem. 14And when in time to come your son asks you, ‘What does this mean?’ you shall say to him, ‘By a strong hand the LORD brought us out of Egypt, from the house of slavery. 15For when Pharaoh stubbornly refused to let us go, the LORD killed all the firstborn in the land of Egypt, both the firstborn of man and the firstborn of animals. Therefore I sacrifice to the LORD all the males that first open the womb, but all the firstborn of my sons I redeem.’ 16It shall be as a mark on your hand or frontlets between your eyes, for by a strong hand the LORD brought us out of Egypt.” ▤

Consecrating every firstborn male to God commemorated God’s deliverance of the Israelites from Egypt (vv. 14, 16) – in which God took the life of every firstborn male amongst the Egyptians (v. 15) while sparing those of the Israelites. It also was an acknowledgement that the firstborn males belonged to God who had spared their lives. The sons of course could not be sacrificed and so were to be redeemed by giving to God a redemption price – five silver shekels (cf. Num 18:16). Unclean animals also could not be sacrificed and so likewise were to be redeemed.

Give the best to God . . .

Ex 23:19a  “The best of the firstfruits of your ground you shall bring into the house of the LORD your God. ▤

Num 18:12, 29  All the best of the oil and all the best of the wine and of the grain, the firstfruits of what they give to the LORD, I give to you. ▤  … 29Out of all the gifts to you, you shall present every contribution due to the LORD; from each its best part is to be dedicated. ▤

Verse 12 speaks of offerings that the people were to give being allocated to the priests and Levites, to support them. Verse 29 speaks of how in turn the Levites were to present offerings from the offerings that had been given to them. In both cases the best was to be given – “the finest olive oil and all the finest new wine and grain” (v. 12) and “the best and holiest part” (v. 29).

Deut 12:11  … then to the place that the LORD your God will choose, to make his name dwell there, there you shall bring all that I command you: your burnt offerings and your sacrifices, your tithes and the contribution that you present, and all your finest vow offerings that you vow to the LORD. ▤

Ezek 20:40  For on my holy mountain, the mountain height of Israel, declares the Lord GOD, there all the house of Israel, all of them, shall serve me in the land. There I will accept them, and there I will require your contributions and the choicest of your gifts, with all your sacred offerings. ▤

Gen 4:3-5  In the course of time Cain brought to the LORD an offering of the fruit of the ground, 4and Abel also brought of the firstborn of his flock and of their fat portions. And the LORD had regard for Abel and his offering, 5but for Cain and his offering he had no regard. So Cain was very angry, and his face fell. ▤

It is not explicitly stated why God had regard for Abel’s offering but not for Cain’s offering. What may be in view is that Abel gave the best of the first of his flock – “the firstborn of his flock and of their fat portions” – whereas no such comparable description is made of Cain’s offering. (For further explanation, see Hebrews 11:4 and comment below in Give in a way that is acceptable to God.)

. . . Do not give what is inferior to God

See also:

- Animals brought as offerings were to be without any blemish

Lev 1:3  If his offering is a burnt offering from the herd, he shall offer a male without blemish. He shall bring it to the entrance of the tent of meeting, that he may be accepted before the LORD. ▤

Lev 22:17-25  And the LORD spoke to Moses, saying, 18“Speak to Aaron and his sons and all the people of Israel and say to them, When any one of the house of Israel or of the sojourners in Israel presents a burnt offering as his offering, for any of their vows or freewill offerings that they offer to the LORD, 19if it is to be accepted for you it shall be a male without blemish, of the bulls or the sheep or the goats. 20You shall not offer anything that has a blemish, for it will not be acceptable for you. 21And when anyone offers a sacrifice of peace offerings to the LORD to fulfill a vow or as a freewill offering from the herd or from the flock, to be accepted it must be perfect; there shall be no blemish in it. 22Animals blind or disabled or mutilated or having a discharge or an itch or scabs you shall not offer to the LORD or give them to the LORD as a food offering on the altar. 23You may present a bull or a lamb that has a part too long or too short for a freewill offering, but for a vow offering it cannot be accepted. 24Any animal that has its testicles bruised or crushed or torn or cut you shall not offer to the LORD; you shall not do it within your land, 25neither shall you offer as the bread of your God any such animals gotten from a foreigner. Since there is a blemish in them, because of their mutilation, they will not be accepted for you.” ▤

Regarding the exception in v. 23, such animals were not as seriously defected or flawed (cf. Deut 15:21 ↓) as those with the defects listed in the surrounding verses. However to use them in fulfillment of a vow would be to devalue the original cost associated with the vow.

Deut 15:21  But if it has any blemish, if it is lame or blind or has any serious blemish whatever, you shall not sacrifice it to the LORD your God. ▤

Num 6:14  … and he shall bring his gift to the LORD, one male lamb a year old without blemish for a burnt offering, and one ewe lamb a year old without blemish as a sin offering, and one ram without blemish as a peace offering, … ▤

Num 28:11  At the beginnings of your months, you shall offer a burnt offering to the LORD: two bulls from the herd, one ram, seven male lambs a year old without blemish; … ▤

Mal 1:8, 13-14  When you offer blind animals in sacrifice, is that not evil? And when you offer those that are lame or sick, is that not evil? Present that to your governor; will he accept you or show you favor? says the LORD of hosts. ▤  … 13But you say, ‘What a weariness this is,’ and you snort at it, says the LORD of hosts. You bring what has been taken by violence or is lame or sick, and this you bring as your offering! Shall I accept that from your hand? says the LORD. 14Cursed be the cheat who has a male in his flock, and vows it, and yet sacrifices to the Lord what is blemished. For I am a great King, says the LORD of hosts, and my name will be feared among the nations. ▤

- David’s refusal to give to God that which cost him nothing:

1Chr 21:22-24  And David said to Ornan, “Give me the site of the threshing floor that I may build on it an altar to the LORD—give it to me at its full price—that the plague may be averted from the people.” 23Then Ornan said to David, “Take it, and let my lord the king do what seems good to him. See, I give the oxen for burnt offerings and the threshing sledges for the wood and the wheat for a grain offering; I give it all.” 24But King David said to Ornan, “No, but I will buy them for the full price. I will not take for the LORD what is yours, nor offer burnt offerings that cost me nothing.” ▤

Give all that you can

See also:

- Give generously

- Even sell your possessions to give to the poor

Mark 12:41-44  And he sat down opposite the treasury and watched the people putting money into the offering box. Many rich people put in large sums. 42And a poor widow came and put in two small copper coins, which make a penny.i 43And he called his disciples to him and said to them, “Truly, I say to you, this poor widow has put in more than all those who are contributing to the offering box. 44For they all contributed out of their abundance, but she out of her poverty has put in everything she had, all she had to live on.” ▤

i Greek two lepta, which make a kodrantes; a kodrantes (Latin quadrans) was a Roman copper coin worth about 1/64 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

It would appear that Jesus is speaking of the widow’s action as being exemplary.

Acts 11:29  So the disciples determined, everyone according to his ability, to send relief to the brothersj living in Judea. ▤

j Or brothers and sisters

The phrase “everyone according to his ability” is understood to mean “as much as they could” (NLT, cf. CEV, GNT, NCV).

2Cor 8:1-3, 11-12  We want you to know, brothers,k about the grace of God that has been given among the churches of Macedonia, 2for in a severe test of affliction, their abundance of joy and their extreme poverty have overflowed in a wealth of generosity on their part. 3For they gave according to their means, as I can testify, and beyond their means, of their own accord, ▤  … 11So now finish doing it as well, so that your readiness in desiring it may be matched by your completing it out of what you have. 12For if the readiness is there, it is acceptable according to what a person has, not according to what he does not have. ▤

k Or brothers and sisters

In the light of v. 3, with the phrases “out of what you have” (v. 11) and “according to what a person has” (v. 12), Paul may well be meaning that they should give what they are able, in accordance with what they have. Alternatively he could simply be speaking more generally of giving in proportion to one’s income, as do the verses in the following subsection.

Luke 12:33  Sell your possessions, and give to the needy. Provide yourselves with moneybags that do not grow old, with a treasure in the heavens that does not fail, where no thief approaches and no moth destroys. ▤

The practice of giving an amount in proportion to one’s income – such as a tenth

See also:

- 2Cor 8:11-12 ⇑

1Cor 16:2  On the first day of every week, each of you is to put something aside and store it up, as he may prosper, so that there will be no collecting when I come. ▤

The expression “as he may prosper” refers to giving “in proportion to what you have earned” (GNT). The reference to “the first day of every week” quite possibly has church meetings in view, for the making of offerings of such sums of money.

Gen 28:22b  And of all that you give me I will give a full tenth to you. ▤

Deut 16:17  Every man shall give as he is able, according to the blessing of the LORD your God that he has given you. ▤

Lev 27:30  Every tithe of the land, whether of the seed of the land or of the fruit of the trees, is the LORD’s; it is holy to the LORD. ▤

A tithe – a tenth – of the land’s produce was to be set apart to God as holy (cf. NLT). In addition to being a form of worship, it was also an acknowledgement that the land, from which the people benefited, ultimately belonged to God.

Deut 14:22  You shall tithe all the yield of your seed that comes from the field year by year. ▤

2Chr 31:5  As soon as the command was spread abroad, the people of Israel gave in abundance the firstfruits of grain, wine, oil, honey, and of all the produce of the field. And they brought in abundantly the tithe of everything. ▤

Mal 3:8-10  Will man rob God? Yet you are robbing me. But you say, ‘How have we robbed you?’ In your tithes and contributions. 9You are cursed with a curse, for you are robbing me, the whole nation of you. 10Bring the full tithe into the storehouse, that there may be food in my house. And thereby put me to the test, says the LORD of hosts, if I will not open the windows of heaven for you and pour down for you a blessing until there is no more need. ▤

The people were to bring the tithes of their produce so that there would be sufficient food stored in the temple, the food being for the priests along with the needy. Not doing so was in effect robbing God (vv. 8-9).

Offer spiritual sacrifices to God

See also:

- Prayer is portrayed as an offering to God and Jesus Christ

- We should in fact offer ourselves to God, in service to him

Spiritual sacrifices specifically mentioned in this subsection are: thanksgiving (Ps 50:14; Jonah 2:9); ourselves (Rom 12:1); praise (Heb 13:15); and a penitent spirit (Ps 51:17).

1Pet 2:5  … you yourselves like living stones are being built up as a spiritual house, to be a holy priesthood, to offer spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ. ▤

Ps 50:14  Offer to God a sacrifice of thanksgiving,l and perform your vows to the Most High, … ▤

l Or Make thanksgiving your sacrifice to God

Jonah 2:9  But I with the voice of thanksgiving will sacrifice to you; what I have vowed I will pay. Salvation belongs to the LORD! ▤

Rom 12:1  I appeal to you therefore, brothers,m by the mercies of God, to present your bodies as a living sacrifice, holy and acceptable to God, which is your spiritual worship.n ▤

m Or brothers and sisters

n Or your rational service

We ought to offer “ourselves as a living sacrifice to God, dedicated to his service and pleasing to him” (GNT cf. AMP, CEV).

Heb 13:15  Through him then let us continually offer up a sacrifice of praise to God, that is, the fruit of lips that acknowledge his name. ▤

Ps 51:16-17  For you will not delight in sacrifice, or I would give it; you will not be pleased with a burnt offering. 17The sacrifices of God are a broken spirit; a broken and contrite heart, O God, you will not despise. ▤

In confessing and repenting of his adultery with Bathsheba, David speaks of his deeply humbled state and great remorse. These are the sacrifices that God requires of us for sin – as opposed to merely formal sacrifices (v. 16).

- Doing good and sharing with others are also sacrifices that are pleasing to God:

Heb 13:16  Do not neglect to do good and to share what you have, for such sacrifices are pleasing to God. ▤

Note: The OT grain and peace offerings

See also:

- The major offerings for making atonement: The burnt offering; . . .

- . . . the sin offering; . . .

- . . . and the guilt offering

The five major offerings were the burnt offering, the grain offering, the peace offering (or fellowship offering), the sin offering and the guilt offering. As their names suggest, the latter two were used in making atonement for sin. This was also one of the prime uses of the burnt offering. As such these three kinds of offerings are dealt with in chapter 9, as per the above cross references. As noted earlier, offerings for sin have no current application for Christians, but the other types of offerings have their parallels in Christian worship offerings today.

Lev 2:1-3  When anyone brings a grain offering as an offering to the LORD, his offering shall be of fine flour. He shall pour oil on it and put frankincense on it 2and bring it to Aaron’s sons the priests. And he shall take from it a handful of the fine flour and oil, with all of its frankincense, and the priest shall burn this as its memorial portion on the altar, a food offering with a pleasing aroma to the LORD. 3But the rest of the grain offering shall be for Aaron and his sons; it is a most holy part of the LORD’s food offerings. ▤

The grain offering was to express thanksgiving to God, for the harvest and/or for other blessings. It was usually offered with animal sacrifices. The “memorial portion” (v. 2; cf. v. 16 ↓) represented or signified the offering as a whole – “a token that it has all been offered to the LORD” (GNT). It was burnt on the altar, while the rest was given as food to God’s priests.

Lev 2:13-16  You shall season all your grain offerings with salt. You shall not let the salt of the covenant with your God be missing from your grain offering; with all your offerings you shall offer salt. 14“If you offer a grain offering of firstfruits to the LORD, you shall offer for the grain offering of your firstfruits fresh ears, roasted with fire, crushed new grain. 15And you shall put oil on it and lay frankincense on it; it is a grain offering. 16And the priest shall burn as its memorial portion some of the crushed grain and some of the oil with all of its frankincense; it is a food offering to the LORD. ▤

Note that the inclusion of salt – “the salt of the covenant” – may well have been an allusion to and a reminder of God’s covenant with the people.

Lev 3:1-5  If his offering is a sacrifice of peace offering, if he offers an animal from the herd, male or female, he shall offer it without blemish before the LORD. 2And he shall lay his hand on the head of his offering and kill it at the entrance of the tent of meeting, and Aaron’s sons the priests shall throw the blood against the sides of the altar. 3And from the sacrifice of the peace offering, as a food offering to the LORD, he shall offer the fat covering the entrails and all the fat that is on the entrails, 4and the two kidneys with the fat that is on them at the loins, and the long lobe of the liver that he shall remove with the kidneys. 5Then Aaron’s sons shall burn it on the altar on top of the burnt offering, which is on the wood on the fire; it is a food offering with a pleasing aroma to the LORD. ▤

A portion of the peace offering was offered to God (vv. 3-5; cf. Lev 7:29-31a ↓); a further portion was eaten by the priests (cf. Lev 7:31-34 ↓); and the remainder was eaten by the one making the offering (cf. Lev 7:15-18 ↓) and by relatives or friends. This sharing of the offering between God, the priests (the mediators between God and his people) and the one making the offering expressed peace between the latter and God.

Lev 7:11-18  And this is the law of the sacrifice of peace offerings that one may offer to the LORD. 12If he offers it for a thanksgiving, then he shall offer with the thanksgiving sacrifice unleavened loaves mixed with oil, unleavened wafers smeared with oil, and loaves of fine flour well mixed with oil. 13With the sacrifice of his peace offerings for thanksgiving he shall bring his offering with loaves of leavened bread. 14And from it he shall offer one loaf from each offering, as a gift to the LORD. It shall belong to the priest who throws the blood of the peace offerings. 15And the flesh of the sacrifice of his peace offerings for thanksgiving shall be eaten on the day of his offering. He shall not leave any of it until the morning. 16But if the sacrifice of his offering is a vow offering or a freewill offering, it shall be eaten on the day that he offers his sacrifice, and on the next day what remains of it shall be eaten. 17But what remains of the flesh of the sacrifice on the third day shall be burned up with fire. 18If any of the flesh of the sacrifice of his peace offering is eaten on the third day, he who offers it shall not be accepted, neither shall it be credited to him. It is tainted, and he who eats of it shall bear his iniquity. ▤

Peace offerings could be made as a thanksgiving sacrifice (vv. 12-15), as a freewill offering or in fulfillment of a vow (vv. 16-18), the latter being where one had vowed to make such an offering. Thus peace offerings could be made to express gratitude or devotion to God.

Lev 7:29-34  Speak to the people of Israel, saying, Whoever offers the sacrifice of his peace offerings to the LORD shall bring his offering to the LORD from the sacrifice of his peace offerings. 30His own hands shall bring the LORD’s food offerings. He shall bring the fat with the breast, that the breast may be waved as a wave offering before the LORD. 31The priest shall burn the fat on the altar, but the breast shall be for Aaron and his sons. 32And the right thigh you shall give to the priest as a contribution from the sacrifice of your peace offerings. 33Whoever among the sons of Aaron offers the blood of the peace offerings and the fat shall have the right thigh for a portion. 34For the breast that is waved and the thigh that is contributed I have taken from the people of Israel, out of the sacrifices of their peace offerings, and have given them to Aaron the priest and to his sons, as a perpetual due from the people of Israel. ▤

- Drink offerings:

1Chr 29:21  And they offered sacrifices to the LORD, and on the next day offered burnt offerings to the LORD, 1,000 bulls, 1,000 rams, and 1,000 lambs, with their drink offerings, and sacrifices in abundance for all Israel. ▤

Drink offerings were offerings of wine poured out on the altar of burnt offering, in connection with a burnt offering, a grain offering or a peace offering.

Pray for persecuted Christians

Section C

How to Give to God

Section Jumps

- Give in a way that is acceptable to God

- Give willingly

- Give joyfully

- Give generously

- Give regularly . . .

- . . . and give on special occasions

- Note: The practice of making of vows to God, which have to be kept

See also:

- Offerings should be made during collective worship

Give in a way that is acceptable to God

See also:

- 1Chr 29:17 ⇓; 2Cor 9:7 ⇓

- . . . Our offerings are not acceptable to God if our lives do not please him

- . . . but giving to the needy must be done in an appropriate manner

Lev 19:5-7  When you offer a sacrifice of peace offerings to the LORD, you shall offer it so that you may be accepted. 6It shall be eaten the same day you offer it or on the day after, and anything left over until the third day shall be burned up with fire. 7If it is eaten at all on the third day, it is tainted; it will not be accepted, … ▤

Lev 1:3-4  If his offering is a burnt offering from the herd, he shall offer a male without blemish. He shall bring it to the entrance of the tent of meeting, that he may be accepted before the LORD. 4He shall lay his hand on the head of the burnt offering, and it shall be accepted for him to make atonement for him. ▤

Verse 3b is speaking of how in order for an offering (cf. NCV, NIV, NLT, v. 4) and the person giving it to be acceptable to God, offerings had to be presented and made at the one place specified by him.

Mal 3:3-4  He will sit as a refiner and purifier of silver, and he will purify the sons of Levi and refine them like gold and silver, and they will bring offerings in righteousness to the LORD.o 4Then the offering of Judah and Jerusalem will be pleasing to the LORD as in the days of old and as in former years. ▤

o Or and they will belong to the LORD, bringers of an offering in righteousness

To be pleasing to God and so acceptable, our offerings must be accompanied by righteous living – as discussed in the first two subsections (cross-referenced above) of the next chapter section.

Heb 11:4  By faith Abel offered to God a more acceptable sacrifice than Cain, through which he was commended as righteous, God commending him by accepting his gifts. And through his faith, though he died, he still speaks. ▤

This points to the difference in attitude between Abel and Cain as being the reason – or part thereof – for God’s acceptance of Abel’s sacrifice but not Cain’s. In offering his sacrifice Abel was acting in faith, presumably encompassing faith in the God-given significance of the sacrifice and God’s acceptance of it as such. In contrast, Cain may have simply offered his sacrifice as a matter of course or only as an obligation, perhaps even grudgingly.

Give willingly

Ex 35:5, 20-22, 29  Take from among you a contribution to the LORD. Whoever is of a generous heart, let him bring the LORD’s contribution: gold, silver, and bronze; ▤  … 20Then all the congregation of the people of Israel departed from the presence of Moses. 21And they came, everyone whose heart stirred him, and everyone whose spirit moved him, and brought the LORD’s contribution to be used for the tent of meeting, and for all its service, and for the holy garments. 22So they came, both men and women. All who were of a willing heart brought brooches and earrings and signet rings and armlets, all sorts of gold objects, every man dedicating an offering of gold to the LORD. ▤  … 29All the men and women, the people of Israel, whose heart moved them to bring anything for the work that the LORD had commanded by Moses to be done brought it as a freewill offering to the LORD. ▤

Freewill offerings were voluntary offerings – spoken of here in regard to voluntarily giving materials for the building of the tabernacle. Note that the people’s willingness is underlined in 36:6 which says that “the people were restrained from bringing” after they had supplied more than enough.

2Ki 12:4-5  Jehoash said to the priests, “All the money of the holy things that is brought into the house of the LORD, the money for which each man is assessed—the money from the assessment of persons—and the money that a man’s heart prompts him to bring into the house of the LORD, 5let the priests take, each from his donor, and let them repair the house wherever any need of repairs is discovered.” ▤

1Chr 29:5b-6, 9, 17  Who then will offer willingly, consecrating himselfp today to the LORD?” 6Then the leaders of fathers’ houses made their freewill offerings, as did also the leaders of the tribes, the commanders of thousands and of hundreds, and the officers over the king’s work. ▤  … 9Then the people rejoiced because they had given willingly, for with a whole heart they had offered freely to the LORD. David the king also rejoiced greatly. ▤  … [David:] 17I know, my God, that you test the heart and have pleasure in uprightness. In the uprightness of my heart I have freely offered all these things, and now I have seen your people, who are present here, offering freely and joyously to you. ▤

p Or ordaining himself; Hebrew filling his hand

In v. 5b, David calls on the people to willingly consecrate themselves to the LORD, here referring to dedicating themselves (cf. CEV) to “the service of the Lord” (NCV™) by giving precious materials (cf. vv. 3-5a, 7-8) for the building of the temple. Note that v. 17 mentions another important aspect of giving gifts to God in an acceptable manner – one must do so in “uprightness”, which is inclusive of being sincere and having no ulterior motives.

Rom 15:26  For Macedonia and Achaia have been pleased to make some contribution for the poor among the saints at Jerusalem. ▤

2Cor 8:3-4  For they gave according to their means, as I can testify, and beyond their means, of their own accord, 4begging us earnestly for the favorq of taking part in the relief of the saints … ▤

q The Greek word charis can mean favor or grace or thanks, depending on the context

2Cor 8:10-12  And in this matter I give my judgment: this benefits you, who a year ago started not only to do this work but also to desire to do it. 11So now finish doing it as well, so that your readiness in desiring it may be matched by your completing it out of what you have. 12For if the readiness is there, it is acceptable according to what a person has, not according to what he does not have. ▤

Verse 12 underlines that willingness (i.e. “readiness” to give) is crucial to one’s gift being acceptable to God – along with it being given in accordance with what one has.

2Cor 9:5, 7  So I thought it necessary to urge the brothers to go on ahead to you and arrange in advance for the giftr you have promised, so that it may be ready as a willing gift, not as an exaction.s ▤  … 7Each one must give as he has decided in his heart, not reluctantly or under compulsion, for God loves a cheerful giver. ▤

r Greek blessing; twice in this verse

s Or a gift expecting something in return; Greek greed

A “cheerful giver” is “one who gives gladly” (GNT).

Give joyfully

See also:

- 2Cor 9:7 ⇑

The joy that should accompany the presentation of offerings comes largely from being mindful of and grateful for the reason that they are being offered – reasons such as God’s provision and deliverance.

Num 10:10  On the day of your gladness also, and at your appointed feasts and at the beginnings of your months, you shall blow the trumpets over your burnt offerings and over the sacrifices of your peace offerings. They shall be a reminder of you before your God: I am the LORD your God. ▤

Deut 16:10-11  Then you shall keep the Feast of Weeks to the LORD your God with the tribute of a freewill offering from your hand, which you shall give as the LORD your God blesses you. 11And you shall rejoice before the LORD your God, you and your son and your daughter, your male servant and your female servant, the Levite who is within your towns, the sojourner, the fatherless, and the widow who are among you, at the place that the LORD your God will choose, to make his name dwell there. ▤

1Chr 29:17b  In the uprightness of my heart I have freely offered all these things, and now I have seen your people, who are present here, offering freely and joyously to you. ▤

2Chr 24:10  And all the princes and all the people rejoiced and brought their tax and dropped it into the chest until they had finished.t ▤

t Or until it was full

Ps 27:5-6  For he will hide me in his shelter in the day of trouble; he will conceal me under the cover of his tent; he will lift me high upon a rock. 6And now my head shall be lifted up above my enemies all around me, and I will offer in his tent sacrifices with shouts of joy; I will sing and make melody to the LORD. ▤

- Enthusiasm in giving inspires others to do likewise:

2Cor 9:2  … for I know your readiness, of which I boast about you to the people of Macedonia, saying that Achaia has been ready since last year. And your zeal has stirred up most of them. ▤

Give generously

See also:

- Give all that you can

- Generosity

2Chr 31:4-5  And he commanded the people who lived in Jerusalem to give the portion due to the priests and the Levites, that they might give themselves to the Law of the LORD. 5As soon as the command was spread abroad, the people of Israel gave in abundance the firstfruits of grain, wine, oil, honey, and of all the produce of the field. And they brought in abundantly the tithe of everything. ▤

2Cor 8:3  For they gave according to their means, as I can testify, and beyond their means, of their own accord, … ▤

2Cor 8:7  But as you excel in everything—in faith, in speech, in knowledge, in all earnestness, and in our love for youu—see that you excel in this act of grace also. ▤

u Some manuscripts in your love for us

Paul calls on the Corinthians to “abound and excel in this gracious work” (AMP) of giving to the poor – “to be generous… in this service” (GNT; cf. CEV).

2Cor 8:20  We take this course so that no one should blame us about this generous gift that is being administered by us, … ▤

2Cor 9:5-6  So I thought it necessary to urge the brothers to go on ahead to you and arrange in advance for the giftv you have promised, so that it may be ready as a willing gift, not as an exaction.w 6The point is this: whoever sows sparingly will also reap sparingly, and whoever sows bountifullyx will also reap bountifully. ▤

v Greek blessing; twice in this verse

w Or a gift expecting something in return; Greek greed

x Greek with blessings; twice in this verse

Ex 36:3-6  And they received from Moses all the contribution that the people of Israel had brought for doing the work on the sanctuary. They still kept bringing him freewill offerings every morning, 4so that all the craftsmen who were doing every sort of task on the sanctuary came, each from the task that he was doing, 5and said to Moses, “The people bring much more than enough for doing the work that the LORD has commanded us to do.” 6So Moses gave command, and word was proclaimed throughout the camp, “Let no man or woman do anything more for the contribution for the sanctuary.” So the people were restrained from bringing, … ▤

Num 31:52  And all the gold of the contribution that they presented to the LORD, from the commanders of thousands and the commanders of hundreds, was 16,750 shekels.y ▤

y A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

This large amount of gold had been acquired from the Midianites after defeating them in battle. Following the realization that not one of their soldiers had been lost (cf. vv. 48-50), the army commanders presented it as a gift “to make atonement for ourselves before the LORD” (v. 50), presumably as “a payment for our lives” (GNT) in recognition of God’s deliverance of them.

1Chr 29:2-5a  So I have provided for the house of my God, so far as I was able, the gold for the things of gold, the silver for the things of silver, and the bronze for the things of bronze, the iron for the things of iron, and wood for the things of wood, besides great quantities of onyx and stones for setting, antimony, colored stones, all sorts of precious stones and marble. 3Moreover, in addition to all that I have provided for the holy house, I have a treasure of my own of gold and silver, and because of my devotion to the house of my God I give it to the house of my God: 43,000 talentsz of gold, of the gold of Ophir, and 7,000 talents of refined silver, for overlaying the walls of the house,a 5and for all the work to be done by craftsmen, gold for the things of gold and silver for the things of silver. ▤

z A talent was about 75 pounds or 34 kilograms

a Septuagint; Hebrew houses

Mark 14:3-9  And while he was at Bethany in the house of Simon the leper,b as he was reclining at table, a woman came with an alabaster flask of ointment of pure nard, very costly, and she broke the flask and poured it over his head. 4There were some who said to themselves indignantly, “Why was the ointment wasted like that? 5For this ointment could have been sold for more than three hundred denariic and given to the poor.” And they scolded her. 6But Jesus said, “Leave her alone. Why do you trouble her? She has done a beautiful thing to me. 7For you always have the poor with you, and whenever you want, you can do good for them. But you will not always have me. 8She has done what she could; she has anointed my body beforehand for burial. 9And truly, I say to you, wherever the gospel is proclaimed in the whole world, what she has done will be told in memory of her.” ▤

b Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

c A denarius was a day’s wage for a laborer

The woman’s action – involving great cost (vv. 3, 5) – was in effect an offering to Jesus. In v. 8 Jesus refers to the Jewish practice of anointing a body with oils to prepare it for burial. He indicates that the woman’s action did this – at least in a symbolic sense – thus affording him this honor that he would be denied on his forthcoming death as a criminal. As such the woman’s anointing of Jesus foreshadowed his death, with the costliness of her doing so possibly pointing to the priceless worth of Jesus’ death.

- God is able and willing to enable us to be generous:

2Cor 9:8-11, 13-14  And God is able to make all grace abound to you, so that having all sufficiencyd in all things at all times, you may abound in every good work. 9As it is written, “He has distributed freely, he has given to the poor; his righteousness endures forever.” 10He who supplies seed to the sower and bread for food will supply and multiply your seed for sowing and increase the harvest of your righteousness. 11You will be enriched in every way to be generous in every way, which through us will produce thanksgiving to God. ▤  … 13By their approval of this service, theye will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, 14while they long for you and pray for you, because of the surpassing grace of God upon you. ▤

d Or all contentment

e Or you

Give regularly . . .

1Cor 16:2  On the first day of every week, each of you is to put something aside and store it up, as he may prosper, so that there will be no collecting when I come. ▤

Ex 29:42  It shall be a regular burnt offering throughout your generations at the entrance of the tent of meeting before the LORD, where I will meet with you, to speak to you there. ▤

This and the following references speak of offerings made by or on behalf of the Israelites as a whole. Nevertheless, the regularity of such offerings is an exemplary model for believers today, both individually and corporately.

Num 28:1-6  The LORD spoke to Moses, saying, 2“Command the people of Israel and say to them, ‘My offering, my food for my food offerings, my pleasing aroma, you shall be careful to offer to me at its appointed time.’ 3And you shall say to them, This is the food offering that you shall offer to the LORD: two male lambs a year old without blemish, day by day, as a regular offering. 4The one lamb you shall offer in the morning, and the other lamb you shall offer at twilight; 5also a tenth of an ephahf of fine flour for a grain offering, mixed with a quarter of a hing of beaten oil. 6It is a regular burnt offering, which was ordained at Mount Sinai for a pleasing aroma, a food offering to the LORD. ▤

f An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters

g A hin was about 4 quarts or 3.5 liters

2Ki 16:15a  And King Ahaz commanded Uriah the priest, saying, “On the great altar burn the morning burnt offering and the evening grain offering and the king’s burnt offering and his grain offering, with the burnt offering of all the people of the land, and their grain offering and their drink offering. ▤

Num 28:9-11  On the Sabbath day, two male lambs a year old without blemish, and two tenths of an ephah of fine flour for a grain offering, mixed with oil, and its drink offering: 10this is the burnt offering of every Sabbath, besides the regular burnt offering and its drink offering. 11“At the beginnings of your months, you shall offer a burnt offering to the LORD: two bulls from the herd, one ram, seven male lambs a year old without blemish; … ▤

. . . and give on special occasions

See also:

- Offerings to God were a prominent part of feasts and festivals

Num 10:10  On the day of your gladness also, and at your appointed feasts and at the beginnings of your months, you shall blow the trumpets over your burnt offerings and over the sacrifices of your peace offerings. They shall be a reminder of you before your God: I am the LORD your God. ▤

The people were to make offerings to God at the appointed feasts and festivals (cf. Num 29:39 ↓).

Num 29:39  “These you shall offer to the LORD at your appointed feasts, in addition to your vow offerings and your freewill offerings, for your burnt offerings, and for your grain offerings, and for your drink offerings, and for your peace offerings.” ▤

Lev 9:3-4  And say to the people of Israel, ‘Take a male goat for a sin offering, and a calf and a lamb, both a year old without blemish, for a burnt offering, 4and an ox and a ram for peace offerings, to sacrifice before the LORD, and a grain offering mixed with oil, for today the LORD will appear to you.’ ▤

The special occasion was the commencement of the priests’ ministry, on which God would appear in his glory to the people (cf. vv. 23-24).

1Chr 29:21-22  And they offered sacrifices to the LORD, and on the next day offered burnt offerings to the LORD, 1,000 bulls, 1,000 rams, and 1,000 lambs, with their drink offerings, and sacrifices in abundance for all Israel. 22And they ate and drank before the LORD on that day with great gladness. And they made Solomon the son of David king the second time, and they anointed him as prince for the LORD, and Zadok as priest. ▤

The offering of thousands of sacrifices marked the occasion of Solomon’s anointing as king.

1Ki 8:63  Solomon offered as peace offerings to the LORD 22,000 oxen and 120,000 sheep. So the king and all the people of Israel dedicated the house of the LORD. ▤

2Chr 29:35  Besides the great number of burnt offerings, there was the fat of the peace offerings, and there were the drink offerings for the burnt offerings. Thus the service of the house of the LORD was restored. ▤

The occasion was the rededication of the temple – after its purification – and the reestablishment of the temple worship practices, under King Hezekiah.

Ezra 6:17  They offered at the dedication of this house of God 100 bulls, 200 rams, 400 lambs, and as a sin offering for all Israel 12 male goats, according to the number of the tribes of Israel. ▤

Note: The practice of making of vows to God, which have to be kept

Vows are voluntary promises made to God, usually as an act of worship, expressing devotion or thanksgiving. Regarding thanksgiving, vows may be made either in response to something one has received or as a promise to God if he would grant a request. A vow usually involves offering something to God, but can instead involve doing something or abstaining from something. (An example of a vow involving doing something is given in Acts 18:18b, which says that Paul “cut his hair, for he was under a vow.”) The practice is not compulsory and is rarely mentioned in the NT.

Lev 22:18-19  Speak to Aaron and his sons and all the people of Israel and say to them, When any one of the house of Israel or of the sojourners in Israel presents a burnt offering as his offering, for any of their vows or freewill offerings that they offer to the LORD, 19if it is to be accepted for you it shall be a male without blemish, of the bulls or the sheep or the goats. ▤

Lev 27:2-3, 9, 14-15, 28  Speak to the people of Israel and say to them, If anyone makes a special vow to the LORD involving the valuation of persons, 3then the valuation of a male from twenty years old up to sixty years old shall be fifty shekelsh of silver, according to the shekel of the sanctuary. ▤  … 9“If the vowi is an animal that may be offered as an offering to the LORD, all of it that he gives to the LORD is holy. ▤  … 14“When a man dedicates his house as a holy gift to the LORD, the priest shall value it as either good or bad; as the priest values it, so it shall stand. 15And if the donor wishes to redeem his house, he shall add a fifth to the valuation price, and it shall be his. ▤  … 28“But no devoted thing that a man devotes to the LORD, of anything that he has, whether man or beast, or of his inherited field, shall be sold or redeemed; every devoted thing is most holy to the LORD. ▤

h A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

i Hebrew it

One could make a vow to dedicate persons to God by giving what was deemed as an equivalent value for them (cf. vv. 2-8). Some other things dedicated to God could be redeemed or bought back by payment of what they were worth plus a fifth (cf. vv. 13, 15, 19). However things “devoted” to God – likewise a form of vow – were absolutely his and could not be redeemed (v. 28).

1Sam 1:11, 27-28a  And she vowed a vow and said, “O LORD of hosts, if you will indeed look on the affliction of your servant and remember me and not forget your servant, but will give to your servant a son, then I will give him to the LORD all the days of his life, and no razor shall touch his head.” ▤  … 27For this child I prayed, and the LORD has granted me my petition that I made to him. 28Therefore I have lent him to the LORD. As long as he lives, he is lent to the LORD.” ▤

Here Hannah speaks of her son Samuel, who would become Israel’s last and greatest judge.

Deut 23:21-23  If you make a vow to the LORD your God, you shall not delay fulfilling it, for the LORD your God will surely require it of you, and you will be guilty of sin. 22But if you refrain from vowing, you will not be guilty of sin. 23You shall be careful to do what has passed your lips, for you have voluntarily vowed to the LORD your God what you have promised with your mouth. ▤

This and the following extracts indicate that vows must be kept. Note that v. 22 points out that making vows is not mandatory (cf. Eccl 5:5 ↓).

Ps 50:14  Offer to God a sacrifice of thanksgiving,j and perform your vows to the Most High, … ▤

j Or Make thanksgiving your sacrifice to God

Ps 61:8  So will I ever sing praises to your name, as I perform my vows day after day. ▤

Ps 66:13-14  I will come into your house with burnt offerings; I will perform my vows to you, 14that which my lips uttered and my mouth promised when I was in trouble. ▤

As with 50:14 above, the offerings are spoken of as being made to fulfill the vows that had been taken (cf. NLT).

Eccl 5:4  When you vow a vow to God, do not delay paying it, for he has no pleasure in fools. Pay what you vow. ▤

Hos 14:2  Take with you words and return to the LORD; say to him, “Take away all iniquity; accept what is good, and we will pay with bulls the vowsk of our lips. ▤

k Septuagint, Syriac pay the fruit

- So, be cautious about making a vow:

Eccl 5:1-3, 5-6  l Guard your steps when you go to the house of God. To draw near to listen is better than to offer the sacrifice of fools, for they do not know that they are doing evil. 2m Be not rash with your mouth, nor let your heart be hasty to utter a word before God, for God is in heaven and you are on earth. Therefore let your words be few. 3For a dream comes with much business, and a fool’s voice with many words. ▤  … 5It is better that you should not vow than that you should vow and not pay. 6Let not your mouth lead youn into sin, and do not say before the messengero that it was a mistake. Why should God be angry at your voice and destroy the work of your hands? ▤

l Ch 4:17 in Hebrew

m Ch 5:1 in Hebrew

n Hebrew your flesh

o Or angel

In view of the context, vv. 1-3 most probably has in view the making of rash vows. Proverbs 20:25 similarly cautions against making rash vows and dedications: “It is a snare to say rashly, “It is holy,” and to reflect only after making vows.” The saddest example of what turned out to be a rash vow is Jephthah’s vow (cf. Judges 11:30-40).

Pray for persecuted Christians

Section D

Righteousness and Making Offerings

Section Jumps

- We must live righteously to acceptably worship God . . .

- . . . Our offerings are not acceptable to God if our lives do not please him

- God desires righteousness more than offerings and sacrifices

- We should in fact offer ourselves to God, in service to him

We must live righteously to acceptably worship God . . .

See also:

- Jer 14:10, 12 ⇓

Ps 15:1-5  O LORD, who shall sojourn in your tent? Who shall dwell on your holy hill? 2He who walks blamelessly and does what is right and speaks truth in his heart; 3who does not slander with his tongue and does no evil to his neighbor, nor takes up a reproach against his friend; 4in whose eyes a vile person is despised, but who honors those who fear the LORD; who swears to his own hurt and does not change; 5who does not put out his money at interest and does not take a bribe against the innocent. He who does these things shall never be moved. ▤

Verse 1 speaks of coming before God in his temple in worship (cf. GNT, NLT) and for fellowship with him. Psalms 24:3 below is of a similar vein.

Ps 24:3-4  Who shall ascend the hill of the LORD? And who shall stand in his holy place? 4He who has clean hands and a pure heart, who does not lift up his soul to what is false and does not swear deceitfully. ▤

Mal 3:3-4  He will sit as a refiner and purifier of silver, and he will purify the sons of Levi and refine them like gold and silver, and they will bring offerings in righteousness to the LORD.p 4Then the offering of Judah and Jerusalem will be pleasing to the LORD as in the days of old and as in former years. ▤

p Or and they will belong to the LORD, bringers of an offering in righteousness

Isa 1:13-16  Bring no more vain offerings; [your] incense is an abomination to me. New moon and Sabbath and the calling of convocations— I cannot endure iniquity and solemn assembly. 14Your new moons and your appointed feasts my soul hates; they have become a burden to me; I am weary of bearing them. 15When you spread out your hands, I will hide my eyes from you; even though you make many prayers, I will not listen; your hands are full of blood. 16Wash yourselves; make yourselves clean; remove the evil of your deeds from before my eyes; cease to do evil, … ▤

Verses 13b-14 speak of worship-related gatherings and celebrations which amounted to meaningless, intolerable worship of God in the light of the people’s evil deeds (vv. 15b-16a). Amos 5:21, 23-24 below has a similar theme.

Amos 5:7, 21, 23-24  O you who turn justice to wormwoodq and cast down righteousness to the earth! ▤  … 21“I hate, I despise your feasts, and I take no delight in your solemn assemblies. ▤  … 23Take away from me the noise of your songs; to the melody of your harps I will not listen. 24But let justice roll down like waters, and righteousness like an ever-flowing stream. ▤

q Or to bitter fruit

. . . Our offerings are not acceptable to God if our lives do not please him

See also:

- Isa 1:13 ⇑

- Isa 1:11, 16-17 ⇓; Jer 7:21 ⇓; Mal 2:11-12 ⇓

Prov 15:8  The sacrifice of the wicked is an abomination to the LORD, but the prayer of the upright is acceptable to him. ▤

Prov 21:27  The sacrifice of the wicked is an abomination; how much more when he brings it with evil intent. ▤

God is in view as the one who detests such sacrifices.

Isa 66:3  He who slaughters an ox is like one who kills a man; he who sacrifices a lamb, like one who breaks a dog’s neck; he who presents a grain offering, like one who offers pig’s blood; he who makes a memorial offering of frankincense, like one who blesses an idol. These have chosen their own ways, and their soul delights in their abominations; … ▤

This is implying that when one lives in a way that is abhorrent to God, such acts of worship become contemptible. The point is made by comparing these acts of worship with detestable sins – some of which possibly are pagan religious activities.

Jer 6:19-20  Hear, O earth; behold, I am bringing disaster upon this people, the fruit of their devices, because they have not paid attention to my words; and as for my law, they have rejected it. 20What use to me is frankincense that comes from Sheba, or sweet cane from a distant land? Your burnt offerings are not acceptable, nor your sacrifices pleasing to me. ▤

Jer 14:10, 12  Thus says the LORD concerning this people: “They have loved to wander thus; they have not restrained their feet; therefore the LORD does not accept them; now he will remember their iniquity and punish their sins.” ▤  … 12Though they fast, I will not hear their cry, and though they offer burnt offering and grain offering, I will not accept them. But I will consume them by the sword, by famine, and by pestilence.” ▤

Because of their sin God would not accept the people (v. 11) or their offerings (v. 12).

Hos 8:12-13  Were I to write for him my laws by the ten thousands, they would be regarded as a strange thing. 13As for my sacrificial offerings, they sacrifice meat and eat it, but the LORD does not accept them. Now he will remember their iniquity and punish their sins; they shall return to Egypt. ▤

In v. 13a, “them” refers to the sacrifices – though it is also very much applicable to the people themselves (cf. Jer 14:10, 12 ↑).

Amos 5:12, 22  For I know how many are your transgressions and how great are your sins— you who afflict the righteous, who take a bribe, and turn aside the needy in the gate. ▤  … 22Even though you offer me your burnt offerings and grain offerings, I will not accept them; and the peace offerings of your fattened animals, I will not look upon them. ▤

Hag 2:12-14  ‘If someone carries holy meat in the fold of his garment and touches with his fold bread or stew or wine or oil or any kind of food, does it become holy?’” The priests answered and said, “No.” 13Then Haggai said, “If someone who is unclean by contact with a dead body touches any of these, does it become unclean?” The priests answered and said, “It does become unclean.” 14Then Haggai answered and said, “So is it with this people, and with this nation before me, declares the LORD, and so with every work of their hands. And what they offer there is unclean. ▤

Ungodly lives make what we do and our offerings unacceptable to God (vv. 13-14), rather than our offerings making ungodly lives acceptable to him (v. 12) – as illustrated here by the OT ceremonial laws referred to (vv. 12-13).

Mal 2:13-14  And this second thing you do. You cover the LORD’s altar with tears, with weeping and groaning because he no longer regards the offering or accepts it with favor from your hand. 14But you say, “Why does he not?” Because the LORD was witness between you and the wife of your youth, to whom you have been faithless, though she is your companion and your wife by covenant. ▤

- Offerings should not be made to the detriment of God’s commands:

Mark 7:9-13  And he said to them, “You have a fine way of rejecting the commandment of God in order to establish your tradition! 10For Moses said, ‘Honor your father and your mother’; and, ‘Whoever reviles father or mother must surely die.’ 11But you say, ‘If a man tells his father or his mother, “Whatever you would have gained from me is Corban”’ (that is, given to God)r— 12then you no longer permit him to do anything for his father or mother, 13thus making void the word of God by your tradition that you have handed down. And many such things you do.” ▤

r Or an offering

God desires righteousness more than offerings and sacrifices

See also:

- . . . It is no good expressing commitment to God and Jesus Christ without obeying them

It is more important to God that we live righteously, being godly and obedient, than to make offerings or sacrifices.

1Sam 15:22  And Samuel said, “Has the LORD as great delight in burnt offerings and sacrifices, as in obeying the voice of the LORD? Behold, to obey is better than sacrifice, and to listen than the fat of rams. ▤

Ps 40:6-8  In sacrifice and offering you have not delighted, but you have given me an open ear.s Burnt offering and sin offering you have not required. 7Then I said, “Behold, I have come; in the scroll of the book it is written of me: 8I delight to do your will, O my God; your law is within my heart.” ▤

s Hebrew ears you have dug for me

God desires obedience to his will more than offerings and sacrifices. Verses 7-8 point to David’s readiness and willingness to do God’s will – as opposed to simply relying on offerings to please God (v. 6).

Hos 6:6  For I desire steadfast lovet and not sacrifice, the knowledge of God rather than burnt offerings. ▤

t Septuagint mercy

Mic 6:6-8  “With what shall I come before the LORD, and bow myself before God on high? Shall I come before him with burnt offerings, with calves a year old? 7Will the LORD be pleased withu thousands of rams, with ten thousands of rivers of oil? Shall I give my firstborn for my transgression, the fruit of my body for the sin of my soul?” 8He has told you, O man, what is good; and what does the LORD require of you but to do justice, and to love kindness,v and to walk humbly with your God? ▤

u Or Will the LORD accept

v Or steadfast love

Mark 12:33  And to love him with all the heart and with all the understanding and with all the strength, and to love one’s neighbor as oneself, is much more than all whole burnt offerings and sacrifices. ▤

Isa 1:11, 16-17  What to me is the multitude of your sacrifices? says the LORD; I have had enough of burnt offerings of rams and the fat of well-fed beasts; I do not delight in the blood of bulls, or of lambs, or of goats. ▤  … 16Wash yourselves; make yourselves clean; remove the evil of your deeds from before my eyes; cease to do evil, 17learn to do good; seek justice, correct oppression; bring justice to the fatherless, plead the widow’s cause. ▤

Righteousness (v. 17) should be a higher priority for us than offerings (v. 11). For even a multitude of sacrifices gives God no pleasure without righteousness in the lives of those offering the sacrifices.

Jer 7:21-23  Thus says the LORD of hosts, the God of Israel: “Add your burnt offerings to your sacrifices, and eat the flesh. 22For in the day that I brought them out of the land of Egypt, I did not speak to your fathers or command them concerning burnt offerings and sacrifices. 23But this command I gave them: ‘Obey my voice, and I will be your God, and you shall be my people. And walk in all the way that I command you, that it may be well with you.’ ▤

This implies that obedience to God (v. 23) is more important than offerings and sacrifices (vv. 21-22). This is reflected in v. 21 implying that because of the people’s disobedience, their offerings and sacrifices were pointless – and as such they may as well have eaten the meat themselves rather than burning it as an offering. Additionally vv. 22-23 speak of obedience being an earlier and higher priority.

Mal 2:11-12  Judah has been faithless, and abomination has been committed in Israel and in Jerusalem. For Judah has profaned the sanctuary of the LORD, which he loves, and has married the daughter of a foreign god. 12May the LORD cut off from the tents of Jacob any descendantw of the man who does this, who brings an offering to the LORD of hosts! ▤

w Hebrew any who wakes and answers

The last part of v. 11 is referring to marrying foreign women who worshiped other gods. Judgment for such disobedience could not be averted simply by bringing an offering to God (v. 12).

- Relationships with others should be set right prior to offering gifts to God:

Matt 5:23-24  So if you are offering your gift at the altar and there remember that your brother has something against you, 24leave your gift there before the altar and go. First be reconciled to your brother, and then come and offer your gift. ▤

We should in fact offer ourselves to God, in service to him

Rom 6:13  Do not present your members to sin as instruments for unrighteousness, but present yourselves to God as those who have been brought from death to life, and your members to God as instruments for righteousnesaving been brought to life by God, we should offer our lives in service to him The phrase “your members” speaks of one’s bodily parts (cf. “your bodies”, Rom 12:1 ↓) as encompassing all one’s faculties and capacities.

Rom 12:1  I appeal to you therefore, brothers,x by the mercies of God, to present your bodies as a living sacrifice, holy and acceptable to God, which is your spiritual worship.y ▤

x Or brothers and sisters

y Or your rational service

We ought to offer “ourselves as a living sacrifice to God, dedicated to his service and pleasing to him” (GNT cf. AMP, CEV).

2Cor 8:5  … and this, not as we expected, but they gave themselves first to the Lord and then by the will of God to us. ▤

Phil 2:17  Even if I am to be poured out as a drink offering upon the sacrificial offering of your faith, I am glad and rejoice with you all. ▤

A drink offering was an offering of wine poured out on a sacrifice or the altar. Paul pictures his life as being poured out as an offering to God (cf. 2Tim 4:6 ↓), with the apparent likelihood of his death resulting from his service to God. The “sacrificial offering of your faith” speaks of the Philippians’ own sacrifice to God in their service to him (cf. CEV, NCV, NLT) – the sacrifice which Paul’s life was being poured out upon, metaphorically speaking.

2Tim 4:6  For I am already being poured out as a drink offering, and the time of my departure has come. ▤

Rom 15:15-16  But on some points I have written to you very boldly by way of reminder, because of the grace given me by God 16to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. ▤

This is speaking of Paul effectively making an “offering” to God of those whom he has brought to faith – rather than the Gentiles offering themselves. However it does reflect the assertion that believers’ lives are to be lived as offerings to God.

Luke 11:39-41  And the Lord said to him, “Now you Pharisees cleanse the outside of the cup and of the dish, but inside you are full of greed and wickedness. 40You fools! Did not he who made the outside make the inside also? 41But give as alms those things that are within, and behold, everything is clean for you. ▤

If we dedicate our hearts and minds to God (“those things that are within”) then our acts – which are a product of our hearts and minds – will be “clean”, acceptable to God.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 28

Serving God

1. Preliminary Instructions and Insights

1. Be Prepared to Serve God

2. Be Devoted to God’s Work

3. Reasons to Serve God

4. Being Guided by God

2. Doing God’s Work

1. Do God’s Work – the Best You Can

2. Do the Work through God

3. The Manner in Which to Serve God

4. Working with Other Believers

5. Spiritual Gifts

Part I

Preliminary Instructions and Insights

All of God’s people are necessarily his servants – and so need to be prepared to serve him. This requires devotion to God and to his work.

As well as instructing us to serve God, the Bible provides plenty of encouragement to persevere in doing so. The Bible also gives insights into being guided by God, something which is very much applicable to serving God as well as to other areas of our lives.

Section A

Be Prepared to Serve God

Section Jumps

- We are called to serve God and Jesus Christ

- Be willing to do God’s work

- Ensure that you are ready to do God’s work

- Live a godly life in readiness for doing God’s work

- Consecrate yourself to serve God . . .

- . . . Be holy and set apart

- Note: The purification of the priests and Levites for consecration and preparedness for God’s service

We are called to serve God and Jesus Christ

See also:

- Submit yourself to God

- Serve God only – do not serve anything or anyone else . . .

Ex 23:25  You shall serve the LORD your God, and hea will bless your bread and your water, and I will take sickness away from among you. ▤

a Septuagint, Vulgate I

Deut 6:13  It is the LORD your God you shall fear. Him you shall serve and by his name you shall swear. ▤

2Chr 35:3b  Now serve the LORD your God and his people Israel. ▤

Rom 12:11  Do not be slothful in zeal, be fervent in spirit,b serve the Lord. ▤

b Or fervent in the Spirit

Col 3:23-24  Whatever you do, work heartily, as for the Lord and not for men, 24knowing that from the Lord you will receive the inheritance as your reward. You are serving the Lord Christ. ▤

1Thes 1:9  For they themselves report concerning us the kind of reception we had among you, and how you turned to God from idols to serve the living and true God, … ▤

1Tim 4:6  If you put these things before the brothers,c you will be a good servant of Christ Jesus, being trained in the words of the faith and of the good doctrine that you have followed. ▤

c Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Heb 9:14  … how much more will the blood of Christ, who through the eternal Spirit offered himself without blemish to God, purify ourd conscience from dead works to serve the living God. ▤

d Some manuscripts your

1Pet 2:16  Live as people who are free, not using your freedom as a cover-up for evil, but living as servantse of God. ▤

e Greek bondservants

Josh 24:14-24  “Now therefore fear the LORD and serve him in sincerity and in faithfulness. Put away the gods that your fathers served beyond the River and in Egypt, and serve the LORD. 15And if it is evil in your eyes to serve the LORD, choose this day whom you will serve, whether the gods your fathers served in the region beyond the River, or the gods of the Amorites in whose land you dwell. But as for me and my house, we will serve the LORD.” 16Then the people answered, “Far be it from us that we should forsake the LORD to serve other gods, 17for it is the LORD our God who brought us and our fathers up from the land of Egypt, out of the house of slavery, and who did those great signs in our sight and preserved us in all the way that we went, and among all the peoples through whom we passed. 18And the LORD drove out before us all the peoples, the Amorites who lived in the land. Therefore we also will serve the LORD, for he is our God.” 19But Joshua said to the people, “You are not able to serve the LORD, for he is a holy God. He is a jealous God; he will not forgive your transgressions or your sins. 20If you forsake the LORD and serve foreign gods, then he will turn and do you harm and consume you, after having done you good.” 21And the people said to Joshua, “No, but we will serve the LORD.” 22Then Joshua said to the people, “You are witnesses against yourselves that you have chosen the LORD, to serve him.” And they said, “We are witnesses.” 23He said, “Then put away the foreign gods that are among you, and incline your heart to the LORD, the God of Israel.” 24And the people said to Joshua, “The LORD our God we will serve, and his voice we will obey.” ▤

Joshua’s response in v. 19 may have been alluding to the people’s past failures. Probably he was testing their sincerity and pushing them to face up to the difficulty of the task.

- Be ambassadors for Christ:

2Cor 5:20  Therefore, we are ambassadors for Christ, God making his appeal through us. We implore you on behalf of Christ, be reconciled to God. ▤

As Christ’s ambassadors we serve him by urging others on his behalf to be reconciled to God.

Be willing to do God’s work

See also:

- 2Cor 9:2 ⇓; Eph 6:14-15 ⇓

- We should in fact offer ourselves to God, in service to him

1Pet 5:1-2  So I exhort the elders among you, as a fellow elder and a witness of the sufferings of Christ, as well as a partaker in the glory that is going to be revealed: 2shepherd the flock of God that is among you, exercising oversight,f not under compulsion, but willingly, as God would have you;g not for shameful gain, but eagerly; … ▤

f Some manuscripts omit exercising oversight

g Some manuscripts omit as God would have you

Judg 5:2, 9  That the leaders took the lead in Israel, that the people offered themselves willingly, bless the LORD! ▤  … 9My heart goes out to the commanders of Israel who offered themselves willingly among the people. Bless the LORD. ▤

1Chr 28:9a  “And you, Solomon my son, know the God of your father and serve him with a whole heart and with a willing mind, for the LORD searches all hearts and understands every plan and thought. ▤

2Chr 17:16  … and next to him Amasiah the son of Zichri, a volunteer for the service of the LORD, with 200,000 mighty men of valor. ▤

Ex 36:2  And Moses called Bezalel and Oholiab and every craftsman in whose mind the LORD had put skill, everyone whose heart stirred him up to come to do the work. ▤

This provides an example of willingness (cf. CEV, GNT, NCV, NIV) to do God’s work.

Neh 2:18  And I told them of the hand of my God that had been upon me for good, and also of the words that the king had spoken to me. And they said, “Let us rise up and build.” So they strengthened their hands for the good work. ▤

The people’s willingness to rebuild the wall of Jerusalem is shown by their apparently prompt, determined reply – followed by action.

Neh 4:6  So we built the wall. And all the wall was joined together to half its height, for the people had a mind to work. ▤

Ps 40:8  I delight to do your will, O my God; your law is within my heart. ▤

Isa 6:8  And I heard the voice of the Lord saying, “Whom shall I send, and who will go for us?” Then I said, “Here am I! Send me.” ▤

Luke 1:38  And Mary said, “Behold, I am the servanth of the Lord; let it be to me according to your word.” And the angel departed from her. ▤

h Greek bondservant; also verse 48

Note that Mary’s willingness, as a “servant of the Lord”, is not so much in regard to actively doing God’s work as in passively accepting God’s will for her.

Rom 1:14-15  I am under obligation both to Greeks and to barbarians,i both to the wise and to the foolish. 15So I am eager to preach the gospel to you also who are in Rome. ▤

i That is, non-Greeks

2Cor 8:17  For he not only accepted our appeal, but being himself very earnest he is goingj to you of his own accord. ▤

j Or he went

Titus 2:14  … who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

- Not being willing can have adverse consequences:

Jonah 1:1-4  Now the word of the LORD came to Jonah the son of Amittai, saying, 2“Arise, go to Nineveh, that great city, and call out against it, for their evilk has come up before me.” 3But Jonah rose to flee to Tarshish from the presence of the LORD. He went down to Joppa and found a ship going to Tarshish. So he paid the fare and went on board, to go with them to Tarshish, away from the presence of the LORD. 4But the LORD hurled a great wind upon the sea, and there was a mighty tempest on the sea, so that the ship threatened to break up. ▤

k The same Hebrew word can mean evil or disaster, depending on the context; so throughout Jonah

Not dissimilarly Exodus 4:12-14 provides an example of unwillingness to serve God resulting in one being open to God’s wrath. In regard to Moses’ reluctance to do what God asked him it says, “… the anger of the LORD was kindled against Moses …” (v. 14).

Ensure that you are ready to do God’s work

2Tim 4:1-2  I charge you in the presence of God and of Christ Jesus, who is to judge the living and the dead, and by his appearing and his kingdom: 2preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

Titus 3:1  Remind them to be submissive to rulers and authorities, to be obedient, to be ready for every good work, … ▤

Note that this seems to be speaking of works or deeds related to civil matters, rather than work that is specifically for God – but it is certainly applicable to and indeed an aspect of the latter.

2Cor 9:1-5  Now it is superfluous for me to write to you about the ministry for the saints, 2for I know your readiness, of which I boast about you to the people of Macedonia, saying that Achaia has been ready since last year. And your zeal has stirred up most of them. 3But I am sendingl the brothers so that our boasting about you may not prove empty in this matter, so that you may be ready, as I said you would be. 4Otherwise, if some Macedonians come with me and find that you are not ready, we would be humiliated—to say nothing of you—for being so confident. 5So I thought it necessary to urge the brothers to go on ahead to you and arrange in advance for the giftm you have promised, so that it may be ready as a willing gift, not as an exaction.n ▤

l Or I have sent

m Greek blessing; twice in this verse

n Or a gift expecting something in return; Greek greed

Giving towards the needs of others – here in particular needy believers – is very much part of Christian “ministry” (v. 1) or service (cf. vv. 12-13). We ought to be ready and prepared to serve God in this way.

Eph 6:14-15  Stand therefore, having fastened on the belt of truth, and having put on the breastplate of righteousness, 15and, as shoes for your feet, having put on the readiness given by the gospel of peace. ▤

This “readiness given by the gospel of peace” (v. 15) appears to refer to a readiness to proclaim this gospel (cf. CEV, GNT, NRSV) produced in believers by the gospel. This involves a good grasp of its truths and a willingness and boldness to speak it.

1Pet 1:13  Therefore, preparing your minds for action,o and being sober-minded, set your hope fully on the grace that will be brought to you at the revelation of Jesus Christ. ▤

o Greek girding up the loins of your mind

1Pet 3:15  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

Jer 1:17  But you, dress yourself for work;p arise, and say to them everything that I command you. Do not be dismayed by them, lest I dismay you before them. ▤

p Hebrew gird up your loins

- The offering of the Levites for God’s service:

Num 8:11  … and Aaron shall offer the Levites before the LORD as a wave offering from the people of Israel, that they may do the service of the LORD. ▤

The presentation of the Levites as a wave offering to God appears to have been to signify the Levites being offered to God as living sacrifices (cf. Rom 12:1), ready to assist the priests in doing God’s work.

Live a godly life in readiness for doing God’s work

See also:

- Serve God in holiness and righteousness

Zec 3:7  Thus says the LORD of hosts: If you will walk in my ways and keep my charge, then you shall rule my house and have charge of my courts, and I will give you the right of access among those who are standing here. ▤

This promise is made to the high priest Joshua, representative of either priests and/or the nation of Israel. It underlines the critical need for godliness in order to serve God.

2Tim 3:16-17  All Scripture is breathed out by God and profitable for teaching, for reproof, for correction, and for training in righteousness, 17that the man of Godq may be competent, equipped for every good work. ▤

q That is, a messenger of God (the phrase echoes a common Old Testament expression)

This may be saying that Scripture is useful for such things as providing “training in righteousness” to prepare the “man of God” for “every good work”. As such it correlates being trained in righteousness with being “equipped for every good work” – and so is relevant to this subsection. Alternatively it may simply be speaking of the “man of God” using Scripture in doing such good work as training others in righteousness.

Titus 1:7-8  For an overseer,r as God’s steward, must be above reproach. He must not be arrogant or quick-tempered or a drunkard or violent or greedy for gain, 8but hospitable, a lover of good, self-controlled, upright, holy, and disciplined. ▤

r Or bishop; Greek episkopos

2Pet 1:5-8  For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,s and virtue with knowledge, 6and knowledge with self-control, and self-control with steadfastness, and steadfastness with godliness, 7and godliness with brotherly affection, and brotherly affection with love. 8For if these qualitiest are yours and are increasing, they keep you from being ineffective or unfruitful in the knowledge of our Lord Jesus Christ. ▤

s Or excellence; twice in this verse

t Greek these things; also verses 9, 10, 12

Doing God’s work appears to be in view – or at least encompassed – by the reference to not “being ineffective or unfruitful” (v. 8). To do God’s work effectively one must possess and grow in such godly and righteous characteristics.

Ezek 44:12-16  Because they ministered to them before their idols and became a stumbling block of iniquity to the house of Israel, therefore I have sworn concerning them, declares the Lord GOD, and they shall bear their punishment. 13They shall not come near to me, to serve me as priest, nor come near any of my holy things and the things that are most holy, but they shall bear their shame and the abominations that they have committed. 14Yet I will appoint them to keep charge of the temple, to do all its service and all that is to be done in it. 15“But the Levitical priests, the sons of Zadok, who kept the charge of my sanctuary when the people of Israel went astray from me, shall come near to me to minister to me. And they shall stand before me to offer me the fat and the blood, declares the Lord GOD. 16They shall enter my sanctuary, and they shall approach my table, to minister to me, and they shall keep my charge. ▤

The sinfulness of the first group of Levites did not disqualify them from serving God altogether (v. 14), but it did exclude them from the most important and most holy work (vv. 13, 16), which was assigned to the Levites who had been faithful to God (vv. 15-16).

- To take part in God’s work, one’s heart must be right before him:

Acts 8:17-21  Then they laid their hands on them and they received the Holy Spirit. 18Now when Simon saw that the Spirit was given through the laying on of the apostles’ hands, he offered them money, 19saying, “Give me this power also, so that anyone on whom I lay my hands may receive the Holy Spirit.” 20But Peter said to him, “May your silver perish with you, because you thought you could obtain the gift of God with money! 21You have neither part nor lot in this matter, for your heart is not right before God. ▤

Consecrate yourself to serve God . . .

See also:

- God purifies his people, making them holy, to do his work . . .

- . . . God effectively makes them priests, to serve him

- Prepare yourself to come before God, as shown in the OT practice of consecration

- Note: The purification of the priests and Levites for consecration and preparedness for God’s service

In the OT the act of consecration involved rituals signifying that the person involved was setting themselves apart from all that was not holy in order to be holy or sacred, so as to be fit and ready to serve God. As God himself is holy, it is essential that those who serve him are likewise holy (cf. Lev 21:8 ⇓). Although the rituals involved in the OT practice of consecration are not pertinent to Christians, the concept of setting oneself apart from all that is not holy in order to serve God is very much applicable.

Ex 28:41  And you shall put them on Aaron your brother, and on his sons with him, and shall anoint them and ordain them and consecrate them, that they may serve me as priests. ▤

1Sam 7:1  And the men of Kiriath-jearim came and took up the ark of the LORD and brought it to the house of Abinadab on the hill. And they consecrated his son Eleazar to have charge of the ark of the LORD. ▤

1Chr 15:11-12  Then David summoned the priests Zadok and Abiathar, and the Levites Uriel, Asaiah, Joel, Shemaiah, Eliel, and Amminadab, 12and said to them, “You are the heads of the fathers’ houses of the Levites. Consecrate yourselves, you and your brothers, so that you may bring up the ark of the LORD, the God of Israel, to the place that I have prepared for it. ▤

2Chr 29:5, 34  … and said to them, “Hear me, Levites! Now consecrate yourselves, and consecrate the house of the LORD, the God of your fathers, and carry out the filth from the Holy Place. ▤  … 34But the priests were too few and could not flay all the burnt offerings, so until other priests had consecrated themselves, their brothers the Levites helped them, until the work was finished—for the Levites were more upright in heart than the priests in consecrating themselves. ▤

Note that v. 5 speaks not only of the need for the Levites to consecrate themselves to serve God, but also of the need to consecrate the temple so that it would be fit to be a place of the presence of the holy God. Regarding v. 34, not enough priests had prepared themselves, by consecration, to do the work; however the Levites had.

. . . Be holy and set apart

See also:

- Serve God in holiness and righteousness

- Be Holy (II): Being Set Apart

Lev 21:6-8  They shall be holy to their God and not profane the name of their God. For they offer the LORD’s food offerings, the bread of their God; therefore they shall be holy. 7They shall not marry a prostitute or a woman who has been defiled, neither shall they marry a woman divorced from her husband, for the priest is holy to his God. 8You shall sanctify him, for he offers the bread of your God. He shall be holy to you, for I, the LORD, who sanctify you, am holy. ▤

Verse 8b indicates that those who serve God need to be holy because he himself is holy. The latter part alludes to the fact that their holiness ultimately comes from him.

2Chr 35:3  And he said to the Levites who taught all Israel and who were holy to the LORD, “Put the holy ark in the house that Solomon the son of David, king of Israel, built. You need not carry it on your shoulders. Now serve the LORD your God and his people Israel. ▤

Being “holy to the LORD”, the Levites were fit to serve God and his people (as per the final statement). One way they served as such is mentioned in the first statement – they taught the people.

Rom 12:1  I appeal to you therefore, brothers,u by the mercies of God, to present your bodies as a living sacrifice, holy and acceptable to God, which is your spiritual worship.v ▤

u Or brothers and sisters

v Or your rational service

2Tim 2:20-21  Now in a great house there are not only vessels of gold and silver but also of wood and clay, some for honorable use, some for dishonorable. 21Therefore, if anyone cleanses himself from what is dishonorable,w he will be a vessel for honorable use, set apart as holy, useful to the master of the house, ready for every good work. ▤

w Greek from these things

The meaning of the illustration in v. 20 is somewhat debatable. The articles for “honorable” or menial (cf. AMP) purposes are often understood to refer to less than faithful people in the church or false teachers in particular. In the first clause of v. 21 Paul probably has at least partly in mind ridding oneself from the influence of false teachers, which are mentioned earlier (cf. vv. 16-18). The thrust of v. 21 is clear: One must cleanse oneself from corruptive influences in order to be holy and ready to do God’s work.

Num 8:14-15  Thus you shall separate the Levites from among the people of Israel, and the Levites shall be mine. 15And after that the Levites shall go in to serve at the tent of meeting, when you have cleansed them and offered them as a wave offering. ▤

Parallels can be made with how the Levites were to be set apart from the other Israelites to be devoted to God’s service (cf. Num 16:9 ↓; 1Chr 23:13 ↓) and how believers need to set themselves apart to devotedly serve God. For believers this involves setting themselves apart from any worldly influences that might hinder them in devotedly serving God (cf. Be Holy (II): Being Set Apart).

Num 16:9  … is it too small a thing for you that the God of Israel has separated you from the congregation of Israel, to bring you near to himself, to do service in the tabernacle of the LORD and to stand before the congregation to minister to them, … ▤

Note that this speaks of God’s role in setting apart the priests.

1Chr 23:13  The sons of Amram: Aaron and Moses. Aaron was set apart to dedicate the most holy things, that he and his sons forever should make offerings before the LORD and minister to him and pronounce blessings in his name forever. ▤

Note: The purification of the priests and Levites for consecration and preparedness for God’s service

In the following references, those being consecrated for God’s service or preparing themselves to approach God were not necessarily unclean according to the laws concerning uncleanness. Rather these practices appear to be in recognition of the relative uncleanness of persons – and others whom they live among – in relation to the ultimate holiness and purity of God. To serve or to approach God, one must be holy or pure like God, or at least to the extent that one can be.

Ex 30:18-21  “You shall also make a basin of bronze, with its stand of bronze, for washing. You shall put it between the tent of meeting and the altar, and you shall put water in it, 19with which Aaron and his sons shall wash their hands and their feet. 20When they go into the tent of meeting, or when they come near the altar to minister, to burn a food offeringx to the LORD, they shall wash with water, so that they may not die. 21They shall wash their hands and their feet, so that they may not die. It shall be a statute forever to them, even to him and to his offspring throughout their generations.” ▤

x Or an offering by fire

As reflected also in the following passages, ceremonial washing was a prominent aspect of the purification and consecration of the priests and Levites. Note that not purifying themselves before entering the Tent of Meeting or approaching the altar to present an offering, meant death (vv. 20-21)

Ex 29:1-4  Now this is what you shall do to them to consecrate them, that they may serve me as priests. Take one bull of the herd and two rams without blemish, 2and unleavened bread, unleavened cakes mixed with oil, and unleavened wafers smeared with oil. You shall make them of fine wheat flour. 3You shall put them in one basket and bring them in the basket, and bring the bull and the two rams. 4You shall bring Aaron and his sons to the entrance of the tent of meeting and wash them with water. ▤

Note that there are further instructions regarding the priests’ ordination in the subsequent verses (vv. 5-9).

Num 8:5-7, 21-22  And the LORD spoke to Moses, saying, 6“Take the Levites from among the people of Israel and cleanse them. 7Thus you shall do to them to cleanse them: sprinkle the water of purification upon them, and let them go with a razor over all their body, and wash their clothes and cleanse themselves. ▤  … 21And the Levites purified themselves from sin and washed their clothes, and Aaron offered them as a wave offering before the LORD, and Aaron made atonement for them to cleanse them. 22And after that the Levites went in to do their service in the tent of meeting before Aaron and his sons; as the LORD had commanded Moses concerning the Levites, so they did to them. ▤

Lev 16:24  And he shall bathe his body in water in a holy place and put on his garments and come out and offer his burnt offering and the burnt offering of the people and make atonement for himself and for the people. ▤

Note both here and in the following reference (Ezra 6:20), the latter part of the verse speaks of the godly work for which the priests or Levites had purified themselves (as per the first part of the verse).

Ezra 6:20  For the priests and the Levites had purified themselves together; all of them were clean. So they slaughtered the Passover lamb for all the returned exiles, for their fellow priests, and for themselves. ▤

- The people were required to consecrate themselves, purifying themselves, for the day God would appear to them:

Ex 19:10-11, 14-15  … the LORD said to Moses, “Go to the people and consecrate them today and tomorrow, and let them wash their garments 11and be ready for the third day. For on the third day the LORD will come down on Mount Sinai in the sight of all the people. ▤  … 14So Moses went down from the mountain to the people and consecrated the people; and they washed their garments. 15And he said to the people, “Be ready for the third day; do not go near a woman.” ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Be Devoted to God’s Work

Section Jumps

- Devote yourself to God’s work

- Serve God only – do not serve anything or anyone else . . .

- . . . Seek to please God rather than people

- Put God and Jesus Christ before everyone else

- Put God’s and Jesus Christ’s interests before your own interests and other matters

- Give up your life to live for God and Jesus Christ . . .

- . . . Be willing even to endanger your life

- Be willing to give up everything – even life’s most basic and dearest things

See also:

- Do God’s Work – the Best You Can

- Serve God with all your heart

Devote yourself to God’s work

See also:

- [Church leaders:] Work hard at helping church members

Acts 6:4  But we will devote ourselves to prayer and to the ministry of the word. ▤

Note that some of the verses in this subsection speak of believers being devoted to particular aspects of God’s work, even in a full-time capacity.

1Cor 16:15  Now I urge you, brothersy—you know that the householdz of Stephanas were the first converts in Achaia, and that they have devoted themselves to the service of the saints— ▤

y Or brothers and sisters; also verse 20

z Greek house

1Tim 4:13  Until I come, devote yourself to the public reading of Scripture, to exhortation, to teaching. ▤

1Tim 5:10  … and having a reputation for good works: if she has brought up children, has shown hospitality, has washed the feet of the saints, has cared for the afflicted, and has devoted herself to every good work. ▤

Any good work done by his people is honoring to God and aids the cause of his kingdom. As such, doing any good work is doing God’s work.

Titus 3:8, 14  The saying is trustworthy, and I want you to insist on these things, so that those who have believed in God may be careful to devote themselves to good works. These things are excellent and profitable for people. ▤  … 14And let our people learn to devote themselves to good works, so as to help cases of urgent need, and not be unfruitful. ▤

Ezra 7:10  For Ezra had set his heart to study the Law of the LORD, and to do it and to teach his statutes and rules in Israel. ▤

Serve God only – do not serve anything or anyone else . . .

See also:

- Worship God alone – do not worship anything or anyone else

- Note: Do not work for things that do not satisfy or do not last – and so are in effect meaningless

In being devoted to God’s work, serving God is to take priority over serving anyone else. Bear in mind that in serving others, especially God’s people, we are serving God – and we should serve others with this in mind. As shown in the following verses, we are not to serve anything or anyone that is counter to God.

Deut 6:13  It is the LORD your God you shall fear. Him you shall serve and by his name you shall swear. ▤

Josh 24:16, 20-21  Then the people answered, “Far be it from us that we should forsake the LORD to serve other gods, ▤  … 20If you forsake the LORD and serve foreign gods, then he will turn and do you harm and consume you, after having done you good.” 21And the people said to Joshua, “No, but we will serve the LORD.” ▤

1Sam 7:3-4  And Samuel said to all the house of Israel, “If you are returning to the LORD with all your heart, then put away the foreign gods and the Ashtaroth from among you and direct your heart to the LORD and serve him only, and he will deliver you out of the hand of the Philistines.” 4So the people of Israel put away the Baals and the Ashtaroth, and they served the LORD only. ▤

Dan 3:17-18, 28  If this be so, our God whom we serve is able to deliver us from the burning fiery furnace, and he will deliver us out of your hand, O king.a 18But if not, be it known to you, O king, that we will not serve your gods or worship the golden image that you have set up.” ▤  … 28Nebuchadnezzar answered and said, “Blessed be the God of Shadrach, Meshach, and Abednego, who has sent his angel and delivered his servants, who trusted in him, and set asideb the king’s command, and yielded up their bodies rather than serve and worship any god except their own God. ▤

a Or If our God whom we serve is able to deliver us, he will deliver us from the burning fiery furnace and out of your hand, O king.

b Aramaic and changed

Matt 4:8-10  Again, the devil took him to a very high mountain and showed him all the kingdoms of the world and their glory. 9And he said to him, “All these I will give you, if you will fall down and worship me.” 10Then Jesus said to him, “Be gone, Satan! For it is written, “‘You shall worship the Lord your God and him only shall you serve.’” ▤

Rom 1:25-26a  … because they exchanged the truth about God for a lie and worshiped and served the creature rather than the Creator, who is blessed forever! Amen. 26For this reason God gave them up to dishonorable passions. ▤

Note that this indicates that worshiping and serving other things rather than God, brings God’s judgment (v. 26a; cf. vv. 21-29; Josh 24:20 ↑; Ex 20:5 ↓).

Ex 20:4-6  You shall not make for yourself a carved image, or any likeness of anything that is in heaven above, or that is in the earth beneath, or that is in the water under the earth. 5You shall not bow down to them or serve them, for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and the fourth generation of those who hate me, 6but showing steadfast love to thousandsc of those who love me and keep my commandments. ▤

c Or to the thousandth generation

Deut 4:19  And beware lest you raise your eyes to heaven, and when you see the sun and the moon and the stars, all the host of heaven, you be drawn away and bow down to them and serve them, things that the LORD your God has allotted to all the peoples under the whole heaven. ▤

2Ki 17:35-36  The LORD made a covenant with them and commanded them, “You shall not fear other gods or bow yourselves to them or serve them or sacrifice to them, 36but you shall fear the LORD, who brought you out of the land of Egypt with great power and with an outstretched arm. You shall bow yourselves to him, and to him you shall sacrifice. ▤

. . . Seek to please God rather than people

Gal 1:10  For am I now seeking the approval of man, or of God? Or am I trying to please man? If I were still trying to please man, I would not be a servantd of Christ. ▤

d Or slave; Greek bondservant

1Thes 2:4  … but just as we have been approved by God to be entrusted with the gospel, so we speak, not to please man, but to please God who tests our hearts. ▤

Acts 4:18-20  So they called them and charged them not to speak or teach at all in the name of Jesus. 19But Peter and John answered them, “Whether it is right in the sight of God to listen to you rather than to God, you must judge, 20for we cannot but speak of what we have seen and heard.” ▤

Acts 5:29  But Peter and the apostles answered, “We must obey God rather than men. ▤

1Cor 7:32-35  I want you to be free from anxieties. The unmarried man is anxious about the things of the Lord, how to please the Lord. 33But the married man is anxious about worldly things, how to please his wife, 34and his interests are divided. And the unmarried or betrothed woman is anxious about the things of the Lord, how to be holy in body and spirit. But the married woman is anxious about worldly things, how to please her husband. 35I say this for your own benefit, not to lay any restraint upon you, but to promote good order and to secure your undivided devotion to the Lord. ▤

The phrase “body and spirit” (v. 34a) is indicative of the whole person. This may be all that Paul has in mind in using the phrase. Alternatively, “body” may allude to sexual or physical commitments of a married person to their spouse, with “spirit” then signifying non-physical aspects of one’s commitments in the relationship. Either way, the use of the phrase emphasizes complete devotion to the Lord.

Num 22:15-18  Once again Balak sent princes, more in number and more honorable than these. 16And they came to Balaam and said to him, “Thus says Balak the son of Zippor: ‘Let nothing hinder you from coming to me, 17for I will surely do you great honor, and whatever you say to me I will do. Come, curse this people for me.’” 18But Balaam answered and said to the servants of Balak, “Though Balak were to give me his house full of silver and gold, I could not go beyond the command of the LORD my God to do less or more. ▤

Note that Balaam was actually a pagan diviner, for a time used by God. His great example here in pleasing and serving God rather than the king of Moab, is in stark contrast to what we know of his later activities (cf. Rev 2:14).

- “No one can serve two masters”:

Matt 6:24  No one can serve two masters, for either he will hate the one and love the other, or he will be devoted to the one and despise the other. You cannot serve God and money.e ▤

e Greek mammon, a Semitic word for money or possessions

Put God and Jesus Christ before everyone else

See also:

- 1Cor 7:29 ⇓

Matt 10:37  Whoever loves father or mother more than me is not worthy of me, and whoever loves son or daughter more than me is not worthy of me. ▤

Luke 9:59-62  To another he said, “Follow me.” But he said, “Lord, let me first go and bury my father.” 60And Jesusf said to him, “Leave the dead to bury their own dead. But as for you, go and proclaim the kingdom of God.” 61Yet another said, “I will follow you, Lord, but let me first say farewell to those at my home.” 62Jesus said to him, “No one who puts his hand to the plow and looks back is fit for the kingdom of God.” ▤

f Greek he

The man in v. 59 may well have been meaning that he wanted to wait until after his father had died. In saying, “Leave the dead to bury their own dead”, (v. 60) Jesus was probably indicating that such tasks as burying the physically dead could be left to the spiritually dead; God’s kingdom should take priority over all things. Verses 61-62 appear to point to the need to be fully focused in doing the work of the kingdom; nothing should be allowed to obstruct the work.

Ex 32:24-29  So I said to them, ‘Let any who have gold take it off.’ So they gave it to me, and I threw it into the fire, and out came this calf.” 25And when Moses saw that the people had broken loose (for Aaron had let them break loose, to the derision of their enemies), 26then Moses stood in the gate of the camp and said, “Who is on the LORD’s side? Come to me.” And all the sons of Levi gathered around him. 27And he said to them, “Thus says the LORD God of Israel, ‘Put your sword on your side each of you, and go to and fro from gate to gate throughout the camp, and each of you kill his brother and his companion and his neighbor.’” 28And the sons of Levi did according to the word of Moses. And that day about three thousand men of the people fell. 29And Moses said, “Today you have been ordained for the service of the LORD, each one at the cost of his son and of his brother, so that he might bestow a blessing upon you this day.” ▤

Many of the people had been utterly unfaithful to God. They had made an idol and worshiped it (v. 24) and then engaged in unbridled debauchery (v. 25) – both of which were punishable by death under the terms of the old covenant (which the people had agreed to). In stark contrast, the Levites were prepared to put God and his command ahead of even the lives of their own kinsmen (vv. 26-29).

Deut 33:8-9  And of Levi he said, “Give to Levig your Thummim, and your Urim to your godly one, whom you tested at Massah, with whom you quarreled at the waters of Meribah; 9who said of his father and mother, ‘I regard them not’; he disowned his brothers and ignored his children. For they observed your word and kept your covenant. ▤

g Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text lacks Give to Levi

This refers to Exodus 32:26-29 above. The Levites “showed greater loyalty” (GNT; cf. NLT) to God than to their own kinsmen, showing that he was “more important” (CEV) to them.

Put God’s and Jesus Christ’s interests before your own interests and other matters

See also:

- Do not worry about the cares of this life for God will provide; focus instead on things of God

- . . . Forsaking marriage for God and Jesus Christ

Ps 132:3-5  “I will not enter my house or get into my bed, 4I will not give sleep to my eyes or slumber to my eyelids, 5until I find a place for the LORD, a dwelling place for the Mighty One of Jacob.” ▤

These verses probably speak of David’s intent to build a temple for God.

Matt 6:31-33  Therefore do not be anxious, saying, ‘What shall we eat?’ or ‘What shall we drink?’ or ‘What shall we wear?’ 32For the Gentiles seek after all these things, and your heavenly Father knows that you need them all. 33But seek first the kingdom of God and his righteousness, and all these things will be added to you. ▤

We should seek first God’s kingdom and righteousness (v. 33a), rather than be preoccupied with pursuing any needs we have (vv. 31-32).

Phil 2:20-21  For I have no one like him, who will be genuinely concerned for your welfare. 21For they all seek their own interests, not those of Jesus Christ. ▤

In contrast to others, Timothy (cf. v. 22) put Jesus Christ’s interests ahead of his own, in focusing on the welfare of fellow believers.

Heb 11:24-26  By faith Moses, when he was grown up, refused to be called the son of Pharaoh’s daughter, 25choosing rather to be mistreated with the people of God than to enjoy the fleeting pleasures of sin. 26He considered the reproach of Christ greater wealth than the treasures of Egypt, for he was looking to the reward. ▤

2Tim 2:4  No soldier gets entangled in civilian pursuits, since his aim is to please the one who enlisted him. ▤

Rather than getting involved in things of this world, Christians should be focused on trying to please Jesus Christ, their leader.

1Cor 7:29-31  This is what I mean, brothers: the appointed time has grown very short. From now on, let those who have wives live as though they had none, 30and those who mourn as though they were not mourning, and those who rejoice as though they were not rejoicing, and those who buy as though they had no goods, 31and those who deal with the world as though they had no dealings with it. For the present form of this world is passing away. ▤

Paul is admonishing the Corinthians not to be immersed in the relationships and material things of this world – as opposed to living for the Lord ahead of everyone and everything else (cf. vv. 32-35).

Hag 1:5-6, 9  Now, therefore, thus says the LORD of hosts: Consider your ways. 6You have sown much, and harvested little. You eat, but you never have enough; you drink, but you never have your fill. You clothe yourselves, but no one is warm. And he who earns wages does so to put them into a bag with holes. ▤  … 9You looked for much, and behold, it came to little. And when you brought it home, I blew it away. Why? declares the LORD of hosts. Because of my house that lies in ruins, while each of you busies himself with his own house. ▤

Hag 2:15-19  Now then, consider from this day onward.h Before stone was placed upon stone in the temple of the LORD, 16how did you fare? Wheni one came to a heap of twenty measures, there were but ten. When one came to the wine vat to draw fifty measures, there were but twenty. 17I struck you and all the products of your toil with blight and with mildew and with hail, yet you did not turn to me, declares the LORD. 18Consider from this day onward, from the twenty-fourth day of the ninth month. Since the day that the foundation of the LORD’s temple was laid, consider: 19Is the seed yet in the barn? Indeed, the vine, the fig tree, the pomegranate, and the olive tree have yielded nothing. But from this day on I will bless you. ▤

h Or backward; also verse 18

i Probable reading (compare Septuagint); Hebrew LORD, since they were. When

As shown in 1:5-6, 9 above, when the people had been preoccupied with their own houses and concerns, rather than rebuilding God’s temple, God frustrated their efforts (vv. 16-17). In contrast, in focusing on building God’s temple, God would bless them (vv. 18-19). They were to give careful thought, therefore, to their priorities and the associated ramifications.

- Jesus’ warning against worldly matters becoming a higher priority than God’s word:

Matt 13:22  As for what was sown among thorns, this is the one who hears the word, but the cares of the world and the deceitfulness of riches choke the word, and it proves unfruitful. ▤

This speaks of those who initially respond to God’s word, but have more pressing concerns and priorities. Such things choke or crowd out God’s word. Thus these people fail to bear fruit, and presumably fall away from God’s kingdom.

Give up your life to live for God and Jesus Christ . . .

See also:

- . . . Live for Jesus Christ, pleasing him

Luke 9:23-25  And he said to all, “If anyone would come after me, let him deny himself and take up his cross daily and follow me. 24For whoever would save his life will lose it, but whoever loses his life for my sake will save it. 25For what does it profit a man if he gains the whole world and loses or forfeits himself? ▤

If we want to follow Jesus Christ, we must deny ourselves – give up living for ourselves and what we want. In conjunction with this, we must daily take up our “cross” (v. 23; cf. Luke 14:26 ↓) – daily shouldering the accompanying difficulties – and live for him. The result of doing this is paradoxical (v. 24). Those who give up their lives for Christ will find true life (cf. NCV, NLT). This “life” quite possibly refers solely or at least primarily to eternal life in the afterlife, but is also at least applicable to spiritual life in the present. The absurdity of living for the present physical life and the things of this world – in contrast to devoting one’s life to Christ – is spoken of in v. 24 and highlighted in v. 25.

Luke 14:26-27  If anyone comes to me and does not hate his own father and mother and wife and children and brothers and sisters, yes, and even his own life, he cannot be my disciple. 27Whoever does not bear his own cross and come after me cannot be my disciple. ▤

In v. 26 Jesus is speaking of the need to love him more than anyone or anything else (cf. Matt 10:37 ⇑) – in particular more than our own lives (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

John 12:24-25  Truly, truly, I say to you, unless a grain of wheat falls into the earth and dies, it remains alone; but if it dies, it bears much fruit. 25Whoever loves his life loses it, and whoever hates his life in this world will keep it for eternal life. ▤

When stating the principle given in v. 24, Jesus may well have been primarily speaking of his own death – having alluded to it in the preceding verse (cf. v. 23). Even so it is certainly applicable to believers; it is only in dying to ourselves that we can produce fruit for God (v. 24b). In conjunction with this, Jesus explains in v. 25, it is only by forsaking our lives that we can keep them for eternal life.

Rom 12:1  I appeal to you therefore, brothers,j by the mercies of God, to present your bodies as a living sacrifice, holy and acceptable to God, which is your spiritual worship.k ▤

j Or brothers and sisters

k Or your rational service

Here Paul is teaching that we are to yield our whole self, our entire lives, in service to God.

2Cor 5:13-15  For if we are beside ourselves, it is for God; if we are in our right mind, it is for you. 14For the love of Christ controls us, because we have concluded this: that one has died for all, therefore all have died; 15and he died for all, that those who live might no longer live for themselves but for him who for their sake died and was raised. ▤

Verse 13a is apparently in reference to claims by some of the Corinthians that Paul was crazy. Most likely such claims were made regarding matters inclusive of the level of Paul’s devotion to God and Jesus Christ, with all the trials he was prepared to undergo, forsaking his life for their sake.

2Cor 8:5  … and this, not as we expected, but they gave themselves first to the Lord and then by the will of God to us. ▤

Phil 1:21  For to me to live is Christ, and to die is gain. ▤

To Paul, Christ was what living was all about. He lived his life for Christ, pleasing him and furthering his cause.

. . . Be willing even to endanger your life

The following passages all provide examples of believers who were willing to endanger their lives for God and Jesus Christ.

Acts 15:25-26  … it has seemed good to us, having come to one accord, to choose men and send them to you with our beloved Barnabas and Paul, 26men who have risked their lives for the sake of our Lord Jesus Christ. ▤

Acts 20:22-24  And now, behold, I am going to Jerusalem, constrained byl the Spirit, not knowing what will happen to me there, 23except that the Holy Spirit testifies to me in every city that imprisonment and afflictions await me. 24But I do not account my life of any value nor as precious to myself, if only I may finish my course and the ministry that I received from the Lord Jesus, to testify to the gospel of the grace of God. ▤

l Or bound in

Acts 21:13  Then Paul answered, “What are you doing, weeping and breaking my heart? For I am ready not only to be imprisoned but even to die in Jerusalem for the name of the Lord Jesus.” ▤

Rom 8:36  As it is written, “For your sake we are being killed all the day long; we are regarded as sheep to be slaughtered.” ▤

1Cor 15:30-32  Why are we in danger every hour? 31I protest, brothers, by my pride in you, which I have in Christ Jesus our Lord, I die every day! 32What do I gain if, humanly speaking, I fought with beasts at Ephesus? If the dead are not raised, “Let us eat and drink, for tomorrow we die.” ▤

Paul uses the expression “I die every day” (v. 31a) to emphasize the fact that he faced death daily. In saying he “fought with wild beasts” (v. 32a), Paul is referring to the dangerous struggles he had experienced with menacing opponents.

2Cor 4:10-12  … [We are] always carrying in the body the death of Jesus, so that the life of Jesus may also be manifested in our bodies. 11For we who live are always being given over to death for Jesus’ sake, so that the life of Jesus also may be manifested in our mortal flesh. 12So death is at work in us, but life in you. ▤

The clause “always carrying in the body the death of Jesus” (v. 10) alludes to the bodily/physical sufferings Paul undergoes for Jesus’ sake, even being exposed to death – as reflected in v. 11a and 12a (cf. NLT). (It may well also be a reference to sharing in the death and sufferings of Jesus; see . . . and share Jesus Christ’s sufferings.) In v. 10b and v. 11b Paul indicates that he does this so that the power of Jesus Christ’s resurrection life may be revealed in him as he labors for Christ’s kingdom.

Phil 1:20  … as it is my eager expectation and hope that I will not be at all ashamed, but that with full courage now as always Christ will be honored in my body, whether by life or by death. ▤

Phil 2:30  … for he [Epaphroditus] nearly died for the work of Christ, risking his life to complete what was lacking in your service to me. ▤

Rev 2:13  ‘I know where you dwell, where Satan’s throne is. Yet you hold fast my name, and you did not deny my faithm even in the days of Antipas my faithful witness, who was killed among you, where Satan dwells. ▤

m Or your faith in me

Rev 12:11  And they have conquered him by the blood of the Lamb and by the word of their testimony, for they loved not their lives even unto death. ▤

Be willing to give up everything – even life’s most basic and dearest things

See also:

- The great cost of participating in the kingdom of God

- Be willing to give up everything to follow Jesus Christ

Matt 13:44-46  The kingdom of heaven is like treasure hidden in a field, which a man found and covered up. Then in his joy he goes and sells all that he has and buys that field. 45“Again, the kingdom of heaven is like a merchant in search of fine pearls, 46who, on finding one pearl of great value, went and sold all that he had and bought it. ▤

Although some commentators have a somewhat different understanding, arguably both these parables are essentially illustrating the absolute cost of the kingdom of God; one must be prepared to forgo everything for it. Note the joy in doing so that is apparent in v. 44.

Mark 10:28  Peter began to say to him, “See, we have left everything and followed you.” ▤

Luke 14:33  So therefore, any one of you who does not renounce all that he has cannot be my disciple. ▤

Phil 3:7-9  But whatever gain I had, I counted as loss for the sake of Christ. 8Indeed, I count everything as loss because of the surpassing worth of knowing Christ Jesus my Lord. For his sake I have suffered the loss of all things and count them as rubbish, in order that I may gain Christ 9and be found in him, not having a righteousness of my own that comes from the law, but that which comes through faith in Christ, the righteousness from God that depends on faith— ▤

In v. 7 Paul refers to things (cf. vv. 5-6) that he had valued and done for his own benefit – in the context, particularly in regard to achieving righteousness (v. 9). He now considers them “worthless” (CEV, NLT; cf. NCV, NIrV), even detrimental, for the sake of Christ – and all that one has in him (v. 9; cf. vv. 10-11). In v. 8 Paul says that in fact he now views all things of this world as such.

Gen 12:1, 4  Now the LORD saidn to Abram, “Go from your country and your kindred and your father’s house to the land that I will show you. ▤  … 4So Abram went, as the LORD had told him, and Lot went with him. Abram was seventy-five years old when he departed from Haran. ▤

n Or had said

Gen 22:12  He said, “Do not lay your hand on the boy or do anything to him, for now I know that you fear God, seeing you have not withheld your son, your only son, from me.” ▤

Both Abraham’s wife and Hannah (cf. 1Sam 1:27-28 ↓) were unable to have children, until God intervened. Despite having had wanted a child for years, Abraham and Hannah both showed that they were willing to give up even their dearest, longed-for sons. Abraham showed that he would have been willing even to sacrifice Isaac in response to God testing him. Hannah actually gave up Samuel while he was still quite young, for him to serve God – which she had vowed to do when praying for a son (cf. 1Sam 1:11).

1Sam 1:27-28  For this child I prayed, and the LORD has granted me my petition that I made to him. 28Therefore I have lent him to the LORD. As long as he lives, he is lent to the LORD.” And he worshiped the LORD there. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Reasons to Serve God

Section Jumps

- He is our God, who has done great things for us

- We are God’s and Jesus Christ’s servants

- God cares for his servants . . .

- . . . God rescues his servants

- Your work for God will be productive

- You will be rewarded for your work . . .

- . . . You will be rewarded particularly in the afterlife

- Whoever does not produce good “fruit” will be cut off from God and Jesus Christ

- Further warnings and consequences regarding not doing God’s work

- Note: Do not work for things that do not satisfy or do not last – and so are in effect meaningless

See also:

- The Need to Obey God

- The Need for Good Deeds

He is our God, who has done great things for us

See also:

- We should obey God because he is our God . . .

- We should obey God and Jesus Christ because of the great things they have done for us

- We should be holy and pleasing to God because of the things he has done for us

Deut 10:20-22  You shall fear the LORD your God. You shall serve him and hold fast to him, and by his name you shall swear. 21He is your praise. He is your God, who has done for you these great and terrifying things that your eyes have seen. 22Your fathers went down to Egypt seventy persons, and now the LORD your God has made you as numerous as the stars of heaven. ▤

1Sam 12:24  Only fear the LORD and serve him faithfully with all your heart. For consider what great things he has done for you. ▤

Josh 24:16-18  Then the people answered, “Far be it from us that we should forsake the LORD to serve other gods, 17for it is the LORD our God who brought us and our fathers up from the land of Egypt, out of the house of slavery, and who did those great signs in our sight and preserved us in all the way that we went, and among all the peoples through whom we passed. 18And the LORD drove out before us all the peoples, the Amorites who lived in the land. Therefore we also will serve the LORD, for he is our God.” ▤

- Jesus Christ’s love in dying for us compels us to live for him:

2Cor 5:14-15  For the love of Christ controls us, because we have concluded this: that one has died for all, therefore all have died; 15and he died for all, that those who live might no longer live for themselves but for him who for their sake died and was raised. ▤

Jesus Christ’s love shown in him dying for us compels us to live for him rather than for ourselves.

We are God’s and Jesus Christ’s servants

See also:

- . . . Israel was God’s chosen servant

- . . . They have been freed from sin and are now slaves to God – and Jesus Christ

Lev 25:55  For it is to me that the people of Israel are servants.o They are my servants whom I brought out of the land of Egypt: I am the LORD your God. ▤

o Or slaves

Ezra 5:11  And this was their reply to us: ‘We are the servants of the God of heaven and earth, and we are rebuilding the house that was built many years ago, which a great king of Israel built and finished. ▤

Neh 1:10-11  They are your servants and your people, whom you have redeemed by your great power and by your strong hand. 11O Lord, let your ear be attentive to the prayer of your servant, and to the prayer of your servants who delight to fear your name, and give success to your servant today, and grant him mercy in the sight of this man.” Now I was cupbearer to the king. ▤

Ps 116:16  O LORD, I am your servant; I am your servant, the son of your maidservant. You have loosed my bonds. ▤

Ps 119:125  I am your servant; give me understanding, that I may know your testimonies! ▤

Eph 6:5-6, 9  Slaves,p obey your earthly mastersq with fear and trembling, with a sincere heart, as you would Christ, 6not by the way of eye-service, as people-pleasers, but as servantsr of Christ, doing the will of God from the heart, ▤  … 9Masters, do the same to them, and stop your threatening, knowing that he who is both their Masters and yours is in heaven, and that there is no partiality with him. ▤

p Or servants; Greek bondservants; similarly verse 8

q Or your masters according to the flesh

r Or slaves; Greek bondservants

s Greek Lord

James 1:1  James, a servantt of God and of the Lord Jesus Christ, To the twelve tribes in the Dispersion: Greetings. ▤

t Or slave; Greek bondservant

Rev 1:1  The revelation of Jesus Christ, which God gave him to show to his servantsu the things that must soon take place. He made it known by sending his angel to his servantv John, … ▤

u Greek bondservants

v Greek bondservant

God cares for his servants . . .

God’s care of his servants gives good reason to serve God.

Ps 135:14  For the LORD will vindicate his people and have compassion on his servants. ▤

Isa 41:8-10  But you, Israel, my servant, Jacob, whom I have chosen, the offspring of Abraham, my friend; 9you whom I took from the ends of the earth, and called from its farthest corners, saying to you, “You are my servant, I have chosen you and not cast you off”; 10fear not, for I am with you; be not dismayed, for I am your God; I will strengthen you, I will help you, I will uphold you with my righteous right hand. ▤

1Ki 8:23  … and said, “O LORD, God of Israel, there is no God like you, in heaven above or on earth beneath, keeping covenant and showing steadfast love to your servants who walk before you with all their heart, … ▤

Ps 35:27  Let those who delight in my righteousness shout for joy and be glad and say evermore, “Great is the LORD, who delights in the welfare of his servant!” ▤

In a prayer for deliverance, David states his belief or hope that God delights in the well-being of his servants. This being the case, the verse points to God’s care of his servants.

Ps 102:28  The children of your servants shall dwell secure; their offspring shall be established before you. ▤

The descendants of God’s servants will be secure, living before God and safe in his care (cf. AMP, GNT, NIrV, NLT).

Isa 65:13-15  Therefore thus says the Lord GOD: “Behold, my servants shall eat, but you shall be hungry; behold, my servants shall drink, but you shall be thirsty; behold, my servants shall rejoice, but you shall be put to shame; 14behold, my servants shall sing for gladness of heart, but you shall cry out for pain of heart and shall wail for breaking of spirit. 15You shall leave your name to my chosen for a curse, and the Lord GOD will put you to death, but his servants he will call by another name. ▤

This compares God’s care and blessing of his servants with the lot of those who forsake him. The giving of a new name (v. 15) “suggests the beginning of a new life” (CEV text note). The end of the age is in view.

Rev 7:2-3  Then I saw another angel ascending from the rising of the sun, with the seal of the living God, and he called with a loud voice to the four angels who had been given power to harm earth and sea, 3saying, “Do not harm the earth or the sea or the trees, until we have sealed the servantsw of our God on their foreheads.” ▤

w Greek bondservants

The seal signifies protection amidst coming judgments on the world (cf. 9:4).

. . . God rescues his servants

See also:

- Ps 35:27 ⇑

Ps 34:22  The LORD redeems the life of his servants; none of those who take refuge in him will be condemned. ▤

1Sam 7:3  And Samuel said to all the house of Israel, “If you are returning to the LORD with all your heart, then put away the foreign gods and the Ashtaroth from among you and direct your heart to the LORD and serve him only, and he will deliver you out of the hand of the Philistines.” ▤

Dan 3:28  Nebuchadnezzar answered and said, “Blessed be the God of Shadrach, Meshach, and Abednego, who has sent his angel and delivered his servants, who trusted in him, and set asidex the king’s command, and yielded up their bodies rather than serve and worship any god except their own God. ▤

x Aramaic and changed

Dan 6:20-22  As he came near to the den where Daniel was, he cried out in a tone of anguish. The king declared to Daniel, “O Daniel, servant of the living God, has your God, whom you serve continually, been able to deliver you from the lions?” 21Then Daniel said to the king, “O king, live forever! 22My God sent his angel and shut the lions’ mouths, and they have not harmed me, because I was found blameless before him; and also before you, O king, I have done no harm.” ▤

Daniel speaks of his innocence as the reason for his deliverance by God (v. 22). But the wording of the king’s question (v. 20) correctly implies that Daniel’s persistence in serving God was a related factor.

Isa 48:20  Go out from Babylon, flee from Chaldea, declare this with a shout of joy, proclaim it, send it out to the end of the earth; say, “The LORD has redeemed his servant Jacob!” ▤

Isa 54:17  … no weapon that is fashioned against you shall succeed, and you shall confute every tongue that rises against you in judgment. This is the heritage of the servants of the LORD and their vindicationy from me, declares the LORD. ▤

y Or righteousness

These promises are made to Jerusalem in its time of future renewal. In a spiritual sense at least, they are ultimately applicable to God’s servants of all ages.

Ps 89:20-23  I have found David, my servant; with my holy oil I have anointed him, 21so that my hand shall be established with him; my arm also shall strengthen him. 22The enemy shall not outwit him; the wicked shall not humble him. 23I will crush his foes before him and strike down those who hate him. ▤

David was especially empowered by God, notably against his enemies. As commented on Isaiah 54:17 above, such passages are applicable to believers at least in a spiritual sense (cf. Rom 8:37-39).

Your work for God will be productive

Gal 6:9  And let us not grow weary of doing good, for in due season we will reap, if we do not give up. ▤

The term “reap” is possibly referring to one’s good work being productive for God’s kingdom – hence the verse’s inclusion here. Alternatively it could be speaking of the blessings one will receive for doing good (cf. CEV, NCV, NLT), which would make it more applicable to the following subsection.

Matt 13:23  As for what was sown on good soil, this is the one who hears the word and understands it. He indeed bears fruit and yields, in one case a hundredfold, in another sixty, and in another thirty. ▤

The “fruit” produced (cf. Luke 8:15 ↓) may well be referring to the productivity of one’s work for the kingdom (the theme of this subsection); it at least may be applied to it. Alternatively the spiritual growth of the individual believer may be in view.

Luke 8:15  As for that in the good soil, they are those who, hearing the word, hold it fast in an honest and good heart, and bear fruit with patience. ▤

2Cor 9:10  He who supplies seed to the sower and bread for food will supply and multiply your seed for sowing and increase the harvest of your righteousness. ▤

Here “righteousness” is akin to “good works” (NIrV®), righteousness “which manifests itself in active goodness, kindness, and charity” (AMP). Paul has the “service” (cf. vv. 12-13) of providing for the needy amongst God’s people primarily in view, assuring the Corinthians that God would “produce a rich harvest” (GNT) from such generosity.

Ps 126:5-6  Those who sow in tears shall reap with shouts of joy! 6He who goes out weeping, bearing the seed for sowing, shall come home with shouts of joy, bringing his sheaves with him. ▤

Psalm 126 was written for the exiles who had returned from Babylon. These verses are apparently encouraging them with a promise of their land’s restoration, despite the initial pains in tending it. The verses are sometimes applied to the often-exacting work of sowing the gospel message, a service which leads to the joyful result of people coming to faith.

- One’s work for the Lord is not futile:

1Cor 15:58  Therefore, my beloved brothers, be steadfast, immovable, always abounding in the work of the Lord, knowing that in the Lord your labor is not in vain. ▤

The fruitfulness of the work is one reason Paul may well have had in view as to why it is “not in vain”. Reward for such work – as per the following two subsections – is another possibility. The teaching is applicable to both possibilities.

You will be rewarded for your work . . .

See also:

- Gal 6:9 ⇑; 1Cor 15:58 ⇑

- Rom 6:22 ⇓

- Leaders will be richly rewarded for good work

2Chr 15:7  But you, take courage! Do not let your hands be weak, for your work shall be rewarded. ▤

Mark 10:29-30  Jesus said, “Truly, I say to you, there is no one who has left house or brothers or sisters or mother or father or children or lands, for my sake and for the gospel, 30who will not receive a hundredfold now in this time, houses and brothers and sisters and mothers and children and lands, with persecutions, and in the age to come eternal life. ▤

In v. 29 Jesus mentions some things that his followers may be required to forego in following and serving him. In v. 30 Jesus speaks of corresponding blessings of this present age. These blessings are primarily fulfilled through the new relationships in the family of God’s people, to which Jesus’ followers belong.

Isa 49:4  But I said, “I have labored in vain; I have spent my strength for nothing and vanity; yet surely my right is with the LORD, and my recompense with my God.” ▤

Even in the face of apparent failure (v. 4a), one can be confident that God will reward faithful work (v. 4b).

Hag 2:18-19  Consider from this day onward, from the twenty-fourth day of the ninth month. Since the day that the foundation of the LORD’s temple was laid, consider: 19Is the seed yet in the barn? Indeed, the vine, the fig tree, the pomegranate, and the olive tree have yielded nothing. But from this day on I will bless you. ▤

The interpretation of aspects of these verses are debatable, but clearly the last sentence speaks of God’s blessing on the people for their resumption of the work on the temple.

1Tim 3:13  For those who serve well as deacons gain a good standing for themselves and also great confidence in the faith that is in Christ Jesus. ▤

2Tim 2:6  It is the hard-working farmer who ought to have the first share of the crops. ▤

Paul is implying that just as a hardworking farmer receives a share of the crops, those who work hard serving God should or will receive their reward. What reward is in view is open to interpretation. If it means that hardworking believers “ought to” be rewarded, then it may simply be referring to church leaders receiving material support from their congregation, the field in which they labor. Alternatively spiritual rewards may be in view – possibly primarily seeing people coming to or growing in faith – or spiritual blessings for the workers themselves, either in the present or in the afterlife.

Heb 6:7  For land that has drunk the rain that often falls on it, and produces a crop useful to those for whose sake it is cultivated, receives a blessing from God. ▤

The “land” signifies believers. The “rain” appears to primarily symbolize God’s spiritual enrichment – possibly in particular that enunciated in the preceding verses (cf. vv. 4-5). Paul compares a productive believer to land that produces a useful spiritual crop, for which such a believer receives God’s blessing.

Jer 31:16  Thus says the LORD: “Keep your voice from weeping, and your eyes from tears, for there is a reward for your work, declares the LORD, and they shall come back from the land of the enemy. ▤

Note that this appears to refer to the work of the women in rearing their children, rather than work done specifically for God. Here God promises them that although their children now faced exile (cf. v. 15), their work would be rewarded for their children would return.

. . . You will be rewarded particularly in the afterlife

See also:

- Mark 10:30 ⇑

- . . . God’s people will be judged and rewarded according to what they have done

Mal 3:17-18  They shall be mine, says the LORD of hosts, in the day when I make up my treasured possession, and I will spare them as a man spares his son who serves him. 18Then once more you shall see the distinction between the righteous and the wicked, between one who serves God and one who does not serve him. ▤

Matt 7:21  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. ▤

Matt 25:19-21  Now after a long time the master of those servants came and settled accounts with them. 20And he who had received the five talents came forward, bringing five talents more, saying, ‘Master, you delivered to me five talents; here I have made five talents more.’ 21His master said to him, ‘Well done, good and faithful servant.z You have been faithful over a little; I will set you over much. Enter into the joy of your master.’ ▤

z Greek bondservant; also verses 23, 26, 30

This depicts Jesus Christ’s rewarding of his faithful servants on his return. Note that a talent was a monetary unit (cf. v. 15 + text note).

John 12:26  If anyone serves me, he must follow me; and where I am, there will my servant be also. If anyone serves me, the Father will honor him. ▤

This probably refers primarily to honor given in the afterlife.

Rom 6:22  But now that you have been set free from sin and have become slaves of God, the fruit you get leads to sanctification and its end, eternal life. ▤

This indicates that the end result of living in service to God, rather than to sin, is eternal life (cf. CEV, NIrV, NLT) – along with holiness.

1Cor 3:8, 14-15  He who plants and he who waters are one, and each will receive his wages according to his labor. ▤  … 14If the work that anyone has built on the foundation survives, he will receive a reward. 15If anyone’s work is burned up, he will suffer loss, though he himself will be saved, but only as through fire. ▤

The work of each of believer will be judged. If a believer’s work survives the testing of God’s judgment, he or she will receive their reward. If not, as a believer they will still be saved but will suffer loss of reward.

Eph 6:5-8  Slaves,a obey your earthly mastersb with fear and trembling, with a sincere heart, as you would Christ, 6not by the way of eye-service, as people-pleasers, but as servantsc of Christ, doing the will of God from the heart, 7rendering service with a good will as to the Lord and not to man, 8knowing that whatever good anyone does, this he will receive back from the Lord, whether he is a slave or free. ▤

a Or servants; Greek bondservants; similarly verse 8

b Or your masters according to the flesh

c Or slaves; Greek bondservants

All the good we do should be done as a service to the Lord, as part of his work – and as such he will reward us for it. The final judgment is most likely primarily in view here.

Heb 6:9-12  Though we speak in this way, yet in your case, beloved, we feel sure of better things—things that belong to salvation. 10For God is not unjust so as to overlook your work and the love that you have shown for his name in serving the saints, as you still do. 11And we desire each one of you to show the same earnestness to have the full assurance of hope until the end, 12so that you may not be sluggish, but imitators of those who through faith and patience inherit the promises. ▤

This indicates that doing work for God is associated with salvation (v. 9), making one’s hope sure (v. 11). Correspondingly, along with “faith and patience”, it will bring the blessings of the afterlife that he has promised (v. 12; cf. Heb 10:36 ↓).

Heb 10:36  For you have need of endurance, so that when you have done the will of God you may receive what is promised. ▤

If we persevere to the end, both in faith (cf. vv. 35, 37-39; Heb 6:12 ↑) and in doing God’s will, we will receive what God has promised.

1Jn 2:17  And the world is passing away along with its desires, but whoever does the will of God abides forever. ▤

Rev 2:26  The one who conquers and who keeps my works until the end, to him I will give authority over the nations, … ▤

- God accepts those who serve Jesus Christ:

Rom 14:18  Whoever thus serves Christ is acceptable to God and approved by men. ▤

Whoever does not produce good “fruit” will be cut off from God and Jesus Christ

As referred to in earlier comments, when used metaphorically in the NT, “fruit” can refer to spiritual characteristics (cf. Gal 5:22-23) or spiritual outcomes of quality work for the kingdom (with some instances possibly including both concepts). In the following verses “fruit” has been interpreted to be referring to the latter, or at least to be inclusive of it.

Matt 3:10  Even now the axe is laid to the root of the trees. Every tree therefore that does not bear good fruit is cut down and thrown into the fire. ▤

This is spoken by John the Baptist. The latter part is repeated virtually verbatim by Jesus in 7:19 – “Every tree that does not bear good fruit is cut down and thrown into the fire.”

John 15:2  Every branch in me that does not bear fruit he takes away, and every branch that does bear fruit he prunes, that it may bear more fruit. ▤

Here Jesus speaks of God cutting off from him those who do not bear “fruit”.

Luke 13:6-9  And he told this parable: “A man had a fig tree planted in his vineyard, and he came seeking fruit on it and found none. 7And he said to the vinedresser, ‘Look, for three years now I have come seeking fruit on this fig tree, and I find none. Cut it down. Why should it use up the ground?’ 8And he answered him, ‘Sir, let it alone this year also, until I dig around it and put on manure. 9Then if it should bear fruit next year, well and good; but if not, you can cut it down.’” ▤

The fig tree represents the Jewish nation. It as a whole had failed to produce fruit, including a positive response to Jesus. So it faced being cut out of its relationship with God, no longer using up the “soil” (possibly a reference to God’s love or grace). The scenario is applicable to anyone who professes to be one of God’s people.

Matt 25:24-30  He also who had received the one talent came forward, saying, ‘Master, I knew you to be a hard man, reaping where you did not sow, and gathering where you scattered no seed, 25so I was afraid, and I went and hid your talent in the ground. Here you have what is yours.’ 26But his master answered him, ‘You wicked and slothful servant! You knew that I reap where I have not sown and gather where I scattered no seed? 27Then you ought to have invested my money with the bankers, and at my coming I should have received what was my own with interest. 28So take the talent from him and give it to him who has the ten talents. 29For to everyone who has will more be given, and he will have an abundance. But from the one who has not, even what he has will be taken away. 30And cast the worthless servant into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth.’ ▤

Servants of Jesus Christ – particularly in view of his return – must not be lazy and irresponsible, but use their abilities and what they have been entrusted with (cf. vv. 14-15) to faithfully serve Jesus Christ, producing “fruit” for him. Any “servants” who are unfaithful in this will lose what they have and be banished from the kingdom. Note that in v. 26b the master is not necessarily agreeing with the servant; rather he may simply be using the servant’s words to condemn him. Whichever is the case, the terminology used still appears to allude to Jesus Christ requiring his servants to produce “fruit” for him.

Rev 3:15-16  I know your works: you are neither cold nor hot. Would that you were either cold or hot! 16So, because you are lukewarm, and neither hot nor cold, I will spit you out of my mouth. ▤

Here the Laodicean church is condemned for its deeds that were apparently halfhearted and no doubt ineffective – revealing somewhat of an indifference towards Christ. The reference to neither being hot nor cold, is seen by some commentators as referring to neither being devoted to or opposed to Christ. But some commentators insist this is not the case, as it would indicate that antagonism towards Christ is preferable to being a lukewarm Christian. They view the references to “hot” and “cold” as each being positive, in contrast to “lukewarm”. As such they understand “hot” to allude to hot waters with medicinal uses, and “cold” to allude to refreshing drinking water. Sources of both kinds of water were near to Laodicea.

- God promised to destroy his “vineyard” Israel for producing bad “grapes” instead of good “grapes”:

Isa 5:1-7  Let me sing for my beloved my love song concerning his vineyard: My beloved had a vineyard on a very fertile hill. 2He dug it and cleared it of stones, and planted it with choice vines; he built a watchtower in the midst of it, and hewed out a wine vat in it; and he looked for it to yield grapes, but it yielded wild grapes. 3And now, O inhabitants of Jerusalem and men of Judah, judge between me and my vineyard. 4What more was there to do for my vineyard, that I have not done in it? When I looked for it to yield grapes, why did it yield wild grapes? 5And now I will tell you what I will do to my vineyard. I will remove its hedge, and it shall be devoured;d I will break down its wall, and it shall be trampled down. 6I will make it a waste; it shall not be pruned or hoed, and briers and thorns shall grow up; I will also command the clouds that they rain no rain upon it. 7For the vineyard of the LORD of hosts is the house of Israel, and the men of Judah are his pleasant planting; and he looked for justice, but behold, bloodshed;e for righteousness, but behold, an outcry!f ▤

d Or grazed over; compare Exodus 22:5

e The Hebrew words for justice and bloodshed sound alike

f The Hebrew words for righteous and outcry sound alike

Further warnings and consequences regarding not doing God’s work

Deut 28:47-48  Because you did not serve the LORD your God with joyfulness and gladness of heart, because of the abundance of all things, 48therefore you shall serve your enemies whom the LORD will send against you, in hunger and thirst, in nakedness, and lacking everything. And he will put a yoke of iron on your neck until he has destroyed you. ▤

The phrase “the abundance of all things” refers to their time of abundance/prosperity. Passages such as this one regarding Israel, have an application to believers in respect to the afterlife, if not the present.

Judg 5:23  Curse Meroz, says the angel of the LORD, curse its inhabitants thoroughly, because they did not come to the help of the LORD, to the help of the LORD against the mighty. ▤

The city of Meroz apparently had failed to assist the other Israelites – the people of the LORD – in fighting off their enemies.

Jer 48:10  Cursed is he who does the work of the LORD with slackness, and cursed is he who keeps back his sword from bloodshed. ▤

This has in view God’s work in executing judgment on Moab.

Hag 1:2-9  “Thus says the LORD of hosts: These people say the time has not yet come to rebuild the house of the LORD.” 3Then the word of the LORD came by the hand of Haggai the prophet, 4“Is it a time for you yourselves to dwell in your paneled houses, while this house lies in ruins? 5Now, therefore, thus says the LORD of hosts: Consider your ways. 6You have sown much, and harvested little. You eat, but you never have enough; you drink, but you never have your fill. You clothe yourselves, but no one is warm. And he who earns wages does so to put them into a bag with holes. 7“Thus says the LORD of hosts: Consider your ways. 8Go up to the hills and bring wood and build the house, that I may take pleasure in it and that I may be glorified, says the LORD. 9You looked for much, and behold, it came to little. And when you brought it home, I blew it away. Why? declares the LORD of hosts. Because of my house that lies in ruins, while each of you busies himself with his own house. ▤

In working on their own interests rather than doing God’s work, rebuilding his temple, the results of the people’s efforts were very disappointing.

Mal 3:14, 18  You have said, ‘It is vain to serve God. What is the profit of our keeping his charge or of walking as in mourning before the LORD of hosts? ▤  … 18Then once more you shall see the distinction between the righteous and the wicked, between one who serves God and one who does not serve him. ▤

Verse 18 has an ominous tone for those who had turned from serving God (v. 14).

Luke 12:47  And that servant who knew his master’s will but did not get ready or act according to his will, will receive a severe beating. ▤

1Cor 9:16  For if I preach the gospel, that gives me no ground for boasting. For necessity is laid upon me. Woe to me if I do not preach the gospel! ▤

Rev 3:1-3  And to the angel of the church in Sardis write: ‘The words of him who has the seven spirits of God and the seven stars. “‘I know your works. You have the reputation of being alive, but you are dead. 2Wake up, and strengthen what remains and is about to die, for I have not found your works complete in the sight of my God. 3Remember, then, what you received and heard. Keep it, and repent. If you will not wake up, I will come like a thief, and you will not know at what hour I will come against you. ▤

The accusation against the church in Sardis that the people’s deeds were not “complete in the sight of my God” (v. 2b) indicates that their deeds fell considerably short of what God required of them. It is either referring to not doing God’s work adequately (akin to the theme of this subsection) or to actually doing things that were sinful – or both. Note that the exhortation to strengthen what remained (v. 2a) is speaking of strengthening and consolidating aspects of the faith that remained in them and their church.

- Those who do not work with Jesus Christ are detrimental to his cause:

Matt 12:30  Whoever is not with me is against me, and whoever does not gather with me scatters. ▤

Note: Do not work for things that do not satisfy or do not last – and so are in effect meaningless

See also:

- Hag 1:2-9 ⇑

Isa 55:2  Why do you spend your money for that which is not bread, and your labor for that which does not satisfy? Listen diligently to me, and eat what is good, and delight yourselves in rich food. ▤

Just as spending one’s labor on what does not satisfy is pointless, so is spending one’s resources on “that which is not bread”, i.e. things that do not satisfy one’s soul. In contrast, we ought to seek the “rich food” that God provides.

Matt 6:19  Do not lay up for yourselves treasures on earth, where moth and rustg destroy and where thieves break in and steal, … ▤

g Or worm; also verse 20

John 6:27  Do not labor for the food that perishes, but for the food that endures to eternal life, which the Son of Man will give to you. For on him God the Father has set his seal. ▤

Eccl 1:2-3, 14  Vanityh of vanities, says the Preacher, vanity of vanities! All is vanity. 3What does man gain by all the toil at which he toils under the sun? ▤  … 14I have seen everything that is done under the sun, and behold, all is vanity and a striving after wind.i ▤

h Hebrew vapor (so throughout Ecclesiastes)

i Or a feeding on wind; compare Hosea 12:1 (so throughout Ecclesiastes)

The main theme of Ecclesiastes, often underlying some of its more despairing conclusions, is that apart from God everything is pointless, useless or futile (as the following references from Ecclesiastes illustrate). As such, working to gain or achieve things of this world is in effect “a striving after wind” (v. 14; cf. Eccl 2:11 ↓; Eccl 2:17 ↓) – a pointless, futile endeavor.

Eccl 2:3-11  I searched with my heart how to cheer my body with wine—my heart still guiding me with wisdom—and how to lay hold on folly, till I might see what was good for the children of man to do under heaven during the few days of their life. 4I made great works. I built houses and planted vineyards for myself. 5I made myself gardens and parks, and planted in them all kinds of fruit trees. 6I made myself pools from which to water the forest of growing trees. 7I bought male and female slaves, and had slaves who were born in my house. I had also great possessions of herds and flocks, more than any who had been before me in Jerusalem. 8I also gathered for myself silver and gold and the treasure of kings and provinces. I got singers, both men and women, and many concubines,j the delight of the children of man. 9So I became great and surpassed all who were before me in Jerusalem. Also my wisdom remained with me. 10And whatever my eyes desired I did not keep from them. I kept my heart from no pleasure, for my heart found pleasure in all my toil, and this was my reward for all my toil. 11Then I considered all that my hands had done and the toil I had expended in doing it, and behold, all was vanity and a striving after wind, and there was nothing to be gained under the sun. ▤

j The meaning of the Hebrew word is uncertain

Verse 10b may mean that he found pleasure in his work because he thought it would be rewarded with the pleasures he sought (cf. GNT, NCV). Instead, however, it proved to be pointless (v. 11). In making this conclusion Solomon may have had in mind the reasoning in vv. 17-23 below.

Eccl 2:17-23  So I hated life, because what is done under the sun was grievous to me, for all is vanity and a striving after wind. 18I hated all my toil in which I toil under the sun, seeing that I must leave it to the man who will come after me, 19and who knows whether he will be wise or a fool? Yet he will be master of all for which I toiled and used my wisdom under the sun. This also is vanity. 20So I turned about and gave my heart up to despair over all the toil of my labors under the sun, 21because sometimes a person who has toiled with wisdom and knowledge and skill must leave everything to be enjoyed by someone who did not toil for it. This also is vanity and a great evil. 22What has a man from all the toil and striving of heart with which he toils beneath the sun? 23For all his days are full of sorrow, and his work is a vexation. Even in the night his heart does not rest. This also is vanity. ▤

Eccl 4:7-8  Again, I saw vanity under the sun: 8one person who has no other, either son or brother, yet there is no end to all his toil, and his eyes are never satisfied with riches, so that he never asks, “For whom am I toiling and depriving myself of pleasure?” This also is vanity and an unhappy business. ▤

Eccl 6:7  All the toil of man is for his mouth, yet his appetite is not satisfied.k ▤

k Hebrew filled

The meaning of this quite probably goes beyond simply one’s appetite for food. Here “mouth” most likely alludes to such things as “self-preservation and enjoyment” (AMP). All labor to achieve satisfaction in these things is ultimately futile as humans’ basic desires and needs are never satisfied once and for all. This inability to completely satisfy oneself is also spoken of elsewhere. Proverbs 27:20 says, “Sheol and Abaddon are never satisfied, and never satisfied are the eyes of man.” Not dissimilarly Ecclesiastes 1:8b says, “… the eye is not satisfied with seeing, nor the ear filled with hearing.” See also Isaiah 55:2 above.

- It is no good even gaining the whole world if it costs your soul:

Mark 8:36-37  For what does it profit a man to gain the whole world and forfeit his soul? 37For what can a man give in return for his soul? ▤

The “whole world” denotes everything that can be gained in this world or this physical life. The term “soul” can be translated “life” (GNT, NLT text note), eternal life appears to be primarily in view.

Pray for persecuted Christians

Section D

Being Guided by God

Section Jumps

- To be guided by God, live a godly life

- Ask God to guide you (as in troubled times)

- God and Jesus Christ’s will can even be understood through godliness and prayer

- Other sources of godly and wise guidance

- Note: In the OT, inquiring of God was at times done through an intercessor . . .

- . . . and it sometimes involved the use of lots

See also:

- God Guides His People

The topic of being guided by God is very pertinent to serving God, such as in ascertaining his will in regard to how we should serve him. It is also of course important in other aspects of our lives. For it is vital in living righteously generally and in navigating through troubled times, as reflected in some of the following verses. God’s guidance also becomes an issue when we need to make a significant choice or decision.

God’s guidance may come through such sources as: the Holy Spirit’s promptings; inner conviction or assurance (itself largely of the Holy Spirit); Scripture; circumstances; or advice from others. But God does not always guide his people by making them aware of his will. They may not even be aware of being guided by God, only recognizing his guidance in retrospect. The Bible actually says little about how one should find out God’s guidance (apart from his directions evident in his laws). But the Bible does speak of how living a godly life and prayer are critical for being open to it – as is indicated in the following subsections.

To be guided by God, live a godly life

Phil 2:12-13  Therefore, my beloved, as you have always obeyed, so now, not only as in my presence but much more in my absence, work out your own salvation with fear and trembling, 13for it is God who works in you, both to will and to work for his good pleasure. ▤

This implies that as we obey (v. 12a), acting in “fear and trembling” (v. 12b), we are open to God moving us to act in accordance with his purpose (v. 13).

Ps 23:1-3  The LORD is my shepherd; I shall not want. 2He makes me lie down in green pastures. He leads me beside still waters.l 3He restores my soul. He leads me in paths of righteousnessm for his name’s sake. ▤

l Hebrew beside waters of rest

m Or in right paths

Like David we must acknowledge and submit to God as our shepherd (v. 1a); as such, God guides us (vv. 2-3). Note that the phrase “paths of righteousness” (v. 3b) may be speaking more generally of the right or best paths rather than specifically of paths that are morally right, although the former necessarily involves the latter.

Isa 58:9b-11  If you take away the yoke from your midst, the pointing of the finger, and speaking wickedness, 10if you pour yourself out for the hungry and satisfy the desire of the afflicted, then shall your light rise in the darkness and your gloom be as the noonday. 11And the LORD will guide you continually and satisfy your desire in scorched places and make your bones strong; and you shall be like a watered garden, like a spring of water, whose waters do not fail. ▤

Ps 25:9, 12  He leads the humble in what is right, and teaches the humble his way. ▤  … 12Who is the man who fears the LORD? Him will he instruct in the way that he should choose. ▤

These verses may be speaking of God guiding the humble and those who fear him to live according to his ways or laws, rather than in guiding them in making choices regarding matters that his laws do not concern. However they are at least applicable to the latter, particularly v. 12.

Prov 3:5-6  Trust in the LORD with all your heart, and do not lean on your own understanding. 6In all your ways acknowledge him, and he will make straight your paths. ▤

The reference to paths that are “straight” (v. 6) suggests ways that are righteous and/or secure. The expression “make straight your paths” seems to be speaking either of: directing our ways so that we will take a straight path (cf. GNT, NLT, NKJV); or straightening the path before us (cf. CEV). Possibly aspects of both interpretations are involved.

Ps 139:24  And see if there be any grievous way in me, and lead me in the way everlasting!n ▤

n Or in the ancient way (compare Jeremiah 6:16)

This points to the fact that living in ways that are offensive to God is incompatible with being led by him – as is illustrated in Ezekiel 20:31 immediately below.

- The ungodly cannot inquire of God:

Ezek 20:31  When you present your gifts and offer up your children in fire,o you defile yourselves with all your idols to this day. And shall I be inquired of by you, O house of Israel? As I live, declares the Lord GOD, I will not be inquired of by you. ▤

o Hebrew and make your children pass through the fire

Note that to “inquire” of God would appear to involve seeking his guidance (cf. GNT).

Ask God to guide you (as in troubled times)

See also:

- Ps 139:24 ⇑

- Ask God to guide you

Ps 25:5  Lead me in your truth and teach me, for you are the God of my salvation; for you I wait all the day long. ▤

Ps 31:3  For you are my rock and my fortress; and for your name’s sake you lead me and guide me; … ▤

Ps 61:1-2  Hear my cry, O God, listen to my prayer; 2from the end of the earth I call to you when my heart is faint. Lead me to the rock that is higher than I, … ▤

The “rock that is higher than I” denotes a place of safety that is beyond the psalmist’s reach. Quite possibly it alludes to God himself (cf. vv. 3-4).

Ps 143:8, 10  Let me hear in the morning of your steadfast love, for in you I trust. Make me know the way I should go, for to you I lift up my soul. ▤  … 10Teach me to do your will, for you are my God! Let your good Spirit lead me on level ground! ▤

Note that v. 10 may speak of knowing God’s guidance (cf. CEV), hence the verse’s inclusion here. However David is arguably more likely simply speaking of God enabling him to obey God’s will.

God and Jesus Christ’s will can even be understood through godliness and prayer

See also:

- [God’s plans for his people:] General

Rom 12:2  Do not be conformed to this world,p but be transformed by the renewal of your mind, that by testing you may discern what is the will of God, what is good and acceptable and perfect.q ▤

p Greek age

q Or what is the good and acceptable and perfect will of God

Believers need to renew their minds through such things as: making their thoughts conform to God’s word and commands; communing with God through prayer; and being open to the Holy Spirit. In so doing they are better able to recognize what God wants of them in situations they encounter. The reference to God’s will is probably also inclusive of what tasks God wants believers to undertake for him, as is arguably the case also in the subsequent passages from Ephesians and Colossians.

Eph 5:8b-10, 15-17  Walk as children of light 9(for the fruit of light is found in all that is good and right and true), 10and try to discern what is pleasing to the Lord. ▤  … 15Look carefully then how you walk, not as unwise but as wise, 16making the best use of the time, because the days are evil. 17Therefore do not be foolish, but understand what the will of the Lord is. ▤

In saying “try to discern what is pleasing to the Lord” (v. 10) Paul is probably not simply talking of learning his commands; more likely he is referring to discerning the Lord’s will (cf. v. 17) in the various circumstances and decisions one faces. With the two exhortations to discern the Lord’s will (vv. 10, 17), Paul does not say how to do so, but significantly each exhortation is preceded by a call to godly or wise living.

Col 1:9-10  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, 10so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

This is of course a prayer that God’s will for others be made known to them. But it is still indicative of the need to pray ourselves, in understanding God’s will in our own lives (cf. Ps 143:10 ⇑). Note that v. 10 indicates that in asking God to enable the Colossians to know his will (v. 9), Paul had their service to God in view, along with related aspects of the Christian life.

1Ki 22:4-5  And he said to Jehoshaphat, “Will you go with me to battle at Ramoth-gilead?” And Jehoshaphat said to the king of Israel, “I am as you are, my people as your people, my horses as your horses.” 5And Jehoshaphat said to the king of Israel, “Inquire first for the word of the LORD.” ▤

Jehoshaphat’s advice to first seek God’s counsel before embarking on a momentous course of action is reflective of the need to pray in such a situation – and reflects that God’s will may be understood through prayer.

Other sources of godly and wise guidance

See also:

- . . . A good conscience is vital for governing ourselves in pleasing God

Prov 1:1-6  The proverbs of Solomon, son of David, king of Israel: 2To know wisdom and instruction, to understand words of insight, 3to receive instruction in wise dealing, in righteousness, justice, and equity; 4to give prudence to the simple, knowledge and discretion to the youth— 5Let the wise hear and increase in learning, and the one who understands obtain guidance, 6to understand a proverb and a saying, the words of the wise and their riddles. ▤

These verses show that God’s word – here Proverbs in particular – provides guidance.

Prov 6:20-22  My son, keep your father’s commandment, and forsake not your mother’s teaching. 21Bind them on your heart always; tie them around your neck. 22When you walk, theyr will lead you; when you lie down, they will watch over you; and when you awake, they will talk with you. ▤

r Hebrew it; three times in this verse

Prov 11:3  The integrity of the upright guides them, but the crookedness of the treacherous destroys them. ▤

Prov 11:14  Where there is no guidance, a people falls, but in an abundance of counselors there is safety. ▤

This illustrates the importance of advice from others in obtaining guidance, with wise advisors presumably being in view.

2Cor 2:13  … my spirit was not at rest because I did not find my brother Titus there. So I took leave of them and went on to Macedonia. ▤

One’s “peace of mind” (NIV®; cf. Col 3:15 ↓) should be considered when determining a course of action. It is very helpful for guidance if one’s mind is under the influence of the Holy Spirit and a clear conscience.

Col 3:15  And let the peace of Christ rule in your hearts, to which indeed you were called in one body. And be thankful. ▤

In its context the reference is to relationships with other believers, in which Christ’s “peace” in the church body – and so also in the “hearts” of its members – should be sought and maintained amidst working through differences. The first part of the verse is often applied to obtaining personal guidance, being used to point to the principle of being at peace with a particular choice (cf. 2Cor 2:13 ↑).

- On being given God’s guidance, follow it:

Ps 32:8-9  I will instruct you and teach you in the way you should go; I will counsel you with my eye upon you. 9Be not like a horse or a mule, without understanding, which must be curbed with bit and bridle, or it will not stay near you. ▤

Note: In the OT, inquiring of God was at times done through an intercessor . . .

In the following examples people inquire of God – or at least appear to – through Moses, the high priest and also a prophet.

Ex 33:7  Now Moses used to take the tent and pitch it outside the camp, far off from the camp, and he called it the tent of meeting. And everyone who sought the LORD would go out to the tent of meeting, which was outside the camp. ▤

This temporary “tent of meeting” outside the Israelite camp was not the later tabernacle which was within the camp. It appears to have only been used before the tabernacle was constructed. Presumably anyone seeking God’s counsel at this tent did so through Moses (cf. vv. 8-11) – as appears to be the case immediately below in Leviticus 24:12-14.

Lev 24:12-14  And they put him in custody, till the will of the LORD should be clear to them. 13Then the LORD spoke to Moses, saying, 14“Bring out of the camp the one who cursed, and let all who heard him lay their hands on his head, and let all the congregation stone him. ▤

Judg 20:27-28  And the people of Israel inquired of the LORD (for the ark of the covenant of God was there in those days, 28and Phinehas the son of Eleazar, son of Aaron, ministered before it in those days), saying, “Shall we go out once more to battle against our brothers, the people of Benjamin, or shall we cease?” And the LORD said, “Go up, for tomorrow I will give them into your hand.” ▤

Presumably it was through the priest Phinehas that the people both inquired of God and received God’s reply (cf. comments on 1Sam 23:1-6 ↓; Ex 28:29-30 ⇓).

1Sam 23:1-6  Now they told David, “Behold, the Philistines are fighting against Keilah and are robbing the threshing floors.” 2Therefore David inquired of the LORD, “Shall I go and attack these Philistines?” And the LORD said to David, “Go and attack the Philistines and save Keilah.” 3But David’s men said to him, “Behold, we are afraid here in Judah; how much more then if we go to Keilah against the armies of the Philistines?” 4Then David inquired of the LORD again. And the LORD answered him, “Arise, go down to Keilah, for I will give the Philistines into your hand.” 5And David and his men went to Keilah and fought with the Philistines and brought away their livestock and struck them with a great blow. So David saved the inhabitants of Keilah. 6When Abiathar the son of Ahimelech had fled to David to Keilah, he had come down with an ephod in his hand. ▤

As implied here and indicated in 1 Samuel 30:7 in the following subsection, David made his inquiries of God through Abiathar the priest who would use the ephod (v. 6), with the Urim and Thummim (cf. comment on Ex 28:29-30 ⇓). Note that 2 Samuel 2:1 and 5:19, 23 record further such instances of David inquiring of God.

2Ki 3:9-12  So the king of Israel went with the king of Judah and the king of Edom. And when they had made a circuitous march of seven days, there was no water for the army or for the animals that followed them. 10Then the king of Israel said, “Alas! The LORD has called these three kings to give them into the hand of Moab.” 11And Jehoshaphat said, “Is there no prophet of the LORD here, through whom we may inquire of the LORD?” Then one of the king of Israel’s servants answered, “Elisha the son of Shaphat is here, who poured water on the hands of Elijah.” 12And Jehoshaphat said, “The word of the LORD is with him.” So the king of Israel and Jehoshaphat and the king of Edom went down to him. ▤

. . . and it sometimes involved the use of lots

See also:

- 1Sam 23:1-6 ⇑

Ex 28:29-30  So Aaron shall bear the names of the sons of Israel in the breastpiece of judgment on his heart, when he goes into the Holy Place, to bring them to regular remembrance before the LORD. 30And in the breastpiece of judgment you shall put the Urim and the Thummim, and they shall be on Aaron’s heart, when he goes in before the LORD. Thus Aaron shall bear the judgment of the people of Israel on his heart before the LORD regularly. ▤

The Urim and the Thummim were sacred lots – contained in the breastpiece of judgment or “decision” (NIV®), attached to the ephod of the high priest (cf. 1Sam 23:6 ⇑; 1Sam 30:7 ↓). The high priest used these to ascertain God’s will (cf. Num 27:21a ↓).

Num 27:21  And he [Joshua] shall stand before Eleazar the priest, who shall inquire for him by the judgment of the Urim before the LORD. At his word they shall go out, and at his word they shall come in, both he and all the people of Israel with him, the whole congregation. ▤

1Sam 14:41-43  Therefore Saul said, “O LORD God of Israel, whys have you not answered your servant this day? If this guilt is in me or in Jonathan my son, O LORD, God of Israel, give Urim. But if this guilt is in your people Israel, give Thummim.” And Jonathan and Saul were taken, but the people escaped. 42Then Saul said, “Cast the lot between me and my son Jonathan.” And Jonathan was taken. 43Then Saul said to Jonathan, “Tell me what you have done.” And Jonathan told him, “I tasted a little honey with the tip of the staff that was in my hand. Here I am; I will die.” ▤

s Vulgate (compare Septuagint); Hebrew Saul said to the LORD, the God of Israel, “Why . . .

1Sam 30:7-8  And David said to Abiathar the priest, the son of Ahimelech, “Bring me the ephod.” So Abiathar brought the ephod to David. 8And David inquired of the LORD, “Shall I pursue after this band? Shall I overtake them?” He answered him, “Pursue, for you shall surely overtake and shall surely rescue.” ▤

Jonah 1:7  And they said to one another, “Come, let us cast lots, that we may know on whose account this evil has come upon us.” So they cast lots, and the lot fell on Jonah. ▤

In casting lots these sailors were probably looking to their own gods for guidance, but nevertheless obviously God used this.

Prov 16:33  The lot is cast into the lap, but its every decision is from the LORD. ▤

Prov 18:18  The lot puts an end to quarrels and decides between powerful contenders. ▤

Josh 18:10  … and Joshua cast lots for them in Shiloh before the LORD. And there Joshua apportioned the land to the people of Israel, to each his portion. ▤

Lots may have been used here as a fair and equitable method of dividing up the land, rather than necessarily to procure God’s will as to where which tribe was to live. However, the fact that Joshua did it “before the LORD” suggests that the latter may have been the case.

- The apostles also used lots to ascertain the Lord’s will:

Acts 1:24-26  And they prayed and said, “You, Lord, who know the hearts of all, show which one of these two you have chosen 25to take the place in this ministry and apostleship from which Judas turned aside to go to his own place.” 26And they cast lots for them, and the lot fell on Matthias, and he was numbered with the eleven apostles. ▤

This is the last record in the Bible of lots being used to seek God’s (or Christ’s) guidance. One should bear in mind the following: this occurred before the Holy Spirit was given; it was done prayerfully; and the decision was between two people of apparently equivalent standing – with quite possibly the lots being used only after the disciples had done what they could to determine the most appropriate person.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Doing God’s Work

In instructing us in how to do God’s work, serving him, the Bible urges us to do our best but emphasizes God’s role and the need to rely on him. The Bible also teaches us about: the manner in which we should serve God; serving God in a church context; and God’s extraordinary spiritual gifts to his people for serving him.

Section A

Do God’s Work – the Best You Can

Section Jumps

- Do God’s work

- Do the work assigned to you . . .

- . . . Carry out God’s will

- Work hard at God’s work . . .

- . . . Endure associated persecution and hardships

- Do quality work which bears “fruit” – “fruit” that will last

- Persist at the work

- Complete the work you have been given

See also:

- Serve God with all your heart

- Serve God and Jesus Christ faithfully . . .

Do God’s work

Ex 36:1  “Bezalel and Oholiab and every craftsman in whom the LORD has put skill and intelligence to know how to do any work in the construction of the sanctuary shall work in accordance with all that the LORD has commanded.” ▤

Neh 12:45  And they performed the service of their God and the service of purification, as did the singers and the gatekeepers, according to the command of David and his son Solomon. ▤

Neh 13:14  Remember me, O my God, concerning this, and do not wipe out my good deeds that I have done for the house of my God and for his service. ▤

John 9:4  We must work the works of him who sent me while it is day; night is coming, when no one can work. ▤

Jesus appears to be speaking of his ministry, in which he implies the disciples were partners by the use of “We”. As such, “night” would be a reference to his death. The exhortation is applicable to all believers to do God’s work while they can.

1Cor 16:10  When Timothy comes, see that you put him at ease among you, for he is doing the work of the Lord, as I am. ▤

Phil 2:22  But you know Timothy’sa proven worth, how as a sonb with a father he has served with me in the gospel. ▤

a Greek his

b Greek child

1Chr 22:16b  Arise and work! The LORD be with you! ▤

Ezra 5:2  Then Zerubbabel the son of Shealtiel and Jeshua the son of Jozadak arose and began to rebuild the house of God that is in Jerusalem, and the prophets of God were with them, supporting them. ▤

Luke 19:12-13  He said therefore, “A nobleman went into a far country to receive for himself a kingdom and then return. 13Calling ten of his servants,c he gave them ten minas,d and said to them, ‘Engage in business until I come.’ ▤

c Greek bondservants; also verse 15

d A mina was about three months’ wages for a laborer

“The Parable of the Ten Minas” (cf. vv. 11-27) is often applied to the need to put to work the abilities and resources we have been given (cf. Ex 36:1 ↑), making good use of them for God’s kingdom.

- God’s people are workers for the kingdom of God:

Col 4:11  … and Jesus who is called Justus. These are the only men of the circumcision among my fellow workers for the kingdom of God, and they have been a comfort to me. ▤

Do the work assigned to you . . .

1Cor 3:5-6  What then is Apollos? What is Paul? Servants through whom you believed, as the Lord assigned to each. 6I planted, Apollos watered, but God gave the growth. ▤

This indicates that Paul and Apollos did or worked at the tasks that the Lord had assigned to them (cf. AMP, GNT, NCV, NIV, NLT). All believers should do likewise.

Eph 2:10  For we are his workmanship, created in Christ Jesus for good works, which God prepared beforehand, that we should walk in them. ▤

It would appear that Paul is speaking of God preparing in advance particular work for each believer to do (cf. AMP). As such, believers need to look to God to guide them and enable them to do the work – and willingly do it.

Judg 6:14  And the LORDe turned to him and said, “Go in this might of yours and save Israel from the hand of Midian; do not I send you?” ▤

e Septuagint the angel of the LORD; also verse 16

The rhetorical question underlines the fact that in going and saving Israel, Gideon would be carrying out God’s will and work, God being the one who had sent him (cf. Jer 1:7 ↓).

Jer 1:7  But the LORD said to me, “Do not say, ‘I am only a youth’; for to all to whom I send you, you shall go, and whatever I command you, you shall speak. ▤

2Tim 4:5  As for you, always be sober-minded, endure suffering, do the work of an evangelist, fulfill your ministry. ▤

1Chr 6:32  They ministered with song before the tabernacle of the tent of meeting until Solomon built the house of the LORD in Jerusalem, and they performed their service according to their order. ▤

These men performed their service according to the regulations stipulated for them (cf. NCV, NIV, NLT).

1Chr 16:37  So David left Asaph and his brothers there before the ark of the covenant of the LORD to minister regularly before the ark as each day required, … ▤

The phrase “as each day required” refers either to the standard daily regulations (cf. 1Chr 6:32 ↑) or whatever needs arose each day.

. . . Carry out God’s will

See also:

- Col 4:12 ⇓

- Do God’s will . . .

- . . . Do what pleases God

Ezra 7:18  Whatever seems good to you and your brothers to do with the rest of the silver and gold, you may do, according to the will of your God. ▤

2Cor 8:3-5  For they gave according to their means, as I can testify, and beyond their means, of their own accord, 4begging us earnestly for the favorf of taking part in the relief of the saints— 5and this, not as we expected, but they gave themselves first to the Lord and then by the will of God to us. ▤

f The Greek word charis can mean favor or grace or thanks, depending on the context

The Macedonian’s giving of their finances (vv. 3-5) was in a sense a giving of themselves to the Lord – first and foremost – and secondarily to Paul, in accordance with God’s will.

Eph 6:5-6  Slaves,g obey your earthly mastersh with fear and trembling, with a sincere heart, as you would Christ, 6not by the way of eye-service, as people-pleasers, but as servantsi of Christ, doing the will of God from the heart, … ▤

g Or servants; Greek bondservants; similarly verse 8

h Or your masters according to the flesh

i Or slaves; Greek bondservants

1Pet 4:2  … so as to live for the rest of the time in the flesh no longer for human passions but for the will of God. ▤

Matt 12:50  For whoever does the will of my Father in heaven is my brother and sister and mother. ▤

1Sam 2:35  And I will raise up for myself a faithful priest, who shall do according to what is in my heart and in my mind. And I will build him a sure house, and he shall go in and out before my anointed forever. ▤

Acts 13:36  For David, after he had served the purpose of God in his own generation, fell asleep and was laid with his fathers and saw corruption, … ▤

David “did God’s will” (NCV™; cf. NIrV).

Work hard at God’s work . . .

See also:

- 2Cor 11:23-28 ⇓

- Devote yourself to God’s work

- [Church leaders:] Work hard at helping church members

- Work hard at spreading the gospel message

Rom 16:6, 12  Greet Mary, who has worked hard for you. ▤  … 12Greet those workers in the Lord, Tryphaena and Tryphosa. Greet the beloved Persis, who has worked hard in the Lord. ▤

1Cor 15:58  Therefore, my beloved brothers, be steadfast, immovable, always abounding in the work of the Lord, knowing that in the Lord your labor is not in vain. ▤

The expression “always abounding in the work of the Lord” refers either to: busily doing the Lord’s work (cf. CEV, GNT); or doing it well (cf. AMP, NRSV). Both possibilities involve working hard at it.

Col 1:28-29  Him we proclaim, warning everyone and teaching everyone with all wisdom, that we may present everyone mature in Christ. 29For this I toil, struggling with all his energy that he powerfully works within me. ▤

Col 2:1  For I want you to know how great a struggle I have for you and for those at Laodicea and for all who have not seen me face to face, … ▤

Col 4:12-13  Epaphras, who is one of you, a servant of Christ Jesus, greets you, always struggling on your behalf in his prayers, that you may stand mature and fully assured in all the will of God. 13For I bear him witness that he has worked hard for you and for those in Laodicea and in Hierapolis. ▤

1Tim 4:15  Practice these things, immerse yourself in them,j so that all may see your progress. ▤

j Greek be in them

The “things” in the preceding verses (cf. vv. 6-14), concerned mainly Timothy’s ministry.

2Tim 2:15  Do your best to present yourself to God as one approved,k a worker who has no need to be ashamed, rightly handling the word of truth. ▤

k That is, one approved after being tested

“Do your best” here is akin to “Work hard” (NLT) or “Be diligent” (NASB, NKJV). Paul urged Timothy to be industrious, doing his best to gain God’s approval of himself and his work, having no need to be ashamed of what he had done.

Rev 2:2  I know your works, your toil and your patient endurance, and how you cannot bear with those who are evil, but have tested those who call themselves apostles and are not, and found them to be false. ▤

Rev 2:19  I know your works, your love and faith and service and patient endurance, and that your latter works exceed the first. ▤

The clause “your latter works exceed the first” speaks of doing more than they did at first (cf. CEV, GNT, NCV, NIV).

2Chr 24:13  So those who were engaged in the work labored, and the repairing went forward in their hands, and they restored the house of God to its proper condition and strengthened it. ▤

. . . Endure associated persecution and hardships

1Cor 4:11-13  To the present hour we hunger and thirst, we are poorly dressed and buffeted and homeless, 12and we labor, working with our own hands. When reviled, we bless; when persecuted, we endure; 13when slandered, we entreat. We have become, and are still, like the scum of the world, the refuse of all things. ▤

In v. 12a Paul appears to be speaking of working hard to support himself, which he did in conjunction with working hard in his work for the kingdom. In the last statement (v. 13b) Paul is saying that they had been thought of and treated as if they were the garbage of the world.

2Cor 4:8-10  We are afflicted in every way, but not crushed; perplexed, but not driven to despair; 9persecuted, but not forsaken; struck down, but not destroyed; 10always carrying in the body the death of Jesus, so that the life of Jesus may also be manifested in our bodies. ▤

For comment on v. 10, see the comment on 2Cor 4:10-12 – under . . . Be willing even to endanger your life.

2Cor 6:4-5, 8-10  … but as servants of God we commend ourselves in every way: by great endurance, in afflictions, hardships, calamities, 5beatings, imprisonments, riots, labors, sleepless nights, hunger; ▤  … 8through honor and dishonor, through slander and praise. We are treated as impostors, and yet are true; 9as unknown, and yet well known; as dying, and behold, we live; as punished, and yet not killed; 10as sorrowful, yet always rejoicing; as poor, yet making many rich; as having nothing, yet possessing everything. ▤

In saying that he was treated “as unknown, and yet well known” (v. 9a) Paul probably means that he was treated as a nobody by the world and false brothers – ignored and/or unappreciated – but was well known by God and believers. In vv. 9b-10 Paul speaks of facing death, punishment, sorrow and poverty – and being treated or viewed as such.

2Cor 7:4-5  I am acting with great boldness toward you; I have great pride in you; I am filled with comfort. In all our affliction, I am overflowing with joy. 5For even when we came into Macedonia, our bodies had no rest, but we were afflicted at every turn—fighting without and fear within. ▤

2Cor 11:23-28  Are they servants of Christ? I am a better one—I am talking like a madman—with far greater labors, far more imprisonments, with countless beatings, and often near death. 24Five times I received at the hands of the Jews the forty lashes less one. 25Three times I was beaten with rods. Once I was stoned. Three times I was shipwrecked; a night and a day I was adrift at sea; 26on frequent journeys, in danger from rivers, danger from robbers, danger from my own people, danger from Gentiles, danger in the city, danger in the wilderness, danger at sea, danger from false brothers; 27in toil and hardship, through many a sleepless night, in hunger and thirst, often without food,l in cold and exposure. 28And, apart from other things, there is the daily pressure on me of my anxiety for all the churches. ▤

l Or often in fasting

Note that in v. 23 Paul acknowledges the foolishness of what he earlier referred to as boasting (cf. vv. 16-17, 21). He felt compelled to boast as such to try to prove his credentials as an apostle in the face of false claims by opposing false apostles, who were a threat to the spirituality of the Corinthian church.

Do quality work which bears “fruit” – “fruit” that will last

See also:

- Whoever does not produce good “fruit” will be cut off from God and Jesus Christ

As noted earlier in this chapter, the metaphorical use of “fruit” in the NT may refer to: personal spiritual characteristics (cf. Gal 5:22-23); or wider spiritual outcomes of quality work for God’s kingdom. And in some instances, it may include both concepts – the spiritual characteristics and their effect. In including verses using “fruit” in this subsection, its usage in these verses has been interpreted as referring to – or at least inclusive of – spiritual outcomes of quality work for God’s kingdom. See also the comments below on John 15:16, Romans 7:4 and James 3:17.

Matt 13:23  As for what was sown on good soil, this is the one who hears the word and understands it. He indeed bears fruit and yields, in one case a hundredfold, in another sixty, and in another thirty. ▤

John 12:24  Truly, truly, I say to you, unless a grain of wheat falls into the earth and dies, it remains alone; but if it dies, it bears much fruit. ▤

Jesus may be alluding to both his own death (cf. v. 23) and the death to themselves of Christians (cf. v. 25) in serving him (cf. v. 26).

John 15:8, 16  By this my Father is glorified, that you bear much fruit and so prove to be my disciples. ▤  … 16You did not choose me, but I chose you and appointed you that you should go and bear fruit and that your fruit should abide, so that whatever you ask the Father in my name, he may give it to you. ▤

With Jesus saying that he “appointed” the disciples to “go” and bear fruit (v. 16), it is quite likely that here “fruit” does refer to or encompass spiritual outcomes of quality work for the kingdom.

Rom 7:4  Likewise, my brothers, you also have died to the law through the body of Christ, so that you may belong to another, to him who has been raised from the dead, in order that we may bear fruit for God. ▤

In regard to the use of “fruit”, note that a number of other translations (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) do clearly interpret it as referring to the produce of godly service.

Phil 1:22a  If I am to live in the flesh, that means fruitful labor for me. ▤

Col 1:10  … so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

James 3:17  But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

The coupling of “good fruits” with being “full of mercy” suggests that “good deeds” (GNT, NLT; cf. CEV, NCV) are being spoken of here.

1Cor 3:10-15  According to the grace of God given to me, like a skilled master builder I laid a foundation, and someone else is building upon it. Let each one take care how he builds upon it. 11For no one can lay a foundation other than that which is laid, which is Jesus Christ. 12Now if anyone builds on the foundation with gold, silver, precious stones, wood, hay, straw— 13each one’s work will become manifest, for the Day will disclose it, because it will be revealed by fire, and the fire will test what sort of work each one has done. 14If the work that anyone has built on the foundation survives, he will receive a reward. 15If anyone’s work is burned up, he will suffer loss, though he himself will be saved, but only as through fire. ▤

Here Paul speaks of the work of building the church, and is probably primarily addressing church teachers. Builders need to be careful to build with quality materials – symbolized by the gold, silver and precious stones (v. 12). Such “materials” would include correct doctrine, complemented by a godly lifestyle. Quality work – as with poor work – will be shown for what it is by testing on “the Day” of judgment (vv. 13-14).

Phil 2:15-16  … that you may be blameless and innocent, children of God without blemish in the midst of a crooked and twisted generation, among whom you shine as lights in the world, 16holding fast to the word of life, so that in the day of Christ I may be proud that I did not run in vain or labor in vain. ▤

Paul was anxious that his work amongst the Philippians would prove to be quality work, work that was enduring and worthwhile in the final analysis.

- Do the work just as God wants:

Ex 39:42-43  According to all that the LORD had commanded Moses, so the people of Israel had done all the work. 43And Moses saw all the work, and behold, they had done it; as the LORD had commanded, so had they done it. Then Moses blessed them. ▤

Persist at the work

We are to persist at doing God’s work, continually serving him for all our life.

Neh 5:16  I also persevered in the work on this wall, and we acquired no land, and all my servants were gathered there for the work. ▤

This refers to the work of rebuilding the walls of Jerusalem.

Dan 6:20  As he came near to the den where Daniel was, he cried out in a tone of anguish. The king declared to Daniel, “O Daniel, servant of the living God, has your God, whom you serve continually, been able to deliver you from the lions?” ▤

Luke 1:74-75  … that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

2Thes 3:13  As for you, brothers, do not grow weary in doing good. ▤

2Cor 4:1  Therefore, having this ministry by the mercy of God,m we do not lose heart. ▤

m Greek as we have received mercy

The phrase “do not lose heart” in effect means “never give up” (CEV, NLT; cf. NCV). Note that Paul soon afterwards reiterates this thought: “So we do not lose heart.” (v. 16)

John 5:16-17  And this was why the Jews were persecuting Jesus, because he was doing these things on the Sabbath. 17But Jesus answered them, “My Father is working until now, and I am working.” ▤

This suggests that God is always at his work and Jesus likewise is (cf. CEV, NCV, NLT). As such, Jesus provides the consummate example of persistence at God’s work – an example which one can aspire to, if not actually be able to actually emulate.

Complete the work you have been given

Col 4:17  And say to Archippus, “See that you fulfill the ministry that you have received in the Lord.” ▤

Ex 40:16, 33  This Moses did; according to all that the LORD commanded him, so he did. ▤  … 33And he erected the court around the tabernacle and the altar, and set up the screen of the gate of the court. So Moses finished the work. ▤

Josh 11:15  Just as the LORD had commanded Moses his servant, so Moses commanded Joshua, and so Joshua did. He left nothing undone of all that the LORD had commanded Moses. ▤

Josh 22:1-3  At that time Joshua summoned the Reubenites and the Gadites and the half-tribe of Manasseh, 2and said to them, “You have kept all that Moses the servant of the LORD commanded you and have obeyed my voice in all that I have commanded you. 3You have not forsaken your brothers these many days, down to this day, but have been careful to keep the charge of the LORD your God. ▤

2Ki 10:30  And the LORD said to Jehu, “Because you have done well in carrying out what is right in my eyes, and have done to the house of Ahab according to all that was in my heart, your sons of the fourth generation shall sit on the throne of Israel.” ▤

2Chr 8:16  Thus was accomplished all the work of Solomon fromn the day the foundation of the house of the LORD was laid until it was finished. So the house of the LORD was completed. ▤

n Septuagint, Syriac, Vulgate; Hebrew to

Acts 13:22-25  And when he had removed him, he raised up David to be their king, of whom he testified and said, ‘I have found in David the son of Jesse a man after my heart, who will do all my will.’ 23Of this man’s offspring God has brought to Israel a Savior, Jesus, as he promised. 24Before his coming, John had proclaimed a baptism of repentance to all the people of Israel. 25And as John was finishing his course, he said, ‘What do you suppose that I am? I am not he. No, but behold, after me one is coming, the sandals of whose feet I am not worthy to untie.’ ▤

The expression “finishing his course” (v. 25; cf. Acts 20:24 ↓) speaks of John finishing his ministry (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV).

Acts 14:26  … and from there they sailed to Antioch, where they had been commended to the grace of God for the work that they had fulfilled. ▤

Acts 20:24  But I do not account my life of any value nor as precious to myself, if only I may finish my course and the ministry that I received from the Lord Jesus, to testify to the gospel of the grace of God. ▤

Rom 15:19  … by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

Rom 15:28  When therefore I have completed this and have delivered to them what has been collected,o I will leave for Spain by way of you. ▤

o Greek sealed to them this fruit

2Cor 8:11  So now finish doing it as well, so that your readiness in desiring it may be matched by your completing it out of what you have. ▤

2Tim 4:5  As for you, always be sober-minded, endure suffering, do the work of an evangelist, fulfill your ministry. ▤

- Jesus’ example of completing his work from God:

John 17:4  I glorified you on earth, having accomplished the work that you gave me to do. ▤

A couple of other references to Jesus completing the work God had given him are made later, in John 19:28, 30 – ‘After this, Jesus, knowing that all was now finished, said (to fulfill the Scripture), “I thirst.” … 30When Jesus had received the sour wine, he said, “It is finished,” and he bowed his head and gave up his spirit.’

Pray for persecuted Christians

Section B

Do the Work through God

Section Jumps

- Apart from God and Jesus Christ we can accomplish nothing

- Pray to God for help in the work – and ask others to pray

- Do God’s work through God and his power

- Do the work by faith and in God’s “name” . . .

- . . . Do God’s work in the “name” of Jesus Christ

- Serve God through the Holy Spirit

- Note: Commit to God whatever you do

See also:

- . . . By grace God’s people are enabled to do his work

- God Works through His People (I): General

- God Works through His People (II): Empowerment

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

Apart from God and Jesus Christ we can accomplish nothing

John 15:4-5  Abide in me, and I in you. As the branch cannot bear fruit by itself, unless it abides in the vine, neither can you, unless you abide in me. 5I am the vine; you are the branches. Whoever abides in me and I in him, he it is that bears much fruit, for apart from me you can do nothing. ▤

1Cor 3:6-7  I planted, Apollos watered, but God gave the growth. 7So neither he who plants nor he who waters is anything, but only God who gives the growth. ▤

God’s servants cannot themselves produce any real, lasting spiritual results or growth from the work that they do – only God can.

Phil 1:9-11  And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, 10so that you may approve what is excellent, and so be pure and blameless for the day of Christ, 11filled with the fruit of righteousness that comes through Jesus Christ, to the glory and praise of God. ▤

The phrase “the fruit of righteousness” is quite possibly referring to good deeds (cf. CEV, NCV) – as is probably the case above in John 15:4-5 – hence the verse’s inclusion here. Alternatively, righteous qualities may be in view (cf. GNT). In either case, such “fruit” is produced only through Jesus Christ.

Ps 127:1-2  Unless the LORD builds the house, those who build it labor in vain. Unless the LORD watches over the city, the watchman stays awake in vain. 2It is in vain that you rise up early and go late to rest, eating the bread of anxious toil; for he gives to his beloved sleep. ▤

Attempting a task independently of God is useless. This principle is of course very much applicable to attempting to accomplish things for God’s kingdom. Note the Hebrew text of the latter part of v. 2 is difficult. But it appears to suggest that God meets the needs of his people, irrespective of the amount of one’s toil.

Isa 26:12  O LORD, you will ordain peace for us, for you have indeed done for us all our works. ▤

- No one in themselves is adequate to do God’s work of spreading the knowledge of him:

2Cor 2:14-16  But thanks be to God, who in Christ always leads us in triumphal procession, and through us spreads the fragrance of the knowledge of him everywhere. 15For we are the aroma of Christ to God among those who are being saved and among those who are perishing, 16to one a fragrance from death to death, to the other a fragrance from life to life. Who is sufficientp for these things? ▤

p Or competent

No one is “sufficient” (v. 16) or “competent” (cf. text note) in themselves to do such work, in part because the consequences of the work mean either death or life for those amongst whom the work is done (vv. 15-16).

Pray to God for help in the work – and ask others to pray

See also:

- Pray for those spreading the gospel

Neh 1:3-4, 11  And they said to me, “The remnant there in the province who had survived the exile is in great trouble and shame. The wall of Jerusalem is broken down, and its gates are destroyed by fire.” 4As soon as I heard these words I sat down and wept and mourned for days, and I continued fasting and praying before the God of heaven. ▤  … 11O Lord, let your ear be attentive to the prayer of your servant, and to the prayer of your servants who delight to fear your name, and give success to your servant today, and grant him mercy in the sight of this man.” Now I was cupbearer to the king. ▤

These verses along with the passage immediately below from the subsequent chapter of Nehemiah show that he both prayed and acted (approaching the king for help) regarding the ruined state of Jerusalem.

Neh 2:4-8  Then the king said to me, “What are you requesting?” So I prayed to the God of heaven. 5And I said to the king, “If it pleases the king, and if your servant has found favor in your sight, that you send me to Judah, to the city of my fathers’ graves, that I may rebuild it.” 6And the king said to me (the queen sitting beside him), “How long will you be gone, and when will you return?” So it pleased the king to send me when I had given him a time. 7And I said to the king, “If it pleases the king, let letters be given me to the governors of the province Beyond the River, that they may let me pass through until I come to Judah, 8and a letter to Asaph, the keeper of the king’s forest, that he may give me timber to make beams for the gates of the fortress of the temple, and for the wall of the city, and for the house that I shall occupy.” And the king granted me what I asked, for the good hand of my God was upon me. ▤

Note that this passage and the one above show that Nehemiah prayed about both the problem and the action he planned to take to address it.

Neh 4:8-9  And they all plotted together to come and fight against Jerusalem and to cause confusion in it. 9And we prayed to our God and set a guard as a protection against them day and night. ▤

Again Nehemiah both prayed and acted in regard to a problem confronting his work for God. In this case it was the threats of enemies against him and the people as they did God’s work of rebuilding the walls of Jerusalem.

Ps 90:17  Let the favorq of the Lord our God be upon us, and establish the work of our hands upon us; yes, establish the work of our hands! ▤

q Or beauty

The reference is to work in general, but the prayer is very much applicable to doing the work of God’s kingdom.

Acts 4:29-31  And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantsr to continue to speak your word with all boldness, 30while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus.” 31And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

r Greek bondservants

Eph 6:18b-20  To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, 19and also for me, that words may be given to me in opening my mouth boldly to proclaim the mystery of the gospel, 20for which I am an ambassador in chains, that I may declare it boldly, as I ought to speak. ▤

This and the following passages suggest that we should ask others to pray to God to help us in our work for him.

Col 4:3-4  At the same time, pray also for us, that God may open to us a door for the word, to declare the mystery of Christ, on account of which I am in prison— 4that I may make it clear, which is how I ought to speak. ▤

2Thes 3:1-2  Finally, brothers,s pray for us, that the word of the Lord may speed ahead and be honored,t as happened among you, 2and that we may be delivered from wicked and evil men. For not all have faith. ▤

s Or brothers and sisters; also verses 6, 13

t Or glorified

- Paul tells of his desire or prayer that his listeners would become a Christian like him:

Acts 26:28-29  And Agrippa said to Paul, “In a short time would you persuade me to be a Christian?”u 29And Paul said, “Whether short or long, I would to God that not only you but also all who hear me this day might become such as I am—except for these chains.” ▤

u Or In a short time you would persuade me to act like a Christian!

“I would to God” suggests prayerfulness (cf. GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV).

Do God’s work through God and his power

See also:

- Serve God through the Holy Spirit

- Make good use of spiritual gifts, using them appropriately

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

John 3:21  But whoever does what is true comes to the light, so that it may be clearly seen that his works have been carried out in God. ▤

In “the light” given by Jesus Christ, all that one does in living by the truth is shown to be done in/through God – “divinely prompted, done with God’s help, in dependence upon Him” (AMP).

1Cor 2:1-5  And I, when I came to you, brothers,v did not come proclaiming to you the testimonyw of God with lofty speech or wisdom. 2For I decided to know nothing among you except Jesus Christ and him crucified. 3And I was with you in weakness and in fear and much trembling, 4and my speech and my message were not in plausible words of wisdom, but in demonstration of the Spirit and of power, 5that your faith might not rest in the wisdom of men but in the power of God. ▤

v Or brothers and sisters

w Some manuscripts mystery (or secret)

Particularly in view of vv. 1-3, verses 4-5 suggest that Paul intentionally carried out his ministry in reliance on God’s power (and the Holy Spirit).

2Cor 6:4, 7  … but as servants of God we commend ourselves in every way: by great endurance, in afflictions, hardships, calamities, ▤  … 7by truthful speech, and the power of God; with the weapons of righteousness for the right hand and for the left; … ▤

In v. 7a, “by … the power of God” indicates that Paul carried out his work as a servant of God (v. 4) in dependence on God’s power (cf. GNT, NCV).

2Cor 13:4  For he was crucified in weakness, but lives by the power of God. For we also are weak in him, but in dealing with you we will live with him by the power of God. ▤

The phrase “by the power of God” is not only indicative of how we live with Christ, but also to how we – as we live with Christ – minister to others (cf. GNT, NLT).

Col 1:29  For this I toil, struggling with all his energy that he powerfully works within me. ▤

Note that the reference is to Jesus Christ’s “energy”.

2Tim 1:8  Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, … ▤

The reference to God’s empowerment may primarily be to enduring the suffering (v. 8b) rather than to the actual doing of God’s work (i.e. testifying about Jesus Christ, v. 8a). But obviously they went hand in hand; hence the verse’s inclusion here.

1Pet 4:11  … whoever speaks, as one who speaks oracles of God; whoever serves, as one who serves by the strength that God supplies—in order that in everything God may be glorified through Jesus Christ. To him belong glory and dominion forever and ever. Amen. ▤

The first portion of the verse is probably indicating that we should rely on God’s help in what we say in ministering to others – as is paralleled in the second portion regarding serving with God’s strength.

1Sam 14:45  Then the people said to Saul, “Shall Jonathan die, who has worked this great salvation in Israel? Far from it! As the LORD lives, there shall not one hair of his head fall to the ground, for he has worked with God this day.” So the people ransomed Jonathan, so that he did not die. ▤

Neh 2:20  Then I replied to them, “The God of heaven will make us prosper, and we his servants will arise and build, but you have no portion or right or claimx in Jerusalem.” ▤

x Or memorial

In their efforts to rebuild of walls of Jerusalem, Nehemiah looked to God as the ultimate source of the success of which he was confident.

1Chr 22:16b  Arise and work! The LORD be with you! ▤

Here David alludes to the need for God to be helping Solomon in the work of building the temple.

1Thes 4:2  For you know what instructions we gave you through the Lord Jesus. ▤

- By his power God fulfills what his people seek to do for him:

2Thes 1:11  To this end we always pray for you, that our God may make you worthy of his calling and may fulfill every resolve for good and every work of faith by his power, … ▤

Paul prays that “by his power” God will bring to completion, putting to good effect, what the Thessalonians in faith sought to do for God. (Presumably Paul has in mind such things being in line with God’s will/work.)

Do the work by faith and in God’s “name” . . .

See also:

- God’s “name” is correlated with his authority and power

The latter verses in this subsection speak of acting in God’s “name”. To the ancient Hebrews and Jews, a person’s name represented or embodied their whole person – including their nature, authority and aims or cause. As such, doing something in God’s name would appear to involve acting: as his representative; by his authority; and in accordance with his will.  Doing so is allied with acting: in dependence on his power (spoken of in the previous subsection) and by faith in him (spoken of throughout this subsection). The same things can be said of acting in Jesus Christ’s name (spoken of in the following subsection).

1Tim 1:4  … nor to devote themselves to myths and endless genealogies, which promote speculations rather than the stewardshipy from God that is by faith. ▤

y Or good order

The “stewardship from God that is by faith” may well be speaking of God’s work being “done by faith” (CEV, cf. NCV); as such the verse is pertinent to this subsection. Alternatively, some commentators think that it is speaking of God’s plan or truth being known through faith (cf. GNT).

Acts 11:23-24  When he came and saw the grace of God, he was glad, and he exhorted them all to remain faithful to the Lord with steadfast purpose, 24for he was a good man, full of the Holy Spirit and of faith. And a great many people were added to the Lord. ▤

Undoubtedly the godly traits of Barnabas listed in v. 24 – including being “full of… faith” – were evident in the manner in which he ministered (v. 23).

Heb 11:32-34  And what more shall I say? For time would fail me to tell of Gideon, Barak, Samson, Jephthah, of David and Samuel and the prophets— 33who through faith conquered kingdoms, enforced justice, obtained promises, stopped the mouths of lions, 34quenched the power of fire, escaped the edge of the sword, were made strong out of weakness, became mighty in war, put foreign armies to flight. ▤

In fighting their enemies (vv. 33a, 34b) – along with administering justice (v. 33a) – these men of God were in a real sense doing God’s work, doing so by faith. As such passages like this and the following ones are very much applicable to believers in doing their work for God.

1Sam 17:37, 45-47  And David said, “The LORD who delivered me from the paw of the lion and from the paw of the bear will deliver me from the hand of this Philistine.” And Saul said to David, “Go, and the LORD be with you!” ▤  … 45Then David said to the Philistine, “You come to me with a sword and with a spear and with a javelin, but I come to you in the name of the LORD of hosts, the God of the armies of Israel, whom you have defied. 46This day the LORD will deliver you into my hand, and I will strike you down and cut off your head. And I will give the dead bodies of the host of the Philistines this day to the birds of the air and to the wild beasts of the earth, that all the earth may know that there is a God in Israel, 47and that all this assembly may know that the LORD saves not with sword and spear. For the battle is the LORD’s, and he will give you into our hand.” ▤

David’s faith is shown clearly in vv. 37, 46, 47. His statement that he came against Goliath “in the name of the LORD of hosts” (v. 45; cf. 2Chr 14:11 ↓; Ps 4:5 ↓; Ps 118:10-12 ↓) also points to his faith in God and God’s power, as well as suggesting that he did so on God’s behalf.

2Chr 14:11  And Asa cried to the LORD his God, “O LORD, there is none like you to help, between the mighty and the weak. Help us, O LORD our God, for we rely on you, and in your name we have come against this multitude. O LORD, you are our God; let not man prevail against you.” ▤

This clearly speaks of acting both by faith and in God’s “name”.

Ps 44:5  Through you we push down our foes; through your name we tread down those who rise up against us. ▤

Ps 118:10-12  All nations surrounded me; in the name of the LORD I cut them off! 11They surrounded me, surrounded me on every side; in the name of the LORD I cut them off! 12They surrounded me like bees; they went out like a fire among thorns; in the name of the LORD I cut them off! ▤

The psalmist overcame his evil enemies in the name of the LORD – inclusive of “the power of the Lord” (CEV, GNT).

. . . Do God’s work in the “name” of Jesus Christ

See also:

- Jesus Christ’s “name” is correlated with his authority and power

- Ask for things in Jesus Christ’s “name”

- Demons are driven out of people in Jesus Christ’s “name”

Col 3:17  And whatever you do, in word or deed, do everything in the name of the Lord Jesus, giving thanks to God the Father through him. ▤

The exhortation in this verse was not made specifically in reference to doing God’s work, but obviously is applicable to it.

Luke 10:17  The seventy-two returned with joy, saying, “Lord, even the demons are subject to us in your name!” ▤

Luke 24:46-47  … and said to them, “Thus it is written, that the Christ should suffer and on the third day rise from the dead, 47and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. ▤

The message of “repentance and forgiveness of sins” was to be preached “in his name”, with Christ’s authority (cf. NLT), as the one who by his work has realized this forgiveness.

Acts 3:6-8  But Peter said, “I have no silver and gold, but what I do have I give to you. In the name of Jesus Christ of Nazareth, rise up and walk!” 7And he took him by the right hand and raised him up, and immediately his feet and ankles were made strong. 8And leaping up he stood and began to walk, and entered the temple with them, walking and leaping and praising God. ▤

Acts 9:27-28  But Barnabas took him and brought him to the apostles and declared to them how on the road he had seen the Lord, who spoke to him, and how at Damascus he had preached boldly in the name of Jesus. 28So he went in and out among them at Jerusalem, preaching boldly in the name of the Lord. ▤

Acts 16:18  And this she kept doing for many days. Paul, having become greatly annoyed, turned and said to the spirit, “I command you in the name of Jesus Christ to come out of her.” And it came out that very hour. ▤

1Cor 1:10  I appeal to you, brothers,z by the name of our Lord Jesus Christ, that all of you agree, and that there be no divisions among you, but that you be united in the same mind and the same judgment. ▤

z Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 11, 26

2Thes 3:6  Now we command you, brothers, in the name of our Lord Jesus Christ, that you keep away from any brother who is walking in idleness and not in accord with the tradition that you received from us. ▤

1Cor 5:4-5  When you are assembled in the name of the Lord Jesus and my spirit is present, with the power of our Lord Jesus, 5you are to deliver this man to Satan for the destruction of the flesh, so that his spirit may be saved in the day of the Lord.a ▤

a Some manuscripts add Jesus

That being “assembled in the name of the Lord Jesus” is connected with the presence of “the power of our Lord Jesus”, suggests that acting in the name of Jesus Christ is correlative to acting in dependence on or through his power. (For comment on v. 5, see 1Cor 5:4-5 – under . . . This is partly for the benefit of the offenders themselves.)

James 5:14  Is anyone among you sick? Let him call for the elders of the church, and let them pray over him, anointing him with oil in the name of the Lord. ▤

Note that here “Lord” could be referring to God.

Serve God through the Holy Spirit

See also:

- The Holy Spirit Helps God’s People

- Spread the gospel by the Holy Spirit

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

Rom 7:6  But now we are released from the law, having died to that which held us captive, so that we serve in the new way of the Spirit and not in the old way of the written code.b ▤

b Greek of the letter

God’s people serve and obey him now by following the directing of the Holy Spirit, with the Spirit’s empowerment, rather than by focusing on “obeying the letter of the law” (NLT).

1Cor 2:4-5, 13  … and my speech and my message were not in plausible words of wisdom, but in demonstration of the Spirit and of power, 5that your faith might not rest in the wisdom of men but in the power of God. ▤  … 13And we impart this in words not taught by human wisdom but taught by the Spirit, interpreting spiritual truths to those who are spiritual.c ▤

c Or interpreting spiritual truths in spiritual language, or comparing spiritual things with spiritual

In v. 4 Paul acknowledges the Spirit’s power being behind the effectiveness of his preaching. While Paul does not expressly say that he looked to the Holy Spirit’s help in his preaching, his acknowledgement in v. 4 and what he says in v. 13 – along with the preceding verses, as per an earlier comment – suggest that this was the case (cf. 1Pet 1:12 ↓).

2Cor 6:4, 6  … but as servants of God we commend ourselves in every way: by great endurance, in afflictions, hardships, calamities, ▤  … 6by purity, knowledge, patience, kindness, the Holy Spirit, genuine love; … ▤

Paul indicates here that he served God “in the power of the Holy Spirit” (NIrV®).

2Tim 1:14  By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

1Pet 1:12  It was revealed to them that they were serving not themselves but you, in the things that have now been announced to you through those who preached the good news to you by the Holy Spirit sent from heaven, things into which angels long to look. ▤

2Cor 3:3  And you show that you are a letter from Christ delivered by us, written not with ink but with the Spirit of the living God, not on tablets of stone but on tablets of human hearts.d ▤

d Greek fleshly hearts

The Corinthians’ new spiritual lives were composed by Christ with the Holy Spirit, through the ministry of Paul. This would suggest that Paul performed this ministry with the help of the Holy Spirit.

Acts 18:25  He had been instructed in the way of the Lord. And being fervent in spirit,e he spoke and taught accurately the things concerning Jesus, though he knew only the baptism of John. ▤

e Or in the Spirit

The text note points to Apollos speaking with the help of the Holy Spirit. But note that the rendering in the text note has little or no support amongst other modern translations.

- Paul appealed to believers “by the love of the Spirit”:

Rom 15:30  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, … ▤

The expression “by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit” appears to refer to the mode of Paul’s exhortation. As such one could say that Paul is acting or speaking here (in part) “by the love of the Spirit”. Alternatively, some interpret Paul to be urging his readers to act according to the love of the Spirit given to them (cf. NLT). With either interpretation this verse is indicative of the need to serve God “by the love of the Spirit”.

Note: Commit to God whatever you do

Commit or entrust to God whatever you do, whether it be work for God or other more mundane things one does in “everyday life”.

Prov 16:3  Commit your work to the LORD, and your plans will be established. ▤

Ps 37:5-6  Commit your way to the LORD; trust in him, and he will act. 6He will bring forth your righteousness as the light, and your justice as the noonday. ▤

Note that v. 6 appears to be speaking of God making his people’s righteousness shine forth, obvious to all, effecting vindication and justice for them.

Ps 90:17  Let the favorf of the Lord our God be upon us, and establish the work of our hands upon us; yes, establish the work of our hands! ▤

f Or beauty

The psalmist looks to God to grant him and his people success “in all we do!” (GNT; cf. NCV, NLT).

Acts 14:23, 26  And when they had appointed elders for them in every church, with prayer and fasting they committed them to the Lord in whom they had believed. ▤  … 26and from there they sailed to Antioch, where they had been commended to the grace of God for the work that they had fulfilled. ▤

As well as committing what we do to God, we should also commit/commend others and what they do to God – notably Christian workers and their work. Note that in Acts 20:32 Paul speaks of committing others to God and his word – “And now I commend you to God and to the word of his grace, which is able to build you up and to give you the inheritance among all those who are sanctified.”

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.g ▤

g Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

If the alternative rendering in the text note is to be preferred (cf. NASB, NIV, NKJV, NLT, NRSV), then Paul would appear to be speaking of entrusting or committing to God his ministry and its fruits – along with himself, even through death.

- Acknowledge God in all that you do:

Prov 3:6  In all your ways acknowledge him, and he will make straight your paths. ▤

To “acknowledge him” appears to involve being mindful of him – including his sovereignty and ways. As such, in all we do we should remember him (cf. GNT, NCV) and seek his will or leading (cf. CEV, NLT).

Pray for persecuted Christians

Section C

The Manner in Which to Serve God

Section Jumps

- Serve God in holiness and righteousness

- Serve God with humility

- Serve God with all your heart

- Serve God with zeal . . .

- . . . but zeal must not be misguided

- Be strong and courageous, as God is with those doing his work

- Do not be afraid as you do God’s work . . .

- . . . Instead, fear God and serve him faithfully

- Further points on the manner in which to serve God

Serve God in holiness and righteousness

See also:

- Live a godly life in readiness for doing God’s work

- Consecrate yourself to serve God . . .

- . . . Be holy and set apart

- Live and act in a way that is consistent with the gospel

Luke 1:74-75  … that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, 75in holiness and righteousness before him all our days. ▤

1Thes 2:9-10  For you remember, brothers, our labor and toil: we worked night and day, that we might not be a burden to any of you, while we proclaimed to you the gospel of God. 10You are witnesses, and God also, how holy and righteous and blameless was our conduct toward you believers. ▤

Lev 21:6  They shall be holy to their God and not profane the name of their God. For they offer the LORD’s food offerings, the bread of their God; therefore they shall be holy. ▤

Isa 52:11  Depart, depart, go out from there; touch no unclean thing; go out from the midst of her; purify yourselves, you who bear the vessels of the LORD. ▤

The final clause is probably referring to the duty of the priests and Levites to look after the vessels that belonged in the temple.

Mal 2:6  True instructionh was in his mouth, and no wrong was found on his lips. He walked with me in peace and uprightness, and he turned many from iniquity. ▤

h Or law; also verses 7, 8, 9

A priest is in view, along with his work. Possibly it is the high priest Phinehas, or perhaps even an ideal priest.

Matt 10:16  Behold, I am sending you out as sheep in the midst of wolves, so be wise as serpents and innocent as doves. ▤

2Cor 1:12  For our boast is this, the testimony of our conscience, that we behaved in the world with simplicityi and godly sincerity, not by earthly wisdom but by the grace of God, and supremely so toward you. ▤

i Some manuscripts holiness

This refers in part to Paul’s previous work amongst the Corinthians (cf. 1Thes 2:10 ↑). The text note says some manuscripts have “holiness” (NASB, NIV) instead of simplicity.

1Tim 5:1-2  Do not rebuke an older man but encourage him as you would a father, younger men as brothers, 2older women as mothers, younger women as sisters, in all purity. ▤

This direction was given to Timothy as a pastoral worker, but is very much applicable to all believers.

1Tim 6:13-14  I charge you in the presence of God, who gives life to all things, and of Christ Jesus, who in his testimony beforej Pontius Pilate made the good confession, 14to keep the commandment unstained and free from reproach until the appearing of our Lord Jesus Christ, … ▤

j Or in the time of

It is not clear exactly what is referred to by “this command” (v. 14), but the most likely possibilities each pertain to Timothy’s work for the kingdom.

2Tim 1:3  I thank God whom I serve, as did my ancestors, with a clear conscience, as I remember you constantly in my prayers night and day. ▤

2Cor 6:7  … by truthful speech, and the power of God; with the weapons of righteousness for the right hand and for the left; … ▤

The term “weapons of righteousness” is usually understood as a reference to the spiritual power and protection given by a life of righteousness and integrity – “right living” (NCV™, cf. CEV, GNT, NLT).

Serve God with humility

Acts 20:18b-19  You yourselves know how I lived among you the whole time from the first day that I set foot in Asia, 19serving the Lord with all humility and with tears and with trials that happened to me through the plots of the Jews; … ▤

Luke 17:7-10  “Will any one of you who has a servantk plowing or keeping sheep say to him when he has come in from the field, ‘Come at once and recline at table’? 8Will he not rather say to him, ‘Prepare supper for me, and dress properly,l and serve me while I eat and drink, and afterward you will eat and drink’? 9Does he thank the servant because he did what was commanded? 10So you also, when you have done all that you were commanded, say, ‘We are unworthy servants;m we have only done what was our duty.’” ▤

k Greek bondservant; also verse 9

l Greek gird yourself

m Greek bondservants

Phil 2:5-8  Have this mind among yourselves, which is yours in Christ Jesus,n 6who, though he was in the form of God, did not count equality with God a thing to be grasped, 7but made himself nothing, taking the form of a servant,o being born in the likeness of men. 8And being found in human form, he humbled himself by becoming obedient to the point of death, even death on a cross. ▤

n Or which was also in Christ Jesus

o Greek bondservant

Paul actually has in view church harmony (cf. vv. 1-4) rather than serving God. But his exhortation to follow Jesus Christ’s example of humility as shown in Christ’s work for God is obviously applicable to believers in their own work for God.

Dan 2:30  But as for me, this mystery has been revealed to me, not because of any wisdom that I have more than all the living, but in order that the interpretation may be made known to the king, and that you may know the thoughts of your mind. ▤

Although they do not refer specifically to humility, this and the remaining references reflect the speakers’ humility and sober perspective of their part in their work for God.

Acts 3:12  And when Peter saw it he addressed the people: “Men of Israel, why do you wonder at this, or why do you stare at us, as though by our own power or piety we have made him walk? ▤

Rom 15:18  For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, … ▤

Paul seems to mean that he would only speak about things for which Jesus Christ should be given credit, things that Christ accomplished through him as opposed to things that Paul did by himself. Note that Paul is also the speaker in each of the remaining references.

1Cor 15:9  For I am the least of the apostles, unworthy to be called an apostle, because I persecuted the church of God. ▤

2Cor 12:11  I have been a fool! You forced me to it, for I ought to have been commended by you. For I was not at all inferior to these super-apostles, even though I am nothing. ▤

Eph 3:8  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, … ▤

Serve God with all your heart

Deut 10:12  And now, Israel, what does the LORD your God require of you, but to fear the LORD your God, to walk in all his ways, to love him, to serve the LORD your God with all your heart and with all your soul, … ▤

Josh 22:5  Only be very careful to observe the commandment and the law that Moses the servant of the LORD commanded you, to love the LORD your God, and to walk in all his ways and to keep his commandments and to cling to him and to serve him with all your heart and with all your soul.” ▤

1Sam 12:20, 24  And Samuel said to the people, “Do not be afraid; you have done all this evil. Yet do not turn aside from following the LORD, but serve the LORD with all your heart. ▤  … 24Only fear the LORD and serve him faithfully with all your heart. For consider what great things he has done for you. ▤

1Chr 28:9  And you, Solomon my son, know the God of your father and serve him with a whole heart and with a willing mind, for the LORD searches all hearts and understands every plan and thought. If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will cast you off forever. ▤

2Chr 19:9  And he charged them: “Thus you shall do in the fear of the LORD, in faithfulness, and with your whole heart: … ▤

2Chr 31:21  And every work that he undertook in the service of the house of God and in accordance with the law and the commandments, seeking his God, he did with all his heart, and prospered. ▤

Rom 1:9  For God is my witness, whom I serve with my spirit in the gospel of his Son, that without ceasing I mention you … ▤

Paul speaks of serving God “with all my heart” (CEV, GNT, NLT; cf. NCV, NIV).

- Serve God with gladness:

Ps 100:2  Serve the LORD with gladness! Come into his presence with singing! ▤

Although speaking of disobedience, Deuteronomy 28:47 also indicates that we should serve God with gladness – “Because you did not serve the LORD your God with joyfulness and gladness of heart, because of the abundance of all things, …”

Serve God with zeal . . .

Rom 12:11  Do not be slothful in zeal, be fervent in spirit,p serve the Lord. ▤

p Or fervent in the Spirit

2Ki 10:16  And he said, “Come with me, and see my zeal for the LORD.” So heq had him ride in his chariot. ▤

q Septuagint, Syriac, Targum; Hebrew they

Ps 69:9  For zeal for your house has consumed me, and the reproaches of those who reproach you have fallen on me. ▤

David’s zeal for God’s house was clearly shown in his plans and efforts towards building the temple.

Ps 119:139  My zeal consumes me, because my foes forget your words. ▤

The use of “zeal” suggests that the psalmist did or had in mind taking action on behalf of God’s word – zealously serving God.

John 2:14-17  In the temple he found those who were selling oxen and sheep and pigeons, and the money-changers sitting there. 15And making a whip of cords, he drove them all out of the temple, with the sheep and oxen. And he poured out the coins of the money-changers and overturned their tables. 16And he told those who sold the pigeons, “Take these things away; do not make my Father’s house a house of trade.” 17His disciples remembered that it was written, “Zeal for your house will consume me.” ▤

Rom 12:8  … the one who exhorts, in his exhortation; the one who contributes, in generosity; the one who leads,r with zeal; the one who does acts of mercy, with cheerfulness. ▤

r Or gives aid

2Cor 9:2  … for I know your readiness, of which I boast about you to the people of Macedonia, saying that Achaia has been ready since last year. And your zeal has stirred up most of them. ▤

Titus 2:14  … who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

1Pet 3:13  Now who is there to harm you if you are zealous for what is good? ▤

2Cor 8:22  And with them we are sending our brother whom we have often tested and found earnest in many matters, but who is now more earnest than ever because of his great confidence in you. ▤

Such earnestness shows an intensity or zeal for God’s work.

1Ki 19:10  He said, “I have been very jealous for the LORD, the God of hosts. For the people of Israel have forsaken your covenant, thrown down your altars, and killed your prophets with the sword, and I, even I only, am left, and they seek my life, to take it away.” ▤

Here Elijah indicates that he has been “very zealous” (NASB, NIV, NKJV, NRSV; cf. NLT) in serving God, the outcome of a mindset of being “very jealous for the LORD”.

. . . but zeal must not be misguided

Acts 22:3-4  I am a Jew, born in Tarsus in Cilicia, but brought up in this city, educated at the feet of Gamaliels according to the strict manner of the law of our fathers, being zealous for God as all of you are this day. 4I persecuted this Way to the death, binding and delivering to prison both men and women, … ▤

s Or city at the feet of Gamaliel, educated

Paul’s reference to his zeal for God is primarily in regard to his adherence to the law (cf. Gal 1:14 ↓), but likely also in view in his subsequent mention of persecuting the church (cf. Phil 3:6 ↓).

Rom 10:1-3  Brothers,t my heart’s desire and prayer to God for them is that they may be saved. 2For I bear them witness that they have a zeal for God, but not according to knowledge. 3For, being ignorant of the righteousness of God, and seeking to establish their own, they did not submit to God’s righteousness. ▤

t Or Brothers and sisters

The Jews were zealous to please God, but their zeal was not based on knowledge of what God wanted. As a result their strenuous efforts to gain righteousness were in vein, as such efforts were not in accordance with the way to righteousness as stipulated by God.

Gal 1:14  And I was advancing in Judaism beyond many of my own age among my people, so extremely zealous was I for the traditions of my fathers. ▤

Paul was saying this in the realization that his zeal for these traditions had been misdirected and counterproductive.

Phil 3:4b-6  If anyone else thinks he has reason for confidence in the flesh, I have more: 5circumcised on the eighth day, of the people of Israel, of the tribe of Benjamin, a Hebrew of Hebrews; as to the law, a Pharisee; 6as to zeal, a persecutor of the church; as to righteousness under the law,u blameless. ▤

u Greek in the law

Prov 19:2  Desirev without knowledge is not good, and whoever makes haste with his feet misses his way. ▤

v Or A soul

“Desire” here is indicative of enthusiasm (cf. CEV, GNT) or zeal (cf. NIV, NLT). To have it “without knowledge” is to have energy without direction, which like being hasty leads one to “make mistakes” (NCV™).

- Wise people’s actions are based on knowledge:

Prov 13:16  In everything the prudent acts with knowledge, but a fool flaunts his folly. ▤

Be strong and courageous, as God is with those doing his work

See also:

- 1Chr 28:20 ⇓; Zec 8:9, 13 ⇓; Jer 1:7-8 ⇓

- Do not be afraid – be strong and courageous . . .

- . . . Look to God and Jesus Christ for your strength

Deut 31:23  And the LORD commissioned Joshua the son of Nun and said, “Be strong and courageous, for you shall bring the people of Israel into the land that I swore to give them. I will be with you.” ▤

Josh 1:5-7, 9, 18  No man shall be able to stand before you all the days of your life. Just as I was with Moses, so I will be with you. I will not leave you or forsake you. 6Be strong and courageous, for you shall cause this people to inherit the land that I swore to their fathers to give them. 7Only be strong and very courageous, being careful to do according to all the law that Moses my servant commanded you. Do not turn from it to the right hand or to the left, that you may have good successw wherever you go. ▤  … 9Have I not commanded you? Be strong and courageous. Do not be frightened, and do not be dismayed, for the LORD your God is with you wherever you go.” ▤  … 18Whoever rebels against your commandment and disobeys your words, whatever you command him, shall be put to death. Only be strong and courageous. ▤

w Or may act wisely

Judg 6:12, 14  And the angel of the LORD appeared to him and said to him, “The LORD is with you, O mighty man of valor.” ▤  … 14And the LORDx turned to him and said, “Go in this might of yours and save Israel from the hand of Midian; do not I send you?” ▤

x Septuagint the angel of the LORD; also verse 16

The expression “in this might of yours” (v. 14) may well be a reference to the angel of the LORD’s statement in v. 12, which quite possibly implies that because the LORD was with him he was a mighty warrior. Thus Gideon was to act as such, in the might/strength he had with God’s presence and support (cf. Hag 2:4 ↓).

2Chr 19:11  And behold, Amariah the chief priest is over you in all matters of the LORD; and Zebadiah the son of Ishmael, the governor of the house of Judah, in all the king’s matters, and the Levites will serve you as officers. Deal courageously, and may the LORD be with the upright!”y ▤

y Hebrew the good

Note that the last clause is a blessing, that the LORD would be with the “upright”, here in particular those who serve him accordingly.

Hag 2:4  Yet now be strong, O Zerubbabel, declares the LORD. Be strong, O Joshua, son of Jehozadak, the high priest. Be strong, all you people of the land, declares the LORD. Work, for I am with you, declares the LORD of hosts, … ▤

Ezra 7:28b  I took courage, for the hand of the LORD my God was on me, and I gathered leading men from Israel to go up with me. ▤

Ezra is speaking here of going to Jerusalem, to minister to the Israelites there.

2Sam 10:12  Be of good courage, and let us be courageous for our people, and for the cities of our God, and may the LORD do what seems good to him. ▤

1Chr 28:10  Be careful now, for the LORD has chosen you to build a house for the sanctuary; be strong and do it. ▤

2Chr 15:7-8  But you, take courage! Do not let your hands be weak, for your work shall be rewarded.” 8As soon as Asa heard these words, the prophecy of Azariah the son of Oded, he took courage and put away the detestable idols from all the land of Judah and Benjamin and from the cities that he had taken in the hill country of Ephraim, and he repaired the altar of the LORD that was in front of the vestibule of the house of the LORD.z ▤

z Hebrew the vestibule of the LORD

2Chr 17:6  His heart was courageous in the ways of the LORD. And furthermore, he took the high places and the Asherim out of Judah. ▤

Ezra 10:4  Arise, for it is your task, and we are with you; be strong and do it. ▤

Acts 23:11  The following night the Lord stood by him and said, “Take courage, for as you have testified to the facts about me in Jerusalem, so you must testify also in Rome.” ▤

Do not be afraid as you do God’s work . . .

See also:

- Josh 1:9 ⇑

- Spread the gospel boldly . . .

- . . . Spread the gospel boldly with God’s help

1Chr 28:20  Then David said to Solomon his son, “Be strong and courageous and do it. Do not be afraid and do not be dismayed, for the LORD God, even my God, is with you. He will not leave you or forsake you, until all the work for the service of the house of the LORD is finished. ▤

Zec 8:9, 13  Thus says the LORD of hosts: “Let your hands be strong, you who in these days have been hearing these words from the mouth of the prophets who were present on the day that the foundation of the house of the LORD of hosts was laid, that the temple might be built. ▤  … 13And as you have been a byword of cursing among the nations, O house of Judah and house of Israel, so will I save you, and you shall be a blessing. Fear not, but let your hands be strong.” ▤

Jer 1:7-8  But the LORD said to me, “Do not say, ‘I am only a youth’; for to all to whom I send you, you shall go, and whatever I command you, you shall speak. 8Do not be afraid of them, for I am with you to deliver you, declares the LORD.” ▤

Ezek 2:6-7  And you, son of man, be not afraid of them, nor be afraid of their words, though briers and thorns are with you and you sit on scorpions.a Be not afraid of their words, nor be dismayed at their looks, for they are a rebellious house. 7And you shall speak my words to them, whether they hear or refuse to hear, for they are a rebellious house. ▤

a Or on scorpion plants

Luke 1:74  … that we, being delivered from the hand of our enemies, might serve him without fear, … ▤

With the first part of the verse speaking of being rescued from enemies, presumably “without fear” is referring to fear of opponents.

1Pet 3:13-14  Now who is there to harm you if you are zealous for what is good? 14But even if you should suffer for righteousness’ sake, you will be blessed. Have no fear of them, nor be troubled, … ▤

Doing good is unlikely to bring harm, but if even if it does, one is blessed. Therefore one should not be afraid or worried (cf. CEV, NLT).

2Tim 1:7-8  … for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. 8Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, … ▤

. . . Instead, fear God and serve him faithfully

See also:

- Serve God and Jesus Christ faithfully . . .

- . . . Examples of faithful service

Rather being afraid of other people or things, we should fear God as we do his work.

Josh 24:14  Now therefore fear the LORD and serve him in sincerity and in faithfulness. Put away the gods that your fathers served beyond the River and in Egypt, and serve the LORD. ▤

1Sam 12:24  Only fear the LORD and serve him faithfully with all your heart. For consider what great things he has done for you. ▤

2Chr 19:9  And he charged them: “Thus you shall do in the fear of the LORD, in faithfulness, and with your whole heart: … ▤

Deut 6:13  It is the LORD your God you shall fear. Him you shall serve and by his name you shall swear. ▤

Ps 2:11  Serve the LORD with fear, and rejoice with trembling. ▤

1Sam 2:35  And I will raise up for myself a faithful priest, who shall do according to what is in my heart and in my mind. And I will build him a sure house, and he shall go in and out before my anointed forever. ▤

Matt 24:45  Who then is the faithful and wise servant,b whom his master has set over his household, to give them their food at the proper time? ▤

b Greek bondservant; also verses 46, 48, 50

Further points on the manner in which to serve God

See also:

- Faith produces work in service to God

Matt 10:16  Behold, I am sending you out as sheep in the midst of wolves, so be wise as serpents and innocent as doves. ▤

2Cor 6:4-6  … but as servants of God we commend ourselves in every way: by great endurance, in afflictions, hardships, calamities, 5beatings, imprisonments, riots, labors, sleepless nights, hunger; 6by purity, knowledge, patience, kindness, the Holy Spirit, genuine love; … ▤

Personal qualities which should characterize servants of God include: “great endurance” (v. 4); “purity, knowledge, patience, kindness”; and “genuine love” (v. 6). Note that patience is also mentioned in the two verses immediately below.

2Cor 12:12  The signs of a true apostle were performed among you with utmost patience, with signs and wonders and mighty works. ▤

2Tim 2:24  And the Lord’s servantc must not be quarrelsome but kind to everyone, able to teach, patiently enduring evil, … ▤

c Greek bondservant

James 3:18  And a harvest of righteousness is sown in peace by those who make peace. ▤

Peacemakers do their work in a peaceful way, producing righteousness. This could be speaking of righteousness in the lives of themselves or of others – or even both. It is certainly applicable to both, and so to one’s work for God.

2Chr 31:21  And every work that he undertook in the service of the house of God and in accordance with the law and the commandments, seeking his God, he did with all his heart, and prospered. ▤

This may indicate that in all Hezekiah did in service and obedience to God, he in effect sought God or aspired to seek him. Alternatively it may indicate that Hezekiah sought God and God’s will in regard to what he did. Both interpretations are relevant to the manner or way in which we serve God, for in serving him we ought to seek him in both these ways.

Ps 149:6-9  Let the high praises of God be in their throats and two-edged swords in their hands, 7to execute vengeance on the nations and punishments on the peoples, 8to bind their kings with chains and their nobles with fetters of iron, 9to execute on them the judgment written! This is honor for all his godly ones. Praise the LORD! ▤

One can infer from this that in doing God’s work (vv. 7-9) God’s praises (v. 6) should never be far from our lips. Although not necessarily evidenced here, a persistent spirit of praise aids one in being mindful of and reliant on God, which are obviously vital in serving him.

- To serve Christ, one must follow him:

John 12:26  If anyone serves me, he must follow me; and where I am, there will my servant be also. If anyone serves me, the Father will honor him. ▤

Serving Jesus Christ involves following him, which includes following his example and teachings. The context (cf. vv. 24-25) suggests that Jesus’ challenge to follow him and be with him had in view his example of sacrificial living – to the point of death.

Pray for persecuted Christians

Section D

Working with Other Believers

Section Jumps

- Serve each other

- Do God’s work together

- Encourage each other in doing God’s work

- Keep each other informed about the work and associated challenges

- Note: Churches send out workers, to aid the spread of the gospel and for other work . . .

- . . . The practice of workers going out in pairs

See also:

- Help Each Other

- Spiritual Gifts

This section speaks of working with other believers both in: working among them, ministering to them; and working alongside them, ministering to others (such as in outreach). Note that most of the other teachings in this chapter are also very relevant to this topic.

Serve each other

Gal 5:13  For you were called to freedom, brothers. Only do not use your freedom as an opportunity for the flesh, but through love serve one another. ▤

Mark 9:35  And he sat down and called the twelve. And he said to them, “If anyone would be first, he must be last of all and servant of all.” ▤

John 13:13-17  You call me Teacher and Lord, and you are right, for so I am. 14If I then, your Lord and Teacher, have washed your feet, you also ought to wash one another’s feet. 15For I have given you an example, that you also should do just as I have done to you. 16Truly, truly, I say to you, a servantd is not greater than his master, nor is a messenger greater than the one who sent him. 17If you know these things, blessed are you if you do them. ▤

d Greek bondservant

Here Jesus performs the task of a lowly servant, setting the disciples an example to follow. As he was their master and the one who sent them (v. 16), they were not to think of themselves as being above doing anything that he had done. Thus they were to serve each other, even in doing the most lowly and menial of tasks.

Rom 16:1  I commend to you our sister Phoebe, a servante of the church at Cenchreae, … ▤

e Or deaconess

Heb 6:10  For God is not unjust so as to overlook your work and the love that you have shown for his name in serving the saints, as you still do. ▤

1Pet 4:10  As each has received a gift, use it to serve one another, as good stewards of God’s varied grace: … ▤

1Tim 6:2  Those who have believing masters must not be disrespectful on the ground that they are brothers; rather they must serve all the better since those who benefit by their good service are believers and beloved. Teach and urge these things. ▤

We are to serve believing employers all the better.

Philem 1:13  I would have been glad to keep him with me, in order that he might serve me on your behalf during my imprisonment for the gospel, … ▤

- Paul’s suffering in his service for the church:

Col 1:24-25  Now I rejoice in my sufferings for your sake, and in my flesh I am filling up what is lacking in Christ’s afflictions for the sake of his body, that is, the church, 25of which I became a minister according to the stewardship from God that was given to me for you, to make the word of God fully known, … ▤

In v. 24 Paul says he considered that what he had suffered for the Colossians was a necessary part in the completion (cf. GNT, NLT) or continuation (cf. CEV) of Christ’s sufferings for the sake of his people.

Do God’s work together

See also:

- Help others who are doing God’s work

- Pray for the proclamation of the gospel, including others who proclaim it

Rom 15:30  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, … ▤

1Cor 16:16  … be subject to such as these, and to every fellow worker and laborer. ▤

Such references to fellow workers exemplify God’s people doing his work together.

2Cor 8:23a  As for Titus, he is my partner and fellow worker for your benefit. ▤

Phil 1:3-7  I thank my God in all my remembrance of you, 4always in every prayer of mine for you all making my prayer with joy, 5because of your partnership in the gospel from the first day until now. 6And I am sure of this, that he who began a good work in you will bring it to completion at the day of Jesus Christ. 7It is right for me to feel this way about you all, because I hold you in my heart, for you are all partakers with me of grace,f both in my imprisonment and in the defense and confirmation of the gospel. ▤

f Or you all have fellowship with me in grace

The expression “partakers with me of grace” (v. 7) probably refers to the Philippians sharing with Paul in his work for the gospel. As such Paul would have in view God’s grace in both appointing people to this work and enabling them to do it.

Phil 1:27  Only let your manner of life be worthyg of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, … ▤

g Greek Only behave as citizens worthy

Phil 2:22  But you know Timothy’sh proven worth, how as a soni with a father he has served with me in the gospel. ▤

h Greek his

i Greek child

Phil 4:3  Yes, I ask you also, true companion,j help these women, who have labored side by side with me in the gospel together with Clement and the rest of my fellow workers, whose names are in the book of life. ▤

j Or loyal Syzygus; Greek true yokefellow

3Jn 1:7-8  For they have gone out for the sake of the name, accepting nothing from the Gentiles. 8Therefore we ought to support people like these, that we may be fellow workers for the truth. ▤

Num 18:2  And with you bring your brothers also, the tribe of Levi, the tribe of your father, that they may join you and minister to you while you and your sons with you are before the tent of the testimony. ▤

Ezra 3:2, 8-10  Then arose Jeshua the son of Jozadak, with his fellow priests, and Zerubbabel the son of Shealtiel with his kinsmen, and they built the altar of the God of Israel, to offer burnt offerings on it, as it is written in the Law of Moses the man of God. ▤  … 8Now in the second year after their coming to the house of God at Jerusalem, in the second month, Zerubbabel the son of Shealtiel and Jeshua the son of Jozadak made a beginning, together with the rest of their kinsmen, the priests and the Levites and all who had come to Jerusalem from the captivity. They appointed the Levites, from twenty years old and upward, to supervise the work of the house of the LORD. 9And Jeshua with his sons and his brothers, and Kadmiel and his sons, the sons of Judah, together supervised the workmen in the house of God, along with the sons of Henadad and the Levites, their sons and brothers. 10And when the builders laid the foundation of the temple of the LORD, the priests in their vestments came forward with trumpets, and the Levites, the sons of Asaph, with cymbals, to praise the LORD, according to the directions of David king of Israel. ▤

Neh 4:6, 16-17a  So we built the wall. And all the wall was joined together to half its height, for the people had a mind to work. ▤  … 16From that day on, half of my servants worked on construction, and half held the spears, shields, bows, and coats of mail. And the leaders stood behind the whole house of Judah, 17who were building on the wall. ▤

Those who were armed were to provide protection from enemies who had plotted against the Jews and their efforts to rebuild the walls of Jerusalem (cf. vv. 11-12 ⇓).

Encourage each other in doing God’s work

Heb 10:24-25  And let us consider how to stir up one another to love and good works, 25not neglecting to meet together, as is the habit of some, but encouraging one another, and all the more as you see the Day drawing near. ▤

The encouragement spoken of (v. 25) is applicable to – if not at least in part referring to – spurring or encouraging one another on “to love and good works” (v. 24).

Deut 3:28  But charge Joshua, and encourage and strengthen him, for he shall go over at the head of this people, and he shall put them in possession of the land that you shall see. ▤

2Chr 30:22a  And Hezekiah spoke encouragingly to all the Levites who showed good skill in the service of the LORD. ▤

2Chr 35:2  He appointed the priests to their offices and encouraged them in the service of the house of the LORD. ▤

Neh 4:10-14  In Judah it was said,k “The strength of those who bear the burdens is failing. There is too much rubble. By ourselves we will not be able to rebuild the wall.” 11And our enemies said, “They will not know or see till we come among them and kill them and stop the work.” 12At that time the Jews who lived near them came from all directions and said to us ten times, “You must return to us.”l 13So in the lowest parts of the space behind the wall, in open places, I stationed the people by their clans, with their swords, their spears, and their bows. 14And I looked and arose and said to the nobles and to the officials and to the rest of the people, “Do not be afraid of them. Remember the Lord, who is great and awesome, and fight for your brothers, your sons, your daughters, your wives, and your homes.” ▤

k Hebrew Judah said

l The meaning of the Hebrew is uncertain

In the face of discouragement against rebuilding the wall of Jerusalem from no less than three separate sources (vv. 10-12), Nehemiah takes action (v. 13) and then encourages the people by what he says (v. 14).

2Cor 9:2  … for I know your readiness, of which I boast about you to the people of Macedonia, saying that Achaia has been ready since last year. And your zeal has stirred up most of them. ▤

This and the following verse illustrate that we can – and should – encourage others in doing God’s work by our example.

Phil 1:14  And most of the brothers, having become confident in the Lord by my imprisonment, are much more bold to speak the wordm without fear. ▤

m Some manuscripts add of God

Paul’s faithful and courageous example encouraged others.

Keep each other informed about the work and associated challenges

It is a good practice for Christians to report to their church about their work, with its challenges and accomplishments. As is shown in some of the following verses, it is also helpful to tell other churches about the work.

Acts 14:27  And when they arrived and gathered the church together, they declared all that God had done with them, and how he had opened a door of faith to the Gentiles. ▤

Acts 15:3-4  So, being sent on their way by the church, they passed through both Phoenicia and Samaria, describing in detail the conversion of the Gentiles, and brought great joy to all the brothers.n 4When they came to Jerusalem, they were welcomed by the church and the apostles and the elders, and they declared all that God had done with them. ▤

n Or brothers and sisters; also verse 22

Acts 21:17-20a  When we had come to Jerusalem, the brothers received us gladly. 18On the following day Paul went in with us to James, and all the elders were present. 19After greeting them, he related one by one the things that God had done among the Gentiles through his ministry. 20And when they heard it, they glorified God. ▤

Acts 4:23  When they were released, they went to their friends and reported what the chief priests and the elders had said to them. ▤

Here the apostles report the opposition that they had faced in their work for the gospel (cf. Acts 12:17 ↓; Col 4:7-9 ↓).

Acts 12:17  But motioning to them with his hand to be silent, he described to them how the Lord had brought him out of the prison. And he said, “Tell these things to James and to the brothers.”o Then he departed and went to another place. ▤

o Or brothers and sisters

Col 4:7-9  Tychicus will tell you all about my activities. He is a beloved brother and faithful minister and fellow servantp in the Lord. 8I have sent him to you for this very purpose, that you may know how we are and that he may encourage your hearts, 9and with him Onesimus, our faithful and beloved brother, who is one of you. They will tell you of everything that has taken place here. ▤

p Greek fellow bondservant; also verse 12

Note: Churches send out workers, to aid the spread of the gospel and for other work . . .

Acts 13:1-3  Now there were in the church at Antioch prophets and teachers, Barnabas, Simeon who was called Niger,q Lucius of Cyrene, Manaen a member of the court of Herod the tetrarch, and Saul. 2While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” 3Then after fasting and praying they laid their hands on them and sent them off. ▤

q Niger is a Latin word meaning black, or dark

Acts 8:14-15  Now when the apostles at Jerusalem heard that Samaria had received the word of God, they sent to them Peter and John, 15who came down and prayed for them that they might receive the Holy Spirit, … ▤

Acts 11:20-23  But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsr also, preaching the Lord Jesus. 21And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. 22The report of this came to the ears of the church in Jerusalem, and they sent Barnabas to Antioch. 23When he came and saw the grace of God, he was glad, and he exhorted them all to remain faithful to the Lord with steadfast purpose, … ▤

r Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

As well as the sending of Barnabas by the Jerusalem church (v. 22), note that the men from Cyprus and Cyrene (v. 20) may also have been sent out by a church to spread the gospel.

Acts 18:27  And when he wished to cross to Achaia, the brothers encouraged him and wrote to the disciples to welcome him. When he arrived, he greatly helped those who through grace had believed, … ▤

The Ephesian church did not actually send out Apollos as such; he had come to Ephesus on his travels in spreading the gospel. But this is an example at least of a church supporting a worker on their journey in spreading the gospel.

2Cor 8:19, 23  And not only that, but he has been appointed by the churches to travel with us as we carry out this act of grace that is being ministered by us, for the glory of the Lord himself and to show our good will. ▤  … 23As for Titus, he is my partner and fellow worker for your benefit. And as for our brothers, they are messengerss of the churches, the glory of Christ. ▤

s Greek apostles

This speaks of workers sent out by churches primarily to collect and administer the offering collected for the needy believers in Jerusalem. The term “messengers of the churches” (v. 23) probably denotes workers sent out by churches (cf. CEV, NCV).

. . . The practice of workers going out in pairs

See also:

- Acts 13:1-3 ⇑; Acts 8:14 ⇑

Mark 6:7  And he called the twelve and began to send them out two by two, and gave them authority over the unclean spirits. ▤

Luke 10:1  After this the Lord appointed seventy-twot others and sent them on ahead of him, two by two, into every town and place where he himself was about to go. ▤

t Some manuscripts seventy; also verse 17

Acts 15:27  We have therefore sent Judas and Silas, who themselves will tell you the same things by word of mouth. ▤

Acts 15:39b-40  Barnabas took Mark with him and sailed away to Cyprus, 40but Paul chose Silas and departed, having been commended by the brothers to the grace of the Lord. ▤

2Cor 8:17-18  For he not only accepted our appeal, but being himself very earnest he is goingu to you of his own accord. 18With him we are sendingv the brother who is famous among all the churches for his preaching of the gospel. ▤

u Or he went

v Or we sent; also verse 22

The unnamed brother (v. 18) was possibly Luke (cf. AMP).

Acts 19:22  And having sent into Macedonia two of his helpers, Timothy and Erastus, he himself stayed in Asia for a while. ▤

2Cor 12:18a  I urged Titus to go, and sent the brother with him. ▤

1Sam 26:6  Then David said to Ahimelech the Hittite, and to Joab’s brother Abishai the son of Zeruiah, “Who will go down with me into the camp to Saul?” And Abishai said, “I will go down with you.” ▤

This illustrates the usefulness of two people going out on a mission rather than just one.

- The advantages of two working and traveling together:

Eccl 4:9-12  Two are better than one, because they have a good reward for their toil. 10For if they fall, one will lift up his fellow. But woe to him who is alone when he falls and has not another to lift him up! 11Again, if two lie together, they keep warm, but how can one keep warm alone? 12And though a man might prevail against one who is alone, two will withstand him—a threefold cord is not quickly broken. ▤

Some commentators consider that some of these illustrations have traveling with another primarily in view. The final clause (v. 12) suggests that three “are even better” (NLT) than two, forming a grouping of quite some strength.

Pray for persecuted Christians

Section E

Spiritual Gifts

Section Jumps

- God gives each of his people a spiritual gift, through the Holy Spirit

- God’s people are given different spiritual gifts

- The various spiritual gifts . . .

- . . . Examples of the Holy Spirit enabling believers to speak in other languages and to prophesy

- Make good use of spiritual gifts, using them appropriately

- Use your spiritual gift to build up the church

- Further instructions about spiritual gifts

- Other insights concerning spiritual gifts

God equips his people to serve him, notably by giving them spiritual gifts.

God gives each of his people a spiritual gift, through the Holy Spirit

1Cor 7:7  I wish that all were as I myself am. But each has his own gift from God, one of one kind and one of another. ▤

1Cor 12:4-11  Now there are varieties of gifts, but the same Spirit; 5and there are varieties of service, but the same Lord; 6and there are varieties of activities, but it is the same God who empowers them all in everyone. 7To each is given the manifestation of the Spirit for the common good. 8For to one is given through the Spirit the utterance of wisdom, and to another the utterance of knowledge according to the same Spirit, 9to another faith by the same Spirit, to another gifts of healing by the one Spirit, 10to another the working of miracles, to another prophecy, to another the ability to distinguish between spirits, to another various kinds of tongues, to another the interpretation of tongues. 11All these are empowered by one and the same Spirit, who apportions to each one individually as he wills. ▤

In the light of the context, it appears that the “varieties of activities” (v. 6a) allude to or are associated with the different spiritual gifts (v. 4; cf. v. 5). Thus v. 6b seems to indicate that a spiritual gift is given to each believer – as does vv. 7, 11. Verses 4, 7 indicate that the spiritual gifts are given by or through the Holy Spirit, as is stated in v. 11 and illustrated in vv. 8-10.

Eph 4:7-8  But grace was given to each one of us according to the measure of Christ’s gift. 8Therefore it says, “When he ascended on high he led a host of captives, and he gave gifts to men.” ▤

The context (cf. v. 11) indicates that the “grace” (v. 7) given to each believer refers to a spiritual gift or gifts (cf. Rom 12:6 ⇓) – which is also indicated by the final clause in v. 8. (Note that here “captives” most likely refers or applies to Christ’s evil spiritual enemies – whom he triumphed over in his death and resurrection, culminating in his ascending “on high” with them subject to him.)

1Pet 4:10  As each has received a gift, use it to serve one another, as good stewards of God’s varied grace: … ▤

Heb 2:4  … while God also bore witness by signs and wonders and various miracles and by gifts of the Holy Spirit distributed according to his will. ▤

God bore witness to the salvation announced by Jesus Christ (cf. v. 3) in part by bestowing spiritual gifts on believers, distributing the gifts according to his will. The term “gifts of the Holy Spirit” underlines that these spiritual gifts are given through the Holy Spirit.

- Timothy received his spiritual gift through a prophetic message when the elders laid hands on him:

1Tim 4:14  Do not neglect the gift you have, which was given you by prophecy when the council of elders laid their hands on you. ▤

In saying that Timothy’s spiritual gift was given “by prophecy”, Paul may have meant it was given in association with such a prophetic message regarding it, at the time the message was spoken (cf. CEV, GNT).

God’s people are given different spiritual gifts

See also:

- 1Cor 7:7 ⇑; 1Pet 4:10 ⇑

- God’s people are many different parts making up one body “in” Jesus Christ

Rom 12:4-6  For as in one body we have many members,w and the members do not all have the same function, 5so we, though many, are one body in Christ, and individually members one of another. 6Having gifts that differ according to the grace given to us, let us use them: if prophecy, in proportion to our faith; … ▤

w Greek parts; also verse 5

Just as the members of a human body have different functions, so the members of Christ’s body have different spiritual gifts, performing different functions (cf. 1Cor 12:14-24a ↓).

1Cor 12:4-6  Now there are varieties of gifts, but the same Spirit; 5and there are varieties of service, but the same Lord; 6and there are varieties of activities, but it is the same God who empowers them all in everyone. ▤

The thrust of these verses appears to be that there are different spiritual gifts which are applied in different ways – but they all have a unity in their source, function and purpose.

1Cor 12:29-30  Are all apostles? Are all prophets? Are all teachers? Do all work miracles? 30Do all possess gifts of healing? Do all speak with tongues? Do all interpret? ▤

The rhetorical questions reinforce Paul’s argument earlier in the chapter (cf. vv. 14-24a ↓), implying that no one particular gift is common to all – believers have different gifts.

- The different spiritual gifts are all indispensable:

1Cor 12:14-24a  For the body does not consist of one member but of many. 15If the foot should say, “Because I am not a hand, I do not belong to the body,” that would not make it any less a part of the body. 16And if the ear should say, “Because I am not an eye, I do not belong to the body,” that would not make it any less a part of the body. 17If the whole body were an eye, where would be the sense of hearing? If the whole body were an ear, where would be the sense of smell? 18But as it is, God arranged the members in the body, each one of them, as he chose. 19If all were a single member, where would the body be? 20As it is, there are many parts,x yet one body. 21The eye cannot say to the hand, “I have no need of you,” nor again the head to the feet, “I have no need of you.” 22On the contrary, the parts of the body that seem to be weaker are indispensable, 23and on those parts of the body that we think less honorable we bestow the greater honor, and our unpresentable parts are treated with greater modesty, 24which our more presentable parts do not require. ▤

x Or members; also verse 22

No one should think that their gift is not part of or vital to the body of Christ (vv. 15-16). Like the human body, Christ’s body is made up of many different parts, all of which are indispensable – even parts that seem to be of less value or weaker (v. 22). Verse 23 implies that just as the parts of the human body that are less honorable and less attractive (or perhaps less obvious) are given special treatment, similarly those members of Christ’s body whose gifts and functions appear unimportant should in fact be given special honor and care. Appearing to be unimportant does not make them any less vital to the ability of the body to function properly.

The various spiritual gifts . . .

See also:

- 1Cor 12:29-30 ⇑

1Cor 12:8-10  For to one is given through the Spirit the utterance of wisdom, and to another the utterance of knowledge according to the same Spirit, 9to another faith by the same Spirit, to another gifts of healing by the one Spirit, 10to another the working of miracles, to another prophecy, to another the ability to distinguish between spirits, to another various kinds of tongues, to another the interpretation of tongues. ▤

Broadly speaking, “the utterance of wisdom” and “the utterance of knowledge” (v. 8) quite possibly are respectively “the ability to give wise advice” (NLT) or insight and “the gift of special knowledge” (NLT) – with probably the application and conveying of spiritual truths being particularly in view. The term “faith” (v. 9) does not refer to saving faith, but to exceptional faith or trust in God. The gift of “prophecy” (v. 10) is the communication of a revelation from God, such as a “foretelling” of a future event or a revelation of God’s will regarding a certain matter. The gift to distinguish between spirits (v. 10) appears to be the ability to distinguish whether something, such as a prophecy or teaching, is prompted by the Holy Spirit or a demonic spirit. The gift of “various kinds of tongues” (v. 10) or languages is the ability to speak in an unlearned language. Some maintain that these languages are limited to human languages, while others claim that there are also “heavenly” or spiritual languages.

1Cor 12:28  And God has appointed in the church first apostles, second prophets, third teachers, then miracles, then gifts of healing, helping, administrating, and various kinds of tongues. ▤

Regarding the term “apostles” (cf. Eph 4:11 ↓), it initially applied just to the twelve disciples. Occasionally others were also referred to as apostles, particularly Paul, who shared with the disciples a call from Jesus Christ to a ministry of evangelizing and teaching as Christ’s representative. (Paul was also a witness of his resurrection – seen by many as a requirement for one to be designated an “apostle”.) Used in a less strict sense, “apostle” is applied to itinerant workers, who founded and taught new churches. This usage is often applied to modern missionaries. The term “miracles” presumably refers to the gift of being able to perform miracles.

Eph 4:11  And he [Christ] gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsy and teachers,z … ▤

y Or pastors

z Or the shepherd-teachers

Rom 12:6-8  Having gifts that differ according to the grace given to us, let us use them: if prophecy, in proportion to our faith; 7if service, in our serving; the one who teaches, in his teaching; 8the one who exhorts, in his exhortation; the one who contributes, in generosity; the one who leads,a with zeal; the one who does acts of mercy, with cheerfulness. ▤

a Or gives aid

1Cor 7:7-8  I wish that all were as I myself am. But each has his own gift from God, one of one kind and one of another. 8To the unmarried and the widows I say that it is good for them to remain single as I am. ▤

Many people understand Paul to be indicating here that he had a gift of celibacy.

. . . Examples of the Holy Spirit enabling believers to speak in other languages and to prophesy

See also:

- 1Cor 12:10 ⇑

Acts 2:2-11, 16-18  And suddenly there came from heaven a sound like a mighty rushing wind, and it filled the entire house where they were sitting. 3And divided tongues as of fire appeared to them and restedb on each one of them. 4And they were all filled with the Holy Spirit and began to speak in other tongues as the Spirit gave them utterance. 5Now there were dwelling in Jerusalem Jews, devout men from every nation under heaven. 6And at this sound the multitude came together, and they were bewildered, because each one was hearing them speak in his own language. 7And they were amazed and astonished, saying, “Are not all these who are speaking Galileans? 8And how is it that we hear, each of us in his own native language? 9Parthians and Medes and Elamites and residents of Mesopotamia, Judea and Cappadocia, Pontus and Asia, 10Phrygia and Pamphylia, Egypt and the parts of Libya belonging to Cyrene, and visitors from Rome, 11both Jews and proselytes, Cretans and Arabians—we hear them telling in our own tongues the mighty works of God.” ▤  … 16But this is what was uttered through the prophet Joel: 17“‘And in the last days it shall be, God declares, that I will pour out my Spirit on all flesh, and your sons and your daughters shall prophesy, and your young men shall see visions, and your old men shall dream dreams; 18even on my male servantsc and female servants in those days I will pour out my Spirit, and they shall prophesy. ▤

b Or And tongues as of fire appeared to them, distributed among them, and rested

c Greek bondservants; twice in this verse

In v. 17, “see visions” and “dream dreams” most likely refer to receiving prophetic revelation from God, particularly with the references to prophecy in the adjacent verses. In talking of prophecy, Peter’s words (vv. 16-18) suggest that the earlier speaking in other tongues (vv. 4-11) may have involved prophesying.

Acts 10:45-46a  And the believers from among the circumcised who had come with Peter were amazed, because the gift of the Holy Spirit was poured out even on the Gentiles. 46For they were hearing them speaking in tongues and extolling God. ▤

Acts 19:6  And when Paul had laid his hands on them, the Holy Spirit came on them, and they began speaking in tongues and prophesying. ▤

Acts 11:27-28  Now in these days prophets came down from Jerusalem to Antioch. 28And one of them named Agabus stood up and foretold by the Spirit that there would be a great famine over all the world (this took place in the days of Claudius). ▤

The prophet Agabus is also recorded as prophesying in 21:10-11 below.

Acts 21:10-11  While we were staying for many days, a prophet named Agabus came down from Judea. 11And coming to us, he took Paul’s belt and bound his own feet and hands and said, “Thus says the Holy Spirit, ‘This is how the Jews at Jerusalem will bind the man who owns this belt and deliver him into the hands of the Gentiles.’” ▤

- An OT example of the Holy Spirit enabling people to prophesy:

Num 11:25-26  Then the LORD came down in the cloud and spoke to him, and took some of the Spirit that was on him and put it on the seventy elders. And as soon as the Spirit rested on them, they prophesied. But they did not continue doing it. 26Now two men remained in the camp, one named Eldad, and the other named Medad, and the Spirit rested on them. They were among those registered, but they had not gone out to the tent, and so they prophesied in the camp. ▤

Note that the elders appear to have only prophesied on this particular occasion (v. 25b) – rather than being given prophecy as a gift to remain with them. Other OT passages speaking specifically of the Holy Spirit enabling people to prophesy include: 1 Samuel 10:10; 19:19-20, 23; and 2 Chronicles 20:14-17. A NT example prior to Pentecost occurs in Luke 1:67-79, which speaks of the Holy Spirit enabling Zechariah, John the Baptist’s father, to prophesy.

Make good use of spiritual gifts, using them appropriately

1Tim 4:14  Do not neglect the gift you have, which was given you by prophecy when the council of elders laid their hands on you. ▤

2Tim 1:6  For this reason I remind you to fan into flame the gift of God, which is in you through the laying on of my hands, … ▤

The clause “fan into flame the gift of God” may well be speaking of developing the gift through use. Alternatively it could mean to “keep using” (NCV™) and “keep alive” (GNT) the gift.

Rom 12:6-8  Having gifts that differ according to the grace given to us, let us use them: if prophecy, in proportion to our faith; 7if service, in our serving; the one who teaches, in his teaching; 8the one who exhorts, in his exhortation; the one who contributes, in generosity; the one who leads,d with zeal; the one who does acts of mercy, with cheerfulness. ▤

d Or gives aid

With the phrase “in proportion to our faith” (v. 6), Paul may be instructing prophets to speak only messages that they in faith believe are from God. Alternatively it could mean: “use that gift in agreement with the faith” (NCV™), ensuring that the content and usage of apparent prophecy is in agreement with the faith.

1Pet 4:10-11  As each has received a gift, use it to serve one another, as good stewards of God’s varied grace: 11whoever speaks, as one who speaks oracles of God; whoever serves, as one who serves by the strength that God supplies—in order that in everything God may be glorified through Jesus Christ. To him belong glory and dominion forever and ever. Amen. ▤

The first part of v. 11 probably means that those whose ministry largely involves speaking, should rely on God’s help in what they say – speaking in accordance with having words of God.

1Cor 13:1-2  If I speak in the tongues of men and of angels, but have not love, I am a noisy gong or a clanging cymbal. 2And if I have prophetic powers, and understand all mysteries and all knowledge, and if I have all faith, so as to remove mountains, but have not love, I am nothing. ▤

It is pointless exercising a spiritual gift without doing so in love. Note that Paul again links the importance of love with the use of spiritual gifts in 14:1 (in the following subsection).

Use your spiritual gift to build up the church

Eph 4:11-13, 16  And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdse and teachers,f 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, 13until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,g to the measure of the stature of the fullness of Christ, ▤  … 16from whom the whole body, joined and held together by every joint with which it is equipped, when each part is working properly, makes the body grow so that it builds itself up in love. ▤

e Or pastors

f Or the shepherd-teachers

g Greek to a full-grown man

As parts of the body of Christ, believers are to use the gifts they have been given (v. 11) “for the work of ministry” (v. 12a) – each part doing its work (v. 16b) – so that Christ’s body may be built up, growing and maturing (vv. 12b-13, 16a).

1Cor 12:7  To each is given the manifestation of the Spirit for the common good. ▤

Spiritual gifts are given to believers primarily to be used for the benefit of the whole church.

1Cor 14:1-6, 9, 12-19  Pursue love, and earnestly desire the spiritual gifts, especially that you may prophesy. 2For one who speaks in a tongue speaks not to men but to God; for no one understands him, but he utters mysteries in the Spirit. 3On the other hand, the one who prophesies speaks to people for their upbuilding and encouragement and consolation. 4The one who speaks in a tongue builds up himself, but the one who prophesies builds up the church. 5Now I want you all to speak in tongues, but even more to prophesy. The one who prophesies is greater than the one who speaks in tongues, unless someone interprets, so that the church may be built up. 6Now, brothers,h if I come to you speaking in tongues, how will I benefit you unless I bring you some revelation or knowledge or prophecy or teaching? ▤  … 9So with yourselves, if with your tongue you utter speech that is not intelligible, how will anyone know what is said? For you will be speaking into the air. ▤  … 12So with yourselves, since you are eager for manifestations of the Spirit, strive to excel in building up the church. 13Therefore, one who speaks in a tongue should pray for the power to interpret. 14For if I pray in a tongue, my spirit prays but my mind is unfruitful. 15What am I to do? I will pray with my spirit, but I will pray with my mind also; I will sing praise with my spirit, but I will sing with my mind also. 16Otherwise, if you give thanks with your spirit, how can anyone in the position of an outsideri say “Amen” to your thanksgiving when he does not know what you are saying? 17For you may be giving thanks well enough, but the other person is not being built up. 18I thank God that I speak in tongues more than all of you. 19Nevertheless, in church I would rather speak five words with my mind in order to instruct others, than ten thousand words in a tongue. ▤

h Or brothers and sisters; also verses 20, 26, 39

i Or of him that is without gifts

In v. 15 Paul appears to indicate that he – as one who has the gift of speaking in tongues – would use his mind as he both prayed and sang in tongues with his spirit. This would be either so he could interpret what he was saying or to speak intelligible words in addition to other languages. In doing so he would edify and build up the others in the church.

1Cor 14:26-32  What then, brothers? When you come together, each one has a hymn, a lesson, a revelation, a tongue, or an interpretation. Let all things be done for building up. 27If any speak in a tongue, let there be only two or at most three, and each in turn, and let someone interpret. 28But if there is no one to interpret, let each of them keep silent in church and speak to himself and to God. 29Let two or three prophets speak, and let the others weigh what is said. 30If a revelation is made to another sitting there, let the first be silent. 31For you can all prophesy one by one, so that all may learn and all be encouraged, 32and the spirits of prophets are subject to prophets. ▤

During church meetings everyone was free to contribute through their spiritual gifts, but this was to be done in an orderly fashion (vv. 27-30) – with the exercising of spiritual gifts being controllable (v. 32). The main aim of these instructions was building up the church (v. 26), which involved everyone learning and being encouraged (v. 31).

Further instructions about spiritual gifts

1Cor 12:1  Now concerningj spiritual gifts,k brothers,l I do not want you to be uninformed. ▤

j The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

k Or spiritual persons

l Or brothers and sisters

Do not be uninformed about spiritual gifts – or misinformed (cf. AMP, NLT).

1Cor 12:28, 31a  And God has appointed in the church first apostles, second prophets, third teachers, then miracles, then gifts of healing, helping, administrating, and various kinds of tongues. ▤  … 31But earnestly desire the higher gifts. ▤

In view of v. 28, the “higher gifts” (v. 31a) probably primarily refers to prophecy in particular (cf. 1Cor 14:1, 39 ↓) and also teaching.

1Cor 14:1, 39  Pursue love, and earnestly desire the spiritual gifts, especially that you may prophesy. ▤  … 39So, my brothers, earnestly desire to prophesy, and do not forbid speaking in tongues. ▤

1Thes 5:19-20  Do not quench the Spirit. 20Do not despise prophecies, … ▤

The use of spiritual gifts in corporate worship and meetings is most likely in view. The Thessalonians were not to stifle the Holy Spirit’s work by restricting the expression of spiritual gifts.

Other insights concerning spiritual gifts

1Cor 1:4-7  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— 6even as the testimony about Christ was confirmed among you— 7so that you are not lacking in any spiritual gift, as you wait for the revealing of our Lord Jesus Christ, … ▤

Here “you” is referring to the Corinthian church as a whole, among whom there was no spiritual gift lacking (v. 7). Particularly in the light of v. 7, Paul also quite probably has spiritual gifts primarily in view in v. 5. One can infer from these verses that, as they grow, God equips each of his churches with all spiritual gifts. Note that v. 6 is probably meaning that Paul’s testimony to them about Christ was confirmed by them receiving the blessings in question.

1Cor 13:8  Love never ends. As for prophecies, they will pass away; as for tongues, they will cease; as for knowledge, it will pass away. ▤

In contrast to love, there will come a time when spiritual gifts will cease. Presumably the afterlife is in view.

1Cor 14:21-25  In the Law it is written, “By people of strange tongues and by the lips of foreigners will I speak to this people, and even then they will not listen to me, says the Lord.” 22Thus tongues are a sign not for believers but for unbelievers, while prophecy is a signm not for unbelievers but for believers. 23If, therefore, the whole church comes together and all speak in tongues, and outsiders or unbelievers enter, will they not say that you are out of your minds? 24But if all prophesy, and an unbeliever or outsider enters, he is convicted by all, he is called to account by all, 25the secrets of his heart are disclosed, and so, falling on his face, he will worship God and declare that God is really among you. ▤

m Greek lacks a sign

The apparent conflict between v. 22 and vv. 23-25 may be due to a difference between the unbelievers referred to in v. 22 and the unbelievers who are coupled with “outsiders” (v. 23; cf. v. 24). The unbelievers of v. 22 may be ones who have rejected the truth and turned their backs on God (cf. v. 21b). Tongues are indicative of coming judgment for them just as the “strange tongues” were a sign of judgment for the Israelites (v. 21). In conjunction with this, the latter unbelievers – along with outsiders or inquirers – may be open to the gospel message and it is for them that prophesying rather then tongues is pertinent.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 29

Significant Practices

1. Symbolic Rites

1. Baptism

2. The Lord’s Supper

3. Circumcision: Its Needlessness

2. Other Significant Practices

1. Confession of Jesus Christ

2. Keeping the Sabbath Holy

3. Fasting

4. The Laying on of Hands

Part I

Symbolic Rites

Baptism and the Lord’s Supper are considered by many churches to be the Christian rites or sacraments. “Sacrament” comes from a Latin term meaning “military oath”. The sacraments are often spoken of as being an outward sign with an inner significance. They are practiced by churches in worship ceremonies. Circumcision was also a rite practiced by God’s people, under the first covenant, but has no such relevance under the second covenant.

Section A

Baptism

Section Jumps

- God’s people are baptized in the “name” of Jesus Christ

- Baptism into Jesus Christ signifies being united with him – with the corresponding implications

- Baptism signifies belief

- Baptism signifies the washing away of sins

- Baptism signifies or is linked with receiving the Holy Spirit . . .

- . . . Receiving the Holy Spirit is sometimes spoken of as being “baptized” with the Holy Spirit

- Further notes on baptism

- Note: John the Baptist’s baptism, for repentance

The Greek translated as “baptism” denotes washing in water. Opinions differ as to whether baptism need necessarily involve full immersion in water, as opposed to simply pouring or sprinkling water on the person being baptized.

God’s people are baptized in the “name” of Jesus Christ

See also:

- Gal 3:27 ⇓; Rom 6:2-5 ⇓

- Jesus Christ’s ‘Name’

Being baptized in – or into (cf. Gal 3:27 ⇓; Rom 6:3 ⇓) – the “name” of Jesus Christ, is in part a declaration of our identification and relationship with Jesus Christ, and their commitment or allegiance to him. This explanation reflects both the meaning of the Latin from which “sacrament” comes (i.e. military oath) and the concept of being united with him (discussed in the following subsection).

Acts 2:38  And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. ▤

Acts 8:14-16  Now when the apostles at Jerusalem heard that Samaria had received the word of God, they sent to them Peter and John, 15who came down and prayed for them that they might receive the Holy Spirit, 16for he had not yet fallen on any of them, but they had only been baptized in the name of the Lord Jesus. ▤

Note that an explanation as to why these Gentiles did not receive the Holy Spirit until some time after their apparent conversion is offered in Examples of people receiving the Holy Spirit.

Acts 10:47-48  “Can anyone withhold water for baptizing these people, who have received the Holy Spirit just as we have?” 48And he commanded them to be baptized in the name of Jesus Christ. Then they asked him to remain for some days. ▤

Acts 19:5  On hearing this, they were baptized ina the name of the Lord Jesus. ▤

a Or into

1Cor 1:13-15  Is Christ divided? Was Paul crucified for you? Or were you baptized in the name of Paul? 14I thank God that I baptized none of you except Crispus and Gaius, 15so that no one may say that you were baptized in my name. ▤

In pointing out to the Corinthians that they were not baptized into his name, Paul alludes to baptism involving one being baptized into the name of Jesus Christ.

- Jesus said to baptize people “in the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit”:

Matt 28:19-20  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them inb the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

b Or into

In view of the oneness of the Father, the Son and the Holy Spirit, baptizing people in the name of Jesus Christ is effectively the same as what Jesus speaks of here.

Baptism into Jesus Christ signifies being united with him – with the corresponding implications

See also:

- The Significance of Being ‘in’ Jesus Christ

Rom 6:2-5  By no means! How can we who died to sin still live in it? 3Do you not know that all of us who have been baptized into Christ Jesus were baptized into his death? 4We were buried therefore with him by baptism into death, in order that, just as Christ was raised from the dead by the glory of the Father, we too might walk in newness of life. 5For if we have been united with him in a death like his, we shall certainly be united with him in a resurrection like his. ▤

Being “baptized into Christ” (v. 3) signifies the spiritual union of the believer with Christ. This being so, Paul draws parallels between baptism and other aspects of this spiritual union. Paul appears to parallel one’s immersion at baptism, with being immersed in death with Christ in his death (vv. 3-4a, 5a). As such, baptism portrays the death of our old self which was enslaved to sin (cf. vv. 6-7), and so a death to sin (v. 2). Subsequently baptism symbolizes one being raised up in union with Christ to live a new spiritual life (vv. 4b, 5b). Colossians 2:11-12 below similarly speaks of baptism as signifying the removal of our old sinful selves (v. 11) and being raised with Christ (v. 12).

Col 2:11-12  In him also you were circumcised with a circumcision made without hands, by putting off the body of the flesh, by the circumcision of Christ, 12having been buried with him in baptism, in which you were also raised with him through faith in the powerful working of God, who raised him from the dead. ▤

Gal 3:27  For as many of you as were baptized into Christ have put on Christ. ▤

The expression “baptized into Christ” (v. 27; cf. Rom 6:3 ↑) appears to have a similar sense as being baptized into the “name” of Christ, as per the previous subsection. But not all commentators would agree that here (and in Romans 6:2-5 below) the expression is referring to water baptism. Assuming that it does, the verse is not teaching that water baptism itself brings us “into Christ”. Rather it is quite possibly speaking of baptism signifying this; i.e. that baptism signifies being united with Christ – “clothed” (GNT, NASB, NCV, NIV, NRSV) with or “placed” into him in a spiritual sense. Alternatively, “put on Christ” could instead refer to being “made like him” (NLT). The suggestion may then be that baptism signifies one being made like Christ.

- In the Holy Spirit believers are “baptized” into the body of Christ:

1Cor 12:12-13  For just as the body is one and has many members, and all the members of the body, though many, are one body, so it is with Christ. 13For in one Spirit we were all baptized into one body—Jews or Greeks, slavesc or free—and all were made to drink of one Spirit. ▤

c Or servants; Greek bondservants

In receiving the Holy Spirit (v. 13b), believers are in a spiritual sense “baptized” by the Holy Spirit into the body of Christ – which involves being united spiritually with Jesus Christ (and other believers) as members of his body. While this does not refer to water baptism, it is understood to be signified by water baptism. (For further comment see . . . Receiving the Holy Spirit is sometimes spoken of as being “baptized” with the Holy Spirit.)

Baptism signifies belief

Baptism is a declaration and confirmation of belief.

Mark 16:16  Whoever believes and is baptized will be saved, but whoever does not believe will be condemned. ▤

This appears to closely link belief and baptism, suggesting that the latter signifies the former – as do the following verses.

Acts 2:41  So those who received his word were baptized, and there were added that day about three thousand souls. ▤

Acts 8:12-13a  But when they believed Philip as he preached good news about the kingdom of God and the name of Jesus Christ, they were baptized, both men and women. 13Even Simon himself believed, and after being baptized he continued with Philip. ▤

Acts 8:35-38  Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. 36And as they were going along the road they came to some water, and the eunuch said, “See, here is water! What prevents me from being baptized?”d 38And he commanded the chariot to stop, and they both went down into the water, Philip and the eunuch, and he baptized him. ▤

d Some manuscripts add all or most of verse 37: And Philip said, “If you believe with all your heart, you may.” And he replied, “I believe that Jesus Christ is the Son of God.”

This passage correlates baptism with belief – and even more so if the text in the text note is accepted. Note that the text in the text note is included by some translations as v. 37.

Acts 16:14-15  One who heard us was a woman named Lydia, from the city of Thyatira, a seller of purple goods, who was a worshiper of God. The Lord opened her heart to pay attention to what was said by Paul. 15And after she was baptized, and her household as well, she urged us, saying, “If you have judged me to be faithful to the Lord, come to my house and stay.” And she prevailed upon us. ▤

Acts 16:31-34  And they said, “Believe in the Lord Jesus, and you will be saved, you and your household.” 32And they spoke the word of the Lord to him and to all who were in his house. 33And he took them the same hour of the night and washed their wounds; and he was baptized at once, he and all his family. 34Then he brought them up into his house and set food before them. And he rejoiced along with his entire household that he had believed in God. ▤

Acts 18:8b  And many of the Corinthians hearing Paul believed and were baptized. ▤

Acts 19:4-5  And Paul said, “John baptized with the baptism of repentance, telling the people to believe in the one who was to come after him, that is, Jesus.” 5On hearing this, they were baptized ine the name of the Lord Jesus. ▤

e Or into

Paul’s hearers had believed (cf. vv. 1-2).

Baptism signifies the washing away of sins

Baptism, the external washing in water, symbolizes one being internally (or spiritually) washed and cleansed of one’s sins.

Acts 2:38  And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. ▤

In speaking of baptism along with repentance (from sin) and forgiveness of sins, this at least reflects the assertion that baptism signifies the washing away of sins.

Acts 22:16  And now why do you wait? Rise and be baptized and wash away your sins, calling on his name. ▤

This should not be interpreted to mean that baptism in itself brings the forgiveness of sin. As noted above, the external washing in water is symbolic of one’s spiritual cleansing.

1Cor 6:9-11  Or do you not know that the unrighteousf will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,g 10nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. 11And such were some of you. But you were washed, you were sanctified, you were justified in the name of the Lord Jesus Christ and by the Spirit of our God. ▤

f Or wrongdoers

g The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

Possibly “washed” alludes to baptism and so would here be pointing to baptism signifying cleansing, with the accompanying forgiveness of sin. Although forgiveness of sin is not specifically mentioned, it is certainly in view with Paul speaking of the formerly ungodly Corinthians (vv. 9-11a) as now being “sanctified” and “justified” (v. 11b).

Titus 3:5  … he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, … ▤

Some consider “washing” here to allude to water baptism, but this is not necessarily the case (cf. CEV, GNT). If it is alluding to water baptism, it would be as that which symbolizes the divinely effected “washing” or cleansing from sin that occurs when one is spiritually reborn, having died to one’s former sinful ways. Such washing points to the removal of and forgiveness of sin.

Heb 10:22  … let us draw near with a true heart in full assurance of faith, with our hearts sprinkled clean from an evil conscience and our bodies washed with pure water. ▤

The clause “our bodies washed with pure water” may be a reference to baptism as signifying being cleansed from sin – hence the verse’s inclusion here. However, more often it is seen simply as a reference to being cleansed by Jesus’ sacrifice (cf. v. 19). As with the earlier phrase “hearts sprinkled clean”, the expression appears to draw a parallel with the washing of the priests under the old covenant (cf. v. 21) – and so not necessarily a reference to baptism.

1Pet 3:20-21  … becauseh they formerly did not obey, when God’s patience waited in the days of Noah, while the ark was being prepared, in which a few, that is, eight persons, were brought safely through water. 21Baptism, which corresponds to this, now saves you, not as a removal of dirt from the body but as an appeal to God for a good conscience, through the resurrection of Jesus Christ, … ▤

h Or when

Baptism is not simply about the removal of dirt from the body, but its washing in water has a deeper meaning, signifying the removal of sin from one’s inner self. In keeping with this, by being baptized one effectively makes “an appeal to God for a good conscience”. In subsequently living accordingly, we are saved by Christ’s resurrection – the significance of which, baptism is in a sense an acknowledgement.

Baptism signifies or is linked with receiving the Holy Spirit . . .

See also:

- Titus 3:5 ⇑

Acts 2:38  And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. ▤

Acts 10:47  “Can anyone withhold water for baptizing these people, who have received the Holy Spirit just as we have?” ▤

Acts 9:17-18  So Ananias departed and entered the house. And laying his hands on him he said, “Brother Saul, the Lord Jesus who appeared to you on the road by which you came has sent me so that you may regain your sight and be filled with the Holy Spirit.” 18And immediately something like scales fell from his eyes, and he regained his sight. Then he rose and was baptized; … ▤

Acts 19:1-6  And it happened that while Apollos was at Corinth, Paul passed through the inlandi country and came to Ephesus. There he found some disciples. 2And he said to them, “Did you receive the Holy Spirit when you believed?” And they said, “No, we have not even heard that there is a Holy Spirit.” 3And he said, “Into what then were you baptized?” They said, “Into John’s baptism.” 4And Paul said, “John baptized with the baptism of repentance, telling the people to believe in the one who was to come after him, that is, Jesus.” 5On hearing this, they were baptized inj the name of the Lord Jesus. 6And when Paul had laid his hands on them, the Holy Spirit came on them, and they began speaking in tongues and prophesying. ▤

i Greek upper (that is, highland)

j Or into

This correlates baptism with receiving the Holy Spirit. But it is not necessarily indicating that these disciples (v. 1) had not received the Holy Spirit because they had not been baptized into the name of Jesus. A number of commentators think that these disciples were disciples of John the Baptist (cf. v. 3) and had only a limited understanding of the gospel. Verses 4b-5 may well mean that it was only at this point that Jesus became the focus of their faith – which would explain why they received the Holy Spirit here rather than beforehand.

John 3:5  Jesus answered, “Truly, truly, I say to you, unless one is born of water and the Spirit, he cannot enter the kingdom of God. ▤

There are a number of interpretations as to what “water” refers to, one of which is water baptism. Being “born of… the Spirit” probably refers to receiving the Holy Spirit. As such – if John the Baptist’s baptism for repentance is not primarily in view – the verse would associate baptism with receiving the Holy Spirit. Other possibilities as to what “water” denotes are: spiritual cleansing; physical birth; an allusion to the role of the Holy Spirit (cf. John 7:37-39); and God’s word (cf. Eph 5:26; 1Pet 1:23).

. . . Receiving the Holy Spirit is sometimes spoken of as being “baptized” with the Holy Spirit

The receiving of the Holy Spirit is on occasions referred to as being baptized with the Holy Spirit. This reflects the link between baptism and receiving the Holy Spirit, spoken of in the previous subsection.

Matt 3:11  I baptize you with water for repentance, but he who is coming after me is mightier than I, whose sandals I am not worthy to carry. He will baptize you with the Holy Spirit and fire. ▤

Note that “fire” may well be referring to Jesus Christ’s judgment on the wicked – particularly in light of the reference in v. 12 to him burning up “the chaff … with unquenchable fire.” However some see it as referring to the purification associated with the aforementioned baptism with the Holy Spirit. Possibly the “tongues of fire” that came with the initial outpouring of the Holy Spirit at Pentecost (cf. Acts 2:3-4) could also or instead be in view.

Acts 1:5, 8  … for John baptized with water, but you will be baptized withk the Holy Spirit not many days from now.” ▤  … 8But you will receive power when the Holy Spirit has come upon you, and you will be my witnesses in Jerusalem and in all Judea and Samaria, and to the end of the earth. ▤

k Or in

The fulfillment of the prophecy that the apostles would be “baptized with the Holy Spirit” (v. 5) occurs in the subsequent chapter: “And they were all filled with the Holy Spirit and began to speak in other tongues as the Spirit gave them utterance.” (2:4)

Acts 11:15-16  As I began to speak, the Holy Spirit fell on them just as on us at the beginning. 16And I remembered the word of the Lord, how he said, ‘John baptized with water, but you will be baptized with the Holy Spirit.’ ▤

1Cor 12:13  For in one Spirit we were all baptized into one body—Jews or Greeks, slavesl or free—and all were made to drink of one Spirit. ▤

l Or servants; Greek bondservants

The segment “in one Spirit we were all baptized” refers to the cleansing and renewal effected by the Holy Spirit in new believers. It is akin to phrases such as “baptized with the Holy Spirit”. The final clause clearly speaks of believers receiving the Holy Spirit (cf. NLT).

- The Holy Spirit alighted on Jesus immediately following his baptism:

Matt 3:13-17  Then Jesus came from Galilee to the Jordan to John, to be baptized by him. 14John would have prevented him, saying, “I need to be baptized by you, and do you come to me?” 15But Jesus answered him, “Let it be so now, for thus it is fitting for us to fulfill all righteousness.” Then he consented. 16And when Jesus was baptized, immediately he went up from the water, and behold, the heavens were opened to him,m and he saw the Spirit of God descending like a dove and coming to rest on him; 17and behold, a voice from heaven said, “This is my beloved Son,n with whom I am well pleased.” ▤

m Some manuscripts omit to him

n Or my Son, my (or the) Beloved

This passage – and passages in this and the previous subsection – should not be interpreted to mean that people only receive the Holy Spirit on being baptized. For Jesus’ baptism was at least partially to signify him being set apart for God’s work – and his anointment with the Holy Spirit was probably more to do with the commencement of his ministry than his actual baptism. Furthermore John’s baptism had a different emphasis to the baptism practiced by the early church and today. Moreover, in some of the passages in this and the preceding subsection, the receiving of the Holy Spirit occurs before baptism, clearly not as a result of it.

Note that the clause “to fulfill all righteousness” (v. 15) probably means something like “to fulfill God’s will”, with God’s will in regard to Jesus’ mission being primarily in view. As to why Jesus being baptized was God’s will, a number of explanations have been given. In addition to it signifying Jesus being set apart for God’s work, possibly by it Jesus was identifying himself either with sinners or with the new or renewed people of God (cf. NBC), i.e. those who had been turning to God in repentance through John’s ministry.

Further notes on baptism

1Cor 1:16-17  (I did baptize also the household of Stephanas. Beyond that, I do not know whether I baptized anyone else.) 17For Christ did not send me to baptize but to preach the gospel, and not with words of eloquent wisdom, lest the cross of Christ be emptied of its power. ▤

The priority which Paul gives to the gospel reflects the fact that salvation comes through the gospel not baptism itself, the latter simply signifying a positive response to the former.

1Cor 15:29  Otherwise, what do people mean by being baptized on behalf of the dead? If the dead are not raised at all, why are people baptized on their behalf? ▤

Here Paul refers to people being baptized on behalf of dead people to validate his argument for the resurrection, without approving or disapproving of this obscure practice. Note that he only refers to other people doing this, not himself or his co-workers.

Eph 4:4-5  There is one body and one Spirit—just as you were called to the one hope that belongs to your call— 5one Lord, one faith, one baptism, … ▤

There is only one rite of baptism for God’s people – a once and for all baptism in the name of Jesus Christ.

Note: John the Baptist’s baptism, for repentance

John’s baptism had a different emphasis and significance to the water baptism practiced later by the early Church and in the Church today, which has aspects of the gospel in view that had not been revealed at the commencement of John’s ministry. John baptized people primarily for repentance. John’s baptism was also an integral part of his ministry in revealing Jesus Christ (cf. Matt 3:11 ↓; Acts 19:4 ↓; John 1:31 ↓).

Matt 3:11  I baptize you with water for repentance, but he who is coming after me is mightier than I, whose sandals I am not worthy to carry. He will baptize you with the Holy Spirit and fire. ▤

John’s words suggest that his water baptism would be superseded by the baptism done by the Christ.

Mark 1:4-5  John appeared, baptizing in the wilderness and proclaiming a baptism of repentance for the forgiveness of sins. 5And all the country of Judea and all Jerusalem were going out to him and were being baptized by him in the river Jordan, confessing their sins. ▤

Note that v. 4 speaks of repentance for the forgiveness of sins – which was also a common theme of the OT prophets.

Acts 13:24  Before his coming, John had proclaimed a baptism of repentance to all the people of Israel. ▤

Acts 19:4  And Paul said, “John baptized with the baptism of repentance, telling the people to believe in the one who was to come after him, that is, Jesus.” ▤

John’s baptism was to demonstrate a person’s commitment to repent (cf. NLT) – to turn away from their sins and turn to God. John’s ministry, with his baptism of repentance, was preparatory to Jesus Christ’s ministry (cf. John 1:31 ↓) – with John emphasizing the need to deal with sin and to believe in Jesus Christ (v. 4b), whom would fully realize forgiveness of sins.

Luke 7:29-30  (When all the people heard this, and the tax collectors too, they declared God just,o having been baptized with the baptism of John, 30but the Pharisees and the lawyers rejected the purpose of God for themselves, not having been baptized by him.) ▤

o Greek they justified God

The people acknowledged the rightness of God’s way for them – which encompassed “calling them to repentance” (AMP); accordingly they were baptized by John. In contrast their religious leaders “rejected the purpose of God for themselves” (v. 30) as they did not submit themselves to being baptized by John and embrace the repentance that it signified.

- John’s baptizing and ministry was preparatory to the emergence of Jesus and his ministry:

John 1:31-33  I myself did not know him, but for this purpose I came baptizing with water, that he might be revealed to Israel.” 32And John bore witness: “I saw the Spirit descend from heaven like a dove, and it remained on him. 33I myself did not know him, but he who sent me to baptize with water said to me, ‘He on whom you see the Spirit descend and remain, this is he who baptizes with the Holy Spirit.’ ▤

In vv. 32-33 John effectively bears witness to Jesus being the awaited Christ, in conjunction with his purpose of revealing Jesus (v. 31). Note that v. 33 refers to God sending John to baptize.

Pray for persecuted Christians

Section B

The Lord’s Supper

Section Jumps

- Observe the Lord’s Supper – in remembrance of Jesus Christ and his death

- Participating in the Lord’s Supper also symbolizes participating in the blood and body of Jesus Christ

- Further insights on the Lord’s Supper

- Do not participate in the Lord’s Supper in an unworthy manner

The Lord’s Supper is regularly practiced in churches. It primarily symbolizes and commemorates Jesus Christ’s death for us. The breaking of the bread symbolizes the breaking of his body, and the pouring out of the wine symbolizes the pouring out of his blood. Eating of the bread and drinking of the wine is in part a declaration of our own belief in Christ’s death and its implications – and correspondingly signifies our participation in the forgiveness and other outcomes that it made possible.

Observe the Lord’s Supper – in remembrance of Jesus Christ and his death

Matt 26:26-28  Now as they were eating, Jesus took bread, and after blessing it broke it and gave it to the disciples, and said, “Take, eat; this is my body.” 27And he took a cup, and when he had given thanks he gave it to them, saying, “Drink of it, all of you, 28for this is my blood of thep covenant, which is poured out for many for the forgiveness of sins. ▤

p Some manuscripts insert new

Luke 22:19-20  And he took bread, and when he had given thanks, he broke it and gave it to them, saying, “This is my body, which is given for you. Do this in remembrance of me.” 20And likewise the cup after they had eaten, saying, “This cup that is poured out for you is the new covenant in my blood.q ▤

q Some manuscripts omit, in whole or in part, verses 19b-20 (which is given . . . in my blood)

“This cup … is the new covenant in my blood” (v. 20; cf. Matt 26:28 ↑; 1Cor 11:25 ↓) speaks of Jesus Christ’s blood, shed in his death, introducing the new relationship – or covenant – between God and his people. In part at least this was achieved by his death bringing forgiveness for the sins of God’s people. The shedding of his blood inaugurated the new covenant and ratified or sealed it (cf. AMP, GNT, NCV, NLT) – just as the sprinkling of “the blood of the covenant” by Moses ceremonially confirmed the old covenant (cf. Ex 24:5-8).

1Cor 11:23-25  For I received from the Lord what I also delivered to you, that the Lord Jesus on the night when he was betrayed took bread, 24and when he had given thanks, he broke it, and said, “This is my body which is forr you. Do this in remembrance of me.”s 25In the same way also he took the cup, after supper, saying, “This cup is the new covenant in my blood. Do this, as often as you drink it, in remembrance of me.” ▤

r Some manuscripts broken for

s Or as my memorial; also verse 25

Acts 20:7  On the first day of the week, when we were gathered together to break bread, Paul talked with them, intending to depart on the next day, and he prolonged his speech until midnight. ▤

The phrase “break bread” appears to refer to the observance of the Lord’s Supper (but not all commentators would agree). As such this would illustrate that the Lord’s Supper was practiced in the early church, from which one can infer that it should likewise be practiced in today’s church.

- In observing the Lord’s Supper we proclaim Jesus’ death:

1Cor 11:26  For as often as you eat this bread and drink the cup, you proclaim the Lord’s death until he comes. ▤

This indicates that the purpose of the Lord’s Supper is not only to serve as a reminder to ourselves, but also to proclaim Jesus’ death (with its implications) to others. By practicing it we are “telling others about the Lord’s death” (NCV™; cf. CEV, NLT).

Participating in the Lord’s Supper also symbolizes participating in the blood and body of Jesus Christ

Participating in the blood and body of Christ is understood to symbolize one’s participation in the redemption brought by Jesus’ death. Additionally it appears to point to participating in the church as the body of Christ. Note that one could argue that the references in the preceding subsection to eating the bread as the body of Christ and drinking the wine as the blood of Christ, also allude to participating in the body and blood of Christ.

1Cor 10:16-17  The cup of blessing that we bless, is it not a participation in the blood of Christ? The bread that we break, is it not a participation in the body of Christ? 17Because there is one bread, we who are many are one body, for we all partake of the one bread. ▤

The two rhetorical questions in v. 16 appear to imply that drinking from the cup and eating of the bread – in addition to remembering Jesus Christ and his death – symbolize one’s participation in what Christ’s death accomplished, i.e. forgiveness and thus salvation. However, in view of v. 17, the second rhetorical question may well additionally or alternatively mean that eating from the one loaf of bread symbolizes one being part of and participating in Christ’s body, the church.

1Cor 11:27, 29  Whoever, therefore, eats the bread or drinks the cup of the Lord in an unworthy manner will be guilty concerning the body and blood of the Lord. ▤  … 29For anyone who eats and drinks without discerning the body eats and drinks judgment on himself. ▤

The phrases “the body and blood of the Lord” (v. 27) and “the body” (v. 29) probably refer to Jesus’ sacrifice of himself – along with what this accomplished – but some would contend that his body the church is also or alternatively in view (as per 10:16-17 above and the comment there). To participate in the Lord’s Supper is to symbolically and spiritually participate in these things, and one must take part appropriately in recognition of this – as is emphasized below in Do not participate in the Lord’s Supper in an unworthy manner.

- The need to “feed” on Christ for everlasting life:

John 6:33, 35, 47-58  For the bread of God is he who comes down from heaven and gives life to the world.” ▤  … 35Jesus said to them, “I am the bread of life; whoever comes to me shall not hunger, and whoever believes in me shall never thirst. ▤  … 47Truly, truly, I say to you, whoever believes has eternal life. 48I am the bread of life. 49Your fathers ate the manna in the wilderness, and they died. 50This is the bread that comes down from heaven, so that one may eat of it and not die. 51I am the living bread that came down from heaven. If anyone eats of this bread, he will live forever. And the bread that I will give for the life of the world is my flesh.” 52The Jews then disputed among themselves, saying, “How can this man give us his flesh to eat?” 53So Jesus said to them, “Truly, truly, I say to you, unless you eat the flesh of the Son of Man and drink his blood, you have no life in you. 54Whoever feeds on my flesh and drinks my blood has eternal life, and I will raise him up on the last day. 55For my flesh is true food, and my blood is true drink. 56Whoever feeds on my flesh and drinks my blood abides in me, and I in him. 57As the living Father sent me, and I live because of the Father, so whoever feeds on me, he also will live because of me. 58This is the bread that came down from heaven, not like the breadt the fathers ate and died. Whoever feeds on this bread will live forever.” ▤

t Greek lacks the bread

Here Jesus speaks of himself as the source of everlasting, spiritual life – whom all need to partake of in order to obtain this life. (For further comment, see Through Jesus Christ we can have eternal life as opposed to death.) Some see in this passage a link with the Lord’s Supper. As such they see participation in the Lord’s Supper as indicative of the truth that we need to “feed” on Christ for life.

Further insights on the Lord’s Supper

Matt 26:29  I tell you I will not drink again of this fruit of the vine until that day when I drink it new with you in my Father’s kingdom. ▤

It can be inferred from this that celebrating the Lord’s Supper (cf. vv. 26-28) also looks forward to communing anew with Christ in the consummated kingdom.

Acts 2:42  And they devoted themselves to the apostles’ teaching and the fellowship, to the breaking of bread and the prayers. ▤

This verse and 1 Corinthians 11:26 (immediately below) suggest that the Lord’s Supper should be practiced regularly. Note that Acts 20:7a – above in Observe the Lord’s Supper – in remembrance of Jesus Christ and his death – raises the possibility that the early church regularly did this on Sundays.

1Cor 11:26  For as often as you eat this bread and drink the cup, you proclaim the Lord’s death until he comes. ▤

1Cor 5:7  Cleanse out the old leaven that you may be a new lump, as you really are unleavened. For Christ, our Passover lamb, has been sacrificed. ▤

Paul is drawing a parallel here between the sacrifice of Jesus Christ (with the resultant salvation) and the sacrificial lamb of the Passover meal (which signified the deliverance/salvation from Egypt). Particularly in light of this parallel, by instituting the observance of “the Lord’s Supper” at a Passover meal (cf. Matt 26:17-19, 26-28), Jesus himself may have been intimating a parallel between it and the Jewish Passover meal. As such, observing the Lord’s Supper similarly celebrates and signifies God’s salvation – but a greater, ultimate salvation effected through Jesus Christ.

Do not participate in the Lord’s Supper in an unworthy manner

1Cor 11:20-22  When you come together, it is not the Lord’s supper that you eat. 21For in eating, each one goes ahead with his own meal. One goes hungry, another gets drunk. 22What! Do you not have houses to eat and drink in? Or do you despise the church of God and humiliate those who have nothing? What shall I say to you? Shall I commend you in this? No, I will not. ▤

Early churches often ate a celebratory meal – later known as the Agape (or Love) Feast – prior to and in conjunction with observing the Lord’s Supper. The practice was open to abuse as was the case with the Corinthians, with rich people bringing and selfishly consuming much while others went hungry.

1Cor 11:27-34a  Whoever, therefore, eats the bread or drinks the cup of the Lord in an unworthy manner will be guilty concerning the body and blood of the Lord. 28Let a person examine himself, then, and so eat of the bread and drink of the cup. 29For anyone who eats and drinks without discerning the body eats and drinks judgment on himself. 30That is why many of you are weak and ill, and some have died.u 31But if we judgedv ourselves truly, we would not be judged. 32But when we are judged by the Lord, we are disciplinedw so that we may not be condemned along with the world. 33So then, my brothers,x when you come together to eat, wait fory one another— 34if anyone is hungry, let him eat at home—so that when you come together it will not be for judgment. ▤

u Greek have fallen asleep (as in 15:6, 20)

v Or discerned

w Or when we are judged we are being disciplined by the Lord

x Or brothers and sisters

y Or share with

The instruction to “examine” oneself before participating in the Lord’s Supper (v. 28) is effectively reiterated in the reference in v. 31 to judging ourselves. It refers primarily to examining the manner in which one is approaching the Lord’s Supper (v. 28), so as to not do so in a flippant, unworthy manner (vv. 21, 27), not bearing in mind its significance (v. 29). Paul may also have in view the need – in preparing to participate – to examine the right state of ourselves before God, examining our hearts for unconfessed sin.

- One cannot participate in pagan feasts as well as the Lord’s Supper:

1Cor 10:18-22  Consider the people of Israel:z are not those who eat the sacrifices participants in the altar? 19What do I imply then? That food offered to idols is anything, or that an idol is anything? 20No, I imply that what pagans sacrifice they offer to demons and not to God. I do not want you to be participants with demons. 21You cannot drink the cup of the Lord and the cup of demons. You cannot partake of the table of the Lord and the table of demons. 22Shall we provoke the Lord to jealousy? Are we stronger than he? ▤

z Greek Consider Israel according to the flesh

Sacrifices are an act of worship of the one to whom they are made. In v. 18 Paul refers to some kinds of OT sacrifices where those who brought the sacrifices also ate of the sacrifices. This signified participation in the worship of God, as the one to whom the sacrifices were made. In the same way, by eating and so participating in pagan feasts involving sacrifices to idols, which are in fact made to demons, one takes part in the worship of demons. This is clearly incompatible with participation in the Lord’s Supper.

Pray for persecuted Christians

Section C

Circumcision: Its Needlessness

Section Jumps

- Circumcision was the sign of God’s covenant with Abraham – and included in the Mosaic Law

- Circumcision does not bring salvation

- For believers, neither circumcision nor uncircumcision is of any consequence

- It is our hearts that must be circumcised – as is ultimately accomplished by God

- Denunciation of people advocating circumcision

Circumcision of males is the cutting off of the foreskin. Jewish males undergo circumcision in keeping with both God’s covenant with Abraham (their ancestor), and God’s covenant and law for Israel, i.e. the Mosaic Law.

In regard to God’s covenant and law for Israel, being circumcised signifies one’s adherence to the law – on which the covenant was based – as the way to righteousness. This is in contrast to and at odds with the way of faith in Jesus Christ, which God introduced in conjunction with the new covenant.

Circumcision was the sign of God’s covenant with Abraham – and included in the Mosaic Law

Gen 17:7-14  And I will establish my covenant between me and you and your offspring after you throughout their generations for an everlasting covenant, to be God to you and to your offspring after you. 8And I will give to you and to your offspring after you the land of your sojournings, all the land of Canaan, for an everlasting possession, and I will be their God.” 9And God said to Abraham, “As for you, you shall keep my covenant, you and your offspring after you throughout their generations. 10This is my covenant, which you shall keep, between me and you and your offspring after you: Every male among you shall be circumcised. 11You shall be circumcised in the flesh of your foreskins, and it shall be a sign of the covenant between me and you. 12He who is eight days old among you shall be circumcised. Every male throughout your generations, whether born in your house or bought with your money from any foreigner who is not of your offspring, 13both he who is born in your house and he who is bought with your money, shall surely be circumcised. So shall my covenant be in your flesh an everlasting covenant. 14Any uncircumcised male who is not circumcised in the flesh of his foreskin shall be cut off from his people; he has broken my covenant.” ▤

Acts 7:8  And he gave him the covenant of circumcision. And so Abraham became the father of Isaac, and circumcised him on the eighth day, and Isaac became the father of Jacob, and Jacob of the twelve patriarchs. ▤

Lev 12:1-3  The LORD spoke to Moses, saying, 2“Speak to the people of Israel, saying, ‘If a woman conceives and bears a male child, then she shall be unclean seven days. As at the time of her menstruation, she shall be unclean. 3And on the eighth day the flesh of his foreskin shall be circumcised. ▤

John 7:22-23  Moses gave you circumcision (not that it is from Moses, but from the fathers), and you circumcise a man on the Sabbath. 23If on the Sabbath a man receives circumcision, so that the law of Moses may not be broken, are you angry with me because on the Sabbath I made a man’s whole body well? ▤

- Jesus was circumcised:

Luke 2:21  And at the end of eight days, when he was circumcised, he was called Jesus, the name given by the angel before he was conceived in the womb. ▤

Note that earlier (cf. 1:59) Luke also tells of John the Baptist being circumcised.

Circumcision does not bring salvation

The following passages show that circumcision does not bring salvation nor various aspects of salvation, in particular: justification (Rom 3:29-30); righteousness (Rom 4:9-12); and the gift of the Holy Spirit (Acts 10:45).

Acts 15:1-2, 5-11  But some men came down from Judea and were teaching the brothers, “Unless you are circumcised according to the custom of Moses, you cannot be saved.” 2And after Paul and Barnabas had no small dissension and debate with them, Paul and Barnabas and some of the others were appointed to go up to Jerusalem to the apostles and the elders about this question. ▤  … 5But some believers who belonged to the party of the Pharisees rose up and said, “It is necessary to circumcise them and to order them to keep the law of Moses.” 6The apostles and the elders were gathered together to consider this matter. 7And after there had been much debate, Peter stood up and said to them, “Brothers, you know that in the early days God made a choice among you, that by my mouth the Gentiles should hear the word of the gospel and believe. 8And God, who knows the heart, bore witness to them, by giving them the Holy Spirit just as he did to us, 9and he made no distinction between us and them, having cleansed their hearts by faith. 10Now, therefore, why are you putting God to the test by placing a yoke on the neck of the disciples that neither our fathers nor we have been able to bear? 11But we believe that we will be saved through the grace of the Lord Jesus, just as they will.” ▤

Peter’s argument in vv. 7-11 is basically as follows. God had shown that he saved Gentiles, despite the fact that they were not circumcised (vv. 7-9). So therefore the Jewish believers should not insist that the Gentiles be circumcised and so impose on them the “yoke” of the law as the means to salvation, which had proved futile for the Jews (v. 10). For it is by grace that all are saved – not by the law (v. 11), which circumcision signifies adherence to. Note Galatians 2:1-3 also tells of the apostles in Jerusalem not insisting on circumcision for non-Jewish believers, with Paul recalling in v. 3: “But even Titus, who was with me, was not forced to be circumcised, though he was a Greek.”

Rom 3:29-30  Or is God the God of Jews only? Is he not the God of Gentiles also? Yes, of Gentiles also, 30since God is one—who will justify the circumcised by faith and the uncircumcised through faith. ▤

God justifies people by faith – quite apart from whether or not they are circumcised.

Rom 4:5-12  And to the one who does not work but believes ina him who justifies the ungodly, his faith is counted as righteousness, 6just as David also speaks of the blessing of the one to whom God counts righteousness apart from works: 7“Blessed are those whose lawless deeds are forgiven, and whose sins are covered; 8blessed is the man against whom the Lord will not count his sin.” 9Is this blessing then only for the circumcised, or also for the uncircumcised? We say that faith was counted to Abraham as righteousness. 10How then was it counted to him? Was it before or after he had been circumcised? It was not after, but before he was circumcised. 11He received the sign of circumcision as a seal of the righteousness that he had by faith while he was still uncircumcised. The purpose was to make him the father of all who believe without being circumcised, so that righteousness would be counted to them as well, 12and to make him the father of the circumcised who are not merely circumcised but who also walk in the footsteps of the faith that our father Abraham had before he was circumcised. ▤

a Or but trusts; compare verse 24

Having been credited by faith as righteous before he was circumcised (vv. 9-11a), Abraham is the “spiritual father” (NLT) or predecessor of all who by faith are credited as righteous – forgiven of their sins (vv. 7-8) – irrespective of whether or not they have been circumcised (vv. 11b-12).

Acts 10:45  And the believers from among the circumcised who had come with Peter were amazed, because the gift of the Holy Spirit was poured out even on the Gentiles. ▤

This verse illustrates that receiving the Holy Spirit has nothing to do with being circumcised. Otherwise, as is implied, such Gentile believers – who would not have been circumcised – would not have received the Holy Spirit.

- The way of circumcision is in fact contrary to that of Christ and grace:

Gal 5:1-4, 11  For freedom Christ has set us free; stand firm therefore, and do not submit again to a yoke of slavery. 2Look: I, Paul, say to you that if you accept circumcision, Christ will be of no advantage to you. 3I testify again to every man who accepts circumcision that he is obligated to keep the whole law. 4You are severed from Christ, you who would be justifiedb by the law; you have fallen away from grace. ▤  … 11But if I, brothers,c still preachd circumcision, why am I still being persecuted? In that case the offense of the cross has been removed. ▤

b Or counted righteous

c Or brothers and sisters; also verse 13

d Greek proclaim

In v. 1, “do not submit again to a yoke of slavery” refers to obeying the law as a means of obtaining justification. Being circumcised would signify that one had contracted to do this. Paul strongly exhorts the Galatians not to be circumcised, as it would obligate them to obey the whole law to be justified – a position incompatible with salvation through grace, meaning Christ’s work would be of no value to them (vv. 2, 4). In v. 11 Paul further highlights the incompatibility of the way of circumcision and that of Christ’s death – the latter being offensive to those advocating circumcision, which had led them to persecute Paul.

For believers, neither circumcision nor uncircumcision is of any consequence

1Cor 7:18-19  Was anyone at the time of his call already circumcised? Let him not seek to remove the marks of circumcision. Was anyone at the time of his call uncircumcised? Let him not seek circumcision. 19For neither circumcision counts for anything nor uncircumcision, but keeping the commandments of God. ▤

Note that this and the following verses from Galatians underline circumcision’s lack of importance by concluding with a reference to an aspect of the faith that in contrast really “counts”.

Gal 5:6  For in Christ Jesus neither circumcision nor uncircumcision counts for anything, but only faith working through love. ▤

Gal 6:15  For neither circumcision counts for anything, nor uncircumcision, but a new creation. ▤

Col 3:11  Here there is not Greek and Jew, circumcised and uncircumcised, barbarian, Scythian, slave,e free; but Christ is all, and in all. ▤

e Greek bondservant

In the new life in Christ, distinctions that were previously considered significant – such as that between circumcised and uncircumcised – are no longer important.

- Circumcision is only of any value if you observe the law:

Rom 2:25-27  For circumcision indeed is of value if you obey the law, but if you break the law, your circumcision becomes uncircumcision. 26So, if a man who is uncircumcised keeps the precepts of the law, will not his uncircumcision be regardedf as circumcision? 27Then he who is physically uncircumcised but keeps the law will condemn you who have the written codeg and circumcision but break the law. ▤

f Or counted

g Or the letter

Circumcision symbolizes adherence to the law. Apart from observing the law, the symbol alone is useless. One can infer from this that circumcision in itself is of no value. This is because all people break the law and so therefore those who are circumcised become as though they have not been circumcised (v. 25). Furthermore, if any uncircumcised people were able to keep the law’s requirements, they would be regarded as though they were circumcised (v. 26) – in a sense giving them the right to condemn any circumcised person who failed to keep the law and so failed to live up to their implied standing (v. 27).

It is our hearts that must be circumcised – as is ultimately accomplished by God

Circumcision of the heart involves changing to become responsive to God. It involves “cutting off” the rigidity of sin from a person’s heart.

Deut 10:16  Circumcise therefore the foreskin of your heart, and be no longer stubborn. ▤

Jer 4:4  Circumcise yourselves to the LORD; remove the foreskin of your hearts, O men of Judah and inhabitants of Jerusalem; lest my wrath go forth like fire, and burn with none to quench it, because of the evil of your deeds. ▤

“Circumcise yourselves to the LORD” may mean much the same as “remove the foreskin of your hearts” – i.e. “Cleanse your minds and hearts before the Lord” (NLT). Alternatively it could be referring to the people dedicating themselves to the LORD (cf. GNT, NCV), in conjunction with such cleansing.

Jer 9:25-26  “Behold, the days are coming, declares the LORD, when I will punish all those who are circumcised merely in the flesh— 26Egypt, Judah, Edom, the sons of Ammon, Moab, and all who dwell in the desert who cut the corners of their hair, for all these nations are uncircumcised, and all the house of Israel are uncircumcised in heart.” ▤

Deut 30:6  And the LORD your God will circumcise your heart and the heart of your offspring, so that you will love the LORD your God with all your heart and with all your soul, that you may live. ▤

Note that this and the following verses point to the fact that our hearts are circumcised ultimately by God, Jesus Christ and the Holy Spirit.

Col 2:11-12  In him also you were circumcised with a circumcision made without hands, by putting off the body of the flesh, by the circumcision of Christ, 12having been buried with him in baptism, in which you were also raised with him through faith in the powerful working of God, who raised him from the dead. ▤

This speaks of the circumcision of cutting off one’s sinful nature (v. 11; cf. NLT) – which is essentially the same as circumcision of the heart.

Rom 2:28-29  For no one is a Jew who is merely one outwardly, nor is circumcision outward and physical. 29But a Jew is one inwardly, and circumcision is a matter of the heart, by the Spirit, not by the letter. His praise is not from man but from God. ▤

- Aspects of true, inner circumcision:

Phil 3:3  For we are the circumcision, who worship by the Spirit of Godh and glory in Christ Jesus and put no confidence in the flesh— ▤

h Some manuscripts God in spirit

True, inner, spiritual circumcision involves such things as worshiping by the Holy Spirit and exulting in Jesus Christ and what he has accomplished for us. It also involves not putting any confidence in external circumcision, to gain a righteousness of our own making through the law (cf. v. 9).

Denunciation of people advocating circumcision

Acts 15:5, 10  But some believers who belonged to the party of the Pharisees rose up and said, “It is necessary to circumcise them and to order them to keep the law of Moses.” ▤  … [Peter:] 10Now, therefore, why are you putting God to the test by placing a yoke on the neck of the disciples that neither our fathers nor we have been able to bear? ▤

Gal 5:11-12  But if I, brothers,i still preachj circumcision, why am I still being persecuted? In that case the offense of the cross has been removed. 12I wish those who unsettle you would emasculate themselves! ▤

i Or brothers and sisters; also verse 13

j Greek proclaim

Gal 6:12-13  It is those who want to make a good showing in the flesh who would force you to be circumcised, and only in order that they may not be persecuted for the cross of Christ. 13For even those who are circumcised do not themselves keep the law, but they desire to have you circumcised that they may boast in your flesh. ▤

Advocating circumcision helped those whom Paul is denouncing here to avoid persecution from the Jews (cf. Gal 5:11 ↑) for maintaining that Jesus’ death alone provided the means for salvation (v. 12). Having the Galatians circumcised would also boost their standing before the Jews (v. 13b). Additionally, Paul may have in view in the final clause that it would also provide them with their own followers amongst the Galatians (cf. NLT).

Phil 3:2  Look out for the dogs, look out for the evildoers, look out for those who mutilate the flesh. ▤

Titus 1:10-11  For there are many who are insubordinate, empty talkers and deceivers, especially those of the circumcision party. 11They must be silenced, since they are upsetting whole families by teaching for shameful gain what they ought not to teach. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Other Significant Practices

It is important for each Christian to understand all significant church practices. The practice of confessing Jesus Christ is one such practice that we need to understand – and be prepared to do. The weekly Sabbath is to some extent ignored by a lot of Christians, many seeing it as not relevant in the new covenant – but many evangelical theologians would “beg to differ”. Reasons both for and against observing it are included in this section. Fasting, when undertaken with a godly focus, is a significant practice that is a very valuable supplement to such things as prayer and worship. The laying on of hands is a further common practice, and so we should also be familiar with its significance and use in the Bible.

Section A

Confession of Jesus Christ

Section Jumps

- Confess Jesus Christ, before others

- Things to confess (or acknowledge) about Jesus Christ

- Examples of people making confessions about Jesus Christ

- Outcomes of confessing Jesus Christ

- Note: If we deny Jesus Christ, he will deny us

The NT speaks of confessing or acknowledging Jesus Christ. Usually it is implicit or suggested – as the word “confess” implies – that this is done in the presence of others. Confessing Jesus Christ is an expression of allegiance to him, as Lord, and involves stating what one believes about him. It is often done formally at one’s baptism and corporately in church with the recital of creeds or “confessions”. In addition, many Christians will experience times in which they should acknowledge Jesus Christ and their faith in him before unbelievers – often at the cost or risk of being persecuted. Such a situation is in view in a number of the verses in this section.

Confess Jesus Christ, before others

Luke 12:8  And I tell you, everyone who acknowledges me before men, the Son of Man also will acknowledge before the angels of God, … ▤

Note that where it occurs in verses throughout this section, the Greek translated in the ESV as “acknowledge” or “acknowledges” is at times translated as “confess” or “confesses” in other Bible translations – as is the case with this verse (cf. AMP, NASB, NKJV).

1Tim 6:12  Fight the good fight of the faith. Take hold of the eternal life to which you were called and about which you made the good confession in the presence of many witnesses. ▤

This most likely is referring to the occasion of Timothy’s baptism, when he would have confessed his belief in Jesus Christ before numerous witnesses.

2Tim 2:19  But God’s firm foundation stands, bearing this seal: “The Lord knows those who are his,” and, “Let everyone who names the name of the Lord depart from iniquity.” ▤

The expression “names the name of the Lord” may well be referring to confessing the name of the Lord (cf. NIV), hence the verse’s inclusion here. The “firm foundation” most likely refers to either God’s truth or the church. Despite the efforts of the false teachers (cf. vv. 16-18), God’s solid foundation stands firm. The foundation is sealed with two complementary facets of the faith, referred to by the two quotations. The first points to God’s firm hold on those who are his. The second speaks of naming or confessing Jesus Christ as a key aspect of what identifies and affirms a person as truly being one of God’s people.

Heb 3:1  Therefore, holy brothers,a you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, … ▤

a Or brothers and sisters; also verse 12

Heb 13:15  Through him then let us continually offer up a sacrifice of praise to God, that is, the fruit of lips that acknowledge his name. ▤

Note that here the phrase “acknowledge his name” could be referring to confessing God’s name instead of Jesus Christ’s name.

- Confessing Jesus Christ can be costly:

John 12:42  Nevertheless, many even of the authorities believed in him, but for fear of the Pharisees they did not confess it, so that they would not be put out of the synagogue; … ▤

Here “confess it” has in view the fact that those referred to “believed in him”, Jesus Christ. As such this illustrates that confessing Jesus Christ involves confessing that one believes in him. Note that the penalty of being expelled from the synagogue is also mentioned in John 9:22 in the following sub-section.

Things to confess (or acknowledge) about Jesus Christ

See also:

- John 12:42 ⇑

John 9:22  (His parents said these things because they feared the Jews, for the Jews had already agreed that if anyone should confess Jesusb to be Christ, he was to be put out of the synagogue.) ▤

b Greek him

1Cor 12:3  Therefore I want you to understand that no one speaking in the Spirit of God ever says “Jesus is accursed!” and no one can say “Jesus is Lord” except in the Holy Spirit. ▤

Believers confess (cf. GNT) or acknowledge that Jesus Christ is Lord (cf. Phil 2:9-11 ↓), enabled to do so by the Holy Spirit (cf. 1Jn 4:2-3a ↓).

Phil 2:9-11  Therefore God has highly exalted him and bestowed on him the name that is above every name, 10so that at the name of Jesus every knee should bow, in heaven and on earth and under the earth, 11and every tongue confess that Jesus Christ is Lord, to the glory of God the Father. ▤

1Jn 4:2-3a  By this you know the Spirit of God: every spirit that confesses that Jesus Christ has come in the flesh is from God, 3and every spirit that does not confess Jesus is not from God. ▤

Believers confess that Jesus Christ came “in the flesh”, i.e. as a human being. (Note that 2 John 7 similarly refers to people “who do not confess the coming of Jesus Christ in the flesh”.) Regarding the use of “spirit”, here it refers to the spirit influencing a person to either acknowledge Jesus Christ and his humanity or not – indicative of whether the “spirit” is the Holy Spirit or an evil one.

1Jn 4:15  Whoever confesses that Jesus is the Son of God, God abides in him, and he in God. ▤

Note that John appears to be saying that confessing that Jesus is the Son of God is evidence of one’s existing intimate relationship with God.

2Cor 9:13  By their approval of this service, theyc will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, … ▤

c Or you

This suggests that believers confess or acknowledge as true what the gospel message teaches about Jesus Christ – in effect all that the NT states about him.

- An early Christian creed, confessing key truths about Jesus Christ:

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hed was manifested in the flesh, vindicatede by the Spirit,f seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

d Greek Who; some manuscripts God; others Which

e Or justified

f Or vindicated in spirit

The phrase “vindicated by the Spirit” seems to be referring to the Holy Spirit empowering Jesus to perform miracles and in particular to the Spirit’s role in his resurrection – thus vindicating Jesus and his claims. The reference to Jesus Christ being “seen by angels” most likely refers to their witness to his earthly mission, primarily to his resurrection and ascension.

Examples of people making confessions about Jesus Christ

Matt 14:33  And those in the boat worshiped him, saying, “Truly you are the Son of God.” ▤

Matt 16:16  Simon Peter replied, “You are the Christ, the Son of the living God.” ▤

John 1:49  Nathanael answered him, “Rabbi, you are the Son of God! You are the King of Israel!” ▤

The term “the King of Israel” – as with “the Holy One of God” (John 6:69 ↓) – is a title of the Christ or Messiah.

John 6:69  … and we have believed, and have come to know, that you are the Holy One of God. ▤

John 11:27  She said to him, “Yes, Lord; I believe that you are the Christ, the Son of God, who is coming into the world.” ▤

John 20:28  Thomas answered him, “My Lord and my God!” ▤

Thomas appears to confess Jesus not just as being Lord generally, but as being his Lord on a personal level. Strikingly Thomas also confesses Jesus as being his God.

- Jesus made a confession about himself before Pilate:

1Tim 6:13  I charge you in the presence of God, who gives life to all things, and of Christ Jesus, who in his testimony beforeg Pontius Pilate made the good confession, … ▤

g Or in the time of

John records Jesus’ conversation with Pilate (cf. John 18:33-37) in which Jesus affirmed that he was a king – a reference to being the Messiah. Paul may have John’s account in view here. Note that a number of times elsewhere in the gospels Jesus makes statements about himself that are in effect confessions.

Outcomes of confessing Jesus Christ

Matt 10:32  So everyone who acknowledges me before men, I also will acknowledge before my Father who is in heaven, … ▤

Jesus Christ’s acknowledgment before God and God’s angels (cf. Luke 12:8 ↓) of those who acknowledge him, presumably involves him acknowledging or declaring at the final judgment that they belong to him and so are to be accepted into God’s kingdom.

Luke 12:8  And I tell you, everyone who acknowledges me before men, the Son of Man also will acknowledge before the angels of God, … ▤

Rom 10:8b-10  “The word is near you, in your mouth and in your heart” (that is, the word of faith that we proclaim); 9because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. 10For with the heart one believes and is justified, and with the mouth one confesses and is saved. ▤

One will be saved if one confesses that Jesus Christ is Lord and believes that God raised him to life (v. 9). Presumably the latter has in view also believing the implications of Jesus Christ’s resurrection for our salvation. Note that a literal interpretation of these verses, which a number of commentators do take, would mean that one has to make such a verbal confession to be saved. Another view is that Paul is drawing on the “mouth”/“heart” terminology in the quotation from Deuteronomy 30:14 (v. 8b) to emphasize the need for genuine belief in Christ.

1Jn 2:23  No one who denies the Son has the Father. Whoever confesses the Son has the Father also. ▤

Whoever confesses the Son – here in particular that he is the Christ (cf. v. 22) – is in a right relationship with the Father also. As with a number of other verses throughout this section, this verse is not necessarily talking about public denial or acknowledgment, but what it says is applicable to both public and personal domains.

Note: If we deny Jesus Christ, he will deny us

Although the gravity of the following warnings should not be diluted, the verses should not be interpreted to mean that a single act of denial will necessarily result in Jesus Christ disowning a person. This is illustrated in Peter’s experience. Despite his disowning Jesus three times (cf. Matt 26:33-35; Matt 26:69-75 ↓), Jesus did reinstate him – although in a way which appears to have underlined the seriousness of what Peter had done (cf. John 21:15-17). Also note that Peter showed great remorse and is understood to have in fact later lost his life as a result of his stand for Christ, in contrast to his earlier disowning of him.

Matt 10:33  … but whoever denies me before men, I also will deny before my Father who is in heaven. ▤

2Tim 2:12  … if we endure, we will also reign with him; if we deny him, he also will deny us; … ▤

This appears to be echoing Jesus’ warning above in Matthew 10:33, but some commentators see it as referring to apostasy – abandoning Jesus Christ and faith in him altogether.

Mark 8:38  For whoever is ashamed of me and of my words in this adulterous and sinful generation, of him will the Son of Man also be ashamed when he comes in the glory of his Father with the holy angels. ▤

Being “ashamed” of Jesus – usually prompted by a real or perceived threat – encompasses failure to confess him and the more acute act of actually disowning him (cf. 2Tim 2:12 ↑). Likewise when Jesus Christ returns he will not acknowledge and will disown those who have been “ashamed” of him.

- Peter’s disowning of Jesus (and subsequent remorse):

Matt 26:69-75  Now Peter was sitting outside in the courtyard. And a servant girl came up to him and said, “You also were with Jesus the Galilean.” 70But he denied it before them all, saying, “I do not know what you mean.” 71And when he went out to the entrance, another servant girl saw him, and she said to the bystanders, “This man was with Jesus of Nazareth.” 72And again he denied it with an oath: “I do not know the man.” 73After a little while the bystanders came up and said to Peter, “Certainly you too are one of them, for your accent betrays you.” 74Then he began to invoke a curse on himself and to swear, “I do not know the man.” And immediately the rooster crowed. 75And Peter remembered the saying of Jesus, “Before the rooster crows, you will deny me three times.” And he went out and wept bitterly. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Keeping the Sabbath Holy

Section Jumps

- On finishing creation, God rested on the seventh day – and made it holy

- Observe the Sabbath as holy by resting on it

- Observance of the Sabbath was given as a sign between God and his people Israel

- Further reasons for keeping the Sabbath holy

- It is permissible to do good and necessary things on the Sabbath

- On the Sabbath God’s people assemble for worship . . .

- . . . During Sabbath worship there is teaching, with reading of Scripture

- Blessings for keeping the Sabbath holy – and judgments for not

- Verses alleged to indicate that Christians do not need to keep the Sabbath

- Note: Early Christians met together on the first day of the week

“Sabbath” means “to cease”. Thus to observe or keep the Sabbath day we cease from work and rest. In conjunction with this, rather than engaging in our usual activities we dedicate the day to God. As such we keep the Sabbath day holy, set apart from the other days as sacred to God.

In following God’s example by resting on the Sabbath day, people imitate and associate themselves with God, even fellowship with him. In line with this, for Israel observing the Sabbath was a sign of being God’s people. The necessity for Christians to likewise observe it has been the subject of debate.

On finishing creation, God rested on the seventh day – and made it holy

After working for six “days” in creating the heavens and the earth, God rested on the seventh day. This was not because of any tiredness, but due to the finish of his creative work – reflecting his satisfaction that it was complete and excellent (cf. Gen 1:31). God made the seventh day holy by ordaining it to be a day of rest, in recognition of his rest from his creative work (and perhaps also of his completion of it).

Gen 2:2-3  And on the seventh day God finished his work that he had done, and he rested on the seventh day from all his work that he had done. 3So God blessed the seventh day and made it holy, because on it God rested from all his work that he had done in creation. ▤

Ex 20:11  For in six days the LORD made heaven and earth, the sea, and all that is in them, and rested on the seventh day. Therefore the LORD blessed the Sabbath day and made it holy. ▤

Ex 31:17  It is a sign forever between me and the people of Israel that in six days the LORD made heaven and earth, and on the seventh day he rested and was refreshed. ▤

Heb 4:3-4  For we who have believed enter that rest, as he has said, “As I swore in my wrath, ‘They shall not enter my rest,’” although his works were finished from the foundation of the world. 4For he has somewhere spoken of the seventh day in this way: “And God rested on the seventh day from all his works.” ▤

Neh 9:14  … and you made known to them your holy Sabbath and commanded them commandments and statutes and a law by Moses your servant. ▤

Observe the Sabbath as holy by resting on it

Deut 5:12-14  Observe the Sabbath day, to keep it holy, as the LORD your God commanded you. 13Six days you shall labor and do all your work, 14but the seventh day is a Sabbath to the LORD your God. On it you shall not do any work, you or your son or your daughter or your male servant or your female servant, or your ox or your donkey or any of your livestock, or the sojourner who is within your gates, that your male servant and your female servant may rest as well as you. ▤

Ex 31:14-15  You shall keep the Sabbath, because it is holy for you. Everyone who profanes it shall be put to death. Whoever does any work on it, that soul shall be cut off from among his people. 15Six days shall work be done, but the seventh day is a Sabbath of solemn rest, holy to the LORD. Whoever does any work on the Sabbath day shall be put to death. ▤

Under the new covenant Christians do not advocate putting to death one who works on the Sabbath. Nevertheless the command (cf. Ex 35:2 ↓) serves to illustrate the gravity of working on the Sabbath.

Ex 34:21  Six days you shall work, but on the seventh day you shall rest. In plowing time and in harvest you shall rest. ▤

Even during the busiest times one is to rest on the Sabbath.

Ex 35:2  Six days work shall be done, but on the seventh day you shall have a Sabbath of solemn rest, holy to the LORD. Whoever does any work on it shall be put to death. ▤

Neh 10:31a  And if the peoples of the land bring in goods or any grain on the Sabbath day to sell, we will not buy from them on the Sabbath or on a holy day. ▤

Purchasing is a form of work; it certainly is a participation in the work of others, encouraging them to do their work. Note that later Nehemiah similarly condemns selling goods on the Sabbath: “In those days I saw in Judah people treading winepresses on the Sabbath, and bringing in heaps of grain and loading them on donkeys, and also wine, grapes, figs, and all kinds of loads, which they brought into Jerusalem on the Sabbath day. And I warned them on the day when they sold food.” (13:15; cf. 13:16-17)

Jer 17:21-22, 24  Thus says the LORD: Take care for the sake of your lives, and do not bear a burden on the Sabbath day or bring it in by the gates of Jerusalem. 22And do not carry a burden out of your houses on the Sabbath or do any work, but keep the Sabbath day holy, as I commanded your fathers. ▤  … 24“‘But if you listen to me, declares the LORD, and bring in no burden by the gates of this city on the Sabbath day, but keep the Sabbath day holy and do no work on it, … ▤

Luke 23:55-56  The women who had come with him from Galilee followed and saw the tomb and how his body was laid. 56Then they returned and prepared spices and ointments. On the Sabbath they rested according to the commandment. ▤

- Treat the Sabbath as a delight and honorable:

Isa 58:13  If you turn back your foot from the Sabbath, from doing your pleasureh on my holy day, and call the Sabbath a delight and the holy day of the LORD honorable; if you honor it, not going your own ways, or seeking your own pleasure,i or talking idly;j … ▤

h Or business

i Or pursuing your own business

j Hebrew or speaking a word

We are to view the Sabbath as a delight and honorable. We honor it accordingly by not using it for our own purposes and pleasure (“not going your own ways, or seeking your own pleasure”) or engaging in matters that are trivial (“talking idly”). Note that “turn back your foot from the Sabbath” refers to not doing activities that would break the command to rest on the Sabbath.

Observance of the Sabbath was given as a sign between God and his people Israel

It is debatable as to what extent Sabbath observance is a sign between God and the new people of God (cf. Verses alleged to indicate that Christians do not need to keep the Sabbath). However some of the points made below in regard to Israel are at least applicable to believers and their relationship with God.

Ex 31:13  You are to speak to the people of Israel and say, ‘Above all you shall keep my Sabbaths, for this is a sign between me and you throughout your generations, that you may know that I, the LORD, sanctify you. ▤

Setting apart the Sabbath as holy was in part to symbolize that God made his people holy (cf. Ezek 20:12 ↓). As such the command may have in view the setting apart of the Sabbath day as paralleling God setting apart Israel, from the other nations.

Ezek 20:12  Moreover, I gave them my Sabbaths, as a sign between me and them, that they might know that I am the LORD who sanctifies them. ▤

Ex 31:16-17  Therefore the people of Israel shall keep the Sabbath, observing the Sabbath throughout their generations, as a covenant forever. 17It is a sign forever between me and the people of Israel that in six days the LORD made heaven and earth, and on the seventh day he rested and was refreshed. ▤

Doing as God had done was to be a sign that the Israelites were of God (v. 17), with them being his people and he being their God (cf. Ezek 20:20 ↓). Note that these verses are often interpreted to indicate that the Sabbath was a sign of the covenant with Israel at Sinai (cf. GNT, NLT).

Ezek 20:20  … and keep my Sabbaths holy that they may be a sign between me and you, that you may know that I am the LORD your God. ▤

- Observance of the Sabbath was a reminder of the Israelite’s slavery and God rescuing them from it:

Deut 5:15  You shall remember that you were a slavek in the land of Egypt, and the LORD your God brought you out from there with a mighty hand and an outstretched arm. Therefore the LORD your God commanded you to keep the Sabbath day. ▤

k Or servant

In contrast to Exodus 20 (cf. Ex 20:8-11 ⇓), in the repeating of the Ten Commandments in Deuteronomy 5, the reason given for observing the Sabbath was for it to serve as a reminder of the Israelite’s slavery and God’s deliverance. Resting on it may have been to mirror the people resting from their harsh work as slaves, as well as to be a time to acknowledge God’s redemption – taking them for himself – and so be a sign of the close, unique relationship between God and them as his people.

Further reasons for keeping the Sabbath holy

See also:

- Blessings for keeping the Sabbath holy – and judgments for not

Ex 16:21-30  Morning by morning they gathered it, each as much as he could eat; but when the sun grew hot, it melted. 22On the sixth day they gathered twice as much bread, two omers each. And when all the leaders of the congregation came and told Moses, 23he said to them, “This is what the LORD has commanded: ‘Tomorrow is a day of solemn rest, a holy Sabbath to the LORD; bake what you will bake and boil what you will boil, and all that is left over lay aside to be kept till the morning.’” 24So they laid it aside till the morning, as Moses commanded them, and it did not stink, and there were no worms in it. 25Moses said, “Eat it today, for today is a Sabbath to the LORD; today you will not find it in the field. 26Six days you shall gather it, but on the seventh day, which is a Sabbath, there will be none.” 27On the seventh day some of the people went out to gather, but they found none. 28And the LORD said to Moses, “How long will you refuse to keep my commandments and my laws? 29See! The LORD has given you the Sabbath; therefore on the sixth day he gives you bread for two days. Remain each of you in his place; let no one go out of his place on the seventh day.” 30So the people rested on the seventh day. ▤

This is speaking of the Israelites gathering manna, the food God sent them in the desert. The passage shows that keeping the Sabbath as a day of rest was commanded – and practiced – prior to the covenant with Israel being introduced (although one could argue that this was done with the soon to be introduced covenant in view). Along with the fact that God made the Sabbath holy also prior to the old covenant – in fact immediately after creating the world (cf. Gen 2:2-3; Gen 20:11) – this suggests that now opting not to rest on the Sabbath because it was “only” part of the old covenant is not in itself a valid reason. Note that the passage illustrates that God provides what is necessary so that his people do not need to work on the Sabbath (vv. 23-24, 29).

Ex 20:8-11  Remember the Sabbath day, to keep it holy. 9Six days you shall labor, and do all your work, 10but the seventh day is a Sabbath to the LORD your God. On it you shall not do any work, you, or your son, or your daughter, your male servant, or your female servant, or your livestock, or the sojourner who is within your gates. 11For in six days the LORD made heaven and earth, the sea, and all that is in them, and rested on the seventh day. Therefore the LORD blessed the Sabbath day and made it holy. ▤

Verse 10a is in effect saying that the seventh day is a Sabbath dedicated to God (cf. GNT, NLT), in honor of him (cf. NCV, NIrV). Thus one reason we should observe the Sabbath is because it honors God. Verse 1 appears to indicate that the Sabbath is to be observed to commemorate God’s rest from his creative work and perhaps also his completion of it. Additionally there is the suggestion that humankind should – even needs to – follow God’s example of resting on the Sabbath. Such an assertion seems only logical as they are made in his image (cf. Gen 1:26-27). An associated benefit and reason for keeping the Sabbath is given below in 23:12.

Ex 23:12  Six days you shall do your work, but on the seventh day you shall rest; that your ox and your donkey may have rest, and the son of your servant woman, and the alien, may be refreshed. ▤

This points out that resting on the Sabbath enables people to “be refreshed”.

- The Sabbath was made for the benefit of people:

Mark 2:27  And he said to them, “The Sabbath was made for man, not man for the Sabbath. ▤

The assertion that the Sabbath was made for the benefit of people is supported above by: Exodus 16:29a, its wording suggesting that the Sabbath was introduced in part at least as a gift from God – i.e. the gift of a day of rest; and Exodus 23:12, in pointing out that it enables people to “be refreshed”. As such, rather than viewing the Sabbath as restrictive, we should in fact see it as a positive thing – we should “call the Sabbath a delight” (Isa 58:13).

It is permissible to do good and necessary things on the Sabbath

Matt 12:10-13  And a man was there with a withered hand. And they asked him, “Is it lawful to heal on the Sabbath?”—so that they might accuse him. 11He said to them, “Which one of you who has a sheep, if it falls into a pit on the Sabbath, will not take hold of it and lift it out? 12Of how much more value is a man than a sheep! So it is lawful to do good on the Sabbath.” 13Then he said to the man, “Stretch out your hand.” And the man stretched it out, and it was restored, healthy like the other. ▤

Mark 3:4  And he said to them, “Is it lawful on the Sabbath to do good or to do harm, to save life or to kill?” But they were silent. ▤

This verse is from Mark’s parallel account to the above passage from Matthew. Jesus’ rhetorical question indicates that it is indeed lawful to do good on the Sabbath. Note that the phrases “to do harm” and “to kill” may well be referring to the evil plots of Jesus’ opponents that they were hypocritically actively engaging in on this Sabbath (cf. vv. 2, 6). Alternatively, some commentators think Jesus was referring to the option of not healing the man with a shriveled hand when he had the power to do so.

Luke 13:10-17  Now he was teaching in one of the synagogues on the Sabbath. 11And there was a woman who had had a disabling spirit for eighteen years. She was bent over and could not fully straighten herself. 12When Jesus saw her, he called her over and said to her, “Woman, you are freed from your disability.” 13And he laid his hands on her, and immediately she was made straight, and she glorified God. 14But the ruler of the synagogue, indignant because Jesus had healed on the Sabbath, said to the people, “There are six days in which work ought to be done. Come on those days and be healed, and not on the Sabbath day.” 15Then the Lord answered him, “You hypocrites! Does not each of you on the Sabbath untie his ox or his donkey from the manger and lead it away to water it? 16And ought not this woman, a daughter of Abraham whom Satan bound for eighteen years, be loosed from this bond on the Sabbath day?” 17As he said these things, all his adversaries were put to shame, and all the people rejoiced at all the glorious things that were done by him. ▤

John 7:21-24  Jesus answered them, “I did one work, and you all marvel at it. 22Moses gave you circumcision (not that it is from Moses, but from the fathers), and you circumcise a man on the Sabbath. 23If on the Sabbath a man receives circumcision, so that the law of Moses may not be broken, are you angry with me because on the Sabbath I made a man’s whole body well? 24Do not judge by appearances, but judge with right judgment.” ▤

In v. 21 “marvel” apparently refers to the Jews’ shock that Jesus would perform a “work” of healing in the Sabbath. In v. 23 Jesus appears to be implying that if circumcision which deals with only part of the body was permissible to carry out on the Sabbath, then there is all the more reason to heal the “whole body” on the Sabbath. A slightly different interpretation is that Jesus was drawing a parallel between the wholeness that circumcision signified and the wholeness that was brought by his act of healing, concluding that if one was permissible then both should be.

Mark 2:23-28  One Sabbath he was going through the grainfields, and as they made their way, his disciples began to pluck heads of grain. 24And the Pharisees were saying to him, “Look, why are they doing what is not lawful on the Sabbath?” 25And he said to them, “Have you never read what David did, when he was in need and was hungry, he and those who were with him: 26how he entered the house of God, in the time of Abiathar the high priest, and ate the bread of the Presence, which it is not lawful for any but the priests to eat, and also gave it to those who were with him?” 27And he said to them, “The Sabbath was made for man, not man for the Sabbath. 28So the Son of Man is lord even of the Sabbath.” ▤

In vv. 25-26 Jesus draws a parallel between what his disciples had done to satisfy their hunger and need for food (cf. Matt 12:1 – “His disciples were hungry”) with what David did when he and his companions were “in need and … hungry”. Like David the disciples had acted contrary to the letter of the law, but as in David’s case their actions were not inconsistent with the spirit of the law (cf. NSB). The implication is that it is permissible to do good and necessary things on the Sabbath. In summing up, Jesus affirms that the Sabbath should be used for the good of people (v. 27) – before claiming authority over matters relating to observing the Sabbath (v. 28).

On the Sabbath God’s people assemble for worship . . .

See also:

- Note: Early Christians met together on the first day of the week

Lev 23:3  Six days shall work be done, but on the seventh day is a Sabbath of solemn rest, a holy convocation. You shall do no work. It is a Sabbath to the LORD in all your dwelling places. ▤

A “convocation” is a large formal assembly. Undoubtedly “a holy convocation” is a reference to corporate worship.

Ezek 46:3  The people of the land shall bow down at the entrance of that gate before the LORD on the Sabbaths and on the new moons. ▤

Acts 16:13-14  And on the Sabbath day we went outside the gate to the riverside, where we supposed there was a place of prayer, and we sat down and spoke to the women who had come together. 14One who heard us was a woman named Lydia, from the city of Thyatira, a seller of purple goods, who was a worshiper of God. The Lord opened her heart to pay attention to what was said by Paul. ▤

On the Sabbath Paul and his companions found a group of women gathered presumably for prayer (v. 13) and other aspects of worship, as is perhaps suggested by Lydia being described as “a worshiper of God” (v. 14a). Note that on joining the women, Paul taught them (vv. 13b-14) – illustrative of the subject of the following subsection.

Acts 20:7  On the first day of the week, when we were gathered together to break bread, Paul talked with them, intending to depart on the next day, and he prolonged his speech until midnight. ▤

The reference to coming together to “break bread” is probably speaking of celebrating the Lord’s Supper, an aspect of worship. Regarding this being on the first day of the week, see Note: Early Christians met together on the first day of the week.

Num 28:9-10  On the Sabbath day, two male lambs a year old without blemish, and two tenths of an ephah of fine flour for a grain offering, mixed with oil, and its drink offering: 10this is the burnt offering of every Sabbath, besides the regular burnt offering and its drink offering. ▤

These verses do not mention God’s people assembling for worship, but the additional offerings spoken of do illustrate the increased focus on worship on the Sabbath.

. . . During Sabbath worship there is teaching, with reading of Scripture

See also:

- Acts 16:13-14 ⇑; Acts 20:7 ⇑

Luke 4:16  And he came to Nazareth, where he had been brought up. And as was his custom, he went to the synagogue on the Sabbath day, and he stood up to read. ▤

Note that synagogues are places of Jewish worship.

Luke 13:10  Now he was teaching in one of the synagogues on the Sabbath. ▤

Acts 13:42, 44  As they went out, the people begged that these things might be told them the next Sabbath. ▤  … 44The next Sabbath almost the whole city gathered to hear the word of the Lord. ▤

Acts 18:4  And he reasoned in the synagogue every Sabbath, and tried to persuade Jews and Greeks. ▤

Acts 17:2  And Paul went in, as was his custom, and on three Sabbath days he reasoned with them from the Scriptures, … ▤

Acts 15:21  For from ancient generations Moses has had in every city those who proclaim him, for he is read every Sabbath in the synagogues. ▤

Luke 4:31  And he went down to Capernaum, a city of Galilee. And he was teaching them on the Sabbath, … ▤

Acts 13:27  For those who live in Jerusalem and their rulers, because they did not recognize him nor understand the utterances of the prophets, which are read every Sabbath, fulfilled them by condemning him. ▤

Blessings for keeping the Sabbath holy – and judgments for not

Isa 56:1-2, 4-7  Thus says the LORD: “Keep justice, and do righteousness, for soon my salvation will come, and my deliverance be revealed. 2Blessed is the man who does this, and the son of man who holds it fast, who keeps the Sabbath, not profaning it, and keeps his hand from doing any evil.” ▤  … 4For thus says the LORD: “To the eunuchs who keep my Sabbaths, who choose the things that please me and hold fast my covenant, 5I will give in my house and within my walls a monument and a name better than sons and daughters; I will give them an everlasting name that shall not be cut off. 6“And the foreigners who join themselves to the LORD, to minister to him, to love the name of the LORD, and to be his servants, everyone who keeps the Sabbath and does not profane it, and holds fast my covenant— 7these I will bring to my holy mountain, and make them joyful in my house of prayer; their burnt offerings and their sacrifices will be accepted on my altar; for my house shall be called a house of prayer for all peoples.” ▤

Note that the blessings promised were due not just to keeping the Sabbath, but also for being faithful to God in other matters. Other such matters are possibly likewise in view in the promises in Isaiah 58:13-14 and Ezekiel 20:13 below.

Isa 58:13-14  “If you turn back your foot from the Sabbath, from doing your pleasurel on my holy day, and call the Sabbath a delight and the holy day of the LORD honorable; if you honor it, not going your own ways, or seeking your own pleasure,m or talking idly;n 14then you shall take delight in the LORD, and I will make you ride on the heights of the earth;o I will feed you with the heritage of Jacob your father, for the mouth of the LORD has spoken.” ▤

l Or business

m Or pursuing your own business

n Hebrew or speaking a word

o Or of the land

In v. 14, “ride on the heights of the earth” may be speaking of the people’s dominion over their land (cf. NIrV), in conjunction with the subsequently mentioned feeding on the produce of the land, their inheritance. Alternatively it may allude to being held in honor amongst the other nations (cf. GNT, NLT).

Jer 17:24-27  “‘But if you listen to me, declares the LORD, and bring in no burden by the gates of this city on the Sabbath day, but keep the Sabbath day holy and do no work on it, 25then there shall enter by the gates of this city kings and princes who sit on the throne of David, riding in chariots and on horses, they and their officials, the men of Judah and the inhabitants of Jerusalem. And this city shall be inhabited forever. 26And people shall come from the cities of Judah and the places around Jerusalem, from the land of Benjamin, from the Shephelah, from the hill country, and from the Negeb, bringing burnt offerings and sacrifices, grain offerings and frankincense, and bringing thank offerings to the house of the LORD. 27But if you do not listen to me, to keep the Sabbath day holy, and not to bear a burden and enter by the gates of Jerusalem on the Sabbath day, then I will kindle a fire in its gates, and it shall devour the palaces of Jerusalem and shall not be quenched.’” ▤

Verse 25 speaks of Israel being independent – strong and not subject to other nations – led by kings who are appropriately from David’s line.

Ezek 20:13  But the house of Israel rebelled against me in the wilderness. They did not walk in my statutes but rejected my rules, by which, if a person does them, he shall live; and my Sabbaths they greatly profaned. “Then I said I would pour out my wrath upon them in the wilderness, to make a full end of them. ▤

Neh 13:16-18  Tyrians also, who lived in the city, brought in fish and all kinds of goods and sold them on the Sabbath to the people of Judah, in Jerusalem itself! 17Then I confronted the nobles of Judah and said to them, “What is this evil thing that you are doing, profaning the Sabbath day? 18Did not your fathers act in this way, and did not our God bring all this disasterp on us and on this city? Now you are bringing more wrath on Israel by profaning the Sabbath.” ▤

p The Hebrew word can mean evil, harm, or disaster, depending on the context

Verses alleged to indicate that Christians do not need to keep the Sabbath

Col 2:16-17  Therefore let no one pass judgment on you in questions of food and drink, or with regard to a festival or a new moon or a Sabbath. 17These are a shadow of the things to come, but the substance belongs to Christ. ▤

With it being mentioned specifically in association with other aspects of the old covenant that believers no longer are required to abide by, this verse arguably provides the best evidence that believers do not need to keep the Sabbath. However one could argue that Paul is not necessarily meaning that they do not need to keep the Sabbath at all. Rather in mentioning it here he may have in mind certain aspects of its observance, such as offerings required on it under the old covenant or even the day of the week on which it is to be observed.

Rom 14:5-6  One person esteems one day as better than another, while another esteems all days alike. Each one should be fully convinced in his own mind. 6The one who observes the day, observes it in honor of the Lord. The one who eats, eats in honor of the Lord, since he gives thanks to God, while the one who abstains, abstains in honor of the Lord and gives thanks to God. ▤

What Paul is referring to here is possibly inclusive of the Sabbath, although the reference to eating suggests that a special day of feasting may be what is foremost in view. Regarding contentious issues like those in question here, Paul is primarily concerned that: his readers be convinced in themselves (v. 5b), so they can act with a clear conscience; and the chosen course of action be taken for the Lord’s honor and with thanksgiving (v. 6b).

Gal 4:8-11  Formerly, when you did not know God, you were enslaved to those that by nature are not gods. 9But now that you have come to know God, or rather to be known by God, how can you turn back again to the weak and worthless elementary principles of the world, whose slaves you want to be once more? 10You observe days and months and seasons and years! 11I am afraid I may have labored over you in vain. ▤

In view of the discussion regarding the law in the preceding chapter (cf. 3:2-25) and latter passages – and also a possible reference to it in v. 12 – some consider that Paul is referring to the law in vv. 9-10, with “the weak and worthless elementary principles” (v. 9) paralleling the shortfalls of the law with paganism (v. 8). As such “days” would quite possibly encompass the Sabbath. However the reference to paganism in v. 8 points to paganism as being what Paul has in mind here (cf. CEV, GNT). If this is the case, then there is no reference here to the Sabbath.

Note: Early Christians met together on the first day of the week

The fact that the early Christians are recorded as meeting together on the first day of the week – and the reason why (cf. Rev 1:10 ↓) – has influenced most Christians to meet for worship and celebrate the Sabbath on this day rather than on the seventh day of the week. But bear in mind that one reason why the early Christians did not meet together on the seventh day, may have been that they continued to observe it as the Sabbath.

John 20:19  On the evening of that day, the first day of the week, the doors being locked where the disciples were for fear of the Jews, Jesus came and stood among them and said to them, “Peace be with you.” ▤

Note that v. 26 records a similar appearance by Jesus to the disciples, who were again meeting together. But as it was eight days later, it illustrates that they did not only meet together on the first day of the week.

Acts 20:7  On the first day of the week, when we were gathered together to break bread, Paul talked with them, intending to depart on the next day, and he prolonged his speech until midnight. ▤

1Cor 16:2  On the first day of every week, each of you is to put something aside and store it up, as he may prosper, so that there will be no collecting when I come. ▤

This verse is quite probably speaking of money being brought to Christian gatherings held on the first day of every week.

- The first day of the week was referred to as “the Lord’s Day”:

Rev 1:10  I was in the Spirit on the Lord’s day, and I heard behind me a loud voice like a trumpet … ▤

This is understood to be referring to the first day of the week, which was called “the Lord’s day” in view of the fact that Jesus rose from the dead on this day. It being “the Lord’s day” is most likely the major reason as to why believers regularly met together on the first day of the week.

Pray for persecuted Christians

Section C

Fasting

Section Jumps

- Fasting involves abstaining from food and drink

- Fasting can be done regularly – as an adjunct to prayer and worship

- Fasting can be done on particular occasions, in petitioning God – as in seeking God’s help . . .

- . . . or as in asking God to relent from punishing sin

- Fasting can be done to express distress in trouble or remorse over sin

- Note: Fasting in itself is not significant

Fasting involves abstaining from food and drink, though not necessarily water which provides no calories or energy. Ordained fasts in the OT were usually from sunrise to sunset. People who fast regularly today often do so once or twice a week, for one or two successive meal times. In the Wesleyan revival, fasting was observed from after the Thursday evening meal to mid-afternoon Friday. Note that in the NT there are examples of fasting, but it is not actually commanded.

Fasting involves abstaining from food and drink

Est 4:16a  “Go, gather all the Jews to be found in Susa, and hold a fast on my behalf, and do not eat or drink for three days, night or day. I and my young women will also fast as you do. ▤

Ex 34:28  So he was there with the LORD forty days and forty nights. He neither ate bread nor drank water. And he wrote on the tablets the words of the covenant, the Ten Commandments.q ▤

q Hebrew the ten words

Note that the forty-day fasts of Moses and Jesus (cf. Matt 4:2 ↓) were exceptional cases of fasting.

Lev 23:32  It shall be to you a Sabbath of solemn rest, and you shall afflict yourselves. On the ninth day of the month beginning at evening, from evening to evening shall you keep your Sabbath. ▤

The clause “you shall afflict yourselves” refers to fasting (cf. text note on 16:29), denying oneself of food. Note that the reference here is to the annual Day of Atonement (cf. vv. 27-28).

Judg 20:26b  They sat there before the LORD and fasted that day until evening, and offered burnt offerings and peace offerings before the LORD. ▤

1Sam 31:13  And they took their bones and buried them under the tamarisk tree in Jabesh and fasted seven days. ▤

2Sam 12:16-17  David therefore sought God on behalf of the child. And David fasted and went in and lay all night on the ground. 17And the elders of his house stood beside him, to raise him from the ground, but he would not, nor did he eat food with them. ▤

Ezra 10:6  Then Ezra withdrew from before the house of God and went to the chamber of Jehohanan the son of Eliashib, where he spent the night,r neither eating bread nor drinking water, for he was mourning over the faithlessness of the exiles. ▤

r Probable reading; Hebrew where he went

Matt 4:2  And after fasting forty days and forty nights, he was hungry. ▤

Acts 9:9  And for three days he was without sight, and neither ate nor drank. ▤

- Daniel abstained from choice food for three weeks:

Dan 10:2-3  In those days I, Daniel, was mourning for three weeks. 3I ate no delicacies, no meat or wine entered my mouth, nor did I anoint myself at all, for the full three weeks. ▤

Fasting can be done regularly – as an adjunct to prayer and worship

See also:

- Worship God through prayer and even with fasting

Matt 6:16-18  And when you fast, do not look gloomy like the hypocrites, for they disfigure their faces that their fasting may be seen by others. Truly, I say to you, they have received their reward. 17But when you fast, anoint your head and wash your face, 18that your fasting may not be seen by others but by your Father who is in secret. And your Father who sees in secret will reward you. ▤

One implication of this teaching is that Jesus appears to expect that his followers would fast regularly.

Luke 18:12  I fast twice a week; I give tithes of all that I get. ▤

Luke 2:36-37  And there was a prophetess, Anna, the daughter of Phanuel, of the tribe of Asher. She was advanced in years, having lived with her husband seven years from when she was a virgin, 37and then as a widow until she was eighty-four.s She did not depart from the temple, worshiping with fasting and prayer night and day. ▤

s Or as a widow for eighty-four years

Fasting implies and promotes earnestness in worship and prayer. When fasting, the ache and craving of hunger brings an earnestness and intensity to our worship and prayers (cf. comment on 1Cor 7:3, 5 ↓). Fasting also promotes clarity of thought. Furthermore, our hunger serves as a reminder to worship and/or pray throughout the fasting period.

Luke 5:33, 35  And they said to him, “The disciples of John fast often and offer prayers, and so do the disciples of the Pharisees, but yours eat and drink.” ▤  … [Jesus:] 35The days will come when the bridegroom is taken away from them, and then they will fast in those days.” ▤

John the Baptist’s disciples often fasted as an adjunct to prayer – as did the disciples of the Pharisees (v. 33). But during the remarkable time that Jesus was with them, it was not appropriate or necessary for his disciples to fast. But on his death – when he, the “bridegroom”, would be taken away from them (v. 35) – then they would fast. The reference appears to be in particular to fasting in mourning over his death.

Acts 13:2  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” ▤

Acts 10:30  And Cornelius said, “Four days ago, about this hour, I was praying in my house at the ninth hour,t and behold, a man stood before me in bright clothing … ▤

t That is, 3 P. M.

In this verse some manuscripts have “praying and fasting” (cf. GNT text note).

Lev 23:27  Now on the tenth day of this seventh month is the Day of Atonement. It shall be for you a time of holy convocation, and you shall afflict yourselves and present a food offering to the LORD. ▤

This refers to an annual fast rather than a regular one. It is included here as further example of fasting being involved in worship.

- Abstaining from sexual relations for the sake of devotion to prayer:

1Cor 7:3, 5  The husband should give to his wife her conjugal rights, and likewise the wife to her husband. ▤  … 5Do not deprive one another, except perhaps by agreement for a limited time, that you may devote yourselves to prayer; but then come together again, so that Satan may not tempt you because of your lack of self-control. ▤

A parallel can be made with this practice and fasting, with both practices involving giving up something that is craved in order to intensify one’s focus on something else, namely prayer. Note that Paul may not be encouraging this practice, particularly as he puts restrictions on it – i.e. that it be done only with mutual consent and for a limited time.

Fasting can be done on particular occasions, in petitioning God – as in seeking God’s help . . .

See also:

- . . . Even fast when making requests of God

Ezra 8:21-23  Then I proclaimed a fast there, at the river Ahava, that we might humble ourselves before our God, to seek from him a safe journey for ourselves, our children, and all our goods. 22For I was ashamed to ask the king for a band of soldiers and horsemen to protect us against the enemy on our way, since we had told the king, “The hand of our God is for good on all who seek him, and the power of his wrath is against all who forsake him.” 23So we fasted and implored our God for this, and he listened to our entreaty. ▤

2Sam 12:16  David therefore sought God on behalf of the child. And David fasted and went in and lay all night on the ground. ▤

2Chr 20:1-4  After this the Moabites and Ammonites, and with them some of the Meunites,u came against Jehoshaphat for battle. 2Some men came and told Jehoshaphat, “A great multitude is coming against you from Edom,v from beyond the sea; and, behold, they are in Hazazon-tamar” (that is, Engedi). 3Then Jehoshaphat was afraid and set his face to seek the LORD, and proclaimed a fast throughout all Judah. 4And Judah assembled to seek help from the LORD; from all the cities of Judah they came to seek the LORD. ▤

u Compare 26:7; Hebrew Ammonites

v One Hebrew manuscript; most Hebrew manuscripts Aram (Syria)

Dan 9:2-3, 19  … in the first year of his reign, I, Daniel, perceived in the books the number of years that, according to the word of the LORD to Jeremiah the prophet, must pass before the end of the desolations of Jerusalem, namely, seventy years. 3Then I turned my face to the Lord God, seeking him by prayer and pleas for mercy with fasting and sackcloth and ashes. ▤  … 19O Lord, hear; O Lord, forgive. O Lord, pay attention and act. Delay not, for your own sake, O my God, because your city and your people are called by your name. ▤

Acts 13:3  Then after fasting and praying they laid their hands on them and sent them off. ▤

Here members of the Antioch church appear to be fasting and praying in regard to Barnabas and Saul and the work to which God had called them (cf. v. 2 ⇑), presumably largely to ask God to help them in the work (cf. Acts 14:23 ↓).

Acts 14:23  And when they had appointed elders for them in every church, with prayer and fasting they committed them to the Lord in whom they had believed. ▤

. . . or as in asking God to relent from punishing sin

See also:

- Dan 9:2-3, 19 ⇑

- In petitioning God, express your anguish over consequences of your sin – even with fasting

- Fast as a means of humbling yourself before God

Fasting can be done in seeking God’s forgiveness of sin along with deliverance from his punishment for the sin.

Deut 9:18-19  Then I lay prostrate before the LORD as before, forty days and forty nights. I neither ate bread nor drank water, because of all the sin that you had committed, in doing what was evil in the sight of the LORD to provoke him to anger. 19For I was afraid of the anger and hot displeasure that the LORD bore against you, so that he was ready to destroy you. But the LORD listened to me that time also. ▤

1Ki 21:21-22, 27-29  Behold, I will bring disaster upon you. I will utterly burn you up, and will cut off from Ahab every male, bond or free, in Israel. 22And I will make your house like the house of Jeroboam the son of Nebat, and like the house of Baasha the son of Ahijah, for the anger to which you have provoked me, and because you have made Israel to sin. ▤  … 27And when Ahab heard those words, he tore his clothes and put sackcloth on his flesh and fasted and lay in sackcloth and went about dejectedly. 28And the word of the LORD came to Elijah the Tishbite, saying, 29“Have you seen how Ahab has humbled himself before me? Because he has humbled himself before me, I will not bring the disaster in his days; but in his son’s days I will bring the disaster upon his house.” ▤

Joel 1:13-14  Put on sackcloth and lament, O priests; wail, O ministers of the altar. Go in, pass the night in sackcloth, O ministers of my God! Because grain offering and drink offering are withheld from the house of your God. 14Consecrate a fast; call a solemn assembly. Gather the elders and all the inhabitants of the land to the house of the LORD your God, and cry out to the LORD. ▤

Apparently as a punishment for the people’s sin (cf. Joel 2:12-13 ↓), an awesome plague of locusts had devastated the land, leaving neither grain nor wine even for offerings (v. 13b; cf. Joel 2:14 ↓). Thus the prophet calls on the priests – and similarly the people (cf. vv. 5-12) – to seek God’s forgiveness and restoration, in part with fasting (v. 14a).

Joel 2:12-17  “Yet even now,” declares the LORD, “return to me with all your heart, with fasting, with weeping, and with mourning; 13and rend your hearts and not your garments.” Return to the LORD your God, for he is gracious and merciful, slow to anger, and abounding in steadfast love; and he relents over disaster. 14Who knows whether he will not turn and relent, and leave a blessing behind him, a grain offering and a drink offering for the LORD your God? 15Blow the trumpet in Zion; consecrate a fast; call a solemn assembly; 16gather the people. Consecrate the congregation; assemble the elders; gather the children, even nursing infants. Let the bridegroom leave his room, and the bride her chamber. 17Between the vestibule and the altar let the priests, the ministers of the LORD, weep and say, “Spare your people, O LORD, and make not your heritage a reproach, a byword among the nations.w Why should they say among the peoples, ‘Where is their God?’” ▤

w Or reproach, that the nations should rule over them

Jonah 3:1-10  Then the word of the LORD came to Jonah the second time, saying, 2“Arise, go to Nineveh, that great city, and call out against it the message that I tell you.” 3So Jonah arose and went to Nineveh, according to the word of the LORD. Now Nineveh was an exceedingly great city,x three days’ journey in breadth.y 4Jonah began to go into the city, going a day’s journey. And he called out, “Yet forty days, and Nineveh shall be overthrown!” 5And the people of Nineveh believed God. They called for a fast and put on sackcloth, from the greatest of them to the least of them. 6The word reachedz the king of Nineveh, and he arose from his throne, removed his robe, covered himself with sackcloth, and sat in ashes. 7And he issued a proclamation and published through Nineveh, “By the decree of the king and his nobles: Let neither man nor beast, herd nor flock, taste anything. Let them not feed or drink water, 8but let man and beast be covered with sackcloth, and let them call out mightily to God. Let everyone turn from his evil way and from the violence that is in his hands. 9Who knows? God may turn and relent and turn from his fierce anger, so that we may not perish.” 10When God saw what they did, how they turned from their evil way, God relented of the disaster that he had said he would do to them, and he did not do it. ▤

x Hebrew a great city to God

y Or a visit was a three days’ journey

z Or had reached

- The Israelites fasted on the annual day when atonement was made for them to cleanse them from sin:

Lev 16:29-31  And it shall be a statute to you forever that in the seventh month, on the tenth day of the month, you shall afflict yourselvesa and shall do no work, either the native or the stranger who sojourns among you. 30For on this day shall atonement be made for you to cleanse you. You shall be clean before the LORD from all your sins. 31It is a Sabbath of solemn rest to you, and you shall afflict yourselves; it is a statute forever. ▤

a Or shall fast; also verse 31

Fasting can be done to express distress in trouble or remorse over sin

See also:

- In petitioning God, express your anguish over consequences of your sin – even with fasting

- Fast in mourning

In conjunction with seeking God’s help, fasting expresses one’s distress in trouble. Likewise, in conjunction with seeking God’s forgiveness, fasting expresses one’s remorse over sin. Note that most of the passages in the previous subsection are also reflective of fasting expressing one’s remorse over sin.

Judg 20:25-26  And Benjamin went against them out of Gibeah the second day, and destroyed 18,000 men of the people of Israel. All these were men who drew the sword. 26Then all the people of Israel, the whole army, went up and came to Bethel and wept. They sat there before the LORD and fasted that day until evening, and offered burnt offerings and peace offerings before the LORD. ▤

Neh 1:3-4  And they said to me, “The remnant there in the province who had survived the exile is in great trouble and shame. The wall of Jerusalem is broken down, and its gates are destroyed by fire.” 4As soon as I heard these words I sat down and wept and mourned for days, and I continued fasting and praying before the God of heaven. ▤

Est 4:3  And in every province, wherever the king’s command and his decree reached, there was great mourning among the Jews, with fasting and weeping and lamenting, and many of them lay in sackcloth and ashes. ▤

The edict in question ordered the killing of all Jews (cf. Est 3:8-15).

Ps 109:22, 24  For I am poor and needy, and my heart is stricken within me. ▤  … 24My knees are weak through fasting; my body has become gaunt, with no fat. ▤

Neh 9:1-2  Now on the twenty-fourth day of this month the people of Israel were assembled with fasting and in sackcloth, and with earth on their heads. 2And the Israelites separated themselves from all foreigners and stood and confessed their sins and the iniquities of their fathers. ▤

1Sam 7:6  So they gathered at Mizpah and drew water and poured it out before the LORD and fasted on that day and said there, “We have sinned against the LORD.” And Samuel judged the people of Israel at Mizpah. ▤

The pouring out of water before God is quite possibly indicative of repentance, and so also remorse. It may have been done as an offering (cf. CEV, GNT) and/or as an allusion to self-denial and fasting.

Ezra 10:6  Then Ezra withdrew from before the house of God and went to the chamber of Jehohanan the son of Eliashib, where he spent the night,b neither eating bread nor drinking water, for he was mourning over the faithlessness of the exiles. ▤

b Probable reading; Hebrew where he went

Note: Fasting in itself is not significant

Jer 14:10-12  Thus says the LORD concerning this people: “They have loved to wander thus; they have not restrained their feet; therefore the LORD does not accept them; now he will remember their iniquity and punish their sins.” 11The LORD said to me: “Do not pray for the welfare of this people. 12Though they fast, I will not hear their cry, and though they offer burnt offering and grain offering, I will not accept them. But I will consume them by the sword, by famine, and by pestilence.” ▤

It does no good to fast – or perform any religious practice – while continuing to live a sinful life. God takes no notice of such fasting (cf. Isa 58:3 ↓).

Isa 58:1-7  Cry aloud; do not hold back; lift up your voice like a trumpet; declare to my people their transgression, to the house of Jacob their sins. 2Yet they seek me daily and delight to know my ways, as if they were a nation that did righteousness and did not forsake the judgment of their God; they ask of me righteous judgments; they delight to draw near to God. 3‘Why have we fasted, and you see it not? Why have we humbled ourselves, and you take no knowledge of it?’ Behold, in the day of your fast you seek your own pleasure,c and oppress all your workers. 4Behold, you fast only to quarrel and to fight and to hit with a wicked fist. Fasting like yours this day will not make your voice to be heard on high. 5Is such the fast that I choose, a day for a person to humble himself? Is it to bow down his head like a reed, and to spread sackcloth and ashes under him? Will you call this a fast, and a day acceptable to the LORD? 6“Is not this the fast that I choose: to loose the bonds of wickedness, to undo the straps of the yoke, to let the oppressedd go free, and to break every yoke? 7Is it not to share your bread with the hungry and bring the homeless poor into your house; when you see the naked, to cover him, and not to hide yourself from your own flesh? ▤

c Or pursue your own business

d Or bruised

Fasting should signify godliness. Thus it ought to be manifested in such things as: obedience to God (vv. 1-2); treating others appropriately (vv. 3-4); and caring for the needy (vv. 6-7). Without being accompanied by such things, fasting itself is of no significance.

Zec 7:2-6  Now the people of Bethel had sent Sharezer and Regem-melech and their men to entreat the favor of the LORD, 3saying to the priests of the house of the LORD of hosts and the prophets, “Should I weep and abstain in the fifth month, as I have done for so many years?” 4Then the word of the LORD of hosts came to me: 5“Say to all the people of the land and the priests, When you fasted and mourned in the fifth month and in the seventh, for these seventy years, was it for me that you fasted? 6And when you eat and when you drink, do you not eat for yourselves and drink for yourselves? ▤

Fasting must be done for the right reasons, with God primarily in view – as with all religious practices (cf. v. 6). As far as God is concerned, there is no point just “going through the motions” or doing it with less than God-centered motives – which God’s reply (v. 5) suggests that the people were doing. Any religious practice performed without a focus on its proper object becomes a stale and pointless exercise.

Luke 18:9-14  He also told this parable to some who trusted in themselves that they were righteous, and treated others with contempt: 10“Two men went up into the temple to pray, one a Pharisee and the other a tax collector. 11The Pharisee, standing by himself, prayede thus: ‘God, I thank you that I am not like other men, extortioners, unjust, adulterers, or even like this tax collector. 12I fast twice a week; I give tithes of all that I get.’ 13But the tax collector, standing far off, would not even lift up his eyes to heaven, but beat his breast, saying, ‘God, be merciful to me, a sinner!’ 14I tell you, this man went down to his house justified, rather than the other. For everyone who exalts himself will be humbled, but the one who humbles himself will be exalted.” ▤

e Or standing, prayed to himself

Fasting in a spirit of self-righteousness counts for nothing in God’s sight.

Matt 6:16-18  And when you fast, do not look gloomy like the hypocrites, for they disfigure their faces that their fasting may be seen by others. Truly, I say to you, they have received their reward. 17But when you fast, anoint your head and wash your face, 18that your fasting may not be seen by others but by your Father who is in secret. And your Father who sees in secret will reward you. ▤

Fasting for show – so as to display one’s supposed piety – is unacceptable to God, and receives no reward from him. It must be done discreetly.

1Sam 14:24, 28-30  And the men of Israel had been hard pressed that day, so Saul had laid an oath on the people, saying, “Cursed be the man who eats food until it is evening and I am avenged on my enemies.” So none of the people had tasted food. ▤  … 28Then one of the people said [to Jonathan], “Your father strictly charged the people with an oath, saying, ‘Cursed be the man who eats food this day.’” And the people were faint. 29Then Jonathan said, “My father has troubled the land. See how my eyes have become bright because I tasted a little of this honey. 30How much better if the people had eaten freely today of the spoil of their enemies that they found. For now the defeat among the Philistines has not been great.” ▤

The binding of Saul’s troops to a fast with an oath was thoughtless, pointless and in fact counterproductive.

- We should not be legalistic about the practice of fasting:

Matt 9:14-17  Then the disciples of John came to him, saying, “Why do we and the Pharisees fast,f but your disciples do not fast?” 15And Jesus said to them, “Can the wedding guests mourn as long as the bridegroom is with them? The days will come when the bridegroom is taken away from them, and then they will fast. 16No one puts a piece of unshrunk cloth on an old garment, for the patch tears away from the garment, and a worse tear is made. 17Neither is new wine put into old wineskins. If it is, the skins burst and the wine is spilled and the skins are destroyed. But new wine is put into fresh wineskins, and so both are preserved.” ▤

f Some manuscripts add much, or often

A number of commentators interpret the inclusion of the wineskins illustration (vv. 16-17) immediately after Jesus’ comments on fasting (vv. 14-15), to imply that under the new covenant one should not be legalistic about the practice of fasting – which no doubt would have been in contrast to the Pharisees’ attitude in their fasting (v. 14).

Pray for persecuted Christians

Section D

The Laying on of Hands

Section Jumps

- In conveying the gift of the Holy Spirit

- In conveying blessing

- In conveying God’s healing

- In commissioning for ministry

- Note: The OT use of oil to anoint and consecrate people for God’s service

See also:

- The sinner laid hands on the offering, identifying the animal with themself

Bear in mind that generally at least – and as reflected in some of the passages in this section – the laying on of hands is done in conjunction with prayer.

In conveying the gift of the Holy Spirit

Note that the laying on of hands to convey the gift of the Holy Spirit is generally done in conjunction with the recipients coming to faith – rather than at a time chosen by those performing the act. Also, it is not essential for a person to have hands laid on them for them to receive the Holy Spirit.

Acts 8:17-18  Then they laid their hands on them and they received the Holy Spirit. 18Now when Simon saw that the Spirit was given through the laying on of the apostles’ hands, he offered them money, … ▤

Acts 9:17-18  So Ananias departed and entered the house. And laying his hands on him he said, “Brother Saul, the Lord Jesus who appeared to you on the road by which you came has sent me so that you may regain your sight and be filled with the Holy Spirit.” 18And immediately something like scales fell from his eyes, and he regained his sight. Then he rose and was baptized; … ▤

Although it is not stated, presumably Paul received the Holy Spirit at this time, particularly as it is mentioned in conjunction with receiving back his sight (v. 17) which did occur here (v. 18).

Acts 19:6  And when Paul had laid his hands on them, the Holy Spirit came on them, and they began speaking in tongues and prophesying. ▤

In conveying blessing

Mark 10:16  And he [Jesus] took them in his arms and blessed them, laying his hands on them. ▤

Matt 19:13-15  Then children were brought to him that he might lay his hands on them and pray. The disciples rebuked the people, 14but Jesus said, “Let the little children come to me and do not hinder them, for to such belongs the kingdom of heaven.” 15And he laid his hands on them and went away. ▤

Particularly as it is spoken of as being done in conjunction with prayer (v. 13), it would appear that Jesus’ act of placing his hands on the children signified that he was blessing them (cf. Mark 10:16 ↑).

Gen 48:14-16, 20a  And Israel stretched out his right hand and laid it on the head of Ephraim, who was the younger, and his left hand on the head of Manasseh, crossing his hands (for Manasseh was the firstborn). 15And he blessed Joseph and said, “The God before whom my fathers Abraham and Isaac walked, the God who has been my shepherd all my life long to this day, 16the angel who has redeemed me from all evil, bless the boys; and in them let my name be carried on, and the name of my fathers Abraham and Isaac; and let them grow into a multitudeg in the midst of the earth.” ▤  … 20So he blessed them that day, saying, “By you Israel will pronounce blessings, saying, ‘God make you as Ephraim and as Manasseh.’” ▤

g Or let them be like fish for multitude

Here Jacob (called Israel) blesses Joseph’s two sons, in a sense blessing Joseph himself (v. 15a). Note that the right hand (v. 14) was indicative of a greater blessing.

Lev 9:22  Then Aaron lifted up his hands toward the people and blessed them, and he came down from offering the sin offering and the burnt offering and the peace offerings. ▤

Here and in the following reference from Luke, a group of people is being blessed. So instead of hands being laid on each of them individually – which here in Aaron’s case would have taken an enormous amount of time – hands are used to convey blessing by being lifted towards the group.

Luke 24:50  Then he [Jesus] led them out as far as Bethany, and lifting up his hands he blessed them. ▤

- The laying on of hands is listed amongst elementary and foundational teachings:

Heb 6:1-2  Therefore let us leave the elementary doctrine of Christ and go on to maturity, not laying again a foundation of repentance from dead works and of faith toward God, 2and of instruction about washings,h the laying on of hands, the resurrection of the dead, and eternal judgment. ▤

h Or baptisms (that is, cleansing rites)

Being listed amongst such elementary and foundational teachings points to the importance of this practice, with presumably the importance of what it signifies being in view.

In conveying God’s healing

See also:

- Note: The OT use of oil to anoint and consecrate people for God’s service

Those who have the gift of healing, generally convey God’s healing through laying their hands on sick people – as Jesus often did.

Luke 4:40  Now when the sun was setting, all those who had any who were sick with various diseases brought them to him, and he laid his hands on every one of them and healed them. ▤

Matt 8:3  And Jesusi stretched out his hand and touched him, saying, “I will; be clean.” And immediately his leprosy was cleansed. ▤

i Greek he

Matt 9:29-30a  Then he touched their eyes, saying, “According to your faith be it done to you.” 30And their eyes were opened. ▤

Mark 5:23  … and implored him earnestly, saying, “My little daughter is at the point of death. Come and lay your hands on her, so that she may be made well and live.” ▤

Mark 6:5  And he could do no mighty work there, except that he laid his hands on a few sick people and healed them. ▤

Mark 7:32-35  And they brought to him a man who was deaf and had a speech impediment, and they begged him to lay his hand on him. 33And taking him aside from the crowd privately, he put his fingers into his ears, and after spitting touched his tongue. 34And looking up to heaven, he sighed and said to him, “Ephphatha,” that is, “Be opened.” 35And his ears were opened, his tongue was released, and he spoke plainly. ▤

Note that in conjunction with touching the man (v. 33), in healing him Jesus also appears to pray (v. 34).

Luke 13:12-13  When Jesus saw her, he called her over and said to her, “Woman, you are freed from your disability.” 13And he laid his hands on her, and immediately she was made straight, and she glorified God. ▤

Mark 16:18  … they will pick up serpents with their hands; and if they drink any deadly poison, it will not hurt them; they will lay their hands on the sick, and they will recover. ▤

Acts 28:8  It happened that the father of Publius lay sick with fever and dysentery. And Paul visited him and prayed, and putting his hands on him healed him. ▤

In commissioning for ministry

The practice of established leaders laying their hands on newly appointed leaders or ones being commissioned for a new role, denotes the bestowing of authority by the established leaders – who have such authority themselves – onto the newly appointed leaders, before God.

Num 27:15-23  Moses spoke to the LORD, saying, 16“Let the LORD, the God of the spirits of all flesh, appoint a man over the congregation 17who shall go out before them and come in before them, who shall lead them out and bring them in, that the congregation of the LORD may not be as sheep that have no shepherd.” 18So the LORD said to Moses, “Take Joshua the son of Nun, a man in whom is the Spirit, and lay your hand on him. 19Make him stand before Eleazar the priest and all the congregation, and you shall commission him in their sight. 20You shall invest him with some of your authority, that all the congregation of the people of Israel may obey. 21And he shall stand before Eleazar the priest, who shall inquire for him by the judgment of the Urim before the LORD. At his word they shall go out, and at his word they shall come in, both he and all the people of Israel with him, the whole congregation.” 22And Moses did as the LORD commanded him. He took Joshua and made him stand before Eleazar the priest and the whole congregation, 23and he laid his hands on him and commissioned him as the LORD directed through Moses. ▤

Acts 6:1-3, 6  Now in these days when the disciples were increasing in number, a complaint by the Hellenistsj arose against the Hebrews because their widows were being neglected in the daily distribution. 2And the twelve summoned the full number of the disciples and said, “It is not right that we should give up preaching the word of God to serve tables. 3Therefore, brothers,k pick out from among you seven men of good repute, full of the Spirit and of wisdom, whom we will appoint to this duty. ▤  … 6These they set before the apostles, and they prayed and laid their hands on them. ▤

j That is, Greek-speaking Jews

k Or brothers and sisters

Acts 13:1-3  Now there were in the church at Antioch prophets and teachers, Barnabas, Simeon who was called Niger,l Lucius of Cyrene, Manaen a member of the court of Herod the tetrarch, and Saul. 2While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” 3Then after fasting and praying they laid their hands on them and sent them off. ▤

l Niger is a Latin word meaning black, or dark

Note that the prophets and teachers (v. 1), leaders in the church, may well be in view as those who laid hands on Barnabas and Saul.

1Tim 5:22  Do not be hasty in the laying on of hands, nor take part in the sins of others; keep yourself pure. ▤

This is commonly understood to be referring to the laying on of hands in the ordination of elders – which should not be done without due consideration nor until the candidate has had sufficient time to prove their suitability.

Num 8:10-11  When you bring the Levites before the LORD, the people of Israel shall lay their hands on the Levites, 11and Aaron shall offer the Levites before the LORD as a wave offering from the people of Israel, that they may do the service of the LORD. ▤

In contrast to the other passages in this subsection, here the people rather than the leaders, are said to have been the ones who laid hands (on the Levites). This signified that the Levites were representative of the whole people, having the authority to represent them before God, including making offerings on their behalf. Verse 1 indicates that as such they were in a sense an offering from the people to God, to do his work, notably interceding before him on the people’s behalf.

- Timothy’s spiritual gift for ministry given through the laying on of hands:

1Tim 4:14  Do not neglect the gift you have, which was given you by prophecy when the council of elders laid their hands on you. ▤

Most likely the elders laid their hands on Timothy in commissioning him for service. As such he would have received this spiritual gift primarily to equip him in the work. Note that in 2 Timothy 1:6 Paul speaks of Timothy receiving a spiritual gift through Paul himself laying his hands on him: “For this reason I remind you to fan into flame the gift of God, which is in you through the laying on of my hands.” As such Paul could be speaking of himself as one of the elders on the occasion referred to here in 1 Timothy 4:14.

Note: The OT use of oil to anoint and consecrate people for God’s service

In the OT, a person being ordained or inducted into a role in God’s service – notably as a priest, a prophet or a king – was anointed with oil. It signified them being set apart by God for such a role. Particularly in the case of priests, it also signified them being consecrated or made holy in order to undertake their holy work. This practice is imitated in some churches today, in commissioning people for ministry.

Ex 29:7, 21  You shall take the anointing oil and pour it on his head and anoint him. ▤  … 21Then you shall take part of the blood that is on the altar, and of the anointing oil, and sprinkle it on Aaron and his garments, and on his sons and his sons’ garments with him. He and his garments shall be holy, and his sons and his sons’ garments with him. ▤

Note that the composition of the sacred anointing oil used to anoint and consecrate priests, is given in 30:23-25. Unauthorized making and use of it is strictly prohibited in 30:32-33.

Ex 40:9, 13-15  “Then you shall take the anointing oil and anoint the tabernacle and all that is in it, and consecrate it and all its furniture, so that it may become holy. ▤  … 13and put on Aaron the holy garments. And you shall anoint him and consecrate him, that he may serve me as priest. 14You shall bring his sons also and put coats on them, 15and anoint them, as you anointed their father, that they may serve me as priests. And their anointing shall admit them to a perpetual priesthood throughout their generations.” ▤

As with the tabernacle and the other things in v. 9, the anointing of the priests would have been done with the anointing oil.

Lev 8:12  And he poured some of the anointing oil on Aaron’s head and anointed him to consecrate him. ▤

Lev 21:10-12  The priest who is chief among his brothers, on whose head the anointing oil is poured and who has been consecrated to wear the garments, shall not let the hair of his head hang loose nor tear his clothes. 11He shall not go in to any dead bodies nor make himself unclean, even for his father or for his mother. 12He shall not go out of the sanctuary, lest he profane the sanctuary of his God, for the consecration of the anointing oil of his God is on him: I am the LORD. ▤

1Sam 10:1a  Then Samuel took a flask of oil and poured it on his head and kissed him and said, “Has not the LORD anointed you to be prince over his people Israel? ▤

1Sam 16:1, 12-13  The LORD said to Samuel, “How long will you grieve over Saul, since I have rejected him from being king over Israel? Fill your horn with oil, and go. I will send you to Jesse the Bethlehemite, for I have provided for myself a king among his sons.” ▤  … 12And he sent and brought him in. Now he was ruddy and had beautiful eyes and was handsome. And the LORD said, “Arise, anoint him, for this is he.” 13Then Samuel took the horn of oil and anointed him in the midst of his brothers. And the Spirit of the LORD rushed upon David from that day forward. And Samuel rose up and went to Ramah. ▤

Ps 89:20  I have found David, my servant; with my holy oil I have anointed him, … ▤

1Ki 1:39  There Zadok the priest took the horn of oil from the tent and anointed Solomon. Then they blew the trumpet, and all the people said, “Long live King Solomon!” ▤

2Ki 9:6  So he arose and went into the house. And the young man poured the oil on his [Jehu’s] head, saying to him, “Thus says the LORD, the God of Israel, I anoint you king over the people of the LORD, over Israel. ▤

Zec 4:12-14  And a second time I answered and said to him, “What are these two branches of the olive trees, which are beside the two golden pipes from which the golden oilm is poured out?” 13He said to me, “Do you not know what these are?” I said, “No, my lord.” 14Then he said, “These are the two anointed onesn who stand by the Lord of the whole earth.” ▤

m Hebrew lacks oil

n Hebrew two sons of new oil

This is from one of Zechariah’s visions and uses figurative language. The “two branches of the olive trees” symbolize Zerubbabel, the governor of Judah, and Joshua the high priest. Possibly the “golden oil” (v. 12) – which originates from the olive trees (cf. v. 11) to which the branches belong – is associated with their anointing to serve God (v. 14). As such the imagery would be reflective of the use of oil to anoint people for service to God.

- The practice of anointing sick people with oil for healing:

James 5:14  Is anyone among you sick? Let him call for the elders of the church, and let them pray over him, anointing him with oil in the name of the Lord. ▤

The anointing with oil may simply be medicinal treatment, as in its use by the Good Samaritan in Luke 10:34a – “He went to him and bound up his wounds, pouring on oil and wine.” This is also the case in Isaiah 1:6b – “… bruises and sores and raw wounds; they are not pressed out or bound up or softened with oil.” Some however view it as being of spiritual significance. Either way, it is done “in the name of the Lord”, acknowledging that healing is ultimately from him. Note that Mark 6:13 also speaks of Jesus’ followers (the twelve disciples) employing this practice – “And they cast out many demons and anointed with oil many who were sick and healed them.”

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 30

Church Leadership

1. General

1. Introductory Insights

2. Required Characteristics

3. Managing the Church

4. Caring for Church Members

5. Dealing with Sin in the Church

6. Women in Leadership

7. Church Members’ Duties to Leaders

2. Teaching in the Church

1. What to Teach: God’s Word

2. How to Teach

3. Traits of False Teachers (I): Their Teaching

4. Traits of False Teachers (II): Characteristics

5. Guarding against False Teachers

Part I

General

Good leadership is one of the most important prerequisites for a healthy church. For a church to function effectively it is critical that leaders know and do what is required of them. It is also important for church members to know what they should expect of leaders – and how they can support their leaders.

Note that a number of verses in this chapter speak of Paul and other NT leaders in their work overseeing a number of churches, or of leaders of the nation of Israel – such as Moses, Joshua, prophets, priests and kings. Such verses are generally readily applicable to leaders of local churches today, and to their relationship with church members.

Section A

Introductory Insights

Section Jumps

- Churches have leaders

- Typically churches are together overseen by a central leadership group

- Ultimately it is God who chooses leaders . . .

- . . . Jesus Christ and the Holy Spirit play a role in the making of leaders

- Leaders will be accountable to God for their work

- Leaders will be richly rewarded for good work

- Note: Examples of the ordination of leaders

Churches have leaders

Acts 13:1  Now there were in the church at Antioch prophets and teachers, Barnabas, Simeon who was called Niger,a Lucius of Cyrene, Manaen a member of the court of Herod the tetrarch, and Saul. ▤

a Niger is a Latin word meaning black, or dark

Prophets and teachers have key leadership roles in the church.

Acts 14:23  And when they had appointed elders for them in every church, with prayer and fasting they committed them to the Lord in whom they had believed. ▤

Acts 20:17  Now from Miletus he sent to Ephesus and called the elders of the church to come to him. ▤

Rom 16:1  I commend to you our sister Phoebe, a servantb of the church at Cenchreae, … ▤

b Or deaconess

The text note suggests that Phoebe was a deaconess, a ministerial position in the church (cf. Phil 1:1 ↓).

Phil 1:1  Paul and Timothy, servantsc of Christ Jesus, To all the saints in Christ Jesus who are at Philippi, with the overseersd and deacons:e … ▤

c Or slaves; Greek bondservants

d Or bishops; Greek episkopoi

e Or servants, or ministers; Greek diakonoi

Although not explicitly stated, the leaders referred to in this and the following verses are leaders of churches.

Heb 13:7  Remember your leaders, those who spoke to you the word of God. Consider the outcome of their way of life, and imitate their faith. ▤

1Pet 5:1  So I exhort the elders among you, as a fellow elder and a witness of the sufferings of Christ, as well as a partaker in the glory that is going to be revealed: … ▤

Matt 16:18  And I tell you, you are Peter, and on this rockf I will build my church, and the gates of hellg shall not prevail against it. ▤

f The Greek words for Peter and rock sound similar

g Greek the gates of Hades

Note that “Peter” sounds like “rock” (cf. text note). This points to Peter’s leadership role in Jesus Christ’s building of his church.

Acts 1:20  For it is written in the Book of Psalms, “‘May his camp become desolate, and let there be no one to dwell in it’; and “‘Let another take his office.’ ▤

The reference is to Judas Iscariot and “his place of leadership” (NIV®) in the early church as a whole, as one of the twelve disciples.

Typically churches are together overseen by a central leadership group

In the NT church, all the local churches were overseen by the apostles and the elders based in Jerusalem. Similarly today each church denomination has some form of central leadership group overseeing its churches.

Acts 11:20-22  But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsh also, preaching the Lord Jesus. 21And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. 22The report of this came to the ears of the church in Jerusalem, and they sent Barnabas to Antioch. ▤

h Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

Here the leaders of the church in Jerusalem took action to oversee the development of the church in the city of Antioch.

Acts 15:1-2, 6, 19-20, 22-29  But some men came down from Judea and were teaching the brothers, “Unless you are circumcised according to the custom of Moses, you cannot be saved.” 2And after Paul and Barnabas had no small dissension and debate with them, Paul and Barnabas and some of the others were appointed to go up to Jerusalem to the apostles and the elders about this question. ▤  … 6The apostles and the elders were gathered together to consider this matter. ▤  … [James:] 19Therefore my judgment is that we should not trouble those of the Gentiles who turn to God, 20but should write to them to abstain from the things polluted by idols, and from sexual immorality, and from what has been strangled, and from blood. ▤  … 22Then it seemed good to the apostles and the elders, with the whole church, to choose men from among them and send them to Antioch with Paul and Barnabas. They sent Judas called Barsabbas, and Silas, leading men among the brothers, 23with the following letter: “The brothers, both the apostles and the elders, to the brothersi who are of the Gentiles in Antioch and Syria and Cilicia, greetings. 24Since we have heard that some persons have gone out from us and troubled youj with words, unsettling your minds, although we gave them no instructions, 25it has seemed good to us, having come to one accord, to choose men and send them to you with our beloved Barnabas and Paul, 26men who have risked their lives for the sake of our Lord Jesus Christ. 27We have therefore sent Judas and Silas, who themselves will tell you the same things by word of mouth. 28For it has seemed good to the Holy Spirit and to us to lay on you no greater burden than these requirements: 29that you abstain from what has been sacrificed to idols, and from blood, and from what has been strangled, and from sexual immorality. If you keep yourselves from these, you will do well. Farewell.” ▤

i Or brothers and sisters; also verses 32, 33, 36

j Some manuscripts some persons from us have troubled you

Doctrinal issues are here overseen by the apostles and elders in Jerusalem. In vv. 19-20 James – who appears to preside over proceedings – advocates ruling in line with the position of Paul and Barnabas, a stance agreed to by the other apostles and elders (cf. vv. 22-24, 28-29).

Acts 16:4  As they went on their way through the cities, they delivered to them for observance the decisions that had been reached by the apostles and elders who were in Jerusalem. ▤

This is speaking of instructions of the apostles and elders in Jerusalem being delivered to churches in different towns.

- Paul oversaw a number of churches:

2Thes 3:14  If anyone does not obey what we say in this letter, take note of that person, and have nothing to do with him, that he may be ashamed. ▤

In his work as an apostle, Paul himself played a significant role in overseeing the affairs of quite a number of churches – many of which he had been instrumental in their establishment. Paul often did this through his letters – as exemplified in this verse – and sometimes through his co-workers, as shown in his instruction to Titus in Titus 1:5: “This is why I left you in Crete, so that you might put what remained into order, and appoint elders in every town as I directed you–”

Ultimately it is God who chooses leaders . . .

See also:

- Further examples of God appointing people to a specific role

Note that one implication of the teaching here is that in choosing leaders, churches should prayerfully seek God’s leading so as to make a choice in accordance with his will.

1Cor 12:28  And God has appointed in the church first apostles, second prophets, third teachers, then miracles, then gifts of healing, helping, administrating, and various kinds of tongues. ▤

One can infer from this verse both that God has ordained that these positions exist in churches and that he chooses people to fulfill these positions.

2Cor 4:1  Therefore, having this ministry by the mercy of God,k we do not lose heart. ▤

k Greek as we have received mercy

Here Paul refers to the leadership roles of himself and his co-workers, given to them by God in his mercy.

Heb 5:1, 4  For every high priest chosen from among men is appointed to act on behalf of men in relation to God, to offer gifts and sacrifices for sins. ▤  … 4And no one takes this honor for himself, but only when called by God, just as Aaron was. ▤

What is said here of the position of high priest is arguably applicable to church leaders today. Note that it is not obvious whether the selecting and appointing spoken of in v. 1 is that done directly by God, or the actions taken by leaders in response to God’s choice and calling (v. 4).

Num 27:15-18  Moses spoke to the LORD, saying, 16“Let the LORD, the God of the spirits of all flesh, appoint a man over the congregation 17who shall go out before them and come in before them, who shall lead them out and bring them in, that the congregation of the LORD may not be as sheep that have no shepherd.” 18So the LORD said to Moses, “Take Joshua the son of Nun, a man in whom is the Spirit, and lay your hand on him. ▤

Deut 17:15  … you may indeed set a king over you whom the LORD your God will choose. One from among your brothers you shall set as king over you. You may not put a foreigner over you, who is not your brother. ▤

1Ki 19:16  And Jehu the son of Nimshi you shall anoint to be king over Israel, and Elisha the son of Shaphat of Abel-meholah you shall anoint to be prophet in your place. ▤

Here God tells Elijah to anoint the ones he has chosen for these critical leadership roles amongst God’s people.

1Chr 28:4-5  Yet the LORD God of Israel chose me from all my father’s house to be king over Israel forever. For he chose Judah as leader, and in the house of Judah my father’s house, and among my father’s sons he took pleasure in me to make me king over all Israel. 5And of all my sons (for the LORD has given me many sons) he has chosen Solomon my son to sit on the throne of the kingdom of the LORD over Israel. ▤

Note that in v. 4b David tells of God choosing Judah to be the leading tribe of Israel.

Ps 78:70-71  He chose David his servant and took him from the sheepfolds; 71from following the nursing ewes he brought him to shepherd Jacob his people, Israel his inheritance. ▤

Jer 3:15  And I will give you shepherds after my own heart, who will feed you with knowledge and understanding. ▤

Amos 2:11  And I raised up some of your sons for prophets, and some of your young men for Nazirites. Is it not indeed so, O people of Israel?” declares the LORD. ▤

Nazirites took a vow of devout devotion to God and, as with the prophets, had a role in the spiritual leadership of Israel.

. . . Jesus Christ and the Holy Spirit play a role in the making of leaders

Luke 12:42  And the Lord said, “Who then is the faithful and wise manager, whom his master will set over his household, to give them their portion of food at the proper time? ▤

This refers to leaders of God’s people (“the faithful and wise manager”) being given such authority by Jesus Christ (“the master”).

Acts 1:24-26  And they prayed and said, “You, Lord, who know the hearts of all, show which one of these two you have chosen 25to take the place in this ministry and apostleship from which Judas turned aside to go to his own place.” 26And they cast lots for them, and the lot fell on Matthias, and he was numbered with the eleven apostles. ▤

The Lord’s choice was ascertained here through the casting of lots.

1Cor 3:5  What then is Apollos? What is Paul? Servants through whom you believed, as the Lord assigned to each. ▤

Although Paul rightly refers to Apollos and himself as “Servants”, their roles or tasks were nevertheless crucial leadership ones – assigned by the Lord.

2Cor 10:8  For even if I boast a little too much of our authority, which the Lord gave for building you up and not for destroying you, I will not be ashamed. ▤

Similar in 2 Corinthians 13:10 Paul speaks of: “… the authority that the Lord has given me for building up and not for tearing down.”

Eph 4:11  And he [Jesus Christ] gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsl and teachers,m … ▤

l Or pastors

m Or the shepherd-teachers

Acts 20:28  Pay careful attention to yourselves and to all the flock, in which the Holy Spirit has made you overseers, to care for the church of God,n which he obtained with his own blood.o ▤

n Some manuscripts of the Lord

o Or with the blood of his Own

Judg 3:10  The Spirit of the LORD was upon him, and he judged Israel. He went out to war, and the LORD gave Cushan-rishathaim king of Mesopotamia into his hand. And his hand prevailed over Cushan-rishathaim. ▤

- Jesus’ choosing of the twelve disciples:

Luke 6:13-16  And when day came, he called his disciples and chose from them twelve, whom he named apostles: 14Simon, whom he named Peter, and Andrew his brother, and James and John, and Philip, and Bartholomew, 15and Matthew, and Thomas, and James the son of Alphaeus, and Simon who was called the Zealot, 16and Judas the son of James, and Judas Iscariot, who became a traitor. ▤

Leaders will be accountable to God for their work

Heb 13:17  Obey your leaders and submit to them, for they are keeping watch over your souls, as those who will have to give an account. Let them do this with joy and not with groaning, for that would be of no advantage to you. ▤

The reference is to giving account to the Lord on the day of judgment.

1Cor 4:1-4  This is how one should regard us, as servants of Christ and stewards of the mysteries of God. 2Moreover, it is required of stewards that they be found trustworthy. 3But with me it is a very small thing that I should be judged by you or by any human court. In fact, I do not even judge myself. 4For I am not aware of anything against myself, but I am not thereby acquitted. It is the Lord who judges me. ▤

Paul implies that those who have been entrusted with God’s work will be held accountable for it by indicating that: “it is required” that they prove trustworthy (v. 2); and the Lord judges them (v. 4).

Luke 12:42-48  And the Lord said, “Who then is the faithful and wise manager, whom his master will set over his household, to give them their portion of food at the proper time? 43Blessed is that servantp whom his master will find so doing when he comes. 44Truly, I say to you, he will set him over all his possessions. 45But if that servant says to himself, ‘My master is delayed in coming,’ and begins to beat the male and female servants, and to eat and drink and get drunk, 46the master of that servant will come on a day when he does not expect him and at an hour he does not know, and will cut him in pieces and put him with the unfaithful. 47And that servant who knew his master’s will but did not get ready or act according to his will, will receive a severe beating. 48But the one who did not know, and did what deserved a beating, will receive a light beating. Everyone to whom much was given, of him much will be required, and from him to whom they entrusted much, they will demand the more. ▤

p Greek bondservant; also verses 45, 46, 47

The use of “servant” in the context (cf. vv. 35-44) speaks primarily of leaders – as reflected by the term “manager” in v. 42 – although aspects of this passage have a wider application.

Ezek 34:10a  Thus says the Lord GOD, Behold, I am against the shepherds, and I will require my sheep at their hand and put a stop to their feeding the sheep. ▤

“I will require my sheep at their hand” means that God would hold the leaders accountable for the state of his flock, his people.

Isa 9:13-16  The people did not turn to him who struck them, nor inquire of the LORD of hosts. 14So the LORD cut off from Israel head and tail, palm branch and reed in one day— 15the elder and honored man is the head, and the prophet who teaches lies is the tail; 16for those who guide this people have been leading them astray, and those who are guided by them are swallowed up. ▤

The bad leaders would be held accountable (vv. 14-15) as they were principally responsible for the people’s failure to return to or to seek God (v. 13), leading them astray (v. 16).

- Teachers will be judged more strictly than other church members:

James 3:1  Not many of you should become teachers, my brothers, for you know that we who teach will be judged with greater strictness. ▤

Note that this teaching parallels that above in Luke 12:47-48.

Leaders will be richly rewarded for good work

See also:

- You will be rewarded for your work . . .

- . . . You will be rewarded particularly in the afterlife

Matt 24:45-47  Who then is the faithful and wise servant,q whom his master has set over his household, to give them their food at the proper time? 46Blessed is that servant whom his master will find so doing when he comes. 47Truly, I say to you, he will set him over all his possessions. ▤

q Greek bondservant; also verses 46, 48, 50

This speaks of Jesus Christ rewarding the faithful servants whom he has put in charge of his other servants – i.e. leaders in his “household”, the church.

1Pet 5:4  And when the chief Shepherd appears, you [elders] will receive the unfading crown of glory. ▤

1Thes 2:19-20  For what is our hope or joy or crown of boasting before our Lord Jesus at his coming? Is it not you? 20For you are our glory and joy. ▤

Here “joy” (cf. Phil 4:1 ↓) may be alluding to Paul’s future joy when Christ comes and rewards him for his ministry amongst the Thessalonians. Alternatively, like his “hope” (v. 19), it may be joy which he has in anticipating his future reward for his work. The “crown” (cf. Phil 4:1 ↓) alludes to the wreathe that was given to the victors at the Greek games; the Thessalonians will be as such for him to glory in.

Phil 4:1  Therefore, my brothers,r whom I love and long for, my joy and crown, stand firm thus in the Lord, my beloved. ▤

r Or brothers and sisters; also verses 8, 21

1Tim 3:13  For those who serve well as deacons gain a good standing for themselves and also great confidence in the faith that is in Christ Jesus. ▤

The “good standing” may well be referring to the standing of these deacons in God’s sight – pointing to God’s approval and the associated rewards. Alternatively, gaining respect and honor before the congregation may be in view.

- Paul’s anticipated pride in his work on Jesus Christ’s return:

Phil 2:14-16  Do all things without grumbling or questioning, 15that you may be blameless and innocent, children of God without blemish in the midst of a crooked and twisted generation, among whom you shine as lights in the world, 16holding fast to the word of life, so that in the day of Christ I may be proud that I did not run in vain or labor in vain. ▤

On Jesus Christ’s return Paul hoped to be able to take pride in the godly lives of the Philippians, to which his work had led.

Note: Examples of the ordination of leaders

See also:

- Note: The purification of the priests and Levites for consecration and preparedness for God’s service

- Note: The OT use of oil to anoint and consecrate people for God’s service

Acts 6:5-6  And what they said pleased the whole gathering, and they chose Stephen, a man full of faith and of the Holy Spirit, and Philip, and Prochorus, and Nicanor, and Timon, and Parmenas, and Nicolaus, a proselyte of Antioch. 6These they set before the apostles, and they prayed and laid their hands on them. ▤

The practice of established leaders laying their hands on newly appointed leaders and ones being commissioned for a new role, occurs a number of times in both the OT and NT (cf. Num 8:10 ↓; Num 27:18, 23 ↓; 1Tim 5:22 ↓). It appears to denote the bestowing of authority by established leaders, who have such authority, onto the newly appointed leaders.

Acts 14:23, 26  And when they had appointed elders for them in every church, with prayer and fasting they committed them to the Lord in whom they had believed. ▤  … 26and from there they sailed to Antioch, where they had been commended to the grace of God for the work that they had fulfilled. ▤

When people are appointed to a particular role, notably a leadership one, other leaders should commend/commit them to God in prayer (cf. Acts 6:6 ↑).

Num 8:10-11  When you bring the Levites before the LORD, the people of Israel shall lay their hands on the Levites, 11and Aaron shall offer the Levites before the LORD as a wave offering from the people of Israel, that they may do the service of the LORD. ▤

The wave offering (v. 11) appears to have been to symbolize the Levites being offered to God as living sacrifices, dedicated to assisting the priests in doing God’s work. Leaders today likewise need to be willing to offer themselves unconditionally to God in his service – something which may be formally signified in their ordination as was the case here.

Num 27:18-20, 22-23  So the LORD said to Moses, “Take Joshua the son of Nun, a man in whom is the Spirit, and lay your hand on him. 19Make him stand before Eleazar the priest and all the congregation, and you shall commission him in their sight. 20You shall invest him with some of your authority, that all the congregation of the people of Israel may obey. ▤  … 22And Moses did as the LORD commanded him. He took Joshua and made him stand before Eleazar the priest and the whole congregation, 23and he laid his hands on him and commissioned him as the LORD directed through Moses. ▤

Moses commissioned Joshua before all the people so that they would clearly recognize the authority that was invested in him, and so obey him (v. 20).

- Do not be hasty in appointing leaders:

1Tim 5:22  Do not be hasty in the laying on of hands, nor take part in the sins of others; keep yourself pure. ▤

The first clause is commonly understood to be referring to the ordination of elders – the public signifying and recognition of their appointment to a leadership role. Their appointment should not be done without due consideration, nor until the candidate has had sufficient time to prove their suitability (cf. 1Tim 3:6 ⇓; 1Tim 3:10 ⇓).

Pray for persecuted Christians

Section B

Required Characteristics

Section Jumps

- Godliness

- Wisdom and competence

- Strength and courage

- Willingness to serve

- Deep love for church members . . .

- . . . and concern for church members

The following characteristics are required of all believers, but it is especially vital for the life of Christian groups that they are exemplified by leaders. As such, churches need to bear in mind the following characteristics when choosing leaders.

Note that largely: the verses in the first two subsections speak of attributes that are required of a person to be chosen as a leader; the verses in the third and fourth subsections contain exhortations to those who are leaders to have the qualities concerned; and the verses in the fifth and sixth subsection contain examples of leaders displaying necessary attitudes.

Godliness

See also:

- Ezra 7:25 ⇓; Ps 78:72 ⇓; Jer 3:15 ⇓; Luke 12:42 ⇓; Acts 6:3 ⇓; Ex 18:21 ⇓

- Live a godly life in readiness for doing God’s work

- Consecrate yourself to serve God . . .

- . . . Be holy and set apart

- Serve God in holiness and righteousness

1Tim 3:2-3, 7-11  Therefore an overseers must be above reproach, the husband of one wife,t sober-minded, self-controlled, respectable, hospitable, able to teach, 3not a drunkard, not violent but gentle, not quarrelsome, not a lover of money. ▤  … 7Moreover, he must be well thought of by outsiders, so that he may not fall into disgrace, into a snare of the devil. 8Deacons likewise must be dignified, not double-tongued,u not addicted to much wine, not greedy for dishonest gain. 9They must hold the mystery of the faith with a clear conscience. 10And let them also be tested first; then let them serve as deacons if they prove themselves blameless. 11Their wives likewise mustv be dignified, not slanderers, but sober-minded, faithful in all things. ▤

s Or bishop; Greek episkopos; a similar term occurs in verse 1

t Or a man of one woman; also verse 12

u Or devious in speech

v Or Wives, likewise, must, or Women, likewise, must

The requirement that an overseer must “be well thought of by outsiders” (v. 7) probably has in view the need for the church and in particular its leaders to show that they are credible, for the sake of spreading the gospel amongst outsiders and for bringing glory to God. The verse appears to teach that having a bad reputation would cause an overseer to fall into “a snare of the devil”, presumably a reference to Satan deceiving them into sin rather than referring to any particular “snare”. It does not say how or why this is the case. Perhaps the thought is that those without a good reputation may well not be deserving of such and so be the type of person quite likely to fall into Satan’s traps.

Titus 1:5-8  This is why I left you in Crete, so that you might put what remained into order, and appoint elders in every town as I directed you— 6if anyone is above reproach, the husband of one wife,w and his children are believers and not open to the charge of debauchery or insubordination. 7For an overseer,x as God’s steward, must be above reproach. He must not be arrogant or quick-tempered or a drunkard or violent or greedy for gain, 8but hospitable, a lover of good, self-controlled, upright, holy, and disciplined. ▤

w Or a man of one woman

x Or bishop; Greek episkopos

Acts 6:5  And what they said pleased the whole gathering, and they chose Stephen, a man full of faith and of the Holy Spirit, and Philip, and Prochorus, and Nicanor, and Timon, and Parmenas, and Nicolaus, a proselyte of Antioch. ▤

2Cor 1:12  For our boast is this, the testimony of our conscience, that we behaved in the world with simplicityy and godly sincerity, not by earthly wisdom but by the grace of God, and supremely so toward you. ▤

y Some manuscripts holiness

This refers in part to Paul’s previous work amongst the Corinthians. Bear in mind that the text note indicates that some manuscripts have “holiness” (NASB, NIV) instead of simplicity.

1Thes 2:10  You are witnesses, and God also, how holy and righteous and blameless was our conduct toward you believers. ▤

1Tim 5:1-2  Do not rebuke an older man but encourage him as you would a father, younger men as brothers, 2older women as mothers, younger women as sisters, in all purity. ▤

Although very much applicable to all believers, this direction was given to Timothy as a pastoral worker.

Ps 132:9  Let your priests be clothed with righteousness, and let your saints shout for joy. ▤

The reference may be to the character and actions of the priests – i.e. that they “do what is right” (NCV™; cf. GNT) – hence the verse’s inclusion here. However some commentators point to the close relationship between God’s righteousness and salvation as indicating that it is speaking of the priests propagating God’s righteousness so as to realize the salvation of the people.

Eccl 12:10  The Preacher sought to find words of delight, and uprightly he wrote words of truth. ▤

Zec 3:6-7  And the angel of the LORD solemnly assured Joshua, 7“Thus says the LORD of hosts: If you will walk in my ways and keep my charge, then you shall rule my house and have charge of my courts, and I will give you the right of access among those who are standing here. ▤

The high priest Joshua is representative of the priests and/or the nation of Israel, with the verses having in view governance either of God’s people (by the priests) or of all God’s realm (by Israel). As such this passage is indicative of the need for those who would lead God’s people to be obedient to God’s laws. The “right of access among those who are standing here” (v. 7b) probably refers to being in God’s presence as the angels are, being his priest with ready access to him.

- Leaders must not be recent converts:

1Tim 3:6  He must not be a recent convert, or he may become puffed up with conceit and fall into the condemnation of the devil. ▤

Verse 10 (included earlier in this subsection) also reflects that leaders must not be recent converts, stating that potential leaders need to “be tested first” and “prove themselves blameless”. The reference to falling into the condemnation of the devil, most likely means to face the same condemnation as the devil does. Note that other interpretations include: falling from a high position just as the devil did; and judgment dealt out by the devil (cf. NLT).

Wisdom and competence

See also:

- Authorities should rule wisely . . .

- . . . Authorities need to be wise

Deut 1:13, 15  Choose for your tribes wise, understanding, and experienced men, and I will appoint them as your heads.’ ▤  … 15So I took the heads of your tribes, wise and experienced men, and set them as heads over you, commanders of thousands, commanders of hundreds, commanders of fifties, commanders of tens, and officers, throughout your tribes. ▤

Ezra 7:25  And you, Ezra, according to the wisdom of your God that is in your hand, appoint magistrates and judges who may judge all the people in the province Beyond the River, all such as know the laws of your God. And those who do not know them, you shall teach. ▤

Ezra was a high priest and a key leader amongst the Jews who had returned from the Babylonian exile. Here he is spoken of as having great wisdom, which he was to use in appointing other leaders.

Ps 78:72  With upright heart he shepherded them and guided them with his skillful hand. ▤

Jer 3:15  And I will give you shepherds after my own heart, who will feed you with knowledge and understanding. ▤

Luke 12:42  And the Lord said, “Who then is the faithful and wise manager, whom his master will set over his household, to give them their portion of food at the proper time? ▤

Acts 6:3  Therefore, brothers,z pick out from among you seven men of good repute, full of the Spirit and of wisdom, whom we will appoint to this duty. ▤

z Or brothers and sisters

Ex 18:21  Moreover, look for able men from all the people, men who fear God, who are trustworthy and hate a bribe, and place such men over the people as chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. ▤

1Chr 26:6  Also to his son Shemaiah were sons born who were rulers in their fathers’ houses, for they were men of great ability. ▤

1Tim 3:2, 4-5  Therefore an overseera must be above reproach, the husband of one wife,b sober-minded, self-controlled, respectable, hospitable, able to teach, ▤  … 4He must manage his own household well, with all dignity keeping his children submissive, 5for if someone does not know how to manage his own household, how will he care for God’s church? ▤

a Or bishop; Greek episkopos; a similar term occurs in verse 1

b Or a man of one woman; also verse 12

As with being “able to teach” (v. 2), managing one’s own family well (cf. Titus 1:6 ⇑) demonstrates competence and wisdom, needed for taking care of God’s church.

Strength and courage

See also:

- The Manner in Which to Serve God

Josh 1:6, 9  Be strong and courageous, for you shall cause this people to inherit the land that I swore to their fathers to give them. ▤  … 9Have I not commanded you? Be strong and courageous. Do not be frightened, and do not be dismayed, for the LORD your God is with you wherever you go. ▤

1Chr 28:10  Be careful now, for the LORD has chosen you to build a house for the sanctuary; be strong and do it. ▤

Here David encourages his son Solomon, as the time drew near for Solomon to become king and to tackle the task of building God’s temple.

Ezra 7:28b  I took courage, for the hand of the LORD my God was on me, and I gathered leading men from Israel to go up with me. ▤

Ezra is speaking here of going to Jerusalem, to minister to the Israelites there.

Ezra 10:2-4  And Shecaniah the son of Jehiel, of the sons of Elam, addressed Ezra: “We have broken faith with our God and have married foreign women from the peoples of the land, but even now there is hope for Israel in spite of this. 3Therefore let us make a covenant with our God to put away all these wives and their children, according to the counsel of my lordc and of those who tremble at the commandment of our God, and let it be done according to the Law. 4Arise, for it is your task, and we are with you; be strong and do it.” ▤

c Or of the Lord

Jer 1:7-8  But the LORD said to me, “Do not say, ‘I am only a youth’; for to all to whom I send you, you shall go, and whatever I command you, you shall speak. 8Do not be afraid of them, for I am with you to deliver you, declares the LORD.” ▤

Ezek 2:6-7  And you, son of man, be not afraid of them, nor be afraid of their words, though briers and thorns are with you and you sit on scorpions.d Be not afraid of their words, nor be dismayed at their looks, for they are a rebellious house. 7And you shall speak my words to them, whether they hear or refuse to hear, for they are a rebellious house. ▤

d Or on scorpion plants

- One should act according to the spirit of power that God has given them:

2Tim 1:6-7  For this reason I remind you to fan into flame the gift of God, which is in you through the laying on of my hands, 7for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. ▤

Paul exhorts Timothy to use his gift (v. 6) in his ministry, bearing in mind that God does not give a spirit that “makes us weak and fearful” (NIrV®), but a spirit of power (and of love and self-discipline).

Willingness to serve

See also:

- Serve God with humility

- Serve church members

- Authorities should rule as servants of God

Leaders must be willing to not only serve God and Jesus Christ, but also church members.

Matt 20:25-28  But Jesus called them to him and said, “You know that the rulers of the Gentiles lord it over them, and their great ones exercise authority over them. 26It shall not be so among you. But whoever would be great among you must be your servant,e 27and whoever would be first among you must be your slave,f 28even as the Son of Man came not to be served but to serve, and to give his life as a ransom for many.” ▤

e Greek diakonos

f Greek bondservant (doulos)

1Ki 12:7  And they said to him, “If you will be a servant to this people today and serve them, and speak good words to them when you answer them, then they will be your servants forever.” ▤

This good advice was given to Rehoboam, King of Israel. However he did not follow it, which led to the secession of the northern tribes from his kingdom.

1Cor 3:5-6  What then is Apollos? What is Paul? Servants through whom you believed, as the Lord assigned to each. 6I planted, Apollos watered, but God gave the growth. ▤

Paul’s reference to himself as a servant suggests his willingness to serve the churches.

1Cor 16:15-16  Now I urge you, brothersg—you know that the householdh of Stephanas were the first converts in Achaia, and that they have devoted themselves to the service of the saints— 16be subject to such as these, and to every fellow worker and laborer. ▤

g Or brothers and sisters; also verse 20

h Greek house

The fact that Paul tells the Corinthians to submit to the household of Stephanas, implies that they had a leadership role. The willingness of the household of Stephanas to serve in this role was underscored by their devotion to doing so.

1Pet 5:2  … shepherd the flock of God that is among you, exercising oversight,i not under compulsion, but willingly, as God would have you;j not for shameful gain, but eagerly; … ▤

i Some manuscripts omit exercising oversight

j Some manuscripts omit as God would have you

This and 2 Chronicles 19:8-9 below speak of willingly exercising leadership responsibilities. Note that here the phrase “exercising oversight” has been translated as “serving as overseers” (NIV®, NKJV).

2Chr 19:8-9  Moreover, in Jerusalem Jehoshaphat appointed certain Levites and priests and heads of families of Israel, to give judgment for the LORD and to decide disputed cases. They had their seat at Jerusalem. 9And he charged them: “Thus you shall do in the fear of the LORD, in faithfulness, and with your whole heart: … ▤

- Do not seek authority and status; instead be a servant:

Matt 23:8-12  But you are not to be called rabbi, for you have one teacher, and you are all brothers.k 9And call no man your father on earth, for you have one Father, who is in heaven. 10Neither be called instructors, for you have one instructor, the Christ. 11The greatest among you shall be your servant. 12Whoever exalts himself will be humbled, and whoever humbles himself will be exalted. ▤

k Or brothers and sisters

The disciples were not to seek titles of authority and status (vv. 8-10). As Matthew 20:25-28 above teaches, greatness amongst Jesus’ followers comes not from things such as these, but from serving others (v. 11).

Deep love for church members . . .

2Cor 2:4  For I wrote to you out of much affliction and anguish of heart and with many tears, not to cause you pain but to let you know the abundant love that I have for you. ▤

2Cor 6:11-13  We have spoken freely to you,l Corinthians; our heart is wide open. 12You are not restricted by us, but you are restricted in your own affections. 13In return (I speak as to children) widen your hearts also. ▤

l Greek Our mouth is open to you

In appealing to the somewhat wayward and rebellious Corinthian church, Paul speaks of his love for them (v. 11; cf. 2Cor 7:3 ↓) – which was in a sense a paternal love (v. 13).

2Cor 7:3, 15  I do not say this to condemn you, for I said before that you are in our hearts, to die together and to live together. ▤  … 15And his [Titus’s] affection for you is even greater, as he remembers the obedience of you all, how you received him with fear and trembling. ▤

In v. 3, Paul is saying that the Corinthian believers were in his heart/thoughts to the extent that he would journey together with them through life or death.

1Thes 2:8  So, being affectionately desirous of you, we were ready to share with you not only the gospel of God but also our own selves, because you had become very dear to us. ▤

Phil 1:7-8  It is right for me to feel this way about you all, because I hold you in my heart, for you are all partakers with me of grace,m both in my imprisonment and in the defense and confirmation of the gospel. 8For God is my witness, how I yearn for you all with the affection of Christ Jesus. ▤

m Or you all have fellowship with me in grace

Phil 4:1  Therefore, my brothers,n whom I love and long for, my joy and crown, stand firm thus in the Lord, my beloved. ▤

n Or brothers and sisters; also verses 8, 21

. . . and concern for church members

See also:

- 2Cor 2:4 ⇑

Gal 4:18-19  It is always good to be made much of for a good purpose, and not only when I am present with you, 19my little children, for whom I am again in the anguish of childbirth until Christ is formed in you! ▤

Paul’s metaphor (v. 19) demonstrates his ardent concern for the Galatians, who were faltering under the influence of false teachers.

2Cor 8:16  But thanks be to God, who put into the heart of Titus the same earnest care I have for you. ▤

2Cor 11:2-3  For I feel a divine jealousy for you, since I betrothed you to one husband, to present you as a pure virgin to Christ. 3But I am afraid that as the serpent deceived Eve by his cunning, your thoughts will be led astray from a sincere and pure devotion to Christ. ▤

Paul was jealous for his converts and their commitment to Christ (v. 2a) “just as God is” (GNT) – possibly meaning “with a jealousy that comes from God” (NCV™) – reflecting Paul’s deep love and concern for them.

2Cor 11:28-29  And, apart from other things, there is the daily pressure on me of my anxiety for all the churches. 29Who is weak, and I am not weak? Who is made to fall, and I am not indignant? ▤

Such was Paul’s concern for the churches (v. 28) that he strongly identified with them in their weaknesses and trials (v. 29). The final phrase may be speaking of “intense concern” (NASB), “distress” (GNT, cf. NCV), or even “anger” (NLT, cf. CEV).

2Cor 12:20-21  For I fear that perhaps when I come I may find you not as I wish, and that you may find me not as you wish—that perhaps there may be quarreling, jealousy, anger, hostility, slander, gossip, conceit, and disorder. 21I fear that when I come again my God may humble me before you, and I may have to mourn over many of those who sinned earlier and have not repented of the impurity, sexual immorality, and sensuality that they have practiced. ▤

Note that Paul’s reference to being humbled or “ashamed” (CEV, NCV) before them (v. 21a) would have been at least partly due to the pride and joy he took in them and their progress in the faith.

1Thes 3:5  For this reason, when I could bear it no longer, I sent to learn about your faith, for fear that somehow the tempter had tempted you and our labor would be in vain. ▤

Phil 2:19-20  I hope in the Lord Jesus to send Timothy to you soon, so that I too may be cheered by news of you. 20For I have no one like him, who will be genuinely concerned for your welfare. ▤

- Leadership is a noble task:

1Tim 3:1  The saying is trustworthy: If anyone aspires to the office of overseer, he desires a noble task. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Managing the Church

Section Jumps

- As a leader, supervise church affairs

- Delegate work to capable people

- Be gentle and sparing in the use of authority . . .

- . . . but exercise authority where necessary

- Be an example for church members to imitate

See also:

- Dealing with Sin in the Church

- Authorities’ Duties to Citizens (I): General

As a leader, supervise church affairs

Acts 20:28  Pay careful attention to yourselves and to all the flock, in which the Holy Spirit has made you overseers, to care for the church of God,o which he obtained with his own blood.p ▤

o Some manuscripts of the Lord

p Or with the blood of his Own

As “overseers”, leaders oversee and so supervise church affairs, including the welfare of church members (cf. Be a shepherd taking care of God’s flock).

Num 27:16-17, 21  “Let the LORD, the God of the spirits of all flesh, appoint a man over the congregation 17who shall go out before them and come in before them, who shall lead them out and bring them in, that the congregation of the LORD may not be as sheep that have no shepherd.” ▤  … 21And he shall stand before Eleazar the priest, who shall inquire for him by the judgment of the Urim before the LORD. At his word they shall go out, and at his word they shall come in, both he and all the people of Israel with him, the whole congregation.” ▤

Joshua is referred to in v. 21. Like Joshua and Moses before him, church leaders are to lead the people – as the term “leader” implies.

1Chr 25:2  Of the sons of Asaph: Zaccur, Joseph, Nethaniah, and Asharelah, sons of Asaph, under the direction of Asaph, who prophesied under the direction of the king. ▤

2Chr 23:18  And Jehoiada posted watchmen for the house of the LORD under the direction of the Levitical priests and the Levites whom David had organized to be in charge of the house of the LORD, to offer burnt offerings to the LORD, as it is written in the Law of Moses, with rejoicing and with singing, according to the order of David. ▤

As with 1 Chronicles 25:2b above, this illustrates a chain of command in the leadership and supervision of Israel and its affairs. The king assigned responsibility for the temple to the priests, who by implication would then supervise others in matters regarding the temple. Such a chain of command is applicable to and, as such, has its parallels in the church today.

Ezra 3:9  And Jeshua with his sons and his brothers, and Kadmiel and his sons, the sons of Judah, together supervised the workmen in the house of God, along with the sons of Henadad and the Levites, their sons and brothers. ▤

Neh 11:11  Seraiah the son of Hilkiah, son of Meshullam, son of Zadok, son of Meraioth, son of Ahitub, ruler of the house of God, … ▤

1Tim 5:17  Let the elders who rule well be considered worthy of double honor, especially those who labor in preaching and teaching. ▤

- In leading, listen to and consider suggestions:

Deut 1:22-23  [Moses:] Then all of you came near me and said, ‘Let us send men before us, that they may explore the land for us and bring us word again of the way by which we must go up and the cities into which we shall come.’ 23The thing seemed good to me, and I took twelve men from you, one man from each tribe. ▤

Delegate work to capable people

Note that the verses below illustrate that leaders delegating work to others has the following advantages: leaders will be better able to cope; leaders will be able to concentrate better on the main priorities of their roles; more work will be done; and new and emerging leaders will be developed.

Acts 6:1-4  Now in these days when the disciples were increasing in number, a complaint by the Hellenistsq arose against the Hebrews because their widows were being neglected in the daily distribution. 2And the twelve summoned the full number of the disciples and said, “It is not right that we should give up preaching the word of God to serve tables. 3Therefore, brothers,r pick out from among you seven men of good repute, full of the Spirit and of wisdom, whom we will appoint to this duty. 4But we will devote ourselves to prayer and to the ministry of the word.” ▤

q That is, Greek-speaking Jews

r Or brothers and sisters

2Tim 2:2  … and what you have heard from me in the presence of many witnesses entrust to faithful men who will be able to teach others also. ▤

Ex 18:13-18, 21-23  The next day Moses sat to judge the people, and the people stood around Moses from morning till evening. 14When Moses’ father-in-law saw all that he was doing for the people, he said, “What is this that you are doing for the people? Why do you sit alone, and all the people stand around you from morning till evening?” 15And Moses said to his father-in-law, “Because the people come to me to inquire of God; 16when they have a dispute, they come to me and I decide between one person and another, and I make them know the statutes of God and his laws.” 17Moses’ father-in-law said to him, “What you are doing is not good. 18You and the people with you will certainly wear yourselves out, for the thing is too heavy for you. You are not able to do it alone. ▤  … 21Moreover, look for able men from all the people, men who fear God, who are trustworthy and hate a bribe, and place such men over the people as chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. 22And let them judge the people at all times. Every great matter they shall bring to you, but any small matter they shall decide themselves. So it will be easier for you, and they will bear the burden with you. 23If you do this, God will direct you, you will be able to endure, and all this people also will go to their place in peace.” ▤

This occurrence also appears to be in view in Deuteronomy 1:9-18, with there being a number of parallels, as seen in 1:15. There Moses says, “So I took the heads of your tribes, wise and experienced men, and set them as heads over you, commanders of thousands, commanders of hundreds, commanders of fifties, commanders of tens, and officers, throughout your tribes.”

Num 11:14, 16-17  [Moses:] I am not able to carry all this people alone; the burden is too heavy for me. ▤  … 16Then the LORD said to Moses, “Gather for me seventy men of the elders of Israel, whom you know to be the elders of the people and officers over them, and bring them to the tent of meeting, and let them take their stand there with you. 17And I will come down and talk with you there. And I will take some of the Spirit that is on you and put it on them, and they shall bear the burden of the people with you, so that you may not bear it yourself alone. ▤

Here it is God who initiates the delegating of work, indicating that he would anoint and empower the seventy elders Moses selected with the Holy Spirit for them to help Moses.

1Chr 6:31  These are the men whom David put in charge of the service of song in the house of the LORD after the ark rested there. ▤

1Chr 26:32  King David appointed him and his brothers, 2,700 men of ability, heads of fathers’ houses, to have the oversight of the Reubenites, the Gadites and the half-tribe of the Manassites for everything pertaining to God and for the affairs of the king. ▤

2Chr 19:5, 8  He appointed judges in the land in all the fortified cities of Judah, city by city, ▤  … 8Moreover, in Jerusalem Jehoshaphat appointed certain Levites and priests and heads of families of Israel, to give judgment for the LORD and to decide disputed cases. They had their seat at Jerusalem. ▤

Mark 3:14-15  And he appointed twelve (whom he also named apostles) so that they might be with him and he might send them out to preach 15and have authority to cast out demons. ▤

Jesus appointed the apostles, to be with him and do his work.

- Nurture new and prospective leaders:

Deut 3:28  But charge Joshua, and encourage and strengthen him, for he shall go over at the head of this people, and he shall put them in possession of the land that you shall see. ▤

Mark 3:14-15 above is also illustrative of the nurturing of new or prospective leaders. There Jesus both takes his disciples with him – enabling them to see and learn how he ministers – and delegates work to them.

Be gentle and sparing in the use of authority . . .

See also:

- 1Cor 4:21 ⇓

1Thes 2:7, 11-12  But we were gentles among you, like a nursing mother taking care of her own children. ▤  … 11For you know how, like a father with his children, 12we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

s Some manuscripts infants

Complementing the comparison with a mother (v. 7), the likening of Paul’s dealings with the Thessalonians to that of a father (v. 11) – along with the apparent tone of his exhortations (v. 12a) – reflects Paul’s gentleness and measured use of authority.

Heb 5:2  He [a high priest] can deal gently with the ignorant and wayward, since he himself is beset with weakness. ▤

Philem 1:8-9  Accordingly, though I am bold enough in Christ to command you to do what is required, 9yet for love’s sake I prefer to appeal to you—I, Paul, an old man and now a prisoner also for Christ Jesus— ▤

2Cor 1:24  Not that we lord it over your faith, but we work with you for your joy, for you stand firm in your faith. ▤

2Cor 13:9-10  For we are glad when we are weak and you are strong. Your restoration is what we pray for. 10For this reason I write these things while I am away from you, that when I come I may not have to be severe in my use of the authority that the Lord has given me for building up and not for tearing down. ▤

The phrase “when we are weak” (v. 9) appears to allude back to v. 4 where Paul spoke of being weak in Christ – “we also are weak in him” – quite possibly a reference to Paul’s non-assertiveness that he had displayed on his previous visit to Corinth. Here in v. 9 then, Paul may be meaning that he was more than happy to be “weak” – i.e. not needing to be harsh in the use of his authority (v. 10) – if they were strong in the faith.

1Tim 5:1-2  Do not rebuke an older man but encourage him as you would a father, younger men as brothers, 2older women as mothers, younger women as sisters, in all purity. ▤

In addition to the command explicitly regarding the exercising of authority in v. 1a, vv. 1b-2 contain further complementary instructions.

1Pet 5:3  … not domineering over those in your charge, but being examples to the flock. ▤

Mark 10:42-45  And Jesus called them to him and said to them, “You know that those who are considered rulers of the Gentiles lord it over them, and their great ones exercise authority over them. 43But it shall not be so among you. But whoever would be great among you must be your servant,t 44and whoever would be first among you must be slaveu of all. 45For even the Son of Man came not to be served but to serve, and to give his life as a ransom for many.” ▤

t Greek diakonos

u Greek bondservant (doulos)

Neh 5:15  The former governors who were before me laid heavy burdens on the people and took from them for their daily rationv forty shekelsw of silver. Even their servants lorded it over the people. But I did not do so, because of the fear of God. ▤

v Compare Vulgate; Hebrew took from them with food and wine afterward

w A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

In addition to not lording it over those under them, leaders should not take advantage of their authority, as governors preceding Nehemiah had done in demanding quantities of silver in addition to supplies.

Prov 28:16  A ruler who lacks understanding is a cruel oppressor, but he who hates unjust gain will prolong his days. ▤

. . . but exercise authority where necessary

1Cor 4:18-21  Some are arrogant, as though I were not coming to you. 19But I will come to you soon, if the Lord wills, and I will find out not the talk of these arrogant people but their power. 20For the kingdom of God does not consist in talk but in power. 21What do you wish? Shall I come to you with a rod, or with love in a spirit of gentleness? ▤

In v. 20 Paul is implying that if need be he would come to the Corinthians ready to exercise power, the power of the Holy Spirit (cf. 2:4-5).

2Cor 10:2, 6, 10-11  I beg of you that when I am present I may not have to show boldness with such confidence as I count on showing against some who suspect us of walking according to the flesh. ▤  … 6being ready to punish every disobedience, when your obedience is complete. ▤  … 10For they say, “His letters are weighty and strong, but his bodily presence is weak, and his speech of no account.” 11Let such a person understand that what we say by letter when absent, we do when present. ▤

In v. 6, Paul is probably speaking essentially of “obedience” to Christ (cf. v. 5), but he may have in view obedience to himself as an apostle of Christ. He appears to be saying that he will be ready to punish every act of disobedience – presumably primarily that of his opponents – once the Corinthian church as a whole was obedient. As such his view would probably have been that there was no point in him trying to take action against his opponents until he was sure of the obedience and support of the rest of the church.

2Cor 13:2-3  I warned those who sinned before and all the others, and I warn them now while absent, as I did when present on my second visit, that if I come again I will not spare them— 3since you seek proof that Christ is speaking in me. He is not weak in dealing with you, but is powerful among you. ▤

Note that in v. 3 Paul implies that his authority and power comes ultimately from Jesus Christ, who worked through him.

1Thes 4:2  For you know what instructions we gave you through the Lord Jesus. ▤

Paul gave the Thessalonians instructions by “the authority of the Lord Jesus” (GNT, NCV, NIV).

2Thes 3:4  And we have confidence in the Lord about you, that you are doing and will do the things that we command. ▤

Exercising of authority is apparent in the issuing of commands (cf. 1Thes 4:2 ↑; 1Tim 1:3 ↓; 1Tim 4:11 ↓).

1Tim 1:3  As I urged you when I was going to Macedonia, remain at Ephesus so that you may charge certain persons not to teach any different doctrine, … ▤

1Tim 4:11-12  Command and teach these things. 12Let no one despise you for your youth, but set the believers an example in speech, in conduct, in love, in faith, in purity. ▤

In v. 12 Paul urges Timothy to establish his authority through leading by example.

Titus 2:15  Declare these things; exhort and rebuke with all authority. Let no one disregard you. ▤

Leaders should both exhort and rebuke with full authority, exercising in their church the authority that their church has granted to them.

- The special authority bestowed on the disciples:

Matt 18:18  Truly, I say to you, whatever you bind on earth shall be bound in heaven, and whatever you loose on earth shall be loosedx in heaven. ▤

x Or shall have been bound . . . shall have been loosed

This may be interpreted in at least two ways. It may mean that the disciples would have the authority to decide what would be prohibited or permitted (cf. CEV, GNT, NCV) in the kingdom. Alternatively, if the rendering in the text note is taken, it would instead be speaking of taking action that reflects what has already been determined in heaven. (This is probably the more common interpretation.) Note that in 16:18-19 this authority is given to Peter alone (v. 19) in his role as the “rock” on which Jesus would build his church (v. 18), whereas here it appears to be extended to the other disciples. The context even suggests that it is applicable to other leaders or churches.

Be an example for church members to imitate

See also:

- 1Tim 4:12 ⇑

Titus 2:7  Show yourself in all respects to be a model of good works, and in your teaching show integrity, dignity, … ▤

1Pet 5:3  … not domineering over those in your charge, but being examples to the flock. ▤

1Thes 1:5b-7  You know what kind of men we proved to be among you for your sake. 6And you became imitators of us and of the Lord, for you received the word in much affliction, with the joy of the Holy Spirit, 7so that you became an example to all the believers in Macedonia and in Achaia. ▤

Note that v. 7 points out how the Thessalonians – who had imitated Paul and his associate leaders as well as the Lord (v. 6a) – themselves in turn became examples to other believers.

2Thes 3:7-9  For you yourselves know how you ought to imitate us, because we were not idle when we were with you, 8nor did we eat anyone’s bread without paying for it, but with toil and labor we worked night and day, that we might not be a burden to any of you. 9It was not because we do not have that right, but to give you in ourselves an example to imitate. ▤

1Cor 4:16-17  I urge you, then, be imitators of me. 17That is why I senty you Timothy, my beloved and faithful child in the Lord, to remind you of my ways in Christ,z as I teach them everywhere in every church. ▤

y Or am sending

z Some manuscripts add Jesus

1Cor 10:32-33  Give no offense to Jews or to Greeks or to the church of God, 33just as I try to please everyone in everything I do, not seeking my own advantage, but that of many, that they may be saved. ▤

1Cor 11:1  Be imitators of me, as I am of Christ. ▤

Gal 4:12a  Brothers,a I entreat you, become as I am, for I also have become as you are. ▤

a Or Brothers and sisters; also verses 28, 31

Note that the last clause speaks of Paul taking steps to identify himself with the Galatians (cf. 1Cor 9:19-22), aiding them in identifying with him and his example.

Phil 4:9  What you have learned and received and heard and seen in me—practice these things, and the God of peace will be with you. ▤

2Tim 3:10  You, however, have followed my teaching, my conduct, my aim in life, my faith, my patience, my love, my steadfastness, … ▤

Paul could point to his own words, actions, motives and character as being exemplary.

Phil 3:17  Brothers, join in imitating me, and keep your eyes on those who walk according to the example you have in us. ▤

Heb 13:7  Remember your leaders, those who spoke to you the word of God. Consider the outcome of their way of life, and imitate their faith. ▤

The readers are encouraged to remember the lives of their former leaders (who had presumably passed away) and the outcomes that their lives had for the kingdom, as a stimulus to imitating their faith.

- Going into battle, Gideon urged his men to follow his lead:

Judg 7:17-18  And he said to them, “Look at me, and do likewise. When I come to the outskirts of the camp, do as I do. 18When I blow the trumpet, I and all who are with me, then blow the trumpets also on every side of all the camp and shout, ‘For the LORD and for Gideon.’” ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Caring for Church Members

Section Jumps

- Be a shepherd taking care of God’s flock

- Pray for church members

- Strengthen members in the faith

- Exhort and urge members on in aspects of the Christian life

- Follow up and pastor members by visiting them . . .

- . . . or by writing letters to them

- Serve church members

- Work hard at helping church members

- Be prepared to suffer hardship for church members

See also:

- Caring for the Body

Be a shepherd taking care of God’s flock

Acts 20:28-31  Pay careful attention to yourselves and to all the flock, in which the Holy Spirit has made you overseers, to care for the church of God,b which he obtained with his own blood.c 29I know that after my departure fierce wolves will come in among you, not sparing the flock; 30and from among your own selves will arise men speaking twisted things, to draw away the disciples after them. 31Therefore be alert, remembering that for three years I did not cease night or day to admonish everyone with tears. ▤

b Some manuscripts of the Lord

c Or with the blood of his Own

The title “overseer” (v. 28a; cf. 1Pet 5:2 ↓) indicates a role of overseeing or watching over a church – not dissimilar to a shepherd watching over his flock. In v. 31, the warning to “be alert” points to the need to guard the flock.

1Pet 5:1-2  So I exhort the elders among you, as a fellow elder and a witness of the sufferings of Christ, as well as a partaker in the glory that is going to be revealed: 2shepherd the flock of God that is among you, exercising oversight,d not under compulsion, but willingly, as God would have you;e not for shameful gain, but eagerly; … ▤

d Some manuscripts omit exercising oversight

e Some manuscripts omit as God would have you

Num 27:16-17  “Let the LORD, the God of the spirits of all flesh, appoint a man over the congregation 17who shall go out before them and come in before them, who shall lead them out and bring them in, that the congregation of the LORD may not be as sheep that have no shepherd.” ▤

2Sam 5:2  In times past, when Saul was king over us, it was you who led out and brought in Israel. And the LORD said to you, ‘You shall be shepherd of my people Israel, and you shall be prince over Israel.’ ▤

1Chr 17:6  In all places where I have moved with all Israel, did I speak a word with any of the judges of Israel, whom I commanded to shepherd my people, saying, “Why have you not built me a house of cedar?” ▤

Ps 78:70-71  He chose David his servant and took him from the sheepfolds; 71from following the nursing ewes he brought him to shepherd Jacob his people, Israel his inheritance. ▤

Jer 23:4  I will set shepherds over them who will care for them, and they shall fear no more, nor be dismayed, neither shall any be missing, declares the LORD. ▤

Ezek 34:2  Son of man, prophesy against the shepherds of Israel; prophesy, and say to them, even to the shepherds, Thus says the Lord GOD: Ah, shepherds of Israel who have been feeding yourselves! Should not shepherds feed the sheep? ▤

John 21:15-16  When they had finished breakfast, Jesus said to Simon Peter, “Simon, son of John, do you love me more than these?” He said to him, “Yes, Lord; you know that I love you.” He said to him, “Feed my lambs.” 16He said to him a second time, “Simon, son of John, do you love me?” He said to him, “Yes, Lord; you know that I love you.” He said to him, “Tend my sheep.” ▤

Hos 12:13  By a prophet the LORD brought Israel up from Egypt, and by a prophet he was guarded. ▤

This and Hebrews 13:17a below do not use a shepherd/flock analogy, but do further speak of the need for leaders to take care of their people.

Heb 13:17a  Obey your leaders and submit to them, for they are keeping watch over your souls, as those who will have to give an account. ▤

Pray for church members

See also:

- 1Thes 3:10 ⇓

- Pray for Each Other (I): General

- Pray for Each Other (II): What to Ask

Note that the section cross-referenced above contains a number of examples of prayers for church members or God’s people, by Paul and other leaders.

Phil 1:3-4  I thank my God in all my remembrance of you, 4always in every prayer of mine for you all making my prayer with joy, … ▤

Col 1:9  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, … ▤

Num 14:19-20  [Moses:] Please pardon the iniquity of this people, according to the greatness of your steadfast love, just as you have forgiven this people, from Egypt until now.” 20Then the LORD said, “I have pardoned, according to your word. ▤

Num 21:7-8  And the people came to Moses and said, “We have sinned, for we have spoken against the LORD and against you. Pray to the LORD, that he take away the serpents from us.” So Moses prayed for the people. 8And the LORD said to Moses, “Make a fiery serpent and set it on a pole, and everyone who is bitten, when he sees it, shall live.” ▤

2Chr 30:18-20  For a majority of the people, many of them from Ephraim, Manasseh, Issachar, and Zebulun, had not cleansed themselves, yet they ate the Passover otherwise than as prescribed. For Hezekiah had prayed for them, saying, “May the good LORD pardon everyone 19who sets his heart to seek God, the LORD, the God of his fathers, even though not according to the sanctuary’s rules of cleanness.”f 20And the LORD heard Hezekiah and healed the people. ▤

f Hebrew not according to the cleanness of holiness

2Chr 30:27  Then the priests and the Levites arose and blessed the people, and their voice was heard, and their prayer came to his holy habitation in heaven. ▤

1Sam 7:5, 8-9  Then Samuel said, “Gather all Israel at Mizpah, and I will pray to the LORD for you.” ▤  … 8And the people of Israel said to Samuel, “Do not cease to cry out to the LORD our God for us, that he may save us from the hand of the Philistines.” 9So Samuel took a nursing lamb and offered it as a whole burnt offering to the LORD. And Samuel cried out to the LORD for Israel, and the LORD answered him. ▤

Jer 42:1-4  Then all the commanders of the forces, and Johanan the son of Kareah and Jezaniah the son of Hoshaiah, and all the people from the least to the greatest, came near 2and said to Jeremiah the prophet, “Let our plea for mercy come before you, and pray to the LORD your God for us, for all this remnant—because we are left with but a few, as your eyes see us— 3that the LORD your God may show us the way we should go, and the thing that we should do.” 4Jeremiah the prophet said to them, “I have heard you. Behold, I will pray to the LORD your God according to your request, and whatever the LORD answers you I will tell you. I will keep nothing back from you.” ▤

Joel 2:17  Between the vestibule and the altar let the priests, the ministers of the LORD, weep and say, “Spare your people, O LORD, and make not your heritage a reproach, a byword among the nations.g Why should they say among the peoples, ‘Where is their God?’” ▤

g Or reproach, that the nations should rule over them

2Sam 6:18  And when David had finished offering the burnt offerings and the peace offerings, he blessed the people in the name of the LORD of hosts. ▤

Blessing people in this way is in effect praying for them (cf. 2Chr 30:27 ↑).

- Samuel considered that any failure of his to pray for the people would be sinning against God:

1Sam 12:23  Moreover, as for me, far be it from me that I should sin against the LORD by ceasing to pray for you, and I will instruct you in the good and the right way. ▤

Strengthen members in the faith

Acts 15:41  And he went through Syria and Cilicia, strengthening the churches. ▤

Acts 16:4-5  As they went on their way through the cities, they delivered to them for observance the decisions that had been reached by the apostles and elders who were in Jerusalem. 5So the churches were strengthened in the faith, and they increased in numbers daily. ▤

The churches were strengthened through Paul and his co-workers delivering the sound decision of the apostles and elders on an issue that had caused division and angst in the churches (cf. 15:1-29).

Rom 1:11-12  For I long to see you, that I may impart to you some spiritual gift to strengthen you— 12that is, that we may be mutually encouraged by each other’s faith, both yours and mine. ▤

A number of commentators interpret “impart to you some spiritual gift” (v. 11) as not referring to Paul bestowing on them a spiritual gift. Rather they think Paul means either that he intended to use a spiritual gift of his own to strengthen them or that he would confer on them a spiritual blessing. In v. 12 Paul qualifies what he has just said, indicating that he hoped there would in fact be mutual encouragement.

2Cor 12:19b  It is in the sight of God that we have been speaking in Christ, and all for your upbuilding, beloved. ▤

2Cor 13:10  For this reason I write these things while I am away from you, that when I come I may not have to be severe in my use of the authority that the Lord has given me for building up and not for tearing down. ▤

1Thes 3:1-2, 9-10  Therefore when we could bear it no longer, we were willing to be left behind at Athens alone, 2and we sent Timothy, our brother and God’s coworkerh in the gospel of Christ, to establish and exhort you in your faith, ▤  … 9For what thanksgiving can we return to God for you, for all the joy that we feel for your sake before our God, 10as we pray most earnestly night and day that we may see you face to face and supply what is lacking in your faith? ▤

h Some manuscripts servant

Strengthening church members in the faith involves strengthening their own faith, as Paul speaks of here.

Phil 1:25  Convinced of this, I know that I will remain and continue with you all, for your progress and joy in the faith, … ▤

Titus 1:1  Paul, a servanti of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, … ▤

i Or slave; Greek bondservant

The purpose of Paul’s work was to help or further the faith of God’s chosen ones, which went hand in hand with deepening their knowledge of the truth (cf. Col 1:28 ↓; Col 2:2 ↓).

Col 1:28  Him we proclaim, warning everyone and teaching everyone with all wisdom, that we may present everyone mature in Christ. ▤

Col 2:1-2  For I want you to know how great a struggle I have for you and for those at Laodicea and for all who have not seen me face to face, 2that their hearts may be encouraged, being knit together in love, to reach all the riches of full assurance of understanding and the knowledge of God’s mystery, which is Christ, … ▤

- Leaders are to use their spiritual gifts to build up the body of Christ:

Eph 4:11-12  And he gave the apostles, the prophets, the evangelists, the shepherdsj and teachers,k 12to equip the saints for the work of ministry, for building up the body of Christ, … ▤

j Or pastors

k Or the shepherd-teachers

This is usually understood to mean that those who are given such leadership functions by Christ (v. 11) have been gifted as such to prepare the rest of God’s people for service (v. 12a). This preparing of others is itself an example of strengthening God’s people in their faith. Additionally, the end result is that in turn the whole church is built up (v. 12b) or strengthened.

Exhort and urge members on in aspects of the Christian life

See also:

- 1Thes 3:2 ⇑

1Tim 4:13  Until I come, devote yourself to the public reading of Scripture, to exhortation, to teaching. ▤

2Tim 4:2  … preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

Titus 2:15  Declare these things; exhort and rebuke with all authority. Let no one disregard you. ▤

Luke 3:18  So with many other exhortations he preached good news to the people. ▤

Acts 11:23  When he came and saw the grace of God, he was glad, and he exhorted them all to remain faithful to the Lord with steadfast purpose, … ▤

1Thes 2:11-12  For you know how, like a father with his children, 12we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

1Thes 3:2  … and we sent Timothy, our brother and God’s coworkerl in the gospel of Christ, to establish and exhort you in your faith, … ▤

l Some manuscripts servant

1Tim 6:2b  Teach and urge these things. ▤

Eph 4:1  I therefore, a prisoner for the Lord, urge you to walk in a manner worthy of the calling to which you have been called, … ▤

1Thes 4:1  Finally, then, brothers,m we ask and urge you in the Lord Jesus, that as you received from us how you ought to walk and to please God, just as you are doing, that you do so more and more. ▤

m Or brothers and sisters; also verses 10, 13

1Thes 5:14  And we urge you, brothers, admonish the idle,n encourage the fainthearted, help the weak, be patient with them all. ▤

n Or disorderly, or undisciplined

Rom 12:1  I appeal to you therefore, brothers,o by the mercies of God, to present your bodies as a living sacrifice, holy and acceptable to God, which is your spiritual worship.p ▤

o Or brothers and sisters

p Or your rational service

Follow up and pastor members by visiting them . . .

See also:

- 1Tim 3:14-15 ⇓; 2Cor 10:11 ⇓

Parallels can be drawn here between how Paul followed up whole churches by visiting them and how leaders ought to follow up and pastor church members in part by visiting them. (A similar point can be made regarding writing to believers, as per the following subsection.)

Acts 15:36, 41  And after some days Paul said to Barnabas, “Let us return and visit the brothers in every city where we proclaimed the word of the Lord, and see how they are.” ▤  … 41And he went through Syria and Cilicia, strengthening the churches. ▤

Acts 9:32  Now as Peter went here and there among them all, he came down also to the saints who lived at Lydda. ▤

Acts 18:23  After spending some time there, he departed and went from one place to the next through the region of Galatia and Phrygia, strengthening all the disciples. ▤

On Paul’s third missionary journey he visited churches that he had established or ministered to on his earlier trips.

2Cor 1:15-16  Because I was sure of this, I wanted to come to you first, so that you might have a second experience of grace. 16I wanted to visit you on my way to Macedonia, and to come back to you from Macedonia and have you send me on my way to Judea. ▤

2Cor 12:14a  Here for the third time I am ready to come to you. And I will not be a burden, for I seek not what is yours but you. ▤

Paul planned to visit the Corinthians because he wanted to secure them, for Christ.

Phil 2:19  I hope in the Lord Jesus to send Timothy to you soon, so that I too may be cheered by news of you. ▤

Unable to follow up the Philippians by visiting them himself, Paul sent Timothy instead (cf. 1Thes 3:2 ↓).

1Thes 3:2, 10  … and we sent Timothy, our brother and God’s coworkerq in the gospel of Christ, to establish and exhort you in your faith, ▤  … 10as we pray most earnestly night and day that we may see you face to face and supply what is lacking in your faith? ▤

q Some manuscripts servant

2Jn 1:12  Though I have much to write to you, I would rather not use paper and ink. Instead I hope to come to you and talk face to face, so that our joy may be complete. ▤

The last clause may well speak of joy from achieving pastoral objectives on visiting his readers, along with having fellowship with them.

. . . or by writing letters to them

2Cor 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by the will of God, and Timothy our brother, To the church of God that is at Corinth, with all the saints who are in the whole of Achaia: … ▤

Here Paul begins his second letter to the Corinthian church – to teach, exhort and encourage them.

Col 4:16  And when this letter has been read among you, have it also read in the church of the Laodiceans; and see that you also read the letter from Laodicea. ▤

2Thes 2:15  So then, brothers, stand firm and hold to the traditions that you were taught by us, either by our spoken word or by our letter. ▤

1Tim 3:14-15  I hope to come to you soon, but I am writing these things to you so that, 15if I delay, you may know how one ought to behave in the household of God, which is the church of the living God, a pillar and buttress of the truth. ▤

Heb 13:22  I appeal to you, brothers,r bear with my word of exhortation, for I have written to you briefly. ▤

r Or brothers and sisters

1Pet 5:12  By Silvanus, a faithful brother as I regard him, I have written briefly to you, exhorting and declaring that this is the true grace of God. Stand firm in it. ▤

2Pet 3:1-2  This is now the second letter that I am writing to you, beloved. In both of them I am stirring up your sincere mind by way of reminder, 2that you should remember the predictions of the holy prophets and the commandment of the Lord and Savior through your apostles, … ▤

1Jn 2:1, 7, 12-14, 26  My little children, I am writing these things to you so that you may not sin. But if anyone does sin, we have an advocate with the Father, Jesus Christ the righteous. ▤  … 7Beloved, I am writing you no new commandment, but an old commandment that you had from the beginning. The old commandment is the word that you have heard. ▤  … 12I am writing to you, little children, because your sins are forgiven for his name’s sake. 13I am writing to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I am writing to you, young men, because you have overcome the evil one. I write to you, children, because you know the Father. 14I write to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I write to you, young men, because you are strong, and the word of God abides in you, and you have overcome the evil one. ▤  … 26I write these things to you about those who are trying to deceive you. ▤

In vv. 12-14 John reassures his readers that he writes to them because of their soundness in the faith. This illustrates that even church members who are strong Christians should be given attention and follow-up – particularly with the common threat from false teachers (v. 26).

2Cor 10:9-11  I do not want to appear to be frightening you with my letters. 10For they say, “His letters are weighty and strong, but his bodily presence is weak, and his speech of no account.” 11Let such a person understand that what we say by letter when absent, we do when present. ▤

Verse 1 suggests that Paul tried to accomplish in his letters what he would have tried to do if he was present – indicative of the fact that letters are a way of ministering in one’s absence.

- In his letters Paul spoke of being present with young churches “in spirit”:

Col 2:5  For though I am absent in body, yet I am with you in spirit, rejoicing to see your good order and the firmness of your faith in Christ. ▤

Likewise in 1 Corinthians 5:3a Paul says: “For though absent in body, I am present in spirit …” And somewhat similarly, in 1 Thessalonians 2:17 Paul says: “… we were torn away from you, brothers, for a short time, in person not in heart …” Such terminology points both to Paul’s closeness to and care for such churches in his absence – both of which he builds on as he pastors them in his letters.

Serve church members

See also:

- Willingness to serve

Luke 22:26b-27  Rather, let the greatest among you become as the youngest, and the leader as one who serves. 27For who is the greater, one who reclines at table or one who serves? Is it not the one who reclines at table? But I am among you as the one who serves. ▤

Here Jesus points out an irony in God’s kingdom: one who rules, the “greatest” (v. 26b), must serve the others.

Rom 15:30-31  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, 31that I may be delivered from the unbelievers in Judea, and that my service for Jerusalem may be acceptable to the saints, … ▤

Rom 16:1  I commend to you our sister Phoebe, a servants of the church at Cenchreae, … ▤

s Or deaconess

2Cor 4:5  For what we proclaim is not ourselves, but Jesus Christ as Lord, with ourselves as your servantst for Jesus’ sake. ▤

t Greek bondservants

2Cor 11:8  I robbed other churches by accepting support from them in order to serve you. ▤

Num 16:9  … is it too small a thing for you that the God of Israel has separated you from the congregation of Israel, to bring you near to himself, to do service in the tabernacle of the LORD and to stand before the congregation to minister to them, … ▤

To “minister” involves serving. In fact here the phrase “minister to them” can be rendered “serve them” (NCV™, NKJV, NRSV).

2Chr 35:3  And he said to the Levites who taught all Israel and who were holy to the LORD, “Put the holy ark in the house that Solomon the son of David, king of Israel, built. You need not carry it on your shoulders. Now serve the LORD your God and his people Israel. ▤

Work hard at helping church members

2Cor 12:15a  I will most gladly spend and be spent for your souls. ▤

Along with giving everything he had for them, Paul was willing to give himself fully in his service to the Corinthians.

Col 1:28-29  Him we proclaim, warning everyone and teaching everyone with all wisdom, that we may present everyone mature in Christ. 29For this I toil, struggling with all his energy that he powerfully works within me. ▤

Col 2:1  For I want you to know how great a struggle I have for you and for those at Laodicea and for all who have not seen me face to face, … ▤

Col 4:13  For I bear him [Epaphras] witness that he has worked hard for you and for those in Laodicea and in Hierapolis. ▤

2Pet 1:15  And I will make every effort so that after my departure you may be able at any time to recall these things. ▤

1Thes 2:9  For you remember, brothers, our labor and toil: we worked night and day, that we might not be a burden to any of you, while we proclaimed to you the gospel of God. ▤

Note that here Paul is speaking of working hard so that he would be able to help them, without being a financial burden, rather than of actually in helping them.

- Leaders should lead with zeal:

Rom 12:8  … the one who exhorts, in his exhortation; the one who contributes, in generosity; the one who leads,u with zeal; the one who does acts of mercy, with cheerfulness. ▤

u Or gives aid

Leaders should carry out their leadership duties with zeal, which induces hard work.

Be prepared to suffer hardship for church members

2Cor 1:6  If we are afflicted, it is for your comfort and salvation; and if we are comforted, it is for your comfort, which you experience when you patiently endure the same sufferings that we suffer. ▤

2Cor 4:12  So death is at work in us, but life in you. ▤

Here Paul alludes to the great physical sufferings – and their toll on him – that he underwent in his work (cf. vv. 7-11), work that was for the benefit of the Corinthians’ spiritual life.

Eph 3:1  For this reason I, Paul, a prisoner for Christ Jesus on behalf of you Gentiles— ▤

Paul is referring or alluding to his imprisonment in Rome, in the course of his service to Jesus Christ for the sake of the Ephesians and Gentiles in general.

Col 1:24  Now I rejoice in my sufferings for your sake, and in my flesh I am filling up what is lacking in Christ’s afflictions for the sake of his body, that is, the church, … ▤

Paul considered that what he had suffered for the Colossians was a necessary part in the completion (cf. GNT, NLT) or continuation (cf. CEV) of Christ’s sufferings for the sake of his people.

2Tim 2:10  Therefore I endure everything for the sake of the elect, that they also may obtain the salvation that is in Christ Jesus with eternal glory. ▤

- Paul was prepared to cover any costs for Onesimus:

Philem 1:18  If he has wronged you at all, or owes you anything, charge that to my account. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

Dealing with Sin in the Church

Section Jumps

- Confront church members over sin

- Rebuke members for their sin . . .

- . . . and warn them to stop sinning

- Expel unrepentant sinners . . .

- . . . This is partly for the benefit of the offenders themselves

- Have multiple witnesses in disciplinary procedures

- Restoring a person who has sinned

- Note: Unchecked sin corrupts others

See also:

- . . . but exercise authority where necessary

- Guarding against False Teachers

Confrontation and rebuke are needed when a church member sins and does not deal with it themselves. If confrontation and rebuke prove to be ineffective, then disassociation is required.

Confront church members over sin

Ezek 16:2  Son of man, make known to Jerusalem her abominations, … ▤

Just as the OT prophets confronted the people as a whole with their sin (cf. Mic 3:8 ↓; Isa 58:1 ↓; Lam 2:14 ↓), so today church leaders should confront both individual church members and, when applicable, whole churches with their sin.

Mic 3:8  But as for me, I am filled with power, with the Spirit of the LORD, and with justice and might, to declare to Jacob his transgression and to Israel his sin. ▤

Isa 58:1  Cry aloud; do not hold back; lift up your voice like a trumpet; declare to my people their transgression, to the house of Jacob their sins. ▤

2Chr 26:18  … and they [priests] withstood King Uzziah and said to him, “It is not for you, Uzziah, to burn incense to the LORD, but for the priests, the sons of Aaron, who are consecrated to burn incense. Go out of the sanctuary, for you have done wrong, and it will bring you no honor from the LORD God.” ▤

Lam 2:14  Your prophets have seen for you false and deceptive visions; they have not exposed your iniquity to restore your fortunes, but have seen for you oracles that are false and misleading. ▤

The prophets were supposed to expose the people’s sin – which the prophets in question had failed to do.

Matt 18:15-17  If your brother sins against you, go and tell him his fault, between you and him alone. If he listens to you, you have gained your brother. 16But if he does not listen, take one or two others along with you, that every charge may be established by the evidence of two or three witnesses. 17If he refuses to listen to them, tell it to the church. And if he refuses to listen even to the church, let him be to you as a Gentile and a tax collector. ▤

These instructions are for believers or church members themselves in confronting fellow believers over sin. But the instructions are also applicable to leaders in their approach to confronting church members who have sinned and not repented.

Gal 2:11-14  But when Cephas came to Antioch, I opposed him to his face, because he stood condemned. 12For before certain men came from James, he was eating with the Gentiles; but when they came he drew back and separated himself, fearing the circumcision party. 13And the rest of the Jews acted hypocritically along with him, so that even Barnabas was led astray by their hypocrisy. 14But when I saw that their conduct was not in step with the truth of the gospel, I said to Cephas before them all, “If you, though a Jew, live like a Gentile and not like a Jew, how can you force the Gentiles to live like Jews?” ▤

Paul confronted and rebuked Cephas/Peter because his action was not consistent with the gospel (v. 14a) – nor with how he had acted before certain Jews had arrived (v. 12a). What Peter did was particularly serious as it implied that living as a Gentile was not good enough for a believer, and so pressured Gentiles to follow Jewish customs – as alluded to in Paul’s rebuke (v. 14b).

- Where necessary, call attention to sinful actions:

3Jn 1:10  So if I come, I will bring up what he is doing, talking wicked nonsense against us. And not content with that, he refuses to welcome the brothers, and also stops those who want to and puts them out of the church. ▤

John speaks of telling others of the malicious gossiping of a church member (Diotrephes) and possibly also to the other sinful actions listed. Here it would have been particularly appropriate to expose such behavior as it was ongoing and was affecting other people, even the church as a whole.

Rebuke members for their sin . . .

See also:

- Gal 2:14 ⇑

- Note: Instructions and insights on giving rebuke

1Tim 5:20  As for those who persist in sin, rebuke them in the presence of all, so that the rest may stand in fear. ▤

The reference is to publicly rebuking church elders who persist in sin and is not implying that all members should be rebuked publicly.

Titus 1:9, 13-14  He must hold firm to the trustworthy word as taught, so that he may be able to give instruction in soundv doctrine and also to rebuke those who contradict it. ▤  … 13This testimony is true. Therefore rebuke them sharply, that they may be sound in the faith, 14not devoting themselves to Jewish myths and the commands of people who turn away from the truth. ▤

v Or healthy; also verse 13

The command to “rebuke them sharply” (v. 13) appears to refer to church members influenced by false teaching and even those actively supporting it – although not necessarily the main instigators (those “who turn away from the truth”, v. 14) who may well have been outsiders. Presumably the rebuke needed to be sharp because the actions of those in question gravely threatened the fabric of the whole church.

2Tim 4:2  … preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

Paul’s instruction to Timothy to “reprove” or reprimand church members is probably at least in part in reference to sin, as with the subsequent instruction to “rebuke”.

Titus 2:15  Declare these things; exhort and rebuke with all authority. Let no one disregard you. ▤

1Sam 13:13  And Samuel said to Saul, “You have done foolishly. You have not kept the command of the LORD your God, with which he commanded you. For then the LORD would have established your kingdom over Israel forever. ▤

As the spiritual leader of God’s people, Samuel here rebukes King Saul for his sin.

Matt 16:21-23  From that time Jesus began to show his disciples that he must go to Jerusalem and suffer many things from the elders and chief priests and scribes, and be killed, and on the third day be raised. 22And Peter took him aside and began to rebuke him, saying, “Far be it from you, Lord!w This shall never happen to you.” 23But he turned and said to Peter, “Get behind me, Satan! You are a hindrancex to me. For you are not setting your mind on the things of God, but on the things of man.” ▤

w Or “[May God be] merciful to you, Lord!”

x Greek stumbling block

By his use of “Satan” (v. 23) in rebuking Peter – who was himself inappropriately rebuking Jesus (v. 22) – it is apparent that Jesus could see an agenda of Satan in Peter’s words. Jesus was not suggesting that Peter was possessed by Satan, but possibly some satanic influence is implied.

Luke 3:19-20  But Herod the tetrarch, who had been reproved by him for Herodias, his brother’s wife, and for all the evil things that Herod had done, 20added this to them all, that he locked up John in prison. ▤

This suggests that in addition to exhorting church members, leaders have a role in speaking out against wrongs in the wider society.

1Cor 4:14  I do not write these things to make you ashamed, but to admonish you as my beloved children. ▤

2Cor 7:8-9  For even if I made you grieve with my letter, I do not regret it—though I did regret it, for I see that that letter grieved you, though only for a while. 9As it is, I rejoice, not because you were grieved, but because you were grieved into repenting. For you felt a godly grief, so that you suffered no loss through us. ▤

Paul had earlier written a letter rebuking the Corinthians for sin. (Quite possibly this was a letter that has been lost, rather than 1 Corinthians.) Despite the pain it had caused (v. 8), it had the desired effect – producing godly grief and leading them to repent (v. 9).

. . . and warn them to stop sinning

See also:

- Titus 3:10 ⇓

2Ki 17:13  Yet the LORD warned Israel and Judah by every prophet and every seer, saying, “Turn from your evil ways and keep my commandments and my statutes, in accordance with all the Law that I commanded your fathers, and that I sent to you by my servants the prophets.” ▤

Neh 9:26  Nevertheless, they were disobedient and rebelled against you and cast your law behind their back and killed your prophets, who had warned them in order to turn them back to you, and they committed great blasphemies. ▤

Ezek 33:9  But if you warn the wicked to turn from his way, and he does not turn from his way, that person shall die in his iniquity, but you will have delivered your soul. ▤

1Cor 15:34  Wake up from your drunken stupor, as is right, and do not go on sinning. For some have no knowledge of God. I say this to your shame. ▤

Note that the sin referred to appears to be that of denying the resurrection.

2Cor 13:2  I warned those who sinned before and all the others, and I warn them now while absent, as I did when present on my second visit, that if I come again I will not spare them— ▤

Gal 5:19-21  Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, 20idolatry, sorcery, enmity, strife, jealousy, fits of anger, rivalries, dissensions, divisions, 21envy,y drunkenness, orgies, and things like these. I warn you, as I warned you before, that those who do such things will not inherit the kingdom of God. ▤

y Some manuscripts add murder

- Where applicable, warn the people generally not to sin:

1Sam 12:15  But if you will not obey the voice of the LORD, but rebel against the commandment of the LORD, then the hand of the LORD will be against you and your king.z ▤

z Septuagint; Hebrew fathers

Expel unrepentant sinners . . .

See also:

- Note: Unchecked sin corrupts others

- Get rid of sinful influences

Expulsion of unrepentant sinners from the church is necessary primarily to prevent their behavior from adversely affecting the rest of the church. (This danger is discussed later in Note: Unchecked sin corrupts others.) It also has the ultimate good of the offender in view, as the following subsection indicates.

Matt 18:17-18  If he refuses to listen to them, tell it to the church. And if he refuses to listen even to the church, let him be to you as a Gentile and a tax collector. 18Truly, I say to you, whatever you bind on earth shall be bound in heaven, and whatever you loose on earth shall be looseda in heaven. ▤

a Or shall have been bound . . . shall have been loosed

To treat one as “a Gentile and a tax collector” (v. 17) is to disassociate from such a person, with the tax collectors of the day being viewed as traitors and exploiters. In v. 18, most likely the binding in this context alludes to the expulsion of a sinner and the loosing to the reinstatement of such a sinner, once they have repented. As referred to earlier, the assertion that such things will be done “in heaven” is usually understood in view of the rendering in the text note to mean that such actions would be indicative of what has already been determined by God.

1Cor 5:1-2, 6-7, 11-13  It is actually reported that there is sexual immorality among you, and of a kind that is not tolerated even among pagans, for a man has his father’s wife. 2And you are arrogant! Ought you not rather to mourn? Let him who has done this be removed from among you. ▤  … 6Your boasting is not good. Do you not know that a little leaven leavens the whole lump? 7Cleanse out the old leaven that you may be a new lump, as you really are unleavened. For Christ, our Passover lamb, has been sacrificed. ▤  … 11But now I am writing to you not to associate with anyone who bears the name of brother if he is guilty of sexual immorality or greed, or is an idolater, reviler, drunkard, or swindler—not even to eat with such a one. 12For what have I to do with judging outsiders? Is it not those inside the church whom you are to judge? 13God judgesb those outside. “Purge the evil person from among you.” ▤

b Or will judge

2Thes 3:6  Now we command you, brothers, in the name of our Lord Jesus Christ, that you keep away from any brother who is walking in idleness and not in accord with the tradition that you received from us. ▤

Titus 3:10  As for a person who stirs up division, after warning him once and then twice, have nothing more to do with him, … ▤

Num 15:30-31  But the person who does anything with a high hand, whether he is native or a sojourner, reviles the LORD, and that person shall be cut off from among his people. 31Because he has despised the word of the LORD and has broken his commandment, that person shall be utterly cut off; his iniquity shall be on him. ▤

To act as such “with a high hand” (v. 30) is to do so “defiantly” (NASB, NIV). Sinning defiantly actually blasphemes God (v. 30) as it is very dishonoring to him. This is largely because it: discredits his laws and he himself as the one who instituted the laws; and shows disdain towards him as the one to whom we are accountable for breaking the laws. Anyone who so readily dishonored God was to be cut off from his people – a stipulation that is not without application in today’s church.

Deut 13:5  But that prophet or that dreamer of dreams shall be put to death, because he has taught rebellion against the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt and redeemed you out of the house of slavery, to make you leave the way in which the LORD your God commanded you to walk. So you shall purge the evilc from your midst. ▤

c Or evil person

The importance of the final command is underlined by it being repeated a further eight times in Deuteronomy. It is also referred to in Judges 20:13 and quoted in 1 Corinthians 5:13 above.

1Cor 14:37-38  If anyone thinks that he is a prophet, or spiritual, he should acknowledge that the things I am writing to you are a command of the Lord. 38If anyone does not recognize this, he is not recognized. ▤

The final clause may be speaking of church members needing to ignore people who ignore the Lord’s commands – hence its inclusion here. Alternatively, it may be speaking of such people being ignored by God or Jesus Christ, presumably on Judgment Day.

. . . This is partly for the benefit of the offenders themselves

1Cor 5:4-5  When you are assembled in the name of the Lord Jesus and my spirit is present, with the power of our Lord Jesus, 5you are to deliver this man to Satan for the destruction of the flesh, so that his spirit may be saved in the day of the Lord.d ▤

d Some manuscripts add Jesus

The phrase “deliver this man to Satan” (v. 5; cf. 1Tim 1:20 ↓) is commonly understood as meaning that the man was to be cast out of the church (cf. NLT) and so into the world, Satan’s domain, open to affliction by him. The following clause – “for the destruction of the flesh” probably means that affliction by Satan would act as a purifying process leading to the destruction of the man’s sinful nature. Ultimately expelling such a person is done in the hope that they will be saved (v. 5b).

1Tim 1:19-20  … holding faith and a good conscience. By rejecting this, some have made shipwreck of their faith, 20among whom are Hymenaeus and Alexander, whom I have handed over to Satan that they may learn not to blaspheme. ▤

2Thes 3:14-15  If anyone does not obey what we say in this letter, take note of that person, and have nothing to do with him, that he may be ashamed. 15Do not regard him as an enemy, but warn him as a brother. ▤

The given aim (v. 14b) of dissociating or expulsion, alludes to the repentance of the previously unrepentant sinner. In addition, note that v. 15 qualifies the measure, implying that the disassociation was not to be done without compassion. Quite likely the hope of reconciliation is in view as well as correction.

Have multiple witnesses in disciplinary procedures

Deut 19:15  A single witness shall not suffice against a person for any crime or for any wrong in connection with any offense that he has committed. Only on the evidence of two witnesses or of three witnesses shall a charge be established. ▤

Matt 18:16  But if he does not listen, take one or two others along with you, that every charge may be established by the evidence of two or three witnesses. ▤

2Cor 13:1-2  This is the third time I am coming to you. Every charge must be established by the evidence of two or three witnesses. 2I warned those who sinned before and all the others, and I warn them now while absent, as I did when present on my second visit, that if I come again I will not spare them— ▤

In quoting Deuteronomy 19:15 (v. 1b) Paul no doubt has in view dealing with sin amongst the Corinthians (v. 2).

1Tim 5:19  Do not admit a charge against an elder except on the evidence of two or three witnesses. ▤

Deut 17:2-7  If there is found among you, within any of your towns that the LORD your God is giving you, a man or woman who does what is evil in the sight of the LORD your God, in transgressing his covenant, 3and has gone and served other gods and worshiped them, or the sun or the moon or any of the host of heaven, which I have forbidden, 4and it is told you and you hear of it, then you shall inquire diligently, and if it is true and certain that such an abomination has been done in Israel, 5then you shall bring out to your gates that man or woman who has done this evil thing, and you shall stone that man or woman to death with stones. 6On the evidence of two witnesses or of three witnesses the one who is to die shall be put to death; a person shall not be put to death on the evidence of one witness. 7The hand of the witnesses shall be first against him to put him to death, and afterward the hand of all the people. So you shall purgee the evilf from your midst. ▤

e Septuagint drive out; also verse 12

f Or evil person; also verse 12

That the witnesses were to be the ones to begin the punishment was not only appropriate but would impress on them the seriousness of their testimony. Note that this passage may well be in view in Hebrews 10:28 – “Anyone who has set aside the law of Moses dies without mercy on the evidence of two or three witnesses.”

- Be prepared to punish wrongdoing:

2Cor 7:11  For see what earnestness this godly grief has produced in you, but also what eagerness to clear yourselves, what indignation, what fear, what longing, what zeal, what punishment! At every point you have proved yourselves innocent in the matter. ▤

The phrase “what punishment!” is a reference to being prepared to “punish wrongdoing” (GNT, NASB, NLT, NRSV).

Restoring a person who has sinned

Note that the following instructions largely appear to have in view people who have repented of their sin.

2Cor 2:5-8, 10-11  Now if anyone has caused pain, he has caused it not to me, but in some measure—not to put it too severely—to all of you. 6For such a one, this punishment by the majority is enough, 7so you should rather turn to forgive and comfort him, or he may be overwhelmed by excessive sorrow. 8So I beg you to reaffirm your love for him. ▤  … 10Anyone whom you forgive, I also forgive. Indeed, what I have forgiven, if I have forgiven anything, has been for your sake in the presence of Christ, 11so that we would not be outwitted by Satan; for we are not ignorant of his designs. ▤

Paul urges the Corinthians to forgive and discontinue the punishment of a person who had “caused pain” (v. 5) – and presumably had since repented. Continuing it would be destructive, unnecessary and possibly even vindictive. In vv. 10-11, Paul makes the important point that not forgiving such a person would leave the church members themselves susceptible to Satan’s schemes. Note that vv. 5, 10 suggest that the sin in question may have been something against Paul, which was also an affront to the Corinthians – hence Paul speaks of both them and him forgiving the offender (vv. 10-11).

Gal 6:1-2  Brothers,g if anyone is caught in any transgression, you who are spiritual should restore him in a spirit of gentleness. Keep watch on yourself, lest you too be tempted. 2Bear one another’s burdens, and so fulfill the law of Christ. ▤

g Or Brothers and sisters; also verse 18

Note that the context suggests that the phrase “one another’s burdens” (v. 2) encompasses the spiritual weaknesses of others. As such v. 2 would be speaking of supporting each other in overcoming sin, in line with v.1.

1Jn 5:16  If anyone sees his brother committing a sin not leading to death, he shall ask, and Godh will give him life—to those who commit sins that do not lead to death. There is sin that leads to death; I do not say that one should pray for that. ▤

h Greek he

Praying for someone who has committed sin is shown here to be important in working for their restoration. Note that “death” probably refers to spiritual death, but some understand it to denote physical death. (Likewise in James 5:20 below “death” probably refers to spiritual death but could be interpreted as denoting physical death.) There are a number of possibilities for the meaning of “sin that leads to death”, including: not believing in Jesus Christ; habitual sin; blaspheming the Holy Spirit; and – in light of the context of this letter – denying the incarnation.

Jude 1:22-23  And have mercy on those who doubt; 23save others by snatching them out of the fire; to others show mercy with fear, hating even the garmenti stained by the flesh. ▤

i Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

In v. 22, “those who doubt” – and possibly also the others mentioned in v. 23 – appear to be people who had been influenced by the false teachers spoken of beforehand (cf. vv. 3-19), influenced to the point of doubting doctrinal truth. In v. 23b, with the reference to “fear” Jude exhorts his readers to be wary when helping those who had sinned, lest they themselves become entangled in sin, as no one is immune to temptation (cf. Gal 6:1 ↑).

Isa 57:14  And it shall be said, “Build up, build up, prepare the way, remove every obstruction from my people’s way.” ▤

This speaks of aiding God’s repentant people to return to him by removing any obstacles in the way – and so is applicable to helping repentant sinners in the church.

- The importance of turning back a wayward believer:

James 5:19-20  My brothers, if anyone among you wanders from the truth and someone brings him back, 20let him know that whoever brings back a sinner from his wandering will save his soul from death and will cover a multitude of sins. ▤

Note: Unchecked sin corrupts others

See also:

- Note: False teachers often succeed in leading people astray . . .

- . . . False teachers can lead many astray

1Cor 5:6  Your boasting is not good. Do you not know that a little leaven leavens the whole lump? ▤

Leaven, like yeast, would spread throughout and affect a whole lump of dough. Unchecked sin can likewise spread throughout and affect a whole church.

Gal 2:13  And the rest of the Jews acted hypocritically along with him, so that even Barnabas was led astray by their hypocrisy. ▤

Heb 12:15  See to it that no one fails to obtain the grace of God; that no “root of bitterness” springs up and causes trouble, and by it many become defiled; … ▤

Deut 29:18  Beware lest there be among you a man or woman or clan or tribe whose heart is turning away today from the LORD our God to go and serve the gods of those nations. Beware lest there be among you a root bearing poisonous and bitter fruit, … ▤

Note that this verse is in view in Hebrews 12:15 immediately above.

1Ki 14:16  And he will give Israel up because of the sins of Jeroboam, which he sinned and made Israel to sin. ▤

King Jeroboam is a prime example of one whose sin – largely through his position of power – led to the corruption of others.

- Disciplinary measures serve as warnings to others:

Deut 13:10-11  You shall stone him to death with stones, because he sought to draw you away from the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery. 11And all Israel shall hear and fear and never again do any such wickedness as this among you. ▤

Other similar examples of such measures and their benefit as warnings can be found in Deuteronomy 17:12-13; 19:18-20; 21:21. Similarly 1 Timothy 5:20b speaks of rebuking elders publicly “so that the rest may stand in fear.” See also Note: God’s judgments serve as examples and warnings to others.

Pray for persecuted Christians

Section F

Women in Leadership

Section Jumps

- In the OT Israelite nation, some women had roles as leaders . . .

- . . . and some women were prophetesses

- In the NT church, some women had significant ministerial roles . . .

- . . . One such role was prophesying

- Controversial passages on women not speaking in church

- Note: The oneness and interdependence of women and men “in” Jesus Christ

In the OT Israelite nation, some women had roles as leaders . . .

Judg 4:4-9a, 14-15  Now Deborah, a prophetess, the wife of Lappidoth, was judging Israel at that time. 5She used to sit under the palm of Deborah between Ramah and Bethel in the hill country of Ephraim, and the people of Israel came up to her for judgment. 6She sent and summoned Barak the son of Abinoam from Kedesh-naphtali and said to him, “Has not the LORD, the God of Israel, commanded you, ‘Go, gather your men at Mount Tabor, taking 10,000 from the people of Naphtali and the people of Zebulun. 7And I will draw out Sisera, the general of Jabin’s army, to meet you by the river Kishon with his chariots and his troops, and I will give him into your hand’?” 8Barak said to her, “If you will go with me, I will go, but if you will not go with me, I will not go.” 9And she said, “I will surely go with you. ▤  … 14And Deborah said to Barak, “Up! For this is the day in which the LORD has given Sisera into your hand. Does not the LORD go out before you?” So Barak went down from Mount Tabor with 10,000 men following him. 15And the LORD routed Sisera and all his chariots and all his army before Barak by the edge of the sword. And Sisera got down from his chariot and fled away on foot. ▤

Barak’s reply (v. 8) showed a lack of faith – later rebuked by Deborah (cf. v. 9b) – but also underlined his recognition of Deborah’s leadership role.

Judg 5:7  The villagers ceased in Israel; they ceased to be until I arose; I, Deborah, arose as a mother in Israel. ▤

The phrase “a mother in Israel” has the sense “a mother for Israel” (GNT, NLT), implying that Deborah had the role of leader and protector of Israel.

Mic 6:4  For I brought you up from the land of Egypt and redeemed you from the house of slavery, and I sent before you Moses, Aaron, and Miriam. ▤

Miriam was the sister of Moses and Aaron (cf. Ex 15:20 ⇓).

. . . and some women were prophetesses

See also:

- Judg 4:4 ⇑

OT prophetesses (and prophets) did not only make prophecies. Being authorized to speak for God, they gave commands and other directions from God. As such their role was also one of leadership.

Ex 15:20  Then Miriam the prophetess, the sister of Aaron, took a tambourine in her hand, and all the women went out after her with tambourines and dancing. ▤

2Ki 22:14-15  So Hilkiah the priest, and Ahikam, and Achbor, and Shaphan, and Asaiah went to Huldah the prophetess, the wife of Shallum the son of Tikvah, son of Harhas, keeper of the wardrobe (now she lived in Jerusalem in the Second Quarter), and they talked with her. 15And she said to them, “Thus says the LORD, the God of Israel: ‘Tell the man who sent you to me, … ▤

In the subsequent verses the prophetess Huldah gives her prophecy from God (cf. vv. 16-20).

Isa 8:3a  And I went to the prophetess [Isaiah’s wife], and she conceived and bore a son. ▤

- The wise woman of the city of Abel:

2Sam 20:15-22  And all the men who were with Joab came and besieged him [Sheba] in Abel of Beth-maacah. They cast up a mound against the city, and it stood against the rampart, and they were battering the wall to throw it down. 16Then a wise woman called from the city, “Listen! Listen! Tell Joab, ‘Come here, that I may speak to you.’” 17And he came near her, and the woman said, “Are you Joab?” He answered, “I am.” Then she said to him, “Listen to the words of your servant.” And he answered, “I am listening.” 18Then she said, “They used to say in former times, ‘Let them but ask counsel at Abel,’ and so they settled a matter. 19I am one of those who are peaceable and faithful in Israel. You seek to destroy a city that is a mother in Israel. Why will you swallow up the heritage of the LORD?” 20Joab answered, “Far be it from me, far be it, that I should swallow up or destroy! 21That is not true. But a man of the hill country of Ephraim, called Sheba the son of Bichri, has lifted up his hand against King David. Give up him alone, and I will withdraw from the city.” And the woman said to Joab, “Behold, his head shall be thrown to you over the wall.” 22Then the woman went to all the people in her wisdom. And they cut off the head of Sheba the son of Bichri and threw it out to Joab. So he blew the trumpet, and they dispersed from the city, every man to his home. And Joab returned to Jerusalem to the king. ▤

The wise woman played a leadership role. Firstly she addressed Joab on behalf of her city (vv. 16-19). Then she advised her people on the best course of action (v. 22) – advice which they took, to their betterment.

In the NT church, some women had significant ministerial roles . . .

Acts 18:26  He began to speak boldly in the synagogue, but when Priscilla and Aquila heard him, they took him and explained to him the way of God more accurately. ▤

Here a woman, Priscilla (cf. Rom 16:3 ↓), is involved in the instruction of a noted preacher, Apollos.

Rom 16:1-4  I commend to you our sister Phoebe, a servantj of the church at Cenchreae, 2that you may welcome her in the Lord in a way worthy of the saints, and help her in whatever she may need from you, for she has been a patron of many and of myself as well. 3Greet Prisca and Aquila, my fellow workers in Christ Jesus, 4who risked their necks for my life, to whom not only I give thanks but all the churches of the Gentiles give thanks as well. ▤

j Or deaconess

In v. 1, the Greek translated “servant” (v. 1) has also been rendered as “deaconess” (ESV text note, AMP) and “deacon” (NLT, NRSV). Thus it probably refers to a recognized ministerial position, suggesting that Phoebe was “a leader in the church” (CEV). Verse 4 suggests that Priscilla (v. 3; cf. Acts 18:26 ↑) exercised some kind of leadership, implying that her and her husband’s ministry encompassed “all the churches of the Gentiles”.

Rom 16:6-7, 12  Greet Mary, who has worked hard for you. 7Greet Andronicus and Junia,k my kinsmen and my fellow prisoners. They are well known to the apostles,l and they were in Christ before me. ▤  … 12Greet those workers in the Lord, Tryphaena and Tryphosa. Greet the beloved Persis, who has worked hard in the Lord. ▤

k Or Junias

l Or messengers

Here Paul lists a number of women who appear to have had notable ministerial roles, especially Junia who is said to have been “well known to the apostles” (v. 7).

Phil 4:3  Yes, I ask you also, true companion,m help these women, who have labored side by side with me in the gospel together with Clement and the rest of my fellow workers, whose names are in the book of life. ▤

m Or loyal Syzygus; Greek true yokefellow

. . . One such role was prophesying

See also:

- 1Cor 11:5 ⇓

Acts 2:17-18  And in the last days it shall be, God declares, that I will pour out my Spirit on all flesh, and your sons and your daughters shall prophesy, and your young men shall see visions, and your old men shall dream dreams; 18even on my male servantsn and female servants in those days I will pour out my Spirit, and they shall prophesy. ▤

n Greek bondservants; twice in this verse

Here Peter quotes a prophecy from Joel as having been fulfilled in the manifestation of the Spirit that had just occurred (cf. vv. 1-12). Although only men had been spoken of in this occurrence (cf. vv. 7, 15), presumably Peter saw an ongoing fulfillment of this prophecy in the church, including prophesying by women.

Acts 21:9  He had four unmarried daughters, who prophesied. ▤

This is referring to the daughters of Philip the evangelist, who was one of the seven chosen for ministry in 6:2-6.

- An earlier NT prophetess:

Luke 2:36a, 38  And there was a prophetess, Anna, the daughter of Phanuel, of the tribe of Asher. ▤  … 38And coming up at that very hour she began to give thanks to God and to speak of him to all who were waiting for the redemption of Jerusalem. ▤

Note that this was at the time of Jesus’ birth, prior to the Christian church.

Controversial passages on women not speaking in church

See also:

- Wives should submit to their husbands

1Cor 14:33b-37  As in all the churches of the saints, 34the women should keep silent in the churches. For they are not permitted to speak, but should be in submission, as the Law also says. 35If there is anything they desire to learn, let them ask their husbands at home. For it is shameful for a woman to speak in church. 36Or was it from you that the word of God came? Or are you the only ones it has reached? 37If anyone thinks that he is a prophet, or spiritual, he should acknowledge that the things I am writing to you are a command of the Lord. ▤

Some take this on face value, understanding it to mean that women should remain silent in church and not be in positions of teaching or authority, as they are to be “in submission” (v. 34b) to their husbands. Others believe that in saying that women should remain silent in church, Paul has in view social norms of the day, where apparently it was considered shameful for a woman to speak in public. Another view is that these instructions were aimed at curbing noisy and disorderly church meetings – in particular disorderly expression of some spiritual gifts in the Corinthian church (cf. vv. 26-33a). Proponents of the first view see these instructions as being relevant to every Christian church in every age and culture, unlike those who hold to the latter two interpretations. A further viewpoint is that these instructions were regarding married women, and so not necessarily applicable to all women. Note that “as the Law also says” (v. 34b) appears to have Genesis 3:16 primarily in view.

1Tim 2:11-14  Let a woman learn quietly with all submissiveness. 12I do not permit a woman to teach or to exercise authority over a man; rather, she is to remain quiet. 13For Adam was formed first, then Eve; 14and Adam was not deceived, but the woman was deceived and became a transgressor. ▤

The use of Adam and Eve as validation, indicates that Paul’s statements in vv. 11-12 were not based on local culture. Verse 13 implies that the created order entails headship or authority. Regarding v. 14, two of the more common explanations are: it is implying that women are inherently more susceptible to being deceived; and it is illustrating that a woman taking the lead may well have negative effects.

- Verses that appear to be referring to women praying or prophesying aloud in church:

1Cor 11:4-5, 13  Every man who prays or prophesies with his head covered dishonors his head, 5but every wifeo who prays or prophesies with her head uncovered dishonors her head, since it is the same as if her head were shaven. ▤  … 13Judge for yourselves: is it proper for a wife to pray to God with her head uncovered? ▤

o In verses 5-13, the Greek word gunē is translated wife in verses that deal with wearing a veil, a sign of being married in first-century culture

If these verses are referring to women praying and prophesying aloud in church, then their content contrasts with the verses above.

Note: The oneness and interdependence of women and men “in” Jesus Christ

Gal 3:28  There is neither Jew nor Greek, there is neither slavep nor free, there is no male and female, for you are all one in Christ Jesus. ▤

p Greek bondservant

Oneness in Jesus Christ takes primacy over all distinctions. In him there is no defining or ultimate distinction between men and women – for all believers are basically part of the one entity, the body of Christ. Neither male nor female is spiritually superior to the other, and both are equal before God.

1Cor 11:11-12  Nevertheless, in the Lord woman is not independent of man nor man of woman; 12for as woman was made from man, so man is now born of woman. And all things are from God. ▤

Paul sees women and men – and by association presumably also their roles – as being interdependent (v. 11), in accordance with their interdependence in nature (v. 12).

Pray for persecuted Christians

Section G

Church Members’ Duties to Leaders

Section Jumps

- Love your leaders

- Respect and revere your leaders

- Honor your leaders

- Listen to your leaders and their teaching

- Obey your leaders

- Give your leaders material support . . .

- . . . Leaders deserve material support

- Church members can bring their leaders great joy, in loving them and others

- Church members can bring leaders joy by firm faith and obedient, godly lives

See also:

- Pray for Each Other (I): General

- Pray for Each Other (II): What to Ask

- Encourage Each Other

Love your leaders

See also:

- 1Thes 5:13 ⇓

2Cor 6:11, 13  We have spoken freely to you,q Corinthians; our heart is wide open. ▤  … 13In return (I speak as to children) widen your hearts also. ▤

q Greek Our mouth is open to you

2Cor 7:2a  Make room in your heartsr for us. ▤

r Greek lacks in your hearts

2Cor 8:7  But as you excel in everything—in faith, in speech, in knowledge, in all earnestness, and in our love for yous—see that you excel in this act of grace also. ▤

s Some manuscripts in your love for us

A number of other translation follow the alternative rendering in the text note (cf. AMP, CEV, GNT, NIV, NKJV, NLT), which speaks of the church members love for Paul.

2Cor 12:15  I will most gladly spend and be spent for your souls. If I love you more, am I to be loved less? ▤

The rhetorical question obviously implies that the Corinthians should love Paul all the more because of how much he gave of himself in his love for them.

- Pray for them:

1Thes 5:25  Brothers, pray for us. ▤

Here Paul calls on the Thessalonians to pray for him and his associates in their work of spreading the gospel and building God’s kingdom in various regions (cf. Pray for those spreading the gospel; and Pray to God for help in the work – and ask others to pray). Such verses are readily applicable to praying for the leaders in one’s own church.

Respect and revere your leaders

1Thes 5:12-13  We ask you, brothers, to respect those who labor among you and are over you in the Lord and admonish you, 13and to esteem them very highly in love because of their work. Be at peace among yourselves. ▤

Lev 21:8  You shall sanctify him, for he offers the bread of your God. He shall be holy to you, for I, the LORD, who sanctify you, am holy. ▤

“You shall sanctify him” in this context speaks of treating the priests as holy (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV). Treating them as holy would have necessarily involved a deep respect for them. Note that “the bread of your God” refers to food sacrifices.

Josh 4:14  On that day the LORD exalted Joshua in the sight of all Israel, and they stood in awe of him just as they had stood in awe of Moses, all the days of his life. ▤

2Cor 7:15  And his affection for you is even greater, as he remembers the obedience of you all, how you received him with fear and trembling. ▤

Honor your leaders

1Tim 5:17  Let the elders who rule well be considered worthy of double honor, especially those who labor in preaching and teaching. ▤

See comment below in . . . Leaders deserve material support.

Phil 2:25, 29  I have thought it necessary to send to you Epaphroditus my brother and fellow worker and fellow soldier, and your messenger and minister to my need, ▤  … 29So receive him in the Lord with all joy, and honor such men, … ▤

1Cor 16:17-18  I rejoice at the coming of Stephanas and Fortunatus and Achaicus, because they have made up for your absence, 18for they refreshed my spirit as well as yours. Give recognition to such men. ▤

Such “recognition” would involve “acknowledgment” (NASB, NKJV) and “honor” (NLT).

Gal 4:13-14  You know it was because of a bodily ailment that I preached the gospel to you at first, 14and though my condition was a trial to you, you did not scorn or despise me, but received me as an angel of God, as Christ Jesus. ▤

- The islanders on Malta honored Paul and his companions:

Acts 28:10  They also honored us greatly,t and when we were about to sail, they put on board whatever we needed. ▤

t Greek honored us with many honors

At least the majority of the islanders would not have been believers (cf. v. 6), but they provide a good example for church members regarding honoring leaders.

Listen to your leaders and their teaching

See also:

- Listen carefully to Jesus’ teaching

- Pay attention to all Christian teaching

Acts 2:42  And they devoted themselves to the apostles’ teaching and the fellowship, to the breaking of bread and the prayers. ▤

Acts 10:33  So I sent for you at once, and you have been kind enough to come. Now therefore we are all here in the presence of God to hear all that you have been commanded by the Lord. ▤

Heb 13:22  I appeal to you, brothers,u bear with my word of exhortation, for I have written to you briefly. ▤

u Or brothers and sisters

Deut 5:27  Go near and hear all that the LORD our God will say and speak to us all that the LORD our God will speak to you, and we will hear and do it. ▤

Deut 18:15, 19  [Moses:] “The LORD your God will raise up for you a prophet like me from among you, from your brothers—it is to him you shall listen ▤  … [God:] 19And whoever will not listen to my words that he shall speak in my name, I myself will require it of him. ▤

Based on the context, a number of commentators state that Moses is speaking here of a line of prophets, rather than just one. Jesus Christ’s mission is usually seen as a unique fulfillment of Moses’ prophecy (v. 15a). Moses’ exhortation is still very much applicable today. For believers should listen to those amongst them who speak God’s word – and in particular to Jesus Christ’s teaching.

Deut 27:9  Then Moses and the Levitical priests said to all Israel, “Keep silence and hear, O Israel: this day you have become the people of the LORD your God. ▤

Neh 8:1-3  And all the people gathered as one man into the square before the Water Gate. And they told Ezra the scribe to bring the Book of the Law of Moses that the LORD had commanded Israel. 2So Ezra the priest brought the Law before the assembly, both men and women and all who could understand what they heard, on the first day of the seventh month. 3And he read from it facing the square before the Water Gate from early morning until midday, in the presence of the men and the women and those who could understand. And the ears of all the people were attentive to the Book of the Law. ▤

Neh 8:13  On the second day the heads of fathers’ houses of all the people, with the priests and the Levites, came together to Ezra the scribe in order to study the words of the Law. ▤

These representatives of the people gathered to study the Law under Ezra’s teaching (cf. CEV).

Ps 78:1  Give ear, O my people, to my teaching; incline your ears to the words of my mouth! ▤

The speaker is the psalmist Asaph, who was a Levite.

Mal 2:7  For the lips of a priest should guard knowledge, and peoplev should seek instruction from his mouth, for he is the messenger of the LORD of hosts. ▤

v Hebrew they

Obey your leaders

See also:

- Deut 5:27 ⇑

Heb 13:17  Obey your leaders and submit to them, for they are keeping watch over your souls, as those who will have to give an account. Let them do this with joy and not with groaning, for that would be of no advantage to you. ▤

Acts 16:4  As they went on their way through the cities, they delivered to them for observance the decisions that had been reached by the apostles and elders who were in Jerusalem. ▤

2Cor 2:9  For this is why I wrote, that I might test you and know whether you are obedient in everything. ▤

Here “test” probably refers to testing their obedience to him (cf. CEV, NCV, NLT).

2Cor 7:15  And his [Titus’s] affection for you is even greater, as he remembers the obedience of you all, how you received him with fear and trembling. ▤

Phil 2:12  Therefore, my beloved, as you have always obeyed, so now, not only as in my presence but much more in my absence, work out your own salvation with fear and trembling, … ▤

2Thes 2:15  So then, brothers, stand firm and hold to the traditions that you were taught by us, either by our spoken word or by our letter. ▤

2Thes 3:4  And we have confidence in the Lord about you, that you are doing and will do the things that we command. ▤

Philem 1:21  Confident of your obedience, I write to you, knowing that you will do even more than I say. ▤

Deut 12:32  w “Everything that I command you, you shall be careful to do. You shall not add to it or take from it. ▤

w Ch 13:1 in Hebrew

Here Moses is speaking to the Israelites, referring largely to the law and instructions he had passed on to them from God.

Deut 34:9  And Joshua the son of Nun was full of the spirit of wisdom, for Moses had laid his hands on him. So the people of Israel obeyed him and did as the LORD had commanded Moses. ▤

Josh 1:16-17  And they answered Joshua, “All that you have commanded us we will do, and wherever you send us we will go. 17Just as we obeyed Moses in all things, so we will obey you. Only may the LORD your God be with you, as he was with Moses! ▤

Josh 22:2  … and [Joshua] said to them, “You have kept all that Moses the servant of the LORD commanded you and have obeyed my voice in all that I have commanded you. ▤

2Chr 23:8  The Levites and all Judah did according to all that Jehoiada the priest commanded, and they each brought his men, who were to go off duty on the Sabbath, with those who were to come on duty on the Sabbath, for Jehoiada the priest did not dismiss the divisions. ▤

1Cor 16:10, 15-16  When Timothy comes, see that you put him at ease among you, for he is doing the work of the Lord, as I am. ▤  … 15Now I urge you, brothersx—you know that the householdy of Stephanas were the first converts in Achaia, and that they have devoted themselves to the service of the saints— 16be subject to such as these, and to every fellow worker and laborer. ▤

x Or brothers and sisters; also verse 20

y Greek house

In v. 10 Paul urges the at times uncooperative Corinthians to not give any trouble to Timothy, who was apparently timid, so that he would be “at ease”. They were to respond to him appropriately as one who “is doing the work of the Lord”. As such they were to obey and submit to him – as to all such church workers (v. 16).

- Be committed to your leaders:

2Cor 7:7, 12  … and not only by his coming but also by the comfort with which he was comforted by you, as he told us of your longing, your mourning, your zeal for me, so that I rejoiced still more. ▤  … 12So although I wrote to you, it was not for the sake of the one who did the wrong, nor for the sake of the one who suffered the wrong, but in order that your earnestness for us might be revealed to you in the sight of God. ▤

Give your leaders material support . . .

See also:

- Note: Priests and Levites were given parts of the people’s offerings, God being their inheritance

- Support others spreading the gospel . . .

- . . . Give hospitality and aid to visiting preachers and workers

Gal 6:6  One who is taught the word must share all good things with the one who teaches. ▤

Lev 7:34-36  For the breast that is waved and the thigh that is contributed I have taken from the people of Israel, out of the sacrifices of their peace offerings, and have given them to Aaron the priest and to his sons, as a perpetual due from the people of Israel. 35This is the portion of Aaron and of his sons from the LORD’s food offerings, from the day they were presented to serve as priests of the LORD. 36The LORD commanded this to be given them by the people of Israel, from the day that he anointed them. It is a perpetual due throughout their generations. ▤

Such portions of offerings were given to the priests for food (cf. comment below on 2 Chronicles 31:4-5).

Deut 12:19  Take care that you do not neglect the Levite as long as you live in your land. ▤

Deut 18:1, 3-5  The Levitical priests, all the tribe of Levi, shall have no portion or inheritance with Israel. They shall eat the LORD’s food offeringsz as theira inheritance. ▤  … 3And this shall be the priests’ due from the people, from those offering a sacrifice, whether an ox or a sheep: they shall give to the priest the shoulder and the two cheeks and the stomach. 4The firstfruits of your grain, of your wine and of your oil, and the first fleece of your sheep, you shall give him. 5For the LORD your God has chosen him out of all your tribes to stand and minister in the name of the LORD, him and his sons for all time. ▤

z Or the offerings by fire to the LORD

a Hebrew his

2Chr 31:4-5  And he commanded the people who lived in Jerusalem to give the portion due to the priests and the Levites, that they might give themselves to the Law of the LORD. 5As soon as the command was spread abroad, the people of Israel gave in abundance the firstfruits of grain, wine, oil, honey, and of all the produce of the field. And they brought in abundantly the tithe of everything. ▤

The priests and Levites were allocated portions of offerings and tithes, allowing them to devote themselves to the work involved in carrying out the priestly and ministerial requirements of the Law of the LORD (v. 4) – without having to set aside time to do other work for the sake of their livelihood.

Neh 12:44, 47  On that day men were appointed over the storerooms, the contributions, the firstfruits, and the tithes, to gather into them the portions required by the Law for the priests and for the Levites according to the fields of the towns, for Judah rejoiced over the priests and the Levites who ministered. ▤  … 47And all Israel in the days of Zerubbabel and in the days of Nehemiah gave the daily portions for the singers and the gatekeepers; and they set apart that which was for the Levites; and the Levites set apart that which was for the sons of Aaron. ▤

Luke 8:1-3  Soon afterward he went on through cities and villages, proclaiming and bringing the good news of the kingdom of God. And the twelve were with him, 2and also some women who had been healed of evil spirits and infirmities: Mary, called Magdalene, from whom seven demons had gone out, 3and Joanna, the wife of Chuza, Herod’s household manager, and Susanna, and many others, who provided for themb out of their means. ▤

b Some manuscripts him

. . . Leaders deserve material support

See also:

- Deut 18:1, 3-5 ⇑; 2Chr 31:4 ⇑; Neh 12:44 ⇑

Matt 10:9-10  Acquire no gold nor silver nor copper for your belts, 10no bag for your journey, nor two tunicsc nor sandals nor a staff, for the laborer deserves his food. ▤

c Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

Here and in Luke 10:7a below Jesus is giving instructions – to his disciples here and seventy-two others below – on sending them out to do the work of proclaiming the kingdom in various towns. In both cases the final clause indicates that those in full-time work for the kingdom deserve to be supported in material matters.

Luke 10:7a  And remain in the same house, eating and drinking what they provide, for the laborer deserves his wages. ▤

1Cor 9:4-14  Do we not have the right to eat and drink? 5Do we not have the right to take along a believing wife,d as do the other apostles and the brothers of the Lord and Cephas? 6Or is it only Barnabas and I who have no right to refrain from working for a living? 7Who serves as a soldier at his own expense? Who plants a vineyard without eating any of its fruit? Or who tends a flock without getting some of the milk? 8Do I say these things on human authority? Does not the Law say the same? 9For it is written in the Law of Moses, “You shall not muzzle an ox when it treads out the grain.” Is it for oxen that God is concerned? 10Does he not speak entirely for our sake? It was written for our sake, because the plowman should plow in hope and the thresher thresh in hope of sharing in the crop. 11If we have sown spiritual things among you, is it too much if we reap material things from you? 12If others share this rightful claim on you, do not we even more? Nevertheless, we have not made use of this right, but we endure anything rather than put an obstacle in the way of the gospel of Christ. 13Do you not know that those who are employed in the temple service get their food from the temple, and those who serve at the altar share in the sacrificial offerings? 14In the same way, the Lord commanded that those who proclaim the gospel should get their living by the gospel. ▤

d Greek a sister as wife

Muzzling an ox “when it treads out the grain” (v. 9; cf. 1Tim 5:17-18 ↓) would unfairly prevent it from eating of the grain amidst which it was laboring, not allowing it to replenish its strength. Paul points out that this is more than relevant to workers of the gospel, who should have their needs met by those whom they work amongst.

1Tim 5:17-18  Let the elders who rule well be considered worthy of double honor, especially those who labor in preaching and teaching. 18For the Scripture says, “You shall not muzzle an ox when it treads out the grain,” and, “The laborer deserves his wages.” ▤

In v. 17, “double honor” may refer to remuneration in addition to respect for the work they do, or to extra remuneration – “double pay” (GNT, cf. CEV, NLT). The two quotations in v. 18 show that remuneration or material support is certainly involved.

2Tim 2:6  It is the hard-working farmer who ought to have the first share of the crops. ▤

This is quite possibly primarily referring to hardworking church leaders deservedly receiving material support from their congregation or “field” in which they labor (cf. 1Cor 9:7, 10-11 ↑). Alternatively spiritual rewards may be in view.

Num 18:21, 30-31  To the Levites I have given every tithe in Israel for an inheritance, in return for their service that they do, their service in the tent of meeting, ▤  … 30Therefore you shall say to them [the Levites], ‘When you have offered from it the best of it, then the rest shall be counted to the Levites as produce of the threshing floor, and as produce of the winepress. 31And you may eat it in any place, you and your households, for it is your reward in return for your service in the tent of meeting. ▤

Church members can bring their leaders great joy, in loving them and others

See also:

- Phil 4:1 ⇓

2Cor 7:4, 7, 13  I am acting with great boldness toward you; I have great pride in you; I am filled with comfort. In all our affliction, I am overflowing with joy. ▤  … 7and not only by his coming but also by the comfort with which he was comforted by you, as he told us of your longing, your mourning, your zeal for me, so that I rejoiced still more. ▤  … 13Therefore we are comforted. And besides our own comfort, we rejoiced still more at the joy of Titus, because his spirit has been refreshed by you all. ▤

In v. 4, Paul’s joy – and related feelings – was in response to the Corinthians’ attitude to him (v. 7), which demonstrated their love for him.

Phil 4:10  I rejoiced in the Lord greatly that now at length you have revived your concern for me. You were indeed concerned for me, but you had no opportunity. ▤

2Tim 1:4  As I remember your tears, I long to see you, that I may be filled with joy. ▤

Timothy’s deep love for his mentor was evidenced by his tears when they had parted. Because of this love for him, Paul knew that he would be filled with joy on seeing Timothy again. A parallel can be made with church members’ love for their leader/s.

Phil 2:1-2  So if there is any encouragement in Christ, any comfort from love, any participation in the Spirit, any affection and sympathy, 2complete my joy by being of the same mind, having the same love, being in full accord and of one mind. ▤

Paul states that his joy would be made complete by the Philippians’ having unity and love for one another.

Philem 1:7  For I have derived much joy and comfort from your love, my brother, because the hearts of the saints have been refreshed through you. ▤

Church members can bring leaders joy by firm faith and obedient, godly lives

Col 2:5  For though I am absent in body, yet I am with you in spirit, rejoicing to see your good order and the firmness of your faith in Christ. ▤

Phil 4:1  Therefore, my brothers,e whom I love and long for, my joy and crown, stand firm thus in the Lord, my beloved. ▤

e Or brothers and sisters; also verses 8, 21

Here “joy” may be speaking of the joy Paul experienced in his mentoring relationship with the Philippians, with quite possibly their firm faith partly in view as per the subsequent clause. With it being mentioned along with “crown”, it could also allude to: Paul’s future joy when Christ comes and rewards him for his ministry amongst the Philippians; and/or joy which he has in anticipating his future reward for his work. The “crown” alludes to the wreathe given to the victors at the Greek games; the Philippians would be as such for him to glory in.

1Thes 3:8-9  For now we live, if you are standing fast in the Lord. 9For what thanksgiving can we return to God for you, for all the joy that we feel for your sake before our God, … ▤

3Jn 1:3-4  For I rejoiced greatly when the brothersf came and testified to your truth, as indeed you are walking in the truth. 4I have no greater joy than to hear that my children are walking in the truth. ▤

f Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 5, 10

Rom 16:19  For your obedience is known to all, so that I rejoice over you, but I want you to be wise as to what is good and innocent as to what is evil. ▤

Heb 13:17  Obey your leaders and submit to them, for they are keeping watch over your souls, as those who will have to give an account. Let them do this with joy and not with groaning, for that would be of no advantage to you. ▤

Phil 1:3-5  I thank my God in all my remembrance of you, 4always in every prayer of mine for you all making my prayer with joy, 5because of your partnership in the gospel from the first day until now. ▤

1Thes 2:19-20  For what is our hope or joy or crown of boasting before our Lord Jesus at his coming? Is it not you? 20For you are our glory and joy. ▤

Paul appears to have in view the Thessalonians’ spiritual growth, encompassing such things as their faith and deeds. Paul’s “joy” could well denote his future joy when Christ comes, although it is very much applicable also to the present.

2Cor 2:1-3  For I made up my mind not to make another painful visit to you. 2For if I cause you pain, who is there to make me glad but the one whom I have pained? 3And I wrote as I did, so that when I came I might not suffer pain from those who should have made me rejoice, for I felt sure of all of you, that my joy would be the joy of you all. ▤

The purpose of the letter referred to (v. 3) was to admonish the Corinthians over certain issues, leading them back to obedient and godly ways – by which they would make Paul glad (v. 2) and rejoice (v. 3). Note that the last clause speaks of the Corinthians consequently sharing in Paul’s joy.

- Leaders should work for the joy of church members:

2Cor 1:24  Not that we lord it over your faith, but we work with you for your joy, for you stand firm in your faith. ▤

Similarly in Philippians 1:25-26 Paul speaks of working with his readers for their joy in the faith – “Convinced of this, I know that I will remain and continue with you all, for your progress and joy in the faith, 26so that in me you may have ample cause to glory in Christ Jesus, because of my coming to you again.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Teaching in the Church

Teaching is one of the main roles of most church leaders. Good teaching is based on God’s word, and should be delivered in accordance with the directions and sound examples found in Scripture. On the topic of teaching, one must also be aware of the characteristics of “false” teachers who are so often present in the church, so as to recognize them and deal with them.

Section A

What to Teach: God’s Word

Section Jumps

- Teach and preach God’s word

- Teach God’s commands and ways

- Teach the truths of the faith  . . .

- . . . Examples of spiritual truth being taught from Scripture

- Read God’s word in church assemblies

- Use God’s word as the authoritative standard in determining what is true . . .

- . . . and use God’s word in determining what actions are legitimate

- Note: Do not add to or subtract from God’s word – nor distort it

See also:

- Explain God’s word and truths

Teach and preach God’s word

2Tim 3:16-17  All Scripture is breathed out by God and profitable for teaching, for reproof, for correction, and for training in righteousness, 17that the man of Goda may be competent, equipped for every good work. ▤

a That is, a messenger of God (the phrase echoes a common Old Testament expression)

2Tim 4:1-2  I charge you in the presence of God and of Christ Jesus, who is to judge the living and the dead, and by his appearing and his kingdom: 2preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

Acts 6:2-4  And the twelve summoned the full number of the disciples and said, “It is not right that we should give up preaching the word of God to serve tables. 3Therefore, brothers,b pick out from among you seven men of good repute, full of the Spirit and of wisdom, whom we will appoint to this duty. 4But we will devote ourselves to prayer and to the ministry of the word.” ▤

b Or brothers and sisters

The “ministry of the word” (vv. 2, 4) is the “work of teaching God’s word” (NCV™).

Acts 13:5  When they arrived at Salamis, they proclaimed the word of God in the synagogues of the Jews. And they had John to assist them. ▤

Note that often in NT verses, as is the case here, expressions such as “the word of God” refer to the gospel in particular (cf. AMP) – “the Good News of God” (NCV™).

Acts 15:35  But Paul and Barnabas remained in Antioch, teaching and preaching the word of the Lord, with many others also. ▤

Acts 18:11  And he stayed a year and six months, teaching the word of God among them. ▤

1Thes 2:13  And we also thank God constantlyc for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

c Or without ceasing

Titus 1:1-3  Paul, a servantd of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, 2in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages begane 3and at the proper time manifested in his word through the preaching with which I have been entrusted by the command of God our Savior; … ▤

d Or slave; Greek bondservant

e Greek before times eternal

Heb 13:7a  Remember your leaders, those who spoke to you the word of God. ▤

1Pet 1:25  … but the word of the Lord remains forever.” And this word is the good news that was preached to you. ▤

Ezek 2:7  And you shall speak my words to them, whether they hear or refuse to hear, for they are a rebellious house. ▤

Rom 15:4  For whatever was written in former days was written for our instruction, that through endurance and through the encouragement of the Scriptures we might have hope. ▤

This implies that the Scriptures are filled with things to teach us – and so should be taught.

- Let Christ’s word dwell in you richly as you teach:

Col 3:16  Let the word of Christ dwell in you richly, teaching and admonishing one another in all wisdom, singing psalms and hymns and spiritual songs, with thankfulness in your hearts to God. ▤

This is not specifically saying that we should use the word itself in teaching, but arguably this is implied. Paul is saying that we should be filled with the word and so be strongly influenced by it as we teach and admonish one another.

Teach God’s commands and ways

Ex 18:20  … and you shall warn them about the statutes and the laws, and make them know the way in which they must walk and what they must do. ▤

Ex 24:3  Moses came and told the people all the words of the LORD and all the rules.f And all the people answered with one voice and said, “All the words that the LORD has spoken we will do.” ▤

f Or all the just decrees

Deut 4:1, 5, 14  And now, O Israel, listen to the statutes and the rulesg that I am teaching you, and do them, that you may live, and go in and take possession of the land that the LORD, the God of your fathers, is giving you. ▤  … 5See, I have taught you statutes and rules, as the LORD my God commanded me, that you should do them in the land that you are entering to take possession of it. ▤  … 14And the LORD commanded me at that time to teach you statutes and rules, that you might do them in the land that you are going over to possess. ▤

g Or just decrees; also verses 5, 8, 14, 45

Deut 33:10  They shall teach Jacob your rules and Israel your law; they shall put incense before you and whole burnt offerings on your altar. ▤

This verse is from Moses’ blessing of the tribe of Levi.

2Chr 17:9  And they taught in Judah, having the Book of the Law of the LORD with them. They went about through all the cities of Judah and taught among the people. ▤

Ezra 7:10, 25  For Ezra had set his heart to study the Law of the LORD, and to do it and to teach his statutes and rules in Israel. ▤  … 25“And you, Ezra, according to the wisdom of your God that is in your hand, appoint magistrates and judges who may judge all the people in the province Beyond the River, all such as know the laws of your God. And those who do not know them, you shall teach. ▤

Neh 8:7  Also Jeshua, Bani, Sherebiah, Jamin, Akkub, Shabbethai, Hodiah, Maaseiah, Kelita, Azariah, Jozabad, Hanan, Pelaiah, the Levites,h helped the people to understand the Law, while the people remained in their places. ▤

h Vulgate; Hebrew and the Levites

Matt 5:19  Therefore whoever relaxes one of the least of these commandments and teaches others to do the same will be called least in the kingdom of heaven, but whoever does them and teaches them will be called great in the kingdom of heaven. ▤

Matt 28:19-20a  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them ini the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. ▤

i Or into

1Sam 12:23  Moreover, as for me, far be it from me that I should sin against the LORD by ceasing to pray for you, and I will instruct you in the good and the right way. ▤

Ps 51:13  Then I will teach transgressors your ways, and sinners will return to you. ▤

1Thes 4:1  Finally, then, brothers,j we ask and urge you in the Lord Jesus, that as you received from us how you ought to walk and to please God, just as you are doing, that you do so more and more. ▤

j Or brothers and sisters; also verses 10, 13

2Chr 26:5  He set himself to seek God in the days of Zechariah, who instructed him in the fear of God, and as long as he sought the LORD, God made him prosper. ▤

Instruction “in the fear of God” (cf. 2Ki 17:28 ↓) speaks of teaching how to live in accordance with a fear of God, which primarily involves obeying God’s commands (cf. CEV, NCV). Similarly in Psalms 34:11b David says, “I will teach you the fear of the LORD.”

2Ki 17:28  So one of the priests whom they had carried away from Samaria came and lived in Bethel and taught them how they should fear the LORD. ▤

Note that here the people being taught were not God’s people as such, but foreigners who had been settled into what had been the northern kingdom of Israel, in place of the deported Israelites. Also note that the priest referred to may have been of the false worship system that had held sway in the former northern kingdom of Israel. He certainly did not succeed in instilling true fear and obedience amongst the population at large (cf. vv. 29-41). Nevertheless, the verse rightly speaks of the importance of teaching God’s people how to fear God.

Teach the truths of the faith  . . .

1Tim 4:6, 10-11  If you put these things before the brothers,k you will be a good servant of Christ Jesus, being trained in the words of the faith and of the good doctrine that you have followed. ▤  … 10For to this end we toil and strive,l because we have our hope set on the living God, who is the Savior of all people, especially of those who believe. 11Command and teach these things. ▤

k Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

l Some manuscripts and suffer reproach

In v. 6a Paul exhorts Timothy to instruct the believers in the things that he had been writing about, which were composed of or in line with “the words of the faith” (v. 6b) and the good doctrine that Timothy himself had followed. Verse 10 contains more such truth that Timothy was to teach.

Matt 13:52  And he said to them, “Therefore every scribe who has been trained for the kingdom of heaven is like a master of a house, who brings out of his treasure what is new and what is old.” ▤

Scribes were teachers of the law. Here Jesus is illustrating that in teaching one should set forth the “treasures” or truths of God’s kingdom, including the new teachings that he brought and those of OT Scripture.

Titus 2:11-15a  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, 13waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, 14who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. 15Declare these things; exhort and rebuke with all authority. ▤

In v. 15a Paul refers to the content of the preceding verses in the chapter, which includes teaching on both the role of God’s grace (vv. 11-12) and on Jesus Christ (vv. 13-14) – as well as earlier instructions to various groups on how to live (cf. vv. 2-10).

Titus 3:4-8  But when the goodness and loving kindness of God our Savior appeared, 5he saved us, not because of works done by us in righteousness, but according to his own mercy, by the washing of regeneration and renewal of the Holy Spirit, 6whom he poured out on us richly through Jesus Christ our Savior, 7so that being justified by his grace we might become heirs according to the hope of eternal life. 8The saying is trustworthy, and I want you to insist on these things, so that those who have believed in God may be careful to devote themselves to good works. These things are excellent and profitable for people. ▤

The trustworthy “saying” (v. 8a) containing the things that Titus was to “insist on” (v. 8a) or emphasize (cf. GNT, NIV) in his teaching, is the doctrinal statement in the preceding verses (vv. 4-7).

1Jn 1:5  This is the message we have heard from him and proclaim to you, that God is light, and in him is no darkness at all. ▤

Job 27:11  I will teach you concerning the hand of God; what is with the Almighty I will not conceal. ▤

Job is basically saying that he will teach about the ways of God.

. . . Examples of spiritual truth being taught from Scripture

Matt 24:15-16, 29-30  So when you see the abomination of desolation spoken of by the prophet Daniel, standing in the holy place (let the reader understand), 16then let those who are in Judea flee to the mountains. ▤  … 29“Immediately after the tribulation of those days the sun will be darkened, and the moon will not give its light, and the stars will fall from heaven, and the powers of the heavens will be shaken. 30Then will appear in heaven the sign of the Son of Man, and then all the tribes of the earth will mourn, and they will see the Son of Man coming on the clouds of heaven with power and great glory. ▤

Here Jesus quotes from or refers to Daniel 9:27, 11:31, 12:11 (v. 15) and Isaiah 13:10, 34:4 (v. 29).

Luke 24:26-27, 45-47  Was it not necessary that the Christ should suffer these things and enter into his glory?” 27And beginning with Moses and all the Prophets, he interpreted to them in all the Scriptures the things concerning himself. ▤  … 45Then he opened their minds to understand the Scriptures, 46and said to them, “Thus it is written, that the Christ should suffer and on the third day rise from the dead, 47and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. ▤

Note that in vv. 46-47 Jesus is not directly quoting an OT passage. He appears to have a number in view.

Acts 2:25-31  For David says concerning him, “‘I saw the Lord always before me, for he is at my right hand that I may not be shaken; 26therefore my heart was glad, and my tongue rejoiced; my flesh also will dwell in hope. 27For you will not abandon my soul to Hades, or let your Holy One see corruption. 28You have made known to me the paths of life; you will make me full of gladness with your presence.’ 29“Brothers, I may say to you with confidence about the patriarch David that he both died and was buried, and his tomb is with us to this day. 30Being therefore a prophet, and knowing that God had sworn with an oath to him that he would set one of his descendants on his throne, 31he foresaw and spoke about the resurrection of the Christ, that he was not abandoned to Hades, nor did his flesh see corruption. ▤

Peter quotes Psalm 16:8-11 (vv. 25-28) and then teaches how it applies to Jesus (vv. 29-31).

Acts 8:32-35  Now the passage of the Scripture that he was reading was this: “Like a sheep he was led to the slaughter and like a lamb before its shearer is silent, so he opens not his mouth. 33In his humiliation justice was denied him. Who can describe his generation? For his life is taken away from the earth.” 34And the eunuch said to Philip, “About whom, I ask you, does the prophet say this, about himself or about someone else?” 35Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. ▤

Gal 3:5-14  Does he who supplies the Spirit to you and works miracles among you do so by works of the law, or by hearing with faith— 6just as Abraham “believed God, and it was counted to him as righteousness”? 7Know then that it is those of faith who are the sons of Abraham. 8And the Scripture, foreseeing that God would justifym the Gentiles by faith, preached the gospel beforehand to Abraham, saying, “In you shall all the nations be blessed.” 9So then, those who are of faith are blessed along with Abraham, the man of faith. 10For all who rely on works of the law are under a curse; for it is written, “Cursed be everyone who does not abide by all things written in the Book of the Law, and do them.” 11Now it is evident that no one is justified before God by the law, for “The righteous shall live by faith.”n 12But the law is not of faith, rather “The one who does them shall live by them.” 13Christ redeemed us from the curse of the law by becoming a curse for us—for it is written, “Cursed is everyone who is hanged on a tree”— 14so that in Christ Jesus the blessing of Abraham might come to the Gentiles, so that we might receive the promised Spirito through faith. ▤

m Or count righteous; also verses 11, 24

n Or The one who by faith is righteous will live

o Greek receive the promise of the Spirit

Here Paul quotes from Scripture no less than six times in eight verses. He does so to teach that: those who believe or have faith are deemed righteous or justified along with Abraham (vv. 6-7) – including Gentiles (vv. 8-9) – as opposed to observing the law (vv. 10-12), through what Jesus Christ accomplished (vv. 13-14).

Read God’s word in church assemblies

1Tim 4:13  Until I come, devote yourself to the public reading of Scripture, to exhortation, to teaching. ▤

Ex 24:7  Then he took the Book of the Covenant and read it in the hearing of the people. And they said, “All that the LORD has spoken we will do, and we will be obedient.” ▤

Deut 31:10-13  And Moses commanded them, “At the end of every seven years, at the set time in the year of release, at the Feast of Booths, 11when all Israel comes to appear before the LORD your God at the place that he will choose, you shall read this law before all Israel in their hearing. 12Assemble the people, men, women, and little ones, and the sojourner within your towns, that they may hear and learn to fear the LORD your God, and be careful to do all the words of this law, 13and that their children, who have not known it, may hear and learn to fear the LORD your God, as long as you live in the land that you are going over the Jordan to possess.” ▤

Josh 8:34-35  And afterward he read all the words of the law, the blessing and the curse, according to all that is written in the Book of the Law. 35There was not a word of all that Moses commanded that Joshua did not read before all the assembly of Israel, and the women, and the little ones, and the sojourners who livedp among them. ▤

p Or traveled

2Ki 23:2  And the king went up to the house of the LORD, and with him all the men of Judah and all the inhabitants of Jerusalem and the priests and the prophets, all the people, both small and great. And he read in their hearing all the words of the Book of the Covenant that had been found in the house of the LORD. ▤

Neh 8:2-3, 18  So Ezra the priest brought the Law before the assembly, both men and women and all who could understand what they heard, on the first day of the seventh month. 3And he read from it facing the square before the Water Gate from early morning until midday, in the presence of the men and the women and those who could understand. And the ears of all the people were attentive to the Book of the Law. ▤  … 18And day by day, from the first day to the last day, he read from the Book of the Law of God. They kept the feast seven days, and on the eighth day there was a solemn assembly, according to the rule. ▤

Jer 36:5-6  And Jeremiah ordered Baruch, saying, “I am banned from going to the house of the LORD, 6so you are to go, and on a day of fasting in the hearing of all the people in the LORD’s house you shall read the words of the LORD from the scroll that you have written at my dictation. You shall read them also in the hearing of all the men of Judah who come out of their cities. ▤

Luke 4:16-19  And he came to Nazareth, where he had been brought up. And as was his custom, he went to the synagogue on the Sabbath day, and he stood up to read. 17And the scroll of the prophet Isaiah was given to him. He unrolled the scroll and found the place where it was written, 18“The Spirit of the Lord is upon me, because he has anointed me to proclaim good news to the poor. He has sent me to proclaim liberty to the captives and recovering of sight to the blind, to set at liberty those who are oppressed, 19to proclaim the year of the Lord’s favor.” ▤

Acts 13:15  After the reading from the Law and the Prophets, the rulers of the synagogue sent a message to them, saying, “Brothers, if you have any word of encouragement for the people, say it.” ▤

Acts 13:27  For those who live in Jerusalem and their rulers, because they did not recognize him nor understand the utterances of the prophets, which are read every Sabbath, fulfilled them by condemning him. ▤

Acts 15:21  For from ancient generations Moses has had in every city those who proclaim him, for he is read every Sabbath in the synagogues. ▤

Col 4:16  And when this letter has been read among you, have it also read in the church of the Laodiceans; and see that you also read the letter from Laodicea. ▤

1Thes 5:27  I put you under oath before the Lord to have this letter read to all the brothers. ▤

Use God’s word as the authoritative standard in determining what is true . . .

See also:

- Test teachers by comparing their teaching with the Scriptures and sound biblical doctrine

Acts 17:11  Now these Jews were more noble than those in Thessalonica; they received the word with all eagerness, examining the Scriptures daily to see if these things were so. ▤

Isa 8:19-20  And when they say to you, “Inquire of the mediums and the necromancers who chirp and mutter,” should not a people inquire of their God? Should they inquire of the dead on behalf of the living? 20To the teaching and to the testimony! If they will not speak according to this word, it is because they have no dawn. ▤

The “teaching” and the “testimony” (v. 20a) presumably refer to God’s law and/or the teachings and testimony or prophecies that God had given through Isaiah; certainly some aspects of God’s word are in view. One should turn to God’s word in seeking guidance and truth (v. 20a) – rather than to other sources (v. 19). Moreover, if any instruction is not in accordance with God’s word, then the person advocating it has no “dawn” (v. 20b), i.e. spiritual light.

Matt 11:2-5  Now when John heard in prison about the deeds of the Christ, he sent word by his disciples 3and said to him, “Are you the one who is to come, or shall we look for another?” 4And Jesus answered them, “Go and tell John what you hear and see: 5the blind receive their sight and the lame walk, lepersq are cleansed and the deaf hear, and the dead are raised up, and the poor have good news preached to them. ▤

q Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

In response to John the Baptist’s query, Jesus quotes from the OT to show that he was indeed the “one who is to come” (v. 3) – i.e. the Messiah.

John 5:39-40, 46  You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, 40yet you refuse to come to me that you may have life. ▤  … 46For if you believed Moses, you would believe me; for he wrote of me. ▤

Jesus points to the authority of the Scriptures to validate the truth of his claims.

Acts 17:2-3  And Paul went in, as was his custom, and on three Sabbath days he reasoned with them from the Scriptures, 3explaining and proving that it was necessary for the Christ to suffer and to rise from the dead, and saying, “This Jesus, whom I proclaim to you, is the Christ.” ▤

Acts 18:28  … for he powerfully refuted the Jews in public, showing by the Scriptures that the Christ was Jesus. ▤

Matt 22:23, 28-32  The same day Sadducees came to him, who say that there is no resurrection, and they asked him a question, ▤  … 28In the resurrection, therefore, of the seven, whose wife will she be? For they all had her.” 29But Jesus answered them, “You are wrong, because you know neither the Scriptures nor the power of God. 30For in the resurrection they neither marry nor are given in marriage, but are like angels in heaven. 31And as for the resurrection of the dead, have you not read what was said to you by God: 32‘I am the God of Abraham, and the God of Isaac, and the God of Jacob’? He is not God of the dead, but of the living.” ▤

The Sadducees were wrong both in their understanding of what the resurrection will involve and, more fundamentally, in not believing in the resurrection – with this disbelief being at the heart of their question. Jesus makes a general reference to the authority of Scripture in correcting their misunderstanding (vv. 29-30); and then quotes from Scripture to expose the fallacy of not believing in the resurrection (vv. 31-32).

Acts 15:13-19  After they finished speaking, James replied, “Brothers, listen to me. 14Simeon has related how God first visited the Gentiles, to take from them a people for his name. 15And with this the words of the prophets agree, just as it is written, 16“‘After this I will return, and I will rebuild the tent of David that has fallen; I will rebuild its ruins, and I will restore it, 17that the remnantr of mankind may seek the Lord, and all the Gentiles who are called by my name, says the Lord, who makes these things 18known from of old.’ 19Therefore my judgment is that we should not trouble those of the Gentiles who turn to God, … ▤

r Or rest

In vv. 15-18 James uses Scripture to affirm the validity of what had appeared to occur – the conversion of a significant number of Gentiles (v. 14; cf. vv. 7-9). Note that in v. 19 James goes on to conclude from this how they, the Jewish leaders of the church, should respond.

. . . and use God’s word in determining what actions are legitimate

See also:

- Acts 15:13-19 ⇑

Matt 12:1-7  At that time Jesus went through the grainfields on the Sabbath. His disciples were hungry, and they began to pluck heads of grain and to eat. 2But when the Pharisees saw it, they said to him, “Look, your disciples are doing what is not lawful to do on the Sabbath.” 3He said to them, “Have you not read what David did when he was hungry, and those who were with him: 4how he entered the house of God and ate the bread of the Presence, which it was not lawful for him to eat nor for those who were with him, but only for the priests? 5Or have you not read in the Law how on the Sabbath the priests in the temple profane the Sabbath and are guiltless? 6I tell you, something greater than the temple is here. 7And if you had known what this means, ‘I desire mercy, and not sacrifice,’ you would not have condemned the guiltless. ▤

Jesus refers three times to the OT Scriptures (vv. 3-4, 5, 7) to refute the Pharisees’ accusation that the disciples’ actions were unlawful (vv. 1-2). The first two times were references to examples of necessity taking precedence over regulations in the law. In conjunction with this, in v. 7 Jesus quotes from Hosea 6:6 to advocate following the spirit of the law rather than a legalistic, judgmental application of it. For comment on v. 6, see the comment on Matt 12:6 – under God granted Jesus sovereign authority.

Matt 19:3-6  And Pharisees came up to him and tested him by asking, “Is it lawful to divorce one’s wife for any cause?” 4He answered, “Have you not read that he who created them from the beginning made them male and female, 5and said, ‘Therefore a man shall leave his father and his mother and hold fast to his wife, and the two shall become one flesh’? 6So they are no longer two but one flesh. What therefore God has joined together, let not man separate.” ▤

Matt 21:12-13  And Jesus entered the temples and drove out all who sold and bought in the temple, and he overturned the tables of the money-changers and the seats of those who sold pigeons. 13He said to them, “It is written, ‘My house shall be called a house of prayer,’ but you make it a den of robbers.” ▤

s Some manuscripts add of God

Here Jesus appears to appeal to the authority of Scripture to both denounce the actions of the money changers and to justify his own action. He uses the Scripture first to indicate what God’s house should be and then to show what the money changers and sellers were making it.

Matt 26:50b-54  Then they came up and laid hands on Jesus and seized him. 51And behold, one of those who were with Jesus stretched out his hand and drew his sword and struck the servantt of the high priest and cut off his ear. 52Then Jesus said to him, “Put your sword back into its place. For all who take the sword will perish by the sword. 53Do you think that I cannot appeal to my Father, and he will at once send me more than twelve legions of angels? 54But how then should the Scriptures be fulfilled, that it must be so?” ▤

t Greek bondservant

In v. 54 Jesus was in effect saying that the Scriptures had stated or ordained that his time of trial should take place. By this Jesus implied that his disciples should therefore yield to the authority of Scripture and not resist his arrest (vv. 51-52).

Luke 4:3-12  The devil said to him, “If you are the Son of God, command this stone to become bread.” 4And Jesus answered him, “It is written, ‘Man shall not live by bread alone.’” 5And the devil took him up and showed him all the kingdoms of the world in a moment of time, 6and said to him, “To you I will give all this authority and their glory, for it has been delivered to me, and I give it to whom I will. 7If you, then, will worship me, it will all be yours.” 8And Jesus answered him, “It is written, “‘You shall worship the Lord your God, and him only shall you serve.’” 9And he took him to Jerusalem and set him on the pinnacle of the temple and said to him, “If you are the Son of God, throw yourself down from here, 10for it is written, “‘He will command his angels concerning you, to guard you,’ 11and “‘On their hands they will bear you up, lest you strike your foot against a stone.’” 12And Jesus answered him, “It is said, ‘You shall not put the Lord your God to the test.’” ▤

Note that vv. 10-11 illustrate that Scripture can be misused, with Satan doing so here. One needs to interpret Scripture – and other people’s application of it – in the light of all Scripture, as Jesus demonstrates in his reply in v. 12.

- Keep to what is written in Scripture:

1Cor 4:6  I have applied all these things to myself and Apollos for your benefit, brothers,u that you may learn by us not to go beyond what is written, that none of you may be puffed up in favor of one against another. ▤

u Or brothers and sisters

Paul is urging the Corinthians not to go beyond principles taught in Scripture, which on the issue in question meant not being conceited in promoting one teacher over another.

Note: Do not add to or subtract from God’s word – nor distort it

See also:

- Luke 4:3-12 ⇑

- The teaching needs to be correct . . .

- . . . and the teaching needs to be complete

Deut 4:2  You shall not add to the word that I command you, nor take from it, that you may keep the commandments of the LORD your God that I command you. ▤

Deut 12:32  v “Everything that I command you, you shall be careful to do. You shall not add to it or take from it. ▤

v Ch 13:1 in Hebrew

Prov 30:5-6  Every word of God proves true; he is a shield to those who take refuge in him. 6Do not add to his words, lest he rebuke you and you be found a liar. ▤

Rev 22:18-19  I warn everyone who hears the words of the prophecy of this book: if anyone adds to them, God will add to him the plagues described in this book, 19and if anyone takes away from the words of the book of this prophecy, God will take away his share in the tree of life and in the holy city, which are described in this book. ▤

2Cor 4:2  But we have renounced disgraceful, underhanded ways. We refuse to practice cunning or to tamper with God’s word, but by the open statement of the truth we would commend ourselves to everyone’s conscience in the sight of God. ▤

2Pet 3:15-16  And count the patience of our Lord as salvation, just as our beloved brother Paul also wrote to you according to the wisdom given him, 16as he does in all his letters when he speaks in them of these matters. There are some things in them that are hard to understand, which the ignorant and unstable twist to their own destruction, as they do the other Scriptures. ▤

Jer 23:36  But ‘the burden of the LORD’ you shall mention no more, for the burden is every man’s own word, and you pervert the words of the living God, the LORD of hosts, our God. ▤

Jeremiah uses a wordplay here, as the Hebrew for “burden” can also mean “oracle” (cf. ESB). The false prophets had been claiming that their whimsical and false oracles were of God. As such they misrepresented God’s word, to the detriment of what was really his word.

Zeph 3:4  Her prophets are fickle, treacherous men; her priests profane what is holy; they do violence to the law. ▤

The clause “do violence to the law” (cf. Ezek 22:26) means to abuse the law (cf. CEV). Distorting the law is quite possibly in view (cf. GNT). Alternatively the reference may be to breaking it (cf. NCV, NLT).

Matt 5:19  Therefore whoever relaxes one of the least of these commandments and teaches others to do the same will be called least in the kingdom of heaven, but whoever does them and teaches them will be called great in the kingdom of heaven. ▤

- Jesus’ rebuke of the Pharisees and teachers of the law for nullifying God’s word:

Mark 7:9, 13  And he said to them, “You have a fine way of rejecting the commandment of God in order to establish your tradition! ▤  … 13thus making void the word of God by your tradition that you have handed down. And many such things you do.” ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

How to Teach

Section Jumps

- Explain God’s word and truths

- Where applicable, use illustrations in teaching

- Do not teach beyond what the hearers can understand

- The manner in which to teach

- The teaching needs to be correct . . .

- . . . and the teaching needs to be complete

- Keep reminding church members of teachings

- Note: Church members can themselves instruct one another

Explain God’s word and truths

See also:

- Present the gospel accurately and plainly

Deut 1:5  Beyond the Jordan, in the land of Moab, Moses undertook to explain this law, saying, … ▤

Neh 8:7-8  Also Jeshua, Bani, Sherebiah, Jamin, Akkub, Shabbethai, Hodiah, Maaseiah, Kelita, Azariah, Jozabad, Hanan, Pelaiah, the Levites,w helped the people to understand the Law, while the people remained in their places. 8They read from the book, from the Law of God, clearly,x and they gave the sense, so that the people understood the reading. ▤

w Vulgate; Hebrew and the Levites

x Or with interpretation, or paragraph by paragraph

Luke 24:27, 45  And beginning with Moses and all the Prophets, he interpreted to them in all the Scriptures the things concerning himself. ▤  … 45Then he opened their minds to understand the Scriptures, … ▤

Acts 8:30-31, 34-35  So Philip ran to him and heard him reading Isaiah the prophet and asked, “Do you understand what you are reading?” 31And he said, “How can I, unless someone guides me?” And he invited Philip to come up and sit with him. ▤  … 34And the eunuch said to Philip, “About whom, I ask you, does the prophet say this, about himself or about someone else?” 35Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. ▤

Acts 17:2-3  And Paul went in, as was his custom, and on three Sabbath days he reasoned with them from the Scriptures, 3explaining and proving that it was necessary for the Christ to suffer and to rise from the dead, and saying, “This Jesus, whom I proclaim to you, is the Christ.” ▤

Acts 28:23  When they had appointed a day for him, they came to him at his lodging in greater numbers. From morning till evening he expounded to them, testifying to the kingdom of God and trying to convince them about Jesus both from the Law of Moses and from the Prophets. ▤

In addition to expounding/explaining the kingdom of God, Paul’s efforts to convince these Jews about Jesus from the OT Scriptures would have involved him explaining about Jesus and the testimony of the Scriptures to him.

Acts 18:26  He began to speak boldly in the synagogue, but when Priscilla and Aquila heard him, they took him and explained to him the way of God more accurately. ▤

Where applicable, use illustrations in teaching

Rom 6:17-19  But thanks be to God, that you who were once slaves of sin have become obedient from the heart to the standard of teaching to which you were committed, 18and, having been set free from sin, have become slaves of righteousness. 19I am speaking in human terms, because of your natural limitations. For just as you once presented your members as slaves to impurity and to lawlessness leading to more lawlessness, so now present your members as slaves to righteousness leading to sanctification. ▤

In v. 19a Paul appears to apologize for using a less than perfect illustration or analogy in describing believers as previously “slaves of sin” (v. 17) and now “slaves of righteousness” (v. 18). If this is the case, presumably he felt that – because of their human limitations (v. 19a) – his readers lacked spiritual perception and needed a somewhat stark illustration to grasp his point.

Rom 7:1-4  Or do you not know, brothersy—for I am speaking to those who know the law—that the law is binding on a person only as long as he lives? 2For a married woman is bound by law to her husband while he lives, but if her husband dies she is released from the law of marriage.z 3Accordingly, she will be called an adulteress if she lives with another man while her husband is alive. But if her husband dies, she is free from that law, and if she marries another man she is not an adulteress. 4Likewise, my brothers, you also have died to the law through the body of Christ, so that you may belong to another, to him who has been raised from the dead, in order that we may bear fruit for God. ▤

y Or brothers and sisters; also verse 4

z Greek law concerning the husband

In order to illustrate that the law no longer has authority over believers (vv. 1, 4), Paul uses an illustration or an example of how death brings release from the law (v. 2-3), drawing a parallel between the two cases.

Rom 9:20-21  But who are you, O man, to answer back to God? Will what is molded say to its molder, “Why have you made me like this?” 21Has the potter no right over the clay, to make out of the same lump one vessel for honorable use and another for dishonorable use? ▤

1Cor 9:24-27  Do you not know that in a race all the runners run, but only one receives the prize? So run that you may obtain it. 25Every athlete exercises self-control in all things. They do it to receive a perishable wreath, but we an imperishable. 26So I do not run aimlessly; I do not box as one beating the air. 27But I discipline my body and keep it under control,a lest after preaching to others I myself should be disqualified. ▤

a Greek I pummel my body and make it a slave

Here Paul likens the Christian life and the reward of the afterlife to a race and its prize – to emphasize the focus, determination and discipline required. Note that “I discipline my body” (v. 27) means that Paul strongly disciplined himself, bringing his body with its desires into submission.

Gal 3:15, 17  To give a human example, brothers:b even with a man-made covenant, no one annuls it or adds to it once it has been ratified. ▤  … 17This is what I mean: the law, which came 430 years afterward, does not annul a covenant previously ratified by God, so as to make the promise void. ▤

b Or brothers and sisters

Gal 4:1-5  I mean that the heir, as long as he is a child, is no different from a slave,c though he is the owner of everything, 2but he is under guardians and managers until the date set by his father. 3In the same way we also, when we were children, were enslaved to the elementary principlesd of the world. 4But when the fullness of time had come, God sent forth his Son, born of woman, born under the law, 5to redeem those who were under the law, so that we might receive adoption as sons. ▤

c Greek bondservant; also verse 7

d Or elemental spirits; also verse 9

Regarding the term “the elementary principles” (v. 3), the law may primarily be in view (cf. AMP) – which would fit comfortably with vv. 4-5. But this interpretation is debatable; for further comment see So through Jesus Christ believers have been released from the law.

2Tim 2:3-4  Share in suffering as a good soldier of Christ Jesus. 4No soldier gets entangled in civilian pursuits, since his aim is to please the one who enlisted him. ▤

Paul likens the Christian life to that of a soldier both in endurance of hardship (v. 3) – such as persecution by enemies – and in undivided devotion to the cause (v. 4).

Do not teach beyond what the hearers can understand

2Cor 1:13  For we are not writing to you anything other than what you read and acknowledgee and I hope you will fully acknowledge— ▤

e Or understand; twice in this verse; also verse 14

The alternative to “acknowledge” given in the text note – “understand” – is preferred by most modern translations (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

Mark 4:33  With many such parables he spoke the word to them, as they were able to hear it. ▤

This appears to be speaking of Jesus teaching the people “as much as they could understand” (CEV, GNT, NCV, NIV; cf. AMP, NLT).

John 16:12  I still have many things to say to you, but you cannot bear them now. ▤

Here Jesus refrains from teaching his disciples certain truths, for at this point they were unable to understand and absorb them (cf. AMP, CEV).

1Cor 3:2  I fed you with milk, not solid food, for you were not ready for it. And even now you are not yet ready, … ▤

- A warning regarding presenting sacred truths to the wicked:

Matt 7:6  Do not give dogs what is holy, and do not throw your pearls before pigs, lest they trample them underfoot and turn to attack you. ▤

Non-believers who are antagonistic against or contemptuous of the gospel are in view, as opposed to non-believers in general. There is no point trying – or to keep on trying – to give things that are holy and of God (cf. CEV) to people who cannot (or will not) appreciate or understand them.

The manner in which to teach

See also:

- Acts 18:25 ⇓

- Wise Speech (I): Instructions

2Cor 4:2  But we have renounced disgraceful, underhanded ways. We refuse to practice cunning or to tamper with God’s word, but by the open statement of the truth we would commend ourselves to everyone’s conscience in the sight of God. ▤

The truth should be taught openly – plainly and frankly.

Col 1:28  Him we proclaim, warning everyone and teaching everyone with all wisdom, that we may present everyone mature in Christ. ▤

Teachers need to have godly wisdom (cf. Prov 16:23 ↓). As such they should take care to apply it in their teaching, teaching with “all wisdom” which involves “comprehensive insight into the ways and purposes of God” (AMP).

2Tim 4:2  … preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

Titus 2:7-8  Show yourself in all respects to be a model of good works, and in your teaching show integrity, dignity, 8and sound speech that cannot be condemned, so that an opponent may be put to shame, having nothing evil to say about us. ▤

Such “sound speech” (v. 8) involves instruction that is “sound and fit and wise and wholesome, vigorous and irrefutable and above censure” (AMP).

2Tim 2:23-25  Have nothing to do with foolish, ignorant controversies; you know that they breed quarrels. 24And the Lord’s servantf must not be quarrelsome but kind to everyone, able to teach, patiently enduring evil, 25correcting his opponents with gentleness. God may perhaps grant them repentance leading to a knowledge of the truth, … ▤

f Greek bondservant

In v. 24 Paul appears to list aspects of a godly character with Timothy’s teaching role in view. In their instructing – as in their lives generally – teachers should ensure that they are not quarrelsome or resentful, but kind to everyone. Note that in v. 23 Paul may well be referring to silly, trivial issues. Particularly as a teacher, Timothy should avoid such things.

Eccl 12:10  The Preacher sought to find words of delight, and uprightly he wrote words of truth. ▤

Such words encourage learning (cf. Prov 16:21 ↓).

Prov 16:21, 23  The wise of heart is called discerning, and sweetness of speech increases persuasiveness. ▤  … 23The heart of the wise makes his speech judicious and adds persuasiveness to his lips. ▤

These verses and 25:15 below have been included in this subsection as they deal with persuasiveness, which teachers sometimes need.

Prov 25:15  With patience a ruler may be persuaded, and a soft tongue will break a bone. ▤

Along with patience, gentle words and tactfulness increases the persuasiveness of one’s speech.

The teaching needs to be correct . . .

See also:

- 2Cor 4:2 ⇑; Titus 2:8 ⇑

- Note: Do not add to or subtract from God’s word – nor distort it

Titus 2:1  But as for you, teach what accords with soundg doctrine. ▤

g Or healthy; also verses 2, 8

Acts 18:25  He had been instructed in the way of the Lord. And being fervent in spirit,h he spoke and taught accurately the things concerning Jesus, though he knew only the baptism of John. ▤

h Or in the Spirit

1Tim 4:16  Keep a close watch on yourself and on the teaching. Persist in this, for by so doing you will save both yourself and your hearers. ▤

In telling Timothy to keep a close watch “on the teaching” presumably in part at least Paul has in view the need to ensure its correctness.

2Tim 1:13-14  Follow the pattern of the soundi words that you have heard from me, in the faith and love that are in Christ Jesus. 14By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

i Or healthy

The expression “guard the good deposit” (v. 14) is an admonishment to Timothy to protect the gospel message that he was preaching from being changed or corrupted in any way.

2Tim 2:15  Do your best to present yourself to God as one approved,j a worker who has no need to be ashamed, rightly handling the word of truth. ▤

j That is, one approved after being tested

Titus 1:9  He [an overseer] must hold firm to the trustworthy word as taught, so that he may be able to give instruction in soundk doctrine and also to rebuke those who contradict it. ▤

k Or healthy; also verse 13

Eccl 12:10  The Preacher sought to find words of delight, and uprightly he wrote words of truth. ▤

Jer 23:28  Let the prophet who has a dream tell the dream, but let him who has my word speak my word faithfully. What has straw in common with wheat? declares the LORD. ▤

The false prophets were telling their dreams as if the dreams were or contained God’s word. But telling just any dream as if it was God’s word was like using straw instead of wheat for food.

Mal 2:6-7  True instructionl was in his mouth, and no wrong was found on his lips. He walked with me in peace and uprightness, and he turned many from iniquity. 7For the lips of a priest should guard knowledge, and peoplem should seek instruction from his mouth, for he is the messenger of the LORD of hosts. ▤

l Or law; also verses 7, 8, 9

m Hebrew they

The “instruction” (v. 7) that people should seek and get from a priest should be: “True instruction” (v. 6a).

. . . and the teaching needs to be complete

See also:

- Note: Do not add to or subtract from God’s word – nor distort it

Acts 20:18b-20, 26-27  You yourselves know how I lived among you the whole time from the first day that I set foot in Asia, 19serving the Lord with all humility and with tears and with trials that happened to me through the plots of the Jews; 20how I did not shrink from declaring to you anything that was profitable, and teaching you in public and from house to house, ▤  … 26Therefore I testify to you this day that I am innocent of the blood of all of you, 27for I did not shrink from declaring to you the whole counsel of God. ▤

Note that vv. 26-27 imply that teachers will be held accountable for knowingly failing to proclaim the whole will of God.

Col 1:25  … of which I became a minister according to the stewardship from God that was given to me for you, to make the word of God fully known, … ▤

Deut 1:3  In the fortieth year, on the first day of the eleventh month, Moses spoke to the people of Israel according to all that the LORD had given him in commandment to them, … ▤

Josh 8:34-35  And afterward he read all the words of the law, the blessing and the curse, according to all that is written in the Book of the Law. 35There was not a word of all that Moses commanded that Joshua did not read before all the assembly of Israel, and the women, and the little ones, and the sojourners who livedn among them. ▤

n Or traveled

Lev 10:11  … and you are to teach the people of Israel all the statutes that the LORD has spoken to them by Moses. ▤

Jer 1:17  But you, dress yourself for work;o arise, and say to them everything that I command you. Do not be dismayed by them, lest I dismay you before them. ▤

o Hebrew gird up your loins

Jer 26:2  Thus says the LORD: Stand in the court of the LORD’s house, and speak to all the cities of Judah that come to worship in the house of the LORD all the words that I command you to speak to them; do not hold back a word. ▤

Jer 42:4  Jeremiah the prophet said to them, “I have heard you. Behold, I will pray to the LORD your God according to your request, and whatever the LORD answers you I will tell you. I will keep nothing back from you.” ▤

Note that this is referring to conveying an answer from God, rather than teaching doctrine – but obviously it is also applicable to the latter.

Acts 5:20  “Go and stand in the temple and speak to the people all the words of this Life.” ▤

This is referring to proclaiming the Gospel to non-Christians, rather than primarily to teaching God’s people (as is possibly also the case with Colossians 1:25 above) but it is applicable to both situations.

- The church should be “a pillar and buttress of the truth”:

1Tim 3:15  … if I delay, you may know how one ought to behave in the household of God, which is the church of the living God, a pillar and buttress of the truth. ▤

The truth should be upheld by the church – which of course involves truth being upheld within the church.

Keep reminding church members of teachings

2Tim 2:14  Remind them of these things, and charge them before Godp not to quarrel about words, which does no good, but only ruins the hearers. ▤

p Some manuscripts the Lord

1Cor 15:1  Now I would remind you, brothers,q of the gospel I preached to you, which you received, in which you stand, … ▤

q Or brothers and sisters; also verses 6, 31, 50, 58

Phil 3:1  Finally, my brothers,r rejoice in the Lord. To write the same things to you is no trouble to me and is safe for you. ▤

r Or brothers and sisters; also verses 13, 17

2Pet 1:12-13, 15  Therefore I intend always to remind you of these qualities, though you know them and are established in the truth that you have. 13I think it right, as long as I am in this body,s to stir you up by way of reminder, ▤  … 15And I will make every effort so that after my departure you may be able at any time to recall these things. ▤

s Greek tent; also verse 14

2Pet 3:1-2  This is now the second letter that I am writing to you, beloved. In both of them I am stirring up your sincere mind by way of reminder, 2that you should remember the predictions of the holy prophets and the commandment of the Lord and Savior through your apostles, … ▤

Note that “the commandment of the Lord and Savior” probably refers to Jesus’ teachings as a whole, although some commentators think that the command to love one another may primarily be in view.

1Jn 2:7  Beloved, I am writing you no new commandment, but an old commandment that you had from the beginning. The old commandment is the word that you have heard. ▤

Note: Church members can themselves instruct one another

Col 3:16  Let the word of Christ dwell in you richly, teaching and admonishing one another in all wisdom, singing psalms and hymns and spiritual songs, with thankfulness in your hearts to God. ▤

Rom 15:14  I myself am satisfied about you, my brothers,t that you yourselves are full of goodness, filled with all knowledge and able to instruct one another. ▤

t Or brothers and sisters; also verse 30

The expression “filled with all knowledge” suggests that the Roman believers were amply filled with spiritual knowledge (cf. AMP; Col 3:16 ↑). Thus, such believers are competent to instruct each other.

1Cor 14:26  What then, brothers? When you come together, each one has a hymn, a lesson, a revelation, a tongue, or an interpretation. Let all things be done for building up. ▤

Along with giving one another “a lesson”, the other things listed here are also means by which believers learn and grow through each other.

Eph 5:18-19  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, 19addressing one another in psalms and hymns and spiritual songs, singing and making melody to the Lord with your heart, … ▤

This usage of “psalms and hymns and spiritual songs” (v. 19; cf. Col 3:16 ↑) is a form of ministry to others, with instruction quite possibly being in view here as one of the prime aims, as such things contain truths of the faith. (The same comment could be made regarding the identical phrase in Colossians 3:16 above.)

1Thes 4:18  Therefore encourage one another with these words. ▤

We should instruct each other in (and remind each other of) the truths of the faith, such as that in view here regarding Christ’s return (cf. vv. 13-17).

- Learn together what is right and good:

Job 34:4  Let us choose what is right; let us know among ourselves what is good. ▤

Here Elihu speaks of together discerning and learning what is right and good.

Pray for persecuted Christians

Section C

Traits of False Teachers (I): Their Teaching

Section Jumps

- False teachers speak lies and delusions of their own, in God’s name

- Their teaching is hollow – of worldly, human origin

- False teachers say what their listeners like to hear – appealing and pleasant things . . .

- . . . False teachers do not confront their listeners with their sin

- False teachers teach different doctrine to what is correct

- False teachers distort and oppose the truth

- False teachers typically deny Jesus Christ – and so are of the antichrist

- Other notes about their teaching

- Note: False teachers and their teaching are savage and destructive – causing controversies and divisions

Note that also included in this and the following sections on false teachers are verses regarding false prophets, ungodly priests and other ungodly religious leaders, including Pharisees. For similar to false teachers in the church, all these were in positions of spiritual authority amongst God’s people and taught misleading things.

False teachers speak lies and delusions of their own, in God’s name

See also:

- False teachers are deceitful

Jer 14:14  And the LORD said to me: “The [false] prophets are prophesying lies in my name. I did not send them, nor did I command them or speak to them. They are prophesying to you a lying vision, worthless divination, and the deceit of their own minds. ▤

Jer 23:16, 26, 31, 36  Thus says the LORD of hosts: “Do not listen to the words of the prophets who prophesy to you, filling you with vain hopes. They speak visions of their own minds, not from the mouth of the LORD. ▤  … 26How long shall there be lies in the heart of the prophets who prophesy lies, and who prophesy the deceit of their own heart, ▤  … 31Behold, I am against the prophets, declares the LORD, who use their tongues and declare, ‘declares the LORD.’ ▤  … 36But ‘the burden of the LORD’ you shall mention no more, for the burden is every man’s own word, and you pervert the words of the living God, the LORD of hosts, our God. ▤

As noted earlier, the word for “burden” (v. 36) can mean “oracle”, depending on the context.

Jer 29:9  … for it is a lie that they are prophesying to you in my name; I did not send them, declares the LORD. ▤

Ezek 13:3, 6-7, 17  Thus says the Lord GOD, Woe to the foolish prophets who follow their own spirit, and have seen nothing! ▤  … 6They have seen false visions and lying divinations. They say, ‘Declares the LORD,’ when the LORD has not sent them, and yet they expect him to fulfill their word. 7Have you not seen a false vision and uttered a lying divination, whenever you have said, ‘Declares the LORD,’ although I have not spoken?” ▤  … 17“And you, son of man, set your face against the daughters of your people, who prophesy out of their own minds. Prophesy against them … ▤

Ezek 22:28  And her prophets have smeared whitewash for them, seeing false visions and divining lies for them, saying, ‘Thus says the Lord GOD,’ when the LORD has not spoken. ▤

2Pet 2:3  And in their greed they will exploit you with false words. Their condemnation from long ago is not idle, and their destruction is not asleep. ▤

Their teaching is hollow – of worldly, human origin

See also:

- False teachers lack understanding and knowledge

Teaching that is hollow is devoid of truth, containing nothing of real value.

Jer 5:13  The prophets will become wind; the word is not in them. Thus shall it be done to them! ▤

Eph 5:6  Let no one deceive you with empty words, for because of these things the wrath of God comes upon the sons of disobedience. ▤

Titus 1:10  For there are many who are insubordinate, empty talkers and deceivers, especially those of the circumcision party. ▤

Jude 1:12  These are hidden reefsu at your love feasts, as they feast with you without fear, shepherds feeding themselves; waterless clouds, swept along by winds; fruitless trees in late autumn, twice dead, uprooted; … ▤

u Or are blemishes

As clouds without rain and trees without fruit do not produce what they appear to promise, so the false teachers do not produce teaching of the soundness and quality that they claim. The phrase “twice dead” quite possibly refers to their physical death and either being effectively dead trees (not having fruit), or being eternally condemned. The term “uprooted” would similarly appear to be a reference either to being devoid of any spiritual roots and life, and/or to eternal condemnation.

Col 2:8  See to it that no one takes you captive by philosophy and empty deceit, according to human tradition, according to the elemental spiritsv of the world, and not according to Christ. ▤

v Or elementary principles; also verse 20

As indicated in the text note, “the elemental spirits of the world” (cf. v. 20 ↓) may be speaking of the elementary principles of the world. Another possibility is demonic spirits, propagating teaching that is in accordance with worldly thinking.

Col 2:20-22  If with Christ you died to the elemental spirits of the world, why, as if you were still alive in the world, do you submit to regulations— 21“Do not handle, Do not taste, Do not touch” 22(referring to things that all perish as they are used)—according to human precepts and teachings? ▤

Here Paul has primarily in view the heresy of asceticism – which involved the observance of strict rules to supposedly gain God’s approval. Such thinking is based on a strain of worldly wisdom; it is merely human teachings rather than being of God.

1Jn 4:5  They are from the world; therefore they speak from the world, and the world listens to them. ▤

Mark 7:1-13  Now when the Pharisees gathered to him, with some of the scribes who had come from Jerusalem, 2they saw that some of his disciples ate with hands that were defiled, that is, unwashed. 3(For the Pharisees and all the Jews do not eat unless they washw their hands, holding to the tradition of the elders, 4and when they come from the marketplace, they do not eat unless they wash.x And there are many other traditions that they observe, such as the washing of cups and pots and copper vessels and dining couches.y) 5And the Pharisees and the scribes asked him, “Why do your disciples not walk according to the tradition of the elders, but eat with defiled hands?” 6And he said to them, “Well did Isaiah prophesy of you hypocrites, as it is written, “‘This people honors me with their lips, but their heart is far from me; 7in vain do they worship me, teaching as doctrines the commandments of men.’ 8You leave the commandment of God and hold to the tradition of men.” 9And he said to them, “You have a fine way of rejecting the commandment of God in order to establish your tradition! 10For Moses said, ‘Honor your father and your mother’; and, ‘Whoever reviles father or mother must surely die.’ 11But you say, ‘If a man tells his father or his mother, “Whatever you would have gained from me is Corban”’ (that is, given to God)z— 12then you no longer permit him to do anything for his father or mother, 13thus making void the word of God by your tradition that you have handed down. And many such things you do.” ▤

w Greek unless they wash with a fist, probably indicating a kind of ceremonial washing

x Greek unless they baptize; some manuscripts unless they purify themselves

y Some manuscripts omit and dining couches

z Or an offering

The Jewish leaders had developed their own traditions which as such were of human origin – merely “commandments of men … the tradition of men” (vv. 7-8). Jesus berated them for focusing on their traditions more so than God’s commands. This was particularly serious when their traditions conflicted with God’s commands (vv. 9-11).

- Their teaching involves “irreverent babble” and is not true knowledge:

1Tim 6:20-21  O Timothy, guard the deposit entrusted to you. Avoid the irreverent babble and contradictions of what is falsely called “knowledge,” 21for by professing it some have swerved from the faith. Grace be with you.a ▤

a The Greek for you is plural

The phrase ‘what is falsely called “knowledge”’ may refer primarily to Gnosticism. The Gnostics claimed to have an elite, secret knowledge, essential to salvation. Note that similar to the term “irreverent babble”, Paul earlier described such false teaching as “irreverent, silly myths” (4:7).

False teachers say what their listeners like to hear – appealing and pleasant things . . .

See also:

- Ezek 22:27-28 ⇓; Jer 23:17 ⇓; Ezek 13:22 ⇓; Isa 30:9-11 ⇓

2Tim 4:3  For the time is coming when people will not endure soundb teaching, but having itching ears they will accumulate for themselves teachers to suit their own passions, … ▤

b Or healthy

Jer 29:8  For thus says the LORD of hosts, the God of Israel: Do not let your prophets and your diviners who are among you deceive you, and do not listen to the dreams that they dream,c … ▤

c Hebrew your dreams, which you cause to dream

The text note suggests that the last clause may be referring to dreams that the people encouraged the false prophets to have (cf. NIV).

2Pet 2:18-19  For, speaking loud boasts of folly, they entice by sensual passions of the flesh those who are barely escaping from those who live in error. 19They promise them freedom, but they themselves are slavesd of corruption. For whatever overcomes a person, to that he is enslaved. ▤

d Greek bondservants

Jer 6:14  They have healed the wound of my people lightly, saying, ‘Peace, peace,’ when there is no peace. ▤

The prophets and priests merely dealt superficially with the spiritual problems of the people, comforting them with false messages of peace (cf. Jer 23:17 ↓).

Jer 23:16-17  Thus says the LORD of hosts: “Do not listen to the words of the prophets who prophesy to you, filling you with vain hopes. They speak visions of their own minds, not from the mouth of the LORD. 17They say continually to those who despise the word of the LORD, ‘It shall be well with you’; and to everyone who stubbornly follows his own heart, they say, ‘No disaster shall come upon you.’” ▤

1Ki 22:11-13  And Zedekiah the son of Chenaanah made for himself horns of iron and said, “Thus says the LORD, ‘With these you shall push the Syrians until they are destroyed.’” 12And all the prophets prophesied so and said, “Go up to Ramoth-gilead and triumph; the LORD will give it into the hand of the king.” 13And the messenger who went to summon Micaiah said to him, “Behold, the words of the prophets with one accord are favorable to the king. Let your word be like the word of one of them, and speak favorably.” ▤

The false prophets simply prophesied what they knew the king would like to hear, favourable things. In v. 13 Micaiah is urged to do the same.

. . . False teachers do not confront their listeners with their sin

See also:

- Jer 6:14 ⇑

Lam 2:14  Your prophets have seen for you false and deceptive visions; they have not exposed your iniquity to restore your fortunes, but have seen for you oracles that are false and misleading. ▤

Ezek 22:27-28  Her princes in her midst are like wolves tearing the prey, shedding blood, destroying lives to get dishonest gain. 28And her prophets have smeared whitewash for them, seeing false visions and divining lies for them, saying, ‘Thus says the Lord GOD,’ when the LORD has not spoken. ▤

Jer 23:17  They say continually to those who despise the word of the LORD, ‘It shall be well with you’; and to everyone who stubbornly follows his own heart, they say, ‘No disaster shall come upon you.’ ▤

The false prophets did not confront their listeners with their sin nor its consequences.

Ezek 13:22  Because you have disheartened the righteous falsely, although I have not grieved him, and you have encouraged the wicked, that he should not turn from his evil way to save his life, … ▤

Far from confronting them with their sin, the false prophets actively and/or effectively encouraged the wicked not to turn from their evil ways.

- Rather than to be told what is right, the Israelites wanted to be told only pleasant things:

Isa 30:9-11  For they are a rebellious people, lying children, children unwilling to hear the instruction of the LORD; 10who say to the seers, “Do not see,” and to the prophets, “Do not prophesy to us what is right; speak to us smooth things, prophesy illusions, 11leave the way, turn aside from the path, let us hear no more about the Holy One of Israel.” ▤

Such an attitude is also shown in 2 Timothy 4:3 in the previous subsection. Micah 2:11 similarly reflects this attitude: ‘If a man should go about and utter wind and lies, saying, “I will preach to you of wine and strong drink,” he would be the preacher for this people!’

False teachers teach different doctrine to what is correct

Rom 16:17  I appeal to you, brothers, to watch out for those who cause divisions and create obstacles contrary to the doctrine that you have been taught; avoid them. ▤

2Cor 11:4  For if someone comes and proclaims another Jesus than the one we proclaimed, or if you receive a different spirit from the one you received, or if you accept a different gospel from the one you accepted, you put up with it readily enough. ▤

Gal 1:6-8  I am astonished that you are so quickly deserting him who called you in the grace of Christ and are turning to a different gospel— 7not that there is another one, but there are some who trouble you and want to distort the gospel of Christ. 8But even if we or an angel from heaven should preach to you a gospel contrary to the one we preached to you, let him be accursed. ▤

1Tim 1:3  As I urged you when I was going to Macedonia, remain at Ephesus so that you may charge certain persons not to teach any different doctrine, … ▤

1Tim 6:3-4a  If anyone teaches a different doctrine and does not agree with the sounde words of our Lord Jesus Christ and the teaching that accords with godliness, 4he is puffed up with conceit and understands nothing. ▤

e Or healthy

False teachers distort and oppose the truth

See also:

- Gal 1:7 ⇑

Acts 20:30  … and from among your own selves will arise men speaking twisted things, to draw away the disciples after them. ▤

This refers to men “distorting the truth” (NRSV; cf. NCV, NIV, NLT).

2Pet 3:16  … as he does in all his letters when he speaks in them of these matters. There are some things in them that are hard to understand, which the ignorant and unstable twist to their own destruction, as they do the other Scriptures. ▤

Jer 23:36  But ‘the burden of the LORD’ you shall mention no more, for the burden is every man’s own word, and you pervert the words of the living God, the LORD of hosts, our God. ▤

Mic 3:9  Hear this, you heads of the house of Jacob and rulers of the house of Israel, who detest justice and make crooked all that is straight, … ▤

The last clause may be speaking of twisting the truth (cf. CEV), hence the inclusion of the verse here. More precisely, it may be referring to perverting justice/equity (cf. AMP, NKJV, NRSV). Note that along with other leaders of Israel, false prophets and ungodly priests appear to be in view here (cf. vv. 5-7, 11).

2Cor 4:2  But we have renounced disgraceful, underhanded ways. We refuse to practice cunning or to tamper with God’s word, but by the open statement of the truth we would commend ourselves to everyone’s conscience in the sight of God. ▤

The methods of Paul and his associates contrasted with those of false teachers.

2Tim 3:8  Just as Jannes and Jambres opposed Moses, so these men also oppose the truth, men corrupted in mind and disqualified regarding the faith. ▤

2Tim 4:15  Beware of him yourself, for he strongly opposed our message. ▤

Note that this refers to Alexander the coppersmith, not necessarily a false teacher in the church.

False teachers typically deny Jesus Christ – and so are of the antichrist

False teachers typically deny or dilute key aspects of the gospel of Jesus Christ. It is not clear what the false teachers’ denial of Jesus Christ below in 2 Peter 2:1 and Jude 1:4b encompassed, although his sovereignty as Lord could largely be in view. In the verses from 1 John and 2 John, the false teaching in view is the Gnostic heresy, which denied that the man Jesus was God’s promised Christ incarnated as a human.

2Pet 2:1  But false prophets also arose among the people, just as there will be false teachers among you, who will secretly bring in destructive heresies, even denying the Master who bought them, bringing upon themselves swift destruction. ▤

The phrase “the Master who bought them” appears to suggest that the false teachers had once been saved. But a number of commentators argue that more likely it is referring only to Jesus Christ having paid the price of redemption – as he has for the whole world – and that they had not necessarily appropriated it.

Jude 1:4  For certain people have crept in unnoticed who long ago were designated for this condemnation, ungodly people, who pervert the grace of our God into sensuality and deny our only Master and Lord, Jesus Christ. ▤

1Jn 2:22-23  Who is the liar but he who denies that Jesus is the Christ? This is the antichrist, he who denies the Father and the Son. 23No one who denies the Son has the Father. Whoever confesses the Son has the Father also. ▤

Note that v. 23 explains and elaborates on the last clause of v. 22, stating implications of denying or acknowledging Jesus Christ.

1Jn 4:3  … and every spirit that does not confess Jesus is not from God. This is the spirit of the antichrist, which you heard was coming and now is in the world already. ▤

Here “every spirit” refers to the spirits influencing the false teachers. The last clause probably means that the spirit of the antichrist is already in the world, at work in such false teachers (cf. 2Jn 1:7 ↓).

2Jn 1:7  For many deceivers have gone out into the world, those who do not confess the coming of Jesus Christ in the flesh. Such a one is the deceiver and the antichrist. ▤

Any such false teacher is a deceiver and an enemy of Christ (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT), effectively doing the work of the antichrist.

- False teachers do not have the Holy Spirit:

Jude 1:19  It is these who cause divisions, worldly people, devoid of the Spirit. ▤

Other notes about their teaching

See also:

- 2Pet 2:1 ⇑; Jude 1:4 ⇑

Col 2:4  I say this in order that no one may delude you with plausible arguments. ▤

False teaching can sound plausible.

Col 2:18  Let no one disqualify you, insisting on asceticism and worship of angels, going on in detail about visions,f puffed up without reason by his sensuous mind, … ▤

f Or about the things he has seen

Col 2:23  These [regulations] have indeed an appearance of wisdom in promoting self-made religion and asceticism and severity to the body, but they are of no value in stopping the indulgence of the flesh. ▤

This false asceticism (cf. v. 20; 1Tim 4:3 ↓) was a component of Gnostic teaching, which was evident in an early form in Paul’s day. It involved strict regulations, including abstinence from food and other things. Despite appearing to be wise and to engender self-control, these regulations were in fact useless in controlling physical desires.

1Tim 1:3-4  As I urged you when I was going to Macedonia, remain at Ephesus so that you may charge certain persons not to teach any different doctrine, 4nor to devote themselves to myths and endless genealogies, which promote speculations rather than the stewardshipg from God that is by faith. ▤

g Or good order

1Tim 4:2-3  … through the insincerity of a liars whose consciences are seared, 3who forbid marriage and require abstinence from foods that God created to be received with thanksgiving by those who believe and know the truth. ▤

Jude 1:10  But these people blaspheme all that they do not understand, and they are destroyed by all that they, like unreasoning animals, understand instinctively. ▤

Ezek 22:26  Her priests have done violence to my law and have profaned my holy things. They have made no distinction between the holy and the common, neither have they taught the difference between the unclean and the clean, and they have disregarded my Sabbaths, so that I am profaned among them. ▤

The things listed are descriptive of the ungodly priests’ teaching and/or of actions of theirs that would presumably have been reflected in their teaching.

Matt 23:4, 13, 15  They tie up heavy burdens, hard to bear,h and lay them on people’s shoulders, but they themselves are not willing to move them with their finger. ▤  … 13“But woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you shut the kingdom of heaven in people’s faces. For you neither enter yourselves nor allow those who would enter to go in.i ▤  … 15Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you travel across sea and land to make a single proselyte, and when he becomes a proselyte, you make him twice as much a child of hellj as yourselves. ▤

h Some manuscripts omit hard to bear

i Some manuscripts add here (or after verse 12) verse 14: Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you devour widows’ houses and for a pretense you make long prayers; therefore you will receive the greater condemnation

j Greek Gehenna; also verse 33

Verse 4 indicates that false teaching can be burdensome and restrictive. Verse 13 speaks of how false teachers hamper people from progressing into God’s kingdom. Indeed often those they influence are turned further from God’s way than even the false teachers themselves, as v. 15 implies.

- They do not strengthen their people spiritually:

Ezek 13:5  You have not gone up into the breaches, or built up a wall for the house of Israel, that it might stand in battle in the day of the LORD. ▤

In failing to strengthen the people spiritually, the false prophets left them vulnerable to punishment on the day of God’s judgment.

Note: False teachers and their teaching are savage and destructive – causing controversies and divisions

Matt 7:15  Beware of false prophets, who come to you in sheep’s clothing but inwardly are ravenous wolves. ▤

Acts 20:29-30  I know that after my departure fierce wolves will come in among you, not sparing the flock; 30and from among your own selves will arise men speaking twisted things, to draw away the disciples after them. ▤

Phil 3:2  Look out for the dogs, look out for the evildoers, look out for those who mutilate the flesh. ▤

The term “dogs” may well refer to the savageness of those who advocated such false teaching, which here was the supposed need of circumcision (cf. Titus 1:10-11 ↓). With dogs being considered an unclean animal by the Jews, the term may also be used here to denote the moral impurity of such people.

John 10:10  The thief comes only to steal and kill and destroy. I came that they may have life and have it abundantly. ▤

See comment under False teachers are generally greedy for personal gain.

Titus 1:10-11  For there are many who are insubordinate, empty talkers and deceivers, especially those of the circumcision party. 11They must be silenced, since they are upsetting whole families by teaching for shameful gain what they ought not to teach. ▤

Titus 3:9-10  But avoid foolish controversies, genealogies, dissensions, and quarrels about the law, for they are unprofitable and worthless. 10As for a person who stirs up division, after warning him once and then twice, have nothing more to do with him, … ▤

Verse 10 suggests that Paul’s instructions in v. 9 have in view the things mentioned as being typically associated with false teachers. Note that Paul gives similar instructions to Timothy in 2 Timothy 2:23 – “Have nothing to do with foolish, ignorant controversies; you know that they breed quarrels.”

2Pet 2:1  But false prophets also arose among the people, just as there will be false teachers among you, who will secretly bring in destructive heresies, even denying the Master who bought them, bringing upon themselves swift destruction. ▤

1Tim 6:4b-5  He has an unhealthy craving for controversy and for quarrels about words, which produce envy, dissension, slander, evil suspicions, 5and constant friction among people who are depraved in mind and deprived of the truth, imagining that godliness is a means of gain. ▤

The quarreling “about words” (v. 4) may have been regarding the technical meaning of certain words. The fondness of false teachers and “people who are depraved in mind” (v. 5) for such controversies and quarrels, leads to animosity amongst themselves as well as affecting the unity of the church as a whole.

Rom 16:17  I appeal to you, brothers, to watch out for those who cause divisions and create obstacles contrary to the doctrine that you have been taught; avoid them. ▤

Jude 1:18-19  Theyk said to you, “In the last time there will be scoffers, following their own ungodly passions.” 19It is these who cause divisions, worldly people, devoid of the Spirit. ▤

k Or Christ, because they

False teachers and others adhering to false teaching are in view here (vv. 3-4, 10).

Pray for persecuted Christians

Section D

Traits of False Teachers (II): Characteristics

Section Jumps

- The minds and consciences of false teachers are corrupted

- False teachers typically follow their sinful desires

- False teachers are generally greedy for personal gain

- False teachers are deceitful

- False teachers are often conceited and contemptuous

- False teachers lack understanding and knowledge

- Note: False teachers stand condemned . . .

- . . . False teachers face destruction

The minds and consciences of false teachers are corrupted

See also:

- Jude 1:16 ⇓; 2Pet 2:19 ⇓

Titus 1:15-16  To the pure, all things are pure, but to the defiled and unbelieving, nothing is pure; but both their minds and their consciences are defiled. 16They profess to know God, but they deny him by their works. They are detestable, disobedient, unfit for any good work. ▤

Paul is speaking against false teachers, probably ones who were advocating various ascetic regulations such as prohibitions of certain foods. Paul states that for those who are spiritually pure, all such non-moral things are pure. In contrast, those persons whose minds and consciences are defiled do not have a clear perspective on what is and is not pure, leading them to mistakenly deem such things as impure. In v. 16, the corrupt state of the minds and consciences of the false teachers is further evidenced by their hypocritical and detestable behavior.

1Tim 6:5  … and constant friction among people who are depraved in mind and deprived of the truth, imagining that godliness is a means of gain. ▤

2Tim 3:8  Just as Jannes and Jambres opposed Moses, so these men also oppose the truth, men corrupted in mind and disqualified regarding the faith. ▤

Col 2:18  Let no one disqualify you, insisting on asceticism and worship of angels, going on in detail about visions,l puffed up without reason by his sensuous mind, … ▤

l Or about the things he has seen

The minds of false teachers are characteristically of the flesh (cf. NASB, NKJV) and “sinful” (NLT) – indicative of being corrupted.

1Tim 4:1-2  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, 2through the insincerity of liars whose consciences are seared, … ▤

1Tim 1:5-6  The aim of our charge is love that issues from a pure heart and a good conscience and a sincere faith. 6Certain persons, by swerving from these, have wandered away into vain discussion, … ▤

The context shows that here Paul is speaking of false teachers, with “vain discussion” quite probably a reference to their false teaching. The fact that they had wandered away from the particular good things listed (v. 5b), indicates that their minds and consciences had been corrupted.

False teachers typically follow their sinful desires

2Pet 2:9-10, 12-14, 19  … then the Lord knows how to rescue the godly from trials,m and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, 10and especially those who indulge in the lust of defiling passion and despise authority. Bold and willful, they do not tremble as they blaspheme the glorious ones, ▤  … 12But these, like irrational animals, creatures of instinct, born to be caught and destroyed, blaspheming about matters of which they are ignorant, will also be destroyed in their destruction, 13suffering wrong as the wage for their wrongdoing. They count it pleasure to revel in the daytime. They are blots and blemishes, reveling in their deceptions,n while they feast with you. 14They have eyes full of adultery, insatiable for sin. They entice unsteady souls. They have hearts trained in greed. Accursed children! ▤  … 19They promise them freedom, but they themselves are slaveso of corruption. For whatever overcomes a person, to that he is enslaved. ▤

m Or temptations

n Some manuscripts love feasts

o Greek bondservants

Jude 1:4, 16, 18  For certain people have crept in unnoticed who long ago were designated for this condemnation, ungodly people, who pervert the grace of our God into sensuality and deny our only Master and Lord, Jesus Christ. ▤  … 16These are grumblers, malcontents, following their own sinful desires; they are loud-mouthed boasters, showing favoritism to gain advantage. ▤  … 18Theyp said to you, “In the last time there will be scoffers, following their own ungodly passions.” ▤

p Or Christ, because they

Jer 23:11, 14  Both prophet and priest are ungodly; even in my house I have found their evil, declares the LORD. ▤  … 14But in the prophets of Jerusalem I have seen a horrible thing: they commit adultery and walk in lies; they strengthen the hands of evildoers, so that no one turns from his evil; all of them have become like Sodom to me, and its inhabitants like Gomorrah. ▤

This does not specifically mention sinful desires or passions, but it further speaks of associated sinful actions, that are typical of false prophets or teachers.

- False teachers may exhibit a form of godliness, but do not have its power:

2Tim 3:5  … having the appearance of godliness, but denying its power. Avoid such people. ▤

This speaks of false teachers having an external appearance or form of godliness, but not practicing it and so not allowing its power to permeate their lives.

False teachers are generally greedy for personal gain

See also:

- Rom 16:18 ⇓

Note that “personal gain” is not limited to material or financial gain (although these are what the following verses refer to). Other things such as power and prestige are also sought by many false teachers.

1Tim 6:4b-5  He has an unhealthy craving for controversy and for quarrels about words, which produce envy, dissension, slander, evil suspicions, 5and constant friction among people who are depraved in mind and deprived of the truth, imagining that godliness is a means of gain. ▤

Titus 1:11  They must be silenced, since they are upsetting whole families by teaching for shameful gain what they ought not to teach. ▤

2Pet 2:3a, 14b-15  And in their greed they will exploit you with false words. ▤  … 14… They have hearts trained in greed. Accursed children! 15Forsaking the right way, they have gone astray. They have followed the way of Balaam, the son of Beor, who loved gain from wrongdoing, … ▤

Balaam was a pagan prophet or diviner, who was prepared to use his “religious” position for financial gain (cf. Numbers 22-24). The false teachers followed his way (v. 15; cf. Jude 1:11-12 ↓) in being greedy for money as he was. Also their immorality paralleled his work in enticing the Israelites into immortality (cf. Numbers 31:16; Rev 2:14).

Jude 1:11-12  Woe to them! For they walked in the way of Cain and abandoned themselves for the sake of gain to Balaam’s error and perished in Korah’s rebellion. 12These are hidden reefsq at your love feasts, as they feast with you without fear, shepherds feeding themselves; waterless clouds, swept along by winds; fruitless trees in late autumn, twice dead, uprooted; … ▤

q Or are blemishes

John 10:1, 8, 10, 12-13  Truly, truly, I say to you, he who does not enter the sheepfold by the door but climbs in by another way, that man is a thief and a robber. ▤  … 8All who came before me are thieves and robbers, but the sheep did not listen to them. ▤  … 10The thief comes only to steal and kill and destroy. I came that they may have life and have it abundantly. ▤  … 12He who is a hired hand and not a shepherd, who does not own the sheep, sees the wolf coming and leaves the sheep and flees, and the wolf snatches them and scatters them. 13He flees because he is a hired hand and cares nothing for the sheep. ▤

The thieves and robbers represent false Messiahs and/or the false or bad religious leaders who have their own interests at heart, such as the Pharisees and the false prophets of old. Verse 1 appears to be speaking of such people using ungodly methods to put themselves in positions of influence over the people. In v. 12, the mercenary “hired hand” – most likely signifying the religious leaders – puts self-interest ahead of caring for the flock, similarly to the thieves and robbers.

Isa 56:11  The dogs have a mighty appetite; they never have enough. But they are shepherds who have no understanding; they have all turned to their own way, each to his own gain, one and all. ▤

Jer 6:13  For from the least to the greatest of them, everyone is greedy for unjust gain; and from prophet to priest, everyone deals falsely. ▤

The phrase “everyone is greedy for unjust gain” refers to the people generally, but the universality of the greed – from “the least to the greatest” – and the subsequent reference to “prophets and priests”, indicates that the false prophets and priests are included.

Ezek 13:19  You have profaned me among my people for handfuls of barley and for pieces of bread, putting to death souls who should not die and keeping alive souls who should not live, by your lying to my people, who listen to lies. ▤

Ezek 34:2-4  Son of man, prophesy against the shepherds of Israel; prophesy, and say to them, even to the shepherds, Thus says the Lord GOD: Ah, shepherds of Israel who have been feeding yourselves! Should not shepherds feed the sheep? 3You eat the fat, you clothe yourselves with the wool, you slaughter the fat ones, but you do not feed the sheep. 4The weak you have not strengthened, the sick you have not healed, the injured you have not bound up, the strayed you have not brought back, the lost you have not sought, and with force and harshness you have ruled them. ▤

Note that vv. 3b-4 indicate that in their selfishness, the leaders of Israel – including the spiritual leaders – neglected those for whom they should have been caring.

Mic 3:5, 11  Thus says the LORD concerning the prophets who lead my people astray, who cry “Peace” when they have something to eat, but declare war against him who puts nothing into their mouths. ▤  … 11Its heads give judgment for a bribe; its priests teach for a price; its prophets practice divination for money; yet they lean on the LORD and say, “Is not the LORD in the midst of us? No disaster shall come upon us.” ▤

Note that v. 5 appears to portray the false prophets as giving favorable prophecies to those who fed or paid them and showing animosity in unfavorable prophecies against those who would not.

- They want people to be devoted to them:

Gal 4:17  They make much of you, but for no good purpose. They want to shut you out, that you may make much of them. ▤

“They want to shut you out” refers to false teachers trying to shut the readers off from Paul.

False teachers are deceitful

See also:

- Jer 6:13 ⇑

- . . . Those who follow Satan likewise are deceitful

- Demons are deceitful, propagating what is false

- False teachers speak lies and delusions of their own, in God’s name

Rom 16:18  For such persons do not serve our Lord Christ, but their own appetites,r and by smooth talk and flattery they deceive the hearts of the naive. ▤

r Greek their own belly

2Cor 11:13-15  For such men are false apostles, deceitful workmen, disguising themselves as apostles of Christ. 14And no wonder, for even Satan disguises himself as an angel of light. 15So it is no surprise if his servants, also, disguise themselves as servants of righteousness. Their end will correspond to their deeds. ▤

Matt 7:15  Beware of false prophets, who come to you in sheep’s clothing but inwardly are ravenous wolves. ▤

Eph 4:14  … so that we may no longer be children, tossed to and fro by the waves and carried about by every wind of doctrine, by human cunning, by craftiness in deceitful schemes. ▤

Col 2:4  I say this in order that no one may delude you with plausible arguments. ▤

The term “delude” implies willful deceit.

1Tim 4:1-2  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, 2through the insincerity of liars whose consciences are seared, … ▤

Both the evil spiritual forces behind false teachers and the lying false teachers themselves are deceitful.

2Tim 3:13  … while evil people and impostors will go on from bad to worse, deceiving and being deceived. ▤

Titus 1:10  For there are many who are insubordinate, empty talkers and deceivers, especially those of the circumcision party. ▤

2Jn 1:7  For many deceivers have gone out into the world, those who do not confess the coming of Jesus Christ in the flesh. Such a one is the deceiver and the antichrist. ▤

The clause “have gone out into the world” may be indicating that such deceitful false teachers had departed from certain churches – who recognized them for what they were – and now were a threat to other churches.

- They secretly introduce false teaching:

2Pet 2:1  But false prophets also arose among the people, just as there will be false teachers among you, who will secretly bring in destructive heresies, even denying the Master who bought them, bringing upon themselves swift destruction. ▤

False teachers typically introduce their false teachings “subtly and stealthily” (AMP) – which further evidences their deceitfulness.

False teachers are often conceited and contemptuous

Col 2:18  Let no one disqualify you, insisting on asceticism and worship of angels, going on in detail about visions,s puffed up without reason by his sensuous mind, … ▤

s Or about the things he has seen

1Tim 6:3-4a  If anyone teaches a different doctrine and does not agree with the soundt words of our Lord Jesus Christ and the teaching that accords with godliness, 4he is puffed up with conceit and understands nothing. ▤

t Or healthy

2Pet 2:18  For, speaking loud boasts of folly, they entice by sensual passions of the flesh those who are barely escaping from those who live in error. ▤

Boasting (cf. Jude 1:16 ↓) evidences conceit.

Jude 1:16  These are grumblers, malcontents, following their own sinful desires; they are loud-mouthed boasters, showing favoritism to gain advantage. ▤

Note the additional typical actions mentioned.

2Pet 2:10  … and especially those [false teachers] who indulge in the lust of defiling passion and despise authority. Bold and willful, they do not tremble as they blaspheme the glorious ones, … ▤

Jude 1:18  Theyu said to you, “In the last time there will be scoffers, following their own ungodly passions.” ▤

u Or Christ, because they

False teachers are in view. Their scoffing shows their contemptuousness.

False teachers lack understanding and knowledge

See also:

- 1Tim 6:4 ⇑

Matt 15:14  Let them alone; they are blind guides.v And if the blind lead the blind, both will fall into a pit. ▤

v Some manuscripts add of the blind

The Pharisees were spiritually blind, lacking insight.

1Tim 1:6-7  Certain persons, by swerving from these, have wandered away into vain discussion, 7desiring to be teachers of the law, without understanding either what they are saying or the things about which they make confident assertions. ▤

1Tim 6:5  … and constant friction among people who are depraved in mind and deprived of the truth, imagining that godliness is a means of gain. ▤

2Tim 3:8-9  Just as Jannes and Jambres opposed Moses, so these men also oppose the truth, men corrupted in mind and disqualified regarding the faith. 9But they will not get very far, for their folly will be plain to all, as was that of those two men. ▤

2Pet 2:12  But these, like irrational animals, creatures of instinct, born to be caught and destroyed, blaspheming about matters of which they are ignorant, will also be destroyed in their destruction, … ▤

2Pet 3:16  … as he does in all his letters when he speaks in them of these matters. There are some things in them that are hard to understand, which the ignorant and unstable twist to their own destruction, as they do the other Scriptures. ▤

Peter may well have in view that “the ignorant and unstable” false teachers found the things referred to, too hard to understand.

Jude 1:10  But these people blaspheme all that they do not understand, and they are destroyed by all that they, like unreasoning animals, understand instinctively. ▤

Isa 56:10-11  His watchmen are blind; they are all without knowledge; they are all silent dogs; they cannot bark, dreaming, lying down, loving to slumber. 11The dogs have a mighty appetite; they never have enough. But they are shepherds who have no understanding; they have all turned to their own way, each to his own gain, one and all. ▤

Note that additionally v. 10b portrays Israel’s religious leaders as lazy.

Jer 10:21  For the shepherds are stupid and do not inquire of the LORD; therefore they have not prospered, and all their flock is scattered. ▤

Hos 4:6  My people are destroyed for lack of knowledge; because you have rejected knowledge, I reject you from being a priest to me. And since you have forgotten the law of your God, I also will forget your children. ▤

The priests had themselves rejected knowledge and so the people consequently also lacked knowledge.

- They wrongly claim to know God:

Titus 1:16  They profess to know God, but they deny him by their works. They are detestable, disobedient, unfit for any good work. ▤

Similarly Jeremiah 2:8 speaks of ungodly priests not knowing God – “Those who handle the law did not know me …”

Note: False teachers stand condemned . . .

See also:

- 2Pet 2:3 ⇓

Matt 23:13, 33  But woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you shut the kingdom of heaven in people’s faces. For you neither enter yourselves nor allow those who would enter to go in.w ▤  … 33You serpents, you brood of vipers, how are you to escape being sentenced to hell? ▤

w Some manuscripts add here (or after verse 12) verse 14: Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you devour widows’ houses and for a pretense you make long prayers; therefore you will receive the greater condemnation

With the use of “woe” (v. 17; cf. Luke 1:52 ↓; Luke 17:1 ↓; Isa 5:20 ↓), Jesus pronounces grief and in particular condemnation. Creating great emphasis, Jesus actually uses the condemnatory statement in v. 17a as a refrain throughout Matthew 23 (cf. vv. 13, 15, 23, 25, 27, 29).

Luke 11:52  Woe to you lawyers! For you have taken away the key of knowledge. You did not enter yourselves, and you hindered those who were entering. ▤

Gal 1:8-9  But even if we or an angel from heaven should preach to you a gospel contrary to the one we preached to you, let him be accursed. 9As we have said before, so now I say again: If anyone is preaching to you a gospel contrary to the one you received, let him be accursed. ▤

Titus 3:10-11  As for a person who stirs up division, after warning him once and then twice, have nothing more to do with him, 11knowing that such a person is warped and sinful; he is self-condemned. ▤

Paul does not say how or why such a false teacher is “self” condemned (v. 11). The thought may be that one condemns oneself by not heeding warnings (v. 10) and being “warped and sinful” (v. 11).

Jude 1:4  For certain people have crept in unnoticed who long ago were designated for this condemnation, ungodly people, who pervert the grace of our God into sensuality and deny our only Master and Lord, Jesus Christ. ▤

Luke 17:1  And he said to his disciples, “Temptations to sinx are sure to come, but woe to the one through whom they come! ▤

x Greek Stumbling blocks

This is not specifically referring to false teachers, but no doubt is applicable to them. The same applies to the following verse from Isaiah.

Isa 5:20  Woe to those who call evil good and good evil, who put darkness for light and light for darkness, who put bitter for sweet and sweet for bitter! ▤

. . . False teachers face destruction

See also:

- Matt 23:33 ⇑

Matt 7:19  Every tree that does not bear good fruit is cut down and thrown into the fire. ▤

Jesus said this when speaking about false prophets (cf. vv. 15-16). The “fire” is probably a reference to their eternal destiny in hell.

2Cor 11:15  So it is no surprise if his servants, also, disguise themselves as servants of righteousness. Their end will correspond to their deeds. ▤

Gal 5:10  I have confidence in the Lord that you will take no other view than mine, and the one who is troubling you will bear the penalty, whoever he is. ▤

The final destruction of such false teachers is quite possibly primarily in view.

2Pet 2:1-6, 9, 12-13a, 17  But false prophets also arose among the people, just as there will be false teachers among you, who will secretly bring in destructive heresies, even denying the Master who bought them, bringing upon themselves swift destruction. 2And many will follow their sensuality, and because of them the way of truth will be blasphemed. 3And in their greed they will exploit you with false words. Their condemnation from long ago is not idle, and their destruction is not asleep. 4For if God did not spare angels when they sinned, but cast them into helly and committed them to chainsz of gloomy darkness to be kept until the judgment; 5if he did not spare the ancient world, but preserved Noah, a herald of righteousness, with seven others, when he brought a flood upon the world of the ungodly; 6if by turning the cities of Sodom and Gomorrah to ashes he condemned them to extinction, making them an example of what is going to happen to the ungodly;a ▤  … 9then the Lord knows how to rescue the godly from trials,b and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, ▤  … 12But these, like irrational animals, creatures of instinct, born to be caught and destroyed, blaspheming about matters of which they are ignorant, will also be destroyed in their destruction, 13suffering wrong as the wage for their wrongdoing. They count it pleasure to revel in the daytime. ▤  … 17These are waterless springs and mists driven by a storm. For them the gloom of utter darkness has been reserved. ▤

y Greek Tartarus

z Some manuscripts pits

a Some manuscripts an example to those who were to be ungodly

b Or temptations

The term “swift destruction” (v. 1) means that their destruction will be “sudden” (GNT) rather than immediate, possibly referring to their eternal destiny rather than demise in the present life.

2Pet 3:16  … as he does in all his letters when he speaks in them of these matters. There are some things in them that are hard to understand, which the ignorant and unstable twist to their own destruction, as they do the other Scriptures. ▤

Jer 14:15  Therefore thus says the LORD concerning the prophets who prophesy in my name although I did not send them, and who say, ‘Sword and famine shall not come upon this land’: By sword and famine those prophets shall be consumed. ▤

Jer 23:15  Therefore thus says the LORD of hosts concerning the prophets: “Behold, I will feed them with bitter food and give them poisoned water to drink, for from the prophets of Jerusalem ungodliness has gone out into all the land.” ▤

Ezek 13:14-16  And I will break down the wall that you have smeared with whitewash, and bring it down to the ground, so that its foundation will be laid bare. When it falls, you shall perish in the midst of it, and you shall know that I am the LORD. 15Thus will I spend my wrath upon the wall and upon those who have smeared it with whitewash, and I will say to you, The wall is no more, nor those who smeared it, 16the prophets of Israel who prophesied concerning Jerusalem and saw visions of peace for her, when there was no peace, declares the Lord GOD. ▤

The references to a “wall” may refer to the protective walls of Jerusalem. Metaphorically speaking, the false prophets whitewashed the walls of Israel’s security – leading the people to think that they would have peace when in fact judgment loomed.

- Anyone who relaxes any commandment is the “least” in God’s kingdom:

Matt 5:19  Therefore whoever relaxes one of the least of these commandments and teaches others to do the same will be called least in the kingdom of heaven, but whoever does them and teaches them will be called great in the kingdom of heaven. ▤

The phrase “in the kingdom of heaven” implies that such people may still be accepted into the kingdom rather than being shut out and in hell. As such it would have in view other redeeming aspects of their lives and beliefs. However being “called least in the kingdom of heaven” may be referring to the consummation of the kingdom and its reign enveloping all creation, with such people being deemed as the least of all people – in effect condemned.

Pray for persecuted Christians

Section E

Guarding against False Teachers

Section Jumps

- Watch out for false teachers and their teaching . . .

- . . . Do not be deceived or led astray by false teachers

- Test teachers by comparing their teaching with the Scriptures and sound biblical doctrine

- False teachers can be recognized by their “fruit” and actions

- Do not tolerate false teachers and their teaching . . .

- . . . Have nothing to do with false teachers

- Note: False teachers often succeed in leading people astray . . .

- . . . False teachers can lead many astray

Watch out for false teachers and their teaching . . .

See also:

- Do not be deceived by false claims, for Christ’s return will be only after certain events – and obvious to all

- Distinguishing between the Holy Spirit and demons

- Evaluate all things

Matt 7:15  Beware of false prophets, who come to you in sheep’s clothing but inwardly are ravenous wolves. ▤

Matt 16:11-12  How is it that you fail to understand that I did not speak about bread? Beware of the leaven of the Pharisees and Sadducees.” 12Then they understood that he did not tell them to beware of the leaven of bread, but of the teaching of the Pharisees and Sadducees. ▤

Acts 20:29-31  I know that after my departure fierce wolves will come in among you, not sparing the flock; 30and from among your own selves will arise men speaking twisted things, to draw away the disciples after them. 31Therefore be alert, remembering that for three years I did not cease night or day to admonish everyone with tears. ▤

Rom 16:17  I appeal to you, brothers, to watch out for those who cause divisions and create obstacles contrary to the doctrine that you have been taught; avoid them. ▤

Phil 3:2  Look out for the dogs, look out for the evildoers, look out for those who mutilate the flesh. ▤

Paul refers here to those who taught that circumcision was necessary to gain God’s approval.

1Jn 4:4  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤

John speaks here of his readers not being caught out by false prophets or teachers, because “he” who is in them – most likely referring to the Holy Spirit – is greater than Satan.

. . . Do not be deceived or led astray by false teachers

See also:

- Do not be deceived, nor deceive yourself

Jer 29:8  For thus says the LORD of hosts, the God of Israel: Do not let your prophets and your diviners who are among you deceive you, and do not listen to the dreams that they dream,c … ▤

c Hebrew your dreams, which you cause to dream

Eph 5:6  Let no one deceive you with empty words, for because of these things the wrath of God comes upon the sons of disobedience. ▤

Col 2:8, 18  See to it that no one takes you captive by philosophy and empty deceit, according to human tradition, according to the elemental spiritsd of the world, and not according to Christ. ▤  … 18Let no one disqualify you, insisting on asceticism and worship of angels, going on in detail about visions,e puffed up without reason by his sensuous mind, … ▤

d Or elementary principles; also verse 20

e Or about the things he has seen

2Thes 2:3  Let no one deceive you in any way. For that day will not come, unless the rebellion comes first, and the man of lawlessnessf is revealed, the son of destruction,g … ▤

f Some manuscripts sin

g Greek the son of perdition (a Hebrew idiom)

2Jn 1:7-8  For many deceivers have gone out into the world, those who do not confess the coming of Jesus Christ in the flesh. Such a one is the deceiver and the antichrist. 8Watch yourselves, so that you may not lose what weh have worked for, but may win a full reward. ▤

h Some manuscripts you

We should watch out that we do not get led astray by false teachers and lose our reward.

Luke 21:8  And he said, “See that you are not led astray. For many will come in my name, saying, ‘I am he!’ and, ‘The time is at hand!’ Do not go after them. ▤

Heb 13:9  Do not be led away by diverse and strange teachings, for it is good for the heart to be strengthened by grace, not by foods, which have not benefited those devoted to them. ▤

2Pet 3:17  You therefore, beloved, knowing this beforehand, take care that you are not carried away with the error of lawless people and lose your own stability. ▤

Note that in saying “knowing this beforehand”, Peter is referring to earlier informing them of the threat of false teachers.

- Those who are mature in the faith are not deceived by false teaching:

Eph 4:13-14  … until we all attain to the unity of the faith and of the knowledge of the Son of God, to mature manhood,i to the measure of the stature of the fullness of Christ, 14so that we may no longer be children, tossed to and fro by the waves and carried about by every wind of doctrine, by human cunning, by craftiness in deceitful schemes. ▤

i Greek to a full-grown man

Test teachers by comparing their teaching with the Scriptures and sound biblical doctrine

See also:

- 2Jn 1:9 ⇓

- Use God’s word as the authoritative standard in determining what is true . . .

- Traits of False Teachers (I): Their Teaching

Isa 8:19-20  And when they say to you, “Inquire of the mediums and the necromancers who chirp and mutter,” should not a people inquire of their God? Should they inquire of the dead on behalf of the living? 20To the teaching and to the testimony! If they will not speak according to this word, it is because they have no dawn. ▤

Although mediums and spiritists are primarily in view (v. 19), v. 20 is readily applicable to assessing any teachers by comparing their teaching with God’s word. The last statement indicates that if any instruction is not in accordance with God’s word (v. 20a), then the person advocating it has no spiritual light.

Acts 17:11  Now these Jews were more noble than those in Thessalonica; they received the word with all eagerness, examining the Scriptures daily to see if these things were so. ▤

1Tim 6:3-4a  If anyone teaches a different doctrine and does not agree with the soundj words of our Lord Jesus Christ and the teaching that accords with godliness, 4he is puffed up with conceit and understands nothing. ▤

j Or healthy

This implies that teaching that does not agree with that of Jesus Christ and what is known to be godly teaching, is doctrinally false.

1Jn 4:1-3, 6  Beloved, do not believe every spirit, but test the spirits to see whether they are from God, for many false prophets have gone out into the world. 2By this you know the Spirit of God: every spirit that confesses that Jesus Christ has come in the flesh is from God, 3and every spirit that does not confess Jesus is not from God. This is the spirit of the antichrist, which you heard was coming and now is in the world already. ▤  … 6We are from God. Whoever knows God listens to us; whoever is not from God does not listen to us. By this we know the Spirit of truth and the spirit of error. ▤

In vv. 1-3, “spirit” refers to the spirit influencing a person to either acknowledge Jesus Christ or not – indicative of whether the “spirit” is the Holy Spirit or an evil one. Verse 6 indicates that those teachers who did not listen to the apostles were not from God. Similarly we can recognize present-day teachers to be false if they: do not acknowledge Jesus Christ and what the NT states about him; or do not believe or follow the apostles’ writings.

- The test of fulfilled prophecy:

Deut 18:21-22  And if you say in your heart, ‘How may we know the word that the LORD has not spoken?’— 22when a prophet speaks in the name of the LORD, if the word does not come to pass or come true, that is a word that the LORD has not spoken; the prophet has spoken it presumptuously. You need not be afraid of him. ▤

If what someone proclaims in God’s name does not come true, it shows them to be a false prophet. However if it does take place this does not necessarily mean that they are of God (cf. Deut 13:1-3; Matt 24:24; 2Thes 2:9-10; Rev 13:13-14); we must still evaluate what they teach.

False teachers can be recognized by their “fruit” and actions

See also:

- Traits of False Teachers (II): Characteristics

Matt 7:16-18  You will recognize them by their fruits. Are grapes gathered from thornbushes, or figs from thistles? 17So, every healthy tree bears good fruit, but the diseased tree bears bad fruit. 18A healthy tree cannot bear bad fruit, nor can a diseased tree bear good fruit. ▤

Jesus is speaking of recognizing false prophets. As used here, “fruit” is that which one’s inner being or character produces – basically one’s words (cf. Matt 12:33-34 ↓) and actions. In a secondary sense, the effect of one’s words and actions – particularly on other people – is also one’s produce or “fruit”.

Matt 12:33-34  Either make the tree good and its fruit good, or make the tree bad and its fruit bad, for the tree is known by its fruit. 34You brood of vipers! How can you speak good, when you are evil? For out of the abundance of the heart the mouth speaks. ▤

In v. 33 Jesus appears firstly to be speaking of the good works he had done – in particular driving out demons (cf. vv. 22-32) – as being evidence that he was of God, not Satan. In v. 34 he indicates that the principle expressed in v. 33 likewise showed the nature of the Pharisees – which in their case was evil.

1Jn 3:7-8, 10  Little children, let no one deceive you. Whoever practices righteousness is righteous, as he is righteous. 8Whoever makes a practice of sinning is of the devil, for the devil has been sinning from the beginning. The reason the Son of God appeared was to destroy the works of the devil. ▤  … 10By this it is evident who are the children of God, and who are the children of the devil: whoever does not practice righteousness is not of God, nor is the one who does not love his brother. ▤

In speaking of how to recognize who are the children of God and who are not, John is speaking of people in the church community – and appears to primarily have in view recognizing false teachers (v. 7a; cf. 2:18-26).

2Jn 1:9  Everyone who goes on ahead and does not abide in the teaching of Christ, does not have God. Whoever abides in the teaching has both the Father and the Son. ▤

Quite likely John has false teachers in view (cf. v. 7, 10). Any teacher who “goes beyond Christ’s teaching” (NCV™) or the teaching “about Christ” (CEV) – in what they teach and/or how they live – is shown to “not have God”.

Titus 1:16  They profess to know God, but they deny him by their works. They are detestable, disobedient, unfit for any good work. ▤

The ungodly actions of these Cretan false teachers was clear evidence against them.

Do not tolerate false teachers and their teaching . . .

Rev 2:2  I know your works, your toil and your patient endurance, and how you cannot bear with those who are evil, but have tested those who call themselves apostles and are not, and found them to be false. ▤

1Tim 1:3-4  As I urged you when I was going to Macedonia, remain at Ephesus so that you may charge certain persons not to teach any different doctrine, 4nor to devote themselves to myths and endless genealogies, which promote speculations rather than the stewardshipk from God that is by faith. ▤

k Or good order

Titus 1:10-11  For there are many who are insubordinate, empty talkers and deceivers, especially those of the circumcision party. 11They must be silenced, since they are upsetting whole families by teaching for shameful gain what they ought not to teach. ▤

Gal 2:4-5  Yet because of false brothers secretly brought in—who slipped in to spy out our freedom that we have in Christ Jesus, so that they might bring us into slavery— 5to them we did not yield in submission even for a moment, so that the truth of the gospel might be preserved for you. ▤

Do not tolerate and so do not succumb to false teachers and their teaching.

Col 2:16  Therefore let no one pass judgment on you in questions of food and drink, or with regard to a festival or a new moon or a Sabbath. ▤

False teachers are in view here. As part of not putting up with them and their teaching, we should not give any credence to what they think of what we do or believe.

2Cor 11:4, 19-20  For if someone comes and proclaims another Jesus than the one we proclaimed, or if you receive a different spirit from the one you received, or if you accept a different gospel from the one you accepted, you put up with it readily enough. ▤  … 19For you gladly bear with fools, being wise yourselves! 20For you bear it if someone makes slaves of you, or devours you, or takes advantage of you, or puts on airs, or strikes you in the face. ▤

This and the following references (Gal 3:1; Rev 2:14-16, 20) contain rebukes for tolerating false teachers and even accepting their teaching. Here the Corinthians were so extreme in their quest for more knowledge and wisdom, that they were willing to put up with teachers who were fools (vv. 4, 19) and even with abuse from them (v. 20).

Gal 3:1  O foolish Galatians! Who has bewitched you? It was before your eyes that Jesus Christ was publicly portrayed as crucified. ▤

Rev 2:14-16, 20  But I have a few things against you: you have some there who hold the teaching of Balaam, who taught Balak to put a stumbling block before the sons of Israel, so that they might eat food sacrificed to idols and practice sexual immorality. 15So also you have some who hold the teaching of the Nicolaitans. 16Therefore repent. If not, I will come to you soon and war against them with the sword of my mouth. ▤  … 20But I have this against you, that you tolerate that woman Jezebel, who calls herself a prophetess and is teaching and seducing my servantsl to practice sexual immorality and to eat food sacrificed to idols. ▤

l Greek bondservants

. . . Have nothing to do with false teachers

Rom 16:17  I appeal to you, brothers, to watch out for those who cause divisions and create obstacles contrary to the doctrine that you have been taught; avoid them. ▤

1Cor 15:33-34  Do not be deceived: “Bad company ruins good morals.”m 34Wake up from your drunken stupor, as is right, and do not go on sinning. For some have no knowledge of God. I say this to your shame. ▤

m Probably from Menander’s comedy Thais

The bad company referred to (v. 33) appears to be false teachers who denied the resurrection. As such, the implication is that the Corinthians should “not go on sinning” (v. 34), disassociating from them, spurning them and their teaching.

2Tim 3:5  … having the appearance of godliness, but denying its power. Avoid such people. ▤

Paul appears to have false teachers at least primarily in view here (cf. vv. 6-9).

Titus 3:9-10  But avoid foolish controversies, genealogies, dissensions, and quarrels about the law, for they are unprofitable and worthless. 10As for a person who stirs up division, after warning him once and then twice, have nothing more to do with him, … ▤

1Tim 4:7  Have nothing to do with irreverent, silly myths. Rather train yourself for godliness; … ▤

In conjunction with having nothing to do with false teachers, have nothing to do with their teaching.

2Jn 1:10-11  If anyone comes to you and does not bring this teaching, do not receive him into your house or give him any greeting, 11for whoever greets him takes part in his wicked works. ▤

Deut 18:20  But the prophet who presumes to speak a word in my name that I have not commanded him to speak, orn who speaks in the name of other gods, that same prophet shall die. ▤

n Or and

Although believers do not put to death such false prophets or teachers, this does point to the need to dissociate from them. (This also highlights the evil and foolishness of being presumptuous in proclaiming something as being of God.)

- Work against false teachers:

2Cor 11:12-13  And what I do I will continue to do, in order to undermine the claim of those who would like to claim that in their boasted mission they work on the same terms as we do. 13For such men are false apostles, deceitful workmen, disguising themselves as apostles of Christ. ▤

Note that Paul’s work against false teachers can also be seen in the previous subsection, in him advocating the silencing of false teachers in 1 Timothy 1:3-4 and Titus 1:10-11.

Note: False teachers often succeed in leading people astray . . .

Rom 16:18  For such persons do not serve our Lord Christ, but their own appetites,o and by smooth talk and flattery they deceive the hearts of the naive. ▤

o Greek their own belly

Gal 1:6-7  I am astonished that you are so quickly deserting him who called you in the grace of Christ and are turning to a different gospel— 7not that there is another one, but there are some who trouble you and want to distort the gospel of Christ. ▤

1Tim 4:1-2  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, 2through the insincerity of liars whose consciences are seared, … ▤

1Tim 6:20-21  O Timothy, guard the deposit entrusted to you. Avoid the irreverent babble and contradictions of what is falsely called “knowledge,” 21for by professing it some have swerved from the faith. Grace be with you.p ▤

p The Greek for you is plural

2Tim 2:17-18  … and their talk will spread like gangrene. Among them are Hymenaeus and Philetus, 18who have swerved from the truth, saying that the resurrection has already happened. They are upsetting the faith of some. ▤

Here “upsetting” (cf. Titus 1:11 ⇓) may have the sense of “undermining” (AMP; cf. NLT) or even “destroying (CEV, NCV; cf. NIV, NKJV).

2Pet 2:18  For, speaking loud boasts of folly, they entice by sensual passions of the flesh those who are barely escaping from those who live in error. ▤

Rev 2:20  But I have this against you, that you tolerate that woman Jezebel, who calls herself a prophetess and is teaching and seducing my servantsq to practice sexual immorality and to eat food sacrificed to idols. ▤

q Greek bondservants

. . . False teachers can lead many astray

See also:

- 2Tim 2:17 ⇑

Matt 24:11, 24  And many false prophets will arise and lead many astray. ▤  … 24For false christs and false prophets will arise and perform great signs and wonders, so as to lead astray, if possible, even the elect. ▤

The phrase “if possible” (v. 24) is not necessarily speaking of whether or not such deception of the elect is possible. It may simply be referring to the intent of the deceivers. (cf. ZBC)

Gal 5:7-9  You were running well. Who hindered you from obeying the truth? 8This persuasion is not from him who calls you. 9A little leaven leavens the whole lump. ▤

The quotation in v. 9 is used to illustrate that false teaching (cf. vv. 7b-8a) – the “persuasion” – can spread through a whole church.

Titus 1:11  They must be silenced, since they are upsetting whole families by teaching for shameful gain what they ought not to teach. ▤

2Pet 2:2  And many will follow their sensuality, and because of them the way of truth will be blasphemed. ▤

Isa 3:12b  O my people, your guides mislead you and they have swallowed upr the course of your paths. ▤

r Or they have confused

Isa 9:15-16  … the elder and honored man is the head, and the prophet who teaches lies is the tail; 16for those who guide this people have been leading them astray, and those who are guided by them are swallowed up. ▤

The prophets along with “the elder and honored man” led astray the people as a whole (cf. Isa 3:12b ↑; Jer 50:6 ↓).

Jer 50:6  My people have been lost sheep. Their shepherds have led them astray, turning them away on the mountains. From mountain to hill they have gone. They have forgotten their fold. ▤

Mal 2:8  But you have turned aside from the way. You have caused many to stumble by your instruction. You have corrupted the covenant of Levi, says the LORD of hosts, … ▤

- Nevertheless, God’s foundation stands firm:

2Tim 2:19  But God’s firm foundation stands, bearing this seal: “The Lord knows those who are his,” and, “Let everyone who names the name of the Lord depart from iniquity.” ▤

The “firm foundation” most likely refers to either God’s truth or the church. Despite the efforts of the false teachers (cf. vv. 16-18), God’s foundation stands firm. The foundation is sealed with two complementary facets of the faith, referred to by the two quotations. The first points to God’s firm hold on those who are his. The second underlines a key aspect of what identifies and affirms them as truly being God’s people.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Unit G

Relating to People

31. Love

1. Loving Qualities

2. Antitheses of Love

32. Justice

1. Justice in Action

2. Being True

33. Wisdom

1. Being Wise

2. Antitheses of Wisdom and Knowledge

34. Common Relationships

1. Family Relationships

2. Civil Relationships

35. Spreading the Gospel

1. Instructions

2. Insights

Chapter 31

Love

1. Loving Qualities

1. Love

2. Generosity

3. Mercy

4. Gentleness

2. Antitheses of Love

1. Selfish Attitudes

2. Ill Feelings

3. Adverse Speech

4. Adverse Force

Part I

Loving Qualities

The importance of love could hardly be more emphatically stated by the Bible. Love should encompass every area of our lives and be the basis of all that we do in relating to people. Other personal qualities reflective of love are also regularly applicable in our relationships with other people (and are also discussed in this section).

Note that the teaching in this and the subsequent chapters in Unit G. Relating to People is also relevant to the preceding part of this book, Unit F. Church Life.

Section A

Love

Section Jumps

- What love is

- The supremacy of love

- Live in love

- Do things in love

- Love others as you love yourself . . .

- . . . “Love your neighbor as yourself” sums up God’s law

- Love your enemies and do good to them . . .

- . . . Do not repay evil with evil, but with good

See also:

- Love Each Other (I): General

- Love Each Other (II): How

What love is

See also:

- Love Each Other (II): How

1Cor 13:4-7  Love is patient and kind; love does not envy or boast; it is not arrogant 5or rude. It does not insist on its own way; it is not irritable or resentful;a 6it does not rejoice at wrongdoing, but rejoices with the truth. 7Love bears all things, believes all things, hopes all things, endures all things. ▤

a Greek irritable and does not count up wrongdoing

The Greek rendered as “bears” (v. 7a) can be understood to speak of protecting (cf. NIV) and supporting (cf. CEV), along with persevering. The subsequent two phrases in v. 7, “believes all things, hopes all things”, probably mean that love is ever prepared to believe the best of others and hopes the best for them (cf. ESB).

1Jn 3:16-18  By this we know love, that he laid down his life for us, and we ought to lay down our lives for the brothers. 17But if anyone has the world’s goods and sees his brother in need, yet closes his heart against him, how does God’s love abide in him? 18Little children, let us not love in word or talk but in deed and in truth. ▤

Jesus Christ exemplified love for us (v. 16) and so we should love by emulating him in living sacrificially for others. In conjunction with this, we should not merely love with words but with actions and sincerity (vv. 17-18).

1Jn 4:10-11, 19  In this is love, not that we have loved God but that he loved us and sent his Son to be the propitiation for our sins. 11Beloved, if God so loved us, we also ought to love one another. ▤  … 19We love because he first loved us. ▤

Just as we should try to emulate Jesus Christ’s love as shown in laying down his life for us (cf. 1Jn 3:16 ↑), so we should try to emulate God’s love in sending his Son to die for us (vv. 10-11). In accordance with this teaching, v. 19 suggests that our love for others is prompted by and is an emulation of God’s love for us.

2Jn 1:6  And this is love, that we walk according to his commandments; this is the commandment, just as you have heard from the beginning, so that you should walk in it. ▤

This appears to be saying that we manifest love by walking in obedience to God’s commands (v. 6a), one of which is in fact the command to love one another (v. 6b) – “walk in love” (AMP, NIV; cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

The supremacy of love

See also:

- Loving God is of the utmost importance

Mark 12:28-33  And one of the scribes came up and heard them disputing with one another, and seeing that he answered them well, asked him, “Which commandment is the most important of all?” 29Jesus answered, “The most important is, ‘Hear, O Israel: The Lord our God, the Lord is one. 30And you shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your mind and with all your strength.’ 31The second is this: ‘You shall love your neighbor as yourself.’ There is no other commandment greater than these.” 32And the scribe said to him, “You are right, Teacher. You have truly said that he is one, and there is no other besides him. 33And to love him with all the heart and with all the understanding and with all the strength, and to love one’s neighbor as oneself, is much more than all whole burnt offerings and sacrifices.” ▤

Obviously this speaks of the utmost importance of love for God, as well as of love for others, the subject of this section.

1Cor 12:31; 13:1-3, 8, 13  But earnestly desire the higher gifts. And I will show you a still more excellent way. ▤  13:1 If I speak in the tongues of men and of angels, but have not love, I am a noisy gong or a clanging cymbal. 2And if I have prophetic powers, and understand all mysteries and all knowledge, and if I have all faith, so as to remove mountains, but have not love, I am nothing. 3If I give away all I have, and if I deliver up my body to be burned,b but have not love, I gain nothing. ▤  … 8Love never ends. As for prophecies, they will pass away; as for tongues, they will cease; as for knowledge, it will pass away. ▤  … 13So now faith, hope, and love abide, these three; but the greatest of these is love. ▤

b Some manuscripts deliver up my body [to death] that I may boast

Col 3:12-14  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, 13bearing with one another and, if one has a complaint against another, forgiving each other; as the Lord has forgiven you, so you also must forgive. 14And above all these put on love, which binds everything together in perfect harmony. ▤

This points to the supremacy of love over other virtues – suggesting it is “more important than anything” (CEV; cf. NLT). Verse 14 infers that love “is the perfect bond of unity” (NASB).

James 2:8  If you really fulfill the royal law according to the Scripture, “You shall love your neighbor as yourself,” you are doing well. ▤

The reference to this command as “the royal law” points to its supremacy amongst laws regarding our relationships with others.

1Pet 4:8  Above all, keep loving one another earnestly, since love covers a multitude of sins. ▤

“Above all” points to loving others as the most important thing to do in our relationships with others. Note that this quotes Proverbs 10:12 – “… love covers all offenses.” It does not mean that loving others atones for sin, but that love forgives and “buries” the sins of others – particularly wrongs against oneself.

- Better a little with love than much with hatred:

Prov 15:17  Better is a dinner of herbs where love is than a fattened ox and hatred with it. ▤

Live in love

See also:

- Love is expressed with actions

Eph 5:2  And walk in love, as Christ loved us and gave himself up for us, a fragrant offering and sacrifice to God. ▤

1Jn 4:16  So we have come to know and to believe the love that God has for us. God is love, and whoever abides in love abides in God, and God abides in him. ▤

2Jn 1:6  And this is love, that we walk according to his commandments; this is the commandment, just as you have heard from the beginning, so that you should walk in it. ▤

As suggested earlier, the last clause is saying that we should: “Live a life of love.” (NCV™)

Rom 13:8  Owe no one anything, except to love each other, for the one who loves another has fulfilled the law. ▤

This implies that we are to continually love one another.

1Cor 14:1  Pursue love, and earnestly desire the spiritual gifts, especially that you may prophesy. ▤

We are to strive hard to be loving, showing love in all aspects of our lives.

1Tim 6:11b  Pursue righteousness, godliness, faith, love, steadfastness, gentleness. ▤

Similarly 2 Timothy 2:22 says, “… pursue righteousness, faith, love …”

Do things in love

1Cor 16:14  Let all that you do be done in love. ▤

Gal 5:6, 13  For in Christ Jesus neither circumcision nor uncircumcision counts for anything, but only faith working through love. ▤  … 13For you were called to freedom, brothers. Only do not use your freedom as an opportunity for the flesh, but through love serve one another. ▤

Eph 4:1-2  I therefore, a prisoner for the Lord, urge you to walk in a manner worthy of the calling to which you have been called, 2with all humility and gentleness, with patience, bearing with one another in love, … ▤

Eph 4:15-16  Rather, speaking the truth in love, we are to grow up in every way into him who is the head, into Christ, 16from whom the whole body, joined and held together by every joint with which it is equipped, when each part is working properly, makes the body grow so that it builds itself up in love. ▤

The body of Christ “builds itself up in love” (v. 16) by each part of it doing its work in love.

Phil 1:15-16  Some indeed preach Christ from envy and rivalry, but others from good will. 16The latter do it out of love, knowing that I am put here for the defense of the gospel. ▤

1Thes 5:13a  … and to esteem them very highly in love because of their work. ▤

Rom 15:30  I appeal to you, brothers, by our Lord Jesus Christ and by the love of the Spirit, to strive together with me in your prayers to God on my behalf, … ▤

Paul appears to exhort his readers by or in love – which comes from the Holy Spirit. However, alternatively he may be urging them to act according to the love given to them (cf. NLT).

Philem 1:8-9  Accordingly, though I am bold enough in Christ to command you to do what is required, 9yet for love’s sake I prefer to appeal to you—I, Paul, an old man and now a prisoner also for Christ Jesus— ▤

Similar to Romans 15:30 above, the love referred to appears to be that with which Paul makes his appeal (cf. GNT, NCV, NLT).

- An exhortation against an action not done in love:

Rom 14:15  For if your brother is grieved by what you eat, you are no longer walking in love. By what you eat, do not destroy the one for whom Christ died. ▤

Love others as you love yourself . . .

Lev 19:18  You shall not take vengeance or bear a grudge against the sons of your own people, but you shall love your neighbor as yourself: I am the LORD. ▤

Mark 12:31, 33  The second is this: ‘You shall love your neighbor as yourself.’ There is no other commandment greater than these.” ▤  … 33And to love him with all the heart and with all the understanding and with all the strength, and to love one’s neighbor as oneself, is much more than all whole burnt offerings and sacrifices. ▤

James 2:8  If you really fulfill the royal law according to the Scripture, “You shall love your neighbor as yourself,” you are doing well. ▤

Lev 19:34  You shall treat the stranger who sojourns with you as the native among you, and you shall love him as yourself, for you were strangers in the land of Egypt: I am the LORD your God. ▤

Luke 10:25-37  And behold, a lawyer stood up to put him to the test, saying, “Teacher, what shall I do to inherit eternal life?” 26He said to him, “What is written in the Law? How do you read it?” 27And he answered, “You shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your strength and with all your mind, and your neighbor as yourself.” 28And he said to him, “You have answered correctly; do this, and you will live.” 29But he, desiring to justify himself, said to Jesus, “And who is my neighbor?” 30Jesus replied, “A man was going down from Jerusalem to Jericho, and he fell among robbers, who stripped him and beat him and departed, leaving him half dead. 31Now by chance a priest was going down that road, and when he saw him he passed by on the other side. 32So likewise a Levite, when he came to the place and saw him, passed by on the other side. 33But a Samaritan, as he journeyed, came to where he was, and when he saw him, he had compassion. 34He went to him and bound up his wounds, pouring on oil and wine. Then he set him on his own animal and brought him to an inn and took care of him. 35And the next day he took out two denariic and gave them to the innkeeper, saying, ‘Take care of him, and whatever more you spend, I will repay you when I come back.’ 36Which of these three, do you think, proved to be a neighbor to the man who fell among the robbers?” 37He said, “The one who showed him mercy.” And Jesus said to him, “You go, and do likewise.” ▤

c A denarius was a day’s wage for a laborer

In v. 29 the lawyer asked who was his neighbor, whom he should love as himself (cf. v. 27b). But in concluding his reply, Jesus turned the question around, asking instead who had acted as a neighbor, showing love to another. The implication of Jesus’ reply is that the key to fulfilling the command to love one’s neighbor as oneself (v. 27) is not in determining who is one’s neighbor, but in one’s willingness to love as a neighbor. We should accordingly love all people we encounter.

. . . “Love your neighbor as yourself” sums up God’s law

See also:

- Mark 12:31, 33 ⇑

The whole moral law – all that involves our relationships with other people – is summed up by the command to love others as ourselves. In doing so, we fulfill or carry out the law.

Rom 13:8-10  Owe no one anything, except to love each other, for the one who loves another has fulfilled the law. 9For the commandments, “You shall not commit adultery, You shall not murder, You shall not steal, You shall not covet,” and any other commandment, are summed up in this word: “You shall love your neighbor as yourself.” 10Love does no wrong to a neighbor; therefore love is the fulfilling of the law. ▤

Gal 5:14  For the whole law is fulfilled in one word: “You shall love your neighbor as yourself.” ▤

Matt 22:37-40  And he said to him, “You shall love the Lord your God with all your heart and with all your soul and with all your mind. 38This is the great and first commandment. 39And a second is like it: You shall love your neighbor as yourself. 40On these two commandments depend all the Law and the Prophets.” ▤

Just as all aspects of the law involving our relationships with other are summed up by the command to love your neighbor as yourself, so all aspects of the law involving our relationship with God are summed up by the command to love God “with all your heart and with all your soul and with all your mind” (v. 37). As such, all “the Law and the Prophets” are based on (cf. CEV, NIrV, NLT) and depend (cf. Amp, GNT, NCV, NASB) on these two commandments.

- Do to others what you would want them to do to you:

Matt 7:12  So whatever you wish that others would do to you, do also to them, for this is the Law and the Prophets. ▤

To do to others what you wish they would do to you (cf. Luke 6:31 ⇓) is the practical application of “love your neighbor as yourself” (NEL). As such, it likewise sums up God’s law.

Love your enemies and do good to them . . .

Matt 5:43-44  You have heard that it was said, ‘You shall love your neighbor and hate your enemy.’ 44But I say to you, Love your enemies and pray for those who persecute you, … ▤

Luke 6:27-36  But I say to you who hear, Love your enemies, do good to those who hate you, 28bless those who curse you, pray for those who abuse you. 29To one who strikes you on the cheek, offer the other also, and from one who takes away your cloak do not withhold your tunicd either. 30Give to everyone who begs from you, and from one who takes away your goods do not demand them back. 31And as you wish that others would do to you, do so to them. 32“If you love those who love you, what benefit is that to you? For even sinners love those who love them. 33And if you do good to those who do good to you, what benefit is that to you? For even sinners do the same. 34And if you lend to those from whom you expect to receive, what credit is that to you? Even sinners lend to sinners, to get back the same amount. 35But love your enemies, and do good, and lend, expecting nothing in return, and your reward will be great, and you will be sons of the Most High, for he is kind to the ungrateful and the evil. 36Be merciful, even as your Father is merciful. ▤

d Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

Verses 29-30 largely speak of meekness in the face of mistreatment; the context suggests that such non-retaliation is an aspect of loving our enemies. Verse 35 shows that those who love and do good to their enemies – not simply just to those who do the right thing by them (v. 32-34) – will be considered God’s children, as such love and kindness to enemies reflects God’s own kindness to “the ungrateful and the evil”. Verse 36 reiterates this theme, most likely having primarily in view showing mercy to enemies – as opposed to exacting vengeance on them.

Ex 23:4-5  If you meet your enemy’s ox or his donkey going astray, you shall bring it back to him. 5If you see the donkey of one who hates you lying down under its burden, you shall refrain from leaving him with it; you shall rescue it with him. ▤

. . . Do not repay evil with evil, but with good

See also:

- Luke 6:27-28 ⇑

- Do not take revenge . . .

- . . . Rather than taking revenge, wait for God to act

Lev 19:18  You shall not take vengeance or bear a grudge against the sons of your own people, but you shall love your neighbor as yourself: I am the LORD. ▤

Rom 12:17-21  Repay no one evil for evil, but give thought to do what is honorable in the sight of all. 18If possible, so far as it depends on you, live peaceably with all. 19Beloved, never avenge yourselves, but leave ite to the wrath of God, for it is written, “Vengeance is mine, I will repay, says the Lord.” 20To the contrary, “if your enemy is hungry, feed him; if he is thirsty, give him something to drink; for by so doing you will heap burning coals on his head.” 21Do not be overcome by evil, but overcome evil with good. ▤

e Greek give place

To be “overcome by evil” (v. 21) means here to succumb to repaying evil with evil, being enveloped by evil through acting in evil – letting “evil get the best of you” (NLT). We need to bear in mind that evil not only threatens us from outside sources, but can also well up from within ourselves, permeating us. Rather than being “overcome by evil”, one should defeat evil by doing good, as depicted in v. 20. Note that v. 20b depicts the significant impact that doing good has on one’s enemy, probably implying that it is more incisive than retaliation (cf. 2Ki 6:23 ↓).

1Thes 5:15  See that no one repays anyone evil for evil, but always seek to do good to one another and to everyone. ▤

1Pet 3:9  Do not repay evil for evil or reviling for reviling, but on the contrary, bless, for to this you were called, that you may obtain a blessing. ▤

Rather than responding in kind to those who revile or curse us, we are to respond by blessing them (cf. Luke 6:28 ⇑; Rom 12:14 ↓; 1Cor 4:12 ↓). In such contexts, to bless others is effectively to pray for God’s blessing on them. In doing so, we ourselves will be blessed by God – as indicated by the last clause.

Rom 12:14  Bless those who persecute you; bless and do not curse them. ▤

1Cor 4:12b-13a  When reviled, we bless; when persecuted, we endure; 13when slandered, we entreat. ▤

Verse 13a appears to speak of responding diplomatically to slander – with kind or gentle words (cf. AMP, CEV, GNT, NIV, NLT, NRSV) – having the aim of making peace.

2Ki 6:21-23  As soon as the king of Israel saw them, he said to Elisha, “My father, shall I strike them down? Shall I strike them down?” 22He answered, “You shall not strike them down. Would you strike down those whom you have taken captive with your sword and with your bow? Set bread and water before them, that they may eat and drink and go to their master.” 23So he prepared for them a great feast, and when they had eaten and drunk, he sent them away, and they went to their master. And the Syrians did not come again on raids into the land of Israel. ▤

The men concerned were a large force of enemy soldiers that Elisha had delivered into the hands of the king of Israel, through God striking them with temporary blindness (cf. vv. 18-20). Verse 23 suggests that largely by this repayment of intended evil with good, the hostility of the enemies was dissolved.

2Chr 28:9-11, 15  But a prophet of the LORD was there, whose name was Oded, and he went out to meet the army that came to Samaria and said to them, “Behold, because the LORD, the God of your fathers, was angry with Judah, he gave them into your hand, but you have killed them in a rage that has reached up to heaven. 10And now you intend to subjugate the people of Judah and Jerusalem, male and female, as your slaves. Have you not sins of your own against the LORD your God? 11Now hear me, and send back the captives from your relatives whom you have taken, for the fierce wrath of the LORD is upon you.” ▤  … 15And the men who have been mentioned by name rose and took the captives, and with the spoil they clothed all who were naked among them. They clothed them, gave them sandals, provided them with food and drink, and anointed them, and carrying all the feeble among them on donkeys, they brought them to their kinsfolk at Jericho, the city of palm trees. Then they returned to Samaria. ▤

Our own guilt before God (v. 10b) is one significant reason as to why we should not ill treat our enemies (v. 9b-10a), but rather do good to them (v. 15).

- Love is not resentful:

1Cor 13:5b  It does not insist on its own way; it is not irritable or resentful;f … ▤

f Greek irritable and does not count up wrongdoing

Pray for persecuted Christians

Section B

Generosity

Section Jumps

- Be generous

- Lend to others

- Share with others

- Practice hospitality . . .

- . . . Examples of hospitality

- Be kind and gracious . . .

- . . . Insights on and examples of kindness

- Generosity brings oneself great blessing

See also:

- Justice and the Needy (I): Instructions

- Justice and the Needy (II): Insights

Be generous

See also:

- Ps 37:25-26 ⇓; Ps 112:5 ⇓

- Give generously

- Generosity brings oneself great blessing

1Tim 6:18  They are to do good, to be rich in good works, to be generous and ready to share, … ▤

Ps 37:21  The wicked borrows but does not pay back, but the righteous is generous and gives; … ▤

Prov 21:26  All day long he [the sluggard] craves and craves, but the righteous gives and does not hold back. ▤

Rom 12:8  … the one who exhorts, in his exhortation; the one who contributes, in generosity; the one who leads,g with zeal; the one who does acts of mercy, with cheerfulness. ▤

g Or gives aid

This is speaking of how spiritual gifts should be used, although these exhortations are applicable to all believers.

Acts 2:46  And day by day, attending the temple together and breaking bread in their homes, they received their food with glad and generous hearts, … ▤

2Cor 8:1-2, 7  We want you to know, brothers,h about the grace of God that has been given among the churches of Macedonia, 2for in a severe test of affliction, their abundance of joy and their extreme poverty have overflowed in a wealth of generosity on their part. ▤  … 7But as you excel in everything—in faith, in speech, in knowledge, in all earnestness, and in our love for youi—see that you excel in this act of grace also. ▤

h Or brothers and sisters

i Some manuscripts in your love for us

The last clause refers to contributing to the needs of other believers – “the grace of giving” (NCV™; cf. NIV) – which is in view in vv. 1-2.

2Cor 9:13  By their approval of this service, theyj will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, … ▤

j Or you

Deut 15:12-15  If your brother, a Hebrew man or a Hebrew woman, is soldk to you, he shall serve you six years, and in the seventh year you shall let him go free from you. 13And when you let him go free from you, you shall not let him go empty-handed. 14You shall furnish him liberally out of your flock, out of your threshing floor, and out of your winepress. As the LORD your God has blessed you, you shall give to him. 15You shall remember that you were a slave in the land of Egypt, and the LORD your God redeemed you; therefore I command you this today. ▤

k Or sells himself

Prov 14:31  Whoever oppresses a poor man insults his Maker, but he who is generous to the needy honors him. ▤

- Do good to others according to the good that God does to you:

Num 10:29, 32  And Moses said to Hobab the son of Reuel the Midianite, Moses’ father-in-law, “We are setting out for the place of which the LORD said, ‘I will give it to you.’ Come with us, and we will do good to you, for the LORD has promised good to Israel.” ▤  … 32And if you do go with us, whatever good the LORD will do to us, the same will we do to you.” ▤

Deuteronomy 15:12-15 above similarly makes the point that we ought to treat others in accordance with the way God has treated us, making this point in reference to granting freedom as well as in regard to being generous.

Lend to others

Deut 15:7-8  If among you, one of your brothers should become poor, in any of your towns within your land that the LORD your God is giving you, you shall not harden your heart or shut your hand against your poor brother, 8but you shall open your hand to him and lend him sufficient for his need, whatever it may be. ▤

Ps 37:25-26  I have been young, and now am old, yet I have not seen the righteous forsaken or his children begging for bread. 26He is ever lending generously, and his children become a blessing. ▤

Ps 112:5  It is well with the man who deals generously and lends; who conducts his affairs with justice. ▤

Matt 5:42  Give to the one who begs from you, and do not refuse the one who would borrow from you. ▤

Luke 6:34-35  And if you lend to those from whom you expect to receive, what credit is that to you? Even sinners lend to sinners, to get back the same amount. 35But love your enemies, and do good, and lend, expecting nothing in return, and your reward will be great, and you will be sons of the Most High, for he is kind to the ungrateful and the evil. ▤

Note that these two verses indicate that when we lend money we should not do so with the expectation that it will necessarily be paid back.

Share with others

See also:

- . . . Share what you have with those in need

Luke 3:11  And he answered them, “Whoever has two tunicsl is to share with him who has none, and whoever has food is to do likewise.” ▤

l Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

Eph 4:28  Let the thief no longer steal, but rather let him labor, doing honest work with his own hands, so that he may have something to share with anyone in need. ▤

1Tim 6:18  They are to do good, to be rich in good works, to be generous and ready to share, … ▤

Heb 13:16  Do not neglect to do good and to share what you have, for such sacrifices are pleasing to God. ▤

- David’s rule for sharing spoils of war:

1Sam 30:22-25  Then all the wicked and worthless fellows among the men who had gone with David said, “Because they did not go with us, we will not give them any of the spoil that we have recovered, except that each man may lead away his wife and children, and depart.” 23But David said, “You shall not do so, my brothers, with what the LORD has given us. He has preserved us and given into our hand the band that came against us. 24Who would listen to you in this matter? For as his share is who goes down into the battle, so shall his share be who stays by the baggage. They shall share alike.” 25And he made it a statute and a rule for Israel from that day forward to this day. ▤

Practice hospitality . . .

See also:

- . . . Give hospitality and aid to visiting preachers and workers

Rom 12:13  Contribute to the needs of the saints and seek to show hospitality. ▤

1Pet 4:9  Show hospitality to one another without grumbling. ▤

Heb 13:2  Do not neglect to show hospitality to strangers, for thereby some have entertained angels unawares. ▤

Isa 58:7  Is it not to share your bread with the hungry and bring the homeless poor into your house; when you see the naked, to cover him, and not to hide yourself from your own flesh? ▤

Matt 25:34-35, 38-40  Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. 35For I was hungry and you gave me food, I was thirsty and you gave me drink, I was a stranger and you welcomed me, ▤  … 38And when did we see you a stranger and welcome you, or naked and clothe you? 39And when did we see you sick or in prison and visit you?’ 40And the King will answer them, ‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers,m you did it to me.’ ▤

m Or brothers and sisters

This speaks of welcoming strangers into one’s home (cf. AMP, GNT, NCV, NIV, NLT).

1Tim 5:10  … and having a reputation for good works: if she has brought up children, has shown hospitality, has washed the feet of the saints, has cared for the afflicted, and has devoted herself to every good work. ▤

Titus 1:7b-8  He must not be arrogant or quick-tempered or a drunkard or violent or greedy for gain, 8but hospitable, a lover of good, self-controlled, upright, holy, and disciplined. ▤

. . . Examples of hospitality

Gen 18:2-8  He lifted up his eyes and looked, and behold, three men were standing in front of him. When he saw them, he ran from the tent door to meet them and bowed himself to the earth 3and said, “O Lord,n if I have found favor in your sight, do not pass by your servant. 4Let a little water be brought, and wash your feet, and rest yourselves under the tree, 5while I bring a morsel of bread, that you may refresh yourselves, and after that you may pass on—since you have come to your servant.” So they said, “Do as you have said.” 6And Abraham went quickly into the tent to Sarah and said, “Quick! Three seahso of fine flour! Knead it, and make cakes.” 7And Abraham ran to the herd and took a calf, tender and good, and gave it to a young man, who prepared it quickly. 8Then he took curds and milk and the calf that he had prepared, and set it before them. And he stood by them under the tree while they ate. ▤

n Or My lord

o A seah was about 7 quarts or 7.3 liters

The last statement (v. 8b) suggests that Abraham stood by so as to be ready to serve them. Note that the three “men” apparently included the two angels mentioned in 19:1-3 immediately below. The third may have been a manifestation of God, being referred to as “the LORD” a number of times in the rest of the chapter.

Gen 19:1-3  The two angels came to Sodom in the evening, and Lot was sitting in the gate of Sodom. When Lot saw them, he rose to meet them and bowed himself with his face to the earth 2and said, “My lords, please turn aside to your servant’s house and spend the night and wash your feet. Then you may rise up early and go on your way.” They said, “No; we will spend the night in the town square.” 3But he pressed them strongly; so they turned aside to him and entered his house. And he made them a feast and baked unleavened bread, and they ate. ▤

Ex 2:20  He said to his daughters, “Then where is he? Why have you left the man? Call him, that he may eat bread.” ▤

Judg 19:20-21  And the old man said, “Peace be to you; I will care for all your wants. Only, do not spend the night in the square.” 21So he brought him into his house and gave the donkeys feed. And they washed their feet, and ate and drank. ▤

2Sam 17:27-29  When David came to Mahanaim, Shobi the son of Nahash from Rabbah of the Ammonites, and Machir the son of Ammiel from Lo-debar, and Barzillai the Gileadite from Rogelim, 28brought beds, basins, and earthen vessels, wheat, barley, flour, parched grain, beans and lentils,p 29honey and curds and sheep and cheese from the herd, for David and the people with him to eat, for they said, “The people are hungry and weary and thirsty in the wilderness.” ▤

p Hebrew adds and parched grain

Job 31:32  … (the sojourner has not lodged in the street; I have opened my doors to the traveler), … ▤

Acts 28:2, 7  The native peopleq showed us unusual kindness, for they kindled a fire and welcomed us all, because it had begun to rain and was cold. ▤  … 7Now in the neighborhood of that place were lands belonging to the chief man of the island, named Publius, who received us and entertained us hospitably for three days. ▤

q Greek barbaroi (that is, non–Greek speakers); also verse 4

Rom 16:23a  Gaius, who is host to me and to the whole church, greets you. ▤

- Do not accept the hospitality of a stingy person:

Prov 23:6-8  Do not eat the bread of a man who is stingy;r do not desire his delicacies, 7for he is like one who is inwardly calculating.s “Eat and drink!” he says to you, but his heart is not with you. 8You will vomit up the morsels that you have eaten, and waste your pleasant words. ▤

r Hebrew whose eye is evil

s Or for as he calculates in his soul, so is he

Verse 8 seems to be implying that accepting such hospitality will result in a stingy host’s attitude manifesting itself in unsavory ways.

Be kind and gracious . . .

See also:

- Speak graciously

Kindness is often spoken of in regard to generosity; hence the inclusion here of this and the following subsection. However kindness is a broad concept. The corresponding Hebrew and Greek words are also inclusive of other such things as: mercy or compassion; faithfulness or loyalty; and gentleness. Thus, like love, kindness is also quite pertinent to the other sections in the first half of this chapter. A similar comment can be made regarding graciousness.

Mic 6:8  He has told you, O man, what is good; and what does the LORD require of you but to do justice, and to love kindness,t and to walk humbly with your God? ▤

t Or steadfast love

Zec 7:9  Thus says the LORD of hosts, Render true judgments, show kindness and mercy to one another, … ▤

Eph 4:32  Be kind to one another, tenderhearted, forgiving one another, as God in Christ forgave you. ▤

2Tim 2:24  And the Lord’s servantu must not be quarrelsome but kind to everyone, able to teach, patiently enduring evil, … ▤

u Greek bondservant

Col 3:12  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, … ▤

Prov 31:26  She opens her mouth with wisdom, and the teaching of kindness is on her tongue. ▤

The last clause is speaking either of advocating kindness (cf. NCV), or teaching/instructing with kindness (cf. NLT). Such things are associated with wisdom.

Ps 109:16  For he [a wicked person] did not remember to show kindness, but pursued the poor and needy and the brokenhearted, to put them to death. ▤

One implication of this is that we should show kindness.

Ps 112:4  Light dawns in the darkness for the upright; he is gracious, merciful, and righteous. ▤

1Pet 2:18-20  Servants, be subject to your masters with all respect, not only to the good and gentle but also to the unjust. 19For this is a gracious thing, when, mindful of God, one endures sorrows while suffering unjustly. 20For what credit is it if, when you sin and are beaten for it, you endure? But if when you do good and suffer for it you endure, this is a gracious thing in the sight of God. ▤

. . . Insights on and examples of kindness

Job 6:14  He who withholdsv kindness from a friend forsakes the fear of the Almighty. ▤

v Syriac, Vulgate (compare Targum); the meaning of the Hebrew word is uncertain

Prov 11:16-17  A gracious woman gets honor, and violent men get riches. 17A man who is kind benefits himself, but a cruel man hurts himself. ▤

Prov 21:21  Whoever pursues righteousness and kindness will find life, righteousness, and honor. ▤

Luke 6:35  But love your enemies, and do good, and lend, expecting nothing in return, and your reward will be great, and you will be sons of the Most High, for he is kind to the ungrateful and the evil. ▤

Acting kindly – by such actions as spoken of in the first part of the verse – identifies us with God, who is kind to all.

1Cor 13:4  Love is patient and kind; love does not envy or boast; it is not arrogant … ▤

Gen 19:19a  Behold, your servant has found favor in your sight, and you have shown me great kindness in saving my life. ▤

Note that this and the following verses contain examples of kindness.

Gen 50:21  So do not fear; I will provide for you and your little ones.” Thus he comforted them and spoke kindly to them. ▤

Similarly to the second statement, in Ruth 2:13, Ruth says to Boaz: “… you have comforted me and spoken kindly to your servant.”

Josh 2:12-14  [Rahab:] Now then, please swear to me by the LORD that, as I have dealt kindly with you, you also will deal kindly with my father’s house, and give me a sure sign 13that you will save alive my father and mother, my brothers and sisters, and all who belong to them, and deliver our lives from death.” 14And the men said to her, “Our life for yours even to death! If you do not tell this business of ours, then when the LORD gives us the land we will deal kindly and faithfully with you.” ▤

Ruth 3:10  And he said, “May you be blessed by the LORD, my daughter. You have made this last kindness greater than the first in that you have not gone after young men, whether poor or rich. ▤

Here Boaz speaks of Ruth indicating her willingness to marry him for the sake of her deceased husband. As he was a close relative, doing so would provide her deceased husband with an heir. Boaz speaks of this as a great kindness – or “family loyalty” (GNT, NLT; cf. CEV) – as she was prepared to do this despite the fact that Boaz was considerably older than her. The kindness that Ruth had showed earlier – “the first” – was her great commitment and personal sacrifice in taking care of her impoverished mother-in-law, Naomi.

Acts 28:2  The native peoplew showed us unusual kindness, for they kindled a fire and welcomed us all, because it had begun to rain and was cold. ▤

w Greek barbaroi (that is, non–Greek speakers); also verse 4

At least the majority of the islanders would not have been believers (cf. v. 6), but their example of kindness is a striking example for all.

- Kindness is a “fruit” of the Spirit:

Gal 5:22-23  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. ▤

Generosity brings oneself great blessing

Ps 112:5  It is well with the man who deals generously and lends; who conducts his affairs with justice. ▤

Prov 11:24-25  One gives freely, yet grows all the richer; another withholds what he should give, and only suffers want. 25Whoever brings blessing will be enriched, and one who waters will himself be watered. ▤

Verse 24 contains a striking paradox, with an eternal application – the one who gives, gains more; while the one who does not give, will end up being in need.

Prov 14:21  Whoever despises his neighbor is a sinner, but blessed is he who is generous to the poor. ▤

Prov 22:9  Whoever has a bountifulx eye will be blessed, for he shares his bread with the poor. ▤

x Hebrew good

The term “bountiful eye” here denotes a generous person (cf. GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

Acts 20:35  In all things I have shown you that by working hard in this way we must help the weak and remember the words of the Lord Jesus, how he himself said, ‘It is more blessed to give than to receive.’ ▤

Luke 6:35  But love your enemies, and do good, and lend, expecting nothing in return, and your reward will be great, and you will be sons of the Most High, for he is kind to the ungrateful and the evil. ▤

Luke 6:38  … give, and it will be given to you. Good measure, pressed down, shaken together, running over, will be put into your lap. For with the measure you use it will be measured back to you. ▤

Jesus figuratively speaks of the amount of blessing being a large amount, maximized like a measure of wheat being pressed down and shaken together “to make room for more” (NLT).

2Cor 9:6  The point is this: whoever sows sparingly will also reap sparingly, and whoever sows bountifullyy will also reap bountifully. ▤

y Greek with blessings; twice in this verse

Ps 37:26  He is ever lending generously, and his children become a blessing. ▤

Presumably this means that a generous man’s children become a blessing to him – even in being blessed themselves (cf. AMP, NIV).

Prov 18:16  A man’s gift makes room for him and brings him before the great. ▤

Prov 19:6  Many seek the favor of a generous man,z and everyone is a friend to a man who gives gifts. ▤

z Or of a noble

- Give to a number of recipients:

Eccl 11:1-2  Cast your bread upon the waters, for you will find it after many days. 2Give a portion to seven, or even to eight, for you know not what disaster may happen on earth. ▤

This could be referring to being generous (i.e. giving to many) – or it may be intended as commercial advice (i.e. invest in many ventures). In either case, such action will eventually bring a return (v. 1b). Furthermore such diversification of one’s assets will mean that one will have a number of possible sources to call upon should disaster come upon the land (v. 2).

Pray for persecuted Christians

Section C

Mercy

Section Jumps

- Show mercy

- Be merciful and God will show you mercy

- Be compassionate

- Forgive others . . .

- . . . Forgive and God will forgive you

- Do not judge others . . .

- . . . If you judge others, God will judge you accordingly

- Note: Human judgment is typically superficial and inadequate

Mercy involves such things as: not penalizing those subject to one’s judgment and retribution (due to things like wrongful action or debt); and doing more than one is bound to do in helping others. It is showing kindness beyond what is required of one or is otherwise considered fitting.

Show mercy

Zec 7:9  Thus says the LORD of hosts, Render true judgments, show kindness and mercy to one another, … ▤

Luke 6:36  Be merciful, even as your Father is merciful. ▤

Ps 112:4  Light dawns in the darkness for the upright; he is gracious, merciful, and righteous. ▤

Dan 4:27  Therefore, O king, let my counsel be acceptable to you: break off your sins by practicing righteousness, and your iniquities by showing mercy to the oppressed, that there may perhaps be a lengthening of your prosperity. ▤

Matt 9:13  Go and learn what this means, ‘I desire mercy, and not sacrifice.’ For I came not to call the righteous, but sinners. ▤

Here Jesus quotes Hosea 6:6 to self-righteous Pharisees, whose lack of understanding of Jesus’ mission was not unrelated to their failure to understand God’s requirements for them. God requires mercy towards others, even above religious rituals (cf. Matt 23:23 ↓).

Matt 23:23  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you tithe mint and dill and cumin, and have neglected the weightier matters of the law: justice and mercy and faithfulness. These you ought to have done, without neglecting the others. ▤

Luke 10:36-37  Which of these three, do you think, proved to be a neighbor to the man who fell among the robbers?” 37He said, “The one who showed him mercy.” And Jesus said to him, “You go, and do likewise.” ▤

James 3:17  But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

Jude 1:22-23  And have mercy on those who doubt; 23save others by snatching them out of the fire; to others show mercy with fear, hating even the garmenta stained by the flesh. ▤

a Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

In v. 22 Jude tells his readers to show mercy to those who doubt – “those whose faith is wavering” (NLT) – which was possibly due to the influence of false teachers. In v. 23b the proposed objects of mercy appear to be those who had sinned. Showing mercy to such sinners needs to be accompanied by fear of sin’s enticement.

Prov 21:10  The soul of the wicked desires evil; his neighbor finds no mercy in his eyes. ▤

To not show mercy is a characteristic of wicked people.

- Show mercy cheerfully:

Rom 12:8  … the one who exhorts, in his exhortation; the one who contributes, in generosity; the one who leads,b with zeal; the one who does acts of mercy, with cheerfulness. ▤

b Or gives aid

This is speaking of the spiritual gift of doing “acts of mercy” for the needy, rather than to showing mercy in general. However the principal of showing mercy cheerfully is readily applicable to the latter – as indeed it is to all that we do.

Be merciful and God will show you mercy

Ps 18:25  With the merciful you show yourself merciful; with the blameless man you show yourself blameless; … ▤

Matt 5:7  Blessed are the merciful, for they shall receive mercy. ▤

The final clause refers to being shown mercy by God.

Matt 18:32-35  Then his master summoned him and said to him, ‘You wicked servant! I forgave you all that debt because you pleaded with me. 33And should not you have had mercy on your fellow servant, as I had mercy on you?’ 34And in anger his master delivered him to the jailers,c until he should pay all his debt. 35So also my heavenly Father will do to every one of you, if you do not forgive your brother from your heart. ▤

c Greek torturers

James 2:12-13  So speak and so act as those who are to be judged under the law of liberty. 13For judgment is without mercy to one who has shown no mercy. Mercy triumphs over judgment. ▤

In this context, the final statement appears to indicate that if we are merciful we will receive God’s mercy rather than his judgment on judgment day.

Be compassionate

See also:

- Jesus was compassionate

Compassion is generally the emotion underlying mercy; it is expressed in merciful action.

Judg 21:6  And the people of Israel had compassion for Benjamin their brother and said, “One tribe is cut off from Israel this day. ▤

1Sam 23:21  And Saul said, “May you be blessed by the LORD, for you have had compassion on me. ▤

Ps 103:13  As a father shows compassion to his children, so the LORD shows compassion to those who fear him. ▤

Luke 10:33-35  But a Samaritan, as he journeyed, came to where he was, and when he saw him, he had compassion. 34He went to him and bound up his wounds, pouring on oil and wine. Then he set him on his own animal and brought him to an inn and took care of him. 35And the next day he took out two denariid and gave them to the innkeeper, saying, ‘Take care of him, and whatever more you spend, I will repay you when I come back.’ ▤

d A denarius was a day’s wage for a laborer

The Good Samaritan’s compassion, led him to act mercifully (vv. 34-35; cf. v. 37).

Luke 15:20  And he arose and came to his father. But while he was still a long way off, his father saw him and felt compassion, and ran and embraced him and kissed him. ▤

Col 3:12  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, … ▤

Heb 10:34  For you had compassion on those in prison, and you joyfully accepted the plundering of your property, since you knew that you yourselves had a better possession and an abiding one. ▤

Job 30:25  Did not I weep for him whose day was hard? Was not my soul grieved for the needy? ▤

Job’s deep compassion for the needy is evident here – and indeed is exemplary.

- Be tenderhearted:

Eph 4:32  Be kind to one another, tenderhearted, forgiving one another, as God in Christ forgave you. ▤

1 Peter 3:8 also speaks of being tenderhearted: “Finally, all of you, have unity of mind, sympathy, brotherly love, a tender heart, and a humble mind.”

Forgive others . . .

See also:

- Eph 4:32 ⇑

Luke 17:3-4  Pay attention to yourselves! If your brother sins, rebuke him, and if he repents, forgive him, 4and if he sins against you seven times in the day, and turns to you seven times, saying, ‘I repent,’ you must forgive him. ▤

Col 3:13  … bearing with one another and, if one has a complaint against another, forgiving each other; as the Lord has forgiven you, so you also must forgive. ▤

This suggests that we should forgive others of any perceived wrong against ourselves even if they have not acknowledged it and asked to be forgiven.

Luke 23:33-34a  And when they came to the place that is called The Skull, there they crucified him, and the criminals, one on his right and one on his left. 34And Jesus said, “Father, forgive them, for they know not what they do.”e ▤

e Some manuscripts omit the sentence And Jesus . . . what they do

Acts 7:59-60  And as they were stoning Stephen, he called out, “Lord Jesus, receive my spirit.” 60And falling to his knees he cried out with a loud voice, “Lord, do not hold this sin against them.” And when he had said this, he fell asleep. ▤

Stephen’s prayer in v. 60a implies that he forgave those who were killing him, emulating Jesus’ example (cf. Luke 23:33-34a ↑).

2Cor 2:7-8, 10-11  … so you should rather turn to forgive and comfort him, or he may be overwhelmed by excessive sorrow. 8So I beg you to reaffirm your love for him. ▤  … 10Anyone whom you forgive, I also forgive. Indeed, what I have forgiven, if I have forgiven anything, has been for your sake in the presence of Christ, 11so that we would not be outwitted by Satan; for we are not ignorant of his designs. ▤

Paul urges the Corinthians to forgive and discontinue the punishment of a church member who has “caused grief” (v. 5) – and presumably has since repented. In doing so they are to reaffirm their love for him (v. 8). In vv. 10-11, Paul makes the important point that not forgiving such a person would leave the church members themselves susceptible to Satan’s schemes. In saying this Paul may have had in mind that not forgiving others can lead to such things as bitterness and hard-heartedness, which Satan can readily use.

2Tim 4:16  At my first defense no one came to stand by me, but all deserted me. May it not be charged against them! ▤

Here Paul shows forgiveness towards those who had deserted him.

Prov 10:12  Hatred stirs up strife, but love covers all offenses. ▤

The phrase “covers all offenses” (cf. Prov 17:9 ↓) means to overlook (cf. CEV, GNT) or forgive (cf. NCV) all offences. The last clause is quoted or referred to in 1 Peter 4:8b – “…love covers a multitude of sins.”

Prov 17:9  Whoever covers an offense seeks love, but he who repeats a matter separates close friends. ▤

Gen 50:15-21  When Joseph’s brothers saw that their father was dead, they said, “It may be that Joseph will hate us and pay us back for all the evil that we did to him.” 16So they sent a message to Joseph, saying, “Your father gave this command before he died, 17‘Say to Joseph, Please forgive the transgression of your brothers and their sin, because they did evil to you.’ And now, please forgive the transgression of the servants of the God of your father.” Joseph wept when they spoke to him. 18His brothers also came and fell down before him and said, “Behold, we are your servants.” 19But Joseph said to them, “Do not fear, for am I in the place of God? 20As for you, you meant evil against me, but God meant it for good, to bring it about that many peoplef should be kept alive, as they are today. 21So do not fear; I will provide for you and your little ones.” Thus he comforted them and spoke kindly to them. ▤

f Or a numerous people

It is not clear whether the instructions of vv. 16-17 were fabricated or not. However, it is clear from Joseph’s response (vv. 19-21) that he did indeed forgive his brothers, as his father had supposedly requested (v. 17).

. . . Forgive and God will forgive you

Matt 6:12-15  … and forgive us our debts, as we also have forgiven our debtors. 13And lead us not into temptation, but deliver us from evil.g 14For if you forgive others their trespasses, your heavenly Father will also forgive you, 15but if you do not forgive others their trespasses, neither will your Father forgive your trespasses. ▤

g Or the evil one; some manuscripts add For yours is the kingdom and the power and the glory, forever. Amen

Verse 12 is from the Lord’s Prayer. In vv. 14-15 Jesus comments on it.

Mark 11:25  And whenever you stand praying, forgive, if you have anything against anyone, so that your Father also who is in heaven may forgive you your trespasses.”h ▤

h Some manuscripts add verse 26: But if you do not forgive, neither will your Father who is in heaven forgive your trespasses

Luke 6:37  Judge not, and you will not be judged; condemn not, and you will not be condemned; forgive, and you will be forgiven; … ▤

Matt 18:21-35  Then Peter came up and said to him, “Lord, how often will my brother sin against me, and I forgive him? As many as seven times?” 22Jesus said to him, “I do not say to you seven times, but seventy times seven.i 23“Therefore the kingdom of heaven may be compared to a king who wished to settle accounts with his servants.j 24When he began to settle, one was brought to him who owed him ten thousand talents.k 25And since he could not pay, his master ordered him to be sold, with his wife and children and all that he had, and payment to be made. 26So the servantl fell on his knees, imploring him, ‘Have patience with me, and I will pay you everything.’ 27And out of pity for him, the master of that servant released him and forgave him the debt. 28But when that same servant went out, he found one of his fellow servants who owed him a hundred denarii,m and seizing him, he began to choke him, saying, ‘Pay what you owe.’ 29So his fellow servant fell down and pleaded with him, ‘Have patience with me, and I will pay you.’ 30He refused and went and put him in prison until he should pay the debt. 31When his fellow servants saw what had taken place, they were greatly distressed, and they went and reported to their master all that had taken place. 32Then his master summoned him and said to him, ‘You wicked servant! I forgave you all that debt because you pleaded with me. 33And should not you have had mercy on your fellow servant, as I had mercy on you?’ 34And in anger his master delivered him to the jailers,n until he should pay all his debt. 35So also my heavenly Father will do to every one of you, if you do not forgive your brother from your heart.” ▤

i Or seventy-seven times

j Greek bondservants; also verses 28, 31

k A talent was a monetary unit worth about twenty years’ wages for a laborer

l Greek bondservant; also verses 27, 28, 29, 32, 33

m A denarius was a day’s wage for a laborer

n Greek torturers

In v. 22 Jesus is implying that we should always forgive, rather than put a limit on the number of times that we do it.

- Forgive because Jesus Christ forgave you:

Col 3:13  … bearing with one another and, if one has a complaint against another, forgiving each other; as the Lord has forgiven you, so you also must forgive. ▤

Not only should we forgive others so that we will be forgiven, but we should also forgive because we have been forgiven by Christ – forgive “because the Lord forgave you” (NCV™).

Do not judge others . . .

We are not to judge others in a condemnatory manner, as if we were in some position of authority to do so; nor in a self-righteous sense, which is inevitably hypocritical. Note, however, that there are Bible verses instructing us to make judgments or choices regarding good and bad people or things. For example in 1 Corinthians Paul speaks of the need for believers to judge those in the church (cf. 5:12), and also says that: “The spiritual man makes judgments about all things…” (2:15). See also Evaluate all things; Guarding against False Teachers; and Dealing with Sin in the Church.

John 8:15  You judge according to the flesh; I judge no one. ▤

Jesus appears to be saying that he did not set himself up to judge anyone (cf. 3:17, AMP). We should follow his example. Note that some commentators think that Jesus is actually meaning that he did not judge in the referred-to worldly fashion of his adversaries – i.e. “by human standards”

Rom 14:1-4, 10, 12-13  As for the one who is weak in faith, welcome him, but not to quarrel over opinions. 2One person believes he may eat anything, while the weak person eats only vegetables. 3Let not the one who eats despise the one who abstains, and let not the one who abstains pass judgment on the one who eats, for God has welcomed him. 4Who are you to pass judgment on the servant of another? It is before his own mastero that he stands or falls. And he will be upheld, for the Lord is able to make him stand. ▤  … 10Why do you pass judgment on your brother? Or you, why do you despise your brother? For we will all stand before the judgment seat of God; ▤  … 12So then each of us will give an account of himself to God. 13Therefore let us not pass judgment on one another any longer, but rather decide never to put a stumbling block or hindrance in the way of a brother. ▤

o Or lord

Believers are not to judge each other on disputable matters – matters that Scripture does not discuss or is not concerned with. The reminders in vv. 10, 12 that we ourselves will be judged by God, is a sobering deterrent to judging other servants of his. The suggestion is that such condemnatory judgment of other servants of God leaves us more liable to being so judged by God – as per the theme of the following subsection.

1Cor 4:5  Therefore do not pronounce judgment before the time, before the Lord comes, who will bring to light the things now hidden in darkness and will disclose the purposes of the heart. Then each one will receive his commendation from God. ▤

In light of the inadequacy of human judgment (cf. vv. 3-4) and the limitedness of human knowledge, Paul exhorts his readers to wait for the Lord’s judgment.

James 4:11-12  Do not speak evil against one another, brothers.p The one who speaks against a brother or judges his brother, speaks evil against the law and judges the law. But if you judge the law, you are not a doer of the law but a judge. 12There is only one lawgiver and judge, he who is able to save and to destroy. But who are you to judge your neighbor? ▤

p Or brothers and sisters

Speaking evil against another – and so judging them – breaks such laws as ones against slander and for love (cf. Lev 19:16-18). By consciously acting contrary to such laws, or any law, one in a sense deems or judges God’s law to be flawed.

Matt 7:3-5  Why do you see the speck that is in your brother’s eye, but do not notice the log that is in your own eye? 4Or how can you say to your brother, ‘Let me take the speck out of your eye,’ when there is the log in your own eye? 5You hypocrite, first take the log out of your own eye, and then you will see clearly to take the speck out of your brother’s eye. ▤

Jesus figuratively urges his listeners not to be judgmental (cf. vv. 1-2 ⇓) in criticizing what may seem to them to be faults in others, while being oblivious to their own often greater faults.

John 8:3-11  The scribes and the Pharisees brought a woman who had been caught in adultery, and placing her in the midst 4they said to him, “Teacher, this woman has been caught in the act of adultery. 5Now in the Law Moses commanded us to stone such women. So what do you say?” 6This they said to test him, that they might have some charge to bring against him. Jesus bent down and wrote with his finger on the ground. 7And as they continued to ask him, he stood up and said to them, “Let him who is without sin among you be the first to throw a stone at her.” 8And once more he bent down and wrote on the ground. 9But when they heard it, they went away one by one, beginning with the older ones, and Jesus was left alone with the woman standing before him. 10Jesus stood up and said to her, “Woman, where are they? Has no one condemned you?” 11She said, “No one, Lord.” And Jesus said, “Neither do I condemn you; go, and from now on sin no more.” ▤

Jesus’ statement in v. 7 implied that none of the woman’s accusers was qualified to begin executing judgment, a point that was not lost on them (vv. 9-10). Even Jesus did not condemn her (v. 11a), but he did require her to repent (v. 11b). For further comment on the passage see Note: The sexually immoral who believe and repent are forgiven and granted righteousness.

. . . If you judge others, God will judge you accordingly

See also:

- Rom 14:10, 12-13 ⇑

We will all face God’s judgment (cf. Rom 14:10, 12 ⇑), but the following verses speak of the same condemnatory standard of judgment being applied by God to those who exercise it themselves.

Matt 7:1-2  Judge not, that you be not judged. 2For with the judgment you pronounce you will be judged, and with the measure you use it will be measured to you. ▤

Luke 6:37  Judge not, and you will not be judged; condemn not, and you will not be condemned; forgive, and you will be forgiven; … ▤

Note that this follows an exhortation to be merciful (cf. v. 36), suggesting that refraining from judging and also forgiving (as per the latter part of the verse) are two aspects of showing mercy.

Rom 2:1, 3  Therefore you have no excuse, O man, every one of you who judges. For in passing judgment on another you condemn yourself, because you, the judge, practice the very same things. ▤  … 3Do you suppose, O man—you who judge those who practice such things and yet do them yourself—that you will escape the judgment of God? ▤

In asserting that those who pass judgment do the same things (v. 1b) Paul may well have had in mind that all people commit the same sins, even if in varying degrees. The truth of this is seen in the light of Jesus’ teaching in Matthew 5:21-22, 27-28, where Jesus condemns thoughts which mirror actual sinful deeds. Additionally, perhaps there is also a psychological or spiritual phenomenon whereby we make ourselves more vulnerable to particular sins by condemning others for such sins.

James 5:9  Do not grumble against one another, brothers, so that you may not be judged; behold, the Judge is standing at the door. ▤

Grumbling or complaining against others is an outward expression of inner condemnatory judgment of them – which leaves oneself open to such judgment.

Ezek 7:27  The king mourns, the prince is wrapped in despair, and the hands of the people of the land are paralyzed by terror. According to their way I will do to them, and according to their judgments I will judge them, and they shall know that I am the LORD. ▤

The phrase “according to their judgments” may be referring to the standards they had used in judging others – hence the verse’s inclusion here. Alternatively, it may well be speaking of the standards they had used in their harsh treatment of others, with God indicating here that he would use similar standards in determining the degree of punishment that he would inflict on them.

- Believers are not to judge non-believers, but do have a responsibility to judge believers:

1Cor 5:12-13  For what have I to do with judging outsiders? Is it not those inside the church whom you are to judge? 13God judgesq those outside. “Purge the evil person from among you.” ▤

q Or will judge

Judgment of those outside the church should be left to God (v. 13a). However believers have a responsibility to keep fellow church members accountable – even taking disciplinary action if necessary (v. 13b).

Note: Human judgment is typically superficial and inadequate

1Sam 16:1, 3, 6-7  The LORD said to Samuel, “How long will you grieve over Saul, since I have rejected him from being king over Israel? Fill your horn with oil, and go. I will send you to Jesse the Bethlehemite, for I have provided for myself a king among his sons.” ▤  … 3And invite Jesse to the sacrifice, and I will show you what you shall do. And you shall anoint for me him whom I declare to you.” ▤  … 6When they came, he [Samuel] looked on Eliab and thought, “Surely the LORD’s anointed is before him.” 7But the LORD said to Samuel, “Do not look on his appearance or on the height of his stature, because I have rejected him. For the LORD sees not as man sees: man looks on the outward appearance, but the LORD looks on the heart.” ▤

John 7:23-24  If on the Sabbath a man receives circumcision, so that the law of Moses may not be broken, are you angry with me because on the Sabbath I made a man’s whole body well? 24Do not judge by appearances, but judge with right judgment. ▤

John 8:15  You judge according to the flesh; I judge no one. ▤

The implication here is that human standards are flawed and inadequate to base judgment upon.

1Cor 4:3-4  But with me it is a very small thing that I should be judged by you or by any human court. In fact, I do not even judge myself. 4For I am not aware of anything against myself, but I am not thereby acquitted. It is the Lord who judges me. ▤

In the first statement Paul speaks of his disregard of human judgment. He then further alludes to its inadequacy by pointing to his own insufficiency to judge even himself.

James 2:2-7  For if a man wearing a gold ring and fine clothing comes into your assembly, and a poor man in shabby clothing also comes in, 3and if you pay attention to the one who wears the fine clothing and say, “You sit here in a good place,” while you say to the poor man, “You stand over there,” or, “Sit down at my feet,” 4have you not then made distinctions among yourselves and become judges with evil thoughts? 5Listen, my beloved brothers, has not God chosen those who are poor in the world to be rich in faith and heirs of the kingdom, which he has promised to those who love him? 6But you have dishonored the poor man. Are not the rich the ones who oppress you, and the ones who drag you into court? 7Are they not the ones who blaspheme the honorable name by which you were called? ▤

Such typical human judgment is not only superficial (vv. 2-3), it is: discriminatory and evil (v. 4); inconsistent with God’s purposes (vv. 5-6a); even incompatible with one’s own experience (v. 6b); and tends to favor those who despise our Lord (v. 7).

1Cor 2:14-15  The natural person does not accept the things of the Spirit of God, for they are folly to him, and he is not able to understand them because they are spiritually discerned. 15The spiritual person judges all things, but is himself to be judged by no one. ▤

This points to the inadequacy of human judgment. In view of v. 14, v. 15b appears to be speaking of non-spiritual people’s judgment (cf. NLT), judgment that is necessarily worldly or merely human. Being without the Spirit of God, such people cannot understand things that are of the Holy Spirit (v. 14) and so are in no position to judge those who have the Holy Spirit (v. 15b). Regarding the first clause of v. 15, Paul appears to mean that in having the Holy Spirit (cf. v. 12) believers have the capacity – at least to some degree – to understand and make judgment about all things (cf. v. 10), with spiritual truths probably being primarily in view (cf. vv. 6-13, 16) as opposed to other people. For further comment see Having the Holy Spirit is linked with having wisdom and knowledge.

Prov 16:2  All the ways of a man are pure in his own eyes, but the LORD weighs the spirit. ▤

People’s ability to evaluate their own ways is limited and superficial (cf. Prov 21:2a ↓) – in contrast to God’s ability to evaluate or judge people.

Prov 21:2  Every way of a man is right in his own eyes, but the LORD weighs the heart. ▤

- Paul’s resolve to no longer regard or judge people from a superficial, worldly viewpoint:

2Cor 5:16  From now on, therefore, we regard no one according to the flesh. Even though we once regarded Christ according to the flesh, we regard him thus no longer. ▤

Here “regard” involves judging (cf. CEV, GNT) or evaluating (cf. NLT) others.

Pray for persecuted Christians

Section D

Gentleness

Section Jumps

- Be gentle

- Be patient, bearing with others

- Be meek

- Do not take revenge . . .

- . . . Rather than taking revenge, wait for God to act

- Seek peace, including peace with others . . .

- . . . and seek peace for others – in part through prayer

- Live and act in a quiet manner

See also:

- Antithesis of Pride: Humility

Be gentle

See also:

- Jesus was gentle and humble – as a servant

- Speak gently

Titus 3:1-2  Remind them to be submissive to rulers and authorities, to be obedient, to be ready for every good work, 2to speak evil of no one, to avoid quarreling, to be gentle, and to show perfect courtesy toward all people. ▤

2Cor 10:1  I, Paul, myself entreat you, by the meekness and gentleness of Christ—I who am humble when face to face with you, but bold toward you when I am away!— ▤

Generally at least, we should exhort others in a manner reflective of “the meekness and gentleness” that characterized Jesus Christ, as Paul begins to do here. Moreover, meekness and gentleness should generally be reflected in how we interact with others.

Gal 5:22-23  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. ▤

As gentleness is a “fruit” of the Holy Spirit’s work in us, we should accordingly seek to be gentle.

Gal 6:1  Brothers,r if anyone is caught in any transgression, you who are spiritual should restore him in a spirit of gentleness. Keep watch on yourself, lest you too be tempted. ▤

r Or Brothers and sisters; also verse 18

Eph 4:1-2  I therefore, a prisoner for the Lord, urge you to walk in a manner worthy of the calling to which you have been called, 2with all humility and gentleness, with patience, bearing with one another in love, … ▤

Phil 4:5  Let your reasonableness be known to everyone. The Lord is at hand; … ▤

Here the Greek translated as “reasonableness” is often translated as “gentleness” (CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NRSV).

1Thes 2:7  But we were gentles among you, like a nursing mother taking care of her own children. ▤

s Some manuscripts infants

1Tim 3:3  … not a drunkard, not violent but gentle, not quarrelsome, not a lover of money. ▤

1Tim 6:11  But as for you, O man of God, flee these things. Pursue righteousness, godliness, faith, love, steadfastness, gentleness. ▤

1Pet 3:3-4  Do not let your adorning be external—the braiding of hair and the putting on of gold jewelry, or the clothing you wear— 4but let your adorning be the hidden person of the heart with the imperishable beauty of a gentle and quiet spirit, which in God’s sight is very precious. ▤

1Pet 3:15  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

Be patient, bearing with others

See also:

- Gal 5:22 ⇑

- Endure persecution and suffering patiently

1Thes 5:14  And we urge you, brothers, admonish the idle,t encourage the fainthearted, help the weak, be patient with them all. ▤

t Or disorderly, or undisciplined

Eph 4:2  … with all humility and gentleness, with patience, bearing with one another in love, … ▤

Col 3:12-13  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, 13bearing with one another and, if one has a complaint against another, forgiving each other; as the Lord has forgiven you, so you also must forgive. ▤

2Tim 4:2  … preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

Rom 15:1  We who are strong have an obligation to bear with the failings of the weak, and not to please ourselves. ▤

1Cor 13:4  Love is patient and kind; love does not envy or boast; it is not arrogant … ▤

Col 1:11  May you be strengthened with all power, according to his glorious might, for all endurance and patience with joy, … ▤

Prov 25:15  With patience a ruler may be persuaded, and a soft tongue will break a bone. ▤

Eccl 7:8  Better is the end of a thing than its beginning, and the patient in spirit is better than the proud in spirit. ▤

The second part of the verse is true enough as a general principle. If it has the first part of the verse in view, it may more specifically be meaning that patience is better than pride in accomplishing something.

Be meek

See also:

- Col 3:12 ⇑

- Jesus was meek

- Submit to one another

- Be humble towards others

The concept of “meekness” involves an approach of non-retaliation (as per the following two subsections) – even non-resistance (cf. Matt 5:38-42 ↓) – in the face of offences. It is akin to being submissive, involves forbearance and is characterized by humility, gentleness and quietness.

Num 12:3  Now the man Moses was very meek, more than all people who were on the face of the earth. ▤

Ps 37:11  But the meek shall inherit the land and delight themselves in abundant peace. ▤

God’s judgment may be partially in view, following which the meek would or will inherit God’s land.

Isa 29:19  The meek shall obtain fresh joy in the LORD, and the poor among mankind shall exult in the Holy One of Israel. ▤

This is taken from prophecies of future restoration for Israel, in which the meek will obtain joy.

Matt 5:5  Blessed are the meek, for they shall inherit the earth. ▤

Here “the earth” refers to the new or renewed earth at the consummation of the messianic kingdom. Note that Jesus may have been alluding to Psalms 37:11 above.

Matt 5:38-42  You have heard that it was said, ‘An eye for an eye and a tooth for a tooth.’ 39But I say to you, Do not resist the one who is evil. But if anyone slaps you on the right cheek, turn to him the other also. 40And if anyone would sue you and take your tunic,u let him have your cloak as well. 41And if anyone forces you to go one mile, go with him two miles. 42Give to the one who begs from you, and do not refuse the one who would borrow from you. ▤

u Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

The command to “not resist the one who is evil” (v. 39a) is given in respect to one’s own rights; it is not saying that we should not stand against an evil person on behalf of others. The illustrations that follow (vv. 39b-42; cf. Luke 6:29-30 ↓) show that one should not retaliate and not insist on one’s rights. Some commentators view these as hyperbole, while others consider such a view to be watering down the extent of what is being taught.

Luke 6:29-30  To one who strikes you on the cheek, offer the other also, and from one who takes away your cloak do not withhold your tunicv either. 30Give to everyone who begs from you, and from one who takes away your goods do not demand them back. ▤

v Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

1Cor 6:7  To have lawsuits at all with one another is already a defeat for you. Why not rather suffer wrong? Why not rather be defrauded? ▤

Paul is speaking of believers taking out lawsuits against other believers. With his first statement, Paul appears to refer to spiritual failure, either: in seeking retribution, as opposed to being meek and forgiving; or in being at odds with a fellow believer/s, as opposed to being unified as parts of the body of Christ.

2Cor 10:1  I, Paul, myself entreat you, by the meekness and gentleness of Christ—I who am humble when face to face with you, but bold toward you when I am away!— ▤

Titus 2:9  Slavesw are to be submissive to their own masters in everything; they are to be well-pleasing, not argumentative, … ▤

w Or servants; Greek bondservants

1Pet 2:18-23  Servants, be subject to your masters with all respect, not only to the good and gentle but also to the unjust. 19For this is a gracious thing, when, mindful of God, one endures sorrows while suffering unjustly. 20For what credit is it if, when you sin and are beaten for it, you endure? But if when you do good and suffer for it you endure, this is a gracious thing in the sight of God. 21For to this you have been called, because Christ also suffered for you, leaving you an example, so that you might follow in his steps. 22He committed no sin, neither was deceit found in his mouth. 23When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. ▤

The phrase “mindful of God” (v. 19) more specifically has in view being “conscious of his will” (GNT), with submission to one’s master – even a harsh one (v. 18) – being of God’s will.

James 3:13  Who is wise and understanding among you? By his good conduct let him show his works in the meekness of wisdom. ▤

One can infer from this that meekness comes from wisdom. Such an association with wisdom underlines the importance of meekness.

2Sam 16:11-12  And David said to Abishai and to all his servants, “Behold, my own son seeks my life; how much more now may this Benjaminite! Leave him alone, and let him curse, for the LORD has told him to. 12It may be that the LORD will look on the wrong done to me,x and that the LORD will repay me with good for his cursing today.” ▤

x Septuagint, Vulgate will look upon my affliction

In the latter part of v. 11, David asserts that the cursing he was receiving (cf. vv. 5-8) may well have been prompted by God (cf. v. 10) – reason enough to meekly leave alone the curser. Note that in v. 12 David raises the possibility of God’s blessing for meekly enduring such treatment.

Prov 12:16  The vexation of a fool is known at once, but the prudent ignores an insult. ▤

Prov 19:11  Good sense makes one slow to anger, and it is his glory to overlook an offense. ▤

Do not take revenge . . .

See also:

- . . . Do not repay evil with evil, but with good

Lev 19:18  You shall not take vengeance or bear a grudge against the sons of your own people, but you shall love your neighbor as yourself: I am the LORD. ▤

Prov 24:29  Do not say, “I will do to him as he has done to me; I will pay the man back for what he has done.” ▤

1Sam 24:16-19  As soon as David had finished speaking these words to Saul, Saul said, “Is this your voice, my son David?” And Saul lifted up his voice and wept. 17He said to David, “You are more righteous than I, for you have repaid me good, whereas I have repaid you evil. 18And you have declared this day how you have dealt well with me, in that you did not kill me when the LORD put me into your hands. 19For if a man finds his enemy, will he let him go away safe? So may the LORD reward you with good for what you have done to me this day. ▤

David had refused to take the opportunity to kill Saul (cf. vv. 12-13 ⇓), despite the fact that Saul had been seeking to capture him and probably kill him.

Job 31:29-30, 40  “If I have rejoiced at the ruin of him who hated me, or exulted when evil overtook him 30(I have not let my mouth sin by asking for his life with a curse), ▤  … 40let thorns grow instead of wheat, and foul weeds instead of barley.” The words of Job are ended. ▤

In conjunction with not taking revenge against our enemies (v. 30), v. 29 indicates that we should also not rejoice when they encounter trouble (cf. Prov 24:17-18 ⇓).

Ezek 25:12, 15, 17  “Thus says the Lord GOD: Because Edom acted revengefully against the house of Judah and has grievously offended in taking vengeance on them, ▤  … 15“Thus says the Lord GOD: Because the Philistines acted revengefully and took vengeance with malice of soul to destroy in never-ending enmity, ▤  … 17I will execute great vengeance on them with wrathful rebukes. Then they will know that I am the LORD, when I lay my vengeance upon them.” ▤

This illustrates that taking revenge ourselves – particularly maliciously – can in fact lead to God’s vengeance against us.

Luke 9:53-55  But the people did not receive him, because his face was set toward Jerusalem. 54And when his disciples James and John saw it, they said, “Lord, do you want us to tell fire to come down from heaven and consume them?”y 55But he turned and rebuked them.z ▤

y Some manuscripts add as Elijah did

z Some manuscripts add and he said, “You do not know what manner of spirit you are of; for the Son of Man came not to destroy people’s lives but to save them”

Jesus strongly disapproved of paying back the Samaritans’ unfriendliness with harm.

. . . Rather than taking revenge, wait for God to act

Rather than taking revenge in order to impose what we consider to be just vengeance and/or to alleviate any suffering caused us by others, we should wait for God to act – for him to take vengeance and/or deliver us.

Rom 12:19  Beloved, never avenge yourselves, but leave ita to the wrath of God, for it is written, “Vengeance is mine, I will repay, says the Lord.” ▤

a Greek give place

Gen 50:15, 19  When Joseph’s brothers saw that their father was dead, they said, “It may be that Joseph will hate us and pay us back for all the evil that we did to him.” ▤  … 19But Joseph said to them, “Do not fear, for am I in the place of God? ▤

Rather than taking revenge himself, Joseph acknowledged that the execution of any due vengeance was God’s prerogative.

1Sam 24:12-15  May the LORD judge between me and you, may the LORD avenge me against you, but my hand shall not be against you. 13As the proverb of the ancients says, ‘Out of the wicked comes wickedness.’ But my hand shall not be against you. 14After whom has the king of Israel come out? After whom do you pursue? After a dead dog! After a flea! 15May the LORD therefore be judge and give sentence between me and you, and see to it and plead my cause and deliver me from your hand. ▤

Note that this precedes vv. 16-19 in the previous subsection.

1Sam 25:32-33, 39  And David said to Abigail, “Blessed be the LORD, the God of Israel, who sent you this day to meet me! 33Blessed be your discretion, and blessed be you, who have kept me this day from bloodguilt and from avenging myself with my own hand! ▤  … 39When David heard that Nabal was dead, he said, “Blessed be the LORD who has avenged the insult I received at the hand of Nabal, and has kept back his servant from wrongdoing. The LORD has returned the evil of Nabal on his own head.” Then David sent and spoke to Abigail, to take her as his wife. ▤

Prov 20:22  Do not say, “I will repay evil”; wait for the LORD, and he will deliver you. ▤

Prov 24:17-18  Do not rejoice when your enemy falls, and let not your heart be glad when he stumbles, 18lest the LORD see it and be displeased, and turn away his anger from him. ▤

This indicates that vindictive attitudes may in fact lead to God discontinuing punishment on one’s enemy.

1Pet 2:23  When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. ▤

Rather than retaliate, Jesus entrusted himself to God, trusting that God had his suffering and destiny in hand. As such, Jesus waited for God to fulfill his purpose in the suffering.

- Paying back evil for good brings evil on oneself:

Prov 17:13  If anyone returns evil for good, evil will not depart from his house. ▤

Seek peace, including peace with others . . .

See also:

- Live in peace and harmony with each other

The verses in this subsection appear to primarily have in view being at peace with others ourselves, but a number of them can also be applied to promoting peace between others, as per the following subsection. Similarly, at least one or two verses in the following subsection could possibly have primarily in view being at peace with others ourselves, rather than promoting peace for others.

Ps 34:14  Turn away from evil and do good; seek peace and pursue it. ▤

Rom 12:18  If possible, so far as it depends on you, live peaceably with all. ▤

Heb 12:14  Strive for peace with everyone, and for the holiness without which no one will see the Lord. ▤

2Tim 2:22  So flee youthful passions and pursue righteousness, faith, love, and peace, along with those who call on the Lord from a pure heart. ▤

We should strive for “harmony and concord with others” (AMP).

James 3:17  But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

Zec 8:19b  Therefore love truth and peace. ▤

Ps 120:7  I am for peace, but when I speak, they are for war! ▤

Ps 37:37  Mark the blameless and behold the upright, for there is a future for the man of peace. ▤

Matt 5:23-26  So if you are offering your gift at the altar and there remember that your brother has something against you, 24leave your gift there before the altar and go. First be reconciled to your brother, and then come and offer your gift. 25Come to terms quickly with your accuser while you are going with him to court, lest your accuser hand you over to the judge, and the judge to the guard, and you be put in prison. 26Truly, I say to you, you will never get out until you have paid the last penny.b ▤

b Greek kodrantes, Roman copper coin (Latin quadrans) worth about 1/64 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

Seeking peace with others often involves: seeking reconciliation (vv. 23-24); and seeking to amicably resolve disputes (v. 25).

. . . and seek peace for others – in part through prayer

Est 10:3  For Mordecai the Jew was second in rank to King Ahasuerus, and he was great among the Jews and popular with the multitude of his brothers, for he sought the welfare of his people and spoke peace to all his people. ▤

In governing Mordecai worked for the welfare and peace of his people.

Zec 8:16  These are the things that you shall do: Speak the truth to one another; render in your gates judgments that are true and make for peace; … ▤

Phil 4:2-3  I entreat Euodia and I entreat Syntyche to agree in the Lord. 3Yes, I ask you also, true companion,c help these women, who have labored side by side with me in the gospel together with Clement and the rest of my fellow workers, whose names are in the book of life. ▤

c Or loyal Syzygus; Greek true yokefellow

Apparently there had been a serious disagreement between Euodia and Syntyche. Here Paul himself seeks to make peace between them (v. 2) and also urges Syzygus (cf. text note) to likewise help these women resolve their differences (v. 3a).

Prov 12:20  Deceit is in the heart of those who devise evil, but those who plan peace have joy. ▤

Matt 5:9  Blessed are the peacemakers, for they shall be called sonsd of God. ▤

d Greek huioi; see Preface

People who “work for peace” (GNT, NLT, cf. NCV) will be deemed to be children of God because they show that they partake of his nature and/or participate in working for his purposes.

James 3:18  And a harvest of righteousness is sown in peace by those who make peace. ▤

Peacemakers do their work in a peaceful way, producing righteousness. This could be speaking of righteousness in the lives of themselves or of others – or even both. It is applicable to both.

Ps 122:6-8  Pray for the peace of Jerusalem! “May they be secure who love you! 7Peace be within your walls and security within your towers!” 8For my brothers and companions’ sake I will say, “Peace be within you!” ▤

This is illustrative of seeking and praying for the peace of the city or locality where one lives (cf. Jer 29:7 ↓; 1Tim 2:1-2 ↓; Prov 29:8 ↓) – as well as for Jerusalem itself.

Jer 29:7  But seek the welfare of the city where I have sent you into exile, and pray to the LORD on its behalf, for in its welfare you will find your welfare. ▤

1Tim 2:1-2  First of all, then, I urge that supplications, prayers, intercessions, and thanksgivings be made for all people, 2for kings and all who are in high positions, that we may lead a peaceful and quiet life, godly and dignified in every way. ▤

- Wise people will calm anger:

Prov 29:8  Scoffers set a city aflame, but the wise turn away wrath. ▤

In light of the first part of the verse, the second part may primarily be speaking of wise people promoting peace amongst others by calming a situation inflamed with anger.

Live and act in a quiet manner

See also:

- Wait for God patiently and quietly

1Thes 4:10b-11  But we urge you, brothers, to do this more and more, 11and to aspire to live quietly, and to mind your own affairs, and to work with your hands, as we instructed you, … ▤

Note that minding your own business is complementary to leading a quiet life.

1Pet 3:3-4  Do not let your adorning be external—the braiding of hair and the putting on of gold jewelry, or the clothing you wear— 4but let your adorning be the hidden person of the heart with the imperishable beauty of a gentle and quiet spirit, which in God’s sight is very precious. ▤

Ps 35:20  For they do not speak peace, but against those who are quiet in the land they devise words of deceit. ▤

Although not the main point of the verse, this does suggest that living quietly is a good thing to do.

Eccl 9:17  The words of the wise heard in quiet are better than the shouting of a ruler among fools. ▤

This indicates that the wise speak with “quiet words” (GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV; cf. CEV, NKJV).

Isa 42:2  He will not cry aloud or lift up his voice, or make it heard in the street; … ▤

This is referring to the Messiah, with his relatively quiet and discreet approach in his incarnation.

Matt 1:19  And her husband Joseph, being a just man and unwilling to put her to shame, resolved to divorce her quietly. ▤

Amos 5:13  Therefore he who is prudent will keep silent in such a time, for it is an evil time. ▤

We should not infer from this that we should never speak out during times when evil powers hold sway. Nevertheless it does point to the fact that there will be times when God’s interests are better advanced through quiet work.

Prov 9:13  The woman Folly is loud; she is seductivee and knows nothing. ▤

e Or full of simpleness

It is foolish to be “loud and brash” (NLT).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Antitheses of Love

We have various tendencies that work counter to love. These largely involve selfish attitudes and ill feelings – along with the adverse speech and actions that they produce. These greatly inhibit and harm our relationships with others, and must be avoided.

Section A

Selfish Attitudes

Section Jumps

- Do not pursue selfish ends . . .

- . . . Examples of selfishness

- Do not be greedy

- Do not covet

- Seek the interests of others before your own . . .

- . . . Do so even at great cost to yourself, as Jesus Christ did

- Be considerate and reasonable

See also:

- Generosity

Do not pursue selfish ends . . .

Ps 119:36  Incline my heart to your testimonies, and not to selfish gain! ▤

Jer 45:5  And do you seek great things for yourself? Seek them not, for behold, I am bringing disaster upon all flesh, declares the LORD. But I will give you your life as a prize of war in all places to which you may go. ▤

God’s command to Jeremiah’s scribe, Baruch, was given in the context of the impending judgment that would engulf the land, thwarting any aspirations for great things or of greatness. However God’s command to not seek greatness is very much applicable to his people at any time.

Rom 2:8  … but for those who are self-seekinga and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. ▤

a Or contentious

1Cor 13:5b  It [love] does not insist on its own way; it is not irritable or resentful;b … ▤

b Greek irritable and does not count up wrongdoing

Phil 2:3  Do nothing from rivalry or conceit, but in humility count others more significant than yourselves. ▤

Rivalry is generally indicative of selfishness. Moreover, the Greek translated here as “rivalry” can also be translated as “selfishness” (NASB, NCV; cf. NLT) or “selfish ambition” (GNT, NIV, NKJV, NRSV).

James 3:14-16  But if you have bitter jealousy and selfish ambition in your hearts, do not boast and be false to the truth. 15This is not the wisdom that comes down from above, but is earthly, unspiritual, demonic. 16For where jealousy and selfish ambition exist, there will be disorder and every vile practice. ▤

In v. 14 “the truth” most likely refers to the reality of this envy and selfish ambition (cf. CEV, NCV, NLT). Another possibility is that it denotes the truth of the gospel, which is effectively denied or negated by these things.

Prov 18:1  Whoever isolates himself seeks his own desire; he breaks out against all sound judgment. ▤

This suggests that pursuing selfish ends defies sound judgment (cf. CEV).

2Cor 1:17  Was I vacillating when I wanted to do this? Do I make my plans according to the flesh, ready to say “Yes, yes” and “No, no” at the same time? ▤

The phrase “according to the flesh” suggests that Paul claims that he did not make plans in a worldly way (cf. AMP, NCV, NIV, NLT, NRSV), in a way that served his own interests – “from selfish motives” (GNT) – so that he would be inclined to easily change his mind to suit himself. Paul implies that to do so would be like saying “Yes” and “No” in the one breath.

. . . Examples of selfishness

Gen 13:8-11  Then Abram said to Lot, “Let there be no strife between you and me, and between your herdsmen and my herdsmen, for we are kinsmen.c 9Is not the whole land before you? Separate yourself from me. If you take the left hand, then I will go to the right, or if you take the right hand, then I will go to the left.” 10And Lot lifted up his eyes and saw that the Jordan Valley was well watered everywhere like the garden of the LORD, like the land of Egypt, in the direction of Zoar. (This was before the LORD destroyed Sodom and Gomorrah.) 11So Lot chose for himself all the Jordan Valley, and Lot journeyed east. Thus they separated from each other. ▤

c Hebrew we are men, brothers

Lot’s selfish choice (v. 11) is in direct contrast with Abram’s considerate and unselfish act in giving him the choice (vv. 9-10).

Isa 56:11  The dogs have a mighty appetite; they never have enough. But they are shepherds who have no understanding; they have all turned to their own way, each to his own gain, one and all. ▤

Ezek 34:8  As I live, declares the Lord GOD, surely because my sheep have become a prey, and my sheep have become food for all the wild beasts, since there was no shepherd, and because my shepherds have not searched for my sheep, but the shepherds have fed themselves, and have not fed my sheep, … ▤

Matt 23:25  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you clean the outside of the cup and the plate, but inside they are full of greed and self-indulgence. ▤

The Greek translated here as “self-indulgence” can also be translated as “selfishness” (CEV, GNT). It speaks of pleasing only oneself (cf. NCV).

Mark 10:35-37, 41  And James and John, the sons of Zebedee, came up to him and said to him, “Teacher, we want you to do for us whatever we ask of you.” 36And he said to them, “What do you want me to do for you?” 37And they said to him, “Grant us to sit, one at your right hand and one at your left, in your glory.” ▤  … 41And when the ten heard it, they began to be indignant at James and John. ▤

The reaction of the other ten disciples (v. 41) implies that they correctly interpreted James and John’s request as selfish.

Phil 1:17  The former proclaim Christ out of rivalry, not sincerely but thinking to afflict me in my imprisonment. ▤

3Jn 1:9-10  I have written something to the church, but Diotrephes, who likes to put himself first, does not acknowledge our authority. 10So if I come, I will bring up what he is doing, talking wicked nonsense against us. And not content with that, he refuses to welcome the brothers, and also stops those who want to and puts them out of the church. ▤

Verse 10 shows the lengths Diotrephes was prepared to go to in order to further his own interests and selfish ends.

Do not be greedy

See also:

- False teachers are generally greedy for personal gain

- So, do not love money . . .

Matt 23:25  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you clean the outside of the cup and the plate, but inside they are full of greed and self-indulgence. ▤

1Cor 5:11  But now I am writing to you not to associate with anyone who bears the name of brother if he is guilty of sexual immorality or greed, or is an idolater, reviler, drunkard, or swindler—not even to eat with such a one. ▤

This underlines the gravity of greed (along with sexually immorality).

Prov 15:27  Whoever is greedy for unjust gain troubles his own household, but he who hates bribes will live. ▤

Prov 28:25  A greedy man stirs up strife, but the one who trusts in the LORD will be enriched. ▤

Jer 8:10  Therefore I will give their wives to others and their fields to conquerors, because from the least to the greatest everyone is greedy for unjust gain; from prophet to priest, everyone deals falsely. ▤

This evidences the fact that greed leads to other sins, such as deceit, a reminder of the fact that “the love of money is a root of all kinds of evils” (1Tim 6:10).

1Cor 6:9-10  Or do you not know that the unrighteousd will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,e 10nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

d Or wrongdoers

e The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

Ps 10:3  For the wicked boasts of the desires of his soul, and the one greedy for gain cursesf and renounces the LORD. ▤

f Or and he blesses the one greedy for gain

- Greedy people are never satisfied:

Hab 2:5  “Moreover, wineg is a traitor, an arrogant man who is never at rest.h His greed is as wide as Sheol; like death he has never enough. He gathers for himself all nations and collects as his own all peoples.” ▤

g Masoretic Text; Dead Sea Scroll wealth

h The meaning of the Hebrew of these two lines is uncertain

Like death, greedy people are never satisfied (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NRSV). Isaiah 56:11a makes a similar point, referring to wicked leaders as “dogs” – “The dogs have a mighty appetite; they never have enough.”

Do not covet

We are not to crave or desire anything that belongs to another person.

Ex 20:17  “You shall not covet your neighbor’s house; you shall not covet your neighbor’s wife, or his male servant, or his female servant, or his ox, or his donkey, or anything that is your neighbor’s.” ▤

Deut 7:25  The carved images of their gods you shall burn with fire. You shall not covet the silver or the gold that is on them or take it for yourselves, lest you be ensnared by it, for it is an abomination to the LORD your God. ▤

This appears to indicate that in coveting the silver and gold on these idols of “gods”, the people would risk being led into worship of them.

Luke 12:15  And he said to them, “Take care, and be on your guard against all covetousness, for one’s life does not consist in the abundance of his possessions.” ▤

In the latter part of the verse Jesus points out that life is not about and does not depend on how much one has.

Eph 5:3, 5-6  But sexual immorality and all impurity or covetousness must not even be named among you, as is proper among saints. ▤  … 5For you may be sure of this, that everyone who is sexually immoral or impure, or who is covetous (that is, an idolater), has no inheritance in the kingdom of Christ and God. 6Let no one deceive you with empty words, for because of these things the wrath of God comes upon the sons of disobedience. ▤

The description of such a person as “an idolater” (v. 5) probably refers primarily to being covetous, rather than also to the preceding adjectives. Covetous people serve their own interests, effectively putting themselves and material things in the place of God. The phrase “these things” (v. 6) refers to the sins mentioned in v. 5, which include being covetous. God’s wrath comes on people because of such things.

Col 3:5  Put to death therefore what is earthly in you:i sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤

i Greek therefore your members that are on the earth

Covetousness is in a real sense idolatry as greedy people in effect idolize money or materialism (cf. Eph 5:5 ↑). Their hearts are set on such things, which thus become the object of their endeavors. They are “really serving a false god” (NCV™).

Acts 20:33  I coveted no one’s silver or gold or apparel. ▤

Josh 7:20-21  And Achan answered Joshua, “Truly I have sinned against the LORD God of Israel, and this is what I did: 21when I saw among the spoil a beautiful cloak from Shinar, and 200 shekels of silver, and a bar of gold weighing 50 shekels,j then I coveted them and took them. And see, they are hidden in the earth inside my tent, with the silver underneath.” ▤

j A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

In 6:18-19 Joshua had warned the people that they were not to take any of Jericho’s great riches for themselves. Achan’s coveting led to him disobeying this command, which had horrific consequences – for all the people and in particular himself (cf. vv. 4-5, 24-25).

Mic 2:1-2  Woe to those who devise wickedness and work evil on their beds! When the morning dawns, they perform it, because it is in the power of their hand. 2They covet fields and seize them, and houses, and take them away; they oppress a man and his house, a man and his inheritance. ▤

Verse 1 indicates that coveting (v. 2) is sin and will bring woe. These verses also show that coveting can lead to other sins (cf. James 4:1-2 ↓), involving the perpetration of great injustice.

- Coveting can lead to quarrels and fights:

James 4:1-2  What causes quarrels and what causes fights among you? Is it not this, that your passionsk are at war within you?l 2You desire and do not have, so you murder. You covet and cannot obtain, so you fight and quarrel. You do not have, because you do not ask. ▤

k Greek pleasures; also verse 3

l Greek in your members

Here “murder” is probably hyperbole – “you are ready to kill” (GNT, NCV). The intense, destructive attitude that it depicts would appear here to arise from coveting, particularly in view of the following statement.

Seek the interests of others before your own . . .

See also:

- Rather than insist on your own rights, act in the interests of others for the sake of the gospel

1Cor 10:24, 33  Let no one seek his own good, but the good of his neighbor. ▤  … 33just as I try to please everyone in everything I do, not seeking my own advantage, but that of many, that they may be saved. ▤

Verse 24 is not saying that we should never do anything for our own good. Paul is meaning that we should not focus on or be looking out for our own good, but rather for the good of others.

Phil 2:4  Let each of you look not only to his own interests, but also to the interests of others. ▤

Phil 2:20-21  For I have no one like him, who will be genuinely concerned for your welfare. 21For they all seek their own interests, not those of Jesus Christ. ▤

Paul appears to correlate being concerned about the interests of others (v. 20b) – in contrast to looking out for one’s own interests (v. 21a) – with being concerned about the interests of Jesus Christ (v. 21b). Note that in v. 20 Paul is speaking of Timothy, whose exemplary genuine concern for the welfare of the Philippians (v. 20) contrasted with the self-interest of others (v. 21a).

Rom 15:1-3  We who are strong have an obligation to bear with the failings of the weak, and not to please ourselves. 2Let each of us please his neighbor for his good, to build him up. 3For Christ did not please himself, but as it is written, “The reproaches of those who reproached you fell on me.” ▤

We should bear with the shortcomings of others, pleasing and encouraging them, rather than pleasing ourselves to their detriment (vv. 1-2; cf. ch. 14). In Psalm 69:9 – quoted in v. 3b – David spoke of how he had faithfully put pleasing God ahead of pleasing himself, at the cost of suffering the insults that his association with God brought. Paul quotes it to underline the fact that even Christ did not please himself (v. 3a), his point being that likewise we should please others ahead of pleasing ourselves (vv. 1-2).

Num 14:12, 19  [God, to Moses:] I will strike them with the pestilence and disinherit them, and I will make of you a nation greater and mightier than they.” ▤  … [Moses:] 19Please pardon the iniquity of this people, according to the greatness of your steadfast love, just as you have forgiven this people, from Egypt until now. ▤

Here Moses provides a notable example of seeking the interests of others rather than one’s own. Rather then accepting God’s offer of greatness (v. 12b), Moses put the people’s interests ahead of such glory for himself (v. 19).

. . . Do so even at great cost to yourself, as Jesus Christ did

See also:

- Rom 15:3 ⇑

- Num 14:12, 19 ⇑

- Be prepared to suffer hardship for church members

Matt 20:26b-28  But whoever would be great among you must be your servant,m 27and whoever would be first among you must be your slave,n 28even as the Son of Man came not to be served but to serve, and to give his life as a ransom for many. ▤

m Greek diakonos

n Greek bondservant (doulos)

Even Christ did not come to be served, but to serve, even giving his life for others. We should similarly serve others, even seeking their interests at great cost to ourselves.

2Cor 8:9  For you know the grace of our Lord Jesus Christ, that though he was rich, yet for your sake he became poor, so that you by his poverty might become rich. ▤

Note that this selflessness of Christ was to an extent paralleled by Paul in his work, in which Paul spoke of being “poor, yet making many rich” (6:10).

1Jn 3:16-17  By this we know love, that he laid down his life for us, and we ought to lay down our lives for the brothers. 17But if anyone has the world’s goods and sees his brother in need, yet closes his heart against him, how does God’s love abide in him? ▤

Putting the interests of others ahead of our own is particularly pertinent in regard to the interests of fellow believers. We should all the more be prepared to do so at the cost to ourselves of material possessions (v. 17) and even to the point of laying down our lives for them (v. 16).

Gen 44:32-33  For your servant became a pledge of safety for the boy to my father, saying, ‘If I do not bring him back to you, then I shall bear the blame before my father all my life.’ 33Now therefore, please let your servant remain instead of the boy as a servant to my lord, and let the boy go back with his brothers. ▤

The speaker is Judah. The boy is his brother Benjamin, his father Isaac’s youngest son.

Ruth 2:11  But Boaz answered her, “All that you have done for your mother-in-law since the death of your husband has been fully told to me, and how you left your father and mother and your native land and came to a people that you did not know before. ▤

1Chr 21:17  And David said to God, “Was it not I who gave command to number the people? It is I who have sinned and done great evil. But these sheep, what have they done? Please let your hand, O LORD my God, be against me and against my father’s house. But do not let the plague be on your people.” ▤

As punishment for David’s act of pride and self-reliance in spite of all that God had done for him, God had sent a plague on Israel. Here David unselfishly asks that he bear the full brunt of the punishment rather than it continue on his people.

Rom 16:3-4  Greet Prisca and Aquila, my fellow workers in Christ Jesus, 4who risked their necks for my life, to whom not only I give thanks but all the churches of the Gentiles give thanks as well. ▤

Gal 4:14-15  … and though my condition was a trial to you, you did not scorn or despise me, but received me as an angel of God, as Christ Jesus. 15What then has become of the blessing you felt? For I testify to you that, if possible, you would have gouged out your eyes and given them to me. ▤

The hyperbole in the latter part of v. 15 underlines the willingness the Galatians had had in aiding Paul even at great personal cost.

1Thes 2:9  For you remember, brothers, our labor and toil: we worked night and day, that we might not be a burden to any of you, while we proclaimed to you the gospel of God. ▤

Be considerate and reasonable

See also:

- . . . Do not do anything that will cause another to “stumble”

Neh 5:18  Now what was prepared at my expenseo for each day was one ox and six choice sheep and birds, and every ten days all kinds of wine in abundance. Yet for all this I did not demand the food allowance of the governor, because the service was too heavy on this people. ▤

o Or prepared for me

Nehemiah did not demand his rights as the governor, being considerate of the heavy demands that were already on the people (cf. NCV, NIrV, NLT).

Prov 25:17, 20  Let your foot be seldom in your neighbor’s house, lest he have his fill of you and hate you. ▤  … 20Whoever sings songs to a heavy heart is like one who takes off a garment on a cold day, and like vinegar on soda. ▤

These verses contain examples of actions that are inconsiderate.

Prov 27:14  Whoever blesses his neighbor with a loud voice, rising early in the morning, will be counted as cursing. ▤

Doing something which is in itself uplifting, at an inappropriate time or occasion is in fact detrimental. It reflects a lack of consideration, amongst other things.

1Pet 3:7  Likewise, husbands, live with your wives in an understanding way, showing honor to the woman as the weaker vessel, since they are heirs with youp of the grace of life, so that your prayers may not be hindered. ▤

p Some manuscripts since you are joint heirs

This directive reflects the need to be considerate (cf. AMP, NIV, NRSV).

Phil 4:5  Let your reasonableness be known to everyone. The Lord is at hand; … ▤

James 3:17  But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

- Do not ignore the problems of others:

Deut 22:1-4  You shall not see your brother’s ox or his sheep going astray and ignore them. You shall take them back to your brother. 2And if he does not live near you and you do not know who he is, you shall bring it home to your house, and it shall stay with you until your brother seeks it. Then you shall restore it to him. 3And you shall do the same with his donkey or with his garment, or with any lost thing of your brother’s, which he loses and you find; you may not ignore it. 4You shall not see your brother’s donkey or his ox fallen down by the way and ignore them. You shall help him to lift them up again. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Ill Feelings

Section Jumps

- Avoid anger

- Do not hate

- Get rid of bitterness

- Do not bear malice

- Do not be jealous . . .

- . . . Do not envy

- Do not show contempt

See also:

- Do not covet

Note that in this and the following sections, many of the subsections begin with verses giving directions, followed by verses containing outcomes, examples or insights.

Avoid anger

See also:

- Ezek 35:11 ⇓

- Being quick-tempered is foolish and ungodly

The inclusion of the topic of “Anger” under “Ill Feelings” needs qualifying. Anger is not always necessarily wrong (cf. comment on Eph 4:26-27 ↓). In fact at times anger is attributed to God and to Jesus Christ.

Ps 37:8  Refrain from anger, and forsake wrath! Fret not yourself; it tends only to evil. ▤

Eccl 7:9  Be not quick in your spirit to become angry, for anger lodges in the bosom of fools. ▤

Eph 4:26-27, 31  Be angry and do not sin; do not let the sun go down on your anger, 27and give no opportunity to the devil. ▤  … 31Let all bitterness and wrath and anger and clamor and slander be put away from you, along with all malice. ▤

Not all anger is sinful in itself, but one needs to be wary of anger as it can easily lead to sin, hence the warning in v. 26a. One should also not allow anger to linger on and fester (v. 26b), as this would give the devil a starting point from which to make advances (v. 27).

Gal 5:19-20  Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, 20idolatry, sorcery, enmity, strife, jealousy, fits of anger, rivalries, dissensions, divisions, … ▤

1Tim 2:8  I desire then that in every place the men should pray, lifting holy hands without anger or quarreling; … ▤

James 1:19-20  Know this, my beloved brothers: let every person be quick to hear, slow to speak, slow to anger; 20for the anger of man does not produce the righteousness of God. ▤

Prov 14:29  Whoever is slow to anger has great understanding, but he who has a hasty temper exalts folly. ▤

Prov 15:18  A hot-tempered man stirs up strife, but he who is slow to anger quiets contention. ▤

Prov 16:32  Whoever is slow to anger is better than the mighty, and he who rules his spirit than he who takes a city. ▤

Prov 19:11  Good sense makes one slow to anger, and it is his glory to overlook an offense. ▤

Being slow to anger is a sign of wisdom.

Prov 19:19  A man of great wrath will pay the penalty, for if you deliver him, you will only have to do it again. ▤

Prov 27:4  Wrath is cruel, anger is overwhelming, but who can stand before jealousy? ▤

Prov 29:22  A man of wrath stirs up strife, and one given to anger causes much transgression. ▤

Prov 30:33  For pressing milk produces curds, pressing the nose produces blood, and pressing anger produces strife. ▤

The phrase “pressing anger” appears to refer to stirring up anger (cf. GNT, NCV, NIV).

Gen 49:6-7  Let my soul come not into their council; O my glory, be not joined to their company. For in their anger they killed men, and in their willfulness they hamstrung oxen. 7Cursed be their anger, for it is fierce, and their wrath, for it is cruel! I will divide them in Jacob and scatter them in Israel. ▤

- Being angry with another makes one subject to judgment:

Matt 5:21-22  You have heard that it was said to those of old, ‘You shall not murder; and whoever murders will be liable to judgment.’ 22But I say to you that everyone who is angry with his brotherq will be liable to judgment; whoever insultsr his brother will be liable to the council; and whoever says, ‘You fool!’ will be liable to the hells of fire. ▤

q Some manuscripts insert without cause

r Greek says Raca to (a term of abuse)

s Greek Gehenna; also verses 29, 30

Here “brother” “may refer to people in general or to other followers” (CEV text note). “You fool!” (v. 22) appears to be an insult spoken in anger.

Do not hate

See also:

- Gal 5:19-20 ⇑

Lev 19:17  You shall not hate your brother in your heart, but you shall reason frankly with your neighbor, lest you incur sin because of him. ▤

Note that the last clause may mean that if our neighbor has done something wrong and we do not take them to task about it, then we also bare some responsibility. Alternatively, in the light of the first statement in the verse, it may mean that if our neighbor has done something that induces us to be hateful, we should rebuke them rather than hate them in our hearts, which would cause us also to be guilty of sin.

Titus 3:3  For we ourselves were once foolish, disobedient, led astray, slaves to various passions and pleasures, passing our days in malice and envy, hated by others and hating one another. ▤

1Jn 2:9, 11  Whoever says he is in the light and hates his brother is still in darkness. ▤  … 11But whoever hates his brother is in the darkness and walks in the darkness, and does not know where he is going, because the darkness has blinded his eyes. ▤

Here and in the following verses from 1 John, “brother” quite probably refers to a fellow believer – although arguably the teaching can be understood to extend to one’s neighbor, i.e. all people.

1Jn 3:15  Everyone who hates his brother is a murderer, and you know that no murderer has eternal life abiding in him. ▤

Not dissimilar to Jesus’ comment regarding anger in Matthew 5:21-22 in the previous subsection, John correlates hate with murder. It is an attitude of the heart that is outwardly fulfilled in murder (cf. Deut 19:11 ↓); it is the spiritual equivalent of murder. And one who unrepentantly hates, like an unrepentant murderer, does not have eternal life “abiding in him”.

1Jn 4:20  If anyone says, “I love God,” and hates his brother, he is a liar; for he who does not love his brother whom he has seen cannott love God whom he has not seen. ▤

t Some manuscripts how can he

For comment, see the comment on 1Jn 4:20-21 – under . . . Not loving other Christians has negative implications.

Gen 37:4  But when his brothers saw that their father loved him more than all his brothers, they hated him and could not speak peacefully to him. ▤

This illustrates that hatred breeds unkindness and animosity (cf. vv. 18-28; Num 35:20 ↓; Deut 19:11-12 ↓).

Num 35:20-21a  And if he pushed him out of hatred or hurled something at him, lying in wait, so that he died, 21or in enmity struck him down with his hand, so that he died, then he who struck the blow shall be put to death. ▤

This and Deuteronomy 19:11-12 below speak of how hatred can lead to violence and even murder.

Deut 19:11-12  But if anyone hates his neighbor and lies in wait for him and attacks him and strikes him fatally so that he dies, and he flees into one of these cities, 12then the elders of his city shall send and take him from there, and hand him over to the avenger of blood, so that he may die. ▤

Prov 10:12  Hatred stirs up strife, but love covers all offenses. ▤

Prov 15:17  Better is a dinner of herbs where love is than a fattened ox and hatred with it. ▤

- God treated Edom according to the manifestation of its hatred of its Israelite neighbors:

Ezek 35:11  … therefore, as I live, declares the Lord GOD, I will deal with you according to the anger and envy that you showed because of your hatred against them. And I will make myself known among them, when I judge you. ▤

Get rid of bitterness

Eph 4:31  Let all bitterness and wrath and anger and clamor and slander be put away from you, along with all malice. ▤

Note that bitterness may be listed first as often it is a key factor in the development of the other things listed.

Acts 8:23  For I see that you are in the gallu of bitterness and in the bond of iniquity. ▤

u That is, a bitter fluid secreted by the liver; bile

Rom 3:14  “Their mouth is full of curses and bitterness.” ▤

Heb 12:15  See to it that no one fails to obtain the grace of God; that no “root of bitterness” springs up and causes trouble, and by it many become defiled; … ▤

Bitterness can express itself in ways that influence and defile others.

James 3:14  But if you have bitter jealousy and selfish ambition in your hearts, do not boast and be false to the truth. ▤

Ps 73:21-22  When my soul was embittered, when I was pricked in heart, 22I was brutish and ignorant; I was like a beast toward you. ▤

- Do not be resentful:

1Cor 13:5b  It [love] does not insist on its own way; it is not irritable or resentful;v … ▤

v Greek irritable and does not count up wrongdoing

Do not bear malice

See also:

- Eph 4:31 ⇑

Malice involves ill will towards others, wanting to cause them harm or to see them suffer.

Col 3:8  But now you must put them all away: anger, wrath, malice, slander, and obscene talk from your mouth. ▤

1Pet 2:1  So put away all malice and all deceit and hypocrisy and envy and all slander. ▤

1Cor 5:8  Let us therefore celebrate the festival, not with the old leaven, the leaven of malice and evil, but with the unleavened bread of sincerity and truth. ▤

Note that in light of the references to leaven (here and in v. 6) and also to the Passover lamb (cf. v. 7), the “festival” quite probably alludes to the Festival of Unleavened Bread. It is used here either as a reference to celebrating the sacrifice of “Christ, our Passover lamb” (v. 7), or alternatively to the Christian life being a joyful life or “festival”, in the light of Christ’s sacrifice and its implications.

Ex 23:1  You shall not spread a false report. You shall not join hands with a wicked man to be a malicious witness. ▤

Ezek 25:6-7a  For thus says the Lord GOD: Because you have clapped your hands and stamped your feet and rejoiced with all the malice within your soul against the land of Israel, 7therefore, behold, I have stretched out my hand against you, and will hand you over as plunder to the nations. ▤

Matt 22:15-18  Then the Pharisees went and plotted how to entangle him in his words. 16And they sent their disciples to him, along with the Herodians, saying, “Teacher, we know that you are true and teach the way of God truthfully, and you do not care about anyone’s opinion, for you are not swayed by appearances.w 17Tell us, then, what you think. Is it lawful to pay taxes to Caesar, or not?” 18But Jesus, aware of their malice, said, “Why put me to the test, you hypocrites? ▤

w Greek for you do not look at people’s faces

Rom 1:28-29a  And since they did not see fit to acknowledge God, God gave them up to a debased mind to do what ought not to be done. 29They were filled with all manner of unrighteousness, evil, covetousness, malice. ▤

- Malice is associated with hatred:

Titus 3:3  For we ourselves were once foolish, disobedient, led astray, slaves to various passions and pleasures, passing our days in malice and envy, hated by others and hating one another. ▤

Do not be jealous . . .

Rom 13:13  Let us walk properly as in the daytime, not in orgies and drunkenness, not in sexual immorality and sensuality, not in quarreling and jealousy. ▤

1Cor 3:3  … for you are still of the flesh. For while there is jealousy and strife among you, are you not of the flesh and behaving only in a human way? ▤

Gal 5:19-20  Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, 20idolatry, sorcery, enmity, strife, jealousy, fits of anger, rivalries, dissensions, divisions, … ▤

James 3:14-16  But if you have bitter jealousy and selfish ambition in your hearts, do not boast and be false to the truth. 15This is not the wisdom that comes down from above, but is earthly, unspiritual, demonic. 16For where jealousy and selfish ambition exist, there will be disorder and every vile practice. ▤

As noted earlier, “the truth” most likely is referring to the reality of this jealousy and selfish ambition (cf. CEV, NCV, NLT). Boasting about such things and denying them are opposite approaches, but they are both inappropriate.

Job 5:2  Surely vexation kills the fool, and jealousy slays the simple. ▤

Prov 27:4  Wrath is cruel, anger is overwhelming, but who can stand before jealousy? ▤

Here “who” may refer to the one who is jealous, rather than the one who is the object of the jealousy. Jealousy has an irresistible, detrimental effect on those in whom it abides (cf. Job 5:2 ↑) – as does envy (cf. Ps 73:2-3 ⇓; Prov 14:30 ⇓).

Num 11:26-29  Now two men remained in the camp, one named Eldad, and the other named Medad, and the Spirit rested on them. They were among those registered, but they had not gone out to the tent, and so they prophesied in the camp. 27And a young man ran and told Moses, “Eldad and Medad are prophesying in the camp.” 28And Joshua the son of Nun, the assistant of Moses from his youth, said, “My lord Moses, stop them.” 29But Moses said to him, “Are you jealous for my sake? Would that all the LORD’s people were prophets, that the LORD would put his Spirit on them!” ▤

Moses provides an excellent example of spurning jealousy.

1Sam 18:6-9  As they were coming home, when David returned from striking down the Philistine, the women came out of all the cities of Israel, singing and dancing, to meet King Saul, with tambourines, with songs of joy, and with musical instruments.x 7And the women sang to one another as they celebrated, “Saul has struck down his thousands, and David his ten thousands.” 8And Saul was very angry, and this saying displeased him. He said, “They have ascribed to David ten thousands, and to me they have ascribed thousands, and what more can he have but the kingdom?” 9And Saul eyed David from that day on. ▤

x Or triangles, or three-stringed instruments

Following this incident, Saul kept a “jealous eye” (NIV®, NLT) on David.

Acts 7:9  And the patriarchs, jealous of Joseph, sold him into Egypt; but God was with him … ▤

This and the following references (13:45; 17:5a), illustrate how jealousy can lead to wicked actions.

Acts 13:45  But when the Jews saw the crowds, they were filled with jealousy and began to contradict what was spoken by Paul, reviling him. ▤

Acts 17:5  But the Jews were jealous, and taking some wicked men of the rabble, they formed a mob, set the city in an uproar, and attacked the house of Jason, seeking to bring them out to the crowd. ▤

. . . Do not envy

Gal 5:26  Let us not become conceited, provoking one another, envying one another. ▤

Prov 3:31  Do not envy a man of violence and do not choose any of his ways, … ▤

This and the following two extracts from Proverbs may allude to how being envious of wicked people can lead one to follow their ways.

Prov 23:17  Let not your heart envy sinners, but continue in the fear of the LORD all the day. ▤

Prov 24:1, 19-20  Be not envious of evil men, nor desire to be with them, ▤  … 19Fret not yourself because of evildoers, and be not envious of the wicked, 20for the evil man has no future; the lamp of the wicked will be put out. ▤

Note that Psalms 37:1-2 is quite similar to vv. 19-20.

1Cor 13:4  Love is patient and kind; love does not envy or boast; it is not arrogant … ▤

Ps 73:2-3  But as for me, my feet had almost stumbled, my steps had nearly slipped. 3For I was envious of the arrogant when I saw the prosperity of the wicked. ▤

Envy (v. 3) can lead to one losing one’s grip (v. 2) on such things as godliness and a sound mindset and existence.

Prov 14:30  A tranquily heart gives life to the flesh, but envyz makes the bones rot. ▤

y Or healing

z Or jealousy

Eccl 4:4  Then I saw that all toil and all skill in work come from a man’s envy of his neighbor. This also is vanity and a striving after wind. ▤

Striving to achieve goals simply to satisfy envy is a common but pointless exercise.

Mark 15:9-10  And he answered them, saying, “Do you want me to release for you the King of the Jews?” 10For he perceived that it was out of envy that the chief priests had delivered him up. ▤

Titus 3:3  For we ourselves were once foolish, disobedient, led astray, slaves to various passions and pleasures, passing our days in malice and envy, hated by others and hating one another. ▤

- Paul’s godly jealousy for his converts’ undivided devotion to Christ:

2Cor 11:2  For I feel a divine jealousy for you, since I betrothed you to one husband, to present you as a pure virgin to Christ. ▤

Do not show contempt

See also:

- Do not scoff

“Contempt” means to regard someone (or something) as inferior, insignificant or foolish.

Gen 16:1, 4-5  Now Sarai, Abram’s wife, had borne him no children. She had a female Egyptian servant whose name was Hagar. ▤  … 4And he went in to Hagar, and she conceived. And when she saw that she had conceived, she looked with contempt on her mistress.a 5And Sarai said to Abram, “May the wrong done to me be on you! I gave my servant to your embrace, and when she saw that she had conceived, she looked on me with contempt. May the LORD judge between you and me!” ▤

a Hebrew her mistress was dishonorable in her eyes; similarly in verse 5

This indicates that contempt is wrong – “the wrong done to me” (v. 5a).

Prov 3:34  Toward the scorners he is scornful, but to the humble he gives favor.b ▤

b Or grace

To be “scornful” is to have contempt and often involves the expression of it.

Prov 14:21  Whoever despises his neighbor is a sinner, but blessed is he who is generous to the poor. ▤

To despise someone is to look upon them with contempt.

Prov 17:5  Whoever mocks the poor insults his Maker; he who is glad at calamity will not go unpunished. ▤

Mocking someone is not only showing contempt towards them, but also to God as their Maker.

Prov 18:3  When wickedness comes, contempt comes also, and with dishonor comes disgrace. ▤

This underlines the evil nature of contempt, indicating that it is or can be bred by wickedness.

Prov 23:22  Listen to your father who gave you life, and do not despise your mother when she is old. ▤

Ezek 22:7  Father and mother are treated with contempt in you; the sojourner suffers extortion in your midst; the fatherless and the widow are wronged in you. ▤

Here God is condemning “the princes of Israel” (v. 6).

Matt 5:22  But I say to you that everyone who is angry with his brotherc will be liable to judgment; whoever insultsd his brother will be liable to the council; and whoever says, ‘You fool!’ will be liable to the helle of fire. ▤

c Some manuscripts insert without cause

d Greek says Raca to (a term of abuse)

e Greek Gehenna; also verses 29, 30

Insults are indicative of contempt.

Matt 18:10  See that you do not despise one of these little ones. For I tell you that in heaven their angels always see the face of my Father who is in heaven.f ▤

f Some manuscripts add verse 11: For the Son of Man came to save the lost

Note that “little ones” may refer primarily to young or new believers, instead of children generally. Alternatively, it may denote believers in general, who should humble themselves like little children (cf. v. 4).

Luke 18:9-14  He also told this parable to some who trusted in themselves that they were righteous, and treated others with contempt: 10“Two men went up into the temple to pray, one a Pharisee and the other a tax collector. 11The Pharisee, standing by himself, prayedg thus: ‘God, I thank you that I am not like other men, extortioners, unjust, adulterers, or even like this tax collector. 12I fast twice a week; I give tithes of all that I get.’ 13But the tax collector, standing far off, would not even lift up his eyes to heaven, but beat his breast, saying, ‘God, be merciful to me, a sinner!’ 14I tell you, this man went down to his house justified, rather than the other. For everyone who exalts himself will be humbled, but the one who humbles himself will be exalted.” ▤

g Or standing, prayed to himself

Gal 4:14  … and though my condition was a trial to you, you did not scorn or despise me, but received me as an angel of God, as Christ Jesus. ▤

Titus 2:15  Declare these things; exhort and rebuke with all authority. Let no one disregard you. ▤

Titus was not to let anyone “look down” (GNT, NRSV) on him or what he had to say – implying that it would have been wrong for any of the church members to treat him with such disrespect and contempt.

Deut 17:12-13  The man who acts presumptuously by not obeying the priest who stands to minister there before the LORD your God, or the judge, that man shall die. So you shall purge the evil from Israel. 13And all the people shall hear and fear and not act presumptuously again. ▤

Because of their association with God in their roles, showing such contempt (cf. NIV) for a judge or a priest was to a large extent being contemptuous of God (cf. Prov 17:5 ↑).

Pray for persecuted Christians

Section C

Adverse Speech

Section Jumps

- Do not quarrel

- Do not curse

- Do not scoff

- Do not slander

- Do not gossip

- Do not grumble, particularly against others

See also:

- Do not lie

- Do not give false testimony

- Wise Speech (I): Instructions

Do not quarrel

See also:

- Avoid foolish controversies and quarreling

2Tim 2:24  And the Lord’s servanth must not be quarrelsome but kind to everyone, able to teach, patiently enduring evil, … ▤

h Greek bondservant

Titus 3:1-2  Remind them to be submissive to rulers and authorities, to be obedient, to be ready for every good work, 2to speak evil of no one, to avoid quarreling, to be gentle, and to show perfect courtesy toward all people. ▤

2Tim 2:14  Remind them of these things, and charge them before Godi not to quarrel about words, which does no good, but only ruins the hearers. ▤

i Some manuscripts the Lord

Whether this is referring to quarreling about the technical meaning of certain words or some other matter, the issues involved were certainly trivial. Doing so was not only pointless but also destructive, a foolish practice (cf. v. 23) – akin to sin.

Matt 12:19  He will not quarrel or cry aloud, nor will anyone hear his voice in the streets; … ▤

This is speaking of the Messiah.

Gen 13:8  Then Abram said to Lot, “Let there be no strife between you and me, and between your herdsmen and my herdsmen, for we are kinsmen.j ▤

j Hebrew we are men, brothers

Strife accompanies quarreling (cf. Prov 17:14 ↓; Prov 20:3 ↓; Prov 26:21 ↓); one leads to the other.

Gen 45:24  Then he sent his brothers away, and as they departed, he said to them, “Do not quarrel on the way.” ▤

Prov 17:14, 19  The beginning of strife is like letting out water, so quit before the quarrel breaks out. ▤  … 19Whoever loves transgression loves strife; he who makes his door high seeks destruction. ▤

Strife and quarreling are sinful in themselves; but they also lead to sin – which may well be the gist of v. 19a.

Prov 20:3  It is an honor for a man to keep aloof from strife, but every fool will be quarreling. ▤

Prov 21:9, 19  It is better to live in a corner of the housetop than in a house shared with a quarrelsome wife. ▤  … 19It is better to live in a desert land than with a quarrelsome and fretful woman. ▤

In the same vain Proverbs 19:13 says, “… a wife’s quarreling is a continual dripping of rain.” (cf. 27:15-16).

Prov 26:17, 21  Whoever meddles in a quarrel not his own is like one who takes a passing dog by the ears. ▤  … 21As charcoal to hot embers and wood to fire, so is a quarrelsome man for kindling strife. ▤

Ex 21:18  When men quarrel and one strikes the other with a stone or with his fist and the man does not die but takes to his bed, … ▤

This illustrates that quarrelling can easily lead to violence (cf. Isa 58:4 ↓).

Isa 58:4  Behold, you fast only to quarrel and to fight and to hit with a wicked fist. Fasting like yours this day will not make your voice to be heard on high. ▤

Ex 17:1-3  All the congregation of the people of Israel moved on from the wilderness of Sin by stages, according to the commandment of the LORD, and camped at Rephidim, but there was no water for the people to drink. 2Therefore the people quarreled with Moses and said, “Give us water to drink.” And Moses said to them, “Why do you quarrel with me? Why do you test the LORD?” 3But the people thirsted there for water, and the people grumbled against Moses and said, “Why did you bring us up out of Egypt, to kill us and our children and our livestock with thirst?” ▤

- God hates discord being sewn amongst brothers:

Prov 6:16-19  There are six things that the LORD hates, seven that are an abomination to him: 17haughty eyes, a lying tongue, and hands that shed innocent blood, 18a heart that devises wicked plans, feet that make haste to run to evil, 19a false witness who breathes out lies, and one who sows discord among brothers. ▤

Do not curse

Rom 12:14  Bless those who persecute you; bless and do not curse them. ▤

James 3:9-10  With it we bless our Lord and Father, and with it we curse people who are made in the likeness of God. 10From the same mouth come blessing and cursing. My brothers,k these things ought not to be so. ▤

k Or brothers and sisters; also verse 12

Lev 19:14  You shall not curse the deaf or put a stumbling block before the blind, but you shall fear your God: I am the LORD. ▤

Lev 20:9  For anyone who curses his father or his mother shall surely be put to death; he has cursed his father or his mother; his blood is upon him. ▤

Job 31:29-30  If I have rejoiced at the ruin of him who hated me, or exulted when evil overtook him 30(I have not let my mouth sin by asking for his life with a curse), … ▤

Eccl 10:20  Even in your thoughts, do not curse the king, nor in your bedroom curse the rich, for a bird of the air will carry your voice, or some winged creature tell the matter. ▤

One reason for not cursing others is that they may come to hear of it.

Ps 10:7  His mouth is filled with cursing and deceit and oppression; under his tongue are mischief and iniquity. ▤

Cursing is characteristic of “the wicked” (v. 2).

Ps 59:12-13  For the sin of their mouths, the words of their lips, let them be trapped in their pride. For the cursing and lies that they utter, 13consume them in wrath; consume them till they are no more, that they may know that God rules over Jacob to the ends of the earth. Selah ▤

Rather than cursing those who curse, the psalmist asks God to deal with such people accordingly (cf. Ps 109:17 ↓), because of “the cursing and lies that they utter” (v. 12b).

Ps 109:17  He loved to curse; let curses comel upon him! He did not delight in blessing; may it be farm from him! ▤

l Revocalization; Masoretic Text curses have come

m Revocalization; Masoretic Text it is far

Prov 26:2  Like a sparrow in its flitting, like a swallow in its flying, a curse that is causeless does not alight. ▤

An undeserved curse will bring no harm to the innocent person it is directed against (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

- It would inevitably be hypocritical to be upset by being cursed by others:

Eccl 7:21-22  Do not take to heart all the things that people say, lest you hear your servant cursing you. 22Your heart knows that many times you yourself have cursed others. ▤

Do not scoff

Job 36:18  Beware lest wrath entice you into scoffing, and let not the greatness of the ransom turn you aside. ▤

Ps 1:1  Blessed is the mann who walks not in the counsel of the wicked, nor stands in the way of sinners, nor sits in the seat of scoffers; … ▤

n The singular Hebrew word for man (ish) is used here to portray a representative example of a godly person; see Preface

Prov 9:12  If you are wise, you are wise for yourself; if you scoff, you alone will bear it. ▤

This may well be referring in particular to scoffing at wisdom – “whoever makes fun of wisdom will suffer for it.” (NCV™, cf. GNT, NLT)

Prov 14:6  A scoffer seeks wisdom in vain, but knowledge is easy for a man of understanding. ▤

Scoffing is incompatible with wisdom (cf. Prov 9:12 ↑; Prov 11:12 ↓).

Prov 15:12  A scoffer does not like to be reproved; he will not go to the wise. ▤

Prov 19:29  Condemnation is ready for scoffers, and beating for the backs of fools. ▤

Scoffing leads to one being punished.

Prov 21:24  “Scoffer” is the name of the arrogant, haughty man who acts with arrogant pride. ▤

Pride and arrogance are characteristics of a scoffer.

Prov 22:10  Drive out a scoffer, and strife will go out, and quarreling and abuse will cease. ▤

Prov 24:9  The devisingo of folly is sin, and the scoffer is an abomination to mankind. ▤

o Or scheming

Prov 29:8  Scoffers set a city aflame, but the wise turn away wrath. ▤

Isa 29:20  For the ruthless shall come to nothing and the scoffer cease, and all who watch to do evil shall be cut off, … ▤

2Pet 3:3-4  … knowing this first of all, that scoffers will come in the last days with scoffing, following their own sinful desires. 4They will say, “Where is the promise of his coming? For ever since the fathers fell asleep, all things are continuing as they were from the beginning of creation.” ▤

Prov 11:12  Whoever belittles his neighbor lacks sense, but a man of understanding remains silent. ▤

- Do not taunt:

Zeph 2:8-10  “I have heard the taunts of Moab and the revilings of the Ammonites, how they have taunted my people and made boasts against their territory. 9Therefore, as I live,” declares the LORD of hosts, the God of Israel, “Moab shall become like Sodom, and the Ammonites like Gomorrah, a land possessed by nettles and salt pits, and a waste forever. The remnant of my people shall plunder them, and the survivors of my nation shall possess them.” 10This shall be their lot in return for their pride, because they taunted and boasted against the people of the LORD of hosts. ▤

Do not slander

Eph 4:31  Let all bitterness and wrath and anger and clamor and slander be put away from you, along with all malice. ▤

1Pet 2:1  So put away all malice and all deceit and hypocrisy and envy and all slander. ▤

Lev 19:16  You shall not go around as a slanderer among your people, and you shall not stand up against the lifep of your neighbor: I am the LORD. ▤

p Hebrew blood

Ex 23:1  You shall not spread a false report. You shall not join hands with a wicked man to be a malicious witness. ▤

Ps 15:1-3  O LORD, who shall sojourn in your tent? Who shall dwell on your holy hill? 2He who walks blamelessly and does what is right and speaks truth in his heart; 3who does not slander with his tongue and does no evil to his neighbor, nor takes up a reproach against his friend; … ▤

Note that the last clause appears to have gossip (cf. GNT, NCV) in view – the theme of the following subsection.

Ps 50:20-21  You sit and speak against your brother; you slander your own mother’s son. 21These things you have done, and I have been silent; you thought that Iq was one like yourself. But now I rebuke you and lay the charge before you. ▤

q Or that the I AM

As the text note implies, God is the speaker – the one who will rebuke and charge (v. 21) such slanderers.

Ps 101:5  [David:] Whoever slanders his neighbor secretly I will destroy. Whoever has a haughty look and an arrogant heart I will not endure. ▤

Prov 10:18  The one who conceals hatred has lying lips, and whoever utters slander is a fool. ▤

Prov 11:13  Whoever goes about slandering reveals secrets, but he who is trustworthy in spirit keeps a thing covered. ▤

Prov 30:10  Do not slander a servant to his master, lest he curse you, and you be held guilty. ▤

Titus 3:2  … to speak evil of no one, to avoid quarreling, to be gentle, and to show perfect courtesy toward all people. ▤

To “speak evil of” another (cf. James 4:11 ↓) includes slandering (cf. NIV), but is not limited to it.

James 4:11  Do not speak evil against one another, brothers.r The one who speaks against a brother or judges his brother, speaks evil against the law and judges the law. But if you judge the law, you are not a doer of the law but a judge. ▤

r Or brothers and sisters

For comment, see the comment on James 4:11-12 – under Do not judge others . . ..

3Jn 1:10  So if I come, I will bring up what he is doing, talking wicked nonsense against us. And not content with that, he refuses to welcome the brothers, and also stops those who want to and puts them out of the church. ▤

Do not gossip

See also:

- Ps 15:3 ⇑

Prov 16:28  A dishonest man spreads strife, and a whisperer separates close friends. ▤

A “whisperer” (cf. Prov 18:8 ↓; Prov 26:20 ↓) is a gossip.

Prov 17:9  Whoever covers an offense seeks love, but he who repeats a matter separates close friends. ▤

Prov 18:8  The words of a whisperer are like delicious morsels; they go down into the inner parts of the body. ▤

The first clause remarks on the attractiveness of listening to gossip – something which arguably is as bad as actually doing the gossiping, for doing so makes gossip possible and encourages it. The second clause may similarly have the attractiveness of gossip in view – but it could instead be implying that it is detrimental to the listener (cf. NLT), having an affect on one’s inmost being.

Prov 26:20  For lack of wood the fire goes out, and where there is no whisperer, quarreling ceases. ▤

This suggests that gossip is a key cause of quarreling.

Rom 1:29  They were filled with all manner of unrighteousness, evil, covetousness, malice. They are full of envy, murder, strife, deceit, maliciousness. They are gossips, … ▤

2Cor 12:20  For I fear that perhaps when I come I may find you not as I wish, and that you may find me not as you wish—that perhaps there may be quarreling, jealousy, anger, hostility, slander, gossip, conceit, and disorder. ▤

1Tim 5:13  Besides that, they learn to be idlers, going about from house to house, and not only idlers, but also gossips and busybodies, saying what they should not. ▤

- Avoid people who talk too much:

Prov 20:19  Whoever goes about slandering reveals secrets; therefore do not associate with a simple babbler.s ▤

s Hebrew with one who is simple in his lips

Avoid people who talk too much because of the likelihood of them gossiping, both to you and about you.

Do not grumble, particularly against others

James 5:9  Do not grumble against one another, brothers, so that you may not be judged; behold, the Judge is standing at the door. ▤

1Pet 4:9  Show hospitality to one another without grumbling. ▤

Phil 2:14-15  Do all things without grumbling or questioning, 15that you may be blameless and innocent, children of God without blemish in the midst of a crooked and twisted generation, among whom you shine as lights in the world, … ▤

Avoiding grumbling about or “finding fault” (NIrV®) with others is vital to being “without blemish” (v. 15) ourselves.

Jude 1:16  These are grumblers, malcontents, following their own sinful desires; they are loud-mouthed boasters, showing favoritism to gain advantage. ▤

Ex 16:2-3, 8  And the whole congregation of the people of Israel grumbled against Moses and Aaron in the wilderness, 3and the people of Israel said to them, “Would that we had died by the hand of the LORD in the land of Egypt, when we sat by the meat pots and ate bread to the full, for you have brought us out into this wilderness to kill this whole assembly with hunger.” ▤  … 8And Moses said, “When the LORD gives you in the evening meat to eat and in the morning bread to the full, because the LORD has heard your grumbling that you grumble against him—what are we? Your grumbling is not against us but against the LORD.” ▤

The people’s complaints against Moses and Aaron were in effect against God (v. 8), whom Moses and Aaron represented, heightening the seriousness of their grumbling.

- Do not revile others:

1Cor 6:10  … nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

To “revile” is to verbally attack someone in an abusive and/or insulting fashion.

Pray for persecuted Christians

Section D

Adverse Force

Section Jumps

- Do not use violence . . .

- . . . God hates and punishes violence

- Do not murder

- Do not rape

- Do not kidnap

- Do not oppress

Do not use violence . . .

Ezek 45:9  Thus says the Lord GOD: Enough, O princes of Israel! Put away violence and oppression, and execute justice and righteousness. Cease your evictions of my people, declares the Lord GOD. ▤

Jonah 3:8  … but let man and beast be covered with sackcloth, and let them call out mightily to God. Let everyone turn from his evil way and from the violence that is in his hands. ▤

Prov 3:31  Do not envy a man of violence and do not choose any of his ways, … ▤

Jer 22:3  Thus says the LORD: Do justice and righteousness, and deliver from the hand of the oppressor him who has been robbed. And do no wrong or violence to the resident alien, the fatherless, and the widow, nor shed innocent blood in this place. ▤

1Tim 3:2-3  Therefore an overseert must be above reproach, the husband of one wife,u sober-minded, self-controlled, respectable, hospitable, able to teach, 3not a drunkard, not violent but gentle, not quarrelsome, not a lover of money. ▤

t Or bishop; Greek episkopos; a similar term occurs in verse 1

u Or a man of one woman; also verse 12

Prov 13:2  From the fruit of his mouth a man eats what is good, but the desire of the treacherous is for violence. ▤

. . . God hates and punishes violence

See also:

- Prov 6:16-17 ⇓

Note that some of the verses in the following subsections – which speak of particular violent actions – further indicate that God hates and punishes violence.

Ps 11:5  The LORD tests the righteous, but his soul hates the wicked and the one who loves violence. ▤

Ezek 8:17  Then he said to me, “Have you seen this, O son of man? Is it too light a thing for the house of Judah to commit the abominations that they commit here, that they should fill the land with violence and provoke me still further to anger? Behold, they put the branch to theirv nose. ▤

v Or my

Note that it is not clear as to exactly what the expression “put the branch to their nose” means. Whatever the case, it was obviously, like violence, offensive to God (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Mal 2:16  “For the man who does not love his wife but divorces her,w says the LORD, the God of Israel, coversx his garment with violence, says the LORD of hosts. So guard yourselves in your spirit, and do not be faithless.” ▤

w Hebrew who hates and divorces

x Probable meaning (compare Septuagint and Deuteronomy 24:1-4); or “The LORD, the God of Israel, says that he hates divorce, and him who covers

It is the alternative translation in the footnote (cf. AMP, NASB, NIV, NRSV) that is pertinent to the theme of this subsection.

Gen 6:11, 13  Now the earth was corrupt in God’s sight, and the earth was filled with violence. ▤  … 13And God said to Noah, “I have determined to make an end of all flesh,y for the earth is filled with violence through them. Behold, I will destroy them with the earth. ▤

y Hebrew The end of all flesh has come before me

Ezek 7:23  Forge a chain!z For the land is full of bloody crimes and the city is full of violence. ▤

z Probably refers to an instrument of captivity

Isa 14:5-6  The LORD has broken the staff of the wicked, the scepter of rulers, 6that struck the peoples in wrath with unceasing blows, that ruled the nations in anger with unrelenting persecution. ▤

- Those who rely on violence will die by it:

Matt 26:52  Then Jesus said to him, “Put your sword back into its place. For all who take the sword will perish by the sword. ▤

Do not murder

Ex 20:13  You shall not murder.a ▤

a The Hebrew word also covers causing human death through carelessness or negligence

Matt 5:21  You have heard that it was said to those of old, ‘You shall not murder; and whoever murders will be liable to judgment.’ ▤

1Pet 4:15  But let none of you suffer as a murderer or a thief or an evildoer or as a meddler. ▤

1Jn 3:12  We should not be like Cain, who was of the evil one and murdered his brother. And why did he murder him? Because his own deeds were evil and his brother’s righteous. ▤

Gen 9:5-6  And for your lifeblood I will require a reckoning: from every beast I will require it and from man. From his fellow man I will require a reckoning for the life of man. 6“Whoever sheds the blood of man, by man shall his blood be shed, for God made man in his own image. ▤

Ex 21:14  But if a man willfully attacks another to kill him by cunning, you shall take him from my altar, that he may die. ▤

The NT does not propagate the death penalty. Nevertheless its mention here in regard to murder – as with other topics in this section (cf. Deut 2:25 ⇓) – serves to illustrate the seriousness of the crime (cf. Gen 9:6 ↑).

Deut 27:24-25  ‘Cursed be anyone who strikes down his neighbor in secret.’ And all the people shall say, ‘Amen.’ 25“‘Cursed be anyone who takes a bribe to shed innocent blood.’ And all the people shall say, ‘Amen.’ ▤

Such cursing pronounced God’s punishment.

2Ki 24:3-4  Surely this came upon Judah at the command of the LORD, to remove them out of his sight, for the sins of Manasseh, according to all that he had done, 4and also for the innocent blood that he had shed. For he filled Jerusalem with innocent blood, and the LORD would not pardon. ▤

Prov 6:16-17  There are six things that the LORD hates, seven that are an abomination to him: 17haughty eyes, a lying tongue, and hands that shed innocent blood, … ▤

Prov 28:17  If one is burdened with the blood of another, he will be a fugitive until death;b let no one help him. ▤

b Hebrew until the pit

The reference to being a “fugitive” is speaking of being a fugitive from justice or possibly from a tormented conscience (cf. AMP).

Ezek 35:6  … therefore, as I live, declares the Lord GOD, I will prepare you for blood, and blood shall pursue you; because you did not hate bloodshed, therefore blood shall pursue you. ▤

Hab 2:10  You have devised shame for your house by cutting off many peoples; you have forfeited your life. ▤

James 4:1-2  What causes quarrels and what causes fights among you? Is it not this, that your passionsc are at war within you?d 2You desire and do not have, so you murder. You covet and cannot obtain, so you fight and quarrel. You do not have, because you do not ask. ▤

c Greek pleasures; also verse 3

d Greek in your members

As noted earlier, here “murder” is probably hyperbole – “you are ready to kill” (GNT, NCV). However it portrays an intense, destructive attitude which can lead to actual murder.

James 5:1, 6  Come now, you rich, weep and howl for the miseries that are coming upon you. ▤  … 6You have condemned and murdered the righteous person. He does not resist you. ▤

1Jn 3:15  Everyone who hates his brother is a murderer, and you know that no murderer has eternal life abiding in him. ▤

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

Lev 19:16  You shall not go around as a slanderer among your people, and you shall not stand up against the lifee of your neighbor: I am the LORD. ▤

e Hebrew blood

In light of the first clause, in the second clause the meaning may be: “nor shall you [secure yourself by false testimony or by silence and] endanger the life of your neighbor” (AMP; cf. NIV). Supplementary to commands not to murder is this command to not do such things that would endanger another’s life.

- OT regulations governing and distinguishing between murder and manslaughter:

Num 35:16-17, 20-25  But if he struck him down with an iron object, so that he died, he is a murderer. The murderer shall be put to death. 17And if he struck him down with a stone tool that could cause death, and he died, he is a murderer. The murderer shall be put to death. ▤  … 20And if he pushed him out of hatred or hurled something at him, lying in wait, so that he died, 21or in enmity struck him down with his hand, so that he died, then he who struck the blow shall be put to death. He is a murderer. The avenger of blood shall put the murderer to death when he meets him. 22“But if he pushed him suddenly without enmity, or hurled anything on him without lying in wait 23or used a stone that could cause death, and without seeing him dropped it on him, so that he died, though he was not his enemy and did not seek his harm, 24then the congregation shall judge between the manslayer and the avenger of blood, in accordance with these rules. 25And the congregation shall rescue the manslayer from the hand of the avenger of blood, and the congregation shall restore him to his city of refuge to which he had fled, and he shall live in it until the death of the high priest who was anointed with the holy oil. ▤

Another such law determining if a killing was in fact murder is that regarding the killing of a thief in Exodus 22:2-3a: “If a thief is found breaking in and is struck so that he dies, there shall be no bloodguilt for him, 3but if the sun has risen on him, there shall be bloodguilt for him.”

Do not rape

Deut 22:25  But if in the open country a man meets a young woman who is betrothed, and the man seizes her and lies with her, then only the man who lay with her shall die. ▤

Gen 34:2, 7  And when Shechem the son of Hamor the Hivite, the prince of the land, saw her, he seized her and lay with her and humiliated her. ▤  … 7The sons of Jacob had come in from the field as soon as they heard of it, and the men were indignant and very angry, because he had done an outrageous thing in Israel by lying with Jacob’s daughter, for such a thing must not be done. ▤

Judg 20:5-6  And the leaders of Gibeah rose against me and surrounded the house against me by night. They meant to kill me, and they violated my concubine, and she is dead. 6So I took hold of my concubine and cut her in pieces and sent her throughout all the country of the inheritance of Israel, for they have committed abomination and outrage in Israel. ▤

2Sam 13:10-14  Then Amnon said to Tamar, “Bring the food into the chamber, that I may eat from your hand.” And Tamar took the cakes she had made and brought them into the chamber to Amnon her brother. 11But when she brought them near him to eat, he took hold of her and said to her, “Come, lie with me, my sister.” 12She answered him, “No, my brother, do not violatef me, for such a thing is not done in Israel; do not do this outrageous thing. 13As for me, where could I carry my shame? And as for you, you would be as one of the outrageous fools in Israel. Now therefore, please speak to the king, for he will not withhold me from you.” 14But he would not listen to her, and being stronger than she, he violated her and lay with her. ▤

f Or humiliate; also verses 14, 22, 32

The damaging effect that this incident had on Tamar is shown later in vv. 19-22. Amnon himself – Tamar’s half-brother – paid the ultimate price for his evil act, with Tamar’s full brother Absalom killing him for it (vv. 26-29). Note that the above-mentioned incidences of rape also drew gruesome revenge (cf. Gen 34:25-29; Judg 20:33-48).

Do not kidnap

Ex 21:16  Whoever steals a man and sells him, and anyone found in possession of him, shall be put to death. ▤

Deut 24:7  If a man is found stealing one of his brothers of the people of Israel, and if he treats him as a slave or sells him, then that thief shall die. So you shall purge the evil from your midst. ▤

1Tim 1:9-10  … understanding this, that the law is not laid down for the just but for the lawless and disobedient, for the ungodly and sinners, for the unholy and profane, for those who strike their fathers and mothers, for murderers, 10the sexually immoral, men who practice homosexuality, enslavers,g liars, perjurers, and whatever else is contrary to soundh doctrine, … ▤

g That is, those who take someone captive in order to sell him into slavery

h Or healthy

Such “enslavers” are “kidnappers” (CEV, GNT, NASB, NKJV), as reflected in the text note.

Gen 40:15  For I was indeed stolen out of the land of the Hebrews, and here also I have done nothing that they should put me into the pit. ▤

Joseph was effectively kidnapped – the most infamous example in the Bible.

Do not oppress

Oppression entails unjust use of power, often involving violence or threat of violence.

Lev 19:13a  “You shall not oppress your neighbor or rob him. ▤

Ezek 45:9  Thus says the Lord GOD: Enough, O princes of Israel! Put away violence and oppression, and execute justice and righteousness. Cease your evictions of my people, declares the Lord GOD. ▤

Isa 33:15-16  He who walks righteously and speaks uprightly, who despises the gain of oppressions, who shakes his hands, lest they hold a bribe, who stops his ears from hearing of bloodshed and shuts his eyes from looking on evil, 16he will dwell on the heights; his place of defense will be the fortresses of rocks; his bread will be given him; his water will be sure. ▤

Isa 58:3  ‘Why have we fasted, and you see it not? Why have we humbled ourselves, and you take no knowledge of it?’ Behold, in the day of your fast you seek your own pleasure,i and oppress all your workers. ▤

i Or pursue your own business

God ignores any supposed religious acts of oppressors.

Ezek 18:5-7  If a man is righteous and does what is just and right— 6if he does not eat upon the mountains or lift up his eyes to the idols of the house of Israel, does not defile his neighbor’s wife or approach a woman in her time of menstrual impurity, 7does not oppress anyone, but restores to the debtor his pledge, commits no robbery, gives his bread to the hungry and covers the naked with a garment, … ▤

Eccl 7:7  Surely oppression drives the wise into madness, and a bribe corrupts the heart. ▤

Isa 30:12-13  Therefore thus says the Holy One of Israel, “Because you despise this word and trust in oppression and perverseness and rely on them, 13therefore this iniquity shall be to you like a breach in a high wall, bulging out, and about to collapse, whose breaking comes suddenly, in an instant; … ▤

Jer 6:6  For thus says the LORD of hosts: “Cut down her trees; cast up a siege mound against Jerusalem. This is the city that must be punished; there is nothing but oppression within her. ▤

Jer 22:13  Woe to him who builds his house by unrighteousness, and his upper rooms by injustice, who makes his neighbor serve him for nothing and does not give him his wages, … ▤

The things spoken of here are acts of oppression.

Zeph 3:1  Woe to her who is rebellious and defiled, the oppressing city! ▤

- Lament over the plight of the oppressed:

Eccl 4:1-2  Again I saw all the oppressions that are done under the sun. And behold, the tears of the oppressed, and they had no one to comfort them! On the side of their oppressors there was power, and there was no one to comfort them. 2And I thought the dead who are already dead more fortunate than the living who are still alive. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 32

Justice

1. Justice in Action

1. Do What Is Just and Right

2. Administering Justice

3. Justice and the Needy (I): Instructions

4. Justice and the Needy (II): Insights

5. OT Structured Provisions for the Needy

2. Being True

1. Faithfulness

2. Truthfulness

3. Deceitfulness

4. Dishonest Gain

5. Addendum: Oaths

Part I

Justice in Action

Topics encompassed by the theme of justice together form a very large proportion of what the Bible says about how to relate to other people. It is essential that we incorporate the Bible’s teaching on these topics into our own lives. In doing so, we must be mindful that acting justly involves not only doing what is right ourselves; it also involves ensuring that others are treated fairly – notably the needy.

Section A

Do What Is Just and Right

Section Jumps

- Practice justice

- Practice righteousness along with justice . . .

- . . . Do what is right

- Do no wrong to others

- Strive to do what is right in the eyes of both God and people

- Acting justly brings blessing

- Injustice brings God’s judgment

Practice justice

Mic 6:8  He has told you, O man, what is good; and what does the LORD require of you but to do justice, and to love kindness,a and to walk humbly with your God? ▤

a Or steadfast love

Deut 16:20  Justice, and only justice, you shall follow, that you may live and inherit the land that the LORD your God is giving you. ▤

Isa 1:17  … learn to do good; seek justice, correct oppression; bring justice to the fatherless, plead the widow’s cause. ▤

Jer 7:5  For if you truly amend your ways and your deeds, if you truly execute justice one with another, … ▤

Hos 12:6  “So you, by the help of your God, return, hold fast to love and justice, and wait continually for your God.” ▤

Matt 23:23  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you tithe mint and dill and cumin, and have neglected the weightier matters of the law: justice and mercy and faithfulness. These you ought to have done, without neglecting the others. ▤

Lev 19:36  You shall have just balances, just weights, a just ephah, and a just hin:b I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt. ▤

b An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters; a hin was about 4 quarts or 3.5 liters

Job 31:13-15  If I have rejected the cause of my manservant or my maidservant, when they brought a complaint against me, 14what then shall I do when God rises up? When he makes inquiry, what shall I answer him? 15Did not he who made me in the womb make him? And did not one fashion us in the womb? ▤

God’s judgment (v. 14; cf. Lam 3:34-36 ↓) – particularly in light of the equality of all people before him (v. 15) – provides great incentive to act justly towards others.

Ps 94:15  … for justice will return to the righteous, and all the upright in heart will follow it. ▤

During a time when the wicked held sway, the psalmist had confidence that a time would come when the righteous would again have justice – and all the upright would follow it.

Prov 12:5  The thoughts of the righteous are just; the counsels of the wicked are deceitful. ▤

Jer 5:1  Run to and fro through the streets of Jerusalem, look and take note! Search her squares to see if you can find a man, one who does justice and seeks truth, that I may pardon her. ▤

Jerusalem was devoid of justice.

Lam 3:34-36  To crush underfoot all the prisoners of the earth, 35to deny a man justice in the presence of the Most High, 36to subvert a man in his lawsuit, the Lord does not approve. ▤

- Unlike the wicked, those who seek God understand justice:

Prov 28:5  Evil men do not understand justice, but those who seek the LORD understand it completely. ▤

Practice righteousness along with justice . . .

See also:

- Pursue righteousness . . .

- . . . Be righteous and upright

In accordance with justice, God commands us to act towards others in righteousness. The need to act righteously is reflected in the following subsections.

Gen 18:19  For I have chosenc him, that he may command his children and his household after him to keep the way of the LORD by doing righteousness and justice, so that the LORD may bring to Abraham what he has promised him. ▤

c Hebrew known

Job 29:14  I put on righteousness, and it clothed me; my justice was like a robe and a turban. ▤

Job figuratively portrays himself and his actions as being characterized by righteousness and justice.

Ps 106:3  Blessed are they who observe justice, who do righteousness at all times! ▤

Prov 21:3  To do righteousness and justice is more acceptable to the LORD than sacrifice. ▤

Isa 56:1  Thus says the LORD: “Keep justice, and do righteousness, for soon my salvation will come, and my deliverance be revealed. ▤

Jer 22:3a  Thus says the LORD: Do justice and righteousness, and deliver from the hand of the oppressor him who has been robbed. ▤

Ezek 45:9  Thus says the Lord GOD: Enough, O princes of Israel! Put away violence and oppression, and execute justice and righteousness. Cease your evictions of my people, declares the Lord GOD. ▤

Amos 5:24  But let justice roll down like waters, and righteousness like an ever-flowing stream. ▤

. . . Do what is right

Deut 6:18  And you shall do what is right and good in the sight of the LORD, that it may go well with you, and that you may go in and take possession of the good land that the LORD swore to give to your fathers … ▤

2Ki 22:2  And he did what was right in the eyes of the LORD and walked in all the way of David his father, and he did not turn aside to the right or to the left. ▤

Ps 15:1-2  O LORD, who shall sojourn in your tent? Who shall dwell on your holy hill? 2He who walks blamelessly and does what is right and speaks truth in his heart; … ▤

Prov 23:16  My inmost beingd will exult when your lips speak what is right. ▤

d Hebrew My kidneys

Eph 6:1  Children, obey your parents in the Lord, for this is right. ▤

Rev 22:11  Let the evildoer still do evil, and the filthy still be filthy, and the righteous still do right, and the holy still be holy. ▤

Note that the first part of the verse is not condoning wickedness. With the nearness of Jesus Christ’s return in view, John appears to be mean: Let those intent on committing evil do so for they will be repaid soon enough.

2Ki 7:8-9  And when these lepers came to the edge of the camp, they went into a tent and ate and drank, and they carried off silver and gold and clothing and went and hid them. Then they came back and entered another tent and carried off things from it and went and hid them. 9Then they said to one another, “We are not doing right. This day is a day of good news. If we are silent and wait until the morning light, punishment will overtake us. Now therefore come; let us go and tell the king’s household.” ▤

In the midst of a famine, these lepers reasoned that they had nothing to lose by going to the camp of the Arameans (cf. vv. 3-4) who were besieging their city of Samaria (cf. 6:24). On arrival they discovered the Arameans had fled leaving everything behind.

Do no wrong to others

See also:

- Adverse Force

Lev 25:17  You shall not wrong one another, but you shall fear your God, for I am the LORD your God. ▤

Lev 19:35  You shall do no wrong in judgment, in measures of length or weight or quantity. ▤

Deut 23:15-16  You shall not give up to his master a slave who has escaped from his master to you. 16He shall dwell with you, in your midst, in the place that he shall choose within one of your towns, wherever it suits him. You shall not wrong him. ▤

Note that this is speaking of the case of a foreign slave, presumably fleeing from oppression.

Jer 22:3b  And do no wrong or violence to the resident alien, the fatherless, and the widow, nor shed innocent blood in this place. ▤

Ps 15:3  … who does not slander with his tongue and does no evil to his neighbor, nor takes up a reproach against his friend; … ▤

Ezek 18:8  … does not lend at interest or take any profit,e withholds his hand from injustice, executes true justice between man and man, … ▤

e That is, profit that comes from charging interest to the poor; also verses 13, 17 (compare Leviticus 25:36)

Dan 6:22  My God sent his angel and shut the lions’ mouths, and they have not harmed me, because I was found blameless before him; and also before you, O king, I have done no harm. ▤

Acts 25:8  Paul argued in his defense, “Neither against the law of the Jews, nor against the temple, nor against Caesar have I committed any offense.” ▤

2Cor 7:2  Make room in your heartsf for us. We have wronged no one, we have corrupted no one, we have taken advantage of no one. ▤

f Greek lacks in your hearts

1Thes 4:6  … that no one transgress and wrong his brother in this matter, because the Lord is an avenger in all these things, as we told you beforehand and solemnly warned you. ▤

1Sam 24:11-13  See, my father, see the corner of your robe in my hand. For by the fact that I cut off the corner of your robe and did not kill you, you may know and see that there is no wrong or treason in my hands. I have not sinned against you, though you hunt my life to take it. 12May the LORD judge between me and you, may the LORD avenge me against you, but my hand shall not be against you. 13As the proverb of the ancients says, ‘Out of the wicked comes wickedness.’ But my hand shall not be against you. ▤

1Sam 29:6  Then Achish called David and said to him, “As the LORD lives, you have been honest, and to me it seems right that you should march out and in with me in the campaign. For I have found nothing wrong in you from the day of your coming to me to this day. Nevertheless, the lords do not approve of you. ▤

1Cor 6:8  But you yourselves wrong and defraud—even your own brothers!g ▤

g Or brothers and sisters

Doing wrong to fellow believers is particularly bad in that it shows disloyalty or unfaithfulness, in addition to being unjust.

- Do not put off doing good:

Prov 3:27-28  Do not withhold good from those to whom it is due,h when it is in your power to do it. 28Do not say to your neighbor, “Go, and come again, tomorrow I will give it”—when you have it with you. ▤

h Hebrew Do not withhold good from its owners

Strive to do what is right in the eyes of both God and people

Rom 12:17  Repay no one evil for evil, but give thought to do what is honorable in the sight of all. ▤

2Cor 8:21  … for we aim at what is honorable not only in the Lord’s sight but also in the sight of man. ▤

Acts 24:16  So I always take pains to have a clear conscience toward both God and man. ▤

Paul is in effect saying that he tried “not to do anything wrong in the eyes of God and man” (NIrV®).

Rom 14:18  Whoever thus serves Christ is acceptable to God and approved by men. ▤

- As Jesus grew up, he grew in favor with both God and people:

Luke 2:52  And Jesus increased in wisdom and in staturei and in favor with God and man. ▤

i Or years

Acting justly brings blessing

See also:

- Repayments for the Wicked and the Righteous

- Justice and the Needy (II): Insights

Note that in addition to the verses in this and the following subsection, there are a number of other verses throughout this chapter that speak of acting justly bringing blessing and injustice bringing God’s judgment (or other consequences). Usually they speak of a particular kind of just or unjust action and are included in a subsection dealing with the action in view. The verses in this and the following subsection largely speak more generally of justness and/or unjustness.

Ps 50:23  The one who offers thanksgiving as his sacrifice glorifies me; to one who orders his way rightly I will show the salvation of God! ▤

Ps 106:3  Blessed are they who observe justice, who do righteousness at all times! ▤

Ps 112:5  It is well with the man who deals generously and lends; who conducts his affairs with justice. ▤

Isa 33:14-16  The sinners in Zion are afraid; trembling has seized the godless: “Who among us can dwell with the consuming fire? Who among us can dwell with everlasting burnings?” 15He who walks righteously and speaks uprightly, who despises the gain of oppressions, who shakes his hands, lest they hold a bribe, who stops his ears from hearing of bloodshed and shuts his eyes from looking on evil, 16he will dwell on the heights; his place of defense will be the fortresses of rocks; his bread will be given him; his water will be sure. ▤

The “consuming fire” and “everlasting burning” (v. 14) appear to be references to God (cf. Deut 4:24; 9:3; Heb 12:29). As such the question would effectively be asking: “Who can dwell with God?” The answer is those who are righteous and act justly (v. 15). Alternatively God’s judgment may be primarily in view in v. 14 (cf. GNT). The passage would then be indicating that only the righteous and just will be able to stand in God’s judgment. In either case, v. 16 adds that the just will be secure and have sufficient provisions.

Isa 56:1-2  Thus says the LORD: “Keep justice, and do righteousness, for soon my salvation will come, and my deliverance be revealed. 2Blessed is the man who does this, and the son of man who holds it fast, who keeps the Sabbath, not profaning it, and keeps his hand from doing any evil.” ▤

One can infer from v. 1 that those who maintain justice and do what is right will experience God’s salvation as opposed to his judgment, when God’s righteousness is manifested and revealed. In v. 2, the blessedness spoken of is in part for not doing any evil (v. 2a) and so would apply to those who act justly and do what is right (v. 1a; cf. Ps 106:3).

Isa 64:5a  You meet him who joyfully works righteousness, those who remember you in your ways. ▤

The phrase “meet him” speaks of God welcoming (cf. GNT, NLT) or coming to the aid of (cf. CEV, NCV, NIV) those who joyfully do what is right.

Jer 22:15  Do you think you are a king because you compete in cedar? Did not your father eat and drink and do justice and righteousness? Then it was well with him. ▤

Ezek 18:5-9  If a man is righteous and does what is just and right— 6if he does not eat upon the mountains or lift up his eyes to the idols of the house of Israel, does not defile his neighbor’s wife or approach a woman in her time of menstrual impurity, 7does not oppress anyone, but restores to the debtor his pledge, commits no robbery, gives his bread to the hungry and covers the naked with a garment, 8does not lend at interest or take any profit,j withholds his hand from injustice, executes true justice between man and man, 9walks in my statutes, and keeps my rules by acting faithfully—he is righteous; he shall surely live, declares the Lord GOD. ▤

j That is, profit that comes from charging interest to the poor; also verses 13, 17 (compare Leviticus 25:36)

Acts 10:34-35  So Peter opened his mouth and said: “Truly I understand that God shows no partiality, 35but in every nation anyone who fears him and does what is right is acceptable to him. ▤

Injustice brings God’s judgment

See also:

- Repayments for the Wicked and the Righteous

- God will punish those who mistreat the needy

- God will punish those who ignore the needy

- Deceptive practices bring oneself harm

- Deceptive practices ultimately bring God’s judgment

- Ill-gotten gain has ill consequences

- . . . Unjust rule brings God’s judgment

Job 31:2-3  What would be my portion from God above and my heritage from the Almighty on high? 3Is not calamity for the unrighteous, and disaster for the workers of iniquity? ▤

Ezek 9:9-10  Then he said to me, “The guilt of the house of Israel and Judah is exceedingly great. The land is full of blood, and the city full of injustice. For they say, ‘The LORD has forsaken the land, and the LORD does not see.’ 10As for me, my eye will not spare, nor will I have pity; I will bring their deeds upon their heads.” ▤

Amos 5:7, 10-12, 16-17  O you who turn justice to wormwoodk and cast down righteousness to the earth! ▤  … 10They hate him who reproves in the gate, and they abhor him who speaks the truth. 11Therefore because you trample onl the poor and you exact taxes of grain from him, you have built houses of hewn stone, but you shall not dwell in them; you have planted pleasant vineyards, but you shall not drink their wine. 12For I know how many are your transgressions and how great are your sins— you who afflict the righteous, who take a bribe, and turn aside the needy in the gate. ▤  … 16Therefore thus says the LORD, the God of hosts, the Lord: “In all the squares there shall be wailing, and in all the streets they shall say, ‘Alas! Alas!’ They shall call the farmers to mourning and to wailing those who are skilled in lamentation, 17and in all vineyards there shall be wailing, for I will pass through your midst,” says the LORD. ▤

k Or to bitter fruit

l Or you tax

In v. 17, “for I will pass through your midst” speaks ominously of God’s judgment.

Mic 3:9-12  Hear this, you heads of the house of Jacob and rulers of the house of Israel, who detest justice and make crooked all that is straight, 10who build Zion with blood and Jerusalem with iniquity. 11Its heads give judgment for a bribe; its priests teach for a price; its prophets practice divination for money; yet they lean on the LORD and say, “Is not the LORD in the midst of us? No disaster shall come upon us.” 12Therefore because of you Zion shall be plowed as a field; Jerusalem shall become a heap of ruins, and the mountain of the house a wooded height. ▤

Mic 7:3-4  Their hands are on what is evil, to do it well; the prince and the judge ask for a bribe, and the great man utters the evil desire of his soul; thus they weave it together. 4The best of them is like a brier, the most upright of them a thorn hedge. The day of your watchmen, of your punishment, has come; now their confusion is at hand. ▤

“The day of your watchmen” (v. 4) refers to the day that their “watchmen” the prophets warned them about – the day God would inflict his punishment on them, a time of perplexity (cf. AMP, NKJV) and panic (cf. CEV, NIrV).

Pray for persecuted Christians

Section B

Administering Justice

Section Jumps

- Administer and maintain justice

- Judge justly

- Do not show partiality in judging . . .

- . . . Nor show partiality in other matters

- Further instructions about legal judgments

- Have the same laws for foreigners as for the native-born

- OT laws of compensation

- Note: Avoid going to court

See also:

- Authorities’ Duties to Citizens (II): Justice

Administer and maintain justice

See also:

- Prov 31:9 ⇓

- Authorities should rule justly

Jer 21:12  O house of David! Thus says the LORD: “‘Execute justice in the morning, and deliver from the hand of the oppressor him who has been robbed, lest my wrath go forth like fire, and burn with none to quench it, because of your evil deeds.’” ▤

Deut 33:21  He chose the best of the land for himself, for there a commander’s portion was reserved; and he came with the heads of the people, with Israel he executed the justice of the LORD, and his judgments for Israel. ▤

Isa 1:17  … learn to do good; seek justice, correct oppression; bring justice to the fatherless, plead the widow’s cause. ▤

“Seek justice” means to “See that justice is done” (CEV, GNT).

Isa 56:1  Thus says the LORD: “Keep justice, and do righteousness, for soon my salvation will come, and my deliverance be revealed. ▤

Ezek 18:8  … does not lend at interest or take any profit,m withholds his hand from injustice, executes true justice between man and man, … ▤

m That is, profit that comes from charging interest to the poor; also verses 13, 17 (compare Leviticus 25:36)

Ezek 45:9  Thus says the Lord GOD: Enough, O princes of Israel! Put away violence and oppression, and execute justice and righteousness. Cease your evictions of my people, declares the Lord GOD. ▤

Ps 82:3  Give justice to the weak and the fatherless; maintain the right of the afflicted and the destitute. ▤

Lev 25:53  He shall treat him as a servant hired year by year. He shall not rule ruthlessly over him in your sight. ▤

The Israelites were to see to it that such servants or slaves (cf. v. 47) were treated justly.

Prov 24:11  Rescue those who are being taken away to death; hold back those who are stumbling to the slaughter. ▤

This appears to be speaking of rescuing those who have been wrongly condemned to die.

Prov 21:15  When justice is done, it is a joy to the righteous but terror to evildoers. ▤

- Oppose the wicked:

Prov 28:4  Those who forsake the law praise the wicked, but those who keep the law strive against them. ▤

Judge justly

See also:

- Do not accept bribes

Prov 31:9  Open your mouth, judge righteously, defend the rights of the poor and needy. ▤

Zec 7:9  Thus says the LORD of hosts, Render true judgments, show kindness and mercy to one another, … ▤

Zec 8:16  These are the things that you shall do: Speak the truth to one another; render in your gates judgments that are true and make for peace; … ▤

Note that the “gates” of the cities was where official business was carried out.

Ex 23:6-7  You shall not pervert the justice due to your poor in his lawsuit. 7Keep far from a false charge, and do not kill the innocent and righteous, for I will not acquit the wicked. ▤

Deut 1:16  And I charged your judges at that time, ‘Hear the cases between your brothers, and judge righteously between a man and his brother or the alien who is with him. ▤

Deut 16:18-20  You shall appoint judges and officers in all your towns that the LORD your God is giving you, according to your tribes, and they shall judge the people with righteous judgment. 19You shall not pervert justice. You shall not show partiality, and you shall not accept a bribe, for a bribe blinds the eyes of the wise and subverts the cause of the righteous. 20Justice, and only justice, you shall follow, that you may live and inherit the land that the LORD your God is giving you. ▤

Deut 25:1  If there is a dispute between men and they come into court and the judges decide between them, acquitting the innocent and condemning the guilty, … ▤

Ps 58:1  Do you indeed decree what is right, you gods?n Do you judge the children of man uprightly? ▤

n Or mighty lords (by revocalization; Hebrew in silence)

The second rhetorical question implies that one should indeed judge uprightly.

Prov 17:15, 26  He who justifies the wicked and he who condemns the righteous are both alike an abomination to the LORD. ▤  … 26To impose a fine on a righteous man is not good, nor to strike the noble for their uprightness. ▤

Isa 5:22-24  Woe to those who are heroes at drinking wine, and valiant men in mixing strong drink, 23who acquit the guilty for a bribe, and deprive the innocent of his right! 24Therefore, as the tongue of fire devours the stubble, and as dry grass sinks down in the flame, so their root will be as rottenness, and their blossom go up like dust; for they have rejected the law of the LORD of hosts, and have despised the word of the Holy One of Israel. ▤

- Judge carefully as well as fairly, on behalf of God, who is with you:

2Chr 19:5-7, 11b  He appointed judges in the land in all the fortified cities of Judah, city by city, 6and said to the judges, “Consider what you do, for you judge not for man but for the LORD. He is with you in giving judgment. 7Now then, let the fear of the LORD be upon you. Be careful what you do, for there is no injustice with the LORD our God, or partiality or taking bribes.” ▤  … 11… Deal courageously, and may the LORD be with the upright!”o ▤

o Hebrew the good

In saying “you judge not for man but for the LORD” (v. 6), the thought may well be that the judges were judging “on the authority of the Lord” (GNT) – effectively “on the Lord’s behalf” (NRSV). In making decisions on matters of justice, judges are in a real sense acting on behalf of or in place of God – “for the judgment is God’s” (Deut 1:17 ⇓). Note that the declaration that God would be with them whenever they gave a verdict (v. 6b) is reflected in v. 11b.

Do not show partiality in judging . . .

See also:

- Deut 16:19 ⇑; 2Chr 19:5-7 ⇑

Ex 23:3  … nor shall you be partial to a poor man in his lawsuit. ▤

Partiality by judges is usually to the detriment of the poor, who can least afford to be the victims of it. But it is also wrong to show them favoritism.

Lev 19:15  You shall do no injustice in court. You shall not be partial to the poor or defer to the great, but in righteousness shall you judge your neighbor. ▤

Deut 1:17  You shall not be partial in judgment. You shall hear the small and the great alike. You shall not be intimidated by anyone, for the judgment is God’s. And the case that is too hard for you, you shall bring to me, and I will hear it. ▤

Prov 24:23-25  These also are sayings of the wise. Partiality in judging is not good. 24Whoever says to the wicked, “You are in the right,” will be cursed by peoples, abhorred by nations, 25but those who rebuke the wicked will have delight, and a good blessing will come upon them. ▤

Prov 18:5  It is not good to be partial top the wicked or to deprive the righteous of justice. ▤

p Hebrew to lift the face of

. . . Nor show partiality in other matters

Prov 28:21  To show partiality is not good, but for a piece of bread a man will do wrong. ▤

1Tim 5:21  In the presence of God and of Christ Jesus and of the elect angels I charge you to keep these rules without prejudging, doing nothing from partiality. ▤

James 2:1-4, 9  My brothers,q show no partiality as you hold the faith in our Lord Jesus Christ, the Lord of glory. 2For if a man wearing a gold ring and fine clothing comes into your assembly, and a poor man in shabby clothing also comes in, 3and if you pay attention to the one who wears the fine clothing and say, “You sit here in a good place,” while you say to the poor man, “You stand over there,” or, “Sit down at my feet,” 4have you not then made distinctions among yourselves and become judges with evil thoughts? ▤  … 9But if you show partiality, you are committing sin and are convicted by the law as transgressors. ▤

q Or brothers and sisters; also verses 5, 14

Note that v. 4 indicates that showing partiality means that one has made an unfair judgment, “acting like a crooked judge” (CEV).

James 3:17  But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

Jude 1:16  These are grumblers, malcontents, following their own sinful desires; they are loud-mouthed boasters, showing favoritism to gain advantage. ▤

Gen 37:3-4  Now Israel loved Joseph more than any other of his sons, because he was the son of his old age. And he made him a robe of many colors.r 4But when his brothers saw that their father loved him more than all his brothers, they hated him and could not speak peacefully to him. ▤

r See Septuagint, Vulgate; or (with Syriac) a robe with long sleeves. The meaning of the Hebrew is uncertain; also verses 23, 32

Showing favoritism breeds ill will.

Further instructions about legal judgments

Ezek 44:24  In a dispute, they shall act as judges, and they shall judge it according to my judgments. They shall keep my laws and my statutes in all my appointed feasts, and they shall keep my Sabbaths holy. ▤

Judges decisions should be made in accordance with God’s laws (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Deut 19:15  A single witness shall not suffice against a person for any crime or for any wrong in connection with any offense that he has committed. Only on the evidence of two witnesses or of three witnesses shall a charge be established. ▤

Deut 19:18-19  The judges shall inquire diligently, and if the witness is a false witness and has accused his brother falsely, 19then you shall do to him as he had meant to do to his brother. So you shall purge the evils from your midst. ▤

s Or evil person

Accusations should be thoroughly investigated and any false witnesses should be punished appropriately.

Deut 25:2-3  … then if the guilty man deserves to be beaten, the judge shall cause him to lie down and be beaten in his presence with a number of stripes in proportion to his offense. 3Forty stripes may be given him, but not more, lest, if one should go on to beat him with more stripes than these, your brother be degraded in your sight. ▤

Any punishment should be in accordance with what the crime deserves (v. 2), but it should not be degrading (v. 3).

Deut 17:8-11  If any case arises requiring decision between one kind of homicide and another, one kind of legal right and another, or one kind of assault and another, any case within your towns that is too difficult for you, then you shall arise and go up to the place that the LORD your God will choose. 9And you shall come to the Levitical priests and to the judge who is in office in those days, and you shall consult them, and they shall declare to you the decision. 10Then you shall do according to what they declare to you from that place that the LORD will choose. And you shall be careful to do according to all that they direct you. 11According to the instructions that they give you, and according to the decision which they pronounce to you, you shall do. You shall not turn aside from the verdict that they declare to you, either to the right hand or to the left. ▤

Verses 10-11 point out the obligation to abide by the judge’s decision. Note that local courts are being referred to in v. 8a.

Eccl 8:11  Because the sentence against an evil deed is not executed speedily, the heart of the children of man is fully set to do evil. ▤

This highlights the need for sentences to be carried out promptly.

John 7:51  “Does our law judge a man without first giving him a hearing and learning what he does?” ▤

A person must not be condemned without first being given a hearing.

- There are two sides to every story:

Prov 18:17  The one who states his case first seems right, until the other comes and examines him. ▤

The other person referred to is the opponent of the first person (cf. AMP, CEV, GNT).

Have the same laws for foreigners as for the native-born

See also:

- Note: Treat foreigners the same as your native-born

Lev 24:22  You shall have the same rule for the sojourner and for the native, for I am the LORD your God. ▤

Num 15:29-30  You shall have one law for him who does anything unintentionally, for him who is native among the people of Israel and for the stranger who sojourns among them. 30But the person who does anything with a high hand, whether he is native or a sojourner, reviles the LORD, and that person shall be cut off from among his people. ▤

Verse 29 is saying that there shall be only one law for anyone who sins unintentionally – applicable to both native Israelites and foreigners among them.

Num 9:14  And if a stranger sojourns among you and would keep the Passover to the LORD, according to the statute of the Passover and according to its rule, so shall he do. You shall have one statute, both for the sojourner and for the native. ▤

Note that the regulations spoken of here concern worship – rather than civil law – which is also primarily in view in 15:14-16 immediately below.

Num 15:14-16  And if a stranger is sojourning with you, or anyone is living permanently among you, and he wishes to offer a food offering, with a pleasing aroma to the LORD, he shall do as you do. 15For the assembly, there shall be one statute for you and for the stranger who sojourns with you, a statute forever throughout your generations. You and the sojourner shall be alike before the LORD. 16One law and one rule shall be for you and for the stranger who sojourns with you. ▤

Lev 18:26  But you shall keep my statutes and my rules and do none of these abominations, either the native or the stranger who sojourns among you … ▤

- All God’s laws were read to all the people including foreigners:

Josh 8:35  There was not a word of all that Moses commanded that Joshua did not read before all the assembly of Israel, and the women, and the little ones, and the sojourners who livedt among them. ▤

t Or traveled

OT laws of compensation

Ex 21:18-19  When men quarrel and one strikes the other with a stone or with his fist and the man does not die but takes to his bed, 19then if the man rises again and walks outdoors with his staff, he who struck him shall be clear; only he shall pay for the loss of his time, and shall have him thoroughly healed. ▤

Ex 21:26-27  When a man strikes the eye of his slave, male or female, and destroys it, he shall let the slave go free because of his eye. 27If he knocks out the tooth of his slave, male or female, he shall let the slave go free because of his tooth. ▤

Ex 21:33-34  When a man opens a pit, or when a man digs a pit and does not cover it, and an ox or a donkey falls into it, 34the owner of the pit shall make restoration. He shall give money to its owner, and the dead beast shall be his. ▤

Ex 21:35-36  When one man’s ox butts another’s, so that it dies, then they shall sell the live ox and share its price, and the dead beast also they shall share. 36Or if it is known that the ox has been accustomed to gore in the past, and its owner has not kept it in, he shall repay ox for ox, and the dead beast shall be his. ▤

Ex 22:5-6  If a man causes a field or vineyard to be grazed over, or lets his beast loose and it feeds in another man’s field, he shall make restitution from the best in his own field and in his own vineyard. 6“If fire breaks out and catches in thorns so that the stacked grain or the standing grain or the field is consumed, he who started the fire shall make full restitution. ▤

Ex 22:14-15  If a man borrows anything of his neighbor, and it is injured or dies, the owner not being with it, he shall make full restitution. 15If the owner was with it, he shall not make restitution; if it was hired, it came for its hiring fee.u ▤

u Or it is reckoned in (Hebrew comes into) its hiring fee

The owner’s presence (v. 15a) presumably should have ensured that the animal was not mistreated or neglected; as such the borrower was not liable for injury or death.

- The principle to determine the penalty for injuring another:

Lev 24:19-20  If anyone injures his neighbor, as he has done it shall be done to him, 20fracture for fracture, eye for eye, tooth for tooth; whatever injury he has given a person shall be given to him. ▤

This is often understood to be expressing a principle that judicial penalties should fit the crime, rather than being an instruction to be taken literally. Moreover there are no examples in Scripture of it being applied literally. Note that Exodus 21:23-25 gives a similar but more expansive instruction – in relation to a specific circumstance – “But if there is harm, then you shall pay life for life, 24eye for eye, tooth for tooth, hand for hand, foot for foot, 25burn for burn, wound for wound, stripe for stripe.”

Note: Avoid going to court

See also:

- Note: Have any internal legal disputes judged by people of God

Prov 25:8  … do not hastily bring into court, forv what will you do in the end, when your neighbor puts you to shame? ▤

v Hebrew or else

Matt 5:25-26  Come to terms quickly with your accuser while you are going with him to court, lest your accuser hand you over to the judge, and the judge to the guard, and you be put in prison. 26Truly, I say to you, you will never get out until you have paid the last penny.w ▤

w Greek kodrantes, Roman copper coin (Latin quadrans) worth about 1/64 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

1Cor 6:1-7  When one of you has a grievance against another, does he dare go to law before the unrighteous instead of the saints? 2Or do you not know that the saints will judge the world? And if the world is to be judged by you, are you incompetent to try trivial cases? 3Do you not know that we are to judge angels? How much more, then, matters pertaining to this life! 4So if you have such cases, why do you lay them before those who have no standing in the church? 5I say this to your shame. Can it be that there is no one among you wise enough to settle a dispute between the brothers, 6but brother goes to law against brother, and that before unbelievers? 7To have lawsuits at all with one another is already a defeat for you. Why not rather suffer wrong? Why not rather be defrauded? ▤

Verse 7a appears to refer to spiritual failure, either: in being of the unified body of Christ; or in seeking retribution rather than being meek and forgiving of each other.

Prov 29:9  If a wise man has an argument with a fool, the fool only rages and laughs, and there is no quiet. ▤

This suggests that going to court or disputing with a fool may well prove to be a pointless exercise, only exacerbating the problem.

Pray for persecuted Christians

Section C

Justice and the Needy (I): Instructions

Section Jumps

- Do not mistreat the needy

- Defend the cause of the needy

- Give to the needy . . .

- . . . Provide the needy with food and clothing

- Even sell your possessions to give to the poor

- Note: Treat foreigners the same as your native-born

Being created by God and in the image of God, all people have the right to be treated justly and to live without poverty. As such, aiding the needy and fighting poverty are very much matters of justice, not merely charity.

Do not mistreat the needy

Jer 22:3b  And do no wrong or violence to the resident alien, the fatherless, and the widow, nor shed innocent blood in this place. ▤

Zec 7:10  … do not oppress the widow, the fatherless, the sojourner, or the poor, and let none of you devise evil against another in your heart. ▤

Ex 22:22  You shall not mistreat any widow or fatherless child. ▤

Ex 23:6  You shall not pervert the justice due to your poor in his lawsuit. ▤

Prov 22:22  Do not rob the poor, because he is poor, or crush the afflicted at the gate, … ▤

Do not exploit the poor because they are poor and so vulnerable, unlikely to be able to adequately defend themselves in court.

Prov 23:10  Do not move an ancient landmark or enter the fields of the fatherless, … ▤

This refers to taking over land of the fatherless by moving boundary markers of their land so as to reduce the size of their land and increase adjacent properties.

Deut 24:6, 10-13, 17-18  No one shall take a mill or an upper millstone in pledge, for that would be taking a life in pledge. ▤  … 10“When you make your neighbor a loan of any sort, you shall not go into his house to collect his pledge. 11You shall stand outside, and the man to whom you make the loan shall bring the pledge out to you. 12And if he is a poor man, you shall not sleep in his pledge. 13You shall restore to him the pledge as the sun sets, that he may sleep in his cloak and bless you. And it shall be righteousness for you before the LORD your God. ▤  … 17“You shall not pervert the justice due to the sojourner or to the fatherless, or take a widow’s garment in pledge, 18but you shall remember that you were a slave in Egypt and the LORD your God redeemed you from there; therefore I command you to do this. ▤

In addition to being clearly in view in the latter verses, presumably people who are poor – or at least needy to some degree – are primarily in view in vv. 6, 10-11. A millstone (v. 6) was critical to a man and his family’s livelihood as it was usually the means for grinding grain. Verses 10-11 appear in part at least to be aimed at protection of the dignity and privacy of the poor. Verse 18 makes the point that having been redeemed by God from their own needy predicament in Egypt, the Israelites ought to treat the needy in accordance with God’s goodness to them in their need.

Deut 24:14-15  You shall not oppress a hired servant who is poor and needy, whether he is one of your brothers or one of the sojourners who are in your land within your towns. 15You shall give him his wages on the same day, before the sun sets (for he is poor and counts on it), lest he cry against you to the LORD, and you be guilty of sin. ▤

Deut 27:18-19  ‘Cursed be anyone who misleads a blind man on the road.’ And all the people shall say, ‘Amen.’ 19“‘Cursed be anyone who perverts the justice due to the sojourner, the fatherless, and the widow.’ And all the people shall say, ‘Amen.’ ▤

- Mistreating a poor person insults God, their Maker:

Prov 14:31  Whoever oppresses a poor man insults his Maker, but he who is generous to the needy honors him. ▤

Defend the cause of the needy

Ps 82:3-4  Give justice to the weak and the fatherless; maintain the right of the afflicted and the destitute. 4Rescue the weak and the needy; deliver them from the hand of the wicked. ▤

Prov 31:8-9  Open your mouth for the mute, for the rights of all who are destitute.x 9Open your mouth, judge righteously, defend the rights of the poor and needy. ▤

x Hebrew are sons of passing away

Here the “mute” refers to people “who cannot speak for themselves” (GNT, NCV, NIV, NLT).

Isa 1:17  … learn to do good; seek justice, correct oppression; bring justice to the fatherless, plead the widow’s cause. ▤

Job 29:11-17  When the ear heard, it called me blessed, and when the eye saw, it approved, 12because I delivered the poor who cried for help, and the fatherless who had none to help him. 13The blessing of him who was about to perish came upon me, and I caused the widow’s heart to sing for joy. 14I put on righteousness, and it clothed me; my justice was like a robe and a turban. 15I was eyes to the blind and feet to the lame. 16I was a father to the needy, and I searched out the cause of him whom I did not know. 17I broke the fangs of the unrighteous and made him drop his prey from his teeth. ▤

In addition to the verses which clearly speak of defending the needy (vv. 12, 16b-17), note that vv. 13-16a also speak of Job’s assistance of the needy, in more general terms. Possibly some aspects of these middle verses also have defending the needy partly in view, especially in light of v. 14.

Ps 72:4, 12-14  May he defend the cause of the poor of the people, give deliverance to the children of the needy, and crush the oppressor! ▤  … 12For he delivers the needy when he calls, the poor and him who has no helper. 13He has pity on the weak and the needy, and saves the lives of the needy. 14From oppression and violence he redeems their life, and precious is their blood in his sight. ▤

Psalm 72 was composed for a Davidic king, and is understood to be messianic. Note that while those in authority may be in a better position and have a greater responsibility to defend the cause of the needy, all people are obliged to do what they can to help the needy.

Prov 29:7  A righteous man knows the rights of the poor; a wicked man does not understand such knowledge. ▤

A righteous person is concerned about the rights of the poor.

Deut 23:15-16  You shall not give up to his master a slave who has escaped from his master to you. 16He shall dwell with you, in your midst, in the place that he shall choose within one of your towns, wherever it suits him. You shall not wrong him. ▤

As noted earlier, this refers to a slave from another country seeking refuge in Israel from oppression (cf. CEV) – as is implied by the instruction to let him live in whatever town he choose (v. 16).

- The plea of the Moabite refugees for shelter:

Isa 16:2-4a  Like fleeing birds, like a scattered nest, so are the daughters of Moab at the fords of the Arnon. 3“Give counsel; grant justice; make your shade like night at the height of noon; shelter the outcasts; do not reveal the fugitive; 4let the outcasts of Moab sojourn among you; be a shelter to themy from the destroyer. ▤

y Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac; Masoretic Text let my outcasts sojourn among you; as for Moab, be a shelter to them

Give to the needy . . .

See also:

- Offerings are often to help the needy – bringing thanks and glory to God

- Generosity

- Justice and the Needy (II): Insights

Deut 15:7-11  If among you, one of your brothers should become poor, in any of your towns within your land that the LORD your God is giving you, you shall not harden your heart or shut your hand against your poor brother, 8but you shall open your hand to him and lend him sufficient for his need, whatever it may be. 9Take care lest there be an unworthy thought in your heart and you say, ‘The seventh year, the year of release is near,’ and your eye look grudginglyz on your poor brother, and you give him nothing, and he cry to the LORD against you, and you be guilty of sin. 10You shall give to him freely, and your heart shall not be grudging when you give to him, because for this the LORD your God will bless you in all your work and in all that you undertake. 11For there will never cease to be poor in the land. Therefore I command you, ‘You shall open wide your hand to your brother, to the needy and to the poor, in your land.’ ▤

z Or be evil; also verse 10

Verse 9 refers to the law stating that debts of a fellow Israelite were to be cancelled every seven years (cf. vv. 1-3). Thus if one lent to a needy “brother” just prior to this year, there was little time and less hope of receiving back what was loaned; hence the temptation to take the approach spoken of in v. 9.

Ps 112:9  He [a righteous man] has distributed freely; he has given to the poor; his righteousness endures forever; his horn is exalted in honor. ▤

Prov 21:26  All day long he craves and craves, but the righteous gives and does not hold back. ▤

Giving to the needy is most likely what the writer has primarily in view.

Acts 10:1-2  At Caesarea there was a man named Cornelius, a centurion of what was known as the Italian Cohort, 2a devout man who feared God with all his household, gave alms generously to the people, and prayed continually to God. ▤

Rom 15:26  For Macedonia and Achaia have been pleased to make some contribution for the poor among the saints at Jerusalem. ▤

2Cor 9:12  For the ministry of this service is not only supplying the needs of the saints but is also overflowing in many thanksgivings to God. ▤

The “service” referred to was contributing to the collection for the needy Christians in Jerusalem (cf. Rom 15:26 ↑; Gal 2:10 ↓).

Gal 2:10  Only, they asked us to remember the poor, the very thing I was eager to do. ▤

Eph 4:28  Let the thief no longer steal, but rather let him labor, doing honest work with his own hands, so that he may have something to share with anyone in need. ▤

. . . Provide the needy with food and clothing

Luke 3:11  And he answered them, “Whoever has two tunicsa is to share with him who has none, and whoever has food is to do likewise.” ▤

a Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

Prov 22:9  Whoever has a bountifulb eye will be blessed, for he shares his bread with the poor. ▤

b Hebrew good

Prov 31:20  She [a wife of noble character] opens her hand to the poor and reaches out her hands to the needy. ▤

With the references to cloth and clothing in the surrounding verses (vv. 19, 21-22), providing the needy with clothing may well be primarily in view here.

Isa 21:14  To the thirsty bring water; meet the fugitive with bread, O inhabitants of the land of Tema. ▤

Ezek 18:7  … does not oppress anyone, but restores to the debtor his pledge, commits no robbery, gives his bread to the hungry and covers the naked with a garment, … ▤

Acts 9:36, 39  Now there was in Joppa a disciple named Tabitha, which, translated, means Dorcas.c She was full of good works and acts of charity. ▤  … 39So Peter rose and went with them. And when he arrived, they took him to the upper room. All the widows stood beside him weeping and showing tunicsd and other garments that Dorcas made while she was with them. ▤

c The Aramaic name Tabitha and the Greek name Dorcas both mean gazelle

d Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

Job 31:16-23  If I have withheld anything that the poor desired, or have caused the eyes of the widow to fail, 17or have eaten my morsel alone, and the fatherless has not eaten of it 18(for from my youth the fatherlesse grew up with me as with a father, and from my mother’s womb I guided the widowf), 19if I have seen anyone perish for lack of clothing, or the needy without covering, 20if his body has not blessed me,g and if he was not warmed with the fleece of my sheep, 21if I have raised my hand against the fatherless, because I saw my help in the gate, 22then let my shoulder blade fall from my shoulder, and let my arm be broken from its socket. 23For I was in terror of calamity from God, and I could not have faced his majesty. ▤

e Hebrew he

f Hebrew her

g Hebrew if his loins have not blessed me

As reflected in the subsequent verses, v. 16 appears to encompass basic needs such as food and clothing.

Titus 3:14  And let our people learn to devote themselves to good works, so as to help cases of urgent need, and not be unfruitful. ▤

The phrase “urgent need” (v. 14) is most likely referring to daily necessities needed by the poor, i.e. food and clothing.

- As well as food and clothing, provide the poor with shelter:

Isa 58:7  Is it not to share your bread with the hungry and bring the homeless poor into your house; when you see the naked, to cover him, and not to hide yourself from your own flesh? ▤

Even sell your possessions to give to the poor

Luke 12:33  Sell your possessions, and give to the needy. Provide yourselves with moneybags that do not grow old, with a treasure in the heavens that does not fail, where no thief approaches and no moth destroys. ▤

Mark 10:21  And Jesus, looking at him, loved him, and said to him, “You lack one thing: go, sell all that you have and give to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” ▤

Those who would be quick to point out that Jesus only said this to the rich man because his great wealth (v. 22) had come between himself and God, should be careful to assess if they have a similar problem, as well as to “drink in” the other verses in this and the surrounding subsections.

Acts 2:44-45  And all who believed were together and had all things in common. 45And they were selling their possessions and belongings and distributing the proceeds to all, as any had need. ▤

Acts 4:34-37  There was not a needy person among them, for as many as were owners of lands or houses sold them and brought the proceeds of what was sold 35and laid it at the apostles’ feet, and it was distributed to each as any had need. 36Thus Joseph, who was also called by the apostles Barnabas (which means son of encouragement), a Levite, a native of Cyprus, 37sold a field that belonged to him and brought the money and laid it at the apostles’ feet. ▤

1Jn 3:17  But if anyone has the world’s goods and sees his brother in need, yet closes his heart against him, how does God’s love abide in him? ▤

We must use our material possessions to provide for the needy – such as by selling them and using the proceeds for providing for the poor, or giving the possessions themselves to the poor (cf. Luke 19:8 ↓).

Luke 19:8  And Zacchaeus stood and said to the Lord, “Behold, Lord, the half of my goods I give to the poor. And if I have defrauded anyone of anything, I restore it fourfold.” ▤

Note that the latter part of the verse indicates that giving half of his goods to the poor was in addition to any compensation Zacchaeus made for any swindling he had done.

- Giving one’s possessions to the poor must be done with love:

1Cor 13:3  If I give away all I have, and if I deliver up my body to be burned,h but have not love, I gain nothing. ▤

h Some manuscripts deliver up my body [to death] that I may boast

This principle applies to all giving and all charitable acts – in fact to all one does for God’s kingdom.

Note: Treat foreigners the same as your native-born

See also:

- Have the same laws for foreigners as for the native-born

Along with such groups as orphans and widows who were usually poor, foreigners (or aliens) were acknowledged as being vulnerable and so needy. Moreover, presumably they were also often poor. As such, specific mention of them is often made in general directives concerning treatment of the needy (cf. Do not mistreat the needy), as well as in matters concerning them in particular (as per the following verses).

Lev 19:34  You shall treat the stranger who sojourns with you as the native among you, and you shall love him as yourself, for you were strangers in the land of Egypt: I am the LORD your God. ▤

Having been aliens themselves, knowing the difficulties that aliens face and no doubt themselves having desired and prayed to God for equality when in Egypt, the Israelites were accordingly to treat aliens fairly, i.e. the same as their own people.

Deut 1:16  And I charged your judges at that time, ‘Hear the cases between your brothers, and judge righteously between a man and his brother or the alien who is with him. ▤

Judge righteously, whether a case is between two native-born citizens or one of them and a foreigner.

Ezek 47:21-22  So you shall divide this land among you according to the tribes of Israel. 22You shall allot it as an inheritance for yourselves and for the sojourners who reside among you and have had children among you. They shall be to you as native-born children of Israel. With you they shall be allotted an inheritance among the tribes of Israel. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Justice and the Needy (II): Insights

Section Jumps

- Defending and providing for the needy are a vital part of true religion

- Defending and providing for the needy are associated with righteousness

- Defending and providing for the needy bring one blessing . . .

- . . . but giving to the needy must be done in an appropriate manner

- Blessings include one’s own needs being met . . .

- . . . There will also be reward in the afterlife

- God will punish those who mistreat the needy

- God will punish those who ignore the needy

Defending and providing for the needy are a vital part of true religion

Note that a number of the following references have been included here as they correlate defending or providing for the needy with particular aspects of what can be called “true religion” (e.g. honoring God, godly fasting, knowing God, giving offerings to God and having the love of God). The following subsection likewise makes such a correlation, in regard to righteousness.

James 1:27  Religion that is pure and undefiled before God, the Father, is this: to visit orphans and widows in their affliction, and to keep oneself unstained from the world. ▤

Here “visit” would be appear to include the intention to care for the needs of (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV).

Prov 14:31  Whoever oppresses a poor man insults his Maker, but he who is generous to the needy honors him. ▤

Isa 58:5-7  Is such the fast that I choose, a day for a person to humble himself? Is it to bow down his head like a reed, and to spread sackcloth and ashes under him? Will you call this a fast, and a day acceptable to the LORD? 6“Is not this the fast that I choose: to loose the bonds of wickedness, to undo the straps of the yoke, to let the oppressedi go free, and to break every yoke? 7Is it not to share your bread with the hungry and bring the homeless poor into your house; when you see the naked, to cover him, and not to hide yourself from your own flesh? ▤

i Or bruised

Here fasting is used somewhat figuratively to signify worship generally. True worship should be reflected in and involve action on behalf of the needy. Note that in the last clause, “not to hide yourself from” speaks of not turning away from.

Jer 22:16  He judged the cause of the poor and needy; then it was well. Is not this to know me? declares the LORD. ▤

Acts 10:4  And he stared at him in terror and said, “What is it, Lord?” And he said to him, “Your prayers and your alms have ascended as a memorial before God. ▤

Cornelius’s prayers and alms are portrayed as being akin to sacrifices offered up (“have ascended”) to God. As such it portrays his alms (i.e. giving money or food to the poor) “as a sacrifice” (AMP; cf. NIV) or offering to God – i.e. as an act of worship or true religion.

1Tim 5:4  But if a widow has children or grandchildren, let them first learn to show godliness to their own household and to make some return to their parents, for this is pleasing in the sight of God. ▤

James 2:14-17  What good is it, my brothers, if someone says he has faith but does not have works? Can that faith save him? 15If a brother or sister is poorly clothed and lacking in daily food, 16and one of you says to them, “Go in peace, be warmed and filled,” without giving them the things needed for the body, what goodj is that? 17So also faith by itself, if it does not have works, is dead. ▤

j Or benefit

This passage is quite possibly just drawing a parallel between the uselessness of faith without deeds and mere words without actively providing for the poor – rather than directly correlating not providing for the poor with not having true faith. The possibility that the latter is also true is the reason for this passage being included here.

1Jn 3:17  But if anyone has the world’s goods and sees his brother in need, yet closes his heart against him, how does God’s love abide in him? ▤

- Giving to the poor is equated with lending to God:

Prov 19:17  Whoever is generous to the poor lends to the LORD, and he will repay him for his deed. ▤

Defending and providing for the needy are associated with righteousness

See also:

- James 1:27 ⇑

Ps 112:9  He has distributed freely; he has given to the poor; his righteousness endures forever; his horn is exalted in honor. ▤

Note that vv. 1-5 mention other godly attributes and actions that are also important for one to be considered righteous.

Isa 58:8  Then shall your light break forth like the dawn, and your healing shall spring up speedily; your righteousness shall go before you; the glory of the LORD shall be your rear guard. ▤

The reference is to defending and providing for the needy (cf. vv. 5-7 ⇑). In v. 8, “your righteousness” may well mean “your rightness, your justice, and your right relationship with God” (AMP; cf. CEV, NLT). Alternatively God and his righteousness may be in view (cf. GNT, NCV, NIrV).

Dan 4:27  Therefore, O king, let my counsel be acceptable to you: break off your sins by practicing righteousness, and your iniquities by showing mercy to the oppressed, that there may perhaps be a lengthening of your prosperity. ▤

Showing mercy to the oppressed is presented here in association with “practicing righteousness” as an important part of repentance and getting rid of sin, which are themselves fundamental aspects of righteousness. Note that being a king, Nebuchadnezzar’s wickedness was most likely largely expressed in oppressing many of his subjects – and Daniel may well have had this in view.

Matt 19:21  Jesus said to him, “If you would be perfect, go, sell what you possess and give to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” ▤

Jesus is not saying that selling possessions and giving to the poor is all one has to do to be perfect, but the rich young ruler had rigorously kept the commandments that Jesus had mentioned (cf. vv. 18-19) and Jesus recognized that this was the key thing he still needed to do to be perfect or righteous.

Matt 25:37-40  Then the righteous will answer him, saying, ‘Lord, when did we see you hungry and feed you, or thirsty and give you drink? 38And when did we see you a stranger and welcome you, or naked and clothe you? 39And when did we see you sick or in prison and visit you?’ 40And the King will answer them, ‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers,k you did it to me.’ ▤

k Or brothers and sisters

Meeting the needs of “these my brothers” (v. 40) is correlated here with being identified as “righteous” (vv. 37, 46). Note that “these my brothers” probably refers primarily to Christians, here obviously ones who had been in need.

- Jesus linked salvation with Zacchaeus’ generosity:

Luke 19:8-9  And Zacchaeus stood and said to the Lord, “Behold, Lord, the half of my goods I give to the poor. And if I have defrauded anyone of anything, I restore it fourfold.” 9And Jesus said to him, “Today salvation has come to this house, since he also is a son of Abraham. ▤

Jesus’ statement (v. 9) appears to have been in response to Zacchaeus’ promised actions (v. 8). Jesus may have meant that salvation came because of Zacchaeus’ repentance (shown by his promised actions) and his positive response to Jesus (v. 6) – which showed him to be a son of Abraham in a spiritual sense. Alternatively Jesus’ point may have been that Zacchaeus’ promised actions were a sign that salvation had come to him.

Defending and providing for the needy bring one blessing . . .

See also:

- Ps 112:9 ⇑

Prov 14:21  Whoever despises his neighbor is a sinner, but blessed is he who is generous to the poor. ▤

Prov 19:17  Whoever is generous to the poor lends to the LORD, and he will repay him for his deed. ▤

Prov 22:9  Whoever has a bountifull eye will be blessed, for he shares his bread with the poor. ▤

l Hebrew good

The term “bountiful eye” here denotes a generous person (cf. GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

Jer 22:16  He judged the cause of the poor and needy; then it was well. Is not this to know me? declares the LORD. ▤

Luke 6:38  … give, and it will be given to you. Good measure, pressed down, shaken together, running over, will be put into your lap. For with the measure you use it will be measured back to you. ▤

Jesus quite possibly has giving to the poor primarily in view. This teaching is at least applicable to it.

Acts 20:35  In all things I have shown you that by working hard in this way we must help the weak and remember the words of the Lord Jesus, how he himself said, ‘It is more blessed to give than to receive.’ ▤

2Cor 9:6  The point is this: whoever sows sparingly will also reap sparingly, and whoever sows bountifullym will also reap bountifully. ▤

m Greek with blessings; twice in this verse

Note that this is from a passage (cf. chs 8-9) where Paul is speaking of the Corinthians contributing to the needs of the poor in Jerusalem (cf. v. 14 ↓).

2Cor 9:13-14  By their approval of this service, theyn will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, 14while they long for you and pray for you, because of the surpassing grace of God upon you. ▤

n Or you

Those who give to needy Christians will be blessed by their prayers.

Deut 24:19  When you reap your harvest in your field and forget a sheaf in the field, you shall not go back to get it. It shall be for the sojourner, the fatherless, and the widow, that the LORD your God may bless you in all the work of your hands. ▤

Deut 14:28-29  At the end of every three years you shall bring out all the tithe of your produce in the same year and lay it up within your towns. 29And the Levite, because he has no portion or inheritance with you, and the sojourner, the fatherless, and the widow, who are within your towns, shall come and eat and be filled, that the LORD your God may bless you in all the work of your hands that you do. ▤

Particularly in light of v. 19 above, the blessing spoken of in v. 29b appears to be reward for providing for the needy (v. 29a), in conjunction with tithing (v. 28).

. . . but giving to the needy must be done in an appropriate manner

Deut 15:10  You shall give to him [a poor man] freely, and your heart shall not be grudging when you give to him, because for this the LORD your God will bless you in all your work and in all that you undertake. ▤

Matt 6:1-4  Beware of practicing your righteousness before other people in order to be seen by them, for then you will have no reward from your Father who is in heaven. 2“Thus, when you give to the needy, sound no trumpet before you, as the hypocrites do in the synagogues and in the streets, that they may be praised by others. Truly, I say to you, they have received their reward. 3But when you give to the needy, do not let your left hand know what your right hand is doing, 4so that your giving may be in secret. And your Father who sees in secret will reward you. ▤

In v. 3 Jesus figuratively emphasizes the requirement to give to the needy inconspicuously.

1Cor 13:3  If I give away all I have, and if I deliver up my body to be burned,o but have not love, I gain nothing. ▤

o Some manuscripts deliver up my body [to death] that I may boast

To give to the needy without love suggests doing so grudgingly and unwillingly. As with all giving to God, it is important that we give to the needy in an appropriate manner (cf. Give in a way that is acceptable to God; Give willingly).

Blessings include one’s own needs being met . . .

See also:

- By giving to God, we ourselves will be blessed

Prov 28:27  Whoever gives to the poor will not want, but he who hides his eyes will get many a curse. ▤

Ps 41:1-3  Blessed is the one who considers the poor!p In the day of trouble the LORD delivers him; 2the LORD protects him and keeps him alive; he is called blessed in the land; you do not give him up to the will of his enemies. 3The LORD sustains him on his sickbed; in his illness you restore him to full health.q ▤

p Or weak

q Hebrew you turn all his bed

Isa 58:8-11  Then shall your light break forth like the dawn, and your healing shall spring up speedily; your righteousness shall go before you; the glory of the LORD shall be your rear guard. 9Then you shall call, and the LORD will answer; you shall cry, and he will say, ‘Here I am.’ If you take away the yoke from your midst, the pointing of the finger, and speaking wickedness, 10if you pour yourself out for the hungry and satisfy the desire of the afflicted, then shall your light rise in the darkness and your gloom be as the noonday. 11And the LORD will guide you continually and satisfy your desire in scorched places and make your bones strong; and you shall be like a watered garden, like a spring of water, whose waters do not fail. ▤

In vv. 8 and 10, “light” signifies well-being or salvation. The latter half of v. 8 speaks of being protected “on every side” (GNT). The “glory of the LORD” (v. 8) most likely alludes to the pillar of cloud and fire that symbolized God’s presence with the Israelites in their journey through the desert.

2Cor 9:7-8  Each one must give as he has decided in his heart, not reluctantly or under compulsion, for God loves a cheerful giver. 8And God is able to make all grace abound to you, so that having all sufficiencyr in all things at all times, you may abound in every good work. ▤

r Or all contentment

Those who give to the needy will be blessed by God with all that they need – both for themselves and for “every good work”, such as further giving to others.

2Cor 8:14  … your abundance at the present time should supply their need, so that their abundance may supply your need, that there may be fairness. ▤

This points to the equality that should exist in the church body through whoever having plenty at a particular time supplying the needs of those who do not. As such, if those who give to the needy amongst the church body later themselves become needy, their needs will or should in turn be met by others in the body.

. . . There will also be reward in the afterlife

Luke 12:33  Sell your possessions, and give to the needy. Provide yourselves with moneybags that do not grow old, with a treasure in the heavens that does not fail, where no thief approaches and no moth destroys. ▤

Luke 18:22  When Jesus heard this, he said to him, “One thing you still lack. Sell all that you have and distribute to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” ▤

1Tim 6:18-19  They are to do good, to be rich in good works, to be generous and ready to share, 19thus storing up treasure for themselves as a good foundation for the future, so that they may take hold of that which is truly life. ▤

Generosity towards the poor – and sharing with them – is probably what Paul is referring to in v. 18b. In v. 19, “that which is truly life” probably has the future eternal life primarily in view, though it may encompass the abundant spiritual life that Christians have now.

Luke 14:12-14  He said also to the man who had invited him, “When you give a dinner or a banquet, do not invite your friends or your brotherss or your relatives or rich neighbors, lest they also invite you in return and you be repaid. 13But when you give a feast, invite the poor, the crippled, the lame, the blind, 14and you will be blessed, because they cannot repay you. For you will be repaid at the resurrection of the just.” ▤

s Or your brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to brothers or to brothers and sisters

Matt 25:31-40, 46  “When the Son of Man comes in his glory, and all the angels with him, then he will sit on his glorious throne. 32Before him will be gathered all the nations, and he will separate people one from another as a shepherd separates the sheep from the goats. 33And he will place the sheep on his right, but the goats on the left. 34Then the King will say to those on his right, ‘Come, you who are blessed by my Father, inherit the kingdom prepared for you from the foundation of the world. 35For I was hungry and you gave me food, I was thirsty and you gave me drink, I was a stranger and you welcomed me, 36I was naked and you clothed me, I was sick and you visited me, I was in prison and you came to me.’ 37Then the righteous will answer him, saying, ‘Lord, when did we see you hungry and feed you, or thirsty and give you drink? 38And when did we see you a stranger and welcome you, or naked and clothe you? 39And when did we see you sick or in prison and visit you?’ 40And the King will answer them, ‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers,t you did it to me.’ ▤  … 46And these will go away into eternal punishment, but the righteous into eternal life.” ▤

t Or brothers and sisters

Luke 16:1-9  He also said to the disciples, “There was a rich man who had a manager, and charges were brought to him that this man was wasting his possessions. 2And he called him and said to him, ‘What is this that I hear about you? Turn in the account of your management, for you can no longer be manager.’ 3And the manager said to himself, ‘What shall I do, since my master is taking the management away from me? I am not strong enough to dig, and I am ashamed to beg. 4I have decided what to do, so that when I am removed from management, people may receive me into their houses.’ 5So, summoning his master’s debtors one by one, he said to the first, ‘How much do you owe my master?’ 6He said, ‘A hundred measuresu of oil.’ He said to him, ‘Take your bill, and sit down quickly and write fifty.’ 7Then he said to another, ‘And how much do you owe?’ He said, ‘A hundred measuresv of wheat.’ He said to him, ‘Take your bill, and write eighty.’ 8The master commended the dishonest manager for his shrewdness. For the sons of this worldw are more shrewd in dealing with their own generation than the sons of light. 9And I tell you, make friends for yourselves by means of unrighteous wealth,x so that when it fails they may receive you into the eternal dwellings. ▤

u About 875 gallons

v Between 1,000 and 1,200 bushels

w Greek age

x Greek mammon, a Semitic word for money or possessions; also verse 11; rendered money in verse 13

In v. 8a the manager is commended for his shrewdness, not his dishonesty. In v. 8b Jesus remarks that the people of this world are (often at least) more shrewd “in handling their affairs” (GNT; cf. CEV) than believers. Jesus’ main point is that Christians should likewise shrewdly prepare for the future, using money to benefit the needy in order to be welcomed into heaven (v. 9). (Note that v. 9a has also being interpreted to refer to using money to promote the spread of the gospel. In that case “friends” would refer to those who have accepted the gospel, rather than to the needy.)

- God remembers one’s gifts to the poor:

Acts 10:4, 31  And he stared at him in terror and said, “What is it, Lord?” And he said to him, “Your prayers and your alms have ascended as a memorial before God. ▤  … 31and said, ‘Cornelius, your prayer has been heard and your alms have been remembered before God. ▤

God will punish those who mistreat the needy

Ex 22:22-24  You shall not mistreat any widow or fatherless child. 23If you do mistreat them, and they cry out to me, I will surely hear their cry, 24and my wrath will burn, and I will kill you with the sword, and your wives shall become widows and your children fatherless. ▤

Deut 27:19  ‘Cursed be anyone who perverts the justice due to the sojourner, the fatherless, and the widow.’ And all the people shall say, ‘Amen.’ ▤

Job 34:26-28  He strikes them for their wickedness in a place for all to see, 27because they turned aside from following him and had no regard for any of his ways, 28so that they caused the cry of the poor to come to him, and he heard the cry of the afflicted— ▤

Prov 22:22-23  Do not rob the poor, because he is poor, or crush the afflicted at the gate, 23for the LORD will plead their cause and rob of life those who rob them. ▤

Prov 23:10-11  Do not move an ancient landmark or enter the fields of the fatherless, 11for their Redeemer is strong; he will plead their cause against you. ▤

Isa 3:14-15  The LORD will enter into judgment with the elders and princes of his people: “It is you who have devouredy the vineyard, the spoil of the poor is in your houses. 15What do you mean by crushing my people, by grinding the face of the poor?” declares the Lord GOD of hosts. ▤

y Or grazed over; compare Exodus 22:5

Isa 10:1-4  Woe to those who decree iniquitous decrees, and the writers who keep writing oppression, 2to turn aside the needy from justice and to rob the poor of my people of their right, that widows may be their spoil, and that they may make the fatherless their prey! 3What will you do on the day of punishment, in the ruin that will come from afar? To whom will you flee for help, and where will you leave your wealth? 4Nothing remains but to crouch among the prisoners or fall among the slain. For all this his anger has not turned away, and his hand is stretched out still. ▤

Ezek 22:29, 31  The people of the land have practiced extortion and committed robbery. They have oppressed the poor and needy, and have extorted from the sojourner without justice. ▤  … 31Therefore I have poured out my indignation upon them. I have consumed them with the fire of my wrath. I have returned their way upon their heads, declares the Lord GOD. ▤

Amos 2:6-7  Thus says the LORD: “For three transgressions of Israel, and for four, I will not revoke the punishment, because they sell the righteous for silver, and the needy for a pair of sandals— 7those who trample the head of the poor into the dust of the earth and turn aside the way of the afflicted; a man and his father go in to the same girl, so that my holy name is profaned; … ▤

“For three transgressions of Israel, and for four” is a poetic device emphasizing the multiple crimes of Israel (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT).

Amos 4:1-2  Hear this word, you cows of Bashan, who are on the mountain of Samaria, who oppress the poor, who crush the needy, who say to your husbands, ‘Bring, that we may drink!’ 2The Lord GOD has sworn by his holiness that, behold, the days are coming upon you, when they shall take you away with hooks, even the last of you with fishhooks. ▤

Verse 2 speaks of being taken away into exile.

Amos 8:4-10  Hear this, you who trample on the needy and bring the poor of the land to an end, 5saying, “When will the new moon be over, that we may sell grain? And the Sabbath, that we may offer wheat for sale, that we may make the ephah small and the shekelz great and deal deceitfully with false balances, 6that we may buy the poor for silver and the needy for a pair of sandals and sell the chaff of the wheat?” 7The LORD has sworn by the pride of Jacob: “Surely I will never forget any of their deeds. 8Shall not the land tremble on this account, and everyone mourn who dwells in it, and all of it rise like the Nile, and be tossed about and sink again, like the Nile of Egypt?” 9“And on that day,” declares the Lord GOD, “I will make the sun go down at noon and darken the earth in broad daylight. 10I will turn your feasts into mourning and all your songs into lamentation; I will bring sackcloth on every waist and baldness on every head; I will make it like the mourning for an only son and the end of it like a bitter day. ▤

z An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters; a shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

Note that “baldness on every head” (v. 10) is a reference to people shaving their heads in sorrow.

Mark 12:38-40  And in his teaching he said, “Beware of the scribes, who like to walk around in long robes and like greetings in the marketplaces 39and have the best seats in the synagogues and the places of honor at feasts, 40who devour widows’ houses and for a pretense make long prayers. They will receive the greater condemnation.” ▤

God will punish those who ignore the needy

Prov 24:11-12  Rescue those who are being taken away to death; hold back those who are stumbling to the slaughter. 12If you say, “Behold, we did not know this,” does not he who weighs the heart perceive it? Does not he who keeps watch over your soul know it, and will he not repay man according to his work? ▤

The rhetorical questions imply that the excuse preceding them was either a lie and/or indicative of ignoring signs of injustice.

Isa 1:23-25  Your princes are rebels and companions of thieves. Everyone loves a bribe and runs after gifts. They do not bring justice to the fatherless, and the widow’s cause does not come to them. 24Therefore the Lord declares, the LORD of hosts, the Mighty One of Israel: “Ah, I will get relief from my enemies and avenge myself on my foes. 25I will turn my hand against you and will smelt away your dross as with lye and remove all your alloy. ▤

Verse 23b appears to speak of authorities ignoring the plight of poor people who have been mistreated, possibly because the poor did not have the money to offer bribes (v. 23a).

Jer 5:27-29  Like a cage full of birds, their houses are full of deceit; therefore they have become great and rich; 28they have grown fat and sleek. They know no bounds in deeds of evil; they judge not with justice the cause of the fatherless, to make it prosper, and they do not defend the rights of the needy. 29Shall I not punish them for these things? declares the LORD, and shall I not avenge myself on a nation such as this? ▤

Ezek 16:49-50  Behold, this was the guilt of your sister Sodom: she and her daughters had pride, excess of food, and prosperous ease, but did not aid the poor and needy. 50They were haughty and did an abomination before me. So I removed them, when I saw it. ▤

Presumably “when I saw it” is inclusive of the sin mentioned in v. 49 as well as that in v. 50a.

Matt 25:41-46  “Then he [Jesus Christ] will say to those on his left, ‘Depart from me, you cursed, into the eternal fire prepared for the devil and his angels. 42For I was hungry and you gave me no food, I was thirsty and you gave me no drink, 43I was a stranger and you did not welcome me, naked and you did not clothe me, sick and in prison and you did not visit me.’ 44Then they also will answer, saying, ‘Lord, when did we see you hungry or thirsty or a stranger or naked or sick or in prison, and did not minister to you?’ 45Then he will answer them, saying, ‘Truly, I say to you, as you did not do it to one of the least of these, you did not do it to me.’ 46And these will go away into eternal punishment, but the righteous into eternal life.” ▤

Luke 16:19-26  There was a rich man who was clothed in purple and fine linen and who feasted sumptuously every day. 20And at his gate was laid a poor man named Lazarus, covered with sores, 21who desired to be fed with what fell from the rich man’s table. Moreover, even the dogs came and licked his sores. 22The poor man died and was carried by the angels to Abraham’s side.a The rich man also died and was buried, 23and in Hades, being in torment, he lifted up his eyes and saw Abraham far off and Lazarus at his side. 24And he called out, ‘Father Abraham, have mercy on me, and send Lazarus to dip the end of his finger in water and cool my tongue, for I am in anguish in this flame.’ 25But Abraham said, ‘Child, remember that you in your lifetime received your good things, and Lazarus in like manner bad things; but now he is comforted here, and you are in anguish. 26And besides all this, between us and you a great chasm has been fixed, in order that those who would pass from here to you may not be able, and none may cross from there to us.’ ▤

a Greek bosom; also verse 23

The rich man went to hell not just simply because he had received good things, while Lazarus had received bad things (v. 25), but primarily because he did not helped Lazarus.

- Those who ignore the needy will themselves be ignored:

Prov 21:13  Whoever closes his ear to the cry of the poor will himself call out and not be answered. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

OT Structured Provisions for the Needy

Section Jumps

- The providing of produce for the needy

- The prohibiting of taking interest or profit from the poor

- The canceling of fellow Israelites’ debts every seven years

- The release of Israelite servants every seven years

- The year of jubilee

- The right of redemption for Israelite servants and of ancestral land

Although some of the OT structured provisions for the needy may not be readily applicable in modern societies, they nevertheless provide principles and concepts that are relevant to all societies.

The providing of produce for the needy

Lev 19:9-10  When you reap the harvest of your land, you shall not reap your field right up to its edge, neither shall you gather the gleanings after your harvest. 10And you shall not strip your vineyard bare, neither shall you gather the fallen grapes of your vineyard. You shall leave them for the poor and for the sojourner: I am the LORD your God. ▤

The “gleanings” (v. 9b) were the parts of the grain that had fallen to the ground and been left behind during the harvest.

Deut 26:12-13  When you have finished paying all the tithe of your produce in the third year, which is the year of tithing, giving it to the Levite, the sojourner, the fatherless, and the widow, so that they may eat within your towns and be filled, 13then you shall say before the LORD your God, ‘I have removed the sacred portion out of my house, and moreover, I have given it to the Levite, the sojourner, the fatherless, and the widow, according to all your commandment that you have commanded me. I have not transgressed any of your commandments, nor have I forgotten them. ▤

Ex 23:10-11  For six years you shall sow your land and gather in its yield, 11but the seventh year you shall let it rest and lie fallow, that the poor of your people may eat; and what they leave the beasts of the field may eat. You shall do likewise with your vineyard, and with your olive orchard. ▤

Every seventh year was to be a Sabbath year, for the benefit of the poor and the wild animals – and of the land itself (cf. Lev 25:1-5 ↓).

- The Sabbath year would allow the land to rest:

Lev 25:1-5  The LORD spoke to Moses on Mount Sinai, saying, 2“Speak to the people of Israel and say to them, When you come into the land that I give you, the land shall keep a Sabbath to the LORD. 3For six years you shall sow your field, and for six years you shall prune your vineyard and gather in its fruits, 4but in the seventh year there shall be a Sabbath of solemn rest for the land, a Sabbath to the LORD. You shall not sow your field or prune your vineyard. 5You shall not reap what grows of itself in your harvest, or gather the grapes of your undressed vine. It shall be a year of solemn rest for the land. ▤

This provision allowed the land to rejuvenate itself.

The prohibiting of taking interest or profit from the poor

Ex 22:25  If you lend money to any of my people with you who is poor, you shall not be like a moneylender to him, and you shall not exact interest from him. ▤

Lev 25:35-37  If your brother becomes poor and cannot maintain himself with you, you shall support him as though he were a stranger and a sojourner, and he shall live with you. 36Take no interest from him or profit, but fear your God, that your brother may live beside you. 37You shall not lend him your money at interest, nor give him your food for profit. ▤

Prov 28:8  Whoever multiplies his wealth by interest and profitb gathers it for him who is generous to the poor. ▤

b That is, profit that comes from charging interest to the poor

The text notes in this and the following two verses from Ezekiel indicate that taking interest or profit from the poor in particular is in view, as per the context here.

Ezek 18:17  … withholds his hand from iniquity,c takes no interest or profit, obeys my rules, and walks in my statutes; he shall not die for his father’s iniquity; he shall surely live. ▤

c Septuagint; Hebrew from the poor

Ezek 22:12  In you they take bribes to shed blood; you take interest and profitd and make gain of your neighbors by extortion; but me you have forgotten, declares the Lord GOD. ▤

d That is, profit that comes from charging interest to the poor (compare Leviticus 25:36)

Ps 15:5  … who does not put out his money at interest and does not take a bribe against the innocent. He who does these things shall never be moved. ▤

Private loans to people in need may be primarily in view, as opposed to business loans.

- The Israelites were not to charge fellow Israelites any interest:

Deut 23:19-20  You shall not charge interest on loans to your brother, interest on money, interest on food, interest on anything that is lent for interest. 20You may charge a foreigner interest, but you may not charge your brother interest, that the LORD your God may bless you in all that you undertake in the land that you are entering to take possession of it. ▤

Note that Nehemiah condemned the practice of charging fellow Jews interest for profit: “You are exacting interest, each from his brother. … The thing that you are doing is not good. … Let us abandon this exacting of interest.” (cf. Neh 5:7-11)

The canceling of fellow Israelites’ debts every seven years

Deut 15:1-3  At the end of every seven years you shall grant a release. 2And this is the manner of the release: every creditor shall release what he has lent to his neighbor. He shall not exact it of his neighbor, his brother, because the LORD’s release has been proclaimed. 3Of a foreigner you may exact it, but whatever of yours is with your brother your hand shall release. ▤

The provision for canceling debts of a fellow Israelite was one way for the well-off Israelites to assist needy fellow Israelites.

Deut 15:9  Take care lest there be an unworthy thought in your heart and you say, ‘The seventh year, the year of release is near,’ and your eye look grudginglye on your poor brother, and you give him nothing, and he cry to the LORD against you, and you be guilty of sin. ▤

e Or be evil; also verse 10

Deut 31:10  And Moses commanded them, “At the end of every seven years, at the set time in the year of release, at the Feast of Booths, … ▤

As with 15:9 immediately above, “the year of release” refers to release from debts (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV).

Neh 10:31  And if the peoples of the land bring in goods or any grain on the Sabbath day to sell, we will not buy from them on the Sabbath or on a holy day. And we will forego the crops of the seventh year and the exaction of every debt. ▤

The release of Israelite servants every seven years

See also:

- Lev 25:39-41, 54-55 ⇓

Ex 21:2-6  When you buy a Hebrew slave, he shall serve six years, and in the seventh he shall go out free, for nothing. 3If he comes in single, he shall go out single; if he comes in married, then his wife shall go out with him. 4If his master gives him a wife and she bears him sons or daughters, the wife and her children shall be her master’s, and he shall go out alone. 5But if the slave plainly says, ‘I love my master, my wife, and my children; I will not go out free,’ 6then his master shall bring him to God, and he shall bring him to the door or the doorpost. And his master shall bore his ear through with an awl, and he shall be his slave forever. ▤

Deut 15:12-15, 18  If your brother, a Hebrew man or a Hebrew woman, is soldf to you, he shall serve you six years, and in the seventh year you shall let him go free from you. 13And when you let him go free from you, you shall not let him go empty-handed. 14You shall furnish him liberally out of your flock, out of your threshing floor, and out of your winepress. As the LORD your God has blessed you, you shall give to him. 15You shall remember that you were a slave in the land of Egypt, and the LORD your God redeemed you; therefore I command you this today. ▤  … 18It shall not seem hard to you when you let him go free from you, for at half the cost of a hired servant he has served you six years. So the LORD your God will bless you in all that you do. ▤

f Or sells himself

The Israelites were to set free servants who were fellow Hebrews partly at least because of and in recognition of what God had done for them (v. 15).

Jer 34:13-14a  “Thus says the LORD, the God of Israel: I myself made a covenant with your fathers when I brought them out of the land of Egypt, out of the house of bondage, saying, 14‘At the end of seven years each of you must set free the fellow Hebrew who has been sold to you and has served you six years; you must set him free from your service.’ ▤

- Protection for Israelite slaves:

Lev 25:39-40, 42-43, 47, 53  If your brother becomes poor beside you and sells himself to you, you shall not make him serve as a slave: 40he shall be with you as a hired servant and as a sojourner. He shall serve with you until the year of the jubilee. ▤  … 42For they are my servants,g whom I brought out of the land of Egypt; they shall not be sold as slaves. 43You shall not rule over him ruthlessly but shall fear your God. ▤  … 47“If a stranger or sojourner with you becomes rich, and your brother beside him becomes poor and sells himself to the stranger or sojourner with you or to a member of the stranger’s clan, ▤  … 53He shall treat him as a servant hired year by year. He shall not rule ruthlessly over him in your sight. ▤

g Hebrew slaves

The year of jubilee

See also:

- Lev 25:50-52 ⇓; Lev 25:23-28 ⇓; Lev 25:29-34 ⇓

The year of jubilee occurred every fifty years. It was a year of liberty (Lev 25:10 ↓) – “the year of liberty” (cf. Ezek 46:17 ↓). In it, any Hebrew in bondage was to be set free (cf. Lev 25:39-41, 54-55 ↓). Additionally, any property that a poor person had sold and that had not been bought back was to be returned (Lev 25:28 ↓; Lev 25:31, 33 ⇓). As such, all were free to and even obliged to return to their family property (cf. Lev 25:10 ↓; Lev 25:13, 28 ↓; v. 41).

Lev 25:8-12  You shall count seven weeksh of years, seven times seven years, so that the time of the seven weeks of years shall give you forty-nine years. 9Then you shall sound the loud trumpet on the tenth day of the seventh month. On the Day of Atonement you shall sound the trumpet throughout all your land. 10And you shall consecrate the fiftieth year, and proclaim liberty throughout the land to all its inhabitants. It shall be a jubilee for you, when each of you shall return to his property and each of you shall return to his clan. 11That fiftieth year shall be a jubilee for you; in it you shall neither sow nor reap what grows of itself nor gather the grapes from the undressed vines. 12For it is a jubilee. It shall be holy to you. You may eat the produce of the field.i ▤

h Or Sabbaths

i Or countryside

Note that the last statement appears to speak of eating “only what grows on its own” (CEV; cf. GNT, NIrV, NLT) – presumably in addition to what had been harvested prior to the commencement of the year of jubilee.

Lev 25:13-16, 28  In this year of jubilee each of you shall return to his property. 14And if you make a sale to your neighbor or buy from your neighbor, you shall not wrong one another. 15You shall pay your neighbor according to the number of years after the jubilee, and he shall sell to you according to the number of years for crops. 16If the years are many, you shall increase the price, and if the years are few, you shall reduce the price, for it is the number of the crops that he is selling to you. ▤  … 28But if he has not sufficient means to recover it [property sold], then what he sold shall remain in the hand of the buyer until the year of jubilee. In the jubilee it shall be released, and he shall return to his property. ▤

Verses 14-16 speak of property transactions in between years of jubilee. Verse 15b speaks of selling property based on the number of years left for harvesting crops before the next year of jubilee.

Lev 25:39-41, 54-55  If your brother becomes poor beside you and sells himself to you, you shall not make him serve as a slave: 40he shall be with you as a hired servant and as a sojourner. He shall serve with you until the year of the jubilee. 41Then he shall go out from you, he and his children with him, and go back to his own clan and return to the possession of his fathers. ▤  … 54And if he is not redeemed by these means, then he and his children with him shall be released in the year of jubilee. 55For it is to me that the people of Israel are servants.j They are my servants whom I brought out of the land of Egypt: I am the LORD your God. ▤

j Or slaves

Note that it is not clear how these instructions correlated with the directive to release Hebrew servants every seven years (as per the previous subsection).

Ezek 46:16-17  Thus says the Lord GOD: If the prince makes a gift to any of his sons as his inheritance, it shall belong to his sons. It is their property by inheritance. 17But if he makes a gift out of his inheritance to one of his servants, it shall be his to the year of liberty. Then it shall revert to the prince; surely it is his inheritance—it shall belong to his sons. ▤

The term “the year of liberty” refers to the year of jubilee.

- An allusion to the year of jubilee in the Messiah’s mission:

Isa 61:1-2  The Spirit of the Lord GOD is upon me, because the LORD has anointed me to bring good news to the poor;k he has sent me to bind up the brokenhearted, to proclaim liberty to the captives, and the opening of the prison to those who are bound;l 2to proclaim the year of the LORD’s favor, and the day of vengeance of our God; to comfort all who mourn; … ▤

k Or afflicted

l Or the opening [of the eyes] to those who are blind; Septuagint and recovery of sight to the blind

In applying this passage to himself (cf. Luke 4:18-19), Jesus Christ spoke of spiritual release.

The right of redemption for Israelite servants and of ancestral land

Lev 25:47-52  If a stranger or sojourner with you becomes rich, and your brother beside him becomes poor and sells himself to the stranger or sojourner with you or to a member of the stranger’s clan, 48then after he is sold he may be redeemed. One of his brothers may redeem him, 49or his uncle or his cousin may redeem him, or a close relative from his clan may redeem him. Or if he grows rich he may redeem himself. 50He shall calculate with his buyer from the year when he sold himself to him until the year of jubilee, and the price of his sale shall vary with the number of years. The time he was with his owner shall be rated as the time of a hired servant. 51If there are still many years left, he shall pay proportionately for his redemption some of his sale price. 52If there remain but a few years until the year of jubilee, he shall calculate and pay for his redemption in proportion to his years of service. ▤

Lev 25:23-28  The land shall not be sold in perpetuity, for the land is mine. For you are strangers and sojourners with me. 24And in all the country you possess, you shall allow a redemption of the land. 25“If your brother becomes poor and sells part of his property, then his nearest redeemer shall come and redeem what his brother has sold. 26If a man has no one to redeem it and then himself becomes prosperous and finds sufficient means to redeem it, 27let him calculate the years since he sold it and pay back the balance to the man to whom he sold it, and then return to his property. 28But if he has not sufficient means to recover it, then what he sold shall remain in the hand of the buyer until the year of jubilee. In the jubilee it shall be released, and he shall return to his property. ▤

In working out the price for redeeming the land one was to calculate the value for the years since it was sold (v. 27), presumably based largely on the value of the harvests for those years. One was then to subtract this from the original price and pay the balance to the person to whom it was sold (v. 27). Note that the original price would have been based on the number of years and harvests before the next Year of Jubilee (cf. v. 15 ⇑).

Lev 25:29-34  If a man sells a dwelling house in a walled city, he may redeem it within a year of its sale. For a full year he shall have the right of redemption. 30If it is not redeemed within a full year, then the house in the walled city shall belong in perpetuity to the buyer, throughout his generations; it shall not be released in the jubilee. 31But the houses of the villages that have no wall around them shall be classified with the fields of the land. They may be redeemed, and they shall be released in the jubilee. 32As for the cities of the Levites, the Levites may redeem at any time the houses in the cities they possess. 33And if one of the Levites exercises his right of redemption, then the house that was sold in a city they possess shall be released in the jubilee. For the houses in the cities of the Levites are their possession among the people of Israel. 34But the fields of pastureland belonging to their cities may not be sold, for that is their possession forever. ▤

The Hebrew in v. 33 is somewhat difficult. The thrust of the verse appears to be that any houses redeemable by the Levites will revert back to them in the jubilee.

- Boaz’s act as a redeemer in redeeming his relative Naomi’s land – taking her daughter-in-law Ruth as his wife:

Ruth 4:3-6, 9-10  Then he [Boaz] said to the redeemer, “Naomi, who has come back from the country of Moab, is selling the parcel of land that belonged to our relative Elimelech. 4So I thought I would tell you of it and say, ‘Buy it in the presence of those sitting here and in the presence of the elders of my people.’ If you will redeem it, redeem it. But if youm will not, tell me, that I may know, for there is no one besides you to redeem it, and I come after you.” And he said, “I will redeem it.” 5Then Boaz said, “The day you buy the field from the hand of Naomi, you also acquire Ruthn the Moabite, the widow of the dead, in order to perpetuate the name of the dead in his inheritance.” 6Then the redeemer said, “I cannot redeem it for myself, lest I impair my own inheritance. Take my right of redemption yourself, for I cannot redeem it.” ▤  … 9Then Boaz said to the elders and all the people, “You are witnesses this day that I have bought from the hand of Naomi all that belonged to Elimelech and all that belonged to Chilion and to Mahlon. 10Also Ruth the Moabite, the widow of Mahlon, I have bought to be my wife, to perpetuate the name of the dead in his inheritance, that the name of the dead may not be cut off from among his brothers and from the gate of his native place. You are witnesses this day.” ▤

m Hebrew he

n Masoretic Text you also buy it from Ruth

Verse 3 says that Naomi, Ruth’s mother-in-law, was selling the family land. This presumably was because she had become so poor. A redeemer (v. 6) had a responsibility to care for any needy amongst their extended family. The closest male relative was the primary redeemer, who also had the prime responsibility to marry a widow. Boaz qualified as a redeemer, but there was another who was more closely related to Ruth’s dead husband, Mahlon. Before buying and so redeeming Naomi’s property and marrying Ruth, Boaz was obliged to firstly give the primary redeemer the opportunity to exercise his legal right. The man chose not to, as doing so would endanger the inheritance of his own estate (v. 6).

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Being True

In order to do what is right in our relationships with others, we must be true – both faithful and truthful. It is important to remember that faithfulness and truth – with the trust that they generate – are absolutely essential for our relationships with others to work, for so many aspects of our relationships are dependent on them. Accordingly we must avoid deceitfulness and associated dishonest practices. Bear in mind that deceitfulness is arguably the prime characteristic of Satan and evil.

Section A

Faithfulness

Section Jumps

- Be faithful . . .

- . . . Examples of faithfulness

- Be trustworthy and reliable

- Stand by others . . .

- . . . Do not desert others

- Do not betray others

- Results of faithfulness

- Consequences of unfaithfulness

- Note: Insights on friendship . . .

- . . . Jonathan and David’s close friendship

See also:

- Do not commit adultery – which brings God’s judgment . . .

- Be Faithful to God

Be faithful . . .

Prov 3:3  Let not steadfast love and faithfulness forsake you; bind them around your neck; write them on the tablet of your heart. ▤

Prov 12:22  Lying lips are an abomination to the LORD, but those who act faithfully are his delight. ▤

In light of the first clause, the second one seems to primarily have in view keeping one’s word/promises (cf. GNT, NCV, NLT).

Matt 23:23  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you tithe mint and dill and cumin, and have neglected the weightier matters of the law: justice and mercy and faithfulness. These you ought to have done, without neglecting the others. ▤

Gal 5:22  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, … ▤

The Holy Spirit engenders faithfulness in believers. As such faithfulness is something that we should strive for. Note that like most of the other “fruit” listed, faithfulness here seems to primarily concern faithfulness to other people.

1Tim 3:11  Their wives likewise musta be dignified, not slanderers, but sober-minded, faithful in all things. ▤

a Or Wives, likewise, must, or Women, likewise, must

Titus 2:9-10  Slavesb are to be submissive to their own masters in everything; they are to be well-pleasing, not argumentative, 10not pilfering, but showing all good faith, so that in everything they may adorn the doctrine of God our Savior. ▤

b Or servants; Greek bondservants

Mal 2:10, 13-16  Have we not all one Father? Has not one God created us? Why then are we faithless to one another, profaning the covenant of our fathers? ▤  … 13And this second thing you do. You cover the LORD’s altar with tears, with weeping and groaning because he no longer regards the offering or accepts it with favor from your hand. 14But you say, “Why does he not?” Because the LORD was witness between you and the wife of your youth, to whom you have been faithless, though she is your companion and your wife by covenant. 15Did he not make them one, with a portion of the Spirit in their union?c And what was the one Godd seeking?e Godly offspring. So guard yourselvesf in your spirit, and let none of you be faithless to the wife of your youth. 16“For the man who does not love his wife but divorces her,g says the LORD, the God of Israel, coversh his garment with violence, says the LORD of hosts. So guard yourselves in your spirit, and do not be faithless.” ▤

c Hebrew in it

d Hebrew the one

e Or And not one has done this who has a portion of the Spirit. And what was that one seeking?

f Or So take care; also verse 16

g Hebrew who hates and divorces

h Probable meaning (compare Septuagint and Deuteronomy 24:1-4); or “The LORD, the God of Israel, says that he hates divorce, and him who covers

Verse 10 speaks generally of the people’s faithless and treacherous dealing with each other, whereas 14-16 speak of breaking faith with one’s wife. (For comment on v. 15, see Mal 2:13-16 – under Avoid divorce – it is contrary to God’s purposes.)

Prov 20:6  Many a man proclaims his own steadfast love, but a faithful man who can find? ▤

Despite many people’s claims to be faithful or “loyal” (GNT, NCV, NLT), truly faithful people are not so common.

Luke 16:10  One who is faithful in a very little is also faithful in much, and one who is dishonest in a very little is also dishonest in much. ▤

. . . Examples of faithfulness

Josh 2:14  And the men said to her, “Our life for yours even to death! If you do not tell this business of ours, then when the LORD gives us the land we will deal kindly and faithfully with you.” ▤

In Genesis 47:29, similarly Jacob asks Joseph to “deal kindly and truly with me”.

Neh 7:2  I gave my brother Hanani and Hananiah the governor of the castle charge over Jerusalem, for he was a more faithful and God-fearing man than many. ▤

Dan 6:4  Then the presidents and the satraps sought to find a ground for complaint against Daniel with regard to the kingdom, but they could find no ground for complaint or any fault, because he was faithful, and no error or fault was found in him. ▤

1Pet 5:12  By Silvanus, a faithful brother as I regard him, I have written briefly to you, exhorting and declaring that this is the true grace of God. Stand firm in it. ▤

3Jn 1:5  Beloved, it is a faithful thing you do in all your efforts for these brothers, strangers as they are, … ▤

The phrase “a faithful thing” may be referring to faithfulness to the “brothers”, but it may well primarily be speaking of faithfulness to the Lord by helping fellow disciples, his people. Alternatively, John may in fact not be differentiating between the two. The same could be said of “faithful” above in 1 Peter 5:12. Regarding faithfulness to God, see Be Faithful to God.

Be trustworthy and reliable

See also:

- Be honest

- Servants should be faithful

Ex 18:21  Moreover, look for able men from all the people, men who fear God, who are trustworthy and hate a bribe, and place such men over the people as chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. ▤

1Cor 4:2  Moreover, it is required of stewards that they be found trustworthy. ▤

1Cor 7:25  Now concerningi the betrothed,j I have no command from the Lord, but I give my judgment as one who by the Lord’s mercy is trustworthy. ▤

i The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

j Greek virgins

Paul recognized that his trustworthiness ultimately was due to the Lord. He may have in view Jesus Christ’s intervention in his life on the road to Damascus.

2Tim 2:2  … and what you have heard from me in the presence of many witnesses entrust to faithful men who will be able to teach others also. ▤

This indicates that faithful people are worthy of trust – i.e. they are trustworthy.

Prov 11:13  Whoever goes about slandering reveals secrets, but he who is trustworthy in spirit keeps a thing covered. ▤

Neh 13:13  And I appointed as treasurers over the storehouses Shelemiah the priest, Zadok the scribe, and Pedaiah of the Levites, and as their assistant Hanan the son of Zaccur, son of Mattaniah, for they were considered reliable, and their duty was to distribute to their brothers. ▤

Isa 8:2  And I will get reliable witnesses, Uriah the priest and Zechariah the son of Jeberechiah, to attest for me. ▤

God is actually the speaker here. This points to the need to be reliable or trustworthy in things such as giving a proper account of something when required, on behalf of God or others.

- Keep your promises:

Neh 5:12-13  Then they said, “We will restore these and require nothing from them. We will do as you say.” And I called the priests and made them swear to do as they had promised. 13I also shook out the foldk of my garment and said, “So may God shake out every man from his house and from his labor who does not keep this promise. So may he be shaken out and emptied.” And all the assembly said “Amen” and praised the LORD. And the people did as they had promised. ▤

k Hebrew bosom

Stand by others . . .

See also:

- 2Sam 20:2 ⇓

Luke 22:28  You are those who have stayed with me in my trials, … ▤

1Ki 2:7  But deal loyally with the sons of Barzillai the Gileadite, and let them be among those who eat at your table, for with such loyaltyl they met me when I fled from Absalom your brother. ▤

l Or steadfast love

Ruth 1:15-17  And she said, “See, your sister-in-law has gone back to her people and to her gods; return after your sister-in-law.” 16But Ruth said, “Do not urge me to leave you or to return from following you. For where you go I will go, and where you lodge I will lodge. Your people shall be my people, and your God my God. 17Where you die I will die, and there will I be buried. May the LORD do so to me and more also if anything but death parts me from you.” ▤

Ruth’s promise to stand by her bereaved mother-in-law is a superlative expression of loyalty and commitment – and often referred to as an example of such.

2Sam 15:19-21  Then the king said to Ittai the Gittite, “Why do you also go with us? Go back and stay with the king, for you are a foreigner and also an exile from your home. 20You came only yesterday, and shall I today make you wander about with us, since I go I know not where? Go back and take your brothers with you, and may the LORD showm steadfast love and faithfulness to you.” 21But Ittai answered the king, “As the LORD lives, and as my lord the king lives, wherever my lord the king shall be, whether for death or for life, there also will your servant be.” ▤

m Septuagint; Hebrew lacks may the LORD show

2Ki 2:1-6  Now when the LORD was about to take Elijah up to heaven by a whirlwind, Elijah and Elisha were on their way from Gilgal. 2And Elijah said to Elisha, “Please stay here, for the LORD has sent me as far as Bethel.” But Elisha said, “As the LORD lives, and as you yourself live, I will not leave you.” So they went down to Bethel. 3And the sons of the prophets who were in Bethel came out to Elisha and said to him, “Do you know that today the LORD will take away your master from over you?” And he said, “Yes, I know it; keep quiet.” 4Elijah said to him, “Elisha, please stay here, for the LORD has sent me to Jericho.” But he said, “As the LORD lives, and as you yourself live, I will not leave you.” So they came to Jericho. 5The sons of the prophets who were at Jericho drew near to Elisha and said to him, “Do you know that today the LORD will take away your master from over you?” And he answered, “Yes, I know it; keep quiet.” 6Then Elijah said to him, “Please stay here, for the LORD has sent me to the Jordan.” But he said, “As the LORD lives, and as you yourself live, I will not leave you.” So the two of them went on. ▤

It is debatable as to exactly what moved Elisha to stay with Elijah till he was taken by God (cf. v. 11), but quite possibly his love of and faithfulness to Elijah – whom he served (cf. 1Ki 19:21) – were at least part of the reason (cf. v. 12).

. . . Do not desert others

Prov 27:10  Do not forsake your friend and your father’s friend, and do not go to your brother’s house in the day of your calamity. Better is a neighbor who is near than a brother who is far away. ▤

Do not “desert” (CEV, NIrV) – “abandon” (NLT) – or renounce a friend.

Josh 22:3  You have not forsaken your brothers these many days, down to this day, but have been careful to keep the charge of the LORD your God. ▤

2Sam 20:2  So all the men of Israel withdrew from David and followed Sheba the son of Bichri. But the men of Judah followed their king steadfastly from the Jordan to Jerusalem. ▤

This and the following passages contain examples of people sadly deserting others in need.

Matt 26:31-34, 56  Then Jesus said to them, “You will all fall away because of me this night. For it is written, ‘I will strike the shepherd, and the sheep of the flock will be scattered.’ 32But after I am raised up, I will go before you to Galilee.” 33Peter answered him, “Though they all fall away because of you, I will never fall away.” 34Jesus said to him, “Truly, I tell you, this very night, before the rooster crows, you will deny me three times.” ▤  … 56But all this has taken place that the Scriptures of the prophets might be fulfilled.” Then all the disciples left him and fled. ▤

2Tim 1:15  You are aware that all who are in Asia turned away from me, among whom are Phygelus and Hermogenes. ▤

On a number of occasions Paul suffered the discouraging experience of being deserted. As well this and the occurrences referred to below in 4:10, 16, he was deserted by: John Mark (cf. Acts 15:38); and some members of the church in Galatia (cf. Gal 1:6).

2Tim 4:10, 16  For Demas, in love with this present world, has deserted me and gone to Thessalonica. Crescens has gone to Galatia,n Titus to Dalmatia. ▤  … 16At my first defense no one came to stand by me, but all deserted me. May it not be charged against them! ▤

n Some manuscripts Gaul

- The men of Jabesh-gilead’s loyalty to their dead king:

2Sam 2:4-6  And the men of Judah came, and there they anointed David king over the house of Judah. When they told David, “It was the men of Jabesh-gilead who buried Saul,” 5David sent messengers to the men of Jabesh-gilead and said to them, “May you be blessed by the LORD, because you showed this loyalty to Saul your lord and buried him. 6Now may the LORD show steadfast love and faithfulness to you. And I will do good to you because you have done this thing. ▤

Do not betray others

1Chr 12:17  David went out to meet them and said to them, “If you have come to me in friendship to help me, my heart will be joined to you; but if to betray me to my adversaries, although there is no wrong in my hands, then may the God of our fathers see and rebuke you.” ▤

Job 17:5  He who informs against his friends to get a share of their property— the eyes of his children will fail. ▤

If one betrays his friend for reward, such will be the consequences that even his children will “suffer for it” (GNT, NIrV).

Isa 24:16b  Woe is me! For the traitors have betrayed, with betrayal the traitors have betrayed. ▤

Matt 26:24, 47-50  The Son of Man goes as it is written of him, but woe to that man by whom the Son of Man is betrayed! It would have been better for that man if he had not been born.” ▤  … 47While he was still speaking, Judas came, one of the twelve, and with him a great crowd with swords and clubs, from the chief priests and the elders of the people. 48Now the betrayer had given them a sign, saying, “The one I will kiss is the man; seize him.” 49And he came up to Jesus at once and said, “Greetings, Rabbi!” And he kissed him. 50Jesus said to him, “Friend, do what you came to do.”o Then they came up and laid hands on Jesus and seized him. ▤

o Or Friend, why are you here?

Matt 27:3-4  Then when Judas, his betrayer, saw that Jesusp was condemned, he changed his mind and brought back the thirty pieces of silver to the chief priests and the elders, 4saying, “I have sinned by betraying innocent blood.” They said, “What is that to us? See to it yourself.” ▤

p Greek he

Ps 41:9  Even my close friend in whom I trusted, who ate my bread, has lifted his heel against me. ▤

Ps 55:12-14, 20-21  For it is not an enemy who taunts me— then I could bear it; it is not an adversary who deals insolently with me— then I could hide from him. 13But it is you, a man, my equal, my companion, my familiar friend. 14We used to take sweet counsel together; within God’s house we walked in the throng. ▤  … 20My companionq stretched out his hand against his friends; he violated his covenant. 21His speech was smooth as butter, yet war was in his heart; his words were softer than oil, yet they were drawn swords. ▤

q Hebrew He

Verses 12-14 reflect the heartache and great disappointment one must endure when betrayed by a close friend (cf. Ps 41:9 ↑; Lam 1:2 ↓).

Ps 59:5  You, LORD God of hosts, are God of Israel. Rouse yourself to punish all the nations; spare none of those who treacherously plot evil. Selah ▤

Lam 1:2  She weeps bitterly in the night, with tears on her cheeks; among all her lovers she has none to comfort her; all her friends have dealt treacherously with her; they have become her enemies. ▤

Matt 10:21  Brother will deliver brother over to death, and the father his child, and children will rise against parents and have them put to death, … ▤

Believers may face betrayal, even by members of their own families.

Matt 24:10  And then many will fall awayr and betray one another and hate one another. ▤

r Or stumble

The period of the end times is in view.

- Do not betray another person’s confidence:

Prov 25:9-10  Argue your case with your neighbor himself, and do not reveal another’s secret, 10lest he who hears you bring shame upon you, and your ill repute have no end. ▤

Results of faithfulness

Prov 3:3-4  Let not steadfast love and faithfulness forsake you; bind them around your neck; write them on the tablet of your heart. 4So you will find favor and good successs in the sight of God and man. ▤

s Or repute

The coupling of “love” and “faithfulness” is common in the OT, often used in speaking of God’s character. In a person, they form a basis for a proper relationship both with God and with people, as reflected in v. 4.

Prov 28:20  A faithful man will abound with blessings, but whoever hastens to be rich will not go unpunished. ▤

Ps 101:6  I will look with favor on the faithful in the land, that they may dwell with me; he who walks in the way that is blameless shall minister to me. ▤

Note that David is speaking, as king. This points to the value of faithful people to others, and that being faithful is also beneficial to oneself (cf. Prov 28:20 ↑).

Prov 13:17  A wicked messenger falls into trouble, but a faithful envoy brings healing. ▤

A faithful envoy brings “healing” in that they are likely to bring peace (cf. GNT) between the two parties involved, healing any rifts.

Prov 25:13  Like the cold of snow in the time of harvest is a faithful messenger to those who send him; he refreshes the soul of his masters. ▤

Consequences of unfaithfulness

Note that unfaithfulness to God, as opposed to people, may be primarily in view in a number of the following references.

Prov 11:3, 6  The integrity of the upright guides them, but the crookedness of the treacherous destroys them. ▤  … 6The righteousness of the upright delivers them, but the treacherous are taken captive by their lust. ▤

Prov 13:15  Good sense wins favor, but the way of the treacherous is their ruin.t ▤

t Probable reading (compare Septuagint, Syriac, Vulgate); Hebrew is rugged, or is an enduring rut

Prov 21:18  The wicked is a ransom for the righteous, and the traitor for the upright. ▤

This appears to be a somewhat metaphorical generalization of contrasting outcomes of wickedness – as is exhibited by traitors – and righteousness.

Prov 22:12  The eyes of the LORD keep watch over knowledge, but he overthrows the words of the traitor. ▤

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

The “faithless” may mean the “untrustworthy” (NASB text note), hence the verse’s inclusion here. Alternatively it may be speaking of the “unbelieving” (NASB).

- The treacherous are detrimental to those who rely upon them:

Prov 25:19  Trusting in a treacherous man in time of trouble is like a bad tooth or a foot that slips. ▤

Note: Insights on friendship . . .

Prov 17:17  A friend loves at all times, and a brother is born for adversity. ▤

Here “friend” and “brother” are paralleled. A friend faithfully always shows love, even in testing times.

Prov 18:24  A man of many companions may come to ruin, but there is a friend who sticks closer than a brother. ▤

Having many companions or so-called “friends” is not necessarily a good thing. If they are of bad character or unreliable they can lead one to ruin. In contrast a real friend will stick closer than a brother, even in difficult times.

Prov 27:6, 9  Faithful are the wounds of a friend; profuse are the kisses of an enemy. ▤  … 9Oil and perfume make the heart glad, and the sweetness of a friend comes from his earnest counsel.u ▤

u Or and so does the sweetness of a friend that comes from his earnest counsel

Verse 6 is saying that reproaches from a friend are faithful as they are intended for one’s own good – in contrast to an enemy’s supposedly friendly advances. The Hebrew in the second part of v. 9 is not clear (cf. CEV text note, GNT text note). Here the ESV rendering commends the sincere advice that a friend gives.

Eccl 4:9-12  Two are better than one, because they have a good reward for their toil. 10For if they fall, one will lift up his fellow. But woe to him who is alone when he falls and has not another to lift him up! 11Again, if two lie together, they keep warm, but how can one keep warm alone? 12And though a man might prevail against one who is alone, two will withstand him—a threefold cord is not quickly broken. ▤

This is readily applicable to friendship, and may even have it primarily in view. Verse 9 appears to be making the point that two can work more effectively than one (cf. GNT, NCV, NLT). The final clause (v. 12b) appears to imply that three friends or companions “are even better” (NLT) than two, forming a grouping of quite some strength.

John 15:13  Greater love has no one than this, that someone lay down his life for his friends. ▤

Job 2:11, 13  Now when Job’s three friends heard of all this evil that had come upon him, they came each from his own place, Eliphaz the Temanite, Bildad the Shuhite, and Zophar the Naamathite. They made an appointment together to come to show him sympathy and comfort him. ▤  … 13And they sat with him on the ground seven days and seven nights, and no one spoke a word to him, for they saw that his suffering was very great. ▤

This illustrates that one should sympathize with and comfort friends (v. 11b), when they are facing adversity. Moreover v. 13 appears to exemplify that we should empathize with them.

Job 6:14  He who withholdsv kindness from a friend forsakes the fear of the Almighty. ▤

v Syriac, Vulgate (compare Targum); the meaning of the Hebrew word is uncertain

This and the following verses from Acts reflect that one ought to address a friend’s needs.

Acts 24:23  Then he gave orders to the centurion that he should be kept in custody but have some liberty, and that none of his friends should be prevented from attending to his needs. ▤

Acts 27:3  The next day we put in at Sidon. And Julius treated Paul kindly and gave him leave to go to his friends and be cared for. ▤

. . . Jonathan and David’s close friendship

1Sam 18:1, 3-4  As soon as he had finished speaking to Saul, the soul of Jonathan was knit to the soul of David, and Jonathan loved him as his own soul. ▤  … 3Then Jonathan made a covenant with David, because he loved him as his own soul. 4And Jonathan stripped himself of the robe that was on him and gave it to David, and his armor, and even his sword and his bow and his belt. ▤

Jonathan’s covenant with David was one of loyalty and friendship – as illustrated in the following passages. Jonathan’s actions in v. 4 may have been simply a ratifying of this covenant, but some commentators interpret them to also signify the passing of the royal line from his own family to David’s.

1Sam 20:4  Then Jonathan said to David, “Whatever you say, I will do for you.” ▤

Jonathan made this promise to David in regard to saving his life (cf. vv. 1-3).

1Sam 20:13-17  [Jonathan:] But should it please my father to do you harm, the LORD do so to Jonathan and more also if I do not disclose it to you and send you away, that you may go in safety. May the LORD be with you, as he has been with my father. 14If I am still alive, show me the steadfast love of the LORD, that I may not die; 15and do not cut offw your steadfast love from my house forever, when the LORD cuts off every one of the enemies of David from the face of the earth.” 16And Jonathan made a covenant with the house of David, saying, “Mayx the LORD take vengeance on David’s enemies.” 17And Jonathan made David swear again by his love for him, for he loved him as he loved his own soul. ▤

w Or but if I die, do not cut off

x Septuagint earth, 16let not the name of Jonathan be cut off from the house of David. And may

Jonathan’s statement in v. 16 reaffirmed his commitment to David, even in the face of his own father’s hostility towards David (v. 13).

1Sam 20:41-42  And as soon as the boy had gone, David rose from beside the stone heapy and fell on his face to the ground and bowed three times. And they kissed one another and wept with one another, David weeping the most. 42Then Jonathan said to David, “Go in peace, because we have sworn both of us in the name of the LORD, saying, ‘The LORD shall be between me and you, and between my offspring and your offspring, forever.’” And he rose and departed, and Jonathan went into the city.z ▤

y Septuagint; Hebrew from beside the south

z This sentence is 21:1 in Hebrew

The two friends wept knowing that they would see little of each other for at least the near future, due to the hostility of King Saul (Jonathan’s father) towards David. In v. 42, “The LORD shall be between me and you …” speaks of God watching as a witness to their covenant, to ensure that it is kept.

1Sam 23:16, 18  And Jonathan, Saul’s son, rose and went to David at Horesh, and strengthened his hand in God. ▤  … 18And the two of them made a covenant before the LORD. David remained at Horesh, and Jonathan went home. ▤

The covenant (v. 18) may have been a renewal of the earlier one (cf. 1Sam 18:3 ↑) – as appears to be the case in 20:16-17 above – or simply a new one. If it was a new one, presumably it likewise reflected their friendship and commitment to each other.

2Sam 1:26  [David:] I am distressed for you, my brother Jonathan; very pleasant have you been to me; your love to me was extraordinary, surpassing the love of women. ▤

2Sam 9:7-8  And David said to him, “Do not fear, for I will show you kindness for the sake of your father Jonathan, and I will restore to you all the land of Saul your father, and you shall eat at my table always.” 8And he paid homage and said, “What is your servant, that you should show regard for a dead dog such as I?” ▤

Mephibosheth was clearly taken aback (v. 8) at the extent of David’s kindness, resulting from David’s loyalty to Jonathan, Mephibosheth’s father.

Pray for persecuted Christians

Section B

Truthfulness

Section Jumps

- Be truthful . . .

- . . . Speak the truth

- Be honest

- Be sincere

- Have integrity . . .

- . . . Integrity brings security and other blessings

Be truthful . . .

Ps 51:6  Behold, you delight in truth in the inward being, and you teach me wisdom in the secret heart. ▤

Jer 4:1-2  “If you return, O Israel, declares the LORD, to me you should return. If you remove your detestable things from my presence, and do not waver, 2and if you swear, ‘As the LORD lives,’ in truth, in justice, and in righteousness, then nations shall bless themselves in him, and in him shall they glory.” ▤

Jer 5:1-3a  Run to and fro through the streets of Jerusalem, look and take note! Search her squares to see if you can find a man, one who does justice and seeks truth, that I may pardon her. 2Though they say, “As the LORD lives,” yet they swear falsely. 3O LORD, do not your eyes look for truth? ▤

Zec 8:19  Thus says the LORD of hosts: The fast of the fourth month and the fast of the fifth and the fast of the seventh and the fast of the tenth shall be to the house of Judah seasons of joy and gladness and cheerful feasts. Therefore love truth and peace. ▤

1Cor 13:6  … it [love] does not rejoice at wrongdoing, but rejoices with the truth. ▤

Being truthful is acting in accordance with love.

Eph 5:8b-9  Walk as children of light 9(for the fruit of light is found in all that is good and right and true), … ▤

Living as children of light produces what is “good and right and true”. The term “true” is inclusive of “truth” (GNT, NASB, NCV, NIV, NKJV; cf. CEV).

Eph 6:14  Stand therefore, having fastened on the belt of truth, and having put on the breastplate of righteousness, … ▤

Truth is a key element in standing firm against evil, without which one will succumb. (Note that “truth” does refer here to truthfulness rather than in particular to God’s word or the gospel.)

. . . Speak the truth

See also:

- Prov 12:17 ⇓; Prov 24:26 ⇓

Rom 9:1  I am speaking the truth in Christ—I am not lying; my conscience bears me witness in the Holy Spirit— ▤

Eph 4:15, 25  Rather, speaking the truth in love, we are to grow up in every way into him who is the head, into Christ, ▤  … 25Therefore, having put away falsehood, let each one of you speak the truth with his neighbor, for we are members one of another. ▤

Note that in v. 15, “speaking the truth” may simply mean “speak truthfully”, but “truth” could more specifically be referring to the gospel, in contrast to heretical teaching (cf. v. 14).

Zec 8:16  These are the things that you shall do: Speak the truth to one another; render in your gates judgments that are true and make for peace; … ▤

Prov 8:7  … for my mouth will utter truth; wickedness is an abomination to my lips. ▤

Ps 15:1-2  O LORD, who shall sojourn in your tent? Who shall dwell on your holy hill? 2He who walks blamelessly and does what is right and speaks truth in his heart; … ▤

The last clause appears to be referring to speaking the truth from one’s heart (cf. NCV, NIV, NLT, NRSV).

Mark 5:30, 33  And Jesus, perceiving in himself that power had gone out from him, immediately turned about in the crowd and said, “Who touched my garments?” ▤  … 33But the woman, knowing what had happened to her, came in fear and trembling and fell down before him and told him the whole truth. ▤

2Cor 7:14b  But just as everything we said to you was true, so also our boasting before Titus has proved true. ▤

2Cor 6:11  We have spoken freely to you,a Corinthians; our heart is wide open. ▤

a Greek Our mouth is open to you

Paul not only spoke truthfully but also frankly to the Corinthians.

John 1:19-20  And this is the testimony of John, when the Jews sent priests and Levites from Jerusalem to ask him, “Who are you?” 20He confessed, and did not deny, but confessed, “I am not the Christ.” ▤

Prov 12:19  Truthful lips endure forever, but a lying tongue is but for a moment. ▤

Verse 19 possibly means that those who speak the truth will endure, in contrast to those who lie. However it is usually interpreted to mean that truth itself will endure forever, but a lie is soon found out (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

- Speak what is right:

Prov 16:13  Righteous lips are the delight of a king, and he loves him who speaks what is right. ▤

Be honest

Note that the other subsections in this section also pertain to this theme of being honest.

Luke 8:15  As for that in the good soil, they are those who, hearing the word, hold it fast in an honest and good heart, and bear fruit with patience. ▤

Eph 4:28  Let the thief no longer steal, but rather let him labor, doing honest work with his own hands, so that he may have something to share with anyone in need. ▤

Gen 42:11  We are all sons of one man. We are honest men. Your servants have never been spies. ▤

1Sam 29:6  Then Achish called David and said to him, “As the LORD lives, you have been honest, and to me it seems right that you should march out and in with me in the campaign. For I have found nothing wrong in you from the day of your coming to me to this day. Nevertheless, the lords do not approve of you. ▤

2Ki 12:15  And they did not ask an accounting from the men into whose hand they delivered the money to pay out to the workmen, for they dealt honestly. ▤

2Ki 22:7  But no accounting shall be asked from them for the money that is delivered into their hand, for they deal honestly. ▤

Prov 12:17  Whoever speaksb the truth gives honest evidence, but a false witness utters deceit. ▤

b Hebrew breathes out

Prov 24:26  Whoever gives an honest answer kisses the lips. ▤

An honest answer is like a kiss on the lips for such reasons as: it is “pleasing” (NCV™); respectful (cf. NLT); and “a sign of true friendship” (CEV, GNT).

Be sincere

See also:

- Do not use flattery

- Avoid hypocrisy: Not acting in accordance with what you say; . . .

- . . . and false external practices – doing things for show

Josh 24:14  Now therefore fear the LORD and serve him in sincerity and in faithfulness. Put away the gods that your fathers served beyond the River and in Egypt, and serve the LORD. ▤

Job 33:3  My words declare the uprightness of my heart, and what my lips know they speak sincerely. ▤

1Cor 5:8  Let us therefore celebrate the festival, not with the old leaven, the leaven of malice and evil, but with the unleavened bread of sincerity and truth. ▤

The “festival” quite possibly is a reference to celebrating the sacrifice of “Christ, our Passover lamb” (v. 7), alluding to the OT festival of the Feast of Unleavened Bread with which the offering of a Passover lamb is linked. Alternatively or additionally it may be a reference to the Christian life being a joyful life or “festival” in the light of Christ’s sacrifice and its implications. One should participate in such things with “sincerity and truth.”

2Cor 1:12  For our boast is this, the testimony of our conscience, that we behaved in the world with simplicityc and godly sincerity, not by earthly wisdom but by the grace of God, and supremely so toward you. ▤

c Some manuscripts holiness

2Cor 2:17  For we are not, like so many, peddlers of God’s word, but as men of sincerity, as commissioned by God, in the sight of God we speak in Christ. ▤

Paul’s awareness of his need to speak with sincerity was heightened by: the fact that he was commissioned by God; his consciousness of God’s witness (as per his reference to speaking “in the sight of God”); and his being “in Christ”.

2Cor 11:3  But I am afraid that as the serpent deceived Eve by his cunning, your thoughts will be led astray from a sincere and pure devotion to Christ. ▤

Eph 6:5  Slaves,d obey your earthly masterse with fear and trembling, with a sincere heart, as you would Christ, … ▤

d Or servants; Greek bondservants; similarly verse 8

e Or your masters according to the flesh

Phil 1:17  The former proclaim Christ out of rivalry, not sincerely but thinking to afflict me in my imprisonment. ▤

Col 3:22  Slaves,f obey in everything those who are your earthly masters,g not by way of eye-service, as people-pleasers, but with sincerity of heart, fearing the Lord. ▤

f Or Servants; Greek Bondservants

g Or your masters according to the flesh

2Tim 1:5  I am reminded of your sincere faith, a faith that dwelt first in your grandmother Lois and your mother Eunice and now, I am sure, dwells in you as well. ▤

1Pet 1:22  Having purified your souls by your obedience to the truth for a sincere brotherly love, love one another earnestly from a pure heart, ▤

2Pet 3:1  This is now the second letter that I am writing to you, beloved. In both of them I am stirring up your sincere mind by way of reminder, … ▤

James 3:17  But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

Have integrity . . .

Integrity involves consistently holding to strong moral principles, including acting honestly and justly.

1Ki 9:4  And as for you, if you will walk before me, as David your father walked, with integrity of heart and uprightness, doing according to all that I have commanded you, and keeping my statutes and my rules, … ▤

Ps 101:2b  I will walk with integrity of heart within my house; … ▤

Job 2:3-10  And the LORD said to Satan, “Have you considered my servant Job, that there is none like him on the earth, a blameless and upright man, who fears God and turns away from evil? He still holds fast his integrity, although you incited me against him to destroy him without reason.” 4Then Satan answered the LORD and said, “Skin for skin! All that a man has he will give for his life. 5But stretch out your hand and touch his bone and his flesh, and he will curse you to your face.” 6And the LORD said to Satan, “Behold, he is in your hand; only spare his life.” 7So Satan went out from the presence of the LORD and struck Job with loathsome sores from the sole of his foot to the crown of his head. 8And he took a piece of broken pottery with which to scrape himself while he sat in the ashes. 9Then his wife said to him, “Do you still hold fast your integrity? Curse God and die.” 10But he said to her, “You speak as one of the foolish women would speak. Shall we receive good from God, and shall we not receive evil?”h In all this Job did not sin with his lips. ▤

h Or disaster; also verse 11

Just as he had done earlier (v. 3b; cf. 1:20-22) Job maintained his integrity by remaining true to God (v. 10), despite the temptation to do otherwise amidst great hardship (vv. 7-9).

Job 31:6  (Let me be weighed in a just balance, and let God know my integrity!) ▤

Ps 7:8  The LORD judges the peoples; judge me, O LORD, according to my righteousness and according to the integrity that is in me. ▤

David appeals to God to judge and deal with him in accordance with his righteousness and integrity (cf. Ps 26:1, 11 ↓), and so to repay him by delivering him from wicked enemies. Note the association here of integrity with righteousness.

Ps 26:1, 11  Vindicate me, O LORD, for I have walked in my integrity, and I have trusted in the LORD without wavering. ▤  … 11But as for me, I shall walk in my integrity; redeem me, and be gracious to me. ▤

Titus 2:7  Show yourself in all respects to be a model of good works, and in your teaching show integrity, dignity, … ▤

1Sam 12:3-4  Here I am; testify against me before the LORD and before his anointed. Whose ox have I taken? Or whose donkey have I taken? Or whom have I defrauded? Whom have I oppressed? Or from whose hand have I taken a bribe to blind my eyes with it? Testify against mei and I will restore it to you.” 4They said, “You have not defrauded us or oppressed us or taken anything from any man’s hand.” ▤

i Septuagint; Hebrew lacks Testify against me

Although “integrity” is not specifically mentioned in this and the following two references (2Sam 18:12; 2Ki 5:15-16), they are excellent examples of it.

2Sam 18:12  But the man said to Joab, “Even if I felt in my hand the weight of a thousand pieces of silver, I would not reach out my hand against the king’s son, for in our hearing the king commanded you and Abishai and Ittai, ‘For my sake protect the young man Absalom.’ ▤

2Ki 5:15-16  Then he returned to the man of God, he and all his company, and he came and stood before him. And he said, “Behold, I know that there is no God in all the earth but in Israel; so accept now a present from your servant.” 16But he said, “As the LORD lives, before whom I stand, I will receive none.” And he urged him to take it, but he refused. ▤

Elisha refused to accept remuneration for performing his work as a prophet of God, administering God’s power. To have done so would not have been dishonest, but to have profited financially from God’s power would have called his integrity into question. Elisha’s action of great integrity would have spoken volumes to a foreigner such as Naaman, who was not familiar with God’s ways.

Matt 22:16  And they sent their disciples to him, along with the Herodians, saying, “Teacher, we know that you are true and teach the way of God truthfully, and you do not care about anyone’s opinion, for you are not swayed by appearances.j ▤

j Greek for you do not look at people’s faces

Despite their motivation, these men correctly attest to aspects of Jesus’ integrity.

. . . Integrity brings security and other blessings

Ps 25:21  May integrity and uprightness preserve me, for I wait for you. ▤

David effectively asks God to protect him through his integrity and uprightness.

Ps 41:12  But you have upheld me because of my integrity, and set me in your presence forever. ▤

Prov 2:7  … he stores up sound wisdom for the upright; he is a shield to those who walk in integrity, … ▤

Prov 2:21  For the upright will inhabit the land, and those with integrity will remain in it, … ▤

Prov 10:9  Whoever walks in integrity walks securely, but he who makes his ways crooked will be found out. ▤

Prov 11:3  The integrity of the upright guides them, but the crookedness of the treacherous destroys them. ▤

Prov 20:7  The righteous who walks in his integrity— blessed are his children after him! ▤

Prov 28:18  Whoever walks in integrity will be delivered, but he who is crooked in his ways will suddenly fall. ▤

Job 4:6  Is not your fear of Godk your confidence, and the integrity of your ways your hope? ▤

k Hebrew lacks of God

Gen 20:1-7  From there Abraham journeyed toward the territory of the Negeb and lived between Kadesh and Shur; and he sojourned in Gerar. 2And Abraham said of Sarah his wife, “She is my sister.” And Abimelech king of Gerar sent and took Sarah. 3But God came to Abimelech in a dream by night and said to him, “Behold, you are a dead man because of the woman whom you have taken, for she is a man’s wife.” 4Now Abimelech had not approached her. So he said, “Lord, will you kill an innocent people? 5Did he not himself say to me, ‘She is my sister’? And she herself said, ‘He is my brother.’ In the integrity of my heart and the innocence of my hands I have done this.” 6Then God said to him in the dream, “Yes, I know that you have done this in the integrity of your heart, and it was I who kept you from sinning against me. Therefore I did not let you touch her. 7Now then, return the man’s wife, for he is a prophet, so that he will pray for you, and you shall live. But if you do not return her, know that you shall surely die, you and all who are yours.” ▤

Abimelech had acted with integrity and so could claim innocence (v. 5). At least in part because he had done so, God kept him from unwittingly doing any wrong (v. 6) – enabling him to avoid God’s judgment (v. 7).

Pray for persecuted Christians

Section C

Deceitfulness

Section Jumps

- Do not deceive

- Do not lie

- Do not give false testimony

- Do not use flattery

- Do not plot evil schemes

- Avoid hypocrisy: Not acting in accordance with what you say; . . .

- . . . and false external practices – doing things for show

- Deceptive practices bring oneself harm

- Deceptive practices ultimately bring God’s judgment

See also:

- Do not defraud

- Do not accept bribes

Do not deceive

1Pet 2:1  So put away all malice and all deceit and hypocrisy and envy and all slander. ▤

Ps 34:13  Keep your tongue from evil and your lips from speaking deceit. ▤

Prov 24:28  Be not a witness against your neighbor without cause, and do not deceive with your lips. ▤

Job 27:4  … my lips will not speak falsehood, and my tongue will not utter deceit. ▤

Ps 5:6  You destroy those who speak lies; the LORD abhors the bloodthirsty and deceitful man. ▤

Ps 32:2  Blessed is the man against whom the LORD counts no iniquity, and in whose spirit there is no deceit. ▤

Ps 101:7  No one who practices deceit shall dwell in my house; no one who utters lies shall continue before my eyes. ▤

Here David is speaking, as king.

2Cor 4:2  But we have renounced disgraceful, underhanded ways. We refuse to practice cunning or to tamper with God’s word, but by the open statement of the truth we would commend ourselves to everyone’s conscience in the sight of God. ▤

1Thes 2:5  For we never came with words of flattery,l as you know, nor with a pretext for greed—God is witness. ▤

l Or with a flattering speech

Paul did not deceitfully try to cover up greed.

1Pet 2:21-22  For to this you have been called, because Christ also suffered for you, leaving you an example, so that you might follow in his steps. 22He committed no sin, neither was deceit found in his mouth. ▤

Verse 2 appears to be given as part of Christ’s example in suffering, which we are to follow (v. 21).

1Pet 3:10  For “Whoever desires to love life and see good days, let him keep his tongue from evil and his lips from speaking deceit; … ▤

Prov 15:4  A gentlem tongue is a tree of life, but perverseness in it breaks the spirit. ▤

m Or healing

The second clause may well have deceit primarily in view (cf. CEV, NCV, NIV, NLT). The reference to “the spirit” appears to refer to other people’s spirits, primarily those who are victims of such perverseness.

- Righteous people hate anything that is false:

Prov 13:5  The righteous hates falsehood, but the wicked brings shamen and disgrace. ▤

n Or stench

Do not lie

See also:

- Ps 5:6 ⇑; Ps 101:7 ⇑

- Prov 6:16-19 ⇓

- The practice of swearing oaths, in God’s name – not to be done falsely

Note that in addition to the verses actually cross-referenced above, lying appears to be primarily in view in a number of the verses in the previous subsection.

Lev 19:11  You shall not steal; you shall not deal falsely; you shall not lie to one another. ▤

Col 3:9-10  Do not lie to one another, seeing that you have put off the old selfo with its practices 10and have put on the new self, which is being renewed in knowledge after the image of its creator. ▤

o Greek man; also as supplied in verse 10

Prov 30:8  Remove far from me falsehood and lying; give me neither poverty nor riches; feed me with the food that is needful for me, … ▤

The first clause appears to primarily be a request for God to keep him (Agur) from lying and practicing any falsehood (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Mal 2:6  True instructionp was in his mouth, and no wrong was found on his lips. He walked with me in peace and uprightness, and he turned many from iniquity. ▤

p Or law; also verses 7, 8, 9

Gal 1:20  (In what I am writing to you, before God, I do not lie!) ▤

1Tim 2:7  For this I was appointed a preacher and an apostle (I am telling the truth, I am not lying), a teacher of the Gentiles in faith and truth. ▤

Prov 26:28  A lying tongue hates its victims, and a flattering mouth works ruin. ▤

To lie to someone, particularly for an objective that is to the other person’s detriment, reflects an element of hatred or disdain for them.

Prov 12:22  Lying lips are an abomination to the LORD, but those who act faithfully are his delight. ▤

Isa 59:12-15  For our transgressions are multiplied before you, and our sins testify against us; for our transgressions are with us, and we know our iniquities: 13transgressing, and denying the LORD, and turning back from following our God, speaking oppression and revolt, conceiving and uttering from the heart lying words. 14Justice is turned back, and righteousness stands far away; for truth has stumbled in the public squares, and uprightness cannot enter. 15Truth is lacking, and he who departs from evil makes himself a prey. The LORD saw it, and it displeased himq that there was no justice. ▤

q Hebrew and it was evil in his eyes

Here Isaiah laments the people’s rebellion against God, in particular the prevalence of lies and the corresponding lack of truth.

1Tim 3:8  Deacons likewise must be dignified, not double-tongued,r not addicted to much wine, not greedy for dishonest gain. ▤

r Or devious in speech

Being “double-tongued” or “devious in speech” (text note) is suggestive of lying (cf. CEV, NCV).

Do not give false testimony

See also:

- Do not slander

Ex 20:16  You shall not bear false witness against your neighbor. ▤

Ex 23:1-2  You shall not spread a false report. You shall not join hands with a wicked man to be a malicious witness. 2You shall not fall in with the many to do evil, nor shall you bear witness in a lawsuit, siding with the many, so as to pervert justice, … ▤

Prov 24:28  Be not a witness against your neighbor without cause, and do not deceive with your lips. ▤

Luke 3:14  Soldiers also asked him, “And we, what shall we do?” And he said to them, “Do not extort money from anyone by threats or by false accusation, and be content with your wages.” ▤

Prov 6:16-19  There are six things that the LORD hates, seven that are an abomination to him: 17haughty eyes, a lying tongue, and hands that shed innocent blood, 18a heart that devises wicked plans, feet that make haste to run to evil, 19a false witness who breathes out lies, and one who sows discord among brothers. ▤

Prov 14:5, 25  A faithful witness does not lie, but a false witness breathes out lies. ▤  … 25A truthful witness saves lives, but one who breathes out lies is deceitful. ▤

Prov 25:18  A man who bears false witness against his neighbor is like a war club, or a sword, or a sharp arrow. ▤

- We should testify when appropriate:

Lev 5:1  If anyone sins in that he hears a public adjuration to testify, and though he is a witness, whether he has seen or come to know the matter, yet does not speak, he shall bear his iniquity; … ▤

Do not use flattery

Flattery is deceitful (cf. Ps 12:2-3 ↓; Rom 16:18 ↓) and insincere. It is generally used to mislead others for one’s own advantage.

1Thes 2:5  For we never came with words of flattery,s as you know, nor with a pretext for greed—God is witness. ▤

s Or with a flattering speech

Ps 12:2-3  Everyone utters lies to his neighbor; with flattering lips and a double heart they speak. 3May the LORD cut off all flattering lips, the tongue that makes great boasts, … ▤

Rom 16:18  For such persons do not serve our Lord Christ, but their own appetites,t and by smooth talk and flattery they deceive the hearts of the naive. ▤

t Greek their own belly

Prov 26:28  A lying tongue hates its victims, and a flattering mouth works ruin. ▤

The “ruin” could be that of the person doing the flattering (cf. Prov 29:5 ↓) or of those who are the objects of the flattering. The context suggests that the latter is more likely (cf. CEV, NCV).

Prov 29:5  A man who flatters his neighbor spreads a net for his feet. ▤

Prov 28:23  Whoever rebukes a man will afterward find more favor than he who flatters with his tongue. ▤

Do not plot evil schemes

Zec 7:10  … do not oppress the widow, the fatherless, the sojourner, or the poor, and let none of you devise evil against another in your heart. ▤

Zec 8:17  … do not devise evil in your hearts against one another, and love no false oath, for all these things I hate, declares the LORD. ▤

Prov 6:16-18  There are six things that the LORD hates, seven that are an abomination to him: 17haughty eyes, a lying tongue, and hands that shed innocent blood, 18a heart that devises wicked plans, feet that make haste to run to evil, … ▤

Mic 2:1  Woe to those who devise wickedness and work evil on their beds! When the morning dawns, they perform it, because it is in the power of their hand. ▤

The reference is to plotting evil.

Ps 38:12  Those who seek my life lay their snares; those who seek my hurt speak of ruin and meditate treachery all day long. ▤

Ps 52:2  Your tongue plots destruction, like a sharp razor, you worker of deceit. ▤

Plotting evil schemes is characterized by deception (cf. Prov 12:20 ↓).

Prov 6:12-15  A worthless person, a wicked man, goes about with crooked speech, 13winks with his eyes, signalsu with his feet, points with his finger, 14with perverted heart devises evil, continually sowing discord; 15therefore calamity will come upon him suddenly; in a moment he will be broken beyond healing. ▤

u Hebrew scrapes

Note that the actions in v. 13 are deceptive ones, performed in conjunction with plotting evil (v. 14a).

Prov 12:20  Deceit is in the heart of those who devise evil, but those who plan peace have joy. ▤

Isa 32:7  As for the scoundrel—his devices are evil; he plans wicked schemes to ruin the poor with lying words, even when the plea of the needy is right. ▤

- Look to God rather than worry when wicked schemes are committed:

Ps 37:7  Be still before the LORD and wait patiently for him; fret not yourself over the one who prospers in his way, over the man who carries out evil devices! ▤

Avoid hypocrisy: Not acting in accordance with what you say; . . .

See also:

- Gal 2:12-14 ⇓

- . . . It is no good expressing commitment to God and Jesus Christ without obeying them

When done intentionally, this form of hypocrisy is clearly deceitful. When it is not done intentionally (which is often the case) it is still a kind of falseness and therefore wrong.

Matt 7:3-5  Why do you see the speck that is in your brother’s eye, but do not notice the log that is in your own eye? 4Or how can you say to your brother, ‘Let me take the speck out of your eye,’ when there is the log in your own eye? 5You hypocrite, first take the log out of your own eye, and then you will see clearly to take the speck out of your brother’s eye. ▤

Self-righteously pointing out a small fault in someone else and proposing to fix it, while overlooking a worse fault in oneself – particularly a similar fault – is rank hypocrisy.

Matt 23:2-3  The scribes and the Pharisees sit on Moses’ seat, 3so practice and observe whatever they tell you—but not what they do. For they preach, but do not practice. ▤

The phrase “sit on Moses’ seat” (v. 2) refers to the Pharisees’ authority to preach the law.

Matt 23:13, 15  But woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you shut the kingdom of heaven in people’s faces. For you neither enter yourselves nor allow those who would enter to go in.v ▤  … 15Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you travel across sea and land to make a single proselyte, and when he becomes a proselyte, you make him twice as much a child of hellw as yourselves. ▤

v Some manuscripts add here (or after verse 12) verse 14: Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you devour widows’ houses and for a pretense you make long prayers; therefore you will receive the greater condemnation

w Greek Gehenna; also verse 33

The hypocrisy of the teachers of the law and Pharisees in v. 13 is that as religious leaders they professed to show others the way to God’s truth, but their active opposition to Jesus hindered others from entering God’s kingdom. Similarly v. 15 points out that they went to great lengths to supposedly win a person to their Judaism, but in doing so they in fact turned them further from God’s way, presumably largely through their regulations and their opposition to Jesus.

Matt 23:29-30, 34  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you build the tombs of the prophets and decorate the monuments of the righteous, 30saying, ‘If we had lived in the days of our fathers, we would not have taken part with them in shedding the blood of the prophets.’ ▤  … 34Therefore I send you prophets and wise men and scribes, some of whom you will kill and crucify, and some you will flog in your synagogues and persecute from town to town, … ▤

In v. 34 Jesus prophesies that the Jewish religious leaders would kill and persecute messengers of God’s kingdom (following Jesus’ ascension) – magnifying the hypocrisy of their acts spoken of in vv. 29-30.

Luke 13:13-16  And he laid his hands on her, and immediately she was made straight, and she glorified God. 14But the ruler of the synagogue, indignant because Jesus had healed on the Sabbath, said to the people, “There are six days in which work ought to be done. Come on those days and be healed, and not on the Sabbath day.” 15Then the Lord answered him, “You hypocrites! Does not each of you on the Sabbath untie his ox or his donkey from the manger and lead it away to water it? 16And ought not this woman, a daughter of Abraham whom Satan bound for eighteen years, be loosed from this bond on the Sabbath day?” ▤

Acts 23:3  Then Paul said to him, “God is going to strike you, you whitewashed wall! Are you sitting to judge me according to the law, and yet contrary to the law you order me to be struck?” ▤

The term “whitewashed wall” alludes to hypocrisy, spoken of in the subsequent rhetorical question.

Rom 2:19-24  … and if you are sure that you yourself are a guide to the blind, a light to those who are in darkness, 20an instructor of the foolish, a teacher of children, having in the law the embodiment of knowledge and truth— 21you then who teach others, do you not teach yourself? While you preach against stealing, do you steal? 22You who say that one must not commit adultery, do you commit adultery? You who abhor idols, do you rob temples? 23You who boast in the law dishonor God by breaking the law. 24For, as it is written, “The name of God is blasphemed among the Gentiles because of you.” ▤

In v. 24 Paul affirms that many of his fellow Jews did in fact hypocritically act in ways that were inconsistent with what they preached. Regarding the phrase “rob temples” (v. 22), Paul may have in mind Jewish leaders making use for themselves of things that had been consecrated to God (cf. AMP). Some think Paul is speaking of actually robbing pagan temples (cf. CEV, NLT).

Eccl 7:21-22  Do not take to heart all the things that people say, lest you hear your servant cursing you. 22Your heart knows that many times you yourself have cursed others. ▤

We should not pay too much attention to or be overly concerned about people speaking against us, for it would be hypocritical to get agitated as we would have done the same thing ourselves.

. . . and false external practices – doing things for show

See also:

- Matt 23:29 ⇑

Matt 6:2, 5, 16  Thus, when you give to the needy, sound no trumpet before you, as the hypocrites do in the synagogues and in the streets, that they may be praised by others. Truly, I say to you, they have received their reward. ▤  … 5“And when you pray, you must not be like the hypocrites. For they love to stand and pray in the synagogues and at the street corners, that they may be seen by others. Truly, I say to you, they have received their reward. ▤  … 16“And when you fast, do not look gloomy like the hypocrites, for they disfigure their faces that their fasting may be seen by others. Truly, I say to you, they have received their reward. ▤

The Greek word translated “hypocrite” was used of a stage actor. Here it is applied to those who falsely portrayed themselves as religious. Doing for show what are otherwise godly things, in order to be honored and gain prestige, is in fact ungodly – the opposite of the impression one has sought to portray. As such, doing so is hypocritical.

Matt 23:5-7  They do all their deeds to be seen by others. For they make their phylacteries broad and their fringes long, 6and they love the place of honor at feasts and the best seats in the synagogues 7and greetings in the marketplaces and being called rabbix by others. ▤

x Rabbi means my teacher, or my master; also verse 8

Wide phylacteries (boxes containing Scripture verses, worn on the forehead) and long tassels would have been conspicuous signs of supposed piousness, keeping with the teachers of the law and the Pharisees’ hypocritical aspirations of being recognized as such (vv. 6-7).

Matt 23:23-28  Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you tithe mint and dill and cumin, and have neglected the weightier matters of the law: justice and mercy and faithfulness. These you ought to have done, without neglecting the others. 24You blind guides, straining out a gnat and swallowing a camel! 25“Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you clean the outside of the cup and the plate, but inside they are full of greed and self-indulgence. 26You blind Pharisee! First clean the inside of the cup and the plate, that the outside also may be clean. 27“Woe to you, scribes and Pharisees, hypocrites! For you are like whitewashed tombs, which outwardly appear beautiful, but within are full of dead people’s bones and all uncleanness. 28So you also outwardly appear righteous to others, but within you are full of hypocrisy and lawlessness. ▤

In v. 23 Jesus is speaking against the hypocritical practice of supposedly abiding by the law in strictly adhering to external, peripheral regulations of the law, while ignoring the more important matters central to the spirit of the law. In v. 24 Jesus figuratively emphasizes that the religious leaders were missing or ignoring the important points of the law. Note that Jesus was not necessarily saying that they were doing such things for show, but this probably was the case with him subsequently condemning them (vv. 25-28) for hypocritically giving the outward appearance of being pious, while inwardly being full of wickedness.

Mark 12:40  … [The teachers of the law] who devour widows’ houses and for a pretense make long prayers. They will receive the greater condemnation. ▤

In addition to here and the occurrences of “Woe” in Matthew 23 (cf. Matt 23:23-28 ↑; Matt 23:13, 15 ⇑; Matt 23:29 ⇑), punishment of the hypocrites is also referred to in Matthew 24:51, which says the hypocrites will be where there is “weeping and gnashing of teeth.”

Luke 12:1-2  In the meantime, when so many thousands of the people had gathered together that they were trampling one another, he began to say to his disciples first, “Beware of the leaven of the Pharisees, which is hypocrisy. 2Nothing is covered up that will not be revealed, or hidden that will not be known. ▤

In v. 1b, Jesus is warning his disciples to guard against being fooled by and/or following the hypocritical ways of the Pharisees. In this context v. 2 appears to be saying that everything concealed by hypocritical practices will be made known.

2Cor 5:12  We are not commending ourselves to you again but giving you cause to boast about us, so that you may be able to answer those who boast about outward appearance and not about what is in the heart. ▤

The second half of this verse may be implying that Paul’s opponents focused on making themselves appear to be virtuous, rather than actually trying to be so – a hypocritical practice. Alternatively it may be referring to their attitude to their ministry, taking pride in external credentials such as “a spectacular ministry” (NLT). If the latter is correct, then it is debatable as to whether this verse is applicable to this subsection.

Gal 2:12-14  For before certain men came from James, he was eating with the Gentiles; but when they came he drew back and separated himself, fearing the circumcision party. 13And the rest of the Jews acted hypocritically along with him, so that even Barnabas was led astray by their hypocrisy. 14But when I saw that their conduct was not in step with the truth of the gospel, I said to Cephas before them all, “If you, though a Jew, live like a Gentile and not like a Jew, how can you force the Gentiles to live like Jews?” ▤

Peter hypocritically changed his behavior for the sake of appearances in front of the newly arrived Jews (v. 12). In addition, what he did was not consistent with the gospel that he preached (v. 14) – so he was also guilty of not practicing what he preached and thus acted hypocritically in a second respect (as per the previous subsection). Note that what he did was particularly serious as it implied that living as a Gentile was not good enough for a believer, and so pressured Gentiles to follow Jewish customs (v. 14).

- Outward signs are useless by themselves:

Rom 2:28-29  For no one is a Jew who is merely one outwardly, nor is circumcision outward and physical. 29But a Jew is one inwardly, and circumcision is a matter of the heart, by the Spirit, not by the letter. His praise is not from man but from God. ▤

What Paul says regarding being a Jew is applicable also to truly being one of God’s people. Outward signs or appearances do not make a person one of God’s people. What is critical is one’s inward condition, having a heart that has been transformed by the Holy Spirit, not by the “letter” (the law) which cannot transform a person inwardly as the Spirit can.

Deceptive practices bring oneself harm

See also:

- Ill-gotten gain has ill consequences

Ps 36:3  The words of his mouth are trouble and deceit; he has ceased to act wisely and do good. ▤

This speaks of the wicked (cf. v. 1). It suggests that, along with wickedness in general, deceit robs one of wisdom.

Prov 14:17, 22  A man of quick temper acts foolishly, and a man of evil devices is hated. ▤  … 22Do they not go astray who devise evil? Those who devise good meety steadfast love and faithfulness. ▤

y Or show

The “man of evil devices” (v. 17) is one of “wicked plots and plans” (AMP) – a “schemer” (NRSV; cf. NLT). In v. 22, to “go astray” means to either make a “mistake” (CEV, GNT; NRSV) or to be “ruined” (NCV™; cf. NLT).

Prov 17:20  A man of crooked heart does not discover good, and one with a dishonest tongue falls into calamity. ▤

Prov 19:5, 9, 22  A false witness will not go unpunished, and he who breathes out lies will not escape. ▤  … 9A false witness will not go unpunished, and he who breathes out lies will perish. ▤  … 22What is desired in a man is steadfast love, and a poor man is better than a liar. ▤

The final clause is saying that “poor people are better off than liars” (cf. GNT; CEV, NCV, NIV, NLT).

Prov 21:28  A false witness will perish, but the word of a man who hears will endure. ▤

Prov 26:18-19  Like a madman who throws firebrands, arrows, and death 19is the man who deceives his neighbor and says, “I am only joking!” ▤

This may be referring to someone acting in jest, rather than to someone wickedly deceiving another and then trying to excuse their actions by falsely claiming to have been joking. In either case, one is playing with fire.

Prov 29:5  A man who flatters his neighbor spreads a net for his feet. ▤

Isa 5:18  Woe to those who draw iniquity with cords of falsehood, who draw sin as with cart ropes, … ▤

The expression “draw iniquity with cords of falsehood” may well be meaning that deceit fosters and supports sin (cf. CEV). “Woe” speaks of ill consequences.

Isa 59:4, 9  No one enters suit justly; no one goes to law honestly; they rely on empty pleas, they speak lies, they conceive mischief and give birth to iniquity. ▤  … 9Therefore justice is far from us, and righteousness does not overtake us; we hope for light, and behold, darkness, and for brightness, but we walk in gloom. ▤

Deut 19:18-19  The judges shall inquire diligently, and if the witness is a false witness and has accused his brother falsely, 19then you shall do to him as he had meant to do to his brother. So you shall purge the evilz from your midst. ▤

z Or evil person

Est 9:24-25  For Haman the Agagite, the son of Hammedatha, the enemy of all the Jews, had plotted against the Jews to destroy them, and had cast Pur (that is, cast lots), to crush and to destroy them. 25But when it came before the king, he gave orders in writing that his evil plan that he had devised against the Jews should return on his own head, and that he and his sons should be hanged on the gallows.a ▤

a Or suspended on a stake

This is an example of evil scheming leading to the harm of the one/s doing the plotting (cf. Prov 14:17, 22 ↑).

Deceptive practices ultimately bring God’s judgment

See also:

- Isa 5:18 ⇑

Job 32:21-22  I will not show partiality to any man or use flattery toward any person. 22For I do not know how to flatter, else my Maker would soon take me away. ▤

Ps 5:6  You destroy those who speak lies; the LORD abhors the bloodthirsty and deceitful man. ▤

Ps 119:118  You spurn all who go astray from your statutes, for their cunning is in vain. ▤

Notably this makes the point that particularly in light of God’s rejection, deceitfully scheming is ultimately futile.

Ps 52:3-5  You [a wicked man] love evil more than good, and lying more than speaking what is right. Selah 4You love all words that devour, O deceitful tongue. 5But God will break you down forever; he will snatch and tear you from your tent; he will uproot you from the land of the living. Selah ▤

Deceit is evil (v. 3) and harmful to others (v. 4) – hence God’s judgment (v. 5).

Isa 28:15, 17  Because you have said, “We have made a covenant with death, and with Sheol we have an agreement, when the overwhelming whip passes through it will not come to us, for we have made lies our refuge, and in falsehood we have taken shelter”; ▤  … 17And I will make justice the line, and righteousness the plumb line; and hail will sweep away the refuge of lies, and waters will overwhelm the shelter.” ▤

God’s justice will sweep away whatever protection one may have hoped to secure by lying and falsehood.

Isa 29:20-21  For the ruthless shall come to nothing and the scoffer cease, and all who watch to do evil shall be cut off, 21who by a word make a man out to be an offender, and lay a snare for him who reproves in the gate, and with an empty plea turn aside him who is in the right. ▤

Verse 21 has largely in view false testimony in court.

Jer 9:6-9  Heaping oppression upon oppression, and deceit upon deceit, they refuse to know me, declares the LORD. 7Therefore thus says the LORD of hosts: “Behold, I will refine them and test them, for what else can I do, because of my people? 8Their tongue is a deadly arrow; it speaks deceitfully; with his mouth each speaks peace to his neighbor, but in his heart he plans an ambush for him. 9Shall I not punish them for these things? declares the LORD, and shall I not avenge myself on a nation such as this? ▤

Mic 6:12-13  Yourb rich men are full of violence; your inhabitants speak lies, and their tongue is deceitful in their mouth. 13Therefore I strike you with a grievous blow, making you desolate because of your sins. ▤

b Hebrew whose

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

Rev 21:27  But nothing unclean will ever enter it, nor anyone who does what is detestable or false, but only those who are written in the Lamb’s book of life. ▤

People who practice falsehood will not enter the new Jerusalem of the afterlife (cf. Rev 22:15 ↓). Instead they will face eternal damnation.

Rev 22:15  Outside are the dogs and sorcerers and the sexually immoral and murderers and idolaters, and everyone who loves and practices falsehood. ▤

- God will judge those who hypocritically judge others:

Rom 2:1-3  Therefore you have no excuse, O man, every one of you who judges. For in passing judgment on another you condemn yourself, because you, the judge, practice the very same things. 2We know that the judgment of God rightly falls on those who practice such things. 3Do you suppose, O man—you who judge those who practice such things and yet do them yourself—that you will escape the judgment of God? ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Dishonest Gain

Section Jumps

- Do not pursue dishonest gain

- Do not steal

- Do not defraud

- Do not practice extortion

- Do not accept bribes

- Ill-gotten gain does not last

- Ill-gotten gain has ill consequences

Note that because much of what can be described as “dishonest gain” involves deceitfulness, a good portion of this section is also relevant to the previous section, Deceitfulness.

Do not pursue dishonest gain

1Tim 3:8  Deacons likewise must be dignified, not double-tongued,c not addicted to much wine, not greedy for dishonest gain. ▤

c Or devious in speech

Prov 10:2  Treasures gained by wickedness do not profit, but righteousness delivers from death. ▤

Ill-gotten gain will ultimately prove to be of no value.

Prov 16:8  Better is a little with righteousness than great revenues with injustice. ▤

It is better to have a little that has been earned honestly than to have “a large income gained dishonestly” (GNT).

Prov 28:16  A ruler who lacks understanding is a cruel oppressor, but he who hates unjust gain will prolong his days. ▤

1Sam 8:3  Yet his sons did not walk in his ways but turned aside after gain. They took bribes and perverted justice. ▤

Ezek 28:18  By the multitude of your iniquities, in the unrighteousness of your trade you profaned your sanctuaries; so I brought fire out from your midst; it consumed you, and I turned you to ashes on the earth in the sight of all who saw you. ▤

This is from a lament concerning the king of Tyre; as such the reference to “sanctuaries” does not include God’s sanctuary. But the verse still reflects that dishonest trade is dishonoring to those who do it and that which is associated with them – and so should not be done.

- Pay people what you owe them:

Rom 13:7-8  Pay to all what is owed to them: taxes to whom taxes are owed, revenue to whom revenue is owed, respect to whom respect is owed, honor to whom honor is owed. 8Owe no one anything, except to love each other, for the one who loves another has fulfilled the law. ▤

Do not steal

See also:

- Lev 19:11 ⇓; Mark 10:19 ⇓

Ex 20:15  You shall not steal. ▤

Isa 61:8  For I the LORD love justice; I hate robbery and wrong;d I will faithfully give them their recompense, and I will make an everlasting covenant with them. ▤

d Or robbery with a burnt offering

Ezek 18:7  … [A righteous man] does not oppress anyone, but restores to the debtor his pledge, commits no robbery, gives his bread to the hungry and covers the naked with a garment, … ▤

Eph 4:28  Let the thief no longer steal, but rather let him labor, doing honest work with his own hands, so that he may have something to share with anyone in need. ▤

Titus 2:9-10  Slavese are to be submissive to their own masters in everything; they are to be well-pleasing, not argumentative, 10not pilfering, but showing all good faith, so that in everything they may adorn the doctrine of God our Savior. ▤

e Or servants; Greek bondservants

Deut 23:24-25  If you go into your neighbor’s vineyard, you may eat your fill of grapes, as many as you wish, but you shall not put any in your bag. 25If you go into your neighbor’s standing grain, you may pluck the ears with your hand, but you shall not put a sickle to your neighbor’s standing grain. ▤

The Israelites were allowed to eat food from a neighbor’s property to satisfy their hunger, but taking any away was not permitted, presumably considered stealing. Note that the latter part of v. 25 appears to be speaking of harvesting grain so as to take it away (cf. CEV).

Prov 6:30-31  People do not despise a thief if he steals to satisfy his appetite when he is hungry, 31but if he is caught, he will pay sevenfold; he will give all the goods of his house. ▤

Even stealing out of desperation (as opposed to greed) is wrong and has a price.

Prov 29:24  The partner of a thief hates his own life; he hears the curse, but discloses nothing. ▤

This is speaking of a thief’s accomplice either: himself being under oath in court to tell the truth and implicating himself by saying nothing; or not speaking up on hearing a public charge for anyone knowing about an incident to testify, for which he would be held responsible (cf. Lev 5:1).

- If God’s people were to steal, it would profane God:

Prov 30:8-9  Remove far from me falsehood and lying; give me neither poverty nor riches; feed me with the food that is needful for me, 9lest I be full and deny you and say, “Who is the LORD?” or lest I be poor and steal and profane the name of my God. ▤

Do not defraud

Lev 19:11  You shall not steal; you shall not deal falsely; you shall not lie to one another. ▤

Mark 10:19  You know the commandments: ‘Do not murder, Do not commit adultery, Do not steal, Do not bear false witness, Do not defraud, Honor your father and mother.’ ▤

Lev 25:14  And if you make a sale to your neighbor or buy from your neighbor, you shall not wrong one another. ▤

The last clause speaks of cheating (cf. CEV, NCV, NRSV).

Lev 19:35-36  You shall do no wrong in judgment, in measures of length or weight or quantity. 36You shall have just balances, just weights, a just ephah, and a just hin:f I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt. ▤

f An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters; a hin was about 4 quarts or 3.5 liters

Deut 25:13-16  You shall not have in your bag two kinds of weights, a large and a small. 14You shall not have in your house two kinds of measures, a large and a small. 15A full and fairg weight you shall have, a full and fair measure you shall have, that your days may be long in the land that the LORD your God is giving you. 16For all who do such things, all who act dishonestly, are an abomination to the LORD your God. ▤

g Or just, or righteous; twice in this verse

Deut 19:14  You shall not move your neighbor’s landmark, which the men of old have set, in the inheritance that you will hold in the land that the LORD your God is giving you to possess. ▤

This is speaking of fraudulently increasing the size of one’s land.

Ps 37:21  The wicked borrows but does not pay back, but the righteous is generous and gives; … ▤

To borrow without intending to repay is to attempt to defraud.

Prov 16:11  A just balance and scales are the LORD’s; all the weights in the bag are his work. ▤

Honest measures in business transactions reflect God’s righteousness; in a sense they are of him.

Amos 8:5-6  … saying, “When will the new moon be over, that we may sell grain? And the Sabbath, that we may offer wheat for sale, that we may make the ephah small and the shekelh great and deal deceitfully with false balances, 6that we may buy the poor for silver and the needy for a pair of sandals and sell the chaff of the wheat?” ▤

h An ephah was about 3/5 bushel or 22 liters; a shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

The last clause refers to the spoiled and worthless parts of the wheat being underhandedly sold as part of the good wheat.

1Cor 6:8-10  But you yourselves wrong and defraud—even your own brothers!i 9Or do you not know that the unrighteousj will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,k 10nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

i Or brothers and sisters

j Or wrongdoers

k The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

- Making restitution for dishonestly obtaining property:

Lev 6:2-5  If anyone sins and commits a breach of faith against the LORD by deceiving his neighbor in a matter of deposit or security, or through robbery, or if he has oppressed his neighbor 3or has found something lost and lied about it, swearing falsely—in any of all the things that people do and sin thereby— 4if he has sinned and has realized his guilt and will restore what he took by robbery or what he got by oppression or the deposit that was committed to him or the lost thing that he found 5or anything about which he has sworn falsely, he shall restore it in full and shall add a fifth to it, and give it to him to whom it belongs on the day he realizes his guilt. ▤

Do not practice extortion

Regarding the inclusion of this topic in Dishonest Gain, although extortion is not necessarily dishonest in the sense of being deceitful, it is unscrupulous and so can be described as “dishonest” in a general sense.

Ps 62:10  Put no trust in extortion; set no vain hopes on robbery; if riches increase, set not your heart on them. ▤

Ezek 18:18  As for his father, because he practiced extortion, robbed his brother, and did what is not good among his people, behold, he shall die for his iniquity. ▤

Ezek 22:12, 29-31  In you they take bribes to shed blood; you take interest and profitl and make gain of your neighbors by extortion; but me you have forgotten, declares the Lord GOD. ▤  … 29The people of the land have practiced extortion and committed robbery. They have oppressed the poor and needy, and have extorted from the sojourner without justice. 30And I sought for a man among them who should build up the wall and stand in the breach before me for the land, that I should not destroy it, but I found none. 31Therefore I have poured out my indignation upon them. I have consumed them with the fire of my wrath. I have returned their way upon their heads, declares the Lord GOD. ▤

l That is, profit that comes from charging interest to the poor (compare Leviticus 25:36)

Luke 3:12-14  Tax collectors also came to be baptized and said to him, “Teacher, what shall we do?” 13And he said to them, “Collect no more than you are authorized to do.” 14Soldiers also asked him, “And we, what shall we do?” And he said to them, “Do not extort money from anyone by threats or by false accusation, and be content with your wages.” ▤

In v. 13 John the Baptist censures a common practice of tax collectors that was for their own gain – a practice which was effectively extortion.

Luke 18:11  The Pharisee, standing by himself, prayedm thus: ‘God, I thank you that I am not like other men, extortioners, unjust, adulterers, or even like this tax collector. ▤

m Or standing, prayed to himself

The fact that the Pharisee – even though self-righteous – lists extortioners first of those he would condemn, underlines its sinfulness.

Isa 33:15-16  He who walks righteously and speaks uprightly, who despises the gain of oppressions, who shakes his hands, lest they hold a bribe, who stops his ears from hearing of bloodshed and shuts his eyes from looking on evil, 16he will dwell on the heights; his place of defense will be the fortresses of rocks; his bread will be given him; his water will be sure. ▤

Do not accept bribes

See also:

- Isa 33:15 ⇑

- Judge justly

Ex 18:21  Moreover, look for able men from all the people, men who fear God, who are trustworthy and hate a bribe, and place such men over the people as chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. ▤

Ex 23:8  And you shall take no bribe, for a bribe blinds the clear-sighted and subverts the cause of those who are in the right. ▤

Deut 16:19  You shall not pervert justice. You shall not show partiality, and you shall not accept a bribe, for a bribe blinds the eyes of the wise and subverts the cause of the righteous. ▤

Ps 15:5  … who does not put out his money at interest and does not take a bribe against the innocent. He who does these things shall never be moved. ▤

Prov 15:27  Whoever is greedy for unjust gain troubles his own household, but he who hates bribes will live. ▤

Prov 29:4  By justice a king builds up the land, but he who exacts giftsn tears it down. ▤

n Or who taxes heavily

Eccl 7:7  Surely oppression drives the wise into madness, and a bribe corrupts the heart. ▤

Isa 1:23-24  Your princes are rebels and companions of thieves. Everyone loves a bribe and runs after gifts. They do not bring justice to the fatherless, and the widow’s cause does not come to them. 24Therefore the Lord declares, the LORD of hosts, the Mighty One of Israel: “Ah, I will get relief from my enemies and avenge myself on my foes. ▤

- Bribes are accepted in secret by the wicked to pervert justice:

Prov 17:23  The wicked accepts a bribe in secreto to pervert the ways of justice. ▤

o Hebrew a bribe from the bosom

Ill-gotten gain does not last

In its wisdom literature (e.g. Job and Proverbs) the Bible contains many statements that are wise insights or observations about life. Such statements are general truths, rather than necessarily always being the case without any exceptions. The following verses contain examples of such statements, as do many other verses in this chapter.

Prov 13:11  Wealth gained hastilyp will dwindle, but whoever gathers little by little will increase it. ▤

p Or by fraud

As per the alternative rendering in the text note, ill-gotten gain may be in view (cf. CEV, NASB, NIV, NKJV).

Prov 15:6  In the house of the righteous there is much treasure, but trouble befalls the income of the wicked. ▤

This appears to mean that trouble comes to the income itself, i.e. it will be lost (cf. CEV, GNT). However it could instead mean that the income of the wicked brings them trouble (cf. AMP, NASB, NCV, NIV, NLT), as per the theme of the following subsection.

Prov 21:6  The getting of treasures by a lying tongue is a fleeting vapor and a snare of death.q ▤

q Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Latin; most Hebrew manuscripts vapor for those who seek death

Prov 22:16  Whoever oppresses the poor to increase his own wealth, or gives to the rich, will only come to poverty. ▤

Prov 28:8  Whoever multiplies his wealth by interest and profitr gathers it for him who is generous to the poor. ▤

r That is, profit that comes from charging interest to the poor

Jer 17:11  Like the partridge that gathers a brood that she did not hatch, so is he who gets riches but not by justice; in the midst of his days they will leave him, and at his end he will be a fool. ▤

Job 20:15, 17-21, 26  He swallows down riches and vomits them up again; God casts them out of his belly. ▤  … 17He will not look upon the rivers, the streams flowing with honey and curds. 18He will give back the fruit of his toil and will not swallow it down; from the profit of his trading he will get no enjoyment. 19For he has crushed and abandoned the poor; he has seized a house that he did not build. 20“Because he knew no contentment in his belly, he will not let anything in which he delights escape him. 21There was nothing left after he had eaten; therefore his prosperity will not endure. ▤  … 26Utter darkness is laid up for his treasures; a fire not fanned will devour him; what is left in his tent will be consumed. ▤

Job 27:16-17, 19  Though he heap up silver like dust, and pile up clothing like clay, 17he may pile it up, but the righteous will wear it, and the innocent will divide the silver. ▤  … 19He goes to bed rich, but will do so no more; he opens his eyes, and his wealth is gone. ▤

Ill-gotten gain has ill consequences

See also:

- Prov 15:6 ⇑; Prov 21:6 ⇑

- Zec 5:3-4 ⇓

Note that the earlier subsections in this section on, Dishonest Gain, include other verses which also speak of ill consequences of unjust gain.

Prov 1:18-19  … but these men lie in wait for their own blood; they set an ambush for their own lives. 19Such are the ways of everyone who is greedy for unjust gain; it takes away the life of its possessors. ▤

Job 15:34  For the company of the godless is barren, and fire consumes the tents of bribery. ▤

Prov 20:17  Bread gained by deceit is sweet to a man, but afterward his mouth will be full of gravel. ▤

Isa 57:17  Because of the iniquity of his unjust gain I was angry, I struck him; I hid my face and was angry, but he went on backsliding in the way of his own heart. ▤

Jer 8:10  Therefore I will give their wives to others and their fields to conquerors, because from the least to the greatest everyone is greedy for unjust gain; from prophet to priest, everyone deals falsely. ▤

Jer 22:17-19  But you have eyes and heart only for your dishonest gain, for shedding innocent blood, and for practicing oppression and violence.” 18Therefore thus says the LORD concerning Jehoiakim the son of Josiah, king of Judah: “They shall not lament for him, saying, ‘Ah, my brother!’ or ‘Ah, sister!’ They shall not lament for him, saying, ‘Ah, lord!’ or ‘Ah, his majesty!’ 19With the burial of a donkey he shall be buried, dragged and dumped beyond the gates of Jerusalem.” ▤

Note that all this is spoken of in regard to Jehoiakim (v. 18).

Ezek 18:10-13  If he fathers a son who is violent, a shedder of blood, who does any of these things 11(though he himself did none of these things), who even eats upon the mountains, defiles his neighbor’s wife, 12oppresses the poor and needy, commits robbery, does not restore the pledge, lifts up his eyes to the idols, commits abomination, 13lends at interest, and takes profit; shall he then live? He shall not live. He has done all these abominations; he shall surely die; his blood shall be upon himself. ▤

Ezek 28:18  By the multitude of your iniquities, in the unrighteousness of your trade you profaned your sanctuaries; so I brought fire out from your midst; it consumed you, and I turned you to ashes on the earth in the sight of all who saw you. ▤

Mic 2:2-3  They covet fields and seize them, and houses, and take them away; they oppress a man and his house, a man and his inheritance. 3Therefore thus says the LORD: behold, against this family I am devising disaster,s from which you cannot remove your necks, and you shall not walk haughtily, for it will be a time of disaster. ▤

s The same Hebrew word can mean evil or disaster, depending on the context

Mic 6:10-11, 13  Can I forget any longer the treasurest of wickedness in the house of the wicked, and the scant measure that is accursed? 11Shall I acquit the man with wicked scales and with a bag of deceitful weights? ▤  … 13Therefore I strike you with a grievous blow, making you desolate because of your sins. ▤

t Or Are there still treasures

Hab 2:6-7, 9  Shall not all these take up their taunt against him, with scoffing and riddles for him, and say, “Woe to him who heaps up what is not his own— for how long?— and loads himself with pledges!” 7Will not your debtors suddenly arise, and those awake who will make you tremble? Then you will be spoil for them. ▤  … 9“Woe to him who gets evil gain for his house, to set his nest on high, to be safe from the reach of harm! ▤

In v. 6, while “pledges” could be taken as a guarantee of repayment, this was not to be done calculatingly and unmercifully. In v. 7 “debtors” may be referring to those who had been among the victims of plundering Babylon, in view here.

1Cor 6:10  … nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

Addendum: Oaths

Section Jumps

- The practice of swearing oaths, in God’s name – not to be done falsely

- Swearing oaths to assert the truthfulness of a statement

- Swearing an oath to confirm a pledge . . .

- . . . Such oaths are barred by NT teaching

- Note: References to God’s or Jesus Christ’s presence and approval regarding a matter

The swearing of an oath has two main usages: to affirm the truthfulness of a statement; and to confirm the sincerity and binding nature of a pledge or agreement. The OT law stipulated that it was to be done in God’s name – as opposed to that of a false god – appealing to or invoking God as a witness to the integrity of what was said. It cannot be done falsely – or lightly (cf. Lev 5:4) – and cannot be broken (cf. Num 30:2; Josh 9:3-21).

The practice of swearing oaths, in God’s name – not to be done falsely

See also:

- Note: The practice of making of vows to God, which have to be kept

Deut 6:13  It is the LORD your God you shall fear. Him you shall serve and by his name you shall swear. ▤

Jer 12:16  And it shall come to pass, if they will diligently learn the ways of my people, to swear by my name, ‘As the LORD lives,’ even as they taught my people to swear by Baal, then they shall be built up in the midst of my people. ▤

Lev 19:12  You shall not swear by my name falsely, and so profane the name of your God: I am the LORD. ▤

Zec 5:1-4  Again I lifted my eyes and saw, and behold, a flying scroll! 2And he said to me, “What do you see?” I answered, “I see a flying scroll. Its length is twenty cubits, and its width ten cubits.”u 3Then he said to me, “This is the curse that goes out over the face of the whole land. For everyone who steals shall be cleaned out according to what is on one side, and everyone who swears falselyv shall be cleaned out according to what is on the other side. 4I will send it out, declares the LORD of hosts, and it shall enter the house of the thief, and the house of him who swears falsely by my name. And it shall remain in his house and consume it, both timber and stones.” ▤

u A cubit was about 18 inches or 45 centimeters

v Hebrew lacks falsely (supplied from verse 4)

A number of commentators consider that the references to stealing and swearing falsely may be symbolic of the whole law. In support of this, the “curse” may allude to the curse or curses for breaking the first covenant (cf. Deut 27:15-26; 28:15-19), which was based on the law. The phrase “cleaned out” (v. 3) refers to being banished from the people of God.

Ps 24:3-4  Who shall ascend the hill of the LORD? And who shall stand in his holy place? 4He who has clean hands and a pure heart, who does not lift up his soul to what is false and does not swear deceitfully. ▤

- Oaths should be kept even when it is costly to do so:

Ps 15:4-5  … in whose eyes a vile person is despised, but who honors those who fear the LORD; who swears to his own hurt and does not change; 5who does not put out his money at interest and does not take a bribe against the innocent. He who does these things shall never be moved. ▤

Swearing oaths to assert the truthfulness of a statement

See also:

- Heb 6:16 ⇓

- Note: References to God’s or Jesus Christ’s presence and approval regarding a matter

Ex 22:10-11  If a man gives to his neighbor a donkey or an ox or a sheep or any beast to keep safe, and it dies or is injured or is driven away, without anyone seeing it, 11an oath by the LORD shall be between them both to see whether or not he has put his hand to his neighbor’s property. The owner shall accept the oath, and he shall not make restitution. ▤

1Ki 8:31-32  If a man sins against his neighbor and is made to take an oath and comes and swears his oath before your altar in this house, 32then hear in heaven and act and judge your servants, condemning the guilty by bringing his conduct on his own head, and vindicating the righteous by rewarding him according to his righteousness. ▤

“If a man sins against his neighbor” (v. 31) probably has in view the situation where a person is “accused of wronging another” (GNT; cf. CEV). If an accused person claimed to be innocent, they were to swear an oath attesting to their innocence (cf. Ex 2:10-11 ↑). If they were in fact guilty they would then face God’s judgment (v. 32).

Matt 26:63-64a  But Jesus remained silent. And the high priest said to him, “I adjure you by the living God, tell us if you are the Christ, the Son of God.” 64Jesus said to him, “You have said so. ▤

Here the high priest invokes a legally imposed oath, which by law Jesus had to answer.

Rom 9:1  I am speaking the truth in Christ—I am not lying; my conscience bears me witness in the Holy Spirit— ▤

Paul is asserting his truthfulness by what is in effect an oath. He aligns the integrity of what he says with his relationship with Christ and with the Holy Spirit, associating both of them with the truthfulness of what he says.

2Cor 1:18  As surely as God is faithful, our word to you has not been Yes and No. ▤

By linking the truth of his words with the certainty of God being faithful, Paul to all intents and purposes swears an oath based on God’s faithfulness if not his name.

2Cor 1:23  But I call God to witness against me—it was to spare you that I refrained from coming again to Corinth. ▤

This and the following four verse extracts are further examples of Paul asserting the truthfulness of what he says by what is effectively an oath. In each of these instances he in a sense invokes or declares God as a witness to the truth of his words.

2Cor 11:31  The God and Father of the Lord Jesus, he who is blessed forever, knows that I am not lying. ▤

Gal 1:20  (In what I am writing to you, before God, I do not lie!) ▤

Phil 1:8  For God is my witness, how I yearn for you all with the affection of Christ Jesus. ▤

1Thes 2:5, 10  For we never came with words of flattery,w as you know, nor with a pretext for greed—God is witness. ▤  … 10You are witnesses, and God also, how holy and righteous and blameless was our conduct toward you believers. ▤

w Or with a flattering speech

Rev 10:5-6  And the angel whom I saw standing on the sea and on the land raised his right hand to heaven 6and swore by him who lives forever and ever, who created heaven and what is in it, the earth and what is in it, and the sea and what is in it, that there would be no more delay, … ▤

The angel swears either to assert the truthfulness of his statement (as per the theme of this subsection) or to confirm what he says as a promise or pledge (as per the theme of the following subsection).

- Peter’s dishonest swearing in denying Jesus:

Matt 26:73-74  After a little while the bystanders came up and said to Peter, “Certainly you too are one of them, for your accent betrays you.” 74Then he began to invoke a curse on himself and to swear, “I do not know the man.” And immediately the rooster crowed. ▤

Swearing an oath to confirm a pledge . . .

Num 30:2-5  If a man vows a vow to the LORD, or swears an oath to bind himself by a pledge, he shall not break his word. He shall do according to all that proceeds out of his mouth. 3“If a woman vows a vow to the LORD and binds herself by a pledge, while within her father’s house in her youth, 4and her father hears of her vow and of her pledge by which she has bound herself and says nothing to her, then all her vows shall stand, and every pledge by which she has bound herself shall stand. 5But if her father opposes her on the day that he hears of it, no vow of hers, no pledge by which she has bound herself shall stand. And the LORD will forgive her, because her father opposed her. ▤

Note that the subsequent verses (cf. vv. 6-15) give regulations regarding vows made by a wife.

Lev 5:4  … or if anyone utters with his lips a rash oath to do evil or to do good, any sort of rash oath that people swear, and it is hidden from him, when he comes to know it, and he realizes his guilt in any of these; … ▤

Here Moses indicates that thoughtlessly swearing an oath to do something is wrong (cf. CEV, GNT, NLT). Doing so is dishonoring to God in whose name the oath is made, for it is using his name thoughtlessly and the oath is also more likely to be an oath one is unable to keep.

Gen 24:3, 9  … that I may make you swear by the LORD, the God of heaven and God of the earth, that you will not take a wife for my son from the daughters of the Canaanites, among whom I dwell, ▤  … 9So the servant put his hand under the thigh of Abraham his master and swore to him concerning this matter. ▤

Gen 26:28-31  They said, “We see plainly that the LORD has been with you. So we said, let there be a sworn pact between us, between you and us, and let us make a covenant with you, 29that you will do us no harm, just as we have not touched you and have done to you nothing but good and have sent you away in peace. You are now the blessed of the LORD.” 30So he made them a feast, and they ate and drank. 31In the morning they rose early and exchanged oaths. And Isaac sent them on their way, and they departed from him in peace. ▤

Josh 9:15-21  And Joshua made peace with them and made a covenant with them, to let them live, and the leaders of the congregation swore to them. 16At the end of three days after they had made a covenant with them, they heard that they were their neighbors and that they lived among them. 17And the people of Israel set out and reached their cities on the third day. Now their cities were Gibeon, Chephirah, Beeroth, and Kiriath-jearim. 18But the people of Israel did not attack them, because the leaders of the congregation had sworn to them by the LORD, the God of Israel. Then all the congregation murmured against the leaders. 19But all the leaders said to all the congregation, “We have sworn to them by the LORD, the God of Israel, and now we may not touch them. 20This we will do to them: let them live, lest wrath be upon us, because of the oath that we swore to them.” 21And the leaders said to them, “Let them live.” So they became cutters of wood and drawers of water for all the congregation, just as the leaders had said of them. ▤

2Ki 11:4  But in the seventh year Jehoiada sent and brought the captains of the Carites and of the guards, and had them come to him in the house of the LORD. And he made a covenant with them and put them under oath in the house of the LORD, and he showed them the king’s son. ▤

The oath was probably to confirm a pledge to keep the aforementioned covenant. Alternatively, possibly it was an oath pledging allegiance to the king’s son who was soon to be crowned, although this appears to be less likely as these men only saw him afterwards.

Jer 38:16  Then King Zedekiah swore secretly to Jeremiah, “As the LORD lives, who made our souls, I will not put you to death or deliver you into the hand of these men who seek your life.” ▤

Heb 6:13-18  For when God made a promise to Abraham, since he had no one greater by whom to swear, he swore by himself, 14saying, “Surely I will bless you and multiply you.” 15And thus Abraham,x having patiently waited, obtained the promise. 16For people swear by something greater than themselves, and in all their disputes an oath is final for confirmation. 17So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, 18so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. ▤

x Greek he

. . . Such oaths are barred by NT teaching

Note that the following instructions prohibiting the swearing of oaths to confirm a pledge, obviously do not apply to God (cf. Heb 6:13-18 ⇑).

Matt 5:33-37  Again you have heard that it was said to those of old, ‘You shall not swear falsely, but shall perform to the Lord what you have sworn.’ 34But I say to you, Do not take an oath at all, either by heaven, for it is the throne of God, 35or by the earth, for it is his footstool, or by Jerusalem, for it is the city of the great King. 36And do not take an oath by your head, for you cannot make one hair white or black. 37Let what you say be simply ‘Yes’ or ‘No’; anything more than this comes from evil.y ▤

y Or the evil one

This and the following references appear to have in view the use of oaths for confirming the binding nature of a pledge (as per the previous subsection) – rather than that of affirming the truth of a statement, which Paul appears to use a number of time as shown earlier in Swearing oaths to assert the truthfulness of a statement. A number of commentators think that the background to this teaching was the dishonorable practice of distinguishing between oaths that could be broken and those that could not, apparently depending on what one swore by in making the oath (cf. Matt 23:16-22 ↓). As a result oaths were often made with no real commitment or even as a means to deceive. Possibly in response to this abuse of such oaths associated with pledges, Jesus taught that one should not swear them at all (v. 34a), but instead simply state one’s intention (v. 37). In vv. 34-36 Jesus seems to be undermining distinctions between oaths that swear directly by God’s name and those that swear by other things, his point being that such things have a connection with God and so swearing by them indirectly involves him (cf. Matt 23:21-22 ↓). A further reason not to make such oaths is that unforeseen circumstances can prevent a person from fulfilling them, which would be dishonoring to God.

James 5:12  But above all, my brothers, do not swear, either by heaven or by earth or by any other oath, but let your “yes” be yes and your “no” be no, so that you may not fall under condemnation. ▤

- Condemnation of the practice of discounting certain types of oaths:

Matt 23:16-22  Woe to you, blind guides, who say, ‘If anyone swears by the temple, it is nothing, but if anyone swears by the gold of the temple, he is bound by his oath.’ 17You blind fools! For which is greater, the gold or the temple that has made the gold sacred? 18And you say, ‘If anyone swears by the altar, it is nothing, but if anyone swears by the gift that is on the altar, he is bound by his oath.’ 19You blind men! For which is greater, the gift or the altar that makes the gift sacred? 20So whoever swears by the altar swears by it and by everything on it. 21And whoever swears by the temple swears by it and by him who dwells in it. 22And whoever swears by heaven swears by the throne of God and by him who sits upon it. ▤

The teachers of the law and the Pharisees were not only wrong to discount certain types of oaths, but their reasoning as to which were less binding was irrational. For the ones they considered less binding should if in anything have been the more binding.

Note: References to God’s or Jesus Christ’s presence and approval regarding a matter

1Sam 23:18  And the two of them made a covenant before the LORD. David remained at Horesh, and Jonathan went home. ▤

Doing something intentionally “before” God (cf. 2Sam 5:3 ↓) in effect is a claim to have and/or points to God’s endorsement of what is being done.

2Sam 5:3  So all the elders of Israel came to the king at Hebron, and King David made a covenant with them at Hebron before the LORD, and they anointed David king over Israel. ▤

2Cor 2:10  Anyone whom you forgive, I also forgive. Indeed, what I have forgiven, if I have forgiven anything, has been for your sake in the presence of Christ, … ▤

In conjunction with Christ’s witness, Paul appears to imply that he had acted “with the approval” (AMP) of Christ, even “with Christ’s authority” (NLT). Similar comment can be made regarding the following verses in this subsection.

1Tim 5:21  In the presence of God and of Christ Jesus and of the elect angels I charge you to keep these rules without prejudging, doing nothing from partiality. ▤

2Tim 4:1-2  I charge you in the presence of God and of Christ Jesus, who is to judge the living and the dead, and by his appearing and his kingdom: 2preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 33

Wisdom

1. Being Wise

1. Prologue: The Precedence of Godly Wisdom

2. Wisdom through God

3. Wisdom through Others

4. Wise Speech (I): Instructions

5. Wise Speech (II): Insights

6. Wise Personal Practices

2. Antitheses of Wisdom and Knowledge

1. Foolishness

2. Foolish and Ungodly Practices

3. Spiritual Ignorance (I): Causes and Results

4. Spiritual Ignorance (II): Knowledge Lacked

5. Epilogue: Blessings of Wisdom

Part I

Being Wise

Wisdom is one of the attributes most highly valued in the Bible. Thankfully the Bible says much about how we can gain wisdom. The Bible also contains very astute advice on other topics associated with wisdom, notably speaking – a key medium that we use in relating to others.

Section A

Prologue: The Precedence of Godly Wisdom

Section Jumps

- Godly wisdom is superior to anything else

- Worldly wisdom is flawed and inferior to the wisdom of God

- Worldly wisdom and knowledge are ultimately futile, even detrimental

- So get godly wisdom and be wise . . .

- . . . Seek out wisdom and knowledge

Note that the term “godly wisdom” is used in this section to denote the wisdom which the Bible advocates, wisdom which is based on the Bible’s teachings.

Godly wisdom is superior to anything else

Job 28:15-19  It cannot be bought for gold, and silver cannot be weighed as its price. 16It cannot be valued in the gold of Ophir, in precious onyx or sapphire. 17Gold and glass cannot equal it, nor can it be exchanged for jewels of fine gold. 18No mention shall be made of coral or of crystal; the price of wisdom is above pearls. 19The topaz of Ethiopia cannot equal it, nor can it be valued in pure gold. ▤

Prov 3:13-15  Blessed is the one who finds wisdom, and the one who gets understanding, 14for the gain from her is better than gain from silver and her profit better than gold. 15She is more precious than jewels, and nothing you desire can compare with her. ▤

Prov 8:10-11  [Wisdom:] Take my instruction instead of silver, and knowledge rather than choice gold, 11for wisdom is better than jewels, and all that you may desire cannot compare with her. ▤

The speaker is wisdom personified.

Prov 16:16  How much better to get wisdom than gold! To get understanding is to be chosen rather than silver. ▤

Eccl 2:13  Then I saw that there is more gain in wisdom than in folly, as there is more gain in light than in darkness. ▤

Eccl 9:16, 18  But I say that wisdom is better than might, though the poor man’s wisdom is despised and his words are not heard. ▤  … 18Wisdom is better than weapons of war, but one sinner destroys much good. ▤

Prov 8:22-31  [Wisdom:] “The LORD possesseda me at the beginning of his work,b the first of his acts of old. 23Ages ago I was set up, at the first, before the beginning of the earth. 24When there were no depths I was brought forth, when there were no springs abounding with water. 25Before the mountains had been shaped, before the hills, I was brought forth, 26before he had made the earth with its fields, or the first of the dust of the world. 27When he established the heavens, I was there; when he drew a circle on the face of the deep, 28when he made firm the skies above, when he establishedc the fountains of the deep, 29when he assigned to the sea its limit, so that the waters might not transgress his command, when he marked out the foundations of the earth, 30then I was beside him, like a master workman, and I was daily hisd delight, rejoicing before him always, 31rejoicing in his inhabited world and delighting in the children of man. ▤

a Or fathered; Septuagint created

b Hebrew way

c The meaning of the Hebrew is uncertain

d Or daily filled with

Wisdom’s primacy is shown by it being the first of God’s works, playing a role in the creation of everything else. The portrayal of Wisdom’s role in creation is highlighted by it being described as “like a master workman” at God’s side (v. 30) – rejoicing and delighting in all that was created (vv. 30b-31).

- People do not know wisdom’s worth:

Job 28:13  Man does not know its worth, and it is not found in the land of the living. ▤

Worldly wisdom is flawed and inferior to the wisdom of God

See also:

- Note: God can frustrate and take away worldly wisdom – and bring down the wise

- Note: Human judgment is typically superficial and inadequate

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

Worldly wisdom is flawed and inferior to the wisdom of God – to both the wisdom of God himself and the wisdom that God gives to his people.

Eccl 7:23-24  All this I have tested by wisdom. I said, “I will be wise,” but it was far from me. 24That which has been is far off, and deep, very deep; who can find it out? ▤

The phrase “it was far from me” (v. 23) refers either to the writer’s vain attempt to fathom the matters discussed in the preceding verses or to his desire to be wise; v. 24 suggests the former is the case. The thrust of these verses appears to be that there is much that worldly wisdom cannot understand.

Jer 8:9  The wise men shall be put to shame; they shall be dismayed and taken; behold, they have rejected the word of the LORD, so what wisdom is in them? ▤

Worldly wisdom which rejects God’s law is not good or true wisdom. It is an inferior “wisdom”, if indeed it can be called that.

1Cor 1:20-21, 25  Where is the one who is wise? Where is the scribe? Where is the debater of this age? Has not God made foolish the wisdom of the world? 21For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. ▤  … 25For the foolishness of God is wiser than men, and the weakness of God is stronger than men. ▤

The first three rhetorical questions in v. 20 allude to the worldly wisdom of such people floundering due to God in his wisdom making worldly wisdom actually foolish (v. 20b) and being useless as a means of knowing God or being saved (v. 21). Such limited and flawed worldly wisdom contrasts with the effectiveness of what appears to it to be the foolishness of God (vv. 21b, 25a) – which is in fact a product of his superior wisdom.

1Cor 2:6-8  Yet among the mature we do impart wisdom, although it is not a wisdom of this age or of the rulers of this age, who are doomed to pass away. 7But we impart a secret and hidden wisdom of God, which God decreed before the ages for our glory. 8None of the rulers of this age understood this, for if they had, they would not have crucified the Lord of glory. ▤

Verse 6 associates godly wisdom with spiritual maturity and contrasts it to the wisdom of the world, implying the latter to be inferior and doomed to come to nothing. God’s “secret wisdom” (v. 7) is primarily the gospel; verse 8 implies that the wisdom of this age has failed to understand it, illustrating that worldly wisdom is flawed and inferior.

1Cor 2:12-16  Now we have received not the spirit of the world, but the Spirit who is from God, that we might understand the things freely given us by God. 13And we impart this in words not taught by human wisdom but taught by the Spirit, interpreting spiritual truths to those who are spiritual.e 14The natural person does not accept the things of the Spirit of God, for they are folly to him, and he is not able to understand them because they are spiritually discerned. 15The spiritual person judges all things, but is himself to be judged by no one. 16“For who has understood the mind of the Lord so as to instruct him?” But we have the mind of Christ. ▤

e Or interpreting spiritual truths in spiritual language, or comparing spiritual things with spiritual

This contrasts the spiritual wisdom that the Holy Spirit brings with inferior worldly wisdom. In contrast to the spiritual understanding of those who have the Holy Spirit (vv. 12-13), without the Spirit of God one with worldly wisdom is not able to understand and accept the things that come from the Spirit (v. 14). Neither is such a person qualified to make judgments about spiritual things, such as judgments about those who have the Spirit (vv. 15-16). Note that the quotation at the beginning of v. 16 serves to highlight the inability of those who do not know the mind of God to ascertain spiritual truths. In contrast, believers have the mind of Christ (v. 16b), having the Holy Spirit (cf. v. 12).

1Cor 3:18-20  Let no one deceive himself. If anyone among you thinks that he is wise in this age, let him become a fool that he may become wise. 19For the wisdom of this world is folly with God. For it is written, “He catches the wise in their craftiness,” 20and again, “The Lord knows the thoughts of the wise, that they are futile.” ▤

In saying that one should become a “fool” (v. 18), Paul means that one needs to forgo aspiring to the flawed wisdom of this world and recognize the shortcomings of one’s understanding – in effect see oneself as a “fool” – in order to be open to true, godly wisdom.

Col 2:8  See to it that no one takes you captive by philosophy and empty deceit, according to human tradition, according to the elemental spiritsf of the world, and not according to Christ. ▤

f Or elementary principles; also verse 20

Paul likely has false teaching in view here, in particular one based on some supposed “philosophy”. As such he is unlikely here to be equating philosophy in general with worldly wisdom. However the “philosophy” he speaks of here is an example of worldly wisdom, it being based on “human tradition” and “the elemental spirits of the world”. The fact that it is flawed is underlined by it being associated with “empty deceit”. All of this makes it inferior to Christ, and the message of him.

- Act by God’s grace rather than by worldly wisdom:

2Cor 1:12  For our boast is this, the testimony of our conscience, that we behaved in the world with simplicityg and godly sincerity, not by earthly wisdom but by the grace of God, and supremely so toward you. ▤

g Some manuscripts holiness

The fact that Paul acted according to God’s grace rather than worldly wisdom reflects that the latter is flawed or at least limited – and that it is inferior to that which is of God.

Worldly wisdom and knowledge are ultimately futile, even detrimental

See also:

- 1Cor 2:6 ⇑

1Cor 3:20  … and again, “The Lord knows the thoughts of the wise, that they are futile.” ▤

The quotation is from Psalms 94:11 – “… the LORD–knows the thoughts of man, that they are but a breath.”

Eccl 1:16-18  I said in my heart, “I have acquired great wisdom, surpassing all who were over Jerusalem before me, and my heart has had great experience of wisdom and knowledge.” 17And I applied my heart to know wisdom and to know madness and folly. I perceived that this also is but a striving after wind. 18For in much wisdom is much vexation, and he who increases knowledge increases sorrow. ▤

The expression “striving after wind” (v. 17) here refers to the meaninglessness of wisdom (cf. v. 14; Eccl 2:15 ↓; Eccl 2:21 ↓). Verse 18 may well be speaking of greater worldly wisdom and knowledge bringing a greater awareness of problems, and this in turn leading to exasperation and sorrow. Some commentators think it is instead pointing to the frustration, on gaining substantial knowledge, of realizing how much one does not know.

Eccl 2:14-16  The wise person has his eyes in his head, but the fool walks in darkness. And yet I perceived that the same event happens to all of them. 15Then I said in my heart, “What happens to the fool will happen to me also. Why then have I been so very wise?” And I said in my heart that this also is vanity. 16For of the wise as of the fool there is no enduring remembrance, seeing that in the days to come all will have been long forgotten. How the wise dies just like the fool! ▤

Eccl 2:20-21  So I turned about and gave my heart up to despair over all the toil of my labors under the sun, 21because sometimes a person who has toiled with wisdom and knowledge and skill must leave everything to be enjoyed by someone who did not toil for it. This also is vanity and a great evil. ▤

Eccl 7:16  Be not overly righteous, and do not make yourself too wise. Why should you destroy yourself? ▤

Here “too wise” may be referring to a preoccupation with wisdom, with an over-reliance on it. Alternatively, pretentiously aspiring to be wise, or acting as if one is wise, may be in view (cf. AMP, CEV, NIrV). Such things are destructive.

Eccl 12:11-12  The words of the wise are like goads, and like nails firmly fixed are the collected sayings; they are given by one Shepherd. 12My son, beware of anything beyond these. Of making many books there is no end, and much study is a weariness of the flesh. ▤

Godly wisdom is spoken of in v. 11. Verse 12 appears to be a warning against seeking wisdom which is additional to that given by God, the “Shepherd” (v. 11). Pursuing such worldly wisdom and knowledge through the limitless number of books is a wearisome exercise.

Isa 47:10-11  You felt secure in your wickedness, you said, “No one sees me”; your wisdom and your knowledge led you astray, and you said in your heart, “I am, and there is no one besides me.” 11But evil shall come upon you, which you will not know how to charm away; disaster shall fall upon you, for which you will not be able to atone; and ruin shall come upon you suddenly, of which you know nothing. ▤

Despite their wisdom and knowledge (v. 10), a disaster would come upon them that they would “not know” how to repel, one which they “know nothing” about (v. 11).

Rom 1:21-23  For although they knew God, they did not honor him as God or give thanks to him, but they became futile in their thinking, and their foolish hearts were darkened. 22Claiming to be wise, they became fools, 23and exchanged the glory of the immortal God for images resembling mortal man and birds and animals and creeping things. ▤

The claim to be wise (v. 22) may have had some substance, but clearly this was a wisdom apart from God (vv. 21, 23) – i.e. worldly wisdom. As such it produced futile thinking and foolishness (v. 21b-22), manifested in foolish actions (v. 23) that would prove very detrimental (cf. vv. 24-32).

1Cor 8:1-2  Now concerningh food offered to idols: we know that “all of us possess knowledge.” This “knowledge” puffs up, but love builds up. 2If anyone imagines that he knows something, he does not yet know as he ought to know. ▤

h The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

- The price paid for the knowledge of good and evil:

Gen 2:16-17  And the LORD God commanded the man, saying, “You may surely eat of every tree of the garden, 17but of the tree of the knowledge of good and evil you shall not eat, for in the day that you eati of it you shall surely die.” ▤

i Or when you eat

A number of commentators understand the reason for this prohibition (v. 17a) was that the acquisition of such knowledge would lead to independence from God, with people trusting in their own limited knowledge and wisdom of what is and is not good. This could not have been more detrimental (v. 17b). As such God would not allow people to live forever (cf. 3:22-24).

So get godly wisdom and be wise . . .

Prov 4:5, 7  Get wisdom; get insight; do not forget, and do not turn away from the words of my mouth. ▤  … 7The beginning of wisdom is this: Get wisdom, and whatever you get, get insight. ▤

Verse 7 may be emphasizing the need to get wisdom. The first phrase has also been interpreted as speaking of the primacy of wisdom (cf. GNT, NASB text note, NCV, NIV, NKJV, NLT); hence the need to get it.

Prov 7:4  Say to wisdom, “You are my sister,” and call insight your intimate friend, … ▤

This is an exhortation to make wisdom an intimate part of oneself.

Prov 17:24  The discerning sets his face toward wisdom, but the eyes of a fool are on the ends of the earth. ▤

Prov 19:8  Whoever gets sense loves his own soul; he who keeps understanding will discover good. ▤

To obtain sense/wisdom is a favor (cf. CEV, GNT, NCV) or an act of love (cf. NLT, NRSV) towards oneself.

Prov 23:23  Buy truth, and do not sell it; buy wisdom, instruction, and understanding. ▤

The use of “buy” is not literal; it suggests that we should do what we can to get wisdom and truth. Note that this verse implies that truth is an important aspect of wisdom.

Dan 10:12  Then he said to me, “Fear not, Daniel, for from the first day that you set your heart to understand and humbled yourself before your God, your words have been heard, and I have come because of your words. ▤

Prov 27:11  Be wise, my son, and make my heart glad, that I may answer him who reproaches me. ▤

Matt 10:16  Behold, I am sending you out as sheep in the midst of wolves, so be wise as serpents and innocent as doves. ▤

Eph 5:15  Look carefully then how you walk, not as unwise but as wise, … ▤

Col 4:5  Walk in wisdom toward outsiders, making the best use of the time. ▤

Paul exhorts his readers to be wise in the way they act towards non-Christians.

. . . Seek out wisdom and knowledge

Prov 2:3-5  … yes, if you call out for insight and raise your voice for understanding, 4if you seek it like silver and search for it as for hidden treasures, 5then you will understand the fear of the LORD and find the knowledge of God. ▤

Verse 3 expresses the great fervor with which one should seek wisdom, a fervor likened in v. 4 to that with which one seeks treasure.

Prov 8:17  [Wisdom:] I love those who love me, and those who seek me diligently find me. ▤

Prov 8:34  [Wisdom:] Blessed is the one who listens to me, watching daily at my gates, waiting beside my doors. ▤

The terms “watching” and “waiting” reflect a readiness to seek wisdom out, to learn from her.

Prov 15:14  The heart of him who has understanding seeks knowledge, but the mouths of fools feed on folly. ▤

Prov 18:15  An intelligent heart acquires knowledge, and the ear of the wise seeks knowledge. ▤

- Wisdom is pleasure to one who has understanding:

Prov 10:23  Doing wrong is like a joke to a fool, but wisdom is pleasure to a man of understanding. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Wisdom through God

Section Jumps

- Fearing God is the beginning of wisdom

- Ask God for wisdom . . .

- . . . For it is God who gives wisdom

- Obeying God’s commands brings wisdom . . .

- . . . Those who have wisdom and understanding keep God’s law

- Note: Wisdom involves doing what is right – and shunning evil

See also:

- Repentance leads to spiritual enlightenment

Fearing God is the beginning of wisdom

Fearing God is the beginning of wisdom as it leads one to base one’s thinking and life on God and his teachings or commands – the source of true wisdom for life. For fear of God moves one to obey God’s commands and do what is right, thus manifesting wisdom (cf. Obeying God’s commands brings wisdom . . . and . . . Those who have wisdom and understanding keep God’s law).

Ps 111:10  The fear of the LORD is the beginning of wisdom; all those who practice it have a good understanding. His praise endures forever! ▤

Prov 9:10  The fear of the LORD is the beginning of wisdom, and the knowledge of the Holy One is insight. ▤

Note that in conjunction with fear of God leading to wisdom, knowledge of God brings insight.

Prov 1:7  The fear of the LORD is the beginning of knowledge; fools despise wisdom and instruction. ▤

Prov 15:33  The fear of the LORD is instruction in wisdom, and humility comes before honor. ▤

Prov 31:26, 30  She opens her mouth with wisdom, and the teaching of kindness is on her tongue. ▤  … 30Charm is deceitful, and beauty is vain, but a woman who fears the LORD is to be praised. ▤

A woman who fears the LORD (v. 30) speaks with wisdom (v. 26).

Isa 33:5-6  The LORD is exalted, for he dwells on high; he will fill Zion with justice and righteousness, 6and he will be the stability of your times, abundance of salvation, wisdom, and knowledge; the fear of the LORD is Zion’sj treasure. ▤

j Hebrew his

The meaning of the Hebrew of the last phrase is unclear. However, the thrust of the latter part of the verse may well be that the fear of the LORD is essential for access to the “abundance of salvation, wisdom, and knowledge” that he provides (cf. NIV, NLT).

Job 28:28  And he said to man, ‘Behold, the fear of the Lord, that is wisdom, and to turn away from evil is understanding.’ ▤

Ps 2:10-11  Now therefore, O kings, be wise; be warned, O rulers of the earth. 11Serve the LORD with fear, and rejoice with trembling. ▤

This associates serving God with fear (v. 11) with being wise (v. 10).

Ps 25:12  Who is the man who fears the LORD? Him will he instruct in the way that he should choose. ▤

The one who fears God will be enabled to wisely choose the best paths or options in life.

Prov 2:5  … then you will understand the fear of the LORD and find the knowledge of God. ▤

This links coming to fear God with finding “the knowledge of God” – likely the knowledge that comes from God (cf. v. 6).

Mic 6:9  The voice of the LORD cries to the city— and it is sound wisdom to fear your name: “Hear of the rod and of him who appointed it!k ▤

k The meaning of the Hebrew is uncertain

Fearing God is the beginning of wisdom and (as shown in this verse) the converse is also true: it is wise to fear God.

- The wise are mindful of God – heeding the things he has done and considering his steadfast love:

Ps 107:43  Whoever is wise, let him attend to these things; let them consider the steadfast love of the LORD. ▤

Ask God for wisdom . . .

James 1:5  If any of you lacks wisdom, let him ask God, who gives generously to all without reproach, and it will be given him. ▤

2Chr 1:10-12  Give me now wisdom and knowledge to go out and come in before this people, for who can govern this people of yours, which is so great?” 11God answered Solomon, “Because this was in your heart, and you have not asked possessions, wealth, honor, or the life of those who hate you, and have not even asked long life, but have asked wisdom and knowledge for yourself that you may govern my people over whom I have made you king, 12wisdom and knowledge are granted to you. I will also give you riches, possessions, and honor, such as none of the kings had who were before you, and none after you shall have the like.” ▤

Ps 119:34, 66, 144  Give me understanding, that I may keep your law and observe it with my whole heart. ▤  … 66Teach me good judgment and knowledge, for I believe in your commandments. ▤  … 144Your testimonies are righteous forever; give me understanding that I may live. ▤

Ps 90:12  So teach us to number our days that we may get a heart of wisdom. ▤

Understanding how short our lives are, leads to wisdom – compelling us to wisely use our limited time.

Prov 2:3  … yes, if you call out for insight and raise your voice for understanding, … ▤

The writer may be speaking metaphorically here, but even so the verse is still applicable to asking God for wisdom.

Eph 1:16-17  I do not cease to give thanks for you, remembering you in my prayers, 17that the God of our Lord Jesus Christ, the Father of glory, may give you a spirit of wisdom and of revelation in the knowledge of him, … ▤

Here and in Colossians 1:9 below the request is for wisdom for others rather than for oneself, though still indicative of the fact that one can and should ask God for wisdom.

Col 1:9  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, … ▤

. . . For it is God who gives wisdom

See also:

- 2Chr 1:10-12 ⇑

- [Blessings of God’s word:] Wisdom

- God’s Knowledge and Wisdom

- God gives his people wisdom

- God gives his people knowledge

Job 38:36  Who has put wisdom in the inward partsl or given understanding to the mind?m ▤

l Or in the ibis

m Or rooster

Prov 2:6  For the LORD gives wisdom; from his mouth come knowledge and understanding; … ▤

Eccl 12:11  The words of the wise are like goads, and like nails firmly fixed are the collected sayings; they are given by one Shepherd. ▤

This indicates that the wisdom of the wise is given them by God, the “Shepherd”.

Dan 2:20-23  Daniel answered and said: “Blessed be the name of God forever and ever, to whom belong wisdom and might. 21He changes times and seasons; he removes kings and sets up kings; he gives wisdom to the wise and knowledge to those who have understanding; 22he reveals deep and hidden things; he knows what is in the darkness, and the light dwells with him. 23To you, O God of my fathers, I give thanks and praise, for you have given me wisdom and might, and have now made known to me what we asked of you, for you have made known to us the king’s matter.” ▤

1Ki 4:29-30  And God gave Solomon wisdom and understanding beyond measure, and breadth of mind like the sand on the seashore, 30so that Solomon’s wisdom surpassed the wisdom of all the people of the east and all the wisdom of Egypt. ▤

1Cor 7:25  Now concerningn the betrothed,o I have no command from the Lord, but I give my judgment as one who by the Lord’s mercy is trustworthy. ▤

n The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

o Greek virgins

Paul is probably implying that Jesus Christ had given him “wisdom that can be trusted” (NLT).

Job 11:5-6  But oh, that God would speak and open his lips to you, 6and that he would tell you the secrets of wisdom! For he is manifold in understanding.p Know then that God exacts of you less than your guilt deserves. ▤

p The meaning of the Hebrew is uncertain

Note that there is irony here as although he makes a valid point, the speaker Zophar shows in the passage from which these verses are taken that he himself also needed God’s enlightenment.

Job 32:8-9  But it is the spirit in man, the breath of the Almighty, that makes him understand. 9It is not the oldq who are wise, nor the aged who understand what is right. ▤

q Hebrew many [in years]

Verse 8 may be saying that it is a person’s spirit – which is breathed into them by God – that gives them understanding. Alternatively “spirit” may be referring to the Holy Spirit (cf. CEV, GNT, NLT), indicating that understanding comes through the Holy Spirit. In either case the verse points to God as ultimately being the source of understanding.

Job 35:10-11  But none says, ‘Where is God my Maker, who gives songs in the night, 11who teaches us more than the beasts of the earth and makes us wiser than the birds of the heavens?’ ▤

Note that in the subsequent chapter Elihu asks concerning God: “… who is a teacher like him?” (36:22b)

- The way to wisdom is known only by God:

Job 28:12-14, 20-27  But where shall wisdom be found? And where is the place of understanding? 13Man does not know its worth, and it is not found in the land of the living. 14The deep says, ‘It is not in me,’ and the sea says, ‘It is not with me.’ ▤  … 20“From where, then, does wisdom come? And where is the place of understanding? 21It is hidden from the eyes of all living and concealed from the birds of the air. 22Abaddon and Death say, ‘We have heard a rumor of it with our ears.’ 23“God understands the way to it, and he knows its place. 24For he looks to the ends of the earth and sees everything under the heavens. 25When he gave to the wind its weight and apportioned the waters by measure, 26when he made a decree for the rain and a way for the lightning of the thunder, 27then he saw it and declared it; he established it, and searched it out. ▤

“Man does not know its worth” (v. 13) can also be translated, “Mortals do not know the way to it” (NRSV; cf. CEV, GNT, NLT). Verse 27 may well be implying that God knows the way to wisdom because he was the one who established it.

Obeying God’s commands brings wisdom . . .

See also:

- [Blessings of God’s word:] Wisdom

Deut 4:5-6  See, I have taught you statutes and rules, as the LORD my God commanded me, that you should do them in the land that you are entering to take possession of it. 6Keep them and do them, for that will be your wisdom and your understanding in the sight of the peoples, who, when they hear all these statutes, will say, ‘Surely this great nation is a wise and understanding people.’ ▤

Ps 119:98-100, 104  Your commandment makes me wiser than my enemies, for it is ever with me. 99I have more understanding than all my teachers, for your testimonies are my meditation. 100I understand more than the aged,r for I keep your precepts. ▤  … 104Through your precepts I get understanding; therefore I hate every false way. ▤

r Or the elders

Ps 37:30-31  The mouth of the righteous utters wisdom, and his tongue speaks justice. 31The law of his God is in his heart; his steps do not slip. ▤

The righteous are those who hold to God’s law (v. 31), and they are wise (v. 30) as the following subsection implies. Thus this associates obeying God’s law and having wisdom.

Matt 7:24  [Jesus:] “Everyone then who hears these words of mine and does them will be like a wise man who built his house on the rock. ▤

. . . Those who have wisdom and understanding keep God’s law

1Chr 22:12  Only, may the LORD grant you discretion and understanding, that when he gives you charge over Israel you may keep the law of the LORD your God. ▤

Neh 10:28-29  The rest of the people, the priests, the Levites, the gatekeepers, the singers, the temple servants, and all who have separated themselves from the peoples of the lands to the Law of God, their wives, their sons, their daughters, all who have knowledge and understanding, 29join with their brothers, their nobles, and enter into a curse and an oath to walk in God’s Law that was given by Moses the servant of God, and to observe and do all the commandments of the LORD our Lord and his rules and his statutes. ▤

Ps 119:34  Give me understanding, that I may keep your law and observe it with my whole heart. ▤

Prov 28:7  The one who keeps the law is a son with understanding, but a companion of gluttons shames his father. ▤

Here “law” most likely refers to God’s OT law.

Col 1:9-10  And so, from the day we heard, we have not ceased to pray for you, asking that you may be filled with the knowledge of his will in all spiritual wisdom and understanding, 10so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

In conjunction with keeping God’s law, those have wisdom and understanding please Jesus Christ and do good works. Verse 9 teaches that spiritual wisdom and understanding brings knowledge of God’s will. Verse 10 then implies that having such wisdom and understanding leads to a life of doing what is good and pleasing to the Lord, in which one grows further “in the knowledge of God”.

Note: Wisdom involves doing what is right – and shunning evil

See also:

- The righteous speak wisely . . .

- [Blessings of wisdom:] Righteousness and justness

Ps 37:30  The mouth of the righteous utters wisdom, and his tongue speaks justice. ▤

Prov 1:1-3  The proverbs of Solomon, son of David, king of Israel: 2To know wisdom and instruction, to understand words of insight, 3to receive instruction in wise dealing, in righteousness, justice, and equity; … ▤

This associates gaining wisdom and understanding (v. 2) with living in accordance with “righteousness, justice, and equity” (v. 3b).

Prov 2:7  … he stores up sound wisdom for the upright; he is a shield to those who walk in integrity, … ▤

Prov 4:11  I have taught you the way of wisdom; I have led you in the paths of uprightness. ▤

This correlates wisdom with uprightness.

Prov 15:21  Folly is a joy to him who lacks sense, but a man of understanding walks straight ahead. ▤

To walk “straight ahead” is to do what is right (cf. GNT, NCV).

Prov 23:15-16, 19  My son, if your heart is wise, my heart too will be glad. 16My inmost beings will exult when your lips speak what is right. ▤  … 19Hear, my son, and be wise, and direct your heart in the way. ▤

s Hebrew My kidneys

In v. 19, “the way” is “the way [of the Lord]” (AMP). Being wise involves both speaking (v. 16) and doing (v. 19) what is right.

Eccl 10:2  A wise man’s heart inclines him to the right, but a fool’s heart to the left. ▤

The wise are naturally inclined to do what is right – in contrast to fools who tend towards doing what is wrong or evil (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT).

Luke 1:17  … and he will go before him in the spirit and power of Elijah, to turn the hearts of the fathers to the children, and the disobedient to the wisdom of the just, to make ready for the Lord a people prepared. ▤

James 3:13-17  Who is wise and understanding among you? By his good conduct let him show his works in the meekness of wisdom. 14But if you have bitter jealousy and selfish ambition in your hearts, do not boast and be false to the truth. 15This is not the wisdom that comes down from above, but is earthly, unspiritual, demonic. 16For where jealousy and selfish ambition exist, there will be disorder and every vile practice. 17But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

True wisdom – that which comes from God (v. 17a) – is demonstrated by a life of doing what is good (v. 13). As such it is characterized by humility (v. 13b) and the righteous traits listed in v. 17, all of which pertain to doing good towards others. In contrast earthly “wisdom” is typified by unspiritual qualities (vv. 14-15) which manifest themselves in evil deeds (v. 16); such things are shunned by true wisdom.

Job 28:28  And he said to man, ‘Behold, the fear of the Lord, that is wisdom, and to turn away from evil is understanding.’ ▤

Prov 14:16  One who is wise is cautioust and turns away from evil, but a fool is reckless and careless. ▤

t Or fears [the LORD]

Prov 8:12-13  I, wisdom, dwell with prudence, and I find knowledge and discretion. 13The fear of the LORD is hatred of evil. Pride and arrogance and the way of evil and perverted speech I hate. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Wisdom through Others

Section Jumps

- Pay attention to instruction . . .

- . . . Wise people listen to and learn from instruction

- Listen to advice – which is important for making plans

- Accept reproof

- Additional insights on accepting reproof and discipline

- Outcomes of ignoring reproof and discipline

- Further advice and insights on gaining wisdom

Note that the verses in this section speak – largely at least – of wisdom being acquired through godly people. Such wisdom is ultimately from God.

Pay attention to instruction . . .

See also:

- The speech of the wise imparts wisdom and knowledge

- Children should heed their parents’ teaching – which brings great benefits

Prov 1:1-6  The proverbs of Solomon, son of David, king of Israel: 2To know wisdom and instruction, to understand words of insight, 3to receive instruction in wise dealing, in righteousness, justice, and equity; 4to give prudence to the simple, knowledge and discretion to the youth— 5Let the wise hear and increase in learning, and the one who understands obtain guidance, 6to understand a proverb and a saying, the words of the wise and their riddles. ▤

Solomon is traditionally understood to be the main source for the material making up the book of Proverbs. These opening verses of Proverbs indicate that paying attention to the proverbs or teachings of wise people such as him, leads to wisdom.

Prov 2:1-2, 9-10  My son, if you receive my words and treasure up my commandments with you, 2making your ear attentive to wisdom and inclining your heart to understanding; ▤  … 9Then you will understand righteousness and justice and equity, every good path; 10for wisdom will come into your heart, and knowledge will be pleasant to your soul; … ▤

Note that the final clause (v. 10b) speaks of one finding knowledge pleasing.

Prov 4:1-2  Hear, O sons, a father’s instruction, and be attentive, that you may gainu insight, 2for I give you good precepts; do not forsake my teaching. ▤

u Hebrew know

Prov 5:1-2  My son, be attentive to my wisdom; incline your ear to my understanding, 2that you may keep discretion, and your lips may guard knowledge. ▤

The last clause speaks of keeping or having knowledge, with which to speak.

Prov 8:33  Hear instruction and be wise, and do not neglect it. ▤

Prov 19:20  Listen to advice and accept instruction, that you may gain wisdom in the future. ▤

Prov 22:17-21  Incline your ear, and hear the words of the wise, and apply your heart to my knowledge, 18for it will be pleasant if you keep them within you, if all of them are ready on your lips. 19That your trust may be in the LORD, I have made them known to you today, even to you. 20Have I not written for you thirty sayings of counsel and knowledge, 21to make you know what is right and true, that you may give a true answer to those who sent you? ▤

The speaker implies that his teaching will impart wisdom and knowledge. Verses 18b and 21 speak of the usefulness of wisdom and knowledge.

Prov 23:12, 19  Apply your heart to instruction and your ear to words of knowledge. ▤  … 19Hear, my son, and be wise, and direct your heart in the way. ▤

“Hear” and “be wise” (v. 19) probably are together an exhortation to listen carefully to instruction – the “words of the wise” (Prov 22:17 ↑) – and so become wise (cf. Prov 8:33 ↑).

Job 33:33  If not, listen to me; be silent, and I will teach you wisdom. ▤

Job 8:8-10  For inquire, please, of bygone ages, and consider what the fathers have searched out. 9For we are but of yesterday and know nothing, for our days on earth are a shadow. 10Will they not teach you and tell you and utter words out of their understanding? ▤

One can infer from this that such instruction – the teachings of godly learned people from the past – will give one wisdom and knowledge.

Prov 15:5, 32  A fool despises his father’s instruction, but whoever heeds reproof is prudent. ▤  … 32Whoever ignores instruction despises himself, but he who listens to reproof gains intelligence. ▤

Prov 19:27  Cease to hear instruction, my son, and you will stray from the words of knowledge. ▤

. . . Wise people listen to and learn from instruction

See also:

- Prov 1:5 ⇑

- Prov 12:15 ⇓

Prov 13:1  A wise son hears his father’s instruction, but a scoffer does not listen to rebuke. ▤

Prov 9:9  Give instructionv to a wise man, and he will be still wiser; teach a righteous man, and he will increase in learning. ▤

v Hebrew lacks instruction

Prov 21:11  When a scoffer is punished, the simple becomes wise; when a wise man is instructed, he gains knowledge. ▤

- Keep hold of instruction for she is your life:

Prov 4:13  Keep hold of instruction; do not let go; guard her, for she is your life. ▤

Listen to advice – which is important for making plans

Prov 19:20  Listen to advice and accept instruction, that you may gain wisdom in the future. ▤

Prov 13:10  By insolence comes nothing but strife, but with those who take advice is wisdom. ▤

Prov 12:15  The way of a fool is right in his own eyes, but a wise man listens to advice. ▤

Eccl 4:13  Better was a poor and wise youth than an old and foolish king who no longer knew how to take advice. ▤

This implies that it is wise to be prepared to accept advice.

Prov 11:14  Where there is no guidance, a people falls, but in an abundance of counselors there is safety. ▤

When planning any strategy, having and listening to sound advisors is critical to success – as the following verses also indicate. As such these verses demonstrate that listening to advice is important for acting wisely.

Prov 15:22  Without counsel plans fail, but with many advisers they succeed. ▤

Prov 20:18  Plans are established by counsel; by wise guidance wage war. ▤

Accept reproof

See also:

- Parents should discipline their children

Note that “reproof” involves criticism and even blame and/or discipline. It is akin to “rebuke” (cf. Prov 17:10 ↓).

Prov 1:23  [Wisdom:] If you turn at my reproof,w behold, I will pour out my spirit to you; I will make my words known to you. ▤

w Or Will you turn away at my reproof?

One receives wisdom by responding to Wisdom’s reproof – i.e. changing one’s attitudes or behavior in response to wise reproof or exhortations. The reference is most readily applicable to warnings from Scripture that one should take to heart, but is also applicable to reproof from wise people or any source of wisdom.

Prov 9:8  Do not reprove a scoffer, or he will hate you; reprove a wise man, and he will love you. ▤

This implies that wise people value reproof – which is partly at least because reproof enhances one’s wisdom.

Prov 12:1  Whoever loves discipline loves knowledge, but he who hates reproof is stupid. ▤

Prov 15:5, 31-32  A fool despises his father’s instruction, but whoever heeds reproof is prudent. ▤  … 31The ear that listens to life-giving reproof will dwell among the wise. 32Whoever ignores instruction despises himself, but he who listens to reproof gains intelligence. ▤

Heeding reproof brings wisdom (vv. 31-32b) and, as such, in itself shows wisdom (v. 5b). Note that “life-giving” (v. 31) means “beneficial to life”, rather than necessarily saving from imminent death (cf. ZBC).

Prov 19:25  Strike a scoffer, and the simple will learn prudence; reprove a man of understanding, and he will gain knowledge. ▤

Prov 29:15  The rod and reproof give wisdom, but a child left to himself brings shame to his mother. ▤

Prov 17:10  A rebuke goes deeper into a man of understanding than a hundred blows into a fool. ▤

Although not specifically saying that accepting rebuke leads to wisdom, this does at least associate accepting rebuke with wisdom.

Additional insights on accepting reproof and discipline

See also:

- Prov 10:17 ⇓

- Note: Instructions and insights on giving rebuke

Ps 141:5a  Let a righteous man strike me—it is a kindness; let him rebuke me—it is oil for my head; let my head not refuse it. ▤

Rebuke or discipline from a righteous person is motivated by kindness, for the betterment of the receiver. The expression “it is oil for my head” speaks of rebuke as a blessing (cf. Prov 25:12 ↓), possibly meaning that rebuke is refreshing (cf. CEV, NLT).

Prov 25:12  Like a gold ring or an ornament of gold is a wise reprover to a listening ear. ▤

Prov 27:6  Faithful are the wounds of a friend; profuse are the kisses of an enemy. ▤

Emotional wounds resulting from a friend’s rebuke can be trusted to have been inflicted with one’s benefit in view.

Eccl 7:5  It is better for a man to hear the rebuke of the wise than to hear the song of fools. ▤

The “song of fools” possibly refers to praise from fools (cf. GNT, NCV, NLT).

Prov 6:23  For the commandment is a lamp and the teaching a light, and the reproofs of discipline are the way of life, … ▤

This and the verses below speak of specific blessing of accepting reproof and discipline.

Prov 13:18  Poverty and disgrace come to him who ignores instruction, but whoever heeds reproof is honored. ▤

Prov 20:30  Blows that wound cleanse away evil; strokes make clean the innermost parts. ▤

Discipline cleanses one of evil. Such cleansing is associated with and vital for wisdom.

Heb 12:11  For the moment all discipline seems painful rather than pleasant, but later it yields the peaceful fruit of righteousness to those who have been trained by it. ▤

Outcomes of ignoring reproof and discipline

Prov 1:24-26, 29-31  [Wisdom:] Because I have called and you refused to listen, have stretched out my hand and no one has heeded, 25because you have ignored all my counsel and would have none of my reproof, 26I also will laugh at your calamity; I will mock when terror strikes you, ▤  … 29Because they hated knowledge and did not choose the fear of the LORD, 30would have none of my counsel and despised all my reproof, 31therefore they shall eat the fruit of their way, and have their fill of their own devices. ▤

Prov 5:11-14  … and at the end of your life you groan, when your flesh and body are consumed, 12and you say, “How I hated discipline, and my heart despised reproof! 13I did not listen to the voice of my teachers or incline my ear to my instructors. 14I am at the brink of utter ruin in the assembled congregation.” ▤

Prov 5:23  He dies for lack of discipline, and because of his great folly he is led astray. ▤

Prov 10:17  Whoever heeds instruction is on the path to life, but he who rejects reproof leads others astray. ▤

Prov 15:10  There is severe discipline for him who forsakes the way; whoever hates reproof will die. ▤

Prov 29:1  He who is often reproved, yet stiffens his neck, will suddenly be broken beyond healing. ▤

- Ignoring instruction leads to poverty and disgrace:

Prov 13:18  Poverty and disgrace come to him who ignores instruction, but whoever heeds reproof is honored. ▤

Further advice and insights on gaining wisdom

Prov 11:2  When pride comes, then comes disgrace, but with the humble is wisdom. ▤

This implies that “with humility comes wisdom” (NIV®, NLT).

Prov 13:20  Whoever walks with the wise becomes wise, but the companion of fools will suffer harm. ▤

Prov 14:29  Whoever is slow to anger has great understanding, but he who has a hasty temper exalts folly. ▤

Understanding leads to such self-control. Conversely, it can be argued, learning self-control increases ones understanding/wisdom.

Prov 27:17  Iron sharpens iron, and one man sharpens another.x ▤

x Hebrew sharpens the face of another

As one piece of iron can be used to sharpen another, so through discussion and debate with another, one can sharpen one’s mind.

Prov 6:6  Go to the ant, O sluggard; consider her ways, and be wise. ▤

A lazy person can learn much from the diligent ways of an ant – and so grow in wisdom.

Prov 10:14  The wise lay up knowledge, but the mouth of a fool brings ruin near. ▤

The first clause probably means that wise people accumulate knowledge, which suggests that doing so helps enable one to become wise or wiser. However, particularly in light of the remainder of the verse, note that some interpret it as meaning the wise “don’t tell everything they know” (NCV™).

Prov 14:7  Leave the presence of a fool, for there you do not meet words of knowledge. ▤

- One grows wiser with age and experience:

Job 12:12  Wisdom is with the aged, and understanding in length of days. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Wise Speech (I): Instructions

Section Jumps

- Be quick to listen and slow to speak

- Be careful when speaking

- Use few words – in contrast to fools

- Speak gently

- Speak graciously

- Do not sin in what you say

- Note: Instructions and insights on giving rebuke

See also:

- Adverse Speech

- Truthfulness

Be quick to listen and slow to speak

James 1:19  Know this, my beloved brothers: let every person be quick to hear, slow to speak, slow to anger; … ▤

Prov 18:13  If one gives an answer before he hears, it is his folly and shame. ▤

Job 32:11-12  Behold, I waited for your words, I listened for your wise sayings, while you searched out what to say. 12I gave you my attention, and, behold, there was none among you who refuted Job or who answered his words. ▤

Prov 29:20  Do you see a man who is hasty in his words? There is more hope for a fool than for him. ▤

Prov 18:2  A fool takes no pleasure in understanding, but only in expressing his opinion. ▤

Instead of spending time improving their understanding by listening to others, fools would much rather give their own opinions on a matter. Note that the second part of the verse suggests that listening to others is probably in view in the first part.

Prov 12:23  A prudent man conceals knowledge, but the heart of fools proclaims folly. ▤

This contrasts a wise person who avoids making a show of his or her knowledge (cf. NLT), with a fool who “blurts out” (NIV®) foolish things, making a show of his or her lack of knowledge. It illustrates that one should take care in choosing when to speak, as a wise person does.

Eccl 3:1, 7  For everything there is a season, and a time for every matter under heaven: ▤  … 7a time to tear, and a time to sew; a time to keep silence, and a time to speak; … ▤

Sometimes one should be silent, while other times the right thing is to speak. In view of this, rather than hastily speaking out, one should first discern if it is appropriate.

- Do not be quick to speak before God:

Eccl 5:2  y Be not rash with your mouth, nor let your heart be hasty to utter a word before God, for God is in heaven and you are on earth. Therefore let your words be few. ▤

y Ch 5:1 in Hebrew

Note that the reference here appears to be primarily to making rash vows.

Be careful when speaking

Prov 13:3  Whoever guards his mouth preserves his life; he who opens wide his lips comes to ruin. ▤

The phrase “guards his mouth” (cf. Prov 21:23 ↓) is referring to being careful in what one says (cf. GNT, NCV), or having control over one’s tongue (cf. NLT). The phrase “opens wide his lips” appears to refer to speaking a lot and carelessly.

Prov 21:23  Whoever keeps his mouth and his tongue keeps himself out of trouble. ▤

This speaks of guarding or watching over one’s words (cf. AMP, CEV, NASB, NIV, NKJV, NRSV), being careful about what one says (cf. GNT, NCV).

Prov 15:28  The heart of the righteous ponders how to answer, but the mouth of the wicked pours out evil things. ▤

Prov 16:23  The heart of the wise makes his speech judicious and adds persuasiveness to his lips. ▤

A wise person’s “mind” (NLT; cf. NCV) enables their speech to be well-judged and calculated. It reflects that wise people “think before they speak” (GNT).

Prov 12:18  There is one whose rash words are like sword thrusts, but the tongue of the wise brings healing. ▤

Careless words can greatly harm others – as well as ourselves (cf. Prov 13:3 ↑; Prov 21:23 ↑).

James 1:26  If anyone thinks he is religious and does not bridle his tongue but deceives his heart, this person’s religion is worthless. ▤

One should keep control over when, what and how one speaks.

James 2:12  So speak and so act as those who are to be judged under the law of liberty. ▤

The “law of liberty” may be referring specifically to the law of love (cf. 1:25). In any case, the “law” Christians are under gives freedom from both rigorous regulations and sin. As such they are freer to please God, and so judgment by it will demand a higher standard of speech and actions. This points to the need to be careful when speaking.

- We should be able to support what we say by our actions:

2Cor 10:10-11  For they say, “His letters are weighty and strong, but his bodily presence is weak, and his speech of no account.” 11Let such a person understand that what we say by letter when absent, we do when present. ▤

Use few words – in contrast to fools

See also:

- Prov 13:3 ⇑; Prov 15:28 ⇑

- Note: Do not pray for show and do not babble on

Prov 10:19  When words are many, transgression is not lacking, but whoever restrains his lips is prudent. ▤

Prov 17:27  Whoever restrains his words has knowledge, and he who has a cool spirit is a man of understanding. ▤

Eccl 6:11  The more words, the more vanity, and what is the advantage to man? ▤

Eccl 5:3  For a dream comes with much business, and a fool’s voice with many words. ▤

Eccl 10:14  A fool multiplies words, though no man knows what is to be, and who can tell him what will be after him? ▤

Prov 15:2  The tongue of the wise commends knowledge, but the mouths of fools pour out folly. ▤

Fools “pour out foolish words” (NIrV®).

Prov 10:8  The wise of heart will receive commandments, but a babbling fool will come to ruin. ▤

- Even a fool is considered wise if he keeps quiet:

Prov 17:28  Even a fool who keeps silent is considered wise; when he closes his lips, he is deemed intelligent. ▤

Speak gently

2Tim 2:24-25  And the Lord’s servantz must not be quarrelsome but kind to everyone, able to teach, patiently enduring evil, 25correcting his opponents with gentleness. God may perhaps grant them repentance leading to a knowledge of the truth, … ▤

z Greek bondservant

1Pet 3:15  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

2Cor 10:1  I, Paul, myself entreat you, by the meekness and gentleness of Christ—I who am humble when face to face with you, but bold toward you when I am away!— ▤

Generally at least, we should exhort others in a manner reflective of “the meekness and gentleness” that characterized Jesus Christ, as Paul seeks to do here.

Prov 15:1  A soft answer turns away wrath, but a harsh word stirs up anger. ▤

Prov 15:4  A gentlea tongue is a tree of life, but perverseness in it breaks the spirit. ▤

a Or healing

Prov 25:15  With patience a ruler may be persuaded, and a soft tongue will break a bone. ▤

Along with patience, “soft” or gentle speech makes one more able to persuade others.

- The wise use quiet words, in contrast to fools:

Eccl 9:17  The words of the wise heard in quiet are better than the shouting of a ruler among fools. ▤

This suggests that the wise typically use quiet words. The implication is that it is generally more effective to speak quietly than loudly (cf. Prov 15:1 ↑; Prov 25:15 ↑).

Speak graciously

Prov 16:24  Gracious words are like a honeycomb, sweetness to the soul and health to the body. ▤

Like a honeycomb (v. 24), gracious words are enjoyable (“sweetness to the soul”) and are good for one’s well-being (“health to the body”).

Prov 22:11  He who loves purity of heart, and whose speech is gracious, will have the king as his friend. ▤

Eccl 10:12  The words of a wise man’s mouth win him favor,b but the lips of a fool consume him. ▤

b Or are gracious

The alternative rendering in the text note indicates that the first clause may be teaching that the words of a wise man’s mouth are gracious (cf. AMP, NASB, NIV, NKJV).

Col 4:6  Let your speech always be gracious, seasoned with salt, so that you may know how you ought to answer each person. ▤

Note that the expression “seasoned with salt” most likely means either interesting (CEV, GNT) or pure.

Ps 45:2  You are the most handsome of the sons of men; grace is poured upon your lips; therefore God has blessed you forever. ▤

This is from a messianic psalm. As such, the Messiah is portrayed to be gracious in speech (cf. Luke 4:22 ↓) – something which his followers should aspire to emulate.

Luke 4:22  And all spoke well of him and marveled at the gracious words that were coming from his mouth. And they said, “Is not this Joseph’s son?” ▤

Eph 4:15  Rather, speaking the truth in love, we are to grow up in every way into him who is the head, into Christ, … ▤

Speaking in love complements and encourages gracious speech.

- Sweetness of speech increases persuasiveness:

Prov 16:21  The wise of heart is called discerning, and sweetness of speech increases persuasiveness. ▤

Do not sin in what you say

See also:

- Adverse Speech

- Do not lie

- Do not give false testimony

Ps 17:3  You have tried my heart, you have visited me by night, you have tested me, and you will find nothing; I have purposed that my mouth will not transgress. ▤

Ps 34:13  Keep your tongue from evil and your lips from speaking deceit. ▤

Ps 39:1  I said, “I will guard my ways, that I may not sin with my tongue; I will guard my mouth with a muzzle, so long as the wicked are in my presence.” ▤

In enduring a time of suffering, David was determined not to say anything that might be sinful or unwise – particularly in the presence of the wicked.

Prov 4:24  Put away from you crooked speech, and put devious talk far from you. ▤

Eph 4:29  Let no corrupting talk come out of your mouths, but only such as is good for building up, as fits the occasion, that it may give grace to those who hear. ▤

Eph 5:4  Let there be no filthiness nor foolish talk nor crude joking, which are out of place, but instead let there be thanksgiving. ▤

Col 3:8  But now you must put them all away: anger, wrath, malice, slander, and obscene talk from your mouth. ▤

Eccl 5:6  Let not your mouth lead youc into sin, and do not say before the messengerd that it was a mistake. Why should God be angry at your voice and destroy the work of your hands? ▤

c Hebrew your flesh

d Or angel

The “sin” spoken of here is primarily that of not keeping a vow to God. To make a vow rashly and then not be able to keep it is sinful.

- Ask God to help you not to sin in what you say:

Ps 141:3  Set a guard, O LORD, over my mouth; keep watch over the door of my lips! ▤

Similarly in 19:14 David asks God for help to speak what pleases God: “Let the words of my mouth and the meditation of my heart be acceptable in your sight, O LORD, my rock and my redeemer.”

Note: Instructions and insights on giving rebuke

See also:

- Rebuke members for their sin . . .

Luke 17:3  Pay attention to yourselves! If your brother sins, rebuke him, and if he repents, forgive him, … ▤

Col 3:16  Let the word of Christ dwell in you richly, teaching and admonishing one another in all wisdom, singing psalms and hymns and spiritual songs, with thankfulness in your hearts to God. ▤

This appears to refer to Scripture having a role in the giving of rebuke (cf. 2Tim 3:16 ↓).

2Tim 3:16  All Scripture is breathed out by God and profitable for teaching, for reproof, for correction, and for training in righteousness, … ▤

2Tim 4:2  … preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

1Tim 5:1  Do not rebuke an older man but encourage him as you would a father, younger men as brothers, … ▤

Prov 9:7-8  Whoever corrects a scoffer gets himself abuse, and he who reproves a wicked man incurs injury. 8Do not reprove a scoffer, or he will hate you; reprove a wise man, and he will love you. ▤

Prov 26:4-5  Answer not a fool according to his folly, lest you be like him yourself. 5Answer a fool according to his folly, lest he be wise in his own eyes. ▤

Here the writer makes a deliberate contradiction in regard to answering a fool “according to his folly”. In v. 4, “according to his folly” means in a manner which is in accordance with his foolish ways – i.e. “stooping to his level”. In contrast, in v. 5 it would seem to mean in accordance with or in a way that is appropriate to his foolish action. Perhaps the writer is also conveying the thought that one should be wary in correcting a fool.

Prov 27:5  Better is open rebuke than hidden love. ▤

Open rebuke is better than love that is shut off. The implication here may well be that one who truly loves another will openly rebuke them (cf. CEV) if the need arises.

Prov 28:23  Whoever rebukes a man will afterward find more favor than he who flatters with his tongue. ▤

- Rather than hate someone, reason frankly with them:

Lev 19:17  You shall not hate your brother in your heart, but you shall reason frankly with your neighbor, lest you incur sin because of him. ▤

The last clause may mean that if our neighbor has done something wrong and we do not take them to task about it, then we also bare some responsibility. Alternatively, in the light of the first statement in the verse, it may mean that if our neighbor has done something that induces us to be hateful, we should rebuke them rather than hate them in our hearts, which would cause us also to be guilty of sin.

Pray for persecuted Christians

Section E

Wise Speech (II): Insights

Section Jumps

- The righteous speak wisely . . .

- . . . One’s words are determined by the “heart”

- Wise speech is of great value

- The speech of the wise imparts wisdom and knowledge

- Further ways wise speech benefits others

- Other ways one’s words can be beneficial

- Beware: The tongue has great power, capable of evil and destructive effects

See also:

- Note: Instructions and insights on giving rebuke

The righteous speak wisely . . .

See also:

- Prov 15:28 ⇓

- Obeying God’s commands brings wisdom . . .

Ps 37:30  The mouth of the righteous utters wisdom, and his tongue speaks justice. ▤

Prov 10:31-32  The mouth of the righteous brings forth wisdom, but the perverse tongue will be cut off. 32The lips of the righteous know what is acceptable, but the mouth of the wicked, what is perverse. ▤

Prov 31:26  She opens her mouth with wisdom, and the teaching of kindness is on her tongue. ▤

This speaks of a righteous wife, being one who is “excellent” (v. 10) and who “fears the LORD” (v. 30).

Prov 10:11, 21  The mouth of the righteous is a fountain of life, but the mouth of the wicked conceals violence. ▤  … 21The lips of the righteous feed many, but fools die for lack of sense. ▤

These and the following verses refer to the speech of the righteous bringing great blessings. This evidences the wisdom of the words of the righteous.

Prov 11:11  By the blessing of the upright a city is exalted, but by the mouth of the wicked it is overthrown. ▤

In contrast to the “mouth of the wicked”, the “blessing of the upright” quite possibly refers to the upright praying for or verbally blessing a city (cf. GNT, NCV, NLT). Alternatively it may be speaking more generally of the blessing or benefits which upright people bring to a city (cf. AMP, CEV), which in no small part is through what they say.

Prov 12:6  The words of the wicked lie in wait for blood, but the mouth of the upright delivers them. ▤

. . . One’s words are determined by the “heart”

In the following verses, “heart” signifies one’s conscious inner-self, encompassing one’s emotions, thoughts and will. Words that are wise and good come from a “heart” that is good/righteous and wise. Conversely, foolish and evil words come from a “heart” that has such characteristics.

Matt 12:34-37  You brood of vipers! How can you speak good, when you are evil? For out of the abundance of the heart the mouth speaks. 35The good person out of his good treasure brings forth good, and the evil person out of his evil treasure brings forth evil. 36I tell you, on the day of judgment people will give account for every careless word they speak, 37for by your words you will be justified, and by your words you will be condemned. ▤

A person’s words are determined by their hearts (vv. 34-35), and so their words reveal their hearts. As such their words are a key aspect of the evidence that will be used to acquit or condemn them on judgment day (vv. 36-37).

Matt 15:18-19  But what comes out of the mouth proceeds from the heart, and this defiles a person. 19For out of the heart come evil thoughts, murder, adultery, sexual immorality, theft, false witness, slander. ▤

It is our hearts that determine what we say and also what we do (v. 19), which in turn can “defile” us (NLT) – making us spiritually “unclean” (v. 18). In v. 19, “evil thoughts” are listed first presumably as one’s thoughts are closely associated with one’s heart. In a sense they are the link between the heart and its manifestations – one’s deeds and words (cf. v. 19b).

Prov 12:23  A prudent man conceals knowledge, but the heart of fools proclaims folly. ▤

Prov 15:28  The heart of the righteous ponders how to answer, but the mouth of the wicked pours out evil things. ▤

Prov 16:23  The heart of the wise makes his speech judicious and adds persuasiveness to his lips. ▤

Job 33:3  My words declare the uprightness of my heart, and what my lips know they speak sincerely. ▤

In the first clause Elihu may be meaning that his words evidenced the uprightness of his heart – for that is from where they came (cf. NASB, NCV, NIV, NKJV).

Job 15:12-13  Why does your heart carry you away, and why do your eyes flash, 13that you turn your spirit against God and bring such words out of your mouth? ▤

While he does make a valid point regarding one’s heart influencing one’s words, bear in mind that Eliphaz’s assessment of Job’s heart was flawed. Note that on a similar theme, in v. 5 Eliphaz says: “… your iniquity teaches your mouth …”

- Good and bad cannot come from the same source:

James 3:9-12  With it [the tongue] we bless our Lord and Father, and with it we curse people who are made in the likeness of God. 10From the same mouth come blessing and cursing. My brothers,e these things ought not to be so. 11Does a spring pour forth from the same opening both fresh and salt water? 12Can a fig tree, my brothers, bear olives, or a grapevine produce figs? Neither can a salt pond yield fresh water. ▤

e Or brothers and sisters; also verse 12

With the use of “tongue”, James is not referring ultimately to the tongue itself, but to the heart that manifests itself in the words of the tongue. Verses 11-12 are indicating that blessing of God and cursing of others, “who are made in the likeness of God” (v. 9), cannot come from the same source – with the apparent implication that if we curse others, we cannot truly bless God.

Wise speech is of great value

Prov 20:15  There is gold and abundance of costly stones, but the lips of knowledge are a precious jewel. ▤

Prov 25:11  A word fitly spoken is like apples of gold in a setting of silver. ▤

This may be speaking of the beauty as well as the great value of appropriately spoken words.

Prov 15:23  To make an apt answer is a joy to a man, and a word in season, how good it is! ▤

- The speech of the righteous is of great value:

Prov 10:20  The tongue of the righteous is choice silver; the heart of the wicked is of little worth. ▤

The speech of the wise imparts wisdom and knowledge

Eccl 12:9-10  Besides being wise, the Preacher also taught the people knowledge, weighing and studying and arranging many proverbs with great care. 10The Preacher sought to find words of delight, and uprightly he wrote words of truth. ▤

Verse 10 further supports the earlier assertion that the wise teacher imparted knowledge, by indicating that he wrote truth.

Ps 49:1-3  Hear this, all peoples! Give ear, all inhabitants of the world, 2both low and high, rich and poor together! 3My mouth shall speak wisdom; the meditation of my heart shall be understanding. ▤

The context suggests that the wise speaker will teach wisdom, with understanding for his listeners coming from his thoughts (cf. NIV, NKJV).

Prov 13:20  Whoever walks with the wise becomes wise, but the companion of fools will suffer harm. ▤

The speech of the wise is obviously a major reason as to why keeping company with the wise leads to wisdom.

Prov 15:2, 7  The tongue of the wise commends knowledge, but the mouths of fools pour out folly. ▤  … 7The lips of the wise spread knowledge; not so the hearts of fools.f ▤

f Or the hearts of fools are not steadfast

Verse 2a appears to be saying that the wise make knowledge “attractive” (GNT) or “acceptable” (NASB).

Prov 25:12  Like a gold ring or an ornament of gold is a wise reprover to a listening ear. ▤

Reproof from a wise person is so valuable largely because of the wisdom it imparts.

Eccl 9:17  The words of the wise heard in quiet are better than the shouting of a ruler among fools. ▤

Presumably the writer has in mind that the words of the wise impart wisdom.

Further ways wise speech benefits others

See also:

- Prov 15:4 ⇓; Prov 25:11 ⇓; Eph 4:29 ⇓

Prov 12:18  There is one whose rash words are like sword thrusts, but the tongue of the wise brings healing. ▤

This is applicable to such things as emotional healing and healing of relationships.

Prov 13:14  The teaching of the wise is a fountain of life, that one may turn away from the snares of death. ▤

Prov 18:4  The words of a man’s mouth are deep waters; the fountain of wisdom is a bubbling brook. ▤

The thought may be that like a bubbling brook, a wise person’s words are “refreshing” (NLT; cf. GNT).

Prov 29:8  Scoffers set a city aflame, but the wise turn away wrath. ▤

Presumably it is the words of the wise that are in view. The words of the wise “turn away wrath” both from themselves and others.

Eccl 12:11  The words of the wise are like goads, and like nails firmly fixed are the collected sayings; they are given by one Shepherd. ▤

Goads are used to prod and guide cattle. As such the first simile probably means either that the words of the wise spur people to action (cf. NLT), or that the words of the wise guide people in taking sound paths. The simile likening their sayings to “nails firmly fixed”, is probably pointing to the stability and security they provide for those who act in accordance with them.

Isa 50:4a  The Lord GOD has given me the tongue of those who are taught, that I may know how to sustain with a word him who is weary. ▤

1Ki 10:2-3, 8, 24  She came to Jerusalem with a very great retinue, with camels bearing spices and very much gold and precious stones. And when she came to Solomon, she told him all that was on her mind. 3And Solomon answered all her questions; there was nothing hidden from the king that he could not explain to her. ▤  … 8Happy are your men! Happy are your servants, who continually stand before you and hear your wisdom! ▤  … 24And the whole earth sought the presence of Solomon to hear his wisdom, which God had put into his mind. ▤

Solomon’s wisdom enabled him to give explanations (v. 3) – of which presumably some solved problems – and brought great happiness to those who heard his wisdom, as the Queen of Sheba asserts (v. 8). Verse 24 emphatically illustrates the desire people have to hear sound wisdom, presumably largely due to its benefits.

Other ways one’s words can be beneficial

See also:

- Prov 18:21 ⇓; Prov 11:11 ⇓

Prov 12:14  From the fruit of his mouth a man is satisfied with good, and the work of a man’s hand comes back to him. ▤

Prov 18:20  From the fruit of a man’s mouth his stomach is satisfied; he is satisfied by the yield of his lips. ▤

This probably means either that one’s words bring the fulfillment of one’s needs, or that one’s words can bring fulfillment or satisfaction to one’s inner self “as food satisfies the stomach” (NLT).

Prov 15:1  A soft answer turns away wrath, but a harsh word stirs up anger. ▤

Prov 15:4  A gentleg tongue is a tree of life, but perverseness in it breaks the spirit. ▤

g Or healing

Prov 25:11  A word fitly spoken is like apples of gold in a setting of silver. ▤

Prov 25:15  With patience a ruler may be persuaded, and a soft tongue will break a bone. ▤

Along with patience, tactfulness increases the persuasiveness of one’s speech, breaking down “strong opposition” (NLT, cf. GNT).

Eph 4:29  Let no corrupting talk come out of your mouths, but only such as is good for building up, as fits the occasion, that it may give grace to those who hear. ▤

Our words can build others up, benefiting those who hear.

Beware: The tongue has great power, capable of evil and destructive effects

See also:

- Prov 15:1 ⇑; Prov 15:4 ⇑; Prov 25:15 ⇑

Prov 18:21  Death and life are in the power of the tongue, and those who love it will eat its fruits. ▤

The tongue has the power to enrich life (or guard it; cf. Prov 13:3 ↓) – or to ruin it. The second part of the verse appears to caution against indulging in the use of the tongue (cf. AMP) or possibly exploiting its use for one’s own interests – both of which bring one harmful repercussions.

James 3:2-8  For we all stumble in many ways. And if anyone does not stumble in what he says, he is a perfect man, able also to bridle his whole body. 3If we put bits into the mouths of horses so that they obey us, we guide their whole bodies as well. 4Look at the ships also: though they are so large and are driven by strong winds, they are guided by a very small rudder wherever the will of the pilot directs. 5So also the tongue is a small member, yet it boasts of great things. How great a forest is set ablaze by such a small fire! 6And the tongue is a fire, a world of unrighteousness. The tongue is set among our members, staining the whole body, setting on fire the entire course of life,h and set on fire by hell.i 7For every kind of beast and bird, of reptile and sea creature, can be tamed and has been tamed by mankind, 8but no human being can tame the tongue. It is a restless evil, full of deadly poison. ▤

h Or wheel of birth

i Greek Gehenna

The tongue has great influence over the whole body (vv. 2-6). If one can control it, one can keep their whole body in check (v. 2) – but it cannot actually be tamed (vv. 7-8). In saying that the tongue is “set on fire by hell” (v. 6), James appears to allude to its evil disposition having Satanic origins – which ultimately is true of all evil.

Job 19:2  How long will you torment me and break me in pieces with words? ▤

Prov 11:9, 11  With his mouth the godless man would destroy his neighbor, but by knowledge the righteous are delivered. ▤  … 11By the blessing of the upright a city is exalted, but by the mouth of the wicked it is overthrown. ▤

Prov 12:13  An evil man is ensnared by the transgression of his lips, but the righteous escapes from trouble. ▤

One’s tongue can bring harm to oneself through evil words – and also by rash words (cf. Prov 13:3 ↓).

Prov 12:18  There is one whose rash words are like sword thrusts, but the tongue of the wise brings healing. ▤

A person’s tongue can harm others through thoughtless or inappropriate words (v. 18a; cf. Job 19:2 ↑) – as well as by words of evil intent (as shown elsewhere in this subsection).

Prov 13:3  Whoever guards his mouth preserves his life; he who opens wide his lips comes to ruin. ▤

The second clause appears to speak of hasty speech (cf. GNT, NCV, NIV, NLT), but talking too much could instead be in view (cf. CEV).

Prov 16:27  A worthless man plots evil, and his speechj is like a scorching fire. ▤

j Hebrew what is on his lips

- The tongues of the wicked are like sharp swords:

Ps 57:4  My soul is in the midst of lions; I lie down amid fiery beasts— the children of man, whose teeth are spears and arrows, whose tongues are sharp swords. ▤

The tongues of the wicked are also compared to swords elsewhere in Psalms (55:21; 59:7; 64:3). Similar portrayals of the tongues of the wicked are: “Your tongue plots destruction, like a sharp razor” (Ps 52:2); “They make their tongue sharp as a serpent’s” (Ps 140:3); and “Their tongue is a deadly arrow” (Jer 9:8).

Pray for persecuted Christians

Section F

Wise Personal Practices

Section Jumps

- Be self-controlled . . .

- . . . Self-control comes from God and wisdom

- Do not act in haste

- Work hard . . .

- . . . Ensure you have adequate provisions

- Do not be idle . . .

- . . . Idleness leads to poverty and associated troubles

- Enjoy life and so be joyful

The following topics are prominent in what are known as the Bible’s wisdom books, notably in Proverbs and Ecclesiastes – as well as occurring elsewhere in the Bible.

Be self-controlled . . .

See also:

- Avoid anger

- Being quick-tempered is foolish and ungodly

- Be sober-minded

Titus 2:2-6  Older men are to be sober-minded, dignified, self-controlled, sound in faith, in love, and in steadfastness. 3Older women likewise are to be reverent in behavior, not slanderers or slaves to much wine. They are to teach what is good, 4and so train the young women to love their husbands and children, 5to be self-controlled, pure, working at home, kind, and submissive to their own husbands, that the word of God may not be reviled. 6Likewise, urge the younger men to be self-controlled. ▤

1Tim 2:9  … likewise also that women should adorn themselves in respectable apparel, with modesty and self-control, not with braided hair and gold or pearls or costly attire, … ▤

1Tim 2:15  Yet she will be saved through childbearing—if they continue in faith and love and holiness, with self-control. ▤

1Tim 3:2  Therefore an overseerk must be above reproach, the husband of one wife,l sober-minded, self-controlled, respectable, hospitable, able to teach, … ▤

k Or bishop; Greek episkopos; a similar term occurs in verse 1

l Or a man of one woman; also verse 12

Titus 1:8 also states that an overseer must be self-controlled.

1Pet 4:7  The end of all things is at hand; therefore be self-controlled and sober-minded for the sake of your prayers. ▤

1Thes 4:3-4  For this is the will of God, your sanctification:m that you abstain from sexual immorality; 4that each one of you know how to control his own bodyn in holiness and honor, … ▤

m Or your holiness

n Or how to take a wife for himself; Greek how to possess his own vessel

Acts 24:25  And as he reasoned about righteousness and self-control and the coming judgment, Felix was alarmed and said, “Go away for the present. When I get an opportunity I will summon you.” ▤

The listing of self-control in this context highlights its importance.

1Cor 9:25  Every athlete exercises self-control in all things. They do it to receive a perishable wreath, but we an imperishable. ▤

Prov 16:32  Whoever is slow to anger is better than the mighty, and he who rules his spirit than he who takes a city. ▤

Prov 25:28  A man without self-control is like a city broken into and left without walls. ▤

Just as a city with broken down walls is exposed to attack, one who lack lacks self-control is exposed to trouble.

. . . Self-control comes from God and wisdom

2Tim 1:7  … for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. ▤

Some think “spirit” here may be referring to the Holy Spirit (cf. GNT, CEV). Often this is thought to not be the case, but even so, it is through the Holy Spirit that God gives us self-discipline or “self-control” (CEV, NCV; cf. Gal 5:22-23 ↓) – along with power and love.

Titus 2:11-12  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, … ▤

Gal 5:22-23  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. ▤

Prov 17:27  Whoever restrains his words has knowledge, and he who has a cool spirit is a man of understanding. ▤

Having “a cool spirit” refers to being even-tempered.

Prov 29:11  A fool gives full vent to his spirit, but a wise man quietly holds it back. ▤

2Pet 1:4-6  … by which he has granted to us his precious and very great promises, so that through them you may become partakers of the divine nature, having escaped from the corruption that is in the world because of sinful desire. 5For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,o and virtue with knowledge, 6and knowledge with self-control, and self-control with steadfastness, and steadfastness with godliness, … ▤

o Or excellence; twice in this verse

This suggests that knowledge, similar to wisdom, contributes to self-control (which in turn contributes to perseverance).

- Lack of discipline is associated with foolishness:

Prov 5:23  He dies for lack of discipline, and because of his great folly he is led astray. ▤

Here “lack of discipline” may refer to “lack of self-control” (CEV, NLT; cf. GNT, NCV) – i.e. lack of self-discipline – making it pertinent to this subsection. Alternatively it may refer to “lack of instruction” (NASB, NKJV). Both lead to “great folly” and its consequences. Note that foolishness is also associated with lack of self-control above in 29:11.

Do not act in haste

See also:

- Be quick to listen and slow to speak

Prov 19:2  Desirep without knowledge is not good, and whoever makes haste with his feet misses his way. ▤

p Or A soul

Being hasty leads one to “make mistakes” (NCV™).

Prov 21:5  The plans of the diligent lead surely to abundance, but everyone who is hasty comes only to poverty. ▤

Prov 25:8  … do not hastily bring into court, forq what will you do in the end, when your neighbor puts you to shame? ▤

q Hebrew or else

Prov 29:20  Do you see a man who is hasty in his words? There is more hope for a fool than for him. ▤

Eccl 5:2  r Be not rash with your mouth, nor let your heart be hasty to utter a word before God, for God is in heaven and you are on earth. Therefore let your words be few. ▤

r Ch 5:1 in Hebrew

As noted earlier, the reference here appears to be primarily to making hasty vows to God.

1Tim 5:22  Do not be hasty in the laying on of hands, nor take part in the sins of others; keep yourself pure. ▤

The first part of this statement is warning against hastily ordaining church elders.

- Act calmly:

Eccl 10:4  If the anger of the ruler rises against you, do not leave your place, for calmnesss will lay great offenses to rest. ▤

s Hebrew healing

This appears to say that if a superior is angry with you, you should not resign from your position. For staying calm and acting coolly can overcome great mistakes.

Work hard . . .

See also:

- Prov 21:5 ⇑

Eccl 9:10  Whatever your hand finds to do, do it with your might,t for there is no work or thought or knowledge or wisdom in Sheol, to which you are going. ▤

t Or finds to do with your might, do it

We should do what we can now, as well as we can, for in the grave there will be no such opportunities.

Acts 20:35  In all things I have shown you that by working hard in this way we must help the weak and remember the words of the Lord Jesus, how he himself said, ‘It is more blessed to give than to receive.’ ▤

Eph 4:28  Let the thief no longer steal, but rather let him labor, doing honest work with his own hands, so that he may have something to share with anyone in need. ▤

The reference to working with one’s “own hands” (cf. 1Thes 4:11 ↓) is to working oneself rather than living off others. Probably working hard is in view (cf. CEV).

1Thes 4:11-12  … and to aspire to live quietly, and to mind your own affairs, and to work with your hands, as we instructed you, 12so that you may walk properly before outsiders and be dependent on no one. ▤

2Thes 3:8-9  … nor did we eat anyone’s bread without paying for it, but with toil and labor we worked night and day, that we might not be a burden to any of you. 9It was not because we do not have that right, but to give you in ourselves an example to imitate. ▤

Titus 3:14  And let our people learn to devote themselves to good works, so as to help cases of urgent need, and not be unfruitful. ▤

Prov 31:13-19  She [an excellent wife] seeks wool and flax, and works with willing hands. 14She is like the ships of the merchant; she brings her food from afar. 15She rises while it is yet night and provides food for her household and portions for her maidens. 16She considers a field and buys it; with the fruit of her hands she plants a vineyard. 17She dresses herselfu with strength and makes her arms strong. 18She perceives that her merchandise is profitable. Her lamp does not go out at night. 19She puts her hands to the distaff, and her hands hold the spindle. ▤

u Hebrew She girds her loins

Prov 10:4  A slack hand causes poverty, but the hand of the diligent makes rich. ▤

To be “diligent” (cf. Prov 12:24 ↓; Prov 13:4 ↓) means to be industrious, or persistent in accomplishing a task.

Prov 12:24  The hand of the diligent will rule, while the slothful will be put to forced labor. ▤

Prov 13:4  The soul of the sluggard craves and gets nothing, while the soul of the diligent is richly supplied. ▤

Prov 14:23  In all toil there is profit, but mere talk tends only to poverty. ▤

. . . Ensure you have adequate provisions

See also:

- Prov 31:15 ⇑

Prov 6:6-8  Go to the ant, O sluggard; consider her ways, and be wise. 7Without having any chief, officer, or ruler, 8she prepares her bread in summer and gathers her food in harvest. ▤

The ant is a great example of producing adequate provisions. Note that similarly 30:25 says, “… the ants are a people not strong, yet they provide their food in the summer; …”

Prov 10:5  He who gathers in summer is a prudent son, but he who sleeps in harvest is a son who brings shame. ▤

Prov 24:27  Prepare your work outside; get everything ready for yourself in the field, and after that build your house. ▤

Do the essential and urgent things first – including that which is essential for producing provisions; leave till afterwards matters that can wait. Note that the first clause (like the second) is speaking of outside work, the main source of provisions in the ancient world.

Prov 28:19  Whoever works his land will have plenty of bread, but he who follows worthless pursuits will have plenty of poverty. ▤

Prov 27:23-27  Know well the condition of your flocks, and give attention to your herds, 24for riches do not last forever; and does a crown endure to all generations? 25When the grass is gone and the new growth appears and the vegetation of the mountains is gathered, 26the lambs will provide your clothing, and the goats the price of a field. 27There will be enough goats’ milk for your food, for the food of your household and maintenance for your girls. ▤

Verses 23-24 are saying that one should ensure that the things which provide basic necessities are secure (v. 23), for there is no guarantee that wealth and power will last (v. 24). Note that this speaks of ensuring adequate provisions for clothing, as well as for food.

Eccl 11:6  In the morning sow your seed, and at evening withhold not your hand, for you do not know which will prosper, this or that, or whether both alike will be good. ▤

This suggests that we should have more than one source of provision, so as “not to put all our eggs in the one basket”.

Gen 41:33-36  Now therefore let Pharaoh select a discerning and wise man, and set him over the land of Egypt. 34Let Pharaoh proceed to appoint overseers over the land and take one-fifth of the produce of the landv of Egypt during the seven plentiful years. 35And let them gather all the food of these good years that are coming and store up grain under the authority of Pharaoh for food in the cities, and let them keep it. 36That food shall be a reserve for the land against the seven years of famine that are to occur in the land of Egypt, so that the land may not perish through the famine. ▤

v Or over the land and organize the land

- The value of being a skilled worker:

Prov 22:29  Do you see a man skillful in his work? He will stand before kings; he will not stand before obscure men. ▤

Do not be idle . . .

See also:

- Eccl 11:6 ⇑

1Thes 5:14  And we urge you, brothers, admonish the idle,w encourage the fainthearted, help the weak, be patient with them all. ▤

w Or disorderly, or undisciplined

2Thes 3:6-7, 10-12  Now we command you, brothers, in the name of our Lord Jesus Christ, that you keep away from any brother who is walking in idleness and not in accord with the tradition that you received from us. 7For you yourselves know how you ought to imitate us, because we were not idle when we were with you, ▤  … 10For even when we were with you, we would give you this command: If anyone is not willing to work, let him not eat. 11For we hear that some among you walk in idleness, not busy at work, but busybodies. 12Now such persons we command and encourage in the Lord Jesus Christ to do their work quietly and to earn their own living.x ▤

x Greek eat their own bread

1Tim 5:13  Besides that, they learn to be idlers, going about from house to house, and not only idlers, but also gossips and busybodies, saying what they should not. ▤

This indicates that being idle can lead to becoming a gossip and a busybody (cf. 2Thes 3:11 ↑). In regard to being a busybody, note that 1 Peter 4:15 denounces meddling – “But let none of you suffer as a murderer or a thief or an evildoer or as a meddler.”

Heb 6:11-12  And we desire each one of you to show the same earnestness to have the full assurance of hope until the end, 12so that you may not be sluggish, but imitators of those who through faith and patience inherit the promises. ▤

Here the term “sluggish” would appear to encompass laziness (cf. CEV, GNT, NCV, NIV).

Prov 31:27  She looks well to the ways of her household and does not eat the bread of idleness. ▤

Prov 26:13-16  The sluggard says, “There is a lion in the road! There is a lion in the streets!” 14As a door turns on its hinges, so does a sluggard on his bed. 15The sluggard buries his hand in the dish; it wears him out to bring it back to his mouth. 16The sluggard is wiser in his own eyes than seven men who can answer sensibly. ▤

This passage provides a number of insights on lazy people. Verse 13 appears to imply that such people tend to make excuses to avoid work (cf. 22:13).

. . . Idleness leads to poverty and associated troubles

Prov 10:4  A slack hand causes poverty, but the hand of the diligent makes rich. ▤

Prov 20:13  Love not sleep, lest you come to poverty; open your eyes, and you will have plenty of bread. ▤

Prov 6:9-11  How long will you lie there, O sluggard? When will you arise from your sleep? 10A little sleep, a little slumber, a little folding of the hands to rest, 11and poverty will come upon you like a robber, and want like an armed man. ▤

Prov 14:23  In all toil there is profit, but mere talk tends only to poverty. ▤

Eccl 4:5  The fool folds his hands and eats his own flesh. ▤

The expression “folds his hands” is indicative of not wanting to work (cf. NLT, NIrV). The last phrase speaks of such an attitude resulting in self-destruction.

Prov 20:4  The sluggard does not plow in the autumn; he will seek at harvest and have nothing. ▤

Prov 19:15  Slothfulness casts into a deep sleep, and an idle person will suffer hunger. ▤

“Slothfulness” means “laziness”. The term “deep sleep” appears to portray the debilitating effects of laziness when it pervades a person’s consciousness.

Prov 13:4  The soul of the sluggard craves and gets nothing, while the soul of the diligent is richly supplied. ▤

Prov 21:25  The desire of the sluggard kills him, for his hands refuse to labor. ▤

Here “desire” may refer to desire for sleep (cf. NCV) or an easy life – and thus an unwillingness to work – resulting in ruin. Alternatively, the meaning may be that lazy people’s incessant desires for things will metaphorically kill them because they will not work so as to be able to satisfy or quell such desires.

Prov 12:24  The hand of the diligent will rule, while the slothful will be put to forced labor. ▤

The thought may be that not having the initiative to provide for themselves, the slothful will be forced to subject themselves to labor under someone else’s authority.

Prov 15:19  The way of a sluggard is like a hedge of thorns, but the path of the upright is a level highway. ▤

The path of a lazy person is beset with problems. In fact practically every aspect of his life is affected (cf. Eccl 10:18 ↓).

Eccl 10:18  Through sloth the roof sinks in, and through indolence the house leaks. ▤

Prov 10:26  Like vinegar to the teeth and smoke to the eyes, so is the sluggard to those who send him. ▤

Lazy people not only cause problems for themselves, but they are also disdainful to their employers.

- Being slack in one’s work is destructive:

Prov 18:9  Whoever is slack in his work is a brother to him who destroys. ▤

Enjoy life and so be joyful

Eccl 2:24-25  There is nothing better for a person than that he should eat and drink and find enjoymenty in his toil. This also, I saw, is from the hand of God, 25for apart from himz who can eat or who can have enjoyment? ▤

y Or and make his soul see good

z Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac; most Hebrew manuscripts apart from me

Eccl 3:12-13, 22  I perceived that there is nothing better for them than to be joyful and to do good as long as they live; 13also that everyone should eat and drink and take pleasure in all his toil—this is God’s gift to man. ▤  … 22So I saw that there is nothing better than that a man should rejoice in his work, for that is his lot. Who can bring him to see what will be after him? ▤

Due to the uncertainty and apparent meaningless of life – discussed in many parts of Ecclesiastes – the writer proposes that the best thing to do is to aspire to be joyful and enjoy life, and to do good.

Eccl 8:15  And I commend joy, for man has no good thing under the sun but to eat and drink and be joyful, for this will go with him in his toil through the days of his life that God has given him under the sun. ▤

The second half of the verse points to being joyful as beneficial for us amidst our toil.

Eccl 9:7-9  Go, eat your bread with joy, and drink your wine with a merry heart, for God has already approved what you do. 8Let your garments be always white. Let not oil be lacking on your head. 9Enjoy life with the wife whom you love, all the days of your vain life that he has given you under the sun, because that is your portion in life and in your toil at which you toil under the sun. ▤

In v. 7, “for God has already approved what you do” possibly means that God approves doing the aforementioned things (cf. CEV, GNT, NCV, NLT). Alternatively it may mean that having such things is indicative that God approves of one’s deeds, so therefore one should enjoy these things. A further possibility is that it has in view being alive rather than dead (cf. vv. 2-6). The main thrust of the passage is that one should enjoy life for as many days as one can, in what appears – at least at times – to be a meaningless life.

Eccl 11:8-10  So if a person lives many years, let him rejoice in them all; but let him remember that the days of darkness will be many. All that comes is vanity. 9Rejoice, O young man, in your youth, and let your heart cheer you in the days of your youth. Walk in the ways of your heart and the sight of your eyes. But know that for all these things God will bring you into judgment. 10Remove vexation from your heart, and put away paina from your body, for youth and the dawn of life are vanity. ▤

a Or evil

The “days of darkness” (v. 8) quite possibly refers to being dead (cf. GNT, NCV). Another possibility is troubled times, such as the trials associated with old age and failing health. Verse 9 advocates following “your heart’s desire” (GNT; cf. CEV, NCV), but doing so governed by the consciousness of God’s coming judgment. Verse 10 is usually taken to mean that we should not worry, and so forget about any physical troubles (or perhaps any perceived future physical troubles), for youth is so short lived (cf. CEV, GNT, NASB) – i.e. we should enjoy it while we can. Alternatively v. 10a may be speaking of getting rid of anything that might harm our minds or bodies.

Prov 15:13, 15  A glad heart makes a cheerful face, but by sorrow of heart the spirit is crushed. ▤  … 15All the days of the afflicted are evil, but the cheerful of heart has a continual feast. ▤

Prov 17:22  A joyful heart is good medicine, but a crushed spirit dries up the bones. ▤

Prov 15:30  The light of the eyes rejoices the heart, and good news refreshesb the bones. ▤

b Hebrew makes fat

Most likely the first clause means: “The light in the eyes [of him whose heart is joyful]” (AMP) brings joy to the hearts of others (cf. CEV, GNT).

- The sad lot of a man who does not enjoy what he has:

Eccl 6:3-6  If a man fathers a hundred children and lives many years, so that the days of his years are many, but his soul is not satisfied with life’s good things, and he also has no burial, I say that a stillborn child is better off than he. 4For it comes in vanity and goes in darkness, and in darkness its name is covered. 5Moreover, it has not seen the sun or known anything, yet it finds rest rather than he. 6Even though he should live a thousand years twice over, yet enjoyc no good—do not all go to the one place? ▤

c Or see

Part of the reasoning here as to why a stillborn child is better off than such a man appears to be that it will end up in the same place (the grave) without having failed the opportunity to enjoy life’s good things nor having experienced discontentment.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Antitheses of Wisdom and Knowledge

Foolishness and spiritual ignorance are the antitheses of godly wisdom and knowledge. Moreover, foolishness and spiritual ignorance are very closely related to ungodliness; for ungodliness is the prime cause of them and further ungodliness results from them. Foolishness and spiritual ignorance with their consequences, stand in stark contrast to wisdom and her blessings.

Section A

Foolishness

Section Jumps

- Fools spurn and lack both wisdom and knowledge

- Foolishness involves failure to comprehend God and his ways

- Foolishness involves failure to comprehend other spiritual truths

- Foolishness involves acting contrary to God

- Foolishness encompasses sin

- Foolishness encompasses wickedness and doing evil

- Further characteristics of fools

- Results of foolishness . . .

- . . . Ultimately, foolishness results in ruin – even death

Fools spurn and lack both wisdom and knowledge

Prov 1:7  The fear of the LORD is the beginning of knowledge; fools despise wisdom and instruction. ▤

Prov 1:22, 29-31  [Wisdom:] “How long, O simple ones, will you love being simple? How long will scoffers delight in their scoffing and fools hate knowledge? ▤  … 29Because they hated knowledge and did not choose the fear of the LORD, 30would have none of my counsel and despised all my reproof, 31therefore they shall eat the fruit of their way, and have their fill of their own devices. ▤

The speaker is Wisdom personified. Along with hating knowledge (vv. 22b, 29), fools spurn Wisdom’s counsel and reproof (v. 30; Prov 12:1 ↓).

Prov 12:1  Whoever loves discipline loves knowledge, but he who hates reproof is stupid. ▤

Fools hate and spurn reproof and instruction (cf. Prov 15:5 ↓). Correspondingly, they have no regard for and so lack the wisdom that they bring.

Prov 15:5  A fool despises his father’s instruction, but whoever heeds reproof is prudent. ▤

Prov 18:2  A fool takes no pleasure in understanding, but only in expressing his opinion. ▤

Prov 23:9  Do not speak in the hearing of a fool, for he will despise the good sense of your words. ▤

Prov 9:13  The woman Folly is loud; she is seductivea and knows nothing. ▤

a Or full of simpleness

“Folly” here is personified. Amongst other things, it lacks knowledge.

Prov 14:7  Leave the presence of a fool, for there you do not meet words of knowledge. ▤

Prov 15:7  The lips of the wise spread knowledge; not so the hearts of fools.b ▤

b Or the hearts of fools are not steadfast

In contrast to the wise, fools lack knowledge.

Prov 17:16  Why should a fool have money in his hand to buy wisdom when he has no sense? ▤

The thought may be that there is little point in a fool trying to obtain wisdom when he has no sense to make use of it.

Prov 24:7  Wisdom is too high for a fool; in the gate he does not open his mouth. ▤

The “gate” is the city gate where a city’s people, in particular the leaders, met to conduct and so discuss business.

Foolishness involves failure to comprehend God and his ways

See also:

- Spiritual Ignorance (II): Knowledge Lacked

Ps 14:1a  The fool says in his heart, “There is no God.” ▤

Jer 4:22  “For my people are foolish; they know me not; they are stupid children; they have no understanding. They are ‘wise’—in doing evil! But how to do good they know not.” ▤

This points to the fact that in conjunction with not knowing God, his people did not understand him – “…they do not know and understand Me.” (AMP)

Ps 94:6-8  They kill the widow and the sojourner, and murder the fatherless; 7and they say, “The LORD does not see; the God of Jacob does not perceive.” 8Understand, O dullest of the people! Fools, when will you be wise? ▤

Jer 5:21-22  Hear this, O foolish and senseless people, who have eyes, but see not, who have ears, but hear not. 22Do you not fear me? declares the LORD. Do you not tremble before me? I placed the sand as the boundary for the sea, a perpetual barrier that it cannot pass; though the waves toss, they cannot prevail; though they roar, they cannot pass over it. ▤

The two rhetorical questions (v. 22a) indicate that the people should indeed fear and tremble before God. But in their foolishness the people failed to comprehend and/or take to heart God and his power/deeds.

Jer 5:4  Then I said, “These are only the poor; they have no sense; for they do not know the way of the LORD, the justice of their God. ▤

Eph 5:15-17  Look carefully then how you walk, not as unwise but as wise, 16making the best use of the time, because the days are evil. 17Therefore do not be foolish, but understand what the will of the Lord is. ▤

Foolishness involves failure to comprehend other spiritual truths

See also:

- The ungodly do not know how God wants them to live . . .

- . . . and they do not know or understand many other spiritual truths

Luke 24:25  And he said to them, “O foolish ones, and slow of heart to believe all that the prophets have spoken! ▤

1Cor 15:35-36  But someone will ask, “How are the dead raised? With what kind of body do they come?” 36You foolish person! What you sow does not come to life unless it dies. ▤

Note that in implying that such questions are foolish, Paul may have in view a lack of belief underlying them, rather than primarily a lack of perception.

Gal 3:1-3  O foolish Galatians! Who has bewitched you? It was before your eyes that Jesus Christ was publicly portrayed as crucified. 2Let me ask you only this: Did you receive the Spirit by works of the law or by hearing with faith? 3Are you so foolish? Having begun by the Spirit, are you now being perfected byc the flesh? ▤

c Or now ending with

The foolish Galatians sought perfection through their efforts to obey the law, rather than by faith, even though they should have known better.

James 2:20  Do you want to be shown, you foolish person, that faith apart from works is useless? ▤

Ps 92:6-7  The stupid man cannot know; the fool cannot understand this: 7that though the wicked sprout like grass and all evildoers flourish, they are doomed to destruction forever; … ▤

Foolishness involves acting contrary to God

See also:

- Foolish and Ungodly Practices

Job 2:9-10  Then his wife said to him, “Do you still hold fast your integrity? Curse God and die.” 10But he said to her, “You speak as one of the foolish women would speak. Shall we receive good from God, and shall we not receive evil?”d In all this Job did not sin with his lips. ▤

d Or disaster; also verse 11

Ps 74:18, 22  Remember this, O LORD, how the enemy scoffs, and a foolish people reviles your name. ▤  … 22Arise, O God, defend your cause; remember how the foolish scoff at you all the day! ▤

Isa 32:6  For the fool speaks folly, and his heart is busy with iniquity, to practice ungodliness, to utter error concerning the LORD, to leave the craving of the hungry unsatisfied, and to deprive the thirsty of drink. ▤

Deut 32:5-6  They have dealt corruptly with him; they are no longer his children because they are blemished; they are a crooked and twisted generation. 6Do you thus repay the LORD, you foolish and senseless people? Is not he your father, who created you, who made you and established you? ▤

1Sam 13:13  And Samuel said to Saul, “You have done foolishly. You have not kept the command of the LORD your God, with which he commanded you. For then the LORD would have established your kingdom over Israel forever. ▤

Jer 10:8, 21  They are both stupid and foolish; the instruction of idols is but wood! ▤  … 21For the shepherds are stupid and do not inquire of the LORD; therefore they have not prospered, and all their flock is scattered. ▤

Having idols (v. 8) or other gods is both foolish and acting contrary to God – as also in a sense is not inquiring of God (v. 21). Note that the precise meaning of the Hebrew in v. 8b is not clear (cf. NRSV text note), although it is definitely speaking of having idols.

Matt 7:26  And everyone who hears these words of mine and does not do them will be like a foolish man who built his house on the sand. ▤

This implies that foolishness involves acting apart from Jesus’ teachings.

Rom 1:21-22  For although they knew God, they did not honor him as God or give thanks to him, but they became futile in their thinking, and their foolish hearts were darkened. 22Claiming to be wise, they became fools, … ▤

2Tim 3:8-9  Just as Jannes and Jambres opposed Moses, so these men also oppose the truth, men corrupted in mind and disqualified regarding the faith. 9But they will not get very far, for their folly will be plain to all, as was that of those two men. ▤

Opposing the truth (v. 8) is obviously acting contrary to God, and is “folly” (v. 9).

2Chr 16:7, 9  At that time Hanani the seer came to Asa king of Judah and said to him, “Because you relied on the king of Syria, and did not rely on the LORD your God, the army of the king of Syria has escaped you. ▤  … 9For the eyes of the LORD run to and fro throughout the whole earth, to give strong support to those whose heart is blameless toward him. You have done foolishly in this, for from now on you will have wars.” ▤

Foolishness encompasses sin

Num 12:11  And Aaron said to Moses, “Oh, my lord, do not punish use because we have done foolishly and have sinned. ▤

e Hebrew do not lay sin upon us

1Sam 26:21  Then Saul said, “I have sinned. Return, my son David, for I will no more do you harm, because my life was precious in your eyes this day. Behold, I have acted foolishly, and have made a great mistake.” ▤

1Chr 21:8  And David said to God, “I have sinned greatly in that I have done this thing. But now, please take away the iniquity of your servant, for I have acted very foolishly.” ▤

Ps 107:17  Some were fools through their sinful ways, and because of their iniquities suffered affliction; … ▤

This verse illustrates that even if people are not fools to begin with, sinful ways result in them becoming fools (cf. Ps 36:3 ⇓; Eccl 7:7 ⇓; Rom 1:21-22).

Prov 5:22-23  The iniquities of the wicked ensnare him, and he is held fast in the cords of his sin. 23He dies for lack of discipline, and because of his great folly he is led astray. ▤

Prov 14:9  Fools mock at the guilt offering, but the upright enjoy acceptance.f ▤

f Hebrew but among the upright is acceptance

Just as committing sin is foolish, so is scoffing at making amends for it (cf. Hos 13:12-13 ↓).

Hos 13:12-13  The iniquity of Ephraim is bound up; his sin is kept in store. 13The pangs of childbirth come for him, but he is an unwise son, for at the right time he does not present himself at the opening of the womb. ▤

This portrays Israel’s foolishness – being “without wisdom” – in failing to repent of its sin despite grave warning signs.

- Devising foolishness is sin:

Prov 24:9  The devisingg of folly is sin, and the scoffer is an abomination to mankind. ▤

g Or scheming

Foolishness encompasses wickedness and doing evil

See also:

- Prov 5:22-23 ⇑

- Spiritual ignorance is caused basically by sin and ungodliness

Ps 36:3  The words of his mouth are trouble and deceit; he has ceased to act wisely and do good. ▤

A person who acts wickedly as such – causing trouble and using deceit – has “ceased to act wisely”, and so has become foolish.

Ps 73:6-7  Therefore pride is their necklace; violence covers them as a garment. 7Their eyes swell out through fatness; their hearts overflow with follies. ▤

The minds of the wicked overflow with foolish schemes and acts.

Prov 10:23  Doing wrong is like a joke to a fool, but wisdom is pleasure to a man of understanding. ▤

This reflects that a fool is more than happy to do wrong.

Prov 13:19  A desire fulfilled is sweet to the soul, but to turn away from evil is an abomination to fools. ▤

Prov 19:1  Better is a poor person who walks in his integrity than one who is crooked in speech and is a fool. ▤

The second part of the verse appears to refer to dishonesty (cf. CEV, GNT, NCV, NLT), suggesting that dishonesty is foolish.

Eccl 7:7  Surely oppression drives the wise into madness, and a bribe corrupts the heart. ▤

Oppressing others “turns a wise man into a fool” (NIV®).

Eccl 7:25  I turned my heart to know and to search out and to seek wisdom and the scheme of things, and to know the wickedness of folly and the foolishness that is madness. ▤

Jer 4:22  “For my people are foolish; they know me not; they are stupid children; they have no understanding. They are ‘wise’—in doing evil! But how to do good they know not.” ▤

Jer 17:11  Like the partridge that gathers a brood that she did not hatch, so is he who gets riches but not by justice; in the midst of his days they will leave him, and at his end he will be a fool. ▤

Those who do such evil will prove to be fools (cf. CEV, NCV, NIV, NRSV).

Titus 3:3  For we ourselves were once foolish, disobedient, led astray, slaves to various passions and pleasures, passing our days in malice and envy, hated by others and hating one another. ▤

Possibly “foolish” heads this list as it characterizes all such wrong doing.

Eccl 5:1  h Guard your steps when you go to the house of God. To draw near to listen is better than to offer the sacrifice of fools, for they do not know that they are doing evil. ▤

h Ch 4:17 in Hebrew

In addition to their inclination to do evil, fools typically are “too ignorant to know that they are doing evil” (AMP).

- Foolishness classified as evil:

Mark 7:21-23  For from within, out of the heart of man, come evil thoughts, sexual immorality, theft, murder, adultery, 22coveting, wickedness, deceit, sensuality, envy, slander, pride, foolishness. 23All these evil things come from within, and they defile a person. ▤

As suggested by the assertion that foolishness encompasses doing evil, foolishness is evil.

Further characteristics of fools

See also:

- Use few words – in contrast to fools

- Being quick-tempered is foolish and ungodly

Job 5:2  Surely vexation kills the fool, and jealousy slays the simple. ▤

“Vexation” is the state of being markedly annoyed or irritated.

Prov 1:32  For the simple are killed by their turning away, and the complacency of fools destroys them; … ▤

Prov 9:13  The woman Folly is loud; she is seductivei and knows nothing. ▤

i Or full of simpleness

Fools are typically “loud and brash” (NLT).

Prov 12:15  The way of a fool is right in his own eyes, but a wise man listens to advice. ▤

Fools think they know best (cf. CEV); as such they are disinclined to take advice.

Prov 15:14, 21  The heart of him who has understanding seeks knowledge, but the mouths of fools feed on folly. ▤  … 21Folly is a joy to him who lacks sense, but a man of understanding walks straight ahead. ▤

Fools feed on or “are hungry for” (CEV, cf. NCV) foolishness (v. 14) – it is a joy to them (v. 21).

Prov 16:22  Good sense is a fountain of life to him who has it, but the instruction of fools is folly. ▤

The last clause appears to mean that it is pointless to instruct fools. As such it shows that fools cannot or will not learn from instruction.

Prov 26:6-11  Whoever sends a message by the hand of a fool cuts off his own feet and drinks violence. 7Like a lame man’s legs, which hang useless, is a proverb in the mouth of fools. 8Like one who binds the stone in the sling is one who gives honor to a fool. 9Like a thorn that goes up into the hand of a drunkard is a proverb in the mouth of fools. 10Like an archer who wounds everyone is one who hires a passing fool or drunkard.j 11Like a dog that returns to his vomit is a fool who repeats his folly. ▤

j Or hires a fool or passersby

This passage illustrates that fools are: of no use, bringing harm (vv. 6, 10); dense, undermining the value of anything they might say (vv. 7, 9); unworthy of honor (v. 8); and do not learn from their mistakes (v. 11).

Prov 27:22  Crush a fool in a mortar with a pestle along with crushed grain, yet his folly will not depart from him. ▤

Discipline does not rid a fool of his foolishness.

Eccl 7:9  Be not quick in your spirit to become angry, for anger lodges in the bosom of fools. ▤

Anger is a notable characteristic of fools, as is reflected in Being quick-tempered is foolish and ungodly, cross-referenced above.

Results of foolishness . . .

Ps 38:5-6  My wounds stink and fester because of my foolishness, 6I am utterly bowed down and prostrate; all the day I go about mourning. ▤

Prov 3:35  The wise will inherit honor, but fools getk disgrace. ▤

k The meaning of the Hebrew word is uncertain

Prov 11:29  Whoever troubles his own household will inherit the wind, and the fool will be servant to the wise of heart. ▤

Prov 14:3  By the mouth of a fool comes a rod for his back,l but the lips of the wise will preserve them. ▤

l Or In the mouth of a fool is a rod of pride

Prov 14:8, 24  The wisdom of the prudent is to discern his way, but the folly of fools is deceiving. ▤  … 24The crown of the wise is their wealth, but the folly of fools brings folly. ▤

Verse 8b most likely means that fools are deceived by their folly (cf. CEV, GNT, NLT; 5:23). Verse 24b means that foolishness begets more foolishness (cf. CEV, NCV).

Prov 17:21, 25  He who sires a fool gets himself sorrow, and the father of a fool has no joy. ▤  … 25A foolish son is a grief to his father and bitterness to her who bore him. ▤

Prov 18:6  A fool’s lips walk into a fight, and his mouth invites a beating. ▤

Eccl 2:14a  The wise person has his eyes in his head, but the fool walks in darkness. ▤

A fool effectively lives in darkness – unaware of what way he ought to choose and of what obstacles are in his path.

Eccl 10:1  Dead flies make the perfumer’s ointment give off a stench; so a little folly outweighs wisdom and honor. ▤

Eccl 10:15  The toil of a fool wearies him, for he does not know the way to the city. ▤

The latter part of the verse may have been a saying of the time. Possibly it means that a fool cannot find his way home (cf. CEV, GNT, NCV) – implying that he cannot effectively accomplish even the most basic of tasks (cf. NLT).

. . . Ultimately, foolishness results in ruin – even death

See also:

- . . . Idleness leads to poverty and associated troubles

- Note: Living without wisdom has harmful consequences

Prov 10:8, 14  The wise of heart will receive commandments, but a babbling fool will come to ruin. ▤  … 14The wise lay up knowledge, but the mouth of a fool brings ruin near. ▤

Prov 18:7  A fool’s mouth is his ruin, and his lips are a snare to his soul. ▤

Prov 19:3  When a man’s folly brings his way to ruin, his heart rages against the LORD. ▤

Eccl 10:12-13  The words of a wise man’s mouth win him favor,m but the lips of a fool consume him. 13The beginning of the words of his mouth is foolishness, and the end of his talk is evil madness. ▤

m Or are gracious

The “folly” and “madness” (v. 13) of a fool’s words destroy him (v. 12).

Matt 7:26-27  And everyone who hears these words of mine and does not do them will be like a foolish man who built his house on the sand. 27And the rain fell, and the floods came, and the winds blew and beat against that house, and it fell, and great was the fall of it. ▤

This typifies a life of foolishness, as the simile suggests. A life lived apart from Jesus’ instructions does not have the foundation to stand in troubled times. Some see this teaching as primarily looking to the ultimate storm, or test – God’s judgment day.

1Tim 6:9  But those who desire to be rich fall into temptation, into a snare, into many senseless and harmful desires that plunge people into ruin and destruction. ▤

Job 5:2-5  Surely vexation kills the fool, and jealousy slays the simple. 3I have seen the fool taking root, but suddenly I cursed his dwelling. 4His children are far from safety; they are crushed in the gate, and there is no one to deliver them. 5The hungry eat his harvest, and he takes it even out of thorns,n and the thirsty panto after hisp wealth. ▤

n The meaning of the Hebrew is uncertain

o Aquila, Symmachus, Syriac, Vulgate; Hebrew could be read as and the snare pants

p Hebrew their

Verse 3b possibly means Eliphaz pronounced that the fool’s home was cursed, rather than initiating the curse himself.

Prov 1:32  For the simple are killed by their turning away, and the complacency of fools destroys them; … ▤

The phrase “turning away” likely refers to turning away from wisdom.

Prov 5:23  He dies for lack of discipline, and because of his great folly he is led astray. ▤

Prov 9:16-18  [Folly:] “Whoever is simple, let him turn in here!” And to him who lacks sense she says, 17“Stolen water is sweet, and bread eaten in secret is pleasant.” 18But he does not know that the deadq are there, that her guests are in the depths of Sheol. ▤

q Hebrew Rephaim

Those who respond to Folly’s beckoning (v. 16) enter into death (v. 18), spiritual if not also physical.

Prov 10:21  The lips of the righteous feed many, but fools die for lack of sense. ▤

Prov 21:16  One who wanders from the way of good sense will rest in the assembly of the dead. ▤

Eccl 7:17  Be not overly wicked, neither be a fool. Why should you die before your time? ▤

- A foolish woman destroys her own family:

Prov 14:1  The wisest of women builds her house, but folly with her own hands tears it down. ▤

Note that this thought is reflected in Job 5:3-5 above.

Pray for persecuted Christians

Section B

Foolish and Ungodly Practices

Section Jumps

- Being quick-tempered is foolish and ungodly

- Indulging in pleasure is foolish and pointless . . .

- . . . and indulging in pleasure is ungodly

- Drunkenness and gluttony are unwise, causing one trouble . . .

- . . . Drunkenness should be avoided, particularly as it leads to ungodliness

- Further ungodly practices that are notably foolish

- Further practices typical of fools

- Unwise practices comparable to foolishness

- Note: Warnings against putting up security for another’s debt

Being quick-tempered is foolish and ungodly

See also:

- Avoid anger

- Be self-controlled . . .

Eccl 7:9  Be not quick in your spirit to become angry, for anger lodges in the bosom of fools. ▤

Prov 12:16  The vexation of a fool is known at once, but the prudent ignores an insult. ▤

A fool immediately shows their anger (cf. AMP, NASB, NKJV, NRSV) or annoyance (cf. GNT, NIV) – i.e. they are “quick-tempered” (NLT).

Prov 14:17  A man of quick temper acts foolishly, and a man of evil devices is hated. ▤

Prov 14:29  Whoever is slow to anger has great understanding, but he who has a hasty temper exalts folly. ▤

Prov 29:11  A fool gives full vent to his spirit, but a wise man quietly holds it back. ▤

Prov 15:18  A hot-tempered man stirs up strife, but he who is slow to anger quiets contention. ▤

This reflects that being quick-tempered is ungodly – as does also Titus 1:7 below.

Titus 1:7  For an overseer,r as God’s steward, must be above reproach. He must not be arrogant or quick-tempered or a drunkard or violent or greedy for gain, … ▤

r Or bishop; Greek episkopos

Indulging in pleasure is foolish and pointless . . .

See also:

- Further Warnings about Riches

Titus 3:3  For we ourselves were once foolish, disobedient, led astray, slaves to various passions and pleasures, passing our days in malice and envy, hated by others and hating one another. ▤

This appears to associate being foolish with being enslaved to “various passions and pleasures”.

Eccl 2:1-2, 10-11  I said in my heart, “Come now, I will test you with pleasure; enjoy yourself.” But behold, this also was vanity. 2I said of laughter, “It is mad,” and of pleasure, “What use is it?” ▤  … 10And whatever my eyes desired I did not keep from them. I kept my heart from no pleasure, for my heart found pleasure in all my toil, and this was my reward for all my toil. 11Then I considered all that my hands had done and the toil I had expended in doing it, and behold, all was vanity and a striving after wind, and there was nothing to be gained under the sun. ▤

In v. 1 the writer’s thought is addressed to himself. He has in view trying out pleasure or having fun (cf. CEV, NCV). The reference to “laughter” (v. 2) is probably to pursuing laughter, making it a prime goal. The latter part of v. 10 may well mean that he found pleasure in his work because he thought it would be rewarded with the pleasures he sought (cf. GNT, NCV), but instead it proved to be pointless (v. 11). Alternatively, it may simply be making the point that he did at least find pleasure in his work.

Eccl 7:2-6  It is better to go to the house of mourning than to go to the house of feasting, for this is the end of all mankind, and the living will lay it to heart. 3Sorrow is better than laughter, for by sadness of face the heart is made glad. 4The heart of the wise is in the house of mourning, but the heart of fools is in the house of mirth. 5It is better for a man to hear the rebuke of the wise than to hear the song of fools. 6For as the crackling of thorns under a pot, so is the laughter of the fools; this also is vanity. ▤

The thrust of verses 2-4 is that mourning and sorrow are better than frivolity and pleasure, because we grow wiser and benefit through experiences of them – in contrast to enjoying the latter pair. In fact indulging in pleasure is typical of fools (v. 4). With the references to “mourning” in the adjacent verses, v. 3 could well be meaning that by mourning or grieving one’s heart is “made better and gains gladness” (AMP). The clause “hear the song of fools” (v. 5) may be referring to enjoying the pleasures of fools, although in light of the first part of the verse it could instead be speaking of accepting the praise of fools. Verse 6 portrays the laughter of fools as meaningless and unfulfilling, being like thorns used in a fire which make a lot of noise but do not provide sustained heat.

Prov 21:17  Whoever loves pleasure will be a poor man; he who loves wine and oil will not be rich. ▤

Prov 14:13  Even in laughter the heart may ache, and the end of joy may be grief. ▤

This appears to warn against relying on laughter or joy. More precisely the meaning could be that laughter may only be able to conceal a heavy heart, the latter still remaining once the laughter ends (cf. NLT). As such this portrays laughter to be ineffectual in itself.

. . . and indulging in pleasure is ungodly

See also:

- Titus 3:3 ⇑

The following references generally do not explicitly say that indulging in pleasure is ungodly, but they do illustrate or imply that this is the case.

Luke 6:25b  “Woe to you who laugh now, for you shall mourn and weep. ▤

This appears to be referring to those whose focus and goal is their own happiness, who seek after the amusements and pleasures of this life, with little or no regard for spiritual matters. The latter part of the statement appears to largely have punishment in the afterlife in view – underlining the ungodliness of the aforementioned lifestyle.

Luke 8:14  And as for what fell among the thorns, they are those who hear, but as they go on their way they are choked by the cares and riches and pleasures of life, and their fruit does not mature. ▤

Pleasure can choke our responsiveness to God’s word (cf. v. 11) as pleasure can involve practices that either: are opposed to God’s word; or crowd out God’s word, leaving little or no room for it in our lives.

1Tim 5:6  … but she who is self-indulgent is dead even while she lives. ▤

One who is “self-indulgent” (cf. James 5:5 ↓) effectively “lives for pleasure” (NIV®, NRSV cf. AMP, GNT, NASB, NKJV, NLT). Such people are “spiritually dead” (NLT).

2Tim 3:4  … treacherous, reckless, swollen with conceit, lovers of pleasure rather than lovers of God, … ▤

This reflects that we cannot be both lovers of pleasure and lovers of God.

Titus 2:11-12  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, … ▤

The “worldly passions” – associated with “ungodliness” – are largely equivalent to “sinful pleasures” (NLT).

Heb 11:24-25  By faith Moses, when he was grown up, refused to be called the son of Pharaoh’s daughter, 25choosing rather to be mistreated with the people of God than to enjoy the fleeting pleasures of sin. ▤

James 4:3  You ask and do not receive, because you ask wrongly, to spend it on your passions. ▤

James 5:5  You have lived on the earth in luxury and in self-indulgence. You have fattened your hearts in a day of slaughter. ▤

The second sentence likens the people in question to cattle fattening themselves even on the day of their slaughter, making themselves even more suitable for slaughter. Likewise by such self-indulgence, these people “fatten” or increase their guilt in the face of impending judgment.

2Pet 2:13  … suffering wrong as the wage for their wrongdoing. They count it pleasure to revel in the daytime. They are blots and blemishes, reveling in their deceptions,s while they feast with you. ▤

s Some manuscripts love feasts

Rev 18:3, 7  For all nations have drunkt the wine of the passion of her sexual immorality, and the kings of the earth have committed immorality with her, and the merchants of the earth have grown rich from the power of her luxurious living.” ▤  … 7As she glorified herself and lived in luxury, so give her a like measure of torment and mourning, since in her heart she says, ‘I sit as a queen, I am no widow, and mourning I shall never see.’ ▤

t Some manuscripts fallen by

Note that the reference is to “Babylon the Great” – which most likely symbolizes ungodly world authority, in general or a particular source of it (cf. The guilt and consequent judgment of “Babylon the Great”).

Drunkenness and gluttony are unwise, causing one trouble . . .

Prov 20:1  Wine is a mocker, strong drink a brawler, and whoever is led astray by it is not wise.u ▤

u Or will not become wise

“Wine is a mocker” is often understood to mean that wine has a tendency to cause a person to become a mocker. But it has also been interpreted to mean that wine mocks a person – i.e. makes a fool of them, as reflected in the latter part of the verse.

Hos 4:10-11  They shall eat, but not be satisfied; they shall play the whore, but not multiply, because they have forsaken the LORD to cherish 11whoredom, wine, and new wine, which take away the understanding. ▤

Prov 21:20  Precious treasure and oil are in a wise man’s dwelling, but a foolish man devours it. ▤

The last clause is suggestive of or at least encompasses gluttony – characteristic of a foolish man in contrast to a wise man.

Prov 23:19-21  Hear, my son, and be wise, and direct your heart in the way. 20Be not among drunkardsv or among gluttonous eaters of meat, 21for the drunkard and the glutton will come to poverty, and slumber will clothe them with rags. ▤

v Hebrew those who drink too much wine

Prov 28:7  The one who keeps the law is a son with understanding, but a companion of gluttons shames his father. ▤

The contrast with a son “with understanding” emphasizes that gluttons are unwise.

Prov 23:29-35  Who has woe? Who has sorrow? Who has strife? Who has complaining? Who has wounds without cause? Who has redness of eyes? 30Those who tarry long over wine; those who go to try mixed wine. 31Do not look at wine when it is red, when it sparkles in the cup and goes down smoothly. 32In the end it bites like a serpent and stings like an adder. 33Your eyes will see strange things, and your heart utter perverse things. 34You will be like one who lies down in the midst of the sea, like one who lies on the top of a mast.w 35“They struck me,” you will say,x “but I was not hurt; they beat me, but I did not feel it. When shall I awake? I must have another drink.” ▤

w Or of the rigging

x Hebrew lacks you will say

Verse 34-35 portray the hung-over state of a drunkard – sick, even injured (but yet to feel plain) and wanting more drink.

Isa 5:11, 22  Woe to those who rise early in the morning, that they may run after strong drink, who tarry late into the evening as wine inflames them! ▤  … 22Woe to those who are heroes at drinking wine, and valiant men in mixing strong drink, … ▤

Prov 23:1-2  When you sit down to eat with a ruler, observe carefully whaty is before you, 2and put a knife to your throat if you are given to appetite. ▤

y Or who

Verse 2 figuratively warns against gluttony, having in view consequences of indulging one’s appetite in the presence of authority.

Prov 25:16  If you have found honey, eat only enough for you, lest you have your fill of it and vomit it. ▤

Deut 21:18-21  If a man has a stubborn and rebellious son who will not obey the voice of his father or the voice of his mother, and, though they discipline him, will not listen to them, 19then his father and his mother shall take hold of him and bring him out to the elders of his city at the gate of the place where he lives, 20and they shall say to the elders of his city, ‘This our son is stubborn and rebellious; he will not obey our voice; he is a glutton and a drunkard.’ 21Then all the men of the city shall stone him to death with stones. So you shall purge the evil from your midst, and all Israel shall hear, and fear. ▤

Prov 26:10  Like an archer who wounds everyone is one who hires a passing fool or drunkard.z ▤

z Or hires a fool or passersby

Arguably this associates drunkenness with foolishness. It also points to the trouble that drunkenness brings not only to others but also to oneself, as it reflects that drunkards find it hard to obtain employment with employers rightly being adverse to hiring them.

. . . Drunkenness should be avoided, particularly as it leads to ungodliness

See also:

- Prov 20:1 ⇑

- Be sober-minded

1Tim 3:2-3, 8  Therefore an overseera must be above reproach, the husband of one wife,b sober-minded, self-controlled, respectable, hospitable, able to teach, 3not a drunkard, not violent but gentle, not quarrelsome, not a lover of money. ▤  … 8Deacons likewise must be dignified, not double-tongued,c not addicted to much wine, not greedy for dishonest gain. ▤

a Or bishop; Greek episkopos; a similar term occurs in verse 1

b Or a man of one woman; also verse 12

c Or devious in speech

Church leaders should exemplify godly characteristics; as such they should not be inclined to drinking excessively. Note that being “sober-minded” (v. 2) would appear to involve being “sober” (GNT).

Titus 2:3a  Older women likewise are to be reverent in behavior, not slanderers or slaves to much wine. ▤

Prov 31:4-5  It is not for kings, O Lemuel, it is not for kings to drink wine, or for rulers to take strong drink, 5lest they drink and forget what has been decreed and pervert the rights of all the afflicted. ▤

Eph 5:18  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, … ▤

Drunkenness goes “hand in hand” with debauchery.

Luke 21:34  But watch yourselves lest your hearts be weighed down with dissipation and drunkenness and cares of this life, and that day come upon you suddenly like a trap. ▤

The word “dissipation” entails excessive indulgence. Such things as dissipation and drunkenness deter people from living godly lives, in preparedness for Jesus Christ’s return.

Phil 3:18-19  For many, of whom I have often told you and now tell you even with tears, walk as enemies of the cross of Christ. 19Their end is destruction, their god is their belly, and they glory in their shame, with minds set on earthly things. ▤

The clause “their god is their belly” suggests that their stomach was their top priority. As such it would indicate that gluttony, like drunkenness, promotes ungodliness. But note that the reference may be more general, with “stomach” possibly being used as a metaphor for “their bodily desires” (GNT, cf. NCV), rather then simply referring to their appetite for food.

- Drunkards will not inherit the kingdom of God:

1Cor 6:10  … nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

Further ungodly practices that are notably foolish

See also:

- Foolishness involves acting contrary to God

Luke 11:39-40  And the Lord said to him, “Now you Pharisees cleanse the outside of the cup and of the dish, but inside you are full of greed and wickedness. 40You fools! Did not he who made the outside make the inside also? ▤

The Pharisees foolishly ensured that they gave the outward appearance of being pious, while inwardly being full of wickedness. Such action is obviously foolish when one considers that God also made the inner person (v. 40b) and so knows and is concerned about our inward state too.

Prov 6:32  He who commits adultery lacks sense; he who does it destroys himself. ▤

Prov 10:18  The one who conceals hatred has lying lips, and whoever utters slander is a fool. ▤

Prov 11:12  Whoever belittles his neighbor lacks sense, but a man of understanding remains silent. ▤

Prov 15:20  A wise son makes a glad father, but a foolish man despises his mother. ▤

Prov 28:26  Whoever trusts in his own mind is a fool, but he who walks in wisdom will be delivered. ▤

Eccl 5:1, 4  d Guard your steps when you go to the house of God. To draw near to listen is better than to offer the sacrifice of fools, for they do not know that they are doing evil. ▤  … 4When you vow a vow to God, do not delay paying it, for he has no pleasure in fools. Pay what you vow. ▤

d Ch 4:17 in Hebrew

Hasty vows (v. 1) and unfulfilled vows (v. 4) – with the former tending to lead to the latter – are of fools.

Luke 12:20-21  But God said to him, ‘Fool! This night your soul is required of you, and the things you have prepared, whose will they be?’ 21So is the one who lays up treasure for himself and is not rich toward God. ▤

- It is foolish to not be prepared for Jesus Christ’s return:

Matt 25:1-13  Then the kingdom of heaven will be like ten virgins who took their lampse and went to meet the bridegroom.f 2Five of them were foolish, and five were wise. 3For when the foolish took their lamps, they took no oil with them, 4but the wise took flasks of oil with their lamps. 5As the bridegroom was delayed, they all became drowsy and slept. 6But at midnight there was a cry, ‘Here is the bridegroom! Come out to meet him.’ 7Then all those virgins rose and trimmed their lamps. 8And the foolish said to the wise, ‘Give us some of your oil, for our lamps are going out.’ 9But the wise answered, saying, ‘Since there will not be enough for us and for you, go rather to the dealers and buy for yourselves.’ 10And while they were going to buy, the bridegroom came, and those who were ready went in with him to the marriage feast, and the door was shut. 11Afterward the other virgins came also, saying, ‘Lord, lord, open to us.’ 12But he answered, ‘Truly, I say to you, I do not know you.’ 13Watch therefore, for you know neither the day nor the hour. ▤

e Or torches

f Some manuscripts add and the bride

Further practices typical of fools

See also:

- Use few words – in contrast to fools

Note that the foolish practices discussed in this and the following subsections are arguably not all overtly ungodly – in contrast to the practices discussed previously.

Prov 14:15  The simple believes everything, but the prudent gives thought to his steps. ▤

Prov 14:16  One who is wise is cautiousg and turns away from evil, but a fool is reckless and careless. ▤

g Or fears [the LORD]

Prov 17:24  The discerning sets his face toward wisdom, but the eyes of a fool are on the ends of the earth. ▤

This appears to be speaking of fantasizing or possibly a lack of focus.

Prov 22:3  The prudent sees danger and hides himself, but the simple go on and suffer for it. ▤

Prov 26:11  Like a dog that returns to his vomit is a fool who repeats his folly. ▤

Eccl 4:13  Better was a poor and wise youth than an old and foolish king who no longer knew how to take advice. ▤

Eccl 10:3  Even when the fool walks on the road, he lacks sense, and he says to everyone that he is a fool. ▤

This verse and Proverbs 13:16 below indicate that a fool reveals his foolishness all too easily.

Prov 13:16  In everything the prudent acts with knowledge, but a fool flaunts his folly. ▤

A fool displays his folly.

Unwise practices comparable to foolishness

See also:

- . . . Seeing yourself as wise is associated with foolishness

Prov 18:1  Whoever isolates himself seeks his own desire; he breaks out against all sound judgment. ▤

Prov 26:4  Answer not a fool according to his folly, lest you be like him yourself. ▤

As noted earlier, the phrase “according to his folly” means in a manner which is in accordance with his foolish ways – i.e. “stooping to his level”.

Prov 29:20  Do you see a man who is hasty in his words? There is more hope for a fool than for him. ▤

Prov 30:32  If you have been foolish, exalting yourself, or if you have been devising evil, put your hand on your mouth. ▤

Prov 26:18-19  Like a madman who throws firebrands, arrows, and death 19is the man who deceives his neighbor and says, “I am only joking!” ▤

Eccl 7:10  Say not, “Why were the former days better than these?” For it is not from wisdom that you ask this. ▤

It is not wise to long for the past or idealize it in comparison to the present. Such an attitude tends to overlook past difficulties and rouse negativity, even leading to pessimism in one’s present circumstances.

2Cor 10:12  Not that we dare to classify or compare ourselves with some of those who are commending themselves. But when they measure themselves by one another and compare themselves with one another, they are without understanding. ▤

It is not wise to compare ourselves with others and then take pride in how we may measure up against them.

- Paul’s boasting “as a fool”:

2Cor 11:16-17, 21b-23  I repeat, let no one think me foolish. But even if you do, accept me as a fool, so that I too may boast a little. 17What I am saying with this boastful confidence, I say not with the Lord’s authority but as a fool. ▤  … 21… But whatever anyone else dares to boast of—I am speaking as a fool—I also dare to boast of that. 22Are they Hebrews? So am I. Are they Israelites? So am I. Are they offspring of Abraham? So am I. 23Are they servants of Christ? I am a better one—I am talking like a madman—with far greater labors, far more imprisonments, with countless beatings, and often near death. ▤

Paul felt compelled to boast – which he acknowledges is a foolish thing to do (cf. Prov 30:32 ↑; 2Cor 10:12 ↑) – to prove his credentials as an apostle.

Note: Warnings against putting up security for another’s debt

Prov 17:18  One who lacks sense gives a pledge and puts up security in the presence of his neighbor. ▤

Prov 11:15  Whoever puts up security for a stranger will surely suffer harm, but he who hates striking hands in pledge is secure. ▤

In this context “striking hands in pledge” signifies agreeing to put up security for another.

Prov 22:26-27  Be not one of those who give pledges, who put up security for debts. 27If you have nothing with which to pay, why should your bed be taken from under you? ▤

Note that this is of “the words of the wise” (cf. v. 17).

Prov 20:16  Take a man’s garment when he has put up security for a stranger, and hold it in pledge when he puts up security for foreigners.h ▤

h Or for an adulteress (compare 27:13)

Putting up security is particularly foolish when done for someone relatively unknown. One would need to be held responsible particularly in such instances (as could be done by the taking of one’s garment).

- If you have put up security for someone, plea to be released:

Prov 6:1-5  My son, if you have put up security for your neighbor, have given your pledge for a stranger, 2if you are snared in the words of your mouth, caught in the words of your mouth, 3then do this, my son, and save yourself, for you have come into the hand of your neighbor: go, hasten,i and plead urgently with your neighbor. 4Give your eyes no sleep and your eyelids no slumber; 5save yourself like a gazelle from the hand of the hunter,j like a bird from the hand of the fowler. ▤

i Or humble yourself

j Hebrew lacks of the hunter

Note that if the “neighbor” of v. 3 is the one of v. 1, then v. 3 is saying to approach the person for whom you have put up the security – as opposed to approaching the creditor.

Pray for persecuted Christians

Section C

Spiritual Ignorance (I): Causes and Results

Section Jumps

- Spiritual ignorance is caused basically by sin and ungodliness

- Spiritual ignorance and lack of perception is caused partly by the ungodly being closed-minded . . .

- . . . God and Jesus Christ may even judicially blind ungodly people

- Thus, the ungodly lack spiritual sense and knowledge . . .

- . . . and the ungodly are in spiritual “darkness”

- Spiritual ignorance results in further sin and ungodliness

- Spiritual ignorance and lack of spiritual perception result in unbelief

- Spiritual ignorance and lack of spiritual understanding culminate in dire consequences

Spiritual ignorance is caused basically by sin and ungodliness

See also:

- Isa 44:8 ⇓; 2Tim 4:3-4 ⇓

Jer 9:6  Heaping oppression upon oppression, and deceit upon deceit, they refuse to know me, declares the LORD. ▤

This implies that due to their sinfulness such people are unwilling to know God – they “do not know and understand” God (AMP).

Ezek 12:2  Son of man, you dwell in the midst of a rebellious house, who have eyes to see, but see not, who have ears to hear, but hear not, for they are a rebellious house. ▤

In their rebellion against God the people were not receptive to his spiritual truth. This would of course promote spiritual ignorance.

John 3:19-20  And this is the judgment: the light has come into the world, and people loved the darkness rather than the light because their works were evil. 20For everyone who does wicked things hates the light and does not come to the light, lest his works should be exposed. ▤

Due to people’s evil deeds, they spurn the spiritual light that is Jesus Christ and his truth. For this light exposes their deeds for what they really are – evil.

John 8:43-44, 47  Why do you not understand what I say? It is because you cannot bear to hear my word. 44You are of your father the devil, and your will is to do your father’s desires. He was a murderer from the beginning, and has nothing to do with the truth, because there is no truth in him. When he lies, he speaks out of his own character, for he is a liar and the father of lies. ▤  … 47Whoever is of God hears the words of God. The reason why you do not hear them is that you are not of God. ▤

Satan is characterized by deceit (v. 44). Those who are of him (v. 44a) and so “not of God” (v. 47b) are deceived by him and cannot understand or accept the words of God (vv. 43, 47).

Rom 1:18-22  For the wrath of God is revealed from heaven against all ungodliness and unrighteousness of men, who by their unrighteousness suppress the truth. 19For what can be known about God is plain to them, because God has shown it to them. 20For his invisible attributes, namely, his eternal power and divine nature, have been clearly perceived, ever since the creation of the world, in the things that have been made. So they are without excuse. 21For although they knew God, they did not honor him as God or give thanks to him, but they became futile in their thinking, and their foolish hearts were darkened. 22Claiming to be wise, they became fools, … ▤

The “truth” (v. 18) is the truth about God revealed to all through the testimony of creation (vv. 19-21a). By wickedness and ungodliness, such people “suppress” the truth – or push it away (cf. NLT). Verses 21-22 further demonstrate that ungodliness, with its disregard of God, leads to spiritual darkness and foolishness.

2Pet 1:9  For whoever lacks these qualities is so nearsighted that he is blind, having forgotten that he was cleansed from his former sins. ▤

Not possessing the godly qualities listed earlier in vv. 5-7 is a key cause of spiritual blindness, and so spiritual ignorance. Note that this appears to refer to spiritually immature church members, people who are in danger of falling away.

Ps 73:21-22  When my soul was embittered, when I was pricked in heart, 22I was brutish and ignorant; I was like a beast toward you. ▤

The psalmist’s “brutish and ignorant” (v. 22) state was brought on – in part at least – by his lapsing into sinful bitterness (v. 21a).

Spiritual ignorance and lack of perception is caused partly by the ungodly being closed-minded . . .

See also:

- Jer 9:6 ⇑

Job 21:14  They say to God, ‘Depart from us! We do not desire the knowledge of your ways. ▤

Wicked people typically choose to not know the ways in which God wants people to live.

Isa 30:9-10  For they are a rebellious people, lying children, children unwilling to hear the instruction of the LORD; 10who say to the seers, “Do not see,” and to the prophets, “Do not prophesy to us what is right; speak to us smooth things, prophesy illusions, … ▤

In their sinfulness and unwillingness to listen to God’s messages (v. 9) – i.e. closed mindedness to God’s word – the people opted for pleasant illusions (v. 10). Rather than spiritual truth, they opted for nonsense; hence their spiritual ignorance.

Isa 42:18-20  Hear, you deaf, and look, you blind, that you may see! 19Who is blind but my servant, or deaf as my messenger whom I send? Who is blind as my dedicated one,k or blind as the servant of the LORD? 20He sees many things, but does not observe them; his ears are open, but he does not hear. ▤

k Or as the one at peace with me

This passage is portraying Israel – who was supposed to be God’s servant and messenger to the nations – as being blind and deaf (vv. 18-19) to what God did and said, not willing to pay any attention (v. 20). Note that the meaning of the phrase translated here as “my dedicated one” (v. 19) is debatable, with different meanings being given in other translations (cf. NASB, NCV, NKJV, NLT).

Isa 48:8  You have never heard, you have never known, from of old your ear has not been opened. For I knew that you would surely deal treacherously, and that from before birth you were called a rebel. ▤

Note that as is the case here, sin and ungodliness (discussed in the previous subsection) are often associated with closed minds (cf. Isa 30:9-10 ↑; 2Tim 4:3-4 ↓). They stimulate or at least work together with closed minds (“your ear has not been opened”) to cause lack of spiritual perception and ignorance.

Jer 6:10  To whom shall I speak and give warning, that they may hear? Behold, their ears are uncircumcised, they cannot listen; behold, the word of the LORD is to them an object of scorn; they take no pleasure in it. ▤

The people scorned God’s word, closing their ears to it and so cutting themselves off from it and its spiritual truth.

Matt 13:18-19  Hear then the parable of the sower: 19When anyone hears the word of the kingdom and does not understand it, the evil one comes and snatches away what has been sown in his heart. This is what was sown along the path. ▤

The “path” appears to depict those who are hardened against spiritual truth (cf. comment on Mark 6:52 ↓), causing them to not understand and absorb the message. This in turn allows Satan to remove any “seeds” of spiritual truth.

Mark 6:51-52  And he got into the boat with them, and the wind ceased. And they were utterly astounded, 52for they did not understand about the loaves, but their hearts were hardened. ▤

The clause “their hearts were hardened” (v. 52)  means that “their minds were closed” (CEV, NCV). People of whom this is true do not understand or believe primarily because they are not open to spiritual truth; they are either not ready to or do not want to believe.

Mark 8:17-21  And Jesus, aware of this, said to them, “Why are you discussing the fact that you have no bread? Do you not yet perceive or understand? Are your hearts hardened? 18Having eyes do you not see, and having ears do you not hear? And do you not remember? 19When I broke the five loaves for the five thousand, how many baskets full of broken pieces did you take up?” They said to him, “Twelve.” 20“And the seven for the four thousand, how many baskets full of broken pieces did you take up?” And they said to him, “Seven.” 21And he said to them, “Do you not yet understand?” ▤

2Cor 3:14-16  But their minds were hardened. For to this day, when they read the old covenant, that same veil remains unlifted, because only through Christ is it taken away. 15Yes, to this day whenever Moses is read a veil lies over their hearts. 16But when onel turns to the Lord, the veil is removed. ▤

l Greek he

Eph 4:17-18  Now this I say and testify in the Lord, that you must no longer walk as the Gentiles do, in the futility of their minds. 18They are darkened in their understanding, alienated from the life of God because of the ignorance that is in them, due to their hardness of heart. ▤

2Tim 4:3-4  For the time is coming when people will not endure soundm teaching, but having itching ears they will accumulate for themselves teachers to suit their own passions, 4and will turn away from listening to the truth and wander off into myths. ▤

m Or healthy

To suit their own sinful passions, people refuse to accept sound teaching. Their passions and closed mindedness lead them to turn to “myths” and false teachings. As such they are ignorant and misinformed about spiritual things.

Luke 16:29-31  But Abraham said, ‘They have Moses and the Prophets; let them hear them.’ 30And he said, ‘No, father Abraham, but if someone goes to them from the dead, they will repent.’ 31He said to him, ‘If they do not hear Moses and the Prophets, neither will they be convinced if someone should rise from the dead.’ ▤

Verse 31 indicates that for those whose minds are closed to God’s word, not even the testimony of someone raised from the dead will convince them of spiritual realities – as Jesus Christ’s resurrection was to show.

. . . God and Jesus Christ may even judicially blind ungodly people

See also:

- Isa 44:18 ⇓

Isa 6:9-12  And he said, “Go, and say to this people: “‘Keep on hearing,n but do not understand; keep on seeing,o but do not perceive.’ 10Make the heart of this people dull,p and their ears heavy, and blind their eyes; lest they see with their eyes, and hear with their ears, and understand with their hearts, and turn and be healed.” 11Then I said, “How long, O Lord?” And he said: “Until cities lie waste without inhabitant, and houses without people, and the land is a desolate waste, 12and the LORD removes people far away, and the forsaken places are many in the midst of the land. ▤

n Or Hear indeed

o Or see indeed

p Hebrew fat

Isaiah was to pronounce God’s judicial blinding and hardening of the people (vv. 9-10a), making certain the judgment God had ordained (vv. 11-12). For such had been the people’s rebellion, that God chose to ensure that the people would not seek to avoid the judgment (v. 10b).

Isa 29:9-12  Astonish yourselvesq and be astonished; blind yourselves and be blind! Be drunk, but not with wine; stagger, but not with strong drink! 10For the LORD has poured out upon you a spirit of deep sleep, and has closed your eyes (the prophets), and covered your heads (the seers). 11And the vision of all this has become to you like the words of a book that is sealed. When men give it to one who can read, saying, “Read this,” he says, “I cannot, for it is sealed.” 12And when they give the book to one who cannot read, saying, “Read this,” he says, “I cannot read.” ▤

q Or Linger awhile

This appears to portray the people’s spiritual blindness (vv. 9-10) and inability to access God’s word (vv. 11-12) as a judgment from God, due to the people’s sinfulness (cf. ch. 28) – not least of which was their disdain of his word (cf. 28:12, 22).

Matt 13:10-15  Then the disciples came and said to him, “Why do you speak to them in parables?” 11And he answered them, “To you it has been given to know the secrets of the kingdom of heaven, but to them it has not been given. 12For to the one who has, more will be given, and he will have an abundance, but from the one who has not, even what he has will be taken away. 13This is why I speak to them in parables, because seeing they do not see, and hearing they do not hear, nor do they understand. 14Indeed, in their case the prophecy of Isaiah is fulfilled that says: “‘You will indeed hear but never understand, and you will indeed see but never perceive. 15For this people’s heart has grown dull, and with their ears they can barely hear, and their eyes they have closed, lest they should see with their eyes and hear with their ears and understand with their heart and turn, and I would heal them.’ ▤

Verse 12b most likely means that whoever is not open to God’s spiritual truth (v. 15a), even what little spiritual insight they have will be taken from them. Jesus achieved this in part at least through the use of parables to deny such people easy access to spiritual truth (vv. 10, 13-14). In conjunction with this, the reference to the prophecy of Isaiah (vv. 14-15; cf. Isa 6:9-10 ↑) may be pointing out that by hardening their hearts against God’s spiritual truth (v. 15), the people themselves lost what little spiritual sensitivity and insight they did have (v. 14).

John 9:39  Jesus said, “For judgment I came into this world, that those who do not see may see, and those who see may become blind.” ▤

In conjunction with their pride over their knowledge of the Scriptures and their self-righteousness, the Jewish religious leaders considered themselves to be spiritually perceptive. Through this they had actually become ungodly. The clause “those who see may become blind” probably means that such people who considered themselves spiritually perceptive, would be blinded to the fuller revelation of truth that Jesus brought – including the light he shed on OT Scripture. Thus, through his mission Jesus Christ caused them to become spiritually blind – effectively as an act of judgment (v. 39a). Note that “those who do not see may see” speaks of those who acknowledge their spiritual blindness and lack of knowledge, being open to and/or being given spiritual sight.

Rom 11:7-10, 25  What then? Israel failed to obtain what it was seeking. The elect obtained it, but the rest were hardened, 8as it is written, “God gave them a spirit of stupor, eyes that would not see and ears that would not hear, down to this very day.” 9And David says, “Let their table become a snare and a trap, a stumbling block and a retribution for them; 10let their eyes be darkened so that they cannot see, and bend their backs forever.” ▤  … 25Lest you be wise in your own sight, I want you to understand this mystery, brothers:r a partial hardening has come upon Israel, until the fullness of the Gentiles has come in. ▤

r Or brothers and sisters

In vv. 7-8 Paul speaks of Israel’s spiritual deafness and blindness as given them by God; he also appears to be pointing to this in v. 25. This judgment was in part at least because of their stubbornness in trying to obtain righteousness by works (v. 7; cf. 9:30-10:3) in association with their unbelief (cf. v. 20; 10:16, 21).

- God deludes those who refuse to accept the truth:

2Thes 2:9-11  The coming of the lawless one is by the activity of Satan with all power and false signs and wonders, 10and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. 11Therefore God sends them a strong delusion, so that they may believe what is false, … ▤

The end-time deception of the antichrist is primarily in view here (cf. vv. 9-10a).

Thus, the ungodly lack spiritual sense and knowledge . . .

See also:

- Spiritual ignorance is caused basically by sin and ungodliness

Jer 10:14  Every man is stupid and without knowledge; every goldsmith is put to shame by his idols, for his images are false, and there is no breath in them. ▤

“Everyone” appears to be hyperbole, referring to the ungodly – in particular those who worship idols (cf. CEV). However note that some interpret it to be speaking of all people, who in comparison to God are “stupid and without knowledge” (cf. GNT, NLT).

Deut 32:20, 28  And he said, ‘I will hide my face from them; I will see what their end will be, For they are a perverse generation, children in whom is no faithfulness. ▤  … 28“For they are a nation void of counsel, and there is no understanding in them. ▤

Jer 5:21  Hear this, O foolish and senseless people, who have eyes, but see not, who have ears, but hear not. ▤

Jer 9:3  They bend their tongue like a bow; falsehood and not truth has grown strongs in the land; for they proceed from evil to evil, and they do not know me, declares the LORD. ▤

s Septuagint; Hebrew and not for truth they have grown strong

Hos 7:10-11  The pride of Israel testifies to his face;t yet they do not return to the LORD their God, nor seek him, for all this. 11Ephraim is like a dove, silly and without sense, calling to Egypt, going to Assyria. ▤

t Or in his presence

Isa 44:9, 18-20  All who fashion idols are nothing, and the things they delight in do not profit. Their witnesses neither see nor know, that they may be put to shame. ▤  … 18They know not, nor do they discern, for he has shut their eyes, so that they cannot see, and their hearts, so that they cannot understand. 19No one considers, nor is there knowledge or discernment to say, “Half of it I burned in the fire; I also baked bread on its coals; I roasted meat and have eaten. And shall I make the rest of it an abomination? Shall I fall down before a block of wood?” 20He feeds on ashes; a deluded heart has led him astray, and he cannot deliver himself or say, “Is there not a lie in my right hand?” ▤

“Their witnesses” (v. 9) are those who would give witness on behalf of idols – “Those who would speak up for them” (NIV®).

Dan 12:10  Many shall purify themselves and make themselves white and be refined, but the wicked shall act wickedly. And none of the wicked shall understand, but those who are wise shall understand. ▤

Matt 16:1-4  And the Pharisees and Sadducees came, and to test him they asked him to show them a sign from heaven. 2He answered them,u “When it is evening, you say, ‘It will be fair weather, for the sky is red.’ 3And in the morning, ‘It will be stormy today, for the sky is red and threatening.’ You know how to interpret the appearance of the sky, but you cannot interpret the signs of the times. 4An evil and adulterous generation seeks for a sign, but no sign will be given to it except the sign of Jonah.” So he left them and departed. ▤

u Some manuscripts omit the following words to the end of verse 3

The Pharisees and Sadducees’ request for a miracle evidenced their spiritually adulterous state (v. 4a); they were intent on testing Jesus so as to try to discredit him. Jesus pointed out that there had already been significant signs – presumably meaning signs apparent in his public ministry, including previous miracles. But these “evil and adulterous” leaders had failed to recognize the spiritual significance of these signs (v. 3b), evidencing a lack of spiritual perception. Note that Jesus’ refusal to give them a miraculous sign on demand is quite possibly indicative of both his recognition of their refusal to believe no matter what they witnessed, and his own refusal to “play their games” and submit to their demands. Regarding the phrase “the sign of Jonah” (v. 4), it is generally understood to refer to Jesus’ coming death and resurrection, when he would be dead for three days (or parts thereof), emulating Jonah being inside the fish for three days and nights (cf. Jonah 1:17).

Titus 1:15  To the pure, all things are pure, but to the defiled and unbelieving, nothing is pure; but both their minds and their consciences are defiled. ▤

Paul has in view false teachers propagating ascetic rules about food and purification. By effectively asserting that nothing was pure, these ungodly people showed their lack of spiritual sense.

. . . and the ungodly are in spiritual “darkness”

See also:

- . . . They have spiritual light instead of spiritual darkness

Ps 82:5  They have neither knowledge nor understanding, they walk about in darkness; all the foundations of the earth are shaken. ▤

Prov 4:19  The way of the wicked is like deep darkness; they do not know over what they stumble. ▤

1Jn 2:9, 11  Whoever says he is in the light and hates his brother is still in darkness. ▤  … 11But whoever hates his brother is in the darkness and walks in the darkness, and does not know where he is going, because the darkness has blinded his eyes. ▤

John 12:35  So Jesus said to them, “The light is among you for a little while longer. Walk while you have the light, lest darkness overtake you. The one who walks in the darkness does not know where he is going. ▤

One who spurns Jesus’ light “walks in the darkness” and so “does not know where he is going.”

Matt 6:23  … but if your eye is bad, your whole body will be full of darkness. If then the light in you is darkness, how great is the darkness! ▤

If one’s spiritual sight or perception is bad (as is the case with the ungodly) then one’s whole person is full of or enveloped in spiritual darkness. The second sentence may be meaning that if that which a person has for their light is actually darkness, then the darkness within them is indeed great.

- In their natural selves, people are not spiritually perceptive:

Rom 6:18-19  … and, having been set free from sin, have become slaves of righteousness. 19I am speaking in human terms, because of your natural limitations. For just as you once presented your members as slaves to impurity and to lawlessness leading to more lawlessness, so now present your members as slaves to righteousness leading to sanctification. ▤

In v. 19a Paul appears to apologize for using a less than perfect analogy in describing believers as “slaves” to righteousness (vv. 18, 19b). The need to do so was because his readers were weak in their sinful nature, lacking spiritual perception and needing a somewhat stark illustration to ensure that they grasped his point.

Spiritual ignorance results in further sin and ungodliness

See also:

- 1Tim 1:13 ⇓

- Note: Not knowing God leads to sin and evil

While sin and ungodliness are the prime cause/s of spiritual ignorance (as discussed earlier), spiritual ignorance in turn leads to further sin and ungodliness.

Isa 45:20b  They have no knowledge who carry about their wooden idols, and keep on praying to a god that cannot save. ▤

Acts 3:15, 17  … and you killed the Author of life, whom God raised from the dead. To this we are witnesses. ▤  … 17“And now, brothers, I know that you acted in ignorance, as did also your rulers. ▤

Eph 4:17-19  Now this I say and testify in the Lord, that you must no longer walk as the Gentiles do, in the futility of their minds. 18They are darkened in their understanding, alienated from the life of God because of the ignorance that is in them, due to their hardness of heart. 19They have become callous and have given themselves up to sensuality, greedy to practice every kind of impurity. ▤

The Gentiles’ “futility of … mind” (v. 17), “darkened … understanding” and “ignorance” (v. 18) was behind them being “alienated from the life of God” (v. 18) and becoming callous and indulging in sinfulness (v. 19).

1Pet 1:14  As obedient children, do not be conformed to the passions of your former ignorance, … ▤

John 8:37  I know that you are offspring of Abraham; yet you seek to kill me because my word finds no place in you. ▤

In having no room for Jesus’ word, the Jewish leaders showed their lack of spiritual perception and their spiritual ignorance. In part due to this lack of spiritual sense, they sought to get rid of Jesus as his words and claims undermined them.

Spiritual ignorance and lack of spiritual perception result in unbelief

John 8:44-46  You are of your father the devil, and your will is to do your father’s desires. He was a murderer from the beginning, and has nothing to do with the truth, because there is no truth in him. When he lies, he speaks out of his own character, for he is a liar and the father of lies. 45But because I tell the truth, you do not believe me. 46Which one of you convicts me of sin? If I tell the truth, why do you not believe me? ▤

The Jews spoken to here belonged to the devil (cf. v. 47), who has “no truth in him” and is “the father of lies” (v. 44). As such, spiritual truth was alien to them – indicative of their ignorance. Thus they could not believe the truth that Jesus taught (vv. 45-46).

John 12:37-40  Though he had done so many signs before them, they still did not believe in him, 38so that the word spoken by the prophet Isaiah might be fulfilled: “Lord, who has believed what he heard from us, and to whom has the arm of the Lord been revealed?” 39Therefore they could not believe. For again Isaiah said, 40“He has blinded their eyes and hardened their heart, lest they see with their eyes, and understand with their heart, and turn, and I would heal them.” ▤

Verses 39-40 speak of God’s judicial blinding of many of the Jews and their subsequent lack of spiritual perception as causing their unbelief (vv. 37-38).

Rom 11:20, 25  That is true. They were broken off because of their unbelief, but you stand fast through faith. So do not become proud, but fear. ▤  … 25Lest you be wise in your own sight, I want you to understand this mystery, brothers:v a partial hardening has come upon Israel, until the fullness of the Gentiles has come in. ▤

v Or brothers and sisters

Arguably Israel’s “hardening” (v. 25) – and thus lack of spiritual perception – was the cause of “their unbelief” (v. 20); it at least reinforced it.

2Cor 4:3-4  And even if our gospel is veiled, it is veiled only to those who are perishing. 4In their case the god of this world has blinded the minds of the unbelievers, to keep them from seeing the light of the gospel of the glory of Christ, who is the image of God. ▤

This may well be meaning that “unbelievers” (v. 4a) do not believe because of their spiritual blindness (cf. GNT) – the theme of this subsection. Alternatively it may be saying that those who are already “unbelievers” are then blinded by Satan – “to keep them from seeing the light of the gospel”, ensuring that they remain unbelievers. Note that Satan is spoken of here as the prime agent of this blindness, whereas John 12:39-40 above and . . . God and Jesus Christ may even judicially blind ungodly people, speak of God judicially blinding or reinforcing such blindness.

1Tim 1:13  … though formerly I was a blasphemer, persecutor, and insolent opponent. But I received mercy because I had acted ignorantly in unbelief, … ▤

This suggests that ignorance comes from unbelief, the reverse of the theme of this subsection. It reflects that ignorance and unbelief go “hand in hand”, with one exacerbating the other – much like ignorance and sin.

- Ignorance can lead to misconceived and ill-fated efforts to obtain righteousness:

Rom 10:2-3  For I bear them witness that they have a zeal for God, but not according to knowledge. 3For, being ignorant of the righteousness of God, and seeking to establish their own, they did not submit to God’s righteousness. ▤

Spiritual ignorance and lack of spiritual understanding culminate in dire consequences

Hos 4:6, 14  My people are destroyed for lack of knowledge; because you have rejected knowledge, I reject you from being a priest to me. And since you have forgotten the law of your God, I also will forget your children. ▤  … 14I will not punish your daughters when they play the whore, nor your brides when they commit adultery; for the men themselves go aside with prostitutes and sacrifice with cult prostitutes, and a people without understanding shall come to ruin. ▤

Prov 14:12  There is a way that seems right to a man, but its end is the way to death.w ▤

w Hebrew ways of death

Lack of spiritual perception can leave one open to taking paths in life that lead to death. Here “death” appears to be applicable to both premature physical death and spiritual death.

Isa 5:13  Therefore my people go into exile for lack of knowledge;x their honored men go hungry,y and their multitude is parched with thirst. ▤

x Or without their knowledge

y Or die of hunger

Isa 27:10-11  For the fortified city is solitary, a habitation deserted and forsaken, like the wilderness; there the calf grazes; there it lies down and strips its branches. 11When its boughs are dry, they are broken; women come and make a fire of them. For this is a people without discernment; therefore he who made them will not have compassion on them; he who formed them will show them no favor. ▤

Verses 10-11a portray desolation, due to God’s judgment and withholding of his compassion and favor (v. 11b). These things were the result of the people being “without discernment” (v. 11b) and acting accordingly.

Rom 1:28  And since they did not see fit to acknowledge God, God gave them up to a debased mind to do what ought not to be done. ▤

Even though the people in view had known God (cf. v. 21), the fact that they did not see acknowledgment of him as a fitting thing to do is indicative of spiritual ignorance. The expression “gave them up” (cf. vv. 24, 26) appears to indicate that God not only turned them over to their sinful ways, but also to the consequences that such behaviour naturally brings (cf. v. 27).

2Thes 1:7b-8  … when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels 8in flaming fire, inflicting vengeance on those who do not know God and on those who do not obey the gospel of our Lord Jesus. ▤

- The spiritually blind lead others astray:

Matt 15:14  Let them alone; they are blind guides.z And if the blind lead the blind, both will fall into a pit. ▤

z Some manuscripts add of the blind

Pray for persecuted Christians

Section D

Spiritual Ignorance (II): Knowledge Lacked

Section Jumps

- The ungodly do not know God, Jesus Christ or the Holy Spirit

- The ungodly do not comprehend God’s word

- The ungodly do not know how God wants them to live . . .

- . . . and they do not know or understand many other spiritual truths

- The ungodly are ignorant of and deceived about their sin

- The ungodly are misguided about their standing with God and Jesus Christ

- The ungodly are skeptical of God knowing their deeds and of his judgment

- The ungodly are largely oblivious of God’s pending punishment – which they will bear

The assertions contained in the subheadings in this section are typically true of ungodly people. Having said this, not all ungodly people and unbelievers are totally ignorant of all the things mentioned here. For example many are aware of aspects of the Bible’s teaching about God’s judgment, and some consider it to be at least a possibility.

The ungodly do not know God, Jesus Christ or the Holy Spirit

See also:

- Note: Not knowing God leads to sin and evil

- Foolishness involves failure to comprehend God and his ways

Job 18:21  Surely such are the dwellings of the unrighteous, such is the place of him who knows not God. ▤

Jer 9:6  Heaping oppression upon oppression, and deceit upon deceit, they refuse to know me, declares the LORD. ▤

Isa 1:2-3  Hear, O heavens, and give ear, O earth; for the LORD has spoken: “Childrena have I reared and brought up, but they have rebelled against me. 3The ox knows its owner, and the donkey its master’s crib, but Israel does not know, my people do not understand.” ▤

a Or Sons; also verse 4

Wayward Israel did not know God (cf. NCV) – their master, the one who cared for them.

John 1:10  He was in the world, and the world was made through him, yet the world did not know him. ▤

When Jesus came largely people did not recognize him as the Messiah – they “did not know him”.

John 8:19, 55  They said to him therefore, “Where is your Father?” Jesus answered, “You know neither me nor my Father. If you knew me, you would know my Father also.” ▤  … 55But you have not known him. I know him. If I were to say that I do not know him, I would be a liar like you, but I do know him and I keep his word. ▤

The ungodliness of the Jews was exhibited by their rejection of Jesus (cf. vv. 48, 52-53, 57, 59) and his description of them as liars (v. 55). As such, they did not know God or him.

John 14:17  … even the Spirit of truth, whom the world cannot receive, because it neither sees him nor knows him. You know him, for he dwells with you and will be in you. ▤

John 17:25  O righteous Father, even though the world does not know you, I know you, and these know that you have sent me. ▤

Acts 17:23  For as I passed along and observed the objects of your worship, I found also an altar with this inscription, ‘To the unknown god.’ What therefore you worship as unknown, this I proclaim to you. ▤

In their spiritual ignorance and ungodliness, the Athenians in fact worshipped numerous gods. Here Paul uses their altar to “the unknown god” to highlight the fact that they did not know the true God.

1Cor 1:21  For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. ▤

Job 21:15  What is the Almighty, that we should serve him? And what profit do we get if we pray to him? ▤

In not knowing God, along with failing to serve him, people do not know critical things about him – as illustrated in the following verses (cf. Matt 2:29 ⇓).

Mic 4:12  But they do not know the thoughts of the LORD; they do not understand his plan, that he has gathered them as sheaves to the threshing floor. ▤

Isa 29:16  You turn things upside down! Shall the potter be regarded as the clay, that the thing made should say of its maker, “He did not make me”; or the thing formed say of him who formed it, “He has no understanding”? ▤

In their sinful ignorance, many of Israel’s leaders very much underestimated God’s sovereignty, power and understanding.

Ps 14:1  The fool says in his heart, “There is no God.” They are corrupt, they do abominable deeds, there is none who does good. ▤

Further to not knowing God, sinful fools even deny that there is a God.

- Not knowing God, the ungodly do not recognize God’s people:

1Jn 3:1  See what kind of love the Father has given to us, that we should be called children of God; and so we are. The reason why the world does not know us is that it did not know him. ▤

Note that “not know him” could refer to Jesus Christ rather than to God.

The ungodly do not comprehend God’s word

See also:

- The gospel is the power and wisdom of God to save – though it may seem foolish to the world

Matt 22:29  But Jesus answered them, “You are wrong, because you know neither the Scriptures nor the power of God. ▤

Here Jesus is addressing the Sadducees, who were – to some extent at least – ignorant of the Scriptures, not understanding them (cf. NASB).

John 5:39-40  You search the Scriptures because you think that in them you have eternal life; and it is they that bear witness about me, 40yet you refuse to come to me that you may have life. ▤

Although they diligently studied the Scriptures, the Jewish leaders – who had in fact become in many ways ungodly – did not comprehend that the Scriptures spoke about Jesus, the way to life.

Acts 13:27  For those who live in Jerusalem and their rulers, because they did not recognize him nor understand the utterances of the prophets, which are read every Sabbath, fulfilled them by condemning him. ▤

The people and their rulers were oblivious to the fact that by condemning Jesus they actually fulfilled the Scriptures that were read to them every week.

2Cor 3:14-16  But their minds were hardened. For to this day, when they read the old covenant, that same veil remains unlifted, because only through Christ is it taken away. 15Yes, to this day whenever Moses is read a veil lies over their hearts. 16But when oneb turns to the Lord, the veil is removed. ▤

b Greek he

When listening to the old covenant being read, the people’s minds and hearts were “covered” so that they could not see the significance of the old covenant, with its transitory nature probably being one aspect that Paul had foremost in mind.

- Some parts of God’s word are hard to understand, which ignorant people distort:

2Pet 3:16  … as he [Paul] does in all his letters when he speaks in them of these matters. There are some things in them that are hard to understand, which the ignorant and unstable twist to their own destruction, as they do the other Scriptures. ▤

The ungodly do not know how God wants them to live . . .

See also:

- Foolishness involves failure to comprehend God and his ways

Ps 95:10  For forty years I loathed that generation and said, “They are a people who go astray in their heart, and they have not known my ways.” ▤

Job 21:14  They say to God, ‘Depart from us! We do not desire the knowledge of your ways. ▤

Jer 8:7  Even the stork in the heavens knows her times, and the turtledove, swallow, and cranec keep the time of their coming, but my people know not the rulesd of the LORD. ▤

c The meaning of the Hebrew word is uncertain

d Or just decrees

Hos 4:6  My people are destroyed for lack of knowledge; because you have rejected knowledge, I reject you from being a priest to me. And since you have forgotten the law of your God, I also will forget your children. ▤

The ungodly people and priests were ignorant of God’s law and hence his will for how they should live. This was in part at least due to the priests willfully rejecting such knowledge and ignoring God’s law, and thus failing to teach it to the people.

Jer 4:22b  They are ‘wise’—in doing evil! But how to do good they know not. ▤

This and the following verses refer to aspects of how God wants people to live that the ungodly do not know nor understand.

Amos 3:10  “They do not know how to do right,” declares the LORD, “those who store up violence and robbery in their strongholds.” ▤

Prov 28:5  Evil men do not understand justice, but those who seek the LORD understand it completely. ▤

. . . and they do not know or understand many other spiritual truths

See also:

- Foolishness involves failure to comprehend God and his ways

- Foolishness involves failure to comprehend other spiritual truths

Luke 19:42-44  … saying, “Would that you, even you, had known on this day the things that make for peace! But now they are hidden from your eyes. 43For the days will come upon you, when your enemies will set up a barricade around you and surround you and hem you in on every side 44and tear you down to the ground, you and your children within you. And they will not leave one stone upon another in you, because you did not know the time of your visitation.” ▤

The time of their “visitation” (v. 44b) was the time of God’s intervention, providing salvation and the opportunity for peace (v. 42).

John 10:2, 6  But he who enters by the door is the shepherd of the sheep. ▤  … 6This figure of speech Jesus used with them, but they did not understand what he was saying to them. ▤

The people did not understand the spiritual truth illustrated by Jesus Christ’s allegory of the Good Shepherd (cf. vv. 1-5). Note that Jesus thus expounded this teaching (cf. vv. 7-18), but many still could not see the spiritual truth behind it (cf. vv. 19-20).

Rom 10:3  For, being ignorant of the righteousness of God, and seeking to establish their own, they did not submit to God’s righteousness. ▤

1Cor 2:7-8  But we impart a secret and hidden wisdom of God, which God decreed before the ages for our glory. 8None of the rulers of this age understood this, for if they had, they would not have crucified the Lord of glory. ▤

The “secret and hidden wisdom of God” (v. 7) appears to refer to God’s plan of salvation through Jesus Christ.

1Cor 2:14  The natural person does not accept the things of the Spirit of God, for they are folly to him, and he is not able to understand them because they are spiritually discerned. ▤

This is most likely speaking primarily of spiritual “truths” (NCV™, NLT).

2Tim 3:6-7  For among them are those who creep into households and capture weak women, burdened with sins and led astray by various passions, 7always learning and never able to arrive at a knowledge of the truth. ▤

Those spoken of were keen to learn and they apparently found attractive whatever new ideas – notably heresies – that they came across. But they could not acknowledge the truth.

2Pet 3:5  For they deliberately overlook this fact, that the heavens existed long ago, and the earth was formed out of water and through water by the word of God, … ▤

This appears to be an example of ungodly people deliberately choosing to ignore spiritual truth.

- Failure to interpret “the signs of the times”:

Matt 16:3  And in the morning, ‘It will be stormy today, for the sky is red and threatening.’ You know how to interpret the appearance of the sky, but you cannot interpret the signs of the times. ▤

The “signs of the times” most likely refers to signs that marked Jesus as the Messiah and possibly also the coming of God’s kingdom. Most of these were fulfillment of prophecies of which the Jews would have been quite aware as they waited for the promised Messiah.

The ungodly are ignorant of and deceived about their sin

Ps 36:1-2  Transgression speaks to the wicked deep in his heart;e there is no fear of God before his eyes. 2For he flatters himself in his own eyes that his iniquity cannot be found out and hated. ▤

e Some Hebrew manuscripts, Syriac, Jerome (compare Septuagint); most Hebrew manuscripts in my heart

Verse 2 may mean that the wicked flatter themselves and so do not see their sin (cf. CEV, NCV, NIV, NLT) – hence the inclusion of these verses here. Alternatively it may mean that they flatter themselves in telling themselves that their sin will not be found out (cf. GNT) – which would mean that these verses would be better place below in The ungodly are skeptical of God knowing their deeds and of his judgment . . .

Prov 30:12  There are those who are clean in their own eyes but are not washed of their filth. ▤

Prov 30:20  This is the way of an adulteress: she eats and wipes her mouth and says, “I have done no wrong.” ▤

Jer 2:34-35  Also on your skirts is found the lifeblood of the guiltless poor; you did not find them breaking in. Yet in spite of all these things 35you say, ‘I am innocent; surely his anger has turned from me.’ Behold, I will bring you to judgment for saying, ‘I have not sinned.’ ▤

1Jn 1:8, 10  If we say we have no sin, we deceive ourselves, and the truth is not in us. ▤  … 10If we say we have not sinned, we make him a liar, and his word is not in us. ▤

Those without the truth (v. 8b) and God’s word (v. 10b) are typically deceived about and/or unaware of their sin – or at least the extent of it.

The ungodly are misguided about their standing with God and Jesus Christ

See also:

- Jer 2:34-35 ⇑

Isa 58:2-4  Yet they seek me daily and delight to know my ways, as if they were a nation that did righteousness and did not forsake the judgment of their God; they ask of me righteous judgments; they delight to draw near to God. 3‘Why have we fasted, and you see it not? Why have we humbled ourselves, and you take no knowledge of it?’ Behold, in the day of your fast you seek your own pleasure,f and oppress all your workers. 4Behold, you fast only to quarrel and to fight and to hit with a wicked fist. Fasting like yours this day will not make your voice to be heard on high. ▤

f Or pursue your own business

Jer 7:9-11  Will you steal, murder, commit adultery, swear falsely, make offerings to Baal, and go after other gods that you have not known, 10and then come and stand before me in this house, which is called by my name, and say, ‘We are delivered!’—only to go on doing all these abominations? 11Has this house, which is called by my name, become a den of robbers in your eyes? Behold, I myself have seen it, declares the LORD. ▤

Mic 3:11  Its heads give judgment for a bribe; its priests teach for a price; its prophets practice divination for money; yet they lean on the LORD and say, “Is not the LORD in the midst of us? No disaster shall come upon us.” ▤

Matt 7:21-23  Not everyone who says to me, ‘Lord, Lord,’ will enter the kingdom of heaven, but the one who does the will of my Father who is in heaven. 22On that day many will say to me, ‘Lord, Lord, did we not prophesy in your name, and cast out demons in your name, and do many mighty works in your name?’ 23And then will I declare to them, ‘I never knew you; depart from me, you workers of lawlessness.’ ▤

Luke 13:25-27  When once the master of the house has risen and shut the door, and you begin to stand outside and to knock at the door, saying, ‘Lord, open to us,’ then he will answer you, ‘I do not know where you come from.’ 26Then you will begin to say, ‘We ate and drank in your presence, and you taught in our streets.’ 27But he will say, ‘I tell you, I do not know where you come from. Depart from me, all you workers of evil!’ ▤

The owner of the house depicts Jesus (cf. Matt 7:22), rejecting the ungodly at the last judgment.

John 8:39-42, 47  They answered him, “Abraham is our father.” Jesus said to them, “If you were Abraham’s children, you would be doing the works Abraham did, 40but now you seek to kill me, a man who has told you the truth that I heard from God. This is not what Abraham did. 41You are doing the works your father did.” They said to him, “We were not born of sexual immorality. We have one Father—even God.” 42Jesus said to them, “If God were your Father, you would love me, for I came from God and I am here. I came not of my own accord, but he sent me. ▤  … 47Whoever is of God hears the words of God. The reason why you do not hear them is that you are not of God.” ▤

Rom 2:17-21  But if you call yourself a Jew and rely on the law and boast in God 18and know his will and approve what is excellent, because you are instructed from the law; 19and if you are sure that you yourself are a guide to the blind, a light to those who are in darkness, 20an instructor of the foolish, a teacher of children, having in the law the embodiment of knowledge and truth— 21you then who teach others, do you not teach yourself? While you preach against stealing, do you steal? ▤

The phrase “boast in God” (v. 17) speaks of boasting of their relationship to God (cf. NCV, NIV, NLT, NRSV). Like the Jews in view here, anyone who hypocritically breaks God’s law (v. 21) and yet relies on it and their heritage for a sound relationship with God (vv. 17-20) is in fact ignorant of their true standing with God.

- The Laodiceans’ ignorance of their poor spiritual condition:

Rev 3:17  For you say, I am rich, I have prospered, and I need nothing, not realizing that you are wretched, pitiable, poor, blind, and naked. ▤

The Laodiceans boasted in their material prosperity, but were ignorant of their poor spiritual condition.

The ungodly are skeptical of God knowing their deeds and of his judgment

See also:

- Zeph 1:12 ⇓

Job 22:13-14, 17  But you say, ‘What does God know? Can he judge through the deep darkness? 14Thick clouds veil him, so that he does not see, and he walks on the vault of heaven.’ ▤  … 17They said to God, ‘Depart from us,’ and ‘What can the Almighty do to us?’g ▤

g Hebrew them

Ps 10:6, 11, 13  He [the wicked man] says in his heart, “I shall not be moved; throughout all generations I shall not meet adversity.” ▤  … 11He says in his heart, “God has forgotten, he has hidden his face, he will never see it.” ▤  … 13Why does the wicked renounce God and say in his heart, “You will not call to account”? ▤

Ps 94:6-7  They kill the widow and the sojourner, and murder the fatherless; 7and they say, “The LORD does not see; the God of Jacob does not perceive.” ▤

Isa 29:15  Ah, you who hide deep from the LORD your counsel, whose deeds are in the dark, and who say, “Who sees us? Who knows us?” ▤

The Hebrew translated here as “Ah” is sometimes translated as “Woe” (AMP, NASB, NIV, NKJV). It points with a sense of alarm to coming grave trouble and misery. Here it signals the judgment that awaits the people in view.

Jer 5:12  They [false prophets] have spoken falsely of the LORD and have said, ‘He will do nothing; no disaster will come upon us, nor shall we see sword or famine. ▤

Hos 7:2  But they do not consider that I remember all their evil. Now their deeds surround them; they are before my face. ▤

2Pet 3:3-7  … knowing this first of all, that scoffers will come in the last days with scoffing, following their own sinful desires. 4They will say, “Where is the promise of his coming? For ever since the fathers fell asleep, all things are continuing as they were from the beginning of creation.” 5For they deliberately overlook this fact, that the heavens existed long ago, and the earth was formed out of water and through water by the word of God, 6and that by means of these the world that then existed was deluged with water and perished. 7But by the same word the heavens and earth that now exist are stored up for fire, being kept until the day of judgment and destruction of the ungodly. ▤

In the light of vv. 5-6, Peter may be presenting the scoffing at the prophesied “coming” of Jesus Christ (vv. 3-4) as being inclusive of the subsequent judgment (v. 7) – i.e. Peter may well be speaking of people scoffing at both the teaching of Jesus Christ’s return and the day of judgment.

The ungodly are largely oblivious of God’s pending punishment – which they will bear

See also:

- 2Pet 3:7 ⇑

Deut 29:18b-20  Beware lest there be among you a root bearing poisonous and bitter fruit, 19one who, when he hears the words of this sworn covenant, blesses himself in his heart, saying, ‘I shall be safe, though I walk in the stubbornness of my heart.’ This will lead to the sweeping away of moist and dry alike. 20The LORD will not be willing to forgive him, but rather the anger of the LORD and his jealousy will smoke against that man, and the curses written in this book will settle upon him, and the LORD will blot out his name from under heaven. ▤

Note that the last statement in v. 19 may be speaking of the rest of the people also suffering as a result of such a person.

Deut 32:28-29  For they are a nation void of counsel, and there is no understanding in them. 29If they were wise, they would understand this; they would discern their latter end! ▤

Isa 26:11a  O LORD, your hand is lifted up, but they do not see it. ▤

Amos 9:10  All the sinners of my people shall die by the sword, who say, ‘Disaster shall not overtake or meet us.’ ▤

Mic 3:11-12  Its heads give judgment for a bribe; its priests teach for a price; its prophets practice divination for money; yet they lean on the LORD and say, “Is not the LORD in the midst of us? No disaster shall come upon us.” 12Therefore because of you Zion shall be plowed as a field; Jerusalem shall become a heap of ruins, and the mountain of the house a wooded height. ▤

Mic 4:11-12  Now many nations are assembled against you, saying, “Let her be defiled, and let our eyes gaze upon Zion.” 12But they do not know the thoughts of the LORD; they do not understand his plan, that he has gathered them as sheaves to the threshing floor. ▤

Zeph 1:12  At that time I will search Jerusalem with lamps, and I will punish the men who are complacent,h those who say in their hearts, ‘The LORD will not do good, nor will he do ill.’ ▤

h Hebrew are thickening on the dregs [of their wine]

Zeph 2:13, 15  And he will stretch out his hand against the north and destroy Assyria, and he will make Nineveh a desolation, a dry waste like the desert. ▤  … 15This is the exultant city that lived securely, that said in her heart, “I am, and there is no one else.” What a desolation she has become, a lair for wild beasts! Everyone who passes by her hisses and shakes his fist. ▤

- Even the significance of God’s punishment can elude the ungodly:

Isa 42:25  So he poured on him the heat of his anger and the might of battle; it set him on fire all around, but he did not understand; it burned him up, but he did not take it to heart. ▤

The hard-hearted people did not grasp the significance and implications of God’s punishment of them.

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: Blessings of Wisdom

Section Jumps

- Understanding and insight . . .

- . . . and discernment

- Prudence and discretion

- Knowledge – including knowing what to do

- Righteousness and justness

- Protection . . .

- . . . and life

- Strength and success

- Prosperity

- Honor

- Further blessings of wisdom

- Note: Living without wisdom has harmful consequences

See also:

- Wise Speech (II): Insights

Understanding and insight . . .

See also:

- Deut 32:29 ⇓

Understanding and discernment (the topic of the following subsection) are key components of wisdom. As such, having wisdom means that one possesses these characteristics, which are great blessings.

Prov 1:1-2  The proverbs of Solomon, son of David, king of Israel: 2To know wisdom and instruction, to understand words of insight, … ▤

Prov 2:9-11  Then you will understand righteousness and justice and equity, every good path; 10for wisdom will come into your heart, and knowledge will be pleasant to your soul; 11discretion will watch over you, understanding will guard you, … ▤

Prov 3:13  Blessed is the one who finds wisdom, and the one who gets understanding, … ▤

Prov 8:14  [Wisdom:] I have counsel and sound wisdom; I have insight; I have strength. ▤

The speaker here is Wisdom personified (cf. Prov 9:4-6 ↓). Those who respond to Wisdom gain the attributes associated with her.

Prov 9:1, 4-6  Wisdom has built her house; she has hewn her seven pillars. ▤  … 4“Whoever is simple, let him turn in here!” To him who lacks sense she [Wisdom] says, 5“Come, eat of my bread and drink of the wine I have mixed. 6Leave your simple ways,i and live, and walk in the way of insight.” ▤

i Or Leave the company of the simple

Note that v. 1 speaks figuratively of Wisdom providing a sound or complete structure – with “seven” symbolizing completeness – within which one can successfully live one’s life (v. 6). For therein is insight for anyone who lacks sense (v. 4).

Prov 10:13  On the lips of him who has understanding, wisdom is found, but a rod is for the back of him who lacks sense. ▤

Prov 14:33  Wisdom rests in the heart of a man of understanding, but it makes itself known even in the midst of fools.j ▤

j Or Wisdom rests quietly in the heart of a man of understanding, but makes itself known in the midst of fools

Dan 12:10  Many shall purify themselves and make themselves white and be refined, but the wicked shall act wickedly. And none of the wicked shall understand, but those who are wise shall understand. ▤

Note that the reference is to the end times (cf. vv. 1, 7), involving both purification of many of God’s people (through trials) and continuing wickedness.

Hos 14:9  Whoever is wise, let him understand these things; whoever is discerning, let him know them; for the ways of the LORD are right, and the upright walk in them, but transgressors stumble in them. ▤

The second part of the verse is saying that the ways of the LORD for his people to live are right; the righteous follow them, but the rebellious stumble into trouble as a result of not obeying them. The earlier phrase “these things” probably refers to the preceding teachings and prophecies, but could also refer to the second part of the verse – which is somewhat of a conclusion to the book. The wise understand such things and act accordingly.

Est 1:13  Then the king said to the wise men who knew the times (for this was the king’s procedure toward all who were versed in law and judgment, … ▤

These wise men “understood the times” (NASB, NIV, NKJV).

. . . and discernment

See also:

- Hos 14:9 ⇑

Prov 16:21  The wise of heart is called discerning, and sweetness of speech increases persuasiveness. ▤

Prov 14:8  The wisdom of the prudent is to discern his way, but the folly of fools is deceiving. ▤

The prudent are wise in that they can discern the best way ahead, i.e. “what to do” (GNT, NCV).

Gen 41:33, 39  Now therefore let Pharaoh select a discerning and wise man, and set him over the land of Egypt. ▤  … 39Then Pharaoh said to Joseph, “Since God has shown you all this, there is none so discerning and wise as you are. ▤

Deut 32:29  If they were wise, they would understand this; they would discern their latter end! ▤

1Ki 3:12b  [God, to Solomon] Behold, I give you a wise and discerning mind, so that none like you has been before you and none like you shall arise after you. ▤

1Cor 1:19  For it is written, “I will destroy the wisdom of the wise, and the discernment of the discerning I will thwart.” ▤

Despite its negative context, this still associates wisdom with discernment.

- With wisdom one can give good adivce:

Prov 8:14a  [Wisdom:] I have counsel and sound wisdom … ▤

Prudence and discretion

See also:

- Prov 14:8 ⇑

Prov 1:1-4  The proverbs of Solomon, son of David, king of Israel: 2To know wisdom and instruction, to understand words of insight, 3to receive instruction in wise dealing, in righteousness, justice, and equity; 4to give prudence to the simple, knowledge and discretion to the youth— ▤

Prov 2:10-11  … for wisdom will come into your heart, and knowledge will be pleasant to your soul; 11discretion will watch over you, understanding will guard you, … ▤

Prov 3:21  My son, do not lose sight of these— keep sound wisdom and discretion, … ▤

Prov 5:1-2  My son, be attentive to my wisdom; incline your ear to my understanding, 2that you may keep discretion, and your lips may guard knowledge. ▤

Prov 8:5  [Wisdom:] O simple ones, learn prudence; O fools, learn sense. ▤

Prov 8:12  “I, wisdom, dwell with prudence, and I find knowledge and discretion. ▤

2Chr 2:12  Hiram also said, “Blessed be the LORD God of Israel, who made heaven and earth, who has given King David a wise son, who has discretion and understanding, who will build a temple for the LORD and a royal palace for himself. ▤

Dan 2:13-14  So the decree went out, and the wise men were about to be killed; and they sought Daniel and his companions, to kill them. 14Then Daniel replied with prudence and discretion to Arioch, the captain of the king’s guard, who had gone out to kill the wise men of Babylon. ▤

Daniel, as one of the wise men, spoke with prudence and discretion.

Knowledge – including knowing what to do

See also:

- Prov 1:4 ⇑; Prov 2:10 ⇑; Prov 5:1-2 ⇑; Prov 8:12 ⇑

Prov 14:6, 18  A scoffer seeks wisdom in vain, but knowledge is easy for a man of understanding. ▤  … 18The simple inherit folly, but the prudent are crowned with knowledge. ▤

Prov 15:7  The lips of the wise spread knowledge; not so the hearts of fools.k ▤

k Or the hearts of fools are not steadfast

Prov 21:11  When a scoffer is punished, the simple becomes wise; when a wise man is instructed, he gains knowledge. ▤

Eccl 8:5-6  Whoever keeps a command will know no evil thing, and the wise heart will know the proper time and the just way. 6For there is a time and a way for everything, although man’s troublel lies heavy on him. ▤

l Or evil

A wise person knows the right time and the right way for all that is to be done. Note that the preceding verses speak of knowledge as in knowing about things, whereas this and the following verses speak of knowing or discerning the best course of action. As such these later verses are also pertinent to the preceding subsection regarding discernment.

1Ki 2:9  Now therefore do not hold him guiltless, for you are a wise man. You will know what you ought to do to him, and you shall bring his gray head down with blood to Sheol. ▤

1Chr 12:32  Of Issachar, men who had understanding of the times, to know what Israel ought to do, 200 chiefs, and all their kinsmen under their command. ▤

- Wise people “have eyes in their head”:

Eccl 2:14a  The wise person has his eyes in his head, but the fool walks in darkness. ▤

The expression “has eyes in his head” suggests foresight as well as, more generally, knowledge and understanding.

Righteousness and justness

See also:

- Prov 4:11 ⇓

Prov 1:1-3  The proverbs of Solomon, son of David, king of Israel: 2To know wisdom and instruction, to understand words of insight, 3to receive instruction in wise dealing, in righteousness, justice, and equity; … ▤

Prov 2:1-2, 9-12, 16, 20  My son, if you receive my words and treasure up my commandments with you, 2making your ear attentive to wisdom and inclining your heart to understanding; ▤  … 9Then you will understand righteousness and justice and equity, every good path; 10for wisdom will come into your heart, and knowledge will be pleasant to your soul; 11discretion will watch over you, understanding will guard you, 12delivering you from the way of evil, from men of perverted speech, ▤  … 16So you will be delivered from the forbiddenm woman, from the adulteressn with her smooth words, ▤  … 20So you will walk in the way of the good and keep to the paths of the righteous. ▤

m Hebrew strange

n Hebrew foreign woman

Prov 8:6-9, 15, 20  [Wisdom:] Hear, for I will speak noble things, and from my lips will come what is right, 7for my mouth will utter truth; wickedness is an abomination to my lips. 8All the words of my mouth are righteous; there is nothing twisted or crooked in them. 9They are all straight to him who understands, and right to those who find knowledge. ▤  … 15By me kings reign, and rulers decree what is just; ▤  … 20I walk in the way of righteousness, in the paths of justice, … ▤

One who is wise, in accordance with Wisdom, speaks and does what is righteous and just.

Prov 15:21  Folly is a joy to him who lacks sense, but a man of understanding walks straight ahead. ▤

Walking “straight ahead” means doing “what is right” (GNT, NCV).

Prov 24:23  These also are sayings of the wise. Partiality in judging is not good. ▤

Those who are wise abide by such “sayings of the wise” – avoiding such unjust things as bias in judging.

1Ki 3:9, 28  Give your servant therefore an understanding mind to govern your people, that I may discern between good and evil, for who is able to govern this your great people?” ▤  … 28And all Israel heard of the judgment that the king had rendered, and they stood in awe of the king, because they perceived that the wisdom of God was in him to do justice. ▤

1Ki 10:8-9  Happy are your men! Happy are your servants, who continually stand before you and hear your wisdom! 9Blessed be the LORD your God, who has delighted in you and set you on the throne of Israel! Because the LORD loved Israel forever, he has made you king, that you may execute justice and righteousness. ▤

The Queen of Sheba appears to associate executing “justice and righteousness” (v. 9) with wisdom (v. 8).

Protection . . .

See also:

- Prov 2:16 ⇑

Prov 1:33  [Wisdom:] … but whoever listens to me will dwell secure and will be at ease, without dread of disaster. ▤

Prov 2:11  … discretion will watch over you, understanding will guard you, … ▤

Prov 4:6  Do not forsake her [Wisdom], and she will keep you; love her, and she will guard you. ▤

Prov 3:23-26  Then you will walk on your way securely, and your foot will not stumble. 24If you lie down, you will not be afraid; when you lie down, your sleep will be sweet. 25Do not be afraid of sudden terror or of the ruino of the wicked, when it comes, 26for the LORD will be your confidence and will keep your foot from being caught. ▤

o Hebrew storm

Adhering to “sound wisdom and discernment” (v. 21 ⇓) leads to the blessings listed here.

Prov 11:9  With his mouth the godless man would destroy his neighbor, but by knowledge the righteous are delivered. ▤

Prov 14:3  By the mouth of a fool comes a rod for his back,p but the lips of the wise will preserve them. ▤

p Or In the mouth of a fool is a rod of pride

Prov 22:3, 12  The prudent sees danger and hides himself, but the simple go on and suffer for it. ▤  … 12The eyes of the LORD keep watch over knowledge, but he overthrows the words of the traitor. ▤

Some interpret v. 12a as saying that God watches over those (cf. CEV) who have knowledge; as such it is pertinent to this subsection. Alternatively it may be meaning that God vindicates the truth (cf. GNT).

Prov 28:26  Whoever trusts in his own mind is a fool, but he who walks in wisdom will be delivered. ▤

Eccl 7:12  For the protection of wisdom is like the protection of money, and the advantage of knowledge is that wisdom preserves the life of him who has it. ▤

This appears to portray wisdom as providing more effective or more complete protection than money, probably alluding to aspects of life in which money cannot protect one.

Prov 4:11-12  I have taught you the way of wisdom; I have led you in the paths of uprightness. 12When you walk, your step will not be hampered, and if you run, you will not stumble. ▤

Living in the way of wisdom helps to make the path of one’s life relatively free of obstacles and pitfalls, with v. 12 implying that nothing will “hold you back; you will not be overwhelmed” (NCV™).

Prov 3:17  Her ways are ways of pleasantness, and all her paths are peace. ▤

Living in accordance with wisdom brings one peace and safety (cf. GNT, NCV).

. . . and life

See also:

- Eccl 7:12 ⇑

Ps 119:144  Your testimonies are righteous forever; give me understanding that I may live. ▤

Prov 3:1-2  My son, do not forget my teaching, but let your heart keep my commandments, 2for length of days and years of life and peace they will add to you. ▤

Prov 3:16, 18, 21-22  Long life is in her [Wisdom’s] right hand; in her left hand are riches and honor. ▤  … 18She is a tree of life to those who lay hold of her; those who hold her fast are called blessed. ▤  … 21My son, do not lose sight of these— keep sound wisdom and discretion, 22and they will be life for your soul and adornment for your neck. ▤

Verses 16, 18 speak of Wisdom personified. The metaphor “tree of life” (v. 18) – probably alluding to the tree of life in the Garden of Eden – portrays wisdom as a source of a full and enduring life. The other references to “life” in this subsection likewise have this in view.

Prov 4:10-11, 13, 20-22  Hear, my son, and accept my words, that the years of your life may be many. 11I have taught you the way of wisdom; I have led you in the paths of uprightness. ▤  … 13Keep hold of instruction; do not let go; guard her, for she is your life. ▤  … 20My son, be attentive to my words; incline your ear to my sayings. 21Let them not escape from your sight; keep them within your heart. 22For they are life to those who find them, and healing to all theirq flesh. ▤

q Hebrew his

Prov 8:35-36  [Wisdom:] For whoever finds me finds life and obtains favor from the LORD, 36but he who fails to find me injures himself; all who hate me love death. ▤

Prov 9:11  [Wisdom:] For by me your days will be multiplied, and years will be added to your life. ▤

Prov 13:14  The teaching of the wise is a fountain of life, that one may turn away from the snares of death. ▤

Prov 16:22  Good sense is a fountain of life to him who has it, but the instruction of fools is folly. ▤

Prov 15:24  The path of life leads upward for the prudent, that he may turn away from Sheol beneath. ▤

The wise walk the “path of life” – a path that leads upward to life (cf. CEV, GNT), as opposed to downwards to the grave.

- Wisdom gives one sound hope for the future:

Prov 24:14  Know that wisdom is such to your soul; if you find it, there will be a future, and your hope will not be cut off. ▤

Strength and success

See also:

- Prov 24:3 ⇓

Prov 8:14  [Wisdom:] I have counsel and sound wisdom; I have insight; I have strength. ▤

Prov 24:5  A wise man is full of strength, and a man of knowledge enhances his might, … ▤

Eccl 7:19  Wisdom gives strength to the wise man more than ten rulers who are in a city. ▤

Prov 21:22  A wise man scales the city of the mighty and brings down the stronghold in which they trust. ▤

Prov 30:24-28  Four things on earth are small, but they are exceedingly wise: 25the ants are a people not strong, yet they provide their food in the summer; 26the rock badgers are a people not mighty, yet they make their homes in the cliffs; 27the locusts have no king, yet all of them march in rank; 28the lizard you can take in your hands, yet it is in kings’ palaces. ▤

Wisdom enables small creatures to succeed in accomplishing or doing things seemingly beyond their strength or ability. The same can be said about wise people.

Eccl 9:14-16, 18  There was a little city with few men in it, and a great king came against it and besieged it, building great siegeworks against it. 15But there was found in it a poor, wise man, and he by his wisdom delivered the city. Yet no one remembered that poor man. 16But I say that wisdom is better than might, though the poor man’s wisdom is despised and his words are not heard. ▤  … 18Wisdom is better than weapons of war, but one sinner destroys much good. ▤

Wisdom is more powerful than military might (cf. CEV, GNT, NCV).

Eccl 10:10  If the iron is blunt, and one does not sharpen the edge, he must use more strength, but wisdom helps one to succeed.r ▤

r Or wisdom is an advantage for success

Prov 16:14, 23  A king’s wrath is a messenger of death, and a wise man will appease it. ▤  … 23The heart of the wise makes his speech judicious and adds persuasiveness to his lips. ▤

Prov 20:5  The purpose in a man’s heart is like deep water, but a man of understanding will draw it out. ▤

A person’s purposes are like deep waters in that they are hard to fathom or discern, even to the person themselves. But a wise counselor can successfully draw them out.

Dan 2:14  Then Daniel replied with prudence and discretion to Arioch, the captain of the king’s guard, who had gone out to kill the wise men of Babylon. ▤

Daniel’s wise response enabled him to persuade Arioch to not immediately put him and the other wise men to death, and so allowed him the opportunity to save himself and the others – which he did with God’s help (cf. vv. 17-49).

Acts 6:10  But they could not withstand the wisdom and the Spirit with which he was speaking. ▤

Wisdom in speech successfully counteracts one’s adversaries.

Prosperity

See also:

- Prov 3:16 ⇓

Prov 8:18-21  [Wisdom:] Riches and honor are with me, enduring wealth and righteousness. 19My fruit is better than gold, even fine gold, and my yield than choice silver. 20I walk in the way of righteousness, in the paths of justice, 21granting an inheritance to those who love me, and filling their treasuries. ▤

Prov 14:24  The crown of the wise is their wealth, but the folly of fools brings folly. ▤

Prov 21:20  Precious treasure and oil are in a wise man’s dwelling, but a foolish man devours it. ▤

Prov 24:3-4  By wisdom a house is built, and by understanding it is established; 4by knowledge the rooms are filled with all precious and pleasant riches. ▤

The “house” may be a literal house, or it may symbolize a family or possibly an individual’s life. Note that somewhat similarly 14:1 says, “The wisest of women builds her house, but folly with her own hands tears it down.”

Ezek 28:4  … by your wisdom and your understanding you have made wealth for yourself, and have gathered gold and silver into your treasuries; … ▤

The King of Tyre is being addressed. Note that in the end his wisdom was of no use as his wealth caused him to become proud (cf. v. 5) and so led to his downfall.

Prov 17:2  A servant who deals wisely will rule over a son who acts shamefully and will share the inheritance as one of the brothers. ▤

Honor

See also:

- Prov 8:18 ⇑

Prov 3:16  Long life is in her [Wisdom’s] right hand; in her left hand are riches and honor. ▤

Prov 3:35  The wise will inherit honor, but fools gets disgrace. ▤

s The meaning of the Hebrew word is uncertain

Prov 4:8-9  Prize her [Wisdom] highly, and she will exalt you; she will honor you if you embrace her. 9She will place on your head a graceful garland; she will bestow on you a beautiful crown. ▤

A “garland” is a wreath, signifying honor. As such v. 9 speaks of wisdom bringing those who possess her, a spiritual beauty in conjunction with honor.

Prov 12:8  A man is commended according to his good sense, but one of twisted mind is despised. ▤

- The value of a good name:

Prov 22:1  A good name is to be chosen rather than great riches, and favor is better than silver or gold. ▤

Similarly Ecclesiastes 7:1a says, “A good name is better than precious ointment …”

Further blessings of wisdom

Prov 3:17  Her ways are ways of pleasantness, and all her paths are peace. ▤

Living in accordance with wisdom makes life pleasant – and produces peace.

Prov 8:17, 32, 34-35  [Wisdom:] I love those who love me, and those who seek me diligently find me. ▤  … 32“And now, O sons, listen to me: blessed are those who keep my ways. ▤  … 34Blessed is the one who listens to me, watching daily at my gates, waiting beside my doors. 35For whoever finds me finds life and obtains favor from the LORD, … ▤

Verse 17a implies that Wisdom embraces those who love her, bringing or bestowing all her benefits on them.

Prov 9:12  If you are wise, you are wise for yourself; if you scoff, you alone will bear it. ▤

The first clause suggests that wise people are rewarded by their wisdom (cf. GNT, NCV, NIV, NLT).

Prov 13:15  Good sense wins favor, but the way of the treacherous is their ruin.t ▤

t Probable reading (compare Septuagint, Syriac, Vulgate); Hebrew is rugged, or is an enduring rut

Favor or respect (cf. GNT, NLT) from people is in view here, rather than “favor from the LORD” (Prov 8:35 ↑).

Prov 14:35  A servant who deals wisely has the king’s favor, but his wrath falls on one who acts shamefully. ▤

Prov 15:20  A wise son makes a glad father, but a foolish man despises his mother. ▤

The assertion that children who are wise bring joy to their parents is also mentioned elsewhere in Proverbs (cf. 23:15-16, 24-25; 27:11; 29:3). See also . . . and children can bring their parents much joy.

Prov 19:8  Whoever gets sense loves his own soul; he who keeps understanding will discover good. ▤

The first clause indicates that wisdom is good for one’s soul.

Prov 19:11  Good sense makes one slow to anger, and it is his glory to overlook an offense. ▤

Prov 22:17-19  Incline your ear, and hear the words of the wise, and apply your heart to my knowledge, 18for it will be pleasant if you keep them within you, if all of them are ready on your lips. 19That your trust may be in the LORD, I have made them known to you today, even to you. ▤

Further to the benefit mentioned in v. 18, it can be inferred from v. 19 that wisdom leads to trusting in God.

Prov 24:13-14  My son, eat honey, for it is good, and the drippings of the honeycomb are sweet to your taste. 14Know that wisdom is such to your soul; if you find it, there will be a future, and your hope will not be cut off. ▤

Just as honey was/is considered good for one’s body and is sweet to one’s taste (v. 13), wisdom is both good for and pleasant to one’s soul (v. 14).

Eccl 7:11  Wisdom is good with an inheritance, an advantage to those who see the sun. ▤

Note that “those who see the sun” refers to living people.

Eccl 8:1  Who is like the wise? And who knows the interpretation of a thing? A man’s wisdom makes his face shine, and the hardness of his face is changed. ▤

The last sentence appears to indicate that wisdom brings cheerfulness and lightens an otherwise hard or dour demeanor. Note that there are variations on this interpretation.

Dan 12:3  And those who are wise shall shine like the brightness of the sky above;u and those who turn many to righteousness, like the stars forever and ever. ▤

u Hebrew the expanse; compare Genesis 1:6-8

The clause “shine like the brightness of the sky above” – as with “like the stars forever and ever” – most likely refers to the glorification of God’s people in the afterlife.

James 3:13  Who is wise and understanding among you? By his good conduct let him show his works in the meekness of wisdom. ▤

Wisdom brings meekness.

- Those who are wise win souls:

Prov 11:30  The fruit of the righteous is a tree of life, and whoever captures souls is wise. ▤

Note that there is doubt over the Hebrew text of the clause in question (cf. GNT, NRSV).

Note: Living without wisdom has harmful consequences

See also:

- Results of foolishness . . .

- . . . Ultimately, foolishness results in ruin – even death

Prov 1:24-27  [Wisdom:] Because I have called and you refused to listen, have stretched out my hand and no one has heeded, 25because you have ignored all my counsel and would have none of my reproof, 26I also will laugh at your calamity; I will mock when terror strikes you, 27when terror strikes you like a storm and your calamity comes like a whirlwind, when distress and anguish come upon you. ▤

Prov 1:28-32  [Wisdom:] Then they will call upon me, but I will not answer; they will seek me diligently but will not find me. 29Because they hated knowledge and did not choose the fear of the LORD, 30would have none of my counsel and despised all my reproof, 31therefore they shall eat the fruit of their way, and have their fill of their own devices. 32For the simple are killed by their turning away, and the complacency of fools destroys them; … ▤

Prov 8:36  [Wisdom:] … but he who fails to find me injures himself; all who hate me love death. ▤

Hos 4:14  I will not punish your daughters when they play the whore, nor your brides when they commit adultery; for the men themselves go aside with prostitutes and sacrifice with cult prostitutes, and a people without understanding shall come to ruin. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 34

Common Relationships

1. Family Relationships

1. Prologue: Getting Married

2. Spouses (I): General

3. Spouses (II): Romantic Love

4. Parents’ Duties to Children (I): Love and Care

5. Parents’ Duties to Children (II): Godly Training

6. Children’s Duties to Parents

2. Civil Relationships

1. Citizens’ Duties to Authorities

2. Authorities’ Duties to Citizens (I): General

3. Authorities’ Duties to Citizens (II): Justice

4. Servants and Masters

Part I

Family Relationships

The Bible contains discerning insights and directions regarding relationships with those who are closest to us. As such these teachings are among the ones which are the most often applicable to our lives.

Section A

Prologue: Getting Married

Section Jumps

- Issues in deciding whether to stay single or marry: General; . . .

- . . . Forsaking marriage for God and Jesus Christ

- Do not marry outside of God’s people – particularly as it can result in being led astray

- A person should have only one spouse

- Remarriage and adultery

- Note: Finding a good wife is a great blessing – a gift from God . . .

- . . . but a quarrelsome or ungodly wife is troublesome

Issues in deciding whether to stay single or marry: General; . . .

See also:

- Matt 19:3-12 ⇓

1Cor 7:1-2, 8-9  Now concerning the matters about which you wrote: “It is good for a man not to have sexual relations with a woman.” 2But because of the temptation to sexual immorality, each man should have his own wife and each woman her own husband. ▤  … 8To the unmarried and the widows I say that it is good for them to remain single as I am. 9But if they cannot exercise self-control, they should marry. For it is better to marry than to burn with passion. ▤

In v. 2 Paul apparently is referring to extensive sexual sin that was prevalent in Corinth at the time. He raises this immorality as a reason to have one’s own spouse, to satisfy one’s sexual desires (cf. vv. 3-5) and so to help avoid the immorality. In v. 8, Paul may have in mind staying single so as to be devoted to God’s kingdom (cf. v. 7 ⇓; vv. 32-35 ⇓) and/or for one’s own sake (cf. vv. 26-28 ↓; 39-40 ↓). Regarding Paul’s advice in v. 9, obviously people should marry someone whom they are also compatible with, rather than simply someone for whom they “burn with passion”.

1Cor 7:25-28  Now concerninga the betrothed,b I have no command from the Lord, but I give my judgment as one who by the Lord’s mercy is trustworthy. 26I think that in view of the presentc distress it is good for a person to remain as he is. 27Are you bound to a wife? Do not seek to be free. Are you free from a wife? Do not seek a wife. 28But if you do marry, you have not sinned, and if a betrothed womand marries, she has not sinned. Yet those who marry will have worldly troubles, and I would spare you that. ▤

a The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

b Greek virgins

c Or impending

d Greek virgin; also verse 34

The “present distress” (v. 26) may have been a time of harsh persecution or a general social upheaval – both of which could bring “troubles” (v. 28) to couples in particular. The subsequent verses (vv. 27-28) may then contain Paul’s advice and comments regarding such a time, rather than teaching that is as pertinent to all situations. Alternatively, the “present distress” has been taken to refer to the continual antagonism of the world against Christians and even to allude to the end of the age (cf. vv. 29-31).

1Cor 7:36-38  If anyone thinks that he is not behaving properly toward his betrothed,e if hisf passions are strong, and it has to be, let him do as he wishes: let them marry—it is no sin. 37But whoever is firmly established in his heart, being under no necessity but having his desire under control, and has determined this in his heart, to keep her as his betrothed, he will do well. 38So then he who marries his betrothed does well, and he who refrains from marriage will do even better. ▤

e Greek virgin; also verses 37, 38

f Or her

In v. 36, “not behaving properly toward his betrothed” possibly refers to a situation where “she is getting along in years” and it may well seem unfair to not marry her. Alternatively it may be speaking of a man having trouble controlling his passions (cf. v. 9 ↑), which may well be in view with the expression “having his desire under control” (v. 37).

1Cor 7:39-40  A wife is bound to her husband as long as he lives. But if her husband dies, she is free to be married to whom she wishes, only in the Lord. 40Yet in my judgment she is happier if she remains as she is. And I think that I too have the Spirit of God. ▤

Paul’s judgment that a widow would be happier if she did not remarry appears to correlate with his opinion regarding others who are single getting married (cf. v. 8 ↑; v. 28b ↑; v. 32 ⇓).

1Tim 5:11-14  But refuse to enroll younger widows, for when their passions draw them away from Christ, they desire to marry 12and so incur condemnation for having abandoned their former faith. 13Besides that, they learn to be idlers, going about from house to house, and not only idlers, but also gossips and busybodies, saying what they should not. 14So I would have younger widows marry, bear children, manage their households, and give the adversary no occasion for slander. ▤

The phrase “their former faith” (v. 12) may well refer to a pledge (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NLT, NRSV), most likely some pledge of dedication to Christ apparently taken by widows on being enrolled on a list (v. 11) of widows cared for by the church. To marry afterwards would render them guilty of breaking such a pledge (v. 12). Considering their sensual passions (v. 11) and the idleness that was often the lot of young widows in Paul’s day (v. 13), Paul thought it best for younger widows to remarry.

. . . Forsaking marriage for God and Jesus Christ

Matt 19:3-12  And Pharisees came up to him and tested him by asking, “Is it lawful to divorce one’s wife for any cause?” 4He answered, “Have you not read that he who created them from the beginning made them male and female, 5and said, ‘Therefore a man shall leave his father and his mother and hold fast to his wife, and the two shall become one flesh’? 6So they are no longer two but one flesh. What therefore God has joined together, let not man separate.” 7They said to him, “Why then did Moses command one to give a certificate of divorce and to send her away?” 8He said to them, “Because of your hardness of heart Moses allowed you to divorce your wives, but from the beginning it was not so. 9And I say to you: whoever divorces his wife, except for sexual immorality, and marries another, commits adultery.”g 10The disciples said to him, “If such is the case of a man with his wife, it is better not to marry.” 11But he said to them, “Not everyone can receive this saying, but only those to whom it is given. 12For there are eunuchs who have been so from birth, and there are eunuchs who have been made eunuchs by men, and there are eunuchs who have made themselves eunuchs for the sake of the kingdom of heaven. Let the one who is able to receive this receive it.” ▤

g Some manuscripts add and whoever marries a divorced woman commits adultery; other manuscripts except for sexual immorality, makes her commit adultery, and whoever marries a divorced woman commits adultery

In v. 11 “this saying” refers either to Jesus’ teaching in vv. 6-9 or to the disciples’ statement in v. 10 (the position a good number of commentators take). If the former view is correct, then v. 11 and the final statement in v. 12 are most likely referring to accepting the teaching about marrying with the firm intention to stay as one and not to divorce (vv. 6-9). If the latter view is correct, then these statements are probably referring to accepting the teaching about not marrying (vv. 10, 12) – primarily that those who are able to forgo marriage for the sake of being wholly committed to God’s kingdom should do so.

1Cor 7:7  I wish that all were as I myself am. But each has his own gift from God, one of one kind and one of another. ▤

Paul appears to be meaning that he wishes that all believers were unmarried like him (cf. v. 8 ⇑) – for the sake of being devoted to God – with the gift to contentedly remain so. In saying this he acknowledges that believers have different gifts. Such a gift to contentedly remain unmarried is often referred to as “the gift of celibacy”.

1Cor 7:32-35  I want you to be free from anxieties. The unmarried man is anxious about the things of the Lord, how to please the Lord. 33But the married man is anxious about worldly things, how to please his wife, 34and his interests are divided. And the unmarried or betrothed woman is anxious about the things of the Lord, how to be holy in body and spirit. But the married woman is anxious about worldly things, how to please her husband. 35I say this for your own benefit, not to lay any restraint upon you, but to promote good order and to secure your undivided devotion to the Lord. ▤

Do not marry outside of God’s people – particularly as it can result in being led astray

See also:

- Deut 17:17 ⇓

2Cor 6:14-15  Do not be unequally yoked with unbelievers. For what partnership has righteousness with lawlessness? Or what fellowship has light with darkness? 15What accord has Christ with Belial?h Or what portion does a believer share with an unbeliever? ▤

h Greek Beliar

Although very applicable to marriage (as per their inclusion here), bear in mind that the context shows that these verses are not actually referring specifically to marriage. Note that “Belial” is a term for Satan.

1Cor 7:39  A wife is bound to her husband as long as he lives. But if her husband dies, she is free to be married to whom she wishes, only in the Lord. ▤

The phrase “only in the Lord” indicates that she should only marry a Christian (cf. AMP, CEV, GNT, NIV).

Deut 7:3-4  You shall not intermarry with them, giving your daughters to their sons or taking their daughters for your sons, 4for they would turn away your sons from following me, to serve other gods. Then the anger of the LORD would be kindled against you, and he would destroy you quickly. ▤

Such warnings to Israel regarding intermarriage with pagan nations are at least to some extent applicable to believers marrying outside of God’s people, i.e. marrying a non-believer. For in doing so one runs the risk of compromising one’s devotion to God.

Ex 34:13-16  You shall tear down their altars and break their pillars and cut down their Asherim 14(for you shall worship no other god, for the LORD, whose name is Jealous, is a jealous God), 15lest you make a covenant with the inhabitants of the land, and when they whore after their gods and sacrifice to their gods and you are invited, you eat of his sacrifice, 16and you take of their daughters for your sons, and their daughters whore after their gods and make your sons whore after their gods. ▤

Verse 16 suggests that inevitability intermarriage would lead to the Israelites worshiping the gods of such peoples, as some of the following references illustrate.

1Ki 11:1-6  Now King Solomon loved many foreign women, along with the daughter of Pharaoh: Moabite, Ammonite, Edomite, Sidonian, and Hittite women, 2from the nations concerning which the LORD had said to the people of Israel, “You shall not enter into marriage with them, neither shall they with you, for surely they will turn away your heart after their gods.” Solomon clung to these in love. 3He had 700 wives, princesses, and 300 concubines. And his wives turned away his heart. 4For when Solomon was old his wives turned away his heart after other gods, and his heart was not wholly true to the LORD his God, as was the heart of David his father. 5For Solomon went after Ashtoreth the goddess of the Sidonians, and after Milcom the abomination of the Ammonites. 6So Solomon did what was evil in the sight of the LORD and did not wholly follow the LORD, as David his father had done. ▤

Ezra 9:1-2  After these things had been done, the officials approached me and said, “The people of Israel and the priests and the Levites have not separated themselves from the peoples of the lands with their abominations, from the Canaanites, the Hittites, the Perizzites, the Jebusites, the Ammonites, the Moabites, the Egyptians, and the Amorites. 2For they have taken some of their daughters to be wives for themselves and for their sons, so that the holy racei has mixed itself with the peoples of the lands. And in this faithlessness the hand of the officials and chief men has been foremost.” ▤

i Hebrew offspring

Ezra 10:2, 11  And Shecaniah the son of Jehiel, of the sons of Elam, addressed Ezra: “We have broken faith with our God and have married foreign women from the peoples of the land, but even now there is hope for Israel in spite of this. ▤  … 11Now then make confession to the LORD, the God of your fathers and do his will. Separate yourselves from the peoples of the land and from the foreign wives.” ▤

Such was the need to keep the holy people (cf. Ezra 9:2 ↑) pure from corruptive foreign influences, Ezra told those who had intermarried with foreigners to separate themselves from their foreigners wives. In the light of 1 Corinthians 7:12-16, such a command would appear to be not necessarily applicable to believers who have married unbelievers – at least not where the believer married prior to coming to faith.

Neh 13:26-27  Did not Solomon king of Israel sin on account of such women? Among the many nations there was no king like him, and he was beloved by his God, and God made him king over all Israel. Nevertheless, foreign women made even him to sin. 27Shall we then listen to you and do all this great evil and act treacherously against our God by marrying foreign women? ▤

A person should have only one spouse

See also:

- Rom 7:2-3 ⇓

- A husband and wife should be as one, which involves sexual union

- Spouses and their love belong exclusively to each other

1Cor 7:2  But because of the temptation to sexual immorality, each man should have his own wife and each woman her own husband. ▤

One can deduce from this that each man and woman should have only one spouse.

1Tim 3:2, 12  Therefore an overseerj must be above reproach, the husband of one wife,k sober-minded, self-controlled, respectable, hospitable, able to teach, ▤  … 12Let deacons each be the husband of one wife, managing their children and their own households well. ▤

j Or bishop; Greek episkopos; a similar term occurs in verse 1

k Or a man of one woman; also verse 12

It can be inferred from these direct prohibitions against polygamy for leaders (cf. Titus 1:6 ↓), that it is wrong for all believers. The verses are from passages specifying what is required of leaders, which basically contain things that are relevant to all believers, things in which leaders are to be exemplary.

Titus 1:6  … if anyone is above reproach, the husband of one wife,l and his children are believers and not open to the charge of debauchery or insubordination. ▤

l Or a man of one woman

- The prohibition against kings taking many wives:

Deut 17:17  And he shall not acquire many wives for himself, lest his heart turn away, nor shall he acquire for himself excessive silver and gold. ▤

This probably has primarily in view the problem of kings marrying foreign princesses, usually for political reasons, who would introduce their idols and false gods – tending to lead the king astray (as seen in the previous subsection).

Remarriage and adultery

The following verses teach that remarriage after divorce is adulterous, apart from where marital unfaithfulness is concerned (though some would debate this) and presumably also where a former spouse has died. (1 Corinthians  7:15 may indicate a further exception; see the comment on it below.) Such teaching applies to both one who divorces their spouse and one who is divorced by their spouse – and also for one who marries a divorced person (cf. Matt 5:32 ↓). Mark 10:11-12 indicates that the teaching applies to both male and females. Note that there is some debate as to what the term “sexual immorality” (Matt 5:32 ↓; Matt 19:9 ↓) precisely refers in this context. It quite likely includes adultery and may encompass some other sexual sins.

Matt 5:32  But I say to you that everyone who divorces his wife, except on the ground of sexual immorality, makes her commit adultery, and whoever marries a divorced woman commits adultery. ▤

The assertion that a man who divorces his wife actually “makes her commit adultery”, may have in view the need and inevitability of remarriage for a woman in ancient times in order to have a means of provision.

Matt 19:9  And I say to you: whoever divorces his wife, except for sexual immorality, and marries another, commits adultery.”m ▤

m Some manuscripts add and whoever marries a divorced woman commits adultery; other manuscripts except for sexual immorality, makes her commit adultery, and whoever marries a divorced woman commits adultery

Mark 10:11-12  And he said to them, “Whoever divorces his wife and marries another commits adultery against her, 12and if she divorces her husband and marries another, she commits adultery.” ▤

Rom 7:2-3  For a married woman is bound by law to her husband while he lives, but if her husband dies she is released from the law of marriage.n 3Accordingly, she will be called an adulteress if she lives with another man while her husband is alive. But if her husband dies, she is free from that law, and if she marries another man she is not an adulteress. ▤

n Greek law concerning the husband

1Cor 7:10-13, 15  To the married I give this charge (not I, but the Lord): the wife should not separate from her husband 11(but if she does, she should remain unmarried or else be reconciled to her husband), and the husband should not divorce his wife. 12To the rest I say (I, not the Lord) that if any brother has a wife who is an unbeliever, and she consents to live with him, he should not divorce her. 13If any woman has a husband who is an unbeliever, and he consents to live with her, she should not divorce him. ▤  … 15But if the unbelieving partner separates, let it be so. In such cases the brother or sister is not enslaved. God has called youo to peace. ▤

o Some manuscripts us

The phrase “not enslaved” (v. 15) may only mean that the believing spouse is not under any obligation to continue living with their unbelieving spouse. Some commentators go further saying that it means they are no longer bound to the marriage covenant, and so are free to marry again. As such, to do so would not be adultery. See also the comment on 1Cor 7:10-15 in Avoid divorce – it is contrary to God’s purposes.

- The OT law on remarrying a former spouse who had been remarried in the meantime:

Deut 24:1-4  When a man takes a wife and marries her, if then she finds no favor in his eyes because he has found some indecency in her, and he writes her a certificate of divorce and puts it in her hand and sends her out of his house, and she departs out of his house, 2and if she goes and becomes another man’s wife, 3and the latter man hates her and writes her a certificate of divorce and puts it in her hand and sends her out of his house, or if the latter man dies, who took her to be his wife, 4then her former husband, who sent her away, may not take her again to be his wife, after she has been defiled, for that is an abomination before the LORD. And you shall not bring sin upon the land that the LORD your God is giving you for an inheritance. ▤

This law may have had in view that remarrying a former spouse, who had since been remarried, would technically be adultery. It also underlined the seriousness of divorce. Note that Jesus’ teaching above in Matthew 19:9 has in view a question relating to the term “some indecency” (v. 1), quite possibly correlating it with “marital unfaithfulness” (although in OT times presumably this did not include adultery, for which the consequence was death). Jesus indicates that Moses was not permitting people to freely divorce and remarry; divorce was only permissible under certain circumstances. See comments on Matthew 19:3-8 in Avoid divorce – it is contrary to God’s purposes.

Note: Finding a good wife is a great blessing – a gift from God . . .

Prov 31:10-21, 25-31  p An excellent wife who can find? She is far more precious than jewels. 11The heart of her husband trusts in her, and he will have no lack of gain. 12She does him good, and not harm, all the days of her life. 13She seeks wool and flax, and works with willing hands. 14She is like the ships of the merchant; she brings her food from afar. 15She rises while it is yet night and provides food for her household and portions for her maidens. 16She considers a field and buys it; with the fruit of her hands she plants a vineyard. 17She dresses herselfq with strength and makes her arms strong. 18She perceives that her merchandise is profitable. Her lamp does not go out at night. 19She puts her hands to the distaff, and her hands hold the spindle. 20She opens her hand to the poor and reaches out her hands to the needy. 21She is not afraid of snow for her household, for all her household are clothed in scarlet.r ▤  … 25Strength and dignity are her clothing, and she laughs at the time to come. 26She opens her mouth with wisdom, and the teaching of kindness is on her tongue. 27She looks well to the ways of her household and does not eat the bread of idleness. 28Her children rise up and call her blessed; her husband also, and he praises her: 29“Many women have done excellently, but you surpass them all.” 30Charm is deceitful, and beauty is vain, but a woman who fears the LORD is to be praised. 31Give her of the fruit of her hands, and let her works praise her in the gates. ▤

p Verses 10-31 are an acrostic poem, each verse beginning with the successive letters of the Hebrew alphabet

q Hebrew She girds her loins

r Or in double thickness

Note that vv. 28-31 indicate that a husband (and children) of a noble wife should praise her – one aspect of the reward she richly deserves (v. 31a).

Prov 12:4a  An excellent wife is the crown of her husband … ▤

Prov 18:22  He who finds a wife finds a good thing and obtains favor from the LORD. ▤

A good or noble wife is in view here. Such a wife is a “treasure” (CEV, NLT), and indicative of the LORD’s “favor” – which implies that a good wife is “a gift from the LORD” (CEV).

Prov 19:14  House and wealth are inherited from fathers, but a prudent wife is from the LORD. ▤

The contrast of a prudent wife with houses and wealth – as being from God in comparison to simply being inherited from parents – implies that such a wife is a great blessing like houses and wealth, but much more so.

Gen 2:18-22  Then the LORD God said, “It is not good that the man should be alone; I will make him a helper fit fors him.” 19Now out of the ground the LORD God had formedt every beast of the field and every bird of the heavens and brought them to the man to see what he would call them. And whatever the man called every living creature, that was its name. 20The man gave names to all livestock and to the birds of the heavens and to every beast of the field. But for Adamu there was not found a helper fit for him. 21So the LORD God caused a deep sleep to fall upon the man, and while he slept took one of his ribs and closed up its place with flesh. 22And the rib that the LORD God had taken from the man he madev into a woman and brought her to the man. ▤

s Or corresponding to; also verse 20

t Or And out of the ground the LORD God formed

u Or the man

v Hebrew built

Woman is a “helper fit for him” (vv. 18, 20) – and vice versa. This phrase is indicative of why a good spouse is a great blessing. The passage of course tells unequivocally of the first wife being from God.

. . . but a quarrelsome or ungodly wife is troublesome

Prov 21:9, 19  It is better to live in a corner of the housetop than in a house shared with a quarrelsome wife. ▤  … 19It is better to live in a desert land than with a quarrelsome and fretful woman. ▤

Prov 27:15-16  A continual dripping on a rainy day and a quarrelsome wife are alike; 16to restrain her is to restrain the wind or to graspw oil in one’s right hand. ▤

w Hebrew to meet with

Prov 12:4  An excellent wife is the crown of her husband, but she who brings shame is like rottenness in his bones. ▤

Prov 14:1  The wisest of women builds her house, but folly with her own hands tears it down. ▤

The phrase “her own hands” refers to the hands of “folly”. In view of the first half of the verse, the second half alludes to a foolish woman bringing disaster on her household (cf. AMP, CEV, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

- Urged on by his wife, Ahab committed great evil – and was punished accordingly:

1Ki 21:20-21, 25-26  Ahab said to Elijah, “Have you found me, O my enemy?” He answered, “I have found you, because you have sold yourself to do what is evil in the sight of the LORD. 21Behold, I will bring disaster upon you. I will utterly burn you up, and will cut off from Ahab every male, bond or free, in Israel. ▤  … 25(There was none who sold himself to do what was evil in the sight of the LORD like Ahab, whom Jezebel his wife incited. 26He acted very abominably in going after idols, as the Amorites had done, whom the LORD cast out before the people of Israel.) ▤

Ahab’s ungodly wife Jezebel had encouraged him in committing evil (v. 25). Ahab’s evil acts brought God’s judgment on him (vv. 20-21) and on Jezebel (cf. v. 23) for her part in it.

Pray for persecuted Christians

Section B

Spouses (I): General

Section Jumps

- A husband and wife should be as one, which involves sexual union

- Husbands should love their wives

- Wives should submit to their husbands

- Do not commit adultery – which brings God’s judgment . . .

- . . . Warnings against being enticed by an adulteress – which leads to ruin

- Avoid divorce – it is contrary to God’s purposes

A husband and wife should be as one, which involves sexual union

See also:

- Eph 5:28-29 ⇓

Gen 2:22-24  And the rib that the LORD God had taken from the man he madex into a woman and brought her to the man. 23Then the man said, “This at last is bone of my bones and flesh of my flesh; she shall be called Woman, because she was taken out of Man.”y 24Therefore a man shall leave his father and his mother and hold fast to his wife, and they shall become one flesh. ▤

x Hebrew built

y The Hebrew words for woman (ishshah) and man (ish) sound alike

Just as originally the man and the woman were of the one flesh (vv. 22-23), so a husband and wife will be united as “one flesh” (v. 24). The term “one flesh” appears to encompass a oneness in spirit, and is signified and expressed through sexual bonding. The use of the term also implies a lifelong, monogamous relationship.

Matt 19:4-6  He answered, “Have you not read that he who created them from the beginning made them male and female, 5and said, ‘Therefore a man shall leave his father and his mother and hold fast to his wife, and the two shall become one flesh’? 6So they are no longer two but one flesh. What therefore God has joined together, let not man separate.” ▤

Jesus uses the two quotations (vv. 4-5) – from Genesis 1:27 and 2:24 – to show that God created male and female to be “one” (v. 6). This oneness is seen in that the man should “hold fast to his wife” (v. 5) and by them being “one flesh” (v. 5) and “joined together” (v. 6).

Eph 5:31-32  “Therefore a man shall leave his father and mother and hold fast to his wife, and the two shall become one flesh.” 32This mystery is profound, and I am saying that it refers to Christ and the church. ▤

Particularly given the context (cf. vv. 25, 28-30, 33 ⇓), one can infer from vv. 31-32 that the oneness of the union of a husband and wife should reflect the exemplary oneness of the union of Christ and his church.

Mal 2:15  Did he not make them one, with a portion of the Spirit in their union?z And what was the one Goda seeking?b Godly offspring. So guard yourselvesc in your spirit, and let none of you be faithless to the wife of your youth. ▤

z Hebrew in it

a Hebrew the one

b Or And not one has done this who has a portion of the Spirit. And what was that one seeking?

c Or So take care; also verse 16

As reflected by the text notes, this verse is difficult to translate. Spouses from amongst God’s people are primarily in view here. The first part of the verse may imply that God has made such a couple one both in flesh and spirit (cf. NCV, GNT). As one with his wife, the final statement concludes that a husband should remain faithful to her. Note that although “Godly offspring” is usually understood to be referring to children produced by such a union of husband and wife, it may in fact refer to the union itself as being an “offspring” of God (cf. text note), he having produced this union.

1Cor 7:3-5  The husband should give to his wife her conjugal rights, and likewise the wife to her husband. 4For the wife does not have authority over her own body, but the husband does. Likewise the husband does not have authority over his own body, but the wife does. 5Do not deprive one another, except perhaps by agreement for a limited time, that you may devote yourselves to prayer; but then come together again, so that Satan may not tempt you because of your lack of self-control. ▤

That each spouse has authority over their spouse’s body rather than their own (v. 4) engenders oneness in the marital union. Note that the expression “come together” (v. 5b) may well allude to the oneness that sexual intercourse brings.

Husbands should love their wives

Note that Titus 2:4 in the following subsection points out that women are likewise to love their husbands.

Eph 5:25, 28-30, 33  Husbands, love your wives, as Christ loved the church and gave himself up for her, ▤  … 28In the same way husbands should love their wives as their own bodies. He who loves his wife loves himself. 29For no one ever hated his own flesh, but nourishes and cherishes it, just as Christ does the church, 30because we are members of his body. ▤  … 33However, let each one of you love his wife as himself, and let the wife see that she respects her husband. ▤

The directive for husbands to love their wives “as Christ loved the church and gave himself up for her” (v. 25) is both daunting and inspirational. It calls for a love that is ever persistent and is all surpassing, even to the point of sacrificing one’s life. The corresponding directive for husbands to love their wives “as their own bodies” (v. 28) is reflective of them having become one, with the wife being in a sense part of her husband’s body (and vice versa) – just as the church is part of Christ’s body, and so is cared for by him (v. 29).

Col 3:19  Husbands, love your wives, and do not be harsh with them. ▤

Eccl 9:9  Enjoy life with the wife whom you love, all the days of your vain life that he has given you under the sun, because that is your portion in life and in your toil at which you toil under the sun. ▤

Note the instruction to enjoy life with one’s wife.

Hos 3:1  And the LORD said to me, “Go again, love a woman who is loved by another man and is an adulteress, even as the LORD loves the children of Israel, though they turn to other gods and love cakes of raisins.” ▤

During Hosea’s ministry, God uses Hosea’s relationship with his unfaithful wife to illustrate aspects of his own relationship with Israel, his unfaithful people. It is in this context that he directs Hosea to show love to his unfaithful wife again; the command is not mandatory for all such situations. However the stipulation to love his wife “even as the LORD loves the children of Israel” (cf. Eph 5:25 ↑) does give an exemplary standard for all husbands to aspire to.

Gen 24:67  Then Isaac brought her into the tent of Sarah his mother and took Rebekah, and she became his wife, and he loved her. So Isaac was comforted after his mother’s death. ▤

1Sam 1:5  But to Hannah he gave a double portion, because he loved her, though the LORD had closed her womb.d ▤

d Syriac; the meaning of the Hebrew is uncertain. Septuagint And, although he loved Hannah, he would give Hannah only one portion, because the LORD had closed her womb

- Husbands should be understanding and show honor to their wives:

1Pet 3:7  Likewise, husbands, live with your wives in an understanding way, showing honor to the woman as the weaker vessel, since they are heirs with youe of the grace of life, so that your prayers may not be hindered. ▤

e Some manuscripts since you are joint heirs

Similarly Ephesians 5:33b above says, “let the wife see that she respects her husband”.

Wives should submit to their husbands

See also:

- Eph 5:33 ⇑

Eph 5:22-24  Wives, submit to your own husbands, as to the Lord. 23For the husband is the head of the wife even as Christ is the head of the church, his body, and is himself its Savior. 24Now as the church submits to Christ, so also wives should submit in everything to their husbands. ▤

Such submission should be voluntary and willing. The corresponding authority of the husband is not about control and should only be practiced in a Christ-like manner and in love, which should characterize all he does in relating to his wife.

Col 3:18  Wives, submit to your husbands, as is fitting in the Lord. ▤

Titus 2:4-5  … and so train the young women to love their husbands and children, 5to be self-controlled, pure, working at home, kind, and submissive to their own husbands, that the word of God may not be reviled. ▤

1Pet 3:1-2, 5-6  Likewise, wives, be subject to your own husbands, so that even if some do not obey the word, they may be won without a word by the conduct of their wives, 2when they see your respectful and pure conduct. ▤  … 5For this is how the holy women who hoped in God used to adorn themselves, by submitting to their own husbands, 6as Sarah obeyed Abraham, calling him lord. And you are her children, if you do good and do not fear anything that is frightening. ▤

In v. 2 “respectful” may refer to respect for God (cf. CEV, NCV, NIrV), rather than for husbands, though the latter alternative is not unsupported (cf. AMP). In v. 6 the final sentence may well be referring to wives submitting to their husbands, which would then be what is primarily in view with the phrase “do good”. As such the last clause would probably refer to wives not fearing their husbands (cf. NLT), turning from any fear that might deter them from doing good. Regarding “this is how” (v. 5a), see the comment on 1Pet 3:3-5 under Do not dress lavishly for outward appearances.

Gen 3:16  To the woman he said, “I will surely multiply your pain in childbearing; in pain you shall bring forth children. Your desire shall be forf your husband, and he shall rule over you.” ▤

f Or against

This verse contains the consequences of the original sin for the woman. Thus her husband’s rule or authority over her is the consequence of sin – and so presumably is also her corresponding required submission. The clause, “he shall rule over you,” possibly entails a degree of anguish under the husband’s rule – which is consistent with it being a consequence of sin. Note that, “Your desire shall be for your husband,” likely refers to the woman’s attraction or devotion to her husband, but some interpret it to mean a desire to usurp or breakout of the husband’s leadership (cf. NLT text note).

- The authority of the man, accompanied by mutual dependence:

1Cor 11:3, 7-12  But I want you to understand that the head of every man is Christ, the head of a wifeg is her husband, and the head of Christ is God. ▤  … 7For a man ought not to cover his head, since he is the image and glory of God, but woman is the glory of man. 8For man was not made from woman, but woman from man. 9Neither was man created for woman, but woman for man. 10That is why a wife ought to have a symbol of authority on her head, because of the angels.h 11Nevertheless, in the Lord woman is not independent of man nor man of woman; 12for as woman was made from man, so man is now born of woman. And all things are from God. ▤

g Greek gunē. This term may refer to a woman or a wife, depending on the context

h Or messengers, that is, people sent to observe and report

The phrase “woman is the glory of man” (v. 7) is interpreted in a variety of ways. In the light of the subsequent two verses, it may well be referring to woman originally coming “from man” (v. 8), and being created “for man” (v. 9). The “symbol of authority on her head” (v. 10) refers to a head covering worn in public worship (cf. vv. 4-7); it was to signify a woman being “under her husband’s authority” (GNT). Note that there are varying interpretations regarding the reference to “the angels” (v. 10). It may be speaking of their presence and witness to our actions as further reason to ensure that our actions are proper.

Do not commit adultery – which brings God’s judgment . . .

See also:

- Remarriage and adultery

- Spouses and their love belong exclusively to each other

Note that the instructions in this and the following subsection are also relevant to the unmarried, who should not commit adultery by having sexual relations with a married person.

Ex 20:14  You shall not commit adultery. ▤

Lev 18:20  And you shall not lie sexually with your neighbor’s wife and so make yourself unclean with her. ▤

Lev 20:10  If a man commits adultery with the wife ofi his neighbor, both the adulterer and the adulteress shall surely be put to death. ▤

i Hebrew repeats if a man commits adultery with the wife of

Jer 5:7-9  How can I pardon you? Your children have forsaken me and have sworn by those who are no gods. When I fed them to the full, they committed adultery and trooped to the houses of whores. 8They were well-fed, lusty stallions, each neighing for his neighbor’s wife. 9Shall I not punish them for these things? declares the LORD; and shall I not avenge myself on a nation such as this? ▤

Jer 29:21, 23  ‘Thus says the LORD of hosts, the God of Israel, concerning Ahab the son of Kolaiah and Zedekiah the son of Maaseiah, who are prophesying a lie to you in my name: Behold, I will deliver them into the hand of Nebuchadnezzar king of Babylon, and he shall strike them down before your eyes. ▤  … 23because they have done an outrageous thing in Israel, they have committed adultery with their neighbors’ wives, and they have spoken in my name lying words that I did not command them. I am the one who knows, and I am witness, declares the LORD.’ ▤

Mal 3:5  Then I will draw near to you for judgment. I will be a swift witness against the sorcerers, against the adulterers, against those who swear falsely, against those who oppress the hired worker in his wages, the widow and the fatherless, against those who thrust aside the sojourner, and do not fear me, says the LORD of hosts. ▤

1Cor 6:9  Or do you not know that the unrighteousj will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,k … ▤

j Or wrongdoers

k The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

Heb 13:4  Let marriage be held in honor among all, and let the marriage bed be undefiled, for God will judge the sexually immoral and adulterous. ▤

. . . Warnings against being enticed by an adulteress – which leads to ruin

The following references do not speak a lot about exactly how being enticed by an adulteress leads to one’s ruin. Such reasons would include: a husband’s revenge (cf. Prov 6:34-35 ↓), blackmail, shame (cf. Job 31:11 ↓; Prov 6:33 ↓), loss of reputation, the breakdown of one’s own marriage and family relationships, and particularly punishment from God (cf. Job 31:11-12 ↓). Any of these could directly cause or contribute to the ruin and associated unsavory results spoken of below.

Job 31:9-12  If my heart has been enticed toward a woman, and I have lain in wait at my neighbor’s door, 10then let my wife grind for another, and let others bow down on her. 11For that would be a heinous crime; that would be an iniquity to be punished by the judges; 12for that would be a fire that consumes as far as Abaddon, and it would burn to the root all my increase. ▤

Particularly in view of the subsequent clause, “woman” (v. 9a) probably refers to an adulteress – the wife of a neighbor (v. 9b). “Abaddon” (v. 12) may have God’s judgment and a final destruction in view.

Prov 2:16-19  So [by wisdom] you will be delivered from the forbiddenl woman, from the adulteressm with her smooth words, 17who forsakes the companion of her youth and forgets the covenant of her God; 18for her house sinks down to death, and her paths to the departed;n 19none who go to her come back, nor do they regain the paths of life. ▤

l Hebrew strange

m Hebrew foreign woman

n Hebrew to the Rephaim

Prov 5:3-11  For the lips of a forbiddeno woman drip honey, and her speechp is smoother than oil, 4but in the end she is bitter as wormwood, sharp as a two-edged sword. 5Her feet go down to death; her steps follow the path toq Sheol; 6she does not ponder the path of life; her ways wander, and she does not know it. 7And now, O sons, listen to me, and do not depart from the words of my mouth. 8Keep your way far from her, and do not go near the door of her house, 9lest you give your honor to others and your years to the merciless, 10lest strangers take their fill of your strength, and your labors go to the house of a foreigner, 11and at the end of your life you groan, when your flesh and body are consumed, … ▤

o Hebrew strange; also verse 20

p Hebrew palate

q Hebrew lay hold of

Verse 5 may be referring to the consequences for anyone who commits adultery with the adulteress (cf. CEV, NLT), but it could also be describing her own fate (cf. NCV); it is applicable to both. Note that “death” and “Sheol” (v. 5) may well be metaphors for a ruined life or spiritual death – as is the case elsewhere in this subsection. Verse 6 shows the ignorance of an adulteress to the depravity of her ways, a concept apparent in 30:20 – ‘This is the way of an adulteress: she eats and wipes her mouth and says, “I have done no wrong.”’ In view of v. 10, v. 9 may be speaking of giving to others the best of what one’s strength and years have produced. Alternatively it may refer to being subject to another, such as a vengeful husband or a blackmailer.

Prov 5:20-21  Why should you be intoxicated, my son, with a forbidden woman and embrace the bosom of an adulteress?r 21For a man’s ways are before the eyes of the LORD, and he ponderss all his paths. ▤

r Hebrew a foreign woman

s Or makes level

Prov 6:25-29, 32-35  Do not desire her beauty in your heart, and do not let her capture you with her eyelashes; 26for the price of a prostitute is only a loaf of bread,t but a married womanu hunts down a precious life. 27Can a man carry fire next to his chest and his clothes not be burned? 28Or can one walk on hot coals and his feet not be scorched? 29So is he who goes in to his neighbor’s wife; none who touches her will go unpunished. ▤  … 32He who commits adultery lacks sense; he who does it destroys himself. 33He will get wounds and dishonor, and his disgrace will not be wiped away. 34For jealousy makes a man furious, and he will not spare when he takes revenge. 35He will accept no compensation; he will refuse though you multiply gifts. ▤

t Or (compare Septuagint, Syriac, Vulgate) for a prostitute leaves a man with nothing but a loaf of bread

u Hebrew a man’s wife

Prov 7:21-23, 25-27  With much seductive speech she persuades him; with her smooth talk she compels him. 22All at once he follows her, as an ox goes to the slaughter, or as a stag is caught fastv 23till an arrow pierces its liver; as a bird rushes into a snare; he does not know that it will cost him his life. ▤  … 25Let not your heart turn aside to her ways; do not stray into her paths, 26for many a victim has she laid low, and all her slain are a mighty throng. 27Her house is the way to Sheol, going down to the chambers of death. ▤

v Probable reading (compare Septuagint, Vulgate, Syriac); Hebrew as an anklet for the discipline of a fool

Verses 21-23 speak of an adulteress seducing “a young man lacking sense” (v. 7).

Prov 22:14  The mouth of forbiddenw women is a deep pit; he with whom the LORD is angry will fall into it. ▤

w Hebrew strange

This verse suggests either: that the seductive words of an adulteress along with the horrid results of adultery can be used by God as punishment for ungodly persons; or that one who is under God’s wrath is left vulnerable to such consequences (cf. Eccl 7:26 ↓), with possibly an adulterer being primarily in view.

Prov 23:26-28  My son, give me your heart, and let your eyes observex my ways. 27For a prostitute is a deep pit; an adulteressy is a narrow well. 28She lies in wait like a robber and increases the traitors among mankind. ▤

x Or delight in

y Hebrew a foreign woman

Eccl 7:26  And I find something more bitter than death: the woman whose heart is snares and nets, and whose hands are fetters. He who pleases God escapes her, but the sinner is taken by her. ▤

This does not refer specifically to an adulteress, but an adulteress may well be primarily in view. What the verse says is certainly very much applicable to one.

- Lust is a form of adultery:

Matt 5:27-28  You have heard that it was said, ‘You shall not commit adultery.’ 28But I say to you that everyone who looks at a woman with lustful intent has already committed adultery with her in his heart. ▤

Avoid divorce – it is contrary to God’s purposes

Mal 2:13-16  And this second thing you do. You cover the LORD’s altar with tears, with weeping and groaning because he no longer regards the offering or accepts it with favor from your hand. 14But you say, “Why does he not?” Because the LORD was witness between you and the wife of your youth, to whom you have been faithless, though she is your companion and your wife by covenant. 15Did he not make them one, with a portion of the Spirit in their union?z And what was the one Goda seeking?b Godly offspring. So guard yourselvesc in your spirit, and let none of you be faithless to the wife of your youth. 16“For the man who does not love his wife but divorces her,d says the LORD, the God of Israel, coverse his garment with violence, says the LORD of hosts. So guard yourselves in your spirit, and do not be faithless.” ▤

z Hebrew in it

a Hebrew the one

b Or And not one has done this who has a portion of the Spirit. And what was that one seeking?

c Or So take care; also verse 16

d Hebrew who hates and divorces

e Probable meaning (compare Septuagint and Deuteronomy 24:1-4); or “The LORD, the God of Israel, says that he hates divorce, and him who covers

The expression “covers his garment with violence” (v. 16) appears to figuratively emphasize the wrongfulness of divorce, equating it with defiling oneself with violence. Note that v. 14 refers the “covenant” of marriage; it may also be referred to as a covenant in Proverbs 2:17 and Ezekiel 16:8. (See also the comment on v. 15 above in A husband and wife should be as one, which involves sexual union.)

Matt 19:3-8  And Pharisees came up to him and tested him by asking, “Is it lawful to divorce one’s wife for any cause?” 4He answered, “Have you not read that he who created them from the beginning made them male and female, 5and said, ‘Therefore a man shall leave his father and his mother and hold fast to his wife, and the two shall become one flesh’? 6So they are no longer two but one flesh. What therefore God has joined together, let not man separate.” 7They said to him, “Why then did Moses command one to give a certificate of divorce and to send her away?” 8He said to them, “Because of your hardness of heart Moses allowed you to divorce your wives, but from the beginning it was not so. ▤

The implication of the two OT quotations (vv. 4-5), as made clear in v. 6, is that God has purposed that husband and wife be one – which divorce is contrary to. Moses permitted divorce because of people’s “hard-hearted wickedness” (NLT), with their innate unwillingness or incapacity to embrace his teaching (cf. GNT, NCV). But the permitting of divorce was not part of God’s original purpose (cf. CEV, NLT), and as such falls well short of what is ideal.

1Cor 7:10-15  To the married I give this charge (not I, but the Lord): the wife should not separate from her husband 11(but if she does, she should remain unmarried or else be reconciled to her husband), and the husband should not divorce his wife. 12To the rest I say (I, not the Lord) that if any brother has a wife who is an unbeliever, and she consents to live with him, he should not divorce her. 13If any woman has a husband who is an unbeliever, and he consents to live with her, she should not divorce him. 14For the unbelieving husband is made holy because of his wife, and the unbelieving wife is made holy because of her husband. Otherwise your children would be unclean, but as it is, they are holy. 15But if the unbelieving partner separates, let it be so. In such cases the brother or sister is not enslaved. God has called youf to peace. ▤

f Some manuscripts us

In v.10, “not I, but the Lord” indicates an instruction given by Jesus Christ; whereas “I, not the Lord” (v. 12) introduces an instruction of Paul’s own – which is still authoritative. In v. 11, “but if she does” indicates that separation – and perhaps divorce – is permissible, although against God’s higher purposes (vv. 10, 11b). Regarding v. 14, most commentators think it does not mean that the unbelieving spouse is purified or saved through the believing spouse – although the GNT does say that such a spouse “is made acceptable to God”. It may be teaching that because the unbeliever is one in body with a spouse who is in Christ, they are sanctified in a “positional” sense, in a union that is set apart for God. Children of such a union are likewise holy. Note that this verse should not be taken as condoning marrying non-believers; the context suggests that Paul primarily has in view the situation where the believing spouse has become a believer after having already been married.

Pray for persecuted Christians

Section C

Spouses (II): Romantic Love

Section Jumps

- The marvel of love

- Spouses and their love belong exclusively to each other

- Further insights on love

- Examples and declarations of love

- Adoration of lover’s beauty

- Desire to give oneself to one’s lover

- Further desire for and enjoyment of sexual intimacy with one’s lover

The vast majority of verses in this section are taken from Song of Songs, which traditionally was considered an allegory for the relationship of Christ and his bride, the Church – or of God and Israel. Modern commentators more often interpret it as simply portraying the relationship between two lovers – possibly King Solomon and one of his wives (cf. 1:1) – which is the interpretation applied here. A number of commentators view sections of the book as encompassing: the courtship (1:2-3:5); the wedding (3:6-5:1); and the marriage (5:2-8:4). The exact meanings of many of its verses are disputed.

The marvel of love

Prov 30:18-19  Three things are too wonderful for me; four I do not understand: 19the way of an eagle in the sky, the way of a serpent on a rock, the way of a ship on the high seas, and the way of a man with a virgin. ▤

The “way of a man with a virgin” (v. 19) is the climax of this list of amazing things that were beyond the writer’s comprehension. It appears to refer to courtship and “the way a man and a woman fall in love” (NCV™; cf. CEV, GNT).

Song 4:10  How beautiful is your love, my sister, my bride! How much better is your love than wine, and the fragrance of your oils than any spice! ▤

Love is truly beautiful.

Song 8:6-7  Set me as a seal upon your heart, as a seal upon your arm, for love is strong as death, jealousyg is fierce as the grave.h Its flashes are flashes of fire, the very flame of the LORD. 7Many waters cannot quench love, neither can floods drown it. If a man offered for love all the wealth of his house, hei would be utterly despised. ▤

g 8:6 Or ardor

h 8:6 Hebrew as Sheol

i 8:7 Or it

The metaphor “the very flame of the LORD” (v. 6b) indicates that the aforementioned love between spouses and jealousy for the relationship come from God. Verse 7b indicates that love cannot be bought. It points to love’s incalculable worth and shows that it is beyond the realm of riches.

- A loving spouse can bring contentment:

Song 8:10  I was a wall, and my breasts were like towers; then I was in his eyes as one who findsj peace. ▤

j Or brings out

This speaks of the peace and contentment (cf. GNT, NIV, NLT) that a loving physical relationship can bring.

Spouses and their love belong exclusively to each other

See also:

- Song 8:6 ⇑

- Do not commit adultery – which brings God’s judgment . . .

- . . . Warnings against being enticed by an adulteress – which leads to ruin

Song 2:16  My beloved is mine, and I am his; he grazesk among the lilies. ▤

k 2:16 Or he pastures his flock

Song 7:10  I am my beloved’s, and his desire is for me. ▤

Prov 5:15-19  Drink water from your own cistern, flowing water from your own well. 16Should your springs be scattered abroad, streams of water in the streets? 17Let them be for yourself alone, and not for strangers with you. 18Let your fountain be blessed, and rejoice in the wife of your youth, 19a lovely deer, a graceful doe. Let her breasts fill you at all times with delight; be intoxicatedl always in her love. ▤

l Hebrew be led astray; also verse 20

There are different interpretations of the imagery in verses 16-17, but it is clear that their basic thrust is that one should enjoy sexual relationships exclusively with one’s spouse. This also appears to be the main thought behind the rest of the passage.

Song 4:12  A garden locked is my sister, my bride, a spring locked, a fountain sealed. ▤

One’s sensual delights should be sealed exclusively for one’s spouse.

Further insights on love

Song 2:7  I adjure you,m O daughters of Jerusalem, by the gazelles or the does of the field, that you not stir up or awaken love until it pleases. ▤

m 2:7 That is, I put you on oath; so throughout the Song

One should not try to stimulate or forcibly ignite love; such love is at best superficial and not true love. Love is spontaneous and instinctive; it comes when “it pleases” (AMP, NKJV) – when “it is ready” (CEV, NCV, NRSV).

Song 5:1a  I came to my garden, my sister, my bride, I gathered my myrrh with my spice, I ate my honeycomb with my honey, I drank my wine with my milk. ▤

The designation “sister” (cf. v. 2; Song 4:12 ⇑; Song 4:9 ⇓) for one’s bride or lover apparently was not uncommon in such literature. It appears to be indicative of a close, binding relationship and to express a fondness that goes beyond sexual desire. These are key aspects of spouses’ love.

Song 5:16  His mouthn is most sweet, and he is altogether desirable. This is my beloved and this is my friend, O daughters of Jerusalem. ▤

n 5:16 Hebrew palate

This reflects the fact that friendship is an important aspect of romantic love.

Song 5:2-6  I slept, but my heart was awake. A sound! My beloved is knocking. “Open to me, my sister, my love, my dove, my perfect one, for my head is wet with dew, my locks with the drops of the night.” 3I had put off my garment; how could I put it on? I had bathed my feet; how could I soil them? 4My beloved put his hand to the latch, and my heart was thrilled within me. 5I arose to open to my beloved, and my hands dripped with myrrh, my fingers with liquid myrrh, on the handles of the bolt. 6I opened to my beloved, but my beloved had turned and gone. My soul failed me when he spoke. I sought him, but found him not; I called him, but he gave no answer. ▤

This may be showing how love can be thwarted by selfishness (v. 3) and perhaps hesitancy – with the lover having left (v. 6), apparently after his efforts to seek his beloved (vv. 2, 4a) had seemingly been to no avail.

Examples and declarations of love

See also:

- Song 6:5 ⇓

Gen 29:20  So Jacob served seven years for Rachel, and they seemed to him but a few days because of the love he had for her. ▤

2Chr 11:21  Rehoboam loved Maacah the daughter of Absalom above all his wives and concubines (he took eighteen wives and sixty concubines, and fathered twenty-eight sons and sixty daughters). ▤

Song 2:4-5  He brought me to the banqueting house,o and his banner over me was love. 5Sustain me with raisins; refresh me with apples, for I am sick with love. ▤

o 2:4 Hebrew the house of wine

The clause “his banner over me was love” (v. 4b) is commonly understood to be referring to the man unequivocally showing his love for his beloved, even amongst others (v. 4a). Possibly it may simply be emphasizing the prominence of love in his relationship with and attitude to her. The “raisins” and “apples” (v. 5) may well be references by the beloved to the delights of her lover’s love. Note that the final phrase of v. 5 is echoed in 5:8 – “tell him I am sick with love.”

Song 3:4a  Scarcely had I passed them when I found him whom my soul loves. ▤

Song 4:9  You have captivated my heart, my sister, my bride; you have captivated my heart with one glance of your eyes, with one jewel of your necklace. ▤

Song 5:2a  I slept, but my heart was awake. ▤

Adoration of lover’s beauty

As shown in a number of the passages in this and the following subsections in particular, Song of Songs contains beautiful but also sensual poetry, but is never crude. The sensual parts are often comprised of imagery, notably imagery involving sensuous aspects of nature.

Song 1:16a  Behold, you are beautiful, my beloved, truly delightful. ▤

Song 2:2-3a  As a lily among brambles, so is my love among the young women. 3As an apple tree among the trees of the forest, so is my beloved among the young men. ▤

The man speaks in v. 2 and the woman in v. 3. Each speaks of their lover standing out amongst the other young women and young men (cf. Song 5:10 ↓).

Song 4:13-15  Your shoots are an orchard of pomegranates with all choicest fruits, henna with nard, 14nard and saffron, calamus and cinnamon, with all trees of frankincense, myrrh and aloes, with all choice spices— 15a garden fountain, a well of living water, and flowing streams from Lebanon. ▤

Here the husband or man poetically uses aspects of nature to describe his lover’s beauty and delights (as per the comment at the start of this subsection).

Song 5:10-16  My beloved is radiant and ruddy, distinguished among ten thousand. 11His head is the finest gold; his locks are wavy, black as a raven. 12His eyes are like doves beside streams of water, bathed in milk, sitting beside a full pool.p 13His cheeks are like beds of spices, mounds of sweet-smelling herbs. His lips are lilies, dripping liquid myrrh. 14His arms are rods of gold, set with jewels. His body is polished ivory,q bedecked with sapphires.r 15His legs are alabaster columns, set on bases of gold. His appearance is like Lebanon, choice as the cedars. 16His mouths is most sweet, and he is altogether desirable. This is my beloved and this is my friend, O daughters of Jerusalem. ▤

p The meaning of the Hebrew is uncertain

q The meaning of the Hebrew word is uncertain

r Hebrew lapis lazuli

s Hebrew palate

Song 4:1-5, 7  Behold, you are beautiful, my love, behold, you are beautiful! Your eyes are doves behind your veil. Your hair is like a flock of goats leaping down the slopes of Gilead. 2Your teeth are like a flock of shorn ewes that have come up from the washing, all of which bear twins, and not one among them has lost its young. 3Your lips are like a scarlet thread, and your mouth is lovely. Your cheeks are like halves of a pomegranate behind your veil. 4Your neck is like the tower of David, built in rows of stone;t on it hang a thousand shields, all of them shields of warriors. 5Your two breasts are like two fawns, twins of a gazelle, that graze among the lilies. ▤  … 7You are altogether beautiful, my love; there is no flaw in you. ▤

t The meaning of the Hebrew word is uncertain

Song 6:4-5a  You are beautiful as Tirzah, my love, lovely as Jerusalem, awesome as an army with banners. 5Turn away your eyes from me, for they overwhelm me— ▤

Song 6:9  My dove, my perfect one, is the only one, the only one of her mother, pure to her who bore her. The young women saw her and called her blessed; the queens and concubines also, and they praised her. ▤

The man claims that the woman’s beauty is even praised by the other women.

Song 7:1-7  How beautiful are your feet in sandals, O noble daughter! Your rounded thighs are like jewels, the work of a master hand. 2Your navel is a rounded bowl that never lacks mixed wine. Your belly is a heap of wheat, encircled with lilies. 3Your two breasts are like two fawns, twins of a gazelle. 4Your neck is like an ivory tower. Your eyes are pools in Heshbon, by the gate of Bath-rabbim. Your nose is like a tower of Lebanon, which looks toward Damascus. 5Your head crowns you like Carmel, and your flowing locks are like purple; a king is held captive in the tresses. 6How beautiful and pleasant you are, O loved one, with all your delights!u 7Your stature is like a palm tree, and your breasts are like its clusters. ▤

u 7:6 Or among delights

Desire to give oneself to one’s lover

Note that the verses in this subsection are all spoken by the woman, the wife.

Song 1:2, 4a  Let him kiss me with the kisses of his mouth! For your love is better than wine; ▤  … 4Draw me after you; let us run. ▤

Song 2:17  Until the day breathes and the shadows flee, turn, my beloved, be like a gazelle or a young stag on cleft mountains.v ▤

v 2:17 Or mountains of Bether

Here the woman appears to call on her lover to turn to her and her delights until daybreak (though some commentators have a quite different interpretation).

Song 4:16  Awake, O north wind, and come, O south wind! Blow upon my garden, let its spices flow. Let my beloved come to his garden, and eat its choicest fruits. ▤

Song 7:11-13  Come, my beloved, let us go out into the fields and lodge in the villages;w 12let us go out early to the vineyards and see whether the vines have budded, whether the grape blossoms have opened and the pomegranates are in bloom. There I will give you my love. 13The mandrakes give forth fragrance, and beside our doors are all choice fruits, new as well as old, which I have laid up for you, O my beloved. ▤

w 7:11 Or among the henna plants

Song 8:2b  I would give you spiced wine to drink, the juice of my pomegranate. ▤

Further desire for and enjoyment of sexual intimacy with one’s lover

Song 1:13-14  My beloved is to me a sachet of myrrh that lies between my breasts. 14My beloved is to me a cluster of henna blossoms in the vineyards of Engedi. ▤

Song 2:3  As an apple tree among the trees of the forest, so is my beloved among the young men. With great delight I sat in his shadow, and his fruit was sweet to my taste. ▤

Song 2:8-14  The voice of my beloved! Behold, he comes, leaping over the mountains, bounding over the hills. 9My beloved is like a gazelle or a young stag. Behold, there he stands behind our wall, gazing through the windows, looking through the lattice. 10My beloved speaks and says to me: “Arise, my love, my beautiful one, and come away, 11for behold, the winter is past; the rain is over and gone. 12The flowers appear on the earth, the time of singingx has come, and the voice of the turtledove is heard in our land. 13The fig tree ripens its figs, and the vines are in blossom; they give forth fragrance. Arise, my love, my beautiful one, and come away. 14O my dove, in the clefts of the rock, in the crannies of the cliff, let me see your face, let me hear your voice, for your voice is sweet, and your face is lovely. ▤

x 2:12 Or pruning

Verses 11-13a describe the coming of spring – an apt time for the expression of love.

Song 3:4  Scarcely had I passed them when I found him whom my soul loves. I held him, and would not let him go until I had brought him into my mother’s house, and into the chamber of her who conceived me. ▤

This is preceded by the woman speaking of searching for her lover (cf. vv. 1-3), apparently in a dream. The reference here to taking him back to her mother’s house before letting go of him, possibly to consummate their love, is probably reflecting her concern of not being able to find him again.

Song 4:6  Until the day breathes and the shadows flee, I will go away to the mountain of myrrh and the hill of frankincense. ▤

The phrases “mountain of myrrh” and “hill of incense” are quite likely metaphors for the wife with her pleasures (cf. Song 5:1a ↓).

Song 4:11  Your lips drip nectar, my bride; honey and milk are under your tongue; the fragrance of your garments is like the fragrance of Lebanon. ▤

Song 5:1a  I came to my garden, my sister, my bride, I gathered my myrrh with my spice, I ate my honeycomb with my honey, I drank my wine with my milk. ▤

Song 5:4  My beloved put his hand to the latch, and my heart was thrilled within me. ▤

Song 6:2-3  My beloved has gone down to his garden to the beds of spices, to grazey in the gardens and to gather lilies. 3I am my beloved’s and my beloved is mine; he grazes among the lilies. ▤

y Or to pasture his flock; also verse 3

Song 7:8-9a  I say I will climb the palm tree and lay hold of its fruit. Oh may your breasts be like clusters of the vine, and the scent of your breath like apples, 9and your mouthz like the best wine. ▤

z 7:9 Hebrew palate

Song 7:10  I am my beloved’s, and his desire is for me. ▤

- Encouragement from friends for lovers to fully enjoy love:

Song 5:1b  Eat, friends, drink, and be drunk with love! ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Parents’ Duties to Children (I): Love and Care

Section Jumps

- Parents should love their children

- Parents should have compassion on their children

- Parents should care for their children

- Parents should provide for their children

- Parents should pray for their children

- Note: Points on relating to children in general

Parents should love their children

Titus 2:4  … and so train the young women to love their husbands and children, … ▤

Prov 13:24  Whoever spares the rod hates his son, but he who loves him is diligent to discipline him.a ▤

a Or who loves him disciplines him early

It can be inferred from this that one ought to love one’s son.

Gen 44:20b  His brother is dead, and he alone is left of his mother’s children, and his father loves him. ▤

2Sam 13:37-39  But Absalom fled and went to Talmai the son of Ammihud, king of Geshur. And David mourned for his son day after day. 38So Absalom fled and went to Geshur, and was there three years. 39And the spirit of the kingb longed to go outc to Absalom, because he was comforted about Amnon, since he was dead. ▤

b Dead Sea Scroll, Septuagint; Hebrew David

c Compare Vulgate ceased to go out

David’s love for his sons is reflected by his mourning of the death of Amnon (v. 37) and his longing to see Absalom. (Absalom had earlier killed Amnon in an act of vengeance.) David would later also mourn Absalom’s death – ‘And the king was deeply moved and went up to the chamber over the gate and wept. And as he went, he said, “O my son Absalom, my son, my son Absalom! Would I had died instead of you, O Absalom, my son, my son!”’ (18:33)

Mal 4:5-6  “Behold, I will send you Elijah the prophet before the great and awesome day of the LORD comes. 6And he will turn the hearts of fathers to their children and the hearts of children to their fathers, lest I come and strike the land with a decree of utter destruction.”d ▤

d The Hebrew term rendered decree of utter destruction refers to things devoted (or set apart) to the Lord (or by the Lord) for destruction

This is indicative of the fact that it is God’s will that parents and children should love each other. This prophecy was at least partially fulfilled in John the Baptist’s ministry (cf. Luke 1:17), prior to Jesus Christ’s first coming. Some think it will have a more complete fulfillment prior to Jesus Christ’s return – which will indeed be a “great and awesome day of the LORD”. The reconciliation or renewed love amongst families appears to be reflective of – and to occur in conjunction with – the reconciliation of the people with God in the ministry of such a prophet.

Parents should have compassion on their children

Ps 103:13  As a father shows compassion to his children, so the LORD shows compassion to those who fear him. ▤

Isa 49:15  Can a woman forget her nursing child, that she should have no compassion on the son of her womb? Even these may forget, yet I will not forget you. ▤

This implies that it is the normal and right thing for a mother to not forget her children and to have compassion on them.

Luke 15:20  And he arose and came to his father. But while he was still a long way off, his father saw him and felt compassion, and ran and embraced him and kissed him. ▤

1Ki 3:24-27  And the king said, “Bring me a sword.” So a sword was brought before the king. 25And the king said, “Divide the living child in two, and give half to the one and half to the other.” 26Then the woman whose son was alive said to the king, because her heart yearned for her son, “Oh, my lord, give her the living child, and by no means put him to death.” But the other said, “He shall be neither mine nor yours; divide him.” 27Then the king answered and said, “Give the living child to the first woman, and by no means put him to death; she is his mother.” ▤

The phrase “heart yearned for” (v. 26a) is indicative of “compassion” (NIV®, NKJV, NRSV).

Parents should care for their children

Note that the following two subsections elaborate on this theme.

Deut 1:31  … and in the wilderness, where you have seen how the LORD your God carried you, as a man carries his son, all the way that you went until you came to this place. ▤

The simile speaks of a father carrying a son in need of support.

Isa 66:13  As one whom his mother comforts, so I will comfort you; you shall be comforted in Jerusalem. ▤

1Thes 2:7  But we were gentlee among you, like a nursing mother taking care of her own children. ▤

e Some manuscripts infants

Note the reference to gentleness, which should characterize parental care.

Mark 7:26  Now the woman was a Gentile, a Syrophoenician by birth. And she begged him to cast the demon out of her daughter. ▤

The woman cared for her daughter by bringing her to Jesus to have him cure her.

Heb 11:23  By faith Moses, when he was born, was hidden for three months by his parents, because they saw that the child was beautiful, and they were not afraid of the king’s edict. ▤

Moses’ parents defied the king’s edict that all newborn Hebrew males must be killed, hiding Moses instead.

Prov 31:27  She looks well to the ways of her household and does not eat the bread of idleness. ▤

This speaks of a mother watching over the affairs of her household (cf. NCV, NIV, NKJV, NLT), taking care of them (cf. CEV, GNT).

- Parents should exhort and encourage their children:

1Thes 2:11-12  For you know how, like a father with his children, 12we exhorted each one of you and encouraged you and charged you to walk in a manner worthy of God, who calls you into his own kingdom and glory. ▤

Parents should provide for their children

Prov 31:13-15, 21  She seeks wool and flax, and works with willing hands. 14She is like the ships of the merchant; she brings her food from afar. 15She rises while it is yet night and provides food for her household and portions for her maidens. ▤  … 21She is not afraid of snow for her household, for all her household are clothed in scarlet.f ▤

f Or in double thickness

Verses 13-14 may well be referring to – or at least be inclusive of – such an “excellent wife” (v. 10) providing clothing and food for her family, in accordance with vv. 15, 21. The reference to being “clothed in scarlet” (v. 21) appears to refer to quality, warm clothing (cf. text note, CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT).

Matt 7:9-11  Or which one of you, if his son asks him for bread, will give him a stone? 10Or if he asks for a fish, will give him a serpent? 11If you then, who are evil, know how to give good gifts to your children, how much more will your Father who is in heaven give good things to those who ask him! ▤

This implies that parents are to “give good gifts” (v. 11a) such as food (vv. 9-10) to their children, providing for them.

2Cor 12:14  Here for the third time I am ready to come to you. And I will not be a burden, for I seek not what is yours but you. For children are not obligated to save up for their parents, but parents for their children. ▤

1Sam 2:19  And his mother used to make for him a little robe and take it to him each year when she went up with her husband to offer the yearly sacrifice. ▤

Job 42:15  And in all the land there were no women so beautiful as Job’s daughters. And their father gave them an inheritance among their brothers. ▤

Prov 13:22  A good man leaves an inheritance to his children’s children, but the sinner’s wealth is laid up for the righteous. ▤

Parents should pray for their children

Gen 17:18  And Abraham said to God, “Oh that Ishmael might live before you!” ▤

2Sam 12:16  David therefore sought God on behalf of the child. And David fasted and went in and lay all night on the ground. ▤

1Chr 29:19  [David:] Grant to Solomon my son a whole heart that he may keep your commandments, your testimonies, and your statutes, performing all, and that he may build the palace for which I have made provision. ▤

Similarly in 22:12 David blesses Solomon with what is effectively a prayer: “Only, may the LORD grant you discretion and understanding, that when he gives you charge over Israel you may keep the law of the LORD your God.”

Mark 5:22-23  Then came one of the rulers of the synagogue, Jairus by name, and seeing him, he fell at his feet 23and implored him earnestly, saying, “My little daughter is at the point of death. Come and lay your hands on her, so that she may be made well and live.” ▤

Here and in John 4:47, 49 below the parents make requests of Jesus on behalf of their children. As such they are effectively examples of parents praying for their children.

John 4:47, 49  When this man heard that Jesus had come from Judea to Galilee, he went to him and asked him to come down and heal his son, for he was at the point of death. ▤  … 49The official said to him, “Sir, come down before my child dies.” ▤

- Job’s spiritual care of his children:

Job 1:4-5  His sons used to go and hold a feast in the house of each one on his day, and they would send and invite their three sisters to eat and drink with them. 5And when the days of the feast had run their course, Job would send and consecrate them, and he would rise early in the morning and offer burnt offerings according to the number of them all. For Job said, “It may be that my children have sinned, and cursedg God in their hearts.” Thus Job did continually. ▤

g The Hebrew word bless is used euphemistically for curse in 1:5, 11; 2:5, 9

Note: Points on relating to children in general

Matt 18:5-6, 10  Whoever receives one such child in my name receives me, 6but whoever causes one of these little ones who believe in me to sin,h it would be better for him to have a great millstone fastened around his neck and to be drowned in the depth of the sea. ▤  … 10“See that you do not despise one of these little ones. For I tell you that in heaven their angels always see the face of my Father who is in heaven.i ▤

h Greek causes . . . to stumble; also verses 8, 9

i Some manuscripts add verse 11: For the Son of Man came to save the lost

A number of commentators consider that Jesus is speaking figuratively in using terms like “child” and “little ones”, referring to believers who should “become like children”, humbling themselves (vv. 3-4; cf. Mark 10:15 ↓). But even so, much of this teaching is still quite applicable to young children. For further comment on v. 5, see Note: What one does for another Christian, one does for Jesus Christ.

Mark 10:13-16  And they were bringing children to him that he might touch them, and the disciples rebuked them. 14But when Jesus saw it, he was indignant and said to them, “Let the children come to me; do not hinder them, for to such belongs the kingdom of God. 15Truly, I say to you, whoever does not receive the kingdom of God like a child shall not enter it.” 16And he took them in his arms and blessed them, laying his hands on them. ▤

Jesus’ contrasting reaction sets an example of respect, care and acceptance of little children.

Pray for persecuted Christians

Section E

Parents’ Duties to Children (II): Godly Training

Section Jumps

- Parents should raise their children to live as God wants

- Parents should discipline their children

- Parents should teach their children about God and his deeds, inspiring them to obey God’s laws . . .

- . . . Parents should promote faith in their children

- Note: Godly parents bring great blessing to their children

Parents should raise their children to live as God wants

Eph 6:4  Fathers, do not provoke your children to anger, but bring them up in the discipline and instruction of the Lord. ▤

Gen 18:19  For I have chosenj him, that he may command his children and his household after him to keep the way of the LORD by doing righteousness and justice, so that the LORD may bring to Abraham what he has promised him. ▤

j Hebrew known

Deut 11:18-19  You shall therefore lay up these words of mine in your heart and in your soul, and you shall bind them as a sign on your hand, and they shall be as frontlets between your eyes. 19You shall teach them to your children, talking of them when you are sitting in your house, and when you are walking by the way, and when you lie down, and when you rise. ▤

Deut 32:46  … he said to them, “Take to heart all the words by which I am warning you today, that you may command them to your children, that they may be careful to do all the words of this law. ▤

Prov 22:6  Train up a child in the way he should go; even when he is old he will not depart from it. ▤

Prov 31:1  The words of King Lemuel. An oracle that his mother taught him: … ▤

This begins a passage of godly teaching from the king’s mother to her son (cf. vv. 2-9). It exemplifies that parents should teach their children to live as God wants.

Prov 31:26  She opens her mouth with wisdom, and the teaching of kindness is on her tongue. ▤

The children of the “excellent wife” (v. 10) are no doubt among the recipients of her instruction. The fact that she speaks with wisdom and gives “the teaching of kindness”, implies that the instruction is consistent with and inclusive of the ways of God.

Josh 24:15  And if it is evil in your eyes to serve the LORD, choose this day whom you will serve, whether the gods your fathers served in the region beyond the River, or the gods of the Amorites in whose land you dwell. But as for me and my house, we will serve the LORD. ▤

Joshua’s determination that he and his household would serve God is indicative of him raising his children to live as God wanted – and exemplary.

Parents should discipline their children

See also:

- Eph 6:4 ⇑

- God disciplines his people as his children, who he loves

- Outcomes of ignoring reproof and discipline

Prov 13:24  Whoever spares the rod hates his son, but he who loves him is diligent to discipline him.k ▤

k Or who loves him disciplines him early

Prov 19:18  Discipline your son, for there is hope; do not set your heart on putting him to death. ▤

Here “death” (cf. Prov 23:14 ↓) is probably either hyperbole for a ruined life or referring to premature death – both of which result from foolishness or wickedness, which are in turn often the products of a lack of discipline. Contrastingly, discipline gives hope for a child’s future.

Prov 22:15  Folly is bound up in the heart of a child, but the rod of discipline drives it far from him. ▤

Prov 23:13-14  Do not withhold discipline from a child; if you strike him with a rod, he will not die. 14If you strike him with the rod, you will save his soul from Sheol. ▤

Verse 13b means that “spanking won’t kill them.” (GNT)

Prov 29:15, 17  The rod and reproof give wisdom, but a child left to himself brings shame to his mother. ▤  … 17Discipline your son, and he will give you rest; he will give delight to your heart. ▤

Heb 12:7-9  It is for discipline that you have to endure. God is treating you as sons. For what son is there whom his father does not discipline? 8If you are left without discipline, in which all have participated, then you are illegitimate children and not sons. 9Besides this, we have had earthly fathers who disciplined us and we respected them. Shall we not much more be subject to the Father of spirits and live? ▤

Prov 3:12  … for the LORD reproves him whom he loves, as a father the son in whom he delights. ▤

1Tim 3:4, 12  He [a church overseer] must manage his own household well, with all dignity keeping his children submissive, ▤  … 12Let deacons each be the husband of one wife, managing their children and their own households well. ▤

Children’s obedience and respect (v. 4), along with other aspects of managing one’s children (vv. 4, 12), require discipline.

- Parents must not provoke their children:

Col 3:21  Fathers, do not provoke your children, lest they become discouraged. ▤

Fathers (and mothers) can provoke their children in a number of ways, but most likely Paul had in mind matters related to excessive or unfair discipline. (A similar point is made in Ephesians 6:4, in the previous subsection.)

Parents should teach their children about God and his deeds, inspiring them to obey God’s laws . . .

Isa 38:19  The living, the living, he thanks you, as I do this day; the father makes known to the children your faithfulness. ▤

Ps 44:1-3  O God, we have heard with our ears, our fathers have told us, what deeds you performed in their days, in the days of old: 2you with your own hand drove out the nations, but them you planted; you afflicted the peoples, but them you set free; 3for not by their own sword did they win the land, nor did their own arm save them, but your right hand and your arm, and the light of your face, for you delighted in them. ▤

Note that the expression “the light of your face” (v. 3b) speaks of God’s presence with and care for his people.

Ex 12:25-27  And when you come to the land that the LORD will give you, as he has promised, you shall keep this service. 26And when your children say to you, ‘What do you mean by this service?’ 27you shall say, ‘It is the sacrifice of the LORD’s Passover, for he passed over the houses of the people of Israel in Egypt, when he struck the Egyptians but spared our houses.’” And the people bowed their heads and worshiped. ▤

Observing the Passover service/ceremony would promote the teaching to Israelite children – and their remembrance – of the awesome things that God did in delivering the people from Egypt.

Deut 4:9-14  Only take care, and keep your soul diligently, lest you forget the things that your eyes have seen, and lest they depart from your heart all the days of your life. Make them known to your children and your children’s children— 10how on the day that you stood before the LORD your God at Horeb, the LORD said to me, ‘Gather the people to me, that I may let them hear my words, so that they may learn to fear me all the days that they live on the earth, and that they may teach their children so.’ 11And you came near and stood at the foot of the mountain, while the mountain burned with fire to the heart of heaven, wrapped in darkness, cloud, and gloom. 12Then the LORD spoke to you out of the midst of the fire. You heard the sound of words, but saw no form; there was only a voice. 13And he declared to you his covenant, which he commanded you to perform, that is, the Ten Commandments,l and he wrote them on two tablets of stone. 14And the LORD commanded me at that time to teach you statutes and rules, that you might do them in the land that you are going over to possess. ▤

l Hebrew words

Presumably that which Moses wanted the Israelites to teach to their children and their children’s children (v. 9) included that which he spoke of in the following verses (vv. 10-14): God’s awesome revelation of himself, with his subsequent declaration of his commands for his people to obey. Probably one implication is that by parents teaching their children how awesome God is, the children would be moved to obey the commands of God taught to them (cf. Ps 78:2-7 ↓).

Ps 78:2-7  I will open my mouth in a parable; I will utter dark sayings from of old, 3things that we have heard and known, that our fathers have told us. 4We will not hide them from their children, but tell to the coming generation the glorious deeds of the LORD, and his might, and the wonders that he has done. 5He established a testimony in Jacob and appointed a law in Israel, which he commanded our fathers to teach to their children, 6that the next generation might know them, the children yet unborn, and arise and tell them to their children, 7so that they should set their hope in God and not forget the works of God, but keep his commandments; … ▤

This speaks of parents telling their children of God’s deeds and power (vv. 2-4) and subsequently of his commands (vv. 5-6). Verse 7 then concludes that in light of God’s wonderful deeds for them, the children would set their hope in God and obey his commands.

Deut 6:20-25  When your son asks you in time to come, ‘What is the meaning of the testimonies and the statutes and the rules that the LORD our God has commanded you?’ 21then you shall say to your son, ‘We were Pharaoh’s slaves in Egypt. And the LORD brought us out of Egypt with a mighty hand. 22And the LORD showed signs and wonders, great and grievous, against Egypt and against Pharaoh and all his household, before our eyes. 23And he brought us out from there, that he might bring us in and give us the land that he swore to give to our fathers. 24And the LORD commanded us to do all these statutes, to fear the LORD our God, for our good always, that he might preserve us alive, as we are this day. 25And it will be righteousness for us, if we are careful to do all this commandment before the LORD our God, as he has commanded us.’ ▤

Moses’ words here are very much applicable to believers today. Christian parents should explain the significance of God’s commands (v. 20) and so why they should be kept. In doing so they should explain what God has done for his people in redeeming them through Jesus Christ, with the associated blessings – paralleling the Israelite’s deliverance from Egypt and the latter blessing of the promised land (vv. 21-23). In conjunction with this, parents should emphasize that having been redeemed and blessed as such by God, his people ought to do as he says (v. 24a), in part for their own good (v. 24b) and for their righteousness (v. 25). (In regard to their righteousness, Christians should obey to appropriate their righteousness rather than to try to earn it like the Israelites were to do.)

. . . Parents should promote faith in their children

See also:

- Ps 78:7 ⇑

Note that the previous topic – regarding teaching children about God and what he has done – is obviously an important part of promoting faith in children, as is illustrated there in Psalms 78:2-7.

2Tim 1:5  I am reminded of your sincere faith, a faith that dwelt first in your grandmother Lois and your mother Eunice and now, I am sure, dwells in you as well. ▤

Timothy’s grandmother and mother – with their strong faith – undoubtedly played a role in the development of Timothy’s faith (cf. 2Tim 3:14-15 ↓).

2Tim 3:14-15  But as for you, continue in what you have learned and have firmly believed, knowing from whomm you learned it 15and how from childhood you have been acquainted with the sacred writings, which are able to make you wise for salvation through faith in Christ Jesus. ▤

m The Greek for whom is plural

Particularly in the light of the reference to Timothy having known the Scriptures “from childhood” (v. 15), those “from whom you learned it” (v. 14) would be inclusive of – and probably primarily speaking of – Timothy’s grandmother Lois and his mother Eunice (cf. 2Tim 1:5 ↑). By likewise teaching children the Scriptures, parents work towards making them “wise for salvation through faith in Christ Jesus” (v. 15).

Titus 1:6  … if anyone is above reproach, the husband of one wife,n and his children are believers and not open to the charge of debauchery or insubordination. ▤

n Or a man of one woman

The role of the parent in the children coming to faith is implicit in this reference.

Prov 22:17-19  Incline your ear, and hear the words of the wise, and apply your heart to my knowledge, 18for it will be pleasant if you keep them within you, if all of them are ready on your lips. 19That your trust may be in the LORD, I have made them known to you today, even to you. ▤

This was not necessarily spoken by a parent, but obviously is quite applicable to the role of parents in teaching their children godly wisdom so that they may trust in God.

- Parents should teach their children to reverently fear God:

Ps 34:11  Come, O children, listen to me; I will teach you the fear of the LORD. ▤

Most likely “children” refers to young listeners or the people generally, rather than David’s actual children – but as with Proverbs 22:19 above, the verse is very much applicable to teaching one’s own children.

Note: Godly parents bring great blessing to their children

Deut 12:28  Be careful to obey all these words that I command you, that it may go well with you and with your children after you forever, when you do what is good and right in the sight of the LORD your God. ▤

Ps 37:25-26  I have been young, and now am old, yet I have not seen the righteous forsaken or his children begging for bread. 26He is ever lending generously, and his children become a blessing. ▤

Further to being blessed themselves, in being provided for (v. 25), children of godly parents themselves become a blessing (v. 26). However, note that the last clause has been translated to say that the children are blessed (cf. AMP, NIV, NKJV).

Ps 102:28  The children of your servants shall dwell secure; their offspring shall be established before you. ▤

The second part of the verse may primarily be speaking of being established in a right relationship with God and/or being secure under his care (cf. GNT, NIrV) in this relationship.

Ps 103:17-18  But the steadfast love of the LORD is from everlasting to everlasting on those who fear him, and his righteousness to children’s children, 18to those who keep his covenant and remember to do his commandments. ▤

Verse 17 speaks of God’s righteousness – including his “goodness” (GNT, NCV) – manifesting itself along with his love amongst future generations of those who fear and obey him.

Ps 112:2  His offspring will be mighty in the land; the generation of the upright will be blessed. ▤

Prov 20:7  The righteous who walks in his integrity— blessed are his children after him! ▤

Jer 32:39  I will give them one heart and one way, that they may fear me forever, for their own good and the good of their children after them. ▤

Prov 3:33  The LORD’s curse is on the house of the wicked, but he blesses the dwelling of the righteous. ▤

Similarly 14:11 says, “The house of the wicked will be destroyed, but the tent of the upright will flourish.” Children are encompassed in such promises.

Prov 17:6  Grandchildren are the crown of the aged, and the glory of children is their fathers. ▤

This suggests that godly parents bring glory to their children – or at least that they give their children reason to glory, exulting in and taking pride in their parents.

- The sanctifying effects of a believer on their spouse and children:

1Cor 7:14  For the unbelieving husband is made holy because of his wife, and the unbelieving wife is made holy because of her husband. Otherwise your children would be unclean, but as it is, they are holy. ▤

For comment on this verse, see 1Cor 7:10-15 – under Avoid divorce – it is contrary to God’s purposes.

Pray for persecuted Christians

Section F

Children’s Duties to Parents

Section Jumps

- Children are to honor and respect their parents . . .

- . . . Children should not dishonor or mistreat their parents

- Likewise, all older people should be treated with respect

- Children are to obey their parents

- Children should heed their parents’ teaching – which brings great benefits

- Children are to help their parents . . .

- . . . One should assist any relative in need

- Note: Children are a blessing to their parents from God . . .

- . . . and children can bring their parents much joy

Children are to honor and respect their parents . . .

Ex 20:12  Honor your father and your mother, that your days may be long in the land that the LORD your God is giving you. ▤

Lev 19:3  Every one of you shall revere his mother and his father, and you shall keep my Sabbaths: I am the LORD your God. ▤

Eph 6:2-3  “Honor your father and mother” (this is the first commandment with a promise), 3“that it may go well with you and that you may live long in the land.” ▤

1Ki 2:19  So Bathsheba went to King Solomon to speak to him on behalf of Adonijah. And the king rose to meet her and bowed down to her. Then he sat on his throne and had a seat brought for the king’s mother, and she sat on his right. ▤

Bathsheba was King Solomon’s mother.

Prov 31:28  Her children rise up and call her blessed; her husband also, and he praises her: … ▤

The reference is to an “excellent wife” (v. 10). In this context “call her blessed” implies that her children praise her.

. . . Children should not dishonor or mistreat their parents

Ex 21:15, 17  Whoever strikes his father or his mother shall be put to death. ▤  … 17“Whoever curseso his father or his mother shall be put to death. ▤

o Or dishonors; Septuagint reviles

Deut 27:16  ‘Cursed be anyone who dishonors his father or his mother.’ And all the people shall say, ‘Amen.’ ▤

Prov 23:22  Listen to your father who gave you life, and do not despise your mother when she is old. ▤

Prov 15:20  A wise son makes a glad father, but a foolish man despises his mother. ▤

Prov 19:26  He who does violence to his father and chases away his mother is a son who brings shame and reproach. ▤

Prov 20:20  If one curses his father or his mother, his lamp will be put out in utter darkness. ▤

The imagery refers to such a person’s life ending like a lamp going out in the dark.

Prov 30:11  There are thosep who curse their fathers and do not bless their mothers. ▤

p Hebrew There is a generation; also verses 12, 13, 14

The context (cf. 12-14) underlines that this is wicked behavior.

Prov 30:17  The eye that mocks a father and scorns to obey a mother will be picked out by the ravens of the valley and eaten by the vultures. ▤

Verse 17 figuratively speaks of the harsh outcomes of mocking and disobeying one’s parents.

Likewise, all older people should be treated with respect

Lev 19:32  You shall stand up before the gray head and honor the face of an old man, and you shall fear your God: I am the LORD. ▤

This verse appears to link showing honor and respect for old people, with reverence for God (cf. NLT).

Job 32:4, 6  Now Elihu had waited to speak to Job because they were older than he. ▤  … 6And Elihu the son of Barachel the Buzite answered and said: “I am young in years, and you are aged; therefore I was timid and afraid to declare my opinion to you. ▤

1Tim 5:1-2  Do not rebuke an older man but encourage him as you would a father, younger men as brothers, 2older women as mothers, younger women as sisters, in all purity. ▤

1Pet 5:5  Likewise, you who are younger, be subject to the elders. Clothe yourselves, all of you, with humility toward one another, for “God opposes the proud but gives grace to the humble.” ▤

- Lament of elders not being shown respect:

Lam 5:12  Princes are hung up by their hands; no respect is shown to the elders. ▤

Job speaks of enduring such disrespect from younger men in Job 30:1a – ‘“But now they laugh at me, men who are younger than I …’

Children are to obey their parents

Eph 6:1  Children, obey your parents in the Lord, for this is right. ▤

Children are to obey their parents “in the Lord”, in their life in Jesus Christ. For this is right, being the Lord’s will for children (cf. Col 3:20 ↓).

Col 3:20  Children, obey your parents in everything, for this pleases the Lord. ▤

Gen 28:7  … and that Jacob had obeyed his father and his mother and gone to Paddan-aram. ▤

Gen 47:30  … but let me lie with my fathers. Carry me out of Egypt and bury me in their burying place.” He answered, “I will do as you have said.” ▤

In the second part of the verse, Joseph promises his elderly father, Jacob, that he will adhere to his instructions.

Est 2:20  Esther had not made known her kindred or her people, as Mordecai had commanded her, for Esther obeyed Mordecai just as when she was brought up by him. ▤

Mordecai was actually Esther’s cousin; he had been her guardian who brought her up. As such it was appropriate for her to obey him as if he was her father.

Luke 2:51  And he went down with them and came to Nazareth and was submissive to them. And his mother treasured up all these things in her heart. ▤

This speaks of Jesus being obedient to his parents.

1Tim 3:4  He must manage his own household well, with all dignity keeping his children submissive, … ▤

Just as parents should seek to keep their children submissive, children should be submissive and so obedient.

Deut 21:18-21  If a man has a stubborn and rebellious son who will not obey the voice of his father or the voice of his mother, and, though they discipline him, will not listen to them, 19then his father and his mother shall take hold of him and bring him out to the elders of his city at the gate of the place where he lives, 20and they shall say to the elders of his city, ‘This our son is stubborn and rebellious; he will not obey our voice; he is a glutton and a drunkard.’ 21Then all the men of the city shall stone him to death with stones. So you shall purge the evil from your midst, and all Israel shall hear, and fear. ▤

The NT does not advocate the death penalty, but this reference highlights the gravity of such disobedience.

Rom 1:29-30  They were filled with all manner of unrighteousness, evil, covetousness, malice. They are full of envy, murder, strife, deceit, maliciousness. They are gossips, 30slanderers, haters of God, insolent, haughty, boastful, inventors of evil, disobedient to parents, … ▤

The inclusion of disobedience to parents amongst such lists of wicked deeds or characteristics (cf. 2Tim 3:2 ↓), underscores the sinfulness of it.

2Tim 3:2  For people will be lovers of self, lovers of money, proud, arrogant, abusive, disobedient to their parents, ungrateful, unholy, … ▤

Prov 30:17  The eye that mocks a father and scorns to obey a mother will be picked out by the ravens of the valley and eaten by the vultures. ▤

Children should heed their parents’ teaching – which brings great benefits

Prov 1:8-9  Hear, my son, your father’s instruction, and forsake not your mother’s teaching, 9for they are a graceful garland for your head and pendants for your neck. ▤

A “garland” (v. 9) is a wreath worn on one’s head. Verse 9 is speaking figuratively of blessings of following a parent’s teaching – appearing to point to such things as a more agreeable character (cf. GNT) and honor (cf. NLT).

Prov 3:1-2  My son, do not forget my teaching, but let your heart keep my commandments, 2for length of days and years of life and peace they will add to you. ▤

Prov 4:1-5, 10-11, 20-22  Hear, O sons, a father’s instruction, and be attentive, that you may gainq insight, 2for I give you good precepts; do not forsake my teaching. 3When I was a son with my father, tender, the only one in the sight of my mother, 4he taught me and said to me, “Let your heart hold fast my words; keep my commandments, and live. 5Get wisdom; get insight; do not forget, and do not turn away from the words of my mouth. ▤  … 10Hear, my son, and accept my words, that the years of your life may be many. 11I have taught you the way of wisdom; I have led you in the paths of uprightness. ▤  … 20My son, be attentive to my words; incline your ear to my sayings. 21Let them not escape from your sight; keep them within your heart. 22For they are life to those who find them, and healing to all theirr flesh. ▤

q Hebrew know

r Hebrew his

The last clause in v. 22 speaks of good health.

Prov 6:20-23  My son, keep your father’s commandment, and forsake not your mother’s teaching. 21Bind them on your heart always; tie them around your neck. 22When you walk, theys will lead you; when you lie down, they will watch over you; and when you awake, they will talk with you. 23For the commandment is a lamp and the teaching a light, and the reproofs of discipline are the way of life, … ▤

s Hebrew it; three times in this verse

In v. 22, “they will watch over you” speaks of the security or protection (cf. CEV, GNT, NCV, NLT) that living by such teaching provides.

Prov 13:1  A wise son hears his father’s instruction, but a scoffer does not listen to rebuke. ▤

Prov 23:22  Listen to your father who gave you life, and do not despise your mother when she is old. ▤

Here “do not despise your mother” encompasses heeding what she says, in keeping with the preceding instruction.

Prov 23:26  My son, give me your heart, and let your eyes observet my ways. ▤

t Or delight in

In saying “give me your heart”, the father calls on the son to listen closely and receptively to his teachings and to wholeheartedly keep to his ways.

- Heed a parent’s reproof:

Prov 15:5  A fool despises his father’s instruction, but whoever heeds reproof is prudent. ▤

Note that 6:23 above refers to “the reproofs of discipline” leading to life, with the context suggesting that parental discipline is primarily in view.

Children are to help their parents . . .

See also:

- 1Tim 5:8 ⇓

1Tim 5:3-4  Honor widows who are truly widows. 4But if a widow has children or grandchildren, let them first learn to show godliness to their own household and to make some return to their parents, for this is pleasing in the sight of God. ▤

John 19:25-27  … but standing by the cross of Jesus were his mother and his mother’s sister, Mary the wife of Clopas, and Mary Magdalene. 26When Jesus saw his mother and the disciple whom he loved standing nearby, he said to his mother, “Woman, behold, your son!” 27Then he said to the disciple, “Behold, your mother!” And from that hour the disciple took her to his own home. ▤

Even amidst his own great agony, Jesus ensured his mother would be cared for.

Gen 45:9-11  Hurry and go up to my father and say to him, ‘Thus says your son Joseph, God has made me lord of all Egypt. Come down to me; do not tarry. 10You shall dwell in the land of Goshen, and you shall be near me, you and your children and your children’s children, and your flocks, your herds, and all that you have. 11There I will provide for you, for there are yet five years of famine to come, so that you and your household, and all that you have, do not come to poverty.’ ▤

Gen 47:11-12  Then Joseph settled his father and his brothers and gave them a possession in the land of Egypt, in the best of the land, in the land of Rameses, as Pharaoh had commanded. 12And Joseph provided his father, his brothers, and all his father’s household with food, according to the number of their dependents. ▤

1Sam 22:3-4  And David went from there to Mizpeh of Moab. And he said to the king of Moab, “Please let my father and my mother stayu with you, till I know what God will do for me.” 4And he left them with the king of Moab, and they stayed with him all the time that David was in the stronghold. ▤

u Syriac, Vulgate; Hebrew go out

David secured refuge for his parents with the King of Moab, until he was in a position to look after them himself.

Josh 2:12-14  Now then, please swear to me by the LORD that, as I have dealt kindly with you, you also will deal kindly with my father’s house, and give me a sure sign 13that you will save alive my father and mother, my brothers and sisters, and all who belong to them, and deliver our lives from death.” 14And the men said to her, “Our life for yours even to death! If you do not tell this business of ours, then when the LORD gives us the land we will deal kindly and faithfully with you.” ▤

Mark 7:9-13  And he said to them, “You have a fine way of rejecting the commandment of God in order to establish your tradition! 10For Moses said, ‘Honor your father and your mother’; and, ‘Whoever reviles father or mother must surely die.’ 11But you say, ‘If a man tells his father or his mother, “Whatever you would have gained from me is Corban”’ (that is, given to God)v— 12then you no longer permit him to do anything for his father or mother, 13thus making void the word of God by your tradition that you have handed down. And many such things you do.” ▤

v Or an offering

The action spoken of in v. 11 avoided – in part at least – one’s responsibility to help one’s parents. As such it violated the spirit of the laws stated in v. 10 – and so was condemned outright by Jesus.

. . . One should assist any relative in need

See also:

- Gen 47:11-12 ⇑; Josh 2:12-14 ⇑

1Tim 5:8  But if anyone does not provide for his relatives, and especially for members of his household, he has denied the faith and is worse than an unbeliever. ▤

Gen 14:12, 14-16  They also took Lot, the son of Abram’s brother, who was dwelling in Sodom, and his possessions, and went their way. ▤  … 14When Abram heard that his kinsman had been taken captive, he led forth his trained men, born in his house, 318 of them, and went in pursuit as far as Dan. 15And he divided his forces against them by night, he and his servants, and defeated them and pursued them to Hobah, north of Damascus. 16Then he brought back all the possessions, and also brought back his kinsman Lot with his possessions, and the women and the people. ▤

Gen 44:32-33  For your servant became a pledge of safety for the boy to my father, saying, ‘If I do not bring him back to you, then I shall bear the blame before my father all my life.’ 33Now therefore, please let your servant remain instead of the boy as a servant to my lord, and let the boy go back with his brothers. ▤

Judah was prepared to sacrifice his own freedom to secure that of his younger brother Benjamin.

Gen 50:21  So do not fear; I will provide for you and your little ones.” Thus he comforted them and spoke kindly to them. ▤

After his father Jacob’s death, Joseph’s brothers were afraid he would take revenge on them for selling him as a slave (cf. vv. 15-20). But instead Joseph promised to provide for his brothers and their families.

Lev 25:25  If your brother becomes poor and sells part of his property, then his nearest redeemer shall come and redeem what his brother has sold. ▤

A “redeemer” (cf. Ruth 4:13-15 ↓) was a close relative. They had a responsibility to care for any needy amongst their extended family. Note that here “brother” refers to a fellow Israelite, not an actual brother.

Josh 1:14-15  Your wives, your little ones, and your livestock shall remain in the land that Moses gave you beyond the Jordan, but all the men of valor among you shall pass over armed before your brothers and shall help them, 15until the LORD gives rest to your brothers as he has to you, and they also take possession of the land that the LORD your God is giving them. Then you shall return to the land of your possession and shall possess it, the land that Moses the servant of the LORD gave you beyond the Jordan toward the sunrise. ▤

We have a responsibility to care for all people, but verses such as this arguably illustrate that we have a particular responsibility to: relatives; “brothers” and sisters amongst God’s people; and even compatriots.

Ruth 2:11-12  But Boaz answered her, “All that you have done for your mother-in-law since the death of your husband has been fully told to me, and how you left your father and mother and your native land and came to a people that you did not know before. 12The LORD repay you for what you have done, and a full reward be given you by the LORD, the God of Israel, under whose wings you have come to take refuge!” ▤

Ruth’s decision to leave her own father and mother to help her destitute mother-in-law Naomi, may have been because Naomi was in greater need and/or possibly in the culture of the day it was understood that she had married into Naomi’s family and as such her loyalties primarily lay there.

Ruth 4:13-15  So Boaz took Ruth, and she became his wife. And he went in to her, and the LORD gave her conception, and she bore a son. 14Then the women said to Naomi, “Blessed be the LORD, who has not left you this day without a redeemer, and may his name be renowned in Israel! 15He shall be to you a restorer of life and a nourisher of your old age, for your daughter-in-law who loves you, who is more to you than seven sons, has given birth to him.” ▤

The redeemer referred to here is the newly born boy (v. 13) who was related closely to Naomi through Ruth.

2Sam 13:20b  So Tamar lived, a desolate woman, in her brother Absalom’s house. ▤

Absalom took in his sister Tamar after she had been devastatingly violated and dishonored (cf. vv. 1-22).

Est 2:7  He was bringing up Hadassah, that is Esther, the daughter of his uncle, for she had neither father nor mother. The young woman had a beautiful figure and was lovely to look at, and when her father and her mother died, Mordecai took her as his own daughter. ▤

Note: Children are a blessing to their parents from God . . .

See also:

- Prov 27:11 ⇓; Prov 29:17 ⇓

Ps 127:3-5  Behold, children are a heritage from the LORD, the fruit of the womb a reward. 4Like arrows in the hand of a warrior are the childrenw of one’s youth. 5Blessed is the man who fills his quiver with them! He shall not be put to shame when he speaks with his enemies in the gate.x ▤

w Or sons

x Or They shall not be put to shame when they speak with their enemies in the gate

In the last statement “the gate” most likely refers to the city gate, the place where court cases were held (cf. GNT, NIrV, NLT). Having many sons would help ensure that one would not be treated unjustly.

Ps 128:3  Your wife will be like a fruitful vine within your house; your children will be like olive shoots around your table. ▤

The verse speaks of those who fear the LORD (cf. v. 1), in effect saying that they will be blessed with sons who are “vigorous and healthy” (NLT). The “olive shoots” simile probably alludes to the productivity and blessing that such sons bring to parents.

Prov 17:6  Grandchildren are the crown of the aged, and the glory of children is their fathers. ▤

Grandchildren are their grandparent’s “crowning glory” (NLT).

1Chr 25:5  All these were the sons of Heman the king’s seer, according to the promise of God to exalt him, for God had given Heman fourteen sons and three daughters. ▤

Having many children was seen as prestigious.

1Chr 26:5  Ammiel the sixth, Issachar the seventh, Peullethai the eighth, for God blessed him. ▤

God had blessed Obed-Edom with eight sons (cf. vv. 2-4).

. . . and children can bring their parents much joy

Prov 23:15-16, 24-25  My son, if your heart is wise, my heart too will be glad. 16My inmost beingy will exult when your lips speak what is right. ▤  … 24The father of the righteous will greatly rejoice; he who fathers a wise son will be glad in him. 25Let your father and mother be glad; let her who bore you rejoice. ▤

y Hebrew My kidneys

Prov 27:11  Be wise, my son, and make my heart glad, that I may answer him who reproaches me. ▤

The reasoning behind this may be that a child who is wise reflects very well on his or her parents, notably their own wisdom, making clear that any “reproach” shown towards them is quite inappropriate.

Prov 29:3, 17  He who loves wisdom makes his father glad, but a companion of prostitutes squanders his wealth. ▤  … 17Discipline your son, and he will give you rest; he will give delight to your heart. ▤

Luke 1:13-15, 57-58  But the angel said to him, “Do not be afraid, Zechariah, for your prayer has been heard, and your wife Elizabeth will bear you a son, and you shall call his name John. 14And you will have joy and gladness, and many will rejoice at his birth, 15for he will be great before the Lord. And he must not drink wine or strong drink, and he will be filled with the Holy Spirit, even from his mother’s womb. ▤  … 57Now the time came for Elizabeth to give birth, and she bore a son. 58And her neighbors and relatives heard that the Lord had shown great mercy to her, and they rejoiced with her. ▤

John 16:21  When a woman is giving birth, she has sorrow because her hour has come, but when she has delivered the baby, she no longer remembers the anguish, for joy that a human being has been born into the world. ▤

- A foolish son brings sorrow to his parents:

Prov 17:21, 25  He who sires a fool gets himself sorrow, and the father of a fool has no joy. ▤  … 25A foolish son is a grief to his father and bitterness to her who bore him. ▤

In the same vein, Proverbs 19:13 says, “A foolish son is his father’s ruin…”

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Civil Relationships

In addition to relationships with family members, the Bible looks at other relationships which have a marked effect on our lives. In doing so, it gives wise and challenging teaching regarding relationships between citizens and governing authorities, and between employees and employers.

Section A

Citizens’ Duties to Authorities

Section Jumps

- Citizens should submit to and obey the governing authorities . . .

- . . . For the authorities have been established by God and they will punish wrongdoers

- Citizens should defy any command that conflicts with God’s will

- Citizens should honor authorities

- Citizens should pray for authorities

Citizens should submit to and obey the governing authorities . . .

Titus 3:1  Remind them to be submissive to rulers and authorities, to be obedient, to be ready for every good work, … ▤

As with the command “to be submissive”, the command “to be obedient” is also given in regard to “rulers and authorities”.

Deut 17:9-11  And you shall come to the Levitical priests and to the judge who is in office in those days, and you shall consult them, and they shall declare to you the decision. 10Then you shall do according to what they declare to you from that place that the LORD will choose. And you shall be careful to do according to all that they direct you. 11According to the instructions that they give you, and according to the decision which they pronounce to you, you shall do. You shall not turn aside from the verdict that they declare to you, either to the right hand or to the left. ▤

1Chr 29:23-24  Then Solomon sat on the throne of the LORD as king in place of David his father. And he prospered, and all Israel obeyed him. 24All the leaders and the mighty men, and also all the sons of King David, pledged their allegiance to King Solomon. ▤

2Chr 8:15  And they did not turn aside from what the king had commanded the priests and Levites concerning any matter and concerning the treasuries. ▤

Prov 10:8  The wise of heart will receive commandments, but a babbling fool will come to ruin. ▤

This is probably not referring specifically to commands from governing authorities, but would be inclusive of them.

Prov 28:7  The one who keeps the law is a son with understanding, but a companion of gluttons shames his father. ▤

The phrase “the law” is probably referring primarily to God’s law, but obviously the reference to keeping the law is also applicable to keeping the civil law, in obedience to governing authorities.

1Sam 24:8  Afterward David also arose and went out of the cave, and called after Saul, “My lord the king!” And when Saul looked behind him, David bowed with his face to the earth and paid homage. ▤

David’s actions exemplified his submission to Saul as King.

2Sam 9:11a  Then Ziba said to the king, “According to all that my lord the king commands his servant, so will your servant do.” ▤

Matt 23:2-3  The scribes and the Pharisees sit on Moses’ seat, 3so practice and observe whatever they tell you—but not what they do. For they preach, but do not practice. ▤

The clause “sit on Moses’ seat” refers to the Pharisees’ position in interpreting and advocating the Mosaic laws.

Rom 13:7  Pay to all what is owed to them: taxes to whom taxes are owed, revenue to whom revenue is owed, respect to whom respect is owed, honor to whom honor is owed. ▤

In conjunction with obeying governing authorities, citizens should pay their taxes (cf. Matt 22:17-21 ↓; Rom 13:6 ⇓). Here “revenue” refers to forms of taxes such as duties on goods (cf. NLT).

Matt 22:17-21  Tell us, then, what you think. Is it lawful to pay taxes to Caesar, or not?” 18But Jesus, aware of their malice, said, “Why put me to the test, you hypocrites? 19Show me the coin for the tax.” And they brought him a denarius.a 20And Jesus said to them, “Whose likeness and inscription is this?” 21They said, “Caesar’s.” Then he said to them, “Therefore render to Caesar the things that are Caesar’s, and to God the things that are God’s.” ▤

a A denarius was a day’s wage for a laborer

Acts 25:8  Paul argued in his defense, “Neither against the law of the Jews, nor against the temple, nor against Caesar have I committed any offense.” ▤

. . . For the authorities have been established by God and they will punish wrongdoers

See also:

- God establishes all ruling authorities

Rom 13:1-6  Let every person be subject to the governing authorities. For there is no authority except from God, and those that exist have been instituted by God. 2Therefore whoever resists the authorities resists what God has appointed, and those who resist will incur judgment. 3For rulers are not a terror to good conduct, but to bad. Would you have no fear of the one who is in authority? Then do what is good, and you will receive his approval, 4for he is God’s servant for your good. But if you do wrong, be afraid, for he does not bear the sword in vain. For he is the servant of God, an avenger who carries out God’s wrath on the wrongdoer. 5Therefore one must be in subjection, not only to avoid God’s wrath but also for the sake of conscience. 6For because of this you also pay taxes, for the authorities are ministers of God, attending to this very thing. ▤

1Pet 2:13-14  Be subject for the Lord’s sake to every human institution,b whether it be to the emperorc as supreme, 14or to governors as sent by him to punish those who do evil and to praise those who do good. ▤

b Or every institution ordained for people

c Or king; also verse 17

In saying one should be subject “for the Lord’s sake” (v. 13), quite possibly Peter has in view that God is the one who has instituted the authorities and also that submitting as such to civil authority reflects honorably on the Lord. It also avoids needless opposition to Christians.

Prov 24:21-22  My son, fear the LORD and the king, and do not join with those who do otherwise, 22for disaster will arise suddenly from them, and who knows the ruin that will come from them both? ▤

Eccl 8:2, 5  I say:d Keep the king’s command, because of God’s oath to him.e ▤  … 5Whoever keeps a command will know no evil thing, and the wise heart will know the proper time and the just way. ▤

d Hebrew lacks say

e Or because of your oath to God

“God’s oath to him” is probably an oath of loyalty made in God’s name to the king (cf. text note), as was often taken on a king’s coronation.

Citizens should defy any command that conflicts with God’s will

Ex 1:15-17  Then the king of Egypt said to the Hebrew midwives, one of whom was named Shiphrah and the other Puah, 16“When you serve as midwife to the Hebrew women and see them on the birthstool, if it is a son, you shall kill him, but if it is a daughter, she shall live.” 17But the midwives feared God and did not do as the king of Egypt commanded them, but let the male children live. ▤

Dan 3:4-6, 16-18, 28  And the herald proclaimed aloud, “You are commanded, O peoples, nations, and languages, 5that when you hear the sound of the horn, pipe, lyre, trigon, harp, bagpipe, and every kind of music, you are to fall down and worship the golden image that King Nebuchadnezzar has set up. 6And whoever does not fall down and worship shall immediately be cast into a burning fiery furnace.” ▤  … 16Shadrach, Meshach, and Abednego answered and said to the king, “O Nebuchadnezzar, we have no need to answer you in this matter. 17If this be so, our God whom we serve is able to deliver us from the burning fiery furnace, and he will deliver us out of your hand, O king.f 18But if not, be it known to you, O king, that we will not serve your gods or worship the golden image that you have set up.” ▤  … 28Nebuchadnezzar answered and said, “Blessed be the God of Shadrach, Meshach, and Abednego, who has sent his angel and delivered his servants, who trusted in him, and set asideg the king’s command, and yielded up their bodies rather than serve and worship any god except their own God. ▤

f Or If our God whom we serve is able to deliver us, he will deliver us from the burning fiery furnace and out of your hand, O king.

g Aramaic and changed

Dan 6:5-10  Then these men said, “We shall not find any ground for complaint against this Daniel unless we find it in connection with the law of his God.” 6Then these presidents and satraps came by agreementh to the king and said to him, “O King Darius, live forever! 7All the presidents of the kingdom, the prefects and the satraps, the counselors and the governors are agreed that the king should establish an ordinance and enforce an injunction, that whoever makes petition to any god or man for thirty days, except to you, O king, shall be cast into the den of lions. 8Now, O king, establish the injunction and sign the document, so that it cannot be changed, according to the law of the Medes and the Persians, which cannot be revoked.” 9Therefore King Darius signed the document and injunction. 10When Daniel knew that the document had been signed, he went to his house where he had windows in his upper chamber open toward Jerusalem. He got down on his knees three times a day and prayed and gave thanks before his God, as he had done previously. ▤

h Or came thronging; also verses 11, 15

Acts 4:18-20  So they called them and charged them not to speak or teach at all in the name of Jesus. 19But Peter and John answered them, “Whether it is right in the sight of God to listen to you rather than to God, you must judge, 20for we cannot but speak of what we have seen and heard.” ▤

The command in v. 18 was given by the Jewish authorities – the Jewish rulers, elders and teachers of the law (v. 5). It is a similar group involved in the following passages from Acts 5, it consisting of the high priest, his associates and the Sanhedrin, the full assembly of the elders of Israel (5:21).

Acts 5:27-29  And when they had brought them, they set them before the council. And the high priest questioned them, 28saying, “We strictly charged you not to teach in this name, yet here you have filled Jerusalem with your teaching, and you intend to bring this man’s blood upon us.” 29But Peter and the apostles answered, “We must obey God rather than men. ▤

Acts 5:40, 42  … and when they had called in the apostles, they beat them and charged them not to speak in the name of Jesus, and let them go. ▤  … 42And every day, in the temple and from house to house, they did not cease teaching and preaching Jesus as the Christ. ▤

Citizens should honor authorities

1Pet 2:17  Honor everyone. Love the brotherhood. Fear God. Honor the emperor. ▤

Rom 13:7  Pay to all what is owed to them: taxes to whom taxes are owed, revenue to whom revenue is owed, respect to whom respect is owed, honor to whom honor is owed. ▤

The context shows that Paul had governing authorities primarily in view here (cf. vv. 1-6).

Ex 22:28  You shall not revile God, nor curse a ruler of your people. ▤

Cursing authorities – as with insulting and speaking evil of them (cf. Acts 23:2-5 ↓) – is doing the opposite of honoring them, and is prohibited in Scripture.

Acts 23:2-5  And the high priest Ananias commanded those who stood by him to strike him on the mouth. 3Then Paul said to him, “God is going to strike you, you whitewashed wall! Are you sitting to judge me according to the law, and yet contrary to the law you order me to be struck?” 4Those who stood by said, “Would you revile God’s high priest?” 5And Paul said, “I did not know, brothers, that he was the high priest, for it is written, ‘You shall not speak evil of a ruler of your people.’” ▤

Although what Paul said in v. 3 was true enough, he effectively withdrew it on learning that he was speaking to the high priest, not wanting to speak “evil” of and so dishonor the leading authority amongst his people.

Citizens should pray for authorities

1Tim 2:1-2  First of all, then, I urge that supplications, prayers, intercessions, and thanksgivings be made for all people, 2for kings and all who are in high positions, that we may lead a peaceful and quiet life, godly and dignified in every way. ▤

Ezra 6:10  … that they may offer pleasing sacrifices to the God of heaven and pray for the life of the king and his sons. ▤

Note that this is actually from the decree of King Darius for the rebuilding of the temple at Jerusalem. Here he expresses the hope that one outcome of its rebuilding would be prayer for him and his sons – a hope that is in harmony with biblical teaching.

Ps 61:6-7  Prolong the life of the king; may his years endure to all generations! 7May he be enthroned forever before God; appoint steadfast love and faithfulness to watch over him! ▤

Parts of this prayer are not eminently applicable to governing authorities in general – in fact the prayer has been seen as messianic. Nevertheless these verses illustrate the concept of praying for authorities. The same applies to 72:15 below, with Psalm 72 also considered to be messianic.

Ps 72:1-2, 15  Give the king your justice, O God, and your righteousness to the royal son! 2May he judge your people with righteousness, and your poor with justice! ▤  … 15Long may he live; may gold of Sheba be given to him! May prayer be made for him continually, and blessings invoked for him all the day! ▤

Psalm 72 is not only an example of prayer for the king; it also includes a request or hope that other people pray for him (v. 15).

1Ki 1:37  As the LORD has been with my lord the king, even so may he be with Solomon, and make his throne greater than the throne of my lord King David. ▤

This blessing was in effect a prayer.

- In exile the Jews were to pray for the city of their captors:

Jer 29:7  But seek the welfare of the city where I have sent you into exile, and pray to the LORD on its behalf, for in its welfare you will find your welfare. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Authorities’ Duties to Citizens (I): General

Section Jumps

- Governing authorities should act and rule according to God’s law and ways

- Authorities should rule as servants of God

- Authorities should rule wisely . . .

- . . . Authorities need to be wise

- Note: Further traits that should characterize authorities

Governing authorities should act and rule according to God’s law and ways

Governing authorities should act according to God’s law and ways, both in how they conduct themselves and in their rule over their people.

Deut 17:16-20  Only he must not acquire many horses for himself or cause the people to return to Egypt in order to acquire many horses, since the LORD has said to you, ‘You shall never return that way again.’ 17And he shall not acquire many wives for himself, lest his heart turn away, nor shall he acquire for himself excessive silver and gold. 18“And when he sits on the throne of his kingdom, he shall write for himself in a book a copy of this law, approved byi the Levitical priests. 19And it shall be with him, and he shall read in it all the days of his life, that he may learn to fear the LORD his God by keeping all the words of this law and these statutes, and doing them, 20that his heart may not be lifted up above his brothers, and that he may not turn aside from the commandment, either to the right hand or to the left, so that he may continue long in his kingdom, he and his children, in Israel. ▤

i Hebrew from before

Note that the prohibition in v. 16a may have in view military might leading to self-reliance rather than reliance on God.

Josh 1:6-8  Be strong and courageous, for you shall cause this people to inherit the land that I swore to their fathers to give them. 7Only be strong and very courageous, being careful to do according to all the law that Moses my servant commanded you. Do not turn from it to the right hand or to the left, that you may have good successj wherever you go. 8This Book of the Law shall not depart from your mouth, but you shall meditate on it day and night, so that you may be careful to do according to all that is written in it. For then you will make your way prosperous, and then you will have good success. ▤

j Or may act wisely

These instructions are given to Joshua, leader of Israel (v. 6).

1Ki 2:1-3  When David’s time to die drew near, he commanded Solomon his son, saying, 2“I am about to go the way of all the earth. Be strong, and show yourself a man, 3and keep the charge of the LORD your God, walking in his ways and keeping his statutes, his commandments, his rules, and his testimonies, as it is written in the Law of Moses, that you may prosper in all that you do and wherever you turn, … ▤

2Ki 18:3  And he did what was right in the eyes of the LORD, according to all that David his father had done. ▤

This is speaking of Hezekiah, as king of Judah.

2Ki 23:24  Moreover, Josiah put away the mediums and the necromancers and the household gods and the idols and all the abominations that were seen in the land of Judah and in Jerusalem, that he might establish the words of the law that were written in the book that Hilkiah the priest found in the house of the LORD. ▤

1Chr 22:12  Only, may the LORD grant you discretion and understanding, that when he gives you charge over Israel you may keep the law of the LORD your God. ▤

2Chr 19:8  Moreover, in Jerusalem Jehoshaphat appointed certain Levites and priests and heads of families of Israel, to give judgment for the LORD and to decide disputed cases. They had their seat at Jerusalem. ▤

Jehoshaphat, the king of Judah, appointed authorities under him to make judgments according to God’s law (cf. GNT, NCV, NIV, NLT) amongst the people.

2Chr 30:12  The hand of God was also on Judah to give them one heart to do what the king and the princes commanded by the word of the LORD. ▤

- King Josiah led the people to follow God:

2Chr 34:33  And Josiah took away all the abominations from all the territory that belonged to the people of Israel and made all who were present in Israel serve the LORD their God. All his days they did not turn away from following the LORD, the God of their fathers. ▤

Note that 19:4 says that Jehoshaphat likewise influenced his people to follow God – “… he went out again among the people, from Beersheba to the hill country of Ephraim, and brought them back to the LORD, the God of their fathers.”

Authorities should rule as servants of God

See also:

- [Required characteristics of church leaders:] Willingness to serve

Rom 13:3-4  For rulers are not a terror to good conduct, but to bad. Would you have no fear of the one who is in authority? Then do what is good, and you will receive his approval, 4for he is God’s servant for your good. But if you do wrong, be afraid, for he does not bear the sword in vain. For he is the servant of God, an avenger who carries out God’s wrath on the wrongdoer. ▤

Ps 2:10-11  Now therefore, O kings, be wise; be warned, O rulers of the earth. 11Serve the LORD with fear, and rejoice with trembling. ▤

2Chr 9:8  Blessed be the LORD your God, who has delighted in you and set you on his throne as king for the LORD your God! Because your God loved Israel and would establish them forever, he has made you king over them, that you may execute justice and righteousness. ▤

Israel’s kings were to rule on God’s behalf, as implied by the reference to being placed “on his throne” as king “for” God. This points to the fact that they were to rule as God’s servants (cf. Rom 13:4 ↑).

- Authorities should also rule as servants of their people:

1Ki 12:6-7  Then King Rehoboam took counsel with the old men, who had stood before Solomon his father while he was yet alive, saying, “How do you advise me to answer this people?” 7And they said to him, “If you will be a servant to this people today and serve them, and speak good words to them when you answer them, then they will be your servants forever.” ▤

Authorities should rule wisely . . .

See also:

- Wisdom and competence

2Chr 11:23  And he dealt wisely and distributed some of his sons through all the districts of Judah and Benjamin, in all the fortified cities, and he gave them abundant provisions and procured wives for them.k ▤

k Hebrew and sought a multitude of wives

Prov 8:15-16  [Wisdom:] By me kings reign, and rulers decree what is just; 16by me princes rule, and nobles, all who govern justly.l ▤

l Most Hebrew manuscripts; many Hebrew manuscripts, Septuagint govern the earth

The speaker is Wisdom personified (cf. v. 12). Authorities should rule by wisdom.

Jer 3:15  And I will give you shepherds after my own heart, who will feed you with knowledge and understanding. ▤

The reference to “knowledge and understanding” speaks of how the “shepherds” (i.e. leaders) should “feed” (i.e. rule or care for) the people.

Ps 78:72  With upright heart he shepherded them and guided them with his skillful hand. ▤

Acts 24:2  And when he had been summoned, Tertullus began to accuse him, saying: “Since through you we enjoy much peace, and since by your foresight, most excellent Felix, reforms are being made for this nation, … ▤

1Ki 3:22-28  But the other woman said, “No, the living child is mine, and the dead child is yours.” The first said, “No, the dead child is yours, and the living child is mine.” Thus they spoke before the king. 23Then the king said, “The one says, ‘This is my son that is alive, and your son is dead’; and the other says, ‘No; but your son is dead, and my son is the living one.’” 24And the king said, “Bring me a sword.” So a sword was brought before the king. 25And the king said, “Divide the living child in two, and give half to the one and half to the other.” 26Then the woman whose son was alive said to the king, because her heart yearned for her son, “Oh, my lord, give her the living child, and by no means put him to death.” But the other said, “He shall be neither mine nor yours; divide him.” 27Then the king answered and said, “Give the living child to the first woman, and by no means put him to death; she is his mother.” 28And all Israel heard of the judgment that the king had rendered, and they stood in awe of the king, because they perceived that the wisdom of God was in him to do justice. ▤

Prov 20:26  A wise king winnows the wicked and drives the wheel over them. ▤

. . . Authorities need to be wise

See also:

- 1Ki 3:28 ⇑

Gen 41:33  Now therefore let Pharaoh select a discerning and wise man, and set him over the land of Egypt. ▤

Deut 1:13  Choose for your tribes wise, understanding, and experienced men, and I will appoint them as your heads. ▤

Ex 18:21  Moreover, look for able men from all the people, men who fear God, who are trustworthy and hate a bribe, and place such men over the people as chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. ▤

1Ki 3:7-12  And now, O LORD my God, you have made your servant king in place of David my father, although I am but a little child. I do not know how to go out or come in. 8And your servant is in the midst of your people whom you have chosen, a great people, too many to be numbered or counted for multitude. 9Give your servant therefore an understanding mind to govern your people, that I may discern between good and evil, for who is able to govern this your great people?” 10It pleased the Lord that Solomon had asked this. 11And God said to him, “Because you have asked this, and have not asked for yourself long life or riches or the life of your enemies, but have asked for yourself understanding to discern what is right, 12behold, I now do according to your word. Behold, I give you a wise and discerning mind, so that none like you has been before you and none like you shall arise after you. ▤

1Chr 22:12  Only, may the LORD grant you discretion and understanding, that when he gives you charge over Israel you may keep the law of the LORD your God. ▤

Ps 2:10  Now therefore, O kings, be wise; be warned, O rulers of the earth. ▤

Ps 105:22  … to bindm his princes at his pleasure and to teach his elders wisdom. ▤

m Septuagint, Syriac, Jerome instruct

This is speaking of Joseph teaching other Egyptian authorities to be wise.

Prov 25:2-3  It is the glory of God to conceal things, but the glory of kings is to search things out. 3As the heavens for height, and the earth for depth, so the heart of kings is unsearchable. ▤

These verses appear to point to the wisdom that rulers should have – in searching out matters (v. 2) – including those in which they are required to make a ruling – and in having hearts or minds superior to that of the general populace (v. 3; cf. CEV, GNT).

Prov 28:2  When a land transgresses, it has many rulers, but with a man of understanding and knowledge, its stability will long continue. ▤

The reference to “a man of understanding and knowledge” speaks of a ruler.

Eccl 4:13  Better was a poor and wise youth than an old and foolish king who no longer knew how to take advice. ▤

- Bemoaning of foolish and unqualified authorities:

Eccl 10:5-7, 16-17  There is an evil that I have seen under the sun, as it were an error proceeding from the ruler: 6folly is set in many high places, and the rich sit in a low place. 7I have seen slaves on horses, and princes walking on the ground like slaves. ▤  … 16Woe to you, O land, when your king is a child, and your princes feast in the morning! 17Happy are you, O land, when your king is the son of the nobility, and your princes feast at the proper time, for strength, and not for drunkenness! ▤

In v. 6 the rich are spoken of as “gifted people” (NCV™) who have proven their capability (cf. NLT). The writer bemoans them being given positions of relatively little influence, while fools are given high positions. In v. 7 the writer appears to speak of unqualified people having positions of influence – as in v. 16a – at the expense of more qualified and suitable people.

Note: Further traits that should characterize authorities

Prov 20:28  Steadfast love and faithfulness preserve the king, and by steadfast love his throne is upheld. ▤

“Steadfast love and faithfulness” (cf. Isa 16:5 ↓) probably are used here as qualities that should characterize a king’s rule – qualities which keep him safe as well as benefit his subjects. But note that they could instead, or additionally, refer to God’s love and faithfulness (cf. Isa 16:5 ↓).

Isa 16:5  … then a throne will be established in steadfast love, and on it will sit in faithfulness in the tent of David one who judges and seeks justice and is swift to do righteousness. ▤

This speaks of the ideal king – the Messiah. The reference to love and perhaps also the reference to faithfulness may refer to God’s love and faithfulness in establishing the Messiah’s reign. However they have also been interpreted as referring to characteristics of the Messiah in his ideal reign (cf. GNT, NIrV) – particularly the reference to faithfulness (cf. CEV, NCV, NLT). As such the verse would be pertinent to the theme of this subsection.

Josh 1:6, 9  Be strong and courageous, for you shall cause this people to inherit the land that I swore to their fathers to give them. ▤  … 9Have I not commanded you? Be strong and courageous. Do not be frightened, and do not be dismayed, for the LORD your God is with you wherever you go. ▤

1Ki 2:1-2  When David’s time to die drew near, he commanded Solomon his son, saying, 2“I am about to go the way of all the earth. Be strong, and show yourself a man, … ▤

Rom 12:8  … the one who exhorts, in his exhortation; the one who contributes, in generosity; the one who leads,n with zeal; the one who does acts of mercy, with cheerfulness. ▤

n Or gives aid

This verse is referring to leadership in the church. But it is very relevant to all authorities, who ought to lead with zeal.

Pray for persecuted Christians

Section C

Authorities’ Duties to Citizens (II): Justice

Section Jumps

- Authorities should rule justly

- Authorities should defend the needy

- Authorities should not rule unjustly . . .

- . . . Unjust rule brings God’s judgment

- Various insights on unjust rule

See also:

- Governing authorities should act and rule according to God’s law and ways

Authorities should rule justly

See also:

- Prov 31:8-9 ⇓; Jer 22:3, 15 ⇓; Dan 4:27 ⇓

Deut 16:18  You shall appoint judges and officers in all your towns that the LORD your God is giving you, according to your tribes, and they shall judge the people with righteous judgment. ▤

2Sam 8:15  So David reigned over all Israel. And David administered justice and equity to all his people. ▤

2Chr 9:8b  Because your God loved Israel and would establish them forever, he has made you king over them, that you may execute justice and righteousness. ▤

Ps 72:1-2  Give the king your justice, O God, and your righteousness to the royal son! 2May he judge your people with righteousness, and your poor with justice! ▤

Ps 78:72  With upright heart he [David] shepherded them and guided them with his skillful hand. ▤

Ps 101:4-8  [David:] A perverse heart shall be far from me; I will know nothing of evil. 5Whoever slanders his neighbor secretly I will destroy. Whoever has a haughty look and an arrogant heart I will not endure. 6I will look with favor on the faithful in the land, that they may dwell with me; he who walks in the way that is blameless shall minister to me. 7No one who practices deceit shall dwell in my house; no one who utters lies shall continue before my eyes. 8Morning by morning I will destroy all the wicked in the land, cutting off all the evildoers from the city of the LORD. ▤

David is speaking here, as king.

Prov 16:10, 12-13  An oracle is on the lips of a king; his mouth does not sin in judgment. ▤  … 12It is an abomination to kings to do evil, for the throne is established by righteousness. 13Righteous lips are the delight of a king, and he loves him who speaks what is right. ▤

Prov 29:4  By justice a king builds up the land, but he who exacts giftso tears it down. ▤

o Or who taxes heavily

Dan 6:4  Then the presidents and the satraps sought to find a ground for complaint against Daniel with regard to the kingdom, but they could find no ground for complaint or any fault, because he was faithful, and no error or fault was found in him. ▤

Daniel was at this point one of the senior authorities of the Persian kingdom.

Mic 3:1  And I said: Hear, you heads of Jacob and rulers of the house of Israel! Is it not for you to know justice?— ▤

Prov 20:26  A wise king winnows the wicked and drives the wheel over them. ▤

1Pet 2:13-14  Be subject for the Lord’s sake to every human institution,p whether it be to the emperorq as supreme, 14or to governors as sent by him to punish those who do evil and to praise those who do good. ▤

p Or every institution ordained for people

q Or king; also verse 17

- A righteous ruler is a great blessing:

2Sam 23:3-4  The God of Israel has spoken; the Rock of Israel has said to me: When one rules justly over men, ruling in the fear of God, 4he dawns on them like the morning light, like the sun shining forth on a cloudless morning, like rainr that makes grass to sprout from the earth. ▤

r Hebrew from rain

Authorities should defend the needy

Ps 72:4, 12-14  May he defend the cause of the poor of the people, give deliverance to the children of the needy, and crush the oppressor! ▤  … 12For he delivers the needy when he calls, the poor and him who has no helper. 13He has pity on the weak and the needy, and saves the lives of the needy. 14From oppression and violence he redeems their life, and precious is their blood in his sight. ▤

Psalm 72 is largely a prayer for a Davidic king. As noted earlier, it was seen as messianic. Extracts such as this one reflect how a king should ideally rule.

Prov 31:8-9  Open your mouth for the mute, for the rights of all who are destitute.s 9Open your mouth, judge righteously, defend the rights of the poor and needy. ▤

s Hebrew are sons of passing away

These instructions are from an oracle taught to a King Lemuel by his mother (cf. v. 1; vv. 4-5 ⇓).

Jer 22:2-3, 15-16  … and say, ‘Hear the word of the LORD, O king of Judah, who sits on the throne of David, you, and your servants, and your people who enter these gates. 3Thus says the LORD: Do justice and righteousness, and deliver from the hand of the oppressor him who has been robbed. And do no wrong or violence to the resident alien, the fatherless, and the widow, nor shed innocent blood in this place. ▤  … 15Do you think you are a king because you compete in cedar? Did not your father eat and drink and do justice and righteousness? Then it was well with him. 16He judged the cause of the poor and needy; then it was well. Is not this to know me? declares the LORD. ▤

Note that in conjunction with defending the needy, v. 3b points out that authorities should “do no wrong or violence” to them.

Dan 4:27  Therefore, O king, let my counsel be acceptable to you: break off your sins by practicing righteousness, and your iniquities by showing mercy to the oppressed, that there may perhaps be a lengthening of your prosperity. ▤

Est 10:3  For Mordecai the Jew was second in rank to King Ahasuerus, and he was great among the Jews and popular with the multitude of his brothers, for he sought the welfare of his people and spoke peace to all his people. ▤

As aliens in exile, Jewish people were often needy. For as foreigners they were vulnerable and often faced injustice.

Prov 29:14  If a king faithfully judges the poor, his throne will be established forever. ▤

- Authorities should “shepherd” their people:

2Sam 5:2  In times past, when Saul was king over us, it was you who led out and brought in Israel. And the LORD said to you, ‘You shall be shepherd of my people Israel, and you shall be prince over Israel.’ ▤

Rulers should shepherd their people (cf. Ps 78:72 ⇑; Ezek 34:2-4) taking care of them, notably the needy.

Authorities should not rule unjustly . . .

Deut 1:17  You shall not be partial in judgment. You shall hear the small and the great alike. You shall not be intimidated by anyone, for the judgment is God’s. And the case that is too hard for you, you shall bring to me, and I will hear it. ▤

Ps 58:1-2  Do you indeed decree what is right, you gods?t Do you judge the children of man uprightly? 2No, in your hearts you devise wrongs; your hands deal out violence on earth. ▤

t Or mighty lords (by revocalization; Hebrew in silence)

As reflected in the text note, “you gods” (v. 1) is a reference to rulers, as those who have authority over their peoples.

Ps 82:2  How long will you judge unjustly and show partiality to the wicked? Selah ▤

Prov 28:16  A ruler who lacks understanding is a cruel oppressor, but he who hates unjust gain will prolong his days. ▤

The first clause suggests that rulers are also in view in the second clause.

Prov 31:4-5  It is not for kings, O Lemuel, it is not for kings to drink wine, or for rulers to take strong drink, 5lest they drink and forget what has been decreed and pervert the rights of all the afflicted. ▤

Ezek 45:9  Thus says the Lord GOD: Enough, O princes of Israel! Put away violence and oppression, and execute justice and righteousness. Cease your evictions of my people, declares the Lord GOD. ▤

Luke 3:12-14  Tax collectors also came to be baptized and said to him, “Teacher, what shall we do?” 13And he said to them, “Collect no more than you are authorized to do.” 14Soldiers also asked him, “And we, what shall we do?” And he said to them, “Do not extort money from anyone by threats or by false accusation, and be content with your wages.” ▤

Neh 5:15  The former governors who were before me laid heavy burdens on the people and took from them for their daily rationu forty shekelsv of silver. Even their servants lorded it over the people. But I did not do so, because of the fear of God. ▤

u Compare Vulgate; Hebrew took from them with food and wine afterward

v A shekel was about 2/5 ounce or 11 grams

In some of their actions at least, the earlier governors had been unfair if not unjust.

. . . Unjust rule brings God’s judgment

Isa 10:1-3  Woe to those who decree iniquitous decrees, and the writers who keep writing oppression, 2to turn aside the needy from justice and to rob the poor of my people of their right, that widows may be their spoil, and that they may make the fatherless their prey! 3What will you do on the day of punishment, in the ruin that will come from afar? To whom will you flee for help, and where will you leave your wealth? ▤

Verse 3 speaks ominously of God’s judgment – as does the use of “Woe” (v. 1; Jer 22:13 ↓).

Jer 22:13  Woe to him who builds his house by unrighteousness, and his upper rooms by injustice, who makes his neighbor serve him for nothing and does not give him his wages, … ▤

Ezek 34:2-4, 9-10  Son of man, prophesy against the shepherds of Israel; prophesy, and say to them, even to the shepherds, Thus says the Lord GOD: Ah, shepherds of Israel who have been feeding yourselves! Should not shepherds feed the sheep? 3You eat the fat, you clothe yourselves with the wool, you slaughter the fat ones, but you do not feed the sheep. 4The weak you have not strengthened, the sick you have not healed, the injured you have not bound up, the strayed you have not brought back, the lost you have not sought, and with force and harshness you have ruled them. ▤  … 9therefore, you shepherds, hear the word of the LORD: 10Thus says the Lord GOD, Behold, I am against the shepherds, and I will require my sheep at their hand and put a stop to their feeding the sheep. No longer shall the shepherds feed themselves. I will rescue my sheep from their mouths, that they may not be food for them. ▤

The Hebrew translated here as “Ah” is sometimes translated as “Woe” (AMP, NASB, NIV, NKJV). It points with a sense of alarm to coming grave trouble and misery. Here it signals the judgment that awaits the rulers in view. In v. 10, “I will require my sheep at their hand” speaks of God holding the shepherds accountable for the state of the sheep and their treatment of them.

Mic 3:9-12  Hear this, you heads of the house of Jacob and rulers of the house of Israel, who detest justice and make crooked all that is straight, 10who build Zion with blood and Jerusalem with iniquity. 11Its heads give judgment for a bribe; its priests teach for a price; its prophets practice divination for money; yet they lean on the LORD and say, “Is not the LORD in the midst of us? No disaster shall come upon us.” 12Therefore because of you Zion shall be plowed as a field; Jerusalem shall become a heap of ruins, and the mountain of the house a wooded height. ▤

Mic 7:3-4  Their hands are on what is evil, to do it well; the prince and the judge ask for a bribe, and the great man utters the evil desire of his soul; thus they weave it together. 4The best of them is like a brier, the most upright of them a thorn hedge. The day of your watchmen, of your punishment, has come; now their confusion is at hand. ▤

“The day of your watchmen” (v. 4) refers to the day that the prophets warned them about – “the day God visits you” (NIV®) with his judgment.

Various insights on unjust rule

Prov 17:7  Fine speech is not becoming to a fool; still less is false speech to a prince. ▤

Prov 28:3  A poor man who oppresses the poor is a beating rain that leaves no food. ▤

“A poor man” is often taken as referring to a ruler (cf. GNT, NCV, NIV, NRSV), possibly one that was or had previously been poor himself (cf. CEV).

Prov 28:12  When the righteous triumph, there is great glory, but when the wicked rise, people hide themselves. ▤

Prov 28:15-16  Like a roaring lion or a charging bear is a wicked ruler over a poor people. 16A ruler who lacks understanding is a cruel oppressor, but he who hates unjust gain will prolong his days. ▤

Verse 15 illustrates the viciousness and destructiveness of a wicked ruler.

Prov 29:2  When the righteous increase, the people rejoice, but when the wicked rule, the people groan. ▤

Prov 29:12  If a ruler listens to falsehood, all his officials will be wicked. ▤

If a ruler listens to falsehood – particularly if he does so knowingly – then wickedness and corruption will be encouraged and thrive.

Eccl 5:8  If you see in a province the oppression of the poor and the violation of justice and righteousness, do not be amazed at the matter, for the high official is watched by a higher, and there are yet higher ones over them. ▤

This appears to be speaking of oppression often being aggravated by corrupt officials higher up the chain of command than the one directly in charge of a particular district suffering oppression.

Pray for persecuted Christians

Section D

Servants and Masters

Section Jumps

- Servants should obey, submit to and respect their masters

- Servants should be faithful

- Good service is rewarded

- Masters must treat servants justly

- Masters should pay servants their wages

- Note: Miscellaneous instructions and insights regarding slaves

A number of verses in this section refer to slaves rather than servants. Generally the teaching regarding one of them is also very much applicable to the other. Also note that some of the verses speak of relationships between servants or slaves and governing authorities, particularly kings. As such they speak of relationships between citizens and authorities, and so are also pertinent to the preceding sections.

Servants should obey, submit to and respect their masters

Eph 6:5-6  Slaves,w obey your earthly mastersx with fear and trembling, with a sincere heart, as you would Christ, 6not by the way of eye-service, as people-pleasers, but as servantsy of Christ, doing the will of God from the heart, … ▤

w Or servants; Greek bondservants; similarly verse 8

x Or your masters according to the flesh

y Or slaves; Greek bondservants

The reference to “fear and trembling” (v. 5) does not entail terror, but presumably would involve mindfulness of the consequences of disobedience and negligence. Such “fear and trembling” mirrors that which believers have for the Lord as “servants of Christ” (v. 6). The reference to doing God’s will (v. 6b) has in this context obeying earthly masters primarily in view.

Col 3:22  Slaves,z obey in everything those who are your earthly masters,a not by way of eye-service, as people-pleasers, but with sincerity of heart, fearing the Lord. ▤

z Or Servants; Greek Bondservants

a Or your masters according to the flesh

Matt 8:9  For I too am a man under authority, with soldiers under me. And I say to one, ‘Go,’ and he goes, and to another, ‘Come,’ and he comes, and to my servant,b ‘Do this,’ and he does it. ▤

b Greek bondservant

As soldiers obey their commanders, so servants should obey their masters.

2Sam 15:15  And the king’s servants said to the king, “Behold, your servants are ready to do whatever my lord the king decides.” ▤

Gen 16:9  The angel of the LORD said to her, “Return to your mistress and submit to her.” ▤

Titus 2:9  Slavesc are to be submissive to their own masters in everything; they are to be well-pleasing, not argumentative, … ▤

c Or servants; Greek bondservants

1Pet 2:18-21  Servants, be subject to your masters with all respect, not only to the good and gentle but also to the unjust. 19For this is a gracious thing, when, mindful of God, one endures sorrows while suffering unjustly. 20For what credit is it if, when you sin and are beaten for it, you endure? But if when you do good and suffer for it you endure, this is a gracious thing in the sight of God. 21For to this you have been called, because Christ also suffered for you, leaving you an example, so that you might follow in his steps. ▤

The phrase “mindful of God” (v. 19) refers to being mindful of such things his will (cf. GNT), his witness and his repayment.

1Tim 6:1-2  Let all who are under a yoke as slavesd regard their own masters as worthy of all honor, so that the name of God and the teaching may not be reviled. 2Those who have believing masters must not be disrespectful on the ground that they are brothers; rather they must serve all the better since those who benefit by their good service are believers and beloved. Teach and urge these things. ▤

d Greek bondservants

Regard one’s master as “worthy of all honor” (cf. Mal 1:6 ↓) is indicative of respect (cf. v. 2) – as is reverent fear of them (cf. Eph 6:5 ↑; Mal 1:6 ↓)

Mal 1:6  A son honors his father, and a servant his master. If then I am a father, where is my honor? And if I am a master, where is my fear? says the LORD of hosts to you, O priests, who despise my name. But you say, ‘How have we despised your name?’ ▤

God’s people, his servants, had failed to show him due respect as their master. Implicit in this verse is the requirement for servants to honor and respect their masters.

- Servants should pray about their work and for their masters:

Gen 24:12  And he said, “O LORD, God of my master Abraham, please grant me success today and show steadfast love to my master Abraham. ▤

Servants should be faithful

Prov 25:13  Like the cold of snow in the time of harvest is a faithful messenger to those who send him; he refreshes the soul of his masters. ▤

Titus 2:9-10  Slavese are to be submissive to their own masters in everything; they are to be well-pleasing, not argumentative, 10not pilfering, but showing all good faith, so that in everything they may adorn the doctrine of God our Savior. ▤

e Or servants; Greek bondservants

1Cor 4:1-2  This is how one should regard us, as servants of Christ and stewards of the mysteries of God. 2Moreover, it is required of stewards that they be found trustworthy. ▤

Paul speaks here as a servant of Christ but in v. 2 he makes a statement that is very much pertinent to all servants or stewards: they should be trustworthy – and so “faithful” (AMP, CEV, GNT, NIV, NKJV, NLT) – in what they have been entrusted with (cf. Matt 25:20-21 ↓). The following passages from Matthew likewise are speaking primarily of servants of Christ, but again they are very much pertinent to all servants.

Matt 24:45-46  Who then is the faithful and wise servant,f whom his master has set over his household, to give them their food at the proper time? 46Blessed is that servant whom his master will find so doing when he comes. ▤

f Greek bondservant; also verses 46, 48, 50

Matt 25:20-21  And he who had received the five talents came forward, bringing five talents more, saying, ‘Master, you delivered to me five talents; here I have made five talents more.’ 21His master said to him, ‘Well done, good and faithful servant.g You have been faithful over a little; I will set you over much. Enter into the joy of your master.’ ▤

g Greek bondservant; also verses 23, 26, 30

Ps 101:6  [David:] I will look with favor on the faithful in the land, that they may dwell with me; he who walks in the way that is blameless shall minister to me. ▤

David appears to be saying that only the faithful and blameless would accompany and minister to him – or serve him (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NKJV, NLT). Note that rather than accompanying him or being in his close company (cf. CEV, GNT), “dwell with me” could be referring simply to living in his land (cf. AMP, NCV).

Gen 24:33  Then food was set before him to eat. But he said, “I will not eat until I have said what I have to say.” He said, “Speak on.” ▤

The faithfulness of Abraham’s servant is illustrated by him insisting on putting his work for his master ahead of his own needs – i.e. insisting on carrying out Abraham’s instructions before allowing himself to eat. Note that this and the following verses contain examples of servants acting faithfully.

Gen 39:4, 6a  So Joseph found favor in his sight and attended him, and he made him overseer of his house and put him in charge of all that he had. ▤  … 6So he left all that he had in Joseph’s charge, and because of him he had no concern about anything but the food he ate. ▤

Joseph was trusted with taking care of all his master owned – which he faithfully did.

1Sam 14:7  And his armor-bearer said to him, “Do all that is in your heart. Do as you wish.h Behold, I am with you heart and soul.” ▤

h Septuagint Do all that your mind inclines to

2Sam 15:21  But Ittai answered the king, “As the LORD lives, and as my lord the king lives, wherever my lord the king shall be, whether for death or for life, there also will your servant be.” ▤

2Ki 5:2-3  Now the Syrians on one of their raids had carried off a little girl from the land of Israel, and she worked in the service of Naaman’s wife. 3She said to her mistress, “Would that my lord were with the prophet who is in Samaria! He would cure him of his leprosy.” ▤

The young servant girl showed her faithfulness in making a suggestion in her master’s best interests, doing so in spite of the fact that she had been taken captive from her homeland by her master’s army.

- The complete devotion of the “three mighty men” to David:

1Chr 11:17-19  And David said longingly, “Oh that someone would give me water to drink from the well of Bethlehem that is by the gate!” 18Then the three mighty men broke through the camp of the Philistines and drew water out of the well of Bethlehem that was by the gate and took it and brought it to David. But David would not drink it. He poured it out to the LORD 19and said, “Far be it from me before my God that I should do this. Shall I drink the lifeblood of these men? For at the risk of their lives they brought it.” Therefore he would not drink it. These things did the three mighty men. ▤

The “three mighty men” were totally devoted to David, their master. They risked their lives for him, which David acknowledges by not drinking the water, correlating it with their lifeblood (v. 19a), and making it an offering to God (v. 18b).

Good service is rewarded

See also:

- Matt 25:20-21 ⇑

Good service is often rewarded by earthly masters – by promotion (cf. 1Ki 1:28 ↓), material reward (cf. Prov 17:2 ↓) or honor (cf. Prov 27:18 ↓). All good service will be rewarded by Jesus Christ (cf. Col 3:23-24 ↓; Matt 25:20-21 ⇑).

1Ki 11:28  The man Jeroboam was very able, and when Solomon saw that the young man was industrious he gave him charge over all the forced labor of the house of Joseph. ▤

As well as illustrating that good service is often rewarded by masters, one can infer from this that employees should do their work as well as they can (cf. Col 3:23 ↓).

Prov 14:35  A servant who deals wisely has the king’s favor, but his wrath falls on one who acts shamefully. ▤

Prov 17:2  A servant who deals wisely will rule over a son who acts shamefully and will share the inheritance as one of the brothers. ▤

Prov 27:18  Whoever tends a fig tree will eat its fruit, and he who guards his master will be honored. ▤

The first part of the verse illustrates the truth of the second part.

Col 3:23-24  Whatever you do, work heartily, as for the Lord and not for men, 24knowing that from the Lord you will receive the inheritance as your reward. You are serving the Lord Christ. ▤

As service to earthly masters is doing God’s will (cf. Eph 6:6), such service is ultimately to God or Christ (vv. 23-24).

- Servants should be humble, not expecting reward:

Luke 17:7-10  “Will any one of you who has a servanti plowing or keeping sheep say to him when he has come in from the field, ‘Come at once and recline at table’? 8Will he not rather say to him, ‘Prepare supper for me, and dress properly,j and serve me while I eat and drink, and afterward you will eat and drink’? 9Does he thank the servant because he did what was commanded? 10So you also, when you have done all that you were commanded, say, ‘We are unworthy servants;k we have only done what was our duty.’” ▤

i Greek bondservant; also verse 9

j Greek gird yourself

k Greek bondservants

As with servants of Christ, all servants should be humble and meek, not carrying out their duties in the hope of reward.

Masters must treat servants justly

Lev 25:43  You shall not rule over him ruthlessly but shall fear your God. ▤

Deut 24:14  You shall not oppress a hired servant who is poor and needy, whether he is one of your brothers or one of the sojourners who are in your land within your towns. ▤

Eph 6:9  Masters, do the same to them, and stop your threatening, knowing that he who is both their Masterl and yours is in heaven, and that there is no partiality with him. ▤

l Greek Lord

The command to “do the same to them” appears to refer to acting towards slaves/servants in ways consistent with God’s will (cf. v. 6). It may also possibly allude to Christian masters themselves being slaves of the Lord (cf. v. 7; Col 4:1 ↓) – and acting in a way consistent with this.

Col 4:1  Masters, treat your slavesm justly and fairly, knowing that you also have a Master in heaven. ▤

m Or servants; Greek bondservants

Deut 5:14  … but the seventh day is a Sabbath to the LORD your God. On it you shall not do any work, you or your son or your daughter or your male servant or your female servant, or your ox or your donkey or any of your livestock, or the sojourner who is within your gates, that your male servant and your female servant may rest as well as you. ▤

It can be inferred from this that masters have a duty to provide their servants with adequate rest – and to allow them to fulfill their obligations to God.

Job 31:13-15  If I have rejected the cause of my manservant or my maidservant, when they brought a complaint against me, 14what then shall I do when God rises up? When he makes inquiry, what shall I answer him? 15Did not he who made me in the womb make him? And did not one fashion us in the womb? ▤

Verse 15 points to the equality in God’s sight of both masters and servants. Following vv. 13-14 it reinforces the concept of accountability for unjust treatment of servants.

Isa 58:3-4  ‘Why have we fasted, and you see it not? Why have we humbled ourselves, and you take no knowledge of it?’ Behold, in the day of your fast you seek your own pleasure,n and oppress all your workers. 4Behold, you fast only to quarrel and to fight and to hit with a wicked fist. Fasting like yours this day will not make your voice to be heard on high. ▤

n Or pursue your own business

Exploiting one’s workers (v. 3b) seriously affects one’s relationship with God (vv. 3a, 4).

Masters should pay servants their wages

Deut 24:15  You shall give him his wages on the same day, before the sun sets (for he is poor and counts on it), lest he cry against you to the LORD, and you be guilty of sin. ▤

Lev 19:13b  The wages of a hired servant shall not remain with you all night until the morning. ▤

Matt 20:1-4, 8-9  For the kingdom of heaven is like a master of a house who went out early in the morning to hire laborers for his vineyard. 2After agreeing with the laborers for a denariuso a day, he sent them into his vineyard. 3And going out about the third hour he saw others standing idle in the marketplace, 4and and to them he said, ‘You go into the vineyard too, and whatever is right I will give you.’ ▤  … 8And when evening came, the owner of the vineyard said to his foreman, ‘Call the laborers and pay them their wages, beginning with the last, up to the first.’ 9And when those hired about the eleventh hour came, each of them received a denarius. ▤

o A denarius was a day’s wage for a laborer

Masters should pay their servants a fair wage – “whatever is right” (v. 4).

Luke 10:7a  And remain in the same house, eating and drinking what they provide, for the laborer deserves his wages. ▤

Here Jesus makes reference to laborers on the occasion of sending out seventy two of his followers to further God’s kingdom. The fact that laborers deserve their wages (cf. Rom 4:4 ↓) highlights that masters should pay servants their due wages.

Rom 4:4  Now to the one who works, his wages are not counted as a gift but as his due. ▤

Jer 22:13  Woe to him who builds his house by unrighteousness, and his upper rooms by injustice, who makes his neighbor serve him for nothing and does not give him his wages, … ▤

Mal 3:5  Then I will draw near to you for judgment. I will be a swift witness against the sorcerers, against the adulterers, against those who swear falsely, against those who oppress the hired worker in his wages, the widow and the fatherless, against those who thrust aside the sojourner, and do not fear me, says the LORD of hosts. ▤

James 5:4  Behold, the wages of the laborers who mowed your fields, which you kept back by fraud, are crying out against you, and the cries of the harvesters have reached the ears of the Lord of hosts. ▤

Note: Miscellaneous instructions and insights regarding slaves

The Bible speaks more of how God’s people should act in their relationships within the institution of slavery than it does of condemning it. However, the Bible does stipulate protections for slaves (as illustrated below) and condemns slave trading (cf. 1Tim 1:9-10 ↓; Rev 18:10-13 ↓). Also bear in mind that under the Roman system, a “slave” or a “bondservant” (translations of the Greek word doulos) was much better off than what we typically think of as a slave. As well as being treated with a level of dignity akin to that of the child who was the family heir (cf. Gal 4:1 ↓), they were usually paid and could buy their freedom.

Lev 25:42  For they are my servants,p whom I brought out of the land of Egypt; they shall not be sold as slaves. ▤

p Hebrew slaves

Deut 23:15  You shall not give up to his master a slave who has escaped from his master to you. ▤

Slaves escaping from foreign countries seeking refuge in Israel are probably in view here (cf. CEV; v. 16).

Jer 34:13-17  Thus says the LORD, the God of Israel: I myself made a covenant with your fathers when I brought them out of the land of Egypt, out of the house of bondage, saying, 14‘At the end of seven years each of you must set free the fellow Hebrew who has been sold to you and has served you six years; you must set him free from your service.’ But your fathers did not listen to me or incline their ears to me. 15You recently repented and did what was right in my eyes by proclaiming liberty, each to his neighbor, and you made a covenant before me in the house that is called by my name, 16but then you turned around and profaned my name when each of you took back his male and female slaves, whom you had set free according to their desire, and you brought them into subjection to be your slaves. 17“Therefore, thus says the LORD: You have not obeyed me by proclaiming liberty, every one to his brother and to his neighbor; behold, I proclaim to you liberty to the sword, to pestilence, and to famine, declares the LORD. I will make you a horror to all the kingdoms of the earth. ▤

Verse 14 tells of an important limitation put on slavery by the OT law. By not keeping this law and, worse still, breaking the covenant they had made to do so (vv. 15-16), the people evoked God’s judgment (v. 17).

1Cor 7:21-23  Were you a slaveq when called? Do not be concerned about it. (But if you can gain your freedom, avail yourself of the opportunity.) 22For he who was called in the Lord as a slave is a freedman of the Lord. Likewise he who was free when called is a slave of Christ. 23You were bought with a price; do not become slaves of men. ▤

q Greek bondservant; also twice in verse 22 and once in verse 23 (plural)

Note that v. 22 is saying that slaves should not be troubled by their lack of freedom (v. 21) because as Christians they are free in a more significant sense – free from sin and Satan’s bondage; by the same token, those who are free, like all believers, are slaves of Christ.

1Tim 1:9-10  … understanding this, that the law is not laid down for the just but for the lawless and disobedient, for the ungodly and sinners, for the unholy and profane, for those who strike their fathers and mothers, for murderers, 10the sexually immoral, men who practice homosexuality, enslavers,r liars, perjurers, and whatever else is contrary to sounds doctrine, … ▤

r That is, those who take someone captive in order to sell him into slavery

s Or healthy

The condemnatory general descriptions of the ungodly in v. 9 apply to all of the subsequent particular types of sinners, including “enslavers” (v. 10a). Along with all the other sins listed, slave trading (cf. text note) is contrary to sound Christian doctrine (v. 10b).

Rev 18:10-13  They will stand far off, in fear of her torment, and say, “Alas! Alas! You great city, you mighty city, Babylon! For in a single hour your judgment has come.” 11And the merchants of the earth weep and mourn for her, since no one buys their cargo anymore, 12cargo of gold, silver, jewels, pearls, fine linen, purple cloth, silk, scarlet cloth, all kinds of scented wood, all kinds of articles of ivory, all kinds of articles of costly wood, bronze, iron and marble, 13cinnamon, spice, incense, myrrh, frankincense, wine, oil, fine flour, wheat, cattle and sheep, horses and chariots, and slaves, that is, human souls.t ▤

t Or and slaves, and human lives

- In NT society, a slave had rights akin to the family heir:

Gal 4:1  I mean that the heir, as long as he is a child, is no different from a slave,u though he is the owner of everything, … ▤

u Greek bondservant; also verse 7

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 35

Spreading the Gospel

1. Instructions

1. Tell People the Gospel

2. What Things to Explain

3. How to Spread the Message

4. Supplementary Actions

2. Insights

1. Insights on the Gospel Message

2. The Need to Spread the Gospel

3. God and the Gospel’s Effectiveness

4. Further Insights regarding the Gospel

Part I

Instructions

The theme of spreading the gospel, or message about Jesus Christ, pervades the New Testament and should be also one of the main focuses of our lives. This section largely looks at what we need to say and do, in advancing the spread of the gospel.

Section A

Tell People the Gospel

Section Jumps

- Tell people the gospel message . . .

- . . . Tell people the gospel about Jesus Christ

- Tell all people, everywhere

- Continue to tell people the gospel despite suffering for doing so

- Do not be ashamed of the gospel, even despite suffering for it

- Try to persuade people to believe and respond to the gospel

Tell people the gospel message . . .

Luke 3:18  So with many other exhortations he preached good news to the people. ▤

John the Baptist preached the good news, basically the gospel or aspects of it.

Acts 5:20  “Go and stand in the temple and speak to the people all the words of this Life.” ▤

One of the key aspects of the gospel message is the new life that God has provided, a life that is spiritual and eternal.

Acts 20:24  But I do not account my life of any value nor as precious to myself, if only I may finish my course and the ministry that I received from the Lord Jesus, to testify to the gospel of the grace of God. ▤

Although here Paul is talking about his own special commission to preach the gospel, it is applicable to all Christians, who are called to tell others the gospel. Note that God’s grace is a further key aspect of the gospel message – as is reconciliation with God (cf. 2Cor 5:18-19 ↓).

2Cor 5:18-19  All this is from God, who through Christ reconciled us to himself and gave us the ministry of reconciliation; 19that is, in Christ God was reconcilinga the world to himself, not counting their trespasses against them, and entrusting to us the message of reconciliation. ▤

a Or God was in Christ, reconciling

Phil 2:16  … holding fast to the word of life, so that in the day of Christ I may be proud that I did not run in vain or labor in vain. ▤

The Greek translated here as “holding fast” can alternatively be understood as meaning “hold out” (cf. GNT, NCV, NIV). As such Paul would be speaking of telling others the gospel message – “the word of life”.

1Pet 3:15  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

When asked or questioned by others about the gospel we should be ready to tell them about it, giving “a logical defense … to account for the hope” (AMP) and belief that we have.

. . . Tell people the gospel about Jesus Christ

See also:

- 2Cor 5:18-19 ⇑

- Acts 5:42 ⇓; Rom 15:19-21 ⇓

- The gospel reveals God’s hidden mystery concerning Jesus Christ

Mark 1:1  The beginning of the gospel of Jesus Christ, the Son of God.b ▤

b Some manuscripts omit the Son of God

Acts 8:35  Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. ▤

Rom 1:9  For God is my witness, whom I serve with my spirit in the gospel of his Son, that without ceasing I mention you … ▤

Paul served God in spreading the gospel “about his Son” (CEV, GNT, NCV, NLT).

Rom 16:25  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages … ▤

Paul speaks here of proclaiming “the Good News … about Jesus Christ” (GNT).

2Cor 1:19  For the Son of God, Jesus Christ, whom we proclaimed among you, Silvanus and Timothy and I, was not Yes and No, but in him it is always Yes. ▤

Gal 1:15-16  But when he who had set me apart before I was born,c and who called me by his grace, 16was pleased to reveal his Son tod me, in order that I might preach him among the Gentiles, I did not immediately consult with anyone;e … ▤

c Greek set me apart from my mother’s womb

d Greek in

e Greek with flesh and blood

Eph 3:8-9  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, 9and to bring to light for everyone what is the plan of the mystery hidden for ages inf God who created all things, … ▤

f Or by

In regard to the gospel being described as a “mystery” (cf. Rom 16:25 ↑; Col 4:3 ↓), see The gospel reveals God’s hidden mystery concerning Jesus Christ.

Col 4:3  At the same time, pray also for us, that God may open to us a door for the word, to declare the mystery of Christ, on account of which I am in prison— ▤

Phil 1:15-18a  Some indeed preach Christ from envy and rivalry, but others from good will. 16The latter do it out of love, knowing that I am put here for the defense of the gospel. 17The former proclaim Christ out of rivalry, not sincerely but thinking to afflict me in my imprisonment. 18What then? Only that in every way, whether in pretense or in truth, Christ is proclaimed, and in that I rejoice. ▤

This correlates preaching or defending the gospel (v. 16b) with preaching Christ (v. 15, 17, 18a), indicative of the fact that to tell others the gospel is to tell others about Jesus Christ. Note that in v. 18, Paul indicates that he is not unduly concerned about some people preaching Christ out of insincere motives, for the main thing is that Christ is proclaimed.

1Thes 3:2  … and we sent Timothy, our brother and God’s coworkerg in the gospel of Christ, to establish and exhort you in your faith, … ▤

g Some manuscripts servant

Timothy helped spread the gospel of Christ.

Rev 19:10  Then I fell down at his feet to worship him, but he said to me, “You must not do that! I am a fellow servanth with you and your brothers who hold to the testimony of Jesus. Worship God.” For the testimony of Jesus is the spirit of prophecy. ▤

h Greek fellow bondservant

The phrase “the testimony of Jesus” may be speaking of or referring to testifying about Jesus (cf. CEV, NCV, NLT), although it could more generally mean “the truth that Jesus revealed” (GNT). Note that the final sentence quite possibly means that holding to or proclaiming this testimony is the essence of prophecy (cf. AMP), for in the message about Jesus Christ are the fundamentals of God’s will, in regard to both the present and the future.

John 1:31  I myself did not know him, but for this purpose I came baptizing with water, that he might be revealed to Israel. ▤

Like John, we are to reveal Jesus Christ.

- Tell relatives and friends about Jesus:

John 1:41, 45-46  He first found his own brother Simon and said to him, “We have found the Messiah” (which means Christ). ▤  … 45Philip found Nathanael and said to him, “We have found him of whom Moses in the Law and also the prophets wrote, Jesus of Nazareth, the son of Joseph.” 46Nathanael said to him, “Can anything good come out of Nazareth?” Philip said to him, “Come and see.” ▤

Note that these are examples of “one to one” evangelism, with individuals telling a relative (v. 41) or a friend (v. 45) about Jesus.

Tell all people, everywhere

See also:

- The gospel has spread far and wide

- The gospel will be preached to all nations before the end

Mark 16:15, 20  And he said to them, “Go into all the world and proclaim the gospel to the whole creation. ▤  … 20And they went out and preached everywhere, while the Lord worked with them and confirmed the message by accompanying signs. ▤

The phrase “the whole creation” (v. 15) is used to refer to “everyone, everywhere” (NLT; cf. CEV).

Luke 24:47  … and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. ▤

Acts 1:8  But you will receive power when the Holy Spirit has come upon you, and you will be my witnesses in Jerusalem and in all Judea and Samaria, and to the end of the earth. ▤

Acts 5:42  And every day, in the temple and from house to house, they did not cease teaching and preaching Jesus as the Christ. ▤

Acts 8:4-5, 25, 40  Now those who were scattered went about preaching the word. 5Philip went down to the cityi of Samaria and proclaimed to them the Christ. ▤  … 25Now when they had testified and spoken the word of the Lord, they returned to Jerusalem, preaching the gospel to many villages of the Samaritans. ▤  … 40But Philip found himself at Azotus, and as he passed through he preached the gospel to all the towns until he came to Caesarea. ▤

i Some manuscripts a city

Acts 11:20  But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsj also, preaching the Lord Jesus. ▤

j Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

Acts 13:47  For so the Lord has commanded us, saying, “‘I have made you a light for the Gentiles, that you may bring salvation to the ends of the earth.’” ▤

Believers are to be a spiritual “light”, taking the message of God’s salvation “to the ends of the earth”.

Acts 22:15  … for you will be a witness for him to everyone of what you have seen and heard. ▤

Rom 1:14-15  I am under obligation both to Greeks and to barbarians,k both to the wise and to the foolish. 15So I am eager to preach the gospel to you also who are in Rome. ▤

k That is, non-Greeks

Here Paul shows his eagerness to carry out the command that Jesus Christ had given to him to testify in Rome: “Take courage, for as you have testified to the facts about me in Jerusalem, so you must testify also in Rome.” (Acts 23:11b)

Rom 15:19-21  … by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; 20and thus I make it my ambition to preach the gospel, not where Christ has already been named, lest I build on someone else’s foundation, 21but as it is written, “Those who have never been told of him will see, and those who have never heard will understand.” ▤

2Cor 10:15-16  We do not boast beyond limit in the labors of others. But our hope is that as your faith increases, our area of influence among you may be greatly enlarged, 16so that we may preach the gospel in lands beyond you, without boasting of work already done in another’s area of influence. ▤

1Thes 1:8  For not only has the word of the Lord sounded forth from you in Macedonia and Achaia, but your faith in God has gone forth everywhere, so that we need not say anything. ▤

The city of Thessalonica was on a key transport route and was also a busy seaport. Because of this and their vibrant proclamation of the gospel message, the Thessalonians’ faith – and presumably the message that their faith was based on – became known “everywhere”.

Matt 22:9  Go therefore to the main roads and invite to the wedding feast as many as you find. ▤

This is from a parable of Jesus, applicable to believers being directed by God or Jesus Christ to go to all places and invite “as many as you find” into God’s kingdom.

- Jesus’ command to “make disciples of all nations”:

Matt 28:19-20  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them inl the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

l Or into

Continue to tell people the gospel despite suffering for doing so

See also:

- Spread the gospel boldly . . .

- . . . Spread the gospel boldly with God’s help

Matt 10:23  When they persecute you in one town, flee to the next, for truly, I say to you, you will not have gone through all the towns of Israel before the Son of Man comes. ▤

The spreading of the gospel is largely in view – in particular in “through all the towns of Israel”. Note that there are a number of interpretations of the latter part of this verse, including ones that consider “the Son of Man comes” to refer to something other than Jesus Christ’s second coming – such as Christ coming in judgment on the Jews, possibly in the destruction of Jerusalem in A.D. 70. Another possibility is that the verse has the church’s mission to the world ultimately in view, rather than simply the towns of Israel.

Luke 21:12-13  But before all this they will lay their hands on you and persecute you, delivering you up to the synagogues and prisons, and you will be brought before kings and governors for my name’s sake. 13This will be your opportunity to bear witness. ▤

This illustrates that being persecuted for one’s faith and spreading the gospel can actually lead to further opportunities to witness (cf. Acts 1:19 ↓; Acts 14:5-7 ↓). Note that “all this” refers to signs of the end of the age (cf. vv. 8-11).

Acts 5:18-21a  … they arrested the apostles and put them in the public prison. 19But during the night an angel of the Lord opened the prison doors and brought them out, and said, 20“Go and stand in the temple and speak to the people all the words of this Life.” 21And when they heard this, they entered the temple at daybreak and began to teach. ▤

Acts 5:40-42  … and when they had called in the apostles, they beat them and charged them not to speak in the name of Jesus, and let them go. 41Then they left the presence of the council, rejoicing that they were counted worthy to suffer dishonor for the name. 42And every day, in the temple and from house to house, they did not cease teaching and preaching Jesus as the Christ. ▤

Acts 11:19  Now those who were scattered because of the persecution that arose over Stephen traveled as far as Phoenicia and Cyprus and Antioch, speaking the word to no one except Jews. ▤

Note that the Jews were the first to be given the opportunity to respond to the gospel.

Acts 14:5-7  When an attempt was made by both Gentiles and Jews, with their rulers, to mistreat them and to stone them, 6they learned of it and fled to Lystra and Derbe, cities of Lycaonia, and to the surrounding country, 7and there they continued to preach the gospel. ▤

Acts 20:22-24  And now, behold, I am going to Jerusalem, constrained bym the Spirit, not knowing what will happen to me there, 23except that the Holy Spirit testifies to me in every city that imprisonment and afflictions await me. 24But I do not account my life of any value nor as precious to myself, if only I may finish my course and the ministry that I received from the Lord Jesus, to testify to the gospel of the grace of God. ▤

m Or bound in

1Thes 2:2  But though we had already suffered and been shamefully treated at Philippi, as you know, we had boldness in our God to declare to you the gospel of God in the midst of much conflict. ▤

2Tim 2:8-10  Remember Jesus Christ, risen from the dead, the offspring of David, as preached in my gospel, 9for which I am suffering, bound with chains as a criminal. But the word of God is not bound! 10Therefore I endure everything for the sake of the elect, that they also may obtain the salvation that is in Christ Jesus with eternal glory. ▤

Verse 10 suggests that Paul continued to work for the advancement of the gospel despite suffering for it.

2Cor 4:8-11, 15  We are afflicted in every way, but not crushed; perplexed, but not driven to despair; 9persecuted, but not forsaken; struck down, but not destroyed; 10always carrying in the body the death of Jesus, so that the life of Jesus may also be manifested in our bodies. 11For we who live are always being given over to death for Jesus’ sake, so that the life of Jesus also may be manifested in our mortal flesh. ▤  … 15For it is all for your sake, so that as grace extends to more and more people it may increase thanksgiving, to the glory of God. ▤

In his work of proclaiming the gospel (cf. vv. 1-7), Paul endured much hardship and persecution (vv. 8-11). But for the benefit of others he continued his work, encouraged by the effect of God’s grace and the glory it brought to God (v. 15). For comment on vv. 10-11, see 2Cor 4:8-11 – under . . . and share Jesus Christ’s sufferings.

Rev 12:11  And they have conquered him by the blood of the Lamb and by the word of their testimony, for they loved not their lives even unto death. ▤

These followers of the Lamb, Jesus Christ, were prepared to testify about him even if it meant death (cf. Rev 6:9 ↓).

- Some people lose their lives for testifying to the gospel:

Rev 6:9  When he opened the fifth seal, I saw under the altar the souls of those who had been slain for the word of God and for the witness they had borne. ▤

Do not be ashamed of the gospel, even despite suffering for it

See also:

- Spread the gospel boldly . . .

- . . . Spread the gospel boldly with God’s help

Note that most of the passages below contain powerful reasons as to why believers should not be ashamed of the gospel and of testifying to it.

Rom 1:16  For I am not ashamed of the gospel, for it is the power of God for salvation to everyone who believes, to the Jew first and also to the Greek. ▤

2Tim 1:6-8, 11-12  For this reason I remind you to fan into flame the gift of God, which is in you through the laying on of my hands, 7for God gave us a spirit not of fear but of power and love and self-control. 8Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, ▤  … 11for which I was appointed a preacher and apostle and teacher, 12which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.n ▤

n Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

1Pet 4:16-17  Yet if anyone suffers as a Christian, let him not be ashamed, but let him glorify God in that name. 17For it is time for judgment to begin at the household of God; and if it begins with us, what will be the outcome for those who do not obey the gospel of God? ▤

Suffering for spreading the gospel is a major part of the referred-to suffering (v. 16) that Christians face.

2Tim 1:16  May the Lord grant mercy to the household of Onesiphorus, for he often refreshed me and was not ashamed of my chains, … ▤

In conjunction with not being ashamed of the gospel, we should not be ashamed of other Christians and any punishment being given to them because of their faithfulness to the gospel (cf. 2Tim 1:8 ↑). We should likewise not be discouraged by this – “So I ask you not to lose heart over what I am suffering for you, which is your glory.” (Eph 3:13)

Ps 119:46-47  I will also speak of your testimonies before kings and shall not be put to shame, 47for I find my delight in your commandments, which I love. ▤

The last phrase of v. 46 is sometimes rendered as: “will not be ashamed” (GNT, NCV, NLT). Particularly in view of this, the passage is readily applicable to believers not being shamed or ashamed of the gospel and of testifying to it.

- Keep a clear conscience so that opponents will be ashamed of their slander:

1Pet 3:15-16  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, 16having a good conscience, so that, when you are slandered, those who revile your good behavior in Christ may be put to shame. ▤

Sharing the gospel is referred to in v. 15b. Note that similar to v. 16 – but in a different context – Paul tells Titus in his teaching ministry to use “… sound speech that cannot be condemned, so that an opponent may be put to shame, having nothing evil to say about us.” (Titus 2:8)

Try to persuade people to believe and respond to the gospel

2Cor 5:9-11, 20  So whether we are at home or away, we make it our aim to please him. 10For we must all appear before the judgment seat of Christ, so that each one may receive what is due for what he has done in the body, whether good or evil. 11Therefore, knowing the fear of the Lord, we persuade others. But what we are is known to God, and I hope it is known also to your conscience. ▤  … 20Therefore, we are ambassadors for Christ, God making his appeal through us. We implore you on behalf of Christ, be reconciled to God. ▤

In v. 11 Paul has at least partly in view his need to please Jesus Christ (v. 9), as like all people he will face Christ’s judgment of what he has done (v. 10). As such his healthy fear of Christ motivated him to please Christ by trying to persuade people to respond to the gospel. Knowing that “we must all appear before the judgment seat of Christ” should motivate us to try to persuade people to respond also for their own sake.

Acts 17:2-4  And Paul went in, as was his custom, and on three Sabbath days he reasoned with them from the Scriptures, 3explaining and proving that it was necessary for the Christ to suffer and to rise from the dead, and saying, “This Jesus, whom I proclaim to you, is the Christ.” 4And some of them were persuaded and joined Paul and Silas, as did a great many of the devout Greeks and not a few of the leading women. ▤

Acts 18:4  And he reasoned in the synagogue every Sabbath, and tried to persuade Jews and Greeks. ▤

Acts 19:8  And he entered the synagogue and for three months spoke boldly, reasoning and persuading them about the kingdom of God. ▤

Acts 26:28-29  And Agrippa said to Paul, “In a short time would you persuade me to be a Christian?”o 29And Paul said, “Whether short or long, I would to God that not only you but also all who hear me this day might become such as I am—except for these chains.” ▤

o Or In a short time you would persuade me to act like a Christian!

Acts 28:23-24  When they had appointed a day for him, they came to him at his lodging in greater numbers. From morning till evening he expounded to them, testifying to the kingdom of God and trying to convince them about Jesus both from the Law of Moses and from the Prophets. 24And some were convinced by what he said, but others disbelieved. ▤

Acts 2:36, 40-41  Let all the house of Israel therefore know for certain that God has made him both Lord and Christ, this Jesus whom you crucified.” ▤  … 40And with many other words he bore witness and continued to exhort them, saying, “Save yourselves from this crooked generation.” 41So those who received his word were baptized, and there were added that day about three thousand souls. ▤

Although not explicitly referring to trying to “persuade” or “convince” people to believe and respond to the gospel, this and the following passages provide examples of or references to it.

Acts 17:17  So he reasoned in the synagogue with the Jews and the devout persons, and in the marketplace every day with those who happened to be there. ▤

John 19:35  He who saw it has borne witness—his testimony is true, and he knows that he is telling the truth—that you also may believe. ▤

Acts 26:17-18  … delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

Rom 16:25-26  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— ▤

One can infer from this that the aim of proclaiming the gospel of Jesus Christ (v. 25) is that we might bring people to believe and obey (v. 26).

2Cor 10:5  We destroy arguments and every lofty opinion raised against the knowledge of God, and take every thought captive to obey Christ, … ▤

In line with the first half of the verse, the second part indicates that in spreading the gospel we should aim to bring people with their “every thought” into obedience to Christ.

- Jesus’ disciples were to be fishers of men:

Matt 4:19  And he said to them, “Follow me, and I will make you fishers of men.” ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

What Things to Explain

Section Jumps

- That Jesus is the Christ, the Son of God . . .

- . . . Further key things about who Jesus Christ is

- Jesus Christ’s person and deeds – as witnessed and testified to by NT believers

- Jesus Christ’s death and resurrection . . .

- . . . NT believers testified to Jesus Christ’s death and resurrection having witnessed them

- The outcomes of Jesus Christ’s death and resurrection

- The kingdom of God

- What God is like and what he has done . . .

- . . . including what God has done for you

- What else you have seen and heard (of God and Jesus Christ)

- How people should respond

See also:

- Belief in Jesus Christ (I): General

- Belief in Jesus Christ (II): Reasons to Believe

The following subsections are largely composed of verses that contain references to believers having witnessed and/or testifying to particular components of the gospel message. As such they illustrate what things believers today should explain as they spread the gospel message.

That Jesus is the Christ, the Son of God . . .

See also:

- Luke 2:11 ⇓; 1Jn 4:14 ⇓

- 3. Jesus Christ

- 11. God’s Promised Messiah

- Believe that Jesus is the Christ, the Son of God

Acts 2:36  Let all the house of Israel therefore know for certain that God has made him both Lord and Christ, this Jesus whom you crucified. ▤

Acts 5:42  And every day, in the temple and from house to house, they did not cease teaching and preaching Jesus as the Christ. ▤

Acts 18:5  When Silas and Timothy arrived from Macedonia, Paul was occupied with the word, testifying to the Jews that the Christ was Jesus. ▤

John 1:32-34  And John bore witness: “I saw the Spirit descend from heaven like a dove, and it remained on him. 33I myself did not know him, but he who sent me to baptize with water said to me, ‘He on whom you see the Spirit descend and remain, this is he who baptizes with the Holy Spirit.’ 34And I have seen and have borne witness that this is the Son of God.” ▤

John’s assertion that Jesus “is he who baptizes with the Holy Spirit” (v. 33) appears in part to point to Jesus being the Son of God (v. 34) – the climax of John’s testimony to what he had seen (v. 32) and the implications.

Acts 9:20  And immediately he proclaimed Jesus in the synagogues, saying, “He is the Son of God.” ▤

Rom 1:1-4  Paul, a servantp of Christ Jesus, called to be an apostle, set apart for the gospel of God, 2which he promised beforehand through his prophets in the holy Scriptures, 3concerning his Son, who was descended from Davidq according to the flesh 4and was declared to be the Son of God in power according to the Spirit of holiness by his resurrection from the dead, Jesus Christ our Lord, … ▤

p Or slave; Greek bondservant

q Or who came from the offspring of David

Important parts of “the gospel of God … concerning his Son” (vv. 1b, 3a) are spoken of in vv. 3-4. As such they are things which believers ought to bear in mind as they explain who Jesus Christ is. The reference to Jesus being a descendant of David has at least partly in view him being the Christ or Messiah, from the line of David.

. . . Further key things about who Jesus Christ is

Luke 2:11, 17-18  For unto you is born this day in the city of David a Savior, who is Christ the Lord. ▤  … 17And when they saw it, they made known the saying that had been told them concerning this child. 18And all who heard it wondered at what the shepherds told them. ▤

The shepherds spread the word of what the angel had told them about who Jesus Christ is – with the angel’s message basically being that Jesus Christ was Savior and Lord (v.11).

2Cor 4:5  For what we proclaim is not ourselves, but Jesus Christ as Lord, with ourselves as your servantsr for Jesus’ sake. ▤

r Greek bondservants

1Jn 4:14  And we have seen and testify that the Father has sent his Son to be the Savior of the world. ▤

Acts 10:42  And he commanded us to preach to the people and to testify that he is the one appointed by God to be judge of the living and the dead. ▤

Rom 2:15-16  They show that the work of the law is written on their hearts, while their conscience also bears witness, and their conflicting thoughts accuse or even excuse them 16on that day when, according to my gospel, God judges the secrets of men by Christ Jesus. ▤

As per Acts 10:42 immediately above, this illustrates that one aspect of the gospel message is that Jesus Christ is the one through whom God will judge all people.

- John the Baptist testified to Jesus’ surpassing greatness and pre-existence:

John 1:15  (John bore witness about him, and cried out, “This was he of whom I said, ‘He who comes after me ranks before me, because he was before me.’”) ▤

In Jewish thought, an older person was considered greater than one younger than themself. Although John the Baptist had been born prior to Jesus, John claimed Jesus was greater than him because Jesus had existed before him. As such John points to the fact that Jesus surpasses all people in greatness.

Jesus Christ’s person and deeds – as witnessed and testified to by NT believers

See also:

- 12. Jesus Christ’s Mission

- Jesus Christ’s words and knowledge [give reason to believe in him]

Although we are obviously not firsthand witnesses of Jesus’ person (or being) and his deeds, we can still follow the example of NT believers in testifying to what we know about these things, explaining them to non-believers.

John 1:14  And the Word became flesh and dwelt among us, and we have seen his glory, glory as of the only Son from the Father, full of grace and truth. ▤

In saying that they had “seen his glory” (v. 14b), John probably means that he and others had seen Jesus’ glory exhibited in his life through such things as his miracles, his transfiguration (cf. 2Pet 1:16-18 ↓), and his death and resurrection. The final phrase is probably implying that God’s grace and truth came through Jesus Christ.

1Jn 1:1-2  That which was from the beginning, which we have heard, which we have seen with our eyes, which we looked upon and have touched with our hands, concerning the word of life— 2the life was made manifest, and we have seen it, and testify to it and proclaim to you the eternal life, which was with the Father and was made manifest to us— ▤

“That which was from the beginning” (v. 1a) and the references to the “life” – including “the word of life” (v. 1b) and “the eternal life” (v. 2b) – all refer to Jesus Christ. Here John is primarily speaking of Jesus Christ as having appeared – in a tangible, human form. In doing so he makes reference to Jesus Christ’s eternal existence, even alluding to him being the source of eternal life.

2Pet 1:16-18  For we did not follow cleverly devised myths when we made known to you the power and coming of our Lord Jesus Christ, but we were eyewitnesses of his majesty. 17For when he received honor and glory from God the Father, and the voice was borne to him by the Majestic Glory, “This is my beloved Son,s with whom I am well pleased,” 18we ourselves heard this very voice borne from heaven, for we were with him on the holy mountain. ▤

s Or my Son, my (or the) Beloved

Peter is speaking of James, John and himself being “eyewitnesses” of Christ’s transfiguration (cf. Matt 17:1-9), in which Christ was visibly glorified.

John 4:39  Many Samaritans from that town believed in him because of the woman’s testimony, “He told me all that I ever did.” ▤

This and the following verses speak of testifying to things that Jesus did.

Acts 2:22  Men of Israel, hear these words: Jesus of Nazareth, a man attested to you by God with mighty works and wonders and signs that God did through him in your midst, as you yourselves know— ▤

Here Peter testifies to God testifying to Jesus in Jesus’ deeds.

Acts 10:39a  And we are witnesses of all that he did both in the country of the Jews and in Jerusalem. ▤

John 20:30-31  Now Jesus did many other signs in the presence of the disciples, which are not written in this book; 31but these are written so that you may believe that Jesus is the Christ, the Son of God, and that by believing you may have life in his name. ▤

John recorded Jesus’ miracles as a testimony to not only what he did, but primarily to who he was.

- Believers also attested to what Jesus had said:

Heb 2:3  … how shall we escape if we neglect such a great salvation? It was declared at first by the Lord, and it was attested to us by those who heard, … ▤

Jesus Christ’s death and resurrection . . .

See also:

- Jesus Christ’s Rejection and Death

- Jesus Christ’s Resurrection and Ascension

Acts 2:23-24  … this Jesus, delivered up according to the definite plan and foreknowledge of God, you crucified and killed by the hands of lawless men. 24God raised him up, loosing the pangs of death, because it was not possible for him to be held by it. ▤

Acts 10:39b-40  They put him to death by hanging him on a tree, 40but God raised him on the third day and made him to appear, … ▤

Peter is witnessing (cf. v. 39a ⇑) to Gentiles.

Acts 13:26-30  Brothers, sons of the family of Abraham, and those among you who fear God, to us has been sent the message of this salvation. 27For those who live in Jerusalem and their rulers, because they did not recognize him nor understand the utterances of the prophets, which are read every Sabbath, fulfilled them by condemning him. 28And though they found in him no guilt worthy of death, they asked Pilate to have him executed. 29And when they had carried out all that was written of him, they took him down from the tree and laid him in a tomb. 30But God raised him from the dead, … ▤

This exemplifies that Jesus Christ’s death and resurrection (vv. 27b-30) are key aspects of “the message of this salvation” (v. 26).

1Cor 1:23  … but we preach Christ crucified, a stumbling block to Jews and folly to Gentiles, … ▤

Paul and his associates preached that Christ was crucified.

1Cor 2:1-2  And I, when I came to you, brothers,t did not come proclaiming to you the testimonyu of God with lofty speech or wisdom. 2For I decided to know nothing among you except Jesus Christ and him crucified. ▤

t Or brothers and sisters

u Some manuscripts mystery (or secret)

In v. 2, Paul says that he had decided that while he was with the Corinthians he would effectively forget about everything else and proclaim only Jesus Christ and his death.

1Cor 15:1, 3-5  Now I would remind you, brothers,v of the gospel I preached to you, which you received, in which you stand, ▤  … 3For I delivered to you as of first importance what I also received: that Christ died for our sins in accordance with the Scriptures, 4that he was buried, that he was raised on the third day in accordance with the Scriptures, 5and that he appeared to Cephas, then to the twelve. ▤

v Or brothers and sisters; also verses 6, 31, 50, 58

2Tim 2:8  Remember Jesus Christ, risen from the dead, the offspring of David, as preached in my gospel, … ▤

. . . NT believers testified to Jesus Christ’s death and resurrection having witnessed them

See also:

- 1Cor 15:5 ⇑

- Jesus appeared to people after his resurrection

John 19:33-37  But when they came to Jesus and saw that he was already dead, they did not break his legs. 34But one of the soldiers pierced his side with a spear, and at once there came out blood and water. 35He who saw it has borne witness—his testimony is true, and he knows that he is telling the truth—that you also may believe. 36For these things took place that the Scripture might be fulfilled: “Not one of his bones will be broken.” 37And again another Scripture says, “They will look on him whom they have pierced.” ▤

Verses 36-37 explain the significance of what John testified to in vv. 33-35 – i.e. it was a fulfillment of Scripture that was understood to be messianic, thus indicative of Jesus being the Messiah.

Luke 24:33-35  And they rose that same hour and returned to Jerusalem. And they found the eleven and those who were with them gathered together, 34saying, “The Lord has risen indeed, and has appeared to Simon!” 35Then they told what had happened on the road, and how he was known to them in the breaking of the bread. ▤

John 20:18  Mary Magdalene went and announced to the disciples, “I have seen the Lord”—and that he had said these things to her. ▤

Acts 2:32  This Jesus God raised up, and of that we all are witnesses. ▤

Acts 4:33  And with great power the apostles were giving their testimony to the resurrection of the Lord Jesus, and great grace was upon them all. ▤

Acts 5:30-32  The God of our fathers raised Jesus, whom you killed by hanging him on a tree. 31God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. 32And we are witnesses to these things, and so is the Holy Spirit, whom God has given to those who obey him. ▤

In conjunction with their testimony of God raising Jesus from death (v. 30), Peter and the other apostles here also testify to God’s exaltation of Jesus as “Leader and Savior” (v. 31). They were witnesses to this (v. 32a) in that they witnessed his ascension and both his teachings about this and the confirmation of his teachings by the wonders that had taken place following his exaltation.

Acts 10:40-41  … but God raised him on the third day and made him to appear, 41not not to all the people but to us who had been chosen by God as witnesses, who ate and drank with him after he rose from the dead. ▤

Here Peter is in effect testifying to a large gathering of Gentiles about what he had witnessed.

Acts 13:30-31  But God raised him from the dead, 31and for many days he appeared to those who had come up with him from Galilee to Jerusalem, who are now his witnesses to the people. ▤

1Pet 5:1  So I exhort the elders among you, as a fellow elder and a witness of the sufferings of Christ, as well as a partaker in the glory that is going to be revealed: … ▤

- Jesus’ exhortation to his disciples to witness:

Luke 24:46-48  … and said to them, “Thus it is written, that the Christ should suffer and on the third day rise from the dead, 47and that repentance and forgiveness of sins should be proclaimed in his name to all nations, beginning from Jerusalem. 48You are witnesses of these things. ▤

Jesus’ statement in v. 48 implies not only that the disciples did witness these things, but that they were to witness to others about these things.

The outcomes of Jesus Christ’s death and resurrection

See also:

- Luke 24:46-47 ⇑; Acts 5:30-31 ⇑

- 13. Salvation through Jesus Christ

Note that the passages cross-referenced above (that are in the previous subsection) both indicate that an outcome of Jesus Christ’s death and resurrection is that people can now repent and be forgiven.

2Cor 5:18-19, 21  All this is from God, who through Christ reconciled us to himself and gave us the ministry of reconciliation; 19that is, in Christ God was reconcilingw the world to himself, not counting their trespasses against them, and entrusting to us the message of reconciliation. ▤  … 21For our sake he made him to be sin who knew no sin, so that in him we might become the righteousness of God. ▤

w Or God was in Christ, reconciling

We are to tell others of how people can be reconciled to God, through Jesus Christ’s death and resurrection. In v. 21, “become the righteousness of God” means either: to be made “right with God” (NCV™, NLT) or to “share the righteousness of God” (GNT). In any case, each alternative entails the other and they are both outcomes of God having Jesus take on our sins for us (v. 21a) in his death.

Acts 10:36, 43  As for the word that he sent to Israel, preaching good news of peace through Jesus Christ (he is Lord of all), ▤  … 43To him all the prophets bear witness that everyone who believes in him receives forgiveness of sins through his name. ▤

Acts 13:32-33, 37-39  And we bring you the good news that what God promised to the fathers, 33this he has fulfilled to us their children by raising Jesus, as also it is written in the second Psalm, “‘You are my Son, today I have begotten you.’ ▤  … 37but he whom God raised up did not see corruption. 38Let it be known to you therefore, brothers, that through this man forgiveness of sins is proclaimed to you, 39and by him everyone who believes is freedx from everything from which you could not be freed by the law of Moses. ▤

x Greek justified; twice in this verse

In v. 32, “what God promised to the fathers” refers to messianic promises, fulfilled by God in raising Jesus (v. 33a). In v. 38, “Let it be known to you therefore” appears to indicate that forgiveness (v. 38) and freedom from sin (v. 39) are based on or confirmed by Jesus’ resurrection (v. 37), it being affirmation that he was the promised Messiah (cf. vv. 30-36) who was to effect such things.

Acts 4:1-2  And as they were speaking to the people, the priests and the captain of the temple and the Sadducees came upon them, 2greatly annoyed because they were teaching the people and proclaiming in Jesus the resurrection from the dead. ▤

Jesus Christ’s own resurrection makes possible “resurrection from the dead” (cf. Acts 17:18b ↓). Our resurrection is based on Jesus’ resurrection – in conjunction with his death and its significance – and confirmed by it. The raising of believers to eternal life is primarily in view.

Acts 17:18  Some of the Epicurean and Stoic philosophers also conversed with him. And some said, “What does this babbler wish to say?” Others said, “He seems to be a preacher of foreign divinities”—because he was preaching Jesus and the resurrection. ▤

Note that “the resurrection” may be speaking of the resurrection of the dead, i.e. the resurrection of people (cf. CEV); hence the verse’s inclusion here. However it may be referring instead to Jesus’ own resurrection (cf. NCV, NIrV, NLT).

Acts 26:22-23  To this day I have had the help that comes from God, and so I stand here testifying both to small and great, saying nothing but what the prophets and Moses said would come to pass: 23that the Christ must suffer and that, by being the first to rise from the dead, he would proclaim light both to our people and to the Gentiles. ▤

As a result of Jesus’ resurrection, people have been given the “light of salvation” (GNT). This involves the promise of their own resurrection, as alluded to in v. 23 by the reference to Jesus Christ being “the first” to rise from the dead.

- Tell of the unsearchable riches of Christ:

Eph 3:8  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, … ▤

Paul preached to the Gentiles about “the endless treasures available to them in Christ” (NLT; cf. CEV, NIrV).

The kingdom of God

See also:

- Jesus preached the good news of the kingdom of God

- The Kingdom of God

Matt 4:23  And he went throughout all Galilee, teaching in their synagogues and proclaiming the gospel of the kingdom and healing every disease and every affliction among the people. ▤

Mark 1:14-15  Now after John was arrested, Jesus came into Galilee, proclaiming the gospel of God, 15and saying, “The time is fulfilled, and the kingdom of God is at hand; repent and believe in the gospel.” ▤

Matt 10:7  And proclaim as you go, saying, ‘The kingdom of heaven is at hand.’ ▤

Luke 9:2  … and he sent them out to proclaim the kingdom of God and to heal. ▤

Matt 24:14  And this gospel of the kingdom will be proclaimed throughout the whole world as a testimony to all nations, and then the end will come. ▤

Acts 8:12  But when they believed Philip as he preached good news about the kingdom of God and the name of Jesus Christ, they were baptized, both men and women. ▤

Note that this mentions telling others about both the kingdom of God and Jesus Christ (cf. Acts 28:23, 30-31 ↓), reflecting the fact that they are interrelated.

Acts 19:8  And he entered the synagogue and for three months spoke boldly, reasoning and persuading them about the kingdom of God. ▤

Acts 28:23, 30-31  When they had appointed a day for him, they came to him at his lodging in greater numbers. From morning till evening he expounded to them, testifying to the kingdom of God and trying to convince them about Jesus both from the Law of Moses and from the Prophets. ▤  … 30He lived there two whole years at his own expense,y and welcomed all who came to him, 31proclaiming the kingdom of God and teaching about the Lord Jesus Christ with all boldness and without hindrance. ▤

y Or in his own hired dwelling

What God is like and what he has done . . .

See also:

- Note: Give praise and thanks to God with and among other people

Ps 9:1  I will give thanks to the LORD with my whole heart; I will recount all of your wonderful deeds. ▤

When God is praised in the Psalms it is usually in a public context, at the temple, with the psalmist telling others about God and what he has done. Often it includes a call to others to join in and acknowledge God’s attributes and deeds. As such there are parallels and applications to NT evangelism.

Ps 68:34  Ascribe power to God, whose majesty is over Israel, and whose power is in the skies. ▤

The first clause may well suggest that we should proclaim God’s power to others (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Ps 71:15-16  My mouth will tell of your righteous acts, of your deeds of salvation all the day, for their number is past my knowledge. 16With the mighty deeds of the Lord GOD I will come; I will remind them of your righteousness, yours alone. ▤

Ps 96:2-3  Sing to the LORD, bless his name; tell of his salvation from day to day. 3Declare his glory among the nations, his marvelous works among all the peoples! ▤

This illustrates that we should proclaim God’s salvation, glory and marvelous deeds to all people and nations – as is also clearly reflected in the following OT passages.

Ps 105:1-2  Oh give thanks to the LORD; call upon his name; make known his deeds among the peoples! 2Sing to him, sing praises to him; tell of all his wondrous works! ▤

Ps 145:4-6, 11-12  One generation shall commend your works to another, and shall declare your mighty acts. 5On the glorious splendor of your majesty, and on your wondrous works, I will meditate. 6They shall speak of the might of your awesome deeds, and I will declare your greatness. ▤  … 11They shall speak of the glory of your kingdom and tell of your power, 12to make known to the children of man yourz mighty deeds, and the glorious splendor of your kingdom. ▤

z Hebrew his; also next line

Isa 12:4-5  And you will say in that day: “Give thanks to the LORD, call upon his name, make known his deeds among the peoples, proclaim that his name is exalted. 5“Sing praises to the LORD, for he has done gloriously; let this be made knowna in all the earth. ▤

a Or this is made known

Proclaiming that “his name is exalted” (v. 4b), is akin to proclaiming that God is “great” (CEV, GNT) or “glorious” (NCV™).

Isa 66:19b  And from them I will send survivors to the nations, to Tarshish, Pul, and Lud, who draw the bow, to Tubal and Javan, to the coastlands far away, that have not heard my fame or seen my glory. And they shall declare my glory among the nations. ▤

Acts 2:11b  … we hear them telling in our own tongues the mighty works of God. ▤

Here Jews “from every nation” are referring to the believers telling, in various languages, of mighty things God has done.

Acts 17:23-27  For as I passed along and observed the objects of your worship, I found also an altar with this inscription, ‘To the unknown god.’ What therefore you worship as unknown, this I proclaim to you. 24The God who made the world and everything in it, being Lord of heaven and earth, does not live in temples made by man,b 25nor is he served by human hands, as though he needed anything, since he himself gives to all mankind life and breath and everything. 26And he made from one man every nation of mankind to live on all the face of the earth, having determined allotted periods and the boundaries of their dwelling place, 27that they should seek God, in the hope that they might feel their way toward him and find him. Yet he is actually not far from each one of us, … ▤

b Greek made by hands

. . . including what God has done for you

Ps 66:16  Come and hear, all you who fear God, and I will tell what he has done for my soul. ▤

Dan 4:2  It has seemed good to me to show the signs and wonders that the Most High God has done for me. ▤

Here Nebuchadnezzar begins his testimony to what God had done for him.

Ps 18:48b-49  … yes, you exalted me above those who rose against me; you rescued me from the man of violence. 49For this I will praise you, O LORD, among the nations, and sing to your name. ▤

Ps 71:24  And my tongue will talk of your righteous help all the day long, for they have been put to shame and disappointed who sought to do me hurt. ▤

Ps 102:18-20  Let this be recorded for a generation to come, so that a people yet to be created may praise the LORD: 19that he looked down from his holy height; from heaven the LORD looked at the earth, 20to hear the groans of the prisoners, to set free those who were doomed to die, … ▤

The psalmist has his own anticipated deliverance partially in view.

Ps 118:17  I shall not die, but I shall live, and recount the deeds of the LORD. ▤

To “recount” something involves giving an account of it to another or others.

Isa 63:7  I will recount the steadfast love of the LORD, the praises of the LORD, according to all that the LORD has granted us, and the great goodness to the house of Israel that he has granted them according to his compassion, according to the abundance of his steadfast love. ▤

Jer 51:10  The LORD has brought about our vindication; come, let us declare in Zion the work of the LORD our God. ▤

This prophecy tells of former exiles in Babylon declaring what God had done for them in securing their release.

Luke 8:39  “Return to your home, and declare how much God has done for you.” And he went away, proclaiming throughout the whole city how much Jesus had done for him. ▤

1Pet 2:9  But you are a chosen race, a royal priesthood, a holy nation, a people for his own possession, that you may proclaim the excellencies of him who called you out of darkness into his marvelous light. ▤

This indicates that one of the prime reasons why God has chosen us to belong to him – making us a priesthood and a holy people – is for us to proclaim his praises to other people (cf. CEV, GNT, NLT), including what he has done for us.

- The formerly blind man’s testimony of what Jesus had done for him:

John 9:15, 25  So the Pharisees again asked him how he had received his sight. And he said to them, “He put mud on my eyes, and I washed, and I see.” ▤  … 25He answered, “Whether he is a sinner I do not know. One thing I do know, that though I was blind, now I see.” ▤

What else you have seen and heard (of God and Jesus Christ)

Acts 22:14-15  And he said, ‘The God of our fathers appointed you to know his will, to see the Righteous One and to hear a voice from his mouth; 15for you will be a witness for him to everyone of what you have seen and heard. ▤

1Jn 1:1-3  That which was from the beginning, which we have heard, which we have seen with our eyes, which we looked upon and have touched with our hands, concerning the word of life— 2the life was made manifest, and we have seen it, and testify to it and proclaim to you the eternal life, which was with the Father and was made manifest to us— 3that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. ▤

Acts 4:18-20  So they called them and charged them not to speak or teach at all in the name of Jesus. 19But Peter and John answered them, “Whether it is right in the sight of God to listen to you rather than to God, you must judge, 20for we cannot but speak of what we have seen and heard.” ▤

Acts 26:16  But rise and stand upon your feet, for I have appeared to you for this purpose, to appoint you as a servant and witness to the things in which you have seen me and to those in which I will appear to you, … ▤

John 3:11  Truly, truly, I say to you, we speak of what we know, and bear witness to what we have seen, but youc do not receive our testimony. ▤

c The Greek for you is plural here; also four times in verse 12

Jesus is speaking here. His use of “we” shows that what he says is inclusive of his disciples. His words are applicable to all believers.

John 15:27  And you also will bear witness, because you have been with me from the beginning. ▤

Having been with Jesus “from the beginning”, the disciples had been witness to much of Jesus’ earthly ministry, seeing what he had done and hearing his teachings. As such they were to testify of such things.

John 21:24-25  This is the disciple who is bearing witness about these things, and who has written these things, and we know that his testimony is true. 25Now there are also many other things that Jesus did. Were every one of them to be written, I suppose that the world itself could not contain the books that would be written. ▤

The “things” (v. 24) that John testified to and wrote down in his gospel, presumably were: events of Jesus’ life; things he taught; and in particular things that he did (v. 25; cf. 20:30-31).

How people should respond

See also:

- Getting Right with God

Note that faith and repentance are the two main responses spoken of.

Mark 1:15  … and saying, “The time is fulfilled, and the kingdom of God is at hand; repent and believe in the gospel.” ▤

Acts 20:20-21  … how I did not shrink from declaring to you anything that was profitable, and teaching you in public and from house to house, 21testifying both to Jews and to Greeks of repentance toward God and of faith in our Lord Jesus Christ. ▤

Acts 26:20  … but declared first to those in Damascus, then in Jerusalem and throughout all the region of Judea, and also to the Gentiles, that they should repent and turn to God, performing deeds in keeping with their repentance. ▤

Acts 2:37-38  Now when they heard this they were cut to the heart, and said to Peter and the rest of the apostles, “Brothers, what shall we do?” 38And Peter said to them, “Repent and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins, and you will receive the gift of the Holy Spirit. ▤

Acts 24:24-25  After some days Felix came with his wife Drusilla, who was Jewish, and he sent for Paul and heard him speak about faith in Christ Jesus. 25And as he reasoned about righteousness and self-control and the coming judgment, Felix was alarmed and said, “Go away for the present. When I get an opportunity I will summon you.” ▤

This appears to indicate that Paul was saying that people need to respond with faith in Jesus Christ (v. 24b) and with repentant lives as characterized by righteousness and self-control (v. 25a) – the importance of which is underscored by “the coming judgment,” (v. 25a), a further aspect of the gospel, supplementary to the basic gospel message.

Rom 10:8-9  But what does it say? “The word is near you, in your mouth and in your heart” (that is, the word of faith that we proclaim); 9because, if you confess with your mouth that Jesus is Lord and believe in your heart that God raised him from the dead, you will be saved. ▤

Rom 16:25-26  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— ▤

2Cor 5:20  Therefore, we are ambassadors for Christ, God making his appeal through us. We implore you on behalf of Christ, be reconciled to God. ▤

People must reconcile themselves to God, which as indicated above is done primarily through faith and repentance.

- Hearing the gospel is useless without faith:

Heb 4:2  For good news came to us just as to them, but the message they heard did not benefit them, because they were not united by faith with those who listened.d ▤

d Some manuscripts it did not meet with faith in the hearers

This points to the assertion that hearing the gospel is of no use if one does not respond to it in faith.

Pray for persecuted Christians

Section C

How to Spread the Message

Section Jumps

- Present the gospel accurately and plainly

- The manner in which to present the gospel message

- Spread the gospel by the Holy Spirit

- Spread the gospel boldly . . .

- . . . Spread the gospel boldly with God’s help

- Work hard at spreading the gospel message

- Further notes on spreading the gospel message

- Note: Spreading the gospel is not to be done for profit; take measures not to be a financial burden

See also:

- Note: Churches send out workers, to aid the spread of the gospel and for other work . . .

- . . . The practice of workers going out in pairs

- How to Teach

Present the gospel accurately and plainly

See also:

- The teaching needs to be correct . . .

Acts 18:25  He had been instructed in the way of the Lord. And being fervent in spirit,e he spoke and taught accurately the things concerning Jesus, though he knew only the baptism of John. ▤

e Or in the Spirit

2Cor 4:2  But we have renounced disgraceful, underhanded ways. We refuse to practice cunning or to tamper with God’s word, but by the open statement of the truth we would commend ourselves to everyone’s conscience in the sight of God. ▤

In the second part of the verse, Paul speaks of how by openly stating the truth he sought to enable everyone to sense his sincerity.

Col 4:3-4  At the same time, pray also for us, that God may open to us a door for the word, to declare the mystery of Christ, on account of which I am in prison— 4that I may make it clear, which is how I ought to speak. ▤

- Verify that your account of the gospel is correct:

Gal 2:2  I went up because of a revelation and set before them (though privately before those who seemed influential) the gospel that I proclaim among the Gentiles, in order to make sure I was not running or had not run in vain. ▤

Paul checked his version of the gospel with the church leaders in case his preaching was incorrect – and so “in vain”.

The manner in which to present the gospel message

See also:

- 1Thes 1:4-5 ⇓

Col 4:6  Let your speech always be gracious, seasoned with salt, so that you may know how you ought to answer each person. ▤

The expression “seasoned with salt” most likely means either interesting (CEV, GNT) or pure.

1Pet 3:15  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

Acts 18:25  He had been instructed in the way of the Lord. And being fervent in spirit,f he spoke and taught accurately the things concerning Jesus, though he knew only the baptism of John. ▤

f Or in the Spirit

The phrase “fervent in spirit” appears to refer to Apollos’s great “enthusiasm” (GNT, NLT, NRSV) and/or “excitement” (CEV, NCV) in spreading the gospel. Such enthusiasm makes the gospel message more interesting and attractive. Note that it supplements spreading the gospel with a “deep conviction” (1Thes 1:5 ⇓) of its truth.

1Thes 2:3-5  For our appeal does not spring from error or impurity or any attempt to deceive, 4but just as we have been approved by God to be entrusted with the gospel, so we speak, not to please man, but to please God who tests our hearts. 5For we never came with words of flattery,g as you know, nor with a pretext for greed—God is witness. ▤

g Or with a flattering speech

Much of this points to the need to be sincere in spreading the gospel (cf. 2Cor 4:2 ⇑).

Spread the gospel by the Holy Spirit

See also:

- Acts 18:25 ⇑

- Serve God through the Holy Spirit

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

- The Holy Spirit witnesses about Jesus Christ to people, fostering belief

In spreading the gospel, we need to rely on the Holy Spirit – who brings God’s power (cf. 1Cor 2:5 ↓; 1Thes 1:5a ↓). In doing so we need to be alert to the Holy Spirit’s promptings and guidance.

1Pet 1:12  It was revealed to them that they were serving not themselves but you, in the things that have now been announced to you through those who preached the good news to you by the Holy Spirit sent from heaven, things into which angels long to look. ▤

1Cor 2:4-5  … and my speech and my message were not in plausible words of wisdom, but in demonstration of the Spirit and of power, 5that your faith might not rest in the wisdom of men but in the power of God. ▤

In v. 4 Paul acknowledges the Spirit’s power being behind the effectiveness of his preaching. While he does not expressly say that he looked to the Holy Spirit’s help in his preaching, his acknowledgement points to this as likely being the case. The same can be said of 1 Thessalonians 1:4-5 below.

1Thes 1:4-5  For we know, brothersh loved by God, that he has chosen you, 5because our gospel came to you not only in word, but also in power and in the Holy Spirit and with full conviction. You know what kind of men we proved to be among you for your sake. ▤

h Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

- Filled with the Holy Spirit, John the Baptist would bring many of his people back to God:

Luke 1:15-16  … for he will be great before the Lord. And he must not drink wine or strong drink, and he will be filled with the Holy Spirit, even from his mother’s womb. 16And he will turn many of the children of Israel to the Lord their God, … ▤

Spread the gospel boldly . . .

Matt 10:26-28  So have no fear of them, for nothing is covered that will not be revealed, or hidden that will not be known. 27What I tell you in the dark, say in the light, and what you hear whispered, proclaim on the housetops. 28And do not fear those who kill the body but cannot kill the soul. Rather fear him who can destroy both soul and body in hell.i ▤

i Greek Gehenna

The disciples were not to be afraid of those who would hate and persecute them (cf. vv. 21-23). Rather they were to fearlessly declare publicly what Jesus had told them in private, fearing instead “him who can destroy both soul and body in hell” (v. 28b). Regarding v. 26b, in speaking of the inevitability of hidden things being made known, in this context Jesus appears most likely to be referring to the revelation and proclamation of the gospel – which the disciples were to help facilitate.

Acts 4:12-13, 18-20  [Peter:] And there is salvation in no one else, for there is no other name under heaven given among men by which we must be saved.” 13Now when they saw the boldness of Peter and John, and perceived that they were uneducated, common men, they were astonished. And they recognized that they had been with Jesus. ▤  … 18So they called them and charged them not to speak or teach at all in the name of Jesus. 19But Peter and John answered them, “Whether it is right in the sight of God to listen to you rather than to God, you must judge, 20for we cannot but speak of what we have seen and heard.” ▤

In v. 12, Peter courageously declares the gospel before the antagonistic rulers, elders and teachers of the law (cf. vv. 5-11). Peter’s and John’s bold determination to continue preaching the gospel publicly despite the authorities’ continued opposition (vv. 18-20) is further illustrated and expressed immediately below in 5:27-29.

Acts 5:27-29  And when they had brought them, they set them before the council. And the high priest questioned them, 28saying, “We strictly charged you not to teach in this name, yet here you have filled Jerusalem with your teaching, and you intend to bring this man’s blood upon us.” 29But Peter and the apostles answered, “We must obey God rather than men. ▤

Acts 9:27-28  But Barnabas took him and brought him to the apostles and declared to them how on the road he had seen the Lord, who spoke to him, and how at Damascus he had preached boldly in the name of Jesus. 28So he went in and out among them at Jerusalem, preaching boldly in the name of the Lord. ▤

Acts 19:8  And he entered the synagogue and for three months spoke boldly, reasoning and persuading them about the kingdom of God. ▤

Acts 23:11  The following night the Lord stood by him and said, “Take courage, for as you have testified to the facts about me in Jerusalem, so you must testify also in Rome.” ▤

Acts 28:30-31  He lived there two whole years at his own expense,j and welcomed all who came to him, 31proclaiming the kingdom of God and teaching about the Lord Jesus Christ with all boldness and without hindrance. ▤

j Or in his own hired dwelling

Phil 1:14  And most of the brothers, having become confident in the Lord by my imprisonment, are much more bold to speak the wordk without fear. ▤

k Some manuscripts add of God

Phil 1:27-28  Only let your manner of life be worthyl of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, 28and not frightened in anything by your opponents. This is a clear sign to them of their destruction, but of your salvation, and that from God. ▤

l Greek Only behave as citizens worthy

In v. 27, “striving side by side for the faith of the gospel” refers to the struggle to spread – and possibly also to guard – the body of truth of which the gospel consists.

. . . Spread the gospel boldly with God’s help

See also:

- God Works through His People (I): General

- God Works through His People (II): Empowerment

- Do the Work through God

- Pray for the proclamation of the gospel, including others who proclaim it

- Pray for the salvation of unbelievers

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

In spreading the gospel boldly, we should seek God’s help through prayer prior to telling others the gospel, and rely on God’s help while we are telling them.

1Thes 2:2  But though we had already suffered and been shamefully treated at Philippi, as you know, we had boldness in our God to declare to you the gospel of God in the midst of much conflict. ▤

Acts 4:29-31  And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantsm to continue to speak your word with all boldness, 30while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus.” 31And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

m Greek bondservants

Acts 14:3  So they remained for a long time, speaking boldly for the Lord, who bore witness to the word of his grace, granting signs and wonders to be done by their hands. ▤

Acts 18:9-11  And the Lord said to Paul one night in a vision, “Do not be afraid, but go on speaking and do not be silent, 10for I am with you, and no one will attack you to harm you, for I have many in this city who are my people.” 11And he stayed a year and six months, teaching the word of God among them. ▤

Undoubtedly Paul would have continued to teach the word of God (v. 11), without fear (v. 9), in reliance on God’s promised help (v. 10).

Eph 6:18b-20  To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, 19and also for me, that words may be given to me in opening my mouth boldly to proclaim the mystery of the gospel, 20for which I am an ambassador in chains, that I may declare it boldly, as I ought to speak. ▤

In his request to the Ephesians to pray for him in his work, Paul showed that he looked to God’s help in order to boldly proclaim the gospel.

- In difficult circumstances, Jesus Christ strengthened Paul so that he could proclaim the gospel:

2Tim 4:16-17  At my first [court] defense no one came to stand by me, but all deserted me. May it not be charged against them! 17But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. So I was rescued from the lion’s mouth. ▤

Work hard at spreading the gospel message

1Cor 15:10-11  But by the grace of God I am what I am, and his grace toward me was not in vain. On the contrary, I worked harder than any of them, though it was not I, but the grace of God that is with me. 11Whether then it was I or they, so we preach and so you believed. ▤

With the reference to his preaching (v. 11), Paul presumably has his work in spreading the gospel primarily in mind when speaking of his hard work (v. 10b).

Col 1:28-29  Him we proclaim, warning everyone and teaching everyone with all wisdom, that we may present everyone mature in Christ. 29For this I toil, struggling with all his energy that he powerfully works within me. ▤

Here Paul is probably referring to his evangelistic work in spreading the gospel as well as to his pastoral work amongst Christians.

Phil 2:22  But you know Timothy’sn proven worth, how as a sono with a father he has served with me in the gospel. ▤

n Greek his

o Greek child

The fact that Timothy worked hard in furthering the gospel is suggested by him being said to have “served” in the work, a term which some commentators suggest could be taken as meaning slaved or labored – “toiled with me zealously” (AMP). The simile “as a son with a father” may also in part speak of Timothy’s dedication to the work.

Phil 4:3  Yes, I ask you also, true companion,p help these women, who have labored side by side with me in the gospel together with Clement and the rest of my fellow workers, whose names are in the book of life. ▤

p Or loyal Syzygus; Greek true yokefellow

These women had “worked hard” (GNT, NLT) in spreading the gospel.

1Thes 2:9  For you remember, brothers, our labor and toil: we worked night and day, that we might not be a burden to any of you, while we proclaimed to you the gospel of God. ▤

Here Paul appears to be referring primarily at least to working hard to support himself (cf. Acts 18:2-4) while preaching the gospel to the Thessalonians. We often need to work hard not only in actually telling others the message, but in enabling ourselves to be in a position to do so.

1Tim 4:9-10  The saying is trustworthy and deserving of full acceptance. 10For to this end we toil and strive,q because we have our hope set on the living God, who is the Savior of all people, especially of those who believe. ▤

q Some manuscripts and suffer reproach

Spreading the gospel of God’s salvation for all people appears to be largely in view as that for which Paul and his associates would “toil and strive”.

- Paul served with his spirit in preaching the gospel:

Rom 1:9  For God is my witness, whom I serve with my spirit in the gospel of his Son, that without ceasing I mention you … ▤

This implies that Paul served wholeheartedly (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT) in spreading the gospel.

Further notes on spreading the gospel message

Matt 7:6  Do not give dogs what is holy, and do not throw your pearls before pigs, lest they trample them underfoot and turn to attack you. ▤

There is no point trying to give things that are “holy” (GNT, NCV, NLT) or of God (cf. CEV) to people who cannot – or will not – appreciate or understand them. While one needs to be very careful in applying this to telling (or not telling) the gospel message to someone, there certainly are times when doing so would obviously be of no benefit, even detrimental.

Matt 10:16-17  Behold, I am sending you out as sheep in the midst of wolves, so be wise as serpents and innocent as doves. 17Beware of men, for they will deliver you over to courts and flog you in their synagogues, … ▤

In sending his disciples out into a hostile world to preach the kingdom, Jesus warned them in v. 16 to be wise (cf. Col 4:5 ↓) and pure, the latter possibly referring to their methods as well as their general behavior.

Col 4:5  Walk in wisdom toward outsiders, making the best use of the time. ▤

Acts 18:28  … for he powerfully refuted the Jews in public, showing by the Scriptures that the Christ was Jesus. ▤

This points to the importance of the Scriptures for spreading the gospel.

2Cor 4:1  Therefore, having this ministry by the mercy of God,r we do not lose heart. ▤

r Greek as we have received mercy

Paul draws encouragement from the fact that he had been given his ministry by God in his mercy – in spite of Paul’s past. In doing so, Paul does not lose heart in his work of spreading the gospel (v. 1b). We likewise should bear in mind God’s mercy to us as we spread God’s word, so not to become disheartened.

Phil 1:7, 16  It is right for me to feel this way about you all, because I hold you in my heart, for you are all partakers with me of grace,s both in my imprisonment and in the defense and confirmation of the gospel. ▤  … 16The latter do it out of love, knowing that I am put here for the defense of the gospel. ▤

s Or you all have fellowship with me in grace

This points to the fact that in spreading the gospel we must be prepared to defend the credibility of the gospel message (cf. 1Pet 3:15 ↓).

1Pet 3:15  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, … ▤

- Jesus’ instructions to the disciples regarding staying at a home, when taking the gospel to a town:

Matt 10:11-13  And whatever town or village you enter, find out who is worthy in it and stay there until you depart. 12As you enter the house, greet it. 13And if the house is worthy, let your peace come upon it, but if it is not worthy, let your peace return to you. ▤

The references to “greet” (v. 12) and “peace” (v. 13) appear to have in view the middle-eastern customary greeting of peace (“Peace be to this house!” – Luke 10:5). Here it possibly alludes to, or is inclusive of, peace from that which sin causes (cf. AMP). A home being “worthy” (v. 13a) is most likely a reference to the occupants accepting the disciples’ message; rejection of their message would of course usually result in them being unwelcome. On encountering rejection they were to rescind their greeting or blessing of peace (v. 13b).

Note: Spreading the gospel is not to be done for profit; take measures not to be a financial burden

See also:

- Rather than insist on your own rights, act in the interests of others for the sake of the gospel

- Support others spreading the gospel . . .

2Cor 2:17  For we are not, like so many, peddlers of God’s word, but as men of sincerity, as commissioned by God, in the sight of God we speak in Christ. ▤

Matt 10:7-8  And proclaim as you go, saying, ‘The kingdom of heaven is at hand.’ 8Heal the sick, raise the dead, cleanse lepers,t cast out demons. You received without paying; give without pay. ▤

t Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

1Cor 9:18  What then is my reward? That in my preaching I may present the gospel free of charge, so as not to make full use of my right in the gospel. ▤

Paul considered the “satisfaction” (NLT) or “privilege” (GNT) of preaching the gospel free of charge as being a reward in itself.

Acts 20:33-34  I coveted no one’s silver or gold or apparel. 34You yourselves know that these hands ministered to my necessities and to those who were with me. ▤

2Cor 11:7, 9  Or did I commit a sin in humbling myself so that you might be exalted, because I preached God’s gospel to you free of charge? ▤  … 9And when I was with you and was in need, I did not burden anyone, for the brothers who came from Macedonia supplied my need. So I refrained and will refrain from burdening you in any way. ▤

Paul obtained support from other churches rather than from the people he was preaching the gospel to.

2Cor 12:14-18  Here for the third time I am ready to come to you. And I will not be a burden, for I seek not what is yours but you. For children are not obligated to save up for their parents, but parents for their children. 15I will most gladly spend and be spent for your souls. If I love you more, am I to be loved less? 16But granting that I myself did not burden you, I was crafty, you say, and got the better of you by deceit. 17Did I take advantage of you through any of those whom I sent to you? 18I urged Titus to go, and sent the brother with him. Did Titus take advantage of you? Did we not act in the same spirit? Did we not take the same steps? ▤

In v. 14b Paul indicated that he saw himself as a parent in the faith to the Corinthians; as such he did not think it appropriate for them to have to support him.

1Thes 2:5, 9  For we never came with words of flattery,u as you know, nor with a pretext for greed—God is witness. ▤  … 9For you remember, brothers, our labor and toil: we worked night and day, that we might not be a burden to any of you, while we proclaimed to you the gospel of God. ▤

u Or with a flattering speech

2Thes 3:7-8  For you yourselves know how you ought to imitate us, because we were not idle when we were with you, 8nor did we eat anyone’s bread without paying for it, but with toil and labor we worked night and day, that we might not be a burden to any of you. ▤

- Elisha’s rejection of profit from Naaman’s healing – in contrast to his servant’s response:

2Ki 5:14-16, 19-20, 26-27  So he [Naaman] went down and dipped himself seven times in the Jordan, according to the word of the man of God, and his flesh was restored like the flesh of a little child, and he was clean. 15Then he returned to the man of God, he and all his company, and he came and stood before him. And he said, “Behold, I know that there is no God in all the earth but in Israel; so accept now a present from your servant.” 16But he said, “As the LORD lives, before whom I stand, I will receive none.” And he urged him to take it, but he refused. ▤  … 19He said to him, “Go in peace.” But when Naaman had gone from him a short distance, 20Gehazi, the servant of Elisha the man of God, said, “See, my master has spared this Naaman the Syrian, in not accepting from his hand what he brought. As the LORD lives, I will run after him and get something from him.” ▤  … 26But he [Elisha] said to him, “Did not my heart go when the man turned from his chariot to meet you? Was it a time to accept money and garments, olive orchards and vineyards, sheep and oxen, male servants and female servants? 27Therefore the leprosy of Naaman shall cling to you and to your descendants forever.” So he went out from his presence a leper, like snow. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Supplementary Actions

Section Jumps

- Pray for the proclamation of the gospel, including others who proclaim it

- Pray for the salvation of unbelievers

- Rather than insist on your own rights, act in the interests of others for the sake of the gospel

- Live and act in a way that is consistent with the gospel

- In acting consistently with the gospel, you and the faith will not be discredited . . .

- . . . You will have credibility, attracting people to the gospel

- Support others spreading the gospel . . .

- . . . Give hospitality and aid to visiting preachers and workers

- Note: Guard the gospel message

Pray for the proclamation of the gospel, including others who proclaim it

See also:

- Pray for those spreading the gospel

Matt 9:37-38  Then he said to his disciples, “The harvest is plentiful, but the laborers are few; 38therefore pray earnestly to the Lord of the harvest to send out laborers into his harvest.” ▤

Ask God to enable and move more people to commit themselves and their time to reaching others with the gospel.

Acts 4:29-31  And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantsv to continue to speak your word with all boldness, 30while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus.” 31And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

v Greek bondservants

Here the believers pray for their own efforts to proclaim the gospel. Similarly in 6:4 below, the disciples own efforts would have been at least partially in view. The remaining passages largely concern prayer for others spreading the word.

Acts 6:4  But we will devote ourselves to prayer and to the ministry of the word. ▤

The prayer that the disciples determined to give more attention to, would have at least in part concerned the “ministry of the word”. This would have involved spreading the gospel, as well as teaching believers.

Acts 13:2-3  While they were worshiping the Lord and fasting, the Holy Spirit said, “Set apart for me Barnabas and Saul for the work to which I have called them.” 3Then after fasting and praying they laid their hands on them and sent them off. ▤

Presumably the prayer was focused on Barnabas and Saul and the work ahead of them (v. 2) in proclaiming the gospel.

Eph 6:18b-20  To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, 19and also for me, that words may be given to me in opening my mouth boldly to proclaim the mystery of the gospel, 20for which I am an ambassador in chains, that I may declare it boldly, as I ought to speak. ▤

Col 4:3-4  At the same time, pray also for us, that God may open to us a door for the word, to declare the mystery of Christ, on account of which I am in prison— 4that I may make it clear, which is how I ought to speak. ▤

2Thes 3:1-2  Finally, brothers,w pray for us, that the word of the Lord may speed ahead and be honored,x as happened among you, 2and that we may be delivered from wicked and evil men. For not all have faith. ▤

w Or brothers and sisters; also verses 6, 13

x Or glorified

- Pray that God’s kingdom would come:

Matt 6:9-10  Pray then like this: “Our Father in heaven, hallowed be your name.y 10Your kingdom come, your will be done,z on earth as it is in heaven. ▤

y Or Let your name be kept holy, or Let your name be treated with reverence

z Or Let your kingdom come, let your will be done

“Your kingdom come” (v. 10) appears primarily to be a request for the full manifestation of the kingdom (cf. CEV, NLT). But some commentators interpret it to also refer to the further extension of the kingdom in its present form – in which the spreading of the gospel obviously is a vital part.

Pray for the salvation of unbelievers

Acts 26:28-29  And Agrippa said to Paul, “In a short time would you persuade me to be a Christian?”a 29And Paul said, “Whether short or long, I would to God that not only you but also all who hear me this day might become such as I am—except for these chains.” ▤

a Or In a short time you would persuade me to act like a Christian!

“I would to God” is indicative of a prayerful wish (cf. CEV, NASB; Rom 10:1 ↓), comparable to a prayer – “I pray to God” (NCV™, NLT, NRSV; cf. GNT, NIV).

Rom 10:1  Brothers,b my heart’s desire and prayer to God for them is that they may be saved. ▤

b Or Brothers and sisters

1Tim 2:1-4  First of all, then, I urge that supplications, prayers, intercessions, and thanksgivings be made for all people, 2for kings and all who are in high positions, that we may lead a peaceful and quiet life, godly and dignified in every way. 3This is good, and it is pleasing in the sight of God our Savior, 4who desires all people to be saved and to come to the knowledge of the truth. ▤

Verses 3-4 suggest that our prayers for other people (v. 1) should include prayer for their salvation.

Rather than insist on your own rights, act in the interests of others for the sake of the gospel

1Cor 9:12-15, 18  If others share this rightful claim on you, do not we even more? Nevertheless, we have not made use of this right, but we endure anything rather than put an obstacle in the way of the gospel of Christ. 13Do you not know that those who are employed in the temple service get their food from the temple, and those who serve at the altar share in the sacrificial offerings? 14In the same way, the Lord commanded that those who proclaim the gospel should get their living by the gospel. 15But I have made no use of any of these rights, nor am I writing these things to secure any such provision. For I would rather die than have anyone deprive me of my ground for boasting. ▤  … 18What then is my reward? That in my preaching I may present the gospel free of charge, so as not to make full use of my right in the gospel. ▤

Paul forsook his right of being supported in his work of spreading the gospel, enduring “anything rather than put an obstacle in the way of the gospel of Christ” (v. 12). In v. 13, to illustrate that he has this right, Paul is referring to the OT law’s stipulations that those who work in the temple have the right to take from certain offerings for their own food.

1Cor 9:19-23  For though I am free from all, I have made myself a servant to all, that I might win more of them. 20To the Jews I became as a Jew, in order to win Jews. To those under the law I became as one under the law (though not being myself under the law) that I might win those under the law. 21To those outside the law I became as one outside the law (not being outside the law of God but under the law of Christ) that I might win those outside the law. 22To the weak I became weak, that I might win the weak. I have become all things to all people, that by all means I might save some. 23I do it all for the sake of the gospel, that I may share with them in its blessings. ▤

Further to foregoing his rights regarding being supported (cf. vv. 12-15, 18 ↑), in vv. 19-22 Paul tells of how he was even prepared to make himself a slave to others and to take measures so that they could identify with him (cf. Gal 4:12 – “I also have become as you are”). He would “fit in with them” (NLT) and “find common ground” (NLT). All this he would do for the sake of the gospel (v. 23). Note that in v. 22 Paul is speaking of forgoing freedoms that he had in Christ for the sake of Christians with weak consciences.

1Cor 10:33  … just as I try to please everyone in everything I do, not seeking my own advantage, but that of many, that they may be saved. ▤

Note that here – and possibly in other references in this and previous subsections – the sanctification of believers is as much in view as the saving of non-believers.

1Thes 1:5  … because our gospel came to you not only in word, but also in power and in the Holy Spirit and with full conviction. You know what kind of men we proved to be among you for your sake. ▤

When bringing the gospel to the Thessalonians (v. 5a), Paul (and his associates) lived among them in a way that was for their good (v. 5b; cf. 1Thes 2:6-9 ↓).

1Thes 2:6-9  Nor did we seek glory from people, whether from you or from others, though we could have made demands as apostles of Christ. 7But we were gentlec among you, like a nursing mother taking care of her own children. 8So, being affectionately desirous of you, we were ready to share with you not only the gospel of God but also our own selves, because you had become very dear to us. 9For you remember, brothers, our labor and toil: we worked night and day, that we might not be a burden to any of you, while we proclaimed to you the gospel of God. ▤

c Some manuscripts infants

In addition to foregoing their rights so as not to be a burden to the Thessalonians (vv. 6-7, 9), such was their love for them that Paul and his co-workers even shared their lives with them (v. 8). This would have involved further expending of themselves.

- Jesus’ example of forgoing his right so as not to cause offense:

Matt 17:24-27  When they came to Capernaum, the collectors of the two-drachma tax went up to Peter and said, “Does your teacher not pay the tax?” 25He said, “Yes.” And when he came into the house, Jesus spoke to him first, saying, “What do you think, Simon? From whom do kings of the earth take toll or tax? From their sons or from others?” 26And when he said, “From others,” Jesus said to him, “Then the sons are free. 27However, not to give offense to them, go to the sea and cast a hook and take the first fish that comes up, and when you open its mouth you will find a shekel.d Take that and give it to them for me and for yourself.” ▤

d Greek stater, a silver coin worth four drachmas or approximately one shekel

In vv. 25-26 Jesus points out that the sons of the kingdom, of God’s family, have the right to not have to pay such taxes – they are in a sense above or apart from such things. But then in v. 27 he shows that believers should forgo such rights so as to not unnecessarily cause offence to others.

Live and act in a way that is consistent with the gospel

Living and acting in a way that is consistent with the gospel involves following biblical teachings regarding how we should live, which accompany and complement the teachings of the basic gospel message.

1Cor 4:17  That is why I sente you Timothy, my beloved and faithful child in the Lord, to remind you of my ways in Christ,f as I teach them everywhere in every church. ▤

e Or am sending

f Some manuscripts add Jesus

Paul effectively claims that his way of life, that he lived in Christ, was what he taught – i.e. his actions were in agreement with his teachings (cf. CEV, NIV).

2Cor 9:13  By their approval of this service, theyg will glorify God because of your submission flowing from your confession of the gospel of Christ, and the generosity of your contribution for them and for all others, … ▤

g Or you

The Corinthians – at least in the matter being discussed – submitted in obedience to the gospel.

2Cor 13:8  For we cannot do anything against the truth, but only for the truth. ▤

There are a number of ideas as to precisely what Paul means here. Quite possibly he is saying he would not or could not do anything that is incompatible or contradictory to the gospel and its moral implications. (cf. NBC)

Eph 4:1  I therefore, a prisoner for the Lord, urge you to walk in a manner worthy of the calling to which you have been called, … ▤

Phil 1:27  Only let your manner of life be worthyh of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, … ▤

h Greek Only behave as citizens worthy

Living a life “worthy of the gospel” is an important aspect of “striving … for the faith of the gospel”.

1Thes 2:9-10  For you remember, brothers, our labor and toil: we worked night and day, that we might not be a burden to any of you, while we proclaimed to you the gospel of God. 10You are witnesses, and God also, how holy and righteous and blameless was our conduct toward you believers. ▤

The “holy and righteous and blameless” conduct of Paul and those ministering with him (v. 10), showed that they lived in a way that was consistent with and worthy of the gospel that they preached (v. 9).

3Jn 1:12  Demetrius has received a good testimony from everyone, and from the truth itself. We also add our testimony, and you know that our testimony is true. ▤

John indicates that Demetrius’ life is shown in a good light by the gospel (as well as by the testimony of others). His conduct was in accordance with “the true message that he teaches” (CEV).

- Our actions should not contradict any particular aspects of the gospel message:

Gal 2:14  But when I saw that their conduct was not in step with the truth of the gospel, I said to Cephas before them all, “If you, though a Jew, live like a Gentile and not like a Jew, how can you force the Gentiles to live like Jews?” ▤

Here Paul rightly rebukes Peter for not acting in a way that is consistent with the gospel message (cf. vv. 11-14). Peter’s actions had implied that Gentiles needed to follow Jewish regulations, contrary to the gospel’s teaching that Christians have been freed from the OT law.

In acting consistently with the gospel, you and the faith will not be discredited . . .

See also:

- Phil 1:27 ⇑

- Glorify and honor God and Jesus Christ by how you live . . .

The following verses show that it is essential that our lives be consistent with our faith so as not to discredit ourselves and things related to our faith – including our ministry, God’s word, God’s name and other believers.

2Cor 6:3  We put no obstacle in anyone’s way, so that no fault may be found with our ministry, … ▤

Paul asserts that he and companions did nothing that would discredit their ministry and so be an obstacle to anyone’s response.

2Cor 8:20-21  We take this course so that no one should blame us about this generous gift that is being administered by us, 21for we aim at what is honorable not only in the Lord’s sight but also in the sight of man. ▤

Paul realized that it was critical for his ministry that his actions not only be right but that they also be seen to be so (v. 21), in order to avoid any blame or criticism (v. 20).

1Tim 5:13-14  Besides that, they learn to be idlers, going about from house to house, and not only idlers, but also gossips and busybodies, saying what they should not. 14So I would have younger widows marry, bear children, manage their households, and give the adversary no occasion for slander. ▤

In a society where presumably there was minimal opportunity for women to be employed, Paul addresses his concerns regarding the prospect of idleness resulting in the whole church and the gospel being slandered.

1Tim 6:1  Let all who are under a yoke as slavesi regard their own masters as worthy of all honor, so that the name of God and the teaching may not be reviled. ▤

i Greek bondservants

Titus 2:4-5, 7-8  … and so train the young women to love their husbands and children, 5to be self-controlled, pure, working at home, kind, and submissive to their own husbands, that the word of God may not be reviled. ▤  … 7Show yourself in all respects to be a model of good works, and in your teaching show integrity, dignity, 8and sound speech that cannot be condemned, so that an opponent may be put to shame, having nothing evil to say about us. ▤

1Pet 2:15  For this is the will of God, that by doing good you should put to silence the ignorance of foolish people. ▤

The “ignorance of foolish people” refers to or at least encompasses “foolish accusations” (NLT) against believers.

1Pet 3:14b-16  Have no fear of them, nor be troubled, 15but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, 16having a good conscience, so that, when you are slandered, those who revile your good behavior in Christ may be put to shame. ▤

2Pet 2:2  And many will follow their sensuality, and because of them the way of truth will be blasphemed. ▤

Peter here refers to the godless practices of false teachers corrupting others in the church, leading to the gospel being maligned.

Neh 5:9  So I said, “The thing that you are doing is not good. Ought you not to walk in the fear of our God to prevent the taunts of the nations our enemies? ▤

. . . You will have credibility, attracting people to the gospel

2Cor 6:4-7  … but as servants of God we commend ourselves in every way: by great endurance, in afflictions, hardships, calamities, 5beatings, imprisonments, riots, labors, sleepless nights, hunger; 6by purity, knowledge, patience, kindness, the Holy Spirit, genuine love; 7by truthful speech, and the power of God; with the weapons of righteousness for the right hand and for the left; … ▤

Rather than discrediting their ministry (cf. v. 3 ⇑), Paul claims that everything he and his companions did – persevering in hardship (vv. 4b-5) and acting in godly ways (vv. 6-7) – had shown them to be true servants of God (v. 4a).

1Thes 4:11-12  … and to aspire to live quietly, and to mind your own affairs, and to work with your hands, as we instructed you, 12so that you may walk properly before outsiders and be dependent on no one. ▤

In v. 11 Paul urges the Thessalonians to live quietly and peacefully, to mind their own business and to earn their own living (cf. GNT). A key goal of this was so that their behavior be seen to be proper by outsiders (v. 12), earning their respect (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT) and so having credibility.

Titus 2:9-10  Slavesj are to be submissive to their own masters in everything; they are to be well-pleasing, not argumentative, 10not pilfering, but showing all good faith, so that in everything they may adorn the doctrine of God our Savior. ▤

j Or servants; Greek bondservants

The last clause implies that such behavior (vv. 9-10a) makes the gospel “attractive” (NCV™, NIV®, NLT).

1Pet 2:12  Keep your conduct among the Gentiles honorable, so that when they speak against you as evildoers, they may see your good deeds and glorify God on the day of visitation. ▤

Living honorable lives with “good deeds” will not only give believers credibility in the eyes of non-Christians, eventually it will be cause for them to glorify God “on the day of visitation”. This last phrase is probably a reference to judgment day (cf. NLT, NRSV) or Christ’s return (cf. NCV). However, some think it may refer to God granting salvation to such people, thereby implying that the good deeds of Christians can be a factor in the conversion of opponents (cf. Titus 2:9-10 ↑; 1Pet 3:1-2 ↓).

1Pet 3:1-2  Likewise, wives, be subject to your own husbands, so that even if some do not obey the word, they may be won without a word by the conduct of their wives, 2when they see your respectful and pure conduct. ▤

2Tim 3:14-15  But as for you, continue in what you have learned and have firmly believed, knowing from whomk you learned it 15and how from childhood you have been acquainted with the sacred writings, which are able to make you wise for salvation through faith in Christ Jesus. ▤

k The Greek for whom is plural

Particularly in view of v. 15, those “from whom you learned it” (v. 14) appears to be a reference to Timothy’s mother and grandmother (cf. 1:5) – and possibly also to Paul himself. The character and lives of these people who had taught Timothy had been a significant factor in him accepting their teaching, as reflected by Paul’s appeal to this in encouraging Timothy to continue in his faith.

- The unity of believers promotes belief in others:

John 17:20-23  I do not ask for these only, but also for those who will believe in me through their word, 21that they may all be one, just as you, Father, are in me, and I in you, that they also may be in us, so that the world may believe that you have sent me. 22The glory that you have given me I have given to them, that they may be one even as we are one, 23I in them and you in me, that they may become perfectly one, so that the world may know that you sent me and loved them even as you loved me. ▤

The phrase “be in us” (v. 21b) is correlated with the unity of believers (cf. CEV, NCV), as is suggested by the surrounding statements and by some ancient authorities having “be one in us” (cf. NRSV text note).

Support others spreading the gospel . . .

See also:

- Give your leaders material support . . .

- . . . Leaders deserve material support

3Jn 1:7-8  For they have gone out for the sake of the name, accepting nothing from the Gentiles. 8Therefore we ought to support people like these, that we may be fellow workers for the truth. ▤

1Cor 9:14, 18  In the same way, the Lord commanded that those who proclaim the gospel should get their living by the gospel. ▤  … 18What then is my reward? That in my preaching I may present the gospel free of charge, so as not to make full use of my right in the gospel. ▤

In the last clause in v. 18 Paul refers to his right to support in his work of preaching the gospel. As such, in accordance with the Lord’s command (v. 14), v. 18 suggests that while spreading the gospel should not be done for profit, others still have the responsibility to support preachers.

2Cor 11:7-9  Or did I commit a sin in humbling myself so that you might be exalted, because I preached God’s gospel to you free of charge? 8I robbed other churches by accepting support from them in order to serve you. 9And when I was with you and was in need, I did not burden anyone, for the brothers who came from Macedonia supplied my need. So I refrained and will refrain from burdening you in any way. ▤

Various churches supported Paul in his work of preaching the gospel, allowing him to preach it free of charge.

Phil 2:25  I have thought it necessary to send to you Epaphroditus my brother and fellow worker and fellow soldier, and your messenger and minister to my need, … ▤

Epaphroditus was sent by the Philippians to bring their gifts of aid to Paul (cf. Phil 4:18 ↓) and apparently also to assist him in other ways in his work of spreading the gospel.

Phil 4:14-19  Yet it was kind of you to sharel my trouble. 15And you Philippians yourselves know that in the beginning of the gospel, when I left Macedonia, no church entered into partnership with me in giving and receiving, except you only. 16Even in Thessalonica you sent me help for my needs once and again. 17Not that I seek the gift, but I seek the fruit that increases to your credit.m 18I have received full payment, and more. I am well supplied, having received from Epaphroditus the gifts you sent, a fragrant offering, a sacrifice acceptable and pleasing to God. 19And my God will supply every need of yours according to his riches in glory in Christ Jesus. ▤

l Or have fellowship in

m Or I seek the profit that accrues to your account

In v. 15, “giving and receiving” refers to what might be termed “transactions” between the Philippians and Paul. They gave him aid (vv. 16, 18) and in return spiritual blessings were credited to their account (v. 17; cf. v. 19).

. . . Give hospitality and aid to visiting preachers and workers

Rom 15:24  I hope to see you in passing as I go to Spain, and to be helped on my journey there by you, once I have enjoyed your company for a while. ▤

Rom 16:2  … that you may welcome her in the Lord in a way worthy of the saints, and help her in whatever she may need from you, for she has been a patron of many and of myself as well. ▤

1Cor 16:5-6  I will visit you after passing through Macedonia, for I intend to pass through Macedonia, 6and perhaps I will stay with you or even spend the winter, so that you may help me on my journey, wherever I go. ▤

Philem 1:22  At the same time, prepare a guest room for me, for I am hoping that through your prayers I will be graciously given to you. ▤

Titus 3:13  Do your best to speed Zenas the lawyer and Apollos on their way; see that they lack nothing. ▤

3Jn 1:5-6  Beloved, it is a faithful thing you do in all your efforts for these brothers, strangers as they are, 6who testified to your love before the church. You will do well to send them on their journey in a manner worthy of God. ▤

Acts 16:15  And after she was baptized, and her household as well, she urged us, saying, “If you have judged me to be faithful to the Lord, come to my house and stay.” And she prevailed upon us. ▤

Acts 21:8, 10  On the next day we departed and came to Caesarea, and we entered the house of Philip the evangelist, who was one of the seven, and stayed with him. ▤  … 10While we were staying for many days, a prophet named Agabus came down from Judea. ▤

Philip, himself an evangelist, gave hospitality to Paul and his associates.

Luke 10:7-8, 38  And remain in the same house, eating and drinking what they provide, for the laborer deserves his wages. Do not go from house to house. 8Whenever you enter a town and they receive you, eat what is set before you. ▤  … 38Now as they went on their way, Jesusn entered a village. And a woman named Martha welcomed him into her house. ▤

n Greek he

The instructions given in vv. 7-8 to the itinerant workers themselves, obviously imply that such hospitality should be given to them, as Martha later exemplifies (v. 38). Note that the exhortations to stay in the one house (v. 7) may be admonishing against looking for a better offer.

2Ki 4:8-10  One day Elisha went on to Shunem, where a wealthy woman lived, who urged him to eat some food. So whenever he passed that way, he would turn in there to eat food. 9And she said to her husband, “Behold now, I know that this is a holy man of God who is continually passing our way. 10Let us make a small room on the roof with walls and put there for him a bed, a table, a chair, and a lamp, so that whenever he comes to us, he can go in there.” ▤

- Some implications and results of receiving gospel workers (and other people of God):

Matt 10:40-42  “Whoever receives you receives me, and whoever receives me receives him who sent me. 41The one who receives a prophet because he is a prophet will receive a prophet’s reward, and the one who receives a righteous person because he is a righteous person will receive a righteous person’s reward. 42And whoever gives one of these little ones even a cup of cold water because he is a disciple, truly, I say to you, he will by no means lose his reward.” ▤

Note that other implications and results of receiving – or welcoming and assisting – itinerant workers are given above in 3 John 1:8 and in Philippians 4:14-19 in the previous subsection.

Note: Guard the gospel message

We are to guard the gospel message from being distorted. As such we need to guard: our own understanding and version of the gospel (which is partially in view in the references below from 1 and 2 Timothy and also Galatians 2:3); and the gospel message from being distorted by others (which is what is largely in view in the other references).

1Tim 6:20-21  O Timothy, guard the deposit entrusted to you. Avoid the irreverent babble and contradictions of what is falsely called “knowledge,” 21for by professing it some have swerved from the faith. Grace be with you.o ▤

o The Greek for you is plural

The phrase “the deposit entrusted to you” is referring to the gospel (as is “the good deposit” in 2 Timothy 1:14 immediately below). In v. 20b, Paul urges Timothy to turn away from matters that would corrupt his message.

2Tim 1:13-14  Follow the pattern of the soundp words that you have heard from me, in the faith and love that are in Christ Jesus. 14By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

p Or healthy

Gal 2:1-5  Then after fourteen years I went up again to Jerusalem with Barnabas, taking Titus along with me. 2I went up because of a revelation and set before them (though privately before those who seemed influential) the gospel that I proclaim among the Gentiles, in order to make sure I was not running or had not run in vain. 3But even Titus, who was with me, was not forced to be circumcised, though he was a Greek. 4Yet because of false brothers secretly brought in—who slipped in to spy out our freedom that we have in Christ Jesus, so that they might bring us into slavery— 5to them we did not yield in submission even for a moment, so that the truth of the gospel might be preserved for you. ▤

As commented earlier, in v. 2 Paul tells of how he checked his version of the gospel with the church leaders in case his preaching was incorrect – and so “in vain”. In v. 5 Paul speaks of how he fought to maintain “the truth of the gospel” against corruption by supposed believers, who advocated circumcision and adherence to the law (vv. 3-4), apparently wanting to tie these in with the gospel message.

Jude 1:3-4  Beloved, although I was very eager to write to you about our common salvation, I found it necessary to write appealing to you to contend for the faith that was once for all delivered to the saints. 4For certain people have crept in unnoticed who long ago were designated for this condemnation, ungodly people, who pervert the grace of our God into sensuality and deny our only Master and Lord, Jesus Christ. ▤

Here “the faith” refers to the “sum of Christian belief” (AMP) – notably the gospel message, “the Good News” (GNT).

Gal 1:6-9  I am astonished that you are so quickly deserting him who called you in the grace of Christ and are turning to a different gospel— 7not that there is another one, but there are some who trouble you and want to distort the gospel of Christ. 8But even if we or an angel from heaven should preach to you a gospel contrary to the one we preached to you, let him be accursed. 9As we have said before, so now I say again: If anyone is preaching to you a gospel contrary to the one you received, let him be accursed. ▤

Here Paul vehemently speaks out for the gospel message – defending or guarding it – condemning the teaching of a distorted adaptation of the gospel.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Insights

See also:

- God Works through His People (I): General

- God Works through His People (II): Empowerment

This section provides insights on the gospel message itself and on why it is so critical that we tell others the gospel. It also teaches us that in all our efforts to do so, we must bear in mind that the effectiveness of the message comes from God – and that people’s responses to it are in his hands, not ours.

Section A

Insights on the Gospel Message

Section Jumps

- The gospel is not made up by men – it is true

- The gospel reveals God’s hidden mystery concerning Jesus Christ

- The gospel is of God’s grace

- The gospel is good news

- The message of Jesus Christ is a stumbling block for many people

- Those who do not believe and respond to the gospel will be condemned

See also:

- The gospel is the power and wisdom of God to save – though it may seem foolish to the world

The gospel is not made up by men – it is true

Gal 1:11-12  For I would have you know, brothers, that the gospel that was preached by me is not man’s gospel.a 12For I did not receive it from any man, nor was I taught it, but I received it through a revelation of Jesus Christ. ▤

a Greek not according to man

Note that in line with this, in v. 1 Paul points out that he was “not from men nor through man, but through Jesus Christ and God the Father”.

1Thes 2:2-3, 13  But though we had already suffered and been shamefully treated at Philippi, as you know, we had boldness in our God to declare to you the gospel of God in the midst of much conflict. 3For our appeal does not spring from error or impurity or any attempt to deceive, ▤  … 13And we also thank God constantlyb for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

b Or without ceasing

The reference to the gospel as “the gospel of God” (v. 2) and “the word of God” (v. 13) asserts that it is not made up by men – and so that it is true, not false in any way (v. 3).

2Pet 1:16  For we did not follow cleverly devised myths when we made known to you the power and coming of our Lord Jesus Christ, but we were eyewitnesses of his majesty. ▤

Heb 2:3-4  … how shall we escape if we neglect such a great salvation? It was declared at first by the Lord, and it was attested to us by those who heard, 4while God also bore witness by signs and wonders and various miracles and by gifts of the Holy Spirit distributed according to his will. ▤

The gospel message of salvation was first announced by Jesus Christ, and a number who had heard him confirmed what he had said to others (cf. Luke 1:1-4 ↓) – including to the writer of Hebrews. In saying that they “attested” to it, the writer appears to mean that they attested or confirmed that it was what Jesus had said and so that it was “real and genuine” (AMP). This was also affirmed by the signs that had accompanied it (v. 4).

Luke 1:1-4  Inasmuch as many have undertaken to compile a narrative of the things that have been accomplished among us, 2just as those who from the beginning were eyewitnesses and ministers of the word have delivered them to us, 3it seemed good to me also, having followed all things closely for some time past, to write an orderly account for you, most excellent Theophilus, 4that you may have certainty concerning the things you have been taught. ▤

Although Luke does not specifically say that he used the eyewitness accounts concerning “the word” (v. 2), the gospel message, this is implied. Luke’s Gospel and other such accounts (v. 1) were based largely on what eyewitnesses had passed on – along with careful investigation (v. 3a) – thus adding to the certainty of what they contain (v. 4).

John 19:35  He who saw it has borne witness—his testimony is true, and he knows that he is telling the truth—that you also may believe. ▤

John 21:24  This is the disciple who is bearing witness about these things, and who has written these things, and we know that his testimony is true. ▤

The last clause speaks of John himself along with others, possibly including his readers, affirming “that his testimony is true” (cf. John 19:35 ↑).

Acts 26:22-26  To this day I have had the help that comes from God, and so I stand here testifying both to small and great, saying nothing but what the prophets and Moses said would come to pass: 23that the Christ must suffer and that, by being the first to rise from the dead, he would proclaim light both to our people and to the Gentiles.” 24And as he was saying these things in his defense, Festus said with a loud voice, “Paul, you are out of your mind; your great learning is driving you out of your mind.” 25But Paul said, “I am not out of my mind, most excellent Festus, but I am speaking true and rational words. 26For the king knows about these things, and to him I speak boldly. For I am persuaded that none of these things has escaped his notice, for this has not been done in a corner. ▤

The gospel message was not made up by Jesus and/or his followers, for it says “nothing but what the prophets and Moses said would come to pass” (v. 22b; cf. Rom 16:25-26 ⇓). Also, it is both “true and rational” (v. 25). Verse 26 makes a further important point attesting to the truth of the gospel. The events it is based on were widely known, familiar to the king, as they did not take place in some obscure setting. Similarly, in Acts 2:22 Peter points out to a crowd that Jesus’ deeds were widely known, referring to his “mighty works and wonders and signs that God did through him in your midst, as you yourselves know.”

Eph 1:13  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, … ▤

The phrase “the word of truth” of course affirms the truth of the gospel. It is also used in reference to the gospel in: Colossians 1:5 (“the word of truth, the gospel”); 2Tim 2:15 (“a worker … rightly handling the word of truth”); and James 1:18 (“he brought us forth by the word of truth”).

1Jn 2:21  I write to you, not because you do not know the truth, but because you know it, and because no lie is of the truth. ▤

The “truth” here is basically a reference to the gospel.

The gospel reveals God’s hidden mystery concerning Jesus Christ

Rom 16:25-26  Now to him who is able to strengthen you according to my gospel and the preaching of Jesus Christ, according to the revelation of the mystery that was kept secret for long ages 26but has now been disclosed and through the prophetic writings has been made known to all nations, according to the command of the eternal God, to bring about the obedience of faith— ▤

The term “the prophetic writings” (v. 26) appears to refer to the writings of the OT prophets. As such this passage speaks of the role of the prophets’ writings in the revelation of the gospel, the previously hidden mystery about Jesus Christ. Previous obscure aspects of their writings have now become clear because of: Jesus Christ’s fulfillment of them; his teachings; and the revelation given to the apostles both during and after Christ’s ministry. As such, the prophets’ writings help reveal and affirm the gospel message.

Eph 1:7-10  In him we have redemption through his blood, the forgiveness of our trespasses, according to the riches of his grace, 8which he lavished upon us, in all wisdom and insight 9making knownc to us the mystery of his will, according to his purpose, which he set forth in Christ 10as a plan for the fullness of time, to unite all things in him, things in heaven and things on earth. ▤

c Or he lavished upon us in all wisdom and insight, making known . . .

Paul has the gospel in view as the means by which God has made known to us the mystery of his will that he would fulfill through Jesus Christ.

Eph 3:3-11  … how the mystery was made known to me by revelation, as I have written briefly. 4When you read this, you can perceive my insight into the mystery of Christ, 5which was not made known to the sons of men in other generations as it has now been revealed to his holy apostles and prophets by the Spirit. 6This mystery isd that the Gentiles are fellow heirs, members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus through the gospel. 7Of this gospel I was made a minister according to the gift of God’s grace, which was given me by the working of his power. 8To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, 9and to bring to light for everyone what is the plan of the mystery hidden for ages ine God who created all things, 10so that through the church the manifold wisdom of God might now be made known to the rulers and authorities in the heavenly places. 11This was according to the eternal purpose that he has realized in Christ Jesus our Lord, … ▤

d The words This mystery is are inferred from verse 4

e Or by

Verse 10 indicates that the aspect of the gospel mystery concerning the union of the Gentiles with Israel in the one body of the church (v. 6), had even been hidden from the heavenly powers (cf. 1Pet 1:12 ↓).

Col 1:25-27  … of which I became a minister according to the stewardship from God that was given to me for you, to make the word of God fully known, 26the mystery hidden for ages and generations but now revealed to his saints. 27To them God chose to make known how great among the Gentiles are the riches of the glory of this mystery, which is Christ in you, the hope of glory. ▤

Col 2:2-3  … that their hearts may be encouraged, being knit together in love, to reach all the riches of full assurance of understanding and the knowledge of God’s mystery, which is Christ, 3in whom are hidden all the treasures of wisdom and knowledge. ▤

All the treasures of divine wisdom and spiritual knowledge are stored up in Christ – and now made accessible through the gospel which reveals God’s mystery about him.

1Cor 2:1, 7-10  And I, when I came to you, brothers,f did not come proclaiming to you the testimonyg of God with lofty speech or wisdom. ▤  … 7But we impart a secret and hidden wisdom of God, which God decreed before the ages for our glory. 8None of the rulers of this age understood this, for if they had, they would not have crucified the Lord of glory. 9But, as it is written, “What no eye has seen, nor ear heard, nor the heart of man imagined, what God has prepared for those who love him”— 10these things God has revealed to us through the Spirit. For the Spirit searches everything, even the depths of God. ▤

f Or brothers and sisters

g Some manuscripts mystery (or secret)

The “testimony of God” (v. 1) and “a secret and hidden wisdom of God” which Paul spoke to others of (v. 7), both probably refer to God’s “mystery” (v. 1 text note), the gospel. This mystery concerns the crucified Christ (v. 8) and involves matters previously not perceived by humankind (vv. 8-9) all of which is revealed to people by the Holy Spirit (v. 10, cf. Eph 3:5 ↑; 1Pet 1:10-12 ↓).

Titus 1:1-3  Paul, a servanth of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, 2in hope of eternal life, which God, who never lies, promised before the ages begani 3and at the proper time manifested in his word through the preaching with which I have been entrusted by the command of God our Savior; … ▤

h Or slave; Greek bondservant

i Greek before times eternal

At his appointed time God revealed the previously hidden gospel message – concerning the promise of eternal life (v. 2) in Christ – through the preaching of Paul, and others (cf. 1Pet 1:10-12 ↓).

1Pet 1:10-12  Concerning this salvation, the prophets who prophesied about the grace that was to be yours searched and inquired carefully, 11inquiring what person or time the Spirit of Christ in them was indicating when he predicted the sufferings of Christ and the subsequent glories. 12It was revealed to them that they were serving not themselves but you, in the things that have now been announced to you through those who preached the good news to you by the Holy Spirit sent from heaven, things into which angels long to look. ▤

The prophets were given a limited revelation of the salvation that would come through the sufferings of Jesus Christ (vv. 10-11); as such it was a hidden mystery of God. Now through the preaching of the gospel, by the Holy Spirit, it has been fully revealed (v. 12). The final statement of v. 12 highlights the mystery that surrounds or surrounded what the gospel reveals.

- This mystery of “godliness” – based on Jesus Christ – is great:

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hej was manifested in the flesh, vindicatedk by the Spirit,l seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

j Greek Who; some manuscripts God; others Which

k Or justified

l Or vindicated in spirit

The term translated here as “godliness” is also translated as “our religion” (CEV, GNT, NRSV) and similarly “our faith” (NLT). It appears to speak of the mystery that produces godliness. The remainder of the verse suggests that this is the gospel message about Jesus Christ and what he accomplished in his mission, which produces godliness as its significance is applied to one’s life.

The gospel is of God’s grace

The gospel message about Jesus Christ is founded on and manifests God’s grace – as is reflected by the following verses.

Acts 20:24  But I do not account my life of any value nor as precious to myself, if only I may finish my course and the ministry that I received from the Lord Jesus, to testify to the gospel of the grace of God. ▤

Acts 20:32  And now I commend you to God and to the word of his grace, which is able to build you up and to give you the inheritance among all those who are sanctified. ▤

Col 1:5b-6  Of this you have heard before in the word of the truth, the gospel, 6which has come to you, as indeed in the whole world it is bearing fruit and growing—as it also does among you, since the day you heard it and understood the grace of God in truth, … ▤

Acts 14:3  So they remained for a long time, speaking boldly for the Lord, who bore witness to the word of his grace, granting signs and wonders to be done by their hands. ▤

Here “the Lord” probably is Jesus Christ. The gospel illustrates both God’s and Jesus Christ’s grace (cf. Rom 5:15). God’s grace is seen in him providing a way of salvation for undeserving humankind at the cost of his only Son. Jesus Christ’s grace is seen in him willingly foregoing his glory for a time and enduring great suffering for undeserving humankind.

2Cor 4:15  For it is all for your sake, so that as grace extends to more and more people it may increase thanksgiving, to the glory of God. ▤

With his reference to God’s grace, Paul may be referring to the gospel message being based on it and telling of it – as is the case elsewhere in this subsection. Alternatively, or additionally, he may have primarily in view God in his grace bringing people to believe in the message.

Eph 3:1-3  For this reason I, Paul, a prisoner for Christ Jesus on behalf of you Gentiles— 2assuming that you have heard of the stewardship of God’s grace that was given to me for you, 3how the mystery was made known to me by revelation, as I have written briefly. ▤

There is some doubt as to how “grace” is used in v. 2. Amongst the possibilities are that it refers to God’s grace: in commissioning Paul for this work; in making known the mystery of Christ to Paul (cf. v. 3); in the message itself; and in imparting the message to the Ephesians or the Gentiles in general. If the third possibility is the case, the verse would clearly indicate that the gospel is of God’s grace. The other possibilities also reflect this, to varying degrees.

The gospel is good news

Note that the Greek word translated as “gospel” basically means “good news”.

Luke 2:10  And the angel said to them, “Fear not, for behold, I bring you good news of great joy that will be for all the people. ▤

Luke 3:18  So with many other exhortations he preached good news to the people. ▤

Luke 8:1a  Soon afterward he went on through cities and villages, proclaiming and bringing the good news of the kingdom of God. ▤

Acts 8:35  Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. ▤

Acts 8:12  But when they believed Philip as he preached good news about the kingdom of God and the name of Jesus Christ, they were baptized, both men and women. ▤

Acts 10:36  As for the word that he sent to Israel, preaching good news of peace through Jesus Christ (he is Lord of all), … ▤

Acts 13:32-33  And we bring you the good news that what God promised to the fathers, 33this he has fulfilled to us their children by raising Jesus, as also it is written in the second Psalm, “‘You are my Son, today I have begotten you.’ ▤

In v. 32, “what God promised to the fathers” refers to messianic promises, fulfilled by God in raising Jesus (v. 33a).

Acts 14:15  Men, why are you doing these things? We also are men, of like nature with you, and we bring you good news, that you should turn from these vain things to a living God, who made the heaven and the earth and the sea and all that is in them. ▤

Rom 10:15  And how are they to preach unless they are sent? As it is written, “How beautiful are the feet of those who preach the good news!” ▤

1Pet 1:25  … but the word of the Lord remains forever.” And this word is the good news that was preached to you. ▤

Mark 1:14-15  Now after John was arrested, Jesus came into Galilee, proclaiming the gospel of God, 15and saying, “The time is fulfilled, and the kingdom of God is at hand; repent and believe in the gospel.” ▤

That the terms “gospel” and “good news” are interchangeable is suggested by other translations at times rendering the Greek for “gospel” as “good news” (AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV).

- The gospel is “treasure”:

2Cor 4:7  But we have this treasure in jars of clay, to show that the surpassing power belongs to God and not to us. ▤

Here Paul likens the message of the gospel being entrusted to him in his human frailty, to treasure being placed in jars of clay. Speaking of the gospel as “treasure” reflects that further to it being good news, it is a wonderful, glorious message.

The message of Jesus Christ is a stumbling block for many people

The gospel’s message of Jesus Christ – with his death and resurrection – is a “stumbling block” for many people. They do not believe it and so, figuratively speaking, on the path to God’s salvation they stumble and fall over Christ – and so fail to obtain salvation and life.

1Pet 2:7-8  So the honor is for you who believe, but for those who do not believe, “The stone that the builders rejected has become the cornerstone,”m 8and “A stone of stumbling, and a rock of offense.” They stumble because they disobey the word, as they were destined to do. ▤

m Greek the head of the corner

Verse 7 speaks of Jesus Christ as the “stone” that was rejected but which has become the cornerstone of God’s kingdom. Those who reject Christ “stumble” (v. 8) because they do not believe and obey the message.

Matt 21:44  And the one who falls on this stone will be broken to pieces; and when it falls on anyone, it will crush him.”n ▤

n Some manuscripts omit verse 44

This is possibly referring to a Jewish saying of the time, indicating that like a pot that falls on a stone or one on which a stone falls, so everyone who rejects Jesus the “stone” will be doomed (cf. NSB).

1Cor 1:23  … but we preach Christ crucified, a stumbling block to Jews and folly to Gentiles, … ▤

The gospel of Christ is a stumbling block to Jews, being incompatible with their way of trying to gain righteousness through obedience to the law. It is also a stumbling block to Gentiles, with many seeing it as foolishness.

Luke 2:34-35  And Simeon blessed them and said to Mary his mother, “Behold, this child is appointed for the fall and rising of many in Israel, and for a sign that is opposed 35(and a sword will pierce through your own soul also), so that thoughts from many hearts may be revealed.” ▤

Simeon’s prophetic word, on being presented with the infant Jesus, was indicative of Jesus Christ becoming a “stumbling block” for many people. Note that “rising” appears to refer to the salvation of the lowly.

- The message of the cross is offensive to some people:

Gal 5:11  But if I, brothers,o still preachp circumcision, why am I still being persecuted? In that case the offense of the cross has been removed. ▤

o Or brothers and sisters; also verse 13

p Greek proclaim

Circumcision signifies one’s adherence to the OT law as the way to righteousness. As the message centered on Jesus Christ’s death on the cross conflicts with this, it causes offense (cf. 1Pet 2:8 ↑) to those who follow the way of the OT law. The message is also offensive to other people for other reasons.

Those who do not believe and respond to the gospel will be condemned

See also:

- The gospel brings salvation, saving those who respond to it

- The gospel brings life to those who respond

- Further blessings that spreading the gospel brings to those who respond

Mark 16:15-16  And he said to them, “Go into all the world and proclaim the gospel to the whole creation. 16Whoever believes and is baptized will be saved, but whoever does not believe will be condemned. ▤

John 3:18  Whoever believes in him is not condemned, but whoever does not believe is condemned already, because he has not believed in the name of the only Son of God. ▤

Rom 2:8  … but for those who are self-seekingq and do not obey the truth, but obey unrighteousness, there will be wrath and fury. ▤

q Or contentious

2Cor 2:15-16  For we are the aroma of Christ to God among those who are being saved and among those who are perishing, 16to one a fragrance from death to death, to the other a fragrance from life to life. Who is sufficientr for these things? ▤

r Or competent

In v. 16, “a fragrance from death to death” means a fragrance “of death that brings death” (NCV™; GNT, NKJV). For further comment see Insights regarding spreading the gospel.

2Thes 1:7b-9  … when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels 8in flaming fire, inflicting vengeance on those who do not know God and on those who do not obey the gospel of our Lord Jesus. 9They will suffer the punishment of eternal destruction, away froms the presence of the Lord and from the glory of his might, … ▤

s Or destruction that comes from

2Thes 2:11-12  Therefore God sends them a strong delusion, so that they may believe what is false, 12in order that all may be condemned who did not believe the truth but had pleasure in unrighteousness. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

The Need to Spread the Gospel

Section Jumps

- We have been entrusted with the gospel and the task of telling others . . .

- . . . We are responsible for telling others

- Through believers spreading the gospel message others come to believe . . .

- . . . and there are many ready to respond to the gospel – but they need someone to tell them

- The gospel brings salvation, saving those who respond to it

- The gospel brings life to those who respond

- Further blessings that spreading the gospel brings to those who respond

We have been entrusted with the gospel and the task of telling others . . .

See also:

- 1Cor 9:16-17 ⇓

In most of the references in this and the following subsection, Paul speaks of his commission and responsibility to tell others the gospel. He had a special commission to preach the gospel, and so perhaps a greater responsibility than most Christians. But the principle of being entrusted with the gospel and the associated task of telling it to others – with the corresponding responsibility – is applicable to all Christians.

Gal 2:7  On the contrary, when they saw that I had been entrusted with the gospel to the uncircumcised, just as Peter had been entrusted with the gospel to the circumcised … ▤

1Thes 2:4  … but just as we have been approved by God to be entrusted with the gospel, so we speak, not to please man, but to please God who tests our hearts. ▤

1Tim 1:11  … in accordance with the gospel of the glory of the blessed God with which I have been entrusted. ▤

1Tim 6:20  O Timothy, guard the deposit entrusted to you. Avoid the irreverent babble and contradictions of what is falsely called “knowledge,” ▤

The reference is to the gospel, as in 2 Timothy 1:14 below. Thus in these two references Paul refers to Timothy being entrusted with the gospel. Note that this involves guarding the correctness of its content as well as spreading it to others.

2Tim 1:14  By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

Titus 1:3  … and at the proper time manifested in his word through the preaching with which I have been entrusted by the command of God our Savior; … ▤

1Cor 4:1  This is how one should regard us, as servants of Christ and stewards of the mysteries of God. ▤

As “stewards” of the mysteries of God, Paul and his co-workers were trustees (cf. AMP) of the gospel.

. . . We are responsible for telling others

Rom 1:14-15  I am under obligation both to Greeks and to barbarians,t both to the wise and to the foolish. 15So I am eager to preach the gospel to you also who are in Rome. ▤

t That is, non-Greeks

Like Paul, believers have an obligation or responsibility to tell all people – people of all nations and levels of understanding (v. 14).

1Cor 9:16-17  For if I preach the gospel, that gives me no ground for boasting. For necessity is laid upon me. Woe to me if I do not preach the gospel! 17For if I do this of my own will, I have a reward, but if not of my own will, I am still entrusted with a stewardship. ▤

In v. 17 Paul appears to be saying that if it were that he preached voluntarily he would be rewarded; but as it is, he is simply doing what he has been entrusted to do (cf. GNT, NLT). Paul understood that he had no choice; he had to preach the gospel, the task that had been committed to him.

1Cor 4:2  Moreover, it is required of stewards that they be found trustworthy. ▤

Paul is speaking of being entrusted with the gospel (cf. v. 1 ⇑).

Acts 18:5-6  When Silas and Timothy arrived from Macedonia, Paul was occupied with the word, testifying to the Jews that the Christ was Jesus. 6And when they opposed and reviled him, he shook out his garments and said to them, “Your blood be on your own heads! I am innocent. From now on I will go to the Gentiles.” ▤

In saying that he was innocent of the blood of the people he had preached the gospel to – here and in Acts 20:25-27 below – Paul indicates that he had a solemn responsibility to do so.

Acts 20:25-27  And now, behold, I know that none of you among whom I have gone about proclaiming the kingdom will see my face again. 26Therefore I testify to you this day that I am innocent of the blood of all of you, 27for I did not shrink from declaring to you the whole counsel of God. ▤

- Ezekiel’s accountability for warning his fellow Israelites:

Ezek 3:17-21  “Son of man, I have made you a watchman for the house of Israel. Whenever you hear a word from my mouth, you shall give them warning from me. 18If I say to the wicked, ‘You shall surely die,’ and you give him no warning, nor speak to warn the wicked from his wicked way, in order to save his life, that wicked person shall die foru his iniquity, but his blood I will require at your hand. 19But if you warn the wicked, and he does not turn from his wickedness, or from his wicked way, he shall die for his iniquity, but you will have delivered your soul. 20Again, if a righteous person turns from his righteousness and commits injustice, and I lay a stumbling block before him, he shall die. Because you have not warned him, he shall die for his sin, and his righteous deeds that he has done shall not be remembered, but his blood I will require at your hand. 21But if you warn the righteous person not to sin, and he does not sin, he shall surely live, because he took warning, and you will have delivered your soul.” ▤

u Or in; also verses 19, 20

Note that a “watchman” (v. 17) was one who watched out for danger, to give warnings of it.

Through believers spreading the gospel message others come to believe . . .

Rom 10:17  So faith comes from hearing, and hearing through the word of Christ. ▤

Faith or belief comes from hearing the message, the message of the gospel of Christ.

John 17:20  I do not ask for these only, but also for those who will believe in me through their word, … ▤

Acts 4:1-2, 4  And as they were speaking to the people, the priests and the captain of the temple and the Sadducees came upon them, 2greatly annoyed because they were teaching the people and proclaiming in Jesus the resurrection from the dead. ▤  … 4But many of those who had heard the word believed, and the number of the men came to about five thousand. ▤

Acts 8:12  But when they believed Philip as he preached good news about the kingdom of God and the name of Jesus Christ, they were baptized, both men and women. ▤

Acts 11:20-21  But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsv also, preaching the Lord Jesus. 21And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. ▤

v Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

Acts 14:1, 21  Now at Iconium they entered together into the Jewish synagogue and spoke in such a way that a great number of both Jews and Greeks believed. ▤  … 21When they had preached the gospel to that city [Derbe] and had made many disciples, they returned to Lystra and to Iconium and to Antioch, … ▤

Acts 15:7  And after there had been much debate, Peter stood up and said to them, “Brothers, you know that in the early days God made a choice among you, that by my mouth the Gentiles should hear the word of the gospel and believe. ▤

Acts 18:8b  And many of the Corinthians hearing Paul believed and were baptized. ▤

Acts 28:24  And some were convinced by what he said, but others disbelieved. ▤

1Cor 15:1, 11  Now I would remind you, brothers,w of the gospel I preached to you, which you received, in which you stand, ▤  … 11Whether then it was I or they, so we preach and so you believed. ▤

w Or brothers and sisters; also verses 6, 31, 50, 58

1Thes 2:13  And we also thank God constantlyx for this, that when you received the word of God, which you heard from us, you accepted it not as the word of men but as what it really is, the word of God, which is at work in you believers. ▤

x Or without ceasing

2Thes 1:10  … when he comes on that day to be glorified in his saints, and to be marveled at among all who have believed, because our testimony to you was believed. ▤

John 1:6-7  There was a man sent from God, whose name was John. 7He came as a witness, to bear witness about the light, that all might believe through him. ▤

John the Baptist came as a witness to testify to the light of Jesus Christ, so that “all” people could believe in Jesus Christ.

John 19:34-35  But one of the soldiers pierced his side with a spear, and at once there came out blood and water. 35He who saw it has borne witness—his testimony is true, and he knows that he is telling the truth—that you also may believe. ▤

. . . and there are many ready to respond to the gospel – but they need someone to tell them

Matt 9:36-38  When he saw the crowds, he had compassion for them, because they were harassed and helpless, like sheep without a shepherd. 37Then he said to his disciples, “The harvest is plentiful, but the laborers are few; 38therefore pray earnestly to the Lord of the harvest to send out laborers into his harvest.” ▤

There are many ready to respond to the gospel – to be “harvested”. But more workers are needed to proclaim the gospel to them.

John 4:35-36  Do you not say, ‘There are yet four months, then comes the harvest’? Look, I tell you, lift up your eyes, and see that the fields are white for harvest. 36Already the one who reaps is receiving wages and gathering fruit for eternal life, so that sower and reaper may rejoice together. ▤

In v. 36 Jesus appears to not be just simply making an observation that there are those now reaping, but also implying that those who are able should join in the harvesting. The ripe harvest needs harvesters now.

Rom 10:14  How then will they call on him in whom they have not believed? And how are they to believe in him of whom they have never heard?y And how are they to hear without someone preaching? ▤

y Or him whom they have never heard

Rom 15:20-21  … and thus I make it my ambition to preach the gospel, not where Christ has already been named, lest I build on someone else’s foundation, 21but as it is written, “Those who have never been told of him will see, and those who have never heard will understand.” ▤

Paul implies that in him preaching the gospel to those who had not previously known of Christ, a number of them would see and understand.

Acts 8:30-31, 35-36  So Philip ran to him and heard him reading Isaiah the prophet and asked, “Do you understand what you are reading?” 31And he said, “How can I, unless someone guides me?” And he invited Philip to come up and sit with him. ▤  … 35Then Philip opened his mouth, and beginning with this Scripture he told him the good news about Jesus. 36And as they were going along the road they came to some water, and the eunuch said, “See, here is water! What prevents me from being baptized?”z ▤

z Some manuscripts add all or most of verse 37: And Philip said, “If you believe with all your heart, you may.” And he replied, “I believe that Jesus Christ is the Son of God.”

The eunuch responded to the gospel – once it had been explained to him.

- Teaching people the ways of God leads them to turn to him:

Ps 51:13  Then I will teach transgressors your ways, and sinners will return to you. ▤

The gospel brings salvation, saving those who respond to it

See also:

- God’s word plays a role in salvation

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We are saved

- The gospel is the power and wisdom of God to save – though it may seem foolish to the world

The fact that those who hear and respond to the gospel receive salvation and life (cf. the following subsection), underlines the vital need to spread the gospel.

Mark 16:15-16  And he said to them, “Go into all the world and proclaim the gospel to the whole creation. 16Whoever believes and is baptized will be saved, but whoever does not believe will be condemned. ▤

Acts 11:13-14  And he told us how he had seen the angel stand in his house and say, ‘Send to Joppa and bring Simon who is called Peter; 14he will declare to you a message by which you will be saved, you and all your household.’ ▤

Acts 13:26  Brothers, sons of the family of Abraham, and those among you who fear God, to us has been sent the message of this salvation. ▤

Acts 16:17  She followed Paul and us, crying out, “These men are servantsa of the Most High God, who proclaim to you the way of salvation.” ▤

a Greek bondservants

Rom 1:16  For I am not ashamed of the gospel, for it is the power of God for salvation to everyone who believes, to the Jew first and also to the Greek. ▤

1Cor 15:1-2  Now I would remind you, brothers,b of the gospel I preached to you, which you received, in which you stand, 2and by which you are being saved, if you hold fast to the word I preached to you—unless you believed in vain. ▤

b Or brothers and sisters; also verses 6, 31, 50, 58

2Cor 2:15  For we are the aroma of Christ to God among those who are being saved and among those who are perishing, … ▤

Paul and his associates were “the aroma of Christ” in spreading the gospel of Christ amongst those who were being saved by it.

Eph 1:13-14  In him you also, when you heard the word of truth, the gospel of your salvation, and believed in him, were sealed with the promised Holy Spirit, 14who is the guaranteec of our inheritance until we acquire possession of it,d to the praise of his glory. ▤

c Or down payment

d Or until God redeems his possession

Note the blessings associated with salvation for those who respond – i.e. the Holy Spirit and the inheritance of the afterlife.

2Thes 2:13-14  But we ought always to give thanks to God for you, brothers beloved by the Lord, because God chose you as the firstfruitse to be saved, through sanctification by the Spirit and belief in the truth. 14To this he called you through our gospel, so that you may obtain the glory of our Lord Jesus Christ. ▤

e Some manuscripts chose you from the beginning

The gospel brings life to those who respond

See also:

- [Outcomes of belief in Jesus Christ:] We have eternal life

Acts 5:20  “Go and stand in the temple and speak to the people all the words of this Life.” ▤

The gospel message – “the words of this Life” – tells of spiritual life that can be gained through Jesus Christ.

2Cor 2:16  … to one a fragrance from death to death, to the other a fragrance from life to life. Who is sufficientf for these things? ▤

f Or competent

As “the aroma of Christ” (v. 15 ⇑) Paul and his associates signified death to those who rejected their message, but life to those who believed – “the aroma of life leading to life” (NKJV; cf. GNT, NCV).

Phil 2:16  … holding fast to the word of life, so that in the day of Christ I may be proud that I did not run in vain or labor in vain. ▤

The phrase “the word of life” implies that the gospel brings life – spiritual and eternal.

2Tim 1:9-10  … who saved us and called us tog a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,h 10and which now has been manifested through the appearing of our Savior Christ Jesus, who abolished death and brought life and immortality to light through the gospel, … ▤

g Or with

h Greek before times eternal

1Pet 4:6  For this is why the gospel was preached even to those who are dead, that though judged in the flesh the way people are, they might live in the spirit the way God does. ▤

There are various interpretations of the first clause. One possibility, given the context, is that it refers to Christians who had received the gospel but had since died. Despite there being various interpretations, as a whole the verse does clearly indicate that those who respond to the gospel will live spiritually.

Further blessings that spreading the gospel brings to those who respond

See also:

- Belief in Jesus Christ (III): Outcomes

Note that the following blessings are associated with the blessings discussed in the previous two subsections – i.e. salvation and life.

Acts 26:17-18  … delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you 18to open their eyes, so that they may turn from darkness to light and from the power of Satan to God, that they may receive forgiveness of sins and a place among those who are sanctified by faith in me. ▤

Rom 15:15-16  But on some points I have written to you very boldly by way of reminder, because of the grace given me by God 16to be a minister of Christ Jesus to the Gentiles in the priestly service of the gospel of God, so that the offering of the Gentiles may be acceptable, sanctified by the Holy Spirit. ▤

Eph 3:6  This mystery isi that the Gentiles are fellow heirs, members of the same body, and partakers of the promise in Christ Jesus through the gospel. ▤

i The words This mystery is are inferred from verse 4

What the “promise in Christ Jesus” (v. 6) refers to is not specified, but it probably relates to an aspect of salvation given in Jesus Christ. Possibly it may encompass, or at least be applicable to, all the blessings promised to those who are in Jesus Christ – “through the gospel”.

Eph 6:15  … and, as shoes for your feet, having put on the readiness given by the gospel of peace. ▤

The gospel is called “the gospel of peace” as it brings reconciliation and peace with God for those who respond.

Col 1:5b-6  Of this you have heard before in the word of the truth, the gospel, 6which has come to you, as indeed in the whole world it is bearing fruit and growing—as it also does among you, since the day you heard it and understood the grace of God in truth, … ▤

The phrase “bearing fruit” may primarily refer to the gospel being productive, with people responding to it. Alternatively or additionally it may suggest that for those who hear, understand and accept it, the gospel is “bringing blessings” (GNT, NCV) and so is “changing lives” (NLT) – as it had been doing among the Colossians.

2Thes 2:14  To this he called you through our gospel, so that you may obtain the glory of our Lord Jesus Christ. ▤

Heb 4:1-3  Therefore, while the promise of entering his rest still stands, let us fear lest any of you should seem to have failed to reach it. 2For good news came to us just as to them, but the message they heard did not benefit them, because they were not united by faith with those who listened.j 3For we who have believed enter that rest, as he has said, “As I swore in my wrath, ‘They shall not enter my rest,’” although his works were finished from the foundation of the world. ▤

j Some manuscripts it did not meet with faith in the hearers

Those who believe the gospel – and persevere in their belief – will enter into the rest God has promised. For further comment see . . . There will be no more sorrow.

1Jn 1:3  … that which we have seen and heard we proclaim also to you, so that you too may have fellowship with us; and indeed our fellowship is with the Father and with his Son Jesus Christ. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

God and the Gospel’s Effectiveness

Section Jumps

- The gospel is the power and wisdom of God to save – though it may seem foolish to the world

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

- The Holy Spirit witnesses about Jesus Christ to people, fostering belief

- God and Jesus Christ at times confirm the gospel message by miracles . . .

- . . . Miracles lead people to believe the message and turn to God

See also:

- Prologue: God Draws People to Himself

- God works through his people in the spreading of the gospel

- Do the Work through God

- The gospel has spread far and wide

The gospel is the power and wisdom of God to save – though it may seem foolish to the world

See also:

- The gospel brings salvation, saving those who respond to it

Rom 1:16  For I am not ashamed of the gospel, for it is the power of God for salvation to everyone who believes, to the Jew first and also to the Greek. ▤

1Cor 1:18, 21-25, 30  For the word of the cross is folly to those who are perishing, but to us who are being saved it is the power of God. ▤  … 21For since, in the wisdom of God, the world did not know God through wisdom, it pleased God through the folly of what we preach to save those who believe. 22For Jews demand signs and Greeks seek wisdom, 23but we preach Christ crucified, a stumbling block to Jews and folly to Gentiles, 24but to those who are called, both Jews and Greeks, Christ the power of God and the wisdom of God. 25For the foolishness of God is wiser than men, and the weakness of God is stronger than men. ▤  … 30And because of himk you are in Christ Jesus, who became to us wisdom from God, righteousness and sanctification and redemption, … ▤

k Greek And from him

Verse 24 is implying that Christ, or the gospel about him, is “the power of God and the wisdom of God” to save “those who are called”. Verse 25 is saying that the apparent “foolishness” and “weakness” of God – particularly that shown in the gospel – is in fact greater than worldly wisdom and strength, for, Paul implies, it is by this “foolishness” and “weakness” of God that we are saved. Verse 30 has a similar thought to v. 24. It is saying that God’s wisdom is shown in Christ, as it is by what God has done through him that we are enabled to have “righteousness and sanctification and redemption” – and so be saved.

1Cor 2:6-8, 14  Yet among the mature we do impart wisdom, although it is not a wisdom of this age or of the rulers of this age, who are doomed to pass away. 7But we impart a secret and hidden wisdom of God, which God decreed before the ages for our glory. 8None of the rulers of this age understood this, for if they had, they would not have crucified the Lord of glory. ▤  … 14The natural person does not accept the things of the Spirit of God, for they are folly to him, and he is not able to understand them because they are spiritually discerned. ▤

The gospel message is of God’s wisdom, not the wisdom of the world (v. 6). God has determined that this wisdom would bring us glory (v. 7), presumably referring to the glorification in the afterlife (cf. AMP, NIrV); as such he saves us through his wisdom. Because this wisdom is not worldly wisdom, the world does not understand it (vv. 8, 14b) or accept it, seeing it as foolish (v. 14a).

The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

We are always to present the gospel appropriately, to the best of our ability. But in doing so we need to bear in mind that the gospel’s effectiveness is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power.

1Cor 2:1-5, 13  And I, when I came to you, brothers,l did not come proclaiming to you the testimonym of God with lofty speech or wisdom. 2For I decided to know nothing among you except Jesus Christ and him crucified. 3And I was with you in weakness and in fear and much trembling, 4and my speech and my message were not in plausible words of wisdom, but in demonstration of the Spirit and of power, 5that your faith might not rest in the wisdom of men but in the power of God. ▤  … 13And we impart this in words not taught by human wisdom but taught by the Spirit, interpreting spiritual truths to those who are spiritual.n ▤

l Or brothers and sisters

m Some manuscripts mystery (or secret)

n Or interpreting spiritual truths in spiritual language, or comparing spiritual things with spiritual

In vv. 1-2, Paul indicates that he did not try to employee great wisdom in conveying the gospel message (v. 1), but simply focused on the basic message, of Jesus Christ and his death (v. 2). In conjunction with this, his message and preaching was based on the Holy Spirit and God’s power (vv. 3-4), working through him and in the minds of his listeners.

1Thes 1:4-5a  For we know, brotherso loved by God, that he has chosen you, 5because our gospel came to you not only in word, but also in power and in the Holy Spirit and with full conviction. ▤

o Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

This alludes to the effectiveness of the gospel amongst the Thessalonians. In v. 5a Paul indicates that this was because his message of the gospel was not simply words, but empowered with God’s power and the Holy Spirit.

2Cor 4:7  But we have this treasure in jars of clay, to show that the surpassing power belongs to God and not to us. ▤

Believers are like jars of clay, holding the treasure of the gospel. The weakness of their humanity and their often-unimpressive appearance serve to show that the “surpassing power” accompanying the message – moving people to respond – is of God and not of themselves.

1Cor 1:17  For Christ did not send me to baptize but to preach the gospel, and not with words of eloquent wisdom, lest the cross of Christ be emptied of its power. ▤

Using words which are based on human wisdom, rather than speaking in reliance on God, impedes the power and effectiveness of the gospel message. Trying to persuade people primarily with human wisdom is ultimately not going to realize their salvation, despite any apparent initial success.

Acts 10:44  While Peter was still saying these things, the Holy Spirit fell on all who heard the word. ▤

This may be meaning that the Holy Spirit brought these people to faith – pointing to the crucial role of the Holy Spirit in the gospel’s effectiveness. Hence the verse’s inclusion here. However, it may instead be meaning that those “who heard the word” believed it and then subsequently received the Holy Spirit.

Acts 11:20-23  But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsp also, preaching the Lord Jesus. 21And the hand of the Lord was with them, and a great number who believed turned to the Lord. 22The report of this came to the ears of the church in Jerusalem, and they sent Barnabas to Antioch. 23When he came and saw the grace of God, he was glad, and he exhorted them all to remain faithful to the Lord with steadfast purpose, … ▤

p Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

The great response to the message is not attributed to how it was presented, but to the “the hand of the Lord” being with the evangelists (v. 21) and “the grace of God” (v. 23). As such this illustrates that the gospel is not dependent on human wisdom and power, but on God’s and Jesus Christ’s power.

The Holy Spirit witnesses about Jesus Christ to people, fostering belief

See also:

- The Holy Spirit testifies to Jesus Christ being the Son of God

The Holy Spirit witnesses to non-believers about the reality of Jesus Christ and the truth of the gospel message. He does this often through believers as they tell others the gospel. This work of the Holy Spirit is crucial to the effectiveness of the gospel’s proclamation. The Holy Spirit also witnesses/testifies to believers as well as non-believers, regarding spiritual truths about Jesus Christ.

John 15:26-27  But when the Helper comes, whom I will send to you from the Father, the Spirit of truth, who proceeds from the Father, he will bear witness about me. 27And you also will bear witness, because you have been with me from the beginning. ▤

Particularly with v. 27 speaking of the disciples also witnessing about Jesus Christ, v. 26b is arguably primarily speaking of the Holy Spirit witnessing to non-believers. Taken with v. 27a, it is suggestive of the Holy Spirit working in conjunction with believers in witnessing (cf. Acts 5:32 ↓). An alternative interpretation is that v. 26b is referring to the Holy Spirit witnessing to the disciples about Jesus (cf. CEV, NCV, NLT), who were in turn to witness themselves (v. 27).

John 16:8-11  And when he comes, he will convict the world concerning sin and righteousness and judgment: 9concerning sin, because they do not believe in me; 10concerning righteousness, because I go to the Father, and you will see me no longer; 11concerning judgment, because the ruler of this world is judged. ▤

This speaks of the Holy Spirit convicting or convincing people that they are wrong about matters largely regarding Jesus Christ, thus in a real sense witnessing about him. Verse 9 speaks of the world either: languishing in its guilt of sin by not believing in the only one who can provide it with forgiveness; or being guilty of sin in not believing in Jesus Christ. Verse 10 quite possibly is speaking of the world’s guilt in lacking righteousness, which is only obtainable through Jesus Christ as affirmed or consummated by his ascension. Alternatively some claim it has in view Jesus Christ’s own righteousness, with it having been not acknowledged by the world but validated by his ascension. Verse 1 may be speaking of the world’s guilt in the face of impending judgment, as affirmed by the judgment and condemnation of its prince, Satan. Alternatively the “judgment” (v. 11) may more precisely be the judgment of Satan – which in turn points to judgment subsequently befalling his subjects. The Holy Spirit convicts and convinces people of the reality of these things.

Acts 5:30-32  The God of our fathers raised Jesus, whom you killed by hanging him on a tree. 31God exalted him at his right hand as Leader and Savior, to give repentance to Israel and forgiveness of sins. 32And we are witnesses to these things, and so is the Holy Spirit, whom God has given to those who obey him. ▤

1Jn 5:5-8  Who is it that overcomes the world except the one who believes that Jesus is the Son of God? 6This is he who came by water and blood—Jesus Christ; not by the water only but by the water and the blood. And the Spirit is the one who testifies, because the Spirit is the truth. 7For there are three that testify: 8the Spirit and the water and the blood; and these three agree. ▤

This speaks of the Holy Spirit testifying to the man Jesus – the truly human person who was baptized and crucified – being the Son of God. For more detailed comments on this passage see The Holy Spirit testifies to Jesus Christ being the Son of God.

1Cor 12:3  Therefore I want you to understand that no one speaking in the Spirit of God ever says “Jesus is accursed!” and no one can say “Jesus is Lord” except in the Holy Spirit. ▤

No one can acknowledge Jesus Christ as Lord except by the Holy Spirit (cf. 1Jn 4:2 ↓), with his enlightenment and conviction about Jesus Christ.

1Jn 4:2  By this you know the Spirit of God: every spirit that confesses that Jesus Christ has come in the flesh is from God, … ▤

Here “spirit” refers to a spirit influencing a person to either acknowledge Jesus Christ or not – indicative of whether the spirit is the Holy Spirit or an evil one. As such it speaks of the Holy Spirit witnessing to one about Jesus Christ.

Heb 10:12-18  But when Christq had offered for all time a single sacrifice for sins, he sat down at the right hand of God, 13waiting from that time until his enemies should be made a footstool for his feet. 14For by a single offering he has perfected for all time those who are being sanctified. 15And the Holy Spirit also bears witness to us; for after saying, 16“This is the covenant that I will make with them after those days, declares the Lord: I will put my laws on their hearts, and write them on their minds,” 17then he adds, “I will remember their sins and their lawless deeds no more.” 18Where there is forgiveness of these, there is no longer any offering for sin. ▤

q Greek this one

This passage attributes the OT quotation (vv. 16-17) to the Holy Spirit, indicating that by it the Holy Spirit testifies to the significance of Jesus Christ’s sacrifice (vv. 14-15), elaborated on in v. 18.

God and Jesus Christ at times confirm the gospel message by miracles . . .

See also:

- Jesus’ deeds showed that he is the Messiah, the Christ

- Jesus’ deeds validated his claims about himself and God

- Note: The empowerment to perform miracles

Mark 16:20  And they went out and preached everywhere, while the Lord worked with them and confirmed the message by accompanying signs. ▤

Acts 14:3  So they remained for a long time, speaking boldly for the Lord, who bore witness to the word of his grace, granting signs and wonders to be done by their hands. ▤

Heb 2:3-4  … how shall we escape if we neglect such a great salvation? It was declared at first by the Lord, and it was attested to us by those who heard, 4while God also bore witness by signs and wonders and various miracles and by gifts of the Holy Spirit distributed according to his will. ▤

Note that the distribution of “gifts of the Holy Spirit” (v. 4b) – which include gifts to heal and to perform miracles – was further testimony or confirmation by God of the validity of the gospel message.

Matt 10:7-8  And proclaim as you go, saying, ‘The kingdom of heaven is at hand.’ 8Heal the sick, raise the dead, cleanse lepers,r cast out demons. You received without paying; give without pay. ▤

r Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

The message that the kingdom of heaven “has come near” (NRSV) – or “has come” or “is coming soon” (cf. NLT text note) – would be confirmed by the miraculous signs that would accompany the message (cf. Luke 9:6 ↓).

Luke 9:6  And they departed and went through the villages, preaching the gospel and healing everywhere. ▤

Acts 4:29-30  And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantss to continue to speak your word with all boldness, 30while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus. ▤

s Greek bondservants

As with the verses from Matthew and Luke immediately above, reference is made to proclaiming God’s word (v. 29) and then to performing accompanying miraculous signs (v. 30), suggesting that the former would be confirmed by the latter.

Acts 8:6-7  And the crowds with one accord paid attention to what was being said by Philip when they heard him and saw the signs that he did. 7For unclean spirits, crying out with a loud voice, came out of many who had them, and many who were paralyzed or lame were healed. ▤

. . . Miracles lead people to believe the message and turn to God

See also:

- Jesus’ deeds led many people to believe in him

Rom 15:18-19  For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, 19by the power of signs and wonders, by the power of the Spirit of God—so that from Jerusalem and all the way around to Illyricum I have fulfilled the ministry of the gospel of Christ; … ▤

The reference in the last clause to him having “fulfilled the ministry of the gospel of Christ” clearly indicates that earlier Paul is speaking of leading the Gentiles to obey the gospel of God by what he had said in proclaiming the gospel and by the accompanying miracles.

Acts 9:32-35, 40-42  Now as Peter went here and there among them all, he came down also to the saints who lived at Lydda. 33There he found a man named Aeneas, bedridden for eight years, who was paralyzed. 34And Peter said to him, “Aeneas, Jesus Christ heals you; rise and make your bed.” And immediately he rose. 35And all the residents of Lydda and Sharon saw him, and they turned to the Lord. ▤  … 40But Peter put them all outside, and knelt down and prayed; and turning to the body he said, “Tabitha, arise.” And she opened her eyes, and when she saw Peter she sat up. 41And he gave her his hand and raised her up. Then calling the saints and widows, he presented her alive. 42And it became known throughout all Joppa, and many believed in the Lord. ▤

Although not specifically stated, undoubtedly spreading the gospel was Peter’s main focus as he traveled about the country (v. 32). Thus such miracles done in the name of Jesus Christ (v. 34), the subject of Peter’s message, compelled many people to believe in and turn to the Lord (vv. 35, 42).

Acts 13:8-12  But Elymas the magician (for that is the meaning of his name) opposed them, seeking to turn the proconsul away from the faith. 9But Saul, who was also called Paul, filled with the Holy Spirit, looked intently at him 10and said, “You son of the devil, you enemy of all righteousness, full of all deceit and villainy, will you not stop making crooked the straight paths of the Lord? 11And now, behold, the hand of the Lord is upon you, and you will be blind and unable to see the sun for a time.” Immediately mist and darkness fell upon him, and he went about seeking people to lead him by the hand. 12Then the proconsul believed, when he saw what had occurred, for he was astonished at the teaching of the Lord. ▤

Seeing the miraculous sign performed by Paul, done in association with Paul’s teaching, led the proconsul to believe (v. 12).

Acts 16:25-30  About midnight Paul and Silas were praying and singing hymns to God, and the prisoners were listening to them, 26and suddenly there was a great earthquake, so that the foundations of the prison were shaken. And immediately all the doors were opened, and everyone’s bonds were unfastened. 27When the jailer woke and saw that the prison doors were open, he drew his sword and was about to kill himself, supposing that the prisoners had escaped. 28But Paul cried with a loud voice, “Do not harm yourself, for we are all here.” 29And the jailert called for lights and rushed in, and trembling with fear he fell down before Paul and Silas. 30Then he brought them out and said, “Sirs, what must I do to be saved?” ▤

t Greek he

Unlike the previous references, the earthquake (and its effects) was not a sign or miracle performed through believers. However it appears to be an awesome wonder performed by God to vindicate his workers and their message – leading a person to respond (v. 30).

Ex 4:29-31  Then Moses and Aaron went and gathered together all the elders of the people of Israel. 30Aaron spoke all the words that the LORD had spoken to Moses and did the signs in the sight of the people. 31And the people believed; and when they heard that the LORD had visited the people of Israel and that he had seen their affliction, they bowed their heads and worshiped. ▤

Obviously this and the following reference are not speaking of the gospel, but they are excellent examples of miracles validating the word of God’s messengers and leading people to believe their message.

1Ki 17:22-24  And the LORD listened to the voice of Elijah. And the life of the child came into him again, and he revived. 23And Elijah took the child and brought him down from the upper chamber into the house and delivered him to his mother. And Elijah said, “See, your son lives.” 24And the woman said to Elijah, “Now I know that you are a man of God, and that the word of the LORD in your mouth is truth.” ▤

- Paul’s testimony about Christ was confirmed in the Corinthians:

1Cor 1:4-7  I give thanks to my God always for you because of the grace of God that was given you in Christ Jesus, 5that in every way you were enriched in him in all speech and all knowledge— 6even as the testimony about Christ was confirmed among you— 7so that you are not lacking in any spiritual gift, as you wait for the revealing of our Lord Jesus Christ, … ▤

The Corinthians had been “enriched in him in all speech and all knowledge” (v. 5) – which probably refers in particular to the spiritual gifts from God (v. 7). The bestowal and manifestation of spiritual gifts are in essence miracles. As such they confirmed in the Corinthians Paul’s testimony about Christ (cf. Heb 2:3b-4 ⇑).

Pray for persecuted Christians

Section D

Further Insights regarding the Gospel

Section Jumps

- Believers are to be light for the world

- Insights regarding spreading the gospel

- Those who spread the gospel will be blessed

- The gospel has spread far and wide

- The gospel will be preached to all nations before the end

Believers are to be light for the world

See also:

- Instead of living in darkness, live according to the light and truth . . .

- . . . Insights on living in darkness and living in God’s light and truth

Christians are to be light for the world, showing the way of God by their character and actions, and by spreading the gospel.

Matt 5:14-16  You are the light of the world. A city set on a hill cannot be hidden. 15Nor do people light a lamp and put it under a basket, but on a stand, and it gives light to all in the house. 16In the same way, let your light shine before others, so that they may see your good works and give glory to your Father who is in heaven. ▤

Luke 8:16-18  “No one after lighting a lamp covers it with a jar or puts it under a bed, but puts it on a stand, so that those who enter may see the light. 17For nothing is hidden that will not be made manifest, nor is anything secret that will not be known and come to light. 18Take care then how you hear, for to the one who has, more will be given, and from the one who has not, even what he thinks that he has will be taken away.” ▤

One common interpretation of vv. 16-17 is that Jesus is saying that just as one who lights a lamp puts it on a stand to give light to others (cf. Matt 5:15 ↑), the disciples were to make known Jesus’ teachings, giving “light” to others (v. 16). For all of this “light” that was previously hidden or concealed is to be made known (v. 17). A somewhat different interpretation is that in view of v. 18 Jesus is meaning that: just as a lamp is not covered but instead gives light to others (v. 16), so those whose take Jesus’ teaching to heart will inevitably bring a manifestation of his spiritual light to others (v. 17).

John 5:35  He was a burning and shining lamp, and you were willing to rejoice for a while in his light. ▤

Jesus is speaking of John the Baptist.

Acts 13:47  For so the Lord has commanded us, saying, “‘I have made you a light for the Gentiles, that you may bring salvation to the ends of the earth.’” ▤

Phil 2:14-16  Do all things without grumbling or questioning, 15that you may be blameless and innocent, children of God without blemish in the midst of a crooked and twisted generation, among whom you shine as lights in the world, 16holding fast to the word of life, so that in the day of Christ I may be proud that I did not run in vain or labor in vain. ▤

Rom 2:19  … and if you are sure that you yourself are a guide to the blind, a light to those who are in darkness, … ▤

This is part of a warning or admonishment for Jews who considered themselves with their teaching to be a light for others – but whose actions found them wanting. Nevertheless, it is indicative that God’s people should be “a light to those who are in darkness”.

Eph 5:8-9  … for at one time you were darkness, but now you are light in the Lord. Walk as children of light 9(for the fruit of light is found in all that is good and right and true), … ▤

As “children of light” (v. 8) God’s people should produce “every kind of” (GNT, NCV; cf. AMP) goodness, righteousness and truth. In saying this, Paul may have had in mind that living as such is enlightening to others who are still in spiritual darkness (cf. vv. 13-16).

- We are also to be “the salt of the earth”:

Matt 5:13  You are the salt of the earth, but if salt has lost its taste, how shall its saltiness be restored? It is no longer good for anything except to be thrown out and trampled under people’s feet. ▤

As a result of this illustration, various uses of salt have been applied to believers. These include: adding flavor and fullness to people’s lives; acting as a preservative of society; creating a thirst for matters of the kingdom; and aiding spiritual healing.

Insights regarding spreading the gospel

See also:

- [God’s plans for his people:] General

- God and the Gospel’s Effectiveness

John 4:36-38  Already the one who reaps is receiving wages and gathering fruit for eternal life, so that sower and reaper may rejoice together. 37For here the saying holds true, ‘One sows and another reaps.’ 38I sent you to reap that for which you did not labor. Others have labored, and you have entered into their labor. ▤

Here Jesus refers to the disciples harvesting souls for eternal life. “Others” (v. 38) may refer to the prophets including John the Baptist and possibly Jesus himself. These others had done the preparatory work for the kingdom and the gospel, and the time was now right – and still is today – to harvest the benefits of their work. Jesus’ words may also enunciate a principle which is often seen with the spread of the gospel: some people sow or tell the message, often without any apparent response – while later others, following on from this previous work, lead many to respond.

Rom 10:15  And how are they to preach unless they are sent? As it is written, “How beautiful are the feet of those who preach the good news!” ▤

Here Paul applies part of Isaiah 52:7 to the spreading of the gospel. One implication of this application is that spreading the good news is a beautiful thing to do.

2Cor 2:14-16  But thanks be to God, who in Christ always leads us in triumphal procession, and through us spreads the fragrance of the knowledge of him everywhere. 15For we are the aroma of Christ to God among those who are being saved and among those who are perishing, 16to one a fragrance from death to death, to the other a fragrance from life to life. Who is sufficientu for these things? ▤

u Or competent

The “triumphal procession” (v. 14) alludes to Roman triumphs, where a victorious general would lead his soldiers and captives in a parade, accompanied by the fragrance of incenses. Similarly, God triumphantly leads believers in Christ, and through them spreads the fragrance of the message of Christ (v. 14). By spreading the gospel they are pleasing to God as the aroma of Christ (v. 15), an allusion to burnt offerings which were “a pleasing aroma to the LORD” (Lev 1:9 et al.). Also by spreading the gospel, they signify either death or life to people (v. 16) – depending on each hearer’s response. This passage ends with Paul implying what an awesome task spreading the gospel is, by asking who is “capable of such a task?” (GNT) The suggestion is that no one is in themselves, with Paul saying soon afterwards that his competency comes from God (cf. 3:5-6).

2Cor 4:13-14  Since we have the same spirit of faith according to what has been written, “I believed, and so I spoke,” we also believe, and so we also speak, 14knowing that he who raised the Lord Jesus will raise us also with Jesus and bring us with you into his presence. ▤

Paul’s faith and belief in God – including his confidence that God would raise himself and others from death (v. 14) – motivated Paul to pursue his work of telling others the gospel. Note that Paul’s strong faith may also be evident as motivating him to spread the gospel in 1 Thessalonians 1:5, where Paul refers to how he told the gospel “with full conviction”.

1Thes 1:4-5  For we know, brothersv loved by God, that he has chosen you, 5because our gospel came to you not only in word, but also in power and in the Holy Spirit and with full conviction. You know what kind of men we proved to be among you for your sake. ▤

v Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Eph 3:7  Of this gospel I was made a minister according to the gift of God’s grace, which was given me by the working of his power. ▤

This points out that it is only by grace that believers have the privilege of being ministers of the gospel message.

Those who spread the gospel will be blessed

Mark 8:35  For whoever would save his lifew will lose it, but whoever loses his life for my sake and the gospel’s will save it. ▤

w The same Greek word can mean either soul or life, depending on the context; twice in this verse and once in verse 36 and once in verse 37

The phrase “loses his life” probably does not refer specifically to dying physically – although that is encompassed – but rather to no longer living one’s life for oneself (cf. v. 34). Those who effectively forgo their lives, living primarily for Jesus Christ and the gospel, will save their lives for eternity.

John 4:36  Already the one who reaps is receiving wages and gathering fruit for eternal life, so that sower and reaper may rejoice together. ▤

The phrase “receiving wages” may be a general reference to blessings given to those who reap souls for eternal life, blessings shared in by those who sow. Alternatively it could refer in particular to: the subsequently mentioned harvesting (“gathering fruit for eternal life”) itself as a reward; and/or the harvesting rewarding him and the sower with the joy referred to later in the verse.

1Cor 9:23  I do it all for the sake of the gospel, that I may share with them in its blessings. ▤

Philem 1:6  … and I pray that the sharing of your faith may become effective for the full knowledge of every good thing that is in us for the sake of Christ.x ▤

x Or for Christ’s service

If the phrase “the sharing of your faith” is speaking of sharing the gospel with non-believers (cf. NIrV), then this verse indicates that doing so hones our understanding of all the blessings we have in Christ and leads us into a deeper experience of many of them. For further comment on the meaning of “the sharing of your faith”, see Further reasons.

Dan 12:3  And those who are wise shall shine like the brightness of the sky above;y and those who turn many to righteousness, like the stars forever and ever. ▤

y Hebrew the expanse; compare Genesis 1:6-8

Although spreading the gospel is not being specifically referred to here, it is comparable to leading others to righteousness, and so the promise of such everlasting glory is applicable.

- Whoever who wins souls is wise:

Prov 11:30  The fruit of the righteous is a tree of life, and whoever captures souls is wise. ▤

This is speaking more of leading others “to do what is right” (NIrV®; cf. CEV, NCV) rather than “winning souls” with the gospel message; in fact the Hebrew itself is not clear, and some translations give a very different rendering. Nevertheless, with the sense given here in the ESV and by some other translations, it can be applied to the spreading of the gospel (cf. AMP).

The gospel has spread far and wide

Acts 11:19-20  Now those who were scattered because of the persecution that arose over Stephen traveled as far as Phoenicia and Cyprus and Antioch, speaking the word to no one except Jews. 20But there were some of them, men of Cyprus and Cyrene, who on coming to Antioch spoke to the Hellenistsz also, preaching the Lord Jesus. ▤

z Or Greeks (that is, Greek-speaking non-Jews)

Acts 12:24  But the word of God increased and multiplied. ▤

The phrase “increased and multiplied” refers to the notable spread of the gospel (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Acts 13:49  And the word of the Lord was spreading throughout the whole region. ▤

Acts 19:9-10  But when some became stubborn and continued in unbelief, speaking evil of the Way before the congregation, he withdrew from them and took the disciples with him, reasoning daily in the hall of Tyrannus.a 10This continued for two years, so that all the residents of Asia heard the word of the Lord, both Jews and Greeks. ▤

a Some manuscripts add from the fifth hour to the tenth (that is, from 11 A.M. to 4 P. M.)

Acts 19:20  So the word of the Lord continued to increase and prevail mightily. ▤

The use of “increase” likely refers to the spread and increasing influence of the gospel. The phrase “prevail mightily” would appear to refer to the gospel overcoming forces – human and spiritual – that opposed it as it spread.

Rom 10:18  But I ask, have they not heard? Indeed they have, for “Their voice has gone out to all the earth, and their words to the ends of the world.” ▤

The quotation from Psalm 19:4, originally referring to the heavens and the skies, is applied to those spreading the gospel. It is used here to illustrate that the Jewish people had indeed heard the gospel.

2Cor 4:15  For it is all for your sake, so that as grace extends to more and more people it may increase thanksgiving, to the glory of God. ▤

Col 1:5b-6  Of this you have heard before in the word of the truth, the gospel, 6which has come to you, as indeed in the whole world it is bearing fruit and growing—as it also does among you, since the day you heard it and understood the grace of God in truth, … ▤

The “whole world” is either hyperbole or referring to the world Paul knew, in which the gospel was spreading throughout. However today, two thousand years later, the phrase is very much applicable in a literal sense.

Col 1:23  … if indeed you continue in the faith, stable and steadfast, not shifting from the hope of the gospel that you heard, which has been proclaimed in all creationb under heaven, and of which I, Paul, became a minister. ▤

b Or to every creature

The phrase “all creation under heaven” would appear to be hyperbole, but indicative of the great spread of the gospel.

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hec was manifested in the flesh, vindicatedd by the Spirit,e seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

c Greek Who; some manuscripts God; others Which

d Or justified

e Or vindicated in spirit

The gospel will be preached to all nations before the end

Matt 24:14  And this gospel of the kingdom will be proclaimed throughout the whole world as a testimony to all nations, and then the end will come. ▤

Mark 13:10  And the gospel must first be proclaimed to all nations. ▤

Note that this is from the parallel passage in Mark to that which Matthew 24:14 above comes, in which Jesus speaks of the signs or events that will precede the end of the age.

Matt 28:19-20  Go therefore and make disciples of all nations, baptizing them inf the name of the Father and of the Son and of the Holy Spirit, 20teaching them to observe all that I have commanded you. And behold, I am with you always, to the end of the age. ▤

f Or into

This indicates that believers are to “make disciples of all nations” (v. 19), teaching them to obey all Jesus taught (v. 20a). It suggests that this will occur – or at least that they are expected to accomplish this – before “the end of the age” (v. 20b).

Luke 3:6  … and all flesh shall see the salvation of God. ▤

Quite possibly this is saying that God’s message of salvation will be made known to all peoples/nations.

Acts 1:7-8  He said to them, “It is not for you to know times or seasons that the Father has fixed by his own authority. 8But you will receive power when the Holy Spirit has come upon you, and you will be my witnesses in Jerusalem and in all Judea and Samaria, and to the end of the earth.” ▤

Believers are not to be concerned about the times and dates of events of the end of the age (v. 7; cf. v. 6). They should instead concern themselves with their witness to all nations – “to the ends of the earth” (v. 8) – which is to be undertaken in the lead up to the events of the end.

Rev 14:6-7  Then I saw another angel flying directly overhead, with an eternal gospel to proclaim to those who dwell on earth, to every nation and tribe and language and people. 7And he said with a loud voice, “Fear God and give him glory, because the hour of his judgment has come, and worship him who made heaven and earth, the sea and the springs of water.” ▤

The gospel message proclaimed here offers hope of being spared from God’s judgment (v. 7) – the final judgment and/or judgments preceding the end of the age. As such these verses reflect that the gospel will be proclaimed to all nations (v. 6) before the end.

- God’s glory proclaimed among the nations in the end times:

Isa 66:19  … and I will set a sign among them. And from them I will send survivors to the nations, to Tarshish, Pul, and Lud, who draw the bow, to Tubal and Javan, to the coastlands far away, that have not heard my fame or seen my glory. And they shall declare my glory among the nations. ▤

A number of commentators think that “survivors” refers to a remnant of faithful Jews who survive God’s judgment in the end times (cf. vv. 15-18), although arguably survivors from the Gentile nations are in view.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Unit H

Persevering

36. Standing Firm

1. General

2. Spiritual Warfare

37. Rejecting Sin

1. Encountering Sin

2. Avoiding Sin and Being Holy

38. Major Pitfalls

1. Pride

2. Riches and Sex

39. Hard Times

1. General

2. Praying in Hard Times

40. Persecution

1. The Persecution of God’s People

2. What to Do in Persecution

Chapter 36

Standing Firm

1. General

1. Be Faithful to God

2. Remember God and His Word

3. Hold to the Faith

4. Persist until the End

5. Be Ready for Jesus Christ’s Return

2. Spiritual Warfare

1. The Existence of Spiritual Warfare

2. Engaging in Spiritual Warfare

3. Counteraction of Demons

4. Ungodly Spiritualistic Practices

Part I

General

The New Testament contains numerous warnings and exhortations to be faithful to God and to hold to the Christian faith. It is every Christian’s constant challenge to do so. We need to stand firm, until the end – while ever watching for Jesus Christ’s return and the fulfillment of our hope.

Section A

Be Faithful to God

Section Jumps

- Be faithful to God and Jesus Christ

- Hold fast to God and his ways

- Serve God and Jesus Christ faithfully . . .

- . . . Examples of faithful service

- Do not be unfaithful to God by not keeping his commands

- Do not forsake God

- God and Jesus Christ protect and bless those who are faithful to them

- God punishes those who are unfaithful

- God punishes those who forsake him

See also:

- [What to do in persecution:] Be Faithful to God and Endure

Be faithful to God and Jesus Christ

1Ki 2:4  … that the LORD may establish his word that he spoke concerning me, saying, ‘If your sons pay close attention to their way, to walk before me in faithfulness with all their heart and with all their soul, you shall not lacka a man on the throne of Israel.’ ▤

a Hebrew there shall not be cut off for you

1Ki 8:61  Let your heart therefore be wholly true to the LORD our God, walking in his statutes and keeping his commandments, as at this day. ▤

1Ki 15:14  But the high places were not taken away. Nevertheless, the heart of Asa was wholly true to the LORD all his days. ▤

2Ki 20:3a  [Hezekiah:] “Now, O LORD, please remember how I have walked before you in faithfulness and with a whole heart, and have done what is good in your sight.” ▤

Neh 9:8  You found his [Abraham’s] heart faithful before you, and made with him the covenant to give to his offspring the land of the Canaanite, the Hittite, the Amorite, the Perizzite, the Jebusite, and the Girgashite. And you have kept your promise, for you are righteous. ▤

Acts 11:23  When he came and saw the grace of God, he was glad, and he exhorted them all to remain faithful to the Lord with steadfast purpose, … ▤

1Cor 4:17  That is why I sentb you Timothy, my beloved and faithful child in the Lord, to remind you of my ways in Christ,c as I teach them everywhere in every church. ▤

b Or am sending

c Some manuscripts add Jesus

We are to be faithful in living a life in accordance with being in the Lord (cf. Eph 1:1 ↓), doing what pleases him.

Eph 1:1  Paul, an apostle of Christ Jesus by the will of God, To the saints who are in Ephesus, and are faithfuld in Christ Jesus: … ▤

d Some manuscripts saints who are also faithful (omitting in Ephesus)

3Jn 1:3  For I rejoiced greatly when the brotherse came and testified to your truth, as indeed you are walking in the truth. ▤

e Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 5, 10

The phrase “your truth” refers to their integrity and “faithfulness to the truth” (NIV®, NRSV; cf. GNT), as per their life of “walking in the truth”.

- God’s faithful people are still accountable to him:

Ps 50:4-5  He calls to the heavens above and to the earth, that he may judge his people: 5“Gather to me my faithful ones, who made a covenant with me by sacrifice!” ▤

God judged his people according to his covenant with them, reflected in this psalm by his implied criticism and exhortations to the people in general (cf. vv. 7-15); and his stinging attack and threat of destruction to the wicked amongst them (cf. vv. 16-23).

Hold fast to God and his ways

To “hold fast” to God essentially means to be faithful or remain true to him.

Deut 10:20  You shall fear the LORD your God. You shall serve him and hold fast to him, and by his name you shall swear. ▤

Deut 11:22-23  For if you will be careful to do all this commandment that I command you to do, loving the LORD your God, walking in all his ways, and holding fast to him, 23then the LORD will drive out all these nations before you, and you will dispossess nations greater and mightier than yourselves. ▤

Deut 30:20  … loving the LORD your God, obeying his voice and holding fast to him, for he is your life and length of days, that you may dwell in the land that the LORD swore to your fathers, to Abraham, to Isaac, and to Jacob, to give them. ▤

Josh 23:8  … but you shall cling to the LORD your God just as you have done to this day. ▤

2Ki 18:6  For he held fast to the LORD. He did not depart from following him, but kept the commandments that the LORD commanded Moses. ▤

Ps 119:31  I cling to your testimonies, O LORD; let me not be put to shame! ▤

Job 17:9  Yet the righteous holds to his way, and he who has clean hands grows stronger and stronger. ▤

The ways of the righteous are God’s ways. As such the righteous hold to God’s ways.

Serve God and Jesus Christ faithfully . . .

See also:

- Do God’s Work – the Best You Can

Josh 24:14  Now therefore fear the LORD and serve him in sincerity and in faithfulness. Put away the gods that your fathers served beyond the River and in Egypt, and serve the LORD. ▤

1Sam 12:24  Only fear the LORD and serve him faithfully with all your heart. For consider what great things he has done for you. ▤

Matt 24:45  Who then is the faithful and wise servant,f whom his master has set over his household, to give them their food at the proper time? ▤

f Greek bondservant; also verses 46, 48, 50

1Cor 4:1-2  This is how one should regard us, as servants of Christ and stewards of the mysteries of God. 2Moreover, it is required of stewards that they be found trustworthy. ▤

Paul realized that in serving Christ he was required to be found trustworthy – “prove faithful” (NIV®) – in handling that of which he had been made a steward or trustee (cf. AMP), which was the mysteries of the gospel of God.

1Tim 1:12  I thank him who has given me strength, Christ Jesus our Lord, because he judged me faithful, appointing me to his service, … ▤

1Sam 2:35  And I will raise up for myself a faithful priest, who shall do according to what is in my heart and in my mind. And I will build him a sure house, and he shall go in and out before my anointed forever. ▤

1Pet 4:10  As each has received a gift, use it to serve one another, as good stewards of God’s varied grace: … ▤

We should be “faithful stewards” (AMP), “faithfully administering” (NIV®) whatever gift that God in his grace has given us for serving him and others.

2Chr 29:11  My sons, do not now be negligent, for the LORD has chosen you to stand in his presence, to minister to him and to be his ministers and make offerings to him. ▤

To serve God faithfully we must not be negligent.

. . . Examples of faithful service

2Chr 31:12, 15, 18  And they faithfully brought in the contributions, the tithes, and the dedicated things. The chief officer in charge of them was Conaniah the Levite, with Shimei his brother as second, ▤  … 15Eden, Miniamin, Jeshua, Shemaiah, Amariah, and Shecaniah were faithfully assisting him in the cities of the priests, to distribute the portions to their brothers, old and young alike, by divisions, ▤  … 18They were enrolled with all their little children, their wives, their sons, and their daughters, the whole assembly, for they were faithful in keeping themselves holy. ▤

Verse 12 appears to be speaking of the priests (cf. NCV) and/or Levites faithfully handling what the people had earlier given (cf. vv. 5-8). Verse 18b indicates that the priests were also faithful in preparing themselves or keeping themselves ready (cf. NCV) for the work.

2Chr 31:20  Thus Hezekiah did throughout all Judah, and he did what was good and right and faithful before the LORD his God. ▤

Hezekiah’s faithful service is mentioned again at the start of the following chapter – “After these things and these acts of faithfulness …” (32:1a).

2Chr 34:12a  And the men did the work faithfully. ▤

The reference is to work in repairing the temple.

Eph 6:21  So that you also may know how I am and what I am doing, Tychicus the beloved brother and faithful minister in the Lord will tell you everything. ▤

Col 1:7  … just as you learned it from Epaphras our beloved fellow servant.g He is a faithful minister of Christ on yourh behalf … ▤

g Greek fellow bondservant

h Some manuscripts our

Heb 3:1-2, 5  Therefore, holy brothers,i you who share in a heavenly calling, consider Jesus, the apostle and high priest of our confession, 2who was faithful to him who appointed him, just as Moses also was faithful in all God’sj house. ▤  … 5Now Moses was faithful in all God’s house as a servant, to testify to the things that were to be spoken later, … ▤

i Or brothers and sisters; also verse 12

j Greek his; also verses 5, 6

3Jn 1:5  Beloved, it is a faithful thing you do in all your efforts for these brothers, strangers as they are, … ▤

The phrase “a faithful thing” is most likely speaking of faithfulness to the Lord, although it could be referring to faithfulness to the “brothers” (which in itself is ultimately faithfulness to the Lord).

1Ki 22:13-14  And the messenger who went to summon Micaiah said to him, “Behold, the words of the prophets with one accord are favorable to the king. Let your word be like the word of one of them, and speak favorably.” 14But Micaiah said, “As the LORD lives, what the LORD says to me, that I will speak.” ▤

The prophet Micaiah was put under pressure to conform (v. 13), which would have required him to make up a false prophecy. Instead he resolved to faithfully only say what God told him (v. 14).

Jer 17:15-16  Behold, they say to me, “Where is the word of the LORD? Let it come!” 16I have not run away from being your shepherd, nor have I desired the day of sickness. You know what came out of my lips; it was before your face. ▤

Despite the difficulties he faced from the people (v. 15), Jeremiah did not try to escape being God’s shepherd to his people (v. 16) – nor did he long for the day of God’s judgment and their despair.

Ezek 44:15  But the Levitical priests, the sons of Zadok, who kept the charge of my sanctuary when the people of Israel went astray from me, shall come near to me to minister to me. And they shall stand before me to offer me the fat and the blood, declares the Lord GOD. ▤

- Balaam’s stated intention to do and say only what God wanted:

Num 22:18, 38  But Balaam answered and said to the servants of Balak, “Though Balak were to give me his house full of silver and gold, I could not go beyond the command of the LORD my God to do less or more. ▤  … 38Balaam said to Balak, “Behold, I have come to you! Have I now any power of my own to speak anything? The word that God puts in my mouth, that must I speak.” ▤

Do not be unfaithful to God by not keeping his commands

Ps 119:158  I look at the faithless with disgust, because they do not keep your commands. ▤

Ps 78:8-10, 36-37  … and that they should not be like their fathers, a stubborn and rebellious generation, a generation whose heart was not steadfast, whose spirit was not faithful to God. 9The Ephraimites, armed withk the bow, turned back on the day of battle. 10They did not keep God’s covenant, but refused to walk according to his law. ▤  … 36But they flattered him with their mouths; they lied to him with their tongues. 37Their heart was not steadfast toward him; they were not faithful to his covenant. ▤

k Hebrew armed and shooting

1Chr 10:13  So Saul died for his breach of faith. He broke faith with the LORD in that he did not keep the command of the LORD, and also consulted a medium, seeking guidance. ▤

Hos 6:7  But like Adam they transgressed the covenant; there they dealt faithlessly with me. ▤

Israel broke their covenant with God by acting contrary to God’s commands (cf. vv. 8-10). As such they were unfaithful to God.

Num 5:5-6  And the LORD spoke to Moses, saying, 6“Speak to the people of Israel, When a man or woman commits any of the sins that people commit by breaking faith with the LORD, and that person realizes his guilt, … ▤

To commit sin obviously involves breaking God’s commands; in doing so one is “breaking faith with” God, being unfaithful to him.

1Ki 15:3  And he walked in all the sins that his father did before him, and his heart was not wholly true to the LORD his God, as the heart of David his father. ▤

Ezra 10:2  And Shecaniah the son of Jehiel, of the sons of Elam, addressed Ezra: “We have broken faith with our God and have married foreign women from the peoples of the land, but even now there is hope for Israel in spite of this. ▤

Isa 1:21  How the faithful city has become a whore,l she who was full of justice! Righteousness lodged in her, but now murderers. ▤

l Or become unchaste

Do not forsake God

See also:

- Do not have other “gods” or idols

To forsake means to “abandon” or to “turn away from”.

2Chr 29:6  For our fathers have been unfaithful and have done what was evil in the sight of the LORD our God. They have forsaken him and have turned away their faces from the habitation of the LORD and turned their backs. ▤

This verse correlates forsaking God with being unfaithful to him. Note that the next few verses speak of not forsaking God, while the remainder contain examples of people who did forsake God.

Josh 24:16  Then the people answered, “Far be it from us that we should forsake the LORD to serve other gods, … ▤

2Chr 13:10a  But as for us, the LORD is our God, and we have not forsaken him. ▤

Ps 18:21  For I have kept the ways of the LORD, and have not wickedly departed from my God. ▤

Heb 3:12  Take care, brothers, lest there be in any of you an evil, unbelieving heart, leading you to fall away from the living God. ▤

Deut 32:15  But Jeshurun grew fat, and kicked; you grew fat, stout, and sleek; then he forsook God who made him and scoffed at the Rock of his salvation. ▤

Judg 10:10  And the people of Israel cried out to the LORD, saying, “We have sinned against you, because we have forsaken our God and have served the Baals.” ▤

Isa 1:4  Ah, sinful nation, a people laden with iniquity, offspring of evildoers, children who deal corruptly! They have forsaken the LORD, they have despised the Holy One of Israel, they are utterly estranged. ▤

Rev 2:4  But I have this against you, that you have abandoned the love you had at first. ▤

The love they had at first is most likely referring to their initial love for God or Jesus Christ (cf. GNT), but could also be inclusive of love for each other (cf. NLT).

- Do not be false to God by trusting or worshipping other things:

Job 31:24-28  If I have made gold my trust or called fine gold my confidence, 25if I have rejoiced because my wealth was abundant or because my hand had found much, 26if I have looked at the sunm when it shone, or the moon moving in splendor, 27and my heart has been secretly enticed, and my mouth has kissed my hand, 28this also would be an iniquity to be punished by the judges, for I would have been false to God above. ▤

m Hebrew the light

God and Jesus Christ protect and bless those who are faithful to them

Ps 31:23  Love the LORD, all you his saints! The LORD preserves the faithful but abundantly repays the one who acts in pride. ▤

Isa 26:1-2  In that day this song will be sung in the land of Judah: “We have a strong city; he sets up salvation as walls and bulwarks. 2Open the gates, that the righteous nation that keeps faith may enter in. ▤

God protects and saves those who keep faith.

Ezek 18:9  … walks in my statutes, and keeps my rules by acting faithfully—he is righteous; he shall surely live, declares the Lord GOD. ▤

In conjunction with protecting those who are faithful to him, God decrees that they will live – an OT theme with strong spiritual parallels in the NT. Note that the following verses speak of God and Jesus Christ blessing those who are faithful to them.

1Ki 3:6  And Solomon said, “You have shown great and steadfast love to your servant David my father, because he walked before you in faithfulness, in righteousness, and in uprightness of heart toward you. And you have kept for him this great and steadfast love and have given him a son to sit on his throne this day. ▤

1Sam 26:23  The LORD rewards every man for his righteousness and his faithfulness, for the LORD gave you into my hand today, and I would not put out my hand against the LORD’s anointed. ▤

Neh 9:8  You found his heart faithful before you, and made with him the covenant to give to his offspring the land of the Canaanite, the Hittite, the Amorite, the Perizzite, the Jebusite, and the Girgashite. And you have kept your promise, for you are righteous. ▤

Matt 24:45-47  Who then is the faithful and wise servant,n whom his master has set over his household, to give them their food at the proper time? 46Blessed is that servant whom his master will find so doing when he comes. 47Truly, I say to you, he will set him over all his possessions. ▤

n Greek bondservant; also verses 46, 48, 50

This and 25:21 below speak of the blessings – in particular authority – granted to faithful servants of Jesus Christ on his return.

Matt 25:21  His master said to him, ‘Well done, good and faithful servant.o You have been faithful over a little; I will set you over much. Enter into the joy of your master.’ ▤

o Greek bondservant; also verses 23, 26, 30

Rev 17:14  They will make war on the Lamb, and the Lamb will conquer them, for he is Lord of lords and King of kings, and those with him are called and chosen and faithful. ▤

This appears to anticipate Jesus Christ’s second coming and his final victory (cf. Rev 19:11-21). Thus it would then appear to indicate that he will be accompanied by his faithful followers, who will then share in his triumph.

God punishes those who are unfaithful

See also:

- God’s anger arises in response to people forsaking him

- God’s jealousy arises particularly in response to unfaithfulness

- Consequences of unfaithfulness

- Having other “gods” and idols culminates in God’s retribution

2Chr 30:7  Do not be like your fathers and your brothers, who were faithless to the LORD God of their fathers, so that he made them a desolation, as you see. ▤

Neh 1:8  Remember the word that you commanded your servant Moses, saying, ‘If you are unfaithful, I will scatter you among the peoples, … ▤

Ps 73:27  For behold, those who are far from you shall perish; you put an end to everyone who is unfaithful to you. ▤

Prov 14:14  The backslider in heart will be filled with the fruit of his ways, and a good man will be filled with the fruit of his ways. ▤

The phrase “backslider in heart” has in view faithlessness to God (cf. AMP, NASB, NKJV, NLT). The verse may not be meaning that God punishes them, but rather that they reap the natural consequences of their ways.

Jer 5:10-11  Go up through her vine rows and destroy, but make not a full end; strip away her branches, for they are not the LORD’s. 11For the house of Israel and the house of Judah have been utterly treacherous to me, declares the LORD. ▤

Ezek 15:8  And I will make the land desolate, because they have acted faithlessly, declares the Lord GOD. ▤

Ezek 39:23  And the nations shall know that the house of Israel went into captivity for their iniquity, because they dealt so treacherously with me that I hid my face from them and gave them into the hand of their adversaries, and they all fell by the sword. ▤

God punishes those who forsake him

See also:

- Falling away brings dire consequences

Judg 10:6-7  The people of Israel again did what was evil in the sight of the LORD and served the Baals and the Ashtaroth, the gods of Syria, the gods of Sidon, the gods of Moab, the gods of the Ammonites, and the gods of the Philistines. And they forsook the LORD and did not serve him. 7So the anger of the LORD was kindled against Israel, and he sold them into the hand of the Philistines and into the hand of the Ammonites, … ▤

2Ki 22:17  Because they have forsaken me and have made offerings to other gods, that they might provoke me to anger with all the work of their hands, therefore my wrath will be kindled against this place, and it will not be quenched. ▤

2Chr 28:6  For Pekah the son of Remaliah killed 120,000 from Judah in one day, all of them men of valor, because they had forsaken the LORD, the God of their fathers. ▤

Ezra 8:22  For I was ashamed to ask the king for a band of soldiers and horsemen to protect us against the enemy on our way, since we had told the king, “The hand of our God is for good on all who seek him, and the power of his wrath is against all who forsake him.” ▤

Isa 1:28  But rebels and sinners shall be broken together, and those who forsake the LORD shall be consumed. ▤

Jer 2:17, 19  Have you not brought this upon yourself by forsaking the LORD your God, when he led you in the way? ▤  … 19Your evil will chastise you, and your apostasy will reprove you. Know and see that it is evil and bitter for you to forsake the LORD your God; the fear of me is not in you, declares the Lord GOD of hosts. ▤

Jer 16:10-12  And when you tell this people all these words, and they say to you, ‘Why has the LORD pronounced all this great evil against us? What is our iniquity? What is the sin that we have committed against the LORD our God?’ 11then you shall say to them: ‘Because your fathers have forsaken me, declares the LORD, and have gone after other gods and have served and worshiped them, and have forsaken me and have not kept my law, 12and because you have done worse than your fathers, for behold, every one of you follows his stubborn, evil will, refusing to listen to me. ▤

Jer 17:13  O LORD, the hope of Israel, all who forsake you shall be put to shame; those who turn away from youp shall be written in the earth, for they have forsaken the LORD, the fountain of living water. ▤

p Hebrew me

- God will forsake those who forsake him:

2Chr 15:2  … and he went out to meet Asa and said to him, “Hear me, Asa, and all Judah and Benjamin: The LORD is with you while you are with him. If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will forsake you. ▤

1 Chronicles 28:9b makes a similar point: “If you seek him, he will be found by you, but if you forsake him, he will cast you off forever.”

Pray for persecuted Christians

Section B

Remember God and His Word

Section Jumps

- Ensure you remember God

- Remember what God has done

- Remember God’s word and commands

- Persistently meditate on God’s word and commands . . .

- . . . Keep God’s word and commands in your heart and thoughts

- Note: Forgetting God has dreadful consequences

See also:

- Learn God’s Commands – and All His Word

- [In hard times:] Keep in Mind God and His Word

Ensure you remember God

Deut 6:10-12  And when the LORD your God brings you into the land that he swore to your fathers, to Abraham, to Isaac, and to Jacob, to give you—with great and good cities that you did not build, 11and houses full of all good things that you did not fill, and cisterns that you did not dig, and vineyards and olive trees that you did not plant—and when you eat and are full, 12then take care lest you forget the LORD, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery. ▤

Deut 8:11-14, 17-18  Take care lest you forget the LORD your God by not keeping his commandments and his rules and his statutes, which I command you today, 12lest, when you have eaten and are full and have built good houses and live in them, 13and when your herds and flocks multiply and your silver and gold is multiplied and all that you have is multiplied, 14then your heart be lifted up, and you forget the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery, ▤  … 17Beware lest you say in your heart, ‘My power and the might of my hand have gotten me this wealth.’ 18You shall remember the LORD your God, for it is he who gives you power to get wealth, that he may confirm his covenant that he swore to your fathers, as it is this day. ▤

Ps 63:6  … when I remember you upon my bed, and meditate on you in the watches of the night; … ▤

Eccl 12:1  Remember also your Creator in the days of your youth, before the evil days come and the years draw near of which you will say, “I have no pleasure in them”; … ▤

One should remember God before the troubles of old age come (cf. vv. 2-5) and before death (cf. vv. 6-7). Continuing to remember him before such times enables one to be prepared for them – as well as to be productive for him during the best of one’s years.

Deut 4:9-13  Only take care, and keep your soul diligently, lest you forget the things that your eyes have seen, and lest they depart from your heart all the days of your life. Make them known to your children and your children’s children— 10how on the day that you stood before the LORD your God at Horeb, the LORD said to me, ‘Gather the people to me, that I may let them hear my words, so that they may learn to fear me all the days that they live on the earth, and that they may teach their children so.’ 11And you came near and stood at the foot of the mountain, while the mountain burned with fire to the heart of heaven, wrapped in darkness, cloud, and gloom. 12Then the LORD spoke to you out of the midst of the fire. You heard the sound of words, but saw no form; there was only a voice. 13And he declared to you his covenant, which he commanded you to perform, that is, the Ten Commandments,q and he wrote them on two tablets of stone. ▤

q Hebrew words

The people were to remember the manifestation of God they had witnessed (vv. 10-11) – including the fact that they saw no form (v. 12b) – and also the commandments that he gave (v. 13; cf. v. 10b).

Jer 2:32  Can a virgin forget her ornaments, or a bride her attire? Yet my people have forgotten me days without number. ▤

Note that the final phrase appears to speak of God’s people having forgotten him for more days than could be counted (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT).

Jer 18:13-15  Therefore thus says the LORD: Ask among the nations, Who has heard the like of this? The virgin Israel has done a very horrible thing. 14Does the snow of Lebanon leave the crags of Sirion?r Do the mountain waters run dry,s the cold flowing streams? 15But my people have forgotten me; they make offerings to false gods; they made them stumble in their ways, in the ancient roads, and to walk into side roads, not the highway, … ▤

r Hebrew of the field

s Hebrew Are foreign waters plucked up

That Israel could forget God was: unparalleled (v. 13a); a “very horrible thing” (v. 13b); and both unnatural and extraordinary (v. 14).

Remember what God has done

See also:

- Deut 8:17-18 ⇑

Deut 7:18  … you shall not be afraid of them but you shall remember what the LORD your God did to Pharaoh and to all Egypt, … ▤

1Chr 16:12  Remember the wondrous works that he has done, his miracles and the judgments he uttered, … ▤

Ps 103:2-5  Bless the LORD, O my soul, and forget not all his benefits, 3who forgives all your iniquity, who heals all your diseases, 4who redeems your life from the pit, who crowns you with steadfast love and mercy, 5who satisfies you with good so that your youth is renewed like the eagle’s. ▤

This speaks of blessings from God that his people have experienced and continued to experience.

Isa 46:8-10  Remember this and stand firm, recall it to mind, you transgressors, 9remember the former things of old; for I am God, and there is no other; I am God, and there is none like me, 10declaring the end from the beginning and from ancient times things not yet done, saying, ‘My counsel shall stand, and I will accomplish all my purpose,’ ▤

We must remember the things God has done – including the fact that he makes known things of the future, things by which he accomplishes his purposes (v. 10). Accordingly we should remember that he alone is God (v. 9).

Mic 6:5  O my people, remember what Balak king of Moab devised, and what Balaam the son of Beor answered him, and what happened from Shittim to Gilgal, that you may know the saving acts of the LORD. ▤

Here the people are exhorted to remember the saving acts that God had done for them: by causing Balaam to bless Israel rather than curse her as Balak had wanted; and in their journey from Shittim to Gilgal, which featured the miraculous crossing of the Jordan River in which God stopped its waters from flowing.

Ex 13:3-10, 14-16  Then Moses said to the people, “Remember this day in which you came out from Egypt, out of the house of slavery, for by a strong hand the LORD brought you out from this place. No leavened bread shall be eaten. 4Today, in the month of Abib, you are going out. 5And when the LORD brings you into the land of the Canaanites, the Hittites, the Amorites, the Hivites, and the Jebusites, which he swore to your fathers to give you, a land flowing with milk and honey, you shall keep this service in this month. 6Seven days you shall eat unleavened bread, and on the seventh day there shall be a feast to the LORD. 7Unleavened bread shall be eaten for seven days; no leavened bread shall be seen with you, and no leaven shall be seen with you in all your territory. 8You shall tell your son on that day, ‘It is because of what the LORD did for me when I came out of Egypt.’ 9And it shall be to you as a sign on your hand and as a memorial between your eyes, that the law of the LORD may be in your mouth. For with a strong hand the LORD has brought you out of Egypt. 10You shall therefore keep this statute at its appointed time from year to year. ▤  … 14And when in time to come your son asks you, ‘What does this mean?’ you shall say to him, ‘By a strong hand the LORD brought us out of Egypt, from the house of slavery. 15For when Pharaoh stubbornly refused to let us go, the LORD killed all the firstborn in the land of Egypt, both the firstborn of man and the firstborn of animals. Therefore I sacrifice to the LORD all the males that first open the womb, but all the firstborn of my sons I redeem.’ 16It shall be as a mark on your hand or frontlets between your eyes, for by a strong hand the LORD brought us out of Egypt.” ▤

Such observances and practices were to ensure that the Israelites would not forget what God had done for them in delivering them out of Egypt. Likewise memorials such as mentioned in Joshua 4:4-7 below also served to remind the people of what God had done for them.

Josh 4:4-7  Then Joshua called the twelve men from the people of Israel, whom he had appointed, a man from each tribe. 5And Joshua said to them, “Pass on before the ark of the LORD your God into the midst of the Jordan, and take up each of you a stone upon his shoulder, according to the number of the tribes of the people of Israel, 6that this may be a sign among you. When your children ask in time to come, ‘What do those stones mean to you?’ 7then you shall tell them that the waters of the Jordan were cut off before the ark of the covenant of the LORD. When it passed over the Jordan, the waters of the Jordan were cut off. So these stones shall be to the people of Israel a memorial forever.” ▤

Neh 9:17a  They refused to obey and were not mindful of the wonders that you performed among them, but they stiffened their neck and appointed a leader to return to their slavery in Egypt. ▤

Failure to remember what God has done is effectively condemned here and in the verses below.

Ps 78:42-43  They did not remember his powert or the day when he redeemed them from the foe, 43when he performed his signs in Egypt and his marvels in the fields of Zoan. ▤

t Hebrew hand

Ps 106:7  Our fathers, when they were in Egypt, did not consider your wondrous works; they did not remember the abundance of your steadfast love, but rebelled by the sea, at the Red Sea. ▤

Remember God’s word and commands

See also:

- Persistently read and study God’s commands – and all of God’s word

Num 15:38-40  Speak to the people of Israel, and tell them to make tassels on the corners of their garments throughout their generations, and to put a cord of blue on the tassel of each corner. 39And it shall be a tassel for you to look at and remember all the commandments of the LORD, to do them, not to followu after your own heart and your own eyes, which you are inclined to whore after. 40So you shall remember and do all my commandments, and be holy to your God. ▤

u Hebrew to spy out

The tassels were simple, constant reminders to remember and obey God’s commands. As well as being visual reminders (v. 39), the wearer may have also been aware of their movement as he or she walked along.

Mal 4:4  Remember the law of my servant Moses, the statutes and rulesv that I commanded him at Horeb for all Israel. ▤

v Or and just decrees

Deut 26:13b  I have not transgressed any of your commandments, nor have I forgotten them. ▤

Ps 119:16, 52, 61, 83, 93  I will delight in your statutes; I will not forget your word. ▤  … 52When I think of your rules from of old, I take comfort, O LORD. ▤  … 61Though the cords of the wicked ensnare me, I do not forget your law. ▤  … 83For I have become like a wineskin in the smoke, yet I have not forgotten your statutes. ▤  … 93I will never forget your precepts, for by them you have given me life. ▤

Note that in v. 93b the psalmist appears to be speaking of the strength and meaning he found in God’s word during his affliction.

Prov 3:1  My son, do not forget my teaching, but let your heart keep my commandments, … ▤

Here and in 4:5 below the godly teacher exhorts his son not to forget his instructions, instructions which are in accordance with God’s laws.

Prov 4:5  Get wisdom; get insight; do not forget, and do not turn away from the words of my mouth. ▤

James 1:23-25  For if anyone is a hearer of the word and not a doer, he is like a man who looks intently at his natural face in a mirror. 24For he looks at himself and goes away and at once forgets what he was like. 25But the one who looks into the perfect law, the law of liberty, and perseveres, being no hearer who forgets but a doer who acts, he will be blessed in his doing. ▤

2Pet 3:2  … that you should remember the predictions of the holy prophets and the commandment of the Lord and Savior through your apostles, … ▤

The “command of the Lord and Savior” probably refers to Jesus’ teachings as a whole, although some commentators think that the command to love one another may be primarily in view.

Persistently meditate on God’s word and commands . . .

Josh 1:8  This Book of the Law shall not depart from your mouth, but you shall meditate on it day and night, so that you may be careful to do according to all that is written in it. For then you will make your way prosperous, and then you will have good success. ▤

Ps 1:2  … but his delight is in the laww of the LORD, and on his law he meditates day and night. ▤

w Or instruction

Ps 119:13, 15, 48, 95, 97, 148  With my lips I declare all the rulesx of your mouth. ▤  … 15I will meditate on your precepts and fix my eyes on your ways. ▤  … 48I will lift up my hands toward your commandments, which I love, and I will meditate on your statutes. ▤  … 95The wicked lie in wait to destroy me, but I consider your testimonies. ▤  … 97Oh how I love your law! It is my meditation all the day. ▤  … 148My eyes are awake before the watches of the night, that I may meditate on your promise. ▤

x Or all the just decrees

In v. 13, “declare” may have in view reciting God’s laws (cf. GNT, NLT), in conjunction with meditating on them – hence the verse’s inclusion. However, declaring them to others is arguably more likely in view. In v. 15, “your ways” are “the paths of life marked out by Your law” (AMP).

2Tim 2:7  Think over what I say, for the Lord will give you understanding in everything. ▤

Paul’s letters are a part of God’s word. Thus this amounts to a direction to think carefully about God’s word. This is an important aspect of meditating on it.

. . . Keep God’s word and commands in your heart and thoughts

See also:

- Josh 1:8 ⇑

Deut 6:6-9  And these words that I command you today shall be on your heart. 7You shall teach them diligently to your children, and shall talk of them when you sit in your house, and when you walk by the way, and when you lie down, and when you rise. 8You shall bind them as a sign on your hand, and they shall be as frontlets between your eyes. 9You shall write them on the doorposts of your house and on your gates. ▤

God’s commands are to be on the hearts of his people (v. 6). As such his people should take steps to keep his commands in their thoughts (vv. 7-9). The instructions in vv. 8-9 were probably figuratively underlining the need to keep the God’s commands in one’s thoughts (cf. Deut 11:18 ↓; Prov 6:21 ↓; Prov 7:3 ↓), although later Jews did take them literally.

Deut 11:18  You shall therefore lay up these words of mine in your heart and in your soul, and you shall bind them as a sign on your hand, and they shall be as frontlets between your eyes. ▤

Deut 32:46  … he said to them, “Take to heart all the words by which I am warning you today, that you may command them to your children, that they may be careful to do all the words of this law. ▤

Moses exhorts the people to embed God’s laws in their consciousness, so as to obey them.

Job 22:22  Receive instruction from his mouth, and lay up his words in your heart. ▤

We are to “store” (NLT) or “keep” (GNT, NCV) God’s words in our hearts.

Ps 37:31  The law of his God is in his heart; his steps do not slip. ▤

Ps 40:8  I delight to do your will, O my God; your law is within my heart. ▤

Ps 119:11, 30, 98  I have stored up your word in my heart, that I might not sin against you. ▤  … 30I have chosen the way of faithfulness; I set your rules before me. ▤  … 98Your commandment makes me wiser than my enemies, for it is ever with me. ▤

Prov 4:3-4, 21  When I was a son with my father, tender, the only one in the sight of my mother, 4he taught me and said to me, “Let your heart hold fast my words; keep my commandments, and live. ▤  … 21Let them not escape from your sight; keep them within your heart. ▤

Prov 6:20-21  My son, keep your father’s commandment, and forsake not your mother’s teaching. 21Bind them on your heart always; tie them around your neck. ▤

Prov 7:1-3  My son, keep my words and treasure up my commandments with you; 2keep my commandments and live; keep my teaching as the apple of your eye; 3bind them on your fingers; write them on the tablet of your heart. ▤

Jer 15:16  Your words were found, and I ate them, and your words became to me a joy and the delight of my heart, for I am called by your name, O LORD, God of hosts. ▤

In saying that he “ate” God’s words, Jeremiah indicates that he absorbed them, one result of which was that they became a joy and his heart’s delight.

Col 3:16  Let the word of Christ dwell in you richly, teaching and admonishing one another in all wisdom, singing psalms and hymns and spiritual songs, with thankfulness in your hearts to God. ▤

Like the psalms, presumably the hymns and spiritual songs contained extracts from or reflections on God’s word. The thought then behind the exhortation to sing “psalms and hymns and spiritual songs” may be – in part at least – that this was a further way of ensuring that God’s word dwelt within them.

- God’s promise to put his law in the hearts of his people:

Jer 31:33  But this is the covenant that I will make with the house of Israel after those days, declares the LORD: I will put my law within them, and I will write it on their hearts. And I will be their God, and they shall be my people. ▤

Note: Forgetting God has dreadful consequences

Deut 8:19  And if you forget the LORD your God and go after other gods and serve them and worship them, I solemnly warn you today that you shall surely perish. ▤

Deut 32:18-19  You were unmindful of the Rock that borey you, and you forgot the God who gave you birth. 19“The LORD saw it and spurned them, because of the provocation of his sons and his daughters. ▤

y Or fathered

Verse 19 probably has primarily in view the unfaithfulness and idolatry mentioned in the preceding verses (cf. vv. 15-17). Forgetting God went hand in hand with this betrayal and so was part of the reason for the consequences.

Job 8:11-13  Can papyrus grow where there is no marsh? Can reeds flourish where there is no water? 12While yet in flower and not cut down, they wither before any other plant. 13Such are the paths of all who forget God; the hope of the godless shall perish. ▤

Ps 9:17  The wicked shall return to Sheol, all the nations that forget God. ▤

Ps 50:22  Mark this, then, you who forget God, lest I tear you apart, and there be none to deliver! ▤

The implication is that God will destroy those who forget him.

Ps 106:13-15, 20-23  But they soon forgot his works; they did not wait for his counsel. 14But they had a wanton craving in the wilderness, and put God to the test in the desert; 15he gave them what they asked, but sent a wasting disease among them. ▤  … 20They exchanged the glory of God for the image of an ox that eats grass. 21They forgot God, their Savior, who had done great things in Egypt, 22wondrous works in the land of Ham, and awesome deeds by the Red Sea. 23Therefore he said he would destroy them— had not Moses, his chosen one, stood in the breach before him, to turn away his wrath from destroying them. ▤

Forgetting God results in rebellion (vv. 13-15, 20-22) – which brings fearful consequences (vv. 15, 23).

Isa 17:10-11  For you have forgotten the God of your salvation and have not remembered the Rock of your refuge; therefore, though you plant pleasant plants and sow the vine-branch of a stranger, 11though you make them growz on the day that you plant them, and make them blossom in the morning that you sow, yet the harvest will flee awaya in a day of grief and incurable pain. ▤

z Or though you carefully fence them

a Or will be a heap

Isa 51:12-13  I, I am he who comforts you; who are you that you are afraid of man who dies, of the son of man who is made like grass, 13and have forgotten the LORD, your Maker, who stretched out the heavens and laid the foundations of the earth, and you fear continually all the day because of the wrath of the oppressor, when he sets himself to destroy? And where is the wrath of the oppressor? ▤

One consequence of forgetting God is living in fear of one’s enemies.

Jer 3:21  A voice on the bare heights is heard, the weeping and pleading of Israel’s sons because they have perverted their way; they have forgotten the LORD their God. ▤

Quite probably “the weeping and pleading” of the people has in view their anguish amidst suffering dreadful judgment for forgetting God and sinning.

Jer 18:15-17  But my people have forgotten me; they make offerings to false gods; they made them stumble in their ways, in the ancient roads, and to walk into side roads, not the highway, 16making their land a horror, a thing to be hissed at forever. Everyone who passes by it is horrified and shakes his head. 17Like the east wind I will scatter them before the enemy. I will show them my back, not my face, in the day of their calamity. ▤

Forgetting God is here associated with idolatry and subsequent ungodly ways (v. 15), leading to God’s punishment (vv. 16-17).

Ezek 23:35  Therefore thus says the Lord GOD: Because you have forgotten me and cast me behind your back, you yourself must bear the consequences of your lewdness and whoring. ▤

Hos 13:6-8  … but when they had grazed,b they became full, they were filled, and their heart was lifted up; therefore they forgot me. 7So I am to them like a lion; like a leopard I will lurk beside the way. 8I will fall upon them like a bear robbed of her cubs; I will tear open their breast, and there I will devour them like a lion, as a wild beast would rip them open. ▤

b Hebrew according to their pasture

- Do not forget past sins and the consequences faced:

Deut 9:7-8  Remember and do not forget how you provoked the LORD your God to wrath in the wilderness. From the day you came out of the land of Egypt until you came to this place, you have been rebellious against the LORD. 8Even at Horeb you provoked the LORD to wrath, and the LORD was so angry with you that he was ready to destroy you. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Hold to the Faith

Section Jumps

- Continue in the faith

- Stand firm

- Hold to Christian teaching, abiding in it . . .

- . . . Continue to live by Christian teaching

- Grow in the faith and in your knowledge

- Grow in all aspects of your Christian life . . .

- . . . and produce spiritual “fruit”

See also:

- Remain “in” Jesus Christ

- . . . Exhort others to continue in God’s grace

- Hold fast to God and his ways

- Stand firm until the end

Continue in the faith

See also:

- 1Cor 16:13 ⇓; Phil 1:27-28 ⇓; 1Pet 5:9 ⇓

The body of Christian beliefs is often referred to as “the faith” – e.g. “preaching the faith” (Gal 1:23), “the faith that was once for all entrusted to the saints” (Jude 1:3), and as in a number of the following verses.

Acts 14:21-22  When they had preached the gospel to that city and had made many disciples, they returned to Lystra and to Iconium and to Antioch, 22strengthening the souls of the disciples, encouraging them to continue in the faith, and saying that through many tribulations we must enter the kingdom of God. ▤

Col 1:22-23  … he has now reconciled in his body of flesh by his death, in order to present you holy and blameless and above reproach before him, 23if indeed you continue in the faith, stable and steadfast, not shifting from the hope of the gospel that you heard, which has been proclaimed in all creationc under heaven, and of which I, Paul, became a minister. ▤

c Or to every creature

1Tim 2:15  Yet she will be saved through childbearing—if they continue in faith and love and holiness, with self-control. ▤

Continuing in the faith of course involves continuing to have faith – believing in the truths of the faith, along with trusting God.

1Tim 3:9  They must hold the mystery of the faith with a clear conscience. ▤

2Tim 3:14  But as for you, continue in what you have learned and have firmly believed, knowing from whomd you learned it … ▤

d The Greek for whom is plural

2Tim 4:7  I have fought the good fight, I have finished the race, I have kept the faith. ▤

Titus 1:13  This testimony is true. Therefore rebuke them sharply, that they may be sound in the faith, … ▤

The last clause possibly refers to being “strong in the faith” (NCV™, NLT), although it may instead refer to having a sound understanding of the faith (cf. AMP, NIrV). The first meaning would be the more relevant one to this subsection.

Heb 3:6, 14  … but Christ is faithful over God’s house as a son. And we are his house if indeed we hold fast our confidence and our boasting in our hope.e ▤  … 14For we have come to share in Christ, if indeed we hold our original confidence firm to the end. ▤

e Some manuscripts insert firm to the end

Continuing in the faith involves holding to our confidence in and our hope of the realization of the aspects of the faith that concern the future (cf. Heb 10:23, 35 ↓).

Heb 4:14  Since then we have a great high priest who has passed through the heavens, Jesus, the Son of God, let us hold fast our confession. ▤

Heb 10:23, 35  Let us hold fast the confession of our hope without wavering, for he who promised is faithful. ▤  … 35Therefore do not throw away your confidence, which has a great reward. ▤

Rev 2:25  Only hold fast what you have until I come. ▤

The expression “what you have” encompasses – or at least is applicable to – such things as the truths of the faith (cf. CEV), personal faith and faithfulness to Christ (cf. NCV).

Stand firm

See also:

- Stand firm until the end

1Cor 15:58  Therefore, my beloved brothers, be steadfast, immovable, always abounding in the work of the Lord, knowing that in the Lord your labor is not in vain. ▤

1Cor 16:13  Be watchful, stand firm in the faith, act like men, be strong. ▤

Gal 5:1  For freedom Christ has set us free; stand firm therefore, and do not submit again to a yoke of slavery. ▤

Paul is speaking of standing firm against incorrect teaching – here the propagation of living under the OT law.

Eph 6:11, 13-18  Put on the whole armor of God, that you may be able to stand against the schemes of the devil. ▤  … 13Therefore take up the whole armor of God, that you may be able to withstand in the evil day, and having done all, to stand firm. 14Stand therefore, having fastened on the belt of truth, and having put on the breastplate of righteousness, 15and, as shoes for your feet, having put on the readiness given by the gospel of peace. 16In all circumstances take up the shield of faith, with which you can extinguish all the flaming darts of the evil one; 17and take the helmet of salvation, and the sword of the Spirit, which is the word of God, 18praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, … ▤

For comment, see the comment on Eph 6:10-15 – under Use spiritual weapons and armor.

Phil 1:27-28  Only let your manner of life be worthyf of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, 28and not frightened in anything by your opponents. This is a clear sign to them of their destruction, but of your salvation, and that from God. ▤

f Greek Only behave as citizens worthy

The Philippians stood firm together “in united spirit and purpose” (AMP), for the faith (v. 27b) and against their opponents (v. 28).

Phil 4:1  Therefore, my brothers,g whom I love and long for, my joy and crown, stand firm thus in the Lord, my beloved. ▤

g Or brothers and sisters; also verses 8, 21

Note that in saying “stand firm thus in the Lord”, Paul appears to be referring to the teaching of the preceding verses, including his instructions: to “walk according to the example you have in us” (3:17); and to be focused on Jesus Christ’s return and all that it entails (cf. 3:20-21).

1Pet 5:9  Resist him [Satan], firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. ▤

1Pet 5:12  By Silvanus, a faithful brother as I regard him, I have written briefly to you, exhorting and declaring that this is the true grace of God. Stand firm in it. ▤

- We should stand in the gospel:

1Cor 15:1  Now I would remind you, brothers,h of the gospel I preached to you, which you received, in which you stand, … ▤

h Or brothers and sisters; also verses 6, 31, 50, 58

We should take our stand firmly believing and in accordance with the truths of the gospel message.

Hold to Christian teaching, abiding in it . . .

In the following verses, references to holding to Christian teaching generally refer to believing Christian truths and/or to following practical Christian instructions. (The latter is largely in view in the following subsection.)

Luke 8:15  As for that in the good soil, they are those who, hearing the word, hold it fast in an honest and good heart, and bear fruit with patience. ▤

1Cor 15:2  … and by which you are being saved, if you hold fast to the word I preached to you—unless you believed in vain. ▤

Phil 2:16  … holding fast to the word of life, so that in the day of Christ I may be proud that I did not run in vain or labor in vain. ▤

2Thes 2:15  So then, brothers, stand firm and hold to the traditions that you were taught by us, either by our spoken word or by our letter. ▤

1Tim 3:9  They must hold the mystery of the faith with a clear conscience. ▤

2Tim 3:14-15  But as for you, continue in what you have learned and have firmly believed, knowing from whomi you learned it 15and how from childhood you have been acquainted with the sacred writings, which are able to make you wise for salvation through faith in Christ Jesus. ▤

i The Greek for whom is plural

This implies that what Timothy had “learned and … firmly believed” (v. 14a) was taught to him by reliable teachers (v. 14b) and based largely on the Scriptures (v. 15). As such, Paul encourages him to continue to believe or hold to these truths (v. 14a).

Titus 1:9  He must hold firm to the trustworthy word as taught, so that he may be able to give instruction in soundj doctrine and also to rebuke those who contradict it. ▤

j Or healthy; also verse 13

Rev 19:10  Then I fell down at his feet to worship him, but he said to me, “You must not do that! I am a fellow servantk with you and your brothers who hold to the testimony of Jesus. Worship God.” For the testimony of Jesus is the spirit of prophecy. ▤

k Greek fellow bondservant

The “testimony of Jesus” may well refer to that which can be learned from Jesus through not only his teaching, but also his life and death; hence the verse’s inclusion here. However, it could possibly instead be speaking of testifying about Jesus (cf. CEV, NCV, NLT). Note that the final statement quite possibly means that holding to or proclaiming this testimony is the essence of prophecy. “For the substance (essence) of the truth revealed by Jesus is the spirit of all prophecy… the inspiration of all inspired preaching and interpretation of the divine will and purpose…” (AMP)

Prov 23:23  Buy truth, and do not sell it; buy wisdom, instruction, and understanding. ▤

Get God’s truth and keep it, holding to it.

John 8:31  So Jesus said to the Jews who had believed in him, “If you abide in my word, you are truly my disciples, … ▤

To “abide in” Jesus’ word (cf. 2Jn 1:9 ↓) – or to have it abide in us (cf. John 15:7 ↓; 1Jn 2:24 ↓) – involves reflecting on it and applying it in our lives, and persisting in doing this.

John 15:7  If you abide in me, and my words abide in you, ask whatever you wish, and it will be done for you. ▤

1Jn 2:24  Let what you heard from the beginning abide in you. If what you heard from the beginning abides in you, then you too will abide in the Son and in the Father. ▤

2Jn 1:9  Everyone who goes on ahead and does not abide in the teaching of Christ, does not have God. Whoever abides in the teaching has both the Father and the Son. ▤

. . . Continue to live by Christian teaching

See also:

- Listen carefully to Jesus’ teaching

- Pay attention to all Christian teaching

Phil 2:12  Therefore, my beloved, as you have always obeyed, so now, not only as in my presence but much more in my absence, work out your own salvation with fear and trembling, … ▤

Paul exhorts the Philippians, in line with their persistent obedience to his teaching, to continue to “work out” their salvation. There are different interpretations of what Paul means by this. Arguably it refers to bringing one’s salvation to completion (cf. GNT, NCV), doing what is required to attain or accept – not earn – salvation, living lives reflecting one’s redeemed state.

Phil 3:16  Only let us hold true to what we have attained. ▤

Paul exhorts his readers to keep living according to either the truth that they had already grasped (cf. GNT, NCV, NLT) or the standard of Christian living that they had already achieved (cf. CEV, NASB, NKJV).

Phil 4:9  What you have learned and received and heard and seen in me—practice these things, and the God of peace will be with you. ▤

1Tim 4:16  Keep a close watch on yourself and on the teaching. Persist in this, for by so doing you will save both yourself and your hearers. ▤

Paul urges Timothy to both continue to teach and to live by that which is in accordance with correct Christian doctrine (cf. v. 6).

James 1:25  But the one who looks into the perfect law, the law of liberty, and perseveres, being no hearer who forgets but a doer who acts, he will be blessed in his doing. ▤

The “law of liberty” (cf. 2:12) refers to God’s word (cf. vv. 22-24) – seemingly including the OT moral law as interpreted by NT teaching. This “law” that Christians are to live by gives freedom from both rigorous regulations and sin – which means that they are in fact freer to please God.

3Jn 1:3  For I rejoiced greatly when the brothersl came and testified to your truth, as indeed you are walking in the truth. ▤

l Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 5, 10

Rev 3:3  Remember, then, what you received and heard. Keep it, and repent. If you will not wake up, I will come like a thief, and you will not know at what hour I will come against you. ▤

Prov 4:13  Keep hold of instruction; do not let go; guard her, for she is your life. ▤

- Continue to do what is right:

Rev 22:11  Let the evildoer still do evil, and the filthy still be filthy, and the righteous still do right, and the holy still be holy. ▤

Grow in the faith and in your knowledge

See also:

- 2Thes 1:3 ⇓; 2Pet 1:5-6 ⇓; 2Pet 3:18 ⇓

- Pursue faith – and grow in faith

- Pray for their spiritual growth and maturity

Phil 1:25  Convinced of this, I know that I will remain and continue with you all, for your progress and joy in the faith, … ▤

Paul was keen that the Philippians “progress… in the faith”.

Jude 1:20  But you, beloved, building yourselves up in your most holy faith and praying in the Holy Spirit, … ▤

As in Philippians 1:25 above, “faith” again refers to the Christian faith, the teachings that Christians believe and live in accordance with – rather than to an individual’s trust in God.

Phil 1:9  And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, … ▤

A key aspect of increasing in love is a corresponding growth in knowledge of matters of the faith – and also discernment or insight. Such love is more effective in whatever it seeks to achieve.

Col 1:10  … so as to walk in a manner worthy of the Lord, fully pleasing to him, bearing fruit in every good work and increasing in the knowledge of God. ▤

The final phrase quite likely speaks of growing or increasing in knowledge about God, quite possibly encompassing coming to know him better (cf. CEV, NIrV, NLT). But note that some commentators interpret Paul to be speaking of “the knowledge of God” as the sphere in which we grow, or the means by which we grow.

1Pet 2:2  Like newborn infants, long for the pure spiritual milk, that by it you may grow up into salvation— ▤

The term “pure spiritual milk” here probably denotes God’s word or truth. Below in 1 Corinthians 3:1-2 and Hebrews 5:12-13 the figure of “milk” is used to depict very basic truths of the faith that the readers should have progressed beyond, having been Christians for some time. In line with this, the final clause may well speak of growing “in respect to” (NASB) or “into the fullness of” (NLT) salvation, maturing in the faith. Alternatively, it has been interpreted to speak of securing (not earning) salvation, being saved (cf. CEV, GNT, NCV).

1Cor 3:1-2  But I, brothers,m could not address you as spiritual people, but as people of the flesh, as infants in Christ. 2I fed you with milk, not solid food, for you were not ready for it. And even now you are not yet ready, … ▤

m Or brothers and sisters

In this and in the following references the readers are rebuked for their lack of growth in their knowledge of the faith. Here Paul rebukes them in part for their lack of progress in the moral aspects of the faith, which had hampered their growth in knowledge of the faith.

Heb 5:11-14  About this we have much to say, and it is hard to explain, since you have become dull of hearing. 12For though by this time you ought to be teachers, you need someone to teach you again the basic principles of the oracles of God. You need milk, not solid food, 13for everyone who lives on milk is unskilled in the word of righteousness, since he is a child. 14But solid food is for the mature, for those who have their powers of discernment trained by constant practice to distinguish good from evil. ▤

Heb 6:1-2  Therefore let us leave the elementary doctrine of Christ and go on to maturity, not laying again a foundation of repentance from dead works and of faith toward God, 2and of instruction about washings,n the laying on of hands, the resurrection of the dead, and eternal judgment. ▤

n Or baptisms (that is, cleansing rites)

Note that this follows on directly from 5:11-14 immediately above.

- Be spiritually mature in your thinking:

1Cor 14:20  Brothers, do not be children in your thinking. Be infants in evil, but in your thinking be mature. ▤

Note that Paul says this in the context of speaking of using the gift of tongues wisely (vv. 1-25).

Grow in all aspects of your Christian life . . .

See also:

- Phil 1:9 ⇑

2Thes 1:3  We ought always to give thanks to God for you, brothers,o as is right, because your faith is growing abundantly, and the love of every one of you for one another is increasing. ▤

o Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Here “faith” refers to an individual’s faith or trust in God.

1Tim 4:15  Practice these things, immerse yourself in them,p so that all may see your progress. ▤

p Greek be in them

James 1:2-4  Count it all joy, my brothers,q when you meet trials of various kinds, 3for you know that the testing of your faith produces steadfastness. 4And let steadfastness have its full effect, that you may be perfect and complete, lacking in nothing. ▤

q Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 16, 19

Believers must look upon trials as opportunities to grow in their Christian life through being steadfast (vv. 2-3), leading to them becoming “perfect and complete” (v. 4).

2Pet 1:5-8  For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,r and virtue with knowledge, 6and knowledge with self-control, and self-control with steadfastness, and steadfastness with godliness, 7and godliness with brotherly affection, and brotherly affection with love. 8For if these qualitiess are yours and are increasing, they keep you from being ineffective or unfruitful in the knowledge of our Lord Jesus Christ. ▤

r Or excellence; twice in this verse

s Greek these things; also verses 9, 10, 12

Note that Peter is not meaning that we should obtain each characteristic before addressing the following one. Nor is Peter necessarily meaning that adjacent characteristics are more closely associated with each other than the others, although in some cases there is a strong link.

2Pet 3:18  But grow in the grace and knowledge of our Lord and Savior Jesus Christ. To him be the glory both now and to the day of eternity. Amen. ▤

Peter appears to be speaking of believers growing spiritually in or by Christ’s grace and knowledge of him.

1Thes 4:1, 9-10  Finally, then, brothers,t we ask and urge you in the Lord Jesus, that as you received from us how you ought to walk and to please God, just as you are doing, that you do so more and more. ▤  … 9Now concerning brotherly love you have no need for anyone to write to you, for you yourselves have been taught by God to love one another, 10for that indeed is what you are doing to all the brothers throughout Macedonia. But we urge you, brothers, to do this more and more, … ▤

t Or brothers and sisters; also verses 10, 13

A key part of growing in our Christian lives is increasingly doing the things that please God, doing them “more and more” (vv. 1, 10).

. . . and produce spiritual “fruit”

In the following references the term “fruit” is often understood to refer to personal spiritual characteristics produced in a believer (cf. Gal 5:22-23 ↓) as they grow spiritually. However bear in mind that in some of the references, the produce of one’s work for the kingdom may instead be in view.

Luke 8:15  As for that in the good soil, they are those who, hearing the word, hold it fast in an honest and good heart, and bear fruit with patience. ▤

John 15:8, 16  By this my Father is glorified, that you bear much fruit and so prove to be my disciples. ▤  … 16You did not choose me, but I chose you and appointed you that you should go and bear fruit and that your fruit should abide, so that whatever you ask the Father in my name, he may give it to you. ▤

Rom 7:4  Likewise, my brothers, you also have died to the law through the body of Christ, so that you may belong to another, to him who has been raised from the dead, in order that we may bear fruit for God. ▤

Eph 5:8-9  … for at one time you were darkness, but now you are light in the Lord. Walk as children of light 9(for the fruit of light is found in all that is good and right and true), … ▤

Phil 1:10-11  … so that you may approve what is excellent, and so be pure and blameless for the day of Christ, 11filled with the fruit of righteousness that comes through Jesus Christ, to the glory and praise of God. ▤

Spiritual “fruit” is produced through Jesus Christ.

Matt 13:23  As for what was sown on good soil, this is the one who hears the word and understands it. He indeed bears fruit and yields, in one case a hundredfold, in another sixty, and in another thirty. ▤

Matt 7:17-19  So, every healthy tree bears good fruit, but the diseased tree bears bad fruit. 18A healthy tree cannot bear bad fruit, nor can a diseased tree bear good fruit. 19Every tree that does not bear good fruit is cut down and thrown into the fire. ▤

John 15:2  Every branch in me that does not bear fruit he takes away, and every branch that does bear fruit he prunes, that it may bear more fruit. ▤

Luke 13:6-9  And he told this parable: “A man had a fig tree planted in his vineyard, and he came seeking fruit on it and found none. 7And he said to the vinedresser, ‘Look, for three years now I have come seeking fruit on this fig tree, and I find none. Cut it down. Why should it use up the ground?’ 8And he answered him, ‘Sir, let it alone this year also, until I dig around it and put on manure. 9Then if it should bear fruit next year, well and good; but if not, you can cut it down.’” ▤

The fig tree represents the Jewish nation. It as a whole had failed to produce fruit, including a positive response to Jesus. So it faced being cut out of its relationship with God, no longer using up the soil (possibly a reference to God’s love or grace). The scenario is applicable as a warning to anyone who professes to be one of God’s people.

- The “fruit” of the Holy Spirit:

Gal 5:22-23  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. ▤

These characteristics are described as “fruit of the Spirit” because their source and means of growth is the Holy Spirit. The implication is that our lives should produce such “fruit”.

Pray for persecuted Christians

Section D

Persist until the End

Section Jumps

- Stand firm until the end

- Persist and be diligent so that you will receive the reward . . .

- . . . Be like an athlete, striving for a prize

- Be careful not to turn away from God . . .

- . . . Do not rebel against God

- Some people do fall away

- Falling away brings dire consequences

- Note: Dreadful consequences of Israel’s rebellion against God

Stand firm until the end

See also:

- Stand firm

Heb 3:14  For we have come to share in Christ, if indeed we hold our original confidence firm to the end. ▤

Rev 2:25  Only hold fast what you have until I come. ▤

James 5:8  You also, be patient. Establish your hearts, for the coming of the Lord is at hand. ▤

We are to “strengthen and confirm” (AMP) our hearts, with the Lord’s return in view.

Matt 24:12-13  And because lawlessness will be increased, the love of many will grow cold. 13But the one who endures to the end will be saved. ▤

In v. 12 “love” probably refers to either love in Christ for others, or love for God. Enduring (v. 13) involves persisting in such love.

- Exhortation to stand firm in the face of enemy attack:

2Chr 20:17  You will not need to fight in this battle. Stand firm, hold your position, and see the salvation of the LORD on your behalf, O Judah and Jerusalem.’ Do not be afraid and do not be dismayed. Tomorrow go out against them, and the LORD will be with you. ▤

Similarly Exodus 14:13 says, “Stand firm and you will see the deliverance the LORD will bring you today.” See also Ephesians 6:11, 13-18.

Persist and be diligent so that you will receive the reward . . .

See also:

- Heb 3:14 ⇑

- Epilogue: Blessings for Faithfulness in Persecution

Matt 10:22  … and you will be hated by all for my name’s sake. But the one who endures to the end will be saved. ▤

This speaks of the salvation (cf. 1Tim 4:16 ↓) that is fundamental to the believer’s reward.

Rom 2:6-7  He will render to each one according to his works: 7to those who by patience in well-doing seek for glory and honor and immortality, he will give eternal life; … ▤

1Tim 4:16  Keep a close watch on yourself and on the teaching. Persist in this, for by so doing you will save both yourself and your hearers. ▤

Heb 4:11  Let us therefore strive to enter that rest, so that no one may fall by the same sort of disobedience. ▤

Here “rest” may well be referring to the reward of rest in the afterlife – the reason for its inclusion here. But note that some think it refers to rest from trying to gain salvation by works.

Heb 6:11-12  And we desire each one of you to show the same earnestness to have the full assurance of hope until the end, 12so that you may not be sluggish, but imitators of those who through faith and patience inherit the promises. ▤

Heb 10:35-36  Therefore do not throw away your confidence, which has a great reward. 36For you have need of endurance, so that when you have done the will of God you may receive what is promised. ▤

2Pet 1:10-11  Therefore, brothers,u be all the more diligent to make your calling and election sure, for if you practice these qualities you will never fall. 11For in this way there will be richly provided for you an entrance into the eternal kingdom of our Lord and Savior Jesus Christ. ▤

u Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

2Jn 1:8  Watch yourselves, so that you may not lose what wev have worked for, but may win a full reward. ▤

v Some manuscripts you

A number of commentators consider that here John is speaking not of missing out on salvation, but of not being rewarded to the extent that one could be.

Jude 1:21  … keep yourselves in the love of God, waiting for the mercy of our Lord Jesus Christ that leads to eternal life. ▤

Rev 3:11  I am coming soon. Hold fast what you have, so that no one may seize your crown. ▤

. . . Be like an athlete, striving for a prize

Acts 20:24  But I do not account my life of any value nor as precious to myself, if only I may finish my course and the ministry that I received from the Lord Jesus, to testify to the gospel of the grace of God. ▤

Here “course” appears to have the sense of a “race” (NIV®, NKJV).

Phil 3:10-14  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, 11that by any means possible I may attain the resurrection from the dead. 12Not that I have already obtained this or am already perfect, but I press on to make it my own, because Christ Jesus has made me his own. 13Brothers, I do not consider that I have made it my own. But one thing I do: forgetting what lies behind and straining forward to what lies ahead, 14I press on toward the goal for the prize of the upward call of God in Christ Jesus. ▤

In v. 12 Paul is probably talking of pressing on to take hold of the spiritual goals he had listed in v. 10 – which he had not “already obtained” v. 12a – and also perfection (v. 12a). Possibly he also has in mind the resurrection from the dead (v. 11). The latter is certainly one aspect of the prize (v. 14) for attaining such spiritual goals.

1Tim 6:12  Fight the good fight of the faith. Take hold of the eternal life to which you were called and about which you made the good confession in the presence of many witnesses. ▤

“Fight the good fight” is understood to be an allusion to sport (cf. 2Tim 4:7-8 ↓) rather than warfare. “Take hold of the eternal life” appears to primarily have in view the consummation of the believer’s eternal life in the age to come.

2Tim 4:7-8  I have fought the good fight, I have finished the race, I have kept the faith. 8Henceforth there is laid up for me the crown of righteousness, which the Lord, the righteous judge, will award to me on that Day, and not only to me but also to all who have loved his appearing. ▤

Heb 12:1-2  Therefore, since we are surrounded by so great a cloud of witnesses, let us also lay aside every weight, and sin which clings so closely, and let us run with endurance the race that is set before us, 2looking to Jesus, the founder and perfecter of our faith, who for the joy that was set before him endured the cross, despising the shame, and is seated at the right hand of the throne of God. ▤

The writer exhorts his readers as they run their spiritual “race” with endurance (v. 1) to look to Jesus, primarily in order to follow his example of enduring all for the joy that would follow (v. 2).

2Tim 2:5  An athlete is not crowned unless he competes according to the rules. ▤

The implication of this illustration in the context is that God’s people must “compete” according to God’s requirements in order to receive their reward.

- Be purposeful and disciplined, so as to win the prize:

1Cor 9:24-27  Do you not know that in a race all the runners run, but only one receives the prize? So run that you may obtain it. 25Every athlete exercises self-control in all things. They do it to receive a perishable wreath, but we an imperishable. 26So I do not run aimlessly; I do not box as one beating the air. 27But I discipline my body and keep it under control,w lest after preaching to others I myself should be disqualified. ▤

w Greek I pummel my body and make it a slave

The clause “I discipline my body” (v. 27) depicts Paul’s strong discipline of himself, bringing his body with its desires into submission.

Be careful not to turn away from God . . .

See also:

- Josh 22:29 ⇓; Isa 59:12-13 ⇓; Jer 5:23 ⇓

- Take care not to sin

Deut 11:16  Take care lest your heart be deceived, and you turn aside and serve other gods and worship them; … ▤

Heb 2:1  Therefore we must pay much closer attention to what we have heard, lest we drift away from it. ▤

Heb 3:12  Take care, brothers, lest there be in any of you an evil, unbelieving heart, leading you to fall away from the living God. ▤

This is applicable to being careful in regard to both ourselves and others.

Heb 4:1  Therefore, while the promise of entering his rest still stands, let us fear lest any of you should seem to have failed to reach it. ▤

This is speaking of fearing so as to be careful (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NRSV) to not miss out on God’s eternal rest in the afterlife, by turning away from him (cf. Heb 2:1 ↑; Heb 3:12 ↑).

2Pet 3:17  You therefore, beloved, knowing this beforehand, take care that you are not carried away with the error of lawless people and lose your own stability. ▤

. . . Do not rebel against God

Num 14:9a  Only do not rebel against the LORD. ▤

Josh 22:29  Far be it from us that we should rebel against the LORD and turn away this day from following the LORD by building an altar for burnt offering, grain offering, or sacrifice, other than the altar of the LORD our God that stands before his tabernacle! ▤

1Sam 12:14  If you will fear the LORD and serve him and obey his voice and not rebel against the commandment of the LORD, and if both you and the king who reigns over you will follow the LORD your God, it will be well. ▤

1Sam 15:23a  For rebellion is as the sin of divination, and presumption is as iniquity and idolatry. ▤

Isa 50:5  The Lord GOD has opened my ear, and I was not rebellious; I turned not backward. ▤

Ezek 2:3, 8  And he said to me, “Son of man, I send you to the people of Israel, to nations of rebels, who have rebelled against me. They and their fathers have transgressed against me to this very day. ▤  … 8“But you, son of man, hear what I say to you. Be not rebellious like that rebellious house; open your mouth and eat what I give you.” ▤

Heb 3:15-16  As it is said, “Today, if you hear his voice, do not harden your hearts as in the rebellion.” 16For who were those who heard and yet rebelled? Was it not all those who left Egypt led by Moses? ▤

In v. 16 the author appears to be warning his readers of the danger of falling into rebellion, pointing to the rebellion of the Exodus generation despite them having witnessed God’s miraculous deliverance.

Ps 78:40  How often they rebelled against him in the wilderness and grieved him in the desert! ▤

This and the following verses speak in condemnatory tone of cases of God’s people rebelling against him.

Isa 59:12-13  For our transgressions are multiplied before you, and our sins testify against us; for our transgressions are with us, and we know our iniquities: 13transgressing, and denying the LORD, and turning back from following our God, speaking oppression and revolt, conceiving and uttering from the heart lying words. ▤

Isa 65:2  I spread out my hands all the day to a rebellious people, who walk in a way that is not good, following their own devices; … ▤

Jer 5:23  But this people has a stubborn and rebellious heart; they have turned aside and gone away. ▤

Zeph 3:1-2  Woe to her who is rebellious and defiled, the oppressing city! 2She listens to no voice; she accepts no correction. She does not trust in the LORD; she does not draw near to her God. ▤

Some people do fall away

See also:

- Note: False teachers often succeed in leading people astray . . .

- . . . False teachers can lead many astray

The question of whether a true Christian can fall away has been one of no small debate. Certainly some people who consider themselves Christians – and appear to be so – do fall away. This topic shows one of the “tensions” in Scripture. Many of the verses in this and the following subsection – with the notable exception of 1 John 2:19 – appear to support the affirmative (as do a number of the verses in the subsections above). On the other hand, God and Jesus Christ promise to keep their followers – as shown in God and Jesus Christ keep their people as their own – until the end.

Matt 13:20-21  As for what was sown on rocky ground, this is the one who hears the word and immediately receives it with joy, 21yet he has no root in himself, but endures for a while, and when tribulation or persecution arises on account of the word, immediately he falls away.x ▤

x Or stumbles

This speaks of those who receive God’s word superficially, without any real commitment to it.

Matt 24:10-12  And then many will fall awayy and betray one another and hate one another. 11And many false prophets will arise and lead many astray. 12And because lawlessness will be increased, the love of many will grow cold. ▤

y Or stumble

John 6:66  After this many of his disciples turned back and no longer walked with him. ▤

Some of those who had been following Jesus apparently found his teaching too offensive or difficult to accept. Quite possibly they did not carefully consider the metaphorical language he used on this occasion (cf. vv. 25-65), failing to grasp its true meaning.

Gal 5:4  You are severed from Christ, you who would be justifiedz by the law; you have fallen away from grace. ▤

z Or counted righteous

Those who were the focus of Paul’s rebuke here appear to have been church members who had been misled to the point of being in grave spiritual danger, rather then having already irrevocably fallen away.

1Tim 4:1  Now the Spirit expressly says that in later times some will depart from the faith by devoting themselves to deceitful spirits and teachings of demons, … ▤

1Tim 5:15  For some have already strayed after Satan. ▤

1Tim 6:20-21  O Timothy, guard the deposit entrusted to you. Avoid the irreverent babble and contradictions of what is falsely called “knowledge,” 21for by professing it some have swerved from the faith. Grace be with you.a ▤

a The Greek for you is plural

2Pet 2:15  Forsaking the right way, they have gone astray. They have followed the way of Balaam, the son of Beor, who loved gain from wrongdoing, … ▤

- John spoke of people who had left the church as not having been truly of the body of believers:

1Jn 2:19  They went out from us, but they were not of us; for if they had been of us, they would have continued with us. But they went out, that it might become plain that they all are not of us. ▤

This supports the view that those people who fall away have never in fact been truly Christians (cf. 2Pet 2:22 ⇓).

Falling away brings dire consequences

See also:

- God punishes those who forsake him

- Further implications of deliberately or habitually continuing to sin

John 15:6  If anyone does not abide in me he is thrown away like a branch and withers; and the branches are gathered, thrown into the fire, and burned. ▤

Commentators differ in various aspects in their interpretations of this verse – but even so it is a clear warning against not remaining in Christ.

Rom 11:22  Note then the kindness and the severity of God: severity toward those who have fallen, but God’s kindness to you, provided you continue in his kindness. Otherwise you too will be cut off. ▤

As with those of the nation of Israel who fell away, those who stumble (cf. v. 11) in unbelief and stop following God (cf. NCV, NIrV), will be cut off from God and the associated blessings of a relationship with him.

Heb 2:1-3a  Therefore we must pay much closer attention to what we have heard, lest we drift away from it. 2For since the message declared by angels proved to be reliable, and every transgression or disobedience received a just retribution, 3how shall we escape if we neglect such a great salvation? ▤

Heb 6:4-8  For it is impossible, in the case of those who have once been enlightened, who have tasted the heavenly gift, and have shared in the Holy Spirit, 5and have tasted the goodness of the word of God and the powers of the age to come, 6and then have fallen away, to restore them again to repentance, since they are crucifying once again the Son of God to their own harm and holding him up to contempt. 7For land that has drunk the rain that often falls on it, and produces a crop useful to those for whose sake it is cultivated, receives a blessing from God. 8But if it bears thorns and thistles, it is worthless and near to being cursed, and its end is to be burned. ▤

In v. 4, the “heavenly gift” may refer to Jesus Christ, the subsequently mentioned Holy Spirit, or more generally “the good things of heaven” (NLT). Verse 8 depicts the fate of those who fall away, whose lives produce useless and bad things.

Heb 10:38-39  … but my righteous one shall live by faith, and if he shrinks back, my soul has no pleasure in him.” 39But we are not of those who shrink back and are destroyed, but of those who have faith and preserve their souls. ▤

2Pet 2:20-22  For if, after they have escaped the defilements of the world through the knowledge of our Lord and Savior Jesus Christ, they are again entangled in them and overcome, the last state has become worse for them than the first. 21For it would have been better for them never to have known the way of righteousness than after knowing it to turn back from the holy commandment delivered to them. 22What the true proverb says has happened to them: “The dog returns to its own vomit, and the sow, after washing herself, returns to wallow in the mire.” ▤

In saying that such apostates are worse off than they were originally (vv. 20-21), Peter probably has their greater accountability primarily in view, with them having in some sense known both Jesus Christ (v. 20) and “the way of righteousness” (v. 21). Verse 2 gives credence to the view that those who fall away never were genuine Christians. The two illustrations parallel such people with creatures returning to that which is reflective of what they are and have been all along.

Matt 5:13  You are the salt of the earth, but if salt has lost its taste, how shall its saltiness be restored? It is no longer good for anything except to be thrown out and trampled under people’s feet. ▤

The “taste” or “saltiness” of salt speaks of “its strength, its quality” (AMP). If we lose such things as our spiritual fervor or our spiritual integrity, we face being thrown out of God’s kingdom and consequent destruction.

Num 14:43  For there the Amalekites and the Canaanites are facing you, and you shall fall by the sword. Because you have turned back from following the LORD, the LORD will not be with you. ▤

Ps 125:5  But those who turn aside to their crooked ways the LORD will lead away with evildoers! Peace be upon Israel! ▤

Ezek 33:18  When the righteous turns from his righteousness and does injustice, he shall die for it. ▤

Zeph 1:4, 6  “I will stretch out my hand against Judah and against all the inhabitants of Jerusalem; and I will cut off from this place the remnant of Baal and the name of the idolatrous priests along with the priests, ▤  … 6those who have turned back from following the LORD, who do not seek the LORD or inquire of him.” ▤

Note: Dreadful consequences of Israel’s rebellion against God

See also:

- Num 14:43 ⇑; Zeph 1:4, 6 ⇑

The people of Israel are in view in the following verses. The consequences described reflect the more physical or observable consequences of rebelling against God under the first covenant. For believers who rebel against God today under the new covenant, the consequences in this lifetime may not be as such but they are nevertheless just as serious, even more so. For they involve spiritual consequences with dire eternal repercussions.

1Sam 12:15  But if you will not obey the voice of the LORD, but rebel against the commandment of the LORD, then the hand of the LORD will be against you and your king.b ▤

b Septuagint; Hebrew fathers

Ps 78:56, 62-64  Yet they tested and rebelled against the Most High God and did not keep his testimonies, ▤  … 62He gave his people over to the sword and vented his wrath on his heritage. 63Fire devoured their young men, and their young women had no marriage song. 64Their priests fell by the sword, and their widows made no lamentation. ▤

Ps 106:43  Many times he delivered them, but they were rebellious in their purposes and were brought low through their iniquity. ▤

Ps 107:10-12, 17  Some sat in darkness and in the shadow of death, prisoners in affliction and in irons, 11for they had rebelled against the words of God, and spurned the counsel of the Most High. 12So he bowed their hearts down with hard labor; they fell down, with none to help. ▤  … 17Some were fools through their sinful ways, and because of their iniquities suffered affliction; … ▤

Isa 1:2, 5-7, 19-20, 28  Hear, O heavens, and give ear, O earth; for the LORD has spoken: “Childrenc have I reared and brought up, but they have rebelled against me. ▤  … 5Why will you still be struck down? Why will you continue to rebel? The whole head is sick, and the whole heart faint. 6From the sole of the foot even to the head, there is no soundness in it, but bruises and sores and raw wounds; they are not pressed out or bound up or softened with oil. 7Your country lies desolate; your cities are burned with fire; in your very presence foreigners devour your land; it is desolate, as overthrown by foreigners. ▤  … 19If you are willing and obedient, you shall eat the good of the land; 20but if you refuse and rebel, you shall be eaten by the sword; for the mouth of the LORD has spoken.” ▤  … 28But rebels and sinners shall be broken together, and those who forsake the LORD shall be consumed. ▤

c Or Sons; also verse 4

Isa 63:10  But they rebelled and grieved his Holy Spirit; therefore he turned to be their enemy, and himself fought against them. ▤

Isa 66:24  “And they shall go out and look on the dead bodies of the men who have rebelled against me. For their worm shall not die, their fire shall not be quenched, and they shall be an abhorrence to all flesh.” ▤

Note that the end of the age is in view here.

Lam 1:18, 20  The LORD is in the right, for I have rebelled against his word; but hear, all you peoples, and see my suffering; my young women and my young men have gone into captivity. ▤  … 20“Look, O LORD, for I am in distress; my stomach churns; my heart is wrung within me, because I have been very rebellious. In the street the sword bereaves; in the house it is like death. ▤

The speaker is Jerusalem personified.

Ezek 20:8, 13, 38  But they rebelled against me and were not willing to listen to me. None of them cast away the detestable things their eyes feasted on, nor did they forsake the idols of Egypt. “Then I said I would pour out my wrath upon them and spend my anger against them in the midst of the land of Egypt. ▤  … 13But the house of Israel rebelled against me in the wilderness. They did not walk in my statutes but rejected my rules, by which, if a person does them, he shall live; and my Sabbaths they greatly profaned. “Then I said I would pour out my wrath upon them in the wilderness, to make a full end of them. ▤  … 38I will purge out the rebels from among you, and those who transgress against me. I will bring them out of the land where they sojourn, but they shall not enter the land of Israel. Then you will know that I am the LORD. ▤

Hos 7:13  Woe to them, for they have strayed from me! Destruction to them, for they have rebelled against me! I would redeem them, but they speak lies against me. ▤

Hos 13:16  d Samaria shall bear her guilt, because she has rebelled against her God; they shall fall by the sword; their little ones shall be dashed in pieces, and their pregnant women ripped open. ▤

d Ch 14:1 in Hebrew

Pray for persecuted Christians

Section E

Be Ready for Jesus Christ’s Return

Section Jumps

- Await Jesus Christ’s return – and for all that will follow

- As we do not know when Jesus Christ will come, “stay awake” and be ready

- To be ready for Jesus Christ’s return, live a godly life . . .

- . . . and live a constructive life

- Do not live an ungodly life, leaving you unprepared for Jesus Christ’s return

- Do not be deceived by false claims, for Christ’s return will be only after certain events – and obvious to all

See also:

- The Timing of Jesus Christ’s Return

- Set your hope on Jesus Christ’s return and what will follow

Await Jesus Christ’s return – and for all that will follow

See also:

- Look forward to what is to come in the afterlife . . .

1Cor 1:7  … so that you are not lacking in any spiritual gift, as you wait for the revealing of our Lord Jesus Christ, … ▤

Phil 3:20-21  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, 21who will transform our lowly body to be like his glorious body, by the power that enables him even to subject all things to himself. ▤

In conjunction with waiting for Jesus Christ’s return (v. 20), Paul appears to be speaking of waiting for the transformation of “our lowly body” (v. 21).

1Thes 1:10  … and to wait for his Son from heaven, whom he raised from the dead, Jesus who delivers us from the wrath to come. ▤

2Tim 4:8  Henceforth there is laid up for me the crown of righteousness, which the Lord, the righteous judge, will award to me on that Day, and not only to me but also to all who have loved his appearing. ▤

As with “righteousness” below in Galatians 5:5, the term “crown of righteousness” could refer either to being pronounced right with God or being made completely righteous (i.e. the consummation of our sanctification). Another possibility is some kind of crown bestowed as a reward for a righteous life. The phrase “have loved his appearing” is either speaking of the future reaction of Christians at the occurrence of his appearing, or is referring to setting our hearts on his appearing, longing for it (cf. NIV, NRSV).

Titus 2:13  … waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, … ▤

Heb 9:28  … so Christ, having been offered once to bear the sins of many, will appear a second time, not to deal with sin but to save those who are eagerly waiting for him. ▤

James 5:7-8  Be patient, therefore, brothers,e until the coming of the Lord. See how the farmer waits for the precious fruit of the earth, being patient about it, until it receives the early and the late rains. 8You also, be patient. Establish your hearts, for the coming of the Lord is at hand. ▤

e Or brothers and sisters; also verses 9, 10, 12, 19

2Pet 3:11-12  Since all these things are thus to be dissolved, what sort of people ought you to be in lives of holiness and godliness, 12waiting for and hastening the coming of the day of God, because of which the heavens will be set on fire and dissolved, and the heavenly bodies will melt as they burn! ▤

The phrase “hastening the coming” suggests that believers can in some sense hasten the arrival of “the day of God” – the day of Christ’s return (cf. v. 4). In light of the reference to repentance of non-believers in v. 9, this may primarily refer to evangelism – notably prayer and witnessing.

Rom 8:23-25  And not only the creation, but we ourselves, who have the firstfruits of the Spirit, groan inwardly as we wait eagerly for adoption as sons, the redemption of our bodies. 24For in this hope we were saved. Now hope that is seen is not hope. For who hopes for what he sees? 25But if we hope for what we do not see, we wait for it with patience. ▤

Gal 5:5  For through the Spirit, by faith, we ourselves eagerly wait for the hope of righteousness. ▤

Jude 1:21  … keep yourselves in the love of God, waiting for the mercy of our Lord Jesus Christ that leads to eternal life. ▤

1Cor 16:22b  Our Lord, come!f ▤

f Greek Maranatha (a transliteration of Aramaic)

- Encourage one another, as Christ’s return is drawing near:

Heb 10:25  … not neglecting to meet together, as is the habit of some, but encouraging one another, and all the more as you see the Day drawing near. ▤

Note that 1 Thessalonians speaks of encouraging one another with the fact and details of Jesus Christ’s return (cf. 1Thes 4:12-18).

As we do not know when Jesus Christ will come, “stay awake” and be ready

See also:

- Jesus Christ’s return will be at an unexpected time, while people are living as usual

Instructions in the following verses to “stay awake” have in view being alert and watchful – akin to being ready.

Matt 24:42-44  Therefore, stay awake, for you do not know on what day your Lord is coming. 43But know this, that if the master of the house had known in what part of the night the thief was coming, he would have stayed awake and would not have let his house be broken into. 44Therefore you also must be ready, for the Son of Man is coming at an hour you do not expect. ▤

Mark 13:32-37  “But concerning that day or that hour, no one knows, not even the angels in heaven, nor the Son, but only the Father. 33Be on guard, keep awake.g For you do not know when the time will come. 34It is like a man going on a journey, when he leaves home and puts his servantsh in charge, each with his work, and commands the doorkeeper to stay awake. 35Therefore stay awake—for you do not know when the master of the house will come, in the evening, or at midnight, or when the rooster crows,i or in the morning— 36lest he come suddenly and find you asleep. 37And what I say to you I say to all: Stay awake.” ▤

g Some manuscripts add and pray

h Greek bondservants

i That is, the third watch of the night, between midnight and 3 A.M.

Matt 25:1-13  Then the kingdom of heaven will be like ten virgins who took their lampsj and went to meet the bridegroom.k 2Five of them were foolish, and five were wise. 3For when the foolish took their lamps, they took no oil with them, 4but the wise took flasks of oil with their lamps. 5As the bridegroom was delayed, they all became drowsy and slept. 6But at midnight there was a cry, ‘Here is the bridegroom! Come out to meet him.’ 7Then all those virgins rose and trimmed their lamps. 8And the foolish said to the wise, ‘Give us some of your oil, for our lamps are going out.’ 9But the wise answered, saying, ‘Since there will not be enough for us and for you, go rather to the dealers and buy for yourselves.’ 10And while they were going to buy, the bridegroom came, and those who were ready went in with him to the marriage feast, and the door was shut. 11Afterward the other virgins came also, saying, ‘Lord, lord, open to us.’ 12But he answered, ‘Truly, I say to you, I do not know you.’ 13Watch therefore, for you know neither the day nor the hour. ▤

j Or torches

k Some manuscripts add and the bride

The ten virgins probably had a role similar to bridesmaids. Jesus’ illustration draws a parallel between them waiting for the bridegroom and professing believers waiting for his return, to emphasize the importance of being prepared and ready. The bridegroom’s reply to the foolish virgins (v. 12) implies that supposed adherents to Christianity who are not ready for Jesus Christ’s return will not have truly been in a right relationship with him.

Luke 12:35-38  Stay dressed for actionl and keep your lamps burning, 36and be like men who are waiting for their master to come home from the wedding feast, so that they may open the door to him at once when he comes and knocks. 37Blessed are those servantsm whom the master finds awake when he comes. Truly, I say to you, he will dress himself for service and have them recline at table, and he will come and serve them. 38If he comes in the second watch, or in the third, and finds them awake, blessed are those servants! ▤

l Greek Let your loins stay girded; compare Exodus 12:11

m Greek bondservants

The “second or third watch of the night” (v. 38) would be very late in the night, the exact time depending on whether the Roman or Jewish system of time was in view. The point is that believers should be ready at all times. (cf. NEL)

Luke 21:36  But stay awake at all times, praying that you may have strength to escape all these things that are going to take place, and to stand before the Son of Man. ▤

In order to be ready for Jesus Christ’s return – to be able “to stand before” him – we need to be always “awake” and pray. The “things that are going to take place” probably are events prior to Jesus Christ’s return; it may refer to traumatic events that all mankind will be exposed to or primarily persecution of Christians. (Another possibility is that the destruction of Jerusalem in A.D. 70 was foremost in view.) Here “escape” may have the sense “go safely through” (GNT), rather than meaning to avoid altogether.

Rev 16:15  (“Behold, I am coming like a thief! Blessed is the one who stays awake, keeping his garments on, that he may not go about naked and be seen exposed!”) ▤

Jesus Christ will come unexpectedly, like a thief. So we need to be ready, prepared spiritually, so that we will not be ashamed.

- OT prophecy of the sudden appearance of the Lord:

Mal 3:1  Behold, I send my messenger, and he will prepare the way before me. And the Lord whom you seek will suddenly come to his temple; and the messenger of the covenant in whom you delight, behold, he is coming, says the LORD of hosts. ▤

Malachi’s prophecy is probably referring to Jesus Christ’s second coming, and affirms how sudden it will be.

To be ready for Jesus Christ’s return, live a godly life . . .

See also:

- Rev 16:15 ⇑

- Make every effort to be holy and godly, particularly in view of what is to come

1Tim 6:11-14  But as for you, O man of God, flee these things. Pursue righteousness, godliness, faith, love, steadfastness, gentleness. 12Fight the good fight of the faith. Take hold of the eternal life to which you were called and about which you made the good confession in the presence of many witnesses. 13I charge you in the presence of God, who gives life to all things, and of Christ Jesus, who in his testimony beforen Pontius Pilate made the good confession, 14to keep the commandment unstained and free from reproach until the appearing of our Lord Jesus Christ, … ▤

n Or in the time of

Paul calls on Timothy to live a godly life (vv. 11-12) until Christ’s return (v. 14). Quite likely Paul mentions the latter so as to inspire Timothy to obey his instruction in order to be ready for Christ’s return (cf. 2Tim 4:1-2 ⇓).

2Pet 3:11-14  Since all these things are thus to be dissolved, what sort of people ought you to be in lives of holiness and godliness, 12waiting for and hastening the coming of the day of God, because of which the heavens will be set on fire and dissolved, and the heavenly bodies will melt as they burn! 13But according to his promise we are waiting for new heavens and a new earth in which righteousness dwells. 14Therefore, beloved, since you are waiting for these, be diligent to be found by him without spot or blemish, and at peace. ▤

The “day of God” (v. 12) is linked with Christ’s return (cf. v. 4). For further comment see Await Jesus Christ’s return – and for all that will follow.

1Pet 4:7, 13  The end of all things is at hand; therefore be self-controlled and sober-minded for the sake of your prayers. ▤  … 13But rejoice insofar as you share Christ’s sufferings, that you may also rejoice and be glad when his glory is revealed. ▤

Participation in the sufferings of Christ (v. 13) goes “hand in hand” with living a godly, faithful life in him (cf. 1Jn 2:28 ⇓). It ensures that one will not only be ready, but overjoyed on his return.

Rev 3:11  I am coming soon. Hold fast what you have, so that no one may seize your crown. ▤

“Hold fast what you have” is an exhortation to keep “strong in your faith” (NCV™) – which of course is involved in living a godly life.

Isa 56:1  Thus says the LORD: “Keep justice, and do righteousness, for soon my salvation will come, and my deliverance be revealed. ▤

Though not referring specifically to Jesus Christ’s return, this OT exhortation is certainly applicable to it.

. . . and live a constructive life

See also:

- 1Tim 6:12 ⇑

Matt 24:45-47  Who then is the faithful and wise servant,o whom his master has set over his household, to give them their food at the proper time? 46Blessed is that servant whom his master will find so doing when he comes. 47Truly, I say to you, he will set him over all his possessions. ▤

o Greek bondservant; also verses 46, 48, 50

Matt 25:14-30  For it will be like a man going on a journey, who called his servantsp and entrusted to them his property. 15To one he gave five talents,q to another two, to another one, to each according to his ability. Then he went away. 16He who had received the five talents went at once and traded with them, and he made five talents more. 17So also he who had the two talents made two talents more. 18But he who had received the one talent went and dug in the ground and hid his master’s money. 19Now after a long time the master of those servants came and settled accounts with them. 20And he who had received the five talents came forward, bringing five talents more, saying, ‘Master, you delivered to me five talents; here I have made five talents more.’ 21His master said to him, ‘Well done, good and faithful servant.r You have been faithful over a little; I will set you over much. Enter into the joy of your master.’ 22And he also who had the two talents came forward, saying, ‘Master, you delivered to me two talents; here I have made two talents more.’ 23His master said to him, ‘Well done, good and faithful servant. You have been faithful over a little; I will set you over much. Enter into the joy of your master.’ 24He also who had received the one talent came forward, saying, ‘Master, I knew you to be a hard man, reaping where you did not sow, and gathering where you scattered no seed, 25so I was afraid, and I went and hid your talent in the ground. Here you have what is yours.’ 26But his master answered him, ‘You wicked and slothful servant! You knew that I reap where I have not sown and gather where I scattered no seed? 27Then you ought to have invested my money with the bankers, and at my coming I should have received what was my own with interest. 28So take the talent from him and give it to him who has the ten talents. 29For to everyone who has will more be given, and he will have an abundance. But from the one who has not, even what he has will be taken away. 30And cast the worthless servant into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth.’ ▤

p Greek bondservants; also verse 19

q A talent was a monetary unit worth about twenty years’ wages for a laborer

r Greek bondservant; also verses 23, 26, 30

For comment on vv. 24-30, see the comment on Matt 25:24-30 – under Whoever does not produce good “fruit” will be cut off from God and Jesus Christ.

1Cor 7:29-31  This is what I mean, brothers: the appointed time has grown very short. From now on, let those who have wives live as though they had none, 30and those who mourn as though they were not mourning, and those who rejoice as though they were not rejoicing, and those who buy as though they had no goods, 31and those who deal with the world as though they had no dealings with it. For the present form of this world is passing away. ▤

With the relatively short amount of time left before Christ’s return (v. 29a), believers should live with the end of the age in view (v. 31b), with their actions and attitudes reflecting this fact (vv. 29b-31a). As such they will be able to lead constructive lives, not hampered or restricted by transitory things.

2Tim 4:1-2  I charge you in the presence of God and of Christ Jesus, who is to judge the living and the dead, and by his appearing and his kingdom: 2preach the word; be ready in season and out of season; reprove, rebuke, and exhort, with complete patience and teaching. ▤

Jesus Christ’s “appearing” upon which he will judge all people and establish his kingdom (v. 1), should compel one to live a faithful, constructive life (v. 2).

- Abide in Jesus Christ in order to be confident when he appears:

1Jn 2:28  And now, little children, abide in him, so that when he appears we may have confidence and not shrink from him in shame at his coming. ▤

Do not live an ungodly life, leaving you unprepared for Jesus Christ’s return

Matt 24:48-51  But if that wicked servant says to himself, ‘My master is delayed,’ 49and begins to beat his fellow servantss and eats and drinks with drunkards, 50the master of that servant will come on a day when he does not expect him and at an hour he does not know 51and will cut him in pieces and put him with the hypocrites. In that place there will be weeping and gnashing of teeth. ▤

s Greek bondservants

The punishments given to the ungodly (v. 51) and the unproductive (cf. Matt 25:28-30 ⇑) underline their unreadiness for Christ’s return. Note that this passage follows on from vv. 45-47 in the previous subsection.

Luke 21:34  But watch yourselves lest your hearts be weighed down with dissipation and drunkenness and cares of this life, and that day come upon you suddenly like a trap. ▤

Rom 13:11-12  Besides this you know the time, that the hour has come for you to wake from sleep. For salvation is nearer to us now than when we first believed. 12The night is far gone; the day is at hand. So then let us cast off the works of darkness and put on the armor of light. ▤

Col 3:4-5  When Christ who is yourt life appears, then you also will appear with him in glory. 5Put to death therefore what is earthly in you:u sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤

t Some manuscripts our

u Greek therefore your members that are on the earth

1Thes 5:4-6  But you are not in darkness, brothers, for that day to surprise you like a thief. 5For you are all childrenv of light, children of the day. We are not of the night or of the darkness. 6So then let us not sleep, as others do, but let us keep awake and be sober. ▤

v Or sons; twice in this verse

Here “darkness” (v. 4) may refer to ungodliness (cf. Rom 13:12 ↑) or to ignorance (of the day of the Lord) – or both. In v. 6 Paul exhorts his readers to not be spiritually asleep, like the ungodly, but rather to be alert and self-controlled so as to not be caught off guard by the day of Christ’s return (cf. v. 4).

Titus 2:11-13  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, 13waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, … ▤

Luke 17:30-33  … so will it be on the day when the Son of Man is revealed. 31On that day, let the one who is on the housetop, with his goods in the house, not come down to take them away, and likewise let the one who is in the field not turn back. 32Remember Lot’s wife. 33Whoever seeks to preserve his life will lose it, but whoever loses his life will keep it. ▤

These verses most likely are meaning that to be prepared for Jesus Christ’s return one needs to avoid: attachments to things of this world (vv. 31-32); and living a self-centered life rather than living for Christ (v. 33).

Do not be deceived by false claims, for Christ’s return will be only after certain events – and obvious to all

See also:

- The Timing of Jesus Christ’s Return

- Siege, suffering and deliverance of Jerusalem – followed by judgment on its attackers

- The Antichrist and the Final Persecution

Matt 24:3-14  As he sat on the Mount of Olives, the disciples came to him privately, saying, “Tell us, when will these things be, and what will be the sign of your coming and of the close of the age?” 4And Jesus answered them, “See that no one leads you astray. 5For many will come in my name, saying, ‘I am the Christ,’ and they will lead many astray. 6And you will hear of wars and rumors of wars. See that you are not alarmed, for this must take place, but the end is not yet. 7For nation will rise against nation, and kingdom against kingdom, and there will be famines and earthquakes in various places. 8All these are but the beginning of the birth pains. 9“Then they will deliver you up to tribulation and put you to death, and you will be hated by all nations for my name’s sake. 10And then many will fall awayw and betray one another and hate one another. 11And many false prophets will arise and lead many astray. 12And because lawlessness will be increased, the love of many will grow cold. 13But the one who endures to the end will be saved. 14And this gospel of the kingdom will be proclaimed throughout the whole world as a testimony to all nations, and then the end will come. ▤

w Or stumble

In v. 8 “birth pains” denotes the time of distress which leads into – or “gives birth” to – the reign of the Messiah, following his return.

Matt 24:23-33  Then if anyone says to you, ‘Look, here is the Christ!’ or ‘There he is!’ do not believe it. 24For false christs and false prophets will arise and perform great signs and wonders, so as to lead astray, if possible, even the elect. 25See, I have told you beforehand. 26So, if they say to you, ‘Look, he is in the wilderness,’ do not go out. If they say, ‘Look, he is in the inner rooms,’ do not believe it. 27For as the lightning comes from the east and shines as far as the west, so will be the coming of the Son of Man. 28Wherever the corpse is, there the vultures will gather. 29“Immediately after the tribulation of those days the sun will be darkened, and the moon will not give its light, and the stars will fall from heaven, and the powers of the heavens will be shaken. 30Then will appear in heaven the sign of the Son of Man, and then all the tribes of the earth will mourn, and they will see the Son of Man coming on the clouds of heaven with power and great glory. 31And he will send out his angels with a loud trumpet call, and they will gather his elect from the four winds, from one end of heaven to the other. 32“From the fig tree learn its lesson: as soon as its branch becomes tender and puts out its leaves, you know that summer is near. 33So also, when you see all these things, you know that he is near, at the very gates. ▤

There are different interpretations of v. 28, but it probably is implying that just as the gathering of vultures makes obvious that there is a carcass, Jesus Christ’s return will likewise be made obvious to all. (cf. NBC) There are also different interpretations of v. 29, regarding whether the language is literal or figurative; it certainly speaks of monumental events. In v. 30, “the sign of the Son of Man” may well simply be referring to Jesus Christ himself appearing.

Luke 21:8, 11  And he said, “See that you are not led astray. For many will come in my name, saying, ‘I am he!’ and, ‘The time is at hand!’ Do not go after them. ▤  … 11There will be great earthquakes, and in various places famines and pestilences. And there will be terrors and great signs from heaven. ▤

2Thes 2:1-10  Now concerning the coming of our Lord Jesus Christ and our being gathered together to him, we ask you, brothers,x 2not to be quickly shaken in mind or alarmed, either by a spirit or a spoken word, or a letter seeming to be from us, to the effect that the day of the Lord has come. 3Let no one deceive you in any way. For that day will not come, unless the rebellion comes first, and the man of lawlessnessy is revealed, the son of destruction,z 4who opposes and exalts himself against every so-called god or object of worship, so that he takes his seat in the temple of God, proclaiming himself to be God. 5Do you not remember that when I was still with you I told you these things? 6And you know what is restraining him now so that he may be revealed in his time. 7For the mystery of lawlessness is already at work. Only he who now restrains it will do so until he is out of the way. 8And then the lawless one will be revealed, whom the Lord Jesus will kill with the breath of his mouth and bring to nothing by the appearance of his coming. 9The coming of the lawless one is by the activity of Satan with all power and false signs and wonders, 10and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. ▤

x Or brothers and sisters; also verses 13, 15

y Some manuscripts sin

z Greek the son of perdition (a Hebrew idiom)

This “man of lawlessness” is quite likely the first beast of Revelation 13, understood by many to be a final antichrist. There are a number of theories as to who or what is “restraining him” (vv. 6-7). Possibly it is the archangel Michael.

Rev 1:7  Behold, he is coming with the clouds, and every eye will see him, even those who pierced him, and all tribes of the earth will waila on account of him. Even so. Amen. ▤

a Or mourn

The largely sinful nations will all see Jesus Christ return. As mentioned in Matthew 24:30 above, they will mourn as they recognize that the time of reckoning has come.

- The day of Jesus Christ’s return will affect all people:

Luke 21:35  For it will come upon all who dwell on the face of the whole earth. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Spiritual Warfare

See also:

- 5. Angels, Satan and Demons

Living as God wants necessarily means involvement in spiritual warfare. Believers are faced with challenges from spiritual adversaries and also from within themselves. Although the forces that oppose believers are formidable, the Bible gives clear instructions on how to counter any threat – through the supreme power of God.

Section A

The Existence of Spiritual Warfare

Section Jumps

- Believers are involved in conflict of a spiritual nature

- Believers have spiritual enemies, notably Satan

- Believers have human enemies, spiritually opposed to them

- Believers face internal spiritual conflict

- God and Jesus Christ aid believers in spiritual warfare, enabling them to overcome

Believers are involved in conflict of a spiritual nature

1Tim 1:18  This charge I entrust to you, Timothy, my child, in accordance with the prophecies previously made about you, that by them you may wage the good warfare, … ▤

Note that the phrase “by them” appears to refer to the prophecies made about Timothy, likely ones regarding his ministry. As such Paul may be speaking of Timothy drawing encouragement from these in waging “the good warfare”.

Eph 6:13  Therefore take up the whole armor of God, that you may be able to withstand in the evil day, and having done all, to stand firm. ▤

Conflict with evil spiritual adversaries is in view (cf. v. 12 ⇓).

1Cor 9:7  Who serves as a soldier at his own expense? Who plants a vineyard without eating any of its fruit? Or who tends a flock without getting some of the milk? ▤

In using these three examples or illustrations to make a point, Paul may have in mind that there are other parallels between such workers and the Christian life. As such the first rhetorical question reflects that believers serve as soldiers, in spiritual warfare.

2Cor 7:5  For even when we came into Macedonia, our bodies had no rest, but we were afflicted at every turn—fighting without and fear within. ▤

Spiritual conflict often has a non-spiritual dimension or effect/s, as is mostly in view here and below in Philippians 1:29-30 and 1 Thessalonians 2:2 (and arguably other verses in this subsection).

Phil 1:29-30  For it has been granted to you that for the sake of Christ you should not only believe in him but also suffer for his sake, 30engaged in the same conflict that you saw I had and now hear that I still have. ▤

Col 2:8  See to it that no one takes you captive by philosophy and empty deceit, according to human tradition, according to the elemental spiritsa of the world, and not according to Christ. ▤

a Or elementary principles; also verse 20

1Thes 2:2  But though we had already suffered and been shamefully treated at Philippi, as you know, we had boldness in our God to declare to you the gospel of God in the midst of much conflict. ▤

1Tim 6:12  Fight the good fight of the faith. Take hold of the eternal life to which you were called and about which you made the good confession in the presence of many witnesses. ▤

“Fight the good fight” is more often understood to be an allusion to sport (cf. 2Tim 4:7-8) rather than warfare. Nevertheless, it is reflective of and readily applicable to the spiritual warfare that believers are involved in.

2Tim 2:3-4  Share in suffering as a good soldier of Christ Jesus. 4No soldier gets entangled in civilian pursuits, since his aim is to please the one who enlisted him. ▤

Paul likens spiritual aspects of the Christian life to the life of a soldier. These aspects are endurance of hardship (v. 3) – such as persecution by enemies – and undivided devotion to the Lord’s cause (v. 4).

Believers have spiritual enemies, notably Satan

See also:

- Satan’s Work against God’s People

Eph 6:12  For we do not wrestle against flesh and blood, but against the rulers, against the authorities, against the cosmic powers over this present darkness, against the spiritual forces of evil in the heavenly places. ▤

Although believers may have human opponents, primarily and ultimately their struggle is against spiritual powers.

1Pet 5:8  Be sober-minded; be watchful. Your adversary the devil prowls around like a roaring lion, seeking someone to devour. ▤

Rev 12:17a  Then the dragon became furious with the woman and went off to make war on the rest of her offspring, on those who keep the commandments of God and hold to the testimony of Jesus. ▤

The dragon signifies Satan. The woman (cf. vv. 1-6) may be symbolic of the church. Alternatively the woman may symbolize primarily Israel or believing Jews.

Rev 2:10  Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

Matt 13:38-39  The field is the world, and the good seed is the sons of the kingdom. The weeds are the sons of the evil one, 39and the enemy who sowed them is the devil. The harvest is the close of the age, and the reapers are angels. ▤

Satan, or the devil, is spoken of in this passage primarily as the enemy of the “Son of Man” (v. 37), Jesus Christ. By implication he is also the enemy of Christ’s followers.

Believers have human enemies, spiritually opposed to them

See also:

- God’s people are hated

- God’s people may face plots against them

Believers have human enemies who are opposed to them in regard to spiritual matters – notably in seeking to prevent the spread of the gospel and/or in seeking to impose their own opposing beliefs.

Matt 10:35-36  For I have come to set a man against his father, and a daughter against her mother, and a daughter-in-law against her mother-in-law. 36And a person’s enemies will be those of his own household. ▤

Here Jesus quotes Micah 7:6 in emphasizing that as a result of following him, Christians may face hostility even from family members.

John 15:19-20  If you were of the world, the world would love you as its own; but because you are not of the world, but I chose you out of the world, therefore the world hates you. 20Remember the word that I said to you: ‘A servant is not greater than his master.’ If they persecuted me, they will also persecute you. If they kept my word, they will also keep yours. ▤

The “world” (cf. James 4:4 ↓) is the flawed, ungodly world order – including ungodly people – which is under Satan’s control and opposed to God. Those who are of the “world” often hate and even persecute Christians.

1Cor 16:8-9  But I will stay in Ephesus until Pentecost, 9for a wide door for effective work has opened to me, and there are many adversaries. ▤

Phil 1:27-28  Only let your manner of life be worthyb of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, 28and not frightened in anything by your opponents. This is a clear sign to them of their destruction, but of your salvation, and that from God. ▤

b Greek Only behave as citizens worthy

Heb 12:3-4  Consider him who endured from sinners such hostility against himself, so that you may not grow weary or fainthearted. 4In your struggle against sin you have not yet resisted to the point of shedding your blood. ▤

In view of v. 3 and the reference to shedding blood (v. 4b), “sin” (v. 4a) appears to primarily be referring to sinful forces, notably physical enemies. However, the use of “sin” may also allude to believers’ own internal fight against temptation and sin.

James 4:4  You adulterous people!c Do you not know that friendship with the world is enmity with God? Therefore whoever wishes to be a friend of the world makes himself an enemy of God. ▤

c Greek You adulteresses!

This implies that all that is in the “world” – including those who are of it – are enemies of God and by implication of God’s people.

Ps 38:19  But my foes are vigorous, they are mighty, and many are those who hate me wrongfully. ▤

The psalmists often speak of their enemies, some of whom it would appear were antagonistic towards them in part because of the psalmists’ relationship with God.

Believers face internal spiritual conflict

See also:

- Heb 12:4 ⇑

Although opposing spiritual forces are understood to at least at times play a role in internal spiritual conflicts that believers face, these internal conflicts are in no small part due to the sinful human nature – as shown in the following verses.

Rom 7:21-23  So I find it to be a law that when I want to do right, evil lies close at hand. 22For I delight in the law of God, in my inner being, 23but I see in my members another law waging war against the law of my mind and making me captive to the law of sin that dwells in my members. ▤

Even though believers desire to do what is right, they face conflict with the controlling power of sin – the “law” or controlling principle of sin (v. 23). Note, however, that there is some debate amongst commentators as to whether Paul is talking here of his Christian or his pre-Christian experience.

Gal 5:17  For the desires of the flesh are against the Spirit, and the desires of the Spirit are against the flesh, for these are opposed to each other, to keep you from doing the things you want to do. ▤

The opposing desires of the sinful nature and the Holy Spirit, who indwells believers, produce spiritual conflict within believers. Note that the final clause is probably speaking of the influence of the sinful nature in hindering one from doing the good one wants to do – in conflict with the Holy Spirit. Alternatively, it possibly could be speaking of the Spirit helping us to not indulge the desires that we naturally want to fulfill.

Rom 8:13  For if you live according to the flesh you will die, but if by the Spirit you put to death the deeds of the body, you will live. ▤

Through the Holy Spirit believers are to keep killing off the tendencies and actions of our sinful beings.

1Pet 2:11  Beloved, I urge you as sojourners and exiles to abstain from the passions of the flesh, which wage war against your soul. ▤

James 4:1  What causes quarrels and what causes fights among you? Is it not this, that your passionsd are at war within you?e ▤

d Greek pleasures; also verse 3

e Greek in your members

God and Jesus Christ aid believers in spiritual warfare, enabling them to overcome

See also:

- God enables his people to overcome all that is in the world, including Satan

- God protects his people from all evil, including Satan

- God and Jesus Christ keep their people as their own – until the end

Luke 10:19-20  Behold, I have given you authority to tread on serpents and scorpions, and over all the power of the enemy, and nothing shall hurt you. 20Nevertheless, do not rejoice in this, that the spirits are subject to you, but rejoice that your names are written in heaven. ▤

Here “serpents and scorpions” (v. 19) most likely is a reference to evil spirits (v. 20). The “enemy” is Satan (cf. CEV). There is disagreement among commentators as to whether this authority was only given primarily to the disciples or is more widely applicable.

Rom 8:31, 35-39  What then shall we say to these things? If God is for us, who can bef against us? ▤  … 35Who shall separate us from the love of Christ? Shall tribulation, or distress, or persecution, or famine, or nakedness, or danger, or sword? 36As it is written, “For your sake we are being killed all the day long; we are regarded as sheep to be slaughtered.” 37No, in all these things we are more than conquerors through him who loved us. 38For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

f Or who is

Verse 31b implies that if God is for us then no one can effectively oppose us. It would appear that “all these things” (v. 37) includes the aspects of spiritual warfare mentioned – such as persecution and threat of being killed (vv. 35-36) and also demonic “powers” (v. 38).

Rom 16:20  The God of peace will soon crush Satan under your feet. The grace of our Lord Jesus Christ be with you. ▤

2Cor 2:14  But thanks be to God, who in Christ always leads us in triumphal procession, and through us spreads the fragrance of the knowledge of him everywhere. ▤

The “triumphal procession” alludes to Roman triumphs, where a victorious general would lead his soldiers and captives in a parade, accompanied by the fragrance of incenses. Similarly, God triumphantly leads believers in Christ, and through them spreads the fragrance of the message of Christ.

2Tim 4:18  The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

The term translated here as “evil deed” is sometimes rendered “evil attack” (NIV®, NLT, NRSV; cf. AMP).

1Jn 4:4  Little children, you are from God and have overcome them, for he who is in you is greater than he who is in the world. ▤

The reference is to overcoming false prophets or teachers.

Isa 54:15, 17  If anyone stirs up strife, it is not from me; whoever stirs up strife with you shall fall because of you. ▤  … 17no weapon that is fashioned against you shall succeed, and you shall confute every tongue that rises against you in judgment. This is the heritage of the servants of the LORD and their vindicationg from me, declares the LORD. ▤

g Or righteousness

These promises are made to Jerusalem in its time of future renewal. Arguably, they are applicable at least in a spiritual sense to believers of all ages.

- God has even given believers victory over death:

1Cor 15:54-57  When the perishable puts on the imperishable, and the mortal puts on immortality, then shall come to pass the saying that is written: “Death is swallowed up in victory.” 55“O death, where is your victory? O death, where is your sting?” 56The sting of death is sin, and the power of sin is the law. 57But thanks be to God, who gives us the victory through our Lord Jesus Christ. ▤

God has even given us victory over death by what he has done for us in Jesus Christ, releasing us from the law and so nullifying the power of sin with its consequences, principally death.

Pray for persecuted Christians

Section B

Engaging in Spiritual Warfare

Section Jumps

- Beware of spiritual dangers

- Resist Satan

- Use spiritual weapons and armor

- Spiritual weapons and armor include: faith; . . .

- . . . God’s word; . . .

- . . . and prayer

Believers are to engage in spiritual warfare both in standing firm in their faith and in advancing the cause of God’s kingdom. Generally speaking, the former has a defensive sense and the latter an offensive sense.

Beware of spiritual dangers

See also:

- Note: Be on your guard against persecutors and avoid persecution when appropriate

Matt 10:16-17  Behold, I am sending you out as sheep in the midst of wolves, so be wise as serpents and innocent as doves. 17Beware of men, for they will deliver you over to courts and flog you in their synagogues, … ▤

Verse 16a illustrates the need to be alert to opponents (v. 17a) – as does (v. 17b). The two directives in v. 16b similarly reflect this need.

Luke 12:1  In the meantime, when so many thousands of the people had gathered together that they were trampling one another, he began to say to his disciples first, “Beware of the leaven of the Pharisees, which is hypocrisy. ▤

Jesus is warning his disciples to guard against being fooled by and/or falling into the hypocritical ways of the Pharisees.

Luke 12:15  And he said to them, “Take care, and be on your guard against all covetousness, for one’s life does not consist in the abundance of his possessions.” ▤

1Cor 16:13  Be watchful, stand firm in the faith, act like men, be strong. ▤

2Pet 3:17  You therefore, beloved, knowing this beforehand, take care that you are not carried away with the error of lawless people and lose your own stability. ▤

2Tim 4:14-15  Alexander the coppersmith did me great harm; the Lord will repay him according to his deeds. 15Beware of him yourself, for he strongly opposed our message. ▤

- Guard the message of the gospel:

2Tim 1:13-14  Follow the pattern of the soundh words that you have heard from me, in the faith and love that are in Christ Jesus. 14By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

h Or healthy

Resist Satan

James 4:7  Submit yourselves therefore to God. Resist the devil, and he will flee from you. ▤

1Pet 5:9  Resist him, firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. ▤

To encourage his readers to stand firm amidst sufferings he appears to associate with Satan, Peter points out that fellow believers are also undergoing such sufferings. In resisting Satan, believers should draw strength in the knowledge that they are not alone, but part of a fellowship of suffering believers.

Matt 4:10-11  Then Jesus said to him, “Be gone, Satan! For it is written, “‘You shall worship the Lord your God and him only shall you serve.’” 11Then the devil left him, and behold, angels came and were ministering to him. ▤

Jesus provides an excellent example (cf. vv. 3-9) of effectively resisting Satan.

Eph 4:26-27  Be angry and do not sin; do not let the sun go down on your anger, 27and give no opportunity to the devil. ▤

Anger is not always in itself sinful, but anger should not be allowed to linger, as it makes one susceptible to Satan’s schemes. In resisting Satan we should not entertain anything that might give Satan an opportunity.

1Jn 2:13  I am writing to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I am writing to you, young men, because you have overcome the evil one. I write to you, children, because you know the Father. ▤

The clause “you have overcome the evil one” may be referring to: primarily the believer’s victory over Satan and evil through being in Jesus Christ and sharing in his victory; and/or victories in ongoing combat with Satan. The believers in question serve as encouraging examples of ones who have successfully resisted and overcome Satan.

Use spiritual weapons and armor

Eph 6:10-15  Finally, be strong in the Lord and in the strength of his might. 11Put on the whole armor of God, that you may be able to stand against the schemes of the devil. 12For we do not wrestle against flesh and blood, but against the rulers, against the authorities, against the cosmic powers over this present darkness, against the spiritual forces of evil in the heavenly places. 13Therefore take up the whole armor of God, that you may be able to withstand in the evil day, and having done all, to stand firm. 14Stand therefore, having fastened on the belt of truth, and having put on the breastplate of righteousness, 15and, as shoes for your feet, having put on the readiness given by the gospel of peace. ▤

In v. 15, “the readiness given by the gospel of peace” may well speak of a readiness to proclaim the gospel (cf. CEV, GNT, NRSV), a readiness produced in us by its message. The gospel produces such readiness by its wonderful good news, along with its warnings – both of which should inspire and motivate us to tell others.

2Cor 6:7  … by truthful speech, and the power of God; with the weapons of righteousness for the right hand and for the left; … ▤

The term “weapons of righteousness” is often understood as a reference to the spiritual power and protection given by a life of righteousness and integrity – “right living” (NCV™, cf. CEV, GNT, NLT). However some see it as possibly referring to “weapons” associated with the righteousness believers have in God’s sight (through being justified and deemed righteous). These would include other spiritual weapons spoken of in this and the following subsections. Note that although “truthful speech” is not specifically presented as such here, truth is portrayed as a spiritual weapon elsewhere (cf. Eph 6:14 ↑).

2Cor 10:3-5  For though we walk in the flesh, we are not waging war according to the flesh. 4For the weapons of our warfare are not of the flesh but have divine power to destroy strongholds. 5We destroy arguments and every lofty opinion raised against the knowledge of God, and take every thought captive to obey Christ, … ▤

Paul used such weapons as proclaiming the gospel, prayer and faith – weapons involving God’s divine power (v. 4; cf. 2Cor 6:7 ↑) – to demolish opposition to God. In doing so he took “captive” for Christ “every thought” (v. 5) of people, bringing their thinking in line with the gospel.

Rom 13:12  The night is far gone; the day is at hand. So then let us cast off the works of darkness and put on the armor of light. ▤

“The night” refers to this age that is so characterized by spiritual darkness. In saying that it “is far gone”, the thought may be that it “is far spent”, running out of power – and “almost gone” (NASB, NLT; cf. CEV, GNT, NCV, NIV). The phrase “the day” probably refers to the age to come (cf. NCV text note) – though some understand it to more specifically refer to the day of Christ’s return (cf. NIrV). As we look forward to “the day” we should arm ourselves with godly spiritual attitudes and actions that are characteristic of God’s spiritual light.

1Thes 5:8  But since we belong to the day, let us be sober, having put on the breastplate of faith and love, and for a helmet the hope of salvation. ▤

The “hope of salvation” gives confidence and encouragement during the battle. Note that the use of “the day” is similar to that in Romans 13:12 above, but probably speaks more generally of God’s spiritual light and realm in its present form.

2Tim 1:14  By the Holy Spirit who dwells within us, guard the good deposit entrusted to you. ▤

1Pet 4:1  Since therefore Christ suffered in the flesh,i arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, … ▤

i Some manuscripts add for us; some for you

Believers are to “arm” themselves with the same attitude as Jesus Christ had in the face suffering (cf. 2:19-23) – a steely resolve to do God’s will, being willing to patiently endure suffering.

1Sam 17:45  Then David said to the Philistine, “You come to me with a sword and with a spear and with a javelin, but I come to you in the name of the LORD of hosts, the God of the armies of Israel, whom you have defied. ▤

As opposed to simply relying on physical weapons, David had come to fight in God’s name – on God’s authority and in reliance on his power.

- Reference to God putting on armor and garments for battle:

Isa 59:17-18  He put on righteousness as a breastplate, and a helmet of salvation on his head; he put on garments of vengeance for clothing, and wrapped himself in zeal as a cloak. 18According to their deeds, so will he repay, wrath to his adversaries, repayment to his enemies; to the coastlands he will render repayment. ▤

The above NT references to putting on spiritual armor may well have been inspired by v. 17.

Spiritual weapons and armor include: faith; . . .

See also:

- 1Thes 5:8 ⇑

Eph 6:16  In all circumstances take up the shield of faith, with which you can extinguish all the flaming darts of the evil one; … ▤

1Tim 1:18-19  This charge I entrust to you, Timothy, my child, in accordance with the prophecies previously made about you, that by them you may wage the good warfare, 19holding faith and a good conscience. By rejecting this, some have made shipwreck of their faith, … ▤

In v. 19 “faith” appears to be referring to one’s faith in God – as reflected in most modern translations – although some commentators understand it to be speaking of “the faith”, the body of Christian truth. Note, never underestimate the importance for spiritual warfare of “a good conscience” (v. 19a).

1Pet 1:3-5  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. ▤

1Pet 5:9  Resist him, firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. ▤

Christians are to stand against Satan by faith in God.

1Jn 5:3-5  For this is the love of God, that we keep his commandments. And his commandments are not burdensome. 4For everyone who has been born of God overcomes the world. And this is the victory that has overcome the world—our faith. 5Who is it that overcomes the world except the one who believes that Jesus is the Son of God? ▤

To “overcome the world” means to rise above its sinful way of life. This victory is our faith (v. 4) – or won through our faith, “by means of our faith” (GNT) – which is essentially believing that Jesus is the Son of God (v. 5) and acting accordingly.

Heb 11:32-34  And what more shall I say? For time would fail me to tell of Gideon, Barak, Samson, Jephthah, of David and Samuel and the prophets— 33who through faith conquered kingdoms, enforced justice, obtained promises, stopped the mouths of lions, 34quenched the power of fire, escaped the edge of the sword, were made strong out of weakness, became mighty in war, put foreign armies to flight. ▤

Physical engagements (cf. Ps 27:1-3 ↓) are generally, at least in a sense, a manifestation or product of spiritual warfare – and likewise should be undertaken in faith.

Rev 12:11  And they have conquered him by the blood of the Lamb and by the word of their testimony, for they loved not their lives even unto death. ▤

This appears to be saying that the believers in question overcame Satan by their belief in and testimony to Jesus Christ’s death and its outcomes. Such an inference is applicable to all believers in their conflict with Satan.

Ps 27:1-3  The LORD is my light and my salvation; whom shall I fear? The LORD is the strongholdj of my life; of whom shall I be afraid? 2When evildoers assail me to eat up my flesh, my adversaries and foes, it is they who stumble and fall. 3Though an army encamp against me, my heart shall not fear; though war arise against me, yetk I will be confident. ▤

j Or refuge

k Or in this

At the prospect of facing physical enemies, David shows exemplary faith. Believers should show such faith when facing (or amidst) any conflict.

. . . God’s word; . . .

Eph 6:17  … and take the helmet of salvation, and the sword of the Spirit, which is the word of God, … ▤

The description of God’s word as “the sword of the Spirit” reflects its: power; offensive and defensive roles; spiritual nature; and importance to the work of the Holy Spirit. Note that the “helmet of salvation” may well have in view the hope of salvation (cf. 1Thes 5:8).

Heb 4:12  For the word of God is living and active, sharper than any two-edged sword, piercing to the division of soul and of spirit, of joints and of marrow, and discerning the thoughts and intentions of the heart. ▤

This is indicative of the potency of God’s word as a spiritual weapon.

1Jn 2:14  I write to you, fathers, because you know him who is from the beginning. I write to you, young men, because you are strong, and the word of God abides in you, and you have overcome the evil one. ▤

Although not stated directly, this may well be implying that the word of God living in these people was a significant factor in them overcoming Satan.

Matt 4:3-11  And the tempter came and said to him, “If you are the Son of God, command these stones to become loaves of bread.” 4But he answered, “It is written, “‘Man shall not live by bread alone, but by every word that comes from the mouth of God.’” 5Then the devil took him to the holy city and set him on the pinnacle of the temple 6and said to him, “If you are the Son of God, throw yourself down, for it is written, “‘He will command his angels concerning you,’ and “‘On their hands they will bear you up, lest you strike your foot against a stone.’” 7Jesus said to him, “Again it is written, ‘You shall not put the Lord your God to the test.’” 8Again, the devil took him to a very high mountain and showed him all the kingdoms of the world and their glory. 9And he said to him, “All these I will give you, if you will fall down and worship me.” 10Then Jesus said to him, “Be gone, Satan! For it is written, “‘You shall worship the Lord your God and him only shall you serve.’” 11Then the devil left him, and behold, angels came and were ministering to him. ▤

Three times Satan tempts Jesus and each time Jesus uses God’s word to rebuff Satan. Note that Satan is himself prepared to use God’s word (v. 6), misconstruing it, in tempting people.

Ps 119:98, 110, 114  Your commandment makes me wiser than my enemies, for it is ever with me. ▤  … 110The wicked have laid a snare for me, but I do not stray from your precepts. ▤  … 114You are my hiding place and my shield; I hope in your word. ▤

God’s word makes one wiser than one’s enemies (v. 98). It also enables one to escape spiritual snares that one’s enemies may set, as arguably can be inferred from v. 110. Verse 114 indicates that the fact that God is the believer’s hiding place and shield in the face of adversaries, gives good reason to base one’s hope on his word.

. . . and prayer

See also:

- Ask God for help to avoid sin . . .

Eph 6:18  … praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. To that end keep alert with all perseverance, making supplication for all the saints, … ▤

In the face of evil (cf. vv. 11, 13), believers should keep on praying – not just for themselves but for “all the saints”.

Matt 6:13  And lead us not into temptation, but deliver us from evil.l ▤

l Or the evil one; some manuscripts add For yours is the kingdom and the power and the glory, forever. Amen

We should ask God to deliver us from all forms of evil – including Satan (cf. text note). The fact that this request is part of the “Lord’s Prayer” is indicative of the prominence such requests should have in our prayers.

Luke 22:31-32  “Simon, Simon, behold, Satan demanded to have you,m that he might sift you like wheat, 32but I have prayed for you that your faith may not fail. And when you have turned again, strengthen your brothers.” ▤

m The Greek word for you (twice in this verse) is plural; in verse 32, all four instances are singular

Jesus’ prayers for his followers against Satan’s attacks (cf. John 17:15 ↓) illustrate that we also should pray for the spiritual protection of ourselves and other believers.

John 17:15  I do not ask that you take them out of the world, but that you keep them from the evil one.n ▤

n Or from evil

Phil 4:6-7  … do not be anxious about anything, but in everything by prayer and supplication with thanksgiving let your requests be made known to God. 7And the peace of God, which surpasses all understanding, will guard your hearts and your minds in Christ Jesus. ▤

Prayer leads to God’s peace which will “guard” our hearts and minds.

Ps 35:1-3  Contend, O LORD, with those who contend with me; fight against those who fight against me! 2Take hold of shield and buckler and rise for my help! 3Draw the spear and javelino against my pursuers! Say to my soul, “I am your salvation!” ▤

o Or and close the way

Here and in 55:16-18 below, David’s prayers regarding physical warfare are eminently applicable to spiritual warfare. There are no doubt other such examples.

Ps 55:16-18  But I call to God, and the LORD will save me. 17Evening and morning and at noon I utter my complaint and moan, and he hears my voice. 18He redeems my soul in safety from the battle that I wage, for many are arrayed against me. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Counteraction of Demons

Section Jumps

- Distinguishing between the Holy Spirit and demons

- Jesus Christ drove out demons . . .

- . . . Jesus Christ gave some of his followers similar authority over demons

- Demons are driven out of people in Jesus Christ’s “name”

- The Holy Spirit, faith and prayer also figure in the driving out of demons

See also:

- Demons

Distinguishing between the Holy Spirit and demons

See also:

- Guarding against False Teachers

Even within the church a person operating with marked powers or abilities is not necessarily gifted by the Holy Spirit. The person may instead be possessed or under the influence of a demon (or evil spirit), empowering him or her. Thus churches need to be able to determine whether the Holy Spirit or an evil spirit is at work in such a person. Guidelines regarding how to do this are given below in 1 Corinthians 12:3 and 1 John 4:2-3, 6. However the fact that 1 Corinthians 12:10 below speaks of a spiritual gift of “distinguishing between spirits” indicates that at least at times a person with this gift is required.

1Cor 12:1-3  Now concerningp spiritual gifts,q brothers,r I do not want you to be uninformed. 2You know that when you were pagans you were led astray to mute idols, however you were led. 3Therefore I want you to understand that no one speaking in the Spirit of God ever says “Jesus is accursed!” and no one can say “Jesus is Lord” except in the Holy Spirit. ▤

p The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

q Or spiritual persons

r Or brothers and sisters

In the context of discussing spiritual gifts (v. 1; cf. vv. 7-11, 27-31) and with the reference in v. 2 to being influenced and led astray to worship idols, in v. 3 Paul quite likely has distinguishing between the Holy Spirit and evil spirits in view. Evil spirits will typically not allow a person to openly acknowledge Jesus Christ as Lord, instead evoking cursing of him.

1Jn 4:1-3  Beloved, do not believe every spirit, but test the spirits to see whether they are from God, for many false prophets have gone out into the world. 2By this you know the Spirit of God: every spirit that confesses that Jesus Christ has come in the flesh is from God, 3and every spirit that does not confess Jesus is not from God. This is the spirit of the antichrist, which you heard was coming and now is in the world already. ▤

Here “spirit” refers to a spirit influencing a person. Having in view a particular heresy that was facing his readers, John indicates that they could tell if the spirit in a prophet (v. 1; CEV, GNT, NLT) is the Holy Spirit or an evil one by whether or not the prophet acknowledged Jesus Christ, in particular whether they acknowledged that he had come in the flesh. To do so would be indicative of the Holy Spirit’s enlightenment and conviction. Presumably this test for recognizing the Holy Spirit can be applied to other biblical truths about Jesus Christ (cf. 1Cor 12:3 ↑).

1Jn 4:6  We are from God. Whoever knows God listens to us; whoever is not from God does not listen to us. By this we know the Spirit of truth and the spirit of error. ▤

We can infer from this that teachers who do not listen to the teachings of the apostles are not from God and are under the influence of evil spirits.

- The spiritual gift of being able to distinguish between spirits:

1Cor 12:7-8, 10  To each is given the manifestation of the Spirit for the common good. 8For to one is given through the Spirit the utterance of wisdom, and to another the utterance of knowledge according to the same Spirit, ▤  … 10to another the working of miracles, to another prophecy, to another the ability to distinguish between spirits, to another various kinds of tongues, to another the interpretation of tongues. ▤

Jesus Christ drove out demons . . .

See also:

- Demons both fear and have to submit to God and Jesus Christ

Matt 8:16  That evening they brought to him many who were oppressed by demons, and he cast out the spirits with a word and healed all who were sick. ▤

Matt 9:32-33  As they were going away, behold, a demon-oppressed man who was mute was brought to him. 33And when the demon had been cast out, the mute man spoke. And the crowds marveled, saying, “Never was anything like this seen in Israel.” ▤

Matt 12:28  But if it is by the Spirit of God that I cast out demons, then the kingdom of God has come upon you. ▤

Matt 17:18  And Jesus rebuked the demon,s and itt came out of him, and the boy was healed instantly.u ▤

s Greek it

t Greek the demon

u Greek from that hour

Mark 1:34, 39  And he healed many who were sick with various diseases, and cast out many demons. And he would not permit the demons to speak, because they knew him. ▤  … 39And he went throughout all Galilee, preaching in their synagogues and casting out demons. ▤

Mark 9:25-27  And when Jesus saw that a crowd came running together, he rebuked the unclean spirit, saying to it, “You mute and deaf spirit, I command you, come out of him and never enter him again.” 26And after crying out and convulsing him terribly, it came out, and the boy was like a corpse, so that most of them said, “He is dead.” 27But Jesus took him by the hand and lifted him up, and he arose. ▤

Mark 16:9  Now when he rose early on the first day of the week, he appeared first to Mary Magdalene, from whom he had cast out seven demons. ▤

. . . Jesus Christ gave some of his followers similar authority over demons

The following verses show that Jesus gave his disciples and the seventy-two referred to in Luke 10:17-20 authority over demons – as God similarly did with Paul (Acts 19:11-12 ↓). These verses do not imply that this authority is necessarily given to all believers.

Mark 6:7, 13  And he called the twelve and began to send them out two by two, and gave them authority over the unclean spirits. ▤  … 13And they cast out many demons and anointed with oil many who were sick and healed them. ▤

Luke 9:1  And he called the twelve together and gave them power and authority over all demons and to cure diseases, … ▤

Luke 10:17-20  The seventy-two returned with joy, saying, “Lord, even the demons are subject to us in your name!” 18And he said to them, “I saw Satan fall like lightning from heaven. 19Behold, I have given you authority to tread on serpents and scorpions, and over all the power of the enemy, and nothing shall hurt you. 20Nevertheless, do not rejoice in this, that the spirits are subject to you, but rejoice that your names are written in heaven.” ▤

As noted earlier, “serpents and scorpions” (v. 19) probably speaks figuratively of demons or evil spirits, referred to in vv. 17, 20. The “enemy” (v. 19) is Satan.

Acts 5:12a, 16  Now many signs and wonders were regularly done among the people by the hands of the apostles. ▤  … 16The people also gathered from the towns around Jerusalem, bringing the sick and those afflicted with unclean spirits, and they were all healed. ▤

Acts 8:6-7  And the crowds with one accord paid attention to what was being said by Philip when they heard him and saw the signs that he did. 7For unclean spirits, crying out with a loud voice, came out of many who had them, and many who were paralyzed or lame were healed. ▤

- Similarly, God drove out demons through Paul:

Acts 19:11-12  And God was doing extraordinary miracles by the hands of Paul, 12so that even handkerchiefs or aprons that had touched his skin were carried away to the sick, and their diseases left them and the evil spirits came out of them. ▤

Demons are driven out of people in Jesus Christ’s “name”

See also:

- Luke 10:17 ⇑

To drive out demons in Jesus Christ’s “name” is usually understood to mean to do so with his authority. For a fuller explanation of what doing things “in the name of Jesus Christ” means, see . . . Do God’s work in the “name” of Jesus Christ.

Mark 9:38-40  John said to him, “Teacher, we saw someone casting out demons in your name,v and we tried to stop him, because he was not following us.” 39But Jesus said, “Do not stop him, for no one who does a mighty work in my name will be able soon afterward to speak evil of me. 40For the one who is not against us is for us. ▤

v Some manuscripts add who does not follow us

Mark 16:17  And these signs will accompany those who believe: in my name they will cast out demons; they will speak in new tongues; … ▤

Acts 16:16-18  As we were going to the place of prayer, we were met by a slave girl who had a spirit of divination and brought her owners much gain by fortune-telling. 17She followed Paul and us, crying out, “These men are servantsw of the Most High God, who proclaim to you the way of salvation.” 18And this she kept doing for many days. Paul, having become greatly annoyed, turned and said to the spirit, “I command you in the name of Jesus Christ to come out of her.” And it came out that very hour. ▤

w Greek bondservants

- Jesus Christ’s name cannot be used by just anyone as a mere formula to drive out demons:

Acts 19:13-17  Then some of the itinerant Jewish exorcists undertook to invoke the name of the Lord Jesus over those who had evil spirits, saying, “I adjure you by the Jesus whom Paul proclaims.” 14Seven sons of a Jewish high priest named Sceva were doing this. 15But the evil spirit answered them, “Jesus I know, and Paul I recognize, but who are you?” 16And the man in whom was the evil spirit leaped on them, mastered allx of them and overpowered them, so that they fled out of that house naked and wounded. 17And this became known to all the residents of Ephesus, both Jews and Greeks. And fear fell upon them all, and the name of the Lord Jesus was extolled. ▤

x Or both

This illustrates that Jesus Christ’s name cannot be used by just anyone as a mere formula or cliché to drive out demons. Although it is not specifically listed in the NT as a spiritual gift, the ability to drive out demons may be one. The Jews here attempting to drive out the demon may not even have been followers of Jesus Christ. Any previous success they may have had (cf. v. 13) would appear not to have been actually through Jesus Christ and his authority.

The Holy Spirit, faith and prayer also figure in the driving out of demons

Matt 12:28  But if it is by the Spirit of God that I cast out demons, then the kingdom of God has come upon you. ▤

Matt 17:18-20  And Jesus rebuked the demon,y and itz came out of him, and the boy was healed instantly.a 19Then the disciples came to Jesus privately and said, “Why could we not cast it out?” 20He said to them, “Because of your little faith. For truly, I say to you, if you have faith like a grain of mustard seed, you will say to this mountain, ‘Move from here to there,’ and it will move, and nothing will be impossible for you.”b ▤

y Greek it

z Greek the demon

a Greek from that hour

b Some manuscripts insert verse 21: But this kind never comes out except by prayer and fasting

Mark 9:28-29  And when he had entered the house, his disciples asked him privately, “Why could we not cast it out?” 29And he said to them, “This kind cannot be driven out by anything but prayer.”c ▤

c Some manuscripts add and fasting

Some commentators see Jesus’ reply as implying that the disciples had become somewhat self-reliant in the light of their past success at casting out demons, no longer relying prayerfully on God’s power. Alternatively, on face value Jesus’ reply indicates that certain kinds of demons can only be driven out by actually praying. Note that the text note points to a need for fasting along with prayer.

Pray for persecuted Christians

Section D

Ungodly Spiritualistic Practices

Section Jumps

- Do not practice witchcraft or other occult practices

- Do not consult anyone who does perform occult practices

- Do not have other “gods” or idols

- Other “gods” and idols are man-made, lifeless fallacies . . .

- . . . Other “gods” and idols are useless

- Worship of idols is correlated with worship of demons

- Having other “gods” and idols is very detrimental

- Having other “gods” and idols is detrimental to our relationship with God

- Having other “gods” and idols culminates in God’s retribution

- Note: Other “gods” and idolatry are not restricted to physical images

In conjunction with engaging in spiritual warfare, we are not to engage in any ungodly spiritualistic practices, which ultimately involve cooperative interaction with demons and even Satan.

Do not practice witchcraft or other occult practices

Lev 19:26  You shall not eat any flesh with the blood in it. You shall not interpret omens or tell fortunes. ▤

Deut 18:10-12  There shall not be found among you anyone who burns his son or his daughter as an offering,d anyone who practices divination or tells fortunes or interprets omens, or a sorcerer 11or a charmer or a medium or a necromancer or one who inquires of the dead, 12for whoever does these things is an abomination to the LORD. And because of these abominations the LORD your God is driving them out before you. ▤

d Hebrew makes his son or his daughter pass through the fire

Divination (v. 10) involves seeking knowledge of events that cannot be gained through normal means – future events or ones otherwise indiscernible. Sorcery (v. 10) is practicing magic, particularly through spirits; it is essentially witchcraft. A medium (v. 11) is a person who communicates with spirits on behalf of others. Similarly, a necromancer (v. 11) is one who claims to communicate with the dead, particularly in order to predict the future. Verse 12b points out that such practices were the reason why the nations of Canaan were to be driven out.

1Sam 15:23  For rebellion is as the sin of divination, and presumption is as iniquity and idolatry. Because you have rejected the word of the LORD, he has also rejected you from being king. ▤

Isa 2:6  For you have rejected your people, the house of Jacob, because they are full of things from the east and of fortune-tellers like the Philistines, and they strike hands with the children of foreigners. ▤

The “things from the east” appear to be ones associated with magic practices (cf. GNT, NLT). Note that although not stated explicitly, both here and in the following reference (47:9, 12) God’s disapproval of the practices in question is implicit.

Isa 47:9, 12  These two things shall come to you in a moment, in one day; the loss of children and widowhood shall come upon you in full measure, in spite of your many sorceries and the great power of your enchantments. ▤  … 12Stand fast in your enchantments and your many sorceries, with which you have labored from your youth; perhaps you may be able to succeed; perhaps you may inspire terror. ▤

Verse 12 is spoken with sarcasm.

Jer 8:2  And they shall be spread before the sun and the moon and all the host of heaven, which they have loved and served, which they have gone after, and which they have sought and worshiped. And they shall not be gathered or buried. They shall be as dung on the surface of the ground. ▤

This appears to be speaking of the practice of astrology (cf. Isa 47:13-15 ⇓) – and related acts – effectively denouncing astrology.

Ezek 13:20  Therefore thus says the Lord GOD: Behold, I am against your magic bands with which you hunt the souls like birds, and I will tear them from your arms, and I will let the souls whom you hunt go free, the souls like birds. ▤

The “magic bands” – such as wristbands – were presumably given or sold to people, bringing them under the influence of the false prophetesses being addressed.

Mal 3:5  Then I will draw near to you for judgment. I will be a swift witness against the sorcerers, against the adulterers, against those who swear falsely, against those who oppress the hired worker in his wages, the widow and the fatherless, against those who thrust aside the sojourner, and do not fear me, says the LORD of hosts. ▤

Acts 19:19  And a number of those who had practiced magic arts brought their books together and burned them in the sight of all. And they counted the value of them and found it came to fifty thousand pieces of silver. ▤

Gal 5:19-21  Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, 20idolatry, sorcery, enmity, strife, jealousy, fits of anger, rivalries, dissensions, divisions, 21envy,e drunkenness, orgies, and things like these. I warn you, as I warned you before, that those who do such things will not inherit the kingdom of God. ▤

e Some manuscripts add murder

Idolatry and sorcery are mentioned together here (cf. 1Sam 15:23 ↑; Rev 21:8 ↓), suggestive that idolatry and occult practices both have a spiritual aspect. It also illustrates that the two are often linked.

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

- Related practices to avoid:

Lev 19:28  You shall not make any cuts on your body for the dead or tattoo yourselves: I am the LORD. ▤

The forbidding of tattoos – along with cutting of the body – primarily had in view the significance of this in the pagan rituals of Israel’s neighbors. Some also see the practice of tattooing as disfiguring our bodies which were made in God’s likeness and so dishonoring to God; thus they see this command as a timeless one.

Do not consult anyone who does perform occult practices

Lev 19:31  Do not turn to mediums or necromancers; do not seek them out, and so make yourselves unclean by them: I am the LORD your God. ▤

Note that looking to spirits for help – through mediums or spiritists – demonstrates a lack of trust in God and unfaithfulness to him.

Lev 20:6  If a person turns to mediums and necromancers, whoring after them, I will set my face against that person and will cut him off from among his people. ▤

Deut 18:14  … for these nations, which you are about to dispossess, listen to fortune-tellers and to diviners. But as for you, the LORD your God has not allowed you to do this. ▤

1Chr 10:13-14  So Saul died for his breach of faith. He broke faith with the LORD in that he did not keep the command of the LORD, and also consulted a medium, seeking guidance. 14He did not seek guidance from the LORD. Therefore the LORD put him to death and turned the kingdom over to David the son of Jesse. ▤

Isa 8:19  And when they say to you, “Inquire of the mediums and the necromancers who chirp and mutter,” should not a people inquire of their God? Should they inquire of the dead on behalf of the living? ▤

Isa 47:13-15  You are wearied with your many counsels; let them stand forth and save you, those who divide the heavens, who gaze at the stars, who at the new moons make known what shall come upon you. 14Behold, they are like stubble; the fire consumes them; they cannot deliver themselves from the power of the flame. No coal for warming oneself is this, no fire to sit before! 15Such to you are those with whom you have labored, who have done business with you from your youth; they wander about, each in his own direction; there is no one to save you. ▤

The last statement in v. 14 appears to reinforce the uselessness of astrologers, as per the theme of the subsequent verse (v. 15). They are not like coal or fire that is useful for warming people. Rather, as the prior statements in v. 14 imply, they themselves will be consumed in the fire of God’s judgment.

Zec 10:2  For the household gods utter nonsense, and the diviners see lies; they tell false dreams and give empty consolation. Therefore the people wander like sheep; they are afflicted for lack of a shepherd. ▤

This points to the falseness and so also the unreliability of diviners.

Do not have other “gods” or idols

See also:

- Do not trust in idols

- Worship God alone – do not worship anything or anyone else

Ex 20:2-6, 23  I am the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery. 3“You shall have no other gods beforef me. 4“You shall not make for yourself a carved image, or any likeness of anything that is in heaven above, or that is in the earth beneath, or that is in the water under the earth. 5You shall not bow down to them or serve them, for I the LORD your God am a jealous God, visiting the iniquity of the fathers on the children to the third and the fourth generation of those who hate me, 6but showing steadfast love to thousandsg of those who love me and keep my commandments. ▤  … 23You shall not make gods of silver to be with me, nor shall you make for yourselves gods of gold. ▤

f Or besides

g Or to the thousandth generation

The importance of the above verses is highlighted by the fact that they involve the first two of the Ten Commandments. Note that unlike the first commandment (v. 3), a number of commentators interpret the second (vv. 4-5) to be concerned more with how we worship, rather than just with who (or what) we worship. As God is spiritual and invisible, any visual representation of him is necessarily false – hence it is wrong to use any in worship of God (cf. Deut 4:15-18 ↓). However, it still may be that worship of other “gods” is primarily in view.

Ex 23:13, 23-24  Pay attention to all that I have said to you, and make no mention of the names of other gods, nor let it be heard on your lips. ▤  … 23“When my angel goes before you and brings you to the Amorites and the Hittites and the Perizzites and the Canaanites, the Hivites and the Jebusites, and I blot them out, 24you shall not bow down to their gods nor serve them, nor do as they do, but you shall utterly overthrow them and break their pillars in pieces. ▤

2Ki 17:35  The LORD made a covenant with them and commanded them, “You shall not fear other gods or bow yourselves to them or serve them or sacrifice to them, … ▤

Ps 81:9  There shall be no strange god among you; you shall not bow down to a foreign god. ▤

Ps 44:20-21  If we had forgotten the name of our God or spread out our hands to a foreign god, 21would not God discover this? For he knows the secrets of the heart. ▤

Deut 4:15-18  Therefore watch yourselves very carefully. Since you saw no form on the day that the LORD spoke to you at Horeb out of the midst of the fire, 16beware lest you act corruptly by making a carved image for yourselves, in the form of any figure, the likeness of male or female, 17the likeness of any animal that is on the earth, the likeness of any winged bird that flies in the air, 18the likeness of anything that creeps on the ground, the likeness of any fish that is in the water under the earth. ▤

Hos 14:3, 8  Assyria shall not save us; we will not ride on horses; and we will say no more, ‘Our God,’ to the work of our hands. In you the orphan finds mercy.” ▤  … 8O Ephraim, what have I to do with idols? It is I who answer and look after you.h I am like an evergreen cypress; from me comes your fruit. ▤

h Hebrew him

The rhetorical question in v. 8 is in essence exhorting Israel to have nothing more to do with idols (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

1Cor 10:7, 14  Do not be idolaters as some of them were; as it is written, “The people sat down to eat and drink and rose up to play.” ▤  … 14Therefore, my beloved, flee from idolatry. ▤

1Jn 5:21  Little children, keep yourselves from idols. ▤

- Do not worship any other thing:

Job 31:26-28  … if I have looked at the suni when it shone, or the moon moving in splendor, 27and my heart has been secretly enticed, and my mouth has kissed my hand, 28this also would be an iniquity to be punished by the judges, for I would have been false to God above. ▤

i Hebrew the light

The last clause of v. 27 appears to refer to offering a kiss of homage (cf. GNT, NCV, NIV).

Other “gods” and idols are man-made, lifeless fallacies . . .

See also:

- Isa 46:7 ⇓; Jer 2:11 ⇓; Jer 10:15 ⇓; Hab 2:18-19 ⇓

Ps 115:4-7  Their idols are silver and gold, the work of human hands. 5They have mouths, but do not speak; eyes, but do not see. 6They have ears, but do not hear; noses, but do not smell. 7They have hands, but do not feel; feet, but do not walk; and they do not make a sound in their throat. ▤

Ps 135:15-17  The idols of the nations are silver and gold, the work of human hands. 16They have mouths, but do not speak; they have eyes, but do not see; 17they have ears, but do not hear, nor is there any breath in their mouths. ▤

Jer 10:3-5a, 14  … for the customs of the peoples are vanity.j A tree from the forest is cut down and worked with an axe by the hands of a craftsman. 4They decorate it with silver and gold; they fasten it with hammer and nails so that it cannot move. 5Their idolsk are like scarecrows in a cucumber field, and they cannot speak; they have to be carried, for they cannot walk. ▤  … 14Every man is stupid and without knowledge; every goldsmith is put to shame by his idols, for his images are false, and there is no breath in them. ▤

j Or vapor, or mist

k Hebrew They

Rev 9:20  The rest of mankind, who were not killed by these plagues, did not repent of the works of their hands nor give up worshiping demons and idols of gold and silver and bronze and stone and wood, which cannot see or hear or walk, … ▤

Isa 44:12-20  The ironsmith takes a cutting tool and works it over the coals. He fashions it with hammers and works it with his strong arm. He becomes hungry, and his strength fails; he drinks no water and is faint. 13The carpenter stretches a line; he marks it out with a pencil.l He shapes it with planes and marks it with a compass. He shapes it into the figure of a man, with the beauty of a man, to dwell in a house. 14He cuts down cedars, or he chooses a cypress tree or an oak and lets it grow strong among the trees of the forest. He plants a cedar and the rain nourishes it. 15Then it becomes fuel for a man. He takes a part of it and warms himself; he kindles a fire and bakes bread. Also he makes a god and worships it; he makes it an idol and falls down before it. 16Half of it he burns in the fire. Over the half he eats meat; he roasts it and is satisfied. Also he warms himself and says, “Aha, I am warm, I have seen the fire!” 17And the rest of it he makes into a god, his idol, and falls down to it and worships it. He prays to it and says, “Deliver me, for you are my god!” 18They know not, nor do they discern, for he has shut their eyes, so that they cannot see, and their hearts, so that they cannot understand. 19No one considers, nor is there knowledge or discernment to say, “Half of it I burned in the fire; I also baked bread on its coals; I roasted meat and have eaten. And shall I make the rest of it an abomination? Shall I fall down before a block of wood?” 20He feeds on ashes; a deluded heart has led him astray, and he cannot deliver himself or say, “Is there not a lie in my right hand?” ▤

l Hebrew stylus

Any idea that idols are real is a delusion or a lie (v. 20; Jer 10:14 ↑; Isa 41:29 ⇓), which should be obvious in view of who makes them and what they are made from (vv. 12-19).

1Cor 8:4  Therefore, as to the eating of food offered to idols, we know that “an idol has no real existence,” and that “there is no God but one.” ▤

Gal 4:8  Formerly, when you did not know God, you were enslaved to those that by nature are not gods. ▤

The reference in the last clause is to supposed gods, who are in fact non-existent (CEV, NCV, NLT).

. . . Other “gods” and idols are useless

1Sam 12:21  And do not turn aside after empty things that cannot profit or deliver, for they are empty. ▤

Idols are “empty” – they are “nothing” (NKJV) and so “useless” (NCV™, NIV®, NLT, NRSV).

Isa 41:22-24, 29  Let them bring them, and tell us what is to happen. Tell us the former things, what they are, that we may consider them, that we may know their outcome; or declare to us the things to come. 23Tell us what is to come hereafter, that we may know that you are gods; do good, or do harm, that we may be dismayed and terrified.m 24Behold, you are nothing, and your work is less than nothing; an abomination is he who chooses you. ▤  … 29Behold, they are all a delusion; their works are nothing; their metal images are empty wind. ▤

m Or that we may both be dismayed and see

Isa 44:9-10  All who fashion idols are nothing, and the things they delight in do not profit. Their witnesses neither see nor know, that they may be put to shame. 10Who fashions a god or casts an idol that is profitable for nothing? ▤

Isa 46:6-7  Those who lavish gold from the purse, and weigh out silver in the scales, hire a goldsmith, and he makes it into a god; then they fall down and worship! 7They lift it to their shoulders, they carry it, they set it in its place, and it stands there; it cannot move from its place. If one cries to it, it does not answer or save him from his trouble. ▤

Jer 2:11-13  Has a nation changed its gods, even though they are no gods? But my people have changed their glory for that which does not profit. 12Be appalled, O heavens, at this; be shocked, be utterly desolate, declares the LORD, 13for my people have committed two evils: they have forsaken me, the fountain of living waters, and hewed out cisterns for themselves, broken cisterns that can hold no water. ▤

In v. 13 useless idols are compared to wells or reservoirs that are cracked and therefore useless for holding water.

Jer 10:5b, 15  Do not be afraid of them, for they cannot do evil, neither is it in them to do good.” ▤  … 15They are worthless, a work of delusion; at the time of their punishment they shall perish. ▤

Jer 11:12  Then the cities of Judah and the inhabitants of Jerusalem will go and cry to the gods to whom they make offerings, but they cannot save them in the time of their trouble. ▤

Jer 14:22  Are there any among the false gods of the nations that can bring rain? Or can the heavens give showers? Are you not he, O LORD our God? We set our hope on you, for you do all these things. ▤

Hab 2:18-19  What profit is an idol when its maker has shaped it, a metal image, a teacher of lies? For its maker trusts in his own creation when he makes speechless idols! 19Woe to him who says to a wooden thing, Awake; to a silent stone, Arise! Can this teach? Behold, it is overlaid with gold and silver, and there is no breath at all in it. ▤

1Ki 18:25-26  Then Elijah said to the prophets of Baal, “Choose for yourselves one bull and prepare it first, for you are many, and call upon the name of your god, but put no fire to it.” 26And they took the bull that was given them, and they prepared it and called upon the name of Baal from morning until noon, saying, “O Baal, answer us!” But there was no voice, and no one answered. And they limped around the altar that they had made. ▤

Worship of idols is correlated with worship of demons

Most of the following references do not explicitly correlate worship of idols with worship of demons, but each reference makes or suggests an association between the two and appears to imply such a correlation.

1Cor 10:19-21  What do I imply then? That food offered to idols is anything, or that an idol is anything? 20No, I imply that what pagans sacrifice they offer to demons and not to God. I do not want you to be participants with demons. 21You cannot drink the cup of the Lord and the cup of demons. You cannot partake of the table of the Lord and the table of demons. ▤

Although idol worshipers may believe that they are offering sacrifices to an idol, they are in reality ultimately offering them to demons. As such one cannot take part in such practices and also acceptably participate in godly worship practices, such as the Lord’s Supper.

Lev 17:7  So they shall no more sacrifice their sacrifices to goat demons, after whom they whore. This shall be a statute forever for them throughout their generations. ▤

The reference to sacrificing to demons (cf. Deut 32:17 ↓) likely speaks of the people’s sacrifices to idols, whom they considered to be gods but were in fact demonic.

Deut 32:16-17  They stirred him to jealousy with strange gods; with abominations they provoked him to anger. 17They sacrificed to demons that were no gods, to gods they had never known, to new gods that had come recently, whom your fathers had never dreaded. ▤

The phrase “that were no gods” means that they were not real gods, with there only being one real God.

Ps 106:36-37  They served their idols, which became a snare to them. 37They sacrificed their sons and their daughters to the demons; … ▤

Rev 9:20  The rest of mankind, who were not killed by these plagues, did not repent of the works of their hands nor give up worshiping demons and idols of gold and silver and bronze and stone and wood, which cannot see or hear or walk, … ▤

Having other “gods” and idols is very detrimental

2Chr 28:22-23  In the time of his distress he became yet more faithless to the LORD—this same King Ahaz. 23For he sacrificed to the gods of Damascus that had defeated him and said, “Because the gods of the kings of Syria helped them, I will sacrifice to them that they may help me.” But they were the ruin of him and of all Israel. ▤

2Ki 17:15  They despised his statutes and his covenant that he made with their fathers and the warnings that he gave them. They went after false idols and became false, and they followed the nations that were around them, concerning whom the LORD had commanded them that they should not do like them. ▤

The people went after idols – things which are fallacies and futile – and became like them (cf. Ps 115:8 ↓), in effect “worthless” (CEV, GNT, NIV, NLT).

Ps 16:4  The sorrows of those who run aftern another god shall multiply; their drink offerings of blood I will not pour out or take their names on my lips. ▤

n Or who acquire

Ps 97:7  All worshipers of images are put to shame, who make their boast in worthless idols; worship him, all you gods! ▤

Ps 106:36  They served their idols, which became a snare to them. ▤

Ps 115:8  Those who make them become like them [idols]; so do all who trust in them. ▤

People naturally tend to acquire characteristics and values associated with anyone or anything that they are devoted to. As such if people are devoted to worthless idols, they tend to acquire such things as foolishness and a corrupt morality.

Isa 42:17  They are turned back and utterly put to shame, who trust in carved idols, who say to metal images, “You are our gods.” ▤

Isa 44:9, 11  All who fashion idols are nothing, and the things they delight in do not profit. Their witnesses neither see nor know, that they may be put to shame. ▤  … 11Behold, all his companions shall be put to shame, and the craftsmen are only human. Let them all assemble, let them stand forth. They shall be terrified; they shall be put to shame together. ▤

Verse 9 is not actually asserting that the characteristics mentioned are a result of having idols, though possibly this is implied. Note that the idols’ “witnesses” refers either to those who testify to their authenticity, or to the worthlessness of those who worship them as evidencing what the idols themselves are like.

Jer 7:6  … if you do not oppress the sojourner, the fatherless, or the widow, or shed innocent blood in this place, and if you do not go after other gods to your own harm, … ▤

Jer 7:18-19  The children gather wood, the fathers kindle fire, and the women knead dough, to make cakes for the queen of heaven. And they pour out drink offerings to other gods, to provoke me to anger. 19Is it I whom they provoke? declares the LORD. Is it not themselves, to their own shame? ▤

Rather than spiting (cf. NASB) or “hurting” (GNT, NCV, NLT) God, the people’s sin in turning away from him to other “gods” would only hurt themselves. For it would leave them open to troubles that God would have saved them from and also to punishment from God. Note that the “queen of heaven” (v. 18) is a goddess, probably of Canaanite or Babylonian origin.

Jer 18:15  But my people have forgotten me; they make offerings to false gods; they [the false gods] made them stumble in their ways, in the ancient roads, and to walk into side roads, not the highway, … ▤

Ezek 22:4  You have become guilty by the blood that you have shed, and defiled by the idols that you have made, and you have brought your days near, the appointed time ofo your years has come. Therefore I have made you a reproach to the nations, and a mockery to all the countries. ▤

o Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Syriac, Vulgate, Targum; most Hebrew manuscripts until

Idol worship both defiled the people and brought God’s judgment.

Hos 9:10b  But they came to Baal-peor and consecrated themselves to the thing of shame, and became detestable like the thing they loved. ▤

Detestable practices – even human sacrifices (cf. 13:2) – are often associated with idol worship.

Hos 13:1  When Ephraim spoke, there was trembling; he was exalted in Israel, but he incurred guilt through Baal and died. ▤

Ephraim – signifying all the northern tribes of Israel – turned to worshipping the god Baal. And so it became guilty and “died”. The latter refers to either a spiritual death and/or the future destruction of the nation.

Having other “gods” and idols is detrimental to our relationship with God

See also:

- Ezek 14:7 ⇓

- God’s anger arises in response to people forsaking him

Deut 31:18  And I will surely hide my face in that day because of all the evil that they have done, because they have turned to other gods. ▤

Deut 32:16-19  They stirred him to jealousy with strange gods; with abominations they provoked him to anger. 17They sacrificed to demons that were no gods, to gods they had never known, to new gods that had come recently, whom your fathers had never dreaded. 18You were unmindful of the Rock that borep you, and you forgot the God who gave you birth. 19“The LORD saw it and spurned them, because of the provocation of his sons and his daughters. ▤

p Or fathered

Judg 10:13-14  Yet you have forsaken me and served other gods; therefore I will save you no more. 14Go and cry out to the gods whom you have chosen; let them save you in the time of your distress. ▤

2Ki 17:7, 9  And this occurred because the people of Israel had sinned against the LORD their God, who had brought them up out of the land of Egypt from under the hand of Pharaoh king of Egypt, and had feared other gods ▤  … 9And the people of Israel did secretly against the LORD their God things that were not right. They built for themselves high places in all their towns, from watchtower to fortified city. ▤

Israel worshipped other gods despite the fact that God was “their God” who had rescued them (v. 7). Doing such things against God “that were not right” (v. 9) greatly undermined their relationship with him. Note that the “high places” (v. 9) were “pagan places of worship” (GNT; cf. NCV, NLT).

Jer 5:7  How can I pardon you? Your children have forsaken me and have sworn by those who are no gods. When I fed them to the full, they committed adultery and trooped to the houses of whores. ▤

Verse 7a indicates that the people’s adherence to other gods was at least one reason why God could not or would not forgive the people’s other sins (cf. vv. 1-6). Note that the prostitution and adultery (v. 7b) were probably associated with the worship of false gods.

Ezek 14:3  Son of man, these men have taken their idols into their hearts, and set the stumbling block of their iniquity before their faces. Should I indeed let myself be consulted by them? ▤

Jonah 2:8  Those who pay regard to vain idols forsake their hope of steadfast love. ▤

Having other “gods” and idols culminates in God’s retribution

Josh 24:20  If you forsake the LORD and serve foreign gods, then he will turn and do you harm and consume you, after having done you good. ▤

1Ki 9:6-7  But if you turn aside from following me, you or your children, and do not keep my commandments and my statutes that I have set before you, but go and serve other gods and worship them, 7then I will cut off Israel from the land that I have given them, and the house that I have consecrated for my name I will cast out of my sight, and Israel will become a proverb and a byword among all peoples. ▤

The reference to Israel becoming “a proverb and a byword” (v. 7b) means that such would their punishment be that they would be cited by other peoples as a notable example of destruction.

Jer 5:19  And when your people say, ‘Why has the LORD our God done all these things to us?’ you shall say to them, ‘As you have forsaken me and served foreign gods in your land, so you shall serve foreigners in a land that is not yours.’ ▤

Jer 44:19-22  And the women said,q “When we made offerings to the queen of heaven and poured out drink offerings to her, was it without our husbands’ approval that we made cakes for her bearing her image and poured out drink offerings to her?” 20Then Jeremiah said to all the people, men and women, all the people who had given him this answer: 21“As for the offerings that you offered in the cities of Judah and in the streets of Jerusalem, you and your fathers, your kings and your officials, and the people of the land, did not the LORD remember them? Did it not come into his mind? 22The LORD could no longer bear your evil deeds and the abominations that you committed. Therefore your land has become a desolation and a waste and a curse, without inhabitant, as it is this day.  ▤

q Compare Syriac, Hebrew lacks And the women said

Ezek 5:9  And because of all your abominations I will do with you what I have never yet done, and the like of which I will never do again. ▤

Ezek 14:7-8  For any one of the house of Israel, or of the strangers who sojourn in Israel, who separates himself from me, taking his idols into his heart and putting the stumbling block of his iniquity before his face, and yet comes to a prophet to consult me through him, I the LORD will answer him myself. 8And I will set my face against that man; I will make him a sign and a byword and cut him off from the midst of my people, and you shall know that I am the LORD. ▤

Note that v. 7 suggests that to turn to idols is to effectively separate oneself from God, severing one’s relationship with him.

Ezek 44:10  But the Levites who went far from me, going astray from me after their idols when Israel went astray, shall bear their punishment.r ▤

r Or iniquity; also verse 12

Hos 13:2-3  And now they sin more and more, and make for themselves metal images, idols skillfully made of their silver, all of them the work of craftsmen. It is said of them, “Those who offer human sacrifice kiss calves!” 3Therefore they shall be like the morning mist or like the dew that goes early away, like the chaff that swirls from the threshing floor or like smoke from a window. ▤

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

- Those who have idols are under God’s curse:

Deut 27:15  ‘Cursed be the man who makes a carved or cast metal image, an abomination to the LORD, a thing made by the hands of a craftsman, and sets it up in secret.’ And all the people shall answer and say, ‘Amen.’ ▤

Note: Other “gods” and idolatry are not restricted to physical images

Hab 1:11  Then they sweep by like the wind and go on, guilty men, whose own might is their god! ▤

The Babylonians were “guilty of worshiping their own strength” (NCV™; cf. CEV).

Phil 3:19  Their end is destruction, their god is their belly, and they glory in their shame, with minds set on earthly things. ▤

Here “belly” may be a metaphor for “bodily desires” (GNT, cf. NCV) – particularly in light of the following clause “they glory in their shame”. Whether or not this is the case, Paul clearly has in view a mindset focused on earthly or worldly things, making them one’s top priority, effectively one’s “god”.

Eph 5:5  For you may be sure of this, that everyone who is sexually immoral or impure, or who is covetous (that is, an idolater), has no inheritance in the kingdom of Christ and God. ▤

The description of such a person as “an idolater” probably refers primarily to being covetous (cf. GNT, NCV, NLT; Col 3:5 ↓), rather than also to the preceding adjectives. Covetous or greedy people effectively put themselves and material things in the place of God. As such they are “serving a false god” (NCV™).

Col 3:5  Put to death therefore what is earthly in you:s sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤

s Greek therefore your members that are on the earth

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 37

Rejecting Sin

1. Encountering Sin

1. Consequences of Sin for God’s People

2. Addressing Sin (I): Return from Sin to God

3. Addressing Sin (II): Deal with Sin before God

4. God’s Response to Repentance

2. Avoiding Sin and Being Holy

1. Avoiding Sin

2. Alternatives to Sin

3. Be Holy (I): General

4. Be Holy (II): Being Set Apart

Part I

Encountering Sin

Inevitably on occasions sin “leaks” into our lives, with its ill effects on ourselves and on our relationship with God. But if we address it as the Bible says to, God promises to forgive our sins and take in hand its effects.

Note that the teaching in this section is applicable to both new believers ridding themselves of their old ways and to believers returning to God after having lapsed into sin. However, the focus is more on the latter – with the former being primarily dealt with in the section Repentance.

Section A

Consequences of Sin for God’s People

Section Jumps

- Prelude: God’s people still sin

- Sin deprives God’s people of his blessings

- Sin deprives God’s people of rest and peace

- God punishes sin, which can mean physical suffering and emotional anguish . . .

- . . . along with various other troubles

- Sin defiles God’s people – making them spiritually unclean

- God turns away from those who persist in sin . . .

- . . . God rejects them and thrusts them from his presence

- Further implications of deliberately or habitually continuing to sin

See also:

- Sin’s Intrinsic Ill Effects

- Sin Brings God’s Judgment – Ultimately Death

- God Disciplines His People (I): Reasons

Prelude: God’s people still sin

James 3:2  For we all stumble in many ways. And if anyone does not stumble in what he says, he is a perfect man, able also to bridle his whole body. ▤

No one is perfect.

1Jn 1:8  If we say we have no sin, we deceive ourselves, and the truth is not in us. ▤

No one’s sinful nature has been completely eradicated.

Heb 5:1-3  For every high priest chosen from among men is appointed to act on behalf of men in relation to God, to offer gifts and sacrifices for sins. 2He can deal gently with the ignorant and wayward, since he himself is beset with weakness. 3Because of this he is obligated to offer sacrifice for his own sins just as he does for those of the people. ▤

Even high priests are “liable to moral weakness” (AMP). The same can be said for all leaders amongst God’s people.

Rom 7:18-19  For I know that nothing good dwells in me, that is, in my flesh. For I have the desire to do what is right, but not the ability to carry it out. 19For I do not do the good I want, but the evil I do not want is what I keep on doing. ▤

Opinions differ on whether Paul is speaking here of a Christian or a pre-Christian experience.

Sin deprives God’s people of his blessings

Not all the references in this and the following subsections actually state that sin was the reason for the consequences of which they speak, but it is clear from their contexts that this is the case. Note that it is Israel’s sin that is largely in view in this and the following subsections.

Jer 5:24-25  They do not say in their hearts, ‘Let us fear the LORD our God, who gives the rain in its season, the autumn rain and the spring rain, and keeps for us the weeks appointed for the harvest.’ 25Your iniquities have turned these away, and your sins have kept good from you. ▤

Isa 63:15  Look down from heaven and see, from your holy and beautifula habitation. Where are your zeal and your might? The stirring of your inner parts and your compassion are held back from me. ▤

a Or holy and glorious

This reflects on the blessings of the people’s relationship with God before their sinful rebellion (cf. v. 10). “The stirring of your inner parts” appears to refer to God’s pity (cf. AMP) or love (cf. CEV, GNT).

Jer 16:5  For thus says the LORD: Do not enter the house of mourning, or go to lament or grieve for them, for I have taken away my peace from this people, my steadfast love and mercy, declares the LORD. ▤

Jer 17:3b-4  Your wealth and all your treasures I will give for spoil as the price of your high places for sin throughout all your territory. 4You shall loosen your hand from your heritage that I gave to you, and I will make you serve your enemies in a land that you do not know, for in my anger a fire is kindled that shall burn forever. ▤

Lam 4:16  The LORD himselfb has scattered them; he will regard them no more; no honor was shown to the priests, no favor to the elders. ▤

b Hebrew The face of the LORD

The clause “he will regard them no more” suggests that God would no longer take care of them (cf. AMP, NCV, NIV, NLT).

Amos 8:11-12  “Behold, the days are coming,” declares the Lord GOD, “when I will send a famine on the land— not a famine of bread, nor a thirst for water, but of hearing the words of the LORD. 12They shall wander from sea to sea, and from north to east; they shall run to and fro, to seek the word of the LORD, but they shall not find it. ▤

Sin deprives God’s people of rest and peace

See also:

- Jer 16:5 ⇑

Following on from the previous subsection, rest and peace are further blessings that sin deprives God’s people of.  Note that the first four references speak of “rest” as being a blessing of God or from following his ways. They indicate or imply that if one does not walk in God’s ways – i.e. continues to sin – one fails to find such spiritual rest. The other references similarly speak of “rest” and “peace” being inaccessible, with their contexts indicating that sin was the reason.

Isa 28:11-12  For by people of strange lips and with a foreign tongue the LORD will speak to this people, 12to whom he has said, “This is rest; give rest to the weary; and this is repose”; yet they would not hear. ▤

Note that the “strange lips and … a foreign tongue” (v. 11) allude to enemies and captivity – in contrast to rest and peace (v. 12).

Jer 6:16  Thus says the LORD: “Stand by the roads, and look, and ask for the ancient paths, where the good way is; and walk in it, and find rest for your souls. But they said, ‘We will not walk in it.’ ▤

Jer 50:6  My people have been lost sheep. Their shepherds have led them astray, turning them away on the mountains. From mountain to hill they have gone. They have forgotten their fold. ▤

The references to roaming and wandering over mountains allude to the sin of the people in wandering away from God – particularly to idolatry, with mountains being favored places for idol worship (cf. AMP). Their “fold” was their “resting place” (AMP, CEV, NASB, NCV, NIV, NKJV).

Heb 3:18-19  And to whom did he swear that they would not enter his rest, but to those who were disobedient? 19So we see that they were unable to enter because of unbelief. ▤

This is referring to the Israelites, who had been rebellious, not being able to enter Canaan – God’s place of rest.

Deut 28:65, 67  And among these nations you shall find no respite, and there shall be no resting place for the sole of your foot, but the LORD will give you there a trembling heart and failing eyes and a languishing soul. ▤  … 67In the morning you shall say, ‘If only it were evening!’ and at evening you shall say, ‘If only it were morning!’ because of the dread that your heart shall feel, and the sights that your eyes shall see. ▤

The term “a languishing soul” (v. 65) speaks of despair (cf. GNT, NLT).

Lam 1:3  Judah has gone into exile because of affliction and hard servitude; she dwells now among the nations, but finds no resting place; her pursuers have all overtaken her in the midst of her distress.c ▤

c Or in the narrow passes

Lam 5:5  Our pursuers are at our necks;d we are weary; we are given no rest. ▤

d Symmachus With a yoke on our necks

Lam 3:17  … my soul is bereft of peace; I have forgotten what happinesse is; … ▤

e Hebrew good

Jer 8:15  We looked for peace, but no good came; for a time of healing, but behold, terror. ▤

Ezek 7:25  When anguish comes, they will seek peace, but there shall be none. ▤

God punishes sin, which can mean physical suffering and emotional anguish . . .

See also:

- Deut 28:65, 67 ⇑; Jer 8:15 ⇑; Ezek 7:25 ⇑

- Judg 2:15 ⇓; Neh 9:37 ⇓; Lam 1:5 ⇓

- When his people turn to sin, God punishes and disciplines them . . .

Ps 6:1-3, 6-7  O LORD, rebuke me not in your anger, nor discipline me in your wrath. 2Be gracious to me, O LORD, for I am languishing; heal me, O LORD, for my bones are troubled. 3My soul also is greatly troubled. But you, O LORD—how long? ▤  … 6I am weary with my moaning; every night I flood my bed with tears; I drench my couch with my weeping. 7My eye wastes away because of grief; it grows weak because of all my foes. ▤

In v. 1 David appears to be pleading to be spared from any further discipline, being in agony from that which he had already received (vv. 2-3, 6-7).

Ps 32:3-4  For when I kept silent, my bones wasted away through my groaning all day long. 4For day and night your hand was heavy upon me; my strength was dried upf as by the heat of summer. Selah ▤

f Hebrew my vitality was changed

The phrase “when I kept silent” (v. 3a) refers to the psalmist’s failure to acknowledge his sin.

Ps 38:3-8, 10, 17-18  There is no soundness in my flesh because of your indignation; there is no health in my bones because of my sin. 4For my iniquities have gone over my head; like a heavy burden, they are too heavy for me. 5My wounds stink and fester because of my foolishness, 6I am utterly bowed down and prostrate; all the day I go about mourning. 7For my sides are filled with burning, and there is no soundness in my flesh. 8I am feeble and crushed; I groan because of the tumult of my heart. ▤  … 10My heart throbs; my strength fails me, and the light of my eyes—it also has gone from me. ▤  … 17For I am ready to fall, and my pain is ever before me. 18I confess my iniquity; I am sorry for my sin. ▤

Ps 102:3-11  For my days pass away like smoke, and my bones burn like a furnace. 4My heart is struck down like grass and has withered; I forget to eat my bread. 5Because of my loud groaning my bones cling to my flesh. 6I am like a desert owl of the wilderness, like an owlg of the waste places; 7I lie awake; I am like a lonely sparrow on the housetop. 8All the day my enemies taunt me; those who deride me use my name for a curse. 9For I eat ashes like bread and mingle tears with my drink, 10because of your indignation and anger; for you have taken me up and thrown me down. 11My days are like an evening shadow; I wither away like grass. ▤

g The precise identity of these birds is uncertain

This is considered one of the penitential psalms (as are the psalms from which the above extracts are taken) expressing sorrow and regret for sin. This is reflected by the reference in v. 10 to God’s anger, pointing to sin as being behind the psalmist’s predicament. Note that the simile in v. 6 points to the psalmist’s withered lonely state.

Isa 64:6-7  We have all become like one who is unclean, and all our righteous deeds are like a polluted garment. We all fade like a leaf, and our iniquities, like the wind, take us away. 7There is no one who calls upon your name, who rouses himself to take hold of you; for you have hidden your face from us, and have made us melt inh the hand of our iniquities. ▤

h Masoretic Text; Septuagint, Syriac, Targum have delivered us into

Jer 4:18  Your ways and your deeds have brought this upon you. This is your doom, and it is bitter; it has reached your very heart. ▤

Lam 1:2, 4, 12-13, 15-16, 20-22  She weeps bitterly in the night, with tears on her cheeks; among all her lovers she has none to comfort her; all her friends have dealt treacherously with her; they have become her enemies. ▤  … 4The roads to Zion mourn, for none come to the festival; all her gates are desolate; her priests groan; her virgins have been afflicted,i and she herself suffers bitterly. ▤  … 12“Is it nothing to you, all you who pass by? Look and see if there is any sorrow like my sorrow, which was brought upon me, which the LORD inflicted on the day of his fierce anger. 13“From on high he sent fire; into my bonesj he made it descend; he spread a net for my feet; he turned me back; he has left me stunned, faint all the day long. ▤  … 15“The Lord rejected all my mighty men in my midst; he summoned an assembly against me to crush my young men; the Lord has trodden as in a winepress the virgin daughter of Judah. 16“For these things I weep; my eyes flow with tears; for a comforter is far from me, one to revive my spirit; my children are desolate, for the enemy has prevailed.” ▤  … 20“Look, O LORD, for I am in distress; my stomach churns; my heart is wrung within me, because I have been very rebellious. In the street the sword bereaves; in the house it is like death. 21“They heardk my groaning, yet there is no one to comfort me. All my enemies have heard of my trouble; they are glad that you have done it. You have broughtl the day you announced; now let them be as I am. 22“Let all their evildoing come before you, and deal with them as you have dealt with me because of all my transgressions; for my groans are many, and my heart is faint.” ▤

i Septuagint, Old Latin dragged away

j Septuagint; Hebrew bones and

k Septuagint, Syriac Hear

l Syriac Bring

Jerusalem is in view in vv. 2a, 4 and the speaker in the subsequent verses is Jerusalem personified. The “virgin daughter of Judah” (v. 15) signifies Jerusalem and her people.

Lam 5:15-17  The joy of our hearts has ceased; our dancing has been turned to mourning. 16The crown has fallen from our head; woe to us, for we have sinned! 17For this our heart has become sick, for these things our eyes have grown dim, … ▤

Ezek 7:16-18  And if any survivors escape, they will be on the mountains, like doves of the valleys, all of them moaning, each one over his iniquity. 17All hands are feeble, and all knees turn to water. 18They put on sackcloth, and horror covers them. Shame is on all faces, and baldness on all their heads. ▤

The last clause refers to heads shaven in mourning.

Ezek 33:10  And you, son of man, say to the house of Israel, Thus have you said: ‘Surely our transgressions and our sins are upon us, and we rot away because of them. How then can we live?’ ▤

. . . along with various other troubles

See also:

- Lam 5:16 ⇑

Deut 31:16-17  And the LORD said to Moses, “Behold, you are about to lie down with your fathers. Then this people will rise and whore after the foreign gods among them in the land that they are entering, and they will forsake me and break my covenant that I have made with them. 17Then my anger will be kindled against them in that day, and I will forsake them and hide my face from them, and they will be devoured. And many evils and troubles will come upon them, so that they will say in that day, ‘Have not these evils come upon us because our God is not among us?’ ▤

Judg 2:13-15  They abandoned the LORD and served the Baals and the Ashtaroth. 14So the anger of the LORD was kindled against Israel, and he gave them over to plunderers, who plundered them. And he sold them into the hand of their surrounding enemies, so that they could no longer withstand their enemies. 15Whenever they marched out, the hand of the LORD was against them for harm, as the LORD had warned, and as the LORD had sworn to them. And they were in terrible distress. ▤

Ezra 9:7  From the days of our fathers to this day we have been in great guilt. And for our iniquities we, our kings, and our priests have been given into the hand of the kings of the lands, to the sword, to captivity, to plundering, and to utter shame, as it is today. ▤

Neh 9:37  And its rich yield goes to the kings whom you have set over us because of our sins. They rule over our bodies and over our livestock as they please, and we are in great distress. ▤

Ps 40:12  For evils have encompassed me beyond number; my iniquities have overtaken me, and I cannot see; they are more than the hairs of my head; my heart fails me. ▤

The clause “my iniquities have overtaken me” refers to the results of David’s sins, which had overwhelmed him (cf. Lam 1:14 ↓).

Ps 107:10-12, 17  Some sat in darkness and in the shadow of death, prisoners in affliction and in irons, 11for they had rebelled against the words of God, and spurned the counsel of the Most High. 12So he bowed their hearts down with hard labor; they fell down, with none to help. ▤  … 17Some were fools through their sinful ways, and because of their iniquities suffered affliction; … ▤

Isa 59:9-12  Therefore justice is far from us, and righteousness does not overtake us; we hope for light, and behold, darkness, and for brightness, but we walk in gloom. 10We grope for the wall like the blind; we grope like those who have no eyes; we stumble at noon as in the twilight, among those in full vigor we are like dead men. 11We all growl like bears; we moan and moan like doves; we hope for justice, but there is none; for salvation, but it is far from us. 12For our transgressions are multiplied before you, and our sins testify against us; for our transgressions are with us, and we know our iniquities: … ▤

The darkness referred to in v. 9 and illustrated in v. 10, refers to their grim predicament, quite possibly also inclusive of spiritual darkness.

Lam 1:5, 14  Her foes have become the head; her enemies prosper, because the LORD has afflicted her for the multitude of her transgressions; her children have gone away, captives before the foe. ▤  … 14“My transgressions were boundm into a yoke; by his hand they were fastened together; they were set upon my neck; he caused my strength to fail; the Lord gave me into the hands of those whom I cannot withstand. ▤

m The meaning of the Hebrew is uncertain

Hos 8:7  For they sow the wind, and they shall reap the whirlwind. The standing grain has no heads; it shall yield no flour; if it were to yield, strangers would devour it. ▤

“For they sow the wind” likely refers to idolatry and possibly also to largely unrestrained sin in general. This “wind” had resulted in a “whirlwind” – God’s devastating punishment.

Hos 14:1  Return, O Israel, to the LORD your God, for you have stumbled because of your iniquity. ▤

Mic 6:13-14  Therefore I strike you with a grievous blow, making you desolate because of your sins. 14You shall eat, but not be satisfied, and there shall be hunger within you; you shall put away, but not preserve, and what you preserve I will give to the sword. ▤

- God’s punishment of Israel’s sin is an example and warning to us:

1Cor 10:5-12  Nevertheless, with most of them God was not pleased, for they were overthrown in the wilderness. 6Now these things took place as examples for us, that we might not desire evil as they did. 7Do not be idolaters as some of them were; as it is written, “The people sat down to eat and drink and rose up to play.” 8We must not indulge in sexual immorality as some of them did, and twenty-three thousand fell in a single day. 9We must not put Christn to the test, as some of them did and were destroyed by serpents, 10nor grumble, as some of them did and were destroyed by the Destroyer. 11Now these things happened to them as an example, but they were written down for our instruction, on whom the end of the ages has come. 12Therefore let anyone who thinks that he stands take heed lest he fall. ▤

n Some manuscripts the Lord

Sin defiles God’s people – making them spiritually unclean

See also:

- Spiritual defilement . . .

- . . . Spiritual uncleanness

- Note: Spiritual purity is paralleled with cleanness, and sin with uncleanness

Ps 106:39  Thus they became unclean by their acts, and played the whore in their deeds. ▤

Ezek 20:43  And there you shall remember your ways and all your deeds with which you have defiled yourselves, and you shall loathe yourselves for all the evils that you have committed. ▤

Heb 12:15  See to it that no one fails to obtain the grace of God; that no “root of bitterness” springs up and causes trouble, and by it many become defiled; … ▤

The “root of bitterness” denotes either sinfulness itself (cf. AMP) – possibly unbelief in particular (cf. NLT) in light of the earlier reference to God’s grace exhibited in the gospel – or a person (cf. CEV, GNT, NCV) who exhibits such sinfulness. Sin in the church can influence others to so sin, thus by it many can “become defiled”.

Lam 1:8-9  Jerusalem sinned grievously; therefore she became filthy; all who honored her despise her, for they have seen her nakedness; she herself groans and turns her face away. 9Her uncleanness was in her skirts; she took no thought of her future;o therefore her fall is terrible; she has no comforter. “O LORD, behold my affliction, for the enemy has triumphed!” ▤

o Or end

“Her uncleanness was in her skirts” (v. 9a) refers to Jerusalem’s uncleanness, caused by her sin (v. 8a). Note that “her nakedness” (v. 8) refers to her spiritual prostitution – possibly in conjunction with actual prostitution – and unfaithfulness to God.

Matt 15:18-20  But what comes out of the mouth proceeds from the heart, and this defiles a person. 19For out of the heart come evil thoughts, murder, adultery, sexual immorality, theft, false witness, slander. 20These are what defile a person. But to eat with unwashed hands does not defile anyone. ▤

Isa 64:5b-6  Behold, you were angry, and we sinned; in our sins we have been a long time, and shall we be saved?p 6We have all become like one who is unclean, and all our righteous deeds are like a polluted garment. We all fade like a leaf, and our iniquities, like the wind, take us away. ▤

p Or in your ways is continuance, that we might be saved

In saying “all our righteous deeds are like a polluted garment” (v. 6) Isaiah may be: speaking of the people’s righteous acts being polluted or stained by their sin; implying that even their good acts do not meet God’s standard of righteousness; or possibly using “righteous” in an ironic sense.

2Cor 7:1  Since we have these promises, beloved, let us cleanse ourselves from every defilement of bodyq and spirit, bringing holiness to completion in the fear of God. ▤

q Greek flesh

Here “every defilement” would appear to refer to all sinful influences that make unclean our body and spirit – effectively our whole being.

God turns away from those who persist in sin . . .

See also:

- Separation from God . . .

As sin makes people spiritually unclean, God will ultimately turn away from those who persist in sin, for God in his holiness will not coexist with such uncleanness.

Deut 31:16-18  And the LORD said to Moses, “Behold, you are about to lie down with your fathers. Then this people will rise and whore after the foreign gods among them in the land that they are entering, and they will forsake me and break my covenant that I have made with them. 17Then my anger will be kindled against them in that day, and I will forsake them and hide my face from them, and they will be devoured. And many evils and troubles will come upon them, so that they will say in that day, ‘Have not these evils come upon us because our God is not among us?’ 18And I will surely hide my face in that day because of all the evil that they have done, because they have turned to other gods. ▤

Isa 59:2  … but your iniquities have made a separation between you and your God, and your sins have hidden his face from you so that he does not hear. ▤

Isa 64:7  There is no one who calls upon your name, who rouses himself to take hold of you; for you have hidden your face from us, and have made us melt inr the hand of our iniquities. ▤

r Masoretic Text; Septuagint, Syriac, Targum have delivered us into

Jer 6:7-8  As a well keeps its water fresh, so she keeps fresh her evil; violence and destruction are heard within her; sickness and wounds are ever before me. 8Be warned, O Jerusalem, lest I turn from you in disgust, lest I make you a desolation, an uninhabited land. ▤

Lam 3:42, 44  We have transgressed and rebelled, and you have not forgiven. ▤  … 44you have wrapped yourself with a cloud so that no prayer can pass through. ▤

Ezek 8:6a  And he said to me, “Son of man, do you see what they are doing, the great abominations that the house of Israel are committing here, to drive me far from my sanctuary? ▤

Likewise Psalms 78:60 speaks of God earlier abandoning the tabernacle when his people had turned to sin – “He forsook his dwelling at Shiloh, the tent where he dwelt among mankind, …”

Hos 5:5-6  The pride of Israel testifies to his face;s Israel and Ephraim shall stumble in his guilt; Judah also shall stumble with them. 6With their flocks and herds they shall go to seek the LORD, but they will not find him; he has withdrawn from them. ▤

s Or in his presence

Hos 9:9, 12  They have deeply corrupted themselves as in the days of Gibeah: he will remember their iniquity; he will punish their sins. ▤  … 12Even if they bring up children, I will bereave them till none is left. Woe to them when I depart from them! ▤

Mic 3:4  Then they will cry to the LORD, but he will not answer them; he will hide his face from them at that time, because they have made their deeds evil. ▤

Isa 63:10-11  But they rebelled and grieved his Holy Spirit; therefore he turned to be their enemy, and himself fought against them. 11Then he remembered the days of old, of Moses and his people.t Where is he who brought them up out of the sea with the shepherds of his flock? Where is he who put in the midst of them his Holy Spirit, … ▤

t Or Then his people remembered the days of old, of Moses

. . . God rejects them and thrusts them from his presence

Ps 78:58-59  For they provoked him to anger with their high places; they moved him to jealousy with their idols. 59When God heard, he was full of wrath, and he utterly rejected Israel. ▤

Jer 7:28-29  And you shall say to them, ‘This is the nation that did not obey the voice of the LORD their God, and did not accept discipline; truth has perished; it is cut off from their lips. 29“‘Cut off your hair and cast it away; raise a lamentation on the bare heights, for the LORD has rejected and forsaken the generation of his wrath.’ ▤

Jer 14:10  Thus says the LORD concerning this people: “They have loved to wander thus; they have not restrained their feet; therefore the LORD does not accept them; now he will remember their iniquity and punish their sins.” ▤

2Ki 17:18-23  Therefore the LORD was very angry with Israel and removed them out of his sight. None was left but the tribe of Judah only. 19Judah also did not keep the commandments of the LORD their God, but walked in the customs that Israel had introduced. 20And the LORD rejected all the descendants of Israel and afflicted them and gave them into the hand of plunderers, until he had cast them out of his sight. 21When he had torn Israel from the house of David, they made Jeroboam the son of Nebat king. And Jeroboam drove Israel from following the LORD and made them commit great sin. 22The people of Israel walked in all the sins that Jeroboam did. They did not depart from them, 23until the LORD removed Israel out of his sight, as he had spoken by all his servants the prophets. So Israel was exiled from their own land to Assyria until this day. ▤

The promised land was God’s land, particularly as his sanctuary was there (although it was in the southern kingdom of Judah rather than in the northern kingdom of Israel, which is largely in view here). By exiling the sinful people from his land, in a real sense God was removing them from his presence – removing them “out of his sight” (vv. 18, 20, 23).

Hos 9:15b, 17  Because of the wickedness of their deeds I will drive them out of my house. I will love them no more; all their princes are rebels. ▤  … 17My God will reject them because they have not listened to him; they shall be wanderers among the nations. ▤

Jer 7:13-15  And now, because you have done all these things, declares the LORD, and when I spoke to you persistently you did not listen, and when I called you, you did not answer, 14therefore I will do to the house that is called by my name, and in which you trust, and to the place that I gave to you and to your fathers, as I did to Shiloh. 15And I will cast you out of my sight, as I cast out all your kinsmen, all the offspring of Ephraim. ▤

Because of the people’s wickedness and disregard for God (v. 13), God would thrust them from his presence (v. 15). This probably has primarily in view sending them into exile away from his land, but could additionally refer to the destruction of the temple that bore his name (v. 14). In bearing God’s name, the temple signified God’s presence. Its removal would thus be indicative of the people’s exclusion from God’s presence.

Lam 4:16  The LORD himselfu has scattered them; he will regard them no more; no honor was shown to the priests, no favor to the elders. ▤

u Hebrew The face of the LORD

This illustrates God’s rejection and expulsion of his people, a consequence of their sin.

- Due to sin we are not worthy to be in God’s presence:

Ezra 9:15  O LORD, the God of Israel, you are just, for we are left a remnant that has escaped, as it is today. Behold, we are before you in our guilt, for none can stand before you because of this. ▤

Here in repentance Ezra and the people prayed before God; as such they were not intent on persisting in sin and so had not been thrust from God’s presence. But even so, because of their sin the people were not worthy to “stand” in God’s presence – which in view of Ezra’s prostrate position (cf. v. 5) may be a reference to physically standing.

Further implications of deliberately or habitually continuing to sin

See also:

- Note: Implications of not obeying God

- Note: Ill consequences of not obeying God

- Note: Not repenting and returning to God brings judgment . . .

Deut 29:19-20  … one who, when he hears the words of this sworn covenant, blesses himself in his heart, saying, ‘I shall be safe, though I walk in the stubbornness of my heart.’ This will lead to the sweeping away of moist and dry alike. 20The LORD will not be willing to forgive him, but rather the anger of the LORD and his jealousy will smoke against that man, and the curses written in this book will settle upon him, and the LORD will blot out his name from under heaven. ▤

The reference is to willfully breaking the terms of the covenant God made with Israel, and thus willfully sinning. Note that v. 19b appears to be meaning that willful sin can bring consequences that also affect others (cf. CEV, GNT), but the meaning of the Hebrew is uncertain (cf. NRSV text note).

Heb 10:26-31  For if we go on sinning deliberately after receiving the knowledge of the truth, there no longer remains a sacrifice for sins, 27but a fearful expectation of judgment, and a fury of fire that will consume the adversaries. 28Anyone who has set aside the law of Moses dies without mercy on the evidence of two or three witnesses. 29How much worse punishment, do you think, will be deserved by the one who has spurned the Son of God, and has profaned the blood of the covenant by which he was sanctified, and has outraged the Spirit of grace? 30For we know him who said, “Vengeance is mine; I will repay.” And again, “The Lord will judge his people.” 31It is a fearful thing to fall into the hands of the living God. ▤

To deliberately keep on sinning after having previously accepted Christ’s sacrifice as payment for sin is by implication to do the things listed in v. 29. The result is that “there no longer remains a sacrifice for sins” (v. 26) and so one faces God’s judgment and dreadful punishment (vv. 27, 30-31).

1Jn 3:6-10  No one who abides in him keeps on sinning; no one who keeps on sinning has either seen him or known him. 7Little children, let no one deceive you. Whoever practices righteousness is righteous, as he is righteous. 8Whoever makes a practice of sinning is of the devil, for the devil has been sinning from the beginning. The reason the Son of God appeared was to destroy the works of the devil. 9No one born of God makes a practice of sinning, for God’sv seed abides in him, and he cannot keep on sinning because he has been born of God. 10By this it is evident who are the children of God, and who are the children of the devil: whoever does not practice righteousness is not of God, nor is the one who does not love his brother. ▤

v Greek his

In referring to not having “either seen him or known him” (v. 6), John speaks of not having “recognized, perceived, or understood Him, or… had an experiential acquaintance with Him” (AMP). In saying that the devil “has been sinning from the beginning”, v. 8 may have in view the fact that sin originated from the devil – both sin itself and human sin. Thus those who persist in sin are ultimately “of the devil”, in a sense a product of him, emulating his character (cf. AMP). They follow him and in effect belong to him (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT). In v. 9, “God’s seed” may well speak of God’s nature (cf. AMP, GNT) with the new life that it brings (cf. CEV, NCV, NLT). Alternatively, it may denote God’s word or the Holy Spirit, through which the new life comes.

1Jn 5:18  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. ▤

This implies that anyone who does continue in a life of sin has not been born of God (cf. 1Jn 3:9-10 ↑).

Pray for persecuted Christians

Section B

Addressing Sin (I): Return from Sin to God

Section Jumps

- Stop sinning, turning away from sin

- Do not be stubborn, like the Israelites were, resisting God and persisting in sin

- So get rid of sin . . .

- . . . and get rid of things involved in sinful practices

- Return to God

- Return to God with all your heart – not insincerely

- In returning from sin to God, do what God wants

See also:

- Repentance

Even if sin has not led to a believer completely falling away from God, all sin hinders one from being fully devoted to God to some extent. Thus one needs to turn away from any sin and return to being completely devoted to God.

Stop sinning, turning away from sin

See also:

- . . . and turn from sinful ways

- In turning from sin, do what is good and right . . .

1Cor 15:34  Wake up from your drunken stupor, as is right, and do not go on sinning. For some have no knowledge of God. I say this to your shame. ▤

Rom 6:1-2, 12  What shall we say then? Are we to continue in sin that grace may abound? 2By no means! How can we who died to sin still live in it? ▤  … 12Let not sin therefore reign in your mortal body, to make you obey its passions. ▤

1Jn 5:18  We know that everyone who has been born of God does not keep on sinning, but he who was born of God protects him, and the evil one does not touch him. ▤

Job 34:31-32  For has anyone said to God, ‘I have borne punishment; I will not offend any more; 32teach me what I do not see; if I have done iniquity, I will do it no more’? ▤

These words appear to be presented as exemplary.

Ezek 14:6  Therefore say to the house of Israel, Thus says the Lord GOD: Repent and turn away from your idols, and turn away your faces from all your abominations. ▤

Ezek 18:30  Therefore I will judge you, O house of Israel, every one according to his ways, declares the Lord GOD. Repent and turn from all your transgressions, lest iniquity be your ruin.w ▤

w Or lest iniquity be your stumbling block

Dan 9:13  As it is written in the Law of Moses, all this calamity has come upon us; yet we have not entreated the favor of the LORD our God, turning from our iniquities and gaining insight by your truth. ▤

2Tim 2:19  But God’s firm foundation stands, bearing this seal: “The Lord knows those who are his,” and, “Let everyone who names the name of the Lord depart from iniquity.” ▤

Do not be stubborn, like the Israelites were, resisting God and persisting in sin

In the following verses, references to having hard hearts and stiff necks refer to stubbornness.

Heb 3:7-9  Therefore, as the Holy Spirit says, “Today, if you hear his voice, 8do not harden your hearts as in the rebellion, on the day of testing in the wilderness, 9where your fathers put me to the test and saw my works for forty years. ▤

Deut 10:16  Circumcise therefore the foreskin of your heart, and be no longer stubborn. ▤

Prov 28:14  Blessed is the one who fears the LORD always, but whoever hardens his heart will fall into calamity. ▤

Judg 2:19  But whenever the judge died, they turned back and were more corrupt than their fathers, going after other gods, serving them and bowing down to them. They did not drop any of their practices or their stubborn ways. ▤

2Chr 36:13  He also rebelled against King Nebuchadnezzar, who had made him swear by God. He stiffened his neck and hardened his heart against turning to the LORD, the God of Israel. ▤

Isa 46:12  Listen to me, you stubborn of heart, you who are far from righteousness: … ▤

Isa 48:4  Because I know that you are obstinate, and your neck is an iron sinew and your forehead brass, … ▤

Jer 5:3  O LORD, do not your eyes look for truth? You have struck them down, but they felt no anguish; you have consumed them, but they refused to take correction. They have made their faces harder than rock; they have refused to repent. ▤

Jer 17:23  Yet they did not listen or incline their ear, but stiffened their neck, that they might not hear and receive instruction. ▤

Jer 18:11-12  Now, therefore, say to the men of Judah and the inhabitants of Jerusalem: ‘Thus says the LORD, Behold, I am shaping disaster against you and devising a plan against you. Return, every one from his evil way, and amend your ways and your deeds.’ 12“But they say, ‘That is in vain! We will follow our own plans, and will every one act according to the stubbornness of his evil heart.’ ▤

Hos 4:16  Like a stubborn heifer, Israel is stubborn; can the LORD now feed them like a lamb in a broad pasture? ▤

Zec 7:11-12  But they refused to pay attention and turned a stubborn shoulder and stopped their ears that they might not hear.x 12They made their hearts diamond-hard lest they should hear the law and the words that the LORD of hosts had sent by his Spirit through the former prophets. Therefore great anger came from the LORD of hosts. ▤

x Hebrew and made their ears too heavy to hear

Acts 7:51  You stiff-necked people, uncircumcised in heart and ears, you always resist the Holy Spirit. As your fathers did, so do you. ▤

- The Pharisees stubbornly resisted Jesus and his teaching:

Mark 3:5  And he looked around at them with anger, grieved at their hardness of heart, and said to the man, “Stretch out your hand.” He stretched it out, and his hand was restored. ▤

So get rid of sin . . .

See also:

- Gen 35:2 ⇓

Ezek 18:31  Cast away from you all the transgressions that you have committed, and make yourselves a new heart and a new spirit! Why will you die, O house of Israel? ▤

James 1:21  Therefore put away all filthiness and rampant wickedness and receive with meekness the implanted word, which is able to save your souls. ▤

1Pet 2:1  So put away all malice and all deceit and hypocrisy and envy and all slander. ▤

Col 3:5, 8-10  Put to death therefore what is earthly in you:y sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤  … 8But now you must put them all away: anger, wrath, malice, slander, and obscene talk from your mouth. 9Do not lie to one another, seeing that you have put off the old selfz with its practices 10and have put on the new self, which is being renewed in knowledge after the image of its creator. ▤

y Greek therefore your members that are on the earth

z Greek man; also as supplied in verse 10

Rom 13:12  The night is far gone; the day is at hand. So then let us cast off the works of darkness and put on the armor of light. ▤

Heb 12:1  Therefore, since we are surrounded by so great a cloud of witnesses, let us also lay aside every weight, and sin which clings so closely, and let us run with endurance the race that is set before us, … ▤

James 4:8b  Cleanse your hands, you sinners, and purify your hearts, you double-minded. ▤

“Cleanse your hands” is a call to clean our lives of sin (cf. CEV, NCV).

Jer 4:14  O Jerusalem, wash your heart from evil, that you may be saved. How long shall your wicked thoughts lodge within you? ▤

. . . and get rid of things involved in sinful practices

See also:

- Expel unrepentant sinners . . .

- Get rid of sinful influences

Gen 35:2  So Jacob said to his household and to all who were with him, “Put away the foreign gods that are among you and purify yourselves and change your garments. ▤

Judg 10:16  So they put away the foreign gods from among them and served the LORD, and he became impatient over the misery of Israel. ▤

2Ki 23:4, 6-8, 10, 24  And the king commanded Hilkiah the high priest and the priests of the second order and the keepers of the threshold to bring out of the temple of the LORD all the vessels made for Baal, for Asherah, and for all the host of heaven. He burned them outside Jerusalem in the fields of the Kidron and carried their ashes to Bethel. ▤  … 6And he brought out the Asherah from the house of the LORD, outside Jerusalem, to the brook Kidron, and burned it at the brook Kidron and beat it to dust and cast the dust of it upon the graves of the common people. 7And he broke down the houses of the male cult prostitutes who were in the house of the LORD, where the women wove hangings for the Asherah. 8And he brought all the priests out of the cities of Judah, and defiled the high places where the priests had made offerings, from Geba to Beersheba. And he broke down the high places of the gates that were at the entrance of the gate of Joshua the governor of the city, which were on one’s left at the gate of the city. ▤  … 10And he defiled Topheth, which is in the Valley of the Son of Hinnom, that no one might burn his son or his daughter as an offering to Molech.a ▤  … 24Moreover, Josiah put away the mediums and the necromancers and the household gods and the idols and all the abominations that were seen in the land of Judah and in Jerusalem, that he might establish the words of the law that were written in the book that Hilkiah the priest found in the house of the LORD. ▤

a Hebrew might cause his son or daughter to pass through the fire for Molech

Verses 8, 10 speak of Josiah desecrating the places of false worship. Note that v. 8a appears to refer to priests who had been wrongly offering sacrifices to God at local shrines instead of the temple in Jerusalem (cf. CEV, GNT, NLT).

Acts 19:18-19  Also many of those who were now believers came, confessing and divulging their practices. 19And a number of those who had practiced magic arts brought their books together and burned them in the sight of all. And they counted the value of them and found it came to fifty thousand pieces of silver. ▤

- By destroying objects associated with its idolatry, Israel’s sin would be removed:

Isa 27:9  Therefore by this the guilt of Jacob will be atoned for, and this will be the full fruit of the removal of his sin:b when he makes all the stones of the altars like chalkstones crushed to pieces, no Asherim or incense altars will remain standing. ▤

b Septuagint and this is the blessing when I take away his sin

Return to God

Isa 31:6  Turn to him from whom peoplec have deeply revolted, O children of Israel. ▤

c Hebrew they

Isa 44:22  I have blotted out your transgressions like a cloud and your sins like mist; return to me, for I have redeemed you. ▤

“I have redeemed you” appears to primarily refer to redemption from captivity, but it may encompass the aforementioned removal of sin. As their redeemer, it is obligatory of his wayward people to return to God.

Jer 3:22  “Return, O faithless sons; I will heal your faithlessness.” “Behold, we come to you, for you are the LORD our God. ▤

Lam 3:40  Let us test and examine our ways, and return to the LORD! ▤

Hos 12:6  “So you, by the help of your God, return, hold fast to love and justice, and wait continually for your God.” ▤

Hos 14:1-2  Return, O Israel, to the LORD your God, for you have stumbled because of your iniquity. 2Take with you words and return to the LORD; say to him, “Take away all iniquity; accept what is good, and we will pay with bulls the vowsd of our lips. ▤

d Septuagint, Syriac pay the fruit

James 4:8  Draw near to God, and he will draw near to you. Cleanse your hands, you sinners, and purify your hearts, you double-minded. ▤

Ps 51:13  Then I will teach transgressors your ways, and sinners will return to you. ▤

- Make peace with God:

Isa 27:5  Or let them lay hold of my protection, let them make peace with me, let them make peace with me. ▤

One aspect of returning to God is making peace with him.

Return to God with all your heart – not insincerely

1Sam 7:3  And Samuel said to all the house of Israel, “If you are returning to the LORD with all your heart, then put away the foreign gods and the Ashtaroth from among you and direct your heart to the LORD and serve him only, and he will deliver you out of the hand of the Philistines.” ▤

Deut 4:29  But from there you will seek the LORD your God and you will find him, if you search after him with all your heart and with all your soul. ▤

1Ki 8:48  … if they repent with all their mind and with all their heart in the land of their enemies, who carried them captive, and pray to you toward their land, which you gave to their fathers, the city that you have chosen, and the house that I have built for your name, … ▤

Jer 4:1-2  “If you return, O Israel, declares the LORD, to me you should return. If you remove your detestable things from my presence, and do not waver, 2and if you swear, ‘As the LORD lives,’ in truth, in justice, and in righteousness, then nations shall bless themselves in him, and in him shall they glory.” ▤

The opening statement (v. 1a) may be implying that if the people desire to return, then indeed that is what they should do; just speaking of it is pointless. It needs to actually be done – genuinely, as reflected in the actions subsequently mentioned (vv. 1b-2a). Verse 2a is speaking of taking oaths in God’s name, either truthfully or along with also acting “in truth, in justice, and in righteousness” (cf. NLT).

Joel 2:12-13  “Yet even now,” declares the LORD, “return to me with all your heart, with fasting, with weeping, and with mourning; 13and rend your hearts and not your garments.” Return to the LORD your God, for he is gracious and merciful, slow to anger, and abounding in steadfast love; and he relents over disaster. ▤

The expression “rend your hearts” (v. 13) speaks of the heartfelt sorrow and sincerity that should characterize wayward people’s return to God.

Jer 3:4-5, 10  Have you not just now called to me, ‘My father, you are the friend of my youth— 5will he be angry forever, will he be indignant to the end?’ Behold, you have spoken, but you have done all the evil that you could.” ▤  … 10Yet for all this her treacherous sister Judah did not return to me with her whole heart, but in pretense, declares the LORD. ▤

Verses 4-5 demonstrate Judah’s insincerity in supposedly returning to God, rendering the exercise as pointless (cf. Hos 6:1-5 ↓).

Hos 6:1-5  “Come, let us return to the LORD; for he has torn us, that he may heal us; he has struck us down, and he will bind us up. 2After two days he will revive us; on the third day he will raise us up, that we may live before him. 3Let us know; let us press on to know the LORD; his going out is sure as the dawn; he will come to us as the showers, as the spring rains that water the earth.” [God:] 4What shall I do with you, O Ephraim? What shall I do with you, O Judah? Your love is like a morning cloud, like the dew that goes early away. 5Therefore I have hewn them by the prophets; I have slain them by the words of my mouth, and my judgment goes forth as the light. ▤

In v. 4 God exposes the people’s lack of sincerity in claiming to intend to return to him (vv. 1-3). Their failure to return wholeheartedly meant that they suffered God’s judgments (v. 5).

- Not turning from sinful deeds prevents one from returning to God:

Hos 5:4  Their deeds do not permit them to return to their God. For the spirit of whoredom is within them, and they know not the LORD. ▤

In returning from sin to God, do what God wants

2Ki 17:13  Yet the LORD warned Israel and Judah by every prophet and every seer, saying, “Turn from your evil ways and keep my commandments and my statutes, in accordance with all the Law that I commanded your fathers, and that I sent to you by my servants the prophets.” ▤

Ezra 10:11  Now then make confession to the LORD, the God of your fathers and do his will. Separate yourselves from the peoples of the land and from the foreign wives. ▤

The first clause is indicative of turning from sin to God.

Neh 1:9  … but if you return to me and keep my commandments and do them, though your outcasts are in the uttermost parts of heaven, from there I will gather them and bring them to the place that I have chosen, to make my name dwell there. ▤

Jer 18:11b  Return, every one from his evil way, and amend your ways and your deeds. ▤

Jer 26:13  Now therefore mend your ways and your deeds, and obey the voice of the LORD your God, and the LORD will relent of the disaster that he has pronounced against you. ▤

Dan 9:13  As it is written in the Law of Moses, all this calamity has come upon us; yet we have not entreated the favor of the LORD our God, turning from our iniquities and gaining insight by your truth. ▤

The last clause would appear to have in view paying attention to and obeying God’s law (cf. GNT, NIV).

Hos 12:6  “So you, by the help of your God, return, hold fast to love and justice, and wait continually for your God.” ▤

Rev 3:2-3  Wake up, and strengthen what remains and is about to die, for I have not found your works complete in the sight of my God. 3Remember, then, what you received and heard. Keep it, and repent. If you will not wake up, I will come like a thief, and you will not know at what hour I will come against you. ▤

2Chr 30:8  Do not now be stiff-necked as your fathers were, but yield yourselves to the LORD and come to his sanctuary, which he has consecrated forever, and serve the LORD your God, that his fierce anger may turn away from you. ▤

Yielding to God (cf. James 4:7 ↓) and to his will, leads to doing what he wants. The latter of course involves serving him (cf. Judg 10:16 ↓).

James 4:7  Submit yourselves therefore to God. Resist the devil, and he will flee from you. ▤

Judg 10:16  So they put away the foreign gods from among them and served the LORD, and he became impatient over the misery of Israel. ▤

On turning from sin, the people served God – i.e. they did what he wanted.

- Do not return to sin:

Ps 85:8  Let me hear what God the LORD will speak, for he will speak peace to his people, to his saints; but let them not turn back to folly. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Addressing Sin (II): Deal with Sin before God

Section Jumps

- Confess your sin to God

- Be sorrowful over your sin

- Humble yourself before God over your sin – and its consequences

- Ask God for forgiveness and restoration

- In petitioning God, express your anguish over consequences of your sin – even with fasting

- Note: Accept God’s discipline for sin

Confess your sin to God

See also:

- Ezra 10:11 ⇑

- Ezra 9:6 ⇓; Ezra 10:1 ⇓

- Confess your sins . . .

Confessing sin is acknowledging to God that we have committed a particular action that is against his will and is indeed wrong or sinful. Such honesty and openness opens us to God’s forgiveness and purification – and his help.

Lev 5:5  … when he realizes his guilt in any of these and confesses the sin he has committed, … ▤

This reflects that it is important to confess the particular sins we have committed, rather than merely the fact that we have sinned. Identifying particular sin engenders genuine sorrow and repentance, and enables us to be better aware of committing similar sins in the future.

2Sam 24:10  But David’s heart struck him after he had numbered the people. And David said to the LORD, “I have sinned greatly in what I have done. But now, O LORD, please take away the iniquity of your servant, for I have done very foolishly.” ▤

Here David confesses to an act that was sinful in that it displayed trust in the strength of his own forces rather than in God. It also may have been indicative of pride.

1Ki 8:47  … yet if they turn their heart in the land to which they have been carried captive, and repent and plead with you in the land of their captors, saying, ‘We have sinned and have acted perversely and wickedly,’ … ▤

Neh 1:6-7  … let your ear be attentive and your eyes open, to hear the prayer of your servant that I now pray before you day and night for the people of Israel your servants, confessing the sins of the people of Israel, which we have sinned against you. Even I and my father’s house have sinned. 7We have acted very corruptly against you and have not kept the commandments, the statutes, and the rules that you commanded your servant Moses. ▤

Neh 9:2-3  And the Israelites separated themselves from all foreigners and stood and confessed their sins and the iniquities of their fathers. 3And they stood up in their place and read from the Book of the Law of the LORD their God for a quarter of the day; for another quarter of it they made confession and worshiped the LORD their God. ▤

Note that the confession of their fathers’ sins as well, may have in view God’s punishment of sins affecting subsequent generations (cf. Ex 20:5).

Ps 32:5  I acknowledged my sin to you, and I did not cover my iniquity; I said, “I will confess my transgressions to the LORD,” and you forgave the iniquity of my sin. Selah ▤

Ps 51:3-5  For I know my transgressions, and my sin is ever before me. 4Against you, you only, have I sinned and done what is evil in your sight, so that you may be justified in your words and blameless in your judgment. 5Behold, I was brought forth in iniquity, and in sin did my mother conceive me. ▤

In conjunction with confessing the sin that he had recently committed (vv. 3-4), David also acknowledges his sinful disposition before God (v. 5).

Ps 119:176  I have gone astray like a lost sheep; seek your servant, for I do not forget your commandments. ▤

Isa 59:12-13  For our transgressions are multiplied before you, and our sins testify against us; for our transgressions are with us, and we know our iniquities: 13transgressing, and denying the LORD, and turning back from following our God, speaking oppression and revolt, conceiving and uttering from the heart lying words. ▤

In saying “our sins testify against us” (v. 12a) Isaiah acknowledged the stark reality of his people’s sin in God’s sight.

Jer 14:20  We acknowledge our wickedness, O LORD, and the iniquity of our fathers, for we have sinned against you. ▤

Dan 9:4-6, 20  I prayed to the LORD my God and made confession, saying, “O Lord, the great and awesome God, who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, 5we have sinned and done wrong and acted wickedly and rebelled, turning aside from your commandments and rules. 6We have not listened to your servants the prophets, who spoke in your name to our kings, our princes, and our fathers, and to all the people of the land. ▤  … 20While I was speaking and praying, confessing my sin and the sin of my people Israel, and presenting my plea before the LORD my God for the holy hill of my God, … ▤

Hos 5:15  I will return again to my place, until they acknowledge their guilt and seek my face, and in their distress earnestly seek me. ▤

- Confess your sins to each other:

James 5:16  Therefore, confess your sins to one another and pray for one another, that you may be healed. The prayer of a righteous person has great power as it is working.e ▤

e Or The effective prayer of a righteous person has great power

That the admonition to “confess your sins to one another” is immediately followed by the command to pray for one another suggests that we should confess to other believers in order for them to pray for us, in regard to our sin and condition. Further advantages are that others can help us in being: assured of forgiveness; and accountable – in both redressing the sin (where applicable) and in facing similar temptations in the future.

Be sorrowful over your sin

See also:

- Isa 57:15 ⇓

- Return to God with all your heart – not insincerely

Ezra 9:3-6  As soon as I heard this, I tore my garment and my cloak and pulled hair from my head and beard and sat appalled. 4Then all who trembled at the words of the God of Israel, because of the faithlessness of the returned exiles, gathered around me while I sat appalled until the evening sacrifice. 5And at the evening sacrifice I rose from my fasting, with my garment and my cloak torn, and fell upon my knees and spread out my hands to the LORD my God, 6saying: “O my God, I am ashamed and blush to lift my face to you, my God, for our iniquities have risen higher than our heads, and our guilt has mounted up to the heavens. ▤

Here Ezra expresses his intense sorrow at the unfaithfulness of his people. The tearing of clothes and pulling out of hair is an expression of intense remorse – as is the case with fasting, wearing sackcloth and the use of dust and ashes in some of the following references.

Ezra 10:1  While Ezra prayed and made confession, weeping and casting himself down before the house of God, a very great assembly of men, women, and children, gathered to him out of Israel, for the people wept bitterly. ▤

Neh 9:1-2  Now on the twenty-fourth day of this month the people of Israel were assembled with fasting and in sackcloth, and with earth on their heads. 2And the Israelites separated themselves from all foreigners and stood and confessed their sins and the iniquities of their fathers. ▤

Job 42:6  … therefore I despise myself, and repentf in dust and ashes. ▤

f Or and am comforted

Job sat in dust and ashes to express his deep sorrow – that he was “really sorry” (NIrV®) – for what he had unjustly said about God.

Ps 51:17  The sacrifices of God are a broken spirit; a broken and contrite heart, O God, you will not despise. ▤

To be “contrite” (cf. Isa 57:15 ⇓) is to be deeply remorseful and repentant of sin. God wants such “sacrifices” for sin.

Isa 22:12  In that day the Lord GOD of hosts called for weeping and mourning, for baldness and wearing sackcloth; … ▤

Ezek 43:10-11  As for you, son of man, describe to the house of Israel the temple, that they may be ashamed of their iniquities; and they shall measure the plan. 11And if they are ashamed of all that they have done, make known to them the design of the temple, its arrangement, its exits and its entrances, that is, its whole design; and make known to them as well all its statutes and its whole design and all its laws, and write it down in their sight, so that they may observe all its laws and all its statutes and carry them out. ▤

Being ashamed of one’s sin is an integral part of being sorrowful for sin.

James 4:9  Be wretched and mourn and weep. Let your laughter be turned to mourning and your joy to gloom. ▤

“Be wretched” means to feel very unhappy.

Matt 5:4  Blessed are those who mourn, for they shall be comforted. ▤

The mourning referred to does not appear to be mourning in response to troubles that occur. Quite possibly it is the mourning of godly people over sin and its consequences – both their own sin and the world’s. Such people will “be comforted”, which may well have initially in view their salvation from sin through Christ’s work; it certainly encompasses the comfort God’s people will receive in the afterlife (cf. Rev 21:4).

- The godly grief of the Corinthians and its beneficial effects:

2Cor 7:8-11a  For even if I made you grieve with my letter, I do not regret it—though I did regret it, for I see that that letter grieved you, though only for a while. 9As it is, I rejoice, not because you were grieved, but because you were grieved into repenting. For you felt a godly grief, so that you suffered no loss through us. 10For godly grief produces a repentance that leads to salvation without regret, whereas worldly grief produces death. 11For see what earnestness this godly grief has produced in you, but also what eagerness to clear yourselves, what indignation, what fear, what longing, what zeal, what punishment! ▤

Paul had previously written to the Corinthians admonishing them over sin. In v. 9 Paul appears to be saying that he was happy not simply because they were sorry, but because of the effects of such godly grief (vv. 9-11a). Note that the reference to “punishment” (v. 11b) appears to refer to taking action against the guilty amongst them.

Humble yourself before God over your sin – and its consequences

Luke 18:13-14  But the tax collector, standing far off, would not even lift up his eyes to heaven, but beat his breast, saying, ‘God, be merciful to me, a sinner!’ 14I tell you, this man went down to his house justified, rather than the other. For everyone who exalts himself will be humbled, but the one who humbles himself will be exalted. ▤

James 4:10  Humble yourselves before the Lord, and he will exalt you. ▤

The call for the readers to humble themselves appears to be in part for their sin of courting “friendship with the world” (v. 4).

Lev 26:40-42  But if they confess their iniquity and the iniquity of their fathers in their treachery that they committed against me, and also in walking contrary to me, 41so that I walked contrary to them and brought them into the land of their enemies—if then their uncircumcised heart is humbled and they make amends for their iniquity, 42then I will remember my covenant with Jacob, and I will remember my covenant with Isaac and my covenant with Abraham, and I will remember the land. ▤

2Chr 12:5-8, 12  Then Shemaiah the prophet came to Rehoboam and to the princes of Judah, who had gathered at Jerusalem because of Shishak, and said to them, “Thus says the LORD, ‘You abandoned me, so I have abandoned you to the hand of Shishak.’” 6Then the princes of Israel and the king humbled themselves and said, “The LORD is righteous.” 7When the LORD saw that they humbled themselves, the word of the LORD came to Shemaiah: “They have humbled themselves. I will not destroy them, but I will grant them some deliverance, and my wrath shall not be poured out on Jerusalem by the hand of Shishak. 8Nevertheless, they shall be servants to him, that they may know my service and the service of the kingdoms of the countries.” ▤  … 12And when he [Rehoboam] humbled himself the wrath of the LORD turned from him, so as not to make a complete destruction. Moreover, conditions were goodg in Judah. ▤

g Hebrew good things were found

2Chr 33:9-13  Manasseh led Judah and the inhabitants of Jerusalem astray, to do more evil than the nations whom the LORD destroyed before the people of Israel. 10The LORD spoke to Manasseh and to his people, but they paid no attention. 11Therefore the LORD brought upon them the commanders of the army of the king of Assyria, who captured Manasseh with hooks and bound him with chains of bronze and brought him to Babylon. 12And when he was in distress, he entreated the favor of the LORD his God and humbled himself greatly before the God of his fathers. 13He prayed to him, and God was moved by his entreaty and heard his plea and brought him again to Jerusalem into his kingdom. Then Manasseh knew that the LORD was God. ▤

2Chr 34:27  … because your heart was tender and you humbled yourself before God when you heard his words against this place and its inhabitants, and you have humbled yourself before me and have torn your clothes and wept before me, I also have heard you, declares the LORD. ▤

- God continues to abide with those who are contrite and humble:

Isa 57:15  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: “I dwell in the high and holy place, and also with him who is of a contrite and lowly spirit, to revive the spirit of the lowly, and to revive the heart of the contrite. ▤

To have a “lowly spirit” is to be humble – here quite possibly a reference to responding to one’s own sin. God continues to abide with people who are contrite and humble regarding their sin.

Ask God for forgiveness and restoration

See also:

- Ask God to forgive them and show mercy when they do sin

We should ask God for forgiveness of sin and, in conjunction with this, for restoration from our unclean state before him and from other consequences of sin.

2Sam 24:10  But David’s heart struck him after he had numbered the people. And David said to the LORD, “I have sinned greatly in what I have done. But now, O LORD, please take away the iniquity of your servant, for I have done very foolishly.” ▤

Ps 25:7, 11, 18  Remember not the sins of my youth or my transgressions; according to your steadfast love remember me, for the sake of your goodness, O LORD! ▤  … 11For your name’s sake, O LORD, pardon my guilt, for it is great. ▤  … 18Consider my affliction and my trouble, and forgive all my sins. ▤

In asking for deliverance and forgiveness for his people, the psalmist appeals to the sake of both: God’s goodness (v. 7b), so that his character will be seen for what it is, i.e. good; and God’s name (v. 11a), they being God’s people and identified with him (cf. Dan 9:19 ↓).

Ps 39:8  Deliver me from all my transgressions. Do not make me the scorn of the fool! ▤

The psalmist prays to be saved from his sin and its consequences.

Ps 41:4  As for me, I said, “O LORD, be gracious to me; heal me,h for I have sinned against you!” ▤

h Hebrew my soul

Ps 51:1-2, 7-12  Have mercy on me,i O God, according to your steadfast love; according to your abundant mercy blot out my transgressions. 2Wash me thoroughly from my iniquity, and cleanse me from my sin! ▤  … 7Purge me with hyssop, and I shall be clean; wash me, and I shall be whiter than snow. 8Let me hear joy and gladness; let the bones that you have broken rejoice. 9Hide your face from my sins, and blot out all my iniquities. 10Create in me a clean heart, O God, and renew a rightj spirit within me. 11Cast me not away from your presence, and take not your Holy Spirit from me. 12Restore to me the joy of your salvation, and uphold me with a willing spirit. ▤

i Or Be gracious to me

j Or steadfast

Ps 79:9  Help us, O God of our salvation, for the glory of your name; deliver us, and atone for our sins, for your name’s sake! ▤

Ps 85:4-7  Restore us again, O God of our salvation, and put away your indignation toward us! 5Will you be angry with us forever? Will you prolong your anger to all generations? 6Will you not revive us again, that your people may rejoice in you? 7Show us your steadfast love, O LORD, and grant us your salvation. ▤

Isa 64:9  Be not so terribly angry, O LORD, and remember not iniquity forever. Behold, please look, we are all your people. ▤

The phrase “please look” appears to be a request that God would look upon them with compassion.

Lam 5:21  Restore us to yourself, O LORD, that we may be restored! Renew our days as of old— ▤

Dan 9:19  O Lord, hear; O Lord, forgive. O Lord, pay attention and act. Delay not, for your own sake, O my God, because your city and your people are called by your name. ▤

Hos 14:2  Take with you words and return to the LORD; say to him, “Take away all iniquity; accept what is good, and we will pay with bulls the vowsk of our lips. ▤

k Septuagint, Syriac pay the fruit

Note that the request to “accept what is good” may have in view the offerings referred to in the subsequent clause.

Luke 11:4  … and forgive us our sins, for we ourselves forgive everyone who is indebted to us. And lead us not into temptation. ▤

- Ask for forgiveness of sins you are not aware of:

Ps 19:12  Who can discern his errors? Declare me innocent from hidden faults. ▤

In petitioning God, express your anguish over consequences of your sin – even with fasting

See also:

- Ps 25:18 ⇑

- Be sorrowful over your sin

Note that a number of the references in the earlier subsection Be sorrowful over your sin, contain expressions of anguish that may well be in part also in regard to the prospect of consequences of sin. The following verses show people expressing anguish by such things as: how they address God (crying out to him from their hearts); weeping and mourning; covering themselves with sackcloth and ashes; and fasting.

Lam 2:18-19  Their heart cried to the Lord. O wall of the daughter of Zion, let tears stream down like a torrent day and night! Give yourself no rest, your eyes no respite! 19“Arise, cry out in the night, at the beginning of the night watches! Pour out your heart like water before the presence of the Lord! Lift your hands to him for the lives of your children, who faint for hunger at the head of every street.” ▤

Lam 3:41-42  Let us lift up our hearts and hands to God in heaven: 42“We have transgressed and rebelled, and you have not forgiven. ▤

The call to “lift up our hearts” – as well as “our hands” – calls for earnest expression of one’s anguish over sin and the consequences being endured, with God having “not forgiven.”

Dan 9:2-3  … in the first year of his reign, I, Daniel, perceived in the books the number of years that, according to the word of the LORD to Jeremiah the prophet, must pass before the end of the desolations of Jerusalem, namely, seventy years. 3Then I turned my face to the Lord God, seeking him by prayer and pleas for mercy with fasting and sackcloth and ashes. ▤

The desolation of Jerusalem (v. 2) was one of the main consequences of Judah’s persistent sin. Because of it and the length of time it would last, Daniel prays to God and in doing so expresses his anguish over it (v. 3).

Joel 1:13-14  Put on sackcloth and lament, O priests; wail, O ministers of the altar. Go in, pass the night in sackcloth, O ministers of my God! Because grain offering and drink offering are withheld from the house of your God. 14Consecrate a fast; call a solemn assembly. Gather the elders and all the inhabitants of the land to the house of the LORD your God, and cry out to the LORD. ▤

Apparently as a consequence of the people’s sin (cf. Joel 2:12-13 ↓), an awesome plague of locusts had devastated the land, leaving neither grain nor wine even for offerings (v. 13b; cf. Joel 2:14 ↓). Thus the prophet calls on the priests – and similarly the people (cf. vv. 5-12) – to express their anguish before God (vv. 13-14a), in conjunction with crying out to God for help (v. 14b).

Joel 2:12-17  “Yet even now,” declares the LORD, “return to me with all your heart, with fasting, with weeping, and with mourning; 13and rend your hearts and not your garments.” Return to the LORD your God, for he is gracious and merciful, slow to anger, and abounding in steadfast love; and he relents over disaster. 14Who knows whether he will not turn and relent, and leave a blessing behind him, a grain offering and a drink offering for the LORD your God? 15Blow the trumpet in Zion; consecrate a fast; call a solemn assembly; 16gather the people. Consecrate the congregation; assemble the elders; gather the children, even nursing infants. Let the bridegroom leave his room, and the bride her chamber. 17Between the vestibule and the altar let the priests, the ministers of the LORD, weep and say, “Spare your people, O LORD, and make not your heritage a reproach, a byword among the nations.l Why should they say among the peoples, ‘Where is their God?’” ▤

l Or reproach, that the nations should rule over them

Jonah 3:4-8  Jonah began to go into the city, going a day’s journey. And he called out, “Yet forty days, and Nineveh shall be overthrown!” 5And the people of Nineveh believed God. They called for a fast and put on sackcloth, from the greatest of them to the least of them. 6The word reachedm the king of Nineveh, and he arose from his throne, removed his robe, covered himself with sackcloth, and sat in ashes. 7And he issued a proclamation and published through Nineveh, “By the decree of the king and his nobles: Let neither man nor beast, herd nor flock, taste anything. Let them not feed or drink water, 8but let man and beast be covered with sackcloth, and let them call out mightily to God. Let everyone turn from his evil way and from the violence that is in his hands. ▤

m Or had reached

Note that this speaks of the repentance and anguish of the pagan Ninevites rather than wayward people of God. Nevertheless their response is exemplary to all.

Note: Accept God’s discipline for sin

See also:

- Accept hard times from God

The consequences of our sin are often the product of God’s discipline. So even though we should ask God for restoration from these consequences – and even express anguish over them – we are nevertheless to also accept such discipline for sin.

Job 5:17-18  Behold, blessed is the one whom God reproves; therefore despise not the discipline of the Almighty. 18For he wounds, but he binds up; he shatters, but his hands heal. ▤

Verse 18 points to the restoration that God brings for those who do not despise and so accept his discipline (v. 17).

Prov 3:11-12  My son, do not despise the LORD’s discipline or be weary of his reproof, 12for the LORD reproves him whom he loves, as a father the son in whom he delights. ▤

Judg 10:15  And the people of Israel said to the LORD, “We have sinned; do to us whatever seems good to you. Only please deliver us this day.” ▤

The people indicate their willingness to submit to whatever discipline God thought best, if only he would deliver them from the ultimate punishment of devastation at the hands of enemies.

1Sam 3:18  So Samuel told him everything and hid nothing from him. And he said, “It is the LORD. Let him do what seems good to him.” ▤

Here Eli acknowledges God’s sovereignty – “He is the LORD” – and possibly also God’s righteousness. In conjunction with this Eli shows his submissiveness to God and acceptance of God’s discipline or punishment, horrific as it was (cf. vv. 11-14).

2Sam 15:25-26  Then the king said to Zadok, “Carry the ark of God back into the city. If I find favor in the eyes of the LORD, he will bring me back and let me see both it and his dwelling place. 26But if he says, ‘I have no pleasure in you,’ behold, here I am, let him do to me what seems good to him.” ▤

1Chr 21:8-13  And David said to God, “I have sinned greatly in that I have done this thing. But now, please take away the iniquity of your servant, for I have acted very foolishly.” 9And the LORD spoke to Gad, David’s seer, saying, 10“Go and say to David, ‘Thus says the LORD, Three things I offer you; choose one of them, that I may do it to you.’” 11So Gad came to David and said to him, “Thus says the LORD, ‘Choose what you will: 12either three years of famine, or three months of devastation by your foes while the sword of your enemies overtakes you, or else three days of the sword of the LORD, pestilence on the land, with the angel of the LORD destroying throughout all the territory of Israel.’ Now decide what answer I shall return to him who sent me.” 13Then David said to Gad, “I am in great distress. Let me fall into the hand of the LORD, for his mercy is very great, but do not let me fall into the hand of man.” ▤

David shows his acceptance of God’s discipline in making a choice as God had directed. He chooses one of the punishments which entail punishment direct from God’s hand, rather than “fall into the hand of man” (v. 13).

2Chr 12:5-6  Then Shemaiah the prophet came to Rehoboam and to the princes of Judah, who had gathered at Jerusalem because of Shishak, and said to them, “Thus says the LORD, ‘You abandoned me, so I have abandoned you to the hand of Shishak.’” 6Then the princes of Israel and the king humbled themselves and said, “The LORD is righteous.” ▤

Ps 39:9  I am mute; I do not open my mouth, for it is you who have done it. ▤

Here David prays to God during a time of illness, which David appears to see as discipline for sin (cf. vv. 8, 11). Note that after demonstrating here his acceptance of God’s discipline, David also asks for relief from it (cf. vv. 10, 12-13). One can accept God’s discipline while also asking to be delivered from it, being ready to accept whatever is God’s response.

Lam 3:27-30, 39  It is good for a man that he bear the yoke in his youth. 28Let him sit alone in silence when it is laid on him; 29let him put his mouth in the dust— there may yet be hope; 30let him give his cheek to the one who strikes, and let him be filled with insults. ▤  … 39Why should a living man complain, a man, about the punishment of his sins? ▤

The phrase “bear the yoke” (v. 27) refers to discipline and may also be speaking of willingly accepting it. “Let him sit alone in silence” (v. 28) certainly implies willing acceptance of the discipline that God “laid on him”. In v. 29, “let him put his mouth in the dust” means to bow face down on the ground as an expression of complete submission – “bow in submission” (GNT, cf. NCV). In v. 30, “let him give his cheek to the one who strikes” is another expression of submission; although “one” is probably referring to another person rather than to God, the thought being that the people should accept such ill treatment where God is using it to discipline them.

- Not accepting God’s correction for sin brings dire consequences:

Zeph 3:1-2, 7  Woe to her who is rebellious and defiled, the oppressing city! 2She listens to no voice; she accepts no correction. She does not trust in the LORD; she does not draw near to her God. ▤  … 7I said, ‘Surely you will fear me; you will accept correction. Then yourn dwelling would not be cut off according to all that I have appointed against you.’o But all the more they were eager to make all their deeds corrupt. ▤

n Hebrew her

o Hebrew her

The implication of v. 7 is that because they would not accept correction, their dwelling would be cut off. Note that Leviticus 26:23-24 somewhat similarly speaks of how not responding to God’s discipline for sin brings dire consequences: “And if by this discipline you are not turned to me but walk contrary to me, 24then I also will walk contrary to you, and I myself will strike you sevenfold for your sins.”

Pray for persecuted Christians

Section D

God’s Response to Repentance

Section Jumps

- Prelude: God seeks to draw his wayward people back to him

- When we repent God forgives our sins . . .

- . . . Further references to God forgiving sin

- Being merciful and compassionate, God saves us from the consequences of our sin

- When we repent God restores our relationship with him

- Note: Not repenting and returning to God brings judgment . . .

- . . . Unrepentant churches face Jesus Christ’s judgment

Note that there are also a number of examples in the preceding two sections of God’s response to various aspects of repentance.

Prelude: God seeks to draw his wayward people back to him

See also:

- Many times God called and warned his wayward people, through his prophets

- . . . By punishment and discipline God causes his people to seek him again

2Chr 36:15  The LORD, the God of their fathers, sent persistently to them by his messengers, because he had compassion on his people and on his dwelling place. ▤

Isa 65:2  I spread out my hands all the day to a rebellious people, who walk in a way that is not good, following their own devices; … ▤

Jer 7:13  And now, because you have done all these things, declares the LORD, and when I spoke to you persistently you did not listen, and when I called you, you did not answer, … ▤

Jer 35:14b-15  I have spoken to you persistently, but you have not listened to me. 15I have sent to you all my servants the prophets, sending them persistently, saying, ‘Turn now every one of you from his evil way, and amend your deeds, and do not go after other gods to serve them, and then you shall dwell in the land that I gave to you and your fathers.’ But you did not incline your ear or listen to me. ▤

Matt 18:12-14  What do you think? If a man has a hundred sheep, and one of them has gone astray, does he not leave the ninety-nine on the mountains and go in search of the one that went astray? 13And if he finds it, truly, I say to you, he rejoices over it more than over the ninety-nine that never went astray. 14So it is not the will of myp Father who is in heaven that one of these little ones should perish. ▤

p Some manuscripts your

With v. 14 likening God’s attitude to that of the shepherd, the suggestion may well be that like the shepherd in v. 12, God seeks to retrieve any of his people who wander away from him.

- Elijah’s desire that God would turn his people back:

1Ki 18:37  Answer me, O LORD, answer me, that this people may know that you, O LORD, are God, and that you have turned their hearts back. ▤

When we repent God forgives our sins . . .

See also:

- Repentance is required for the forgiveness of sins

1Jn 1:9  If we confess our sins, he is faithful and just to forgive us our sins and to cleanse us from all unrighteousness. ▤

2Chr 7:13-14  When I shut up the heavens so that there is no rain, or command the locust to devour the land, or send pestilence among my people, 14if my people who are called by my name humble themselves, and pray and seek my face and turn from their wicked ways, then I will hear from heaven and will forgive their sin and heal their land. ▤

Ps 32:5  I acknowledged my sin to you, and I did not cover my iniquity; I said, “I will confess my transgressions to the LORD,” and you forgave the iniquity of my sin. Selah ▤

Isa 1:16-18  Wash yourselves; make yourselves clean; remove the evil of your deeds from before my eyes; cease to do evil, 17learn to do good; seek justice, correct oppression; bring justice to the fatherless, plead the widow’s cause. 18“Come now, let us reasonq together, says the LORD: though your sins are like scarlet, they shall be as white as snow; though they are red like crimson, they shall become like wool. ▤

q Or dispute

The repentant actions (vv. 16-17) were critical to God forgiving the people’s sins (v. 18b).

Jer 36:3  It may be that the house of Judah will hear all the disaster that I intend to do to them, so that every one may turn from his evil way, and that I may forgive their iniquity and their sin. ▤

Luke 18:13-14  But the tax collector, standing far off, would not even lift up his eyes to heaven, but beat his breast, saying, ‘God, be merciful to me, a sinner!’ 14I tell you, this man went down to his house justified, rather than the other. For everyone who exalts himself will be humbled, but the one who humbles himself will be exalted. ▤

. . . Further references to God forgiving sin

See also:

- . . . and God is forgiving

Ex 34:6-7  The LORD passed before him and proclaimed, “The LORD, the LORD, a God merciful and gracious, slow to anger, and abounding in steadfast love and faithfulness, 7keeping steadfast love for thousands,r forgiving iniquity and transgression and sin, but who will by no means clear the guilty, visiting the iniquity of the fathers on the children and the children’s children, to the third and the fourth generation.” ▤

r Or to the thousandth generation

Ps 32:1-2  Blessed is the one whose transgression is forgiven, whose sin is covered. 2Blessed is the man against whom the LORD counts no iniquity, and in whose spirit there is no deceit. ▤

Ps 65:3  When iniquities prevail against me, you atone for our transgressions. ▤

Note that the first clause appears to be speaking either of being overcome by the results of sin or of substantial guilt for sin.

Ps 85:2-3  You forgave the iniquity of your people; you covered all their sin. Selah 3You withdrew all your wrath; you turned from your hot anger. ▤

Ps 86:5  For you, O Lord, are good and forgiving, abounding in steadfast love to all who call upon you. ▤

Ps 103:2-3, 11-12  Bless the LORD, O my soul, and forget not all his benefits, 3who forgives all your iniquity, who heals all your diseases, ▤  … 11For as high as the heavens are above the earth, so great is his steadfast love toward those who fear him; 12as far as the east is from the west, so far does he remove our transgressions from us. ▤

Ps 130:4, 8  But with you there is forgiveness, that you may be feared. ▤  … 8And he will redeem Israel from all his iniquities. ▤

In regard to v. 4, without God’s forgiveness the fear of God that the Bible speaks of would not be possible – it being a fear which encompasses (among other things) worship, service and even longing for God. In place of it there would only be terror.

Isa 43:25  I, I am he who blots out your transgressions for my own sake, and I will not remember your sins. ▤

James 5:14-15  Is anyone among you sick? Let him call for the elders of the church, and let them pray over him, anointing him with oil in the name of the Lord. 15And the prayer of faith will save the one who is sick, and the Lord will raise him up. And if he has committed sins, he will be forgiven. ▤

Presumably this assumes a preparedness to repent (as with the above references) in the person being prayed for, should sin be the issue at hand.

- God heals repentant people of faithlessness:

Jer 3:22  “Return, O faithless sons; I will heal your faithlessness.” “Behold, we come to you, for you are the LORD our God. ▤

Being merciful and compassionate, God saves us from the consequences of our sin

See also:

- . . . Due to his mercy and compassion, God limits his people’s punishment

Deut 4:30-31  When you are in tribulation, and all these things come upon you in the latter days, you will return to the LORD your God and obey his voice. 31For the LORD your God is a merciful God. He will not leave you or destroy you or forget the covenant with your fathers that he swore to them. ▤

In his mercy and also his faithfulness to his covenant with Israel, God would not abandon or destroy them (v. 31). The implication is that he would save them from their distress and the terrible things that beset them (v. 30a) as consequences of their sin.

Prov 28:13  Whoever conceals his transgressions will not prosper, but he who confesses and forsakes them will obtain mercy. ▤

Rather than “not prosper”, those who repent receive God’s mercy. This suggests that in his mercy God saves them from the consequences of their sin.

Jer 3:12  Go, and proclaim these words toward the north, and say, “‘Return, faithless Israel, declares the LORD. I will not look on you in anger, for I am merciful, declares the LORD; I will not be angry forever. ▤

God appears to tell Jeremiah to proclaim this message to the remnant in the northern state of Israel, or perhaps to those in exile, further to the north. That God would save them from the consequences of their sin, if they returned to him, is underlined shortly afterwards by a wonderful promise of restoration that appears to have a renewed Israel of the end time in view (cf. vv. 14-18).

Deut 30:2-3  … and return to the LORD your God, you and your children, and obey his voice in all that I command you today, with all your heart and with all your soul, 3then the LORD your God will restore your fortunes and have compassion on you, and he will gather you again from all the peoples where the LORD your God has scattered you. ▤

2Chr 30:9  For if you return to the LORD, your brothers and your children will find compassion with their captors and return to this land. For the LORD your God is gracious and merciful and will not turn away his face from you, if you return to him. ▤

Note that God’s graciousness is associated with his mercy (cf. Joel 2:13b ↓).

Jer 31:16-20  Thus says the LORD: “Keep your voice from weeping, and your eyes from tears, for there is a reward for your work, declares the LORD, and they shall come back from the land of the enemy. 17There is hope for your future, declares the LORD, and your children shall come back to their own country. 18I have heard Ephraim grieving, ‘You have disciplined me, and I was disciplined, like an untrained calf; bring me back that I may be restored, for you are the LORD my God. 19For after I had turned away, I relented, and after I was instructed, I struck my thigh; I was ashamed, and I was confounded, because I bore the disgrace of my youth.’ 20Is Ephraim my dear son? Is he my darling child? For as often as I speak against him, I do remember him still. Therefore my hearts yearns for him; I will surely have mercy on him, declares the LORD. ▤

s Hebrew bowels

“I struck my thigh” (v. 19) appears to be an expression of remorse. Ephraim’s repentance (vv. 18-19) would lead to God’s mercy (v. 20), and her restoration (vv. 16-17) as reflected in much of the remainder of Jeremiah 31.

Joel 2:13b  Return to the LORD your God, for he is gracious and merciful, slow to anger, and abounding in steadfast love; and he relents over disaster. ▤

Hos 14:1-5  Return, O Israel, to the LORD your God, for you have stumbled because of your iniquity. 2Take with you words and return to the LORD; say to him, “Take away all iniquity; accept what is good, and we will pay with bulls the vowst of our lips. 3Assyria shall not save us; we will not ride on horses; and we will say no more, ‘Our God,’ to the work of our hands. In you the orphan finds mercy.” [God:] 4I will heal their apostasy; I will love them freely, for my anger has turned from them. 5I will be like the dew to Israel; he shall blossom like the lily; he shall take root like the trees of Lebanon; … ▤

t Septuagint, Syriac pay the fruit

The reference to orphans finding mercy in God (v. 3b) appears to allude to their need for God’s help and mercy.

Luke 15:18-24  I will arise and go to my father, and I will say to him, “Father, I have sinned against heaven and before you. 19I am no longer worthy to be called your son. Treat me as one of your hired servants.”’ 20And he arose and came to his father. But while he was still a long way off, his father saw him and felt compassion, and ran and embraced him and kissed him. 21And the son said to him, ‘Father, I have sinned against heaven and before you. I am no longer worthy to be called your son.’u 22But the father said to his servants,v ‘Bring quickly the best robe, and put it on him, and put a ring on his hand, and shoes on his feet. 23And bring the fattened calf and kill it, and let us eat and celebrate. 24For this my son was dead, and is alive again; he was lost, and is found.’ And they began to celebrate. ▤

u Some manuscripts add treat me as one of your hired servants

v Greek bondservants

This portrays God’s compassionate response to repentant sinners.

- Some consequences of David’s sin remained:

2Sam 12:9-14  Why have you despised the word of the LORD, to do what is evil in his sight? You have struck down Uriah the Hittite with the sword and have taken his wife to be your wife and have killed him with the sword of the Ammonites. 10Now therefore the sword shall never depart from your house, because you have despised me and have taken the wife of Uriah the Hittite to be your wife.’ 11Thus says the LORD, ‘Behold, I will raise up evil against you out of your own house. And I will take your wives before your eyes and give them to your neighbor, and he shall lie with your wives in the sight of this sun. 12For you did it secretly, but I will do this thing before all Israel and before the sun.’” 13David said to Nathan, “I have sinned against the LORD.” And Nathan said to David, “The LORD also has put away your sin; you shall not die. 14Nevertheless, because by this deed you have utterly scorned the LORD,w the child who is born to you shall die.” ▤

w Masoretic Text the enemies of the LORD; Dead Sea Scroll the word of the LORD

David acknowledged his sin (v. 13a) and – presumably in response – God took it away and David did not die for it (v. 13b). Nevertheless a number of consequences of his sin remained (vv. 10-12, 14) – the reasons given being that he had: in effect despised God (v. 10b); and scorned God in the sight of others (v. 14a; cf. AMP, NASB, NCV, NIV, NKJV, NLT). Regarding the second reason, Nathan may have meant that in David suffering these consequences, God’s enemies would see that such sin would not go unpunished and so would no longer be contemptuous of God due to David’s sin. As such David’s punishment would help redress this serious ill effect of his sin.

When we repent God restores our relationship with him

Lev 26:40-42  But if they confess their iniquity and the iniquity of their fathers in their treachery that they committed against me, and also in walking contrary to me, 41so that I walked contrary to them and brought them into the land of their enemies—if then their uncircumcised heart is humbled and they make amends for their iniquity, 42then I will remember my covenant with Jacob, and I will remember my covenant with Isaac and my covenant with Abraham, and I will remember the land. ▤

Note that “make amends for their iniquity” (v. 41b) appears to refer to the people paying for their sin (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

2Chr 30:6, 9b  So couriers went throughout all Israel and Judah with letters from the king and his princes, as the king had commanded, saying, “O people of Israel, return to the LORD, the God of Abraham, Isaac, and Israel, that he may turn again to the remnant of you who have escaped from the hand of the kings of Assyria. ▤  … 9… For the LORD your God is gracious and merciful and will not turn away his face from you, if you return to him.” ▤

Jer 24:7  I will give them a heart to know that I am the LORD, and they shall be my people and I will be their God, for they shall return to me with their whole heart. ▤

God in effect promises the unfaithful people that if they returned to him wholeheartedly he would restore his relationship with them to what it should be, the crux of which is that they would be his people and he would be their God. Note that the first clause points to God not only restoring his people’s relationship with him, but enriching it.

Hos 14:2, 4, 8  Take with you words and return to the LORD; say to him, “Take away all iniquity; accept what is good, and we will pay with bulls the vowsx of our lips. ▤  … 4I will heal their apostasy; I will love them freely, for my anger has turned from them. ▤  … 8O Ephraim, what have I to do with idols? It is I who answer and look after you.y I am like an evergreen cypress; from me comes your fruit. ▤

x Septuagint, Syriac pay the fruit

y Hebrew him

As in v. 4, in v. 8 God is speaking of the kingdom of Israel as a whole.

Zec 1:3  Therefore say to them, Thus declares the LORD of hosts: Return to me, says the LORD of hosts, and I will return to you, says the LORD of hosts. ▤

James 4:8  Draw near to God, and he will draw near to you. Cleanse your hands, you sinners, and purify your hearts, you double-minded. ▤

Rev 3:19-20  Those whom I love, I reprove and discipline, so be zealous and repent. 20Behold, I stand at the door and knock. If anyone hears my voice and opens the door, I will come in to him and eat with him, and he with me. ▤

Verse 20 is often used as depicting Christ reaching out to unbelievers, but in actual fact it is the lukewarm members of the church in Laodicea that are in view.

Jer 15:19  Therefore thus says the LORD: “If you return, I will restore you, and you shall stand before me. If you utter what is precious, and not what is worthless, you shall be as my mouth. They shall turn to you, but you shall not turn to them. ▤

God’s promised Jeremiah that if he repented he would again serve God.

- If after sinning we seek God wholeheartedly, we will find him:

Deut 4:29  But from there [after forsaking him] you will seek the LORD your God and you will find him, if you search after him with all your heart and with all your soul. ▤

Note: Not repenting and returning to God brings judgment . . .

See also:

- Not repenting will result in judgment and eternal punishment

- God turns away from those who persist in sin . . .

- . . . God rejects them and thrusts them from his presence

- Further implications of deliberately or habitually continuing to sin

2Ki 17:22-23  The people of Israel walked in all the sins that Jeroboam did. They did not depart from them, 23until the LORD removed Israel out of his sight, as he had spoken by all his servants the prophets. So Israel was exiled from their own land to Assyria until this day. ▤

Job 36:10-12  He opens their ears to instruction and commands that they return from iniquity. 11If they listen and serve him, they complete their days in prosperity, and their years in pleasantness. 12But if they do not listen, they perish by the sword and die without knowledge. ▤

Isa 9:13-15  The people did not turn to him who struck them, nor inquire of the LORD of hosts. 14So the LORD cut off from Israel head and tail, palm branch and reed in one day— 15the elder and honored man is the head, and the prophet who teaches lies is the tail; … ▤

Jer 15:6-7  You have rejected me, declares the LORD; you keep going backward, so I have stretched out my hand against you and destroyed you— I am weary of relenting. 7I have winnowed them with a winnowing fork in the gates of the land; I have bereaved them; I have destroyed my people; they did not turn from their ways. ▤

Jer 44:5-6  But they did not listen or incline their ear, to turn from their evil and make no offerings to other gods. 6Therefore my wrath and my anger were poured out and kindled in the cities of Judah and in the streets of Jerusalem, and they became a waste and a desolation, as at this day. ▤

Hos 11:5-7  They shall notz return to the land of Egypt, but Assyria shall be their king, because they have refused to return to me. 6The sword shall rage against their cities, consume the bars of their gates, and devour them because of their own counsels. 7My people are bent on turning away from me, and though they call out to the Most High, he shall not raise them up at all. ▤

z Or surely

Amos 4:6-12  “I gave you cleanness of teeth in all your cities, and lack of bread in all your places, yet you did not return to me,” declares the LORD. 7“I also withheld the rain from you when there were yet three months to the harvest; I would send rain on one city, and send no rain on another city; one field would have rain, and the field on which it did not rain would wither; 8so two or three cities would wander to another city to drink water, and would not be satisfied; yet you did not return to me,” declares the LORD. 9“I struck you with blight and mildew; your many gardens and your vineyards, your fig trees and your olive trees the locust devoured; yet you did not return to me,” declares the LORD. 10“I sent among you a pestilence after the manner of Egypt; I killed your young men with the sword, and carried away your horses,a and I made the stench of your camp go up into your nostrils; yet you did not return to me,” declares the LORD. 11“I overthrew some of you, as when God overthrew Sodom and Gomorrah, and you were as a brandb plucked out of the burning; yet you did not return to me,” declares the LORD. 12“Therefore thus I will do to you, O Israel; because I will do this to you, prepare to meet your God, O Israel!” ▤

a Hebrew along with the captivity of your horses

b That is, a burning stick

The persistent refusal of Israel to return despite God’s punishment resulted in more punishments (cf. Lev 26:14-39). Verse 12 indicates that God would further punish Israel for not returning to him. The punishment is not actually specified; instead in an ominous tone Israel is told to ready itself to meet God “as he comes in judgment” (NLT). Note that “cleanness of teeth” (v. 6) appears to allude to a lack of food to eat.

. . . Unrepentant churches face Jesus Christ’s judgment

Jesus Christ is the speaker in the following verses from Revelation.

Rev 2:4-5  But I have this against you, that you have abandoned the love you had at first. 5Remember therefore from where you have fallen; repent, and do the works you did at first. If not, I will come to you and remove your lampstand from its place, unless you repent. ▤

The phrase “remove your lampstand” implies judgment, possibly in particular the removal of the church in Ephesus as a light of testimony for Christ.

Rev 2:16  Therefore repent. If not, I will come to you soon and war against them with the sword of my mouth. ▤

This speaks of Christ’s judgment of unrepentant church members in Pergamum. The reference to “the sword of my mouth” possibly means that the judgment would be in accordance with his words or pronounced by his word/s and thus come into being. As such, his words would in effect “cut like a sword” (CEV).

Rev 2:20-23  But I have this against you, that you tolerate that woman Jezebel, who calls herself a prophetess and is teaching and seducing my servantsc to practice sexual immorality and to eat food sacrificed to idols. 21I gave her time to repent, but she refuses to repent of her sexual immorality. 22Behold, I will throw her onto a sickbed, and those who commit adultery with her I will throw into great tribulation, unless they repent of her works, 23and I will strike her children dead. And all the churches will know that I am he who searches mind and heart, and I will give to each of you according to your works. ▤

c Greek bondservants

The phrase “her children” refers to those who followed this self-proclaimed prophetess Jezebel in practicing immorality – her “spiritual” children.

Rev 3:3  Remember, then, what you received and heard. Keep it, and repent. If you will not wake up, I will come like a thief, and you will not know at what hour I will come against you. ▤

If the church in Sardis did not obey and repent, Christ would come to them in judgment without warning. Note that here the phrase “like a thief” is not necessarily referring to Christ’s second coming.

- Failure to repent means that sin is not atoned for:

Isa 22:12-14  In that day the Lord GOD of hosts called for weeping and mourning, for baldness and wearing sackcloth; 13and behold, joy and gladness, killing oxen and slaughtering sheep, eating flesh and drinking wine. “Let us eat and drink, for tomorrow we die.” 14The LORD of hosts has revealed himself in my ears: “Surely this iniquity will not be atoned for you until you die,” says the Lord GOD of hosts. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Avoiding Sin and Being Holy

The Bible does not merely tell us not to sin. It also helps us not to do so by giving sound instructions and alternatives to sin. In conjunction with this, the Bible calls us to be holy – i.e. to live pure lives, set apart from all that is ungodly.

Section A

Avoiding Sin

Section Jumps

- Take care not to sin

- Ask God for help to avoid sin . . .

- . . . For God and Jesus Christ are willing and able to help us withstand temptation

- Use God’s word to avoid sin and counter evil

- Avoid sinful passions and desires . . .

- . . . Sinful passions and desires lead to sin

- Renew your mind and take care of your “heart”

- Get rid of sinful influences

- Avoid all evil

- Hate evil and sin

- Along with hating evil, love what is good

See also:

- Faith produces obedience to God

- Fearing God compels one to avoid sin and evil

- Spiritual Warfare

- Be Holy (II): Being Set Apart

- Epilogue: Be Wary

Take care not to sin

See also:

- Be careful to obey God

- Be careful not to turn away from God . . .

- . . . Watch and guard yourself against sinning

Deut 4:23  Take care, lest you forget the covenant of the LORD your God, which he made with you, and make a carved image, the form of anything that the LORD your God has forbidden you. ▤

For the people to forget their covenant with God would necessarily involve sin, so in a real sense Moses is effectively urging the people not to sin.

Deut 11:16  Take care lest your heart be deceived, and you turn aside and serve other gods and worship them; … ▤

Deut 15:9  Take care lest there be an unworthy thought in your heart and you say, ‘The seventh year, the year of release is near,’ and your eye look grudginglya on your poor brother, and you give him nothing, and he cry to the LORD against you, and you be guilty of sin. ▤

a Or be evil; also verse 10

We should be careful not to harbor any “unworthy” thought, which can lead to sin – and moreover is sinful in itself.

Job 36:18  Beware lest wrath entice you into scoffing, and let not the greatness of the ransom turn you aside. ▤

Jer 17:21  Thus says the LORD: Take care for the sake of your lives, and do not bear a burden on the Sabbath day or bring it in by the gates of Jerusalem. ▤

This is an exhortation to be careful not to work on the Sabbath.

Luke 12:15  And he said to them, “Take care, and be on your guard against all covetousness, for one’s life does not consist in the abundance of his possessions.” ▤

1Cor 10:12  Therefore let anyone who thinks that he stands take heed lest he fall. ▤

- Watch yourself so that you do not cause others to sin:

Luke 17:1-3  And he said to his disciples, “Temptations to sinb are sure to come, but woe to the one through whom they come! 2It would be better for him if a millstone were hung around his neck and he were cast into the sea than that he should cause one of these little ones to sin.c 3Pay attention to yourselves! If your brother sins, rebuke him, and if he repents, forgive him, … ▤

b Greek Stumbling blocks

c Greek stumble

Note that 1 Corinthians 8:9 similarly speaks of being careful not to inadvertently lead others into sin – “But take care that this right of yours does not somehow become a stumbling block to the weak.”

Ask God for help to avoid sin . . .

See also:

- Ask God to help you follow his ways and commands

Job 34:31-32  For has anyone said to God, ‘I have borne punishment; I will not offend any more; 32teach me what I do not see; if I have done iniquity, I will do it no more’? ▤

The first part of v. 32 is speaking of any sin of one’s own that one cannot see (cf. AMP, CEV, GNT, NIrV, NLT). We should ask God to show us any wrong that we do, so as to not do it again (cf. Ps 139:23-24 ↓).

Ps 19:13  Keep back your servant also from presumptuous sins; let them not have dominion over me! Then I shall be blameless, and innocent of great transgression. ▤

Ps 119:10, 29, 37, 80, 133  With my whole heart I seek you; let me not wander from your commandments! ▤  … 29Put false ways far from me and graciously teach me your law! ▤  … 37Turn my eyes from looking at worthless things; and give me life in your ways. ▤  … 80May my heart be blameless in your statutes, that I may not be put to shame! ▤  … 133Keep steady my steps according to your promise, and let no iniquity get dominion over me. ▤

In v. 37, “worthless things” quite possibly refers primarily to idols (cf. AMP).

Ps 139:23-24  Search me, O God, and know my heart! Try me and know my thoughts!d 24And see if there be any grievous way in me, and lead me in the way everlasting!e ▤

d Or cares

e Or in the ancient way (compare Jeremiah 6:16)

The psalmist asks God to examine him, and if there is any sinful way in him, to turn him from it to God’s way. Note that similar to v. 23, Psalm 26:2 says, “Prove me, O Lord, and try me; test my heart and my mind.”

Ps 141:3-4  Set a guard, O LORD, over my mouth; keep watch over the door of my lips! 4Do not let my heart incline to any evil, to busy myself with wicked deeds in company with men who work iniquity, and let me not eat of their delicacies! ▤

Prov 30:8  Remove far from me falsehood and lying; give me neither poverty nor riches; feed me with the food that is needful for me, … ▤

Matt 6:13  And lead us not into temptation, but deliver us from evil.f ▤

f Or the evil one; some manuscripts add For yours is the kingdom and the power and the glory, forever. Amen

Particularly as James 1:13 says that God does not tempt anyone, “lead us not into temptation” may have the sense “don’t let us yield to temptation” (NLT; cf. NIrV). Alternatively “temptation” may have a more general sense, referring to “hard testing” (GNT; cf. NRSV).

Luke 22:40, 45-46  And when he came to the place, he said to them, “Pray that you may not enter into temptation.” ▤  … 45And when he rose from prayer, he came to the disciples and found them sleeping for sorrow, 46and he said to them, “Why are you sleeping? Rise and pray that you may not enter into temptation.” ▤

The “temptation” spoken of here is probably primarily being unfaithful in the face of imminent danger, rather than only referring to the temptation of sleep.

Jer 10:24  Correct me, O LORD, but in justice; not in your anger, lest you bring me to nothing. ▤

We ought to ask God to “correct, instruct, and chastise” (AMP) ourselves.

. . . For God and Jesus Christ are willing and able to help us withstand temptation

See also:

- By grace God’s people avoid sin

1Cor 10:13  No temptation has overtaken you that is not common to man. God is faithful, and he will not let you be tempted beyond your ability, but with the temptation he will also provide the way of escape, that you may be able to endure it. ▤

Heb 2:18  For because he himself has suffered when tempted, he is able to help those who are being tempted. ▤

In saying that Jesus “suffered when tempted” the writer may primarily have in view Jesus’ suffering leading up to and during his resurrection and the temptation to opt out of such an ordeal. His temptation by Satan in the desert after fasting for forty days and nights may also be in view. Amidst such hardship these temptations would have been all the harder to resist, making Jesus’ experience of temptation the equal of any we might face. Thus he understands our plight and knows how to help.

Heb 4:15-16  For we do not have a high priest who is unable to sympathize with our weaknesses, but one who in every respect has been tempted as we are, yet without sin. 16Let us then with confidence draw near to the throne of grace, that we may receive mercy and find grace to help in time of need. ▤

2Pet 2:9  … then the Lord knows how to rescue the godly from trials,g and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, … ▤

g Or temptations

In this verse the Greek for “trials” can also been translated as “temptation” (ESV text note, NASB, cf. NKJV) making it pertinent to this subsection. It may well be inclusive of – it is at least applicable to – both “temptations and trials” (AMP).

Jude 1:24  Now to him who is able to keep you from stumbling and to present you blameless before the presence of his glory with great joy, … ▤

The term “stumbling” would appear to mean falling into sin or error – both of which are grave dangers of false teachers who are so prominent in Jude’s letter. The term could alternatively, or additionally, allude to actually falling away from the faith, the result of unchecked sin or error.

Use God’s word to avoid sin and counter evil

See also:

- God’s word helps people avoid sin

Ps 17:4  With regard to the works of man, by the word of your lips I have avoided the ways of the violent. ▤

Ps 37:31  The law of his God is in his heart; his steps do not slip. ▤

The last clause quite probably refers to not committing sin.

Ps 119:9, 11, 165  How can a young man keep his way pure? By guarding it according to your word. ▤  … 11I have stored up your word in my heart, that I might not sin against you. ▤  … 165Great peace have those who love your law; nothing can make them stumble. ▤

We should use God’s word to avoid sin by: following its instructions (v. 9); meditating on it or bearing it in mind (v. 11); and loving it (v. 165).

Matt 4:3-11  And the tempter came and said to him, “If you are the Son of God, command these stones to become loaves of bread.” 4But he answered, “It is written, “‘Man shall not live by bread alone, but by every word that comes from the mouth of God.’” 5Then the devil took him to the holy city and set him on the pinnacle of the temple 6and said to him, “If you are the Son of God, throw yourself down, for it is written, “‘He will command his angels concerning you,’ and “‘On their hands they will bear you up, lest you strike your foot against a stone.’” 7Jesus said to him, “Again it is written, ‘You shall not put the Lord your God to the test.’” 8Again, the devil took him to a very high mountain and showed him all the kingdoms of the world and their glory. 9And he said to him, “All these I will give you, if you will fall down and worship me.” 10Then Jesus said to him, “Be gone, Satan! For it is written, “‘You shall worship the Lord your God and him only shall you serve.’” 11Then the devil left him, and behold, angels came and were ministering to him. ▤

Jesus counters each of Satan’s three temptations by quoting from Scripture, exposing the faults of what Satan had said.

Eph 6:17  … and take the helmet of salvation, and the sword of the Spirit, which is the word of God, … ▤

This is said in the context of standing against the devil’s schemes (cf. v. 11) and struggling against evil forces (cf. v. 12-13).

James 1:21  Therefore put away all filthiness and rampant wickedness and receive with meekness the implanted word, which is able to save your souls. ▤

2Pet 1:4  … by which he has granted to us his precious and very great promises, so that through them you may become partakers of the divine nature, having escaped from the corruption that is in the world because of sinful desire. ▤

The use of the phrase “through them” may be pointing to the fact that as we take God’s promises to heart and set our hope on them, they will have a purifying effect on us. For the hope given by God’s promises leads and spurs us on in the Christian life. Alternatively, “through them” may instead be speaking of their fulfillment, by which we will come to participate in God’s nature. The first alternative seems the most likely and as such the verse is pertinent to this subsection.

1Jn 2:1  My little children, I am writing these things to you so that you may not sin. But if anyone does sin, we have an advocate with the Father, Jesus Christ the righteous. ▤

One of the prime aims of John writing his letter was to enlighten and encourage his readers so that they would not sin. Still today his letters and Scripture generally provide enlightenment and encouragement which help us avoid sin.

Avoid sinful passions and desires . . .

Rom 13:14  But put on the Lord Jesus Christ, and make no provision for the flesh, to gratify its desires. ▤

1Cor 10:5-6  Nevertheless, with most of them God was not pleased, for they were overthrown in the wilderness. 6Now these things took place as examples for us, that we might not desire evil as they did. ▤

Gal 5:24  And those who belong to Christ Jesus have crucified the flesh with its passions and desires. ▤

Col 3:5  Put to death therefore what is earthly in you:h sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤

h Greek therefore your members that are on the earth

2Tim 2:22  So flee youthful passions and pursue righteousness, faith, love, and peace, along with those who call on the Lord from a pure heart. ▤

1Pet 1:14  As obedient children, do not be conformed to the passions of your former ignorance, … ▤

In keeping with not indulging sinful passions and desires, we should not conform to them.

1Pet 2:11  Beloved, I urge you as sojourners and exiles to abstain from the passions of the flesh, which wage war against your soul. ▤

1Pet 4:1-2  Since therefore Christ suffered in the flesh,i arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, 2so as to live for the rest of the time in the flesh no longer for human passions but for the will of God. ▤

i Some manuscripts add for us; some for you

. . . Sinful passions and desires lead to sin

See also:

- 1Pet 1:14 ⇑

- Eph 4:22 ⇓

James 1:14-15  But each person is tempted when he is lured and enticed by his own desire. 15Then desire when it has conceived gives birth to sin, and sin when it is fully grown brings forth death. ▤

Indulging sinful desires leads to temptation and then to sin – and ultimately spiritual death (cf. 1Tim 6:9 ↓).

Matt 15:18-19  But what comes out of the mouth proceeds from the heart, and this defiles a person. 19For out of the heart come evil thoughts, murder, adultery, sexual immorality, theft, false witness, slander. ▤

The heart – with its passions and desires – greatly influences what comes out of one’s mouth, and indeed all that one produces. Thus it is the source of what defiles a person (v. 18).

Luke 6:45  The good person out of the good treasure of his heart produces good, and the evil person out of his evil treasure produces evil, for out of the abundance of the heart his mouth speaks. ▤

Similar to Matthew 15:18-19 above, here Jesus makes the point that the thoughts and desires of one’s heart are manifested in one’s speech (as well as actions). As such, evil desires lead to sin – in word and action.

Rom 6:12  Let not sin therefore reign in your mortal body, to make you obey its passions. ▤

This points to the fact that sin involves the gratifying of evil or sinful passions.

2Tim 3:6  For among them are those who creep into households and capture weak women, burdened with sins and led astray by various passions, … ▤

James 3:16  For where jealousy and selfish ambition exist, there will be disorder and every vile practice. ▤

Jealousy and selfish ambition are examples of evil passions or desires that lead to sin – as is coveting below in 4:1-2.

James 4:1-2  What causes quarrels and what causes fights among you? Is it not this, that your passionsj are at war within you?k 2You desire and do not have, so you murder. You covet and cannot obtain, so you fight and quarrel. You do not have, because you do not ask. ▤

j Greek pleasures; also verse 3

k Greek in your members

Note that the use of “murder” (v. 2a) may well be figurative, indicating intense hostility towards others.

2Pet 1:4  … by which he has granted to us his precious and very great promises, so that through them you may become partakers of the divine nature, having escaped from the corruption that is in the world because of sinful desire. ▤

- Sinful desires ultimately lead to ruin and destruction:

1Tim 6:9  But those who desire to be rich fall into temptation, into a snare, into many senseless and harmful desires that plunge people into ruin and destruction. ▤

James 1:14-15 above makes a similar point (as noted there).

Renew your mind and take care of your “heart”

See also:

- . . . People are led into sin by their corrupt hearts and minds

In accordance with the need to avoid and not indulge sinful desires, and in view of the fact that sinful desires lead to sin, we should renew our minds and take care of our “hearts”.

The first three references below speak of renewing our minds, with the latter references speaking of taking care of our “hearts”. In renewing our minds we should look to God, asking him to effect such a change. We assist this spiritual renewal by assimilating and applying God’s word, with the help of the Holy Spirit.

Rom 12:2  Do not be conformed to this world,l but be transformed by the renewal of your mind, that by testing you may discern what is the will of God, what is good and acceptable and perfect.m ▤

l Greek age

m Or what is the good and acceptable and perfect will of God

Eph 4:22-23  … to put off your old self,n which belongs to your former manner of life and is corrupt through deceitful desires, 23and to be renewed in the spirit of your minds, … ▤

n Greek man; also verse 24

The minds of God’s people are to be renewed, meaning a spiritual renewal of their attitudes and thoughts (cf. NLT).

Ps 51:10  Create in me a clean heart, O God, and renew a righto spirit within me. ▤

o Or steadfast

We must ask God to renew our spirit (which is closely associated with our mind) as ultimately it is he who accomplishes this.

Prov 4:23  Keep your heart with all vigilance, for from it flow the springs of life. ▤

We must be careful what and how we think (cf. GNT, NCV), because our hearts determine what we do (cf. NLT) and shape our lives (cf. GNT).

Prov 23:19  Hear, my son, and be wise, and direct your heart in the way. ▤

Ps 19:14  Let the words of my mouth and the meditation of my heart be acceptable in your sight, O LORD, my rock and my redeemer. ▤

In taking care of our hearts, we need to ask God to help make our thoughts pleasing to him.

- A person’s heart is indicative of the person:

Prov 27:19  As in water face reflects face, so the heart of man reflects the man. ▤

Allied with the fact that one’s heart greatly influences oneself, one’s heart reflects what one is like – “what kind of person you are” (NCV™).

Get rid of sinful influences

See also:

- Expel unrepentant sinners . . .

- So get rid of sin . . .

- . . . and get rid of things involved in sinful practices

Matt 18:8-9  And if your hand or your foot causes you to sin, cut it off and throw it away. It is better for you to enter life crippled or lame than with two hands or two feet to be thrown into the eternal fire. 9And if your eye causes you to sin, tear it out and throw it away. It is better for you to enter life with one eye than with two eyes to be thrown into the hellp of fire. ▤

p Greek Gehenna

These instructions are not meant to be taken literally. They are hyperbole, emphasizing that one should do whatever is needed to get rid of sinful influences and avoid sin.

Deut 12:2-3  You shall surely destroy all the places where the nations whom you shall dispossess served their gods, on the high mountains and on the hills and under every green tree. 3You shall tear down their altars and dash in pieces their pillars and burn their Asherim with fire. You shall chop down the carved images of their gods and destroy their name out of that place. ▤

In v. 3b, “their name” refers to the names of the Canaanite nations’ gods (cf. NIrV, NLT).

Deut 13:5-11  But that prophet or that dreamer of dreams shall be put to death, because he has taught rebellion against the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt and redeemed you out of the house of slavery, to make you leave the way in which the LORD your God commanded you to walk. So you shall purge the evilq from your midst. 6“If your brother, the son of your mother, or your son or your daughter or the wife you embracer or your friend who is as your own soul entices you secretly, saying, ‘Let us go and serve other gods,’ which neither you nor your fathers have known, 7some of the gods of the peoples who are around you, whether near you or far off from you, from the one end of the earth to the other, 8you shall not yield to him or listen to him, nor shall your eye pity him, nor shall you spare him, nor shall you conceal him. 9But you shall kill him. Your hand shall be first against him to put him to death, and afterward the hand of all the people. 10You shall stone him to death with stones, because he sought to draw you away from the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery. 11And all Israel shall hear and fear and never again do any such wickedness as this among you. ▤

q Or evil person

r Hebrew the wife of your bosom

The Israelites were to destroy all corruptive influences, even wicked people (cf. Deut 20:16-18 ↓; 2Ki 23:5 ↓), which was a form of God’s judgment on such people. The importance of the command, “So you shall purge the evil from your midst,” (v. 5) is underlined by it being repeated a further eight times in Deuteronomy (cf. Deut 19:19 ↓; Deut 24:7 ↓), mostly verbatim. It is also referred to in Judges 20:13 and quoted in 1 Corinthians 5:13.

Deut 19:19  … then you shall do to him as he had meant to do to his brother. So you shall purge the evil from your midst. ▤

Deut 20:16-18  But in the cities of these peoples that the LORD your God is giving you for an inheritance, you shall save alive nothing that breathes, 17but you shall devote them to complete destruction,s the Hittites and the Amorites, the Canaanites and the Perizzites, the Hivites and the Jebusites, as the LORD your God has commanded, 18that they may not teach you to do according to all their abominable practices that they have done for their gods, and so you sin against the LORD your God. ▤

s That is, set apart (devote) as an offering to the Lord (for destruction)

Deut 24:7  If a man is found stealing one of his brothers of the people of Israel, and if he treats him as a slave or sells him, then that thief shall die. So you shall purge the evil from your midst. ▤

2Ki 23:5, 24  And he deposed the priests whom the kings of Judah had ordained to make offerings in the high places at the cities of Judah and around Jerusalem; those also who burned incense to Baal, to the sun and the moon and the constellations and all the host of the heavens. ▤  … 24Moreover, Josiah put away the mediums and the necromancers and the household gods and the idols and all the abominations that were seen in the land of Judah and in Jerusalem, that he might establish the words of the law that were written in the book that Hilkiah the priest found in the house of the LORD. ▤

Avoid all evil

See also:

- Avoid bad company . . .

1Thes 5:22  Abstain from every form of evil. ▤

3Jn 1:11  Beloved, do not imitate evil but imitate good. Whoever does good is from God; whoever does evil has not seen God. ▤

Deut 23:9  When you are encamped against your enemies, then you shall keep yourself from every evil thing. ▤

1Sam 25:28b  For the LORD will certainly make my lord a sure house, because my lord is fighting the battles of the LORD, and evil shall not be found in you so long as you live. ▤

Ps 101:3, 4  I will not set before my eyes anything that is worthless. I hate the work of those who fall away; it shall not cling to me. ▤  … 4A perverse heart shall be far from me; I will know nothing of evil. ▤

Ps 119:101  I hold back my feet from every evil way, in order to keep your word. ▤

Prov 1:10  My son, if sinners entice you, do not consent. ▤

Prov 4:27  Do not swerve to the right or to the left; turn your foot away from evil. ▤

Prov 16:17  The highway of the upright turns aside from evil; whoever guards his way preserves his life. ▤

Rom 16:19  For your obedience is known to all, so that I rejoice over you, but I want you to be wise as to what is good and innocent as to what is evil. ▤

Presumably the sense of the last clause is that in regard to evil we are to be blameless, rather than naive (cf. Heb 5:14 ↓).

1Cor 14:20  Brothers, do not be children in your thinking. Be infants in evil, but in your thinking be mature. ▤

In regard to doing evil we are to be “innocent as babies” (NLT; cf. NCV).

2Cor 6:17  Therefore go out from their midst, and be separate from them, says the Lord, and touch no unclean thing; then I will welcome you, … ▤

Paul uses this quotation from Isaiah 52:11 to urge his readers to avoid compromising partnerships with ungodly people, with their sinful principles and practices.

Eph 5:11  Take no part in the unfruitful works of darkness, but instead expose them. ▤

2Tim 2:16  But avoid irreverent babble, for it will lead people into more and more ungodliness, … ▤

Note that in the context “irreverent babble” – “foolish discussions” (GNT, NLT) – primarily refers to heretical ideas and teaching.

Heb 5:14  But solid food is for the mature, for those who have their powers of discernment trained by constant practice to distinguish good from evil. ▤

To avoid evil, we need to learn to distinguish good from evil. By constant use or application of solid spiritual teaching (cf. v. 13), mature believers train their “senses and mental faculties” (AMP) to distinguish good from evil.

- Evil deeds are done by evil people:

1Sam 24:13  As the proverb of the ancients says, ‘Out of the wicked comes wickedness.’ But my hand shall not be against you. ▤

Bear in mind that those who commit evil deeds are in fact evil themselves – which should be a solem reason for us to avoid committing evil deeds.

Hate evil and sin

Ps 97:10  O you who love the LORD, hate evil! He preserves the lives of his saints; he delivers them from the hand of the wicked. ▤

Prov 8:13  The fear of the LORD is hatred of evil. Pride and arrogance and the way of evil and perverted speech I hate. ▤

Ex 18:21  Moreover, look for able men from all the people, men who fear God, who are trustworthy and hate a bribe, and place such men over the people as chiefs of thousands, of hundreds, of fifties, and of tens. ▤

Deut 7:26  And you shall not bring an abominable thing into your house and become devoted to destructiont like it. You shall utterly detest and abhor it, for it is devoted to destruction. ▤

t That is, set apart (devoted) as an offering to the Lord (for destruction); twice in this verse

Ps 101:3  I will not set before my eyes anything that is worthless. I hate the work of those who fall away; it shall not cling to me. ▤

Ps 119:104  Through your precepts I get understanding; therefore I hate every false way. ▤

The psalmist says that he gained understanding from God’s laws and obeying them; thus he hated everything that was contrary to them.

Ps 139:21-22  Do I not hate those who hate you, O LORD? And do I not loathe those who rise up against you? 22I hate them with complete hatred; I count them my enemies. ▤

Bare in mind regarding David’s hatred of such people, that: it is consistent with descriptions of God’s hatred of them (cf. Sin is hated by God); and it proceeds from David’s devotion to God rather than evil motives or feelings. Furthermore, note that David may more precisely be referring to disassociation (cf. BKC).

Jude 1:23  … save others by snatching them out of the fire; to others show mercy with fear, hating even the garmentu stained by the flesh. ▤

u Greek chiton, a long garment worn under the cloak next to the skin

Some commentators think the final clause has in view the infectious nature of sin, with the infectiousness of the clothing of a leper being alluded to in illustrating the point. In any case it illustrates the need to hate evil, being in essence an exhortation to hate anything that is associated with sin.

Rev 2:6  Yet this you have: you hate the works of the Nicolaitans, which I also hate. ▤

The practices of the Nicolaitans apparently included sexual sin and possibly also idolatry.

- Oppose the wicked:

Prov 28:4  Those who forsake the law praise the wicked, but those who keep the law strive against them. ▤

We should oppose the wicked (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NKJV, NLT, NRSV). In doing so we should expose them, as Ephesians 5:11 says: “Take no part in the unfruitful works of darkness, but instead expose them.”

Along with hating evil, love what is good

Ps 45:7  … you have loved righteousness and hated wickedness. Therefore God, your God, has anointed you with the oil of gladness beyond your companions; … ▤

Ps 119:127-128, 163  Therefore I love your commandments above gold, above fine gold. 128Therefore I consider all your precepts to be right; I hate every false way. ▤  … 163I hate and abhor falsehood, but I love your law. ▤

Amos 5:14-15  Seek good, and not evil, that you may live; and so the LORD, the God of hosts, will be with you, as you have said. 15Hate evil, and love good, and establish justice in the gate; it may be that the LORD, the God of hosts, will be gracious to the remnant of Joseph. ▤

Rom 12:9  Let love be genuine. Abhor what is evil; hold fast to what is good. ▤

1Thes 5:21-22  … but test everything; hold fast what is good. 22Abstain from every form of evil. ▤

In loving what is good and hating evil, we should hold on to what is good (cf. Rom 12:9 ↑) and avoid evil.

Titus 1:8  … but hospitable, a lover of good, self-controlled, upright, holy, and disciplined. ▤

- Do no imitate evil but imitate good – as do those who are of God:

3Jn 1:11  Beloved, do not imitate evil but imitate good. Whoever does good is from God; whoever does evil has not seen God. ▤

Pray for persecuted Christians

Section B

Alternatives to Sin

Section Jumps

- Instead of living by the sinful nature, live by the Holy Spirit

- Instead of living in darkness, live according to the light and truth . . .

- . . . Insights on living in darkness and living in God’s light and truth

- Instead of living as a slave to sin, live as a slave to God and righteousness . . .

- . . . In avoiding sin be focused on doing what is right

- Pursue righteousness . . .

- . . . Be righteous and upright

- Be good

- Note: Further actions that counter sin and evil

See also:

- Be Holy (I): General

Note that the following two sections in this chapter, which deal with being holy, speak further of alternative actions to sin.

Instead of living by the sinful nature, live by the Holy Spirit

See also:

- Living Free of the Law and Sin – by the Spirit

Living by the Holy Spirit involves: being both alert to and responsive to the Spirit’s promptings; and being reliant on his power, to enable and transform us. In conjunction with this, our minds should be set on “the things of the Spirit” (cf. Rom 8:5 ↓).

Rom 8:3b-5, 8-9, 12  By sending his own Son in the likeness of sinful flesh and for sin,v he condemned sin in the flesh, 4in order that the righteous requirement of the law might be fulfilled in us, who walk not according to the flesh but according to the Spirit. 5For those who live according to the flesh set their minds on the things of the flesh, but those who live according to the Spirit set their minds on the things of the Spirit. ▤  … 8Those who are in the flesh cannot please God. 9You, however, are not in the flesh but in the Spirit, if in fact the Spirit of God dwells in you. Anyone who does not have the Spirit of Christ does not belong to him. ▤  … 12So then, brothers,w we are debtors, not to the flesh, to live according to the flesh. ▤

v Or and as a sin offering

w Or brothers and sisters; also verse 29

In v. 9, “not in the flesh but in the Spirit” refers to living life in and in accordance with the Spirit rather than the flesh (cf. AMP), effectively under the control of the Spirit (cf. CEV, NCV, NIV, NLT).

Gal 5:13, 16-25  For you were called to freedom, brothers. Only do not use your freedom as an opportunity for the flesh, but through love serve one another. ▤  … 16But I say, walk by the Spirit, and you will not gratify the desires of the flesh. 17For the desires of the flesh are against the Spirit, and the desires of the Spirit are against the flesh, for these are opposed to each other, to keep you from doing the things you want to do. 18But if you are led by the Spirit, you are not under the law. 19Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, 20idolatry, sorcery, enmity, strife, jealousy, fits of anger, rivalries, dissensions, divisions, 21envy,x drunkenness, orgies, and things like these. I warn you, as I warned you before, that those who do such things will not inherit the kingdom of God. 22But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, 23gentleness, self-control; against such things there is no law. 24And those who belong to Christ Jesus have crucified the flesh with its passions and desires. 25If we live by the Spirit, let us also walk by the Spirit. ▤

x Some manuscripts add murder

In v. 17, “to keep you from doing the things you want to do” is probably speaking of the influence of the sinful nature in hindering one from doing the right things one wants to do. Alternatively it possibly could be speaking of the Spirit helping us to not indulge the desires that we naturally want to fulfill. Verses 22-23 indicate that a life led by the Spirit is evidenced by the presence of such spiritual “fruit”.

Eph 5:18  And do not get drunk with wine, for that is debauchery, but be filled with the Spirit, … ▤

Believers are to keep on being replenished with the Holy Spirit. This is not a contrived experience, but one in which we are passively involved – we are to “let” (CEV, NLT) the Holy Spirit fill us (cf. ZBC). One who is filled by the Holy Spirit, cannot but live by the Holy Spirit.

- Further contrasts between living by the sinful nature and living by the Spirit:

Rom 8:6, 13-14  For to set the mind on the flesh is death, but to set the mind on the Spirit is life and peace. ▤  … 13For if you live according to the flesh you will die, but if by the Spirit you put to death the deeds of the body, you will live. 14For all who are led by the Spirit of God are sonsy of God. ▤

y See discussion on “sons” in the Preface

In v. 14, to be “led by the Spirit” speaks of living under the Spirit’s influence.

Instead of living in darkness, live according to the light and truth . . .

See also:

- God’s word helps people avoid sin

- Use God’s word to avoid sin and counter evil

When used figuratively in the NT, “darkness” represents evil and falseness, and is associated with spiritual ignorance – while “light” is usually a metaphor for holiness and truth. This is also the case in some OT verses, although in the OT “light” is more often used to symbolize well-being or God’s favor.

Believers are called to live in God’s light and truth. This consists primarily of living according to the spiritual light and truth that we have: from God’s word, including his commands; and through our relationship with God (cf. 1Jn 1:5-7 ⇓).

Rom 13:12-14  The night is far gone; the day is at hand. So then let us cast off the works of darkness and put on the armor of light. 13Let us walk properly as in the daytime, not in orgies and drunkenness, not in sexual immorality and sensuality, not in quarreling and jealousy. 14But put on the Lord Jesus Christ, and make no provision for the flesh, to gratify its desires. ▤

Verse 12a speaks of the “night” of this dark age making way for the age to come, with the “day” quite possibly referring specifically to the day of Christ’s return. The “armor of light” (v. 12; 1Thes 5:8 ↓) is explained to some degree in the subsequent verses (vv. 13-14) – as indicated by the reference to “the daytime” (v. 13a) and the instruction to “put on” Christ (v. 14a). The latter is probably an allusion to the Christian’s union with Christ, and is often interpreted to imply that we should take on his characteristics.

Eph 5:8-11  … for at one time you were darkness, but now you are light in the Lord. Walk as children of light 9(for the fruit of light is found in all that is good and right and true), 10and try to discern what is pleasing to the Lord. 11Take no part in the unfruitful works of darkness, but instead expose them. ▤

Believers once lived in the darkness, in a sense being “full of darkness” (NCV™, NLT). But now they have God’s light and so should live accordingly, manifesting the light.

1Thes 5:5-8  For you are all childrenz of light, children of the day. We are not of the night or of the darkness. 6So then let us not sleep, as others do, but let us keep awake and be sober. 7For those who sleep, sleep at night, and those who get drunk, are drunk at night. 8But since we belong to the day, let us be sober, having put on the breastplate of faith and love, and for a helmet the hope of salvation. ▤

z Or sons; twice in this verse

The references to being asleep (vv. 6-7) allude to being spiritually asleep – unaware or indifferent of the need to live in accordance with the light (and “day”) and/or of what this requires.

Eph 6:12, 14  For we do not wrestle against flesh and blood, but against the rulers, against the authorities, against the cosmic powers over this present darkness, against the spiritual forces of evil in the heavenly places. ▤  … 14Stand therefore, having fastened on the belt of truth, and having put on the breastplate of righteousness, … ▤

Living in accordance with truth is a key element against succumbing to the powers of darkness, which seek to draw us into living in darkness.

2Jn 1:4  I rejoiced greatly to find some of your children walking in the truth, just as we were commanded by the Father. ▤

3Jn 1:3-4, 12  For I rejoiced greatly when the brothersa came and testified to your truth, as indeed you are walking in the truth. 4I have no greater joy than to hear that my children are walking in the truth. ▤  … 12Demetrius has received a good testimony from everyone, and from the truth itself. We also add our testimony, and you know that our testimony is true. ▤

a Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 5, 10

In v. 3a, “your truth” refers to their integrity and “faithfulness to the truth” (NIV®, NRSV; cf. GNT), as per their life of “walking in the truth” (v. 3b). In v. 12, John indicates that God’s truth or word reflects well on Demetrius’ life, him living in a way that is consistent with the truth.

Isa 2:5  O house of Jacob, come, let us walk in the light of the LORD. ▤

The use of “light” here probably refers to God’s truth (cf. NCV, NIrV).

. . . Insights on living in darkness and living in God’s light and truth

See also:

- Believers are to be light for the world

John 3:19-21  And this is the judgment: the light has come into the world, and people loved the darkness rather than the light because their works were evil. 20For everyone who does wicked things hates the light and does not come to the light, lest his works should be exposed. 21But whoever does what is true comes to the light, so that it may be clearly seen that his works have been carried out in God. ▤

The phrase “comes to the light” (v. 21; cf. v. 20) in this context means to come to Jesus Christ and/or the light that he brought. In the light given by Jesus Christ, all that one does in living by the truth is shown to have been carried out in or through God (v. 21) – “divinely prompted, done with God’s help, in dependence upon Him” (AMP). In contrast to those who live by God’s truth, unrepentant evil doers will not come to Jesus Christ for their deeds will be shown for what they are (vv. 19-20).

John 11:8-10  The disciples said to him, “Rabbi, the Jews were just now seeking to stone you, and are you going there again?” 9Jesus answered, “Are there not twelve hours in the day? If anyone walks in the day, he does not stumble, because he sees the light of this world. 10But if anyone walks in the night, he stumbles, because the light is not in him.” ▤

Jesus appears to draw a parallel between this world’s natural daylight and God’s light – with the implication that we should live in accordance with God’s light. In view of v. 8, Jesus may be alluding to God’s light giving spiritual protection to those who live in it.

John 12:35-36  So Jesus said to them, “The light is among you for a little while longer. Walk while you have the light, lest darkness overtake you. The one who walks in the darkness does not know where he is going. 36While you have the light, believe in the light, that you may become sons of light.” When Jesus had said these things, he departed and hid himself from them. ▤

Jesus’ second statement in v. 35 probably means that the disciples should walk in Jesus’ light so that when he was taken away the darkness would not overtake them (cf. CEV, GNT, NASB, NCV, NKJV, NRSV). People need to walk in Jesus’ light while they have the opportunity, for otherwise darkness will overtake them.

1Jn 1:5-7  This is the message we have heard from him and proclaim to you, that God is light, and in him is no darkness at all. 6If we say we have fellowship with him while we walk in darkness, we lie and do not practice the truth. 7But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. ▤

1Jn 2:9-11  Whoever says he is in the light and hates his brother is still in darkness. 10Whoever loves his brother abides in the light, and in himb there is no cause for stumbling. 11But whoever hates his brother is in the darkness and walks in the darkness, and does not know where he is going, because the darkness has blinded his eyes. ▤

b Or it

Job 24:13  There are those who rebel against the light, who are not acquainted with its ways, and do not stay in its paths. ▤

This associates living in darkness with ignorance of God’s ways.

- Have good “eyes” so as to be full of light:

Luke 11:34-36  Your eye is the lamp of your body. When your eye is healthy, your whole body is full of light, but when it is bad, your body is full of darkness. 35Therefore be careful lest the light in you be darkness. 36If then your whole body is full of light, having no part dark, it will be wholly bright, as when a lamp with its rays gives you light. ▤

We need to ensure that we are “full of light” (vv. 34, 36), not spiritually blind. For this we need good eyes (v. 34) – openness to spiritual truth – which will enlighten us.

Instead of living as a slave to sin, live as a slave to God and righteousness . . .

See also:

- Jesus Christ’s death sets us free from sin’s control . . .

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

Rom 6:6-14, 22  We know that our old selfc was crucified with him in order that the body of sin might be brought to nothing, so that we would no longer be enslaved to sin. 7For one who has died has been set freed from sin. 8Now if we have died with Christ, we believe that we will also live with him. 9We know that Christ, being raised from the dead, will never die again; death no longer has dominion over him. 10For the death he died he died to sin, once for all, but the life he lives he lives to God. 11So you also must consider yourselves dead to sin and alive to God in Christ Jesus. 12Let not sin therefore reign in your mortal body, to make you obey its passions. 13Do not present your members to sin as instruments for unrighteousness, but present yourselves to God as those who have been brought from death to life, and your members to God as instruments for righteousness. 14For sin will have no dominion over you, since you are not under law but under grace. ▤  … 22But now that you have been set free from sin and have become slaves of God, the fruit you get leads to sanctification and its end, eternal life. ▤

c Greek man

d Greek has been justified

Because of their relationship with Jesus Christ, in his death and resurrection believers have died to sin, freed from it, and are now alive to God. As such, instead of living as a slave to sin, believers should live as slaves to God and righteousness. To have “died to sin” (v. 10) or be “dead to sin” (v. 11) does not mean that one is immune to its allure. Rather it means that one has been set free from sin (vv. 7, 22; v. 18 ↓) with its controlling power or “reign” (v. 12), no longer a slave to it (v. 6; cf. vv. 16-19 ↓, v. 14). This is a reality for the believer, who through being united with Christ has participated in his death to sin (vv. 3-11). Verse 14 speaks of the fact that sin should not be our master now that we are under God’s grace rather than the law, which gives sin its power (cf. 1Cor 15:56).

Rom 6:16-19  Do you not know that if you present yourselves to anyone as obedient slaves,e you are slaves of the one whom you obey, either of sin, which leads to death, or of obedience, which leads to righteousness? 17But thanks be to God, that you who were once slaves of sin have become obedient from the heart to the standard of teaching to which you were committed, 18and, having been set free from sin, have become slaves of righteousness. 19I am speaking in human terms, because of your natural limitations. For just as you once presented your members as slaves to impurity and to lawlessness leading to more lawlessness, so now present your members as slaves to righteousness leading to sanctification. ▤

e Greek bondservants. Twice in this verse and verse 19; also once in verses 17, 20

1Pet 2:24  He himself bore our sins in his body on the tree, that we might die to sin and live to righteousness. By his wounds you have been healed. ▤

. . . In avoiding sin be focused on doing what is right

One of the most effective preventative measures against sinning is to be preoccupied with doing good. This is implied or suggested by the exhortations in this subsection and can also be inferred from the adjacent subsections.

Amos 5:14  Seek good, and not evil, that you may live; and so the LORD, the God of hosts, will be with you, as you have said. ▤

In seeking good and not evil, the people were to concern themselves with doing what was good and right (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

2Tim 2:22  So flee youthful passions and pursue righteousness, faith, love, and peace, along with those who call on the Lord from a pure heart. ▤

2Chr 12:14  And he did evil, for he did not set his heart to seek the LORD. ▤

King Rehoboam did evil because he did not focus on seeking God. For in not focusing on seeking God he did not look to do God’s will and obey (cf. CEV, GNT, NCV) and so he sinned.

Ps 119:9  How can a young man keep his way pure? By guarding it according to your word. ▤

Prov 4:25-27  Let your eyes look directly forward, and your gaze be straight before you. 26Ponderf the path of your feet; then all your ways will be sure. 27Do not swerve to the right or to the left; turn your foot away from evil. ▤

f Or Make level

God’s people should be fully focused on God’s way (v. 25), ensuring that their path is compatible with this (v. 26) and not being distracted or diverted by anything else (v. 27).

1Jn 2:10  Whoever loves his brother abides in the light, and in himg there is no cause for stumbling. ▤

g Or it

Loving each other is a key aspect of doing what is right. As such this verse shows how doing what is right leads us to avoid sin, with the term “stumbling” encompassing committing sin (cf. AMP, GNT).

Gen 4:7  If you do well, will you not be accepted?h And if you do not do well, sin is crouching at the door. Its desire is fori you, but you must rule over it. ▤

h Hebrew will there not be a lifting up [of your face]?

i Or against

To “do well” here is akin to doing “what is right” (NIV®; cf. CEV, GNT, NLT). Doing the right thing leads to God’s acceptance. In contrast, failing to do what is right or to not do well – here quite possibly referring to doing less than what one should (cf. vv. 3-5) – leaves one exposed to sin. We must instead “subdue” (NLT) sin. One can infer from this verse that striving to do the best one can is vital for avoiding or subduing sin.

- One must fill the “vacuum” left by evil:

Matt 12:43-45  “When the unclean spirit has gone out of a person, it passes through waterless places seeking rest, but finds none. 44Then it says, ‘I will return to my house from which I came.’ And when it comes, it finds the house empty, swept, and put in order. 45Then it goes and brings with it seven other spirits more evil than itself, and they enter and dwell there, and the last state of that person is worse than the first. So also will it be with this evil generation.” ▤

On being freed from evil, one must fill the “vacuum” left by sin and evil – i.e. one should respond to Jesus Christ and live a life fully focused on doing what is right in God’s sight.

Pursue righteousness . . .

See also:

- 2Tim 2:22 ⇑

- Practice righteousness along with justice . . .

- . . . Do what is right

In most if not all of the following verses, “righteousness” refers to righteous living – doing what God wants, living in a way that is right according to his ways.

1Tim 6:11  But as for you, O man of God, flee these things. Pursue righteousness, godliness, faith, love, steadfastness, gentleness. ▤

Prov 21:21  Whoever pursues righteousness and kindness will find life, righteousness, and honor. ▤

Isa 51:1  Listen to me, you who pursue righteousness, you who seek the LORD: look to the rock from which you were hewn, and to the quarry from which you were dug. ▤

Zeph 2:3  Seek the LORD, all you humble of the land, who do his just commands;j seek righteousness; seek humility; perhaps you may be hidden on the day of the anger of the LORD. ▤

j Or who carry out his judgment

Matt 5:6  Blessed are those who hunger and thirst for righteousness, for they shall be satisfied. ▤

Matt 6:33  But seek first the kingdom of God and his righteousness, and all these things will be added to you. ▤

James 3:18  And a harvest of righteousness is sown in peace by those who make peace. ▤

This appears to be saying that making peace produces righteousness – in the lives of ourselves and others, notably in church life as per the context. As such making peace is shown to be one way that we can pursue righteousness.

. . . Be righteous and upright

See also:

- Eph 5:8b-9 ⇓

Dan 4:27  Therefore, O king, let my counsel be acceptable to you: break off your sins by practicing righteousness, and your iniquities by showing mercy to the oppressed, that there may perhaps be a lengthening of your prosperity. ▤

Hos 10:12  Sow for yourselves righteousness; reap steadfast love; break up your fallow ground, for it is the time to seek the LORD, that he may come and rain righteousness upon you. ▤

Note that the latter part of the verse is most likely speaking of God in righteousness granting his blessings (cf. GNT, NIrV) on those who act righteously (as per the first clause/instruction) and seek him. Alternatively it may have in view God bestowing righteousness (cf. AMP), God being the ultimate source of it.

Eph 6:14  Stand therefore, having fastened on the belt of truth, and having put on the breastplate of righteousness, … ▤

Prov 16:13  Righteous lips are the delight of a king, and he loves him who speaks what is right. ▤

Matt 5:20  For I tell you, unless your righteousness exceeds that of the scribes and Pharisees, you will never enter the kingdom of heaven. ▤

Matt 22:11-13  But when the king came in to look at the guests, he saw there a man who had no wedding garment. 12And he said to him, ‘Friend, how did you get in here without a wedding garment?’ And he was speechless. 13Then the king said to the attendants, ‘Bind him hand and foot and cast him into the outer darkness. In that place there will be weeping and gnashing of teeth.’ ▤

The wedding clothes probably symbolize righteousness (and possibly good fruit). As such, the point being made is that those who respond to God’s invitation must come appropriately prepared, clothed in righteousness.

Rom 14:17  For the kingdom of God is not a matter of eating and drinking but of righteousness and peace and joy in the Holy Spirit. ▤

Righteousness is a key aspect of the kingdom of God. Accordingly, one must be righteous in order to participate in the kingdom (cf. Matt 5:20 ↑; Matt 22:11-13 ↑).

1Ki 9:4  And as for you, if you will walk before me, as David your father walked, with integrity of heart and uprightness, doing according to all that I have commanded you, and keeping my statutes and my rules, … ▤

1Chr 29:17  I know, my God, that you test the heart and have pleasure in uprightness. In the uprightness of my heart I have freely offered all these things, and now I have seen your people, who are present here, offering freely and joyously to you. ▤

Ps 78:72  With upright heart he shepherded them and guided them with his skillful hand. ▤

Ps 111:7-8  The works of his hands are faithful and just; all his precepts are trustworthy; 8they are established forever and ever, to be performed with faithfulness and uprightness. ▤

Prov 14:9  Fools mock at the guilt offering, but the upright enjoy acceptance.k ▤

k Hebrew but among the upright is acceptance

Note that there is some doubt about the meaning of the Hebrew in the second clause. Most likely it is speaking of the upright either having God’s acceptance or doing what is good (cf. GNT, NCV, NLT).

- Try to live honorably in everything you do:

Heb 13:18  Pray for us, for we are sure that we have a clear conscience, desiring to act honorably in all things. ▤

Always try “to do the right thing” (GNT, NCV; cf. CEV).

Be good

3Jn 1:11  Beloved, do not imitate evil but imitate good. Whoever does good is from God; whoever does evil has not seen God. ▤

Gal 5:22  But the fruit of the Spirit is love, joy, peace, patience, kindness, goodness, faithfulness, … ▤

Eph 5:8b-9  Walk as children of light 9(for the fruit of light is found in all that is good and right and true), … ▤

Luke 6:45  The good person out of the good treasure of his heart produces good, and the evil person out of his evil treasure produces evil, for out of the abundance of the heart his mouth speaks. ▤

Luke 8:15  As for that in the good soil, they are those who, hearing the word, hold it fast in an honest and good heart, and bear fruit with patience. ▤

Acts 11:24  … for he [Barnabas] was a good man, full of the Holy Spirit and of faith. And a great many people were added to the Lord. ▤

Rom 15:14  I myself am satisfied about you, my brothers,l that you yourselves are full of goodness, filled with all knowledge and able to instruct one another. ▤

l Or brothers and sisters; also verse 30

Prov 11:27  Whoever diligently seeks good seeks favor,m but evil comes to him who searches for it. ▤

m Or acceptance

Here “seeks good” may well be speaking of trying to do what is good and right (cf. CEV) – hence its inclusion here. The term “favor” may refer to favor from God (cf. Prov 12:2 ↓) but favor from people – or both – may be in view.

Prov 12:2  A good man obtains favor from the LORD, but a man of evil devices he condemns. ▤

Prov 14:14, 19, 22  The backslider in heart will be filled with the fruit of his ways, and a good man will be filled with the fruit of his ways. ▤  … 19The evil bow down before the good, the wicked at the gates of the righteous. ▤  … 22Do they not go astray who devise evil? Those who devise good meetn steadfast love and faithfulness. ▤

n Or show

- Supplement your faith with virtue:

2Pet 1:5  For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,o and virtue with knowledge, … ▤

o Or excellence; twice in this verse

The Greek translated here as “virtue” is often translated as “goodness” (CEV, GNT, NCV, NIV, NRSV). It is a general term that speaks of all good character traits (cf. ESB).

Note: Further actions that counter sin and evil

See also:

- Engaging in Spiritual Warfare

- Things that lead to holiness

- Things that lead to purity

Dan 11:32  He shall seduce with flattery those who violate the covenant, but the people who know their God shall stand firm and take action. ▤

Knowing God enables one to resist corruptive influences, in part by enabling one to recognize them for what they are.

Eph 6:11-18a  Put on the whole armor of God, that you may be able to stand against the schemes of the devil. 12For we do not wrestle against flesh and blood, but against the rulers, against the authorities, against the cosmic powers over this present darkness, against the spiritual forces of evil in the heavenly places. 13Therefore take up the whole armor of God, that you may be able to withstand in the evil day, and having done all, to stand firm. 14Stand therefore, having fastened on the belt of truth, and having put on the breastplate of righteousness, 15and, as shoes for your feet, having put on the readiness given by the gospel of peace. 16In all circumstances take up the shield of faith, with which you can extinguish all the flaming darts of the evil one; 17and take the helmet of salvation, and the sword of the Spirit, which is the word of God, 18praying at all times in the Spirit, with all prayer and supplication. ▤

For comment, see the comment on Eph 6:10-15 – under Use spiritual weapons and armor.

1Pet 4:1-2  Since therefore Christ suffered in the flesh,p arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, 2so as to live for the rest of the time in the flesh no longer for human passions but for the will of God. ▤

p Some manuscripts add for us; some for you

One effect of willingly enduring suffering as Jesus Christ did is that one is finished with sin – “no longer involved with sin” (GNT). Such suffering causes sin to be seen to be more unpalatable and pointless than before.

Ps 17:3  You have tried my heart, you have visited me by night, you have tested me, and you will find nothing; I have purposed that my mouth will not transgress. ▤

A strong resolve to abstain from sin – as is evident here – is important in avoiding sin. Daniel 1:8a similarly speaks of Daniel resolving not to defile himself – “But Daniel resolved that he would not defile himself with the king’s food, or with the wine that he drank.”

Pray for persecuted Christians

Section C

Be Holy (I): General

Section Jumps

- Be holy

- Be holy because God is holy

- Be godly

- Be pure . . .

- . . . Be blameless

- Make every effort to be holy and godly, particularly in view of what is to come

- Things that lead to holiness

- Things that lead to purity

- We should be holy and pleasing to God because of the things he has done for us

- The godly, blameless and pure are accepted by God and Jesus Christ

- The godly, blameless and pure are cared for and blessed by God

See also:

- God Makes His People Holy

To be holy involves being separated from corruptive influences and totally dedicated to God. As such it includes moral purity and obedience to God. The process of becoming holy is largely facilitated by God, but in accordance believers are called upon to be holy. For a more in depth discussion regarding this last point, see the introductory comment on God Makes His People Holy.

Be holy

Lev 20:7  Consecrate yourselves, therefore, and be holy, for I am the LORD your God. ▤

Num 15:40  So you shall remember and do all my commandments, and be holy to your God. ▤

Rom 12:1  I appeal to you therefore, brothers,q by the mercies of God, to present your bodies as a living sacrifice, holy and acceptable to God, which is your spiritual worship.r ▤

q Or brothers and sisters

r Or your rational service

Here “bodies” signifies our whole selves, encompassing our entire lives (cf. NCV).

1Cor 7:34b  And the unmarried or betrothed woman is anxious about the things of the Lord, how to be holy in body and spirit. But the married woman is anxious about worldly things, how to please her husband. ▤

Eph 1:4a  … even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. ▤

1Thes 2:10  You are witnesses, and God also, how holy and righteous and blameless was our conduct toward you believers. ▤

2Tim 1:8-9  Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, 9who saved us and called us tos a holy calling, not because of our works but because of his own purpose and grace, which he gave us in Christ Jesus before the ages began,t … ▤

s Or with

t Greek before times eternal

That God has “called us to a holy calling” indicates that we ought to “live a holy life” (NLT; cf. NIV).

1Thes 4:3-4  For this is the will of God, your sanctification:u that you abstain from sexual immorality; 4that each one of you know how to control his own bodyv in holiness and honor, … ▤

u Or your holiness

v Or how to take a wife for himself; Greek how to possess his own vessel

1Cor 1:2  To the church of God that is in Corinth, to those sanctified in Christ Jesus, called to be saints together with all those who in every place call upon the name of our Lord Jesus Christ, both their Lord and ours: … ▤

The terms “sanctified” and “saints” both speak of being holy, with the latter basically meaning “holy people” (GNT, NCV, NLT).

Be holy because God is holy

See also:

- . . . and God only dwells with those who are holy

- . . . and imitate God, as children of God

If we are to be God’s people, acceptable to him, we need to be holy because God is holy and as such does not accept anything that is not holy (cf. Deut 23:14 ↓). So we should aspire to be holy, imitating God.

Lev 11:45  For I am the LORD who brought you up out of the land of Egypt to be your God. You shall therefore be holy, for I am holy. ▤

Lev 19:2  Speak to all the congregation of the people of Israel and say to them, You shall be holy, for I the LORD your God am holy. ▤

1Pet 1:14-16  As obedient children, do not be conformed to the passions of your former ignorance, 15but as he who called you is holy, you also be holy in all your conduct, 16since it is written, “You shall be holy, for I am holy.” ▤

Eph 4:24  … and to put on the new self, created after the likeness of God in true righteousness and holiness. ▤

Heb 12:10  For they disciplined us for a short time as it seemed best to them, but he disciplines us for our good, that we may share his holiness. ▤

It can be inferred from this verse that we ourselves should strive to share in God’s holiness.

1Jn 1:7  But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. ▤

Matt 5:48  You therefore must be perfect, as your heavenly Father is perfect. ▤

1Jn 3:3  And everyone who thus hopes in him purifies himself as he is pure. ▤

- The camp of Israel’s army had to be holy so that God would not turn away from them:

Deut 23:14  Because the LORD your God walks in the midst of your camp, to deliver you and to give up your enemies before you, therefore your camp must be holy, so that he may not see anything indecent among you and turn away from you. ▤

This reflects that to know God’s presence we need to be holy, because he is holy and as such does not tolerate anything that is not holy and so repulsive to him.

Be godly

1Tim 2:2  … for kings and all who are in high positions, that we may lead a peaceful and quiet life, godly and dignified in every way. ▤

1Tim 5:4  But if a widow has children or grandchildren, let them first learn to show godliness to their own household and to make some return to their parents, for this is pleasing in the sight of God. ▤

1Tim 6:11b  Pursue righteousness, godliness, faith, love, steadfastness, gentleness. ▤

2Tim 3:12  Indeed, all who desire to live a godly life in Christ Jesus will be persecuted, … ▤

Titus 2:11-12  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, … ▤

2Cor 1:12  For our boast is this, the testimony of our conscience, that we behaved in the world with simplicityw and godly sincerity, not by earthly wisdom but by the grace of God, and supremely so toward you. ▤

w Some manuscripts holiness

- God has given us everything we need for a godly life:

2Pet 1:3  His divine power has granted to us all things that pertain to life and godliness, through the knowledge of him who called us tox his own glory and excellence,y … ▤

x Or by

y Or virtue

Be pure . . .

See also:

- 1Tim 6:14 ⇓

James 4:8  Draw near to God, and he will draw near to you. Cleanse your hands, you sinners, and purify your hearts, you double-minded. ▤

The “double-minded” appear to be those whose hearts and interests are divided between God and the world (cf. v. 4).

Isa 52:11  Depart, depart, go out from there; touch no unclean thing; go out from the midst of her; purify yourselves, you who bear the vessels of the LORD. ▤

2Cor 7:1  Since we have these promises, beloved, let us cleanse ourselves from every defilement of bodyz and spirit, bringing holiness to completion in the fear of God. ▤

z Greek flesh

Eph 5:3  But sexual immorality and all impurity or covetousness must not even be named among you, as is proper among saints. ▤

Col 3:5  Put to death therefore what is earthly in you:a sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤

a Greek therefore your members that are on the earth

1Thes 4:7  For God has not called us for impurity, but in holiness. ▤

1Tim 5:1-2, 22  Do not rebuke an older man but encourage him as you would a father, younger men as brothers, 2older women as mothers, younger women as sisters, in all purity. ▤  … 22Do not be hasty in the laying on of hands, nor take part in the sins of others; keep yourself pure. ▤

Titus 2:5  … to be self-controlled, pure, working at home, kind, and submissive to their own husbands, that the word of God may not be reviled. ▤

Heb 13:4  Let marriage be held in honor among all, and let the marriage bed be undefiled, for God will judge the sexually immoral and adulterous. ▤

James 3:17  But the wisdom from above is first pure, then peaceable, gentle, open to reason, full of mercy and good fruits, impartial and sincere. ▤

Purity is the primary aspect of godly wisdom.

1Pet 3:1-2  Likewise, wives, be subject to your own husbands, so that even if some do not obey the word, they may be won without a word by the conduct of their wives, 2when they see your respectful and pure conduct. ▤

1Jn 3:3  And everyone who thus hopes in him purifies himself as he is pure. ▤

Believers ought to be pure just as Jesus Christ is pure.

Neh 13:30  Thus I cleansed them from everything foreign, and I established the duties of the priests and Levites, each in his work; … ▤

Here Nehemiah speaks of cleansing the priests of foreign defilement and influence through intermarriage. Believers should likewise cleanse or purify themselves of everything “foreign” to or incompatible with godliness.

Titus 1:15  To the pure, all things are pure, but to the defiled and unbelieving, nothing is pure; but both their minds and their consciences are defiled. ▤

This points out one blessing of being pure: those who are pure do not mistakenly see things as impure. Paul is speaking against false teachers who were apparently advocating various ascetic regulations such as prohibitions of certain foods. Paul states that for those who were spiritually pure, all non-moral things such as food are pure. In contrast, those whose “minds and … consciences are defiled” do not have a clear perspective on what is and is not pure, leading them to mistakenly deem some things as impure.

. . . Be blameless

Gen 17:1  When Abram was ninety-nine years old the LORD appeared to Abram and said to him, “I am God Almighty;b walk before me, and be blameless, … ▤

b Hebrew El Shaddai

Deut 18:13  You shall be blameless before the LORD your God, … ▤

Eph 1:4a  … even as he chose us in him before the foundation of the world, that we should be holy and blameless before him. ▤

1Tim 5:7  Command these things as well, so that they may be without reproach. ▤

1Tim 6:14  … to keep the commandment unstained and free from reproach until the appearing of our Lord Jesus Christ, … ▤

Ps 18:23  I was blameless before him, and I kept myself from my guilt. ▤

Ps 101:2a  I will ponder the way that is blameless. ▤

Job 1:1  There was a man in the land of Uz whose name was Job, and that man was blameless and upright, one who feared God and turned away from evil. ▤

Luke 1:6  And they were both righteous before God, walking blamelessly in all the commandments and statutes of the Lord. ▤

1Thes 2:10  You are witnesses, and God also, how holy and righteous and blameless was our conduct toward you believers. ▤

Ps 26:6  I wash my hands in innocence and go around your altar, O LORD, … ▤

David speaks of washing his hands to signify his innocence.

2Cor 7:11b  At every point you have proved yourselves innocent in the matter. ▤

The Corinthians had demonstrated that they were innocent or blameless in every aspect of the matter in question.

Make every effort to be holy and godly, particularly in view of what is to come

See also:

- To be ready for Jesus Christ’s return, live a godly life . . .

- Do not live an ungodly life, leaving you unprepared for Jesus Christ’s return

Heb 12:14  Strive for peace with everyone, and for the holiness without which no one will see the Lord. ▤

2Pet 3:11-14  Since all these things are thus to be dissolved, what sort of people ought you to be in lives of holiness and godliness, 12waiting for and hastening the coming of the day of God, because of which the heavens will be set on fire and dissolved, and the heavenly bodies will melt as they burn! 13But according to his promise we are waiting for new heavens and a new earth in which righteousness dwells. 14Therefore, beloved, since you are waiting for these, be diligent to be found by him without spot or blemish, and at peace. ▤

1Tim 4:7-8  Have nothing to do with irreverent, silly myths. Rather train yourself for godliness; 8for while bodily training is of some value, godliness is of value in every way, as it holds promise for the present life and also for the life to come. ▤

The demands of athletic training are referred to in order to underscore the self-discipline and effort needed to be godly.

Titus 2:11-13  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, 13waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, … ▤

2Pet 1:5-7, 10-11  For this very reason, make every effort to supplement your faith with virtue,c and virtue with knowledge, 6and knowledge with self-control, and self-control with steadfastness, and steadfastness with godliness, 7and godliness with brotherly affection, and brotherly affection with love. ▤  … 10Therefore, brothers,d be all the more diligent to make your calling and election sure, for if you practice these qualities you will never fall. 11For in this way there will be richly provided for you an entrance into the eternal kingdom of our Lord and Savior Jesus Christ. ▤

c Or excellence; twice in this verse

d Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

In v. 10 “these things” refers to the things listed in vv. 5-7, which include obtaining godliness.

1Tim 6:11  But as for you, O man of God, flee these things. Pursue righteousness, godliness, faith, love, steadfastness, gentleness. ▤

Things that lead to holiness

See also:

- God Makes His People Holy

- Obedience leads to holiness and purity

Num 15:39-40  And it shall be a tassel for you to look at and remember all the commandments of the LORD, to do them, not to followe after your own heart and your own eyes, which you are inclined to whore after. 40So you shall remember and do all my commandments, and be holy to your God. ▤

e Hebrew to spy out

Obeying God’s commands is fundamental to being holy.

Rom 6:19b, 22  For just as you once presented your members as slaves to impurity and to lawlessness leading to more lawlessness, so now present your members as slaves to righteousness leading to sanctification. ▤  … 22But now that you have been set free from sin and have become slaves of God, the fruit you get leads to sanctification and its end, eternal life. ▤

2Cor 7:1  Since we have these promises, beloved, let us cleanse ourselves from every defilement of bodyf and spirit, bringing holiness to completion in the fear of God. ▤

f Greek flesh

2Tim 2:20-21  Now in a great house there are not only vessels of gold and silver but also of wood and clay, some for honorable use, some for dishonorable. 21Therefore, if anyone cleanses himself from what is dishonorable,g he will be a vessel for honorable use, set apart as holy, useful to the master of the house, ready for every good work. ▤

g Greek from these things

The “dishonorable” articles probably are a reference to the unfaithful members of God’s household, foremost of which would be the false teachers mentioned earlier in the chapter. Timothy was to cleanse himself from these – including their teachings and practices – in order to be holy. Likewise, to be holy we need to cleanse ourselves from corruptive influences.

Titus 1:1  Paul, a servanth of God and an apostle of Jesus Christ, for the sake of the faith of God’s elect and their knowledge of the truth, which accords with godliness, … ▤

h Or slave; Greek bondservant

A good knowledge of the truth is fundamental to becoming godly, and holy.

1Tim 3:16  Great indeed, we confess, is the mystery of godliness: Hei was manifested in the flesh, vindicatedj by the Spirit,k seen by angels, proclaimed among the nations, believed on in the world, taken up in glory. ▤

i Greek Who; some manuscripts God; others Which

j Or justified

k Or vindicated in spirit

The phrase “the mystery of godliness” may mean the mystery of “our religion” (CEV, GNT, NRSV; cf. NCV), or similarly the mystery of “our faith” (NLT). It appears to speak of the mystery that produces godliness – that being Jesus Christ and what was accomplished in his mission. This “mystery” produces godliness (cf. Titus 1:1 ↑) as its significance is applied to one’s life.

James 3:2  For we all stumble in many ways. And if anyone does not stumble in what he says, he is a perfect man, able also to bridle his whole body. ▤

This links keeping one’s tongue under control with being perfect. It can thus be inferred that the more one does so, the more perfect and holy one becomes.

1Pet 4:1  Since therefore Christ suffered in the flesh,l arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, … ▤

l Some manuscripts add for us; some for you

As referred to earlier, this speaks of the willing endurance of suffering leading one to be finished with sin, and thus leading to holiness.

Things that lead to purity

See also:

- Obedience leads to holiness and purity

Ps 51:10  Create in me a clean heart, O God, and renew a rightm spirit within me. ▤

m Or steadfast

We ought to ask God to purify ourselves (cf. 1Jn 1:9 ↓). Note that God and Jesus Christ’s prime role in the sanctification of believers is discussed in detail in God Makes His People Holy.

Ps 119:9  How can a young man keep his way pure? By guarding it according to your word. ▤

Living according to God’s word enables us to keep our way pure; as such it likewise leads to purity.

Phil 1:9-10  And it is my prayer that your love may abound more and more, with knowledge and all discernment, 10so that you may approve what is excellent, and so be pure and blameless for the day of Christ, … ▤

This appears to indicate that love (cf. 1Pet 1:22 ↓), along with knowledge and discernment, produces purity and blamelessness.

Phil 2:14-15  Do all things without grumbling or questioning, 15that you may be blameless and innocent, children of God without blemish in the midst of a crooked and twisted generation, among whom you shine as lights in the world, … ▤

The use of “questioning” (v. 14) has in view being argumentative. Learning to abstain from such things as grumbling and arguing is critical to becoming blameless and pure.

2Tim 2:22  So flee youthful passions and pursue righteousness, faith, love, and peace, along with those who call on the Lord from a pure heart. ▤

The latter part of the verse implies that the aforementioned things lead to – or are associated with – “a pure heart”. Thus we should pursue such things in order to become pure and holy.

1Pet 1:22  Having purified your souls by your obedience to the truth for a sincere brotherly love, love one another earnestly from a pure heart, … ▤

1Jn 1:7-9  But if we walk in the light, as he is in the light, we have fellowship with one another, and the blood of Jesus his Son cleanses us from all sin. 8If we say we have no sin, we deceive ourselves, and the truth is not in us. 9If we confess our sins, he is faithful and just to forgive us our sins and to cleanse us from all unrighteousness. ▤

1Jn 3:2-3  Beloved, we are God’s children now, and what we will be has not yet appeared; but we know that when he appearsn we shall be like him, because we shall see him as he is. 3And everyone who thus hopes in him purifies himself as he is pure. ▤

n Or when it appears

The “hope” of Jesus Christ’s return and of being like him (v. 2) leads one to make or keep themselves pure (v. 3). For focusing on such a hope makes anything that it is not pleasing to Christ incompatible with one’s own goals and desires. Additionally one would not want to do anything that would bring Christ’s disapproval on his return.

- Religion that God accepts as pure:

James 1:27  Religion that is pure and undefiled before God, the Father, is this: to visit orphans and widows in their affliction, and to keep oneself unstained from the world. ▤

Religious practice that is “pure and undefiled” includes keeping oneself “unstained” from/by the world”.

We should be holy and pleasing to God because of the things he has done for us

See also:

- We should obey God and Jesus Christ because of the great things they have done for us

Rom 8:11-12  If the Spirit of him who raised Jesus from the dead dwells in you, he who raised Christ Jesus from the dead will also give life to your mortal bodies through his Spirit who dwells in you. 12So then, brothers,o we are debtors, not to the flesh, to live according to the flesh. ▤

o Or brothers and sisters; also verse 29

Because of what God has done for us (v. 11) we have an obligation to him – to be holy, as opposed to living according to our sinful nature (v. 12).

Rom 12:1  I appeal to you therefore, brothers,p by the mercies of God, to present your bodies as a living sacrifice, holy and acceptable to God, which is your spiritual worship.q ▤

p Or brothers and sisters

q Or your rational service

The phrase “by the mercies of God” likely means in view of or because of God’s acts of mercy towards us (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

1Cor 6:19-20  Or do you not know that your body is a temple of the Holy Spirit within you, whom you have from God? You are not your own, 20for you were bought with a price. So glorify God in your body. ▤

Eph 4:22-24  … to put off your old self,r which belongs to your former manner of life and is corrupt through deceitful desires, 23and to be renewed in the spirit of your minds, 24and to put on the new self, created after the likeness of God in true righteousness and holiness. ▤

r Greek man; also verse 24

We ought to get rid of our old corrupted ways and to grow into the new nature, for God has created our new nature to be like himself (cf. Col 3:8-10 ↓) – righteous and holy.

Col 3:8-10, 12  But now you must put them all away: anger, wrath, malice, slander, and obscene talk from your mouth. 9Do not lie to one another, seeing that you have put off the old selfs with its practices 10and have put on the new self, which is being renewed in knowledge after the image of its creator. ▤  … 12Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, … ▤

s Greek man; also as supplied in verse 10

In addition to reflecting the reasoning of Ephesians 4:22-24 above, it can be inferred from v. 12 that we ought to be holy because God has chosen us and loves us.

Titus 2:11-14  For the grace of God has appeared, bringing salvation for all people, 12training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, 13waiting for our blessed hope, the appearing of the glory of our great God and Savior Jesus Christ, 14who gave himself for us to redeem us from all lawlessness and to purify for himself a people for his own possession who are zealous for good works. ▤

Along with Jesus Christ’s coming appearance (v. 13), his sacrifice on our behalf to redeem us from wickedness and purify us to be “a people for his own possession who are zealous for good works” (v. 14) is a very important reason as to why we should live a godly life.

1Pet 1:15-16  … but as he who called you is holy, you also be holy in all your conduct, 16since it is written, “You shall be holy, for I am holy.” ▤

It can be inferred from this that as God graciously called us, we should be holy in keeping both with God’s holy character and his command to be holy.

The godly, blameless and pure are accepted by God and Jesus Christ

See also:

- Seeking God should be accompanied by obedience to him

Job 8:20  Behold, God will not reject a blameless man, nor take the hand of evildoers. ▤

Ps 15:1-2  O LORD, who shall sojourn in your tent? Who shall dwell on your holy hill? 2He who walks blamelessly and does what is right and speaks truth in his heart; … ▤

Ps 24:3-5  Who shall ascend the hill of the LORD? And who shall stand in his holy place? 4He who has clean hands and a pure heart, who does not lift up his soul to what is false and does not swear deceitfully. 5He will receive blessing from the LORD and righteousness from the God of his salvation. ▤

Prov 14:9  Fools mock at the guilt offering, but the upright enjoy acceptance.t ▤

t Hebrew but among the upright is acceptance

Rev 3:4  Yet you have still a few names in Sardis, people who have not soiled their garments, and they will walk with me in white, for they are worthy. ▤

The second half of the verse probably refers to being with Jesus Christ in the afterlife (cf. Rev 14:4 ↓), although it has an application to the present. The reference to being dressed “in white” appears to refer to their sanctified state in the afterlife, reflective of them not having “soiled their garments”, i.e. reflective of them being pure.

Rev 14:3-5  … and they were singing a new song before the throne and before the four living creatures and before the elders. No one could learn that song except the 144,000 who had been redeemed from the earth. 4It is these who have not defiled themselves with women, for they are virgins. It is these who follow the Lamb wherever he goes. These have been redeemed from mankind as firstfruits for God and the Lamb, 5and in their mouth no lie was found, for they are blameless. ▤

The 144,000 most likely symbolize the faithful believers who had come out of “the great tribulation” (7:14) and at this point are probably in heaven, though not all commentators would agree. The expression “have not defiled themselves with women” (v. 4) probably refers to either abstaining from sexual sin or from defiling relationships with the world. The subsequent clause – “for they are virgins” – refers to their purity (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT). The fact that they follow the Lamb wherever he goes and have been redeemed and offered to God and the Lamb (v. 4), shows them to have been accepted by God and Jesus Christ.

Matt 5:8  Blessed are the pure in heart, for they shall see God. ▤

The final phrase may have an application to the believer’s life of faith, but it would appear that seeing God in the age to come – being accepted into his presence – is the primary reference.

Ps 4:3  But know that the LORD has set apart the godly for himself; the LORD hears when I call to him. ▤

In conjunction with being accepted by him, the godly are set apart by God for himself.

- The blameless are God’s delight:

Prov 11:20  Those of crooked heart are an abomination to the LORD, but those of blameless ways are his delight. ▤

The godly, blameless and pure are cared for and blessed by God

See also:

- Ps 24:5 ⇑; Ps 4:3 ⇑

2Chr 16:9a  For the eyes of the LORD run to and fro throughout the whole earth, to give strong support to those whose heart is blameless toward him. ▤

Ps 18:19, 23-26  He brought me out into a broad place; he rescued me, because he delighted in me. ▤  … 23I was blameless before him, and I kept myself from my guilt. 24So the LORD has rewarded me according to my righteousness, according to the cleanness of my hands in his sight. 25With the merciful you show yourself merciful; with the blameless man you show yourself blameless; 26with the purified you show yourself pure; and with the crooked you make yourself seem tortuous. ▤

Here David sings of God delivering him, because God delighted in him (v. 19; cf. Prov 1:20 ⇑), due in no small part to David’s ways being blameless and pure (vv. 23-26). Verses 25-26 speak of God being merciful, blameless and pure largely in reference to his care of his godly people.

Ps 32:6  Therefore let everyone who is godly offer prayer to you at a time when you may be found; surely in the rush of great waters, they shall not reach him. ▤

Ps 37:18-19  The LORD knows the days of the blameless, and their heritage will remain forever; 19they are not put to shame in evil times; in the days of famine they have abundance. ▤

Verse 18a speaks of God having the futures of the blameless under his control, as reflected in the subsequent teaching.

Dan 6:22  My God sent his angel and shut the lions’ mouths, and they have not harmed me, because I was found blameless before him; and also before you, O king, I have done no harm. ▤

2Pet 2:9  … then the Lord knows how to rescue the godly from trials,u and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, … ▤

u Or temptations

Ps 73:1  Truly God is good to Israel, to those who are pure in heart. ▤

Note that this and the following references speak of the godly, blameless or pure being blessed by God.

Ps 84:11  For the LORD God is a sun and shield; the LORD bestows favor and honor. No good thing does he withhold from those who walk uprightly. ▤

Ps 119:1  v Blessed are those whose way is blameless, who walk in the law of the LORD! ▤

v This psalm is an acrostic poem of twenty-two stanzas, following the letters of the Hebrew alphabet; within a stanza, each verse begins with the same Hebrew letter

1Tim 6:6  Now there is great gain in godliness with contentment, … ▤

Godliness is great gain “when accompanied by contentment” (NASB). Note that while this is not speaking expressly of such “great gain” as being of God, presumably God’s blessings for the godly are partially in view.

Prov 13:6  Righteousness guards him whose way is blameless, but sin overthrows the wicked. ▤

Rev 22:14  Blessed are those who wash their robes,w so that they may have the right to the tree of life and that they may enter the city by the gates. ▤

w Some manuscripts do his commandments

The phrase “wash their robes” alludes to purification, through belief in Jesus and consequent forgiveness of sins (cf. NCV text note).

- The “Way of Holiness”, for those who walk on the way:

Isa 35:8  And a highway shall be there, and it shall be called the Way of Holiness; the unclean shall not pass over it. It shall belong to those who walk on the way; even if they are fools, they shall not go astray.x ▤

x Or if they are fools, they shall not wander in it

This probably initially refers to the exiles returning from Babylon to Jerusalem, but it may well have a final fulfillment in the future. The latter would involve God’s holy people having access to his holy Jerusalem – a millennial one or the new Jerusalem of the afterlife.

Pray for persecuted Christians

Section D

Be Holy (II): Being Set Apart

Section Jumps

- Prelude: The world is basically evil

- Be set apart for God

- Do not love this world

- Do not conform to this world

- Do not live as other people do . . .

- . . . Worldly and human behavior to be avoided

- Avoid bad company . . .

- . . . Bad company is corruptive and harmful

- Avoid compromising alliances with unbelievers and the wicked

- Note: God’s people are not of this world . . .

- . . . God’s people are in effect exiles and temporary residents in this world – even homeless in it

See also:

- Expel unrepentant sinners . . .

- Do not marry outside of God’s people – particularly as it can result in being led astray

- Avoiding Sin

Being holy involves being set apart for God from worldly things. Such things include: compromising associations with the people of this world; and the ways of the world.

Prelude: The world is basically evil

See also:

- Satan has great power and authority in the world

- The ungodly do not know God, Jesus Christ or the Holy Spirit

In the NT the “world” often refers to the system of values, attitudes and behaviour commonplace in society – along with the people and social structures that conform to this system. This system is largely antagonistic towards or dismissive of God. As such, the “world” is essentially evil.

John 7:7  The world cannot hate you, but it hates me because I testify about it that its works are evil. ▤

Isa 13:11  I will punish the world for its evil, and the wicked for their iniquity; I will put an end to the pomp of the arrogant, and lay low the pompous pride of the ruthless. ▤

John 12:31  Now is the judgment of this world; now will the ruler of this world be cast out. ▤

The “judgment of this world” points to the world being evil. Regarding the meaning of the phrase, see the comment on John 12:31-33 under Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil.

John 15:18-19  If the world hates you, know that it has hated me before it hated you. 19If you were of the world, the world would love you as its own; but because you are not of the world, but I chose you out of the world, therefore the world hates you. ▤

John 17:14  I have given them your word, and the world has hated them because they are not of the world, just as I am not of the world. ▤

1Cor 11:32  But when we are judged by the Lord, we are disciplinedy so that we may not be condemned along with the world. ▤

y Or when we are judged we are being disciplined by the Lord

Eph 6:12  For we do not wrestle against flesh and blood, but against the rulers, against the authorities, against the cosmic powers over this present darkness, against the spiritual forces of evil in the heavenly places. ▤

The term “this present darkness” refers to the spiritual darkness that pervades this world – indicative of the world’s evil or ungodly condition.

- The world does not know God:

John 17:25  O righteous Father, even though the world does not know you, I know you, and these know that you have sent me. ▤

That the world does not know God shows that it is ungodly and reflects that it is evil. Moreover, John 1:10, 14:17 and 1 John 3:1 (cf. The ungodly do not know God, Jesus Christ or the Holy Spirit) show that in addition to not knowing God, the world does not know Jesus Christ or the Holy Spirit.

Be set apart for God

Ex 22:31a  “You shall be consecrated to me. ▤

“Consecrate” means to set apart for God or dedicate as sacred to him.

Lev 20:26  You shall be holy to me, for I the LORD am holy and have separated you from the peoples, that you should be mine. ▤

As God had separated Israel from the other peoples, they were to remain as such, holy to him.

Ezra 6:21  It was eaten by the people of Israel who had returned from exile, and also by every one who had joined them and separated himself from the uncleanness of the peoples of the land to worship the LORD, the God of Israel. ▤

Neh 10:28  The rest of the people, the priests, the Levites, the gatekeepers, the singers, the temple servants, and all who have separated themselves from the peoples of the lands to the Law of God, their wives, their sons, their daughters, all who have knowledge and understanding, … ▤

Isa 52:11  Depart, depart, go out from there; touch no unclean thing; go out from the midst of her; purify yourselves, you who bear the vessels of the LORD. ▤

The return from Babylonian exile appears to be primarily in view. God’s people – in particular those who would carry the holy vessels which belonged to God’s temple – were to depart from ungodly Babylonia and be pure, avoiding any “unclean thing”. This term here quite possibly refers figuratively to sinful things rather than simply unclean things.

2Cor 6:17  Therefore go out from their midst, and be separate from them, says the Lord, and touch no unclean thing; then I will welcome you, … ▤

2Tim 2:21  Therefore, if anyone cleanses himself from what is dishonorable,z he will be a vessel for honorable use, set apart as holy, useful to the master of the house, ready for every good work. ▤

z Greek from these things

Rev 18:4  Then I heard another voice from heaven saying, “Come out of her, my people, lest you take part in her sins, lest you share in her plagues; … ▤

The reference is to the figurative “Babylon”, symbolic of a great but corrupt world power, probably of the end times.

Num 23:9  For from the top of the crags I see him, from the hills I behold him; behold, a people dwelling alone, and not counting itself among the nations! ▤

The Israelites were to live apart from the other nations.

Do not love this world

1Jn 2:15, 17  Do not love the world or the things in the world. If anyone loves the world, the love of the Father is not in him. ▤  … 17And the world is passing away along with its desires, but whoever does the will of God abides forever. ▤

The fact that the world and the desires associated with it are passing away (v. 17; cf. 1Cor 7:31b ⇓) – in contrast to godly people – is good reason to not love the world or anything in it (v. 15).

2Tim 4:9-10a  Do your best to come to me soon. 10For Demas, in love with this present world, has deserted me and gone to Thessalonica. ▤

James 4:4  You adulterous people!a Do you not know that friendship with the world is enmity with God? Therefore whoever wishes to be a friend of the world makes himself an enemy of God. ▤

a Greek You adulteresses!

Being a friend of the world (v. 4) involves conforming to the norms of the world – taking on its values and viewing things from its perspective – and implies a love for the things of this world. James indicates that this must be avoided.

- Set your minds on things above, not on worldly things:

Col 3:2  Set your minds on things that are above, not on things that are on earth. ▤

The phrase “things that are on earth” is inclusive of sinful worldly things.

Do not conform to this world

Rom 12:2  Do not be conformed to this world,b but be transformed by the renewal of your mind, that by testing you may discern what is the will of God, what is good and acceptable and perfect.c ▤

b Greek age

c Or what is the good and acceptable and perfect will of God

1Cor 7:31  … and [let] those who deal with the world as though they had no dealings with it. For the present form of this world is passing away. ▤

Paul appears to be meaning that when dealing with the world or things of the world, we should not be influenced by it/them – e.g. through becoming attached to or engrossed in it/them (cf. AMP, GNT, NIV, NLT). For doing so would lead to conforming to the pattern of the world.

2Cor 10:2-4  I beg of you that when I am present I may not have to show boldness with such confidence as I count on showing against some who suspect us of walking according to the flesh. 3For though we walk in the flesh, we are not waging war according to the flesh. 4For the weapons of our warfare are not of the flesh but have divine power to destroy strongholds. ▤

In speaking of acting “according to the flesh” (vv. 2b, 3) Paul is speaking of acting “according to human standards” (NRSV) – “by the standards of this world” (NIV®; cf. CEV, GNT, NCV). We should avoid acting as such, and so we should avoid the use of worldly “weapons” (v. 4) – such as deceit and coercion. We should not resort to using such things, conforming to this world’s ways, even if what we are trying to achieve is honorable.

Eph 2:1-2  And you were dead in the trespasses and sins 2in which you once walked, following the course of this world, following the prince of the power of the air, the spirit that is now at work in the sons of disobedience— ▤

For believers, following the ways of this world should be a thing of the past.

James 1:27  Religion that is pure and undefiled before God, the Father, is this: to visit orphans and widows in their affliction, and to keep oneself unstained from the world. ▤

1Jn 5:3-5  For this is the love of God, that we keep his commandments. And his commandments are not burdensome. 4For everyone who has been born of God overcomes the world. And this is the victory that has overcome the world—our faith. 5Who is it that overcomes the world except the one who believes that Jesus is the Son of God? ▤

To “overcome the world” means to rise above its sinful way of life, obeying God (v. 3). It is possible “by means of our faith” (GNT).

Acts 2:40  And with many other words he bore witness and continued to exhort them, saying, “Save yourselves from this crooked generation.” ▤

Here Peter exhorts his listeners to save themselves “from the evil of today’s people” (NCV™), i.e. to avoid conforming to it – and suffering the consequences of such corruption (cf. CEV, GNT).

Do not live as other people do . . .

Lev 18:3  You shall not do as they do in the land of Egypt, where you lived, and you shall not do as they do in the land of Canaan, to which I am bringing you. You shall not walk in their statutes. ▤

Lev 20:23  And you shall not walk in the customs of the nation that I am driving out before you, for they did all these things, and therefore I detested them. ▤

Deut 18:9  When you come into the land that the LORD your God is giving you, you shall not learn to follow the abominable practices of those nations. ▤

Isa 8:11-12  For the LORD spoke thus to me with his strong hand upon me, and warned me not to walk in the way of this people, saying: 12“Do not call conspiracy all that this people calls conspiracy, and do not fear what they fear, nor be in dread. ▤

One aspect of not living like the people of this world (v. 11) is that we should not think like them (cf. Eph 4:17 ↓), being fearful of what they fear (v. 12). Somewhat similarly Mark 4:18-19 says that we should not be concerned with “the cares of the world”.

Ezek 11:11b-12  I will judge you at the border of Israel, 12and you shall know that I am the LORD. For you have not walked in my statutes, nor obeyed my rules, but have acted according to the rules of the nations that are around you. ▤

Eph 4:17  Now this I say and testify in the Lord, that you must no longer walk as the Gentiles do, in the futility of their minds. ▤

In this context “Gentiles” refers to ungodly heathens.

1Tim 5:22  Do not be hasty in the laying on of hands, nor take part in the sins of others; keep yourself pure. ▤

1Pet 4:3  For the time that is past suffices for doing what the Gentiles want to do, living in sensuality, passions, drunkenness, orgies, drinking parties, and lawless idolatry. ▤

. . . Worldly and human behavior to be avoided

See also:

- Isa 8:12 ⇑; 1Pet 4:3 ⇑

Note that the references to “flesh” in the following verses speak of the unspiritual human nature, manifested in ungodly behavior characteristic of humans and this world.

1Cor 3:3b  For while there is jealousy and strife among you, are you not of the flesh and behaving only in a human way? ▤

2Cor 1:12  For our boast is this, the testimony of our conscience, that we behaved in the world with simplicityd and godly sincerity, not by earthly wisdom but by the grace of God, and supremely so toward you. ▤

d Some manuscripts holiness

Earthly or worldly “wisdom” is based on human thinking and as such is limited and flawed – both morally and intellectually. One should strive to reason in line with God’s wisdom and teaching – by his grace – rather than that of the world.

2Cor 1:17  Was I vacillating when I wanted to do this? Do I make my plans according to the flesh, ready to say “Yes, yes” and “No, no” at the same time? ▤

A number of commentators interpret Paul to be speaking of acting in a way that served his own interests, so that he would be inclined to easily change his mind to suit himself – almost as if he was saying “Yes” and “No” in the one breath.

2Cor 5:16  From now on, therefore, we regard no one according to the flesh. Even though we once regarded Christ according to the flesh, we regard him thus no longer. ▤

Do not view people from a mere human perspective, based on such things as appearances (cf. v. 12), people’s background and worldly credentials.

2Cor 7:10  For godly grief produces a repentance that leads to salvation without regret, whereas worldly grief produces death. ▤

Worldly grief can be devoid of hope and so negative, directionless and even perpetual. Thus it tends to be destructive.

2Cor 11:17-18  What I am saying with this boastful confidence, I say not with the Lord’s authority but as a fool. 18Since many boast according to the flesh, I too will boast. ▤

As a rule, such human boasting should be avoided. Here Paul felt obliged to do it in order to defend his ministry.

Phil 3:19  Their end is destruction, their god is their belly, and they glory in their shame, with minds set on earthly things. ▤

The clause “their god is their belly” suggests that their stomach was their top priority. However the reference may be more general, with “belly” possibly being used as a metaphor for “their bodily desires” (GNT, cf. NCV) – particularly in light of the following clause “they glory in their shame”. Both possibilities involve a mindset focused on earthly or worldly things – and should be avoided.

Col 2:20-22  If with Christ you died to the elemental spirits of the world, why, as if you were still alive in the world, do you submit to regulations— 21“Do not handle, Do not taste, Do not touch” 22(referring to things that all perish as they are used)—according to human precepts and teachings? ▤

Here Paul has primarily in view the heresy of asceticism – which involved the observance of strict rules to supposedly gain God’s approval. They refer to things that perish with use (v. 22a) and were based on a strain of human wisdom rather than being of God. Likewise we should be wary of and avoid teaching based on worldly wisdom.

Titus 2:12  … training us to renounce ungodliness and worldly passions, and to live self-controlled, upright, and godly lives in the present age, … ▤

1Jn 2:16  For all that is in the world—the desires of the flesh and the desires of the eyes and pride in possessions—is not from the Father but is from the world. ▤

- Spiritual immaturity is a product of unspiritual human nature:

1Cor 3:1-3a  But I, brothers,e could not address you as spiritual people, but as people of the flesh, as infants in Christ. 2I fed you with milk, not solid food, for you were not ready for it. And even now you are not yet ready, 3for you are still of the flesh. ▤

e Or brothers and sisters

Avoid bad company . . .

Ps 26:4-5  I do not sit with men of falsehood, nor do I consort with hypocrites. 5I hate the assembly of evildoers, and I will not sit with the wicked. ▤

See Psalms 1:1 and comment in the following subsection.

Ps 101:4, 7  A perverse heart shall be far from me; I will know nothing of evil. ▤  … 7No one who practices deceit shall dwell in my house; no one who utters lies shall continue before my eyes. ▤

“A perverse heart” (v. 4) refers to perverse people.

Ps 119:115  Depart from me, you evildoers, that I may keep the commandments of my God. ▤

Prov 1:10-11, 14-16  My son, if sinners entice you, do not consent. 11If they say, “Come with us, let us lie in wait for blood; let us ambush the innocent without reason; ▤  … 14throw in your lot among us; we will all have one purse”— 15my son, do not walk in the way with them; hold back your foot from their paths, 16for their feet run to evil, and they make haste to shed blood. ▤

Prov 24:1-2  Be not envious of evil men, nor desire to be with them, 2for their hearts devise violence, and their lips talk of trouble. ▤

Jer 15:17  I did not sit in the company of revelers, nor did I rejoice; I sat alone, because your hand was upon me, for you had filled me with indignation. ▤

Here “revelers” probably refers to sinful carousers.

Rom 16:17  I appeal to you, brothers, to watch out for those who cause divisions and create obstacles contrary to the doctrine that you have been taught; avoid them. ▤

Eph 5:6-7  Let no one deceive you with empty words, for because of these things the wrath of God comes upon the sons of disobedience. 7Therefore do not become partners with them; … ▤

Verse 7 probably means that we should “not be associated” (NRSV, cf. CEV, GNT, NCV) with such people, rather than simply to not doing the things that they do.

2Tim 3:2-5  For people will be lovers of self, lovers of money, proud, arrogant, abusive, disobedient to their parents, ungrateful, unholy, 3heartless, unappeasable, slanderous, without self-control, brutal, not loving good, 4treacherous, reckless, swollen with conceit, lovers of pleasure rather than lovers of God, 5having the appearance of godliness, but denying its power. Avoid such people. ▤

. . . Bad company is corruptive and harmful

See also:

- Ex 23:32-33 ⇓; Ex 34:15 ⇓; Josh 23:12-13 ⇓

The corruptive nature of bad company is also implied in some of the references in the previous subsection.

1Cor 15:33  Do not be deceived: “Bad company ruins good morals.”f ▤

f Probably from Menander’s comedy Thais

Prov 22:24-25  Make no friendship with a man given to anger, nor go with a wrathful man, 25lest you learn his ways and entangle yourself in a snare. ▤

Ps 1:1  Blessed is the mang who walks not in the counsel of the wicked, nor stands in the way of sinners, nor sits in the seat of scoffers; … ▤

g The singular Hebrew word for man (ish) is used here to portray a representative example of a godly person; see Preface

To walk “in the counsel of the wicked” is to follow their advice. To stand “in the way of sinners” probably refers to following their ways (cf. CEV, GNT), but could be speaking of keeping company with them (cf. NLT). Some commentators point out that this verse speaks of being progressively or increasingly influenced by the wicked, culminating with joining in with them – in effect becoming one of them.

Ps 106:34-36  They did not destroy the peoples, as the LORD commanded them, 35but they mixed with the nations and learned to do as they did. 36They served their idols, which became a snare to them. ▤

Prov 13:20  Whoever walks with the wise becomes wise, but the companion of fools will suffer harm. ▤

The phrase “suffer harm” probably means such a person will be harmed by trouble. However in the light of the first part of the verse, it may instead be referring to their character suffering harm by becoming foolish in accordance with the foolish company they keep.

Prov 16:29  A man of violence entices his neighbor and leads him in a way that is not good. ▤

Being enticed into the company and ways of a violent person leads one into trouble.

Prov 28:7  The one who keeps the law is a son with understanding, but a companion of gluttons shames his father. ▤

Rev 18:4  Then I heard another voice from heaven saying, “Come out of her, my people, lest you take part in her sins, lest you share in her plagues; … ▤

Avoid compromising alliances with unbelievers and the wicked

2Cor 6:14-17  Do not be unequally yoked with unbelievers. For what partnership has righteousness with lawlessness? Or what fellowship has light with darkness? 15What accord has Christ with Belial?h Or what portion does a believer share with an unbeliever? 16What agreement has the temple of God with idols? For we are the temple of the living God; as God said, “I will make my dwelling among them and walk among them, and I will be their God, and they shall be my people. 17Therefore go out from their midst, and be separate from them, says the Lord, and touch no unclean thing; then I will welcome you, … ▤

h Greek Beliar

“Do not be unequally yoked with unbelievers” (v. 14a) appears to be speaking against forming close, binding associations with unbelievers that would risk leading a believer to compromise aspects of their faith and/or inhibit their service and witness to Christ. Additionally, basic differences between believers and unbelievers mean that such relationships lack: fellowship (v. 14); things in common (v. 15); harmony (v. 15); and agreement (v. 16). Probably Paul had primarily in mind affiliations either with the false teachers who had appeared in the Corinthian church or pagan idolaters (vv. 15a, 16a). Note that “Belial” (v. 15a) is Satan.

Ex 23:32-33  You shall make no covenant with them and their gods. 33They shall not dwell in your land, lest they make you sin against me; for if you serve their gods, it will surely be a snare to you. ▤

Ex 34:12-15  Take care, lest you make a covenant with the inhabitants of the land to which you go, lest it become a snare in your midst. 13You shall tear down their altars and break their pillars and cut down their Asherim 14(for you shall worship no other god, for the LORD, whose name is Jealous, is a jealous God), 15lest you make a covenant with the inhabitants of the land, and when they whore after their gods and sacrifice to their gods and you are invited, you eat of his sacrifice, … ▤

Such a covenant “or mutual agreement” (AMP, v. 12; cf. Ex 23:32 ↑) would make way for participation in each other’s practices, including corruptive ones.

Josh 23:12-13  For if you turn back and cling to the remnant of these nations remaining among you and make marriages with them, so that you associate with them and they with you, 13know for certain that the LORD your God will no longer drive out these nations before you, but they shall be a snare and a trap for you, a whip on your sides and thorns in your eyes, until you perish from off this good ground that the LORD your God has given you. ▤

In speaking of the destructive results of alliances with the former occupants of the land (v. 13b), Joshua quite probably had primarily in mind the lure of worshipping their gods and the consequences this would bring.

Ezra 9:11b-12  ‘The land that you are entering, to take possession of it, is a land impure with the impurity of the peoples of the lands, with their abominations that have filled it from end to end with their uncleanness. 12Therefore do not give your daughters to their sons, neither take their daughters for your sons, and never seek their peace or prosperity, that you may be strong and eat the good of the land and leave it for an inheritance to your children forever.’ ▤

2Chr 20:35-37  After this Jehoshaphat king of Judah joined with Ahaziah king of Israel, who acted wickedly. 36He joined him in building ships to go to Tarshish, and they built the ships in Ezion-geber. 37Then Eliezer the son of Dodavahu of Mareshah prophesied against Jehoshaphat, saying, “Because you have joined with Ahaziah, the LORD will destroy what you have made.” And the ships were wrecked and were not able to go to Tarshish. ▤

God emphatically showed his disapproval of Jehoshaphat’s alliance with the wicked Ahaziah, by destroying a prime focus of the alliance.

Isa 30:1-2  “Ah, stubborn children,” declares the LORD, “who carry out a plan, but not mine, and who make an alliance,i but not of my Spirit, that they may add sin to sin; 2who set out to go down to Egypt, without asking for my direction, to take refuge in the protection of Pharaoh and to seek shelter in the shadow of Egypt! ▤

i Hebrew who weave a web

Gen 14:21-24  And the king of Sodom said to Abram, “Give me the persons, but take the goods for yourself.” 22But Abram said to the king of Sodom, “I have lifted my handj to the LORD, God Most High, Possessor of heaven and earth, 23that I would not take a thread or a sandal strap or anything that is yours, lest you should say, ‘I have made Abram rich.’ 24I will take nothing but what the young men have eaten, and the share of the men who went with me. Let Aner, Eshcol, and Mamre take their share.” ▤

j Or I have taken a solemn oath

The king of Sodom was not proposing a formal alliance, but Abram avoided even being obligated in any way to such an ungodly figure.

- We are not to try to completely disassociate with unbelievers:

1Cor 5:9-10  I wrote to you in my letter not to associate with sexually immoral people— 10not at all meaning the sexually immoral of this world, or the greedy and swindlers, or idolaters, since then you would need to go out of the world. ▤

Note that immoral people within the church are the object of the instruction mentioned in v. 9.

Note: God’s people are not of this world . . .

See also:

- Col 2:20 ⇑

John 8:23  He said to them, “You are from below; I am from above. You are of this world; I am not of this world. ▤

In contrast to the Pharisees, Jesus himself was not of this world. The same is true of his followers, as the following verses show.

John 15:19  If you were of the world, the world would love you as its own; but because you are not of the world, but I chose you out of the world, therefore the world hates you. ▤

John 17:14-16  I have given them your word, and the world has hated them because they are not of the world, just as I am not of the world. 15I do not ask that you take them out of the world, but that you keep them from the evil one.k 16They are not of the world, just as I am not of the world. ▤

k Or from evil

Gal 6:14  But far be it from me to boast except in the cross of our Lord Jesus Christ, by whichl the world has been crucified to me, and I to the world. ▤

l Or through whom

Heb 11:37-38  They were stoned, they were sawn in two,m they were killed with the sword. They went about in skins of sheep and goats, destitute, afflicted, mistreated— 38of whom the world was not worthy—wandering about in deserts and mountains, and in dens and caves of the earth. ▤

m Some manuscripts add they were tempted

1Jn 3:1, 13  See what kind of love the Father has given to us, that we should be called children of God; and so we are. The reason why the world does not know us is that it did not know him. ▤  … 13Do not be surprised, brothers,n that the world hates you. ▤

n Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 14, 16

Not knowing God, the people of the world do not recognize or acknowledge believers for who they are (v. 1b; cf. AMP) – i.e. God’s people or children (v. 1a). The fact that believers are God’s people, not recognized by and indeed hated by the world (v. 13; cf. John 15:19 ↑; John 17:14 ↑), points to the fact that believers are not of this world.

Phil 3:20  But our citizenship is in heaven, and from it we await a Savior, the Lord Jesus Christ, … ▤

Christians are citizens of heaven rather than citizens of this world.

1Cor 4:13  … when slandered, we entreat. We have become, and are still, like the scum of the world, the refuse of all things. ▤

The treatment of Paul as if he was the scum of the world, demonstrated that Paul was not of this world.

Lev 20:26  You shall be holy to me, for I the LORD am holy and have separated you from the peoples, that you should be mine. ▤

. . . God’s people are in effect exiles and temporary residents in this world – even homeless in it

See also:

- Heb 11:38 ⇑

God’s people should view their stay in this world as transitory –residing here temporarily, in exile from their true home, to which they will go after this life.

1Pet 1:1, 17  Peter, an apostle of Jesus Christ, To those who are elect exiles of the dispersion in Pontus, Galatia, Cappadocia, Asia, and Bithynia, ▤  … 17And if you call on him as Father who judges impartially according to each one’s deeds, conduct yourselves with fear throughout the time of your exile, … ▤

In referring to believers as “exiles” (cf. 1Pet 2:11 ↓), Peter speaks of their absence from their true and ultimate home in the new world that is to come.

1Pet 2:11  Beloved, I urge you as sojourners and exiles to abstain from the passions of the flesh, which wage war against your soul. ▤

A “sojourner” is a person who is staying somewhere temporarily.

In vv. 9-10 the writer appears to correlate the promise to Abraham and his family of inheriting the promised land with the promise to all God’s people of the heavenly city to come.

Gen 23:3-4  And Abraham rose up from before his dead and said to the Hittites, 4“I am a sojourner and foreigner among you; give me property among you for a burying place, that I may bury my dead out of my sight.” ▤

Abraham’s situation in Canaan reflects that of God’s people on earth (cf. Heb 11:9-10, 13-16 ↓).

1Chr 29:15  For we are strangers before you and sojourners, as all our fathers were. Our days on the earth are like a shadow, and there is no abiding.o ▤

o Septuagint, Vulgate; Hebrew hope, or prospect

David’s first statement may be reflecting on the fact that even in the promised land the Israelites were merely aliens, tenants in the land – as stated in Leviticus 25:23, “… the land is mine. For you are strangers and sojourners with me.” (Ps 39:12 below may also have this in mind.) This mirrors the fact that from God’s perspective his people are “strangers … and sojourners … on the earth”. His people should likewise see themselves as such.

Ps 39:12  Hear my prayer, O LORD, and give ear to my cry; hold not your peace at my tears! For I am a sojourner with you, a guest, like all my fathers. ▤

Ps 119:19  I am a sojourner on the earth; hide not your commandments from me! ▤

Luke 9:58  And Jesus said to him, “Foxes have holes, and birds of the air have nests, but the Son of Man has nowhere to lay his head.” ▤

In conjunction with being exiles and temporary residents in the world, in following Jesus believers may like him have no home of their own in this world (cf. 1Cor 4:11 ↓; Heb 1:38 ⇑). Peter may have had this partly in view in his statement to Jesus in Matthew 19:27a – “See, we have left everything and followed you.”

1Cor 4:11  To the present hour we hunger and thirst, we are poorly dressed and buffeted and homeless, … ▤

- As exiles on earth, God’s people long for a heavenly city:

Heb 11:9-10, 13-16  By faith he went to live in the land of promise, as in a foreign land, living in tents with Isaac and Jacob, heirs with him of the same promise. 10For he was looking forward to the city that has foundations, whose designer and builder is God. ▤  … 13These all died in faith, not having received the things promised, but having seen them and greeted them from afar, and having acknowledged that they were strangers and exiles on the earth. 14For people who speak thus make it clear that they are seeking a homeland. 15If they had been thinking of that land from which they had gone out, they would have had opportunity to return. 16But as it is, they desire a better country, that is, a heavenly one. Therefore God is not ashamed to be called their God, for he has prepared for them a city. ▤

In v. 10, the writer implies that Abraham was ultimately looking beyond the promise of inheriting the promised land, to dwelling in the heavenly city to come. Note that on the same theme as this passage, later the author of Hebrews says in 13:14, “For here we have no lasting city, but we seek the city that is to come.”

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 38

Major Pitfalls

1. Pride

1. Pride in Thought

2. Pride in Action: Self-Exaltation and Boasting

3. Outcomes of Pride

4. Antithesis of Pride: Humility

2. Riches and Sex

1. Riches and Godliness

2. Further Warnings about Riches

3. Sexual Sin

4. Prohibited Forms of Sex

5. Epilogue: Be Wary

Part I

Pride

Pride is one of the greatest dangers to one’s life as a believer, yet it is also one of the most subtle. Pride has an adverse effect on both one’s relationship with God and one’s relationships with others. The opposite to pride is humility, which correspondingly is very much a key factor in living an ongoing and effective Christian life.

Section A

Pride in Thought

Section Jumps

- Do not be proud or conceited

- Do not be arrogant

- Do not be haughty . . .

- . . . Do not think you are better than others

- Do not be wise in your own eyes . . .

- . . . Seeing yourself as wise is associated with foolishness

- Do not be self-righteous . . .

- . . . Self-righteousness causes one to overlook sin

- Do not embrace glory from people – particularly in preference to glory from God

- Note: Pride can easily stem from riches and power

Do not be proud or conceited

See also:

- 1Sam 2:3 ⇓; 1Sam 2:3 ⇓; Prov 8:13 ⇓; Prov 21:24 ⇓; 2Tim 3:1-2 ⇓

To be conceited is to be vain, having an excessively high opinion of yourself.

Jer 13:15  Hear and give ear; be not proud, for the LORD has spoken. ▤

Rom 11:20b  So do not become proud, but fear. ▤

Gal 5:26  Let us not become conceited, provoking one another, envying one another. ▤

Phil 2:3  Do nothing from rivalry or conceit, but in humility count others more significant than yourselves. ▤

Rom 12:3  For by the grace given to me I say to everyone among you not to think of himself more highly than he ought to think, but to think with sober judgment, each according to the measure of faith that God has assigned. ▤

The phrase “measure of faith” is commonly understood to refer to the amount of faith one has (in God). Some think it refers more specifically to our faith as applied to serving others, and especially to the spiritual gifts we have been given (cf. vv. 6-8). Others take it to refer to the Christian faith. Irrespective of which is correct, Paul may be implying that the fact that this “measure of faith” has been given to us by God – rather than coming from ourselves – is one reason as to why we should think soberly or realistically of ourselves.

1Jn 2:16  For all that is in the world—the desires of the flesh and the desires of the eyes and pride in possessions—is not from the Father but is from the world. ▤

Ps 131:1  O LORD, my heart is not lifted up; my eyes are not raised too high; I do not occupy myself with things too great and too marvelous for me. ▤

In the first two clauses David speaks of not being proud. In the second part of the verse, he appears to be speaking of not aspiring to accomplish distinguished achievements (cf. CEV) and/or mastering subjects requiring great intellect (cf. GNT). To desire such things for the sake of status is indicative of pride.

Isa 16:6  We have heard of the pride of Moab— how proud he is!— of his arrogance, his pride, and his insolence; in his idle boasting he is not right. ▤

Ezek 16:49  Behold, this was the guilt of your sister Sodom: she and her daughters had pride, excess of food, and prosperous ease, but did not aid the poor and needy. ▤

Do not be arrogant

See also:

- Isa 16:6 ⇑

- Ps 101:5 ⇓

1Sam 2:3  Talk no more so very proudly, let not arrogance come from your mouth; for the LORD is a God of knowledge, and by him actions are weighed. ▤

Prov 8:13  The fear of the LORD is hatred of evil. Pride and arrogance and the way of evil and perverted speech I hate. ▤

The speaker is Wisdom personified. In speaking of hating evil and then immediately of hating pride and arrogance, the verse implies that pride and arrogance are in fact evil – and thus should be hated and spurned.

Prov 16:5  Everyone who is arrogant in heart is an abomination to the LORD; be assured, he will not go unpunished. ▤

Prov 21:24  “Scoffer” is the name of the arrogant, haughty man who acts with arrogant pride. ▤

Those who are arrogant typically scoff at others.

Rom 11:17-21  But if some of the branches were broken off, and you, although a wild olive shoot, were grafted in among the others and now share in the nourishing roota of the olive tree, 18do not be arrogant toward the branches. If you are, remember it is not you who support the root, but the root that supports you. 19Then you will say, “Branches were broken off so that I might be grafted in.” 20That is true. They were broken off because of their unbelief, but you stand fast through faith. So do not become proud, but fear. 21For if God did not spare the natural branches, neither will he spare you. ▤

a Greek root of richness; some manuscripts richness

Here Paul warns his Gentile readers not to be arrogant and proud about their inclusion amongst God’s people while unbelieving Jews were “broken off”. In v. 12 Paul warns that we should not be proud about our position in Christ, as it is dependent on us continuing in faith rather than anything of ourselves. Rather than being proud and arrogant we should fear the consequences of not continuing in faith.

1Cor 13:4  Love is patient and kind; love does not envy or boast; it is not arrogant … ▤

2Tim 3:1-2  But understand this, that in the last days there will come times of difficulty. 2For people will be lovers of self, lovers of money, proud, arrogant, abusive, disobedient to their parents, ungrateful, unholy, … ▤

- Paul’s disdain for arrogance amongst the Corinthians:

1Cor 4:18-20  Some are arrogant, as though I were not coming to you. 19But I will come to you soon, if the Lord wills, and I will find out not the talk of these arrogant people but their power. 20For the kingdom of God does not consist in talk but in power. ▤

Do not be haughty . . .

To be “haughty” is to be arrogant and disdainful, viewing oneself as superior.

Rom 12:16a  Live in harmony with one another. Do not be haughty, but associate with the lowly.b ▤

b Or give yourselves to humble tasks

1Tim 6:17  As for the rich in this present age, charge them not to be haughty, nor to set their hopes on the uncertainty of riches, but on God, who richly provides us with everything to enjoy. ▤

Ps 101:5  Whoever slanders his neighbor secretly I will destroy. Whoever has a haughty look and an arrogant heart I will not endure. ▤

Note that it is David speaking, as king. He would not tolerate people who were haughty and proud.

Prov 6:16-17  There are six things that the LORD hates, seven that are an abomination to him: 17haughty eyes, a lying tongue, and hands that shed innocent blood, … ▤

Isa 3:16-17  The LORD said: Because the daughters of Zion are haughty and walk with outstretched necks, glancing wantonly with their eyes, mincing along as they go, tinkling with their feet, 17therefore the Lord will strike with a scab the heads of the daughters of Zion, and the LORD will lay bare their secret parts. ▤

The women were walking along “with outstretched necks” – i.e. “with their noses in the air” (GNT, NIrV, NLT) – indicative of them seeing themselves as above others.

. . . Do not think you are better than others

Deut 17:19-20  And it shall be with him, and he shall read in it all the days of his life, that he may learn to fear the LORD his God by keeping all the words of this law and these statutes, and doing them, 20that his heart may not be lifted up above his brothers, and that he may not turn aside from the commandment, either to the right hand or to the left, so that he may continue long in his kingdom, he and his children, in Israel. ▤

Verse 20a is saying that the king “should not think he is better than his fellow Israelites” (NCV™; cf. CEV, GNT, NIV).

1Sam 18:18  And David said to Saul, “Who am I, and who are my relatives, my father’s clan in Israel, that I should be son-in-law to the king?” ▤

David provides a good example of not thinking oneself to be better than others – as does Daniel in Daniel 2:30 below.

Isa 65:5  … [There are those] who say, “Keep to yourself, do not come near me, for I am too holy for you.” These are a smoke in my nostrils, a fire that burns all the day. ▤

Here God is speaking against obstinate Israelites, who self-righteously considered themselves above others.

Dan 2:30  But as for me, this mystery has been revealed to me, not because of any wisdom that I have more than all the living, but in order that the interpretation may be made known to the king, and that you may know the thoughts of your mind. ▤

Luke 18:9-14  He also told this parable to some who trusted in themselves that they were righteous, and treated others with contempt: 10“Two men went up into the temple to pray, one a Pharisee and the other a tax collector. 11The Pharisee, standing by himself, prayedc thus: ‘God, I thank you that I am not like other men, extortioners, unjust, adulterers, or even like this tax collector. 12I fast twice a week; I give tithes of all that I get.’ 13But the tax collector, standing far off, would not even lift up his eyes to heaven, but beat his breast, saying, ‘God, be merciful to me, a sinner!’ 14I tell you, this man went down to his house justified, rather than the other. For everyone who exalts himself will be humbled, but the one who humbles himself will be exalted.” ▤

c Or standing, prayed to himself

1Cor 4:7  For who sees anything different in you? What do you have that you did not receive? If then you received it, why do you boast as if you did not receive it? ▤

Any notable attributes or talents that we might have are all ultimately gifts from God – not from ourselves. Thus we have no reason to think of ourselves as “better than others” (NCV™; cf. AMP, GNT, NIV, NLT) nor boast.

Gal 6:4-5  But let each one test his own work, and then his reason to boast will be in himself alone and not in his neighbor. 5For each will have to bear his own load. ▤

In v. 4 Paul is saying that we should evaluate our own actions without making comparisons with others – as it is for our own actions that we are responsible (v. 5). Paul may well have in mind the making of such comparisons in the hope of seeing oneself as better than others (cf. AMP, CEV). Note that the use of “boast” likely has in view “personal satisfaction” (NLT) rather than sinful pride.

- To think you are better than you are, is just deceiving yourself:

Gal 6:3  For if anyone thinks he is something, when he is nothing, he deceives himself. ▤

Groundless conceit appears to be in view. If you think you are important when you are not, you are just kidding yourself. The implication may be that no one should think themselves important.

Do not be wise in your own eyes . . .

Rom 12:16  Live in harmony with one another. Do not be haughty, but associate with the lowly.d Never be wise in your own sight. ▤

d Or give yourselves to humble tasks

Prov 3:5-7  Trust in the LORD with all your heart, and do not lean on your own understanding. 6In all your ways acknowledge him, and he will make straight your paths. 7Be not wise in your own eyes; fear the LORD, and turn away from evil. ▤

In conjunction with not thinking yourself to be wise (v. 7), do not consider your own understanding – with your own perceptions and evaluations – to be sound enough to trust in (v. 5). Rather, trust in God.

Isa 5:21  Woe to those who are wise in their own eyes, and shrewd in their own sight! ▤

Isa 10:12-13  When the Lord has finished all his work on Mount Zion and on Jerusalem, hee will punish the speech of the arrogant heart of the king of Assyria and the boastful look in his eyes. 13For he says: “By the strength of my hand I have done it, and by my wisdom, for I have understanding; I remove the boundaries of peoples, and plunder their treasures; like a bull I bring down those who sit on thrones. ▤

e Hebrew I

Ezek 28:6-7  … therefore thus says the Lord GOD: Because you make your heart like the heart of a god, 7therefore, behold, I will bring foreigners upon you, the most ruthless of the nations; and they shall draw their swords against the beauty of your wisdom and defile your splendor. ▤

The clause “you make your heart like the heart of a god” has the sense “you think you are as wise as a god” (GNT, NLT; cf. NCV, NIV).

Rom 11:25  Lest you be wise in your own sight, I want you to understand this mystery, brothers:f a partial hardening has come upon Israel, until the fullness of the Gentiles has come in. ▤

f Or brothers and sisters

1Cor 4:10  We are fools for Christ’s sake, but you are wise in Christ. We are weak, but you are strong. You are held in honor, but we in disrepute. ▤

The Corinthians considered themselves wise – in contrast to Paul’s apparent foolishness – something which Paul scorns here with his use of irony.

. . . Seeing yourself as wise is associated with foolishness

Prov 26:12, 16  Do you see a man who is wise in his own eyes? There is more hope for a fool than for him. ▤  … 16The sluggard is wiser in his own eyes than seven men who can answer sensibly. ▤

To be wise in one’s own eyes leads to an unrealistic trust in one’s own judgment, making one very vulnerable to trouble. Hence there is more hope for a fool than for such a person (v. 12). Verse 16 is saying that lazy people see themselves as wiser than people who give considered answers. Such a view is obviously foolish.

Prov 28:11  A rich man is wise in his own eyes, but a poor man who has understanding will find him out. ▤

Having riches does not mean that one is wise – though such success may well lead a person to think themself wise. The verse indicates that a rich man with such an attitude is not wise, even foolish.

Rom 1:22-23  Claiming to be wise, they became fools, 23and exchanged the glory of the immortal God for images resembling mortal man and birds and animals and creeping things. ▤

This illustrates that thinking oneself wise can in fact lead to foolishness.

1Cor 3:18-20  Let no one deceive himself. If anyone among you thinks that he is wise in this age, let him become a fool that he may become wise. 19For the wisdom of this world is folly with God. For it is written, “He catches the wise in their craftiness,” 20and again, “The Lord knows the thoughts of the wise, that they are futile.” ▤

In v. 18b, Paul is saying that one needs to stop seeing oneself as wise in accordance with this world’s wisdom – in fact “become a fool” in the eyes of this world – in order to become wise by God’s standards. For worldly wisdom is foolishness in God’s eyes (v. 19).

2Cor 11:19-20  For you gladly bear with fools, being wise yourselves! 20For you bear it if someone makes slaves of you, or devours you, or takes advantage of you, or puts on airs, or strikes you in the face. ▤

Verse 19 suggests that pride in their own supposed wisdom had made new, exclusive teaching attractive to the Corinthians. But in fact foolishness was evident in them putting up with foolish false teachers (v. 19), even ones that exploited them (v. 20).

1Cor 8:1-2  Now concerningg food offered to idols: we know that “all of us possess knowledge.” This “knowledge” puffs up, but love builds up. 2If anyone imagines that he knows something, he does not yet know as he ought to know. ▤

g The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

In v. 2 Paul may be meaning that anyone who considers themself knowledgeable has an unrealistic understanding of human knowledge and its limitations (cf. v. 1) and so is really flawed in their knowledge.

- The wise man should not boast of his wisdom:

Jer 9:23  Thus says the LORD: “Let not the wise man boast in his wisdom, let not the mighty man boast in his might, let not the rich man boast in his riches, … ▤

Do not be self-righteous . . .

Deut 9:4, 6  Do not say in your heart, after the LORD your God has thrust them out before you, ‘It is because of my righteousness that the LORD has brought me in to possess this land,’ whereas it is because of the wickedness of these nations that the LORD is driving them out before you. ▤  … 6“Know, therefore, that the LORD your God is not giving you this good land to possess because of your righteousness, for you are a stubborn people. ▤

Here God warns the Israelites against seeing themselves as righteous, which was most definitely not the case (v. 6b).

Luke 18:9-14  He also told this parable to some who trusted in themselves that they were righteous, and treated others with contempt: 10“Two men went up into the temple to pray, one a Pharisee and the other a tax collector. 11The Pharisee, standing by himself, prayedh thus: ‘God, I thank you that I am not like other men, extortioners, unjust, adulterers, or even like this tax collector. 12I fast twice a week; I give tithes of all that I get.’ 13But the tax collector, standing far off, would not even lift up his eyes to heaven, but beat his breast, saying, ‘God, be merciful to me, a sinner!’ 14I tell you, this man went down to his house justified, rather than the other. For everyone who exalts himself will be humbled, but the one who humbles himself will be exalted.” ▤

h Or standing, prayed to himself

The Pharisee’s prayer was one of self-righteousness and self-justification. As such he failed to be justified before God – in contrast to the humble and contrite tax collector.

Matt 9:10-13  And as Jesusi reclined at table in the house, behold, many tax collectors and sinners came and were reclining with Jesus and his disciples. 11And when the Pharisees saw this, they said to his disciples, “Why does your teacher eat with tax collectors and sinners?” 12But when he heard it, he said, “Those who are well have no need of a physician, but those who are sick. 13Go and learn what this means, ‘I desire mercy, and not sacrifice.’ For I came not to call the righteous, but sinners.” ▤

i Greek he

The “righteous” (v. 13) appears to be used in an ironical sense, to denote the self-righteous – “those who think they are already good enough” (NLT; cf. NIrV). To such Jesus could offer nothing, for only those who recognized themselves as “sick” (v. 12) – i.e. acknowledged they were sinners – could see the value of his call and the need to respond to it. The same is the case today.

Isa 65:5  … [There are those] who say, “Keep to yourself, do not come near me, for I am too holy for you.” These are a smoke in my nostrils, a fire that burns all the day. ▤

As commented earlier, God is speaking against obstinate Israelites, who self-righteously considered themselves above others.

. . . Self-righteousness causes one to overlook sin

Prov 30:12  There are those who are clean in their own eyes but are not washed of their filth. ▤

Jer 2:34-35  Also on your skirts is found the lifeblood of the guiltless poor; you did not find them breaking in. Yet in spite of all these things 35you say, ‘I am innocent; surely his anger has turned from me.’ Behold, I will bring you to judgment for saying, ‘I have not sinned.’ ▤

Claiming innocence in the face of one’s sin only worsens one’s culpability, making one even more liable to God’s judgment.

Rom 2:17-24  But if you call yourself a Jew and rely on the law and boast in God 18and know his will and approve what is excellent, because you are instructed from the law; 19and if you are sure that you yourself are a guide to the blind, a light to those who are in darkness, 20an instructor of the foolish, a teacher of children, having in the law the embodiment of knowledge and truth— 21you then who teach others, do you not teach yourself? While you preach against stealing, do you steal? 22You who say that one must not commit adultery, do you commit adultery? You who abhor idols, do you rob temples? 23You who boast in the law dishonor God by breaking the law. 24For, as it is written, “The name of God is blasphemed among the Gentiles because of you.” ▤

Having the law and a special covenantal relationship with God had resulted in many Jews seeing themselves as righteous (vv. 17-20), when in fact their practices showed them to be far from this (vv. 21-22). Thus by their hypocrisy they had brought dishonor to God (vv. 23-24).

1Jn 1:8, 10  If we say we have no sin, we deceive ourselves, and the truth is not in us. ▤  … 10If we say we have not sinned, we make him a liar, and his word is not in us. ▤

Self-righteousness is behind such misguided thinking.

Prov 16:2  All the ways of a man are pure in his own eyes, but the LORD weighs the spirit. ▤

This is speaking of people generally, rather than those who are particularly self-righteous. We naturally see things from our own perspective, tending to see what we do as right.

- Trusting in one’s righteousness can lead to sin:

Ezek 33:13  Though I say to the righteous that he shall surely live, yet if he trusts in his righteousness and does injustice, none of his righteous deeds shall be remembered, but in his injustice that he has done he shall die. ▤

When such a righteous man esteems his righteousness to the point of trusting in it, he then becomes self-righteous – which leads to evil and the consequent punishment.

Do not embrace glory from people – particularly in preference to glory from God

See also:

- . . . Seek to please God rather than people

John 5:41, 44  I do not receive glory from people. ▤  … 44How can you believe, when you receive glory from one another and do not seek the glory that comes from the only God? ▤

John 12:42-43  Nevertheless, many even of the authorities believed in him, but for fear of the Pharisees they did not confess it, so that they would not be put out of the synagogue; 43for they loved the glory that comes from man more than the glory that comes from God. ▤

This illustrates that loving glory or praise from men more than from God (v. 43) leads to unfaithful actions (v. 42b).

1Thes 2:6  Nor did we seek glory from people, whether from you or from others, though we could have made demands as apostles of Christ. ▤

Acts 10:25-26  When Peter entered, Cornelius met him and fell down at his feet and worshiped him. 26But Peter lifted him up, saying, “Stand up; I too am a man.” ▤

In conjunction with not embracing such a gesture – one which was to his glory – Peter would not allow it to continue.

Acts 12:21-23  On an appointed day Herod put on his royal robes, took his seat upon the throne, and delivered an oration to them. 22And the people were shouting, “The voice of a god, and not of a man!” 23Immediately an angel of the Lord struck him down, because he did not give God the glory, and he was eaten by worms and breathed his last. ▤

Verse 23a implies that Herod embraced this glory from the people.

Luke 6:26  Woe to you, when all people speak well of you, for so their fathers did to the false prophets. ▤

When the vast majority of people speak well of someone, it is usually indicative of their life and beliefs being compatible with a worldly viewpoint. As such they basically live independently of God and his will, making them subject to his judgment. Thus, rather than embracing glory from people we should be very wary of it.

- A person is tested by the praise they receive:

Prov 27:21  The crucible is for silver, and the furnace is for gold, and a man is tested by his praise. ▤

Note: Pride can easily stem from riches and power

Riches and power – as with other forms of success – can easily lead to pride.

Deut 8:12-14  … lest, when you have eaten and are full and have built good houses and live in them, 13and when your herds and flocks multiply and your silver and gold is multiplied and all that you have is multiplied, 14then your heart be lifted up, and you forget the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery, … ▤

Ezek 28:5, 17  … by your great wisdom in your trade you have increased your wealth, and your heart has become proud in your wealth— ▤  … 17Your heart was proud because of your beauty; you corrupted your wisdom for the sake of your splendor. I cast you to the ground; I exposed you before kings, to feast their eyes on you. ▤

This speaks of the King of Tyre (although some think that Satan is ultimately in view). In v. 17, “beauty” speaks of the splendor of the King and his possessions, stemming from his wealth (v. 5). Physical beauty is of course another thing that can lead to pride.

Prov 28:11  A rich man is wise in his own eyes, but a poor man who has understanding will find him out. ▤

Riches can lead a person to thinking themself wise – which is indicative of pride.

2Chr 26:16  But when he was strong, he grew proud, to his destruction. For he was unfaithful to the LORD his God and entered the temple of the LORD to burn incense on the altar of incense. ▤

This suggests that Uzziah’s power was the main reason for his pride.

Ezek 30:6  Thus says the LORD: Those who support Egypt shall fall, and her proud might shall come down; from Migdol to Syene they shall fall within her by the sword, declares the Lord GOD. ▤

Ezek 31:3, 10  Behold, Assyria was a cedar in Lebanon, with beautiful branches and forest shade, and of towering height, its top among the clouds.j ▤  … 10“Therefore thus says the Lord GOD: Because itk towered high and set its top among the clouds, and its heart was proud of its height, … ▤

j Or its top went through the thick boughs; also verses 10, 14

k Syriac, Vulgate; Hebrew you

Assyria’s “height” (v. 10) – its great power and standing amongst the nations – resulted in its pride.

2Ki 14:10  You have indeed struck down Edom, and your heart has lifted you up. Be content with your glory, and stay at home, for why should you provoke trouble so that you fall, you and Judah with you? ▤

Amaziah, king of Judah, had tasted military success against Edom, showing him to have some power. This led to his arrogance or pride – “your heart has lifted you up”.

1Tim 3:6  He must not be a recent convert, or he may become puffed up with conceit and fall into the condemnation of the devil. ▤

This is speaking of credentials required for church overseers. Such success in quickly rising to a position of power can lead to conceit, even amongst God’s people.

- Knowledge can lead to pride:

1Cor 8:1  Now concerningl food offered to idols: we know that “all of us possess knowledge.” This “knowledge” puffs up, but love builds up. ▤

l The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

Pray for persecuted Christians

Section B

Pride in Action: Self-Exaltation and Boasting

Section Jumps

- Do not exalt yourself . . .

- . . . Honor others, rather than yourself

- Do not dress lavishly for outward appearances

- Those who exalt themselves will be humbled – and those who humble themselves will be exalted

- Do not boast about yourself . . .

- . . . Only boast about God and Jesus Christ

- Boasting about oneself typically is bad

- Boasting is of no benefit and even destructive

Do not exalt yourself . . .

Prov 25:6  Do not put yourself forward in the king’s presence or stand in the place of the great, … ▤

Prov 30:32  If you have been foolish, exalting yourself, or if you have been devising evil, put your hand on your mouth. ▤

The last clause appears to be saying to stop such talk.

Prov 12:23  A prudent man conceals knowledge, but the heart of fools proclaims folly. ▤

Wise people “don’t make a show” (NLT) of what they know. To do so would be a form of self-exaltation.

Mark 12:38-40  And in his teaching he said, “Beware of the scribes, who like to walk around in long robes and like greetings in the marketplaces 39and have the best seats in the synagogues and the places of honor at feasts, 40who devour widows’ houses and for a pretense make long prayers. They will receive the greater condemnation.” ▤

The self-exalting practices of vv. 38-39 also intimated great piety, like the lengthy public prayers (v. 40a). Presumably then the severity of the punishment (v. 40b) was in part due to their evil in taking widows’ houses being exacerbated by such pretentiousness as well as their hypocritical praying.

Mark 10:35-37, 41-45  And James and John, the sons of Zebedee, came up to him and said to him, “Teacher, we want you to do for us whatever we ask of you.” 36And he said to them, “What do you want me to do for you?” 37And they said to him, “Grant us to sit, one at your right hand and one at your left, in your glory.” ▤  … 41And when the ten heard it, they began to be indignant at James and John. 42And Jesus called them to him and said to them, “You know that those who are considered rulers of the Gentiles lord it over them, and their great ones exercise authority over them. 43But it shall not be so among you. But whoever would be great among you must be your servant,m 44and whoever would be first among you must be slaven of all. 45For even the Son of Man came not to be served but to serve, and to give his life as a ransom for many.” ▤

m Greek diakonos

n Greek bondservant (doulos)

James and John basically ask Jesus to promise that he will exalt them above all others throughout the afterlife (v. 37). Verse 41 demonstrates that such aspirations of or claims to greatness can incense others. In v. 42, Jesus may well be portraying rulers wrongly reveling in their exalted positions (cf. Luke 2:25 ↓), akin to actually exalting themselves. In vv. 43-44, Jesus teaches that any aspirations of greatness should in fact be channeled into humble service. (Extracts from the parallel passage in Luke follow, it having some subtle but notable differences.)

Luke 22:24-27  A dispute also arose among them, as to which of them was to be regarded as the greatest. 25And he said to them, “The kings of the Gentiles exercise lordship over them, and those in authority over them are called benefactors. 26But not so with you. Rather, let the greatest among you become as the youngest, and the leader as one who serves. 27For who is the greater, one who reclines at table or one who serves? Is it not the one who reclines at table? But I am among you as the one who serves. ▤

Luke 9:46-48  An argument arose among them as to which of them was the greatest. 47But Jesus, knowing the reasoning of their hearts, took a child and put him by his side 48and said to them, “Whoever receives this child in my name receives me, and whoever receives me receives him who sent me. For he who is least among you all is the one who is great.” ▤

In speaking of welcoming such a child “in his name”, Jesus appears to be speaking of welcoming one as being of him – or possibly on his behalf (cf. NLT) or for his sake (cf. AMP). (These alternatives are to some extent interrelated anyway.) To welcome a child or a humble believer as such, is in effect to welcome Jesus himself. Thus Jesus rebukes the disciples’ desire to be the greatest by associating a little child, who had little or no status in the eyes of the world, with himself and ultimately God. Jesus draws the conclusion that the one who is the least amongst God’s people, unassuming and humble like a child, is in fact the greatest. This is reflected in Jesus’ own example (cf. Mark 10:43-45 ↑; Luke 2:26-27 ↑).

2Cor 10:12  Not that we dare to classify or compare ourselves with some of those who are commending themselves. But when they measure themselves by one another and compare themselves with one another, they are without understanding. ▤

Paul appears to begin the verse with irony or sarcasm in disapproving of those “who exalt and furnish testimonials for themselves” (AMP).

2Cor 12:11  I have been a fool! You forced me to it, for I ought to have been commended by you. For I was not at all inferior to these super-apostles, even though I am nothing. ▤

In the preceding couple of chapters, Paul had expounded his credentials in order to defend his credibility as an apostle. He acknowledges here that such self-exaltation was foolish, although the Corinthians had left him little option. He then is careful to qualify his status in a self-effacing manner, portraying himself as “a nobody” (AMP).

. . . Honor others, rather than yourself

See also:

- Children are to honor and respect their parents . . .

- Citizens should honor authorities

Ps 15:4  … in whose eyes a vile person is despised, but who honors those who fear the LORD; who swears to his own hurt and does not change; … ▤

We should honor others who fear God.

Rom 12:10  Love one another with brotherly affection. Outdo one another in showing honor. ▤

Phil 2:3  Do nothing from rivalry or conceit, but in humility count others more significant than yourselves. ▤

We should consider others more significant and so “more important” (NASB, NCV) than ourselves. In doing so we honor others above ourselves in our thoughts, which is reflected in our words and deeds.

1Tim 5:3  Honor widows who are truly widows. ▤

1Pet 2:17  Honor everyone. Love the brotherhood. Fear God. Honor the emperor. ▤

Prov 25:27  It is not good to eat much honey, nor is it glorious to seek one’s own glory.o ▤

o The meaning of the Hebrew line is uncertain

Matt 6:2  Thus, when you give to the needy, sound no trumpet before you, as the hypocrites do in the synagogues and in the streets, that they may be praised by others. Truly, I say to you, they have received their reward. ▤

- Punishment for exalting oneself against God:

Ezek 35:13-14  And you magnified yourselves against me with your mouth, and multiplied your words against me; I heard it. 14Thus says the Lord GOD: While the whole earth rejoices, I will make you desolate. ▤

Do not dress lavishly for outward appearances

To dress lavishly is in effect an attempt to exalt ourselves in the eyes of others. Correspondingly, it evidences vanity, which is also closely associated with pride.

1Pet 3:3-5  Do not let your adorning be external—the braiding of hair and the putting on of gold jewelry, or the clothing you wear— 4but let your adorning be the hidden person of the heart with the imperishable beauty of a gentle and quiet spirit, which in God’s sight is very precious. 5For this is how the holy women who hoped in God used to adorn themselves, by submitting to their own husbands, … ▤

Verse 5a illustrates that we should adorn ourselves by the way we act (cf. 1Tim 2:9 ↓) – as opposed to trying to promote ourselves by outward appearances.

1Tim 2:9-10  … likewise also that women should adorn themselves in respectable apparel, with modesty and self-control, not with braided hair and gold or pearls or costly attire, 10but with what is proper for women who profess godliness—with good works. ▤

Isa 3:16-24  The LORD said: Because the daughters of Zion are haughty and walk with outstretched necks, glancing wantonly with their eyes, mincing along as they go, tinkling with their feet, 17therefore the Lord will strike with a scab the heads of the daughters of Zion, and the LORD will lay bare their secret parts. 18In that day the Lord will take away the finery of the anklets, the headbands, and the crescents; 19the pendants, the bracelets, and the scarves; 20the headdresses, the armlets, the sashes, the perfume boxes, and the amulets; 21the signet rings and nose rings; 22the festal robes, the mantles, the cloaks, and the handbags; 23the mirrors, the linen garments, the turbans, and the veils. 24Instead of perfume there will be rottenness; and instead of a belt, a rope; and instead of well-set hair, baldness; and instead of a rich robe, a skirt of sackcloth; and branding instead of beauty. ▤

In “mincing along as they go” (v. 16) – taking “quick, short steps” (NIrV®) – the women were probably trying to use ornaments “tinkling” on their feet or ankles (v. 16) to draw attention to themselves. This was consistent with their excessive emphasis on outward appearances, evidenced by the many things they wore or used for their appearance (vv. 18-24).

Luke 20:46  Beware of the scribes, who like to walk around in long robes, and love greetings in the marketplaces and the best seats in the synagogues and the places of honor at feasts, … ▤

- Splendor can corrupt:

Ezek 28:17  Your heart was proud because of your beauty; you corrupted your wisdom for the sake of your splendor. I cast you to the ground; I exposed you before kings, to feast their eyes on you. ▤

The concept of splendor corrupting is relevant to all who would aspire to outward grandeur, even on a small scale.

Those who exalt themselves will be humbled – and those who humble themselves will be exalted

Luke 14:7-11  Now he told a parable to those who were invited, when he noticed how they chose the places of honor, saying to them, 8“When you are invited by someone to a wedding feast, do not sit down in a place of honor, lest someone more distinguished than you be invited by him, 9and he who invited you both will come and say to you, ‘Give your place to this person,’ and then you will begin with shame to take the lowest place. 10But when you are invited, go and sit in the lowest place, so that when your host comes he may say to you, ‘Friend, move up higher.’ Then you will be honored in the presence of all who sit at table with you. 11For everyone who exalts himself will be humbled, and he who humbles himself will be exalted.” ▤

Luke 18:9-14  He also told this parable to some who trusted in themselves that they were righteous, and treated others with contempt: 10“Two men went up into the temple to pray, one a Pharisee and the other a tax collector. 11The Pharisee, standing by himself, prayedp thus: ‘God, I thank you that I am not like other men, extortioners, unjust, adulterers, or even like this tax collector. 12I fast twice a week; I give tithes of all that I get.’ 13But the tax collector, standing far off, would not even lift up his eyes to heaven, but beat his breast, saying, ‘God, be merciful to me, a sinner!’ 14I tell you, this man went down to his house justified, rather than the other. For everyone who exalts himself will be humbled, but the one who humbles himself will be exalted.” ▤

p Or standing, prayed to himself

Matt 23:11-12  The greatest among you shall be your servant. 12Whoever exalts himself will be humbled, and whoever humbles himself will be exalted. ▤

In v. 11 Jesus is saying that who willingly serves the others will be the greatest (cf. Matt 18:4 ↓) – as affirmed by v. 12b.

Prov 25:6-7a  Do not put yourself forward in the king’s presence or stand in the place of the great, 7for it is better to be told, “Come up here,” than to be put lower in the presence of a noble. ▤

Ezek 21:25-26  And you, O profaneq wicked one, prince of Israel, whose day has come, the time of your final punishment, 26thus says the Lord GOD: Remove the turban and take off the crown. Things shall not remain as they are. Exalt that which is low, and bring low that which is exalted. ▤

q Or slain; also verse 29

Job 5:11  … he sets on high those who are lowly, and those who mourn are lifted to safety. ▤

The term “lowly” most likely means “humble” (GNT, NCV) or “poor and humble” (NLT).

Luke 1:52  … he has brought down the mighty from their thrones and exalted those of humble estate; … ▤

The reference the mighty probably has primarily in view bad rulers (cf. Ezek 21:25-26 ↑) who typically seek to further exalt themselves.

1Pet 5:6  Humble yourselves, therefore, under the mighty hand of God so that at the proper time he may exalt you, … ▤

- The humble are the greatest in God’s kingdom:

Matt 18:4  Whoever humbles himself like this child is the greatest in the kingdom of heaven. ▤

In the parallel account in Luke, Jesus says, “For he who is least among you all is the one who is great.” (Luke 9:48)

Do not boast about yourself . . .

See also:

- Jer 9:23 ⇓

- One’s righteous standing is no reason to boast, as it is not due to what one does – but to faith

Ps 75:2-4  At the set time that I appoint I will judge with equity. 3When the earth totters, and all its inhabitants, it is I who keep steady its pillars. Selah 4I say to the boastful, ‘Do not boast,’ and to the wicked, ‘Do not lift up your horn; … ▤

Particularly in view of God’s greatness (vv. 2-3), the boastful – and indeed all people – have no grounds to boast (v. 4).

Prov 27:1-2  Do not boast about tomorrow, for you do not know what a day may bring. 2Let another praise you, and not your own mouth; a stranger, and not your own lips. ▤

1Cor 4:7  For who sees anything different in you? What do you have that you did not receive? If then you received it, why do you boast as if you did not receive it? ▤

1Cor 9:16  For if I preach the gospel, that gives me no ground for boasting. For necessity is laid upon me. Woe to me if I do not preach the gospel! ▤

Paul considered his wonderful work in preaching the gospel as no reason for him to boast, for it was not something he did on his own initiative – he had to do it; it was a duty given him by God. Additionally, Paul may have had in view the fact that God enabled him to do the work.

1Cor 13:4  Love is patient and kind; love does not envy or boast; it is not arrogant … ▤

2Cor 12:5-6  On behalf of this man I will boast, but on my own behalf I will not boast, except of my weaknesses. 6Though if I should wish to boast, I would not be a fool, for I would be speaking the truth. But I refrain from it, so that no one may think more of me than he sees in me or hears from me. ▤

Jude 1:16  These are grumblers, malcontents, following their own sinful desires; they are loud-mouthed boasters, showing favoritism to gain advantage. ▤

1Ki 20:10-11  Ben-hadad sent to him and said, “The gods do so to me and more also, if the dust of Samaria shall suffice for handfuls for all the people who follow me.” 11And the king of Israel answered, “Tell him, ‘Let not him who straps on his armor boast himself as he who takes it off.’” ▤

The king of Israel rightly implied that one should be wary of boasting about doing something one is yet to accomplish.

Isa 10:12-13  When the Lord has finished all his work on Mount Zion and on Jerusalem, her will punish the speech of the arrogant heart of the king of Assyria and the boastful look in his eyes. 13For he says: “By the strength of my hand I have done it, and by my wisdom, for I have understanding; I remove the boundaries of peoples, and plunder their treasures; like a bull I bring down those who sit on thrones. ▤

r Hebrew I

. . . Only boast about God and Jesus Christ

Boasting about/in God involves boasting of God himself and what he has done or will do, including what he has done for/with oneself.

Ps 34:2  My soul makes its boast in the LORD; let the humble hear and be glad. ▤

Ps 44:8  In God we have boasted continually, and we will give thanks to your name forever. Selah ▤

Jer 9:23-24  Thus says the LORD: “Let not the wise man boast in his wisdom, let not the mighty man boast in his might, let not the rich man boast in his riches, 24but let him who boasts boast in this, that he understands and knows me, that I am the LORD who practices steadfast love, justice, and righteousness in the earth. For in these things I delight, declares the LORD.” ▤

If one has to boast, one should boast about matters that really count, primarily knowledge of God and God’s attributes and deeds. Note that v. 24 may be speaking of: boasting of knowing God, including knowing that he is the LORD who exercises such things (cf. NLT); or both boasting of knowing God and boasting of God being the LORD who exercises such things (cf. CEV).

1Cor 1:31  … so that, as it is written, “Let the one who boasts, boast in the Lord.” ▤

Gal 6:14  But far be it from me to boast except in the cross of our Lord Jesus Christ, by whichs the world has been crucified to me, and I to the world. ▤

s Or through whom

Rom 15:17-18  In Christ Jesus, then, I have reason to be proud of my work for God. 18For I will not venture to speak of anything except what Christ has accomplished through me to bring the Gentiles to obedience—by word and deed, … ▤

Here Paul is effectively “boasting” (NASB) of what Christ had accomplished, through him – rather than simply what he himself had done.

Phil 3:3  For we are the circumcision, who worship by the Spirit of Godt and glory in Christ Jesus and put no confidence in the flesh— ▤

t Some manuscripts God in spirit

Other translations indicate that the idea of glorying in Christ is linked to: boasting in him (NLT, NRSV); taking pride in him (CEV, NCV); and rejoicing or exulting in him (GNT, NKJV).

Heb 3:6  … but Christ is faithful over God’s house as a son. And we are his house if indeed we hold fast our confidence and our boasting in our hope.u ▤

u Some manuscripts insert firm to the end

In association with boasting about God and Jesus Christ, we should boast about the future hope that they have given us.

2Cor 11:30  If I must boast, I will boast of the things that show my weakness. ▤

In boasting of the things that showed his weaknesses (cf. 2Cor 12:9 ↓; 2Cor 12:5 ⇑), Paul would make known how Jesus Christ had empowered him (cf. 2Cor 12:9 ↓) and likewise what Jesus Christ had done through him. In boasting as such, Paul was effectively boasting of Jesus Christ.

- Paul boasted about his weaknesses so that Christ’s power would be with him:

2Cor 12:7-9  So to keep me from becoming conceited because of the surpassing greatness of the revelations,v a thorn was given me in the flesh, a messenger of Satan to harass me, to keep me from becoming conceited. 8Three times I pleaded with the Lord about this, that it should leave me. 9But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. ▤

v Or hears from me, even because of the surpassing greatness of the revelations. So to keep me from becoming conceited

In boasting of his weaknesses, Paul acknowledged them and was open to, even dependent on, Jesus Christ’s empowerment. As per 11:30 immediately above, indirectly Paul was boasting about Jesus Christ.

Boasting about oneself typically is bad

James 4:16  As it is, you boast in your arrogance. All such boasting is evil. ▤

Boasting is typically indicative of arrogance – and is evil.

1Cor 5:6  Your boasting is not good. Do you not know that a little leaven leavens the whole lump? ▤

Ps 94:4  They pour out their arrogant words; all the evildoers boast. ▤

Boasting is characteristic of evildoers (cf. Ps 52:1 ↓).

Ps 52:1  Why do you boast of evil, O mighty man? The steadfast love of God endures all the day. ▤

Boasting itself is bad enough, but even more so if it is boasting of evil.

Isa 16:6  We have heard of the pride of Moab— how proud he is!— of his arrogance, his pride, and his insolence; in his idle boasting he is not right. ▤

Moab’s boasts were baseless, false claims. Boasting has an inherent tendency to overstate facts and thus is often characterized by falsehood.

2Cor 11:17-18  What I am saying with this boastful confidence, I say not with the Lord’s authority but as a fool. 18Since many boast according to the flesh, I too will boast. ▤

As noted earlier, in 2 Corinthians 10-12 Paul felt compelled to boast to try to prove his credentials as an apostle and to counter the boasts and claims of false apostles (cf. 2Cor 10:8, 13-17 ↓; 2Cor 12:1 ⇓). In doing so, Paul acknowledges that boasting is in itself foolish and merely in accordance with “human standards” (NRSV).

Ps 5:5  The boastful shall not stand before your eyes; you hate all evildoers. ▤

The boastful are not permitted or able to stand before God; in his holiness God does not tolerate boastfulness. One could say that he “cannot stand the sight of” (GNT) boastful people.

- In “boasting” to defend his ministry, Paul did not exceed the truth:

2Cor 10:8, 13-17  For even if I boast a little too much of our authority, which the Lord gave for building you up and not for destroying you, I will not be ashamed. ▤  … 13But we will not boast beyond limits, but will boast only with regard to the area of influence God assigned to us, to reach even to you. 14For we are not overextending ourselves, as though we did not reach you. For we were the first to come all the way to you with the gospel of Christ. 15We do not boast beyond limit in the labors of others. But our hope is that as your faith increases, our area of influence among you may be greatly enlarged, 16so that we may preach the gospel in lands beyond you, without boasting of work already done in another’s area of influence. 17“Let the one who boasts, boast in the Lord.” ▤

In the latter part of v. 8, Paul may be meaning that in his boasting he would not be put to shame “for exceeding the truth” (AMP). In boasting to defend his ministry and credibility, Paul ensured he did not claim anything that was beyond the limits of what was true (vv. 13-15a). As such he did not want to boast about the work of others as if it were his own (vv. 15-16), but essentially only about what the Lord had done through him (v. 17).

Boasting is of no benefit and even destructive

Prov 25:14  Like clouds and wind without rain is a man who boasts of a gift he does not give. ▤

Jer 48:30  I know his insolence, declares the LORD; his boasts are false, his deeds are false. ▤

A number of other translations interpret the second part of the verse as indicating that the boasts “accomplish nothing” (NIV®, NLT; cf. AMP, GNT, NASB, NCV).

2Cor 10:18  For it is not the one who commends himself who is approved, but the one whom the Lord commends. ▤

Commending oneself, boasting about what one has done, counts for nothing. For God’s approval is only for those whom Jesus Christ commends.

2Cor 12:1  I must go on boasting. Though there is nothing to be gained by it, I will go on to visions and revelations of the Lord. ▤

In the first half of the verse, Paul would appear to have in mind that he needed to go on boasting – to counter false claims in his current circumstances (cf. 2Cor 11:17-18 ⇑; 2Cor 10:8, 13-17 ⇑) – though in itself there is nothing to be gained by boasting.

Prov 17:19  Whoever loves transgression loves strife; he who makes his door high seeks destruction. ▤

The second part of the verse figuratively implies that one who boasts is “asking for trouble” (GNT, NCV, cf. NLT). As well as inviting destruction itself (cf. Ps 12:3 ↓), boasting and the accompanying pride naturally tend to lead to trouble (which is probably what is primarily in view here).

Ps 12:3  May the LORD cut off all flattering lips, the tongue that makes great boasts, … ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Outcomes of Pride

Section Jumps

- Pride is very detrimental to a relationship with God . . .

- . . . and acting presumptuously is linked with not obeying God’s commands

- Pride and arrogance lead to ill treatment of others

- Pride is associated with self-deception and flawed understanding

- Pride leads to one’s downfall – in contrast to humility

- God punishes the proud and arrogant . . .

- . . . God brings down and humbles the proud

See also:

- Boasting is of no benefit and even destructive

- Not humbling yourself can bring dire consequences

Pride is very detrimental to a relationship with God . . .

See also:

- . . . Self-righteousness causes one to overlook sin

Deut 8:14  … then your heart be lifted up, and you forget the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery, … ▤

Hos 13:6  … but when they had grazed,w they became full, they were filled, and their heart was lifted up; therefore they forgot me. ▤

w Hebrew according to their pasture

2Chr 26:16  But when he was strong, he grew proud, to his destruction. For he was unfaithful to the LORD his God and entered the temple of the LORD to burn incense on the altar of incense. ▤

Uzziah’s pride led him to be unfaithful to God.

2Chr 32:24-25a  In those days Hezekiah became sick and was at the point of death, and he prayed to the LORD, and he answered him and gave him a sign. 25But Hezekiah did not make return according to the benefit done to him, for his heart was proud. ▤

Ps 10:4  In the pride of his facex the wicked does not seek him;y all his thoughts are, “There is no God.” ▤

x Or of his anger

y Or the wicked says, “He will not call to account”

In their pride, the wicked have no desire and see no need to seek God (v. 4). Note that the last clause appears to speak of the wicked thinking and/or telling themselves that there is no God.

Ps 36:1-2  Transgression speaks to the wicked deep in his heart;z there is no fear of God before his eyes. 2For he flatters himself in his own eyes that his iniquity cannot be found out and hated. ▤

z Some Hebrew manuscripts, Syriac, Jerome (compare Septuagint); most Hebrew manuscripts in my heart

Note that flattering oneself is indicative of pride.

Ps 138:6  For though the LORD is high, he regards the lowly, but the haughty he knows from afar. ▤

Given what precedes it, the final phrase probably means that God distances himself from the proud (cf. NCV, NLT), “keeping an eye on them” from afar.

1Pet 5:5  Likewise, you who are younger, be subject to the elders. Clothe yourselves, all of you, with humility toward one another, for “God opposes the proud but gives grace to the humble.” ▤

The quotation is from Proverbs 3:34, which is also quoted in James 4:6.

Prov 21:4  Haughty eyes and a proud heart, the lampa of the wicked, are sin. ▤

a Or the plowing

Pride is actually sin – and evil (cf. Mark 7:21-23 ↓) – and so detrimental to a relationship with God.

Mark 7:21-23  For from within, out of the heart of man, come evil thoughts, sexual immorality, theft, murder, adultery, 22coveting, wickedness, deceit, sensuality, envy, slander, pride, foolishness. 23All these evil things come from within, and they defile a person. ▤

1Cor 10:12  Therefore let anyone who thinks that he stands take heed lest he fall. ▤

Pride is not specifically referred to here, but Paul does appear to be warning against a self-confidence bordering on smugness or pride. Such an attitude makes one vulnerable to sin (cf. AMP, NLT).

. . . and acting presumptuously is linked with not obeying God’s commands

As used in the following contexts, “presumption” or acting presumptuously involves arrogance, assuming that one’s own perspective is right. As such it evidences pride.

Neh 9:16, 29  But they and our fathers acted presumptuously and stiffened their neck and did not obey your commandments. ▤  … 29And you warned them in order to turn them back to your law. Yet they acted presumptuously and did not obey your commandments, but sinned against your rules, which if a person does them, he shall live by them, and they turned a stubborn shoulder and stiffened their neck and would not obey. ▤

Deut 1:42-43  And the LORD said to me, ‘Say to them, Do not go up or fight, for I am not in your midst, lest you be defeated before your enemies.’ 43So I spoke to you, and you would not listen; but you rebelled against the command of the LORD and presumptuously went up into the hill country. ▤

1Sam 15:23  For rebellion is as the sin of divination, and presumption is as iniquity and idolatry. Because you have rejected the word of the LORD, he has also rejected you from being king. ▤

The two similes in the first statement may well be associating presumption with rebellion against God. The comparison with idolatry emphatically underlines the evilness of being presumptuous, here manifested in rejecting God’s word.

Ps 119:21  You rebuke the insolent, accursed ones, who wander from your commandments. ▤

As with “presumption”, “insolence” is akin to arrogance – and so indicative of pride.

Pride and arrogance lead to ill treatment of others

Ps 10:2  In arrogance the wicked hotly pursue the poor; let them be caught in the schemes that they have devised. ▤

Ps 31:18  Let the lying lips be mute, which speak insolently against the righteous in pride and contempt. ▤

Ps 56:2  … my enemies trample on me all day long, for many attack me proudly. ▤

Ps 73:6-8  Therefore pride is their necklace; violence covers them as a garment. 7Their eyes swell out through fatness; their hearts overflow with follies. 8They scoff and speak with malice; loftily they threaten oppression. ▤

Ps 94:2-6  Rise up, O judge of the earth; repay to the proud what they deserve! 3O LORD, how long shall the wicked, how long shall the wicked exult? 4They pour out their arrogant words; all the evildoers boast. 5They crush your people, O LORD, and afflict your heritage. 6They kill the widow and the sojourner, and murder the fatherless; … ▤

Ps 119:51, 69, 78, 85, 122  The insolent utterly deride me, but I do not turn away from your law. ▤  … 69The insolent smear me with lies, but with my whole heart I keep your precepts; ▤  … 78Let the insolent be put to shame, because they have wronged me with falsehood; as for me, I will meditate on your precepts. ▤  … 85The insolent have dug pitfalls for me; they do not live according to your law. ▤  … 122Give your servant a pledge of good; let not the insolent oppress me. ▤

Ps 123:4  Our soul has had more than enough of the scorn of those who are at ease, of the contempt of the proud. ▤

Ps 140:5  The arrogant have hidden a trap for me, and with cords they have spread a net;b beside the way they have set snares for me. Selah ▤

b Or they have spread cords as a net

Zeph 2:10  This shall be their lot in return for their pride, because they taunted and boasted against the people of the LORD of hosts. ▤

This suggests that deriding others is symptomatic of pride.

Gal 5:26  Let us not become conceited, provoking one another, envying one another. ▤

- Insolence leads to strife:

Prov 13:10  By insolence comes nothing but strife, but with those who take advice is wisdom. ▤

Pride is associated with self-deception and flawed understanding

See also:

- . . . Seeing yourself as wise is associated with foolishness

Self-deception and flawed understanding are inevitably outcomes of pride. Conversely they are often causes of or exacerbate pride. Note that flawed understanding includes both a lack of understanding and over-confidence in otherwise good understanding (or wisdom or knowledge).

Obad 1:3-4  The pride of your heart has deceived you, you who live in the clefts of the rock,c in your lofty dwelling, who say in your heart, “Who will bring me down to the ground?” 4Though you soar aloft like the eagle, though your nest is set among the stars, from there I will bring you down, declares the LORD. ▤

c Or Sela

Gal 6:3  For if anyone thinks he is something, when he is nothing, he deceives himself. ▤

Having an inflated opinion of oneself indicates pride, and means one has deceived oneself.

1Cor 3:18-20  Let no one deceive himself. If anyone among you thinks that he is wise in this age, let him become a fool that he may become wise. 19For the wisdom of this world is folly with God. For it is written, “He catches the wise in their craftiness,” 20and again, “The Lord knows the thoughts of the wise, that they are futile.” ▤

Thinking oneself to be wise “by this world’s standards” (GNT, NLT cf. NCV, NIV) reflects pride. Ironically it is also indicative of being self-deceived (v. 18a), for worldly wisdom is in fact ultimately foolishness, as God knows and shows it to be (vv. 19-20).

1Cor 8:1-2  Now concerningd food offered to idols: we know that “all of us possess knowledge.” This “knowledge” puffs up, but love builds up. 2If anyone imagines that he knows something, he does not yet know as he ought to know. ▤

d The expression Now concerning introduces a reply to a question in the Corinthians’ letter; see 7:1

Verse 1b associates knowledge – that is apart from love – with pride, leading one to proudly think of his or her self as knowledgeable (v. 2a). Such knowledge is flawed as one can only wisely use knowledge in humility, with an awareness of the limitations of one’s knowledge. So anyone who has become puffed up or proud over their knowledge is in fact not as sound in knowledge and wise as they think. As such, their pride has led to self-deception.

2Cor 10:12  Not that we dare to classify or compare ourselves with some of those who are commending themselves. But when they measure themselves by one another and compare themselves with one another, they are without understanding. ▤

Paul’s adversaries were viewing their own conduct as the standard, and then taking pride in measuring up to it (cf. ZBC). Their resultant self-commendation reflected pride and reflected a lack of understanding and self-deception.

1Tim 6:3-4a  If anyone teaches a different doctrine and does not agree with the sounde words of our Lord Jesus Christ and the teaching that accords with godliness, 4he is puffed up with conceit and understands nothing. ▤

e Or healthy

Isa 16:6  We have heard of the pride of Moab— how proud he is!— of his arrogance, his pride, and his insolence; in his idle boasting he is not right. ▤

Moab’s pride led her to make boasts that were baseless, false claims – quite possibly self-delusions rather than deliberate lies.

Isa 47:10  You felt secure in your wickedness, you said, “No one sees me”; your wisdom and your knowledge led you astray, and you said in your heart, “I am, and there is no one besides me.” ▤

This is an example of over-confidence in one’s wisdom and knowledge misleading one into a proud, false opinion of oneself.

Jer 13:15-17  Hear and give ear; be not proud, for the LORD has spoken. 16Give glory to the LORD your God before he brings darkness, before your feet stumble on the twilight mountains, and while you look for light he turns it into gloom and makes it deep darkness. 17But if you will not listen, my soul will weep in secret for your pride; my eyes will weep bitterly and run down with tears, because the LORD’s flock has been taken captive. ▤

In v. 17 Jeremiah may well be speaking of the people being “too proud to listen” (CEV). Pride (vv. 15, 17) is a key reason why people do not pay attention and listen to God’s word – leaving them with a flawed understanding.

Jer 43:2  Azariah the son of Hoshaiah and Johanan the son of Kareah and all the insolent men said to Jeremiah, “You are telling a lie. The LORD our God did not send you to say, ‘Do not go to Egypt to live there,’ ▤

In their insolence the men failed to recognize and understand that Jeremiah had been sent by God.

Pride leads to one’s downfall – in contrast to humility

See also:

- Those who exalt themselves will be humbled – and those who humble themselves will be exalted

- Boasting is of no benefit and even destructive

Prov 16:18  Pride goes before destruction, and a haughty spirit before a fall. ▤

2Chr 26:16  But when he was strong, he grew proud, to his destruction. For he was unfaithful to the LORD his God and entered the temple of the LORD to burn incense on the altar of incense. ▤

2Ki 14:10  You have indeed struck down Edom, and your heart has lifted you up. Be content with your glory, and stay at home, for why should you provoke trouble so that you fall, you and Judah with you? ▤

This warning was given by Jehoash king of Israel to Amaziah king of Judah. In his arrogance Amaziah would not withdraw from threatening Israel, resulting in his downfall (cf. vv. 11-14).

Prov 18:12  Before destruction a man’s heart is haughty, but humility comes before honor. ▤

Prov 29:23  One’s pride will bring him low, but he who is lowly in spirit will obtain honor. ▤

Prov 11:2  When pride comes, then comes disgrace, but with the humble is wisdom. ▤

Matt 23:12  Whoever exalts himself will be humbled, and whoever humbles himself will be exalted. ▤

Prov 22:4  The reward for humility and fear of the LORD is riches and honor and life.f ▤

f Or The reward for humility is the fear of the LORD, riches and honor and life

- One is better off being humble and poor than sharing loot as one of the proud:

Prov 16:19  It is better to be of a lowly spirit with the poor than to divide the spoil with the proud. ▤

The term “lowly spirit” refers to “a humble spirit” (NASB, NKJV; cf. CEV, GNT, NCV, NLT). The future prospects of the proud – spoken of in the preceding verse (v. 18 ↑) – and the contrasting future prospects of the humble, affirm the validity of the verse’s assertion.

God punishes the proud and arrogant . . .

Ps 31:23  Love the LORD, all you his saints! The LORD preserves the faithful but abundantly repays the one who acts in pride. ▤

Prov 15:25  The LORD tears down the house of the proud but maintains the widow’s boundaries. ▤

Prov 16:5  Everyone who is arrogant in heart is an abomination to the LORD; be assured, he will not go unpunished. ▤

Isa 10:12  When the Lord has finished all his work on Mount Zion and on Jerusalem, heg will punish the speech of the arrogant heart of the king of Assyria and the boastful look in his eyes. ▤

g Hebrew I

Jer 13:9  Thus says the LORD: Even so will I spoil the pride of Judah and the great pride of Jerusalem. ▤

Jer 48:29, 38-39  We have heard of the pride of Moab— he is very proud— of his loftiness, his pride, and his arrogance, and the haughtiness of his heart. ▤  … 38On all the housetops of Moab and in the squares there is nothing but lamentation, for I have broken Moab like a vessel for which no one cares, declares the LORD. 39How it is broken! How they wail! How Moab has turned his back in shame! So Moab has become a derision and a horror to all that are around him. ▤

Jer 50:31-32  Behold, I am against you, O proud one, declares the Lord GOD of hosts, for your day has come, the time when I will punish you. 32The proud one shall stumble and fall, with none to raise him up, and I will kindle a fire in his cities, and it will devour all that is around him. ▤

Ezek 30:6  Thus says the LORD: Those who support Egypt shall fall, and her proud might shall come down; from Migdol to Syene they shall fall within her by the sword, declares the Lord GOD. ▤

Zeph 2:9-10  Therefore, as I live,” declares the LORD of hosts, the God of Israel, “Moab shall become like Sodom, and the Ammonites like Gomorrah, a land possessed by nettles and salt pits, and a waste forever. The remnant of my people shall plunder them, and the survivors of my nation shall possess them.” 10This shall be their lot in return for their pride, because they taunted and boasted against the people of the LORD of hosts. ▤

Zeph 3:11  On that day you shall not be put to shame because of the deeds by which you have rebelled against me; for then I will remove from your midst your proudly exultant ones, and you shall no longer be haughty in my holy mountain. ▤

Mal 4:1  h “For behold, the day is coming, burning like an oven, when all the arrogant and all evildoers will be stubble. The day that is coming shall set them ablaze, says the LORD of hosts, so that it will leave them neither root nor branch. ▤

h Ch 4:1-6 is ch 3:19-24 in the Hebrew

Luke 1:51  He has shown strength with his arm; he has scattered the proud in the thoughts of their hearts; … ▤

God has scattered those whose pride is evidenced in the thoughts of their hearts.

Luke 11:43  Woe to you Pharisees! For you love the best seat in the synagogues and greetings in the marketplaces. ▤

In their pride the Pharisees loved the most important seats in the synagogues and being acknowledged in public. Such pride was a key factor in Jesus in effect condemning them.

1Tim 3:6  He must not be a recent convert, or he may become puffed up with conceit and fall into the condemnation of the devil. ▤

This may well be intimating that the devil was conceited. Those who are likewise conceited will be punished as he was (cf. AMP) and/or will be (cf. CEV).

Rev 18:7-8  As she glorified herself and lived in luxury, so give her a like measure of torment and mourning, since in her heart she says, ‘I sit as a queen, I am no widow, and mourning I shall never see.’ 8For this reason her plagues will come in a single day, death and mourning and famine, and she will be burned up with fire; for mighty is the Lord God who has judged her. ▤

. . . God brings down and humbles the proud

2Sam 22:28  You save a humble people, but your eyes are on the haughty to bring them down. ▤

Job 40:11-12  Pour out the overflowings of your anger, and look on everyone who is proud and abase him. 12Look on everyone who is proud and bring him low and tread down the wicked where they stand. ▤

In underlining Job’s unworthiness to question him, God is here pointing out things he does that are way beyond Job’s capabilities – including humbling every proud person.

Isa 2:11-12, 17  The haughty looks of man shall be brought low, and the lofty pride of men shall be humbled, and the LORD alone will be exalted in that day. 12For the LORD of hosts has a day against all that is proud and lofty, against all that is lifted up—and it shall be brought low; ▤  … 17And the haughtiness of man shall be humbled, and the lofty pride of men shall be brought low, and the LORD alone will be exalted in that day. ▤

Isa 13:11  I will punish the world for its evil, and the wicked for their iniquity; I will put an end to the pomp of the arrogant, and lay low the pompous pride of the ruthless. ▤

Isa 14:12-15  How you are fallen from heaven, O Day Star, son of Dawn! How you are cut down to the ground, you who laid the nations low! 13You said in your heart, ‘I will ascend to heaven; above the stars of God I will set my throne on high; I will sit on the mount of assembly in the far reaches of the north;i 14I will ascend above the heights of the clouds; I will make myself like the Most High.’ 15But you are brought down to Sheol, to the far reaches of the pit. ▤

i Or in the remote parts of Zaphon

This is speaking of the king of Babylon, but like Ezekiel 28:17 below, some understand it to be also referring to Satan and what is often thought to be his fall from an originally exalted position (cf. 1Tim 3:6 ⇑).

Isa 23:9  The LORD of hosts has purposed it, to defile the pompous pride of all glory,j to dishonor all the honored of the earth. ▤

j The Hebrew words for glory and hosts sound alike

The “pride of all glory” is speaking of all that is glorious in a worldly sense.

Isa 25:11  And he will spread out his hands in the midst of it as a swimmer spreads his hands out to swim, but the LORD will lay low his pompous pride together with the skillk of his hands. ▤

k Or in spite of the skill

Isa 26:5  For he has humbled the inhabitants of the height, the lofty city. He lays it low, lays it low to the ground, casts it to the dust. ▤

Ezek 28:17  Your heart was proud because of your beauty; you corrupted your wisdom for the sake of your splendor. I cast you to the ground; I exposed you before kings, to feast their eyes on you. ▤

Dan 4:37  Now I, Nebuchadnezzar, praise and extol and honor the King of heaven, for all his works are right and his ways are just; and those who walk in pride he is able to humble. ▤

Dan 5:20-21  But when his heart was lifted up and his spirit was hardened so that he dealt proudly, he was brought down from his kingly throne, and his glory was taken from him. 21He was driven from among the children of mankind, and his mind was made like that of a beast, and his dwelling was with the wild donkeys. He was fed grass like an ox, and his body was wet with the dew of heaven, until he knew that the Most High God rules the kingdom of mankind and sets over it whom he will. ▤

Obad 1:3-4  The pride of your heart has deceived you, you who live in the clefts of the rock,l in your lofty dwelling, who say in your heart, “Who will bring me down to the ground?” 4Though you soar aloft like the eagle, though your nest is set among the stars, from there I will bring you down, declares the LORD. ▤

l Or Sela

- God does not answer the proud:

Job 35:12  There they [wicked people] cry out, but he does not answer, because of the pride of evil men. ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Antithesis of Pride: Humility

Section Jumps

- Be humble, particularly before God

- Humbly acknowledge your unworthiness before God and Jesus Christ

- Fast as a means of humbling yourself before God

- Be humble towards others

- Humility is important for obeying and serving God

- God cares for and blesses the humble

- Not humbling yourself can bring dire consequences

See also:

- Humble yourself before God over your sin – and its consequences

Humility is the opposite of pride. It is a most critical attitude for maintaining one’s guard against things that can cause one to fall – spiritually and otherwise. This is in contrast to pride which opens oneself up to many kinds of destructive dangers (as reflected in the previous section, Outcomes of Pride).

Be humble, particularly before God

See also:

- [Praying before God:] . . . and humble yourself before God

Mic 6:8  He has told you, O man, what is good; and what does the LORD require of you but to do justice, and to love kindness,m and to walk humbly with your God? ▤

m Or steadfast love

Dan 10:12  Then he said to me, “Fear not, Daniel, for from the first day that you set your heart to understand and humbled yourself before your God, your words have been heard, and I have come because of your words. ▤

This shows that humbling ourselves before God is important for prayer.

Isa 58:5  Is such the fast that I choose, a day for a person to humble himself? Is it to bow down his head like a reed, and to spread sackcloth and ashes under him? Will you call this a fast, and a day acceptable to the LORD? ▤

One can infer from this that we are to constantly humble ourselves before God – not just in formal worship.

Isa 66:2  All these things my hand has made, and so all these things came to be, declares the LORD. But this is the one to whom I will look: he who is humble and contrite in spirit and trembles at my word. ▤

The phrase “I will look” appears to have the sense “I will have regard for” (cf. AMP, CEV, NIV).

Zeph 2:3  Seek the LORD, all you humble of the land, who do his just commands;n seek righteousness; seek humility; perhaps you may be hidden on the day of the anger of the LORD. ▤

n Or who carry out his judgment

This suggests that humility is vital in order to seek God.

1Pet 5:6  Humble yourselves, therefore, under the mighty hand of God so that at the proper time he may exalt you, … ▤

The admonition to humble themselves “under the mighty hand of God” is probably a reference to either: God allowing or ordaining the sufferings the readers were experiencing (cf. 1:7; 4:12, 19; 5:10); or, as the final clause suggests, trusting in God’s mighty power and deliverance.

- Those with child-like humility are the greatest in God’s kingdom:

Matt 18:1-4  At that time the disciples came to Jesus, saying, “Who is the greatest in the kingdom of heaven?” 2And calling to him a child, he put him in the midst of them 3and said, “Truly, I say to you, unless you turn and become like children, you will never enter the kingdom of heaven. 4Whoever humbles himself like this child is the greatest in the kingdom of heaven. ▤

Jesus’ reference to greatness in the kingdom of heaven (v. 4) looks back to the disciples’ question in v. 1. He associates such greatness with child-like humility – without which one cannot enter the kingdom of heaven (v. 3).

Humbly acknowledge your unworthiness before God and Jesus Christ

Gen 18:27  Abraham answered and said, “Behold, I have undertaken to speak to the Lord, I who am but dust and ashes. ▤

Job 40:1-5  And the LORD said to Job: 2“Shall a faultfinder contend with the Almighty? He who argues with God, let him answer it.” 3Then Job answered the LORD and said: 4“Behold, I am of small account; what shall I answer you? I lay my hand on my mouth. 5I have spoken once, and I will not answer; twice, but I will proceed no further.” ▤

Job’s sense of unworthiness before God was no doubt accentuated by God confronting Job with his foolish, presumptuous questioning of him, the Almighty.

Job 33:6  Behold, I am toward God as you are; I too was pinched off from a piece of clay. ▤

Here Elihu speaks to Job – rather than directly to God – of their unworthiness before God, by pointing to their humble origins.

Mark 7:25  But immediately a woman whose little daughter had an unclean spirit heard of him and came and fell down at his feet. ▤

Luke 5:8  But when Simon Peter saw it, he fell down at Jesus’ knees, saying, “Depart from me, for I am a sinful man, O Lord.” ▤

On witnessing Jesus’ miraculous, divine power (cf. vv. 4-7), Peter acknowledged his unworthiness before Jesus.

Luke 7:6-7  And Jesus went with them. When he was not far from the house, the centurion sent friends, saying to him, “Lord, do not trouble yourself, for I am not worthy to have you come under my roof. 7Therefore I did not presume to come to you. But say the word, and let my servant be healed. ▤

Luke 7:37-38  And behold, a woman of the city, who was a sinner, when she learned that he was reclining at table in the Pharisee’s house, brought an alabaster flask of ointment, 38and standing behind him at his feet, weeping, she began to wet his feet with her tears and wiped them with the hair of her head and kissed his feet and anointed them with the ointment. ▤

The woman’s act not only demonstrated great love towards Jesus (cf. v. 47), it demonstrated her humility, even a sense of unworthiness, before him.

Luke 17:10  So you also, when you have done all that you were commanded, say, ‘We are unworthy servants;o we have only done what was our duty.’ ▤

o Greek bondservants

The reference is to our attitudes as servants of God or Jesus Christ (cf. Humility is important for obeying and serving God, below).

John 1:26-27  John answered them, “I baptize with water, but among you stands one you do not know, 27even he who comes after me, the strap of whose sandal I am not worthy to untie.” ▤

John the Baptist is speaking in regard to Jesus (cf. John 3:29-30 ↓).

Gen 32:10  I am not worthy of the least of all the deeds of steadfast love and all the faithfulness that you have shown to your servant, for with only my staff I crossed this Jordan, and now I have become two camps. ▤

Here Jacob humbly acknowledges before God his unworthiness of God’s great blessing. David similarly acknowledges his unworthiness of God’s blessing – on a couple of occasions: “Who am I, O Lord God, and what is my house, that you have brought me thus far?” (2Sam 7:18b); and, “But who am I, and what is my people, that we should be able thus to offer willingly?” (1Chr 29:14a).

- John humbly accepted that he needed to take a lesser role to Jesus:

John 3:29-30  The one who has the bride is the bridegroom. The friend of the bridegroom, who stands and hears him, rejoices greatly at the bridegroom’s voice. Therefore this joy of mine is now complete. 30He must increase, but I must decrease.”p ▤

p Some interpreters hold that the quotation continues through verse 36

John the Baptist likened his preparatory role to that of a friend attending a bridegroom (v. 29b). Now that Jesus had come, John humbly and realistically states that he needed to take a lesser role (v. 30).

Fast as a means of humbling yourself before God

Possibly fasting is seen as a means of humbling oneself as it heightens our sense of our own weakness and insufficiency, particularly as we come before God.

Ezra 8:21  Then I proclaimed a fast there, at the river Ahava, that we might humble ourselves before our God, to seek from him a safe journey for ourselves, our children, and all our goods. ▤

Ps 35:13  But I, when they were sick— I wore sackcloth; I afflicted myself with fasting; I prayed with head bowedq on my chest. ▤

q Or my prayer shall turn back

David’s fasting – along with his putting on sackcloth – is indicative of him humbling himself (cf. NASB, NIV, NKJV) before God.

Ps 69:10  When I wept and humbledr my soul with fasting, it became my reproach. ▤

r Hebrew lacks and humbled

1Ki 21:27-29  And when Ahab heard those words, he tore his clothes and put sackcloth on his flesh and fasted and lay in sackcloth and went about dejectedly. 28And the word of the LORD came to Elijah the Tishbite, saying, 29“Have you seen how Ahab has humbled himself before me? Because he has humbled himself before me, I will not bring the disaster in his days; but in his son’s days I will bring the disaster upon his house.” ▤

Be humble towards others

See also:

- Serve each other

Eph 4:1-2  I therefore, a prisoner for the Lord, urge you to walk in a manner worthy of the calling to which you have been called, 2with all humility and gentleness, with patience, bearing with one another in love, … ▤

In speaking of humility in association with characteristics that pertain to relating to people rather than to God (cf. Col 3:12 ↓; 1Pet 3:8 ↓), it would appear that Paul has humility towards others in view.

Col 3:12  Put on then, as God’s chosen ones, holy and beloved, compassionate hearts, kindness, humility, meekness, and patience, … ▤

1Pet 3:8  Finally, all of you, have unity of mind, sympathy, brotherly love, a tender heart, and a humble mind. ▤

1Pet 5:5  Likewise, you who are younger, be subject to the elders. Clothe yourselves, all of you, with humility toward one another, for “God opposes the proud but gives grace to the humble.” ▤

Rom 12:16  Live in harmony with one another. Do not be haughty, but associate with the lowly.s Never be wise in your own sight. ▤

s Or give yourselves to humble tasks

Phil 2:3  Do nothing from rivalry or conceit, but in humility count others more significant than yourselves. ▤

Luke 22:25-27  And he said to them, “The kings of the Gentiles exercise lordship over them, and those in authority over them are called benefactors. 26But not so with you. Rather, let the greatest among you become as the youngest, and the leader as one who serves. 27For who is the greater, one who reclines at table or one who serves? Is it not the one who reclines at table? But I am among you as the one who serves. ▤

In contrast to the heads of the Gentiles, leaders amongst Christians are to “become as the youngest” (v. 26a) – a key requirement of which is humility – and serve the others (vv. 26b-27).

Eph 3:8  To me, though I am the very least of all the saints, this grace was given, to preach to the Gentiles the unsearchable riches of Christ, … ▤

In 2 Corinthians 12:11, somewhat similarly Paul humbly tells his readers: “I am nothing.”

- Show courtesy toward all people:

Titus 3:2  … to speak evil of no one, to avoid quarreling, to be gentle, and to show perfect courtesy toward all people. ▤

Humility is important for obeying and serving God

See also:

- Luke 22:25-27 ⇑

- Serve God with humility

- . . . and acting presumptuously is linked with not obeying God’s commands

Phil 2:5-8  Have this mind among yourselves, which is yours in Christ Jesus,t 6who, though he was in the form of God, did not count equality with God a thing to be grasped, 7but made himself nothing, taking the form of a servant,u being born in the likeness of men. 8And being found in human form, he humbled himself by becoming obedient to the point of death, even death on a cross. ▤

t Or which was also in Christ Jesus

u Greek bondservant

Jesus Christ’s example illustrates the role of humility in obeying and serving God, pointing to the importance of humility for doing so.

Zeph 2:3  Seek the LORD, all you humble of the land, who do his just commands;v seek righteousness; seek humility; perhaps you may be hidden on the day of the anger of the LORD. ▤

v Or who carry out his judgment

The first part of the verse associates humility with obedience to God (cf. Phil 2:8 ↑); similarly the second associates it with righteousness.

2Chr 30:8, 10-11  Do not now be stiff-necked as your fathers were, but yield yourselves to the LORD and come to his sanctuary, which he has consecrated forever, and serve the LORD your God, that his fierce anger may turn away from you. ▤  … 10So the couriers went from city to city through the country of Ephraim and Manasseh, and as far as Zebulun, but they laughed them to scorn and mocked them. 11However, some men of Asher, of Manasseh, and of Zebulun humbled themselves and came to Jerusalem. ▤

Some of the people of the northern kingdom of Israel accepted the invitation of Hezekiah – the king of the southern kingdom of Judah – to go to Jerusalem to celebrate the Passover (v. 11), in submission to God’s will and in accordance with serving God (v. 8).

Luke 17:7-10  “Will any one of you who has a servantw plowing or keeping sheep say to him when he has come in from the field, ‘Come at once and recline at table’? 8Will he not rather say to him, ‘Prepare supper for me, and dress properly,x and serve me while I eat and drink, and afterward you will eat and drink’? 9Does he thank the servant because he did what was commanded? 10So you also, when you have done all that you were commanded, say, ‘We are unworthy servants;y we have only done what was our duty.’” ▤

w Greek bondservant; also verse 9

x Greek gird yourself

y Greek bondservants

Even when completing tasks God or Jesus Christ have given us, rather than presume to be shown any favor or acknowledgement from them (vv. 7b, 9), we ought to be ready to continue serving them (v. 8) and acknowledge that we are merely unworthy servants (v. 10).

Acts 20:18b-19  You yourselves know how I lived among you the whole time from the first day that I set foot in Asia, 19serving the Lord with all humility and with tears and with trials that happened to me through the plots of the Jews; … ▤

God cares for and blesses the humble

See also:

- Those who exalt themselves will be humbled – and those who humble themselves will be exalted

- Pride leads to one’s downfall – in contrast to humility

Ps 18:27  For you save a humble people, but the haughty eyes you bring down. ▤

Ps 149:4  For the LORD takes pleasure in his people; he adorns the humble with salvation. ▤

Ps 25:9  He leads the humble in what is right, and teaches the humble his way. ▤

Ps 138:6  For though the LORD is high, he regards the lowly, but the haughty he knows from afar. ▤

This appears to point to God’s care of the humble (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Ps 147:6  The LORD lifts up the humble;z he casts the wicked to the ground. ▤

z Or afflicted

Prov 22:4  The reward for humility and fear of the LORD is riches and honor and life.a ▤

a Or The reward for humility is the fear of the LORD, riches and honor and life

Isa 57:15  For thus says the One who is high and lifted up, who inhabits eternity, whose name is Holy: “I dwell in the high and holy place, and also with him who is of a contrite and lowly spirit, to revive the spirit of the lowly, and to revive the heart of the contrite. ▤

Zeph 3:11-12  On that day you shall not be put to shame because of the deeds by which you have rebelled against me; for then I will remove from your midst your proudly exultant ones, and you shall no longer be haughty in my holy mountain. 12But I will leave in your midst a people humble and lowly. They shall seek refuge in the name of the LORD, … ▤

This illustrates God’s mercy and favor to the humble.

Luke 1:52  … he has brought down the mighty from their thrones and exalted those of humble estate; … ▤

1Pet 5:6  Humble yourselves, therefore, under the mighty hand of God so that at the proper time he may exalt you, … ▤

James 4:6  But he gives more grace. Therefore it says, “God opposes the proud, but gives grace to the humble.” ▤

Matt 5:3  Blessed are the poor in spirit, for theirs is the kingdom of heaven. ▤

The “poor in spirit” are those who in their spirit acknowledge that they are impoverished in spiritual matters. They know they are “spiritually poor” (GNT) with “great spiritual needs” (NCV™, cf. NLT) – an attitude reflecting at least a degree of humility.

- God was mindful of Mary’s humble state in his unique blessing of her:

Luke 1:46-49  And Mary said, “My soul magnifies the Lord, 47and my spirit rejoices in God my Savior, 48for he has looked on the humble estate of his servant. For behold, from now on all generations will call me blessed; 49for he who is mighty has done great things for me, and holy is his name. ▤

Not humbling yourself can bring dire consequences

See also:

- Those who exalt themselves will be humbled – and those who humble themselves will be exalted

- Pride leads to one’s downfall – in contrast to humility

Ex 10:3-5  So Moses and Aaron went in to Pharaoh and said to him, “Thus says the LORD, the God of the Hebrews, ‘How long will you refuse to humble yourself before me? Let my people go, that they may serve me. 4For if you refuse to let my people go, behold, tomorrow I will bring locusts into your country, 5and they shall cover the face of the land, so that no one can see the land. And they shall eat what is left to you after the hail, and they shall eat every tree of yours that grows in the field, … ▤

Here God threatens Pharaoh with a further judgment if he did not humble himself before God, bowing to his demand.

Jer 44:10-11  They have not humbled themselves even to this day, nor have they feared, nor walked in my law and my statutes that I set before you and before your fathers. 11“Therefore thus says the LORD of hosts, the God of Israel: Behold, I will set my face against you for harm, to cut off all Judah. ▤

Dan 5:22-23, 30  And you his son,b Belshazzar, have not humbled your heart, though you knew all this, 23but you have lifted up yourself against the Lord of heaven. And the vessels of his house have been brought in before you, and you and your lords, your wives, and your concubines have drunk wine from them. And you have praised the gods of silver and gold, of bronze, iron, wood, and stone, which do not see or hear or know, but the God in whose hand is your breath, and whose are all your ways, you have not honored. ▤  … 30That very night Belshazzar the Chaldean king was killed. ▤

b Or successor

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Riches and Sex

Riches and sex are both good in themselves; in fact they are blessings from God. However they both are easily and often misused, bringing ill effects for both ourselves and others. Indeed, few things have the capacity of riches or sex for both good and harm. So it should be no surprise that they feature so prominently in the Bible’s teaching on our relationships with others and moreover our relationship with God.

Section A

Riches and Godliness

Section Jumps

- Riches are a barrier to a relationship with God

- Riches draw one away from God . . .

- . . . Contrastingly, the poor are given prominence as recipients of the gospel and God’s kingdom

- Desire for riches can lead to mistreatment of others

- So, do not love money . . .

- . . . Be content with what you have

- Note: Wealth ultimately comes from God

See also:

- Do not trust in riches

- Justice and the Needy (I): Instructions

- Justice and the Needy (II): Insights

Riches are a barrier to a relationship with God

Matt 6:19-21, 24  Do not lay up for yourselves treasures on earth, where moth and rusta destroy and where thieves break in and steal, 20but lay up for yourselves treasures in heaven, where neither moth nor rust destroys and where thieves do not break in and steal. 21For where your treasure is, there your heart will be also. ▤  … 24“No one can serve two masters, for either he will hate the one and love the other, or he will be devoted to the one and despise the other. You cannot serve God and money.b ▤

a Or worm; also verse 20

b Greek mammon, a Semitic word for money or possessions

Matt 13:22  As for what was sown among thorns, this is the one who hears the word, but the cares of the world and the deceitfulness of riches choke the word, and it proves unfruitful. ▤

Similarly, Luke 8:14 says of such people in their response to God’s word: “… they are choked by the cares and riches and pleasures of life …”

Mark 10:21-25  And Jesus, looking at him, loved him, and said to him, “You lack one thing: go, sell all that you have and give to the poor, and you will have treasure in heaven; and come, follow me.” 22Disheartened by the saying, he went away sorrowful, for he had great possessions. 23And Jesus looked around and said to his disciples, “How difficult it will be for those who have wealth to enter the kingdom of God!” 24And the disciples were amazed at his words. But Jesus said to them again, “Children, how difficult it isc to enter the kingdom of God! 25It is easier for a camel to go through the eye of a needle than for a rich person to enter the kingdom of God.” ▤

c Some manuscripts add for those who trust in riches

Note the reference to the rich in particular in the text note on v. 24 (cf. AMP).

Col 3:5  Put to death therefore what is earthly in you:d sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤

d Greek therefore your members that are on the earth

Here “covetousness” is identified with “idolatry” because it involves devotion to earthly things rather than to God – illustrating that desire for riches or possessions is a barrier to a relationship with God.

Rev 3:17-18  For you say, I am rich, I have prospered, and I need nothing, not realizing that you are wretched, pitiable, poor, blind, and naked. 18I counsel you to buy from me gold refined by fire, so that you may be rich, and white garments so that you may clothe yourself and the shame of your nakedness may not be seen, and salve to anoint your eyes, so that you may see. ▤

The Laodiceans’ material success – demonstrated notably by their gold, textile trade and a noted eye salve or ointment – had resulted in a self-reliance and limp spirituality. In v. 18 Jesus Christ figuratively exhorts them to instead obtain from him spiritual riches, provisions and insight.

Job 22:23-26  If you return to the Almighty you will be built up; if you remove injustice far from your tents, 24if you lay gold in the dust, and gold of Ophir among the stones of the torrent-bed, 25then the Almighty will be your gold and your precious silver. 26For then you will delight yourself in the Almighty and lift up your face to God. ▤

This has parallels with the well-known words of Jesus above in Matthew 6:21, 24 and Mark 10:21. One’s delight should be in God; he should be our most treasured possession (vv. 25-26). Riches have an innate tendency to captivate us and become our delight and priority, rather than God. As such we should take measures to counteract this, even getting rid of our riches (v. 24). Note that despite the wisdom of Eliphaz’s word, they were inappropriately spoken to godly Job.

Isa 2:6-7  For you have rejected your people, the house of Jacob, because they are full of things from the east and of fortune-tellers like the Philistines, and they strike hands with the children of foreigners. 7Their land is filled with silver and gold, and there is no end to their treasures; their land is filled with horses, and there is no end to their chariots. ▤

The inclusion of the people’s massive stock of silver and gold amidst a listing of their sins (cf. vv. 6-8) implies that this had contributed to their poor spiritual condition.

Hos 12:7-8  A merchant, in whose hands are false balances, he loves to oppress. 8Ephraim has said, “Ah, but I am rich; I have found wealth for myself; in all my labors they cannot find in me iniquity or sin.” ▤

Verse 8 indicates either that the wealth of the people of Ephraim had deceived them into thinking that they were without sin in their labors – which was certainly not the case (v. 7) – or they thought that with their wealth they would be able to cover up their sin. Both possibilities illustrate that riches can be a barrier to godliness and thus to a relationship with God.

Riches draw one away from God . . .

Deut 8:11-14  Take care lest you forget the LORD your God by not keeping his commandments and his rules and his statutes, which I command you today, 12lest, when you have eaten and are full and have built good houses and live in them, 13and when your herds and flocks multiply and your silver and gold is multiplied and all that you have is multiplied, 14then your heart be lifted up, and you forget the LORD your God, who brought you out of the land of Egypt, out of the house of slavery, … ▤

Deut 32:15  But Jeshurun grew fat, and kicked; you grew fat, stout, and sleek; then he forsook God who made him and scoffed at the Rock of his salvation. ▤

The first half of the verse portrays Israel as growing affluent.

Prov 30:8-9  Remove far from me falsehood and lying; give me neither poverty nor riches; feed me with the food that is needful for me, 9lest I be full and deny you and say, “Who is the LORD?” or lest I be poor and steal and profane the name of my God. ▤

As reflected in Deuteronomy 8:11-14 above (cf. Rev 3:17 ⇑), riches can lead to self-reliance – instead of trusting in God – which in turn can lead to forgetting God (v. 9).

1Tim 6:9-10  But those who desire to be rich fall into temptation, into a snare, into many senseless and harmful desires that plunge people into ruin and destruction. 10For the love of money is a root of all kinds of evils. It is through this craving that some have wandered away from the faith and pierced themselves with many pangs. ▤

Ezek 7:19  They cast their silver into the streets, and their gold is like an unclean thing. Their silver and gold are not able to deliver them in the day of the wrath of the LORD. They cannot satisfy their hunger or fill their stomachs with it. For it was the stumbling block of their iniquity. ▤

. . . Contrastingly, the poor are given prominence as recipients of the gospel and God’s kingdom

Luke 4:18  The Spirit of the Lord is upon me, because he has anointed me to proclaim good news to the poor. He has sent me to proclaim liberty to the captives and recovering of sight to the blind, to set at liberty those who are oppressed, … ▤

Luke 7:22  And he answered them, “Go and tell John what you have seen and heard: the blind receive their sight, the lame walk, leperse are cleansed, and the deaf hear, the dead are raised up, the poor have good news preached to them. ▤

e Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Luke 6:20-21  And he lifted up his eyes on his disciples, and said: “Blessed are you who are poor, for yours is the kingdom of God. 21“Blessed are you who are hungry now, for you shall be satisfied. “Blessed are you who weep now, for you shall laugh. ▤

Note that some commentators do not think that “poor” is here referring exclusively to those who are materially poor, claiming that it also has a spiritual application (cf. Matt 5:3). Such commentators may have a similar view of the above references from Luke.

James 2:5  Listen, my beloved brothers, has not God chosen those who are poor in the world to be rich in faith and heirs of the kingdom, which he has promised to those who love him? ▤

It would appear that James is making a generalization, as obviously not all who are poor are rich in faith, and presumably some who are not poor will have a part in the kingdom.

James 1:9-11  Let the lowly brother boast in his exaltation, 10and the rich in his humiliation, because like a flower of the grassf he will pass away. 11For the sun rises with its scorching heat and withers the grass; its flower falls, and its beauty perishes. So also will the rich man fade away in the midst of his pursuits. ▤

f Or a wild flower

The term “exaltation” (v. 9) appears to refer to an exalted position in God’s kingdom, although many commentators think it refers to the exalted position of simply being in the kingdom. In contrast the rich brother is in a low position – “his humiliation” (v. 10) – because he and what he has will pass away. James’s application of “boast” (v. 9) to the rich possibly has in view that the rich should “boast” or take pride as being in a low or humble position itself is a good thing. Alternatively, James may be applying “boast” to the rich in an ironic sense, as one who is rich is in fact in a low position in or in relation to the kingdom, destined to fade away.

Luke 1:53  … he has filled the hungry with good things, and the rich he has sent away empty. ▤

Mary may be referring to God’s past deeds. But given the context, with the impending advent of the Messiah, this could refer to or encompass the poor being filled with the spiritual blessings that God’s kingdom offers – in contrast to the rich being sent away from the kingdom, devoid of its blessings.

- God chooses the lowly:

1Cor 1:26-29  For consider your calling, brothers: not many of you were wise according to worldly standards,g not many were powerful, not many were of noble birth. 27But God chose what is foolish in the world to shame the wise; God chose what is weak in the world to shame the strong; 28God chose what is low and despised in the world, even things that are not, to bring to nothing things that are, 29so that no human beingh might boast in the presence of God. ▤

g Greek according to the flesh

h Greek no flesh

In v. 28 Paul expands on the previous verse, saying that God has chosen the lowly, the despised and those seen as nothing, to reduce to nothing the things that are important in the eyes of the world. God does this so that no one can be in a position to boast before him (v. 29), with one’s standing before God having nothing to do with what one was previously.

Desire for riches can lead to mistreatment of others

See also:

- 1Tim 6:10 ⇓

In addition to harming our relationship with God, a desire for riches can also lead us to mistreat other people.

Prov 18:23  The poor use entreaties, but the rich answer roughly. ▤

Despite the poor’s pleas for mercy, the rich are often unmerciful in their pursuit of increased wealth.

James 2:6-7  But you have dishonored the poor man. Are not the rich the ones who oppress you, and the ones who drag you into court? 7Are they not the ones who blaspheme the honorable name by which you were called? ▤

Not all rich people do such things, but such things are normally done by rich people, or those desiring riches. Note that in v. 7 James may be speaking of these rich people slandering the name of Jesus indirectly through their mistreatment of his people (James’s readers), or in addition to this mistreatment.

2Pet 2:3  And in their greed they will exploit you with false words. Their condemnation from long ago is not idle, and their destruction is not asleep. ▤

Isa 5:8  Woe to those who join house to house, who add field to field, until there is no more room, and you are made to dwell alone in the midst of the land. ▤

This condemns those who acquire assets – in particular property – to the detriment of others.

Acts 16:16-23  As we were going to the place of prayer, we were met by a slave girl who had a spirit of divination and brought her owners much gain by fortune-telling. 17She followed Paul and us, crying out, “These men are servantsi of the Most High God, who proclaim to you the way of salvation.” 18And this she kept doing for many days. Paul, having become greatly annoyed, turned and said to the spirit, “I command you in the name of Jesus Christ to come out of her.” And it came out that very hour. 19But when her owners saw that their hope of gain was gone, they seized Paul and Silas and dragged them into the marketplace before the rulers. 20And when they had brought them to the magistrates, they said, “These men are Jews, and they are disturbing our city. 21They advocate customs that are not lawful for us as Romans to accept or practice.” 22The crowd joined in attacking them, and the magistrates tore the garments off them and gave orders to beat them with rods. 23And when they had inflicted many blows upon them, they threw them into prison, ordering the jailer to keep them safely. ▤

i Greek bondservants

The desire for riches of the slave girl’s owners led them to exploit her (v. 16). Additionally, when they lost this source of riches, their desire for riches led them to vindictively take vengeance on Paul and Silas (vv. 19-23).

Acts 19:24-29  For a man named Demetrius, a silversmith, who made silver shrines of Artemis, brought no little business to the craftsmen. 25These he gathered together, with the workmen in similar trades, and said, “Men, you know that from this business we have our wealth. 26And you see and hear that not only in Ephesus but in almost all of Asia this Paul has persuaded and turned away a great many people, saying that gods made with hands are not gods. 27And there is danger not only that this trade of ours may come into disrepute but also that the temple of the great goddess Artemis may be counted as nothing, and that she may even be deposed from her magnificence, she whom all Asia and the world worship.” 28When they heard this they were enraged and were crying out, “Great is Artemis of the Ephesians!” 29So the city was filled with the confusion, and they rushed together into the theater, dragging with them Gaius and Aristarchus, Macedonians who were Paul’s companions in travel. ▤

So, do not love money . . .

See also:

- Do not covet

- Do not be greedy

Heb 13:5a  Keep your life free from love of money … ▤

Ps 62:10  Put no trust in extortion; set no vain hopes on robbery; if riches increase, set not your heart on them. ▤

1Tim 3:2-3  Therefore an overseerj must be above reproach, the husband of one wife,k sober-minded, self-controlled, respectable, hospitable, able to teach, 3not a drunkard, not violent but gentle, not quarrelsome, not a lover of money. ▤

j Or bishop; Greek episkopos; a similar term occurs in verse 1

k Or a man of one woman; also verse 12

1Tim 6:9-10  But those who desire to be rich fall into temptation, into a snare, into many senseless and harmful desires that plunge people into ruin and destruction. 10For the love of money is a root of all kinds of evils. It is through this craving that some have wandered away from the faith and pierced themselves with many pangs. ▤

Eccl 5:10  He who loves money will not be satisfied with money, nor he who loves wealth with his income; this also is vanity. ▤

The final clause refers to the uselessness or emptiness of loving money, a desire that can never be satisfied.

Luke 16:14-15  The Pharisees, who were lovers of money, heard all these things, and they ridiculed him. 15And he said to them, “You are those who justify yourselves before men, but God knows your hearts. For what is exalted among men is an abomination in the sight of God. ▤

The final statement may refer to or be inclusive of money and the love of it (v. 14a), although Jesus may primarily be speaking of the Pharisees’ pretentious public image (v. 15a).

Prov 23:4  Do not toil to acquire wealth; be discerning enough to desist. ▤

This is a warning against wearing ourselves out trying to get rich (cf. AMP, GNT, NASB, NCV, NIV, NLT, NRSV). Such “toil” is indicative of a love of money, and is unwise.

Prov 28:20, 22  A faithful man will abound with blessings, but whoever hastens to be rich will not go unpunished. ▤  … 22A stingy manl hastens after wealth and does not know that poverty will come upon him. ▤

l Hebrew A man whose eye is evil

The punishment in view in v. 20 may well be punishment for dishonesty, a constant temptation for “whoever hastens to be rich”.

. . . Be content with what you have

Heb 13:5  Keep your life free from love of money, and be content with what you have, for he has said, “I will never leave you nor forsake you.” ▤

1Tim 6:6-8  Now there is great gain in godliness with contentment, 7for we brought nothing into the world, andm we cannot take anything out of the world. 8But if we have food and clothing, with these we will be content. ▤

m Greek for; some manuscripts insert [it is] certain [that]

Luke 3:14  Soldiers also asked him, “And we, what shall we do?” And he said to them, “Do not extort money from anyone by threats or by false accusation, and be content with your wages.” ▤

Phil 4:11-13  Not that I am speaking of being in need, for I have learned in whatever situation I am to be content. 12I know how to be brought low, and I know how to abound. In any and every circumstance, I have learned the secret of facing plenty and hunger, abundance and need. 13I can do all things through him who strengthens me. ▤

A number of commentators point out that the word translated as “content” can be understood as meaning “self-sufficient”. Paul had learned how to be self-sufficient and content in every circumstance, not being reliant on things of this world, through the strength that Jesus Christ gives (v. 13).

Eccl 4:6-8  Better is a handful of quietness than two hands full of toil and a striving after wind. 7Again, I saw vanity under the sun: 8one person who has no other, either son or brother, yet there is no end to all his toil, and his eyes are never satisfied with riches, so that he never asks, “For whom am I toiling and depriving myself of pleasure?” This also is vanity and an unhappy business. ▤

Verse 6 is saying that it is better to have a small amount with “peace and quiet” (NIrV®) – associated with being “content” (NCV™) – than having more from toil and futilely chasing an ever-increasing amount, as v. 8 elaborates. For those who endlessly toil after riches are “never satisfied” (v. 8) with what they gain (cf. Eccl 5:10 ⇑).

Eccl 6:9  Better is the sight of the eyes than the wandering of the appetite: this also is vanity and a striving after wind. ▤

It is better to be content with and enjoy what you have – that which your eyes can see – rather than to crave what you do not have.

Prov 19:23  The fear of the LORD leads to life, and whoever has it rests satisfied; he will not be visited by harm. ▤

This indicates that fearing God is a key to being content.

- The psalmist’s contentment with God:

Ps 73:25-26  Whom have I in heaven but you? And there is nothing on earth that I desire besides you. 26My flesh and my heart may fail, but God is the strengthn of my heart and my portion forever. ▤

n Hebrew rock

The rhetorical question (v. 25a) implies that not only did the psalmist not have anyone nor anything else in heaven, he also did not long for such. In saying that God was his “portion forever” (v. 26) the psalmist appears to be implying that God was all he ever needed (cf. GNT) or wanted.

Note: Wealth ultimately comes from God

See also:

- God shows goodness to the wicked – even their prosperity ultimately comes from him

- . . . along with physical and material blessings

- . . . In fact, all we have to give God has been given to us by him and ultimately belongs to him

- [Blessings of wisdom:] Prosperity

Bear in mind that the knowledge that wealth ultimately comes from God is no reason to keep it for oneself. Rather, one must use wealth wisely, remembering that: riches give one great potential for good (cf. 1Tim 6:18 ↓) – for God’s kingdom and helping others; and there are grave potential pitfalls associated with accumulating riches (as the other subsections in this and the following section indicate). Also note that the knowledge that wealth ultimately comes from God rather than our own efforts, should encourage us to not be focused on chasing wealth.

Deut 8:17-18  Beware lest you say in your heart, ‘My power and the might of my hand have gotten me this wealth.’ 18You shall remember the LORD your God, for it is he who gives you power to get wealth, that he may confirm his covenant that he swore to your fathers, as it is this day. ▤

Note that the promise of material wealth for those who obeyed God and kept his covenant was a promise of the first covenant (v. 18b). Under the new covenant, spiritual and eternal blessings are stated as the rewards for God’s people.

1Sam 2:7  The LORD makes poor and makes rich; he brings low and he exalts. ▤

1Chr 29:12  Both riches and honor come from you, and you rule over all. In your hand are power and might, and in your hand it is to make great and to give strength to all. ▤

Prov 10:22  The blessing of the LORD makes rich, and he adds no sorrow with it.o ▤

o Or and toil adds nothing to it

Wealth without trouble is a gift from God – as is wealth and the enjoyment of it (cf. Eccl 5:19 ↓).

Eccl 5:19  Everyone also to whom God has given wealth and possessions and power to enjoy them, and to accept his lot and rejoice in his toil—this is the gift of God. ▤

Gen 26:12-13  And Isaac sowed in that land and reaped in the same year a hundredfold. The LORD blessed him, 13and the man became rich, and gained more and more until he became very wealthy. ▤

This and the following verses do not actually say or necessarily imply that wealth in general ultimately comes from God. But as examples of God giving wealth, they illustrate and even allude to this.

2Chr 32:29  He [Hezekiah] likewise provided cities for himself, and flocks and herds in abundance, for God had given him very great possessions. ▤

Job 1:10b  You have blessed the work of his hands, and his possessions have increased in the land. ▤

Hos 2:8  And she did not know that it was I who gave her the grain, the wine, and the oil, and who lavished on her silver and gold, which they used for Baal. ▤

- God provides us with everything – including riches, which should be used for the good of others:

1Tim 6:17-19  As for the rich in this present age, charge them not to be haughty, nor to set their hopes on the uncertainty of riches, but on God, who richly provides us with everything to enjoy. 18They are to do good, to be rich in good works, to be generous and ready to share, 19thus storing up treasure for themselves as a good foundation for the future, so that they may take hold of that which is truly life. ▤

The teaching in v. 18 that the rich should use their riches for the good of others, may have in view the fact that they only have such riches because of God’s provision (v. 17b).

Pray for persecuted Christians

Section B

Further Warnings about Riches

Section Jumps

- Riches are not secure . . .

- . . . and we do not know what the future holds

- Life does not last and the dead cannot take their riches with them

- Hoarding riches will bring ill consequences in the afterlife

- Other shortcomings of riches

- Note: Advantages of riches, as opposed to poverty

See also:

- Note: Pride can easily stem from riches and power

Riches are not secure . . .

See also:

- Ill-gotten gain does not last

Prov 23:4-5  Do not toil to acquire wealth; be discerning enough to desist. 5When your eyes light on it, it is gone, for suddenly it sprouts wings, flying like an eagle toward heaven. ▤

Prov 27:24  … for riches do not last forever; and does a crown endure to all generations? ▤

The reference to the insecurity of “a crown” parallels and accentuates the aforementioned insecurity of riches.

Matt 6:19  Do not lay up for yourselves treasures on earth, where moth and rustp destroy and where thieves break in and steal, … ▤

p Or worm; also verse 20

1Tim 6:17  As for the rich in this present age, charge them not to be haughty, nor to set their hopes on the uncertainty of riches, but on God, who richly provides us with everything to enjoy. ▤

James 5:2-3a  Your riches have rotted and your garments are moth-eaten. 3Your gold and silver have corroded … ▤

Eccl 5:13-14  There is a grievous evil that I have seen under the sun: riches were kept by their owner to his hurt, 14and those riches were lost in a bad venture. And he is father of a son, but he has nothing in his hand. ▤

. . . and we do not know what the future holds

We do not know what the future holds, for ourselves or our riches.

Prov 27:1  Do not boast about tomorrow, for you do not know what a day may bring. ▤

James 4:13-14  Come now, you who say, “Today or tomorrow we will go into such and such a town and spend a year there and trade and make a profit”— 14yet you do not know what tomorrow will bring. What is your life? For you are a mist that appears for a little time and then vanishes. ▤

Eccl 7:14  In the day of prosperity be joyful, and in the day of adversity consider: God has made the one as well as the other, so that man may not find out anything that will be after him. ▤

The thought appears to be that as our circumstances are of God, we cannot know what the future holds.

Eccl 8:7  For he [man] does not know what is to be, for who can tell him how it will be? ▤

Ecclesiastes 10:14b is very similar: “… no man knows what is to be, and who can tell him what will be after him?”

Eccl 9:1, 11-12  But all this I laid to heart, examining it all, how the righteous and the wise and their deeds are in the hand of God. Whether it is love or hate, man does not know; both are before him. ▤  … 11Again I saw that under the sun the race is not to the swift, nor the battle to the strong, nor bread to the wise, nor riches to the intelligent, nor favor to those with knowledge, but time and chance happen to them all. 12For man does not know his time. Like fish that are taken in an evil net, and like birds that are caught in a snare, so the children of man are snared at an evil time, when it suddenly falls upon them. ▤

The last statement of v. 1 appears to mean that no one knows whether they will experience “love or hate”; both are possible. This “love or hate” is presumably from other people, but some interpret it as referring to God’s “favor” (cf. NIrV, NLT) or lack thereof. The phrase “his time” (v. 12a) refers to a time of disaster, not necessarily death.

Eccl 11:2, 6  Give a portion to seven, or even to eight, for you know not what disaster may happen on earth. ▤  … 6In the morning sow your seed, and at evening withhold not your hand, for you do not know which will prosper, this or that, or whether both alike will be good. ▤

Verse 6 and the following two verses are not so readily applicable to the insecurity and questionable worth of riches in view of the uncertainty of the future. But they do further illustrate that one does not know what the future holds.

Acts 20:22  And now, behold, I am going to Jerusalem, constrained byq the Spirit, not knowing what will happen to me there, … ▤

q Or bound in

Gen 27:2  He said, “Behold, I am old; I do not know the day of my death. ▤

- One’s endeavors contain risks:

Eccl 10:8-9  He who digs a pit will fall into it, and a serpent will bite him who breaks through a wall. 9He who quarries stones is hurt by them, and he who splits logs is endangered by them. ▤

The meaning of these verses is debatable. One possibility – the reason for their inclusion here – is that they are referring to “the risks of life” (NLT), illustrating that rather than advancing one’s circumstances, one’s endeavors may in fact lead to harm. Other possibilities are that: they warn of the wisdom needed to avoid calamity; and, particularly v. 8, they speak of malicious activities bringing harm to the perpetrators (cf. AMP).

Life does not last and the dead cannot take their riches with them

See also:

- James 4:13-14 ⇑

- People’s lives are very brief

- Each person is destined to die . . .

- . . . All people die no matter who or what they are

Ps 37:35-36  I have seen a wicked, ruthless man, spreading himself like a green laurel tree.r 36But he passed away,s and behold, he was no more; though I sought him, he could not be found. ▤

r The identity of this tree is uncertain

s Or But one passed by

The second clause in v. 35 implies that it is a rich wicked man in view.

Ps 39:5-6  Behold, you have made my days a few handbreadths, and my lifetime is as nothing before you. Surely all mankind stands as a mere breath! Selah 6Surely a man goes about as a shadow! Surely for nothingt they are in turmoil; man heaps up wealth and does not know who will gather! ▤

t Hebrew Surely as a breath

The “shadow” metaphor (v. 6a) appears to allude to one or more of the following aspects of human existence: brevity (v. 5); instability; and futility. Verse 6b teaches that working hard to heap up wealth is a vain exercise, as one’s wealth must be left behind to someone else when one dies.

Ps 49:10-14, 16-17  For he sees that even the wise die; the fool and the stupid alike must perish and leave their wealth to others. 11Their graves are their homes forever,u their dwelling places to all generations, though they called lands by their own names. 12Man in his pomp will not remain; he is like the beasts that perish. 13This is the path of those who have foolish confidence; yet after them people approve of their boasts.v Selah 14Like sheep they are appointed for Sheol; death shall be their shepherd, and the upright shall rule over them in the morning. Their form shall be consumed in Sheol, with no place to dwell. ▤  … 16Be not afraid when a man becomes rich, when the glory of his house increases. 17For when he dies he will carry nothing away; his glory will not go down after him. ▤

u Septuagint, Syriac, Targum; Hebrew Their inward thought was that their homes were forever

v Or and of those after them who approve of their boasts

The clause “they called lands by their own names” (v. 11b) refers to land that they had owned (“lands of their own” – GNT, cf. CEV, NLT) – i.e. part of their wealth. The context suggests that the rich are primarily in view in vv. 13-14 as well as in the other verses here.

Eccl 2:18-21  I hated all my toil in which I toil under the sun, seeing that I must leave it to the man who will come after me, 19and who knows whether he will be wise or a fool? Yet he will be master of all for which I toiled and used my wisdom under the sun. This also is vanity. 20So I turned about and gave my heart up to despair over all the toil of my labors under the sun, 21because sometimes a person who has toiled with wisdom and knowledge and skill must leave everything to be enjoyed by someone who did not toil for it. This also is vanity and a great evil. ▤

A consequence of people not being able to take their riches with them when they die is that they must leave their riches for others who have not worked for them (v. 21) and who may even use them foolishly (v. 19). This situation renders the accumulation of riches an essentially meaningless exercise.

Eccl 5:15  As he came from his mother’s womb he shall go again, naked as he came, and shall take nothing for his toil that he may carry away in his hand. ▤

Luke 12:16-21  And he told them a parable, saying, “The land of a rich man produced plentifully, 17and he thought to himself, ‘What shall I do, for I have nowhere to store my crops?’ 18And he said, ‘I will do this: I will tear down my barns and build larger ones, and there I will store all my grain and my goods. 19And I will say to my soul, Soul, you have ample goods laid up for many years; relax, eat, drink, be merry.’ 20But God said to him, ‘Fool! This night your soul is required of you, and the things you have prepared, whose will they be?’ 21So is the one who lays up treasure for himself and is not rich toward God.” ▤

Verse 21 indicates that the plight of the rich fool (v. 20) is applicable to all who store up things for themselves and are “not rich toward God” (v. 20). Not being rich “toward God” probably refers to not having spiritual riches – “not rich in God’s sight” (GNT, cf. CEV). Unlike one who has been “rich toward God”, such people will have no equivalent replacement for their riches in the afterlife.

1Cor 7:29-31  This is what I mean, brothers: the appointed time has grown very short. From now on, let those who have wives live as though they had none, 30and those who mourn as though they were not mourning, and those who rejoice as though they were not rejoicing, and those who buy as though they had no goods, 31and those who deal with the world as though they had no dealings with it. For the present form of this world is passing away. ▤

The instruction that “those who buy” goods should treat them “as though they had no goods” (v. 30b) has partly in view the transience of life and of life as we know it (vv. 29b, 31b) – coupled with the fact that we cannot keep material possessions beyond this life.

1Tim 6:7  … for we brought nothing into the world, andw we cannot take anything out of the world. ▤

w Greek for; some manuscripts insert [it is] certain [that]

James 1:10-11  … and the rich in his humiliation, because like a flower of the grassx he will pass away. 11For the sun rises with its scorching heat and withers the grass; its flower falls, and its beauty perishes. So also will the rich man fade away in the midst of his pursuits. ▤

x Or a wild flower

Hoarding riches will bring ill consequences in the afterlife

See also:

- Luke 12:16-21 ⇑

Luke 6:24-25  But woe to you who are rich, for you have received your consolation. 25“Woe to you who are full now, for you shall be hungry. “Woe to you who laugh now, for you shall mourn and weep. ▤

Luke 16:9-12  And I tell you, make friends for yourselves by means of unrighteous wealth,y so that when it fails they may receive you into the eternal dwellings. 10“One who is faithful in a very little is also faithful in much, and one who is dishonest in a very little is also dishonest in much. 11If then you have not been faithful in the unrighteous wealth, who will entrust to you the true riches? 12And if you have not been faithful in that which is another’s, who will give you that which is your own? ▤

y Greek mammon, a Semitic word for money or possessions; also verse 11; rendered money in verse 13

One must use worldly wealth for the benefit of others (v. 9), as opposed to hoarding it. Those who have not used worldly wealth – comparatively “very little” (v. 10) – as they ought to have, will not be given the “true riches” (v. 11) of God’s kingdom – i.e. “much” (v. 10) wealth. Note that in v. 10, “unrighteous” (NASB) and “unjust” (NKJV) are alternative translations to “dishonest”.

Luke 16:19-26  There was a rich man who was clothed in purple and fine linen and who feasted sumptuously every day. 20And at his gate was laid a poor man named Lazarus, covered with sores, 21who desired to be fed with what fell from the rich man’s table. Moreover, even the dogs came and licked his sores. 22The poor man died and was carried by the angels to Abraham’s side.z The rich man also died and was buried, 23and in Hades, being in torment, he lifted up his eyes and saw Abraham far off and Lazarus at his side. 24And he called out, ‘Father Abraham, have mercy on me, and send Lazarus to dip the end of his finger in water and cool my tongue, for I am in anguish in this flame.’ 25But Abraham said, ‘Child, remember that you in your lifetime received your good things, and Lazarus in like manner bad things; but now he is comforted here, and you are in anguish. 26And besides all this, between us and you a great chasm has been fixed, in order that those who would pass from here to you may not be able, and none may cross from there to us.’ ▤

z Greek bosom; also verse 23

As alluded to in other references in this subsection, the rich who ignore the poor face eternal condemnation – characterized by torment (vv. 23-24).

James 5:1-5  Come now, you rich, weep and howl for the miseries that are coming upon you. 2Your riches have rotted and your garments are moth-eaten. 3Your gold and silver have corroded, and their corrosion will be evidence against you and will eat your flesh like fire. You have laid up treasure in the last days. 4Behold, the wages of the laborers who mowed your fields, which you kept back by fraud, are crying out against you, and the cries of the harvesters have reached the ears of the Lord of hosts. 5You have lived on the earth in luxury and in self-indulgence. You have fattened your hearts in a day of slaughter. ▤

Note that v. 4 implies that this passage was primarily aimed at people who were wicked as well as rich (cf. v. 6). In v. 5, “a day of slaughter” denotes a day of God’s judgment – not necessarily the final judgment day, but applicable to it.

- People who covet have no inheritance in God’s kingdom, and instead face God’s wrath:

Eph 5:5-6  For you may be sure of this, that everyone who is sexually immoral or impure, or who is covetous (that is, an idolater), has no inheritance in the kingdom of Christ and God. 6Let no one deceive you with empty words, for because of these things the wrath of God comes upon the sons of disobedience. ▤

The phrase “these things” (v. 6) refers to the sins mentioned in v. 5 including covetousness, which is essentially being “greedy” (CEV, GNT, NASB, NCV, NRSV). The “wrath of God” (v. 6) may not primarily be referring to the eschatological wrath of God, but it is most probably at least inclusive of it.

Other shortcomings of riches

Prov 11:4  Riches do not profit in the day of wrath, but righteousness delivers from death. ▤

The “day of wrath” possibly refers to death (cf. GNT, NCV), but may more specifically refer to a time of divine retribution (cf. Zeph 1:18 ↓).

Prov 13:8  The ransom of a man’s life is his wealth, but a poor man hears no threat. ▤

Prov 15:16-17  Better is a little with the fear of the LORD than great treasure and trouble with it. 17Better is a dinner of herbs where love is than a fattened ox and hatred with it. ▤

Spiritual things are better than wealth, particularly where the latter is accompanied by trouble. Possibly these verses also imply that wealth tends to create such troubles.

Prov 18:11  A rich man’s wealth is his strong city, and like a high wall in his imagination. ▤

This hints at the shortcomings of riches for providing security. Rich people tend to trust in riches for security, seeing them as a wall that cannot be overcome. However this is a mistaken notion, merely what they imagine.

Prov 27:7  One who is full loathes honey, but to one who is hungry everything bitter is sweet. ▤

Particularly in light of the latter part of the verse, the first part may well be implying that those who have plenty do not appreciate things.

Prov 28:6  Better is a poor man who walks in his integrity than a rich man who is crooked in his ways. ▤

It is no good being rich if one’s ways are crooked.

Prov 28:11  A rich man is wise in his own eyes, but a poor man who has understanding will find him out. ▤

This implies that having riches tends to lead a rich man to think that he is wise, but a discerning poor man can see him for what he really is.

Eccl 7:12  For the protection of wisdom is like the protection of money, and the advantage of knowledge is that wisdom preserves the life of him who has it. ▤

This indicates that while wisdom and money both provide significant protection, money is less able to preserve one’s life.

Eccl 5:11-13  When goods increase, they increase who eat them, and what advantage has their owner but to see them with his eyes? 12Sweet is the sleep of a laborer, whether he eats little or much, but the full stomach of the rich will not let him sleep. 13There is a grievous evil that I have seen under the sun: riches were kept by their owner to his hurt, … ▤

Verse 12b appears to figuratively refer to the excessive wealth of the rich causing them worry. Verse 13 complements the thought, pointing out the irony that wealth sometimes brings harm to its owner.

Zeph 1:18  Neither their silver nor their gold shall be able to deliver them on the day of the wrath of the LORD. In the fire of his jealousy, all the earth shall be consumed; for a full and sudden end he will make of all the inhabitants of the earth. ▤

- God will punish the rich who acquire assets to the detriment of others:

Isa 5:8-10, 17  Woe to those who join house to house, who add field to field, until there is no more room, and you are made to dwell alone in the midst of the land. 9The LORD of hosts has sworn in my hearing: “Surely many houses shall be desolate, large and beautiful houses, without inhabitant. 10For ten acresa of vineyard shall yield but one bath, and a homer of seed shall yield but an ephah.”b ▤  … 17Then shall the lambs graze as in their pasture, and nomads shall eat among the ruins of the rich. ▤

a Hebrew ten yoke, the area ten yoke of oxen can plow in a day

b A bath was about 6 gallons or 22 liters; a homer was about 6 bushels or 220 liters; an ephah was about 3/5 bushel or 22 liters

Note: Advantages of riches, as opposed to poverty

Prov 10:15  A rich man’s wealth is his strong city; the poverty of the poor is their ruin. ▤

Prov 14:20  The poor is disliked even by his neighbor, but the rich has many friends. ▤

Prov 19:4, 7  Wealth brings many new friends, but a poor man is deserted by his friend. ▤  … 7All a poor man’s brothers hate him; how much more do his friends go far from him! He pursues them with words, but does not have them.c ▤

c The meaning of the Hebrew sentence is uncertain

Prov 22:7  The rich rules over the poor, and the borrower is the slave of the lender. ▤

Eccl 10:19  Bread is made for laughter, and wine gladdens life, and money answers everything. ▤

There are many interpretations of the final clause. Quite possibly the verse is saying that just as a feast (cf. AMP, GNT, NCV, NIV, NKJV, NLT, NRSV) provides laughter and wine provides merriment, so money provides everything (cf. NLT) – or so people think (cf. NIrV).

- The equality of rich and poor before God:

Prov 22:2  The rich and the poor meet together; the LORD is the maker of them all. ▤

Here the phrase “meet together” is akin to “have this in common” (GNT, NIV, NKJV, NLT, NRSV).

Pray for persecuted Christians

Section C

Sexual Sin

Section Jumps

- Avoid sexual sin . . .

- . . . Be pure

- Sexual sin has ill consequences

- Sexual sin ultimately results in God’s judgment

- Further insights on sexual sin

- Note: The sexually immoral who believe and repent are forgiven and granted righteousness

Avoid sexual sin . . .

Acts 15:28-29  For it has seemed good to the Holy Spirit and to us to lay on you no greater burden than these requirements: 29that you abstain from what has been sacrificed to idols, and from blood, and from what has been strangled, and from sexual immorality. If you keep yourselves from these, you will do well. Farewell. ▤

Rom 13:13  Let us walk properly as in the daytime, not in orgies and drunkenness, not in sexual immorality and sensuality, not in quarreling and jealousy. ▤

1Cor 6:18a  Flee from sexual immorality. ▤

Eph 5:3  But sexual immorality and all impurity or covetousness must not even be named among you, as is proper among saints. ▤

Col 3:5  Put to death therefore what is earthly in you:d sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤

d Greek therefore your members that are on the earth

The terms “impurity” (cf. Eph 5:3 ↑) and “passion” appear to be primarily referring to such things associated with sexual immorality, with the Greek for “passion” also translated as “lust” (GNT, NIV, NLT).

1Thes 4:3-6  For this is the will of God, your sanctification:e that you abstain from sexual immorality; 4that each one of you know how to control his own bodyf in holiness and honor, 5not in the passion of lust like the Gentiles who do not know God; 6that no one transgress and wrong his brother in this matter, because the Lord is an avenger in all these things, as we told you beforehand and solemnly warned you. ▤

e Or your holiness

f Or how to take a wife for himself; Greek how to possess his own vessel

Note that the first clause of v. 6 appears to be speaking against sexual sin with a brother’s wife (cf. NLT).

Heb 12:16  … [See to it] that no one is sexually immoral or unholy like Esau, who sold his birthright for a single meal. ▤

John 8:3, 11  The scribes and the Pharisees brought a woman who had been caught in adultery, and placing her in the midst ▤  … 11She said, “No one, Lord.” And Jesus said, “Neither do I condemn you; go, and from now on sin no more.” ▤

. . . Be pure

See also:

- Eph 5:3 ⇑; Col 3:5 ⇑

- Be pure . . .

Most of the following verses are not necessarily speaking of being pure in contrast in particular to being sexually immoral, but this is quite possibly at least partially in view in all of them.

2Cor 7:1  Since we have these promises, beloved, let us cleanse ourselves from every defilement of bodyg and spirit, bringing holiness to completion in the fear of God. ▤

g Greek flesh

1Tim 5:1-2, 22  Do not rebuke an older man but encourage him as you would a father, younger men as brothers, 2older women as mothers, younger women as sisters, in all purity. ▤  … 22Do not be hasty in the laying on of hands, nor take part in the sins of others; keep yourself pure. ▤

Titus 2:5  … to be self-controlled, pure, working at home, kind, and submissive to their own husbands, that the word of God may not be reviled. ▤

Heb 13:4  Let marriage be held in honor among all, and let the marriage bed be undefiled, for God will judge the sexually immoral and adulterous. ▤

2Tim 2:22  So flee youthful passions and pursue righteousness, faith, love, and peace, along with those who call on the Lord from a pure heart. ▤

The “youthful lusts” (AMP, NASB, NKJV; cf. NLT) Paul refers to presumably include sexually immoral ones.

1Pet 1:22  Having purified your souls by your obedience to the truth for a sincere brotherly love, love one another earnestly from a pure heart, … ▤

Ps 119:9  How can a young man keep his way pure? By guarding it according to your word. ▤

- Rather than being impure, God calls us to be holy:

1Thes 4:7-8  For God has not called us for impurity, but in holiness. 8Therefore whoever disregards this, disregards not man but God, who gives his Holy Spirit to you. ▤

In v. 8, “disregards this” refers to the preceding commands to avoid sexual immorality (cf. vv. 3-6 ⇑).

Sexual sin has ill consequences

See also:

- . . . Warnings against being enticed by an adulteress – which leads to ruin

- Prostitution

1Cor 6:9-10  Or do you not know that the unrighteoush will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,i 10nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

h Or wrongdoers

i The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

Note that this verse and the following two references (Eph 5:5; Rev 2:14-15), also pertain to the following subsection, as missing out on involvement in God’s kingdom is also part of God’s judgment.

Eph 5:5  For you may be sure of this, that everyone who is sexually immoral or impure, or who is covetous (that is, an idolater), has no inheritance in the kingdom of Christ and God. ▤

Rev 22:14-15  Blessed are those who wash their robes,j so that they may have the right to the tree of life and that they may enter the city by the gates. 15Outside are the dogs and sorcerers and the sexually immoral and murderers and idolaters, and everyone who loves and practices falsehood. ▤

j Some manuscripts do his commandments

The sexually immoral, along with other ungodly people, will miss out on participating in the new Jerusalem of the afterlife.

1Cor 6:12  “All things are lawful for me,” but not all things are helpful. “All things are lawful for me,” but I will not be enslaved by anything. ▤

Paul seems to be quoting some of the Corinthians who apparently – in order to justify their sexual sin – claimed that everything is permissible for Christians to do, presumably in reference to not being under the OT law. Paul argues that while in one sense this might be true, obviously it is not a good idea to do things that are harmful. For like all sin, sexual sin is not beneficial and it can master or have control over a person (cf. 2Pet 2:18-19 ↓; Eph 4:19).

1Cor 6:18  Flee from sexual immorality. Every other sink a person commits is outside the body, but the sexually immoral person sins against his own body. ▤

k Or Every sin

In contrast to other sins, sexual sin involves the misuse and mistreatment of one’s own body. Moreover, Paul seems to imply that sexual sin adversely affects the body or one’s being in a deeper way than any other sin (cf. CEV, GNT, NLT).

Rom 1:24, 27  Therefore God gave them up in the lusts of their hearts to impurity, to the dishonoring of their bodies among themselves, ▤  … 27and the men likewise gave up natural relations with women and were consumed with passion for one another, men committing shameless acts with men and receiving in themselves the due penalty for their error. ▤

Verse 24 shows that sexual sin is dishonoring. As such it is “shameful” (CEV, GNT, NLT) and so brings shame. The concept of such sin having intrinsic ill consequences is apparent in v. 27b, which appears to refer to some kind of spiritual and/or emotional harm.

2Pet 2:18-19  For, speaking loud boasts of folly, they entice by sensual passions of the flesh those who are barely escaping from those who live in error. 19They promise them freedom, but they themselves are slavesl of corruption. For whatever overcomes a person, to that he is enslaved. ▤

l Greek bondservants

The false teachers promised that their immoral way would bring freedom, but ironically they themselves had become subject to and controlled by such depravity (v. 19; cf. 1Cor 6:12 ↑). In light of v. 18, it appears that sexual immorality was one thing primarily involved in both their promise of freedom and in the depravity that had mastered them.

Prov 6:25-26  Do not desire her beauty in your heart, and do not let her capture you with her eyelashes; 26for the price of a prostitute is only a loaf of bread,m but a married womann hunts down a precious life. ▤

m Or (compare Septuagint, Syriac, Vulgate) for a prostitute leaves a man with nothing but a loaf of bread

n Hebrew a man’s wife

Prov 31:1-3  The words of King Lemuel. An oracle that his mother taught him: 2What are you doing, my son?o What are you doing, son of my womb? What are you doing, son of my vows? 3Do not give your strength to women, your ways to those who destroy kings. ▤

o Hebrew What, my son?

Harems in particular may be in view in this warning given to a king. A life focused largely on sexual desire is a waste of one’s energy and leads to ruin.

Sexual sin ultimately results in God’s judgment

See also:

- 1Cor 6:9-10 ⇑; Eph 5:5 ⇑; Rev 22:14-15 ⇑; Rom 1:24 ⇑

- Do not commit adultery – which brings God’s judgment . . .

Col 3:5-6  Put to death therefore what is earthly in you:p sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. 6On account of these the wrath of God is coming.q ▤

p Greek therefore your members that are on the earth

q Some manuscripts add upon the sons of disobedience

1Thes 4:3, 6  For this is the will of God, your sanctification:r that you abstain from sexual immorality; ▤  … 6that no one transgress and wrong his brother in this matter, because the Lord is an avenger in all these things, as we told you beforehand and solemnly warned you. ▤

r Or your holiness

Heb 13:4  Let marriage be held in honor among all, and let the marriage bed be undefiled, for God will judge the sexually immoral and adulterous. ▤

2Pet 2:9-10a  … then the Lord knows how to rescue the godly from trials,s and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, 10and especially those who indulge in the lust of defiling passion and despise authority. ▤

s Or temptations

Jude 1:6-7  And the angels who did not stay within their own position of authority, but left their proper dwelling, he has kept in eternal chains under gloomy darkness until the judgment of the great day— 7just as Sodom and Gomorrah and the surrounding cities, which likewise indulged in sexual immorality and pursued unnatural desire,t serve as an example by undergoing a punishment of eternal fire. ▤

t Greek other flesh

Verse 6 may be referring to the actions of “the sons of God” in Genesis 6:1-4, who improperly took wives from the daughters of man.

Rev 21:8  But as for the cowardly, the faithless, the detestable, as for murderers, the sexually immoral, sorcerers, idolaters, and all liars, their portion will be in the lake that burns with fire and sulfur, which is the second death. ▤

1Cor 10:8  We must not indulge in sexual immorality as some of them did, and twenty-three thousand fell in a single day. ▤

Rev 2:20-23  But I have this against you, that you tolerate that woman Jezebel, who calls herself a prophetess and is teaching and seducing my servantsu to practice sexual immorality and to eat food sacrificed to idols. 21I gave her time to repent, but she refuses to repent of her sexual immorality. 22Behold, I will throw her onto a sickbed, and those who commit adultery with her I will throw into great tribulation, unless they repent of her works, 23and I will strike her children dead. And all the churches will know that I am he who searches mind and heart, and I will give to each of you according to your works. ▤

u Greek bondservants

The term “her children” (v. 23) refers to those who followed this self-proclaimed prophetess Jezebel in practicing immorality – her “spiritual” children.

Further insights on sexual sin

1Cor 6:13b-17, 19-20  The body is not meant for sexual immorality, but for the Lord, and the Lord for the body. 14And God raised the Lord and will also raise us up by his power. 15Do you not know that your bodies are members of Christ? Shall I then take the members of Christ and make them members of a prostitute? Never! 16Or do you not know that he who is joinedv to a prostitute becomes one body with her? For, as it is written, “The two will become one flesh.” 17But he who is joined to the Lord becomes one spirit with him. ▤  … 19Or do you not know that your body is a temple of the Holy Spirit within you, whom you have from God? You are not your own, 20for you were bought with a price. So glorify God in your body. ▤

v Or who holds fast (compare Genesis 2:24 and Deuteronomy 10:20); also verse 17

The last pair of phrases in v. 13 appears to imply that our bodies are to be used for the benefit of the Lord, just as the Lord acts for the benefit of our bodies (and selves). The subsequent verse (v. 14) reinforces Christ’s and God’s concern for the body, with the reference to God resurrecting us.

Eph 4:19  They have become callous and have given themselves up to sensuality, greedy to practice every kind of impurity. ▤

The phrase “have become callous” indicates that the consciences of these ungodly people had been so dulled that they no longer had any “feeling of shame” (GNT, NCV). This is generally characteristic of those who persistently indulge in sexual sin and long for more.

Gal 5:19  Now the works of the flesh are evident: sexual immorality, impurity, sensuality, … ▤

Sexual sin is a prominent product of the sinful nature, “the flesh”.

Rev 2:14  But I have a few things against you: you have some there who hold the teaching of Balaam, who taught Balak to put a stumbling block before the sons of Israel, so that they might eat food sacrificed to idols and practice sexual immorality. ▤

Sexual immorality is indeed “a stumbling block” and so is something that Christ’s servants ought to be wary of being led into.

Note: The sexually immoral who believe and repent are forgiven and granted righteousness

Matt 21:28-32  “What do you think? A man had two sons. And he went to the first and said, ‘Son, go and work in the vineyard today.’ 29And he answered, ‘I will not,’ but afterward he changed his mind and went. 30And he went to the other son and said the same. And he answered, ‘I go, sir,’ but did not go. 31Which of the two did the will of his father?” They said, “The first.” Jesus said to them, “Truly, I say to you, the tax collectors and the prostitutes go into the kingdom of God before you. 32For John came to you in the way of righteousness, and you did not believe him, but the tax collectors and the prostitutes believed him. And even when you saw it, you did not afterward change your minds and believe him. ▤

Verse 32 indicates that like the first son (v. 29) the prostitutes (and the tax collectors) changed their minds and did “believe”. In so doing they chose “the way of righteousness” (v. 32a) and were entering the kingdom of God (v. 31b).

Luke 7:37-50  And behold, a woman of the city, who was a sinner, when she learned that he was reclining at table in the Pharisee’s house, brought an alabaster flask of ointment, 38and standing behind him at his feet, weeping, she began to wet his feet with her tears and wiped them with the hair of her head and kissed his feet and anointed them with the ointment. 39Now when the Pharisee who had invited him saw this, he said to himself, “If this man were a prophet, he would have known who and what sort of woman this is who is touching him, for she is a sinner.” 40And Jesus answering said to him, “Simon, I have something to say to you.” And he answered, “Say it, Teacher.” 41“A certain moneylender had two debtors. One owed five hundred denarii, and the other fifty. 42When they could not pay, he cancelled the debt of both. Now which of them will love him more?” 43Simon answered, “The one, I suppose, for whom he cancelled the larger debt.” And he said to him, “You have judged rightly.” 44Then turning toward the woman he said to Simon, “Do you see this woman? I entered your house; you gave me no water for my feet, but she has wet my feet with her tears and wiped them with her hair. 45You gave me no kiss, but from the time I came in she has not ceased to kiss my feet. 46You did not anoint my head with oil, but she has anointed my feet with ointment. 47Therefore I tell you, her sins, which are many, are forgiven—for she loved much. But he who is forgiven little, loves little.” 48And he said to her, “Your sins are forgiven.” 49Then those who were at table with him began to say amongw themselves, “Who is this, who even forgives sins?” 50And he said to the woman, “Your faith has saved you; go in peace.” ▤

w Or to

In being described as “a sinner” (vv. 37, 39), the woman was probably a prostitute. In v. 47a, Jesus is saying that her great love (vv. 37-38) showed that her many sins had been forgiven – rather than saying that it was the reason for why they were forgiven; for it was her faith that saved her (v. 50). One can infer that the love she showed Jesus was an expression of her faith – and presumably of her repentance as well – which led to her forgiveness and salvation.

John 8:3-11  The scribes and the Pharisees brought a woman who had been caught in adultery, and placing her in the midst 4they said to him, “Teacher, this woman has been caught in the act of adultery. 5Now in the Law Moses commanded us to stone such women. So what do you say?” 6This they said to test him, that they might have some charge to bring against him. Jesus bent down and wrote with his finger on the ground. 7And as they continued to ask him, he stood up and said to them, “Let him who is without sin among you be the first to throw a stone at her.” 8And once more he bent down and wrote on the ground. 9But when they heard it, they went away one by one, beginning with the older ones, and Jesus was left alone with the woman standing before him. 10Jesus stood up and said to her, “Woman, where are they? Has no one condemned you?” 11She said, “No one, Lord.” And Jesus said, “Neither do I condemn you; go, and from now on sin no more.” ▤

Jesus’ command to repent (v. 11b) implies that in not condemning the woman (v. 11a) – possibly implying that he forgave her – he required her to repent. Note that the Jewish authorities were hoping to be able to accuse Jesus of either: not upholding the OT law; or apparently – if he did endorse stoning – of being unmerciful and/or contravening the Romans who prohibited the Jews to impose such penalties. One can only guess what Jesus may have written on the ground (vv. 6, 8). In view of v. 7, possibly it was other commandments, to point out the hypocrisy of the woman’s accusers in condemning her for one sin while being guilty themselves of breaking other ones – including ones punishable by death under the OT law.

1Cor 6:9-11  Or do you not know that the unrighteousx will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,y 10nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. 11And such were some of you. But you were washed, you were sanctified, you were justified in the name of the Lord Jesus Christ and by the Spirit of our God. ▤

x Or wrongdoers

y The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

Undoubtedly those spoken of had repented and come to faith – and thus received forgiveness and were justified (v. 11), and so made righteous.

Heb 11:31  By faith Rahab the prostitute did not perish with those who were disobedient, because she had given a friendly welcome to the spies. ▤

James 2:25  And in the same way was not also Rahab the prostitute justified by works when she received the messengers and sent them out by another way? ▤

By her action in the cause of God and his people (cf. Jos 2), the prostitute Rahab was justified. Above in Hebrews 11:31 her actions are deemed to be ones of faith, resulting in her escaping the judgment of those who “were disobedient”. Thus her action can be understood as indicative of belief and repentance, for which she was seen as righteous and in effect forgiven.

Rev 2:20-22  But I have this against you, that you tolerate that woman Jezebel, who calls herself a prophetess and is teaching and seducing my servantsz to practice sexual immorality and to eat food sacrificed to idols. 21I gave her time to repent, but she refuses to repent of her sexual immorality. 22Behold, I will throw her onto a sickbed, and those who commit adultery with her I will throw into great tribulation, unless they repent of her works, … ▤

z Greek bondservants

The implication is that if the false prophetess Jezebel had repented (v. 21) she would have avoided the judgment (v. 22a) – indicative of being forgiven – as was the case for those who had followed her ways (v. 22b).

Pray for persecuted Christians

Section D

Prohibited Forms of Sex

Section Jumps

- Lust

- Fornication

- Prostitution

- Homosexual acts

- Incest

- Bestiality

See also:

- Do not rape

- Do not commit adultery – which brings God’s judgment . . .

- . . . Warnings against being enticed by an adulteress – which leads to ruin

Lust

Job 31:1  I have made a covenant with my eyes; how then could I gaze at a virgin? ▤

Job speaks of making a covenant with his eyes, effectively himself, not to look lustfully at young woman.

Matt 5:27-29  You have heard that it was said, ‘You shall not commit adultery.’ 28But I say to you that everyone who looks at a woman with lustful intent has already committed adultery with her in his heart. 29If your right eye causes you to sin, tear it out and throw it away. For it is better that you lose one of your members than that your whole body be thrown into hell. ▤

Gazing longingly at a woman with sexual desire, is committing adultery in one’s heart and in a spiritual sense. The instruction in v. 29 is not meant to be taken literally. It is hyperbole, emphasizing that one should do whatever is needed to get rid of sin, here lust in particular.

Col 3:5  Put to death therefore what is earthly in you:a sexual immorality, impurity, passion, evil desire, and covetousness, which is idolatry. ▤

a Greek therefore your members that are on the earth

Here and elsewhere in this subsection, “passion” refers to or at least encompasses “lust” (GNT, NIV, NLT).

1Thes 4:3-5  For this is the will of God, your sanctification:b that you abstain from sexual immorality; 4that each one of you know how to control his own bodyc in holiness and honor, 5not in the passion of lust like the Gentiles who do not know God; … ▤

b Or your holiness

c Or how to take a wife for himself; Greek how to possess his own vessel

1Pet 4:3  For the time that is past suffices for doing what the Gentiles want to do, living in sensuality, passions, drunkenness, orgies, drinking parties, and lawless idolatry. ▤

2Pet 2:9-10a  … then the Lord knows how to rescue the godly from trials,d and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, 10and especially those who indulge in the lust of defiling passion and despise authority. ▤

d Or temptations

2Pet 2:18  For, speaking loud boasts of folly, they entice by sensual passions of the flesh those who are barely escaping from those who live in error. ▤

This implies that lust is a product of sinful human nature.

1Jn 2:16  For all that is in the world—the desires of the flesh and the desires of the eyes and pride in possessions—is not from the Father but is from the world. ▤

The phrase “the desires of the flesh” encompasses – if not primarily referring to – sexual desire or lust. The subsequent phrase, “the desires of the eyes”, likely denotes coveting of worldly things in general. Being of the world rather than from God, such things are to be avoided.

Prov 6:25  Do not desire her beauty in your heart, and do not let her capture you with her eyelashes; … ▤

- It is better to marry rather than to burn with lust:

1Cor 7:9  But if they cannot exercise self-control, they should marry. For it is better to marry than to burn with passion. ▤

Obviously people should marry someone whom they are also compatible with, rather than simply someone for whom they “burn with passion”.

Fornication

See also:

- . . . Warnings against being enticed by an adulteress – which leads to ruin

“Fornication” is used in this subheading as referring to sexual relations involving two unmarried people. Used in a more general sense it also encompasses adultery. (The latter is also a prohibited form of sex, as indicated in the above cross reference.)

Ex 22:16-17  “If a man seduces a virgine who is not betrothed and lies with her, he shall give the bride-pricef for her and make her his wife. 17If her father utterly refuses to give her to him, he shall pay money equal to the bride-price for virgins. ▤

e fx 22:16 Or engagement present; also verse 17

Two unmarried people having sexual relations required them to get married (cf. Deut 22:28-29) – unless the father refused. Even so the bride-price was a few years’ wages and so was a very substantial consequence. This indicates that God’s people are not free to have sexual relations outside of marriage.

Deut 22:20-21  But if the thing is true, that evidence of virginity was not found in the young woman, 21then they shall bring out the young woman to the door of her father’s house, and the men of her city shall stone her to death with stones, because she has done an outrageous thing in Israel by whoring in her father’s house. So you shall purge the evil from your midst. ▤

Despite the use of “whoring”, which may be hyperbole, most likely it is the act of sex before marriage which is in view (cf. CEV, GNT, NCV, NIrV, NLT). Note that the death penalty for prohibited sexual acts is not advocated by the NT (cf. Note: The sexually immoral who believe and repent are forgiven and granted righteousness). However its inclusion in OT references such as this does serve to underline the seriousness of such sins.

Matt 15:19  For out of the heart come evil thoughts, murder, adultery, sexual immorality, theft, false witness, slander. ▤

The Greek terms for “sexual immorality” and “the sexually immoral” in this and the following references are translated more specifically as “fornication” (or “fornications”) and “fornicators” in the NASB and NRSV, suggesting that fornication is primarily in view. Moreover, the listing of “sexual immorality” in addition to “adultery” in this verse, strongly implies that sexual sin outside of marriage is in view here, i.e. fornication.

Acts 15:20  … but should write to them to abstain from the things polluted by idols, and from sexual immorality, and from what has been strangled, and from blood. ▤

1Cor 6:9  Or do you not know that the unrighteousg will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,h … ▤

g Or wrongdoers

h The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

Heb 13:4  Let marriage be held in honor among all, and let the marriage bed be undefiled, for God will judge the sexually immoral and adulterous. ▤

The reference to “the sexually immoral” alongside of adulterers points to the fact that “fornicators” (NASB, NKJV, NRSV) are in view.

- Living together does not constitute a marriage:

John 4:17-18  The woman answered him, “I have no husband.” Jesus said to her, “You are right in saying, ‘I have no husband’; 18for you have had five husbands, and the one you now have is not your husband. What you have said is true.” ▤

The “one you now have” implies that the woman was living with a man (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Prostitution

Lev 19:29  Do not profane your daughter by making her a prostitute, lest the land fall into prostitution and the land become full of depravity. ▤

Deut 23:17-18  None of the daughters of Israel shall be a cult prostitute, and none of the sons of Israel shall be a cult prostitute. 18You shall not bring the fee of a prostitute or the wages of a dogi into the house of the LORD your God in payment for any vow, for both of these are an abomination to the LORD your God. ▤

i Or male prostitute

Ezek 43:9  Now let them put away their whoring and the dead bodies of their kings far from me, and I will dwell in their midst forever. ▤

The reference appears to be to spiritual “prostitution” or unfaithfulness to God. But the imagery still serves to indicate the wrongness of prostitution.

1Cor 6:15  Do you not know that your bodies are members of Christ? Shall I then take the members of Christ and make them members of a prostitute? Never! ▤

Prov 6:25-26  Do not desire her beauty in your heart, and do not let her capture you with her eyelashes; 26for the price of a prostitute is only a loaf of bread,j but a married womank hunts down a precious life. ▤

j Or (compare Septuagint, Syriac, Vulgate) for a prostitute leaves a man with nothing but a loaf of bread

k Hebrew a man’s wife

If the rendering in the text note is to be preferred, v. 26a is saying that a prostitute can bring a man to poverty (cf. NIV, NLT; 29:3). As it is, it serves to highlight the gravity of the consequences of adultery.

Prov 23:26-28  My son, give me your heart, and let your eyes observel my ways. 27For a prostitute is a deep pit; an adulteressm is a narrow well. 28She lies in wait like a robber and increases the traitors among mankind. ▤

l Or delight in

m Hebrew a foreign woman

Verse 28 appears to apply to both the prostitute and the wayward wife (cf. CEV, GNT, NCV).

Prov 29:3  He who loves wisdom makes his father glad, but a companion of prostitutes squanders his wealth. ▤

Hos 4:10-14  They shall eat, but not be satisfied; they shall play the whore, but not multiply, because they have forsaken the LORD to cherish 11whoredom, wine, and new wine, which take away the understanding. 12My people inquire of a piece of wood, and their walking staff gives them oracles. For a spirit of whoredom has led them astray, and they have left their God to play the whore. 13They sacrifice on the tops of the mountains and burn offerings on the hills, under oak, poplar, and terebinth, because their shade is good. Therefore your daughters play the whore, and your brides commit adultery. 14I will not punish your daughters when they play the whore, nor your brides when they commit adultery; for the men themselves go aside with prostitutes and sacrifice with cult prostitutes, and a people without understanding shall come to ruin. ▤

In v. 12 “a spirit of whoredom” probably is comparing the people with a prostitute, or those who use them, in their unfaithfulness to God – while also alluding to their desire for prostitutes (cf. CEV). Verse 14 may be implying that the men punished their daughters for turning to prostitution, punishment which God would take no part in, as the men themselves hypocritically used prostitutes.

Jer 13:26-27  I myself will lift up your skirts over your face, and your shame will be seen. 27I have seen your abominations, your adulteries and neighings, your lewd whorings, on the hills in the field. Woe to you, O Jerusalem! How long will it be before you are made clean? ▤

Spiritual prostitution is again at least partly in view, with such imagery indicative of the ungodliness of prostitution. Note that physical prostitution was often involved in such spiritual prostitution as worshiping other gods.

Homosexual acts

Lev 18:22  You shall not lie with a male as with a woman; it is an abomination. ▤

Lev 20:13  If a man lies with a male as with a woman, both of them have committed an abomination; they shall surely be put to death; their blood is upon them. ▤

Under the old covenant, in Israel the law requried the death penalty for certain prohibited acts, including adultery and other sexual sins (cf. vv. 10-16). The New Testament does not advocate for the death penalty, including for sexual sins (cf. John 8:1-11).

Rom 1:26-27  For this reason God gave them up to dishonorable passions. For their women exchanged natural relations for those that are contrary to nature; 27and the men likewise gave up natural relations with women and were consumed with passion for one another, men committing shameless acts with men and receiving in themselves the due penalty for their error. ▤

This points out that homosexual relations are contrary to nature. In v. 27, as noted earlier, “receiving in themselves the due penalty” implies that the committing of such acts carries its own natural consequences.

1Cor 6:9-10  Or do you not know that the unrighteousn will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,o 10nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

n Or wrongdoers

o The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

1Tim 1:9-10  … understanding this, that the law is not laid down for the just but for the lawless and disobedient, for the ungodly and sinners, for the unholy and profane, for those who strike their fathers and mothers, for murderers, 10the sexually immoral, men who practice homosexuality, enslavers,p liars, perjurers, and whatever else is contrary to soundq doctrine, … ▤

p That is, those who take someone captive in order to sell him into slavery

q Or healthy

The passage implies that the practices listed in vv. 9b-10a are against the law (v. 9a) and sound doctrine (v. 10b) – and that the unrighteous terms in v. 9a apply to those who commit these practices.

- The forbidding of cross-dressing:

Deut 22:5  A woman shall not wear a man’s garment, nor shall a man put on a woman’s cloak, for whoever does these things is an abomination to the LORD your God. ▤

This prohibition may have had in view marginalizing God-ordained distinctions between males and females, or ungodly sexual practices that may involve or are associated with wearing clothing of the opposite sex.

Incest

Lev 18:6-13  None of you shall approach any one of his close relatives to uncover nakedness. I am the LORD. 7You shall not uncover the nakedness of your father, which is the nakedness of your mother; she is your mother, you shall not uncover her nakedness. 8You shall not uncover the nakedness of your father’s wife; it is your father’s nakedness. 9You shall not uncover the nakedness of your sister, your father’s daughter or your mother’s daughter, whether brought up in the family or in another home. 10You shall not uncover the nakedness of your son’s daughter or of your daughter’s daughter, for their nakedness is your own nakedness. 11You shall not uncover the nakedness of your father’s wife’s daughter, brought up in your father’s family, since she is your sister. 12You shall not uncover the nakedness of your father’s sister; she is your father’s relative. 13You shall not uncover the nakedness of your mother’s sister, for she is your mother’s relative. ▤

The expression “uncover the nakedness” is a euphemism for sexual intercourse. Note that in view of the reference to one’s mother in v. 7, v. 8 appears to refer to a stepmother (cf. 1Cor 5:1 ↓) or another wife of a father in a polygamous marriage. Clauses such as “it is your father’s nakedness” (v. 8), refer to violating or disgracing a person.

Lev 18:14-18  You shall not uncover the nakedness of your father’s brother, that is, you shall not approach his wife; she is your aunt. 15You shall not uncover the nakedness of your daughter-in-law; she is your son’s wife, you shall not uncover her nakedness. 16You shall not uncover the nakedness of your brother’s wife; it is your brother’s nakedness. 17You shall not uncover the nakedness of a woman and of her daughter, and you shall not take her son’s daughter or her daughter’s daughter to uncover her nakedness; they are relatives; it is depravity. 18And you shall not take a woman as a rival wife to her sister, uncovering her nakedness while her sister is still alive. ▤

As is the case in a sense at least in vv. 7-8 above, these prohibitions speak of in-laws (cf. vv. 7-8 ↑). Thus they go beyond basic incest laws regarding blood relatives, which are in part due to medical concerns regarding any offspring. They may partly have in view the vulnerability of women to sexual abuse when living in close proximity to other males in an extended family. Regarding the prohibition in v. 16 (cf. Lev 20:21 ↓), some commentators claim that it applies even to marrying a deceased brother’s wife. If this is the case, the inheritance rights of children of the dead brother may be in view. A divorced or widowed woman and her blood relatives appear to be spoken of in v. 17.

Lev 20:17, 21  If a man takes his sister, a daughter of his father or a daughter of his mother, and sees her nakedness, and she sees his nakedness, it is a disgrace, and they shall be cut off in the sight of the children of their people. He has uncovered his sister’s nakedness, and he shall bear his iniquity. ▤  … 21If a man takes his brother’s wife, it is impurity.r He has uncovered his brother’s nakedness; they shall be childless. ▤

r Literally menstrual impurity

- Condemnation of sleeping with one’s stepmother:

1Cor 5:1  It is actually reported that there is sexual immorality among you, and of a kind that is not tolerated even among pagans, for a man has his father’s wife. ▤

A man’s “father’s wife” appears to refer to his “stepmother” (CEV, GNT).

Bestiality

Lev 18:23  And you shall not lie with any animal and so make yourself unclean with it, neither shall any woman give herself to an animal to lie with it: it is perversion. ▤

Ex 22:19  Whoever lies with an animal shall be put to death. ▤

Lev 20:15-16  If a man lies with an animal, he shall surely be put to death, and you shall kill the animal. 16If a woman approaches any animal and lies with it, you shall kill the woman and the animal; they shall surely be put to death; their blood is upon them. ▤

Deut 27:21  ‘Cursed be anyone who lies with any kind of animal.’ And all the people shall say, ‘Amen.’ ▤

- Do not mate different kinds of animals:

Lev 19:19a  “You shall keep my statutes. You shall not let your cattle breed with a different kind. ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: Be Wary

Section Jumps

- Be sober-minded

- Watch yourself . . .

- . . . Watch and guard yourself against sinning

- Examine and evaluate yourself

- Keep a clear conscience . . .

- . . . A good conscience is vital for governing ourselves in pleasing God

- Evaluate all things

- Do not be deceived, nor deceive yourself

- Beware: Sin is deceptive

- Warnings against complacency

See also:

- Be careful not to turn away from God . . .

Believers are to be wary of such things as the “pitfalls” spoken of in this chapter, and of any other sin or thing that would compromise our life of faith.

Be sober-minded

See also:

- Drunkenness and gluttony are unwise, causing one trouble . . .

- . . . Drunkenness should be avoided, particularly as it leads to ungodliness

1Thes 5:6-8  So then let us not sleep, as others do, but let us keep awake and be sober. 7For those who sleep, sleep at night, and those who get drunk, are drunk at night. 8But since we belong to the day, let us be sober, having put on the breastplate of faith and love, and for a helmet the hope of salvation. ▤

In being “sober” we are to be “calm, collected, and circumspect” (AMP), in contrast to being drunk (v. 7b).

2Tim 4:5  As for you, always be sober-minded, endure suffering, do the work of an evangelist, fulfill your ministry. ▤

1Pet 1:13  Therefore, preparing your minds for action,s and being sober-minded, set your hope fully on the grace that will be brought to you at the revelation of Jesus Christ. ▤

s Greek girding up the loins of your mind

In conjunction with being sober-minded, we ought to prepare our minds for action.

1Pet 4:7  The end of all things is at hand; therefore be self-controlled and sober-minded for the sake of your prayers. ▤

1Pet 5:8  Be sober-minded; be watchful. Your adversary the devil prowls around like a roaring lion, seeking someone to devour. ▤

- Be alert:

Acts 20:31  Therefore be alert, remembering that for three years I did not cease night or day to admonish everyone with tears. ▤

Watch yourself . . .

1Tim 4:16  Keep a close watch on yourself and on the teaching. Persist in this, for by so doing you will save both yourself and your hearers. ▤

1Ki 2:4  … that the LORD may establish his word that he spoke concerning me, saying, ‘If your sons pay close attention to their way, to walk before me in faithfulness with all their heart and with all their soul, you shall not lackt a man on the throne of Israel.’ ▤

t Hebrew there shall not be cut off for you

David’s descendants needed to watch how they lived so that they would stay faithful to God, as per 8:25 – “… if only your sons pay close attention to their way, to walk before me as you have walked before me.”

Acts 20:28  Pay careful attention to yourselves and to all the flock, in which the Holy Spirit has made you overseers, to care for the church of God,u which he obtained with his own blood.v ▤

u Some manuscripts of the Lord

v Or with the blood of his Own

1Cor 16:13  Be watchful, stand firm in the faith, act like men, be strong. ▤

“Be watchful” is applicable to watching ourselves and also to watching out for spiritual threats, to both our own spiritual lives and those of others.

Deut 4:9  Only take care, and keep your soul diligently, lest you forget the things that your eyes have seen, and lest they depart from your heart all the days of your life. Make them known to your children and your children’s children— ▤

The command to “keep your soul diligently” (cf. Prov 4:23 ↓) is akin to “watch yourselves closely” (NIV®, NRSV).

Prov 4:23  Keep your heart with all vigilance, for from it flow the springs of life. ▤

“Watch over your heart with all diligence” (NASB), carefully guarding your thoughts (cf. CEV).

. . . Watch and guard yourself against sinning

See also:

- Prov 4:23 ⇑

- Beware of spiritual dangers

- Renew your mind and take care of your “heart”

Deut 4:15-16  Therefore watch yourselves very carefully. Since you saw no form on the day that the LORD spoke to you at Horeb out of the midst of the fire, 16beware lest you act corruptly by making a carved image for yourselves, in the form of any figure, the likeness of male or female, … ▤

Ps 39:1  I said, “I will guard my ways, that I may not sin with my tongue; I will guard my mouth with a muzzle, so long as the wicked are in my presence.” ▤

Prov 16:17  The highway of the upright turns aside from evil; whoever guards his way preserves his life. ▤

Particularly in the light of the first half of the verse, the second half probably alludes to guarding one’s way so as not to follow evil. This is also the case in 22:5 below.

Prov 22:5  Thorns and snares are in the way of the crooked; whoever guards his soul will keep far from them. ▤

One who guards themself against wickedness will keep away from its traps and/or consequences.

Mal 2:15-16  Did he not make them one, with a portion of the Spirit in their union?w And what was the one Godx seeking?y Godly offspring. So guard yourselvesz in your spirit, and let none of you be faithless to the wife of your youth. 16“For the man who does not love his wife but divorces her,a says the LORD, the God of Israel, coversb his garment with violence, says the LORD of hosts. So guard yourselves in your spirit, and do not be faithless.” ▤

w Hebrew in it

x Hebrew the one

y Or And not one has done this who has a portion of the Spirit. And what was that one seeking?

z Or So take care; also verse 16

a Hebrew who hates and divorces

b Probable meaning (compare Septuagint and Deuteronomy 24:1-4); or “The LORD, the God of Israel, says that he hates divorce, and him who covers

To “guard yourselves in your spirit” (vv. 15b, 16b) involves watching and evaluating such things as one’s attitudes, motives and conscience – effectively one’s thoughts.

Matt 16:6, 11-12  Jesus said to them, “Watch and beware of the leaven of the Pharisees and Sadducees.” ▤  … 11How is it that you fail to understand that I did not speak about bread? Beware of the leaven of the Pharisees and Sadducees.” 12Then they understood that he did not tell them to beware of the leaven of bread, but of the teaching of the Pharisees and Sadducees. ▤

Matt 26:41  Watch and pray that you may not enter into temptation. The spirit indeed is willing, but the flesh is weak. ▤

Luke 12:15  And he said to them, “Take care, and be on your guard against all covetousness, for one’s life does not consist in the abundance of his possessions.” ▤

Gal 6:1  Brothers,c if anyone is caught in any transgression, you who are spiritual should restore him in a spirit of gentleness. Keep watch on yourself, lest you too be tempted. ▤

c Or Brothers and sisters; also verse 18

2Jn 1:8  Watch yourselves, so that you may not lose what wed have worked for, but may win a full reward. ▤

d Some manuscripts you

Further to watching against sin, we should watch out that we do not fall away from God altogether, forfeiting our reward.

- It is not easy to discern one’s own sin:

Ps 19:12  Who can discern his errors? Declare me innocent from hidden faults. ▤

Examine and evaluate yourself

Ps 119:59  When I think on my ways, I turn my feet to your testimonies; … ▤

Lam 3:40  Let us test and examine our ways, and return to the LORD! ▤

We should “examine and probe our ways” (NASB).

Hag 1:7  Thus says the LORD of hosts: Consider your ways. ▤

Note that this verse is actually the beginning of a strong reprimand.

2Cor 13:5  Examine yourselves, to see whether you are in the faith. Test yourselves. Or do you not realize this about yourselves, that Jesus Christ is in you?—unless indeed you fail to meet the test! ▤

Paul is quite possibly asking the Corinthians to examine themselves to see if they were living in accordance with the faith (cf. AMP, CEV, NCV, NRSV). Alternatively, some understand Paul to be speaking of them needing to assess if they were in fact genuine believers (cf. NIrV, NLT).

1Cor 11:27-29, 31  Whoever, therefore, eats the bread or drinks the cup of the Lord in an unworthy manner will be guilty concerning the body and blood of the Lord. 28Let a person examine himself, then, and so eat of the bread and drink of the cup. 29For anyone who eats and drinks without discerning the body eats and drinks judgment on himself. ▤  … 31But if we judgede ourselves truly, we would not be judged. ▤

e Or discerned

The references to “judgment” (v. 29) and being “judged” (v. 31b) are to the Lord’s disciplining of believers. The phrases “the body and blood of the Lord” (v. 27) and “the body” (v. 29) probably refer to Jesus’ sacrifice of himself – along with what this accomplished – but some would contend that his body the church is also or alternatively in view (cf. 10:16-17). To participate in the Lord’s Supper is to symbolically and spiritually participate in these things, and we must take part appropriately in recognition of this. Thus we need to examine our readiness for taking part and our approach in doing so, examining and judging ourselves (vv. 28, 31).

Ps 4:4  Be angry,f and do not sin; ponder in your own hearts on your beds, and be silent. Selah ▤

f Or Be agitated

The second part of the verse appears to be an exhortation (possibly aimed at David’s enemies) to examine or “search” oneself – quite possibly in particular in regard to the issues relating to the aforementioned anger. Note that the meaning of the first part of the verse is also open to debate (cf. CEV, GNT, NASB).

Gal 6:4-5  But let each one test his own work, and then his reason to boast will be in himself alone and not in his neighbor. 5For each will have to bear his own load. ▤

We should evaluate our own actions without making comparisons with others, as it is for our own actions that we are responsible (v. 5).

Prov 20:27  The spiritg of man is the lamp of the LORD, searching all his innermost parts. ▤

g Hebrew breath

This appears to be making an observation that our spirit – presumably in part with the light of our conscience – tends to examine our innermost character, attitudes and thoughts. It may also be implying that we should consciously seek to do this.

- Ask God to examine you:

Ps 139:23-24  Search me, O God, and know my heart! Try me and know my thoughts!h 24And see if there be any grievous way in me, and lead me in the way everlasting!i ▤

h Or cares

i Or in the ancient way (compare Jeremiah 6:16)

Here David asks God to examine him, presumably with a view to God enlightening him about his spiritual state. Similarly in Psalms 26:2 David prays, “Prove me, O LORD, and try me; test my heart and my mind.”

Keep a clear conscience . . .

Acts 23:1  And looking intently at the council, Paul said, “Brothers, I have lived my life before God in all good conscience up to this day.” ▤

Acts 24:16  So I always take pains to have a clear conscience toward both God and man. ▤

Paul strove to keep his conscience clear not only before God but also before others, trying not to do anything wrong in the eyes of anyone.

1Tim 3:9  They must hold the mystery of the faith with a clear conscience. ▤

2Tim 1:3  I thank God whom I serve, as did my ancestors, with a clear conscience, as I remember you constantly in my prayers night and day. ▤

1Pet 3:20-21  … becausej they formerly did not obey, when God’s patience waited in the days of Noah, while the ark was being prepared, in which a few, that is, eight persons, were brought safely through water. 21Baptism, which corresponds to this, now saves you, not as a removal of dirt from the body but as an appeal to God for a good conscience, through the resurrection of Jesus Christ, … ▤

j Or when

In being baptized one effectively makes “an appeal to God for a good conscience”. Subsequently one should live in keeping with a good conscience.

Heb 13:18  Pray for us, for we are sure that we have a clear conscience, desiring to act honorably in all things. ▤

. . . A good conscience is vital for governing ourselves in pleasing God

A good conscience is vital for governing ourselves in pleasing God for it helps us to evaluate our actions.

Rom 2:14-15  For when Gentiles, who do not have the law, by nature do what the law requires, they are a law to themselves, even though they do not have the law. 15They show that the work of the law is written on their hearts, while their conscience also bears witness, and their conflicting thoughts accuse or even excuse them … ▤

Though they did not have the law, the Gentiles’ consciences bore witness to its requirements and so they themselves could judge their own actions. Similarly, when we are unsure whether some action meets God’s approval, a clear conscience is a good guide.

Rom 9:1  I am speaking the truth in Christ—I am not lying; my conscience bears me witness in the Holy Spirit— ▤

As one having the Holy Spirit, Paul’s conscience under the guidance of the Spirit confirmed to himself (cf. 2Cor 1:12 ↓) that he was not lying.

2Cor 1:12  For our boast is this, the testimony of our conscience, that we behaved in the world with simplicityk and godly sincerity, not by earthly wisdom but by the grace of God, and supremely so toward you. ▤

k Some manuscripts holiness

Their consciences confirmed to them that they had acted rightly.

1Tim 1:5-6, 18-19  The aim of our charge is love that issues from a pure heart and a good conscience and a sincere faith. 6Certain persons, by swerving from these, have wandered away into vain discussion, ▤  … 18This charge I entrust to you, Timothy, my child, in accordance with the prophecies previously made about you, that by them you may wage the good warfare, 19holding faith and a good conscience. By rejecting this, some have made shipwreck of their faith, … ▤

In conjunction with a pure heart and along with a sincere faith, a good conscience produces love of others (v. 5), manifested in actions. Verses 6, 19 both indicate that a good conscience is critical to maintaining one’s faith (cf. 1Tim 3:9 ⇑).

1Pet 3:15-16  … but in your hearts honor Christ the Lord as holy, always being prepared to make a defense to anyone who asks you for a reason for the hope that is in you; yet do it with gentleness and respect, 16having a good conscience, so that, when you are slandered, those who revile your good behavior in Christ may be put to shame. ▤

Peter implies that keeping a clear conscience helps ensure one’s behaviour is good, thus foiling the slander of opponents.

Evaluate all things

See also:

- Guarding against False Teachers

1Thes 5:20-21  Do not despise prophecies, 21but test everything; hold fast what is good. ▤

Lev 10:10-11  You are to distinguish between the holy and the common, and between the unclean and the clean, 11and you are to teach the people of Israel all the statutes that the LORD has spoken to them by Moses. ▤

The priests needed to be able to make such distinctions – closely linked here to their role of teaching the people the law (v. 11). Similarly Christians need to evaluate all things and distinguish between what is holy or acceptable to God and what is not.

Heb 5:14  But solid food is for the mature, for those who have their powers of discernment trained by constant practice to distinguish good from evil. ▤

Job 34:2-4  Hear my words, you wise men, and give ear to me, you who know; 2for the ear tests words as the palate tastes food. 4Let us choose what is right; let us know among ourselves what is good. ▤

This points to the need to evaluate what people say (v. 3; cf. 1Cor 10:15 ↓; 1Cor 14:29 ↓) so as to discern and learn what is right and good (v. 4).

1Cor 10:15  I speak as to sensible people; judge for yourselves what I say. ▤

1Cor 14:29  Let two or three prophets speak, and let the others weigh what is said. ▤

Do not be deceived, nor deceive yourself

See also:

- . . . Do not be deceived or led astray by false teachers

1Cor 6:9-10  Or do you not know that the unrighteousl will not inherit the kingdom of God? Do not be deceived: neither the sexually immoral, nor idolaters, nor adulterers, nor men who practice homosexuality,m 10nor thieves, nor the greedy, nor drunkards, nor revilers, nor swindlers will inherit the kingdom of God. ▤

l Or wrongdoers

m The two Greek terms translated by this phrase refer to the passive and active partners in consensual homosexual acts

1Cor 15:33  Do not be deceived: “Bad company ruins good morals.”n ▤

n Probably from Menander’s comedy Thais

Gal 6:7  Do not be deceived: God is not mocked, for whatever one sows, that will he also reap. ▤

James 1:16  Do not be deceived, my beloved brothers. ▤

This appears to be referring to the incorrect notion that temptation originates from God (cf. v. 13), when in fact it comes from ourselves (cf. vv. 14-15). By contrast, from God come all “good and perfect” things (cf. v. 17).

1Jn 3:7  Little children, let no one deceive you. Whoever practices righteousness is righteous, as he is righteous. ▤

1Cor 3:18-19  Let no one deceive himself. If anyone among you thinks that he is wise in this age, let him become a fool that he may become wise. 19For the wisdom of this world is folly with God. For it is written, “He catches the wise in their craftiness,” ▤

Gal 6:3  For if anyone thinks he is something, when he is nothing, he deceives himself. ▤

1Jn 1:8  If we say we have no sin, we deceive ourselves, and the truth is not in us. ▤

James 1:22  But be doers of the word, and not hearers only, deceiving yourselves. ▤

James 1:26  If anyone thinks he is religious and does not bridle his tongue but deceives his heart, this person’s religion is worthless. ▤

Jer 49:16  The horror you inspire has deceived you, and the pride of your heart, you who live in the clefts of the rock,o who hold the height of the hill. Though you make your nest as high as the eagle’s, I will bring you down from there, declares the LORD. ▤

o Or of Sela

Beware: Sin is deceptive

See also:

- Satan is deceitful . . .

- . . . Those who follow Satan likewise are deceitful

Heb 3:13  But exhort one another every day, as long as it is called “today,” that none of you may be hardened by the deceitfulness of sin. ▤

Rom 7:11  For sin, seizing an opportunity through the commandment, deceived me and through it killed me. ▤

This appears to mean that the law allows sin the opportunity to deceive, as the law presents truth and – being contrary to the law – sin deceives us in regard to its truths.

Eph 4:22  … to put off your old self,p which belongs to your former manner of life and is corrupt through deceitful desires, … ▤

p Greek man; also verse 24

One’s “old self” has been infected by sin. Thus in keeping with sin’s deceitfulness, one’s “old self” (or sinful nature) has become “corrupted by its deceitful desires”.

1Tim 2:14  … and Adam was not deceived, but the woman was deceived and became a transgressor. ▤

Thus alludes to the deceitfulness of sin and in particular its chief instigator, Satan – ‘The woman said, “The serpent deceived me, and I ate.”’ (Gen 3:13b)

- Sin also clings:

Heb 12:1  Therefore, since we are surrounded by so great a cloud of witnesses, let us also lay aside every weight, and sin which clings so closely, and let us run with endurance the race that is set before us, … ▤

Note that sin’s deceitfulness may be partly in view, with the writer quite possibly having in mind how “deftly and cleverly” (AMP) sin operates.

Warnings against complacency

We are to avoid complacency in living our Christian life. One aspect of this is that we should avoid being complacent in regard to God’s coming judgment, when we will receive his payment for our actions. A number of the passages below (including the extracts from the OT prophets) have this aspect in view, speaking of the complacency of the wayward or ungodly amongst God’s people.

Prov 1:32  For the simple are killed by their turning away, and the complacency of fools destroys them; … ▤

Isa 32:9-11  Rise up, you women who are at ease, hear my voice; you complacent daughters, give ear to my speech. 10In little more than a year you will shudder, you complacent women; for the grape harvest fails, the fruit harvest will not come. 11Tremble, you women who are at ease, shudder, you complacent ones; strip, and make yourselves bare, and tie sackcloth around your waist. ▤

Presumably these women were ungodly. In their complacency they were unconcerned about their actions and oblivious to God’s judgment that would befall them and their people.

Amos 6:1-7  “Woe to those who are at ease in Zion, and to those who feel secure on the mountain of Samaria, the notable men of the first of the nations, to whom the house of Israel comes! 2Pass over to Calneh, and see, and from there go to Hamath the great; then go down to Gath of the Philistines. Are you better than these kingdoms? Or is their territory greater than your territory, 3O you who put far away the day of disaster and bring near the seat of violence? 4“Woe to those who lie on beds of ivory and stretch themselves out on their couches, and eat lambs from the flock and calves from the midst of the stall, 5who sing idle songs to the sound of the harp and like David invent for themselves instruments of music, 6who drink wine in bowls and anoint themselves with the finest oils, but are not grieved over the ruin of Joseph! 7Therefore they shall now be the first of those who go into exile, and the revelry of those who stretch themselves out shall pass away.” ▤

The meaning of v. 2 is debatable. One possibility is that Amos was using the cities in question as examples of cities that once had appeared secure but now were destroyed; as such they served as a warning to his people. In v. 3 Amos appears to indicate that his people had put off all thoughts of the coming day of judgment, while by their evil activities they effectively hastened its coming (cf. AMP, GNT, NIrV, NLT).

Zeph 1:12  At that time I will search Jerusalem with lamps, and I will punish the men who are complacent,q those who say in their hearts, ‘The LORD will not do good, nor will he do ill.’ ▤

q Hebrew are thickening on the dregs [of their wine]

1Cor 10:12  Therefore let anyone who thinks that he stands take heed lest he fall. ▤

Heb 2:1-3a  Therefore we must pay much closer attention to what we have heard, lest we drift away from it. 2For since the message declared by angels proved to be reliable, and every transgression or disobedience received a just retribution, 3how shall we escape if we neglect such a great salvation? ▤

As opposed to being complacent, we must pay careful attention to the gospel message (v. 1) and not be indifferent to it (v. 3a).

Heb 6:12  … so that you may not be sluggish, but imitators of those who through faith and patience inherit the promises. ▤

Do not become “spiritually dull and indifferent” (NLT).

- Be very careful how you live:

Eph 5:15-16  Look carefully then how you walk, not as unwise but as wise, 16making the best use of the time, because the days are evil. ▤

The phrase “making the best use of the time” refers to making the best out of every situation we can for the cause of God’s glory and his kingdom.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 39

Hard Times

1. General

1. Prologue: God’s People Still Have Hard Times

2. Mourn Loss

3. Keep in Mind God and His Word

4. Trust in God

5. Hope in God and Wait for Him

2. Praying in Hard Times

1. Express Your Anguish to God

2. Ask God for Help (I): General

3. Ask God for Help (II): Things to Appeal To

4. Praise and Rejoice in God

5. Epilogue: God Does Respond to Suffering and Cries

Part I

General

Hard times are experienced by all Christians. This reality is reflected in the Bible, notably in Job and Psalms. But the Bible also shows that there are a number of practical and effective things that we can do when undergoing hard times.

Note that the next chapter looks at experiencing persecution because of one’s faith. This current chapter deals with undergoing hard times in general – particularly when one is hurting or “down” – irrespective of whether such times are a result of one’s faith or not. As such the responses discussed in this chapter, supplement or reinforce the responses to persecution that are given in the following chapter.

Section A

Prologue: God’s People Still Have Hard Times

Section Jumps

- Trouble is characteristic of human life

- The wicked seek to oppress the righteous and the poor

- Examples of God’s people undergoing hard times

- Examples of God’s people even attributing hard times to God

- Note: The desire to contend with God over one’s plight

See also:

- God Disciplines His People (I): Reasons

- God Disciplines His People (II): Insights

- God’s People Face Persecution

Trouble is characteristic of human life

Job 5:7  … but man is born to trouble as the sparks fly upward. ▤

Job 14:1  Man who is born of a woman is few of days and full of trouble. ▤

Job asserts that people’s lives are typically full of trouble.

Job 7:1  Has not man a hard service on earth, and are not his days like the days of a hired hand? ▤

Human life is hard and difficult.

Ps 90:10  The years of our life are seventy, or even by reason of strength eighty; yet their spana is but toil and trouble; they are soon gone, and we fly away. ▤

a Or pride

Eccl 2:23  For all his days are full of sorrow, and his work is a vexation. Even in the night his heart does not rest. This also is vanity. ▤

As with the other verses in this subsection, this and 5:17 below are referring to the lives of people in general.

Eccl 5:17  Moreover, all his days he eats in darkness in much vexation and sickness and anger. ▤

The first part of the verse appears to be speaking of living in darkness (cf. GNT), as explained by the second half of the verse. The reference seems to be to the lot of people in general, but some commentators interpret it to have in view those who hoard wealth (cf. v. 13).

Eccl 8:6  For there is a time and a way for everything, although man’s troubleb lies heavy on him. ▤

b Or evil

The second part of the verse indicates that people’s lives are often hard (cf. CEV), weighed down by trouble (cf. NCV, NLT).

- The difficulties of old age:

Eccl 12:1-5  Remember also your Creator in the days of your youth, before the evil days come and the years draw near of which you will say, “I have no pleasure in them”; 2before the sun and the light and the moon and the stars are darkened and the clouds return after the rain, 3in the day when the keepers of the house tremble, and the strong men are bent, and the grinders cease because they are few, and those who look through the windows are dimmed, 4and the doors on the street are shut—when the sound of the grinding is low, and one rises up at the sound of a bird, and all the daughters of song are brought low— 5they are afraid also of what is high, and terrors are in the way; the almond tree blossoms, the grasshopper drags itself along,c and desire fails, because man is going to his eternal home, and the mourners go about the streets— ▤

c Or is a burden

Verses 2-5 describe old age, mostly in metaphorical terms. Fading eyesight is referred to by: “the sun and the light and the moon and the stars are darkened” (v. 2); and “those who look through the windows are dimmed” (v. 3). The final clause of v. 2 most likely speaks of more troubles looming (“the clouds”) soon after other troubles (“the rain”) have diminished. The “keepers of the house” (v. 3) apparently refers to one’s arms. The “grinders” (v. 3) that cease and are few generally are thought to be teeth that are ground down and/or fall out. In v. 4, faltering speech and deafness seem to be largely in view. In v. 5, “the almond tree blossoms” apparently depicts gray hair. The reference to the grasshopper dragging itself along (v. 5) depicts how old age stiffens once nimble beings.

The wicked seek to oppress the righteous and the poor

See also:

- . . . The needy are often mistreated by the wicked and made to suffer

Ps 37:14, 32  The wicked draw the sword and bend their bows to bring down the poor and needy, to slay those whose way is upright; ▤  … 32The wicked watches for the righteous and seeks to put him to death. ▤

Ps 64:2-4  Hide me from the secret plots of the wicked, from the throng of evildoers, 3who whet their tongues like swords, who aim bitter words like arrows, 4shooting from ambush at the blameless, shooting at him suddenly and without fear. ▤

Ps 119:51, 61, 69, 78, 95, 110  The insolent utterly deride me, but I do not turn away from your law. ▤  … 61Though the cords of the wicked ensnare me, I do not forget your law. ▤  … 69The insolent smear me with lies, but with my whole heart I keep your precepts; ▤  … 78Let the insolent be put to shame, because they have wronged me with falsehood; as for me, I will meditate on your precepts. ▤  … 95The wicked lie in wait to destroy me, but I consider your testimonies. ▤  … 110The wicked have laid a snare for me, but I do not stray from your precepts. ▤

Prov 29:10  Bloodthirsty men hate one who is blameless and seek the life of the upright.d ▤

d Or but the upright seek his soul

Amos 2:6  Thus says the LORD: “For three transgressions of Israel, and for four, I will not revoke the punishment, because they sell the righteous for silver, and the needy for a pair of sandals— ▤

Amos 5:11-12  Therefore because you trample one the poor and you exact taxes of grain from him, you have built houses of hewn stone, but you shall not dwell in them; you have planted pleasant vineyards, but you shall not drink their wine. 12For I know how many are your transgressions and how great are your sins— you who afflict the righteous, who take a bribe, and turn aside the needy in the gate. ▤

e Or you tax

Job 20:19  For he has crushed and abandoned the poor; he has seized a house that he did not build. ▤

Ps 10:2  In arrogance the wicked hotly pursue the poor; let them be caught in the schemes that they have devised. ▤

Examples of God’s people undergoing hard times

See also:

- Ps 119:51, 61, 69, 78, 95, 110 ⇑

- Tell God of your plight and how you feel . . .

1Ki 19:3-4  Then he [Elijah] was afraid, and he arose and ran for his life and came to Beersheba, which belongs to Judah, and left his servant there. 4But he himself went a day’s journey into the wilderness and came and sat down under a broom tree. And he asked that he might die, saying, “It is enough; now, O LORD, take away my life, for I am no better than my fathers.” ▤

Job 3:24-26  For my sighing comes instead off my bread, and my groanings are poured out like water. 25For the thing that I fear comes upon me, and what I dread befalls me. 26I am not at ease, nor am I quiet; I have no rest, but trouble comes. ▤

f Or like; Hebrew before

Job 6:2-3, 8-9, 11  Oh that my vexation were weighed, and all my calamity laid in the balances! 3For then it would be heavier than the sand of the sea; therefore my words have been rash. ▤  … 8“Oh that I might have my request, and that God would fulfill my hope, 9that it would please God to crush me, that he would let loose his hand and cut me off! ▤  … 11What is my strength, that I should wait? And what is my end, that I should be patient? ▤

Job 7:3-6  … so I am allotted months of emptiness, and nights of misery are apportioned to me. 4When I lie down I say, ‘When shall I arise?’ But the night is long, and I am full of tossing till the dawn. 5My flesh is clothed with worms and dirt; my skin hardens, then breaks out afresh. 6My days are swifter than a weaver’s shuttle and come to their end without hope. ▤

Job 17:1-2, 7, 11  My spirit is broken; my days are extinct; the graveyard is ready for me. 2Surely there are mockers about me, and my eye dwells on their provocation. ▤  … 7My eye has grown dim from vexation, and all my members are like a shadow. ▤  … 11My days are past; my plans are broken off, the desires of my heart. ▤

In v. 7, “all my members” refers to body parts, perhaps limbs in particular (cf. GNT).

Job 19:17-20  My breath is strange to my wife, and I am a stench to the children of my own mother. 18Even young children despise me; when I rise they talk against me. 19All my intimate friends abhor me, and those whom I loved have turned against me. 20My bones stick to my skin and to my flesh, and I have escaped by the skin of my teeth. ▤

Job 30:15-17, 26-31  Terrors are turned upon me; my honor is pursued as by the wind, and my prosperity has passed away like a cloud. 16“And now my soul is poured out within me; days of affliction have taken hold of me. 17The night racks my bones, and the pain that gnaws me takes no rest. ▤  … 26But when I hoped for good, evil came, and when I waited for light, darkness came. 27My inward parts are in turmoil and never still; days of affliction come to meet me. 28I go about darkened, but not by the sun; I stand up in the assembly and cry for help. 29I am a brother of jackals and a companion of ostriches. 30My skin turns black and falls from me, and my bones burn with heat. 31My lyre is turned to mourning, and my pipe to the voice of those who weep. ▤

In v. 29, by speaking of his camaraderie with such creatures, Job appears to speak of wailing – howling like a jackal and squealing dismally like an ostrich (cf. AMP).

Ps 6:6-7  I am weary with my moaning; every night I flood my bed with tears; I drench my couch with my weeping. 7My eye wastes away because of grief; it grows weak because of all my foes. ▤

Ps 42:10  As with a deadly wound in my bones, my adversaries taunt me, while they say to me all the day long, “Where is your God?” ▤

Ps 57:4  My soul is in the midst of lions; I lie down amid fiery beasts— the children of man, whose teeth are spears and arrows, whose tongues are sharp swords. ▤

Ps 88:3  For my soul is full of troubles, and my life draws near to Sheol. ▤

Jer 15:10  Woe is me, my mother, that you bore me, a man of strife and contention to the whole land! I have not lent, nor have I borrowed, yet all of them curse me. ▤

Jer 20:14-18  Cursed be the day on which I was born! The day when my mother bore me, let it not be blessed! 15Cursed be the man who brought the news to my father, “A son is born to you,” making him very glad. 16Let that man be like the cities that the LORD overthrew without pity; let him hear a cry in the morning and an alarm at noon, 17because he did not kill me in the womb; so my mother would have been my grave, and her womb forever great. 18Why did I come out from the womb to see toil and sorrow, and spend my days in shame? ▤

- David endured many hardships:

Ps 132:1  Remember, O LORD, in David’s favor, all the hardships he endured, … ▤

Examples of God’s people even attributing hard times to God

See also:

- Job 7:3 ⇑

- God controls the good and bad things that happen to people

- However, hard times from God are not always due to sin

- Prayer despairingly speaking of God as even the source of one’s suffering

Ruth 1:13b, 20-21  No, my daughters, for it is exceedingly bitter to me for your sake that the hand of the LORD has gone out against me.” ▤  … 20She said to them, “Do not call me Naomi;g call me Mara,h for the Almighty has dealt very bitterly with me. 21I went away full, and the LORD has brought me back empty. Why call me Naomi, when the LORD has testified against me and the Almighty has brought calamity upon me?” ▤

g Naomi means pleasant

h Mara means bitter

Naomi’s husband and two sons had died (cf. v. 5).

Job 6:4  For the arrows of the Almighty are in me; my spirit drinks their poison; the terrors of God are arrayed against me. ▤

Job 16:7-14  Surely now God has worn me out; he hasi made desolate all my company. 8And he has shriveled me up, which is a witness against me, and my leanness has risen up against me; it testifies to my face. 9He has torn me in his wrath and hated me; he has gnashed his teeth at me; my adversary sharpens his eyes against me. 10Men have gaped at me with their mouth; they have struck me insolently on the cheek; they mass themselves together against me. 11God gives me up to the ungodly and casts me into the hands of the wicked. 12I was at ease, and he broke me apart; he seized me by the neck and dashed me to pieces; he set me up as his target; 13his archers surround me. He slashes open my kidneys and does not spare; he pours out my gall on the ground. 14He breaks me with breach upon breach; he runs upon me like a warrior. ▤

i Hebrew you have; also verse 8

Job 19:8-13, 21  He has walled up my way, so that I cannot pass, and he has set darkness upon my paths. 9He has stripped from me my glory and taken the crown from my head. 10He breaks me down on every side, and I am gone, and my hope has he pulled up like a tree. 11He has kindled his wrath against me and counts me as his adversary. 12His troops come on together; they have cast up their siege rampj against me and encamp around my tent. 13“He has put my brothers far from me, and those who knew me are wholly estranged from me. ▤  … 21Have mercy on me, have mercy on me, O you my friends, for the hand of God has touched me! ▤

j Hebrew their way

As often the case with laments – as seen in other passages in this subsection – this includes figurative portrayals (e.g. v. 12) of what the sufferer understood as God’s action against him. In v. 21, the final clause speaks of God striking him.

Jer 45:3  You said, ‘Woe is me! For the LORD has added sorrow to my pain. I am weary with my groaning, and I find no rest.’ ▤

Lam 3:1-18  I am the man who has seen affliction under the rod of his wrath; 2he has driven and brought me into darkness without any light; 3surely against me he turns his hand again and again the whole day long. 4He has made my flesh and my skin waste away; he has broken my bones; 5he has besieged and enveloped me with bitterness and tribulation; 6he has made me dwell in darkness like the dead of long ago. 7He has walled me about so that I cannot escape; he has made my chains heavy; 8though I call and cry for help, he shuts out my prayer; 9he has blocked my ways with blocks of stones; he has made my paths crooked. 10He is a bear lying in wait for me, a lion in hiding; 11he turned aside my steps and tore me to pieces; he has made me desolate; 12he bent his bow and set me as a target for his arrow. 13He drove into my kidneys the arrows of his quiver; 14I have become the laughingstock of all peoples, the object of their taunts all day long. 15He has filled me with bitterness; he has sated me with wormwood. 16He has made my teeth grind on gravel, and made me cower in ashes; 17my soul is bereft of peace; I have forgotten what happinessk is; 18so I say, “My endurance has perished; so has my hope from the LORD.” ▤

k Hebrew good

The language of vv. 2-13 is largely metaphorical. Wormwood (v. 15) is a woody shrub with a bitter taste, sometimes figuratively used to portray sorrow.

Note: The desire to contend with God over one’s plight

Job 7:11, 17-21  “Therefore I will not restrain my mouth; I will speak in the anguish of my spirit; I will complain in the bitterness of my soul. ▤  … 17What is man, that you make so much of him, and that you set your heart on him, 18visit him every morning and test him every moment? 19How long will you not look away from me, nor leave me alone till I swallow my spit? 20If I sin, what do I do to you, you watcher of mankind? Why have you made me your mark? Why have I become a burden to you? 21Why do you not pardon my transgression and take away my iniquity? For now I shall lie in the earth; you will seek me, but I shall not be.” ▤

“Therefore” (v. 11) appears to refer to the misery of Job’s predicament (cf. vv. 2-5) with the prospect of imminent death (cf. vv. 6-10) – and possibly also his apparent innocence (cf. 6:10, 24, 30). His circumstances being as such, he therefore would not keep silent but speak out and complain to God. In vv. 17-18 Job queries as to why a person, so insignificant in comparison to God, should be given so much attention that so much affliction be directed towards him – seemingly from God. In v. 21 Job asks why God does not forgive his sins and relent, apparently reasoning that his death – by which he would pay for his sin – was now imminent anyway.

Job 10:2  I will say to God, Do not condemn me; let me know why you contend against me. ▤

Job 13:3, 15-16  But I would speak to the Almighty, and I desire to argue my case with God. ▤  … 15Though he slay me, I will hope in him;l yet I will argue my ways to his face. 16This will be my salvation, that the godless shall not come before him. ▤

l Or Behold, he will slay me; I have no hope

In v. 16, Job claims or hopes that by arguing his case before God, he will prove his innocence – and be saved – for the guilty godless would not dare come before God.

Job 13:22-23  Then call, and I will answer; or let me speak, and you reply to me. 23How many are my iniquities and my sins? Make me know my transgression and my sin. ▤

Job 21:4  As for me, is my complaint against man? Why should I not be impatient? ▤

Job indicates that his complaint is directed to God.

Job 23:3-7  Oh, that I knew where I might find him, that I might come even to his seat! 4I would lay my case before him and fill my mouth with arguments. 5I would know what he would answer me and understand what he would say to me. 6Would he contend with me in the greatness of his power? No; he would pay attention to me. 7There an upright man could argue with him, and I would be acquitted forever by my judge. ▤

Job 31:35-37  Oh, that I had one to hear me! (Here is my signature! Let the Almighty answer me!) Oh, that I had the indictment written by my adversary! 36Surely I would carry it on my shoulder; I would bind it on me as a crown; 37I would give him an account of all my steps; like a prince I would approach him. ▤

“Here is my signature” (v. 35) speaks of Job signing off on a written testimony to the truth of what he had said in his defense. In v. 36 Job appears to indicate that he would wear proudly any accusations for all to see, confident that it would be obvious to all that they were not true.

Job 5:8  As for me, I would seek God, and to God would I commit my cause, … ▤

Here Eliphaz says that if he was in Job’s dreadful position he would appeal to God over it. His tone is more restrained than Job’s in the above references.

- Job’s resignation over the uselessness of disputing with God:

Job 9:3-4, 14-20  If one wished to contend with him, one could not answer him once in a thousand times. 4He is wise in heart and mighty in strength —who has hardened himself against him, and succeeded?— ▤  … 14How then can I answer him, choosing my words with him? 15Though I am in the right, I cannot answer him; I must appeal for mercy to my accuser.m 16If I summoned him and he answered me, I would not believe that he was listening to my voice. 17For he crushes me with a tempest and multiplies my wounds without cause; 18he will not let me get my breath, but fills me with bitterness. 19If it is a contest of strength, behold, he is mighty! If it is a matter of justice, who can summon him?n 20Though I am in the right, my own mouth would condemn me; though I am blameless, he would prove me perverse. ▤

m Or to my judge

n Compare Septuagint; Hebrew me

In v. 20 Job fears that whatever he said may in fact make him appear guilty, probably thinking either that he would be overwhelmed by God’s presence or foiled by God’s far superior intellect.

Pray for persecuted Christians

Section B

Mourn Loss

Section Jumps

- Mourn and weep over loss – particularly deaths

- Mourn and weep before God

- Openly express your sorrow and grief

- Fast in mourning

The actions spoken of in this section are important for dealing with grief. For they help us express it and “get it out of our system”. Note that while the vast majority of the verses in this section refer to loss in accordance with the above heading – usually in regard to the death of one or more loved ones – a few of them speak of other troubles.

Mourn and weep over loss – particularly deaths

Gen 23:2  And Sarah died at Kiriath-arba (that is, Hebron) in the land of Canaan, and Abraham went in to mourn for Sarah and to weep for her. ▤

Deut 34:7-8  Moses was 120 years old when he died. His eye was undimmed, and his vigor unabated. 8And the people of Israel wept for Moses in the plains of Moab thirty days. Then the days of weeping and mourning for Moses were ended. ▤

2Sam 13:33, 36-37  Now therefore let not my lord the king so take it to heart as to suppose that all the king’s sons are dead, for Amnon alone is dead.” ▤  … 36And as soon as he had finished speaking, behold, the king’s sons came and lifted up their voice and wept. And the king also and all his servants wept very bitterly. 37But Absalom fled and went to Talmai the son of Ammihud, king of Geshur. And David mourned for his son day after day. ▤

2Sam 18:33  o And the king was deeply moved and went up to the chamber over the gate and wept. And as he went, he said, “O my son Absalom, my son, my son Absalom! Would I had died instead of you, O Absalom, my son, my son!” ▤

o Ch 19:1 in Hebrew

Job 16:16  My face is red with weeping, and on my eyelids is deep darkness, … ▤

Isa 16:7  Therefore let Moab wail for Moab, let everyone wail. Mourn, utterly stricken, for the raisin cakes of Kir-hareseth. ▤

The last clause apparently refers to one of the good things lost in the destruction of the city.

Isa 22:4  Therefore I said: “Look away from me; let me weep bitter tears; do not labor to comfort me concerning the destruction of the daughter of my people.” ▤

The phrase “the daughter of my people” (cf. Jer 9:1 ↓) appears to figuratively denote the people themselves and/or Jerusalem (cf. NCV).

Jer 9:1, 10  p Oh that my head were waters, and my eyes a fountain of tears, that I might weep day and night for the slain of the daughter of my people! ▤  … 10“I will take up weeping and wailing for the mountains, and a lamentation for the pastures of the wilderness, because they are laid waste so that no one passes through, and the lowing of cattle is not heard; both the birds of the air and the beasts have fled and are gone. ▤

p Ch 8:23 in Hebrew

In v. 10 Jeremiah speaks of weeping over the desolation of the land, due to the Babylonian conquest and the subsequent lack of people to tend the land.

Zec 12:10  And I will pour out on the house of David and the inhabitants of Jerusalem a spirit of grace and pleas for mercy, so that, when they look on me, on him whom they have pierced, they shall mourn for him, as one mourns for an only child, and weep bitterly over him, as one weeps over a firstborn. ▤

This is commonly understood to depict Israel’s eventual turning to Jesus Christ in deep remorse over their prior response to him – in particular the instigation of his death by their ancestors – along with the repercussions. The setting is probably either immediately preceding or on Christ’s return.

John 11:32-35  Now when Mary came to where Jesus was and saw him, she fell at his feet, saying to him, “Lord, if you had been here, my brother would not have died.” 33When Jesus saw her weeping, and the Jews who had come with her also weeping, he was deeply moved in his spirit and greatly troubled. 34And he said, “Where have you laid him?” They said to him, “Lord, come and see.” 35Jesus wept. ▤

Jesus’ emotion in v. 33b appears to be at least in part in response to the weeping of Mary and the other Jews, but may well also have been due to his friend’s death, as appears to be the case in v. 35.

Acts 8:2  Devout men buried Stephen and made great lamentation over him. ▤

Matt 5:4  Blessed are those who mourn, for they shall be comforted. ▤

The mourning referred to here is probably primarily the mourning of godly people over sin and its consequences, rather than mourning over loss or trouble. (For further comment see Be sorrowful over your sin.) However, it would appear to still at least be applicable to the latter.

- The Jews wept in exile at their loss of Zion:

Ps 137:1  By the waters of Babylon, there we sat down and wept, when we remembered Zion. ▤

Mourn and weep before God

See also:

- Tell God of your plight and how you feel . . .

- . . . Pour out your heart to God

Josh 7:4-6  So about 3,000 men went up there from the people. And they fled before the men of Ai, 5and the men of Ai killed about thirty-six of their men and chased them before the gate as far as Shebarim and struck them at the descent. And the hearts of the people melted and became as water. 6Then Joshua tore his clothes and fell to the earth on his face before the ark of the LORD until the evening, he and the elders of Israel. And they put dust on their heads. ▤

The actions of Joshua and the elders (v. 6) signified mourning. Note that the ark of the LORD signified God’s presence amongst the Israelites.

2Ki 19:1  As soon as King Hezekiah heard it, he tore his clothes and covered himself with sackcloth and went into the house of the LORD. ▤

Wearing sackcloth is an expression of intense sorrow, as is tearing one’s clothes (cf. Josh 7:6 ↑).

Judg 20:25-26  And Benjamin went against them out of Gibeah the second day, and destroyed 18,000 men of the people of Israel. All these were men who drew the sword. 26Then all the people of Israel, the whole army, went up and came to Bethel and wept. They sat there before the LORD and fasted that day until evening, and offered burnt offerings and peace offerings before the LORD. ▤

The ark was kept at Bethel at this time.

1Sam 1:10, 15  She was deeply distressed and prayed to the LORD and wept bitterly. ▤  … 15But Hannah answered, “No, my lord [Eli], I am a woman troubled in spirit. I have drunk neither wine nor strong drink, but I have been pouring out my soul before the LORD. ▤

Job 16:20  My friends scorn me; my eye pours out tears to God, … ▤

Ps 39:12a  “Hear my prayer, O LORD, and give ear to my cry; hold not your peace at my tears! ▤

Lam 3:49-50  My eyes will flow without ceasing, without respite, 50until the LORD from heaven looks down and sees; … ▤

Isa 38:2-3  Then Hezekiah turned his face to the wall and prayed to the LORD, 3and said, “Please, O LORD, remember how I have walked before you in faithfulness and with a whole heart, and have done what is good in your sight.” And Hezekiah wept bitterly. ▤

This suggests that Hezekiah wept before God, subsequent to praying to God.

Openly express your sorrow and grief

Note that the adjacent subsections also contain a number of verses illustrating open expression of sorrow and grief.

Num 14:1  Then all the congregation raised a loud cry, and the people wept that night. ▤

1Sam 30:3-4  And when David and his men came to the city, they found it burned with fire, and their wives and sons and daughters taken captive. 4Then David and the people who were with him raised their voices and wept until they had no more strength to weep. ▤

2Sam 1:11, 17-19, 23-27  Then David took hold of his clothes and tore them, and so did all the men who were with him. ▤  … 17And David lamented with this lamentation over Saul and Jonathan his son, 18and he said itq should be taught to the people of Judah; behold, it is written in the Book of Jashar.r He said: 19“Your glory, O Israel, is slain on your high places! How the mighty have fallen! ▤  … 23“Saul and Jonathan, beloved and lovely! In life and in death they were not divided; they were swifter than eagles; they were stronger than lions. 24“You daughters of Israel, weep over Saul, who clothed you luxuriously in scarlet, who put ornaments of gold on your apparel. 25“How the mighty have fallen in the midst of the battle! “Jonathan lies slain on your high places. 26I am distressed for you, my brother Jonathan; very pleasant have you been to me; your love to me was extraordinary, surpassing the love of women. 27“How the mighty have fallen, and the weapons of war perished!” ▤

q Septuagint; Hebrew the Bow, which may be the name of the lament’s tune

r Or of the upright

A lament is a passionate and often poetic expression of grief. In vv. 19-27 David recites his lament as an open expression of his sorrow and grief. Moreover, he even ordered that the men of Judah be taught it (v. 18). In v. 26 David speaks of his deep love for Jonathan, who was like a brother to him. The “weapons” (v. 27b) possibly refers to Saul and Jonathan (cf. CEV text note), although the destruction of their actual weapons could be in view.

2Sam 13:19  And Tamar put ashes on her head and tore the long robe that she wore. And she laid her hand on her head and went away, crying aloud as she went. ▤

Here Tamar mourns and weeps after being raped and further ill treated by her half brother, Amnon (who would later pay with his life).

2Sam 15:23, 30  And all the land wept aloud as all the people passed by, and the king crossed the brook Kidron, and all the people passed on toward the wilderness. ▤  … 30But David went up the ascent of the Mount of Olives, weeping as he went, barefoot and with his head covered. And all the people who were with him covered their heads, and they went up, weeping as they went. ▤

The occasion was David’s evacuation from Jerusalem – and the loss of much of his authority – due to the conspiracy of his son Absalom.

Est 4:1  When Mordecai learned all that had been done, Mordecai tore his clothes and put on sackcloth and ashes, and went out into the midst of the city, and he cried out with a loud and bitter cry. ▤

Isa 15:2b-3  On every head is baldness; every beard is shorn; 3in the streets they wear sackcloth; on the housetops and in the squares everyone wails and melts in tears. ▤

Isa 33:7  Behold, their heroes cry in the streets; the envoys of peace weep bitterly. ▤

Matt 2:16-18  Then Herod, when he saw that he had been tricked by the wise men, became furious, and he sent and killed all the male children in Bethlehem and in all that region who were two years old or under, according to the time that he had ascertained from the wise men. 17Then was fulfilled what was spoken by the prophet Jeremiah: 18“A voice was heard in Ramah, weeping and loud lamentation, Rachel weeping for her children; she refused to be comforted, because they are no more.” ▤

- Believers have reason to not grieve like others do, without any hope:

1Thes 4:13-14  But we do not want you to be uninformed, brothers, about those who are asleep, that you may not grieve as others do who have no hope. 14For since we believe that Jesus died and rose again, even so, through Jesus, God will bring with him those who have fallen asleep. ▤

Fast in mourning

See also:

- In petitioning God, express your anguish over consequences of your sin – even with fasting

Judg 20:26  Then all the people of Israel, the whole army, went up and came to Bethel and wept. They sat there before the LORD and fasted that day until evening, and offered burnt offerings and peace offerings before the LORD. ▤

2Sam 1:12  And they mourned and wept and fasted until evening for Saul and for Jonathan his son and for the people of the LORD and for the house of Israel, because they had fallen by the sword. ▤

Note that 1 Chronicles 10:12 says that the inhabitants of Jabesh Gilead fasted seven days after Saul’s death.

2Sam 3:33-35  And the king lamented for Abner, saying, “Should Abner die as a fool dies? 34Your hands were not bound; your feet were not fettered; as one falls before the wicked you have fallen.” And all the people wept again over him. 35Then all the people came to persuade David to eat bread while it was yet day. But David swore, saying, “God do so to me and more also, if I taste bread or anything else till the sun goes down!” ▤

Ezra 10:6  Then Ezra withdrew from before the house of God and went to the chamber of Jehohanan the son of Eliashib, where he spent the night,s neither eating bread nor drinking water, for he was mourning over the faithlessness of the exiles. ▤

s Probable reading; Hebrew where he went

Est 4:3  And in every province, wherever the king’s command and his decree reached, there was great mourning among the Jews, with fasting and weeping and lamenting, and many of them lay in sackcloth and ashes. ▤

This speaks of the proposed annihilation of all Jews, during the reign of the Persian King Xerxes.

Dan 10:2-3  In those days I, Daniel, was mourning for three weeks. 3I ate no delicacies, no meat or wine entered my mouth, nor did I anoint myself at all, for the full three weeks. ▤

It is not stated why Daniel mourned and fasted, but it most likely was due to either his people’s current predicament or the implications of the vision he had received in v. 1.

Matt 9:15  And Jesus said to them, “Can the wedding guests mourn as long as the bridegroom is with them? The days will come when the bridegroom is taken away from them, and then they will fast. ▤

While Jesus was with them there was no reason for the disciples to mourn and fast, but when he would be “taken away from them” – probably a reference to his death – then they would do so.

1Sam 20:34  And Jonathan rose from the table in fierce anger and ate no food the second day of the month, for he was grieved for David, because his father had disgraced him. ▤

Zec 8:19  Thus says the LORD of hosts: The fast of the fourth month and the fast of the fifth and the fast of the seventh and the fast of the tenth shall be to the house of Judah seasons of joy and gladness and cheerful feasts. Therefore love truth and peace. ▤

These fasts were commemorative fasts, in which the Jews mourned particular events surrounding the Babylonian destruction of Jerusalem (cf. 2Ki 25).

- Saul’s fasting while blind:

Acts 9:8-9  Saul rose from the ground, and although his eyes were opened, he saw nothing. So they led him by the hand and brought him into Damascus. 9And for three days he was without sight, and neither ate nor drank. ▤

Saul’s fasting was probably more related to his recognition of his spiritual condition than his blindness.

Pray for persecuted Christians

Section C

Keep in Mind God and His Word

Section Jumps

- In hard times, remember God . . .

- . . . and remember what God has done

- Seek God in hard times

- Do not forget God’s word

- Keep meditating on God’s word and obeying it – living righteously

- Put your hope in God’s word

- Take comfort in God’s word and delight in it

In hard times, remember God . . .

See also:

- Ensure you remember God

The verses in this and the following subsection indicate that even in hard times we can draw hope and comfort from remembering: God himself, including his amazing capabilities and loving characteristics; and what he has done, including the things he has done for us (cf. comment on Ps 7:7-15 ⇓)

Ps 42:6b  My soul is cast down within me; therefore I remember you from the land of Jordan and of Hermon, from Mount Mizar. ▤

Jer 51:50  You who have escaped from the sword, go, do not stand still! Remember the LORD from far away, and let Jerusalem come into your mind: … ▤

The exiles who had escaped the sword – either that of the Babylonians or their conquerors the Persians (cf. v. 49) – are told to leave Babylon (cf. vv. 6, 49) and return to Jerusalem. The call to “Remember the LORD in a distant land” (NIV®, NRSV) is applicable to believers of all generations living in difficult circumstances.

Jonah 2:7  When my life was fainting away, I remembered the LORD, and my prayer came to you, into your holy temple. ▤

Neh 4:14  And I looked and arose and said to the nobles and to the officials and to the rest of the people, “Do not be afraid of them. Remember the Lord, who is great and awesome, and fight for your brothers, your sons, your daughters, your wives, and your homes.” ▤

. . . and remember what God has done

Deut 7:18  … you shall not be afraid of them but you shall remember what the LORD your God did to Pharaoh and to all Egypt, … ▤

Ps 77:7-15  “Will the Lord spurn forever, and never again be favorable? 8Has his steadfast love forever ceased? Are his promises at an end for all time? 9Has God forgotten to be gracious? Has he in anger shut up his compassion?” Selah 10Then I said, “I will appeal to this, to the years of the right hand of the Most High.”t 11I will remember the deeds of the LORD; yes, I will remember your wonders of old. 12I will ponder all your work, and meditate on your mighty deeds. 13Your way, O God, is holy. What god is great like our God? 14You are the God who works wonders; you have made known your might among the peoples. 15You with your arm redeemed your people, the children of Jacob and Joseph. Selah ▤

t Or This is my grief: that the right hand of the Most High has changed

The expression “the years of the right hand of the Most High” (v. 10) speaks of the years when God’s power was clearly manifested on his people’s behalf. In the face of present difficulties and God’s apparent rejection and inactivity (vv. 7-9), the psalmist chooses to remember and meditate on God’s wonderful deeds of the past (vv. 10-12, 15), by which he finds encouragement and a revitalized view of God (vv. 13-14).

Ps 143:3-6  For the enemy has pursued my soul; he has crushed my life to the ground; he has made me sit in darkness like those long dead. 4Therefore my spirit faints within me; my heart within me is appalled. 5I remember the days of old; I meditate on all that you have done; I ponder the work of your hands. 6I stretch out my hands to you; my soul thirsts for you like a parched land. Selah ▤

Remembering and meditating on what God has done in the past (v. 5), appears to prompt the psalmist to pray to God (v. 6).

- Additionally, remember who God is:

Isa 44:6-8, 21-22  Thus says the LORD, the King of Israel and his Redeemer, the LORD of hosts: “I am the first and I am the last; besides me there is no god. 7Who is like me? Let him proclaim it.u Let him declare and set it before me, since I appointed an ancient people. Let them declare what is to come, and what will happen. 8Fear not, nor be afraid; have I not told you from of old and declared it? And you are my witnesses! Is there a God besides me? There is no Rock; I know not any.” ▤  … 21Remember these things, O Jacob, and Israel, for you are my servant; I formed you; you are my servant; O Israel, you will not be forgotten by me. 22I have blotted out your transgressions like a cloud and your sins like mist; return to me, for I have redeemed you. ▤

u Or Who like me can proclaim it?

“Remember “these things” (v. 21a) may primarily have in view the preceding discussions on who God is and his incomparableness (vv. 6-8) – as illustrated by God foretelling the future (vv. 7-8a) and the contrasting uselessness of idols (cf. vv. 9-20). As God’s servants, his people ought to remember who and how great God is. “Remember these things” could additionally be speaking of remembering that they are his servant/s (cf. GNT, NCV), made so by God (v. 21b), and that as his servants God would not forget them (v. 21b). It could also encompass what he had done for them in forgiving them and redeeming them (v. 22). In hard times – as at any time – it is important to remember all such things.

Seek God in hard times

See also:

- . . . By punishment and discipline God causes his people to seek him again

Ps 27:7-8  Hear, O LORD, when I cry aloud; be gracious to me and answer me! 8You have said, “Seekv my face.” My heart says to you, “Your face, LORD, do I seek.”w ▤

v The command (seek) is addressed to more than one person

w The meaning of the Hebrew verse is uncertain

To seek God’s face (cf. 2Chr 7:14 ↓) has been equated with seeking God’s favor, but it may well fundamentally refer to seeking his presence or fellowship – from which would follow his favor, involving such things as his protection.

Ps 77:2  In the day of my trouble I seek the Lord; in the night my hand is stretched out without wearying; my soul refuses to be comforted. ▤

2Chr 7:13-14  When I shut up the heavens so that there is no rain, or command the locust to devour the land, or send pestilence among my people, 14if my people who are called by my name humble themselves, and pray and seek my face and turn from their wicked ways, then I will hear from heaven and will forgive their sin and heal their land. ▤

This speaks of suffering God’s punishment because of sin, but the direction to seek God is very much applicable to all difficult circumstances.

2Chr 20:2-4  Some men came and told Jehoshaphat, “A great multitude is coming against you from Edom,x from beyond the sea; and, behold, they are in Hazazon-tamar” (that is, Engedi). 3Then Jehoshaphat was afraid and set his face to seek the LORD, and proclaimed a fast throughout all Judah. 4And Judah assembled to seek help from the LORD; from all the cities of Judah they came to seek the LORD. ▤

x One Hebrew manuscript; most Hebrew manuscripts Aram (Syria)

- Asa’s failure to seek God when in need:

2Chr 16:12  In the thirty-ninth year of his reign Asa was diseased in his feet, and his disease became severe. Yet even in his disease he did not seek the LORD, but sought help from physicians. ▤

Do not forget God’s word

See also:

- Remember God’s word and commands

Ps 119:61, 83, 93, 109, 141, 153  Though the cords of the wicked ensnare me, I do not forget your law. ▤  … 83For I have become like a wineskin in the smoke, yet I have not forgotten your statutes. ▤  … 93I will never forget your precepts, for by them you have given me life. ▤  … 109I hold my life in my hand continually, but I do not forget your law. ▤  … 141I am small and despised, yet I do not forget your precepts. ▤  … 153Look on my affliction and deliver me, for I do not forget your law. ▤

The psalmist’s suffering had taken its toll on him so much so that he likened himself to a wineskin hung over a fire (v. 83), which becomes shriveled and blackened. In v. 93b the psalmist appears to be speaking of the strength and meaning he found in God’s word during his affliction, which had effectively preserved his life. “I hold my life in my hand continually” (v. 109a) may be a reference to the psalmist putting his life in danger by remaining faithful to God’s law, refusing to forget it (v. 109b).

- The psalmist longed for God’s precepts:

Ps 119:40  Behold, I long for your precepts; in your righteousness give me life! ▤

In the midst of adversity, not only did the psalmist not forget God’s word, he longed for God’s commands. Possibly being able to obey God’s commands is primarily in view (cf. GNT, NCV, NLT).

Keep meditating on God’s word and obeying it – living righteously

See also:

- Remember God’s word and commands

- Persistently meditate on God’s word and commands . . .

- . . . Keep God’s word and commands in your heart and thoughts

Ps 119:23, 51, 69, 78, 87, 95, 98, 157, 166  Even though princes sit plotting against me, your servant will meditate on your statutes. ▤  … 51The insolent utterly deride me, but I do not turn away from your law. ▤  … 69The insolent smear me with lies, but with my whole heart I keep your precepts; ▤  … 78Let the insolent be put to shame, because they have wronged me with falsehood; as for me, I will meditate on your precepts. ▤  … 87They have almost made an end of me on earth, but I have not forsaken your precepts. ▤  … 95The wicked lie in wait to destroy me, but I consider your testimonies. ▤  … 98Your commandment makes me wiser than my enemies, for it is ever with me. ▤  … 157Many are my persecutors and my adversaries, but I do not swerve from your testimonies. ▤  … 166I hope for your salvation, O LORD, and I do your commandments. ▤

Job 6:10  This would be my comfort; I would even exulty in pain unsparing, for I have not denied the words of the Holy One. ▤

y The meaning of the Hebrew word is uncertain

Job has primarily in view his obedience to God’s commands (cf. CEV), which he had not rejected (cf. NCV, NIrV) amidst his great ordeal.

Ps 17:3, 5  You have tried my heart, you have visited me by night, you have tested me, and you will find nothing; I have purposed that my mouth will not transgress. ▤  … 5My steps have held fast to your paths; my feet have not slipped. ▤

Amidst the threat of enemies (cf. vv. 1-2, 9-12), David continued to hold to God’s ways and not to sin.

Ps 37:34  Wait for the LORD and keep his way, and he will exalt you to inherit the land; you will look on when the wicked are cut off. ▤

Job 4:5-6  But now it has come to you, and you are impatient; it touches you, and you are dismayed. 6Is not your fear of Godz your confidence, and the integrity of your ways your hope? ▤

z Hebrew lacks of God

Living righteously does give reason for confidence and hope for one’s future – although here Eliphaz was mistaken to believe that it necessarily meant freedom from one’s suffering in this life (cf. v. 7).

- Do not turn to evil in the midst of affliction:

Job 36:21  Take care; do not turn to iniquity, for this you have chosen rather than affliction. ▤

Elihu appears to be warning Job to not do this, rather than accusing him of already having done so. Note that 2 Chronicles 28:22 indicates that King Ahaz was guilty of this – “In the time of his distress he became yet more faithless to the LORD—this same King Ahaz.”

Put your hope in God’s word

See also:

- During hard times, put your hope in God

Ps 119:43, 81, 114, 147  And take not the word of truth utterly out of my mouth, for my hope is in your rules. ▤  … 81My soul longs for your salvation; I hope in your word. ▤  … 114You are my hiding place and my shield; I hope in your word. ▤  … 147I rise before dawn and cry for help; I hope in your words. ▤

The references to hoping in God’s word involve primarily having hope in the promises that God has made in his word (cf. v. 41 ↓; v. 50 ⇓), to which the psalmist clung amidst adversity. Note that in v. 43a the psalmist appears to either call on God not to take his promises away from him, or to allow him to continue to speak God’s word, propagating it amongst others.

Ps 130:5  I wait for the LORD, my soul waits, and in his word I hope; … ▤

- Trust in God’s word:

Ps 119:41-42  Let your steadfast love come to me, O LORD, your salvation according to your promise; 42then shall I have an answer for him who taunts me, for I trust in your word. ▤

Take comfort in God’s word and delight in it

See also:

- God’s word encourages people

Ps 119:50, 52  This is my comfort in my affliction, that your promise gives me life. ▤  … 52When I think of your rules from of old, I take comfort, O LORD. ▤

In v. 50 the psalmist says that his comfort in suffering is God’s promise which preserves or “revives” (NLT) his life, through the hope that it gives (cf. vv. 43, 81, 114, 147 ⇑).

Ps 119:70, 77, 92, 111, 143  … their heart is unfeeling like fat, but I delight in your law. ▤  … 77Let your mercy come to me, that I may live; for your law is my delight. ▤  … 92If your law had not been my delight, I would have perished in my affliction. ▤  … 111Your testimonies are my heritage forever, for they are the joy of my heart. ▤  … 143Trouble and anguish have found me out, but your commandments are my delight. ▤

In v. 92 the psalmist asserts that he would have perished in his affliction if God’s law had not “been the source of my joy” (GNT) and so “sustained me with joy” (NLT). The reason why God’s word produced such joy may have primarily been because of its promises (v. 50 ↑) and/or because the psalmist “found happiness in obeying” it (CEV). In regard to the latter, bear in mind that willingly obeying God’s commands brings such things as contentment and meaning to one’s life.

- Even in hard times, God’s word gives freedom:

Ps 119:45  … and I shall walk in a wide place, for I have sought your precepts. ▤

As this was written in troubled times (cf. v. 50 ↑; vv. 77, 92, 143 ↑), the thought may be that the trials the psalmist was experiencing were not burdensome or oppressive because of the “freedom” (CEV, GNT, NCV, NIV, NLT) that God’s word brought, with its encouragement and wise counsel.

Pray for persecuted Christians

Section D

Trust in God

Section Jumps

- During hard times, trust in God

- Commit yourself to God and take refuge in him . . .

- . . . For God saves and protects those who take refuge in him

- Accept hard times from God

- Do not complain against nor contend with God because of hard times

See also:

- Faith and Hope

- Note: Believe that God will hear you and answer your prayer – and tell him so

- [What to do in persecution:] Have Faith in God and Pray

During hard times, trust in God

See also:

- Have faith that God will care for you

Ps 13:2, 5  How long must I take counsel in my soul and have sorrow in my heart all the day? How long shall my enemy be exalted over me? ▤  … 5But I have trusted in your steadfast love; my heart shall rejoice in your salvation. ▤

Ps 25:1-2  To you, O LORD, I lift up my soul. 2O my God, in you I trust; let me not be put to shame; let not my enemies exult over me. ▤

Ps 28:2, 7  Hear the voice of my pleas for mercy, when I cry to you for help, when I lift up my hands toward your most holy sanctuary.a ▤  … 7The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

a Hebrew your innermost sanctuary

Ps 31:9-15  Be gracious to me, O LORD, for I am in distress; my eye is wasted from grief; my soul and my body also. 10For my life is spent with sorrow, and my years with sighing; my strength fails because of my iniquity, and my bones waste away. 11Because of all my adversaries I have become a reproach, especially to my neighbors, and an object of dread to my acquaintances; those who see me in the street flee from me. 12I have been forgotten like one who is dead; I have become like a broken vessel. 13For I hear the whispering of many— terror on every side!— as they scheme together against me, as they plot to take my life. 14But I trust in you, O LORD; I say, “You are my God.” 15My times are in your hand; rescue me from the hand of my enemies and from my persecutors! ▤

The statement: “You are my God” (v. 14) – part of David’s declaration of faith (vv. 14-15a) from the depths of despair (vv. 9-13) – implies that the LORD is the one he trusts in as sovereign over his life, the one who held his present and future circumstances in his hands (v. 15a).

Ps 62:8  Trust in him at all times, O people; pour out your heart before him; God is a refuge for us. Selah ▤

Ps 143:7-8a  Answer me quickly, O LORD! My spirit fails! Hide not your face from me, lest I be like those who go down to the pit. 8Let me hear in the morning of your steadfast love, for in you I trust. ▤

Isa 50:10  Who among you fears the LORD and obeys the voice of his servant? Let him who walks in darkness and has no light trust in the name of the LORD and rely on his God. ▤

This is most likely directed to godly people living in the darkness of difficult circumstances (cf. AMP, GNT, NCV, NLT), although some interpret it as speaking to those living in the darkness of sin (cf. CEV).

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.b ▤

b Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

If the alternative rendering in the text note is to be preferred (cf. NASB, NIV, NKJV, NLT, NRSV), then Paul would appear to be speaking of trusting God to guard his ministry and its fruits, along with himself – even through death. Despite his great suffering, Paul knew God, the one whom he believed or “trusted” (GNT, cf. NLT). Knowing God, Paul was certain that God was able to guard that which he had entrusted to God, even through death.

Ps 116:10  I believed, even whenc I spoke, “I am greatly afflicted”; … ▤

c Or believed, indeed; Septuagint believed, therefore

The psalmist affirms his faith even amidst his great affliction.

Commit yourself to God and take refuge in him . . .

See also:

- Ps 62:8 ⇑; 2Tim 1:12 ⇑

- God is a refuge for his people

To commit yourself to God is to entrust yourself to him, trusting God to care for you. Taking refuge in God involves focusing on God’s surrounding presence and trusting in his protection, as a refuge.

Ps 31:5  Into your hand I commit my spirit; you have redeemed me, O LORD, faithful God. ▤

In the first part of the verse, David speaks of committing or entrusting (cf. NLT) his spirit and/or life (cf. NCV, NIrV) to God’s care. The words were spoken by Jesus just prior to his death (cf. Luke 23:46).

Jer 11:20  But, O LORD of hosts, who judges righteously, who tests the heart and the mind, let me see your vengeance upon them, for to you have I committed my cause. ▤

1Pet 2:23  When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. ▤

Ps 143:8b-9  Make me know the way I should go, for to you I lift up my soul. 9Deliver me from my enemies, O LORD! I have fled to you for refuge!d ▤

d One Hebrew manuscript, Septuagint; most Hebrew manuscripts To you I have covered

The expression “to you I lift up my soul” (cf. Ps 25:1 ⇑) probably has a meaning akin to “to you I commit my soul”. It certainly appears to be an expression of trust.

Ruth 2:12  The LORD repay you for what you have done, and a full reward be given you by the LORD, the God of Israel, under whose wings you have come to take refuge! ▤

Ps 11:1-3  In the LORD I take refuge; how can you say to my soul, “Flee like a bird to your mountain, 2for behold, the wicked bend the bow; they have fitted their arrow to the string to shoot in the dark at the upright in heart; 3if the foundations are destroyed, what can the righteous do?”e ▤

e Or for the foundations will be destroyed; what has the righteous done?

In the face of fearful advice to flee from the threatening circumstances (vv. 1b-3), David states that he will instead take refuge in the LORD (v. 1a). Note that the quotation marks include vv. 2-3 as part of the advice beginning in v. 1b.

Ps 57:1  Be merciful to me, O God, be merciful to me, for in you my soul takes refuge; in the shadow of your wings I will take refuge, till the storms of destruction pass by. ▤

Ps 71:1, 3, 7  In you, O LORD, do I take refuge; let me never be put to shame! ▤  … 3Be to me a rock of refuge, to which I may continually come; you have given the command to save me, for you are my rock and my fortress. ▤  … 7I have been as a portent to many, but you are my strong refuge. ▤

Ps 73:28  But for me it is good to be near God; I have made the Lord GOD my refuge, that I may tell of all your works. ▤

Ps 118:8-9  It is better to take refuge in the LORD than to trust in man. 9It is better to take refuge in the LORD than to trust in princes. ▤

Jer 17:17  Be not a terror to me; you are my refuge in the day of disaster. ▤

Ps 62:6-8  He only is my rock and my salvation, my fortress; I shall not be shaken. 7On God rests my salvation and my glory; my mighty rock, my refuge is God. 8Trust in him at all times, O people; pour out your heart before him; God is a refuge for us. Selah ▤

Ps 63:7-8  … for you have been my help, and in the shadow of your wings I will sing for joy. 8My soul clings to you; your right hand upholds me. ▤

In speaking of being in the “shadow” of God’s “wings” (v. 7) and of clinging to God (v. 8), David is effectively speaking of taking refuge in God.

Heb 6:17-18  So when God desired to show more convincingly to the heirs of the promise the unchangeable character of his purpose, he guaranteed it with an oath, 18so that by two unchangeable things, in which it is impossible for God to lie, we who have fled for refuge might have strong encouragement to hold fast to the hope set before us. ▤

The phrase “fled for refuge” appears to refer to taking refuge in God, with quite possibly his great promises for our future largely in view.

. . . For God saves and protects those who take refuge in him

Ps 17:7  Wondrously showf your steadfast love, O Savior of those who seek refuge from their adversaries at your right hand. ▤

f Or Distinguish me by

Ps 18:30  This God—his way is perfect;g the word of the LORD proves true; he is a shield for all those who take refuge in him. ▤

g Or blameless

Ps 31:19-20  Oh, how abundant is your goodness, which you have stored up for those who fear you and worked for those who take refuge in you, in the sight of the children of mankind! 20In the cover of your presence you hide them from the plots of men; you store them in your shelter from the strife of tongues. ▤

Ps 34:22  The LORD redeems the life of his servants; none of those who take refuge in him will be condemned. ▤

Ps 37:40  The LORD helps them and delivers them; he delivers them from the wicked and saves them, because they take refuge in him. ▤

Ps 91:1-13  He who dwells in the shelter of the Most High will abide in the shadow of the Almighty. 2I will sayh to the LORD, “My refuge and my fortress, my God, in whom I trust.” 3For he will deliver you from the snare of the fowler and from the deadly pestilence. 4He will cover you with his pinions, and under his wings you will find refuge; his faithfulness is a shield and buckler. 5You will not fear the terror of the night, nor the arrow that flies by day, 6nor the pestilence that stalks in darkness, nor the destruction that wastes at noonday. 7A thousand may fall at your side, ten thousand at your right hand, but it will not come near you. 8You will only look with your eyes and see the recompense of the wicked. 9Because you have made the LORD your dwelling place— the Most High, who is my refugei— 10no evil shall be allowed to befall you, no plague come near your tent. 11For he will command his angels concerning you to guard you in all your ways. 12On their hands they will bear you up, lest you strike your foot against a stone. 13You will tread on the lion and the adder; the young lion and the serpent you will trample underfoot. ▤

h Septuagint He will say

i Or For you, O LORD, are my refuge! You have made the Most High your dwelling place

In vv. 3-6 imagery relating to a mother bird protecting her young from various dangers is used to illustrate God’s protection of those who take refuge in him. In v. 13 the reference to lions and snakes denotes dangers or foes, possibly implying both powerful ones (the lions) and insidious ones (the snakes). Those who take refuge in God will overcome all such things.

Ps 27:1, 5  The LORD is my light and my salvation; whom shall I fear? The LORD is the strongholdj of my life; of whom shall I be afraid? ▤  … 5For he will hide me in his shelter in the day of trouble; he will conceal me under the cover of his tent; he will lift me high upon a rock. ▤

j Or refuge

The references to God’s “shelter” and “tent” (v. 5) refer to the tabernacle, and so point to God’s presence (cf. Ps 31:19-20 ↑).

Ps 5:11  But let all who take refuge in you rejoice; let them ever sing for joy, and spread your protection over them, that those who love your name may exult in you. ▤

In praying that God will protect those who take refuge in God, David implies that God is able to protect them, and even that God does do so.

Ps 32:7  You are a hiding place for me; you preserve me from trouble; you surround me with shouts of deliverance. Selah ▤

Isa 57:13b  But he who takes refuge in me shall possess the land and shall inherit my holy mountain. ▤

This may be alluding to blessings of the last days.

Nah 1:7  The LORD is good, a stronghold in the day of trouble; he knows those who take refuge in him. ▤

- Those who take refuge in God are blessed:

Ps 2:12  Kiss the Son, lest he be angry, and you perish in the way, for his wrath is quickly kindled. Blessed are all who take refuge in him. ▤

Note that “he”, “his” and “him” may refer to God (cf. CEV, GNT), but could instead refer to the Son. (The Hebrew is itself is actually unclear.) Also note that similarly Psalms 34:8b says, “Blessed is the man who takes refuge in him!”

Accept hard times from God

See also:

- Note: Accept God’s discipline for sin

Gen 43:14  May God Almightyk grant you mercy before the man, and may he send back your other brother and Benjamin. And as for me, if I am bereaved of my children, I am bereaved. ▤

k Hebrew El Shaddai

In the first statement Jacob acknowledged that God was in control of the destiny of his two sons and his last statement implies that he would accept the outcome even if it meant his loss of them.

Job 1:13-22  Now there was a day when his sons and daughters were eating and drinking wine in their oldest brother’s house, 14and there came a messenger to Job and said, “The oxen were plowing and the donkeys feeding beside them, 15and the Sabeans fell upon them and took them and struck down the servantsl with the edge of the sword, and I alone have escaped to tell you.” 16While he was yet speaking, there came another and said, “The fire of God fell from heaven and burned up the sheep and the servants and consumed them, and I alone have escaped to tell you.” 17While he was yet speaking, there came another and said, “The Chaldeans formed three groups and made a raid on the camels and took them and struck down the servants with the edge of the sword, and I alone have escaped to tell you.” 18While he was yet speaking, there came another and said, “Your sons and daughters were eating and drinking wine in their oldest brother’s house, 19and behold, a great wind came across the wilderness and struck the four corners of the house, and it fell upon the young people, and they are dead, and I alone have escaped to tell you.” 20Then Job arose and tore his robe and shaved his head and fell on the ground and worshiped. 21And he said, “Naked I came from my mother’s womb, and naked shall I return. The LORD gave, and the LORD has taken away; blessed be the name of the LORD.” 22In all this Job did not sin or charge God with wrong. ▤

l Hebrew the young men; also verses 16, 17

In v. 21 Job classically states that all he had was only what God had given him – none of which was his forever – and that therefore God had the right to take it away. In acknowledging this and blessing God in the light of it, Job shows unqualified acceptance of such distressing events (vv. 13-19) as being in line with God’s will.

Job 2:7-10  So Satan went out from the presence of the LORD and struck Job with loathsome sores from the sole of his foot to the crown of his head. 8And he took a piece of broken pottery with which to scrape himself while he sat in the ashes. 9Then his wife said to him, “Do you still hold fast your integrity? Curse God and die.” 10But he said to her, “You speak as one of the foolish women would speak. Shall we receive good from God, and shall we not receive evil?”m In all this Job did not sin with his lips. ▤

m Or disaster; also verse 11

Job’s rhetorical question (v. 10) implies we should “accept” (AMP, CEV, GNT, NASB, NIV, NKJV, NLT) all things from God, both good and bad.

Eccl 7:14  In the day of prosperity be joyful, and in the day of adversity consider: God has made the one as well as the other, so that man may not find out anything that will be after him. ▤

The main theme of this verse is the uncertainty of life, but arguably it can also be construed from it that as both good and bad times are from God, we should be accepting of both – rather than one and not the other (cf. Job 2:10 ↑).

Heb 12:5-9  And have you forgotten the exhortation that addresses you as sons? “My son, do not regard lightly the discipline of the Lord, nor be weary when reproved by him. 6For the Lord disciplines the one he loves, and chastises every son whom he receives.” 7It is for discipline that you have to endure. God is treating you as sons. For what son is there whom his father does not discipline? 8If you are left without discipline, in which all have participated, then you are illegitimate children and not sons. 9Besides this, we have had earthly fathers who disciplined us and we respected them. Shall we not much more be subject to the Father of spirits and live? ▤

The instructions to “not regard lightly” nor “be weary” over hardship from God (v. 5), to endure it as discipline (v. 7) and to submit to God’s will in it (v. 9) – i.e. “accept discipline from the Father” (NCV™) – all speak of accepting hard times from God.

Luke 22:42  … saying, “Father, if you are willing, remove this cup from me. Nevertheless, not my will, but yours, be done.” ▤

1Pet 2:18-19  Servants, be subject to your masters with all respect, not only to the good and gentle but also to the unjust. 19For this is a gracious thing, when, mindful of God, one endures sorrows while suffering unjustly. ▤

The phrase “mindful of God” (v. 19) speaks of being mindful of God’s will (cf. GNT). Peter is speaking of viewing such unjust suffering as being in accordance with God’s will, and therefore accepting and enduring it.

Do not complain against nor contend with God because of hard times

See also:

- Do not test or question God

Num 11:1  And the people complained in the hearing of the LORD about their misfortunes, and when the LORD heard it, his anger was kindled, and the fire of the LORD burned among them and consumed some outlying parts of the camp. ▤

Num 14:2-3, 27-29  And all the people of Israel grumbled against Moses and Aaron. The whole congregation said to them, “Would that we had died in the land of Egypt! Or would that we had died in this wilderness! 3Why is the LORD bringing us into this land, to fall by the sword? Our wives and our little ones will become a prey. Would it not be better for us to go back to Egypt?” ▤  … [God:] 27“How long shall this wicked congregation grumble against me? I have heard the grumblings of the people of Israel, which they grumble against me. 28Say to them, ‘As I live, declares the LORD, what you have said in my hearing I will do to you: 29your dead bodies shall fall in this wilderness, and of all your number, listed in the census from twenty years old and upward, who have grumbled against me, … ▤

Num 21:4-6  From Mount Hor they set out by the way to the Red Sea, to go around the land of Edom. And the people became impatient on the way. 5And the people spoke against God and against Moses, “Why have you brought us up out of Egypt to die in the wilderness? For there is no food and no water, and we loathe this worthless food.” 6Then the LORD sent fiery serpents among the people, and they bit the people, so that many people of Israel died. ▤

Job 33:13-14  Why do you contend against him, saying, ‘He will answer none of man’sn words’?o 14For God speaks in one way, and in two, though man does not perceive it. ▤

n Hebrew his

o Or He will not answer for any of his own words

Job’s perseverance in his great hardship was in many ways exemplary. But he was guilty of contending with and making unjust accusations and complaints against God.

Job 35:14-16  How much less when you say that you do not see him, that the case is before him, and you are waiting for him! 15And now, because his anger does not punish, and he does not take much note of transgression,p 16Job opens his mouth in empty talk; he multiplies words without knowledge. ▤

p Theodotion, Symmachus (compare Vulgate); the meaning of the Hebrew word is uncertain

Here Elihu appears to chide Job for complaining: that God had not shown interest in his plight (v. 14a; cf. Job 33:13 ↑), making him wait for his case to be heard (v. 14b); and that God does not punish wickedness (v. 15), which was a further slur on God’s justice.

Job 40:1-2, 8  And the LORD said to Job: 2“Shall a faultfinder contend with the Almighty? He who argues with God, let him answer it.” ▤  … 8Will you even put me in the wrong? Will you condemn me that you may be in the right? ▤

To contend with God or accuse him (v. 2b) amounts to attempting to correct God (v. 2a). This is obviously an absurd thing to do – a point that God would accentuate in questioning Job in this and the subsequent chapter. As a result Job repented (cf. Job 42:3 ↓).

Job 42:3  ‘Who is this that hides counsel without knowledge?’ Therefore I have uttered what I did not understand, things too wonderful for me, which I did not know. ▤

Job is the speaker here. He quotes a rhetorical question from God which indicates that in contending with God, Job had misconstrued God’s counsel with his relatively negligible knowledge. Anyone who would contend with God is in danger of doing this.

Ps 73:13-15, 21-22  All in vain have I kept my heart clean and washed my hands in innocence. 14For all the day long I have been stricken and rebuked every morning. 15If I had said, “I will speak thus,” I would have betrayed the generation of your children. ▤  … 21When my soul was embittered, when I was pricked in heart, 22I was brutish and ignorant; I was like a beast toward you. ▤

In v. 15 the psalmist acknowledges that to have publicly expressed such complaints (vv. 13-14), which in essence were against God, would have been in a sense a betrayal of God’s people – undermining their relationship with God and possibly leading some astray. In vv. 21-22 he acknowledges that in his bitterness and hurt, his thoughts expressed before God were irrational.

Isa 40:27  Why do you say, O Jacob, and speak, O Israel, “My way is hidden from the LORD, and my right is disregarded by my God”? ▤

1Cor 10:9-11  We must not put Christq to the test, as some of them did and were destroyed by serpents, 10nor grumble, as some of them did and were destroyed by the Destroyer. 11Now these things happened to them as an example, but they were written down for our instruction, on whom the end of the ages has come. ▤

q Some manuscripts the Lord

Note that v. 9 refers to the incident in Numbers 21:4-6 above.

- Do not complain when God punishes you for sin:

Lam 3:39  Why should a living man complain, a man, about the punishment of his sins? ▤

Pray for persecuted Christians

Section E

Hope in God and Wait for Him

Section Jumps

- During hard times, put your hope in God

- Look resolutely and expectantly to God

- Wait for God

- Wait for God patiently and quietly

- Wait with confidence and in the knowledge that God will act . . .

- . . . For God cares for and blesses those who wait for him

During hard times, put your hope in God

See also:

- Put your hope in God’s word

Job 13:15  Though he slay me, I will hope in him;r yet I will argue my ways to his face. ▤

r Or Behold, he will slay me; I have no hope

Ps 33:18-19  Behold, the eye of the LORD is on those who fear him, on those who hope in his steadfast love, 19that he may deliver their soul from death and keep them alive in famine. ▤

Ps 39:7  And now, O Lord, for what do I wait? My hope is in you. ▤

Ps 42:5-6a, 10-11  Why are you cast down, O my soul, and why are you in turmoil within me? Hope in God; for I shall again praise him, my salvations 6and my God. ▤  … 10As with a deadly wound in my bones, my adversaries taunt me, while they say to me all the day long, “Where is your God?” 11Why are you cast down, O my soul, and why are you in turmoil within me? Hope in God; for I shall again praise him, my salvation and my God. ▤

s Hebrew the salvation of my face; also verse 11 and 43:5

Ps 71:10, 14  For my enemies speak concerning me; those who watch for my life consult together ▤  … 14But I will hope continually and will praise you yet more and more. ▤

Ps 119:166  I hope for your salvation, O LORD, and I do your commandments. ▤

Ps 130:7  O Israel, hope in the LORD! For with the LORD there is steadfast love, and with him is plentiful redemption. ▤

Isa 8:17  I will wait for the LORD, who is hiding his face from the house of Jacob, and I will hope in him. ▤

In a time when God had turned away from his rebellious people, withdrawing his care and blessings, Isaiah resolved to wait for and hope in God.

Lam 3:19-24  Remember my affliction and my wanderings, the wormwood and the gall! 20My soul continually remembers it and is bowed down within me. 21But this I call to mind, and therefore I have hope: 22The steadfast love of the LORD never ceases;t his mercies never come to an end; 23they are new every morning; great is your faithfulness. 24“The LORD is my portion,” says my soul, “therefore I will hope in him.” ▤

t Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

Regarding v. 24, just as God was the sole “portion” and inheritance of the priests and Levites (cf. Num 18:20), so he is all the writer has and needs. As God is sufficient for his needs – even in hard times – the writer will hope in him.

Ps 9:18  For the needy shall not always be forgotten, and the hope of the poor shall not perish forever. ▤

This may imply that the hope of the afflicted – here based firmly in God – will eventually be fulfilled.

Look resolutely and expectantly to God

See also:

- Mic 7:7 ⇓

1Chr 16:11  Seek the LORD and his strength; seek his presence continually! ▤

Note that the context does not involve hard times.

2Chr 20:12  O our God, will you not execute judgment on them? For we are powerless against this great horde that is coming against us. We do not know what to do, but our eyes are on you. ▤

Ps 5:3  O LORD, in the morning you hear my voice; in the morning I prepare a sacrifice for youu and watch. ▤

u Or I direct my prayer to you

Ps 25:15  My eyes are ever toward the LORD, for he will pluck my feet out of the net. ▤

Ps 59:9-10  O my Strength, I will watch for you, for you, O God, are my fortress. 10My God in his steadfast lovev will meet me; God will let me look in triumph on my enemies. ▤

v Or The God who shows me steadfast love

Verses 9b-10 are indicative of the expectancy in which David looked or watched for God.

Ps 119:123  My eyes long for your salvation and for the fulfillment of your righteous promise. ▤

“My eyes long for” attests to the psalmist persistence in looking to God.

Ps 123:1-2  To you I lift up my eyes, O you who are enthroned in the heavens! 2Behold, as the eyes of servants look to the hand of their master, as the eyes of a maidservant to the hand of her mistress, so our eyes look to the LORD our God, till he has mercy upon us. ▤

Ps 141:8  But my eyes are toward you, O GOD, my Lord; in you I seek refuge; leave me not defenseless!w ▤

w Hebrew refuge; do not pour out my life!

- The joy of those who look to God:

Ps 34:5  Those who look to him are radiant, and their faces shall never be ashamed. ▤

Those who look to God for help “beam with joy” (NIrV®; cf. NLT).

Wait for God

Ps 25:5, 21  Lead me in your truth and teach me, for you are the God of my salvation; for you I wait all the day long. ▤  … 21May integrity and uprightness preserve me, for I wait for you. ▤

In v. 21 David is in a sense meaning that his life of “integrity and uprightness” gives him reason to wait on God to take action to preserve him.

Ps 33:20  Our soul waits for the LORD; he is our help and our shield. ▤

Ps 39:7  And now, O Lord, for what do I wait? My hope is in you. ▤

David implies that he waits for God, in whom is his hope.

Ps 52:9  I will thank you forever, because you have done it. I will wait for your name, for it is good, in the presence of the godly. ▤

God’s name is largely synonymous with God himself. Thus David is saying that he will wait for God, for God is good.

Ps 130:5-6  I wait for the LORD, my soul waits, and in his word I hope; 6my soul waits for the Lord more than watchmen for the morning, more than watchmen for the morning. ▤

Isa 8:17  I will wait for the LORD, who is hiding his face from the house of Jacob, and I will hope in him. ▤

In a time when God had turned away from his rebellious people, withdrawing his care and blessings, Isaiah resolved to wait for God.

Isa 33:2  O LORD, be gracious to us; we wait for you. Be our arm every morning, our salvation in the time of trouble. ▤

Hos 12:6  “So you, by the help of your God, return, hold fast to love and justice, and wait continually for your God.” ▤

Dan 12:12  Blessed is he who waits and arrives at the 1,335 days. ▤

This may well be referring to a period of tribulation prior to Christ’s return, although it could instead be speaking of the persecutions of Antiochus Epiphanes in the second century B.C.

Mic 7:7  But as for me, I will look to the LORD; I will wait for the God of my salvation; my God will hear me. ▤

Wait for God patiently and quietly

See also:

- Endure persecution and suffering patiently

Ps 37:7  Be still before the LORD and wait patiently for him; fret not yourself over the one who prospers in his way, over the man who carries out evil devices! ▤

“Be still” speaks of a calmness and quiet trust, which goes “hand in hand” with the call to wait patiently for God. Psalms 46:10 similarly calls people to be still: “Be still, and know that I am God. I will be exalted among the nations, I will be exalted in the earth!”

Ps 40:1  I waited patiently for the LORD; he inclined to me and heard my cry. ▤

Rom 12:12  Rejoice in hope, be patient in tribulation, be constant in prayer. ▤

Ps 62:1, 5  For God alone my soul waits in silence; from him comes my salvation. ▤  … 5For God alone, O my soul, wait in silence, for my hope is from him. ▤

Lam 3:26  It is good that one should wait quietly for the salvation of the LORD. ▤

Hab 3:16  I hear, and my body trembles; my lips quiver at the sound; rottenness enters into my bones; my legs tremble beneath me. Yet I will quietly wait for the day of trouble to come upon people who invade us. ▤

Habakkuk resolved to quietly wait for the day of God’s judgment on the invaders.

Isa 30:15  For thus said the Lord GOD, the Holy One of Israel, “In returningx and rest you shall be saved; in quietness and in trust shall be your strength.” But you were unwilling, … ▤

x Or repentance

The “rest” and “quietness” called for (v. 15) reflect the need to wait quietly in hard times for God to act (cf. Lam 3:26 ↑). (Unfortunately here the people acted contrary to this, with adverse results as shown in the subsequent verse, v. 16.)

- After waiting patiently, Abraham received the promised blessing:

Heb 6:15  And thus Abraham,y having patiently waited, obtained the promise. ▤

y Greek he

Unlike the other references, this is not about waiting amidst suffering, but has been included as a further example of waiting patiently for God to act in our interest. See also Await Jesus Christ’s return – and for all that will follow.

Wait with confidence and in the knowledge that God will act . . .

See also:

- Ps 62:1 ⇑; Lam 3:26 ⇑; Hab 3:16 ⇑; Heb 6:15 ⇑

Note that God’s action on behalf of his troubled people is not always simply the removal of the cause of their trouble. It may instead involve strengthening his people to cope with the trouble, with inner joy and peace.

Ps 27:13-14  I believez that I shall look upon the goodness of the LORD in the land of the living! 14Wait for the LORD; be strong, and let your heart take courage; wait for the LORD! ▤

z Other Hebrew manuscripts Oh! Had I not believed

The psalmist believes that God will act (v. 13), and so he exhorts himself to wait for God (v. 14).

Ps 38:15  But for you, O LORD, do I wait; it is you, O Lord my God, who will answer. ▤

Mic 7:7  But as for me, I will look to the LORD; I will wait for the God of my salvation; my God will hear me. ▤

Hab 2:3  For still the vision awaits its appointed time; it hastens to the end—it will not lie. If it seems slow, wait for it; it will surely come; it will not delay. ▤

The “vision” from God concerns the end of Babylon. Though it “may seem slow in coming” (GNT, cf. NLT), Habakkuk is to wait for it.

Gen 49:18  I wait for your salvation, O LORD. ▤

Job 14:13-14  Oh that you would hide me in Sheol, that you would conceal me until your wrath be past, that you would appoint me a set time, and remember me! 14If a man dies, shall he live again? All the days of my service I would wait, till my renewala should come. ▤

a Or relief

In vv. 13-14a Job ponders the possibility of God bringing him back to life after dying. Most probably “the days of my service” (v. 14b) is speaking of Job’s current suffering. His “renewal” or “relief” (cf. text note) would then refer to either: a renewal in this life; or his release from his suffering through death and renewal in a life after death. Alternatively, “the days of my service” may refer to the time in the grave between his death and such a resurrection. Christians have a firmer and clearer hope of a resurrection – in which their ultimate renewal will come – giving great incentive to wait throughout any lengthy trials they have in this life.

. . . For God cares for and blesses those who wait for him

Isa 25:9  It will be said on that day, “Behold, this is our God; we have waited for him, that he might save us. This is the LORD; we have waited for him; let us be glad and rejoice in his salvation.” ▤

Isa 40:29-31  He gives power to the faint, and to him who has no might he increases strength. 30Even youths shall faint and be weary, and young men shall fall exhausted; 31but they who wait for the LORD shall renew their strength; they shall mount up with wings like eagles; they shall run and not be weary; they shall walk and not faint. ▤

Those who “wait for the LORD” are strengthened (v. 31) by God (v. 29).

Isa 64:4  From of old no one has heard or perceived by the ear, no eye has seen a God besides you, who acts for those who wait for him. ▤

Ps 25:2-3  O my God, in you I trust; let me not be put to shame; let not my enemies exult over me. 3Indeed, none who wait for you shall be put to shame; they shall be ashamed who are wantonly treacherous. ▤

Ps 37:9, 34  For the evildoers shall be cut off, but those who wait for the LORD shall inherit the land. ▤  … 34Wait for the LORD and keep his way, and he will exalt you to inherit the land; you will look on when the wicked are cut off. ▤

The primary reference here is to Israelites who wait for the LORD inheriting Canaan or the land in which they lived. But arguably this is also applicable to believers who wait for God inheriting the earth (cf. v. 11; Matt 5:5; ZBC)

Prov 20:22  Do not say, “I will repay evil”; wait for the LORD, and he will deliver you. ▤

Lam 3:25  The LORD is good to those who wait for him, to the soul who seeks him. ▤

Isa 30:18  Therefore the LORD waits to be gracious to you, and therefore he exalts himself to show mercy to you. For the LORD is a God of justice; blessed are all those who wait for him. ▤

Israel had been rebellious (cf. vv. 9-17) and so had to endure God’s punishment. But he longed to be gracious to them and would show them mercy. The last statement implies that those who wait for God will be blessed with his graciousness and mercy. The verse illustrates that as God waits to show mercy to us, so we should wait for him to do so.

Isa 49:23  Kings shall be your foster fathers, and their queens your nursing mothers. With their faces to the ground they shall bow down to you, and lick the dust of your feet. Then you will know that I am the LORD; those who wait for me shall not be put to shame. ▤

The renewed Israel of the end times is in view here. This verse makes the significant point that those who wait for God will not be put to shame, as God will care for and bless them.

- All who wait for God should be strong and take courage:

Ps 31:24  Be strong, and let your heart take courage, all you who wait for the LORD! ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

Praying in Hard Times

Prayer is probably the most prominent positive response to hard times. The Bible shows us a great deal about praying to God in such times. The psalms in particular contain a number of prayers of people faced with great difficulties and suffering, from which we can learn much.

Section A

Express Your Anguish to God

Section Jumps

- Tell God of your plight and how you feel . . .

- . . . Pour out your heart to God

- Prayer anxiously speaking of God’s seeming remoteness and of apparent isolation from him . . .

- . . . Consequent longing for God amidst suffering

- Prayer despairingly speaking of God as even the source of one’s suffering

- Prayer desperately asking God how long suffering and his apparent inaction or wrath is to continue

See also:

- Mourn and weep before God

Note that the themes of some these subsections are not applicable or appropriate in all experiences of hard times. See also the introductory comments below on Prayer anxiously speaking of God’s seeming remoteness and of apparent isolation from him . . ., and Prayer despairingly speaking of God as even the source of one’s suffering.

Tell God of your plight and how you feel . . .

See also:

- Examples of God’s people undergoing hard times

- Examples of God’s people even attributing hard times to God

Ps 9:13  Be gracious to me, O LORD! See my affliction from those who hate me, O you who lift me up from the gates of death, … ▤

Ps 22:6-8, 11-18  But I am a worm and not a man, scorned by mankind and despised by the people. 7All who see me mock me; they make mouths at me; they wag their heads; 8“He trusts in the LORD; let him deliver him; let him rescue him, for he delights in him!” ▤  … 11Be not far from me, for trouble is near, and there is none to help. 12Many bulls encompass me; strong bulls of Bashan surround me; 13they open wide their mouths at me, like a ravening and roaring lion. 14I am poured out like water, and all my bones are out of joint; my heart is like wax; it is melted within my breast; 15my strength is dried up like a potsherd, and my tongue sticks to my jaws; you lay me in the dust of death. 16For dogs encompass me; a company of evildoers encircles me; they have pierced my hands and feeta— 17I can count all my bones— they stare and gloat over me; 18they divide my garments among them, and for my clothing they cast lots. ▤

a Some Hebrew manuscripts, Septuagint, Vulgate, Syriac; most Hebrew manuscripts like a lion [they are at] my hands and feet

This psalm is quoted or alluded to in the NT more often than any other psalm. It is used in the NT in relation to Jesus’ suffering.

Ps 25:16-19  Turn to me and be gracious to me, for I am lonely and afflicted. 17The troubles of my heart are enlarged; bring me out of my distresses. 18Consider my affliction and my trouble, and forgive all my sins. 19Consider how many are my foes, and with what violent hatred they hate me. ▤

Ps 31:9-13  Be gracious to me, O LORD, for I am in distress; my eye is wasted from grief; my soul and my body also. 10For my life is spent with sorrow, and my years with sighing; my strength fails because of my iniquity, and my bones waste away. 11Because of all my adversaries I have become a reproach, especially to my neighbors, and an object of dread to my acquaintances; those who see me in the street flee from me. 12I have been forgotten like one who is dead; I have become like a broken vessel. 13For I hear the whispering of many— terror on every side!— as they scheme together against me, as they plot to take my life. ▤

Ps 35:11-12, 15-16  Maliciousb witnesses rise up; they ask me of things that I do not know. 12They repay me evil for good; my soul is bereft.c ▤  … 15But at my stumbling they rejoiced and gathered; they gathered together against me; wretches whom I did not know tore at me without ceasing; 16like profane mockers at a feast,d they gnash at me with their teeth. ▤

b Or Violent

c Hebrew it is bereavement to my soul

d The meaning of the Hebrew phrase is uncertain

Verse 11 appears to be speaking of the psalmist being accusingly questioned over false accusations made against him, things he knows nothing about.

Ps 42:3  My tears have been my food day and night, while they say to me all the day long, “Where is your God?” ▤

The question mentioned was used as a taunt (cf. NLT).

Ps 55:2-5  Attend to me, and answer me; I am restless in my complaint and I moan, 3because of the noise of the enemy, because of the oppression of the wicked. For they drop trouble upon me, and in anger they bear a grudge against me. 4My heart is in anguish within me; the terrors of death have fallen upon me. 5Fear and trembling come upon me, and horror overwhelms me. ▤

Ps 59:3-4  For behold, they lie in wait for my life; fierce men stir up strife against me. For no transgression or sin of mine, O LORD, 4for no fault of mine, they run and make ready. Awake, come to meet me, and see! ▤

Ps 69:1-4, 19-20  Save me, O God! For the waters have come up to my neck.e 2I sink in deep mire, where there is no foothold; I have come into deep waters, and the flood sweeps over me. 3I am weary with my crying out; my throat is parched. My eyes grow dim with waiting for my God. 4More in number than the hairs of my head are those who hate me without cause; mighty are those who would destroy me, those who attack me with lies. What I did not steal must I now restore? ▤  … 19You know my reproach, and my shame and my dishonor; my foes are all known to you. 20Reproaches have broken my heart, so that I am in despair. I looked for pity, but there was none, and for comforters, but I found none. ▤

e Or waters threaten my life

Ps 109:1-5, 22-25  Be not silent, O God of my praise! 2For wicked and deceitful mouths are opened against me, speaking against me with lying tongues. 3They encircle me with words of hate, and attack me without cause. 4In return for my love they accuse me, but I give myself to prayer.f 5So they reward me evil for good, and hatred for my love. ▤  … 22For I am poor and needy, and my heart is stricken within me. 23I am gone like a shadow at evening; I am shaken off like a locust. 24My knees are weak through fasting; my body has become gaunt, with no fat. 25I am an object of scorn to my accusers; when they see me, they wag their heads. ▤

f Hebrew but I am prayer

In v. 23b the psalmist speaks of feeling as if he has been tossed aside like an insect (cf. CEV).

Ps 142:3b-4, 6  In the path where I walk they have hidden a trap for me. 4Look to the right and see: there is none who takes notice of me; no refuge remains to me; no one cares for my soul. ▤  … 6Attend to my cry, for I am brought very low! Deliver me from my persecutors, for they are too strong for me! ▤

Ps 143:3-4  For the enemy has pursued my soul; he has crushed my life to the ground; he has made me sit in darkness like those long dead. 4Therefore my spirit faints within me; my heart within me is appalled. ▤

Jer 15:15  O LORD, you know; remember me and visit me, and take vengeance for me on my persecutors. In your forbearance take me not away; know that for your sake I bear reproach. ▤

. . . Pour out your heart to God

See also:

- Openly express your sorrow and grief

To pour out your heart to God involves earnestly telling God about all your concerns and feelings. In a sense it is to empty your heart of all its troubles, laying them out before God.

Ps 62:8  Trust in him at all times, O people; pour out your heart before him; God is a refuge for us. Selah ▤

Lam 2:19  “Arise, cry out in the night, at the beginning of the night watches! Pour out your heart like water before the presence of the Lord! Lift your hands to him for the lives of your children, who faint for hunger at the head of every street.” ▤

Ps 42:4  These things I remember, as I pour out my soul: how I would go with the throng and lead them in procession to the house of God with glad shouts and songs of praise, a multitude keeping festival. ▤

Note that here “pour out my soul” possibly simply means that the psalmist’s heart was breaking (cf. GNT, NCV, NLT) rather than necessarily involving him pouring out his emotions and problems before God.

1Sam 1:10, 12-16  She was deeply distressed and prayed to the LORD and wept bitterly. ▤  … 12As she continued praying before the LORD, Eli observed her mouth. 13Hannah was speaking in her heart; only her lips moved, and her voice was not heard. Therefore Eli took her to be a drunken woman. 14And Eli said to her, “How long will you go on being drunk? Put your wine away from you.” 15But Hannah answered, “No, my lord [Eli], I am a woman troubled in spirit. I have drunk neither wine nor strong drink, but I have been pouring out my soul before the LORD. 16Do not regard your servant as a worthless woman, for all along I have been speaking out of my great anxiety and vexation.” ▤

Hannah’s deep distress (v. 10) and “great anxiety and vexation” (v. 16) led her to pour out her soul or heart to God (v. 15) in prayer.

Ps 142:2  I pour out my complaint before him; I tell my trouble before him. ▤

One could say that David poured out his troubles to God.

Prayer anxiously speaking of God’s seeming remoteness and of apparent isolation from him . . .

See also:

- God is near us in hard times and when we pray

The things said in this and the following subsections are not necessarily exemplary in the sense of being things that we ought to say to God amidst hard times. But they do show how one can express anguish to God and suggest that it is acceptable, even productive, for the most part to say/express such thoughts and emotions. (See also the introductory comment below on Prayer despairingly speaking of God as even the source of one’s suffering.)

Ps 10:1  Why, O LORD, do you stand far away? Why do you hide yourself in times of trouble? ▤

Ps 22:1-2  My God, my God, why have you forsaken me? Why are you so far from saving me, from the words of my groaning? 2O my God, I cry by day, but you do not answer, and by night, but I find no rest. ▤

The question that begins this psalm was quoted by Jesus on the cross (cf. Matt 27:46; Mark 15:34). As far as David understood, God had forsaken him; he had cried out to God day and night, but God did not answer.

Ps 44:23-24  Awake! Why are you sleeping, O Lord? Rouse yourself! Do not reject us forever! 24Why do you hide your face? Why do you forget our affliction and oppression? ▤

Ps 88:14  O LORD, why do you cast my soul away? Why do you hide your face from me? ▤

Ps 31:22a  I had said in my alarm,g “I am cut off from your sight.” ▤

g Or in my haste

Lam 5:20  Why do you forget us forever, why do you forsake us for so many days? ▤

Job 23:3, 8-9  Oh, that I knew where I might find him, that I might come even to his seat! ▤  … 8“Behold, I go forward, but he is not there, and backward, but I do not perceive him; 9on the left hand when he is working, I do not behold him; he turns to the right hand, but I do not see him. ▤

Here Job is speaking to his friends rather than to God in prayer. Similar to the above prayers, amidst his trouble Job speaks of his inability to find God – pointing to God’s apparent remoteness from him in his dreadful circumstances.

. . . Consequent longing for God amidst suffering

See also:

- Job 23:3 ⇑

Ps 42:1-2  As a deer pants for flowing streams, so pants my soul for you, O God. 2My soul thirsts for God, for the living God. When shall I come and appear before God?h ▤

h Revocalization yields and see the face of God

Ps 63:1  O God, you are my God; earnestly I seek you; my soul thirsts for you; my flesh faints for you, as in a dry and weary land where there is no water. ▤

Ps 143:6  I stretch out my hands to you; my soul thirsts for you like a parched land. Selah ▤

Isa 26:8-9  In the path of your judgments, O LORD, we wait for you; your name and remembrance are the desire of our soul. 9My soul yearns for you in the night; my spirit within me earnestly seeks you. For when your judgments are in the earth, the inhabitants of the world learn righteousness. ▤

Verse 8b is speaking of desiring or longing for either God (cf. GNT, NASB, NCV, NKJV) or his honor (cf. CEV, NLT) – or perhaps both.

Ps 84:2  My soul longs, yes, faints for the courts of the LORD; my heart and flesh sing for joy to the living God. ▤

Psalm 84 is a prayer which speaks of longing for the house of God, in essence for God’s presence. It may have been written in difficult times, possibly expressing the longing of one who had been prevented from going to the temple in Jerusalem. Alternatively, it may simply be speaking of the longing of one making a pilgrimage to the temple in Jerusalem.

- Longing for God’s salvation:

Ps 119:81, 123, 174  My soul longs for your salvation; I hope in your word. ▤  … 123My eyes long for your salvation and for the fulfillment of your righteous promise. ▤  … 174I long for your salvation, O LORD, and your law is my delight. ▤

Prayer despairingly speaking of God as even the source of one’s suffering

See also:

- Examples of God’s people even attributing hard times to God

Those suffering in the Bible did not always speak of God as the source of their suffering (particularly when wicked opponents afflicted them). In reading the following examples of those that did, bear in mind that such people were not necessarily always correct or fair in what they said and how they expressed it.

Job 7:13-16  When I say, ‘My bed will comfort me, my couch will ease my complaint,’ 14then you scare me with dreams and terrify me with visions, 15so that I would choose strangling and death rather than my bones. 16I loathe my life; I would not live forever. Leave me alone, for my days are a breath. ▤

Ps 60:1-3  O God, you have rejected us, broken our defenses; you have been angry; oh, restore us. 2You have made the land to quake; you have torn it open; repair its breaches, for it totters. 3You have made your people see hard things; you have given us wine to drink that made us stagger. ▤

The first two clauses in v. 2 speak metaphorically of the devastation of the people and their society.

Ps 80:5-6  You have fed them [God’s people] with the bread of tears and given them tears to drink in full measure. 6You make us an object of contention for our neighbors, and our enemies laugh among themselves. ▤

Ps 88:6-9a, 15-18  You have put me in the depths of the pit, in the regions dark and deep. 7Your wrath lies heavy upon me, and you overwhelm me with all your waves. Selah 8You have caused my companions to shun me; you have made me a horrori to them. I am shut in so that I cannot escape; 9my eye grows dim through sorrow. ▤  … 15Afflicted and close to death from my youth up, I suffer your terrors; I am helpless.j 16Your wrath has swept over me; your dreadful assaults destroy me. 17They surround me like a flood all day long; they close in on me together. 18You have caused my beloved and my friend to shun me; my companions have become darkness.k ▤

i Or an abomination

j The meaning of the Hebrew word is uncertain

k Or darkness has become my only companion

Psalm 88 has been called the saddest psalm, poignantly illustrating intense and sustained suffering, with little or no sign of hope or resolution. Verse 18b speaks either of darkness being the psalmist’s only companion (cf. AMP, CEV, GNT, NCV, NIV), or his companions in their absence being as if they were in darkness (cf. NASB, NRSV).

Ps 102:9-10  For I eat ashes like bread and mingle tears with my drink, 10because of your indignation and anger; for you have taken me up and thrown me down. ▤

Isa 38:13  I calmed myselfl until morning; like a lion he breaks all my bones; from day to night you bring me to an end. ▤

l Or (with Targum) I cried for help

The expression “breaks all my bones” figuratively depicts Hezekiah’s devastated state.

Lam 3:45  You have made us scum and garbage among the peoples. ▤

- In his pain, Jeremiah complained to God that God had let him down:

Jer 15:18  Why is my pain unceasing, my wound incurable, refusing to be healed? Will you be to me like a deceitful brook, like waters that fail? ▤

In his intense suffering, Jeremiah distraughtly and unfairly portrays God as deceptive or unreliable, comparing him to a supply of water that at times appears to be plentiful, but dries up.

Prayer desperately asking God how long suffering and his apparent inaction or wrath is to continue

Ps 6:3  My soul also is greatly troubled. But you, O LORD—how long? ▤

Ps 13:1-2  How long, O LORD? Will you forget me forever? How long will you hide your face from me? 2How long must I take counsel in my soul and have sorrow in my heart all the day? How long shall my enemy be exalted over me? ▤

Ps 35:17  How long, O Lord, will you look on? Rescue me from their destruction, my precious life from the lions! ▤

Ps 74:9-10  We do not see our signs; there is no longer any prophet, and there is none among us who knows how long. 10How long, O God, is the foe to scoff? Is the enemy to revile your name forever? ▤

This psalm was composed during the time of the Babylonian exile. The psalmist asks how long would God allow himself to be dishonored by the enemy – with his people in such a subjugated position (cf. vv. 1-2) and his sanctuary in ruins (cf. vv. 3-7).

Ps 80:4  O LORD God of hosts, how long will you be angry with your people’s prayers? ▤

Ps 89:46  How long, O LORD? Will you hide yourself forever? How long will your wrath burn like fire? ▤

Ps 90:13  Return, O LORD! How long? Have pity on your servants! ▤

Ps 119:82, 84  My eyes long for your promise; I ask, “When will you comfort me?” ▤  … 84How long must your servant endure?m When will you judge those who persecute me? ▤

m Hebrew How many are the days of your servant?

- Further discouragement over God’s apparent inaction:

Jer 14:8-9  O you hope of Israel, its savior in time of trouble, why should you be like a stranger in the land, like a traveler who turns aside to tarry for a night? 9Why should you be like a man confused, like a mighty warrior who cannot save? Yet you, O LORD, are in the midst of us, and we are called by your name; do not leave us. ▤

Verse 8b is likening God to a disinterested stranger.

Pray for persecuted Christians

Section B

Ask God for Help (I): General

Section Jumps

- When facing trouble, call on God . . .

- . . . Cry out to God for help

- Ask God and Jesus Christ for mercy

- Ask God for strength

- Ask God to guide you

- Ask God to preserve and protect you

- Ask God to deliver you

- Ask God to hear and answer your prayer . . .

- . . . Ask God to quickly answer and help you

- Persist in prayer to God

- Note: Prayer asking for retribution for wicked enemies

See also:

- Making Requests

- Determine and promise to praise and thank God for deliverance

- [In persecution:] Pray to God, asking for help

When facing trouble, call on God . . .

See also:

- Jonah 2:2 ⇓

Ps 86:7  In the day of my trouble I call upon you, for you answer me. ▤

Ps 50:14-15  Offer to God a sacrifice of thanksgiving,n and perform your vows to the Most High, 15and call upon me in the day of trouble; I will deliver you, and you shall glorify me. ▤

n Or Make thanksgiving your sacrifice to God

James 5:13  Is anyone among you suffering? Let him pray. Is anyone cheerful? Let him sing praise. ▤

Ps 77:2  In the day of my trouble I seek the Lord; in the night my hand is stretched out without wearying; my soul refuses to be comforted. ▤

Ps 107:6  Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. ▤

Ps 116:3-4  The snares of death encompassed me; the pangs of Sheol laid hold on me; I suffered distress and anguish. 4Then I called on the name of the LORD: “O LORD, I pray, deliver my soul!” ▤

Joel 1:19-20  To you, O LORD, I call. For fire has devoured the pastures of the wilderness, and flame has burned all the trees of the field. 20Even the beasts of the field pant for you because the water brooks are dried up, and fire has devoured the pastures of the wilderness. ▤

In this time of devastation of the land even the wild animals seemingly looked to God (v. 20), indicative of it being the best course of action.

Jonah 2:1-2, 7  Then Jonah prayed to the LORD his God from the belly of the fish, 2saying, “I called out to the LORD, out of my distress, and he answered me; out of the belly of Sheol I cried, and you heard my voice. ▤  … 7When my life was fainting away, I remembered the LORD, and my prayer came to you, into your holy temple. ▤

Luke 22:44  And being in an agony he prayed more earnestly; and his sweat became like great drops of blood falling down to the ground.o ▤

o Some manuscripts omit verses 43 and 44

Ps 109:4  In return for my love they accuse me, but I give myself to prayer.p ▤

p Hebrew but I am prayer

David may well be meaning that in the face of his enemies’ accusations he turns to prayer. But note that the meaning of the Hebrew text for the final clause is not clear (cf. CEV text note, GNT text note).

1Ki 8:37-38  If there is famine in the land, if there is pestilence or blight or mildew or locust or caterpillar, if their enemy besieges them in the land at their gates,q whatever plague, whatever sickness there is, 38whatever prayer, whatever plea is made by any man or by all your people Israel, each knowing the affliction of his own heart and stretching out his hands toward this house, … ▤

q Septuagint, Syriac in any of their cities

Here Solomon speaks of people in affliction calling on God.

. . . Cry out to God for help

See also:

- Ps 30:8 ⇓; Ps 130:2 ⇓; Ps 142:1 ⇓

Ex 2:23  During those many days the king of Egypt died, and the people of Israel groaned because of their slavery and cried out for help. Their cry for rescue from slavery came up to God. ▤

Job 30:28  I go about darkened, but not by the sun; I stand up in the assembly and cry for help. ▤

Ps 18:6  In my distress I called upon the LORD; to my God I cried for help. From his temple he heard my voice, and my cry to him reached his ears. ▤

Ps 119:145, 147  With my whole heart I cry; answer me, O LORD! I will keep your statutes. ▤  … 147I rise before dawn and cry for help; I hope in your words. ▤

Judg 4:3  Then the people of Israel cried out to the LORD for help, for he had 900 chariots of iron and he oppressed the people of Israel cruelly for twenty years. ▤

Ps 57:2  I cry out to God Most High, to God who fulfills his purpose for me. ▤

Note that this and the following extracts may not explicitly speak of asking God for help, but this is clearly implied.

Ps 88:13  But I, O LORD, cry to you; in the morning my prayer comes before you. ▤

Ps 130:1  Out of the depths I cry to you, O LORD! ▤

Lam 2:18  Their heart cried to the Lord. O wall of the daughter of Zion, let tears stream down like a torrent day and night! Give yourself no rest, your eyes no respite! ▤

In the second and third statements the people of Jerusalem are called upon to weep ceaselessly, as they cry out to God.

Joel 1:14  Consecrate a fast; call a solemn assembly. Gather the elders and all the inhabitants of the land to the house of the LORD your God, and cry out to the LORD. ▤

Jonah 2:2  … saying, “I called out to the LORD, out of my distress, and he answered me; out of the belly of Sheol I cried, and you heard my voice. ▤

2Chr 20:9  ‘If disaster comes upon us, the sword, judgment,r or pestilence, or famine, we will stand before this house and before you—for your name is in this house—and cry out to you in our affliction, and you will hear and save.’ ▤

r Or the sword of judgment

2Chr 32:18, 20  And they shouted it with a loud voice in the language of Judah to the people of Jerusalem who were on the wall, to frighten and terrify them, in order that they might take the city. ▤  … 20Then Hezekiah the king and Isaiah the prophet, the son of Amoz, prayed because of this and cried to heaven. ▤

Heb 5:7  In the days of his flesh, Jesuss offered up prayers and supplications, with loud cries and tears, to him who was able to save him from death, and he was heard because of his reverence. ▤

s Greek he

- Condemnation of not sincerely crying out to God:

Hos 7:14  They do not cry to me from the heart, but they wail upon their beds; for grain and wine they gash themselves; they rebel against me. ▤

Ask God and Jesus Christ for mercy

Ps 30:8, 10  To you, O LORD, I cry, and to the Lord I plead for mercy: ▤  … 10Hear, O LORD, and be merciful to me! O LORD, be my helper! ▤

Ps 123:3  Have mercy upon us, O LORD, have mercy upon us, for we have had more than enough of contempt. ▤

Ps 130:2  O Lord, hear my voice! Let your ears be attentive to the voice of my pleas for mercy! ▤

Ps 142:1  With my voice I cry out to the LORD; with my voice I plead for mercy to the LORD. ▤

Dan 2:18  … and told them to seek mercy from the God of heaven concerning this mystery, so that Daniel and his companions might not be destroyed with the rest of the wise men of Babylon. ▤

Hab 3:2  O LORD, I have heard the report of you, and your work, O LORD, do I fear. In the midst of the years revive it; in the midst of the years make it known; in wrath remember mercy. ▤

In the final clause Habakkuk asks God in the midst of his wrath to be merciful.

Matt 15:22  And behold, a Canaanite woman from that region came out and was crying, “Have mercy on me, O Lord, Son of David; my daughter is severely oppressed by a demon.” ▤

Matt 20:30-31  And behold, there were two blind men sitting by the roadside, and when they heard that Jesus was passing by, they cried out, “Lord,t have mercy on us, Son of David!” 31The crowd rebuked them, telling them to be silent, but they cried out all the more, “Lord, have mercy on us, Son of David!” ▤

t Some manuscripts omit Lord

Job 9:14-15  How then can I answer him, choosing my words with him? 15Though I am in the right, I cannot answer him; I must appeal for mercy to my accuser.u ▤

u Or to my judge

In view of God’s great wisdom and power (cf. vv. 4-13), Job realizes that he could not successfully argue his case with God, even if he were innocent. All he could do would be to plead with God for mercy.

Ps 6:2  Be gracious to me, O LORD, for I am languishing; heal me, O LORD, for my bones are troubled. ▤

Graciousness (cf. Ps 119:132 ↓) and compassion (cf. Ps 79:8 ↓) are closely associated with mercy.

Ps 79:8  Do not remember against us our former iniquities;v let your compassion come speedily to meet us, for we are brought very low. ▤

v Or the iniquities of former generations

Ps 119:132  Turn to me and be gracious to me, as is your way with those who love your name. ▤

- Where applicable, appeal to God for justice:

Ps 17:1-2  Hear a just cause, O LORD; attend to my cry! Give ear to my prayer from lips free of deceit! 2From your presence let my vindication come! Let your eyes behold the right! ▤

Ask God for strength

Neh 6:9  For they all wanted to frighten us, thinking, “Their hands will drop from the work, and it will not be done.” But now, O God,w strengthen my hands. ▤

w Hebrew lacks O God

Ps 86:16  Turn to me and be gracious to me; give your strength to your servant, and save the son of your maidservant. ▤

Ps 119:28  My soul melts away for sorrow; strengthen me according to your word! ▤

Isa 33:2  O LORD, be gracious to us; we wait for you. Be our arm every morning, our salvation in the time of trouble. ▤

This use of “arm” is a figurative reference to strength (cf. AMP, CEV, NCV, NASB, NIV, NLT).

- Ask God to uphold you amidst trouble:

Ps 119:116-117  Uphold me according to your promise, that I may live, and let me not be put to shame in my hope! 117Hold me up, that I may be safe and have regard for your statutes continually! ▤

Akin to asking for strength (cf. GNT), the psalmist asks God to support and sustain him.

Ask God to guide you

Ps 5:8  Lead me, O LORD, in your righteousness because of my enemies; make your way straight before me. ▤

In asking to be led “in your righteousness”, David may be appealing to God to act in accordance with his righteousness (cf. CEV). Alternatively he may be asking to be led along a way that is in accordance with God’s righteousness – as appears to be the case with “Lead me in your truth” in 25:5 immediately below. (See also the comments below on 27:11 and 43:3.)

Ps 25:5  Lead me in your truth and teach me, for you are the God of my salvation; for you I wait all the day long. ▤

Ps 27:11  Teach me your way, O LORD, and lead me on a level path because of my enemies. ▤

In this context, a “level path” (cf. Ps 143:10 ↓) quite possibly means a “safe path” (GNT). Alternatively, it could be a “right path” (CEV; cf. NCV, NLT) encompassing both righteous living and the resultant stability and protection.

Ps 43:3  Send out your light and your truth; let them lead me; let them bring me to your holy hill and to your dwelling! ▤

The reference could be to being guided by the “light” and “truth” of God’s word or ways (cf. Ps 25:5 ↑). However more likely the psalmist is asking God to guide him by God’s favour/salvation (“light”) and because of God’s faithfulness (“truth”).

Ps 139:24  And see if there be any grievous way in me, and lead me in the way everlasting!x ▤

x Or in the ancient way (compare Jeremiah 6:16)

The term “the way everlasting” probably refers to the long-standing, time-proven ways of God (cf. CEV, NRSV text note), which will forever be the right and best way (cf. NIrV). It has alternatively been interpreted to speak of the way that leads to “everlasting life” (NCV™, NLT).

Ps 143:8, 10  Let me hear in the morning of your steadfast love, for in you I trust. Make me know the way I should go, for to you I lift up my soul. ▤  … 10Teach me to do your will, for you are my God! Let your good Spirit lead me on level ground! ▤

Ps 61:2  … from the end of the earth I call to you when my heart is faint. Lead me to the rock that is higher than I, … ▤

The “rock that is higher than I” denotes a place of safety, that seems to be beyond the psalmist’s reach. Quite possibly it alludes to God himself (cf. vv. 3-4).

1Sam 30:8  And David inquired of the LORD, “Shall I pursue after this band? Shall I overtake them?” He answered him, “Pursue, for you shall surely overtake and shall surely rescue.” ▤

David similarly asks God for guidance in the midst of warfare in 2 Samuel 2:1 and 5:19, 23. Note that David probably made such inquiries of God through the priest and the use of lots.

Ask God to preserve and protect you

See also:

- Ps 31:2 ⇓

Ps 16:1  Preserve me, O God, for in you I take refuge. ▤

Ps 25:20-21  Oh, guard my soul, and deliver me! Let me not be put to shame, for I take refuge in you. 21May integrity and uprightness preserve me, for I wait for you. ▤

Ps 64:1-2  Hear my voice, O God, in my complaint; preserve my life from dread of the enemy. 2Hide me from the secret plots of the wicked, from the throng of evildoers, … ▤

Ps 140:4  Guard me, O LORD, from the hands of the wicked; preserve me from violent men, who have planned to trip up my feet. ▤

Ps 17:8-9  Keep me as the apple of your eye; hide me in the shadow of your wings, 9from the wicked who do me violence, my deadly enemies who surround me. ▤

Ps 69:29  But I am afflicted and in pain; let your salvation, O God, set me on high! ▤

Isa 38:14  Like a swallow or a crane I chirp; I moan like a dove. My eyes are weary with looking upward. O Lord, I am oppressed; be my pledge of safety! ▤

Ask God to deliver you

See also:

- Ps 25:20 ⇑; Ps 69:29 ⇑

Ps 22:20  Deliver my soul from the sword, my precious life from the power of the dog! ▤

Ps 31:1-2, 15-16  In you, O LORD, do I take refuge; let me never be put to shame; in your righteousness deliver me! 2Incline your ear to me; rescue me speedily! Be a rock of refuge for me, a strong fortress to save me! ▤  … 15My times are in your hand; rescue me from the hand of my enemies and from my persecutors! 16Make your face shine on your servant; save me in your steadfast love! ▤

Ps 43:1  Vindicate me, O God, and defend my cause against an ungodly people, from the deceitful and unjust man deliver me! ▤

Ps 69:14-15, 18  Deliver me from sinking in the mire; let me be delivered from my enemies and from the deep waters. 15Let not the flood sweep over me, or the deep swallow me up, or the pit close its mouth over me. ▤  … 18Draw near to my soul, redeem me; ransom me because of my enemies! ▤

Ps 70:1, 5  Make haste, O God, to deliver me! O LORD, make haste to help me! ▤  … 5But I am poor and needy; hasten to me, O God! You are my help and my deliverer; O LORD, do not delay! ▤

Ps 80:2-3  Before Ephraim and Benjamin and Manasseh, stir up your might and come to save us! 3Restore us,y O God; let your face shine, that we may be saved! ▤

y Or Turn us again; also verses 7, 19

Ps 119:146, 154  I call to you; save me, that I may observe your testimonies. ▤  … 154Plead my cause and redeem me; give me life according to your promise! ▤

Ps 144:7-8  Stretch out your hand from on high; rescue me and deliver me from the many waters, from the hand of foreigners, 8whose mouths speak lies and whose right hand is a right hand of falsehood. ▤

Ps 25:17  The troubles of my heart are enlarged; bring me out of my distresses. ▤

Ps 35:23  Awake and rouse yourself for my vindication, for my cause, my God and my Lord! ▤

- Ask God to act so as to make you glad:

Ps 90:14-15  Satisfy us in the morning with your steadfast love, that we may rejoice and be glad all our days. 15Make us glad for as many days as you have afflicted us, and for as many years as we have seen evil. ▤

In Psalms 86:4 David similarly asks in a difficult time that God would bring joy to him – “Bring joy to your servant, for to you, O Lord, I lift up my soul.”

Ask God to hear and answer your prayer . . .

Neh 1:6a  … let your ear be attentive and your eyes open, to hear the prayer of your servant that I now pray before you day and night for the people of Israel your servants, confessing the sins of the people of Israel, which we have sinned against you. ▤

Ps 4:1  Answer me when I call, O God of my righteousness! You have given me relief when I was in distress. Be gracious to me and hear my prayer! ▤

In the first sentence David appears to be appealing to God as the one who establishes his righteousness (cf. AMP) and/or vindicates him (cf. NET, NLT, NRSV).

Ps 5:1  Give ear to my words, O LORD; consider my groaning. ▤

Ps 13:3  Consider and answer me, O LORD my God; light up my eyes, lest I sleep the sleep of death, … ▤

Ps 27:7, 9  Hear, O LORD, when I cry aloud; be gracious to me and answer me! ▤  … 9Hide not your face from me. Turn not your servant away in anger, O you who have been my help. Cast me not off; forsake me not, O God of my salvation! ▤

David pleads with God to hear and answer his prayer (v. 7), as opposed to rejecting him (v. 9).

Ps 28:1-2  To you, O LORD, I call; my rock, be not deaf to me, lest, if you be silent to me, I become like those who go down to the pit. 2Hear the voice of my pleas for mercy, when I cry to you for help, when I lift up my hands toward your most holy sanctuary.z ▤

z Hebrew your innermost sanctuary

Ps 55:1-2  Give ear to my prayer, O God, and hide not yourself from my plea for mercy! 2Attend to me, and answer me; I am restless in my complaint and I moan, … ▤

Ps 88:2  Let my prayer come before you; incline your ear to my cry! ▤

Ps 102:1-2  Hear my prayer, O LORD; let my cry come to you! 2Do not hide your face from me in the day of my distress! Incline your ear to me; answer me speedily in the day when I call! ▤

Ps 130:2  O Lord, hear my voice! Let your ears be attentive to the voice of my pleas for mercy! ▤

Ps 141:1-2  O LORD, I call upon you; hasten to me! Give ear to my voice when I call to you! 2Let my prayer be counted as incense before you, and the lifting up of my hands as the evening sacrifice! ▤

In v. 2 David asks that his prayer be acceptable to God like the stipulated daily incense offerings and evening sacrifice.

Dan 9:17-18  Now therefore, O our God, listen to the prayer of your servant and to his pleas for mercy, and for your own sake, O Lord,a make your face to shine upon your sanctuary, which is desolate. 18O my God, incline your ear and hear. Open your eyes and see our desolations, and the city that is called by your name. For we do not present our pleas before you because of our righteousness, but because of your great mercy. ▤

a Hebrew for the Lord’s sake

1Ki 8:28-30, 44-45, 52  Yet have regard to the prayer of your servant and to his plea, O LORD my God, listening to the cry and to the prayer that your servant prays before you this day, 29that your eyes may be open night and day toward this house, the place of which you have said, ‘My name shall be there,’ that you may listen to the prayer that your servant offers toward this place. 30And listen to the plea of your servant and of your people Israel, when they pray toward this place. And listen in heaven your dwelling place, and when you hear, forgive. ▤  … 44“If your people go out to battle against their enemy, by whatever way you shall send them, and they pray to the LORD toward the city that you have chosen and the house that I have built for your name, 45then hear in heaven their prayer and their plea, and maintain their cause. ▤  … 52Let your eyes be open to the plea of your servant and to the plea of your people Israel, giving ear to them whenever they call to you. ▤

Here just prior to the actual dedication of the temple, Solomon asks God to hear and answer his people’s prayers for help. Note that the temple signified God’s presence amongst his people, particularly as it contained the ark of the covenant. As such, when the people prayed to God, they prayed toward the temple (cf. Ps 28:2 ↑).

Ps 83:1  O God, do not keep silence; do not hold your peace or be still, O God! ▤

. . . Ask God to quickly answer and help you

Ps 143:7  Answer me quickly, O LORD! My spirit fails! Hide not your face from me, lest I be like those who go down to the pit. ▤

Ps 69:17  Hide not your face from your servant; for I am in distress; make haste to answer me. ▤

Ps 102:1-2  Hear my prayer, O LORD; let my cry come to you! 2Do not hide your face from me in the day of my distress! Incline your ear to me; answer me speedily in the day when I call! ▤

Ps 40:13, 17  Be pleased, O LORD, to deliver me! O LORD, make haste to help me! ▤  … 17As for me, I am poor and needy, but the Lord takes thought for me. You are my help and my deliverer; do not delay, O my God! ▤

Ps 70:1, 5  Make haste, O God, to deliver me! O LORD, make haste to help me! ▤  … 5But I am poor and needy; hasten to me, O God! You are my help and my deliverer; O LORD, do not delay! ▤

Ps 141:1  O LORD, I call upon you; hasten to me! Give ear to my voice when I call to you! ▤

Dan 9:19  O Lord, hear; O Lord, forgive. O Lord, pay attention and act. Delay not, for your own sake, O my God, because your city and your people are called by your name. ▤

- Prayer that God would answer at “an acceptable time”:

Ps 69:13  But as for me, my prayer is to you, O LORD. At an acceptable time, O God, in the abundance of your steadfast love answer me in your saving faithfulness. ▤

Persist in prayer to God

See also:

- Ask persistently + ref.

Ps 55:17  Evening and morning and at noon I utter my complaint and moan, and he hears my voice. ▤

Ps 77:2  In the day of my trouble I seek the Lord; in the night my hand is stretched out without wearying; my soul refuses to be comforted. ▤

The psalmist tirelessly lifted up his hands in prayer (cf. CEV, GNT, NLT).

Ps 86:3  Be gracious to me, O Lord, for to you do I cry all the day. ▤

Ps 88:1, 9  O LORD, God of my salvation; I cry out day and night before you. ▤  … 9my eye grows dim through sorrow. Every day I call upon you, O LORD; I spread out my hands to you. ▤

Ps 109:4  In return for my love they accuse me, but I give myself to prayer.b ▤

b Hebrew but I am prayer

1Sam 15:11  “I regret that I have made Saul king, for he has turned back from following me and has not performed my commandments.” And Samuel was angry, and he cried to the LORD all night. ▤

Neh 1:4-6a  As soon as I heard these words I sat down and wept and mourned for days, and I continued fasting and praying before the God of heaven. 5And I said, “O LORD God of heaven, the great and awesome God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, 6let your ear be attentive and your eyes open, to hear the prayer of your servant that I now pray before you day and night for the people of Israel your servants, confessing the sins of the people of Israel, which we have sinned against you. ▤

Luke 18:7-8  And will not God give justice to his elect, who cry to him day and night? Will he delay long over them? 8I tell you, he will give justice to them speedily. Nevertheless, when the Son of Man comes, will he find faith on earth? ▤

1Tim 5:5  She who is truly a widow, left all alone, has set her hope on God and continues in supplications and prayers night and day, … ▤

- Denunciation of not turning to God in trouble:

Job 35:9-11  Because of the multitude of oppressions people cry out; they call for help because of the arm of the mighty.c 10But none says, ‘Where is God my Maker, who gives songs in the night, 11who teaches us more than the beasts of the earth and makes us wiser than the birds of the heavens?’ ▤

c Or the many

Verse 9 is most likely not speaking of crying/calling out to God. As such this is censuring people for not calling on God (v. 10) in times of trouble (v. 9). But if v. 9 is speaking of crying out to God (cf. CEV), then Elihu would be condemning people for only calling on God in trouble without any intention of turning to him and his ways.

Note: Prayer asking for retribution for wicked enemies

In some respects at least, the following verses would appear to be at odds with some NT teaching – such as loving one’s enemies. But Christians can concur with these verses in at least the following aspects: the disdain of ungodliness; the acknowledgment of the ultimate fate of the ungodly who do not repent; and the desire for God’s justice to be manifested and vindicated.

Neh 4:4-5  Hear, O our God, for we are despised. Turn back their taunt on their own heads and give them up to be plundered in a land where they are captives. 5Do not cover their guilt, and let not their sin be blotted out from your sight, for they have provoked you to anger in the presence of the builders. ▤

The reference is the wicked adversaries of those rebuilding the walls of Jerusalem.

Ps 28:4  Give to them according to their work and according to the evil of their deeds; give to them according to the work of their hands; render them their due reward. ▤

Ps 35:4-8, 26  Let them be put to shame and dishonor who seek after my life! Let them be turned back and disappointed who devise evil against me! 5Let them be like chaff before the wind, with the angel of the LORD driving them away! 6Let their way be dark and slippery, with the angel of the LORD pursuing them! 7For without cause they hid their net for me; without cause they dug a pit for my life.d 8Let destruction come upon him when he does not know it! And let the net that he hid ensnare him; let him fall into it—to his destruction! ▤  … 26Let them be put to shame and disappointed altogether who rejoice at my calamity! Let them be clothed with shame and dishonor who magnify themselves against me! ▤

d The word pit is transposed from the preceding line; Hebrew For without cause they hid the pit of their net for me; without cause they dug for my life

Ps 54:5  He will return the evil to my enemies; in your faithfulness put an end to them. ▤

Ps 69:21-28  They gave me poison for food, and for my thirst they gave me sour wine to drink. 22Let their own table before them become a snare; and when they are at peace, let it become a trap.e 23Let their eyes be darkened, so that they cannot see, and make their loins tremble continually. 24Pour out your indignation upon them, and let your burning anger overtake them. 25May their camp be a desolation; let no one dwell in their tents. 26For they persecute him whom you have struck down, and they recount the pain of those you have wounded. 27Add to them punishment upon punishment; may they have no acquittal from you.f 28Let them be blotted out of the book of the living; let them not be enrolled among the righteous. ▤

e Hebrew; a slight revocalization yields (compare Septuagint, Syriac, Jerome) a snare, and retribution and a trap

f Hebrew may they not come into your righteousness

In v. 22 “their own table before them” may well allude to the food metaphors depicting their ill treatment of the psalmist in v. 21. In v. 26 the psalmist speaks of the wicked persecuting those already suffering God’s punishment.

Ps 109:29  May my accusers be clothed with dishonor; may they be wrapped in their own shame as in a cloak! ▤

Ps 140:9-11  As for the head of those who surround me, let the mischief of their lips overwhelm them! 10Let burning coals fall upon them! Let them be cast into fire, into miry pits, no more to rise! 11Let not the slanderer be established in the land; let evil hunt down the violent man speedily! ▤

Jer 11:20  But, O LORD of hosts, who judges righteously, who tests the heart and the mind, let me see your vengeance upon them, for to you have I committed my cause. ▤

Jer 12:3  But you, O LORD, know me; you see me, and test my heart toward you. Pull them out like sheep for the slaughter, and set them apart for the day of slaughter. ▤

Jer 15:15  O LORD, you know; remember me and visit me, and take vengeance for me on my persecutors. In your forbearance take me not away; know that for your sake I bear reproach. ▤

Jer 17:18  Let those be put to shame who persecute me, but let me not be put to shame; let them be dismayed, but let me not be dismayed; bring upon them the day of disaster; destroy them with double destruction! ▤

- David prayed against the deeds of the wicked:

Ps 141:5b  Yet my prayer is continually against their evil deeds. ▤

Pray for persecuted Christians

Section C

Ask God for Help (II): Things to Appeal To

Section Jumps

- God’s righteousness

- God’s steadfast love and faithfulness . . .

- . . . along with God’s mercy

- Your devotion to and relationship with God . . .

- . . . and God’s promises to his people

- The sake of God’s “name”

- Note: Believe that God will hear you and answer your prayer – and tell him so

God’s righteousness

See also:

- Ps 143:1 ⇓

Ps 31:1  In you, O LORD, do I take refuge; let me never be put to shame; in your righteousness deliver me! ▤

Ps 35:24  Vindicate me, O LORD, my God, according to your righteousness, and let them not rejoice over me! ▤

Ps 71:2  In your righteousness deliver me and rescue me; incline your ear to me, and save me! ▤

Ps 119:40  Behold, I long for your precepts; in your righteousness give me life! ▤

Ps 143:11  For your name’s sake, O LORD, preserve my life! In your righteousness bring my soul out of trouble! ▤

Dan 9:16  O Lord, according to all your righteous acts, let your anger and your wrath turn away from your city Jerusalem, your holy hill, because for our sins, and for the iniquities of our fathers, Jerusalem and your people have become a byword among all who are around us. ▤

God’s steadfast love and faithfulness . . .

See also:

- Ps 40:11 ⇓; Ps 25:6 ⇓; Ps 69:16 ⇓; Ps 86:14-16 ⇓

Note that the fact that God’s love is often referred to as “steadfast” points to his faithfulness.

Ps 17:7  Wondrously showg your steadfast love, O Savior of those who seek refuge from their adversaries at your right hand. ▤

g Or Distinguish me by

Ps 25:7  Remember not the sins of my youth or my transgressions; according to your steadfast love remember me, for the sake of your goodness, O LORD! ▤

Ps 44:26  Rise up; come to our help! Redeem us for the sake of your steadfast love! ▤

David appears to appeal to God to act in accordance with his steadfast love, in part at least for the sake of its reputation.

Ps 69:13  But as for me, my prayer is to you, O LORD. At an acceptable time, O God, in the abundance of your steadfast love answer me in your saving faithfulness. ▤

Ps 86:4-5  Gladden the soul of your servant, for to you, O Lord, do I lift up my soul. 5For you, O Lord, are good and forgiving, abounding in steadfast love to all who call upon you. ▤

Ps 109:21, 26  But you, O GOD my Lord, deal on my behalf for your name’s sake; because your steadfast love is good, deliver me! ▤  … 26Help me, O LORD my God! Save me according to your steadfast love! ▤

Ps 119:76, 88  Let your steadfast love comfort me according to your promise to your servant. ▤  … 88In your steadfast love give me life, that I may keep the testimonies of your mouth. ▤

Ps 143:12  And in your steadfast love you will cut off my enemies, and you will destroy all the adversaries of my soul, for I am your servant. ▤

Ps 89:49  Lord, where is your steadfast love of old, which by your faithfulness you swore to David? ▤

Ps 54:5  He will return the evil to my enemies; in your faithfulness put an end to them. ▤

Ps 143:1  Hear my prayer, O LORD; give ear to my pleas for mercy! In your faithfulness answer me, in your righteousness! ▤

. . . along with God’s mercy

Dan 9:18  O my God, incline your ear and hear. Open your eyes and see our desolations, and the city that is called by your name. For we do not present our pleas before you because of our righteousness, but because of your great mercy. ▤

Ps 25:6  Remember your mercy, O LORD, and your steadfast love, for they have been from of old. ▤

Ps 69:16  Answer me, O LORD, for your steadfast love is good; according to your abundant mercy, turn to me.  ▤

Ps 86:14-16  O God, insolent men have risen up against me; a band of ruthless men seeks my life, and they do not set you before them. 15But you, O Lord, are a God merciful and gracious, slow to anger and abounding in steadfast love and faithfulness. 16Turn to me and be gracious to me; give your strength to your servant, and save the son of your maidservant. ▤

Ps 119:77, 156  Let your mercy come to me, that I may live; for your law is my delight. ▤  … 156Great is your mercy, O LORD; give me life according to your rules. ▤

Ps 40:11  As for you, O LORD, you will not restrain your mercy from me; your steadfast love and your faithfulness will ever preserve me! ▤

- David appealed to God’s “abundant mercy” for forgiveness:

Ps 51:1  Have mercy on me,h O God, according to your steadfast love; according to your abundant mercy blot out my transgressions. ▤

h Or Be gracious to me

Your devotion to and relationship with God . . .

See also:

- Ps 119:77 ⇑

- Neh 1:10-11 ⇓

- The sake of God’s “name”

2Ki 20:1-3  In those days Hezekiah became sick and was at the point of death. And Isaiah the prophet the son of Amoz came to him and said to him, “Thus says the LORD, ‘Set your house in order, for you shall die; you shall not recover.’” 2Then Hezekiah turned his face to the wall and prayed to the LORD, saying, 3“Now, O LORD, please remember how I have walked before you in faithfulness and with a whole heart, and have done what is good in your sight.” And Hezekiah wept bitterly. ▤

2Chr 14:11  And Asa cried to the LORD his God, “O LORD, there is none like you to help, between the mighty and the weak. Help us, O LORD our God, for we rely on you, and in your name we have come against this multitude. O LORD, you are our God; let not man prevail against you.” ▤

In the final sentence Asa appears to indicate that as the LORD was Judah’s God, defeat for Judah would in effect be equivalent to defeat for the LORD.

Ps 5:2  Give attention to the sound of my cry, my King and my God, for to you do I pray. ▤

In the last clause David quite possibly means that God was the only one that he would ever pray to (cf. NLT).

Ps 26:1-3, 6-8  Vindicate me, O LORD, for I have walked in my integrity, and I have trusted in the LORD without wavering. 2Prove me, O LORD, and try me; test my heart and my mind.i 3For your steadfast love is before my eyes, and I walk in your faithfulness. ▤  … 6I wash my hands in innocence and go around your altar, O LORD, 7proclaiming thanksgiving aloud, and telling all your wondrous deeds. 8O LORD, I love the habitation of your house and the place where your glory dwells. ▤

i Hebrew test my kidneys and my heart

Along with the other things mentioned here, David’s blamelessness (vv. 1, 6) is indicative of his devotion to God. In v.3a, David appears to mean that he persistently kept God’s love in view. In v.3b, he is likely speaking either of being faithful to God (cf. AMP, CEV, NRSV) or living in a manner consistent with God’s faithfulness, which likewise implies faithfulness to God.

Ps 28:9  Oh, save your people and bless your heritage! Be their shepherd and carry them forever. ▤

In describing God’s people as God’s “heritage”, David was emphasizing that they belonged to God as his “special possession” (NLT).

Ps 31:2-4  Incline your ear to me; rescue me speedily! Be a rock of refuge for me, a strong fortress to save me! 3For you are my rock and my fortress; and for your name’s sake you lead me and guide me; 4you take me out of the net they have hidden for me, for you are my refuge. ▤

As is implied in some of the other references (e.g. Ps 5:2 ↑; Ps 40:17 ↓; Ps 71:5-6 ↓; Ps 86:4 ↓), David seems to claim that God alone is the one to whom he has always looked for help and protection. And it is in part to this exclusive reliance on God that David appeals.

Ps 40:17  As for me, I am poor and needy, but the Lord takes thought for me. You are my help and my deliverer; do not delay, O my God! ▤

Ps 44:4  You are my King, O God; ordain salvation for Jacob! ▤

Ps 71:4-6  Rescue me, O my God, from the hand of the wicked, from the grasp of the unjust and cruel man. 5For you, O Lord, are my hope, my trust, O LORD, from my youth. 6Upon you I have leaned from before my birth; you are he who took me from my mother’s womb. My praise is continually of you. ▤

Ps 86:2, 4, 16  Preserve my life, for I am godly; save your servant, who trusts in you—you are my God. ▤  … 4Gladden the soul of your servant, for to you, O Lord, do I lift up my soul. ▤  … 16Turn to me and be gracious to me; give your strength to your servant, and save the son of your maidservant. ▤

Ps 119:94, 121, 153, 173-174  I am yours; save me, for I have sought your precepts. ▤  … 121I have done what is just and right; do not leave me to my oppressors. ▤  … 153Look on my affliction and deliver me, for I do not forget your law. ▤  … 173Let your hand be ready to help me, for I have chosen your precepts. 174I long for your salvation, O LORD, and your law is my delight. ▤

In conjunction with his devotion to and relationship with God, in v. 121 the psalmist appeals to his righteous ways.

Jer 17:14  Heal me, O LORD, and I shall be healed; save me, and I shall be saved, for you are my praise. ▤

. . . and God’s promises to his people

Ps 119:28, 38, 41, 49, 58, 76, 116, 154, 170  My soul melts away for sorrow; strengthen me according to your word! ▤  … 38Confirm to your servant your promise, that you may be feared. ▤  … 41Let your steadfast love come to me, O LORD, your salvation according to your promise; ▤  … 49Remember your word to your servant, in which you have made me hope. ▤  … 58I entreat your favor with all my heart; be gracious to me according to your promise. ▤  … 76Let your steadfast love comfort me according to your promise to your servant. ▤  … 116Uphold me according to your promise, that I may live, and let me not be put to shame in my hope! ▤  … 154Plead my cause and redeem me; give me life according to your promise! ▤  … 170Let my plea come before you; deliver me according to your word. ▤

Gen 32:11-12  Please deliver me from the hand of my brother, from the hand of Esau, for I fear him, that he may come and attack me, the mothers with the children. 12But you said, ‘I will surely do you good, and make your offspring as the sand of the sea, which cannot be numbered for multitude.’ ▤

Ex 32:12-13  Why should the Egyptians say, ‘With evil intent did he bring them out, to kill them in the mountains and to consume them from the face of the earth’? Turn from your burning anger and relent from this disaster against your people. 13Remember Abraham, Isaac, and Israel, your servants, to whom you swore by your own self, and said to them, ‘I will multiply your offspring as the stars of heaven, and all this land that I have promised I will give to your offspring, and they shall inherit it forever.’ ▤

Neh 1:5-6, 8-11  And I said, “O LORD God of heaven, the great and awesome God who keeps covenant and steadfast love with those who love him and keep his commandments, 6let your ear be attentive and your eyes open, to hear the prayer of your servant that I now pray before you day and night for the people of Israel your servants, confessing the sins of the people of Israel, which we have sinned against you. Even I and my father’s house have sinned. ▤  … 8Remember the word that you commanded your servant Moses, saying, ‘If you are unfaithful, I will scatter you among the peoples, 9but if you return to me and keep my commandments and do them, though your outcasts are in the uttermost parts of heaven, from there I will gather them and bring them to the place that I have chosen, to make my name dwell there.’ 10They are your servants and your people, whom you have redeemed by your great power and by your strong hand. 11O Lord, let your ear be attentive to the prayer of your servant, and to the prayer of your servants who delight to fear your name, and give success to your servant today, and grant him mercy in the sight of this man.” Now I was cupbearer to the king. ▤

Twice Nehemiah appeals to promises of God (vv. 5, 8-9) before asking God to answer his prayer (vv. 6, 11).

Ps 74:19-20  Do not deliver the soul of your dove to the wild beasts; do not forget the life of your poor forever. 20Have regard for the covenant, for the dark places of the land are full of the habitations of violence. ▤

Note that it is Israel that is referred to here as God’s “dove” (v. 19), or “turtledove” (AMP, NASB, NRSV). As such the term appears to allude to God’s love for Israel and possibly also to her defenselessness (cf. GNT).

Jer 14:21b  … remember and do not break your covenant with us. ▤

This was part of an appeal to God for help (cf. vv. 7, 21 ⇓).

The sake of God’s “name”

The general thrust of the following prayer excerpts is that as the petitioners are God’s people, for God to not save them and allow them to continue in their suffering – or be destroyed – would be a great slight on his name.

Ps 79:9-10a  Help us, O God of our salvation, for the glory of your name; deliver us, and atone for our sins, for your name’s sake! 10Why should the nations say, “Where is their God?” ▤

Ps 109:21  But you, O GOD my Lord, deal on my behalf for your name’s sake; because your steadfast love is good, deliver me! ▤

Ps 143:11a  For your name’s sake, O LORD, preserve my life! ▤

Jer 14:7, 21  Though our iniquities testify against us, act, O LORD, for your name’s sake; for our backslidings are many; we have sinned against you. ▤  … 21Do not spurn us, for your name’s sake; do not dishonor your glorious throne; remember and do not break your covenant with us. ▤

In v. 21a, “your glorious throne” refers to the temple in Jerusalem, amidst and identified with his people who were enduring great hardship.

Dan 9:19  O Lord, hear; O Lord, forgive. O Lord, pay attention and act. Delay not, for your own sake, O my God, because your city and your people are called by your name. ▤

Josh 7:8-9  O Lord, what can I say, when Israel has turned their backs before their enemies! 9For the Canaanites and all the inhabitants of the land will hear of it and will surround us and cut off our name from the earth. And what will you do for your great name? ▤

In view of Israel’s defeat (v. 8) and subsequent increased vulnerability (v. 9a), Joshua effectively appeals to God to act on their behalf for the sake of his great name.

Ps 74:10, 22  How long, O God, is the foe to scoff? Is the enemy to revile your name forever? ▤  … 22Arise, O God, defend your cause; remember how the foolish scoff at you all the day! ▤

This was written sometime after the Babylonian defeat of Judah. With his people in exile and his temple destroyed (cf. vv. 3-7), the psalmist appeals to God to act – in part at least – for the sake of his name.

Ps 83:16, 18  Fill their faces with shame, that they may seek your name, O LORD. ▤  … 18that they may know that you alone, whose name is the LORD, are the Most High over all the earth. ▤

Deut 9:27-28  Remember your servants, Abraham, Isaac, and Jacob. Do not regard the stubbornness of this people, or their wickedness or their sin, 28lest the land from which you brought us say, “Because the LORD was not able to bring them into the land that he promised them, and because he hated them, he has brought them out to put them to death in the wilderness.” ▤

In the face of God’s threat to destroy the people because of their wickedness, Moses in effect appeals to the sake of God’s name and reputation. He reasoned that if God destroyed the people the Egyptians may claim that he had done so because he was not able to take them into the land he had promised them.

- David asked God to exalt himself by saving him:

Ps 57:4-5  My soul is in the midst of lions; I lie down amid fiery beasts— the children of man, whose teeth are spears and arrows, whose tongues are sharp swords. 5Be exalted, O God, above the heavens! Let your glory be over all the earth! ▤

David implies that by delivering him from his predicament (v. 4), God would be exalted and glorified (v. 5).

Note: Believe that God will hear you and answer your prayer – and tell him so

See also:

- Believe and do not doubt that what you ask will be granted

The psalmists often concluded prayers for help by asserting that their requests would not go unheeded – as is the case with most, if not all, of the following references. Note that the following section – Praise and Rejoice in God – contains a number of verses that similarly reflect belief that God would hear and answer prayer in hard times.

Ps 6:7-9  My eye wastes away because of grief; it grows weak because of all my foes. 8Depart from me, all you workers of evil, for the LORD has heard the sound of my weeping. 9The LORD has heard my plea; the LORD accepts my prayer. ▤

Ps 22:19, 23-24  But you, O LORD, do not be far off! O you my help, come quickly to my aid! ▤  … 23You who fear the LORD, praise him! All you offspring of Jacob, glorify him, and stand in awe of him, all you offspring of Israel! 24For he has not despised or abhorred the affliction of the afflicted, and he has not hidden his face from him, but has heard, when he cried to him. ▤

Ps 55:16-18  But I call to God, and the LORD will save me. 17Evening and morning and at noon I utter my complaint and moan, and he hears my voice. 18He redeems my soul in safety from the battle that I wage, for many are arrayed against me. ▤

Ps 17:6  I call upon you, for you will answer me, O God; incline your ear to me; hear my words. ▤

Ps 38:15  But for you, O LORD, do I wait; it is you, O Lord my God, who will answer. ▤

Ps 86:7  In the day of my trouble I call upon you, for you answer me. ▤

Although David speaks in general terms, this note of confidence in God’s deliverance was written during a time of distress (cf. vv. 1-6, 14-17).

Ps 57:1-3  Be merciful to me, O God, be merciful to me, for in you my soul takes refuge; in the shadow of your wings I will take refuge, till the storms of destruction pass by. 2I cry out to God Most High, to God who fulfills his purpose for me. 3He will send from heaven and save me; he will put to shame him who tramples on me. Selah God will send out his steadfast love and his faithfulness! ▤

Ps 71:12, 20-21  O God, be not far from me; O my God, make haste to help me! ▤  … 20You who have made me see many troubles and calamities will revive me again; from the depths of the earth you will bring me up again. 21You will increase my greatness and comfort me again. ▤

Ps 109:26, 28  Help me, O LORD my God! Save me according to your steadfast love! ▤  … 28Let them curse, but you will bless! They arise and are put to shame, but your servant will be glad! ▤

2Chr 20:9  ‘If disaster comes upon us, the sword, judgment,j or pestilence, or famine, we will stand before this house and before you—for your name is in this house—and cry out to you in our affliction, and you will hear and save.’ ▤

j Or the sword of judgment

Pray for persecuted Christians

Section D

Praise and Rejoice in God

Section Jumps

- Praise and thank God amidst trouble

- Rejoice in God amidst trouble

- Determine and promise to praise and thank God for deliverance

- Praise and thank God when he answers prayer made in hard times

- Rejoice in God’s deliverance from hard times

See also:

- [In persecution:] Rejoice

Praise and thank God amidst trouble

2Chr 20:15, 18-22  And he [Jahaziel] said, “Listen, all Judah and inhabitants of Jerusalem and King Jehoshaphat: Thus says the LORD to you, ‘Do not be afraid and do not be dismayed at this great horde, for the battle is not yours but God’s. ▤  … 18Then Jehoshaphat bowed his head with his face to the ground, and all Judah and the inhabitants of Jerusalem fell down before the LORD, worshiping the LORD. 19And the Levites, of the Kohathites and the Korahites, stood up to praise the LORD, the God of Israel, with a very loud voice. 20And they rose early in the morning and went out into the wilderness of Tekoa. And when they went out, Jehoshaphat stood and said, “Hear me, Judah and inhabitants of Jerusalem! Believe in the LORD your God, and you will be established; believe his prophets, and you will succeed.” 21And when he had taken counsel with the people, he appointed those who were to sing to the LORD and praise him in holy attire, as they went before the army, and say, “Give thanks to the LORD, for his steadfast love endures forever.” 22And when they began to sing and praise, the LORD set an ambush against the men of Ammon, Moab, and Mount Seir, who had come against Judah, so that they were routed. ▤

Presumably the worship, praise and thanksgiving would have had God’s sure deliverance at least partly in view.

Job 1:20-21  Then Job arose and tore his robe and shaved his head and fell on the ground and worshiped. 21And he said, “Naked I came from my mother’s womb, and naked shall I return. The LORD gave, and the LORD has taken away; blessed be the name of the LORD.” ▤

Ps 59:3, 16-17  For behold, they lie in wait for my life; fierce men stir up strife against me. For no transgression or sin of mine, O LORD, ▤  … 16But I will sing of your strength; I will sing aloud of your steadfast love in the morning. For you have been to me a fortress and a refuge in the day of my distress. 17O my Strength, I will sing praises to you, for you, O God, are my fortress, the God who shows me steadfast love. ▤

Ps 66:17  I cried to him with my mouth, and high praise was onk my tongue.l ▤

k Hebrew under

l Or and he was exalted with my tongue

The psalmist cried out to God for help, but also praised God in his prayer for help.

Ps 71:4-8, 14-20  Rescue me, O my God, from the hand of the wicked, from the grasp of the unjust and cruel man. 5For you, O Lord, are my hope, my trust, O LORD, from my youth. 6Upon you I have leaned from before my birth; you are he who took me from my mother’s womb. My praise is continually of you. 7I have been as a portent to many, but you are my strong refuge. 8My mouth is filled with your praise, and with your glory all the day. ▤  … 14But I will hope continually and will praise you yet more and more. 15My mouth will tell of your righteous acts, of your deeds of salvation all the day, for their number is past my knowledge. 16With the mighty deeds of the Lord GOD I will come; I will remind them of your righteousness, yours alone. 17O God, from my youth you have taught me, and I still proclaim your wondrous deeds. 18So even to old age and gray hairs, O God, do not forsake me, until I proclaim your might to another generation, your power to all those to come. 19Your righteousness, O God, reaches the high heavens. You who have done great things, O God, who is like you? 20You who have made me see many troubles and calamities will revive me again; from the depths of the earth you will bring me up again. ▤

In v. 7a, the psalmist speaks of appearing to other people to be an example or a wonder, either as someone: who has suffered significantly, apparently in being punished by God; or who has been delivered by God from much trouble. In v. 15, the psalmist says that God had done far more in righteously bringing salvation than the psalmist could know (cf. AMP, CEV, NASB, NRSV).

Ps 109:1, 30-31  Be not silent, O God of my praise! ▤  … 30With my mouth I will give great thanks to the LORD; I will praise him in the midst of the throng. 31For he stands at the right hand of the needy one, to save him from those who condemn his soul to death. ▤

This concludes a psalm involving petition for help in great need (cf. vv. 1-5, 21-29). As such amidst his trouble, the psalmist speaks of praising God in light of his readiness to save the needy.

Acts 16:22-25  The crowd joined in attacking them, and the magistrates tore the garments off them and gave orders to beat them with rods. 23And when they had inflicted many blows upon them, they threw them into prison, ordering the jailer to keep them safely. 24Having received this order, he put them into the inner prison and fastened their feet in the stocks. 25About midnight Paul and Silas were praying and singing hymns to God, and the prisoners were listening to them, … ▤

- Give thanks in all circumstances:

1Thes 5:18  … give thanks in all circumstances; for this is the will of God in Christ Jesus for you. ▤

Rejoice in God amidst trouble

See also:

- [In persecution:] Rejoice and take pride “in” Jesus Christ

Ps 13:1-2, 5-6  How long, O LORD? Will you forget me forever? How long will you hide your face from me? 2How long must I take counsel in my soul and have sorrow in my heart all the day? How long shall my enemy be exalted over me? ▤  … 5But I have trusted in your steadfast love; my heart shall rejoice in your salvation. 6I will sing to the LORD, because he has dealt bountifully with me. ▤

Despite God’s apparent lack of concern and his troubles (vv. 1-2), the psalmist trusts in God’s steadfast love, confident of God’s salvation (v. 5). This leads the psalmist to rejoice (v. 5b) and sing praises to God for his goodness (v. 6).

Ps 28:1, 6-7  To you, O LORD, I call; my rock, be not deaf to me, lest, if you be silent to me, I become like those who go down to the pit. ▤  … 6Blessed be the LORD! For he has heard the voice of my pleas for mercy. 7The LORD is my strength and my shield; in him my heart trusts, and I am helped; my heart exults, and with my song I give thanks to him. ▤

The tone of vv. 6-7 and particularly the phrase “my heart exults” (v. 7b) indicate that the psalmist rejoices, confident that God has heard his cry for mercy (v. 6b).

Ps 34:2  My soul makes its boast in the LORD; let the humble hear and be glad. ▤

David asserts that hearing of what God had done for him in adversity (cf. vv. 4-6) gives similarly afflicted people reason to be glad or “rejoice” (NASB, NIV) – not least because of the hope it provides them in their predicament.

Hab 3:17-19a  Though the fig tree should not blossom, nor fruit be on the vines, the produce of the olive fail and the fields yield no food, the flock be cut off from the fold and there be no herd in the stalls, 18yet I will rejoice in the LORD; I will take joy in the God of my salvation. 19GOD, the Lord, is my strength; he makes my feet like the deer’s; he makes me tread on my high places. ▤

2Cor 6:10  … as sorrowful, yet always rejoicing; as poor, yet making many rich; as having nothing, yet possessing everything. ▤

Even amidst the sorrow Paul encountered in his work, Paul always had reason to rejoice.

Phil 4:4  Rejoice in the Lord always; again I will say, Rejoice. ▤

1Thes 5:16  Rejoice always, … ▤

- “The joy of the LORD is your strength”:

Neh 8:10  Then he said to them, “Go your way. Eat the fat and drink sweet wine and send portions to anyone who has nothing ready, for this day is holy to our Lord. And do not be grieved, for the joy of the LORD is your strength.” ▤

The people – who had been weeping as they listened to the law (v. 9) – would draw strength from the joy they had in the LORD, with all the blessings that come from their relationship with God.

Determine and promise to praise and thank God for deliverance

Ps 42:10-11  As with a deadly wound in my bones, my adversaries taunt me, while they say to me all the day long, “Where is your God?” 11Why are you cast down, O my soul, and why are you in turmoil within me? Hope in God; for I shall again praise him, my salvation and my God. ▤

Ps 43:1, 4  Vindicate me, O God, and defend my cause against an ungodly people, from the deceitful and unjust man deliver me! ▤  … 4Then I will go to the altar of God, to God my exceeding joy, and I will praise you with the lyre, O God, my God. ▤

Ps 51:14-15  Deliver me from bloodguiltiness, O God, O God of my salvation, and my tongue will sing aloud of your righteousness. 15O Lord, open my lips, and my mouth will declare your praise. ▤

“O Lord, open my lips” (v. 15) appears to be a plea from David to answer his earlier requests for forgiveness and restoration (vv. 1-2, 7-14) so as to enable him to give praise to God with his mouth.

Ps 71:20-24  You who have made me see many troubles and calamities will revive me again; from the depths of the earth you will bring me up again. 21You will increase my greatness and comfort me again. 22I will also praise you with the harp for your faithfulness, O my God; I will sing praises to you with the lyre, O Holy One of Israel. 23My lips will shout for joy, when I sing praises to you; my soul also, which you have redeemed. 24And my tongue will talk of your righteous help all the day long, for they have been put to shame and disappointed who sought to do me hurt. ▤

As with vv. 20-21, in vv. 23-24 the psalmist is probably confidently speaking of God redeeming him (cf. CEV, NCV) – at which such time he will praise God – rather than indicating that his redemption has already occurred.

Ps 79:9, 13  Help us, O God of our salvation, for the glory of your name; deliver us, and atone for our sins, for your name’s sake! ▤  … 13But we your people, the sheep of your pasture, will give thanks to you forever; from generation to generation we will recount your praise. ▤

Ps 35:9-10, 17-18  Then my soul will rejoice in the LORD, exulting in his salvation. 10All my bones shall say, “O LORD, who is like you, delivering the poor from him who is too strong for him, the poor and needy from him who robs him?” ▤  … 17How long, O Lord, will you look on? Rescue me from their destruction, my precious life from the lions! 18I will thank you in the great congregation; in the mighty throng I will praise you. ▤

1Chr 16:35  Say also: “Save us, O God of our salvation, and gather and deliver us from among the nations, that we may give thanks to your holy name, and glory in your praise. ▤

The phrase “glory in your praise” speaks of exulting in praising God.

Ps 9:13-14  Be gracious to me, O LORD! See my affliction from those who hate me, O you who lift me up from the gates of death, 14that I may recount all your praises, that in the gates of the daughter of Zion I may rejoice in your salvation. ▤

Ps 119:175  Let my soul live and praise you, and let your rules help me. ▤

Ps 142:7  Bring me out of prison, that I may give thanks to your name! The righteous will surround me, for you will deal bountifully with me. ▤

Ps 88:10-11  Do you work wonders for the dead? Do the departed rise up to praise you? Selah 11Is your steadfast love declared in the grave, or your faithfulness in Abaddon? ▤

In the face of death, the psalmist implies that in contrast to the dead he will praise God if he is delivered from his precarious predicament.

- The psalmist promised that if God delivered him, he would obey God:

Ps 119:134, 145-146  Redeem me from man’s oppression, that I may keep your precepts. ▤  … 145With my whole heart I cry; answer me, O LORD! I will keep your statutes. 146I call to you; save me, that I may observe your testimonies. ▤

Praise and thank God when he answers prayer made in hard times

See also:

- Ps 30:11-12 ⇓; 2Chr 20:27-28 ⇓

- Further testimony to God answering prayers in suffering and trouble

- Further specific examples of God answering prayers in suffering and trouble

Ps 30:1-4  I will extol you, O LORD, for you have drawn me up and have not let my foes rejoice over me. 2O LORD my God, I cried to you for help, and you have healed me. 3O LORD, you have brought up my soul from Sheol; you restored me to life from among those who go down to the pit.m 4Sing praises to the LORD, O you his saints, and give thanks to his holy name.n ▤

m Or to life, that I should not go down to the pit

n Hebrew to the memorial of his holiness (see Exodus 3:15)

Ps 34:1-4  I will bless the LORD at all times; his praise shall continually be in my mouth. 2My soul makes its boast in the LORD; let the humble hear and be glad. 3Oh, magnify the LORD with me, and let us exalt his name together! 4I sought the LORD, and he answered me and delivered me from all my fears. ▤

Ps 40:1-3  I waited patiently for the LORD; he inclined to me and heard my cry. 2He drew me up from the pit of destruction, out of the miry bog, and set my feet upon a rock, making my steps secure. 3He put a new song in my mouth, a song of praise to our God. Many will see and fear, and put their trust in the LORD. ▤

Ps 66:19-20  But truly God has listened; he has attended to the voice of my prayer. 20Blessed be God, because he has not rejected my prayer or removed his steadfast love from me! ▤

Ps 107:5-16, 18-22, 27-31  … hungry and thirsty, their soul fainted within them. 6Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. 7He led them by a straight way till they reached a city to dwell in. 8Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! 9For he satisfies the longing soul, and the hungry soul he fills with good things. 10Some sat in darkness and in the shadow of death, prisoners in affliction and in irons, 11for they had rebelled against the words of God, and spurned the counsel of the Most High. 12So he bowed their hearts down with hard labor; they fell down, with none to help. 13Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. 14He brought them out of darkness and the shadow of death, and burst their bonds apart. 15Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! 16For he shatters the doors of bronze and cuts in two the bars of iron. ▤  … 18they loathed any kind of food, and they drew near to the gates of death. 19Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. 20He sent out his word and healed them, and delivered them from their destruction. 21Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! 22And let them offer sacrifices of thanksgiving, and tell of his deeds in songs of joy! ▤  … 27they reeled and staggered like drunken men and were at their wits’ end.o 28Then they cried to the LORD in their trouble, and he delivered them from their distress. 29He made the storm be still, and the waves of the sea were hushed. 30Then they were glad that the watersp were quiet, and he brought them to their desired haven. 31Let them thank the LORD for his steadfast love, for his wondrous works to the children of man! ▤

o Hebrew and all their wisdom was swallowed up

p Hebrew they

Ps 118:21  I thank you that you have answered me and have become my salvation. ▤

Dan 2:17-20, 23  Then Daniel went to his house and made the matter known to Hananiah, Mishael, and Azariah, his companions, 18and told them to seek mercy from the God of heaven concerning this mystery, so that Daniel and his companions might not be destroyed with the rest of the wise men of Babylon. 19Then the mystery was revealed to Daniel in a vision of the night. Then Daniel blessed the God of heaven. 20Daniel answered and said: “Blessed be the name of God forever and ever, to whom belong wisdom and might. ▤  … 23To you, O God of my fathers, I give thanks and praise, for you have given me wisdom and might, and have now made known to me what we asked of you, for you have made known to us the king’s matter.” ▤

Luke 17:12-18  And as he entered a village, he was met by ten lepers,q who stood at a distance 13and lifted up their voices, saying, “Jesus, Master, have mercy on us.” 14When he saw them he said to them, “Go and show yourselves to the priests.” And as they went they were cleansed. 15Then one of them, when he saw that he was healed, turned back, praising God with a loud voice; 16and he fell on his face at Jesus’ feet, giving him thanks. Now he was a Samaritan. 17Then Jesus answered, “Were not ten cleansed? Where are the nine? 18Was no one found to return and give praise to God except this foreigner?” ▤

q Leprosy was a term for several skin diseases; see Leviticus 13

Luke 18:41-43  “What do you want me to do for you?” He said, “Lord, let me recover my sight.” 42And Jesus said to him, “Recover your sight; your faith has made you well.” 43And immediately he recovered his sight and followed him, glorifying God. And all the people, when they saw it, gave praise to God. ▤

2Cor 1:10-11  He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. 11You also must help us by prayer, so that many will give thanks on our behalf for the blessing granted us through the prayers of many. ▤

Here Paul speaks of other people giving thanks for his deliverance in response to prayer (cf. Luke 18:43 ↑).

Ps 50:15  … and call upon me in the day of trouble; I will deliver you, and you shall glorify me. ▤

Rejoice in God’s deliverance from hard times

See also:

- Ps 107:22 ⇑

- . . . in which one should rejoice

1Sam 2:1  And Hannah prayed and said, “My heart exults in the LORD; my strengthr is exalted in the LORD. My mouth derides my enemies, because I rejoice in your salvation. ▤

r Hebrew horn

Hannah rejoiced in God, delighting in his deliverance from both torment (cf. 1:6) and the humiliation of her childlessness, through the birth of Samuel.

Ps 14:7b  When the LORD restores the fortunes of his people, let Jacob rejoice, let Israel be glad. ▤

Ps 30:11-12  You have turned for me my mourning into dancing; you have loosed my sackcloth and clothed me with gladness, 12that my glory may sing your praise and not be silent. O LORD my God, I will give thanks to you forever! ▤

Note that “my glory” (v. 12) alludes to one’s whole self.

Ps 126:1-3  When the LORD restored the fortunes of Zion, we were like those who dream. 2Then our mouth was filled with laughter, and our tongue with shouts of joy; then they said among the nations, “The LORD has done great things for them.” 3The LORD has done great things for us; we are glad. ▤

Isa 51:11  And the ransomed of the LORD shall return and come to Zion with singing; everlasting joy shall be upon their heads; they shall obtain gladness and joy, and sorrow and sighing shall flee away. ▤

Isa 52:7-9  How beautiful upon the mountains are the feet of him who brings good news, who publishes peace, who brings good news of happiness, who publishes salvation, who says to Zion, “Your God reigns.” 8The voice of your watchmen—they lift up their voice; together they sing for joy; for eye to eye they see the return of the LORD to Zion. 9Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. ▤

Joel 2:20-23  I will remove the northerner far from you, and drive him into a parched and desolate land, his vanguards into the eastern sea, and his rear guardt into the western sea; the stench and foul smell of him will rise, for he has done great things. 21“Fear not, O land; be glad and rejoice, for the LORD has done great things! 22Fear not, you beasts of the field, for the pastures of the wilderness are green; the tree bears its fruit; the fig tree and vine give their full yield. 23“Be glad, O children of Zion, and rejoice in the LORD your God, for he has given the early rain for your vindication; he has poured down for you abundant rain, the early and the latter rain, as before. ▤

s Hebrew face

t Hebrew his end

The “northerner” (v. 20) refers to an incredibly great plague of locusts that had brought desolation to the land.

Zeph 3:14-15  Sing aloud, O daughter of Zion; shout, O Israel! Rejoice and exult with all your heart, O daughter of Jerusalem! 15The LORD has taken away the judgments against you; he has cleared away your enemies. The King of Israel, the LORD, is in your midst; you shall never again fear evil. ▤

Ps 35:27  Let those who delight in my righteousness shout for joy and be glad and say evermore, “Great is the LORD, who delights in the welfare of his servant!” ▤

Here David calls upon others to rejoice in God’s deliverance of him from hard times. Similarly Isaiah 49:13 below figuratively calls on creation to rejoice in God’s deliverance of his people, reflective of their own joy.

Isa 49:13  Sing for joy, O heavens, and exult, O earth; break forth, O mountains, into singing! For the LORD has comforted his people and will have compassion on his afflicted. ▤

- Judah’s rejoicing over God’s miraculous deliverance, in answer to their prayer:

2Chr 20:12, 24, 27-28  O our God, will you not execute judgment on them? For we are powerless against this great horde that is coming against us. We do not know what to do, but our eyes are on you.” ▤  … 24When Judah came to the watchtower of the wilderness, they looked toward the horde, and behold, thereu were dead bodies lying on the ground; none had escaped. ▤  … 27Then they returned, every man of Judah and Jerusalem, and Jehoshaphat at their head, returning to Jerusalem with joy, for the LORD had made them rejoice over their enemies. 28They came to Jerusalem with harps and lyres and trumpets, to the house of the LORD. ▤

u Hebrew they

Pray for persecuted Christians

Section E

Epilogue: God Does Respond to Suffering and Cries

Section Jumps

- God is near us in hard times and when we pray

- God does not ignore the suffering and cries of the afflicted

- God comforts his people in hard times, and in delivering them

- God hears the cries of the godly and rescues them . . .

- . . . God has compassion on his people, saving and blessing them

- Further testimony to God answering prayers in suffering and trouble

- Further specific examples of God answering prayers in suffering and trouble

See also:

- God’s discipline and testing can be intense, but God brings his people through

- 19. God’s Care of His People

- In spite of his people’s troubles, God will fulfill his plans and purposes for them

God is near us in hard times and when we pray

See also:

- God is always with his people

Obviously God is always near us – or with us. However the following verses largely seem to suggest that in prayer and hard times we are more open to a deeper awareness or experience of God’s presence.

Ps 34:18  The LORD is near to the brokenhearted and saves the crushed in spirit. ▤

Ps 119:150-151  They draw near who persecute me with evil purpose; they are far from your law. 151But you are near, O LORD, and all your commandments are true. ▤

Ps 145:18  The LORD is near to all who call on him, to all who call on him in truth. ▤

Lam 3:57  You came near when I called on you; you said, ‘Do not fear!’ ▤

Deut 4:7  For what great nation is there that has a god so near to it as the LORD our God is to us, whenever we call upon him? ▤

God does not ignore the suffering and cries of the afflicted

Ps 22:24  For he has not despised or abhorred the affliction of the afflicted, and he has not hidden his face from him, but has heard, when he cried to him. ▤

Ps 9:12  For he who avenges blood is mindful of them; he does not forget the cry of the afflicted. ▤

Ps 31:22  I had said in my alarm,v “I am cut off from your sight.” But you heard the voice of my pleas for mercy when I cried to you for help. ▤

v Or in my haste

Ps 69:33  For the LORD hears the needy and does not despise his own people who are prisoners. ▤

Ps 102:17  … he regards the prayer of the destitute and does not despise their prayer. ▤

Ex 2:23-25  During those many days the king of Egypt died, and the people of Israel groaned because of their slavery and cried out for help. Their cry for rescue from slavery came up to God. 24And God heard their groaning, and God remembered his covenant with Abraham, with Isaac, and with Jacob. 25God saw the people of Israel—and God knew. ▤

Ex 3:7  Then the LORD said, “I have surely seen the affliction of my people who are in Egypt and have heard their cry because of their taskmasters. I know their sufferings, … ▤

Ex 22:22-23, 26-27  You shall not mistreat any widow or fatherless child. 23If you do mistreat them, and they cry out to me, I will surely hear their cry, ▤  … 26If ever you take your neighbor’s cloak in pledge, you shall return it to him before the sun goes down, 27for that is his only covering, and it is his cloak for his body; in what else shall he sleep? And if he cries to me, I will hear, for I am compassionate. ▤

Job 34:28  … so that they caused the cry of the poor to come to him, and he heard the cry of the afflicted— ▤

Ps 106:44  Nevertheless, he looked upon their distress, when he heard their cry. ▤

God comforts his people in hard times, and in delivering them

Ps 23:4  Even though I walk through the valley of the shadow of death,w I will fear no evil, for you are with me; your rod and your staff, they comfort me. ▤

w Or the valley of deep darkness

The shepherd’s rod and staff were used to rescue, protect and guide the sheep. In this most famous of psalms, where God is spoken of as a shepherd, they are used to allude to God’s protection and guidance – which bring comfort to his people.

Ps 94:19  When the cares of my heart are many, your consolations cheer my soul. ▤

The term “consolations” is indicative of “comfort” (GNT, NLT; cf. CEV, NCV).

Ps 119:50, 76  This is my comfort in my affliction, that your promise gives me life. ▤  … 76Let your steadfast love comfort me according to your promise to your servant. ▤

God’s promise gave the psalmist reason to hope and so ask that God’s steadfast love would comfort him (v. 76).

Isa 12:1  Youx will say in that day: “I will give thanks to you, O LORD, for though you were angry with me, your anger turned away, that you might comfort me. ▤

x The Hebrew for you is singular in verse 1

Isa 40:1-2  Comfort, comfort my people, says your God. 2Speak tenderly to Jerusalem, and cry to her that her warfarey is ended, that her iniquity is pardoned, that she has received from the LORD’s hand double for all her sins. ▤

y Or time of service

Isa 49:13  Sing for joy, O heavens, and exult, O earth; break forth, O mountains, into singing! For the LORD has comforted his people and will have compassion on his afflicted. ▤

Isa 51:3, 12  For the LORD comforts Zion; he comforts all her waste places and makes her wilderness like Eden, her desert like the garden of the LORD; joy and gladness will be found in her, thanksgiving and the voice of song. ▤  … 12“I, I am he who comforts you; who are you that you are afraid of man who dies, of the son of man who is made like grass, … ▤

Isa 52:9  Break forth together into singing, you waste places of Jerusalem, for the LORD has comforted his people; he has redeemed Jerusalem. ▤

Isa 61:1-3  The Spirit of the Lord GOD is upon me, because the LORD has anointed me to bring good news to the poor;z he has sent me to bind up the brokenhearted, to proclaim liberty to the captives, and the opening of the prison to those who are bound;a 2to proclaim the year of the LORD’s favor, and the day of vengeance of our God; to comfort all who mourn; 3to grant to those who mourn in Zion— to give them a beautiful headdress instead of ashes, the oil of gladness instead of mourning, the garment of praise instead of a faint spirit; that they may be called oaks of righteousness, the planting of the LORD, that he may be glorified.b ▤

z Or afflicted

a Or the opening [of the eyes] to those who are blind; Septuagint and recovery of sight to the blind

b Or that he may display his beauty

Verses 1-2a of this prophecy were fulfilled by Jesus as he stated in Luke 4:18-21. References to the poor, the brokenhearted, the captives and the like may well have a literal application but they are usually viewed in a spiritual sense (cf. Matt 5:4 ↓). Most commentators interpret Jesus concluding his quotation immediately prior to “the day of vengeance of our God” to indicate that he will fulfill the remainder of the prophecy on his second coming.

Isa 66:13  As one whom his mother comforts, so I will comfort you; you shall be comforted in Jerusalem. ▤

Jer 31:13  Then shall the young women rejoice in the dance, and the young men and the old shall be merry. I will turn their mourning into joy; I will comfort them, and give them gladness for sorrow. ▤

Matt 5:4  Blessed are those who mourn, for they shall be comforted. ▤

2Cor 1:3-5  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, 4who comforts us in all our affliction, so that we may be able to comfort those who are in any affliction, with the comfort with which we ourselves are comforted by God. 5For as we share abundantly in Christ’s sufferings, so through Christ we share abundantly in comfort too.c ▤

c Or For as the sufferings of Christ abound for us, so also our comfort abounds through Christ

Verse 5 is speaking of God’s comfort overflowing into our lives through Christ (cf. NCV, NLT).

2Cor 7:6  But God, who comforts the downcast, comforted us by the coming of Titus, … ▤

Phil 2:1  So if there is any encouragement in Christ, any comfort from love, any participation in the Spirit, any affection and sympathy, … ▤

This appears to be speaking of comfort from Christ’s love (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT). In referring to this comfort, Paul may well have had in view the hard time that the Philippians were enduring, spoken of in the verses immediately preceding this (cf. 1:29-30).

- A blessing pertaining to Christ’s and God’s comfort:

2Thes 2:16-17  Now may our Lord Jesus Christ himself, and God our Father, who loved us and gave us eternal comfort and good hope through grace, 17comfort your hearts and establish them in every good work and word. ▤

Paul prays that they would be comforted and given strength in everything they do and say for the Lord.

God hears the cries of the godly and rescues them . . .

See also:

- God answers those who obey and please him . . .

- . . . For God saves and protects those who take refuge in him

- Praise and thank God when he answers prayer made in hard times

- Rejoice in God’s deliverance from hard times

Ps 4:3  But know that the LORD has set apart the godly for himself; the LORD hears when I call to him. ▤

Ps 32:6  Therefore let everyone who is godly offer prayer to you at a time when you may be found; surely in the rush of great waters, they shall not reach him. ▤

Ps 34:15, 17  The eyes of the LORD are toward the righteous and his ears toward their cry. ▤  … 17When the righteous cry for help, the LORD hears and delivers them out of all their troubles. ▤

Ps 50:14-15  Offer to God a sacrifice of thanksgiving,d and perform your vows to the Most High, 15and call upon me in the day of trouble; I will deliver you, and you shall glorify me. ▤

d Or Make thanksgiving your sacrifice to God

Ps 55:17-18, 22  Evening and morning and at noon I utter my complaint and moan, and he hears my voice. 18He redeems my soul in safety from the battle that I wage, for many are arrayed against me. ▤  … 22Cast your burden on the LORD, and he will sustain you; he will never permit the righteous to be moved. ▤

Ps 91:14-15  Because he holds fast to me in love, I will deliver him; I will protect him, because he knows my name. 15When he calls to me, I will answer him; I will be with him in trouble; I will rescue him and honor him. ▤

Ps 145:18-19  The LORD is near to all who call on him, to all who call on him in truth. 19He fulfills the desire of those who fear him; he also hears their cry and saves them. ▤

The phrase “in truth” may refer to one or more of: sincerity (cf. CEV, GNT, NLT); righteous integrity; and genuine faith.

Luke 18:7-8  And will not God give justice to his elect, who cry to him day and night? Will he delay long over them? 8I tell you, he will give justice to them speedily. Nevertheless, when the Son of Man comes, will he find faith on earth? ▤

Note that v. 8b points to the need to persist in faith (cf. AMP) – as is required in persistence in prayer – doing so until Christ’s return.

Ps 18:6, 16-21, 24-27  In my distress I called upon the LORD; to my God I cried for help. From his temple he heard my voice, and my cry to him reached his ears. ▤  … 16He sent from on high, he took me; he drew me out of many waters. 17He rescued me from my strong enemy and from those who hated me, for they were too mighty for me. 18They confronted me in the day of my calamity, but the LORD was my support. 19He brought me out into a broad place; he rescued me, because he delighted in me. 20The LORD dealt with me according to my righteousness; according to the cleanness of my hands he rewarded me. 21For I have kept the ways of the LORD, and have not wickedly departed from my God. ▤  … 24So the LORD has rewarded me according to my righteousness, according to the cleanness of my hands in his sight. 25With the merciful you show yourself merciful; with the blameless man you show yourself blameless; 26with the purified you show yourself pure; and with the crooked you make yourself seem tortuous. 27For you save a humble people, but the haughty eyes you bring down. ▤

David cried to the LORD (v. 6), who rescued him (vv. 16-19), according to David’s righteousness (vv. 20-27).

. . . God has compassion on his people, saving and blessing them

See also:

- Ps 116:5-6 ⇓

Deut 32:36  For the LORD will vindicatee his people and have compassion on his servants, when he sees that their power is gone and there is none remaining, bond or free. ▤

e Septuagint judge

In association with his vindication of his people, God would have compassion on them and take action accordingly. Note that “there is none remaining, bond or free” may well have exile in view.

Judg 2:18  Whenever the LORD raised up judges for them, the LORD was with the judge, and he saved them from the hand of their enemies all the days of the judge. For the LORD was moved to pity by their groaning because of those who afflicted and oppressed them. ▤

Note that “pity” (cf. Ps 102:13 ↓; Isa 49:10 ↓; Isa 63:9 ↓) is akin to “compassion”, but also involves a sense of sorrow. Similarly “mercy” (cf. Ps 103:4 ↓) involves compassion.

Ps 102:13  You will arise and have pity on Zion; it is the time to favor her; the appointed time has come. ▤

Ps 103:4  … who redeems your life from the pit, who crowns you with steadfast love and mercy, … ▤

The second part of the verse speaks of the blessing and enrichment that God’s love and mercy bring to his people.

Isa 49:10, 13-15  … they shall not hunger or thirst, neither scorching wind nor sun shall strike them, for he who has pity on them will lead them, and by springs of water will guide them. ▤  … 13Sing for joy, O heavens, and exult, O earth; break forth, O mountains, into singing! For the LORD has comforted his people and will have compassion on his afflicted. 14But Zion said, “The LORD has forsaken me; my Lord has forgotten me.” 15“Can a woman forget her nursing child, that she should have no compassion on the son of her womb? Even these may forget, yet I will not forget you. ▤

Note that Psalms 136:23 also speaks of God not forgetting his people in hard times – “It is he who remembered us in our low estate, for his steadfast love endures forever; …”

Isa 54:7-8  For a brief moment I deserted you, but with great compassion I will gather you. 8In overflowing anger for a moment I hid my face from you, but with everlasting love I will have compassion on you,” says the LORD, your Redeemer. ▤

Isa 63:7, 9  I will recount the steadfast love of the LORD, the praises of the LORD, according to all that the LORD has granted us, and the great goodness to the house of Israel that he has granted them according to his compassion, according to the abundance of his steadfast love. ▤  … 9In all their affliction he was afflicted,f and the angel of his presence saved them; in his love and in his pity he redeemed them; he lifted them up and carried them all the days of old. ▤

f Or he did not afflict

“In all their affliction he was afflicted” (v. 9) underlines God’s empathy for his people, a key factor motivating his compassionate acts (vv. 7, 9).

Jer 12:15  And after I have plucked them up, I will again have compassion on them, and I will bring them again each to his heritage and each to his land. ▤

The reference is actually to ungodly nations, who God would pluck out of their lands, sending them into exile. God’s compassion on them is aimed at their repentance (cf. vv. 16-17).

Lam 3:22, 32  The steadfast love of the LORD never ceases;g his mercies never come to an end; ▤  … 32but, though he cause grief, he will have compassion according to the abundance of his steadfast love; … ▤

g Syriac, Targum; Hebrew Because of the steadfast love of the LORD, we are not cut off

Zec 10:6  I will strengthen the house of Judah, and I will save the house of Joseph. I will bring them back because I have compassion on them, and they shall be as though I had not rejected them, for I am the LORD their God and I will answer them. ▤

- God heals the brokenhearted:

Ps 147:3  He heals the brokenhearted and binds up their wounds. ▤

Further testimony to God answering prayers in suffering and trouble

Gen 35:3  Then let us arise and go up to Bethel, so that I may make there an altar to the God who answers me in the day of my distress and has been with me wherever I have gone. ▤

Ps 10:17-18  O LORD, you hear the desire of the afflicted; you will strengthen their heart; you will incline your ear 18to do justice to the fatherless and the oppressed, so that man who is of the earth may strike terror no more. ▤

Ps 22:5  To you they cried and were rescued; in you they trusted and were not put to shame. ▤

Ps 34:4, 6  I sought the LORD, and he answered me and delivered me from all my fears. ▤  … 6This poor man cried, and the LORD heard him and saved him out of all his troubles. ▤

Ps 116:1-9  I love the LORD, because he has heard my voice and my pleas for mercy. 2Because he inclined his ear to me, therefore I will call on him as long as I live. 3The snares of death encompassed me; the pangs of Sheol laid hold on me; I suffered distress and anguish. 4Then I called on the name of the LORD: “O LORD, I pray, deliver my soul!” 5Gracious is the LORD, and righteous; our God is merciful. 6The LORD preserves the simple; when I was brought low, he saved me. 7Return, O my soul, to your rest; for the LORD has dealt bountifully with you. 8For you have delivered my soul from death, my eyes from tears, my feet from stumbling; 9I will walk before the LORD in the land of the living. ▤

The “simple” (v. 6) are those who have “childlike faith” (NLT). Note that v. 2 points out that God’s answering of prayer for help gives good reason to continue to call on him for help in the future.

Ps 118:5  Out of my distress I called on the LORD; the LORD answered me and set me free. ▤

Ps 138:3  On the day I called, you answered me; my strength of soul you increased.h ▤

h Hebrew you made me bold in my soul with strength

Lam 3:53-58  … they flung me alive into the pit and cast stones on me; 54water closed over my head; I said, ‘I am lost.’ 55“I called on your name, O LORD, from the depths of the pit; 56you heard my plea, ‘Do not close your ear to my cry for help!’ 57You came near when I called on you; you said, ‘Do not fear!’ 58“You have taken up my cause, O Lord; you have redeemed my life. ▤

Jonah 2:2  … saying, “I called out to the LORD, out of my distress, and he answered me; out of the belly of Sheol I cried, and you heard my voice. ▤

Judg 10:11-12  And the LORD said to the people of Israel, “Did I not save you from the Egyptians and from the Amorites, from the Ammonites and from the Philistines? 12The Sidonians also, and the Amalekites and the Maonites oppressed you, and you cried out to me, and I saved you out of their hand. ▤

Here and in Ps 81:7a below God himself testifies to answering his people’s calls for help.

Ps 81:7  In distress you called, and I delivered you; I answered you in the secret place of thunder; I tested you at the waters of Meribah. Selah ▤

Further specific examples of God answering prayers in suffering and trouble

See also:

- Examples and affirmations of God answering prayer

- Praise and thank God when he answers prayer made in hard times

- Rejoice in God’s deliverance from hard times

Ex 3:7-10  Then the LORD said, “I have surely seen the affliction of my people who are in Egypt and have heard their cry because of their taskmasters. I know their sufferings, 8and I have come down to deliver them out of the hand of the Egyptians and to bring them up out of that land to a good and broad land, a land flowing with milk and honey, to the place of the Canaanites, the Hittites, the Amorites, the Perizzites, the Hivites, and the Jebusites. 9And now, behold, the cry of the people of Israel has come to me, and I have also seen the oppression with which the Egyptians oppress them. 10Come, I will send you to Pharaoh that you may bring my people, the children of Israel, out of Egypt.” ▤

Deut 26:6-8  And the Egyptians treated us harshly and humiliated us and laid on us hard labor. 7Then we cried to the LORD, the God of our fathers, and the LORD heard our voice and saw our affliction, our toil, and our oppression. 8And the LORD brought us out of Egypt with a mighty hand and an outstretched arm, with great deeds of terror,i with signs and wonders. ▤

i Hebrew with great terror

Judg 3:9, 15a  But when the people of Israel cried out to the LORD, the LORD raised up a deliverer for the people of Israel, who saved them, Othniel the son of Kenaz, Caleb’s younger brother. ▤  … 15Then the people of Israel cried out to the LORD, and the LORD raised up for them a deliverer, Ehud, the son of Gera, the Benjaminite, a left-handed man. ▤

1Sam 1:10-11, 19-20, 27  She was deeply distressed and prayed to the LORD and wept bitterly. 11And she vowed a vow and said, “O LORD of hosts, if you will indeed look on the affliction of your servant and remember me and not forget your servant, but will give to your servant a son, then I will give him to the LORD all the days of his life, and no razor shall touch his head.” ▤  … 19They rose early in the morning and worshiped before the LORD; then they went back to their house at Ramah. And Elkanah knew Hannah his wife, and the LORD remembered her. 20And in due time Hannah conceived and bore a son, and she called his name Samuel, for she said, “I have asked for him from the LORD.”j ▤  … 27For this child I prayed, and the LORD has granted me my petition that I made to him. ▤

j Samuel sounds like the Hebrew for heard of God

2Ki 13:4-5  Then Jehoahaz sought the favor of the LORD, and the LORD listened to him, for he saw the oppression of Israel, how the king of Syria oppressed them. 5(Therefore the LORD gave Israel a savior, so that they escaped from the hand of the Syrians, and the people of Israel lived in their homes as formerly. ▤

2Chr 32:18-21  And they shouted it with a loud voice in the language of Judah to the people of Jerusalem who were on the wall, to frighten and terrify them, in order that they might take the city. 19And they spoke of the God of Jerusalem as they spoke of the gods of the peoples of the earth, which are the work of men’s hands. 20Then Hezekiah the king and Isaiah the prophet, the son of Amoz, prayed because of this and cried to heaven. 21And the LORD sent an angel, who cut off all the mighty warriors and commanders and officers in the camp of the king of Assyria. So he returned with shame of face to his own land. And when he came into the house of his god, some of his own sons struck him down there with the sword. ▤

Neh 9:9, 11  And you saw the affliction of our fathers in Egypt and heard their cry at the Red Sea, ▤  … 11And you divided the sea before them, so that they went through the midst of the sea on dry land, and you cast their pursuers into the depths, as a stone into mighty waters. ▤

Acts 4:29, 31  And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantsk to continue to speak your word with all boldness, ▤  … 31And when they had prayed, the place in which they were gathered together was shaken, and they were all filled with the Holy Spirit and continued to speak the word of God with boldness. ▤

k Greek bondservants

Acts 12:5, 11  So Peter was kept in prison, but earnest prayer for him was made to God by the church. ▤  … 11When Peter came to himself, he said, “Now I am sure that the Lord has sent his angel and rescued me from the hand of Herod and from all that the Jewish people were expecting.” ▤

- God blessed Joseph greatly following his suffering:

Gen 41:52  The name of the second he called Ephraim, “For God has made me fruitful in the land of my affliction.”l ▤

l Ephraim sounds like the Hebrew for making fruitful

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Chapter 40

Persecution

1. The Persecution of God’s People

1. God’s People Face Persecution

2. Types of Persecution

3. The Antichrist and the Final Persecution

4. God’s Care of Persecuted Believers

2. What to Do in Persecution

1. Be Faithful to God and Endure

2. Have Faith in God and Pray

3. Rejoice

4. Epilogue: Blessings for Faithfulness in Persecution

Part I

The Persecution of God’s People

The Bible warns that faithfully following God inevitably results in persecution and difficulties. In fact in a number of countries today severe persecution of Christians is common. Additionally, the Bible speaks of a time just prior to Jesus Christ’s return when persecution will be severe worldwide. But along with such warnings, the Bible gives wonderful and powerful promises of God’s care for his people in the face of persecution.

Section A

God’s People Face Persecution

Section Jumps

- Following God and Jesus Christ results in persecution . . .

- . . . It brings all kinds of hardships and suffering

- Spreading the gospel can lead to opposition . . .

- . . . and spreading the gospel can result in persecution

- God’s people are hated

- God’s people may face plots against them

Following God and Jesus Christ results in persecution . . .

2Tim 3:12  Indeed, all who desire to live a godly life in Christ Jesus will be persecuted, … ▤

Matt 10:25b  If they have called the master of the house Beelzebul, how much more will they maligna those of his household. ▤

a Greek lacks will they malign

Jesus is referring primarily to himself and his disciples (cf. John 15:20-21 ↓).

John 15:20-21  Remember the word that I said to you: ‘A servant is not greater than his master.’ If they persecuted me, they will also persecute you. If they kept my word, they will also keep yours. 21But all these things they will do to you on account of my name, because they do not know him who sent me. ▤

John 16:1-4  I have said all these things to you to keep you from falling away. 2They will put you out of the synagogues. Indeed, the hour is coming when whoever kills you will think he is offering service to God. 3And they will do these things because they have not known the Father, nor me. 4But I have said these things to you, that when their hour comes you may remember that I told them to you. “I did not say these things to you from the beginning, because I was with you. ▤

“I have said all these things to you” (v. 1) refers to what Jesus had told his disciples towards the end of the preceding chapter regarding the world’s hatred of them (cf. 15:18-25). Jesus warned his disciples of coming persecution so as to prepare them for it (vv. 1, 4).

Acts 8:1, 3  And Saul approved of his execution. And there arose on that day a great persecution against the church in Jerusalem, and they were all scattered throughout the regions of Judea and Samaria, except the apostles. ▤  … 3But Saul was ravaging the church, and entering house after house, he dragged off men and women and committed them to prison. ▤

Acts 26:9, 11  I myself was convinced that I ought to do many things in opposing the name of Jesus of Nazareth. ▤  … 11And I punished them often in all the synagogues and tried to make them blaspheme, and in raging fury against them I persecuted them even to foreign cities. ▤

Opposing the name of Jesus (v. 9) primarily involved persecuting his followers (cf. NLT), as reflected in v. 11b.

Gal 1:13  For you have heard of my former life in Judaism, how I persecuted the church of God violently and tried to destroy it. ▤

Gal 4:29  But just as at that time he who was born according to the flesh persecuted him who was born according to the Spirit, so also it is now. ▤

Ishmael who was born to Abraham in the ordinary way mocked Isaac (cf. Gen 21:9) who was born to Abraham by the power of the Spirit, with God having enabled barren Sarah to conceive him. Similarly the legalistic Jews who advocated following the law so as to earn righteousness, persecuted the believers whose righteousness was through the Spirit. Furthermore, this points to the general principle that those who are of the world persecute those who are reborn by the Spirit.

Gal 6:12  It is those who want to make a good showing in the flesh who would force you to be circumcised, and only in order that they may not be persecuted for the cross of Christ. ▤

1Thes 3:3-4, 7  … that no one be moved by these afflictions. For you yourselves know that we are destined for this. 4For when we were with you, we kept telling you beforehand that we were to suffer affliction, just as it has come to pass, and just as you know. ▤  … 7for this reason, brothers,b in all our distress and affliction we have been comforted about you through your faith. ▤

b Or brothers and sisters

1Pet 4:16-18  Yet if anyone suffers as a Christian, let him not be ashamed, but let him glorify God in that name. 17For it is time for judgment to begin at the household of God; and if it begins with us, what will be the outcome for those who do not obey the gospel of God? 18And “If the righteous is scarcely saved, what will become of the ungodly and the sinner?”c ▤

c Greek where will the ungodly and sinner appear?

The judgment of the family of God (v. 17) refers to the persecution that believers experience (v. 16), a form of disciplinary or purifying judgment. This testing judgment endured by believers as they follow the path of salvation, appears to be what Peter has in view in referring to the righteous being “scarcely saved” (v. 18).

Rev 12:17a  Then the dragon became furious with the woman and went off to make war on the rest of her offspring, on those who keep the commandments of God and hold to the testimony of Jesus. ▤

The “dragon” is Satan. In making war against God’s people, one of Satan’s main tactics is to persecute them.

Ps 119:86  All your commandments are sure; they persecute me with falsehood; help me! ▤

The persecution that the psalmist suffered may well have been related to his devotion to God’s word and ways.

Matt 11:12  From the days of John the Baptist until now the kingdom of heaven has suffered violence,d and the violent take it by force. ▤

d Or has been coming violently

The phrase “has suffered violence” seemingly refers to persecution of believers. Accordingly, the following clause – “the violent take it by force” – may be speaking of violent people attacking the kingdom. Alternatively, the first phrase could be speaking of the kingdom “going forward in strength” (NCV™; cf. ESV text note), with the latter phrase then likely referring to fervent people pressing their way into the kingdom.

. . . It brings all kinds of hardships and suffering

The hardships and suffering referred to in the following verses are largely ones resulting from persecution, but in some verses other things are possibly also in view – such as appears to be the case in Romans 8:35.

Acts 14:22  … strengthening the souls of the disciples, encouraging them to continue in the faith, and saying that through many tribulations we must enter the kingdom of God. ▤

Acts 9:15-16  But the Lord said to him, “Go, for he is a chosen instrument of mine to carry my name before the Gentiles and kings and the children of Israel. 16For I will show him how much he must suffer for the sake of my name.” ▤

Acts 20:23  … except that the Holy Spirit testifies to me in every city that imprisonment and afflictions await me. ▤

Rom 8:35  Who shall separate us from the love of Christ? Shall tribulation, or distress, or persecution, or famine, or nakedness, or danger, or sword? ▤

Likely the things listed were mentioned as things that the believers were possibly to face because of their faith.

2Cor 1:8  For we do not want you to be ignorant, brothers,e of the affliction we experienced in Asia. For we were so utterly burdened beyond our strength that we despaired of life itself. ▤

e Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Phil 1:29-30  For it has been granted to you that for the sake of Christ you should not only believe in him but also suffer for his sake, 30engaged in the same conflict that you saw I had and now hear that I still have. ▤

Heb 10:32-33  But recall the former days when, after you were enlightened, you endured a hard struggle with sufferings, 33sometimes being publicly exposed to reproach and affliction, and sometimes being partners with those so treated. ▤

1Pet 1:6  In this you rejoice, though now for a little while, if necessary, you have been grieved by various trials, … ▤

1Pet 5:9  Resist him, firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. ▤

Note that this shows that believers should draw strength in the knowledge that they are not alone, but part of a fellowship of suffering believers.

Rev 1:9  I, John, your brother and partner in the tribulation and the kingdom and the patient endurance that are in Jesus, was on the island called Patmos on account of the word of God and the testimony of Jesus. ▤

Gal 6:17  From now on let no one cause me trouble, for I bear on my body the marks of Jesus. ▤

The term “marks of Jesus” alludes to the markings that identified slaves as belonging to a particular master. Paul is implying that likewise his scars from his sufferings identified him as belonging to Jesus (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

- Suffering as being part of God’s will for a believer:

1Pet 4:19  Therefore let those who suffer according to God’s will entrust their souls to a faithful Creator while doing good. ▤

Similarly 3:17 indicates that suffering for simply doing good can be God’s will – “For it is better to suffer for doing good, if that should be God’s will, than for doing evil.”

Spreading the gospel can lead to opposition . . .

See also:

- . . . and many Jews strongly opposed the spreading of the gospel

Acts 13:7-8  He was with the proconsul, Sergius Paulus, a man of intelligence, who summoned Barnabas and Saul and sought to hear the word of God. 8But Elymas the magician (for that is the meaning of his name) opposed them, seeking to turn the proconsul away from the faith. ▤

Acts 14:1-2  Now at Iconium they entered together into the Jewish synagogue and spoke in such a way that a great number of both Jews and Greeks believed. 2But the unbelieving Jews stirred up the Gentiles and poisoned their minds against the brothers.f ▤

f Or brothers and sisters

Acts 13:45  But when the Jews saw the crowds, they were filled with jealousy and began to contradict what was spoken by Paul, reviling him. ▤

Acts 19:8-9  And he entered the synagogue and for three months spoke boldly, reasoning and persuading them about the kingdom of God. 9But when some became stubborn and continued in unbelief, speaking evil of the Way before the congregation, he withdrew from them and took the disciples with him, reasoning daily in the hall of Tyrannus.g ▤

g Some manuscripts add from the fifth hour to the tenth (that is, from 11 A.M. to 4 P. M.)

1Cor 16:8-9  But I will stay in Ephesus until Pentecost, 9for a wide door for effective work has opened to me, and there are many adversaries. ▤

Phil 1:27-28a  Only let your manner of life be worthyh of the gospel of Christ, so that whether I come and see you or am absent, I may hear of you that you are standing firm in one spirit, with one mind striving side by side for the faith of the gospel, 28and not frightened in anything by your opponents. ▤

h Greek Only behave as citizens worthy

The segment “striving side by side for the faith of the gospel” probably refers primarily to spreading the gospel (cf. CEV, NIrV).

Phil 3:18  For many, of whom I have often told you and now tell you even with tears, walk as enemies of the cross of Christ. ▤

Many live in opposition to the gospel, that is centered on “the cross of Christ” (cf. 1Cor 16:8-9 ↑).

1Thes 2:2  But though we had already suffered and been shamefully treated at Philippi, as you know, we had boldness in our God to declare to you the gospel of God in the midst of much conflict. ▤

1Thes 2:14-16  For you, brothers, became imitators of the churches of God in Christ Jesus that are in Judea. For you suffered the same things from your own countrymen as they did from the Jews, 15who killed both the Lord Jesus and the prophets, and drove us out, and displease God and oppose all mankind 16by hindering us from speaking to the Gentiles that they might be saved—so as always to fill up the measure of their sins. But God’s wrath has come upon them at last!i ▤

i Or completely, or forever

This appears to indicate that the opposition of the Jews to the gospel was not only displeasing to God, but even produced hostility towards unconverted Gentiles who were potential respondents to the gospel.

2Tim 4:15  Beware of him yourself, for he strongly opposed our message. ▤

. . . and spreading the gospel can result in persecution

See also:

- 1Thes 2:2 ⇑

- Continue to tell people the gospel despite suffering for doing so

Acts 4:1-3  And as they were speaking to the people, the priests and the captain of the temple and the Sadducees came upon them, 2greatly annoyed because they were teaching the people and proclaiming in Jesus the resurrection from the dead. 3And they arrested them and put them in custody until the next day, for it was already evening. ▤

Acts 5:40  … and when they had called in the apostles, they beat them and charged them not to speak in the name of Jesus, and let them go. ▤

Acts 6:8-13  And Stephen, full of grace and power, was doing great wonders and signs among the people. 9Then some of those who belonged to the synagogue of the Freedmen (as it was called), and of the Cyrenians, and of the Alexandrians, and of those from Cilicia and Asia, rose up and disputed with Stephen. 10But they could not withstand the wisdom and the Spirit with which he was speaking. 11Then they secretly instigated men who said, “We have heard him speak blasphemous words against Moses and God.” 12And they stirred up the people and the elders and the scribes, and they came upon him and seized him and brought him before the council, 13and they set up false witnesses who said, “This man never ceases to speak words against this holy place and the law, … ▤

No doubt Stephen’s ministry (v. 8) involved spreading the gospel, which is also possibly in view in v. 10; hence the opposition.

Acts 13:49-50  And the word of the Lord was spreading throughout the whole region. 50But the Jews incited the devout women of high standing and the leading men of the city, stirred up persecution against Paul and Barnabas, and drove them out of their district. ▤

Col 4:3  At the same time, pray also for us, that God may open to us a door for the word, to declare the mystery of Christ, on account of which I am in prison— ▤

2Tim 1:8, 11-12a  Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, ▤  … 11for which I was appointed a preacher and apostle and teacher, 12which is why I suffer as I do. ▤

Rev 1:9  I, John, your brother and partner in the tribulation and the kingdom and the patient endurance that are in Jesus, was on the island called Patmos on account of the word of God and the testimony of Jesus. ▤

Patmos is a small island and was apparently used as a penal colony. John was imprisoned there because of his faithfulness to the gospel.

Rev 6:9  When he opened the fifth seal, I saw under the altar the souls of those who had been slain for the word of God and for the witness they had borne. ▤

Rev 17:6a  And I saw the woman, drunk with the blood of the saints, the blood of the martyrs of Jesus.j ▤

j Greek the witnesses to Jesus

The “woman” referred to here is the symbolic “Babylon the Great”. As the text note indicates, “the martyrs of Jesus” were witnesses to Jesus.

God’s people are hated

Matt 10:22  … and you will be hated by all for my name’s sake. But the one who endures to the end will be saved. ▤

Here “all” could be hyperbole, but more likely refers to all types or classes of people (cf. “all nations”, Matt 24:9 ↓).

Matt 24:9  Then they will deliver you up to tribulation and put you to death, and you will be hated by all nations for my name’s sake. ▤

John 15:18-19  If the world hates you, know that it has hated me before it hated you. 19If you were of the world, the world would love you as its own; but because you are not of the world, but I chose you out of the world, therefore the world hates you. ▤

John 17:14  I have given them your word, and the world has hated them because they are not of the world, just as I am not of the world. ▤

1Jn 3:13  Do not be surprised, brothers,k that the world hates you. ▤

k Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 14, 16

Luke 6:22  Blessed are you when people hate you and when they exclude you and revile you and spurn your name as evil, on account of the Son of Man! ▤

1Ki 22:8  And the king of Israel said to Jehoshaphat, “There is yet one man by whom we may inquire of the LORD, Micaiah the son of Imlah, but I hate him, for he never prophesies good concerning me, but evil.” And Jehoshaphat said, “Let not the king say so.” ▤

Ahab hated Micaiah because he prophesied faithfully God’s word, rather than tailor his message to what the king wanted to hear.

Isa 66:5  Hear the word of the LORD, you who tremble at his word: “Your brothers who hate you and cast you out for my name’s sake have said, ‘Let the LORD be glorified, that we may see your joy’; but it is they who shall be put to shame. ▤

God’s people may face plots against them

2Chr 24:21  But they conspired against him [Zechariah son of Jehoiada], and by command of the king they stoned him with stones in the court of the house of the LORD. ▤

Neh 6:2  Sanballat and Geshem sent to me, saying, “Come and let us meet together at Hakkephirim in the plain of Ono.” But they intended to do me harm. ▤

Jer 11:18-19  The LORD made it [a plot] known to me and I knew; then you showed me their deeds. 19But I was like a gentle lamb led to the slaughter. I did not know it was against me they devised schemes, saying, “Let us destroy the tree with its fruit, let us cut him off from the land of the living, that his name be remembered no more.” ▤

Jer 18:18, 23a  Then they said, “Come, let us make plots against Jeremiah, for the law shall not perish from the priest, nor counsel from the wise, nor the word from the prophet. Come, let us strike him with the tongue, and let us not pay attention to any of his words.” ▤  … 23Yet you, O LORD, know all their plotting to kill me. ▤

Note that in v. 18 Jeremiah’s opponents appear to imply that they could do without him, for they still would have their priests, wise men and supposed prophets.

Acts 9:23-24  When many days had passed, the Jews plotted to kill him, 24but their plot became known to Saul. They were watching the gates day and night in order to kill him, … ▤

Acts 20:3  There he spent three months, and when a plot was made against him by the Jews as he was about to set sail for Syria, he decided to return through Macedonia. ▤

Acts 20:18b-19  You yourselves know how I lived among you the whole time from the first day that I set foot in Asia, 19serving the Lord with all humility and with tears and with trials that happened to me through the plots of the Jews; … ▤

Acts 23:12-15  When it was day, the Jews made a plot and bound themselves by an oath neither to eat nor drink till they had killed Paul. 13There were more than forty who made this conspiracy. 14They went to the chief priests and elders and said, “We have strictly bound ourselves by an oath to taste no food till we have killed Paul. 15Now therefore you, along with the council, give notice to the tribune to bring him down to you, as though you were going to determine his case more exactly. And we are ready to kill him before he comes near.” ▤

- Amidst their scheming, many waited for Jeremiah to slip:

Jer 20:10  For I hear many whispering. Terror is on every side! “Denounce him! Let us denounce him!” say all my close friends, watching for my fall. “Perhaps he will be deceived; then we can overcome him and take our revenge on him.” ▤

“Terror is on every side” could be a description (possibly a derisive one) of Jeremiah and his predicament, effectively calling him “The Man Who Lives in Terror” (NLT). The use of “friends” is either sarcasm or referring to former friends – “old friends” (NLT), “so-called friends” (CEV).

Pray for persecuted Christians

Section B

Types of Persecution

Section Jumps

- Ridicule

- Verbal abuse

- Lies and slander

- Ostracism and expulsion

- Imprisonment

- Beatings and violence

- Threat of death . . .

- . . . and even death

- Further forms of persecution

Ridicule

2Chr 36:16  But they kept mocking the messengers of God, despising his words and scoffing at his prophets, until the wrath of the LORD rose against his people, until there was no remedy. ▤

Neh 4:1-3  l Now when Sanballat heard that we were building the wall, he was angry and greatly enraged, and he jeered at the Jews. 2And he said in the presence of his brothers and of the army of Samaria, “What are these feeble Jews doing? Will they restore it for themselves?m Will they sacrifice? Will they finish up in a day? Will they revive the stones out of the heaps of rubbish, and burned ones at that?” 3Tobiah the Ammonite was beside him, and he said, “Yes, what they are building—if a fox goes up on it he will break down their stone wall!” ▤

l Ch 3:33 in Hebrew

m Or Will they commit themselves to God?

On returning from exile, the Jews faced ridicule when rebuilding the walls of Jerusalem.

Ps 22:6-8  But I am a worm and not a man, scorned by mankind and despised by the people. 7All who see me mock me; they make mouths at me; they wag their heads; 8“He trusts in the LORD; let him deliver him; let him rescue him, for he delights in him!” ▤

Ps 42:10  As with a deadly wound in my bones, my adversaries taunt me, while they say to me all the day long, “Where is your God?” ▤

With their taunt the psalmist’s foes appear to ridicule him, probably calling into question the capacity of his God in whom he trusted to help him.

Ps 69:7-12  For it is for your sake that I have borne reproach, that dishonor has covered my face. 8I have become a stranger to my brothers, an alien to my mother’s sons. 9For zeal for your house has consumed me, and the reproaches of those who reproach you have fallen on me. 10When I wept and humbledn my soul with fasting, it became my reproach. 11When I made sackcloth my clothing, I became a byword to them. 12I am the talk of those who sit in the gate, and the drunkards make songs about me. ▤

n Hebrew lacks and humbled

The use of “reproach” here is suggestive of insults (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT).

Jer 17:15  Behold, they say to me, “Where is the word of the LORD? Let it come!” ▤

Sarcasm is evident here.

Jer 20:7b-8  I have become a laughingstock all the day; everyone mocks me. 8For whenever I speak, I cry out, I shout, “Violence and destruction!” For the word of the LORD has become for me a reproach and derision all day long. ▤

Jeremiah’s warnings of coming judgment brought him derision from the unrepentant people of Jerusalem.

Acts 2:4, 13  And they were all filled with the Holy Spirit and began to speak in other tongues as the Spirit gave them utterance. ▤  … 13But others mocking said, “They are filled with new wine.” ▤

Acts 17:32  Now when they heard of the resurrection of the dead, some mocked. But others said, “We will hear you again about this.” ▤

Verbal abuse

See also:

- Matt 5:11 ⇓; 1Pet 3:16 ⇓

Acts 13:45  But when the Jews saw the crowds, they were filled with jealousy and began to contradict what was spoken by Paul, reviling him. ▤

Acts 18:6  And when they opposed and reviled him, he shook out his garments and said to them, “Your blood be on your own heads! I am innocent. From now on I will go to the Gentiles.” ▤

1Cor 4:12b  When reviled, we bless; when persecuted, we endure; … ▤

1Pet 4:4  With respect to this they are surprised when you do not join them in the same flood of debauchery, and they malign you; … ▤

Jer 15:10  Woe is me, my mother, that you bore me, a man of strife and contention to the whole land! I have not lent, nor have I borrowed, yet all of them curse me. ▤

In a sense cursing is a form of verbal abuse – as per the theme of this subsection – particularly if unwarranted.

Lies and slander

Matt 5:11  Blessed are you when others revile you and persecute you and utter all kinds of evil against you falsely on my account. ▤

Acts 6:11-14  Then they secretly instigated men who said, “We have heard him speak blasphemous words against Moses and God.” 12And they stirred up the people and the elders and the scribes, and they came upon him and seized him and brought him before the council, 13and they set up false witnesses who said, “This man never ceases to speak words against this holy place and the law, 14for we have heard him say that this Jesus of Nazareth will destroy this place and will change the customs that Moses delivered to us.” ▤

Acts 24:5-6, 9  For we have found this man a plague [Paul], one who stirs up riots among all the Jews throughout the world and is a ringleader of the sect of the Nazarenes. 6He even tried to profane the temple, but we seized him.o ▤  … 9The Jews also joined in the charge, affirming that all these things were so. ▤

o Some manuscripts add and we would have judged him according to our law. 7But the chief captain Lysias came and with great violence took him out of our hands, 8commanding his accusers to come before you.

Rom 3:8  And why not do evil that good may come?—as some people slanderously charge us with saying. Their condemnation is just. ▤

1Cor 4:13  … when slandered, we entreat. We have become, and are still, like the scum of the world, the refuse of all things. ▤

1Pet 2:12  Keep your conduct among the Gentiles honorable, so that when they speak against you as evildoers, they may see your good deeds and glorify God on the day of visitation. ▤

1Pet 3:16  … having a good conscience, so that, when you are slandered, those who revile your good behavior in Christ may be put to shame. ▤

3Jn 1:10a  So if I come, I will bring up what he is doing, talking wicked nonsense against us. ▤

Rev 2:9  I know your tribulation and your poverty (but you are rich) and the slanderp of those who say that they are Jews and are not, but are a synagogue of Satan. ▤

p Greek blasphemy

Jesus Christ knew the afflictions of the church in Smyrna, including the slandering that their opponents did of them.

Ezra 4:7, 12-13  In the days of Artaxerxes, Bishlam and Mithredath and Tabeel and the rest of their associates wrote to Artaxerxes king of Persia. The letter was written in Aramaic and translated.q ▤  … 12be it known to the king that the Jews who came up from you to us have gone to Jerusalem. They are rebuilding that rebellious and wicked city. They are finishing the walls and repairing the foundations. 13Now be it known to the king that if this city is rebuilt and the walls finished, they will not pay tribute, custom, or toll, and the royal revenue will be impaired. ▤

q Hebrew written in Aramaic and translated in Aramaic, indicating that 4:8-6:18 is in Aramaic; another interpretation is The letter was written in the Aramaic script and set forth in the Aramaic language

Although they could claim some past history as evidence – i.e. the attempts of Jehoiakim and Zedekiah to break away from the rule of Babylon – at best what was said by the opponents of the Jews was conjecture; basically it was a lie (as was the case below in Amos 7:10).

Amos 7:10  Then Amaziah the priest of Bethel sent to Jeroboam king of Israel, saying, “Amos has conspired against you in the midst of the house of Israel. The land is not able to bear all his words. ▤

Ostracism and expulsion

Amos 7:12-13  And Amaziah said to Amos, “O seer, go, flee away to the land of Judah, and eat bread there, and prophesy there, 13but never again prophesy at Bethel, for it is the king’s sanctuary, and it is a temple of the kingdom.” ▤

Amaziah was a priest in charge of the sanctuary at Bethel and carried a significant amount of authority. The prophet Amos was originally from Judah, but God had called him to prophesy in the northern kingdom of Israel. Amaziah’s directive would have meant Amos was expelled from the sanctuary at Bethel and would have effectively labeled him as being unwelcome in Israel (cf. NSB).

Luke 6:22-23  Blessed are you when people hate you and when they exclude you and revile you and spurn your name as evil, on account of the Son of Man! 23Rejoice in that day, and leap for joy, for behold, your reward is great in heaven; for so their fathers did to the prophets. ▤

Here Jesus speaks of his followers being excluded and rejected (along with being insulted), just as the prophets had been.

John 9:22  (His parents said these things because they feared the Jews, for the Jews had already agreed that if anyone should confess Jesusr to be Christ, he was to be put out of the synagogue.) ▤

r Greek him

John 12:42  Nevertheless, many even of the authorities believed in him, but for fear of the Pharisees they did not confess it, so that they would not be put out of the synagogue; … ▤

Acts 13:50  But the Jews incited the devout women of high standing and the leading men of the city, stirred up persecution against Paul and Barnabas, and drove them out of their district. ▤

1Thes 2:14b-15  For you suffered the same things from your own countrymen as they did from the Jews, 15who killed both the Lord Jesus and the prophets, and drove us out, and displease God and oppose all mankind … ▤

Imprisonment

See also:

- Acts 22:19 ⇓; 2Cor 11:23 ⇓

1Ki 22:26-27  And the king of Israel said, “Seize Micaiah, and take him back to Amon the governor of the city and to Joash the king’s son, 27and say, ‘Thus says the king, “Put this fellow in prison and feed him meager rations of bread and water, until I come in peace.”’” ▤

Ahab, the king of Israel, said this in response to Micaiah’s prophecy from God that Ahab would be killed (cf. vv. 17-23).

2Chr 16:9b-10a  [Hanani:] You have done foolishly in this, for from now on you will have wars.” 10Then Asa was angry with the seer and put him in the stocks in prison, for he was in a rage with him because of this. ▤

Jer 38:6  So they took Jeremiah and cast him into the cistern of Malchiah, the king’s son, which was in the court of the guard, letting Jeremiah down by ropes. And there was no water in the cistern, but only mud, and Jeremiah sank in the mud. ▤

Matt 14:3-4  For Herod had seized John and bound him and put him in prison for the sake of Herodias, his brother Philip’s wife,s 4because John had been saying to him, “It is not lawful for you to have her.” ▤

s Some manuscripts his brother’s wife

Acts 5:18  … they arrested the apostles and put them in the public prison. ▤

Acts 8:3  But Saul was ravaging the church, and entering house after house, he dragged off men and women and committed them to prison. ▤

Acts 16:23-24  And when they had inflicted many blows upon them, they threw them into prison, ordering the jailer to keep them safely. 24Having received this order, he put them into the inner prison and fastened their feet in the stocks. ▤

Acts 20:23  … except that the Holy Spirit testifies to me in every city that imprisonment and afflictions await me. ▤

Acts 22:4-5  I persecuted this Way to the death, binding and delivering to prison both men and women, 5as the high priest and the whole council of elders can bear me witness. From them I received letters to the brothers, and I journeyed toward Damascus to take those also who were there and bring them in bonds to Jerusalem to be punished. ▤

Phil 1:13  … so that it has become known throughout the whole imperial guardt and to all the rest that my imprisonment is for Christ. ▤

t Greek in the whole praetorium

2Tim 2:8-9  Remember Jesus Christ, risen from the dead, the offspring of David, as preached in my gospel, 9for which I am suffering, bound with chains as a criminal. But the word of God is not bound! ▤

Heb 11:36  Others suffered mocking and flogging, and even chains and imprisonment. ▤

Rev 1:9  I, John, your brother and partner in the tribulation and the kingdom and the patient endurance that are in Jesus, was on the island called Patmos on account of the word of God and the testimony of Jesus. ▤

As noted earlier, Patmos was used as a penal colony.

Rev 2:10  Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

Beatings and violence

See also:

- Acts 16:23 ⇑; Heb 11:36 ⇑

Matt 10:17  Beware of men, for they will deliver you over to courts and flog you in their synagogues, … ▤

Acts 5:40  … and when they had called in the apostles, they beat them and charged them not to speak in the name of Jesus, and let them go. ▤

Acts 14:19  But Jews came from Antioch and Iconium, and having persuaded the crowds, they stoned Paul and dragged him out of the city, supposing that he was dead. ▤

Acts 21:30-32  Then all the city was stirred up, and the people ran together. They seized Paul and dragged him out of the temple, and at once the gates were shut. 31And as they were seeking to kill him, word came to the tribune of the cohort that all Jerusalem was in confusion. 32He at once took soldiers and centurions and ran down to them. And when they saw the tribune and the soldiers, they stopped beating Paul. ▤

Acts 22:19  And I said, ‘Lord, they themselves know that in one synagogue after another I imprisoned and beat those who believed in you. ▤

2Cor 11:23-25a  Are they servants of Christ? I am a better one—I am talking like a madman—with far greater labors, far more imprisonments, with countless beatings, and often near death. 24Five times I received at the hands of the Jews the forty lashes less one. 25Three times I was beaten with rods. Once I was stoned. ▤

Gal 6:17  From now on let no one cause me trouble, for I bear on my body the marks of Jesus. ▤

As noted earlier in the chapter, in using the term “marks of Jesus” Paul is implying that his scars from inflicted wounds identify him as belonging to Jesus (cf. CEV, GNT, NCV, NLT).

Heb 11:35b  Some were tortured, refusing to accept release, so that they might rise again to a better life. ▤

Threat of death . . .

See also:

- Acts 21:31 ⇑

- 1Ki 19:14 ⇓

- God’s people may face plots against them

1Ki 19:1-2  Ahab told Jezebel all that Elijah had done, and how he had killed all the prophets with the sword. 2Then Jezebel sent a messenger to Elijah, saying, “So may the gods do to me and more also, if I do not make your life as the life of one of them by this time tomorrow.” ▤

Note that Elijah had earlier ordered the execution of the pagan prophets of Baal.

Jer 26:8, 11  And when Jeremiah had finished speaking all that the LORD had commanded him to speak to all the people, then the priests and the prophets and all the people laid hold of him, saying, “You shall die! ▤  … 11Then the priests and the prophets said to the officials and to all the people, “This man deserves the sentence of death, because he has prophesied against this city, as you have heard with your own ears.” ▤

Acts 9:1  But Saul, still breathing threats and murder against the disciples of the Lord, went to the high priest … ▤

Acts 9:29  And he spoke and disputed against the Hellenists.u But they were seeking to kill him. ▤

u That is, Greek-speaking Jews

Acts 14:5  When an attempt was made by both Gentiles and Jews, with their rulers, to mistreat them and to stone them, … ▤

Rom 8:35-36  Who shall separate us from the love of Christ? Shall tribulation, or distress, or persecution, or famine, or nakedness, or danger, or sword? 36As it is written, “For your sake we are being killed all the day long; we are regarded as sheep to be slaughtered.” ▤

Here Paul quotes Psalm 44:22 to underline the fact that the threat of death – along with the other difficulties and persecution he referred to (v. 35) – was a part of his and his companions’ lives.

2Cor 1:8-9  For we do not want you to be ignorant, brothers,v of the affliction we experienced in Asia. For we were so utterly burdened beyond our strength that we despaired of life itself. 9Indeed, we felt that we had received the sentence of death. But that was to make us rely not on ourselves but on God who raises the dead. ▤

v Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Heb 12:4  In your struggle against sin you have not yet resisted to the point of shedding your blood. ▤

Here “sin” presumably refers to opposition arising from or out of sin (cf. v. 3) – which can lead to death, as the writer alludes to.

. . . and even death

See also:

- . . . Martyrdom will be prominent

1Ki 19:14  He said, “I have been very jealous for the LORD, the God of hosts. For the people of Israel have forsaken your covenant, thrown down your altars, and killed your prophets with the sword, and I, even I only, am left, and they seek my life, to take it away.” ▤

Matt 10:21  Brother will deliver brother over to death, and the father his child, and children will rise against parents and have them put to death, … ▤

Matt 24:9  Then they will deliver you up to tribulation and put you to death, and you will be hated by all nations for my name’s sake. ▤

John 16:2  They will put you out of the synagogues. Indeed, the hour is coming when whoever kills you will think he is offering service to God. ▤

John 21:18-19  Truly, truly, I say to you, when you were young, you used to dress yourself and walk wherever you wanted, but when you are old, you will stretch out your hands, and another will dress you and carry you where you do not want to go.” 19(This he said to show by what kind of death he was to glorify God.) And after saying this he said to him, “Follow me.” ▤

Acts 7:59-60  And as they were stoning Stephen, he called out, “Lord Jesus, receive my spirit.” 60And falling to his knees he cried out with a loud voice, “Lord, do not hold this sin against them.” And when he had said this, he fell asleep. ▤

Acts 12:2  He killed James the brother of John with the sword, … ▤

Acts 22:4  I persecuted this Way to the death, binding and delivering to prison both men and women, … ▤

Acts 26:10  And I did so in Jerusalem. I not only locked up many of the saints in prison after receiving authority from the chief priests, but when they were put to death I cast my vote against them. ▤

1Cor 13:3  If I give away all I have, and if I deliver up my body to be burned,w but have not love, I gain nothing. ▤

w Some manuscripts deliver up my body [to death] that I may boast

Here Paul refers to being burnt at the stake because of one’s faith – a sacrifice which brings one no benefit without love.

Heb 11:37a  They were stoned, they were sawn in two,x they were killed with the sword. They went about in skins of sheep and goats, destitute, afflicted, mistreated— ▤

x Some manuscripts add they were tempted

1Jn 3:12  We should not be like Cain, who was of the evil one and murdered his brother. And why did he murder him? Because his own deeds were evil and his brother’s righteous. ▤

Cain’s killing of Abel illustrates how the righteous are at times killed by evil people.

Rev 2:10b  Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

Rev 13:15  And it was allowed to give breath to the image of the beast, so that the image of the beast might even speak and might cause those who would not worship the image of the beast to be slain. ▤

Further forms of persecution

See also:

- . . . Endure associated persecution and hardships

Ezra 4:4-5  Then the people of the land discouraged the people of Judah and made them afraid to build 5and bribed counselors against them to frustrate their purpose, all the days of Cyrus king of Persia, even until the reign of Darius king of Persia. ▤

Luke 21:12  But before all this they will lay their hands on you and persecute you, delivering you up to the synagogues and prisons, and you will be brought before kings and governors for my name’s sake. ▤

This is speaking of what would happen before signs of the end of the age. Such persecution would/will involve believers being put on trial before kings and governors (cf. CEV).

Acts 26:11  And I punished them often in all the synagogues and tried to make them blaspheme, and in raging fury against them I persecuted them even to foreign cities. ▤

Heb 10:34  For you had compassion on those in prison, and you joyfully accepted the plundering of your property, since you knew that you yourselves had a better possession and an abiding one. ▤

- Jesus said that his mission would cause division and conflict:

Matt 10:34-36  Do not think that I have come to bring peace to the earth. I have not come to bring peace, but a sword. 35For I have come to set a man against his father, and a daughter against her mother, and a daughter-in-law against her mother-in-law. 36And a person’s enemies will be those of his own household. ▤

Jesus came to bring peace between people and God, and gave spiritual peace to his disciples as well. But Jesus knew his coming would also inevitably result in division and conflict – even the persecution of some believers by members of their own household. This is reflected in Luke 21:16 – “You will be delivered up even by parents and brothers and relatives and friends, and some of you they will put to death.”

Pray for persecuted Christians

Section C

The Antichrist and the Final Persecution

Section Jumps

- Scripture speaks of the coming of an antichrist

- The antichrist will be of Satan and opposed to God

- The antichrist will have great authority and be worshiped

- Persecution of God’s people will increase in the end times – especially due to the antichrist . . .

- . . . Martyrdom will be prominent

- “Three and a half years” is given for the rule of the antichrist and intense persecution

- The end of the antichrist

- The contrasting outcomes for submitting and not submitting to the antichrist

See also:

- God will ultimately save believers from the persecution of the end times

The Bible speaks of a figure of the end times that is opposed to God and Jesus Christ, and persecutes their people. Daniel has visions which contain figures that appear to be ultimately representative of such an individual. In 2 Thessalonians 2:1-10 Paul clearly speaks of such a “man”. In his letters John refers to an “antichrist”. Most prominently, in Revelation John speaks of two “beasts” – accomplices of Satan – arising in the end times. The predominant first beast is correlated by many with a final antichrist, though others consider it and the second beast to represent evil world systems rather than individual persons. See also the comment on Revelation 13:1-2, 5-7 below in The antichrist will be of Satan and opposed to God.

The portrayals in both Daniel and Revelation are in apocalyptic literature and thus are highly symbolic. As such much of what is written is open to interpretation. The purpose is not to give precise details but enough knowledge so that when such events occur, believers will be able to recognize them for what they are. Furthermore the general concepts involved give encouragement to all God’s people, giving reason for hope amidst persecution in all eras.

Scripture speaks of the coming of an antichrist

2Thes 2:3, 6-8  Let no one deceive you in any way. For that day will not come, unless the rebellion comes first, and the man of lawlessnessy is revealed, the son of destruction,z ▤  … 6And you know what is restraining him now so that he may be revealed in his time. 7For the mystery of lawlessness is already at work. Only he who now restrains it will do so until he is out of the way. 8And then the lawless one will be revealed, whom the Lord Jesus will kill with the breath of his mouth and bring to nothing by the appearance of his coming. ▤

y Some manuscripts sin

z Greek the son of perdition (a Hebrew idiom)

This “man of lawlessness” is quite likely the antichrist. There are a number of theories as to what or who is restraining him (vv. 6-7). The “mystery of lawlessness” (v. 7) appears to refer to evil power in rebellion (cf. v. 3) against God, which is limited for now but still influential (cf. 1Jn 4:3 ↓).

1Jn 2:18  Children, it is the last hour, and as you have heard that antichrist is coming, so now many antichrists have come. Therefore we know that it is the last hour. ▤

The final antichrist will be preceded by many others who are anti-Christ – “even now many antichrists have come”. False teachers could be primarily in view, but the designation is applicable at least to some degree to anyone who actively denies that Jesus is the Christ (cf. 1Jn 4:3 ↓). This is asserted by v. 22 – “Who is the liar but he who denies that Jesus is the Christ? This is the antichrist, he who denies the Father and the Son.”

1Jn 4:3  … and every spirit that does not confess Jesus is not from God. This is the spirit of the antichrist, which you heard was coming and now is in the world already. ▤

The reference to “the spirit of the antichrist” coming probably has the coming of the antichrist himself ultimately in view (cf. CEV, NIrV, NLT). Note that in conjunction with the teaching above in 2 Thessalonians 2:7a and 1 John 2:18, this verse indicates that even now the antichrist exerts influence in the world – with the spirit of the antichrist’s work through false teachers primarily being in view.

Rev 17:7-8  But the angel said to me, “Why do you marvel? I will tell you the mystery of the woman, and of the beast with seven heads and ten horns that carries her. 8The beast that you saw was, and is not, and is about to rise from the bottomless pita and go to destruction. And the dwellers on earth whose names have not been written in the book of life from the foundation of the world will marvel to see the beast, because it was and is not and is to come. ▤

a Greek the abyss

This beast is quite probably the beast of ch. 13 (cf. Rev 13:1-2, 5-7 ⇓; Rev 16:13 ⇓). While its “seven heads and ten horns” (v. 7) contrast with the “ten horns and seven heads” (13:1) of the latter, they match the description of Satan in 12:3 as “a great red dragon, with seven heads and ten horns” – reinforcing the beast’s association with Satan (as per the following subsection) and thus the correlation of this beast with the beast of ch. 13. The expression “was and is not and is to come” (v. 8b; cf. v. 11) – along with the similar expression earlier in v. 8 – suggests that the beast with his power was once apparent, although presently not, but will come again and exercise authority. The woman is “Babylon the Great”. The most prominent views of what this represents are: Rome, with its decadence and oppression of Christians; an actual rebuilt city of Babylon, characterized by the power and ungodliness of the original; and all worldly political and religious opposition to the true God.

Dan 7:7-8, 20, 23-24  After this I saw in the night visions, and behold, a fourth beast, terrifying and dreadful and exceedingly strong. It had great iron teeth; it devoured and broke in pieces and stamped what was left with its feet. It was different from all the beasts that were before it, and it had ten horns. 8I considered the horns, and behold, there came up among them another horn, a little one, before which three of the first horns were plucked up by the roots. And behold, in this horn were eyes like the eyes of a man, and a mouth speaking great things. ▤  … 20and about the ten horns that were on its head, and the other horn that came up and before which three of them fell, the horn that had eyes and a mouth that spoke great things, and that seemed greater than its companions. ▤  … 23“Thus he said: ‘As for the fourth beast, there shall be a fourth kingdom on earth, which shall be different from all the kingdoms, and it shall devour the whole earth, and trample it down, and break it to pieces. 24As for the ten horns, out of this kingdom ten kings shall arise, and another shall arise after them; he shall be different from the former ones, and shall put down three kings. ▤

In this vision of Daniel’s, the “fourth beast” (v. 7) does not itself appear to be the antichrist. Rather the little “horn” that comes from it and becomes so dominant is generally thought to portray the coming antichrist. The “fourth beast” could represent the Roman Empire. Note that it has ten horns (v. 7b; cf. Rev 17:7-8 ↑). The reference to the little “horn” speaking “great things” (vv. 8, 20) denotes boasting.

The antichrist will be of Satan and opposed to God

See also:

- Rev 17:7-8 ⇑

Rev 13:1-2, 5-6  And I saw a beast rising out of the sea, with ten horns and seven heads, with ten diadems on its horns and blasphemous names on its heads. 2And the beast that I saw was like a leopard; its feet were like a bear’s, and its mouth was like a lion’s mouth. And to it the dragon gave his power and his throne and great authority. ▤  … 5And the beast was given a mouth uttering haughty and blasphemous words, and it was allowed to exercise authority for forty-two months. 6It opened its mouth to utter blasphemies against God, blaspheming his name and his dwelling,b that is, those who dwell in heaven. ▤

b Or tabernacle

The dragon is Satan. The verse preceding this passage (12:17) ends by saying of the dragon: “And he stood on the sand of the sea.” Immediately following on from this, v. 1 implies that the beast “rising out of the sea” is of Satan – as further indicated by v. 2b. In addition to (or arguably instead of) a final antichrist, this first beast may symbolize various evil powers of different eras, with its heads and horns possibly symbolizing empires or rulers. The blasphemous names on the heads are possibly titles either claiming deity or blaspheming God. Another view is that the beast represents the Roman Empire, with its emperor worship – the ancient one or a revived, future one. Quite possibly “the sea” (v. 1) symbolizes the Abyss (cf. 11:7; 17:8), which is understood to be a prison or abode for demons.

2Thes 2:9-10  The coming of the lawless one is by the activity of Satan with all power and false signs and wonders, 10and with all wicked deception for those who are perishing, because they refused to love the truth and so be saved. ▤

Dan 7:25  He shall speak words against the Most High, and shall wear out the saints of the Most High, and shall think to change the times and the law; and they shall be given into his hand for a time, times, and half a time. ▤

The “times” is often understood to speak of the times set for “sacred feasts and holy days” (AMP; cf. CEV, GNT, NLT, NRSV). In conjunction with this, “the laws” is often interpreted as referring to God’s law in particular.

Dan 11:36a  “And the king shall do as he wills. He shall exalt himself and magnify himself above every god, and shall speak astonishing things against the God of gods. ▤

2Thes 2:3-4  Let no one deceive you in any way. For that day will not come, unless the rebellion comes first, and the man of lawlessnessc is revealed, the son of destruction,d 4who opposes and exalts himself against every so-called god or object of worship, so that he takes his seat in the temple of God, proclaiming himself to be God. ▤

c Some manuscripts sin

d Greek the son of perdition (a Hebrew idiom)

Dan 9:27  And he shall make a strong covenant with many for one week,e and for half of the week he shall put an end to sacrifice and offering. And on the wing of abominations shall come one who makes desolate, until the decreed end is poured out on the desolator. ▤

e Or seven; twice in this verse

Many commentators consider that the antichrist is most likely the ruler spoken of here – as seems to be the case in the other passages in this subsection. His actions here show his opposition to God. The last statement is difficult to translate. Many understand the first part of it as speaking of desecration of the temple in Jerusalem by the setting up of a sacrilegious object (cf. GNT, NLT).

- The gathering of evil forces against God at Armageddon:

Rev 16:13-16  And I saw, coming out of the mouth of the dragon and out of the mouth of the beast and out of the mouth of the false prophet, three unclean spirits like frogs. 14For they are demonic spirits, performing signs, who go abroad to the kings of the whole world, to assemble them for battle on the great day of God the Almighty. 15(“Behold, I am coming like a thief! Blessed is the one who stays awake, keeping his garments on, that he may not go about naked and be seen exposed!”) 16And they assembled them at the place that in Hebrew is called Armageddon. ▤

This is most likely portraying the beast – along with Satan and the false prophet (cf. Rev 13:11-14 ⇓) – gathering forces to battle against the forces of God – illustrating the beast’s opposition to God and Jesus Christ. There is a place in Israel that many identify with “Armageddon” (v. 16), but this identification is not without its critics. This reference to “Armageddon” may simply signify the event of God’s defeat of evil (cf. Rev 19:19-20), rather than also being its geographical location.

The antichrist will have great authority and be worshiped

See also:

- Rev 13:2, 5 ⇑

- Dan 11:36 ⇓

Dan 11:39-43  He shall deal with the strongest fortresses with the help of a foreign god. Those who acknowledge him he shall load with honor. He shall make them rulers over many and shall divide the land for a price.f 40“At the time of the end, the king of the south shall attackg him, but the king of the north shall rush upon him like a whirlwind, with chariots and horsemen, and with many ships. And he shall come into countries and shall overflow and pass through. 41He shall come into the glorious land. And tens of thousands shall fall, but these shall be delivered out of his hand: Edom and Moab and the main part of the Ammonites. 42He shall stretch out his hand against the countries, and the land of Egypt shall not escape. 43He shall become ruler of the treasures of gold and of silver, and all the precious things of Egypt, and the Libyans and the Cushites shall follow in his train. ▤

f Or land as payment

g Hebrew thrust at

This appears to be speaking of an all-conquering antichrist figure, particularly if “the time of the end” (v. 40) is understood to refer to the end of the age – “the end time” (NASB). Verse 40 seemingly refers to this ruler as “the king of the North”, resoundingly responding to the attack of a “king of the South” (cf. CEV, NCV, NIrV). The “glorious land” (v. 41) is Israel. Note that the “foreign god” (v. 39a) possibly refers to “the god of fortresses … A god whom his fathers did not know” (v. 38), but what it refers to exactly is open to conjecture.

Rev 13:3-4, 7b-8  One of its heads seemed to have a mortal wound, but its mortal wound was healed, and the whole earth marveled as they followed the beast. 4And they worshiped the dragon, for he had given his authority to the beast, and they worshiped the beast, saying, “Who is like the beast, and who can fight against it?” ▤  … 7… And authority was given it over every tribe and people and language and nation, 8and all who dwell on earth will worship it, everyone whose name has not been written before the foundation of the world in the book of life of the Lamb who was slain. ▤

Note that there are various theories regarding the “mortal wound” (v. 3a; cf. vv. 12, 14 ↓). Whatever its precise meaning, it is something which the beast has miraculously survived and seems to be at least part of the reason why the whole world is so awed by the beast and follows it (v. 3b; cf. NLT).

Rev 13:11-14  Then I saw another beast rising out of the earth. It had two horns like a lamb and it spoke like a dragon. 12It exercises all the authority of the first beast in its presence,h and makes the earth and its inhabitants worship the first beast, whose mortal wound was healed. 13It performs great signs, even making fire come down from heaven to earth in front of people, 14and by the signs that it is allowed to work in the presence ofi the beast it deceives those who dwell on earth, telling them to make an image for the beast that was wounded by the sword and yet lived. ▤

h Or on its behalf

i Or on behalf of

This second beast who exercises the first beast’s authority on its his behalf (cf. ESV text note, CEV, NIV, NLT) and instigates worship of it (vv. 12, 14), is quite likely “the false prophet” of 16:13, 19:20 and 20:10. As with the first beast, there are a number of viewpoints regarding its identity, including: a human associate of the final antichrist; persecuting powers of all eras; and the priesthood of the cult of the emperor in the Roman Empire.

Rev 17:3, 9-13  And he carried me away in the Spirit into a wilderness, and I saw a woman sitting on a scarlet beast that was full of blasphemous names, and it had seven heads and ten horns. ▤  … 9This calls for a mind with wisdom: the seven heads are seven mountains on which the woman is seated; 10they are also seven kings, five of whom have fallen, one is, the other has not yet come, and when he does come he must remain only a little while. 11As for the beast that was and is not, it is an eighth but it belongs to the seven, and it goes to destruction. 12And the ten horns that you saw are ten kings who have not yet received royal power, but they are to receive authority as kings for one hour, together with the beast. 13These are of one mind, and they hand over their power and authority to the beast. ▤

There are various theories regarding the identity of the seven hills and seven kings (vv. 9-11), including the Roman Empire and Roman emperors. In v. 11, “it belongs to the seven” (v. 11b) may mean that the beast is one of the seven kings (cf. CEV. GNT, NASB), or closely associated with at least one of them. The ten kings (vv. 12-13) appear to be rulers of the end times. They are only given authority for a short time (v. 12b), and will give their power and authority to the beast (v. 13), thus adding to his authority.

- Many will receive the number of the beast, in submission to him:

Rev 13:16-18  Also it [the second beast] causes all, both small and great, both rich and poor, both free and slave,j to be marked on the right hand or the forehead, 17so that no one can buy or sell unless he has the mark, that is, the name of the beast or the number of its name. 18This calls for wisdom: let the one who has understanding calculate the number of the beast, for it is the number of a man, and his number is 666.k ▤

j Greek bondservant

k Some manuscripts 616

Having the number of the beast is indicative of being in submission to him, even belonging to him. There are various interpretations of the number 666 (v. 18). In view of v. 17b, many see it as indicative of the name of the final antichrist. In line with this view, 666 has been derived from names through numerical values correlated with letters. Another prominent interpretation is that as 6 is one short of the perfect number 7, the number 666 represents the inferior “trinity” of Satan, the beast and the false prophet.

Persecution of God’s people will increase in the end times – especially due to the antichrist . . .

See also:

- Siege, suffering and deliverance of Jerusalem – followed by judgment on its attackers

Dan 7:21-22, 25  As I looked, this horn made war with the saints and prevailed over them, 22until the Ancient of Days came, and judgment was given for the saints of the Most High, and the time came when the saints possessed the kingdom. ▤  … 25He shall speak words against the Most High, and shall wear out the saints of the Most High, and shall think to change the times and the law; and they shall be given into his hand for a time, times, and half a time. ▤

Dan 11:36  And the king shall do as he wills. He shall exalt himself and magnify himself above every god, and shall speak astonishing things against the God of gods. He shall prosper till the indignation is accomplished; for what is decreed shall be done. ▤

The “indignation” appears to refer to God’s indignation or wrath. It implies that God will use the destruction wreaked by this king, an antichrist figure, as a form of punishment. As well as perhaps impacting many non-believers, this punishment will presumably be in part for the purification of God’s own people (cf. Dan 12:10 ↓) – possibly Israel in particular. As such it alludes to or encompasses the persecution of God’s people by this king.

Dan 12:1, 9-10  At that time shall arise Michael, the great prince who has charge of your people. And there shall be a time of trouble, such as never has been since there was a nation till that time. But at that time your people shall be delivered, everyone whose name shall be found written in the book. ▤  … 9He said, “Go your way, Daniel, for the words are shut up and sealed until the time of the end. 10Many shall purify themselves and make themselves white and be refined, but the wicked shall act wickedly. And none of the wicked shall understand, but those who are wise shall understand. ▤

Generally commentators interpret v. 1 to be referring to the end days as a time of distress primarily for God’s people – some understanding “your people” to be referring in particular to Israel – from which they will be delivered. The work of the antichrist is most likely in view, with him being spoken of in the preceding verses (cf. Dan 11:36 ↑). Verse 10a speaks of the purification of God’s people in such a time of distress or persecution in “the time of the end” (v. 9b).

Matt 24:9-14, 21-22  Then they will deliver you up to tribulation and put you to death, and you will be hated by all nations for my name’s sake. 10And then many will fall awayl and betray one another and hate one another. 11And many false prophets will arise and lead many astray. 12And because lawlessness will be increased, the love of many will grow cold. 13But the one who endures to the end will be saved. 14And this gospel of the kingdom will be proclaimed throughout the whole world as a testimony to all nations, and then the end will come. ▤  … 21For then there will be great tribulation, such as has not been from the beginning of the world until now, no, and never will be. 22And if those days had not been cut short, no human being would be saved. But for the sake of the elect those days will be cut short. ▤

l Or stumble

The teaching of vv. 9-13 was applicable to the disciples and has been to all believers since, but given the context it appears to pertain in particular to the end days (v. 14). The increase of “lawlessness” (v. 12) may not be referring specifically to persecution of believers, but it would appear to be inclusive of it, as is the case with the subsequent reference to standing firm until the end (v. 13). Similarly, the “great tribulation” (v. 21) may well be a period of distress for all people (cf. Rev 3:10 ⇓; Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return) but include increased, intense persecution of believers (cf. Rev 7:14 ⇓) just prior to Christ’s return. Note that some think that vv. 21-22 may primarily be referring to the fall of Jerusalem in A.D. 70.

Rev 12:13, 15-17  And when the dragon saw that he had been thrown down to the earth, he pursued the woman who had given birth to the male child. ▤  … 15The serpent poured water like a river out of his mouth after the woman, to sweep her away with a flood. 16But the earth came to the help of the woman, and the earth opened its mouth and swallowed the river that the dragon had poured from his mouth. 17Then the dragon became furious with the woman and went off to make war on the rest of her offspring, on those who keep the commandments of God and hold to the testimony of Jesus. And he stoodm on the sand of the sea. ▤

m Some manuscripts And I stood, connecting the sentence with 13:1

This may well portray the intense persecution of the church in the last days by Satan, with a number of commentators believing the woman (cf. vv. 1-6) to be symbolic of the church. Alternatively the woman may symbolize primarily Israel or believing Jews.

Rev 13:7a  Also it [the first beast] was allowed to make war on the saints and to conquer them.n ▤

n Some manuscripts omit this sentence

Zec 11:15-16  Then the LORD said to me, “Take once more the equipment of a foolish shepherd. 16For behold, I am raising up in the land a shepherd who does not care for those being destroyed, or seek the young or heal the maimed or nourish the healthy, but devours the flesh of the fat ones, tearing off even their hoofs. ▤

This “foolish” or “worthless” (CEV, GNT, NLT) shepherd is understood by a number of commentators to symbolize the final antichrist. As such these verses would appear to speak of him ruling over and mistreating Israel in particular.

. . . Martyrdom will be prominent

See also:

- Matt 24:9 ⇑

Rev 6:9-11  When he opened the fifth seal, I saw under the altar the souls of those who had been slain for the word of God and for the witness they had borne. 10They cried out with a loud voice, “O Sovereign Lord, holy and true, how long before you will judge and avenge our blood on those who dwell on the earth?” 11Then they were each given a white robe and told to rest a little longer, until the number of their fellow servantso and their brothersp should be complete, who were to be killed as they themselves had been. ▤

o Greek fellow bondservants

p Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Similar to Matthew 24:9-13 in the previous subsection, this may refer to believers in general since the beginning of Christianity – and is certainly applicable to them. But again the context suggests that the time of the end may well be primarily in view.

Rev 7:9, 14  After this I looked, and behold, a great multitude that no one could number, from every nation, from all tribes and peoples and languages, standing before the throne and before the Lamb, clothed in white robes, with palm branches in their hands, ▤  … 14I said to him, “Sir, you know.” And he said to me, “These are the ones coming out of the great tribulation. They have washed their robes and made them white in the blood of the Lamb. ▤

Martyrdom is most likely the reason for this great multitude “coming out” of the great tribulation.

Rev 11:7  And when they have finished their testimony, the beast that rises from the bottomless pitq will make war on them and conquer them and kill them, … ▤

q Or the abyss

A number of commentators consider that the “two witnesses” (cf. v. 3 ⇓) spoken of here are representative of the church, and that these verses speak of a concentrated attack on the church by the beast of the end days, no doubt involving a significant number of deaths. Note that the beast’s apparent victory over them is followed by God’s vindication of them (cf. vv. 11-13).

Rev 13:10  If anyone is to be taken captive, to captivity he goes; if anyone is to be slain with the sword, with the sword must he be slain. Here is a call for the endurance and faith of the saints. ▤

This implies that many of God’s people will undergo captivity and/or death during the reign of the beast.

Rev 13:15  And [the second beast] it was allowed to give breath to the image of the beast, so that the image of the beast might even speak and might cause those who would not worship the image of the beast to be slain. ▤

Rev 17:6  And I saw the woman, drunk with the blood of the saints, the blood of the martyrs of Jesus.r When I saw her, I marveled greatly. ▤

r Greek the witnesses to Jesus

The “woman” is the symbolic “Babylon the Great”.

Rev 20:4  Then I saw thrones, and seated on them were those to whom the authority to judge was committed. Also I saw the souls of those who had been beheaded for the testimony of Jesus and for the word of God, and those who had not worshiped the beast or its image and had not received its mark on their foreheads or their hands. They came to life and reigned with Christ for a thousand years. ▤

- The end will be preceded by a time of trial for all the people of the world:

Rev 3:10  Because you have kept my word about patient endurance, I will keep you from the hour of trial that is coming on the whole world, to try those who dwell on the earth. ▤

Note that to “keep you from” could mean either to keep from undergoing it or to protect during it.

“Three and a half years” is given for the rule of the antichrist and intense persecution

In regard to the duration of the antichrist’s rule and the future period of intense persecution of believers, the Bible speaks of periods of time which are equivalent to three and a half years. Whether or not this is a literal three and half years, such specifications are indicative of the period being predetermined by God. In view of Daniel 9:27 below, this three and half years of domination may commence half way through a seven-year period of considerable power for the antichrist. See also the comment on Daniel 12:6-7 below.

Dan 7:25  He shall speak words against the Most High, and shall wear out the saints of the Most High, and shall think to change the times and the law; and they shall be given into his hand for a time, times, and half a time. ▤

The expression “a time, times and half a time” (cf. Dan 12:7 ↓) can be equated with three and a half years (cf. AMP, GNT, NCV, NIrV) – “a year, two years, and half a year” (CEV text note).

Dan 9:27  And he shall make a strong covenant with many for one week,s and for half of the week he shall put an end to sacrifice and offering. And on the wing of abominations shall come one who makes desolate, until the decreed end is poured out on the desolator. ▤

s Or seven; twice in this verse

The “week” or “seven” (cf. text note) is often understood to mean a seven-year period, but again it may be symbolic. Assuming the antichrist is in view here, a number of commentators interpret the first statement to mean that the antichrist will make a covenant with Israel. Half way through this period he will break the covenant and “set up a sacrilegious object that causes desecration” (NLT), presumably in the temple in Jerusalem. Such actions would set the scene for intense persecution of God’s people for the following three and a half years, i.e. the second half of the seven-year period.

Dan 12:6-7, 11-12  And someone said to the man clothed in linen, who was above the waters of the stream,t “How long shall it be till the end of these wonders?” 7And I heard the man clothed in linen, who was above the waters of the stream; he raised his right hand and his left hand toward heaven and swore by him who lives forever that it would be for a time, times, and half a time, and that when the shattering of the power of the holy people comes to an end all these things would be finished. ▤  … 11And from the time that the regular burnt offering is taken away and the abomination that makes desolate is set up, there shall be 1,290 days. 12Blessed is he who waits and arrives at the 1,335 days. ▤

t Or who was upstream; also verse 7

The question in v. 6 appears to be regarding the duration of the aforementioned events of the end time, including the rule of an antichrist figure (cf. 11:36-45) and great distress (cf. v. 1) particularly for God’s people (v. 7; cf. v. 10). Verse 1 may be speaking of events of the antichrist’s reign on assuming virtually unchallengeable power. The 1,290 days (cf. Rev 11:3 ↓) is quite close to three and a half years of 365 days (1277.5 days) and possibly corresponds to the period given in v. 7. There are various explanations regarding the significance of the extra 45 days making up the 1,335 days (v. 12). One is that it is a period between the end of the intense persecution and the consummation of Jesus Christ’s reign.

Rev 13:5  And the beast was given a mouth uttering haughty and blasphemous words, and it was allowed to exercise authority for forty-two months. ▤

Rev 11:1-3  Then I was given a measuring rod like a staff, and I was told, “Rise and measure the temple of God and the altar and those who worship there, 2but do not measure the court outside the temple; leave that out, for it is given over to the nations, and they will trample the holy city for forty-two months. 3And I will grant authority to my two witnesses, and they will prophesy for 1,260 days, clothed in sackcloth.” ▤

In v. 1, “the temple of God” may signify God’s people or church. As such v. 1 possibly figuratively speaks of protection for God’s people (cf. Rev 12:6, 13-14 ↓) – more likely spiritual than physical – amidst great persecution and wickedness perpetrated by heathen nations (v. 2), who will trample on that which is God’s for “forty-two months”. Some commentators take a more literal interpretation, understanding that a literal temple, Jerusalem and the Jews in particular are in view. Note that 1,260 days (v. 3; cf. Rev 12:6 ↓) is equal to 42 months (of 30 days each) – i.e. three and a half years.

- The protection of the “woman” from Satan for three and a half years:

Rev 12:6, 13-14  … and the woman fled into the wilderness, where she has a place prepared by God, in which she is to be nourished for 1,260 days. ▤  … 13And when the dragon saw that he had been thrown down to the earth, he pursued the woman who had given birth to the male child. 14But the woman was given the two wings of the great eagle so that she might fly from the serpent into the wilderness, to the place where she is to be nourished for a time, and times, and half a time. ▤

As noted earlier, the “woman” is quite possibly symbolic of the church, though some think that Israel is in view. Three and a half years is indicated by both 1,260 days (v. 6) and “a time, times and half a time” (v. 14).

The end of the antichrist

See also:

- Dan 9:27 ⇑

Dan 7:11, 26  I looked then because of the sound of the great words that the horn was speaking. And as I looked, the beast was killed, and its body destroyed and given over to be burned with fire. ▤  … 26But the court shall sit in judgment, and his dominion shall be taken away, to be consumed and destroyed to the end. ▤

As noted earlier, the “horn” (v. 11) is likely the antichrist and the “beast” is the fourth “beast” (v. 11b), from which the “horn” appears to have come (cf. vv. 7-8). Because of the connection between the “horn” and this “beast”, the slaying of the “beast” (v. 11b) may be indicative also of the end of the “horn”; the end of its power is certainly in view in v. 26.

Dan 11:44-45  But news from the east and the north shall alarm him, and he shall go out with great fury to destroy and devote many to destruction. 45And he shall pitch his palatial tents between the sea and the glorious holy mountain. Yet he shall come to his end, with none to help him. ▤

Zec 11:17  “Woe to my worthless shepherd, who deserts the flock! May the sword strike his arm and his right eye! Let his arm be wholly withered, his right eye utterly blinded!” ▤

The final Antichrist may be at least primarily in view.

2Thes 2:3, 8  Let no one deceive you in any way. For that day will not come, unless the rebellion comes first, and the man of lawlessnessu is revealed, the son of destruction,v ▤  … 8And then the lawless one will be revealed, whom the Lord Jesus will kill with the breath of his mouth and bring to nothing by the appearance of his coming. ▤

u Some manuscripts sin

v Greek the son of perdition (a Hebrew idiom)

The title “the son of destruction” appears to speak of being “destined for destruction” (NRSV; cf. CEV, GNT, NCV, NIV).

Rev 17:8a, 11-14  The beast that you saw was, and is not, and is about to rise from the bottomless pitw and go to destruction. ▤  … 11As for the beast that was and is not, it is an eighth but it belongs to the seven, and it goes to destruction. 12And the ten horns that you saw are ten kings who have not yet received royal power, but they are to receive authority as kings for one hour, together with the beast. 13These are of one mind, and they hand over their power and authority to the beast. 14They will make war on the Lamb, and the Lamb will conquer them, for he is Lord of lords and King of kings, and those with him are called and chosen and faithful. ▤

w Greek the abyss

The destruction of the beast (vv. 8a, 11) may well also be in view in the reference to the defeat of the ten kings who give their power and authority to him (vv. 13-14). As such this would appear to refer to Jesus Christ’s triumph over the beast and his forces in 19:19-20 below (cf. 2Thes 2:8 ↑).

Rev 19:19-20  And I saw the beast and the kings of the earth with their armies gathered to make war against him who was sitting on the horse and against his army. 20And the beast was captured, and with it the false prophet who in its presencex had done the signs by which he deceived those who had received the mark of the beast and those who worshiped its image. These two were thrown alive into the lake of fire that burns with sulfur. ▤

x Or on its behalf

Rev 20:10  … and the devil who had deceived them was thrown into the lake of fire and sulfur where the beast and the false prophet were, and they will be tormented day and night forever and ever. ▤

The contrasting outcomes for submitting and not submitting to the antichrist

See also:

- God will ultimately save believers from the persecution of the end times

Rev 14:9-11  And another angel, a third, followed them, saying with a loud voice, “If anyone worships the beast and its image and receives a mark on his forehead or on his hand, 10he also will drink the wine of God’s wrath, poured full strength into the cup of his anger, and he will be tormented with fire and sulfur in the presence of the holy angels and in the presence of the Lamb. 11And the smoke of their torment goes up forever and ever, and they have no rest, day or night, these worshipers of the beast and its image, and whoever receives the mark of its name.” ▤

Rev 16:2, 10-11  So the first angel went and poured out his bowl on the earth, and harmful and painful sores came upon the people who bore the mark of the beast and worshiped its image. ▤  … 10The fifth angel poured out his bowl on the throne of the beast, and its kingdom was plunged into darkness. People gnawed their tongues in anguish 11and cursed the God of heaven for their pain and sores. They did not repent of their deeds. ▤

The “throne of the beast” (v. 10a) appears to refer to the heart of his authority. The “darkness” may not necessarily be physical darkness. Quite possibly it depicts major problems besetting the beast’s kingdom, presumably adversely affecting those who submit to the beast – already in agony because of the sores inflicted on them (vv. 2, 10b-11).

Rev 15:2-4  And I saw what appeared to be a sea of glass mingled with fire—and also those who had conquered the beast and its image and the number of its name, standing beside the sea of glass with harps of God in their hands. 3And they sing the song of Moses, the servanty of God, and the song of the Lamb, saying, “Great and amazing are your deeds, O Lord God the Almighty! Just and true are your ways, O King of the nations!z 4Who will not fear, O Lord, and glorify your name? For you alone are holy. All nations will come and worship you, for your righteous acts have been revealed.” ▤

y Greek bondservant

z Some manuscripts the ages

The faithful believers are pictured as worshiping God in heaven. They are said to have “conquered the beast and its image and the number of its name” (v. 2) as, in faithfulness to God, they had refused to worship the beast or his image and had not submitted to receiving his mark or number (v. 2; cf. 13:16-17; Rev 20:4 ↓).

Rev 20:4-6  Then I saw thrones, and seated on them were those to whom the authority to judge was committed. Also I saw the souls of those who had been beheaded for the testimony of Jesus and for the word of God, and those who had not worshiped the beast or its image and had not received its mark on their foreheads or their hands. They came to life and reigned with Christ for a thousand years. 5The rest of the dead did not come to life until the thousand years were ended. This is the first resurrection. 6Blessed and holy is the one who shares in the first resurrection! Over such the second death has no power, but they will be priests of God and of Christ, and they will reign with him for a thousand years. ▤

For comment see Prelude: The thousand years.

Pray for persecuted Christians

Section D

God’s Care of Persecuted Believers

Section Jumps

- God’s all-surpassing purpose, work and love for his people – despite adversity

- God and Jesus Christ strengthen their people amidst trials

- God and Jesus Christ will rescue their people from trials . . .

- . . . Examples of God and Jesus Christ rescuing believers from trials

- God will ultimately save believers from the persecution of the end times

- Note: God will take vengeance on those who persecute his people

See also:

- Do not worry about what to say – you will be given what to say

God’s all-surpassing purpose, work and love for his people – despite adversity

Rom 8:28-31  And we know that for those who love God all things work together for good,a for those who are called according to his purpose. 29For those whom he foreknew he also predestined to be conformed to the image of his Son, in order that he might be the firstborn among many brothers. 30And those whom he predestined he also called, and those whom he called he also justified, and those whom he justified he also glorified. 31What then shall we say to these things? If God is for us, who can beb against us? ▤

a Some manuscripts God works all things together for good, or God works in all things for the good

b Or who is

The phrase “all things” (v. 28) probably primarily has in view adverse experiences, in particular persecution (cf. v. 18; vv. 35-36 ↓). In vv. 29-30 Paul proceeds to look beyond any suffering to the purpose and work of God for the believer that overshadows all difficulties we might experience in this life. Verse 31 is implying that if God is for us – as Paul has emphatically shown (vv. 28-30) – there is no one (and no thing) of comparable significance that can be against us.

Rom 8:35-39  Who shall separate us from the love of Christ? Shall tribulation, or distress, or persecution, or famine, or nakedness, or danger, or sword? 36As it is written, “For your sake we are being killed all the day long; we are regarded as sheep to be slaughtered.” 37No, in all these things we are more than conquerors through him who loved us. 38For I am sure that neither death nor life, nor angels nor rulers, nor things present nor things to come, nor powers, 39nor height nor depth, nor anything else in all creation, will be able to separate us from the love of God in Christ Jesus our Lord. ▤

This passage indicates that no difficulties or persecution can separate believers from Jesus Christ’s and God’s love (cf. 2Cor 4:8-9 ↓). In fact through Christ they “are more than conquerors” (v. 37) – they keep on being conquerors, having “overwhelming victory” (NLT, cf. GNT, NCV) over such adversity.

- When believers are facing persecution, God does not abandon them:

2Cor 4:8-9  We are afflicted in every way, but not crushed; perplexed, but not driven to despair; 9persecuted, but not forsaken; struck down, but not destroyed; … ▤

In persecution “God does not leave us” (NCV™; cf. CEV, NIrV, NLT).

God and Jesus Christ strengthen their people amidst trials

Rom 15:5  May the God of endurance and encouragement grant you to live in such harmony with one another, in accord with Christ Jesus, … ▤

In alluding to God giving endurance and encouragement to his people – and thus strengthening them – Paul may well have times of persecution at least partly in view.

2Cor 4:16-17  So we do not lose heart. Though our outer selfc is wasting away, our inner self is being renewed day by day. 17For this light momentary affliction is preparing for us an eternal weight of glory beyond all comparison, … ▤

c Greek man

Although Paul’s “affliction” (v. 17) – including persecution and hardship (vv. 8-9) – were taking a toll on him physically, his spirit or inner being was being daily renewed (v. 16). Possibly Paul has primarily in view his ongoing experience of Christ’s resurrection life, with its power (cf. vv. 11-12).

2Cor 12:9-10  But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. 10For the sake of Christ, then, I am content with weaknesses, insults, hardships, persecutions, and calamities. For when I am weak, then I am strong. ▤

In weakness, hardship and/or persecution (v. 10a) Christ’s power was perfected in Paul (v. 9). As such Paul could then say: “I am strong” (v. 10b).

Col 1:11  May you be strengthened with all power, according to his glorious might, for all endurance and patience with joy, … ▤

Note that persecution is not necessarily primarily in view here, but obviously this is readily applicable to it.

2Thes 3:2-5  … and that we may be delivered from wicked and evil men. For not all have faith. 3But the Lord is faithful. He will establish you and guard you against the evil one.d 4And we have confidence in the Lord about you, that you are doing and will do the things that we command. 5May the Lord direct your hearts to the love of God and to the steadfastness of Christ. ▤

d Or evil

“He will establish you” (v. 3) refers to the Lord establishing – and so strengthening (cf. AMP, CEV, GNT, NASB, NCV, NIV, NLT, NRSV) – the Thessalonians in the faith. The reference to being “delivered from wicked and evil men” (v. 2) implies that the Lord’s strengthening (v. 3) has strengthening in the face of persecution in view. In regard to “the steadfastness of Christ” (v. 5), Paul appears to be speaking of the same perseverance as Christ showed (cf. CEV) and/or of the perseverance that comes from him (cf. GNT, NLT).

2Tim 1:8  Therefore do not be ashamed of the testimony about our Lord, nor of me his prisoner, but share in suffering for the gospel by the power of God, … ▤

By his power God gives Christians the strength (cf. GNT, NCV, NLT) to take part in suffering for the sake of the gospel.

2Tim 4:16-17  At my first defense no one came to stand by me, but all deserted me. May it not be charged against them! 17But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. So I was rescued from the lion’s mouth. ▤

1Pet 5:9-10  Resist him [the devil], firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. 10And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

The reference to suffering “a little while” (v. 10) is possibly alluding to the temporal nature of our sufferings in comparison to the “eternal glory” to come. The list of verbs in the final clause emphasizes and assures Peter’s readers that God himself will enable them to endure trials and reinvigorate them, particularly spiritually, making them stronger in the faith than they were prior to such trials.

- God comforts his people amidst trials:

2Cor 1:3-5  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, 4who comforts us in all our affliction, so that we may be able to comfort those who are in any affliction, with the comfort with which we ourselves are comforted by God. 5For as we share abundantly in Christ’s sufferings, so through Christ we share abundantly in comfort too.e ▤

e Or For as the sufferings of Christ abound for us, so also our comfort abounds through Christ

Verse 5 is speaking of receiving God’s comfort through Christ (cf. NCV, NLT). One way in which God strengthens people during trials is by comforting them. See also God comforts his people in hard times, and in delivering them.

God and Jesus Christ will rescue their people from trials . . .

See also:

- 2Thes 3:2-5 ⇑; 1Pet 5:9-10 ⇑

- 2Cor 1:8-10 ⇓

Jer 15:20-21  And I will make you to this people a fortified wall of bronze; they will fight against you, but they shall not prevail over you, for I am with you to save you and deliver you, declares the LORD. 21I will deliver you out of the hand of the wicked, and redeem you from the grasp of the ruthless. ▤

Luke 21:18  But not a hair of your head will perish. ▤

The earlier reference to being put to death in v. 16 suggests that this is speaking metaphorically of not ultimately losing anything of spiritual worth (cf. Phil 1:19 ↓; 2Tim 4:18 ↓).

Acts 26:16-17  But rise and stand upon your feet, for I have appeared to you for this purpose, to appoint you as a servant and witness to the things in which you have seen me and to those in which I will appear to you, 17delivering you from your people and from the Gentiles—to whom I am sending you … ▤

Phil 1:19  … for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

The word “deliverance” may refer to deliverance from prison or final spiritual salvation.

2Tim 4:18  The Lord will rescue me from every evil deed and bring me safely into his heavenly kingdom. To him be the glory forever and ever. Amen. ▤

In light of vv. 6-8, which indicate that his death was near, it appears that Paul is not referring here to a physical rescue but a spiritual one – where the Lord would bring him “safely into his heavenly kingdom”.

. . . Examples of God and Jesus Christ rescuing believers from trials

Acts 12:6-11  Now when Herod was about to bring him out, on that very night, Peter was sleeping between two soldiers, bound with two chains, and sentries before the door were guarding the prison. 7And behold, an angel of the Lord stood next to him, and a light shone in the cell. He struck Peter on the side and woke him, saying, “Get up quickly.” And the chains fell off his hands. 8And the angel said to him, “Dress yourself and put on your sandals.” And he did so. And he said to him, “Wrap your cloak around you and follow me.” 9And he went out and followed him. He did not know that what was being done by the angel was real, but thought he was seeing a vision. 10When they had passed the first and the second guard, they came to the iron gate leading into the city. It opened for them of its own accord, and they went out and went along one street, and immediately the angel left him. 11When Peter came to himself, he said, “Now I am sure that the Lord has sent his angel and rescued me from the hand of Herod and from all that the Jewish people were expecting.” ▤

2Cor 1:8-10  For we do not want you to be ignorant, brothers,f of the affliction we experienced in Asia. For we were so utterly burdened beyond our strength that we despaired of life itself. 9Indeed, we felt that we had received the sentence of death. But that was to make us rely not on ourselves but on God who raises the dead. 10He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. ▤

f Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

2Cor 4:7-9  But we have this treasure in jars of clay, to show that the surpassing power belongs to God and not to us. 8We are afflicted in every way, but not crushed; perplexed, but not driven to despair; 9persecuted, but not forsaken; struck down, but not destroyed; … ▤

In vv. 8-9 Paul appears to be illustrating how God’s all-surpassing power (v. 7) has preserved him in the midst of great persecution and hardship, despite him being one of the vulnerable “jars of clay” (v. 7a), containing the “treasure” of the gospel (cf. v. 6). Note that the context (cf. vv. 1-15) indicates that “the surpassing power” from God not only preserved Paul but was behind his effectiveness in spreading the gospel.

2Tim 3:10-11  You, however, have followed my teaching, my conduct, my aim in life, my faith, my patience, my love, my steadfastness, 11my persecutions and sufferings that happened to me at Antioch, at Iconium, and at Lystra—which persecutions I endured; yet from them all the Lord rescued me. ▤

2Tim 4:17  But the Lord stood by me and strengthened me, so that through me the message might be fully proclaimed and all the Gentiles might hear it. So I was rescued from the lion’s mouth. ▤

Dan 3:17, 27-28  If this be so, our God whom we serve is able to deliver us from the burning fiery furnace, and he will deliver us out of your hand, O king.g ▤  … 27And the satraps, the prefects, the governors, and the king’s counselors gathered together and saw that the fire had not had any power over the bodies of those men. The hair of their heads was not singed, their cloaks were not harmed, and no smell of fire had come upon them. 28Nebuchadnezzar answered and said, “Blessed be the God of Shadrach, Meshach, and Abednego, who has sent his angel and delivered his servants, who trusted in him, and set asideh the king’s command, and yielded up their bodies rather than serve and worship any god except their own God. ▤

g Or If our God whom we serve is able to deliver us, he will deliver us from the burning fiery furnace and out of your hand, O king.

h Aramaic and changed

- The Lord knows how to rescue godly people from trials:

2Pet 2:4-9  For if God did not spare angels when they sinned, but cast them into helli and committed them to chainsj of gloomy darkness to be kept until the judgment; 5if he did not spare the ancient world, but preserved Noah, a herald of righteousness, with seven others, when he brought a flood upon the world of the ungodly; 6if by turning the cities of Sodom and Gomorrah to ashes he condemned them to extinction, making them an example of what is going to happen to the ungodly;k 7and if he rescued righteous Lot, greatly distressed by the sensual conduct of the wicked 8(for as that righteous man lived among them day after day, he was tormenting his righteous soul over their lawless deeds that he saw and heard); 9then the Lord knows how to rescue the godly from trials,l and to keep the unrighteous under punishment until the day of judgment, … ▤

i Greek Tartarus

j Some manuscripts pits

k Some manuscripts an example to those who were to be ungodly

l Or temptations

God will ultimately save believers from the persecution of the end times

Dan 7:21-22, 25-27  As I looked, this horn made war with the saints and prevailed over them, 22until the Ancient of Days came, and judgment was given for the saints of the Most High, and the time came when the saints possessed the kingdom. ▤  … 25He shall speak words against the Most High, and shall wear out the saints of the Most High, and shall think to change the times and the law; and they shall be given into his hand for a time, times, and half a time. 26But the court shall sit in judgment, and his dominion shall be taken away, to be consumed and destroyed to the end. 27And the kingdom and the dominion and the greatness of the kingdoms under the whole heaven shall be given to the people of the saints of the Most High; their kingdom shall be an everlasting kingdom, and all dominions shall serve and obey them.’m ▤

m Or his kingdom shall be an everlasting kingdom, and all dominions shall serve and obey him

Dan 12:1  At that time shall arise Michael, the great prince who has charge of your people. And there shall be a time of trouble, such as never has been since there was a nation till that time. But at that time your people shall be delivered, everyone whose name shall be found written in the book. ▤

It is the archangel Michael who is spoken of in the first sentence, as protecting God’s people. The eternal deliverance of those whose names are “written in the book” is probably in view (cf. vv. 2-3). As such these verses speak of deliverance out of the trouble rather than necessarily from experiencing any of it.

Matt 24:12-13  And because lawlessness will be increased, the love of many will grow cold. 13But the one who endures to the end will be saved. ▤

Mark 13:20  And if the Lord had not cut short the days, no human being would be saved. But for the sake of the elect, whom he chose, he shortened the days. ▤

Rev 11:1-3, 7-12  Then I was given a measuring rod like a staff, and I was told, “Rise and measure the temple of God and the altar and those who worship there, 2but do not measure the court outside the temple; leave that out, for it is given over to the nations, and they will trample the holy city for forty-two months. 3And I will grant authority to my two witnesses, and they will prophesy for 1,260 days, clothed in sackcloth.” ▤  … 7And when they have finished their testimony, the beast that rises from the bottomless pitn will make war on them and conquer them and kill them, 8and their dead bodies will lie in the street of the great city that symbolicallyo is called Sodom and Egypt, where their Lord was crucified. 9For three and a half days some from the peoples and tribes and languages and nations will gaze at their dead bodies and refuse to let them be placed in a tomb, 10and those who dwell on the earth will rejoice over them and make merry and exchange presents, because these two prophets had been a torment to those who dwell on the earth. 11But after the three and a half days a breath of life from God entered them, and they stood up on their feet, and great fear fell on those who saw them. 12Then they heard a loud voice from heaven saying to them, “Come up here!” And they went up to heaven in a cloud, and their enemies watched them. ▤

n Or the abyss

o Greek spiritually

That God will ultimately save believers from the persecution of the end times appears to be illustrated in v. 1 and also vv. 11-12. As noted earlier, v. 1 possibly speaks of spiritual protection for God’s people or church amidst great persecution and wickedness perpetrated by heathen nations (v. 2). A number of commentators consider that the “two witnesses” (v. 3) are representative of the church. The beast’s apparent victory over them is followed by God’s vindication of them (vv. 11-12). Note that “the great city that symbolically is called Sodom and Egypt” (v. 8), may be Jerusalem, it being “where their Lord was crucified.” It has also been identified with Rome and the symbolic Babylon spoken of elsewhere in Revelation. Quite possibly it is symbolic for the world forces as a whole that oppose God’s people. Being called “Sodom” signifies its immorality, while “Egypt” points to its idolatry – or possibly its apostasy – as well as its persecution of God’s people.

- Jesus Christ’s faithful followers will share in his victory over the beast and its allies:

Rev 17:13-14  These are of one mind, and they hand over their power and authority to the beast. 14They will make war on the Lamb, and the Lamb will conquer them, for he is Lord of lords and King of kings, and those with him are called and chosen and faithful. ▤

Note: God will take vengeance on those who persecute his people

See also:

- . . . and to exact just vengeance

- In due time God does take action . . .

- God will take vengeance on those who persecute Israel

Rom 12:19  Beloved, never avenge yourselves, but leave itp to the wrath of God, for it is written, “Vengeance is mine, I will repay, says the Lord.” ▤

p Greek give place

This is not speaking of persecution because of one’s faith in particular, but obviously is applicable to it.

2Thes 1:6-7  … since indeed God considers it just to repay with affliction those who afflict you, 7and to grant relief to you who are afflicted as well as to us, when the Lord Jesus is revealed from heaven with his mighty angels … ▤

2Tim 4:14  Alexander the coppersmith did me great harm; the Lord will repay him according to his deeds. ▤

Rev 6:9-11  When he opened the fifth seal, I saw under the altar the souls of those who had been slain for the word of God and for the witness they had borne. 10They cried out with a loud voice, “O Sovereign Lord, holy and true, how long before you will judge and avenge our blood on those who dwell on the earth?” 11Then they were each given a white robe and told to rest a little longer, until the number of their fellow servantsq and their brothersr should be complete, who were to be killed as they themselves had been. ▤

q Greek fellow bondservants

r Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Rev 16:5-6  And I heard the angel in charge of the waterss say, “Just are you, O Holy One, who is and who was, for you brought these judgments. 6For they have shed the blood of saints and prophets, and you have given them blood to drink. It is what they deserve!” ▤

s Greek angel of the waters

Verse 6 refers to the judgment in vv. 3-4 where the sea and fresh waters were turned into blood, an apt judgment for shedding the blood of believers.

Rev 18:19-20, 24  And they threw dust on their heads as they wept and mourned, crying out, “Alas, alas, for the great city where all who had ships at sea grew rich by her wealth! For in a single hour she has been laid waste. 20Rejoice over her, O heaven, and you saints and apostles and prophets, for God has given judgment for you against her!” ▤  … 24And in her was found the blood of prophets and of saints, and of all who have been slain on earth.” ▤

This and 19:1-2 immediately below concern God’s vengeance on “Babylon the Great”; see The guilt and consequent judgment of “Babylon the Great”.

Rev 19:1-2  After this I heard what seemed to be the loud voice of a great multitude in heaven, crying out, “Hallelujah! Salvation and glory and power belong to our God, 2for his judgments are true and just; for he has judged the great prostitute who corrupted the earth with her immorality, and has avenged on her the blood of his servants.”t ▤

t Greek bondservants; also verse 5

Deut 32:43  “Rejoice with him, O heavens; bow down to him, all gods,u for he avenges the blood of his childrenv and takes vengeance on his adversaries. He repays those who hate himw and cleansesx his people’s land.”y ▤

u Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text Rejoice his people, O nations

v Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text servants

w Dead Sea Scroll, Septuagint; Masoretic Text lacks He repays those who hate him

x Or atones for

y Septuagint, Vulgate; Hebrew his land his people

Jer 51:1-2, 24, 35-37, 49  Thus says the LORD: “Behold, I will stir up the spirit of a destroyer against Babylon, against the inhabitants of Leb-kamai,z 2and I will send to Babylon winnowers, and they shall winnow her, and they shall empty her land, when they come against her from every side on the day of trouble. ▤  … 24“I will repay Babylon and all the inhabitants of Chaldea before your very eyes for all the evil that they have done in Zion, declares the LORD. ▤  … 35The violence done to me and to my kinsmen be upon Babylon,” let the inhabitant of Zion say. “My blood be upon the inhabitants of Chaldea,” let Jerusalem say. 36Therefore thus says the LORD: “Behold, I will plead your cause and take vengeance for you. I will dry up her sea and make her fountain dry, 37and Babylon shall become a heap of ruins, the haunt of jackals, a horror and a hissing, without inhabitant. ▤  … 49Babylon must fall for the slain of Israel, just as for Babylon have fallen the slain of all the earth. ▤

z A code name for Chaldea

This and Ezekiel 25:14-17 below speak of God’s vengeance on particular enemies of Israel. They illustrate that God does and will take vengeance on those who persecute his people.

Ezek 25:14-17  And I will lay my vengeance upon Edom by the hand of my people Israel, and they shall do in Edom according to my anger and according to my wrath, and they shall know my vengeance, declares the Lord GOD. 15“Thus says the Lord GOD: Because the Philistines acted revengefully and took vengeance with malice of soul to destroy in never-ending enmity, 16therefore thus says the Lord GOD, Behold, I will stretch out my hand against the Philistines, and I will cut off the Cherethites and destroy the rest of the seacoast. 17I will execute great vengeance on them with wrathful rebukes. Then they will know that I am the LORD, when I lay my vengeance upon them.” ▤

Ps 18:46-47  The LORD lives, and blessed be my rock, and exalted be the God of my salvation— 47the God who gave me vengeance and subdued peoples under me, … ▤

- The death of his people is of great importance to God:

Ps 116:15  Precious in the sight of the LORD is the death of his saints. ▤

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Part II

What to Do in Persecution

The Bible provides practical teaching on what to do when faced with persecution. Moreover, the Bible even provides good reasons to rejoice in spite of the suffering often involved in persecution. Not least of these reasons are the blessings that we can experience amidst such hardship – and those that we will receive in the future for enduring it.

Note that, as was the case in the first half of the chapter, a few of the verses in this second half speak of other hardships in addition to persecution that believers may face because of their faith.

Section A

Be Faithful to God and Endure

Section Jumps

- Remain faithful to God and Jesus Christ

- Continue to do what God wants

- Endure persecution and suffering

- Endure persecution and suffering patiently

- Consider and follow Jesus Christ’s example in suffering . . .

- . . . and share Jesus Christ’s sufferings

- Note: Be on your guard against persecutors and avoid persecution when appropriate

See also:

- Be Faithful to God

Remain faithful to God and Jesus Christ

See also:

- 2Tim 4:7 ⇓

Dan 3:17-18  If this be so, our God whom we serve is able to deliver us from the burning fiery furnace, and he will deliver us out of your hand, O king.a 18But if not, be it known to you, O king, that we will not serve your gods or worship the golden image that you have set up. ▤

a Or If our God whom we serve is able to deliver us, he will deliver us from the burning fiery furnace and out of your hand, O king.

In the face of death, Shadrach, Meshach and Abednego defiantly declare their refusal to be unfaithful to God.

Rev 2:10  Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

“Be faithful unto death” likely means be faithful “even if it means death” (GNT; cf. AMP, NCV, NIV, NLT).

Rev 2:13  ‘I know where you dwell, where Satan’s throne is. Yet you hold fast my name, and you did not deny my faithb even in the days of Antipas my faithful witness, who was killed among you, where Satan dwells. ▤

b Or your faith in me

The clauses “where Satan’s throne is” and “where Satan dwells” apparently refers to the city of Pergamum as a center of pagan worship, no doubt a hostile place to Christians. Note Antipas’s example of being faithful “unto death” (v. 10b ↑).

Rev 3:8  I know your works. Behold, I have set before you an open door, which no one is able to shut. I know that you have but little power, and yet you have kept my word and have not denied my name. ▤

- Superficial Christians (who have “no root”) fall away in trouble or persecution:

Matt 13:20-21  As for what was sown on rocky ground, this is the one who hears the word and immediately receives it with joy, 21yet he has no root in himself, but endures for a while, and when tribulation or persecution arises on account of the word, immediately he falls away.c ▤

c Or stumbles

Having “no root” points to a shallowness from having no real commitment to God’s word. Perhaps more precisely it portrays a failure to allow God’s word to permeate one’s life (cf. GNT, NCV).

Continue to do what God wants

See also:

- Rev 3:8 ⇑

- Continue to tell people the gospel despite suffering for doing so

- Keep meditating on God’s word and obeying it – living righteously

Jer 26:11-13  Then the priests and the prophets said to the officials and to all the people, “This man deserves the sentence of death, because he has prophesied against this city, as you have heard with your own ears.” 12Then Jeremiah spoke to all the officials and all the people, saying, “The LORD sent me to prophesy against this house and this city all the words you have heard. 13Now therefore mend your ways and your deeds, and obey the voice of the LORD your God, and the LORD will relent of the disaster that he has pronounced against you. ▤

Despite the threat of death (v. 11), Jeremiah continued to do what God had sent him to do (vv. 12-13).

2Tim 4:6-7  For I am already being poured out as a drink offering, and the time of my departure has come. 7I have fought the good fight, I have finished the race, I have kept the faith. ▤

In v. 6 Paul pictures his life as being poured out as an offering to God, particularly in view of the apparent likelihood of his execution. He then declares that – despite all his troubles – he had fought on to the finish, doing God’s will and firmly holding to the faith (v. 7).

Heb 12:1  Therefore, since we are surrounded by so great a cloud of witnesses, let us also lay aside every weight, and sin which clings so closely, and let us run with endurance the race that is set before us, … ▤

The context shows that these instructions were given largely in reference to persecution (cf. 11:35-38; 12:2-4).

1Pet 2:12, 15  Keep your conduct among the Gentiles honorable, so that when they speak against you as evildoers, they may see your good deeds and glorify God on the day of visitation. ▤  … 15For this is the will of God, that by doing good you should put to silence the ignorance of foolish people. ▤

1Pet 3:16  … having a good conscience, so that, when you are slandered, those who revile your good behavior in Christ may be put to shame. ▤

In 2:12, 15 above Peter calls on his readers to do good in the face of false accusations – in accordance with God’s will. In conjunction with doing good, here the phrase “having a good conscience” alludes to the need to avoid doing any wrong in such circumstances (as always).

1Pet 4:19  Therefore let those who suffer according to God’s will entrust their souls to a faithful Creator while doing good. ▤

Rev 2:19  I know your works, your love and faith and service and patient endurance, and that your latter works exceed the first. ▤

The mention of the “endurance” of the believers in Thyatira suggests that they were facing trials – in which they not only maintained the amount of work they were doing for the kingdom, but actually increased it (v. 19b).

Rev 14:12  Here is a call for the endurance of the saints, those who keep the commandments of God and their faith in Jesus.d ▤

d Greek and the faith of Jesus

2Cor 8:2  … for in a severe test of affliction, their abundance of joy and their extreme poverty have overflowed in a wealth of generosity on their part. ▤

Amidst severe persecution and even extreme poverty, the Macedonian churches (cf. v. 1) nevertheless showed great generosity.

Endure persecution and suffering

See also:

- Heb 12:1 ⇑; Heb 12:1 ⇑; Rev 14:12 ⇑

- Share together in the sufferings that come because of Jesus Christ

- . . . Faith enables one to endure persecution and suffering

Matt 10:22  … and you will be hated by all for my name’s sake. But the one who endures to the end will be saved. ▤

1Cor 4:12b  When reviled, we bless; when persecuted, we endure; … ▤

1Cor 13:7  Love bears all things, believes all things, hopes all things, endures all things. ▤

The reference to enduring may not be referring specifically to enduring persecution from others, but it is at least applicable to it (cf. NLT).

2Cor 6:4  … but as servants of God we commend ourselves in every way: by great endurance, in afflictions, hardships, calamities, … ▤

2Thes 1:4  Therefore we ourselves boast about you in the churches of God for your steadfastness and faith in all your persecutions and in the afflictions that you are enduring. ▤

2Tim 2:8-10  Remember Jesus Christ, risen from the dead, the offspring of David, as preached in my gospel, 9for which I am suffering, bound with chains as a criminal. But the word of God is not bound! 10Therefore I endure everything for the sake of the elect, that they also may obtain the salvation that is in Christ Jesus with eternal glory. ▤

In v. 10 Paul states that he endures everything for the sake of those chosen by God, in order to ensure their salvation.

Heb 12:7, 12  It is for discipline that you have to endure. God is treating you as sons. For what son is there whom his father does not discipline? ▤  … 12Therefore lift your drooping hands and strengthen your weak knees, … ▤

In v. 12 the writer uses figurative language in calling on his readers to strengthen themselves spiritually, so as to endure (v. 7).

Rev 13:10  If anyone is to be taken captive, to captivity he goes; if anyone is to be slain with the sword, with the sword must he be slain. Here is a call for the endurance and faith of the saints. ▤

Heb 10:32  But recall the former days when, after you were enlightened, you endured a hard struggle with sufferings, … ▤

1Pet 2:18-20  Servants, be subject to your masters with all respect, not only to the good and gentle but also to the unjust. 19For this is a gracious thing, when, mindful of God, one endures sorrows while suffering unjustly. 20For what credit is it if, when you sin and are beaten for it, you endure? But if when you do good and suffer for it you endure, this is a gracious thing in the sight of God. ▤

Peter appears to be speaking of unjust suffering generally, not only that which is because of one’s faith.

Endure persecution and suffering patiently

See also:

- Wait for God patiently and quietly

2Tim 2:24  And the Lord’s servante must not be quarrelsome but kind to everyone, able to teach, patiently enduring evil, … ▤

e Greek bondservant

Rev 2:3  I know you are enduring patiently and bearing up for my name’s sake, and you have not grown weary. ▤

Rev 2:19  I know your works, your love and faith and service and patient endurance, and that your latter works exceed the first. ▤

Rom 12:12  Rejoice in hope, be patient in tribulation, be constant in prayer. ▤

2Cor 1:6  If we are afflicted, it is for your comfort and salvation; and if we are comforted, it is for your comfort, which you experience when you patiently endure the same sufferings that we suffer. ▤

Note that Paul indicates here that comfort and encouragement from other believers helps enable one to patiently endure suffering.

James 5:7-8, 10-11  Be patient, therefore, brothers,f until the coming of the Lord. See how the farmer waits for the precious fruit of the earth, being patient about it, until it receives the early and the late rains. 8You also, be patient. Establish your hearts, for the coming of the Lord is at hand. ▤  … 10As an example of suffering and patience, brothers, take the prophets who spoke in the name of the Lord. 11Behold, we consider those blessed who remained steadfast. You have heard of the steadfastness of Job, and you have seen the purpose of the Lord, how the Lord is compassionate and merciful. ▤

f Or brothers and sisters; also verses 9, 10, 12, 19

This is possibly referring to patience in the face of suffering at the hands of rich oppressors (cf. vv. 1-6) that is not necessarily due to one’s faith. Even so, it is applicable to all suffering of believers, no matter what the reason.

- Endure suffering in a way that glorifies God:

1Pet 4:16  Yet if anyone suffers as a Christian, let him not be ashamed, but let him glorify God in that name. ▤

Consider and follow Jesus Christ’s example in suffering . . .

Heb 12:1-3  Therefore, since we are surrounded by so great a cloud of witnesses, let us also lay aside every weight, and sin which clings so closely, and let us run with endurance the race that is set before us, 2looking to Jesus, the founder and perfecter of our faith, who for the joy that was set before him endured the cross, despising the shame, and is seated at the right hand of the throne of God. 3Consider him who endured from sinners such hostility against himself, so that you may not grow weary or fainthearted. ▤

The phrase “the founder and perfecter of our faith” is usually taken to indicate that Jesus Christ is the one who instigates each believer’s faith and perfects it or brings it to completion. But some commentators, pointing out that “our” does not appear in the Greek (cf. NASB, NIrV), raise the possibility that it is actually referring to Jesus as the one who originated and perfected the way of faith. This meaning – very pertinent to this subsection – would comfortably fit the context.

1Pet 2:20b-23  But if when you do good and suffer for it you endure, this is a gracious thing in the sight of God. 21For to this you have been called, because Christ also suffered for you, leaving you an example, so that you might follow in his steps. 22He committed no sin, neither was deceit found in his mouth. 23When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. ▤

Verse 23 speaks of aspects of Jesus Christ’s patient endurance that we ought to emulate. The reference in v. 22 to Christ’s blamelessness may similarly be speaking of it as another aspect of his example in suffering that we should emulate. However it could instead refer to Christ’s blamelessness in his life prior to his suffering, in parallel to the earlier reference to doing good leading to suffering (v. 20b).

1Pet 4:1  Since therefore Christ suffered in the flesh,g arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, … ▤

g Some manuscripts add for us; some for you

Believers are to “arm” themselves with the same attitude as Jesus Christ had in the face suffering. This involved a steely resolve to do God’s will – being willing to patiently endure suffering (cf. Heb 12:2-3 ↑), trusting in God rather than retaliating (cf. 1Pet 2:20b-23 ↑).

2Thes 3:5  May the Lord direct your hearts to the love of God and to the steadfastness of Christ. ▤

As noted earlier in the chapter, with the reference to being directed into “the steadfastness of Christ” (v. 5), Paul appears to be speaking of the same perseverance as Christ showed (cf. CEV) and/or the perseverance that comes from him (cf. GNT, NLT).

. . . and share Jesus Christ’s sufferings

See also:

- Share together in the sufferings that come because of Jesus Christ

It was necessary for Christ to suffer in order to achieve God’s objectives for him. Likewise those who are “in” him, being a part of his body (the church), must also be prepared to suffer in order to advance his cause. Quite possibly the NT writers had such a concept in mind when they wrote of sharing in Christ’s sufferings. (See also the comments below on 2 Corinthians 4:10 and Colossians 1:24.)

Rom 8:16-17  The Spirit himself bears witness with our spirit that we are children of God, 17and if children, then heirs—heirs of God and fellow heirs with Christ, provided we suffer with him in order that we may also be glorified with him. ▤

Phil 3:10-11  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, 11that by any means possible I may attain the resurrection from the dead. ▤

For comment on this verse see Blessings amidst suffering and in the present life.

1Pet 4:13  But rejoice insofar as you share Christ’s sufferings, that you may also rejoice and be glad when his glory is revealed. ▤

2Cor 1:5  For as we share abundantly in Christ’s sufferings, so through Christ we share abundantly in comfort too.h ▤

h Or For as the sufferings of Christ abound for us, so also our comfort abounds through Christ

2Cor 4:8-11  We are afflicted in every way, but not crushed; perplexed, but not driven to despair; 9persecuted, but not forsaken; struck down, but not destroyed; 10always carrying in the body the death of Jesus, so that the life of Jesus may also be manifested in our bodies. 11For we who live are always being given over to death for Jesus’ sake, so that the life of Jesus also may be manifested in our mortal flesh. ▤

Verses 8-9 clearly indicate that endurance of suffering is in view in this passage. In vv. 10-11, Paul alludes to the sufferings he undergoes for Jesus’ sake (v. 11a), by which he identifies with and shares in – metaphorically speaking – the death of Jesus (v. 10a). In both verses Paul says he does this so that Jesus Christ’s resurrection life may be revealed in his mortal body.

Col 1:24  Now I rejoice in my sufferings for your sake, and in my flesh I am filling up what is lacking in Christ’s afflictions for the sake of his body, that is, the church, … ▤

Paul considered that what he suffered was a necessary part in the completion (cf. GNT, NLT) or continuation (cf. CEV) of Christ’s sufferings for his people.

Heb 13:13  Therefore let us go to him outside the camp and bear the reproach he endured. ▤

This is a reference to leaving Judaism (“the camp”) for Christ. This is applicable to the situation of anyone who leaves another religion or set of beliefs for Christ, including atheism. They are looked down upon and even despised by those who adhere to the former belief – and are often treated accordingly.

Mark 10:38-39  Jesus said to them, “You do not know what you are asking. Are you able to drink the cup that I drink, or to be baptized with the baptism with which I am baptized?” 39And they said to him, “We are able.” And Jesus said to them, “The cup that I drink you will drink, and with the baptism with which I am baptized, you will be baptized, … ▤

Jesus was asking James and John figuratively if they could partake in and endure the suffering that he would. Note that in its context Jesus’ challenging question was actually somewhat of a rebuke and a warning in response to a selfish request (cf. vv. 35-37).

- When his people are persecuted, Christ is persecuted:

Acts 9:1-5  But Saul, still breathing threats and murder against the disciples of the Lord, went to the high priest 2and asked him for letters to the synagogues at Damascus, so that if he found any belonging to the Way, men or women, he might bring them bound to Jerusalem. 3Now as he went on his way, he approached Damascus, and suddenly a light from heaven flashed around him. 4And falling to the ground he heard a voice saying to him, “Saul, Saul, why are you persecuting me?” 5And he said, “Who are you, Lord?” And he said, “I am Jesus, whom you are persecuting. ▤

Note: Be on your guard against persecutors and avoid persecution when appropriate

We are to be faithful to God in what we do even if it means that we will draw persecution. Having said this, we should also guard against those who would persecute us (cf. Matt 10:16-17 ↓; Mark 13:9 ↓; Neh 4:8-9 ↓) and avoid persecution (cf. Matt 10:16 ↓; Acts 9:23-25 ↓; Acts 11:19 ↓; Acts 20:3 ↓) when doing so does not involve being unfaithful to God and Jesus Christ.

Matt 10:16-17  Behold, I am sending you out as sheep in the midst of wolves, so be wise as serpents and innocent as doves. 17Beware of men, for they will deliver you over to courts and flog you in their synagogues, … ▤

Verse 16a illustrates the need to be on one’s guard (v. 17a) – reflected also in the two subsequent directives (v. 16b).

Mark 13:9  But be on your guard. For they will deliver you over to councils, and you will be beaten in synagogues, and you will stand before governors and kings for my sake, to bear witness before them. ▤

Neh 4:8-9  And they all plotted together to come and fight against Jerusalem and to cause confusion in it. 9And we prayed to our God and set a guard as a protection against them day and night. ▤

Matt 10:23  When they persecute you in one town, flee to the next, for truly, I say to you, you will not have gone through all the towns of Israel before the Son of Man comes. ▤

Acts 9:23-25  When many days had passed, the Jews plotted to kill him, 24but their plot became known to Saul. They were watching the gates day and night in order to kill him, 25but his disciples took him by night and let him down through an opening in the wall,i lowering him in a basket. ▤

i Greek through the wall

Acts 11:19  Now those who were scattered because of the persecution that arose over Stephen traveled as far as Phoenicia and Cyprus and Antioch, speaking the word to no one except Jews. ▤

Presumably the believers were “scattered because of the persecution” by traveling elsewhere to avoid it.

Acts 14:5-7  When an attempt was made by both Gentiles and Jews, with their rulers, to mistreat them and to stone them, 6they learned of it and fled to Lystra and Derbe, cities of Lycaonia, and to the surrounding country, 7and there they continued to preach the gospel. ▤

Acts 20:3  There he spent three months, and when a plot was made against him by the Jews as he was about to set sail for Syria, he decided to return through Macedonia. ▤

- Prepare for the hardships and opposition ahead:

Luke 22:36  He said to them, “But now let the one who has a moneybag take it, and likewise a knapsack. And let the one who has no sword sell his cloak and buy one. ▤

The reference to buying a sword is unlikely to have been intended to be taken literally (cf. v. 38). Probably it is hyperbole, to stress to the disciples the harrowing nature of what lay ahead and the need to be prepared.

Pray for persecuted Christians

Section B

Have Faith in God and Pray

Section Jumps

- Have faith and hope in God and Jesus Christ . . .

- . . . Faith enables one to endure persecution and suffering

- Do not be afraid of persecutors or suffering

- Do not worry about what to say – you will be given what to say

- Pray to God, asking for help

- Pray for and bless those who persecute you

See also:

- Faith and Hope

- [In hard times:] Trust in God

Have faith and hope in God and Jesus Christ . . .

See also:

- Have faith that God will care for you

Dan 3:17, 28  If this be so, our God whom we serve is able to deliver us from the burning fiery furnace, and he will deliver us out of your hand, O king.j ▤  … 28Nebuchadnezzar answered and said, “Blessed be the God of Shadrach, Meshach, and Abednego, who has sent his angel and delivered his servants, who trusted in him, and set asidek the king’s command, and yielded up their bodies rather than serve and worship any god except their own God. ▤

j Or If our God whom we serve is able to deliver us, he will deliver us from the burning fiery furnace and out of your hand, O king.

k Aramaic and changed

2Cor 1:8-10  For we do not want you to be ignorant, brothers,l of the affliction we experienced in Asia. For we were so utterly burdened beyond our strength that we despaired of life itself. 9Indeed, we felt that we had received the sentence of death. But that was to make us rely not on ourselves but on God who raises the dead. 10He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. ▤

l Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Phil 1:18b-19  Yes, and I will rejoice, 19for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

Paul’s faith in God providing his deliverance is clearly indicated by the phrase “I know”. As noted earlier, “deliverance” could refer either to deliverance from prison or to final spiritual salvation.

2Tim 1:12  … which is why I suffer as I do. But I am not ashamed, for I know whom I have believed, and I am convinced that he is able to guard until that Day what has been entrusted to me.m ▤

m Or what I have entrusted to him; Greek my deposit

If the alternative rendering in the text note is to be preferred (cf. NASB, NIV, NKJV, NLT, NRSV), then Paul would appear to be speaking of trusting God to guard his ministry and its fruits, along with himself – even through death.

1Pet 2:23  When he was reviled, he did not revile in return; when he suffered, he did not threaten, but continued entrusting himself to him who judges justly. ▤

Heb 11:32-34  And what more shall I say? For time would fail me to tell of Gideon, Barak, Samson, Jephthah, of David and Samuel and the prophets— 33who through faith conquered kingdoms, enforced justice, obtained promises, stopped the mouths of lions, 34quenched the power of fire, escaped the edge of the sword, were made strong out of weakness, became mighty in war, put foreign armies to flight. ▤

Persecution for being God’s people is apparent in most of the things listed in vv. 33-34, with Shadrach, Meshach and Abednego’s renowned faith (cf. Dan 3:17, 28 ↑) probably in view in the first clause of v. 34. Through faith these people of faith were able to overcome such strife. Note that in the subsequent verses in Hebrews 11 (cf. vv. 35b-39 ⇓), the focus is on enduring persecutions rather than overcoming them in a physical sense.

1Pet 4:19  Therefore let those who suffer according to God’s will entrust their souls to a faithful Creator while doing good. ▤

Rev 13:10  If anyone is to be taken captive, to captivity he goes; if anyone is to be slain with the sword, with the sword must he be slain. Here is a call for the endurance and faith of the saints. ▤

Rev 14:12  Here is a call for the endurance of the saints, those who keep the commandments of God and their faith in Jesus.n ▤

n Greek and the faith of Jesus

Note that the last clause could be referring to one’s belief in Jesus in regard to what the NT says about him, rather than to trusting him during persecution. (The same can be said of 13:10 above.)

. . . Faith enables one to endure persecution and suffering

See also:

- Rev 2:10 ⇓

Most of the following verses/passages do not state or necessarily imply that faith enables one to endure, but they do clearly associate faith and endurance, arguably suggesting that the former leads to or supports the latter.

2Thes 1:4  Therefore we ourselves boast about you in the churches of God for your steadfastness and faith in all your persecutions and in the afflictions that you are enduring. ▤

Heb 11:24-27  By faith Moses, when he was grown up, refused to be called the son of Pharaoh’s daughter, 25choosing rather to be mistreated with the people of God than to enjoy the fleeting pleasures of sin. 26He considered the reproach of Christ greater wealth than the treasures of Egypt, for he was looking to the reward. 27By faith he left Egypt, not being afraid of the anger of the king, for he endured as seeing him who is invisible. ▤

Note that the writer may be alluding to his definition of faith in v. 1 (“the assurance of things hoped for, the conviction of things not seen”) in the descriptions of Moses’ actions of faith – “he was looking to the reward” (v. 26) and “he endured as seeing him who is invisible” (v. 27) (cf. NBC).

Heb 11:35b-39  Some were tortured, refusing to accept release, so that they might rise again to a better life. 36Others suffered mocking and flogging, and even chains and imprisonment. 37They were stoned, they were sawn in two,o they were killed with the sword. They went about in skins of sheep and goats, destitute, afflicted, mistreated— 38of whom the world was not worthy—wandering about in deserts and mountains, and in dens and caves of the earth. 39And all these, though commended through their faith, did not receive what was promised, … ▤

o Some manuscripts add they were tempted

These people’s faith in God (v. 39a) is evident in their endurance of such suffering and hardship, their faith facilitating their endurance. The goal mentioned in the last clause of v. 35b also reflects faith.

Rev 2:19  I know your works, your love and faith and service and patient endurance, and that your latter works exceed the first. ▤

Rev 14:12  Here is a call for the endurance of the saints, those who keep the commandments of God and their faith in Jesus.p ▤

p Greek and the faith of Jesus

- The “steadfastness of hope” in Jesus Christ:

1Thes 1:3  … remembering before our God and Father your work of faith and labor of love and steadfastness of hope in our Lord Jesus Christ. ▤

The phrase “steadfastness of hope” may well mean that their steadfastness came from hope (cf. NCV, NIV). As such the verse would be pertinent to this subsection. Alternatively, it may be speaking of their hope itself as being steadfast (cf. CEV, GNT). Having such “steadfastness” in the midst of suffering appears to be in view (cf. v. 6).

Do not be afraid of persecutors or suffering

See also:

- Heb 11:27 ⇑

- Do Not Be Afraid (I): Instructions

- Do Not Be Afraid (II): Reasons

- Do not fear anyone or anything but God

- Spread the gospel boldly . . .

- . . . Spread the gospel boldly with God’s help

Ezek 2:6  And you, son of man, be not afraid of them, nor be afraid of their words, though briers and thorns are with you and you sit on scorpions.q Be not afraid of their words, nor be dismayed at their looks, for they are a rebellious house. ▤

q Or on scorpion plants

Matt 10:26-31  So have no fear of them, for nothing is covered that will not be revealed, or hidden that will not be known. 27What I tell you in the dark, say in the light, and what you hear whispered, proclaim on the housetops. 28And do not fear those who kill the body but cannot kill the soul. Rather fear him who can destroy both soul and body in hell.r 29Are not two sparrows sold for a penny?s And not one of them will fall to the ground apart from your Father. 30But even the hairs of your head are all numbered. 31Fear not, therefore; you are of more value than many sparrows. ▤

r Greek Gehenna

s Greek assarion, Roman copper coin (Latin quadrans) worth about 1/16 of a denarius (which was a day’s wage for a laborer)

The disciples were not to be afraid of those who would hate and persecute them (cf. vv. 21-23). Rather they were to fearlessly declare publicly what Jesus had told them in private (vv. 26-27).

Acts 4:13  Now when they saw the boldness of Peter and John, and perceived that they were uneducated, common men, they were astonished. And they recognized that they had been with Jesus. ▤

The reference is to Peter and John being questioned before the religious leaders (cf. vv. 5-7), after having been jailed the previous night (cf. v. 3) for teaching the people about Jesus Christ (cf. vv. 1-2).

Heb 13:6  So we can confidently say, “The Lord is my helper; I will not fear; what can man do to me?” ▤

1Pet 3:14  But even if you should suffer for righteousness’ sake, you will be blessed. Have no fear of them, nor be troubled, … ▤

Rev 2:10  Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

John 16:33  I have said these things to you, that in me you may have peace. In the world you will have tribulation. But take heart; I have overcome the world. ▤

In Jesus Christ believers have peace, irrespective of the trouble they experience from being in the world – in fact Jesus Christ has overcome the world. So rather than be afraid, his followers should “take courage” (AMP), “be brave” (GNT, NCV) and “cheer up” (CEV, NIrV). Note that in making the final statement not long before the cross, Jesus may have been claiming the victory over the world that would be his through his death and resurrection. Alternatively he may have been referring to related concepts such as his instituting of God’s kingdom in the world or his overpowering of Satan – things which in one sense at least had already been accomplished (cf. Matt 12:28-29).

Acts 23:10-11  And when the dissension became violent, the tribune, afraid that Paul would be torn to pieces by them, commanded the soldiers to go down and take him away from among them by force and bring him into the barracks. 11The following night the Lord stood by him and said, “Take courage, for as you have testified to the facts about me in Jerusalem, so you must testify also in Rome.” ▤

- Paul urged the Ephesians not to be discouraged because of his sufferings for them:

Eph 3:13  So I ask you not to lose heart over what I am suffering for you, which is your glory. ▤

Paul’s sufferings were because of what he had done for them in propagating the kingdom of God among them. Note that the last phrase may mean that his sufferings brought them glory – either the glory resulting from being in the kingdom or the glory of the afterlife.

Do not worry about what to say – you will be given what to say

See also:

- Do Not Worry

Matt 10:18-20  … and you will be dragged before governors and kings for my sake, to bear witness before them and the Gentiles. 19When they deliver you over, do not be anxious how you are to speak or what you are to say, for what you are to say will be given to you in that hour. 20For it is not you who speak, but the Spirit of your Father speaking through you. ▤

Mark 13:11  And when they bring you to trial and deliver you over, do not be anxious beforehand what you are to say, but say whatever is given you in that hour, for it is not you who speak, but the Holy Spirit. ▤

Luke 21:14-15  Settle it therefore in your minds not to meditate beforehand how to answer, 15for I will give you a mouth and wisdom, which none of your adversaries will be able to withstand or contradict. ▤

The instruction “not to meditate beforehand how to answer” (v. 14) means that we should not worry about what to say (cf. CEV, GNT, NCV, NIV, NLT) and even “not to prepare beforehand” (NASB; cf. NRSV) what to say.

Acts 6:9-10  Then some of those who belonged to the synagogue of the Freedmen (as it was called), and of the Cyrenians, and of the Alexandrians, and of those from Cilicia and Asia, rose up and disputed with Stephen. 10But they could not withstand the wisdom and the Spirit with which he was speaking. ▤

This illustrates the above promises (cf. Matt 10:18-20; Mark 13:11) that the Holy Spirit will speak through believers in times of persecution and trial.

- God’s promise that his servants will refute every tongue that rises against them:

Isa 54:17  … no weapon that is fashioned against you shall succeed, and you shall confute every tongue that rises against you in judgment. This is the heritage of the servants of the LORD and their vindicationt from me, declares the LORD. ▤

t Or righteousness

This promise is made to Jerusalem in its time of future renewal, but Luke 21:15 above makes a similar promise, suggesting that this promise from Isaiah is also applicable to believers now.

Pray to God, asking for help

See also:

- Praying in Hard Times

Acts 4:23-24, 29-30  When they were released, they went to their friends and reported what the chief priests and the elders had said to them. 24And when they heard it, they lifted their voices together to God and said, “Sovereign Lord, who made the heaven and the earth and the sea and everything in them, ▤  … 29And now, Lord, look upon their threats and grant to your servantsu to continue to speak your word with all boldness, 30while you stretch out your hand to heal, and signs and wonders are performed through the name of your holy servant Jesus.” ▤

u Greek bondservants

Note that the believers’ prayer was for God to work through them amidst the persecution, rather than simply for God to stop the persecution.

Acts 16:23-25  And when they had inflicted many blows upon them, they threw them into prison, ordering the jailer to keep them safely. 24Having received this order, he put them into the inner prison and fastened their feet in the stocks. 25About midnight Paul and Silas were praying and singing hymns to God, and the prisoners were listening to them, … ▤

Matt 26:36-39, 42-44  Then Jesus went with them to a place called Gethsemane, and he said to his disciples, “Sit here, while I go over there and pray.” 37And taking with him Peter and the two sons of Zebedee, he began to be sorrowful and troubled. 38Then he said to them, “My soul is very sorrowful, even to death; remain here, and watchv with me.” 39And going a little farther he fell on his face and prayed, saying, “My Father, if it be possible, let this cup pass from me; nevertheless, not as I will, but as you will.” ▤  … 42Again, for the second time, he went away and prayed, “My Father, if this cannot pass unless I drink it, your will be done.” 43And again he came and found them sleeping, for their eyes were heavy. 44So, leaving them again, he went away and prayed for the third time, saying the same words again. ▤

v Or keep awake; also verses 40, 41

- Pray regarding future persecution:

Luke 21:36  But stay awake at all times, praying that you may have strength to escape all these things that are going to take place, and to stand before the Son of Man. ▤

The phrase “all these things that are going to take place” probably ultimately refers to events just prior to Jesus Christ’s return. Traumatic events or judgments that all mankind will be exposed to may be in view, rather than only persecution of Christians. Here “escape” may have the sense “go safely through” (GNT), rather than meaning to avoid altogether.

Pray for and bless those who persecute you

See also:

- Pray for those facing persecution

- Love your enemies and do good to them . . .

- . . . Do not repay evil with evil, but with good

The benefits of responding as follows to those who persecute us include: we do not leave ourselves open to the negative effects that the natural response of hatred has on a person who hates; we do not expose ourselves to the ramifications of not having forgiven others (cf. . . . Forgive and God will forgive you); and we give a wonderful witness to others.

Matt 5:44-45  But I say to you, Love your enemies and pray for those who persecute you, 45so that you may be sons of your Father who is in heaven. For he makes his sun rise on the evil and on the good, and sends rain on the just and on the unjust. ▤

Praying for those who persecute us imitates God, as he graciously blesses evil people along with the good people. For believers to do so is indicative that they are children of God.

Luke 6:27-28  But I say to you who hear, Love your enemies, do good to those who hate you, 28bless those who curse you, pray for those who abuse you. ▤

Rom 12:14  Bless those who persecute you; bless and do not curse them. ▤

Prayer – such as praying for spiritual enlightenment – may well be one thing in view in this exhortation to “bless”. In support of this, note that the NLT, GNT and CEV interpret this verse as meaning that we should pray that God will bless those who persecute us.

1Cor 4:12b  When reviled, we bless; when persecuted, we endure; … ▤

Acts 7:59-60  And as they were stoning Stephen, he called out, “Lord Jesus, receive my spirit.” 60And falling to his knees he cried out with a loud voice, “Lord, do not hold this sin against them.” And when he had said this, he fell asleep. ▤

- The lesser person is blessed by the greater:

Heb 7:7  It is beyond dispute that the inferior is blessed by the superior. ▤

The context is Melchizedek’s blessing of Abraham – as opposed to any reference to persecution. The writer may have made this statement as a general rule, or he may have had primarily in view blessings being given in a formal and authoritative way (cf. ZBC). As applied to believers blessing those who persecute them, due to their position in and riches in God’s kingdom that they have in Jesus Christ, they are indeed in such a position so as to condescend to graciously bestow blessing on their persecutors.

Pray for persecuted Christians

Section C

Rejoice

Section Jumps

- Rejoice because trials develop Christian character and virtues

- Rejoice because of rewards for suffering and enduring persecution . . .

- . . . and look forward to these rewards

- Other reasons to rejoice in persecution and difficulties

- Further examples of rejoicing during persecution and difficulties

See also:

- Trusting in God brings joy and peace

- How to Give Praise and Thanks (II): Rejoicing

- [In hard times:] Praise and Rejoice in God

Rejoice because trials develop Christian character and virtues

Rom 5:3-4  More than that, we rejoice in our sufferings, knowing that suffering produces endurance, 4and endurance produces character, and character produces hope, … ▤

Here “character” speaks of character that has been tried and proved (cf. AMP, GNT), evidencing a “strength of character” (NLT).

James 1:2-4  Count it all joy, my brothers,w when you meet trials of various kinds, 3for you know that the testing of your faith produces steadfastness. 4And let steadfastness have its full effect, that you may be perfect and complete, lacking in nothing. ▤

w Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church; also verses 16, 19

1Pet 1:6-7  In this you rejoice, though now for a little while, if necessary, you have been grieved by various trials, 7so that the tested genuineness of your faith—more precious than gold that perishes though it is tested by fire—may be found to result in praise and glory and honor at the revelation of Jesus Christ. ▤

“In this you rejoice” (v. 6) is actually referring to the promises of the previous verses, rather than to the trials. Thus this passage does not actually say to rejoice because of the trials or their effects. The passage has been included here as it implies that believers should rejoice amidst suffering and also it points to the fact that trials develop our faith – as alluded to with the reference to gold being refined by fire (v. 7; cf. Dan 12:10 ↓).

Dan 12:10  Many shall purify themselves and make themselves white and be refined, but the wicked shall act wickedly. And none of the wicked shall understand, but those who are wise shall understand. ▤

The trials of the end times (cf. vv. 1, 7) will lead to many of God’s people being purified. No mention is made of rejoicing here or in 1 Peter 5:9-10 immediately below, but these extracts further point to the fact that trials develop Christian character and virtue.

1Pet 5:9-10  Resist him, firm in your faith, knowing that the same kinds of suffering are being experienced by your brotherhood throughout the world. 10And after you have suffered a little while, the God of all grace, who has called you to his eternal glory in Christ, will himself restore, confirm, strengthen, and establish you. ▤

The Greek rendered here as “restore” (v. 10) means to “perfect” (GNT, NASB, NKJV) or to “complete and make you what you ought to be” (AMP; cf. CEV).

- Trials lead believers to focus their faith and hope on God:

2Cor 1:8-10  For we do not want you to be ignorant, brothers,x of the affliction we experienced in Asia. For we were so utterly burdened beyond our strength that we despaired of life itself. 9Indeed, we felt that we had received the sentence of death. But that was to make us rely not on ourselves but on God who raises the dead. 10He delivered us from such a deadly peril, and he will deliver us. On him we have set our hope that he will deliver us again. ▤

x Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

Rejoice because of rewards for suffering and enduring persecution . . .

Matt 5:11-12  Blessed are you when others revile you and persecute you and utter all kinds of evil against you falsely on my account. 12Rejoice and be glad, for your reward is great in heaven, for so they persecuted the prophets who were before you. ▤

Luke 6:22-23  Blessed are you when people hate you and when they exclude you and revile you and spurn your name as evil, on account of the Son of Man! 23Rejoice in that day, and leap for joy, for behold, your reward is great in heaven; for so their fathers did to the prophets. ▤

1Pet 4:12-13  Beloved, do not be surprised at the fiery trial when it comes upon you to test you, as though something strange were happening to you. 13But rejoice insofar as you share Christ’s sufferings, that you may also rejoice and be glad when his glory is revealed. ▤

Sharing in the sufferings of Christ, suffering on his behalf, gives believers reason to rejoice. For sharing Christ’s suffering identifies believers with him, which means we will naturally be overjoyed on his glorious return and triumph – which will include “the wonderful joy of sharing his glory” (NLT), which Peter may have in mind here.

Heb 10:34  For you had compassion on those in prison, and you joyfully accepted the plundering of your property, since you knew that you yourselves had a better possession and an abiding one. ▤

Note that this is not necessarily saying that the reward – “a better possession and an abiding one” – were in particular for enduring the aforementioned persecution. However such endurance is certainly one reason why faithful believers will receive such rewards.

. . . and look forward to these rewards

See also:

- 1Pet 1:3-6 ⇓

- Look forward to what is to come in the afterlife . . .

2Cor 4:17-18  For this light momentary affliction is preparing for us an eternal weight of glory beyond all comparison, 18as we look not to the things that are seen but to the things that are unseen. For the things that are seen are transient, but the things that are unseen are eternal. ▤

Heb 11:26  He considered the reproach of Christ greater wealth than the treasures of Egypt, for he was looking to the reward. ▤

This points to the fact that the believer’s reward is of greater value than anything that this world can offer. Bearing this in mind stimulates one to look forward to their reward.

Heb 13:13-14  Therefore let us go to him outside the camp and bear the reproach he endured. 14For here we have no lasting city, but we seek the city that is to come. ▤

In this context, to “seek” the city that is to come involves looking forward to it (cf. AMP, GNT, NCV, NIV, NLT, NRSV).

- Our present sufferings are not worth comparing with our glory in the afterlife:

Rom 8:18  For I consider that the sufferings of this present time are not worth comparing with the glory that is to be revealed to us. ▤

Note that this truth is reflected in 2 Corinthians 4:17 above – and complemented by the teaching in Hebrews 11:26 above, as per the comment there.

Other reasons to rejoice in persecution and difficulties

See also:

- The joy is present even in trouble

- Epilogue: Blessings for Faithfulness in Persecution

Acts 5:40-41  … and when they had called in the apostles, they beat them and charged them not to speak in the name of Jesus, and let them go. 41Then they left the presence of the council, rejoicing that they were counted worthy to suffer dishonor for the name. ▤

The apostles rejoiced in part because they considered it to be an honor to suffer for “the name” of Jesus Christ (cf. NCV, NIrV). Furthermore, being “counted worthy” by God and/or Jesus Christ is indicative of being accepted by them – a thought that the apostles may have also had in mind.

2Cor 12:9-10  But he said to me, “My grace is sufficient for you, for my power is made perfect in weakness.” Therefore I will boast all the more gladly of my weaknesses, so that the power of Christ may rest upon me. 10For the sake of Christ, then, I am content with weaknesses, insults, hardships, persecutions, and calamities. For when I am weak, then I am strong. ▤

The more aware we are of our weaknesses and of our limitations in facing persecutions and difficulties, the more we are open to depending on Christ’s power – in which we are truly made strong. This is ample reason to gladly boast about such things (v. 9) and be content with them (v. 10) – even delighting in them (cf. AMP, NIV, NKJV).

Phil 1:18b-19  Yes, and I will rejoice, 19for I know that through your prayers and the help of the Spirit of Jesus Christ this will turn out for my deliverance, … ▤

Despite his imprisonment and the attempts of some preachers to stir up trouble for him (cf. vv. 12-17), Paul continued to rejoice – knowing that all that had happened would turn out for his deliverance. As noted earlier, his final spiritual salvation may be in view.

Col 1:24  Now I rejoice in my sufferings for your sake, and in my flesh I am filling up what is lacking in Christ’s afflictions for the sake of his body, that is, the church, … ▤

Paul could have in mind here both that his sufferings were greatly helping Christ’s body, and that they were a necessary part in the completion (cf. GNT, NLT) or continuation (cf. CEV) of Christ’s sufferings for his people. As such Paul had reason to rejoice in these sufferings.

2Cor 7:4-7  I am acting with great boldness toward you; I have great pride in you; I am filled with comfort. In all our affliction, I am overflowing with joy. 5For even when we came into Macedonia, our bodies had no rest, but we were afflicted at every turn—fighting without and fear within. 6But God, who comforts the downcast, comforted us by the coming of Titus, 7and not only by his coming but also by the comfort with which he was comforted by you, as he told us of your longing, your mourning, your zeal for me, so that I rejoiced still more. ▤

This and 1 Peter 1:3-6 below speak of reasons to rejoice despite persecution and difficulties – as opposed to rejoicing because of persecution/difficulties and their implications, which is the case in the above verses and previous subsections. The spiritual growth of young Christians – alluded to in v. 4a – and the concern of other believers (v. 7b), gives one great joy amidst troubles. This is particularly so for leaders, as was the case here with Paul. Note that the first clause in v. 4, appears to reflect Paul’s confidence in his relating to his readers (cf. AMP, GNT, NASB, NCV, NIV, NLT), with him apparently being confident of their faith and warm feelings towards him.

1Pet 1:3-6  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ! According to his great mercy, he has caused us to be born again to a living hope through the resurrection of Jesus Christ from the dead, 4to an inheritance that is imperishable, undefiled, and unfading, kept in heaven for you, 5who by God’s power are being guarded through faith for a salvation ready to be revealed in the last time. 6In this you rejoice, though now for a little while, if necessary, you have been grieved by various trials, … ▤

“In this” (v. 6) certainly refers to the contents of vv. 3b-4; that which is in v. 5 may also be encompassed. These things give great reason to rejoice no matter what one’s current circumstances.

Further examples of rejoicing during persecution and difficulties

Phil 2:17-18  Even if I am to be poured out as a drink offering upon the sacrificial offering of your faith, I am glad and rejoice with you all. 18Likewise you also should be glad and rejoice with me. ▤

As was noted earlier in regard to the use of the phrase in 2 Timothy 4:6, “poured out” may well have in view the possibility of Paul dying as a martyr. As such it would portray Paul’s life, part of which he spent on building up the faith of the Philippians, being “poured out” as an offering accompanying the sacrificial service that came from their faith. In v. 18, Paul’s exhortation to “be glad and rejoice” may have partly in view the Philippians’ own difficulties, with them facing opposition and suffering (cf. 1:27-31)

2Cor 6:10  … as sorrowful, yet always rejoicing; as poor, yet making many rich; as having nothing, yet possessing everything. ▤

Even amidst the sorrow that persecution and difficulties bring, believers have great reasons to persistently rejoice – notably those discussed in the above subsections and in the following section on God’s blessings for persecuted believers. Note that while sorrow may make rejoicing harder to do, it also creates a greater need for it.

2Cor 8:2  … for in a severe test of affliction, their abundance of joy and their extreme poverty have overflowed in a wealth of generosity on their part. ▤

1Thes 1:6  And you became imitators of us and of the Lord, for you received the word in much affliction, with the joy of the Holy Spirit, … ▤

- Praying and singing hymns during persecution:

Acts 16:23-25  And when they had inflicted many blows upon them, they threw them into prison, ordering the jailer to keep them safely. 24Having received this order, he put them into the inner prison and fastened their feet in the stocks. 25About midnight Paul and Silas were praying and singing hymns to God, and the prisoners were listening to them, … ▤

Pray for persecuted Christians

Section D

Epilogue: Blessings for Faithfulness in Persecution

Section Jumps

- Blessings amidst suffering and in the present life

- The future rewards of: eternal life; . . .

- . . . God’s kingdom; and glory

- Other blessings in the afterlife . . .

- . . . Blessings for “one who conquers”

Note that some of the subsections in the previous section also speak of blessings for faithfulness in persecution. These are included in cross references in the subsections below.

Blessings amidst suffering and in the present life

See also:

- Rejoice because trials develop Christian character and virtues

Rom 15:4  For whatever was written in former days was written for our instruction, that through endurance and through the encouragement of the Scriptures we might have hope. ▤

Believers gain hope through endurance, largely due to God’s faithfulness in such times giving hope and reason to believe that he will likewise faithfully bring them through future trials. Believers also gain hope through the encouragement of the Scriptures. In this Paul may have in view God’s promises and the experience of past saints, which give the hope of God’s blessings and ultimate deliverance to those who endure.

2Cor 1:3-7  Blessed be the God and Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies and God of all comfort, 4who comforts us in all our affliction, so that we may be able to comfort those who are in any affliction, with the comfort with which we ourselves are comforted by God. 5For as we share abundantly in Christ’s sufferings, so through Christ we share abundantly in comfort too.y 6If we are afflicted, it is for your comfort and salvation; and if we are comforted, it is for your comfort, which you experience when you patiently endure the same sufferings that we suffer. 7Our hope for you is unshaken, for we know that as you share in our sufferings, you will also share in our comfort. ▤

y Or For as the sufferings of Christ abound for us, so also our comfort abounds through Christ

In suffering we receive God’s comfort ourselves and as a result are equipped to help others who suffer, with God’s comfort overflowing from us to others. As such our sufferings bring blessing to others as well as to ourselves.

2Cor 4:8-11  We are afflicted in every way, but not crushed; perplexed, but not driven to despair; 9persecuted, but not forsaken; struck down, but not destroyed; 10always carrying in the body the death of Jesus, so that the life of Jesus may also be manifested in our bodies. 11For we who live are always being given over to death for Jesus’ sake, so that the life of Jesus also may be manifested in our mortal flesh. ▤

Jesus’ “life” refers to his resurrection life – with its spiritual power for those who share in his suffering, suffering on his behalf.

2Cor 4:16  So we do not lose heart. Though our outer selfz is wasting away, our inner self is being renewed day by day. ▤

z Greek man

In speaking of outwardly “wasting away” Paul has his afflictions (cf. v. 17) in view, which go hand in hand with his daily renewal.

1Pet 4:1-2  Since therefore Christ suffered in the flesh,a arm yourselves with the same way of thinking, for whoever has suffered in the flesh has ceased from sin, 2so as to live for the rest of the time in the flesh no longer for human passions but for the will of God. ▤

a Some manuscripts add for us; some for you

Those who suffer for God are finished with sin – “no longer involved with sin” (GNT). Such suffering causes one to see sin to be more unpalatable and pointless than before – even undesirable. Furthermore, the actions of enduring great suffering for God and needlessly displeasing him by sinning are incompatible.

1Pet 4:14  If you are insulted for the name of Christ, you are blessed, because the Spirit of gloryb and of God rests upon you. ▤

b Some manuscripts insert and of power

Peter appears to indicate that suffering for Jesus Christ brings with it a rich experience of God’s Spirit.

Rev 2:9  I know your tribulation and your poverty (but you are rich) and the slanderc of those who say that they are Jews and are not, but are a synagogue of Satan. ▤

c Greek blasphemy

Although they were very poor, these faithful believers had spiritual riches (and also were heirs to the glorious riches of the afterlife). Such riches were theirs amidst their afflictions partly due to their endurance of these afflictions.

James 5:11  Behold, we consider those blessed who remained steadfast. You have heard of the steadfastness of Job, and you have seen the purpose of the Lord, how the Lord is compassionate and merciful. ▤

As was Job’s experience, those who persevere are blessed by God’s compassion and mercy. Note that blessing following persecution, for those who have persevered through it, appears to be in view – as opposed to blessing amidst persecution, prominent in the above references.

- Blessings given to the church in Philadelphia which had endured patiently:

Rev 3:8-10  I know your works. Behold, I have set before you an open door, which no one is able to shut. I know that you have but little power, and yet you have kept my word and have not denied my name. 9Behold, I will make those of the synagogue of Satan who say that they are Jews and are not, but lie—behold, I will make them come and bow down before your feet and they will learn that I have loved you. 10Because you have kept my word about patient endurance, I will keep you from the hour of trial that is coming on the whole world, to try those who dwell on the earth. ▤

The “open door, which no one is able to shut” (v. 8) is probably the door to God’s kingdom. Another possibility is that it represents an opportunity for service.

The future rewards of: eternal life; . . .

Luke 21:19  By your endurance you will gain your lives. ▤

Note that Jesus makes this statement after speaking of coming persecutions (cf. vv. 12-17).

James 1:12  Blessed is the man who remains steadfast under trial, for when he has stood the test he will receive the crown of life, which God has promised to those who love him. ▤

Rev 2:7, 10  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will grant to eat of the tree of life, which is in the paradise of God.’ ▤  … 10Do not fear what you are about to suffer. Behold, the devil is about to throw some of you into prison, that you may be tested, and for ten days you will have tribulation. Be faithful unto death, and I will give you the crown of life. ▤

The “tree of life” (v. 7) and the “crown of life” (v. 10; cf. James 1:12 ↑) symbolize and/or point to eternal life.

Rev 3:5  The one who conquers will be clothed thus in white garments, and I will never blot his name out of the book of life. I will confess his name before my Father and before his angels. ▤

The Bible refers to “the book of life” (cf. Ex 32:32; Dan 12:1; Rev 20:12, 15; 21:27; cf. Mal 3:16; Luke 10:20), in which are listed only the names of those who will receive eternal life.

Heb 11:35b  Some were tortured, refusing to accept release, so that they might rise again to a better life. ▤

This speaks of being raised from the dead to “a better life” (cf. AMP, GNT, NCV, NIrV, NLT) – eternal life.

Matt 10:22  … and you will be hated by all for my name’s sake. But the one who endures to the end will be saved. ▤

This also points to the reward of eternal life, encompassing being saved from “death in the world to come” (AMP).

Phil 3:10-11  … that I may know him and the power of his resurrection, and may share his sufferings, becoming like him in his death, 11that by any means possible I may attain the resurrection from the dead. ▤

The resurrection from the dead – and correspondingly everlasting life – is partially a product of sharing in Christ’s sufferings.

. . . God’s kingdom; and glory

Matt 5:10  Blessed are those who are persecuted for righteousness’ sake, for theirs is the kingdom of heaven. ▤

Note that this teaching probably has a present application as well as a future one.

2Thes 1:4-5  Therefore we ourselves boast about you in the churches of God for your steadfastness and faith in all your persecutions and in the afflictions that you are enduring. 5This is evidence of the righteous judgment of God, that you may be considered worthy of the kingdom of God, for which you are also suffering— ▤

In accordance with God’s righteous judgment, the Thessalonians’ steadfastness and faith would result in them being counted worthy of God’s kingdom.

Rom 8:17-18  … and if children, then heirs—heirs of God and fellow heirs with Christ, provided we suffer with him in order that we may also be glorified with him. 18For I consider that the sufferings of this present time are not worth comparing with the glory that is to be revealed to us. ▤

Note that this also associates the wonderful blessing of being “heirs of God and fellow heirs with Christ” with suffering with Christ, which largely involves being faithful in persecution.

2Cor 4:17  For this light momentary affliction is preparing for us an eternal weight of glory beyond all comparison, … ▤

- Those who endure will reign with Jesus Christ:

2Tim 2:12  … if we endure, we will also reign with him; if we deny him, he also will deny us; … ▤

The Bible speaks of a future reign that believers will participate in with Jesus Christ (cf. Rev 20:4 ⇓). This is discussed in God’s people will reign with Jesus Christ.

Other blessings in the afterlife . . .

See also:

- Rom 8:17 ⇑

- The contrasting outcomes for submitting and not submitting to the antichrist

- Rejoice because of rewards for suffering and enduring persecution . . .

- . . . and look forward to these rewards

2Tim 4:6, 8  For I am already being poured out as a drink offering, and the time of my departure has come. ▤  … 8Henceforth there is laid up for me the crown of righteousness, which the Lord, the righteous judge, will award to me on that Day, and not only to me but also to all who have loved his appearing. ▤

The term “crown of righteousness” could refer to being pronounced right with God or being made completely righteous – or even to a reward for a righteous life.

Heb 13:13-14  Therefore let us go to him outside the camp and bear the reproach he endured. 14For here we have no lasting city, but we seek the city that is to come. ▤

The reference appears to be to the New Jerusalem that believers will inhabit with God and Jesus Christ.

1Pet 3:14a  But even if you should suffer for righteousness’ sake, you will be blessed. ▤

Peter does not actually specify any particular blessings here. But for a number of commentators the use of “blessed” recalls Matthew 5:10-12, which says that those persecuted because of righteousness are blessed because “theirs is the kingdom of heaven” (Matt 5:10 ⇑), with great reward in heaven (v. 12).

Rev 6:11  Then they were each given a white robe and told to rest a little longer, until the number of their fellow servantsd and their brotherse should be complete, who were to be killed as they themselves had been. ▤

d Greek fellow bondservants

e Or brothers and sisters. The plural Greek word adelphoi (translated “brothers”) refers to siblings in a family. In New Testament usage, depending on the context, adelphoi may refer either to men or to both men and women who are siblings (brothers and sisters) in God’s family, the church

The white robes (cf. Rev 7:14 ↓) given to the martyrs appears to signify purity and the glorified state of the righteous.

Rev 7:14-17  I said to him, “Sir, you know.” And he said to me, “These are the ones coming out of the great tribulation. They have washed their robes and made them white in the blood of the Lamb. 15“Therefore they are before the throne of God, and serve him day and night in his temple; and he who sits on the throne will shelter them with his presence. 16They shall hunger no more, neither thirst anymore; the sun shall not strike them, nor any scorching heat. 17For the Lamb in the midst of the throne will be their shepherd, and he will guide them to springs of living water, and God will wipe away every tear from their eyes.” ▤

The “springs of living water” (v. 17) are “springs of the water of life” (NASB, NRSV). As such v. 17 is also pertinent to The future rewards of: eternal life; . . ., above.

Rev 14:12-13  Here is a call for the endurance of the saints, those who keep the commandments of God and their faith in Jesus.f 13And I heard a voice from heaven saying, “Write this: Blessed are the dead who die in the Lord from now on.” “Blessed indeed,” says the Spirit, “that they may rest from their labors, for their deeds follow them!” ▤

f Greek and the faith of Jesus

The phrase “who die in the Lord” (v. 13) is not necessarily speaking of believers martyred for their faith, but v. 12 – and the preceding verses – make it clear that they have certainly at least remained faithful under pressure. The phrase “from now on” (v. 13) probably refers to the time of the Great Tribulation in the end times, although the promise that follows is applicable to all faithful believers. They will be able to rest from their labor, for their good deeds will be remembered and “rewarded” (CEV, cf. NCV).

Rev 20:4  Then I saw thrones, and seated on them were those to whom the authority to judge was committed. Also I saw the souls of those who had been beheaded for the testimony of Jesus and for the word of God, and those who had not worshiped the beast or its image and had not received its mark on their foreheads or their hands. They came to life and reigned with Christ for a thousand years. ▤

This is interpreted by many to be speaking of a literal thousand-year reign. For discussion of this concept see the introductory comments on Jesus Christ’s Universal Rule, and its first subsection, Prelude: The thousand years.

. . . Blessings for “one who conquers”

All of the blessings spoken of below are applicable to all God’s people who conquer the challenges of the “world”. The background to some of the following references involves overcoming persecution, with the remainder involving other worldly challenges to faithfulness.

Rev 2:7  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will grant to eat of the tree of life, which is in the paradise of God. ▤

Rev 2:11  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. The one who conquers will not be hurt by the second death. ▤

The second death is eternal suffering in the lake of fire.

Rev 2:17  He who has an ear, let him hear what the Spirit says to the churches. To the one who conquers I will give some of the hidden manna, and I will give him a white stone, with a new name written on the stone that no one knows except the one who receives it. ▤

There are various ideas about what is meant by the hidden manna, the white stone and the new name (cf. Rev 3:12 ↓) – although all are clearly significant rewards for faithfulness. (Likewise there are various interpretations of “the morning star” in 2:28 below.)

Rev 2:26-28  The one who conquers and who keeps my works until the end, to him I will give authority over the nations, 27and he will rule them with a rod of iron, as when earthen pots are broken in pieces, even as I myself have received authority from my Father. 28And I will give him the morning star. ▤

Verses 26-27 – and 3:21 below – may have in view the reign of believers with Jesus Christ that is spoken of in Revelation 20:4 in the previous subsection.

Rev 3:4-5  Yet you have still a few names in Sardis, people who have not soiled their garments, and they will walk with me in white, for they are worthy. 5The one who conquers will be clothed thus in white garments, and I will never blot his name out of the book of life. I will confess his name before my Father and before his angels. ▤

As per the references to white robes in the previous subsection (cf. Rev 6:11 ⇑; Rev 7:14-17 ⇑), being dressed in white (vv. 4b-5a) signifies purity and quite possibly also the glorified state of the righteous.

Rev 3:12  The one who conquers, I will make him a pillar in the temple of my God. Never shall he go out of it, and I will write on him the name of my God, and the name of the city of my God, the new Jerusalem, which comes down from my God out of heaven, and my own new name. ▤

Being “a pillar in the temple of my God” probably involves a permanent and prominent position in the coming kingdom. Having the names of God and the city of God written on them, signify that believers belong to God and are citizens of the city. Having Jesus Christ’s “new name” written on them may simply signify that also they belong to him; but it being a “new” name may also allude to their perfected state.

Rev 3:21  The one who conquers, I will grant him to sit with me on my throne, as I also conquered and sat down with my Father on his throne. ▤

Rev 21:7  The one who conquers will have this heritage, and I will be his God and he will be my son. ▤

The believer who overcomes will inherit all the blessings of the new Jerusalem. The second part of the statement refers to a prime aim of God’s covenant with Israel – that he would be their God and they would be his people.

- Blessed are those who perservere to the end of the 1,335 days:

Dan 12:12  Blessed is he who waits and arrives at the 1,335 days. ▤

Although the persecution by Antiochus Epiphanes in the second century B.C. could possibly be in view, this might well be referring to – or at least be inclusive of – enduring the period of tribulation prior to Jesus Christ’s return.

ftntxxx stop

xxx ftnt stop

Pray for persecuted Christians

Reference Sections

Major Headings

All Headings

Scripture Index

Subject Index

Major Headings

Click on a heading of one the eight parts below to go to a list of its major headings. From there, click on any heading to go to where the heading is in the text. For each chapter there is also a link (following the listing of its major headings) to the chapter’s listing in the All Headings.

1. What to Know

1. God and Spiritual Powers

2. God and the World: Basics

3. God and the World: Jesus Christ

4. God and His Own People

2. What to Do

5. Relating to God

6. Church Life

7. Relating to People

8. Persevering

Major Headings

Unit A

God and Spiritual Powers

1. God’s Being

1. Basics

1. God’s Form

2. God’s Glory

3. God’s Personhood

4. God’s Eternity

2. God’s Pre-Eminence

1. God’s Greatness

2. God’s Power (I): Ultimate Power

3. God’s Power (II): His Deeds

4. God’s Knowledge and Wisdom

5. Addendum: God’s ‘Name’

➜ All Headings

2. God’s Character

1. Holy Characteristics

1. Holiness

2. Righteousness and Justice

3. Faithfulness

4. Anger

2. Loving Characteristics

1. Love

2. Mercy

3. Benevolence

4. Jealousy

➜ All Headings

3. Jesus Christ

1. General

1. Jesus Christ’s Eternity

2. Jesus Christ’s Pre-Eminence

3. Jesus Christ’s Character

4. Jesus Christ’s ‘Name’

2. Jesus Christ and God

1. Jesus Christ Is the Son of God (I): General

2. Jesus Christ Is the Son of God (II): Testimony

3. Jesus Christ Is Identified with God

4. Jesus Christ Is Treated like God Is

5. Jesus Christ Is Under God’s Authority

➜ All Headings

4. The Holy Spirit

1. General

1. The Holy Spirit of God

2. The Holy Spirit’s Being

3. The Holy Spirit’s Personhood

2. God, Jesus Christ and the Holy Spirit

1. Mutual Association

2. Mutual Divine Attributes

3. Mutual Divine Roles

➜ All Headings

5. Angels, Satan and Demons

1. Angels

1. Attributes of Angels

2. Angels and God

3. Angels and God’s People

4. Further Teaching about Angels

2. Satan and Demons

1. Satan’s Evilness

2. Satan’s Power

3. Satan’s Work against God’s People

4. Demons

➜ All Headings

Major Headings

Unit B

God and the World: Basics

6. God’s Creation

1. General

1. God Made All Things

2. God Maintains Creation

3. How God Made and Maintains Creation

4. Implications of God Being Creator

2. God’s Creation of People

1. Life and Death

2. The Human Spirit

3. The Uniqueness of People

4. Epilogue: God’s Self-Revelation to People

➜ All Headings

7. God’s Sovereignty

1. God’s Supreme Authority

1. The LORD Is God – the Only God

2. God Reigns Supreme

3. God Has Power over All Things

4. God Defeats His Enemies

5. God Fulfills His Plans

2. God’s Control over the World

1. God Has Control over Evil

2. God Has Control over Nature

3. God Has Control over the Nations

4. God Has Control over Each Person

5. Addendum: God’s Early Dealings with Humankind

➜ All Headings

8. God’s Word

1. General

1. What God’s Word Comprises

2. God’s Communication of His Word

3. Characteristics of God’s Word

4. Functions of God’s Word (I): General

5. Functions of God’s Word (II): Blessings

2. Key Old Testament Covenants

1. God’s Covenant with Abraham

2. God’s Making of Israel as His People

3. God’s Covenant with Israel and the Law

4. The Ark of the Covenant and God’s Presence

5. God’s Faithfulness to His Covenant with Israel

6. God’s Dealings and Covenant with David

➜ All Headings

9. The Problem of Sin

1. General

1. What Sin Is

2. Sin Is against God

3. Sin Is Universal

4. Sin’s Intrinsic Ill Effects

5. Sin Brings God’s Judgment – Ultimately Death

2. The Law’s Provision for Israel’s Sin

1. Offerings for Atonement for Sinners

2. Aspects of Making Offerings for Sin

3. The Role of the Priests

4. Ceremonial Cleanness

5. Epilogue: Israel’s Persistence in Sin

➜ All Headings

10. God’s Judgment

1. Basics

1. God Is the Judge of the World

2. Reasons for God’s Judgment

3. God’s Judgment Is Just

4. God’s Judgment Reveals God

2. The Manifestation of God’s Judgment

1. Means of God’s Judicial Retribution

2. Characteristics of God’s Judicial Retribution

3. The Wicked and God’s Pending Judgment

4. Repayments for the Wicked and the Righteous

5. Epilogue: God’s Judgment of Israel – and His Mercy

➜ All Headings

Major Headings

Unit C

God and the World: Jesus Christ

11. God’s Promised Messiah

1. The Messiah’s Identity

1. The Promise of a Messiah in OT Scripture

2. Jesus Is the Promised Messiah

3. Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus

4. Further Testimony to Jesus Being the Messiah

2. The Messiah’s Purpose and Person

1. Jesus Christ’s Mission from God

2. Jesus Christ’s Humanity

3. Jesus Christ’s Personality

4. Epilogue: God Works through Jesus Christ

➜ All Headings

12. Jesus Christ’s Mission

1. God’s Enablement of Jesus Christ

1. Jesus Christ’s Authority from God

2. Jesus Christ’s Power from God

3. Jesus Christ’s Knowledge from God

4. Jesus Christ’s Direction from God

2. Ministry, Death and Resurrection

1. Jesus Christ’s Miracles

2. Jesus Christ’s Teaching

3. Jesus Christ’s Rejection and Death

4. Jesus Christ’s Resurrection and Ascension

➜ All Headings

13. Salvation through Jesus Christ

1. Salvation from Sin

1. Jesus Christ’s Death as an Offering for Sin

2. Jesus Christ’s Death and Atonement for Sin

3. Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin

4. Jesus Christ’s Resurrection and Salvation

2. Salvation for the World

1. The Savior of the World

2. Life through Jesus Christ

3. Salvation for the Gentiles through Jesus Christ

4. The Gentiles as Part of God’s People

5. Epilogue: Jesus Christ’s Mission and Israel

➜ All Headings

14. The New Order

1. Jesus Christ and the Law’s Diminished Role

1. Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ

2. Salvation by Grace, through Jesus Christ

3. Release from the Law through Jesus Christ

4. The Relevance of the Law

2. Key Elements of the New Order

1. God’s New Covenant

2. Jesus Christ as High Priest

3. The Kingdom of God

4. Jesus Christ as Lord of All

➜ All Headings

15. ‘The Last Things’

1. Jesus Christ’s Return and the Final Judgment

1. Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return

2. The Timing of Jesus Christ’s Return

3. Jesus Christ’s Return

4. The Final Judgment (I): Its Scope and Outcomes

5. The Final Judgment (II): The Process

6. Jesus Christ’s Universal Rule

2. The Afterlife

1. The New Creation

2. Eternal Life

3. The Heavenly State of God’s People

4. Being with God

5. The Punishment for the Ungodly

➜ All Headings

Major Headings

Unit D

God and His Own People

16. The Standing of God’s People

1. Basics

1. Prologue: God Draws People to Himself

2. God’s People Belong to God

3. God’s People Are His Family

4. God’s People Are His Church

2. Being ‘in’ Jesus Christ

1. God’s People Are ‘in’ Jesus Christ

2. The Significance of Being ‘in’ Jesus Christ

3. God’s People Are One Body ‘in’ Jesus Christ

4. Epilogue: God’s People Relate to God through Jesus Christ

➜ All Headings

17. Keys to God’s Interaction

1. Basics

1. God Is Always with His People

2. God Knows His People and They Know Him

3. God Loves His People

4. God Is Faithful to His People

5. God Shows Grace to His People

2. God’s Holy Spirit in His People

1. God Gives the Holy Spirit to His People

2. God Works in His People through the Holy Spirit

3. The Holy Spirit Renews God’s People

4. The Holy Spirit Helps God’s People

➜ All Headings

18. God’s Transformation of His People

1. General

1. God Makes His People Spiritually Alive

2. God Makes His People Holy

3. God Teaches His People

4. God Disciplines His People (I): Reasons

5. God Disciplines His People (II): Insights

2. Spiritual Attributes

1. Love, Faith and Hope

2. Peace

3. Joy

4. Wisdom and Knowledge

➜ All Headings

19. God’s Care of His People

1. God’s Saving of His People

1. God’s Capacity to Save His People

2. God Saves His People – from All Things

3. God Redeems His People

4. God Helps His People against Enemies

5. God Is Revealed in Saving His People

2. God’s Preservation of His People

1. God Meets His People’s Needs

2. God Strengthens His People

3. God Protects His People (I): General

4. God Protects His People (II): Depictions

5. Epilogue: God’s Care of the Needy

➜ All Headings

20. God’s Plans for His People

1. General

1. God Has Plans and Purposes for His People

2. God Works through His People (I): General

3. God Works through His People (II): Empowerment

4. God Guides His People

2. God’s Plans for Israel

1. Return to the Land

2. Physical Renewal

3. Deliverance and Everlasting Peace

4. Spiritual Renewal

5. A Renewed Relationship with God

6. Exaltation and Glorification

➜ All Headings

Major Headings

Unit E

Relating to God

21. Being Right with God

1. Getting Right with God

1. God’s Invitation

2. Repentance

3. Belief in Jesus Christ (I): General

4. Belief in Jesus Christ (II): Reasons to Believe

5. Belief in Jesus Christ (III): Outcomes

6. Reasons for Assurance

2. Staying Right with God

1. The Need to Obey God

2. The Need for Good Deeds

3. Living Free of the Law and Sin – by the Spirit

4. Epilogue: Living ‘in’ Jesus Christ

➜ All Headings

22. Having Faith in God

1. Faith and Hope

1. Have Faith in God

2. What Faith in God Involves Doing

3. The Importance of Faith (I): Godly Living

4. The Importance of Faith (II): Blessings

5. Have Hope in God

6. The Importance of Hope

2. What Not to Do

1. Do Not Lack Faith

2. Do Not Be Afraid (I): Instructions

3. Do Not Be Afraid (II): Reasons

4. Do Not Worry

5. Do Not Trust in Other Things

➜ All Headings

23. Loving, Fearing and Obeying God

1. Loving and Fearing God

1. Love God

2. The Importance of Loving God

3. Fear God

4. Why God Should Be Feared

5. The Importance of Fearing God (I): Godly Living

6. The Importance of Fearing God (II): Blessings

2. Obeying God

1. Obey God

2. Learn God’s Commands – and All His Word

3. How to Obey God

4. Blessings of Obeying God

5. Epilogue: Follow Jesus Christ

➜ All Headings

24. Connecting with God

1. Being Close to God

1. Seek God

2. Focus on God

3. Meet with God and Live before Him

4. Know God

2. Praying to God

1. The Importance of Prayer

2. Praying before God

3. Physical Aspects of Prayer

4. Making Requests

5. Epilogue: God’s Response to Requests

➜ All Headings

25. Exalting God

1. Instructions

1. Glorify and Honor God

2. Do Not Dishonor God

3. Praise and Thank God

4. How to Give Praise and Thanks (I): General

5. How to Give Praise and Thanks (II): Rejoicing

2. Reasons to Exalt God

1. Aspects of God’s Being

2. Aspects of God’s Character

3. What God Does in the World

4. What God Does for His People

5. Epilogue: God’s Vast Blessing of His People

➜ All Headings

Major Headings

Unit F

Church Life

26. Being One Body

1. General

1. The Church as One Body

2. Be in Unison

3. Be in Fellowship

4. Love Each Other (I): General

5. Love Each Other (II): How

2. Caring for the Body

1. Pray for Each Other (I): General

2. Pray for Each Other (II): What to Ask

3. Encourage Each Other

4. Help Each Other

➜ All Headings

27. Worshiping God

1. General

1. Worship God

2. Worshiping before God

3. Worshiping Together (I): General

4. Worshiping Together (II): OT Feasts and Festivals

2. Offerings

1. Reasons to Give to God

2. What to Give to God

3. How to Give to God

4. Righteousness and Making Offerings

➜ All Headings

28. Serving God

1. Preliminary Instructions and Insights

1. Be Prepared to Serve God

2. Be Devoted to God’s Work

3. Reasons to Serve God

4. Being Guided by God

2. Doing God’s Work

1. Do God’s Work – the Best You Can

2. Do the Work through God

3. The Manner in Which to Serve God

4. Working with Other Believers

5. Spiritual Gifts

➜ All Headings

29. Significant Practices

1. Symbolic Rites

1. Baptism

2. The Lord’s Supper

3. Circumcision: Its Needlessness

2. Other Significant Practices

1. Confession of Jesus Christ

2. Keeping the Sabbath Holy

3. Fasting

4. The Laying on of Hands

➜ All Headings

30. Church Leadership

1. General

1. Introductory Insights

2. Required Characteristics

3. Managing the Church

4. Caring for Church Members

5. Dealing with Sin in the Church

6. Women in Leadership

7. Church Members’ Duties to Leaders

2. Teaching in the Church

1. What to Teach: God’s Word

2. How to Teach

3. Traits of False Teachers (I): Their Teaching

4. Traits of False Teachers (II): Characteristics

5. Guarding against False Teachers

➜ All Headings

Major Headings

Unit G

Relating to People

31. Love

1. Loving Qualities

1. Love

2. Generosity

3. Mercy

4. Gentleness

2. Antitheses of Love

1. Selfish Attitudes

2. Ill Feelings

3. Adverse Speech

4. Adverse Force

➜ All Headings

32. Justice

1. Justice in Action

1. Do What Is Just and Right

2. Administering Justice

3. Justice and the Needy (I): Instructions

4. Justice and the Needy (II): Insights

5. OT Structured Provisions for the Needy

2. Being True

1. Faithfulness

2. Truthfulness

3. Deceitfulness

4. Dishonest Gain

5. Addendum: Oaths

➜ All Headings

33. Wisdom

1. Being Wise

1. Prologue: The Precedence of Godly Wisdom

2. Wisdom through God

3. Wisdom through Others

4. Wise Speech (I): Instructions

5. Wise Speech (II): Insights

6. Wise Personal Practices

2. Antitheses of Wisdom and Knowledge

1. Foolishness

2. Foolish and Ungodly Practices

3. Spiritual Ignorance (I): Causes and Results

4. Spiritual Ignorance (II): Knowledge Lacked

5. Epilogue: Blessings of Wisdom

➜ All Headings

34. Common Relationships

1. Family Relationships

1. Prologue: Getting Married

2. Spouses (I): General

3. Spouses (II): Romantic Love

4. Parents’ Duties to Children (I): Love and Care

5. Parents’ Duties to Children (II): Godly Training

6. Children’s Duties to Parents

2. Civil Relationships

1. Citizens’ Duties to Authorities

2. Authorities’ Duties to Citizens (I): General

3. Authorities’ Duties to Citizens (II): Justice

4. Servants and Masters

➜ All Headings

35. Spreading the Gospel

1. Instructions

1. Tell People the Gospel

2. What Things to Explain

3. How to Spread the Message

4. Supplementary Actions

2. Insights

1. Insights on the Gospel Message

2. The Need to Spread the Gospel

3. God and the Gospel’s Effectiveness

4. Further Insights regarding the Gospel

➜ All Headings

Major Headings

Unit H

Persevering

36. Standing Firm

1. General

1. Be Faithful to God

2. Remember God and His Word

3. Hold to the Faith

4. Persist until the End

5. Be Ready for Jesus Christ’s Return

2. Spiritual Warfare

1. The Existence of Spiritual Warfare

2. Engaging in Spiritual Warfare

3. Counteraction of Demons

4. Ungodly Spiritualistic Practices

➜ All Headings

37. Rejecting Sin

1. Encountering Sin

1. Consequences of Sin for God’s People

2. Addressing Sin (I): Return from Sin to God

3. Addressing Sin (II): Deal with Sin before God

4. God’s Response to Repentance

2. Avoiding Sin and Being Holy

1. Avoiding Sin

2. Alternatives to Sin

3. Be Holy (I): General

4. Be Holy (II): Being Set Apart

➜ All Headings

38. Major Pitfalls

1. Pride

1. Pride in Thought

2. Pride in Action: Self-Exaltation and Boasting

3. Outcomes of Pride

4. Antithesis of Pride: Humility

2. Riches and Sex

1. Riches and Godliness

2. Further Warnings about Riches

3. Sexual Sin

4. Prohibited Forms of Sex

5. Epilogue: Be Wary

➜ All Headings

39. Hard Times

1. General

1. Prologue: God’s People Still Have Hard Times

2. Mourn Loss

3. Keep in Mind God and His Word

4. Trust in God

5. Hope in God and Wait for Him

2. Praying in Hard Times

1. Express Your Anguish to God

2. Ask God for Help (I): General

3. Ask God for Help (II): Things to Appeal To

4. Praise and Rejoice in God

5. Epilogue: God Does Respond to Suffering and Cries

➜ All Headings

40. Persecution

1. The Persecution of God’s People

1. God’s People Face Persecution

2. Types of Persecution

3. The Antichrist and the Final Persecution

4. God’s Care of Persecuted Believers

2. What to Do in Persecution

1. Be Faithful to God and Endure

2. Have Faith in God and Pray

3. Rejoice

4. Epilogue: Blessings for Faithfulness in Persecution

➜ All Headings

All Headings

Click on a chapter heading below to go to a list of its subheadings. From there, click on a subheading or any other heading to go to where it occurs in the text.

1. What to Know

1. God and Spiritual Powers

1. God’s Being

2. God’s Character

3. Jesus Christ

4. The Holy Spirit

5. Angels, Satan and Demons

2. God and the World: Basics

6. God’s Creation

7. God’s Sovereignty

8. God’s Word

9. The Problem of Sin

10. God’s Judgment

3. God and the World: Jesus Christ

11. God’s Promised Messiah

12. Jesus Christ’s Mission

13. Salvation through Jesus Christ

14. The New Order

15. ‘The Last Things’

4. God and His Own People

16. The Standing of God’s People

17. Keys to God’s Interaction

18. God’s Transformation of His People

19. God’s Care of His People

20. God’s Plans for His People

2. What to Do

5. Relating to God

21. Being Right with God

22. Having Faith in God

23. Loving, Fearing and Obeying God

24. Connecting with God

25. Exalting God

6. Church Life

26. Being One Body

27. Worshiping God

28. Serving God

29. Significant Practices

30. Church Leadership

7. Relating to People

31. Love

32. Justice

33. Wisdom

34. Common Relationships

35. Spreading the Gospel

8. Persevering

36. Standing Firm

37. Rejecting Sin

38. Major Pitfalls

39. Hard Times

40. Persecution

All Headings

Chapter 1

God’s Being

1. Basics

1. God’s Form

- God is one

- God is spirit

- God cannot be seen by people . . .

- . . . In some sense, God is said to have been “seen”

- God is everywhere, not just in temples

- Visions of God

- God’s presence has been manifested in a cloud

- God’s presence has been manifested with fire

- Note: God primarily dwells in heaven . . .

- . . . God’s temple is in heaven

2. God’s Glory

- Glory is a prominent and key attribute of God

- God’s glory is an integral aspect of God’s presence

- God’s glory manifests his presence . . .

- . . . God’s glory is spoken of as manifesting his presence in his temples

- God is resplendent with light

- God has great splendor and majesty

- God’s glory is reflected in his powerful deeds

- God’s glory is evidenced throughout the earth and the heavens

- God’s glory will be explicitly revealed throughout the earth, to all nations

3. God’s Personhood

- God has a mind – knowing and comprehending things

- God has a will

- God has feelings and character . . .

- . . . God feels emotional pain

- God is active

- God communicates . . .

- . . . and people can communicate with God

- God interacts with people, responding to their requests and needs

4. God’s Eternity

- God is alive

- God has always been alive, the first of all things . . .

- . . . God existed before the world began

- God will live forever

- God transcends time

- God is self-existing

- God does not change

2. God’s Pre-Eminence

1. God’s Greatness

- God is great and awesome

- God is greater than all others

- God is exalted above all others

- There is no one like God . . .

- . . . Things God does which show that there is no one like him

- God is in fact beyond our comprehension

2. God’s Power (I): Ultimate Power

- God is mighty in power . . .

- . . . God is Almighty

- God can do all things – nothing is too hard

- God does whatever pleases him

- God’s power is far superior to that of anyone else . . .

- . . . No being can do what God can do

- Power in fact belongs to God

3. God’s Power (II): His Deeds

- God’s great power is shown in his deeds

- God performs great and awesome deeds

- God’s deeds are largely incomprehensible

- God’s deeds are uncountable

- God’s deeds are glorious

- God is exalted and glorified in his powerful deeds

4. God’s Knowledge and Wisdom

- God knows everything

- God sees all people, seeing and knowing all that they do . . .

- . . . No one can hide themselves or what they do from God

- God knows all people’s “hearts” and minds

- God knows the future

- God has incredible wisdom

- God’s knowledge and wisdom is far superior to that of people – beyond our comprehension . . .

- . . . God knows much that people do not know

- Note: God can frustrate and take away worldly wisdom – and bring down the wise

5. Addendum: God’s ‘Name’

- God’s “name” is synonymous with God himself

- God’s “name” is synonymous with his presence

- God’s “name” is synonymous with God in him helping his people

- God’s “name” is synonymous with God in people relating to him

- God’s “name” is correlated with his authority and power

- God’s “name” is holy

- God’s “name” is great

- God’s “name” is glorious and exalted

- God’s “name” is praised and blessed

- God acts for the sake of his “name”

- Note: God declared his actual name to be the “LORD”

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 2

God’s Character

1. Holy Characteristics

1. Holiness

- God is holy

- There is nothing bad in God – and he cannot tolerate evil

- There is no one holy like God

- God shows himself to be holy by what he does

- Places where God dwells are also holy . . .

- . . . and God only dwells with those who are holy

- Things of God are likewise holy

- Note: God and his ways are perfect

2. Righteousness and Justice

- God is righteous

- God is just

- God’s righteousness and justice are great – and everlasting

- God’s ways are right and just . . .

- . . . Examples of God’s righteous and just ways

- All God does is right and just . . .

- . . . God does no wrong

- God is truthful

- God does not show favoritism

- Note: God loves righteousness and justice

3. Faithfulness

- God is faithful

- God’s faithfulness is great

- God’s faithfulness lasts forever

- God never forsakes

- God does not lie nor change his mind – he keeps his promises

4. Anger

- God’s anger and its consequences are awesome . . .

- . . . This has been and will be evident upon all nations and the whole earth

- God’s anger cannot be quenched

- God’s anger cannot be withstood

- God is slow to anger and often holds it back

- God does not stay angry

- God’s anger arises in response to sin and disobedience

- God’s anger arises in response to people forsaking him

- Other things that arouse God’s anger

2. Loving Characteristics

1. Love

- God is love – as epitomized in him giving his only Son, to save us

- God’s love is great

- God’s love is steadfast

- God’s love lasts forever

2. Mercy

- God is merciful

- God’s mercy is great and never ending

- Along with being merciful, God is gracious

- God is compassionate

- Due to his mercy, graciousness and compassion: God is long-suffering; . . .

- . . . and God is forgiving

- Note: God is patient – allowing people to repent

3. Benevolence

- God is good

- God shows great goodness

- God exercises kindness

- God is generous

- God gives good gifts . . .

- . . . God is the ultimate source of all gifts

4. Jealousy

- God is a jealous God

- God’s jealousy arises in response to his people’s sin

- God’s jealousy arises particularly in response to unfaithfulness

- God is jealous for his people and their well-being . . .

- . . . and God is zealous in working for his people’s cause

- Note: In his jealousy and zeal God punishes his enemies and the ungodly

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 3

Jesus Christ

1. General

1. Jesus Christ’s Eternity

- Jesus Christ is alive

- Jesus Christ existed in the beginning . . .

- . . . Jesus Christ was before all things

- Further references to Jesus Christ existing prior to his advent

- Jesus Christ will be alive forever

- Jesus Christ is self-existing – he is “the life”

- Jesus Christ remains the same

2. Jesus Christ’s Pre-Eminence

- Jesus Christ is greater than all people

- Jesus Christ is greater than all things

- Jesus Christ has divine glory

- Visions of Jesus Christ, indicative of his surpassing greatness and glory

- Jesus Christ has mighty, sovereign power

- Jesus Christ has superlative knowledge and wisdom

- Jesus Christ is everywhere

3. Jesus Christ’s Character

- Jesus Christ is holy

- Jesus Christ is righteous . . .

- . . . Jesus Christ judges in righteousness and with justice

- Jesus Christ is faithful

- Jesus Christ is loving

- Jesus Christ shows grace . . .

- . . . and Jesus Christ is merciful

- Jesus Christ can display anger and jealousy

4. Jesus Christ’s ‘Name’

- Jesus Christ’s “name” signifies Jesus Christ himself

- Jesus Christ’s “name” is correlated with his authority and power

- Jesus Christ’s “name” signifies him in his attainment of forgiveness of sins

- Jesus Christ’s “name” signifies him in his attainment of salvation and eternal life

- Jesus Christ’s “name” signifies him in his gospel and cause – with Christians being devoted to it

- Note: God has given Jesus Christ a name that is superior to all others

2. Jesus Christ and God

1. Jesus Christ Is the Son of God (I): General

- Jesus Christ is the Son of God . . .

- . . . Jesus Christ is God’s only Son

- God is Jesus Christ’s Father

- Jesus Christ is the image of God

- Jesus Christ has the form and fullness of God – equality in nature

- Note: The Father loves his Son

2. Jesus Christ Is the Son of God (II): Testimony

- God testifies to Jesus Christ being his Son

- The Holy Spirit testifies to Jesus Christ being the Son of God

- Jesus Christ himself testified to being the Son of God – which is why he was crucified

- Others also testified to Jesus Christ being the Son of God

- Jesus Christ’s deeds are evidence that he is the Son of God

- Other events of Jesus Christ’s incarnation are evidence that he is the Son of God

3. Jesus Christ Is Identified with God

- Jesus Christ and the Father are one – each is in the other

- To know or see Jesus Christ is to know or see the Father

- Jesus Christ is called “God” . . .

- . . . and Jesus’ usage of “I am” quite possibly alludes to God’s name

- Titles of God are applied to Jesus Christ . . .

- . . . Other OT references to God are applied to Jesus Christ

- Some actions are attributed to both God and Jesus Christ

- Some things are said to be both God’s and Jesus Christ’s

- Further evidence of Jesus Christ’s identification with God

- Note: There is one God, the Father – and one Lord, Jesus Christ

4. Jesus Christ Is Treated like God Is

- Jesus Christ is worshiped

- Jesus Christ is honored and glorified

- Jesus Christ is offered praise and blessing

- People pray to Jesus Christ

- People obey, follow and serve Jesus Christ

- People believe and have faith in Jesus Christ

- People put their hope in Jesus Christ

5. Jesus Christ Is Under God’s Authority

- God is both Jesus Christ’s God and his Father

- Jesus Christ is portrayed as being subordinate to God’s authority . . .

- . . . Jesus Christ’s authority was even granted to him by his Father

- Jesus Christ was God’s to give – as a sacrifice for sin

- Jesus Christ was chosen, anointed and sent by God

- Jesus Christ is God’s servant, largely spoken of in reference to his mission

- Jesus Christ is also spoken of as being God’s servant following his ascension

- God continues to be glorified in and through Jesus Christ and his work

- God the Father’s seniority is reflected by things he has done for Jesus Christ

- Note: God’s will is the prominent will in Scripture – sovereign in all the world, throughout the ages

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 4

The Holy Spirit

1. General

1. The Holy Spirit of God

- The Holy Spirit is the Spirit of God . . .

- . . . God refers to the Holy Spirit as his Spirit

- The Holy Spirit is correlated with God’s presence

- The Holy Spirit is from God

- God and the Holy Spirit know each other’s mind

2. The Holy Spirit’s Being

- The Holy Spirit is everywhere

- The Holy Spirit is eternal

- The Holy Spirit has great power . . .

- . . . and the Holy Spirit can enable people to do great things

- The Holy Spirit has great wisdom and knowledge . . .

- . . . The Holy Spirit even has knowledge of the future

3. The Holy Spirit’s Personhood

- The Holy Spirit is distinguished from God and Jesus Christ

- The Holy Spirit has a mind

- The Holy Spirit is referred to with personal pronouns

- The Holy Spirit has personal characteristics

- The Holy Spirit communicates . . .

- . . . and the Holy Spirit interacts in other ways

- Note: Like a person, the Holy Spirit can be treated wrongly

2. God, Jesus Christ and the Holy Spirit

1. Mutual Association

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit are very closely associated

- The Holy Spirit is identified with God . . .

- . . . and the Holy Spirit is identified with Jesus Christ

- The Holy Spirit is described as both the Spirit of God and the Spirit of Jesus Christ

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit work together in unity of purpose . . .

- . . . Most prominently, they work together in saving people

- Note: Possible references to God in plural form

2. Mutual Divine Attributes

- Omnipresence – God, Jesus Christ and the Holy Spirit are everywhere

- Omnipotence – they each have infinite, sovereign power

- Omniscience – they each have complete knowledge

- Divine glory

- Eternal existence

- Holiness

3. Mutual Divine Roles

- God, Jesus Christ and the Holy Spirit are each ascribed a primary role in creation

- They each give spiritual or eternal life

- They each sanctify God’s people

- They each are constantly with God’s people, living in them

- They each strengthen and empower God’s people

- They each guide and teach God’s people

- They each give God’s people joy and peace

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 5

Angels, Satan and Demons

1. Angels

1. Attributes of Angels

- Angels have human-like features, but are very awesome in appearance

- Angels have wings and can fly

- Angels are very powerful

- Angels have great wisdom and knowledge – but their knowledge is limited

- Angels can communicate and interact with others

- Angels have a will and emotions – notably joy

- Angels are holy – but not perfect

- Further attributes of angels

2. Angels and God

- Angels are with God, surrounding him and even standing in his presence

- Angels worship God and Jesus Christ

- Angels serve God . . .

- . . . Angels carry out judgments of God

- Angels serve Jesus Christ

- Note: “The angel of the LORD” is identified with God

3. Angels and God’s People

- Angels help and care for God’s people

- Examples of angels, sent by God, saving God’s people

- Angels give God’s people messages, such as instructions

- Angels also give messages about future events

- Note: Angels played a role in the introduction of the Mosaic Law

4. Further Teaching about Angels

- Angels are very important

- There are different kinds and ranks of angels

- There are thousands upon thousands of angels

- Angels reside in heaven

- Angels are not to be worshiped

- Other teachings about angels

2. Satan and Demons

1. Satan’s Evilness

- Satan is evil – and is opposed to God’s kingdom

- Satan is opposed to Jesus Christ

- Satan is deceitful . . .

- . . . Those who follow Satan likewise are deceitful

- Note: Possible references to Satan’s original state and his fall

2. Satan’s Power

- Satan is very powerful

- Satan has great power and authority in the world

- Satan works in and through unbelievers

- Satan is not as powerful as God . . .

- . . . and Satan is not as powerful as Jesus Christ

- Note: Satan stands condemned

3. Satan’s Work against God’s People

- Satan schemes and fights against God’s people

- Satan tempts God’s people . . .

- . . . and Satan can lead God’s people astray

- Satan can afflict God’s people

- Satan can only tempt and afflict as God permits

- Satan accuses God’s people before God

- Note: Satan hurled down from heaven to the earth

4. Demons

- Demons are evil and powerful spiritual beings

- Demons are aligned with Satan

- Demons are deceitful, propagating what is false

- Demons can possess people . . .

- . . . Demons can cause people they possess much harm

- Demons both fear and have to submit to God and Jesus Christ

- Demons face eternal punishment

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 6

God’s Creation

1. General

1. God Made All Things

- God has made all things

- God made the earth . . .

- . . . God made the heavens as well as the earth

- Along with making the earth and the heavens, God made everything in them

- God made light, alongside the darkness

- God made the sky

- God made land and sea – partitioning the land off from the sea

- God made vegetation

- God made the sun, moon and stars

- God made all creatures and people

- Note: All that God makes is good

2. God Maintains Creation

- Every creature’s life is dependent on God

- God provides food for all creatures

- God sends rain on the earth, making it productive

- God’s provision of rain and food is abundant . . .

- . . . God’s provision satisfies his creation

- God regulates all aspects of the weather

- God controls the cycle of day and night

- God controls the seasons

- God regulates and maintains the other aspects of nature

- Note: God made the earth and all creation to last

3. How God Made and Maintains Creation

- God made all things with his wisdom

- God made all things with his power

- God made and maintains all things by his word or command

- God made and sustains all things through Jesus Christ

- The Holy Spirit played a role in creation – and still does

4. Implications of God Being Creator

- God is the Father of all things, notably of all people

- God is sovereign over all things

- All things belong to God

- All things exist for God

- Creation attests to God’s greatness and glory

- Creation attests to God’s power

- Creation and God’s control over it show his power and wisdom to be incomparable . . .

- . . . God made this point very clear to Job

2. God’s Creation of People

1. Life and Death

- God creates people . . .

- . . . Children ultimately come from God

- God creates the various aspects of people’s beings

- God gives people life and breath

- Human life is of great value

- People’s lives are very brief

- Each person is destined to die . . .

- . . . All people die no matter who or what they are

- Once a person dies, they do not return

- Note: Blood signifies life – and a person’s life is taken by the shedding of their blood

2. The Human Spirit

- God has made people with a spirit

- The spirit is distinguished from one’s body

- The spirit and the soul are closely associated – along with one’s “heart”

- The spirit and soul are at the core of one’s being . . .

- . . . They embody and are central to one’s state of mind – as often depicted in hardship

- The spirit and soul are linked with one’s emotions

- The spirit and soul are linked with one’s desires

- The spirit is involved in one’s thinking

- The spirit is fundamental to one’s attitude and actions

- People are dead without their spirit

- People’s spirits and souls exist after death

3. The Uniqueness of People

- God has made people in his own image

- People have an able mind, with which to think and reason intelligently . . .

- . . . People can make judgments

- People have the moral capacity to know good from evil and right from wrong . . .

- . . . People can choose between good and evil

- People are of much more value than other creatures

- God has made people ruler over all other creatures

- People are to care for other creatures

- People are to act responsibly towards all creation

4. Epilogue: God’s Self-Revelation to People

- People cannot in themselves perceive or know God

- God reveals himself to people

- God reveals himself by what he does

- God’s creation of the world and heavens perpetually evidence and reveal God to all people . . .

- . . . God’s ongoing control over nature likewise testifies to him

- God is revealed in his acts of judgment and of salvation

- God is revealed and known through Jesus Christ

- Note: God reveals his plans and will

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 7

God’s Sovereignty

1. God’s Supreme Authority

1. The LORD Is God – the Only God

- The LORD is God

- The LORD is God of heaven and earth

- The LORD is God of all people

- The LORD is the true and living God . . .

- . . . He is the one and only God

- God’s deeds show that he is the only God . . .

- . . . God’s deeds show that he is indeed the LORD

2. God Reigns Supreme

- God reigns . . .

- . . . God is enthroned in heaven

- God rules over all – over all the earth

- God rules over all nations and authorities

- God will reign forever

- God will impose his absolute rule on all

- Note: All things belong to God

3. God Has Power over All Things

- God has power over the forces of evil

- God has power over death, to raise the dead

- God has power over all aspects of nature, including: the earth; the skies; . . .

- . . . and the waters

- God has power over nations . . .

- . . . God can devastate or destroy nations

- God has power over rulers and can bring them down . . .

- . . . Examples of God bringing rulers down

4. God Defeats His Enemies

- No one can effectively oppose God . . .

- . . . The plans of God’s enemies cannot succeed against him

- God takes vengeance on his enemies

- God repays his enemies for their deeds

- God destroys his enemies

5. God Fulfills His Plans

- God carries out his purposes and plans

- God’s plans were determined long ago – from the beginning

- When the time comes, God’s plans are promptly fulfilled

- God does not change his purposes and plans . . .

- . . . though God may have reason to alter something he did – or relent from something he proposed

- No one can thwart God’s purposes and plans . . .

- . . . Nor can anyone alter what God does

- God works everything for his purposes and plans

2. God’s Control over the World

1. God Has Control over Evil

- God exerts control over evil

- God can use evil

- God can use evil to fulfill his purposes

- God can use evil and wrongdoing to punish

- God can use evil for the benefit of people

2. God Has Control over Nature

- God directs nature

- Nature serves God

- God can control the elements of nature to bring plentiful provision . . .

- . . . and God can control nature so as to bring depravation

- God has control over all creatures

- God can perform miracles of nature . . .

- . . . God can miraculously use nature for his purposes

3. God Has Control over the Nations

- God is in control of the nations

- God has been in control of the nations throughout history

- God appoints times for events affecting the nations

- God has control over the outcome of conflicts between nations

- God can thwart the plans of the nations

- God establishes all ruling authorities

- God has control over rulers . . .

- . . . God can use rulers in order to accomplish his purposes

4. God Has Control over Each Person

- God has control over people’s hearts and minds

- God has control over people’s actions . . .

- . . . Despite people’s plans, their steps are directed by God

- God controls the good and bad things that happen to people

- God brings people down and exalts others

- God determines the length of people’s lives . . .

- . . . and God finishes people’s lives

- Note: The life of every person is in God’s hands

5. Addendum: God’s Early Dealings with Humankind

- God’s creation of the first people, in an ideal environment

- Humankind’s original sin and the judgment – including death and expulsion from the Garden of Eden

- The flood and Noah: Escalated sin and judgment; righteousness and salvation

- The Tower of Babel: Sinful pride and the dispersion of humankind

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 8

God’s Word

1. General

1. What God’s Word Comprises

- God’s word primarily is Scripture

- God’s word includes his laws

- God’s word includes his covenants and promises

- God’s word includes his prophecies

- God’s word includes the gospel, proclaimed by his people

- Note: Jesus Christ is the Word of God

2. God’s Communication of His Word

- God has given his word by the Holy Spirit . . .

- . . . Further mention of Scripture coming by the Holy Spirit

- God gave his law through Moses

- God has spoken through prophets

- God has spoken through visions and dreams

- God’s word was spoken by Jesus Christ

3. Characteristics of God’s Word

- God’s word is holy, righteous and good

- God’s word is true . . .

- . . . and what God’s word foretells comes true

- God’s word is living and active

- God’s word is powerful

- God’s word is everlasting

- Note: God’s word surpasses everything of this world

4. Functions of God’s Word (I): General

- God’s word makes known his commands

- God’s word makes known his plans

- God’s word plays a role in salvation

- God’s word plays a role in sanctification

- God’s word helps people avoid sin

- God’s word helps people learn to fear God

- God’s word encourages people

- Other roles of God’s word

- Note: God acts by his word

5. Functions of God’s Word (II): Blessings

- Life . . .

- . . . including spiritual and eternal life

- Light

- Knowledge

- Wisdom

- Hope

- Joy

- Freedom

- Note: Rejecting and not keeping God’s word brings his judgment

2. Key Old Testament Covenants

1. God’s Covenant with Abraham

- God called Abraham to go to the land of Canaan – and Abraham went

- Subsequently, God made a covenant with Abraham, promising him: countless descendants; the land of Canaan; . . .

- . . . and that all peoples on earth would be blessed through Abraham

- Abraham believed God, and God credited this to him as righteousness

- God’s covenant required Abraham to obey God, which he did

- God confirmed the covenant and promises with Abraham’s descendants

- Note: God made circumcision the sign of the covenant with Abraham and his descendants

2. God’s Making of Israel as His People

- God made the nation of Israel . . .

- . . . The people of Israel were Abraham’s descendants

- God redeemed the Israelites out of Egypt to take them as his own . . .

- . . . The Passover and God’s deliverance of Israel from Egypt

- God chose Israel out of all the nations to be his holy people . . .

- . . . Israel was God’s chosen servant

- Foreigners were accepted into Israel and able to worship God

- Note: The tribes of Israel

3. God’s Covenant with Israel and the Law

- God made a covenant with Israel, based on his law . . .

- . . . If the Israelites obeyed God, then they would be his people and he would be their God

- The core of the law: The Ten Commandments

- The whole law included: religious laws; . . .

- . . . judicial laws; and social laws

- By obeying all the law, the Israelites would be holy

- By obeying all the law, the Israelites would be righteous and live

- By obeying, the Israelites would have life and prosperity in the promised land

- If the Israelites disobeyed the law and broke the covenant, there would be dreadful consequences . . .

- . . . Their destruction would culminate in exile from the promised land

4. The Ark of the Covenant and God’s Presence

- The ark of the covenant – which contained the stone tablets of the covenant

- The ark signified God’s presence amongst the people

- Signifying God’s presence, the ark was where God would meet with Moses and the people

- The ark brought great power and dreadful effects

- The ark was kept in the Most Holy Place, shielded by a veil – in the tabernacle and later the temple . . .

- . . . Access into the Most Holy Place and the whole sanctuary was greatly restricted

- Containing the ark, the tabernacle and later the temple signified God’s presence . . .

- . . . Thus the temple became the focus of worship and prayer to God

- Note: God’s presence amongst the Israelites was dependant on their continued obedience

5. God’s Faithfulness to His Covenant with Israel

- God faithfully led Israel through the desert and provided for them

- God promised that none of Israel’s enemies would withstand it – which he fulfilled

- Conquering its inhabitants, God gave the promised land of Canaan to Israel – as an inheritance . . .

- . . . Description of the promised land: Its goodness and location

- God duly cared for Israel in the promised land

- So, God was faithful to his covenants and promises with Abraham and Israel

6. God’s Dealings and Covenant with David

- David was chosen and anointed by God, as ruler over Israel

- David reigned over Israel, as a powerful and righteous king – undergirded by God . . .

- . . . However, David was not free of sin and trouble during his reign

- God’s covenant with David, promising that David’s royal dynasty would last forever

- The royal line of any king descended from David would continue if he obeyed God as David did

- Note: God chose Jerusalem, David’s city, as his dwelling place . . .

- . . . As such, God’s temple was built in Jerusalem – by Solomon, David’s son

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 9

The Problem of Sin

1. General

1. What Sin Is

- Sin is breaking God’s law

- Even unintentionally breaking God’s law is sin

- Doing evil and acting wickedly is sin

- All wrongdoing is sin

- Not doing what we should do is sin

2. Sin Is against God

- Sin is action against God

- Even acting wrongfully against other people is sinning against God

- Sin is rebellion against God

- For sin involves: turning away from God and his commands; . . .

- . . . and going our own way

- Sin is hated by God

- God can be grieved by sin

3. Sin Is Universal

- All people have sinned

- No one is righteous before God

- People have a sinful nature . . .

- . . . People have hearts and minds inclined towards evil

- People are led into sin by their sinful nature . . .

- . . . People are led into sin by their corrupt hearts and minds

- Note: God is aware of all sins . . .

- . . . and God remembers sin

4. Sin’s Intrinsic Ill Effects

- Shame and disgrace

- Spiritual defilement . . .

- . . . Spiritual uncleanness

- Separation from God . . .

- . . . and spiritual death

- Captivity to sin . . .

- . . . involving enslavement to sin

- Foolishness and spiritual darkness

- Further intrinsic harmful consequences

- Note: Sometimes God “gives people over” to sin

5. Sin Brings God’s Judgment – Ultimately Death

- When one sins, one becomes guilty

- God holds one responsible for one’s sin

- Sin makes one subject to God’s wrath

- God’s wrath against sinners is manifested in punishment

- Sin results in physical death – through Adam’s original sin

- Sin brings the prospect of eternal “death”

- Note: Sin can lead to consequences that affect others – notably children . . .

- . . . but it is the one who sins who will die for their sin

2. The Law’s Provision for Israel’s Sin

1. Offerings for Atonement for Sinners

- The law made provision for the offering of a life of an animal, to make atonement for one who had sinned

- The major offerings for making atonement: The burnt offering; . . .

- . . . the sin offering; . . .

- . . . and the guilt offering

- Atonement was also made annually for all of the people

2. Aspects of Making Offerings for Sin

- All offerings were only to be made at the place God chose for his presence amongst his people

- Animals brought as offerings were to be without any blemish

- The sinner laid hands on the offering, identifying the animal with themself

- The blood of the offerings for sin featured in making atonement . . .

- . . . for the life of a creature is in its blood – and as such blood is not to be eaten

- The parts of an offering’s body were burnt or eaten

- Note: Procedures for the Day of Atonement, involving the high priest entering the Most Holy Place

3. The Role of the Priests

- God designated Aaron and his descendants as priests . . .

- . . . With their appointment, God is said to have made a covenant with the priests

- The priests were responsible for God’s sanctuary, the offerings and teaching the people . . .

- . . . The other Levites were given to the priests to assist them

- The priests made offerings for people when they sinned, to make atonement for them

- The high priest made atonement for Israel as a whole

- The offering of incense by the priests

- Note: Priests and Levites were given parts of the people’s offerings, God being their inheritance

4. Ceremonial Cleanness

- Because God is holy, his people must be holy – which included avoiding uncleanness

- Uncleanness largely came through contact with things that were unclean

- Creatures were designated as either clean or unclean for eating . . .

- . . .  Other sources of uncleanness

- Uncleanness would defile God’s dwelling place amidst his people – and so required isolation and cleansing

- While a person was unclean they could not participate in worship practices

- Cleansing typically involved washing and a purification period

- Uncleanness often required offerings for atonement

- Note: Spiritual purity is paralleled with cleanness, and sin with uncleanness

5. Epilogue: Israel’s Persistence in Sin

- Israel’s sin and rebellion in the wilderness

- Israel’s sin and unfaithfulness during the time of the judges

- Israel’s sinful demand for a king – and the choice of Saul

- Solomon’s unfaithfulness and the consequent division of the kingdom under his son, Rehoboam . . .

- . . . Jeroboam’s subsequent archetypical apostasy in the northern kingdom

- Some kings in Judah did lead the people in godly ways . . .

- . . . but ultimately both kingdoms of Israel failed to keep God’s laws and broke his covenant

- Note: The people polluted and defiled the land by their sin

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 10

God’s Judgment

1. Basics

1. God Is the Judge of the World

- God is judge . . .

- . . . God is the judge of the whole earth

- God makes judgments in the world

- God judges nations

- God judges individuals – including rulers

- God judges his own people

- God judges evil spiritual powers

2. Reasons for God’s Judgment

- To punish sin and unfaithfulness

- To discipline and cleanse God’s people

- To punish the ungodly . . .

- . . . and to exact just vengeance

- To save God’s people

- To vindicate God’s people

- To reward God’s people

- Note: God’s judgments serve as examples and warnings to others

3. God’s Judgment Is Just

- God judges with justice

- God judges righteously

- God does not show favoritism in his judgment

- God judges people with knowledge of all their deeds

- God takes into account thoughts and motives

- God’s judgments are correct

- God judges and repays people according to what they have done

- God repays people’s deeds with fitting recompense

- God gives fair warning of punishment for not obeying him . . .

- . . . Thus God allows for repentance and for punishment to be averted

- Note: In effect, it is people’s own actions that brings God’s punishment on themselves

4. God’s Judgment Reveals God

- God makes himself known by his judgment

- God’s judgment shows his might and his sovereignty . . .

- . . . God’s judgment makes known that he is the LORD

- God’s judgment evidences his glory – and also brings him glory

- God’s judgment reveals his holiness

- God’s judgment displays his anger

- Note: God’s restraint of his judgment shows his compassion and love

2. The Manifestation of God’s Judgment

1. Means of God’s Judicial Retribution

- Angels

- Nature

- Rulers . . .

- . . . and nations

- God’s own people

2. Characteristics of God’s Judicial Retribution

- Awesome power . . .

- . . . and irresistible

- Inescapable

- Terrifying . . .

- . . . causing great grief and anguish

- Horrific consequences . . .

- . . . even complete devastation

3. The Wicked and God’s Pending Judgment

- The wicked often prosper

- God shows goodness to the wicked – even their prosperity ultimately comes from him

- Questioning of God’s apparent lack of judgment regarding the wicked

- However, the situation of the wicked is precarious

- God does not leave the guilty unpunished

- In due time God does take action . . .

- . . . God’s silence in the face of wickedness is followed by his judgment

- God destroys the wicked

- The destruction of the wicked is often sudden

- Note: “The day of the LORD” will bring God’s judgment, with its destruction of the wicked

4. Repayments for the Wicked and the Righteous

- The wicked reap what they sow . . .

- . . . The wicked are brought down by their own evil deeds

- In contrast to the wicked, the righteous reap what is good

- God blesses the righteous

- God takes care of the righteous, in contrast to the wicked

- The future of the righteous contrasts with the end of the wicked . . .

- . . . This will be most evident in the afterlife

- The wicked and ungodly are bereft of hope

- Discourses on perils that the wicked typically face

- Note: Further contrasts between the righteous and the wicked

5. Epilogue: God’s Judgment of Israel – and His Mercy

- Many times God called and warned his wayward people, through his prophets

- Eventually God determined to bring destruction on unresponsive Israel

- The temple and Jerusalem were destroyed

- God’s judgment on unfaithful Israel culminated in exile from the promised land

- However, God would not completely destroy Israel . . .

- . . . God promised to spare a remnant of Israel

- God also promised to return people of Israel to the land

- Jews did return to the land – rebuilding the temple and Jerusalem’s walls

- Note: Because God remembers his covenant with Abraham, God cares for and is merciful to Israel

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 11

God’s Promised Messiah

1. The Messiah’s Identity

1. The Promise of a Messiah in OT Scripture

- The OT Scriptures speak of a coming anointed one of God, who would have God’s Spirit on him . . .

- . . . They describe him as a remarkable chosen servant of God

- The OT promises that such a one would arise as a great ruler of Israel

- The OT says the ruler will bring justice and salvation to the nations

- The OT speaks of the ruler crushing the wicked

- The ruler would be a descendant of King David, in accordance with God’s promise to David

- The OT also says he would suffer and die, for people’s sins – but then be raised and exalted

2. Jesus Is the Promised Messiah

- Jesus Christ is the one chosen and appointed by God

- Jesus Christ is the one anointed by God, with the Holy Spirit . . .

- . . . Jesus is the messianic Holy One of God

- The OT Scriptures testify to Jesus being the Messiah, the Christ

- For the OT speaks of the sufferings and resurrection of the Christ as fulfilled in Jesus . . .

- . . . and the OT speaks of the messianic salvation that would come through Jesus Christ

3. Messianic Prophecies Fulfilled by Jesus

- Prophecies fulfilled in Jesus’ birth and early years

- Prophecies fulfilled in Jesus’ life and ministry

- Prophecies fulfilled in Jesus’ rejection and betrayal

- Prophecies fulfilled in Jesus’ death . . .

- . . . Further OT Scriptures fulfilled or reflected in Jesus’ death

- Prophecies fulfilled in Jesus’ resurrection

- Prophecies fulfilled in Jesus’ ascension and exaltation

- Other messianic OT Scriptures applied to Jesus Christ

4. Further Testimony to Jesus Being the Messiah

- Jesus’ deeds showed that he is the Messiah, the Christ

- Jesus himself claimed to be the Christ

- Jesus’ followers acknowledged him as the Christ . . .

- . . . and Jesus being the Christ was a central aspect of his followers’ teaching

- Others also acknowledged Jesus as the Christ

- Note: The Christ is understood to be the Son of God

2. The Messiah’s Purpose and Person

1. Jesus Christ’s Mission from God

- God sent Jesus Christ into the world

- God sent Jesus to take away sins . . .

- . . . God sent Jesus to save the world

- Jesus came to bring spiritual light into the world . . .

- . . . Jesus came to bring truth

- Jesus came to enable us to know God

- Jesus came to destroy Satan’s power and work

- Further objectives of Jesus Christ’s mission

- Note: Jesus Christ’s mission took place at a time chosen by God . . .

- . . . and aspects of Jesus Christ’s mission occurred at designated or appropriate times

2. Jesus Christ’s Humanity

- Jesus Christ became a human being

- Jesus was born, of Mary – after being conceived through the Holy Spirit . . .

- . . . Jesus’ mother Mary was a very godly woman, blessed by God

- Jesus was a descendant of David

- Jesus had family

- Jesus grew from childhood through to adulthood

- Jesus was called a man

- Jesus had a physical body . . .

- . . . and Jesus had physical limitations

- Like all humans, Jesus experienced difficult times – including temptation

- Note: Jesus’ humanity was vital to his mission to save people

3. Jesus Christ’s Personality

- Jesus was loving – shown ultimately in him giving up his life

- Jesus was compassionate

- Jesus was meek

- Jesus was gentle and humble – as a servant

- Jesus was good

- Jesus was righteous

- Jesus showed righteous anger and indignation

- Jesus showed great strength of character, being courageous and composed

- Note: Jesus was prepared to associate with and even support notably sinful people

4. Epilogue: God Works through Jesus Christ

- God works in all eras through Jesus Christ, impacting all things everywhere

- God enacts his will in or through Jesus Christ

- God fulfills his promises through Jesus Christ . . .

- . . . Key promises of God have been centered on Jesus Christ

- God saves people through Jesus Christ

- God reconciles people to himself through Jesus Christ

- God gave the Holy Spirit through Jesus Christ

- God works in and through his people, through Jesus Christ

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 12

Jesus Christ’s Mission

1. God’s Enablement of Jesus Christ

1. Jesus Christ’s Authority from God

- God granted Jesus sovereign authority

- Jesus had the authority to forgive sins

- Jesus’ teaching had great authority

- Jesus had the authority to state what was required for eternal life

- Jesus had the authority to state what was required to enter God’s kingdom

2. Jesus Christ’s Power from God

- God bestowed the Holy Spirit on Jesus, for his mission

- The Holy Spirit empowered Jesus in what he said and did

- Jesus did many miraculous deeds with God’s power . . .

- . . . God would do for Jesus whatever he asked

- Jesus’ deeds led people to glorify God

- Jesus’ deeds validated his claims about himself and God

- Jesus’ deeds led many people to believe in him

3. Jesus Christ’s Knowledge from God

- Jesus saw and heard things from God

- Jesus knew everything

- Jesus knew everything about all people . . .

- . . . Jesus even knew people’s thoughts and intentions

- Jesus knew about future events

- Jesus was also filled with wisdom . . .

- . . . Nobody could match Jesus’ wisdom

- Note: Jesus knew God

4. Jesus Christ’s Direction from God

- God was with Jesus

- Jesus only did works of God, and God worked through him

- Jesus obeyed God

- Jesus carried out God’s will, doing the work God had given him . . .

- . . . Jesus sought to do God’s will as opposed to his own will

- Jesus spoke what God wanted him to say

- Note: In doing God’s will, Jesus brought glory to God . . .

- . . . and Jesus was glorified by God

2. Ministry, Death and Resurrection

1. Jesus Christ’s Miracles

- Jesus performed miraculous deeds that greatly amazed people

- Jesus delivered people from demons and Satan – demonstrating power over evil

- Jesus delivered people from disease and disorders

- Jesus even raised the dead

- Jesus exercised control over nature, in rescuing and helping people

- Note: Jesus initially did not want his deeds – nor his identity – to be widely known . . .

- . . . but still large crowds came to him from all around

2. Jesus Christ’s Teaching

- Jesus was a prophet . . .

- . . . As a prophet, Jesus taught and preached to the people

- Jesus preached the good news of the kingdom of God

- Jesus’ teaching was not his own; what he spoke was from God

- Jesus’ teaching is the truth . . .

- . . . Jesus himself is identified with truth

- Jesus’ teaching was amazing and powerful – leading people to believe in him . . .

- . . . However, many others did not believe Jesus

- Note: Jesus’ use of parables and figurative speech

3. Jesus Christ’s Rejection and Death

- Jesus was rejected

- Jesus was despised

- Jesus faced intense opposition, with efforts to kill him

- Jesus’ betrayal and arrest

- The unjust condemnation of Jesus – who was innocent of any charge

- The horrific suffering and death of Jesus

- The events following Jesus’ death and his burial

- Jesus’ suffering and death (and resurrection) were planned . . .

- . . . It was God’s will that Jesus die – for everyone

- Jesus suffered and died willingly

4. Jesus Christ’s Resurrection and Ascension

- God raised Jesus from the dead, by his power . . .

- . . . The Holy Spirit is linked to Jesus’ resurrection

- Jesus’ body was not found in his tomb

- Jesus was raised in a bodily form

- Jesus appeared to people after his resurrection

- Jesus was taken up to God in heaven

- Because he had willingly suffered death, God exalted and glorified Jesus Christ

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 13

Salvation through Jesus Christ

1. Salvation from Sin

1. Jesus Christ’s Death as an Offering for Sin

- God provided Jesus Christ as an offering for sin

- Jesus Christ died for our sins . . .

- . . . He offered himself to God, as a sacrifice for our sins

- Jesus Christ is the “Lamb” who was sacrificed

- Jesus Christ was an unblemished offering – being without sin

- In his death, Jesus Christ bore our sins

2. Jesus Christ’s Death and Atonement for Sin

- Jesus Christ died for us

- Jesus Christ’s sacrifice of himself for us means that our sins can be forgiven . . .

- . . . and that we can therefore be justified and righteous before God

- So through Jesus Christ’s death we can be reconciled to God . . .

- . . . and through Jesus Christ we can have peace with God

- Thus, Jesus Christ saves people from God’s wrath

- Note: Further points about the significance of the shedding of Jesus Christ’s blood

3. Jesus Christ’s Death and Redemption from Sin

- Jesus Christ gave himself as a ransom for us, to redeem us from sin

- God’s people have been bought by Jesus Christ’s death . . .

- . . . They have been freed from sin and are now slaves to God – and Jesus Christ

- Jesus Christ’s death sets us free from sin’s control . . .

- . . . and Jesus Christ’s death cleanses us from sin

- Note: Jesus Christ’s death redeems people from the law and its consequences

4. Jesus Christ’s Resurrection and Salvation

- Jesus Christ’s resurrection has a key part in people being saved

- Jesus Christ’s resurrection is linked to the forgiveness of sins and justification

- Jesus Christ’s resurrection was essential for our resurrection

- Jesus Christ’s death and resurrection were a triumph over Satan and evil

- Note: Jesus Christ’s resurrection affirmed significant things about him

2. Salvation for the World

1. The Savior of the World

- God provides salvation through Jesus Christ

- Jesus Christ is the Savior of the world – in conjunction with God . . .

- . . . Jesus Christ realizes salvation and redemption

- We can only be saved through Jesus Christ

- Jesus Christ will bring believers’ salvation to completion on his return

2. Life through Jesus Christ

- God provides life through Jesus Christ

- Jesus Christ gives spiritual life

- Jesus Christ gives eternal life

- Through Jesus Christ we can have eternal life as opposed to death

- Jesus Christ saves people from the power of death

- Note: The book of life

3. Salvation for the Gentiles through Jesus Christ

- God has extended his salvation to the Gentiles

- God has provided salvation for the Gentiles through Jesus Christ . . .

- . . . Jesus Christ died for all people

- God has made the way of faith in Jesus Christ open to Gentiles as well as Jews – there is no difference

- The gospel about Jesus Christ is preached also to the Gentiles . . .

- . . . Through the gospel Gentiles come to faith

- God has given the Holy Spirit to the Gentiles as well as to Jews

4. The Gentiles as Part of God’s People

- Gentiles have been accepted by God as being of his people

- Jesus Christ has made Jews and Gentiles one

- Gentiles have been included in the true “Israel” . . .

- . . . God’s people are now of the heavenly Jerusalem

- Those who have faith are the true, spiritual children of Abraham . . .

- . . . and God’s promise or blessing to Abraham is for all who have faith

- Note: Believing Jews still have a privileged status, amongst God’s people

5. Epilogue: Jesus Christ’s Mission and Israel

- Jesus Christ came foremost to Israel . . .

- . . . and the gospel of Christ was first preached to the Jews

- But the Jews largely rejected Jesus Christ . . .

- . . . and many Jews strongly opposed the spreading of the gospel

- The Jews’ negative response to Jesus Christ brought God’s judgment

- God largely rejected the Jews and accepted the Gentiles, due to the Jews rejecting Christ and the gospel . . .

- . . . The Jews’ negative response contrasted with the responsiveness of the Gentiles

- But God has left a faithful remnant of Israel

- Despite Israel’s current state – which has benefited the Gentiles – Israel will be saved

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 14

The New Order

1. Jesus Christ and the Law’s Diminished Role

1. Righteousness Not by Law, but Faith in Jesus Christ

- The Mosaic Law cannot bring perfection . . .

- . . . The law only exacerbates the problem of sin

- People are not justified or made righteous by obeying the law – but by faith in Jesus Christ . . .

- . . . This is the way of the righteousness from God, who justifies by faith – not by law

- By faith Abraham was declared righteous and received the promise – and so will all who emulate him

- One’s righteous standing is no reason to boast, as it is not due to what one does – but to faith

2. Salvation by Grace, through Jesus Christ

- God chooses and calls people by his grace and mercy, through Jesus Christ – not because of works

- God leads people to respond to him by his grace

- People are justified and made righteous by God’s grace, through Jesus Christ – not by law

- People are saved by God’s grace and mercy, through Jesus Christ . . .

- . . . People are saved by God’s grace and mercy rather than by works and the law

- Eternal life is a gift from God, through Jesus Christ

- Note: Jesus Christ’s grace and mercy are integral to salvation

3. Release from the Law through Jesus Christ

- Jesus Christ fully realized what the law had worked towards

- So through Jesus Christ believers have been released from the law

- With Jesus Christ’s once and for all sacrifice, there is no longer any need to sacrifice for sin

- The regulations and rituals of the law are no longer applicable . . .

- . . . Believers are released from the food regulations of the law

- Instead of being under the law, believers are under grace and Jesus Christ’s law

4. The Relevance of the Law

- The law is not nullified . . .

- . . . The law is still good

- The primary purpose of the law is to make people aware of sin

- The spiritual and moral commands of the law are still to be obeyed

- The law’s principles – such as love, justice and mercy – are of central importance, above its rules

2. Key Elements of the New Order

1. God’s New Covenant

- Prelude: The OT Scriptures speak of God instituting a new covenant with his people – through the Messiah

- The first covenant (with its priesthood and law) was inadequate and superseded by the superior new covenant – through Jesus Christ . . .

- . . . Components of the first covenant were merely a shadow of what was to come in the new covenant

- Jesus Christ’s blood ratified the new covenant

- The new covenant is everlasting

- The new covenant is spiritual – of an internal nature and of the Holy Spirit

- Under the new covenant God’s people know him and are forgiven

- Other contrasting aspects of the new covenant with the old

2. Jesus Christ as High Priest

- Jesus Christ is the high priest of God’s people – representing them before God in the superior heavenly sanctuary

- Jesus Christ was appointed by God as high priest forever, in the superior priestly order of Melchizedek

- Previous sacrifices offered by priests were ultimately ineffective in dealing with sin . . .

- . . . As high priest, Jesus Christ sacrificed for sin once and for all

- As high priest, Jesus Christ continues to intercede for God’s people

- Jesus Christ is a high priest who is perfect – but can still identify with his people’s humanity

3. The Kingdom of God

- The kingdom of God came in Jesus Christ’s mission

- The kingdom of God will come in all its fullness in the future

- The spiritual nature of the kingdom of God

- The dynamism and power of the kingdom of God

- The great cost of participating in the kingdom of God

- Those who will enter the kingdom of God . . .

- . . . Those to whom the kingdom of God belongs

- Those who will not enter nor inherit the kingdom of God

- Note: The kingdom of God is also the kingdom of Jesus Christ

4. Jesus Christ as Lord of All

- Following his death and resurrection, God exalted Jesus Christ to his right hand . . .

- . . . and God made Jesus Christ Lord of all

- God has given Jesus Christ authority and power over all things

- God has entrusted everything to Jesus Christ – and made him heir of all things

- Jesus Christ has power over all other powers

- Jesus Christ’s power extends over death

- In the end, all Jesus Christ’s enemies will be made his footstool – totally conquered

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 15

‘The Last Things’

1. Jesus Christ’s Return and the Final Judgment

1. Prologue: Judgments Preceding Jesus Christ’s Return

- The first series of judgments: The seven seals

- The second series of judgments: The seven trumpets

- The third series of judgments: The seven bowls

- The guilt and consequent judgment of “Babylon the Great”

2. The Timing of Jesus Christ’s Return

- God has set times for the end of the age and related events . . .

- . . . God has set times for Jesus Christ’s return and subsequent events

- Jesus Christ’s return will be at an unexpected time, while people are living as usual

- Jesus Christ’s return will be preceded by distressful events

- Awesome cosmic events will occur just prior to Jesus Christ’s return

- Jesus Christ’s return is spoken of as being imminent

- Note: The time of Jesus Christ’s return is referred to as “the day of the Lord”

3. Jesus Christ’s Return

- Jesus Christ will return with his angels

- Jesus Christ will come in great glory

- On Jesus Christ’s return believers who have died will be resurrected . . .

- . . . and all his followers will be gathered to him

- On Jesus Christ’s return his followers will be rewarded

- On Jesus Christ’s return evil powers will be crushed

4. The Final Judgment (I): Its Scope and Outcomes

- Prelude: There will be a final “day” of God’s judgment

- God will judge every person, for all they have done . . .

- . . . All that is hidden will be revealed and judged

- The dead will rise . . .

- . . . They will rise to be judged, and either rewarded with eternal life or be condemned

- Eternal life will be the reward for godliness

- God’s wrath and destruction will be the recompense for ungodliness

5. The Final Judgment (II): The Process

- God has appointed Jesus Christ judge and will judge all people through him

- On his return, Jesus Christ will judge and reward all people according to what they have done . . .

- . . . God’s people will be judged and rewarded according to what they have done

- People will have to give an account of themselves

- Those who have believed in Jesus Christ will be saved and have eternal life

- Those who have rejected Jesus Christ – not obeying and doing evil – will be condemned

- What people have known will be taken into account

6. Jesus Christ’s Universal Rule

- Prelude: The thousand years

- God will establish the Messiah as ruler over all, forever

- The Messiah will have a universal reign of righteousness and peace

- All nations will turn to God

- All nations will worship God

- All people will acknowledge and submit to Jesus Christ

- God’s people will reign with Jesus Christ

2. The Afterlife

1. The New Creation

- The present heavens and earth will pass away . . .

- . . . The devastation of the heavens and earth in association with God’s judgment of the wicked

- God will create new heavens and a new earth

- God will renew all things

- God’s people will live in the new Jerusalem

- Description of the new Jerusalem

- Note: The new Jerusalem is linked with the renewed Jerusalem prophesied in the OT . . .

- . . . This association is seen in the descriptions of the two cities

2. Eternal Life

- As God raised Jesus Christ from the dead, God will also raise his people

- On Jesus Christ’s return, their bodies will be made imperishable, glorious and spiritual – like Christ

- God’s people will be given eternal life

- Eternal life transcends physical death and precludes eternal spiritual death . . .

- . . . There will be no more death for God’s people

- God’s people will have the right to the tree of life and the water of life

- God’s people will have accompanying eternal blessings

3. The Heavenly State of God’s People

- God’s people will enter the kingdom of God . . .

- . . . and God’s people will inherit the kingdom

- God’s people will be in heaven . . .

- . . . Heaven is where their reward is kept

- God’s people will be made perfect

- God’s people will have glory

- God’s people will have great joy . . .

- . . . There will be no more sorrow

- Note: The salvation and redemption of God’s people will be fully realized

4. Being with God

- God will dwell with his people

- God’s people will see God

- God’s people will be with Jesus Christ

- God’s people will have God’s and Jesus Christ’s names written on them

- God’s people will share in God’s and Jesus Christ’s glory

- God’s people will praise God – and serve him

- Note: The feast in the kingdom of God

5. The Punishment for the Ungodly

- The ungodly face God’s wrath . . .

- . . . The ungodly face destruction

- The ungodly will be separated from God and Jesus Christ – shut out from the holy city

- The ungodly will be thrown into fire

- There will be darkness and torment

- The punishment is eternal

- Note: There will be varying degrees of punishment

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 16

The Standing of God’s People

1. Basics

1. Prologue: God Draws People to Himself

- God chooses people (to be his people) . . .

- . . . God chooses people to receive spiritual blessings

- God calls people . . .

- . . . God calls people to the blessings and other aspects of the faith

- God’s choice and call were determined before creation

- God’s choice and call are in accordance with his purpose

- God enables people to believe

- God enables people to come to him, in repentance

- Note: God’s mercy and people’s destiny

2. God’s People Belong to God

- God’s people belong to him

- They are God’s people . . .

- . . . and God is their God

- God’s people belong to Jesus Christ . . .

- . . . The Father gives his people to Jesus Christ

- God’s people are called and identified by his name and Jesus Christ’s name

3. God’s People Are His Family

- Each believer belongs to the household of God

- God is their Father

- God’s people are his children

- As God’s children, they are heirs of God

- God’s people are Jesus Christ’s brothers and sisters

- God’s people are brothers and sisters of each other

- Some of God’s people have parent-child relationships

4. God’s People Are His Church

- God’s people form his and Jesus Christ’s church

- Jesus Christ is the church’s Lord and ruler

- The church is God’s temple or house, in which God dwells by his Holy Spirit . . .

- . . . As such, God’s people meet together in his presence

- Being God’s, the church is holy

2. Being ‘in’ Jesus Christ

1. God’s People Are ‘in’ Jesus Christ

- God’s people are “in” Jesus Christ

- God’s people are “in” Jesus Christ because of what God has done

- Jesus Christ identifies himself with God’s people

- God’s people live with Jesus Christ . . .

- . . . and Jesus Christ is in his people

2. The Significance of Being ‘in’ Jesus Christ

- “In” Jesus Christ God’s people are saved

- “In” Jesus Christ they have righteousness and are redeemed

- “In” Jesus Christ God’s people are sanctified

- “In” Jesus Christ they are identified with him in his death, resurrection and life – meaning release from sin and the law . . .

- . . . This identification also has other implications – present and future

- “In” Jesus Christ God’s people are given God’s grace

- “In” Jesus Christ God’s people have peace and other spiritual “fruits”

- “In” Jesus Christ God’s people have eternal life

- “In” Jesus Christ they will have glory and other blessings in the afterlife

- Further blessings of being “in” Jesus Christ

3. God’s People Are One Body ‘in’ Jesus Christ

- All believers – including Jews and Gentiles, slaves and free – are one body “in” Jesus Christ . . .

- . . . The church is in fact the body of Christ

- God’s people are many different parts making up one body “in” Jesus Christ

- The church body is built by and “in” Jesus Christ . . .

- . . . and Jesus Christ is the cornerstone of the church

- Jesus Christ is the head of the church body

- Jesus Christ is portrayed as the husband of the church

- God fosters unity and peace in the church body

- The church’s unity is linked with it having one God, one Lord and one Spirit

4. Epilogue: God’s People Relate to God through Jesus Christ

- Jesus Christ’s death and priesthood have opened the way into God’s presence for God’s people

- God’s people have access to God through Jesus Christ – by the Holy Spirit

- God’s people give thanks and praise to God through Jesus Christ

- God’s people ask the Father for things in Jesus Christ’s “name”

- Further references to God’s people relating to him through Jesus Christ

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 17

Keys to God’s Interaction

1. Basics

1. God Is Always with His People

- God and Jesus Christ are with their people

- God and Jesus Christ are always with their people . . .

- . . . God’s people are always with God – living in his presence

- God is with his people wherever they go . . .

- . . . God also goes before his people

- God is with his people in trouble

- Being with his people in trouble, God sees them through it

- God and Jesus Christ in fact live in their people . . .

- . . . and God’s people live in him and Jesus Christ

- God’s people are with Jesus Christ even in death

- Note: Examples of people being successful because God was with them

2. God Knows His People and They Know Him

- God and Jesus Christ know their people

- God knows all his people’s needs and troubles

- God and Jesus Christ enable their people to know them

- So God’s people know him . . .

- . . . and God’s people know Jesus Christ

- God’s people are friends of him and Jesus Christ

- God’s people have fellowship with him and Jesus Christ

3. God Loves His People

- God loves his people

- God loves his people greatly

- God’s love is with his people forever

- God shows his love for his people in delivering them . . .

- . . . and God shows his love for his people in protecting them

- God shows his love in his kindness and blessings to his people

- Jesus Christ loves God’s people – as he showed when he gave his life for them

- Note: God delights and rejoices in his people

4. God Is Faithful to His People

- God is completely faithful to his people

- God is faithful even if his people are unfaithful and do wrong

- God shows his faithfulness in helping and blessing his people

- God faithfully keeps his promises to his people

- God faithfully maintains his covenants with his people forever

- Note: God remembers his people

5. God Shows Grace to His People

- God and Jesus Christ show abundant grace toward their people

- By grace God’s people are given spiritual blessings and gifts

- By grace God’s people are entrusted with his work . . .

- . . . By grace God’s people are enabled to do his work

- By grace God’s people are strengthened

- By grace God’s people avoid sin

- Further notes on grace in the lives of God’s people

2. God’s Holy Spirit in His People

1. God Gives the Holy Spirit to His People

- Prelude: Prophecies of God giving his Spirit to his people

- God gives his people his Holy Spirit . . .

- . . . God gives the Holy Spirit to those who believe and obey him

- The Holy Spirit lives in God’s people

- Having the Holy Spirit verifies that a person is one of God’s people . . .

- . . . Having the Holy Spirit indicates that God lives in a person

- The Holy Spirit is God’s seal, guaranteeing what is to come

- Examples of people receiving the Holy Spirit

- Examples of people being filled with the Holy Spirit

- Note: The concept of asking for the Holy Spirit

2. God Works in His People through the Holy Spirit

- God saves his people through the Holy Spirit

- God instructs and teaches his people through the Holy Spirit

- God works through his people by the Holy Spirit . . .

- . . . God speaks through his people by the Holy Spirit

- Jesus Christ works amongst God’s people through the Holy Spirit . . .

- . . . The Holy Spirit continues Jesus Christ’s work in and through his people

3. The Holy Spirit Renews God’s People

- The Holy Spirit brings spiritual life

- The Holy Spirit sanctifies God’s people

- The Holy Spirit gives God’s people love and faith

- The Holy Spirit gives God’s people joy and peace

- The Holy Spirit teaches God’s people . . .

- . . . The Holy Spirit teaches God’s people about all things

- Having the Holy Spirit is linked with having wisdom and knowledge

4. The Holy Spirit Helps God’s People

- The Holy Spirit helps each believer

- The Holy Spirit leads God’s people

- The Holy Spirit directs God’s people in doing God’s work

- The Holy Spirit empowers God’s people to do God’s work

- The Holy Spirit has a significant role in what God’s people speak

- God’s people worship and pray by the Holy Spirit

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 18

God’s Transformation of His People

1. General

1. God Makes His People Spiritually Alive

- God’s people have spiritual life

- They have passed from their former state of spiritual death to spiritual life

- In union with Jesus Christ, their sinful selves have “died” and they are now spiritually alive

- God’s people are spiritually reborn of God . . .

- . . . They are born again of the Holy Spirit and through God’s word

- God’s people are a new creation

- Note: God’s promise of a new or renewed heart and spirit – so that his people will be committed to him

2. God Makes His People Holy

- God makes his people holy . . .

- . . . God’s people are a holy people

- God’s people are primarily made holy through Jesus Christ’s sacrifice

- God’s people are being made like God . . .

- . . . God’s people are being transformed to be like Jesus Christ

- Note: God’s people are his workmanship

3. God Teaches His People

- God teaches his people

- God teaches his people how to live

- God enables his people to know the truth

- God makes known things about himself to his people . . .

- . . . and God makes known other things of his to his people

- God reveals unknown and concealed things to his people

- Note: God’s word and truth dwell in his people – but not in others

4. God Disciplines His People (I): Reasons

- When his people turn to sin, God punishes and disciplines them . . .

- . . . By punishment and discipline God causes his people to seek him again

- God disciplines his people to rid them of sin

- God disciplines his people to save them from sin’s consequences

- However, hard times from God are not always due to sin

- God also tests his people to show if they will obey him and remain faithful

- Further reasons why God disciplines and tests his people

5. God Disciplines His People (II): Insights

- God disciplines his people as his children, who he loves

- God’s discipline is characterized by faithfulness and justice

- God’s punishment of his people is warranted . . .

- . . . and God’s punishment is often less than what his people’s sins really deserve

- God’s discipline and testing are temporary . . .

- . . . Due to his mercy and compassion, God limits his people’s punishment

- God’s discipline and testing can be intense, but God brings his people through

2. Spiritual Attributes

1. Love, Faith and Hope

- God gives his people love . . .

- . . . God enables his people to love

- God gives his people faith

- God gives his people hope – especially by what he has done through Jesus Christ

- God’s promises give his people hope

- God’s promises to his people include promises for the present life . . .

- . . . and promises for the afterlife – notably eternal life

2. Peace

- God gives his people peace

- God provides his people with rest

- Jesus Christ gives his people peace and rest

- God’s people have great peace

- God’s people have peace and rest even in death

- Note: God is the God of peace

3. Joy

- God gives joy to his people

- God gives his people fullness of joy

- The joy is present even in trouble

- Promises of God replacing sorrow with joy

- Note: Joy strengthens people

4. Wisdom and Knowledge

- God gives his people wisdom

- God gives his people knowledge

- God’s people are given spiritual sight . . .

- . . . They have spiritual light instead of spiritual darkness

- Note: The exceptional wisdom and knowledge that God gave to Solomon, Daniel and others

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 19

God’s Care of His People

1. God’s Saving of His People

1. God’s Capacity to Save His People

- God is able to save his people – no matter what the circumstances

- God has mighty power to save his people . . .

- . . . God can perform awesome deeds to save his people

- God does not need to use any other means but himself to save his people

- Note: Salvation belongs to God – for he is the only savior

2. God Saves His People – from All Things

- God is the Savior of his people . . .

- . . . God is the one who their salvation is in

- God saves his people out of all troubles

- God saves his people from all their enemies

- On delivering them, God may even honor or exalt his people

- Note: God is the light of his people, giving them light . . .

- . . . God gives his people light even amidst darkness

3. God Redeems His People

- God is the Redeemer of his people . . .

- . . . God redeems his people

- God redeems his people from enemies

- God sets his people free from suffering and things that imprison

- God will redeem his people from death

- Note: God vindicates his people

4. God Helps His People against Enemies

- God helps his people in need, including against enemies

- God consistently helps his people in need

- God helps his people by upholding them and delivering them from enemies

- God helps his people defeat enemies

- For God fights for his people, giving victory over enemies . . .

- . . . as God fought for the Israelites in their conquest of Canaan

- God enables his people to overcome all that is in the world, including Satan

- Further examples of God saving his people from enemies

- Further promises of God saving his people from enemies

5. God Is Revealed in Saving His People

- God’s saving of his people makes known his salvation to the nations

- God’s saving of his people makes known that he is the LORD – the only God

- God’s saving of his people reveals God’s great power

- God’s saving of his people reveals God’s glory

- God’s saving of his people evidences God’s love and faithfulness

- God’s saving of his people shows God’s holiness and righteousness . . .

- . . . God’s righteousness is closely associated with his salvation

2. God’s Preservation of His People

1. God Meets His People’s Needs

- God cares for his people

- God sustains his people

- God meets his people’s physical needs . . .

- . . . God satisfies his people’s physical needs

- God meets their physical needs even in harsh circumstances . . .

- . . . Further specific examples

- God satisfies his people’s spiritual hunger and thirst

- God will provide for all his people’s needs – they will not lack anything

- Note: God is his people’s portion

2. God Strengthens His People

- God is the strength of his people

- God strengthens his people

- God strengthens his people when they are weak . . .

- . . . God restores and renews his people

- God strengthens his people in the face of adversity

- God strengthens them spiritually, until Jesus Christ’s return

- God encourages his people

- God heals his people

- God also supports and upholds his people . . .

- . . . God even carries his people

3. God Protects His People (I): General

- God preserves his people

- God protects his people from enemies

- God preserves his people’s lives . . .

- . . . God keeps his people safe and secure

- God protects his people from all evil, including Satan

- God and Jesus Christ keep their people as their own – until the end

4. God Protects His People (II): Depictions

- God shields his people

- God surrounds his people

- God is a refuge for his people

- God is a rock for his people

- God guards and keeps his people . . .

- . . . God watches over his people, keeping his eyes on them

- God is a shepherd to his people . . .

- . . . Jesus Christ is a shepherd to his people

- Further depictions of God’s protection

5. Epilogue: God’s Care of the Needy

- The needy experience hardship . . .

- . . . The needy are often mistreated by the wicked and made to suffer

- However, God rescues the needy

- God secures justice for the needy

- God protects and is a refuge for the needy

- God provides for the needy

- Other ways God cares for the needy

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 20

God’s Plans for His People

1. General

1. God Has Plans and Purposes for His People

- God has plans and purposes for his people

- God’s plans and purposes include work for his people to do

- God’s plans and purposes are not dependent upon a person’s background

- Further examples of God appointing people to a specific role

- In spite of his people’s troubles, God will fulfill his plans and purposes for them

- God may actually use his people’s troubles in fulfilling his purposes for them . . .

- . . . God may even initiate seemingly bad things to fulfill his purposes for his people

- Note: The plans of God’s people are subject to his will

2. God Works through His People (I): General

- God works through his people

- God works through his people in the spreading of the gospel

- God purifies his people, making them holy, to do his work . . .

- . . . God effectively makes them priests, to serve him

- God sends his people to do his work . . .

- . . . and God moves his people to do his work

- God works with his people, helping them

- God makes it possible for his people to do the work

3. God Works through His People (II): Empowerment

- God empowers his people to do his work

- God equips his people for the work . . .

- . . . Jesus Christ gave authority to his disciples and other followers for God’s work

- God strengthens his people for the work

- God helps and empowers them to do his work even if they feel inadequate . . .

- . . . God’s power works through his people in their weaknesses

- God’s power for his people is great

- Note: The empowerment to perform miracles

4. God Guides His People

- God guides his people . . .

- . . . God leads his people

- God guides his people always

- God guides his people in difficult circumstances

- God commands and directs his people in doing his work

- Examples of divine guidance through dreams and visions

2. God’s Plans for Israel

1. Return to the Land

- God will gather the remnant of exiled Israel from the nations and bring them home

- God will aid them on the journey home and the nations also will assist

- Judah and Israel will be reunited in the land – and share in God’s blessings

- The people of Israel will possess the land – forever

2. Physical Renewal

- Israel will be physically restored

- The land will be blessed and fruitful

- Israel’s population will be markedly increased, taking up more area

- Joy will accompany God’s renewal of Israel . . .

- . . . Israel’s sorrow will be no more

3. Deliverance and Everlasting Peace

- God will save Israel

- God will take vengeance on those who persecute Israel

- Siege, suffering and deliverance of Jerusalem – followed by judgment on its attackers

- Israel will defeat its enemies

- Israel will greatly rejoice in God’s salvation

- God will protect and care for Israel

- The Davidic Messiah will reign over Israel

- The Messiah will rule forever over Israel, in righteousness and peace

- Israel will have peace – and no fear – forever . . .

- . . . Never again will Israel be invaded or destroyed

4. Spiritual Renewal

- God will cleanse Israel of all impurities and sin . . .

- . . . and God will forgive the people’s sins

- Israel will be holy

- Israel will be righteous

- The people of Israel will be given God’s Spirit

- The people of Israel will be given spiritual understanding

5. A Renewed Relationship with God

- Israel will turn to God

- Israel will worship God – and trust in him

- Israel will be devoted to God

- God will be as a husband to Israel, renewing his relationship with her

- The people of Israel will be God’s people and he will be their God

- God will dwell in Jerusalem, living among his people forever

- Note: References to a temple of God in Jerusalem in the future

6. Exaltation and Glorification

- Israel will be dominant among the nations, who will serve it

- The nations will know and acknowledge God’s presence in and care of Israel

- The nations will come to Jerusalem to worship God . . .

- . . . and nations will be established with Israel as God’s people

- The nations will bring their wealth to Jerusalem, as the city of God

- God himself will exceedingly bless Israel

- God will glorify Israel

- Israel’s glory will primarily be God, with the glory of his presence

- Israel’s renewal will bring God glory

- Note: Israel will have no more shame

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 21

Being Right with God

1. Getting Right with God

1. God’s Invitation

- God and Jesus Christ invite all people to come to them and be saved . . .

- . . . For God wants all people to be saved, making salvation open to everyone

- God wants us to earnestly seek him – and so find him

- We have the choice of whether or not to respond to God and Jesus Christ

- We must believe in God and what he says

- We need to be open to believing and responding to God

- Now is the time to seek God and to respond to him

- Other preliminary points to consider

- Note: Apart from God, life is pointless

2. Repentance

- We must repent

- Confess your sins . . .

- . . . and turn from sinful ways

- In turning from sin, do what is good and right . . .

- . . . and turn to God

- Repentance is required for the forgiveness of sins

- Repentance leads to life

- Repentance leads to spiritual enlightenment

- Not repenting will result in judgment and eternal punishment

- Note: The great rejoicing in heaven over one sinner who repents

3. Belief in Jesus Christ (I): General

- Believe in Jesus Christ

- Believe that Jesus is the Christ, the Son of God

- Further key things to know and believe about Jesus Christ

- Believing in Jesus Christ is integral to believing in God . . .

- . . . One’s response to Jesus Christ is one’s response to God, who sent him

- Superficial belief is not enough . . .

- . . . We are to both believe and repent

4. Belief in Jesus Christ (II): Reasons to Believe

- Jesus Christ’s words and knowledge

- Jesus Christ’s deeds

- Jesus Christ’s death and resurrection

- Testimonies about Jesus Christ . . .

- . . . God himself testified to Jesus and his claims

5. Belief in Jesus Christ (III): Outcomes

- We are forgiven of our sins and purified

- We are granted righteousness and justified before God

- We are saved

- We have eternal life

- We become a child of God

- We are given God’s Holy Spirit

- Other results of believing in Jesus Christ

- Those who do not believe in Jesus Christ are condemned and do not have life . . .

- . . . Further implications of not believing in Jesus Christ

6. Reasons for Assurance

- God’s word, including his promises

- Jesus Christ’s death and his ministry in his risen life

- Having the Holy Spirit

- Obeying God and doing what is right

- Loving other Christians

- Further reasons

- Note: God’s people are free from condemnation

2. Staying Right with God

1. The Need to Obey God

- Obedience accompanies belief and faith

- Obedience leads to righteousness

- Obedience leads to holiness and purity

- Obedience brings one into a close relationship with God and Jesus Christ . . .

- . . . God and Jesus Christ are with those who obey – they in God and he in them

- Obedience and doing God’s will are critical for salvation

- Obedience and doing God’s will lead to eternal life

- Not obeying God ultimately ends in eternal destruction

2. The Need for Good Deeds

- We are to persistently do good deeds

- True faith involves good deeds . . .

- . . . One’s Christianity should be proven by one’s deeds

- Good deeds are critical for salvation and eternal life

- Note: Our good deeds or works do not earn righteousness and salvation, which are by grace

3. Living Free of the Law and Sin – by the Spirit

- Our freedom from the Mosaic Law does not permit us to sin . . .

- . . . In fact, sinning results in enslavement to sin

- We have been freed from the law to live by the Holy Spirit

- Instead of living by the sinful nature, live by the Holy Spirit . . .

- . . . and live in God’s grace

- Living by the Spirit brings life – in contrast to living by the sinful nature and to the law

- Note: Inner righteousness and right attitudes are needed, rather than mere compliance with rules

4. Epilogue: Living ‘in’ Jesus Christ

- Live “in” Jesus Christ

- Remain “in” Jesus Christ

- We live “in” Jesus Christ – and he in us – by faith . . .

- . . . and by holding to his teachings

- Speak “in” Jesus Christ

- Act towards others “in” Jesus Christ

- Do God’s work “in” Jesus Christ

- Rejoice and take pride “in” Jesus Christ

- Further aspects of living “in” Jesus Christ

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 22

Having Faith in God

1. Faith and Hope

1. Have Faith in God

- Have faith in God and Jesus Christ

- Live by faith

- Pursue faith – and grow in faith

- Have strong faith . . .

- . . . For faith is tested

- Persist in faith

- Reasons to trust in God: God’s steadfast love; . . .

- . . . God’s power; . . .

- . . . and God’s past deliverance

2. What Faith in God Involves Doing

- To have faith in God and Jesus Christ: believe in them and what they say; . . .

- . . . and trust in God

- Have faith that God will fulfill what he promises

- Have faith that God will care for you

- Have faith that God and Jesus Christ will do what you ask

- Note: Faith involves believing in what we do not see

3. The Importance of Faith (I): Godly Living

- By faith we stand firm

- Faith produces obedience to God

- Faith produces work in service to God

- Faith is vital to prayer, for God to grant requests

- If we have faith nothing will be impossible

- Further points on the importance of faith in living the Christian life

4. The Importance of Faith (II): Blessings

- By faith we remain in a right relationship with God and Jesus Christ

- Like Abraham, by faith we receive what God has promised . . .

- . . . By faith we will receive the promises and salvation of the afterlife

- By faith our needs are met

- Trusting in God leads to his deliverance and protection

- Trusting in God brings joy and peace

- Further blessings of trusting in God

5. Have Hope in God

- Put your hope in God and Jesus Christ

- Put your hope in God’s promises

- Set your hope on God’s timely care

- Set your hope on Jesus Christ’s return and what will follow

- Reasons to have hope in God: God’s steadfast love and faithfulness; . . .

- . . . and the deeds of God, our Savior

- Other godly sources of hope

- Further general points on hope

6. The Importance of Hope

- Hope is vital for faith

- Hope helps us remain firm

- Further ways hope is important for living the Christian life

- Note: The depressing plight of a lack of hope

2. What Not to Do

1. Do Not Lack Faith

- Do not be lacking in faith . . .

- . . . Do not doubt

- Do not test or question God

- Lack of faith is associated with not obeying God

- Lack of faith can have other detrimental effects

- Lack of faith can even bring God’s punishment

2. Do Not Be Afraid (I): Instructions

- Do not be afraid . . .

- . . . Do not be afraid or dismayed

- Do not be afraid – have faith in God and Jesus Christ, trusting in them

- Do not be afraid – be confident and bold

- Do not be afraid – be strong and courageous . . .

- . . . Look to God and Jesus Christ for your strength

- Do not even be afraid of death

3. Do Not Be Afraid (II): Reasons

- God is far more powerful than our enemies

- God is always with his people

- God helps his people

- God saves his people

- God is a refuge for his people, protecting them

- God’s promised blessings

- Further reasons to not be afraid

- Note: Being afraid has grave consequences

4. Do Not Worry

- Do not worry – trust God with your concerns . . .

- . . . Ask God to provide for your needs

- Do not worry about the cares of this life for God will provide; focus instead on things of God

- The futility and dangers of worrying about the cares of this life

5. Do Not Trust in Other Things

- Do not trust in other people, but rather trust in God . . .

- . . . People are not worth trusting in

- Do not trust in yourself

- Do not trust in riches

- Do not trust in worldly power

- Do not trust in wickedness

- Do not trust in idols

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 23

Loving, Fearing and Obeying God

1. Loving and Fearing God

1. Love God

- Love God . . .

- . . . Love Jesus Christ

- Love and treasure God’s word

- Love for God and Jesus Christ is shown by obeying them

- Love for them is linked with loving and caring for other Christians

2. The Importance of Loving God

- Loving God is of the utmost importance

- God and Jesus Christ love those who love them

- God cares for those who love him

- Various spiritual blessings from loving God and Jesus Christ

- Blessings in the afterlife from loving God

3. Fear God

- Fear and be in awe of God

- Fear God to the extent that you tremble before him . . .

- . . . and tremble at God’s word

- Do not fear anyone or anything but God

- Further examples of people fearing God

- Note: God’s people should not live in fear of his punishment

4. Why God Should Be Feared

- God’s surpassing greatness and sovereignty

- God’s great deeds . . .

- . . . including God’s creative work and control over nature

- God’s anger and judgment . . .

- . . . Ominous commands to be silent before God in the face of his judgment

- God’s holiness

- God’s love and forgiveness

5. The Importance of Fearing God (I): Godly Living

- Fearing God is closely associated with obeying him

- Fear for God is associated with righteous living

- Fearing God compels one to avoid sin and evil

- Fearing God and Jesus Christ ensures we deal rightly with others

- Not fearing God is linked with ungodliness – and the consequences

6. The Importance of Fearing God (II): Blessings

- God delivers and protects those who fear him

- Fear of God leads to life . . .

- . . . along with physical and material blessings

- Fear of God is the beginning of wisdom and knowledge

- Further present-day blessings of fearing God

- Future blessings for those who fear God

2. Obeying God

1. Obey God

- Keep God’s commands

- Do all that God commands

- Obey God always – forever

- Do God’s will . . .

- . . . Do what pleases God

- Obey Jesus Christ

- We should obey God because he is our God . . .

- . . . It is no good expressing commitment to God and Jesus Christ without obeying them

- We should obey God and Jesus Christ because of the great things they have done for us

- Note: Implications of not obeying God

2. Learn God’s Commands – and All His Word

- Learn God’s commands

- Ask God to teach you his ways and commands

- Persistently read and study God’s commands – and all of God’s word

- Listen carefully and pay attention to God’s word and commands

- Listen carefully to Jesus’ teaching

- Pay attention to all Christian teaching

- Receive and believe God’s word

- Note: Not listening to God and his word has ill consequences

3. How to Obey God

- Do what you learn of God’s and Jesus Christ’s word . . .

- . . . Do not just listen to God’s word

- Ask God to help you follow his ways and commands

- Submit yourself to God

- Obey God wholeheartedly

- Delight in God’s commands

- Be careful to obey God

- Note: God’s and Jesus Christ’s commands are not too difficult or burdensome

4. Blessings of Obeying God

- General promises of blessing

- God’s and Jesus Christ’s love

- God’s help

- The realization of God’s promises

- Peace and rest

- Other present-day spiritual blessings

- Future blessings

- Note: Ill consequences of not obeying God

5. Epilogue: Follow Jesus Christ

- Follow Jesus Christ . . .

- . . . Be a disciple of Jesus Christ

- Follow Jesus Christ’s example

- Follow Jesus Christ’s example of love and service of others

- Further aspects of Jesus Christ’s example to follow

- Make Jesus Christ your Lord . . .

- . . . Live for Jesus Christ, pleasing him

- Be willing to give up everything to follow Jesus Christ

- Blessings of following Jesus Christ

- Note: Follow God and his commands . . .

- . . . and imitate God, as children of God

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 24

Connecting with God

1. Being Close to God

1. Seek God

- Seek God – with all your heart

- Seek God wholeheartedly and you will find him

- Seeking God should be accompanied by obedience to him

- Seek God and his help through prayer and fasting

- Blessings of seeking God

- Not seeking God has detrimental results

- Note: Desire God and things of God

2. Focus on God

- Keep thinking about God and his love

- Keep thinking about what God has done

- Think about Jesus Christ – and his example

- Look forward to what is to come in the afterlife . . .

- . . . Do not dwell on the past

- Further godly things to focus on

3. Meet with God and Live before Him

- Prepare yourself to come before God, as shown in the OT practice of consecration

- Approach God . . .

- . . . Draw near to God

- Come before God, meeting with him

- Continue to live before God, in his presence . . .

- . . . “Walk” with God

- Act before God – in awareness of his presence and scrutiny

4. Know God

- Know God and Jesus Christ

- Knowing God and Jesus Christ is linked to obeying their commands

- Knowing God is linked with loving and caring for others

- Knowing God and Jesus Christ aids godly living

- Knowing God and Jesus Christ is vital for spiritual growth

- Further blessings of knowing God and Jesus Christ

- Note: Not knowing God leads to sin and evil

2. Praying to God

1. The Importance of Prayer

- Prayer is portrayed as an offering to God and Jesus Christ

- Prayer is very powerful . . .

- . . . If we ask God for things, he will give or do them

- We help others by praying for them

- We are called on to pray

2. Praying before God

- Pray before God, in his presence

- Approach God with confidence

- Be reverent . . .

- . . . and humble yourself before God

- Pray to God as a caring father

- Pray in the Holy Spirit

- Note: It is vital for prayer that we live righteously . . .

- . . . and so it is vital for prayer that we act rightly towards others

3. Physical Aspects of Prayer

- Pray aloud or in your heart

- Pray anywhere

- Pray anytime

- Pray constantly

- Spend long periods alone in prayer – like Jesus did

- Keep alert to pray

- Postures and gestures used in prayer

- Note: Do not pray for show and do not babble on

4. Making Requests

- Ask for things in Jesus Christ’s “name”

- Ask earnestly . . .

- . . . Even fast when making requests of God

- Ask persistently

- Believe and do not doubt that what you ask will be granted

- Give thanks and praise when asking

- Note: “The Lord’s Prayer” – the prayer Jesus gave as an example

5. Epilogue: God’s Response to Requests

- God answers those who obey and please him . . .

- . . . God does not listen to those who do evil rather than good

- God and Jesus Christ grant anything we ask that is in accordance with their will . . .

- . . . Further verses regarding prayer and God’s will

- Sometimes God may not appear to answer, or does not answer immediately

- Sometimes God and Jesus Christ refuse requests

- Examples and affirmations of God answering prayer

- Further promises and prophecies of God answering prayer

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 25

Exalting God

1. Instructions

1. Glorify and Honor God

- Glorify God, giving glory to him

- Honor God

- Exalt God

- Glorify and honor God by thanksgiving and praise

- Glorify and honor God and Jesus Christ by how you live . . .

- . . . Glorify and honor them by doing godly work and good deeds

- Live so that others will glorify God because of what you do

- Not glorifying and honoring God has detrimental outcomes

- Note: God honors and gives glory to his people

2. Do Not Dishonor God

- Do not blaspheme God

- Do not by your actions indirectly blaspheme or profane God

- By ungodly actions we bring dishonor to God before other people . . .

- . . . Live a life worthy of God and Jesus Christ – and all that is of them

- Do not profane or defile things of God

- Additionally, do not despise God . . .

- . . . and do not scoff at God

- Note: We must treat God as holy

3. Praise and Thank God

- Praise God

- Bless God

- Calls for all things everywhere to praise and bless God

- Praise and bless God constantly

- Praise and bless God forever

- Give thanks to God

- Give thanks to God always

- Blessings of giving praise and thanks to God

- Note: God has formed his people to bring himself praise and honor

4. How to Give Praise and Thanks (I): General

- In righteousness

- Wholeheartedly

- Through prayer

- In singing . . .

- . . . along with making music

- With dancing

- With lifting up of hands

- Loudly and with shouts

- By making offerings

- Note: Give praise and thanks to God with and among other people

5. How to Give Praise and Thanks (II): Rejoicing

- Rejoice and be glad in God and Jesus Christ

- Rejoice in God and Jesus Christ always

- Exult and glory in God

- Rejoice and exult when giving praise and thanks to God

- Be glad and joyful when praising and thanking God

- Joy should characterize singing and shouting to God

- Note: Delight in God and in things of God

2. Reasons to Exalt God

1. Aspects of God’s Being

- God’s glory

- God’s eternity

- God’s greatness

- God’s power

- God’s wisdom and knowledge

- God’s “name”

2. Aspects of God’s Character

- God’s holiness

- God’s steadfast love . . .

- . . . along with God’s faithfulness

- God’s righteousness and justness

- God’s mercy

- God’s goodness

3. What God Does in the World

- God’s deeds in general

- God’s creative work

- God’s provision of water and food . . .

- . . . in which one should rejoice

- God’s reign

- God’s word . . .

- . . . and the spreading of the gospel

- God’s judgments

4. What God Does for His People

- God’s great deeds for his people

- God’s salvation through Jesus Christ and the associated blessings . . .

- . . . in which we should rejoice

- God’s deliverance from difficulties . . .

- . . . in which we should rejoice and exult

- God’s strength for his people

- Further things that God does for his people

5. Epilogue: God’s Vast Blessing of His People

- God and Jesus Christ greatly bless their people . . .

- . . . God bestows much favor on his people

- God does many good and great things for his people

- God blesses his people in many ways

- God’s people lack no good thing

- Ultimately, God gives his people all things

- Note: God gives his people blessings that last

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 26

Being One Body

1. General

1. The Church as One Body

- God’s people form local groups, called churches

- The many church members form one body – the body of Christ – with no overriding distinctions

- As one body, church members meet together

- Church members function together as one body

- The church body grows – spiritually and numerically

- Note: All God’s people together are the universal church

2. Be in Unison

- Be united as one

- Live in peace and harmony with each other

- Submit to one another

- Avoid foolish controversies and quarreling

- Disagreements and quarreling cause divisions . . .

- . . . Quarreling can even cause ruin

- Sometimes disputes and differences may be necessary

- Note: Have any internal legal disputes judged by people of God

3. Be in Fellowship

- Have fellowship together . . .

- . . . Believers have fellowship collectively with God and Jesus Christ

- Participate together in church activities

- Share together in the sufferings that come because of Jesus Christ

- Share together in the joy that comes in being of the church

- Share in each other’s troubles . . .

- . . . and share in each other’s joy

- Keep in touch about each other’s welfare – and keep the others informed of your own

- Note: Believers share together in spiritual blessings and privileges . . .

- . . . Believers will share together in future blessings and privileges

4. Love Each Other (I): General

- Love one another

- Love one another more and more

- Loving other Christians is indicative of being of God and Jesus Christ . . .

- . . . Not loving other Christians has negative implications

- Love is vital for Christian service and living

- Further blessings of loving each other

5. Love Each Other (II): How

- Love is expressed with actions

- Love each other as Jesus Christ loved us, even laying down his life

- Love each other genuinely and earnestly

- Love each other as brothers (and sisters)

- Keep each other in your hearts . . .

- . . . Long for each other

- Greet or send greetings to each other . . .

- . . . and welcome each other

- Note: Obedience to God and other aspects of the faith are essential for love

2. Caring for the Body

1. Pray for Each Other (I): General

- Pray earnestly for other Christians

- Pray constantly for other Christians

- Pray for those facing persecution

- Pray for those spreading the gospel

- Always thank God for other Christians because of their faith and love

- Thank and praise God because of the service of other Christians

2. Pray for Each Other (II): What to Ask

- Ask that other believers will live as God wants

- Ask God to forgive them and show mercy when they do sin

- Pray for their spiritual growth and maturity

- Pray for them in their work for the kingdom, asking God to aid them in the work

- Ask God to help and take care of them

- Pronounce godly blessings on other believers . . .

- . . . Pronouncements of blessings of God’s and Jesus Christ’s presence

- Note: Prayer for the blessing and peace of Jerusalem

3. Encourage Each Other

- Encourage each other

- Strengthen each other

- Encourage and strengthen each other by what you say . . .

- . . . Exhort others to continue in God’s grace

- Encourage and strengthen each other by what you do . . .

- . . . Do not do anything that will cause another to “stumble”

- Comfort each other

- Comfort those in need by visiting them

4. Help Each Other

- Care about and be concerned for each other

- Consequently, help each other

- Meet each other’s needs . . .

- . . . Share what you have with those in need

- Help others who are doing God’s work

- Note: What one does for another Christian, one does for Jesus Christ

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 27

Worshiping God

1. General

1. Worship God

- We must worship God

- Worship God alone – do not worship anything or anyone else

- Worship God for his glory and sovereignty

- Worship God for his marvelous deeds – including his creation of everything

- Worship God because of his care of his people

2. Worshiping before God

- Worship before God, in his presence

- Worship God in spirit and by the Holy Spirit

- Worship God in reverence and awe . . .

- . . . Even bow and fall down before God

- Worship God with praise

- Worship God with thanksgiving

- Worship God through prayer and even with fasting

3. Worshiping Together (I): General

- Worship God together

- Offer praise and thanksgiving together

- Pray together

- Repent together for corporate sin

- Offerings should be made during collective worship

- Have order and propriety in collective worship

4. Worshiping Together (II): OT Feasts and Festivals

- The Israelites were to celebrate together three annual festivals or feasts

- Celebration of God’s deliverance: The Passover and the Feast of Unleavened Bread

- Celebration of God’s provision: The Feast of Weeks (or Pentecost); . . .

- . . . and the Feast of Booths

- Israel was also to celebrate new moon festivals

- The feasts and festivals were generally times of rejoicing

- The feasts and festivals included sacred assemblies and days of no regular work

- Offerings to God were a prominent part of feasts and festivals

2. Offerings

1. Reasons to Give to God

- We are required to give offerings to God

- Offerings are an important part of worshiping God

- Offerings acknowledge God’s provision for us . . .

- . . . In fact, all we have to give God has been given to us by him and ultimately belongs to him

- Offerings express thanksgiving to God for his deliverance

- Offerings support the service of God

- Offerings are often to help the needy – bringing thanks and glory to God

- By giving to God, we ourselves will be blessed

- Note: God has given us the ultimate gift – Jesus Christ himself

2. What to Give to God

- Give the “firstfruits” to God

- Give the best to God . . .

- . . . Do not give what is inferior to God

- Give all that you can

- The practice of giving an amount in proportion to one’s income – such as a tenth

- Offer spiritual sacrifices to God

- Note: The OT grain and peace offerings

3. How to Give to God

- Give in a way that is acceptable to God

- Give willingly

- Give joyfully

- Give generously

- Give regularly . . .

- . . . and give on special occasions

- Note: The practice of making of vows to God, which have to be kept

4. Righteousness and Making Offerings

- We must live righteously to acceptably worship God . . .

- . . . Our offerings are not acceptable to God if our lives do not please him

- God desires righteousness more than offerings and sacrifices

- We should in fact offer ourselves to God, in service to him

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 28

Serving God

1. Preliminary Instructions and Insights

1. Be Prepared to Serve God

- We are called to serve God and Jesus Christ

- Be willing to do God’s work

- Ensure that you are ready to do God’s work

- Live a godly life in readiness for doing God’s work

- Consecrate yourself to serve God . . .

- . . . Be holy and set apart

- Note: The purification of the priests and Levites for consecration and preparedness for God’s service

2. Be Devoted to God’s Work

- Devote yourself to God’s work

- Serve God only – do not serve anything or anyone else . . .

- . . . Seek to please God rather than people

- Put God and Jesus Christ before everyone else

- Put God’s and Jesus Christ’s interests before your own interests and other matters

- Give up your life to live for God and Jesus Christ . . .

- . . . Be willing even to endanger your life

- Be willing to give up everything – even life’s most basic and dearest things

3. Reasons to Serve God

- He is our God, who has done great things for us

- We are God’s and Jesus Christ’s servants

- God cares for his servants . . .

- . . . God rescues his servants

- Your work for God will be productive

- You will be rewarded for your work . . .

- . . . You will be rewarded particularly in the afterlife

- Whoever does not produce good “fruit” will be cut off from God and Jesus Christ

- Further warnings and consequences regarding not doing God’s work

- Note: Do not work for things that do not satisfy or do not last – and so are in effect meaningless

4. Being Guided by God

- To be guided by God, live a godly life

- Ask God to guide you (as in troubled times)

- God and Jesus Christ’s will can even be understood through godliness and prayer

- Other sources of godly and wise guidance

- Note: In the OT, inquiring of God was at times done through an intercessor . . .

- . . . and it sometimes involved the use of lots

2. Doing God’s Work

1. Do God’s Work – the Best You Can

- Do God’s work

- Do the work assigned to you . . .

- . . . Carry out God’s will

- Work hard at God’s work . . .

- . . . Endure associated persecution and hardships

- Do quality work which bears “fruit” – “fruit” that will last

- Persist at the work

- Complete the work you have been given

2. Do the Work through God

- Apart from God and Jesus Christ we can accomplish nothing

- Pray to God for help in the work – and ask others to pray

- Do God’s work through God and his power

- Do the work by faith and in God’s “name” . . .

- . . . Do God’s work in the “name” of Jesus Christ

- Serve God through the Holy Spirit

- Note: Commit to God whatever you do

3. The Manner in Which to Serve God

- Serve God in holiness and righteousness

- Serve God with humility

- Serve God with all your heart

- Serve God with zeal . . .

- . . . but zeal must not be misguided

- Be strong and courageous, as God is with those doing his work

- Do not be afraid as you do God’s work . . .

- . . . Instead, fear God and serve him faithfully

- Further points on the manner in which to serve God

4. Working with Other Believers

- Serve each other

- Do God’s work together

- Encourage each other in doing God’s work

- Keep each other informed about the work and associated challenges

- Note: Churches send out workers, to aid the spread of the gospel and for other work . . .

- . . . The practice of workers going out in pairs

5. Spiritual Gifts

- God gives each of his people a spiritual gift, through the Holy Spirit

- God’s people are given different spiritual gifts

- The various spiritual gifts . . .

- . . . Examples of the Holy Spirit enabling believers to speak in other languages and to prophesy

- Make good use of spiritual gifts, using them appropriately

- Use your spiritual gift to build up the church

- Further instructions about spiritual gifts

- Other insights concerning spiritual gifts

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 29

Significant Practices

1. Symbolic Rites

1. Baptism

- God’s people are baptized in the “name” of Jesus Christ

- Baptism into Jesus Christ signifies being united with him – with the corresponding implications

- Baptism signifies belief

- Baptism signifies the washing away of sins

- Baptism signifies or is linked with receiving the Holy Spirit . . .

- . . . Receiving the Holy Spirit is sometimes spoken of as being “baptized” with the Holy Spirit

- Further notes on baptism

- Note: John the Baptist’s baptism, for repentance

2. The Lord’s Supper

- Observe the Lord’s Supper – in remembrance of Jesus Christ and his death

- Participating in the Lord’s Supper also symbolizes participating in the blood and body of Jesus Christ

- Further insights on the Lord’s Supper

- Do not participate in the Lord’s Supper in an unworthy manner

3. Circumcision: Its Needlessness

- Circumcision was the sign of God’s covenant with Abraham – and included in the Mosaic Law

- Circumcision does not bring salvation

- For believers, neither circumcision nor uncircumcision is of any consequence

- It is our hearts that must be circumcised – as is ultimately accomplished by God

- Denunciation of people advocating circumcision

2. Other Significant Practices

1. Confession of Jesus Christ

- Confess Jesus Christ, before others

- Things to confess (or acknowledge) about Jesus Christ

- Examples of people making confessions about Jesus Christ

- Outcomes of confessing Jesus Christ

- Note: If we deny Jesus Christ, he will deny us

2. Keeping the Sabbath Holy

- On finishing creation, God rested on the seventh day – and made it holy

- Observe the Sabbath as holy by resting on it

- Observance of the Sabbath was given as a sign between God and his people Israel

- Further reasons for keeping the Sabbath holy

- It is permissible to do good and necessary things on the Sabbath

- On the Sabbath God’s people assemble for worship . . .

- . . . During Sabbath worship there is teaching, with reading of Scripture

- Blessings for keeping the Sabbath holy – and judgments for not

- Verses alleged to indicate that Christians do not need to keep the Sabbath

- Note: Early Christians met together on the first day of the week

3. Fasting

- Fasting involves abstaining from food and drink

- Fasting can be done regularly – as an adjunct to prayer and worship

- Fasting can be done on particular occasions, in petitioning God – as in seeking God’s help . . .

- . . . or as in asking God to relent from punishing sin

- Fasting can be done to express distress in trouble or remorse over sin

- Note: Fasting in itself is not significant

4. The Laying on of Hands

- In conveying the gift of the Holy Spirit

- In conveying blessing

- In conveying God’s healing

- In commissioning for ministry

- Note: The OT use of oil to anoint and consecrate people for God’s service

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 30

Church Leadership

1. General

1. Introductory Insights

- Churches have leaders

- Typically churches are together overseen by a central leadership group

- Ultimately it is God who chooses leaders . . .

- . . . Jesus Christ and the Holy Spirit play a role in the making of leaders

- Leaders will be accountable to God for their work

- Leaders will be richly rewarded for good work

- Note: Examples of the ordination of leaders

2. Required Characteristics

- Godliness

- Wisdom and competence

- Strength and courage

- Willingness to serve

- Deep love for church members . . .

- . . . and concern for church members

3. Managing the Church

- As a leader, supervise church affairs

- Delegate work to capable people

- Be gentle and sparing in the use of authority . . .

- . . . but exercise authority where necessary

- Be an example for church members to imitate

4. Caring for Church Members

- Be a shepherd taking care of God’s flock

- Pray for church members

- Strengthen members in the faith

- Exhort and urge members on in aspects of the Christian life

- Follow up and pastor members by visiting them . . .

- . . . or by writing letters to them

- Serve church members

- Work hard at helping church members

- Be prepared to suffer hardship for church members

5. Dealing with Sin in the Church

- Confront church members over sin

- Rebuke members for their sin . . .

- . . . and warn them to stop sinning

- Expel unrepentant sinners . . .

- . . . This is partly for the benefit of the offenders themselves

- Have multiple witnesses in disciplinary procedures

- Restoring a person who has sinned

- Note: Unchecked sin corrupts others

6. Women in Leadership

- In the OT Israelite nation, some women had roles as leaders . . .

- . . . and some women were prophetesses

- In the NT church, some women had significant ministerial roles . . .

- . . . One such role was prophesying

- Controversial passages on women not speaking in church

- Note: The oneness and interdependence of women and men “in” Jesus Christ

7. Church Members’ Duties to Leaders

- Love your leaders

- Respect and revere your leaders

- Honor your leaders

- Listen to your leaders and their teaching

- Obey your leaders

- Give your leaders material support . . .

- . . . Leaders deserve material support

- Church members can bring their leaders great joy, in loving them and others

- Church members can bring leaders joy by firm faith and obedient, godly lives

2. Teaching in the Church

1. What to Teach: God’s Word

- Teach and preach God’s word

- Teach God’s commands and ways

- Teach the truths of the faith  . . .

- . . . Examples of spiritual truth being taught from Scripture

- Read God’s word in church assemblies

- Use God’s word as the authoritative standard in determining what is true . . .

- . . . and use God’s word in determining what actions are legitimate

- Note: Do not add to or subtract from God’s word – nor distort it

2. How to Teach

- Explain God’s word and truths

- Where applicable, use illustrations in teaching

- Do not teach beyond what the hearers can understand

- The manner in which to teach

- The teaching needs to be correct . . .

- . . . and the teaching needs to be complete

- Keep reminding church members of teachings

- Note: Church members can themselves instruct one another

3. Traits of False Teachers (I): Their Teaching

- False teachers speak lies and delusions of their own, in God’s name

- Their teaching is hollow – of worldly, human origin

- False teachers say what their listeners like to hear – appealing and pleasant things . . .

- . . . False teachers do not confront their listeners with their sin

- False teachers teach different doctrine to what is correct

- False teachers distort and oppose the truth

- False teachers typically deny Jesus Christ – and so are of the antichrist

- Other notes about their teaching

- Note: False teachers and their teaching are savage and destructive – causing controversies and divisions

4. Traits of False Teachers (II): Characteristics

- The minds and consciences of false teachers are corrupted

- False teachers typically follow their sinful desires

- False teachers are generally greedy for personal gain

- False teachers are deceitful

- False teachers are often conceited and contemptuous

- False teachers lack understanding and knowledge

- Note: False teachers stand condemned . . .

- . . . False teachers face destruction

5. Guarding against False Teachers

- Watch out for false teachers and their teaching . . .

- . . . Do not be deceived or led astray by false teachers

- Test teachers by comparing their teaching with the Scriptures and sound biblical doctrine

- False teachers can be recognized by their “fruit” and actions

- Do not tolerate false teachers and their teaching . . .

- . . . Have nothing to do with false teachers

- Note: False teachers often succeed in leading people astray . . .

- . . . False teachers can lead many astray

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 31

Love

1. Loving Qualities

1. Love

- What love is

- The supremacy of love

- Live in love

- Do things in love

- Love others as you love yourself . . .

- . . . “Love your neighbor as yourself” sums up God’s law

- Love your enemies and do good to them . . .

- . . . Do not repay evil with evil, but with good

2. Generosity

- Be generous

- Lend to others

- Share with others

- Practice hospitality . . .

- . . . Examples of hospitality

- Be kind and gracious . . .

- . . . Insights on and examples of kindness

- Generosity brings oneself great blessing

3. Mercy

- Show mercy

- Be merciful and God will show you mercy

- Be compassionate

- Forgive others . . .

- . . . Forgive and God will forgive you

- Do not judge others . . .

- . . . If you judge others, God will judge you accordingly

- Note: Human judgment is typically superficial and inadequate

4. Gentleness

- Be gentle

- Be patient, bearing with others

- Be meek

- Do not take revenge . . .

- . . . Rather than taking revenge, wait for God to act

- Seek peace, including peace with others . . .

- . . . and seek peace for others – in part through prayer

- Live and act in a quiet manner

2. Antitheses of Love

1. Selfish Attitudes

- Do not pursue selfish ends . . .

- . . . Examples of selfishness

- Do not be greedy

- Do not covet

- Seek the interests of others before your own . . .

- . . . Do so even at great cost to yourself, as Jesus Christ did

- Be considerate and reasonable

2. Ill Feelings

- Avoid anger

- Do not hate

- Get rid of bitterness

- Do not bear malice

- Do not be jealous . . .

- . . . Do not envy

- Do not show contempt

3. Adverse Speech

- Do not quarrel

- Do not curse

- Do not scoff

- Do not slander

- Do not gossip

- Do not grumble, particularly against others

4. Adverse Force

- Do not use violence . . .

- . . . God hates and punishes violence

- Do not murder

- Do not rape

- Do not kidnap

- Do not oppress

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 32

Justice

1. Justice in Action

1. Do What Is Just and Right

- Practice justice

- Practice righteousness along with justice . . .

- . . . Do what is right

- Do no wrong to others

- Strive to do what is right in the eyes of both God and people

- Acting justly brings blessing

- Injustice brings God’s judgment

2. Administering Justice

- Administer and maintain justice

- Judge justly

- Do not show partiality in judging . . .

- . . . Nor show partiality in other matters

- Further instructions about legal judgments

- Have the same laws for foreigners as for the native-born

- OT laws of compensation

- Note: Avoid going to court

3. Justice and the Needy (I): Instructions

- Do not mistreat the needy

- Defend the cause of the needy

- Give to the needy . . .

- . . . Provide the needy with food and clothing

- Even sell your possessions to give to the poor

- Note: Treat foreigners the same as your native-born

4. Justice and the Needy (II): Insights

- Defending and providing for the needy are a vital part of true religion

- Defending and providing for the needy are associated with righteousness

- Defending and providing for the needy bring one blessing . . .

- . . . but giving to the needy must be done in an appropriate manner

- Blessings include one’s own needs being met . . .

- . . . There will also be reward in the afterlife

- God will punish those who mistreat the needy

- God will punish those who ignore the needy

5. OT Structured Provisions for the Needy

- The providing of produce for the needy

- The prohibiting of taking interest or profit from the poor

- The canceling of fellow Israelites’ debts every seven years

- The release of Israelite servants every seven years

- The year of jubilee

- The right of redemption for Israelite servants and of ancestral land

2. Being True

1. Faithfulness

- Be faithful . . .

- . . . Examples of faithfulness

- Be trustworthy and reliable

- Stand by others . . .

- . . . Do not desert others

- Do not betray others

- Results of faithfulness

- Consequences of unfaithfulness

- Note: Insights on friendship . . .

- . . . Jonathan and David’s close friendship

2. Truthfulness

- Be truthful . . .

- . . . Speak the truth

- Be honest

- Be sincere

- Have integrity . . .

- . . . Integrity brings security and other blessings

3. Deceitfulness

- Do not deceive

- Do not lie

- Do not give false testimony

- Do not use flattery

- Do not plot evil schemes

- Avoid hypocrisy: Not acting in accordance with what you say; . . .

- . . . and false external practices – doing things for show

- Deceptive practices bring oneself harm

- Deceptive practices ultimately bring God’s judgment

4. Dishonest Gain

- Do not pursue dishonest gain

- Do not steal

- Do not defraud

- Do not practice extortion

- Do not accept bribes

- Ill-gotten gain does not last

- Ill-gotten gain has ill consequences

5. Addendum: Oaths

- The practice of swearing oaths, in God’s name – not to be done falsely

- Swearing oaths to assert the truthfulness of a statement

- Swearing an oath to confirm a pledge . . .

- . . . Such oaths are barred by NT teaching

- Note: References to God’s or Jesus Christ’s presence and approval regarding a matter

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 33

Wisdom

1. Being Wise

1. Prologue: The Precedence of Godly Wisdom

- Godly wisdom is superior to anything else

- Worldly wisdom is flawed and inferior to the wisdom of God

- Worldly wisdom and knowledge are ultimately futile, even detrimental

- So get godly wisdom and be wise . . .

- . . . Seek out wisdom and knowledge

2. Wisdom through God

- Fearing God is the beginning of wisdom

- Ask God for wisdom . . .

- . . . For it is God who gives wisdom

- Obeying God’s commands brings wisdom . . .

- . . . Those who have wisdom and understanding keep God’s law

- Note: Wisdom involves doing what is right – and shunning evil

3. Wisdom through Others

- Pay attention to instruction . . .

- . . . Wise people listen to and learn from instruction

- Listen to advice – which is important for making plans

- Accept reproof

- Additional insights on accepting reproof and discipline

- Outcomes of ignoring reproof and discipline

- Further advice and insights on gaining wisdom

4. Wise Speech (I): Instructions

- Be quick to listen and slow to speak

- Be careful when speaking

- Use few words – in contrast to fools

- Speak gently

- Speak graciously

- Do not sin in what you say

- Note: Instructions and insights on giving rebuke

5. Wise Speech (II): Insights

- The righteous speak wisely . . .

- . . . One’s words are determined by the “heart”

- Wise speech is of great value

- The speech of the wise imparts wisdom and knowledge

- Further ways wise speech benefits others

- Other ways one’s words can be beneficial

- Beware: The tongue has great power, capable of evil and destructive effects

6. Wise Personal Practices

- Be self-controlled . . .

- . . . Self-control comes from God and wisdom

- Do not act in haste

- Work hard . . .

- . . . Ensure you have adequate provisions

- Do not be idle . . .

- . . . Idleness leads to poverty and associated troubles

- Enjoy life and so be joyful

2. Antitheses of Wisdom and Knowledge

1. Foolishness

- Fools spurn and lack both wisdom and knowledge

- Foolishness involves failure to comprehend God and his ways

- Foolishness involves failure to comprehend other spiritual truths

- Foolishness involves acting contrary to God

- Foolishness encompasses sin

- Foolishness encompasses wickedness and doing evil

- Further characteristics of fools

- Results of foolishness . . .

- . . . Ultimately, foolishness results in ruin – even death

2. Foolish and Ungodly Practices

- Being quick-tempered is foolish and ungodly

- Indulging in pleasure is foolish and pointless . . .

- . . . and indulging in pleasure is ungodly

- Drunkenness and gluttony are unwise, causing one trouble . . .

- . . . Drunkenness should be avoided, particularly as it leads to ungodliness

- Further ungodly practices that are notably foolish

- Further practices typical of fools

- Unwise practices comparable to foolishness

- Note: Warnings against putting up security for another’s debt

3. Spiritual Ignorance (I): Causes and Results

- Spiritual ignorance is caused basically by sin and ungodliness

- Spiritual ignorance and lack of perception is caused partly by the ungodly being closed-minded . . .

- . . . God and Jesus Christ may even judicially blind ungodly people

- Thus, the ungodly lack spiritual sense and knowledge . . .

- . . . and the ungodly are in spiritual “darkness”

- Spiritual ignorance results in further sin and ungodliness

- Spiritual ignorance and lack of spiritual perception result in unbelief

- Spiritual ignorance and lack of spiritual understanding culminate in dire consequences

4. Spiritual Ignorance (II): Knowledge Lacked

- The ungodly do not know God, Jesus Christ or the Holy Spirit

- The ungodly do not comprehend God’s word

- The ungodly do not know how God wants them to live . . .

- . . . and they do not know or understand many other spiritual truths

- The ungodly are ignorant of and deceived about their sin

- The ungodly are misguided about their standing with God and Jesus Christ

- The ungodly are skeptical of God knowing their deeds and of his judgment

- The ungodly are largely oblivious of God’s pending punishment – which they will bear

5. Epilogue: Blessings of Wisdom

- Understanding and insight . . .

- . . . and discernment

- Prudence and discretion

- Knowledge – including knowing what to do

- Righteousness and justness

- Protection . . .

- . . . and life

- Strength and success

- Prosperity

- Honor

- Further blessings of wisdom

- Note: Living without wisdom has harmful consequences

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 34

Common Relationships

1. Family Relationships

1. Prologue: Getting Married

- Issues in deciding whether to stay single or marry: General; . . .

- . . . Forsaking marriage for God and Jesus Christ

- Do not marry outside of God’s people – particularly as it can result in being led astray

- A person should have only one spouse

- Remarriage and adultery

- Note: Finding a good wife is a great blessing – a gift from God . . .

- . . . but a quarrelsome or ungodly wife is troublesome

2. Spouses (I): General

- A husband and wife should be as one, which involves sexual union

- Husbands should love their wives

- Wives should submit to their husbands

- Do not commit adultery – which brings God’s judgment . . .

- . . . Warnings against being enticed by an adulteress – which leads to ruin

- Avoid divorce – it is contrary to God’s purposes

3. Spouses (II): Romantic Love

- The marvel of love

- Spouses and their love belong exclusively to each other

- Further insights on love

- Examples and declarations of love

- Adoration of lover’s beauty

- Desire to give oneself to one’s lover

- Further desire for and enjoyment of sexual intimacy with one’s lover

4. Parents’ Duties to Children (I): Love and Care

- Parents should love their children

- Parents should have compassion on their children

- Parents should care for their children

- Parents should provide for their children

- Parents should pray for their children

- Note: Points on relating to children in general

5. Parents’ Duties to Children (II): Godly Training

- Parents should raise their children to live as God wants

- Parents should discipline their children

- Parents should teach their children about God and his deeds, inspiring them to obey God’s laws . . .

- . . . Parents should promote faith in their children

- Note: Godly parents bring great blessing to their children

6. Children’s Duties to Parents

- Children are to honor and respect their parents . . .

- . . . Children should not dishonor or mistreat their parents

- Likewise, all older people should be treated with respect

- Children are to obey their parents

- Children should heed their parents’ teaching – which brings great benefits

- Children are to help their parents . . .

- . . . One should assist any relative in need

- Note: Children are a blessing to their parents from God . . .

- . . . and children can bring their parents much joy

2. Civil Relationships

1. Citizens’ Duties to Authorities

- Citizens should submit to and obey the governing authorities . . .

- . . . For the authorities have been established by God and they will punish wrongdoers

- Citizens should defy any command that conflicts with God’s will

- Citizens should honor authorities

- Citizens should pray for authorities

2. Authorities’ Duties to Citizens (I): General

- Governing authorities should act and rule according to God’s law and ways

- Authorities should rule as servants of God

- Authorities should rule wisely . . .

- . . . Authorities need to be wise

- Note: Further traits that should characterize authorities

3. Authorities’ Duties to Citizens (II): Justice

- Authorities should rule justly

- Authorities should defend the needy

- Authorities should not rule unjustly . . .

- . . . Unjust rule brings God’s judgment

- Various insights on unjust rule

4. Servants and Masters

- Servants should obey, submit to and respect their masters

- Servants should be faithful

- Good service is rewarded

- Masters must treat servants justly

- Masters should pay servants their wages

- Note: Miscellaneous instructions and insights regarding slaves

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 35

Spreading the Gospel

1. Instructions

1. Tell People the Gospel

- Tell people the gospel message . . .

- . . . Tell people the gospel about Jesus Christ

- Tell all people, everywhere

- Continue to tell people the gospel despite suffering for doing so

- Do not be ashamed of the gospel, even despite suffering for it

- Try to persuade people to believe and respond to the gospel

2. What Things to Explain

- That Jesus is the Christ, the Son of God . . .

- . . . Further key things about who Jesus Christ is

- Jesus Christ’s person and deeds – as witnessed and testified to by NT believers

- Jesus Christ’s death and resurrection . . .

- . . . NT believers testified to Jesus Christ’s death and resurrection having witnessed them

- The outcomes of Jesus Christ’s death and resurrection

- The kingdom of God

- What God is like and what he has done . . .

- . . . including what God has done for you

- What else you have seen and heard (of God and Jesus Christ)

- How people should respond

3. How to Spread the Message

- Present the gospel accurately and plainly

- The manner in which to present the gospel message

- Spread the gospel by the Holy Spirit

- Spread the gospel boldly . . .

- . . . Spread the gospel boldly with God’s help

- Work hard at spreading the gospel message

- Further notes on spreading the gospel message

- Note: Spreading the gospel is not to be done for profit; take measures not to be a financial burden

4. Supplementary Actions

- Pray for the proclamation of the gospel, including others who proclaim it

- Pray for the salvation of unbelievers

- Rather than insist on your own rights, act in the interests of others for the sake of the gospel

- Live and act in a way that is consistent with the gospel

- In acting consistently with the gospel, you and the faith will not be discredited . . .

- . . . You will have credibility, attracting people to the gospel

- Support others spreading the gospel . . .

- . . . Give hospitality and aid to visiting preachers and workers

- Note: Guard the gospel message

2. Insights

1. Insights on the Gospel Message

- The gospel is not made up by men – it is true

- The gospel reveals God’s hidden mystery concerning Jesus Christ

- The gospel is of God’s grace

- The gospel is good news

- The message of Jesus Christ is a stumbling block for many people

- Those who do not believe and respond to the gospel will be condemned

2. The Need to Spread the Gospel

- We have been entrusted with the gospel and the task of telling others . . .

- . . . We are responsible for telling others

- Through believers spreading the gospel message others come to believe . . .

- . . . and there are many ready to respond to the gospel – but they need someone to tell them

- The gospel brings salvation, saving those who respond to it

- The gospel brings life to those who respond

- Further blessings that spreading the gospel brings to those who respond

3. God and the Gospel’s Effectiveness

- The gospel is the power and wisdom of God to save – though it may seem foolish to the world

- The gospel is not dependent on us and our presentation of it – but on the Holy Spirit and God’s power

- The Holy Spirit witnesses about Jesus Christ to people, fostering belief

- God and Jesus Christ at times confirm the gospel message by miracles . . .

- . . . Miracles lead people to believe the message and turn to God

4. Further Insights regarding the Gospel

- Believers are to be light for the world

- Insights regarding spreading the gospel

- Those who spread the gospel will be blessed

- The gospel has spread far and wide

- The gospel will be preached to all nations before the end

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 36

Standing Firm

1. General

1. Be Faithful to God

- Be faithful to God and Jesus Christ

- Hold fast to God and his ways

- Serve God and Jesus Christ faithfully . . .

- . . . Examples of faithful service

- Do not be unfaithful to God by not keeping his commands

- Do not forsake God

- God and Jesus Christ protect and bless those who are faithful to them

- God punishes those who are unfaithful

- God punishes those who forsake him

2. Remember God and His Word

- Ensure you remember God

- Remember what God has done

- Remember God’s word and commands

- Persistently meditate on God’s word and commands . . .

- . . . Keep God’s word and commands in your heart and thoughts

- Note: Forgetting God has dreadful consequences

3. Hold to the Faith

- Continue in the faith

- Stand firm

- Hold to Christian teaching, abiding in it . . .

- . . . Continue to live by Christian teaching

- Grow in the faith and in your knowledge

- Grow in all aspects of your Christian life . . .

- . . . and produce spiritual “fruit”

4. Persist until the End

- Stand firm until the end

- Persist and be diligent so that you will receive the reward . . .

- . . . Be like an athlete, striving for a prize

- Be careful not to turn away from God . . .

- . . . Do not rebel against God

- Some people do fall away

- Falling away brings dire consequences

- Note: Dreadful consequences of Israel’s rebellion against God

5. Be Ready for Jesus Christ’s Return

- Await Jesus Christ’s return – and for all that will follow

- As we do not know when Jesus Christ will come, “stay awake” and be ready

- To be ready for Jesus Christ’s return, live a godly life . . .

- . . . and live a constructive life

- Do not live an ungodly life, leaving you unprepared for Jesus Christ’s return

- Do not be deceived by false claims, for Christ’s return will be only after certain events – and obvious to all

2. Spiritual Warfare

1. The Existence of Spiritual Warfare

- Believers are involved in conflict of a spiritual nature

- Believers have spiritual enemies, notably Satan

- Believers have human enemies, spiritually opposed to them

- Believers face internal spiritual conflict

- God and Jesus Christ aid believers in spiritual warfare, enabling them to overcome

2. Engaging in Spiritual Warfare

- Beware of spiritual dangers

- Resist Satan

- Use spiritual weapons and armor

- Spiritual weapons and armor include: faith; . . .

- . . . God’s word; . . .

- . . . and prayer

3. Counteraction of Demons

- Distinguishing between the Holy Spirit and demons

- Jesus Christ drove out demons . . .

- . . . Jesus Christ gave some of his followers similar authority over demons

- Demons are driven out of people in Jesus Christ’s “name”

- The Holy Spirit, faith and prayer also figure in the driving out of demons

4. Ungodly Spiritualistic Practices

- Do not practice witchcraft or other occult practices

- Do not consult anyone who does perform occult practices

- Do not have other “gods” or idols

- Other “gods” and idols are man-made, lifeless fallacies . . .

- . . . Other “gods” and idols are useless

- Worship of idols is correlated with worship of demons

- Having other “gods” and idols is very detrimental

- Having other “gods” and idols is detrimental to our relationship with God

- Having other “gods” and idols culminates in God’s retribution

- Note: Other “gods” and idolatry are not restricted to physical images

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 37

Rejecting Sin

1. Encountering Sin

1. Consequences of Sin for God’s People

- Prelude: God’s people still sin

- Sin deprives God’s people of his blessings

- Sin deprives God’s people of rest and peace

- God punishes sin, which can mean physical suffering and emotional anguish . . .

- . . . along with various other troubles

- Sin defiles God’s people – making them spiritually unclean

- God turns away from those who persist in sin . . .

- . . . God rejects them and thrusts them from his presence

- Further implications of deliberately or habitually continuing to sin

2. Addressing Sin (I): Return from Sin to God

- Stop sinning, turning away from sin

- Do not be stubborn, like the Israelites were, resisting God and persisting in sin

- So get rid of sin . . .

- . . . and get rid of things involved in sinful practices

- Return to God

- Return to God with all your heart – not insincerely

- In returning from sin to God, do what God wants

3. Addressing Sin (II): Deal with Sin before God

- Confess your sin to God

- Be sorrowful over your sin

- Humble yourself before God over your sin – and its consequences

- Ask God for forgiveness and restoration

- In petitioning God, express your anguish over consequences of your sin – even with fasting

- Note: Accept God’s discipline for sin

4. God’s Response to Repentance

- Prelude: God seeks to draw his wayward people back to him

- When we repent God forgives our sins . . .

- . . . Further references to God forgiving sin

- Being merciful and compassionate, God saves us from the consequences of our sin

- When we repent God restores our relationship with him

- Note: Not repenting and returning to God brings judgment . . .

- . . . Unrepentant churches face Jesus Christ’s judgment

2. Avoiding Sin and Being Holy

1. Avoiding Sin

- Take care not to sin

- Ask God for help to avoid sin . . .

- . . . For God and Jesus Christ are willing and able to help us withstand temptation

- Use God’s word to avoid sin and counter evil

- Avoid sinful passions and desires . . .

- . . . Sinful passions and desires lead to sin

- Renew your mind and take care of your “heart”

- Get rid of sinful influences

- Avoid all evil

- Hate evil and sin

- Along with hating evil, love what is good

2. Alternatives to Sin

- Instead of living by the sinful nature, live by the Holy Spirit

- Instead of living in darkness, live according to the light and truth . . .

- . . . Insights on living in darkness and living in God’s light and truth

- Instead of living as a slave to sin, live as a slave to God and righteousness . . .

- . . . In avoiding sin be focused on doing what is right

- Pursue righteousness . . .

- . . . Be righteous and upright

- Be good

- Note: Further actions that counter sin and evil

3. Be Holy (I): General

- Be holy

- Be holy because God is holy

- Be godly

- Be pure . . .

- . . . Be blameless

- Make every effort to be holy and godly, particularly in view of what is to come

- Things that lead to holiness

- Things that lead to purity

- We should be holy and pleasing to God because of the things he has done for us

- The godly, blameless and pure are accepted by God and Jesus Christ

- The godly, blameless and pure are cared for and blessed by God

4. Be Holy (II): Being Set Apart

- Prelude: The world is basically evil

- Be set apart for God

- Do not love this world

- Do not conform to this world

- Do not live as other people do . . .

- . . . Worldly and human behavior to be avoided

- Avoid bad company . . .

- . . . Bad company is corruptive and harmful

- Avoid compromising alliances with unbelievers and the wicked

- Note: God’s people are not of this world . . .

- . . . God’s people are in effect exiles and temporary residents in this world – even homeless in it

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 38

Major Pitfalls

1. Pride

1. Pride in Thought

- Do not be proud or conceited

- Do not be arrogant

- Do not be haughty . . .

- . . . Do not think you are better than others

- Do not be wise in your own eyes . . .

- . . . Seeing yourself as wise is associated with foolishness

- Do not be self-righteous . . .

- . . . Self-righteousness causes one to overlook sin

- Do not embrace glory from people – particularly in preference to glory from God

- Note: Pride can easily stem from riches and power

2. Pride in Action: Self-Exaltation and Boasting

- Do not exalt yourself . . .

- . . . Honor others, rather than yourself

- Do not dress lavishly for outward appearances

- Those who exalt themselves will be humbled – and those who humble themselves will be exalted

- Do not boast about yourself . . .

- . . . Only boast about God and Jesus Christ

- Boasting about oneself typically is bad

- Boasting is of no benefit and even destructive

3. Outcomes of Pride

- Pride is very detrimental to a relationship with God . . .

- . . . and acting presumptuously is linked with not obeying God’s commands

- Pride and arrogance lead to ill treatment of others

- Pride is associated with self-deception and flawed understanding

- Pride leads to one’s downfall – in contrast to humility

- God punishes the proud and arrogant . . .

- . . . God brings down and humbles the proud

4. Antithesis of Pride: Humility

- Be humble, particularly before God

- Humbly acknowledge your unworthiness before God and Jesus Christ

- Fast as a means of humbling yourself before God

- Be humble towards others

- Humility is important for obeying and serving God

- God cares for and blesses the humble

- Not humbling yourself can bring dire consequences

2. Riches and Sex

1. Riches and Godliness

- Riches are a barrier to a relationship with God

- Riches draw one away from God . . .

- . . . Contrastingly, the poor are given prominence as recipients of the gospel and God’s kingdom

- Desire for riches can lead to mistreatment of others

- So, do not love money . . .

- . . . Be content with what you have

- Note: Wealth ultimately comes from God

2. Further Warnings about Riches

- Riches are not secure . . .

- . . . and we do not know what the future holds

- Life does not last and the dead cannot take their riches with them

- Hoarding riches will bring ill consequences in the afterlife

- Other shortcomings of riches

- Note: Advantages of riches, as opposed to poverty

3. Sexual Sin

- Avoid sexual sin . . .

- . . . Be pure

- Sexual sin has ill consequences

- Sexual sin ultimately results in God’s judgment

- Further insights on sexual sin

- Note: The sexually immoral who believe and repent are forgiven and granted righteousness

4. Prohibited Forms of Sex

- Lust

- Fornication

- Prostitution

- Homosexual acts

- Incest

- Bestiality

5. Epilogue: Be Wary

- Be sober-minded

- Watch yourself . . .

- . . . Watch and guard yourself against sinning

- Examine and evaluate yourself

- Keep a clear conscience . . .

- . . . A good conscience is vital for governing ourselves in pleasing God

- Evaluate all things

- Do not be deceived, nor deceive yourself

- Beware: Sin is deceptive

- Warnings against complacency

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 39

Hard Times

1. General

1. Prologue: God’s People Still Have Hard Times

- Trouble is characteristic of human life

- The wicked seek to oppress the righteous and the poor

- Examples of God’s people undergoing hard times

- Examples of God’s people even attributing hard times to God

- Note: The desire to contend with God over one’s plight

2. Mourn Loss

- Mourn and weep over loss – particularly deaths

- Mourn and weep before God

- Openly express your sorrow and grief

- Fast in mourning

3. Keep in Mind God and His Word

- In hard times, remember God . . .

- . . . and remember what God has done

- Seek God in hard times

- Do not forget God’s word

- Keep meditating on God’s word and obeying it – living righteously

- Put your hope in God’s word

- Take comfort in God’s word and delight in it

4. Trust in God

- During hard times, trust in God

- Commit yourself to God and take refuge in him . . .

- . . . For God saves and protects those who take refuge in him

- Accept hard times from God

- Do not complain against nor contend with God because of hard times

5. Hope in God and Wait for Him

- During hard times, put your hope in God

- Look resolutely and expectantly to God

- Wait for God

- Wait for God patiently and quietly

- Wait with confidence and in the knowledge that God will act . . .

- . . . For God cares for and blesses those who wait for him

2. Praying in Hard Times

1. Express Your Anguish to God

- Tell God of your plight and how you feel . . .

- . . . Pour out your heart to God

- Prayer anxiously speaking of God’s seeming remoteness and of apparent isolation from him . . .

- . . . Consequent longing for God amidst suffering

- Prayer despairingly speaking of God as even the source of one’s suffering

- Prayer desperately asking God how long suffering and his apparent inaction or wrath is to continue

2. Ask God for Help (I): General

- When facing trouble, call on God . . .

- . . . Cry out to God for help

- Ask God and Jesus Christ for mercy

- Ask God for strength

- Ask God to guide you

- Ask God to preserve and protect you

- Ask God to deliver you

- Ask God to hear and answer your prayer . . .

- . . . Ask God to quickly answer and help you

- Persist in prayer to God

- Note: Prayer asking for retribution for wicked enemies

3. Ask God for Help (II): Things to Appeal To

- God’s righteousness

- God’s steadfast love and faithfulness . . .

- . . . along with God’s mercy

- Your devotion to and relationship with God . . .

- . . . and God’s promises to his people

- The sake of God’s “name”

- Note: Believe that God will hear you and answer your prayer – and tell him so

4. Praise and Rejoice in God

- Praise and thank God amidst trouble

- Rejoice in God amidst trouble

- Determine and promise to praise and thank God for deliverance

- Praise and thank God when he answers prayer made in hard times

- Rejoice in God’s deliverance from hard times

5. Epilogue: God Does Respond to Suffering and Cries

- God is near us in hard times and when we pray

- God does not ignore the suffering and cries of the afflicted

- God comforts his people in hard times, and in delivering them

- God hears the cries of the godly and rescues them . . .

- . . . God has compassion on his people, saving and blessing them

- Further testimony to God answering prayers in suffering and trouble

- Further specific examples of God answering prayers in suffering and trouble

➜ Major Headings

All Headings

Chapter 40

Persecution

1. The Persecution of God’s People

1. God’s People Face Persecution

- Following God and Jesus Christ results in persecution . . .

- . . . It brings all kinds of hardships and suffering

- Spreading the gospel can lead to opposition . . .

- . . . and spreading the gospel can result in persecution

- God’s people are hated

- God’s people may face plots against them

2. Types of Persecution

- Ridicule

- Verbal abuse

- Lies and slander

- Ostracism and expulsion

- Imprisonment

- Beatings and violence

- Threat of death . . .

- . . . and even death

- Further forms of persecution

3. The Antichrist and the Final Persecution

- Scripture speaks of the coming of an antichrist

- The antichrist will be of Satan and opposed to God

- The antichrist will have great authority and be worshiped

- Persecution of God’s people will increase in the end times – especially due to the antichrist . . .

- . . . Martyrdom will be prominent

- “Three and a half years” is given for the rule of the antichrist and intense persecution

- The end of the antichrist

- The contrasting outcomes for submitting and not submitting to the antichrist

4. God’s Care of Persecuted Believers

- God’s all-surpassing purpose, work and love for his people – despite adversity

- God and Jesus Christ strengthen their people amidst trials

- God and Jesus Christ will rescue their people from trials . . .

- . . . Examples of God and Jesus Christ rescuing believers from trials

- God will ultimately save believers from the persecution of the end times

- Note: God will take vengeance on those who persecute his people

2. What to Do in Persecution

1. Be Faithful to God and Endure

- Remain faithful to God and Jesus Christ

- Continue to do what God wants

- Endure persecution and suffering

- Endure persecution and suffering patiently

- Consider and follow Jesus Christ’s example in suffering . . .

- . . . and share Jesus Christ’s sufferings

- Note: Be on your guard against persecutors and avoid persecution when appropriate

2. Have Faith in God and Pray

- Have faith and hope in God and Jesus Christ . . .

- . . . Faith enables one to endure persecution and suffering

- Do not be afraid of persecutors or suffering

- Do not worry about what to say – you will be given what to say

- Pray to God, asking for help

- Pray for and bless those who persecute you

3. Rejoice

- Rejoice because trials develop Christian character and virtues

- Rejoice because of rewards for suffering and enduring persecution . . .

- . . . and look forward to these rewards

- Other reasons to rejoice in persecution and difficulties

- Further examples of rejoicing during persecution and difficulties

4. Epilogue: Blessings for Faithfulness in Persecution

- Blessings amidst suffering and in the present life

- The future rewards of: eternal life; . . .

- . . . God’s kingdom; and glory

- Other blessings in the afterlife . . .

- . . . Blessings for “one who conquers”

➜ Major Headings

Scripture Index

Old Testament

The Pentateuch

Genesis   Exodus   Leviticus   Numbers   Deuteronomy

Historical Books

Joshua   Judges   Ruth   1 Samuel   2 Samuel   1 Kings   2 Kings   1 Chronicles   2 Chronicles   Ezra   Nehemiah   Esther

Poetry Books

Job   Psalms   Proverbs   Ecclesiastes   Song of Songs

Major Prophets

Isaiah   Jeremiah   Lamentations   Ezekiel   Daniel

Minor Prophets

Hosea   Joel   Amos   Obadiah   Jonah   Micah   Nahum   Habakkuk   Zephaniah   Haggai   Zechariah   Malachi

New Testament

The Gospels and Acts

Matthew   Mark   Luke   John   Acts

Pauline Epistles to Churches

Romans   1 Corinthians   2 Corinthians   Galatians   Ephesians   Philippians   Colossians   1 Thessalonians   2 Thessalonians

Pauline Epistles to Individuals

1 Timothy   2 Timothy   Titus   Philemon

General Epistles and Revelation

Hebrews   James   1 Peter   2 Peter   1 John   2 John   3 John   Jude   Revelation

Notation Used in the Indexes

In lieu of page numbers, notations such as 23.I.b are used to indicate where in the main text a verse (or passage) occurs. 23.I.b would denote:

- Chapter 23;

- Part I;

- Section b.

The color reflects the unit in which the verse is located. For example, 23.I.b is in green, the color used in Unit E. Relating to God.

These notations are all hyperlinks. Their target depends on the index, as follows.

- In the Scripture Index, it is the start of the referenced verse(s).

- In the Subject Index, it is the start of a heading.

In the Subject Index, notations in bold indicate that a notable portion of text is involved. Where these are linked to just a subheading, one or more subsequent subheadings are also in view.

Genesis-Exodus

Genesis

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36 37 38 39 40

41 42 43 44 45

46 47 48 49 50

1

1:1  …  1.I.D,  6.I.A

1:1-2  …  6.I.C

1:2  …  4.I.A

1:2-5  …  6.I.A

1:3  …  6.I.C

1:3-4  …  6.I.A

1:6-8  …  6.I.A

1:9  …  6.I.C

1:9-10  …  6.I.A

1:10  …  6.I.A

1:11  …  6.I.C

1:11-13  …  6.I.A

1:12  …  6.I.A

1:14-15  …  6.I.C

1:14-19  …  6.I.A

1:17-18  …  6.I.A

1:20-27  …  6.I.A

1:21  …  6.I.A

1:24  …  6.I.C

1:25  …  6.I.A

1:26a  …  4.II.A

1:26-27  …  6.II.C

1:26-28  …  6.II.C

1:29-30  …  6.I.A

1:31a  …  6.I.A

2

2:1-2  …  6.I.A

2:2-3  …  29.II.B

2:4-9  …  6.I.A

2:7  …  6.I.A,  6.II.A

2:7-10  …  7.II.E

2:15  …  6.II.C,  7.II.E

2:16-17  …  7.II.E,  33.I.A

2:18  …  7.II.E

2:18-22  …  34.I.A

2:19-20a  …  6.II.C

2:19-24  …  6.I.A

2:21-25  …  7.II.E

2:22-24  …  34.I.B

3

3:1-6  …  5.II.A,  5.II.C,  9.I.C

3:1-7  …  7.II.E

3:11-13  …  7.II.E

3:13  …  5.II.A

3:14-15  …  10.I.A

3:15  …  5.II.B,  5.II.C,  11.II.A,  13.I.D

3:16  …  34.I.B

3:16-19  …  7.II.E

3:17-18  …  10.II.A

3:22a  …  4.II.A,  6.II.C

3:22-24  …  7.II.E

3:24  …  5.I.D

4

4:1  …  6.II.A

4:3-5  …  27.II.B

4:7  …  9.I.D,  37.II.B

4:8-12  …  7.II.E

4:9-12  …  10.I.A

5

5:1  …  6.II.C

5:2  …  6.II.A

5:24  …  24.I.C

6

6:3  …  6.I.C

6:5  …  1.II.D,  9.I.C

6:5-6  …  9.I.B

6:5-7  …  7.I.E

6:5-14  …  7.II.E

6:7  …  10.I.A

6:9  …  24.I.C

6:11  …  31.II.D

6:13  …  10.I.A,  31.II.D

6:17  …  10.I.A

6:17-19  …  7.II.E

6:22  …  23.II.A

7

7:1  …  7.II.E

7:4  …  10.II.A

7:4-7  …  7.II.E

7:11-12  …  10.II.A

7:15-16  …  7.II.B

7:20-21  …  10.II.A

7:20-23  …  10.II.B

7:20-24  …  7.II.E

8

8:1  …  7.II.E,  17.I.D

8:14-19  …  7.II.E

8:21a  …  9.I.C

8:22  …  6.I.B

9

9:2-3  …  6.II.C

9:4  …  9.II.B

9:5-6  …  6.II.A,  6.II.A,  31.II.D

9:6  …  6.II.C

9:8-17  …  7.II.E

9:11-16  …  17.I.D

9:13  …  6.I.B

11

11:1-9  …  7.II.E

11:6-7  …  4.II.A

12

12:1  …  8.II.A,  28.I.B

12:2-3  …  8.II.A,  25.II.E

12:4  …  28.I.B

12:4-6  …  8.II.A

12:6-7  …  8.II.A

13

13:8  …  31.II.C

13:8-11  …  31.II.A

13:12  …  8.II.A

13:13  …  9.I.B

13:15-17  …  8.II.A

14

14:12  …  34.I.F

14:14-16  …  34.I.F

14:18-20a  …  1.II.A

14:19  …  6.I.D

14:21-24  …  37.II.D

14:22  …  7.I.B

15

15:1  …  8.I.B,  19.II.D,  22.II.C

15:1-7  …  8.II.A

15:5-6  …  8.II.A

15:13-16  …  7.II.C

15:18-21  …  8.II.A,  8.II.E

16

16:1  …  31.II.B

16:4-5  …  31.II.B

16:9  …  5.I.C,  34.II.D

16:9-10  …  3.I.A,  5.I.B

16:10-12  …  5.I.C

16:13  …  1.I.A,  1.II.D,  5.I.B

17

17:1  …  1.II.B,  24.I.C,  37.II.C

17:1-2  …  8.II.A

17:1-8  …  8.II.A

17:7-8  …  8.II.A

17:7-14  …  29.I.C

17:9-14  …  8.II.A

17:15-16  …  8.II.A

17:18  …  34.I.D

17:19-21  …  8.II.A

18

18:1-2  …  1.I.A

18:2-8  …  31.I.B

18:13-14  …  1.I.A,  1.II.B

18:17-18  …  8.II.A

18:19  …  8.II.A,  23.II.D,  32.I.A,  34.I.E

18:25  …  2.I.B,  10.I.A,  10.I.C

18:25-26  …  1.I.A

18:27  …  38.I.D

18:27-28  …  24.II.B

19

19:1-3  …  31.I.B

19:17  …  24.I.B

19:19a  …  31.I.B

19:24-25  …  10.II.A

19:26  …  24.I.B

19:29  …  17.I.D

20

20:1-7  …  32.II.B

21

21:1-2  …  8.II.E

21:1-5  …  8.II.A

21:6-7  …  18.II.C

21:14-19  …  19.II.A

21:22  …  17.I.A

21:33  …  1.I.D

22

22:1-2  …  8.II.A,  18.I.D,  19.II.A,  23.I.E

22:7-14  …  19.II.A

22:9-12  …  8.II.A,  23.I.E

22:11-12  …  23.I.C

22:12  …  18.I.D,  28.I.B

22:15-18  …  8.II.A

22:17a  …  8.II.A

22:17b-18  …  8.II.A

23

23:2  …  39.I.B

23:3-4  …  37.II.D

24

24:1  …  25.II.E

24:3  …  7.I.A,  32.II.E

24:9  …  32.II.E

24:12  …  34.II.D

24:12-15  …  24.II.E

24:18-19  …  24.II.E

24:26-27a  …  27.I.B

24:27  …  17.I.D,  25.II.B

24:33  …  34.II.D

24:40  …  5.I.C

24:42-45  …  24.II.C

24:48  …  20.I.D,  25.II.D

24:48-51  …  23.II.C

24:67  …  34.I.B

26

26:2-3  …  17.I.A

26:2-4  …  8.II.A

26:4-5  …  8.II.A

26:12-13  …  38.II.A

26:24  …  22.II.C

26:28-31  …  32.II.E

27

27:2  …  38.II.B

27:28  …  6.I.B

28

28:3  …  1.II.B

28:7  …  34.I.F

28:10-15  …  8.II.A

28:15  …  17.I.A,  19.II.D

28:17  …  1.I.A

28:22b  …  27.II.A,  27.II.B

29

29:20  …  34.I.C

30

30:22  …  17.I.D

31

31:7  …  7.II.A

31:42a  …  23.I.C

31:49  …  19.II.D

31:53  …  10.I.A

32

32:10  …  2.I.C,  17.I.D,  38.I.D

32:10a  …  17.I.C,  17.I.D

32:11-12  …  39.II.C

32:30  …  1.I.A

33

33:5  …  6.II.A

33:11  …  2.II.B,  17.I.E,  19.II.A

34

34:2  …  31.II.D

34:7  …  31.II.D

35

35:2  …  37.I.B

35:3  …  17.I.A,  39.II.E

35:5  …  19.II.C

35:9-12  …  8.II.A

35:11  …  1.I.C

35:14a  …  1.I.C

35:22b-26  …  8.II.B

37

37:3-4  …  32.I.B

37:4  …  31.II.B

39

39:2-4  …  17.I.A

39:4  …  34.II.D

39:6a  …  34.II.D

39:6-9  …  9.I.B

39:20-21  …  17.I.C

39:20-22  …  17.I.A

39:23  …  17.I.A

40

40:15  …  31.II.D

41

41:15-16  …  1.II.D

41:25  …  6.II.D

41:31-32  …  7.I.E

41:33  …  33.II.E,  34.II.B

41:33-36  …  33.I.F

41:37-39  …  17.II.C

41:39  …  18.II.D,  33.II.E

41:51  …  19.I.B

41:52  …  39.II.E

42

42:11  …  32.II.B

43

43:14  …  39.I.D

44

44:20b  …  34.I.D

44:32-33  …  31.II.A,  34.I.F

45

45:4-5  …  20.I.A

45:4-8  …  7.II.A

45:6-7  …  19.II.A

45:7  …  19.II.C

45:8  …  20.I.A

45:9-11  …  34.I.F

45:10-11  …  19.II.A

45:24  …  31.II.C

46

46:2-3  …  20.I.D

47

47:11-12  …  34.I.F

47:30  …  34.I.F

48

48:14-16  …  29.II.D

48:15  …  17.I.A,  19.II.D

48:15-16  …  19.I.B

48:20a  …  29.II.D

49

49:6-7  …  31.II.B

49:8-11  …  8.II.B

49:10  …  11.I.A,  15.I.F

49:18  …  39.I.E

49:23-24  …  19.II.D

49:23-25  …  19.I.D

49:25  …  1.II.B

49:25-26  …  25.II.E

50

50:15  …  31.I.D

50:15-21  …  31.I.C

50:19  …  31.I.D

50:19-20  …  20.I.A

50:20  …  7.II.A

50:21  …  31.I.B,  34.I.F

Exodus

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36 37 38 39 40

1

1:15-17  …  34.II.A

1:17  …  23.I.C

1:21  …  23.I.F

2

2:20  …  31.I.B

2:23  …  39.II.B

2:23-25  …  10.II.E,  17.I.B,  39.II.E

2:24  …  17.I.D

3

3:2  …  7.II.B

3:2-6  …  1.I.A,  2.I.A,  5.I.B

3:7  …  17.I.B,  39.II.E

3:7-8  …  1.I.C

3:7-10  …  39.II.E

3:8  …  8.II.E

3:10  …  20.I.B

3:12-15  …  1.II.E

3:14  …  1.I.D

4

4:2-9  …  7.II.B

4:10-16  …  20.I.C

4:11  …  7.II.D

4:22  …  8.II.B

4:29-31  …  35.II.C

4:31  …  27.I.A

5

5:2  …  6.II.D,  24.I.D

6

6:2-8  …  10.II.E

6:3  …  1.II.E

6:6  …  10.I.B,  10.I.D,  10.II.B,  19.I.C

6:6-7  …  8.II.B,  19.I.E

6:7  …  16.I.B

7

7:2  …  20.I.D

7:3-4  …  7.II.C

7:5  …  10.I.D

7:6  …  20.I.D

7:13  …  7.II.C

9

9:14  …  1.II.A

9:16  …  1.II.C,  1.II.E,  7.II.C

9:16-18  …  1.II.C,  6.II.D

9:27  …  9.I.A

9:29  …  7.I.B,  24.II.C

10

10:1  …  7.II.D

10:1-2  …  7.II.A,  7.II.C,  10.I.D

10:3-5  …  38.I.D

10:24-26  …  27.II.A

12

12:1-3  …  8.II.B,  27.I.D

12:5-7  …  8.II.B

12:5-13  …  27.I.D

12:11-13  …  8.II.B

12:14-17  …  27.I.D

12:24-27  …  27.I.D

12:25-27  …  34.I.E

12:26-27  …  27.I.A

12:28-33  …  8.II.B

12:29  …  10.II.B

12:30  …  10.II.B

12:36  …  7.II.D

12:40-42  …  8.II.B

12:42  …  19.II.D

13

13:1-2  …  27.II.B

13:3-10  …  36.I.B

13:11-16  …  27.II.B

13:14-16  …  36.I.B

13:17-18a  …  20.I.A

13:21  …  1.I.A

13:21-22  …  17.I.A,  20.I.D

14

14:5-6  …  8.II.B

14:9-10  …  8.II.B

14:13-14  …  19.I.D,  22.II.C

14:15-16  …  8.II.B

14:17-18  …  1.II.C

14:19-20  …  19.II.C

14:21-22  …  8.II.B

14:21-23  …  19.I.A

14:23-28  …  8.II.B,  19.I.D

14:26-27  …  19.I.A,  23.I.D

14:27-31  …  1.II.C

14:28  …  1.II.C

14:30  …  19.I.A

14:30-31  …  19.I.E

14:31  …  22.I.A,  23.I.D

15

15:1  …  1.II.C,  27.I.C

15:1-2  …  25.II.D

15:2  …  16.I.B,  25.I.A,  25.I.C,  25.I.D,  25.II.D

15:6  …  1.I.B,  1.II.C,  1.II.C

15:6-7  …  7.I.D

15:7  …  1.I.B

15:8  …  7.I.C

15:11  …  1.I.B,  1.II.A,  1.II.A,  1.II.C,  2.I.A

15:13  …  17.I.C,  20.I.D

15:18  …  7.I.B

15:20  …  30.I.F

15:20-21  …  25.I.D

15:26  …  19.II.B,  23.II.B

16

16:2-3  …  31.II.C

16:4  …  18.I.D

16:6-8  …  19.I.E

16:8  …  31.II.C

16:10-11  …  1.I.A,  1.I.B

16:12-15  …  7.II.B

16:21-30  …  29.II.B

17

17:1-2  …  22.II.A

17:1-3  …  31.II.C

17:7  …  22.II.A

17:15  …  19.I.D

18

18:8  …  19.I.B

18:9  …  2.II.C,  19.I.A,  25.II.D

18:11  …  1.II.A

18:13-18  …  30.I.C

18:20  …  30.II.A

18:21  …  23.I.E,  30.I.B,  32.II.A,  32.II.D,  34.II.B,  37.II.A

18:21-23  …  20.I.D,  30.I.C

18:25-26  …  26.I.B

19

19:4  …  19.II.B

19:5  …  7.I.B,  17.I.C

19:5-6  …  8.II.B,  8.II.C,  8.II.C,  20.I.B,  21.II.A

19:9a  …  1.I.A

19:10-11  …  24.I.C,  28.I.A

19:14-15  …  28.I.A

19:16-17  …  1.I.A

19:18  …  1.I.A

19:22  …  24.I.C

20

20:1-2  …  23.II.A

20:1-3  …  8.I.A

20:1-11  …  8.II.C

20:2-6  …  36.II.D

20:4-6  …  2.II.D,  9.I.E,  28.I.B

20:5-6  …  1.I.C,  17.I.C,  23.I.B

20:7  …  25.I.B

20:8-11  …  29.II.B

20:11  …  6.I.A,  29.II.B

20:12  …  34.I.F

20:12-17  …  8.II.C

20:13  …  31.II.D

20:14  …  34.I.B

20:15  …  32.II.D

20:16  …  32.II.C

20:17  …  31.II.A

20:20  …  23.I.C,  23.I.E

20:23  …  36.II.D

20:24  …  27.II.A

20:24a  …  8.II.C

21

21:2  …  8.II.C

21:2-6  …  32.I.E

21:12-13  …  7.II.D

21:14  …  8.II.C,  31.II.D

21:15  …  34.I.F

21:16  …  31.II.D

21:16-19  …  8.II.C

21:17  …  34.I.F

21:18  …  31.II.C

21:18-19  …  32.I.B

21:26-27  …  32.I.B

21:33-34  …  32.I.B

21:35-36  …  32.I.B

22

22:2-5  …  8.II.C

22:5-6  …  32.I.B

22:7-9  …  26.I.B

22:10-11  …  32.II.E

22:14-15  …  32.I.B

22:16-17  …  38.II.D

22:19  …  38.II.D

22:21-22  …  8.II.C

22:22  …  32.I.C

22:22-23  …  39.II.E

22:22-24  …  32.I.D

22:25  …  8.II.C,  32.I.E

22:26-27  …  39.II.E

22:27  …  2.II.B

22:28  …  8.II.C,  25.I.B,  34.II.A

22:31  …  9.II.D

22:31a  …  37.II.D

23

23:1  …  31.II.B,  31.II.C

23:1-2  …  32.II.C

23:3  …  32.I.B

23:4-5  …  31.I.A

23:6  …  32.I.C

23:6-7  …  32.I.B

23:8  …  32.II.D

23:10-11  …  6.II.C,  32.I.E

23:12  …  29.II.B

23:13  …  23.II.B,  36.II.D

23:14-15  …  27.I.D

23:14-16  …  27.II.A

23:14-17  …  8.II.C,  27.I.D

23:16a  …  27.I.D

23:16b  …  27.I.D

23:19a  …  27.I.D,  27.II.A,  27.II.B

23:20  …  19.II.D

23:20-21  …  23.II.B

23:20-22  …  5.I.B

23:21  …  1.II.E

23:22  …  23.II.D

23:23-24  …  36.II.D

23:25  …  28.I.A

23:27  …  8.II.E

23:31  …  8.II.E

23:32-33  …  37.II.D

24

24:3  …  23.II.A,  30.II.A

24:3-4a  …  8.I.A

24:6-8  …  8.II.C

24:7  …  23.II.A,  30.II.A

24:9-11  …  1.I.A

24:12  …  8.I.A,  8.I.B,  18.I.C

24:15-17  …  1.I.B

24:16  …  1.I.A

24:17  …  1.I.A

25

25:1-3  …  27.II.A

25:8-10a  …  8.II.D

25:20  …  5.I.A

25:21-22  …  8.II.D

25:22  …  8.II.D

26

26:31-34  …  8.II.D

26:33  …  2.I.A

27

27:20-21  …  9.II.C

28

28:1-5  …  9.II.C

28:3  …  20.I.C

28:29-30  …  28.I.D

28:41  …  9.II.C,  28.I.A

29

29:1  …  9.II.B

29:1a  …  20.I.B

29:1-4  …  28.I.A

29:7  …  29.II.D

29:8-9  …  9.II.C

29:10  …  9.II.B

29:11  …  9.II.B

29:14  …  9.II.B,  9.II.B

29:21  …  29.II.D

29:29-30  …  9.II.C

29:36-37  …  9.II.D

29:42  …  1.I.C,  27.II.C

29:42-46  …  8.II.D

30

30:6  …  8.II.D

30:7-9  …  9.II.C

30:10  …  9.II.A,  9.II.B

30:11-12  …  9.II.A

30:15-16  …  9.II.A

30:18-21  …  9.II.D,  28.I.A

30:36  …  8.II.D

31

31:1-5  …  17.II.B

31:2-5  …  17.II.D

31:2-6a  …  20.I.A

31:3  …  17.II.A

31:6  …  20.I.D

31:11b  …  20.I.D

31:13  …  18.I.B,  29.II.B

31:14-15  …  29.II.B

31:16-17  …  29.II.B

31:17  …  29.II.B

32

32:9-14  …  7.I.E

32:12-13  …  39.II.C

32:24-29  …  28.I.B

32:32-33  …  13.II.B

32:33  …  9.I.E

33

33:1  …  8.II.A

33:7  …  8.II.D,  28.I.D

33:9-10  …  1.I.A

33:9-11  …  8.II.D

33:11  …  1.I.A

33:11a  …  1.I.C

33:13  …  24.I.D

33:14  …  17.I.A,  18.II.B

33:17  …  17.I.B,  24.II.E

33:18  …  24.I.A

33:18-22  …  1.I.B

33:19  …  1.II.E,  2.II.C

33:19b  …  2.II.B

33:20  …  1.I.A

34

34:5  …  1.I.A

34:5-7  …  1.II.E

34:6  …  2.II.B

34:6-7  …  2.I.D,  2.II.B,  9.I.E,  10.II.C,  37.I.D

34:6-7a  …  2.II.A

34:8  …  27.I.B

34:10  …  19.I.E,  25.II.E

34:10-11a  …  8.II.C

34:12-15  …  37.II.D

34:13-16  …  34.I.A

34:14  …  2.II.D

34:18a  …  27.I.D

34:21  …  29.II.B

34:22  …  27.I.D

34:22-24  …  27.I.D

34:27-28  …  8.I.A,  8.II.C

34:28  …  29.II.C

35

35:2  …  29.II.B

35:5  …  27.II.C

35:20-22  …  27.II.A,  27.II.C

35:24  …  27.II.A

35:29  …  27.II.A,  27.II.C

36

36:1  …  20.I.C,  20.I.D,  28.II.A

36:2  …  28.I.A

36:3-6  …  27.II.C

37

37:1-9  …  8.II.D

39

39:42-43  …  28.II.A

40

40:1-9  …  8.II.D

40:9  …  29.II.D

40:12-15  …  9.II.C

40:13-15  …  29.II.D

40:16  …  28.II.A

40:18-21  …  8.II.D

40:20  …  8.II.D

40:33  …  28.II.A

40:33-38  …  8.II.D

40:34-35  …  1.I.B

40:34-38  …  1.I.A

40:38  …  17.I.A

Pray for persecuted Christians

Leviticus-Deuteronomy

Leviticus

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27

1

1:3  …  9.II.B,  27.II.B

1:3a  …  9.II.B

1:3-4  …  27.II.C

1:3-9  …  9.II.A

1:4  …  9.II.B

1:4-5  …  9.II.B

1:6-9  …  9.II.B

1:10-11  …  9.II.B

1:14-15  …  9.II.B

2

2:1-2  …  9.II.C

2:1-3  …  27.II.B

2:13-16  …  27.II.B

2:15-16  …  9.II.C

3

3:1-5  …  27.II.B

4

4:2-3  …  9.I.A

4:3  …  9.II.B

4:8-12  …  9.II.B

4:13-14  …  9.I.A

4:13-15  …  9.II.B

4:13-21  …  9.II.C

4:16-21  …  9.II.B

4:22-23  …  9.II.B

4:22-24  …  9.I.A

4:27-28  …  9.I.A,  9.II.B

4:27-31  …  8.II.C,  9.II.A,  9.II.A,  9.II.C

4:29  …  9.II.B

4:32  …  9.II.B

4:32-35  …  9.II.B

5

5:1  …  9.I.A,  9.I.E,  32.II.C

5:1-6  …  9.II.D

5:2-3  …  9.II.D

5:4  …  32.II.E

5:5  …  37.I.C

5:5-6  …  9.II.A

5:5-7  …  9.I.E

5:7-10  …  9.II.A

5:11-13  …  9.II.A

5:15-16  …  9.I.E,  9.II.A,  9.II.C

5:17  …  9.I.E

5:17-18  …  9.I.A

5:17-19  …  9.II.A

6

6:1-7  …  9.I.E

6:2  …  9.I.B

6:2-5  …  32.II.D

6:4-7  …  9.II.A

6:25  …  2.I.A,  9.II.B

6:25-26  …  9.II.B

6:29-30  …  9.II.B

7

7:1-6  …  9.II.B

7:11-12  …  25.I.D,  27.II.A

7:11-18  …  27.II.B

7:14  …  27.II.A

7:19a  …  9.II.D

7:20-21  …  9.II.D

7:29-34  …  27.II.B

7:34-36  …  30.I.G

7:37-38  …  8.II.C,  9.II.A,  27.II.A

8

8:12  …  29.II.D

9

9:3-4  …  27.II.C

9:4-6  …  1.I.B

9:6  …  21.II.A

9:7  …  9.II.C

9:22  …  29.II.D

9:23-24  …  1.I.B

9:24  …  1.I.A

10

10:1-3  …  8.II.D,  10.I.D,  25.I.B

10:10-11  …  9.II.C,  9.II.D,  38.II.E

10:11  …  30.II.B

10:17  …  9.II.A

11

11:20-22  …  9.II.D

11:27a  …  9.II.D

11:31-33  …  9.II.D

11:31-39  …  9.II.D

11:42-44  …  9.II.D

11:44  …  8.II.C

11:44-45  …  9.II.D

11:45  …  37.II.C

11:46-47  …  9.II.D

12

12:1-3  …  8.II.A,  29.I.C

12:2  …  9.II.D

12:4  …  9.II.D

12:4-5  …  9.II.D

12:5  …  9.II.D

12:6-8  …  9.II.D

13

13:2-3  …  9.II.D

13:45-46  …  9.II.D

13:51-52  …  9.II.D

14

14:2-3  …  9.II.D

14:8-9  …  9.II.D

14:10-11  …  9.II.D

14:19-20  …  9.II.D

14:34-35  …  7.II.B

14:43-46  …  9.II.D

15

15:2-4  …  9.II.D

15:2-7  …  9.II.D

15:7  …  9.II.D

15:11  …  9.II.D

15:13  …  9.II.D

15:13-15  …  9.II.D

15:16-19  …  9.II.D

15:19  …  9.II.D

15:24  …  9.II.D

15:25  …  9.II.D

15:28-30  …  9.II.D

15:31  …  9.II.D,  9.II.D

16

16:2  …  1.I.A,  8.II.D,  8.II.D,  8.II.D

16:2-5  …  9.II.B

16:8-10  …  9.II.B

16:11-14  …  9.II.B

16:15-17  …  9.II.B

16:16  …  9.II.D

16:17  …  9.II.A,  9.II.C

16:18-19  …  9.II.B

16:20-22  …  9.II.B

16:21-22  …  9.II.B

16:23-25  …  9.II.B

16:24  …  9.II.A,  9.II.C,  28.I.A

16:27  …  9.II.B

16:29-31  …  29.II.C

16:29-34  …  9.II.A

16:32-34  …  9.II.C

17

17:1-6  …  9.II.B

17:7  …  36.II.D

17:8-9  …  9.II.B

17:10-14  …  9.II.B

17:11  …  6.II.A,  9.II.A

17:14  …  6.II.A

17:15  …  9.II.D

18

18:3  …  37.II.D

18:4  …  23.II.A

18:5  …  8.I.E,  8.II.C

18:6-13  …  38.II.D

18:14-18  …  38.II.D

18:20  …  34.I.B

18:21  …  25.I.B

18:22  …  38.II.D

18:23  …  38.II.D

18:24-25  …  9.I.D

18:26  …  32.I.B

18:26-28  …  8.II.C

18:30  …  9.I.D

19

19:2  …  2.I.A,  9.II.D,  37.II.C

19:2-3  …  8.II.C

19:3  …  34.I.F

19:5-7  …  27.II.C

19:5-8  …  25.I.B

19:9-10  …  8.II.C,  32.I.E

19:11  …  8.II.C,  32.II.C,  32.II.D

19:12  …  8.II.C,  25.I.B,  32.II.E

19:13  …  8.II.C

19:13a  …  31.II.D

19:13b  …  34.II.D

19:14  …  23.I.E,  31.II.C

19:15  …  32.I.B

19:16  …  31.II.C,  31.II.D

19:16-18  …  8.II.C

19:17  …  31.II.B,  33.I.D

19:18  …  31.I.A,  31.I.A,  31.I.D

19:19a  …  38.II.D

19:22  …  9.II.A,  9.II.C

19:26  …  36.II.D

19:28  …  36.II.D

19:29  …  38.II.D

19:30  …  8.II.C,  23.I.C

19:31  …  36.II.D

19:32  …  23.I.E,  34.I.F

19:34  …  31.I.A,  32.I.C

19:35  …  32.I.A

19:35-36  …  32.II.D

19:36  …  32.I.A

19:36-37  …  23.II.A

19:37  …  23.II.A

20

20:2-3  …  9.I.D

20:4-5  …  9.I.E

20:6  …  36.II.D

20:7  …  37.II.C

20:7-8  …  8.II.C

20:8  …  4.II.C

20:9  …  31.II.C

20:10  …  34.I.B

20:13  …  38.II.D

20:15-16  …  38.II.D

20:17  …  38.II.D

20:21  …  38.II.D

20:22-24  …  8.II.C

20:23  …  37.II.D

20:24  …  8.II.A

20:24b  …  8.II.B

20:24b-26  …  9.II.D

20:26  …  8.II.B,  8.II.C,  16.I.B,  37.II.D,  37.II.D

21

21:6  …  9.II.C,  28.II.C

21:6-8  …  28.I.A

21:8  …  30.I.G

21:10-12  …  29.II.D

21:21-23  …  8.II.D

22

22:2  …  25.I.B

22:3-6  …  9.II.D

22:4b-6  …  9.II.D

22:9  …  25.I.B

22:15-16  …  25.I.B

22:17-25  …  27.II.B

22:18-19  …  27.II.C

22:32  …  25.I.B,  25.I.B

23

23:1-2  …  27.I.D

23:3  …  27.I.D,  29.II.B

23:4-8  …  27.I.D,  27.I.D

23:10-11  …  27.II.B

23:10-14  …  27.I.D

23:15-21  …  27.I.D

23:24-25  …  27.I.D

23:26-28  …  9.II.A

23:27  …  29.II.C

23:32  …  29.II.C

23:33-36  …  27.I.D,  27.I.D

23:37  …  27.II.A

23:37-38  …  27.I.D

23:39  …  27.I.D

23:39-43  …  27.I.D

23:40  …  25.I.E

23:40-41a  …  27.I.D

24

24:12-14  …  28.I.D

24:15-16  …  25.I.B

24:19-20  …  32.I.B

24:22  …  32.I.B

25

25:1-5  …  32.I.E

25:3-5  …  6.II.C

25:8-12  …  32.I.E

25:13-16  …  32.I.E

25:14  …  32.II.D

25:17  …  23.I.E,  32.I.A

25:18-19  …  19.II.C

25:18-22  …  23.II.D

25:21  …  7.II.B

25:23  …  6.II.C

25:23-28  …  32.I.E

25:25  …  34.I.F

25:28  …  32.I.E

25:29-34  …  32.I.E

25:35-37  …  32.I.E

25:36  …  23.I.E

25:38  …  8.II.B

25:39-40  …  32.I.E

25:39-41  …  32.I.E

25:42  …  34.II.D

25:42-43  …  32.I.E

25:43  …  23.I.E,  34.II.D

25:47  …  32.I.E

25:47-52  …  32.I.E

25:53  …  32.I.B,  32.I.E

25:54-55  …  32.I.E

25:55  …  8.II.B,  8.II.B,  28.I.C

26

26:3  …  8.II.C,  8.II.D,  21.II.A

26:3-6  …  8.II.C

26:4  …  6.I.B

26:6  …  18.II.B

26:9  …  8.II.C

26:11-12  …  8.II.C,  8.II.D,  21.II.A

26:12  …  17.I.B

26:14-26  …  8.II.C

26:19-20  …  7.II.B

26:27-34  …  8.II.C

26:38  …  8.II.C

26:39  …  9.I.E

26:40  …  9.I.B

26:40-42  …  37.I.C,  37.I.D

26:40-45  …  10.II.E

26:43  …  9.I.A

26:43-44  …  17.I.D

26:46  …  8.I.B

27

27:2-3  …  27.II.C

27:9  …  2.I.A,  27.II.C

27:14-15  …  2.I.A,  27.II.C

27:28  …  2.I.A,  27.II.C

27:30  …  27.II.B

Numbers

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36

1

1:50  …  8.II.B

2

2:1-4  …  8.II.B

2:9  …  8.II.B

3

3:2-3  …  9.II.C

3:5-9  …  9.II.C

3:6-8  …  20.I.A

3:8  …  8.II.D

3:10  …  8.II.D,  9.II.C

3:38  …  9.II.C

4

4:5  …  8.II.D

4:19b  …  9.II.C

4:27a  …  9.II.C

5

5:1-3  …  9.II.D

5:5-6  …  9.I.E,  36.I.A

5:6-7  …  9.I.A

6

6:10-11a  …  9.II.A

6:14  …  9.II.B,  27.II.B

6:22-27  …  16.I.B,  26.II.B

6:26  …  18.II.B

7

7:2-5  …  27.II.A

7:89  …  1.I.C,  8.II.D

8

8:5-7  …  28.I.A

8:10-11  …  29.II.D,  30.I.A

8:11  …  28.I.A

8:14-15  …  28.I.A

8:14-18  …  9.II.C

8:15-18  …  8.II.B

8:21-22  …  28.I.A

9

9:6  …  9.II.D

9:13  …  9.I.E

9:14  …  8.II.B,  32.I.B

9:23  …  23.II.A

10

10:10  …  27.I.D,  27.II.C,  27.II.C

10:29  …  18.II.A,  31.I.B

10:32  …  26.I.C

10:33-36  …  8.II.D

11

11:1  …  2.I.D,  39.I.D

11:14  …  30.I.C

11:16-17  …  30.I.C

11:17  …  17.II.D

11:21-23  …  1.II.B

11:25-26  …  28.II.E

11:26-29  …  31.II.B

11:31  …  1.II.B

12

12:3  …  31.I.D

12:6  …  6.II.D,  8.I.B

12:7-8  …  1.I.A

12:11  …  33.II.A

13

13:27  …  8.II.E

13:31  …  9.II.E

14

14:1  …  39.I.B

14:2-3  …  9.II.E,  39.I.D

14:9  …  22.II.C

14:9a  …  36.I.D

14:10-11  …  1.I.B

14:11  …  25.I.B

14:11-12  …  22.II.A

14:12  …  31.II.A

14:18  …  2.I.D

14:19  …  17.I.C,  31.II.A

14:19-20  …  2.II.B,  26.II.B,  30.I.D

14:21  …  1.I.A,  1.I.B,  1.I.B,  4.II.B,  6.I.D

14:21-23  …  23.II.A

14:23  …  25.I.B

14:26-33  …  9.II.E

14:27-29  …  39.I.D

14:28  …  1.I.D

14:33  …  9.I.E

14:35  …  7.I.D

14:41  …  23.II.D

14:43  …  36.I.D

15

15:14-16  …  8.II.B,  32.I.B

15:27-28  …  9.I.A,  9.II.A,  9.II.C

15:29-30  …  32.I.B

15:30  …  9.I.B

15:30-31  …  8.II.C,  9.I.A,  25.I.B,  30.I.E

15:31  …  8.I.D,  25.I.B

15:38-40  …  36.I.B

15:39-40  …  37.II.C

15:40  …  37.II.C

15:41  …  16.I.B

16

16:9  …  28.I.A,  30.I.D

16:22  …  6.II.B

16:30  …  25.I.B

16:30-33  …  10.II.A

16:35-40  …  10.I.B

17

17:5  …  7.II.B

17:8  …  7.II.B

18

18:1  …  9.II.C

18:1-4  …  8.II.D

18:2  …  26.II.D,  28.II.D

18:2-4  …  9.II.C

18:5  …  9.II.C

18:6  …  9.II.C

18:6-7  …  8.II.D

18:6-8  …  20.I.A

18:7  …  9.II.C

18:7-8  …  9.II.C

18:8-10  …  9.II.B

18:8-15  …  9.II.C

18:12  …  27.II.B

18:19  …  9.II.C

18:19-21  …  9.II.C

18:21  …  30.I.G

18:24  …  9.II.C

18:26  …  9.II.C

18:29  …  27.II.B

18:30-31  …  30.I.G

19

19:11  …  9.II.D

19:13  …  9.II.D

19:14-16  …  9.II.D

19:16-19  …  9.II.D

19:20  …  9.II.D

19:22  …  9.II.D

20

20:6-7  …  1.I.B

20:12  …  22.II.A,  25.I.B

20:16a  …  5.I.C

21

21:4-6  …  39.I.D

21:7  …  27.I.C

21:7-8  …  30.I.D

22

22:15-18  …  28.I.B

22:18  …  36.I.A

22:28  …  7.II.B

22:38  …  36.I.A

23

23:7-8  …  19.II.C

23:9  …  37.II.D

23:10  …  18.II.B

23:11-12  …  7.II.A

23:19  …  2.I.C,  7.I.E

23:21  …  17.I.A

23:23  …  19.II.C

24

24:2-4  …  17.II.B

24:12-13  …  7.II.A

24:15-16  …  8.I.B

24:17-19  …  11.I.A

24:21-23  …  10.II.B

25

25:10-13  …  9.II.C

25:11  …  2.II.D

25:11-13  …  25.I.A

26

26:9-10  …  10.I.B

27

27:15-18  …  30.I.A

27:15-21  …  8.II.E

27:15-23  …  29.II.D

27:16  …  7.I.A

27:16-17  …  30.I.C,  30.I.D

27:16-18  …  17.II.D

27:18-20  …  30.I.A

27:21  …  28.I.D,  30.I.C

27:22-23  …  30.I.A

28

28:1-6  …  27.II.C

28:9-10  …  29.II.B

28:9-11  …  27.II.C

28:11  …  27.I.D,  27.II.B

28:11-24  …  27.I.D

28:14  …  27.I.D

28:26  …  27.I.D

29

29:1-5  …  27.I.D

29:8  …  9.II.B

29:39  …  27.I.C,  27.I.D,  27.II.C

30

30:2-5  …  32.II.E

31

31:19  …  9.II.D

31:24  …  9.II.D

31:52  …  27.II.C

32

32:10-11  …  2.I.D

32:11-12  …  23.II.C

32:20-22  …  24.I.C

32:23  …  9.I.A,  9.I.D,  23.II.D

32:27  …  24.I.C

33

33:4  …  10.I.A

34

34:1-12  …  8.II.E

35

35:16-17  …  31.II.D

35:20-21a  …  31.II.B

35:20-25  …  31.II.D

35:33  …  6.II.C,  9.II.E

35:34  …  17.I.A

Deuteronomy

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34

1

1:3  …  30.II.B

1:5  …  30.II.B

1:13  …  30.I.B,  34.II.B

1:15  …  30.I.B

1:16  …  32.I.B,  32.I.C

1:17  …  32.I.B,  34.II.C

1:17a  …  10.I.A

1:21  …  22.II.B

1:22-23  …  30.I.C

1:26-28  …  26.II.C

1:29  …  22.II.C

1:29-31  …  22.II.C

1:30-31  …  19.II.B

1:31  …  34.I.D

1:32-33  …  20.I.D

1:32-35  …  22.II.C

1:32-36  …  22.II.A

1:42-43  …  38.I.C

2

2:7  …  8.II.E,  17.I.B,  19.II.A,  25.II.E

2:30  …  6.II.B,  7.II.C

2:36  …  8.II.E

3

3:2-5  …  8.II.E

3:23-26  …  24.II.E

3:24  …  1.II.B,  1.II.C,  6.II.D

3:28  …  28.II.D,  30.I.C

4

4:1  …  8.II.C,  30.II.A

4:1-2  …  8.I.B

4:2  …  30.II.A

4:5  …  30.II.A

4:5-6  …  8.I.E,  33.I.B

4:7  …  17.I.A,  39.II.E

4:8  …  8.I.C

4:9  …  38.II.E

4:9-13  …  36.I.B

4:9-14  …  34.I.E

4:10  …  8.I.D

4:10-14  …  23.II.A

4:11-12  …  1.I.A

4:12  …  1.I.A

4:13  …  23.II.A

4:13-14  …  8.II.C

4:14  …  20.I.D,  30.II.A

4:15  …  1.I.A

4:15-16  …  38.II.E

4:15-18  …  36.II.D

4:19  …  28.I.B

4:20  …  18.I.E

4:23  …  37.II.A

4:23-27  …  8.II.C

4:24  …  2.II.D

4:27  …  10.II.E

4:27-29  …  24.I.A

4:29  …  21.I.A,  37.I.B,  37.I.D

4:30-31  …  37.I.D

4:31  …  2.II.B,  10.II.E,  17.I.D

4:32  …  6.II.A

4:32-34  …  1.II.B

4:32-35  …  19.I.E

4:34  …  25.II.E

4:34-35  …  18.I.C

4:39  …  7.I.A,  7.I.A

4:40  …  8.II.C

5

5:1  …  23.II.B

5:1-3  …  8.II.C

5:4-22  …  8.I.D

5:4-5a  …  8.I.B

5:9-10  …  7.I.D

5:12-14  …  29.II.B

5:14  …  34.II.D

5:15  …  29.II.B

5:22  …  1.I.A,  8.II.C

5:24  …  6.II.D

5:27  …  23.II.C,  30.I.G

5:29  …  8.II.C,  23.I.E,  23.II.D

5:32  …  23.II.C

5:33  …  8.II.C,  23.II.D

6

6:1-2  …  8.II.C,  23.I.E

6:4  …  1.I.A

6:5  …  8.II.C,  23.I.A

6:6-9  …  36.I.B

6:10-12  …  36.I.B

6:13  …  28.I.A,  28.I.B,  28.II.C,  32.II.E

6:14-15  …  2.II.D

6:16  …  22.II.A

6:17  …  23.II.A

6:18  …  23.II.A,  23.II.D,  32.I.A

6:20-24  …  23.II.A

6:20-25  …  34.I.E

6:24  …  23.I.F

6:25  …  8.II.C,  24.I.C

7

7:3-4  …  34.I.A

7:6  …  2.I.A

7:6-8  …  8.II.B

7:8  …  17.I.C,  17.I.D

7:8-9  …  8.II.E

7:9  …  2.I.C,  17.I.C,  17.I.D,  17.I.D,  23.I.A,  23.II.D

7:9-10  …  7.I.D

7:11  …  23.II.C

7:12-14  …  17.I.C

7:14a  …  25.II.E

7:17-19  …  22.II.C

7:18  …  36.I.B,  39.I.C

7:21  …  22.II.C

7:22  …  20.I.A

7:25  …  31.II.A

7:26  …  37.II.A

8

8:1  …  23.II.A

8:2  …  18.I.D

8:3  …  8.I.E,  18.I.C,  18.I.D

8:5  …  18.I.E

8:6  …  23.I.E

8:7-10  …  2.II.C,  8.II.E

8:10  …  19.II.A,  25.II.C

8:11-14  …  36.I.B,  38.II.A

8:12-14  …  38.I.A

8:14  …  38.I.C

8:15  …  20.I.D

8:16  …  18.I.D

8:17-18  …  2.II.C,  36.I.B,  38.II.A

8:19  …  36.I.B

8:20  …  21.II.A

9

9:1-3  …  8.II.E,  19.I.D

9:4  …  38.I.A

9:6  …  38.I.A

9:7  …  9.II.E

9:7-8  …  36.I.B

9:16  …  9.II.E

9:18  …  9.I.A

9:18-19  …  24.II.B,  24.II.D,  26.II.A,  29.II.C

9:19  …  23.I.D

9:22  …  9.II.E

9:23  …  22.II.A

9:25-26  …  26.II.A

9:26  …  19.I.A

9:27-28  …  39.II.C

10

10:5  …  8.II.D

10:8  …  1.II.E,  9.II.C

10:10  …  24.II.E

10:12  …  28.II.C

10:12-13  …  23.I.A,  23.II.D

10:14  …  7.I.B

10:16  …  29.I.C,  37.I.B

10:17  …  1.II.A,  2.I.B,  7.I.B

10:18  …  19.II.E

10:18a  …  19.II.E

10:20  …  36.I.A

10:20-22  …  28.I.C

10:21  …  25.I.C,  25.II.D

11

11:1  …  23.I.A,  23.II.A

11:1-2  …  23.II.A

11:5-9  …  23.II.A

11:8  …  23.II.D

11:10-12  …  8.II.E

11:13-15  …  6.I.B,  23.I.B

11:15  …  19.II.A

11:16  …  36.I.D,  37.II.A

11:18  …  36.I.B

11:18-19  …  34.I.E

11:22  …  23.I.A

11:22-23  …  36.I.A

11:25  …  8.II.E

12

12:1  …  23.II.A

12:2  …  8.II.D

12:2-3  …  37.II.A

12:4-7  …  8.II.D

12:5  …  1.II.E

12:5-6  …  9.II.B

12:7  …  16.I.D,  25.II.C

12:9-10  …  18.II.B

12:11  …  1.II.E,  27.II.B

12:13-14  …  9.II.B

12:17-18a  …  9.II.B

12:18  …  16.I.D,  24.I.C

12:18b  …  25.I.E

12:19  …  30.I.G

12:21  …  9.II.B

12:23-27  …  9.II.B

12:26-27  …  9.II.B

12:27  …  9.II.B

12:28  …  34.I.E

12:31  …  9.I.B

12:32  …  23.II.C,  30.I.G,  30.II.A

13

13:1-3  …  23.I.A

13:1-4  …  18.I.D

13:4  …  23.II.A,  23.II.E

13:5  …  30.I.E

13:5-11  …  37.II.A

13:10-11  …  30.I.E

13:17-18  …  23.II.D

14

14:1  …  16.I.C

14:3-8  …  9.II.D

14:9-10  …  9.II.D

14:11-18  …  9.II.D

14:19-21a  …  9.II.D

14:22  …  27.II.B

14:22-23  …  23.I.D

14:28-29  …  32.I.D

15

15:1-3  …  32.I.E

15:4-5  …  23.II.D

15:5  …  23.II.A

15:6  …  18.II.A

15:7-8  …  31.I.B

15:7-11  …  32.I.C

15:9  …  32.I.E,  37.II.A

15:10  …  32.I.D

15:12-15  …  31.I.B,  32.I.E

15:18  …  32.I.E

15:21  …  9.II.B,  27.II.B

16

16:1-8  …  27.I.D

16:5-8  …  27.I.D

16:9-10  …  27.II.A

16:9-11  …  27.I.D

16:10-11  …  27.II.C

16:10-14  …  8.II.B

16:10-15  …  27.I.D

16:13-15  …  25.II.C,  27.I.D

16:15  …  18.II.C

16:15-17  …  27.II.A

16:16-17  …  27.I.C,  27.I.D,  27.I.D

16:17  …  27.II.B

16:18  …  34.II.C

16:18-20  …  32.I.B

16:19  …  32.II.D

16:20  …  32.I.A

17

17:2-7  …  30.I.E

17:8-11  …  32.I.B

17:9-11  …  34.II.A

17:12-13  …  31.II.B

17:15  …  30.I.A

17:16-20  …  34.II.B

17:17  …  34.I.A

17:18-19  …  8.I.D

17:18-20  …  23.II.B

17:19-20  …  38.I.A

18

18:1  …  30.I.G

18:1-4  …  9.II.C

18:3-5  …  30.I.G

18:5  …  9.II.C

18:6-7  …  9.II.C

18:9  …  37.II.D

18:10-12  …  36.II.D

18:13  …  24.I.C,  37.II.C

18:14  …  36.II.D

18:15  …  30.I.G

18:18  …  12.I.D

18:19  …  9.I.E,  30.I.G

18:20  …  30.II.E

18:21-22  …  30.II.E

19

19:11-12  …  31.II.B

19:14  …  32.II.D

19:15  …  30.I.E,  32.I.B

19:18-19  …  32.I.B,  32.II.C

19:19  …  37.II.A

20

20:1-4  …  22.II.C

20:4  …  19.I.D

20:16-18  …  37.II.A

20:19  …  6.II.C

21

21:18-21  …  33.II.B,  34.I.F

22

22:1-4  …  31.II.A

22:4  …  6.II.C

22:5  …  38.II.D

22:6-7  …  6.II.C

22:10  …  6.II.C

22:20-21  …  38.II.D

22:25  …  31.II.D

23

23:5  …  17.I.C,  19.II.C

23:9  …  9.II.D,  37.II.A

23:10-11  …  9.II.D

23:12-14  …  9.II.D

23:14  …  2.I.A,  19.I.D,  37.II.C

23:15  …  34.II.D

23:15-16  …  32.I.A,  32.I.C

23:17-18  …  38.II.D

23:19-20  …  32.I.E

23:21-23  …  27.II.C

23:24-25  …  32.II.D

24

24:1-4  …  34.I.A

24:6  …  32.I.C

24:7  …  31.II.D,  37.II.A

24:10-13  …  32.I.C

24:14  …  34.II.D

24:14-15  …  32.I.C

24:15  …  34.II.D

24:16  …  9.I.E

24:17-18  …  32.I.C

24:19  …  32.I.D

25

25:1  …  32.I.B

25:2-3  …  32.I.B

25:4  …  6.II.C

25:13-16  …  32.II.D

25:18  …  23.I.E

26

26:6-8  …  39.II.E

26:8  …  19.I.A

26:9-10  …  27.II.A

26:9-11  …  25.II.C

26:10  …  27.II.B

26:11  …  2.II.C

26:12-13  …  32.I.E

26:12-13a  …  27.II.A

26:13b  …  36.I.B

26:15  …  1.I.A

26:16  …  23.II.C

26:17  …  23.II.A

26:17-18  …  8.II.C

26:18  …  16.I.B

26:18-19  …  8.II.B,  8.II.C,  18.II.A

26:19  …  25.I.A

27

27:9  …  16.I.B,  30.I.G

27:15  …  36.II.D

27:16  …  34.I.F

27:18-19  …  32.I.C

27:19  …  32.I.D

27:21  …  38.II.D

27:24-25  …  31.II.D

27:26  …  8.II.C

28

28:1  …  23.II.C

28:1-3  …  8.II.C

28:6-8  …  8.II.C

28:7  …  8.II.E

28:9  …  8.II.C,  21.II.A,  23.II.D

28:9-10  …  8.II.C

28:10  …  16.I.B

28:11-13  …  8.II.C

28:15-20  …  8.II.C

28:22-24  …  10.II.A

28:25-29  …  8.II.C

28:45  …  8.II.C

28:47-48  …  28.I.C

28:58  …  1.II.E,  8.II.C

28:58-59  …  8.II.C,  23.I.E

28:63-67  …  8.II.C

28:65  …  37.I.A

28:67  …  37.I.A

29

29:1-2  …  8.II.C

29:5  …  8.II.E

29:5-6  …  16.I.B

29:9  …  8.II.C,  8.II.C

29:10a  …  8.II.C

29:12-15  …  8.II.C

29:13  …  18.II.A

29:18  …  30.I.E

29:18b-20  …  33.II.D

29:19-20  …  37.I.A

29:20  …  2.II.D

29:21  …  8.II.C

29:24-26  …  2.I.D

29:25-28  …  8.II.C

29:29  …  1.II.D,  8.II.C,  18.I.C,  23.II.A

30

30:2-3  …  37.I.D

30:6  …  18.I.A,  18.II.A,  23.I.B,  29.I.C

30:8-10  …  8.II.C

30:9-10  …  17.I.C

30:11-14  …  23.II.C

30:15-19  …  21.I.A

30:15-20  …  8.II.C

30:19-20  …  18.I.A

30:19b-20  …  23.I.A

30:20  …  36.I.A

31

31:3  …  17.I.A

31:6-8  …  22.II.C

31:8  …  4.II.C,  17.I.A,  17.I.A

31:9  …  8.I.B

31:10  …  32.I.E

31:10-13  …  30.II.A

31:11  …  16.I.D,  24.I.C

31:12-13  …  8.I.D,  23.I.E

31:16-17  …  37.I.A

31:16-18  …  37.I.A

31:18  …  36.II.D

31:20-21  …  9.I.C

31:21  …  1.II.D

31:23  …  28.II.C

31:24  …  8.I.B

31:24-26  …  8.II.D

32

32:2  …  8.I.D

32:3  …  25.II.A

32:4  …  1.II.C,  2.I.A

32:4a  …  2.I.B

32:4b  …  2.I.A,  2.I.B

32:5-6  …  33.II.A

32:6  …  6.I.D,  8.II.B

32:6b  …  16.I.C

32:8  …  7.II.C

32:10-11  …  19.II.B

32:10-12  …  19.II.A

32:13-14  …  19.II.A

32:15  …  36.I.A,  38.II.A

32:16  …  2.II.D

32:16-17  …  36.II.D

32:16-19  …  36.II.D

32:18  …  6.I.D,  16.I.C,  19.II.D

32:18-19  …  36.I.B

32:20  …  33.II.C

32:20-21  …  2.II.D

32:22  …  2.I.D,  10.II.B

32:25  …  10.II.B

32:28  …  33.II.C

32:28-29  …  33.II.D

32:29  …  33.II.E

32:31  …  1.II.A

32:34-35  …  7.I.D,  10.II.C

32:35  …  10.I.B,  10.II.C

32:36  …  10.I.B,  39.II.E

32:39  …  7.I.A,  7.I.C,  7.II.D

32:40  …  1.I.D

32:40b  …  4.II.B

32:40-43  …  7.I.D

32:41  …  10.I.B

32:43  …  25.II.C,  40.I.D

32:45-47  …  8.II.C

32:46  …  34.I.E,  36.I.B

32:46-47  …  8.I.E

33

33:2  …  1.I.B,  5.I.D

33:3  …  17.I.C,  17.I.C,  19.II.B

33:3-4  …  18.I.C

33:7  …  26.II.B

33:8-9  …  28.I.B

33:9b  …  8.I.A,  23.II.C

33:10  …  9.II.C,  9.II.C,  30.II.A

33:11  …  26.II.B,  26.II.B

33:12  …  17.I.C,  19.II.C,  19.II.D

33:13-16  …  7.II.B,  26.II.B

33:18  …  25.I.E

33:21  …  10.I.A,  32.I.B

33:23  …  25.II.E

33:25  …  19.II.B

33:26  …  1.I.B,  1.II.A,  19.I.D

33:27  …  19.II.B

33:27a  …  1.I.D,  17.I.A

33:28  …  19.II.C

33:29  …  19.I.B,  19.I.D,  19.II.D

34

34:7  …  19.II.B

34:7-8  …  39.I.B

34:9  …  30.I.G

34:10-12  …  20.I.C

Pray for persecuted Christians

Joshua-2 Samuel

Joshua

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24

1

1:5  …  2.I.C,  8.II.E,  17.I.A

1:5-7  …  28.II.C

1:6  …  30.I.B,  34.II.B

1:6-7  …  22.II.B

1:6-8  …  34.II.B

1:7  …  23.II.D

1:7-8  …  23.II.A

1:8  …  36.I.B

1:9  …  17.I.A,  22.II.B,  22.II.C,  28.II.C,  30.I.B,  34.II.B

1:13  …  18.II.B

1:14-15  …  34.I.F

1:16-17  …  30.I.G

1:18  …  22.II.B,  28.II.C

2

2:11  …  7.I.A

2:12-14  …  31.I.B,  34.I.F

2:14  …  32.II.A

3

3:5  …  24.I.C

3:10  …  18.I.C

3:10a  …  1.I.D

3:10-11  …  17.I.A

3:13  …  17.I.A,  18.I.C

3:15-16  …  17.I.A

4

4:4-7  …  36.I.B

4:7  …  8.II.D

4:14  …  25.I.A,  30.I.G

4:23-24  …  1.II.C,  7.II.B,  23.I.D

5

5:13-15  …  5.I.B

6

6:2-5  …  8.II.E

6:16  …  8.II.E

6:20  …  8.II.E

7

7:1  …  2.I.D,  9.I.E

7:4-6  …  39.I.B

7:6-7  …  8.II.D

7:8-9  …  39.II.C

7:19  …  25.I.A

7:20-21  …  31.II.A

7:25  …  10.II.A

7:25a  …  9.I.E

8

8:1  …  22.II.C

8:34-35  …  30.II.A,  30.II.B

8:35  …  32.I.B

9

9:15-21  …  32.II.E

10

10:8  …  22.II.C

10:10-14  …  19.I.D

10:11-14  …  7.II.B

10:25  …  22.II.B

10:42  …  19.I.D

11

11:4-8  …  22.II.C

11:15  …  23.II.A,  28.II.A

11:16-20  …  10.II.A

11:20  …  7.I.C,  7.II.A,  7.II.D

13

13:33  …  9.II.C

14

14:1-5  …  8.II.E

14:4a  …  8.II.B

14:8-9  …  23.II.E

14:10  …  8.II.E

14:12  …  19.I.D

18

18:7a  …  9.II.C,  9.II.C

18:10  …  28.I.D

21

21:43  …  8.II.E

21:43-45  …  8.II.E

21:44  …  18.II.B

21:44b-45  …  8.II.E

21:45  …  2.II.C,  17.I.D

22

22:1-3  …  28.II.A

22:2  …  30.I.G

22:3  …  32.II.A

22:5  …  23.II.C,  28.II.C

22:18b  …  9.I.E

22:22a  …  1.II.B

22:29  …  36.I.D

22:33  …  25.I.C

22:34  …  7.I.A

23

23:1  …  18.II.B

23:3-5  …  19.I.D

23:8  …  36.I.A

23:9  …  8.II.E

23:10  …  8.II.E,  19.I.D

23:10-11  …  23.I.B

23:11  …  23.I.A

23:12-13  …  37.II.D

23:14  …  2.II.C,  8.II.E

23:14a  …  6.II.A

23:14-15  …  17.I.D

23:15-16  …  23.II.D

24

24:2-3  …  8.II.A

24:3-4a  …  6.II.A

24:14  …  23.I.C,  28.II.C,  32.II.B,  36.I.A

24:14-16  …  21.I.A

24:14-24  …  28.I.A

24:15  …  34.I.E

24:16  …  28.I.B,  36.I.A

24:16-18  …  28.I.C

24:17  …  19.II.C

24:19  …  2.I.A,  2.II.D,  10.II.C

24:20  …  36.II.D

24:20-21  …  28.I.B

24:22  …  21.I.A

Judges

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21

2

2:1  …  17.I.D

2:7  …  25.II.E

2:10-15  …  9.II.E

2:12-14a  …  2.I.D

2:13-15  …  37.I.A

2:16  …  8.II.E

2:16-22  …  9.II.E

2:18  …  1.I.C,  8.II.E,  39.II.E

2:19  …  37.I.B

2:19-20a  …  2.I.D

2:20-22  …  18.I.D

2:22  …  23.II.C

3

3:4  …  18.I.D

3:9  …  39.II.E

3:10  …  17.II.B,  17.II.D,  30.I.A

3:15a  …  39.II.E

4

4:3  …  39.II.B

4:4-9a  …  30.I.F

4:14-15  …  30.I.F

4:14-15a  …  17.I.A

4:14-16  …  19.I.D

5

5:2  …  26.II.A,  28.I.A

5:7  …  30.I.F

5:9  …  26.II.A,  28.I.A

5:11a  …  25.II.B

5:21  …  22.II.B

5:23  …  28.I.C

5:31  …  17.I.B

6

6:12  …  28.II.C

6:14  …  28.II.A,  28.II.C

6:14-16  …  20.I.C

6:22-23  …  1.I.A,  5.I.B

6:22-24  …  18.II.B

6:34  …  17.II.D

7

7:2  …  20.I.C

7:7  …  19.I.A,  20.I.C

7:10-11  …  19.II.B

7:13-15  …  19.II.B

7:14-15  …  27.I.A

7:17-18  …  30.I.C

7:22  …  19.I.A,  20.I.C

9

9:23-24  …  7.II.A

10

10:6-7  …  2.I.D,  36.I.A

10:10  …  36.I.A

10:11-12  …  39.II.E

10:13-14  …  36.II.D

10:15  …  37.I.C

10:16  …  1.I.C,  37.I.B,  37.I.B

11

11:27  …  7.II.C,  10.I.A

11:32  …  7.II.C

13

13:3  …  5.I.A,  7.II.B

13:3-5  …  5.I.C

13:6a  …  5.I.A

13:16-22  …  5.I.B

13:18  …  1.II.A,  1.II.E

13:21-22  …  1.I.A

13:24a  …  7.II.B

13:24-25  …  17.II.D,  20.I.B

14

14:1-4  …  20.I.A

14:6a  …  4.I.B

14:19a  …  4.I.B,  4.II.A

15

15:14-15  …  17.II.D

16

16:23  …  19.II.B

16:25-30  …  19.II.B

17

17:6  …  9.II.E

19

19:20-21  …  31.I.B

20

20:1  …  26.I.B

20:5-6  …  31.II.D

20:8  …  26.I.B

20:11  …  26.I.B

20:25-26  …  29.II.C,  39.I.B

20:26  …  24.I.C,  39.I.B

20:26b  …  29.II.C

20:26-28  …  8.II.D,  24.II.D

20:27-28  …  28.I.D

21

21:6  …  31.I.C

Ruth

01 02 03 04

1

1:1  …  8.II.E

1:6  …  8.II.E,  19.II.A

1:13b  …  39.I.A

1:15-17  …  32.II.A

1:20-21  …  39.I.A

2

2:4  …  26.I.E,  26.II.B

2:8-9  …  26.II.C

2:11  …  31.II.A

2:11-12  …  10.I.C,  34.I.F

2:12  …  39.I.D

2:13  …  26.II.C

2:19-20  …  2.II.C

3

3:10  …  31.I.B

4

4:3-6  …  32.I.E

4:9-10  …  32.I.E

4:13  …  6.II.A

4:13-15  …  34.I.F

4:14  …  19.II.A

1 Samuel

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31

1

1:3  …  27.II.A

1:5  …  34.I.B

1:10  …  39.I.B,  39.II.A

1:10-11  …  39.II.E

1:11  …  27.II.C

1:12-13  …  24.II.C

1:12-16  …  39.II.A

1:15  …  39.I.B

1:19a  …  27.I.B

1:19-20  …  17.I.D,  39.II.E

1:27  …  6.II.A,  24.II.E,  39.II.E

1:27-28  …  28.I.B

1:27-28a  …  27.II.A,  27.II.C

1:28  …  27.I.A

2

2:1  …  19.II.B,  25.II.D,  39.II.D

2:2  …  1.II.A,  2.I.A,  19.II.D

2:3  …  1.I.C,  1.II.D,  10.I.C,  38.I.A

2:4  …  19.II.B

2:4-8  …  7.II.D

2:6  …  7.I.C,  7.II.D

2:7  …  38.II.A

2:8  …  19.II.E

2:8b  …  6.I.A,  7.I.B

2:9  …  10.II.C,  19.II.D

2:10  …  10.I.A

2:10a  …  7.I.D

2:10b  …  19.II.B

2:12-17  …  24.I.D

2:17  …  25.I.B

2:19  …  34.I.D

2:25  …  7.II.A,  7.II.D

2:27  …  6.II.D

2:29-31  …  25.I.B

2:30  …  25.I.A

2:35  …  28.II.A,  28.II.C,  36.I.A

3

3:7  …  6.II.D

3:10  …  6.II.D,  23.II.B

3:13  …  25.I.B

3:18  …  37.I.C

3:19  …  20.I.B

3:21  …  6.II.D,  8.I.D

5

5:1-12  …  8.II.D

6

6:19  …  8.II.D

6:19-20  …  8.II.D,  10.I.D

7

7:1  …  28.I.A

7:3  …  28.I.C,  37.I.B

7:3-4  …  28.I.B

7:3-6  …  9.II.E

7:5  …  30.I.D

7:6  …  29.II.C

7:8  …  26.II.A

7:8-9  …  30.I.D

7:12-13  …  19.I.D

7:15-16  …  9.II.E

8

8:3  …  32.II.D

8:4-9  …  9.II.E

10

10:1a  …  29.II.D

10:6  …  4.I.A

10:6-7  …  17.I.A,  17.II.B,  17.II.D

10:9  …  7.II.D

10:10  …  17.II.D

10:17-21a  …  9.II.E

10:18  …  19.I.B

10:19a  …  19.I.B

10:24  …  9.II.E

11

11:6-7  …  17.II.D,  20.I.B

11:15  …  27.I.B

12

12:3-4  …  32.II.B

12:7  …  2.I.B,  8.II.E,  25.II.E

12:7-8  …  19.I.E

12:8  …  20.I.B

12:11  …  8.II.E,  19.I.B,  19.I.E

12:12-20  …  9.II.E

12:14  …  23.I.E,  36.I.D

12:15  …  30.I.E,  36.I.D

12:18  …  23.I.D

12:20  …  28.II.C

12:21  …  36.II.D

12:22  …  1.II.E

12:23  …  9.I.B,  30.I.D,  30.II.A

12:24  …  23.I.D,  24.I.B,  28.I.C,  28.II.C,  28.II.C,  36.I.A

13

13:13  …  30.I.E,  33.II.A

14

14:6  …  19.I.A

14:6b  …  7.I.E

14:7  …  34.II.D

14:24  …  29.II.C

14:28-30  …  29.II.C

14:41-43  …  28.I.D

14:45  …  28.II.B

15

15:10-11a  …  9.II.E

15:11  …  7.I.E,  39.II.B

15:11b  …  24.II.C

15:19  …  9.II.E

15:22  …  17.I.C,  27.II.D

15:22-23  …  7.I.E,  23.II.A

15:23  …  9.II.E,  36.II.D,  38.I.C

15:23a  …  36.I.D

15:24  …  9.I.A

15:27-28  …  9.II.E

15:29  …  2.I.C,  7.I.E,  25.I.A

15:35  …  7.I.E

16

16:1  …  7.II.C,  8.II.F,  29.II.D,  31.I.C

16:3  …  20.I.D,  31.I.C

16:5  …  24.I.C

16:6-7  …  10.I.C,  31.I.C

16:10-13a  …  8.II.F

16:12-13  …  29.II.D

16:13a  …  17.II.D

16:14  …  5.II.D

16:14-16  …  7.II.A

17

17:37  …  19.I.D,  22.I.A,  28.II.B

17:45  …  1.II.E,  36.II.B

17:45-47  …  28.II.B

17:46  …  19.I.E

17:46-47  …  19.I.A,  19.I.E

17:47  …  7.II.C

17:47-49  …  19.I.D

17:50-52  …  19.I.E

17:51b  …  19.I.D

18

18:1  …  32.II.A

18:3-4  …  32.II.A

18:6-9  …  31.II.B

18:10  …  5.II.D

18:10a  …  7.II.A

18:14-15  …  17.I.A

18:18  …  38.I.A

19

19:9-10  …  5.II.D

20

20:4  …  32.II.A

20:5  …  27.I.D

20:13-17  …  32.II.A

20:14-15  …  26.I.E

20:24-26  …  9.II.D

20:34  …  39.I.B

20:41-42  …  32.II.A

22

22:3-4  …  34.I.F

23

23:1-6  …  28.I.D

23:14  …  19.II.C

23:16  …  26.II.C,  32.II.A

23:18  …  32.II.A,  32.II.E

23:21  …  31.I.C

24

24:8  …  34.II.A

24:11-13  …  32.I.A

24:12  …  10.I.B

24:12-15  …  31.I.D

24:13  …  37.II.A

24:15  …  10.I.B

24:16-19  …  31.I.D

25

25:26  …  7.II.A

25:28b  …  37.II.A

25:29  …  19.II.C

25:29a  …  19.II.A

25:32  …  7.II.D

25:32-33  …  31.I.D

25:34  …  7.II.A

25:39  …  31.I.D

25:39a  …  7.II.A

26

26:6  …  28.II.D

26:12  …  7.II.D

26:21  …  33.II.A

26:23  …  10.II.D,  36.I.A

29

29:6  …  32.I.A,  32.II.B

30

30:3-4  …  39.I.B

30:6  …  22.II.B

30:7-8  …  28.I.D

30:8  …  39.II.B

30:22-25  …  31.I.B

30:23  …  19.II.C

31

31:13  …  29.II.C

2 Samuel

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24

1

1:11  …  39.I.B

1:12  …  39.I.B

1:17-19  …  39.I.B

1:23-27  …  39.I.B

1:26  …  32.II.A

2

2:4-6  …  32.II.A

2:7  …  22.II.B

3

3:33-35  …  39.I.B

5

5:1-4  …  8.II.F

5:2  …  30.I.D,  34.II.C

5:3  …  32.II.E

5:5-7  …  8.II.F

5:9  …  8.II.F

5:10  …  8.II.F

5:12  …  8.II.F

5:19-20  …  7.II.C

6

6:2  …  8.II.D

6:3-4  …  8.II.D

6:5  …  24.I.C,  25.I.E,  27.I.C

6:6-10  …  8.II.D

6:14  …  25.I.D

6:14-16  …  25.I.D

6:18  …  30.I.D

6:21  …  8.II.F,  24.I.C

7

7:1-7  …  8.II.F

7:8-16  …  8.II.F

7:9  …  17.I.A

7:9-11a  …  19.I.B

7:10-11a  …  7.II.A

7:11b-14a  …  11.I.D

7:14-15  …  18.I.E

7:18  …  24.II.B,  24.II.C

7:18-19  …  8.II.F

7:18-21  …  25.II.E

7:20  …  1.II.D,  17.I.B

7:21  …  7.I.E

7:22  …  1.II.A,  1.II.A

7:23-24  …  8.II.B

7:28  …  2.I.C,  2.II.C,  7.I.A,  8.I.A,  8.I.C

7:28-29  …  8.II.F

8

8:6  …  8.II.F

8:11-14  …  8.II.F

8:14  …  19.I.D

8:15  …  8.II.F,  34.II.C

9

9:3a  …  2.II.C

9:7-8  …  32.II.A

9:11a  …  34.II.A

10

10:12  …  28.II.C

10:12-13  …  7.II.C

11

11:2-4  …  8.II.F

11:14-17  …  8.II.F

11:26-27  …  8.II.F

12

12:9-10  …  8.II.F

12:9-14  …  37.I.D

12:10  …  9.I.B

12:13a  …  9.I.B

12:13-14  …  25.I.B

12:14-16  …  24.II.E

12:16  …  24.I.A,  24.II.D,  29.II.C,  34.I.D

12:16-17  …  29.II.C

12:18a  …  24.II.E

12:20  …  27.I.B

12:23  …  6.II.A

13

13:10-14  …  31.II.D

13:19  …  39.I.B

13:20b  …  34.I.F

13:33  …  39.I.B

13:36-37  …  39.I.B

13:37-39  …  34.I.D

13:39  …  6.II.B

14

14:14a  …  6.II.A

14:17  …  5.I.A

14:20  …  5.I.A

15

15:15  …  34.II.D

15:19-21  …  32.II.A

15:20b  …  26.II.B

15:21  …  34.II.D

15:23  …  39.I.B

15:25-26  …  37.I.C

15:30  …  39.I.B

16

16:10-11  …  7.II.A

16:11-12  …  31.I.D

17

17:14  …  7.II.D

17:27-29  …  31.I.B

18

18:12  …  32.II.B

18:31  …  19.I.B

18:33  …  39.I.B

19

19:27b  …  5.I.D

20

20:2  …  32.II.A

20:15-22  …  30.I.F

22

22:2-3  …  19.II.D

22:13-18  …  19.I.A

22:17-20  …  19.I.D

22:19  …  19.II.B

22:20  …  17.I.C

22:22  …  23.II.A

22:22-23  …  9.I.B

22:23  …  23.II.A

22:28  …  7.II.D,  38.I.C

22:29  …  19.I.B

22:32  …  1.II.A,  7.I.A

22:47  …  1.I.D

23

23:1  …  8.II.F

23:1-4  …  8.I.B

23:2  …  4.I.C,  17.II.D

23:2-3  …  4.II.A,  17.II.B

23:3  …  19.II.D,  23.I.E

23:3-4  …  23.I.E,  34.II.C

23:5  …  8.II.F,  17.I.D,  25.II.E

23:9-12  …  20.I.C

24

24:1  …  7.II.A

24:10  …  8.II.F,  37.I.C,  37.I.C

24:13-14  …  6.II.C

24:14  …  2.II.B

24:15  …  8.II.F

24:16a  …  1.I.C

Pray for persecuted Christians

1 Kings-Esther

1 Kings

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22

1

1:29  …  1.I.D,  19.I.B

1:37  …  34.II.A

1:39  …  29.II.D

2

2:1-2  …  34.II.B

2:1-3  …  34.II.B

2:1-4  …  23.II.D

2:2  …  22.II.B

2:3  …  8.I.B,  8.II.C

2:4  …  36.I.A,  38.II.E

2:5  …  6.II.A

2:7  …  32.II.A

2:9  …  33.II.E

2:19  …  34.I.F

2:44  …  6.II.C

2:45  …  8.II.F

3

3:3  …  23.I.A

3:5  …  8.I.B

3:6  …  10.II.D,  17.I.C,  36.I.A

3:7-12  …  34.II.B

3:9  …  33.II.E

3:12b  …  33.II.E

3:22  …  18.II.D

3:22-28  …  34.II.B

3:24-27  …  34.I.D

3:24-28  …  18.II.D

3:28  …  33.II.E

4

4:29-30  …  33.I.B

4:29-34  …  18.II.D

5

5:4  …  18.II.B

5:5  …  1.II.E

5:12a  …  17.I.D

6

6:1-2  …  8.II.F

6:7  …  8.II.F

6:11-13  …  8.I.D

6:12  …  23.II.D

6:12-13  …  8.II.D

6:14  …  8.II.D

6:16  …  8.II.D

6:19-20  …  8.II.D

6:22  …  8.II.F

6:38  …  8.II.F

8

8:3-8  …  8.II.D

8:6  …  8.II.D

8:9  …  8.II.D

8:10-12  …  1.I.A,  1.I.B

8:10-13  …  8.II.D

8:15  …  25.II.B

8:16  …  8.II.F

8:20-21  …  8.II.D

8:21  …  8.II.D

8:23  …  23.II.C,  28.I.C

8:25  …  23.II.C,  24.I.C

8:25-26  …  8.I.A

8:27  …  1.I.A

8:28  …  24.II.B

8:28-30  …  8.II.D,  39.II.B

8:29  …  1.II.E

8:30b  …  1.I.A

8:31-32  …  32.II.E

8:32  …  10.I.B

8:33-34  …  26.II.B

8:35  …  18.I.D

8:36  …  26.II.B

8:37-38  …  39.II.B

8:38-40  …  23.I.D,  26.II.B

8:39  …  1.II.D,  1.II.D

8:41-43  …  6.II.D,  8.II.B

8:42a  …  1.II.E

8:43  …  16.I.B

8:44-45  …  8.II.D,  39.II.B

8:46  …  9.I.C

8:47  …  37.I.C

8:47b  …  9.I.A

8:48  …  37.I.B

8:49-51  …  26.II.B

8:52  …  26.II.B,  39.II.B

8:53  …  8.II.B

8:56  …  8.I.C,  8.I.C,  8.II.E,  18.II.B,  25.II.B,  25.II.D

8:57-58  …  8.II.D,  23.II.C

8:59  …  24.II.B,  26.II.B

8:59-60  …  19.I.E

8:59-61  …  23.II.D

8:61  …  8.II.D,  36.I.A

8:63  …  27.II.C

8:66  …  25.II.E

9

9:3  …  1.II.E,  8.II.D,  24.II.B

9:4  …  24.I.C,  32.II.B,  37.II.B

9:6-7  …  36.II.D

9:6-9  …  8.II.D

10

10:1-8  …  18.II.D

10:2-3  …  33.I.E

10:8  …  33.I.E

10:8-9  …  33.II.E

10:23-24  …  18.II.D

10:24  …  33.I.E

11

11:1-6  …  9.II.E,  34.I.A

11:9  …  2.I.D

11:9-13  …  9.II.E

11:11-13  …  7.II.C

11:13  …  8.II.F

11:28  …  34.II.D

11:31-32  …  8.II.F

11:31-33  …  9.II.E

11:32  …  8.II.F

11:34  …  8.II.F

11:36  …  8.II.F,  8.II.F

11:38  …  8.II.F,  23.II.B

11:39  …  9.II.E

12

12:1-5  …  9.II.E

12:6-7  …  34.II.B

12:7  …  30.I.B

12:12-16  …  9.II.E

12:15  …  7.II.C

12:19-24  …  9.II.E

12:24  …  23.II.A

12:26-32  …  9.II.E

13

13:6  …  24.II.E

13:21b  …  8.I.D

13:33-34  …  9.II.E

14

14:7-8  …  23.II.C

14:16  …  30.I.E

14:22  …  2.II.D,  9.I.A

15

15:3  …  36.I.A

15:5  …  23.II.A

15:14  …  36.I.A

16

16:1-3  …  9.II.E

16:2  …  2.I.D

16:18-19  …  9.II.E

16:25-26  …  9.II.E

16:30-31  …  9.II.E

17

17:4-6  …  7.II.B

17:7-9  …  19.II.A

17:10-16  …  27.II.A

17:12-16  …  7.II.B

17:16  …  17.I.D

17:21-22  …  7.I.C,  24.II.E

17:22-24  …  35.II.C

17:24  …  2.I.B,  8.I.C

18

18:3-4  …  23.I.E

18:12  …  17.II.D

18:12b  …  23.I.C

18:21  …  7.I.A,  22.II.A,  23.II.A,  23.II.E

18:25-26  …  36.II.D

18:36-39  …  7.I.A

18:37  …  7.II.D,  37.I.D

18:44-46  …  19.II.B

19

19:1-2  …  40.I.B

19:3-4  …  39.I.A

19:3-8  …  19.II.B

19:5-7  …  5.I.A,  5.I.C

19:10  …  28.II.C

19:14  …  40.I.B

19:15  …  7.II.C

19:16  …  30.I.A

20

20:10-11  …  38.I.B

20:13  …  7.I.A,  19.I.E

20:21  …  7.I.A,  19.I.E

20:27-29  …  20.I.C

20:28-29  …  7.I.A

20:28-30a  …  19.I.E

21

21:20-21  …  34.I.A

21:21-22  …  29.II.C

21:25-26  …  34.I.A

21:27-29  …  29.II.C,  38.I.D

22

22:4-5  …  28.I.D

22:8  …  40.I.A

22:11-13  …  30.II.C

22:13-14  …  36.I.A

22:19  …  5.I.B,  7.I.B

22:20-23  …  7.II.A

22:23  …  7.I.C

22:26-27  …  40.I.B

22:34-35  …  7.I.C

2 Kings

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

2

2:1-6  …  32.II.A

2:19-22  …  7.II.B

3

3:8-9  …  19.II.A

3:9-12  …  28.I.D

3:16-17  …  19.II.A

3:17  …  7.II.B

3:17-18  …  1.II.B

3:20  …  1.II.B,  7.II.B,  19.II.A

4

4:1  …  19.II.E

4:1-7  …  19.II.A

4:8-10  …  35.I.D

4:32-35  …  7.I.C,  7.II.B

4:40-41  …  7.II.B

5

5:2-3  …  34.II.D

5:7  …  7.I.C

5:10  …  20.I.C

5:14  …  7.II.B,  20.I.C

5:14-15  …  7.I.A

5:14-16  …  35.I.C

5:15-16  …  32.II.B

5:19-20  …  35.I.C

5:26-27  …  10.II.A,  35.I.C

6

6:4-7  …  7.II.B

6:8-12  …  18.II.D

6:15-17  …  5.I.C,  19.II.D,  22.II.C

6:21-23  …  31.I.A

7

7:8-9  …  32.I.A

9

9:6  …  29.II.D

9:7  …  10.I.B

10

10:10  …  8.I.C

10:16  …  28.II.C

10:30  …  28.II.A

10:31  …  23.II.C

11

11:4  …  32.II.E

11:17  …  16.I.B

12

12:4-5  …  27.II.A,  27.II.C

12:15  …  32.II.B

13

13:4-5  …  39.II.E

13:22-23  …  10.II.E,  17.I.D

13:23  …  2.II.B,  10.I.D

14

14:6  …  9.I.E

14:10  …  38.I.A,  38.I.C

16

16:15a  …  27.II.C

17

17:5-8  …  10.II.E

17:7  …  36.II.D

17:9  …  36.II.D

17:11b  …  2.I.D,  9.I.E

17:13  …  8.I.B,  10.II.E,  20.I.B,  23.II.A,  30.I.E,  37.I.B

17:14-15  …  22.II.A

17:15  …  36.II.D

17:15-16  …  9.II.E

17:17-18  …  2.I.D

17:18-23  …  10.II.E,  37.I.A

17:21-23  …  9.II.E

17:22-23  …  10.I.C,  37.I.D

17:24  …  10.II.E

17:28  …  30.II.A

17:28-29  …  10.II.E

17:32-34  …  10.II.E

17:35  …  36.II.D

17:35-36  …  23.I.C,  27.I.B,  28.I.B

17:36  …  23.I.D,  27.II.A

17:37a  …  23.II.A,  23.II.C

17:39  …  19.I.B,  23.I.F

18

18:3  …  34.II.B

18:3-7a  …  9.II.E

18:5  …  22.I.B

18:6  …  23.II.E,  36.I.A

18:6-7  …  21.II.A

18:7  …  17.I.A

18:11-12  …  9.II.E,  23.II.A,  23.II.B

18:21  …  22.II.E

19

19:1  …  39.I.B

19:6-7  …  22.II.C

19:7  …  7.II.C

19:14  …  24.I.C

19:15  …  6.I.D,  7.I.A,  7.I.A

19:19  …  6.II.D,  19.I.E

19:22  …  25.I.B

19:25  …  7.I.E

19:27  …  1.II.D

19:28  …  7.I.C

19:30-31  …  2.II.D,  10.II.E

19:35  …  6.II.D

19:35-36  …  7.I.C,  19.I.E

20

20:1-3  …  39.II.C

20:3a  …  36.I.A

20:6b  …  19.I.D

20:9-11  …  7.II.B

20:16-17  …  8.I.A

21

21:8  …  23.II.A

21:12-15  …  10.II.E

22

22:2  …  32.I.A

22:4-6  …  27.II.A

22:7  …  32.II.B

22:13  …  2.I.D,  9.I.E

22:13b  …  23.II.D

22:14-15  …  30.I.F

22:17  …  2.I.D,  36.I.A

22:20  …  18.II.B

23

23:1-3  …  8.II.C,  9.II.E

23:2  …  30.II.A

23:3  …  23.II.C

23:4  …  37.I.B

23:5  …  37.II.A

23:6-8  …  37.I.B

23:10  …  37.I.B

23:21-25  …  9.II.E

23:24  …  34.II.B,  37.I.B,  37.II.A

23:25  …  21.I.B,  23.II.C

24

24:2  …  10.II.A

24:3-4  …  31.II.D

25

25:8-10  …  10.II.E

25:10-12  …  10.II.E

25:13-15  …  10.II.E

1 Chronicles

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29

4

4:9-10  …  24.II.E

5

5:20  …  1.I.C,  22.I.C,  22.I.D,  24.II.D

5:21-22  …  7.II.C

5:26  …  10.II.A

6

6:31  …  30.I.C

6:32  …  28.II.A

6:49  …  9.II.C,  9.II.C

7

7:22  …  26.II.C

9

9:1a  …  10.II.E

10

10:13  …  36.I.A

10:13-14  …  36.II.D

11

11:9  …  17.I.A

11:17-19  …  34.II.D

12

12:17  …  32.II.A

12:18  …  19.I.D

12:32  …  33.II.E

12:33  …  26.II.D

12:38  …  26.I.B

13

13:2-3  …  20.I.A

14

14:8  …  8.II.F

14:15  …  17.I.A

14:15-16  …  19.I.D

14:16  …  20.I.D

14:16-17  …  8.II.F

15

15:11-12  …  28.I.A

15:16  …  25.I.E

15:26  …  20.I.B

16

16:4  …  24.II.D

16:11  …  22.II.B,  39.I.E

16:12  …  10.I.A,  36.I.B

16:14  …  10.I.A

16:25-26  …  6.I.D

16:26  …  7.I.A

16:29  …  27.I.B,  27.II.A

16:31  …  25.II.C

16:35  …  39.II.D

16:37  …  28.II.A

17

17:6  …  30.I.D

17:11-14  …  11.I.A

17:19  …  6.II.D,  18.I.C,  25.II.E

17:25  …  6.II.D,  24.II.B

17:27  …  25.II.E

21

21:1  …  5.II.C

21:8  …  33.II.A

21:8-13  …  37.I.C

21:13-19  …  8.II.F

21:15a  …  10.II.A

21:15-16  …  5.I.B

21:17  …  31.II.A

21:22-24  …  27.II.B

21:25-30  …  8.II.F

22

22:1  …  8.II.F

22:12  …  23.II.C,  33.I.B,  34.II.B,  34.II.B

22:13  …  22.II.B

22:13b  …  22.II.B

22:16b  …  28.II.A,  28.II.B

22:18a  …  8.II.E

22:19a  …  24.I.A

23

23:13  …  28.I.A

23:25  …  8.II.F

23:25-32  …  9.II.C

23:30  …  25.I.C

23:30-31  …  27.I.D

25

25:2  …  30.I.C

25:3  …  25.I.D

25:5  …  34.I.F

25:6-7  …  25.I.D

26

26:5  …  34.I.F

26:6  …  30.I.B

26:32  …  30.I.C

28

28:4-5  …  30.I.A

28:5  …  6.II.A

28:7  …  23.II.A

28:8  …  23.II.B

28:9  …  21.I.A,  24.I.A,  24.I.D,  24.I.D,  28.II.C

28:9a  …  1.I.C,  28.I.A

28:10  …  28.II.C,  30.I.B

28:19  …  20.I.D

28:20  …  2.I.C,  20.I.B,  22.II.C,  28.II.C

29

29:2  …  27.II.A

29:2-5a  …  27.II.C

29:5b-6  …  27.II.C

29:7  …  27.II.A

29:9  …  27.II.C

29:10  …  25.I.C

29:10b-13  …  25.II.A,  25.II.A

29:11  …  1.I.B,  1.II.A,  1.II.B,  7.I.B

29:11-12  …  7.I.B

29:11-13  …  25.II.C

29:12  …  19.II.B,  38.II.A

29:14  …  27.II.A

29:15  …  6.II.A,  37.II.D

29:16  …  1.II.E,  27.II.A

29:17  …  27.II.C,  37.II.B

29:17b  …  27.II.C

29:18-19  …  26.II.B

29:19  …  34.I.D

29:20  …  25.I.C

29:21  …  27.II.B

29:21-22  …  27.II.C

29:23-24  …  34.II.A

29:25  …  25.I.A

2 Chronicles

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36

1

1:1  …  17.I.A

1:10-12  …  33.I.B

2

2:4  …  27.I.D

2:12  …  6.I.A,  33.II.E

3

3:1  …  8.II.F

3:8  …  8.II.D

3:14  …  8.II.D

5

5:11  …  24.I.C

5:13  …  25.I.D,  25.II.B,  27.I.C

6

6:1-2  …  8.II.F

6:4-10  …  8.II.F

6:6  …  8.II.F

6:14  …  1.II.A

6:24  …  24.II.B

6:41  …  25.II.B

6:41a  …  8.II.D

6:41-42  …  8.II.D

7

7:1  …  8.II.D

7:3  …  27.I.A,  27.I.B

7:6  …  25.I.D

7:13-14  …  37.I.D,  39.I.C

7:14  …  16.I.B,  24.I.A

7:17-18  …  8.II.F

8

8:12-13  …  27.I.D,  27.I.D

8:15  …  34.II.A

8:16  …  28.II.A

9

9:8  …  17.I.C,  34.II.B

9:8b  …  34.II.C

11

11:21  …  34.I.C

11:23  …  34.II.B

12

12:1-2  …  9.II.E

12:5-6  …  2.I.B,  37.I.C

12:5-8  …  37.I.C

12:12  …  37.I.C

12:14  …  24.I.A,  37.II.B

13

13:5  …  8.II.F

13:10a  …  16.I.B,  36.I.A

13:10-11a  …  9.II.C

13:12a  …  20.I.D

13:12b  …  7.I.D

13:14-15  …  22.I.D

13:18  …  22.I.D

14

14:2-5  …  9.II.E

14:3-4  …  24.I.A

14:6-7  …  18.II.B

14:7  …  24.I.A

14:11  …  22.I.B,  28.II.B,  39.II.C

14:11-12  …  22.I.C,  22.I.D

15

15:2  …  17.I.A,  36.I.A

15:2-4  …  24.I.A

15:3-4  …  18.I.D

15:7  …  28.I.C

15:7-8  …  28.II.C

15:9  …  17.I.A

15:9-17  …  9.II.E

15:12  …  24.I.A

15:15  …  24.I.A

16

16:7  …  33.II.A

16:7-9  …  22.II.E

16:8  …  22.I.D

16:9  …  33.II.A

16:9a  …  19.II.B,  19.II.D,  37.II.C

16:9b-10a  …  40.I.B

16:12  …  39.I.C

17

17:3-4  …  21.II.A,  24.I.A

17:6  …  28.II.C

17:9  …  30.II.A

17:16  …  28.I.A

18

18:31-32  …  19.I.D

19

19:3  …  24.I.A

19:4  …  9.II.E

19:5  …  30.I.C

19:5-7  …  32.I.B

19:7  …  2.I.A,  2.I.B,  10.I.C,  23.I.C

19:7-9  …  23.I.E

19:8  …  30.I.C,  34.II.B

19:8-9  …  30.I.B

19:8-10a  …  9.II.E

19:9  …  28.II.C,  28.II.C

19:10  …  9.I.A,  9.I.E

19:11  …  28.II.C

19:11b  …  32.I.B

20

20:1-4  …  29.II.C

20:2-3  …  24.II.D

20:2-4  …  24.I.A,  39.I.C

20:4-6  …  27.I.C

20:6  …  1.II.B,  7.I.B,  7.I.D

20:6a  …  1.I.A

20:7  …  8.II.B

20:9  …  39.II.B,  39.II.C

20:12  …  39.I.E,  39.II.D

20:13  …  24.I.C,  27.I.C

20:15  …  19.I.D,  22.II.B,  39.II.D

20:15-17  …  22.II.C

20:17  …  17.I.A,  19.I.D,  22.II.B,  36.I.D

20:17b  …  22.II.B

20:18  …  27.I.B,  27.I.B

20:18-22  …  39.II.D

20:19  …  25.I.D

20:20  …  22.I.B,  22.I.C,  22.II.B

20:20-22  …  22.I.D

20:21  …  25.I.D,  25.II.B

20:22  …  19.I.D

20:24  …  39.II.D

20:27-28  …  8.II.D,  39.II.D

20:29  …  19.I.D

20:35-37  …  37.II.D

21

21:5-7  …  8.II.F

22

22:7-9a  …  7.I.C

22:9b  …  24.I.A

23

23:6  …  24.I.C

23:8  …  30.I.G

23:18  …  30.I.C

23:19  …  9.II.D

24

24:10  …  27.II.C

24:13  …  28.II.A

24:19  …  10.II.E

24:20  …  17.II.B

24:21  …  40.I.A

24:24  …  10.I.B,  10.II.A

25

25:2  …  23.II.C

25:7-9  …  25.II.E

25:8  …  7.II.C

25:15-16  …  7.I.C

25:20-22  …  7.II.C

25:21-23  …  7.I.C

26

26:5  …  24.I.A,  30.II.A

26:6-7  …  19.I.D

26:16  …  38.I.A,  38.I.C,  38.I.C

26:16-20  …  8.II.D

26:18  …  30.I.E

27

27:6  …  24.I.C

28

28:6  …  36.I.A

28:9-11  …  31.I.A

28:15  …  31.I.A

28:22-23  …  36.II.D

29

29:5  …  28.I.A

29:6  …  36.I.A

29:11  …  36.I.A

29:20-24  …  9.II.C

29:23-24  …  9.II.B

29:24  …  9.II.A

29:28  …  27.II.A

29:28-29  …  27.I.B

29:30  …  25.I.E,  27.I.B

29:30b-32  …  27.I.C

29:31  …  25.I.D

29:34  …  9.II.C,  28.I.A

29:35  …  27.II.C

29:36  …  25.II.D

30

30:1  …  8.II.D

30:6  …  37.I.D

30:7  …  36.I.A

30:8  …  23.II.C,  37.I.B,  38.I.D

30:9  …  37.I.D

30:9b  …  37.I.D

30:10-11  …  38.I.D

30:12  …  16.II.C,  34.II.B

30:17  …  9.II.D

30:18-20  …  24.I.A,  30.I.D

30:21  …  25.I.D,  25.I.D,  25.I.E

30:22a  …  28.II.D

30:23  …  25.I.E

30:25-26  …  25.I.E

30:27  …  2.I.A,  26.II.B,  30.I.D

31

31:4-5  …  27.II.C,  30.I.G

31:4-6  …  27.II.A

31:5  …  27.II.B

31:5a  …  27.II.B

31:8  …  27.II.A

31:12  …  36.I.A

31:15  …  36.I.A

31:18  …  36.I.A

31:20  …  21.II.B,  24.I.C,  36.I.A

31:21  …  24.I.A,  28.II.C,  28.II.C

32

32:6-8  …  26.II.C

32:7-8  …  1.II.B,  22.II.B,  22.II.C

32:8  …  19.I.D,  19.I.D

32:12  …  27.II.A

32:18  …  39.II.B

32:18-21  …  39.II.E

32:20  …  39.II.B

32:20-21a  …  5.I.C

32:21a  …  5.I.A

32:21-22  …  8.II.E

32:22  …  19.I.B,  19.II.A

32:24-25a  …  38.I.C

32:25-26  …  18.I.D

32:29  …  38.II.A

32:31  …  18.I.D

33

33:7  …  8.II.F

33:9-12  …  18.I.D

33:9-13  …  37.I.C

33:11-13  …  19.I.E

33:12-13  …  24.II.B

34

34:3  …  24.I.A

34:12a  …  36.I.A

34:14  …  8.I.B

34:27  …  37.I.C

34:31  …  23.II.E

34:33  …  23.II.E,  34.II.B

35

35:2  …  9.II.C,  28.II.D

35:3  …  28.I.A,  30.I.D

35:3b  …  28.I.A

35:18  …  27.I.C

35:21-22  …  7.II.C

36

36:13  …  37.I.B

36:14  …  8.II.F

36:15  …  1.I.C,  2.II.B,  10.II.E,  37.I.D

36:15-16  …  10.I.C,  23.II.B

36:16  …  2.I.D,  8.I.E,  25.I.B,  40.I.B

36:18-19  …  10.II.E

36:20  …  10.II.E

36:22-23  …  7.II.C

36:23a  …  7.II.C

Ezra

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

1

1:1-8  …  10.II.E

1:3  …  8.II.F

1:5  …  20.I.B

1:11  …  10.II.E

2

2:1-2  …  10.II.E

2:64-68  …  10.II.E

2:70  …  10.II.E

3

3:1-3  …  10.II.E

3:2  …  28.II.D

3:8-10  …  28.II.D

3:9  …  30.I.C

3:10-11  …  27.I.C

3:11  …  25.I.D

3:11a  …  25.I.D

4

4:4-5  …  40.I.B

4:7  …  40.I.B

4:12-13  …  40.I.B

5

5:2  …  28.II.A

5:3-5  …  20.I.B

5:5  …  19.II.D

5:11  …  7.I.A,  28.I.C

6

6:10  …  34.II.A

6:14-16  …  10.II.E

6:17  …  27.II.C

6:18  …  9.II.C

6:20  …  28.I.A

6:21  …  27.I.B,  37.II.D

6:22  …  7.II.C,  18.II.C

7

7:6  …  20.I.B

7:9  …  20.I.B

7:9-10  …  23.II.D

7:10  …  23.II.B,  23.II.C,  28.I.B,  30.II.A

7:12a  …  9.II.C

7:16  …  27.II.A

7:18  …  28.II.A

7:25  …  18.II.D,  30.I.B,  30.II.A

7:27  …  7.II.C

7:27-28a  …  25.II.B,  25.II.D

7:28b  …  28.II.C,  30.I.B

8

8:21  …  1.I.C,  24.I.A,  24.II.B,  24.II.D,  38.I.D

8:21-23  …  29.II.C

8:22  …  2.II.C,  24.I.A,  36.I.A

8:22b  …  2.I.D

8:23  …  24.I.A,  24.II.D

8:31  …  19.I.D

8:35  …  27.II.A

9

9:1-2  …  34.I.A

9:3-6  …  37.I.C

9:4  …  23.I.C

9:6  …  9.I.D

9:6-7  …  9.I.E

9:7  …  37.I.A

9:8  …  10.II.E,  19.I.B

9:9  …  17.I.A,  17.I.C

9:11b-12  …  37.II.D

9:13  …  9.I.E,  10.II.E,  18.I.E

9:15  …  9.I.D,  9.I.E,  10.II.E,  37.I.A

9:15a  …  2.I.B

10

10:1  …  27.I.C,  37.I.C

10:2  …  34.I.A,  36.I.A

10:2-4  …  30.I.B

10:3  …  23.I.C

10:4  …  28.II.C

10:6  …  29.II.C,  29.II.C,  39.I.B

10:10-12  …  27.I.C

10:11  …  34.I.A,  37.I.B

10:11a  …  23.II.A

Nehemiah

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13

1

1:3-4  …  28.II.B,  29.II.C

1:4  …  24.II.D

1:4-6  …  24.II.B

1:4-6a  …  39.II.B

1:5  …  23.I.B

1:5-6  …  39.II.C

1:6  …  26.II.A

1:6a  …  39.II.B

1:6-7  …  9.I.A,  9.I.B,  37.I.C

1:8  …  36.I.A

1:8-11  …  39.II.C

1:9  …  37.I.B

1:10  …  8.II.B,  19.I.A,  19.I.C

1:10-11  …  28.I.C

1:11  …  23.I.C,  28.II.B

1:11a  …  25.I.E

2

2:4-8  …  28.II.B

2:8b  …  2.II.C

2:12a  …  20.I.B

2:17-18  …  10.II.E

2:18  …  28.I.A

2:20  …  28.II.B

4

4:1-3  …  40.I.B

4:4-5  …  39.II.B

4:6  …  28.I.A,  28.II.D

4:8-9  …  28.II.B,  40.II.A

4:10-14  …  28.II.D

4:11  …  22.II.C

4:14  …  1.II.A,  22.II.C,  39.I.C

4:15  …  7.II.C

4:16-17a  …  28.II.D

4:20  …  19.I.D

5

5:6-7a  …  6.II.C

5:9  …  23.I.E,  35.I.D

5:12-13  …  32.II.A

5:15  …  23.I.E,  30.I.C,  34.II.C

5:16  …  28.II.A

5:18  …  31.II.A

6

6:2  …  40.I.A

6:9  …  39.II.B

6:15-16  …  10.II.E

6:16  …  20.I.B

7

7:2  …  23.I.C,  23.I.E,  32.II.A

8

8:1  …  26.I.A

8:1-3  …  30.I.G

8:2-3  …  30.II.A

8:3  …  23.II.B

8:6  …  25.I.C,  25.I.D,  27.I.B,  27.I.C

8:7  …  30.II.A

8:7-8  …  30.II.B

8:8  …  8.I.E

8:10  …  18.II.C,  25.I.E,  39.II.D

8:12  …  8.I.E

8:13  …  23.II.B,  30.I.G

8:13-18  …  27.I.D

8:17  …  27.I.D

8:18  …  27.I.D,  30.II.A

9

9:1  …  27.I.C

9:1-2  …  29.II.C,  37.I.C

9:1-3  …  27.I.C

9:2-3  …  37.I.C

9:3  …  23.II.B,  27.I.A,  27.I.C

9:5  …  25.II.A

9:5b  …  1.II.E,  25.I.C,  25.II.A

9:5b-6  …  25.II.C

9:6  …  4.II.C,  5.I.B,  6.I.A,  6.I.B,  6.I.D,  7.I.A,  27.I.A

9:8  …  8.II.E,  36.I.A,  36.I.A

9:8b  …  2.I.B

9:9  …  39.II.E

9:11  …  39.II.E

9:12  …  8.II.E,  20.I.D

9:13  …  8.I.C

9:14  …  20.I.B,  29.II.B

9:15  …  8.II.E

9:16  …  38.I.C

9:16-19a  …  9.II.E

9:17a  …  36.I.B

9:17-19  …  2.II.B,  17.I.D

9:19  …  20.I.D

9:19-21  …  8.II.E

9:20  …  2.II.C,  4.I.C,  17.II.B,  17.II.C

9:21  …  19.II.A,  19.II.A

9:23-24  …  8.II.E

9:25  …  2.II.C,  19.II.A

9:25a  …  8.II.E

9:25b  …  8.II.E

9:26  …  10.II.E,  30.I.E

9:26-28  …  18.I.E

9:26-31  …  2.II.B,  10.I.D

9:27-28  …  8.II.E

9:29  …  9.I.A,  38.I.C

9:29b  …  8.II.C

9:29-30  …  10.I.C,  10.II.E

9:30  …  8.I.B,  8.I.B

9:30a  …  2.II.B,  17.II.B

9:30-31  …  18.I.E

9:32a  …  1.II.A

9:33  …  2.I.B,  10.II.E,  17.I.D,  18.I.E

9:34  …  23.II.B

9:37  …  23.II.B,  37.I.A

10

10:28  …  37.II.D

10:28-29  …  33.I.B

10:29  …  8.I.B,  23.II.C

10:31  …  32.I.E

10:31a  …  29.II.B

10:35-37  …  27.II.B

10:38a  …  9.II.C

11

11:11  …  30.I.C

12

12:8  …  25.I.D

12:24  …  25.I.D,  27.I.C

12:27  …  25.I.E

12:31  …  25.I.D

12:43  …  18.II.C,  25.I.E

12:44  …  30.I.G

12:45  …  28.II.A

12:46  …  25.I.D

12:47  …  30.I.G

13

13:13  …  32.II.A

13:14  …  21.II.B,  28.II.A

13:16-18  …  29.II.B

13:26-27  …  34.I.A

13:29  …  9.II.C

13:30  …  37.II.C

Esther

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

1

1:13  …  33.II.E

2

2:7  …  34.I.F

2:20  …  34.I.F

4

4:1  …  39.I.B

4:3  …  29.II.C,  39.I.B

4:13-14  …  20.I.A

4:16  …  24.II.D

4:16a  …  29.II.C

9

9:24-25  …  32.II.C

10

10:3  …  31.I.D,  34.II.C

Pray for persecuted Christians

Job

Job

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36 37 38 39 40

41 42

1

1:1  …  23.I.C,  23.I.E,  37.II.C

1:4-5  …  34.I.D

1:6  …  5.II.C

1:8-11  …  5.II.C

1:10b  …  38.II.A

1:12  …  5.II.C

1:13-22  …  39.I.D

1:20  …  27.I.B

1:20-21  …  25.II.C,  27.I.B,  39.II.D

1:21  …  27.II.A

2

2:1  …  5.II.B,  5.II.C

2:3  …  18.I.D

2:3-5  …  5.II.C

2:3-10  …  22.I.A,  32.II.B

2:4-7  …  7.II.D

2:6  …  5.II.C

2:7  …  5.II.C

2:7-10  …  39.I.D

2:9-10  …  33.II.A

2:10  …  7.II.D

2:11  …  26.II.C,  32.II.A

2:11-13  …  26.I.C

2:13  …  32.II.A

3

3:11-13  …  18.II.B

3:11-19  …  6.II.A

3:17-18  …  18.II.B

3:24-26  …  39.I.A

4

4:3-4  …  26.II.C

4:5-6  …  39.I.C

4:6  …  32.II.B

4:8  …  10.II.D

4:17  …  2.I.B

4:18  …  5.I.A

5

5:2  …  31.II.B,  33.II.A

5:2-5  …  33.II.A

5:7  …  39.I.A

5:8  …  39.I.A

5:8-9  …  1.II.C

5:10  …  6.I.B

5:11  …  38.I.B

5:12  …  7.II.C

5:12-13  …  1.II.D

5:13  …  10.II.D

5:15  …  19.II.E

5:16  …  19.II.E

5:17  …  18.I.D

5:17-18  …  37.I.C

5:18  …  7.II.D

6

6:2-3  …  39.I.A

6:4  …  39.I.A

6:8-9  …  39.I.A

6:10  …  39.I.C

6:11  …  39.I.A

6:14  …  31.I.B,  32.II.A

7

7:1  …  39.I.A

7:3-6  …  39.I.A

7:6  …  22.I.F

7:9-10  …  6.II.A

7:11  …  6.II.B,  39.I.A

7:13-16  …  39.II.A

7:17-21  …  39.I.A

8

8:3  …  2.I.B

8:4  …  9.I.D

8:8-10  …  33.I.C

8:11-13  …  10.II.D,  36.I.B

8:13-15  …  22.II.E

8:14-15  …  10.II.C

8:20  …  37.II.C

8:20-21  …  18.II.C

9

9:3-4  …  7.I.D,  39.I.A

9:3-10  …  6.I.D

9:4  …  1.II.D

9:5-7  …  7.I.C

9:8  …  6.I.A

9:9  …  6.I.A

9:10-11  …  1.II.A

9:11  …  1.I.A,  6.II.D

9:12  …  7.I.D

9:12-15  …  6.I.D

9:13  …  7.I.C

9:14-15  …  7.I.D,  39.II.B

9:14-20  …  39.I.A

9:19a  …  1.II.B

9:25  …  6.II.A

10

10:1  …  6.II.B

10:2  …  39.I.A

10:4  …  1.I.A

10:8-9  …  6.II.A

10:10-11  …  6.II.A

10:12  …  6.I.B,  6.II.A,  17.I.C,  19.II.A

10:14  …  9.I.C,  10.II.C

10:21  …  6.II.A

11

11:5-6  …  33.I.B

11:5-6a  …  1.II.D

11:6b  …  18.I.E

11:7-9  …  1.II.A

11:10  …  7.I.D

11:11  …  1.II.D

11:13-15  …  22.II.B

11:18  …  22.I.F

11:18-19  …  22.II.B

11:20  …  10.II.B,  10.II.D

12

12:6-9  …  7.II.D,  10.II.C

12:10  …  6.I.B,  7.II.D

12:12  …  33.I.C

12:13  …  1.II.B,  1.II.D

12:14  …  7.I.E

12:15  …  7.II.B

12:16  …  1.II.D,  7.II.A

12:17  …  1.II.D

12:18-21  …  7.I.C

12:20  …  1.II.D

12:22  …  18.I.C

12:23  …  7.I.C

12:24  …  1.II.D

12:24-25  …  7.I.C

13

13:3  …  39.I.A

13:15  …  39.I.E

13:15-16  …  39.I.A

13:22-23  …  39.I.A

14

14:1  …  39.I.A

14:1-2  …  6.II.A

14:4  …  9.I.C

14:5  …  7.II.D

14:10-12  …  6.II.A

14:13-14  …  39.I.E

14:20  …  7.II.D

15

15:12-13  …  33.I.E

15:14-16  …  9.I.C

15:15  …  5.I.A

15:20-30  …  10.II.D

15:29-31  …  22.II.E

15:32-34  …  10.II.D

15:34  …  32.II.D

16

16:5  …  26.II.C

16:7-14  …  39.I.A

16:16  …  39.I.B

16:19-21  …  14.II.B

16:20  …  39.I.B

16:22  …  6.II.A

17

17:1-2  …  39.I.A

17:5  …  32.II.A

17:7  …  39.I.A

17:9  …  36.I.A

17:11  …  39.I.A

17:13-15  …  22.I.F

18

18:5-19  …  10.II.D

18:21  …  33.II.D

19

19:2  …  33.I.E

19:4  …  9.I.E

19:7  …  24.II.E

19:8-13  …  39.I.A

19:17-20  …  39.I.A

19:21  …  39.I.A

19:25  …  19.I.C

19:26-27  …  15.II.D,  24.I.B

20

20:4-5  …  10.II.C

20:6-8  …  10.II.D

20:14-18  …  10.II.D

20:15  …  32.II.D

20:17-21  …  32.II.D

20:19  …  19.II.E,  39.I.A

20:20-29  …  10.II.D

20:22  …  10.II.C

20:26  …  32.II.D

21

21:4  …  39.I.A

21:7-13  …  10.II.C

21:14  …  33.II.C,  33.II.D

21:15  …  33.II.D

21:16-18  …  10.II.C

21:20  …  1.II.B

21:22  …  1.II.D,  10.I.A

21:23-26  …  6.II.A

21:29-30  …  10.II.C

21:32-33  …  6.II.A

22

22:12a  …  1.I.A

22:13-14  …  33.II.D

22:17  …  33.II.D

22:18  …  10.II.C

22:21-22  …  23.II.C

22:22  …  23.II.B,  36.I.B

22:23-26  …  25.I.E,  38.II.A

23

23:3  …  6.II.D,  39.II.A

23:3-7  …  39.I.A

23:8-9  …  6.II.D,  39.II.A

23:10  …  1.II.D,  18.I.D

23:11  …  23.II.E

23:11-12  …  23.II.A

23:12  …  23.I.A

23:13  …  1.II.B,  7.I.D

24

24:1  …  10.II.C

24:3-4  …  19.II.E

24:5-9  …  19.II.E

24:12  …  6.II.B,  10.II.C

24:13  …  37.II.B

24:21-23  …  10.II.C

24:24  …  10.II.C

25

25:2  …  7.I.A,  7.I.B,  23.I.D

25:2-3  …  6.I.D

25:2-3a  …  5.I.D

25:3a  …  5.I.B

25:4-6  …  9.I.C

26

26:5-6  …  1.II.D

26:7  …  1.II.C,  6.I.A,  6.I.A

26:7-11  …  6.I.D

26:8  …  7.I.C

26:10  …  6.I.A

26:11  …  7.I.C

26:11-14  …  1.II.C

26:12  …  7.I.C

26:13  …  6.I.A,  6.I.C

26:14  …  6.I.D

27

27:3  …  6.II.A

27:4  …  32.II.C

27:8  …  7.II.D,  10.II.D

27:11  …  30.II.A

27:13-23  …  10.II.D

27:16-17  …  32.II.D

27:19  …  32.II.D

28

28:12-14  …  33.I.B

28:13  …  33.I.A

28:15-19  …  33.I.A

28:20-27  …  33.I.B

28:23  …  1.I.C

28:24  …  1.II.D

28:25  …  6.I.A

28:25-26  …  6.I.A

28:28  …  23.I.F,  33.I.B,  33.I.B

29

29:3  …  19.I.B

29:4  …  17.I.B

29:11-17  …  32.I.C

29:14  …  32.I.A

30

30:15-17  …  39.I.A

30:20  …  24.II.E

30:23  …  6.II.A,  7.II.D

30:25  …  6.II.B,  31.I.C

30:26-31  …  39.I.A

30:28  …  39.II.B

31

31:1  …  38.II.D

31:2-3  …  32.I.A

31:4  …  1.II.D

31:6  …  32.II.B

31:9-12  …  34.I.B

31:13-14  …  9.I.E

31:13-15  …  32.I.A,  34.II.D

31:15  …  6.II.A

31:16-23  …  23.I.E,  32.I.C

31:24  …  22.II.E

31:24-28  …  36.I.A

31:26-28  …  36.II.D

31:28  …  22.II.E

31:29-30  …  31.I.D,  31.II.C

31:32  …  31.I.B

31:35-37  …  39.I.A

31:40  …  31.I.D

32

32:4  …  34.I.F

32:6  …  34.I.F

32:8  …  6.II.B,  6.II.B

32:8-9  …  33.I.B

32:11-12  …  33.I.D

32:18  …  6.II.B

32:21-22  …  32.II.C

33

33:3  …  32.II.B,  33.I.E

33:4  …  4.II.C,  6.I.C,  6.II.A

33:6  …  38.I.D

33:9  …  9.II.D

33:12  …  1.II.A

33:13-14  …  24.II.E,  39.I.D

33:14  …  1.I.C

33:14-16  …  8.I.B

33:19  …  18.I.E

33:19-20  …  18.I.D

33:23-25  …  5.I.C

33:26-28  …  18.I.E

33:29-30  …  18.I.D

33:33  …  33.I.C

34

34:2-4  …  38.II.E

34:4  …  30.II.B

34:10  …  2.I.B

34:11  …  10.I.C

34:12  …  2.I.B

34:13  …  7.I.B

34:14-15  …  6.I.B,  6.I.C,  6.II.B

34:17  …  2.I.B

34:17b-19  …  2.I.B

34:18-19  …  7.I.C

34:19  …  10.I.C

34:20  …  7.II.D

34:21-23  …  1.II.D

34:24-25  …  7.I.C

34:26  …  10.II.C

34:26-27  …  9.I.B

34:26-28  …  32.I.D

34:28  …  39.II.E

34:29  …  10.II.C

34:31-32  …  37.I.B,  37.II.A

35

35:9-11  …  39.II.B

35:10-11  …  6.II.C,  33.I.B

35:12  …  38.I.C

35:12-13  …  24.II.E

35:14-16  …  39.I.D

36

36:3  …  25.II.B

36:5  …  1.II.D

36:6  …  19.II.E

36:7  …  10.II.D,  25.I.A

36:8-12  …  18.I.D

36:10-12  …  37.I.D

36:15-16  …  18.I.D

36:18  …  31.II.C,  37.II.A

36:21  …  39.I.C

36:22  …  1.II.C

36:22-23  …  1.II.A

36:24  …  25.II.C

36:24-25  …  6.II.D

36:24-26  …  6.I.D

36:26  …  1.I.D,  1.II.A

36:27-28  …  6.I.B

36:27-30  …  6.I.B

36:29  …  1.II.C

36:31  …  6.I.B

36:32  …  7.II.B

37

37:1-5  …  6.I.D

37:5  …  1.II.C

37:6  …  6.I.B

37:6-7  …  6.II.D

37:9-10  …  6.I.B

37:11-12  …  6.I.C,  7.II.B

37:11-13  …  6.I.B,  7.II.B

37:14  …  24.I.B

37:14-15  …  7.II.B

37:14-18  …  6.I.D

37:15-16  …  1.II.C

37:16  …  1.II.D,  2.I.A

37:19-20  …  7.I.D

37:22  …  1.I.B,  1.II.A

37:22-24  …  23.I.D

37:23  …  1.II.B,  2.I.B,  6.II.D

38

38:1-8  …  6.I.D

38:4-6  …  6.I.A

38:6-7  …  5.I.A

38:8-11  …  6.I.A

38:12-13  …  6.I.B,  6.I.D

38:16-18  …  1.II.D

38:18  …  1.I.C

38:22-23  …  7.II.B

38:25-27  …  6.I.B

38:28-29  …  6.I.B

38:31-32  …  6.I.B

38:31-41  …  6.I.D

38:36  …  6.II.C,  33.I.B

38:37a  …  1.II.D

38:39-40  …  6.I.B

38:41  …  6.I.B

39

39:1-2  …  6.I.D

39:5-6  …  6.I.D

39:19-20  …  6.I.D

39:26-27  …  6.I.D

40

40:1-2  …  39.I.D

40:1-5  …  7.I.D,  38.I.D

40:8  …  39.I.D

40:9-13  …  1.II.B

40:11-12  …  38.I.C

40:15  …  6.I.A

41

41:1-5  …  1.II.B,  6.I.D

41:8-10  …  1.II.B,  6.I.D

41:10  …  7.I.D

41:11  …  7.I.B

42

42:1-3  …  7.I.D

42:1-6  …  6.I.D

42:2  …  1.II.B,  4.II.B,  7.I.E

42:3  …  1.II.D,  39.I.D

42:5  …  17.I.B

42:6  …  37.I.C

42:7-9  …  26.II.B

42:11  …  20.I.A,  26.II.C

42:11b-13  …  7.II.D

42:15  …  34.I.D

42:16-17  …  7.II.D

Pray for persecuted Christians

Psalms

Psalms

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36 37 38 39 40

41 42 43 44 45

46 47 48 49 50

51 52 53 54 55

56 57 58 59 60

61 62 63 64 65

66 67 68 69 70

71 72 73 74 75

76 77 78 79 80

81 82 83 84 85

86 87 88 89 90

91 92 93 94 95

96 97 98 99 100

101 102 103 104 105

106 107 108 109 110

111 112 113 114 115

116 117 118 119 120

121 122 123 124 125

126 127 128 129 130

131 132 133 134 135

136 137 138 139 140

141 142 143 144 145

146 147 148 149 150

1

1:1  …  31.II.C,  37.II.D

1:1-2  …  23.II.C

1:1-3  …  23.II.D

1:2  …  36.I.B

1:4-5  …  10.II.D

1:6  …  10.II.D,  17.I.B

2

2:1-6  …  7.I.D,  7.II.C

2:2  …  2.I.D,  11.I.A

2:4  …  7.I.B

2:5  …  2.I.D

2:6-7  …  11.I.D

2:6-9  …  11.I.A,  15.I.F

2:8  …  12.I.B,  14.II.D

2:10  …  34.II.B

2:10-11  …  23.I.F,  33.I.B,  34.II.B

2:11  …  23.I.C,  25.I.E,  27.I.B,  28.II.C

2:11-12  …  3.I.C

2:12  …  39.I.D

3

3:1-2  …  8.II.F

3:2-3  …  19.I.B

3:3  …  19.II.D

3:3-6  …  22.II.C

3:4  …  24.II.C

3:5  …  19.II.A

3:8  …  19.I.A,  26.II.B

4

4:1  …  39.II.B

4:3  …  18.I.B,  37.II.C,  39.II.E

4:4  …  38.II.E

4:6  …  19.I.B

4:7  …  4.II.C,  18.II.C

4:8  …  18.II.B,  19.II.C

5

5:1  …  39.II.B

5:2  …  39.II.C

5:3  …  1.I.C,  22.I.B,  24.II.D,  39.I.E

5:4  …  2.I.A

5:4-6  …  9.I.B

5:5  …  38.I.B

5:5-6  …  1.I.C

5:6  …  32.II.C,  32.II.C

5:7  …  2.I.A,  8.II.D,  23.I.C,  27.I.B

5:7a  …  2.II.A

5:8  …  39.II.B

5:10  …  9.I.B,  9.I.E

5:11  …  1.II.E,  22.I.D,  23.I.B,  25.I.E,  25.I.E,  25.II.D,  26.II.B,  39.I.D

5:12  …  10.II.D,  25.II.E

6

6:1-3  …  37.I.A

6:2  …  39.II.B

6:3  …  6.II.B,  39.II.A

6:6-7  …  37.I.A,  39.I.A

6:7-9  …  39.II.C

6:9-10  …  19.I.B

7

7:8  …  10.I.A,  32.II.B

7:8a  …  10.I.A

7:11  …  2.I.D,  10.I.A,  10.I.C

7:12  …  21.I.B

7:15-16  …  10.II.D

7:17  …  25.II.B

8

8:1  …  1.I.B,  1.I.B,  1.II.E,  6.I.D,  6.II.D

8:2  …  20.I.C

8:3  …  6.I.A

8:3-4  …  6.I.D

8:4-5  …  6.II.C

8:6-8  …  6.I.A,  6.II.C

9

9:1  …  25.I.D,  35.I.B

9:2  …  25.I.E,  25.I.E

9:2-4  …  25.II.C

9:4  …  10.I.B,  10.I.C

9:5  …  7.I.B,  10.II.C

9:7  …  2.I.B

9:7-8  …  10.I.C

9:9  …  19.II.E

9:9-10  …  22.I.A

9:10  …  2.I.C,  24.I.A,  24.I.D

9:12  …  19.II.E,  39.II.E

9:13  …  39.II.A

9:13-14  …  39.II.D

9:15-16  …  10.II.D

9:16  …  6.II.D,  10.I.D

9:17  …  10.II.C,  36.I.B

9:18  …  19.II.E,  39.I.E

10

10:1  …  39.II.A

10:1-2  …  10.II.C

10:2  …  19.II.E,  38.I.C,  39.I.A

10:3  …  31.II.A

10:4  …  38.I.C

10:5-6  …  10.II.C

10:6  …  33.II.D

10:7  …  31.II.C

10:11  …  33.II.D

10:11-15  …  10.II.C

10:13  …  33.II.D

10:14  …  19.II.E

10:16  …  7.I.B

10:17  …  19.II.B,  19.II.E

10:17-18  …  19.II.E,  39.II.E

11

11:1-3  …  39.I.D

11:4  …  1.I.A,  7.I.B,  10.I.C

11:5  …  9.I.B,  31.II.D

11:6-7  …  10.I.C

11:7  …  2.I.B,  15.II.D

12

12:2-3  …  32.II.C

12:3  …  38.I.B

12:5  …  19.II.E

12:6  …  8.I.C

12:7  …  19.II.D

13

13:1-2  …  39.II.A,  39.II.D

13:2  …  39.I.D

13:3  …  39.II.B

13:5  …  22.I.A,  22.I.D,  39.I.D

13:5-6  …  39.II.D

13:6  …  25.II.E

14

14:1  …  25.I.B,  33.II.D

14:1a  …  33.II.A

14:4-5  …  17.I.A

14:6  …  19.II.E

14:7  …  20.II.B

14:7b  …  39.II.D

15

15:1-2  …  2.I.A,  17.I.B,  24.I.C,  32.I.A,  32.II.B,  37.II.C

15:1-3  …  31.II.C

15:1-5  …  27.II.D

15:3  …  32.I.A

15:4  …  38.I.B

15:4-5  …  32.II.E

15:5  …  32.I.E,  32.II.D

16

16:1  …  39.II.B

16:2  …  25.II.E

16:3  …  26.I.C

16:4  …  36.II.D

16:5  …  19.II.A,  19.II.C

16:7  …  18.I.C

16:7-9  …  25.II.D

16:8  …  17.I.A,  17.I.A,  24.I.B

16:8-9  …  22.I.D

16:8-10  …  19.II.C

16:9-10  …  18.II.B

16:9-11  …  15.II.B

16:11  …  15.II.B,  15.II.C,  18.I.C,  18.II.C,  24.I.C

17

17:1-2  …  39.II.B

17:3  …  33.I.D,  37.II.B,  39.I.C

17:4  …  8.I.D,  37.II.A

17:5  …  39.I.C

17:6  …  39.II.C

17:7  …  2.II.A,  17.I.C,  19.I.E,  39.I.D,  39.II.C

17:8-9  …  39.II.B

17:13b-14  …  10.II.C

17:13b-15  …  10.II.D

17:15  …  15.II.D

18

18:1  …  19.II.B,  23.I.A

18:2  …  19.I.B,  19.II.D

18:2-3  …  22.I.A

18:3  …  25.I.C

18:6  …  1.I.A,  39.II.B,  39.II.E

18:7-8  …  2.I.D

18:10  …  5.I.A

18:11-12  …  1.I.A

18:12  …  1.I.B

18:15  …  2.I.D,  7.I.C

18:16-21  …  39.II.E

18:19  …  37.II.C

18:21  …  36.I.A

18:23  …  37.II.C

18:23-26  …  37.II.C

18:24  …  10.II.D

18:24-27  …  39.II.E

18:25  …  2.II.B,  31.I.C

18:25-26  …  2.I.A

18:27  …  38.I.D

18:28  …  19.I.B

18:29  …  19.I.D

18:30  …  2.I.A,  8.I.C,  39.I.D

18:31  …  19.II.D

18:32  …  18.I.B

18:32-34  …  19.II.B

18:32-36  …  19.I.D

18:35  …  19.I.B,  19.II.B

18:36  …  19.II.D

18:39  …  19.II.B

18:39-40  …  19.I.D

18:43  …  7.II.C

18:46  …  19.II.D,  25.I.A

18:46-47  …  40.I.D

18:46-49  …  25.II.D

18:47-48  …  19.I.D

18:48  …  19.I.B

18:48b-49  …  35.I.B

18:49  …  1.II.E

18:50  …  8.II.F,  17.I.C

19

19:1  …  6.I.A,  6.I.D

19:1-4a  …  1.I.B,  6.II.D

19:4b  …  6.I.A

19:4b-6  …  6.I.B,  6.II.D

19:7  …  2.I.A,  6.II.B,  8.I.C

19:8  …  8.I.E

19:8a  …  8.I.E

19:8-9  …  8.I.C

19:9  …  8.I.C,  23.I.E

19:10  …  8.I.C

19:11  …  8.I.D,  23.II.D

19:12  …  37.I.C,  38.II.E

19:13  …  37.II.A

19:14  …  19.I.C,  19.II.D,  37.II.A

20

20:1  …  1.II.E,  19.II.C

20:1-5  …  26.II.B

20:6  …  1.I.A,  2.I.A,  19.I.A

20:7-8  …  22.I.D,  22.II.E

21

21:1  …  25.II.D

21:1-2  …  24.II.E

21:6  …  18.II.C,  25.II.E

21:6-7  …  22.I.D

21:7  …  17.I.C,  19.II.C,  22.I.A

21:8-9  …  11.I.A

21:11  …  7.I.D

21:13  …  25.II.A

22

22:1-2  …  24.II.E,  39.II.A

22:4-5  …  22.I.D

22:5  …  22.I.C,  39.II.E

22:6-8  …  39.II.A,  40.I.B

22:9  …  18.II.A

22:9-10  …  16.I.A

22:10  …  16.I.B

22:11-18  …  39.II.A

22:19  …  39.II.C

22:20  …  39.II.B

22:23  …  23.I.C,  25.I.A,  25.I.A

22:23-24  …  39.II.C

22:24  …  39.II.E

22:26  …  19.II.A

22:27-29  …  15.I.F

22:28  …  1.I.C,  7.I.B

23

23:1  …  19.II.A,  25.II.E

23:1-3  …  28.I.D

23:1-4  …  19.II.D

23:2  …  18.II.B

23:2-3  …  19.II.B,  20.I.D

23:3  …  1.II.E

23:4  …  19.II.C,  22.II.B,  22.II.C,  39.II.E

23:5  …  19.II.A,  25.I.A

23:6  …  2.II.B,  2.II.C,  15.II.B,  15.II.D,  17.I.C,  24.I.C,  25.II.E

24

24:1-2  …  6.I.A,  6.I.D

24:3-4  …  2.I.A,  9.II.D,  24.I.A,  24.I.C,  27.II.D,  32.II.E

24:3-5  …  37.II.C

24:4-6  …  24.I.A

24:6  …  24.I.A

24:7-8  …  1.I.B

24:8  …  1.I.B,  1.II.B

24:10  …  1.I.B

25

25:1-2  …  22.I.B,  39.I.D

25:2-3  …  39.I.E

25:4-5  …  23.II.A,  23.II.B

25:5  …  19.I.B,  23.II.C,  28.I.D,  39.I.E,  39.II.B

25:6  …  2.II.A,  2.II.B,  39.II.C

25:7  …  37.I.C,  39.II.C

25:7-8  …  2.II.C

25:8  …  2.I.B

25:8-9  …  18.I.C

25:9  …  28.I.D,  38.I.D

25:10  …  2.I.C,  17.I.C,  17.I.D,  23.II.D

25:11  …  37.I.C

25:12  …  18.I.C,  20.I.D,  23.I.F,  28.I.D,  33.I.B

25:12a  …  23.I.F

25:13  …  23.I.F

25:14  …  6.II.D,  17.I.B,  18.I.C,  23.I.F

25:15  …  39.I.E

25:16-19  …  39.II.A

25:17  …  39.II.B

25:18  …  37.I.C

25:20-21  …  39.II.B

25:21  …  32.II.B,  39.I.E

25:22  …  19.I.B,  19.I.C,  26.II.B

26

26:1  …  22.I.B,  32.II.B

26:1-3  …  39.II.C

26:3  …  24.I.B

26:4-5  …  37.II.D

26:6  …  37.II.C

26:6-7  …  25.I.D,  25.I.D,  25.II.C

26:6-8  …  39.II.C

26:8  …  1.I.B,  23.I.A

26:11  …  32.II.B

27

27:1  …  19.I.B,  19.II.D,  39.I.D

27:1a  …  22.II.C

27:1-3  …  36.II.B

27:1-5  …  22.II.C

27:3  …  22.II.B

27:4  …  24.I.A,  24.I.B,  24.I.C

27:4-6  …  24.I.A

27:5  …  39.I.D

27:5-6  …  27.II.C

27:7  …  39.II.B

27:7-8  …  39.I.C

27:9  …  19.I.D,  39.II.B

27:11  …  23.II.B,  23.II.C,  39.II.B

27:13  …  2.II.C,  22.II.B

27:13-14  …  39.I.E

27:14  …  22.II.B

28

28:1  …  18.II.C,  19.II.D,  39.II.D

28:1-2  …  39.II.B

28:2  …  8.II.D,  39.I.D

28:4  …  39.II.B

28:5  …  25.I.B

28:6-7  …  18.II.C,  39.II.D

28:7  …  19.II.D,  22.I.C,  22.I.D,  25.I.D,  25.I.E,  25.II.D,  39.I.D

28:7-8  …  19.II.B

28:8  …  19.II.D

28:9  …  26.II.B,  39.II.C

29

29:1-2  …  25.II.A

29:2  …  25.II.A,  27.I.A,  27.I.B

29:3  …  7.I.C

29:3-4  …  6.I.D

29:4  …  1.I.B

29:5-9  …  7.I.C

29:7-9  …  6.I.D

29:9  …  25.II.A

29:10  …  7.I.C

29:11  …  18.II.B,  19.II.B

30

30:1-4  …  39.II.D

30:2  …  19.II.B

30:4  …  1.II.E,  25.II.A

30:5  …  2.I.D,  18.I.E,  18.II.C,  25.II.E,  25.II.E

30:8  …  39.II.B

30:10  …  39.II.B

30:11  …  18.II.C

30:11-12  …  39.II.D

30:12b  …  25.I.C

31

31:1  …  39.II.C

31:1-2  …  39.II.B

31:2-4  …  39.II.C

31:3  …  19.II.D,  20.I.D,  28.I.D

31:5  …  17.I.D,  19.I.C,  39.I.D

31:7  …  17.I.B

31:7-8  …  17.I.C,  25.II.B

31:9-13  …  39.II.A

31:9-15  …  39.I.D

31:14  …  16.I.B

31:14-15  …  22.I.A

31:15  …  7.II.D

31:15-16  …  39.II.B

31:18  …  38.I.C

31:19  …  2.II.C,  23.I.F

31:19-20  …  23.I.F,  39.I.D

31:20  …  19.II.C

31:21  …  25.II.B

31:22  …  39.II.E

31:22a  …  39.II.A

31:23  …  19.II.C,  36.I.A,  38.I.C

31:23a  …  23.I.A

31:24  …  22.II.B,  39.I.E

32

32:1-2  …  37.I.D

32:2  …  32.II.C

32:3-4  …  37.I.A

32:5  …  37.I.C,  37.I.D

32:6  …  19.II.D,  37.II.C,  39.II.E

32:7  …  19.II.C,  19.II.D,  39.I.D

32:8  …  18.I.C,  20.I.D

32:8-9  …  28.I.D

32:10  …  2.II.A,  10.II.D,  17.I.C,  19.II.D,  22.I.A,  22.I.D

32:11  …  25.I.E

33

33:1  …  25.I.D,  25.I.E,  25.I.E

33:2-3  …  25.I.D

33:3  …  25.I.D

33:4  …  2.I.C,  8.I.C

33:5  …  2.I.B,  2.II.A

33:6  …  6.I.A,  6.I.C,  8.I.D

33:7  …  6.I.A

33:8  …  23.I.C

33:8-9  …  6.I.A,  6.I.D,  23.I.D

33:9  …  6.I.C

33:10  …  7.I.C,  7.II.C

33:10-11  …  7.I.E

33:11  …  7.I.E

33:13-15  …  1.II.D

33:15  …  6.II.A

33:16-17  …  19.I.A

33:17-19  …  22.I.E

33:18  …  22.I.F

33:18-19  …  19.II.A,  22.I.E,  23.I.D,  23.I.F,  39.I.E

33:20  …  19.II.D,  39.I.E

33:21  …  1.II.E,  22.I.D,  25.I.E

33:22  …  22.I.E

34

34:1  …  25.I.C

34:1-4  …  39.II.D

34:2  …  25.I.E,  38.I.B,  39.II.D

34:3  …  25.I.A,  25.I.D,  26.I.C,  27.I.C

34:4  …  24.I.A,  39.II.E

34:4-6  …  19.I.B

34:5  …  18.II.C,  22.I.D,  39.I.E

34:6  …  39.II.E

34:7  …  5.I.C,  19.II.D,  23.I.F

34:8  …  2.II.C

34:9  …  23.I.F

34:9-10  …  25.II.E

34:10  …  24.I.A

34:11  …  34.I.E

34:13  …  32.II.C,  33.I.D

34:14  …  21.I.B,  31.I.D

34:15  …  39.II.E

34:15-17  …  10.II.D

34:17  …  19.I.B,  39.II.E

34:18  …  39.II.E

34:19  …  19.I.B

34:19-20  …  10.II.D,  19.II.C

34:21-22  …  21.I.F

34:22  …  19.I.C,  28.I.C,  39.I.D

35

35:1-3  …  36.II.B

35:4-8  …  39.II.B

35:9  …  6.II.B,  25.I.E

35:9-10  …  25.II.D,  39.II.D

35:10  …  1.II.A,  19.II.E

35:11-12  …  39.II.A

35:13  …  38.I.D

35:15-16  …  39.II.A

35:17  …  39.II.A

35:17-18  …  39.II.D

35:18  …  25.I.D

35:20  …  31.I.D

35:23  …  39.II.B

35:24  …  39.II.C

35:26  …  39.II.B

35:27  …  17.I.C,  28.I.C,  39.II.D

36

36:1  …  23.I.E

36:1-2  …  33.II.D,  38.I.C

36:3  …  9.I.D,  32.II.C,  33.II.A

36:5  …  2.I.C

36:6  …  2.I.B,  6.I.B,  10.I.B

36:7  …  2.II.A,  19.II.D,  25.II.B

36:8  …  6.I.B

36:9  …  18.I.A,  19.I.B

36:10  …  24.I.D,  26.II.B

37

37:1-2  …  10.II.D,  22.II.D

37:3  …  21.II.B,  22.I.B

37:4  …  25.I.E

37:5  …  22.I.B

37:5-6  …  22.I.D,  28.II.B

37:6  …  19.I.C

37:7  …  32.II.C,  39.I.E

37:7-8  …  22.II.D

37:8  …  31.II.B

37:9  …  39.I.E

37:9-10  …  10.II.D

37:11  …  18.II.B,  31.I.D

37:12-13  …  10.II.C

37:14  …  39.I.A

37:14-15  …  10.II.D

37:16-17  …  10.II.D

37:17  …  19.II.B

37:17-20  …  10.II.D

37:18  …  7.II.D,  17.I.B

37:18-19  …  37.II.C

37:19  …  19.II.A

37:20  …  7.I.D

37:21  …  31.I.B,  32.II.D

37:23  …  20.I.D

37:23-24  …  19.II.B

37:25  …  19.II.A

37:25-26  …  31.I.B,  34.I.E

37:26  …  31.I.B

37:27  …  6.II.C

37:28  …  2.I.B,  2.I.C,  10.II.D,  19.II.C

37:30  …  33.I.B,  33.I.E

37:30-31  …  33.I.B

37:31  …  8.I.D,  36.I.B,  37.II.A

37:32  …  39.I.A

37:32-33  …  10.II.D,  19.I.C

37:32-34  …  19.I.B

37:34  …  39.I.C,  39.I.E

37:35-36  …  10.II.C,  38.II.B

37:37  …  31.I.D

37:37-38  …  10.II.D

37:39  …  19.I.B,  19.II.D

37:39-40  …  10.II.D

37:40  …  19.I.D,  39.I.D

38

38:3-5  …  9.I.E

38:3-8  …  37.I.A

38:5-6  …  33.II.A

38:9  …  1.II.D,  17.I.B

38:10  …  37.I.A

38:12  …  32.II.C

38:15  …  39.I.E,  39.II.C

38:17-18  …  37.I.A

38:19  …  36.II.A

39

39:1  …  33.I.D,  38.II.E

39:5  …  6.II.A

39:5-6  …  38.II.B

39:7  …  22.I.E,  39.I.E,  39.I.E

39:8  …  37.I.C

39:9  …  37.I.C

39:11  …  18.I.D

39:12  …  37.II.D

39:12a  …  39.I.B

40

40:1  …  39.I.E

40:1-3  …  22.I.A,  23.I.D,  39.II.D

40:3  …  25.I.D

40:4  …  22.II.E

40:5  …  1.II.A,  1.II.C,  20.I.A

40:6-8  …  27.II.D

40:8  …  23.II.A,  23.II.A,  23.II.C,  25.I.E,  28.I.A,  36.I.B

40:9-10  …  25.I.D

40:10  …  2.I.C,  19.I.E

40:11  …  2.II.B,  17.I.C,  17.I.D,  39.II.C

40:12  …  37.I.A

40:13  …  39.II.B

40:16  …  24.I.A,  25.II.D

40:17  …  17.I.D,  39.II.B,  39.II.C

41

41:1-3  …  32.I.D

41:2  …  19.II.C

41:3  …  19.II.A,  19.II.B

41:4  …  9.I.B,  37.I.C

41:9  …  32.II.A

41:12  …  17.I.A,  32.II.B

41:13  …  1.I.D,  25.I.C

42

42:1-2  …  39.II.A

42:3  …  39.II.A

42:4  …  25.I.E,  39.II.A

42:5-6a  …  39.I.E

42:6b  …  39.I.C

42:8  …  7.I.A,  17.I.C,  25.I.D

42:10  …  39.I.A,  40.I.B

42:10-11  …  39.I.E,  39.II.D

43

43:1  …  39.II.B,  39.II.D

43:3  …  2.I.B,  19.I.B,  24.I.C,  39.II.B

43:4  …  25.I.E,  39.II.D

44

44:1-2  …  19.I.C

44:1-3  …  8.II.E,  34.I.E

44:3-7  …  19.I.D

44:4  …  23.II.A,  39.II.C

44:5  …  1.II.E,  1.II.E,  28.II.B

44:6-7  …  22.II.E

44:7-8  …  25.II.D

44:8  …  25.I.C,  38.I.B

44:14-22  …  18.I.D

44:20-21  …  9.I.C,  36.II.D

44:21  …  1.II.D

44:23-24  …  39.II.A

44:26  …  39.II.C

45

45:2  …  12.II.B,  33.I.D

45:3-4  …  3.I.B

45:6-7  …  11.I.A

45:7  …  37.II.A

45:17  …  3.II.D

46

46:1  …  17.I.A,  19.I.D,  19.II.B

46:1-3  …  22.II.C,  22.II.C

46:4  …  18.II.C

46:4-5  …  8.II.F

46:4-7  …  17.I.A

46:5  …  19.I.D

46:6  …  7.I.C

46:8  …  7.I.C

46:8-10  …  1.II.C,  7.I.A

46:9  …  18.II.B

46:10  …  7.I.A,  22.II.C

47

47:1  …  25.I.E

47:1-2  …  25.II.C

47:2  …  1.II.A,  7.I.B

47:3  …  7.I.C

47:6-7  …  25.I.D

47:7  …  7.I.B

47:7-9  …  25.II.C

47:8  …  2.I.A,  7.I.B

47:9  …  7.I.B

48

48:1a  …  25.II.A

48:1-2  …  8.II.F

48:3  …  19.II.D

48:8  …  19.II.C

48:9  …  24.I.B

48:10  …  1.II.E,  2.I.B

48:10a  …  25.I.C

48:10-11  …  10.I.A

48:11  …  25.II.C

48:14  …  4.II.C,  16.I.B,  20.I.D

49

49:1-3  …  33.I.E

49:5-6  …  22.II.E

49:5-9  …  22.II.C

49:7-9  …  6.II.A,  6.II.A

49:10  …  6.II.A,  22.II.E

49:10-14  …  38.II.B

49:11  …  6.II.A

49:13-14  …  22.II.E

49:15  …  15.II.B,  15.II.D,  19.I.C

49:16-17  …  22.II.C,  38.II.B

50

50:1  …  7.I.B

50:2  …  8.II.F

50:4  …  7.I.B

50:4-5  …  10.I.A,  36.I.A

50:6  …  2.I.B,  10.I.A,  10.I.C

50:7b  …  16.I.B

50:9-12  …  7.I.B

50:11  …  1.II.D

50:14  …  25.I.D,  27.I.B,  27.II.B,  27.II.C

50:14-15  …  25.I.C,  39.II.B,  39.II.E

50:15  …  39.II.D

50:16-17  …  23.II.A

50:16-19  …  23.II.C

50:20-21  …  31.II.C

50:21  …  10.II.C

50:22  …  7.I.E,  36.I.B

50:23  …  25.I.A,  25.I.D,  32.I.A

51

51:1  …  2.II.B,  39.II.C

51:1-2  …  37.I.C

51:3  …  9.II.D

51:3-4  …  6.II.C

51:3-5  …  37.I.C

51:4  …  9.I.A,  9.I.B,  10.I.C

51:5  …  9.I.C

51:6  …  18.I.C,  18.II.D,  32.II.B

51:7  …  9.II.D

51:7-12  …  37.I.C

51:10  …  18.I.A,  37.II.A,  37.II.C

51:11  …  2.I.A,  4.I.A,  4.I.A,  4.I.C,  4.II.A,  17.II.A

51:13  …  30.II.A,  35.II.B,  37.I.B

51:14-15  …  39.II.D

51:16-17  …  21.II.C,  27.II.B

51:17  …  37.I.C

51:18  …  26.II.B

52

52:1  …  38.I.B

52:1a  …  10.II.C

52:2  …  32.II.C

52:3-5  …  32.II.C

52:5  …  10.II.C

52:5-7  …  22.II.E

52:6-7  …  10.II.D

52:8  …  22.I.A,  22.I.D

52:8-9  …  25.II.D

52:9  …  1.II.E,  39.I.E

54

54:1  …  1.II.E

54:3-4  …  19.I.D

54:4  …  19.II.B

54:5  …  39.II.B,  39.II.C

54:6  …  25.II.B

54:6-7  …  25.II.D,  27.II.A

54:7  …  19.I.B

55

55:1-2  …  39.II.B

55:2-5  …  39.II.A

55:12-14  …  32.II.A

55:14  …  26.I.C

55:16-18  …  36.II.B,  39.II.C

55:17  …  24.II.C,  39.II.B

55:17-18  …  39.II.E

55:18  …  19.I.A

55:19  …  21.I.B,  23.I.E

55:20-21  …  32.II.A

55:22  …  10.II.D,  19.II.A,  19.II.C,  22.II.D,  39.II.E

55:23  …  22.I.B

56

56:2  …  38.I.C

56:3-4  …  22.II.B

56:4  …  22.II.C,  25.II.C

56:10  …  25.II.C

56:10-11  …  22.II.B,  22.II.C

56:12-13  …  25.I.D,  25.II.D,  27.II.A

56:13  …  24.I.C

57

57:1  …  39.I.D

57:1-2  …  20.I.A

57:1-3  …  39.II.C

57:2  …  39.II.B

57:3  …  17.I.C,  17.I.D,  19.I.E,  19.I.E

57:4  …  33.I.E,  39.I.A

57:4-5  …  39.II.C

57:5  …  19.I.E,  25.I.A

57:7-9  …  25.I.D

57:9  …  25.I.D

57:9-10  …  25.II.B

57:11  …  1.I.B

58

58:1  …  32.I.B

58:1-2  …  34.II.C

58:10-11  …  10.I.B,  10.II.D

58:11  …  10.I.A

59

59:3  …  39.II.D

59:3-4  …  39.II.A

59:5  …  32.II.A

59:9-10  …  39.I.E

59:12-13  …  31.II.C

59:13  …  10.I.D

59:16  …  19.II.B,  19.II.D,  25.II.A

59:16-17  …  25.II.B,  39.II.D

59:17  …  25.II.D

60

60:1-3  …  39.II.A

60:4  …  23.I.F

60:11-12  …  22.II.E

60:12  …  19.I.D

61

61:1-2  …  28.I.D

61:2  …  39.II.B

61:3  …  19.II.D

61:5  …  1.II.E,  23.I.F

61:6-7  …  34.II.A

61:8  …  27.II.C

62

62:1  …  39.I.E

62:1-2  …  19.I.B

62:2  …  19.II.C,  19.II.D

62:5  …  18.II.A,  39.I.E

62:5-6  …  22.I.E

62:6-8  …  39.I.D

62:7  …  19.I.B,  19.II.D

62:7-8  …  19.II.D

62:8  …  22.I.B,  39.I.D,  39.II.A

62:10  …  22.II.E,  32.II.D,  38.II.A

62:11-12a  …  2.II.A

62:12b  …  10.I.C

63

63:1  …  24.I.A,  39.II.A

63:2  …  24.I.C

63:3  …  2.II.A,  25.II.B

63:4  …  25.I.D

63:4-5  …  25.I.C

63:5  …  19.II.A,  25.I.E

63:5-7  …  24.I.B

63:6  …  36.I.B

63:7-8  …  39.I.D

63:8  …  24.I.C

63:9-11  …  25.II.D

64

64:1-2  …  39.II.B

64:2-4  …  39.I.A

64:6  …  9.I.C

64:7  …  10.II.C

64:7-9  …  10.I.D

64:8-9  …  23.I.D

64:10  …  25.I.E

65

65:2  …  15.I.F,  24.II.E

65:3  …  37.I.D

65:4  …  2.I.A,  16.I.A,  17.I.A,  19.II.A,  25.II.E

65:5  …  19.I.A,  19.I.E,  24.II.E

65:5-6  …  6.I.C

65:5-7  …  22.I.E

65:7  …  7.I.C

65:8  …  23.I.D

65:8b  …  25.II.C

65:9-13  …  6.I.B

66

66:1  …  25.I.E

66:2  …  1.II.E,  25.I.A,  25.I.C,  25.II.A,  25.II.A

66:2-3  …  1.I.B,  1.II.C

66:3  …  1.I.C,  1.II.B,  1.II.C,  7.I.D

66:3-4  …  25.II.A,  25.II.C

66:4  …  15.I.F

66:4-5  …  25.II.D

66:5  …  1.II.C

66:5-6a  …  19.I.A

66:6  …  25.II.D

66:6b-7  …  7.I.B

66:7  …  7.I.C

66:8  …  25.I.D

66:8-9  …  19.II.C

66:10-12  …  18.I.E

66:13-14  …  27.II.C

66:16  …  35.I.B

66:17  …  24.II.D,  39.II.D

66:18  …  24.II.E

66:19-20  …  39.II.D

67

67:1-2  …  2.II.B,  19.I.E,  19.I.E

67:4  …  7.II.C,  10.I.C,  25.II.C

67:4-5  …  25.II.C

68

68:3-4  …  25.I.E

68:4  …  25.I.E

68:5  …  19.II.E

68:5-6  …  19.II.E

68:9  …  6.I.B

68:10  …  19.II.E

68:16  …  8.II.F

68:17  …  5.I.D

68:18  …  8.II.F

68:19  …  19.I.B,  19.I.D

68:20  …  19.I.A

68:21  …  7.I.D

68:26  …  25.I.D,  27.I.C

68:29  …  8.II.F,  20.II.F

68:31  …  15.I.F

68:32-35  …  25.II.A

68:34  …  35.I.B

68:35  …  1.II.A,  25.II.D

69

69:1-4  …  39.II.A

69:5  …  9.I.C

69:7-12  …  40.I.B

69:9  …  28.II.C

69:10  …  38.I.D

69:13  …  39.II.B,  39.II.C

69:14-15  …  39.II.B

69:16  …  2.II.A,  2.II.C,  39.II.C

69:17  …  39.II.B

69:18  …  39.II.B

69:19  …  17.I.B

69:19-20  …  39.II.A

69:21-28  …  39.II.B

69:28  …  13.II.B

69:29  …  39.II.B

69:30  …  25.I.A

69:32  …  24.I.A

69:33  …  39.II.E

69:34  …  25.I.C

69:35-36  …  20.II.A

70

70:1  …  39.II.B,  39.II.B

70:4  …  25.I.C,  25.I.E

70:5  …  39.II.B,  39.II.B

71

71:1  …  39.I.D

71:2  …  39.II.C

71:3  …  39.I.D

71:4-5  …  22.I.E

71:4-6  …  39.II.C

71:4-8  …  39.II.D

71:5  …  22.I.F

71:5-6  …  22.I.B

71:6  …  25.I.C,  25.II.C

71:7  …  39.I.D

71:8  …  25.I.C,  25.II.A

71:10  …  39.I.E

71:12  …  39.II.C

71:12-16  …  24.II.D

71:14  …  22.I.E,  25.I.C,  39.I.E

71:14-20  …  39.II.D

71:15  …  1.II.C,  19.I.E

71:15-16  …  25.II.B,  35.I.B

71:16-18  …  25.I.D

71:17  …  18.I.C

71:19  …  1.II.A

71:19a  …  2.I.B

71:20-21  …  18.I.E,  19.I.B,  39.II.C

71:20-24  …  39.II.D

71:22  …  25.II.B

71:23  …  19.I.C,  25.I.E

71:24  …  25.II.B,  35.I.B

72

72:1-2  …  34.II.A,  34.II.C

72:1-7  …  20.II.C

72:2  …  3.I.C

72:4  …  32.I.C,  34.II.C

72:5  …  3.I.A

72:8-11  …  15.I.F

72:9  …  14.II.D

72:11  …  3.II.D,  15.I.F

72:12-14  …  32.I.C,  34.II.C

72:14  …  6.II.A

72:15  …  34.II.A

72:18  …  1.II.B,  25.II.C

72:19  …  1.I.B,  25.I.C,  25.II.A

73

73:1  …  2.II.C,  13.II.D,  37.II.C

73:2-3  …  31.II.B

73:3-5  …  10.II.C

73:6-7  …  33.II.A

73:6-8  …  38.I.C

73:7  …  9.I.C

73:11  …  25.I.B

73:12  …  10.II.C

73:13-15  …  39.I.D

73:16-20  …  10.II.C

73:21-22  …  31.II.B,  33.II.C,  39.I.D

73:23  …  17.I.A,  19.II.B

73:24  …  15.II.C,  20.I.D

73:25  …  1.I.A,  24.I.A

73:25-26  …  19.II.A,  38.II.A

73:26  …  19.II.B,  22.II.B

73:27  …  36.I.A

73:28  …  24.I.C,  39.I.D

74

74:2a  …  8.II.B

74:2-7  …  10.II.E

74:7  …  25.I.B

74:9-10  …  39.II.A

74:10  …  39.II.C

74:12-13  …  19.I.A

74:13  …  7.I.C

74:15  …  7.I.C

74:16  …  6.I.A,  6.I.A,  6.I.B,  6.I.D

74:17  …  6.I.A,  6.I.A

74:18  …  33.II.A

74:19-20  …  39.II.C

74:22  …  33.II.A,  39.II.C

75

75:1  …  1.II.E,  25.II.A

75:2  …  7.II.C,  10.I.C,  10.II.C

75:2-4  …  38.I.B

75:3  …  6.I.B,  7.II.C

75:6-7  …  7.II.D

75:7  …  1.I.C,  10.I.A,  10.I.A

75:8  …  10.I.A,  10.II.C

75:10  …  10.II.D

76

76:1  …  1.II.E

76:4  …  1.I.B

76:7  …  1.II.B,  2.I.D

76:7a  …  23.I.C

76:7-9  …  23.I.D

76:8-9  …  10.I.A,  10.I.B,  19.II.E

76:8-10  …  25.II.C

76:11  …  23.I.C

76:11-12  …  23.I.D

76:12  …  7.I.C

77

77:2  …  39.I.C,  39.II.B,  39.II.B

77:6-7  …  6.II.B

77:7-15  …  39.I.C

77:11-12  …  24.I.B

77:13  …  1.II.A,  2.I.A

77:13a  …  2.I.A

77:14  …  1.II.C

77:16  …  7.I.C

77:17-18  …  6.I.B

77:19  …  7.I.C

77:20  …  8.II.E,  20.I.D

78

78:1  …  30.I.G

78:2-7  …  34.I.E

78:4  …  1.II.C,  22.I.E

78:4-7  …  23.II.A

78:7  …  22.I.E

78:8-10  …  36.I.A

78:9-10  …  9.II.E

78:15-16  …  7.II.B

78:17  …  9.I.B

78:17-19  …  9.II.E

78:18-22  …  22.II.A

78:21-22  …  2.I.D,  22.II.A

78:23-24  …  7.II.B

78:23-29  …  19.II.A

78:26  …  7.I.C

78:27-29  …  7.II.B

78:32  …  18.I.D

78:34  …  18.I.D

78:35  …  19.I.C,  19.II.D

78:36-37  …  36.I.A

78:37  …  9.II.E

78:38  …  2.I.D,  2.II.B,  10.I.D

78:38-39  …  18.I.E

78:40  …  9.I.B,  36.I.D

78:40-41  …  9.II.E,  23.II.A

78:42-43  …  36.I.B

78:42-52  …  7.II.B

78:49  …  5.I.B,  10.II.A

78:52-54  …  8.II.E,  20.I.D

78:55  …  7.I.C,  8.II.E

78:56  …  9.II.E,  23.II.A,  36.I.D

78:58  …  2.II.D

78:58-59  …  37.I.A

78:62-64  …  36.I.D

78:66  …  7.I.D

78:67-68  …  8.II.B

78:69  …  6.I.B

78:70-71  …  8.II.F,  30.I.A,  30.I.D

78:72  …  8.II.F,  30.I.B,  34.II.B,  34.II.C,  37.II.B

79

79:1  …  10.II.E

79:5  …  2.II.D

79:8  …  39.II.B

79:9  …  2.II.D,  37.I.C,  39.II.D

79:9-10a  …  39.II.C

79:11  …  19.I.A

79:13  …  25.I.C,  39.II.D

80

80:1  …  19.II.D

80:2-3  …  39.II.B

80:4  …  24.II.E,  39.II.A

80:5-6  …  39.II.A

80:14-15  …  26.II.B

80:16-18  …  11.I.A

81

81:1  …  25.I.D,  25.I.E,  25.II.D

81:1-2  …  25.I.D

81:3  …  27.I.D

81:6  …  19.I.C

81:7  …  39.II.E

81:9  …  36.II.D

81:10  …  19.II.A

81:11  …  23.II.C

81:11-12  …  9.I.D

81:13-16  …  23.II.D

82

82:1  …  10.I.A

82:2  …  34.II.C

82:3  …  32.I.B

82:3-4  …  32.I.C

82:5  …  33.II.C

82:8  …  7.I.B

83

83:1  …  39.II.B

83:16  …  39.II.C

83:17-18  …  10.I.D

83:18  …  7.I.B,  39.II.C

84

84:1-2  …  24.I.C

84:2  …  6.II.B,  6.II.B,  25.I.E,  39.II.A

84:4  …  24.I.C,  25.I.C

84:5  …  19.II.B,  22.II.B

84:7  …  19.II.B,  22.II.B

84:10  …  24.I.C

84:11  …  19.I.B,  25.II.E,  37.II.C

84:12  …  22.I.D

85

85:1  …  19.II.B

85:2-3  …  37.I.D

85:3  …  2.I.D

85:4-7  …  37.I.C

85:8  …  18.II.B,  37.I.B

85:9  …  1.I.B,  19.I.E,  23.I.F

85:10-12  …  17.I.D

85:10-13  …  2.I.B

85:12  …  2.II.C

86

86:2  …  39.II.C

86:3  …  24.II.C,  39.II.B

86:4  …  39.II.C

86:4-5  …  39.II.C

86:5  …  2.II.C,  17.I.C,  37.I.D

86:7  …  39.II.B,  39.II.C

86:8  …  1.II.B,  1.II.C

86:8-10  …  25.II.C

86:9  …  15.I.F

86:9-10  …  1.II.C,  27.I.A

86:10  …  1.II.C,  7.I.A

86:11  …  23.I.C,  23.II.B,  23.II.C

86:12  …  25.I.A,  25.I.A

86:12-13  …  25.II.B

86:13  …  17.I.C

86:14-16  …  39.II.C

86:15  …  2.I.C

86:16  …  39.II.B,  39.II.C

86:17  …  19.I.D

87

87:1-2  …  8.II.F

87:1-3  …  20.II.F

87:4-6  …  20.II.F

88

88:1  …  39.II.B

88:2  …  39.II.B

88:3  …  39.I.A

88:6-9a  …  39.II.A

88:9  …  39.II.B

88:9b  …  24.II.E

88:10-11  …  39.II.D

88:13  …  24.II.C,  39.II.B

88:14  …  24.II.E,  39.II.A

88:15-18  …  39.II.A

89

89:1-2  …  25.II.B

89:2  …  2.I.C,  2.II.A

89:3  …  8.II.F

89:3-4  …  8.II.F

89:5  …  25.II.B

89:5-7  …  5.I.A

89:6-7  …  23.I.D

89:6-8  …  1.II.A

89:6b-7  …  1.II.A

89:7  …  5.I.B

89:8  …  1.II.B,  1.II.B,  2.I.C,  25.II.B

89:9  …  7.I.C,  7.II.B

89:11  …  6.I.D

89:12  …  6.I.A,  25.II.A

89:14  …  2.I.B,  2.I.C

89:15  …  24.I.C

89:15-16  …  25.I.A,  25.I.C,  25.I.E

89:17  …  19.II.B

89:19  …  8.I.B

89:20  …  8.II.F,  29.II.D

89:20-23  …  28.I.C

89:21  …  17.I.A,  19.II.B

89:24  …  2.I.C,  17.I.D

89:25-29  …  15.I.F

89:26  …  19.II.D

89:26-27  …  3.II.E,  11.I.D

89:27  …  3.I.B

89:28  …  2.II.A,  17.I.C,  17.I.D

89:28-37  …  8.II.F

89:30-32  …  9.I.A

89:30-33  …  2.I.C,  17.I.C,  17.I.D

89:32  …  18.I.D

89:34-37  …  17.I.D

89:35  …  2.I.C

89:46  …  39.II.A

89:47  …  6.II.A

89:48  …  6.II.A

89:49  …  39.II.C

90

90:1  …  17.I.A,  19.II.D,  24.I.C

90:2  …  1.I.D,  6.I.A

90:3  …  7.II.D

90:4  …  1.I.D

90:5-6  …  7.II.D

90:7  …  2.I.D

90:7-9  …  9.I.E

90:8  …  9.I.C

90:10  …  6.II.A,  39.I.A

90:11  …  2.I.D,  23.I.D

90:12  …  33.I.B

90:13  …  39.II.A

90:14  …  18.II.C

90:14-15  …  39.II.B

90:16  …  1.II.C

90:17  …  28.II.B,  28.II.B

91

91:1  …  17.I.A,  24.I.C

91:1-7  …  22.II.C

91:1-13  …  39.I.D

91:2  …  22.I.A

91:4  …  17.I.D,  19.II.D,  19.II.D

91:11-12  …  5.I.C,  19.II.D

91:13  …  19.I.D

91:14  …  19.II.C,  24.I.D

91:14-15  …  39.II.E

91:14-16  …  23.I.B

91:15  …  1.I.C,  17.I.A,  19.I.B

91:16  …  6.II.A

92

92:1  …  25.I.C,  25.I.C

92:1-2  …  25.II.B

92:1-3  …  25.I.C

92:4-5  …  25.II.C

92:5  …  1.II.D,  25.II.A

92:6-7  …  10.II.C,  33.II.A

92:8  …  1.II.A

92:9  …  7.I.D

92:12-13  …  24.I.C

92:12-15  …  10.II.D

92:15  …  2.I.A

93

93:1  …  7.I.B

93:1a  …  1.I.B

93:2  …  1.I.D,  4.II.B,  7.I.B

93:4  …  1.II.B,  7.I.C

94

94:1  …  7.I.D

94:2  …  10.I.A,  10.I.B

94:2-6  …  38.I.C

94:3  …  10.II.C

94:4  …  38.I.B

94:6  …  19.II.E

94:6-7  …  33.II.D

94:6-8  …  33.II.A

94:6-11  …  9.I.C

94:7  …  10.II.C

94:9  …  6.II.A

94:9-10a  …  10.II.C

94:10a  …  7.I.C

94:11  …  1.II.D

94:12  …  18.I.C

94:12-13  …  18.I.D

94:14  …  2.I.C

94:15  …  32.I.A

94:16-17  …  19.I.D

94:18  …  17.I.C,  19.II.B

94:19  …  18.II.C,  39.II.E

94:20  …  2.I.A

94:22  …  19.II.D

94:23  …  10.II.C

95

95:1  …  19.I.B,  19.II.D,  25.I.D

95:1-2  …  27.I.C

95:2  …  25.I.C,  25.I.E,  25.II.C

95:2-3  …  25.II.A

95:3  …  1.II.A,  7.I.A,  7.I.B

95:4-5  …  6.I.D,  7.I.B

95:5  …  6.I.A

95:5-6  …  25.II.C

95:6  …  8.II.B,  27.I.B,  27.I.C

95:6-7a  …  27.I.A

95:7b-9  …  22.II.A

95:7b-10  …  9.II.E

95:10  …  33.II.D

96

96:1-2  …  25.I.D

96:2  …  25.II.D

96:2-3  …  35.I.B

96:4  …  23.I.D,  25.I.C

96:4-5  …  23.I.D

96:6  …  1.I.B

96:6-10  …  27.I.A

96:8  …  27.II.A

96:9  …  23.I.C,  25.I.B,  27.I.B

96:10  …  6.I.B,  7.I.B,  10.I.D

96:10-13  …  25.II.C

96:13b  …  10.I.C

97

97:1  …  25.II.C

97:1-9  …  27.I.A

97:3  …  7.I.D

97:3-6  …  6.II.D

97:4-6  …  1.I.B

97:5  …  7.I.B

97:6  …  2.I.B

97:7  …  27.I.A,  36.II.D

97:9  …  1.II.A

97:10  …  19.II.C,  23.I.A,  37.II.A

97:11  …  10.II.D,  18.II.C,  19.I.B

97:12  …  25.I.D,  25.I.E,  25.I.E,  25.II.B

98

98:1  …  25.II.D

98:1-2  …  19.I.E

98:1-3  …  6.II.D,  19.I.E

98:2  …  2.I.B

98:3  …  17.I.C,  17.I.D,  19.I.E

98:4-9  …  25.I.E

98:8-9  …  25.II.C

98:9  …  10.I.A,  10.I.C

99

99:1  …  7.I.B,  23.I.C,  23.I.D

99:1-5  …  27.I.A

99:2-3  …  25.II.A

99:3  …  1.II.A,  1.II.E,  1.II.E,  25.II.A,  25.II.B

99:4a  …  2.I.B

99:4b  …  2.I.B

99:5  …  25.I.A,  25.II.B

99:6  …  24.II.E

99:8  …  2.II.B,  18.I.D

99:9  …  25.II.B,  27.I.A

100

100:2  …  25.I.D,  28.II.C

100:3  …  6.I.D,  8.II.B,  16.I.B,  19.II.D

100:3a  …  7.I.A

100:4  …  8.II.D,  25.I.C,  25.I.D

100:4a  …  25.I.C

100:4b  …  25.I.C

100:4-5  …  25.II.B

100:5  …  2.I.C,  2.II.A,  2.II.C

101

101:1  …  25.II.B

101:2a  …  24.I.B,  37.II.C

101:2b  …  32.II.B

101:3  …  37.II.A,  37.II.A

101:4  …  37.II.A,  37.II.D

101:4-8  …  34.II.C

101:5  …  31.II.C,  38.I.A

101:6  …  32.II.A,  34.II.D

101:7  …  32.II.C,  37.II.D

102

102:1-2  …  39.II.B,  39.II.B

102:3-11  …  37.I.A

102:9-10  …  39.II.A

102:9-11  …  9.I.E

102:13  …  7.II.C,  25.II.E,  39.II.E

102:15  …  15.I.F,  23.I.D

102:15-16  …  1.I.B,  20.II.F

102:17  …  39.II.E

102:18-20  …  19.I.C,  35.I.B

102:21-22  …  20.II.F

102:24-27  …  1.I.D

102:25  …  6.I.A

102:27  …  1.I.D

102:28  …  17.I.A,  28.I.C,  34.I.E

103

103:1  …  6.II.B,  25.I.D

103:1-5  …  25.I.C

103:2-3  …  19.II.B,  37.I.D

103:2-4  …  19.I.C

103:2-5  …  25.II.B,  25.II.D,  36.I.B

103:4  …  2.II.B,  17.I.C,  39.II.E

103:5  …  2.II.C,  19.II.A,  19.II.B

103:6  …  2.I.B,  19.II.E

103:7  …  6.II.D,  18.I.C

103:8-14  …  2.II.B

103:9  …  18.I.E

103:9-10  …  2.I.D

103:10  …  18.I.E

103:11  …  2.II.A,  23.I.F

103:11-12  …  17.I.C,  17.I.C,  37.I.D

103:13  …  31.I.C,  34.I.D

103:13-14  …  2.II.B,  23.I.F

103:15-16  …  6.II.A

103:17-18  …  2.II.A,  17.I.C,  23.I.E,  23.I.F,  23.II.D,  34.I.E

103:19  …  7.I.B,  7.I.B

103:20  …  5.I.A

103:20-21  …  5.I.B

103:20-22  …  25.I.C

103:22b  …  25.I.C

104

104:1  …  1.I.B,  25.II.A

104:1a  …  1.II.A,  6.I.D

104:2  …  1.I.B

104:3-4  …  7.II.B

104:5  …  6.I.B,  6.I.D,  7.I.E

104:5-9  …  6.I.A

104:10-15  …  6.I.B

104:14-16  …  6.I.A

104:16  …  6.I.B

104:19  …  6.I.B

104:20  …  6.I.B

104:21  …  6.I.B

104:24  …  6.I.B,  6.I.C,  6.I.D

104:24-25  …  1.II.C,  6.I.A

104:24-26  …  6.I.A

104:27-28  …  6.I.B,  6.I.B

104:29-30  …  6.I.B

104:30  …  4.II.C,  6.I.C

104:31  …  1.I.B,  6.I.D

104:34  …  25.I.E

104:35  …  25.I.C

105

105:1-2  …  35.I.B

105:3  …  25.I.E,  25.I.E,  25.II.B

105:4  …  24.I.A

105:5  …  24.I.B

105:7-11  …  10.II.E

105:8-9  …  8.I.A

105:8-11  …  8.II.A,  8.II.E,  17.I.D

105:14-15  …  19.II.C

105:22  …  34.II.B

105:24-25  …  7.II.A

105:25  …  7.II.D

105:26-38  …  8.II.B

105:28-35  …  10.II.A

105:37  …  19.I.A

105:39-42  …  8.II.E

105:42  …  8.I.C

105:42-45  …  8.II.E,  10.II.E,  17.I.D

105:43  …  18.II.C

105:43-45  …  23.II.A

105:44-45  …  8.II.E

106

106:1  …  25.II.B

106:2  …  1.II.A,  1.II.C,  25.I.C

106:3  …  32.I.A,  32.I.A

106:4-5  …  26.I.C

106:6  …  9.I.A

106:7  …  36.I.B

106:8  …  1.II.B,  1.II.C,  1.II.E,  6.II.D,  19.I.A,  19.I.E

106:9-12  …  22.I.A

106:10  …  19.I.C

106:10-11  …  19.I.B

106:12  …  22.I.B,  22.I.C

106:12-14  …  21.I.C

106:13-15  …  36.I.B

106:20-23  …  36.I.B

106:24-25  …  22.II.A

106:24-27  …  22.II.A

106:28-31  …  21.II.A

106:34-36  …  37.II.D

106:36  …  36.II.D

106:36-37  …  36.II.D

106:38  …  9.II.E

106:39  …  9.I.D,  37.I.A

106:43  …  36.I.D

106:43-46  …  18.I.E

106:44  …  39.II.E

106:44-46  …  17.I.C

106:47  …  1.II.E,  25.I.E

107

107:1  …  2.II.C,  25.II.B

107:2-3  …  19.I.C

107:4-6  …  25.II.C

107:5-16  …  39.II.D

107:6  …  39.II.B

107:7  …  20.I.D

107:8  …  25.II.B

107:8-9  …  25.II.C

107:9  …  2.II.C,  6.I.B,  19.II.A

107:10-12  …  36.I.D,  37.I.A

107:10-13  …  18.I.D

107:17  …  9.I.D,  33.II.A,  36.I.D,  37.I.A

107:18-22  …  25.II.D,  39.II.D

107:19  …  27.II.A

107:20  …  8.I.D,  19.II.B

107:21-22  …  25.I.D,  27.II.A

107:22  …  25.I.E

107:24  …  1.II.C

107:24-25  …  7.I.C

107:27-31  …  39.II.D

107:29  …  7.I.C

107:30  …  20.I.D

107:31-32  …  25.II.D

107:32  …  25.I.D

107:33-34  …  7.II.B

107:35-38  …  7.II.B

107:41  …  19.II.E

107:42  …  10.II.D

107:43  …  24.I.B,  33.I.B

108

108:1  …  25.I.D

108:4  …  2.II.A

109

109:1  …  39.II.D

109:1-5  …  39.II.A

109:4  …  39.II.B,  39.II.B

109:16  …  31.I.B

109:17  …  31.II.C

109:21  …  39.II.C,  39.II.C

109:22  …  29.II.C

109:22-25  …  39.II.A

109:24  …  29.II.C

109:26  …  39.II.C,  39.II.C

109:28  …  39.II.C

109:29  …  39.II.B

109:30  …  25.I.C,  25.I.C

109:30-31  …  39.II.D

109:31  …  17.I.A,  19.II.E

110

110:1-2  …  14.II.D

110:5-6  …  11.I.A

110:6  …  10.I.A

111

111:1  …  25.I.D,  25.I.D

111:2  …  24.I.B,  25.I.E

111:2-4  …  1.II.C

111:3  …  1.II.C,  2.I.B

111:4  …  2.II.B

111:5  …  19.II.A,  23.I.F

111:6  …  1.II.C

111:7  …  8.I.C

111:7-8  …  2.I.B,  2.I.C,  8.I.C,  37.II.B

111:9  …  1.II.E,  2.I.A,  17.I.D

111:10  …  23.I.E,  23.I.F,  33.I.B

111:10b  …  25.I.C

112

112:1  …  23.II.C

112:1-2  …  23.II.D

112:1-3  …  23.I.F

112:2  …  34.I.E

112:4  …  19.I.B,  31.I.B,  31.I.C

112:5  …  31.I.B,  31.I.B,  32.I.A

112:6-10  …  10.II.D

112:7-8  …  22.I.D,  22.II.B

112:9  …  32.I.C,  32.I.D

113

113:1  …  25.I.C

113:1-3  …  1.II.E

113:2  …  25.I.C

113:3  …  25.I.C

113:4  …  1.II.A

113:5-6  …  1.II.A

113:9  …  6.II.A

114

114:1-2  …  8.II.B

114:3-8  …  7.I.C

114:7-8  …  23.I.C

115

115:1  …  25.I.A,  25.II.B,  25.II.B

115:3  …  1.I.C

115:4-7  …  36.II.D

115:8  …  36.II.D

115:9-11  …  19.I.D,  22.I.A

115:11  …  23.I.F

115:12  …  17.I.D

115:12-13  …  25.II.E

115:13  …  23.I.F

115:16  …  6.II.C

115:18  …  25.I.C

116

116:1  …  23.I.A

116:1-9  …  39.II.E

116:2  …  22.I.A

116:3-4  …  39.II.B

116:5  …  2.I.B,  2.II.B

116:5b  …  2.II.B

116:6  …  19.I.D,  19.II.C,  22.I.D

116:7  …  6.II.B,  18.II.B

116:8  …  19.I.D

116:8-9  …  27.II.A

116:10  …  39.I.D

116:12  …  25.I.D,  25.II.E

116:12-17  …  27.II.A

116:13  …  1.II.E

116:15  …  40.I.D

116:16  …  19.I.C,  28.I.C

116:17  …  25.I.D

117

117:1-2  …  25.II.B

117:2  …  2.I.C,  17.I.C

118

118:1-4  …  2.II.A

118:4  …  23.I.D

118:5  …  19.I.C,  39.II.E

118:6-7  …  22.II.C

118:7  …  19.I.D

118:8-9  …  22.II.E,  39.I.D

118:10-12  …  1.II.E,  28.II.B

118:12-13  …  19.I.D

118:14-16  …  19.I.A

118:15-16  …  25.II.D

118:17  …  35.I.B

118:18  …  18.I.E

118:19  …  25.I.C

118:21  …  18.I.E,  39.II.D

118:24  …  25.II.D

118:26a  …  1.II.E

118:27a  …  19.I.B

118:28  …  25.I.C,  25.II.C

118:29  …  2.II.A

119

119:1  …  37.II.C

119:1-2  …  23.II.D

119:2  …  24.I.A,  24.I.A

119:2-3  …  21.II.A,  24.I.A

119:4  …  23.II.C

119:7  …  8.I.C,  23.II.B,  25.I.D

119:9  …  21.II.A,  37.II.A,  37.II.B,  37.II.C,  38.II.C

119:9-11  …  8.I.D

119:10  …  23.II.C,  24.I.A,  37.II.A

119:11  …  36.I.B,  37.II.A

119:13  …  36.I.B

119:14  …  23.II.C,  25.I.E

119:15  …  36.I.B

119:16  …  23.II.C,  25.I.E,  36.I.B

119:18  …  18.II.D,  23.II.B

119:19  …  37.II.D

119:20  …  23.I.A

119:21  …  38.I.C

119:23  …  39.I.C

119:24  …  8.I.E,  23.II.C,  25.I.E

119:26-27  …  23.II.B

119:27  …  24.I.B

119:28  …  39.II.B,  39.II.C

119:29  …  37.II.A

119:30  …  6.II.C,  21.I.A,  36.I.B

119:31  …  36.I.A

119:32  …  19.I.C

119:33-36  …  23.II.C

119:34  …  33.I.B,  33.I.B

119:35  …  23.II.C,  25.I.E

119:36  …  31.II.A

119:37  …  37.II.A

119:38  …  23.I.D,  39.II.C

119:39  …  14.I.D

119:40  …  23.I.A,  39.I.C,  39.II.C

119:41  …  18.II.A,  39.II.C

119:41-42  …  22.I.B,  39.I.C

119:43  …  8.I.C,  22.I.E,  39.I.C

119:44  …  23.II.A

119:45  …  8.I.E,  19.I.C,  39.I.C

119:46-47  …  23.I.A,  35.I.A

119:47  …  23.II.C,  25.I.E

119:48  …  25.II.C,  36.I.B

119:49  …  8.I.A,  8.I.E,  18.II.A,  39.II.C

119:50  …  8.I.D,  22.I.E,  39.I.C,  39.II.E

119:51  …  38.I.C,  39.I.A,  39.I.C

119:52  …  8.I.D,  36.I.B,  39.I.C

119:54  …  25.II.C

119:55  …  24.I.B

119:56  …  23.II.D

119:57  …  19.II.A,  23.II.A

119:58  …  18.II.A,  24.II.D,  39.II.C

119:59  …  23.II.A,  38.II.E

119:60  …  23.II.A

119:61  …  36.I.B,  39.I.A,  39.I.C

119:62  …  25.II.C

119:65  …  17.I.D

119:66  …  23.II.B,  33.I.B

119:67  …  18.I.D

119:68  …  2.II.C

119:69  …  23.II.C,  38.I.C,  39.I.A,  39.I.C

119:70  …  39.I.C

119:71  …  18.I.D,  23.II.B

119:72  …  23.I.A

119:73  …  6.II.A,  23.II.B

119:75  …  18.I.E

119:76  …  18.II.A,  39.II.C,  39.II.C,  39.II.E

119:77  …  39.I.C,  39.II.C

119:78  …  38.I.C,  39.I.A,  39.I.C

119:80  …  23.II.C,  37.II.A

119:81  …  6.II.B,  22.I.E,  39.I.C,  39.II.A

119:82  …  39.II.A

119:83  …  36.I.B,  39.I.C

119:84  …  39.II.A

119:85  …  38.I.C

119:86  …  8.I.C,  40.I.A

119:87  …  39.I.C

119:88  …  39.II.C

119:89  …  8.I.C

119:90  …  2.I.C,  6.I.B

119:91  …  6.I.D,  7.II.B

119:92  …  39.I.C

119:93  …  8.I.E,  19.II.C,  36.I.B,  39.I.C

119:94  …  39.II.C

119:95  …  36.I.B,  39.I.A,  39.I.C

119:96  …  8.I.C

119:97  …  23.I.A,  36.I.B

119:98  …  36.I.B,  36.II.B,  39.I.C

119:98-100  …  8.I.E,  33.I.B

119:101  …  23.II.A,  37.II.A

119:102  …  18.I.C

119:103  …  23.I.A

119:104  …  8.I.E,  33.I.B,  37.II.A

119:105  …  8.I.E

119:106  …  23.II.C

119:108  …  25.I.D

119:109  …  39.I.C

119:110  …  36.II.B,  39.I.A

119:111  …  8.I.E,  23.II.C,  25.II.C,  39.I.C

119:112  …  23.II.A,  23.II.C

119:114  …  22.I.E,  36.II.B,  39.I.C

119:115  …  37.II.D

119:116  …  18.II.A,  22.I.E,  39.II.C

119:116-117  …  39.II.B

119:117  …  23.I.C

119:118  …  23.II.D,  32.II.C

119:119  …  10.II.C

119:120  …  23.I.C

119:121  …  39.II.C

119:122  …  38.I.C

119:123  …  8.I.C,  39.I.E,  39.II.A

119:125  …  23.II.B,  28.I.C

119:127  …  23.I.A

119:127-128  …  8.I.D,  37.II.A

119:128  …  6.II.C

119:129  …  23.II.A,  23.II.C

119:130  …  8.I.E

119:131  …  23.I.A

119:132  …  2.II.B,  23.I.B,  39.II.B

119:133  …  37.II.A

119:134  …  39.II.D

119:136  …  23.I.A

119:137  …  2.I.B

119:137-138  …  8.I.C

119:139  …  28.II.C

119:140  …  17.I.D,  23.I.A

119:141  …  39.I.C

119:142  …  2.I.B,  8.I.C

119:143  …  39.I.C

119:144  …  8.I.C,  8.I.C,  33.I.B,  33.II.E

119:145  …  24.II.D,  39.II.B

119:145-146  …  39.II.D

119:146  …  39.II.B

119:147  …  22.I.E,  24.II.C,  39.I.C,  39.II.B

119:148  …  36.I.B

119:150-151  …  39.II.E

119:151  …  8.I.C

119:152  …  8.I.C

119:153  …  39.I.C,  39.II.C

119:154  …  18.II.A,  39.II.B,  39.II.C

119:155  …  8.I.D,  23.II.D,  24.I.A

119:156  …  2.II.B,  39.II.c

119:157  …  39.I.C

119:158  …  36.I.A

119:159  …  23.I.A

119:160  …  8.I.C,  8.I.C

119:161  …  23.I.C

119:162  …  22.I.E,  23.II.C,  25.II.C

119:163  …  37.II.A

119:164  …  25.I.C,  25.II.C

119:165  …  8.I.D,  8.I.E,  18.II.B,  23.I.A,  23.I.B,  37.II.A

119:166  …  22.I.E,  39.I.C,  39.I.E

119:167  …  23.I.A,  23.II.C

119:167-168  …  23.II.A

119:168  …  1.II.D

119:170  …  18.II.A,  39.II.C

119:171  …  18.I.C,  25.II.D

119:171-172  …  25.II.C

119:172  …  8.I.C,  8.I.D

119:173  …  21.I.A

119:173-174  …  39.II.C

119:174  …  39.II.A

119:175  …  39.II.D

119:176  …  37.I.C

120

120:7  …  31.I.D

121

121:1-2  …  19.I.D

121:2  …  6.I.A

121:3-8  …  19.II.D

121:5  …  19.II.D

122

122:1  …  27.I.C

122:4  …  27.I.C

122:6-8  …  31.I.D

122:6-9  …  26.II.B

123

123:1  …  7.I.B

123:1-2  …  39.I.E

123:3  …  39.II.B

123:4  …  38.I.C

124

124:1-6  …  19.II.C

124:8  …  1.II.E,  6.I.D,  19.I.D

125

125:1  …  22.I.D

125:2  …  19.II.D

125:4  …  26.II.B

125:5  …  26.II.B,  36.I.D

126

126:1-2  …  19.I.E

126:1-3  …  18.II.C,  39.II.D

126:3  …  25.II.D

126:5-6  …  18.II.C,  28.I.C

127

127:1  …  19.II.D

127:1-2  …  28.II.B

127:3-5  …  34.I.F

128

128:1-4  …  23.I.F

128:3  …  34.I.F

128:5-6  …  26.II.B

129

129:1-4  …  19.I.D

129:4  …  2.I.B,  19.I.E

130

130:1  …  39.II.B

130:2  …  39.II.B,  39.II.B

130:3  …  9.I.C

130:4  …  23.I.D,  37.I.D

130:5  …  22.I.E,  39.I.C

130:5-6  …  39.I.E

130:7  …  19.I.C,  22.I.E,  39.I.E

130:7-8  …  13.I.C

130:8  …  37.I.D

131

131:1  …  38.I.A

131:2  …  22.I.D

131:3  …  22.I.E

132

132:1  …  39.I.A

132:3-5  …  28.I.B

132:7  …  24.I.C,  27.I.A,  27.I.B,  27.I.C

132:9  …  18.II.C,  30.I.B

132:11  …  11.I.A,  17.I.D

132:11-12  …  8.II.F

132:13-14  …  8.II.F

132:15  …  6.I.B,  19.II.A,  19.II.E,  25.II.E

132:16  …  18.II.C

132:17  …  11.I.A

132:17-18  …  11.I.A,  14.II.D

133

133:1-3  …  26.I.B

133:3  …  15.II.B,  18.I.A

134

134:1-2  …  8.II.D,  25.I.C

134:2  …  25.I.D

134:3  …  26.II.B

135

135:3  …  25.I.C,  25.II.B

135:4  …  8.II.B

135:5  …  1.II.A

135:6  …  1.II.B

135:6-7  …  7.I.C

135:10-11  …  7.I.C

135:13  …  1.II.E

135:14  …  2.II.B,  19.I.C,  28.I.C

135:15-17  …  36.II.D

135:15-18  …  22.II.E

135:19-21  …  25.I.C

135:21  …  8.II.F

136

136:1  …  25.II.B

136:1-2  …  17.I.C

136:1-3  …  25.I.C,  25.II.B

136:2-3  …  25.II.C

136:3  …  6.I.A,  17.I.C

136:3-9  …  25.II.C

136:4  …  1.II.B

136:5  …  6.I.C

136:7-9  …  6.I.A

136:10-16  …  17.I.C

136:17  …  17.I.C

136:17-22  …  8.II.E

136:21-22  …  17.I.C

136:23  …  17.I.D

136:23-24  …  17.I.C

136:25  …  6.I.B

136:25-26  …  25.II.C

136:26  …  17.I.C,  25.I.C,  25.II.B

137

137:1  …  39.I.B

138

138:2  …  1.II.E,  8.I.C,  8.II.D,  25.II.B

138:2-3  …  27.I.A

138:3  …  19.II.B,  22.II.B,  39.II.E

138:4  …  25.II.C

138:5  …  1.I.B,  1.I.B,  1.II.A,  4.II.B,  25.II.A,  25.II.C

138:6  …  38.I.C,  38.I.D

138:7  …  19.I.D,  19.II.C

138:7-8  …  20.I.A

139

139:1  …  17.I.B

139:1-2  …  1.II.D

139:1-3  …  1.I.C

139:2-3  …  1.II.D

139:4-5  …  1.II.D

139:5-10  …  1.I.A

139:6  …  1.II.D

139:7  …  1.I.A

139:7a  …  4.II.B

139:7-8  …  4.I.A,  4.I.B

139:9-10  …  20.I.D

139:11-12  …  1.II.D

139:13  …  6.II.A

139:13-14  …  25.II.C

139:14  …  6.I.A

139:15-16  …  1.II.D

139:16  …  7.II.D,  20.I.A

139:17-18a  …  1.II.D

139:18b  …  17.I.A

139:19a  …  10.II.C

139:21-22  …  37.II.A

139:23-24  …  37.II.A,  38.II.E

139:24  …  28.I.D,  39.II.B

140

140:4  …  39.II.B

140:5  …  38.I.C

140:7  …  19.II.D

140:9-11  …  39.II.B

140:12  …  19.II.E

140:13  …  10.II.D,  17.I.A

141

141:1  …  39.II.B

141:1-2  …  39.II.B

141:2  …  24.II.A

141:3  …  33.I.D

141:3-4  …  37.II.A

141:5a  …  33.I.C

141:5b  …  39.II.B

141:8  …  39.I.E

142

142:1  …  24.II.C,  39.II.B

142:2  …  39.II.A

142:3  …  6.II.B,  20.I.D

142:3b-4  …  39.II.A

142:4-5  …  19.II.D

142:5  …  19.II.A

142:6  …  39.II.A

142:7  …  39.II.D

143

143:1  …  39.II.C

143:2  …  9.I.C

143:3-4  …  39.II.A

143:3-6  …  39.I.C

143:4  …  6.II.B

143:5  …  24.I.B

143:6  …  6.II.B,  39.II.A

143:7  …  6.II.B,  39.II.B

143:7-8a  …  39.I.D

143:8  …  6.II.B,  22.I.A,  28.I.D,  39.II.B

143:8-9  …  22.I.B

143:8b-9  …  39.I.D

143:10  …  4.I.C,  17.II.D,  23.II.C,  28.I.D,  39.II.B

143:11  …  39.II.C

143:11a  …  39.II.C

143:12  …  39.II.C

144

144:1-2  …  25.II.D

144:2  …  17.I.C

144:4  …  6.II.A

144:7-8  …  39.II.B

144:15  …  16.I.B,  25.II.E

145

145:1  …  25.II.C

145:1-2  …  1.II.E,  25.I.C

145:3  …  1.II.A,  25.II.A

145:4-6  …  35.I.B

145:5  …  1.I.B,  24.I.B

145:6  …  1.II.C

145:7  …  2.II.C,  25.II.B,  25.II.B

145:8  …  2.II.A

145:9  …  2.II.B,  2.II.C,  10.II.C

145:10  …  25.II.C

145:10-13a  …  25.II.C

145:11-12  …  1.I.B,  35.I.B

145:13  …  2.I.C,  2.II.C,  17.I.D

145:13a  …  7.I.B

145:14  …  19.II.B

145:15  …  6.I.B

145:16  …  6.I.B

145:17  …  2.I.B

145:18  …  24.II.B,  39.II.E

145:18-19  …  39.II.E

145:19  …  23.I.F,  23.I.F

145:20  …  10.II.C,  19.II.C,  23.I.B

145:21  …  25.I.C,  25.I.C

146

146:1  …  25.I.C

146:2  …  25.I.C

146:3-4  …  22.II.E

146:4  …  6.II.B,  7.II.D

146:5-6  …  6.I.D,  22.I.E

146:5-7a  …  19.II.E

146:6  …  2.I.C

146:7b-9  …  19.II.E

146:8  …  17.I.C

146:9  …  10.II.D,  19.II.D

146:9a  …  19.II.E

146:10  …  7.I.B,  25.II.C

147

147:1  …  25.I.C

147:3  …  19.II.B,  39.II.E

147:4  …  6.I.A

147:5  …  1.II.B,  1.II.D

147:6  …  38.I.D

147:7  …  25.I.D

147:7-9  …  25.II.C

147:8  …  6.I.B

147:9  …  6.I.B

147:10-11  …  17.I.C

147:11  …  22.I.E,  23.I.D,  23.I.F

147:12-13  …  25.II.D

147:14  …  19.II.A

147:15-18  …  6.I.C,  7.II.B,  8.I.D

147:16-18  …  6.I.B

147:19  …  8.I.A,  8.I.D

147:19-20  …  18.I.C

148

148:1-12  …  25.I.C

148:2  …  5.I.B,  5.I.D

148:2-6  …  25.II.C

148:3  …  6.I.A

148:3-5  …  6.I.C

148:3-6  …  6.I.B

148:4-5  …  6.I.A

148:5  …  5.I.D,  6.I.A

148:7-8  …  7.II.B

148:13  …  1.II.A,  1.II.E,  25.II.A

148:14  …  25.I.A

149

149:2  …  25.I.E,  25.II.C

149:3  …  25.I.D

149:4  …  17.I.C,  38.I.D

149:4-5  …  25.II.D

149:5  …  25.I.E

149:6  …  25.I.C

149:6-9  …  10.II.A,  28.II.C

150

150:1  …  25.I.C

150:2  …  1.II.A,  25.II.A

150:3-5  …  25.I.D

150:4  …  25.I.D

150:6  …  25.I.C

Pray for persecuted Christians

Proverbs-Song of Songs

Proverbs

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31

1

1:1-2  …  33.II.E

1:1-3  …  33.I.B,  33.II.E

1:1-4  …  33.II.E

1:1-6  …  28.I.D,  33.I.C

1:7  …  23.I.F,  33.I.B,  33.II.A

1:8-9  …  34.I.F

1:10  …  37.II.A

1:10-11  …  37.II.D

1:14-16  …  37.II.D

1:18  …  10.II.D

1:18-19  …  32.II.D

1:22  …  33.II.A

1:23  …  33.I.C

1:24-26  …  33.I.C

1:24-27  …  33.II.E

1:28-32  …  33.II.E

1:29  …  21.I.A,  23.I.F

1:29-31  …  23.I.E,  33.I.C,  33.II.A

1:32  …  33.II.A,  33.II.A,  38.II.E

1:33  …  33.II.E

2

2:1-2  …  8.I.D,  23.II.B,  33.I.C,  33.II.E

2:3  …  33.I.B

2:3-5  …  33.I.A

2:5  …  8.I.D,  33.I.B

2:5-6  …  23.I.F

2:6  …  33.I.B

2:7  …  19.II.D,  32.II.B,  33.I.B

2:7-8  …  19.II.D

2:7b-8  …  2.I.B

2:9-10  …  33.I.C

2:9-11  …  33.II.E

2:9-12  …  33.II.E

2:10  …  6.II.B

2:10-11  …  33.II.E

2:11  …  33.II.E

2:16  …  33.II.E

2:16-19  …  34.I.B

2:20  …  33.II.E

2:21  …  32.II.B

3

3:1  …  36.I.B

3:1-2  …  33.II.E,  34.I.F

3:3  …  32.II.A

3:3-4  …  26.I.D,  32.II.A

3:5  …  22.I.B,  22.II.E

3:5-6  …  28.I.D

3:5-7  …  38.I.A

3:6  …  20.I.D,  28.II.B

3:7  …  23.I.E

3:7-8  …  23.I.F

3:9  …  25.I.A,  27.II.A,  27.II.B

3:9-10  …  27.II.A

3:11-12  …  18.I.E,  37.I.C

3:12  …  34.I.E

3:13  …  33.II.E

3:13-15  …  33.I.A

3:16  …  33.II.E,  33.II.E

3:17  …  33.II.E,  33.II.E

3:18  …  33.II.E

3:19-20  …  6.I.C

3:20  …  6.I.A

3:21  …  33.II.E

3:21-22  …  33.II.E

3:23-26  …  33.II.E

3:25-26  …  19.II.D,  22.II.B

3:27-28  …  32.I.A

3:31  …  6.II.C,  31.II.B,  31.II.D

3:32  …  9.I.B,  18.I.C

3:33  …  10.II.D,  34.I.E

3:34  …  25.I.B,  31.II.B

3:35  …  33.II.A,  33.II.E

4

4:1  …  23.II.B

4:1-2  …  33.I.C

4:1-5  …  34.I.F

4:3-4  …  36.I.B

4:5  …  33.I.A,  36.I.B

4:6  …  33.II.E

4:7  …  33.I.A

4:8-9  …  33.II.E

4:10-11  …  33.II.E,  34.I.F

4:11  …  33.I.B

4:11-12  …  33.II.E

4:13  …  33.I.C,  33.II.E,  36.I.C

4:18-19  …  10.II.D,  19.I.B

4:19  …  33.II.C

4:20  …  23.II.B

4:20-22  …  33.II.E,  34.I.F

4:21  …  36.I.B

4:23  …  37.II.A,  38.II.E

4:24  …  33.I.D

4:25-27  …  37.II.B

4:27  …  37.II.A

5

5:1  …  23.II.B

5:1-2  …  33.I.C,  33.II.E

5:3-11  …  34.I.B

5:11-14  …  33.I.C

5:15-19  …  34.I.C

5:20-21  …  34.I.B

5:21  …  1.II.D

5:22  …  9.I.A,  10.II.D

5:22-23  …  33.II.A

5:23  …  33.I.C,  33.I.F,  33.II.A

6

6:1-5  …  33.II.B

6:6  …  33.I.C

6:6-8  …  33.I.F

6:9-11  …  33.I.F

6:12-15  …  32.II.C

6:15  …  10.II.C

6:16-17  …  31.II.D,  38.I.A

6:16-18  …  32.II.C

6:16-19  …  9.I.B,  31.II.C,  32.II.C

6:20-21  …  36.I.B

6:20-22  …  28.I.D

6:20-23  …  34.I.F

6:22-23  …  8.I.E

6:23  …  33.I.C

6:25  …  38.II.D

6:25-26  …  38.II.C,  38.II.D

6:25-29  …  34.I.B

6:30-31  …  32.II.D

6:32  …  33.II.B

6:32-33  …  9.I.D

6:32-35  …  34.I.B

7

7:1-2  …  23.I.A

7:1-3  …  36.I.B

7:2  …  8.I.E

7:4  …  33.I.A

7:21-23  …  34.I.B

7:25-27  …  34.I.B

8

8:5  …  33.II.E

8:6-9  …  33.II.E

8:7  …  32.II.B

8:10-11  …  33.I.A

8:12  …  33.II.E

8:12-13  …  33.I.B

8:13  …  23.I.E,  37.II.A,  38.I.A

8:14  …  33.II.E,  33.II.E

8:14a  …  33.II.E

8:15  …  33.II.E

8:15-16  …  34.II.B

8:17  …  24.I.A,  33.I.A,  33.II.E

8:18-21  …  33.II.E

8:20  …  33.II.E

8:22-31  …  33.I.A

8:23  …  1.I.D

8:24-29  …  6.I.A

8:27-28  …  6.I.A

8:27-30  …  6.I.C

8:30-31  …  25.II.C

8:32  …  23.II.D,  33.II.E

8:32-34  …  23.II.B

8:33  …  33.I.C

8:34  …  33.I.A

8:34-35  …  33.II.E

8:35-36  …  33.II.E

8:36  …  33.II.E

9

9:1  …  33.II.E

9:4-6  …  33.II.E

9:7-8  …  33.I.D

9:8  …  33.I.C

9:9  …  33.I.C

9:10  …  23.I.F,  24.I.D,  33.I.B

9:11  …  33.II.E

9:12  …  31.II.C,  33.II.E

9:13  …  31.I.D,  33.II.A,  33.II.A

9:16-18  …  33.II.A

10

10:2  …  32.II.D

10:3  …  10.II.D,  19.II.A

10:4  …  33.I.F,  33.I.F

10:5  …  33.I.F

10:6  …  10.II.D

10:7  …  10.II.D

10:8  …  33.I.D,  33.II.A,  34.II.A

10:9  …  32.II.B

10:11  …  33.I.E

10:12  …  31.I.C,  31.II.B

10:13  …  33.II.E

10:14  …  33.I.C,  33.II.A

10:15  …  19.II.E,  38.II.B

10:16  …  10.II.D

10:17  …  33.I.C

10:18  …  31.II.C,  33.II.B

10:19  …  33.I.D

10:20  …  10.II.D,  33.I.E

10:21  …  33.I.E,  33.II.A

10:22  …  38.II.A

10:23  …  33.I.A,  33.II.A

10:24-25  …  10.II.D

10:26  …  33.I.F

10:27  …  23.I.F

10:28  …  10.II.D

10:29  …  10.II.D

10:31-32  …  33.I.E

10:32  …  10.II.D

11

11:1  …  2.I.B

11:2  …  33.I.C,  38.I.C

11:3  …  28.I.D,  32.II.A,  32.II.B

11:3-6  …  10.II.D

11:4  …  38.II.B

11:6  …  32.II.A

11:7  …  10.II.D

11:8  …  10.II.D

11:9  …  33.I.E,  33.II.E

11:10-11  …  10.II.D

11:11  …  33.I.E,  33.I.E

11:12  …  31.II.C,  33.II.B

11:13  …  31.II.C,  32.II.A

11:14  …  28.I.D,  33.I.C

11:15  …  33.II.B

11:16-17  …  31.I.B

11:18  …  10.II.D

11:19  …  10.II.D

11:20  …  17.I.C,  37.II.C

11:21  …  10.II.C

11:23  …  10.II.D

11:24-25  …  31.I.B

11:27  …  10.II.D,  37.II.B

11:28  …  10.II.D,  22.II.E

11:29  …  33.II.A

11:30  …  10.II.D,  33.II.E,  35.II.D

11:31  …  9.I.E,  10.II.C

12

12:1  …  33.I.C,  33.II.A

12:2  …  37.II.B

12:3  …  10.II.D

12:4  …  34.I.A

12:4a  …  34.I.A

12:5  …  32.I.A

12:5-6  …  10.II.D

12:6  …  33.I.E

12:7  …  10.II.D

12:8  …  33.II.E

12:10  …  6.II.C

12:13  …  10.II.D,  33.I.E

12:14  …  33.I.E

12:15  …  33.I.C,  33.II.A

12:16  …  31.I.D,  33.II.B

12:17  …  32.II.B

12:18  …  33.I.D,  33.I.E,  33.I.E

12:19  …  32.II.B

12:20  …  31.I.D,  32.II.C

12:21  …  10.II.D

12:22  …  32.II.A,  32.II.C

12:23  …  33.I.D,  33.I.E,  38.I.B

12:24  …  33.I.F,  33.I.F

12:25  …  22.II.D,  26.II.C

12:26  …  10.II.D

12:28  …  10.II.D,  21.II.A

13

13:1  …  33.I.C,  34.I.F

13:2  …  31.II.D

13:3  …  33.I.D,  33.I.E

13:4  …  33.I.F,  33.I.F

13:5  …  9.I.D,  32.II.C

13:6  …  10.II.D,  37.II.C

13:8  …  38.II.B

13:10  …  33.I.C,  38.I.C

13:11  …  32.II.D

13:12  …  22.I.F

13:13  …  8.I.E,  23.II.D

13:14  …  33.I.E,  33.II.E

13:15  …  32.II.A,  33.II.E

13:16  …  28.II.C,  33.II.B

13:17  …  32.II.A

13:18  …  33.I.C,  33.I.C

13:19  …  33.II.A

13:20  …  33.I.C,  33.I.E,  37.II.D

13:21-22  …  9.I.D

13:22  …  34.I.D

13:23  …  19.II.E

13:24  …  34.I.D,  34.I.E

14

14:1  …  33.II.A,  34.I.A

14:2  …  23.I.E

14:3  …  33.II.A,  33.II.E

14:5  …  32.II.C

14:6  …  31.II.C,  33.II.E

14:7  …  33.I.C,  33.II.A

14:8  …  33.II.A,  33.II.E

14:9  …  33.II.A,  37.II.B,  37.II.C

14:11  …  10.II.D

14:12  …  33.II.C

14:13  …  33.II.B

14:14  …  10.II.D,  10.II.D,  36.I.A,  37.II.B

14:15  …  33.II.B

14:16  …  33.I.B,  33.II.B

14:17  …  32.II.C,  33.II.B

14:18  …  33.II.E

14:19  …  37.II.B

14:20  …  38.II.B

14:21  …  31.I.B,  31.II.B,  32.I.D

14:22  …  10.II.D,  32.II.C,  37.II.B

14:23  …  33.I.F,  33.I.F

14:24  …  33.II.A,  33.II.E

14:25  …  32.II.C

14:26  …  19.II.D,  23.I.F

14:27  …  23.I.F

14:29  …  31.II.B,  33.I.C,  33.II.B

14:30  …  18.II.B,  31.II.B

14:31  …  6.II.C,  25.I.A,  25.I.B,  31.I.B,  32.I.C,  32.I.D

14:32  …  10.II.D,  18.II.B,  19.II.D

14:33  …  33.II.E

14:34  …  10.II.D

14:35  …  33.II.E,  34.II.D

15

15:1  …  33.I.D,  33.I.E

15:2  …  33.I.D,  33.I.E

15:3  …  1.I.A,  1.II.D,  4.II.B

15:4  …  32.II.C,  33.I.D,  33.I.E

15:5  …  33.I.C,  33.I.C,  33.II.A,  34.I.F

15:6  …  10.II.D,  32.II.D

15:7  …  33.I.E,  33.II.A,  33.II.E

15:8  …  24.II.B,  27.II.D

15:9  …  17.I.C

15:10  …  33.I.C

15:11  …  1.II.D

15:12  …  31.II.C

15:13  …  33.I.F

15:14  …  33.I.A,  33.II.A

15:15  …  33.I.F

15:16  …  23.I.F

15:16-17  …  38.II.B

15:17  …  31.I.A,  31.II.B

15:18  …  31.II.B,  33.II.B

15:19  …  10.II.D,  33.I.F

15:20  …  33.II.B,  33.II.E,  34.I.F

15:21  …  33.I.B,  33.II.A,  33.II.E

15:22  …  33.I.C

15:23  …  33.I.E

15:24  …  33.II.E

15:25  …  19.II.E,  38.I.C

15:27  …  31.II.A,  32.II.D

15:28  …  10.II.D,  33.I.D,  33.I.E

15:29  …  10.II.D,  24.II.B

15:30  …  33.I.F

15:31-32  …  33.I.C

15:32  …  33.I.C

15:33  …  23.I.F,  33.I.B

16

16:1  …  7.II.D

16:2  …  10.I.C,  31.I.C,  38.I.A

16:3  …  28.II.B

16:4  …  7.I.E,  7.II.A,  10.II.C

16:5  …  38.I.A,  38.I.C

16:6  …  23.I.B,  23.I.E

16:7  …  18.II.B,  23.II.D

16:8  …  32.II.D

16:9  …  7.II.D

16:10  …  34.II.C

16:11  …  32.II.D

16:12-13  …  34.II.C

16:13  …  32.II.B,  37.II.B

16:14  …  33.II.E

16:16  …  33.I.A

16:17  …  37.II.A,  38.II.E

16:18  …  6.II.B,  38.I.C

16:19  …  38.I.C

16:20  …  22.I.D

16:21  …  30.II.B,  33.I.D,  33.II.E

16:22  …  33.II.A,  33.II.E

16:23  …  30.II.B,  33.I.D,  33.I.E,  33.II.E

16:24  …  33.I.D

16:27  …  33.I.E

16:28  …  31.II.C

16:29  …  37.II.D

16:32  …  31.II.B,  33.I.F

16:33  …  28.I.D

17

17:2  …  33.II.E,  34.II.D

17:3  …  18.I.D

17:5  …  31.II.B

17:6  …  34.I.E,  34.I.F

17:7  …  34.II.C

17:9  …  31.I.C,  31.II.C

17:10  …  33.I.C

17:13  …  31.I.D

17:14  …  31.II.C

17:15  …  32.I.B

17:16  …  33.II.A

17:17  …  26.I.D,  32.II.A

17:18  …  33.II.B

17:19  …  31.II.C,  38.I.B

17:20  …  32.II.C

17:21  …  33.II.A,  34.I.F

17:22  …  6.II.B,  18.II.C,  33.I.F

17:23  …  32.II.D

17:24  …  33.I.A,  33.II.B

17:25  …  33.II.A,  34.I.F

17:26  …  32.I.B

17:27  …  33.I.D,  33.I.F

17:28  …  33.I.D

18

18:1  …  31.II.A,  33.II.B

18:2  …  33.I.D,  33.II.A

18:3  …  31.II.B

18:4  …  33.I.E

18:5  …  32.I.B

18:6  …  33.II.A

18:7  …  33.II.A

18:8  …  31.II.C

18:9  …  33.I.F

18:10  …  1.II.E,  10.II.D,  19.II.D

18:11  …  38.II.B

18:12  …  38.I.C

18:13  …  33.I.D

18:14  …  6.II.B

18:15  …  33.I.A

18:16  …  31.I.B

18:17  …  32.I.B

18:18  …  28.I.D

18:19  …  26.I.B

18:20  …  33.I.E

18:21  …  33.I.E

18:22  …  34.I.A

18:23  …  38.II.A

18:24  …  17.I.B,  32.II.A

19

19:1  …  33.II.A

19:2  …  28.II.C,  33.I.F

19:3  …  33.II.A

19:4  …  19.II.E,  38.II.B

19:5  …  32.II.C

19:6  …  31.I.B

19:7  …  19.II.E,  38.II.B

19:8  …  33.I.A,  33.II.E

19:9  …  32.II.C

19:11  …  31.I.D,  31.II.B,  33.II.E

19:14  …  34.I.A

19:15  …  33.I.F

19:16  …  8.I.E

19:17  …  32.I.D,  32.I.D

19:18  …  34.I.E

19:19  …  31.II.B

19:20  …  33.I.C,  33.I.C

19:21  …  7.I.E,  7.II.D

19:22  …  26.I.D,  32.II.C

19:23  …  18.II.B,  23.I.F,  38.II.A

19:25  …  33.I.C

19:26  …  34.I.F

19:27  …  33.I.C

19:29  …  31.II.C

20

20:1  …  33.II.B

20:3  …  31.II.C

20:4  …  33.I.F

20:5  …  33.II.E

20:6  …  32.II.A

20:7  …  32.II.B,  34.I.E

20:9  …  9.I.C,  9.II.D

20:12  …  6.II.A

20:13  …  33.I.F

20:15  …  33.I.E

20:16  …  33.II.B

20:17  …  32.II.D

20:18  …  33.I.C

20:19  …  31.II.C

20:20  …  34.I.F

20:22  …  31.I.D,  39.I.E

20:24  …  1.II.C,  7.II.D

20:26  …  34.II.B,  34.II.C

20:27  …  6.II.B,  38.II.E

20:28  …  34.II.B

20:30  …  33.I.C

21

21:1  …  7.II.C

21:2  …  1.II.D,  10.I.C,  31.I.C

21:3  …  32.I.A

21:4  …  38.I.C

21:5  …  33.I.F

21:6  …  32.II.D

21:7  …  10.II.D

21:9  …  31.II.C,  34.I.A

21:10  …  31.I.C

21:11  …  33.I.C,  33.II.E

21:12  …  10.II.C

21:13  …  24.II.E,  32.I.D

21:15  …  10.II.D,  32.I.B

21:16  …  33.II.A

21:17  …  33.II.B

21:18  …  32.II.A

21:19  …  31.II.C,  34.I.A

21:20  …  33.II.B,  33.II.E

21:21  …  10.II.D,  31.I.B,  37.II.B

21:22  …  33.II.E

21:23  …  33.I.D

21:24  …  31.II.C,  38.I.A

21:25  …  33.I.F

21:26  …  31.I.B,  32.I.C

21:27  …  27.II.D

21:28  …  32.II.C

21:29  …  10.II.D

21:30  …  7.I.D

21:31  …  7.II.C

22

22:1  …  33.II.E

22:2  …  6.II.A,  38.II.B

22:3  …  33.II.B,  33.II.E

22:4  …  23.I.F,  38.I.C,  38.I.D

22:5  …  38.II.E

22:6  …  34.I.E

22:7  …  38.II.B

22:8  …  10.II.D

22:9  …  31.I.B,  32.I.C,  32.I.D

22:10  …  31.II.C

22:11  …  33.I.D

22:12  …  32.II.A,  33.II.E

22:14  …  34.I.B

22:15  …  34.I.E

22:16  …  32.II.D

22:17-19  …  33.II.E,  34.I.E

22:17-21  …  33.I.C

22:19  …  22.I.B

22:22  …  32.I.C

22:22-23  …  19.II.E,  32.I.D

22:24-25  …  37.II.D

22:26-27  …  33.II.B

22:29  …  33.I.F

23

23:1-2  …  33.II.B

23:4  …  38.II.A

23:4-5  …  38.II.B

23:6-8  …  31.I.B

23:9  …  33.II.A

23:10  …  32.I.C

23:10-11  …  32.I.D

23:12  …  33.I.C

23:13-14  …  34.I.E

23:15-16  …  33.I.B,  34.I.F

23:16  …  32.I.A

23:17  …  23.I.C,  31.II.B

23:17-18  …  22.I.E,  23.I.F

23:19  …  33.I.B,  33.I.C,  37.II.A

23:19-21  …  33.II.B

23:22  …  31.II.B,  34.I.F,  34.I.F

23:23  …  33.I.A,  36.I.C

23:24-25  …  34.I.F

23:26  …  34.I.F

23:26-28  …  34.I.B,  38.II.D

23:29-35  …  33.II.B

24

24:1  …  31.II.B

24:1-2  …  37.II.D

24:3-4  …  33.II.E

24:5  …  33.II.E

24:7  …  33.II.A

24:9  …  31.II.C,  33.II.A

24:10  …  22.II.B

24:11  …  32.I.B

24:11-12  …  10.I.C,  32.I.D

24:13-14  …  33.II.E

24:14  …  22.I.E,  33.II.E

24:16  …  10.II.D

24:17-18  …  31.I.D

24:19-20  …  31.II.B

24:20  …  10.II.D

24:21-22  …  10.II.C,  23.I.D,  34.II.A

24:23  …  33.II.E

24:23-25  …  32.I.B

24:26  …  32.II.B

24:27  …  33.I.F

24:28  …  32.II.C,  32.II.C

24:29  …  31.I.D

25

25:2-3  …  34.II.B

25:6  …  38.I.B

25:6-7a  …  38.I.B

25:8  …  32.I.B,  33.I.F

25:9-10  …  32.II.A

25:11  …  33.I.E,  33.I.E

25:12  …  33.I.C,  33.I.E

25:13  …  32.II.A,  34.II.D

25:14  …  38.I.B

25:15  …  30.II.B,  31.I.D,  33.I.D,  33.I.E

25:16  …  33.II.B

25:17  …  31.II.A

25:18  …  32.II.C

25:19  …  22.II.E,  32.II.A

25:20  …  31.II.A

25:27  …  38.I.B

25:28  …  33.I.F

26

26:2  …  31.II.C

26:4  …  33.II.B

26:4-5  …  33.I.D

26:6-11  …  33.II.A

26:10  …  33.II.B

26:11  …  33.II.B

26:12  …  38.I.A

26:13-16  …  33.I.F

26:16  …  38.I.A

26:17  …  31.II.C

26:18-19  …  32.II.C,  33.II.B

26:20  …  31.II.C

26:21  …  31.II.C

26:28  …  32.II.C,  32.II.C

27

27:1  …  38.II.B

27:1-2  …  38.I.B

27:4  …  31.II.B,  31.II.B

27:5  …  33.I.D

27:6  …  32.II.A,  33.I.C

27:7  …  38.II.B

27:9  …  32.II.A

27:10  …  32.II.A

27:11  …  33.I.A,  34.I.F

27:14  …  31.II.A

27:15-16  …  34.I.A

27:17  …  33.I.C

27:18  …  34.II.D

27:19  …  37.II.A

27:21  …  38.I.A

27:22  …  33.II.A

27:23  …  6.II.C

27:23-27  …  33.I.F

27:24  …  38.II.B

28

28:1  …  10.II.D,  22.II.B

28:2  …  34.II.B

28:3  …  34.II.C

28:4  …  32.I.B,  37.II.A

28:5  …  24.I.A,  32.I.A,  33.II.D

28:6  …  38.II.B

28:7  …  33.I.B,  33.II.B,  34.II.A,  37.II.D

28:8  …  32.I.E,  32.II.D

28:9  …  23.II.A,  24.II.E

28:10  …  10.II.D

28:11  …  38.I.A,  38.I.A,  38.II.B

28:12  …  34.II.C

28:13  …  37.I.D

28:14  …  23.I.F,  37.I.B

28:15-16  …  34.II.C

28:16  …  30.I.C,  32.II.D,  34.II.C

28:17  …  31.II.D

28:18  …  10.II.C,  10.II.D,  32.II.B

28:19  …  33.I.F

28:20  …  32.II.A,  38.II.A

28:21  …  32.I.B

28:22  …  38.II.A

28:23  …  32.II.C,  33.I.D

28:25  …  22.I.D,  31.II.A

28:26  …  22.II.E,  33.II.B,  33.II.E

28:27  …  32.I.D

29

29:1  …  33.I.C

29:2  …  34.II.C

29:3  …  34.I.F,  38.II.D

29:4  …  32.II.D,  34.II.C

29:5  …  32.II.C,  32.II.C

29:6  …  10.II.D

29:7  …  32.I.C

29:8  …  31.I.D,  31.II.C,  33.I.E

29:9  …  32.I.B

29:10  …  39.I.A

29:11  …  33.I.F,  33.II.B

29:12  …  34.II.C

29:13  …  6.II.A

29:14  …  34.II.C

29:15  …  33.I.C,  34.I.E

29:17  …  34.I.E,  34.I.F

29:18  …  14.I.D,  23.II.D

29:20  …  33.I.D,  33.I.F,  33.II.B

29:22  …  31.II.B

29:23  …  38.I.C

29:24  …  32.II.D

29:25  …  22.I.D,  22.II.C

29:26  …  2.I.B

30

30:4  …  3.II.A,  6.I.D

30:5  …  8.I.C

30:5-6  …  30.II.A

30:8  …  22.II.D,  32.II.C,  37.II.A

30:8-9  …  32.II.D,  38.II.A

30:9  …  25.I.B

30:10  …  31.II.C

30:11  …  34.I.F

30:12  …  9.I.D,  33.II.D,  38.I.A

30:17  …  34.I.F,  34.I.F

30:18-19  …  34.I.C

30:20  …  33.II.D

30:24-28  …  33.II.E

30:32  …  33.II.B,  38.I.B

30:33  …  31.II.B

31

31:1  …  34.I.E

31:1-3  …  38.II.C

31:4-5  …  33.II.B,  34.II.C

31:8-9  …  32.I.C,  34.II.C

31:9  …  32.I.B

31:10-21  …  34.I.A

31:13-15  …  34.I.D

31:13-19  …  33.I.F

31:20  …  32.I.C

31:21  …  34.I.D

31:25  …  23.I.F

31:25-31  …  34.I.A

31:26  …  23.I.F,  31.I.B,  33.I.B,  33.I.E,  34.I.E

31:27  …  33.I.F,  34.I.D

31:28  …  34.I.F

31:30  …  23.I.C,  23.I.F,  33.I.B

Ecclesiastes

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12

1

1:2-3  …  28.I.C

1:2-10  …  21.I.A

1:4-7  …  6.I.B

1:14  …  28.I.C

1:14-15  …  21.I.A

1:16-18  …  33.I.A

2

2:1-2  …  21.I.A,  33.II.B

2:3  …  6.II.C

2:3-11  …  28.I.C

2:10-11  …  33.II.B

2:13  …  33.I.A

2:14  …  6.II.A

2:14a  …  33.II.A,  33.II.E

2:14-16  …  33.I.A

2:15-16  …  21.I.A

2:16  …  6.II.A

2:17-23  …  28.I.C

2:18-21  …  38.II.B

2:20-21  …  33.I.A

2:22-23  …  21.I.A,  22.II.D

2:23  …  39.I.A

2:24-25  …  2.II.C,  6.I.B,  7.II.D,  19.II.A,  33.I.F

2:26  …  18.II.C,  21.I.A

2:26a  …  18.II.D

3

3:1  …  33.I.D

3:1-8  …  7.II.D

3:1-2a  …  7.II.D

3:7  …  33.I.D

3:11  …  1.II.C,  6.I.A

3:11a  …  7.I.E,  7.II.D

3:12  …  21.II.B

3:12-13  …  33.I.F

3:13  …  2.II.C

3:14  …  7.I.E,  23.I.D

3:17  …  10.II.C,  15.I.D

3:19  …  21.I.A

3:19-20  …  6.II.A

3:20-21  …  6.II.B

3:22  …  33.I.F

4

4:1  …  19.II.E

4:1-2  …  31.II.D

4:4  …  21.I.A,  31.II.B

4:5  …  33.I.F

4:6-8  …  38.II.A

4:7-8  …  28.I.C

4:9-12  …  28.II.D,  32.II.A

4:13  …  33.I.C,  33.II.B,  34.II.B

4:13-16  …  21.I.A

5

5:1  …  33.II.A,  33.II.B

5:1-2  …  24.II.B

5:1-3  …  24.II.C,  27.II.C

5:2  …  1.I.A,  33.I.D,  33.I.F

5:3  …  33.I.D

5:4  …  27.II.C,  33.II.B

5:5-6  …  27.II.C

5:6  …  33.I.D

5:7  …  23.I.C,  24.II.B,  24.II.C

5:8  …  19.II.E,  34.II.C

5:10  …  38.II.A

5:11-13  …  38.II.B

5:13-14  …  38.II.B

5:15  …  38.II.B

5:17  …  39.I.A

5:19  …  2.II.C,  7.II.D,  38.II.A

5:19-20  …  18.II.C

6

6:3-6  …  33.I.F

6:7  …  28.I.C

6:9  …  38.II.A

6:10  …  7.I.E

6:11  …  33.I.D

6:12a  …  1.II.D

7

7:2  …  6.II.A

7:2-6  …  33.II.B

7:5  …  33.I.C

7:7  …  9.I.D,  31.II.D,  32.II.D,  33.II.A

7:8  …  31.I.D

7:9  …  6.II.B,  31.II.B,  33.II.A,  33.II.B

7:10  …  33.II.B

7:11  …  33.II.E

7:12  …  33.II.E,  38.II.B

7:13  …  7.I.E

7:14  …  7.II.D,  38.II.B,  39.I.D

7:15  …  10.II.C

7:16  …  33.I.A

7:16-18  …  23.I.F

7:17  …  33.II.A

7:19  …  33.II.E

7:20  …  9.I.C

7:21-22  …  31.II.C,  32.II.C

7:23-24  …  33.I.A

7:25  …  6.II.C,  33.II.A

7:26  …  34.I.B

7:29  …  6.I.A,  9.I.B,  9.I.C

8

8:1  …  33.II.E

8:2  …  34.II.A

8:5  …  34.II.A

8:5-6  …  33.II.E

8:6  …  39.I.A

8:7  …  38.II.B

8:8  …  9.I.D

8:8a  …  7.II.D

8:8b  …  21.II.C

8:11  …  9.I.C,  32.I.B

8:12  …  9.I.A,  23.I.F

8:12-13  …  10.II.D

8:13  …  23.I.E,  23.I.F

8:14  …  10.II.C

8:15  …  6.II.A,  33.I.F

8:16  …  6.II.C

8:17  …  1.II.C

9

9:1  …  7.II.D,  38.II.B

9:1a  …  7.II.D,  20.I.A

9:2-3  …  6.II.A

9:3b  …  9.I.C

9:5  …  6.II.A

9:6  …  6.II.A

9:7-9  …  33.I.F

9:9  …  34.I.B

9:10  …  33.I.F

9:11  …  7.II.D

9:11-12  …  38.II.B

9:14-16  …  33.II.E

9:15-16  …  19.II.E

9:16  …  33.I.A

9:17  …  31.I.D,  33.I.D,  33.I.E

9:18  …  33.I.A,  33.II.E

10

10:1  …  33.II.A

10:2  …  33.I.B

10:3  …  33.II.B

10:4  …  33.I.F

10:5-7  …  34.II.B

10:8-9  …  38.II.B

10:10  …  33.II.E

10:12  …  33.I.D

10:12-13  …  33.II.A

10:14  …  33.I.D

10:15  …  33.II.A

10:16-17  …  34.II.B

10:18  …  33.I.F

10:19  …  38.II.B

10:20  …  31.II.C

11

11:1-2  …  31.I.B

11:2  …  38.II.B

11:5  …  1.II.C,  6.I.D,  6.II.B

11:6  …  33.I.F,  38.II.B

11:7  …  6.I.A

11:8  …  21.I.A

11:8-10  …  33.I.F

11:9  …  15.I.D

11:10  …  21.I.A

12

12:1  …  36.I.B

12:1-5  …  39.I.A

12:5  …  6.II.A

12:6-7  …  6.II.B

12:7  …  6.II.B

12:9-10  …  33.I.E

12:10  …  8.I.C,  30.I.B,  30.II.B,  30.II.B

12:11  …  8.I.A,  33.I.B,  33.I.E

12:11-12  …  33.I.A

12:13  …  23.I.C,  23.I.E,  23.II.A

12:14  …  15.I.D

Song of Songs

01 02 03 04 05

06 07 08

1

1:2  …  34.I.C

1:4a  …  34.I.C

1:13-14  …  34.I.C

1:16a  …  34.I.C

2

2:2-3a  …  34.I.C

2:3  …  34.I.C

2:4-5  …  34.I.C

2:7  …  34.I.C

2:8-14  …  34.I.C

2:16  …  34.I.C

2:17  …  34.I.C

3

3:4  …  34.I.C

3:4a  …  34.I.C

4

4:1-5  …  34.I.C

4:6  …  34.I.C

4:7  …  34.I.C

4:9  …  34.I.C

4:10  …  34.I.C

4:11  …  34.I.C

4:12  …  34.I.C

4:13-15  …  34.I.C

4:16  …  34.I.C

5

5:1a  …  34.I.C,  34.I.C

5:1b  …  34.I.C

5:2a  …  34.I.C

5:2-6  …  34.I.C

5:4  …  34.I.C

5:10-16  …  34.I.C

5:16  …  34.I.C

6

6:2-3  …  34.I.C

6:4-5a  …  34.I.C

6:9  …  34.I.C

7

7:1-7  …  34.I.C

7:8-9a  …  34.I.C

7:10  …  34.I.C,  34.I.C

7:11-13  …  34.I.C

8

8:2b  …  34.I.C

8:6-7  …  34.I.C

8:10  …  34.I.C

Pray for persecuted Christians

Isaiah

Isaiah

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36 37 38 39 40

41 42 43 44 45

46 47 48 49 50

51 52 53 54 55

56 57 58 59 60

61 62 63 64 65

66

1

1:2  …  36.I.D

1:2-3  …  33.II.D

1:4  …  9.I.B,  36.I.A

1:5-7  …  36.I.D

1:10  …  8.I.D

1:11  …  27.II.D

1:13-16  …  27.II.D

1:15  …  24.II.E

1:15-16  …  9.II.D

1:16-17  …  21.I.B,  27.II.D

1:16-18  …  37.I.D

1:17  …  32.I.A,  32.I.B,  32.I.C

1:18  …  9.I.D

1:19-20  …  21.I.A,  36.I.D

1:21  …  36.I.A

1:23-24  …  32.II.D

1:23-25  …  32.I.D

1:24  …  1.II.B,  7.I.D

1:25  …  18.I.D

1:26  …  20.II.D

1:27  …  19.I.C,  19.I.E

1:28  …  36.I.A,  36.I.D

1:29  …  9.I.D

2

2:2-3  …  20.II.F

2:3  …  8.I.D,  15.I.F,  20.II.E

2:3b  …  8.I.A

2:4  …  10.I.A

2:5  …  37.II.B

2:6  …  36.II.D

2:6-7  …  38.II.A

2:10  …  1.I.B

2:11  …  1.II.C

2:11-12  …  38.I.C

2:17  …  38.I.C

2:19  …  1.I.B,  10.II.B

2:22  …  22.II.E

3

3:8-9  …  9.I.B

3:9  …  10.I.C

3:10  …  10.II.D

3:11  …  10.II.C

3:12b  …  30.II.E

3:14  …  10.I.A,  10.I.B

3:14-15  …  32.I.D

3:16-17  …  38.I.A

3:16-24  …  38.I.B

4

4:2  …  20.II.F

4:3  …  20.II.D

4:3-4  …  10.I.B

4:4  …  18.I.D,  20.II.D

4:5-6  …  19.II.D,  20.II.C

5

5:1-7  …  28.I.C

5:8  …  38.II.A

5:8-10  …  38.II.B

5:11  …  33.II.B

5:12-13  …  23.I.E

5:13  …  33.II.C

5:14  …  10.II.B

5:15-16  …  2.I.A,  10.I.D

5:16  …  2.I.B

5:17  …  38.II.B

5:18  …  32.II.C

5:18-19  …  25.I.B

5:20  …  30.II.D

5:21  …  38.I.A

5:22  …  33.II.B

5:22-24  …  32.I.B

5:24  …  8.I.A,  8.I.E

5:24-25a  …  2.I.D

5:25  …  1.I.C,  2.I.D

5:26-30  …  10.II.B

6

6:1  …  7.I.B

6:1-2  …  5.I.D

6:1-4  …  1.I.A

6:2  …  5.I.A

6:2-3  …  5.I.A,  5.I.B

6:3  …  1.I.B,  1.I.B,  2.I.A,  6.I.D

6:8  …  4.II.A,  28.I.A

6:9-12  …  33.II.C

6:13  …  10.II.E

7

7:4  …  22.II.B

7:5-9  …  22.I.B,  22.II.A

7:9b  …  22.I.C

7:15  …  6.II.C

7:20  …  10.II.A

8

8:2  …  32.II.A

8:3a  …  30.I.F

8:9-10  …  7.II.C,  17.I.A

8:11-12  …  37.II.D

8:11-13  …  23.I.C

8:13  …  23.I.D,  25.I.B

8:13-14  …  23.I.F

8:17  …  39.I.E,  39.I.E

8:18  …  10.II.E

8:19  …  36.II.D

8:19-20  …  30.II.A,  30.II.E

8:22  …  10.II.B

9

9:1-2  …  11.I.A

9:1-4  …  18.II.C

9:3  …  20.II.B

9:3-4  …  20.II.C

9:4  …  19.I.C,  20.II.C

9:5-7  …  20.II.C

9:6  …  3.I.B,  3.II.C,  11.I.D,  11.II.B

9:6-7  …  3.I.A

9:7  …  2.II.D

9:11-12  …  10.II.A

9:13-15  …  37.I.D

9:13-16  …  30.I.A

9:15-16  …  30.II.E

9:19  …  2.I.D

10

10:1-3  …  34.II.C

10:1-4  …  32.I.D

10:5-7  …  7.II.A

10:12  …  38.I.C

10:12-13  …  38.I.A,  38.I.B

10:16-17  …  19.I.B

10:17-18  …  10.II.B

10:20  …  20.II.E,  22.I.B,  22.II.E

10:21  …  20.II.E

10:22  …  10.I.C

10:24-25  …  22.II.C

10:27  …  22.II.C

10:33  …  10.II.B

11

11:1  …  11.I.A

11:1-2  …  11.I.A,  12.I.C

11:1-10  …  15.I.F

11:2  …  4.I.B,  4.I.B,  12.I.B

11:2-3  …  23.I.C

11:3-4  …  10.I.C,  11.I.A

11:3b-4  …  3.I.C

11:4  …  3.I.B,  10.I.C,  19.II.E

11:4b  …  11.I.A

11:5  …  3.I.C,  3.I.C

11:11-12  …  20.II.A

11:12-14  …  20.II.A

11:13  …  8.II.B

11:14  …  20.II.C,  20.II.F

11:15-16  …  20.II.A

12

12:1  …  2.I.D,  25.II.D,  39.II.E

12:1-2  …  20.II.C

12:1-6  …  20.II.E

12:2  …  19.I.B,  22.I.A,  22.II.B,  22.II.C

12:3  …  20.II.C

12:4  …  1.II.C,  25.I.A

12:4-5  …  25.II.C,  35.I.B

12:5  …  1.II.C

12:6  …  25.II.A

13

13:4-5  …  10.II.B

13:6  …  10.II.C

13:6-8  …  10.II.B

13:9  …  2.I.D,  9.I.E,  10.I.D

13:9-13  …  10.II.C,  15.II.A

13:11  …  9.I.E,  10.I.B,  37.II.D,  38.I.C

13:13  …  2.I.D,  10.I.D

13:22  …  10.II.C

14

14:1  …  20.II.F

14:1-2a  …  20.II.A

14:2  …  20.II.F

14:3  …  19.I.C

14:5-6  …  31.II.D

14:9  …  6.II.B

14:12-15  …  5.II.A,  38.I.C

14:24  …  7.I.E

14:26-27  …  1.II.B,  7.II.C

14:26-27a  …  1.I.C

14:27  …  7.I.E

14:30  …  19.II.E

15

15:2b-3  …  39.I.B

16

16:2-4a  …  32.I.C

16:5  …  3.I.C,  11.I.A,  34.II.B

16:6  …  38.I.A,  38.I.B,  38.I.C

16:7  …  39.I.B

17

17:4  …  18.I.D

17:6  …  10.II.E

17:7  …  18.I.D

17:10-11  …  36.I.B

17:13  …  7.I.C

18

18:7  …  20.II.F

19

19:1  …  10.II.B

19:3  …  7.II.C

19:11-14  …  1.II.D

19:16-17  …  10.II.B

19:18-25  …  15.I.F

19:21  …  27.II.A

19:22  …  18.I.D

19:24-25  …  20.II.F

20

20:3-6  …  22.II.E

21

21:2-4  …  10.II.B

21:14  …  32.I.C

22

22:4  …  39.I.B

22:11  …  7.I.E

22:12  …  37.I.C

22:12-14  …  37.I.D

23

23:9  …  38.I.C

23:11  …  7.I.C

23:18b  …  24.I.C

24

24:1-6  …  15.II.A

24:5-6  …  9.I.E

24:14  …  25.II.A

24:15  …  25.I.A

24:15-16a  …  25.I.A

24:16a  …  25.II.B

24:16b  …  32.II.A

24:19-20  …  15.II.A

24:21  …  10.I.A,  10.I.A

24:21-22  …  5.II.D

24:21-23  …  7.I.B

24:23  …  1.I.B,  20.II.F

25

25:1  …  2.I.C,  7.I.E,  25.I.A,  25.II.B,  25.II.C

25:2-3  …  23.I.D,  25.II.C

25:4  …  19.II.E

25:6  …  15.II.D,  20.II.F

25:7-8  …  15.II.A,  15.II.B

25:8  …  15.II.C,  20.II.B,  20.II.F

25:8-9  …  20.II.E

25:9  …  20.II.C,  20.II.C,  25.II.D,  39.I.E

25:11  …  38.I.C

26

26:1  …  20.II.C,  20.II.E

26:1-2  …  36.I.A

26:2  …  20.II.D

26:3  …  18.II.B,  22.I.D,  24.I.B

26:4  …  1.I.D,  22.I.A

26:4-5  …  20.II.E

26:5  …  38.I.C

26:7  …  10.II.D

26:8-9  …  24.I.A,  39.II.A

26:9  …  24.I.A

26:9a  …  6.II.B,  6.II.B

26:9b  …  10.I.A,  10.I.B

26:10  …  10.II.C

26:11  …  2.II.D,  10.II.C

26:11a  …  33.II.D

26:12  …  18.II.B,  28.II.B

26:12-13  …  25.II.D

26:13  …  25.I.A,  27.I.A

26:14  …  6.II.A

26:15  …  20.II.B,  20.II.F

26:16  …  18.I.D,  24.I.A

26:18  …  8.II.B

26:19  …  15.II.B

26:20  …  2.I.D

26:20-21  …  9.I.E

26:21  …  6.II.A

27

27:1  …  10.II.B

27:2-3  …  19.II.D,  20.II.C

27:5  …  37.I.B

27:6  …  20.II.F

27:9  …  37.I.B

27:10-11  …  33.II.C

27:12-13  …  20.II.A

27:13  …  20.II.E

28

28:5  …  20.II.F

28:5-6  …  2.I.B,  19.II.B,  20.II.C

28:11-12  …  37.I.A

28:12  …  18.II.B

28:14  …  25.I.B

28:15  …  32.II.C

28:15-17  …  22.II.E

28:16  …  22.I.D

28:17  …  2.I.B,  10.I.C,  32.II.C

28:18-19  …  10.II.B

28:22  …  25.I.B

28:26  …  18.I.C

28:29  …  1.II.D

29

29:1-8  …  20.II.C

29:5-7  …  10.II.B

29:9-12  …  33.II.C

29:14  …  1.II.C

29:15  …  1.II.D,  33.II.D

29:16  …  33.II.D

29:18  …  18.II.D,  20.II.D

29:19  …  20.II.B,  31.I.D

29:19-20  …  25.II.D

29:20  …  31.II.C

29:20-21  …  32.II.C

29:22  …  20.II.F

29:23  …  2.I.A,  20.II.E,  23.I.D,  23.I.D,  25.I.B

29:24  …  20.II.D

30

30:1  …  21.II.C

30:1-2  …  37.II.D

30:1-3  …  22.II.E

30:9  …  8.I.E

30:9-10  …  33.II.C

30:9-11  …  30.II.C

30:9-13  …  23.II.B

30:12-13  …  8.I.E,  9.I.D,  31.II.D

30:13  …  10.II.C

30:13-14  …  10.II.B

30:15  …  2.II.B,  39.I.E

30:15a  …  22.I.D

30:15-17  …  22.II.A

30:17-18  …  18.I.E

30:17-20  …  18.I.E

30:18  …  2.II.B,  2.II.B,  39.I.E

30:18b  …  2.I.B

30:19  …  20.II.B,  20.II.C

30:20  …  18.I.C

30:20-21  …  20.I.D

30:21  …  20.II.D

30:23-25  …  20.II.B

30:26  …  18.I.E,  20.II.B

30:27  …  1.II.E

30:27-28  …  2.I.D

30:28  …  7.I.C

30:28-29  …  20.II.C

30:30  …  2.I.D

31

31:1  …  22.II.E,  24.I.A

31:2  …  2.I.C,  7.I.E

31:3a  …  1.I.A

31:4  …  1.II.B

31:5  …  19.II.C

31:6  …  37.I.B

31:8  …  7.I.C,  19.I.A

31:9  …  8.II.F

32

32:1  …  20.II.C,  20.II.D

32:3-4  …  18.II.D

32:3-5  …  20.II.D

32:6  …  33.II.A

32:7  …  32.II.C

32:8  …  10.II.D

32:9-11  …  38.II.E

32:14-15  …  17.II.A,  17.II.C,  20.II.B

32:15  …  4.I.B

32:16-17  …  20.II.D

32:17  …  10.II.D

32:17-18  …  20.II.C

32:20  …  20.II.B

33

33:2  …  39.I.E,  39.II.B

33:3  …  7.I.C

33:5  …  20.II.D

33:5-6  …  19.I.B,  33.I.B

33:6  …  18.II.D,  23.I.F,  23.I.F

33:7  …  39.I.B

33:10  …  10.I.D

33:12  …  10.I.D

33:12-13  …  10.I.D

33:13  …  1.II.C,  25.II.A

33:14  …  15.II.E,  15.II.E

33:14-16  …  32.I.A

33:15-16  …  31.II.D,  32.II.D

33:17  …  20.II.B,  20.II.C

33:20-21  …  20.II.C

33:21-22  …  20.II.C

33:22  …  10.I.A,  20.II.E

33:24  …  20.II.D

34

34:1-5  …  15.II.A

34:2-3  …  2.I.D

34:5  …  10.I.A,  20.II.C

34:8  …  10.I.B,  20.II.C

34:15-16  …  7.II.B,  17.II.B

35

35:1-2  …  1.I.B,  20.II.B,  20.II.F,  20.II.F

35:2a  …  25.I.E

35:3-4  …  22.II.B,  22.II.C,  26.II.C

35:4  …  20.II.C

35:5  …  18.II.D,  20.II.D

35:5-6  …  20.II.B

35:6  …  19.II.A

35:6-7  …  20.II.B

35:8  …  9.II.D,  20.II.D,  37.II.C

35:9-10  …  19.I.C

35:10  …  10.II.E,  18.II.C,  20.II.B

37

37:21-22  …  24.II.A

38

38:1-5  …  7.I.E

38:2-3  …  39.I.B

38:4-6  …  8.I.D

38:5  …  7.II.D

38:13  …  39.II.A

38:13-17  …  18.I.D

38:14  …  39.II.B

38:17  …  17.I.C,  18.I.D

38:19  …  25.II.B,  34.I.E

38:19-20  …  25.I.D

38:20  …  25.I.C,  25.II.D,  27.I.C

40

40:1-2  …  18.I.E,  39.II.E

40:3-5  …  6.II.D,  19.I.E

40:5  …  1.I.B

40:6-7  …  7.II.D

40:9  …  16.I.B

40:11  …  19.II.B,  19.II.D,  20.I.D

40:12  …  1.II.A

40:12-13  …  6.I.C

40:12-15  …  6.I.D

40:13-14  …  1.II.D,  4.I.B

40:13-18  …  1.II.A

40:21-22  …  6.I.D

40:22  …  1.I.A

40:22-26  …  1.II.A

40:23-24  …  7.I.C

40:24  …  7.II.D

40:25-26  …  6.I.D

40:25-28  …  6.I.D

40:26  …  6.I.A,  6.I.B,  6.I.D,  6.II.D

40:27  …  39.I.D

40:27-28  …  17.I.B

40:27-31  …  19.II.B

40:28  …  1.I.D,  1.I.D,  1.II.A,  1.II.D,  6.I.A

40:29-31  …  39.I.E

41

41:1  …  23.I.D

41:2  …  7.I.C

41:4  …  1.I.D,  7.II.C

41:8  …  8.II.B,  17.I.B

41:8-9  …  8.II.B

41:8-10  …  28.I.C

41:9-14  …  22.II.C

41:10  …  19.II.B,  19.II.B

41:10b  …  4.II.C

41:10-14  …  19.I.D

41:11-12  …  19.I.B

41:11-13  …  20.II.C

41:14  …  19.I.C

41:14-16  …  20.I.C

41:15-16  …  20.II.C

41:16b  …  25.I.E

41:17  …  19.II.E

41:17-18  …  19.II.A,  24.II.E

41:17-20  …  6.II.D

41:18-20  …  7.II.B,  20.II.B

41:22-24  …  36.II.D

41:29  …  36.II.D

42

42:1  …  4.I.A

42:1a  …  11.I.A

42:1b  …  11.I.A

42:1-4  …  3.I.C,  11.I.A,  15.I.F

42:2  …  31.I.D

42:5  …  6.I.A,  6.II.A,  6.II.B

42:6  …  12.I.D,  14.II.A

42:6-7  …  11.I.A,  11.II.A,  18.II.D

42:8  …  1.II.E

42:9  …  1.II.D

42:10  …  25.I.C

42:11  …  25.I.E

42:12  …  25.I.A

42:13  …  2.II.D

42:13-14  …  10.II.C

42:16  …  2.I.C,  18.II.D,  19.I.B,  20.I.D

42:17  …  22.II.E,  36.II.D

42:18-20  …  33.II.C

42:20-22  …  23.II.B

42:21  …  14.I.D

42:23  …  23.II.B

42:24  …  9.I.A,  9.I.B

42:24-25  …  2.I.D

42:25  …  33.II.D

43

43:1  …  8.II.B,  8.II.B,  16.I.B,  19.I.C,  22.II.C

43:1-5  …  22.II.C

43:2  …  17.I.A,  19.II.D

43:3-4  …  17.I.C,  19.I.C

43:5-7  …  20.II.A,  20.II.F

43:6  …  16.I.C

43:6-7  …  16.I.B

43:7  …  6.I.D

43:9-13  …  7.I.A

43:10  …  17.I.B,  18.I.C

43:11  …  19.I.A

43:12  …  19.I.E

43:13  …  1.II.B,  7.I.E

43:13b  …  1.I.C

43:15  …  2.I.A,  8.II.B

43:18-19  …  24.I.B

43:19-21  …  19.II.A

43:20-21  …  8.II.B,  25.I.C,  25.II.C

43:24  …  9.I.B

43:25  …  37.I.D

44

44:1-2  …  8.II.B

44:2  …  8.II.B

44:2-3  …  19.II.A

44:2-4  …  22.II.C

44:3  …  17.II.A

44:3-4  …  17.II.C,  20.II.F

44:5  …  13.II.D,  16.I.B,  16.I.B

44:6  …  1.I.D,  1.I.D,  7.I.A

44:6-8  …  39.I.C

44:7  …  1.II.A

44:7-8  …  1.II.D

44:8  …  22.II.C

44:8b  …  7.I.A,  19.II.D

44:9  …  33.II.C,  36.II.D

44:9-10  …  36.II.D

44:11  …  36.II.D

44:12-20  …  36.II.D

44:18-20  …  33.II.C

44:20  …  9.I.C

44:21  …  8.II.B,  8.II.B,  17.I.D

44:21-22  …  39.I.C

44:22  …  37.I.B

44:22-23  …  19.I.C

44:23  …  19.I.E,  20.II.F,  25.II.D

44:24  …  4.II.C,  6.I.A,  6.I.D

44:24a  …  6.I.A

44:24b-25  …  1.II.D

44:26  …  8.I.C

44:28  …  7.I.E,  7.II.C

45

45:1-2  …  20.I.B

45:2  …  17.I.A

45:3  …  7.I.A

45:4  …  8.II.B

45:5-7  …  7.I.A

45:7  …  6.I.A,  6.I.B,  7.II.D

45:8  …  19.I.E

45:9-12  …  22.II.A

45:11  …  8.II.B

45:11-12  …  6.I.D

45:14  …  15.I.F,  20.II.F,  20.II.F

45:15  …  6.II.D

45:17  …  20.II.C,  20.II.C,  20.II.F

45:18  …  6.I.D,  7.I.A

45:19  …  2.I.B,  24.I.A

45:20b  …  33.II.C

45:21  …  19.I.A

45:21-22  …  7.I.A

45:22  …  21.I.A,  21.I.B

45:23  …  2.I.B,  7.I.E,  15.I.F

45:23-24  …  7.I.B

45:24  …  19.II.B

45:25  …  20.II.D

46

46:3-4  …  19.II.B

46:5  …  1.II.A

46:6-7  …  36.II.D

46:8-10  …  36.I.B

46:9-10  …  1.II.A,  7.I.A

46:9b-10  …  1.I.C,  1.II.D,  7.I.E

46:10  …  1.II.B

46:10-11  …  7.I.E

46:10b-11  …  7.II.C

46:11b  …  8.I.D

46:12  …  37.I.B

46:13  …  19.I.E,  20.II.F

47

47:4  …  1.II.E,  19.I.C

47:9  …  36.II.D

47:9-11  …  22.II.E

47:10  …  38.I.C

47:10-11  …  33.I.A

47:11  …  10.II.B,  10.II.C

47:12  …  36.II.D

47:13-15  …  36.II.D

48

48:3  …  7.I.E

48:4  …  37.I.B

48:5-8  …  1.II.D

48:6  …  18.I.C

48:8  …  33.II.C

48:9  …  1.II.E,  2.I.D

48:9-11  …  1.II.E

48:11a  …  1.II.E

48:13  …  6.I.A,  6.I.D,  7.II.B

48:14-15  …  7.II.C

48:16  …  7.I.E

48:16b  …  12.I.B

48:17  …  4.II.C,  20.I.D

48:17-18  …  18.I.C

48:18  …  8.II.C,  18.II.B,  21.II.A,  23.II.D

48:18a  …  23.II.B

48:20  …  19.I.C,  28.I.C

48:21  …  19.II.A

49

49:1-2  …  11.I.A

49:1-3  …  11.I.A

49:1-6  …  3.II.E

49:2  …  12.II.B

49:3  …  8.II.B,  12.I.D

49:4  …  28.I.C

49:5  …  3.II.E

49:5-6  …  11.I.A

49:5-7  …  11.I.A

49:6b  …  11.II.A

49:7  …  15.I.F,  17.I.D

49:8  …  24.II.E

49:8-12  …  20.II.A

49:8b-9a  …  14.II.A

49:9-10  …  19.II.A

49:10  …  20.I.D,  39.II.E

49:13  …  2.II.B,  25.II.B,  39.II.D,  39.II.E

49:13-15  …  39.II.E

49:14-16  …  17.I.D

49:15  …  34.I.D

49:18  …  20.II.A

49:19-20  …  20.II.B

49:21-22  …  20.II.A

49:23  …  7.I.A,  20.II.F,  39.I.E

49:25  …  19.I.D

49:26  …  19.I.C,  19.I.E,  20.II.F

50

50:2b  …  7.I.C

50:2-3  …  19.I.A

50:4  …  12.I.C,  12.I.D,  12.II.B,  19.II.A

50:4a  …  33.I.E

50:4-5  …  23.II.B

50:5  …  36.I.D

50:5-6  …  12.I.D

50:6  …  11.I.A,  11.II.C,  12.II.C

50:6-10  …  22.II.C

50:7-8  …  19.I.C

50:7-9  …  19.I.D

50:8-9  …  21.I.F

50:10  …  1.II.E,  22.I.B,  23.I.E,  39.I.D

50:10a  …  3.II.E,  23.II.A

50:11  …  15.II.E

50:11b  …  10.II.B

51

51:1  …  24.I.A,  37.II.B

51:1-2  …  8.II.B

51:3  …  20.II.B,  25.II.D,  39.II.E

51:4  …  2.I.B,  23.II.B

51:4-5  …  11.I.A,  15.I.F

51:5  …  2.I.B,  10.I.B,  22.I.E

51:5-6  …  19.I.E

51:6  …  2.I.B,  15.II.A,  20.II.C,  20.II.C

51:7  …  8.I.E,  14.I.D,  22.II.B

51:7-8  …  22.II.C

51:8  …  2.I.B,  19.I.E,  20.II.C,  20.II.C

51:11  …  20.II.B,  39.II.D

51:12  …  39.II.E

51:12-13  …  6.I.D,  22.II.C,  36.I.B

51:14  …  19.I.C

51:15  …  6.I.B

51:15-16  …  6.I.D

51:16  …  16.I.B,  19.II.D

51:22  …  20.II.C

52

52:1  …  15.II.A,  20.II.C

52:1a  …  15.II.A

52:2-3  …  20.II.C

52:3  …  1.II.E,  19.I.A,  19.I.C

52:5-6  …  1.II.E

52:6  …  18.I.C

52:7  …  7.I.B

52:7-9  …  39.II.D

52:7-10  …  20.II.C

52:8  …  20.II.E

52:8-9  …  20.II.C

52:9  …  19.I.C,  39.II.E

52:9-10  …  19.I.A,  19.I.E,  19.I.E,  20.II.F,  25.II.D

52:10  …  2.I.A

52:11  …  9.II.D,  9.II.D,  28.II.C,  37.II.C,  37.II.D

52:12  …  17.I.A,  19.II.D

52:13  …  3.II.E,  11.I.A,  12.I.C

52:13-15  …  11.I.A,  12.II.D,  15.I.F

52:14  …  12.II.C

52:15  …  11.I.A

53

53:3  …  11.II.B,  12.II.C

53:3-12  …  11.I.A

53:4  …  12.II.C

53:4-6  …  13.I.A

53:5  …  13.I.A,  13.I.B,  13.I.B

53:6  …  9.I.B,  9.I.C

53:7  …  11.II.C,  13.I.A

53:7-8  …  12.II.C

53:8  …  13.I.A

53:10  …  3.II.E,  12.II.C,  13.I.A

53:10-11  …  11.II.D

53:11  …  3.II.E,  11.I.A,  11.II.C,  11.II.C,  13.I.B

53:11-12  …  13.I.A

53:12  …  12.II.C,  12.II.D

54

54:1-3  …  20.II.B

54:3  …  20.II.F

54:4  …  20.II.F,  22.II.B

54:5  …  7.I.A,  19.I.C

54:5-8  …  20.II.E

54:6  …  6.II.B

54:7-8  …  2.II.B,  18.I.E,  39.II.E

54:8  …  2.I.D,  17.I.C

54:9  …  20.II.C

54:10  …  17.I.C,  20.II.C

54:11-12  …  15.II.A,  20.II.F

54:13  …  18.I.C,  20.II.C,  20.II.D

54:14  …  20.II.C,  20.II.D

54:15  …  19.I.D,  36.II.A

54:15-17  …  20.II.C

54:15-17a  …  7.I.C

54:16  …  7.II.A

54:17  …  19.I.C,  19.I.D,  28.I.C,  36.II.A,  40.II.B

55

55:1-2  …  25.I.E

55:1-3  …  19.II.A,  21.I.A

55:2  …  25.II.E,  28.I.C

55:3  …  2.II.A,  14.II.A,  17.I.C,  18.I.A,  23.II.B

55:4  …  11.I.A,  15.I.F

55:5  …  20.II.F,  20.II.F

55:6  …  21.I.A

55:7  …  2.II.B,  21.I.B

55:8-9  …  1.II.D,  2.I.A

55:10  …  6.I.B

55:10-11  …  8.I.C

55:11  …  1.I.C,  7.I.E,  8.I.D

55:12  …  20.II.B,  20.II.C

55:12-13  …  20.II.F

55:13  …  20.II.B

56

56:1  …  19.I.D,  32.I.A,  32.I.B,  36.I.E

56:1-2  …  29.II.B,  32.I.A

56:4  …  21.I.A

56:4-5  …  23.II.A

56:4-7  …  20.II.E,  23.II.D,  29.II.B

56:6-7  …  23.I.B

56:6-8  …  8.II.B,  20.II.F

56:10-11  …  30.II.D

56:11  …  30.II.D,  31.II.A

57

57:1-2  …  18.II.B

57:11-13a  …  10.II.C,  22.II.C,  23.I.C

57:13b  …  39.I.D

57:14  …  30.I.E

57:15  …  1.I.A,  2.I.A,  6.II.B,  17.I.A,  19.II.B,  37.I.C,  38.I.D

57:15a  …  1.II.E

57:15-16  …  6.II.B

57:16  …  2.I.D,  6.II.A

57:17  …  2.I.D,  9.I.E,  32.II.D

57:17-18  …  2.II.B

57:18-19  …  20.II.C

57:19b  …  18.II.B

57:20-21  …  10.II.D

58

58:1  …  30.I.E

58:1-3  …  24.I.A

58:1-7  …  29.II.C

58:2-4  …  33.II.D

58:3  …  31.II.D

58:3-4  …  24.II.B,  34.II.D

58:4  …  31.II.C

58:5  …  38.I.D

58:5-7  …  32.I.D

58:7  …  31.I.B,  32.I.C

58:8  …  1.I.B,  10.II.D,  19.II.D,  32.I.D

58:8-10  …  19.I.B

58:8-11  …  32.I.D

58:9a  …  1.I.C

58:9-10  …  24.II.B

58:9b-11  …  28.I.D

58:11  …  19.II.A,  19.II.B,  20.I.D

58:13  …  29.II.B

58:13-14  …  25.I.E,  29.II.B

59

59:1-2  …  24.II.E

59:2  …  9.I.D,  37.I.A

59:3  …  9.I.D

59:4  …  22.II.E,  32.II.C

59:9  …  32.II.C

59:9-12  …  37.I.A

59:12-13  …  9.I.B,  36.I.D,  37.I.C

59:12-15  …  32.II.C

59:14-15  …  2.I.B

59:15b-16  …  20.II.C

59:16  …  19.I.B

59:16-17  …  19.I.E

59:17-18  …  2.II.D,  36.II.B

59:17-19  …  20.II.C

59:18  …  7.I.D,  10.I.C

59:18-19  …  10.I.D,  23.I.D

59:20  …  20.II.C,  21.I.B

59:21  …  4.I.A,  14.II.A,  17.II.A,  18.I.C,  20.II.D

60

60:1-2  …  15.II.A

60:1-3  …  19.I.B,  20.II.F

60:3  …  15.II.A

60:4-5  …  20.II.B

60:5  …  15.II.A

60:5-9  …  20.II.F

60:9  …  20.II.F

60:10-12  …  20.II.F

60:11  …  15.II.A,  20.II.F

60:13  …  20.II.F,  20.II.F

60:14  …  20.II.F

60:15  …  20.II.B,  20.II.F

60:16  …  6.II.D,  19.I.B

60:16-17  …  20.II.F

60:17b  …  20.II.C,  20.II.D

60:18  …  20.II.C

60:19  …  15.II.A

60:19-20  …  1.I.B,  19.I.B,  20.II.F

60:20  …  20.II.B

60:21  …  18.I.B,  20.II.A,  20.II.D,  20.II.F,  25.I.C

60:22  …  7.I.E,  20.II.B

61

61:1  …  11.I.A,  19.I.C

61:1a  …  4.I.A

61:1-2  …  20.II.C,  32.I.E

61:1-3  …  18.II.C,  20.II.B,  39.II.E

61:3  …  6.II.B,  20.II.D,  20.II.F,  25.I.C

61:4  …  20.II.B

61:5  …  20.II.F

61:6  …  8.II.B,  20.I.B,  20.II.F

61:7  …  20.II.B,  20.II.F

61:7-9  …  20.II.F

61:8  …  2.I.B,  9.I.B,  14.II.A,  32.II.D

61:9  …  20.II.F

61:10  …  20.II.C,  20.II.C,  25.II.D

61:10-11  …  20.II.D,  25.I.C

61:11  …  15.I.F

62

62:1  …  20.II.C,  24.II.D,  26.II.B

62:1-2  …  20.II.D

62:2-3  …  20.II.F

62:4-5  …  1.I.C,  17.I.C,  20.II.E

62:6-7  …  20.II.F,  24.II.D,  26.II.B

62:8  …  20.II.C

62:11-12  …  20.II.C

62:12  …  18.I.B,  19.I.C,  20.II.D,  20.II.E

63

63:1  …  19.I.A,  19.I.E

63:1-6  …  20.II.C

63:3  …  2.I.D,  6.II.A,  10.I.D,  19.I.A

63:5  …  19.I.A

63:6  …  2.I.D,  10.I.A

63:7  …  2.II.A,  2.II.B,  2.II.C,  25.II.D,  25.II.E,  35.I.B,  39.II.E

63:8  …  16.I.B,  16.I.C,  19.I.B

63:9  …  1.I.C,  2.II.B,  5.I.C,  17.I.C,  19.I.C,  19.I.D,  19.II.B,  39.II.E

63:10  …  4.I.C,  4.I.C,  4.II.A,  9.I.B,  36.I.D

63:10-11  …  37.I.A

63:11b  …  16.I.D

63:11-14  …  17.II.B,  17.II.D

63:11b-14  …  1.II.C

63:14  …  17.II.C

63:15  …  2.II.D,  37.I.A

63:15a  …  1.I.A

63:16  …  16.I.C,  19.I.C

63:17  …  7.II.D

64

64:3  …  1.II.C

64:3-4  …  19.I.A

64:4  …  7.I.A,  39.I.E

64:5  …  2.I.D

64:5a  …  23.II.D,  32.I.A

64:5b-6  …  9.I.D,  37.I.A

64:5b-6a  …  9.II.D

64:6a  …  9.I.C

64:6-7  …  37.I.A

64:7  …  37.I.A

64:8  …  6.I.D,  8.II.B,  16.I.C,  18.I.B

64:9  …  37.I.C

64:10-11  …  10.II.E

65

65:1  …  6.II.D

65:2  …  36.I.D,  37.I.D

65:5  …  38.I.A,  38.I.A

65:6-7  …  10.I.C,  10.II.C

65:8  …  10.II.E

65:9  …  20.II.A

65:12  …  10.II.E,  23.II.B

65:13-15  …  28.I.C

65:14  …  20.II.B

65:16  …  2.I.B

65:17  …  15.II.A,  15.II.C

65:18  …  20.II.B,  20.II.F

65:19  …  15.II.C,  17.I.C,  20.II.B

65:20  …  20.II.F

65:22  …  16.I.A

65:22-23  …  20.II.F

65:24  …  20.II.C,  24.II.E

65:25  …  5.II.B,  20.II.C

66

66:1  …  7.I.B

66:1-2a  …  6.I.A

66:2  …  6.II.B,  23.I.C,  38.I.D

66:3  …  27.II.D

66:5  …  23.I.C,  40.I.A

66:6  …  7.I.D

66:10-11  …  20.II.B

66:12  …  20.II.C,  20.II.F

66:13  …  34.I.D,  39.II.E

66:14  …  20.II.B

66:15-16  …  2.I.D,  15.II.A

66:16  …  10.I.A

66:18  …  1.I.B,  15.I.F

66:18-20  …  20.II.F

66:19  …  20.II.E,  35.II.D

66:19b  …  35.I.B

66:20  …  20.II.A

66:21  …  20.II.E

66:22  …  15.II.A,  20.II.C

66:23  …  15.I.F

66:24  …  36.I.D

Pray for persecuted Christians

Jeremiah-Daniel

Jeremiah

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36 37 38 39 40

41 42 43 44 45

46 37 48 49 50

51 52

1

1:4-5  …  20.I.A

1:4-10  …  20.I.C

1:5  …  1.II.D,  17.I.B

1:7  …  8.I.B,  28.II.A

1:7-8  …  22.II.C,  28.II.C,  30.I.B

1:9  …  8.I.B

1:9-10  …  20.I.A

1:12  …  8.I.C

1:16  …  10.I.B

1:17  …  22.II.C,  28.I.A,  30.II.B

1:17-18  …  20.I.C

1:19  …  17.I.A,  22.II.C

2

2:2  …  23.I.A,  23.II.E

2:3  …  18.I.B

2:7  …  9.II.E

2:11  …  1.I.B

2:11-13  …  10.II.E,  36.II.D

2:17  …  10.I.C,  36.I.A

2:19  …  10.II.D,  23.I.E,  36.I.A

2:21-22  …  9.I.E

2:32  …  36.I.B

2:34a  …  6.II.A

2:34-35  …  33.II.D,  38.I.A

2:36b-37  …  22.II.E

3

3:2b  …  9.II.E

3:4  …  17.I.B

3:4-5  …  37.I.B

3:8  …  23.I.E

3:9  …  9.II.E

3:10  …  37.I.B

3:12  …  2.II.B,  10.II.E,  37.I.D

3:15  …  30.I.A,  30.I.B,  34.II.B

3:16-17  …  20.II.E

3:17  …  20.II.F

3:18  …  20.II.A

3:19b  …  23.II.A

3:21  …  36.I.B

3:22  …  37.I.B,  37.I.D

3:23b  …  19.I.B

3:25  …  9.I.D

4

4:1-2  …  32.II.B,  37.I.B

4:4  …  29.I.C

4:8  …  10.II.B

4:9  …  10.II.B

4:14  …  37.I.B

4:18  …  10.I.C,  37.I.A

4:19  …  10.II.B

4:20  …  10.II.B

4:22  …  33.II.A,  33.II.A

4:22b  …  33.II.D

4:23-26  …  2.I.D,  10.II.B

4:27  …  10.II.E

4:28  …  2.I.C

4:31  …  10.II.B

5

5:1  …  32.I.A

5:1-3a  …  32.II.B

5:3  …  37.I.B

5:4  …  33.II.A

5:7  …  36.II.D

5:7-9  …  34.I.B

5:10  …  10.II.E

5:10-11  …  36.I.A

5:12  …  33.II.D

5:13  …  30.II.C

5:14  …  8.I.C

5:15-17  …  10.II.A

5:17  …  22.II.E

5:18  …  10.II.E

5:19  …  36.II.D

5:21  …  33.II.C

5:21-22  …  33.II.A

5:22  …  6.I.A,  6.I.D,  7.I.C,  23.I.C,  23.I.D

5:23  …  36.I.D

5:24  …  6.I.B,  23.I.D

5:24-25  …  37.I.A

5:27-29  …  32.I.D

5:31  …  10.II.D

6

6:6  …  31.II.D

6:7-8  …  10.I.C,  37.I.A

6:8  …  10.II.E

6:10  …  21.I.A,  23.II.B,  33.II.C

6:10-12  …  8.I.E

6:13  …  30.II.D

6:14  …  30.II.C

6:16  …  23.II.D,  37.I.A

6:16a  …  18.II.B

6:17  …  10.I.C,  23.II.B

6:19  …  8.I.E,  10.I.C,  23.II.B

6:19-20  …  27.II.D

7

7:4  …  22.II.E

7:5  …  21.I.B,  32.I.A

7:6  …  36.II.D

7:8-11  …  22.II.E

7:9-11  …  33.II.D

7:13  …  37.I.D

7:13-15  …  37.I.A

7:14  …  22.II.E

7:18-19  …  36.II.D

7:20  …  2.I.D

7:21-23  …  27.II.D

7:23  …  21.II.A

7:23a  …  8.II.C

7:24  …  9.I.C

7:24-25  …  2.II.B

7:24-34  …  10.II.E

7:25-26  …  8.I.B

7:28-29  …  37.I.A

7:30  …  25.I.B

8

8:2  …  36.II.D

8:5-6  …  9.I.B

8:7  …  33.II.D

8:8-9  …  8.I.E

8:9  …  1.II.D,  33.I.A

8:10  …  31.II.A,  32.II.D

8:15  …  37.I.A

8:17  …  10.II.A

9

9:1  …  39.I.B

9:3  …  33.II.C

9:6  …  33.II.C,  33.II.D

9:6-9  …  32.II.C

9:7-9  …  18.I.D

9:10  …  39.I.B

9:20  …  23.II.B

9:21-22  …  10.II.B

9:23  …  38.I.A

9:23-24  …  24.I.D,  38.I.B

9:24  …  2.I.B,  2.I.B,  2.II.A

9:25-26  …  29.I.C

10

10:2  …  23.I.C

10:3-5a  …  36.II.D

10:5b  …  36.II.D

10:5-7  …  23.I.C

10:6  …  1.II.E,  1.II.E,  1.II.E

10:6-7  …  1.II.A,  23.I.D

10:7  …  1.II.D,  7.I.B

10:8  …  33.II.A

10:10  …  2.I.D,  7.I.A

10:10-12  …  6.I.D

10:12  …  6.I.C

10:13  …  6.I.B

10:14  …  33.II.C,  36.II.D

10:15  …  36.II.D

10:16  …  6.I.A,  19.II.A

10:21  …  30.II.D,  33.II.A

10:23  …  7.II.D

10:24  …  37.II.A

11

11:2-4  …  8.II.C

11:4b  …  23.II.B

11:7  …  10.II.E

11:7-8  …  10.I.C

11:10  …  9.II.E

11:10-11  …  24.II.E

11:11  …  10.II.B

11:12  …  36.II.D

11:14  …  24.II.E

11:18  …  19.II.C

11:18-19  …  40.I.A

11:20  …  10.I.B,  10.I.C,  39.I.D,  39.II.B

12

12:1  …  10.II.C

12:1a  …  2.I.B

12:2  …  10.II.C

12:3  …  39.II.B

12:3a  …  17.I.B

12:11-12  …  10.II.B

12:15  …  39.II.E

12:16  …  20.II.F,  32.II.E

12:17  …  7.I.C,  10.II.B

13

13:9  …  38.I.C

13:10  …  10.II.E

13:11  …  25.I.C

13:14  …  10.II.B,  10.II.E

13:15  …  23.II.B,  38.I.A

13:15-17  …  38.I.C

13:16  …  25.I.A

13:22  …  18.I.E

13:23  …  9.I.C

13:24-25  …  22.II.E

13:26-27  …  38.II.D

14

14:7  …  39.II.C

14:8  …  19.I.B,  22.I.E

14:8-9  …  39.II.A

14:10  …  18.I.D,  27.II.D,  37.I.A

14:10-12  …  29.II.C

14:12  …  27.II.D

14:14  …  30.II.C

14:15  …  30.II.D

14:16  …  10.I.C

14:20  …  9.I.B,  37.I.C

14:21  …  39.II.C

14:21b  …  39.II.C

14:22  …  6.I.B,  22.I.E,  36.II.D

15

15:6-7  …  10.II.E,  37.I.D

15:10  …  39.I.A,  40.I.B

15:10-11  …  20.I.A

15:15  …  2.II.B,  39.II.A,  39.II.B

15:15a  …  17.I.B

15:16  …  8.I.E,  23.II.B,  23.II.C,  36.I.B

15:17  …  37.II.D

15:18  …  39.II.A

15:18-20  …  20.I.C

15:19  …  37.I.D

15:20-21  …  19.I.D,  40.I.D

15:21  …  19.I.C

16

16:5  …  37.I.A

16:10-12  …  36.I.A

16:12  …  9.I.B

16:12-13  …  10.II.E

16:17  …  1.II.D,  9.I.C

16:17-18  …  10.I.C

16:18  …  9.II.E,  10.I.D

16:19  …  15.I.F,  19.II.D

16:21  …  10.I.D

17

17:3b-4  …  37.I.A

17:4  …  2.I.D

17:5-8  …  22.II.E

17:7-8  …  22.I.D,  22.II.B,  22.II.D

17:9  …  9.I.C

17:10  …  10.I.B,  10.I.C

17:11  …  32.II.D,  33.II.A

17:13  …  22.I.E,  36.I.A

17:14  …  39.II.C

17:15  …  40.I.B

17:15-16  …  36.I.A

17:17  …  39.I.D

17:18  …  39.II.B

17:21  …  37.II.A

17:21-22  …  29.II.B

17:23  …  37.I.B

17:24  …  29.II.B

17:24-27  …  29.II.B

18

18:3-6  …  18.I.D

18:4-6  …  18.I.B

18:7-8  …  10.I.C

18:11b  …  37.I.B

18:11-12  …  9.I.B,  37.I.B

18:13-15  …  36.I.B

18:15  …  36.II.D

18:15-17  …  36.I.B

18:18  …  40.I.A

18:23  …  17.I.B

18:23a  …  40.I.A

19

19:7  …  7.II.C

19:7-9  …  10.II.B

19:10-11  …  10.II.B

20

20:7b-8  …  40.I.B

20:9  …  8.I.C

20:10  …  40.I.A

20:10-11  …  17.I.A

20:12  …  1.I.C

20:13  …  19.II.E,  25.II.D

20:14-18  …  39.I.A

21

21:5-6  …  2.I.D

21:12  …  2.I.D,  32.I.B

21:14  …  18.I.E

22

22:1-5  …  8.II.F

22:2-3  …  34.II.C

22:3  …  31.II.D

22:3a  …  32.I.A

22:3b  …  32.I.A,  32.I.C

22:13  …  31.II.D,  34.II.C,  34.II.D

22:15  …  32.I.A

22:15-16  …  34.II.C

22:16  …  24.I.D,  32.I.D,  32.I.D

22:17-19  …  32.II.D

23

23:3  …  20.II.A,  20.II.B

23:4  …  30.I.D

23:5  …  11.I.A

23:5-6  …  3.I.C,  3.II.C,  20.II.A,  20.II.C

23:7-8  …  10.II.E,  20.II.A

23:9  …  2.I.A,  8.I.C

23:11  …  30.II.D

23:14  …  30.II.D

23:15  …  30.II.D

23:16  …  30.II.C

23:16-17  …  30.II.C

23:17  …  30.II.C

23:18  …  23.II.B

23:20  …  2.I.D,  7.I.E

23:23-24  …  1.I.A,  4.II.B

23:24  …  1.II.D

23:26  …  30.II.C

23:28  …  30.II.B

23:29  …  8.I.C

23:31  …  30.II.C

23:36  …  30.II.A,  30.II.C,  30.II.C

24

24:6  …  19.II.D,  20.II.B

24:7  …  6.II.D,  14.II.A,  17.I.B,  18.I.A,  20.II.D,  20.II.E,  20.II.E,  37.I.D

25

25:4-6  …  10.II.E

25:9  …  10.II.A

25:12-16  …  7.I.C

25:14  …  10.I.C

25:15-16  …  2.I.D,  10.I.A

25:17-27  …  7.I.C

25:29b  …  10.I.A

25:30-32  …  10.II.B

25:31  …  10.I.B

25:31-32  …  10.I.A

25:33  …  10.II.B

25:34-35  …  10.II.B

25:38  …  2.I.D

26

26:2  …  24.I.C,  30.II.B

26:2-6  …  10.I.C

26:4-6  …  10.II.E,  23.II.B

26:8  …  20.I.D,  40.I.B

26:11  …  40.I.B

26:11-13  …  40.II.A

26:13  …  10.I.C,  37.I.B

26:18-19  …  10.I.C

27

27:5  …  1.II.B,  6.I.A,  6.I.C,  6.I.D

27:6  …  7.II.B

27:6-7  …  7.II.C

27:8  …  7.I.C

27:21-22  …  10.II.E

29

29:7  …  31.I.D,  34.II.A

29:8  …  30.II.C,  30.II.E

29:9  …  30.II.C

29:10  …  8.I.D,  10.II.E

29:10-11  …  20.I.A

29:10-12  …  24.II.E

29:11  …  18.II.A,  20.I.A

29:12-14  …  24.I.A

29:13-14  …  21.I.A

29:14  …  20.II.A

29:21  …  34.I.B

29:23  …  1.I.C,  1.II.D,  9.I.C,  34.I.B

30

30:3  …  20.II.A

30:4-8  …  18.I.E

30:7-8  …  20.II.C

30:8  …  20.II.C

30:9  …  20.II.C

30:10b  …  20.II.C

30:10-11a  …  22.II.C

30:11  …  10.II.E,  18.I.E

30:11a  …  17.I.A

30:11b  …  18.I.D

30:12-13  …  10.II.B

30:14  …  18.I.D

30:15  …  10.II.B,  18.I.E

30:16  …  20.II.C

30:17-18  …  20.II.B

30:18-19  …  20.II.B

30:19  …  20.II.B,  20.II.F,  25.I.D

30:20  …  20.II.B

30:21  …  11.I.A,  20.II.C,  24.II.B

30:22  …  20.II.E

30:23  …  10.II.C

31

31:1  …  20.II.E

31:3  …  2.I.C

31:3b  …  1.I.C,  17.I.C

31:4  …  20.II.B

31:5  …  20.II.B

31:6  …  20.II.E,  20.II.E

31:8-11  …  20.II.A

31:10  …  19.II.D

31:11  …  19.I.C

31:11-12  …  20.II.B,  20.II.C

31:11-13  …  18.II.C

31:12  …  20.II.B,  25.II.C

31:13  …  20.II.B,  39.II.E

31:14  …  19.II.A,  20.II.B

31:16  …  28.I.C

31:16-17  …  18.II.A,  20.II.A

31:16-20  …  37.I.D

31:18  …  18.I.D

31:19  …  9.I.D

31:20  …  1.I.C

31:25  …  19.II.A,  19.II.B

31:27-28  …  20.II.A,  20.II.B

31:29-30  …  9.I.E

31:31-32  …  9.II.E

31:31-34  …  14.II.A,  20.II.A,  20.II.E

31:33  …  14.II.A,  16.I.B,  18.I.A,  20.II.E,  36.I.B

31:33-34  …  20.II.D

31:34  …  20.II.D

31:35  …  6.I.B

31:35-37  …  10.II.E

31:37  …  17.I.D

31:38  …  20.II.B

31:40  …  20.II.D

31:40b  …  20.II.C

32

32:17  …  1.II.B,  4.II.B,  6.I.C

32:18  …  1.II.B,  9.I.E

32:18a  …  2.II.A

32:18b-19  …  1.II.D

32:18b-21  …  1.II.C

32:19  …  10.I.C,  10.I.C

32:20  …  1.II.C

32:20-21  …  19.I.E

32:23  …  23.II.D

32:27  …  1.II.B,  7.I.A

32:39  …  18.I.A,  34.I.E

32:39-40  …  20.II.E,  23.I.C,  23.I.F

32:40  …  14.II.A,  14.II.A,  17.I.D,  19.II.C,  23.I.E,  25.II.E

32:40-41  …  2.II.C

32:40-42  …  20.II.F

32:41  …  17.I.C,  20.II.A

33

33:2  …  6.I.A

33:3  …  18.I.C,  24.II.E

33:4-5  …  2.I.D

33:6  …  20.II.C

33:6-7  …  20.II.B

33:7-8  …  20.II.A

33:8  …  9.I.B,  9.I.E,  20.II.D

33:8-9  …  25.I.C

33:9  …  2.II.C,  20.II.F,  20.II.F,  20.II.F,  23.I.D,  25.II.E

33:10-11  …  20.II.B,  27.II.A

33:10b-11  …  25.I.D

33:11a  …  20.II.E,  27.I.B

33:14  …  17.I.D

33:14-17  …  11.I.A

33:18-22  …  9.II.C

33:20-21  …  6.I.B,  17.I.D

33:25-26  …  6.I.B,  8.II.F,  11.I.A

34

34:13-14a  …  32.I.E

34:13-17  …  34.II.D

35

35:14b-15  …  37.I.D

35:15a  …  21.I.B

36

36:2  …  1.I.C,  8.I.A

36:3  …  10.I.C,  10.II.E,  37.I.D

36:5-6  …  30.II.A

36:7  …  24.II.B

36:26  …  19.II.C

36:30-31  …  8.II.F

38

38:6  …  40.I.B

38:16  …  6.II.B,  32.II.E

39

39:16  …  8.I.C

39:16-17  …  19.I.D

39:18  …  22.I.D

42

42:1-4  …  30.I.D

42:4  …  30.II.B

42:11  …  22.II.C

43

43:2  …  38.I.C

44

44:4-6  …  10.II.E

44:5-6  …  37.I.D

44:10-11  …  23.I.E,  38.I.D

44:19-22  …  36.II.D

44:28  …  8.I.C

45

45:3  …  39.I.A

45:5  …  31.II.A

46

46:5b  …  10.II.B

46:5b-6  …  10.II.B

46:10  …  7.I.D

46:12  …  10.II.B

48

48:4-5  …  10.II.B

48:7  …  22.II.E

48:10  …  28.I.C

48:13  …  22.II.E

48:16  …  10.II.C

48:20  …  10.II.B

48:29  …  38.I.C

48:30  …  38.I.B

48:37  …  10.II.B

48:38-39  …  38.I.C

49

49:4-5  …  22.II.E

49:11  …  19.II.E

49:16  …  38.II.E

49:19b  …  1.II.A,  7.I.C,  7.I.D

49:23-24  …  10.II.B

50

50:4  …  20.II.E

50:5  …  20.II.E

50:6  …  30.II.E,  37.I.A

50:9  …  10.II.A

50:14-15  …  7.I.D

50:19  …  19.II.A

50:20  …  10.II.E,  20.II.D

50:23-24  …  7.I.D

50:25-26  …  2.I.D

50:26  …  10.II.B

50:29-30  …  7.I.D

50:31-32  …  38.I.C

50:33-34  …  19.I.C

50:34  …  19.II.D

51

51:1-2  …  40.I.D

51:5  …  2.I.C,  17.I.D

51:6  …  7.I.D,  10.II.C

51:9  …  10.I.A

51:9-10  …  10.I.B

51:10  …  19.I.C,  35.I.B

51:11  …  10.I.B,  10.II.A

51:12  …  7.I.E

51:13  …  10.II.C

51:15a  …  6.I.C

51:24  …  10.I.B,  40.I.D

51:26  …  10.II.B

51:27-29  …  10.II.A

51:29  …  7.I.E

51:33  …  10.II.C

51:35-37  …  40.I.D

51:36  …  7.II.B

51:36-37  …  10.I.B

51:37  …  10.II.B

51:46  …  22.II.B

51:49  …  40.I.D

51:50  …  39.I.C

51:53  …  10.II.B

51:56  …  10.I.A,  10.I.C

51:57  …  1.II.D

51:58  …  10.II.B

52

52:27-30  …  10.II.E

Lamentations

01 02 03 04 05

1

1:2  …  32.II.A,  37.I.A

1:3  …  37.I.A

1:4  …  37.I.A

1:5  …  37.I.A

1:8  …  9.II.D

1:8-9  …  37.I.A

1:8-9a  …  9.I.D

1:12-13  …  37.I.A

1:14  …  37.I.A

1:15-16  …  37.I.A

1:18  …  36.I.D

1:20  …  36.I.D

1:20-22  …  37.I.A

2

2:1-4  …  2.I.D

2:1-8  …  10.II.E

2:14  …  30.I.E,  30.II.C

2:17  …  8.I.C,  8.I.D,  10.II.E

2:18  …  39.II.B

2:18-19  …  37.I.C

2:19  …  39.II.A

2:22  …  2.I.D,  10.II.B

3

3:1-18  …  39.I.A

3:17  …  37.I.A

3:18  …  22.I.F

3:19-24  …  39.I.E

3:20  …  6.II.B

3:21-23  …  22.I.E

3:22  …  2.II.A,  2.II.B,  17.I.C,  17.I.C,  39.II.E

3:22-23  …  2.I.C,  17.I.D,  17.I.D

3:24  …  19.II.A

3:25  …  24.I.A,  39.I.E

3:26  …  39.I.E

3:27-30  …  37.I.C

3:31-32  …  10.I.D,  18.I.E

3:32  …  17.I.C,  39.II.E

3:33  …  18.I.E

3:34-36  …  32.I.A

3:37  …  7.II.D

3:38  …  7.II.D

3:39  …  37.I.C,  39.I.D

3:40  …  37.I.B,  38.II.E

3:41-42  …  37.I.C

3:42  …  9.I.B,  37.I.A

3:42-44  …  24.II.E

3:44  …  37.I.A

3:45  …  39.II.A

3:49-50  …  39.I.B

3:53-58  …  39.II.E

3:55-57  …  22.II.B

3:57  …  39.II.E

3:58  …  19.I.C

3:59-61  …  17.I.B

4

4:16  …  37.I.A,  37.I.A

4:22  …  18.I.E

5

5:5  …  37.I.A

5:7  …  9.I.E

5:12  …  34.I.F

5:15-17  …  37.I.A

5:19  …  7.I.B

5:20  …  39.II.A

5:21  …  37.I.C

Ezekiel

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30

31 32 33 34 35

36 37 38 39 40

41 42 43 44 45

46 47 48

1

1:4-14  …  5.I.A

1:24  …  5.I.A

1:26-28  …  1.I.A,  1.I.B,  6.II.C

1:27-28a  …  1.I.B

2

2:2-3  …  17.II.D

2:3  …  9.I.B,  36.I.D

2:3-4  …  20.I.B

2:6  …  22.II.B,  40.II.B

2:6-7  …  28.II.C,  30.I.B

2:7  …  30.II.A

2:8  …  23.II.B,  36.I.D

3

3:4  …  20.I.C

3:7-9  …  20.I.C

3:10  …  23.II.B

3:11  …  17.II.B

3:12  …  25.II.A

3:12-13  …  1.I.B

3:14  …  6.II.B

3:14-15  …  17.II.B

3:17-21  …  35.II.B

3:19  …  21.I.B

3:22-23  …  1.I.B

4

4:16  …  10.II.B

5

5:5-9  …  10.II.E

5:9  …  36.II.D

5:11  …  25.I.B

5:13  …  2.II.D

6

6:1-4  …  8.I.A

6:8a  …  10.II.E

6:9a  …  9.I.B

6:10  …  10.I.D

6:12  …  10.II.B

6:13-14  …  10.I.D

7

7:3  …  10.I.B

7:3-4  …  10.I.C

7:4  …  10.I.D

7:5-7  …  10.II.B

7:11b  …  10.II.B

7:16-18  …  37.I.A

7:19  …  38.II.A

7:23  …  31.II.D

7:25  …  37.I.A

7:27  …  10.I.C,  31.I.C

8

8:2  …  5.I.A

8:3  …  2.II.D

8:4-5a  …  1.I.B

8:6a  …  37.I.A

8:17  …  31.II.D

8:17-18  …  24.II.E

9

9:9-10  …  32.I.A

10

10:5  …  5.I.A

10:16  …  5.I.A

10:19a  …  5.I.A

11

11:5  …  1.II.D,  8.I.B

11:10-12  …  10.I.D

11:11b-12  …  37.II.D

11:16  …  17.I.A

11:17  …  20.II.A

11:19-20  …  14.I.D,  18.I.A

11:24-25  …  4.II.A

12

12:2  …  9.I.D,  33.II.C

12:15  …  7.I.A,  10.I.D

12:20  …  7.I.A

12:25  …  7.I.E,  8.I.C

12:28  …  7.I.E

13

13:3  …  6.II.B,  30.II.C

13:5  …  30.II.C

13:6-7  …  30.II.C

13:13  …  2.I.D

13:14-16  …  30.II.D

13:17  …  30.II.C

13:19  …  30.II.D

13:20  …  36.II.D

13:22  …  30.II.C

14

14:3  …  36.II.D

14:4-5  …  18.I.D

14:6  …  37.I.B

14:7-8  …  10.I.B,  36.II.D

14:9  …  7.II.A

14:11  …  9.I.D

14:21  …  10.II.B

14:23  …  18.I.E

15

15:8  …  36.I.A

16

16:2  …  30.I.E

16:15  …  22.II.E

16:38  …  2.II.D

16:49  …  38.I.A

16:49-50  …  32.I.D

16:52-54  …  9.I.D

16:58  …  9.I.E

16:59  …  9.II.E,  18.I.E

16:60  …  14.II.A

16:62  …  7.I.A

17

17:20  …  10.I.B

17:22-23  …  11.I.A

17:24  …  7.I.E,  7.II.C

18

18:2-4  …  9.I.E

18:4  …  7.I.B

18:5-7  …  31.II.D

18:5-9  …  32.I.A

18:7  …  32.I.C,  32.II.D

18:8  …  32.I.A,  32.I.B

18:9  …  8.II.C,  21.II.A,  36.I.A

18:10-13  …  32.II.D

18:17  …  32.I.E

18:18  …  9.I.A,  32.II.D

18:19-20  …  9.I.E

18:20  …  10.I.C,  10.II.D

18:21  …  21.I.B

18:21-23  …  21.I.B

18:26-32  …  21.I.B

18:30  …  10.I.C,  37.I.B

18:31  …  37.I.B

18:32  …  10.I.C

20

20:5  …  6.II.D

20:8  …  36.I.D

20:9  …  6.II.D

20:11  …  8.II.C

20:12  …  29.II.B

20:13  …  25.I.B,  29.II.B,  36.I.D

20:13a  …  9.II.E

20:16  …  9.I.C

20:19  …  23.II.A

20:20  …  29.II.B

20:27  …  25.I.B

20:31  …  24.II.E,  28.I.D

20:32  …  1.II.D

20:33  …  10.I.D

20:35-36  …  10.I.A

20:36  …  10.I.B,  10.I.D

20:38  …  7.I.A,  10.I.B,  36.I.D

20:39  …  25.I.B

20:40  …  27.II.A,  27.II.B

20:40a  …  20.II.E

20:41  …  20.II.E

20:41-42  …  10.II.E

20:42  …  7.I.A

20:43  …  9.I.D,  37.I.A

20:44  …  7.I.A

21

21:6  …  10.II.B

21:7  …  10.II.B

21:12  …  10.II.B

21:24  …  9.I.E

21:25-26  …  38.I.B

21:25-27  …  11.I.A

21:28-29  …  10.II.C

22

22:3-4a  …  6.II.A

22:4  …  36.II.D

22:4a  …  9.I.E

22:7  …  31.II.B

22:12  …  32.I.E,  32.II.D

22:14  …  10.II.B

22:25  …  6.II.A

22:26  …  25.I.B,  30.II.C

22:27  …  6.II.A

22:27-28  …  30.II.C

22:28  …  30.II.C

22:29  …  19.II.E,  32.I.D

22:29-31  …  32.II.D

22:31  …  32.I.D

23

23:25-27  …  2.II.D

23:35  …  36.I.B

24

24:14  …  10.II.C

25

25:6-7a  …  31.II.B

25:12  …  31.I.D

25:14  …  10.II.A

25:14-17  …  40.I.D

25:15  …  31.I.D

25:17  …  7.I.A,  31.I.D

28

28:4  …  33.II.E

28:5  …  38.I.A

28:6-7  …  38.I.A

28:12-17  …  5.II.A

28:17  …  38.I.A,  38.I.B,  38.I.C

28:18  …  32.II.D,  32.II.D

28:18-19  …  10.II.B

28:21-22  …  10.I.D

28:22b  …  10.I.D

28:22-23  …  10.I.D

28:24  …  19.I.E

28:25  …  19.I.E

28:26  …  7.I.A

29

29:18  …  10.II.A

29:20  …  10.II.A

30

30:1-3  …  10.II.C

30:6  …  38.I.A,  38.I.C

30:16  …  10.II.B

31

31:3  …  38.I.A

31:10  …  38.I.A

31:14  …  7.II.C

32

32:4-6  …  10.II.B

32:7-8  …  7.I.C

32:10  …  10.II.B

32:15  …  10.II.B

33

33:9  …  30.I.E

33:10  …  37.I.A

33:11  …  21.I.B

33:13  …  22.II.E,  38.I.A

33:14-16  …  21.I.B

33:18  …  36.I.D

33:20b  …  10.I.A

33:26  …  22.II.E

33:30-32  …  23.II.C

33:31  …  23.II.A

34

34:2  …  30.I.D

34:2-4  …  30.II.D,  34.II.C

34:8  …  31.II.A

34:9-10  …  34.II.C

34:10a  …  30.I.A

34:11-13  …  10.II.E,  20.II.A

34:11-16  …  19.II.D

34:12b  …  19.I.D

34:14  …  19.II.A,  20.II.B

34:16  …  19.II.B,  19.II.B,  20.II.A

34:20-22  …  10.I.A,  10.I.B

34:23  …  19.II.D

34:23-24  …  20.II.C

34:25  …  20.II.C

34:26  …  20.II.F

34:26-27  …  20.II.B

34:27  …  7.I.A,  19.I.D

34:27-28  …  20.II.C

34:29  …  20.II.B

34:29-30  …  17.I.A

34:30  …  20.II.E

35

35:6  …  31.II.D

35:10-11  …  6.II.D,  10.I.D

35:11  …  10.I.C,  31.II.B

35:13-14  …  38.I.B

36

36:5  …  2.II.D

36:6-7  …  2.II.D

36:7  …  7.I.C

36:8  …  20.II.A

36:8-9  …  20.II.B

36:9-11a  …  20.II.B

36:10  …  20.II.B

36:11  …  7.I.A

36:11b  …  20.II.F

36:12  …  20.II.A

36:17  …  9.II.D

36:17-18  …  9.II.E

36:19-20  …  25.I.B

36:20-25  …  1.II.E

36:22-23a  …  1.II.E

36:22-26  …  2.I.A

36:23  …  1.II.E

36:24  …  20.II.A

36:25  …  9.II.D,  20.II.D

36:26-27  …  14.II.A,  17.II.A,  18.I.A,  20.II.D

36:27  …  17.II.B,  21.II.C

36:29  …  20.II.D

36:32b  …  9.I.D

36:33  …  20.II.D

36:34-35  …  20.II.B

36:35-36  …  20.II.B

36:37-38  …  20.II.B

37

37:1  …  20.II.A

37:5  …  20.II.A

37:10-12  …  20.II.A

37:11  …  22.I.F

37:13  …  7.I.A

37:13-14  …  17.II.C

37:14  …  17.II.A,  20.II.A,  20.II.D

37:16-22  …  20.II.A

37:23  …  20.II.D

37:23b  …  20.II.E

37:24  …  20.II.C,  20.II.E

37:24-25  …  3.II.E

37:25  …  20.II.A,  20.II.C

37:26  …  20.II.C

37:26-28  …  20.II.F

37:26b-28  …  20.II.E

37:27-28  …  2.I.A

37:28  …  18.I.B,  20.II.D

38

38:16  …  10.I.D

38:16-18  …  7.II.A

38:18  …  20.II.C

38:18-19  …  2.II.D

38:18-20  …  2.I.D

38:21-23  …  7.II.A,  20.II.C

38:22  …  2.II.D,  10.II.A

38:22-23  …  6.II.D,  10.I.D,  10.I.D

39

39:1-6  …  7.I.C

39:4  …  10.I.D

39:4-7  …  6.II.D

39:6  …  1.I.B

39:6-7  …  10.I.D,  10.I.D,  10.I.D

39:7  …  1.II.E,  1.II.E,  20.II.D,  20.II.F

39:8  …  7.I.E

39:13  …  1.I.B,  10.I.D

39:17-21  …  7.I.C

39:21  …  1.I.B,  1.I.B,  10.I.D

39:21-22  …  6.II.D

39:23  …  36.I.A

39:23-24  …  18.I.E

39:25  …  1.II.E,  2.II.D

39:25-27  …  2.I.A

39:27  …  19.I.E

39:28  …  20.II.A

39:29  …  4.I.A,  17.II.A,  20.II.D,  20.II.E

40

40:1-4  …  8.I.B

40:2  …  20.II.E

40:48  …  20.II.E

41

41:3-5  …  20.II.E

41:13  …  20.II.E

43

43:1-2  …  1.I.B

43:1-3  …  1.I.A

43:1-5  …  1.I.B

43:4-7a  …  20.II.E

43:7b  …  20.II.E

43:7-8  …  25.I.B

43:8b  …  1.II.E

43:9  …  38.II.D

43:10-11  …  37.I.C

44

44:5a  …  23.II.B

44:10  …  36.II.D

44:12-16  …  28.I.A

44:15  …  36.I.A

44:15-16  …  9.II.C

44:24  …  26.I.B,  32.I.B

44:28-30  …  9.II.C

45

45:4  …  24.I.C

45:9  …  31.II.D,  31.II.D,  32.I.A,  32.I.B,  34.II.C

45:20  …  9.I.A

46

46:1  …  27.I.D

46:2  …  27.II.A

46:3  …  27.I.D,  29.II.B

46:16-17  …  32.I.E

47

47:1  …  15.II.A

47:5-9  …  15.II.A

47:9  …  15.II.B

47:12  …  15.II.A,  15.II.B

47:21-22  …  32.I.C

48

48:30-34  …  15.II.A

48:35  …  20.II.E

Daniel

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12

1

1:1-2  …  7.II.C

1:9  …  7.II.D

1:17  …  18.II.D

1:20  …  1.II.D,  18.II.D

2

2:13-14  …  33.II.E

2:14  …  33.II.E

2:17-20  …  39.II.D

2:18  …  39.II.B

2:19-23  …  25.I.C

2:20  …  25.II.A

2:20-23  …  33.I.B

2:21  …  1.I.C,  6.I.B,  7.II.C,  7.II.C

2:22  …  1.I.B,  1.II.D

2:22-23  …  18.I.C

2:23  …  25.I.D,  39.II.D

2:27-28  …  7.I.A

2:28-29  …  1.II.D

2:30  …  28.II.C,  38.I.A

2:37-38  …  7.II.C

2:37-40  …  7.II.C

2:44  …  7.I.B,  7.II.C,  11.II.A,  15.I.F

2:45b  …  1.II.D,  6.II.D,  6.II.D

2:47  …  6.II.D,  7.I.A,  18.I.C

3

3:4-6  …  34.II.A

3:15-17  …  19.I.A

3:15-18  …  27.I.A

3:16-18  …  34.II.A

3:17  …  40.I.D,  40.II.B

3:17-18  …  28.I.B,  40.II.A

3:24-25  …  5.I.C

3:27-28  …  27.I.A,  40.I.D

3:28  …  5.I.C,  22.I.D,  28.I.B,  28.I.C,  34.II.A,  40.II.B

3:29  …  1.II.A,  19.I.A

4

4:2  …  35.I.B

4:3a  …  1.II.C

4:8-9  …  17.II.C

4:13  …  5.I.A,  5.I.C

4:15b-16  …  5.I.C

4:16-17  …  5.I.D

4:17  …  7.II.C

4:25  …  1.II.B

4:25b  …  7.II.C

4:27  …  21.I.B,  31.I.C,  32.I.D,  34.II.C,  37.II.B

4:31-33  …  10.I.A

4:32  …  7.I.B

4:34  …  1.I.D,  25.I.A,  25.II.A

4:34-35  …  1.II.B,  25.II.C

4:35  …  7.I.C,  7.I.E

4:37  …  2.I.B,  25.I.A,  25.II.B,  38.I.C

5

5:11-12  …  18.II.D

5:14  …  6.II.C

5:18-21  …  7.I.C

5:20-21  …  38.I.C

5:22-23  …  38.I.D

5:23  …  25.I.A

5:23b  …  7.II.D,  7.II.D

5:24-28  …  10.I.A

5:26-28  …  7.I.C,  25.I.A

5:30  …  7.I.C,  10.I.A,  38.I.D

6

6:4  …  32.II.A,  34.II.C

6:5-10  …  34.II.A

6:10  …  24.II.C

6:10b  …  25.I.D

6:10-11  …  1.I.C,  24.II.D

6:20  …  28.II.A

6:20-22  …  28.I.C

6:22  …  5.I.C,  7.II.B,  32.I.A,  37.II.C

6:23  …  22.I.D

6:26  …  1.I.D,  7.I.A,  7.I.B

6:26-27  …  23.I.D

6:27  …  19.I.A

7

7:7-8  …  40.I.C

7:9-10  …  1.I.A,  10.I.A

7:10  …  5.I.B

7:11  …  40.I.C

7:13-14  …  3.II.E,  11.I.A,  12.I.A,  15.I.F

7:14  …  3.II.D,  14.II.D,  15.I.F

7:18  …  15.I.F,  15.II.C

7:20  …  40.I.C

7:21-22  …  10.I.B,  15.I.F,  40.I.C,  40.I.D

7:23-24  …  40.I.C

7:25  …  40.I.C,  40.I.C,  40.I.C

7:25-27  …  40.I.D

7:26  …  40.I.C

7:27  …  7.I.B,  15.I.F,  15.I.F

8

8:16-17  …  5.I.C

8:19  …  5.I.C,  7.II.C

8:25  …  7.I.C

8:25b  …  7.I.B

8:26  …  1.II.D

9

9:2  …  8.I.A,  8.I.A,  8.I.E

9:2-3  …  29.II.C,  37.I.C

9:3  …  1.I.C,  24.I.A,  24.I.A,  24.II.D

9:4-6  …  37.I.C

9:5  …  9.I.A,  9.I.B

9:6  …  1.II.E

9:7  …  10.I.C

9:7-8  …  9.I.D

9:9  …  2.II.B

9:9-10  …  9.I.B

9:10  …  8.I.B

9:11  …  9.I.A,  9.I.B,  9.I.E,  10.I.B

9:11a  …  9.I.B

9:12  …  10.II.E

9:13  …  8.I.E,  37.I.B,  37.I.B

9:14  …  2.I.B,  10.I.C,  18.I.E

9:15  …  9.I.A

9:16  …  2.I.A,  2.I.B,  9.I.E,  39.II.C

9:16-19  …  26.II.B

9:17-18  …  39.II.B

9:18  …  24.II.B,  39.II.C

9:18b-19a  …  2.II.B

9:19  …  29.II.C,  37.I.C,  39.II.B,  39.II.C

9:20  …  37.I.C

9:21  …  5.I.A

9:22  …  18.II.D

9:22-25a  …  5.I.C

9:23  …  24.II.E

9:24-26a  …  11.I.A,  11.II.A

9:25a  …  11.I.A

9:26a  …  11.I.A

9:26b  …  15.I.B

9:27  …  7.I.C,  15.I.B,  40.I.C,  40.I.C

10

10:2-3  …  29.II.C,  39.I.B

10:5-10  …  5.I.A

10:9-10  …  5.I.A

10:12  …  24.II.B,  33.I.A,  38.I.D

10:13  …  5.I.D,  5.II.D

10:13b-14  …  5.I.C

10:16a  …  5.I.A

10:18  …  5.I.A

10:18-19  …  5.I.A,  5.I.C

10:19  …  17.I.C,  22.II.B

10:20b-21  …  5.II.D

11

11:27-29  …  7.II.C

11:32  …  24.I.D,  37.II.B

11:35  …  15.I.B

11:36  …  7.I.E,  40.I.C

11:36a  …  40.I.C

11:39-43  …  40.I.C

11:44-45  …  40.I.C

12

12:1  …  40.I.C,  40.I.D

12:1a  …  5.I.D

12:1-2  …  13.II.B

12:2  …  15.I.D,  15.II.E

12:2-3  …  15.II.C

12:3  …  15.I.D,  33.II.E,  35.II.D

12:4  …  15.I.B

12:6-7  …  40.I.C

12:9  …  15.I.B

12:9-10  …  40.I.C

12:10  …  33.II.C,  33.II.E,  40.II.C

12:11-12  …  40.I.C

12:12  …  39.I.E,  40.II.D

12:13  …  15.I.D,  18.II.B

Pray for persecuted Christians

Minor Prophets

Hosea

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14

1

1:7  …  19.I.A,  19.I.E

1:10  …  20.II.E

1:10a  …  20.II.B

1:11  …  20.II.A

2

2:1  …  20.II.E

2:8  …  6.I.B,  38.II.A

2:8-9  …  25.I.A

2:14-16  …  20.II.E

2:15  …  18.II.A

2:18  …  7.II.B,  20.II.C

2:19  …  17.I.D

2:19-20  …  17.I.B,  20.II.E

2:20  …  17.I.D

2:21-22  …  20.II.B

2:23  …  20.II.E

2:23b  …  20.II.E

3

3:1  …  34.I.B

3:5  …  20.II.C,  20.II.E

4

4:1  …  8.I.D,  24.I.D

4:6  …  8.I.E,  30.II.D,  33.II.C,  33.II.D

4:10-11  …  33.II.B

4:10-14  …  38.II.D

4:14  …  33.II.C,  33.II.E

4:16  …  37.I.B

5

5:1  …  23.II.B

5:2  …  18.I.D

5:4  …  9.I.D,  37.I.B

5:5-6  …  24.I.A,  37.I.A

5:14-15  …  18.I.D

5:15  …  37.I.C

6

6:1-5  …  37.I.B

6:5  …  8.I.C,  10.I.B

6:6  …  14.I.D,  24.I.D,  27.II.D

6:7  …  9.II.E,  10.I.B,  36.I.A

7

7:2  …  9.I.C,  33.II.D

7:9-10  …  24.I.A

7:10-11  …  33.II.C

7:13  …  36.I.D

7:14  …  39.II.B

8

8:1  …  9.I.B,  9.II.E

8:4  …  7.II.C

8:7  …  10.II.D,  37.I.A

8:12-13  …  8.I.E,  27.II.D

9

9:3  …  10.II.E

9:9  …  9.I.C,  37.I.A

9:10b  …  36.II.D

9:12  …  37.I.A

9:15  …  9.I.B

9:15b  …  37.I.A

9:17  …  10.II.E,  23.II.D,  37.I.A

10

10:1-3  …  23.I.E

10:10  …  18.I.D

10:12  …  10.II.D,  21.I.A,  24.I.A,  24.I.A,  37.II.B

10:13a  …  10.II.D

10:13-14  …  22.II.E,  22.II.E

11

11:1  …  16.I.C

11:3-4  …  16.I.C

11:4  …  2.II.C,  17.I.C,  20.I.D

11:5-7  …  37.I.D

11:5-10  …  7.I.E

11:8  …  1.I.C,  2.II.B

11:8-9  …  2.I.D,  10.I.D

11:10-11  …  23.I.C

12

12:6  …  32.I.A,  37.I.B,  37.I.B,  39.I.E

12:7-8  …  38.II.A

12:10  …  8.I.B,  20.I.B

12:13  …  20.I.B,  30.I.D

12:14  …  10.I.C

13

13:1  …  9.I.D,  9.I.E,  36.II.D

13:2-3  …  36.II.D

13:4  …  7.I.A,  19.I.A

13:5  …  17.I.B,  19.II.A

13:6  …  38.I.C

13:6-8  …  36.I.B

13:12  …  9.I.C

13:12-13  …  33.II.A

13:14  …  19.I.C

13:14a  …  7.I.C

13:16  …  9.I.E,  36.I.D

14

14:1  …  37.I.A

14:1-2  …  37.I.B

14:1-5  …  37.I.D

14:2  …  27.II.C,  37.I.C,  37.I.D

14:3  …  19.II.E,  36.II.D

14:3b  …  2.II.B

14:4  …  17.I.C,  37.I.D

14:8  …  19.II.A,  36.II.D,  37.I.D

14:8b  …  2.II.C

14:9  …  2.I.B,  23.II.D,  33.II.E

Joel

01 02 03

1

1:4  …  10.II.A

1:13-14  …  27.I.C,  29.II.C,  37.I.C

1:14  …  39.II.B

1:15  …  10.II.C

1:19-20  …  39.II.B

2

2:1-2  …  10.II.B

2:1-2a  …  10.II.C

2:3  …  10.II.B

2:11  …  2.I.D,  10.II.B,  10.II.C

2:12-13  …  37.I.B

2:12-17  …  29.II.C,  37.I.C

2:13b  …  37.I.D

2:15-17  …  27.I.C

2:17  …  9.II.C,  26.II.B,  30.I.D

2:18-19  …  2.II.D

2:19  …  7.II.B,  19.II.A

2:20  …  7.II.B

2:20-23  …  39.II.D

2:21  …  1.II.C,  22.II.C,  25.II.D

2:22  …  22.II.C

2:22-24  …  6.I.B,  7.II.B

2:23  …  19.II.A

2:23-24  …  25.II.C

2:23-26  …  19.II.B

2:25  …  7.II.B

2:26  …  19.II.A,  25.II.C,  25.II.D

2:26-27  …  19.I.E,  20.II.F

2:28-29  …  17.II.A,  20.II.D

2:31  …  10.II.C

2:32  …  10.II.C,  16.I.A

3

3:1  …  20.II.B

3:2  …  10.I.A,  10.I.B

3:4  …  10.II.D

3:6-8  …  10.I.C

3:12-13  …  10.I.A

3:12-14  …  10.II.C

3:15-16  …  15.II.A

3:16-17  …  20.II.E

3:17  …  2.I.A,  20.II.C,  20.II.D

3:18  …  20.II.B

3:19  …  10.I.B

3:20  …  20.II.A,  20.II.C

3:21  …  20.II.C,  20.II.E

Amos

01 02 03 04 05

06 07 08 09

2

2:6  …  39.I.A

2:6-7  …  19.II.E,  32.I.D

2:7b  …  25.I.B

2:9-10  …  8.II.E

2:11  …  30.I.A

2:13-15  …  10.II.B

3

3:1-2  …  18.I.E

3:2  …  18.I.D

3:6  …  7.II.C

3:7  …  6.II.D,  18.I.C

3:8  …  23.I.D

3:10  …  33.II.D

4

4:1-2  …  32.I.D

4:6-12  …  37.I.D

4:7  …  7.II.B

4:13  …  6.I.A,  6.I.B,  6.II.D

5

5:4-6  …  21.I.A,  24.I.A

5:6  …  10.II.B

5:7  …  27.II.D,  32.I.A

5:8  …  6.I.B

5:10-12  …  32.I.A

5:11-12  …  39.I.A

5:12  …  9.I.C,  27.II.D

5:13  …  31.I.D

5:14  …  21.II.B,  37.II.B

5:14-15  …  6.II.C,  37.II.A

5:16-17  …  32.I.A

5:18  …  10.II.C

5:18-20  …  10.II.B

5:20  …  10.II.C

5:21  …  27.II.D

5:22  …  27.II.D

5:23-24  …  27.II.D

5:24  …  32.I.A

6

6:1-7  …  38.II.E

7

7:1-2  …  26.II.B

7:1-9  …  7.I.E

7:10  …  40.I.B

7:12-13  …  40.I.B

7:14-15  …  20.I.A

8

8:2-3  …  10.II.B

8:4-5  …  27.I.D

8:4-6  …  19.II.E

8:4-10  …  32.I.D

8:5-6  …  32.II.D

8:7  …  9.I.C

8:10  …  10.II.B

8:11-12  …  37.I.A

9

9:1-4  …  10.II.B

9:3  …  1.II.D

9:5  …  7.I.C

9:6  …  6.I.B

9:7  …  7.II.C

9:8  …  7.I.C,  10.II.E

9:10  …  33.II.D

9:11  …  20.II.B

9:11-12  …  20.II.F

9:13-14  …  20.II.B

9:15  …  20.II.A

Obadiah

1

1:1  …  1.I.C

1:3-4  …  38.I.C,  38.I.C

1:5-6  …  10.II.B

1:8  …  1.II.D

1:9  …  10.II.B

1:15  …  10.II.D

1:15-16  …  10.I.A,  10.II.C

1:17  …  20.II.A,  20.II.D

1:18  …  10.II.B,  20.II.C

1:19-21  …  20.II.A

1:21  …  7.I.B

Jonah

01 02 03 04

1

1:1-4  …  20.I.B,  28.I.A

1:7  …  28.I.D

1:9  …  6.I.A,  23.I.D

1:12  …  20.I.B

1:15-16  …  23.I.D

1:16  …  27.I.B

2

2:1-2  …  39.II.B

2:2  …  39.II.B,  39.II.E

2:3-6  …  18.I.E

2:4  …  1.I.A

2:7  …  1.I.A,  39.I.C,  39.II.B

2:8  …  22.I.E,  36.II.D

2:9  …  19.I.A,  25.I.C,  25.I.D,  25.I.D,  27.I.B,  27.II.B

2:10  …  7.II.B

3

3:1-3a  …  20.I.B

3:1-10  …  10.I.C,  29.II.C

3:4-8  …  37.I.C

3:5-10  …  21.I.C

3:7-8  …  24.II.D

3:8  …  21.I.B,  31.II.D

3:10  …  2.II.B,  10.I.D

4

4:1-2  …  2.II.B,  10.I.D

4:6-11  …  7.II.B

4:11  …  2.II.B

Micah

01 02 03 04 05

06 07

1

1:1  …  8.I.B

1:2  …  1.I.A

1:4  …  7.I.C

2

2:1  …  32.II.C

2:1-2  …  31.II.A

2:2-3  …  32.II.D

2:3  …  10.II.B

2:12-13  …  20.II.A

2:13  …  17.I.A

3

3:1  …  34.II.C

3:4  …  24.II.E,  37.I.A

3:5  …  30.II.D

3:8  …  17.II.D,  30.I.E

3:9  …  30.II.C

3:9-12  …  32.I.A,  34.II.C

3:11  …  30.II.D,  33.II.D

3:11-12  …  33.II.D

4

4:1  …  20.II.F

4:3-4  …  15.I.F

4:5  …  20.II.E,  23.II.A

4:6-7  …  20.II.A

4:7  …  20.II.B,  20.II.E

4:8  …  20.II.F

4:10  …  10.II.E,  10.II.E,  18.I.E

4:11-12  …  33.II.D

4:12  …  33.II.D

4:13  …  20.II.C

5

5:2  …  3.I.A,  11.I.A

5:2-6  …  20.II.C

5:4  …  1.II.E,  3.I.B,  3.II.E

5:4-5a  …  18.II.B

5:5-9  …  20.II.C

5:6-8  …  20.II.F

5:10-14  …  20.II.D

5:15  …  2.I.D,  7.I.D,  10.I.D

6

6:4  …  30.I.F

6:4-5  …  19.I.B

6:5  …  36.I.B

6:6a  …  27.I.B

6:6-8  …  14.I.D,  27.II.D

6:8  …  24.I.C,  31.I.B,  32.I.A,  38.I.D

6:9  …  23.I.F,  33.I.B

6:10-11  …  32.II.D

6:10-13  …  10.II.C

6:12-13  …  32.II.C

6:13  …  10.II.E,  32.II.D

6:13-14  …  37.I.A

6:16  …  10.II.E

7

7:3-4  …  32.I.A,  34.II.C

7:4  …  10.II.C

7:7  …  39.I.E,  39.I.E

7:8-9  …  10.I.B,  19.I.B

7:9  …  2.I.D,  18.I.D,  18.I.E

7:9-10  …  19.I.C

7:11-12  …  20.II.B

7:12-13  …  20.II.F

7:13  …  15.II.A

7:14  …  19.II.D

7:15-17  …  15.I.F,  23.I.D

7:18  …  2.I.D,  17.I.C,  20.II.D

7:18a  …  1.II.A

7:18b  …  2.II.A

7:18-19  …  2.II.B

7:20  …  17.I.D

Nahum

01 02 03

1

1:2  …  2.II.D,  7.I.D

1:3  …  2.I.D,  10.II.C

1:4-5  …  23.I.D

1:5  …  7.I.C

1:5-6  …  2.I.D

1:7  …  17.I.B,  39.I.D

1:8  …  7.I.D

1:9-12a  …  7.I.D

1:12-13  …  18.I.E

1:15  …  18.II.B

2

2:10  …  10.II.B

3

3:3  …  10.II.B

Habakkuk

01 02 03

1

1:2  …  24.II.E

1:3-4  …  10.II.C

1:5  …  1.II.C

1:5-6  …  10.II.B

1:6  …  10.II.A

1:6-13  …  7.II.A

1:11  …  36.II.D

1:12a  …  1.I.D

1:12b  …  10.II.A,  19.II.D

1:13  …  10.II.C

1:13a  …  2.I.A,  9.I.B

2

2:3  …  7.I.E,  7.II.C,  15.I.B,  39.I.E

2:4  …  10.II.D

2:5  …  31.II.A

2:6-7  …  32.II.D

2:8  …  10.I.C

2:9  …  32.II.D

2:10  …  31.II.D

2:12-14  …  10.I.D

2:13  …  7.I.C,  7.II.C

2:14  …  1.I.B,  1.I.B

2:15-16  …  10.I.C

2:17  …  6.II.C

2:18  …  22.II.E

2:18-19  …  36.II.D

2:20  …  1.I.A,  23.I.D

3

3:2  …  39.II.B

3:2a  …  23.I.D

3:3  …  1.I.B

3:4  …  1.I.B

3:6  …  1.I.D,  7.I.C,  7.I.C

3:11  …  7.I.C

3:11-13  …  19.I.A

3:12  …  2.I.D,  7.I.C

3:16  …  39.I.E

3:16-19a  …  25.I.E

3:17-19a  …  39.II.D

3:18-19a  …  25.II.D

3:19a  …  19.II.B

Zephaniah

01 02 03

1

1:2-3  …  15.II.A

1:4  …  24.I.A,  36.I.D

1:6  …  24.I.A,  36.I.D

1:7  …  23.I.D

1:7-10  …  10.II.C

1:12  …  33.II.D,  38.II.E

1:14-18  …  10.II.C

1:17-18  …  2.II.D,  9.I.E

1:18  …  15.II.A,  38.II.B

2

2:1-2  …  27.I.C

2:1-3  …  10.I.C

2:3  …  24.I.A,  37.II.B,  38.I.D,  38.I.D

2:5  …  8.I.A

2:7  …  17.I.D,  19.II.A

2:7b  …  20.II.C

2:8-10  …  31.II.C

2:9-10  …  38.I.C

2:10  …  38.I.C

2:11  …  15.I.F

2:13  …  33.II.D

2:15  …  33.II.D

3

3:1  …  31.II.D

3:1-2  …  24.I.A,  24.I.C,  36.I.D,  37.I.C

3:4  …  30.II.A

3:5  …  2.I.B,  2.I.C

3:5a  …  2.I.B

3:6  …  7.I.C,  10.II.B

3:7  …  37.I.C

3:7b-8  …  2.II.D,  9.I.E,  10.I.D

3:8  …  2.I.D,  10.I.A

3:9  …  20.I.B

3:9-10  …  15.I.F

3:10  …  20.II.E

3:11  …  20.II.D,  20.II.F,  38.I.C

3:11-12  …  38.I.D

3:12  …  20.II.E

3:12b-15  …  20.II.C

3:13  …  20.II.D

3:14  …  25.I.E

3:14-15  …  20.II.C,  39.II.D

3:14-17  …  22.II.C

3:15  …  20.II.E

3:16-17  …  22.II.C

3:17  …  17.I.C,  17.I.C,  19.I.A,  20.II.C,  20.II.E

3:19  …  20.II.C,  20.II.F

3:19-20  …  20.II.F,  20.II.F

3:20  …  20.II.B

Haggai

01 02

1

1:1  …  8.I.B

1:2-9  …  28.I.C

1:5-6  …  28.I.B

1:7  …  38.II.E

1:9  …  28.I.B

1:10-11  …  7.II.B

1:12  …  23.I.E

1:12-13  …  8.I.B

1:13  …  17.I.A

1:14  …  20.I.B

2

2:4  …  28.II.C

2:4-5  …  22.II.C

2:5b  …  4.I.A,  16.I.D

2:6-9  …  20.II.E,  20.II.F

2:7-9  …  20.II.F

2:8  …  7.I.B

2:9  …  20.II.C

2:12-13  …  9.II.D

2:12-14  …  27.II.D

2:15-19  …  28.I.B

2:17  …  7.II.B

2:18-19  …  28.I.C

2:21-22  …  7.I.C

2:21-23  …  11.I.A

2:23  …  3.II.E,  11.I.A

Zechariah

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14

1

1:3  …  37.I.D

1:6  …  7.I.E,  8.I.C,  10.I.C

1:14-17  …  2.II.D,  5.I.C

1:16-17  …  19.II.B,  20.II.E

2

2:4  …  20.II.B

2:4b-5  …  19.II.D

2:5  …  20.II.C,  20.II.F

2:8  …  17.I.C

2:8-9  …  20.II.C

2:10  …  15.II.A,  20.II.C

2:10-11  …  20.II.E

2:11  …  20.II.F

2:11a  …  15.I.F

2:12  …  20.II.E

2:13  …  2.I.A,  23.I.D

3

3:1-2  …  5.II.C

3:1-4  …  5.I.B

3:3-5  …  13.I.C,  20.II.D

3:6-7  …  30.I.B

3:7  …  28.I.A

3:8  …  3.II.E,  11.I.A

3:8-9  …  13.I.C,  20.II.D

3:10  …  20.II.C

4

4:6-7  …  4.I.B,  17.II.B,  17.II.D,  19.I.A

4:12-14  …  29.II.D

5

5:1-4  …  32.II.E

6

6:1-8  …  5.I.B,  10.II.A

6:11-13  …  11.I.A,  16.II.C,  20.II.E

6:15  …  20.II.F,  23.II.C

7

7:2-6  …  29.II.C

7:9  …  31.I.B,  31.I.C,  32.I.B

7:10  …  32.I.C,  32.II.C

7:11-12  …  37.I.B

7:12  …  1.I.C,  8.I.B,  8.I.B

7:12-14  …  8.I.E

7:13  …  24.II.E

8

8:2-5  …  2.II.D

8:3  …  20.II.D,  20.II.E

8:4-5  …  20.II.B

8:4-6  …  1.II.B

8:7-8  …  17.I.D,  19.I.E

8:8  …  16.I.B

8:8b  …  20.II.E

8:9  …  28.II.C

8:10  …  7.II.D

8:12  …  7.II.B,  20.II.B

8:13  …  20.II.A,  22.II.C,  28.II.C

8:14-15  …  22.II.C

8:16  …  31.I.D,  32.I.B,  32.II.B

8:17  …  9.I.B,  32.II.C

8:19  …  27.I.D,  32.II.B,  39.I.B

8:19b  …  31.I.D

8:20-21  …  15.I.F

8:22  …  20.II.F

8:23  …  20.II.F

9

9:8  …  17.I.B,  20.II.C,  20.II.C

9:9  …  11.I.A,  25.II.D

9:9-10  …  15.I.F

9:11  …  19.I.C

9:11-12  …  22.I.E

9:12  …  20.II.F

9:13-15  …  20.II.C

9:15  …  19.II.C

9:16  …  20.II.C

9:16-17  …  20.II.F

10

10:1  …  6.I.B,  22.II.D

10:2  …  36.II.D

10:3  …  19.II.A,  19.II.D

10:4  …  11.I.A

10:5  …  17.I.A

10:6  …  19.II.B,  20.II.A,  39.II.E

10:6-7  …  20.II.C

10:8  …  19.I.C

10:8-12  …  20.II.A

10:10  …  20.II.B

10:11-12  …  19.II.B

11

11:7-17  …  13.II.E

11:15-16  …  40.I.C

11:17  …  40.I.C

12

12:1b  …  6.II.B

12:2-9  …  20.II.C

12:3-5  …  19.II.B

12:4  …  19.II.D

12:5  …  19.II.B

12:8  …  5.I.B,  19.II.C

12:10  …  11.I.A,  17.II.A,  18.I.A,  20.II.E,  39.I.B

13

13:1-2  …  18.I.D,  20.II.D

13:7  …  11.I.A

13:7a  …  3.II.C

13:8-9  …  18.I.D

13:8-9a  …  20.II.D

13:9  …  24.II.E

13:9b  …  1.I.C,  20.II.E

14

14:1-14  …  20.II.C

14:5  …  15.I.C

14:9  …  1.II.E,  7.I.B

14:11  …  15.II.A,  20.II.C

14:14  …  20.II.F

14:16  …  7.I.B,  20.II.F

14:20-21  …  20.II.D

Malachi

01 02 03 04

1

1:4-5  …  7.I.C

1:6  …  34.II.D

1:6-8  …  25.I.B

1:8  …  27.II.B

1:11  …  1.II.E,  15.I.F

1:11b-13a  …  25.I.B

1:13-14  …  27.II.B

1:14  …  23.I.D

2

2:2  …  25.I.A

2:4-6  …  9.II.C

2:5  …  18.II.B,  23.I.C,  23.I.F

2:6  …  24.I.C,  28.II.C,  32.II.C

2:6-7  …  30.II.B

2:7  …  9.II.C,  30.I.G

2:8  …  9.II.C,  30.II.E

2:10  …  16.II.C,  32.II.A

2:10a  …  6.I.D,  8.II.B

2:11-12  …  27.II.D

2:13-14  …  27.II.D

2:13-16  …  32.II.A,  34.I.B

2:15  …  34.I.B

2:15-16  …  38.II.E

2:16  …  31.II.D

2:17  …  10.II.C,  22.II.A

3

3:1  …  3.II.C,  11.I.A,  14.II.A,  36.I.E

3:1-2  …  11.I.A

3:1-3  …  20.II.E

3:1-5  …  10.I.B

3:2  …  10.II.B

3:2-3  …  18.I.D,  20.II.D

3:3-4  …  27.II.C,  27.II.D

3:5  …  11.I.A,  23.I.E,  34.I.B,  34.II.D,  36.II.D

3:6  …  1.I.D

3:8-10  …  27.II.B

3:10  …  25.II.E

3:10-12  …  27.II.A

3:13-14  …  22.II.A

3:14  …  28.I.C

3:15  …  10.II.C

3:16-17  …  23.I.F

3:16-18  …  10.I.B,  10.II.D

3:17  …  15.II.D

3:17-18  …  28.I.C

3:18  …  28.I.C

4

4:1  …  38.I.C

4:2-3  …  23.I.F

4:3  …  20.II.C

4:4  …  8.I.B,  36.I.B

4:5-6  …  34.I.D

Pray for persecuted Christians

Matthew-Mark

Matthew

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28

1

1:1-2  …  11.II.B

1:6-7  …  11.II.B

1:16-17  …  11.II.B

1:18-23  …  11.I.C

1:18-25  …  11.II.B

1:19  …  31.I.D

1:20-21  …  5.I.C

1:21  …  11.II.A

1:21-23  …  3.II.C

2

2:1-2  …  7.II.A,  11.II.B

2:1-4  …  3.II.D,  11.I.D

2:1-6  …  11.I.C

2:6  …  13.II.E,  19.II.D

2:7-8  …  12.II.C

2:11  …  3.II.D,  11.II.B

2:11-13  …  12.II.C

2:12-13  …  20.I.D

2:13  …  5.I.C

2:13-15  …  11.I.C

2:14-18  …  8.I.C

2:16  …  12.II.C

2:16-18  …  11.I.C,  39.I.B

2:19-20  …  5.I.C,  20.I.D

2:22-23  …  8.I.C,  11.I.C

3

3:1-3  …  21.I.B

3:3  …  3.II.C

3:7  …  15.II.E

3:7-10  …  13.II.D

3:8  …  21.I.B

3:8-10  …  21.I.B

3:10  …  28.I.C

3:11  …  17.II.C,  29.I.A,  29.I.A

3:12  …  15.I.E,  15.II.E

3:13-17  …  12.I.D,  29.I.A

3:16-17  …  3.II.B,  3.II.B,  4.II.A,  11.I.B,  12.I.B,  21.I.D

4

4:1  …  4.I.C

4:2  …  29.II.C

4:3-11  …  36.II.B,  37.II.A

4:6-7  …  22.II.A

4:8-10  …  27.I.A,  28.I.B

4:10-11  …  5.II.B,  36.II.B

4:11  …  5.I.B

4:12-16  …  11.I.C

4:15-16  …  11.II.A

4:17  …  12.II.B,  21.I.B

4:18-19  …  20.I.A

4:18-22  …  23.II.E

4:19  …  20.I.C,  35.I.A

4:23  …  12.II.B,  13.II.E,  35.I.B

4:23-24  …  12.II.A

5

5:3  …  6.II.B,  14.II.C,  15.II.C,  25.II.E,  38.I.D

5:3-12  …  25.II.E

5:4  …  37.I.C,  39.I.B,  39.II.E

5:5  …  15.II.A,  15.II.C,  25.II.E,  31.I.D

5:6  …  19.II.A,  24.I.A,  37.II.B

5:7  …  31.I.C

5:8  …  2.I.A,  15.II.D,  37.II.C

5:9  …  23.II.E,  31.I.D

5:10  …  14.II.C,  15.II.C,  40.II.D

5:11  …  40.I.B

5:11-12  …  40.II.C

5:12  …  15.II.C

5:13  …  35.II.D,  36.I.D

5:14-16  …  35.II.D

5:16  …  25.I.A

5:17-18  …  11.II.A,  14.I.C,  14.I.D

5:18  …  8.I.C,  8.I.C,  15.II.A

5:19  …  14.I.D,  14.II.C,  23.II.A,  23.II.D,  23.II.D,  30.II.A,  30.II.A,  30.II.D

5:20  …  12.I.A,  14.II.C,  37.II.B

5:20-22  …  21.II.C

5:21  …  31.II.D

5:21-22  …  12.I.A,  31.II.B

5:22  …  15.II.E,  31.II.B

5:23-24  …  27.II.D

5:23-26  …  31.I.D

5:25-26  …  32.I.B

5:27-28  …  12.I.A,  21.II.C,  34.I.B

5:27-29  …  38.II.D

5:31-35  …  12.I.A

5:32  …  34.I.A

5:33-37  …  32.II.E

5:34-35  …  7.I.B

5:38-39  …  12.I.A

5:38-42  …  31.I.D

5:42  …  31.I.B

5:43-44  …  12.I.A,  31.I.A

5:44-45  …  2.II.A,  10.II.C,  16.I.C,  23.II.E,  26.I.D,  40.II.B

5:45  …  6.I.B,  6.I.B

5:48  …  2.I.A,  37.II.C

6

6:1-4  …  32.I.D

6:2  …  32.II.C,  38.I.B

6:4  …  1.II.D

6:5  …  32.II.C

6:5-8  …  24.II.C

6:6  …  1.I.A,  24.II.A,  24.II.C

6:6-9  …  24.II.B

6:8  …  17.I.B

6:8-9  …  16.I.C

6:9  …  1.I.A,  25.I.B

6:9-10  …  14.II.C,  24.II.E,  35.I.D

6:9-13  …  24.II.D

6:10  …  5.I.B

6:11  …  22.II.D

6:12-15  …  31.I.C

6:13  …  5.II.A,  5.II.C,  36.II.B,  37.II.A

6:16  …  32.II.C

6:16-18  …  29.II.C,  29.II.C

6:18  …  1.II.D

6:19  …  28.I.C,  38.II.B

6:19-21  …  38.II.A

6:20  …  15.II.C

6:23  …  33.II.C

6:24  …  28.I.B,  38.II.A

6:25-26  …  6.II.A

6:25-34  …  22.II.D

6:26  …  6.I.B,  6.II.C,  16.I.C

6:28-29  …  6.I.A,  6.I.B

6:28-30  …  22.II.A

6:31-32  …  17.I.B

6:31-33  …  10.II.D,  28.I.B

6:33  …  24.I.A,  24.I.A,  37.II.B

7

7:1-2  …  31.I.C

7:3-5  …  31.I.C,  32.II.C

7:6  …  30.II.B,  35.I.C

7:7-8  …  21.I.A,  24.I.A

7:7-11  …  24.II.A

7:9-11  …  24.II.B,  34.I.D

7:11  …  2.II.C,  9.I.C

7:12  …  31.I.A

7:13  …  15.II.E

7:13-14  …  21.I.A

7:15  …  30.II.C,  30.II.D,  30.II.E

7:16-18  …  30.II.E

7:17-19  …  36.I.C

7:19  …  30.II.D

7:21  …  12.I.A,  14.II.C,  28.I.C

7:21-23  …  14.II.C,  15.I.D,  15.I.E,  15.II.E,  23.II.A,  33.II.D

7:21-27  …  21.II.A

7:22  …  3.I.D

7:24  …  8.I.E,  23.II.C,  33.I.B

7:24-25  …  23.II.D

7:26  …  8.I.E,  23.II.C,  33.II.A

7:26-27  …  8.I.E,  33.II.A

7:28-29  …  12.II.B

8

8:2-3  …  12.II.A,  24.II.E

8:3  …  29.II.D

8:5-10  …  22.I.A,  22.I.B

8:8-12  …  13.II.E

8:9  …  34.II.D

8:11-12  …  12.I.A

8:13  …  22.I.B

8:14-15  …  12.II.A

8:16  …  12.II.A,  36.II.C

8:16-17  …  11.I.C

8:20  …  11.II.B

8:24-26  …  22.II.B

8:28  …  5.II.D,  5.II.D

8:28-29  …  5.II.D

8:29  …  15.I.B

8:30-32  …  5.II.D

9

9:2-8  …  12.I.A

9:5-8  …  12.I.D

9:9  …  23.II.E

9:10-13  …  11.II.C,  38.I.A

9:13  …  23.II.B,  31.I.C

9:14-17  …  29.II.C

9:15  …  16.II.C,  39.I.B

9:16-17  …  14.II.A

9:18  …  22.I.B

9:25  …  22.I.B

9:27  …  11.II.B

9:27-30a  …  22.I.B

9:28-30a  …  22.I.A

9:29-30  …  12.II.A

9:29-30a  …  29.II.D

9:32  …  5.II.D

9:32-33  …  12.II.A,  36.II.C

9:36  …  11.II.C

9:36-38  …  35.II.B

9:37-38  …  35.I.D

10

10:1  …  20.I.C,  20.I.C

10:5-6  …  13.II.E

10:7  …  35.I.B

10:7-8  …  15.I.E,  35.I.C,  35.II.C

10:8  …  20.I.C

10:9-10  …  30.I.G

10:11-13  …  35.I.C

10:14-15  …  15.I.E

10:15  …  15.I.D

10:16  …  28.II.C,  28.II.C,  33.I.A

10:16-17  …  35.I.C,  36.II.B,  40.II.A

10:17  …  40.I.B

10:18-20  …  17.II.D,  40.II.B

10:20  …  4.I.A,  4.I.C

10:21  …  32.II.A,  40.I.B

10:22  …  36.I.D,  40.I.A,  40.II.A,  40.II.D

10:23  …  20.I.A,  35.I.A,  40.II.A

10:24-25  …  23.II.E

10:25b  …  40.I.A

10:26-28  …  35.I.C

10:26-31  …  40.II.B

10:28  …  6.II.B,  6.II.B,  15.II.E,  22.II.B,  23.I.C

10:29  …  3.II.E,  6.I.B

10:29-31  …  7.II.D

10:30  …  1.II.D

10:31  …  6.II.C

10:32  …  29.II.A

10:32-33  …  15.I.E

10:33  …  29.II.A

10:34-36  …  40.I.B

10:35-36  …  36.II.A

10:37  …  23.I.A,  28.I.B

10:37-38  …  25.I.B

10:40  …  16.II.A,  26.II.D

10:40-42  …  35.I.D

10:41-42  …  26.II.D

11

11:1  …  12.II.B

11:2-5  …  11.I.C,  11.I.D,  30.II.A

11:4-5  …  12.II.A

11:6  …  21.I.E

11:11  …  14.II.C

11:12  …  14.II.C,  40.I.A

11:19  …  11.II.C,  12.II.C

11:20-24  …  15.I.E,  15.II.E,  21.I.B

11:25  …  1.II.D,  7.I.A,  7.I.B,  25.II.D

11:25-27  …  16.I.A,  18.I.C

11:27  …  6.II.D,  6.II.D,  11.II.A,  12.I.A,  12.I.C,  14.II.D,  17.I.B

11:27a  …  3.II.E

11:28-30  …  18.II.B,  21.I.A,  23.II.C,  23.II.D

11:29  …  11.II.C,  23.II.B,  23.II.C,  23.II.E,  23.II.E

12

12:1-7  …  30.II.A

12:1-13  …  14.I.D

12:6  …  3.I.B,  12.I.A

12:10-13  …  29.II.B

12:11  …  6.II.C

12:12a  …  6.II.C

12:14-15a  …  12.I.C

12:14-21  …  11.I.C

12:15-16  …  12.II.A

12:15-19  …  11.I.B

12:17-18  …  3.II.A,  3.II.E

12:18  …  12.I.B

12:19  …  31.II.C

12:19-20  …  11.II.C

12:21  …  3.I.D,  3.II.D

12:22  …  5.II.D

12:22-23  …  11.I.D,  12.II.A

12:24  …  5.II.B,  25.I.B

12:25  …  12.I.C,  26.I.B

12:26  …  5.II.B

12:28  …  4.I.B,  12.I.B,  14.II.C,  36.II.C,  36.II.C

12:30  …  28.I.C

12:31  …  12.I.A

12:31-32  …  25.I.B

12:32  …  4.I.C

12:33-34  …  30.II.E

12:34-37  …  15.I.E,  33.I.E

12:36  …  15.I.D

12:38-40  …  21.I.D

12:40  …  12.II.C

12:41  …  21.I.B

12:41-42  …  3.I.B,  15.I.E

12:42  …  12.I.C

12:43-45  …  5.II.D,  37.II.B

12:49-50  …  16.I.C

12:50  …  28.II.A

13

13:2  …  12.II.A

13:3a  …  12.II.B

13:10-15  …  33.II.C

13:10-16  …  12.II.B

13:11  …  14.II.C,  18.I.C,  18.II.D

13:11-12  …  23.II.B

13:16  …  23.II.B

13:16-17  …  18.II.D

13:17  …  14.II.C,  18.I.C

13:18-19  …  33.II.C

13:19  …  5.II.A

13:20-21  …  36.I.D,  40.II.A

13:22  …  22.II.D,  28.I.B,  38.II.A

13:23  …  28.I.C,  28.II.A,  36.I.C

13:24  …  12.II.B

13:24-30  …  10.II.C

13:31-33  …  14.II.C

13:34-35  …  11.I.C

13:37-38  …  14.II.C

13:37-41  …  5.II.A

13:38-39  …  36.II.A

13:40-42  …  5.I.B,  10.II.A,  15.II.E

13:40-43  …  10.II.D

13:41  …  14.II.C

13:42  …  10.II.B

13:43  …  14.II.C,  15.II.C,  15.II.C,  16.I.C

13:44  …  18.II.C

13:44-46  …  14.II.C,  28.I.B

13:47-50  …  14.II.C,  15.II.E

13:52  …  30.II.A

13:54  …  12.I.C,  12.II.A

13:54-58  …  12.II.B

13:55-56  …  11.II.B

13:57  …  12.II.C

13:57-58  …  22.II.A

14

14:3-4  …  40.I.B

14:13-14  …  11.II.C

14:14  …  12.II.A

14:21  …  12.II.A

14:23  …  24.II.C

14:25  …  3.II.B

14:25-33  …  12.I.B

14:27  …  22.II.B

14:28-29  …  3.II.B

14:28-31  …  22.II.A,  22.II.A

14:32-33  …  3.II.B

14:33  …  3.II.D,  29.II.A

15

15:1-2  …  14.I.C

15:1-9  …  11.II.C

15:3-9  …  23.II.A

15:14  …  30.II.D,  33.II.C

15:18-19  …  33.I.E,  37.II.A

15:18-20  …  9.I.D,  37.I.A

15:19  …  38.II.D

15:20  …  14.I.C

15:21-28  …  13.II.E

15:22  …  5.II.D,  39.II.B

15:22-28  …  22.I.A

15:30  …  12.II.A

15:30-31  …  12.I.B

15:32  …  11.II.C

15:36-37  …  19.II.A

16

16:1-4  …  33.II.C

16:3  …  33.II.D

16:6  …  38.II.E

16:8-10  …  22.II.A

16:11-12  …  30.II.E,  38.II.E

16:15-17  …  18.I.C

16:16  …  1.I.D,  11.I.D,  11.I.D,  29.II.A

16:16-17  …  3.II.B

16:17  …  3.II.A

16:18  …  16.I.D,  16.II.C,  19.II.C,  26.I.A,  30.I.A

16:18-19  …  20.I.C

16:20  …  11.I.D,  12.II.A

16:21  …  12.II.C

16:21-23  …  5.II.A,  24.I.B,  30.I.E

16:24  …  3.II.D

16:27  …  15.I.C,  15.I.E

16:28  …  14.II.C,  15.I.B

17

17:1-3  …  3.II.B

17:5  …  1.I.A,  3.II.A,  3.II.B,  21.I.D,  23.II.B

17:5-6  …  3.II.B

17:9  …  12.II.A

17:17  …  11.II.C

17:18  …  11.II.C,  36.II.C

17:18-20  …  36.II.C

17:19-20  …  22.I.C,  22.II.A

17:24-27  …  35.I.D

17:27  …  12.II.A

18

18:1-4  …  14.II.C,  38.I.D

18:2-4  …  21.I.A

18:3  …  12.I.A

18:4  …  14.II.C,  38.I.B

18:5  …  16.II.A,  26.II.D

18:5-6  …  34.I.D

18:5-7  …  26.II.C

18:8-9  …  37.II.A

18:10  …  5.I.B,  5.I.C,  31.II.B,  34.I.D

18:12-14  …  19.II.C,  19.II.D,  21.I.A,  37.I.D

18:15-17  …  30.I.E

18:16  …  30.I.E

18:17  …  26.I.A

18:17-18  …  30.I.E

18:18  …  30.I.C

18:18-20  …  20.I.C

18:19-20  …  16.II.D,  24.II.A,  24.II.D,  27.I.C

18:20  …  3.I.B,  3.I.D,  4.II.B,  16.I.D,  26.I.A,  26.I.C

18:21-35  …  31.I.C

18:32-35  …  31.I.C

19

19:3-6  …  30.II.A

19:3-8  …  34.I.B

19:3-12  …  34.I.A

19:4-6  …  34.I.B

19:9  …  34.I.A

19:13-15  …  29.II.D

19:14  …  14.II.C

19:16  …  12.II.B

19:16-17  …  21.II.A

19:16-23  …  21.II.C

19:21  …  32.I.D

19:28  …  15.II.A

19:29  …  15.I.D,  15.II.B

19:30  …  14.II.C

20

20:1-4  …  34.II.D

20:8-9  …  34.II.D

20:8-15  …  2.II.C

20:17-19  …  12.II.C

20:18-19  …  12.I.C

20:23  …  3.II.E

20:25-28  …  30.I.B

20:26-28  …  23.II.E,  23.II.E

20:26b-28  …  31.II.A

20:28  …  11.II.A,  13.I.C

20:30  …  23.II.A

20:30-31  …  11.II.C,  39.II.B

20:34  …  11.II.C,  23.II.A

21

21:1-2  …  12.I.C

21:5  …  11.II.C

21:6  …  23.II.E

21:9  …  3.II.D,  11.I.D

21:10-11  …  12.II.B

21:12-13  …  30.II.A

21:15-16  …  3.II.C,  3.II.D

21:18  …  11.II.B

21:18-19  …  12.II.A

21:18-22  …  22.I.C,  24.II.D

21:22  …  24.II.A

21:23-27  …  12.I.A,  12.I.C

21:28-32  …  12.I.A,  38.II.C

21:31-32  …  14.II.C

21:31b-32  …  21.I.A

21:33-46  …  13.II.E

21:37-38  …  14.II.D

21:37-39  …  11.I.C

21:42  …  11.I.C,  12.II.C

21:43  …  14.II.C

21:44  …  35.II.A

21:45-46  …  12.II.C

21:46  …  12.II.B

22

22:1-3  …  15.II.D

22:8-10  …  15.II.D

22:8-13  …  21.II.A

22:9  …  35.I.A

22:9-10  …  21.I.A

22:11-13  …  37.II.B

22:13  …  15.II.E,  15.II.E

22:14  …  16.I.A

22:15-18  …  31.II.B

22:16  …  11.II.C,  12.II.B,  32.II.B

22:17-21  …  34.II.A

22:18  …  12.I.C

22:21  …  27.II.A

22:23  …  30.II.A

22:23-46  …  12.I.C

22:28-32  …  30.II.A

22:29  …  8.I.E,  33.II.D

22:30  …  5.I.D,  5.I.D

22:33  …  12.II.B

22:35-40  …  14.I.D,  23.I.B

22:37-40  …  31.I.A

23

23:2-3  …  32.II.C,  34.II.A

23:4  …  30.II.C

23:5-7  …  32.II.C

23:8  …  12.II.B,  16.I.C

23:8-10  …  16.II.C

23:8-12  …  30.I.B

23:9  …  16.I.C

23:10  …  11.I.D

23:11-12  …  38.I.B

23:12  …  7.II.D,  38.I.C

23:13  …  11.II.C,  30.II.C,  30.II.D,  32.II.C

23:15  …  30.II.C,  32.II.C

23:16-22  …  32.II.E

23:22  …  7.I.B

23:23  …  31.I.C,  32.I.A,  32.II.A

23:23-24  …  14.I.D

23:23-28  …  32.II.C

23:25  …  31.II.A,  31.II.A

23:25-28  …  9.II.D,  21.II.C

23:29-30  …  32.II.C

23:29-38  …  13.II.E

23:33  …  10.II.B,  30.II.D

23:34  …  32.II.C

23:37  …  12.II.C,  21.I.A

23:38-39  …  13.II.E

23:39  …  3.II.E

24

24:1-4  …  12.II.B

24:3-14  …  15.I.B,  36.I.E

24:9  …  40.I.A,  40.I.B

24:9-14  …  40.I.C

24:10  …  32.II.A

24:10-12  …  36.I.D

24:11  …  30.II.E

24:12-13  …  36.I.D,  40.I.D

24:14  …  35.I.B,  35.II.D

24:15-16  …  30.II.A

24:21-22  …  40.I.C

24:23-33  …  36.I.E

24:24  …  30.II.E

24:27  …  15.I.C

24:29-30  …  15.I.B,  30.II.A

24:31  …  15.I.C

24:35  …  8.I.C,  12.I.A,  15.II.A

24:36  …  5.I.D,  12.I.C

24:36-37  …  15.I.B

24:37-41  …  15.I.B

24:42-44  …  36.I.E

24:45  …  28.II.C,  36.I.A

24:45-46  …  34.II.D

24:45-47  …  15.I.C,  30.I.A,  36.I.A,  36.I.E

24:46-47  …  15.I.F

24:48-51  …  36.I.E

25

25:1-13  …  33.II.B,  36.I.E

25:14-30  …  36.I.E

25:19-21  …  28.I.C

25:20-21  …  34.II.D

25:21  …  15.I.F,  15.II.C,  36.I.A

25:24-30  …  28.I.C

25:30  …  15.II.E

25:31  …  3.I.B,  4.II.B,  15.I.C,  15.I.F

25:31-40  …  32.I.D

25:31-46  …  15.I.E,  26.II.D

25:34  …  7.I.E,  14.II.C,  15.II.C,  16.I.A

25:34-35  …  31.I.B

25:34-36  …  14.II.C

25:35-40  …  16.II.A

25:36  …  26.II.C

25:37-40  …  32.I.D

25:38-40  …  31.I.B

25:39-40  …  26.II.C

25:40  …  14.II.C

25:41  …  5.II.B,  5.II.D,  5.II.D,  15.II.E,  15.II.E,  15.II.E

25:41-46  …  32.I.D

25:46  …  15.I.D,  15.II.E,  15.II.E,  32.I.D

26

26:2  …  12.II.C

26:3-4  …  12.II.C

26:11  …  19.II.E

26:18  …  11.II.A,  12.II.C

26:24  …  11.I.B,  32.II.A

26:26-28  …  29.I.B

26:28  …  13.I.B,  14.II.A

26:29  …  29.I.B

26:31  …  11.I.C

26:31-34  …  32.II.A

26:36-39  …  40.II.B

26:38-39  …  23.II.C

26:39  …  12.I.D,  24.II.C

26:40-41  …  24.II.C

26:41  …  6.II.B,  6.II.B,  9.I.C,  38.II.E

26:42  …  23.II.C

26:42-44  …  40.II.B

26:45  …  12.II.C

26:45-50  …  12.II.C

26:47-50  …  32.II.A

26:47-52  …  11.II.C

26:50b-54  …  5.I.B,  30.II.A

26:52  …  31.II.D

26:52-56  …  11.I.B

26:53  …  5.I.D,  12.I.B

26:56  …  11.I.C,  32.II.A

26:62-63a  …  11.II.C

26:63  …  11.I.D

26:63-64a  …  11.I.D,  32.II.E

26:63-65  …  12.II.B

26:63-68  …  3.II.B

26:64  …  11.I.C,  15.I.C

26:67-68  …  12.II.C

26:69-75  …  29.II.A

26:73-74  …  32.II.E

27

27:1-2  …  12.II.C

27:3-4  …  6.II.A,  32.II.A

27:3-5  …  12.II.C

27:3-10  …  11.I.C

27:12-14  …  11.II.C

27:17  …  11.I.D

27:17-26  …  12.II.C

27:26-31  …  12.II.C

27:27-29  …  3.II.B

27:32-38  …  12.II.C

27:37-43  …  3.II.B

27:39-44  …  12.II.C

27:39-46  …  11.I.C

27:45-46  …  12.II.C

27:50  …  12.II.C

27:50-51  …  16.II.D

27:50-54  …  3.II.B,  21.I.D

27:51-54  …  12.II.C

27:52-53  …  13.I.D

27:54  …  3.II.B

27:57  …  23.II.E

27:57-60  …  11.I.C

27:57-61  …  12.II.C

27:58-60  …  11.II.B

27:62-66  …  12.II.C

28

28:1-7  …  12.II.D

28:2  …  5.I.A,  5.I.D

28:3-4  …  5.I.A

28:5-7  …  5.I.C

28:8-9  …  3.II.D

28:8-10  …  12.II.D

28:16-17  …  3.II.D

28:18  …  3.II.E,  14.II.D

28:18-20  …  12.I.A

28:19  …  3.II.C,  4.II.A

28:19-20  …  20.I.B,  23.II.A,  23.II.E,  29.I.A,  35.I.A,  35.II.D

28:19-20a  …  3.II.D,  30.II.A

28:20b  …  3.I.B,  4.II.C,  17.I.A

Mark

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16

1

1:1  …  3.II.A,  35.I.A

1:2-4  …  11.I.C

1:4  …  21.I.B

1:4-5  …  21.I.B,  29.I.A

1:14-15  …  14.II.C,  14.II.C,  21.I.A,  21.I.C,  35.I.B,  35.II.A

1:15  …  11.II.A,  35.I.B

1:21-27  …  12.I.A

1:24  …  11.I.B

1:25-27  …  5.II.D

1:34  …  36.II.C

1:35-37  …  24.II.C

1:37  …  12.II.A

1:38  …  12.II.B

1:39  …  36.II.C

1:40-41  …  11.II.C

1:41-44  …  9.II.D

1:41-45  …  12.II.A

2

2:2  …  12.II.A

2:3-5  …  22.I.D

2:4  …  12.II.A

2:5-7  …  3.II.C

2:8  …  6.II.B

2:11-12  …  22.I.D

2:23-28  …  29.II.B

2:27  …  29.II.B

2:28  …  14.II.D

3

3:2-5  …  11.II.C

3:4  …  29.II.B

3:5  …  37.I.B

3:7-10  …  12.II.A

3:11  …  3.II.B,  5.II.D

3:11-12  …  12.II.A

3:14-15  …  30.I.C

3:20  …  12.II.A

3:21  …  12.II.C

3:29  …  4.II.A

3:35  …  21.II.A

4

4:3  …  23.II.B

4:9  …  23.II.B

4:20  …  23.II.B

4:21-25  …  12.II.B

4:24  …  23.II.B

4:24-25  …  23.II.B

4:26-29  …  14.II.C

4:33  …  30.II.B

4:33-34  …  12.II.B

4:37-40  …  22.II.A

4:37-41  …  12.II.A

4:38a  …  11.II.B

5

5:2  …  5.II.D

5:2-4  …  5.II.D

5:5  …  5.II.D

5:7  …  3.II.B

5:7a  …  1.II.A

5:22-23  …  24.II.D,  34.I.D

5:23  …  29.II.D

5:25-29  …  22.I.D

5:27-29  …  19.II.B

5:30  …  32.II.B

5:33  …  32.II.B

5:34  …  19.II.B,  22.I.D

5:35  …  12.II.A

5:36b  …  22.II.B

5:41-42  …  12.II.A

5:41-43  …  12.II.A

6

6:1-3  …  22.II.A

6:5  …  29.II.D

6:6a  …  22.II.A

6:7  …  28.II.D,  36.II.C

6:12  …  21.I.B

6:13  …  36.II.C

6:15  …  12.II.B

6:30-31  …  18.II.B

6:34  …  12.II.B

6:47-51  …  12.II.A

6:48a  …  12.II.A

6:51  …  12.II.A

6:51-52  …  33.II.C

6:54-55  …  12.II.A

6:56  …  12.II.A

7

7:1-13  …  30.II.C

7:5-13  …  21.II.C

7:6-8  …  27.I.B

7:9  …  30.II.A

7:9-13  …  27.II.D,  34.I.F

7:13  …  30.II.A

7:14  …  12.I.A,  23.II.B

7:14-19  …  14.I.C

7:14-23  …  21.II.C

7:21-23  …  9.I.C,  33.II.A,  38.I.C

7:25  …  5.II.D,  38.I.D

7:26  …  34.I.D

7:32-35  …  29.II.D

7:35-36  …  12.II.A

7:37  …  12.II.A

8

8:6  …  25.II.C

8:11-12  …  11.II.C

8:14-21  …  22.II.D

8:17-21  …  33.II.C

8:25  …  12.II.A

8:29  …  3.II.B

8:34  …  23.II.E

8:35  …  35.II.D

8:36-37  …  6.II.B,  28.I.C

8:38  …  5.I.A,  29.II.A

9

9:7  …  12.I.A

9:17-22  …  5.II.D

9:18-19  …  22.II.A

9:22-23  …  22.I.C,  24.II.D

9:22-24  …  22.II.A

9:25-27  …  5.II.D,  36.II.C

9:28-29  …  24.II.A,  24.II.D,  36.II.C

9:33-34  …  26.I.B

9:35  …  28.II.D

9:37  …  21.I.C

9:38-40  …  3.I.D,  36.II.C

9:41  …  11.I.D,  16.I.B

9:43  …  15.II.E

9:47-48  …  15.II.E

9:50  …  26.I.B

10

10:1  …  12.II.A

10:11-12  …  34.I.A

10:13-14  …  11.II.C

10:13-16  …  34.I.D

10:15  …  14.II.C

10:16  …  29.II.D

10:17-18  …  3.II.C,  11.II.C

10:18b  …  2.I.A,  2.II.C

10:19  …  32.II.D

10:20-21  …  11.II.C

10:21  …  23.II.E,  32.I.C

10:21-22  …  12.I.C

10:21-25  …  38.II.A

10:23-25  …  14.II.C

10:24-25  …  22.II.E

10:24-27  …  16.I.A

10:27  …  1.II.B

10:28  …  28.I.B

10:28-30  …  23.II.E

10:29-30  …  12.I.A,  25.II.E,  28.I.C

10:35-37  …  31.II.A,  38.I.B

10:38-39  …  40.II.A

10:41  …  31.II.A

10:41-45  …  38.I.B

10:42-45  …  30.I.C

10:51-52  …  22.I.B

11

11:9-10  …  11.I.A

11:15-17  …  25.I.B

11:18  …  12.II.B,  12.II.C

11:22  …  22.I.A

11:22-24  …  22.I.C,  24.II.D

11:23  …  22.II.A

11:25  …  24.II.B,  24.II.C,  31.I.C

12

12:28-33  …  31.I.A

12:28-34a  …  14.II.C

12:29  …  1.I.A

12:31  …  31.I.A

12:32  …  1.I.A

12:33  …  14.I.D,  23.I.B,  27.II.D,  31.I.A

12:35  …  11.I.A

12:36  …  8.I.B

12:37  …  12.II.B

12:38-40  …  24.II.C,  32.I.D,  38.I.B

12:40  …  15.II.E,  32.II.C

12:41-44  …  27.II.B

13

13:2-8  …  12.I.C

13:9  …  40.II.A

13:10  …  13.II.C,  35.II.D

13:11  …  40.II.B

13:14  …  12.I.C

13:18-27  …  12.I.C

13:19  …  6.I.A

13:20  …  15.I.B,  16.I.A,  40.I.D

13:26  …  3.I.B

13:32  …  1.II.D,  1.II.D,  5.I.A

13:32-33  …  15.I.B

13:32-37  …  36.I.E

13:33  …  24.II.C

14

14:3-9  …  27.II.C

14:12  …  13.I.A

14:27-30  …  12.I.C

14:33-34  …  11.II.B

14:35-36  …  24.II.E

14:36  …  1.II.B,  3.II.A

14:39  …  24.II.E

14:53  …  12.II.C

14:55-56  …  12.II.C

14:61-64  …  12.II.C

15

15:9-10  …  31.II.B

15:27  …  11.I.C

15:34  …  3.II.E

15:37  …  11.II.B

15:39  …  11.II.B

16

16:9  …  12.II.D,  36.II.C

16:12  …  12.II.D

16:14  …  12.II.D,  21.I.A,  22.II.A

16:15  …  35.I.A

16:15-16  …  35.II.A,  35.II.B

16:16  …  15.I.E,  21.I.E,  21.I.E,  29.I.A

16:17  …  36.II.C

16:18  …  29.II.D

16:19  …  14.II.D

16:20  …  20.I.B,  35.I.A,  35.II.C

Pray for persecuted Christians

Luke-John

Luke

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24

1

1:1-4  …  8.I.C,  21.I.D,  35.II.A

1:3-4  …  6.II.C,  8.I.E

1:6  …  21.II.A,  37.II.C

1:7  …  6.II.A

1:10  …  27.I.B

1:11-13  …  5.I.A

1:13  …  6.II.A

1:13-15  …  34.I.F

1:15  …  17.II.A

1:15-16  …  35.I.C

1:16-17  …  13.II.E

1:17  …  33.I.B

1:18-20  …  5.I.A

1:19  …  5.I.B,  5.I.C

1:19-20  …  7.I.E,  22.II.A

1:26-27  …  11.II.B

1:26-33  …  5.I.C,  11.II.B

1:30  …  25.II.E

1:31  …  3.II.B,  11.II.B

1:31-32  …  3.II.B,  11.II.B

1:32a  …  3.I.B

1:32-33  …  11.I.D,  20.II.C

1:34-35  …  3.II.B

1:34-37  …  11.II.B

1:35  …  3.I.C,  3.II.B,  4.I.B,  4.II.B,  23.II.C

1:36-37  …  1.II.B

1:38  …  23.II.C,  28.I.A

1:38-45  …  11.II.B

1:41-42  …  17.II.A

1:45  …  22.I.B

1:46-47  …  6.II.B,  25.I.E,  27.I.B

1:46-49  …  2.I.A,  25.II.D,  38.I.D

1:46-55  …  11.II.B

1:47  …  6.II.B

1:49  …  1.II.E,  2.I.A

1:50  …  2.II.B,  23.I.F

1:51  …  38.I.C

1:52  …  7.I.C,  38.I.B,  38.I.D

1:52-53  …  7.II.D

1:53  …  38.II.A

1:54-55  …  2.II.B,  8.II.B,  8.II.E,  19.I.D

1:57-58  …  2.II.B,  6.II.A,  26.I.C,  34.I.F

1:64  …  25.I.C

1:67  …  17.II.A

1:67-70  …  11.I.D

1:68  …  19.I.C

1:68-69  …  11.II.A,  20.I.B,  25.II.D

1:68-75  …  10.II.E,  11.II.D,  19.I.B

1:68-79  …  13.II.A

1:69  …  18.I.B

1:69-70  …  11.I.B

1:69-75  …  8.II.E,  11.II.A

1:74  …  28.II.C

1:74-75  …  18.I.B,  20.I.B,  28.II.A,  28.II.C

1:76-77  …  18.I.C,  18.II.D

1:76-79  …  11.II.A,  14.I.B

1:77  …  13.I.B

1:77-79  …  2.II.B

1:78-79  …  11.II.A,  13.I.B,  13.II.B

2

2:4-11  …  11.II.B

2:8-12  …  5.I.C

2:9  …  1.I.B

2:10  …  35.II.A

2:10-11  …  3.II.E,  21.I.A

2:10-12  …  11.I.B,  25.II.D

2:11  …  3.II.C,  11.I.D,  13.II.A,  14.II.D,  35.I.B

2:13-14  …  5.I.B,  25.I.A

2:14  …  18.II.B,  25.I.A

2:15  …  5.I.D

2:16  …  25.II.D

2:17-18  …  35.I.B

2:20  …  25.II.D

2:21  …  29.I.C

2:21-24  …  11.II.B

2:25-28  …  17.II.D

2:25-32  …  11.I.B,  11.I.D

2:26  …  4.I.B

2:27-32  …  11.II.A,  13.II.C,  25.I.C

2:29  …  18.II.B

2:30-32  …  11.II.A,  13.II.D

2:34  …  12.II.C

2:34-35  …  11.II.A,  35.II.A

2:36a  …  30.I.F

2:36-37  …  27.I.B,  29.II.C

2:37  …  24.II.D,  27.I.A,  27.I.B

2:37b  …  24.II.C

2:38  …  30.I.F

2:39  …  11.II.B

2:40  …  12.I.C

2:40-42  …  11.II.B

2:46  …  23.II.B

2:46-47  …  12.I.C

2:48  …  11.II.B

2:51  …  34.I.F

2:52  …  11.II.B,  12.I.C,  32.I.A

3

3:6  …  13.II.C,  19.I.E,  35.II.D

3:11  …  31.I.B,  32.I.C

3:12-14  …  32.II.D,  34.II.C

3:14  …  32.II.C,  38.II.A

3:17  …  15.II.E

3:18  …  30.I.D,  35.I.A,  35.II.A

3:19-20  …  30.I.E

3:23  …  11.II.B,  11.II.B

3:31  …  11.II.B

3:38  …  6.I.D

4

4:1  …  17.II.A

4:1-2  …  11.II.B,  12.I.B

4:1-13  …  5.II.C

4:3-12  …  30.II.A

4:5-6  …  5.II.B,  5.II.B

4:8  …  14.I.D

4:12  …  14.I.D

4:13  …  11.II.B

4:14  …  12.I.B

4:16  …  29.II.B

4:16a  …  11.II.B

4:16-19  …  30.II.A

4:17-19  …  11.I.B,  12.I.B

4:17-21  …  11.I.C

4:18  …  38.II.A

4:18-19  …  11.II.A,  25.II.E

4:18-21  …  12.I.A

4:21  …  11.I.B,  12.I.B

4:22  …  33.I.D

4:28-30  …  12.II.C

4:31  …  29.II.B

4:36  …  12.II.A

4:40  …  29.II.D

4:41  …  11.I.D

4:43  …  11.II.A,  12.II.B

4:44  …  12.II.B

5

5:1  …  8.I.B

5:4-7  …  12.II.A

5:4-9  …  12.II.A

5:8  …  38.I.D

5:10-11  …  23.II.E

5:16  …  24.II.C,  24.II.C

5:17  …  12.I.B

5:22  …  12.I.C

5:24-25  …  25.II.D

5:24-26  …  12.I.B,  12.II.A

5:27  …  20.I.A

5:27-28  …  23.II.E

5:32  …  21.I.B

5:33  …  24.II.D,  29.II.C

5:35  …  29.II.C

6

6:12  …  24.II.C,  24.II.C

6:13-16  …  30.I.A

6:17-18a  …  12.II.A

6:19  …  12.II.A

6:20  …  14.II.C

6:20-21  …  38.II.A

6:22  …  40.I.A

6:22-23  …  40.I.B,  40.II.C

6:24-25  …  38.II.B

6:25b  …  33.II.B

6:26  …  38.I.A

6:27-28  …  40.II.B

6:27-36  …  31.I.A

6:29-30  …  31.I.D

6:34-35  …  31.I.B

6:35  …  2.II.C,  10.II.C,  16.I.C,  31.I.B,  31.I.B

6:36  …  2.II.B,  23.II.E,  31.I.C

6:37  …  31.I.C,  31.I.C

6:38  …  27.II.A,  31.I.B,  32.I.D

6:40  …  23.II.E,  23.II.E

6:45  …  37.II.A,  37.II.B

6:46  …  23.II.A,  23.II.E

6:49  …  15.I.D

7

7:6-7  …  24.II.B,  38.I.D

7:12-13  …  11.II.C

7:14-15  …  12.II.A

7:14-16  …  3.II.C,  12.I.B,  12.II.B

7:21  …  5.II.D

7:22  …  12.II.B,  38.II.A

7:29-30  …  29.I.A

7:35  …  12.II.B,  21.I.B

7:37-38  …  38.I.D

7:37-50  …  11.II.C,  38.II.C

7:39-40  …  12.II.B

7:44-47  …  23.I.A

7:44-50  …  21.I.F

7:47-49  …  12.I.A

7:47-50  …  23.I.B

7:50  …  21.I.E

8

8:1a  …  12.II.B,  35.II.A

8:1-3  …  30.I.G

8:4  …  12.II.A

8:10  …  14.II.C

8:11-12  …  5.II.A

8:11-14  …  8.I.E

8:13  …  21.I.C,  22.I.A

8:14  …  33.II.B

8:15  …  21.I.A,  28.I.C,  32.II.B,  36.I.C,  36.I.C,  37.II.B

8:16-18  …  35.II.D

8:18  …  23.II.B

8:19  …  12.II.A

8:21  …  23.II.C,  23.II.D

8:31-32  …  5.II.D

8:38-39  …  3.II.C

8:39  …  35.I.B

8:49-50  …  22.II.B

8:53-55  …  6.II.B,  12.II.A

9

9:1  …  36.II.C

9:1-2  …  12.II.B,  20.I.C

9:2  …  35.I.B

9:6  …  35.II.C

9:11  …  12.II.B

9:23-25  …  28.I.B

9:24-25  …  6.II.A

9:26  …  15.I.C

9:28-32  …  3.I.B

9:34-35  …  3.I.B

9:35  …  3.II.E,  11.I.B

9:39  …  5.II.D

9:42-43  …  12.I.B,  12.II.A

9:43  …  1.I.B

9:43b-45  …  7.II.D

9:46-47  …  12.I.C

9:46-48  …  38.I.B

9:51  …  11.II.A

9:53-55  …  31.I.D

9:57-58  …  23.II.E

9:58  …  37.II.D

9:59-62  …  14.II.C,  23.II.E,  28.I.B

9:61-62  …  24.I.B

10

10:1  …  28.II.D

10:1-3  …  20.I.B

10:7a  …  30.I.G,  34.II.D

10:7-8  …  35.I.D

10:9  …  20.I.B

10:10-12  …  20.I.C

10:16  …  16.II.A,  21.I.C

10:17  …  28.II.B

10:17-18  …  5.II.C

10:17-19  …  3.I.D,  12.II.A

10:17-20  …  36.II.C

10:19  …  19.II.C,  20.I.C,  20.I.C

10:19-20  …  19.I.D,  36.II.A

10:20  …  13.II.B,  15.II.C,  25.II.D

10:21  …  12.I.B,  17.II.C

10:25-28  …  14.I.D,  23.I.B

10:25-37  …  31.I.A

10:33-35  …  31.I.C

10:36-37  …  31.I.C

10:38  …  35.I.D

10:38-42  …  22.II.D

10:39  …  23.II.B

11

11:2  …  1.II.E

11:2-3  …  22.II.D

11:3  …  6.I.B

11:4  …  37.I.C

11:5-10  …  24.II.D

11:13  …  17.II.A

11:14  …  5.II.B,  11.II.A,  12.II.A

11:14-18  …  5.II.D

11:20  …  12.I.B

11:21-22  …  5.II.B,  11.II.A,  12.II.A

11:28  …  23.II.C,  23.II.D

11:34-36  …  21.I.A,  37.II.B

11:39-40  …  33.II.B

11:39-41  …  27.II.D

11:42  …  23.I.A

11:42a  …  14.I.D

11:43  …  38.I.C

11:50-51  …  6.II.A

11:52  …  30.II.D

11:53-54  …  12.II.C

12

12:1  …  36.II.B

12:1-2  …  32.II.C

12:1-3  …  15.I.D

12:4  …  17.I.B

12:4-5  …  23.I.D

12:6-7  …  22.II.C

12:8  …  29.II.A,  29.II.A

12:8-9  …  5.I.D

12:12  …  4.II.B,  17.II.D

12:15  …  31.II.A,  36.II.B,  37.II.A,  38.II.E

12:16-21  …  38.II.B

12:20  …  7.II.D

12:20-21  …  33.II.B

12:25-26  …  22.II.D

12:32  …  15.II.C,  19.II.D,  22.II.C

12:33  …  15.II.B,  15.II.C,  27.II.B,  32.I.C,  32.I.D

12:35-38  …  36.I.E

12:37  …  15.I.C

12:42  …  30.I.A,  30.I.B

12:42-48  …  30.I.A

12:45-46  …  15.I.E,  21.II.B

12:45-48  …  15.II.E

12:47  …  9.I.A,  28.I.C

12:47-48  …  15.I.E

12:49  …  11.II.A

12:50  …  11.II.B

12:51-53  …  11.II.A

12:54-59  …  21.I.A

13

13:1-5  …  21.I.B

13:6-9  …  28.I.C,  36.I.C

13:10  …  29.II.B

13:10-13  …  12.II.A,  19.I.C

13:10-17  …  29.II.B

13:11  …  5.II.D

13:12-13  …  12.I.B,  29.II.D

13:13-16  …  32.II.C

13:15b  …  6.II.C

13:16  …  5.II.C,  12.II.A,  19.I.C

13:17  …  12.I.B

13:23-25  …  21.I.A

13:24-28  …  15.II.E

13:25-27  …  33.II.D

13:28-29  …  14.II.C

13:29  …  15.II.D

13:33  …  12.II.B

14

14:1-4  …  11.II.C

14:1-6  …  12.I.C

14:7-11  …  38.I.B

14:12-14  …  32.I.D

14:15  …  15.II.D

14:15-18a  …  13.II.E

14:15-24  …  21.I.A

14:21-24  …  13.II.E

14:26-27  …  23.II.E,  28.I.B

14:28-33  …  21.I.A,  23.II.E

14:31  …  6.II.C

14:33  …  28.I.B

15

15:1-7  …  21.I.B

15:2  …  11.II.C

15:8-10  …  21.I.B

15:9  …  26.I.C

15:10  …  5.I.A

15:11-14  …  21.I.B

15:17  …  21.I.B

15:18-24  …  37.I.D

15:20  …  2.II.B,  31.I.C,  34.I.D

15:20-24  …  21.I.B

15:21  …  9.I.B,  21.I.B

15:24  …  18.I.A

15:25-32  …  21.I.B

15:31  …  17.I.A,  25.II.E

16

16:1-9  …  32.I.D

16:9  …  15.II.B

16:9-12  …  38.II.B

16:10  …  32.II.A

16:14-15  …  38.II.A

16:15  …  10.I.C

16:16  …  14.I.C,  14.II.C

16:19-26  …  32.I.D,  38.II.B

16:20-21  …  19.II.E

16:22  …  6.II.A,  18.II.B

16:23-25  …  15.II.E

16:25  …  18.II.B

16:26  …  15.II.E

16:27-28  …  15.II.E

16:29-31  …  21.I.A,  33.II.C

17

17:1  …  30.II.D

17:1-3  …  37.II.A

17:3  …  33.I.D

17:3-4  …  31.I.C

17:5-6  …  22.I.A,  22.I.C

17:7-10  …  28.II.C,  34.II.D,  38.I.D

17:10  …  23.II.A,  38.I.D

17:11-15  …  12.I.B

17:12-18  …  39.II.D

17:12-19  …  22.I.D

17:15  …  25.I.D

17:20-21  …  14.II.C,  14.II.C

17:25  …  12.II.C

17:28-30  …  15.I.B

17:30  …  15.I.C

17:30-33  …  36.I.E

17:34-35  …  15.I.C

18

18:1  …  24.II.A

18:1-8  …  24.II.D

18:7  …  16.I.A

18:7-8  …  39.II.B,  39.II.E

18:7-8a  …  2.I.B

18:8  …  22.I.A

18:9-14  …  21.II.C,  29.II.C,  31.II.B,  38.I.A,  38.I.A,  38.I.B

18:10  …  24.I.C,  24.II.C

18:11  …  32.II.D

18:12  …  29.II.C

18:13-14  …  37.I.C,  37.I.D

18:22  …  32.I.D

18:22-30  …  14.II.C

18:28-30  …  21.II.A

18:29-30  …  25.II.E

18:31-33  …  12.II.C

18:31-34  …  7.II.D

18:41-43  …  39.II.D

18:42-43  …  12.I.B

19

19:5-7  …  11.II.C

19:8  …  32.I.C

19:8-9  …  13.II.D,  21.II.B,  32.I.D

19:10  …  11.II.A

19:11-12  …  14.II.C

19:12  …  13.II.E

19:12-13  …  20.I.C,  28.II.A

19:14-15  …  13.II.E

19:15  …  15.I.E

19:27  …  13.II.E,  14.II.D

19:37  …  12.I.B

19:37-38  …  25.I.E,  25.II.C

19:41-44  …  11.II.C,  13.II.E

19:42-44  …  33.II.D

19:47a  …  12.II.B

19:48  …  12.II.B

20

20:17-18  …  21.I.E

20:19-26  …  12.I.C

20:35-36  …  15.II.B

20:36  …  5.I.A,  16.I.C

20:37-38  …  15.I.D

20:38  …  7.I.A

20:46  …  38.I.B

21

21:5-6  …  10.II.E

21:8  …  30.II.E,  36.I.E

21:9-11  …  15.I.B

21:11  …  10.II.A,  36.I.E

21:12  …  3.I.D,  40.I.B

21:12-13  …  20.I.A,  35.I.A

21:14-15  …  40.II.B

21:15  …  3.I.B,  18.II.D

21:18  …  40.I.D

21:19  …  40.II.D

21:20-24  …  20.II.C

21:24  …  7.II.C,  13.II.E

21:25-26  …  15.I.B

21:25-28  …  13.II.A

21:27  …  15.I.C,  22.II.D

21:28  …  15.II.C

21:31  …  14.II.C

21:34  …  22.II.D,  33.II.B,  36.I.E

21:35  …  36.I.E

21:36  …  24.II.C,  36.I.E,  40.II.B

21:37  …  24.II.C

21:37-38  …  12.II.A

22

22:3-4  …  5.II.A

22:3-6  …  12.II.C

22:15-16  …  15.II.D

22:15-18  …  14.II.C

22:17  …  25.II.C

22:19  …  25.II.C

22:19-20  …  29.I.B

22:20  …  14.II.A

22:20-22  …  12.II.C

22:24-27  …  38.I.B

22:25-27  …  38.I.D

22:26b-27  …  30.I.D

22:27  …  11.II.C

22:28  …  32.II.A

22:28-30  …  15.II.C

22:29  …  3.II.E

22:29-30  …  14.II.C,  15.I.F,  15.II.D

22:31  …  5.II.C

22:31-32  …  26.II.B,  36.II.B

22:32  …  26.II.C

22:35  …  19.II.A

22:36  …  40.II.A

22:40  …  37.II.A

22:41-42  …  24.II.B,  24.II.E

22:41-43  …  5.I.B

22:42  …  39.I.D

22:44  …  11.II.B,  24.II.D,  39.II.B

22:45-46  …  37.II.A

22:69  …  14.II.D

22:70  …  3.II.B

23

23:2-3  …  11.I.D

23:4  …  12.II.C

23:13-15  …  12.II.C

23:20-24  …  12.II.C

23:26-31  …  13.II.E

23:33-34  …  12.II.C

23:33-34a  …  11.II.C,  31.I.C

23:35  …  11.I.A,  11.I.B

23:41  …  6.II.C,  12.II.C

23:42  …  14.II.C

23:42-43  …  17.I.A

23:46  …  6.II.B,  11.I.C,  12.II.C

23:55-56  …  29.II.B

24

24:1-7  …  12.II.D

24:4  …  5.I.A

24:6-7  …  11.I.C

24:13-16  …  12.II.D

24:15-16  …  7.II.D

24:19  …  12.II.B,  12.II.B

24:22-24  …  12.II.D

24:25  …  33.II.A

24:25-27  …  11.I.B

24:26  …  12.II.D

24:26-27  …  30.II.A

24:27  …  12.II.B,  18.I.C,  30.II.B

24:28-32  …  12.II.D

24:30-31  …  7.II.D

24:32  …  12.II.B

24:33-35  …  35.I.B

24:36-43  …  12.II.D

24:39  …  11.II.B

24:44-47  …  11.I.B

24:45  …  18.I.C,  18.II.D,  30.II.B

24:45-47  …  30.II.A

24:46-47  …  3.I.D,  28.II.B

24:46-48  …  35.I.B

24:46-49  …  17.II.D,  20.I.C

24:47  …  21.I.B,  35.I.A

24:49  …  11.II.D

24:50  …  29.II.D

24:50-51  …  12.II.D

24:51-52  …  3.II.D

24:52-53  …  24.I.C,  25.I.C

John

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21

1

1:1  …  3.II.A,  3.II.C,  8.I.A

1:1-2  …  3.I.A

1:1-4  …  6.I.C

1:3  …  4.II.C

1:4  …  13.II.B

1:4-5  …  11.II.A,  13.I.D

1:6-7  …  35.II.B

1:7  …  21.I.A

1:9  …  11.II.A

1:10  …  6.I.C,  33.II.D

1:10-11  …  6.I.D

1:11  …  12.II.C,  13.II.E

1:12  …  3.I.D

1:12-13  …  16.I.C,  18.I.A,  21.I.E

1:14  …  3.I.B,  3.I.C,  3.II.A,  8.I.A,  11.II.A,  11.II.B,  12.II.B,  17.I.E,  35.I.B

1:15  …  3.I.A,  3.I.B,  35.I.B

1:16  …  17.I.E,  25.II.E

1:16-17  …  3.I.C

1:17  …  8.I.B,  11.II.A,  11.II.A,  12.II.B,  14.I.C

1:18  …  1.I.A,  3.II.C,  6.II.D,  11.II.A

1:19-20  …  32.II.B

1:26-27  …  38.I.D

1:27  …  3.I.B

1:29  …  11.II.A,  13.I.A,  13.I.A,  13.I.B

1:29-30  …  11.II.B

1:31  …  35.I.A

1:31-33  …  29.I.A

1:32  …  11.I.B

1:32-34  …  3.II.B,  12.I.B,  35.I.B

1:33  …  11.II.D

1:36  …  13.I.A,  13.I.A

1:41  …  11.I.D,  35.I.A

1:45  …  11.I.B,  11.I.D

1:45-46  …  35.I.A

1:47-48  …  12.I.C

1:47-49  …  3.II.B

1:47-50  …  21.I.D

1:49  …  11.I.D,  11.I.D,  29.II.A

1:51  …  5.I.D,  16.II.D,  21.I.D

2

2:1-3  …  12.II.A

2:1-5  …  11.II.B

2:4  …  11.II.A

2:5-9  …  23.II.A

2:6-10  …  12.II.A

2:6-11  …  12.I.B

2:11  …  3.I.B,  21.I.D

2:13-22  …  12.I.A

2:14-17  …  11.I.C,  11.II.C,  28.II.C

2:18-22  …  12.II.D,  21.I.D

2:19-21  …  14.II.D

2:21  …  11.II.B

2:22  …  23.II.B

2:23  …  3.I.D,  12.I.B,  21.I.D

2:23-25  …  21.I.C,  22.II.E

2:24-25  …  12.I.C

3

3:2  …  12.I.B,  12.I.D

3:3  …  12.I.A,  14.II.C,  14.II.C

3:3-8  …  18.I.A

3:5  …  12.I.A,  14.II.C,  14.II.C,  29.I.A

3:5-7  …  17.II.A

3:6  …  17.II.C,  18.I.A

3:8  …  17.II.A

3:11  …  35.I.B

3:13  …  3.I.B,  11.II.A

3:14-15  …  11.I.C

3:14-16  …  15.I.E,  21.I.E

3:16  …  2.II.A,  3.II.A,  3.II.E,  12.I.A,  13.II.B,  13.II.B,  21.I.C,  27.II.A

3:16-17  …  11.II.A,  11.II.D,  21.I.A

3:17  …  13.II.A

3:18  …  3.I.D,  3.II.A,  21.I.C,  21.I.E,  21.I.F,  35.II.A

3:18-21  …  15.I.E

3:19  …  11.II.A

3:19-20  …  9.I.D,  33.II.C

3:19-21  …  21.I.A,  37.II.B

3:21  …  28.II.B

3:27  …  2.II.C

3:29  …  16.II.C,  18.II.C

3:29-30  …  38.I.D

3:31  …  3.I.B,  11.II.A

3:31b-34  …  12.I.C,  12.II.B

3:32  …  12.II.B,  13.II.E

3:33  …  2.I.B

3:34  …  8.I.B,  12.I.B

3:35  …  3.II.A,  3.II.E,  12.I.A,  14.II.D

3:36  …  2.I.D,  12.I.A,  13.I.B,  13.II.B,  15.I.E,  15.II.E,  21.I.A,  21.I.E,  21.I.E,  21.II.A

4

4:6  …  11.II.B

4:10  …  13.II.B,  14.I.B

4:13-14  …  13.II.B,  19.II.A

4:17-18  …  12.I.C,  21.I.D,  38.II.D

4:17-19  …  12.II.B

4:19-24  …  14.II.A

4:20  …  8.II.D

4:20-21  …  27.I.B

4:22  …  13.II.D

4:23-24  …  27.I.B

4:24  …  1.I.A

4:25-26  …  11.I.D,  12.I.C

4:29  …  12.I.C,  21.I.D

4:34  …  12.I.D

4:35-36  …  26.I.C,  35.II.B

4:36  …  35.II.D

4:36-38  …  35.II.D

4:38  …  20.I.B

4:39  …  21.I.D,  35.I.B

4:41-42  …  12.II.B,  21.I.D

4:42  …  13.II.A,  21.I.C

4:44  …  13.II.E

4:47  …  34.I.D

4:48  …  21.I.D

4:48-53  …  12.I.B

4:49  …  34.I.D

4:49-53  …  21.I.D,  22.I.D

5

5:5  …  12.II.A

5:8-9a  …  12.II.A

5:14  …  21.I.B

5:16-17  …  28.II.A

5:16-18  …  3.II.A,  12.II.C,  13.II.E

5:16-21  …  12.I.D

5:17  …  1.I.C,  2.II.D

5:17-18  …  3.II.B

5:19  …  12.II.B

5:19-20  …  3.II.E,  12.I.C

5:20  …  3.II.A

5:21  …  4.II.C,  7.I.C,  12.II.A,  13.II.B,  13.II.B,  14.II.D,  16.I.A

5:22-23  …  3.II.D,  15.I.E

5:23  …  3.II.A,  21.I.C

5:24  …  8.I.D,  8.I.E,  12.I.A,  15.I.E,  21.I.A,  21.I.C,  21.I.E,  21.I.F

5:24-25  …  12.II.B,  13.II.B,  18.I.A

5:25-29  …  14.II.D

5:26  …  1.I.D,  3.I.A,  3.II.E,  13.II.B

5:27  …  3.II.E,  12.I.A,  15.I.E

5:28-29  …  15.I.D

5:30  …  3.I.C,  11.II.C,  12.I.D,  12.I.D

5:31-34  …  21.I.D

5:35  …  35.II.D

5:36  …  12.I.B

5:36b  …  12.I.D

5:36-38  …  11.II.A

5:37  …  1.I.A,  6.II.D

5:37-38  …  11.II.A

5:37-39  …  21.I.D

5:38  …  12.II.B,  18.I.C,  21.I.E

5:39  …  8.I.E,  11.I.B,  23.II.B

5:39-40  …  11.I.B,  21.I.E,  30.II.A,  33.II.D

5:39-47  …  21.I.A

5:41  …  38.I.A

5:42  …  12.I.C

5:43  …  11.II.A,  12.II.C

5:44  …  38.I.A

5:44-45  …  3.II.C

5:46  …  11.I.B,  30.II.A

5:46-47  …  23.II.B

6

6:5-6  …  22.I.A

6:9-14  …  12.II.A

6:9-15  …  11.I.D

6:12  …  6.II.C

6:14  …  12.II.B

6:14-15  …  12.I.B

6:15  …  12.I.C

6:26-27  …  12.I.B,  21.I.D

6:27  …  28.I.C

6:27a  …  13.II.B

6:27-29  …  21.I.E

6:29  …  21.I.C

6:32-33  …  11.II.A,  27.II.A

6:33  …  13.II.B,  29.I.B

6:35  …  3.II.C,  13.II.B,  19.II.A,  21.I.E,  29.I.B

6:36  …  12.II.B

6:37  …  16.I.A,  21.I.F

6:37-39  …  16.I.B

6:38  …  3.I.A,  12.I.D

6:39  …  19.II.C,  21.I.F

6:39-40  …  3.II.E,  15.I.C

6:40  …  11.II.D,  13.II.B,  15.I.E,  15.II.B,  21.I.E

6:42  …  11.II.B

6:44  …  15.I.C

6:44-45  …  16.I.A

6:45  …  18.I.C,  23.II.B

6:46  …  1.I.A,  12.I.C

6:47  …  12.I.A,  18.I.A

6:47-58  …  21.I.E,  29.I.B

6:48-58  …  13.II.B

6:51  …  11.II.A,  12.II.C,  13.II.C

6:53-56  …  13.I.B

6:54  …  15.I.C

6:56  …  16.II.A,  21.II.D

6:57  …  1.I.D,  3.I.A

6:60  …  12.II.B,  16.I.A

6:62  …  3.I.A

6:63  …  8.I.E,  17.II.C,  18.I.A,  18.I.A

6:63a  …  4.II.C

6:64-65  …  16.I.A

6:64-66  …  12.II.B

6:66  …  36.I.D

6:68  …  8.I.E,  13.II.A,  13.II.B

6:69  …  4.II.B,  11.I.B,  11.I.D,  21.I.C,  29.II.A

7

7:1  …  12.II.C

7:5  …  12.II.B

7:6  …  11.II.A

7:7  …  12.II.C,  37.II.D

7:8  …  11.II.A

7:12  …  11.II.B,  11.II.C,  12.II.B

7:14-17  …  12.II.B

7:15  …  11.II.B,  12.I.C

7:16  …  12.I.D

7:17  …  21.I.A,  21.I.B,  23.II.D

7:18  …  3.I.C,  11.II.C,  12.I.D,  12.II.B

7:19  …  12.II.C

7:19a  …  8.I.B

7:21-24  …  29.II.B

7:22-23  …  29.I.C

7:23-24  …  31.I.C

7:25  …  12.II.C

7:28  …  7.I.A

7:28-29  …  11.II.A,  12.I.C

7:30  …  12.II.C

7:31  …  11.I.D,  12.I.B,  21.I.D

7:33-34  …  12.II.D

7:37  …  21.I.A

7:37-39  …  17.II.B,  19.II.A

7:38-39  …  17.II.A,  17.II.C,  21.I.E

7:42  …  11.I.A

7:45-46  …  12.II.B

7:47-48  …  12.II.B

7:51  …  32.I.B

8

8:2  …  12.II.B

8:3  …  38.II.C

8:3-9  …  11.II.C,  12.I.C

8:3-11  …  31.I.C,  38.II.C

8:11  …  21.I.B,  38.II.C

8:12  …  8.I.E,  11.II.A,  13.II.B,  18.II.D,  23.II.E

8:15  …  31.I.C,  31.I.C

8:16  …  3.I.C,  10.I.C,  12.I.C,  12.I.D

8:17-18  …  21.I.D

8:19  …  3.II.C,  6.II.D,  33.II.D

8:23  …  37.II.D

8:24  …  3.II.C,  21.I.E

8:26  …  12.I.C,  12.II.B

8:28  …  3.II.C,  12.I.C,  12.I.D,  12.I.D,  12.II.B,  21.I.D

8:29  …  12.I.D,  12.I.D,  23.II.A

8:30  …  12.II.B,  21.I.D

8:31  …  21.II.A,  23.II.E,  36.I.C

8:31-32  …  8.I.E,  8.I.E,  12.II.B,  18.I.C,  23.II.D,  23.II.E

8:31-36  …  13.I.C

8:34  …  9.I.D,  21.II.C

8:34-36  …  16.I.C

8:37  …  12.II.B,  12.II.C,  18.I.C,  33.II.C

8:38  …  11.II.A,  12.I.C

8:39-42  …  33.II.D

8:40  …  12.II.B,  12.II.C

8:40a  …  11.II.B,  12.I.C

8:42  …  3.II.E,  11.II.A,  23.I.A

8:43-44  …  33.II.C

8:44  …  5.II.A,  5.II.B

8:44a  …  5.II.A

8:44-46  …  33.II.C

8:45-46  …  12.II.B,  12.II.B

8:46  …  13.I.A

8:46-47  …  21.I.E

8:47  …  33.II.C,  33.II.D

8:47a  …  23.II.B

8:48  …  12.II.C,  13.II.E

8:49-50  …  12.I.D

8:50  …  10.I.A,  11.II.C,  25.I.C

8:51  …  8.I.E,  13.II.B,  15.II.B,  21.II.A

8:52-53  …  12.II.C,  13.II.E

8:53  …  3.I.B

8:54  …  3.II.C,  11.II.C,  12.I.D,  21.I.D

8:55  …  12.I.C,  12.I.D,  24.I.D,  33.II.D

8:57-58  …  3.I.B

8:57-59  …  3.II.C

8:58  …  3.I.A

9

9:1  …  12.II.A

9:1-3  …  12.I.D,  18.I.D,  20.I.A

9:4  …  28.II.A

9:5  …  11.II.A

9:6-7  …  12.I.D,  12.II.A,  20.I.A

9:13-16  …  12.I.B

9:15  …  35.I.B

9:16  …  12.II.C

9:17  …  12.II.B

9:22  …  29.II.A,  40.I.B

9:24  …  12.II.C

9:25  …  35.I.B

9:30-38  …  12.I.B

9:31  …  24.II.E,  27.I.A

9:31a  …  24.II.E

9:31-33  …  12.I.B

9:32  …  12.II.A

9:32-33  …  12.I.B

9:35-38  …  3.II.D,  21.I.C

9:39  …  11.II.A,  33.II.C

9:41  …  15.I.E

10

10:1  …  30.II.D

10:2  …  12.II.B,  33.II.D

10:2-4  …  19.II.D

10:3  …  17.I.B

10:3-4  …  4.II.C

10:3-5  …  20.I.D,  23.II.E

10:4  …  17.I.B

10:6  …  12.II.B,  33.II.D

10:7  …  19.II.D

10:7-9  …  13.II.A

10:8  …  30.II.D

10:9  …  19.II.D,  21.I.A

10:9-10  …  19.II.A

10:10  …  11.II.A,  13.II.B,  18.I.A,  30.II.C,  30.II.D

10:11  …  11.II.C,  12.II.C,  19.II.D

10:12-13  …  30.II.D

10:14  …  17.I.B,  17.I.B

10:14-15  …  12.I.C,  12.II.C

10:14-16  …  19.II.D

10:16  …  13.II.D

10:17  …  3.II.A

10:17-18  …  3.II.E,  12.I.A,  12.I.D,  12.II.C,  12.II.D,  14.II.D,  23.II.D

10:20-21  …  12.II.B

10:24-25  …  11.I.D,  11.I.D

10:24-26  …  12.II.B

10:25  …  1.II.E,  12.I.B

10:26  …  21.I.E

10:27  …  17.I.B,  23.II.B,  23.II.E

10:28  …  3.I.B,  4.II.C,  13.II.B,  15.II.B

10:28-29  …  19.II.C

10:28-36  …  3.II.C

10:29  …  1.II.A,  7.I.D,  16.I.B

10:30  …  3.II.C

10:30-33  …  12.II.C,  13.II.E

10:32  …  12.I.D

10:33  …  11.II.B

10:35  …  8.I.A,  8.I.C

10:36  …  3.II.B,  3.II.E,  11.I.B,  11.I.D,  11.II.A

10:36-38  …  3.II.B,  3.II.C,  12.I.B

10:37-38  …  12.I.D,  21.I.C

10:37-39  …  13.II.E

10:38-39  …  12.II.C

10:40-42  …  21.I.D

10:41  …  20.I.C

11

11:4  …  12.I.D

11:5  …  11.II.C

11:8-10  …  23.II.D,  37.II.B

11:14-15  …  12.I.B,  21.I.D

11:19  …  26.II.C

11:21-22  …  12.I.B

11:23  …  22.I.B

11:24  …  15.I.C,  15.I.D

11:25  …  3.I.A

11:25-26  …  13.II.B,  15.I.E,  15.II.B,  21.I.E

11:27  …  3.II.B,  11.I.D,  11.I.D,  21.I.C,  29.II.A

11:32-35  …  39.I.B

11:33  …  6.II.B

11:33-35  …  11.II.B

11:34-36  …  11.II.C

11:38-44  …  12.I.D

11:39  …  12.II.A

11:39-40  …  22.I.B

11:40-44  …  1.I.B

11:41  …  24.II.B

11:41-42  …  11.II.A,  24.II.E

11:41-44  …  12.I.B

11:41-45  …  12.I.B,  21.I.D

11:43-44  …  12.II.A,  22.I.B

11:48-53  …  12.II.C

11:49-52  …  7.II.A

11:50-52  …  12.II.C,  13.II.D

11:51-52  …  13.II.E

12

12:9-11  …  12.I.B

12:12-16  …  11.I.C

12:23  …  12.II.C

12:24  …  28.II.A

12:24-25  …  28.I.B

12:25  …  12.I.A,  15.I.D

12:26  …  3.II.D,  15.II.C,  15.II.D,  23.II.E,  25.I.A,  28.I.C,  28.II.C

12:27  …  11.II.B,  12.I.D,  12.II.C

12:27-28  …  12.I.D

12:27-30  …  21.I.D

12:31  …  5.II.B,  5.II.C,  11.II.A,  37.II.D

12:31-33  …  13.I.D

12:32-33  …  12.II.C,  13.II.C

12:34a  …  11.I.A

12:35  …  33.II.C

12:35-36  …  37.II.B

12:36  …  3.II.D

12:36a  …  21.I.C,  21.I.E

12:37-40  …  21.I.A,  33.II.C

12:37-41  …  3.II.C,  11.I.C

12:37-42  …  12.II.B

12:40  …  7.II.D

12:41  …  3.I.A,  3.I.B,  11.I.B

12:42  …  29.II.A,  40.I.B

12:42-43  …  38.I.A

12:44  …  21.I.C

12:45  …  3.II.C,  6.II.D

12:46  …  11.II.A,  21.I.E

12:47  …  11.II.A,  13.II.A

12:47-48  …  8.I.E,  15.I.E

12:48  …  8.I.D,  15.I.D

12:49-50  …  8.I.B,  12.I.D,  13.II.B

12:50  …  21.II.A

13

13:1  …  11.II.A,  11.II.C,  12.II.C

13:2  …  5.II.B

13:3  …  3.II.E,  3.II.E,  12.I.A,  14.II.D

13:3-5  …  11.II.C

13:5  …  13.I.C

13:8  …  16.II.B

13:8-10  …  13.I.C

13:10  …  12.I.C

13:11  …  12.I.C

13:13-14  …  12.II.B,  3.II.C,  16.I.D,  23.II.E

13:13-17  …  28.II.D

13:14  …  23.II.E

13:15  …  23.II.E

13:17  …  23.II.D

13:18  …  11.I.C,  16.I.A

13:18-19  …  12.I.C

13:19  …  3.II.C,  11.I.D,  13.I.D,  21.I.D

13:20  …  16.II.A,  21.I.C

13:21  …  6.II.B,  11.I.C,  11.II.B

13:26  …  11.I.C

13:27  …  5.II.B

13:30  …  5.II.B,  11.I.C

13:31-32  …  12.I.D,  12.II.D

13:34  …  11.II.C,  23.II.E,  26.I.E

13:34-35  …  26.I.D

14

14:1  …  3.II.D,  22.II.B,  22.II.D

14:2-3  …  15.I.C,  15.II.C,  15.II.D

14:6  …  3.I.A,  11.II.A,  12.II.B,  13.II.A,  13.II.B,  16.II.D

14:6-7  …  6.II.D

14:7-9  …  3.II.C

14:10  …  12.I.D,  12.I.D

14:10b  …  12.II.B

14:10-11  …  3.II.C

14:11  …  12.I.B

14:12  …  20.I.C

14:12-14  …  22.I.C,  24.II.A

14:13  …  3.II.E

14:13-14  …  24.II.D,  24.II.E

14:14  …  3.II.D

14:15  …  23.I.A

14:15-17  …  23.I.B

14:15-17a  …  17.II.A

14:16-17  …  17.II.D

14:16-17a  …  4.I.B,  4.II.B

14:16-18  …  17.II.B

14:16-21  …  17.II.A

14:17  …  4.I.B,  4.I.C,  4.II.B,  4.II.C,  17.I.B,  17.II.A,  33.II.D

14:18  …  17.I.A

14:18-23  …  17.I.B

14:19  …  13.I.D,  13.II.B

14:20  …  3.II.C,  16.II.A,  16.II.A

14:21  …  17.I.C,  17.I.C,  23.I.A,  23.I.B,  23.I.B,  24.I.D

14:23  …  3.II.C,  16.II.A,  17.I.A,  17.I.B,  21.II.A,  23.I.B,  23.I.B,  23.II.D

14:23-24  …  23.I.A

14:24  …  8.I.B

14:24b  …  12.II.B

14:26  …  3.I.D,  4.I.B,  4.I.C,  4.II.B,  4.II.C,  11.II.D,  17.II.B,  17.II.C

14:27  …  4.II.C,  18.II.B,  22.II.B

14:28b  …  3.II.E

14:28-29  …  12.I.C,  21.I.D

14:30  …  12.II.A

14:31  …  12.I.D

14:31a  …  3.II.A,  23.I.A

15

15:1-2  …  18.I.D,  20.I.B

15:2  …  18.I.B,  28.I.C,  36.I.C

15:3  …  8.I.D

15:4  …  16.II.A

15:4-5  …  28.II.B

15:4-6  …  21.II.D

15:5  …  16.II.C

15:5-7  …  16.II.B

15:6  …  36.I.D

15:7  …  23.II.D,  36.I.C

15:7-8  …  24.II.E

15:7-10  …  21.II.D

15:8  …  21.II.B,  23.II.E,  23.II.E,  25.I.A,  28.II.A,  36.I.C

15:9  …  3.I.C,  11.II.C

15:9-10  …  3.II.A,  17.I.C

15:10  …  3.II.D,  12.I.D,  23.II.A,  23.II.D,  23.II.E

15:10-11  …  18.II.C,  23.II.D

15:11  …  4.II.C

15:12-13  …  11.II.C,  17.I.C,  26.I.E

15:12-14  …  26.I.D

15:12-15  …  17.I.B

15:13  …  32.II.A

15:13-14  …  21.II.A

15:14-15  …  21.II.A,  23.I.A

15:15  …  6.II.D,  12.I.C,  12.II.B,  18.I.C

15:16  …  16.I.A,  16.II.D,  20.I.B,  24.II.B,  24.II.D,  24.II.E,  28.II.A,  36.I.C

15:17  …  26.I.D

15:18  …  12.II.C

15:18-19  …  37.II.D,  40.I.A

15:19  …  16.I.A,  37.II.D

15:19-20  …  36.II.A

15:20-21  …  3.I.D,  40.I.A

15:21  …  24.I.D

15:22  …  15.I.E

15:23  …  21.I.C

15:24  …  12.I.B,  15.I.E

15:24-25  …  11.I.C,  12.II.C

15:26  …  4.I.A,  4.I.C,  11.II.D

15:26-27  …  17.II.B,  17.II.B,  35.II.C

15:27  …  35.I.B

16

16:1  …  8.I.D

16:1-4  …  40.I.A

16:2  …  12.I.C,  40.I.B

16:2-3  …  24.I.D

16:4a  …  12.I.C

16:7  …  11.II.D,  17.II.B

16:7-8  …  4.I.C

16:8-9  …  21.I.E

16:8-11  …  35.II.C

16:11  …  5.II.B

16:12  …  30.II.B

16:12-15  …  17.II.B

16:13  …  17.II.B,  18.I.C

16:13-14  …  4.I.C,  4.I.C

16:13-15  …  3.II.C,  17.II.C

16:14  …  3.I.B

16:20-22  …  18.II.C

16:21  …  34.I.F

16:23  …  12.I.A

16:23-24  …  16.II.D,  24.II.D

16:24  …  18.II.C,  24.II.A

16:25  …  12.II.B

16:26  …  16.II.D,  24.II.D

16:27  …  17.I.C,  21.I.E,  23.I.B

16:28  …  3.I.A,  12.II.D

16:30  …  3.I.B,  4.II.B,  11.II.A,  12.I.C,  12.II.B,  21.I.D

16:32  …  12.I.D

16:33  …  13.I.D,  16.II.B,  18.II.B,  19.I.D,  22.II.C,  40.II.B

17

17:1  …  12.II.C,  24.II.C

17:1-2  …  16.I.B

17:1-3  …  3.II.C,  17.I.B

17:1-5  …  12.I.D

17:2  …  3.II.E,  12.I.A,  13.II.B,  14.II.D

17:2-3  …  11.II.A,  13.II.B

17:3  …  17.I.B,  24.I.D

17:4  …  12.I.D,  25.I.A,  28.II.A

17:5  …  1.I.D,  3.I.A,  3.I.B,  3.II.E

17:6  …  6.II.D,  11.II.A,  16.I.B,  17.I.B,  23.II.C

17:6-8  …  12.I.C

17:7  …  3.II.E

17:7-8  …  18.I.C

17:8  …  11.II.A,  21.I.C,  23.II.B

17:9  …  14.II.B,  16.I.B,  16.I.B

17:9-10  …  3.II.C

17:10  …  3.II.D,  25.I.A

17:11  …  2.I.A,  3.II.C,  14.II.B,  16.II.C

17:11-12  …  1.II.E,  19.II.C

17:11-12a  …  3.I.D,  3.II.E

17:12  …  15.II.E

17:13  …  18.II.C

17:14  …  8.I.B,  37.II.D,  40.I.A

17:14-16  …  37.II.D

17:15  …  14.II.B,  19.II.C,  36.II.B

17:16  …  23.II.E

17:17  …  8.I.C,  8.I.D,  14.II.B

17:17-19  …  20.I.B

17:18  …  20.I.B

17:19  …  18.I.B

17:20  …  35.II.B

17:20-21  …  14.II.B,  21.I.D

17:20-23  …  16.II.C,  35.I.D

17:21  …  3.II.C,  17.I.A

17:21-23  …  3.II.C

17:22-23  …  16.II.C,  25.I.A

17:23  …  16.II.A,  17.I.C

17:24  …  1.I.D,  3.I.A,  3.I.B,  3.II.A,  3.II.E,  14.II.B,  15.II.D,  16.I.B

17:25  …  2.I.B,  11.II.A,  12.I.C,  33.II.D,  37.II.D

17:26  …  3.II.A,  6.II.D,  11.II.A,  16.II.A,  17.I.B,  18.II.A,  24.I.D

18

18:2-13  …  12.II.C

18:3-11  …  11.II.C

18:4  …  12.I.C

18:4-8  …  3.II.C

18:8-9  …  11.I.C,  19.II.C

18:11  …  12.I.D,  12.II.C

18:20  …  12.II.B

18:31-32  …  11.I.C,  12.I.C

18:36  …  14.II.C

18:36-37  …  14.II.C

18:37  …  11.II.A,  12.II.B,  23.II.B

19

19:5  …  11.II.B

19:7  …  3.II.B

19:10-11a  …  7.II.C

19:19-22  …  11.I.D

19:23-24  …  11.I.C

19:25  …  11.II.B

19:25-27  …  11.II.C,  12.II.C,  34.I.F

19:28  …  11.II.B

19:28-29  …  11.I.C

19:28-30  …  12.II.C

19:30  …  11.II.B,  12.I.D

19:31-37  …  11.I.C,  21.I.D

19:33-37  …  35.I.B

19:34-35  …  35.II.B

19:35  …  35.I.A,  35.II.A

20

20:1-12  …  12.II.D

20:6-8  …  21.I.D

20:9  …  8.I.E,  11.I.B

20:14-18  …  12.II.D

20:17  …  3.II.E,  16.I.C,  16.I.C

20:18  …  35.I.B

20:19  …  12.II.D,  29.II.B

20:19-20  …  12.II.D

20:19-21  …  18.II.B

20:21  …  20.I.B

20:21-22  …  4.II.A,  17.II.B,  20.I.C

20:22  …  11.II.D

20:23  …  20.I.C

20:24-29  …  12.II.D,  21.I.C

20:25-27  …  22.II.A

20:26  …  12.II.D,  18.II.B

20:28  …  3.II.C,  23.II.E,  29.II.A

20:29  …  21.I.E,  22.I.B

20:30  …  12.I.B

20:30-31  …  3.II.B,  11.I.D,  12.I.B,  21.I.C,  21.I.D,  21.I.D,  21.I.F,  35.I.B

20:31  …  3.I.D,  8.I.E,  11.I.D,  11.I.D,  13.II.B,  15.I.E,  21.I.E

21

21:6  …  12.I.C

21:9-13  …  11.II.C

21:12-14  …  12.II.D

21:15-16  …  30.I.D

21:15-17  …  23.I.A

21:16  …  23.I.A

21:17b  …  12.I.C

21:18  …  12.I.C

21:18-19  …  25.I.A,  40.I.B

21:19b  …  23.II.E

21:22b  …  23.II.E

21:24  …  8.I.C,  35.II.A

21:24-25  …  35.I.B

21:25  …  12.I.B

Pray for persecuted Christians

Acts

Acts

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28

1

1:2  …  12.I.B,  12.II.D

1:3  …  3.I.A,  12.II.B

1:3-4  …  12.II.D

1:4-5  …  4.I.A,  17.II.A

1:5  …  29.I.A

1:6-7  …  3.II.E,  15.I.B

1:7-8  …  35.II.D

1:8  …  4.I.B,  4.II.C,  17.II.B,  17.II.D,  20.I.C,  29.I.A,  35.I.A

1:9  …  1.I.A

1:9-11  …  12.II.D,  15.I.C

1:10-11  …  5.I.C

1:14  …  11.II.B,  11.II.B,  24.II.C,  26.I.A,  26.I.C,  27.I.C

1:15  …  26.I.A

1:16  …  4.I.B,  8.I.B,  8.I.C

1:20  …  30.I.A

1:24  …  1.I.C,  3.I.B,  4.II.B

1:24-26  …  28.I.D,  30.I.A

2

2:1  …  26.I.A

2:1-4  …  17.II.A

2:2-11  …  28.II.E

2:3-4  …  1.I.A

2:4  …  17.II.A,  40.I.B

2:5  …  13.II.E

2:11b  …  35.I.B

2:13  …  40.I.B

2:14  …  13.II.E,  23.II.B

2:16-18  …  28.II.E

2:17-18  …  30.I.F

2:19-20  …  15.I.B

2:20  …  15.I.C

2:21  …  3.I.D

2:22  …  11.II.B,  12.I.B,  12.I.D,  13.II.E,  21.I.D,  35.I.B

2:22-24  …  13.II.E

2:23  …  1.II.D,  7.I.E,  7.II.A,  12.II.C

2:23-24  …  35.I.B

2:24  …  12.II.D,  14.II.D

2:25-31  …  30.II.A

2:25-32  …  11.I.C

2:29-30  …  11.I.A

2:29-33  …  11.I.B,  11.II.D,  13.I.D

2:31  …  12.II.D

2:32  …  12.II.D,  12.II.D,  35.I.B

2:32-33  …  4.I.C,  4.II.A

2:32-34  …  14.II.D

2:33  …  4.I.A,  11.II.D,  18.II.A

2:33-35  …  14.II.D

2:33-36  …  11.I.C

2:36  …  3.II.E,  11.I.D,  14.II.D,  35.I.A,  35.I.B

2:36-39  …  13.II.E

2:37-38  …  35.I.B

2:38  …  17.II.A,  29.I.A,  29.I.A,  29.I.A

2:38-39  …  4.II.A,  11.II.D,  13.II.C,  18.II.A,  21.I.B

2:39  …  16.I.A

2:40  …  37.II.D

2:40-41  …  35.I.A

2:41  …  13.II.E,  26.I.A,  29.I.A

2:42  …  24.II.C,  26.I.C,  27.I.C,  29.I.B,  30.I.G

2:44  …  26.I.A

2:44-45  …  26.II.D,  32.I.C

2:46  …  31.I.B

2:46-47  …  14.I.B,  25.I.E,  26.I.A,  26.I.C,  26.I.C

2:46-47a  …  26.I.A,  27.I.C

3

3:1  …  24.I.C

3:6  …  11.I.D

3:6-7  …  3.I.D

3:6-8  …  25.II.D,  28.II.B

3:8  …  25.I.D

3:12  …  28.II.C

3:12-13  …  3.II.E

3:13  …  7.I.A

3:13-15  …  13.II.E

3:14  …  3.I.C,  3.II.C,  11.I.B,  11.II.C

3:15  …  6.I.C,  6.II.A,  11.I.B,  12.II.C,  13.II.B,  33.II.C

3:16  …  3.I.D,  18.II.A,  22.I.D

3:17  …  33.II.C

3:17-18  …  8.I.C,  11.I.B,  12.II.C

3:19  …  19.II.B,  21.I.B

3:19-21  …  3.II.E,  3.II.E,  11.II.D

3:20  …  11.I.B,  11.I.B

3:20-21  …  12.II.D,  15.I.B,  18.II.A

3:20-26  …  11.I.C

3:21  …  11.II.D,  15.II.A

3:22  …  12.II.B,  23.II.B

3:22-23  …  23.II.B

3:24  …  11.I.B

3:25  …  8.II.A,  13.II.D

3:26  …  3.II.E,  3.II.E,  11.II.A,  13.II.E,  21.I.B

4

4:1-2  …  35.I.B,  35.II.B

4:1-3  …  40.I.A

4:4  …  13.II.E,  26.I.A,  35.II.B

4:8  …  17.II.A,  17.II.D

4:10  …  3.I.D

4:11  …  12.II.C,  16.II.C

4:12  …  3.I.D,  3.I.D,  13.II.A

4:12-13  …  35.I.C

4:13  …  20.I.A,  22.II.B,  40.II.B

4:18  …  3.I.D

4:18-20  …  28.I.B,  34.II.A,  35.I.B,  35.I.C

4:21-22  …  25.II.D

4:23  …  28.II.D

4:23-24  …  40.II.B

4:24  …  6.I.D,  7.I.B,  24.II.C,  27.I.C

4:25  …  8.I.B

4:25-27  …  11.I.C

4:26-27  …  3.II.E,  11.I.B,  12.II.C

4:27  …  3.I.C,  3.II.E

4:27-28  …  7.II.A,  7.II.C,  12.II.C

4:29  …  17.II.B,  39.II.E

4:29-30  …  3.II.E,  11.II.D,  35.II.C,  40.II.B

4:29-31  …  24.II.C,  28.II.B,  35.I.C,  35.I.D

4:30  …  3.I.D

4:31  …  17.II.A,  17.II.B,  17.II.D,  27.I.C,  39.II.E

4:32  …  26.I.A,  26.I.B,  26.II.D

4:33  …  17.I.E,  17.I.E,  20.I.C,  35.I.B

4:34-35  …  26.II.D

4:34-37  …  32.I.C

4:36-37  …  26.II.C

5

5:3  …  4.I.C,  4.II.A,  5.II.C

5:4b  …  4.II.A

5:8-11  …  23.I.D

5:9  …  4.I.C

5:9-10  …  10.II.A

5:12  …  26.I.A

5:12a  …  20.I.C,  36.II.C

5:14  …  13.II.E,  16.II.C,  26.I.A

5:15-16  …  20.I.C

5:16  …  36.II.C

5:18  …  40.I.B

5:18-19  …  5.I.C

5:18-21a  …  35.I.A

5:20  …  18.I.A,  30.II.B,  35.I.A,  35.II.B

5:27-29  …  34.II.A,  35.I.C

5:29  …  28.I.B

5:30-31  …  13.I.D

5:30-32  …  35.I.B,  35.II.C

5:31  …  3.II.E,  3.II.E,  11.II.D,  13.II.A,  13.II.E,  14.II.D,  21.I.B

5:31-32  …  4.II.A

5:32  …  17.II.A,  17.II.D

5:38-39a  …  7.I.E

5:39a  …  7.I.D

5:40  …  34.II.A,  40.I.A,  40.I.B

5:40-41  …  40.II.C

5:40-42  …  35.I.A

5:41  …  3.I.D,  25.I.B

5:42  …  11.I.D,  34.II.A,  35.I.A,  35.I.B

6

6:1-3  …  29.II.D

6:1-4  …  26.I.A,  30.I.C

6:2-4  …  30.II.A

6:3  …  4.I.B,  17.II.C,  30.I.B

6:3-5  …  17.II.A

6:4  …  24.II.A,  28.I.B,  35.I.D

6:5  …  22.I.A,  30.I.B

6:5-6  …  30.I.A

6:6  …  29.II.D

6:7  …  21.II.A,  22.I.C

6:8  …  17.I.E,  17.I.E,  20.I.C

6:8-13  …  40.I.A

6:9-10  …  4.I.B,  17.II.C,  17.II.D,  40.II.B

6:10  …  33.II.E

6:11-14  …  40.I.B

7

7:2b  …  1.I.B

7:2-4  …  8.II.A

7:5  …  8.II.A

7:6-7  …  10.II.C

7:8  …  8.II.A,  29.I.C

7:9  …  31.II.B

7:9-10  …  17.I.A,  18.II.D,  19.I.B

7:17  …  7.II.C

7:30-32  …  23.I.C

7:35  …  5.I.C

7:35-36  …  20.I.A

7:37-38  …  5.I.C

7:38b  …  8.I.C

7:41-42  …  9.I.D

7:44  …  20.I.D

7:45b-46  …  25.II.E

7:48-50  …  1.I.A

7:51  …  4.I.C,  37.I.B

7:51-54  …  13.II.E

7:52  …  3.I.C

7:52-53  …  23.II.C

7:53  …  5.I.C

7:55  …  1.I.A,  1.I.B

7:55-56  …  3.I.B,  14.II.D

7:59  …  6.II.B

7:59-60  …  3.II.D,  17.I.A,  31.I.C,  40.I.B,  40.II.B

8

8:1  …  40.I.A

8:2  …  39.I.B

8:3  …  40.I.A,  40.I.B

8:3-4  …  20.I.A

8:4-5  …  35.I.A

8:6-7  …  35.II.C,  36.II.C

8:12  …  3.I.D,  35.I.B,  35.II.A,  35.II.B

8:12-13a  …  29.I.A

8:13  …  21.I.C

8:14-15  …  17.II.A,  28.II.D

8:14-16  …  29.I.A

8:14-17  …  17.II.A

8:17-18  …  29.II.D

8:17-21  …  28.I.A

8:18-23  …  21.I.C

8:23  …  9.I.D,  31.II.B

8:25  …  8.I.A,  35.I.A

8:26a  …  5.I.C

8:26-28  …  20.I.D

8:29-31  …  17.II.D

8:30-31  …  30.II.B,  35.II.B

8:32-35  …  11.I.C,  30.II.A

8:33  …  12.II.C

8:34-35  …  30.II.B

8:35  …  17.II.D,  35.I.A,  35.II.A

8:35-36  …  35.II.B

8:35-37  …  21.I.C

8:35-38  …  29.I.A

8:39-40  …  4.I.B,  17.II.D

8:40  …  35.I.A

9

9:1  …  40.I.B

9:1-5  …  40.II.A

9:8-9  …  39.I.B

9:9  …  29.II.C

9:10-11  …  20.I.D

9:13-15  …  20.I.A

9:14  …  3.I.D

9:15-16  …  3.I.D,  40.I.A

9:17-18  …  17.II.A,  29.I.A,  29.II.D

9:20  …  3.II.B,  11.I.D,  35.I.B

9:22  …  11.I.D,  11.I.D

9:22-23  …  13.II.E

9:23-24  …  40.I.A

9:23-25  …  40.II.A

9:27-28  …  3.I.D,  28.II.B,  35.I.C

9:28-29  …  13.II.E

9:29  …  40.I.B

9:31  …  4.I.C,  23.I.C,  26.I.A

9:32  …  30.I.D

9:32-35  …  35.II.C

9:33-34  …  20.I.B

9:36  …  21.II.B,  32.I.C

9:39  …  32.I.C

9:40  …  20.I.C,  24.II.A,  24.II.C,  24.II.E

9:40-42  …  35.II.C

10

10:1-2  …  23.I.C,  32.I.C

10:1-4  …  24.II.B

10:3-6  …  5.I.C

10:4  …  24.II.A,  27.I.B,  32.I.D,  32.I.D

10:9  …  24.II.C

10:9-16  …  14.I.C

10:10-15  …  8.I.B,  13.II.C

10:19-20  …  4.I.C,  4.I.C,  17.II.D

10:25-26  …  27.I.A,  38.I.A

10:28  …  13.II.C,  14.I.C

10:30  …  24.II.C,  29.II.C

10:31  …  32.I.D

10:33  …  16.I.D,  20.I.D,  23.II.B,  30.I.G

10:34-35  …  2.I.B,  13.II.C,  13.II.D,  21.I.B,  21.I.F,  23.I.F,  32.I.A

10:35  …  23.I.E

10:36  …  13.I.B,  14.II.D,  35.I.B,  35.II.A

10:36-39a  …  13.II.E

10:38  …  3.II.E,  4.I.A,  5.II.B,  11.I.B,  11.II.C,  12.I.B,  12.I.D,  12.II.A,  21.II.B

10:39a  …  35.I.B

10:39b-40  …  35.I.B

10:40-41  …  12.II.D,  35.I.B

10:42  …  15.I.E,  20.I.D,  35.I.B

10:43  …  3.I.D,  11.I.B,  21.I.E,  35.I.B

10:44  …  35.II.C

10:44-45  …  4.I.C

10:44-46a  …  13.II.C,  17.II.A

10:45  …  29.I.C

10:45-46a  …  28.II.E

10:47  …  29.I.A

10:47-48  …  29.I.A

11

11:12-18  …  25.II.C

11:13-14  …  35.II.B

11:15-16  …  29.I.A

11:15-17  …  13.II.C

11:17  …  17.II.A,  17.II.A,  21.I.E

11:17-18  …  21.I.C

11:18  …  13.II.C,  18.I.A,  21.I.B

11:19  …  13.II.E,  35.I.A,  40.II.A

11:19-20  …  35.II.D

11:19-21  …  20.I.A

11:20  …  35.I.A

11:20-21  …  20.I.B,  35.II.B

11:20-22  …  30.I.A

11:20-23  …  16.I.A,  28.II.D,  35.II.C

11:21  …  21.I.B,  21.I.C

11:21-23  …  14.I.B

11:23  …  26.II.C,  30.I.D,  36.I.A

11:23-24  …  28.II.B

11:24  …  17.II.A,  17.II.C,  37.II.B

11:26b  …  23.II.E,  26.I.A

11:27-28  …  28.II.E

11:29  …  26.II.D,  27.II.B

12

12:2  …  40.I.B

12:5  …  24.II.E,  26.I.A,  26.II.A,  26.II.A,  27.I.C,  39.II.E

12:5-7  …  24.II.A

12:6-11  …  5.I.C,  40.I.D

12:11  …  19.I.D,  24.II.A,  24.II.E,  39.II.E

12:12  …  26.I.A,  27.I.C

12:17  …  28.II.D

12:21-23  …  25.I.A,  38.I.A

12:23  …  5.I.B,  10.II.A

12:24  …  8.I.C,  35.II.D

13

13:1  …  26.I.A,  30.I.A

13:1-2  …  27.I.C

13:1-3  …  28.II.D,  29.II.D

13:2  …  3.II.D,  4.I.C,  4.I.C,  4.I.C,  20.I.A,  27.I.B,  29.II.C

13:2-3  …  26.II.A,  35.I.D

13:2-4  …  17.II.D

13:3  …  24.II.D,  29.II.C

13:4  …  20.I.B

13:5  …  8.I.A,  30.II.A

13:7-8  …  40.I.A

13:8-11  …  10.II.A,  17.II.A

13:8-12  …  35.II.C

13:9-11  …  17.II.D

13:10  …  5.II.A,  5.II.A

13:10-11  …  10.I.A

13:14-16  …  13.II.E

13:15  …  30.II.A

13:15-16  …  26.II.C

13:17  …  19.I.A

13:18  …  2.II.B

13:22  …  8.II.F,  23.II.A

13:22-23  …  11.II.B

13:22-25  …  28.II.A

13:23  …  11.I.D,  11.II.A,  11.II.D,  13.II.A,  17.I.D

13:23-26  …  13.II.E

13:24  …  29.I.A

13:26  …  13.II.C,  13.II.C,  35.II.B

13:26-30  …  35.I.B

13:27  …  29.II.B,  30.II.A,  33.II.D

13:27-33  …  11.I.B

13:28  …  12.II.C

13:30-31  …  12.II.D,  35.I.B

13:30-37  …  13.I.D

13:32-33  …  11.II.D,  35.I.B,  35.II.A

13:32-37  …  11.I.C,  12.II.D

13:34  …  3.II.E

13:35  …  11.I.B

13:36  …  20.I.A,  28.II.A

13:37-39  …  13.I.D,  35.I.B

13:38-39  …  13.I.C,  14.I.A,  21.I.E

13:39-41  …  21.I.E

13:41  …  25.I.B

13:42  …  29.II.B

13:43  …  13.II.E,  14.I.C,  21.II.C,  26.II.C

13:44  …  29.II.B

13:44-45  …  13.II.E

13:45  …  31.II.B,  40.I.A,  40.I.B

13:45-46  …  13.II.E

13:45-48  …  13.II.E

13:46  …  21.I.E,  25.I.B

13:47  …  20.I.D,  35.I.A,  35.II.D

13:47-48  …  13.II.C,  13.II.C,  25.II.C

13:48  …  15.II.B,  16.I.A

13:49  …  35.II.D

13:49-50  …  13.II.E,  40.I.A

13:50  …  40.I.B

13:52  …  17.II.A,  17.II.C,  18.II.C

14

14:1  …  13.II.C,  13.II.E,  35.II.B

14:1-2  …  40.I.A

14:3  …  35.I.C,  35.II.A,  35.II.C

14:5  …  40.I.B

14:5-7  …  35.I.A,  40.II.A

14:8-10  …  22.I.D

14:15  …  7.I.A,  21.I.B,  35.II.A

14:15b  …  6.I.A

14:16  …  7.II.C

14:17  …  1.I.C,  2.II.C,  6.I.B,  6.II.D,  18.II.C

14:19  …  13.II.E,  40.I.B

14:21  …  35.II.B

14:21-22  …  26.II.C,  36.I.C

14:22  …  14.II.C,  15.II.C,  40.I.A

14:23  …  3.II.D,  21.I.C,  24.II.D,  26.II.B,  28.II.B,  29.II.C,  30.I.A,  30.I.A

14:26  …  17.I.E,  26.II.B,  28.II.A,  28.II.B,  30.I.A

14:27  …  13.II.C,  20.I.B,  28.II.D

15

15:1-2  …  26.I.B,  29.I.C,  30.I.A

15:3  …  13.II.C

15:3-4  …  26.I.A,  28.II.D

15:4  …  26.I.E

15:5  …  29.I.C

15:5-11  …  29.I.C

15:6  …  30.I.A

15:7  …  13.II.C,  35.II.B

15:7-9  …  13.II.D

15:8  …  1.II.D,  13.II.C,  17.II.A,  21.I.F

15:9  …  13.II.C,  18.I.B,  21.I.E

15:10  …  29.I.C

15:10-11  …  14.I.B

15:11  …  3.I.C,  14.I.B

15:12  …  13.II.C,  20.I.B

15:13-19  …  30.II.A

15:14-19  …  13.II.D

15:16-17  …  21.I.A

15:16-18  …  15.I.F

15:17-18  …  1.II.D

15:19-20  …  30.I.A

15:20  …  9.II.B,  38.II.D

15:21  …  29.II.B,  30.II.A

15:22  …  26.I.A

15:22-29  …  30.I.A

15:25-26  …  28.I.B

15:27  …  28.II.D

15:28  …  4.I.C,  17.II.D

15:28-29  …  38.II.C

15:29  …  9.II.B

15:30-32  …  26.II.C

15:35  …  30.II.A

15:36  …  30.I.D

15:37-39  …  26.I.B

15:38  …  6.II.C

15:39b-40  …  28.II.D

15:40  …  17.I.E

15:41  …  30.I.D,  30.I.D

16

16:4  …  30.I.A,  30.I.G

16:4-5  …  23.II.D,  30.I.D

16:5  …  26.I.A

16:6-7  …  4.I.C,  4.II.A,  17.II.D,  20.I.A

16:9-10  …  20.I.D

16:13  …  24.II.C

16:13-14  …  20.I.B,  29.II.B

16:14  …  27.I.A

16:14-15  …  16.I.A,  29.I.A

16:15  …  35.I.D

16:16  …  5.II.D

16:16-18  …  36.II.C

16:16-23  …  38.II.A

16:17  …  35.II.B

16:18  …  3.I.D,  28.II.B

16:22-25  …  39.II.D

16:23-24  …  40.I.B

16:23-25  …  40.II.B,  40.II.C

16:25  …  24.II.C

16:25-30  …  35.II.C

16:30-31  …  13.II.A,  15.I.E,  21.I.E

16:31  …  3.II.C,  3.II.D,  21.I.C

16:31-34  …  29.I.A

16:34  …  3.II.C,  21.I.A,  21.I.C,  25.II.D

16:40  …  26.I.A,  26.II.C

17

17:2  …  29.II.B

17:2-3  …  6.II.C,  11.I.B,  11.I.D,  30.II.A,  30.II.B

17:2-4  …  35.I.A

17:5  …  31.II.B

17:11  …  6.II.C,  23.II.B,  30.II.A,  30.II.E

17:13  …  13.II.E

17:17  …  35.I.A

17:18  …  35.I.B

17:23  …  6.II.D,  33.II.D

17:23-27  …  35.I.B

17:24  …  1.I.A,  6.I.D

17:24-27  …  6.II.D

17:25  …  1.I.D,  2.II.C,  6.I.B,  6.II.A

17:26  …  3.II.E,  6.II.A,  7.II.C

17:26-27  …  21.I.A

17:27-28  …  1.I.A

17:28  …  6.I.B

17:28-29  …  6.I.D

17:29  …  1.I.A

17:29-30  …  24.I.D

17:30  …  21.I.A,  21.I.B

17:31  …  3.I.C,  3.II.E,  10.I.C,  11.II.B,  13.I.D,  15.I.B,  15.I.E

17:32  …  40.I.B

18

18:4  …  29.II.B,  35.I.A

18:5  …  11.I.D,  35.I.B

18:5-6  …  13.II.E,  35.II.B

18:5-8  …  13.II.E

18:6  …  21.I.A,  40.I.B

18:8b  …  29.I.A,  35.II.B

18:9-10  …  17.I.A,  22.II.C

18:9-11  …  20.I.D,  35.I.C

18:11  …  30.II.A

18:12-13  …  13.II.E

18:21  …  20.I.A

18:23  …  26.II.C,  30.I.D

18:24  …  23.II.B

18:25  …  28.II.B,  30.II.B,  35.I.C,  35.I.C

18:26  …  30.I.F,  30.II.B

18:27  …  14.I.B,  26.II.D,  28.II.D

18:27a  …  26.I.E

18:27b  …  16.I.A

18:28  …  11.I.B,  30.II.A,  35.I.C

19

19:1-6  …  17.II.A,  29.I.A

19:4  …  29.I.A

19:4-5  …  29.I.A

19:5  …  29.I.A

19:6  …  28.II.E,  29.II.D

19:8  …  35.I.A,  35.I.B,  35.I.C

19:8-9  …  40.I.A

19:9-10  …  35.II.D

19:11-12  …  1.II.C,  20.I.C,  36.II.C

19:13  …  5.II.D

19:13-17  …  3.I.D,  36.II.C

19:15-16  …  5.II.D

19:18  …  21.I.B

19:18-19  …  21.I.C,  37.I.B

19:19  …  36.II.D

19:20  …  8.I.C,  35.II.D

19:22  …  28.II.D

19:24-29  …  38.II.A

20

20:1-2  …  26.II.C

20:3  …  40.I.A,  40.II.A

20:7  …  29.I.B,  29.II.B,  29.II.B

20:9-10  …  20.I.C

20:12  …  20.I.C

20:17  …  30.I.A

20:18b-19  …  28.II.C,  38.I.D,  40.I.A

20:18b-20  …  30.II.B

20:19  …  13.II.E

20:20-21  …  21.I.B,  21.I.C,  35.I.B

20:22  …  38.II.B

20:22-23  …  17.II.D

20:22-24  …  28.I.B,  35.I.A

20:23  …  4.I.B,  4.I.C,  40.I.A,  40.I.B

20:24  …  20.I.A,  28.II.A,  35.I.A,  35.II.A,  36.I.D

20:25-27  …  35.II.B

20:26-27  …  30.II.B

20:28  …  4.I.C,  13.I.C,  16.I.D,  30.I.A,  30.I.C,  38.II.E

20:28-31  …  30.I.D

20:29-30  …  30.II.C

20:29-31  …  30.II.E

20:30  …  30.II.C

20:31  …  38.II.E

20:32  …  8.I.D,  17.I.E,  26.I.C,  26.II.B,  35.II.A

20:33  …  31.II.A

20:33-34  …  35.I.C

20:35  …  26.II.D,  31.I.B,  32.I.D,  33.I.F

20:36  …  24.II.C,  27.I.C

20:37-38  …  26.I.E

21

21:5  …  27.I.C

21:5b  …  24.II.C

21:8  …  35.I.D

21:9  …  30.I.F

21:10  …  35.I.D

21:10-11  …  28.II.E

21:11  …  4.I.B,  4.I.C

21:13  …  3.I.D,  28.I.B

21:17-20a  …  28.II.D

21:19-20a  …  25.II.C

21:20  …  13.II.C

21:20a  …  13.II.E

21:25  …  13.II.C

21:30-32  …  40.I.B

22

22:3-4  …  28.II.C

22:4  …  40.I.B

22:4-5  …  40.I.B

22:4-8  …  16.II.A

22:12  …  23.II.C

22:14  …  6.II.D

22:14-15  …  35.I.B

22:15  …  35.I.A

22:16  …  3.I.D,  29.I.A

22:17-18  …  20.I.D

22:19  …  40.I.B

23

23:1  …  23.II.A,  24.I.C,  38.II.E

23:2-5  …  34.II.A

23:3  …  32.II.C

23:10-11  …  40.II.B

23:11  …  22.II.B,  28.II.C,  35.I.C

23:12-15  …  40.I.A

24

24:2  …  34.II.B

24:5-6  …  40.I.B

24:9  …  40.I.B

24:14  …  14.I.D,  23.II.B,  27.I.A

24:14b-15  …  22.I.E

24:15  …  15.I.D

24:16  …  32.I.A,  38.II.E

24:21b  …  15.I.D

24:23  …  32.II.A

24:24-25  …  21.II.C,  35.I.B

24:25  …  33.I.F

25

25:8  …  32.I.A,  34.II.A

25:27  …  6.II.C

26

26:6-7  …  22.I.E

26:6-8  …  22.I.E

26:6-7a  …  27.I.A,  27.I.B

26:8  …  7.I.C

26:9  …  40.I.A

26:10  …  40.I.B

26:11  …  40.I.A,  40.I.B

26:13-16  …  3.I.B

26:14  …  3.I.B

26:15-19  …  20.I.D

26:16  …  35.I.B

26:16-17  …  19.I.B,  40.I.D

26:16-18  …  13.II.C

26:17-18  …  5.II.B,  13.II.C,  18.II.D,  20.I.B,  21.I.B,  21.I.C,  35.I.A,  35.II.B

26:18  …  21.I.E

26:19  …  3.I.B,  23.II.A

26:19-20  …  13.II.C

26:19-21  …  13.II.E

26:20  …  21.I.B,  21.II.B,  35.I.B

26:21-22  …  19.I.D

26:22  …  20.I.B

26:22-23  …  11.I.B,  35.I.B

26:22-26  …  35.II.A

26:23  …  11.II.A,  13.I.D,  13.I.D,  15.II.B

26:28-29  …  28.II.B,  35.I.A,  35.I.D

27

27:3  …  32.II.A

27:20  …  22.I.F

27:20-25  …  22.II.C

27:22  …  26.II.C

27:22-24  …  6.II.D

27:23  …  16.I.B,  27.I.A

27:23-24  …  5.I.C

27:23-24a  …  22.II.B

27:23-25  …  22.I.B,  22.II.B

27:25  …  26.II.C

27:34  …  22.II.C

27:36  …  26.II.C

27:43b-44  …  22.II.C

28

28:2  …  31.I.B,  31.I.B

28:3-5  …  19.II.C

28:7  …  31.I.B

28:8  …  24.II.A,  24.II.E,  29.II.D

28:10  …  30.I.G

28:15  …  19.II.B

28:23  …  11.I.B,  30.II.B,  35.I.B

28:23-24  …  35.I.A

28:24  …  35.II.B

28:24-28  …  13.II.E

28:25-26  …  8.I.B

28:25-27  …  4.II.A

28:28  …  13.II.C

28:30-31  …  35.I.B,  35.I.C

Pray for persecuted Christians

Romans-1 Corinthians

Romans

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16

1

1:1  …  11.I.D

1:1-2  …  18.II.A

1:1-3  …  11.II.D

1:1-4  …  3.II.B,  4.II.A,  35.I.B

1:2  …  8.I.C

1:3  …  11.II.B,  11.II.B

1:3-4  …  12.II.D

1:4  …  3.II.B,  13.I.D

1:4-5  …  13.II.C

1:4b-5  …  11.II.D,  13.II.C,  16.II.B,  17.I.E

1:5  …  21.II.A,  22.I.C

1:6  …  16.I.B

1:6-7  …  16.I.A

1:7  …  3.I.C,  3.II.C,  16.I.C,  18.II.B

1:8  …  16.II.D,  22.I.A,  26.II.A

1:9  …  28.II.C,  35.I.A,  35.I.C

1:9-10  …  20.I.A,  24.II.E,  26.II.A

1:11-12  …  26.II.C,  30.I.D

1:14-15  …  28.I.A,  35.I.A,  35.II.B

1:14-17  …  13.II.C

1:16  …  13.II.C,  13.II.E,  21.I.E,  35.I.A,  35.II.B,  35.II.C

1:16-17  …  6.II.D

1:17  …  14.I.A,  21.I.E

1:17b  …  21.I.E

1:18  …  9.I.E,  10.II.C

1:18-20  …  6.II.D,  15.I.E

1:18-22  …  9.I.D,  33.II.C

1:20  …  1.II.B,  6.I.D

1:21  …  25.I.A

1:21-22  …  33.II.A

1:21-23  …  33.I.A

1:21-26a  …  27.I.A

1:22-23  …  38.I.A

1:22-29a  …  9.I.D

1:24  …  38.II.C

1:25  …  25.I.C

1:25-26a  …  28.I.B

1:26-27  …  38.II.D

1:27  …  38.II.C

1:28  …  33.II.C

1:28-29a  …  31.II.B

1:29  …  31.II.C

1:29-30  …  34.I.F

2

2:1  …  31.I.C

2:1-3  …  32.II.C

2:2  …  10.I.C

2:3  …  10.II.B,  31.I.C

2:3-4  …  10.I.C,  10.I.D

2:4  …  2.II.B,  2.II.C,  14.I.B,  16.I.A

2:5  …  2.I.D,  9.I.E,  10.I.C,  10.I.C,  10.I.D,  15.I.D,  15.I.D,  15.II.E,  21.I.B

2:5-8  …  10.I.C

2:5-10  …  10.I.B,  15.I.E

2:6-7  …  36.I.D

2:7  …  15.I.D,  21.II.B

2:7-10  …  10.II.D

2:8  …  2.I.D,  10.I.D,  15.I.D,  15.II.E,  31.II.A,  35.II.A

2:9  …  15.II.E

2:9-10  …  13.II.D,  15.II.C

2:9-11  …  10.I.C

2:11  …  2.I.B

2:12  …  9.I.E

2:12-15  …  15.I.E

2:12-16  …  14.I.D

2:13  …  23.II.C

2:14-15  …  6.II.C,  38.II.E

2:15-16  …  35.I.B

2:16  …  11.II.D,  15.I.D,  15.I.D,  15.I.E,  15.I.E

2:17-21  …  33.II.D

2:17-24  …  38.I.A

2:18  …  8.I.D,  14.I.D

2:19  …  35.II.D

2:19-24  …  32.II.C

2:20  …  14.I.D

2:21b-24  …  25.I.B

2:23-24  …  23.II.A

2:25-27  …  29.I.C

2:28-29  …  13.II.D,  21.II.C,  29.I.C,  32.II.C

2:29  …  21.II.C

3

3:1-2  …  13.II.D

3:2  …  8.I.A

3:3-4  …  17.I.D

3:4  …  2.I.B

3:5-6  …  2.I.D,  10.I.C

3:8  …  40.I.B

3:9  …  9.I.C,  9.I.D

3:10-12  …  9.I.C

3:12  …  9.I.B

3:14  …  31.II.B

3:19  …  9.I.E

3:19-20  …  14.I.D

3:20  …  14.I.A

3:21-22a  …  11.I.B,  14.I.A

3:21-26  …  21.I.E

3:22a  …  22.I.B

3:22-24  …  13.II.C

3:22b-24  …  14.I.B

3:22b-25a  …  11.II.D,  13.II.A

3:23  …  1.I.B,  9.I.C,  9.I.D

3:23-24  …  13.II.A

3:24-25  …  13.I.A

3:25  …  2.I.B,  13.I.B,  14.II.B

3:25a  …  3.II.E,  12.II.C,  21.I.E

3:27-28  …  14.I.A

3:28-30  …  14.I.A

3:29  …  7.I.A

3:29-30  …  1.I.A,  13.II.C,  29.I.C

3:31  …  14.I.D

4

4:1-6  …  21.II.B

4:2-3  …  14.I.A

4:3  …  8.II.A

4:4  …  34.II.D

4:5  …  22.I.B

4:5-8  …  14.I.A

4:5-12  …  29.I.C

4:9-11  …  13.II.D

4:9-12  …  13.II.D,  14.I.A

4:11  …  8.II.A,  22.I.B

4:13  …  22.I.E

4:13-16  …  13.II.D

4:13-24  …  14.I.A

4:15  …  14.I.A,  14.I.D,  21.II.C

4:16  …  14.I.B,  21.I.F,  22.I.D

4:16-18  …  13.II.D

4:16-24  …  21.I.A

4:17  …  6.I.A,  7.I.C

4:18  …  22.I.D,  22.I.E,  22.I.F

4:18-21  …  22.I.B

4:18-22  …  8.II.A

4:18-25  …  22.I.B

4:20-21  …  17.I.D,  22.I.A,  22.I.A,  22.I.C,  22.II.A,  25.I.A

4:21  …  1.II.B

4:24b-25  …  13.I.A,  13.I.B

4:25  …  13.I.D

5

5:1  …  13.I.B,  15.I.E,  21.I.E

5:1-2  …  14.I.B,  21.I.E

5:2  …  22.I.E,  22.I.F,  25.II.D

5:3-4  …  22.I.E,  40.II.C

5:5  …  17.I.C,  17.II.A,  17.II.B,  17.II.C,  21.I.F

5:5-8  …  22.I.E

5:6  …  11.II.A

5:6-8  …  13.I.B

5:7-8  …  2.II.A

5:8-11  …  11.II.D,  13.II.A

5:9  …  13.I.B,  13.I.B

5:9-10  …  13.I.D,  14.II.B,  21.I.F

5:10-11  …  13.I.B

5:11  …  16.II.D,  25.I.E,  25.II.D

5:12  …  9.I.C,  9.I.E

5:13-14  …  14.I.A

5:15  …  3.I.C,  11.II.B

5:15-17  …  14.I.B,  17.I.E

5:15-18  …  9.I.E

5:15-19  …  11.II.B,  13.I.B

5:15-21  …  14.I.B

5:16-18  …  21.I.F

5:17  …  11.II.B,  13.II.B,  15.I.F

5:17-18  …  13.II.B

5:19  …  9.I.C,  11.II.B,  12.I.D

5:20  …  14.I.A,  14.I.D

5:20-21  …  13.II.B,  17.I.E

5:21  …  9.I.E

6

6:1-2  …  21.II.C,  37.I.B

6:2-5  …  29.I.A

6:2-8  …  18.I.A

6:2b-11  …  16.II.B

6:4  …  1.I.B,  12.II.D

6:4-5  …  13.I.D

6:5  …  15.II.D

6:6  …  9.I.C

6:6-7  …  13.I.C

6:6-14  …  37.II.B

6:8  …  15.II.D,  16.II.A

6:8-11  …  13.I.D

6:9  …  3.I.A,  4.II.B,  13.I.D,  14.II.D

6:10  …  3.I.A,  3.II.E

6:10-11  …  13.I.C

6:11  …  18.I.A

6:12  …  37.I.B,  37.II.A

6:13  …  18.I.A,  27.II.D

6:14  …  13.I.C,  17.I.E

6:14-15  …  14.I.C

6:15  …  21.II.C

6:16  …  9.I.E,  21.II.C

6:16-18  …  21.II.A

6:16-19  …  37.II.B

6:16-20  …  9.I.D

6:17  …  23.II.C,  25.II.C

6:17-18  …  13.I.C,  13.I.C

6:17-19  …  30.II.B

6:18-19  …  33.II.C

6:19  …  21.II.A

6:19b  …  37.II.C

6:20-21  …  9.I.D,  9.I.D

6:21  …  9.I.E

6:22  …  13.I.C,  15.I.D,  21.II.A,  21.II.A,  28.I.C,  37.II.B,  37.II.C

6:23  …  4.II.C,  9.I.E,  13.II.B,  13.II.B,  14.I.B,  16.II.B,  18.I.A

7

7:1  …  13.I.C,  14.I.C,  23.II.B

7:1-4  …  30.II.B

7:2-3  …  34.I.A

7:4  …  16.I.B,  28.II.A,  36.I.C

7:4-6  …  13.I.C,  14.I.C,  16.II.B

7:5  …  9.I.C,  9.I.D,  14.I.A

7:6  …  14.II.A,  21.II.C,  28.II.B

7:7  …  14.I.D

7:7-11  …  14.I.A

7:9-11  …  9.I.D

7:11  …  38.II.E

7:12  …  8.I.C

7:12-16  …  14.I.D

7:13  …  9.I.D

7:14  …  9.I.D

7:14-17  …  9.I.D

7:18-19  …  37.I.A

7:18-25  …  9.I.C

7:20-21  …  9.I.A

7:21-23  …  36.II.A

7:21-24  …  9.I.D

7:22  …  23.II.C

7:23-25  …  13.I.C

7:23-25a  …  25.II.D

7:24-25a  …  11.II.D,  13.II.A,  16.II.D

7:25  …  9.I.D

8

8:1-2  …  16.II.B,  21.I.F,  21.II.C

8:2  …  13.I.C,  17.II.C

8:2-3  …  13.I.C,  21.II.C

8:3  …  3.II.E,  11.II.A,  11.II.B,  11.II.B,  13.I.A,  14.I.A

8:3b-4  …  14.I.D

8:3b-5  …  21.II.C,  37.II.B

8:5  …  24.I.B

8:5-7  …  9.I.C

8:6  …  4.II.C,  9.I.D,  17.II.C,  17.II.C,  18.I.A,  21.II.C,  37.II.B

8:7  …  9.I.B,  23.II.C

8:8  …  9.I.C

8:8-9  …  37.II.B

8:8-12  …  21.II.C

8:9  …  4.II.A,  17.II.A

8:9a  …  17.II.A

8:9-10  …  4.I.A,  16.II.A

8:10  …  9.I.E,  16.II.B,  16.II.B,  16.II.B,  18.I.A

8:10-11  …  4.II.A

8:10-13  …  17.II.C

8:11  …  4.I.A,  15.II.B,  17.II.A,  17.II.A,  17.II.B

8:11-12  …  37.II.C

8:12  …  37.II.B

8:13  …  9.I.D,  9.I.E,  36.II.A

8:13-14  …  21.II.C,  37.II.B

8:14  …  4.I.C,  17.II.D,  23.II.E

8:14-16  …  16.I.C

8:15  …  17.I.B,  17.II.D,  23.I.C

8:15-16  …  17.II.A,  21.I.F

8:16  …  4.I.C,  4.I.C,  6.II.B

8:16-17  …  40.II.A

8:17  …  16.I.C,  26.I.C

8:17-18  …  15.II.D,  40.II.D

8:18  …  40.II.C

8:19  …  16.I.C

8:19-22  …  15.II.A

8:20  …  3.II.E

8:20-21  …  7.I.C,  15.II.C

8:21  …  19.I.C

8:23  …  15.II.B,  16.I.C,  17.II.A,  24.I.B

8:23-24a  …  22.I.F

8:23-25  …  22.I.E,  36.I.E

8:24  …  22.I.B

8:24-25  …  22.I.E

8:25  …  22.I.F

8:26  …  4.I.C,  17.II.D

8:26a  …  4.I.C

8:26b  …  4.I.C

8:26-27  …  17.II.D,  24.II.B,  24.II.E

8:27  …  4.I.A,  4.I.C

8:28  …  3.II.E,  7.I.E,  16.I.A,  19.I.D,  20.I.A,  22.I.B,  23.I.B

8:28-31  …  40.I.D

8:29  …  1.II.D,  3.I.B,  15.II.B,  16.I.C,  16.I.D,  18.I.B

8:29-30  …  16.I.A

8:30  …  1.I.C,  14.I.B,  15.II.C

8:31  …  19.I.D,  36.II.A

8:32  …  2.II.C,  3.II.E,  12.II.C,  25.II.E

8:33  …  14.I.B

8:33-34  …  21.I.F

8:34  …  13.I.D,  14.II.B,  14.II.D,  21.I.F

8:35  …  19.I.D,  40.I.A

8:35-36  …  40.I.B

8:35-39  …  3.I.C,  17.I.C,  19.II.C,  36.II.A,  40.I.D

8:36  …  28.I.B

8:37  …  19.I.D

8:38-39  …  2.II.A,  5.II.D,  22.I.B,  22.II.B

8:39  …  11.II.D

9

9:1  …  17.II.C,  21.II.D,  32.II.B,  32.II.E,  38.II.E

9:3-5  …  13.II.D

9:4  …  8.II.B

9:5  …  3.II.C,  3.II.D,  14.II.D

9:6-9  …  13.II.D

9:9  …  7.II.D

9:10-12  …  16.I.A

9:10-24  …  16.I.A

9:16  …  14.I.B,  21.II.B

9:17  …  7.II.A

9:20-21  …  22.II.A,  30.II.B

9:20-24  …  18.I.B

9:22  …  2.II.B,  10.I.D,  15.II.E

9:22-23  …  1.I.B,  15.II.C

9:22-26  …  13.II.D

9:23-24  …  16.I.A

9:25-26  …  16.I.B

9:26  …  16.I.C

9:27  …  13.II.E

9:28  …  7.I.E,  10.II.B

9:29  …  13.II.E

9:30-32a  …  13.II.E,  21.II.B

9:30-33  …  14.I.A

9:31  …  9.II.E

9:33  …  3.II.C

10

10:1  …  35.I.D

10:1-3  …  28.II.C

10:1-4  …  13.II.E

10:1-10  …  14.I.A

10:2-3  …  33.II.C

10:3  …  33.II.D

10:4  …  14.I.C

10:6  …  21.I.E

10:8-9  …  35.I.B

10:8-13  …  13.II.C

10:8b-10  …  29.II.A

10:9  …  3.II.C,  13.I.D,  15.I.E,  21.I.C,  21.I.E,  23.II.E

10:10  …  21.I.E

10:11-13  …  21.I.A

10:12  …  14.II.D,  25.II.E

10:12-13  …  1.I.C,  3.I.D,  3.II.C,  13.II.C,  24.II.E

10:14  …  35.II.B

10:15  …  20.I.B,  35.II.A,  35.II.D

10:16-21  …  13.II.E

10:17  …  35.II.B

10:18  …  35.II.D

11

11:1  …  8.II.B

11:1-7  …  13.II.E

11:5-6  …  14.I.B,  21.II.B

11:7-8  …  7.II.D

11:7-10  …  13.II.E,  33.II.C

11:11  …  13.II.C

11:11-12  …  13.II.E,  13.II.E

11:15  …  7.II.A,  13.II.E

11:15-16  …  13.II.E

11:17  …  26.I.C

11:17-18  …  13.II.D

11:17-21  …  14.I.A,  38.I.A

11:17-22  …  13.II.E

11:20  …  33.II.C

11:20b  …  38.I.A

11:20-21  …  22.I.C,  22.I.D,  23.I.D

11:22  …  2.II.C,  14.I.C,  21.II.C,  36.I.D

11:23-24  …  13.II.E

11:25  …  7.II.A,  13.II.E,  33.II.C,  33.II.C,  38.I.A

11:25-27  …  20.II.D

11:25-32  …  13.II.E

11:26-27  …  11.I.C

11:27  …  14.II.A

11:28-31  …  13.II.E

11:29  …  7.I.E,  16.I.A,  25.II.E

11:30-32  …  2.II.B

11:32  …  7.II.A,  9.I.C,  9.I.D

11:33a  …  1.II.D,  1.II.D

11:33-34  …  1.II.A,  25.II.A

11:33b-34  …  1.II.D

11:35-36  …  2.II.C,  27.II.A

11:36  …  6.I.A,  6.I.B,  6.I.D,  25.II.C

11:36b  …  25.II.A

12

12:1  …  27.II.B,  27.II.D,  28.I.A,  28.I.B,  30.I.D,  37.II.C,  37.II.C

12:2  …  2.I.A,  7.I.E,  28.I.D,  37.II.A,  37.II.D

12:3  …  17.I.E,  18.II.A,  38.I.A

12:3-6  …  22.I.C

12:4-5  …  16.II.C,  26.I.A

12:4-6  …  28.II.E

12:6  …  17.I.E

12:6-8  …  26.II.C,  28.II.E,  28.II.E

12:8  …  28.II.C,  30.I.D,  31.I.B,  31.I.C,  34.II.B

12:9  …  26.I.E,  37.II.A

12:10  …  26.I.E,  38.I.B

12:11  …  28.I.A,  28.II.C

12:12  …  22.I.F,  24.II.A,  24.II.C,  25.I.E,  39.I.E,  40.II.A

12:13  …  26.II.D,  31.I.B

12:14  …  31.I.A,  31.II.C,  40.II.B

12:15  …  26.I.C

12:16  …  26.I.B,  38.I.A,  38.I.D

12:16a  …  38.I.A

12:17  …  32.I.A

12:17-21  …  31.I.A

12:18  …  31.I.D

12:19  …  10.I.B,  31.I.D,  40.I.D

13

13:1  …  3.II.E

13:1-2  …  7.II.C

13:1-6  …  34.II.A

13:3-4  …  10.II.A,  34.II.B

13:4a  …  7.II.C

13:7  …  34.II.A,  34.II.A

13:7-8  …  32.II.D

13:8  …  31.I.A

13:8-10  …  14.I.D,  31.I.A

13:11  …  15.II.C

13:11-12  …  36.I.E

13:12  …  36.II.B,  37.I.B

13:12-14  …  37.II.B

13:13  …  26.I.B,  31.II.B,  38.II.C

13:14  …  21.II.D,  23.II.E,  37.II.A

14

14:1  …  26.I.B,  26.I.E

14:1-4  …  31.I.C

14:2-6  …  26.I.B

14:3  …  14.I.C

14:5  …  6.II.C,  14.I.C

14:5-6  …  29.II.B

14:6  …  25.I.A,  25.II.C

14:6-8  …  23.II.E

14:6-9  …  17.I.A

14:8  …  16.I.B

14:9  …  13.I.D,  14.II.D

14:10  …  15.I.D,  31.I.C

14:10-13  …  26.I.B

14:11-12  …  15.I.E

14:12-13  …  31.I.C

14:13-15  …  26.II.C

14:14  …  9.I.A,  14.I.C,  16.II.A

14:15  …  31.I.A

14:17  …  14.II.C,  16.II.C,  17.II.C,  37.II.B

14:18  …  28.I.C,  32.I.A

14:19  …  26.I.B,  26.II.C

14:20  …  14.I.C

14:20-23  …  26.II.C

14:23  …  9.I.A,  22.I.C

15

15:1  …  26.II.C,  31.I.D

15:1-3  …  23.II.E,  31.II.A

15:2  …  26.II.C

15:3  …  11.I.C,  12.I.D

15:4  …  8.I.D,  8.I.E,  22.I.E,  30.II.A,  40.II.D

15:4-5  …  19.II.B

15:5  …  23.II.E,  40.I.D

15:5-6  …  16.II.C,  27.I.C

15:5-7  …  26.I.B,  26.I.E

15:6  …  3.II.A,  3.II.E

15:7  …  25.I.A

15:8  …  11.II.D

15:8-9  …  11.I.C,  13.II.E,  25.I.A

15:8-11  …  25.II.B

15:8-12  …  13.II.C

15:9-11  …  8.II.B

15:10  …  13.II.D

15:11  …  25.I.C

15:12  …  3.II.D,  11.I.C

15:13  …  4.I.B,  4.II.C,  18.II.A,  18.II.B,  18.II.C,  22.I.D

15:14  …  18.II.D,  30.II.B,  37.II.B

15:15-16  …  4.II.A,  17.I.E,  27.II.D,  35.II.B

15:15-19  …  13.II.C

15:16  …  3.II.C,  4.II.C,  13.II.C,  17.II.C

15:17  …  21.II.D

15:17-18  …  38.I.B

15:18  …  28.II.C

15:18-19  …  4.I.B,  17.II.B,  17.II.D,  20.I.B,  21.II.A,  35.II.C

15:19  …  3.II.C,  28.II.A

15:19-21  …  35.I.A

15:20-21  …  11.I.C,  35.II.B

15:24  …  35.I.D

15:26  …  27.II.A,  27.II.C,  32.I.C

15:26-27  …  26.I.C,  26.II.D

15:27  …  13.II.D

15:28  …  28.II.A

15:30  …  4.I.C,  4.I.C,  17.II.C,  24.II.A,  28.II.B,  28.II.D,  31.I.A

15:30-31  …  26.II.A,  26.II.B,  30.I.D

15:30-32  …  24.II.E

15:31-32  …  20.I.A

15:33  …  18.II.B,  26.II.B

16

16:1  …  16.I.C,  26.I.A,  28.II.D,  30.I.A,  30.I.D

16:1-2  …  21.II.D,  26.II.D

16:1-4  …  30.I.F

16:2  …  26.II.D,  35.I.D

16:3  …  21.II.D

16:3-4  …  31.II.A

16:4  …  13.II.D,  26.I.A

16:5  …  26.I.A

16:6  …  28.II.A

16:6-7  …  30.I.F

16:8  …  21.II.D,  26.I.D

16:9  …  21.II.D

16:10  …  21.II.B

16:10a  …  21.II.D

16:12  …  21.II.D,  28.II.A,  30.I.F

16:14-16  …  26.I.E

16:16  …  16.I.D

16:17  …  30.II.C,  30.II.C,  30.II.E,  30.II.E,  37.II.D

16:18  …  30.II.D,  30.II.E,  32.II.C

16:19  …  30.I.G,  37.II.A

16:20  …  7.I.C,  18.II.B,  36.II.A

16:20a  …  5.II.B,  5.II.B

16:20b  …  3.I.C

16:23a  …  31.I.B

16:25  …  8.I.D,  19.II.B,  20.I.B,  35.I.A

16:25-26  …  6.II.D,  8.I.D,  11.I.B,  13.II.C,  21.I.C,  35.I.A,  35.I.B,  35.II.A

16:25-27  …  21.II.A

16:27  …  1.II.D,  3.II.E,  25.II.A

1 Corinthians

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16

1

1:1  …  1.I.C

1:2  …  3.II.C,  16.I.D,  16.I.D,  16.II.B,  16.II.C,  23.II.E,  26.I.A,  37.II.C

1:3  …  3.II.C

1:4-5  …  16.II.B,  16.II.B,  17.I.E,  26.II.A

1:4-7  …  19.II.A,  20.I.C,  25.II.E,  28.II.E,  35.II.C

1:7  …  36.I.E

1:7b-8  …  19.II.A,  19.II.B

1:8  …  15.I.B

1:9  …  16.I.A,  16.II.A,  17.I.B,  26.I.C

1:10  …  26.I.B,  28.II.B

1:10-13  …  26.I.B

1:13-15  …  29.I.A

1:16-17  …  29.I.A

1:17  …  35.II.C

1:18  …  35.II.C

1:19  …  33.II.E

1:19-21  …  1.II.D

1:20-21  …  33.I.A

1:21  …  6.II.D,  13.II.C,  13.II.C,  20.I.B,  21.I.E,  33.II.D

1:21-25  …  35.II.C

1:23  …  35.I.B,  35.II.A

1:23-24  …  13.II.C,  13.II.C

1:24  …  3.I.B,  16.I.A

1:25  …  33.I.A

1:25-27  …  1.II.D

1:26  …  16.I.A

1:26-29  …  20.I.C,  38.II.A

1:26-30  …  16.I.A

1:26-31  …  14.I.A

1:30  …  13.I.B,  13.II.A,  16.II.A,  16.II.B,  35.II.C

1:31  …  38.I.B

2

2:1  …  35.II.A

2:1-2  …  35.I.B

2:1-5  …  28.II.B,  35.II.C

2:4  …  17.II.D

2:4-5  …  4.I.B,  4.II.A,  17.II.B,  28.II.B,  35.I.C

2:6  …  7.I.C

2:6-8  …  33.I.A,  35.II.C

2:7  …  1.I.D,  7.I.E,  16.I.A

2:7-8  …  33.II.D

2:7-10  …  35.II.A

2:8  …  3.I.B,  3.II.C,  4.II.B

2:9  …  15.II.C,  23.I.B

2:9-10  …  17.II.B,  17.II.C,  18.I.C

2:9-11  …  4.I.A,  4.I.B

2:10b-11  …  4.II.B

2:11  …  4.I.A,  6.II.B

2:11-12  …  17.II.C

2:12  …  4.I.A,  4.I.A,  4.I.C,  4.II.A,  17.II.A,  21.I.F

2:12-16  …  33.I.A

2:13  …  17.II.C,  17.II.D,  28.II.B,  35.II.C

2:14  …  33.II.D,  35.II.C

2:14-15  …  31.I.C

2:14-16  …  17.II.C

2:15-16  …  4.I.A

2:16  …  3.II.C,  4.II.A,  18.I.B

3

3:1-2  …  36.I.C

3:1-3a  …  37.II.D

3:2  …  30.II.B

3:3  …  26.I.B,  31.II.B

3:3b  …  37.II.D

3:5  …  20.I.A,  30.I.A

3:5-6  …  28.II.A,  30.I.B

3:5-7  …  16.I.A

3:6-7  …  28.II.B

3:8  …  15.I.E,  28.I.C

3:9  …  16.I.D

3:9-11  …  16.II.C

3:10  …  17.I.E

3:10-15  …  28.II.A

3:11  …  13.II.A

3:12-15  …  15.I.E

3:14-15  …  28.I.C

3:16-17  …  16.I.D

3:17  …  16.I.D,  26.I.B

3:17b  …  18.I.B

3:18-19  …  38.II.E

3:18-20  …  33.I.A,  38.I.A,  38.I.C

3:20  …  33.I.A

3:21-23  …  25.II.E

3:23  …  3.II.E,  16.I.B

4

4:1  …  35.II.B

4:1-2  …  34.II.D,  36.I.A

4:1-4  …  30.I.A

4:2  …  32.II.A,  35.II.B

4:3-4  …  31.I.C

4:4-5  …  15.I.E

4:5  …  15.I.D,  31.I.C

4:6  …  30.II.A

4:7  …  2.II.C,  38.I.A,  38.I.B

4:10  …  38.I.A

4:11  …  37.II.D

4:11-13  …  28.II.A

4:12b  …  40.I.B,  40.II.A,  40.II.B

4:12b-13a  …  31.I.A

4:13  …  37.II.D,  40.I.B

4:14  …  16.I.C,  30.I.E

4:15  …  21.II.D

4:16-17  …  30.I.C

4:17  …  21.II.D,  21.II.D,  35.I.D,  36.I.A

4:18-20  …  38.I.A

4:18-21  …  30.I.C

4:19  …  20.I.A

4:20  …  14.II.C

5

5:1  …  38.II.D

5:1-2  …  30.I.E

5:4-5  …  3.I.D,  28.II.B,  30.I.E

5:5  …  15.I.B

5:6  …  30.I.E,  38.I.B

5:6-7  …  30.I.E

5:7  …  13.I.A,  29.I.B

5:8  …  31.II.B,  32.II.B

5:9-10  …  37.II.D

5:11  …  31.II.A

5:11-13  …  30.I.E

5:12-13  …  31.I.C

6

6:1-7  …  26.I.B,  32.I.B

6:2-3  …  15.I.F

6:3  …  5.I.D

6:7  …  31.I.D

6:8  …  32.I.A

6:8-10  …  32.II.D

6:9  …  34.I.B,  38.II.D

6:9-10  …  14.II.C,  31.II.A,  38.II.C,  38.II.D,  38.II.E

6:9-11  …  29.I.A,  38.II.C

6:10  …  31.II.C,  32.II.D,  33.II.B

6:11  …  3.I.D,  4.I.A,  13.I.B,  17.II.C

6:12  …  21.II.C,  38.II.C

6:13b-17  …  38.II.C

6:14  …  12.II.D,  15.II.B

6:15  …  16.II.C,  38.II.D

6:17  …  16.II.A

6:18  …  38.II.C

6:18a  …  38.II.C

6:19  …  17.II.A

6:19a  …  4.I.A,  4.I.C,  17.II.A

6:19-20  …  37.II.C,  38.II.C

6:19b-20  …  13.I.C

6:20  …  25.I.A

7

7:1-2  …  34.I.A

7:2  …  34.I.A

7:3  …  29.II.C

7:3-5  …  34.I.B

7:5  …  5.II.C,  24.II.C,  29.II.C

7:7  …  28.II.E,  34.I.A

7:7-8  …  28.II.E

7:8-9  …  34.I.A

7:9  …  38.II.D

7:10-13  …  34.I.A

7:10-15  …  34.I.B

7:14  …  34.I.E

7:15  …  34.I.A

7:18-19  …  29.I.C

7:19  …  23.II.A

7:21-23  …  34.II.D

7:22  …  13.I.C

7:25  …  3.I.C,  32.II.A,  33.I.B

7:25-28  …  34.I.A

7:29a  …  15.I.B,  15.I.B

7:29-31  …  28.I.B,  36.I.E,  38.II.B

7:31  …  37.II.D

7:31b  …  15.II.A

7:32  …  23.II.E

7:32-35  …  28.I.B,  34.I.A

7:34  …  6.II.B

7:34b  …  37.II.C

7:36-38  …  34.I.A

7:39  …  34.I.A

7:39-40  …  34.I.A

7:40  …  6.II.C,  17.II.D

8

8:1  …  26.I.D,  26.II.C,  38.I.A

8:1-2  …  33.I.A,  38.I.A,  38.I.C

8:3  …  17.I.B,  23.I.B

8:4  …  7.I.A,  26.II.C,  36.II.D

8:4-6  …  3.II.C

8:6  …  6.I.A,  6.I.C,  6.I.D,  6.I.D,  14.II.D,  23.II.A

8:7-13  …  26.II.C

8:9-12  …  26.II.D

8:12  …  9.I.B

9

9:1  …  21.II.D

9:4-14  …  30.I.G

9:5  …  11.II.B

9:7  …  36.II.A

9:9  …  8.I.B

9:12-15  …  35.I.D

9:14  …  35.I.D

9:16  …  28.I.C,  38.I.B

9:16-17  …  35.II.B

9:18  …  35.I.C,  35.I.D,  35.I.D

9:19-23  …  35.I.D

9:20  …  14.I.C

9:20-21  …  14.I.C

9:23  …  26.I.C,  35.II.D

9:24-27  …  30.II.B,  36.I.D

9:25  …  15.II.B,  33.I.F

10

10:3-4  …  19.II.A

10:4b  …  3.I.A

10:5-6  …  37.II.A

10:5-12  …  37.I.A

10:6-11  …  10.I.B

10:7  …  36.II.D

10:8  …  10.II.B,  38.II.C

10:9  …  3.I.A,  22.II.A

10:9-11  …  39.I.D

10:10  …  5.I.B,  10.II.A

10:12  …  37.II.A,  38.I.C,  38.II.E

10:13  …  5.II.C,  7.II.A,  17.I.D,  37.II.A

10:14  …  36.II.D

10:15  …  38.II.E

10:16-17  …  16.II.C,  26.I.A,  26.I.C,  29.I.B

10:18-22  …  29.I.B

10:19-21  …  36.II.D

10:21-22  …  3.I.C

10:23-24  …  21.II.C

10:24  …  31.II.A

10:26  …  7.I.B

10:27-29a  …  26.II.C

10:30  …  25.II.C

10:31  …  25.I.A

10:31-33  …  26.II.C

10:32-33  …  30.I.C

10:33  …  31.II.A,  35.I.D

11

11:1  …  23.II.E,  30.I.C

11:3  …  3.II.E,  16.II.C,  34.I.B

11:3-10  …  27.I.C

11:4-5  …  30.I.F

11:7  …  6.II.C

11:7-12  …  34.I.B

11:11-12  …  30.I.F

11:12  …  6.I.A,  6.II.A

11:13  …  30.I.F

11:13-16  …  27.I.C

11:16  …  16.I.D

11:17-18  …  27.I.C

11:17-21  …  26.I.A

11:18-19  …  26.I.B

11:20-22  …  27.I.C,  29.I.B

11:23-25  …  29.I.B

11:26  …  29.I.B,  29.I.B

11:27  …  29.I.B

11:27-29  …  38.II.E

11:27-34a  …  29.I.B

11:28-32  …  10.I.B

11:29  …  29.I.B

11:31  …  38.II.E

11:32  …  18.I.D,  37.II.D

11:33-34  …  26.I.A,  27.I.C

12

12:1  …  28.II.E

12:1-3  …  36.II.C

12:3  …  4.II.A,  17.II.A,  29.II.A,  35.II.C

12:4-6  …  4.II.A,  4.II.A,  16.II.C,  28.II.E

12:4-11  …  28.II.E

12:5-6  …  3.II.C

12:6  …  20.I.B,  20.I.C

12:7  …  16.II.C,  28.II.E

12:7-8  …  36.II.C

12:8  …  17.II.C

12:8-9  …  17.II.C

12:8-10  …  28.II.E

12:10  …  36.II.C

12:11  …  4.I.C,  4.I.C,  16.II.C

12:12-13  …  16.II.C,  29.I.A

12:12-14  …  16.II.C,  26.I.A

12:13  …  13.II.C,  16.II.C,  17.II.A,  29.I.A

12:14-24a  …  28.II.E

12:18-20  …  16.II.C,  26.I.A

12:24b-25  …  16.II.C,  26.I.B

12:24b-27  …  26.I.A

12:25  …  26.II.D

12:26  …  26.I.C

12:27  …  16.II.C

12:28  …  26.II.D,  28.II.E,  28.II.E,  30.I.A

12:28-29  …  20.I.C

12:29-30  …  28.II.E

12:31  …  31.I.A

12:31a  …  28.II.E

13

13:1-2  …  28.II.E

13:1-3  …  31.I.A

13:2  …  22.I.C

13:3  …  32.I.C,  32.I.D,  40.I.B

13:4  …  31.I.B,  31.I.D,  31.II.B,  38.I.A,  38.I.B

13:4-7  …  26.I.E,  31.I.A

13:5b  …  31.I.A,  31.II.A,  31.II.B

13:6  …  32.II.B

13:7  …  40.II.A

13:8  …  28.II.E,  31.I.A

13:8-12  …  18.II.D

13:9-10  …  15.II.C

13:12  …  15.II.D,  17.I.B

13:13  …  22.I.E,  31.I.A

14

14:1  …  24.I.A,  28.II.E,  31.I.A

14:1-6  …  28.II.E

14:3  …  26.II.C

14:3-4  …  26.II.C

14:9  …  28.II.E

14:12-19  …  28.II.E

14:14-16  …  6.II.B

14:15-16  …  27.I.B

14:20  …  36.I.C,  37.II.A

14:21-25  …  28.II.E

14:24-25  …  16.I.D,  17.I.A

14:26  …  26.I.A,  26.I.C,  26.II.C,  30.II.B

14:26-32  …  28.II.E

14:26b-33a  …  27.I.C

14:29  …  38.II.E

14:33  …  18.II.B,  26.I.A

14:33b-37  …  30.I.F

14:37  …  8.I.A

14:37-38  …  8.I.E,  30.I.E

14:39  …  24.I.A,  28.II.E

14:39-40  …  27.I.C

15

15:1  …  30.II.B,  35.I.B,  35.II.B,  36.I.C

15:1-2  …  8.I.A,  8.I.D,  35.II.B

15:2  …  36.I.C

15:3  …  13.I.A

15:3-5  …  11.I.B,  35.I.B

15:4  …  12.II.D

15:4-8  …  12.II.D

15:9  …  16.I.D,  28.II.C

15:9-10a  …  17.I.E

15:10  …  17.I.E,  20.I.B

15:10-11  …  35.I.C

15:11  …  35.II.B

15:12-13  …  15.II.B

15:14-15  …  13.I.D

15:15-16  …  15.II.B

15:17  …  13.I.D,  13.I.D

15:18-23  …  13.I.D

15:19  …  3.II.D

15:20-23  …  15.II.B

15:21  …  11.II.B,  11.II.B

15:21-22  …  9.I.E

15:22  …  6.II.A,  16.II.B

15:22-23  …  15.I.C,  16.II.B

15:23-27a  …  15.I.C

15:24  …  7.I.B

15:24-25  …  14.II.D

15:24-28  …  3.II.E,  14.II.C

15:25  …  15.I.F

15:26  …  14.II.D,  15.II.B

15:27-28  …  14.II.D

15:29  …  29.I.A

15:29-32  …  15.II.B

15:30-32  …  28.I.B

15:31  …  21.II.D

15:33  …  37.II.D,  38.II.E

15:33-34  …  30.II.E

15:34  …  24.I.D,  30.I.E,  37.I.B

15:35-36  …  33.II.A

15:35-38  …  15.II.B

15:36b  …  15.II.B

15:37-41  …  6.I.A

15:42  …  15.II.B

15:42-43  …  15.II.C

15:42-54  …  15.II.B

15:47  …  11.II.B

15:50  …  15.II.C

15:51-52  …  15.I.C

15:54-55  …  15.II.B

15:54-57  …  13.II.B,  25.II.D,  36.II.A

15:56  …  9.I.E,  14.I.A

15:56-57  …  11.II.D,  13.I.C,  13.II.A

15:58  …  21.II.D,  28.I.C,  28.II.A,  36.I.C

16

16:1  …  26.I.A

16:1-2  …  26.II.D

16:2  …  27.I.C,  27.II.B,  27.II.C,  29.II.B

16:5-6  …  35.I.D

16:7  …  20.I.A

16:8-9  …  20.I.B,  36.II.A,  40.I.A

16:10  …  28.II.A,  30.I.G

16:13  …  22.II.B,  36.I.C,  36.II.B,  38.II.E

16:14  …  31.I.A

16:15  …  28.I.B

16:15-16  …  26.I.B,  30.I.B,  30.I.G

16:16  …  26.I.C,  28.II.D

16:17-18  …  26.II.C,  30.I.G

16:19  …  21.II.D,  26.I.A

16:19a  …  26.I.A

16:19-20  …  26.I.E

16:22  …  23.I.B

16:22b  …  3.II.D,  36.I.E

16:24  …  21.II.D,  26.I.D

Pray for persecuted Christians

2 Corinthians-Ephesians

2 Corinthians

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13

1

1:1  …  30.I.D

1:3  …  2.II.B,  3.II.E

1:3-4  …  1.I.C,  25.II.B

1:3-5  …  11.II.D,  39.II.E,  40.I.D

1:3-7  …  26.II.C,  40.II.D

1:5  …  40.II.A

1:5-7  …  26.I.C

1:6  …  30.I.D,  40.II.A

1:8  …  40.I.A

1:8-9  …  40.I.B

1:8-10  …  22.II.E,  40.I.D,  40.II.B,  40.II.C

1:9  …  7.I.C,  22.I.A

1:10  …  19.I.D,  22.I.E,  22.I.E

1:10-11  …  24.II.A,  26.II.A,  39.II.D

1:11  …  26.II.D

1:12  …  21.II.C,  28.II.C,  30.I.B,  32.II.B,  33.I.A,  37.II.C,  37.II.D,  38.II.E

1:13  …  30.II.B

1:14  …  15.I.B

1:15-16  …  30.I.D

1:17  …  31.II.A,  37.II.D

1:18  …  2.I.C,  32.II.E

1:19  …  3.II.A,  35.I.A

1:20  …  11.II.D,  16.II.D

1:20-22  …  4.II.A

1:21  …  16.II.A

1:21-22  …  17.II.A,  19.II.B,  21.I.F

1:23  …  32.II.E

1:24  …  22.I.A,  22.I.C,  30.I.C,  30.I.G

2

2:1-3  …  30.I.G

2:3  …  26.I.C

2:4  …  26.I.D,  30.I.B

2:5-7  …  26.II.C

2:5-8  …  30.I.E

2:7-8  …  31.I.C

2:9  …  30.I.G

2:10  …  32.II.E

2:10-11  …  5.II.C,  30.I.E,  31.I.C

2:12-13  …  20.I.B

2:13  …  28.I.D

2:14  …  16.II.B,  20.I.B,  25.II.C,  36.II.A

2:14-16  …  28.II.B,  35.II.D

2:15  …  35.II.B

2:15-16  …  35.II.A

2:16  …  35.II.B

2:17  …  21.II.D,  24.I.C,  32.II.B,  35.I.C

3

3:3  …  4.I.A,  16.II.C,  17.II.B,  20.I.B,  28.II.B

3:3-4  …  16.II.D

3:3-8  …  14.II.A

3:5-6  …  20.I.C,  21.II.C

3:5-12  …  22.I.E

3:6b  …  4.II.C,  17.II.C

3:6-9  …  21.II.C

3:6-11  …  14.II.A

3:8  …  4.II.B

3:11  …  14.II.A

3:12  …  22.I.F,  22.II.B

3:14  …  14.I.C

3:14-16  …  18.II.D,  21.I.B,  33.II.C,  33.II.D

3:17  …  21.II.C

3:17-18  …  4.II.A

3:18  …  15.II.D,  17.II.C,  18.I.B,  25.I.A

4

4:1  …  28.II.A,  30.I.A,  35.I.C

4:2  …  24.I.C,  30.II.A,  30.II.B,  30.II.C,  32.II.C,  35.I.C

4:3-4  …  33.II.C

4:4  …  3.I.B,  5.II.A,  5.II.B

4:4-6  …  3.II.A

4:5  …  30.I.D,  35.I.B

4:6  …  1.I.B,  3.I.B,  6.I.A,  18.I.C,  18.II.D,  18.II.D

4:7  …  1.II.B,  20.I.C,  35.II.A,  35.II.C

4:7-9  …  40.I.D

4:7-11  …  20.I.C

4:8-9  …  40.I.D

4:8-10  …  28.II.A

4:8-11  …  35.I.A,  40.II.A,  40.II.D

4:9  …  17.I.A

4:10-11  …  16.II.B

4:10-12  …  28.I.B

4:12  …  30.I.D

4:13  …  22.I.B

4:13-14  …  22.I.C,  35.II.D

4:14  …  15.II.B,  16.II.B,  26.I.C

4:15  …  14.I.B,  25.I.A,  25.II.C,  35.I.A,  35.II.A,  35.II.D

4:16  …  19.II.B,  40.II.D

4:16-17  …  40.I.D

4:17  …  15.II.C,  40.II.D

4:17-18  …  24.I.B,  40.II.C

4:18  …  22.I.B

5

5:1  …  15.II.B,  15.II.C

5:2-4  …  24.I.B

5:4  …  15.II.B

5:4-8  …  22.II.B

5:5  …  17.II.A

5:6-7  …  22.I.A

5:7  …  22.I.B

5:8  …  17.I.A,  24.I.B

5:9-10  …  23.II.E

5:9-11  …  35.I.A

5:10  …  15.I.E,  15.I.E

5:10-11  …  23.I.D

5:11  …  23.I.E

5:12  …  32.II.C

5:13-15  …  28.I.B

5:14  …  17.I.C

5:14-15  …  13.II.C,  23.II.A,  23.II.E,  28.I.C

5:16  …  31.I.C,  37.II.D

5:17  …  16.II.B,  18.I.A

5:18-19  …  13.I.B,  35.I.A,  35.I.B

5:18-20  …  20.I.B

5:18-21  …  11.II.D

5:20  …  28.I.A,  35.I.A,  35.I.B

5:21  …  13.I.A,  13.I.A,  13.I.A,  13.I.B,  14.I.B,  16.II.B,  35.I.B

6

6:1  …  14.I.B,  20.I.B,  26.II.C

6:1-2  …  21.I.A,  21.II.C

6:2  …  14.I.B

6:3  …  26.II.C,  35.I.D

6:4  …  20.I.C,  26.I.E,  28.II.B,  28.II.B,  40.II.A

6:4-5  …  28.II.A

6:4-6  …  28.II.C

6:4-7  …  35.I.D

6:6  …  26.I.E,  28.II.B

6:7  …  20.I.C,  28.II.B,  28.II.C,  36.II.B

6:8-10  …  28.II.A

6:8b-10  …  25.I.E

6:10  …  18.II.C,  25.II.E,  39.II.D,  40.II.C

6:11  …  30.I.G,  32.II.B

6:11-13  …  26.I.E,  30.I.B

6:13  …  30.I.G

6:14-15  …  34.I.A

6:14-16  …  26.I.C

6:14-17  …  37.II.D

6:16  …  13.II.D,  16.I.D,  17.I.A

6:17  …  37.II.A,  37.II.D

6:18  …  1.II.B,  16.I.C

7

7:1  …  6.II.B,  9.I.D,  23.I.E,  23.II.D,  37.I.A,  37.II.C,  37.II.C,  38.II.C

7:2  …  26.II.C,  32.I.A

7:2a  …  30.I.G

7:3  …  26.I.E,  30.I.B

7:4  …  18.II.C,  18.II.C,  30.I.G

7:4-5  …  28.II.A

7:4-7  …  40.II.C

7:5  …  36.II.A

7:5-7  …  26.II.C

7:6  …  39.II.E

7:7  …  30.I.G,  30.I.G

7:8-9  …  30.I.E

7:8-11a  …  37.I.C

7:10  …  37.II.D

7:11  …  30.I.E

7:11b  …  37.II.C

7:12  …  30.I.G

7:13  …  30.I.G

7:14b  …  32.II.B

7:15  …  30.I.B,  30.I.G,  30.I.G

8

8:1-2  …  17.I.E,  31.I.B

8:1-3  …  27.II.B

8:2  …  18.II.C,  18.II.C,  40.II.A,  40.II.C

8:3  …  27.II.C

8:3-4  …  26.I.C,  26.II.D,  27.II.C

8:3-5  …  28.II.A

8:5  …  27.II.D,  28.I.B

8:6-7  …  17.I.E

8:7  …  22.I.A,  23.II.E,  27.II.C,  30.I.G,  31.I.B

8:7-8  …  26.I.E

8:8  …  26.I.E

8:9  …  3.I.A,  3.I.C,  14.I.B,  23.II.E,  25.II.E,  27.II.A,  31.II.A

8:10-12  …  27.II.C

8:11  …  28.II.A

8:11-12  …  27.II.B

8:13-15  …  26.II.D

8:14  …  32.I.D

8:16  …  26.II.D,  30.I.B

8:16-17  …  20.I.B,  26.II.A

8:17  …  28.I.A

8:17-18  …  28.II.D

8:19  …  25.I.A,  26.I.A,  28.II.D

8:20  …  27.II.C

8:20-21  …  35.I.D

8:21  …  32.I.A

8:22  …  28.II.C

8:23  …  25.I.A,  26.I.A,  28.II.D

8:23a  …  28.II.D

8:24  …  21.II.B,  26.I.E

9

9:1-5  …  28.I.A

9:2  …  27.II.C,  28.II.C,  28.II.D

9:5  …  27.II.C

9:5-6  …  27.II.C

9:6  …  31.I.B,  32.I.D

9:6-8  …  27.II.A

9:7  …  27.II.C

9:7-8  …  32.I.D

9:8  …  17.I.E,  17.I.E,  19.II.A,  21.II.B

9:8-11  …  20.I.B,  27.II.C

9:10  …  6.I.B,  28.I.C

9:12  …  26.II.D,  32.I.C

9:12-13  …  27.II.A

9:13  …  21.II.A,  21.II.B,  25.I.A,  26.II.D,  29.II.A,  31.I.B,  35.I.D

9:13-14  …  17.I.E,  27.II.C,  32.I.D

9:14  …  17.I.E,  27.II.A

9:14-15  …  27.II.A

9:15  …  2.II.C,  3.II.E,  25.II.D

10

10:1  …  31.I.D,  31.I.D,  33.I.D

10:1a  …  11.II.C

10:2  …  30.I.C

10:2-4  …  37.II.D

10:3-5  …  36.II.B

10:4-5  …  20.I.C

10:5  …  23.II.A,  35.I.A

10:6  …  30.I.C

10:7  …  16.I.B

10:8  …  30.I.A,  38.I.B

10:9-11  …  30.I.D

10:10-11  …  30.I.C,  33.I.D

10:12  …  33.II.B,  38.I.B,  38.I.C

10:13  …  20.I.A

10:13-17  …  38.I.B

10:15  …  22.I.A

10:15-16  …  35.I.A

10:18  …  38.I.B

11

11:2  …  16.II.C,  31.II.B

11:2-3  …  30.I.B

11:3  …  5.II.A,  5.II.C,  32.II.B

11:4  …  30.II.C,  30.II.E

11:7  …  35.I.C

11:7-9  …  35.I.D

11:8  …  30.I.D

11:9  …  26.II.D,  35.I.C

11:12-13  …  30.II.E

11:13-15  …  5.II.A,  5.II.B,  30.II.D

11:15  …  10.I.C,  30.II.D

11:16-17  …  33.II.B

11:17-18  …  37.II.D,  38.I.B

11:19-20  …  30.II.E,  38.I.A

11:21b-23  …  33.II.B

11:23-24  …  13.II.E

11:23-25a  …  40.I.B

11:23-28  …  28.II.A

11:28-29  …  26.I.C,  26.II.D,  30.I.B

11:30  …  38.I.B

11:31  …  3.II.E,  25.I.C,  32.II.E

12

12:1  …  18.I.C,  38.I.B

12:2-4  …  1.II.D

12:5-6  …  38.I.B

12:7  …  18.I.C,  18.I.D

12:7-9  …  5.II.C,  7.II.A,  19.II.B,  38.I.B

12:7-10  …  20.I.C,  24.II.E

12:8-9  …  3.II.D

12:9  …  3.I.C

12:9-10  …  17.I.E,  40.I.D,  40.II.C

12:11  …  28.II.C,  38.I.B

12:12  …  20.I.C,  28.II.C

12:14  …  34.I.D

12:14a  …  30.I.D

12:14-18  …  35.I.C

12:15  …  26.I.E,  30.I.G

12:15a  …  30.I.D

12:18  …  6.II.B

12:18a  …  28.II.D

12:19  …  21.II.D,  24.I.C,  26.II.C

12:19b  …  30.I.D

12:20  …  26.I.B,  31.II.C

12:20-21  …  30.I.B

13

13:1-2  …  30.I.E

13:2  …  30.I.E

13:2-3  …  20.I.B,  30.I.C

13:3-4  …  20.I.C

13:4  …  3.I.A,  12.II.D,  16.II.A,  16.II.B,  21.II.D,  28.II.B

13:5  …  16.II.A,  38.II.E

13:7  …  26.II.B

13:8  …  35.I.D

13:9  …  26.II.B

13:9-10  …  30.I.C

13:10  …  20.I.C,  30.I.D

13:11  …  2.II.A,  16.II.C,  17.I.A,  18.II.A,  18.II.B,  26.I.B,  26.I.C

13:14  …  4.I.C,  4.II.A,  17.I.A,  26.I.C

Galatians

01 02 03 04 05

06

1

1:1  …  3.II.C

1:2b  …  26.I.A

1:3-4  …  11.II.D,  12.I.D,  12.II.C

1:3-5  …  25.II.D

1:4  …  13.I.A,  13.I.D,  16.I.C

1:6  …  3.I.C,  14.I.B,  14.I.B

1:6-7  …  30.II.E

1:6-8  …  30.II.C

1:6-9  …  35.I.D

1:8  …  5.I.D

1:8-9  …  30.II.D

1:10  …  28.I.B

1:11-12  …  18.I.C,  35.II.A

1:13  …  26.I.A,  40.I.A

1:14  …  28.II.C

1:15  …  14.I.B

1:15-16  …  16.I.A,  17.I.B,  17.I.E,  35.I.A

1:20  …  32.II.C,  32.II.E

1:22  …  26.I.A

1:22-24  …  26.II.A

1:23-24  …  25.I.A

2

2:1-5  …  35.I.D

2:2  …  35.I.C

2:4  …  14.I.C,  16.II.B

2:4-5  …  30.II.E

2:6  …  2.I.B

2:7  …  17.I.E,  20.I.A,  35.II.B

2:7-8  …  13.II.C

2:8  …  20.I.B

2:9  …  17.I.E,  26.I.C

2:10  …  32.I.C

2:11-14  …  14.I.C,  26.I.b,  30.I.e

2:12-14  …  32.II.C

2:13  …  30.I.E

2:14  …  35.I.D

2:16  …  14.I.A

2:17  …  21.II.C

2:19  …  14.I.C

2:19-20  …  16.II.B

2:20  …  3.I.A,  16.II.A,  18.I.A,  21.II.D,  22.I.A,  22.I.D

2:20a  …  4.II.C

2:20b  …  3.II.D,  13.I.B,  17.I.C

2:21  …  14.I.A,  14.I.B

3

3:1  …  30.II.E

3:1-3  …  33.II.A

3:2  …  17.II.A,  21.I.E

3:2-3  …  17.II.A

3:2-5  …  14.I.A

3:5  …  17.II.B,  21.I.E

3:5-9  …  14.I.A,  21.I.E

3:5-14  …  30.II.A

3:6  …  8.II.A

3:6-7  …  13.II.D

3:8  …  8.I.E,  13.II.C,  13.II.D

3:9  …  13.II.D

3:10-12  …  14.I.A

3:13  …  13.I.B,  13.I.C

3:13-14  …  13.II.C,  13.II.C,  14.I.A,  21.I.E

3:14  …  11.II.D,  13.II.C,  13.II.D,  17.II.A

3:15  …  30.II.B

3:15-18  …  14.I.A

3:16  …  11.II.D,  13.II.D,  16.II.B

3:17  …  30.II.B

3:19  …  5.I.C,  11.II.D,  13.I.C,  14.I.C,  14.I.D

3:20  …  1.I.A

3:21  …  14.I.D,  21.II.C

3:21b-22  …  14.I.A

3:22  …  9.I.C,  9.I.D,  11.II.D,  13.I.C,  14.I.A,  22.I.B,  22.I.D

3:22-24  …  13.II.D

3:22-25  …  13.I.C

3:23-25  …  14.I.C,  14.I.D

3:24  …  21.I.E

3:25-26  …  16.II.B

3:26  …  16.I.C,  21.I.E

3:27  …  29.I.A

3:27-28  …  16.II.A

3:28  …  16.II.C,  26.I.A,  30.I.F

3:29  …  11.II.D,  13.II.D,  14.I.A,  16.I.C,  16.II.B

4

4:1  … 34.II.D

4:1-5  …  11.II.A,  14.I.C,  30.II.B

4:3-5  …  13.I.C

4:4  …  11.II.B

4:4-5  …  11.II.B

4:4-6  …  4.II.A,  16.I.C

4:6  …  4.I.C,  4.II.A,  17.II.A,  21.I.F

4:7  …  16.I.C

4:8  …  24.I.D,  24.I.D,  36.II.D

4:8-9  …  17.I.B

4:8-11  …  29.II.B

4:9  …  17.I.B

4:9-10  …  14.I.C

4:12a  …  30.I.C

4:13  …  20.I.A

4:13-14  …  30.I.G

4:14  …  5.I.D,  26.I.E,  26.II.D,  31.II.B

4:14-15  …  31.II.A

4:17  …  30.II.D

4:18-19  …  30.I.B

4:19  …  16.I.C,  18.I.B

4:21-26  …  14.I.C

4:22-26  …  14.II.A

4:25-26  …  13.II.D

4:26  …  15.II.A

4:28-31  …  14.II.A

4:29  …  18.I.A,  40.I.A

4:30-31  …  14.I.C

5

5:1  …  13.I.C,  14.I.C,  36.I.C

5:1-4  …  29.I.C

5:4  …  14.I.B,  36.I.D

5:4-5  …  14.I.A

5:5  …  17.II.A,  21.II.C,  22.I.B,  22.I.E,  22.I.F,  36.I.E

5:6  …  14.I.C,  21.II.B,  21.II.D,  22.I.C,  29.I.C,  31.I.A

5:7  …  21.II.A

5:7-9  …  30.II.E

5:10  …  30.II.D

5:11  …  29.I.C,  35.II.A

5:11-12  …  29.I.C

5:13  …  21.II.C,  21.II.C,  28.II.D,  31.I.A,  37.II.B

5:13-14  …  14.I.D

5:14  …  31.I.A

5:15  …  26.I.B

5:16  …  21.II.C

5:16-25  …  37.II.B

5:17  …  9.I.C,  9.I.D,  36.II.A

5:18  …  4.II.C,  17.II.D,  21.II.C

5:19  …  38.II.C

5:19-20  …  26.I.B,  31.II.B,  31.II.B

5:19-21  …  14.II.C,  30.I.E,  36.II.D

5:19-21a  …  9.I.C

5:22  …  32.II.A,  37.II.B

5:22-23  …  4.I.C,  4.II.C,  17.II.C,  18.II.A,  31.I.B,  31.I.D,  33.I.F,  36.I.C

5:24  …  9.I.C,  18.I.A,  37.II.A

5:24-25  …  21.II.C

5:26  …  31.II.B,  38.I.A,  38.I.C

6

6:1  …  31.I.D,  38.II.E

6:1-2  …  30.I.E

6:2  …  14.I.C,  26.I.E,  26.II.D

6:3  …  38.I.A,  38.I.C,  38.II.E

6:4-5  …  38.I.A,  38.II.E

6:6  …  30.I.G

6:7  …  10.II.D,  38.II.E

6:7-8  …  17.II.C,  21.II.C

6:8  …  9.I.E,  15.I.D,  15.II.E

6:9  …  28.I.C

6:10  …  16.I.C,  21.II.B,  26.II.D

6:12  …  40.I.A

6:12-13  …  29.I.C

6:14  …  18.I.A,  18.I.B,  37.II.D,  38.I.B

6:15  …  18.I.A,  29.I.C

6:15-16  …  13.II.D

6:16  …  23.II.D,  26.II.B

6:17  …  40.I.A,  40.I.B

6:18  …  3.II.D,  17.I.E

Ephesians

01 02 03 04 05

06

1

1:1  …  16.II.A,  36.I.A

1:3  …  3.II.E,  16.II.B,  25.II.E,  26.I.C

1:3-6  …  25.II.D

1:4a  …  1.I.D,  16.I.A,  16.I.A,  16.II.A,  16.II.B,  21.I.F,  37.II.C,  37.II.C

1:4-6  …  14.I.B

1:4b-5  …  2.II.A,  16.I.A,  17.I.C

1:4b-6  …  25.I.C,  25.II.A

1:5  …  11.II.D,  16.I.C

1:6  …  16.II.B

1:7  …  13.I.B,  13.I.C,  16.II.B

1:7-8  …  1.II.D,  2.II.C,  14.I.B

1:7-10  …  35.II.A

1:7-12  …  3.II.E

1:9  …  1.I.C,  1.I.C

1:9-10  …  11.II.D,  14.II.D,  15.I.F,  15.II.A

1:11  …  1.I.C,  7.I.E,  16.I.A,  16.I.C,  16.II.B

1:11-14  …  19.I.E,  25.I.C,  25.II.A

1:12  …  3.II.D,  22.I.E

1:13  …  8.I.D,  16.II.B,  17.II.A,  17.II.A,  21.I.E,  35.II.A

1:13-14  …  13.I.C,  17.II.A,  25.II.D,  35.II.B

1:14  …  15.II.C,  16.I.B

1:15  …  22.I.A

1:15-16  …  26.II.A

1:16-17  …  17.I.B,  33.I.B

1:16-18  …  22.I.E

1:16-19  …  18.I.C,  26.II.B

1:17  …  1.I.B,  3.II.E,  4.I.B,  17.II.C

1:17-18  …  16.I.A

1:18  …  15.II.C,  18.II.A

1:18-19  …  18.II.D

1:18-23  …  20.I.C

1:19-20  …  12.II.D,  14.II.D

1:19-21  …  1.II.B,  1.II.B,  3.I.B,  14.II.D

1:22  …  3.II.E

1:22-23  …  14.II.D,  16.II.C,  26.I.A,  27.II.A

1:23  …  3.I.B

2

2:1  …  18.I.A

2:1-2  …  9.I.D,  23.II.A,  37.II.D

2:2  …  5.II.B,  5.II.D

2:3  …  9.I.C,  9.I.D,  9.I.E

2:4-5  …  2.II.A,  2.II.B,  16.II.B,  17.I.C,  18.I.A

2:4-6  …  18.I.A

2:4-7  …  16.II.B

2:4-8  …  14.I.B

2:6-7  …  2.II.C,  15.II.C,  16.II.B,  17.I.E

2:7  …  16.II.B

2:8  …  16.I.A,  18.II.A,  21.I.E

2:8-9  …  14.I.A,  14.I.B,  21.II.B

2:8-10  …  21.II.B

2:10  …  16.II.A,  18.I.A,  18.I.B,  20.I.A,  20.I.C,  21.II.D,  28.II.A

2:11-20  …  13.II.D,  16.II.C

2:12  …  9.I.D,  10.II.D,  18.II.A

2:12-13  …  13.I.B,  16.II.B

2:14-15  …  14.I.C

2:16  …  13.I.B

2:17  …  13.I.B

2:18  …  4.II.A,  16.II.C,  16.II.D

2:19  …  16.I.C

2:19-21  …  16.II.C

2:19-22  …  16.I.D

2:21  …  16.I.D,  18.I.B

2:21-22  …  2.I.A,  16.II.C,  16.II.C

2:22  …  4.I.A,  4.I.B,  4.II.A,  26.I.A

3

3:1  …  30.I.D

3:1-3  …  35.II.A

3:2-3  …  17.I.E

3:3-11  …  35.II.A

3:4-5  …  4.I.B,  8.I.B,  17.II.C

3:5  …  4.I.C

3:6  …  11.II.D,  13.II.D,  16.I.C,  16.II.B,  16.II.C,  26.I.C,  35.II.B

3:7  …  20.I.C,  35.II.D

3:7-9  …  17.I.E

3:8  …  25.II.E,  28.II.C,  35.I.B,  38.I.D

3:8-9  …  35.I.A

3:8-10  …  20.I.B,  26.I.A

3:8-11  …  3.II.E,  11.II.D

3:9  …  6.I.A

3:10  …  1.II.D,  5.I.A,  5.I.D

3:10-11  …  1.I.C

3:11  …  7.I.E

3:11-12  …  16.II.B,  16.II.D,  22.I.A,  24.I.C,  24.II.B

3:12  …  22.I.C

3:13  …  22.II.B,  40.II.B

3:14-15  …  6.I.A,  6.I.D

3:14-16  …  19.II.B,  24.II.B

3:14-19  …  17.II.B,  18.I.C,  26.II.B

3:16  …  4.II.C,  17.II.A,  17.II.D

3:16-17  …  16.II.A,  21.II.D

3:16-17a  …  4.II.A,  22.I.D

3:17-19  …  3.I.C,  23.I.B,  24.I.D,  26.I.D

3:19  …  18.I.B

3:20  …  1.I.C,  1.II.B,  1.II.C,  20.I.C,  24.II.E

3:20-21  …  3.II.E,  25.I.A,  25.II.A

3:21  …  3.I.A

4

4:1  …  25.I.B,  30.I.D,  35.I.D

4:1-2  …  31.I.A,  31.I.D,  38.I.D

4:1-3  …  26.I.B

4:2  …  31.I.D

4:3-6  …  16.II.C

4:4  …  16.I.A,  16.II.C,  22.I.E,  26.I.A

4:4-5  …  29.I.A

4:4-6  …  3.II.C,  4.I.C

4:6  …  1.I.A,  7.I.B,  7.II.A,  17.I.A,  20.I.B

4:7  …  3.I.C,  16.II.C

4:7-8  …  3.II.C,  17.I.E,  28.II.E

4:7-11  …  11.I.C

4:8  …  12.II.D,  13.I.D

4:10  …  3.I.B,  4.II.B,  12.II.D,  14.II.D

4:11  …  17.I.E,  28.II.E,  30.I.A

4:11-12  …  20.I.C,  30.I.D

4:11-13  …  16.II.C,  17.I.B,  18.I.B,  24.I.D,  26.I.C,  28.II.E

4:11-16  …  16.II.C,  26.I.A

4:13-14  …  30.II.E

4:14  …  30.II.D

4:15  …  32.II.B,  33.I.D

4:15-16  …  16.II.C,  31.I.A

4:16  …  28.II.E

4:17  …  21.II.D,  37.II.D

4:17-18  …  33.II.C

4:17-19  …  9.I.C,  33.II.C

4:18  …  9.I.D

4:19  …  9.I.D,  38.II.C

4:19-21  …  24.I.D

4:20-24  …  18.I.A

4:21  …  12.II.B,  21.II.D,  23.II.E

4:22  …  38.II.E

4:22-23  …  37.II.A

4:22-24  …  37.II.C

4:23  …  6.II.B

4:24  …  18.I.B,  37.II.C

4:25  …  16.II.C,  26.I.A,  32.II.B

4:26-27  …  31.II.B,  36.II.B

4:28  …  26.II.D,  31.I.B,  32.I.C,  32.II.B,  32.II.D,  33.I.F

4:29  …  26.II.C,  33.I.D,  33.I.E

4:30  …  4.I.A,  4.II.A,  15.I.B,  15.II.C,  17.II.A,  17.II.B

4:30-31  …  4.I.C

4:31  …  31.II.B,  31.II.B,  31.II.C

4:32  …  31.I.B,  31.I.C

5

5:1  …  16.I.C,  17.I.C,  23.II.E

5:2  …  3.II.E,  13.I.A,  13.I.B,  17.I.C,  23.II.E,  26.I.E,  31.I.A

5:3  …  31.II.A,  37.II.C,  38.II.C

5:4  …  25.I.C,  33.I.D

5:5  …  3.II.C,  14.II.C,  36.II.D,  38.II.C

5:5-6  …  2.I.D,  9.I.E,  31.II.A,  38.II.B

5:6  …  21.II.A,  30.II.C,  30.II.E

5:6-7  …  37.II.D

5:8  …  16.II.B

5:8a  …  18.II.D

5:8-9  …  35.II.D,  36.I.C

5:8-11  …  37.II.B

5:8b-9  …  32.II.B,  37.II.B

5:8b-10  …  28.I.D

5:10  …  23.II.E

5:11  …  37.II.A

5:12  …  9.I.D

5:13-14  …  18.II.D

5:14  …  18.I.A

5:15  …  33.I.A

5:15-16  …  38.II.E

5:15-17  …  28.I.D,  33.II.A

5:18  …  17.II.A,  21.II.C,  33.II.B,  37.II.B

5:18-19  …  30.II.B

5:18-20  …  17.II.D,  24.II.D,  25.I.D,  27.I.B

5:18-21  …  26.I.B

5:19-20  …  25.I.C

5:20  …  16.II.D

5:20-21  …  23.I.E

5:22-24  …  23.II.A,  23.II.C,  34.I.B

5:23  …  13.II.A,  16.II.C,  16.II.C

5:23-32  …  16.II.C

5:24  …  16.I.D

5:25  …  13.I.B,  17.I.C,  23.II.E,  26.I.A,  26.I.E,  34.I.B

5:25-27  …  4.II.C,  8.I.D,  16.I.D,  16.I.D,  18.I.B

5:25-30  …  16.II.C

5:28-30  …  34.I.B

5:30-32  …  16.II.C

5:31-32  …  34.I.B

5:33  …  34.I.B

6

6:1  …  21.II.D,  32.I.A,  34.I.F

6:1-2  …  14.I.D

6:2-3  …  23.II.D,  34.I.F

6:4  …  34.I.E

6:5  …  23.I.E,  23.II.A,  32.II.B

6:5-6  …  23.II.C,  28.I.C,  28.II.A,  34.II.D

6:5-8  …  28.I.C

6:6  …  13.I.C

6:8  …  15.I.E

6:9  …  2.I.B,  3.I.C,  13.I.C,  28.I.C,  34.II.D

6:10  …  3.I.B,  21.II.D

6:10-11  …  22.II.B

6:10-15  …  36.II.B

6:11  …  5.II.C,  36.I.C

6:11-12  …  5.II.D

6:11-18a  …  37.II.B

6:12  …  5.II.D,  36.II.A,  37.II.B,  37.II.D

6:13  …  36.II.A

6:13-18  …  36.I.C

6:14  …  32.II.B,  37.II.B,  37.II.B

6:14-15  …  28.I.A

6:15  …  35.II.B

6:16  …  5.II.B,  5.II.C,  22.I.C,  36.II.B

6:16-18  …  24.II.A,  24.II.B

6:17  …  8.I.C,  36.II.B,  37.II.A

6:17-18  …  26.II.A

6:18  …  17.II.D,  24.II.C,  24.II.C,  36.II.B

6:18b-20  …  26.II.A,  28.II.B,  35.I.C,  35.I.D

6:21  …  16.I.C,  21.II.D,  36.I.A

6:21-22  …  26.I.C

6:23  …  3.II.C,  3.II.C,  18.II.A,  18.II.A

6:23-24  …  26.II.B

6:24  …  23.I.A,  23.I.B

Pray for persecuted Christians

Philippians-2 Thessalonians

Philippians

01 02 03 04

1

1:1  …  30.I.A

1:3-4  …  30.I.D

1:3-5  …  26.II.A,  30.I.G

1:3-7  …  28.II.D

1:6  …  1.I.C,  15.I.B,  18.I.B,  19.II.B,  21.I.F

1:7  …  17.I.E,  26.I.C,  26.I.E,  35.I.C

1:7-8  …  30.I.B

1:8  …  3.I.C,  26.I.E,  26.I.E,  32.II.E

1:9  …  26.I.D,  26.I.E,  36.I.C

1:9-10  …  15.I.B,  37.II.C

1:9-11  …  25.I.A,  26.I.D,  26.II.B,  28.II.B

1:10-11  …  16.II.B,  36.I.C

1:12-14  …  20.I.A

1:13  …  40.I.B

1:14  …  8.I.A,  26.II.C,  28.II.D,  35.I.C

1:15  …  7.II.A

1:15-16  …  31.I.A

1:15-18a  …  35.I.A

1:16  …  35.I.C

1:17  …  31.II.A,  32.II.B

1:17-18a  …  7.II.A

1:17-19  …  20.I.A

1:18a  …  25.II.C

1:18b-19  …  17.II.D,  22.I.D,  24.II.A,  25.II.D,  26.II.A,  40.II.B,  40.II.C

1:19  …  4.II.A,  22.I.B,  40.I.D

1:20  …  22.I.E,  22.I.F,  22.II.B,  22.II.B,  25.I.A,  28.I.B

1:21  …  23.II.E,  28.I.B

1:22a  …  28.II.A

1:23-24  …  17.I.A

1:25  …  30.I.D,  36.I.C

1:25-26  …  21.II.D,  26.I.C

1:27  …  6.II.B,  25.I.B,  26.I.B,  28.II.D,  35.I.D

1:27-28  …  35.I.C,  36.I.C,  36.II.A

1:27-28a  …  40.I.A

1:28  …  13.II.A,  15.II.C,  15.II.E

1:29  …  16.I.A

1:29-30  …  36.II.A,  40.I.A

2

2:1  …  17.II.A,  19.II.B,  26.I.C,  39.II.E

2:1-2  …  16.II.B,  16.II.C,  26.I.B,  30.I.G

2:3  …  31.II.A,  38.I.A,  38.I.B,  38.I.D

2:4  …  26.II.D,  31.II.A

2:5-7  …  3.II.A

2:5-8  …  11.II.B,  23.II.E,  28.II.C,  38.I.D

2:6-8  …  3.II.E,  11.II.C

2:8  …  12.I.D

2:8-11  …  12.II.D

2:9-11  …  3.I.D,  3.II.C,  3.II.D,  3.II.E,  3.II.E,  14.II.D,  15.I.F,  29.II.A

2:12  …  23.II.A,  30.I.G,  36.I.C

2:12-13  …  20.I.B,  21.II.A,  23.I.C,  28.I.D

2:13  …  7.I.E,  20.I.C

2:14-15  …  26.I.B,  31.II.C,  37.II.C

2:14-16  …  30.I.A,  35.II.D

2:15  …  23.II.E

2:15-16  …  28.II.A

2:16  …  8.I.E,  15.I.B,  35.I.A,  35.II.B,  36.I.C

2:17  …  22.I.C,  27.II.D

2:17-18  …  26.I.C,  40.II.C

2:19  …  21.II.D,  30.I.D

2:19-20  …  26.I.C,  30.I.B

2:20  …  26.I.E,  26.II.D

2:20-21  …  28.I.B,  31.II.A

2:22  …  16.I.C,  28.II.A,  28.II.D,  35.I.C

2:24  …  21.II.D

2:25  …  26.II.D,  30.I.G,  35.I.D

2:27  …  2.II.B,  19.II.B

2:28-30  …  26.I.C

2:29  …  21.II.D,  26.I.E,  30.I.G

2:30  …  28.I.B

3

3:1  …  30.II.B

3:1a  …  25.I.E

3:1-4a  …  21.II.D

3:2  …  29.I.C,  30.II.C,  30.II.E

3:3  …  17.II.D,  25.I.E,  27.I.B,  29.I.C,  38.I.B

3:3-9  …  14.I.A

3:4b-6  …  28.II.C

3:7-9  …  16.II.A,  23.II.E,  28.I.B

3:8-9  …  16.II.A,  16.II.B,  21.II.D

3:8-10  …  17.I.B

3:8-11  …  24.I.A,  24.I.D

3:10  …  17.I.B,  18.I.B,  20.I.C,  23.II.E,  26.I.C,  26.I.C

3:10-11  …  13.I.D,  40.II.A,  40.II.D

3:10-14  …  36.I.D

3:12  …  15.II.C,  16.I.B

3:13-14  …  24.I.B

3:14  …  15.II.C,  16.I.A,  16.II.B

3:15  …  1.I.C,  18.I.C

3:16  …  36.I.C

3:17  …  30.I.C

3:18  …  40.I.A

3:18-19  …  15.II.E,  33.II.B

3:19  …  36.II.D,  37.II.D

3:20  …  13.II.A,  15.II.C,  37.II.D

3:20-21  …  3.I.B,  3.I.B,  4.II.B,  13.II.A,  14.II.D,  15.II.B,  36.I.E

3:21  …  15.II.D

4

4:1  …  21.II.D,  26.I.E,  26.I.E,  30.I.A,  30.I.B,  30.I.G,  36.I.C

4:2  …  21.II.D,  26.I.B

4:2-3  …  31.I.D

4:3  …  13.II.B,  26.II.D,  28.II.D,  30.I.F,  35.I.C

4:4  …  21.II.D,  25.I.E,  39.II.D

4:5  …  15.I.B,  31.I.D,  31.II.A

4:5b-7  …  22.II.D

4:6  …  24.II.D,  25.I.D

4:6-7  …  18.II.B,  36.II.B

4:7  …  16.II.B

4:8  …  24.I.B

4:9  …  17.I.A,  21.II.A,  23.II.C,  30.I.C,  36.I.C

4:10  …  21.II.D,  26.II.D,  30.I.G

4:11-13  …  38.II.A

4:13  …  4.II.C,  19.II.B,  20.I.C,  20.I.C,  21.II.D

4:14-16  …  26.I.C

4:14-19  …  35.I.D

4:16  …  26.II.D

4:16-19  …  27.II.A

4:19  …  1.I.C,  11.II.D,  19.II.A

4:20  …  25.I.A

Colossians

01 02 03 04

1

1:2  …  18.II.B

1:3  …  3.II.A,  3.II.C

1:3-5a  …  18.II.A

1:4  …  3.II.D

1:4-5a  …  22.I.F,  22.I.F,  26.I.E

1:5  …  8.I.E,  15.II.C,  22.I.E

1:5b-6  …  35.II.A,  35.II.B,  35.II.D

1:7  …  36.I.A

1:8  …  17.II.C

1:9  …  1.I.C,  18.I.C,  18.II.D,  26.II.A,  30.I.D,  33.I.B

1:9-10  …  25.I.B,  26.II.B,  26.II.B,  28.I.D,  33.I.B

1:10  …  17.I.B,  21.II.B,  23.II.E,  24.I.D,  24.I.D,  28.II.A,  36.I.C

1:11  …  1.II.B,  19.II.B,  31.I.D,  40.I.D

1:11-12  …  25.I.C,  25.I.E,  25.II.D

1:12  …  26.I.C

1:12-13  …  14.II.C,  18.II.D

1:13  …  3.II.A,  14.II.C

1:13-14  …  13.II.A,  16.II.B

1:15  …  1.I.A,  3.II.A

1:15-18  …  14.II.D

1:15-19  …  3.I.B

1:16  …  4.II.C,  5.I.D,  5.I.D,  6.I.D,  14.II.D

1:16-17  …  6.I.C

1:17  …  3.I.A

1:18  …  13.I.D,  16.II.C

1:19  …  3.II.A,  3.II.E

1:19-20  …  11.II.D,  12.II.C

1:19-22  …  11.II.D,  13.I.B

1:21  …  9.I.D

1:21-22  …  18.I.B

1:21-23  …  22.I.D

1:22  …  11.II.B,  11.II.B,  21.I.F

1:22-23  …  22.I.F,  36.I.C

1:23  …  8.I.E,  22.I.E,  35.II.D

1:24  …  16.II.C,  30.I.D,  40.II.A,  40.II.C

1:24-25  …  28.II.D

1:25  …  8.I.A,  30.II.B

1:25-27  …  35.II.A

1:27  …  13.II.C,  15.II.D,  16.II.A,  16.II.B,  18.II.A,  22.I.E

1:28  …  16.II.A,  18.II.D,  30.I.D,  30.II.B

1:28-29  …  20.I.C,  28.II.A,  30.I.D,  35.I.C

1:29  …  28.II.B

2

2:1  …  28.II.A,  30.I.D

2:1-2  …  26.I.B,  26.I.D,  26.II.C,  30.I.D

2:1-3  …  18.I.C

2:2-3  …  3.I.B,  18.II.D,  35.II.A

2:4  …  30.II.C,  30.II.D

2:5  …  6.II.B,  6.II.B,  22.I.A,  30.I.D,  30.I.G

2:5-7  …  21.II.D,  22.I.A,  22.I.D

2:6-7  …  21.II.D,  23.II.E

2:7  …  25.I.C

2:8  …  30.II.C,  30.II.E,  33.I.A,  36.II.A

2:9  …  3.II.A,  12.II.D

2:9-10  …  16.II.B,  18.I.B

2:10  …  14.II.D

2:11  …  14.I.C

2:11-12  …  21.I.C,  29.I.A,  29.I.C

2:11-13  …  18.I.A

2:11-14  …  16.II.B

2:12  …  12.II.D,  21.I.E

2:13  …  9.I.C,  9.I.D

2:13-14  …  13.I.B,  14.I.C

2:15  …  7.I.C,  11.II.D,  13.I.D

2:16  …  30.II.E

2:16-17  …  14.I.C,  14.II.A,  27.I.D,  29.II.B

2:18  …  5.I.D,  9.I.C,  30.II.C,  30.II.D,  30.II.D,  30.II.E

2:18-19  …  26.II.D

2:19  …  16.II.C,  16.II.C

2:20  …  16.II.B

2:20-22  …  30.II.C,  37.II.D

2:23  …  30.II.C

3

3:1  …  14.II.D

3:1-4  …  16.II.B,  24.I.B

3:2  …  37.II.D

3:3  …  17.I.A

3:3-4  …  16.II.B,  18.I.A

3:4  …  15.I.C,  15.II.D,  15.II.D

3:4-5  …  36.I.E

3:5  …  31.II.A,  36.II.D,  37.I.B,  37.II.A,  37.II.C,  38.II.A,  38.II.C,  38.II.D

3:5-6  …  15.I.D,  15.II.E,  38.II.C

3:8  …  31.II.B,  33.I.D

3:8-10  …  37.I.B,  37.II.C

3:9-10  …  18.I.A,  18.I.B,  32.II.C

3:10  …  6.II.C,  18.II.D

3:11  …  3.I.B,  13.II.D,  16.II.A,  16.II.C,  26.I.A,  29.I.C

3:11-14  …  26.I.B

3:12  …  13.II.D,  16.I.A,  16.I.B,  17.I.C,  31.I.B,  31.I.C,  37.II.C,  38.I.D

3:12-13  …  31.I.D

3:12-14  …  31.I.A

3:13  …  12.I.A,  23.II.E,  31.I.C,  31.I.C

3:15  …  16.II.C,  18.II.B,  26.I.A,  26.I.B,  28.I.D

3:15-16  …  25.I.C

3:16  …  25.I.D,  30.II.A,  30.II.B,  33.I.D,  36.I.B

3:17  …  16.II.D,  25.I.C,  28.II.B

3:18  …  21.II.D,  34.I.B

3:19  …  34.I.B

3:20  …  23.II.E,  34.I.F

3:21  …  34.I.E

3:22  …  23.I.E,  32.II.B,  34.II.D

3:23-24  …  28.I.A,  34.II.D

3:23-25  …  15.I.E

3:25  …  10.I.C,  10.I.C,  10.II.C

4

4:1  …  34.II.D

4:2  …  24.II.A,  24.II.C,  24.II.D,  25.I.C,  25.I.D

4:3  …  20.I.B,  35.I.A,  40.I.A

4:3-4  …  26.II.A,  28.II.B,  35.I.C,  35.I.D

4:5  …  33.I.A,  35.I.C

4:6  …  33.I.D,  35.I.C

4:7  …  26.I.C

4:7-9  …  26.I.C,  28.II.D

4:8  …  26.II.C

4:10  …  26.I.E

4:10-11  …  26.I.C

4:11  …  26.II.C,  28.II.A

4:12  …  23.II.A,  26.II.A,  26.II.B

4:12-13  …  28.II.A

4:13  …  30.I.D

4:15  …  26.I.A

4:16  …  30.I.D,  30.II.A

4:17  …  20.I.A,  28.II.A

4:18  …  26.II.A

1 Thessalonians

01 02 03 04 05

1

1:1  …  3.II.C,  16.I.D,  17.I.A

1:1-3  …  3.II.C

1:2-3  …  26.II.A

1:3  …  3.II.D,  22.I.C,  22.I.E,  22.I.F,  23.I.A,  26.I.D,  26.I.E,  40.II.B

1:4  …  17.I.C

1:4-5  …  35.I.C,  35.II.D

1:4-5a  …  16.I.A,  35.II.C

1:5  …  35.I.D

1:5b-7  …  30.I.C

1:6  …  17.II.C,  18.II.C,  23.II.E,  40.II.C

1:8  …  22.I.A,  35.I.A

1:9  …  7.I.A,  21.I.B,  28.I.A

1:9-10  …  3.II.C

1:10  …  13.I.B,  36.I.E

2

2:2  …  35.I.A,  35.I.C,  36.II.A,  40.I.A

2:2-3  …  35.II.A

2:3-5  …  35.I.C

2:4  …  10.I.C,  28.I.B,  35.II.B

2:5  …  32.II.C,  32.II.C,  32.II.E,  35.I.C

2:6  …  38.I.A

2:6-9  …  35.I.D

2:7  …  16.I.C,  30.I.C,  31.I.D,  34.I.D

2:8  …  26.I.E,  30.I.B

2:9  …  30.I.D,  31.II.A,  35.I.C,  35.I.C

2:9-10  …  28.II.C,  35.I.D

2:10  …  30.I.B,  32.II.E,  37.II.C,  37.II.C

2:11-12  …  16.I.C,  26.II.C,  30.I.C,  30.I.D,  34.I.D

2:12  …  15.II.C,  15.II.D,  16.I.A,  25.I.B

2:13  …  8.I.A,  8.I.C,  8.I.D,  18.I.C,  25.II.C,  26.II.A,  30.II.A,  35.II.A,  35.II.B

2:14a  …  16.II.A

2:14-16  …  13.II.E,  40.I.A

2:14b-15  …  40.I.B

2:15-16  …  9.I.E

2:17  …  26.I.E

2:18  …  5.II.C

2:19-20  …  30.I.A,  30.I.G

3

3:1-2  …  30.I.D

3:2  …  16.I.C,  20.I.B,  30.I.D,  30.I.D,  35.I.A

3:2-3  …  26.II.C

3:3-4  …  40.I.A

3:5  …  5.II.C,  30.I.B

3:5-7  …  26.I.C

3:6  …  26.I.E

3:6-7  …  26.II.C

3:7  …  40.I.A

3:7-9  …  26.II.A

3:8  …  21.II.D

3:8-9  …  30.I.G

3:9-10  …  30.I.D

3:10  …  26.II.A,  30.I.D

3:11  …  3.II.C,  20.I.D

3:11-12  …  26.I.D

3:12  …  18.II.A

3:12-13  …  18.I.B,  19.II.B,  26.II.B

3:13  …  15.I.C

4

4:1  …  21.II.D,  23.II.A,  30.I.D,  30.II.A,  36.I.C

4:2  …  20.I.C,  28.II.B,  30.I.C

4:3  …  23.II.A,  38.II.C

4:3-4  …  33.I.F,  37.II.C

4:3-5  …  24.I.D,  38.II.D

4:3-6  …  38.II.C

4:5  …  6.II.D

4:6  …  32.I.A,  38.II.C

4:7  …  16.I.A,  37.II.C

4:7-8  …  23.II.A,  38.II.C

4:8  …  17.II.A

4:9  …  18.I.C,  18.II.A

4:9-10  …  26.I.D,  36.I.C

4:10b-11  …  31.I.D

4:11-12  …  33.I.F,  35.I.D

4:13  …  10.II.D,  22.I.F

4:13-14  …  39.I.B

4:13-16  …  15.I.C

4:13-17  …  15.II.B,  22.I.E

4:14  …  11.II.D,  13.I.D,  21.I.C

4:16  …  5.I.D,  15.I.C,  16.II.A

4:16-17  …  15.II.D,  16.II.B

4:16-18  …  8.I.D

4:17  …  15.I.C,  15.II.B,  26.I.C

4:18  …  26.II.C,  30.II.B

5

5:1-3  …  10.II.B,  15.I.B

5:2  …  15.I.B

5:2-3  …  15.II.E

5:3  …  10.II.C

5:4-5  …  18.II.D

5:4-6  …  36.I.E

5:5-8  …  37.II.B

5:6-8  …  38.II.E

5:8  …  22.I.C,  22.I.E,  22.I.F,  26.I.D,  36.II.B

5:9  …  13.I.B,  13.II.A,  13.II.A,  16.I.A

5:9-10  …  17.I.A

5:10  …  16.II.A

5:11  …  26.II.C

5:12-13  …  30.I.G

5:13a  …  31.I.A

5:13b  …  26.I.B

5:14  …  26.II.C,  26.II.D,  30.I.D,  31.I.D,  33.I.F

5:15  …  21.II.B,  26.II.D,  31.I.A

5:16  …  25.I.E,  39.II.D

5:16-18  …  21.II.D,  23.II.A,  24.II.A

5:17-18  …  24.II.C

5:18  …  25.I.C,  39.II.D

5:19-20  …  28.II.E

5:20-21  …  38.II.E

5:21-22  …  37.II.A

5:22  …  37.II.A

5:23  …  4.II.C,  6.II.B,  18.II.B,  26.II.B

5:23-24  …  17.I.D,  17.I.D,  18.I.B,  19.II.B

5:24  …  16.I.A

5:25  …  24.II.A,  26.II.A,  30.I.G

5:27  …  30.II.A

2 Thessalonians

01 02 03

1

1:3  …  22.I.A,  26.I.D,  26.II.A,  36.I.C

1:4  …  40.II.A,  40.II.B

1:4-5  …  26.II.A,  40.II.D

1:5  …  10.I.B,  10.I.C,  14.II.C,  15.II.C,  25.I.B

1:6  …  10.I.C

1:6-7  …  15.I.E,  40.I.D

1:7  …  5.I.A,  5.I.D,  15.I.C

1:7b-8  …  33.II.C

1:7b-9  …  15.I.E,  21.II.A,  35.II.A

1:7b-10  …  24.I.D

1:8-9  …  15.I.D

1:9  …  3.I.B,  3.I.B,  15.II.E,  15.II.E

1:9a  …  15.II.E

1:9-10  …  25.I.A

1:10  …  15.I.C,  18.I.B,  21.I.E,  35.II.B

1:11  …  22.I.C,  25.I.B,  26.II.A,  26.II.B,  26.II.B,  28.II.B

1:11-12  …  17.I.E,  25.I.A,  25.I.A

1:12  …  3.I.D,  3.II.D

2

2:1-2  …  15.I.C

2:1-10  …  15.I.B,  36.I.E

2:2  …  15.I.B

2:3  …  30.II.E,  40.I.C,  40.I.C

2:3-4  …  40.I.C

2:6-8  …  40.I.C

2:7  …  7.II.A

2:8  …  15.I.C,  40.I.C

2:9-10  …  5.II.A,  40.I.C

2:9-11  …  33.II.C

2:9-12  …  15.I.E,  21.I.E

2:10  …  15.II.E,  21.I.E

2:11-12  …  7.II.D,  10.II.D,  35.II.A

2:13  …  3.I.C,  4.I.C,  4.II.A,  16.I.A,  16.I.A,  17.I.C,  17.II.B,  17.II.C,  21.I.E,  26.II.A

2:13-14  …  16.I.A,  35.II.B

2:14  …  15.II.D,  20.I.B,  26.I.C,  35.II.B

2:15  …  30.I.D,  30.I.G,  36.I.C

2:16  …  17.I.C,  17.I.E,  18.II.A

2:16-17  …  3.II.C,  19.II.B,  19.II.B,  20.I.C,  26.II.B,  39.II.E

3

3:1-2  …  26.II.A,  28.II.B,  35.I.D

3:2-5  …  40.I.D

3:3  …  3.I.C,  19.II.B,  19.II.C

3:4  …  30.I.C,  30.I.G

3:5  …  18.II.A,  20.I.D,  26.II.B,  40.II.A

3:6  …  28.II.B,  30.I.E

3:6-7  …  33.I.F

3:7-8  …  35.I.C

3:7-9  …  30.I.C

3:8-9  …  33.I.F

3:10-12  …  33.I.F

3:12  …  21.II.D

3:13  …  21.II.B,  28.II.A

3:14  …  30.I.A

3:14-15  …  30.I.E

3:16  …  16.II.C,  17.I.A,  18.II.B,  18.II.B,  26.II.B

Pray for persecuted Christians

Pauline Epistles to Individuals

1 Timothy

01 02 03 04 05

06

1

1:1  …  3.II.D,  19.I.B

1:2  …  3.I.C

1:3  …  30.I.C,  30.II.C

1:3-4  …  30.II.C,  30.II.E

1:4  …  22.I.C,  28.II.B

1:5  …  22.I.A,  22.I.C,  26.I.E

1:5-6  …  30.II.D,  38.II.E

1:6-7  …  30.II.D

1:8  …  14.I.D

1:9-10  …  31.II.D,  34.II.D,  38.II.D

1:9-11  …  14.I.D,  14.I.D

1:11  …  35.II.B

1:12  …  3.II.D,  4.II.C,  19.II.B,  20.I.C,  25.II.D,  36.I.A

1:12-16  …  14.I.B

1:13  …  3.I.C,  33.II.C

1:13-14  …  14.I.B

1:14  …  3.I.C,  16.II.B,  17.I.E,  18.II.A,  18.II.A

1:15  …  11.II.A

1:15-16  …  3.I.C

1:16  …  15.I.E,  21.I.E

1:17  …  1.I.D,  7.I.A,  7.I.B,  25.I.A,  25.II.A

1:18  …  36.II.A

1:18-19  …  22.I.A,  36.II.B,  38.II.E

1:19-20  …  30.I.E

1:19b-20  …  25.I.B

2

2:1  …  24.II.A,  24.II.D,  25.I.C

2:1-2  …  31.I.D,  34.II.A

2:1-4  …  35.I.D

2:2  …  37.II.C

2:3-4  …  18.I.C,  21.I.A

2:5  …  3.II.C,  11.II.B

2:5-6  …  11.II.A,  11.II.B,  12.II.C,  13.I.C,  13.II.A,  13.II.C

2:7  …  32.II.C

2:8  …  24.II.A,  24.II.B,  24.II.C,  25.I.D,  26.I.B,  27.I.C,  31.II.B

2:8-10  …  27.I.C

2:9  …  33.I.F

2:9-10  …  38.I.B

2:11-14  …  30.I.F

2:14  …  38.II.E

2:15  …  33.I.F,  36.I.C

3

3:1  …  30.I.B

3:2  …  30.I.B,  33.I.F,  34.I.A

3:2-3  …  30.I.B,  31.II.D,  33.II.B,  38.II.A

3:3  …  31.I.D

3:4  …  34.I.E,  34.I.F

3:4-5  …  30.I.B

3:6  …  5.II.B,  10.I.A,  30.I.B,  38.I.A,  38.I.C

3:7  …  5.II.C

3:7-11  …  30.I.B

3:8  …  32.II.C,  32.II.D,  33.II.B

3:9  …  36.I.C,  36.I.C,  38.II.E

3:11  …  32.II.A

3:12  …  34.I.A,  34.I.E

3:13  …  28.I.C,  30.I.A

3:14-15  …  30.I.D

3:15  …  16.I.C,  16.I.D,  16.I.D,  30.II.B

3:16  …  3.II.B,  3.II.C,  11.II.B,  12.I.B,  12.II.D,  21.I.C,  29.II.A,  35.II.A,  35.II.D,  37.II.C

3:16b  …  12.II.D

4

4:1  …  4.I.B,  4.I.C,  17.II.C,  36.I.D

4:1-2  …  5.II.D,  30.II.D,  30.II.D,  30.II.E

4:1-5  …  14.I.C

4:2-3  …  30.II.C

4:3  …  6.I.B

4:3-5  …  25.II.C

4:4-5  …  6.I.A,  8.I.D,  8.I.D

4:6  …  28.I.A,  30.II.A

4:7  …  30.II.E

4:7-8  …  37.II.C

4:8  …  15.I.D,  18.II.A

4:9-10  …  22.I.E,  35.I.C

4:10  …  13.II.A,  21.I.A,  21.I.E,  22.I.F

4:10-11  …  30.II.A

4:11-12  …  30.I.C

4:12  …  22.I.B

4:13  …  28.I.B,  30.I.D,  30.II.A

4:14  …  28.II.E,  28.II.E,  29.II.D

4:15  …  28.II.A,  36.I.C

4:16  …  30.II.B,  36.I.C,  36.I.D,  38.II.E

5

5:1  …  33.I.D

5:1-2  …  28.II.C,  30.I.B,  30.I.C,  34.I.F,  37.II.C,  38.II.C

5:3  …  38.I.B

5:3-4  …  34.I.F

5:4  …  23.II.A,  32.I.D,  37.II.C

5:5  …  22.I.E,  24.II.C,  24.II.D,  39.II.B

5:6  …  9.I.D,  33.II.B

5:7  …  37.II.C

5:8  …  34.I.F

5:9-10  …  21.II.B

5:10  …  26.II.D,  28.I.B,  31.I.B

5:11-14  …  34.I.A

5:13  …  31.II.C,  33.I.F

5:13-14  …  35.I.D

5:15  …  5.II.C,  36.I.D

5:16  …  26.I.A,  26.II.D

5:17  …  30.I.C,  30.I.G

5:17-18  …  30.I.G

5:19  …  30.I.E

5:20  …  30.I.E

5:21  …  5.I.D,  5.I.D,  32.I.B,  32.II.E

5:22  …  29.II.D,  30.I.A,  33.I.F,  37.II.C,  37.II.D,  38.II.C

5:24  …  15.I.D

6

6:1  …  25.I.B,  35.I.D

6:1-2  …  34.II.D

6:2  …  28.II.D

6:2b  …  30.I.D

6:3-5  …  26.I.B

6:3-4a  …  30.II.C,  30.II.D,  30.II.E,  38.I.C

6:4b-5  …  30.II.C,  30.II.D

6:5  …  30.II.D,  30.II.D

6:6  …  37.II.C

6:6-8  …  38.II.A

6:7  …  38.II.B

6:9  …  33.II.A,  37.II.A

6:9-10  …  38.II.A,  38.II.A

6:11  …  22.I.A,  31.I.D,  37.II.B,  37.II.C

6:11b  …  31.I.A,  37.II.C

6:11-14  …  36.I.E

6:12  …  15.I.D,  16.I.A,  29.II.A,  36.I.D,  36.II.A

6:13  …  29.II.A

6:13a  …  6.I.A

6:13-14  …  23.II.A,  28.II.C

6:13-16  …  3.II.C

6:14  …  37.II.C

6:14-15  …  15.I.B

6:15  …  7.I.B

6:15-16  …  1.I.B,  25.I.A,  25.II.A,  25.II.C

6:15-16a  …  1.I.A

6:17  …  6.I.B,  19.II.A,  22.I.E,  22.II.E,  25.II.E,  38.I.A,  38.II.B

6:17-19  …  38.II.A

6:18  …  21.II.B,  31.I.B,  31.I.B

6:18-19  …  15.I.D,  21.II.B,  32.I.D

6:20  …  35.II.B

6:20-21  …  30.II.C,  30.II.E,  35.I.D,  36.I.D

2 Timothy

01 02 03 04

1

1:1  …  11.II.D,  13.II.B,  16.II.B,  18.II.A

1:3  …  26.II.A,  28.II.C,  38.II.E

1:4  …  26.I.E,  30.I.G

1:5  …  22.I.A,  32.II.B,  34.I.E

1:6  …  28.II.E

1:6-7  …  30.I.B

1:6-8  …  20.I.C,  35.I.A

1:7  …  4.II.C,  17.II.C,  18.II.A,  33.I.F

1:7-8  …  22.II.B,  28.II.C

1:8  …  26.I.C,  28.II.B,  40.I.A,  40.I.D

1:8-9  …  13.II.A,  16.I.A,  37.II.C

1:9  …  3.I.A,  3.II.E,  14.I.B,  14.I.B,  16.II.B,  21.II.B

1:9a  …  14.I.B

1:9-10  …  13.II.B,  35.II.B

1:10  …  13.I.D,  14.II.D

1:10b-11  …  20.I.A

1:11-12  …  35.I.A

1:11-12a  …  40.I.A

1:12  …  17.I.B,  19.II.C,  19.II.D,  21.I.F,  22.I.A,  22.I.B,  24.I.D,  28.II.B,  39.I.D,  40.II.B

1:13  …  16.II.B,  18.II.A,  21.II.D

1:13-14  …  30.II.B,  35.I.D,  36.II.B

1:14  …  4.I.B,  4.II.C,  17.II.A,  17.II.D,  28.II.B,  35.II.B,  36.II.B

1:15  …  32.II.A

1:16  …  3.I.C,  26.II.B,  35.I.A

1:16-17  …  26.II.C

1:16-18  …  21.II.B,  26.II.D

1:18  …  3.I.C,  14.I.B,  15.I.D,  26.II.B

2

2:1  …  3.I.C,  16.II.B,  17.I.E,  21.II.C,  22.II.B

2:2  …  30.I.C,  32.II.A

2:3  …  26.I.C

2:3-4  …  30.II.B,  36.II.A

2:4  …  28.I.B

2:5  …  36.I.D

2:6  …  28.I.C,  30.I.G

2:7  …  4.II.C,  18.I.C,  18.II.D,  36.I.B

2:8  …  11.II.B,  35.I.B

2:8-9  …  8.I.C,  40.I.B

2:8-10  …  35.I.A,  40.II.A

2:10  …  13.II.A,  13.II.A,  15.II.B,  16.II.B,  30.I.D

2:11  …  15.II.D,  16.II.B,  16.II.B,  18.I.A

2:12  …  15.I.F,  29.II.A,  40.II.D

2:13  …  3.I.A,  3.I.C,  17.I.D

2:14  …  26.I.B,  30.II.B,  31.II.C

2:15  …  21.II.B,  28.II.A,  30.II.B

2:16  …  37.II.A

2:17-18  …  30.II.E

2:19  …  17.I.B,  21.I.B,  29.II.A,  30.II.E,  37.I.B

2:20-21  …  28.I.A,  37.II.C

2:21  …  37.II.D

2:22  …  3.II.D,  22.I.A,  24.II.B,  31.I.D,  37.II.A,  37.II.B,  37.II.C,  38.II.C

2:23-24  …  26.I.B

2:23-25  …  30.II.B

2:24  …  28.II.C,  31.I.B,  31.II.C,  40.II.A

2:24-25  …  16.I.A,  33.I.D

2:25  …  18.I.C

2:25-26  …  5.II.B,  21.I.B

3

3:1-2  …  38.I.A

3:1-5  …  23.I.B

3:2  …  34.I.F

3:2-5  …  37.II.D

3:4  …  33.II.B

3:5  …  30.II.D,  30.II.E

3:6  …  9.I.D,  37.II.A

3:6-7  …  33.II.D

3:8  …  9.I.C,  30.II.C,  30.II.D

3:8-9  …  30.II.D,  33.II.A

3:10  …  30.I.C

3:10-11  …  19.I.B,  40.I.D

3:12  …  21.II.D,  37.II.C,  40.I.A

3:13  …  30.II.D

3:14  …  36.I.C

3:14-15  …  34.I.E,  35.I.D,  36.I.C

3:15  …  8.I.D,  8.I.E,  15.I.E,  21.I.E

3:16  …  33.I.D

3:16a  …  8.I.A

3:16-17  …  28.I.A,  30.II.A

4

4:1  …  14.II.C,  14.II.C,  15.I.E

4:1-2  …  28.I.A,  30.II.A,  32.II.E,  36.I.E

4:2  …  30.I.D,  30.I.E,  30.II.B,  31.I.D,  33.I.D

4:3  …  30.II.C

4:3-4  …  33.II.C

4:5  …  28.II.A,  28.II.A,  38.II.E

4:6  …  27.II.D,  40.II.D

4:6-7  …  40.II.A

4:7  …  36.I.C

4:7-8  …  22.I.D,  36.I.D

4:8  …  3.I.C,  10.I.B,  15.I.C,  15.I.D,  36.I.E,  40.II.D

4:9-10a  …  37.II.D

4:10  …  32.II.A

4:11  …  26.II.D

4:14  …  40.I.D

4:14-15  …  36.II.B

4:15  …  30.II.C,  40.I.A

4:16  …  31.I.C,  32.II.A

4:16-17  …  17.I.A,  19.II.B,  35.I.C,  40.I.D

4:17  …  20.I.C,  40.I.D

4:17a  …  13.II.C

4:17-18  …  19.I.B,  22.I.A

4:18  …  3.II.D,  14.II.C,  15.II.C,  19.II.C,  22.I.B,  25.II.D,  36.II.A,  40.I.D

4:22  …  17.I.A,  26.II.B

Titus

01 02 03

1

1:1  …  16.I.A,  18.I.C,  18.II.D,  30.I.D,  37.II.C

1:1-2  …  15.II.B,  22.I.E,  22.I.E,  22.I.F

1:1-3  …  20.I.B,  30.II.A,  35.II.A

1:2  …  2.I.C,  7.I.E,  18.II.A

1:2-3  …  11.II.A

1:3  …  8.I.A,  35.II.B

1:3-4  …  3.II.C,  13.II.A

1:4  …  16.I.C,  26.I.C

1:5-8  …  30.I.B

1:6  …  34.I.A,  34.I.E

1:7  …  33.II.B

1:7-8  …  28.I.A

1:7b-8  …  31.I.B

1:8  …  37.II.A

1:9  …  30.I.E,  30.II.B,  36.I.C

1:10  …  30.II.C,  30.II.D

1:10-11  …  29.I.C,  30.II.C,  30.II.E

1:11  …  30.II.D,  30.II.E

1:13  …  36.I.C

1:13-14  …  30.I.E

1:15  …  21.I.E,  33.II.C,  37.II.C

1:15-16  …  30.II.D

1:16  …  23.II.A,  23.II.A,  30.II.D,  30.II.E

2

2:1  …  30.II.B

2:2  …  22.I.A

2:2-6  …  33.I.F

2:3  …  23.I.E

2:3a  …  33.II.B

2:4  …  34.I.D

2:4-5  …  34.I.B,  35.I.D

2:5  …  37.II.C,  38.II.C

2:7  …  30.I.C,  32.II.B

2:7-8  …  30.II.B,  35.I.D

2:9  …  31.I.D,  34.II.D

2:9-10  …  32.II.A,  32.II.D,  34.II.D,  35.I.D

2:11  …  14.I.B,  21.I.A

2:11-12  …  14.I.C,  17.I.E,  18.I.C,  33.I.F,  33.II.B,  37.II.C

2:11-13  …  22.I.E,  36.I.E,  37.II.C

2:11-14  …  37.II.C

2:11-15a  …  30.II.A

2:12  …  37.II.D

2:13  …  3.II.C,  15.I.C,  36.I.E

2:13-14  …  13.I.B,  13.I.C,  13.I.C

2:14  …  16.I.B,  20.I.B,  21.II.B,  28.I.A,  28.II.C

2:15  …  30.I.C,  30.I.D,  30.I.E,  31.II.B

3

3:1  …  21.II.B,  28.I.A,  34.II.A

3:1-2  …  31.I.D,  31.II.C

3:2  …  31.II.C,  38.I.D

3:3  …  9.I.D,  31.II.B,  31.II.B,  31.II.B,  33.II.A,  33.II.B

3:4-5  …  2.II.A,  2.II.C,  2.II.C,  14.I.B,  21.II.B

3:4-6  …  4.II.A

3:4-7  …  13.II.A

3:4-8  …  30.II.A

3:5  …  17.II.B,  17.II.C,  18.I.A,  29.I.A

3:5-6  …  2.II.C,  11.II.D,  17.II.A

3:7  …  14.I.B,  15.II.B,  16.I.C,  22.I.E

3:8  …  21.II.B,  28.I.B

3:9  …  26.I.B

3:9-10  …  30.II.C,  30.II.E

3:10  …  30.I.E

3:10-11  …  30.II.D

3:13  …  26.II.D,  35.I.D

3:14  …  21.II.B,  28.I.B,  32.I.C,  33.I.F

3:15  …  26.I.D

Philemon

1

1:1-2  …  26.I.A

1:2  …  16.I.C

1:4  …  24.II.D,  25.I.D

1:4-5  …  26.I.D,  26.II.A

1:6  …  20.I.C,  21.I.F,  25.II.E,  26.I.C,  26.II.B,  26.II.D,  35.II.D

1:7  …  26.I.D,  26.II.C,  30.I.G

1:8-9  …  30.I.C,  31.I.A

1:10  …  16.I.C

1:12  …  26.I.E

1:13  …  26.II.D,  28.II.D

1:15-16  …  16.I.C,  16.II.A,  20.I.A,  26.I.E

1:17  …  26.I.E

1:18  …  30.I.D

1:20  …  21.II.D

1:21  …  30.I.G

1:22  …  22.I.E,  24.II.A,  35.I.D

1:23  …  16.II.A,  26.I.C

1:23-24  …  26.I.E

Pray for persecuted Christians

Hebrews-2 Peter

Hebrews

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13

1

1:1  …  8.I.B

1:1-2  …  1.I.C,  8.I.B,  12.I.D,  12.I.D

1:2  …  3.II.E,  11.II.D,  14.II.D

1:2-3a  …  6.I.C

1:3  …  3.I.B,  3.II.A,  13.I.C

1:3a  …  1.I.B,  3.I.B,  8.I.D

1:3b  …  1.I.B

1:3-9  …  3.I.B

1:3b-5  …  14.II.D

1:4-5  …  3.I.D

1:5  …  3.II.A,  3.II.B,  11.I.C

1:6  …  3.II.A,  3.II.C,  3.II.D,  5.I.B,  15.I.C

1:7  …  5.I.B

1:8  …  3.I.A,  3.II.C,  15.I.F

1:8-9  …  3.I.C,  11.I.C

1:9  …  3.II.E,  12.II.D

1:10  …  3.I.A,  6.I.C

1:10-12  …  3.I.A,  3.II.C,  15.II.A

1:12  …  3.I.A

1:13  …  3.I.B,  11.I.C,  14.II.D

1:14  …  5.I.A,  5.I.C,  15.II.C

2

2:1  …  23.II.B,  36.I.D

2:1-3a  …  36.I.D,  38.II.E

2:2  …  5.I.C

2:2-3a  …  10.II.B,  21.I.A

2:3  …  35.I.B

2:3-4  …  35.II.A,  35.II.C

2:4  …  17.II.B,  28.II.E

2:5  …  14.II.D,  15.I.F

2:5-9  …  11.I.C

2:6b-8  …  6.II.C

2:9  …  11.II.B,  12.II.C,  12.II.D,  13.I.B,  13.II.C,  14.I.B

2:9-11  …  18.I.B

2:10  …  3.II.E,  6.I.A,  6.I.B,  6.I.D,  13.II.A,  14.II.B,  15.II.D

2:11  …  4.II.C,  16.I.C

2:11-12  …  16.I.C

2:11-13  …  11.I.C

2:13  …  16.I.B

2:13a  …  11.II.B,  22.I.B

2:14  …  5.II.B,  5.II.B,  11.II.B,  11.II.B,  13.I.D

2:14-15  …  11.II.A,  13.I.C,  13.II.B,  22.II.B

2:14-18  …  11.II.B

2:16-18  …  14.II.B

2:17  …  3.I.C,  3.I.C,  3.II.E,  9.II.C,  11.II.B,  13.I.B,  16.I.C

2:18  …  37.II.A

3

3:1  …  11.II.A,  14.II.B,  15.II.C,  16.I.A,  26.I.C,  29.II.A

3:1-2  …  3.I.C,  11.I.B,  24.I.B,  36.I.A

3:1b-2  …  12.I.D

3:3  …  16.II.C

3:3-6  …  3.I.B

3:4  …  6.I.A

3:5  …  36.I.A

3:6  …  16.I.C,  16.I.D,  16.I.D,  22.I.F,  36.I.C,  38.I.B

3:6a  …  3.I.C

3:6b  …  22.I.F

3:7  …  4.I.C

3:7-9  …  37.I.B

3:7-11  …  8.I.B

3:8-10  …  2.I.D

3:12  …  22.II.A,  36.I.A,  36.I.D

3:12-13  …  26.II.C

3:13  …  26.II.C,  38.II.E

3:14  …  22.I.A,  22.I.D,  36.I.C,  36.I.D

3:15-16  …  36.I.D

3:17  …  2.I.D

3:18-19  …  21.I.E,  22.II.A,  37.I.A

4

4:1  …  18.II.A,  23.I.F,  36.I.D

4:1-3  …  15.II.C,  35.II.B

4:1-11  …  18.II.B

4:1-3a  …  21.I.E

4:2  …  35.I.B

4:3-4  …  29.II.B

4:6  …  21.II.A

4:6-7  …  21.I.A

4:7  …  11.II.A

4:9  …  16.I.B

4:9-11  …  15.II.C

4:11  …  21.II.A,  36.I.D

4:12  …  6.II.B,  8.I.C,  8.I.D,  36.II.B

4:12a  …  8.I.C

4:13  …  1.II.D,  4.II.B,  10.I.C,  15.I.D,  15.I.E

4:14  …  3.II.A,  14.II.B,  36.I.C

4:14-16  …  16.II.D

4:15  …  3.I.C,  11.II.B,  13.I.A

4:15-16  …  14.II.B,  17.I.E,  24.II.B,  37.II.A

5

5:1  …  14.II.B,  14.II.B,  30.I.A

5:1-3  …  37.I.A

5:2  …  30.I.C

5:4  …  30.I.A

5:5-6  …  11.I.C,  14.II.B

5:7  …  1.I.C,  19.I.A,  24.II.B,  24.II.D,  39.II.B

5:7-8  …  11.II.B

5:8  …  12.I.D

5:8-10  …  11.I.C,  14.II.B

5:9  …  13.II.A,  15.II.B,  15.II.C,  21.II.A

5:9-10  …  14.II.B

5:11-14  …  36.I.C

5:13-14  …  23.II.C

5:14  …  37.II.A,  38.II.E

6

6:1  …  14.I.A

6:1-2  …  29.II.D,  36.I.C

6:2  …  15.II.E

6:3  …  20.I.A

6:4  …  26.I.C

6:4-8  …  36.I.D

6:5  …  8.I.C,  20.I.C

6:7  …  28.I.C

6:8  …  15.II.E

6:9-12  …  21.I.F,  21.II.B,  28.I.C

6:10  …  2.I.B,  23.I.A,  26.II.D,  28.II.D

6:11  …  22.I.E

6:11-12  …  33.I.F,  36.I.D

6:12  …  22.I.D,  38.II.E

6:12-19  …  21.I.F

6:13  …  1.II.A

6:13-14  …  8.I.D

6:13-15  …  8.II.E

6:13-18  …  32.II.E

6:15  …  22.I.D,  39.I.E

6:17  …  7.I.E

6:17-18  …  2.I.C,  18.II.A,  19.II.B,  22.I.E,  39.I.D

6:17-20  …  22.I.F

6:18  …  2.I.B

6:19  …  6.II.B

6:19-20  …  14.II.B,  16.II.D,  18.II.A

7

7:1-10  …  14.II.B

7:3  …  3.I.A,  3.I.A

7:7  …  40.II.B

7:11  …  14.I.A

7:11-12  …  14.II.A

7:11-17  …  14.II.B

7:15-17  …  3.I.A

7:15-19  …  14.I.C

7:15-22  …  14.II.A

7:17-22  …  16.II.D

7:18-19  …  14.I.A,  14.I.C,  24.I.C

7:18-22  …  18.II.A

7:20-25  …  14.II.B

7:21  …  7.I.E

7:23-25  …  14.II.B

7:24-25  …  3.I.A

7:25  …  13.II.A,  16.II.D,  21.I.F,  24.I.C

7:25-27  …  14.I.C

7:26  …  3.I.B

7:26-28  …  3.I.C,  14.II.B

7:27  …  13.I.A,  14.I.C,  14.II.B

8

8:1  …  7.I.B

8:1-2  …  3.II.E,  14.II.A,  14.II.B

8:5  …  1.I.A,  8.II.D,  14.II.A,  14.II.B

8:6  …  3.II.E,  14.II.B

8:6-9  …  14.II.A

8:10  …  14.I.D

8:10-12  …  14.II.A,  17.I.B

8:13  …  14.II.A

9

9:1  …  8.II.D

9:1-15  …  14.II.A

9:2-4  …  8.II.D

9:4  …  8.II.D

9:6-7  …  9.II.A

9:6-8  …  8.II.D,  17.II.C

9:6-14  …  14.I.C,  14.I.C,  16.II.D

9:7-10  …  14.II.B

9:11  …  2.II.C

9:11-12  …  13.I.C,  13.II.A,  14.II.B,  14.II.B

9:12  …  13.I.B

9:13-14  …  13.I.C,  20.I.B

9:14  …  4.I.B,  4.II.A,  4.II.B,  12.I.B,  13.I.A,  13.I.A,  13.I.B,  28.I.A

9:15  …  11.II.D,  13.I.C,  15.II.B,  16.I.A,  18.II.A

9:15-20  …  14.II.A

9:21-24  …  14.II.A

9:22  …  13.I.B

9:24  …  12.II.D,  14.II.B,  14.II.B

9:24-28  …  14.II.B

9:26b-28  …  13.I.A,  13.I.B,  14.I.C

9:27  …  6.II.A,  15.I.D

9:28  …  13.I.A,  13.II.A,  15.II.C,  36.I.E

10

10:1  …  14.I.A,  14.I.C,  14.II.A

10:1-6  …  14.II.B

10:3  …  14.I.D

10:3-18  …  14.I.C

10:5  …  11.II.B

10:5-7  …  3.II.E,  11.I.C

10:5-10  …  12.II.C

10:7  …  12.I.D

10:8-10  …  14.II.A

10:9-10  …  13.I.A

10:10  …  11.I.C,  11.II.B,  14.II.B,  18.I.B

10:10-14  …  14.I.C

10:11  …  14.II.B

10:12  …  14.II.D

10:12-13  …  14.II.D

10:12-17  …  17.II.C

10:12-18  …  14.II.B,  35.II.C

10:14  …  18.I.B

10:15a  …  4.II.B

10:15-16  …  17.II.B

10:15-17  …  4.II.A,  8.I.B

10:16-18  …  14.II.A

10:19  …  18.I.B

10:19-22  …  2.I.A,  13.I.B,  16.II.D,  21.I.F,  24.I.C,  24.II.B

10:21  …  14.II.B,  16.I.D

10:22  …  18.I.B,  22.I.A,  22.I.C,  29.I.A

10:23  …  2.I.C,  2.I.C,  17.I.D,  22.I.E,  22.I.E,  22.I.F,  36.I.C

10:24-25  …  26.I.A,  26.II.C,  28.II.D

10:25  …  15.I.B,  15.I.B,  36.I.E

10:26-27  …  10.I.B,  10.II.B,  15.II.E

10:26-31  …  15.I.E,  37.I.A

10:29  …  4.I.C,  4.I.C,  14.II.A,  18.I.B

10:30  …  10.I.A

10:30-31  …  10.II.B

10:32  …  8.I.E,  18.II.D,  40.II.A

10:32-33  …  40.I.A

10:32-34  …  26.I.C

10:34  …  15.II.B,  18.II.C,  25.II.E,  31.I.C,  40.I.B,  40.II.C

10:35  …  22.I.A,  36.I.C

10:35-36  …  36.I.D

10:35-39  …  22.I.D

10:36  …  21.II.A,  23.II.D,  28.I.C

10:37  …  15.I.B

10:37-38  …  22.I.A

10:38-39  …  22.II.A,  36.I.D

10:39  …  15.I.E,  21.I.E

11

11:1  …  22.I.B,  22.I.F

11:3  …  6.I.A,  6.I.C

11:4  …  27.II.C

11:6  …  21.I.A,  21.I.A,  22.I.B

11:7  …  23.I.C,  23.I.E

11:7-8  …  22.I.B

11:7-9  …  22.I.C

11:8-9  …  8.II.A

11:8-12  …  8.II.A

11:9-10  …  37.II.D

11:10  …  15.II.A,  24.I.B

11:11-12  …  8.II.B,  22.I.D

11:13  …  22.I.A,  22.I.B

11:13-14  …  24.I.B

11:13-16  …  37.II.D

11:15  …  24.I.B

11:16  …  15.II.A,  16.I.B,  24.I.B

11:17  …  22.I.C

11:17-19  …  8.II.A,  22.I.A

11:20-22  …  22.I.B

11:23  …  22.I.B,  22.II.B,  34.I.D

11:24-25  …  33.II.B

11:24-26  …  22.I.B,  28.I.B

11:24-27  …  40.II.B

11:24-31  …  22.I.C

11:25  …  26.I.C

11:26  …  3.I.A,  24.I.B,  40.II.C

11:27  …  1.I.A,  22.I.B,  22.I.B,  22.II.B

11:29  …  22.I.B

11:29-30  …  22.I.C

11:31  …  38.II.C

11:32-33  …  22.I.D

11:32-34  …  20.I.C,  22.I.B,  28.II.B,  36.II.B,  40.II.B

11:32-35a  …  22.I.C

11:35b  …  40.I.B,  40.II.D

11:35b-39  …  40.II.B

11:36  …  40.I.B

11:37a  …  40.I.B

11:37-38  …  37.II.D

11:39-40  …  15.II.C,  22.I.B,  22.I.D

11:40  …  18.I.B

12

12:1  …  37.I.B,  38.II.E,  40.II.A

12:1-2  …  36.I.D

12:1-3  …  24.I.B,  40.II.A

12:2  …  12.II.C,  12.II.D,  14.II.D,  18.II.A

12:3  …  12.II.C,  23.II.E

12:3-4  …  36.II.A

12:4  …  40.I.B

12:5-6  …  8.I.D

12:5-8  …  18.I.E

12:5-9  …  39.I.D

12:7  …  40.II.A

12:7-9  …  34.I.E

12:9  …  6.I.D,  6.II.B,  16.I.C,  23.II.C

12:9-11  …  18.I.D,  18.I.D

12:10  …  18.I.B,  37.II.C

12:10-11  …  18.II.B

12:11  …  33.I.C

12:12  …  40.II.A

12:13  …  26.II.C

12:14  …  2.I.A,  15.II.D,  31.I.D,  37.II.C

12:15  …  9.I.D,  9.I.E,  21.II.C,  30.I.E,  31.II.B,  37.I.A

12:15-16  …  26.II.C

12:16  …  38.II.C

12:18-24  …  14.II.A

12:22  …  5.I.A,  5.I.D,  7.I.A,  13.II.D,  15.II.A,  15.II.C

12:22-23  …  15.II.C

12:23  …  6.II.B,  15.I.D,  15.II.C

12:23b  …  10.I.A,  10.I.A

12:24  …  14.II.A,  14.II.A

12:25  …  10.I.C,  10.II.B,  21.I.A,  23.II.B

12:26  …  3.II.E

12:26-27  …  15.II.A

12:27-28  …  14.II.C

12:28  …  15.II.B,  15.II.C,  25.II.D

12:28-29  …  27.I.B

13

13:1  …  26.I.E

13:2  …  5.I.A,  5.I.A,  5.I.D,  31.I.B

13:3  …  26.I.C

13:4  …  34.I.B,  37.II.C,  38.II.C,  38.II.C,  38.II.D

13:5  …  38.II.A

13:5a  …  38.II.A

13:6  …  19.I.D,  19.I.D,  22.I.B,  22.II.B,  22.II.C,  40.II.B

13:7  …  30.I.A,  30.I.C

13:7a  …  30.II.A

13:8  …  3.I.A

13:9  …  17.I.E,  21.II.C,  22.II.B,  30.II.E

13:9-10  …  14.I.C

13:12  …  13.I.B,  18.I.B

13:13  …  40.II.A

13:13-14  …  40.II.C,  40.II.D

13:14  …  15.II.A,  24.I.B

13:15  …  16.II.D,  25.I.C,  27.I.B,  27.II.B,  29.II.A

13:16  …  27.II.B,  31.I.B

13:17  …  26.I.B,  30.I.A,  30.I.G,  30.I.G

13:17a  …  30.I.D

13:18  …  26.II.A,  37.II.B,  38.II.E

13:20  …  12.II.D,  14.II.A,  16.I.D,  19.II.D

13:20-21  …  3.II.D,  20.I.B,  20.I.C,  23.II.A

13:21  …  11.II.D

13:22  …  23.II.B,  30.I.D,  30.I.G

13:23  …  26.I.C

13:24  …  26.I.E

James

01 02 03 04 05

1

1:1  …  28.I.C

1:1a  …  3.II.D

1:2-3  …  18.I.D,  22.I.C

1:2-4  …  36.I.C,  40.II.C

1:3  …  22.I.A

1:5  …  2.II.C,  18.II.D,  33.I.B

1:6-8  …  22.I.C,  22.II.A,  24.II.D

1:9-11  …  38.II.A

1:10-11  …  38.II.B

1:12  …  15.I.D,  18.I.D,  18.II.A,  22.I.A,  23.I.B,  40.II.D

1:13  …  2.I.A

1:14-15  …  37.II.A

1:15  …  9.I.E

1:16  …  38.II.E

1:17  …  1.I.D,  2.II.C,  6.I.A

1:18  …  1.I.C,  8.I.D,  18.I.A,  18.I.C

1:19  …  33.I.D

1:19-20  …  31.II.B

1:21  …  8.I.D,  23.II.B,  37.I.B,  37.II.A

1:22  …  38.II.E

1:22-25  …  23.II.C

1:23-25  …  36.I.B

1:25  …  8.I.C,  8.I.E,  14.I.C,  23.II.B,  36.I.C

1:26  …  33.I.D,  38.II.E

1:27  …  3.II.C,  19.II.E,  32.I.D,  37.II.C,  37.II.D

2

2:1-4  …  32.I.B

2:2-7  …  31.I.C

2:5  …  14.II.C,  15.II.C,  16.I.A,  18.II.A,  18.II.A,  23.I.B,  38.II.A

2:6-7  …  38.II.A

2:7  …  3.I.D,  16.I.B

2:8  …  31.I.A,  31.I.A

2:8-9  …  9.I.A

2:8-11  …  14.I.D

2:9  …  32.I.B

2:10  …  9.I.E

2:12  …  8.I.E,  15.I.E,  33.I.D

2:12-13  …  10.I.A,  31.I.C

2:14  …  21.II.B

2:14-17  …  32.I.D

2:14-23  …  21.II.B

2:15-16  …  26.II.D

2:17-18  …  22.I.C

2:19  …  1.I.A,  5.II.D

2:19-20  …  21.I.C

2:20  …  33.II.A

2:21-25  …  21.II.B

2:23  …  17.I.B

2:25  …  38.II.C

2:26  …  6.II.B,  6.II.B,  21.II.B

3

3:1  …  30.I.A

3:2  …  9.I.C,  37.I.A,  37.II.C

3:2-8  …  33.I.E

3:7  …  6.II.C

3:9  …  6.II.C

3:9a  …  25.I.C

3:9-10  …  31.II.C

3:9-12  …  33.I.E

3:13  …  21.II.B,  31.I.D,  33.II.E

3:13-17  …  33.I.B

3:14  …  31.II.B

3:14-16  …  31.II.A,  31.II.B

3:16  …  37.II.A

3:17  …  18.II.D,  21.II.B,  28.II.A,  31.I.C,  31.I.D,  31.II.A,  32.I.B,  32.II.B,  37.II.C

3:18  …  28.II.C,  31.I.D,  37.II.B

4

4:1  …  36.II.A

4:1-2  …  26.I.B,  31.II.A,  31.II.D,  37.II.A

4:3  …  24.II.E,  33.II.B

4:4  …  36.II.A,  37.II.D

4:4-6  …  17.I.E

4:5  …  2.II.D,  6.II.B,  17.II.A

4:6  …  38.I.D

4:7  …  23.II.C,  36.II.B,  37.I.B

4:8  …  1.I.C,  24.I.C,  37.I.B,  37.I.D,  37.II.C

4:8b  …  37.I.B

4:9  …  37.I.C

4:10  …  1.I.C,  37.I.C

4:11  …  31.II.C

4:11-12  …  31.I.C

4:12  …  10.I.A,  19.I.A

4:13-14  …  38.II.B

4:13-15  …  7.II.D

4:14  …  6.II.A

4:16  …  38.I.B

4:17  …  9.I.A

5

5:1  …  31.II.D

5:1-5  …  38.II.B

5:2-3a  …  38.II.B

5:4  …  34.II.D

5:5  …  15.I.D,  33.II.B

5:6  …  31.II.D

5:7-8  …  36.I.E,  40.II.A

5:8  …  36.I.D

5:8-9  …  15.I.B

5:9  …  31.I.C,  31.II.C

5:10-11  …  40.II.A

5:11  …  2.II.B,  40.II.D

5:11b  …  1.I.C

5:12  …  32.II.E

5:13  …  25.I.D,  25.II.D,  39.II.B

5:14  …  28.II.B,  29.II.D

5:14-15  …  22.I.C,  24.II.D,  37.I.D

5:14-16  …  19.II.B

5:15  …  18.I.D

5:16  …  24.II.B,  27.I.C,  37.I.C

5:16-18  …  24.II.A

5:17  …  24.II.D

5:17-18  …  7.II.B,  24.II.E

5:19-20  …  30.I.E

5:20  …  9.I.E

1 Peter

01 02 03 04 05

1

1:1  …  37.II.D

1:1-2  …  16.I.A,  17.II.C

1:1b-2  …  4.II.A,  18.I.B

1:2  …  4.II.C,  13.I.C,  14.II.A,  23.II.A

1:2b  …  17.I.E

1:3  …  14.I.B,  18.I.A,  22.I.E,  22.I.E,  25.II.B

1:3a  …  3.II.E,  25.I.C

1:3-4  …  2.II.B,  13.I.D,  15.II.B,  15.II.C,  18.II.A

1:3-5  …  11.II.D,  13.II.A,  36.II.B

1:3-6  …  25.II.D,  40.II.C

1:3-9  …  18.II.C

1:4-5  …  19.II.C,  19.II.D,  22.I.C

1:4-9  …  22.I.D

1:5  …  15.II.C

1:6  …  18.I.E,  40.I.A

1:6-7  …  22.I.A,  40.II.C

1:7  …  15.I.C,  15.II.C,  22.I.C

1:7-9  …  22.I.B

1:8  …  23.I.A

1:8-9  …  15.II.C,  18.II.C,  21.I.E,  21.I.E,  25.II.D

1:10  …  14.I.B

1:10-11  …  4.I.B,  4.II.A,  8.I.B,  12.II.C

1:10-12  …  11.I.B,  35.II.A

1:11  …  12.II.D

1:12  …  5.I.A,  5.I.A,  17.II.B,  17.II.D,  28.II.B,  35.I.C

1:13  …  17.I.E,  22.I.E,  28.I.A,  38.II.E

1:14  …  33.II.C,  37.II.A

1:14-16  …  23.II.E,  37.II.C

1:15  …  16.I.A

1:15-16  …  14.I.D,  37.II.C

1:17  …  10.I.C,  10.I.C,  15.I.E,  23.I.C,  23.I.D,  24.II.B,  37.II.D

1:17-21  …  21.I.C

1:18-19  …  13.I.A,  13.I.C,  13.I.C,  14.II.A

1:18-20  …  12.II.C

1:20  …  1.I.D,  3.II.E,  7.I.E,  11.I.B

1:20-21  …  22.I.A,  22.I.B,  22.I.E

1:21  …  3.II.E,  12.II.D,  21.I.A,  22.I.F

1:22  …  21.II.A,  26.I.E,  26.I.E,  32.II.B,  37.II.C,  38.II.C

1:22-23  …  18.I.A

1:23  …  8.I.C,  8.I.D

1:23-25  …  8.I.C

1:24  …  6.II.A

1:25  …  30.II.A,  35.II.A

2

2:1  …  31.II.B,  31.II.C,  32.II.C,  37.I.B

2:2  …  8.I.D,  23.II.B,  24.I.A,  36.I.C

2:3  …  3.I.C,  3.II.C

2:4  …  3.I.A,  3.II.A,  3.II.E,  11.I.B,  12.II.C

2:4-5  …  16.I.D,  16.II.D,  20.I.B

2:4-8  …  11.I.C,  16.II.C

2:5  …  16.I.D,  18.I.B,  27.II.B

2:6  …  3.II.E,  11.I.B

2:7  …  12.II.C

2:7-8  …  21.I.E,  21.II.A,  35.II.A

2:7-10  …  16.I.A

2:9  …  16.I.A,  16.I.A,  16.I.B,  16.I.D,  18.II.D,  20.I.B,  25.I.C,  25.II.D,  35.I.B

2:9-10  …  13.II.D,  14.I.B

2:10  …  16.I.B

2:11  …  36.II.A,  37.II.A,  37.II.D

2:12  …  15.I.D,  21.II.B,  25.I.A,  35.I.D,  40.I.B,  40.II.A

2:13-14  …  34.II.A,  34.II.C

2:15  …  21.II.B,  35.I.D,  40.II.A

2:16  …  13.I.C,  21.II.C,  28.I.A

2:17  …  16.I.C,  23.I.C,  26.I.D,  26.I.E,  34.II.A,  38.I.B

2:18-19  …  39.I.D

2:18-20  …  31.I.B,  40.II.A

2:18-21  …  34.II.D

2:18-23  …  31.I.D

2:20-21  …  16.I.A,  23.II.E

2:20b-23  …  40.II.A

2:21-22  …  32.II.C

2:21-25  …  11.I.C

2:22  …  13.I.A

2:23  …  11.II.C,  22.I.A,  23.II.E,  31.I.D,  39.I.D,  40.II.B

2:24  …  11.II.B,  13.I.A,  13.I.C,  37.II.B

2:25  …  16.I.D,  19.II.D,  21.I.B

3

3:1-2  …  34.I.B,  35.I.D,  37.II.C

3:3-4  …  31.I.D,  31.I.D

3:3-5  …  38.I.B

3:5  …  22.I.E

3:5-6  …  34.I.B

3:6b  …  22.II.B

3:7  …  15.II.B,  24.II.B,  31.II.A,  34.I.B

3:8  …  26.I.B,  26.I.E,  38.I.D

3:9  …  16.I.A,  31.I.A

3:10  …  6.II.A,  32.II.C

3:12  …  19.II.D,  24.II.B

3:13  …  28.II.C

3:13-14  …  28.II.C

3:14  …  40.II.B

3:14a  …  40.II.D

3:14-15  …  22.II.B

3:14b-16  …  35.I.D

3:15  …  23.II.E,  25.I.B,  28.I.A,  31.I.D,  33.I.D,  35.I.A,  35.I.C,  35.I.C

3:15-16  …  35.I.A,  38.II.E

3:16  …  21.II.D,  40.I.B,  40.II.A

3:17  …  18.I.D,  20.I.A

3:18  …  11.II.B,  11.II.C,  13.I.A,  13.I.A,  13.I.B,  13.I.B,  14.II.B

3:18-19  …  12.II.D

3:18-20  …  4.I.B

3:19-20  …  6.II.B

3:20  …  2.II.B

3:20-21  …  29.I.A,  38.II.E

3:21  …  13.I.D

3:21-22  …  14.II.D

3:22  …  5.I.D

4

4:1  …  11.II.B,  36.II.B,  37.II.C,  40.II.A

4:1-2  …  18.I.D,  23.II.A,  37.II.A,  37.II.B,  40.II.D

4:2  …  28.II.A

4:3  …  37.II.D,  38.II.D

4:4  …  40.I.B

4:5  …  15.I.E

4:6  …  6.II.B,  6.II.B,  15.II.B,  35.II.B

4:7  …  15.I.B,  24.II.B,  24.II.C,  33.I.F,  36.I.E,  38.II.E

4:8  …  26.I.D,  26.I.E,  31.I.A

4:9  …  31.I.B,  31.II.C

4:10  …  17.I.E,  17.I.E,  28.II.D,  28.II.E,  36.I.A

4:10-11  …  16.II.D,  25.I.A,  28.II.E

4:11  …  28.II.B

4:12-13  …  40.II.C

4:13  …  15.I.C,  15.II.C,  15.II.D,  26.I.C,  36.I.E,  40.II.A

4:14  …  3.I.D,  4.II.B,  40.II.D

4:15  …  31.II.D

4:16  …  3.I.D,  25.I.A,  40.II.A

4:16-17  …  10.I.B,  35.I.A

4:16-18  …  40.I.A

4:17  …  16.I.C,  21.II.A

4:17-18  …  15.I.D

4:19  …  2.I.C,  6.II.A,  7.II.D,  17.I.D,  40.I.A,  40.II.A,  40.II.B

5

5:1  …  15.II.C,  26.I.C,  30.I.A,  35.I.B

5:1-2  …  28.I.A,  30.I.D

5:2  …  30.I.B

5:2-4  …  19.II.D

5:3  …  30.I.C,  30.I.C

5:4  …  15.I.C,  15.II.B,  15.II.C,  16.I.D,  30.I.A

5:5  …  26.I.B,  34.I.F,  38.I.C,  38.I.D

5:6  …  25.I.A,  38.I.B,  38.I.D,  38.I.D

5:6-7  …  19.II.A,  22.II.D

5:8  …  5.II.B,  5.II.C,  36.II.A,  38.II.E

5:8-9  …  22.I.C

5:9  …  5.II.C,  22.I.A,  36.I.C,  36.II.B,  36.II.B,  40.I.A

5:9-10  …  40.I.D,  40.II.C

5:10  …  2.II.C,  14.I.B,  15.II.D,  16.I.A,  16.II.B,  17.I.E,  17.I.E,  18.I.E,  19.II.B

5:10-11  …  25.II.D

5:11  …  25.II.C

5:12  …  14.I.C,  16.I.C,  21.II.C,  26.II.C,  30.I.D,  32.II.A,  36.I.C

5:13  …  16.I.A

5:13-14  …  26.I.E

5:14  …  16.II.A

5:14b  …  16.II.B

2 Peter

01 02 03

1

1:1  …  3.II.C,  18.II.A

1:1b  …  3.I.C

1:2  …  18.II.B,  18.II.D,  24.I.D

1:3  …  2.I.A,  2.II.C,  16.I.A,  19.II.A,  20.I.C,  24.I.D,  37.II.C

1:4  …  8.I.C,  8.I.D,  18.I.B,  25.II.E,  26.I.C,  37.II.A,  37.II.A

1:4-6  …  33.I.F

1:5  …  22.I.C,  23.II.B,  37.II.B

1:5-7  …  26.I.E,  37.II.C

1:5-8  …  21.II.B,  28.I.A,  36.I.C

1:7  …  26.I.D

1:7-8  …  26.I.D

1:9  …  26.I.D,  33.II.C

1:10  …  16.I.A,  16.I.A

1:10-11  …  14.II.C,  15.II.C,  21.II.B,  36.I.D,  37.II.C

1:11  …  14.II.C

1:12  …  18.I.C,  23.II.B

1:12-13  …  30.II.B

1:15  …  30.I.D,  30.II.B

1:16  …  3.I.B,  3.I.B,  11.I.D,  35.II.A

1:16-18  …  35.I.B

1:17  …  1.I.B,  1.I.B,  3.II.B,  3.II.E,  12.I.D

1:19  …  8.I.E,  18.II.D,  23.II.B

1:20-21  …  8.I.B

2

2:1  …  13.I.C,  13.II.C,  30.II.C,  30.II.C,  30.II.D

2:1-6  …  30.II.D

2:2  …  30.II.E,  35.I.D

2:3  …  30.II.C,  38.II.A

2:3a  …  30.II.D

2:4  …  5.II.D,  10.I.A

2:4-6  …  10.II.C,  15.I.D

2:4-9  …  19.I.A,  40.I.D

2:5  …  19.II.C

2:6  …  10.I.B,  15.II.E

2:9  …  10.I.B,  10.II.C,  15.I.D,  15.I.D,  30.II.D,  37.II.A,  37.II.C

2:9-10  …  30.II.D

2:9-10a  …  38.II.C,  38.II.D

2:10  …  30.II.D

2:10b-11  …  5.I.A,  5.I.A

2:11  …  5.I.B

2:12  …  30.II.D

2:12-13a  …  10.I.C,  30.II.D

2:12-14  …  30.II.D

2:13  …  33.II.B

2:14b-15  …  30.II.D

2:15  …  36.I.D

2:17  …  15.II.E,  30.II.D

2:18  …  9.I.C,  30.II.D,  30.II.E,  38.II.D

2:18-19  …  30.II.C,  38.II.C

2:19  …  9.I.D,  21.II.C,  30.II.D

2:20  …  24.I.D

2:20-22  …  36.I.D

3

3:1  …  32.II.B

3:1-2  …  30.I.D,  30.II.B

3:2  …  20.I.B,  36.I.B

3:3-4  …  15.I.B,  31.II.C

3:3-7  …  25.I.B,  33.II.D

3:5  …  6.I.A,  6.I.C,  8.I.D,  33.II.D

3:7  …  10.I.B,  10.II.C,  15.I.D,  15.I.D,  15.II.A,  15.II.E,  15.II.E

3:8  …  1.I.D

3:8-9  …  2.I.C,  15.I.B

3:9  …  2.II.B,  21.I.A

3:10  …  10.II.C

3:10a  …  15.I.B

3:10-12  …  15.I.D,  15.II.A

3:11-12  …  36.I.E

3:11-13  …  24.I.B

3:11-14  …  36.I.E,  37.II.C

3:13  …  15.II.A,  18.II.A

3:13-14  …  22.I.B,  22.I.E

3:15  …  2.II.B,  18.II.D

3:15-16  …  30.II.A

3:15-16a  …  8.I.A

3:16  …  30.II.C,  30.II.D,  30.II.D,  33.II.D

3:17  …  30.II.E,  36.I.D,  36.II.B

3:18  …  3.II.D,  21.II.C,  24.I.D,  36.I.C

3:18a  …  3.I.C

Pray for persecuted Christians

1 John-Revelation

1 John

01 02 03 04 05

1

1:1  …  3.I.A,  8.I.A

1:1-2  …  11.II.B,  35.I.B

1:1-3  …  3.I.A,  35.I.B

1:3  …  3.II.A,  17.I.B,  26.I.C,  26.I.C,  35.II.B

1:3-4  …  18.II.C,  26.I.C

1:3-7  …  21.II.A

1:4  …  8.I.E

1:5  …  1.I.B,  2.I.A,  23.II.E,  30.II.A

1:5-7  …  37.II.B

1:6  …  23.II.A

1:6-7  …  26.I.C

1:7  …  13.I.C,  21.II.A,  23.II.E,  26.I.C,  37.II.C

1:7-9  …  37.II.C

1:8  …  9.I.C,  18.I.C,  33.II.D,  37.I.A,  38.I.A,  38.II.E

1:9  …  2.I.B,  17.I.D,  18.I.B,  21.I.B,  21.I.B,  21.I.F,  37.I.D

1:10  …  9.I.C,  18.I.C,  33.II.D,  38.I.A

2

2:1  …  3.I.C,  8.I.D,  14.II.B,  16.I.C,  30.I.D,  37.II.A

2:2  …  11.II.A,  13.I.B,  13.II.C

2:3  …  21.II.A

2:3-4  …  24.I.D

2:3-6  …  21.I.F

2:4  …  18.I.C,  23.II.A

2:4-6  …  21.II.D

2:5a  …  23.I.A,  23.II.D

2:5-6  …  17.I.A,  21.II.A,  23.II.E

2:6  …  23.II.E

2:7  …  30.I.D,  30.II.B

2:8  …  11.II.C,  18.II.D,  26.I.E

2:9  …  26.I.D,  31.II.B,  33.II.C

2:9-11  …  37.II.B

2:10  …  26.I.D,  37.II.B

2:11  …  26.I.D,  31.II.B,  33.II.C

2:12  …  3.I.D,  13.I.B

2:12-13  …  16.I.C

2:12-14  …  30.I.D

2:13  …  24.I.D,  36.II.B

2:13a  …  3.I.A,  17.I.B

2:13b  …  17.I.B

2:14  …  8.I.C,  18.I.C,  19.I.D,  36.II.B

2:15  …  23.I.A,  37.II.D

2:16  …  37.II.D,  38.I.A,  38.II.D

2:17  …  15.I.D,  15.II.A,  21.II.A,  28.I.C,  37.II.D

2:18  …  15.I.B,  40.I.C

2:19  …  36.I.D

2:20  …  17.II.A,  17.II.C

2:20-21  …  18.I.C

2:21  …  35.II.A

2:22-23  …  21.I.C,  30.II.C

2:23  …  17.I.A,  29.II.A

2:24  …  21.II.D,  36.I.C

2:24-25  …  15.I.D

2:25  …  18.II.A

2:26  …  30.I.D

2:27  …  17.II.C

2:27a  …  17.II.A

2:27b  …  17.II.A

2:27-28  …  21.II.D

2:28  …  16.II.B,  21.I.F,  36.I.E

2:29  …  18.I.A,  21.I.F

3

3:1  …  33.II.D,  37.II.D

3:1a  …  2.II.A,  16.I.C,  17.I.C

3:2  …  15.I.C,  15.II.B,  15.II.D

3:2-3  …  22.I.E,  22.I.F,  37.II.C

3:3  …  3.I.C,  23.II.E,  37.II.C,  37.II.C

3:4  …  9.I.A

3:5  …  3.I.C,  11.II.A,  13.I.A

3:5-6  …  21.II.D

3:6  …  16.II.B,  24.I.D

3:6-10  …  37.I.A

3:7  …  3.I.C,  21.I.F,  21.II.A,  38.II.E

3:7-8  …  30.II.E

3:8  …  11.II.A

3:8a  …  5.II.A,  5.II.B,  9.I.A

3:8b  …  5.II.A,  5.II.B,  13.I.D

3:9  …  18.I.A

3:10  …  5.II.A,  5.II.B,  21.I.F,  23.II.E,  26.I.D,  30.II.E

3:11  …  26.I.D

3:12  …  5.II.A,  31.II.D,  40.I.B

3:13  …  37.II.D,  40.I.A

3:14  …  18.I.A,  21.I.F

3:14a  …  26.I.D

3:14-15  …  26.I.D

3:15  …  31.II.B,  31.II.D

3:16  …  13.I.B,  17.I.C,  23.II.E,  26.I.E

3:16-17  …  26.I.D,  31.II.A

3:16-18  …  31.I.A

3:17  …  26.II.D,  32.I.C,  32.I.D

3:17-18  …  26.I.E

3:18  …  26.I.E

3:18-20  …  21.I.F,  26.I.D

3:18-22  …  24.II.B

3:20  …  1.II.D,  1.II.D

3:20b  …  4.II.B

3:21-22  …  23.II.A,  23.II.A,  24.II.E

3:23  …  3.I.D,  3.II.D,  21.I.C,  21.II.B,  26.I.D

3:24  …  4.I.A,  4.II.C,  17.I.A,  17.II.A,  17.II.A,  21.I.F,  21.II.A,  21.II.D

3:24a  …  17.I.A

4

4:1  …  5.II.D

4:1-3  …  30.II.E,  36.II.C

4:2  …  4.II.A,  35.II.C

4:2-3  …  11.II.B

4:2-3a  …  29.II.A

4:3  …  30.II.C,  40.I.C

4:4  …  1.II.A,  4.I.B,  4.II.B,  5.II.B,  5.II.B,  18.I.A,  19.I.D,  30.II.E,  36.II.A

4:5  …  30.II.C

4:6  …  5.II.D,  24.I.D,  30.II.E,  36.II.C

4:7  …  17.I.B,  18.I.A,  18.II.A,  18.II.A,  21.I.F,  26.I.D

4:7-8  …  24.I.D

4:7-10  …  2.II.A

4:8  …  26.I.D

4:9  …  3.II.A,  3.II.E,  11.II.A,  13.II.B

4:9-10  …  11.II.D

4:9-11  …  26.I.E

4:10  …  3.II.E,  11.II.A,  13.I.A,  13.I.B

4:10-11  …  31.I.A

4:12  …  17.I.A,  21.I.F,  26.I.D

4:13  …  4.I.A,  17.I.A,  17.II.A,  21.I.F

4:14  …  3.II.E,  11.II.A,  13.II.A,  35.I.B

4:14-16a  …  21.I.C,  21.I.F

4:15  …  21.I.C,  21.I.E,  29.II.A

4:15-16  …  17.I.A

4:16  …  2.II.A,  17.I.C,  26.I.D,  31.I.A

4:16a  …  22.I.A

4:16-17  …  18.II.A

4:16-18  …  23.I.C

4:16-19  …  21.I.F

4:17  …  15.I.D,  18.I.B

4:17-18  …  26.I.D

4:19  …  18.II.A,  26.I.E,  31.I.A

4:20  …  31.II.B

4:20-21  …  23.I.A,  26.I.D

5

5:1  …  11.I.B,  16.I.A,  18.I.A,  21.I.E,  23.I.A,  26.I.D

5:1-5  …  11.I.D

5:2  …  26.I.E

5:2-3  …  14.I.D

5:3  …  23.I.A

5:3-4  …  23.II.C

5:3-5  …  19.I.D,  36.II.B,  37.II.D

5:5  …  21.I.C,  21.I.E

5:5-8  …  3.II.B,  35.II.C

5:6  …  4.I.C

5:6-8  …  11.II.B,  13.I.B

5:9-11  …  3.II.B,  21.I.D

5:10-11  …  21.I.E

5:10-13  …  21.I.F

5:11  …  4.II.C,  14.I.B

5:11-12  …  16.II.B

5:11-13  …  13.II.B

5:12  …  13.II.A,  21.I.E

5:13  …  3.I.D,  8.I.E,  21.I.C,  21.I.E

5:14  …  24.II.B

5:14-15  …  24.II.A,  24.II.E

5:16  …  26.II.B,  30.I.E

5:17  …  9.I.A

5:18  …  3.II.A,  5.II.B,  5.II.C,  14.II.D,  19.II.C,  37.I.A,  37.I.B

5:18-19  …  16.I.C,  18.I.A

5:19  …  5.II.B

5:20  …  3.II.C,  3.II.C,  6.II.D,  7.I.A,  11.II.A,  13.II.B,  16.II.B,  17.I.A

5:21  …  36.II.D

2 John

1

1:1  …  16.I.A

1:1-2  …  8.I.C,  18.I.C,  26.I.D,  26.I.E

1:3  …  3.II.A,  17.I.E,  18.II.B,  26.I.D

1:4  …  37.II.B

1:5  …  26.I.D

1:5-6  …  26.I.E

1:6  …  31.I.A,  31.I.A

1:7  …  30.II.C,  30.II.D

1:7-8  …  30.II.E

1:8  …  36.I.D,  38.II.E

1:9  …  16.II.A,  17.I.A,  21.II.A,  21.II.D,  30.II.E,  36.I.C

1:10-11  …  30.II.E

1:12  …  18.II.C,  26.I.C,  30.I.D

1:13  …  16.I.A,  16.I.C

3 John

1

1:1  …  26.I.D

1:2  …  26.II.B

1:3  …  36.I.A,  36.I.C

1:3-4  …  30.I.G,  37.II.B

1:5  …  32.II.A,  36.I.A

1:5-6  …  26.I.E,  35.I.D

1:6  …  25.I.B

1:7-8  …  28.II.D,  35.I.D

1:8  …  26.I.C

1:9-10  …  31.II.A

1:10  …  30.I.E,  31.II.C

1:10a  …  40.I.B

1:11  …  21.I.F,  21.II.B,  24.I.D,  37.II.A,  37.II.A,  37.II.B

1:12  …  35.I.D,  37.II.B

1:15  …  26.I.E,  26.I.E

Jude

1

1:1  …  19.II.C

1:1b  …  16.I.A

1:2  …  17.I.C,  26.II.B

1:3  …  26.I.C

1:3-4  …  35.I.D

1:4  …  14.II.D,  16.I.A,  21.II.C,  23.II.E,  30.II.C,  30.II.D,  30.II.D

1:5  …  3.I.A,  22.II.A

1:6  …  5.II.D,  10.I.A,  15.I.D

1:6-7  …  38.II.C

1:7  …  15.II.E,  15.II.E

1:7-8  …  9.I.D

1:9  …  5.I.A,  5.I.D

1:10  …  9.I.D,  10.II.D,  30.II.C,  30.II.D

1:11-12  …  30.II.D

1:12  …  30.II.C

1:12-13  …  15.II.E

1:14  …  5.I.D,  15.I.C

1:14-15  …  15.I.D,  15.I.E,  15.I.E

1:16  …  30.II.D,  30.II.D,  31.II.C,  32.I.B,  38.I.B

1:17  …  23.II.B

1:18  …  30.II.D,  30.II.D

1:18-19  …  30.II.C

1:19  …  30.II.C

1:20  …  17.II.D,  36.I.C

1:20-21  …  24.II.B

1:21  …  3.I.C,  13.II.B,  14.I.B,  15.II.B,  21.II.C,  36.I.D,  36.I.E

1:22-23  …  30.I.E,  31.I.C

1:23  …  37.II.A

1:24  …  1.I.B,  15.II.C,  15.II.D,  19.II.C,  37.II.A

1:24-25  …  25.II.A,  25.II.D

1:25  …  1.I.B,  3.II.C,  3.II.E,  11.II.D,  16.II.D,  19.I.B,  25.II.C

Revelation

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19 20

21 22

1

1:1  …  5.I.B,  28.I.C

1:1a  …  3.II.E,  11.II.D

1:1-2  …  8.I.B

1:1-3  …  8.I.A

1:3  …  15.I.B,  23.II.C,  23.II.D

1:4-5a  …  4.I.C,  4.II.A

1:5  …  8.I.B

1:5a  …  3.I.C,  14.II.D

1:5b  …  13.I.C,  17.I.C

1:5-6  …  3.II.A

1:5b-6  …  3.II.D,  3.II.E,  20.I.B

1:7  …  15.I.C,  36.I.E

1:8  …  1.I.D,  7.I.B

1:9  …  8.I.B,  14.II.C,  16.II.B,  26.I.C,  40.I.A,  40.I.A,  40.I.B

1:10  …  27.I.B,  29.II.B

1:10-11  …  8.I.B

1:12-13  …  16.I.D

1:12-18  …  3.I.B

1:16  …  16.I.D

1:17-18  …  3.I.A

1:17b-18  …  3.II.C

1:18  …  14.II.D

1:20  …  5.I.C,  16.I.D

2

2:1-3  …  16.I.D

2:2  …  28.II.A,  30.II.E

2:3  …  3.I.D,  40.II.A

2:4  …  36.I.A

2:4-5  …  37.I.D

2:5  …  16.I.D

2:6  …  37.II.A

2:7  …  8.I.B,  15.II.A,  15.II.B,  17.II.C,  18.I.C,  23.II.B,  40.II.D,  40.II.D

2:7a  …  4.I.C

2:8-11  …  4.II.A

2:9  …  17.I.B,  25.II.E,  40.I.B,  40.II.D

2:10  …  3.I.B,  5.II.C,  22.II.B,  22.II.B,  36.II.A,  40.I.B,  40.II.A,  40.II.B,  40.II.D

2:10b  …  40.I.B

2:11  …  15.II.B,  40.II.D

2:13  …  5.II.B,  17.I.B,  28.I.B,  40.II.A

2:14  …  38.II.C

2:14-16  …  30.II.E

2:16  …  16.I.D,  37.I.D

2:17  …  15.II.D,  40.II.D

2:18  …  3.II.B

2:19  …  3.I.B,  21.II.B,  22.I.C,  28.II.A,  40.II.A,  40.II.A,  40.II.B

2:20  …  30.II.E,  30.II.E

2:20-22  …  38.II.C

2:20-23  …  16.I.D,  37.I.D,  38.II.C

2:23  …  3.I.C,  3.II.C,  15.I.E

2:23b  …  3.I.B

2:25  …  36.I.C,  36.I.D

2:26  …  23.II.A,  28.I.C

2:26-27  …  3.II.E,  14.II.D,  15.I.F,  20.I.C

2:26-28  …  23.II.D,  40.II.D

3

3:1  …  17.II.B

3:1-3  …  28.I.C

3:2  …  3.II.E,  24.I.C

3:2-3  …  37.I.B

3:3  …  16.I.D,  23.II.C,  36.I.C,  37.I.D

3:4  …  15.II.D,  25.I.B,  37.II.C

3:4-5  …  40.II.D

3:5  …  3.II.A,  13.II.B,  40.II.D

3:6  …  17.II.B

3:7  …  3.I.C,  4.II.B,  4.II.B,  14.II.D

3:7-8  …  16.I.D,  20.I.A

3:8  …  17.I.B,  40.II.A

3:8-10  …  40.II.D

3:9  …  5.II.A,  17.I.C

3:10  …  40.I.C

3:11  …  36.I.D,  36.I.E

3:12  …  3.II.E,  13.II.D,  15.II.A,  15.II.B,  15.II.D,  40.II.D

3:14  …  6.I.C

3:15-16  …  28.I.C

3:17  …  33.II.D

3:17-18  …  38.II.A

3:19  …  16.I.D,  18.I.E

3:19-20  …  37.I.D

3:20  …  17.I.B

3:21  …  3.II.A,  14.II.D,  15.I.F,  40.II.D

4

4:2-3  …  7.I.B

4:2-5  …  1.I.A

4:4  …  5.I.D

4:8  …  2.I.A,  4.II.B,  25.I.C,  25.II.B

4:8-9  …  5.I.B

4:8-10a  …  25.II.A

4:9-10a  …  1.I.D

4:10-11  …  27.I.A,  27.I.B

4:11  …  1.II.B,  3.II.E,  6.I.A,  25.II.C

5

5:1-7  …  11.II.D

5:1-14  …  3.I.B

5:6  …  13.I.A,  17.II.B

5:8  …  3.II.D,  24.II.A

5:9  …  12.II.D,  13.I.C,  13.II.C

5:9-10  …  13.I.C,  13.II.D,  20.I.B

5:9-13  …  3.II.D

5:10  …  15.I.F,  15.II.D

5:11  …  5.I.B,  5.I.D

5:11-12  …  12.II.D

5:11-14  …  5.I.B

5:12  …  3.I.B,  13.I.A

5:13  …  15.I.F,  15.II.D,  25.I.A,  25.I.C,  25.I.C

5:13-14  …  27.I.A

5:14  …  3.II.D,  27.I.B

6

6:1-8  …  15.I.A

6:9  …  35.I.A,  40.I.A

6:9-11  …  6.II.B,  10.II.C,  40.I.C,  40.I.D

6:10  …  2.I.A,  2.I.C

6:11  …  40.II.D

6:12-14  …  15.I.A

6:12-17  …  15.I.B

6:15-17  …  2.I.D,  7.I.C,  10.I.A,  15.I.D

6:16-17  …  3.I.C

6:16b-17  …  10.II.B

7

7:1  …  5.I.A

7:1-4  …  15.I.A

7:2-3  …  28.I.C

7:4  …  13.II.D

7:9  …  40.I.C

7:9-10  …  3.II.D,  13.II.C

7:10  …  3.II.C,  13.II.A,  15.II.D,  19.I.A

7:10-11  …  27.I.A

7:11  …  27.I.B

7:11-12  …  5.I.B,  25.I.A,  25.I.C,  25.II.A,  27.I.B

7:14  …  13.I.A,  13.I.C,  40.I.C

7:14-17  …  40.II.D

7:15  …  15.II.D,  15.II.D

7:16  …  19.II.A

7:16-17  …  15.II.B,  15.II.C

7:17  …  19.II.D

8

8:1-2  …  15.I.A

8:2  …  5.I.B

8:3-4  …  24.II.A

8:5  …  5.I.B,  10.II.A

8:7-13  …  15.I.A

9

9:1-6  …  15.I.A

9:5-6  …  10.II.B

9:13-18  …  15.I.A

9:15  …  15.I.B

9:20  …  36.II.D,  36.II.D

10

10:1  …  5.I.A

10:1-3  …  5.I.A

10:5-6  …  32.II.E

10:6  …  6.I.A

10:7  …  7.I.E,  8.I.C

11

11:1-3  …  40.I.C,  40.I.D

11:3-6  …  20.I.C

11:7  …  40.I.C

11:7-12  …  40.I.D

11:13  …  25.II.C

11:15  …  14.II.C,  14.II.C,  15.I.A

11:15-17  …  7.I.B,  25.II.C

11:16-17  …  27.I.A,  27.I.B

11:17  …  1.II.B

11:18  …  6.II.C,  10.I.B,  15.I.D,  15.I.D,  15.II.E,  23.I.F

11:19  …  1.I.A,  15.I.A

12

12:1-5  …  5.II.A

12:3-4a  …  5.II.B

12:5  …  12.II.D

12:6  …  40.I.C

12:7-9  …  5.I.A,  5.II.D

12:7-12  …  5.II.C

12:9  …  5.II.A,  5.II.B

12:10  …  13.I.D,  14.II.C,  14.II.D

12:10-11  …  19.I.D

12:11  …  13.I.A,  13.I.B,  28.I.B,  35.I.A,  36.II.B

12:12  …  5.II.B

12:13  …  40.I.C

12:13-14  …  40.I.C

12:15-17  …  40.I.C

12:17  …  5.II.C

12:17a  …  36.II.A,  40.I.A

13

13:1-2  …  40.I.C

13:2  …  5.II.B

13:3-4  …  40.I.C

13:5  …  40.I.C

13:5-6  …  40.I.C

13:7a  …  40.I.C

13:7b-8  …  13.II.B,  40.I.C

13:8  …  13.I.A,  16.I.A

13:10  …  40.I.C,  40.II.A,  40.II.B

13:11-14  …  40.I.C

13:15  …  40.I.B,  40.I.C

13:16-18  …  40.I.C

14

14:1  …  15.II.D,  16.I.B

14:3-4  …  17.I.A

14:3-5  …  37.II.C

14:4  …  13.I.C,  13.I.C

14:6  …  5.I.A

14:6-7  …  5.I.C,  23.I.D,  35.II.D

14:7  …  6.I.A,  10.I.D,  25.II.C,  27.I.A

14:9-10  …  2.I.D

14:9-11  …  15.II.E,  40.I.C

14:10  …  5.I.D

14:10b  …  5.I.A

14:12  …  22.I.A,  40.II.A,  40.II.B,  40.II.B

14:12-13  …  40.II.D

14:13  …  15.I.E,  16.II.B,  18.II.B

14:14-16  …  15.I.C

14:17-20  …  2.I.D,  15.II.E

14:18-20  …  10.II.B

14:19-20  …  5.I.B,  10.I.D,  10.II.A

15

15:1  …  15.I.A

15:2-4  …  15.II.D,  40.I.C

15:3  …  1.II.C,  2.I.B,  7.I.B,  7.I.B,  25.II.A,  25.II.B

15:3b  …  1.II.B

15:3-4  …  25.II.C,  27.I.A

15:4  …  10.I.C,  15.I.F,  23.I.D,  23.I.D,  25.II.B

15:4a  …  2.I.A,  4.II.B

15:5  …  1.I.A

15:5-8  …  5.I.B,  10.II.A,  15.I.A

15:7  …  1.I.D

15:8  …  1.I.A,  1.I.B

16

16:1-4  …  5.I.B,  10.II.A,  15.I.A

16:2  …  40.I.C

16:4-6  …  10.I.C,  10.I.C

16:5  …  2.I.A,  10.I.C

16:5-6  …  40.I.D

16:7  …  10.I.C,  10.I.C

16:8-11  …  15.I.A,  25.I.A

16:8-12  …  21.I.B

16:10-11  …  40.I.C

16:12-16  …  15.I.A

16:13-16  …  40.I.C

16:14  …  5.II.D

16:14-16  …  15.I.C

16:15  …  36.I.E

16:17-21  …  15.I.A

17

17:1-6  …  15.I.A

17:3  …  40.I.C

17:6  …  40.I.C

17:6a  …  40.I.A

17:7-8  …  40.I.C

17:8a  …  40.I.C

17:9-13  …  40.I.C

17:11-14  …  40.I.C

17:12-14  …  14.II.D

17:13-14  …  40.I.D

17:14  …  3.II.C,  14.II.D,  15.I.C,  16.I.A,  36.I.A

17:15-18  …  15.I.A

17:17  …  3.II.E,  7.I.E,  7.II.A,  7.II.C

18

18:1  …  5.I.A,  5.I.A

18:1-10  …  15.I.A

18:3  …  33.II.B

18:4  …  37.II.D,  37.II.D

18:5  …  9.I.C,  10.I.B

18:6  …  10.I.C

18:7  …  33.II.B

18:7-8  …  38.I.C

18:8  …  1.II.B,  10.I.B,  10.I.D,  10.II.B

18:10  …  10.II.C

18:10-13  …  34.II.D

18:19-20  …  40.I.D

18:20-24  …  15.I.A

18:21  …  5.I.A

18:24  …  40.I.D

19

19:1  …  1.I.B,  1.II.B,  25.II.A,  25.II.A

19:1-2  …  10.I.D,  19.I.A,  40.I.D

19:1-3  …  15.I.A,  15.II.D,  25.II.C

19:2  …  10.I.B,  10.I.C,  10.I.C

19:4  …  27.I.B

19:5  …  23.I.C,  25.I.C

19:5-7  …  15.II.D

19:6  …  7.I.B,  25.II.C

19:7  …  25.I.E,  25.II.D

19:7-8  …  21.II.B

19:7-9  …  15.II.D,  16.II.C

19:9  …  8.I.A,  8.I.C

19:9-10  …  5.I.A,  5.I.D,  27.I.A

19:10  …  35.I.A,  36.I.C

19:11  …  3.I.C,  3.I.C

19:11-16  …  3.I.B

19:11-21  …  15.I.C

19:12-13  …  3.I.D

19:13  …  8.I.A

19:14  …  5.I.A,  15.I.C

19:15-16  …  14.II.D

19:16  …  3.I.D

19:19-20  …  40.I.C

19:20  …  5.II.A

20

20:1-3  …  5.II.B

20:1-6  …  15.I.F

20:1-3a  …  5.I.A

20:3  …  5.II.A

20:4  …  6.II.B,  40.I.C,  40.II.D

20:4-5  …  15.I.D

20:4-6  …  15.I.F,  40.I.C

20:6  …  3.II.C,  20.I.B

20:7-9  …  5.II.B

20:7-10  …  5.II.A,  7.I.C,  15.I.C,  20.II.C

20:10  …  5.II.B,  10.I.A,  40.I.C

20:11  …  15.II.A

20:11-15  …  15.I.D

20:12  …  13.II.B

20:12-13  …  15.I.E

20:14  …  15.II.B

20:14-15  …  15.II.E

20:15  …  13.II.B

21

21:1  …  15.II.A,  15.II.A

21:1-3  …  15.II.A

21:2  …  13.II.D,  15.II.A,  16.II.C

21:2-3  …  1.I.B,  2.I.A

21:3  …  15.II.A,  15.II.D,  20.II.E,  20.II.E

21:4  …  15.II.A,  15.II.A,  15.II.B,  15.II.C

21:5  …  8.I.C,  15.II.A

21:6  …  15.II.B

21:6a  …  1.I.D,  1.I.D

21:7  …  15.II.A,  15.II.C,  16.I.C,  40.II.D

21:8  …  9.I.E,  15.II.E,  21.I.E,  31.II.D,  32.II.A,  32.II.C,  36.II.D,  36.II.D,  38.II.C

21:9-10  …  13.II.D,  16.II.C

21:9-26  …  15.II.A

21:10-11  …  1.I.B

21:11  …  15.II.A

21:12  …  15.II.A

21:18-21  …  15.II.A

21:22  …  15.II.A,  15.II.D,  20.II.E

21:22-23  …  3.II.C

21:23  …  1.I.B,  15.II.A,  19.I.B

21:24  …  15.II.A

21:25  …  15.II.A

21:26  …  15.II.A

21:27  …  13.II.B,  15.II.A,  15.II.A,  15.II.E,  32.II.C

22

22:1-2  …  15.II.A,  15.II.B

22:1-5  …  15.II.A

22:3  …  3.II.C,  15.II.A,  15.II.D,  15.II.D

22:4  …  15.II.D,  15.II.D,  16.I.B

22:5  …  15.I.F,  19.I.B

22:5a  …  1.I.B

22:6  …  3.II.C,  5.I.C,  7.I.A

22:7  …  15.I.B,  23.II.D

22:8-9  …  5.I.A,  5.I.B,  5.I.D

22:10  …  15.I.B

22:11  …  32.I.A,  36.I.C

22:12  …  15.I.B,  15.I.E

22:13  …  3.I.A,  3.I.A,  3.II.C,  4.II.B

22:14  …  15.II.A,  15.II.B,  37.II.C

22:14-15  …  15.II.E,  38.II.C

22:15  …  32.II.C

22:16  …  3.II.C,  5.I.C,  11.I.D,  11.II.B

22:17  …  14.I.B,  15.II.B,  21.I.A

22:17a  …  4.I.C

22:18-19  …  30.II.A

22:19  …  26.I.C

22:20  …  15.I.B

22:21  …  17.I.E

Pray for persecuted Christians

Subject Index

Subjects A-G

Aa   Bb   Cc   Dd   Ee   Ff   Gg

Subjects H-O

Hh   Ii   Jj   Kk   Ll   Mm   Nn   Oo

Subjects P-Z

Pp   Qq   Rr   Ss   Tt   Uu   Vv   Ww   Xx   Yy   Zz

Notation Used in the Indexes

In lieu of page numbers, notations such as 23.I.b are used to indicate where in the main text a verse (or passage) occurs. 23.I.b would denote:

- Chapter 23;

- Part I;

- Section b.

The color reflects the unit in which the verse is located. For example, 23.I.b is in green, the color used in Unit E. Relating to God.

These notations are all hyperlinks. Their target depends on the index, as follows.

- In the Scripture Index, it is the start of the referenced verse(s).

- In the Subject Index, it is the start of a heading.

In the Subject Index, notations in bold indicate that a notable portion of text is involved. Where these are linked to just a subheading, one or more subsequent subheadings are also in view.

Subjects A-G

A

Aaron,  9.II.C

Abraham,  8.II.A,  8.II.B

faith of,  13.II.D,  14.I.A,  22.I.D

Acceptance

divine,  37.II.C

human,  37.I.C,  39.I.D

Access, to God,  16.II.D

Accountability,  15.I.E,  30.I.A

Acknowledgement

of Jesus Christ,  15.I.F

Adam,  9.I.E

Adultery,  34.I.A,  34.I.B

Advice,  33.I.C

Afterlife,  10.II.D,  15.II,  16.II.B,  18.II.A,  22.I.D,  22.I.E,  23.I.B,  24.I.B,  28.I.C,  38.II.B,  40.II.D

Alliances,  37.II.D

Angels,  5.I.D

and God,  5.I.B,  10.II.A

and God’s people,  5.I.C

and Jesus Christ,  15.I.C

attributes of,  5.I.A

Anger,  31.II.B

Anguish,  37.I.A,  37.I.C,  39.II.A

Anointing,  29.II.D

of David,  8.II.F

of Jesus Christ,  3.II.E,  11.I.A,  11.I.B

Antichrist,  30.II.C,  40.I.C

Approaching God,  24.I.C,  24.II.B

Ark of the covenant,  8.II.D

Armor, spiritual,  36.II.B

Arrogance,  30.II.D,  38.I.A,  38.I.C

Assurance,  17.II.A,  21.I.F

Athlete,  36.I.D

Atonement,  9.II.D

in NT,  13.I.B

in OT,  9.II.A,  9.II.C

Authorities, civil. See Civil authorities

Authority

for God’s people,  20.I.C,  36.II.C

in the church,  30.I.C

Awe, of God,  23.I.C

B

Babylon,  15.I.A

Baptism,  29.I.A

and the Holy Spirit,  29.I.A

Beauty,  34.I.C

Belief. See also Faith

in God,  21.I.A,  21.I.C,  22.I.B,  23.II.B,  24.II.D,  39.II.C

in Jesus Christ,  16.I.A,  21.I.C,  22.I.B,  23.II.B,  29.I.A,  35.II.B,  35.II.C,  38.II.C

outcomes of,  15.I.E,  17.II.A,  21.I.E

reasons for,  12.II.B,  21.I.C,  35.II.C

Belonging,  16.I.C

Bestiality,  38.II.D

Betrayal,  32.II.A

Bitterness,  31.II.B

Blamelessness,  37.II.C,  37.II.C

Blasphemy,  25.I.B

Blessing God,  25.I.C

Blessings,  10.II.D,  15.II.B,  16.I.A,  16.II.B,  17.I.C,  17.I.D,  17.I.E,  20.II.F,  22.II.C,  23.I.B,  23.II.D,  25.II.D,  25.II.E,  26.I.C,  31.I.B,  34.I.A,  39.II.E

giving,  26.II.B,  29.II.D,  40.II.B

things leading to,  23.I.B,  23.II.D,  24.I.A,  24.I.D,  25.I.C,  27.II.A,  29.II.B,  32.I.A,  32.I.D,  34.I.E,  34.I.F,  35.II.B,  35.II.D,  36.I.A,  37.II.C,  38.I.D,  39.I.E,  40.II.D

Blindness, spiritual,  33.II.C

Blood,  6.II.A,  9.II.B

in OT offerings,  9.II.B

of Jesus Christ,  13.I.B,  14.II.A,  29.I.B

Boasting,  38.I.B

Boldness,  35.I.C

Book of life,  13.II.B

Bowing,  27.I.B

Bribery,  32.II.D

Brothers,  16.I.C,  26.I.E

C

Call, of God,  16.I.A

Canaan,  8.II.A,  19.I.D

Care

divine,  8.II.E,  10.II.D,  10.II.E,  19.II.A,  20.II.C,  22.I.B,  22.I.E,  26.II.B,  27.I.A,  28.I.C,  37.II.C,  38.I.D,  39.I.E,  40.I.D

for others,  23.I.A,  24.I.D,  26.II.D,  34.I.D

Children,  9.I.E,  13.II.D,  16.I.C

duties of,  34.I.F

parents’ duties to,  34.I.D

Children of God,  16.I.C,  18.I.E,  21.I.E,  23.II.E

Choice

by God,  11.II.A,  16.I.A

of Israel,  8.II.B,  8.II.F

of Jesus Christ,  3.II.E,  11.I.A,  11.I.B

of leaders,  30.I.A

of people,  14.I.B

by people,  6.II.C,  21.I.A

Church

as God’s,  16.I.D

as one body,  16.II.C,  26.I.A

fellowship of,  26.I.C

unity of,  16.II.C,  26.I.B,  30.I.F

work of,  28.II.D

Church leaders

church members’ duties to,  30.I.G

dealing with sin,  30.I.E

relating to members,  30.I.C

requirements of,  30.I.B

women as,  30.I.F

Circumcision

physical,  29.I.C

spiritual,  29.I.C

Citizens,  34.II.A

Civil authorities,  34.II.A,  34.II.B

Cleanness,  9.I.D,  9.II.D

Cleansing,  10.I.B,  13.I.C,  20.II.D

Closed-mindedness,  33.II.C

Cloud,  1.I.A

Comfort,  39.I.C

divine,  39.II.E

human,  26.II.C

Commands of God,  8.I.D,  14.I.D,  23.II.B,  23.II.C,  30.II.A,  36.I.A,  36.I.B,  38.I.C

Commissioning,  29.II.D

Commitment,  18.I.A

Compassion, human,  31.I.C,  34.I.D. See also God, compassion of; Jesus Christ, compassion of

Compensation,  32.I.B

Competence,  30.I.B

Complacency,  38.II.E

Complaining,  39.I.D

Compromise,  37.II.D

Conceit,  38.I.A

Condemnation,  5.II.B,  21.I.E,  30.II.D,  35.II.A

freedom from,  21.I.F

Confession

of Jesus Christ,  29.II.A

of sins,  21.I.B,  37.I.C

Confidence,  22.II.B,  24.II.B,  39.I.E

Conformity,  37.II.D

Confrontation,  30.I.E,  30.II.C

Conquer,  40.II.D

Conscience,  30.II.D,  38.II.E

Consecration,  24.I.C,  28.I.A,  29.II.D

Consequences,  23.I.E,  23.II.B,  23.II.D,  28.I.C,  32.II.A,  32.II.D,  33.II.C,  33.II.E,  36.I.B,  36.I.D,  37.I.C,  37.I.D,  38.I.D,  38.II.B,  38.II.C

Contempt,  30.II.D,  31.II.B

Contending,  39.I.A,  39.I.D

Contentment,  38.II.A

Cornerstone,  16.II.C

Corruption,  30.I.E,  30.II.D

Cost, of discipleship,  14.II.C,  23.II.E,  28.I.B,  31.II.A

Courage,  22.II.B,  28.II.C,  30.I.B

Court,  32.I.B

Covenant,  8.I.A,  17.I.D

the new,  14.II.A

with Abraham,  8.II.A,  10.II.E,  29.I.C

with David,  8.II.F,  11.I.A

with IsraeI’s priests,  9.II.C

with Israel,  8.II.C,  8.II.E,  9.II.E

Coveting,  31.II.A

Creation,  16.I.A

and God,  6.I.B,  6.I.D,  23.I.D. See also God, creative work of

renewal of,  15.II.A

Cursing,  31.II.C

Curtain. See Veil

D

Dancing,  25.I.D

Daniel,  18.II.D

Darkness

as emotional gloom,  15.II.E,  19.I.B

spiritual,  9.I.D,  18.II.D,  33.II.C,  37.II.B

David,  8.II.F,  20.II.C,  32.II.A

anointing of,  8.II.F

God’s covenant with,  8.II.F,  11.I.A

Jesus Christ descended from,  11.I.A,  11.II.B

Day

of Atonement,  9.II.A,  9.II.B

of the LORD,  10.II.C,  15.I.B,  15.I.D

Death

as judgment for sin,  9.I.D,  9.I.E

divine power over,  7.I.C,  14.II.D

eternal,  9.I.E

of believers,  17.I.A,  18.II.B,  40.I.B,  40.I.C

physical,  6.II.A,  6.II.B,  7.II.D,  9.I.E,  22.II.B,  33.II.A,  38.II.B,  39.I.B

salvation from,  13.II.B,  15.II.B,  19.I.C

spiritual,  9.I.D,  18.I.A

Debt,  32.I.E,  33.II.B

Deceit,  5.II.A,  5.II.D,  30.II.D,  32.II.C,  33.II.D,  36.I.E,  38.I.C,  38.II.E

Deception,  30.II.E

Deeds. See also Good deeds; Works, and righteousness and salvation

judgment of,  15.I.D,  15.I.E

Defilement,  9.I.D,  9.II.D,  9.II.E,  25.I.B,  37.I.A

Delegating,  30.I.C

Delight,  23.II.C,  25.I.E,  39.I.C

Deliverance, from trouble,  10.I.B,  12.II.A,  17.I.A,  17.I.C,  18.I.E,  Ch.19,  19.I.C,  19.II.E,  20.II.C,  20.II.C,  22.I.A,  22.I.D,  22.I.E,  22.II.C,  23.I.F,  25.II.D,  27.I.D,  27.II.A,  28.I.C,  37.I.D,  39.I.D,  39.II.B,  39.II.D,  39.II.D,  39.II.E,  40.I.D. See also Enemies, deliverance from

Demons,  5.II.D

counteraction of,  36.II.C

Jesus Christ’s power over,  12.II.A

possession by,  5.II.D

Denial, of Jesus Christ,  29.II.A,  30.II.C

Desire,  34.I.C

for God,  24.I.A

sinful,  30.II.D,  37.II.A,  38.II.A

Despise,  25.I.B

Destruction,  15.I.D,  15.II.E,  21.II.A,  30.II.D,  38.I.B

Devotion,  3.I.D,  20.II.E,  39.II.C

Devotion, to God,  28.I.B

Discernment,  33.II.E

Discipleship,  23.II.E

Discipline,  33.I.C

divine,  10.I.B,  18.I.D,  37.I.C

family,  34.I.E

Discouragement,  22.II.B

Discretion,  33.II.E

Dishonest gain,  32.II.D

Dishonoring God,  25.I.B

Disobedience

causes of,  22.II.A,  38.I.C

consequences of,  8.II.C,  21.II.A,  23.II.D

Disputes,  26.I.B

Division of Israel,  9.II.E

Divisions,  30.II.C

Divorce,  34.I.B

Doubt,  22.II.A,  24.II.D

Dreams,  8.I.B,  20.I.D

Drink,  29.II.C

Drunkenness,  33.II.B

E

Earnestness,  21.I.A,  24.II.D,  26.I.E,  26.II.A

Earth,  1.I.B,  7.I.A,  7.I.B

Egypt,  8.II.B

Encouragement. See also Trouble, encouragement in

divine,  8.I.D,  19.II.B

human,  26.II.C,  28.II.D

End times. See Last days

Endurance,  28.II.A,  40.II.A,  40.II.B,  40.II.C

Enemies,  19.I.B,  19.I.C,  19.I.D,  19.II.C

deliverance from,  8.II.E,  22.II.C

judgment of,  39.II.B

love for,  31.I.A

of God,  7.I.D

spiritual,  36.II.A

Envy,  31.II.B

Eternal life,  8.I.E,  12.I.A,  18.II.A,  21.I.E

as a reward,  15.I.D,  40.II.D

gift of,  13.II.B,  14.I.B

nature of,  15.II.B

requirements of,  21.II.A,  21.II.B

through Jesus Christ,  3.I.D,  15.I.E,  16.II.B

Evaluation,  38.II.E

Evil,  2.I.A,  6.II.C,  9.I.A,  23.I.E,  24.I.D,  33.I.B,  33.I.E,  33.II.A

divine help against,  19.II.C

God’s power over,  7.I.C,  7.II.A

Jesus Christ’s power over,  12.II.A,  13.I.D,  15.I.C

judgment of,  10.I.A

responding to,  31.I.A,  37.II.A

results of,  15.I.E,  24.II.E

Example,  10.I.B,  30.I.C. See also Jesus Christ, example of

Exile,  8.II.C,  10.II.E

Expulsion,  30.I.E

Extortion,  32.II.D

Exulting, in God,  25.I.E

F

Faith,  22.I.A,  26.II.A,  30.I.G,  34.I.E,  36.II.B,  36.II.C,  40.II.B. See also Belief; Trust

and deeds,  21.II.B

as a body of beliefs,  16.I.A,  30.II.A,  36.I.C

blessings of,  13.II.D,  22.I.D

from God,  17.II.C,  18.II.A

in Jesus Christ,  3.II.D,  13.II.C,  14.I.A. See also Belief, in Jesus Christ

in prayer,  24.II.D,  39.II.C

lack of,  22.II.A

necessity of,  14.I.A,  21.II.D,  22.I.C

what it involves doing,  22.I.B. See also Belief; Trust

Faithfulness

to God,  18.I.D,  28.II.C,  36.I.A,  40.II.A

to people,  32.II.A,  34.II.D

Falling away,  36.I.D,  38.II.A

False gods,  36.II.D

False teachers

aspects of teaching,  30.II.C

characteristics of,  30.II.D

Family, of God,  16.I.C

Fasting,  24.I.A,  24.II.D,  27.I.B,  29.II.C,  37.I.C,  38.I.D,  39.I.B

Favoritism,  2.I.B,  10.I.C,  32.I.B

Fear

of God,  8.I.D,  15.I.F,  23.I.C,  28.II.C

and godliness,  23.I.E

and wisdom,  33.I.B

blessings of,  23.I.F

reasons for,  23.I.D

of people

absence of,  20.II.C

exhortation against,  22.II.B,  23.I.C,  28.II.C,  35.I.C,  40.II.B

reasons not to,  22.II.C

Feast of Booths,  27.I.D

Feast of Unleavened Bread,  27.I.D

Feast of Weeks,  27.I.D

Feasts and festivals,  15.II.D,  27.I.D

Fellowship

amongst believers,  26.I.C

with God and Jesus Christ,  17.I.B,  26.I.C,  26.I.C

Final judgment, the,  15.I.D

Fire,  1.I.A,  15.II.E

Firstfruits,  27.II.B

Flattery,  32.II.C

Focussing on God,  22.II.D,  24.I.B

Following Jesus Christ,  23.II.E,  40.II.A

Food,  29.II.C

Foolishness,  9.I.D,  26.I.B,  33.II.A,  35.II.C,  38.I.A

Footstool,  14.II.D

Foreigners,  8.II.B,  32.I.B,  32.I.C

Forgetting,  17.I.D,  36.I.B,  39.I.C

Forgiveness

human,  31.I.C

of sin,  2.II.B,  12.I.A,  14.II.A,  20.II.D,  21.I.B,  21.I.E,  23.I.D,  26.II.B,  31.I.C,  37.I.C,  37.I.D,  38.II.C

through Jesus Christ,  3.I.D,  13.I.B,  13.I.D

Fornication,  38.II.D

Forsaking God,  2.I.D,  36.I.A,  36.I.A

Freedom,  8.I.E,  19.I.C

Friendship,  32.II.A

with God and Jesus Christ,  17.I.B

Fruit, spiritual,  16.II.B,  28.II.A,  36.I.C

Future, the,  1.II.D,  10.II.D,  12.I.C,  14.II.C,  26.I.C,  38.II.B

G

Generosity,  27.II.C,  31.I.B

Gentiles,  13.II.C

as part of God’s people,  13.II.D,  16.II.C

Gentleness,  30.I.C,  31.I.D,  33.I.D

Giving

to God. See Offerings

to needy,  32.I.C

Glorifying God

instructions on,  25.I.A

reasons to,  25.II.A

Glory. See also God, glory of; Jesus Christ, glory of

for God’s people,  15.II.B,  15.II.C,  15.II.D,  16.II.B,  20.II.F,  25.I.A

Gluttony,  33.II.B

God

anger of,  2.I.D,  9.I.E,  10.I.D,  13.I.B,  15.I.D,  15.II.E,  23.I.D,  39.II.A

benevolence of,  2.II.C

compassion of,  2.II.B,  10.I.D,  18.I.E,  37.I.D,  39.II.E

creative work of,  6.I.A,  6.I.C,  23.I.D,  25.II.C,  27.I.A

deeds of,  1.I.B,  1.II.C,  2.I.B,  6.II.D,  7.I.A,  22.I.E,  23.I.D,  23.II.A,  24.I.B,  25.II.C,  27.I.A,  34.I.E,  35.I.B,  36.I.B

for his people,  16.II.A,  19.I.A,  25.II.D,  25.II.E,  28.I.C,  37.II.C,  39.I.C

deeds of, for his people,  35.I.B

eternity of,  1.I.D,  25.II.A

faithfulness of,  2.I.C,  8.II.E,  17.I.D,  18.I.E,  19.I.E,  22.I.E,  25.II.B,  39.II.C

fatherhood of,  6.I.D,  16.I.C,  24.II.B

form of,  1.I

generosity of,  2.II.C

glory of,  1.I.B,  6.I.D,  10.I.D,  15.II.D,  19.I.E,  20.II.F,  25.II.A,  27.I.A

goodness of,  2.II.C,  8.I.C,  10.II.C,  25.II.B

grace of,  14.I.B,  17.I.E,  35.II.A

greatness of,  1.II.A,  1.II.E,  6.I.D,  23.I.D,  25.II.A

grief of,  9.I.B

holiness of,  1.II.E,  2.I.A,  8.I.C,  9.II.D,  10.I.D,  19.I.E,  23.I.D,  25.I.B,  25.II.B,  37.II.C

incomprehensibleness of,  1.II.A,  1.II.C,  1.II.D

jealousy of,  2.II.D

justice of,  10.I.C,  18.I.E,  19.II.E,  25.II.B

kindness of,  2.II.C,  17.I.C

knowledge of,  1.II.D,  10.I.C,  17.I.B,  25.II.A

love of,  2.II.A,  10.I.D,  17.I.C,  18.I.E,  19.I.E,  22.I.A,  22.I.E,  23.I.B,  23.I.D,  23.II.D,  24.I.B,  25.II.B,  39.II.C,  40.I.D

mercy of,  2.II.B,  10.II.E,  14.I.B,  16.I.A,  18.I.E,  25.II.B,  31.I.C,  37.I.D,  39.II.B

name of,  1.II.E,  15.II.D,  16.I.B,  25.II.A,  28.II.B,  30.II.C,  32.II.E,  39.II.C

omnipotence of. See God, power of

omnipresence of. See God, presence of

omniscience of. See God, knowledge of

oneness of,  1.I

patience of,  2.I.D,  2.II.B

personhood of,  1.I.C

plans and purposes of,  6.II.D,  7.I.E,  7.II.A,  7.II.C,  7.II.C,  8.I.D,  15.I.B,  16.I.A,  20.I.A,  34.I.B,  40.I.D

power of,  1.II.B,  1.II.E,  2.I.D,  5.II.B,  6.I.C,  6.I.D,  7.I.C,  8.I.C,  8.II.D,  10.I.D,  10.II.B,  12.I.B,  12.II.D,  14.II.C,  19.I.A,  19.I.E,  20.I.C,  22.I.A,  22.II.C,  25.II.A,  28.II.B,  35.II.C. See also God, deeds of

presence of,  1.I.A,  1.I.B,  1.II.E,  4.I.A,  8.II.D,  8.II.F,  16.II.D,  27.I.B

with people,  8.II.D,  9.II.B,  16.I.D,  17.I.A,  20.II.E,  20.II.F,  20.II.F,  21.II.A,  22.II.C,  24.I.C,  24.II.B,  37.I.A,  39.II.E

promises of,  2.I.C,  8.I.A,  8.II.E,  8.II.E,  11.II.D,  13.II.D,  14.I.A,  17.I.D,  18.II.A,  19.I.D,  21.I.F,  22.I.B,  22.I.D,  22.I.E,  22.II.C,  23.II.D,  23.II.D,  24.II.E,  39.II.C

reign of,  25.II.C

righteousness of,  2.I.B,  8.I.C,  10.I.C,  19.I.E,  25.II.B,  39.II.C

self-existence of,  1.I.D

sovereignty of,  6.I.D,  Ch.7,  10.I.D,  23.I.D,  27.I.A

the only God,  7.I.A,  16.II.C,  19.I.E

transcendence of,  1.I.D

unchanging,  1.I.D,  2.I.B,  2.I.C,  2.II.A,  7.I.E

uniqueness of,  2.I.A

vengeance of,  7.I.D,  10.I.B,  20.II.C,  40.I.D

will of,  1.I.C,  6.II.D,  11.II.D,  12.I.D,  12.II.C,  21.II.A,  23.II.A,  24.II.E,  28.II.A,  34.II.A,  40.II.A. See also God, plans and purposes of

wisdom of,  1.II.D,  6.I.C,  6.I.D,  25.II.A,  35.II.C

zeal of,  2.II.D

God’s people,  10.II.A

as belonging to God,  16.I.B

choice of,  16.I.A

Gentiles as part of,  13.II.D

reign with Jesus Christ,  15.I.F

God’s work.  See also Serving God

assignment of,  17.I.E

empowerment for,  17.I.E,  20.I.C

through his people,  17.II.B,  20.I.B,  20.I.D

Godliness,  15.I.D,  24.I.D,  28.I.A,  28.I.D,  30.I.B,  36.I.E,  37.II.C

Gods, false. See False gods

Good deeds,  21.I.B,  21.I.F,  21.II.B,  25.I.A,  31.I.A

Good news,  35.II.A

Goodness,  37.II.B

Gospel, the,  3.I.D,  8.I.A,  13.II.C,  13.II.E,  38.II.A

call to tell,  35.I.A

God and effectiveness of,  35.II.C

insights on,  35.II

opposition to,  13.II.E

spreading of,  20.I.B,  25.II.C,  26.II.A,  28.II.D,  35.I.C,  40.I.A

what to say,  35.I.B

Gossip,  31.II.C

Grace. See also God, grace of; Jesus Christ, grace of

and Christian life,  14.I.C,  16.II.B,  17.I.E,  21.II.C,  26.II.C

and salvation,  14.I.B,  21.II.B

Graciousness,  33.I.D

Greed,  30.II.D,  31.II.A

Greeting,  26.I.E

Grief,  39.I.B

Growth, spiritual,  22.I.A,  24.I.D,  26.II.B,  36.I.C,  40.II.C

Grumbling,  31.II.C

Guarantee,  17.II.A

Guarding

by God,  19.II.D

exhortation to,  30.II.E,  35.I.D,  37.II.A,  38.II.E,  40.II.A

Guidance

by God,  8.II.E,  20.I.B,  20.I.D

receiving God’s,  28.I.D,  39.II.B

Guilt,  9.I.E

Pray for persecuted Christians

Subjects H-O

H

Hands

laying on of,  29.II.D

lifting up of,  25.I.D

Haste,  33.I.F

Hate,  9.I.B,  31.II.B,  37.II.A,  40.I.A

Head,  Jesus Christ as,  16.II.C

Healing,  19.II.B,  29.II.D

Heart,  1.II.D,  6.II.B,  7.II.D,  9.I.C,  18.I.A,  26.I.E,  29.I.C,  33.I.E,  36.I.B,  37.II.A,  39.II.A

Heaven,  1.I.A,  5.I.D,  5.II.C,  7.I.A,  7.I.B,  12.II.D,  15.II.C,  15.II.C,  21.I.B

worship and service in,  14.II.B

Heavens and earth,  1.I.B,  6.I.A,  6.II.D,  15.II.A

Heir,  14.II.D,  16.I.C. See also Inheritance

Help

divine,  17.I.D,  19.I.D,  20.I.B,  22.II.C,  23.II.C,  23.II.D,  26.II.B,  35.I.C,  36.II.A,  37.II.A

of others,  24.II.A,  26.II.D,  30.I.D,  34.I.F

High priest

in OT,  9.II.B,  9.II.C

Jesus Christ as,  14.II.B

Holiness,  8.II.B,  8.II.C,  29.II.B

and obedience,  21.II.A

as separation from the worldly,  37.II.D

exhortation to,  28.II.C,  37.II.C

necessity of,  9.II.D,  28.I.A

of God’s people,  16.I.D,  20.II.D

produced by God,  18.I.B,  20.I.B

Holy Spirit, the

and baptism,  29.I.A

and God’s presence,  4.I.A,  16.I.D,  17.II.A

and inspiration of Scripture,  8.I.B

and salvation,  17.II.B

and sanctification,  17.II.C

and spiritual gifts,  28.II.E

as the Spirit of God,  4.I.A,  4.II.A

asking for,  17.II.A

assurance from,  21.I.F

empowerment by,  4.I.B,  17.II.D

eternity of,  4.I.B

filling with,  17.II.A

gift of,  13.II.C,  17.II.A,  20.II.D,  21.I.E,  29.II.D

God’s work through,  17.II.B

guidance from,  17.II.D

in creation,  6.I.C

in Jesus Christ’s mission,  11.I.B,  11.II.B,  12.I.B,  12.II.D

in ministry,  28.II.B,  36.II.C

in prayer,  17.II.D,  24.II.B

in spread of the gospel,  35.I.C,  35.II.C

in the church,  16.I.D,  16.II.C

in worship,  17.II.D,  27.I.B

knowledge of,  4.I.B

living by,  21.II.C

oneness with God and Jesus Christ,  4.II

personal characteristics of,  4.I.C

personhood of,  4.I.C

power of,  4.I.B

presence of,  4.I.B

renewal by,  17.II.C

sending of,  4.I.A,  11.II.D

wisdom of,  4.I.B

work through believers,  17.II.D

Homosexual acts,  38.II.D

Honesty,  32.II.B

Honor,  19.I.B,  25.I.A,  33.II.E

Honoring

God,  25.I.A

people,  30.I.G,  34.I.F,  34.II.A,  38.I.B

Hope

lack of,  10.II.D

Hope, in God,  3.II.D,  8.I.E,  22.I.E,  39.I.C,  39.I.E,  40.II.B

and faith,  22.I.F

God as source of,  18.II.A

importance of,  22.I.F

reasons for,  22.I.E

Hospitality,  31.I.B,  35.I.D

Humiliation,  38.I.B,  38.I.C

Humility,  38.I.B,  38.I.C,  38.I.D

before God,  24.II.B,  37.I.C,  38.I.D

in ministry,  28.II.C,  38.I.D

Hunger,  19.II.A

Husband,  20.II.E,  34.I.B

Jesus Christ as,  16.II.C

Hypocrisy,  32.II.C

I

Identification

of believers with Jesus Christ,  16.II.B,  26.II.D

of Jesus Christ with believers,  16.II.A

Idleness,  33.I.F

Idols,  22.II.E,  36.II.D

Ignorance, spiritual,  33.II.C

Image of God, people as,  6.II.C

Imitating God,  23.II.E

Imprisonment,  19.I.C,  40.I.B

Incence,  9.II.C

Incest,  38.II.D

Inheritance,  8.II.E,  15.II.C

of believers,  14.II.C

Injustice,  32.I.A,  34.II.C

Insincerity,  37.I.B

Inspiration, of Scripture,  8.I.B

Integrity,  32.II.B

Intercession,  14.II.B

Interest,  32.I.E

Invitation to salvation,  21.I.A

Isolation,  39.II.A

Israel,  13.II.D,  19.I.D

and Jesus Christ,  11.I.A,  13.II.E

as God’s people,  8.II.B,  8.II.C,  20.II.E,  29.II.B

judgment of,  10.II.E

renewal of,  20.II

sin of,  9.II.E,  36.I.D

tribes of,  8.II.B

worship in,  27.I.D

J

Jealousy,  31.II.B

Jerusalem,  8.II.F,  10.II.E,  10.II.E,  20.II.C,  20.II.E,  20.II.E,  20.II.F,  26.II.B

the new,  13.II.D,  15.II.A,  15.II.E

Jesus Christ

anger of,  3.I.C,  11.II.C

as a prophet,  12.II.B

as creator,  6.I.C

as high priest,  14.II.B,  16.II.D

as judge,  3.I.C,  15.I.E

as Lord,  14.II.D,  16.I.D,  23.II.E

as savior,  11.I.A,  13.I.A

as Son of God,  2.II.A,  3.II.A,  21.I.C,  35.I.B

as Messiah,  11.I.B,  21.I.C,  35.I.B

as Word of God,  8.I.A,  8.I.B

ascension of,  11.I.C,  12.II.D

authority of,  3.I.D,  3.II.E,  12.I.A,  14.II.D

birth of,  11.I.C,  11.II.B

body of,  16.II.C,  26.I.A

compassion of,  11.II.C

courage of,  11.II.C

death of,  11.I.A,  11.I.C,  11.II.C,  12.II.C,  13.II.C,  16.II.B,  16.II.D,  17.I.C,  21.I.D,  21.I.F,  26.I.E,  29.I.B,  35.I.B

deeds of,  3.II.B,  11.I.D,  12.I.B,  12.II.A,  21.I.D,  35.I.B,  36.II.C

descendant of David,  11.I.A,  11.II.B

divinity of,  3.II.A,  3.II.C,  3.II.D. See also Jesus Christ, equality with God; Jesus Christ, identification with God

enablement by God,  12.I

equality with God,  3.II.A. See also Jesus Christ, identification with God

eternity of,  3.I.A

exaltation of,  11.I.A,  11.I.C,  12.II.D,  14.II.D

example of,  23.II.E,  24.I.B,  24.II.C,  40.II.A

faithfulness of,  3.I.C

gentleness of,  11.II.C

glory of,  3.I.B,  12.II.D,  15.I.C,  15.II.D

God’s work through,  11.II.D,  12.II.B,  13.II.A,  13.II.B,  13.II.C,  14.I.B,  14.II.A,  15.I.E

grace of,  3.I.C,  14.I.B

greatness of,  3.I.B

holiness of,  3.I.C

humanity of,  11.II.B,  14.II.B

humility of,  11.II.C

identification with God,  3.II.C. See also Jesus Christ, equality with God

justice of,  3.I.C,  11.I.A

knowledge of,  3.I.B,  12.I.C,  21.I.D

life of,  11.I.C,  11.II.B,  35.I.B

love of,  3.I.C,  11.II.C,  17.I.C,  23.I.B,  23.II.D,  23.II.E,  26.I.E

meekness of,  11.II.C

mercy of,  3.I.C,  14.I.B

ministry in the present,  21.I.F

mission of,  11.I.C,  11.II.A,  11.II.B,  14.II.C

name of,  3.I.D,  15.II.D,  16.II.D,  24.II.D,  28.II.B,  29.I.A,  36.II.C

obedience of,  12.I.D,  12.II.C

offering of,  13.I.A,  14.I.C,  14.II.B,  18.I.B

omnipotence of. See Jesus Christ, power of

omnipresence of. See Jesus Christ, presence of

omniscience of. See Jesus Christ, knowledge of

power of,  3.I.B,  3.I.D,  5.II.B,  12.I.B,  14.II.D,  20.I.C

pre-eminence of,  3.I.B,  3.I.D

pre-existence of,  3.I.A

presence of,  3.I.B,  16.II.A,  17.I.A,  21.II.A,  21.II.D

prophecies concerning,  11.I.A,  11.I.B,  11.I.C

reign of,  15.I.F

rejection of,  11.I.C,  13.II.E,  15.I.E

resurrection of,  11.I.A,  11.I.B,  11.I.C,  12.II.D,  13.I.D,  14.II.D,  15.II.B,  16.II.B,  21.I.D,  35.I.B

return of,  13.II.A,  15.I.B,  19.II.B,  22.I.E

righteousness of,  3.I.C,  11.II.C,  20.II.C

salvation through,  11.II.A

self-existence of,  3.I.A

servanthood of,  3.II.E,  11.I.A,  11.II.C,  23.II.E

sinlessness of,  13.I.A,  14.II.B

sovereignty of,  12.I.A. See also Jesus Christ, reign of

subordination of,  3.II.E

suffering of,  11.I.A,  11.I.B,  26.I.C,  40.II.A

teaching of,  12.I.A,  12.II.B,  21.I.D,  21.II.D

temptation of,  11.II.B

unchanging,  3.I.A

wisdom of,  3.I.B,  12.I.C

worship of,  3.II.D

Jews, the,  13.II.E

and Gentiles,  13.II.C,  13.II.D,  16.II.C

Jonathan,  32.II.A

Joy,  8.I.E,  15.II.C,  17.II.C,  18.II.C,  20.II.B,  22.I.D,  25.I.E,  26.I.C,  27.II.C,  30.I.G,  33.I.F,  34.I.C,  34.I.F

Judah,  9.II.E,  20.II.A

Judgment of God,  7.II.E,  8.I.E,  Ch.10,  15.I.A,  25.II.C,  33.II.D. See also Punishment

characteristics of,  10.II.B

justness of,  10.I.C

means of,  10.II.A

outcomes of,  10.I.C

reasons for,  9.I.E,  10.I.B,  21.I.B,  29.II.B,  31.I.C,  32.I.A,  32.II.C,  34.I.B,  34.II.C,  37.I.D,  38.II.C

the final judgment,  15.I.D

Judgment, human

civil,  26.I.B,  32.I.B

exhortation against,  31.I.C

inadequacy of,  31.I.C

Justice,  14.I.D,  32.I.A,  33.II.E,  34.II.D

administration of,  32.I.B,  34.II.C

Justification

and Jesus Christ’s work,  13.I.B,  13.I.D,  14.I.B,  21.I.E

through faith,  14.I.A

K

Kidnapping,  31.II.D

Kindness,  31.I.B

Kingdom of God,  12.I.A,  12.II.B,  14.II.C,  15.II.D,  35.I.B,  38.II.A

entry into,  15.II.C,  40.II.D

Knowing God,  3.II.C,  6.II.D,  11.II.A,  12.I.C,  14.II.A,  17.I.B,  24.I.D,  33.II.D

Knowledge,  6.II.C,  15.I.E,  23.I.F,  33.I.A,  33.I.E,  33.II.A,  33.II.E,  36.I.C

from God,  8.I.E,  17.II.C,  18.I.C,  18.II.D

L

Lamb,  13.I.A

Land,  9.II.E,  20.II.A,  32.I.E

Last days

judgments of,  15.I.A

persecution in,  40.I.C,  40.I.D

Law,  8.I.A,  29.I.C,  31.I.A

and Jesus Christ,  Ch.14

and righteousness,  14.I.A

breaking of,  9.I.A,  9.II.E

fulfillment of,  14.I.C

limitations of,  14.I.A,  14.I.B,  14.II.A

living free of,  21.II.C

obedience to,  8.II.C,  8.II.C,  34.I.E,  34.II.B

overview of,  8.II.C

release from,  13.I.C,  14.I.C,  16.II.B,  21.II.C

relevance of,  14.I.D

Ten Commandments,  8.II.C

Leadership,  30.I.A

Lending,  31.I.B

Levites,  9.II.C,  28.I.A

Lies,  30.II.C,  40.I.B

Life,  3.I.A,  8.I.E,  8.II.C,  9.II.A,  9.II.B

physical,  6.II.A,  7.II.D,  23.I.F,  33.II.E,  38.II.B

spiritual,  8.I.E,  17.II.C,  18.I.A,  21.I.B,  21.I.E,  21.II.C,  35.II.B

through Jesus Christ,  13.II.B,  16.II.B

Light,  1.I.B,  6.I.A,  19.I.B,  19.I.B

spiritual,  8.I.E,  11.II.A,  18.II.D,  21.I.B,  35.II.D,  37.II.B

Listening

to God,  23.II.B,  23.II.C

to others,  30.I.G,  33.I.D

Living with Jesus Christ,  16.II.A,  17.I.A. See also Union with Jesus Christ

Longing,  39.II.A

LORD,  1.II.E,  7.I.A,  10.I.D,  19.I.E

Lord’s Prayer, the,  24.II.D

Lord’s Supper, the,  29.I.B

Lots,  28.I.D

Love

blessings of,  26.I.D

divine enablement to,  17.II.C,  18.II.A

for God,  23.I.A

for other Christians,  21.I.F,  26.I.D,  30.I.B,  30.I.G,  30.I.G

for others,  14.I.D,  31.I.A,  34.I.B,  34.I.D

how to,  26.I.E

importance of,  23.I.B,  24.I.D,  26.I.D

miscellaneous,  26.II.A,  37.II.A,  38.II.A

romantic,  34.I.C

Lust,  38.II.D

Lying,  32.II.C

M

Malice,  31.II.B

Marriage,  34.I.A

Mary,  11.II.B

Masters,  34.II.D

Meaninglessness,  21.I.A

Meditation,  36.I.B,  39.I.C

Meekness,  31.I.D

Meeting

with God,  8.II.D,  24.I.C

with other believers,  16.I.D,  26.I.A

Melchizedek,  14.II.B

Mercy. See also God, mercy of; Jesus Christ, mercy of

human,  14.I.D,  31.I.C

Messiah, the

identified with Son of God,  11.I.D

Jesus Christ as,  11.I.B

prophecies concerning,  11.I.A,  11.I.C,  14.II.A,  15.I.F,  20.II.C

Millenium,  15.I.F

Mind,  1.II.D,  7.II.D,  9.I.C,  30.II.D,  37.II.A

Miracles,  7.II.B,  12.I.B,  12.II.A,  20.I.C,  35.II.C

Moses,  8.I.B

Most Holy Place,  8.II.D,  9.II.B

Mourning,  39.I.B

Murder,  31.II.D

Music,  25.I.D

Mystery,  35.II.A

N

Nations,  19.I.E,  35.II.D

and Israel,  8.II.A,  20.II.A,  20.II.F

and Jesus Christ,  11.I.A

God’s power over,  7.I.B,  7.I.C,  7.II.C

judgment of,  2.I.D,  10.I.A,  10.II.A

turning to God of,  15.I.F,  20.II.F

Nature,  6.II.C,  10.II.A,  12.II.A

God’s power over,  6.II.D,  7.I.C,  7.II.B

Needs, met by God,  19.II.A,  22.I.D,  22.II.D

Needy, the

God’s care for,  19.II.E

insights on helping,  32.I.D

instructions on helping,  32.I.C,  34.II.C

OT provisions for,  32.I.E

Neighbor,  31.I.A

New creation. See also Creation, renewal of

believers as a,  18.I.A

New moon festivals,  27.I.D

Noah,  7.II.E

O

Oaths,  32.II.E

Obedience

aids to,  22.I.C,  23.I.E

and faith,  21.II.A,  22.I.C

blessings of,  8.II.C,  8.II.C,  17.II.A,  21.I.F,  23.II.D,  33.I.B

need for,  8.II.D,  8.II.F,  21.II.A,  23.I.A,  24.I.A,  24.I.D,  24.II.E,  26.I.E

to God,  3.II.D,  8.II.A,  14.I.D,  18.I.D,  23.II.A,  34.I.E,  38.I.D,  39.I.C,  40.II.A

to people,  30.I.G,  30.I.G,  34.I.F,  34.II.A,  34.II.D

Occult,  36.II.D

Offerings,  9.II.D,  25.I.D. See also Jesus Christ, offering of

and righteousness,  27.II.D

in OT,  9.II.A,  9.II.C,  27.I.D

instructions for,  27.I.C,  27.II.B

reasons for,  27.II.A

spiritual,  24.II.A

Oil,  29.II.D

Oneness, with God,  21.I.C

Opposition,  40.I.A,  40.I.C

Oppression,  31.II.D,  39.I.A

Ordination,  30.I.A

Outward appearance,  38.I.B

Overcoming,  19.I.D,  36.II.A

Pray for persecuted Christians

Subjects P-Z

P

Parables,  12.II.B

Parents

children’s duties to,  34.I.F

duties of,  34.I.D

Participation

in church life,  26.I.C

in Jesus Christ,  29.I.B

Passover,  8.II.B,  27.I.D

Past, the,  24.I.B

Patience,  31.I.D,  39.I.E,  40.II.A

Peace,  15.I.F,  16.II.B,  16.II.C,  17.II.C,  18.II.B,  20.II.C

absence of,  37.I.A

things leading to,  22.I.D,  23.II.D

with God,  13.I.B

with others,  26.I.B,  31.I.D

Peace offering,  27.II.B

People

God’s control over,  7.II.D

uniqueness of,  6.II.C

Persecution

blessings of,  40.II.D

divine help in,  20.II.C,  40.I.D

nature of,  40.I.A

responding to,  26.II.A,  28.II.A,  40.II.A

Persistence,  21.II.D,  22.I.A,  22.I.F,  24.II.D,  26.II.C,  28.II.A,  36.I.B,  36.I.C,  39.II.B

Plans, as subject to God’s will,  7.II.D,  20.I.A. See also God, plans and purposes of

Pleasure,  33.II.B

Portion,  19.II.A

Possessions,  32.I.C

Poverty,  38.II.B

Power,  22.II.E,  38.I.A. See also God, power of

Praise,  3.II.D,  15.II.D,  24.II.D,  25.I.A,  25.I.E,  27.I.B

how to,  16.II.D,  25.I.C,  27.I.C

in suffering,  39.II.D

reasons to,  12.I.B,  25.II.A,  26.II.A,  27.II.A,  39.II.D

Prayer,  3.II.D,  8.II.D,  24.I.A,  25.I.D,  27.I.B,  36.II.B,  36.II.C

before God,  24.II.B

corporate,  27.I.C,  29.II.C

faith in,  22.I.B,  24.II.D,  39.II.C

for others,  26.II.A,  30.I.D,  34.I.D,  34.II.A

God’s response to,  22.I.C,  24.II.A,  24.II.E,  39.II.E

importance of,  24.II.A

in suffering,  29.II.C,  39.II.A

making requests in,  24.II.D,  39.II.B

physical aspects of,  24.II.C

things to ask,  23.II.B,  23.II.C,  28.I.D,  28.II.B,  31.I.D,  33.I.B,  35.I.D,  37.I.C,  37.II.A,  39.II.B,  40.II.B

through Jesus Christ,  16.II.D

Pride,  7.II.E

in action,  38.I.B

in Jesus Christ,  21.II.D

in thought,  38.I.A

outcomes of,  38.I.C

Priests,  9.II.C,  14.II.A,  20.I.B,  28.I.A

and offerings,  9.II.C

Prize,  36.I.D

Profit,  32.I.E,  32.I.E,  35.I.C

Promised land,  8.II.C,  8.II.E

Prophecy,  8.I.A,  8.I.B,  8.I.C,  28.II.E

Prosperity,  33.II.E

Prostitution,  38.II.D

Protection,  17.I.C,  19.II.C,  19.II.E,  20.II.C,  22.I.D,  22.II.C,  23.I.F,  33.II.E,  36.I.A,  39.I.D,  39.II.B

Provision,  8.II.E,  19.II.E,  22.II.D,  25.II.C,  27.I.D,  27.II.A,  33.I.F,  34.I.D

Prudence,  33.II.E

Punishment,  5.II.D,  9.I.E,  10.I.C,  22.II.A,  23.I.C,  29.II.C. See also Judgment of God; Sin, punishment for

civil,  34.II.A

eternal,  15.II.E,  21.I.B

reasons for,  21.I.B,  31.II.D,  32.I.D,  33.II.D,  36.I.A,  36.II.D,  37.I.A,  38.I.C

Purification,  9.II.D,  21.I.E,  28.I.A

Purity,  21.II.A,  23.I.E,  37.II.C,  37.II.C,  37.II.C,  38.II.C

Q

Quarrelling,  26.I.B,  31.II.C,  34.I.A

Questioning,  10.II.C,  22.II.A

Quietness,  31.I.D,  39.I.E

R

Ransom,  13.I.C

Rape,  31.II.D

Readiness,  36.I.E

Rebellion,  9.I.B,  9.II.E,  36.I.D

Rebirth,  18.I.A

Rebuke,  30.I.E,  33.I.D

Reconciliation,  11.II.D,  13.I.B

Redemption,  8.II.B,  15.II.C,  32.I.E

from sin,  13.I.C,  13.II.A,  16.II.B

in everyday life,  19.I.C

Refuge,  19.II.D,  22.II.C,  39.I.D

Regulations,  14.I.C,  14.I.D,  21.II.C

Rejection,  37.I.A

Rejoicing,  20.II.C,  21.I.B,  21.II.D,  25.I.E,  25.II.C,  25.II.D,  25.II.D,  27.I.D,  39.II.D,  40.II.C

Relationship with God,  21.II.A,  22.I.D,  37.I.D

Remarriage,  34.I.A

Remembering,  10.II.E,  29.I.B,  36.I.B,  39.I.C

Reminding,  30.II.B

Remnant,  10.II.E,  13.II.E,  20.II.A

Renewal, spiritual,  18.I.A,  19.II.B,  20.II.D,  37.II.A. See also Israel, renewal of

Repayment,  10.I.C,  10.II.D

Repentance,  10.I.C,  16.I.A,  20.II.E,  21.I.B,  21.I.C,  27.I.C,  37.I.D,  38.II.C

lack of,  30.I.E

Reproof,  33.I.C

Respect,  30.I.G,  34.I.F,  34.II.D

Response,  21.I.A,  21.I.C,  35.I.A,  35.I.B,  35.II.A,  35.II.B

Responsibility,  9.I.E,  35.II.B

Rest,  18.II.B,  29.II.B,  37.I.A

Restoration,  37.I.C,  37.I.D

Resurrection,  See also Jesus Christ, resurrection of

of believers,  13.I.D,  15.I.C,  15.II.B

of the dead,  15.I.D

Returning, to God,  37.I.B

Revelation of God,  6.II.D,  18.I.C

through creation,  1.I.B,  6.II.D

through Jesus Christ,  6.II.D

through judgment,  6.II.D,  10.I.D

through salvation,  6.II.D,  19.I.E

Revenge,  31.I.D

Reverence,  24.II.B,  27.I.B

Reward,  10.I.B,  15.I.C,  15.I.D,  15.I.E,  15.II.C,  28.I.C,  30.I.A,  32.I.D,  34.II.D,  36.I.D,  40.II.C,  40.II.D

Riches,  22.II.E,  38.I.A,  38.II.A

Ridicule,  40.I.B

Righteous living,  21.II.C,  23.I.E,  24.II.B,  25.I.D,  27.II.D,  28.II.C,  32.I.D,  33.II.E,  37.II.B,  37.II.B,  37.II.B

Righteous, the,  10.II.D

Righteousness,  8.II.C,  9.I.C,  15.I.F,  20.II.D

and Jesus Christ’s work,  13.I.B,  14.I.B,  16.II.B,  21.I.E

by faith,  8.II.A,  14.I.A,  21.II.B

requirements of,  21.II.A

Rock,  19.II.D

Rulers,  10.II.A

God’s power over,  7.I.B,  7.I.C,  7.II.C

judgment of,  10.I.A

S

Sabbath,  29.II.B

Salvation,  3.I.D,  8.I.D,  13.I.B,  15.II.C,  29.I.C

by grace,  14.I.B

for the world,  13.II

from sin,  Ch.13

open to all,  21.I.A

requirements of,  21.II.A,  21.II.B,  22.I.D

through Jesus Christ,  2.II.A,  11.I.B,  11.II.B,  11.II.D,  13.II.A,  14.I.B,  15.I.E,  16.II.B,  21.I.E,  25.II.D,  35.II.B

Sanctification,  15.II.C,  16.II.B

means of,  8.I.D,  18.I.B

Sanctuary,  9.II.C

the heavenly,  14.II.B

Satan,  40.I.C

and God’s people,  5.II.C,  36.II.A

defeat of,  11.II.A

divine help against,  19.I.D,  19.II.C

evilness of,  5.II.A

Jesus Christ’s authority over,  12.II.A,  13.I.D

power of,  5.II.B,  11.II.A

resistance to,  36.II.B

Satisfaction,  28.I.C

Scoffing,  25.I.B,  31.II.C

Scripture,  8.I.A. See also Word of God

Seal,  17.II.A

Security,  19.II.C,  32.II.B,  33.II.B

Seeking God,  18.I.D,  21.I.A,  24.I.A,  39.I.C

Self-control,  33.I.F

Self-deception,  38.I.C

Self-exaltation,  38.I.B

Selfishness,  31.II.A

Self-righteousness,  38.I.A

Separation from God,  9.I.D,  15.II.E

Servants,  28.I.C,  32.I.E,  34.II.D

Serving God,  3.II.D,  8.II.B,  15.II.D,  22.I.C,  26.II.D,  27.II.D,  34.II.B. See also God’s work

empowerment for,  28.II.B

how to,  21.II.D,  26.II.B,  28.II.A,  36.I.A

preparation for,  28.I.A,  29.II.D,  38.I.D

reasons to,  28.I.C

Serving people,  28.II.D

Sex,  34.I.B,  34.I.C

Sexual immorality,  38.II.C

Shame,  9.I.D,  20.II.F

Sharing,  26.I.C,  26.II.D,  31.I.B

Shepherd,  19.II.D,  30.I.D

Shield,  19.II.D

Shouting,  25.I.D,  25.I.E

Silence,  10.II.C

Sin,  13.I.C,  14.I.A,  29.I.A,  33.I.D,  33.II.A,  38.II.E

as being against God,  9.I.B

avoiding,  8.I.D,  17.I.E,  23.I.E,  37.II.A

causes of,  24.I.D,  33.II.C,  37.II.A

confession of,  21.I.B,  37.I.C

dealing with,  29.II.C,  37.I.C

defined,  9.I.A

effects of,  2.I.D,  2.II.D,  9.I.D,  21.II.C,  33.II.C,  33.II.D,  37.I.A

freedom from,  13.I.C,  16.II.B

Jesus Christ’s death for,  13.I.A,  14.I.C,  14.II.B

original,  7.II.E

punishment for,  9.I.E,  10.I.B,  18.I.D,  18.I.D,  18.I.E

returning from,  37.I.B

salvation from,  11.II.A,  Ch.13

universality of,  9.I.C

Sincerity,  32.II.B

Sinful nature,  9.I.C,  21.II.C,  37.II.B

Singing,  25.I.D,  25.I.E

Singleness,  34.I.A

Sisters,  16.I.C,  26.I.E

Slander,  31.II.C,  40.I.B

Slavery

general,  16.II.C,  34.II.D

spiritual,  9.I.D,  37.II.B

Sober-minded,  38.II.E

Solomon,  9.II.E,  18.II.D

Sorrow,  37.I.C,  39.I.B

removal of,  15.II.C,  18.II.C,  20.II.B

Soul,  6.II.B,  6.II.B

Sowing and reaping,  10.II.D

Speaking

adverse,  31.II.C

divine help in,  17.II.D,  40.II.B

in church,  30.I.F

insights on,  33.I.E

instructions on,  21.II.D,  26.II.C,  33.I.D

Spirit, human,  6.II.B,  18.I.A

Spiritual gifts,  28.II.E

Spiritual warfare

engaging in,  36.II.B. See also Demons, counteraction of

existence of,  36.II.A

Spouses,  34.I.B

Standing firm,  22.I.C,  22.I.D,  36.I.C,  36.I.D

Stealing,  32.II.D

Strangers,  37.II.D

Strength,  22.I.F,  28.II.C,  30.I.B,  33.II.E

given by God,  17.I.E,  18.II.C,  19.II.B,  20.I.C,  22.II.B,  25.II.D,  39.II.B,  40.I.D

Strengthening of others,  26.II.C,  30.I.D

Stubbornness,  37.I.B

Studying,  23.II.B

Stumbling,  26.II.C

Stumbling block,  35.II.A

Submission

to God,  23.II.C

to people,  26.I.B,  34.I.B,  34.II.A,  34.II.D

Success,  17.I.A,  33.II.E

Suffering,  19.II.E,  20.II.C,  28.II.A,  30.I.D,  39.I.A,  40.I.A,  40.II.A,  40.II.B,  40.II.C

causes of,  37.I.A

for the gospel,  35.I.A

from God,  18.I.D

God’s response to,  39.II.D,  39.II.D,  39.II.E

outcomes of,  18.I.D

praise in,  39.II.D

prayer in,  39.II.A

remembering God in,  39.I.C

trusting God in,  39.I.D

Support,  30.I.G,  35.I.D

T

Tabernacle,  8.II.D

Teaching,  9.II.C,  29.II.B,  33.I.C,  34.I.F,  36.I.C

divine,  17.II.B,  17.II.C,  18.I.C,  23.II.B

God’s word in,  30.II.A

how to,  30.II.B

parental,  34.I.E

Temper,  33.II.B

Temple,  1.I.A,  8.II.D,  10.II.E,  10.II.E,  20.II.E

God’s people as a,  16.I.D

Temptation,  5.II.C,  37.II.A

Ten Commandments,  8.II.C

Testimony,  39.II.E

false,  32.II.C

legal,  30.I.E

to Jesus Christ,  21.I.D,  35.I.B,  35.I.B

Testing,  18.I.D,  18.I.E,  22.I.A,  22.II.A

Thanksgiving,  24.II.D,  25.I.A,  25.I.E,  27.I.B,  39.II.D

how to,  16.II.D,  25.I.C,  27.I.C

reasons for,  25.II.A,  26.II.A,  27.II.A,  27.II.A,  39.II.D

Thirst,  19.II.A

Thoughts,  12.I.C,  36.I.B

Tithing,  27.II.B

Tongue,  33.I.E

Tongues, gift of,  28.II.E

Torment,  15.II.E

Tree of life,  15.II.B

Trembling,  23.I.C

Trinity, the.

teaching used as evidence for,  See Holy Spirit, oneness with God and Jesus Christ; Jesus Christ, divinity of; Jesus Christ, identification with God

teaching that contrasts with,  3.II.C,  3.II.E

Trouble

causes of,  33.II.B,  37.I.A,  38.I.B

encouragement in,  17.I.A,  17.I.B,  18.II.C,  19.II.B,  20.I.A,  20.I.D

sharing in others’,  26.I.C

Trust. See also Faith

in God,  20.II.E,  22.I.A,  22.I.B,  22.I.D,  22.II.B,  22.II.D,  22.II.E,  39.I.D

misplaced,  22.II.E

Trustworthiness,  32.II.A

Truth,  8.I.C,  11.II.A,  12.II.B,  18.I.C,  30.II.A,  30.II.C,  35.II.A,  37.II.B

Truthfulness,  32.II.B,  32.II.E

Turning,  21.I.B,  35.II.C,  36.I.D,  37.I.A,  37.I.B

U

Unbelief,  21.I.E,  33.II.C

Uncleanness, spiritual,  37.I.A

Understanding,  20.II.D,  33.II.E,  38.I.C

Unfaithfulness,  2.II.D,  9.II.E,  10.I.B,  17.I.D,  32.II.A,  36.I.A

Unfruitfulness,  28.I.C

Ungodliness,  23.I.E,  33.II.B

Union with Jesus Christ

and baptism,  29.I.A

living in,  21.II.D

nature of,  16.II.A

significance of,  16.II.B,  18.I.A,  30.I.F

Unity, of God’s people,  13.II.D,  16.II.C,  26.I.B,  30.I.F

Unselfishness,  35.I.D

V

Validation, of Christ’s claims,  12.I.B

Veil,  8.II.D

Victory,  19.I.D

Vindication,  10.I.B,  19.I.C

Violence,  31.II.D,  40.I.B

Visions,  1.I.A,  8.I.B,  20.I.D

Visiting,  26.II.C,  30.I.D

Vows,  27.II.C

W

Waiting

for Jesus Christ’s return,  36.I.E

on God,  39.I.E

Walking, with God,  24.I.C

Warfare, spiritual. See Spiritual warfare

Wariness,  36.II.B,  38.II.E

Warning,  10.I.B,  10.I.C,  28.I.C,  30.I.E

Washing,  29.I.A

Watchfulness,  30.II.E,  36.I.E,  38.II.E

Water of life,  15.II.B

Weakness,  20.I.C

Wealth,  20.II.F

Weapons, spiritual,  36.II.B

Weeping,  39.I.B

Wholeheartedness,  23.II.C,  24.I.A,  25.I.D,  28.II.C,  37.I.B

Wicked, the,  19.II.E,  39.I.A

judgment of,  10.I.B,  10.II.C,  10.II.C,  11.I.A,  15.I.D,  15.II.A

Wickedness,  22.II.E,  33.II.A

Wife,  34.I.A,  34.I.B

Wilderness,  9.II.E

Willingness,  23.II.E,  27.II.C,  28.I.A,  28.I.B,  30.I.B

Wisdom,  30.I.B,  33.I.E,  33.II.A,  34.II.B

blessings of,  33.I.F,  33.II.E

precedence of,  33.I.A

through God,  8.I.E,  17.II.C,  18.II.D,  23.I.F,  33.I.B,  33.I.E

through others,  33.I.C

worldly,  1.II.D,  33.I.A

Witchcraft,  36.II.D

Witness,  32.II.E

Word of God,  25.II.C,  36.I.B,  36.II.B

attitudes to,  23.I.A,  23.I.C

blessings of,  8.I.E

characteristics of,  8.I.C

elements of,  8.I.A

functions of,  6.I.C,  8.I.D,  18.I.A,  21.I.F

God’s communication of,  8.I.B

remembering,  39.I.C

use of,  23.II.C,  29.II.B,  30.II.A,  30.II.E,  37.II.A

Work,  33.I.F,  35.I.C

Works, and righteousness and salvation,  14.I.A,  14.I.B,  14.I.B,  21.II.B

World,  11.II.A

evilness of,  37.II.D

God as judge of,  10.I.A

salvation for,  11.II.A,  13.II

Worldliness,  30.II.C,  37.II.D

Worry,  22.II.D,  40.II.B

Worship,  3.II.D,  8.II.D,  15.I.F,  20.II.E,  27.I.A

false,  36.II.D,  40.I.C

how to,  27.I.B,  27.II.A,  29.II.B,  29.II.C

reasons to,  27.I.A

with other Christians,  25.I.D,  27.I.C

Y

Year of Jubilee,  32.I.E

Z

Zeal,  28.II.C

Pray for persecuted Christians

Appendixes

Bibliography

The Seven Editions

Persecuted Christians

Bibliography

Commentaries

Believer’s Bible Commentary, William MacDonald, Thomas Nelson Publishers, Nashville, Tennessee, USA, 1995.

Matthew Henry’s Commentary on the Bible, Matthew Henry, Hendrickson Publishers, Peabody, MA, 1997.

New Bible Commentary, 21st Century Edition, D A Carson, R T France, J A Motyer, G J Wenham, (Consulting Editors), Inter-Varsity Press, Leicester, England, 1994.

New International Bible Commentary, F. F. Bruce (General Editor, revised edition), Zondervan Publishing House, Grand Rapids, Michigan, 1986.

The Bible Knowledge Commentary, Walvoord, John F., and Zuck, Roy B., Scripture Press Publications, Inc., Wheaton, Illinois, 1983, 1985.

The KJV Bible Commentary, Edward E. Hinson and Michael Kroll Woodrow (General Editors), Thomas Nelson Publishers, Nashville, Tennessee, USA, 1997.

The Wycliffe Bible Commentary, Everett F. Harrison, (Chicago: Moody Press) 1962.

Zondervan NIV Bible Commentary, Kenneth L. Barker & John R. Kohlenberger III (Consulting Editors), Zondervan Publishing House, Grand Rapids, Michigan, USA, 1994.

Dictionaries and Encyclopedias

New Dictionary Of Theology, S B Ferguson, D F Wright & J I Packer (Editors), Inter-Varsity Press, Leicester, England & Downers Grove, Illinois, USA, 1988.

New International Encyclopedia Of Bible Words, Lawrence O. Richards, Zondervan Publishing House, Grand Rapids, Michigan, 1999.

Oxford Dictionary of English, Oxford University Press, Oxford, 2003.

The Illustrated Bible Dictionary, J D Douglas (Organising Editor), Inter-Varsity Press, Leicester, England, 1980.

The New International Dictionary Of The Bible, J. D. Douglas (Revising Editor), Zondervan Publishing House, Grand Rapids, Michigan, 1987.

Vine’s Complete Expository Dictionary Of Old And New Testament Words, W.E. Vine, Merrill F. Unger and William White, Thomas Nelson, Inc., Nashville, TN, 1984, 1996.

Study Bibles

Believer’s Study Bible, W.A. Criswell, Nashville: Thomas Nelson, 1991.

The ESV Study Bible, English Standard Version® (ESV®). Copyright © 2008 by Crossway Bibles, a publishing ministry of Good News Publishers. All rights reserved.

The Nelson Study Bible, New King James Version, Earl D. Radmacher (General Editor), Thomas Nelson Publishers, Nashville, 1997.

The NIV Study Bible, K Barker (General Editor), Zondervan Bible Publishers, Grand Rapids, Michigan, 1985.

Topical Bibles

The NIV Thematic Reference Bible, Alister E. McGrath, (General Editor) Zondervan Publishing House, Grand Rapids, Michigan, USA.

Topical Analysis of the Bible, Elwell, Walter A., ed., (Grand Rapids, MI: Baker Book House Company) 1991.

Zondervan NIV Nave’s Topical Bible, John R. Kohlenberger III (General Editor), Zondervan Publishing House, Grand Rapids, Michigan, USA, 1992.

The Seven Editions

There are seven editions of The Bible Unpacked, aiming to address the needs of non-Christians through to mature Christians, from teenagers to adults. There are also studies based on four of the editions. The studies contain the same text, but include questions at the end of each section.

Apart from the longest edition, each edition is an abbreviated version of the next one. The editions are as follows.

Two-Minute Edition

Key Bible teachings for everyone

For giving to non-Christians. (Credit card size for keeping in wallet or purse.)

Pocket Edition

Key Bible teachings for seekers of truth

Largely for giving to inquiring non-Christians or to young new Christians.

Concise Edition

Key Bible teachings for new believers

For either new or young Christians. Also for giving to non-Christian friends.

Has Bible study questions, ideal for new or young believers.

Foundations Edition

The Bible’s teaching condensed for young believers

For newer Christians, wanting a firm grounding in their faith.

Has Bible study questions, ideal for newer believers.

Intermediate Edition

The Bible’s teaching summarized for growing believers

For Christians wanting to develop a sound understanding of the faith. Very suitable for use as a study or a devotional tool.

Has Bible study questions. Excellent for Bible study groups.

Comprehensive Edition

The Bible’s teaching compiled for established believers

For Christians wanting a more comprehensive knowledge of the faith. Useful resource for preparing talks.

Has Bible study questions. Ideal for detailed study of topics.

In-Depth Edition

The Bible’s teaching expounded for Bible students

For pastors, church leaders, Bible students and all who want a deep understanding of the faith.

Very suitable for use as a study or a devotional tool.

For more information on The Bible Unpacked, go to:  www.thebibleunpacked.net

Persecuted Christians

Over 200 million Christians in at least 60 countries are denied basic human rights solely because of their faith. (Source: World Evangelical Alliance) Every year many Christians are killed because of their faith.

Through prayer, encouragement and practical assistance we can assist and fellowship with persecuted Christians in their suffering. You can play a vital part in this through contacting one of the organizations below. Most produce regular news/prayer letters.

Barnabas Fund

www.barnabasfund.org

Barnabas Fund provides material and spiritual support in response to needs identified by local leaders.

Christian Solidarity International

csi-usa.org

CSI works to defend religious liberty and help persecuted Christians.

Christian Solidarity Worldwide

www.csw.org.uk

CSW advocates for freedom of religion and justice for persecuted believers.

Open Doors

www.opendoors.org

Open Doors provides Bibles and other Christian materials, to prepare believers for persecution and equip them to maintain a witness to the Gospel.

Religious Liberty Commission

www.worldevangelicals.org/commissions/rlc

RLC defends and aids persecuted Christians. See www.idop.org regarding the International Day of Prayer.

Religious Liberty Prayer Bulletin

rlprayerbulletin.blogspot.com

This site provides weekly prayer bulletins.

The Bible League

bl.org.au/get-involved/bibles-for-the-persecuted; bl.org.au/

The Bible League provides Bibles for persecuted Christians. It also trains national believers to plant new churches in countries of persecution.

Voice of the Martyrs

www.persecution.com

VOM provides Bibles, literature, radio broadcasts and other assistance to help persecuted Christians spread the gospel. They also send material aid.

World Watch Monitor

www.worldwatchmonitor.org

World Watch Monitor reports the story of Christians around the world under pressure for their faith.

And the King will answer them,

‘Truly, I say to you, as you did it to one of the least of these my brothers, you did it to me.’

– Matthew 25:40

Table of Contents

Contents

Foreword

Tips on Using This Resource

I. WHAT TO KNOW

A. God and Spiritual Powers

1. God’s Being

2. God’s Character

3. Jesus Christ

4. The Holy Spirit

5. Angels, Satan and Demons

B. God and the World: Basics

6. God’s Creation

7. God’s Sovereignty

8. God’s Word

9. The Problem of Sin

10. God’s Judgment

C. God and the World: Jesus Christ

11. God’s Promised Messiah

12. Jesus Christ’s Mission

13. Salvation through Jesus Christ

14. The New Order

15. ‘The Last Things’

D. God and His Own People

16. The Standing of God’s People

17. Keys to God’s Interaction

18. God’s Transformation of His People

19. God’s Care of His People

20. God’s Plans for His People

II. WHAT TO DO

E. Relating to God

21. Being Right with God

22. Having Faith in God

23. Loving, Fearing and Obeying God

24. Connecting with God

25. Exalting God

F. Church Life

26. Being One Body

27. Worshiping God

28. Serving God

29. Significant Practices

30. Church Leadership

G. Relating to People

31. Love

32. Justice

33. Wisdom

34. Common Relationships

35. Spreading the Gospel

H. Persevering

36. Standing Firm

37. Rejecting Sin

38. Major Pitfalls

39. Hard Times

40. Persecution

REFERENCE SECTIONS

Major Headings

All Headings

Scripture Index

Subject Index

APPENDIXES

Bibliography

The Seven Editions

Persecuted Christians